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??? 56e Jaargang van het Tijdschrift. Het is voor de Redactie een aangename taak allen dank tezeggen, die aan het Tijdschrift voor Diergeneeskunde in 1928lubben medegewerkt. De ingekomen copy kon regelmatig worden verwerkt. De samen-werking met de firma van Boekhoven mag ook dit jaar zeeraangenaam genoemd worden. De verhooging van de door de Maat-schappij voor Diergeneeskunde verleende subsidie en de voor-deeliger voorwaarden waaronder het Tijdschrift wordt uitgegeven,stelden de Redactie in staat, verschillende verbeteringen aan tebrengen. Steeds talrijker zijn de bewijzen, die wij ontvangen, dathet Tijdschrift ook in het buitenland zeer de aandacht trekt entot de vooraanstaanden op dit gebied wordt gerekend. Omtrent den jaargang 1929 kan de Redactie het volgende mede-deelen. Dr. Winkel deed de toezegging, de door hem op uitnoodi-ging van ,,het jubileum-Fonds" der Veeartsenijkundige

Faculteitgehouden voordrachten over Bijenziekten, voorzien van aanvul-lende hoofdstukken, voor publicatie in het Tijdschrift gereed temaken. Van verschillende zijden werd de wensch uitgesproken in onsTijdschrift artikelen op te nemen onder den verzamelnaam ,,Cli-nische Lessen" naar aard en inhoud overeenkomende met stuk-ken, die onder dezen titel in het Ned. Tijdschrift voor Genees-kunde zijn verschenen. De Redactie was zoo gelukkig de hoogleeraren de Blieck,Hartog, Jakob en Wester bereid te vinden elk een artikel alshier bedoeld in den loop van dit jaar voor het Tijdschrift samente stellen. Te gelegener tijd zal de Redactie nagaan hoever aandeze rubriek uitbreiding gegeven kan worden. Redactie. i lvi



??? Th. G. VAN RIJSSEL. f Den i??en November 1928 overleed te Rotterdam TheodorusGerardus van Rijssel, in den ouderdom van 78 jaar, bij velenonzer bekend, doordat hij tot voor korten tijd nog steeds met demeeste opgewektheid de Algemeene Vergaderingen onzer Maat-schappij bezocht. Wie hem daar zag met zijn gezond, vroolijklachend gezicht, vollen haardos en grooten knevel, zou hem zijnleeftijd niet hebben aangezien, al hadden de haren vanzelfsprekendwel hun pigment verloren. Hij kon meespreken van dingen, die het meerendeel van onsniet uit eigen aanschouwing kent, b.v. van de longziekte en vande schaapspokken, waarover hij in de vergadering van Inspecteursvan den Veeartsenijkundigen Dienst nog een voordracht hield,nadat hem reeds pensioen was verleend. Zoo vertoonde hij mijop de feesten van 1921, ter herdenking van het honderdjarig bestaanvan onze diergeneeskundige

onderwijsinrichting, het programmavan de feestviering van het vijftig-jarig bestaan. Geboren te Poortvliet (Z.) op 4 Juni 1850, als zoon van dengeneesheer E. C. van Rijssel, bezocht hij eenigen tijd de H. B. S.te Middelburg en deed in 1870 met goed gevolg toelatingsexamentot de Veeartsenijschool te Utrecht. In 1874 vestigde hij zich, nahet diploma te hebben verworven, eerst te Poortvliet en in 1876te Klaaswaal, waar hij zich te midden van tal van empiristen eendiergeneeskundige praktijk wist te scheppen. Bij Besluit van 14 Juni 1881, No. 8, benoemd tot plaatsvervan-gend Districtsveearts, volgde met ingang van 1 Januari 1890(Besluit van 23 December 1889, No. 14), zijn benoeming tot Districtsveearts. Zijn district, met standplaats Dordrecht, waar hij metingang van 1 Mei 1890 zich vestigde, omvatte Zuid-Holland, be-neden Maas en Lek en Zeeland. Dit eilandendistrict was uiterstmoeilijk te bereizen, wegens de

gebrekkige verbindingsmiddelen;veel moest met trage stoombooten en nog meer met paardentrek-kracht worden afgedaan en daar van Rijssel veel zelf wilde zienen afdoen, zal hij niet veel rust gekend hebben. Het was hem echternooit te koud en nooit te warm ; als beschutting tegen de zonne-stralen bediende hij zich van het velen onzer bekende grijze zonne-scherm. In 1894 volgde hij een cursus in bacteriologie te Utrecht, onderleiding van Dr. de Haan en Dr. Straub, terwijl hij ook zittinghad in een Staatscommissie voor Mond- en Klauwzeerbestrijdingen zich interesseerde voor de kennis van het hoefbeslag, zoodathij vele jaren zitting had in examen-commissies voor dat vak.



??? Bij de uitbreiding van den veeartsenijkundigen dienst in 1913werd hij overgeplaatst naar Breda. Zijn district omvatte toenWest-Brabant en Zeeland. In 1914 nam hij deel aan de vorderingvan paarden voor het leger. Met ingang van 1 October 1918 werd hem eervol ontslag ver-leend, met dankbetuiging voor de gewichtige diensten, den landebewezen en vestigde hij zich te Utrecht, waar hij zijn zoon, medicusals diens grootvader, hielp bij het ordenen van het museum vanhet Pathologisch Instituut der Rijks-Universiteit. In 1920 verhuisde hij naar Rotterdam, wel als gevolg van debenoeming van dien zoon tot prosector aan het pathologisch labo-ratorium van het groote ziekenhuis aan den Coolsingel. Ook daar(waar toen ook zijne beide dochters woonden), bleef hij onverdrotenwerkzaam en kon hij, door zijn uitgebreide kennis van besmette-lijke veeziekten, dikwijls gegevens van groote waarde verschaffen. Na 1922 nam

hij, door zijn benoeming tot plaatsvervangendInspecteur van den Veeartsenij kundigen Dienst, nog meermalendeel aan keuringen van voor uitvoer bestemd vee en vleesch. Tot op zijn laatste ziekbed, bleef hem de liefde tot de dierge-neeskundige wetenschap bij, de lectuur op het gebied der genees-kunde, door zijn zoon hem verschaft en die van ons tijdschrifttrokken, toen nog, hem het meeste aan. Als persoonlijke herinnering, afkomstig van een der laatste ont-moetingen, die ik met hem te Rotterdan had, wil ik nog gaarneneerschrijven, met hoeveel gerechtvaardigden trots hij sprak overzijn zoon, zijn naamgenoot-kleinzoon in Breda en ook over zijnandere familieleden, mij voor het overgroote deel persoonlijk be-kend. Mogen zij allen, met mij, een aangename herinnering bewarenaan den ijverigen, opgewekten man, haren echtgenoot, hunnenvader en grootvader. Hij ruste in vrede. Vermaat.



??? GEMEENTELIJKE KEURING OP INGEVOERDE VLEESCH-WAREN, door Dr. R. VAN SANTEN, Adjunct-Directeur v. h. Openbaar Slachthuis Nijmegen. Zeer goed wetende, dat ik mij bij het bespreken van deze kwestieen vooral bij het breken van een lans voor deze keuring op gladijs waag, meende ik toch, na veel wikken en wegen goed te doen,de voor- en nadeelen alsmede de keuring zelf en de resultatenervan eens wat uitvoeriger op deze plaats te bespreken. Ik meende hiertoe des te meer aanleiding te mogen vinden,omdat in enkele grootere plaatsen stemmen opgaan om deze keu-ring in te voeren en door de Directeuren van Vleeschkeurings-diensten in die Gemeenten reeds stappen in die richting zijngedaan. Deze keuring heeft tot doel om door het inprikken met houtenof stalen pennen die vleeschwaren eruit te halen, die door eenabnormale geur, welke oorzaak ook aan die geur ten

grondslagligt, voor het publiek niet zijn te consumeeren en voor den winke-lier onverkoopbaar zijn ; als hoofdrubriek dus omvattende de be-dorven vleeschwaren. Uitsluitend zich bepalend tot dit engere doel, zal iedere Directeurvan een Vleeschkeuringsdienst die de invoerkeuring toepast on-middellijk beamen dat dit volkomen wordt bereikt, hoewel hijevenmin blind zal zijn voor het feit, dat het algemeene doel vaniedere keuring, nl. het preventief weren van vleeschwaren welkevoor de Volksgezondheid schadelijk kunnen zijn, door het onvol-maakte van de keuring in het geheel niet wordt bereikt, nochzelfs maar wordt benaderd. Dit zal bij een systematische bespreking van de voor- en na-deelen aan deze keuring verbonden wel voldoende aan het lichtkomen. De keuring zelf is heel eenvoudig en meer een kwestie vanroutine, doch de gevonden afwijkingen zijn dikwijls interessantgenoeg om een onderzoek

naar de oorzaak bij den Vleeschwaren-fabrikant in te stellen. De houten pen is het meest geschikt, omdat daaraan de inwen-dige geur van de vleeschwaren het beste en den langsten tijd blijfthangen, hoewel voor het harde paardenrookvleesch misschien eenstalen pen is te verkiezen. Grootere stukken spek, ham, rook-vleesch enz. moeten op verschillende plaatsen worden ingeprikt ;kleinere stukken en diverse worstsoorten op ?Š?Šn plaatsen de wor-sten het liefst aan een uiteinde omdat na het inprikken steedseen grauwe verkleuring optreedt rondom het kanaal dat de penheeft afgelegd, hetgeen dus een schade voor den winkelier beteekent.



??? Het dichtdrukken van de ontstane opening na het inprikkenverdient in verband hiermede aanbeveling. Na het vinden van een bedorven stuk vleeschwaar moet de penworden afgeschrapt of een nieuwe pen worden genomen om ver-gissingen te voorkomen. Na de goedkeuring geschiedt het merken. Dit is altijd een bui-tengewoon lastige kwestie geweest en zal straks bij de bezwarenwelke aan de invoerkeuring zijn verbonden uitvoerig worden be-sproken. Het officieele goedkeuringsmerk van Nij-megen is een rond stempelmerk met in denrand de woorden ,,Gemeente Nijmegen" eneen dwarse band eroverheen met het woord,,Goedgekeurd". De doorsnede is 3 c.M. Iedere worst krijgtaan beide uiteinden een stempelmerk en dekleinere stukken spek en ham aan denvleeschkant eveneens. Op grootere stukken zelfs verscheidene stempelmerken om steedsbij de controle, ook al is er een stuk van de vleeschwaar

opgesne-den toch nog de stempelmerken te kunnen constateei\'en. In verband met den Israelitischen Ritus, moet men voor Jood-sche invoerders van Koschere vleeschwaren een apart stempel-kussen en stempel, alsook aparte pennen voorhanden hebben.Na een proces-verbaal, in Nijmegen opgemaakt tegen een slagerdie frauduleus koschere vleeschwaren invoerde en de daarop ge-volgde polemiek voor den kantonrechter alhier, zijn wij tot dezenmaatregel moeten overgaan. De nadeelen, aan deze invoerkeuring verbonden (tenminste alsmen bij een keuring, die beoogt en ook bereikt om bedorven ma-teriaal uit de consumptie te weren en waarbij iedere afkeuring duseen winst is voor de Volksgezondheid, nog van nadeelen magspreken tenzij deze van zeer ingrijpenden aard worden) zijn devolgende : ie. Het aanbrengen van een duidelijk stempelmerk is buiten-gewoon moeilijk. Hij die vleeschwaren in de

Gemeente invoerten ter keuring aanbiedt heeft m. i. recht op een zoodanige wijzevan merken, dat een gemeentelijke controleur te allen tijde kanconstateeren, dat de vleeschwaren werkelijk in zijn eigen gemeenteter keuring zijn aangeboden en goedgekeurd. Nu en dan toch komthet in Nijmegen voor, dat er vleeschwaren worden ingevoerd welkereeds een rond stempelmerk dragen als bewijs dat ze al eens inTilburg of \'s Hertogenbosch zijn goedgekeurd, geheel terecht, dochdat bij bezorging door den expediteur blijkt, dat de kwaliteit bv.niet is zooals die, bij opgave van de bestelling aan den fabrikant,was overeengekomen.



??? De winkelier stuurt dan soms de zending naar de fabriek terug enlater verzendt deze er bv. weer een gedeelte van naar Nijmegen.Wil nu een winkelier fraudeeren en is het stempelmerk niet dui-delijk dan kan men nooit constateeren of deze vleeschwaren wer-kelijk in Nijmegen ter keuring zijn aangeboden. Het volgendegeval, betrekking hebbende op de onduidelijke stempeling dervleeschwaren heeft zich b.v. alhier voorgedaan : ,,Als resultaat van een ruzie tusschen een vleeschwarenwinkelier en zijn knecht,kwamen wij te weten dat de winkelier maar een klein gedeelte van zijn vleesch-waren liet keuren en de rest frauduleus invoerde en ,,afstempelde" met een kurkvan ongeveer dezelfde doorsnede als ons stempelmerk en in welke kurk aan deâ€žstempelvlakte" verschillende hi??roglyphen waren ingesneden welke na afdrukkenop de worst zoodanig den indruk maakten van een stempelmerk, dat het den

con-troleur nooit was opgevallen. Na inbeslagname der kurk en van de eigengemaakte stempelinkt vertelde dewinkelier dat hij de worsten vaak schoonmaakte omdat ze beslagen waren metschimmel en daarna met het oog op de controle, met de kurk de imitatiestempelsaanbracht, doch dat hij de vleeschwaar bij invoer eerst liet keuren en stempelen.Wij wisten wel beter, doch juist omdat vooral op vette worst en op spek onze stem-pels vaak zeer onduidelijk zijn en alleen een ronde blauwe vlek waarneembaar is,welke vlek dus het offici??ele goedkeuringsmerk is, kostte het de grootste moeite eenveroordeeling te bewerkstelligen." Dank zij de samenwerking met dc Spoorwegen ontvangen wijthans iederen morgen een opgave van dc vleeschwaren welke denvorigen dag in Nijmegen zijn ingevoerd alsmede de adressen voorwie ze bestemd waren. Blijkt, dat een winkelier den vorigen dagminder heeft laten

keuren dan op de lijst van dc Spoorwegen staatvermeld, dan kan dus spoedig en op de juiste plaats worden ge-controleerd. Ontduikingen komen dan ook weinig voor. De Directie van het Postkantoor alhier wil tot op heden zoo\'nlijstje nog niet afgeven, zoodat de per post ingevoerde vleesch-waren onbekend zijn. Heel vaak zijn de stempels echter heel goed zichtbaar en blijvendit ook langen tijd. Een voorname factor is dat men de stempelseerst even laat opdrogen voordat de vleeschwaren worden inge-pakt. Aangezien echter het afhalen van het station, het aan hetslachthuis ter keuring aanbieden en het thuisbezorgen der Vleesch-waren meestal loopt over ?Š?Šn of meer plaatselijke expediteurs,voor wie tijd geld is, laat dit vaak te wenschen over en wordende vleeschwaren meestal met de nog natte stempelmerken weeringepakt, wat de duidelijkheid der merken later niet ten goedekomt. Verder wordt meestal

gestempeld met blauwe stempelinkt,welke op het bijna zwarte paarrlenrookvleesch later onzichtbaar is.Alles hebben wij geprobeerd, tot zelfs gestempeld met speciaaldoor Talkns bereide witte stempelinkt, doch ook deze methodefaalde. Op den vleeschkant van de hammen en het spek, vooralwanneer deze gerookt zijn, is een stempelmerk bijna onmogelijkblijvend zichtbaar aan te brengen.



??? Wij probeerden toen de rauwe hammen en het spek te stempelenmet electrisch gloeiend gemaakte stempels, waardoor de lettersG. N. in het zwoerd werden gebrand. Dit gaat heel goed, alleenhet houdt veel langer op en het gevaar voor electrocutie van denstempelaar is niet denkbeeldig, en zelfs gebeurde het hier, dat,door een defect aan dienstempel, ik door den grilligen electrischenstroom een flinken schok kreeg, terwijl ik ongeveer 4 M. was ver-wijderd van den stempelaar, en wel via een heele partij met elkaarcontact makende worsten, welke dus onder stroom stonden. Tegenwoordig wordt veel gezouten paardenvleesch in vaten ge-??mporteerd uit Amerika. Kletsnat van de pekel komt dit vleeschin stukken uit de vaten, wordt kletsnat gestempeld, en als mendan weet dat dit vleesch bij de Paardenslagers nog eens 24 uurin het water wordt gezet, dan afgewasschen, soms in kleinere stuk-ken gesneden en

daarna nog wordt gerookt, dan kan de vraag ofer nog iets van een stempelmerk zichtbaar is als dat vleesch uitde rookkast komt, gevoegelijk achterwege blijven. Op plockworst die, wil ze goed zijn, zoo hard is als een steen,kan onmogelijk een stempelmerk duidelijk worden aangebracht.Deze worst, evenals het paardenrookvleesch en gezouten paarden-vleesch, dient men dus te merken met draad, lood en plombeertang,hetgeen liier zoo nu en dan ook geschiedt. O. a. is er bv. ?Š?Šn slager die steeds speciaal verzoekt om eenduidelijke merking met draad, lood en tang van de plockworst diehij regelmatig ter keuring aanbiedt. De slagers zijn n.1. ook verplicht die vleeschwaren, die zij ver-koopen aan plaatselijke winkeliers te laten keuren en merkenzonder dat daarvoor een keurloon is verschuldigd zooals dat voorvan elders ingevoerde vleeschwaren wel is bepaald. Strikt geno-men is dit niet geheel billijk. Evengoed als

door de slagers reedskeurloon is betaald voor het materiaal in verschen toestand, isdit toch ook het geval met de vleeschwarenfabrikanten elders. Zijbetalen opnieuw een vergoeding voor het keuren en merken vanhun in Nijmegen ingevoerde vleeschwaren. Deze keuring en mer-king geschiedt voor de plaatselijke vleeschwarenfabrikanten incasu de slagers gratis, zoodat de hefting van keurloon van deelders gevestigde vleeschwarenfabrikanten is te beschouwen alseen protectionistische maatregel in engeren zin ten bate van deplaatselijke concurrenten. Wel moeten natuurlijk de slagers betalen voor van elders doorhen ingevoerde vleeschwaren welke zij in hun winkel verkoopenen aangezien hun eigen fabrikaat, verkocht in hun eigen winkelvrij is van keuring en van stempeling, doet zich weieens het gevalvoor dat een slager frauduleus invoert, waardoor het bij inspectiebijna een onmogelijkheid wordt om de

ingevoerde vleeschwarente onderscheiden van het fabrikaat dat hij zelf heeft gemaakt.



??? Dit is te voorkomen door alle vleeschwaren ook het eigen fabri-kaat en zelfs verkocht in eigen winkel te laten keuren en stem-pelen, zij het dan gratis. Eenige maanden hebben wij dit gepro-beerd, doch als volslagen onmogelijk spoedig opgegeven. Het spreekt vanzelf, dat de verschillende wijzen van merkendoor de Gemeentelijke verordening regelende den keuringsdienstvan vee en vleesch van rechtskracht moeten worden voorzien omeventueel proces-verbaal te kunnen opmaken. Ik heb voor mij persoonlijk het niet duidelijk kunnen merkenvan de gekeurde vleeschwaren als ?Š?Šn der grootste bezwaren ge-voeld, hoewel toch, behoudens het genoemde feit van de â€žstempel-kurk" er nooit eenige kwestie is geweest, dank zij het feit dat vrij-wel iedere weldenkende winkelier inziet dat ook hij zelf het grootstebelang bij de keuring heeft. De genoemde bezwaren van het merken zijn dus wel velerlei,doch men

bedenke, dat zij eigenlijk zijn neergeschreven als geza-menlijk resultaat van een jarenlange ervaring, die eerlijkheidshalvemoeten worden vermeld, doch die in de practijk natuurlijk geendagelijks voorkomende gevallen zijn. Bij inspectie is op de vleeschwaren meestal ??f een vrij goed lees-baar stempelmerk ??f een fragment ervan te ontdekken waardoornog wel is aan te toonen dat zij de invoerkeuring zijn gepasseerd. Van alle voor en na ingebrachte bezwaren tegen de keuring vaningevoerde vleeschwaren is dit echter het eenige waarmee menpractisch weieens te maken heeft. De thans volgende bestaan theoretisch zeer zeker, doch hebben,althans te Nijmegen nooit eenigen last veroorzaakt. 2e. Men keurt op bederf en andere abnormale geuren (waaroverstraks) welke aan de vleeschwaren kleven. Als bewijs van goedkeuring wordt de vleeschwaar voorzien vaneen goedkeuringsmerk en komt in het vrije

verkeer. De mogelijk-heid bestaat, en doet zich inderdaad ook voor, dat eenige urenlater een controleur van den Keuringsdienst van Waren een mon-ster komt nemen van de door den Vleeschkeuringsdienst goedge-keurde vleeschwaren teneinde een scheikundig onderzoek te doeninstellen naar b.v. de eventueele aanwezigheid van te veel salpeter,te veel zetmeel, aanwezigheid van kleurstof enz. Stel dat er bijdit onderzoek blijkt dat er een strafbare handeling bij de bereidingvan deze vleeschwaren plaats vond, dan wordt misschien omscheikundige reden korten tijd na de goedkeuring door den Vleesch-keuringsdienst de vleeschwaar door den Keuringsdienst van Warenin beslag genomen en vernietigd Dat dit een eigenaardige gedachteopwekt bij de betrokken personen spreekt vanzelf, omdat mendenkt met het goedkeuringsmerk van den Vleeschkeuringsdiensttegen alles gedekt te zijn. Nogmaals, het zijn

geen dagelijks voor-komende gevallen, doch het gebeurt soms. Het is daarom zaak



??? om steeds de bedoeling van deze invoerkeuring in ruime mateaan de betrokken winkeliers bekend te maken en dan valt ditbezwaar erg mee. 3e. Bij de keuring van de vleeschwaren op bederf is het consta-teeren van een abnormale geur het hoofddoel. Dit is dus een zeereenvoudige, zeer ?Š?Šnzijdige keuring, z???? eenzijdig zelfs, dat hetden naam van â€žkeuring" nauwelijks verdient. Onder een keuring toch verstaat men in het algemeen een op-eenvolgende reeks van handelingen met het doel om te consta-teeren of het te keuren voorwerp beantwoordt aan alle eischen diemen van te voren voor een bepaald doel aan dat voorwerp stelt.In dit geval is het doel van iedere keuring in de Vleeschhygi?¨neom te constateeren of een voorwerp niet schadelijk is voor de ge-zondheid. En dit bereikt men met de keuring op bederf ten eenen-male nooit. Een worst, een ham, een stuk rookvleesch enz. datniet stinkt en dus

wordt goedgekeurd kan een uur later een Vleesch-vergiftiging veroorzaken. Men bestempelt dus eigenlijk de vleesch-waren als zijnde niet schadelijk voor de gezondheid, zonder datmen, zooals dat bij de gewone vleeschkeuring het geval is, allefactoren heeft kunnen benutten om tot een wetenschappelijkgemotiveerde beslissing te komen. Gedurende al de jaren dat in Nijmegen een invoerkeuring opvleeschwaren bestaat, heeft zich zulk een geval nog niet voorge-daan, hoewel het theoretisch mogelijk is. (Men kan hier echteronmidellijk tegenover stellen, dat zonder een invoerkeuring opvleeschwaren de kans op een vleeschvergiftiging niet minder wordten dat men misschien met het afkeuren van tal van stinkendevleeschwaren wel eens een vleeschvergifliging in kleinen kringheeft voorkomen). , In elk geval blijft dit argument tegen een invoer-keuring op vleesch-waren steeds een gevaarlijk wapen in de hand der

tegenstanders. 4e. Het vereischt, vooral in grootere plaatsen meer personeel.Zeker, en niet weinig ook. Doch de uitgaven voor deze keuring,aan stempelaars, meer controleurs, meer deskundig personeel enbeschikbaar te stellen ruimte worden uit den dienst zelf betaald.Het keuren brengt verder een heele rompslomp, drukte en ver-antwoording met zich mede en vereischt een vrij groote mate vanstandvastigheid, omdat het uitsluitend een keuring op bederf isen de vleeschwarenfabrikant, misschien terecht, zich minstens evendeskundig gevoelt als degene die met de keuring is belast. Herhaaldelijk is er dan ook verschil van meening, doch dit ge-beurt altijd, wanneer nu eenmaal een persoonlijk belang moetworden opgeofferd voor het algemeen welzijn, zooals dat bij degewone vleeschkeuring ook geschiedt. Dit 4e argument dat menwel eens hoort verkondigen is dus als niet steekhoudend weg tecijferen.



??? 5e. Sommigen zeggen dat men men met een repressieve controleop vleeschwaren hetzelfde kan bereiken tenminste als die controleintensief wordt uitgeoefend. Men kan zeer zeker met een goed georganiseerde inspectie veelbereiken, doch bij lange na niet aan bedorven materiaal achter-halen wat men bij de preventieve keuring eruit haalt. 6e. Men heeft ook als motief tegen de invoer-keuring op vleesch-waren met de noodzakelijk daaraan verbonden heffing van rech-ten, aangevoerd, dat het niet aangaat om den Middenstand, hetzijdan winkelier of vleeschwarenfabrikant nog maar meer te belasten,zoodat ten slotte het publiek het toch weer moet betalen. Men vergeet echter, dat als het voor een andere zaak noodig is,men "niet schroomt diezelfden middenstand veel zwaardere lastenop te leggen voor een vaak heel wat minder ideaal doel dan hetbevorderen van de Volksgezondheid. Deze 6 genoemde

bezwaren en nog enkele veel minder belang-rijke hoort men algemeen tegen deze keuring aanvoeren. Ik geef toe, tezamen vormen ze een waarlijk stevige barri?¨retegen den aanval van de voorstanders van deze keuring. Na de opsomming van de bezwaren volgen nu de voordeelenvan deze keuring voor de Volksgezondheid en andere economischevoordeelen. ie. Heeft een afkeuring plaats gehad, dan ontvangt de winkeliereen officieel afkeuringsbewijs, zoodat hij zonder protest van denvjeeschwarenfabrikant de factuurwaarde van het afgekeurde vanzijn, totale nota kan aftrekken. Zonder de keuring en eventueelafkeuringsbewijs is het voor een winkelier buitengewoon lastig omvleeschwaren die op den rand van bederf staan of al iets bedorvenzijn. van den fabrikant vergoed te krijgen omdat de ervaring on-omstootelijk heeft vastgesteld dat geen enkele fabrikant spontaanwil erkennen dat er aan zijn fabrikaat wat

kan haperen. Het iseigenaardig, doch het eerste wat men hoort als er over een afkeu-ring wordt getelefoneerd of gecorrespondeerd, is : â€žDat kan niet,dat is een onmogelijkheid, daar begrijp ik niets van". Men behoeftniet te vragen hoe een winkelier in een dergelijk geval zal varenzonder steun van den Vleeschkeuringsdienst. Zeker, ik weet weldat bij een repressieve controle altijd de winkelier in een verdachtgeval den Vleeschkeuringsdienst kan waarschuwen en dan ookeen afkeuringsbewijs kan bekomen, doch dit gebeurt meestal nieteerder dan nadat er klachten zijn gekomen, dus te laat en clankan de fabrikant altijd zeggen dat er al te langen tijd isverloopen,dat de vleeschwaren onoordeelkundig bewaard zijn enz. 2e. Herhaaldelijk is mij door verschillende winkeliers verzekerddat zij er voor hun zaak een voordeel in zien, wanneer door de



??? invoer-keuring op bederf voorkomen wordt, dat zij hun klantenvleeschwaren verkoopen waarop iets valt aan te merken. Hettegenwoordige publiek dat weieens als â€žlastig" wordt gekwalifi-ceerd omdat het goede waar voor goed geld eischt, moet nietshebben van vleeschwaren waar iets op valt aan te merken en isspoedig geneigd hun winkelier de leverantie te ontzeggen wan-neer het ondeugdelijke waar krijgt thuisgestuurd. En dat zooietszonder invoer-keuring absoluut moet plaats hebben zal blijkenuit de nog te bespreken afkeuringen. 3e. Een ander voordeel is, dat op een centrale plaats, hetzijslachthuis of een andere aan te wijzen localiteit, alle ingevoerdevleeschwaren samenkomen. Wat een buitengewoon mooie gelegen-heid om een gezonde samenwerking te doen plaats vinden tusschenVleeschkeuringsdienst en Keuringsdienst van Waren, zooals datin Nijmegen gelukkig het geval is. Constateeren wij kleurstof in

omhulsels van worsten, hammenenz., of wordt door de typische prikkelende onaangename lucht,(waarover straks) een overmaat van salpeter vermoed, dan wordtdirect de Keuringsdienst van Waren gewaarschuwd en bij bewezenoverdracht de fabrikant geverbaliseerd. Wat een groot voordeelvoor de Keuringsdiensten van Waren om direct vanaf het tijdstipvan invoer, de schilderkunst van Vleeschwaren die overal in onsland, vooral in groote plaatsen nog in grooten bloei verkeert, denkop in te drukken. Welk een voordeel boven de repressieve keu-ring zooals die door den Keuringsdiensten van Waren elders wordttoegepast. En nu weet ik wel, dat wij daarmee niet veel te makenhebben, wanneer wij ten minste het eenige doel van den Vleesch-keuringsdienst voor oogen hebben, doch ten slotte is onze diensttoch ook maar een onderdeel van den grooten dienst ten bate deropenbare gezondheid. Bovendien voorkomt men door

deze samenwerking met denWarendienst gedeeltelijk het bezwaar, genoemd onder No. 2 (af-keuring door den Keuringsdienst van Waren na goedkeuring dooi-den Vlecschkeuringdienst). 4e. De invoer-keuring op vleeschwaren oefent correctie uit opde vleeschwarenfabricage. Ik voor mij weet positief dat er weldegelijk door de fabrikanten rekening wordt gehouden met hetfeit of zij moeten verzenden naar een Gemeente waar invoer-keuring is, of naar een Gemeente waar zij frank en vrij maar naartoe kunnen sturen. Uit een oogpunt van algemeen belang weet ik wel, dat dit argu-ment vervalt, omdat het voor de algemeene volksgezondheid tenslotte hetzelfde is of Gemeente A. de minderwaardige vleeschwarenniet krijgt toegestuurd en dus niet consumeert en Gemeente B.een dubbele portie. Men kan, wat dit punt betreft een vergelijking maken met de



??? tuberkulosebestrijding in Friesland. Het is hierbij ook zoo gemak-kelijk om te zeggen dat de overige provinci??n van ons land meertuberkuleuse koeien krijgen omdat Friesland ze opruimt en datdus uit een oogpunt van algemeene hygi??ne voor den Nederlandschenveestapel de resultaten veel minder zijn dan ze schijnen. Zou echteroveral dezelfde bestrijding plaats vinden, dan eerst zou men overde heele linie uitstekende resultaten krijgen. Zoo is het ook met de invoer-kcuring van vleeschwaren. Menkan ook hier zoo gemakkelijk zeggen, evenals bij de tuberkulose-bestrijding in Friesland : â€žHet helpt voor het algemeen belang zooweinig want de plaatsen waar niet gekeurd wordt krijgen vanzelf-sprekend de slechtere kwaliteiten vleeschwaren toegestuurd". Eerst wanneer overal keuiing plaats vindt, zal de toestand veelbeter worden. De Vleeschwarenfabrikanten, vooral de goede (ende meesten rekenen zichzelf

hiertoe) hebben ook zelf het grootstebelang bij een goede invoer-keuring omdat hierdoor stelselmatighun slechtere concurrenten worden gehandicapt en er dus auto-matisch een selectie wordt uitgeoefend 5e. Bestaat er bijna algemeen in ons land een plaatselijke invoer-keuring dan zal de belangstelling in de vleeschwaren zeer zekerstijgen. Op het oogenblik is de belangstelling voor de keuring en hetonderzoek van Vleeschwaren nu niet bijzonder groot. Wanneermen er echter dagelijks mee te maken krijgt zal dit allicht een stootworden om er eens meer van te willen weten en vooral op histolo-gisch gebied er eens iets naders van te onderzoeken. Uit het eeneonderzoek wordt nu eenmaal het andere geboren. 6e. Men keurt een massa vleeschwaren af die bedorven zijn ofdoor andere oorzaken een abnormale geur verspreiden en bevor-dert hierdoor de Volksgezondheid. Nu weet ik wel, dat alle afge-keurde bedorven

vleeschwaren geen ziekte zouden hebben ver-oorzaakt, zooals ik ook ontken dat in plaatsen waar geen invoer-keuring bestaat pers?Š vergiftigingen moeten voorkomen, hoewelnooit te contr??leeren zal zijn hoeveel kinderen in een of anderenvorm schade hebben ondervonden van het consumeeren van aanden zelfkant van bederf staande vleeschwaren. En ten slotte is het willens en wetens toelaten en dus ook vanhet laten consumeeren van bedorven vleeschwaren veel slechter teverdedigen, dan het afkeuren in den gewonen Vleeschkeurings-dienst van nieren wegens infarcten, levers wegens angiomatose,nieren wegens cysten en wegens geringe nephritis fibroplastica enz. Dat verder het aantal afkeuringen wegens verschillende oor-zaken vrij belangrijk is, toont wel het lijstje van afkeuringen welkein den loop der laatste jaren in Nijmegen hebben plaats gehad enwelk staatje thans volgt :



??? AFKEURINGEN IN KILOGRAMMEN. Afgekeurde Vleeschwaren 1920 1921 1922 1923 1924 1925 1926 1927 1928 toti Nov. Worstsoorten . . 20.1 621 472.8 111.7 3"-5 648.7 356-5 216.5 413 Spek.......... 34?? "5 5 2474 65.1 212.5 217.6 328.7 :53 214 Runderrook- vleescli 16 17 176.6 39-7 47 75-2 17.1 12.5 223 Paardenrook- vleesch 12-5 96 259-5 72 34 122 20.3 122 40.5 Ham.......... 39-5 52 37Â°-9 93-7 288.5 1507 151 200 427 Rundertong ge- rookt ....... 2.8 34 8.4 I 228 Leverpastei .... !-7 Preskop........ 5-4 Zwoerd gezouten 2 in 66 Gesmolten vet . 54-5 70 Leverkaas ..... i Paardenvleesch gezouten 122 5 110 6-5 Rolpens........ i-5 Hoofdkaas..... 2 Gezouten Kieu- wen ......... 7 Totaal ........ 122.2 901.5 1593.6 383.2 927 5 J337-7 1070 881 1559 Dit alles dus voor een plaats waarvan de fabrikanten wetendat alle vleeschwaren streng op abnormale geuren worden ge-keurd. Deze afgekeurde vleeschwaren,

vermenigvuldigd met een getaldat aangeeft het aantal malen dat de bevolking van Nijmegen isbegrepen in die van grootere plaatsen, vermeerderd met een toe-slagpercentage voor de wetenschap dat er geen preventieve invoer-keuring is, demonstreeren toch wel hoeveel slecht vleeschwaren-materiaal in die plaatsen wordt ingevoerd. De vrij groote afkeuringen in de eerste tien maanden van 1928zijn te verklaren door de aanwezigheid in Nijmegen van een firmadie verschillende winkels heeft en momenteel de aanstichter isvan een â€žvleeschoorlog" hier ter stede. Deze firma concurreert sterk, koopt zoo voordeelig mogelijkin en het gevolg is een invasie van minderwaardige vleeschwaren,waarvan het resultaat der keuring zich demonstreert in boven-staand lijstje, wat een zeer sprekend bewijs is dat de goedkooperevleeschwaren voor afkeuringen zijn gepraedisponeerd. Er bestaat zelfs een vleeschwarenfabriekje dat maar

opgehoudenheeft om naar Nijmegen te verzenden. Ik vraag mij alleen af, waar zijn die vleeschwaren altijd naartoe gegaan, waar gaan zij nog steeds naar toe en waar zullen zevoorloopig nog naar toe gaan? Wat gebeurt ermee zonder pre-ventieve keuring? Het antwoord laat zich raden.



??? Met huid en haar verslonden door die plaatsen in ons land waargeen invoer-keuring op bederf en op andere abnormale geurenbestaat. Een voorbeeld : â€žVerleden jaar werd aan het slachthuis alhiereen partij vleeschwaren aangevoerd, (ham), afkomstig van eenvleeschwarenf abri kant waarvan zelden of nooit ham wordt afge-keurd. Het grootste gedeelte van deze partij werd echter vernie-tigd en wat bleek? Dat de partij bestemd was voor een andereplaats waar geen invoer-keuring op vleeschwaren bestond en bijvergissing naar Nijmegen was gedirigeerd". Een anderen keer klaagde een winkelier in vleeschwaren mij zijnnood, dat hij nooit eens een goedkoope partij vleeschwaren ,,opden kop kon tikken" omdat de fabrieken die ,,goedkoope" vleesch-waren niet keurvrij naar een plaats waar invoer-keuring bestondwilden leveren. Dat alles zegt dus genoeg. Zeker zal een repressieve keuring veel achterhalen,

maar vaakte laat en dan nog lang niet in die mate als een preventieve keu-ring. Bestaat er een invoer-keuring, dan kan bij controle de aandachtvooral besteed worden aan de slagerswinkels en daar wordt nogaleens bedorven vleeschwaar in beslag genomen. Dit geschiedt bijeen vleeschwaren winkelier hoogst zelden, tenzij hij de vleesch-waren frauduleus invoerde en een enkelen keer \'s zomers. De controle op de vleeschwaren winkeliers is hier dan ook voorname-lijkeen controle op de aanwezigheid van ongestempelde vleeschwarenen neemt dus veel minder tijd in beslag\'dan wanneer men, zooalsbij een repressieve keuring het geval is, niet alleen bij de slagers,doch ook bij de vleeschwarenwinkeliers alle vleeschwaren op be-derf moet gaan contr??leeren. Men heeft dus bij een repressieve keuring meer controle-personeelin de stad noodig en bereikt lang zoo\'n gunstig resultaat niet alsbij de preventieve invoer-

keuring. De verschillende afwijkingen welke men regelmatig aantreftzijn de volgende : ie. Bij het inprikken van beenham ontdekt men soms een abnor-male lucht welke een verschijnsel is van een begin van bederf.Vaak is die afwijking zeer gering, z???? gering zelfs dat de fabrikantze vaak niet kan of beter gezegd niet wil ruiken, maar die tochaanwezig is en bij langer bewaren zich steeds sterker zal open-baren. Oorzaak is dat op die plaats langs het hambeen (pijp) de pe-kel slecht kan doordringen en het vleesch aldaar a. h. w. in verschentoestand laat. Komt dan die ham in den rook, dan treedt een beginvan bederf op door de temperatuur van de rookkast. Het rookenis dus altijd een goede controle op de vakkundige behandelingdoor den fabrikant. Bij zulk een licht bedorven ham ziet men op de sneevlakte een



??? plaatselijk donker roode verkleuring, terwijl die plek kleverigaanvoelt. De fabrikant zegt dan dat die ham geen zout heeftâ€žgepakt". Oorzaak is ??f het onvoldoende zouten ??f de toestand van hetvarken v????r het slachten waardoor het vleesch voor zouten mindergeschikt wordt. Aangezien meestal de afwijking gering is, denkt men wel eensdat die geur juist de fijne hamsmaak veroorzaakt, doch sommigenmogen dan gesteld zijn op een pikant smaakje van de ham, eenbegin van bederf is het zeer zeker, want meermalen lieten wijdergelijke hammen eenigen tijd op kamertemperatuur hangen endan was die lucht veel sterker geworden. Ook de zwavelwaterstof lucht wijst op een bederf-proces. Bij een fabrikant die er prijs op stelt ham af te leveren waaraanmen bijna geen zout proeft doch die juist genoeg zout heeft ge-kregen om niet te gaan bederven, kan zooiets licht voorkomen.Men kan het aangetaste deel wegsnijden

en de rest goedkeuren. Wordt zoo\'n licht riekende beenham ontdaan van de pijp, gerolden daarna goed gekookt, dan verdwijnt clie geur. Vaak wordtechter een rolham z.g. â€žgeweld", d. w. z. langdurig aan een tem-peratuur beneden het kookpunt blootgesteld, waardoor vaak eendikke ham binnenin, en dat is juist de plaats waar eerst de pijpzat, niet goed wordt doorkookt. De rottingsbacillen blijven leven en prikt men later zoo\'n ge-kookte ham dan is ze bedorven en de oorspronkelijk donkerroodekleur bij de rauwe rolham is veranderd in een grijs-groene kleurwelke-meestal door de heele ham heenloopt. Is de ham gerold, clan is natuurlijk het aangetaste deel lastigerte verwijderen omdat het dan in het midden is komen te liggen. 2e. Een andere afwijking welke men vaak bij rolham aantreftis de volgende : Reeds bij het inprikken, vooral wanneer men aan den vleesch-kant van de ham inprikt, bespeurt men een eenigszins hol

geluid,alsof zich een hoeveelheid lucht in de ham bevindt. Aan de penblijft een onaangename prikkelende scherpe geur hangen. Op de sneevlakte ziet men dat zich aan de periferie van den vleeschkant een geelachtig verkleurde zone bevindt, welke die onaangename lucht veroorzaakt. In die zonebevinden zich tallooze kleine gaatjes (soms is die zone echtercompact) welke bij percuteeren van den vleeschkant een hol geluidveroorzaken. De rest van de ham, dus de spekkant is normaal. Na wegsnijden van het aangetaste deel kan de rest goedgekeurdworden. Na correspondentie en mondelinge navraag bleek de oorzaakvan deze afwijking, die dikwijls voorkomt, de volgende te zijn :



??? â€žAan fabrieken waar steeds een groote partij hammen tegelijkworden gefabriceerd, worden deze nadat ze zijn gezouten op elkaargestapeld teneinde ze te laten uitlekken en drogen, z????, dat deonderste laag met den zwoerd (spek)kant naar onder op den grondwordt gelegd. Daarop wordt de tweede laag gestapeld met denvleeschkant op den vleeschkant van de onderliggende laag. Alnaar de verkoopkracht van den fabrikant liggen deze hamstapelsl?¤ngeren of korteren tijd. Liggen ze langen tijd, dan zijn de vleesch-kanten van die hammen ook langen tijd tegen elkaar gedrukt ena. h. w. van de buitenlucht afgesloten en dan schijnt in die onderstesector van de ham die eigenaardige vaak optredende afwijking teontstaan gepaard met gasvorming welke het weefsel uiteendrukten vergezeld gaat van een onaangename scherpe geur. Deze geur,alsmede de geelachtige verkleuring wijzen op een

gistingsproceswaarbij de vetten (glyceriden) worden gesplitst in glycerine envetzuren en de glycerine in aldehyden en ketonen welke laatste 3e. Bij plockworst valt het soms op, dat de consistentie buiten-gewoon slap is. Bij inprikken krijgt men dan weieens een scherpemuffe lucht in den neus en bij doorbreken ziet men dat de 2 helftennog trachten door lange dunne elastische slijmachtige dradenaan elkaar verbonden te blijven. Deze slijmige gisting is natuurlijkeen reden van afkeuring. Het komt niet vaak voor. 4e. Oude plockworst en oude metworst, zelfs al is ze goed ge-maakt, en hard, geven bij inprikken soms een geur af, preciesgelijkende op de geur besproken onder No. 2. Ook hier die scherpeonaangename prikkelende lucht, die soms tot hoesten noopt enook hier bij doorsnijden dezelfde gele verkleuring, maar dan overde heele doorsnede en vooral van het vet of het spek dat in deworst is verwerkt. Ook dit

is een kwestie van sterke ranzigheid,ook hier weer de ontleding van de vetten welke tot onverkoopbaar-heid en dus tot afkeuring van de worst aanleiding geeft. Typisch



??? is dat men in deze harde worst niet ziet de gasophooping zooalsmen die bij gedeeltelijk ranzige ham bijna altijd aantreft. Misschien laat dit materiaal, dat uit veel steviger en harderstukken is opgebouwd dan het zachte materiaal van de ham geenuit elkaar dringen toe. 5e. Ook in rookvleesch speelt zich een proces af waarbij de vettenworden ontleed en gasvorming optreedt. Het geeft weer dezelfde prikkelende lucht af en bij insteken vande pen hoort men een hol geluid, terwijl het geheele stuk wanstaltigdik is geworden en erg slap door de gasophooping. Ook hierbij ishet een reden tot afkeuring. Het komt zeer zelden voor, althanswij zagen het hier maar een paar keer. 6e. Bij inprikken van runderrookvleesch is in het najaar en inden winter vaak een typische knollenlucht waar te nemen, diezich door pekel en rooklucht heen heel duidelijk openbaart. Somsis die lucht bepaald hinderlijk. Het lijkt ons geen oorzaak voor af-

keuring hoewel een enkele maal weieens rookvleesch door eenklant is teruggebracht vanwege de knollensmaak en -geur. Men zou dan ook soms een rund om die reden moeten afkeuren.Want ook hiervan zijn soms roastbeef, biefstuk, staartstuk enalle half rauw genuttigde stukken zoo goed als oneetbaar door denknollensmaak. 7e. In gerookte rauwe metworst komt vaak een afwijking voorwelke Mollek noemt â€žstickigkeit". Deze naam lijkt mij heeljuist gekozen. Typisch is dat men deze afwijking \'s zomers, wan-neer er minder vraag is naar rookworst nooit waarneemt, dochzoo gauw is het najaar en de winter niet gekomen met hun enormevraag naar metworst of direct komen de afwijkingen. Het uitwen-dig symptoom is de opvallende slapte van de worst. Prikt menze in, neen nog beter, breekt men er een door, dan deinst menterug voor de sterke H2S lucht die er a. h. w. uitbarst. In dikke worsten is het veel en veel

erger dan in dunne en inder-daad is deze worst wat men in \'t hollandsch noemt â€žgestikt".Door de groote vraag naar rookworst in het najaar kunnen defabrieken bijna niet genoeg maken. De jonge runderen, speciaalvoor die worstsoorten geschikt, zijn nog niet bestorven of gekoeld,of reeds legt de worstmaker beslag op het vleesch en het wordt nogbijna warm verwerkt. Er gebeurt nu hetzelfde als wanneer een partij reuzeis of leverswarm worden ingepakt, n. 1. men krijgt een rotting, met ontwik-keling van H2S en een vieze lucht welke bij bewaren steeds ster-ker wordt. Is de worst eenmaal gekookt, dan proeft men er weinigmeer van maar zulke worst kan niet goedgekeurd worden. Dezeafwijking is een der lastigste geweest om te beteugelen. Thans isde aanvoer van die worst althans naar Nijmegen gestopt, hoewelverschillende fabrieken aan dit euvel leden, doch niet dan nadat lvi 2



??? tallooze opwekkende debatten met verschillende fabrikanten wa-ren gevoerd. Nu is het uit, maar ik heb de absolute overtuigingdat die worst nog steeds wordt gemaakt. Alleen Ouo Vadis . . . .?? Dan kunnen verder nog gerookte rundertongen, boterham worst,rookvleesch, preskop, zwoerd, enz. ondeugdelijk zijn door slechtepekel, te warm, en te lang rooken, door onvoldoende koken, alle-maal verkeerde handelingen die zich later in den vorm van abnor-male geuren aan de houten pen mededeelen en oorzaak van af-keuring kunnen zijn. Nog is er ?Š?Šn abnormale lucht, waar echter de Keuringsdienstvan Waren aan te pas moet komen. Vooral boterhamworst schijntdaarvoor al bijzonder de gunst van de fabrikanten te genieten.Ik bedoel de lucht van een overmatig gebruik van nitraten. Bijinprikken krijgt men een prikkelende, hoestverwekkende, metaal-achtige lucht in den neus welke met eenige routine

onmiddellijkeen gehalte van meer dan 0.2 % salpeter doet vermoeden. Vaakwordt op deze wijze nog gezondigd omdat salpeter nu eenmaal dennaam heeft van kleur aan te kunnen brengen waar het van natureniet is. Dit is slechts juist als het in kleine hoeveelheden wordt toe-gepast, doch een boterhamworst waarin zich een overmaat vansalpeter bevindt, boet aan goede kleur, in, wordt grijs, grauw, enjuist slechter van kleur. Soms is die lucht z???? doordringend, dat tot afkeuring wegensabnormale geur moet worden overgegaan. Men kan daarna den Keuringsdienst van Waren waarschuwendie, wanneer de overdracht klopt, tegen den fabrikant met succesproces-verbaal kan opmaken. (Zoo juist lees ik in ,,Fleisch und Milclihygiene" dat de stadLeipzig de toevoeging van salpeter aan versche worst geheel ver-boden heeft). Verder komt men bij de invoer-keuring nog andere minder be-langrijke afwijkingen

tegen zooals uitwendig sterk beschimmeldeham en worst hetgeen meestal niets te beteekenen heeft en doorafvvasschen met pekel is te verhelpen, hoewel het nu en dan voor-komt dat de schimmeling zich aan den binnenkant van den darmvoortzet en dan een reden wordt van afkeuring. Uit dit alles blijkt dus, dat de bereiding van vleeschwaren eenbuitengewoon subtiel werk is. Er is veel vakkennis voor noodigen zelfs dan komt het nog herhaaldelijk voor, dat men voor raad-selen staat en de oorzaak van den een of anderen vorm van bederfzelfs voor den fabrikant volkomen onbekend blijft. Ook de vleeschwaren in blik, welke worden uitgesneden dienen



??? â€” ig â€” aan een preventieve inspectie te worden onderworpen wanneer erin die plaats een invoer-keuring op vleeschwaren is. Want laatmen de blikwaren vrij, dan komt. zooals wij hebben ervaren allesin blik, tot zelfs gesmolten vet in een emmer met een dichtgesol-deerd deksel. De blikken worden nagezien ot ze gebombeerd zijn, nu en danwordt een steekproef genomen door een blik te openen en deschade wordt dan aan den winkelier vergoed. Na goedkeuring wordt op de blikken met sneldrogende lijm eendun stukje vierkant papier geplakt waarop met een gummistempelhetzelfde ronde stempelwerk is gezet als op de vleeschwaren. Zonder totale beschadiging is dit stukje papier niet van het blikte verwijderen. Deze blikwarenkeuring is nog meer onvolkomendan de vleeschwarenkeuring, doch heeft men de eene keuring aan-vaard, dan is de andere bijna noodzakelijk geworden. Alleen kleineuit de hand te

verkoopen blikjes, zooals leverpastei zijn vrij. Ook van de vleeschwaren in blik moeten hier zoo nu en danafkeuringen plaats vinden, doch lang niet zooveel als van de ge-wone vleeschwaren. En nu de consequentie van het betoog. Iedereen die dagelijksmet de invoer-keuring is belast, kan niet ontkomen aan de ge-dachte dat er zeer zeker veel aan hapert, doch ook heel ,heel veelgoeds mee wordt bereikt. Alles wat men aan materiaal achterhaaltdat schadelijk voor de Volksgezondheid kan zijn is winst. Die ge-meenten die een invoer-keuring hebben op bederf dienen die metalle macht te houden, want met het groeien van de gemeente groeitstelselmatig die dienst mee zonder veel bezwaar. Moeilijker wordt het voor die plaatsen, vooral grootere die deinvoer-keuring nog niet hebben. Principieel zullen vele Directeuren van Vleeschkeuringsdienstenvoorstanders van deze keuring zijn, doch om practische redenenervoor

terugdeinzen, misschien ook omdat zij zich een intensieverepressieve controle bijna gelijkwaardig suggereeren aan een pre-ventieve keuring. Inderdaad is het organiseeren van de invoer-keuring in een groote gemeente een moeilijk werk, waar, vooralin het begin even door een zuren appel moet worden heengebeten,doch â€žParis vaut bien une messe". Ligt het slachthuis van zoo\'n groote gemeente aan den zelf-kant der stad, dan wordt het bezwaar veel te groot om alle inge- â€?voerde vleeschwaren daarheen te laten vervoeren. Â? Men kan natuurlijk ook in het centrum der stad een gebouwervoor benutten met het noodige personeel, ressorteerende onderde Directie van het slachthuis, of desnoods zelfstandig. De kosten worden door den Dienst zelf betaald en er blijft(liefst met een kleine letter drukken) nog wel een appeltje van over.



??? De bedoeling van dit artikel is geweest om naast de principieeleen practische bezwaren die velen zeer terecht tegen deze invoer-keuring hebben, ook eens de vele voordeelen te bespreken. En wanneer slechts ?Š?Šn weifelaar, liefst van een groote gemeentehierdoor wordt overgehaald, dan hebben deze woorden hun doelmeer dan bereikt. Nijmegen, 2 Nov. 1928. ZUSAMMENFASSUNG. In dieser Arbeit meldet Verfasser, dasz in der Stadt Nijmegen alle importierteFleischwaren (W??rste, Schinken etc.) nach einem Zentral-Geb?¤ude transportiertwerden, wo der Beschau vorgenommen wird. Mit einem Stift (aus Stahl oder Holz)sticht man in die Fleischwaren und wenn beim herausziehen des Stiftes ein abnor-maler Geruch beobachtet wird, so werden die betreffenden Waren f??r untauglicherkl?¤rt. Diese Methode hat folgende Nachteile : ie. sie ist unvollst?¤ndig, unzureichend. Es kommt auch vor, dass Fleischwarenmit

normalem Geruch Fleischvergiftungen zu Folge haben. F?¤lschungen auf che-mischem Gebiete (zu viel Salpeter, zu viel St?¤rkemehl, Farbstoff) werden nichtimmer entdeckt. 2e. Das Stempeln der Waren mit Tinte bringt oft Schwierigkeiten mit sich ; indiesen F?¤llen muss man mit einer Plombierzange Plomben anlegen. 3e. Man braucht Personal. Der grosze Vorteil ist jedoch dasz Hunderte von Kilogrammen untauglichesFleisch, die sonst in den Handel gelangt w?¤ren, ermittelt und vernichtet werden. Bei der Fleischkonservenbeschau werden die durch Gasbildung gew??lbten B??ch-sen f??r untauglich erkl?¤rt. Auch werden ab und zu Stichproben genommen undB??chsen ge??ffnet. Im Interesse der Volksgesundheit w?¤re es sehr zu begriissen, wenn der pr?¤ven-tieve Fleischwarenbeschau in allen Gemeinden vorgenommen w??rde. SUMMARY. This paper deals with the municipal inspection of imported meats in the

townof Nimeguen. In order to facilitate inspection all imported meats (sausages, hamsetc.) are conveyed to a central place. The meat is inspected by pricking initwitliawooden or steel pin. If an abnormal smell is observed, when the pin is withdrawn,the meat in question is declared unfit for consumption. The disadvantages of this method are : ie. it is incomplete. There are also cases in which meats with a normal smellcause poisoning. Chemical adulterations (too much salpetre, too much amylum,colouring matter) are not always detected. 2e. It is often impossible to apply a stamp with ink. In those eases a plomb hasto be applied by means of sealing-pliers. 3e. it requires personnel. On the other hand this method has a great advantage in that it is practicable.Hundreds of kilogrammes of deteriorated meats, which otherwise would have beenconsumed, are detected and destroyed. At the inspection of tinned meats, the bulged

tins are condemned. Sometimesproofs are taken and tins are opened. From a public health point of view the adoption of a preventive meatsinspectionin all the municipalities would be of the greatest interest. R?‰SUM?‰. Cet article a pour sujet l\'inspection municipale des viandes import?Šes. Dans laville de Nim?Šgue toutes les viandes import?Šes (saucisses, jambons, etc.) sont en-voy?Šes ?  un ?Šdifice central o?š l\'inspection a lieu.



??? L\'inspection se fait de la fa?§on suivante : avec une aiguille de gros calibre, debois ou d\'acier on perce dans la viande et si l\'on observe une odeur a normale enextrayant l\'aiguille, la viande en question est jug?Še impropre ? \'la consommation. Les d?Šsavantages de cette m?Šthode sont les suivants : ie. Elle est incompl?¨te. Il est des cas dans lesquels des viandes d\'une odeur nor-male provoquent des empoisonnements. Des adult?Šrations chimiques (trop de sal-p??tre, trop d\'amydon, de la mati?¨re colorante) ne sont pas toujours d?Šcel?Šes. 2e. L\'application d\'une estampille avec de l\'encre est souvent difficile; en ce casli faut se servir d\'une pince ?  plomber pour appliquer un plomb. 3e. On a besoin de personnel. Par contre, cette m?Šthode a comme avantage qu\'elle est pratique, et que des cen-taines de kilos de viandes d?Št?Šrior?Šes, qui autrement seraient livr?Šes ?  la consom-mation, sont reconnues et

d?Štruites. A l\'inspection des conserves d\'origine animale les bo?Žtes bomb?Šes sont refus?Šes.De temps en temps on tire des ?Špreuves et on ouvre des bo?Žtes. Au point de vue de l\'hygi?¨ne publique il serait d\'importance si l\'inspectionpr?Šventive des viandes ?Štait prescrite dans toutes les communes. IETS OVER HET GEBRUiK VAN DE TRACHEAALCANULE. DOOR J. A. LENSHOEK. I-Iet artikel van Dr. van Gelder op blz. 1137 en ix38 Jaar-gang 1928 van dit tijdschrift over bovenstaand onderwerp geeftmij aanleiding wat over mijn ervaring op dat gebied mede tedeelen. Toen ik in 1912 te Soerabaja met een georganiseerde tubercu-lose-bestrijding onder den melkveestapel begon, werd natuurlijkook uitgekeken naar een methode om sputum op te vangen. Daar inlanders en Chineezen nog huiveriger voor een operatiefingrijpen ziin dan de Hollandsche boer, durfde ik in den beginneniet over te gaan tot toepassing

van de tracheaalcanule. Het con-stateeren van tuberculose-gevallen onder het vee van een Euro-peeschen eigenaar bracht mij de welkome gelegenheid. Op de wijze,zooals Dr. van Gelder beschrijft, werd de canule ingebracht ensputum opgevangen. Doordat het Inlandsch personeel een soortreclame voor deze methode maakte, kon ik ook in andere melke-rijen op dezelfde wijze het onderzoek verrichten. Doch het vochtige Indische klimaat was oorzaak, dat ik alspoedig niet kon vertrouwen op de metaaldraden, die, niettegen-staande zij mij door de firma Hauptner in afzonderlijke enveloppewaren toegezonden, toch hier en daar roestplekjes vertoonden, opwelke plaatsen de draden bij geringe buiging doorbraken. Toen dan ook een keer bij het inbrengen een der best uitziendedraden brak, heb ik de methode verlaten en ben overgegaan totde slokdarmsonde met het bekertje, waarmede ook goed sputumverkregen kan

worden, mits men de dieren geruimen tijd van tevoren laat vasten en men, alvorens de sonde in te brengen, demondholte behoorlijk uitspoelt. Met de sonde heb ik goede sputa verkregen.



??? (Uit de kliniek voor Kleine Huisdieren der Veeartsenijkundige Faculteit vande Rijks-Universiteit te Utrecht, Directeur: Prof. Dr. H. JAKOB). BIJDRAGE TOT DE DIAGNOSE EN PROGNOSE VAN BEKKEN-FRACTUREN BIJ DEN HOND,1) DOOR H. JAKOB. In de Tier?¤rztliche Rundschau van 29 Juli 1928, No. 31, heeftJ. Carlin, Stokholm, zijn ervaringen over bekkenfracturen bijden hond (Beckenbr??che bei Hunden) medegedeeld. De tusschenden tekst geplaatste r??ntgenologische afbeeldingen komen evenwelop het daarvoor minder geschikt papier onvoldoende tot hunrecht, waardoor de beoordeeling ervan soms wordt bemoeilijkten men zich niet steeds gemakkelijk ori??nteeren kan. Hoewel mijnbevindingen en ervaringen in het algemeen met die van Carlinovereenkomen, lijkt het mij toch niet ongewenscht, iets meeromtrent onderzoek, diagnose en prognose van bekkenfracturenbij den hond te zeggen.

Wanneer ik daarbij van het overvloedigmij ter beschikking staande materiaal, slechts de ziekteverslagenvan de gevallen, welke in den loop van de laatste vier jaren in dekliniek zijn voorgekomen, heb nagegaan, 7.00 geschiedde zulksvoornamelijk daarom, omdat sedert regelmatig van de in de sta-tionnaire kliniek verpleegde pati??nten met fracturen, r??ntgenolo-gische opnamen werden gemaakt. Het blijft echter mijn gewoonte,de dieren waarbij fracturen voorkomen, vooraf klinisch nauwkeurigte onderzoeken. Zulks is vooral ook om paedagogische redenenabsoluut noodzakelijk, daar toch als regel de meeste dierenartsenniet over een r??ntgeninrichting beschikken. Ter aanvulling en vergelijking wordt eerst daarna de r??ntgen-photo gemaakt en nagegaan of de klinisch gestelde diagnose hier-mede wel al of niet overeenstemt. Slechts zelden blijkt het dannoodig te zijn, de diagnose te wijzigen. Mocht zulks

nochtans hetgeval zijn, dan geschiedt dit meestal eerst, wanneer nog eens op-nieuw het dier klinisch onderzocht is. Bij het klinisch onderzoek wordt achtereenvolgens nagegaan ofer al of niet bestaan afwijkingen in lichaamshouding, bewegings-stoornissen, zichtbare veranderingen als : zwellingen, wonden,bloedingen (huid- en slijmvliesbloedingen). Verder wordt daarbijgelet op locale pijnlijkheid, warmte en consistentie van de zwellin-gen, beweeglijkheid der gebroken beenderen, crepitatie, stand derbreukeinden, dislocaties en andere deformiteiten. Zoo wordt b.v.bij beenbreuken steeds het geheele lidmaat systematisch van ondernaar boven onderzocht, teneinde fracturen, welke eventueel nogop andere plaatsen mochten voorkomen, niet over het hoofd te zien. \') In de duitsche taal gepubliceerd in de Tier?¤rztl. Rundschau No. 47, 1928.



??? Kunnen bij onderzoek van kreupelheden achter, fracturen derbeenderen van de achterste extremiteiten worden buitengesloten,clan eerst wordt het bekken nader onderzocht. Allereerst heeft eenuitwendig onderzoek daarvan plaats, waarbij de palpatie geschiedtop de manier zooals door Carlin is beschreven. Hierop volgt steedseen inwendige palpatie van het bekken en wel door middel van rectaleexploratie, waardoor, tenminste in veel gevallen, een juiste voor-stelling van de plaats en den aard van de bekkenfractuur, kanworden verkregen. Bij het inwendig bekkenonderzoek brengt men bij het goed ge-fixeerde, staande of liggende dier, de goed met olie ingewrevenwijs- of middenvinger waarmede de inwendige bekkenwand vanhet zitbeen tot het darmbeen kan worden nagegaan in het rectum.De duim van dezelfde hand wordt daarbij tegelijkertijd op decorrespondeerende plaatsen, buiten op het bekken

geplaatst. De linkerbekkenhelft kan het best met den betreffende vingervan de rechter-, de rechterbekkcnhelft het best met die van delinkerhand worden betast. Op deze wijze kunnen locale pijnlijk-heid, totale of partieele fracturen en vooral ook dislocaties vande breukeinden naar de bekkenholte toe worden aangetoond enis men tevens meestal wel in staat den aard en de plaats van debekkenfractuur, ook zonder dat van een r??ntgenapparaat gebruikwordt gemaakt, vast te stellen. Slechts bij groote en zeer grootehonden zijn met deze methode van onderzoek de darmbeen zuilenen darmbeenvleugels niet of niet voldoende te bereiken ; bij klei-nere honden evenwel gelukt zulks steeds. Intusschcn kunnen frac-turen van de darmbeenzuilen en de darmbeenvleugels meestalook wel door uitwendige palpatie worden onderkend. Verder kun-nen rectaal heel goed het kruisbeen en de eerste staartwervel wor-den

onderzocht. Ook kunnen daarbij bekkenbreuken, met slechtsgeringe verplaatsing van de breukeinden, b.v. subperiostale frac-turen in de buurt van het acetabulum worden geconstateerd, wan-neer het dijbeen tegelijkertijd dan wat zijdelings heen en weer wordtbewogen. Er dient evenwel hierbij rekening mede gehouden teworden, dat bij zeer jonge honden (onder 6 maanden) bij voor- enachterwaartsche bewegingen van het dijbeen, de bekkenhelft aandezelfde zijde niet zelden duidelijk medebcweegt, ook zonder datfracturen van de bekkenbeenderen of verscheuringen van de ge-wrichten behoeven te bestaan. Zulks komt omdat bij deze zeer jongedieren, de bekkenbeenderen nog niet voldoende met elkaar vergroeidzijn en de gewrichten nog niet stevig genoeg gefixeerd worden. Bij oude bekkenfracturen kan het rectale onderzoek evenmingemist worden. Hierdoor toch kan omtrent de grootte en den vormvan de

callus en omtrent de daardoor veroorzaakte deformiteiteneen juiste indruk worden verkregen, hetgeen voor het stellenvan de prognose van belang is.



??? Het aantal aan chirurgische traumatische aandoeningen lijdendehonden, dat gedurende de laatste vier jaren in de kliniek ter ver-pleging werd opgenomen, bedroeg 120. Het grootste deel dezer ge-vallen was een gevolg van overrijding of aanrijding door automo-bielen. Alle mogelijke afwijkingen kwamen daarbij voor als : kneuzin-gen, allerlei soorten wonden, haemotomen, spier- en peesverscheu-ringen, rupturen van het middenrif, herniae enz. Een zeer hoog percentage hiervan vormden verder de fracturen.Zij waren compleet of incompleet, singulair of multipel en al ofniet gecompliceerd. Een enkele maal bleken meerdere beende-ren, tegelijkertijd op verschillende plaatsen gebroken te zijn. Het meest kwamen femurfracturen (21) voor, daarop volgdenfracturen van de tibia en fibula (17), dan van de radius en ulna(10), van de humerus (9), van de metacarpus en van het bekken(ieder 7) en van de phalangae (4).

Zeldzamer waren schedelfrac-turen (2) en fracturen van lendenwervels (2), halswervels (1), staart-wervels (1) ribben (1) en van het schouderblad (1). Van het grooteaantal fracturen, dat policlinisch werd behandeld, ontbrekennauwkeurige aanteekeningen. Hoewel zonder twijfel de sterkst uit-stekende deelen van het lichaam het meest blootstaan door der-gelijke traumatische invloeden getroffen te worden, zoo mag tochniet uit een dergelijke statistiek opgemaakt worden, hetgeen defout van zoo menige statistische mededeeling is, dat b.v. de bek-ken-, respectievelijk de metacarpaalbeenderen driemaal minderdan de femur voor fracturen gepraedisponeerd zijn. Of een bepaalde fractuur meer of minder veelvuldig zal voor-komen hangt zuiver van het toeval af, hoewel dan ook voor hetbekken speciaal moet worden aangenomen, dat de kans voor hetontstaan van fracturen hiervan, als gevolg van de

meerbeschutteligging, minder groot is dan van femur, radius en ulna en tibia-fibula. De bewegingsstoornissen die bij bekkenfracturcn optreden, zijnzeer verschillend. Omtrent de plaats en den aard van de fractuurkunnen hieruit in het algemeen bij den hond niet zooals bij hetpaard conclusies worden getrokken, waarop door Carlin terechtwordt gewezen. Eenzijdige bewegingsstoornissen, waarbij het betreffende beenmeer of minder sterk in de hoogte wordt gehouden, wijzen welop een bekkenaandoening aan diezelfde zijde, maar gedogen absoluutniet, hieruit den aard en de plaats van de fractuur vast te stellen. Slechts bij diastase van de bekkenbeenderen in de symphysiskan de divergeerende stand van de achterbeenen en het onver-mogen deze in rechte richting naar voren te brengen, voor ons inbepaalde gevallen een aanwijzing zijn, dat voornoemde afwijkingaanwezig is.



??? Echter komen soortgelijke abnormale beenstanden ook wel bijruggemergsaandoeningen (contusies, compressies) voor, die metniet al te hevige paraplegi??n gepaard gaan. Daar bekkenfracturen zonder kneuzingen van de omliggendeweeke deelen en van de buitenvlakte van de bekkenbeenderen nietgoed denkbaar zijn wanneer de dieren worden overreden, zoo iszonder twijfel de intensiteit van de betreffende bewegingsstoornisde eerste dagen na het ongeval, niet zoo zeer van de plaats en denaard van de breuk dan wel van de met zeer veel pijn gepaard gaandekneuzingen, welke zich vaak over de geheele bekken- en dijbeen-streek kunnen uitstrekken, afhankelijk. Niet zeldzaam zijn ookdie gevallen, waarbij de bewegingsstoornissen niet uitsluitend hetgevolg zijn van de pijn, maar welke ten deelc ook door een gelijk-tijdig daarbij bestaande meer of minder hevige periphere- of cen-trale verlamming worden

veroorzaakt. Bij laesies van het lendenmerg of van de plexus sacralis kunnenmeer of minder intensieve paraplegi??n optreden. Al naar den graadvan de verlamming wordt dan het betreffende been meer of mindersterk nagesleept. Hierbij kunnen alzoo de verlammingsverschijn-selen het beeld van de bewegingsstoornissen beheerschen. In diegevallen, waarbij als gevolg der kneuzingen sterke zwelling in debekkenstreek bestaat, laat het uitwendig bekkenonderzoek onsin den steek en kan slechts door rectale bekkenpalpatie voldoendeuitgemaakt worden of de kneuzingen al of niet met een bekken-fractuur b v. acetabulum, darmbeenzuil of schaam- en zitbeen,gecompliceerd zijn. Wanneer klinisch noch aan de achterbeenen, noch aan het bekken fracturen kunnen worden vastgesteld en ook op de r??ntgen-photo geen van het normale afwijkende veranderingen kunnenworden gevonden, dan is bij dergelijke, met pijn

gepaard gaande,meer of minder hevige kreupelheden, ook aan traumatische myal-gi??n of neuralgi??n als gevolg van spier of zenuwkneuzing eventueelspier- of zenuwrekking, te denken. Bij bilaterale bekkenfractuur,wordt o. a. bij het loopen het achterstel wat meer in de hoogtegehouden en het zwaartepunt van het lichaam naar voren toeverplaatst. Voorts worden daarbij de voorbeenen slechts even belast cndaarmede korte pasjes gemaakt. Wanneer de dieren zich neerleggengeschiedt dit zeer voorzichtig en onder het uiten van pijn. Derge-lijke of daarmede overeenkomende bewegingsstoornissen kunnenoverigens ook bij alle beiderzijdsch optredende en met pijn gepaardgaande kneuzingen van de andere gewrichten en bij beiderzijdschefracturen op andere plaatsen van de achterste extremiteiten op-treden. Omtrent de differentiaaldiagnose van bekkenfracturen, trauma-tische heupluxaties en collum (femoris) fracturen

wil ik nog hetvolgende opmerken.



??? Volgens Carlin zijn heupluxaties gemakkelijk aan de verkortingvan het achterbeen en aan den grooteren afstand tusschen trochan-ter major en tuber ischii te herkennen. Zonder twijfel geeft de diagnose van liabitueele, niet gecompli-ceerde heupluxaties en luxaties van de femur, welke o.a. bij hetmaken van een verkeerden sprong kunnen optreden en waarbijslechts geringe zwelling der omgeving bestaat, niet veel moeilijk-heden. Behalve een meer of minder sterke verkorting van het betreffendebeen, welke verkorting evenwel niet steeds op een heupluxatie be-hoeft te wijzen, is bij een luxatie van de femur naar voren of boven,(Lux. iliaca en L. supraglenoidalis), die bij honden het meestschijnt voor te komen, de meer of minder sterk naar buiten toeuitstekende, meestal duidelijk zichtbare verdikking van de be-treffende streek, waardoor de zieke zijde hooger dan de gezondekomt te liggen, een diagnostisch

criterium. Bovendien valt hierbij in den regel nog op, de iets naar binnentoe gerichten, sclieeven stand van het wat omhoog getrokkenachterbeen, waarbij niet zelden de ondervoet daarvan, het gezondeandere been in de mediale tarsaal- en metatarsaalstreek, raakt. Bij heupluxaties evenwel, die na heftige, uitwendige, trauma-tische invloeden zijn ontstaan is de diagnose, tenminste in deeerste dagen, lang niet zoo eenvoudig. Ten eerste kunnen bekkenfracturen en wel voornamelijk die vanhet acetabulum of die, welke in de nabijheid daarvan gelegen zijn,gelijktijdig met heupluxaties voorkomen. Terwijl de bekkenfrac-tuur door middel van de rectale palpatie in den regel wel vastte stellen is, kan het onderkennen van een gelijktijdig daarbij voor-komende heupluxatie, als gevolg van de bestaande, vaak sterkezwelling in de dorso-laterale bekkenstreek, gedurende de eerstedagen op moeilijkheden stuiten. Ook kan de

diagnose van een niet gecompliceerde heupluxatie,die na heftig trauma in de dorsolaterale bekkenstreck is ontstaan,vanwege de zwelling, in de eerste dagen bemoeilijkt zijn. Verderis bij dergelijke, meestal naar voren of boven toe plaats hebbende,met meer of minder sterke rekking, inscheuring of verscheuringvan de gewrichtkapsel en het liq. teres gepaard gaande heupluxa-ties, de groote afstand, die zeer zeker dan tusschen trochantermajor en tuber ischii aanwezig en meestal nog eens zoo groot alsnormaal is, de eerste dagen na het trauma als gevolg van de meerof minder sterke, al of niet met bloeduitstoring verbonden zwel-ling, niet duidelijk waar te nemen. In bovengenoemde gevallen kan zeer zeker r??ntgenologischsneller en beter worden uitgemaakt, met welke afwijking wij tedoen hebben. De differentiaal diagnose van bekkenfracturen en niet gecom-



??? pliceerde collumfracturen kan de eerste dagen als gevolg van desterke zwelling, eveneens niet gemakkelijk zijn. Klinisch geeft derectale palpatie ons evenwel hierbij voldoende zekerheid. Somskomen collumfracturen en fracturen van het acetabulum gelijk-tijdig voor. Ook in die gevallen is een rectaalonderzoek op zijnplaats en kan dit zoo noodig later met een r??ntgenologisch onder-zoek worden aangevuld. Hoewel in \'t algemeen de prognose bij de verschillende niet ge-compliceerde bekkenfracturen niet ongunstig is en genezing of hetnormale gebruik der ledematen bij jonge honden in eenige weken.bij oudere dieren in enkele maanden tot stand komt, zoo bestaattoch de mogelijkheid dat een te sterke callusvorming bij dislocatieder breukeinden naar de bekkenholte toe, o. a. tot obstipatie aan-leiding kan geven, waarmede dan natuurlijk ten aanzien van devoeding, rekening dient gehouden te worden. Verder kan bij

teeven, als gevolg van de meer of minder sterke,door de callusvorming veroorzaakte vernauwing van de bekken-holte, de eoitus bemoeilijkt of zelfs onmogelijk zijn en een eventueelepartus op groote moeilijkheden stuiten, waardoor de prognose ookten deze opzichte minder gunstig wordt. Minder gunstig is ook de prognose bij een gelijktijdig daarbijbestaande paralyse van het betreffende achterbeen, wanneer dezeniettegenstaande doelmatige behandeling, zelfs na eenige wekennog geen neiging tot genezing vertoont. Uit bovenstaande regelen komt zonder twijfel voldoende totuiting, dat het rectale onderzoek voor de diagnose en prognose vanbekkenfracturen van den hond, van een niet te onderschatten be-teekenis is, waarop door Carlin evenwel in zijn artikel te weinignadruk is gelegd. Ook Foksf.ll huldigt daaromtrent een mindergoede opvatting, wanneer hij in de â€žEnzyklopaedie der Tierheil-kunde und Tierzucht"

van Stang en Wirth schrijft (deel 2, 1926,bladz. 159) : ,,Bei den kleinen Haustieren, vor allem bei Hundenist, wenn man nicht die M??glichkeit einer Roentgenuntersuchunghat, die Spezialdiagnose bei Beckenbr??chen in der Regel schwererals bei gr??sseren Haustieren, da das Becken f??r eine Rektalunter-suchung nicht so zug?¤nglich ist und eine Missgestaltung der a??s-seren Konturen im allgemeinen nicht so ausgepr?¤gt wird" enverder ,,Bei Palpation per rectum kann man einen Bruch von derunteren Beckenwand nachweisen. Am sichersten wird die Diag-nose durch die Roentgenaufnahme gestellt". De mogelijkheid de diagnose van een bekkenfractuur door mid-del van rectale palpatie te stellen, geeft alzoo Forsell hier, alhoe-wel ook slechts in zeer bescheiden mate, toe. Ik ben evenwel hier-omtrent een andere meening toegedaan. Hoewel ik de het r??ntgeno-logisch onderzoek zonder twijfel toekomende plaats in

de diag-nostiek van bekkenfracturen en heupluxaties in het geheel niet



??? wil bestrijden, zoo mogen toch ook de twee andere, eenvoudige,goedkoope, in de praktijk te allen tijde toe te passen onderzoe-kingsmethoden (n.1. de uitwendige inspectie en palpatie en vooralook de rectale palpatie, die ons zeer waardevolle gegevens omtrenteventueel bestaande bekkenfracturen geven, niet veronachtzaamdworden. De gelukkige bezitter van een r??ntgentoestel is hiertoemaar al te zeer geneigd, vooral ook al omdat de rectale exploratiejuist niet tot de zindelijkste onderzoekingsmethode behoort, maardie desalniettemin in dergelijke gevallen toch niet te ontberen is. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser weist in diesem Artikel auf die Notwendigheit, bei bestehenden Bec-kenbr??chen beim Hund nicht nur die ?¤ussere Palpation der Beckengegend, son-dern vor allem auch die rektale Exploration in der Form der inneren Palpation desBeckcns vorzunehmen. Auf diese Weise gelingt es in den

weitaus meisten F?¤llenohne Zuhilfenahme der Roentgenuntersuchung, welche die beiden erstgenanntenMethoden zweifellos erg?¤nzen kann, uns ??ber die Art der vorliegenden Becken-fraktur eine richtige Vorstellung zu machen. Da auch nur auf diese Weise Veren-gerungen des Beckeninnern infolge Dislokationen der Bruchcnden und infolgeCallusbildung, welchc ihrerseits zu Obstipationen, erschwertem oder unm??glichemCoitus und Partus die Veranlassung geben k??nnen, zu konstatieren sind, so ist vorallem die rektale Exploration auch f??r die Prognose von Bcckenfrakturen vongr??sster Bedeutung. SUMMARY. In this article the author points to the necessity of examining existing fractures ofthe pelvis in the dog, not only by external palpation but also by rectal exploration(internal palpation of the pelvis). By means of the rectal palpation we arc able to ascertain dislocations of thebroken ends and callus

formations which may lead to stenosis ami obstructionsand may hinder or prevent coition or partus. The rectal palpation is also of thegreatest importance for the prognostic. R?‰SUM?‰. Dans cet article l\'auteur appelle l\'attention sur la n?Šcessit?Š de pratiquer en casde fractures pelviennes chez le chien non seulement la palpation externe du bassinmais surtout aussi l\'exploration rectale sous forme de palpation externe du bassin.La palpation rectale nous permet de constater des dislocations des abouts et desformations calleuses qui peuvent provoquer des r?Štr?Šcissements et des obstruc-tions et qui peuvent g??ner le co??t ou le partus ou les rendre impossibles. La palpation rectale est aussi de la plus haute importance pour le pronostic.



??? BIJENZIEKTEN IN NEDERLAND In verband met het ernstige voorkomen van Nos?¨ma onder debijenvolken in Nederland, waardoor vele honderden in het voorjaarzijn gestorven, verzocht de Vereeniging ter bevordering van deBijenteelt aan den Minister van Binnenlandsche Zaken en Land-bouw.. Dr. Winkel op te dragen zich van de vorderingen der studieen bestrijding van deze ziekte op te hoogte te stellen, ter gelegen-heid van de samenkomsten, welke de ,,Apis Club" in Gen?¨ve enBern gedurende eenige dagen in Augustus had belegd. Aan deze opdracht is voldaan en wij lezen in zijn rapport voor-komend in het orgaan der Vereeniging het volgende : Deze club in 1919 opgericht, is internationaal en heeft ten doelde moderne apicultuur te bevorderen en daartoe tusschen debijenhouders van alle landen een geest van broederschap op tewekken, welke tevens kan leiden tot de bevordering van

eikaarsbelangen. 12 nationaliteiten waren vertegenwoordigd. Er wordt gewezen op de belangrijke studie, zoowel van debiologie van bij en bijenvolk, als van de pathologie speciaal inZwitserland, Amerika, Rusland en Duitschland. Zwitserland heeft op het gebied van bijenteelt een geschiedenis.I)e krachtige organisatie der imkers heeft een sterke bevorderingvan de bijenteelt ten gevolge gehad. Ook deels een succesvollebestrijding van de bijenziekten. Tegen de broedziekten kwam reeds in 1903 een verzekering.In 1907 kwamen ze in de wet tegen de besmettelijke veeziekten enging de bestrijding dus uit van den Veterinairen Dienst. â€žBieneninspectoren", ontwikkelde bijenhouders, waren met deopsporing en uitvoering belast. Ook Amerika kent het European(goedaardig) en het American, (boosaardig) Faulbrood. Van Ameri-kaansche zijde werd een nieuwe bestrijdingsmethode aangegeven. Van meer belang

waren de besprekingen over de Nos?¨maziekte,voorkomend in alle landen in boos- en goedaardigen vorm. In Zwitserland, waar zij om het andere jaar groote verwoestingenaanricht is in 1927 een Nos?¨ma-Commissie benoemd, die zeerinteressante rapporten heeft gepubliceerd. In 1927 was de schade minstens 250.000 fr. (Zw.). Een uitge-breid onderzoek werd ingesteld naar het voorkomen der ziekte.Microscopen werden aangeschaft. Op een stand waar twee vriendenin hun boomgaard een prachtig bijenpaviljoen voor 100 volkenhadden gebouwd, was een beste Zeiss aanwezig, waarmede zijgeregeld hun volken op de Nos?¨ma-parasiet controleerden. Zooals in Nederland uit voorloopige onderzoekingen is geble-ken en uit de groote sterfte in het voorjaar, komt de parasietook hier veelvuldig voor. Men was in Zwitserland bezig met be-



??? handelingwij zen, waarmede reeds veel resultaat was verkregenen welke ook in ons land toegepast zullen worden. De mijiziekte had de grootste belangstelling. Deze ,,Isle of Wight disease" heeft in Engeland in 20 jaren tijdsruim 200.000 volken vernietigd, is de laatste jaren overgeslagennaar het vasteland. Frankrijk, Fransch Zwitserland, Tirol, Oostenrijk, vooral delaatste landen hebben reeds zware verliezen geleden. In ons land is zij tot heden niet waargenomen, hoewel buiten-landsche deskundigen voorspellen, dat elk land zijn beurt zalkrijgen. Verschillende landen hebben met het oog op gevaar vaninsleping verbodsbepalingen betr. invoer vastgesteld. De Zwitsersche Verein f??r Deutsch Schweizerische Bienenfreundeliet de deelnemers nog talrijke bewijzen van hun krachtige organi-satiegeest zien, welke algemeene bewondering oogstten. Hun waar-nemingsstations, hun reeds 40 jaar doorgevoerde

rassenteelt, deboekkouding en de ziektenbestrijding waren daarvan enkele staal-tjes. Een bespreking over de Bijenziekten in Nederland werd doorDr. Winkel aan het bekende Institnt f??r Milchwirtschaft undBakteriologie van den bekenden Prof. Burri in Bern ingeleid. Deze samenkomsten hebben den indruk nagelaten, dat ook ophet gebied der Bijenziekten internationale uitwisseling van ge-dachten de bestrijding zeer ten goede kan komen. Winkel. BOEKAANKONDIGINGEN. Die Stickstoff-d??ngemittel der I. G. Farbenindustrie Aktiengesellschaft und ihreErzeugungsstatten Oppau. Leuna. Wij krijgen meermalen brochures en werkjes op landbouwgebied toegezondendoch rcfereeren deze hier niet, omdat zij meestal geheel buiten het kader van onstijdschrift vallen. Voor bovenstaand boek- en plaatwerk willen wij een uitzonderingmaken en wel omdat het uit de stikstof der lucht fabriceeren van stikstof-meststoffen

ook uit een zo??technisch oogpunt van belang is. Het zal den dierenartszeker interesseeren dat men meent met behulp van deze meststoffen de grasop-brengst der weilanden zooveel te kunnen vergrooten, dat op het zelfde oppervlak het dubbele van het tegenwoordige aantal koeien kan worden gehouden. Het isvooral de landbouwingenieur C. Spaan te Amsterdam, die in verschillende strekenvan ons land op vrij groote schaal, o. a. te Ruinerwold, met proeven aantoont, datWerkelijk per H.A. een dubbel aantal koeien geweid kan worden, vooral als deweide in betrekkelijk kleine perceelen verdeeld wordt, waardoor de koeien gere-geld verweid kunnen worden en steeds enkele stukken onbeweid en dus in rust lig-gen. Wie de laatste jaren een landbouwtentoonstelling bezocht heeft, heeft daarde dikwijls zeer instructieve demonstraties kunnen zien. Vooral de ureum-bemes-ting geeft uitstekende resultaten. Verder

worden in den handel gebracht en toege-past zwavelzure ammoniak. Kalksalpeter, Leunasalpeter B. A. S. F. en Nitrophos-



??? â€” 3i â€” ka I. G. Wij hebben gedurende een paar jaren een dergelijke bemesting toegepastop het weiland voor de koeien van het Zo??technisch instituut en met succes. Ter-wijl van het weiland het terrein voor de kliniek der kleine huisdieren afgenomen is enverder dwars door het weiland een rijweg is aangelegd en een langs de Grift geprojec-teerde straat niet meer beweid kan worden, kunnen wij toch op het veel verkleindeoppervlak eenzelfde aantal koeien houden als vroeger, zelfs al kunnen wij doorligging niet zulke kleine verkavelingen maken als wel gewenscht zou zijn. Elk dierenarts zal met belangstelling de pogingen van Ir. Spaan volgen, omdateen belangrijke vermeerdering van den veestapel, die in de eerste plaats een natio-naal belang is, ook hem uit eigenbelang niet onverschillig kan zijn. Bovengenoemdwerk geeft in woord en beeld een overzicht van de fabrieken voor

synthetischestikstofverbindingen. Dat in ons land de beteekenis van de bereiding van stikstofmeststoffen uit destikstof der lucht wordt ingezien, blijkt ook hieruit, dat de Nederlandsche Staatbezig is in Zuid-Limburg in het gebied der kolenmijnen een groote fabriek te bouwenvoor de vervaardiging van dergelijke synthetische meststoffen. Kroon. Nieuwere inzichten op het gebied van voedingsleer Tan mensch en dier. een sup-plement, door Ir. Jxcq Timmermans. Uitg, N.V. Dekker Sc v. d. Vegt Nijmegen.J. W. v. Leeuwen Utrecht en N.V. V. I. R. Roermond 1928.Het is zeker voor Nederland, waar, door het uit den aard der zaak steedskleine debiet, de opvolgende drukken van boeken alleen met groote tusschen-periode kunnen verschijnen, in het algemeen wel aan te bevelen om voordat weereen nieuwe druk het licht ziet af en toe supplementen te laten verschijnen, diehet bock op de hoogte van den tijd houden.

Timmermans geeft nu in een supple-ment van een half vel een aanvulling van bovengenoemd werkje, speciaal wat dohoofdstukken Water en Zouten, Vitaminen, Eiwitten en eiwitachtige stoffen enVetten en Koolhydraten betreft. Natuurlijk heeft hij uit de massa literatuur maaroen beperkte keuze kunnen doen. Wij kondigden Timmermans\' boekje hier vroeger aan en wijzen daarom nu ophet verschijnen van het supplement. Kroon. Dr. H. Suchanek Oesophagoskopie bei Hunden en Katzen. Urban unclSchvvarzenberg. Berlin-Wien. Prijs M. 1.80â€”. De schrijver heeft over dit onderwerp een kleine brochure van 22 bladzijden met10 (voor een deel gekleurde) afbeeldingen het licht doen zien. Hij beveelt deze me-thode vooral aan voor de diagnose en extractie van zeer kleine corpora aliena, welkezeer onduidelijk of in het geheel niet door middel van de Roentgenopname kunnenworden geconstateerd. Verder acht de

schrijver deze methode voor de diagnose vantumoren, diverticelvormingen in de ocsophagus, van groote waarde, omdathetinde meeste gevallen van dergelijke aandoeningen, die echter volgens mijn ervaringtot de grootste uitzonderingen behooren, het eenige diagnostische hulpmiddel isWanneer ik ook de waarde van deze oesophagoskopie in enkele gevallen niet wilonderschatten, zoo is deze methode, die wegens het verzet van de zijde der dierenaltijd in narcose moet worden uitgevoerd, wel voor klinieken, echter niet voor degewone praktijk geschikt. H. Jakob.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Het Hoofdbestuur heeft het navolgend schrijven gericht tot den Minister vanBinnenlandsche Zaken en Landbouw en dien van Arbeid, Nijverheid en Handel. Afschriften er van zijn verzonden aan Dr. N. M. Josephus Jitta, Voorzittervan den Gezondheidsraad en aan de Hoofdinspecteurs van de VolksgezondheidDr. H. C. L. E. Berger en Dr. j. H. Terburgh, allen te \'s Gravenhage, benevenshet hierna volgend antwoord aan den Minister van Binnenlandsche Zaken enLandbouw, op diens verzoek, de meening van het H.B. te mogen vernemen overeene eventueele combinatie van Rijksseruminstituut en een nieuw op te richtenMond- en Klauwzeerinstituut. De Secretaris, H. A. Vermeulen. \'s-Gravenhage, ------ -20 November 1028. Utrecht, No. 80.Onderwerp :Bestrijding van het enzo??tisch ver-werpen van het rund, mede in ver-band met de Volksgezondheid.4

Bijlagen. Het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde heeft de eer UweExcellentie te berichten, dat in de 73ste Algemeene Vergadering der Maatschappij,gehouden te Utrecht den i3en October j.1. door Dr. J. van der Hoeden, bacte-rioloog aan het Centraal Laboratorium voor de Volksgezondheid te L\'trecht, eenvoordracht is gehouden over ,,Het besmettelijk verwerpen der runderen, in ver-band met ziekten van den mensch". Deze voordracht en de daarop volgendediscussies hebben het Hoofdbestuur overtuigd van de noodzakelijkheid van eenuitvoerig, deskundig onderzoek naar het voorkomen, eventueel uitbreiden vanden enzo??tischen abortus van het rund hier te lande en naar de meest doeltreffendemaatregelen ter bestrijding ervan, om te trachten, met meer resultaat dan totop heden mogelijk is, paal en perk te stellen aan de belangrijke schaden, welkedeze ziekte den Nederlandschen

veestapel berokkent, maar ook, om mogelijke,groote gevaren voor de Volksgezondheid te voorkomen. Het Hoofdbestuur voornoemd veroorlooft zich, in verband hiermede, de vrij-heid Uwe Excellentie aan te bieden : een rapport, waarin bovengenoemde aangelegenheid wordt besproken,drie Separaten van wetenschappelijke artikelen, door Dr. v. d. Hoedenover dit onderwerp geschreven, benevens een afschrift van de discussies, gehouden na de voordracht vanDr. v. d. Hoeden op de Algemeene Vergadering der Maatschappij op 13 Oc-tober 1.1., en verzoekt Uwe Excellentie beleefd hieraan wel hare aandachtte willen schenken en de voorstellen, vervat in de conclusies van het rapport,wel in overweging te willen nemen. Het Hoojdbe tuur,Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, Secretaris. Opmerkingen over het besmettelijk verwerpen van het rund en de mogelijke ge-varen, verbonden aan deze ziekte, voor de

gezondheid van den mensch. Het besmettelijk (enzo??tisch) verwerpen der runderen â€” veroorzaakt doorBacterium (Brucella) abortus Bang is een ziekte, die in Nederland een zeer grootgedeelte van den rundveestapel heeft aangetast en, blijkens de gegevens, neerge-legd in de â€žVerslagen aan den Minister van Binnenl. Zaken en Landbouw overwerkzaamheden van den Veeartsenij kundigen Dienst en den Gezondheidstoestandvan den Veestapel", de neiging vertoont, zich in toenemende mate te verbreiden. De economische schade, welke door deze aandoening aan de veehouderij wordt



??? berokkend is belangrijk. Dit moge Uwe Exc. o. m. blijken uit de bovengenoemdeâ€žVerslagen". Voorts is in den laatsten tijd komen vast te staan, dat de infectieuze abortusder runderen de bron eener infectie kan vormen bij menschen, tengevolge waarvanernstige ziekte wordt teweeggebracht. Uit onderzoekingen, verricht in de Bacteriologisch-biologische afdeeling vanhet Centraal Laboratorium v. d. Volksgezondheid, te Utrecht, welke aanvankelijkzijn medegedeeld in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde (1928, No. 5) en in eenAlgemeene Vergadering der Nederl. Algemeene Ziektekundige Vereeniging, isgebleken, dat ook in Nederland, evenals zulks reeds in Amerika, Duitschland,Denemarken en elders was aangetoond, zich gevallen voordoen van â€žBanginfec-tics" bij menschen. Het H.B. der Mij. voor Diergeneeskunde, erkennende den ernst van deze vraagstuk-ken, heeft in hare vergadering van 30 Juli 1928

besloten een inleiding te doenhouden tot dit onderwerp op de 73ste Algemeene Vergadering dier Maatschappij,welke den I3en October te Utrecht zou plaats vinden. Uwe Exc. gelieve bij dit schrijven als bijlagen aan te treffen, een afdruk van dealdaar gehouden voordracht en de daarop volgende discussies, alsmede van dedaarmede verband houdende onderzoekingen, welke tot heden in Nederland zijnverricht. Daar aangenomen moet worden, dat de kans voor besmetting met abortus-bacteri??n bij menschen o. m. afhankelijk is van de mate van verbreiding, welkede ziekte onder de dieren bezit, ligt de gevolgtrekking voor de hand, dat de be-strijding van den enzo??tischen abortus der dieren naast een oeconomisch belang,tevens de bevordering der hygi??ne van den mensch ten nutte komt. Hoewel het gemiddeld aantal gevallen van febris undulans door ..Banginfectie"bij menschen in Nederland op dit oogenblik nog

niet met zekerheid is te benade-ren, mag worden verwacht, dat â€” nadien de aandacht der artsen erop is gericht â€”,evenals zulks het geval is geweest in Denemarken, ook hier te lande zal blijken,dat de ziekte niet zelden bij den mensch voorkomt. Het groote aantal gevallenin genoemd land, waar in 1927â€”1928 in het Staats-Instituut meer lijders aanfebris undulans werden opgespoord, dan lijders aan febris typhoidea of para-tvphoidea, is een waarschuwing om het vraagstuk der Brucellabesmetting bijmenschen in Nederland, â€” waar zooals gezegd eveneens het besmettelijk ver-werpen bij dieren in uitgebreide mate hecrscht â€”, ernstig onder oogen te zien. Het is daarom, in het licht van bovengenoemde overwegingen, ten zeerste tebetreuren, dat de verschillende wijzen, waarop tot heden de strijd tegen hetbesmettelijk verwerpen der runderen is aangebonden, niet tot het doel hebbenmogen leiden. Reeds

sedert ongeveer 25 jaren is getracht, naast toepassing van hygi??nischemaatregelen, de ziekte te keeren door middel van voorbehoedende of curatieveenting der runderen. Zoowel in Nederland als elders is te dien einde in uitgebreidemate gebruik gemaakt van vaccins, bereid van gedoode of levende abortus-bac-teri??n, welke enting, al dan niet werd gecombineerd met toepassing van specifiekserum. Allengs is gebleken, dat, naar verhouding de meest gunstige uitkomsten wordenverkregen met de zoogenaamde ,,levende entstof", hetgeen er toe heeft geleid,dat gedurende de laatste jaren vrijwel uitsluitend gebruik is gemaakt van ditmiddel. Desondanks zijn de meeningen omtient de goede werking dezer methodeter voorkoming van abortus bij runderen, ten zeerste verdeeld, hetgeen UweExc. moge blijken uit meergenoemd verslag van den Heer Hoofd-Inspecteur v. d.Veeartsenijk. Dienst enz. over 1926 (blz.

31â€”33). Al valt niet te ontkennen, dat in bepaalde veebedrijven door boven bedoeldeenting het besmettelijk verwerpen tot staan kan worden gebracht, uit de tendienste staande gegevens mag worden afgeleid, dat ondanks de ruime toepassinghiervan, de ziekte veeleer in Nederland is toegenomen. De vraag dringt zich zelfs 3 LVI



??? op, of â€” in tegendeel, het gebruik op ruime schaal van de levende smetstof, wel-licht oorzaak is geweest tot verbreiding in stede van bestrijding der infectie onderden Nederlandschen veestapel. Deze onderstelling vindt steun in onderzoekingen,waaruit gebleken is, dat gezonde runderen, na enting met levend vaccin van Bru-cella abortus, deze bacteri??n geruimen tijd met de melk kunnen uitscheiden, waar-door dergelijke dieren smetstofdragers en smetstofuitscheiders zijn geworden. Opgrond hiervan wordt dan ook door verschillende onderzoekers, o. a. in Noord-Amerika, Engeland en Frankrijk aangenomen, dat de toenemende verbreidingvan het enzo??tisch verwerpen in die landen, mede te wijten is aan de veelvuldigter voorbehoeding toegepaste enting met levende culturen (Ligni?¨res : â€žDans cesconditions, on est en droit de se demander si le vaccin n\'est pas un mode efficacede propagation de

1\'avortement epizo??tique . . . ." Buil. de 1\'Acad?Šmie V?Št?Šri-naire de France, 1928). Het komt het H.B. der Mij. voor Diergeneeskunde a priori niet onwaarschijnlijkvoor, dat deze ernstige beschuldiging, aangevoerd tegen het gebruik van levendeAbortusbacteri??n voor enting bij het vee, gegrond mag worden geacht. Deze overweging noopt tot het instellen van een grondig onderzoek, teneindeaan de hand van meer tastbare gegevens te mogen besluiten, of voortgang volgensde gedurende de laatste jaren meest toegepaste bestrijdingswijze, gewenscht isen gerechtvaardigd kan worden, c.q. dient te worden vervangen door een anderemeer doelmatige en minder gevaarlijke. Voorts komt het bovengenoemd H.B. wenschelijk voor, dat bij de bestrijdingvan het besmettelijk verwerpen der runderen tevens aandacht worde gewijd aanhet voorkomen van â€žBanginfec.ties" bij andere dieren, m. n. schapen,

varkens,en paarden. Aangenomen moet worden, dat de besmetting der runderen in de meeste ge-vallen plaats vindt door het opnemen van smetstof met het voedsel. Ook bij men-schen is het aantal gevallen van infectie door het gebruik van rauwe melk of room,welke Abortusbacteri??n herbergen, grooter dan door direct contact met het be-smette vee. Het is bewezen, dat een belangrijk aantal der besmette koeien nog geruimentijd de abortusbacteri??n met de melk blijven afgeven. Uit een voorloopig onderzoek is reeds gebleken, dat de consumptiemelk in deprovincie Utrecht in zeer hoog percentage deze bacteri??n bevat (Voordracht,blz, 10 onder aan). In welke mate dergelijke melk bijdraagt tot de verbreiding van enzo??tischenabortus onder de dieren en aanleiding kan geven tot het optreden van febris un-dulans bij menschen, is een vraagstuk, dat de volle aandacht verdient. Verwijzende naar

bovengenoemde beschouwingen neemt het H.B. der Mij. voorDiergeneesk. de vrijheid, Uwe Exc. in overweging te geven, een Commissie tedoen samenstellen, wier taak het o. m. zal zijn, onderzoekingen in te stellen naar : ie. de mate van verbreiding van het enzo??tisch verwerpen door infectie metBrucella Bang bij runderen en andere dieren in Nederland. 2e. de wijze, waarop de verspreiding tot stand komt, meer in het bijzonder,welke rol daarbij eventueel wordt gespeeld door enting met levende vac-cins. 3e. een doelmatige wijze van bestrijding der ziekte onder de dieren, waarmedegevaar voor smetstofverspreiding niet te vreezen zal zijn. 4e. het voorkomen van Brucella abortus in melk en melkproducten, in verbandmet het besmettingsgevaar voor dieren en voor den mensch.



??? \'s-Gravenhage, ------- -â€” 14 December 1928. Ulrech!. No. 89. Onderwerp :Antwoord op schrijven van 8 Nov.j.i., No. 1144, Afd. 3 betreffendeRijksseruminrichting en Instituutvoor onderzoekingen op het gebied van Mond- en Klauwzeer. Aan Zijne Excellentie den Minister van Bin-nenlandsche Zaken en Landbouw te \'s-Gravenhage. In antwoord op het van Uwe Excellentie ontvangen terzijde vermeld schrijven,heeft het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde de eer UweExcellentie kenbaar te maken, dat naar zijn meening een vereeniging van de Rijks-seruminrichting met een eventueel op te richten Mond- en Ivlauwzeerinstituut ingeen enkel opzicht aanbevelenswaardig is, veeleer moeilijkheden zou scheppen,welke vermeden moeten worden. De oplossing van het zoo moeielijke isolatie-probleem zou door eene vereeniging van beide instituten onnoodig worden ver-zwaard. Personeel, laboratoria,

stallen voor proefdieren enz. van twee dergelijkeinstituten moeten, wil men de gevaren voor overbrenging van smetstof ontwijken,zoo streng mogelijk gescheiden blijven, ieder contact moet worden voorkomen.Bovendien verschillen beide Instituten in karakter geheel van elkaar. Een Mond-en Klauwzeerinstituut moet zijn en blijven ,,Forschungsinstitut", het dient ge-vestigd te zijn verre van iedere verblijfplaats van vee. Dat vestiging buiten be-volkte centra niet zonder meer besmetting voorkomt, heeft het Instituut op heteiland Riems bewezen. Het Hoofdbestuur is dan ook van oordeel, dat een nieuwop te richten Mond- en Klauwzeerinstituut zonder bezwaar in het centrum vaneen groote stad kan plaats vinden, vereeniging echter van beide instituten moethet ontraden. Bij de bespreking van dit ontwerp kwam van zelf de vraag naar voren of eenMond- en Klauwzeerinstituut voor ons land noodzakelijk of gewenscht is.

Alge-meen was men van mcening, dat het Mond- en Klauwzeervraagstuk zoovele enzoodanige moeilijkheden ejplevert, dat slechts oprichting van een InternationaalInstituut, onder ele auspici??n van de Veterinaire Commissie uit elen Volkerenbond,ele oplossing kan brengen. Het Hoofdbestuur \\Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, Secretaris. Aan H.H. Practici De Tuberculosebestrijding onder rundvee, met steun van de regeering, begint,vooral in Noord-Holland en in het Zuiden van ons land (Noord-Brabant enLimburg), vasten voet te krijgen, en het vooruitzicht bestaat, dat voor velepractici, aan wie de feitelijke bestrijding, onder toezicht van de Inspecteursvan den Veeartsenijkundigen Dienst, is opgedragen, hierin een dankbare taakis weggelegd. Door de Vereeniging voor de t.b.c.-bestrijding in Noord-Holland, de Gezond-heidsdienst voor vee aldaar, is, in overleg met de vereeniging van practizeerendedierenartsen in

Noord-Holland boven het Noordzee-kanaal, overleg gepleegdbetreffende honorarium en verdere aangelegenheden. De onderhandelingen zijnop de meest vriendschappelijke wijze van beide zijden gevoerd, met den uitslag,dat aanvaard werd het minimum tarief van ?’ 1.â€” per onderzocht rund (onver-schillig van welken leeftijd) en dat er zooveel mogelijk naar zal worden gestreefd,dat de praktizeerende dierenarts bij den betrokken veehouder ook het t.b.c.-onderzoek verricht.



??? Door het bestuur van genoemde vereeniging van practici is aan alle dieren-artsen in Noord-Holland een circulaire verzonden, waarin de aandacht op eenen ander wordt gevestigd. Ook in Zuid-Nederland werd door overleg eenzelfderesultaat bereikt. Het Hoofdbestuur verheugt zich in dit streven, omdat het daarin meent tebespeuren de mogelijkheid van hetgeen zoo herhaalde malen naar voren werdgebracht en waarvan de thans aanhangige reglementsherziening het gevolg is. Het Hoofdbestuur geeft de besturen van de Afdeelingen, waarin deze aan-gelegenheid nog niet geregeld is, dringend in overweging haar zoo spoedigmogelijk ter hand te nemen, waarbij het Hoofdbestuur niet het oog heeft opreeds bestaande overeenkomsten. Volledigheidshalve en als leiddraad, volgt hierde bovenbedoelde circulaire van de practici in Noord-Holland, benoorden hetNoordzeekanaal. De Secretaris :H. A. Vermeulen.

Hauwert, 24 October 1928. Geachte Collega ! De uitvoering van de besluiten tot bestrijding van de T. B. C. onder hetrundvee zal voor een groot gedeelte aan dierenartsen worden opgedragen. Dit heeft aanleiding gegeven dat deze zaak in de Vereeniging van Prakti-seerende dierenartsen in Noord-Holland benoorden het Noordzeekanaal is be-sproken. Daar in de vergadering werd gevoeld, dat behalve onze leden dezezaak ook andere collega\'s in de Provincie aangaat, meent deze vereeniging goedte doen door aan alle collega\'s in Noord-Holland de besluiten van de ver-gadering mede te deelen. Deze zijn : iÂ°. Door het bestuur dezer vereeniging zal getracht worden in overleg met debesturen van den Noord-Hollandschcn gezondheidsdienst voor Vee, die zichde bestrijding der rundertuberculose ten doel stellen, een voor alle onder-vereenigingen gelijkluidende instructie voor den Dierenarts teontwerpen en vast te

stellen. 2Â°. Getracht zal worden gedaan te krijgen, dat het onderzoek van een be-paaldenveestapel zal worden opgedragen aan de dierenartsen die opboerderijen praktiseeren waar dat vee zich bevindt. 3Â°. Voorde verlangde diensten zal / i.â€” per rund berekend worden. 4Â°. Op inschr ij vingen zooals deze thans reeds door enkele fabrieken wordengehouden, zal slechts via de besturen van de afdeeling Noord-Holland van de Mij. voor Diergeneeskunde of van het bestuur van deVereeniging v. Praktiseerende Dierenartsen v.n worden ingegaan. Ons van uwe medewerking verzekerd houdende, Voor de Ver. v. Prakt. Dierenartsen, F. M. De Leur, Voorzitter. J. Stapel, Penningmeestei. K. Schuitemaker, Secretaris (Hauwert).



??? Overzicht van het verhandelde in de Vergadering van het Hoofdbestuur van8 December 1928. Een commissie is ingesteld, welke zal onderzoeken, op lioedanige wijze de be-looning van plaatsvervangend-inspecteurs voor de bestrijding van het Mond- enKlauwzeer zou kunnen worden geregeld. De afgevaardigden zullen in hunne afdeelingen feiten verzamelen, welke be-wijzen, dat de uitvoering van de Warenwet veel te wenschen overlaat. De afgevaardigden zullen in hunne afdeelingen propaganda voeren voor hetuniforme tarief voor de georganiseerde bestrijding van de tuberculose van hetrundvee, zijnde ?Š?Šn gulden per rund en per jaar. Over deze aangelegenheid zaleen uitvoerige mededeeling van het H.B. in het Tijdschrift verschijnen. Wat betreft het oprichten van een Mond- en Klauwzeer-instituut is het H.B.van oordeel, dat de voorkeur gegeven worden moet aan een Internationaal Mond-en

Klauwzeerinstituut, te stichten door de Commissie voor bestrijding van dier-ziekten, ingesteld door den Volkenbond. Mocht een eigen instituut voor onsland gewenscht worden geacht, dan behoort dit niet aan de Rijksseruminrichtingverbonden te zijn. In het belang van beide instituten moeten personeel, laboratoria,stallingen, proef- en serumdieren van beide inrichtingen streng gescheiden zijn. Vanwege het D. F. van EsvELDfonds zal een nieuwe prijsvraag uitgeschrevenworden. Het werkcomit?Š van de Prof. Dr. D. A. de jong-stichting heeft statuten voorde stichting ontworpen en zal een circulaire verspreiden voor het inzamelen vangelden. Besloten is aan het Nationaal LoRENTz-Comit?Š / 50.â€” bij te dragen. Van de Absyrtusschulden is alsnog een bedrag ingekomen, groot ruim / 87.â€”â–  ;afgestudeerden, die in dit opzicht nog nalatig gebleven zijn, zullen niet tot lidvan de Maatschappij worden toegelaten, dan nadat

zij, in dit opzicht, aan hunneverplichtingen hebben voldaan. Het vraagstuk van de Vischkcuring is wederom ter sprake geweest. De Secretaris,H. A. Vermeulen. H.H. practici worden eraan herinnerd, dat, ingevolge het besluit van de 53steAlgemeene Vergadering, ten behoeve van Veeverzekeringsmaatschappijen, uit-sluitend de uniforme formulieren gebruikt mogen worden, welke in 1914, in overlegmet de directies van de zeven voornaamste Veeverzekeringsmaatschappijen inons land, zijn vastgesteld. Deze formulieren : Keuringsformulier, Schade-, ziekte-attest en sectieverslag zijn, in pakjes van 10 stuks, a ?’0.20 per pakje all?Š?Šn bijondergetcekende te verkrijgen. Men gelieve de bestelling te plaatsen op den postwissel of op het girobillet. H. A. Vermeulen,Nieuwegracht 165, Utrecht. Giro No. 46998. Lid geworden van de Maatschappij : A. Reilingh te Soestdijk, S. Haagsmate Workum, A. Stevense te Schore (Z.), S.

van den Akker te Utrecht, M. vanZwieten te Fort de Kok, Dr. W. v. d. Akker te Bandoeng, A. W. M. Dogteromte Rotterdam, G. M. van Waveren en H. H. Vink te Utrecht. Lid geworden van de Afd. Groningenâ€”Drente H. J. Kemna te Goor. Bedankt voor het lidmaatschap J. J. F. Hartman te Nieuwersluis en Dr. W.K. Picard te Buitenzorg. Benoemd tot afgevaardigde voor de Afd. Noordbrabant in het HoofdbestuurJoan Kirch te Uden.



??? BERICHTEN. EERSTE OOGST. Verslagen van : xe. het contr?´le-station der Afdeeling Melk-hygi??ne, der Verceniging voor zuivelindustrie en Melkhygi??ne,Laan van Meerdervoort 18, \'s Gravenhage. 2e. Melkcontr?´le-station Utrecht, Biltstraat 166. 3e. Melkcontr?´le-station Amster-dam, M. E. C. A., Sarphatistraat 28. Bovengenoemde verslagen, het eerste tot 1 Juli 1928, de beidelaatste over 1927, wachten al eenigen tijd op een korte aankondi-ging in dit Tijdschrift. Verschillende andere werkzaamheden heb-ben dit tot mijn spijt vertraagd. Deze verslagen zijn toch voor onsdiergeneeskundigen z?Š?Šr belangrijk. Zij vormen het tastbare bewijsvan de vooruitgang ten aanzien van de medewerking der dieren-artsen op het gebied der melkhygi??ne. In Maart 1923 mocht ik in een rede voor ,,de Vereeniging voorZuivelindustrie en Melkhygi??ne" uiteen zetten, dat er naast hetambtelijk toezicht, bij de

melkvoorziening plaats is voor onder-zoek en toezicht van stations, door belanghebbenden zelf in terichten. Deze klanken waren toen geheel nieuw en het strektbovengenoemde vereeniging tot eer, dat zij kort daarop tot deinrichting van zulk een station, werkende over het geheele landoverging. Spoediger dan te verwachten was vond dit denkbeeldweerklank en thans eerst 5 jaar later zijn reeds drie stations wer-kende onder diergeneeskundige leiding- ingesteld, terwijl ook opandere wijzen, wij denken aan de Gezondheidsdiensten voor vee,de dierenarts bij den Keuringsdienst voor Waren te Amsterdam,het veld door deze deskundigen wordt bewerkt. Het eerstgenoemde jaarverslag is reeds het derde over dit sta-tion, de beide andere zijn eerstelingen. Aandachtige studie vanalle drie voert tot de conclusie ie. dat een ruim arbeidsveld voordeze instellingen openligt, waardoor een deugdelijk preventief toe-zicht

bij de melkwinning wordt verkregen. 2e. dat daardoor de rentabiliteit, zoowel van het veehouders-bedrijf, als der melkinrichtingen wordt verhoogd. Minder verliesvan melk door bederf, tijdige bestrijding van veeziekten (uier-ontsteking enz.) ; 3e. dat deze arbeid in haar vollen omvang alleen door goedonderlegde dierenartsen kan worden geleid en beheerscht. Ongetwijfeld zullen de gevolgde werkwijzen in de praktijk nogworden verbeterd en aangevuld en zal een overeenstemming tus-schen de verschillende stations in deze zeer wenschelijk zijn. Wij zien hoe de reinheid der melk door alle drie de stations be-langrijk wordt verbeterd, hoe met energie de strijd tegen demastitis wordt aangebonden.



??? Ontstellend zijn de cijfers, die daaromtrent op sommige plaatseneerst voor den dag komen, doch geruststellend de neiging tot ver-betering, ja bijna algeheele uitroeiing van dit euvel, welke doorsamenwerking van station en veehouder wordt bereikt. M. i. zijn de stations op den goeden weg, dezen misstand eerstaan te pakken. Hier is afdoende verbetering binnen betrekkelijkkorten tijd bereikbaar. Daarna kan men zijn krachten beproevenop moeilijker vraagstukken als de bestrijding der tuberculose onderhet melkvee, waaraan trouwens het M. E. C. A., dank zij royalesubsidies van het Amsterdamsche Gemeentebestuur, reeds is be-gonnen. Een eeresaluut willen wij hier brengen aan de pioniers op ditgebied, de directeuren dezer stations, doch vooral aan die besturenvan corporaties van melkinrichtingen, melkslijters, veehouders,die op eigen initiatief, zonder of met slechts geringe steun vanoverheidswege, dit

belangrijke werk op zoo deugdelijke wijze hebben aangevat en zeer zeker tot een goed einde zullen brengen, inhet belang van veehouder, melkhandel, maar vooral van denconsument. C. F. van Oijen. VLEESCHHYGI?‹NE. Leiden sluit zich aan bij de N.V. Ned. Thermo-Chem. Fabrieken. In een zeer nitvoerigen brief aan den Raad stellen B. en W. voor een overeen-komst te sluiten met de N.V. Ned. Thermo-Chem. Fabrieken, om het vleesch, datvoor gebruik van mensch en dier onbruikbaar moet worden gemaakt, af te gevenaan bovengenoemde N.V., waarbij deze zich verbindt, door haar zorg en voor haarrekening het volgens de bepalingen der vleeschkeuringswet afgekeurde vee envleesch onbruikbaar, alsmede in den zin der veewet ziek en verdacht vee, datis afgemaakt of gestorven, onschadelijk te maken door het in door haar gestichtefabrieken te verwerken tot technisch vet en meel, terwijl bovendien de N.V.

zichverbindt voor ieder stuk vee, dat uit het gebied der gemeente aan haar wordtafgeleverd, aan de gemeente een vastgesteld bedrag uit te keeren. De gemeente neemt de verplichting op zich, om de fabriek van de vennootschap,met uitsluiting van anderen, als destructor voor haar gebied aan te wijzen en alleuit de gemeente afkomstige cadavers en afvaldeelen aan haar af te staan, alsmedeom de vennootschap op het territoir der gemeente vrij te stellen van betaling vangemeentelijke tol- en bruggelden en andere retributies in verband met het ver-voer. Ten einde na te gaan of de gemeente gerechtigd is de haar bij de vleeschkeurings-wet opgedragen publiekrechtelijke taak aan een particuliere vennootschap overte dragen, hoewel deze vraag in de praktijk bevestigend beantwoord was. doordatin Friesland de vennootschap reeds deze taak van de gemeenten heeft overgeno-men, hebben B. en W. zich nog gewend

tot den Minister van Arbeid, Handel enNijverheid, die medegedeeld heeft, dat aard en strekking van de bepalingen inde overeenkomst z. i. niet in strijd waren met de bij en krachtens de vleeschkeu-ringswet vastgestelde bepalingen. Uitvoerig zetten B. en W. vervolgens uiteen, dat een dusdanige overeenkomstook uit een economisch en uit hygi??nisch standpunt te verdedigen valt, terwijlhet na gedaan onderzoek is gebleken, dat het onvoordeelig zou zijn van gemeente-wege een soortgelijke fabriek op te richten, daar de exploitatie alleen dan zonderverlies kan worden uitgeoefend, wanneer het zich uitstrekt over een zeer grootgebied.



??? Voor de buitengemeenten zouden nog de volgende redenen gelden ; n.1. hetopnieuw opgraven en in consumptie brengen van reeds begraven vleesch, verderde moeilijkheid, bij vorst te begraven, terwijl ook de hooge grondwaterstand vaakeen beletsel oplevert. Bovendien is in de nabijheid van de noodslachtplaatsenvaak niet voldoende ruimte beschikbaar voor het begraven. Na langdurige discussie bij de behandeling van dit voorstel werd ten slottehet voorstel van B. en W. aangenomen. Hooger beroep bij keuringsbeslissingen. Op de agenda van de jaarlijksche algemeene vergadering der Nederl, Grossiers-bond voor den vleeschhandel komt o. a. een voorstel voor, waarbij het bondsbe-stuur wordt opgedragen, stappen te doen bij het departement van Arbeid, Han-del en Nijverheid tot verkrijging van een â€žscheidsgerecht", waarbij men in beroepzou kunnen gaan bij eventueele afkeuringen of met

betrekking tot het te langlaten hangen in onderzoek van vleesch, dat niet direct voor afkeuring is bestemd. In de bij dit voorstel gevoegde toelichting wordt o. m. de aandacht gevestigdop het feit, dat dikwijls vee veel te lang in onderzoek wordt genomen, zelfs tedikwijls in gevallen, waarin het in het geheel niet noodzakelijk is. Genoemd wer-den enkele gevallen, waarbij het oordeel van Dr. Berger werd ingeroepen, diein deze gevallen dan ook den desbetreffenden keuringsveearts desavoueerde. Menwas van meening, dat, wanneer een beroep in ruimeren zin mogelijk was, heel veelgered kon worden van wat nu wordt afgekeurd of naar de vrijbank wordt ge-zonden. (Daar men bij elke keuringsbeslissing steeds een herkeuring ka,n aanvragen,welke elan echter steeds met belangrijke kosten gepaard gaat, zal het vermoede-lijk in de bedoeling liggen een scheidsgerecht te krijgen, waarbij men kosteloos,niet alleen voor

keuringen, maar ook als men meent, dat het onderzoek te langduurt, in hooger beroep kan gaan. Vooral bij de keuring van z.g. noodslachtingen(gestorven dieren) zal m. i. een uitspraak van dit scheidsgerecht worden gevraagd,elaar dikwijls de eigenaar van een dergelijke noodslachting zich hoogst verwonderd,zoo niet ontstemd, toont, als hij verneemt, dat niet direct een beslissingwordt genomen en eerst een bacteriologisch vleeschonderzoek moet wordenafgewacht). Tietjerksteradeel. Geeleputeerde Staten van Friesland hebben hun gocdkcuiing eiok aan een derelereorganisatieplan van den gemcenteiaad inzake den vleeschkeuiingsdienst ont-houden en zelf een verordening e>p den keuringsdienst van vee en vleesch in Tiet-jerksteradeel en instructies voe>r het keuringspersoncel vastgesteld. Deze ver-ordening en instructies zijn gelijkluidend aan ele bestaande, behalve dat daarineen overgangsbepaling is

opgenomen, dat het in functie zijnde personeel wordtgehandhaafd en is bepaald, dat de benoeming van het personeel voor onbepaaldentijd geschiedt. Schagen. De gemeenteraad heeft met 9 tegen 2 stemmen besloten telegraphisch aan Ge-deputeerde Staten van Noord-Holland te verzoeken, geen gevolg te geven aanhet verzoek van B. en W. aan dit college, om geen toestemming te verleenen voorhet stichten in deze gemeente van een verwerkingsiniichting voor afgckcurel veeen vleesch ; de Raad stelt er wel prijs op, dat die inrichting te Schagen komt. de G Korte mededeelingen uit de Verslagen en Mededeelingen betreffende de Volks-gezondheid. Wij lezen in het zeer belangwekkende verslag van den Hoofdinspecteur van devolksgezondheid belast met het toezicht op de handhaving van de wettelijke bepalingenbetreffende besmettelijke ziekten over 1927, Dr. Terburgh, de volgende ook

voordiergeneeskundigen zeer belangrijke mededeelingen onder de Febris typhoideaen paratyphus (1928 No. 11 Blz. 1463â€”1465).



??? - 4i â€” Van bijzondere epidemiologische beteekenis was een epidemietje van paratyphus,dat in de dorpen Oppenhuizen en Uit-wellingerga (gemeente Wymbritseradeel)werd waargenomen. De eerste gevallen werden op 2 Augustus aangegeven. Bij onderzoek bleek deziekte voornamelijk voor te komen in huisgezinnen, die onderling geparenteerd enalle betrokken waren bij den handel in het slachten van vee. Ook kwam te voor-schijn dat in een huisgezin, dat denzelfden naam als de pati??nten droeg, en dateveneens bij het vlceschbedrijf betrokken was, reeds in Mei ziektegevallen warenvoorgekomen. Van vier leden van dit gezin was de agglutinatie van het bloed tegen-over paratyphus B. nog resp. 1/50, 1/100, 1/500 en 1/500. Men mag dus wel aanne-men, dat de ziekteverschijnselen in dit gezin waargenomen aan een paratyphus-besmetting waren toe te schrijven. Verrassend was tevens het feit dat deze

slagerop 26 April een noodslachting had verricht bij een rund, waarvan het vleesch voorde comsumptie was afgekeurd en vernietigd. Het was een eigenaardige samenloop van omstandigheden, dat ik de inspecteursjuist opmerkzaam had gemaakt op een artikel van Dr. Schwalbe â€žDer gegenw?¤r-tige Stand des Paratyphusproblems unel seine Auswirkung in der Seuchenbe-k?¤mpfung". \') Dr. Schwalbe kwam naar aanleiding van de bestudcering van para-typhus-epidemie??n te Hameien en te Barringhausen tot de gevolgtrekking datkleine en ook groote paratyphus-epidemie??n veel vaker voorkomen dan men vroegermeende ; dat paratyphus niet altijd gunstig verloopt en de ziekte bij den menschmeestal ontstaat tengevolge van het gebruik van vleesch van in nood geslachtedieren. Of nu te Wymbritseradeel de kleine epidemie veroorzaakt werd door de nood-slachting in April kan niet met zekerheid gezegd worden.

Toch geeft de opvolgingder feiten te denken. En al moge hier het vleesch vernietigd zijn, zoo is het tochniet buitengesloten, dat de slager zich bij het slachten besmet heeft en op deze wijzede ziekte in zijn gezin gebracht. Een bezwaar tegen de veronderstelling dat de mensch door het vee besmetworelt is in de eerste plaats, dat paratyphus minder voorkomt, dan men met hetoog op deze besmettingsmogelijkheid zou verwachten. En in de tweede plaats, datbij den typheusen vorm van den paratyphus B. steeds het type Schottm??llerwordt gevonden, terwijl dit type bij het vee niet voorkomt . Een steun voor de hy-pothese geeft echter het voorkomen van gastro-enteritische naast typheuse vormenvan paratyphus bij eenzelfde epidemie, die haar oorsprong vond in besmetting doorvleesch. Hoewel het laatste woord ten opzichte van dit vraagstuk nog niet gesproken is,zal het wel geraden zijn bij het onderzoek naar den

oorsprong van paratyphus-gevallen niet uitsluitend te denken aan melk- of watetinfectie, doch oe>k aan eeneventueele besmetting door middel van vleesch. Dit is voor Nederland van betee-kenis nu, uit de uitvoerige onderzoekingen door Dr. Doyer ingesteld, blijkt, datook hier de typheuse koortsen menigmaal door den paratyphusbacil worden ver-oorzaakt. De rol, welke vleesch kan spelen bij het overbrengen niet alleen van paratyphus,doch ook van buiktyphus, kwam duidelijk te voorschijn bij eenige gevallen vanfebris typhoidea te Utrecht waargenomen en die veroorzaakt werden door hetgebruik van ongekookte vleeschwaren uit een zaak, waarvan de eigenaar door buik-typhus was aangetast. Hij werd verpleegd eloor zijn vrouw en zijn broer, die tevensden winkel bedienden. De Directeur van den Gemeentelijken GeneeskundigenDienst nam, in samenwerking met den Directeur van den Keuringsdienst voor Wa-ren, de

noodige maatregelen, waardoor erger werd voorkomen. Naar aanleiding van deze gebeurtenis wendde de Burgemeester van Utrecht zichtot den Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid met het verzoek de noodige be-palingen in het Vleeschkeuringsbesluit op te nemen, ten einde met meer kracht \') Zeitschrift f??r Medicinalbeamte und Krankenhaus?¤rzte i Juni 1927.



??? te kunnen optreden, indien er gevaar voor buiktyphus-besmetting door middel vanvleesch dreigt. De Minister antwoordde daarop, dat deze aangelegenheid reeds in overweging isgenomen en dat daaruit is voortgevloeid de opneming van verschillende bepalingenin het ontwerp-wet betreffende de bestrijding der besmettelijke ziekten, zooals deartikelen 5, 6 en 14. Daarmede zal in de toekomst het gevaar voor besmetting doormiddel van vleesch beter te voorkomen zijn dan thans, in verband met de bestaandewettelijke voorschriften, mogelijk is. Wij nemen deze mededeelingen over, omdat hierdoor andermaal de dringendenoodzakelijkheid in het licht wordt gesteld van een systematische studie der epide-miologie van die ziekten welke bij mensch en dier voorkomen. C. F. van Oijen. Leesgezelschap. De lezers zullen gedurende de eerste helft van Januari vermoedelijk metstagnatie in de verzending onzerzijds te

kampen hebben. Dit deed zich iederjaar voor en zal ook nu wel niet uitblijven. Zij, die nog wenschen toe tetreden, kunnen het bedrag a / 10,â€” storten op het gironummer van den eerst-ondergeteekende. Herinnerd wordt, dat iedere leesgroep leest: 2 duitsche bladen,1 fransch en een engelsch vakblad en de beide bladen : Bedrijjspluimveehouder enAvicullura. Het laatste blad bevat ook pelsdiervraagstukken. Klarenbeek. Eichholtz. Rijksuniversiteit Utrecht. Bevorderd tot Doctor in de Veeartsenijkundig H. Jalving, Dierenarts te Rui-nerwold, op 13 December 1928, op een proefschrift getiteld : â€žCirrhosis hepatisenzo??tica bij het rund; een plantenintoxicatie door ingestie van Senecio aquaticusHuds. en Senecio Jacobaea". Kring Rotterdam van Practiseerende Dierenartsen. Op uitnoodiging en onder leiding van den Heer Dhont te den Haag kwamenZondag 16 December j.1. een aantal practiseerende collega\'s uit

Rotterdam en naas-te omgeving bijeen om de wenschelijkheid van het stichten van een kring van prac-tiseerende Dierenartsen te bespreken. Zeven van de negen collega\'s hadden aan de uitnoodiging gehoor gegeven, t.w.de Heeren v. d. Stolpe, Crezee, Jongeneel, Voogt en Peters, allen te Rotter-dam, v. d, Hoek te Barendrecht, en ondergeteekende te Hillegersberg. De Inspecteur te Rotterdam, de Heer de Vink, kwam bij het begin der bijeen-komst mededeelen dat hij tot zijn spijt verhinderd was de besprekingen bij te wo-nen, maar dat een eventueel op te richten kring zijn volle sympathie had en op zijnsteun kon rekenen, voor zoover dit in zijn vermogen lag. Bij de hem hiervoor toe-gevoegde woorden van dank van den Heer Dhont sluit ondergeteekende zich gaar-ne aan. Na een uiteenzetting van den Heer Dhont werd de kring opgericht met instem-ming van alle aanwezigen, terwijl de Heer v. d. Stolpe tot

voorzitter en onderge-teekende tot secretaris werden benoemd. Het doel van de kring zal zijn het behartigen en steunen van eikaars belangen inden ruimsten zin des woords en het stelling nemen tegen elke minder gewenschtehandeling bij het uitoefenen der diergeneeskundige praktijk. Nadat een der aanwezigen den Heer Dhont uit naam van allen bedankt had voorde genomen moeite werd deze eerste bijeenkomst gesloten. Na het opstellen van deze mededceling bereikte mij nog het bericht dat ook deHeer Fauel te Rotterdam als lid der kring wenscht toe te treden, zoodat thans alleuitgenoodigde collega\'s behalve de Heer Copper te Rotterdam, in den kring veree-nigd zijn. M. Slager.



??? Diergeneeskundige kring Amsterdam. De tweede bijeenkomst werd gehouden op 13 Dec. j.1. en bezocht door 18 ledenInmiddels is het ledenaantal van de kring gestegen tot 25. Naar aanleiding van de aanwezigheid van een collega uit Haarlem, werd de vraagbesproken, of er bezwaar bestaat ,ook andere collega\'s dan die woonachtig te Am-sterdam en in de aangrenzende gemeenten, toe te laten als lid van den kring. Be-sloten werd dat elke collega, welke daartoe de wensch te kennen geeft, na ballotageals lid kan toetreden. Doordat de bijeenkomsten \'s avonds worden gehouden, zalhet gebied van den kring zich toch nooit zoo ver gaan uitstrekken, dat het afdee-lingsleven van de Maatschappij er bezwaar van ondervindt. Andermaal kwam in bespreking het voorstel van de vorige vergadering (waarbijde stemmen toen staakten) dat de leden van den kring leden van de Maatschappijvoor Diergeneeskunde moeten

zijn. Thans werd dit voorstel met algemeene stem-men aangenomen. Daarna verkreeg ondergeteekende te kwart voor negen het woord over het trek-honden vraagstuk. Spr. begon met mede te deelen dat het ondoenlijk is het gelieelevraagstuk in extenso te behandelen in ?Š?Šn spreekbeurt. Hij zou er zich toe bepalenmet hier en daar grepen te doen uit de litteratuur verschenen over dit vraagstuk,om zich hoofdzakelijk te beperken tot het wetenschappelijk gedeelte, doch spr.stelde zich intusschen beschikbaar, om dadelijk gedurende de discussie\'s ook deoeconomische zijde van het vraagstuk te belichten. Hiermede kwam spr. tot de kern van zijn lezing en zette uiteen waarom de hondanatomisch veel minder geschikt is dan het paard om te dienen als trekdier. Aande hand hiervan, en na eenige projectie\'s van sceletten en sceletgedeelten van paarden hond, kwam spreker tot de volgende conclusies : ie. De hond mist

massa. 2e. ,, ,, ,, een voldoende geconsolideerd scelet. 3e. ,, ,, ,, een goede overbrenging van de stuwkracht van het bekkenop romp en voorhand. 4e. ,, ,, ,, alle automatische fixatiemiddelen, waardoor groote eischenworden gesteld aan het actieve bewegingsorgaan, i.c. despieren. 5e. De voetzolen van den hond zijn minder geschikt voor trekdiensten. Uit deze vijf punten trekt spr. de eindconclusie dat de hond niet geschikt is omals trekdier dienst te doen, doch meer gebouwd is voor snelheid en lenigheid. Dan wees spr. nog op de pogingen die verricht worden om den hond dusdanig teverbeteren dat hij het type trekdier naderbij komt. Spr. voerde met enkele bewijzenaan, dat deze pogingen tot op heden minder goed gelukt zijn, mede om de redennatuurlijk dat een hondenscelet nu eenmaal in principe niet geschikt is voor trek-diensten. Daarna gaf spr. nog eenige beschouwingen ten beste welke zooal gangbaar zijnin de

georganiseerde propaganda voor de afschaffing van den hond als trekdier.Spr. liet uitkomen dat hij dit speciaal doet om de collega\'s goed op de hoogte tebrengen van de diverse stroomingen in de wereld van de trekhond-bestrijders, omzijn collega\'s zoodoende in de gelegenheid te stellen hun standpunt inzake hetvraagstuk zuiverder te bepalen dan tot dusver misschien. Dan laat spr. nog eenige lantaarnplaatsjes zien, waarop allerlei trekhonden-mis?¨re wordt gedemonstreerd. Spr. waarschuwde tenslotte voor overdrijving in de een, zoowel als in de andererichting, en beval den collega\'s aan, in deze een nuchter en zakelijk standpunt inte nemen, zonder onder invloed te komen van sentimenteele overwegingen. Bij de daaropvolgende besprekingen werden allerlei argumenten voor en tegenaangevoerd. Over het algemeen was de meening toch deze, dat een ieder tegentrekhonden-misbruik is, en daartegen wil

opgetreden zien, doch dat men het juisteevenwicht tusschen de belangen van den mensch en van het dier moet bewaren.Vele menschen moeten ook sloven om aan den kost te komen, en zijn ook voor hun



??? tijd versleten. Het is treurig dat de keuring der trekhonden niet geschiedtdoor deskundigen, d.z. de dierenartsen, doch door allerlei ,,would-be" deskundigenop dat gebied, en dat er met de wettelijke eischen zoo gemarchandeerd wordt Deoverheid kan dan ook niet beter in de kaart spelen van de voorstanders van hettotale trekhonden-verbod, dan door de gegeven voorschriften ter voorkoming vanmisbruik van den trekhond niet of te slap te handhaven. Dit kan de Regeering nietgenoeg onder het oog worden gebracht. Hiermede werden de discussie\'s wegens het vergevorderde uur be??indigd. Devoorzitter zcide dan nog woorden van dank aan een collega welke gratis in bruik-leen afstaat een lessenaar ten gebruike der maandelijksche sprekers. Even na elfuur sloot de voorzitter deze geanimeerde bijeenkomst. De volgende wordt bepaaldop Donderdag 3 Januari 1929. waarvan de spreker nog nader per

convocatie zalworden bekend gemaakt. Eichholtz Tuberculosebestrijding in Noord-Holland. De Commissie voor den Gezondheidsdienst van Vee in Noord-Holland, die deregeling van de bestrijding der tuberculose onder het rundvee daar in handen had,heeft haar laatste vergadering gehouden, voor de liquidatie. De tuberculosebestrij-ding is nu in handen van een nieuwe vereeniging ,,de Centrale Vereeniging voortuberculosebestrijding onder het rundvee". Deze hield op 5 Nov. een vergaderingwaarop ook tegenwoordig waren de Inspecteurs van den Veeartsenijk.dienst \'tHooft en Klauwers. De voorzitter, de heer P. Stapel Cz. deelde mede, dat zichtot nog toe hebben aangesloten 8 plaatselijke organisaties, tezamen tellende 339veehouders met in \'t geheel 5305 runderen. (Later zijn deze getallen vermeerderdtot 450 veeliouelers met 7000 runeleren. De heer \'t Hooft, vertegenwoordiger van het Veeartsenij kundig

Staatstoezicht,deeel mededeelingen omtrent het merken der reactiedieren. Runderen jonger dan2 jaar met reactieverschijnselen zullen een voorloopig merkteeken krijgen, eenbrandmerk T op de buitenklauw van het linkervoorbeen. Runderen ouder dan 2jaar en die welke voor de tweede maal positief reageeren op de tuberculineproefworden voorzien van het merkteeken : een gat in het .klineroor op 3 c.M. van denoorrand. Er werd nog discussie gevoerd over de instructie voor de dierenartsen die voorde plaatselijke vereenigingen het onderzoek moeten doen (behalve elan het zuiverwetenschappelijke werk volgens Regceringsvoorsclirift). Besloten werd dat voorbenoeming en ontslag van die elicrenartsen de goedkeuring der Provinciale Vereeni-ging zal noodig zijn. (Uit : Bijvoegsel van Holl. Mij. v. Landbouw in Alg. Ned. Landbouwblad 1928No. 761). Vr. International Association of Poultry Instructors and

Investigators. (InternationalReview of Poultry Science, October 1928). De Europeesche leden van bovengenoemde vereeniging hielden een bijeenkomstop 13 Sept. 1928 in Crystal Palace, te Londen. President was Prof. F. C. Elford,secretaris Dr. B. J. C. te Hennepe ; verder waren een 14-tal hooglcerarcn en anderevooraanstaande figuren in de pluimveewetenschap aanwezig. Besloten werd, aan het voorbereidend comit?Š van het Internationale Pluimvee-Congres in 1930 te Londen te berichten, dat als meest geschikte data voor ditcongres beschouwd worden de laatste dagen in de maand Juli. Dr. te Hennepe wees er op, dat van 4 tot 8 Augustus 1930 in Londen een Inter-nationaal Veterinair Congres gehouden zal worden ; aangezien veel dierenartsenin de pluimveewetenschappen belangstelling hebben, zou het aaneensluiten van heteene congres aan het andere van belang kunnen zijn. L. P. de Vries.



??? Fokkers var. pelsdieren. In het Landbouwhuis te Arnhem is gisteren de algemeene vergadering gehoudenvan de Vereeniging van fokkers van pelsdieren. Uit het verslag omtrent de keuring van pelsdieren bleek dat 114 zilvervossen aaneen keuring waren onderworpen. De commissie kwam tot het besluit om de handelswaarde der pelsen nog niet tepubliceeren, daar het bedrijf hiervoor nog te jong is. Van de gekeurde vossen werden er drie afgekeurd wegens rachitisverschijnselen De commissie voor de keuring was van meening, dat men met deze 111 goed-gekeurde vossen een goed stamboek op kan bouwen. In het verslag werd er verder nog op gewezen, dat het nut van de vereenigingvooral voor koopers groot zal blijken te zijn. Een geanimeerde bespreking werd gehouden over de vraag of iedere vos, die nietabsoluut voor verderen fok ongeschikt is, in het stamboek moet worden ingeschre-ven of is een strenge

keuring noodig met classificatie. Prof. Bakker, adviseerend bestuurslid en de heer Heelsbergen waren voor-standers van een geleidelijke classificatie, doch van direct belang achtten dezeheeren een goede leidraad en een geleidelijken opbloei der jonge fokkerij. Prof.Bakker verwees in dit verband nog op het Ned. Rundvee-stamboek, waardoorde te vroege classificatie uitvoer van Ned. Rundvee gedurende een twintigtal jarenaanzienlijk beperkt is. Wanneer men nu de zilvervossen, waarvan alleen de uiter-lijke factoren bekend zijn, classificeert, dan kan uit een iste klas paar zeer goed eenslecht kroost komen en omgekeerd. Men keurt immers de innerlijke erfelijkheids-factoren nog niet. Om deze reden acht Prof. Bakker uitstel van classificatie ge-wenscht. Keuringsregels zullen dus nog niet kunnen worden vastgesteld. Alleen kanmen de goedgekeurde dieren registreeren. Wat de reglementen voor het stamboek betreft acht

Prof. Bakker hetgewenschtdat men zich zoo veel mogelijk aanpast bij de ontwikkeling der fokkerij, zonder eenbepaalde richting te forceeren. De heer Burgers stelt voor bij verkoop van geregistreerde vossen een kleine ver-goeding te vragen ten behoeve van het stamboek. Prof. Bakker ondersteunt dit voorstel. Na eenige discussie over dit punt in eeni-ge andere kwesties wordt ten slotte besloten tot inrichting van het stamboek overte gaan. Bij de bespreking over de begrooting voor 1929 wordt aangenomen een door eender leden gedaan voorstel om aan den secretaris een vergoeding voor zijn werk-zaamheden toe te kennen (N.R.Ct.) Besmettelijke Veeziekten in Nederland in November 1928. \'De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op 1 Nov. nog niet waren ge??indigd). Mcmd- en Klauwzeer: bij 1017 (3499) eigenaars, waarvan in Groningen bij135 (221) eig. ; Friesland bij 440

(2196) eig. ; Drenthe bij 33 (31) eig. ; Overijsel bij32 (1) eig. ; Gelderland bij 44 eig. ; Utrecht bij 213 (242) eig. ; Noordholland bij63 (369) eig. ; Zuidholland bij 92 (386) eig. ; Zeeland bij 18 (42) eig. ; Noord-brabant bij 46 (ri) eig. ; Limburg bij 1 eig. Scabi?¨s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 13 gevallen bij3 eig. (78 bij 13 eig.), waarvan in Friesland 5 bij 1 eig. (51 bij 5 eig.);Drenthe (23 bij 7 eig.); Gelderland 7 bij ieig.; Zuidholland 1 paard (4 bij 1 eig.) Rotkreupel bij schapen : 136 gevallen bij 9 eig. (686 bij 39 eig.), waarvanin Groningen (6 bij 3 eig.) ; Friesland (115 bij 9 eig.); Drenthe 9 bij 3 eig. (20bij 5 eig.); Utrecht 6 bij 1 eig., (12 bij 1 eig.); Noordholland 29 bij 3 eig.(274 bij 18 eig.); Zuidholland 92 bij 2 eig. (58 bij 2 eig.); Zeeland 201 bij 1 eig. Anthrax : 44 gevallen bij 40 eig., waarvan in Friesland 4 bij 2 eig\'; Drenthe3 bij 3 eig.; Overijsel 4 bij 3 eig.; Gelderland 7 bij 7 eig. ; Utrecht 1 ; Noord-holland 4 bij 4 eig.;

Zuidholland 15 bij 14 eig.; Noordbrabant 3 bij 3 eig.;Limburg 3 bij 3 eig )



??? - 46 -PERSONALIA. Gevestigd te Kesteren : W. Wagenvoort.Overleden :^Dr. T. Schat, Den Haag. REFERATEN. VISCH-ZIEKTEN EN VISCHKEURING. In de Tier?¤rztliche Rundschau van 22 Juli j.1. vangt Prof. Scheuring een arti-kelenreeks aan over vorenstaand onderwerp. De Redactie teekent in een noot aan,dat dit geschiedt op verlangen van velen. Merkwaardig, dat, zooals onder ons, ookin Duitschland onder de dierenartsen de belangstelling voor deze materie wakkerwordt. In dit eerste artikel behandelt prof. Scheuring de vischziekten ontstaan doorverandering in het milieu waarin het dier leeft, en hij wijst daarbij allereerst op devergiftiging, die ontstaat bij verontreiniging van het water door afvalwater derfabrieken. Alle visch, over groote uitgestrektheid, kan daarbij sterven, maar ook hier isonderscheid. Karper, blei en paling bieden nog weerstand, daar waar de zalmachti-gen alle sterven. De blei is echter voor loogen

zeer gevoelig. Het water dient, als aan een vergiftiging wordt gedacht, chemisch en biologischte worden onderzocht. Het onderzoek van cadavers geeft meestal weinig resultaat.Stikkingsdood openbaart zich somtijds door het typische verschijnsel van openstaande bek en kieuwen. Hierbij moet echter worden bedacht, dat dit, benevensdoor zuurstof-gebrek, ook veroorzaakt kan zijn door Haemolytica, terwijl hettypische verschijnsel ook ongelijk wordt waargenomen. De zuurstof-behoefte bij visschen is zeer ongelijk. Forellen willen meer zuurstofdan b.v. karpers. Bij de eerste is 2â€”15 ccM. in een liter gewenscht, karpers stellenzich reeds met 0.5 tevreden. In de tijd van het paaien is de behoefte bij alle visschen grooter. Zuurstofgebrek treedt in sommige waters bijzonder op na een plotseling zakkenvan den barometer (onweer). Door de daling der luchtdruk worden dc in de modderteruggehouden gassen, methaan en

zwavelwaterstof, vrij, zuurstof ontwijkt. Ook een teveel aan O. kan schadelijk op de visch inwerken. In waters, rijkaan algen, kan zich bij sterke zonneschijn veel zuurstof ontwikkelen. In \'t bijzonderde forellen reageeren daarop door de z.g. ,,Gasblasenkrankheit". Direct onder deopperhuid aan vinnen, kieuwdeksels, mondrand en zijlijn, ook tusschen cornea enlens ontwikkelen zich dan luchtblaasjes. Bersten die, dan kunnen ernstige stoornis-sen optreden. Het overbrengen in ander water kan spoedig genezing brengen.Maar men moet hierbij voorzichtig zijn bij overbrenging van water met hoogerin water met lager temperatuur. Soms waren karpers direct dood, soms treedt eentroebeling van de huid op, gevolgd door een afsterven van de opperhuid, die dan ingroote lappen afhangt. De visch gaat door dit verlies, waarvoor de ademing zeerongunstig wordt be??nvloed (paling dekt voor 4/5 de behoefte aan O. door dehuid) dikwijls

dood, vaak ook worden de wonden plaatsen waar parasieten of schim-mels post vatten. Merkwaardig zijn verwondingen bij visch. Als ze niet diep zijn regenereeren zijspoedig, zelfs penetreerende buikwonden doen dit, met achterlating van anuspraeternaturalis. De kieuwen der visschen kunnen verwond raken door allerlei harde partikeltjesin het water aanwezig (vezels uit spinnerijen, weverijen, papierfabrieken enz.) ;hechten die aan de kiewen dan raken deze verstopt. Darmontstekingen bij visschen kunnen acuut en chronisch zijn. Afgezien van darm-



??? parasieten, die veel bij visschen voorkomen, worden zij meestal veroorzaakt dooreen abnormale voeding. Dan komen ze in hoofdzaak voor bij visch in kweekerijen.Xe overvloedige tafel spreekt geheel tegen de wijze waarop visschen zich voeden.Typisch voor darmontsteking is soms een donkerder dan gewone huidkleur. Fo-rellen verliezen de roode teekening. Bij het onderzoek van het cadaver moet hier wel in het bijzonder den eisch gestelddat dit nog frisch is, opdat zekerheid besta, dat veranderingen post mortem nogniet zijn opgetreden. De dierarts als deskundige bij de visehkeuring. Onder dezen titel komt in de Berliner tier?¤rztliche Wochenschrift van 9 Nov.1928 een artikel voor van Dr. Wundram, Berlin. Die zaak is in Duitschlandafdoende geregeld en beter dan ten onzent. Dr. Wundram\'s bedoelen in zijn voor-dracht was, na op het mooie en prikkelende van de visehkeuring te hebben ge-wezen, de dierenartsen op te

wekken tot diepgaande studie in dezen. En dan wijst hij allereerst op de beteekenis van de vischkennis. In ben dit vanganscher harte met hem eens, en heb daarop in mijn artikel ,,Over visehkeuring"ook gewezen. Het schijnt mij echter, dat de eischen, die hij hier aan onze geeste-lijke maag stelt, zoo hoog zijn, dat als wij inderdaad aan de ons hier voorgezettemaaltijd begonnen, een indigestie zou volgen, die alle verdere lust tot innemenonherroepelijk voor altijd zou doen verdwijnen. Het is niet gemakkelijk, zegt Wundram, vischkennis, want zij vraagt nauwkeu-rige kennis van de verschillende Ordnungen, Unterordnungen, Familien, Gattun-gen, Untergattungen und Arten". En elan: Es sei kurz darauf hingewiesen, dassman bei den Seefischen elrei grosse Gruppen unterscheidet, Uferfische, pelagischeund Tiefseefische. Die Uferfische allein werden eingeteild in 70 Hauptgruppen mit3600 Arten. Ik geloof niet, dat het nuttig kan zijn

hiermee door te gaan. Natuurlijk moetiets van de kennis hier bedoeld ons eigen zijn, maar in \'t algemeen kunnen wij hiervolstaan met te kennen de meest gebruikte zout- en zoetwatervisschen, die zekertot verschillende soorten behooren, maar die men desnoods zou kunnen verdeelenin ronel- en platvisschen. Dat daarbij allerlei anatomische eigenschappen der ver-schillende visschen wel moeten worden gekend, Dr. Wundram wijst daar ver-volgens op, elat ben ik geheel met hem eens, maar ook hier schaden overdreveneischen, en zijn wijzen op de zoogenaamde appendices pyloricae, de verschillendeinsnoering van de zwemblaas, de al of niet verbinding van deze met de slokdarmetc., hoe ke>rt ook bedoeld, hadden hier wel achterwege kunnen blijven. Geheel ben ik het met den schrijver eens, dat hij, die als keurmeester van vischoptreedt, mede werkzaam kan zijn om de roofbouw, die bij de visclivangst vaakgepleegd wordt, te

bestrijden. Die klachten, die over een vermindering der visch-stand alomme, heel in \'t bijzonder over een kleiner worden der visch worden ge-hoord, eischen ter bestrijding aller samenwerking. Hierna geeft de schrijver een beschouwing over ele bacteri??n die op visch zoudenkunnen worden gevonden, waarbij hij ook ele bac. enteritidis en de bac. botulinusnoemt. In hoeverre een dergelijke beschouwing den toets der critiek kan doorstaan,blij ve hier onbesproken. Hoewel ik verder meen, dat in conserven-fa brieken van vischde strengste eischen aan personeel en personeelhandeling ter bevordering van hy-gi??ne eisch moet zijn, lijkt het mij overdreven te zeggen, dat infectie van visch ookgeschieden kan eloor vuile handen van het personeel en onzuiver water, hoeveelde conclusie hieruit getrokken natuurlijk juist is, dat men dan het water, dat ge-bruikt werel, soms zou moeten onderzoeken. Bij een dergelijke uiting zou men

haastgaan meenen, dat Wundram de practijk der vischhanelel niet kent of laten wij onsliever anders uitdrukken, want schrijver is ongetwijfelel de stof meester, dat hijhier van de te nemen maatregelen te groote verwachting heeft. Hierna wordt medegedeeld, dat het vleesch van vetrijke visschen een watergehalteheeft van 58â€”78%, dat van vetarme van 77â€”85% en dat het vet der visschen zeer



??? in consistentie verschilt en van week bij makreel, paling en zalm, en halfweek bijsnoek en karper tot hard bij kabeljauw en zeetong wordt. Wij zouden hieraan toe kunnen voegen, dat bij visschen waar veel vet in delever voorkomt, het vleesch meest zeer vet- arm is. De schrijver wijst er hierna op,dat wij de autolyse na den dood, waarbij bij visch de karakteristieke vischluchtoptreedt wel van rotting moeten onderscheiden, die altijd door bacteri??n wordt ver-oorzaakt, waarna hij \'t bederf in beginnend, voortgeschreden en erge mate bedor-ven scheidt. Uitgebreid beschrijft hij dan de veranderingen bij rotting deingewanden, die dan langzaam worden tot ?Š?Šn niet meer te scheiden massa.Van meer practisch belang, immers van de meeste visch, die ter verkoopwordt aangeboden zijn de ingewanden reeds verwijderd, zijn de dan opgegevenkenmerken van rotting : de huid is met een dikke, slijmige, stinkende laag

bedekt,de schubben zijn gemakkelijk af te strijken, het vleesch laat gemakkelijk los van degraten, en is niet meer glazig, maar melkachtig troebel, dikwijls zelfs grauwgroenverkleurd. Hierna maakt Wundram eenige belangrijke opmerkingen over het conserveerenvan visch, waarmee de deskundige geheel op de hoogte moet zijn. Hij noemt de ver-pakking in ijs, de methode Ottesen, het zouten van visch en de onderscheidenewijze van rooken, de half-conserven en de gesteriliseerde vischconserven. Bij de marineering wijst hij er op, dat de gisting van de hier gebruikte suiker totonschuldige bombage kan voeren, dat zelfs hier de meeste bombages van chemischenatuur zijn, omdat de azijn de ontwikkeling van rotting tegengaat. Heel zeldenslechts komt een bacterieele bombage voor, nl. dan als de conserven te warm zijnbewaard en daardoor de azijn de genoemde werking heeft verloren. Hierna werden de cellulair-

en de schijnbombage behandeld, waarvan de eerstebij groote kou, de laatste bij een verkeerde fabricage van de doos voorkomt. Is bij het openen der doozen het ontwijkende gas reukeloos en de afloopendevloeistof helder, dan kan het product nog worden goedgekeurd. Betreft het eengelei-conserve dan moet ook hier de gelei nog helder wezen. Wie belang stelt in Vischkeuring, bevelen wij de lezing van Dr. Wundram\'sartikel met warmte aan. Ferwerda. De vischcontr??le in Bremerhaven. (Frische und zubereitete Fische und ih??e Kon-trolle. I)r. I.eyer, Direktor der Auslands-Fleischbeschau in Bremcrhafen. â€” Zeit-schr. f. Fleisch- und Milchhyg. 1928, Jg. 38, pg. 381). Over bovengenoemd onderwerp hield Leyer in een vergadering van Duitschegemeenteveeartsen een voordracht, waaraan het volgende is ontleend : Op alle aangevoerde visch te Weserm??nde en Bremerhaven wordt een controleuitgeoefend,

welke hoofdzakelijk een onderzoek op deugdelijkheid omvat. Meninspecteert daarbij vooral de kieuwen, de reuk en vastheid van het vleesch en verderin het bijzonder nog de buikwand. Dikwijls zijn de visschen, door het op elkaarstapelen en het groote gewicht van de boven liggende vischmassa, sterk samenge-drukt ; dit geeft echter hoogst zelden aanleiding tot afkeuren. De toestand deroogen is, volgens Leyer, niet van zoo\'n groot belang als wel in de leerboeken wordtaangegeven. Dikwijls krijgen de oogen ook tijdens het transport en door druk aller-lei verwondingen en worden troebel. Dit zou dus niet altijd op ondeugdelijkheidwijzen. Ook is de roode kleur der kieuwen geen voldoende bewijs voorliet versch zijn dervisschen, daar, vooral bij de platvisschen, die op de bodem der zee leven, dikwijlsde kieuwen bedekt zijn met een laag slijm en vuil. De lijkstijfheid is bij zcevissclien in den regel niet meer aanwezig, fs

de buikwandmet een beslag bedekt, dat onaangenaam ruikt, dan is dit een bewijs van rotting.Het vleesch is bij bedorven visch veel minder vast, en neemt vingerindrukken aan,die langen tijd aanwezig blijven. Â? De controle in het binnenland is moeilijker, omdat veelal de visschen voor hetverzenden worden schoongemaakt. In twijfelgevallen moet men dan een kook- enbraadproef doen en de graten onderzoeken op een zwarte verkleuring. Terwijl men



??? bij gekookte versche visch de huid in zijn geheel kan aftrekken, scheurt deze ge-makkelijk bij reeds in bederf verkeerende visschen; bovendien heeft men dan eenglazig, geelachtige smerige massa met onaangenamen reuk onder de huid, welkereuk zich veelal ook aan het vleesch mededeelt. Aan de hand van platen liet Leyer verder verschillende vischsoorten zien enwees nog op de zeer uiteenloopende namen, welke ?Š?Šn soort visch soms heeft enwaarvan in den handel vaak misbruik wordt gemaakt. Daarna besprak Leyer het conseerveeren van visch. Als oudste methode is be-kend het maken van klipvisch of stokvisch, waarbij de visch, aan een stok geregenof liggende op de rotsen, wordt gedroogd in de zon. Verder heeft men het rooken, waarbij men het warm- en koudrooken kan onder-scheiden, waarmede bedoeld wordt het rooken van versche visch of van gezoutenmateriaal. Gerookte visch is gedurende

het transport aan meer gevaren blootge-stelt dan versche visch. Dikwijls treedt een schimmelwoekering op bij gerooktevisch of wordt ze te warm ingepakt. Vervolgens heeft men nog het zouten van vischen in den laatstcn tijd vooral het bevriezen volgens de methode van Ottesen. Ten slotte deelde Leyer nog het een en ander mede over de bereiding van visch-conserven in blik, het bombeeren van dergelijke blikjes, enz. Bij de discussie deeldenog een der aanwezigen mede, dat hij een proef had genomen met het voederenvan ontvet vischmeel bij varkens. Deze werden nl. tot aan het tijdstip van slachtensteeds met ontvet vischmeel gevoederd. Bij geen enkel varken was na de slachtingiets van vischsmaak of traansmaak waar te nemen. de Graaf. TUBERCULOSE. De enting volgens Calmette-Gu?Šrin bij vogels. In het laboratorium van Prof. Panisset te Alfort heeft Dr. Harnach van deEcole V?Št?Šrinaire te Brno, blijkens

zijn artikel in de Revue G?Šn?Šrale van 15 Maart[928, een studie gemaakt over de immuniseerende werking bij vogels, door in-spuiting van de B. C. G. van aviairen oorsprong uit het laboratorium van Prof.Calmette afkomstig. Bij kuikens werd een subcutane injectie van 2.5 milligram, een intramusculairevan 5 m.gr. goed verdragen. Ingeven van 10â€”20 mgr. per os was voor pas geborenkuikens te veel. Een groot deel stierf binnen enkele dagen. 5 weken na de toediening van het vaccin gaven de dieren een positieve intradermo-reactie. Complementbinding door het serum van deze vogels met antigeen Boquet-N?¨gre mislukte vrijwel, hoewel het bij honden gelukte. Vogels zouden dus moei-lijk allergisch worden. Wel werd filtraat van vogeltubercelbacillen door het serumdezer kuikens gepraecipiteerd. Alle, op welke wijze ook ge??nte vogels, waren immum tegen besmetting met2 milligram van een virulente aviaire cultuur.

De controles werden tuberculeus.Samenzijn met tuberculeuse hoenders gedurende eenige weken had geen infectieten gevolge. Werd een weck of 7 tot 9 na de enting 0.1 milligram cultuur intrave-neus ingespoten, dan trad infectie op. Schrijver vindt het immuniseerende effect tegen normale infectie voldoende.(Wat ik persoonlijk heb meegemaakt doet bij mij de vraag rijzen ; hoe lang na deenting is de beschuttende werking nog voldoende ? Ref.) Immuniteit tegen tuberculose door enting met vaccin B. C. G. Referaat N. T. v. G.,30 Juni 1928). In Noorwegen schijnen 50 % van de studenten, die nog niet op ziekenhuizen ge-weest zijn en van pas aangekomen verpleegsters geen positieve Pirquet te geven.Van de groep van 140 zusters met positieve Pirquet kregen er 3 tuberculose. Van160 met negatieve Pirquet werden 43 tuberculeus. Heimbeek besloot de zustersmet negatieve Pirquet in te spuiten met 0.05 mgr. vaccin

Calmette ; na eenweek of zes ontstond een klein infiltraat dat maanden bleef bestaan en meestalniet veretterde. Na de 6e week was de Pirquet positief. 12 gevaccineerde zusters waren na een jaar vrij van t. b.c., terwijl van de 11 LVI t



??? â€” 5o â€” niet gevaccineerde, die geweigerd hadden zich te laten inspuiten 4 tuberculosehadden. Op welke gronden de diagnose tuberculose werd gesteld wordt volgensreferent Borst niet vermeld. Zum Frage der Z??chtung der Tuberkelbazilien im negativen Auswurfe. Dr. Ignaz Schiller, Odessa, Centralblatt f. Bakt. etc. I Abt. Orig. Bnd. 108,Heft 1/4 zie ook Bnd. 96, 1925, H. 2. Reeds in 1925 wees Schiller op de mogelijkheid van het kweeken van tuberkel-bacillen in sputum door glycerine-toevoeging. In het artikel van 25 Juli 1928 geefthij zijn werkwijze in details. Hij maakt een voedingsbodem, van 75 cc. glycerine, 2â€”5 gram glucose en 25 cc.aquadestillata. Deze oplossing is practisch bacterievrij. Aan te onderzoeken sputumworden gelijke deelen van deze vloeistof toegevoegd, waarna dit mengsel in eenPetrischaal bij 370 C. 24 uren in de stoof wordt geplaatst. Na 24 uren laat men op een voorwerpglas

de glycerine boven de vlam zooveelmogelijk verdampen daarna wordt in de vlam gefixeerd, waarna tenslotte de gly-cerine-restes met kokend water worden afgespoeld. De glycerine-toevoeging geschiedt voor de groei van de tuberkelbacillen ; deglucose voor het bereiken, na omzetting door andere bacteri??n, van een zuurgraadvan ongeveer 65, waardoor de verdere rottingskiemen geremd worden ; voor dea??robe groei wordt een Petrischaal genomen. Daar glycerine de kleuring hindertwordt deze eerst goed verwijderd. Zoo zou het herhaaldelijk gelukt zijn in micro-scopisch negatief sputum, na 24 uren bacillen te vinden. Groei uit onzichtbare vormen van de bacil wordt mogelijk geacht. Microscopisch onderzoek van Tuberkelbacillen. In bovengenoemd nummer van het Centralblatt komt een artikeltje voor vande hand van Dr. Kapeller assistent in het hygi??nische Instituut van de universi-teit te Marburg, waarin de

kleuring volgsn Ziehl-Neelsen aan kritiek wordt onder-worpen. Die methoden waarbij, inplaats van zoutzure alcohol, natrium-sulfit alsterugkleuringsmiddel wordt gebruikt zouden beter aan het doel beantwoorden. De mctohde van Konrich door Schulte Tigges gewijzigd, wordt de bestegeacht. Deze bestaat in 1â€”2 minuten kleuren in kokende carbolf??chsine, water-spoelen, volledige ontkleuring met 10 % natrium-sulfit, opl., waterspoelen, Imin.nakieuren met verzadigde waterige picrinezuur-opl. Op de kwaliteit natriumsulfit komt het aan. Deze oplossing ontkleurt minder brute volgens schrijver. Ook over de vraag van de wenschelijkhcid van antiformine-behandeling wordtop grond van eigen proeven een uitspraak gedaan in positieven zin. Van 29 posi-tieve sputa, werden 26 bij gewoon uitstrijken positief bevonden en 28 na anti-formine-behandeling. Wil men echter, aldus schrijver, alle gevallen onderkennendan moet

men een viertal preparaten nauwkeurig doorzien, terwijl men bij anti-formine-behandeling met ?Š?Šn preparaat kan volstaan. Vooral als men na hethomogeniseeren met aqua destillata verdunt. Kan wei tuberkelbacillen bevatten ? Uit de 58e Band. Arbeiten aus dem Reichsgesundheitsamte blijkt, dat in deveterinaire afdeeling, nogmaals is nagegaan of wei tuberkelbacillen kan bevatten,welke vraag ook vroeger in Nederland herhaaldelijk een positieve beantwoordingkreeg. Voor Sputum-onderzoek vinden Giese en Beller antiformine-behandeling over-bodig ; in 90 % vonden zij de tuberkelbacillen. Cavia-onderzoek kan men nietmissen. Vaccin B.C. G. par Fen?Šlon (Recueil de M?Šd. Vet., pag. 164, Mei 1928). Sedert 17 Sept. 1924 zijn in drie bedrijven 149 kalveren ge??nt waarvan ui nogin uitstekende conditie zijn. De rest is langzamerhand opgeruimd en aan het abattoir gecontroleerd op aan-wezigheid van

tuberculose. Deze ziekte werd niet geconstateerd. Het wezen der Tuberculine-reactie. Dr. G. Fl??chinger, Bern. In dit artikel, waarin overigens weinig nieuws wordt verteld vindt men nogmaals



??? â€” 5i â€” aan de hand van de theorie van Wolff Eisner, de tuberculine-werking verklaarden met nadruk aangegeven, dat men zich tegenover een regaeerend rund nietmag stellen als of men met een tuberculose-lijder te maken zou hebben, dochvooral ook de aandacht aan eventueele verhoogde weerstand heeft te schenken. Veenbaas. Bijdrage tot de kennis der eigenschappen van de B. C. G. (D. T. W. No. 18, 1928). Dierenarts M. Rolle te Riga heeft onder bovenstaanden titel in de D. T. W.een overzicht gegeven van zijne proeven met de B. C. G. Hij heeft zich tot taakgesteld de volgende 4 vragen te beantwoorden : iÂ°. Zijn de B. C. G.-culturen volledig avirulent of hebben zij nog de vatbaarheid,in het organisme tuberculose (achtige) veranderingen op te wekken ? 2Â°. Welken invloed heeft de ouderdom der cultures ? 3Â°. Hoe verhouden zich de bacteri??n, wanneer zij na eenigen tijd van heteene organisme op

het andere worden overgebracht 4Â°. Is het mogelijk met de B. C. G.-kuituren dieren te immuniseeren en vanwelke factoren is de immuniteit afhankelijk ? De korte samenvatting van zijne proeven is deze : Jonge B. C. G.-kuituren zijn zwak virulent en kunnen aanleiding geven tot devorming van tuberkels. Deze virulentie is echter zoo zwak, dat zij ook bij voor tuberculose zeer ge-voelige dieren (zooals de cavia) geen algemeene tuberculose verwekken. In den regel blijven de bacteri??n aan de entplaats en in de nabijgelegen lymph-klieren. Geheel avirulent zijn ze niet, want jonge kuituren kunnen locale tuberculeuseveranderingen opwekken. Deze zwakke virulentie is echter juist noodig voor het verwekken van eeneimmuniteit. Avirulente kuituren bezitten geene immuniscerende eigenschappen. (Ook Selter is van meening, dat immuniteit slechts kan worden verkregen metvirulente kuituren. R. meent tenslotte, dat men de

B. C. G.-kuituren als entstof in de diergenees-kundige praktijk gerust kan aanwenden, vooral in koppels waarin tuberculosevoorkomt en waarbij eene t.b.c.-vrije opfok niet mogelijk is. B. Tuberculose-besmetting in het huisgezin. Koopman (Med. Klinik, N. T. v. G., 1928, II, blz. 4292) onderzocht 52 echt-paren van wie ??f de man ??f de vrouw aan open tuberculose leed. Slechts bij 3echtparen was het tijdens het huwelijk tot een tuberculoscbesmetting van deechtgenoot gekomen. De (66) kinderen moeten volgens den schrijver beschouwdworden als met tubercelbacillen te zijn besmet ; van 20 onderzochte kinderenhadden 19 een positieve Pirquet-reactie ; echter leed slechts ?Š?Šn kind aan tuber-culose. Vrijburg. MELKHYGI?‹NE Wereldzuivelcongres 1928 (vervolg van blz. 1012). Studies over â€žDauer" pasteurisatie, Dr. G. Dalla Torre. Schr. vond, dat bij de voorbehandeling der melk een verwijdering van het vuildoor

filtreeren bacteriologisch beter resultaat gaf dan door centrifugeeren. Bij een verwarming op 63Â° C. was de bacteri??ndoodende werking steeds grooterdan 99.9%. Een verontreiniging trad steeds in, wanneer de gepasteuriseerde melkover den koeler geleid werd. (Melkzuurbacteri??n, streptococcen, thermobacteri??n).Bij 37Â° C. bleef de melk 12â€”23 uur zoet, bij 30Â° C. 21â€”29 uur, bij 20Â° C. 27â€”53uur, bij 170 C. ongeveer 3J dag, bij 9â€”ioÂ° C. 8 dagen. Metalen en hun invloed op melk. O. F. Hunziker. Schr. heeft onderzoekingen gedaan met 19 metalen om hun bruikbaarheid voorzuivelgereedschap vast te stellen. De zichtbare etsing en het gewichtsverlies werd



??? nagegaan, gedeeltelijk of geheel ingedompeld in melk, de invloed van melk enroom, zoet en zuur, warm en koud, van oplossingen van minerale en organischezuren en zeeppoeders, chemische sterilisatiemiddelen en kali- en natriumloog.Evenzoo werd nagegaan de invloed van deze metalen op de smaak en samenstel-ling van zuivelproducten. De volgende indeeling naar de bruikbaarheid kan ge-maakt worden : 1. Superascoloy, tin, nikkel. 2. Vertind koper (zwaar vertind), Aluminium en aluminium-mangaanlegeering,Enduro Ascoloy. 3. Monel metaal en nikkel-zilver. 4. Vertind ijzer, koper, verzinkt ijzer, ijzer, zink. De veiligheidsfactor van gepasteuriseerde melk, H. C. Corry Mann. Bij lage temperatuur (63Â° C.) gepasteuriseerde melk is geschikt voor zuigelingen-voedsel. Gedurende meer dan 3 jaar is aan kinderen onder de twee jaar zulkemelk gegeven, zonder dat tevens sinaasappelsap werd toegediend en nooit is

ereen geval van scheurbuik voorgekomen. Sinds in Londen zooveel meer melk ge-pasteuriseerd wordt, is de kindersterfte gedaald, eveneens is het aantal gevallenvan intestinale tuberculose en diarrhee bij kinderen verminderd. In de eersteplaats moet melk rein zijn, maar voor alle veiligheid moet ze toch nog gepasteuri-seerd worden bij een temperatuur van 63Â° C. gedurende een half uur. In alle stedenmet meer dan 10.000 inwoners moest dit laatste wettelijk verplicht zijn. Proef-ondervindelijk is bewezen dat de vitaminen A, C en D door pasteurisatie bij 63Â° C.niet geschaad worden. Een nieuw onderzoek betreffende pasteurisatie van melk bij lage temperatuuren een reactie om de pasteurisatietemperatuur te controleeren, Prof. Orla Jensen. Rauwe melk te drinken blijft altijd gevaarlijk. Al in 1905 heeft schr. aange-toond, dat melk het best gepasteuriseerd kan worden bij een temperatuur lagerdan 70 0 C. gedurende

een langeren tijd. Ook andere, Amerikaansche en Euro-peesche onderzoekers zijn tot de conclusie gekomen, dat pasteurisatie gedurendeeen half uur bij een temperatuur van 63Â° C. voldoende is, zoodat in verschillendelanden de oude methode, om de melk bij hooge temperatuur te pasteuriseeren,verlaten is. Het beste zou zijn de melk in gesloten flesschen te pasteuriseeren, wanthoe minder zij met de lucht in aanraking komt hoe minder de vitaminen te lijdenhebben. Helaas is dit echter te duur. Schr. heeft aangetoond, dat de tuberkel-bacillen gedood worden door een verhitting gedurende 5 minuten bij 68Â° C., terwijlook chemisch de melk dan niet meer veranderingen ondergaat dan bij een verhit-ting gedurende een half uur bij 63Â° C. Schr. heeft gezocht naar een middel om aante tooncn, dat bij lage pasteurisatie de melk ook werkelijk aan een temperatuurvan 63Â° C. onderhevig is geweest. Hij heeft het

gevonden in het verschijnsel, dathet oproomingsvermogen in verdunde melk (evenveel water bijvoegen als er melkis) wanneer deze rauw is grooter wordt, terwijl bij verdunde gepasteuriseerde melkhet oproomingsvermogen vermindert. Wanneer 15 % rauwe melk wordt toege-voegd, is dit al te merken aan het oproomen. Dat rauwe melk beter oproomt danverhitte ligt aan het feit dat in rauwe melk de vetbolletjes aan elkaar hangen enzoodoende gemakkelijker kunnen opstijgen, terwijl bij verhitte melk de vetbolletjesgescheiden zijn. Correlatie tusschen de oppervlakte der witte vlekken bij Holstein-Friesche koeienen hun productie, Prof. R. Prawechenski. Veefokkers zoeken dieren uit, bij wie de zwarte en witte vlekken regelmatigzijn verdeeld, in het bijzonder letten zij er op, dat er niet te veel wit voorkomten dat de dieren geen zwarte beenen hebben. Geneologen hebben uitgemaakt, datdit ongegrond is, maar toch zijn

eenige onderzoekers van meening, dat de vee-fokkers niet heelemaal ongelijk hebben. Er zijn 96 koeien onderzocht, waarvan dewitte oppervlakte in procenten werd uitgerekend. Van iedere koe was de melkopbrengst en het vetgehalte bekend en zoo kon ge-makkelijk een vergelijking gemaakt worden. Er is gebleken, dat er geen verbandbestaat tusschen witte kleur en melkopbrengst.



??? Correlatie tusschen de kleur van de snuit en de melkproductie bij Poolsch rood-bont vee. Prof. R. Prawechenski. Het Poolsche roodbonte vee is een afstammeling van Bos Brachyceros. De fok-kers van dit vee hebben een groote voorliefde voor dieren met een volkomenzwarte snuit. 313 koeien werden in dit opzicht onderzocht. De samenhang tus-schen melkopbrengst en kleur van de snuit is evenwel te gering om ze positiefte kunnen noemen. Het verband tusschen hooger vetgehalte en ongekleurde snui-ten schijnt grooter te zijn, maar toch te gering om gevolgtrekkingen daaruit tekunnen opmaken. Het uitzoeken van dieren met een zwarte snuit is ongegrond. De individualiteit van de borstklieren van de koe, Dr. J. Proks. Anatomisch zijn de vier borstklieren, die een uier normaliter bevat, verschillenden ook de hoeveelheid melk, die elk afscheidt, is verschillend evenals het S. G.,de vetvrije droogrest, vet, eiwit, asch en

lactose. Er bestaat dus niet alleen ana-tomische individualiteit, maar ook physiologische. Bestaat er verband tusschen den ouderdom, waarop een vaars voor het eerstkalft en de verdere melkproductie? A. C. M\'Candlish. De inzichten zijn zeer verdeeld op welken leeftijd een vaars voor het eerst kal-ven moet. Schr. heeft gebruik gemaakt van aanteekeningen met ander doel ge-daan bij 682 Ayshire koeien gedurende 4154 melkperiodes. De dieren werden inmaandgroepen ingedeeld naar den leeftijd, waarop zij voor het eerst gekalfd had-den. De productie stijgt bij dieren, die gekalfd hebben op een leeftijd van 27 maan-den om weer te dalen bij dieren, die ouder waren dan 30 maanden. De beste leeftijdvoor Ayrshire vaarsen om voor het eerst te kalven is dus ongeveer 2J jaar. Standaardisatie van melkproductie-controle, H. G. Sanders. Melkcontr??le kan den veehouder van nut zijn, wanneer niet wordt vergeten,dat het

hoofddoel moet zijn een overzicht te geven van de prestaties van iederekoe afzonderlijk. De eenige basis voor een vergelijking is de opbrengst in eenmelkperiode, maar daarbij moeten wel nog vier faktoren in rekening worden ge-bracht, nl. de maand van het jaar, waarin de koe kalft; de tijdsduur van de melk-periode ; de ouderdom van de koe ; de tijd van de rust of de droge periode, dievooraf ging aan de melkperiode, die wij willen standaardiseeren. Uitvoeriger is ditalles te vinden in Journ. Agric. Sc. Vol. 17, BD. III en IV 1927 en Vol. 18, Bd.I en II 1928. Factoren die de melkproductie verhoogen, moeten negatief berekendworden, die, welke de melkopbrengst verminderen, positief. Zoo kan men bere-kenen hoeveel melk de koe zal produceeren op haar besten leeftijd. De herfst ofhet begin van den winter is de beste tijd voor het kalven, dan gaat de productiegeleidelijk achteruit. Het is bekend, dat te beginnen met de maand

Juni, (althansin Engeland, in andere landen misschien in een andere maand), de melkproductiesnel achteruitgaat. Wel geven de koeien, die in den voorzomer kalven in het beginveel melk, maar er volgt daarna een steile curve naar beneden. Ook is van grootbelang de duur der dekperiode, d. i. de tijd die er verloopt tusschen het kalven ende volgende vruchtbare dekking. De productie van â€žgevitamineerde "melk (Ultra Lakta)) te Praag, V. Bronsky. De schrijver heeft een modelstal als volgt ingericht. De koeien werden aange-kocht in verregaande staat van drachtigheid. Als zij droog stonden werden zijklinisch onderzocht, vooral de uier. Reageerders werden verwijderd. Wanneerzij eenmaal hadden gekalfd werden de eierstokken weggenomen, daar in denbronsttijd de melk abnormaal is wat betreft de physiologische samenstelling,wat bij kleine kinderen diarrhee veroorzaken kan. De gezondheid van de dierenwordt

voortdurend gecontroleerd. De stallen zijn licht en luchtig. De bodem be-staat uit asphalt of kurk. De vensters zijn voorzien van glas, dat de ultraviolettestralen doorlaat. In den zomer staan er in de stallen electrische ventilators. Dekoeien worden met deri stofzuiger schoongehouden.. Er wordt niet uitsluitend droog voer gegeven, daar dit arm is aan vitaminen ;de dieren krijgen dagelijksch 8â€”10 K.G. rapen en in plaats van stroo jong lucerne-gras. Het zomerrantsoen bestaat voor de helft uit groenvoer en voor de helft uit



??? krachtvoer. In het bijzonder wordt voeder uitgezocht, dat rijk is aan alkali??n, omde moedermelk meer nabij te komen. Twee maal per dag worden de koeien ge-molken met de (Alfa-Laval) melkmachine. Voordien wordt de uier gewasschcnmet zeep en HaO. De eerste drie stralen worden weggemolken. De melk wordtdoor een dubbele watteschijf gezeefd. De koeien worden niet in den stal, maar ineen daarvoor bestemd lokaal gemolken. Na het zeven wordt de melk bij een tem-peratuur van 30â€”350 C. gehomogeniseerd. Dan wordt ze overgegoten in conischeflesschen van Â? L. en onmiddellijk daarna afgeleverd. Tusschen het melken ende aflevering verloopt niet meer dan 2â€”3 uur. Door volwassenen kan deze melkrauw gedronken worden, door kinderen al naar de medicus het voorschrijft.Omde antirachitische werking te verhoogen wordt de voor zuigelingen en kinderenbestemde melk bestraald met een

kwartslamp. Over geactiveerde melk, W. Hoffmann. Weenen. Den laatsten tijd brengt men de antirachitische werking van met ultravioletlicht bestraalde melk terug op de activeering van een in de melk voorkomendSterine, het ergosterine. De moeilijkheid van de melkbestraling ligt hierinde melk in een zoo dun mogelijke laag aan de stralen bloot te stellen, daar dezeniet dieper inwerken dan 1 m.M. De schrijver heeft daarvoor een apparaat gecon-strueerd, waarbij de melk vloeit door een verstelbare spleet over gegolfd ijzer-draad van cylindrische vorm, in welke cylinder zich de lichtbron bevindt. Om smaakverandering te voorkomen wordt als lichtbron gebruikt een soortGeisslersche buis van kwarts met condensator electroden met een kwik-argonvulling, welke koude stralen uitzendt. Door proeven met ratten werd bewezendat dergelijk bestraalde melk zoowel prophylaktisch als therapeutisch werkttegen rachitis. Eenige

physische en chemische eigenschappen van melkpoeder, A. Miyawaki. Bij het drogingsproces worden de physische en chemische eigenschappen dik-wijls zoo veranderd, dat er geen melk meer van te maken is, bovendien is de houd-baarheid niet altijd goed. Bij een onderzoek van verschillende soorten melkpoederblijkt, dat er vooral verschil bestaat in vetgehalte. Daarmee houden de verschillender andere stoffen verband. De colloidaliteit van het caseine wordt bij het drogendikwijls vernietigd en kan dan niet weer worden hersteld. De kleur van melkpoedermoet lichtgeel zijn. Soms is de kleur bruin, de melk is dan te veel verhit of er iste veel alkali aan toegevoegd. Wanneer men bij melkpoeder, dat gedroogd is over cylindcrs weer water toe-voegt dan gaat het vet klonteren. De werking van leb op gedroogde melk is zeerverschillend. Daar men bij sommige melkpoeders geen volkomen oplossing ver-krijgen kan, kan men

ook met leb geen stevige en gelijkmatige wrongel krijgen. Het volgens het spray-proces verkregen melkpoeder levert evenwel wrongel,die zeer veel lijkt op die van versehe melk. De reactie van Storch is bij de meestemelkpoeders negatief. De haematoxyline-reactie stemt gewoonlijk overeen metde reactie van Storch. Om de houdbaarheid van melkpoeder te verhoogen moetde lucht zooveel mogelijk uitgedreven worden, hetzij door een vacuumverpakking,hetzij dat de lucht verdreven wordt door zuurstof, kooldioxyde of waterstofglas.Vooral het laatste heeft goed resultaat. Melkverbruik en groei van schoolkinderen. J. B. Orr, G. Leighton, L. Macken-zie, Miss M. L. Clark. Deze proeven werden gedaan van November 1926 tot Juni 1927 in Schotschescholen, verdeeld over zeven steden. Op iedere school waren vier groepen vankinderen ; 1. kreeg volle melk, 2. afgeroomde melk, 3. biscuits met dezelfde calo-rische waarde

als de afgeroomde melk, 4. niets extras. De kinderen waren van 5tot 14 jaar oud. Al naar de kinderen ouder waren kregen zij meer melk per dag. Het melk-rantsoen had een zeer duidelijke uitwerking op de groei van de kin-deren, deze was grooter dan bij de groep die biscuit kreeg. Het verschil tusschende groep, die volle en afgeroomde melk kreeg was onbeteekenend. In groei bleef de groep, die biscuits kreeg achter bij de groep, die niets extras



??? kreeg, maar in gewicht nam ze meer toe. De onderzoekers komen tot de conclusie,dat een toevoeging van melk aan het dagelijksch dieet van schoolkinderen de groeimet 20 % bevordert, terwijl ook het algemeene welzijn van deze kinderen beteris. Ook afgeroomde melk bevordert den groei en heeft een voedingswaarde, dieonderschat is. r. H. van Gelder. ZIEKTEN VAN VARKENS. De oorzaak van de Hepatitis interstitialis multiplex van het varken. B. T. W. 1928. No. 18. Bugge en M??ller hebben nog eens onderzoekingen ingesteld naar de oorzaakvan dit proces. Zij vonden evenals reeds vroeger door Wolffh??gel en Frenkelis aangegeven, dat de oorzaak van parasitairen aard is en dat de veranderingenworden opgewekt door versche boorgangen van de Fasciola hepatica. Zij stellen voor thans den naam toe te passen van Hepatitis interstitialis disto-ma tosa. Vlekziekte immunisatie. Berthold (B. T. W. No 18, 1928)

heeft bij witte muizen proeven genomen metdoor methylcenblauw gedoode vlekziektebacillenkultuur. Hij meent, dat dezeproeven hebben aangetoond, dat deze methode van immunisatie grootere im-muniteit verwekt dan bij voorbehandeling met vlekziekteserum. Vooi de praktijk zouden dergelijke proeven alleen waarde hebben, wanneer zijbij varkens werden verricht. Proeven omtrent infectie van varkens met vogeltuberkelbacillen. Raebiger, Spiegl en Schmidt-Hoensdorf (Zeitschr. f. Inf. Krankheiten etc.d. Haustiere 1928) 33ste Band 1/3 Heft, meenen, dat het varken van onze huis-zoogdieren het meest gevoelig is voor vogeltuberkelbacillen. Ook de mensch zouervoor vatbaar zijn. Amerikaansche en Deensclie onderzoekers hebben opgemerkt, dat de toenemingvan de varkenstuberculose in hoofdzaak een gevolg is van infectie met vogel-tuberkelbacillen. Op boerderijen, waar vogels tuberculeus waren, konden 33â€”75.5 %

van de ge-vallen van varkenst.b.c. herkend worden als te zijn verwekt door uoge/tuberkel-bacillen. Hoewel reeds vroeger ook proeven hieromtrent zijn genomen, (Gerlach voe-derde reeds in 1875 t.b.c.-kippen aan 2 varkens en wekte hierbij tuberculose op)meenden bovenstaande onderzoekers, deze voor Duitschland te moeten herhalen. De uitkomsten gaven o. a. aanleiding tot de volgende conclusies : (waarbij ookervaringen van andere deskundigen zijn gevoegd). Infectie is mogelijk door injectie van vogeltuberkelbacillcn in de bloedbaan,zoowel als door infectie per os van agarkulturen. Ook de proeven met het plaatsen van de varkens onder verhoudingen als inhet bedrijf voorkomen verliepen positief. Hoewel het gevolg van deze verschillende wijzen van infectie dus was, dat tuber-culose ontstond bij de proefdieren, groeiden de varkens alle zonder uitzonderinggoed. Dit komt over het algemeen met de praktische

ervaringen overeen ; aan deslachthuizen bevinden zich de varkens met gelocaliseerde keelgangs- en darmscheils-klieren-tuberculose steeds in goeden voedingstoestand. Hoewel varkens zeer vatbaar zijn voor besmetting met vogeltuberkelbacillen,ondervindt de varkenshouderij geen groote nadeelen hierdoor. De ziekte blijftals regel beperkt tot de lymphklieren : (mesenteriale-portalc, en keelgangslymph-klieren). Niettemin verdient het afkeuring om de verblijfplaatsen der kippen aan tebrengen in varkenstallen.



??? Over de tegenwoordige wijze van optreden van varkenspest. Reeds in 1909 wees von Ostertag tijdens het diergeneeskundig Congres inden Haag op het feit, dat het karakter van de varkenspest veranderd was sedertde ziekte zich bij hen (in Duitschland) het eerst had geopenbaard. Gevallen als in den aanvang, toen bij het uitbreken van varkenspest in kortentijd het raeerendeel der varkens van de aangetaste koppels stierven, zijn thanszeldzaam geworden. Deze uitspraak van v. O. is later door verschillende onderzoekers en practicibevestigd. In het Archiv. f. wissensch. u. prakt. Tierheilk., 57e Band, 2e Heft. 1928 geeftPr??scholdt een artikel over deze kwestie, waarin 9 gevallen worden beschrevenin verschillende varkenshouderijen en waaraan beschouwingen worden vastge-knoopt. Aan het slot geeft hij eene ,,Zusammenfassung\'.\', waaruit het volgende is over-genomen : Bij de chronisch verloopende

varkenspest vindt men meer of minder dikwijlsbacteri??n uit de paratyphusgroep. Daardoor wordt de diagnose bemoeilijkt, omdatook paratyphusbacteri??n ziekteverschijnselen verwekken, die kunnen leiden totverwisseling met varkenspest. Zonder te ontkennen, dat er eene zelfstandige varkensparatyphus bestaat, zalhet nog al eens voorkomen, dat er een geval van viruspest wordt gediagnosticeerdals paratyphus. Hier kunnen alleen dierproeven (infectieproeven bij varkens) degewenschte klaarheid brengen. Behalve paratyphus-bacteri??n worden secundaire invasies gevonden van :streptococcen, bipolaire bacillen, colibacillen, pyogenes, enz. Entingen tegen deze secundaire infecties schijnen een gunstigen invloed te heb-ben bij varkens, waarbij chronische ziekten, door eene virusinfectie opgewekt,voorkomen. Op boerderijen, waar varkenspest vroeger acuut heeft geheerscht, schijnt langdaarna deze ziekte nog

chronisch of latent te kunnen blijven. De oorzaak hiervanis dan dikwijls te zoeken in de virusdragers (virusuitscheiders), die zich vaakbevinden onder de zoogenaamde â€žslijters". Bij de bestrijding van de varkenspest is opruiming van deze dieren eene eerstevereischte. Agalactia suis. (Der Oestcrreichische Tierarzt, 16/5 1928). Dr. Karl Schreiber zegt hiervan o. a. het volgende : Deze ziekelijke afwijking in de melkafscheiding der zeugen komt in den regelspoedig na den partus voor. De melk, aanvankelijk normaal afgescheiden, blijftweg, de dieren verliezen de eetlust, krijgen hooge temperatuur en worden lusteloosen er ontstaat eene verharding van de melkklieren, of op enkele gedeelten of vanden geheelen uier. Bij verwaarloozing komt het in den regel tot een hevige mastitismet aanhoudende koortstemperatuur en niet zelden sterven de dieren. In dergelijke gevallen nu had S. in den regel goede resultaten met

inspuiting(subcutaan) van 5 c.c. Pituisan, mits vroegtijdig (24 uur) aangewend. Pituisan is een preparaat bereid uit de hypophysis. (Syn. Glandula pituitaria.) Toediening van vloeibare medicamenten aan varkens door den mond en doormiddel van inspuiting door de neus. T. R. No. 20, 1928. Dr. T. Vajda te Boedapest vindt, dat ingeven van medicamenten per os bijvarkens veel tijd en moeite kost en dat daarbij dan nog dikwijls een deel van hetgeneesmiddel verloren gaat. Hij is daarom op het idee gekomen inspuitingen dooreen der neusgangen te probeeren en totnutoe (met een paar collega\'s te zamenongeveer 2000 varkens) met succes voor zoover het slechts â€ž??lartige (Rizinus??l,Kebal) Medikamente" betrof. Een verslikken had niet plaats. V. gebruikt een recordspuit, brengt den conus in het neusgat, drukt de randvan de spuit stevig tegen den neusspiegel en spuit krachtig uit. Het varken wordtin zittende

houding gebracht, de kop in bijna loodrechte richting gehouden en debek stevig dichtgeknepen, tot ongeveer 1 a 2 seconden na de inspuiting. B.



??? Centraal Laboratorium voor de Volksgezondheid. BACTERIOLOGISCH VLEESCHONDERZOEK, door Dr. H. S. FRENKEL. Sedert de Vleeschkeuringswet in werking is getreden, waarbijaan de bacteriologie, als een van de hulpmiddelen, om tot eenrationeele beoordeeling van het vleesch, dat voor menschelijkvoedsel moet dienen, te komen, een belangrijke plaats is inge-ruimd, is herhaalde malen de vraag gesteld, welke voedingsbodemsvoor dit onderzoek het meest geschikt zijn en welk onderzoekings-materiaal men ervoor moet nemen. Om nu het bacteriologischvleeschonderzoek in de praktijk â€” en dan wordt speciaal gedachtaan de combinatie van de geneeskundige praktijk met die dervleeschkeuring â€” zooveel mogelijk toepassing te doen vinden, ishet noodzakelijk dat men de technische handelingen voor datonderzoek noodig, tot een minimum beperkt, met behoud van eenvoldoende zekerheid. Aan

keuringsdiensten, waar een ambtenaar aan het hoofd staat,die zich uitsluitend met de keuring bezig houdt, levert een uitge-breid bacteriologisch onderzoek in den regel geen bezwaar op.Aan verscheidene abattoirs hier te lande heeft men reeds langvoordat de Vleeschkeuringswet in werking kwam, eigen ervaringenopgedaan, omtrent de wijze, waarop dit onderzoek moet geschie-den. Dat men daarbij tot verschillende technieken gekomen is,spreekt wel vanzelf en men kan veilig aannemen, dat men aan elkder sinds lang bestaande keuringsdiensten langzamerhand eeneigen werkwijze verkregen heeft, waarmede men bevredigenderesultaten bereikte. Daar deze werkwijzen, hoe uiteenloopend zevaak zijn, meestal voldoende aan de gestelde vraag â€” al of nietkiemhoudend â€” beantwoorden, wordt het moeilijk een bepaaldeuniforme techniek voor te schrijven, waaraan niets zou mogenworden toegevoegd of afgedaan.

Het eenige wat hierbij moge1 ijkis, is te trachten minimum eischen voor dit onderzoek te vindenen dat is geen gemakkelijke taak, omdat daaraan velerlei gecom-pliceerde vraagstukken vastzitten, die de leer der infectieziekten(verspreiding van smetstoffen door het lichaam, verdeeling vanmicro-organismen over de organen in de verschillende ziekte-perioden, enz.) betreffen en voor vrijwel elk dezer ziekten ver-schillend en gedeeltelijk nog terra incognita zijn. Ik behoef in ditverband slechts te wijzen op het eigenaardige verschijnsel, dat bijeen muis, die men met anthraxbacillcn ge??nfecteerd heeft, dezebacillen eerst kort voor den dood in grooten getale in het bloedverschijnen, dat bij typhus abdominalis de typhusbacillen meestalin het eerste stadium der ziekte uit het bloed gekweekt worden



??? en later bijna niet meer. Het gehalte aan micro-organismen derverschillende organen loopt bij de bacteriaemie??n ook uiteen. Wan-neer men dus voorschriften zou willen geven, die aan streng weten-schappelijke eischen voldoen, zou men rekening moeten houdenmet de lotgevallen van het micro-organisme in elk stadium vaninfectie bij de verschillende infectieziekten en dan zou men vooronoverkomelijke moeilijkheden komen te staan. Wij zullen hebben na te gaan welke organen bij onderzoek demeeste kans bieden een positief resultaat op te leveren, daarbij onsabstraheerende van bijzonderheden, die zich in het verloop vaninfectieziekten kunnen voordoen. Daar de keuring over het alge-meen niet anders is dan een op een vluchtige obductie berustendebeoordeeling of er bezwaren tegen het in consumptie brengen be-staan, moeten wij bij deze keuring ook principieel niet anders han-delen dan wij bij een

obductie zouden doen. En wanneer wij daneen slachtdier krijgen te keuren, dat wegens zijn verschijnselengedurende het leven of na den dood verdacht is van bacteriaemie,moeten we het op gelijke wijze onderzoeken als elk ter obductiekomend van sepsis verdacht cadaver. Het spreekt vanzelf dat wijdan in de eerste plaats voor het opsporen, welk micro-organismede septicaemie veroorzaakte, onze aandacht schenken aan hetbloed en de inwendige organen. De ervaring heeft geleerd, dat hetgehalte der verschillende organen en van het bloed uiteenloopendzijn. Zoo kan men bij vlekziekte opmerken, dat vaak de nieren hetrijkst aan bacillen zijn en dit is dan dikwijls aan een uitstrijk-preparaat waar te nemen ; in het bloed worden de bacteri??n in veelgeringer hoeveelheid per uitstrijkpreparaat gevonden. Voor cul-turen zal men, naar de ervaring leert in die gevallen, waarin meneen bacteriaemie verwacht, zeker

voldoende aan het miltonderzoekhebben, wanneer men zijn keuze tot ?Š?Šn der inwendige organenbepalen wil. Men kan immers veilig aannemen, dat ingeval septi-caemie bestaat in een zoodanig stadium, dat het micro-organismeweinig of niet in het circuleerende bloed voorkomt en men wel moetaannemen dat het hier of daar in de inwendige organen zetelt(reticulo-endotheliaal systeem) de milt behoort tot de organen,waarin zich het micro-organisme zal bevinden. Mocht het al waarzijn, dat in bepaalde gevallen bij bepaalde infectieziekten andereorganen een praedilectieplaats vormen, toch zal men de milt we-gens zijn anatomische gesteldheid prefereeren boven andere orga-nen (als bijv. lever en nieren), omdat de milt niet zoo gemakkelijkpostmortaal besmet wordt als de beide andere organen. Men kanvoor het onderzoek naar bacteriaemie als regel ook daarom vol-staan met het onderzoek van de milt. omdat

wanneer de septi-caemie in het stadium verkeert, dat de bacteri??n in het stroomendebloed in een eenigszins belangrijke hoeveelheid voorkomen, dezeook \'n de capillairen van de milt aanwez\'g zullen zijn: Is daaren-



??? tegen het stadium der bacteriaemie voorbij, dan vindt men demicro-organismen allicht in de milt. Voor het vinden van-een bacterie als oorzaak van bacteriaemie zoumen m.i. met het onderzoek van de milt kunnen volstaan. Het bacteriologisch onderzoek van het vleesch in engeren zin(de musculatuur) speelt hierbij een ondergeschikte rol, omdat despieren in het algemeen voor het aantoonen van een septicaemieminder geschikt zijn dan de genoemde inwendige organen. De er-varing heeft nl. geleerd, dat ze meestal minder rijk aan bacteri??n zijn. Wanneer wij te doen hebben met een slachtdier, dat levend ge-keurd is en waarbij deze keuring geen aanleiding heeft gegeventot bijzondere opmerkingen, terwijl post mortem verschijnselenworden gevonden, die men gewoon is aan bacteriaemie of toxinae-mie toe te schrijven, dan kan men bij een onverwijld verrichtbacteriologisch onderzoek volstaan met daarvoor de

milt te ge-bruiken. Is deze kiemvrij, dan is ook het geheele dier als kiemvrijte beschouwen. Is de milt daarentegen kiemhoudend, dan komtmen voor de vraag te staan of in dat geval ook het vleesch kiem-houdend is. Naar mijn overtuiging is het in dat geval veiliger aante nemen, dat ook het vleesch in engeren zin kiemhoudend isen zijn beoordeeling daarnaar te richten. Temeer, daar een negatiefbacteriologisch onderzoek van het vleesch, nadat men een derAnreicherungsverfahren heeft toegepast, positief kan worden, het-geen de ervaring herhaaldelijk geleerd heeft. Dat men aldus han-delende veel vleesch zou doen vernietigen, dat voor consumptiehad kunnen worden toegelaten, is niet aan te nemen. Er is echter een gebaar verbonden aan het onderzoek van ?Š?Šnorgaan om er zijn beslissing van te laten afhangen, nl. het ismogelijk dat zich in de milt locale ontstekingsprocessen bevinden,waarin een micro-

organisme voorkomt, terwijl dit in het overigemiltweefsel ontbreekt (deze opmerking geldt ook voor andereorganen). Kweekt men nu een micro-organisme uit het orgaan,zonder dit laatste nauwkeurig op eventueel aanwezige locale pro-cessen te hebben onderzocht, dan zou men gemakkelijk tot eenverkeerde slotsom kunnen komen en een septicaemie vaststellen,waar deze niet aanwezig is. Wil men dus vasthouden aan het bacteriologisch onderzoek van demilt alleen, dan moet men daartoe niet overgaan, zonder zich van tevoren overtuigd te hebben, dat gelocaliseerde processen ontbreken. Alsregel is het mogelijk zich een oordeel omtrent het al of niet voor-komen van locale processen te vormen, niet steeds echter. In ditverband behoeven we slechts te wijzen op de miltveranderingen,die wij bij de paratyphus van het kalf aantreffen (veroorzaakt doorb. enteritidis Gaertner), waarbij meestal sterke zwelling van demilt

optreedt, die diffuus is. Het blijkt hierbij, wanneer men desneevlakte zeer nauwkeurig bekijkt, dat men tallooze zeer kleine



??? necrotische haardjes kan opmerken, waarin zich vooral in het meeracute stadium der ziekte, enteritisbacillen bevinden. Beschikt men over voldoende ervaring op het gebied der patho-logische anatomie en op dat van de bacteriologie der infectie-ziekten, dan kan men zijn bacteriologische gegevens voor de tenemen beslissing gerust halen uit het onderzoek van de milt alleen,mits het betreffende dier niet wegens door ziekte dreigend levens-gevaar geslacht werd. De gevallen, waarin men volstaan kan met deze wijze vanbacteriologisch onderzoek behooren in hoofdzaak tot de rubriekder met koorts verloopende ziekteprocessen, enz. enz. of ook indiendeze processen zonder koorts verloopen. Wanneer men echter niet beschikt over de ruime ervaring, dievoor bovenaangegeven werkwijze dringend vereischt is, dan doetmen veiliger nog een ander orgaan en zoo mogelijk het bloed inzijn onderzoek te betrekken en

eerst het â€žkiemhoudend" uit tespreken, wanneer uit twee of meer der onderzochte organen het-zelfde micro-organisme gekweekt wordt. Hoe staat het nu met de keuze der organen en deelen voorbacteriologisch onderzoek, wanneer men van de ziekte gedurendehet leven niets afweet, m. a. w. wanneer het dier in nood gedoodof den natuurlijken dood gestorven is. Kan men ook dan nog vol-staan met het onderzoek van bijv. de milt alleen? De beantwoording dezer vraag hangt ten nauwste samen metde vraag of het te beoordeelen dier werkelijk nog levend geslachtwerd, dan wel of het den natuurlijken dood was gestorven. Ditnu is niet altijd met zekerheid uit te maken,\' hetgeen ik reeds vroe-ger uiteenzette (i). De ervaring omtrent de ter keuring komendedieren, waarbij om welke reden dan ook, geen onderzoek gedurendehet leven kon plaats vinden, leert dat een groot gedeelte dennatuurlijken dood stierf. En dat

bij dergelijke dieren de bacteriolo-gische verhoudingen anders kunnen zijn dan bij de bovenbedoelde,is bekend. Vooral bij de gestorven dieren en misschien ook bijdie, welke na langdurige ziekte in agonie werden geslacht, kan menbacteri??n in de verschillende organen verwachten. Deze bacteri??nvertegenwoordigen dan meestal geen ziekteverwekkers, maarsaprophytische darmbacteri??n, die langs lymph- en bloedvatenzich door het lichaam kunnen verspreiden. Bij dezen vorm vanbacterieverspreiding is er geen enkele reden aan te nemen, datde milt gepraedisponeerd zou zijn. Veel meer kans heeft men indie gevallen om uit de lever ?Š?Šn of meer micro??rganismen te kwee-ken, in verband met zijn rijke portale bloedsvoorziening, zijn opencommunicatie met het darmkanaal door de ductus choledochus,dan uit de milt, die naar wij met vrij groote zekerheid mogenaannemen, niet in rechtstreeksch verband met

het darmkanaalstaat. Ook de nieren zijn postmortaal vrij spoedig ge??nfecteerd.



??? De milt kan vanuit de poortader in retrograde richting met bac-teri??n besmet worden, verder langs lymphbanen en via de grootecirculatie. Zouden wij in gevallen van noodslachting (c.q. gestorvendieren) dus alleen de milt onderzoeken en deze kiemvrij bevinden,dan zou het nog in het geheel niet uitgesloten zijn, dat bepaaldegedeelten van de musculatuur bacteri??n bevatten, terwijl de miltnog kiemvrij is. Het is dus duidelijk dat men vooral bij deze twijfelachtige nood-slachtingen niet kan volstaan met het bacteriologisch onderzoekvan de milt alleen. Het is noodzakelijk dat men zijn onderzoekhierbij uitbreidt tot een of meer andere organen en ook tot hetvleesch en dat men eerst zijn conclusie tot kiemhoudend zijn, trekt,wanneer verschillende der onderzochte organen hetzelfde micro-organisme bevatten. Vindt men ?Š?Šn orgaan kiemhoudend en daarbij liefst nog dekoloni??n van verschillende micro-organismen,

terwijl de overigeorganen kiemvrij zijn, dan heeft men, hetzij onnauwkeurig ge-werkt, hetzij met een post mortem toevallig ge??nfecteerd orgaante doen. Vindt men in verschillende organen hetzelfde micro-organisme, dan zal men zichzelf hebben af te vragen of het tot deparasitaire, dan wel tot de saprophytische micro-organismen be-hoort. Vindt men een micro-organisme, dat tot de ons bekendepathogene bacteri??n behoort, dan zal de infectie in de meestegevallen gedurende het leven tot stand gekomen zijn. Zijn hetdaarentegen de saprophytische bacteri??n, dan is de verspreidingdoor het lichaam vrij zeker post-mortaal tot stand gekomen enkan men aannemen, dat het cadaver vrij lang onge??viscereerd isgeweest, waardoor bepaalde rottingsbacteri??n de gelegenheid ge-had hebben zich in de verschillende vaatstelsels te vermeerderen.Dat zulks gedurende het warme jaargetijde sneller gebeurt, isalgemeen

bekend. Opmerkelijk is het, dat deze rottingsbacteri??nniet zelden in reinculturen in organen en vleesch voorkomen. Het zijn juist deze gevallen, die door de houdbaarheidsproefvan Max M??ller worden bestreken en wel omdat onder dezerubriek (naar zijn overtuiging bijna steeds gestorven dieren be-treffende) zoo veel ana??robe infecties van het vleesch voorkomen.Speciaal de spieren van de achterste ledematen bieden dan demeeste kansen voor een positieve bevinding in verband met hetfeit, dat deze ledematen het minst snel afkoelen, en ruim door hetkiemhoudende bloed van de v. cava posterior kunnen wordenge??nvadeerd. Ook de methode, welke sinds jaren op het Haagsche abattoir intoepassing wordt gebracht, haalt de ana??robe spierinfecties er uit. Het is niet ondienstig hier even te wijzen op een bezwaar, datde overigens zeer bruikbare houdbaarheidsproef van M??ller kanopleveren, nl. dat men met

groote stukken vleesch onder strenge



??? aseptische voorzorgen moet manipuleeren, zoodat men door zijntechnisch ingrijpen geen bacteri??n op het volgens M??ller teonderzoeken stuk vleesch brengt. Dat hierbij de localiteit, waarinmen de noodige manipulaties verricht, van groot belang is, behoeftnauwelijks betoog. In een goed geventileerd, stofvrij laboratorium,waar weinig geloopen wordt, heeft men minder kans een fout temaken dan in een ruimte, die slecht geventileerd wordt en voorzienis van een stoffige planken vloer, waarop bovendien nog veel ge-loopen wordt. Deze opmerkingen gelden overigens voor alle bacterio-logische onderzoekingen, waarbij het op strenge asepsis aankomt. Beter is in dit opzicht de bovengenoemde Haagsche methode,waarbij het stukje vleesch geringer afmetingen heeft, waarbij menbehalve afwijkingen in reuk en kleur, ook cultureelen groei kanwaarnemen. Het eenige bezwaar hiertegen is, zoo men het een be-zwaar

kan noemen, dat men met plaatvoedingsbodems moetwerken, hetgeen op abattoirs gemakkelijk te doen is, maar in deplattelandspraktijken op moeilijkheden stuit. De methode, waarop in het vorige en ook in dit jaarverslag (5)reeds kort gewezen werd en die al zeer eenvoudig te noemen is,komt op het volgende neer. Wanneer men een weinig van het teonderzoeken vleesch heeft uitgestreken op den voedingsbodemmeestal agar â€” en men plaatst den ge??nten voedingsbodem ge-durende ongeveer 24 uur bij 370, dan komt het vaak voor, dat menin het geheel geen groei te zien krijgt, ook niet in bouillon, welkenaast agar meestal in toepassing wordt gebracht. Men is dan, zooalsgemakkelijk te begrijpen is, licht geneigd aan te nemen, dat hetvleesch kiemvrij is, te meer daar men met loupevergrooting ookgeen groei kan bespeuren. Het is ons daarbij echter herhaaldelijkgebleken, dat in een uitstrijkpraeparaat van het op

de agar ge-brachte vleesch, een zeer groot aantal bacteri??n kon worden aan-getoond. Deze bacteri??n waren meestal groot en plomp, maaktengeheel den indruk van rottingsbacteri??n. Liet men deze steriel ge-bleven voedingsbodems 1 of 2 x 24 uur in de broedstoof staan,dan werd geen groei gezien. Entte men het vleesch daarentegen ineen hooge laag kort tevoren uitgekookte drui vensuiker bouillon,dan trad hierin meestal groei op. Hieruit volgt dat de gevondenmicro-organismen tot de groep der ana??roben behooren. Het iseigenaardig op te merken, dat deze bacteri??n zich onder gewonea??robe verhoudingen ontwikkelen. Verklaarbaar is het intusschenwel, want de in het vleesch aanwezige rottingsbacteri??n zullen inen tusschen de spiervezelen voldoende ana??robe verhoudingenvinden om zich bij een broedstooftemperatuur van 370 snel tevermeerderen. Buiten het vleesch, op de agar daarentegen, zijnde

zuurstofverhoudingen van dien aard, dat geen groei tot standkomt. Wat wij hier zien gebeuren, is per slot van rekening princi-pieel niet anders dan wat er bij een positieve houdbaarheidsproef



??? van M??ller of bij de Haagsche methode gebeurt. Op de methodevan M??ller heeft de hier aangegeven werkwijze v????r, dat menmet kleine hoeveelheden materiaal kan werken, waardoor de kansop het maken van technische fouten geringer is ; bovendien ge-schiedt dit onderzoek in buisjes, terwijl de MiiLLERsche proef inpetrischalen wordt verricht. Daartegenover staat echter dat bijde MiiLLERsche proef men de eventueel optredende veranderingenbeter te zien krijgt en bij de door ons gevolgde methode het ver-vaardigen, kleuren en bezichtigen van een uitstrijkpraeparaatnoodzakelijk is. Bij de Haagsche methode, welke door Warnecke{2) beschreven werd, hebben wij het voordeel dat we behalve ver-kleuring van het vleesch ook meestal een zeer ijlen groei op deagar, tusschen glas en agar om het vleesch te zien kunnen krijgen.Hierbij bestaat echter weer de kans, zij het in mindere mate danbij de

houdbaarheidsproef van M??ller, dat men wegens de vrijgroote afmetingen van het op steriele wijze genomen stukje vleesch,grooter kans op technische fouten heeft ; bovendien, dat men metpetrischalen moet werken. Weer een voordeel van M??ller\'s zoo-wel als van de Haagsche methode is, dat een eventueel optredenderottingslucht gemakkelijker kan worden geconstateerd. I)e genoemde drie methoden voor het aantoonen van ana??robebacteri??n in het vleesch, hebben alle hun eigenaardige voordeelenen berusten feitelijk op hetzelfde. Het gaat er nu maar om, welkedezer methoden men het gemakkelijkst vindt om voortdurend toete passen. Dit is, zou ik willen zeggen, een kwestie van smaak, enhet is naar mijn meening niet wenschelijk een dezer techniekenvoor te schrijven. Persoonlijk geef ik de voorkeur aan het makenvan een uitstrijkpreparaat van het materiaal, dat 24 uur in debroedstoof bij 370 C.

geweest is, en wel, omdat deze methode het ge-makkelijkst algemeen in de praktijk zal kunnen worden toegepasten de minste kansen voor het maken van fouten geeft, terwijl a??robebacteri??n hierbij ongestoord tot ontwikkeling kunnen komen. De houdbaarheidsproef is door de Haagsche en de door onsgevolgde methode teruggebracht tot wat zij in wezen is, nl. eenonderzoek naar eventueel aanwezige ana??robe micro-organismen.De optredende aseptische postmortale veranderingen (door enzym-werking) hebben voor de houdbaarheid waarschijnlijk weinig ofgeen beteekenis, voor zoover zij den groei van micro-organismenniet begunstigen. Past men de houdbaarheidsproef toe op een stuk vleesch, af-komstig van een normaal slachtdier, dan zal men de rottingsver-schijnselen het eerst waarnemen aan de oppervlakte en het sterkstaan het gedeelte, waarop het vleesch ligt, voortschrijdend naar hetcentrum ;

daarentegen is de richting van het rottingsproces invleesch afkomstig van bepaalde gestorven dieren (pseudo nood-slachtingen) van het centrum naar de periferie.



??? Uit dit alles volgt, dat met de begrippen al of niet houdbaar, naarmijn meening, moet worden gebroken, aangezien de houdbaarheid geheelafhankelijk is van de micro-organismen, die wc bij ons bacteriologischvleeschonderzoek vinden, De houdbaarheidsproef moet worden ver-disconteerd in het bacteriologisch vleeschonderzoek. Kwamen wij tot de conclusie, dat voor het bacteriologischonderzoek van dieren, waarbij keuring gedurende het leven nietplaats kon vinden, het onderzoek van de milt alleen onvoldoendeis, thans zullen wij moeten overwegen welke organen of deelener bovendien moeten worden onderzocht. Uniforme voorschriftenhiervoor te geven, lijkt mij om boven aangegeven redenen nietwenschelijk. Men zal slechts enkele aanwijzingen kunnen geven.Zoo zou men bijv. naast de milt, ?Š?Šn of meer vleeschlymphklierenen een stuk spier van voldoende afmetingen moeten onderzoeken,omdat

men hierdoor meestal in staat is, zoowel een eventueel aan-wezige septicaemie als een postmortale vleeschinfectie te consta-teeren. Hierbij zal dan weer rekening gehouden moeten wordenmet de mogelijkheid dat zich in het lidmaat, waaruit men delymphklier voor bacteriologisch onderzoek nam, geen bacterieeleprocessen bevinden, die misleidend zouden kunnen zijn. In het aanwenden van voedingsbodems is eveneens een grootesoberheid gewenscht, om het bacteriologisch vleeschonderzoek zooeenvoudig en zoo goedkoop mogelijk te maken. Voor dit onderzoek zijn noodzakellijk : 2 schuin gestolde agar.i druivensuikerbouillon. 2 schuingestolde agar worden\'aanbevolen in plaats van 1, terverkrijging van meer zekerheid ; 1 druivensuikerbouillon, omminder gemakkelijk groeiende bacteri??n sneller tot afleesbarengroei te brengen, (streptococcen, vlekziektebacillen). Wil men ook nog ana??roob kweeken,

dan kan men druiven-suikerbouillon in hooger laag gebruiken. Dit is echter naar mijnmeening niet noodzakelijk, aangezien men eventueel aanwezigeana??robe bacteri??n practisch in het materiaal op de agar kan aan-toonen. Intravitaal optredende ana??robe infecties (boutvuur-maligne oedeem â€” necrosebacil) geven zichtbare veranderingen enontgaan den keurende vanzelf niet. Principieel verschillend met het gewone bacteriologisch vleesch-onderzoek, is dat op het voorkomen van vleesch vergiftigings-bacteri??n. In Duitschland wordt bij het bacteriologisch vleesch-onderzoek steeds rekening gehouden met het voorkomen vanvleeschvergiftigingsbacteri??n, waardoor men genoodzaakt is, elkonderzoek vrij uitgebreid te doen en gebruik te maken van electief-bodems. Bij het vinden van verdachte koloni??n zou men dan feitelijkde verplichting hebben over te gaan tot determineering van denbacil of minstens

een microscopische agglutinatie moeten verrichten.



??? Daar wij echter in Nederland er op uit zijn al het vleesch, datkiemhoudend is, te weren (behalve bij vlekziekte) kunnen we bijhet dagelijks voorkomende bacteriologisch vleeschonderzoek, datnaar vleeschvergiftigers achterwege laten. Het laatstbedoelde onderzoek is heel wat ingewikkelder en kostmeestal ook meer tijd. Maken wij bij het bacteriologisch vleeschonderzoek een sterielevlakte, van waaruit we in de diepte doordringen om materiaal voorenting te verzamelen, bij het onderzoek naar vleeschvergiftigersschenken wij ook onze aandacht aan de oppervlakte van het vleesch,nemen daarvan materiaal, om daarna onder aseptische cautelen,materiaal uit de diepte te nemen. De ervaring leert, dat deze split-sing in onderzoek van oppervlakkig en diep vleesch, alweer alsregel niet noodzakelijk is, aangezien een stuk vleesch, dat vergifti-ging gegeven heeft, practisch steeds geheel ge??nfecteerd is. Wijdoen dit

onderzoek alleen bij gevallen, waarin het vleesch verdachtis, ziekteverschijnselen te hebben veroorzaakt. Lu xwolda \'â– ) heeft nog eens aan de hand van theoretische be-schouwingen en op grond van Duitsche gegevens in overweging,kiemhoudend vleesch voorwaardelijk goed te keuren, waardoornaar zijn meening van de afgekeurde dieren een zeer groot per-centage in consumptie zou kunnen worden gebracht, hetgeen eenbelangrijk oeconomisch voordeel zou beteekenen. Indien zulksmogelijk zou zijn, zonder dat men het gevaar liep schadelijk ofondeugdelijk vleesch in consumptie te brengen, zou men dezesuggestie zeker ernstig in overweging moeten nemen. Eenige jarengeleden heeft Van Oijen 4) reeds hetzelfde voorgesteld nl. omvleesch, dat onschuldige kiemen bevat, in het klein onder toezichtte verkoopen. In een discussie op dit voorstel zette ik uiteen,dat ik weinig heil verwachtte van zulk een

voorwaardelijke goed-keuring en gaf als mijn meening te kennen, dat men beter deed,steeds bij het vinden van kiemen af te keuren. Ik grondde dezemeening, die ik ook nu nog ten volle handhaaf, op het feit, datde besmetting van het vleesch langs haematogenen weg ontstaat,hetzij tengevolge van een septicaemie, hetzij door een invasie metbacteri??n uit het darmkanaal tijdens de agonie, of â€” hetgeen langniet zelden voorkomt - postmortaal. Daar de ervaring leert, datonspecifieke septicaemie??n hoogst zelden voorkomen â€” immershet septicaemisch keuringsbeeld na ontstekingsprocessen is meestaleen toxinaemisch beeld â€” en het aantal malen, dat men werkelijkmet een z.g. onschuldige infectie te doen heeft, gering is â€” doetmen beter af te keuren. Dit te meer, daar men dan ook nog de ver-plichting tot differentieering van het gevonden micro-organismezou hebben, hetgeen zeer tijdroovend, vaak

moeilijk is en voor depractijk op groote bezwaren zal stuiten, bezwaren, die schier on-



??? overkomelijk worden, wanneer men niet over een koelruimte be-schikt, die het mogelijk maakt het vleesch en de organen in afwach-ting der uitvoerige bacteriologische onderzoekingen te bewaren.Dat deze differentieering eenige dagen duren kan, zelfs in labo-ratoria, waar men over allerlei hulpmiddelen beschikt, behoeft hierniet verder te worden uiteengezet. Het is dus duidelijk, dat de identificeering van het gevondenmicro-organisme vrijwel uitsluitend mogelijk geacht kan wordenaan keuringsdiensten, waar een koelhuisgelegenheid aanwezig is,en waaraan een deskundige verbonden is, die over voldoendentijd kan beschikken. Maar dan nog is de vraag hier op haar plaats : Welke der voorhet slachtdier pathogene micro-organismen kan men met zeker-heid als voor den mensch onschuldige kiemen aanmerken? Totvoor korten tijd zouden wij hiertoe stellig bijv. den bacillus abortusinfectiosi (Bang) gerekend

hebben, die echter blijkens de onder-zoekingen elders en hier te lande een voor den mensch allesbehalveonschuldige kiem is gebleken te zijn. Men zou als vorm van voorwaardelijke goedkeuring in de be-doelde gevallen het steriliseeren in toepassing kunnen brengen,maar dan vraag ik mij af of het m. i. kleine aantal gevallen datvoor deze voorwaardelijke goedkeuring in aanmerking komt, demeerdere kosten, welke het voorgezette onderzoek met zich mee-brengt (uitgebreidere laboratoriumoutilleering, koelgelegenheid inalle keuringsdiensten) wettigt.. LITTERATUUR. (1) Frenkel, Verslagen en Mededeelingen betreffende de Volksgezondheid,No. 8, 1924. (2) Warnecke, Tijdschrift voor Diergeneeskunde, Deel 49, 1922. (3) Luxwolda, idem, Deel 55, All. 10, 1928. (4) v. OijEN, idem, Deel 48, 1921. (5) Verslagen en Mededeelingen betreffende de Volksgezondheid, 1927. ZUSAMMENFASSUNG. Die

bakteriologische Untersuchung des Fleisches, in der Fleischbeschau, mussso einfach wie m??glich sein, und zu gleicher Zeit zutreffend. Es ist sehr schwieriguniforme Vorschriften f??r die Technik zu geben, da die Erfahrung uns verschiedenemehr oder weniger gute Arbeitsmethoden geliefert hat. Ein gleichfalls schwierige Frage ist die Wahl der Organe welche untersuchtwerden sollen, weil man nicht weiss in welchem Stadium der Infektionskrankheitdas Tier geschlachtet wurde und in welchen Organen die Krankheitskeimen sichangesiedelt haben im Augenblick der Schlachtung. Die Milz bistet die besten Chancen, wenn man nicht gen??gend Zeit hat zurUntersuchung mehrerer Organe ; nur darf sie keine lokale Ver?¤nderungen zeigen Wenn es sich um die bakteriologische Untersuchung eines notgeschlachtetenTieres handelt, muss man immer mehrere Organe untersuchen und vor allem auchdie Muskeln, weil

man oft nahezu nichts von der Krankheit des Tieres weiss,namentlich wenn es kein deutliches Sektionsbild zeigt. Auch kann die Verbreitungder Mikro-organismen (parasitische oder saprophytische) sehr kompliziert undkaprizi??s sein.



??? Als N?¤hrb??den gen??gen der Regel nach zwei R??hrchen Schr?¤gagar und einR??hrchen Traubenzuckerbouillon. Die Haltbarkeitsprobe des Fleisches nach Max M??ller wird verglichen mit derMethode welche von Warnecke beschrieben wurde, und mit einer in der Veteri-n?¤rabteilung des Centrallaboratoriums ausgearbeiteten Technik. Letzterw?¤hnteMethode ist sehr einfach; man braucht nur einen Ausstrich vom Fleische, dass manauf Schr?¤gagar 24 Stunden bei 37 gehalten hat, auf Bakterien zu untersuchen,wenn der N?¤hrboden Steril geblieben ist. SUMMARY. Bacteriological examination in meat-inspection must be easy and efficient. It isdifficult to give uniform prescriptions as to the technic, because experience onthis matter has given us several methods, which are all more or less satisfactory. A question of equal difficulty is, which organs to choose for bacteriologicalexamination, because as a rule

we don \'t know in what phase of the infectiousdisease the animal is slaughtered, nor do we know exactly in which organs themicro-organisms have settled. When we have not sufficient time to examine several organs, the spleen offersthe best chances, unless it shows local infectious lesions. When we have to examine an animal slaughtered with emergency, we mustalways examine several organs and surely also the meat itself, because we oftenknow nothing or nearly nothing of the animal\'s disease, chiefly when it offers nodistinct lesions. The distribution of the microorganisms (parasitic or saprophyticmay be very complicated and capricious. As nutrient media two agar slopes and one glucose-bouillonare usually sufficient.The method to examine the meat found by Max M??ller is compared with thatdescribed by Warnecke and with a method elaborated in the veterinary sectionof the Centraallaboratorium. The

latter is very easy, because it is only necessary tomake a film from the meat that has been put on the agar and to see if there aremicroorganisms, whilst the agar shows no growth. R?‰SUM?‰. L\'examen bact?Šriologique des viandes, dans la pratique de l\'inspection, doit??tre autant simple que possible en gardant la plus grande efficacit?Š. Il est tr?¨sdifficile de donner des prescriptions uniformes pour la technique, parce que l\'exp?Š-rience acquise dans cette mati?¨re nous a fourni plusieurs m?Šthodes plus ou moinsbonnes. Les organes ?  choisir pour l\'examen bact?Šriologique, c\'est ?Šgalement un probl?¨medifficile ?  r?Šsoudre, parce que ordinairement on ne sait pas ?  quel stade de la ma-ladie infectieuse l\'animal est abattu et dans quels organes les micro??rganismesse trouvent au moment de l\'abattage. La rate offre les meilleures chances quandon n\'a pas le temps d\'examiner plusieurs organes, pourvu

qu\'elle n\'offre pas del?Šsions locales infectieuses. Quand il s\'agit de faire l\'examen bact?Šriologique d\'un animal, qui a ?Št?Š tu?Šd\'urgence, il faut toujours examiner plusieurs organes et surtout aussi la viande,parce qu\'on ne sait rien ou presque rien de la maladie de l\'animal, surtout quandil n\'offre pas de l?Šsions anatomo-pathologiques marqu?Šes. En outre la diss?Šmi-nation des micro??rganismes (parasitaires ou saprophytaires) peut ??tre tr?¨s com-pliqu?Še et capricieuse. Pour milieux de cultures, deux tubes de g?Šlose inclin?Še et un tube de bouillonglucos?Š suffissent ordinairement. La m?Šthode de l\'inspection de la viande d\'apr?¨s Max M??ller est compar?Še aveccelle d?Šcrite par Warnecke et avec une m?Šthode ?Šlabor?Še dans la sectionv?Št?Šrinaire du ,.Centraallaboratorium". La derni?¨re m?Šthode est tr?¨s simple,parce qu\'il faut seulement faire un frotti de la viande, ensemenc?Še sur la

g?Šloseinclin?Še, et voir s\'il y a des micro??rganismes, tandis que la g?Šlose elle m??me estrest?Še st?Šrile.



??? STREPTOCOCCENMASTITIS, DOOR Dr. IJ. M. KRAMER,Directeur Melkcontr??lestation en Gezondheidsdienst voor Vee der V.V. Z. M. Voorkomen. Wanneer men enkele jaren geleden de verslagen vanhet Veeartsenijkundig staatstoezicht en van de verschillendeKeuringsdiensten naging, kreeg men den indruk dat strepto-coccen-uierontsteking nog al eens voorkwam, doch vooral de laat-ste jaren is gebleken dat deze ziekte zeer veel voorkomt. Vooral de ervaringen opgedaan door het instituut der melk-contr??lestations hebben er toe bijgedragen een beter inzicht tekrijgen in de frequentie van het voorkomen van streptococcen-uierontsteking. Deze stations beschikken nl. over de resultaten van het meerof minder geregelde en dikwijls herhaalde onderzoek van monstersafgeleverde melk van een groot aantal veehouders. Wanneer ik deze resultaten naga blijkt mij, dat over geheelNederland deze ziekte zeer veel

voorkomt. Het is moeilijk om hier-omtrent cijfers te geven, omdat nog slechts van een klein deel derveehouders geregeld de melk op streptococcen wordt onderzocht. In het algemeen vindt men rondom de groote steden in de melkvan bijna alle boerderijen wel een of meor malen per jaar strepto-coccen. Â? 98 %. In de kring tusschen de groote steden Amsterdam, Haarlem,Den Haag, Rotterdam en Utrecht beschik ik over het resultaatvan het geregelde onderzoek van ongeveer 2000 veehoudersbe-drijven. In meer dan 80 % hiervan werden een of meermalen perjaar streptococcen gevonden. Oorzaak. De streptococcen als oorzaak der ontsteking wordenbeschreven als meer of minder lange ketens van coccen welke aande naar elkaar toegekeerde zijden zijn afgeplat en daardoor in dedwarsrichting der keten gerekt lijken (staketen of palissadenvorm). Deze typische vormen komen vrij veel voor, doch ook vele anderevormen

worden gevonden. Soms zijn de ketens zeer kort ; 2 en 3coccen naast elkaar, terwijl deze toch in typisch verband liggenmet de cellen. In andere gevallen vindt men ketens bestaande uit groote opge-blazen coccen, met soms een ongekleurd centrum en omgeven dooreen soort kapsel dat de coccen als het ware bijeenhoudt. Ook worden ketentjes bestaande uit zeer kleine coccen wel ge-vonden ; deze ketens zijn veel dunner. Ten slotte varieert ook de afstand tusschen de coccen nog vrijsterk. Het meest overtuigende bewijs dat uierontstekingsstreptococcen



??? voorkomen is dan ook niet het enkel voorkomen van de strepto-coccen, doch het verband van de streptococcen met de cellen. Zeerdikwijls vindt men streptococcen in een boog geheel aansluitendaan leucocyten. In andere gevallen krijgt men sterk den indrukdat ze tegen de cellen hebben gelegen, doch er als \'t ware van afge-rukt zijn. Dit z.g. ontstekingsbeeld is wel het absolute bewijs datin de melk uierontstekingsstreptococcen voorkomen. Het spreekt van zelf, dat hoe verder men van de koe komt, hoegrooter de kans is, dat dit beeld verdwijnt. In mengmelk van groote bedrijven, vooral als deze nog gepasteu-riseerd en gereinigd is, is het wel eens moeilijk een dergelijk ont-stekingsbeeld te vinden. Wanneer een groot aantal bacteri??n in het sediment voorkomen,bedekken deze soms de cellen en ook dan is het wel eens moeilijkeen dergelijk beeld te vinden. Bovendien liggen deze bacteri??nnogal eens op rijtjes. Ik kan

me eenigszins voorstellen dat in deze laatste gevallenwordt gesproken van melkzuur-streptococcen. Aard der ziekte. De uierontsteking vertoont een zeer uiteenloo-pend beeld, zoowel wat betreft de patholoog-anatomische, en declinische verschijnselen, als de veranderingen van de melk. Men vindt acute gevallen met duidelijk ontstoken uiers, maarook zeer chronische, waarbij men dikwijls aan de uiers niets bijzon-ders kan zien. Tusschen deze uitersten komen alle mogelijke overgangenvoor. Hetzelfde geldt voor de melk. In de acute gevallen is deze dik-wijls sterk veranderd, in de zeer chronische gevallen ziet men ermacroscopisch niets aan. In de acute gevallen is het aangetaste kwartier, warm, rood,gezwollen, pijnlijk en de melk dikwijls bloederig, met meer ofminder groote stukjes etter er in. In deze heftige acute gevallenis het dier dikwijls algemeen ziek. Naast dit acute stadium vindt men zeer veel chronische geval-len.

In die gevallen is soms een kwartier grooter dan de andere,ook wel kleiner, dan de andere, soms voelt men er verharde ge-deelten in. In de chronische gevallen is de melk uit de aangetastekwartieren vaak geler dan die uit de andere kwartieren en ookin die gevallen vindt men wel stukjes in de melk. Soms is het eenige wat men kan opmerken, het feit dat uit eenbepaald kwartier iets minder melk wordt gegeven dan uit de andere. Uit gesprekken en correspondentie met dierenartsen en vee-houders en ook door persoonlijk onderzoek blijkt mij echter steedsmeer dat n vele gevallen aan uier en melk absoluut niets is te zien. Hierop wijs ik vooral omdat er uit volgt dat het niet mogelijkis clinisch met zekerheid alle aangetaste dieren te leeren kennen.



??? Verloop. Het verloop der ziekte schijnt in het algemeen vrijgoedaardig te zijn, gezien het zeer groot aantal chronische geval-len, waarbij van algemeene verschijnselen geen sprake meer is. In vele gevallen gelukt het den veehouder een acuut aange-tast dier in zooverre te genezen, dat het algemeen ziek zijn ver-dwijnt en ook de veranderingen aan het uier sterk verminderen.Dikwijls is clinisch aan het uier zelf slechts zeer weinig meer tebespeuren. Wanneer men dan bij dergelijke dieren streptococcen vindt enbij den veehouder gaat informeeren, blijkt dikwijls dat deze dierentoch af en toe wel eens afwijkingen van het uier vertoonen. Bijtochtigheid, na een nacht slecht weer, na een vreemde melker,of na slecht melken (na Zondag) is bij dergelijke dieren ,,het uierin de war" zooals de boer zegt. Meestal geeft het dier dan ietsminder uit het aangetaste kwartier en komen in de melk van datkwartier stukjes voor.

Dikwijls willen dergelijke koeien ook z.g.slecht drogen. Bij het droogzetten wordt zoo\'n kwartier dan dik-ker en de melk afwijkend. Na het afkalven zijn alle afwijkingen vanuier en melk dikwijls weer verdwenen en de boer zegt dat hij hetkwartier ,,er weer bij heeft getrokken". Om dit te bereiken melkthij soms het aangetaste kwartier gedurende den geheelen tijd dathet dier droog staat. In andere gevallen begint hij zoodra het dier voor het kalvenmelk in het uier krijgt, het betrokken kwartier dikwijls uit temelken. Soms laat men voor dit doel het kalf eenigen tijd bij het moeder-dier zoogen. Naast het clinisch verloop is ook het bacteriologisch of bacterio-scopisch verloop van belang. Voor de beoordeeling hiervan beschik ik over verschillende ge-gevens : iÂ°. Van enkele stallen wordt geregeld iedere week van iederekoe een monster op aanwezigheid van streptococcen onder-zocht. 2Â°. Van ongeveer tweehonderd

boerderijen wordt geregeld imaal per maand van iedere koe een monster melk op strep-tococcen onderzocht en van de afgeleverde melk iedere weekuit iedere bus een monster. 3Â°. Van ongeveer 3000 boerderijen worden geregeld iedere weekuit iedere bus monsters op streptococcen onderzocht eniedere keer dat streptococcen worden gevonden, van iederekoe afzonderlijk een monster. Uit deze verschillende gegevens blijkt dat in acute gevallen, dik-wijls weinig streptococcen in de afwijkende melk voorkomen enook slechts weinig cellen. Deze cellen kleuren zich echter intensief



??? - 7i â€” en geven den indruk van sterke vitaliteit. Deze streptococcen zijnveelal kort en het is alsof ze uit elkaar gevallen zijn. Soms vindtmen korte slingertjes in een leucocyt. In de meer chronische gevallen met afwijkingen van uier enmelk vindt men dikwijls zeer veel lange streptococcen. Soms vindt men slechts weinig streptococcen, nl. wanneer demelk sterk veranderd is. Het is alsof de vlokjes in die melk nietin de capillair van de sedimentbuis komen en bij het onderzoekvan dergelijke uitgestreken sedimenten vindt men een dun laagjeegaal eiwit met hier een daar een klompje cellen, waartusschen danenkele streptococcen liggen. Deze gevallen worden gemakkelijkover het hoofd gezien. Ten slotte de chronische lichte gevallen. Hier vindt men meestal veel cellen met daartusschen uitgeloogdedikke opgeblazen streptococcen welke als \'t ware indifferent tus-schen de cellen liggen. Deze beelden vindt men dikwijls

in de cel-rijke melk voor het droogzetten. Wanneer men de dieren waarbij streptococcen voorkomen ver-volgt blijkt al zeer spoedig dat de hoeveelheid streptococcen zeeruiteenloopt. De eene week vindt men duidelijk streptococcen, de volgendeweek soms zeer weinig of zelfs geen. Meermalen is een sediment langen tijd zeer verdacht, zonder datmen met zekerheid streptococcen kan aantoonen. Er is mij eengeval bekend waarbij 34 weken lang in het sediment van de melkvan een bepaalde koe veel cellen voorkwamen en soms een paarcoccen naast elkaar, doch nooit met zekerheid streptococcen konden worden gevonden, tot dat dit de 35e week gelukte. Ook bij het maandelijks herhaald onderzoek komt het vrij veelvoor dat de monsters van sommige koeien meerdere maanden zeerverdacht zijn, daarna vindt men soms de streptococcen ; dikwijlsvindt men echter ook enkele maanden niets dan wat veel

cellen,waarna de monsters weer verdacht worden tot eindelijk strepto-coccen worden gevonden. Uit het verloop van de hoeveelheid streptococcen in de melk vaneen aangetast kwartier volgt, dat men aan de hand van het onder-zoek van een enkel monster niet met zekerheid kan zeggen of hetdier waarvan dat monster afkomstig was niet door streptococcenis aangetast. Het niet vinden der streptococcen wil nog niet zeggen dat menbij een onderzoek eenigen tijd later toch niet streptococcen zal vin-den. In de lichte gevallen, waarbij men geen afwijkingen aan uierof melk vindt, blijkt dikwijls heel duidelijk dat bij tochtigheid enbij het droogzetten de monsters verdacht zijn of streptococcen



??? bevatten. Er is mij een geval bekend, waarbij in de afgeleverdemelk van een boerderij het geheele jaar door geen streptococcenvoorkwamen, totdat deze in den herfst wel werden gevonden eneen koe als oorzaak kon worden aangewezen, welke werd droog-gezet. Eerst een jaar later werden in de afgeleverde melk weerstreptococcen aangetoond en dezelfde koe weer gevonden. Hetdaarop volgende jaar herhaalde zich dit geval weer. In de monsters van dergelijke aangetaste dieren, waarin mengeen streptococcen kan vinden, vindt men wel veelal meer cellendan normaal, vooral als men bij het geregeld onderzoek rekeninghoudt met het begin en het einde der lactatieperiode. De bestudeering van het bacterioscopisch verloop der ziektegeeft mij dan ook steeds meer de overtuiging dat een kwartierdat eenmaal is aangetast steeds chronisch ontstoken blijft, ter-wijl de hoeveelheid streptococcen welke in het

melksediment kun-nen worden aangetoond zeer uiteen loopt. Soms vindt men in het sediment eigenaardige eenigszins drade-rige slierten met cellen en streptococcen, terwijl deze daar buitenniet kunnen worden aangetoond. Men krijgt een indruk alsof dezeslierten afgietsels vormen van een melkgang welk afgietsel plotse-ling is los gekomen. Misschien verklaart dit ten deele het verschilin het aantal ontoonbare streptococcen. Onvoldoende uitmelken, leerling melkers, vreemde melkers,tochtigheid, slecht weer, onrust tijdens het melken, droogzettenzijn volgens de algemeene veehouders-opinie oorzaak dat de uiersin de war raken. Al deze gevallen hebben ?Š?Šn factor gemeen nl.in alle gevallen blijft melk in het uier achter doordat het dieronvoldoende wordt uitgemolken, of de melk niet laat schieten.Ook deze factor â€žhet achterblijven van melk in het uier" is zeerzeker van invloed op de hoeveelheid aantoonbare

streptococcen. Ik stel mij voor dat door het achterblijven van melk in het uier,de streptococcen in de nauwe melkgangen aanwezig, gelegenheidkrijgen zich sterk te vermenigvuldigen en het ontstekingsproceste doen opvlammen. Dit uit zich in het voorkomen van kleinevlokjes in de melk, iets opzetten van het aangetaste kwartier eneen verminderde melkgift uit dat kwartier. De veehouder bedoeltdit als hij spreekt van het in de war zijn van het uier en een goedemelker merkt zelfs nog kleinere afwijkingen op, als hij zijn dierengoed kent. Het spreekt vanzelf dat ik hier de zeer chronische lichte ge-vallen op het oog heb. Slechte melkers, vreemde melkers, tochtigheid en droogzettenworden door den veehouder dikwijls als oorzaak van het ontstaanvan uierontsteking beschouwd. Deze factoren zijn natuurlijk welpraedisponeerend voor het ontstaan, doch ik geloof dat de uierswelke niet tegen deze factoren kunnen, reeds

zijn aangetast. Het



??? feit dat vele dieren op het achterblijven van melk in den uier nietreageeren versterkt mij in deze meening. Diagnose. De clinische diagnose van de streptococcen-uieront-steking is in de gevallen waarin afwijkingen aan uier of melkvoorkomen, gemakkelijk te stellen. Men moet rekening houdenmet het feit, dat ook andere bacteriesoorten oorzaak kunnen zijn,doch deze ontstekingen hebben wel hun bijzondere eigenschappen.Zekerheid omtrent de oorzaak geeft alleen de microscoop. Uit hetgeen bij het verloop is behandeld blijkt reeds, datieder dier dat bij slecht uitmelken, vreemde melker, tochtigheidenz. afwijkingen aan uier of melk krijgt, of z.g. slecht wil drogenhoogstwaarschijnlijk chronisch is aangetast. De bacterioscopische diagnose is ook in vele gevallen gemakke-lijk te stellen. Men moet echter rekening houden met de zeerwisselende hoeveelheden streptococcen in de melk. Vooral in sterk besmette stallen

zal het gemakkelijk gebeurendat men bij een enkel onderzoek der afzonderlijke koeien niet alleaangetaste dieren vindt. Een meermalen herhaald onderzoek isdaar soms noodig. Het spreekt vanzelf dat men om de zeer chronische gevallenaan te toonen, zeer zeker niet op een enkel onderzoek kan afgaan.In vele gevallen zal daarvoor een geregeld herhaald onderzoekvan de melk der afzonderlijke koeien noodig zijn. Therapie. Uit hetgeen het onderzoek van de melk van de koeienwelke op verschillende manieren behandeld werden mij heeft ge-leerd, krijg ik hoe langer hoe meer de overtuiging, dat geen enkelebehandeling het ontstekingsproces kan genezen en de streptococcenblijvend uit de melk kan doen verdwijnen. Wel zijn verschillendebehandelingen van invloed op de hoeveelheid streptococcen inde melk. Veelal is een vermindering van het aantal merkbaar, soms ver-dwijnen ze tijdelijk, maar wanneer men de

betrokken dieren blijftvervolgen komen ze steeds terug. Uit den invloed van het achterblijven van melk in den uierblijkt reeds dat het wegnemen van deze factor van groot belangzal zijn. Goede melkers doen in vele gevallen het aantal streptococcensterk verminderen. Hiervan zijn mij typische gevallen bekend. Zoolang de knecht de aangetaste koe melkt, veel streptococcenin de melk, zoodra de boer het dier gaat melken een sterke ver-mindering. Goed en dikwijls uitmelken is dan ook momenteel m. i. heteenigste wat men kan doen. Dat daarmee de ontsteking absoluutgeneest geloof ik niet. Bestrijding. Voor de bestrijding der ziekte is in de eerste plaatsnoodig, dat de dieren welke zijn aangetast, alle bekend zijn. Bij LVI 6



??? de diagnose is er reeds op gewezen dat men door enkel clinischonderzoek moeilijk alle aangetaste dieren kan vinden. Men moetdan ook zijn toevlucht nemen tot het microscopisch onderzoek vanhet melksediment. Het meest voor de hand liggende zou zijn dat men van de melkvan alle koeien afzonderlijk geregeld monsters onderzocht. In depractijk stuit dit echter op ernstige bezwaren, vooral wat betrefthet nemen der monsters. Daarom onderzoekt men de afgeleverdemelk van een bepaalde boerderij op aanwezigheid van strepto-- coccen. Hierbij doet zich echter de omstandigheid voor, dat men voor-al bij grootere boerderijen een sterke verdunning zal krijgen, b.v.de melk van een aangetast kwartier komt bij de melk van 30 a 40andere koeien (1 a 2 L. bij ongeveer 200 a 300 L.). Om dit bezwaarte ondervangen kan men de monsters nemen uit iedere bus van40 L. Wanneer op deze wijze in de melk, van een

bepaalde boerderijafkomstig, streptococcen worden gevonden, wordt door onderzoekvan melkmonsters der afzonderlijke koeien uitgemaakt welk dieris aangetast, en den veehouder aangeraden dit dier het laatst temelken, om daardoor de kans op verdere besmetting zoo geringmogelij k te maken. Bij dit onderzoek stuit men echter op moeilijkheden ten gevolgevan de zeer wisselende hoeveelheden streptococcen in de melken de moeilijkheid van liet opsporen der lichte gevallen. Er komendan ook steeds gevallen voor, waarbij men bij een enkel onderzoekniet alle aangetaste dieren vindt, vooral in sterk besmette stallen.Dan is dikwijls een herhaald onderzoek noodig. In streken waar de veehouders van het nut der bestrijding over-tuigd zijn, lijkt het mij zeer gewenscht, dat men niet alleen danwanneer streptococcen in de afgeleverde melk voorkomen monstersder afzonderlijke koeien laat onderzoeken, doch dit in den

aanvangder bestrijding geregeld b.v. een maal per maand doet. Op dezemanier heeft men een veel grootere zekerheid dat men alle aange-taste dieren leert kennen. Wanneer dan de veehouder slechts deaangetaste dieren het laatst melkt, is de kans op besmetting vanandere dieren zeer gering geworden en zou men het geregeld onder-zoek der afzonderlijke koeien kunnen staken. Van het opvolgen van bovengenoemd advies is men echter nooitzeker en bovendien bestaat steeds de mogelijkheid dat door speen-betrapping of andere verwondingen nieuwe gevallen ontstaan.Daarom zal naast het geregeld onderzoek der afgeleverde melk hetonderzoek van monsters van de melk der afzonderlijke koeiennoodig blijven, zij het met grootere tusschenpoozen, afhankelijkvan de medewerking van den veehouder. Een vraag welke zich bij de bespreking der bestrijding voordoet,



??? is wat er moet geschieden met de dieren welke zijn aangetast ende melk uit de zieke kwartieren. Bij beantwoording hiervan moet men rekening houden met tweebelanghebbenden nl. de veehouder en de consument van melk enmelkproducten. Het belang van den veehouder is het zooveel mogelijk voorko-men van verdere besmetting, het belang van den consument is dathij gevrijwaard wordt voor het gebruik van afwijkende melk enmelkproducten hieruit bereid. Men zal dus in de eerste plaatsmoeten voorkomen dat de melk uit de aangetaste kwartieren voorconsumptie-doeleinden wordt afgeleverd. Voor den veehouder komt het er dus op neer dat hij de melkuit het zieke kwartier weg moet melken, of in een afzonderlijkemmertje opvangen en later vernietigen of de z.g.n. zieke melkin een afzonderlijke bus afleveren. Een vierde mogelijkheid bestaat hierin, dat het zieke kwartierwordt droog gezet. Hieraan is een zeker

gevaar voor algemeenziek worden van de koe verbonden. In vele gevallen lukt het echtereen dergelijk kwartier droog te krijgen en de koe verder als drie-speen door te melken. Het komt mij voor dat dit geval voor hetvoorkomen van verdere besmetting het meest afdoende is. Wanneer men den veehouder aanraadt, de melk uit het ziekekwartier weg te melken bij voorkeur door ze in een afzonderlijkemmertje op te vangen, begint veelal het afzonderlijk melken vanzoo\'n enkel kwartier spoedig te vervelen, en wordt het dikwijlsminder goed uitgemolken, en op deze wijze op den duur droog.Dit is dan ook een reden dat ik voor deze wijze van bestrijdinghet meeste voel. Wanneer het droogzetten van een dergelijk kwartier niet gelukt,of de koe er ziek door wordt zou men er toe over kunnen gaan, hetbetrokken kwartier door inspuiting met scherpe oplossingen tete doen opdrogen. Wanneer men den veehouder toestaat de z.g.n.

zieke melk ineen afzonderlijke bus af te leveren, zal hij de betrokken koe ge-woon melken en alle melk als zieke melk afleveren. Men maakthet op deze wijze wel gemakkelijk voor hem, doch hij zal er nietdoor worden overtuigd dat het hebben van koeien met een aan-getast kwartier voor hem schadelijk is en gevaarlijk voor zijnandere koeien. Bij de bespreking van wat er met de aangetaste dieren moetgeschieden, heb ik mij op het standpunt gesteld, dat absolute ge-nezing zelden of nooit voorkomt. Wanneer een methode wordtgevonden waarmede dit wel mogelijk is, zou men de melk na ge-nezen verklaring weer voor aflevering toe kunnen staan. Bij de bestrijding der ziekte heb ik steeds de veehouders aan-geraden de melk uit de aangestate kwartieren thuis te houden en



??? te vernietigen en er ook den melkhandel steeds op gewezen, indieneenigszins mogelijk geen melk van zieke dieren te ontvangen.Het resultaat is dan ook geweest, dat bij een groot aantal vee-houders de overtuiging veld begint te winnen, dat zij voorzichtigmoeten zijn met het aankoopen van dieren. Verschillende vee-houders zenden reeds direct een monster melk van aangekochtedieren ter onderzoek op streptococcen. Waar thans reeds een goede 3 jaar de bestrijding op hierv????rbeschreven wijze door het Contr??lestation wordt toegepast, kanik omtrent het resultaat van deze bestrijding het een en andermeedeelen. In de eerste plaats zijn er vrij veel leveranciers, waarbij hetlaatste jaar en bij sommige nog langer, geen streptococcen in deafgeleverde melk zijn gevonden, terwijl deze vroeger geregeldvoorkwamen. Het verloop van de aanwezigheid van streptococcen in de afge-leverde melk maakt het mogelijk

eenige groepen te onderscheidennl. ten iÂ°. gevallen waarbij (vooral in den herfst) een enkele maalstreptococcen in de afgeleverde melk voorkomen. Dikwijls wordtons in dit geval bericht dat een koe is gevonden met een afwijkendkwartier en dit dier is droog gezet, of dit geschiedt na onderzoekvan monsters melk der verschillende koeien, waarbij er een metstreptococcen is gevonden. Hier betreft het dikwijls dieren welke gedurende het geheelejaar slechts weinig streptococcen in de melk hebben, zoodat dezein de afgeleverde melk niet worden gevonden. Tegen het droog-zetten neemt de hoeveelheid streptococcen toe. Ten 2e : Gevallen waarbij na het opsporen der aangetaste kwar-tieren eenigen tijd geen streptococcen worden gevonden, tot dezeplotseling weer in de melk voorkomen. Dan worden direct weermonsters van de melk van alle verschillende koeien onderzochten blijkt dikwijls dat een nieuw aangekochte

koe en soms ook eennieuw besmet dier de oorzaak is. De veehouder is in deze gevallenmeestal niet voldoende overtuigd van de besmettelijkheid van hetlijden. Ten 3e : Gevallen waarbij bijna iedere week in de afgeleverdemelk meer of minder streptococcen voorkomen. Soms is onwilhiervan de oorzaak. Dan worden ook meestal geen monsters vande melk van de afzonderlijke koeien gezonden, of men zendt mon-sters welke met opzet verkeerd zijn genomen om het Contr?´le-station te misleiden of het onderzoek op de proef te stellen. Het geregeld voorkomen van streptococcen wijst echter nietaltijd op onwil. Vooral in sterk besmette stallen vindt men door een enkelonderzoek soms niet alle aangetaste dieren en blijven daardoorondanks den goeden wil van den veehouder, streptococcen in de



??? afgeleverde melk voorkomen. In deze gevallen kan alleen een her-haald onderzoek van de melk aan alle koeien afzonderlijk alle aan-getaste dieren doen kennen. In streken waar dit niet als een vast systeem wordt toegepast,is het meestal moeilijk om de veehouders te overtuigen dat menhij een onderzoek van de melk der afzonderlijke koeien niet directaHe aangetaste dieren vindt. Men vindt dan dat het onderzoekniet deugt. Ten 4e : Gevallen waarbij na het opsporen der aangetaste kwar-tieren de bussen nu en dan nog verdacht zijn en soms zelfs strepto-coccen bevatten. Dan wordt de melk uit de aangetaste kwartierenmeestal niet zorgvuldig genoeg uit de afgeleverde melk gehouden.Nieuw besmette dieren komen in dit geval ook dikwijls voor.Vooral wanneer de zieke melk mag worden afgeleverd doen zichdeze gevallen nog al eens voor. Herhaaldelijk blijkt ons dat in dez.g.n. bus met melk van zieke dieren dan

geen streptococcen voor-komen terwijl deze in de andere bussen wel worden gevonden. Ten 5e : Gevallen waarbij na het opsporen der zieke kwartie-ren soms na herhaald onderzoek van melkmonsters van alle koeien,langen tijd in de afgeleverde melk geen streptococcen meer wor-den gevonden. Droogzetten van zieke kwartieren, verkoopen vanaangetaste dieren of zeer zorgvuldig vernietigen der zieke melk,maken deze gevallen mogelijk. Het aantal van deze laatste gevallen neemt steeds toe, evenalsde tijd dat reeds geen streptococcen meer in de afgeleverde melkwerden gevonden. Ik ben er dan ook van overtuigd, dat het moge-lijk is een veestapel streptococcenvrij te maken, haar langen tijdvrij te houden en bij weder optreden haar spoedig weer te zuiveren. In de gevallen waarin streptococcen blijven voorkomen, zij hetmeer of minder dikwijls, vinden hun verklaring in 2 feiten : iÂ°. Een onvoldoende bekendheid

der veehouders met de be-smettelijkheid der ziekte en de schade welke zij veroor-zaakt, 2Â°. een onvoldoende bekendheid met of angst voor de bepalingvan het melkbesluit, dat het afleveren van melk met strep-tococcen strafbaar stelt. Hiermede kom ik aan de vraag of bestrijding der streptococcen-mastitis wenschelijk is. Bij de bespreking daarvan kan men tweebelanghebbenden onderscheiden : vooreerst de consument, tentweede den veehouder. Men kan zich op het standpunt stellen, dat streptococcen slechtsweinig gevaarlijk zijn voor den mensch, of dat ze door pasteuri-seeren gedood worden, doch het blijft toch een zeer onsmakelijkidee dat men het gebruik van melk of etter uit ontstoken uierstoelaat. Ook al is uiterlijk aan dergelijke zieke melk geen afwijking te



??? zien, toch blijft het een pathologisch product, waarvoor men deconsument m. i. moet beschermen. Voor den veehouder acht ik het ook van groote beteekenis datde streptococcenmastitis wordt bestreden. Daar deze ziekte alge-meen verspreid voorkomt, zal de schade welke er door wordt ver-oorzaakt niet gering zijn. Het is alleen zeer moeilijk hieromtrentgetallen vast te stellen. Er zijn mij echter verschillende gevallen bekend, dat veehou-ders klaagden over een slechte melkopbrengst, terwijl bleek datvele koeien door een streptococcenontsteking waren aangetast,zij het in \'t algemeen in lichte mate. Aan den anderen kant worden verschillende koeien, welke door dieziekte zijn aangetast, driespeen. Vooral voor fokkers is dit eenaanmerkelijke schade. Ten slotte blijkt dat in vele gevallen de algemeene zindelijkheidin het veehoudersbedrijf en de reinheid van de afgeleverde melkverbeteren, wanneer een

veehouder met onze hulp de aangetastedieren heeft leeren kennen en streptococcenvrije melk aflevert.Hij leert als het ware meer op zijn werk te letten. Ook uit het oogpunt van algemeene verbetering der hygi??ne bijde melkwinning acht ik daarom het bestrijden der streptococcen-mastitis van belang. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser behandelt Vorkommen, Ursache, Art der Krankheit, Verlauf, Diagnose,Therapie und Bek?¤mpfung der Streptokokkenmastitis. Die Aufmerksamkeit wird auf die grosse Verbreitung der Krankheit und auf dieverschiedenen Formen der Streptokokken gelenkt. Die Krankheit wird in verschie-denen Formen beobachtet, von akut bis sehr chronisch ; in den letzten F?¤llensind keine makroskopischen Ver?¤nderungen an der Milch und an dem Euternachweisbar. Absolute Heilung, in dem Sinne, dasz die Milch keine Streptokokken oder Leuco-syten mehr enth?¤lt, kommt selten oder

nie vor. In verschiedenen chronischen F?¤llen findet man nur am Ende der Laktations-periode, und in andern F?¤llen wenn Milch im Euter zur??ckbleibt, Streptokokkenin der Milch. Die Rentention der Milch im Euter scheint den Entz??ndungsprozesshervorzurufen und eine pr?¤disponierende Wirkung zu haben. Infolge der stark wechselenden Zahl der Streptokokken ist es manchmal schwerin einem Stalle gleich alle infizierten Tiere herauszufinden. Bei keiner Behandlung sah Verfasser eine vollst?¤ndige Heilung nur oft eineVerminderung der Zahl der Streptokokken in der Milch, wahrscheinlich auch infolgedes h?¤ufigen Ausmelkens das bei fast jeder Behandlung empfohlen wird. Um eineweitere Infektion vorzubeugen, werden die kranken Tiere zuletzt gemolken. Damit alle infizierten Tiere ausfindig gemacht werden, empfiehlt es sich daserste Jahr die Einzelproben jeder Kuh monatlich zu untersuchen,

w?¤hrend sp?¤tereine regelm?¤ssige Untersuchung von Proben der Mischmilch gen??gt. Diese Bek?¤mpfungsmethode ergab gute Resultate. SUMMARY. The author discusses the occurrence, cause, course, diagnosis, therapeuticsand control of streptococcic mastitis. Attention is drawn to the great spread of the disease and the variations in the



??? types of streptococci. There is considerable variation in the form of the disease,ranging from acute to chronic ; in the latter cases macroscopically no change isobserved in the udder and in the milk. An absolute recovery in the sense that themilk is entirely free from streptococci or leucocytes seldom or never occurs. In several of these chronic cases it is only at the end of the lactation-period (orin other cases when milk is retained in the udder) that streptococci are found inthe milk. The retention of milk seems to set up inflammation and to have a verypredisposing action. The highly varying quantity of streptococci renders it difficult to detect atonce all infected animals in the byre. So far no treatment appears to be effective only a diminution in the number ofstreptococci in the milk was observed in many cases, probably also as a resultof the regular stripping out, prescribed in nearly all treatments. In order to

preventthe disease from spreading in the byre, the infected cows should be milked last. In order to detect all affected cows, a regular monthly sampling of the cowsseparately for the period of a year is recommended, later on a regular examina-tion of the delivered milk is sufficient. This method of combating the disease has given good results. R?‰SUM?‰. L\'auteur traite la cause, la marche, la diagnose et la th?Šrapeutique de la mam-mite streptococcique et la lutte contre cette maladie. Il appelle l\'attention sur la fr?Šquence de cette mammite et sur les formes diff?Š-rentes des streptocoques. La maladie para?Žt se pr?Šsenter sous des formes extr??-mement vari?Šes, aigu??s ou chroniques : dans ces derniers cas la mamelle et le laitont souvent macroscopiquement une apparence normale. Une gu?Šrison absolue, en ce sens qu\'il n\'y a plus de streptocoques ou de leuco-cytes dans le lait s\'observe rarement ou

jamais. Dans plusieurs de ces cas chroniques on ne trouve des streptocoques dans lelait qu\'?  la fin de la p?Šriode de la lactation. La r?Štention de lait dans la mamelleparait provoquer le processus inflammatoire et avoir une action tr?¨s pr?Šdispo-sante. Par suite de la quantit?Š tr?¨s variable de streptocoques il est parfois tr?¨sdifficile de rechercher tous les animaux infect?Šs dans une ?Štable. Quoiqu\'aucun traitement n\'amen??t une gu?Šrison absolue, l\'auteur observaitfr?Šquemment une diminution du nombre des streptocoques dans le lait, probable-ment par suite des traites r?Šp?Št?Šes, recommand?Šes dans tous les traitements. Pour pr?Švenir la diss?Šmination des germes dans une ?Štable infect?Še, la traite esteffectu?Še sur les animaux malades en dernier lieu. Afin de rechercher, tous les animaux infect?Šs on recommande d\'examiner men-suellement le lait des diff?Šrentes vaches et cela pendant une

ann?Še apr?¨s quoion peut se contenter d\'examiner, r?Šguli?¨rement un ?Šchantillon du lait d?Šlivr?Š. Ce mode de combattre la maladie a donn?Š de bons r?Šsultats.



??? BESTRIJDING DER TUBERCULOSE, DOOR K. R. KUIPERS. Hij die de verslagen van de werkzaamheden der Rijksserum-inrichting over de jaren 1905 tot en met 1910 leest, vindt daarinuitgebreide staten, betrekking hebbende op de bestrijding dertuberculose onder het rundvee. Toen op 1 Januari 1905 het Kon.Besl. van 2 Sept. 1904 in werking trad, was men van meeningdat de tuberculose niet in die hevige mate verbreid was, zooalswij nu weten, en waren tal van deskundigen van meening, datuitroeiing mogelijk was. Ons land, dat zich vrij gemaakt had vanpest en longziekte, was h. i. ook in staat om tuberculose en mond-en klauwzeer te bedwingen. Men vergiste zich deerlijk. Theorie en praktijk zijn zoo hemels-breed verschillend van elkaar, dat veel, wat in studeerkamer enlaboratorium mogelijk is, absoluut verkeerd uitpakt in de praktijk. Op i Januari 1905 stonden de praktizeerende veeartsen voorhet feit

het physisch onderzoek haarfijn te moeten beoefenen. Indie jaren was de differentieel-diagnostiek van tal van runder-ziekten nog zeer moeilijk. Gebrek aan tijd, onvoldoend onderzoek,medelijden met veehouders, welke sterk besmette koppels hadden,waren oorzaak, dat deze wijze van bestrijding niet ging. Voeg hierbij de weinige medewerking van tal van veehouders,die hun wrak vee gaarne aan de regeering overdeden, maar wei-gerden om t.b.c.-vee, dat momenteel nog voor hun bedrijf oeco-nomische waarde had,af te staan, en de ontnuchtering van hen,die geloofd hadden in een spoedige succesvolle bestrijdingfeiten, waardoor het onmogelijk was om te slagen. Voor de praktizeerende veeartsen waren die jaren een uit-muntende leerschool, waarin zij zich konden bekwamen. Hunonderzoek werd getoetst aan de sectie, en daaruit werd zeer veelprofijt getrokken. Veel geld heeft deze bestrijdingsmethode gekost,

maar wij heb-ben ook veel geleerd, o. a. dat deze methode niet de goede was,en dat de tuberculose niet zoo heel gemakkelijk uit te roeien was.De opzet was in orde : nl. het physisch onderzoek. In 1905 werden overgenomen 2556 runderen, waarvan 59.5 %leed aan open, 16.2 % aan gesloten en 24.1 % aan andere ??f geenziekten. In 1906 4225 dieren : 65 % open, 16.7 % gesloten, 18.2 % aanandere ziekten. In 1907 4976 dieren : 68.8 % open, 16.1 % gesloten, 15.1 % aanandere ziekten.



??? In 1908 7774 dieren : 65.3 % open, 17.7 % gesloten, 17 % an-dere ziekten. In 1909 5720 dieren : 65.8 % open, 20.5 % gesloten, 13.7 %andere ziekten. In 1910 1792 dieren : 73 % open, 18.2 % gesloten, 88. % andereziekten. In 1905 waren de percentages voor Zuid-Holland, N.-Holland,en Friesland als volgt : 61.5, 58, 70 % open ; 18.5, 17.5, 12 %gesloten, 20, 24.5, 18 % andere ziekten. Voor 1906 : 69.3, 62.1, 71.9 % open ; 17.8, 18, 6.9 % gesloten ;12.8, 19.9-, 22.2 % andere ziekten. Voor 1907 : 73.3, 62.2, 72.8 % open ; 18.1, 13.6, 6.5 gesloten ;8.6, 24.2, 20.7 % andere ziekten. In 1905 leden van 1044 reactiedieren 59I % aan open tuber-culose.; in 1906 van 2319 reactiedieren 67.4 %; in 1907 van 3259reactiedieren 69 %. In 1905 werden na koppelonderzoek aangeboden 326 runderen,in 1906 673, en 1907 811 dieren. Van deze dieren leed een zeergroot % aan gesloten t.b.c. ??f aan andere ziekten. Deze

opsomming van cijfers, hoe droog ook, zegt genoeg. Zijvertellen, dat het onderzoek in den loop der jaren nauwkeurigerwerd, maar dat het aantal miswijzingen een zeer groot percentagewas en bleef. Een groot aantal runderen werd overgenomen na tuberculinatie.Na koppelonderzoek werd een m. i. betrekkelijk gering aantaldieren gevonden. Door den prakticus is ook zeer moeilijk een goed koppelonder-zoek te verrichten. Gebrek aan tijd en hulp ; onrust in den stalen buiten ; ongunstig weer, en niet het minste, het vermoeiendevan dezen inspannenden arbsid. Een stal vee is niet te onderzoekenin een paar uur. Begrijpelijk is dat men dan liever grijpt naar detuberculine â€” maar daarmee is ook de basis gelegd voor tal vanfouten, die zich later wreken. De tuberculine is een machtig, diagnostisch hulpmiddel inde handen van den ervaren klinikus, maar het gaat niet aan omhet onderzoek hierop te baseeren. Hoe hooger de

reactie is, des te minder gevaar men loopt voormiswijzingen â€” maar uitgesloten zijn zij in geenen deele. Eengrenstemperatuur bepalen, waaronder men met zekerheid hetbestaan van tuberculose kan uitsluiten, bestaat niet. Komt detemperatuur slechts tot 40Â° ??f daaronder, dan wordt het aantalmiswijzingen grooter. Reactie geeft niets aan omtrent den aardvan het proces. Dit kan ons uitsluitend een zeer nauwkeurig



??? klinisch onderzoek leeren. En zoo is het met de ophtalmoreactieeveneens ! De tuberculosebestrijding staat thans weer in het teeken destijds. Praktizeerende dierenartsen zullen zoo dadelijk weer ditonderzoek gaan verrichten, na loven en bieden. Sommigen makenreeds reclame voor deze bestrijding, en wekken veehouders op,maken hen warm voor deze zaak, bang zijnde, dat deze nieuwebron hun ontgaan zal. Groote hoeveelheden tuberculine zullengebruikt worden, en de geschiktheid van den dierenarts zal thansbeoordeeld worden naar het door hem gebruikte kwantum. Dezeer weinige secties zullen niet het kriterium zijn van \'s manscapaciteiten. Wij zullen weer een klinisch onderzoek zien herleven,als in vroeger jaren. Het stelsel van het Kon. Besl. van Sept. 1904 ging uit vanzeer goede inzichten. Dat het fiasco leed was te wijten aan de wei-nige medewerking van betrokkenen en aan het soepele

karakterder maatregelen. Geen dwang ; enkel een vriendelijk verzoek ommedewerking. Hiermee is in het groot niets te bereiken ! In de bestrijding der tuberculose weegt niet het zwaarste detuberculinatie, maar wel het klinisch onderzoek. Wanneer mentevreden is met ?Š?Šn onderzoek per jaar, dan kunnen wij gerustzeggen, dat het nut nihil zijn zal. Voeg daar dan bij, dat de vee-houders zeer moeilijk hun reactiedieren kunnen afzonderen enniet in staat zijn te zorgen voor een tuberculose-vrije opfok, dankan men ook gerust profeteeren. Een veehouder, die er uit wil komen, kan dat ook. Het kosthem opofferingen en moeite ! Maar een bestrijding in het groot,die zoo min mogelijk geldelijke zorgen mag brengen, en zoo soepelmogelijk toegepast zal worden, voert tot een groote desillusie.Het particulier belang van den veefokker vraagt om bestrijding,die met onze kennis uit te voeren is met inachtneming van allemogelijke

hygi??nische voorzorgen. Maar deze bestrijding kost inhet groot zeer veel geld en arbeid. De verslagen doen U zien hoeveel miswijzingen er zijn. Alleswat geen open tuberculose is, is een miswijzing, en daartoe be-hooren Â? 30 % der secties. Het gaat niet aan om deze dieren temerken, want het merk geeft waarschijnlijk aan dat wij het mishebben. Hoeveel runderen genezen er nog wel? Zes maanden ver-blijf in een sanatorium doen bij mensch en dier wonderen. Devleeschkeuring leert ons, dat het % tuberculose bij vet vee vrijhoog is. De slijters ruimt de boer zelf wel op ! Men bestudeere de sectieverslagen der R. S. I. en men zal hui-verig zijn om te adviseeren tot slachting na tuberculinatie. Zalmen de reageerende nieuwkoopen teruggeven aan de verkoopers?Zal men ze durven slachten? Zal het Rijk dwingen tot terugname?



??? Zal de behandelende dierenarts een attest afgeven, en een proce-dure wagen? De ondervinding leert dat menigmaal jong vee reageert, en datde hertuberculinatie na eenige maanden negatief is ; maar ook,dat andere dieren een reactie vertoonen, die maanden geledenniet reageerden, maar ge??nfecteerd werden door pati??nten, diewij niet vroegtijdig onderkend hadden. Zooals de toestand hier in de Rijnstreek is, waar de veehoudersjaarlijks tal van koeien invoeren van heinde en ver, daar zal debestrijding mis loopen. Een enkeling kan zijn bedrijf gaande hou-den door aanfok, maar door de reusachtige verbreiding van be-smettelijk verwerpen en opbrekers, moet veel nieuw vee van eldersaangevoerd worden. Wordt de tuberculose-bestrijding hier ernstigaangepakt, dan zal de financieele schade enorm zijn, en zullenalleen de kapitaalkrachtige veehouders slagen ; want de tuber-culose is hier zeer verbreid ! De

schade die de ziekte aan een bedrijf veroorzaakt is zeergroot â€” maar iedere veehouder kan met behulp van zijn dieren-arts haar beperken op de meest oeconomische wijze ! De bestrij-ding met tuberculine als basis zal het bedrijf zoodanig dupeeren,dat het kapitaal van den veehouder groot gevaar loopt. Voorlichting van veefokkers, en tuberculosevrije opvoeding vanhet jonge vee zijn m. i. de factoren die bij de bestrijding onmisbaarzijn. Men moet verzekerd zijn van de volle medewerking van be-langhebbenden om een kans te hebben te zullen slagen. Voegtmen hierbij een onderzoek om de 3â€”4 maanden, afzonderingder reactiedieren en slachting der open lijders, dan zal men resul-taten boeken, minstens even goed en veel minder kostbaar dande bestrijding met tuberculineeren als hoofdfatctor. Herhaald physisch onderzoek in den uitgebreidsten zin van dereactiedieren is beslist noodig ! Dan blijft de tuberculine, in

welkenvorm ook, het diagnostisch hulpmiddel, en blijven wij dierenartsin de volle beteekenis des woords ?¨n geen verstokte oogdruppelaars.De tuberculine is niet onfeilbaar ! In Zuid-Holland waar zoo buitengewoon veel vee jaarlijks inge-voerd wordt ; waar bijna nog overal de kaas thuis gemaakt wordt ;waar een zeer groot aantal onhygi??nische veestallen zijn, en waarde tuberculose enorm verbreid is, daar zal de strijd lang durenen het succes voorloopig zeer mager zijn. Tuberculose-bestrijding is een nationaal belang. Maar dan moetde Staat ook anders ingrijpen, dan zij thans doet. De hulp die deRegeering thans geeft is z???? gering, dat iedere veehouder die kanmissen. Z????lang de bestrijding geschiedt als nu het geval is, ligthet niet op den weg der Regeering controle uit te oefenen, wanthet is een particuliere onderneming, en geen nationale zaak. Hetzijn thans nog particuliere belangen, en geen nationale

belangen.



??? Controle is alleen m. i. noodzakelijk, zoodra de bestrijdingwerkelijk een Staatszorg geworden is. Nu lijkt alles op een steek-proef, welke m. i. overbodig is. Wil de bestrijding succes hebben, dan zal de Staat dwingendmoeten optreden ! Dan zou ge??ischt moeten worden, dat het fok-vee minstens 2 maal per jaar onderzocht werd. Ge??ischt zoumoeten worden dat de melkfabrieken onder controle komen ; datconsumptiemelk afkomstig moet zijn van tuberculose-vrije dieren;enz. Want heel eigenaardig hooren de veehouders nu alleen iets vande melkfabrieken, als er streptococcen gevonden worden, ??f wa-ter â€”â€? maar van tuberkel-bacillen zwijgt men. En de melkboe-ren? Wij weten allen, dat bij hun vee veel tuberculose-lijders voor-komen. Zooals de toestand nu gaat worden in de Rijnstreek, zal hetresultaat mimiem zijn, en ?Š?Šn groote desillusie ! Het gaat niet aanom de veehouders op te wekken tot

toetreding met een beloftevan z.g.n. milde maatregelen en de hoop, dat de Regeering gun-stiger voorwaarden zal geven. Het komt niet te pas te zeggen,dat de reactiedieren toch wel zullen groeien, en geschikt zullenzijn voor mesterij, ?¨n dat de merken op de klauwen verdwijnenzullen. Geef ze dan een brandmerk ! Particuliere bestrijding is mogelijk. Dat behoeft niet nogmaalsgedemonstreerd te worden. Iedere veehouder kan een tubercu-losevrij beslag krijgen binnen enkele jaren, mits hij zijn volle mede-werking geeft. Geeft hij die niet, ?¨n dat is in de kaasstreek vanZuid-Holland zeer moeilijk, dan komt hij er nooit uit, en laat hijspoedig den moed zakken. Wil men werkelijk eens zien hoe de tuberculose hier verspreidis â€” welnu men ga zijn gang. Dat wisten wij in 1905 reeds ; maarkunnen nu ook gerust profeteeren, dat de resultaten niet zullenmeevallen, omdat alle meewerkende factoren hier ontbreken.

Theoretisch is de tuberculose-bestrijding o zoo gemakkelijk,maar de praktijk zal leeren, dat het op deze wijze niet zal gaan.Zoolang de stallen z???? ingericht zijn als thans, tuberculose-vrijeopfok ontbreekt, jaarlijks tal van nieuwkoopen ingevoerd wordenen de kennis van tuberculose bij de veehouders nog miniem is ;z????lang zal een bestrijding onmogelijk zijn. ZUSAMMENFASSUNG. Die Tuberkulose ist in Holland sehr verbreitet. Die Bek?¤mpfung derselber ist von grosser Wichtigkeit und wird nur dann Erfolghaben. Wenn sie von Staatswegen unterst??tzt und in meist ??konomischer undwissenschaftlicher Weise durchgef??hrt wird. Jedoch ist der Tierbesitzer auch ohneUnterst??tzung des Staates, mit Hilfe seines Tierarztes, imstande die Tuberkulosein seinem Viehbestande erfolgreich zu bek?¤mpfen. Die Tuberkulosebek?¤mpfung soll solange noch keine praktische Immunisierungs-methode besteht, auf

folgenden Grundlagen beruhen :



??? - 8.5 - a. obligatorische, eingehende klinische Untersuchung inkl. bakteriologische Un-tersuchung ; Schlachtung der Tiere mit offener Tuberkulose. b. Aufzucht der K?¤lber mit tuberkulosefreier Milch. c. Die Verwendung des Tuberkulins nur als diagnostisches Hilfsmittel. d. Kontrolle der zur Verf??tterung bestimmten Molkereiprodukte die den Vieh-bezitzern zur??ck geschickt werden. e. hygi??nische Einrichtung der St?¤lle./. Belehrung der Viehz??chter. SUMMARY. The author records the widespread occurrence of tuberculosis in Holland.The control of the disease is of national importance and will only have a chanceof succes with the assistance of the government and when applied in a most econo-mic and scientific manner. However, much may be done by cattleowners themsel-ves to free their herds from tuberculosis without support of the government butin collaboration with their veterinary surgeon. As long

as there is no practical method of immunization, the control of the diseasemust be based on the following measures : a. compulsory thorough clinical examination inclusive bacteriological examina-tion at least three times a year ; slaughter of animals with open tuberculosis. b. calf-rearing on tubercle-free milk. c. the use of tuberculin only for diagnostical purposes. d. control of the dairy products which return to the farm for calf-feeding. e. hygienic construction of cow-sheds./. Enlightment to cattle-breeders. R?‰SUM?‰. La tuberculose est tr?¨s r?Špandue en Hollande. La lutte contre cette maladie estd\'une importance nationale et n\'aura des chances de succ?¨s qu\'?  l\'aide de l\'Etat. Pourtant, aussi sans l\'intervention de l\'Etat le propri?Štaire peut combattre latuberculose dans son cheptel, seulement en collaboration de son v?Šterinaire. Aussi longtemps que l\'on n\'aura pas d?Šcouvert une methode

d\'immunisationr?Špondant d\'une mani?¨re suffisante aux exigences de la pratique, la lutte contrela tuberculose devra ??tre bas?Še sur les directives suivantes : ci. Un examen clinique, minutieux obligatoire, inclusivement un examen bact?Š-riologique au moins trois fois par an ; l\'abatage des animaux tuberculeux avecdes l?Šsions ouvertes. b. L\'?Šlevage des veaux au lait exempt de bacilles tuberculeux. c. L\'utilisation de tuberculine seulement pour le diagnostic. d. Le contr?´le des produits de laiterie, retourn?Šs ?  la ferme pour la nutrition des veaux. c. Construction hygi?Šnique des ?Štables./. Instruction pr?Šalable des ?Šleveurs.



??? INGEZONDEN. Onderstaand Ingezonden stuk van collega Tenhaeff in het maandblad â€ždeKeurmeester" namen wij over, met het onderschrift van de Redactie van dat tijd-schrift. Op het verkeerde pad ? Mijnheer de Redacteur. Tot voor korten tijd heb ik steeds met veel belangstelling het streven van UwenBond gevolgd en nam ik met genoegen kennis van den inhoud van Uw blad ,,DeKeurmeester". In de laatste nummers worden mij die belangstelling en dat genoe-gen wel wat vergald en heb ik eerlijk gezegd wel eens moeite om een krassen uitroepte smoren. Aanleiding daartoe vormen een richting en een streven, die ik in Uw blad meente moeten opmerken, waarmede ik mij noch als dierenarts, noch ambtelijk kanvereenigen en die ik zou willen betitelen : ,,Op het verkeerde pad ?" In een Uwer vorige bladen kwam nl. een artikel voor van den Heer Bangma,getiteld : â€žTuberculose bij het varken" en

waarin ook de voortgezette keuringwordt besproken. Het is niet zoozeer het onderwerp, dat mijn aandacht trok, als wel de vorm,waarin het artikel is geschreven. Die vorm toch is m.i. niet vrij te pleiten van watmen noemt : â€žaanmatigend", want hier worden op autoritairen toon dingen gezegd,die ik mij, als dierenarts wel 2 maal zou bedenken om zoo maar aan mijn Collega\'svoor te zetten, laat staan dus als hulpkeurmeester. Maar afgezien daarvan meen ik toch te moeten opmerken, dat het terrein van devoortgezette keuring niet dat des hulpkeurmeesters is, hoewel de Heer Bangma inzijn artikel toch maar geducht doet als of. Men oordeele maar : â€žWij .... ons .... wij .... enz. ... Al zegt de Heer B.nu niet direct die keuring te hebben gedaan, hij verwekt toch blijkens zijn aange-haald â€žons .... wij .... enz." zeker den indruk, dat hij er terdege aan heeft mede-gewerkt. Intusschen staat het nog te bezien of de

eigenlijke gang van zaken geheel over-eenkomstig de werkelijkheid getrouw is medegedeeld. Ik heb geen reden om aan tenemen, dat dit zoo is, kan dit ook tegenspreken en behoef dus eigenlijk niet op temerken, dat indien dit wel het geval zou zijn geweest, de Heer Bangma zijn bevoegd-heid, neergelegd in Â§ 12, Art. 64 van het Kon. besl. van 5 Juni 1920, S. 285, opschromelijke wijze zou hebben overschreden en dan het met mij ambtelijk al langaan den stok zou hebben gehad. Nu dit echter niet het geval is, rest mij alleen te constatceren, dat de Heer B.zich tegenover zijn collega\'s een plaats heeft toegewezen en een toon heeft aange-slagen, waarop hij toch n??ch krachtens zijn opleiding, n??ch krachtens zijn bevoegd-heid recht had of die hem paste, omdat hij het terrein van den dierenarts had be-treden. Voor den ter zake kundige zijn er uit het artikel voldoende uitlatingen Â?e halen,die bovenstaande

waarheid wettigen. In uw Blad van October 1.1., komen verder nog twee feiten voor, die mijn aan-dacht trokken. Het verslag van de door de Afd. Friesland, Groningen en Drenthe van UwenBond op 28 September 1.1. gehouden vergadering vermeldt het feit, dat de Hr. 15.een lezing hield over â€žTuberculose". Het spijt mij, dat de verslaggever hier nietwat uitvoeriger is geweest en zijn verslag over de lezing in algemeene termen heeftgehouden. Het zou mij nl. intresseeren, wat de Heer B. hier heeft medegedeeld omte kunnen nagaan of hij hier evenzeer over de schreef is gegaan en dat te bewijzen.Nu kan ik niet anders vaststellen, dan dat de Hr. B. voor Uwen Bond een lezinghield over Tuberculose en vraag ik mij alleen maar af : Is dit de juiste weg ? Wordthier ook het terrein van den dierenarts betreden ? Mijn antwoord op deze 2 vragenkan niet anders dan resp. ontkennend en bevestigend luiden.



??? In hetzelfde blad komen onder de rubriek ,.Vragen en antwoorden" een 3-talvragen voor, die ook al zeer beslist tot het terrein van de diergeneeskunde behoorenen niet tot het terrein van de werkzaamheden van den hulpkeurmeester. De op devragen, inzake miltvuur- en eiwit-onderzoek, gegeven antwoorden bewijzen dittrouwens voldoende, (Het Ned. Vet. Lab. der Rijksuniversiteit te Utrecht gebruiktde volgende methode) en ik meen tevens uit dit antwoord te mogen concludeeren,dat de Redactie het met meerbedoeld streven eens is of er althans geen stellingtegen neemt. Anders diende toch ronduit te worden gezegd : Dat is het terrein vanden dierenarts ; wij beantwoorden Uw vragen niet. Mijnheer de Redacteur, ik meen met bovenstaande enkele grepen wel te hebbenaangegeven, waarheen ik wil en laten wij het dus maar precies zeggen : ,,lk bedoel,dat door den keurmeester hier een terrein wordt betreden,

dat niet het zijne is endat hij, noch krachtens zijn opleiding noch krachtens zijn bevoegdheid, kan betre-den. Doet hij dit wel, dan kan hem worden verweten, dat hij zich schuldig maaktaan leekengedoe". Men begrijpe mij hier nu goed. Ik wil niet hiermede te kennen geven, dat ontwik-keling dient te worden tegengegaan of geremd, neen, dat kan niet anders dan wor-den toegejuicht en gelaakt indien het niet zoo was, maar dan alleen op zijn eigenterrein en binnen de grenzen, die in dit speciale geval door de hierboven aangegevenfactoren worden getrokken, dus in ieder geval niet op een ander terrein, waarvoorde bevoegdheid wordt gemist. Dit laatste acht ik het verkeerde pad. Dit acht ik niet in het belang van Uwen Bonden dit zal, zoo zeker als iets, te eeniger tijd aanleiding moeten geven tot ongewenschteverhoudingen met Uw Chefs in casu de dierenartsen en Hoofden van Dienst. Dat zou niet kunnen uitblijven en dat

er dan ambtelijke conflicten zouden ont-staan is duidelijk. Tegen overschrijding van bevoegdheden zal ondergeteekendeambtelijk moeten opkomen en stelling moeten nemen ; ook als dierenarts zou ikdit immers moeten doen. Dit alles zou te betreuren vallen en zoover dient het dus niet te komen. Ik wil dan ook aannemen, dat het bedoelde streven en de bedoelde richting noglang niet de algemeene sympathie van den Bond wegdragen, maar dat nog slechtsenkelen deze beiden aanhangen cn voor die enkelen wil ik dan hier mijn waarschu-wende stem laten hooren en herinneren aan het gezegde van den schoenmaker ende leest. Ik meen daarmede niet alleen het belang van Uw Blad en van Uwen Bond,maar ook Uw welbegrepen eigen belang te dienen, want de goede verstandhoudingtusschen keurmeester en zijn Chefs dient te blijven bestaan en niet te worden ver-anderd door handelingen, zooals die, waarop ik

hierboven de aandacht vestigde. Hoogachtend,C. Tenhaeff,Inspecteur van de Volksgezondheid. Met belangstelling en instemming lazen wij het ingezonden van InspecteurTenhaeff. Wij zijn dankbaar voor een vriend, die ons onze feilen toont. Reeds constateert de Heer Tenhaeff dat B. zijn bevoegdheid niet heeft over-treden. Dit verheugt ons, zulks uit dezen mond te hooren, hoewel wij het reedswisten. Elke overschrijding van bevoegdheid ontmoet van onze zijde even scherpeafkeuring, als het niet berekend zijn voor hun taak, door laksheid of anderszins bijheeren Dierenartsen. Wat de opmerking van den Heer Tenhaeff betreft over een drietal vragen,beantwoord in de rubriek â€žVragen en antwoorden", zijn wij het in zooverre met dengeachten schrijver eens, dat ook wij dat terrein als het speciale arbeidsveld voor dendierenarts wenschen af te bakenen. Maar dit sluit nog niet in, dat keurmeesters voorhun algemeene

ontwikkeling daar niets van mogen weten. Op de laboratoria van eenige beteekenis zijn het toch niet uitsluitend Dieren-artsen die de voedingsbodems en preparaten maken, doch rust deze taak voor eengroot deel op de analisten. Iedere analist is dan ook bevoegd dergelijke vragen tebeantwoorden. (De Keurmeester No. 12, 1928). Red.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Afdeeling Groningen-Drenthe. 15 Dec. j.1. werd in een buitengewone vergaderingmet Prof. Dr. "B. Sjollema het kalfziekte-vraagstuk en dat van verwante syn-dromen behandeld. Vooraf werden eenige huishoudelijke aangelegenheden afge-daan, o. a. de benoeming van een vice-voorzitter in plaats van den tot voorzittergekozen titularis Dr. J. Staal. De-keuze viel op den heer J. Bruijel te Tolbert,die de functie wenschte te aanvaarden. Prof. Sjollema gaf aan de hand van zijne verhandeling in het T. v. D. een uit-eenzetting van het wezen der kalfziekte en aanverwante syndromen, zooals hij zichdie voorstelt in verband met verstoorde calciumstofwisseling enz. Daarna werdenaanwijzingen gegeven omtrent de, in dat verband passende behandelingsmethoden,nl. toediening van CaCl2 in den vorm van intraveneuze injecties, of per os, alleenof gemengd met glucose,

alsmede inspuiting van bijschildklieren-extract. Ookwerd geadviseerd tot preventieve behandeling van kalfziekte, beginnende 4 wekenvoor het afkalven, welke behandeling zou moeten beginnen met, gedurende2 dagen, toediening van CaCl2, daarna fosforzure voederkalk, daarnaast lever-traan. Ook kan alleen, gedurende 4 weken, eiken dag 40 gr. CaCl2 worden gegevenof ?Š?Šnmaal een injectie van bijschildklier-extract. Prof. S. biedt aan de benoodigde medicamenten op aanvrage aan de dieren-artsen te verstrekken. Gaarne houdt hij zich inmiddels aanbevolen voor toezending van urine van,op deze wijze, behandelde dieren, als ook bloed en urine van dieren die veel aankalfziekte resp. kopziekte lijden en dan wel v????r de behandeling met CaCl2. Van dieren lijdende aan z.g. Eisenbahnkrankheit, die in Limburg ook succesvolmet CaCl2 behandeld worden, wenscht Prof. S. gaarne bloed en vetvrij vleeschte

ontvangen, terwijl ook bloed van dieren, lijdende aan z.g. â€žwolf in den staart"en van vette niet uitgroeiende kalveren, alsmede gras veel voorkomend in deweiden waarin lijders aan kopziekte, gewenscht wordt. De toezending van eenen ander moet gepaard gaan met mededeeling van de omstandigheden waar-onder de ziekteprocessen optraden (temperatuursschommelingen, tochtigheid,toestand van de weiden, bemesting enz.). De inleiding van Prof. Sjollema gaf aanleiding tot een geanimeerde discussie,betreffende het verband der onderhavige ziekten en sterke stikstofbemesting, hetin den oorlogstijd niet optreden van kalfziekte en wel van â€žwolf in den staart",het gelijktijdig voorkomen van beide ziektetoestanden bij sommige koeien, detegenstelling van het voorkomen van kalfziekte bij oudere â€” en van kopziekte bijjonge koeien, op de goede resultaten van uier-insufflatie bij kalfziekte en de slechtebij

kopziekte, op met kalfziekte overeenkomstige ziekteverschijnselen bij afge-zogen schapen waarbij ook uier-insufflatie succes heeft, op de mogelijkheid ofook de z.g. maandagziekte met storing in de minerale stofwisseling in verbandstaat en hier ook een CaCl2-behandeling succes zou hebben, op de reisziekte bijuit Rusland ingevoerde hitten, welke ziekte wordt tegengegaan wanneer de dierenonderweg weinig drinken en bij aankomst ook weinig voedsel en drank krijgen, opde vraag of het werkelijk een feit is, dat uitmelken het ontstaan der kalfziektein de hand werkt? Zooveel mogelijk werd door Prof. Sjollema een antwoord op de desbetreffendevragen gegeven ; hier en daar is het verband met verstoring van het evenwichtin de minerale stofwisseling moeilijk aan te toonen en moet ook aan stoornissenin de endocrine functies, resp. vergiftigingen worden gedacht. Prof. Sjollema werd warmen dank gebracht voor zijn

onderzoekingen in hetbelang van de diergeneeskunde. Kroes.



??? BERICHTEN. Bijenziekten in Nederland. Onder het op blz. 29, afl. 1, geplaatste stukje, is bij vergissing de naamâ€žWinkel" gezet. VLEESCHHYGI?‹NE. Opening van het openbaar slachthuis te Winterswijk. Onder zeer groote belangstelling werd op 17 Dec. j.1. het nieuwe abattoir teWinterswijk geopend. In zijn openingsrede memoreerde de burgemeester het feit,dat medio Dec. 1926 bij den Raad het voorstel werd ingediend een slachthuismet koelhuis te bouwen, waarvan de bouwkosten, inclusief de kosten van dengrond, werden geraamd op ?’ 160.000.â€” Met overgroote meerderheid werd ditvoorstel aangenomen en met zulk een voortvarendheid werd aan de inrichtinggewerkt, dat thans, na 2 jaar, de gemeente Winterswijk een modern slachthuismet koelinrichting bezit. Na de gebruikelijke toespraken werd, onder leiding vancollega Tervoert een rondgang gemaakt door het gebouw. Zeer zeker komt ookhem

een woord van hulde toe voor wat hij bereikt heeft met de stichting van ditslachthuis. Een abattoir in eigen beheer der slagers te Soest. De Gemeenteraad van Soest heeft goedgekeurd de voordracht houdende eenovereenkomst met de N.V. Centrale Slachtplaats, gevestigd te Soest. De Gemeente-raad zal in den Raad van commissarissen van deze N.V. eenige vertegenwoordigershebben, doordat van de 5 leden van dezen Raad er 3 worden gekozen uit eenbindende voordracht van 6 personen, uit den Gemeenteraad aangewezen. Een destructie-inrichting te Schagen (keuringskring Barsingerhorn). Verschillende gemeenten in het N. van Noord-Holland hebben bezwaarschrifteningediend bij Ged. Staten van Noord-Holland tegen het besluit der 10 gemeentenin den keuringskring Barsingerhorn tot inrichting van een gezamenlijke nood-slachtplaats met installatie vpor het vernietigen van afgekeurd vleesch,

terwijlbovendien de N.V. Ned. Thermo-Chem. Fabrieken had te kennen gegeven, dat,indien zich gemeentebesturen in N.-Holland aan aansluiting bij de N. T. F. zoudenonttrekken, zij genoodzaakt zou zijn, zich in geheel N.-Holland terug te trekken. In een openbare vergadering van Ged. Staten zijn deze bezwaarschriften toe-gelicht. Een groot aantal burgemeesters en andere vertegenwoordigers van debetrokken gemeenten waren verschenen. De N. T. F. waren vertegenwoordigddoor haar directie. De burgemeester van Castricum en een wethouder van Hoornspraken zich uit voor een destructie door de N. T. F., terwijl een wethouder vanWischel het standpunt van den kring Barsingerhorn verdedigde. Gedep. Staten van N.-Holland hebben echter toch het besluit van de 10 gemeen-ten van den kring Barsingerhorn goedgekeurd. Het ligt nu in de bedoeling, dezevernietigingsinrichting te Schagen te vestigen. De

Rijssensche abattoirkwestie. De Almelosche rechtbank heeft 12 Dec. j.1. de zaak tegen een Rijssenschen slagerbehandeld, die door den kantonrechter te Goor was vrijgesproken van het hemten laste gelegde nl. dat hij den 6en October te Rijssen in het gemeentelijk keur-lokaal een geslachte koe ter keuring heeft laten aanbieden, welke niet zoodanigoverlangs in twee??n was gedeeld, dat de beide helften op ?Š?Šn plaats aan elkanderwaren verbonden. Deze zaak houdt verband met de bekende abattoirkwestie, welke sinds eenigejaren de gemoederen der Rijssensche bevolking in beweging brengt. Op 18 December 1924 is dit abattoir, op last van den commissaris der Koninginin Overijssel, door den burgemeester geopend, zonder dat eerst het advies dergezondheidscommissie gevraagd was. Op grond hiervan en mede om het feitdat de burgemeester bij de openstelling h. i. niet datgene gedaan had, wat dewet

onder openstelling in administratieven zin verstaat, meende de raad, dat het



??? â€” go â€” abattoir, dat zij niet gewild had, niet geopend was en de slagers dus niet verplichtwaren, hun koeien daar te laten keuren, daar de verordening zegt, dat tot den dag,waarop het gemeentelijk abattoir wordt opengesteld, gekeurd moet worden terplaatse van slachting. Verdachte voerde tot zijn verweer aan, dat hij heeft gehandeld uit overmacht,omdat het openbaar slachthuis gesloten was en hij de koe door de nauwe gang,welke zijne slagerij van de straat scheidt, niet in zijn geheel kon vervoeren. Hettweede verweer luidde, dat verdachte niet heeft gehandeld tegen een bestaandwetsvoorschrift, omdat er geen verplichting voor hem bestond, de koe ter keuringaan te bieden in het bovengenoemde abattoir, het gebouwtje op de Mors. Volgensverdachte had de koe moeten gekeurd worden ter plaatse van slachting. Het O. M. was van meening, dat het feit, of het gebouw op de Mors was

eengemeentelijk abattoir en als zoodanig was opengesteld, geen element is van ditstrafbaar feit. In de desbetreffende bepalingen wordt met geen woord gesprokenover de plaats waar de keuring na de slachting zal moeten plaats hebben. Erwerd dan ook vernietiging van het vonnis van den kantonrechter geeischt en eenveroordeeling van verdachte tot / i.â€” subs. i dag hechtenis. (N. R. Ct.). De gemeentelijke noodslachtplaats in Kollumerland. Bij raadsbesluit van 22 Dec. 1927 werd vastgesteld een verordening op hetheffen en invorderen van slachtloonen voor slachtingen in de gemeentelijke nood-slachtplaats. Deze verordening kan echter, zooals zij thans luidt, de Koninkl.goedkeuring niet verkrijgen. De Minister heeft bezwaar, dat geen vergoedingwordt gevraagd voor het gebruik van het vrijbanklokaal. Bovendien gelden debezwaren ook den inhoud van art. 2 der heffingsverordening, luidende : ,,Bij af-

keuring van een slachtdier wordt het betaalde slachtloon teruggegeven". Ten-slotte meent ook de Minister, dat de te heffen slachtloonen de geheele exploitatievan het noodslachtinggebouw moeten dekken. B. en W. hebben getracht aan de bezwaren tegemoet te komen door mede tedeelen, dat uit de winst van den vleeschkeuringsdienst de niet door bovenbedoeldeslachtloonen te dekken exploitatiekosten ruimschoots konden worden gevondenen daarom aan een te heffen vergoeding voor het gebruik van het vrijbanklokaalniet behoefde te worden gedacht en ook om dezelfde redenen art. 2 was opge-nomen, te meer daar ook bij algelieele afkeuring van een slachtdier geen keur-loon is verschuldigd, hoewel toch ook dan gebruik wordt gemaakt van den dienstals zoodanig. De Minister handhaaft echter zijne meening en daar B. en W. van oordeel zijn,dat de noodslachtplaats door een te straffe heffing van

slachtloonen niet impo-pulair dient te worden, stellen zij voor de hierboven omschreven verordening inte trekken, waartoe werd besloten. Abattoirs. Te Aalsmeer zullen plannen worden ontworpen voor den bouw van een centraleslachtgelegenheid ; raming / 5000.â€”. De gemeenteraad van Oude- Pekela heeft besloten tot inrichting van een gemeen-schappelijken keuringsdienst met de gemeente Nieuwe Pekela. De Gemeenteraad van Geleen besloot bouwgrond aan te koopen ad / 99.000.â€”voor het bouwen van een slachthuis, een sportterrein en een park. DE G. De Heer A. H. Veenbaas, Directeur van den Gezondheidsdienst voor vee teLeeuwarden, zal in dezen winter een reeks voordrachten houden voor de Vereeni-ging van oud-leerlingen der Rijks-Zuivelschool. Het ligt in de bedoeling vooral dieonderwerpen uit de microbiologie te bespreken, waarmede de zuivelbereider nu ofin de toekomst te maken

heeft. Zoo staan o.a. op het programma, iets over denbacteriophaag, het gevaar van overbrenging van ziekten door runderen op denmensch, kennis van de in de melk aanwezige ziektekiemen en hunne bestrijding.



??? beoordeeling der melk op geschiktheid voor industrieele of consumptiedoeleindenen het zoo mogelijk vaststellen van een kwaliteitsonderzoek met voldoende uni-formiteit voor de praktijk en in verband met ?Š?Šn en ander het melkbesluit. (Alg. Zuivel- en Melkhygi??nisch Wkbl. 21 Dec. 1928). Uitwassen op het gebied der sp?Šcialit?Š\'s. Nottebaum schrijft hierover in de Kassenarztl. Nachrichten (ref. in Pharm.Weekblad 1928, blz. 1328) : De duitse artsenstand moet tegen het schandelijk be-drijf, dat zich op de geneesmiddelmarkt afspeelt, energies optreden. De redacteuren der mediese vakpers moeten in hun bladen geen artikel overeen geneesmiddel meer opnemen zonder de schriftelijke verklaring van den schrij-ver dat hij geen financieel belang heeft bij het preparaat of de fabriceerende firma. De advertentiekolommen der vakpers moeten streng bewaakt en gezuiverdworden. Aan de artsen moet de raad

gegeven worden alle reclamepapieren ongelezenin de prullemand te werpen. Een medicus die van een nieuw geneesmiddel eerstna eenige jaren, uit vrije mededeelingen in de vakpers, iets te weten komt, heeftin den regel niets verzuimd. In den laatsten tijd reizen de vertegenwoordigers van geneesmiddelenfabrikantenrond om hun middelen aan te prijzen, kostelooze monsters en veel literatuur erover te verstrekken. Die bezoeken zijn van weinig nut, daar de arts daardoor tochgeen inzicht krijgt in werking en waarde van het aangeprezen middel. Vr. Prijscourant. Wij ontvingen de nieuwe prijscourant (1929) van de Koninklijke PharmaceutischeFabrieken, voorheen Brocades-Stheeman & Pharmacia, van Chemische enPharmaceutische producten, laboratoriumbenoodigdheden, utensili??n, verband-en verplegingsartikelen, een boekdeeltje van 453 bladzijden. Leesgezelschap. Evenals vorige jaren bestaat

gelegenheid tot overneming van jaargangen tegen?’ 1.â€” a ?’1.50 per jaargang plus porti. Van ieder blad wordt ?Š?Šn jaarganggereserveerd om te kunnen voldoen aan aanvragen van losse nummers. Dezeworden tegen kostenden prijs verkocht. Zes Algemeene Groepen zijn meti Januari ingedeeld Klarenbeek. Eichholtz. BIBLIOGRAFIE. J. Timmermans, Voeding, verpleging en opfok van onze huisdieren. 2e dr. Nij-megen, R. K. Ned. boeren- en tuindersbond, 1928. J. Timmermans, Supplement op de nieuwere inzichten op het gebied der voe-dingsleer van mensch en dier. Roermond, N.V.V.I.R., 1928. ?’ 0.10. Suppl. op den 4en dr. H. Jalving, Cirrhosis hepatis enzootica bij het rund, een plantenintoxicatieveroorzaakt door ingestie van Senecio aquaticus Huds. en Senecio Jacobaea L.Proefschrift a. d. Veeartsenijkundige Faculteit, Utrecht, fa. Schotanus & Jens,1928. Gr. 8Â°. 144 blz. m. 6 afb. Diergeneeskundig

Jaarboekje 1929 Jg. 4. Uitg. door de Maatschappij voorDiergeneeskunde. Utrecht, J. van Boekhoven, 1928. 8Â°. 152 blz. ?’ 2.50. O. Nieschulz, Enkele miltvuuroverbrengingsproeven met Tabaniden, Muscidenen Muskieten. â€” O. Nieschulz en F. L. Huber, Over enkele boutvuur- enparaboutvuuroverbrengingsproeven met Tabaniden. Buitenzorg, Archipel druk-kerij, 1928. 8Â°. Veeartsenijkundige mededeelingen. No. 67. Dept. van Landbouw, Nijverheid en Handel [in Ned.-Indi??],



??? C. Bubberman, Verslag omtrent een dienstreis door Britsch-Indi?? ter bestudee-ring van diergeneeskundige vraagstukken. Buitenzorg, Archipel drukkerij, 1928.8Â°. 55 blz. met 10 pl. en 2 curven. Veeartsenij kundige mededeelingen. No. 68. Dept. van Landbouw, Nijverheid en Handel [in Ned.-Indi??]. J. Lahaye, Maladies des volailles. Remouchamps, Impr. Steinmetz-Haenen,1928. 8Â°. 393 p. av 115 fig. Belgas 8.â€”. E. Nicolas, Ophtalmologie v?Št?Šrinaire et compar?Še. 2e ?Šd. Paris, Vigot fr?¨res,1928. 8Â°. 500 p. av. 205 fig. et 9 pl. hors texte en couleurs. Cart. fr. 50.â€” L. E. Perdrizet, Aide-m?Šmoire de microbiologie. 3e ?Šd. Paris, J. B. Bailli?¨re etfils, 1928. 16Â°. 368 p. Manuel du doctorat en m?Šdecine Paul Lefert. H. Girard et G. Jannin, Le mouton de rapport. Exploitation r?Šmun?Šratricedu troupeau. Paris, Librairie agricole de la Maison rustique, 1928. Kl. 8Â°. 380 p.av. 83 fig. Broch. fr. 15.â€”. Annual

report of the department of veterinary science and animal husbandryof Tanganyi ka Territory, for the year ending 31st Dec. 1927. [By F.J. MacCall], London, Crown agents for the Colonies, 1928. Sh. 3.â€”. J. L. Leonard, The care and handling of dogs. Garden City, N.Y., Doubleday,Doran, 1928. 8Â°. 397 p. w. ill. 8 4.â€”. Memorandum on the method for carrying out the double intradermal tuberculintest in cattle with a note on the potency of tuberculin. London, H. M. StationeryOffice, 1928. Medical Research Council. J. F. Wilson, A method of determining the clean weights of individual fleeces ofwool. Berkeley, University of California Printing Office, 1928. 8Â°. 21 p. w. 8 fig. University of California. College of Agriculture. Agr. Exp. Stat. Bull. No. 447. J. W. Sims, Value and care of farm manure. Michigan, State College, 1928. 8Â°.7 p w. 2 fig. Michigan State College of Agriculture. Extension Division Ext. Bull. No. 71. C. J.

Babcock, Preventing feed flavors and odois in milk. Washington, Govern-ment Printing office, 1928. 8Â°. U. S. Dept of Agriculture. Leaflet No. 25. From chick to layer with complete feeding directions by noted poultry authori-ties. Comp. by O. A. Hanke. Mount Morris, Poultry Tribune, 1928. 40. 32 p. w. ill. Poultry Tribune series. T. S. Hamilton, H. H. Mitchell and W. G. Kammlades, The digestibility andmetabolizable energy of soybean products for sheep. Urbana, Agr. Exp. Station,1928. 8Â°. 63 p. University of Illinois. Agr. Exp. Station. Bull. No. 303. H. P. Rusk and R. R. Snapp, The utilization of soft corn in beef cattle feeding.Urbana, Agr. Exp. Station, 1928. 8Â°. 28 p. w. 6 fig. University of Illinois. Agr. Exp. Station. Bull. No. 313. Report of the veterinary director general (G. Hilton) for the year ending March31, 1928. Ottawa, F. A. Acland, 1928. Gr. 8Â°. 49 p. Department of Agriculture, Canada. F. W. Tanner, Practical

bacteriology ; an introduction to bacteriological tech-nic. New-York, Wiley & Sons, 1928. 8Â°. 234 p. w. ill. a. diagr. S 2.50. Grawert, Die Zange. Des lustigen Tierarztbuches 2ter Bd. Berlin, R. Schoetz_1928. 8Â°. 216 S. m. 16 Zeichn. Geb. M. 9.50. Die Futterkonservierung. Hrsg. vom Verein zur F??rderung der Futterkonser-vierung in Berlin. H. 5. Berlin, P. Parey, 1928. 40. 99 S. M. 4.â€”. E. Feige, Haustierkunde und Haustierzucht. Leipzig, Quelle und Meyer, 1929.Kl. 8Â°. 132 S. m. 20 Abb. auf 8 Taf. u. im Text. M. r.80. Wissenschaft und Bildung. H. 252.



??? Th. Kitt und A. Koegel, Gefl??gelkrankheiten. Berlin, P. Parey, 1928. 8Â°. 106 S. m. 35 Textabb. M. 4.â€”. Landwirtschaftliche Hefte. H. 56. P. Uhlenhuth, Die Bedeutung des Tierexperiments f??r die Medizin, bes. f??rdie Erforschung des Wesens, der Erkennung und Bek?¤mpfung der Seuchen. Frei-burg i. B., Speyer und K?¤rner, 1929. Gr. 8Â°. 29 S. M. 1.â€”. Rektoratsrede. Freiburger Universit?¤tsreden. 2. W. Henneberg, Wandtafeln der G?¤rungsbakteriologie. Taf. 6â€”11. Berlin.P. Parey, [1928]. Je 95 x 120 c.M. Je M. 9.50. 6. G?¤rungsessigfabrikation. â€”7. 8. Milch. â€” 9. Butterei. â€” 10. 11. K?¤serei. 1. 2. W. und E. Meysahn, Rationelle Milchviehhaltung. Hildesheim, Molkereiâ€”Zei-tung, 1929. 8Â°. 208 S. m. 56 Abb. M. 4.50. W. V??ltz, Wirkung nat??rlicher und k??nstlicher Lebensbedingungen auf Wachs-tum und Konstitution der Haustiere. Halle, M. Niemeyer, 1928. 4Â°. 16 S. m. 2Taf. 11. Fig. M. 1.80.

Schriften der K??nigsberger Gelehrten Gesellschaft. Naturw. Klasse. Jahr 5, H. 1. Die Normal-Milchverordnung der Vereinigten Staaten von Nord-Amerika. Uebers.und hrsg. von K. Brandt. Berlin, P. Parey, 1928. M. 1.80. Arbeiten der ,,Studiengesellschaftf??r die Milchversorgung Berlins m. b. H." H. 1. Tier?¤rztlicher Taschenkalender 1929. Bearb. von J. Mayr. Jg. 33. M??nchen,J. Gotteswinter, 1928. Kl. 8Â°. M. 7.50. J. Meisenheimer, Entwicklungsgeschichte der Tiere. 2 te Aufl. Bd. 1, 2. Berlin,W. de Gruyter & Co., 1928. Kl. 8Â°. Je M. 1.50, Bd. 1. Furchung, Primitivanlagen, Larven, Formbildung. 137 S. m. 57 Fig. Bd. 2. Embryonalh??llen, Organbildung. 132 S. m. 47 Fig. Sammlung G??schen Bd. 378, 379. F. Opel, Der st?¤dtische Schlacht- und Viehhof in M??nchen. M??nchen, Deukula,.1928. 4Â°. 75 S. m. Abb., 3 [1 f?¤rb.] Taf. Festschrift. Chr. Mommsen, Die F??tterung von Rindvieh und Schweinen. Neubearb. u.

erg.von A. Junginger. 3te Aufl. Stuttgart, Franck, [1928]. Gr. 8Â°. 140 S. m. eingedrTab. u. i Kurve. M. 4.60. Geb. M. 5.80. Bazin, Consid?Šrations sur le typhus du chien. Th?¨se de Paris. 1928. Huchin, Population bovine du Pas-de-Calais. Th?¨se de Paris. 1928. Mauboussin, Contribution ?  l\'?Štude clinique de la gourme. Th?¨se de Paris. T928. Godet, De l\'intoxication des bovins par l\'alcool. Th?¨se de Paris. 1928. Rault, Du traitement du renversement de l\'ut?Šrus chez la vache. Th?¨se deParis. 1928. Masson, Etiologie et traitement du rachitisme par les rayons ultra-violets.Th?¨se de Toulouse. 1928. Michard, Contribution ?  l\'?Štude des n?Švrectomies chez le cheval. Leurs indica-tions. Leurs r?Šsultats. Th?¨se de Lyon. 1928. Delorme, De l\'acclimatation du b?Štail europ?Šen au Maroc. Th?¨se de Lyon. 1928. Jauffret, Prophylaxie de la peste bovine en Cochinchinc. Th?¨se de Lyon. 1928. Couderc, Contribution ? 

l\'?Štude de l\'envenimation par morsure de vip?¨re chezle chien. Th?¨se de Toulouse. 1928. Teyssier, De la paralysie du facial chez le cheval. Th?¨se de Toulouse. 1928. Haurigot, R?Šactions des bovid?Šs ?  la tuberculine. Ph?Šnom?¨nes d\'accoutu-mance. Th?¨se de Toulouse. 1928. C?¨be, La jumenterie de Nuoc-Hai et l\'?Šlevage du cheval dans la haute r?Šgiondu Tonkin. Th?¨se de Toulouse. 1928. S. Balazs, Beitr?¤ge zur Pathologie der durch den Wasserschwaden (Glyceriaaquatica) verursachten Vergiftungen. Inaug.-Diss. Budapest. 1928. LVI 7



??? Klockenbring, Die Milchleistungspr??fungen im Zuchtgebiet der Oldenburgi-schen Wesermarsch-Herdbuch-Gesellschaft und die Verwertung ihrer Ergebnisse.Inaug.-Diss. Bonn-Poppelsdorf. 1928. Thik??tter, Untersuchungen ??ber gewisse, bisher weniger erforschte Umst?¤nde,die den Fettgehalt der Milch beeinflussen. Inaug.-Diss. Bonn-Poppelsdorf. 1928K. J??an, Einwirkung von Rasse und Vorbereitung (Aufzucht) auf den Erfolgder Mast und die Einzelbestandteile der Masttiere bei Schweinen. Inaug.-Diss.Breslau. 1928. H. Graf, Zur Theorie der intrauterinen Kohlewirkung in ihrer Beziehung zurProphylaxis und Therapie der komplikativen Metritis. Habilitationsschrift Berlin.1928. O. Lautenschlager, Grundlagen der Aufnahme-Technik des Elektrokardio-grammes von Pferd und Rind und ihre Ergebnisse. Inaug.-Diss. Giessen. 1928. F. Schwan, Klinische Erfahrungen mit der Harnsedimentf?¤rbung nach

Seyder-helm bei Pferd, Rind und Hund. Inaug.-Diss. Giessen. 1928. W. B??gli, Verkalkungen und Nekrosen in den Nebennieren von Katzen untereinem halben Jahr. Inaug.-Diss. Bern. 1928. P. K?¤sTLi, Zur Desinfektion von Fischteichen bei Furunkulosis der Forellen.Inaug.-Diss. Bern. 1928. W. Burkhalter, Studien ??ber die Korrelationen von Jodstoffwechsel mit Blut-gerinnung, Malachitzahl des Blutes und Fettgehalt der Milch. Inaug.-Diss. Bern.1928. P. Oberson, Beitrag zum Studium der willk??rlichen Beeinflussung des Ge-schlechts bei Haustieren. Inaug.-Diss. Bern. 1928. A. Seiler, Untersuchungen ??ber Automatie und Erregbarkeit des ??berlebendenS?¤ugetierdarmes bei Sauerstoffmangel. Inaug.-Diss. Bern. 1928. A. Ballinari, Untersuchungen ??ber den Wasserstoffwechsel bei Unterdruck undunter Einfluss von Pituitrin und Euphyllin. Inaug.-Diss. Bern. 1928. Th. Siegfried, De l\'influence des injections de

sang sur les tissus pr?Šexistants.Th?¨se de Berne. 1928. E. W?¤cHTER, Ueber den Einfluss der Entnervung der Schilddr??se auf die Gr??sseder Harnabsonderung. Ein Beitrag zur Frage der sekretorischen Innervation derSchilddr??se. Inaug.-Diss. Bern. 1928. J. Douma, Die Beurteilungsbestimmungen des Reichsfleischbcschaugesetzes inden Niederlanden. Inaug.-Diss. Bern. 1928. H. Looser, Versuche zur Eiweissdifferenzierung in gekochten Fleischkonservenmit Hilfe der Anaphylaxiereaktion. Inaug.-Diss. Bern. 1928. J. Motiejunas, Beitrag zur Mumifikation und Verkalkung des Rindsf??tus.Inaug.-Diss. Bern. 1928. E. BL?¤TTLER, Untersuchungen ??ber den Stickstoffumsatz in der Muskulaturkohlehydratarmer Tiere. Inaug.-Diss. Bern. 1928. W. Witschi, Ueber die unsch?¤dliche Beseitigung von Tierkadavern und tieri-schen Abf?¤llen sowie deren Verwertung unter bes. Ber??cksichtigung der Schweize-rischen

Verh?¤ltnisse. Inaug.-Diss. Bern. 1928. J. Koch, Ueber das Vorkommen des Bilurubin im Blutserum und des Krobilinsin den F?¤zes von Rindern, K?¤lbern, Schafen und Schweinen. Inaug.-Diss. Z??rich.1927. G. Tuffli, Die Arterienversorgung von Hoden und Nebenhoden. Untersuchun-gen bei Hund und Katze mit Hilfe Spalteholzscher Aufhellungs- und Injektions-pr?¤paraten. Inaug.-Diss. Z??rich. 1928. H. Glaser, Ueber die Cephalothoracopagen und einen Prosopothoracopagusdisymmetros vom Schwein. Inaug.-Diss. Z??rich. 1928. E. Waldmeier, Das Rehherz. (Cervus capreolus L ). Inaug.-Diss. Z??rich. 1928 du Buy.



??? REFERATEN. Nederlandsch Tijdschrift voor Hygi??ne, Microbiologie en Serologie. Deel 2, No. 4. V. H. van den Bergh : Bijdrage tot de Kennis van de Biochemie der Dysenterie-Bacteri?¨n. In denzelfden vorm was deze arbeid reeds verschenen als proefschrift uit hetlaboratorium van Prof. W. C. de Graaff. Van den Bergh heeft zich niet uitsluitend beperkt tot de Dysenterie-bacteri??n.maar ook in zijn studie betrokken Coli-, Typhus- en Paratyphusbacteri??n. Bij Bact. Coli, Paraty. A en B en bij Bact. Typhi heeft een zuivere gemengdzure gisting plaats (mierenzuur, azijnzuur, barnsteenzuur en melkzuur), bij deDysenteriebacteri??n treedt geen melkzuur op, maar treedt vooral het azijnzuursterk op den voorgrond. Ook van den Bergh komt door zijn onderzoekingen tot de overtuiging, dat dez.g. Pseudodysenterie-bacteri??n (Flexner en Hiss) feitelijk niet van elkaar kun-nen worden onderscheiden. Een tweede

bevestiging eener reeds vrijwel algemeengeldend standpunt is, dat de Dysenterie-bacteri??n niet thuis hooren in hetzelfdeenge verband met de leden der Coli-Typhusgroep. Tusschen deze en de Dysenterie-groep zouden de Pseudo-dys.-bacteri??n als overgangsvormen kunnen worden inge-deeld. Het is jammer, dat de onderzoeker voor zijn studie heeft gebruik gemaakt uit-sluitend van oude laboratoriumculturen, temeer, omdat immers bekend is, dat juistPseudodysenterie-bacteri??n op den duur veelal een gewijzigd biochemisch karaktergaan vertoonen (Hiss). Ook missen wij een opgave der herkomst van de onder-zochte Coli- en van het type der Paratyphus-bacteri??n. De verschillende leden vande Coli- en van de Paratyphus B. groepen gedragen zich niet alleen serologisch,maar vooral ook in biochemisch opzicht, onderling zeer verschillend. G. Entz : Over de rangschikking en de beteekenis van de fibrillen

der Ciliaten. P. C. Flu : De aard\'van den Bacteriophaag. De Leidsche hoogleeraar breekt nog weer eens een lans voor de opvatting vand\'H?Šrelle, dat het lytische agens der bactcriophagie een levend organisme is. Hijsteunt zijn betoog op proeven met een uit grachtwater geisoleerde bacteriophaagten opzichte van Coli, Shiga en pest. Bij verhitting op 56Â° verzwakte het lytischvermogen voor de eerste 2 aanmerkelijk, maar regenereerde weer volkomen nainwerking op pest. Flu acht een dergelijke functie bewijzend voor de levende ge-aardheid van het agens. Kort verslag van de Vergadering der Nederlandsche Vereeniging voor Microbiologieop 3 December 1927. Nederlandsch Tijdschrift voor Hygiene, Microbiologie en Serologie. Deel 3 No. 1. M. van Riemsdijk : De invloed van de zuurstof op de bewegelijkheid der Cholera-vibrionen. (De ,.langdurige" hangende druppel). De beweeglijkheid der choleravibrionen

in het oppervlaktevlies der bouillon-cultuur is zeer verschillend van die daaronder. De aanwezigheid van zuurstof speelthierbij een rol. Volgens v. R. moet worden aangenomen, dat de choleracultuur be-staat uit â€žindividueel" zeer verschillende organismen en zij waagt het een verbandte onderstellen tusschen het beeld, dat de bouillonkweek te zien geeft en het ver-schillend klinisch en epidemiologisch verloop van de cholera. J. de Graaff : De invloed van de soort pepton bij de gistingsproef van Eykman. Uit een vergelijkend onderzoek is gebleken, dat de soort der gebruikte peptonbij de coliproef van Eykman ten behoeve van het wateronderzoek, van wezenlijkeinvloed is. Het best voldoet pepton â€žWitte". (Zie overigens v. Hoytema, Deel 3No. 2). H. H. de Wolff : Bijdrage tot de kennis der biochemische eigenschappen der Diph-terie- en der z.g. Pseudo-diphteriebacteri?¨n.



??? G. Kapsenberg : Serumeiwitten en Antilichamen (vervolg, zie Deel 3, No. 2). Kort verslag van de Vergadering der Nederl. Vereeniging voor Microbiologie op22 April 1928 te Amsterdam. Deel 3, No. 2. A. Massink : De bepaling van het aantal coli-kiemen in water. Teneinde faecale verontreiniging van water vast te stellen is het aantoonen vancolibacteri??n van belang. Schr. bespreekt verschillende wijzen om het aantal dezerkiemen in watermonsters te bepalen en behandelt uitvoerig de methode, die sedertde laatste 5 jaren daarvoor wordt toegepast bij het Rijksbureau voor Drinkwater-voorziening. Deze methode steunt op een formule, aangegeven door Mc. Crady enwaarbij in rekening wordsn gebracht het aantal ingezette proeven (gistingsproefvolgens Mc. Conkey) met 10, 1 en 0.1 ccm. water en het aantal der hiermede ver-kregen positieve uitkomsten, alsmede het aantal coli-bacillen, geteld in 100 ccm.water.

De kansrekening is hierbij in aanmerking genomen. Aldus is op vrij eenvou-dige wijze, met besparing van veel materiaal, tot het doel te geraken. G. Kapsenberg : Serumeiwitten en Antilichamen. Samenvatting van een reeks onderzoekingen, die schr. sedert 1921 in verschil-lende tijdschriften reeds heeft gepubliceerd en die ten doel hadden aan te toonen,dat de antilichamen gebonden zijn aan het serumglobuline. K. neemt aan, dat dereacties van Wassermann en Sachs-Georgi inderdaad zijn antigeen- antili-chaam-reacties. Hij ontwikkelt, naar aanleiding van de zelf verzamelde gegevensen ten deele in aansluiting aan opvattingen van andere onderzoekers een theoreti-sche beschouwing omtrent de vorming van specifieke antistoffen, ter vervangingder voorstellingswijze van Ehrlich. A. j. van Hoytema : Hoe kan de gistingsproef van Eykman verbeterd worden ? De uitkomsten, verkregen met de gistingsproef van

Eykman zijn voor een be-langrijk deel mede afhankelijk van de aanwezigheid van streptococcen in het water.De betere resultaten, die de Graaff verkreeg met Pepton Witte, in vergelijkingmet pepton Poulenc (zie deel 3 No. 1), zouden niet berusten op een wezenlijke guns-tige beinvloeding door het eerstgenoemde product, maar op het feit, dat de peptonWitte slechts relatief weinig gemakkelijk assimileerbare pepton bevat en daardooreen minder gunstig milieu is voor de ontwikkeling van streptococcen, dan de veelwaardevoller pepton Poulenc. Het zelfde resultaat, als met pepton Witte, is te ver-krijgen, door te gebruiken een slechts zeer geringe hoeveelheid van de ,,goede"pepton Poulenc. v. d. Hoeden. Nederlandseh-Indische Bladen voor Diergeneeskunde. Deel 40, 2e en 3e afl. Kort historisch overzicht van het Veeartsenijkundig Onderwijs in Nederlandsch-Indi??. Dr. H. J. Smit. Op 30 Juni 1928 werd door den

huidigen Directeur Dr. H. J. Smit de nieuweNederlandsch-Indische Veeartsenschool te Buitenzorg geopend met een rede. Hij vertelt ons hoe in den beginne (1860) een schooltje te Soerabaya werd opge-richt onder leiding van den toenmaligen Gouvernementsveearts van Soerabaya :van der Weyde; hoe later de Gouvernementsveeartsen leerlingen kregen ter oplei-ding, totdat in 1907 te Buitenzorg het Veeartsenijkundig Laboratorium werd opge-richt volgens de plannen van Collega de Does (den man, die zooveel gedaan heeftvoor het wetenschappelijk onderzoek in ons vak in Indi?? en wien wij ouderenallen zoo dankbaar kunnen zijn voor zijn altijd zoo groote behulpzaamheid en colle-gialiteit, ref.). Annex kwam de school, welke met 2 leerlingen begon met Dr. Leurink alsleeraar, dra gevolgd door Dr. de Blieck, thans professor te Utrecht, die in 1911benoemd werd tot Directeur. Thans zijn er 5 veeartsenijkundig?Š

leeraren, ieder bijgestaan door een assistent-



??? leeraar-Indisch veearts en een niet veeartsenijkundig leeraar voor de propaedeuti-sche vakken. De school was oorspronkelijk verbonden met het Veeartsenijkundig Laborato-rium, doch gebrek aan plaats noopte tot scheiding van de twee instituten In 1925werd daartoe besloten onder Hoekman wd. Directeur van Landbouw. Thans studeeren er -J- 50 jongelui voor veearts, 99 Indische veeartsen zijn reedsafgestudeerd. Zeer zeker zal de school veel goeds kunnen doen voor Indi??. Eugenetiek. Dr. B. Vrijburg. Lezing te Djocjakarta cp 30 Maart 1928. Uitgaande van de studie van Dr. van Herwerden geeft spreker een overzichtvan hetgeen er in het belang der eugenetiek in verschillende landen gedaan wordt,hoe noodzakelijk het is bij de voortteling zorg te dragen, dat zwakzinnigen en ziekenuitgesloten worden en daartoe middelen te beramen. Hij wijst er op, hoe de dierenartsen door hun opleiding daartoe geschikt

medekunnen helpen, waarom hij hen oproept zich aan te sluiten bij de Eugenetische ver-eeniging in Nederlandsch-Indi??. Musculatuur van de bevruchte baarmoeder bij de Karbouw. Dr. J. Merkens :Mededeeting uit de af deeling Veeteelt van de Ned. Ind. Veeartsenschool. Schrijver heeft de uterus bij een 25 tal karbouwen onderzocht om de spiercellente bestudeeren in verschillende stadi??n van zwangerschap. De karbouwenuterus komt wat bouw betreft overeen met de runderuterus zooalsbeschreven door Rab. Er is een longitudinale en een circulaire spierlaag ; dezelaatste vormt in den cervix den sphinctcr cervicis. Bij de onbevruchte uterusliggen de spierbundels van beide soorten tegen elkander aan, bij de hoogdrachtigeuterus is het verband veel losser : op eie zij vlakte b.v. ziet men slechts verspreidestrookjes spierbundels. De zwangerschap van de karbouw is ioÂ? maand. Gedurende dien tijd verlengenzich ele

spiercellen zoowel in de overlangsloopende vezels als in ele circulaire spierlaag.Ook de breedte der spiercellen neemt toe tot de 6e drachtigheidsmaand. Na 9 maan-den is de gewiichtstoenarne van den uterus 5.5 x die van de oorspronkelijke baar-moeder, gedeeltelijk tengevolge van meer bloed en wcefselvocht, voornamelijkechter door de grooter geworelen spiermassa Ofschoon de onelerzoeker wel hypertrophie gevonden heeft, is het twijfelachtigeif er ook hyperplasie plaats vindt. Ook Rab heeft bij het rund dezelfde onelervinelingcn opgedaan. Paardenfokkerij op Savoe. M. Soetisno. Het eiland Savoe behoort tot de afdeeling Timor en eilanden eler ResidentieTimor en onderhoorigheden. Het heeft in het binnenland een golvend heuvelterreinin hoofelzaak bestaand uit zanel-kalkstcen uit de triasformatie. In het Noorden enOosten is de kustvlakte eenige kilometers breed, in het Westen is een golvend heu-velterrein

en in het Oosten een plateau van 100â€”150 M. hoog. Het eiland heeft een droog klimaat. Van Augustus tot en met Neivember is lieter zeer droog ; geen grassprietje is er dan te bekennen ; bijna alle rivieren drogen op.Water moet uit putten komen. Het paard wordt daar benut als rijdier. Grootbezitters komen er niet voor ;slechts enkele hoofden hebben koppels van ten hoogste 20 stuks. Selectie van heng-stenmateriaal vindt plaats, ook wel van merries. Ook op kleur wordt geselecteerd.De meest geliefde kleuren zijn zwart, isabel, valk, bruin en schimmel. Vossen enbonten zijn niet gewild. Ook wordt veel waarde gehecht aan het voorkomen vanbijzondere haarwervels of oesoeran (hetgeen het fokken in het algemeen en het uit-zoeken van fokdieren niet gemakkelijker maakt, ref.). Men onderscheidt thans 2 hoofdtypen : het Savoeneesche paard en het gekruisteSoemba-Savoe paard. Het gekruiste type is iets grooter

van stuk, mooier misschien van vorm. Beidevertoonen duidelijk oostersche afkomst. (Het Soembapaard moet echter wel steedseen grooten invloed uitgeoefend hebben).



??? Vurig, droog met kleine ooren, kort hoofd, zijn ze geschikt als tuigpaard, waarvoorze meestal na uitvoer gebruikt worden. Het Gouvernement neent maatregelen ter verbertering, als het aanplanten vanolifantengras en van veevoedergewassen, het plaatsen van drinkbakken, het ge-bruik van superieure hengsten en geselecteerde merries, die in koppels van 8â€”12stuks te zamen geplaatst worden. De bevolking, welk welvaart van de paardenfokkerij afhangt, begrijpt het doelder maatregelen, gaat er mee accoord. De uitvoer is ook aan regelen gebonden (zie tijdschrift). Gemiddeld worden perjaar een 400 tal paarden uitgevoerd d.i. 13.16% van het geheele aantal. VanafJanuari 1927 tot eind September bracht dit op ?’ 35.965.50 voor de bevolking. De hoogte van de uitgevoerde paarden bedroeg van 1.02 tot 1.29 M. De bestrijding van Rabies in Nederlandsch-Indi??. Dr. B. Vrijburg : Lezing teDjocjakarta 31

Maart 1928. Vrijburg wijst op de onvoldoende bestrijding van rabies in Ned.-Indi?? en zegt,dat er nieuwe maatregelen moeten worden genomen. Uitroeien van de zwervers moet geschieden. Een belasting is daarom noodig metbelastingpenning. Honden, op wier bezit men prijs Stelt kunnen belast worden,teven met / 10.â€” per jaar, reuen met ?’ 1.â€” zooals collega Dr. Stadhouder reedsaangaf. De belasting moet dienen om de rabies te bestrijden, niet om een regent-schapskas te stijven. (Ik heb nog meegemaakt, dat alleen op plaatsen, waar Europeanen woonden,belasting betaald werd ; over de grens was de wet niet van toepassing, rei.). Honden zonder penning dienen opgevangen te worden en daarna afgemaakt ophumane wijze. Men zou op Java geleidelijk districtsgewijze kunnen beginnen. Een 2de hulpmiddel is de enting. Vrijburg haalt o.a. de referaten aan van Dr.Zwijnenburg en Breedveld in het

Hollandsche tijdschrift, met name deentingen van Plantureaux en van Prof. Guidi Finci. Uit alles blijkt, dat de en-ting over de geheele wereld van zeer veel belang wordt geacht. Een 3de middel is het wegnemen van het impopulaire der tegenwoordige rabies-bestrijding ; voornamelijk zou dit kunnen gebeuren door eigenaars van opgevattehonden het recht te geven, dat ze die reeds binnen 24 uur kunnen terugkrijgen,(onafgezien van de strafbaarheid van den eigenaar) ; tevens dient medewerkingverkregen te worden met machtige corporaties, zooals reeds bij andere veeziektengebeurt. Vrij burg trekt de volgende conclusies. ie. Rabies is uit te roeien. Wij hebben in Indi?? genoeg kennis en macht om opuitroeiing der ziekte te werken en niet op beperking. In dat eilandenrijk kan hettempo geleidelijk geregeld worden, zoodat de financi??ele draagkracht niet behoeftte worden overschreden. 2e. Het is

onverantwoordelijk niet op andere maatregelen aan te dringen, wantde tegenwoordige deugen niet. 3e. Bij een nieuw schema moet men bedenken : a. dat rabies juist blijft voortbestaan onder de niet verzorgde honden, de zwer-vers, dus dat de maartegelen daartegen in iste instantie moeten worden gericht. b. dat entingen zoowel preventief als curatief thans reeds zoo ver gevorderd zijn,dat zij een behoorlijk hulpmiddel kunnen vormen. c. dat zonder aan de gestrengheid der bepalingen te kort te doen, deze zoo moe-ten gemaakt worden, dat de tegenwerking van publiek, bestuur en politie wordt om-gezet in medewerking. (Inderdaad is dit artikel zeer belangrijk en te wcnschen ware liet, dat het Bestuurdeze zaak eens goed onder de oogen zag. Hoe lang nog ? Reeds 30 jaar en langergeleden was dit onderwerp al actueel, maar tot nog tce zijn er bijna nergens noe-menswaardige veranleiingen met de bestrijding

gemaakt. Jaarlijks worden noghonderden menschen in het Instituut Pasteur behandeld, hoe velen blijven onbe-handeld in den kampong ?



??? Op Java is de toestand zoo, dat de dierenarts bij iederen zieken hond, die hijonderzoekt, wel degelijk in overweging moet nemen, dat het dier dol kan zijn, dusdat hij de grootste omzichtigheid in acht moet nemen. De eigenaar beschuldigt heeldikwijls den arts van ,,bangheid" immers zijn hondje is niet dol ! Ieder, die wel eens door een dollen hond gebeten is en een behandeling heeft moe-ten ondergaan, zooals ook referent, weet in welken gemoedstoestand men verkeerten kan niet anders dan dankbaar zijn voor zijn medemenschen, indien eindelijkeens afdoende maatregelen genomen worden. En met schrijver ben ik het er overeens, dat een eilanden rijk toch al heel gunstige voorwaarden bezit tot verdelgingvan de ziekte. In 1900 was ik op het eiland Madoera, waar volgens opgave nog nooit hondsdol-heid was geconstateerd. Ik deed toen het voorstel om den invoer van honden teverbieden ; het antwoord

kwam na langen tijd, dat de regeering te zijner tijd allesregelen zou gelijk met de invoering van een hondenbelasting. Is dit ooit gebeurd ?Ettelijke jaren daarna zeker nog niet. Ik herinner mij hoe groot mijn teleurstellingtoen was. Ik dacht iets goeds te kunnen bereiken, maar de offici??ele domper werddirect op mijn lichtje gezet en duisternis heerschte weer. En zooals ik reeds vroegerin een referaat mededeelde had ik juist in 1899 een invasie van rabies meegemaaktop Sumatra\'s Oostkust, een invasie van een zeer ernstig karakter ; ik had daar ge-lukkig ????k kunnen zien, hoe door samenwerking van particulier initiatief en Be-stuur de ziekte volledig bedwongen werd. ref.). Het vaststellen van Septichaemia haemorrhagica bij noodslachtingen. F. C. Kra--Veveld en R. Djaenoedin. (Uit het Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorg). Omdat bloedonderzoek van in nood geslachte dieren dikwijls negatief uitvielwerd het

wenschelijk geacht na te gaan, hoeveel tijd voor den dood de scptichaemia-bacillen in het perifere bloed van het verdachte dier aantoonbaar zijn en ook ofmen veel kans heeft tot het stellen eener foutieve diagnose bij ??ntramusculair in-spuiten van kleine proefdieren in het laboratorium. Twee karbouwen werden kunstmatig ge??nfecteerd door inwrijven van het ge-scarificeerde tandvleesch met watjes, gedrenkt in een ?Š?Šn dag oude bouilloncultuur. Karbouw No. 1 werd 11 Sept. 1927 om 4.30 ge??nt, \'s Nachts om 12 uur scheenhet dier clinisch nog normaal, temp. 1.50 hoogcr. Dierenting met bloed gaf een posi-tief resultaat, bloedpraeparaat-onderzoek een negatief ; daarna waren alle entin-gen en praeparaten positief; ioÂ? uur na ele infectie was oedeemvocht te verkrijgenen dat infecteerde eveneens de proefdieren ; 21 j uur na de infectie stierf de kar-bouw. Bij karbouw No. 1 werden de kleine proefdierentingen

reeds 1 uur na ele infectiegedaan ; ook werden reeds bloedpraeparaten gemaakt. Na 6 uur waren dicrentingen reeds positief; na 8 uur eerst het bloeelonderzoek(kleuring van 2 praeparaten, telkens 1 met Gicmsa en 1 met carbolfuchsine). Hetelier stierf 9 uur na de infectie. Mzoo blijkt de onderzoek-methode van toegezonden materiaal wel degelijk waar-de te hebben en is ele kans op een foutieve diagnosis bij dierentingen al zeer gering.In geval van negatieve uitkomst dient dus aan een andere ziekte gedacht te wordenbij ele noodslachting, temeer daar door vroegere onderzoekingen bekend is, datele bacil maanden lang in niet verontreinigd materiaal kan blijven leven, ook in detropen. Antisera verkregen door inspuiting van Eiwitcoagulaat. D. J. Mekkens. Mede-deel ing uit de Af deeling Veeteelt van de Ned. Ind. Veeartsenschool. Eujuwara bereidt hoogwaardig praecipiteerend serum met hooge

soor/specifiteitdoor serum van een elier te verdunnen met de tienvoudige hoeveelheid gedistilleerdwat?Šr en daarna te koken met 1/5 hoeveelheid verzadigde NaCl-oplossing enkeleelruppels azijnzuur, totdat al het eiwit is neergeslagen. Dit eiwit wordt op een filterzooveel mogelijk uitgeperst en onder toluol bewaard. Daarna worden om de 2 of 3dagen, ongeveer 10 x in het geheel, konijnen met 0.02 gram coagulum 2 cc.physiologische NaCl-oplossing in een mortier fijngewreven, in de oorvena gespoten.



??? Merkens herhaalde de proeven door inspuiting in oorvenae en peritoneaal-ruimte. Hij verkreeg inderdaad een hoogwaardig praecipiteerend serum, dat ech-ter volgens hem geen bijzondere aanbeveling verdient boven andere methoden, daardoor het serum evengoed praecipitaten optreden met serum van nauwverwanledieren. Antizebu-seium b.v. gaf met serum van een Balineesch rund een neerslag 2000 , Friesch-Hollandsch 1000 , karbouw 1000 , schaap 1000 en paard10 . Anti-Friesch-Holland-serum met een titer van 10.000 en 7000 praecipiteerdeserum van Yersey en Shorthorn ?Š?Šnmaal bij 7000 -(- en serum van 4 Balineezen,3 Madoereezen, 1 Javaan ,1 Ongool en 2 Hissar bij 5000 en serum van 1 Javaan,i Ongool, I Hissar bij 2000 -f -f . Drie karbouwen en een schaap gaven een neerslag bij 2000 , een paard bij 10 . Verwantschapsreacties bij de Praecipitatie. Dr. J. Merkens. In de oudste publicaties

over praecipiteerend serum wordt er reeds op gewezen,dat er niet altijd een zuivere specifieke werking optreedt, doch dat andere nauwverwante eiwitten ook neerslaan, dat dit zelfs wel het geval is met niet verwanteeiwitten : Met Uhlenhuth spreekt men hier van ..heterologe Triibungen. Door verzadigingsmethoden trachtte men die sera te verbeteren, b.v.: Aan anti-paardenserum, dat toevallig ook sterk op menschenbloed inwerktewerd toegevoegd 1/10 menschenbloed. Het mengsel werd gecentrifugeerd en de nuverkregen heldere vloeistof nog eens met \'/10 menschenbloed behandeld. Het anti-paardenserum praecipiteerde nu niet meer menschenbloed. E?Šn van die methodes is die van Ilchun Yu, die verdunde antisera met verdun-de antigenen vermengde en de heterologe praecipitaten verwijderde door centri-fugeeren. Merkens volgde deze methode met 2 karbouwsera en 1 ongoolserum. welke ver-zadigd

werden met normaalscrum van karbouw, Balinees, Ongool, Friescli-Hol-lander, schaap en paard. De reacties werden daarna geprobeerd op normaalsÂ?ravan de genoemde diersoorten, maar alle proeven op 2 na gaven geen neerslag, zelfsniet bij 1 op 10 verdunning. Ook de homologe praecipitaten waren verdwenen. Die methode is dus niet bruikbaar. Het verschil in grootte van in Ned.-Indi?? voorkomende Trypanosomen en de be-handeling met Naganol. S. Bakker. Lezing Djocjaharta 30-3-1928. Bakker vond in het ressort Sibolga, dat de sterfte aan surra voornamelijk grootis in het Noorden; in het Zuiden werden meer de paarden aangetast. Toch komenbij bloedonderzoek ook daar bij karbouwen en runderen genoeg parasietendragersvoor den dag, die dus latente bronnen zijn voor den paardenstapel. Bij goede voe-ding blijft de buffel in het Zuiden in leven. Het viel Bakker op, dat ook in strekenvan

voedselschaarschte langs de kust van Zuid-Tapanoeli de trypanosomen meervat hadden dan in andere gebieden. Het is schrijver niet bekend, hoe de voedings-toestand der buffels in Noord-Tapanoeli over het algemeen is. Bij een tournee be-vond hij, dat de dieren daar er niet al te goed uitzagen. Zou de grootere sterfte in hetNoorden misschien komen, doordat daar een andere soort surraparasite voorkomt? Bij massaal onderzoek vond Bakker een verschil in grootte van diverse trypa-nosomen. In sommige praeparaten zijn de parasieten 2 x zoo groot als in andere,zoowel bij buffels als bij paarden. Deze praeparaten waren van niet voorbeliandelde dieren. Er is nog een factor, waarom men aan verschillende soorten trypanosomen magdenken : Krachtige goedgevoede paarden sterven soms na een kort ziekteproces,terwijl van nature zwakke dieren eerst 5 of 6 weken ziek zijn v????r te bezwijken. Misschien komt

een bepaalde surrasoort meer in het Noorden voor dan in hetZuiden ? Resumeerende zegt Bakker. Het voorkomen van verschillende soorten vantrypanosomen is waarschijnlijk om de volgende reden : ie. Het waargenomen verschil in grootte tusschen de verschillende parasieten.



??? 2e. Het ongelijkmatige verloop der ziekte bij paarden. 3e. Het verschil in sterftecijfer bij buffels. Indien dit waar is, moet de invloed van trypanocide middelen, meer bijzonderNaganol op de verschillende species nagegaan worden. (Het is een feit, dat men nu eens groote, dan kleine typen aantreft, maar mentreft die ook aan bij naast elkander levende runderen of paarden, ik heb wel eensopgemerkt, dat bij een recente hevige uitbraak de parasieten klein waren en datbij oudere chronische gevallen ze grooter zijn ; ik meende ook te zien, dat die vanpaarden altijd verschillen in grootte van die van runderen in dezelfde omgeving.Behalve aan verschillende soorten, diene men ook te denken aan voeding,atmosfeer, stalling, arbeid, gastheer, levensomstandigheden. Bij het paard is b.v.de trypanosoom meestal veel virulenter dan bij rund of karbouw, ref ). Naganol werd in Ivediri ingespoten bij een kudde buffels en

runderen, waarvan20% parasietendragers bleek bij het iste bloedonderzoek, waarschijnlijk dus metdiegene in het incubatietijdperk en die in het koortsvrije stadium 40% aangetastedieren. Aan besmette dieren werd 5 gram naganol in 10% oplossing ingespoten; de anderekregen 3 gram praeventief. Geen parasietendragers werden daarna meer aangetrof-fen. l)e dieren konden doorgaan met hun arbeid. In Zuid-Paelang Lawas werd het district Siboehoean ieder jaar gesloten voorpaardenverkeer wegens het hevig heerschen van surra in die afdeeling. Thans wordtpraeventief Naganol ingespoten en afsluiting is niet meer noodig. Het mieldel schijntonschadelijk : 1 rund slechts stierf onmidelelijk na de injectie ; men ziet verder weleens urtiearia en soms diarrhee. Infectieuze Abortus of de Bangsche ziekte. Dr. B. Vrijburg. Lezing te Djocja-karta 30-3-1928. Vrijburg geeft een belangwekkend overzicht van de infectieuze

abortus ende maatregelen daartegen genomen, wijst dan op het veelvuldig voorkomen vaninfectieuze abortus op ele melkerijen in Ned.-Tneli?? en dringt er op aan ook in Indi??ele veille aandacht aan dit belangrijk vraagstuk te wijden. Tot nog to?? is profylaxis het voornaamste. Een stal, welke vrij is, moet men vrij-houden en weinig-ge??nfecteerde stallen vrij maken. Een stal is vrij, wanneer er geen abortus voorkomt en de elieren op de agglutina-tieproef niet reageeren. Men moet uit gezonde stallen biikoopen of kalveren nemenuit ge??nfecteerde stallen, ook de aangekochte dieren moeten onderworpen wordenaan de agglutinatieproef. Ook kan men langzaam aan een nieuwen stal aanleggen, met ele kalveren en jongevaarzen, die afgezonderd worden van de besmette kudde. (Ik sta voorloopig nogpessimistisch tegenover de vele maatregelen, die genomen worden). Enten met vol virulente culturen in besmette

stallen en bij niet bezette dierenschijnt voorloopig nog het beste te zijn tegen het verwerpen zelf, ofschoon het tochzeker geen middel ter genezing is. Maar het vrijhouden of het vrijmaken van stallen zal reusachtige moeilijkhedenopleveren en zooveel geld kosten, elat de veehouder ten slejtte van zelf staakt, om-dat in zoo vele gevallen de veestapel het gelei niet waarel is, dat er aan besteedwordt (in Indi??). Wanneer wij bovendien in aanmerking nemen, dat ten slotte de meeste koeienna eenige miskramen normaal werpen, kan men aannemen, dat vooral een inlandschveehouder zeer weinig zal voelen voor kostbare uitgaven, te meer daar geen des-kundige succes kan voorspellen ; ik voor mij zou huiverig zijn maatregelen aan tebevelen, die niet doeltreffend kunnen zijn. Staat de op Atjeh en in Deli bekende gewrichtsziekte : ,,de dikke knie??nziekte"ook in verband met infectieuze abortus, dan wordt de zaak nog

ingewikkelder,omdat door deze ziekte zooveel trekdieren en ook melkvee waardeloos worden ente gronde gaan. (En in Europa staat de zaak thans weer opnieuw in het volle teeken der belang-



??? stelling door de ontdekking, dat de Bangsche bacil werkelijk bij den mensch eenziektebeeld kan verwekken, dat volkomen overeenstemt met Maltakoorts. Veel meer studie wordt nog vereischt voor over deze ziekte(n) het laatste woordgezegd is. Ref.). De mannelijke Fi Bastaard van de kruising Bos sundaicus met Bos indicus vrucht-baar of onvruchtbaar. Dr. J. Merkens. Uit de proeven genomen aan de Ned.-Ind. Veeartsenschool blijkt niets omtrentonvruchtbaarheid van genoemde stieren. Ook den veefokkers is zulks niet bekend. De proeven te Halle genomen worden dus niet bevestigd. Bijdrage tot de kennis van de Schapenfokkerij in Nederlandsch-lndi??. Dr. J.Merkens en R. Soemirat. De Preangerschapen schijnen minder snel te groeien dan andere bekende rassen.De hoogtematen nemen minder snel toe. De pijpomvang wordt verhoudingsgewijzekleiner op lateren leeftijd in vergelijking met de schofthoogte.

Extracten uit de Maand- en Jaarverslagen der Gouvernementsveeartsen. Dr. C.P. A. Dieben : Plenropneumonia contagiosa bovum. Bij een partij Australische runderen, welke op 25 Juli te Tandjong Priok warenaangevoerd, werden begin Augustus bij het slachten verdachte afwijkingen aan delongen gevonden. Dadelijk bij nazien werd toen gedacht aan besmettelijke longziekte, welke diag-nose door het Laboratorium te Buitenzorg na onderzoek van een gedeelte long werdbevestigd. De rest van de kudde werd onder nauwkeurige voorzorgsmaatregelen geslacht. Verscheidene runderen werden nog gevonden met aangetaste longen, volgens hetbeeld ziek geworden op de reis of in Priok. Den laatsten dag werd een rund aange-troffen met een oud proces (sequester). Dit rund is misschien de infectiebron ge-weest. Eendenfokkerij in het Amoentaische. Slamet, Adjunct-gouvernementsveearts teKandangan. In vijf

kampongs van de onderafdeeling Amoentai worden in de moerassen een-den gehouden op lantengs, dat zijn vlotten van boomstammen ongeveer 3 Meterbreed en 12 M. lang. Een halve meter boven deze stammen is een vloer gevlochten van bamboe, waar-op de eenden zich bevinden. Op een helft staat een huisje voor den bewaker, meestaleigenaar. In den natten tijd drijven deze vlotten op het meer, in den drogen tijdrusten ze op den bodem ; er kan dan zelfs rijst geplant worden rond het vlot. De eenden blijven dan opgesloten, maken alleen van tijd tot tijd een wandelingonder toezicht. Op zoo\'n vlot kunnen 350 tot 400 eenden geh??uden worden. Op hetwater voeden ze zich met kleine visch, sprinkhanen enz. \'s Avonds worden ze bij-gevoerd met roembia (sagopalm) en visch (meestal gekookt voor de betere vermen-ging met sago). Op den leeftijd van zes maanden beginnen de eenden te leggen. De legtijd

duurt7 a 8 maanden. 145 eieren gaven bij wegen een doorsnee van 68.96 gram. 200 eendenlegden 120 tot 140 eieren per dag. Op 50 eenden is een woerd. Daarom zijn er veelonbevruchte eieren. Uitbroeding geschiedt door Manilla-eenden of door kippen,welke op veel eieren zitten. Een steekproef gaf 29, 23, 19 en 18 stuks. De jongeeendjes worden kunstmatig opgekweekt. Op een leeftijd van 4 a 5 dagen knijpt of druktde hoeder in of op den vleugelwortel. Mannetjes beginnen door de pijn achter elkaar tekwaken, vrouwtjes laten bij langere tusschenpoozen een geluid hooren. De opkoopprijs van eieren is / 3.50 tot ?’4.50 per 100 stuks, de verkoopsprijs?’5.25 tot ?’ 6.50 per 100. Men zout de eieren ook in door ze te omringen met een mengsel van klei, aschen zout en bewaart ze zoo 3 weken. Voor 1000 eieren gebruikt men 11 brikettenzout. (Gezouten eendeneieren zijn een pikante toespijs bij de rijsttafel. Ref.).

Slachteenden worden naar Bandjermassin uitgevoerd ; eendenvleesch wordt ookwel geconserveerd als dengdeng, echter heel weinig.



??? Behandeling met naganol. D. Koiter. Gouvernementsveearts te Poerwokerto. Naganolinspuitingen gaven goed succes bij runderen en buffels met surra. Reedsspoedig gaan vermagerde dieren in voedingstoestand vooruit. Bij het voorafgaandebloedonderzoek had men weinig parasietendragers gevonden. Een vijand der Luisvliegen. Mas Soetisno, Gouvernementsveearts te Koepang. De bevolking van Timor beweert dat wespen (Vespa aurora nigrithorax: var duBuys), als â€žMaboen" bekend, de luisvliegen opeten. Mas Soetisna bond paarden met luisvliegen bezet onder een boom, waarin diewespen huisden. Inderdaad zwermden de wespen spoedig om de paarden heen, dochdoor de onrustigheid van die dieren kon niet geconstateerd worden of de wespen deluisvliegen medenamen. Na een 4 tal uren was het aantal luisvliegen echter inder-daad verminderd. (Nemen de wespen de luisvliegen niet mede om

daarin haareieren te leggen ? Ref.). Jaarverslag 1927 Afdeeling Oost-Java. Dit behelst o.a. de mededeeling, dat het bestuur der afdeeling tevens het bestuurzal vormen van de diergeneeskundige sectie bij het natuurwetenschappelijk Con-gres, hetwelk in 1928 te Soerabaya zal worden gehouden. Breedveld. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Sur les kystes dentaires de la r?Šgion temporale chez le cheval. M. N. (Revue V?Št. et Journ. de M?Šd. V?Št. et de Zootechnie, Juin 1927, p. 319)waarschuwt naar aanleiding van een door hem waargenomen geval tegen de ge-varen bij chirurgische behandeling van z.g. oorfistels, waaraan een of meer erra-tische kiezen ten grondslag liggen, (kystes dentaires, dentig?¨res ou odontoides). Hij onderschrijft in dezen volkomen de meening van Cadiot en Almy en geeftden raad de operatie te staken, indien zich zoodanige moeilijkheden voordoen,dat de gevreesde mogelijkheid op perforatie

van de schedelholte bestaat. Men kan dan beter het dier de verdwaalde kies laten behouden dan het gevaarloopen van een doodelijke meningo-encephalitis op te wekken. (Ref. heeft dezenraad enkele jaren geleden onbewust opgevolgd toen een militair paard met eenoorfistel in behandeling kwam. Na splijting van de cyste kwam een groote kies voorden dag, die in schuine richting zeer diep in het slaapbeen was ingeplant. Met geenmogelijkheid kon de kies worden gextraheerd zonder de geheele omgeving te ver-woesten. Tot 4 maal toe is het paard neergeworpen om het nog eens teprobeeren, doch steeds met hetzelfde negatieve resultaat. Het paard doet nu zijndienst met een daarvoor passend gemaakt hoofdstel, terwijl de fistelopeningdagelijks wordt gereinigd en behandeld. P?Šritonite ceptique d\'origine vermineuse des poulains de pr?Š. Denizot (Revue g?Šn. de M?Šd. V?Št., Juin 1927, p. 305) vermeldt het

voorkomenvan een septische peritonitis bij veulens, die in de weide loopen. Deze ziekte wordtveroorzaakt door ingewandswormen of hun larven, die het digestiekanaal ergensperforeeren. Schr. releveert 5 door hem waargenomen gevallen. In de maag zijn het gastrophiluslarven die, in groot aantal aanwezig, de maag-wand kunnen doorboren. Of zij dit uitsluitend actief kunnen doen wordt doorDenizot betwijfeld. Waarschijnlijk moet er een of andere aanleidende oorzaakbijkomen b.v. maagoverlading, verhoogde contracties e. d. Toch heeft deze auteurgezien, dat de maagwand door een of meer larven werd doorboord. Evenzoo heefthij een perforatie van den darmwand door ascariden geconstateerd. Andere darm-parasieten schijnen zonder gevaar te zijn, alleen kunnen hun larven en wel in hetbijzonder die van sclerostomen afwijkingen gepaard met perforaties teweegbrengen.Het kan nl. voorkomen, dat de

submuceuse tumoren, waarin de geslachtsloozedieren eenigen tijd verblijven, worden ge??nfecteerd, in abscedeering overgaan ennaar de buikholte doorbreken. Ook kunnen de larven bij het verlaten van hetaneurysma een grooter of kleiner stuk van den thrombus meenemen, hiermedeeen meer of minder belangrijke abdominaal-arterie verstoppen, hetgeen ernstigegevolgen w. o. darmverscheuringen na zich kan sleepen.



??? Denizot acht de juiste diagnose ante-mortem steeds mogelijk. Van meer belang is het echter de ziekte te voorkomen en den paardeneiger.arcnwordt aangeraden daartoe de volgende maatregelen te treffen : 1. Gedurende den zomer de voorbeenen der paarden geregeld ontdoen van degastrophiluseieren. 2. In het voor- en najaar een wormkuur toedienen en de ontlaste faeces ver-branden. 3. Zorgvuldig waken voor verontreiniging der drinkbakken met gier. 4. Gedurende het voorjaar vooral vochtige weiden bestrooien met ijzersulfaatin hoeveelheden van 30câ€”500 K.G. per H.A. Mitteilung ??ber Implantation von Ovariumst??cken bei einem Kryptorchiden. Prof. Dr. K. Pardubsky (Prager Archiv fiir Tiermedizin u. vergl. Path. 1927,Teil V H. 3 u. 4, p. 171) stelt zich de vraag of de verschillende z.g. verjongings-proeven van Steinach ook voor de diergeneeskunde praktische waarde bezitten.Uit de literatuur heeft

hij daarop geen juist antwoord kunren vinden. VolgensSteinach krijgt een gecastreerd mannelijk Guineesch biggetje, waarbij men ge-deelten van een ovarium heeft ge??mplanteerd een meer of minder vrouwelijk ka-rakter en vrouwelijke eigenschappen. Kan hetzelfde niet bij het paard wordentoegepast, vraagt Schr. om de onaangename kwaadaardige eigenschappen vanklophengsten, die niet of moeilijk kunnen worden geopereerd, te doen verdwijnenof te wijzigen en de gewenschte vrouwelijke eigenschappen meer naar voren tebrengen ? De eerste proef in die richting had plaats in 1922 bij een cryptorchide die levens-gevaarlijk was. Reeds 10 dagen na de operatie kon het paard zonder gevaar dooriedereen worden gepoetst en gevoederd. Spoedig daarna werd het dier verkochten zoodoende aan verdere waarneming onttrokken. Eerst in 1926 had Pardubsky gelegenheid ten tweeden male een

dergelijkeoperatie te verrichten en wel bij een rechtszijdige abdominale cryptorchide, dielinks was gecastreerd. Van een voor de slachting bestemde merrie werd het ova-ruim verwijderd en hieruit 4 gedeelten genomen elk ter grootte van twee boonen.Deze orgaandeelen werden ge??mplanteerd aan de voorborst nl. twee intramuskulairen twee subcutaan. Deze manipulaties werden natuurlijk onder streng aseptischecautele verricht. Na 7 dagen verliet het paard de kliniek en 70 dagen na de operatiezond de eigenaar bericht, dat het dier veel rustiger en handelbaarder was gewor-den, hetgeen sindsdien nog belangrijk is verbeterd. Some Notes on Treatment of Interest to Clinicians. James Mc. Cunn. (The Veterinary Record, 1927, No. 22, p. 469) houdt eeninleiding over verschillende behandelingsmethoden in de praktijk. Hij is een voor-stander van de intraveneuse toediening in het algemeen, voornamelijk om de

snellewerking en omdat het geneesmiddel aldus volkomen zuiver kan worden gedoseerd.Voor de van verschillende zijden aangevoerde complicaties is hij niet bevreesd,mits de techniek goed wordt uitgevoerd. Zijn mededeelingen betreffen in de eerste plaats de intraveneuse injecties vanformaldehyde, chloralhydraat en antitetanus-serum. Hij acht de toediening van een 40 % formaldehydeoplossing aangewezen bijchronische catarrhen van de luchtwegen en noemt haar zelfs een specificum tegenmorbus maculosus. Chloralhydraat intraveneus toegediend is een eenvoudig, ongevaarlijk en zeeraan te bevelen anaestheticum in de operatieve chirurgie, in het bijzonder bij tand-operaties. Schr. erkent echter het bezwaar, dat de pati??nt na het voltooien deroperatie niet dadelijk kan opstaan. Hij neemt oplossingen in sterke concentratiesvan i : 2 (Tap, die een experimenteel en klinisch onderzoek naar de waarde

vande intraveneuse chloralhydraat-narcose bij de operatieve chirurgie bij het paardheeft verricht â€” Acad. proefschrift, Utrecht 1023 -â€” zegt, dat het voordeel vande sterke oplossingen ligt in de omstandigheid, dat zij met behulp van een injectie-spuit kunnen worden toegediend, terwijl het nadeel, dat velen aan het gebruik



??? van een zoodanige sterke vloeistof verbonden achten, niet van zoo ernstigen aardis. Kef.) De intraveneuse injectie van antitetanusserum acht Sehr, de eenige methodewaarvan succes kan worden verwacht. De subdurale injectie in het ruggemergzooals bij den mensch wordt toegepast, is bij het paard practisch onmogelijk.Het serum moet echter in groote doses worden ingespoten. De methode is danook zeer kostbaar, maar biedt veel kans op succes, echter toch zonder absolutezekerheid. Om de kans op een gunstig resultaat te vergrooten, acht Sehr, nog 2nadere punten van belang nl. : iÂ°. bij bekendheid met de porte d\'entr?Še deze goedopen te leggen en te cauteriseeren, om de productie van toxinen te verminderen ;2Â°. de duur der incubatie, hoe langer hoe beter ; bij een incubatiestadium langerdan 7 dagen zou geen pati??nt meer behoeven te sterven aan de ziekte. Verder beveelt McCunn in het

acute beginstadium van hoefbevangenheid aande injectie van adrenaline ter hoogte van de vetlok, aan elke zijde van het been2j c.c. van IÂ°/00 -oplossing, om de sterke hyperaemie in den ondervoet tegente gaan. Hij heeft hiermede zeer spoedig herstel zien optreden. Daarnaast is eenkoud voetbad, eventueele permanente koudwaterirrigatie gewenscht. Bij inactiviteits-spieratrophie??n na schouder- en heupkreupelheden zag Sehr,vaak succes van intramusculaire injecties van terpentijn, 5 c.c. verdeeld oververschillende plaatsen is voldoende. De reactie is hevig doch na een week al zoo-ver verminderd, dat het dier weer voor lichte diensten kan worden gebruikt. De naar aanleiding van deze mededeelingen gevoerde discussie leent zich nietvoor een referaat. A peculiar eguine sarcosporidium in the Anglo-Egyptian Sudan. (S. C. J. BennettThe Vet. Journal June 1927 p. 297 -304). Hier wordt een geval van

sarcosporidiosis uit den Egyptischen Soedan vermeldbij een 9-jarige ponie. Als bijzonderheid wordt aangemerkt, dat geen parasieten inde skeletspieren zijn gevonden, terwijl deze toch als de gewone zitplaatsen wordenaangegeven. Nu vormde de larynx een predilectieplaats. De eerste ziekteverschijnselen, die het dier vertoonde waren zwakte, gezwollenledematen, dikke oogleden, huiduitslag gepaard met pleksgewijze haaruitval. Mendacht natuurlijk aan trypanosomiasis, doch het bloedonderzoek hierop was nega--tief; daarentegen werden een groot aantal sporen van Sarcospoiidi??n waargenomen. Het onderzoek post mortem bepaalde zich alleen\'tot de aangetaste gedeelten.Het larijngeaalslijmvlies, voornamelijk van de stembanden, was bedekt met velekleine witachtige knobbeltjes ter grootte van -(- Â? millimeter (sarcocysten). Despieren waren lichtbruin van kleur, bros en vertoonden alle, de hartspier uitge-

zonderd, een duidelijke Zenkersche ontaarding, die aan de pathogenitcit van dezeparasieten moet worden toegeschreven. Zooals reeds gezegd werd geen enkele sar-cosporidium gevonden in het groote aantal coupes, die van verschillende spierenzijn gemaakt. Sehr, erkent, dat deze studie niet volledig is geweest, doch meent op grond vande afwijkingen in morphologische eigenschappen en in predilectieplaatsen, dat dezeparasieten van de gewone sarcoporidi??n verschillen. Die Behandlung hartn?¤ckiger Obstipationen des Coecums beim Pferde durchPunktion des Coecums, nebst Beitr?¤gen zur Verwendung des Septojod (Sol. JodiPre.gl) und des Bariomyl. Dr. Adolf Molnar (Wiener Tier?¤rztl. Monatssclir. Juli 1927 S. 385â€”394) wijstop het groote aantal gevallen van koliek door verstopping van den blinden darm,waarvan het sterftecijfer minstens 15% bedraagt. De gewone afvoer- en peristaltiekopwekkende

middelen hebben vaak geen succes. In den laatsten tijd wordt bario-myl speciaal aanbevolen, doch sehr, zag hiermede evenmin gunstige resultaten.Naar zijn meening is bij zulke hardnekkige blindedarmobstipaties, die weerstandbieden aan elke medicamenteuse therapie, slechts punctie van het coecum metdaaropvolgende infusie van water, waaraan eventueel een afvoermiddel is toege-voegd, aangewezen. Op deze wijze werd in de kliniek der Weensche Diergenees-



??? kundige Hoogeschool bij 7 van de 9 gevallen, die anders zeker letaal zouden zijnverloopen, het coecum volkomen geledigd. De operatietechniek wordt uitvoerigbeschreven. Om het eventueel optreden van peritonitis te voorkomen werd voor en na depunctie 40 tot 80 cc. op lichaamstemperatuur gebrachte â€žSol. Jodii Pregl" intra-peritoneaal ingespoten. Les Anatoxines. (M. jAcquART, L\'Echo V?Št?Šrinaire Juin 1927, Jr. 175â€”178). De z.g. intoxicatieziekten als tetanus, diphtheriee.a. kon men tot voorkorten tijdslechts door serumbehandeling bestrijden. Wegens den korten duur dezer immuni-teit en het gevaar, dat herhaalde injecties van hetzelfde serum opleveren, deed zichde behoefte aan een practische methode ter verkrijging van een langdurige enstandvastige immuniteit sterk gevoelen. Na talrijke onderzoekingen is Ramon er in geslaagd een vaccinatie tegen diph-therie te vinden. Het antigeen draagt den

naam van anatoxine en wordt verkregendoor aan het toxine een zeker percentage (3 a 4%) formaline toe te voegen en ditmengsel een twintigtal dagen in de broedstoof te laten staan. Wanneer 0.5 cc. en 1 cc. diphtherie anatoxine na elkaar met een tusschentijdvan 20 dagen subcutaan worden ingespoten, verkreeg men na 5 of 6 weken bij90â€”95 van de 100 kinderen en na 2 maanden bij 98 van de 100 kinderen een zoo-danige onvatbaarheid, dat de reactie van Schick (een zeer kleine intercutane giftvan diphtherietoxine geeft een huidreactie bij kinderen, die voor diphtherie vat-baar zijn. Ref.) negatief uitviel. In navolging van de onderzoekingen van Ramon deed Descombey soortgelijkeproeven bij tetanus van het paard. Bij paarden, die door twee achtereenvolgendeinjecties van tetanusanatoxine waren gevaccineerd bleek de immuniteit steedsvoldoende te zijn ; na ?Š?Šn enkele injectie was de onvatbaarheid te

zwak. De dosesbedroegen respectievelijk 10 en 20 cc. met een tusschentijd van 14â€”20 dagen. Na14 dagen was de immuniteit merkbaar, doch eerst na 3 weken bevredigend. Dezevaccinatie zal dus niet in dringende gevallen kunnen worden toegepast, omdat hetincubatiestadium van tetanus bij het paard gemiddeld 6â€”9 dagen bedraagt, alsdanblijft de serotherapie aangewezen. Brands. ZIEKTEN VAN HERKAUWERS. Een nieuwe mastitisbehandeling. A. Stietenroth, B. T. W. ii Mei 1928. Schr. heeft opgemerkt, dat bij een mastitis de bloedvaten van den uier sterkverwijd zijn. Bij een gezond dier zijn de bloedvaten aan den rechterkant van denuier meestal wijder dan aan den linkerkant en schr. meent ook opgemerkt tehebben, dat mastitis vaker aan den rechterkant dan aan den linkerkant optreedt. Zoo door-redeneerende komt schr. tot de conclusie, dat een bloedleegheid vanden uier bij mastitis een gunstige

werking moet hebben Hij wil daarom een angio-stenose opwekken en spuit daartoe subcutaan, ongeveer drie handbreedten vanden uier, op de vene die het bloed van den uier wegvoert, een zelf gefabriceerdpreparaat â€žStenosine" in evenals op de plaats, waar deze vene in de buikmuscu-latuur verdwijnt. Hiermede verkrijgt hij de prachtigste resultaten. Na 24 uuris de melksecretie weer normaal. Hoe de schr. zich de bloedleegheid in den uiervoorstelt is ref. niet recht duidelijk. De angiostenose wordt bewerkstelligd achterden uier, zoodat in den uier een hyperaemie moet optreden. R. H. van Gelder. La stomatite v?Šsiculeuse des Bovid?Šs. M. E. Leclainche, Revue G?Šn?Šrale deM?Šd?Šcine V?Št?Šrinaire, No. 438. Eeclainche wijst er op, dat het in bepaalde gevallen moeilijk is het mond-en klauwzeer bij runderen te onderscheiden van andere stomatitiden. Reeds in de oudere literatuur wordt melding gemaakt van

een vesiculeusestornatitis, die behalve bij runderen, ook bij paarden voorkomt, terwijl paardenvoor het mond- en klauwzeervirus bijna ongevoelig zijn.



??? In 1925 bestudeerde Cotton in de Vereenigde Staten een dergelijke vesiculeusestomatitis. Hij kwam op het idee, dat deze stomatitis geen mond- en klauwzeerwas, omelat de dieren alleen erupties van het mondslijmvlies vertoonden. Toeneen vijftal paarden door inoculatie in den tong besmet werd, vertoonden allein 24 uur typische blaren op den tong en temperatuurstijging. Peter Olitsky in een latere studie, vond, dat de cavia op dezelfde wijze reageertop het virus van het mond- en klauwzeer als op het virus van de stomatitis vesi-culosa. Ook Moussu in 1926 maakt melding van een soortgelijk lijden. Het doorstaanvan de ziekte geeft immuniteit, maar deze dieren zijn niet immuun tegen mond-en klauwzeer ; omgekeerd geeft mond- en klauwzeer geen immuniteit tegen debedoelde stomatitis. In uitzonderingsgevallen vertoonden runderen lijdende aan de stomatitis enkeleinterdigitale blaren. Leclainche vindt een en

ander belangrijk uit een oogpunt van veterinairepolitie. In twijfelgevallen zal men goed doen de smetstof bij een paard te inoculeeren. Stovarsol, sp?Šcifique de 1\'agalaxie contagieuse du mouton et de la ch?¨vre. (In-stitut Pasteur d\'Alg?Šrie), Buil. de 1\'Ac. V?Št. de France 1928). In Algiers komt een besmettelijke mastitis voor onder de daar talrijke (voormelkproductie gehouden) geiten en schapen ; de aangetaste dieren kunnen, voorzoover arthritiden en andere bijkomende afwijkingen zulks niet verhinderen, nogvoor de vetweiderij gebruikt worden. Als oorzaak wordt aangegeven een microbe, die, met die van de peripneumonie,een aparte groep vormt, waarvan de plaats in het natuurlijke systeem nog nietgeheel bepaald is (protozoen? bacteri??n?) Stovarsol (een natriumzout van oxyacetyl-aminophyl-arseenzuur), werd ge-probeerd als specificum, subcutaan toegediend. De mededeelingen omtrent deresultaten zijn in

gunstigen zin gesteld. Ook bij hondenziekte worden gunstige resultaten van stovarsol vermeld. (4centigram per K.G. in 10 c.c. ged. water, intraveneus). Na toediening van sto-varsal werden geen verliezen meer geleden wegens nerveuse complicaties, nogwel wegens broncho-pneumonie, enteritis en cachexie. Carbon tetrachloride in Liver-Rot of Sheep. Journal of Comp. Path. and Therap.,1928, 3. blz. 191. R. F. Montgomerie, Wales. In aansluiting aan ?Š?Šn artikel, door Montgomerie in 1926 gepubliceerd, wordenin dit artikel de ervaringen medegedeeld, opgedaan bij proeven in 1927â€”1928over de werkzaamheid van tetrachloorkoolstof bij schapen, aangetast door Fas-ciola hepatica. Schapen uit hoog, droog land, werden kunstmatig ge??nfecteerd met cercarien-cysten. (Omstreeks 11 weken na de infectie verschenen eieren in de faeces ; v????rdien waren de faeces steeds eierenvrij gebleken). l)e schapen

werden in verschillende koppels ingedeeld. De infectie met de cer-cariencysten geschiedde voor alle dieren ongeveer op hetzelfde tijdstip. Voorelk schaap was ele hoeveelheid toegediende cercarien bekend, varieerende van25 tot 200 stuks. De koppels werden dan op verschillende tijdstippen met tetrachloorkoolstofbehandeld ; resp. met 1 c.c., 5 c.c. en 10 c.c. in ?Š?Šns per schaap. De eerste koppel werd 4 weken na de infectie behandeld, de 2e koppel 5 weken,de 3e koppel 6 weken, enz. Eenigen tijd na het toedienen van de tetrachloorkool-stof werden de schapen geslacht. Op deze wijze kon worden nagegaan op welk stadium in de ontwikkeling vande bot het tetra het best inwerkt ; bovendien kon men zich eenigszins een oordeelvormen over de hoeveelheid welke moet worden toegediend ten einde de para-sieten alle te dooden.



??? De conclusies, met talrijke tabellen toegelicht, luiden als volgt : Als de periode tusschen injectie en toediening van i c.c. tetrachloorkoolstoj kleinerivas dan 8 weken, werden geen of weinig parasieten vernietigd. Na 9 weken heeft een deel der botten (de ontwikkclingsduur van alle bottenis niet gelijk) een bepaalde ontwikkeling bereikt, waarop tetrachloorkoolstofdestrueerend schijnt te kunnen inwerken. Bij toediening na de 10 of i ie weekwerden bijna alle botten vernietigd. Verder werd gevonden : de leeftijd waarop de botten gevoelig worden voortetra varieert met de hoeveelheid tetra die wordt toegediend, is er nl. omgekeerdevenredig mee. Een doseering van 10 c.c. in eens doodde bijv. eenige van de pa-rasieten reeds 4 weken na de infectie ; na 5, 6, 7 of 8 weken waren met deze do-seering bijna alle botten gedood (zooals steeds uit secties bleek). Tetrachloorkoolstof, al doodt het jonge leverbotten niet, werkt

wel remmendop de ontwikkeling ervan ; de werking van een grootere hoeveelheid is krachtigerdan van een kleinere : schapen, die parasieten bevatten, welke te jong zijn omdoor tetrachloorkoolstof gedood te worden, scheidden na toediening van 1 c.c.op zijn vroegst na 2 weken eieren in de faeces af; na toediening van 10 c.c. opzijn vroegst na 4 weken. Intoxicatieverschijnselen werden all?Š?Šn waargenomen in twee gevallen, na toe-diening van 10 c.c. Voor de praktijk komt schrijver ten slotte tot de volgende samenvatting : Alvorens de giftigheid van het middel niet door meer proefnemingen is onder-zocht, schijnt het wenschelijk de dosis niet grooter te nemen dan 1 c.c. ; aange-zien een deel der parasieten (nl. die, welke jonger zijn dan 9 weken) dan nietgedood wordt, is herhaling van de behandeling geboden, bijvoorbeeld eens per maand,of in streken met hevige infectiekans vaker (desnoods iedere week).

Capsulesmet 5 c.c. zijn ook heel gemakkelijk in te geven ; afgezien van een (in de proevenniet gebleken) mogelijke vergiftiging, heeft deze cosis het voordeel, sneller tewerken (nl. de botten in een jeugdiger stadium te dooden). Studies in Lambs Dysentery. Pool, Preston en Brownlee, The Journ. ofComp Path. and Ther., Sept. 1928. Op het grondgebied, gelegen op de grens van Engeland en Schotland komt eendysenterie voor onder pasgeboren lammeren. Deze dysenterie werd door genoemdeHeeren nader onderzocht. 1. llet agens kon niet worden gevonden; vermoedelijk is het ultravisible. 1. Met faeces van aangetaste lammeren konden andere lammeren ge??nfec-teerd worden. 3. Besmetting van dragende ooien had niet tot resultaat dat besmette lammerenwerden geboren. L. P. de Vries. Immuniseeren tegen runderpest. Volgens Carmichael (journal of Comp. Path. a. Ther., 1928, No. 3, blz. 185)is het prakties

om bij het uitbreken van runderpest direct serum te nemen vaneen hersteld dier, om andere dieren te immuniseeren, en niet te wachten tot menhyper-immunserum heeft, daar zulks tijdverlies geeft. Om meer serum-leverendedieren ter beschikking te hebben kan men gezonde dieren besmetten en tegelijkmet serum behandelen en na doorstaan van de entziekte, als serumdier gebruiken. C. had in Uganda goede resultaten met deze methode. Daubney deed in Kenya (Midden-Afrika) laboratoriumproeven en onderzoe-kingen aangaande runderpestvirus. Hij vond met formaline behandeld infectieusbloed of leverpulpa van geen beschuttende kracht ; beter werkten met formalinebehandeld lymphklier- of nierweefsel. Maar het beste voldeed onderhuidse entingmet geformaliseerde miltpulpa. (Voor bizonderheden, zie het artikel). Vrijburg.



??? P. H. A. VAN AELST. f Op 13 November j.1. overleed te Maastricht na een langduriglijden, onze collega, Pie van Aelst, Directeur van het OpenbaarSlachthuis te Sittard, plaatsvervangend-inspecteur van den Vee-artsenij kundigen Dienst, gepensionneerd kapitein-paardenarts. Pie van Aelst werd geboren te Maastricht 24 Januari 1887,bezocht aldaar de Hoogere Burgerschool, legde in 1906 met goedgevolg het eindexamen af, en werd in datzelfde jaar ingeschrevenaan de toenmalige veeartsenijschool. Vele lezers van ons tijdschrift zullen zich den vroolijken, jovia-len student ongetwijfeld nog wel herinneren. Goed corpslid zijn,student zijn in den vollen zin des woords, was voor hem geen be-zwaar om reeds op nauwelijks 23-jarigen leeftijd zijn diploma alsveearts te behalen. Reeds kort na het be??indigen zijner studie ontving hij zijnebenoeming tot paardenarts 2e klasse, promoveerde later tot paar-denarts ie klas

(kapitein) en verwierf als zoodanig het kruis voor15-jarigen trouwen dienst, benevens het mobilisatiekruis. Hetgrootste gedeelte van zijn militaire loopbaan verbleef hij te Utrecht,alwaar hij bij de Veldartillerie was ingedeeld. In 1925 werd hij benoemd tot Directeur van het slachthuis teSittard, tevens keuringsveearts, hoofd van dienst in den kringSittard, in welk jaar hij eveneens werd aangesteld als Rijkskeur-meester in bijzonderen dienst. Als jongen was Pie wat men gelieft te noemen een echte â€žrobbe-does". Steeds haantje-de-voorste bij het uithalen van kattekwaadhad hij een hartgrondigen afkeer van tuchtmaatregelen. Zijn hel-der verstand en vlug begrip stelde hem nochtans in staat zonderuitzondering telken jare met goed gevolg zijn examens af te leggen. Slechts ruim ?Š?Šn jaar heeft hij zich ten volle aan zijn taak alskeuringsveearts kunnen geven. Noch voor zichzelf, noch vooranderen wilde hij laten merken dat

zijn sterk gestel langzaam maarzeker door een sleepende ziekte ondermijnd werd. Met uiterstekrachtsinspanning heeft hij nog geruimen tijd getracht zijn dienstte blijven waarnemen, en noch het gemeentebestuur van Sittard lvi 8



??? noch de inspectie konden hem ertoe overhalen, ter wille van zijngezondheid rust te nemen. In het begin van 1928 heeft hij denstrijd moeten opgeven. Wij hebben hem helaas niet meer mogenterugzien bij zijn werk. Ondanks vele tegenslagen en beproevingen die hij in den laatstentijd moest ondervinden â€” tijdens zijn ziekte verloor hij zijn vaderen zijn eenige zuster â€” bleef zijn geest steeds opgewekt. Ondankshet ongunstig verloop zijner ziekte bleef hij tot het laatste oogen-blik vol goede hoop op zijn algeheel herstel. Wij, die herhaaldelijkbij hem op ziekenbezoek kwamen, werden telkens er door getrof-fen, dat zooveel leed nog met even zooveel opgewektheid kon ge-dragen worden. Eenmaal troffen wij hem, slechts ?Š?Šn uur na hetondergaan van een vrij ingrijpende operatie, vroolijk schertsendop zijn ziekbed aan. Zijn gehechtheid aan het leven was zoosterk, dat hij blijkbaar kon noch wilde denken aan

een mogelijkfatalen afloop zijner ziekte. Vroolijk en oprecht, ziedaar twee eigenschappen die PiE inbuitengewone mate bezat. Daarnaast gul en gastvrij. Geen wonderdan ook dat hij zich vele vrienden had verworven. Op 17 November had de plechtige uitvaart plaats in de O. L.Vrouwekerk te Maastricht, alwaar Pie in zijn ouderlijk huis op13 November was overleden. Behalve een groote schare familieleden en bekenden, begeleiddenhem, met het gemeentebestuur van Sittard, een vijftiental Lim-burgsche dierenartsen naar zijn laatste rustplaats. Aan het graf werden woorden van waardeering en deelneminggesproken door den Burgemeester van Sittard namens het ge-meentebestuur ; door den Inspecteur van de Volksgezondheid teSittard en door Collega van Kempen te Echt namens de Limburg-sche dierenartsen. Voor zijne moeder en overige familieleden, die in den loop van?Š?Šn jaar zoo zwaar werden

getroffen, maar vooral voor zijne lievevrouw en zijn nog zoo jonge kindertjes beteekent zijn heengaaneen ontzettende beproeving. Moge onze innige deelneming in hun smart, naast onze eerbie-dige hulde aan de nagedachtenis van onzen collega en vriend, haareenigszins tot troost strekken. Hij ruste in vrede. E. J. A. A. Quaedvlieg.



??? â€” ill â€” JAN BRAND BLOEMENDAL, f Na slechts weinige dagen geleden te hebben aan een ernstigehartaandoening, is op 29 November 1928 te Koedoes, in denouderdom van bijna 40 jaren, overleden Jan Brand Bloemendal,Gouvernements-Veearts ie kl. aldaar. Geboren den 2?“en December 1888 te Amersfoort, genoot hijaldaar lager en middelbaar onderwijs en begon in September1908 zijn studie aan \'s Rijks Veeartsenijschool, na be??indigingwaarvan hij in Gouvernementsdienst naar Indi?? vertrok. Het was in het jaar 1910, toen wij kamers betrokken in het-zelfde huis, dat ik hem eigenlijk nader leerde kennen ; en vantoen af dateerde onze vriendschap. Slechts weinigen in zijn studententijd zullen hem goed gekendhebben, maar zij, die hem werkelijk kenden, hebben zeer zekervan hem gehouden om zijn gulhartigheid en groote, opofferendekameraadschap. Voor zijn vrienden was trouw wel zijn voornaamste

karakter-eigenschap, en met weemoed zullen zij vernomen hebben, dat destoere, uitermate sterke Jan Bloemendal z???? plotseling over-leden is. Reeds in zijn studietijd had hij een voorliefde voor de kennisvan het exterieur der huisdieren en had hij voor dit vak een zekerenatuurlijke begaafdheid. Het is dan ook niet te verwonderen, dat van deze eigenschappartij werd getrokken en hij door het Indische Gouvernementwerd uitgezonden, eerst tot aankoop van hengsten in Australi??,en daarna nog eens naar Britsch-Indi??. Spoedig daarop viel zijn verlof en kwam hij in 1923 voor deeerste maal weer naar Holland, waar hij het voorrecht mochthebben, een aangename vacantie bij zijn ouders in Amersfoortdoor te brengen. Reikhalzend zag hij uit naar zijn tweede verlof in 1930, vanplan zijnde dit onmiddellijk te benutten om wederom zijn ouderste bezoeken. - Helaas, het mocht niet zoo zijn. â€” Op 24 November voelde hij zich

onwel, een ernstig hartlijdenopenbaarde zich, waaraan hij reeds binnen 5 dagen bezweek. Vriendenhand drukte zijn oogen toe, \'en vrienden voerden hemter laatste rustplaats. Wij, die hem goed gekend hebben, en van hem hielden, wij zeg-gen het hun na : Hij ruste in vrede . Vriezenveen, 14 Januari 1929. E. Rutgers.



??? â€” 112 â€”Centraal Laboratorium voor de Volksgezondheid. NEUROFIBROMATOSIS BIJ HET RUND, DOOR Dr. A. CLARENBURG. Onder neurofibromatose verstaat men een aandoening, geken-merkt door het optreden van multipele, tumorachtige verdikkingenin het verloop van periphere zenuwen. Hoewel deze aandoeningbij het rund vrij vaak voorkomt, worden er in de literatuur slechtsdoor enkele onderzoekers uitvoerige mededeelingen over gedaan,terwijl, voorzoover mij bekend, van Hollandsche zijde geen onder-zoekingen over deze ziekte werden verricht.1) Bijna algemeenwordt in de veterinaire literatuur aangenomen, dat de tumorenvan het bindweefsel i. c. het endo- en perineurium uitgaan. Dezenuwvezelen doen niet actief mee, zij worden uit elkaar gedrongenof naar terzijde geschoven en verlaten onveranderd den tumor ofvertoonen degeneratieve verschijnselen. In de publicaties

welkevan medische zijde over overeenkomstige aandoeningen bij denmensch zijn gedaan, vindt men hierover verschillende meeningenverkondigd. Aanvankelijk meende men hier met neuromen te doente hebben, dus met tumoren, waarbij een woekering en nieuw-vorming van zenuwvezelen op den voorgrond treedt. De tumoren,welke zoo vaak in de huid worden waargenomen, beschouwde menals fibromen. Aan v. Recklinghausen komt de groote verdienstetoe op het verband te hebben gewezen, dat er tusschen de huid-tumoren en de multipele neuromen bestaat. 2) Hij toonde aan,dat de huidtumoren ook van zenuwen uitgaan. Naar hem wordtdeze aandoening bij den mensch, de ziekte van von Reckling-hausen genoemd. Deze onderzoeker leidde de tumoren af vanhet endo- en perineurium, dus van het bindweefsel. In iqio deedVerocay 3) een uitvoerige publicatie, waarin hij de opvattingverdedigde, dat

de tumoren van de Schwannsche cellen uitgaanen stelde voor, den naam neurinoma te gebruiken. Herxheimeren Roth 4) deelden aanvankelijk de meening van Verocay, dochspraken zich later meer uit voor den bindweefseloorsprong dertumoren. Na dien tijd werd door verschillende onderzoekers dezienswijze van Verocay verdedigd. Toch ontbrak het niet aan 1 \') Voor opgave der veterinaire literatuur zij verwezen naar: Ernst Joest,Spezielle pathologische Anatomie der Haustiere, 1921, Band 2. 2 ) F. v. Recklinghausen, Ueber die multiplen Fibromen der Haut und ihreBeziehung zu den multiplen Neuromen, 1882. 3 ) Verocay, Zur Kenntnis der â€žNeurofibrome", Ziegler\'s Beitr. Bd. 48, 1910.



??? publicaties, waarir een andere meening verkondigd werd. Zoomeende Krumbein1) in 1925 de opvatting van Verocay te kunnenweerleggen. Hij toonde aan, dat de neurinomen van bindweefselafkomstig waren. Dit zijn slechts enkele grepen uit de omvang-rijke literatuur, wdke hierover bestaat. Het blijkt wel duidelijk,dat men omtrent di histogenese dezer gezwellen nog in het duistertast. In zijn haniboek over speciale pathologische anatomie(1922) zegt Kaufmann dan ook: â€žZur v??lligen Kl?¤rung derNeurofibromatosefiage bedarf es weitere Untersuchungen". Een andere belangrijke vraag, welke bij de bestudeering derneurofibromen ter sprake komt, is, of in deze gezwellen nieuw-vorming van gangli??ncellen en zenuwvezelen optreedt. Ook hier-over is men het laag niet eens en vindt men de meest uiteenloo-pende meeningen verkondigd. Een uitzondering moet hier wordengemaakt voor de ganglioneuromen,

welke bij den mensch veelalin de grensstreng van den sympathicus en de bijnieren wordenaangetroffen. Hierbij is de nieuwvorming der gapgli??ncellen enzenuwvezelen met zekerheid aangetoond. Aangezien deze tu-moren bij de dieren nog niet zijn waargenomen, zullen zij verderbuiten bespreking blijven. De localisatie, alsook de vorm, waaronder deze nieuwvormingenoptreden, is zeer verschillend. Reeds werden aan zeer vele peripherezenuwen tumoren waargenomen, waarbij de plexus brachialis ende nn. intercostales het vaakst waren aangedaan. Ook in het ver-loop van den sympathicus werden deze tumoren gezien. Joestonderscheidt 2 vornen van neurofibromatose ; r. Multipele neurofibromatose, waarbij in het verloop derzenuwen multipele knobbels van verschillende grootte en vari-eerende consistentie optreden. 2. Diffuse vorm, waarbij door een diffuse bindweefseltoename,de zenuwen in dikke

strengen veranderd zijn (neurofibroma race-mosum s. plexiforne). Omtrent de genese vindt men verschillende oorzaken opge-geven. Met betrekking tot den mensch staat men heden op hetstandpunt, dat wij hier te doen hebben met een systeemziekte,waarschijnlijk op congenitalen en soms ook erfelijken grondslag.Meerdere malen werd de ziekte van von Recklinghausen bijzeer jonge individuen en nauwverwante familieleden waarge-nomen, terwijl ook vaak deze aandoening met misvormingen enandere terato??de tumoren was gecombineerd. Verocay e. a. vattende neurofibromen als hamartomen op. Bij het rund weiden tot dusver neurofibromen slechts bij vol-wassen dieren aangetroffen, terwijl van een familiair optredenniets bekend is. Over de genese dezer gezwellen vindt men dan



??? ook weinig vermeld. Bosser denkt aan een hyperplasie van hetbindweefsel, Schlegel aan een trauma, (evenals bij de ampu-tatieneuromen), ofschoon deze laatste onderzoeker een congenitaalontstaan ten gevolge van ontwikkelingsstoornissen van het bind-weefsel der zenuwen niet uitsluit. Eigen waarnemingen. Gedurende de afgeloopen drie jaren werden door mij een 12-talgevallen van neurofibromatose bij runderen waargenomen. Dezedieren waren alle volwassen en voorzoo ver mij bekend, werdentijdens het leven geen ziekelijke veranderingen opgemerkt. Hetwaren alle toevallige bevindingen, welke bij de keuring der ge-slachte dieren werden gedaan. De localisatie der tumoren in de door mij onderzochte gevallen,was zeer verschillend. Meestal waren de veranderingen niet erguitgebreid. Zoo werden in 8 gevallen tumoren in het verloop dernn. intercostales en in de zenuwen der plexus brachialis

gevonden,terwijl in de overige zenuwen geen afwijkingen werden waarge-nomen. In een ander geval werd een tumor gevonden, in het ver-loop van een der zenuwen van het hart, vermoedelijk van een dertakjes van den plexus cardiacus, terwijl overigens geen verande-ringen werden opgemerkt. Deze kastanjegroote tumor was voor-namelijk gelegen in het hartspierweefsel, in het septum tusschenbeide ventrikels, en puilde in het coronaire vet van den linkersulcus longitudinalis uit. In het 10de geval was er behalve eentumor in de omgeving van een der bijnieren een kinderhoofdgrootetumor in de omgeving van het hart en eenige â€žmetastasen" in deintercostale zenuwen. Van dit geval werden door een collega alleenenkele stukjes van den buiktumor ten onderzoek opgezonden.Hierbij kon de diagnose neurofibroma worden vastgesteld , terwijlzeer waarschijnlijk vanwege de aanwezigheid van

gangli??ncellen,een ganglion van de grensstreng van den nervus sympathicus alsuitgang van den tumor kon worden aangenomen. In het 11 de geval waren tumoren aanwezig, in beide plexusbrachiales, in verschillende spieren van het voorbeen (het ver-band met fijne zenuwen kon hierbij duidelijk worden aangetoond),in het verloop van verschillende intercostaalzenuwen, in de longen(ook hier weer een duidelijk verband met zenuwtakjes), in een derlumbale gangli??n van de grensstreng van den nervus sympathicusen den plexus sacralis. In het laatste (12de) geval waren zeer uitgebreide veranderingenaanwezig. Vanwege de zeldzaamheid der waargenomen verande-ringen, lijkt het mij gewenscht, dit geval eenigszins uitvoeriger tebeschrijven, waarbij dan tevens het macroscopisch aspect der ge-zwellen zal worden besproken. Dit geval betrof een volwassen, ongeveer 7-jarig vrouwelijk



??? - ii5 â€” rund, hetwelk bij oppervlakkig klinisch onderzoek geen afwijkin-gen te zien gaf. Bij de sectie van het in goeden voedingstoestandverkeerende dier, werd bij den ingang van de borstholte links enrechts een tumor waargenomen. De rechter tumor was vuistgroot,terwijl de linker de grootte van een aardappel had. Deze tumorenwaren door een bindweefselkapsel omgeven en hadden een vrijstevige consistentie. Ze waren grijsgeel van kleur en hadden eenvochtige sneevlakte. De oppervlakte was hobbelig. Op doorsnedevertoonden deze tumoren bij nauwkeurige inspectie naast spek-achtige, glazige grijze gedeelten, fasciculaire, meer opaque ge-deelten. Door middel van dikke en ook fijnere zenuwstrengenstonden deze gezwellen in verbinding met den plexus brachialis.Zooals bij microscopisch onderzoek werd vastgesteld, moesten dezetumoren aan den borstingang worden beschouwd als sterke ver-

groote gangli??n van den nervus sympathicus. (Ganglion cervicalecaudale en ganglion thoracale primum). De zenuwen van denplexus brachialis waren zoowel links als rechts veranderd in meerdan duimdikke strengen, met vaste consistentie en glad hobbeligeoppervlakte. De verdikking dezer zenuwen werd door twee facto-ren bepaald : i. sterke diffuse toename van het epi- en perineurale bind-weefsel ; 2. het optreden van knobbeltjes in het verloop der zenuw-bundels. Deze knobbeltjes vari??erden in grootte van nauwelijkszichtbaar tat die van een kastanje en gaven de zenuwen het hob-belige aspect. Deze knobbeltjes lagen vrij los in hun kapsel, waaruitze na insnijding zeer gemakkelijk konden worden verwijderd. Doormiddel van fijne zenuwdraadjes aan beide einden stonden ze methet overige zenuwweefsel in verbinding. Deze verandering is z????karakteristiek, dat reeds op grond hiervan de diagnose

neurofi-broma kan worden gesteld. Op dwarsdoorsneden van de verdikte zenuwen konden duidelijk desterk verbreede zenuwfibrillenbundels worden opgemerkt. In enkeleder beschreven knobbelige verdikkingen werden bloedingen en hier-mee in verband staande bruinrood gekleurde gedeelten gevonden. Niet alleen in en tusschen de spieren der voorbeenen, doch ookin het verloop van de nn. pectorales, dus in en tusschen de spierenvan den borstwand werden deze veranderingen waargenomen. Bovendien werden in het verloop van bijna alle thoracale zenuwentumortjes gevonden, waarbij die gezwelletjes, welke in de nn.intercostales gezeteld waren, het meest opvielen. Deze puildenin meerdere of mindere mate door de intact gebleven pleura uit.Echter waren ook de dorsale en viscerale takken van de nn. thora-cales tot in hun fijnste vertakkingen veranderd. Steeds warende knobbeltjes door een dunne

kapsel, het perineurium, omgevenen vertoonden aan beide einden dunne draadjes, waarmede zemet het overige zenuwweefsel in verbinding stonden.



??? â€” n6 â€” De zenuwvlechten van het hart vertoonden ook belangrijkeveranderingen. Aan de basis, nabij de aorta en langs den sulcuscoronarius zag men sterke verdikkingen, onregelmatig promi-neerend en min of meer in het coronaire vet verscholen. Wanneerhet vet werd verwijderd, kwamen de zware en sterk verdiktezenuwen, die soms vingerdikte bereikt hadden, te voorschijn.Van deze, volgens den sulcus coronarius verloopende strengen,waren takken te vervolgen, die langs de sulci longitudinales ver-liepen, parallel aan de bloedvaten. Ook hier viel weer op, dat destrengen op verschillende plaatsen spoelvormige, op ganglia ge-lijkende verdikkingen vertoonden. In het hartspierweefsel werdengeen tumorachtige veranderingen waargenomen. Bij opensnijdenvan den linker ventrikel bleek, dat de bundel van His-Tawaraopvallend dik was en gemakkelijk kon worden opgeprepareerd.Onder de

annulus fibrosus verdween de bundel in de diepte. De longen vertoonden bij uitwendige beschouwing der beidehelften geen veranderingen. Bij den sulcus echter, in de nabijheidvan de aorta erf gelegen tegen de bifurcatie van de trachea, bevondzich een dikke massieve streng, welke een verdikte zenuw was.Al dadelijk viel hier de zeer ongelijkmatige verdikking op. Destreng vertakte zich volgens de beide hoofdbronchi en liet zichlangs deze vervolgen. Het bleek nu, dat zich behalve langs de beidehoofdbronchi??n ook langs de vertakkingen daarvan, strengen lietenvervolgen, die met het verdere vertakken der bronclji??n in dikteafnamen. Beschouwde men het verloop dezer zenuwstrengennader, dan bleek, dat ze zich min of meer duidelijk spiraalvormigom het bronchiaalkraakbeen wonden. Opvallend was hierbij verdernog, dat in het verloop van deze sterk verdikte zenuwen, op onge-lijke afstanden min of

meer spoelvormige verdikkingen voorkwamen.Op doorsnede waren deze verdikkingen glad en vochtig. De snee-vlakte stond bol, terwijl vaak een fijn fibrillaire structuur konworden waargenomen. Aan de viscerale vlakte van de lever, in de nabijheid van deportalÂ? lymphklieren, kwam een dubbelmansvuistgroote tumorvoor, welke door oedemateus bindweefsel van de lever gescheidenwas. Deze tumor was grijswit van kleur, vertoonde een hobbeligoppervlak en was stevig van consistentie. Bij doorsnijden bleek,dat de tumor uit verschillende sterk verdikte zenuwstrengen wassamengesteld. Enkele verdikte zenuwen, welke weer spoelvormigeaanzwellingen bezaten, drongen in het leverparenchym en volgdende vertakkingen van de a. hepatica. Verschillende verdikte zenu-wen hadden een fibrillaire structuur, waarbij een grijswitte kleurder fibrillen opviel. Daarentegen vertoonden andere een meerhomogeen,

glazig aspect. In vele zenuwstrengen kwamen beidebeelden naast elkaar voor. Overigens was de lever distomateusveranderd. (Chronische cholangitis en cirrhosis hepatis).



???



??? In de milt drong een duimdikke zenuwstreng, waarop weer enkelepotlooddikke zenuwen gelegen waren. Deze verdikte streng waaropen waarin weer vele tumortjes voorkwamen, zette zich in hetverloop van de a. lienalis door de geheele milt voort, waarbij zeallengs in omvang afnam. Links en rechts werden een 12-tal zij-takken in de milt afgegeven, welke weer van tumorachtige aan-zwellingen voorzien waren. (Fig. 1). Evenals bij de lever, kwamenook hier homogene, glazige en fibrillaire, opaque gedeelten voor. Een zeer karakteristieke verandering vertoonde ook de grens-streng van den n. sympathicus, en wel het thoracale gedeelte. Desterk vergroote voorste thoracale gangli??n werden reeds vermeld.Overigens was de grensstreng gelijkmatig verdikt en werden devoornaamste afwijkingen aan de thoracale gangli??n waargenomen.Deze waren alle in meerdere of mindere mate vergroot, waarbijde

omvang vari??erde van die van een erwt tot die van een kastanje.Een der sterk vergroote thoracale gangli??n drong door het foramenintervertebrale tot in het ruggemergskanaal. Het macroscopischaspect kwam met dat der reeds beschreven tumoren overeen, alleenwas de consistentie iets minder stevig. Het microscopisch onderzoek dezer nieuwvormingen gaf zeerverschillende beelden te zien. Van vele tumoren, afkomstig vanzenuwen van den plexus brachialis en verschillende organen,werden coupes vervaardigd, terwijl een drietal tumortjes uit deintercostaalzenuwen in seriesneden werden onderzocht. Over hetalgemeen werd een toename van het epineurale bindweefsel ge-vonden, waarbij vaak een oedemateuze infiltratie van dit weefselkon worden opgemerkt. Het perineurium was ook meestal ver-dikt (fig. 2). De collagene bindweefselvezelen verliepen concen-trisch om den tumor. Tusschen de

lange, platte, rustende bind-weefselcellen kwamen meerdere jonge fibroblasten voor. Enkelemalen werden cellige infiltraten in en buiten het perineuriumgevonden. Het tumorweefsel was zeer verschillend samengesteld.T/s karakteristieke verandering werden in de meeste gevallen bundel-vormige figuren waargenomen. Deze bundels bestaan uit parallelaan elkaar verloopende fibrillen, waartusschen vele cellen gelegenzijn. De fibrillen kleuren zich over het algemeen zwak. De cellenhebben een bleeke, ovale kern, met goed kleurbare chromatine-korrels en bezitten geen zichtbare protoplasmabegrenzing. Zeliggen met hun lengteas in de richting der fibrillen, en vertoonenvaak de neiging in rijen bijeen te gaan liggen in het midden derbundels. Aan de beide polen der bundels worden dan weinig ofgeen cellen gevonden. Ook vindt men dikwijls deze cellen oponregelmatige wijze bijeen liggen, a. h. w. een

syncytium vormend.Ze worden dan door een zeer onregelmatig netwerk van heel fijnefibrillen gescheiden en omgeven (fig. 3). Deze fijne fibrillen kleurenzich met Giesonkleurstof zwak geel. Tusschen de fibrillen der



???



??? bovenbeschreven bundels vindt men vaak meerdere platte cellen,met donkere staafvormige kern. Dit zijn bindweefselcellen, waar-door meestal zware, meermalen hyaliene bindweefselfibrillen inde bundels worden afgescheiden. Het maakt den indruk, dat dezebindweefselcellen in een later stadium der bundelvorming op-treden. Tusschen deze bundels komt bindweefsel in zeer wisselendehoeveelheid voor. Vaak is dit bindweefsel oedemateus of celrijk.Naast fibroblasten worden veel plasmacellen, polyblasten en oplymphocyten gelijkende cellen gevonden. Meestal treft men aande peripherie van den tumor bundels van niet of weinig veranderdezenuwfibriHen aan. Ook worden deze ge??soleerd of in kleinere bundelsmidden in den tumor aangetroffen. Verschillende dezer zenuwfibril-len vertoonen een duidelijk verbreed neurilemma, waarbinneneen uiterst fijne fibrillaire teekening kan worden

waargenomen.Zeer opvallend is, dat, waar vaak door middel van de kleuringmet v. Gieso^ kleurstof weinig of geen bindweefsel in de tumorenwordt waargenomen, deze vrijwel normale zenuwfibrillenbundelseen duidelijke teekening van endoneuraal bindweefsel, hetwelkmeestal vermeerderd is, te zien geven. Vaak worden in de tumorenen dan meestal om kleine bloedvaten liggend, grootere of kleineregroepen van kleine cellen aangetroffen. Deze cellen hebben eendonkere, min of meer onregelmatige kern en zeer weinig of geenprotoplasma. Omtrent den aard dezer celgroepen kan ik geennadere mededeeling doen. (Ontstekingsinfiltraat? microgliacellen?). Er komen verschillende tumoren voor, die een geheel anderenbouw te zien geven. De bundelvorming is hier op den achter-grond getreden. Het Voornaamste bestanddeel wordt dan gevormddoor een netwerk van zeer fijne fibrillen, welke met v.

GiESON-kleurstof meestal een zwak gele, doch ook wel zwak rose tintaannemen. Deze fijne fibrillen liggen vaak in sierlijk gebogenbundeltjes bijeen. Op dwarsdoorsneden zijn deze fibrillen alsfijne puntjes te zien. In dit netwerk komen vaak zeer veel cellenvoor, terwijl ook vele lymphruimten gevormd worden. Het meeren-deel dezer cellen bestaat weer uit bleeke, rondvale tot ovale kernen,met duidelijke chromatine korrels en geen protoplasmabegrenzing,doch daarnaast ziet men ook vele plasmacellen, polyblasten,enkele Mastcellen en lymphocyten. De celrijkdom kan soms zoogroot zijn, dat de tumor op een sarcoom kan gaan gelijken. Met deGiESONkleuring valt de overwegend geelachtige tint van hetweefsel op. Vaak worden echter ook zware bindweefselfibrillen-bundels in deze tumoren opgemerkt. Een andere merkwaardigheid, die ik in de veterinaire literatuurnergens beschreven vond, is een

palissadegroepeering van de reedsbeschreven bleeke kernen. Deze kernen liggen dan in bandvormbijeen, welke meerdere celrijen dik is. Deze celbanden komen in



??? dubbel aantal voor en loopen altijd evenwijdig aan elkaar. Tusschen2 celbanden verloopt een groot aantal fibrillen, welke geen ofzeer weinig cellen bezitten en met v. GiESONkleurstof vaak eenroode kleur aannemen. De cellen dezer banden liggen met hunlengteas in de richting der fibrillen (fig. 4). fn publicaties van me-dische zijde vond ik deze bevinding wel vermeld en werd ze alskarakteristiek voor de neurofibromen aangegeven. Krumbein *)meent deze eigenaardige celgroepeering echter ook o. m. in uterus-myomen te hebben waargenomen. In coupes van verdikte zenuwen der axillairvlecht vindt mennaast tumoreus veranderde zenuwfibrillenbundels met verande-ringen, als hierboven beschreven, ook zulke, welke weinig of slechtsgeringe afwijkingen vertoonen (fig. 2). In enkele hiervan vindtmen om de zenuwfibrillen heen, doch binnen het perineurium eenlosse, draderige massa, welke uit fijne

korreltjes is opgebouwd enzich met haemaluin fletsblauw kleurt. Vaak ziet men ascylindersmet zeer duidelijke Lanterman\'sche figuren. Andere bundels ver-toonen op verschillende plaatsen oedeem van het endoneuralebindweefsel, terwijl op andere plaatsen een duidelijke celrijkdomvnl. bestaande uit genoemde bleeke kernen, wordt opgemerkt.Vele fibrillen bezitten een duidelijk verbreed neurilemma, hetwelkop dwarsdoorsneden uit min of meer concentrisch gerangschikte \') Virchow\'s Archiv Bnd 255, 1925. S. 309.



??? lagen blijkt te zijn opgebouwd en waarin weer vele cellen wordenaangetroffen. In doorsneden van de sterk vergroote sympathische gangli??nworden dezelfde veranderingen waargenomen, als reeds hiervorenwerden beschreven. Vooral is hier weer duidelijk een fraaie bundel-teekening te zien. Tusschen deze bundels wordt vaak oedeem-vloeistof aangetroffen, hetgeen een verklaring geeft voor de min-der stevige consistentie dezer gezwellen. Aan de peripherie temid-den van merglooze zenuwfibrillen, worden vele gangli??ncellen ge-zien. Er bestaat een woekering van de tusschen de gangli??ncellengelegen fibrillaire substantie, waardoor de gangli??ncellen verderuit elkaar zijn komen te liggen en men den indruk krijgt, dat er peroppervlakte-eenheid minder gangli??ncellen te zien zijn. Vele dezercellen zien er normaal uit, hebben een korrelig protoplasma, grooteheldere kern met ?Š?Šn groote

nucleolus. Andere gangli??ncellendaarentegen vertoonen duidelijk drukatrophische veranderingen.Ze zijn kleiner en vaak sterk afgeplat (fig. 5). Het protoplasma,zoowel als de kern zijn zeer flets of zeer donker gekleurd. Verderziet men een sterke vacuolaire degeneratie van het protoplasma.De kern is veelal pyknotisch of vertoont kernwandhyperchroma-tosis. Ook worden wel resten van gangli??ncellen gezien.



??? Vooral in deze veranderde gangli??n worden vele kleine bloed-vaatjes met sterk verdikten wand waargenomen. Deze verdiktewand bestaat uit circulair verloopende lagen, waarbinnen velecellen in een zelfde richting gelegen zijn en een bleeke, chromatine-??ijke kern en geen protoplasmabegrenzing bezitten. Hoewel geenbewijs hiervoor kan worden gevonden, moet toch aan de mogelijk-heid worden gedacht, dat deze woekeringen van de zenuwen dervaatwanden uitgaan. Bij het onderzoek van de seriesneden, welke van de intercostaal-tumortjes werden vervaardigd, bleek, dat de bundelvormige figuren,doorsneden van sterk gekronkelde en verdikte zenuwfibrillen voorstellen.Door middel van Bielschowsky kleuringen konden enkele malenascylinders in het centrum van deze bundels worden aangetoond.Tevens kon worden opgemerkt dat de tumortjes slechts van ?Š?Šn of vanenkele zenuwvezelen uitgingen.

Aan deze vezelen kon geen mergscheedcworden waargenomen, zoodat het vermoeden gewettigd is, dat dezetumoren van sympathische vezelen uitgaan. De overige zenuwvezelen,welke tot denzelfden bundel behooren, worden naar de peripherie ver-drongen, hoewel ook enkele geslingerd door den tumor verloopen.(fig. 6). Aan deze fibrillen wordt met behulp van Sudann of kleu-ring volgens Spielmeyer vaak een verbreede mergscheede gezien.De verschillende zenuwvezelen vereenigen zich weer tot een bun-del, welke als een macroscopisch zichtbaar strengetje den tumorverlaat.



??? In het gedeelte der zenuw, dat voor den tumor gelegen is, wordenook veranderingen opgemerkt, bestaande in een grooten celrijkdomin de omgeving der ascylinders en een sterk geslingerd verloop derzenuwvezelen. Evenals in den tumor komen ook hier en wel voor-namelijk perivasculair ophoopingen van kleine cellen, met donkerekern en weinig of geen protoplasma voor. Een enkele maal viel op,dat twee kleine tumortjes onderling samensmolten. In de tumorenwerden meerdere zenuwvezelen met duidelijk verbreed neurilemmagevonden, waarin vele cellen met de reeds beschreven bleeke ker-nen werden gezien. Deze cellen waren gelegen in een fijne, fibril-laire stof, welke zich met v. GiESONkleurstof geelachtig kleurde. Een enkele maal werd een macroscopisch onveranderd spinaal-ganglion histologisch onderzocht. Het bleek, dat de fibrillaire stoftusschen de gangli??ncellen sterk gewoekerd was,

waardoor degangli??ncellen op grooter afstand van elkaar waren komen teliggen. Het tusschenliggende weefsel vertoonde een grooten rijk-dom aan cellen, die op het eerste gezicht veel op lymphocyten ge-leken, echter bij nadere beschouwing een grootere en meer door-schijnende korrelige kern bezaten. De om de gangli??ncellen gelegenmantelcellen waren sterk gezwollen, hypertropisch ; hun proto-plasma was vacuolair, zoodat van de geheele cel vaak nog slechtsde contour was overgebleven. Vaak kreeg men door deze gezwollencellen een eigenaardige begrenzing der gangli??ncellen, nl. alsofdeze geschulpt waren. Ook aan de gangli??ncellen zelf konden ver-schillende, min of meer ernstige veranderingen worden waarge-nomen. Vooreerst viel zeer duidelijk het verschil in kleurbaarheidmet eosine op. Sommige dezer cellen namen ternauwernood eosineop, andere daarentegen hadden een sterk

eosinophiel protoplasma.Verder waren de gangli??ncellen varieerend van grootte, hetgeenniet alleen kon worden verklaard uit de verschillende doorsnedendoor deze cellen. De kernen, zoowel als de geheele cellen, warenvaak pyknotisch en opvallend was bovenal een eigenaardig ver-schijnsel, dat men in vele dezer cellen aantrof, nl. structuren, dieop een uitkristalliseeren van een in het proptolasma aanwezigesubstantie wezen. Zooals in den aanvang van dit artikel werd vermeld, heerschenomtrent de histogenese dezer gezwellen althans bij den menschnog zeer verschillende meeningen. Door veterinaire onderzoekerswordt algemeen aangenomen, dat we hier met tumoren te doenhebben, welke van het bindweefsel uitgaan. Op grond van hetdoor mij verrichte onderzoek meen ik, dat deze zienswijze onjuistis. De eigenaardige groepeering der cellen, alsmede het optredenvan zeer fijne fibrillen, die zich

met Gieson geel kleuren, pleitentegen het bindweefselkarakter van dit weefsel. De onderstellingdringt zich naar voren, dat primair een woekering van Schwann\'schc



??? cellen plaats vindt, waarbij in meerdere oj mindere mate bindweefsel-nieuwvorming optreedt. Hiermede is ook in overeenstemming hetsterk verbreede en kernrijke neurilemma, hetwelk meerdere malenwerd waargenomen. Het optreden der celbanden kan dan wordenverklaard, door aan te nemen, dat de segmentaal gerangschikteScHWANN\'sche cellen zich herhaalde malen deelen in een richting,welke parallel aan de zenuwvezel verloopt. (Francini). Ook hetverschijnsel, dat deze gezwellen uitsluitend in het verloop vanzenuwen optreden, vindt dan een ongedwongen verklaring. Vero-cay voerde in 1910 voor overeenkomstige tumoren bij den menschden naam neurinomen in. Ook voor de nieuwvormingen bij hetrund verdient deze benaming de voorkeur, aangezien hiermedejuister de aard van het gezwel wordt aangegeven. Wat de genese dezer neurinomen betreft, hieromtrent zijn ver-schillende opvattingen

verkondigd. Ribbert acht het ondenk-baar, dat de zenuwen eerst geheel normaal worden aangelegd,terwijl zich dan later hierin op ontelbare plaatsen echte tumorenzouden ontwikkelen. Hij neemt daarom aan, dat deze nieuwvor-mingen op de basis van een ontwikkelingsstoornis ontstaan. Alleenop deze wijze is de multipliciteit en het congenitale voorkomenbij den mensch te verklaren, alsmede de erfelijkheid en de com-binatie met verschillende misvormingen. In verband hiermede isÂ?ok de hypothese van Feindel zeer vermeldenswaard. Deze neemtaan, dat in een heel vroeg stadium van embryonale ontwikkeling,voordat het ectoderm zich tot epidermis en neuraalbuis gediffe-rentieerd heeft, vele cellen een verandering in de normale ontwik-keling ondergaan. Na voleindigde ontwikkeling bevinden zich danzoowel in de huid als in het zenuwweefsel ,,des ?Šl?Šments malfor-m?Šs". Met deze hypothese worden dan

tevens de gelijktijdig bijden mensch optredende huidveranderingen verklaard. Ook Veko-cay huldigt deze opvatting. Hoewel eigenlijk over de genese dezeraandoening niets met zekerheid valt te zeggen, zijn de hier ont-wikkelde denkbeelden wel aannemelijk. Ze geven althans een ver-klaring voor het ontstaan der waargenomen veranderingen. Hetfeit, dat bij nuchtere kalveren tot nu toe geen neurinomen werdengevonden, behoeft nog niet tegen deze opvatting te pleiten, enwel om twee redenen. In de eerste plaats is het mogelijk, dat deweefselmisvorming hetzij spontaan, hetzij door een voor ons onbe-kenden prikkel, eerst later tot een nieuwvorming uitgroeit. In detweede plaats zijn de neurinomen over het algemeen toevalligesectiebevindingen en is het zeer goed mogelijk, dat deze verande-ringen bij het onderzoek aan onze aandacht ontgaan, vooral waardeze vaak door vetweefsel omsloten zijn. Ook worden de

belang-rijkste praedilectieplaatsen, nl. de axillair vlechten en de inter-costaalzenuwen meestal niet onderzocht. Bovendien het feit, dat deze neurinomen uitsluitend in het lvi 9



??? verloop van zenuwen worden aangetroffen, pleit er m. i. voor,dat we hier met een stoornis in de ontwikkeling van het zenuw-weefsel te doen hebben. Op grond van het bovenstaande zouden deze nieuwvormingendus tot de hamartomen (Albrecht) kunnen worden gerekend.Het zal in dit verband duidelijk zijn, dat het onjuist is hier vanmetastasen te spreken (Schlegel e. a.). De verschillende grootetumoren, welke o.m. in de spieren en in de longen worden gevon-den, zouden zulks op het eerste gezicht wel doen vermoeden.Wanneer men echter nauwkeuriger toeziet, dan blijkt steeds, datze van een, vaak zeer fijn, weefsclstrengetje uitgaan, dat bij micros-copisch onderzoek uit merglooze zenuwvezelen blijkt te bestaan.Op een andere plaats ziet men weer een fijne zenuw uittreden. Men mag wel aannemen, dat de neurinomen in de longen en demusculatuur, van sympathische zenuwen zijn uitgegaan.

Doch ookbleken de enkele nieuwvormingen uit de intercostaalzenuwen,welke in seriecoupen werden onderzocht, uit merglooze zenuw-vezelen hun oorsprong te nemen. Het lijkt mij dan ook geenszinsuitgesloten, dat de neurinomatose bij het rund een ziekte van helsympatisehe zenuwstelsel voorstelt. Een verder uitgebreid onderzoekzal moeten uitmaken of deze onderstelling juist is. Tenslotte zou ik willen opmerken, dat voor het verkrijgen vaneen beter inzicht in de genese der neurinomatose het noodig zalzijn een groot aantal foeten en pas geboren dieren op deze aandoe-ning te onderzoeken. De resultaten van dit onderzoek kunnen als volgt worden samen-gevat : De neurofibromen, zooals deze bij het rund worden waargeno-men, zijn geen echte fibromen. Ze ontstaan uit gewoekerdeScHWANN\'sche cellen, waarbij een meer of minder sterke bind-weefselvorming kan optreden. De naam neurinoma

(Verocay) isvoor deze aandoening dan ook beter geschikt. Nieuwvorming van gangli??ncellen, eventueel van zenuwvezelenkon geen enkele maal worden waargenomen, wel een door drukte gronde gaan van deze elementen. Wat de genese dezer neurinomen aangaat, sluit ik mij aan bijde hypothese van Feindel, die een wef fsdstoornis van het ecto-derm aanneemt in een statdium, dat dit nog niet tot epidermisen medullair buis is gedifferenti??erd. Deze nieuwvormingen kun-nen tot de hamartomen worden gerekend. De neurinomatose bij het rund is een systeemziekte.



??? â€” 127 â€”VERKLARING DER FOTO\'S. \') Milt rund. Duidelijk verdikte zenuw met vt rtakkingen, en talrijke knobbelvormigeaanzwellingen. \'/3 natuurlijke grootte. Verdikte zenuw uit plexus brachialis. Vergrooting 8 x. Toename vanhet epineurale bindweefsel. Meerdere weinig veranderde zenuwfibrillen-bundels met verdikt perineurium. Links boven, een gedeelte van eentumoreus veranderde zenuwfibrillenbundel. Bundelvormige figuren uit sterk vergroot ganglion thoracale primum.Vergrooting 65 X. Deze bundelvormige figuren zijn afbeeldingen vanverdikte zenuwfibrillen. In het midden enkele doorsneden, waarbij decellen onregelmatig bijeen liggen. Palissadegroepeering der cellen. Vergrooting 65 x . Tusschen 2 celbandenverloopen parallel aan elkaar gerichte fibrillen. Druk-atropische gangli??ncellen in een sympatisch ganglion. Vergrooting 65 x. Neurinoma uit een der nn. intercostales. Vergrooting 65 x .

Kleuringvolgens Spielmeyer. De niet veranderde zenuwvezelen verloopen ge-slingerd aan de peripherie. Enkele vezelen in de nieuwvorming zelf zicht-baar. ZUSAMMENFASSUNG. In dieser Arbeit werden 12 F?¤lle von sogenannter Neurofibromatose beimRinde beschrieben. In sehr verschiedenen peripheren Nerven wurden vom Ver-fasser Neubildungen beobachtet, wobei besonders der nervus sympathicus undseine Ganglien angegriffen waren. Auf Grund seiner histologischen Befunde ziehtVerfasser die Schlussfolgerung, dass diese Neubildungen keine echte Fibromensind, aber aus gewucherten Schwann\'schen Zellen entstehen wobei eine mehroder weniger starke Bindegewebebildung auftreten kann. Richtiger w?¤re es alsoden Namen Neurinoma (Ven cay), zu gebrauchen. Eine Neubildung der Gang\' enzeilen und der Nervenfasern war nicht vorhanden ;wohl aber k??nnen diese Elemente infolge Druc

Wirkung zugrunde gehen. DieM??glichkeit ist durchaus nicht ausgeschlossen, dass die Neurinomatose beimRinde vom sympathischen Nervensystem ausgeht. In 3 Fallen wobei die Unter-suchung mittels Serien-Schnitten vorgenommen wurde, ergab sich, dass die Tu-moren aus marklosen Nervenfasern entstanden sind. Wahrscheinlich sind dieseTumoren zu den Hamartomen zu rechnen. SUMMARY. In this paper the author describes 12 cases of so-called â€žneurofibromatosis"in the ox. In different peripheral nerves new-growths were observed ; especiallythe sympathetic nerves and ganglia appeared to be affected. The author\'s histo-logical experiences lead him to conclude, that these tumours are no real fibromatabut develop from Schwann\'cells sometimes accompanied by a more or less denseconnective-tissue-formation. Therefore the author suggests to call this affection,,neurinoma" (Verocay). New

growth of ganglioncells and nerve-fibres was not observed but degenerationof these elements by pressure may be seen. It is far from being excluded thatneurinomatosis in the ox originates in the sympathetic nervous system. In threecasts where examination was carried out by series-secticns the tumours appearedto have developed from marrowless nerve-fibres. These tumours presumablybelong to the hamartomata. 1) De microfotos\' werden vervaardigd in het pathologisch instituut van deVeeartsenijkundige faculteit der Rijksuniversiteit te Utrecht, dank zij de wel-willende medewerking van Prof. Dr. H. Schornagel. Fig. 1.Fig. 2. Fig- 3- Fig- 4-Fig. 5-Fig. 6.



??? r?Šsum?Š. Dans cet article l\'auteur d?Šcrit 12 cas de â€žneurofibromatose" chez le boeuf.Dans de diff?Šrents nerfs p?Šriph?res des n?Šoformations furent observ?Šes ; surtoutles nerfs sympathiques et les ganglions semblaient ??tre atteints. De ses rechercheshistologiques l\'auteur conclut que ces n?Šoformations ne sont pas de v?Šritablesfibromes, mais qu\'elles se d?Šveloppent de cellules de Schvvann parfois accompag-n?Šes d\'une formation de tissu conjonctif plus ou moins abondante. L\'auteurest d\'avis, que le nom ,,neurinoma" (Verocay) est bien pr?Šf?Šrable pourd?Šsigner cette affection. Une n?Šoformation de cellules ganglionnaires ou de fibres nerveuses ne fut pasconstat?Še, mais ces ?Šl?Šments peuvent pr?Šsenter des alt?Šrations d?Šg?Šn?Šratives. 11faut tenir compte de la possibilit?Š que la neurinomatose prend son point de d?Špartdans le syst?¨me nerveux sympathique.

Trois cas qui furent examin?Šs par descoupes en s?Šries, apportent une confirmation de cette th?Šorie. Vraisemblablementces tumeurs doivent ??tre rang?Šes parmi les hamartomes. VERKLARING VAN HET GOEDAARDIG VERLOOP VAN HETMOND- EN KLAUWZEER, door Dr. A. A. OVERBEEK. In zijn artikel in het nummer van 1 December j.1. zegt Winkeldat ,,zwakke virulentie der smetstof eenerzijds, gevolg van eenin den geheelen veestapel nog doorwerkende immuniteit en dezeimmuniteit zelve in de meest verschillende graden anderzijds,als belangrijke oorzaken van het goedaardig verloop der ziektemogen worden beschouwd". Het wil mij voorkomen, dat de kwestie, waarom soms en ookin 1928 mond- en klauwzeer zoo buitengewoon goedaardig ver-loopt en in andere tijden kwaadaardig en veel slachtoffers vergend,met de hier gegeven verklaring niet is opgelost. Winkel uit de stelling,

dat met de korter wordende rustperiodetusschen de verschillende epidemie??n er een toenemende goed-aardigheid in het karakter der ziekte optreedt, welke hij toe-schrijft aan de directe en indirecte gevolgen der heerschendeimmuniteit. Ik wil in de geschiedenis iets verder teruggaan dan Winkel.Na een lange ziektevrije periode (behoudens dan enkele spora-dische gevallen) trad bij den, dus vol-vatbaren, veestapel in 1907het mond- en klauwzeer op. Het werd een zachte epizo??tie meteen heel goedaardig karakter. In 1911 kwam er weer een epizo??tie, zeker van over de grenzeningesleept, evenals die in 1907, dus weer een nieuwe. Het verloopwas aanvankelijk goedaardig. In den loop van den zomer kwamdaarin verandering. Vermoedelijk noch vroeger, noch later hebbenwij in Nederland een dergelijk ernstig verloop gehad. Echte: nog



??? eens, dit ernstig karakter trad in, nadat de ziekte eenigen tijdgeheerscht had. In 1918, volgens Winkel, na algeheele vernieuwing van denveestapel, weer een aanval. Het verloop was in den aanvang zeergoedaardig, herhaaldelijk zoo, dat de ziekte nauwelijks te onder-kennen was, de ernstige gevallen kwamen veel later, in 1919. Er treedt dus, met de korter wordende rustperiode tusschende verschillende epizo??ti??n niet altijd toenemende goedaardigheidin het karakter der ziekte op, zooals Winkel meent. Integendeelook na langere rustperioden kan het karakter wel heel goedaardigzijn en in den loop van een epizo??tie, zeer wel van goedaardig,kwaadaardig worden. Het is voor wie de praktijk gevolgd heeft dan ook wel heelduidelijk dat de goedaardigheid ??f kwaadaardigheid der ziekteniet, of in ieder geval niet hoofdzakelijk direct en indirect gevolgis van heerschende immuniteit, doch integendeel,

zeker in hoofd-zaak, van eigenschappen der smetstof, of van andere omstandighedendan heerschende immuniteit, welke daarop inwerken. Op nog een andere misvatting, naar mijn meening, in W.\'s artikelwil ik wijzen. Hij meent nl. dat het mond- en klauwzeer in 1919 en 1920slechts weinig dieren onaangetast heeft gelaten, zoodat er eenalgemeene immuniteit ontstond. Ik acht het zeer bedenkelijk dat onder ons deskundigen, de fou-tieve leekenmeening, dat de veestapel bij een epizo??tie doorziekt,post vat, en waarschuw er daarom tegen. Er worden per jaar ongeveer 500.000 kalveren opgefokt. Hier-van blijven in een mond- en klauwzeerjaar o.m. verreweg demeeste vrij welke worden geboren en opgefokt op bedrijven, nadatdeze zijn doorgeziekt. Alleen aan nieuwen aanfok heeft Nederlandna een epizo??tiejaar dus allicht een paar honderdduizend vatbarejonge runderen, om van den zich wellicht voor

90 % in ?Š?Šn jaarvernieuwenden varkensstapel maar niet te praten. Waarbij nogkomt dat in de meest gevaarlijke gebieden voor mond- en klauw-zeer van Zuid- en Noord-Holland, de rundveestapel ongeveer2 maal \'s jaars wisselt en hoofdzakelijk vernieuwd wordt uit ge-bieden, waar van doorzieken of wat er op lijkt zeker nooit sprake is. Wat de speciaal door W. genoemde jaren 1919 en 1920 betreft,deze staan genoteerd met resp. 31.000 en 52.000 besmette erven.Ik stel daarnaast of tegenover 1911 met 71.000 en 1924 met 89.000besmette bedrijven. (1925 en 1926 resp. met ongeveer 31.000 en63.000). Wel heel duidelijk, dat zeker niet juist kan zijn dat in 1919en 1920 slechts weinig dieren onaangetast bleven, of liever, wantdaarop komt het aan, dat in de volgende jaren slechts weinigvatbaar materiaal voor het virus aanwezig was. Voor wie het verloop in de praktijk volgt is wel duidelijk, dat



??? aphtae epizo??ticae zich in dit opzicht niet zoo heel veel andersgedragen, dan runderpest, cholera, Spaansche griep e.d. Epide-mie??n eindigen zeker niet (alleen), doordat er geen vatbaar mate-riaal meer is. Waarom dan wel? Ik waag mij niet aan het opstellen eener eigen verklaring of hetondersteunen van andere in dit opzicht, meen echter dat de door-ziektheorie gerust verdwijnen kan.Breda, December 1928. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser wendet sich gegen die Auffassung Winkels, dass der gutartige Ver-lauf der Maul- und Klauenseuche in Holland in 1928 haupts?¤chlich der Immunit?¤tdes Viehbestandes infolge der Epizootien der letzten Jahre zuzuschreiben sei. Bei jeder Maul- und Klauenseuche-epizootie bleiben immer viele Tiere undGeh??fe von der Krankheit verschont. Auch wurde z. B. in 1907 eine gutartige Epizootie nach einer langen seuchen-freien Periode beobachtet. Die

Ursachen der B??sartigkeit oder Gutartigkeit und des Erl??schens einerEpizootie sind noch niet gen??gend gekl?¤rt. SUMMARY. The author does not agree with Winkel, when he says that the mild courseof foot- and mouth disease in Holland in 1928 should be mainly due to the immu-nity of the stock, conferred by epizootics of the last few years. During each epizootie there are always many farms and animals whichremain free from the disease. Furthermore, for instance in 1907 a mild course was observed after a longdiseaseless period. The reasons why the course of a disease is severe or mild and why the. epizootiecomes to an end have still to be determined. R?‰SUM?‰. L\'auteur s\'oppose ?  la conception de Winkel qua le cours b?Šnin de lafi?¨vre aphteuse en Hollande en 1928 serait du ?  l\'immunit?Š du cheptel, conf?Šr?Šepar les ?Špizooties de ces derni?¨res ann?Šes. Dans chaque epizootie

il y a beaucoup d\'animaux et de fermes qui restentindemnes. En outre, p. e. en 1907, un cours b?Šnin fut observ?Š apr?¨s une longe p?Šrioded\'absence d\'?Špizooties. Les causes de la variabilit?Š des ?Špizooties et celles de leur d?Šclin ne sontpas encore suffisamment connues.



??? (Melkcontr??lestation â€žAmsterdam".)SPUTUM OPVANGEN, door Dr. R. H. VAN GELDER. Na mijn beschrijving over het sputumvangen met de trache-aalcanule op blz. 1137 en 1138, Jaargang 1928, verscheen vancollega Lenshoek op blz. 21, Jaargang 1929 een korte beschrijvingvan zijn ervaring. Toen wij in Amsterdam met het tuberculose-onderzoek begon-nen, werd door mij een aanwijzing gegeven, hoe met den sputum-vanger sputum moest worden gevangen, om zeker te zijn, dat wijin het laboratorium het goede materiaal zouden krijgen. Ik laat hier het voorschrift in zijn geheel volgen : Aanwijzing hoe sputum moet worden opgevangen met den sputumvanger.Wanneer men een koe verdenkt van longtuberculose en men wil sputum vangen,dan zal men moeten zorgen : ten iste, dat de betreffende koe krachtig gaat hoesten ;ten 2de, dat het sputum, dat men opvangt niet wordt verontreinigd ;ten

3de. dat na het verkrijgen van het sputum, dit niet kan worden besmetmet tuberkelbacillen. Ad. i Men kan dit het beste doen door met een verstuiver, waaraan een buig-zame catheter, poeder van Quillajaschors te verstuiven in neus en keel ; hierdoorwordt reflectorisch hoesten opgewekt. Te voren spoelt men mond en keelholteschoon, door een flesch water in den bek te laten lecgloopen. Om verbrijzelen vande flesch te voorkomen, doet men goed die tegen het verharde gehemelte te druk-ken, zoodat de snijtanden vrijblijven. Men laat de koe door iemand bij den kopvasthouden ; die persoon gaat aan den rechterkant staan, vat met de linkerhandden rechterhoren en met de rechterhand den kop van de koe van onder beet, buigtdie opzij en steunt hem dan in zijn elleboogholte. De neusopeningen zijn dan naarden dierenarts gekeerd, deze pakt eveneens aan de rechterzijde staande, met delinkerhand den

neusrug van het dier en voorkomt zoodoende eveneens, dat zichde koe door een zijwaartsche beweging van den kop onttrekt aan de catheter. Mendoet goed na het inblazen van het poeder den kop geheel vrij te laten, het beste ishet dier even geheel aan zichzelf over te laten, zoodat het niet afgeleid en hethoesten niet onderdrukt wordt. Ad. 2. Zoodra de koe hoest, wordt de sputumvanger ingebracht. Om te voor-komen, dat de beker door de tong of de kiezen vastgehouden wordt, moet vanuiteen mondhoek onder draaiende beweging over de basis van de tong heen de spu-tumvanger in de keelholte en de oesophagus gebracht worden. Degene, die assi-steert houdt den kop weer vast, zooals boven reeds aangegeven. De dierenarts paktmet de linkerhand op de plaats van de tandlooze tusschenruimte de tong en druktdie stevig tegen de onderkaak, dus niet de tong uit den bek halen. Het dier wordtdoor

dezen druk genoodzaakt den bek te openen. Men voert dan den sputumvangerlangs den rechtermondhoek in (het handigste werkt men, wanneer de stang in hetmidden wordt beetgenomen). Is de beker over den tongwortel heen, dan laat mende tong los. Door eenige malen den sputumvanger op en neer te trekken, schraaptmen het sputum van den slokdarmwand in den beker. Men brengt de sputum-vanger eenige malen in, zoodat minstens 20â€”30 c.c. vloeistof verkregen is. Het



??? opgevangen materiaal wordt in de door ons beschikbaar gestelde fleschjes gedaan(waarin zich een weinig boorzuur bevindt, om ontwikkeling van andere dan t.b.c.-bacillen te remmen) en onmiddellijk bekeken. Is de inhoud slechts waterig zondervlokken, dan moet men nog eenige malen den sputumvanger inbrengen, om hetgoede materiaal te krijgen. Ad. 3. Met een goede nauwkeurige ontsmetting staat of valt een juiste diag-nose. Daarom moet men na ieder gebruik den sputumvanger omspoelen, den bekervullen met een weinig brandspiritus en boven een spiritusvlam uitgloeien (heteenvoudigste is het deksel van een schoensmeerdoosje te nemen, daarop watspiritus te doen en dit aan te steken). De zich in den beker bevindende spiritusgaat koken, er ontwikkelen zich gassen, welke in brand geraken en zoo krijgt mende zekerheid, dat nog aanwezige micro-organismen worden gedood. Mocht

hette gevaarlijk zijn dit uitgloeien in den stal te doen, dan moet men een andereplek kiezen. Wij melden de veehouders altijd, wanneer hun veestapel zalworden onderzocht en verzoeken dan hulp. De ervaring heeft onsgeleerd, dat zelfs, met voldoende hulp, het sputumvangen met densputumvanger dikwijls ?¨n den dierenarts ?¨n den boer tot wanhoopbrengt ; daarom zijn wij tot de andere methode overgegaan. Ik geef toe, dat voor een enkele koe deze methode nog wel tegebruiken zou zijn, maar met de tracheaalcanule krijgt men altijdmateriaal en binnen eenige minuten, terwijl men met den sputum-vanger dikwijls zeer lang moet werken, voordat men materiaalverkrijgt, dat ter onderzoek kan worden opgezonden. Dat collega Lenshoek met de draden, waaraan de zijdepluimbevestigd wordt, zoo\'n onaangename ervaring heeft opgedaan,spijt mij voor hem. Wij koopen prima draad en maken de draden

met huls en pluimzelf klaar. Er wordt niet meer gefabriceerd, dan wij iederen keernoodig hebben, zoodat wij niet beangst hoeven te zijn voor ver-gaan materiaal. Om dan ook, omdat de draad verroest is en daardoor afbreekt,een goede, zekere methode af te keuren, lijkt mij al te gemakkelijk. Ook in de practijk zal men, wanneer niet roestvrije canules wor-den gebruikt, die bij den conus door roest iets verzwakt zijn, dekans hebben, dat wanneer een dier zich bij een injectie iets ver-zet, juist daar bij dien conus de naald afbreekt en onder de huidzal blijven zitten. Maar daarom zullen wij toch niet van een injectieafzien en het middel per os gaan toedienen ! Deugt het materiaal niet, dan moet men net zoo lang zoekenen probeeren, tot men het goede gevonden heeft. Zoo zijn wij er met de tracheaalcanule gekomen en wij zoudendeze methode niet gaarne willen missen.



??? BOEKAANKONDIGINGEN. The Regional Lymphglands of Food-animals, by Buckley and Castor, MeatInspection Division, Bureau of Anima] Industry, Circular No. 32, (June 1928)of the U. S. Department of Agriculture, Washington. Deze brochure van 30 bladz. moge hier een bespreking vinden, omdat zij eensoort van handleiding is voor ,,ineat-inspectors" en ons een inzicht geeft omtrentde Amerikaansche opvattingen betreffende de anatomie van het lymphvaatstelselbij de slachtdieren, en omtrent de beteekenis van dat systeem voor de vleesch-keuring. Hen topografische beschrijving van de lymphklieren volgt op een algemeengedeelte. Hierbij zou uitgegaan zijn van literatuurgegevens en van eigen proeven.Men krijgt sterk den indruk, dat de laatste zeer sporadisch moeten zijn verricht,waardoor de eigenaardige verhoudingen bij het varken nog niet worden beschre-ven ; en dat ook de litteratuur niet

volledig is bijgehouden, daar b.v. het handboekvan Baum niet schijnt te zijn bestudeerd en daardoor bij het rund aan den halstoestanden beschreven worden, die bij het paard voorkomen en voor de lumbalelymphklieren allerlei gebieden worden geannexeerd, die haar in werkelijkheid niettoebehooren (achterstel, bekkenorganen). Het heeft dus geen zin, en zou slechts verwarring stichten, om hier de afwijkingenvan onze kennis te noemen, temeer daar de benaming en de groepsindeeling derlymphklieren zoo verschillend zijn van de door ons gebruikte. Op eenige op devleeschkeuring betrekking hebbende gegevens zij nog uit vergelijkend oogpuntde aandacht gevestigd. Zoo wordt beschreven een methode om de axillaire lymph-klieren bij liet rund te verwijderen, waarbij men vanuit de binnenvlakte van denvoorvoet te halver hoogte van de eerste rib, lateraal van deze rib en onder debedekkende spieren een

insnijding maakt, en dan de lymphklieren bij de ie of2e rib aantreft. Op de groote beteekenis van de caudale cervicaalklieren bij het rund (te vindendoor een insnijding in het vet v????r de eerste rib parallel aan de spiervezelrichtingder halsspieren) wordt hier meer dan in de Europeesche handboeken de aandachtgevestigd, al wordt het gebied ervan te groot voorgesteld. Het verwijderen der lgl. poplitaeae bij het rund vindt op dezelfde wijze plaatsals ook hier te lande geleerd wordt. In dit verband moge erop gewezen worden,dat sedert eenige jaren hier ter stede een methode toepassing vindt, die bij goedeuitvoering voor den slager minder schadelijk is. Daarbij worden in de nabijheidvan het kniegewricht het spierige gedeelte van de M. biceps femoris en de pees-plaat door een dwarse insnijding van elkaar gescheiden, en wordt door een haak-sche snede de spierige biceps een eindje losgeprepareerd. Men vindt

dan de lymph-klier in het diepste gedeelte van den trechter, die daarbij ontstaat. Op enkele feiten moge hier nog gewezen worden, o. a. de beteekenis die toege-kend wordt aan de variaties, de retrograde infectie door blokkeering (vermoedelijkniet zeer vaak), de anastomose van verschillende gebieden door adhaesies naontsteking en de daardoor ontstane atypische lymphafvoer. Van het laatste wordtals voorbeeld gegeven een verbinding der longen met het gebied van de axillairelymphklieren ; zulk een verband is bij den mensch ook beschreven. Op zulkeafwijkingen doelen de schrijvers als zij zeggen : ,,A11 such points must constantlybe kept in mind in order to render intelligent judgment in a seemingly unexplainablefinding". Een verband tusschen pleura- en boegkliertuberculose wordt na beschrij-ving van den weg, die de lymphe in zoo n geval zou moeten volgen, wel moeilijkaan te nemen. Bij tuberculose

van ?Š?Šn der bovenste cervicale lymphklieren (waar-toe alle lymphklieren van den kop en een gedeelte van die aan den hals gerekendworden), wordt al naar den aard van het proces, gekookt of vernietigd. Postma.



??? Tier?¤rztliche Geburtshilfe und Gyn?¤kologie einschliesslich der Krankheiten derNeugeborenen. Prof. D . Anton Otto STOSs;mit 78 Textabbildungen. Verlags-buchhandlung von Ferdinand Enke in Stuttgart. 1928. Rra. 24, geb. Km. 27. Stoss, de directeur van de Verloskundige en ambulatoire kliniek der Veterinairefaculteit te M??nchen, heeft een nieuw boek geschreven over de Veterinaire Ver-loskunde en Gyn?¤kologie. Voor een Duitsch boek valt op de beknoptheid, waarmede de verschillende on-derwerpen zijn behandeld, een beknoptheid die over het algemeen de volledigheidniet te veel in verdrukking brengt. Toch was het beter geweest, indien o.a. de physiologie van de drachtigheid envan den partus wat uitvoeriger waren behandeld. Hoofdstukken zooals â€žErkran-kungen der Milchdr??se w?¤hrend des Puerperiums" en, Pathologie der Neuge-borenen", welke samen 52 pagina\'s (het

geheele boek telt 431 bladzijden) in beslagnemen, hadden beter veel beknopter behandeld kunnen worden en zelfs had Stosshiervan groote gedeelten kunnen laten vervallen zonder de waarde van het boekte verminderen. De afbeeldingen in dit boek zijn buitengewoon mooi en vaak zeer instructief enhoewel 78 reeds een groot aantal is, had een uitbreiding hiervan op verschillendeplaatsen de waarde van het boek nog meer kunnen verhoogen. Ik betreur het, dat vooral in de hoofdstukken over de physiologie van de gravi-diteit en van den partus niet eenige afbeeldingen meer zijn opgenomen. Zoo warenenkele over den bouw van de verschillende placentae, de ligging der vruchtvliezenbij de verschillende dieren zonder twijfel kostbare aanwinsten geweest. Een goedeafbeelding zegt vaak meer dan een beschrijving van bladzijden. De afwerking ende druk van het boek verdienen allen lof, alleen moet er

voor gezorgd worden datpagina 10 en 11 van de inhoudsopgave worden afgedrukt. Dit boek zal zonder twijfel naast de andere reeds bekende werken een plaatskunnen innemen. v. d. Kaay. BLADVULLING. Kof??iegebruik. In 1927 werd in Europa ongeveer 220 millioen pond koffie verbruikt, dit isnog geen pond per hoofd en per jaar. In Nederland bedroeg het verbruik per hoofd en per jaar in 1827, 51/1X pond,in 1882/86, 16.75 pond en in 1926 9.6 pond. In de laatste 50 jaar is in verschillende landen een teruggang van koffieverbruiken daarentegen een toeneming van het verbruik van thee en andere dranken Verreweg de meeste koffie komt uit Brazili?? ; verder komen als productielandenin aanmerking; Columbie, Centraal-Ainerika en Ned.-Indi??. (Alg. Landboiwbladv. N.-Indi??). De wereldoogst was in 1927/28 22.600.000 balen (1 baal = 60 K.G.); daarvanleverde Brazili?? 67.3 % (Sao Paulo alleen

44.2 %). Van het wereld-koffieverbruik komt meer dan helft voor rekening van de Ver-eenigde Staten van Noord-Amerika. Door de oprichting van een koffiebeschermings-instituut tracht Brazili?? deprijs voortdurend op peil te houden door de aanvoer te regelen; tot nog toe metsucces. Het belang daarvan voor Brazili?? springt in het oog als men bedenktdat van de totale waarde van de Braziliaanse uitvoer het 3/4 werd opgebrachtdoor de koffie. Vr.



??? INGEZONDEN, Over Warenwet, Dierenarts en Melk. Ingevolge art. 6 der Warenwet (1919 Stbl. 581) heeft iedere Gemeente een ver-ordening op de keuring van â€žWaren" ; deze keuringsverordening is als regel vast-gesteld naar het destijds door den Minister ontworpen concept. Dientengevolgestellen die Gemeentelijke Keuringsverordeningen uitsluitend strafbaar het â€žver-koopen" van waren, welke niet aan bepaalde eischen voldoen. Nu is bij Arrestvan den Hoogen Raad van 5 Maart 1928 (Weekblad van het Recht No. 11819)uitgesproken, dat de ,,melkveehouder" niet valt onder het begrip â€žkoopman",noch volgens het Wetboek van Koophandel, noch volgens het spraakgebruik.Daardoor is hetgeen Art. 1 van meergenoemde keuringsverordeningen onderâ€žverkoopen" verstaat, als regel niet van toepassing op melkveehouders, en zoudendeze bij geconstateerde overtredingen van het zgn.

melkbesluit vrij kunnen uitgaan. Daarnaast is het vaak uiterst moeielijk het feit te constateeren, dat eenigeâ€žwaar" â€” laat ons blijven bij het voorbeeld â€žmelk" â€” wordt verkocht, welke nietovereenkomstig de voorschriften van het melkbesluit is â€žbehandeld", voorschriften,welke vooral wat melk betreft, in hoofdzaak zijn van hygi??nischen aard, betrekkinghebben op het winnen, bereiden, bewaren of behandelen daarvan. Al deze overwegingen zijn oorzaak, dat zeer talrijke Gemeentebesturen aan-vulling van de betrekkelijke Keuringsverordeningen overwegen. Ten einde aanbovenomschreven bezwaren tegemoet te komen stelt men zich voor als nieuwebepaling toe te voegen : ,,Het is verboden met betrekking tot waren iets te doen of nate laten in strijd met de voorschriften krachtens de Warenwet, met uitzondering vanArt. 16 dier Wet". (art. 16 betreft invoer uit het buitenland). En verder, om met

â€žverkoopen" niet enkel gelijk te stellen het â€žten verkoop",doch ????k het â€žter aflevering" in voorraad hebben van waren, terwijl bij het â€žaan-wezig hebben" van waren door het toevoegen van het woord ,,melkveehouders"????k voor deze overtredingen dan strafbaar gesteld zullen kunnen worden. Het is mij bekend, dat bovenomschreven aanvullingen in talrijke Gemeententhans aanhangig zijn. Komen zij tot stand, â– â€” hetgeen zeker is te verwachten â€”dan zal dat ook voor ons, dierenartsen, van belang zijn. Immers ?Šcrstgenoemde aan-vulling zal de ambtenaren, belast met het opsporen van overtredingen, m?Š?Šr dantotnutoe, de bevoegdheid geven om â€” ten opzichte van melk â€” het terrein hunnercontr?´le ????k uit te strekken tot de melkveestallen, en tot hetgeen daar bij de winningvan de melk en de behandeling (en voeding) van het vee wordt ,,gedaan" of ,.nagelaten".In deze aanvulling zit,

wat men zou kunnen noemen : â€žperspectief" Bekijkt mendie aanvulling aan dc hand van de bepalingen in het zgn. â€žmelkbesluit", dan blijktduidelijk dat de Keuringsdienst voor waren, nog m?Š?Šr dan vroeger, ten opzichtevan de winning van â€ždeugdelijke" melk en de hygi??ne van het melkvee nuttigen arbeid zal kunnen verrichten. â€”- ,,Kunnen", mits........????k voldoend deskundig personeel voor die controle beschikbaar zal zijn en..........aan de Keurings-diensten voor Waren zal worden verbonden. Volgens het Kon. Besl. van 30 Sept.1920 (Stbl. 76b) moet elke Warendienst â€žde beschikking hebben over ?Š?Šn of meerveeartsen (die geen particuliere praktijk uitoefenen)", tenzij Gedep. Statenontheffing van deze verplichting verleenen Het is mij niet bekend voor hoe veleder 18 Keuringskringen in Nederland zulke ontheffingen zijn gegeven, en even-min, in hoevele dier 18 Centrale Keuringsdiensten

werkelijk de hand is gehoudenaan deze bepaling van genoemd Kon. Besluit. Het is echter m?Š?Šr dan duidelijk,dat bovenomschreven aanvullingen der Keuringsverordeningen nutteloos zullenblijven, wanneer de besturen der 18 centrumgemeenten, die het opsporingsper- soneel moeten benoemen, ook ten deze niet consequent zullen..........worden, overal, waar dit totnutoe niet het geval mocht geweest zijn. Ik vestig hierop de aandacht, ????k van ons actief Hoofdbestuur Schoonhoven, 12 Januari 1929. Mogendorff.



??? Intraveneuze injectie in de praktijk. Zonder twijfel is de intraveneuze injectie van alle in de praktijk toegepasteinspuitingen de minst gebruikte. De voorzorgen, die men dient te nemen voor een gevaarloos verloop ervan,zijn van dien aard, dat in den regel aan de subcutane, als zijnde de meest prac-tische, de voorkeur gegeven wordt. De onderzoekingen van Prof. Sjolle.ma over melkziekte en de daaruit voort-gevloeide therapie hebben thans de intraveneuze injectie in een nieuw licht ge-plaatst, zoodat ongetwijfeld de toepassing ervan veelvuldiger zal geschieden De uitvoering kan, zooals bekend, geschieden door middel van sluna en trechterof met behulp van een recordspuit. Ongetwijfeld is de eerste methode de beste,daar de in te spuiten vloeistof onder geringen overdruk in de ader vloeit, terwijlverder de kans op lucht-embolie uitgesloten is. Bij toepassing van de record-spuit heeft men den druk

niet zoo in de hand, terwijl het veel moeite kost,alle luc\'nt onder den zuiger door vloeistof te doen innemen. Dat niettegenstaande dit collega de Gier in zijn artikel over Gluco e-therapiebij melkziekte aan de injectie door middel van de recordspnit de voorkeur geeft,zal zijn oorzaak wel vinden in de minder gunstige ervaringen bij toepassing vanslang en trechter, ervaringen, die ook door mij werden opgedaan en waardoorik tot wijziging kwam van het tot nu toe gebruikelijke instrumentarium. Verleden jaar stelde ik proeven in met het door â€žDoenhardt" in den handelgebrachte ,,1 herapogalt" tegen streptococcen-mastitis. Dit middel wordt intra-mammair en intraveneus ingespoten. Gedurende den weide-tijd ging deze behandeling zonder bezwaar, maar bijstalvee kwam ik alras tot de ontdekking, dat de zoo zorgvuldig toegepaste asep-tisclie cautele absoluut te niet werd gedaan door het stof dat door de in

veleTwentsche stallen allesbehalve dichte zoldering viel. Bovendien trok de bloedlucht de vliegen aan, zoodat op een gegeven oogenblik ettelijke exemplaren lustigin den trechter rondzwommen, tot mijn groote ontsteltenis ! Zou de injectiedus op stal bruikbaar zijn, dan moest de steriele vloeistof steriel kunnen blijvenOp mijn verzoek maakte de bekende instrumenthandel Harting-Bank teUtrecht een metalen trechter, voorzien van een handvat en een opklapbaar dek-seltje en deze wijziging maakte de inspuiting tot een genoegen. De vernikkeling waarborgt roestvrijheid, het schijnbare bezwaar, dat menniet kan zien, of de vloeistof nog in den trechter staat, valt in de praktijk weg,doordat men met den duim af en toe het dekseltje een weinig kan oplichten Het is natuurlijk het ei van Columbus, maar nu allicht bij de behandeling vanmelkziekte de intraveneuze injectie meer zal worden toegepast, is een

practischinstrumentarium zeer veel waard. M. C. Reisinger BLADVULLING. Aan eier-leggen gestorven. v. W. vermeldt in de Kleine Veeteelt 1928, blz. 633 (overgenomen uit FeatheredWorld) dat in Engeland een wit leghorn-hen tot 3 of 4 eieren op ?Š?Šn dag legde.In een week legde zij 15 eieren, waardoor zij voor de laatste 8 maanden het cijfer324 haalde. De laatste dagen had zij 3 en 2 gelegd ; den daarop volgenden dag vond deeigenaar haar dood bij het legnest ; zij was van uitputting gestorven. Vr.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Pluimveecursus. De laatste voordracht van den cursus in de Afd. Utrecht zal gehouden wordendoor Dr. te Hennepe op Zaterdag 9 Februari, des n.m. 2 uur, in het AnatomischInstituut, einde Poortstraat, Utrecht. Aan de leden van de Algemeene Afdeeling wordt bericht, dat de postkwi-tanties, voor de inning van de contributie over het loopende jaar, in de eersteweek van Februari zullen worden verzonden. De Penningmeester van het Hoofdbestuur,W. van den Burg, De ondergeteekende bericht, dat zijn woonhuis, Nieuwe Gracht 165, Utrecht,telefonisch aangesloten is, No. 13749. Als regel thuis van 12$â€”ij en van â€” Dr. H. A. Vermeulen,Secretaris van het Hoofdbestuur. BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Opening van het abattoir te Heerlen. Begin Januari heeft de officieele opening plaats gehad van het nieuwe gemeen-telijke slachthuis te Heerlen, dat /

400.000. , niet bijkomende werken zelfs/ 600.000.â€” heeft gekost. De burgemeester opende de inrichting met een korteinleiding. Daarna voerden nog het woord collega Kars, als directeur van het slacht-huis, de Heer v. Lietaert Peerbolte, directeur-generaal der volksgezondheid,de hoofdinspecteur, Dr. Berger, e. a. Na afloop van deze plechtigheid vereenigde men zich aan e\'. n gezellige Lim-burgsche koffietafel en werd ten rondgang door het nieuwe gebouw gemaakt. De toepassing van art. 23 A der Vleeschkeuringswet. In 1922 werd tusschen de gemeenten Leimuiden en Leiden een vrijwillige over-eenkomst aangegaan om bij wijze van proef vo.or 1923 een gezamenlijke regelingte treffen betreffende den keuringsdienst voor vee en vleesch. In Sept. 1923 beslootde Raad van I eimuiden deze overeenkomst niet te verlengen en met ingang vani Jan. 1924 een eigen dienst te organiseeren. Hoewel er

pogingen werden aangewend, om de Raad op dit besluit te doenterugkomen, bleek dit niet het geval te zijn. Zelfs had het college van B. en W.een onderhoud met den Minister op 5 Dec. 1923, waar het nader de plannen vanden Raad uiteenzette. Dit gaf echter geen succes, want op 11 Dec. 1923 kreegmen het bericht van den Minister, dat bij Kon. Besl. van 3 Dec. Leimuiden,met de gemeenten Alkcinadc en Rijnzaterwoude, was aangewezen den keurings-dienst van vleesch en vee nader met Leiden te regelen. Leimuiden weigerde daarop aan dit besluit gevolg te geven, zoodat Ged. Statenzelf een regeling vaststelden, welke 5 jaar zou gelden, dus tot 1 Jan. 1929. Inden loop van 1928 hebben Ged. Staten tot Leimuiden het verzoek gericht, deovereenkomst ook na 1 Jan. 1929 te verlengen. Hiertoe nu was Leimuiden welgenegen, mits Leiden de keurloonen belangrijk zou verlagen. Leiden acht ditechter

onmogelijk, daar zij nu reeds een verlies van ?’ 2200 - - op de bestaanderegeling met bovengenoemde gemeenten moet lijden. De Raad van Leimuidenheeft nu een commissie benoemd, die alles in het werk wil stellen, om de over-eenkomst krachtens art. 23 A der vleeschkeuringswet voor hare gemeente nietvan toepassing te doen verklaren. In haar verweer wijst de commissie o. a. opverschillende andere gemeenten, als Woubrugge, Nieuwveen, Lisse, Sassenheim,enz. wien het wel is toegestaan een eigen keuringsdienst in te richten. Verder isde commissie van meening, dat eerst dan van de bevoegdheid tot toepassing



??? van art. 23 A mag worden gebruik gemaakt, als gebleken is, dat een gemeenteniet in staat is een zelfstandigen keuringsdienst te organiseeren. Wil men ook in den Achterhoek een destructieinrichting ? Op uitnoodiging van het gemeentebestuur van Winterswijk werd aldaar voorde besturen van een 12-tal omliggende gemeenten door collega Schuitemakekuit Midwoud een lezing gehouden over de cadaververnietiging met de bedoelingom die omringende gemeenten te wijzen op het groote nut van aansluiting bijWinterswijk inzake het gebruik van een gemeenschappel??jken destructor. Overhet algemeen bleek wel, dat de omliggende gemeenten wel voor aansluiting warente vinden. In de diverse gemeenteraden zal de aansluiting een nader punt vanbespreking uitmaken. Abattoirstrijd te Kampen. Er wordt te Kampen een heftige strijd gevoerd over de vraag, of het stichtenvan een abattoir aldaar

gewenscht en noodzakelijk is. Door B: eri W. werd eenigentijd geleden een voorstel bij den Raad ir gediend om over te gaan tot het bouwenvan een openbaar slachthu.s, waarvan de kosten worden geraamd op / 200.000.â€”Dit voorstel werd in de Raadsvergadering van 7 Dec. j.1. aan de orde gesteld. Bijde discussie\'s bleek echter, dat de meerderheid van den Raad tegen het voorstelwas gekant. Voordat het voorstel definitief werd afgestemd wist een voorstandervan het plan de situatie te redden, door voor te stellen, de verdere behandelingop te schorten, totdat B. en W. de Raadsleden collectief in de gelegenheid haddengesteld een openbaar slachthuis te bezichtigen. B. en W. namen het voorstel over,dat toen ook werd aangenomen. In het begin van Januari zal men nu een bezoekbrengen aan het slachthuis te Winschoten. Ook te Vlissingen een co??peratief slachthuis? Tegen het besluit van den

Gemeenteraad van Vlissingen om inplaats van hetbouwen van een gemeentelijk abattoir, aan particuliere slagers vergunning teverleenen tot het bouwen van een gemeenschappelijke slachtplaats, haddeneenige ingezetenen bij de Kroon geprotesteerd met het verzoek het besluit te ver-nietigen. Van den Ministervan Binnenl. Zaken en van Landbouw is bericht gekomen,dat er geen termen te vinden zijn om bedoeld besluit te vernietigen. Appingedam. De Gemeenteraad van Appingedam besloot, indien Delfzijl binnen 14 dagenniet besluit tot medewerking aan een plan tot een gecombineerd slachthuis, zelfover te gaan tot oprichting van een eigen openbaar slachthuis, waarvan de kostenworden geraamd op / 76.000.â€”. de G. Rectificatie. Jaarboekje 1929. Op blz. 18, reg. 20 v. 0. staat : M. Karsemeijer Nieuwveen, moet zijn :M. Karsemeijer, Voorz., Nieuwveen. .. 37 .. 25 Kerklaan 3, Tel, 397, moet zijn : Kerk-

laan 13, Tel. 397. .. 44 .. 15 v. b. ,, \'Kempen, moet zijn : Kempen. 71 4 (ie kol.) ,, E. J. Dommerhold**, moet zijn: *E.J. Dommerhold**. .. 75 .. 3 v. 0. (4e kol.) *R. H. P. Fischer**, moet zijn : R. H.P. Fischer**. â€ž 98 4 v. b. R. H. P Fischer, moet zijn : R. H.P. Fischer*. Opmerkingen van 2 collegas betreffende ontstane fouten dankbaar aanvaard.Voor mededeelingen van nog ontdekte onjuistheden houdt de redactie zich tenzeerste aanbevolen. Kroes. Prijscourant. Van de Amsterdamsche Chininefabriek, de Wittenkade 48â€”50, Amsterdam W.ontvingen wij de prijscourant 1929 (afdeeling Pharmaceutische Groothandel)van geneesmiddelen, chemicali??n, reagentia, verbandstoffen, sera en vaccins



??? Een lezing te Londen van Prof. Dr. L. DE BLIECK. Prof. Dr. L. de Blieck, heeft op verzoek van Prof. Hobday, principal of theRoyal Veterinary College te Londen, voor de studenten van dat college een lezinggehouden over de werkzaamheid van den dierenarts op het gebied der pluimvee-ziekten . Terwijl in Nederland in de laatste jaren de bemoeienis van de dierenartsenin zake de bestrijding van de pluimveeziekten steeds toeneemt, ligt tot nu toe inEngeland deze werkkring bijna geheel buiten de sfeer der dierenartsen.De Blieck heeft in die lezing gewezen op de groote beteekenis voor den pluimvee-stapel indien de dierenarts zich meer op dat gebied beweegt en ook vooral,indien het onderwijs zich meer in die richting specialiseert. N.R.Ct. Gedenkteeken Dr. Y. J. SCHMIDT (Kolding). Op 3 Juli 1928 had aan de ,,Veterinaer- og Landbohojskole" te Kopenhagende onthulling plaats van een gedenkteeken ter

eere van Dr. Y. J. Schmidt (Kol-ding), geschonken door de dierenartsen in de Vereenigde Staten van Noord-Ame-rika. De onthullingsrede werd gehouden door Prof. Dr. Bernh. Bang. (Skand.Vet. Tidskr., Sept. 1928). v. Nederveen. Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd voor Candidaats-examen Veeartsenijkunde de Heeren : C. BergsmaE. de Boer, K. Brandsma, B. H. Brummelhuis, C. A. van Dorssen, A. M.Frens, L. Hoedemaker, C. Hoek Spaans, S. T. Hofstra, J. Hovenier,R. Jaarsma. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in December 1928. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op 1 Dec. nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer : bij 327 (894) eigenaars, waarvan in Groningen bij 36(66) eig.; Friesland bij 138 (569) eig.; Drenthe bij 15 (30) eig. ; Overijsel bij12 (1) eig.; Gelderland bij 11 eig.; Utrecht bij 27 (53) eig.; Noordholland bij25 (60) eig.; Zuidholland bij

31 (94) eig.; Zeeland bij 6 (16) eig.; Noord-brabant bij 24 (5) eig.; Limburg bij 2 eig. Malleus : 3 gevallen, 2 in Overijsel te Rijssen bij 1 eig. en 1 in Utrecht teUtrecht. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 23 gevallen bij5 e\'g- (75 bij 10 eig.), waarvan in Groningen g bij 2 eig.; Friesland 13 bij2 eig, (55 bij 6eig.); Drenthe (15 bij 3 eig.); Zuidholland 1, paard (5 bij 1 eig.). Rotkreupel bij schapen : 60 gevallen bij 7 eig. (651 bij 39 eig.), waarvan inGroningen 23 bij 2 eig. (3 bij 3 eig.); Friesland 23 bij 3 eig. (88 bij 7 eig.);Drenthe (28 bij 7 eig.); Utrecht (18 bij 2 eig); Noordholland 10 bij 1 eig.(255 bij 17 eig.) ; Zuidholland 4 bij i eig. (58 bij 2 eig,); Zeeland (201 bij 1 eig.) Anthrax: 23 gevallen bij 22 eig., waarvan in Groningen 1; Friesland 2 bij2 eig.; Drenthe 3 bij 3 eig.; Overijsel 1; Gelderland 4 bij 4 eig.; Utrecht 1;Noordholland 4 bij 4 eig.; Zuidholland 4 bij 3 eig.; Noordbrabant 1 ; Limburg2 bij 2 eig.

PERSONALIA. Overleden : J. B. Bloemendal, gouv.-veearts te Koedoes (Java).



??? REFERATEN. FYSIOLOGIE; VOEDINGSLEER. Influence des saisons sur la nutrition. Par le professeur F. Maignon, Recueilde M?Šd. V?Št. 1928. Schr. noemt verschillende voorbeelden van den invloed der seizoenen op levendewezens. De plotselinge herleving van planten in \'t voorjaar, het be??indigen derwinterslaap door dieren. Doch ook bij warmbloedige dieren die geen winterslaap doen zijn in de ver-schillende seizoenen veranderingen waar te nemen. De activiteit der geslachtsorganen valt voor de wilde dieren samen met de lente;onder invloed der domesticatie kunnen de perioden van verhoogde geslachts-functie zich vermeerderen (herfst en ook andere tijdstippen), doch zelfs bij dieren,het geheele jaar door geschikt voor reproductie neemt men in het voorjaar eenmaximum van activiteit waar. Andere voorbeelden van seizoeninvloeden : grooteretoename van lichaamsgroei der menschen

in het voorjaar, snellere dentitie, snelleregroei van nagels en haren in voor- en najaar. Uit het gebied der pathologie : frequenter optreden van arthritiden in voor-en najaar, meer besmettelijke ziekten in voor- en najaar (kinderziekten, griep). Reeds in oude tijden werd getracht de nadeelen van lente en herfst te voorko-men door b v. aderlaten en purgeeren. Reeds in 1905 heeft schr. getracht experimenteel den invloed der seizoenen tebestudeeren. Hij vond het g\'ycogeengehalte van denzelfden spier (biceps femoris)bij honden schommelend met de seizoenen. Twee maxima in voor- en najaaren twee minima in zomer en winter. Ook bij andere dieren zijn analoge waar-nemingen gedaan. Het glycogeen-gehalte is steeds evenredig aan de functie derovari??n. Bij mannelijke dieren was het glycogeen-gehalte steeds hooger dan bijvrouwelijke, na castratie der mannelijke dieren vermindert het glycogeen-

gehaltel)e invloed der seizoenen kan niet toegeschreven worden aan temperatuursver-schillen, zoowel in den zomei als winter is er een minimum. Het protoplasmader geslachtsklieren is volgens schrijver meer gevoelig voor seizoensinvloeden ;de werking op het geheele lichaam zou dan bestaan uit een directe op de soma-cellen en een indirecte via geslachtsklieren. Schr. heeft zich verder afgevraagdof de verbrand ingsprocessen in het lichaam eveneens onder invloed staan vaneen niet-thermische factor. Reeds in 1910 1911 is een verhoogde oxydatie gevonden in voor- en najaar,bij de cavia, onder gelijkgehouden temperatuur en constante voeding. Nu (1927â€”1928) zijn proeven genomen met honden. De dieren werden in ka-mers op constante temperatuur gehouden om warmtewerking uit te schakelenhet basaal metabolisme werd bepaald en dezelfde dieren met 40 gram gekooktvleesch

gevoerd. De respiratieco??ffici??nt daalde van Mei Augustus, steeg weervan Augustusâ€”November en daalde tot Januari weer opnieuw. De specifieke dynamische werking van vleesch schijnt minder te zijn in detop der curve (dus voor- en najaar) dan in de minima (winter en zomer). In het voorjaar van 1928 (regenachtig, bewolkte luchten) was bij hetzelfde dierde resp. co??ffici??nt (zuurstof-verbruik in Liters per uur en per K.G. gewicht)minder hoog dan in 1927. Ratten waren voor een eiwitvergiftiging in den winter veel minder gevoeligdan in het najaar. Toevoegingen van vitaminen A en B veranderden de uitkomstendezer proeven niet. Het is waarschijnlijk dat de beschreven verschijnselen afhankelijk zijn van demeer overvloedige straling in voor- en najaar. Toxische Hyperprotemamine als Todesursache bei Pferden und Schafen. (Dr.Julius Schmidt, Berl. Tierarztl. Woch. 1928, No. 19). In Mei 1925

werden op een ..Rittergut" 3 van de 12 paarden ziek met ver-



??? schijnselen van een larynx verlamming. Twee van de drie paarden stierven na24â€”48 uur, nadat zij geheel verlamd waren. De derde pati??nt herstelde na vier weken weer. Op zoek naar toxische stoffenin voedsel of drinkwater bleken het voedsel geheel normaal te zijn, doch desamenstelling leek den schr. niet goed. In een tijd van weinig werk (na het voor-jaar) kregen de dieren gedurende de 4 weken v????r de ziekteverschijnselen optradeneen krachtvoer bestaande uit 5 pond haver en 5 pond sojameel per dag. Terechtnoemt schr. de hoeveelheid eiwit welke op deze wijze geconsumeerd werd veelte hoog. Nadat het sojameel weggelaten werd, hielden de ziektegevallen op. Op een ander bedrijf kregen in den zomer van 1927, 12 rammen die voor eententoonstelling in â€žconditie" gebracht moesten worden naast een krachtvoer-mengsel waarin sojameel en grondnotenmeel ook lucernehooi; nadat deze

voedingaan de nog in groei zijnde, dieren een tijdlang zonder verschijnselen gegeven was,traden plotseling na elkaar enkele sterfgevallen op. De dieren lagen \'s morgensdood in den stal. Bij sectie waren behalve enkele subpericardiale puntbloedingen en â€žtr??berSchwellung" der hartspier geen ziekelijke afwijkingen te vinden. Na weglatenvan soja- en grondnotenmeel en vervangen van lucerne door stroo hielden desterfgevallen op. In December traden in hetzelfde veebeslag weer sterfgevallen op. Gezonde dieren begonnen plotseling angstverschijnselen te vertoonen, liepenhalf verlamd rond en vielen neer zonder weer te kunnen opstaan, de tijd tusschengeheel gezond zijn en sterven was van |â€”3 uur. Oorzaak (volgens Schr.) : het weer verstrekken van meer eiwitrijk voer, waarinsojameel en grondnotenmeel en daarenboven vervangen van stroo door zeer goedhooi. Door nogmaals minder eiwitrijk voer

te geven hielden de sterfgevallen op ;8 weken later werd nog ?Š?Šn bok ziek en stierf, ook nu weer nadat niettegenstaandealles wat gebeurd was toch weer eiwitrijker voer gegeven was. Schr. trekt een parallel met lathyrisme. Nog even wordt de aandacht gevestigd (m. i. niet voldoende) op het feit datbij de extractie van olie uit sojaboonen en aardnoten (door het extractiemiddel)vitaminen vernietigd worden. Hoewel zonder twijfel in genoemde gevallen te veel eiwit gevoerd is, blijkttoch hoe langer hoe meer dat de extractie vitaminen kan vernietigen (speciaalbelangrijk voor sojameel in verband met de Brabantsche ziekte). R. Stockman in Engeland, B. Bleyer en K. Mayer (Fortschritte d. Land-wirtsch. 1927, S. 173) vestigen speciaal de aandacht op de vitamine-armoedevan sojameel door te sterke vetextractie ; laatstgenoemden nemen aan dat ookin het meel voldoende vitaminen aanwezig zijn wanneer volstaan

werd met eenvetextractie tot 2 %. Steenvorming bij avitaminose van den mensch, door Sampoerno, (Geneesk.Tijdschrift voor Ned.-Indi??, deel 68, afl. 4). Schr. geeft een uitvoerige beschrijving van een ziektebeeld bij een kind ge-volgd door sectie-verslag. Bij het bedoelde kindje werd gevonden : keratomalacie, steenen in het nier-bekken (calciumoxalaat en phosphorzuur- ammoniakmagnesia). Een huidziekte(pyodermie). Bronchopneumoiiie alopecie. Verhooring van het nierbekkenepitheel. In het verband van dit artikel zijn vooral de beide eerste en laatste verschijn-selen van groote beteekenis. Uitvoerig wordt ingegaan op de literatuur. Osborne en Mendel in Amerika,de Nederlanders de Langen en v. Leeuwen, Mc. Carrison in Voor-Indi?? heb-ben bij hun proefdieren (meest ratten) herhaaldelijk waargenomen dat een tekortaan vitamine A (ontbreken veroorzaakt spoedig den dood) nier- en

blaassteenenontstaan. De Langen gaf als verklaring het alkalisch worden der urine door 10 lvi



??? gebrek aan vitamine A met als gevolg een ontsteking van het slijmvlies waardoorde steenvorming wordt bevorderd. v. Leersum heeft verder als complicaties gevonden : nepliritis, pneumonie,epteritis, abscessen cylindrurie en kalkafzetting in de tubuli, keratinisatie vanhet epitheel der slijmvliezen, afstooting van verhoornde cellen op keratophthal-mische oog, en op grond van deze laatste bevindingen denkt hij dat vermoedelijkhetzelfde proces in de urine plaats heeft, waardoor aanleiding gegeven wordt totkalkafzetting in de blaas en dus tot steenvorming. Wanneer wij nu verder weten (ref.). dat genoemde onderzoekers bij een dieetmet voldoende vitamine A geen nier- of blaassteenen bij ratten vinden, blijkt uitdit artikel wel ten duidelijkste hoe de klinicus rekening heeft te houden met devoeding, in het bijzonder de vitaminen. Die Blutgruppenfrage, van Prof. Dr. Burghard Brejtner, (Forschungen

undFortschritte der Wissenschaft, 4e Jahrg., No. 31, 1 November 1928). Een gecomprimeerd artikelje waarin voornamelijk een overzicht gegevenwordt der beteekenis van het bloedgroepen-onderzoek voor anthropologie, kli-niek en gerecht vollediger identificatie, onderzoek vaderschap). van der Plank. Werking van ijzerzouten. (Kochmann en Seel, Deut. Med. Woch., ref; W\'ijers, N. T. v. G., 1928, II,blz. 4691), Het ijzer wordt als ferro-verbinding in het lichaam opgenomen ; devoorkeur verdienen die ferro-zoiiten die het gemakkelijkst overgaan in ferrochlo-ride, dat snel geresorbeerd wordt. Het is een bekend feit dat ijzerhoudende mi-nerale wateren vaak zeer goed en snel werke;i, vooral zoolang het ijzer in â€žactievevorm" aanwezig is ; met benzidine en waterstofperoxyde ontstaat, dan een blauweverkleuring. Door staan aan lucht en licht wordt het aanwezige ferro-bicarbonaatgeoxydeerd tot ferrihydroxyde,

dat die reactie niet geeft. Door proeven ??p ratten werd de goede werking van het ijzerhoudend mineraal-water prakties bevestigd. Vitamine-gehalte van bananen. (Gr??ninger, Arch. f. Kinderh., ref. de B.ruin in N. T. v. G.â€ž 1928, II, blz.4547.) Bananen bevatten vitamine A en C, zijn in staat scheurbuik en xerophtal-mie te voorkomen. Uit proeven bleek echter dat zij geen rachitis kunnen genezenof voorkomen ; proefdieren die. uitsluitend met bananen worden gevoed komenniet tot een normale ontwikkeling, en de onvoldoende groei van een proefdierwordt niet verbeterd door bijvoeding van bananen. Het gehalte aan vitamineD. kan dus niet groot zijn. . Vrijburg. Caloium en eiwit in de urine bij met â€žSpreewaldhooi" en toegift â€žVitakalk"gevoerde runderen. (Calcium und Eiweisz im Harn bei mit Spreewaldheu undZugabe von Vitakalk gef??tterten Rindern. Heinig : Archiv. f. Wissenschaft u.prakt. Tierheilk.

58e Band, 1928, blz. 281). Heinig onderzocht het calcium- en eiwitgehalte van urine van koeien gevoerdmet Spreewaldhooi, in stallen waar geregeld lekzucht optrad. Het calciumgehaltewerd bepaald volgens Hempelâ€”Spaeth, (Neubauerâ€”Huppert : Analyse desHarns), het eiwitgehalte volgens Esbach. Uit de tabellen van 35 onderzochtekoeien blijkt dat gedurende Februari, Maart en April geen of zeer weinig calciumin de urines voorkwam. Enkele urines, welke een hooger calciumgehalte hadden,waren afkomstig van koeien, welke met een kalkhoudend â€žmelkvoer" gevoerdwaren of van dieren, die nog slechts korten tijd Spreewaldhooi kregen. In de 2e helft van April kreeg iedere koe ^ 70 gram Vitakalk per dag ; heturineonderzoek gaf in 5 gevallen een aanwezigheid van Calcium (max. 0:010025 gr.per 100 cc). In Juni was het calciumgehalte bij bijna alle dieren toegenomen envrijwel overeenkomend

met dat, wat gevonden werd na het geven van groenvoer. Eiwit was in de meeste gevallen aanwezig ; het sterkst bij die dieren welkereeds, een begin van stijfheid vertoonden.



??? Klinisch merkte H. als gevolg der Vitakalkverstrekking op bij dieren -welkevoor de toediening verschijnselen vertoonden van beenzwakte of lekzucht, eenverbetering na 10â€”14 dagen, terwijl de gezonde dieren in beter conditie kwamenen de melkgift toenam. Bij dieren welke moeilijk opstonden, had ook vitakalkresultaat. Voordat klinische verschijnselen optreden kon H. op grond van het veranderdecalcium- en eiwitgehalte der urine de ziekte voorspellen: (De klinische bevindingen komen overeen met mijn resultaten na toedienenvan kalkpreparaten ; daar echter bij de hoeveelheid calcium niet de periode vandrachtigheid of melkgift vermeld worden, hebben de tabellen m.i. alleen betrek-kelijke waarde). W. P; C. Bos. Ein Beitrag zur Ossifikation und zum Durchbruch der bleibenden Schneide-z?¤hne des Rindes. In de Berl. Tier?¤rztl. Wochenschrift van 2 Nov. 1928 geeft.X>r. .Sch??nbergenkele

R??ntgenfoto\'s van rundergebitten, die in een meer of minder ver gevorderdstadium van wisseling verkeeren en houdt in verband daarmede.,een beschouwingover de positie en de ontwikkeling der blijvende tanden in de kaak, alsmede overhunne doorbraak. Hij vertelt daarin â€” niet zeer volledig en duidelijk â€” vrijweldatgene, wat ik eenige jaren geleden (1920) reeds in dit Tijdschrift heb medege-deeld. Door zijne onderzoekingen voort te zetten, zal hij wellicht t.z.t. in staatzijn, meer precies de conclusies \\yaartoe ik kwam, opnieuw we/eldkundig te maken,terwijl een studie over de literatuur daarbij, hem misschien zal doen inzien, datzijne mededeeling : J(??ber den Zahnwechsel des Rindes liegen genaue und um-fassende Arbeiten vor", meer van hoffelijkheid en beminnelijk optimisme dan vangroote kennis dier literatuur getuigt. A. M. Hibma. OOGZIEKTEN. A case of papilloedema in a pedigree bull. T. C.

Summers, Transact, of the ophth.Soc. of the Unit. Kingd. Bd. 47, p. 221â€”223, 1927). Summer stelde bij een jongen blinden stamboekstier ophthalmoscopisch eenoedeem van de beide papillen vast en had later gelegenheid ?Š?Šn der oogen van hetdier nader histologisch te onderzoeken. Gevonden werden teekenen van een hevigeretrobulbaire neuritis van den N. opticus met volkomen verwoesting der zenuw-vezelen en duidelijke zwelling der papil. Bovendien bleek te bestaan een hevigechorio-retinitis, welke op verschillende plaatsen tot algeheelen ondergang vanhet netvliesweefsel en tot plaatselijke bindweefselvorming had geleid. De gangli??ncellen ontbraken geheel en de overige lagen waren, voor zoover nate gaan was, sterk veranderd, Ook in de chorio??dea waren veranderingen als ge-volg van ontstekingen vast te stellen. Summer neemt aan dat de primaire haardwaarschijnlijk retrobulbair te zoeken

en de aandoening op een bacterieele oorzaakterug te voeren is. Hij denkt daarbij aan een chronisch met syphilis van denmenscli overeenkomend ontstekingsproces. (Zou hier niet tuberculose in hetspel zijn geweest ? Ref.) Experimentelle Untersuchungen ??ber die sch?¤dliche Wirkung des Trypaflavinsauf das Auge. Hiroshi Mita, Klin. Monatsbl. f. Aug. Bd. 80, 1928. Trypaflavine is een anilinekleurstof met sterke bactericide werking. In 1912ontdekte Ehrlich de goede trypanocide werking. Eerst later is het middel ookin de wondbehandeling toegepast. Op het oog zou het in 1 % ?¤ 2 %-oplossing eennadeeligen invloed kunnen uitoefenen, vooral wanneer hoornvlieslaesies zoudenbestaan. Om een en ander te controleeren nam Miroshi Mita proeven bij het konijn,nadat een epitheeldefect\' op de c??fnea was g\'efna-akt. Gedurende Â?enige uren werdom het half uur wat van een ^ %â€”1 %-oplossing in het\'oog

gedruppeld. Hij kondaarna waarnemen een gele verkleuring Van het def?¨ct en\'een geleidelijke diffuse



??? troebeling van het hoornvlies. Bij langdurig herhaalde indruppelingen tradenook bij gezonde oogen veranderingen op. Waargenomen werd verder dat de regeneratie van het epitheeldefect merkbaardoor het middel werd vertraagd. Zweervorming of het optreden van bloedvatenin het hoornvlies werd in geen enkel geval en stadium opgemerkt. Wanneer maar lang genoeg werd ingedruppeld (langer dan 15 uur) stootte zich hetendothelium bijna steeds in het midden van het hoornvlies over een meer of mindergroote uitbreiding af. Later trad hier een bindweefselachtige woekering van eenmeerlagig endotheel op. In de voorste oogkamer ontstond een fibrinestolsel, waarinmaar weinig cellen voorkwamen. De iris vertoonde slechts geringe afwijkingen,sterker veranderd was het corpus ciliare (vooral de processus ciliares). Op de conjunctiva ontstonden pseudomembranen. Hij vond dat trypaflavine bij herhaalde

instillaties in het oog drong en dat zulksgemakkelijker plaats greep wanneer epitheeldefecten aanweizg waren. Furstenau heeft in het Zeitschrift f??r Augenheilkunde, Bd. 40, 1918, het try-pafliavne als onschadelijk en niet prikkelend voor het oog aangegeven ; dit nuwordt door Mita bestreden. Bacteriologie observations on periodic ophthalmia in horses. Rosenow (Journ. of the Americ. Vet. Med. Assoc., Juni 1927, p. 378) had ge-legenheid de periodieke oogontsteking (z.g. maanblindheid Ref.) bij paardenbacteriologisch te onderzoeken en de resultaten waren zoo belangrijk, dat hij eenvoorloopige vermelding hiervan wenschelijk acht. In overeenstemming met de meening, dat het optreden dezer oogziekte in ver-band staat met vochtige slecht gedraineerde gronden, is het feit dat aan het uit-breken van deze gevallen een ontzettende regenval is voorafgegaan, waardoorde weiden zeer moerassig waren

geworden. Het uit de traanzak en ook van andere plaatsen geisoleerde micro??rganismeis een beweeglijk staafje van gemiddelde grootte met ronde einden en niet dik,Gram-negatief. Het groeit traag op de gewone voedingsbodems en vormt dan glin-sterende, doorschijnende, afzonderlijke gele tot oranje kolonies met gladde randen.Het voortkweeken in reincultures levert groote moeilijkheden op. In betrekkelijk groote doses is het micro??rganisme virulent voor het konijn, decavia, de witte rat" en het paard. Na intraveneusc injectie heeft het neiging omzich in de voorste gedeelten van het oog te lokaliseeren. Waarschijnlijk ontstaat de p. o. dan ook langs haematogenen weg en is zij niethet gevolg van een locale infectie langs de conjunctiva. Ook bleek, dat intraveneuse of subcutane injecties van filtraten van verzwakteculturen de oogen van konijnen en paarden immun maakten tegen intraoculaireinfecties en

dat het ontstekingsproces bij reeds aangetaste dieren daardoor schijn-baar afnam. De filtraten werken in het bijzonder toxisch bij het paard. De oogen van ko-nijnen, die weer volkomen zijn genezen van de infectie met het levende organismeof met het toxisch filtraat en de oogen van paarden die geheel zijn hersteld vaneen spontane aandoening schenen niet zoo vatbaar meer te zijn voor een infectiemet het filtraat dan normale paarden. Schr. hoopt dan ook, dat de kans bestaat een curatief antitoxisch serum teverkrijgen. Daar de paardenhuid zoo buitengewoon gevoelig bleek te zijn voor deze bacterie-filtraten en zelfs verdunningen van 1 : 1000 nog duidelijke reacties teweegbrachten,meent Rosenow in deze huidreacties een methode te hebben gevonden om dewaardigheid van het immunserum te standaardiseeren eventueel te contro-leeren. Brands. Bijdrage tot de kennis van periodieke oogontsteking bij

het paard. Prof. V. Bossi,La Clinica Veterinaria, No. 6, 1928. Bij het nagaan der literatuur komt Bossi tot de conclusie, dat nog nooit een



??? organismus is aangetoond, hetwelk zich heeft kunnen handhaven als verwekkervan de ziekte. Vachetta en Rolland geloofden aan rheumatische aandoeningen, doch hier-van is bij het dier nog zoo weinig bekend. Bij den mensch heeft men bij de infec-tieuze polyarthritis b.v. heel veel hartlocalisaties met daaropvolgende hartgebre-ken. Die zijn bij maanblindheid nooit geconstateerd. Potapenko vond bij zieke paarden malariaplasmodi??n in de roode bloed-lichaampjes, maar men kan aannemen, dat dit een toevalligheid is, daar het feitniet bevestigd werd. Verscheidene onderzoekers geloofden aan een soort malaria, maar Vachettebracht naar voren, dat op plaatsen waar moerasziekte heerschte, de oogontstekingonbekend was. Van 1903 tot 1907 onderzocht Bossi te Parma een aantal gevallen. In 8 gevallenonderzocht hij het kristalwater, doch vond niets ; 3 paarden entte hij in het oogmet kristalvocht van zieke

dieren, echter zonder resultaat. In Buenos Aires zette hij de proeven voort. Met een steriele naald zoog hij het kristalvocht op, gemengd met exsudaat;7 dieren werden zonder resultaat ge??nt, het onderzoek in hangende droppel enop strijkpreparaten leverde niets op, evenmin cultures. Het onderzoek van paar-debloed in verschillende stadia van de ziekte gaf geen enkele uitslag. Zijn proevenbewijzen eerstens: het bestaan van micro??rganismen is niet vastgesteld.; tweedens :de ziekte is experimenteel niet overdraagbaar. In 1916 werden door Bossi te Buenos-Aeros onderzoekingen gedaan bij leger-paarden. Behalve de gewone kuur, paste hij ook toe endoveneuze injecties vanbichloraat van chinine, joodnatrium, neosalversan, atoxyl, met groote dosis ge-caffe??neerd normaalserum, enz. Een afdoende behandeling werd echter nooitgevonden. Met gedefibrineerd bloed van 2 zieke paarden werden 5 paarden

ge??nt. Deziekte werd niet overgebracht. De zioke legerpaarden werden verhuisd naar een wei, nog al laag en vochtig,waar proefpaarden liepen van de polycliniek. Een 3-tal maanden daarna werden2 van deze proefpaarden in de wei gevonden met verschijnselen van maanblindheid. Tot nog toe waren alle weiden van de school\'vrij geweest van de ziekte. InAugustus kwamen er nog 3 gevallen bij en later nog meer. De militaire paardenschijnen dus wel degelijk het pathogene element over te brengen. (De inheemsche paarden krijgen de ziekte niet, slechts de ingevoerde en dehalfbloeden). Van zieke paarden verzamelde Bossi gedurende 10 dagen faeces in den tijd, datde ontsteking aan het oplossen was, vermengde ze met water en nu werd hiermedehet voedsel bestrooid van 4 halfbloedproefpaarden. Ook werd in een box, waareen ziek dier gestaan had, een halfbloed van 3 jaar oud geplaatst. Na 2

maandenobservatie was nog geen spoor van ziekte te zien. Toch waren spontane gevallen van overdraging in de weide geconstateerd endaaruit besluit Bossi : 1. paarden met maanblindheid zijn virusdragers; 2. onder zekere omstandigheden verkrijgt de specifieke infectiestof de eigen-schappen de ziekte over te brengen. Bossi gelooft in een filtreerbaar virus, hetwelk om pathogeen te wordenverscherping noodig heeft. Daarvoor worden misschien gebruikt tusschenwaardenals b.v. weekdieren, insecten, haematophagen, gezien het feit, dat de ziekte meestop waterachtige weiden voorkomt. (Bossi vergelijkt het hier met het virus van Basset-Bemelmans, waar het influ-enza-virus van het zieke dier niet die kracht heeft als in de atmosfeer). De weg van infectie is nog niet vast te stellen. Aan te nemen is, dat bij eencirculeerend virus de toxische stoffen de veranderingen kunnen veroorzaken, even-



??? goed echter kan het virus door zijn bijzondere eigenschappen een voorkeur hebbenvoor het oog. Bossi nam waar, dat in 60 % de ziekte unilateraal optrad. Hier zou men dusaan een circuleerend virus kunnen denken, hetwelk een oog aanvalt met een toe-vallig zwak vaatstelsel. Bij bilaterale gevallen constateerden sommigen echtereen infectie langs het chiasma. Hij wijst ook nog er op, dat de anamnese dikwijls nog al zwak is er verwarringkan komen met andere oogziekten na goedaardigen droes en influenza, vooralbij unilaterale aandoeningen. Nog dient aangestipt te worden, hoe iedere aanval het oog steeds meer ver-zwakt en gevoeliger schijnt te maken voor iederen nieuwen aanval, hoe het paardkrijgt een ,,pars minoris resistentiae". In de praktijk worden inwendige oogziekten heel dikwijls aan maanblindheiden haar naziekten geweten, hetgeen vooral uit een gerechts-diergeneeskundigoogpunt nog

al aanleiding tot moeilijkheden kan geven, immers bij rechtskwestieskan het oordeel, dat een paard lijdende is aan maanblindheid den eigenaar veelschade veroorzaken. Nicolas beweert, dat een differentiaal-diagnose niet mogelijk is. Bossi zegtechter, dat er toch onderscheid bestaat. Bij typische gevallen van maanblindheidzeker wel: b.v. de hevigheid der ontsteking en de recidive, doch bij atypischegevallen wordt het lastiger, moet men afgaan op de grootte van de anatomischeveranderingen. In alle gevallen kan ook Bossi geen uitsluitsel geven. Resumeerend wordt volgens Bossi de ziekte veroorzaakt door een filtreerbaarvirus, hetwelk in het dier verzwakt is en slechts door bijzondere omstandighedensterk wordt. Wij kunnen uit dit stuk ook weer de conclusie trekken, dat het vraagstuk derperiodieke oogontsteking nog heel wat studie zal kosten, voor het volkomen opge-lost zal zijn. (Ref.). Breedvkld.

ZIEKTEN VAN VOGELS. The growth of Rhode Island Reds, and the effect of feeding skim milk. H. Titusand M. Jull. Journal of Agricultural Research. De laatste (volgens schrijvers zelfs 35) jaren wordt de waarde van melk (onder-melk zoowel als karnemelk, sour skim milk) als pluimveevoeder, hoog aangeslagen. Nagegaan werd in hoeverre dit juist is ; een tweetal groepen Rhode Island Reds,elk een kleine 200 dieren sterk, werden deels met melkproducten gevoederd, deelsniet. In een aantal grafische voorstellingen en tabellen worden de resultaten gepubli-ceerd ; behalve ten opzichte van de beteekenis van melk als voedingsmiddel is uiteen en ander veel wetenswaardigs te putten over de gemiddelde gewichtstoeneming,het gemiddeld gewicht en de verschillen in groei van hennen, hanen en kapoenenvan het genoemde ras. Tot 15 a 18 weken was de gemiddelde toeneming van het lichaamsgewicht vande

met karnemelk gevoederden grooter dan van de dieren die geen melkproductenkregen ; na dien tijd was die toeneming van beide groepen ongeveer even groot.De eerstgenoemden echter bleven zwaarder. Het gunstig gevolg van melk (karnemelk) wordt in hoofdzaak toegeschreven aande mineralen en (misschien vooral) aan de prote??nen. Mogelijkerwijze wordt eenschakel voor het opbouwen van lichaamseiwitten, die in ander voedsel gelimiteerdvoorhanden is, speciaal in melk gevonden (lysine)?. In elk geval eten de met (karne)melk gevoederde dieren grooter dagrantsoenendan de op melkloos dieet gestelden. Trematoden in het ooglid van hoenders en eenden. Masaatsu Sugimoto. Journalof the Japan. soc. of vet. Science. Melding wordt gemaakt van het vinden van twee soorten van trematoden in de



??? membrana nictitans, resp. bij kuikens en eenden, en wel Philophlhalmus gralli enanatinus. In hoeverre ze pathogeen waren, wordt niet medegedeeld. De vondsten werden gedaan bij dieren in Formosa. Influence de ralimentation sur la composition quantitative de 1\'oeuf de poule Tekroine et Belin, Rev. Gen. de Med. Vet. (Ref). De auteurs toonen aan : 1. De verhouding waarin de verschillende deelen van het kippenei tot elkaarstaan (nl. het wit, het geel en de schaal) vertoont vrij groote schommelingen, maardeze zijn onafhandelijk van de voeding. 2. De quantitatieve samenstelling van het wit en het geel van het ei is merkwaar-dig constant, en is onafhankelijk van de voeding en zelfs van het individu dat hetâ– ei voortbracht. 3. In het algemeen wijzigt zich het gehalte aan vet in het ei niet, als de kip ge-voederd wordt met een voedsel dat rijk aan koolhydraten doch arm aan vet is, ofals het voedsel vetten in

overvloed bevat. De la pluralit?Š des virus dipht?Šrie-variolique des volailles. Immunit?Š. J. Lahaye (Belgique). Annales de M?Šdecine Veterinaire, Juillet 1928. Reeds eerder (nl. in 1926) gaf schrijver aan (wat thans wel algemeen bekend is)dat er verschillen bestaan tusschen het virus van de hoenderdiphterie en dat vande duivendiphterie. Duiven zijn ongevoelig voor besmetting met hoender-diphterie-materiaal. Hoenders, besmet met duiven-diphterie-virus, vertoonen na eenige dagen knob-beltjes op de scarificatie-plaatsen ; de knobbeltjes verdwijnen na 9â€”11 dagen.Duiven, geent met materiaal uit genoemde knobbeltjes, krijgen weer echte diph-terie. Door passage door hoenders schijnt dus het virus van de duivendiphterie niette verzwakken ten opzichte van de duif. Na dien tijd werden door Lahaye nadere experimenten gedaan. Het bleek, dathoenders, behandeld met het virus van de duivendiphterie, immun

werden voor hetvirus van de hoenderdiphterie. Een vergelijking met de koepokentstof ten opzichtevan den mensch schijnt gerechtvaardigd ; het diphterie-virus van de duif zou kun-nen worden opgevat als een vaccin tegen de hoenderdiphterie. Zur Kenntnis der weissen Marksucht (Leukase, Leycomyelose) der H??hner. Prof.Dr. Kitt, M??nch. Tierarztl. W., No. 43. De naam Marksucht, voor Leucose, Leucaemie, bij hoenders is een door Prof.Kitt voorgeslagen populaire naam ; omtrent de veelvuldigheid en de geografischeverspreiding van deze ziekte is men nog onvoldoende ingelicht. Ook de aethiologie is nog niet opgehelderd ; soms komt het lijden sporadisch voor,zoodat men aan een spontaan optreden zou denken ; in andere gevallen kan mende ziekte zien voorkomen bij veel dieren naast elkaar. Ellkrmann en Bang in Kopenhagen meenden contagiositeit te kunnen vast-stellen door intraveneuse overenting ; zij

denken aan een virus. Dit virus zou alsfiltraat, in een verdunning van 1 : 1000 cc. physiol. Na Cl nog infectieus zijn. Mis-schien zouden bloedzuigende parasieten overbrengers kunnen zijn ; toch geluktenproeven in dit verband met mijten en luizen niet; eenmaal kon met een wants(cimex lectularius) een ander hoen besmet worden. Hoenders hebben geen afgegrensde lymfklieren ; het lymfoide weefsel komt, be-halve in de milt, in allerlei organen en weefsels voor, in diffuus ge??nfiltreerde vorm.Verder is het myelo??de weefsel (beenmergachtige weefsel) niet tot het beenmergbeperkt ; het schijnt zelfs dat overal waar lymfo??de cellen te vinden zijn, tevenscellen van het myelo??de type aangetroffen kunnen worden en omgekeerd. De ziektebestaat nu hoofdzakelijk uit een woekering van genoemde weefsels. Daar het bloedeen mengsel van cellen afkomstig van deze weefsels bevat, is het niet te verwonde-ren dat het

microscopisch bloedbeeld veranderingen gaat vertoonen. Natuurlijkgeeft het microscopisch bloedonderzoek niet een betrouwbare aanwijzing over hetal of niet aanwezig zijn van leucose ; immers ook bij difterie, tuberculose, worm-ziekten enz. treedt een prikkeling op van de vormingsplaatsen van bloedelementen,



??? welke o.a. voert tot een vermeerdering van witte bloedcellen en onrijpe cellen inhet bloed. De onderscheiding, die Ellermann (zie ook Hutyra en Marek) van de ziektegeeft, in een vijftal types, slaat waarschijnlijk ook meer op de wijze van reageerenvan de bloedvormende organen op de (onbekende) oorzaak der leucose, dan opeen werkelijk onderscheid tusschen verschillende leucosen. Het is bovendien be-kend, dat een aantal der verschillende typen in elkaar over kunnen gaan. Het woekeren van de aangeduide weefsels heeft tot gevolg, dat verschillende orga-nen zich sterk vergrooten terwijl op allerlei plaatsen het woekerende weefsel alswitachtige knobbeltjes en plekjes voor den dag treedt. De diagnose kan slechts door de sectie worden gesteld. Direct valt dan op debuitengewoon groote lever. Het oppervlak blijft glad en glanzend ; de kleur ver-toont een eigenaardige witgespikkelde, granietachtige

teekening ; de consistentievan de lever is van normaal elastisch tot bros. Ook treden leucomyelotische haar-den op, die als witte, vlakke verhevenheden boven de oppervlakte uitpuilen. Verderis de milt vergroot; dit normaal erwtgroote orgaan kan den omvang van een wal-noot bereiken. Ook de nieren kunnen 2 tot 5 maal vergroot zijn ; zij vertoonen hetzelfde gespik-kelde beeld als de lever. Verder kunnen leukomyeloide nieuwvormingen als gerstekorrelgroote en groo-tere, witte gladde knobbeltjes te zien zijn in het borst-buikvlies, in het darmschijl,op de darmen en op allerlei andere organen en weefsels. Soms vertoont de huid ook soortgelijke gezwellen, soms een enkele appelgrooteknobbel, soms verscheidene kleine ; zij zijn los en verschuifbaar aan de onderzijdeder huid gelegen. Der Impf-Raspel, ein neues Instrument zur Gefl??gelpockenschutzimpfung. Dr. Kurt Rasch. Berl. Tier?¤rztl. Wochenschr.,

26 Oct. 1928. Zoowel met de vaccinotrephine-de Blieck, als met de spuit-trephine-seifried,beide van spitse tandjes voorzien, is het mogelijk dat bij het enten bloedingen ont-staan, waardoor de ingebrachte entstof uit de follikels kan worden weggespoeld. Met het aan het seruminstituut der Tier?¤rztliche Hochschule in Berlijn in ge-bruik zijnd instrumentje tracht men aan dit euvel te ontkomen. Aan het eind van een metalen steel bevindt zich een stompe rasp ; de rugzijde vandie rasp is glad. Met de rasp wordt de entstof op de follikels gebracht ; met de gladdeachterzijde van de rasp wordt de entstof vervolgens in de follikels gewreven. Dooreen entstoffen-bedrijf â€žAntavine" in Klein-Ziethen zal binnenkort een Duitscheentstof tegen vogeldiphterie in den handel worden gebracht. L. P. de Vries. La leucamie ou leucose transmissible des oiseaux. G. W. Andersen en O. Bang :Festskrift til Bernard Bang 1928.

Blz. 353â€”389. De schrijvers publiceeren hier hun ervaringen met de overentbare kippenleucosevan Ellermann en Bang. In de eerste plaats hebben zij zich bezig gehouden metproeven over de natuurlijke overbrenging dezer ziekte. Daar bekend was dat intra-veneuse inspuiting bij proefkippen de meest betrouwbare manier van overentingis, hebben zij getracht de rol te bepalen van bloedzuigende parasieten (Dermanys-sus avium) bij de natuurlijke verspreiding. Op allerlei verschillende manieren is hetmislukt positieve resultaten te krijgen (?Š?Šn positief geval bij een krachtige Ply-mouth-Rock beschouwen zij zelf als van geen beteekenis). Ook voederproeven enoverbrenging per coitam mislukten geheel. Overigens geven zij een oogenschijnlijk geheel andere indeeling voor de kippen-leucosen dan Ellermann. Zij verdeelen de verschillende vormen in intra- en extra-vasculaire leucosen, terwijl Ellermann

onderscheidt: de myelo??de-, de lymphati-sche- en de erythroleucose (intravasculaire lympho??docyten-leucose), waarbij hijtevens de anaemische vormen rekent. De intravasculaire vormen van Andersenen Bang omvatten de myelo??de- en erythroleucose van Ellermann, terwijl de



??? extravasculaire groep alleen de leucoblasten-leucose bevat, overeenkomende metde lymphatische leucose (lymphoblastenleucose) van Ellermann. Tegen de naamlymphatische leucose maken de schrijvers bezwaar, omdat zij ?Š?Šn leucoseg-evalvonden met vermeerdering van lymphocyten in het bloed (de lymphoblasten- ofleucoblastenleucose is bij de kip steeds aleucaemisch), waardoor dus een verwar-ring van echte lymphatische leucose met de lymphoblastenleucose zou kunnenplaats vinden. De verschillen tusschen Andersenâ€”Bang en Ellermann liggen, practisch ge-sproken, hoofdzakelijk daarin, dat de eersten een unitarisch en Ellermann eendualistisch standpunt, ten opzichte der bloedvorming, innemen. De indeeling van Andersen en Bang lijkt mij voorloopig minder overzichtelijkdan die van Ellermann. Talrijke fraaie, gekleurde afbeeldingen verhoogen de waarde van dit interessantartikel. H.

J. m. Hoogland. VLEESCHHYGI?‹NE. Over het electrisch bedwelmen van slachtdieren. (Zur elektrischen Betaubung. Dr. Platschek, Zeilschr. /. Fleisch- und Milchhyg. Jg. 38, pg. 322). fn bovengenoemd artikel merkt Platschek op, dat het gebruik van een gelijk-stroom van 120 Volt voor het bedwelmen van slachtdieren geenszins is aan te raden.Allereerst kan deze stroomsterkte gevaar opleveren voor de personen, die met hettoestel moeten werken en verder is lang niet altijd een volledige bedwelming aan-wezig. Platschek meent n.1. dat men bij gebruik van gelijkstroom een algemeenespierkramp krijgt, ook van de oogspieren, waardoor het lijkt, dat een volledigebewusteloosheid het resultaat is. Men heeft z. i. te doen met tetanische krampenvan willekeurige en onwillekeurige spieren. Hij noemt in dit verband de tetanusbij den mensch, waarbij eveneens een algemeene spierkramp aanwezig is met

eenalgeheele bewegingloosheid, terwijl in zoo\'n geval een dergelijke pati??nt bij vollebewustzijn is, dus alles waarneemt en voelt. Platschek vindt het derhalve aangewezen bij ossen en stieren nader na te gaan,hoeveel volt gelijkstroom een spierkramp of een absolute verdooving ten gevolgeheeft. Verder moet men er op bedacht zijn, dat, als bij het gebruik van gelijkstroomeen dier sterft, het vleesch van een dergelijk dier ongeschikt is voor ritueel gebruik.Het is dus noodzakelijk dat door onderzoekingen wordt uitgemaakt, of de inwer-king van een electrische gelijkstroom werkelijk een volkomen bedwelming ten-gevolge heeft. Het histologisch onderzoek van vleeschmengsels. (Die histologische Untersuchungvon Fleischgemengen. Erickinger. Zeitschr. f. Fl. und Milchhyg. Jg. 38, pg. 317en 335. In verband met de groote moeilijkheid, vleeschmengsels als worst, gehakt,ragout, enz. te onderzoeken, deed

Frickinger een uitgebreid histologisch onder-zoek bij allerlei vleeschwaren. Over de samenstelling en bereiding van de ver-schillende vleeschwaren bestaat in Duitschland geen algemeen rijksvoorschrift,zoodat in gerechtelijke gevallen de plaatselijke gewoonten in aanmerking wordengenomen en door een daartoe aangewezen deskundige de betreffende vleeschwarenonderzocht moeten worden of ze al of niet in samenstelling, enz. met de plaatse-lijke gebruiken overeenstemmen. Voor een dergelijk onderzoek is de histologischemethode bij uitstek geschikt Over de door Frickinger toegepaste techniek zijin het kort hieronder iets medegedeeld en wordt voor verdere bijzonderheden, naarhet origineele artikel verwezen. Van het te onderzoeken materiaal werden op verschillende plaatsen stukjes vanongeveer 1-â€”2 c.M!. oppervlakte en 5 m.M. dikte uitgesneden en deze in een4â€”10 % formoloplossing

gefixeerd (liefst in een broedstoof bij 37Â° C.). Na 12â€”24uur zijn dergelijke stukjes voldoende gefixeerd en kunnen ze, na eenigen tijdin water te hebben gelegen, gesneden worden. Moet men zoo spoedig mogelijkeenige coupes maken, dan is het aan te bevelen volgens Renner, de stukjes in



??? een io % formoloplossing eenige malen op te koken, ze daarna te spoelen en ver-volgens te snijden met het bevriesmicrotoom. Het onderzoek van coupes in eentrichinoscoop, door middel van een compressorium, is volgens Frickinger nietaan te bevelen. Frickinger acht het nu mogelijk, door een histologisch onderzoek, in worsten andere vleeschmengsels steeds de afzonderlijke orgaan- of weefseldeeltjes teherkennen. Vooral zou dit het geval zijn met deeltjes van lever, nieren, long, uieren testikel. Wat de vervalschingen betreft vond hij bij de verschillende vleeschmengselso. a. de volgende afwijkingen. Gehakt : hierin werd vooral hartspier en soms ook longweefsel aangetroffen. Leverworst : Bij goede kwaliteiten vindt men gewoonlijk steeds min of meergrootere stukjes leverweefsel, echter bij de goedkoopere soorten is dit dikwijlsniet het geval, vindt men meestal deelen van den maagwand van

herkauwers,vleeschafval, nier, enz. Ontbreekt het leverweefsel geheel en al, dan heeft menmet bedrog te doen als de worst onder den naam van leverworst is verkocht. Tongenworst : waarin men stukjes gepekelde tong moet aantreffen, bevat vaakstukjes gepekeld rundvleesch of hartspier, wat ook weer een vervalsching is. Rolpens : bevat soms longstukken, inplaats van flink doorpekeld vleesch. Ragout fin en vulmateriaal voor vleeschpasteien moeten vooral kalfsthymusbevatten, worden echter met kalfsvleesch, koenier, pensdeelen en dergelijk mate-riaal vaak vervalscht. Ervaringen over het bacteriologisch vleeschonderzoek. (Bakteriologische Fleisch-beschau. Weber. Berl. Tier?¤rzti. Wochensch. 1928, pg. 512â€”515). Weber vertelt in dit artikel het een en ander over zijn ervaringen op dit gebieden komt daarbij tot de volgende conclusie\'s. Voor a??robe culturen is het z. i. voldoende een schuin

gestold agar-buisje ofagarplaat te enten, met verder een Conradi-Drigalskiplaat en tevens een druiven-suiker- en melksuikerbouilloncultuur in gistingsbuisjes. Bovendien zou men,voor verdere uitwerking, de agglutinatie kunnen gebruiken. Bij het vinden van een intrayitale paratyphus B.-infektie bij slachtdieren moetmen deze vondst, in verband met het feit, dat de bact. paratyphus B. Schott-m??ller slechts menschpathogeen is, steeds zeer critisch beschouwen en daarnasteeds een zoo ver mogelijk doorgevoerde differentiatie toepassen. Verder moet men, volgens Weber, bij elk ingezonden onderzoekingsmonstersteeds de noodige aandacht besteden aan een mogelijk miltvuurgeval. De opzendingmoet dan ook zoo geschieden, dat eventueel uitloopend miltsap of vleeschsapverzameld wordt en niet kan wegloopen. Wat betreft het volgen van cursussen in bakteriologisch vleeschonderzoek isWeber van

meening, dat dergelijke cursussen niet kort mogen duren, daar mendan wel een overzicht krijgt over deze materie, echter geen voldoende routine ;hij vindt, dat dergelijke cursussen minstens ?Š?Šn jaar moeten duren. Over de uitvoering vaÂ? het bact. vleeschonderioek. (Zur Ausf??hrung der bakterio-logischen Fleischbeschau. May, Zeitsch. f. Fl. und Milchhyg. 1928, pg. 372).. May is van oordeel, dat alle kleinere slachthuislaboratoria voorzien moetenworden van reeds klaargemaakte cultuurplaten van de verschillende kleurvoedings-bodems, die l?¤ngeren tijd in het koelhuis of ijskast bewaard kunnen worden. Zoomogelijk zouden de kleinere laboratoria de gegroeide platen kunnen opsturen naarenkele centrale inrichtingen, waar de gevonden bacteri??n verder uitgewerkt kunnenworden en geclassificeerd. Mag men de winst van een abattoir in de gemeentekas storten en voor anderedoeleinden, dan

het abattoir, aanwenden? (D??rfen die aus den Einnahmen derSchlachth??fe undâ–  Viehh??fe erzielten Uberschl??sse anderen st?¤dtischen Haushalts-posten zugef??hrt werden? Hafemann, Zeitsch. f. Fleisch- , und Milchhyg. Jg. 38,1928, pg. 333). Na er op gewezen te hebben, hoe verschillende steden de uit de abattoir- en



??? veemarktexploitatie overgehouden batige saldi hebben aangewend voor anderebedrijven, bespreekt Hafemann de wettelijke voorschriften, waarop een derge-lijke handelwijze zou berusten. In Pruisen zou men de inkomsten van abattoirs, volgens wettelijke voorschriften(Â§ ii, 2de gedeelte van het â€žKommunalabgabengesetz" van 26 Aug. 1921) slechtstot een dusdanige hoogte mogen opvoeren, dat men de jaarlijks terugkeerende onder-houdskosten daaruit kan bestrijden, alsmede de benoodigde rente, en kapitaal voorvernieuwing en uitbreiding. Hieruit blijkt z. i. duidelijk, dat alle inkomsten van een abattoir slechts uitsluitendten bate van die inrichting mogen worden aangewend. In dezen zin heeft, naar Hafemann mededeelt, ook de â€žRegierungs-prasident"van Aken, op een klacht van de Akensche Slagervereeniging, een beslissing ge-nomen. Wat de veemarkten betreft, deze zijn steeds als een

afzonderlijk bedrijf te be-schouwen, dat steeds in een los verband staat met het abattoir, daar er verscheideneabattoirs zijn zonder veemarkten en ook omgekeerd veemarkten zonder abattoirsgeexploiteerd worden. Bij de veemarkten zou het stadsbestuur dan ook volledigevrijheid hebben, de grootte der tarieven, alsmede de bestemming van een eventueelvoordeelig saldo, te bepalen. Hafemann komt derhalve tot de conclusie : 1. In Pruisen, krachtens een abattoirwet, en ook in de meeste andere Duitschelanden is het niet toegelaten, dat. men de winsten van de slachthuizen voor anderebedrijven gebruikt om daar de exploitatie sluitend te maken. De winst mag menslechts reserveeren voor het volgend jaar. 2. Veemarkten behooren niet tot een deel van het slachthuis, zoodat alleeventueele tarieven, winsten, enz. niet onder de abattoirwet kunnen worden ge-rangschikt en alleen de gemeenteraad over deze

gelden te beschikken heeft. Een eiwitpraecipitatiemethode van gekookt vleesch. (liine methode der prazipi-tatorischen Eiweiszdifferenzierung von stark gekochtem Fleisch. Rosenberg, Central-bi. f. Bakt. Abt I, Orig. Bd. 107, pg. 448). Zooals bekend is de Uhlenhuthsche praecipitatiemethode niet te gebruiken bij eiwit-praeparaten, die boven de 70Â° C. verwarmd zijn geweest. Rosenberg heeft nueen methode uitgewerkt, waarbij men ook zelfs met gekookt vleesch, bruikbareresultaten krijgt. Het bereiden van het extract geschiedt op de volgende manier. De vleesch massawaaruit men zoo volledig mogelijk alle vet moet verwijderd hebben, wordt metphysiologische NaCl-oplossing vermengd in een verhouding van 1 : 5 tot 1 : 7,daarna in een maatglas gedaan en dit in een waterbad geplaatst, dat langzaamaan tot koken wordt gebracht en minstens 10 min. op kooktemperatuur moetworden gehouden. Na afkoeling

in de ijskast wordt gefiltreerd door een dunnelaag asbest. Het zoo verkregen extract vertoont bij schudden een sterke schuim-vorming. Bij deze eiwitextracten van gekookt vleesch valt de kookproef metsalpeterzuur negatief uit, dus een bewijs, dat geen natief eiwit daarin meer aan-wezig is. Het aantoonen van eiwit gelukt echter met een aantal andere chemischereactie\'s. Het antigeen voor het verkrijgen van een specifiek serum wordt op de volgendewijze verkregen. Het rund- of varkensvleesch wordt, weer na verwijdering van het.vet, door de gehaktmachine gedraaid, eenige malen gewasschen met een NaCl-oplossing en tenslotte vermengd met een keukenzoutoplossing in verhouding 1 op10. Na 24 uur staan in de ijskast.filtreeren door een wattenlaag. Verdunnen vanhet filtraat met gelijke deelen aqua destillata en daarna toevoegen voor -ijio vanhet volume, van het uittreksel van een verzadigde NaCl-

oplossing, benevens eenigedruppels i % azijnzuur. Dan verwarmen van dit mengsel, 30 minuten lang, ineen kokend waterbad en het ontstane coagulum met gewoon filtreerpapier affil-treeren en daarna dit drogen. Vervolgens wordt het in den vorm van kogeltjesgemodelleerd en onder toluol bewaard. Van deze substantie wordt 0.05 gram



??? met 2 c.c. NaCl-oplossing tot een emulsie vermengd, welke vloeistof daarnatot immunisatie van konijnen wordt gebruikt. Op grond van talrijke, uitgebreide proefnemingen komt Rosenberg tot de ge-volgtrekking, dat met de bovenomschreven methode de eiwitdiagnose, zelfs nogbij sterk gekookt eiwit, mogelijk is. Het eiwit bevat n.1. een thermostabiele sub-stantie, die bij verwarmen vrijkomt en in oplossing gaat. Deze stof is reeds in eengewoon koud extract van een verhit eiwit aan te toonen. Men krijgt echter metkookextracten, welke op bovenbeschreven manier bereid worden, betere praeci-pitatieringen dan met koude extracten, waarom het is aan te bevelen, voor hetdiagnosticeeren van sterk verwarmde eiwitpraeparaten, steeds kookextracten tegebruiken. Het bereiden is zeer eenvoudig en meestal hebben dergelijke kook-extracten een heldere samenstelling. Vischvarkens. (Fischige Schweine. Schulze,

Tierarztl. Rundschau, 1928, pg. 210.) Bij het sterk toenemend gebruik van vischmeel in Duitschland, komt het zooalsSchulze mededeelt, steeds tot uitwassen, welke o. a. hierin bestaan, dat alles, watook maar in het minst met visch of vischafvallen in verband staat, onder den naamvan vischmeel wordt verkocht en zoodoende dit product min of meer in miscredietbrengt. Onder vischmeel kan men de volgende producten rangschikken, n.1. 1vischmeel, 2 haringmeel, 3 versche visch, 4 restanten of andere producten uit devischindustrie, als leverrestanten, traan, enz. Schulze geeft nu een beschrijving van de bereiding van vischmeel en haring-meel, hun gehalte aan eiwit, phosphorzure kalk, vet en zouten, welke getallenal naar de verschillende vischsoorten in de verschillende jaargetijden zeer kunnenvarieeren. Dan wijst hij op de groote bezwaren, welke het mesten van varkens met verschvischafval met zich

medebrengt en die niet alleen hierin bestaan, dat het spek eenvischsmaak heeft en naar traan ruikt, maar ook door rottingsgiften aanleidingkan geven tot ziektegevallen bij de varkens. Om handel en vleeschhygi??ne tebeschermen zou men de ,,vischvarkens" onder de verborgen gebreken moetenopnemen. Bij de vleeschkeuring wordt dergelijk vleesch gewoonlijk niet goedge-keurd. Soms echter blijkt pas uit hammen of spek na verscheidene weken, datvischvarkens aanwezig zijn geweest. Teneinde dit te voorkomen zou men ook de vischafvallen onder de â€žAbdecke-reigesetz" moeten brengen en deze dan onder toezicht laten brengen naar de ondercontrole staande vischmeelfabrieken. Zoolang een dergelijke handelwijze nietwordt verricht, is het volgens Schulze geraden, slechts duidelijk gewaarmerktvischmeel, met een bepaald handelsmerk, te voederen. Op grond van eigen onderzoekingen meent

Schulze, dat men varkens zondereenig nadeelig gevolg, tot aan de slachting met vischmeel kan voederen, dat een50â€”60 % eiwit, 18â€”25 % phosphorzure kalk, 3â€”7 % vet en tot 5 % zout magbevatten. Over buikvliesbloedingen bij slachtpaarden en hun oorzaak. (Blutungen imBauchfell der Schlachtpferde und ihre Entstehung. KarlHertha, Zeitsch. f. Fleisch.und Milchhyg. Jg. 38, pg. 373). Hertha geeft een beschrijving over bloedingen in het peritoneum bij slacht-paarden, welke bloedingen men alleen bij die paarden zou vinden, welke een zeerdikke subperitoneale vetlaag bezitten. Meestal ziet men deze bloedingen bilateraalin de streek van de ribbogen. De buikwand vertoont verder geen afwijkingen,terwijl zoowel bij oude als jonge paarden deze bloedingen worden waargenomen.Het zijn altijd paarden, waarbij men bij de levende en geslachte keuring nietsabnormaals heeft kunnen opmerken. Bij een

nader histologisch onderzoek vond Hertha dat vaatverscheuringenaanwezig waren van in het buikvlies aanwezige bloedvaatjes. Het bleek hem, dat deze vaatverscheuringen verband hielden met het neer-vallen van het paard na het schieten. Het viel n.1. op, dat juist die vette paardende buikvliesbloedingen hadden, welke bij het vallen vooral op de buik of op de



??? zijde van het lichaam terecht kwamen. In het laatste geval zag men de bloedingeneenzijdig en juist aan de niet op den grond liggende buikwandzijde ; in het eerstegeval zag men ze bilateraal. Hertha verklaart dit aldus. Valt een paard op ?Š?Šne zijde van de buik, dan wor-den de aan die zijde gelegen ingewanden samengedrukt, waardoor zij naar de tegen-overgestelde buitenzijde uitwijken en daar de buikwand naar buiten doen uit-zetten. De buikwand wordt daardoor sterk uitgerekt, vooral bij de aanhechtings-punten aan de ribboog. De in het Peritoneum aanwezige bloedvaten worden daar-door eveneens sterk uitgerekt en verscheuren veelal op verschillende plaatsen. Valteen paard midden op de buik, dan krijgt men een uitrekking van de buikwand aanweerszijden en bilaterale bloedingen. Bij een nader microscopisch onderzoek dervaatwand vond Hertha bij de vette paarden vaak een min of meer

uitgebreidevettige degeneratie der vaatwand, wat voor een locale verscheuring ten zeerstebevordelijk is. De G. MELKHYGI?‹NE. Vetbepaling van melk volgens H??yberg. C. Salvestroni, La Clinica Veteri-naria, Jg. 49. Sehr, heeft 57 monsters melk op vet onderzocht, zoowel volgens Gerber alsvolgens H??yberg. Volgens de laatste methode was de uitkomst altijd lager. De methode van H??yberg voor het bepalen van vet in melk. Mrozek en Wagner,Milchwirtsch. Zeitung Nr. 45, 1927. Sehr, hebben de methodes van Gerber, van Morsin en van H??yberg verge-leken. Die van Morsin geeft afwijkende resultaten. Als voordeelen van de H??y-berg-methode tegenover die van Gerber wordt opgenoemd, dat geen centrifugenoodig is, dat de butyrometers onder het schudden niet warm worden en dat dete gebruiken vloeistof volkomen onschadelijk is. Voor bedrijven, die zich het aan-schaffen van een centrifuge kunnen

veroorloven heeft de methode van Gerberde voorkeur. Het alkaligetal van koemelk. Dr. F. E. Nottbohm, Milchwirtsch. Forschungen,Bd. IV, Heft 3/4, 1927. Onder het alkaligetal wordt verstaan het quoti??nt NaaO: KaO. Sehr, heeftbij een groot aantal monsters de waarden van het kalium en natrium bepaalden tevens de platinachloride- en perchloraatmethode vergeleken. Volgens zijnonderzoekingen wisselen de alkaligetallen van goede melk tusschen 2 en 10. Ookhet\' colostrum heeft, op enkele uitzonderingen na, een alkaligetal, dat grooter isdan 2. Waarschijnlijk is het natrium het veranderlijke element. Aan het eind vande lactatie-periode wordt het alkaligetal kleiner. Onmiddellijk voor dat er even-wicht is tusschen natrium en kalium, m. a. w. nadat het natrium de overhandheeft gekregen, treden groote veranderingen op in de samenstelling van de melk.Het melksuikergehalte daalt sterk, het chloorgehalte stijgt.

Tusschen het eersteen laatste secreet van een melkperiode bestaat, wat betreft de alkali??n, grooteverschillen. Het jodiumgehalte van melk. F. Kieferle, Zeitungsdienst Reichsmilchaus-schuss, Jg. i, Nr. 5, 1927. In Allg?¤u zijn met koeien proeven gedaan met gejodeerd zout. Het toedienenvan gejodeerd keukenzout heeft de melksecretie niet gestoord maar deze sterkvermeerderd, ook wanneer de melkopbrengst al vermeerderd was door het toe-dienen van gewoon keukenzout. De grootte van de vermeerdering is individueel.Het jodiumgehalte van de melk steeg. Overbrengen van tuberculose door melk en melkproducten. P. Rossi, Diss.,Parijs 1928. Sehr, heeft de vitaliteit onderzocht van de tuberkelbacillen na de bewerkingen,die de melk in de industrie ondergaat, zooals coagulatie, fermentatie en verhit-ting. Hij komt tot de conclusie, dat melk zoowel als melkproducten de bovinetuberculose op mensch en dier

kunnen overbrengen. Bij melkproducten is het



??? gevaar minder groot dan bij melk, daar verhitting en uitdroging de virulentieverminderen De invloed van het voeren van verschillende soorten zuur groenvoer op de melk-productie en 4e samenstelling van de melk, in het bijzonder wat betreft de boter. B??nger, Burr, Dibbern, Eichst?¤dt, Lamprecht en Meetz, Milchwirtsch.Forschungen, Bd. 5, Heft 1/2, 1927. Werden knollen gedeeltelijk vervangen door zuur voer, dan onderging de melk-opbrengst geen verandering. Werden de knollen geheel vervangen, dan ging demelkopbrengst achteruit. Het vetgehalte veranderde nagenoeg niet. Maissilagewerkte gunstiger op de melkopbrengst en vooral op het levend gewicht dan gras-\'silage. Het chloorgehalte en het vriespunt veranderden niet. Bij silagevoederingwaren de vetbolletjes grooter dan bij voedering met knollen. De kleur van deboter was bij het voeren van knolbladsilage bleekgeel, gelijk bij het voeren

vanknollen. De onaangename smaak en reuk bleef dan evenwel achterwege. Over den invloed van latente secretiestoornissen op de samenstelling van de melken de melkasch, de daardoor bepaalde verandering van de bacterieflora en de doorbeide veroorzaakte melkgebreken en de opheffing van deze gebreken. Dr. St. Neug-schwendtner, Milchwirtsch. Forschungen, Bd. 5 Heft 1/2, 1927. Het kan voorkomen, dat ook zonder dat een ziekte aan den uier waar te nemenis, de melk van samenstelling veranderd is. Hierdoor ontstaat ook een verande-ring van de bacterieflora. Gewoonlijk gebeurt dit in het koude\'jaargetijde. Demelk smaakt ransig. Onder het microscoop ziet men, dat de vetbolletjes als het\'ware aangeknaagd zijn. Dikwijls treedt. verbetering in, wanneer men de uiermet koud water behandelt, door goed uitmelken en tegelijkertijd masseeren. Voeding, productie en onvruchtbaarheid van de

melkkoe. Dr. M??ller-Len-hartz, B. T. W. 25 Mei 1928. Sehr, komt tot de volgende conclusies : 1. Met stijgende productiviteit moet het voederrantsoen verhoogd worden.De controle van de weide op de aanwezigheid van verschillende planten-soorten (20â€”30% papilionacee??n) is zeer gewichtig.\' 2. Het rantsoen gedroogde leguminosen moet bij hoogere productiviteit min-stens 2 K.G. per dag en per koe bedragen om de biologische waarde vanhet voedereiwit te verhoogen. 3. In deu staltijd moeten knollen gegeven worden, terwijl het voor de gezond-heid der dieren zeer gunstig is hun een kleine hoeveelheid wortelen te geven. 4. De samenstelling van het krachtvoer moet veelzijdig zijn en bestaan uitvertegenwoordigers van verschillende plantenfamilies. 5. De mineralen moeten aangevuld worden met een mengsel van mineraal-zouten. Een groote rol speelt hierbij een physiologisch juist afgemeten jo-diu

mhoe veelheid. 6. Gedurende den laatsten tijd, dat een koe droog staat en gedurende de groot-^ste melkproductie moet men per koe en per dag een of twee eetlepels biolo-gisch gecontroleerd traanpreparaat geven. 7. De droogstaande koe en de kalveren moeten door een goede,voeding voorde lactatieperiode worden voorbereid. â€? Het verband tusschen vitamine B in het voedsel en in de melk. Bechdel enHoneywell, Journal Agricult. Research, 1 Aug. 1927. Sinds eenigen tijd weet men dat het gehalte aan vitamine A en C voor het groot--ste deel afhankelijk is van het voedsel dat de koe krijgt. Sehr, hebben onderzocht â– of ditzelfde gezegd kan worden van Vitamine B. Gedurende meer dan twee jaarhebben zij aan drie jonge rkoeien vitamine-B-arm voedsel gegeven. â€? â–  Â?â€? De melk van deze koeien werd aan ratten gegeven, maar dit gaf in het geheelgeen verschil met ratten, die melk kregen

van koeien, die een goed winterrantsoenkregen. Het blijkt dus,. dat herkauwers vitamine B zelf kunnen samenstellen,waarschijnlijk met behulp van de micro??rganismen, die altijd in het rumen aan-wezig zijn.



??? De invloed van bestraling met kunstmatige hoogtezon op het bloedbeeld vanverschillende proefdieren evenals op het bacteri??naantal van ge??nfecteerde koeien-melk in het bijzonder met betrekking tot de bestralingstheraphie ter bestrijdingvan ziekten in diergaarden. E. W alther, In Diss. Berlijn, 1927. Bij behaarde, gepigmenteerde dieren (cavia\'s konijnen) heeft ook lange, inten-sieve bestraling met. kunstmatige hoogtezon geen invloed op het bloedbeeld ofhaemoglobinegehalte, noch ontstaat erytheem. Delzefde resultaten werden, ver-kregen bij een ongepigmenteerd varken. Bij den mensch treedt behalve erytheemvermeerdering van de roode en witte bloedlichaampjes op. Het haemoglobine-gehalte verandert maar weinig. Door, langdurige en intensieve bestraling kon-ge-kookte en daarna met Paratyphus. B. en Gartner ge??nfecteerde koemelk nietgesteriliseerd worden. De virulentie der bacteri??n

werd zelfs niet verminderd.Evenmin kon bewezen worden, dat bestraling een gunstige invloed heeft op melkvan koeien, lijdende aan streptococcen-mastitis. Er moet dus ernstig gewaar-schuwd worden tegen het gebruik van ongekookte bestraalde melk. Iets over melkmachines, in het bijzonder de Alfa-Laval melkmachine. M. Seele-uann, 1927, D. T. W. 35, Nr. 45. Over de melkmachine wordt zeer verschillend geoordeeld. In veel bedrijven,ook in Amerika, is men weer teruggekomen op het handmelken. Uit de onder-zoekingen, door hem op dit gebied gedeaan, bleek schr. dat de grootste vijandvan de melkmachine de streptococcen-mastitis is. In bedrijven, waar de strepto-coccen-mastitis veel voorkomt is de melkmachine niet te gebruiken. De vraag ofgeheel gezonde uiers een nadeeligen invloed ondervinden van de melkmachine kannog niet beantwoord worden. Over de veranderingen der melk bij mond- en

klauwzeer, in het bijzonder vanhet vet- en chloorgehalte. R. Neseni, Prag. Arch. f. Tiermoed. Tl. A. Jg. 7, Nr. 1,1927. Door de inenting der dieren met Riemser hoogimmuunserum wordt het ziekte-verloop zoo sterk be??nvloed, dat er geen veranderingen in de melk plaats vinden. Bij gebruik van Aphtoclarin (Parenchymatol-MK-Atarost) ondervindt de melkniet zoo\'n invloed als bij seruminenting. De inwerking van mond- en klauwzeer op de melksecretie. F. E. Nottbohm,Milchwirtsch. Forschungen, Bd. IV, Heft 3/4, 1927. Volgens^schr. is het melksuiker- en chloor-gehalte van melk van aan mond-en klauwzeer lijdende koeien niet veranderd. Het virus laat de melksecretie on-be??nvloed, ook wanneer de uier uitwendig is aangedaan. Treden uierontstekingen,op, dan zijn deze secundair. De waarde van de Chlorofunk-methode bij het melkonderzoek. G. Fleisch-hauer, D. T. W. 11 Aug. 1-928. De vereenvoudigde

methode tot het bepalen van het chloorgehalte volgensSchulze zou het mogelijk -maken de door ziekteprocessen in den uier veroor-zaakte veranderingen in de melk aan te toonen. Door het ohlorofunk^-reagensA en B zou het te veel aan chloriden vast te stellen zijn, dat-gewoonlijk- bij ..uier-ziekten optreedt. Chlorofunk-reagens A bestaat uit zilvernitraat, salpeterzuuren ferrisulfaat, reagens B uiteen ammoniumrhodanidoplossing. 10 c.c. melk wordtmet 5 c.c. A en daarna met 5 c.c. B in een buisje goed geschud. Bij afwijkingen-roode kleuromslag, bij normale melk geen kleurverandering. Schr. heeft dit nagergaan bij 365 melkmonsters. 69 monsters vertoonden onder het microscoop eenige â€?vermeerdering van leucocyten en slijmvorming, hiervan \'reageerden - tegenoverchlorofunk 41 negatief. Fout : 59 %. 36 melkmonsters vertoonden sterk cellen-ien slijmgehalte. Met chlorofunk 15 negatief. Fout : 42 %. Bij 66

monsters werdbehalve leukocyten en slijm een groot aantal streptococcen gevonden onder hetmicroscoop. Tegenover chlorofunk waren er 35 negatief. Fout :â–  53 %. De overige194 monsters waren in orde. Hiervan reageerden tegenover chlorofunk 42 minof meer positief. Fout: 22 %. Het was Schr. te voren duidelijk dat chlorofunkgeen waarde zou hebben bij mengmongsters, daar eventueele zieke melk verdund^



??? zou zijn door gezonde melk. Hij heeft dit onderzocht bij 172 mengmonsters. Op114 monsters viel niets aan te merken, waarvan er 17 min of meer positief reageer-den. Fout : 15 %. Bij 28 monsters werd een beetje slijm en wat cellen gevonden,26 hiervan reageerden negatief. Fout: 93%. De 11 monsters, die sterke ver-meerdering van leucocyten en veel slijm vertoonden, reageerden allen negatief.Fout: 100 %. In 19 monsters waren Streptococcen aanwezig. Negatief 15. Fout :79 %. Met de chlorofunk-methode kan dus niet nagegaan worden of melk ziekelijkveranderd is. Integendeel, zou men er op af gaan, dan zou de strijd tegen de strep-tococcen-mastitis ontzettend veel moeilijker worden. Is de Chlorofunk-methode geschikt om ziekelijk veranderde melk aan te toonen?Dr. Lerche, Zeitschr. f. Fleisch- u. Milchhygiene, 1 Aug. 1928. Bij 503 monsters van gezonde koeien was de uitkomst 106 maal positief.

Fout :21 %. Van 67 monsters met etter waren er 18 negatief. Fout : 27 %. Van 26 mon-sters met Streptococcen en leucocyten waren 16 negatief, fout 61.5 %. Bij melkmet een groot aantal leucocyten was de fout 44 %, wanneer tevens etter aan-wezig was en 50 % wanneer geen etter aanwezig was. Deze getallen toonen dusduidelijk aan, dat de chlorofunk-methode niet te gebruiken is om zieke melk aante toonen. De bepaling van het chloorgehalte van de melk. Dr. R. Neseni, Zeitschr. f.Fleisch- u. Milchhygiene, 1 Juli 1928. Sehr, noemt de verschillende methodes, die er bestaan om het chloorgehaltevan de melk te bepalen, ook de chloorgehalte-bepaler, die de firma Funke in1927 in den handel heeft gebracht (Chlorofunk). Door vergelijkende onderzoekin-gen is hem gebleken, dat dit toestel, zooals het nu geconstrueerd is, noch voor hetlaboratorium, noch voor de practiseerende of controleerende

dierenartsen ge-schikt is. De biorisatie van de melk. Ganswindt, Vet. med. Diss. Berlijn. In Duitschland behoort ook de biorisatie (ingevoerd door Lobeck) tot de metho-des om kiemen in de melk te dooden. Deze methode bestaat hieruit, dat de melkonder een druk van 3â€”4 atmospheer met een spray verspreid wordt in een ruimte,waarvan de temperatuur 73â€”750 C. bedraagt. In deze fijne verdeeling blijft zijeenige seconden aan deze hitte blootgesteld, dan wordt ze gekoeld. Door dezekorte verhitting zouden de eigenschappen van de rauwe melk niet worden ge-schaad en door de verspreiding zouden toch wel alle schadelijke kiemen gedoodworden. Sehr, heeft dit onderzocht en speciaal aandacht gewijd aan de tuberkel-bacillen. Voor en na de biorisatie zijn monsters onderzocht, waaruit bleek datvan de 42 monsters er nog 3 tuberkelbacillen bevatten, terwijl bij 36 monstersrauwe melk er 7 tuberkelbacillen

bevatten. Sterk met tubercelbacillen besmettemelk is gebioriseerd ; 16 caviae hiermee inge??nt kregen tuberculose. Ook zeervele Streptococcen overleefden de biorisatie. De groote moeilijkheid is de tempe-ratuur constant te houden tijdens het bioriseeren. Sehr, merkte temperatuurs-verschillen op van 68â€”80Â° C. Vitakalk bij melkgebreken (niet boteren). Dr. Gerth, Tier?¤rztliche Rundsch.,33. Jahrg. 1927. Vitakalk (gewoonlijk is 1 K.G. al voldoende) heeft een zeer gunstigen invloed,als er geen boter gemaakt kan worden uit de melk en dit niet te wijten is aaneen onzindelijke melkwinning. Gewoonlijk komt dit voor bij stalvoedering, mis-schien door gebrek aan kalk en vitaminen in het voedsel. Het gehalte der melk aan antirachitisch provitamine. Dr. O. Mezger, Zeitschr.f. Fleisch- u. Milchhygiene, 1 Juni 1928. Ergosterine is het karakteristieke Sterine van gist en andere lagere schimmelsen komt eveneens

altijd voor in de Sterinen van de natuur in het planten- en die-renrijk. Deze stof is de oorzaak van het feit, dat Sterinen bij bestraling antirachi-tische werkzaamheid verkrijgen. Prof. Windaus (G??ttingen) heeft hierover quan-titatieve onderzoekingen gedaan en aangetoond, dat in boter en melk het ergo-sterine zeer verschillend is. In het eene monster vond hij 20 maal zooveel als in



??? het andere. Hij ging hierbij als volgt te werk ; de boter werd verzeept, uit de zeepwerd het onverzeepbare ge??soleerd. Na omkristalliseeren uit aceton (zonder vankool gebruik te maken) verkreeg hij dan zuiver cholesterine. Het onderzoek naarhet ergosteiine-gehalte hiervan geschiedde door vergelijking met bekende ergo-sterine-oplossingen. Deze onderzoekingen zouden m. i. nog belangrijker zijn ge-weest, als tevens was nagegaan, of er een oorzaak te vinden was voor het grooteverschil in ergosterinegehalte van melk en boter. R. H. van Gelder. Het probleem van de melk. Prof. S. Belfanti, Conferentie gehouden aan deVolksuniversiteit van Milaan, 2 Febr. 1928, La Clinica Veterinaria, No. 3, 1928. Hen interessante lezing, welke feitelijk alles wat de melk betreft behandelten dit wel naar aanleiding van het feit, dat in Milaan een Centrale voor melkzal worden opgericht. Voor een goede melkverzorging moet

men de landbouwers zich laten interes-seeren voor de productie van gezonde en rijke melk en dit kan langs twee wegen :door vereenigingen van producenten of door meer betaling aan producenten,welke melk rijk aan voedingsbestanddeelen en arm aan bacteri??n leveren. Zooals bekend is de melkvoorziening in een stad des te meer foutief, naarmatehet aantal leveranciers en wederverkoopers grooter is, daar een goed toezichtvan de zijde der autoriteiten daardoor uiterst moeilijk, zoo niet onmogelijk wordt. De Commissie voor melkvoorziening in Milaan diende de volgende conclusies in :,,Alle melk, die in Milaan komt, dient door ?Šcn of meer Centrales" te gaan, waar-heen alle producenten ze moeten brengen. De verkoop van melk, welke deze nietgepasseerd heeft zij verboden. De autoriteiten moeten als scheidsrechter staantusschen producent en consument, dus ook zorgen voor een juisten inkoop-

enverkoopprijs. In Milaan wil men thans de melk op een dergelijke hygi??nische manieropvangen,naar een Centrale vervoeren en vandaar uit diitribueeren, dat men de pasteurisatiekan uitschakelen. Dit geschiedt dan ook volgens het plan van den Ingenieur Ferrerio. Soms echter zal spoedig veel melk ongeschikt worden, dus daarnaast zal eenCentrale komen om boter en kaas te maken van melk met te groot zuurgehalte. Zooals van zelf spreekt moet de stalhygi??ne en de zuivere opvanging en hetvervoer aan hooge eischen voldoen om goede resultaten te verwachten van eencentrale dienst zonder pasteurisatie. Fen gunstige voorwaarde is wel, dat demelk in Milaan 2 x der dag wordt aangevoerd en gedistribueerd. Dit geheele plan lijkt Belfanti nogal optimistisch. Hij beschrijft een systeem,hetwelk pasteurisatie insluit. Hij raadt aan, vooral des zomers een pasteurisatie-installatie voorradig te hebben, hetgeen hij

dan ook in de toekomst in Milaandenkt te verkrijgen, ofschoon hij direct toegeeft en in zijn kwaliteit als onder-voorzitter der Melkcommissie mede heeft ondertcekend, dat ongekookte melkmeer waarde heeft dan gepasteuriseerde. In de praktijk, gezien den toestand derstallen, het ontbreken van koelapparaten direct na het melken enz , zal pasteu-risatie meestal beter voldoen. De prijsverhooging der melk zal 9 centesimi bedragen per liter, dus iets meerdan ?Š?Šn cent per Liter, doch zou nog te dragen zijn ook indien zij het dubbeleware. Als slot zegt Belfanti : De Centrale zal zeker nuttig zijn voor de bevolkingen andere Italiaansche steden zullen dit voorbeeld volgen. F.vengoed als een slacht-huis en een waterleiding moet iedere gemeente een melkcentrale hebben om debevolking een goede voorziening te waarborgen zonder nog te spreken van deverbetering in het melken, den toestand der stallen en dieren,

welke van zelfgelijken koers moeten houden. Niet alleen voor Itali??, ook voor Nederland schijnt mij deze zaak van grootbelang en nuttig zal het zijn het oog te houden op Milaan en de resultaten daarverkregen. Breedveld. LVI 11



??? ZIEKTEN VAN PAARDEN. Accidents d?Štermin?Šs par quelques V?Šg?Štaux. Henry (Recueil de M?Šd. V?Št. No.13 â€”15 Juillet 1927) vermeldt een drietal gevallen van vergiftiging bij paarden enkoeien in de weide door afgevallen gedeelten van populieren. Of deze als zoodaniggiftig zijn of dat de bessen van de Marentak, welke woekerplant op de takken groeit,daarvoor moeten worden aangezien, is uit deze waarnemingen niet met zekerheidte concludeeren. Naar alle waarschijnlijkheid mag worden aangenomen, dat destengels en bladeren van de Marentak onschuldig zijn, de bessen daarentegen moe-ten als verdacht worden beschouwd. Ook wordt gewoonlijk de populier als onschuldig aangemerkt. Maar of dat in hetvoorjaar met de schors, de takken en de knoppen zoo is, moet op grond van een derbovengenoemde waarnemingen zeer zeker worden ontkend. Beitrag zur Mechanik der

Brustwirbelkette des Pferdes. Dr. Med. Vet. HeinrichBittner, Archiv f. Wissensch, u. prakt. Tierheilk. 3 H. 56 B. 1927 S. 236. Bij trekpaarden worden zeer vaak exostosen waargenomen aan de lichamen vande 10de tot de 15de rugwervel. De 13e rugwervel vormt het middelpunt dezerpathologische veranderingen, welke bestaan uit tandvormige of afgeplatte, knob-belige verhevenheden aan de ventrale zijde der wervelranden en die het gevolg zijnvan een Periostitis door trekkingen van het Lig. longitudinale ventrale. In de 2e plaats kunnen zij zich voordoen als verdikkingen van de geheele wervel-epiphysen ; deze beginnen aan de randen der foveae en lei len tot Synostosen metverdikking van de substantia compacta zonder in den regel op de gewrichten derwervelbogen en doornuitsteeksels over te gaan (de tusschenwervelschijven blijvenbehouden, doch worden bedekt). De oorzaak dezer laatste

veranderingen is een traumatische Spondylitis doortrekkingen der bandvezels van de annulus fibrosus der tusschenwervelschijven opde inscrtieplaatsen van de wervelepiphysen. Deze trekkingen ontstaan bij het zij-delings uitwijken van de niet samendrukbare, den druk opvangende nucleus pul-posus van de tusschenwervelschijf. Het optreden van die trekkingen en de daar-mede verband houdende veranderingen in het door de 10â€”15de wervel gevormderuggedeelte, dat bijna horizontaal en als geheel het zwakst is door de mindere span-ning van spieren en banden, spreekt voor de juistheid van de door Zschokke ge-vestigde, door Wenger, Strasser e.a. verbreide en verbeterde opvatting over destatika en mechanica van de wervelkolom van het paard. Bij trekpaarden vormen dus de zoo ontstane verbreeding en verstijving van Jemiddelste rugwervelgedeeltcn afgezien van de eventueel noodlottige

elasticiteit -vermindering â€” geen nadeelen, doch een compensatie tegen de onnatuurlijke ei-sclien van het trekken. Deze wervelveranderingen zijn identiek met dergelijke veranderingen aan ierugwervels bij den mensch ; zij hebben echter met de Synostosen der doornuit-steeksels bij ingevallen ruggen, met de bij ezels vaak voorkomende Synostosen derlendenwervels en met de zelden bij het paard waargenomen osteoporose der lenden-wervels oorzakelijk niets geneem. Sterilit?¤tsbek?¤mpfung beim Pferde durch Transplantation von jugendlichenOvarien. (Wiener Tier?¤rztl. Monatsschr. Aug. 1927 S. 491). Prof. Benesch deelde op een wetenschappelijke vergadering te Weenen o.a. hetvolgende geval mede : Een 15-jarige draversmerrie werd ter onderzoek aangeboden met het bericht,dat het dier gedurende 2. jaren geen verschijnselen van hengstigheid had vertoond.De baarmoeder was normaal.

Beide Ovarien schenen verkleind ter grootte van esnkastanje, de consistentie opvallend hard en ruw en bij sterken druk haast onge-voelig. Diagnose : inactiviteit der Ovarien door scleroseering van het weefsel. The-rapie : transplantatie van een schijf van de eierstok van een 2-jarig slachtveulen inde halsmuskulatuur. Genezing per primam. Ongeveer 4 weken hierna vertoonlede merrie duidelijke verschijnselen van hengstigheid, zij werd gedekt en bleef drach-



??? tig. Het verdient aanbeveling de weefselstukken lichaamswarm te transplanteeren,dus op de plaats van de slachting. Veranderingen in het aantal erythrocyten en leucocyten bij het paard na den arbeid. 1\'reve, A. Variazioni degli eritrociti et dei leucociti nel cavallo in conscquenza allavoro.â€”II Nuovo Ercolani.a XXXff No. 7p. 97â€”108. bibliographie. Turin 1927. Het zijn de resultaten van bij het paard verrichte onderzoekingen om na te gaanof na een bepaalde arbeid het aantal erythrocyten en leucocyten een veranderingondergaat en in welke mate en of hieruit de functioneele waarde van het dier even-tueel kan worden beoordeeld. Schr. gebruikte daartoe legerpaarden, die gezond waren en in goeden voedings-toestand verkeerden. Deze dieren kregen op vaste uren in twee maaltijden het vol-gende dagelijksche rantsoen : 4 K.G. haver, 5 K.G. hooi en 1.5 K.G. stroo. Het bloed werd op verschillende

plaatsen afgenomen, nu eens uit een peripheredan weer uit een centrale ader, maar steeds uit dezelfde voor en 11a den arbeid. Voorde telling der roode, en witte bloedlichaampjes gebruikte schr. het toestel vanThomas-Zeiss. De verschillende bij 5 paarden verkregen resultaten leiden tot de volgende con-clusies : 1. Of het werk is van korten of van langen duur, steeds ziet men daarna een ver-mindering van het aantal erythrocyten. 2. In het meerendeel der gevallen neemt men een vermeerdering van het aantalleucocyten waar. 3. Deze waarnemingen zijn altijd dezelfde of men het bloed neemt uit een peri-phere ader of uit een centrale (jugularis); de veranderingen bestaan dus in degeheelebloedcirculatie en niet slechts in de periphere vaten, zooals door enkele auteurswordt beweerd. 4. Die vermindering van erythrocyten en vermeerdering van leucocyten blijftzelfs na het eindigen van den arbeid bestaan.

5. Ongeveer 4 uren nadat het werk is gedaan vermeerderen de erythrocyten zichzoodanig, dat het normale aantal bij het rustende paard wordt gepasseerd. 6. De genoemde veranderingen houden geen verband met de hoeveelheid arbeid,die wordt gepresteerd. 7. Met de tegenwoordige kennis op dit gebied is het zeer moeilijk de oorzakendier waargenomen verschijnselen te vinden. Hoofdzakelijk wegens het gemis vaneenig juist of beter constant verband tusschen de intensiteit van het werk en deveranderingen in het bloed, zal men moeten toegeven, dat het bloedonderzoekgeen voldoende gegevens verschaft om het weerstandsvermogen der paarden tegenvermoeienissen te schatten. Parasitisme intestinal paraissant avoir entra?Žn?Š une paralysie pharyngo-laryng?Šemortelle. G. en A. Bourchet (Rec. de M?Šd. V?Št. 30 Nov. 1927 p. 346) maken melding vaneen bijzonder ziektegeval bij een 6-jarig paard. Het

dier kon niet slikken, alle voed-sel en drank kwamen langs den neus terug. Pharyngitis en slokdarmdivertikel kon-den worden uitgesloten, ook bleek geen oesophagismus te bestaan. De slokdarm-sonde, die werd ingebracht bleef op ongeveer 1.70 M. diepte steken ; alleen door hetlaten inloopen van veel warm water, waarin bicarbonas natricus was opgelost,kon verdere passage naar de maag worden verkregen. Van deze gelegenheid werdgebruik gemaakt de maag uit te spoelen, waardoor een 50-tal ascariden werdenverwijderd. De pati??nt vertoonde geen verbetering. Nogmaals werd de slokdarmsonde ingebracht, doch kwam nu in de trachea te-recht. Hierna is het paard afgemaakt. Het sectieonderzoek vertoonde een kleineverschrompelde maag, welke nauwelijks 1 Liter vloeistof kon bevatten. De inhoudbestond uit een groot aantal ascariden, ook de dunne darm bevatte een massa vandeze parasieten. De

slokdarm bleek volkomen intact. Schr. meenen te doen te hebben met een sensibele en motorische verlammingvan de larynx en pharynx, waardoor het slikken onmogelijk was. De klinische ver-



??? schijnselen als ongevoeligheid van de keelstreek bij druk, geen reacties bij inwen-dige manueele exploratie, geen afweerbewegingen enz. toen de slokdarm sondeabusievelijk de trachea passeerde, wijzen daarop. De oorzaak dezer paralyse moet worden gezocht in de door al die ascariden inhet lichaam verspreide toxinen. Sondage de 1\'estomac du Cheval en cas de surcharge. Nieder (Ree. de M?Šd. V?Št. 15 Oct. 1927 p. 632) beveelt het gebruik van de inaag-sonde aan bij maagectasien door overlading of tengevolge van indigesties. Natuur-lijk moeten ernstige complicaties als hernia diaphragmatica, torsio coli, darm-steenen enz. uitgesloten zijn. De maagsonde van Marek is voor dit doel het meest geschikt, de lengte van2.25 M. is echter te gering, deze moet minstens 2.75 M. bedragen. Het Amerikaansche model van maagsonde is wel handiger, doch de diameter iste klein om naast

vloeibare en gasvormige ook vastere bestanddeelen uit te he-velen. Den laatsten tijd wordt het sondeeren via de neus nog al aanbevolen. Schr. heeftdeze methode nooit toegepast, doch acht haar toch ook minder gewenscht, omdatin vele gevallen het inbrengen van vloeistoffen en hevelen eenige malen moetengeschieden en het gevoelige neusslijmvlies dat niet zal kunnen verdragen. Aan hetvrije einde van de sonde kan nog een afzonderlijke buis of slang van 70 c.M.lengte, waaraan een trechter is verbonden, worden bevestigd. Het inbrengen van de sonde mag niet zonder mondspiegel geschieden en schr.prefereert een zoodanige, die niet kan verschuiven en met riemen aan het hoofdwordt bevestigd. Toch is de wig van Bayer uitstekend te gebruiken en dan liefstaan elke zijde ?Š?Šn. De gevaren en technische moeilijkheden zijn bekend. Om de maag te bereikenis een gemiddelde lengte noodig

van 2.20 M. Is de inhoud van de maag gasvormigof vloeibaar, dan kan deze dadelijk worden geheveld. Bij een min of meer vaste,viltachtige inhoud, zooals meermalen voorkomt, moet eerst via trechter en slangongeveer 10 L. lauwwarm water, waarin eenig bicarbonas natricus is opgelost,worden ingebracht. Nu worden trechter en slang afgenomen, het hoofd van hetpaard laaggehouden en de maaginhoud via de sonde ontlast. Men herhaalt dezeoperatie 3, 4, 5 maal totdat geen voedselrestcn meer meekomen. In het meerendeel der gevallen wordt dan tevens nog 100 mgr. pilocarpine sub-cutaan ingespoten. Ruptured stomach in a Stallion. Idenden. â€” The Vet. Record 1927 No. 48 p. 1043. â€” Een hengst brak los enkon eerst na twee uren worden gevat. Het dier vertoonde toen hevige koliekver-schijnselen en was na enkele minuten dood. Het cadaver was dadelijk zeer opgezet.Het

sectieonderzoek bracht een maagbersting aan het licht over de geheele grootccurvatuur. De groote hoeveelheid half verteerd voedsel in de ingewanden en in debuikholte wees er op, dat het paard zich voor dien tijd overvloedig te goed hadgedaan bij een bergplaats van voedingsmiddelen (gerst en droog veevoeder). Debovenmatige inspanning door het galoppeeren heeft de ruptuur van den door over-lading verzwakten maagwand veroorzaakt, terwijl de dood onmiddellijk door kol-laps is gevolgd, daar geen spoor van een peritonitis was te vinden. Un nouveau fer & pansement. Labay (Annales de M?Šd. V?Št. D?Šc. 1927 p. 517) heeft een nieuw verbandijzerbedacht, dat bij straalkanker moet worden gebezigd en dat volgens zijn zeggen eeneenvoud van samenstelling en applicatie paart aan een max\'mum van duurzaamheid. Het idee is eigenlijk een Belgisch balkijzer met losse balk, waardoor de

spalkenvan plaatijzer of een enkele plaat, die de zooivlakte bedekken op hun plaats wor-den gehouden. Een nauwkeurige beschrijving is moeilijk in een referaat weer tegeven. Daartoe wordt naar de oorspronkelijke medcdeeling verwezen.



??? i6I â€” Die Bedeutung der Kopfnervensymptome f??r die Diagnostik der Gehirnerkran-kungen beim Pferde. Habersang (Berl. Tierarztl. Wochenschr. 1927 No. 32 S. 530) heeft een specialestudie gemaakt van de kopzenuwen bij het paard, meer in het bijzonder van deziektebeelden, die door aandoeningen en functiestoornissen dezer zenuwen ont-staan. Enkele van deze ziekten hebben steeds de aandacht getrokken en zijn goedbekend ; wij noemen o.a. de centrale en periphere facialisparalyse, de amaurosis(N. opticus), de cornage (N. recurrens). Van de ziekten der andere kopzenuwen enhersenaanhangelszijn de mededeelingen inde wetenschappelijke literatuur schaarschen onvolledig, terwijl hun verschijnselen toch ook voor de diagnostiek van hersen-aandoeningen in het algemeen niet zonder betcekenis mogen worden geacht. Schr. onderscheidt 10 groepen van kopzenuwverschijnselen en

heeft hierop inden loop der jaren een groot aantal gezonde en van hersenlijden verdachte paardenonderzocht. In dat systeem wordt onder de 7e groep cornage vermeld, een lijdendat voornamelijk op een verlamming van de recurrens berust en dat volgens devroegere onderzoekingen van Thomassen peripheer zou beginnen. Volgens de be-vindingen van Vermeulen echter is cornage in niet zeldzame gevallen van cen-tralen oorsprong en behoort zij tot een complex van kopzenuwverschijnselen ; ditwordt door schr klinisch bevestigd. Daarenboven hebben de onderzoekingen van Habersang uitgemaakt, dat derecurrensverlamming meermalen in nauw verband staat met een hersenaandoeningdie als stille kolder wordt aangeduid en zelfs tot de klinische verschijnselen van dezeziekte moet worden gerekend. In aansluiting hieraan behandelt deze auteur het forensische begrip van stillekolder, dat de

,,Kaiserliche Verordnung" omschrijft als een ongeneeslijke aandoe-ning der hersenen, waarbij het bewustzijn is verminderd. Een specifieke anatomi-sche diagnose wordt hier dus niet verlangd. De daarbij eventueel optredende symp-tomen dekken zich met de verschijnselen, die zich bij aandoeningen der kopzenu-wen voordoen. Omgekeerd zijn uit den graad en groepeering der kopzenuwverschijn-selen conclusies te trekken voor wat betreft de duur van het hersenlijden, of eenmeer algemeene hersenaandoening bestaat b.v. hydrocephalus of dat zich haardenhebben gevormd b.v. partieele meningitis, tumoren enz. Misschien zou men naverdere studie zoover kunnen komen, dat een specifieke wetenschappelijke diag-nose mogelijk werd en men de ouderwetsche forensische beoordeeling van hersen-zieke paarden kon laten varen. Brands. VISCHZIEKTEN EN VISCHKEURING. Vischkeuring. In het

tijdschrift voor geneeskunde d.d. 4 Aug. 1928 waarschuwtde arts H. Pinkhof om ook hier te lande een waakzaam oog te houden op visch,vooral op geconserveerde visch uit het buitenland aangevoerd. Hij doet dit, na de mededeeling dat in 1895 Prof. A. Scott Warthin, van deUniversiteit van Michigan er op wees, dat de visschen der groote meren, maarook de bevolking rondom die meren, gevaar liep besmet te worden met de plero-cercoid van de bothriocephalus latus. De eerste infectie zou afkomstig zijn vanFinnen, die daar ter plaatse in de kopermijnen werkten en van wie er waren, diede worm herbergden. Thans is die voorspelling uitgekomen, daar het aantal besmette menschengedurig toeneemt, gevolg van het feit dat het percentage visch dat deplerocercoidherbergt buitengewoon bieek toegenomen. Of voor de waarschuwing van arts Pinkhof wel die gronden aanwezig zijn, dieProf. Scott Warthin

naar de pen deed grijpen, lijkt eenigzins twijfelachtig. Maar het blijft er ook vrij wel gelijk om, noodig of niet noodig, het zal toch nietgaan. In Nederland bestaat geen vischkeuring, behalve dan in enkele groote steden En door mannen, die keurmeesters zijn par droit de naissance. Desnoods laat men de keuring over aan de neuzen der huisvrouwen.



??? Ik bedoel met deze woorden niets kwaads, allerminst tegen de mannen vanDr. van Raalte. Ik ben ook van meening, dat de organoleptische keuring hieraltijd wel groote beteekenis zal blijven behouden. Maar ongetwijfeld kan de keuring onder de vleeschkeuringswet veel en veelbeter georganiseerd worden en de waarschuwing van Dr. Pinkhoff toont de mo-gelijkheid, in ieder geval, dat deze keuring ook nog andere dingen zou moetenomvatten, die nu niet direct door geboorte geesteseigendom werden. Wat wijtrouwens, ook uit andere bron, wel wisten. Vischziekten. In de tier?¤rztliche Rundschau van 12 Aug. ji. publiceert Dr.Scheuring zijn tweede artikel over vischziekten en behandelt daarin, wat hijconstitutioneele ziekten noemt, waaronder hij echter ook de tumoren samenvat. Allereerst wordt dan de constitutioneele zwakte behandeld die zich bij hetbevruchte ei openbaren kan en waarbij de jonge

visch of nog in ontwikkeling ofdirect na de geboorte sterft, soms eerst na nog een tijdje van levens waarin hij echterbleekzuchtig en zwak is. De oorzaak wordt gezocht in onrijpe eieren en onrijp zaad terwijl bij de kunst-matige bevruchting ook overrijpe eieren een zwakke nakomelingschap geven,waarbij dikwijls misvormingen van allerlei aard kunnen worden waargenomen. Scheuring bespreekt daarna de waterzucht der clooierzak bij visschen. Dezeis dan sterk gezwollen en gevuld met een exsudaat, waardoor een op ascites ge-lijkende toestand optreedt, waarbij altijd een hartsinsufficientie en bleekzuchtwordt gevonden. De oorzaak is niet bekend, maar dat een constitutioneele fout of zwakte vanhet ei deze verschijning tevoorschijn roept is zeker. Eieren van gewonde of ziekemoederdieren geven later altijd aanleiding tot dit euvel. Gezwellen en gezwelachtige woekeringen vindt men bij de visschen lang

nietzelden en bijna alle benigne en maligne tumoren der warmbloedige dieren vindtmen ook hier. Tot deze ziekten rekent schrijver ook de verdikking van het kiemepitheel bijzalmen, waarbij de punten der kiemen knotsvormig zijn geworden en de dierenzwaar lijden. Bij karper, blei en enkele andere visschen wordt onder de naam pokken eenwoekering in de huid aangetroffen, die aanleiding geeft tot een wit, melkkleurige,eerst zacht, later hard wordende korst, waardoor de visch somtijds als in eenmantel is gehuld. Als ze een zekere dikte hebben, vallen ze af zonder een litteekenachter te laten. Dergelijke dieren moeten door hun uiterlijk voor de consumptie worden afge-keurd. De lymphocysten-ziekte bij de schol wordt niet door parasieten veroorzaakt,zooals gaarne wordt aangenomen, maar de knobbeltjes en wratjes, die daarbijontstaan komen door enorme vergrooting van bindweefselcellen, waardoor

hetepitheel der huid omhoog komt. Men moet deze ziekte niet verwisselen met analoge verschijnselen, die bij som-mige visschen gedurende den paartijd werden waargenomen. Carcinoom werd gevonden bv. in de blaas van goudvisschen ; fibromen werdenherhaaldelijk aan de darm bij visschen geconstateerd ; fibrosarcomen soms ingroote massa in het mesenterium. Van de sarcomen wordt het interessante gevalmeegedeeld, dat de tumor in de nier van een snoek werd gevonden, met uitgebreidemetastase in het lichaam, speciaal in de staartspier. Bij lymphosarcoom van de nier is dit orgaan soms reusachtig vergroot en omdatdan het nierwcefsel vaak is verdwenen, kan in erge mate buikwaterzucht optreden. Bijzonder interessant zijn odontomen bij visschen, waarbij de tanden tot on-regelmatig gevormde massa\'s uitgroeien. Ook het kropgezwel komt bij visschen voor, bij de Salmoniden in Amerika

somsepidemisch. Deze ziekte werd ook bij zeevisschen waargenomen, die toch in sterk



??? joodhoudend water leven. Onderzoekingen naar de samenhang tusschen dezeziekte bij de visschen en bij mensch en dier hadden geen resultaat. De paaitijd is voor veel visschen de tijd van sterven, niet alleen door verzwak-king, maar ook omdat dan schijnbaar het levensdoel is afgeloopen. Treedt de doodniet in dan kunnen behalve tumoren ook ovariaalcysten optreden, die soms bijkarpers zoo groot worden, dat zij de helft van het lichaamsgewicht uitmaken. Ferwerda. ZIEKTEN VAN HERKAUWERS. Operatieve behandeling van Gastritis traumatica. Kleihaner (T. Rundschau 3 Juni 1928) onderwerpt deze behandeling, welkein de laatste jaren vrij sterk op den voorgrond wordt geschoven, aan een critischebeschouwing en zegt hierin 0.111. het volgende : De diagnose : Gastritis traumaticawordt gemaakt uit een symptonencomplex waarbij de pijnuiting wel het aller-voornaamste verschijnsel is. Op het

oogenblik dat de maag doorboord wordt,houdt onmiddellijk de voedselopname op, de dieren worden onrustig, slaan metde beenen, kortom het geheel ziektebeeld staat in het teeken van ,,pijn". Drukop de wervelkolom, zoowel als bekloppen op de linkerborstwand verhoogt de pijn.Het hoofd van het dier wordt naar voren gestrekt, de halslijn wordt naar benedengedrukt, een houding welke erop gericht schijnt de ondervonden pijn te doen ver-minderen. Schrijver heeft in het afgeloopen jaar vijf gevallen operatief behandeld. Inc\'?Šn geval werd geen afwijking gevonden, in de 4 overige gevallen vergroei ngen enplaatselijke peritonitis. (Deze bevinding zal voor den prakticus die zich ook eenswagen wil aan deze operatie, mede met het oog op den eigenaar, welke immerssteeds het scherpe voorwerp door eigen aanschouwing wenscht te zien, eene blij-vende contraindicatie vormen. Referent). Schrijver vermeldt ten

slotte in meer bijzonderheden een geval waarbij de ver-schijnselen al zeer typisch waren en onmiddellijk na het stellen der diagnose over-gegaan werd tot de operatie. Deze werd verricht in tegenwoordigheid van zeervele belangstellenden en veehouders, welke mede als helpers fungeerden. Ook indat geval konden eenige vergroeiingen op de plaats waar de oesopliagus in depens mondt, maar geen scherp voorwerp aangetoond worden. De operatie op zich-zelf is eenvoudig en brengt weinig bezwaren voor het dier mede. Voor het stellender diagnose alleen acht schrijver de operatie niet geraden, want vindt men nietsdan is de mogelijkheid niet uit te sluiten, dat â€žwas der Todengraber zudeckt,deckt der Abdecker auf." De ribresectie blijft ook voor het genezen dier een redenvoor waardevermindering, althans in het oog van den handelaar of slager. Deoperatic moge misschien als demonstratie in klinieken

haar nut kunnen hebben,veel economischer lijkt het schrijver echter de dieren direct naar de slachtbank teverwijzen ; immers, zeer terecht wordt opgemerkt dat de tijden allerminst geschiktzijn\'om met de dieren der cli??nten experimenten te wagen. Behandeling van streptococcen-mastitis met behulp van vaccinatie met stal-specifieke vaccins. Rudolf (Therapeutische Monatshefte 1928 Heft 8), een Oostenrijksclie onder-zoeker, heeft in een breed en degelijk opgezet onderzoek getracht verschillendegeneeswijzen, in verband met deze aandoening in den loop der tijden gelanceerd,op hare juiste waarde nogmaals te toetsen. Met betrekking tot eene behandelingmet behulp van stalspecifieke vaccins, vermeldt hij het volgende : De door hem gebruikte entstof werd als volgt bereid : Plaatcultuur op agar ofop runderserumagar ; 11a 3 dagen afwrijven met pliys NaCl solutie, ^ uur verwarmenbij 58â€”60 C., verdunnen

tot standaarddikte en ten slotte toevoeging van Â? % car-bolzuur. Na klinisch en bacteriologisch onderzoek van de uierkwartieren en dehieruit gewonnen melk werden alle dieren met een tusschenpoos van 10â€”14 dagen3 maal achtereen ge??nt met resp. 10. 13 en 20 cc stalspecifiek vaccin. Hoofddoelvormde na te gaan of het mogelijk was : gezonde dieren tegen eene infectie te be-hoeden ; praktisch gesproken, de verbreiding in een bepaalde stal te coupeeren



??? ic. stal : van 84 koeien waren 29 dieren in een kwartier aangetast : klinischwezen de verschijnselen op een versche infectie. Het resultaat was dat de ziektezich niet verder uitbreidde. Na 6 maanden bleek de melk der gezond geblevendieren streptococcenvrij. Het ziekteverloop bij ge??nfecteerde dieren werd milder.Hoewel de klinische verschijnselen bij deze dieren nagenoeg verdwenen, werdenechter streptococcen blijvend in het sediment gevonden. (,,Gezonde streptococcen"-kwartieren Ref). Steeds bleef dus naast eene negatieve klinische bevinding eenepositieve cultuurbevinding aanwezig. Verdere proeven in twee stallen wezen uitdat in therapeutisch opzicht van een verbetering geen sprake was. Wel kreegonderzoeker de indruk, dat aan eene verbreiding der aandoening paal en perkwerd gesteld. Toch meent Rudolf dat de vaccinatie alleen, zonder gebruikmakingvan andere geneeswijzen als

uitmelken, massage e. d. weinig verder zal brengen.(Ook hier weer ontbreekt door het nalaten van de instelling van controleproevenelke redelijke maatstaf van beoordeeling, een euvel, hetwelk maar al te weinigop zijn juiste beteekenis wordt geschat bij alle pogingen om de waarde van seraen vaccins in de praktijk aan te toonen. Ref.). Bestrijding van Hypoderma bovis met behulp van staafjes. Spann (Miinch T. W. S. 15 Aug. 1928) meent dat de runderhorzelbestrijdingmst behulp van zalven of vloeibare middelen dit nadeel heeft dat bij jonge worm-bulten, welke zeer kleine openingen hebben, te weinig van de larvedoodendesubstantie ter plaatse komt. De hierdoor veroorzaakte herhaling der smeerkuurkost tijd en moeite, weshalve de vraag rijst of voor massale bestrijding deze methodewel de meest geschikte is. Spann heeft eerst getracht door injectie van pekelop-lossing in de wormbuit goede

resultaten te verkrijgen. Ook deze metbode steldeteleur, zij nam te veel tijd in beslag. In overleg met de firma Aubing heeft schrij-ver nu staafjes ter lengte van ]o c.c. en ter dikte van 2 m.M. laten samenstellen(het werkzame bestanddeel wordt niet vermeld), welke stuksgewijze in de worm-knobbels worden gebracht. In drie samenstellingen aangewend, (A., B. en Cstaafjes) verkreeg schrijver een resultaat waarbij 93â€”98 % der behandelde bultengenezen kon worden. Infectieuse Keratitis bij het Rund. Marsalsky (Ther. Monatshefte Eebr. 1928) maakte studie van een infectieuse,keratitis, welke voor het eerst in 1914 in het Gouvernement Simbirsk optrad enin 1922 in de streek van Omsk opnieuw werd gezien. Evenals in Holland doorwijlen PoEi-s reeds opgemerkt was, trad de ziekte bij voorkeur op in droge jaarge-tijden ; abnormale droogte schijnt een praedisponeerend moment te scheppen.Typische

gevallen kenmerkten zich door de volgende verschijnselen. Er ontstondeen acute catarrhale conjunctivitis met gelijktijdig optreden van infiltratie op desclera en daarna nckrose. In enkele gevallen trad volkomen regressie op ; ookkan het leiden tot de vorming van een leucoom. Directe overgang van dier opdier schijnt niet voor te komen. Als verwekker werd ge??soleerd een bacil uit deparacoli-groep. Het lijden schijnt alleen dan tot volle ontwikkeling te komenindien het hoornvlies gelaedeerd is, en na een incubatie van 24â€”48 uren. Immuniteit na het optreden der aandoening schijnt niet te ontstaan. Twee vormen lieten zich duidelijk onderscheiden : eene productieve en eeneexsudatieve vorm. Therapeutisch-prophylactisch bewees cauterisatie met 2 %nitras argenticus-oplossing uitmuntende diensten. In het beginstadium zou dezebehandeling het lijden volkomen coupeeren. Schrijver meent het

ziektebeeld tekunnen aanduiden als volgt : infectieuse conjunctivo-keratitis. Zwijnenberg.



??? 25*Jarig bestaan der Rijksseruminrichting. Op i Februari van dit jaar heeft de Rijksseruminrichting 25 jarenbestaan. Een hartelijke gelukwensch van alle Nederlandsche dieren-artsen en van alle Nederlandsche landbouwers is hier zeker opzijn plaats. De Seruminrichting toch, kan op een schitterenden! staat van dienst terugzien, is vanaf hare oprichting voor de dieren-artsen van onberekenbaar nut geweest en heeft aan de Nederland-sche landbouw onschatbare diensten bewezen. Opgericht in 1904 op advies en onder leiding van den genialenPoels, bleek zij werkelijk in een behoefte te voorzien en wist zijzich steeds meer onmisbaar te maken. De sfeer en de omvang vanhare werkzaamheden werden steeds grooter en daarmee het aantalder aan de inrichting verbonden staf van wetenschappelijke werkers.Men bepaalde zich niet tot het maken van sera en entstoffen tegenbesmettelijke dierziekten, maar

deed onderzoekingen en proevenop elk gebied van de diergeneeskundige en vergelijkende pathologie.Langzamerhand hebben deze werkzaamheden zulk een omvang\' gekregen dat de gebouwen en localiteiten, waarin de inrichtingsedert hare oprichting is ondergebracht, reeds lang geheel onvol-doende geworden zijn. De bezoeker van de seruminrichting krijgtdan ook sterk den indruk, dat men in dat opzicht ,,de hollandseeenvoud" ook te ver kan drijven. Gelukkig zijn de plannen totverbetering reeds in vergevorderden staat en mogen wij hopendat binnen niet al te langen tijd de Seruminrichting een huisvestingzal hebben harer waardig. Mogen de volgende 25 jaren van haar bestaan even roemrijk zijnals het afgeloopen tijdvak en moge zij ook in de toekomst dewelwillende vraagbaak blijven voor de nederlandse dierenartsenen verder werkzaam zijn tot heil van diergeneeskunde en landbouw. 12 LVI



??? Uit de Parasitologische afdeeling van het Instituut voor Parasitaire- enInfectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur : Prof. Dr. L. DE BLIECK. VERDERE BIJDRAGE TOT DE KENNIS VAN DE ONTWIKKE-LING VAN PARASCARIS EQUORUM, door Dr. E. A. R. F. BAUDET. Sedert de onderzoekingen van Stewart in de jaren 1916â€”-1924over de ontwikkeling van Ascaris lumbricoides en Belascarismystax, thans Toxocara mystax (Zeder, 1800) geheeten, is bijverschillende Nematoden de ontwikkeling in het lichaam van dertgastheer bestudeerd en bij deze onderzoekingen is gebleken dat inveel gevallen de zoogenaamde lange weg noodzakelijk is. De infecteerende larven dringen daarbij, na opname per os,in den darmwand en gaan via de poortader naar de lever. Vandaarworden zij met den bloedstroom gebracht naar het hart en komenvan dit orgaan in de longen. In deze organen bereiken zij

de alveo-len en worden nu mechanisch langs bronchi??n en trachea naar dekeel verplaatst, bereiken zoo den slokdarm en de maag om zichtenslotte in den darm tot volwassen parasiet te ontwikkelen. Verschillende nematodenlarven, die behalve per os ook langspercutanen weg den gastheer kunnen binnendringen, volgen inhoofdzaak dezen ontwikkelingsgang. Door de resultaten van de onderzoekingen van verschillendeauteurs was men thans langzamerhand zoover gekomen aan tenemen dat een andere ontwikkelingscyclus dan deze zoogenaamdelange weg voor nematoden niet mogelijk zou zijn. In 1925 zijn echter twee publicaties verschenen van Yokogawaen Oiso (2), waarin zij mededeelden dat het hun gelukt was aante toonen dat Ancylostoma caninum in staat is zich direct in dendarm van den hond te ontwikkelen. Het bleek hun, dat wanneer men larven van A. caninum voe-derde aan caviae,

konijnen en muizen, deze larven hierbij den langenweg volgen, dus via de longen, trachea en oesophagus. Gaf mendeze larven echter aan den juisten gastheer, in dit geval den hond,dan ontwikkelden zij zich in den darm tot volwassen exemplaren,zonder dus de longen gepasseerd te zijn. Zij leverden dit bewijs door twee proefhonden met larven tevoederen, nadat de trachea bij deze dieren doorgesneden was endus deze weg voor de larven was onmogelijk gemaakt. Bij dezehonden vond toch een verdere ontwikkeling der larven in dendarm plaats. Evenals de larven van A. caninum gedroegen zich de larvenvan Ancylostoma duodenale. Het bleek hun ook dat deze niet



??? in den darmwand drongen, maar dat zij na korter of langer tijduit den darm met de ontlasting verwijderd werden. Hoewel in ditgeval de hond niet de eigenlijke gastheer voor A. duodenale is,werd hier toch geen longenpassage waargenomen. Yokogawa en Oiso veronderstellen nu dat bij den menschde larven van A. duodenale zich ook direct in den darm ontwik-kelen en niet de longpassage doormaken. Na opname per os zijn de Ancylostomenlarven dus niet alleenbestand tegen den invloed van het maagdarmkanaal, zooalsF??lleborn (2) reeds in 1914 opmerkte, doch kunnen zij zich daarzelfs tot volwassen parasieten ontwikkelen. F??lleborn (3) herhaalde de experimenten van Yokogawaen Oiso bij een aantal honden met larven van Uncinaria steno-cephala en kwam wat deze parasiet betreft tot dezelfde conclusienl. dat een directe ontwikkeling in den darm zonder longpassagemogelijk is. Als gevolg van deze

resultaten hervatte hij opnieuw de proevenmet larven van Strongyloides stercoralis (4), waarbij hij het vol-gende waarnam : Bracht men larven van deze parasiet tijdelijk onder de huidvan een dier b.v. konijn, dus onder de huid van den niet-eigenlijkengastheer, dan veranderden deze larven reeds zoodanig dat zij zichna orale toediening bij honden (den eigenlijken gastheer) tot vol-wassen parasieten in den darm ontwikkelden, dus zonder long-passage. Dit laatste bewijs werd geleverd door hiervoor proef-honden te gebruiken, waarbij de trachea was doorgesneden. Hoewel het verblijf van strongyloideslarven in de longen dusniet noodig bleek om deze larven biologisch zoover te veranderen,dat zij in staat waren zich verder in het maagdarmkanaal van deneigenlijken gastheer te ontwikkelen, geeft volgens F??lleborn hetverblijf in de longen voor Strongyloides en andere Angiostomentoch betere

ontwikkelingsvoorwaarden. Wat de longpassage betreft, die bij Ancylostomen op een per-cutane infectie volgt, meent hij dat de weg door de longen voor devoorouders der tegenwoordige Ancylostomen noodig was, maar dathet vermogen van deze laatsten om zich zonder deze passagedirect in den darm te ontwikkelen, een secundair verkregen eigen-schap is. Bij zijn proeven met larven van Uncinaria stenocephala be-merkte hij, dat de per os opgenomen larven niet alleen eerst tijde-lijk in de diepere lagen van het door de mucosa afgescheiden slijmdrongen, doch zich ook in het lumen van de slij maf scheidendeklieren ophielden om daarna weer in den darm terug te komen.Dit tijdelijk indringen in het lumen der klieren is als een phylo-genetische remeniscentie te beschouwen van den vroeger nood-zakelijken tocht van den darm naar de lever en de longen.



??? De resultaten van bovengenoemde experimenten gaven F??l-leborn aanleiding om te onderzoeken of larven van de verschil-lende Ascariden mogelijk dezen langen weg via de longen ontberenkonden en dat deze misschien ook, zij het voor een gedeelte, zichdirect in den darm ontwikkelen konden. Gezien de weinig gunstige resultaten, welke Stewart en andereonderzoekers destijds met hun voederproeven bij het varken had-den met ge??mbryoneerde eieren van A. suilla, zou een negatieveuitkomst in de te nemen proeven toch geen absolute beslissingkunnen geven. Te meer verwachtte hij er hier weinig van, daarvolgens zijn meening na een doorgestane infectie b.v. van Toxo-cara canis (Stiles 1905), immuniteit zou ontstaan. Deze immuni-teit, die mogelijk een gevolg kon zijn van de dikwijls voorkomendepraenatale infectie, welke toch bij honden intrauterin kan voor-komen, zou een beletsel

vormen deze dieren als proefdieren tegebruiken. Hierdoor zou bij deze dieren een voedingsproef dus kunnen mis-lukken en het negatieve resultaat bij een dergelijk experimentzou dan ten onrechte als negatief worden genoteerd, terwijl hetinderdaad echter een gevolg was van de bestaande immuniteit. Dezelfde ongunstige ervaringen had F??lleborn opgedaan bijinfectieproeven met Toxascaris leonina, Linstow 1902 (Syn.Toxascaris limbata). Om al deze redenen gebruikte F??lleborn een jonge hond alsproefdier en als infectiemateriaal eieren van Ascaris suilla. Aan dit dier werden, nadat de trachea was doorgesneden, Â?40.000 ge??mbryoneerde eieren van den spoelworm van het varkeningegeven. Na 2s dag stierf de hond, waarschijnlijk in verband met honden-ziekte. In de longen werden echter zeer veel Ascarislarven aange-troffen, terwijl in maag en darmen geen eieren of larven meerwerden

gevonden. Een positieve vondst van larven in den darm zou echter tochniet bewezen hebben dat deze larven van plan waren zich hierzonder longpassage te ontwikkelen, daar het een bekend feit isdat de mogelijkheid altijd bestaat dat enkele van de naar de longenvervoerde larven niet in de trachea terecht komen, maar uit hetgebied der longarteri??n door de longvenen in de linker harthelftkomen en nu via den bloedstroom allerlei organen bereiken, zooalsnieren, hersenen, uterus en dus ook den darm. Het resultaat van bovengenoemde proef geeft dus geen steunaan de veronderstelling dat Ascaris-larven zich direct in den darmontwikkelen kunnen. Aan deze proef is bovendien nog minderbewijskracht toe te kennen omdat deze niet genomen werd bijden eigenlijken gastheer. Uit andere experimenten bleek het aan F??lleborn dat larven



??? van Ascaris lumbricoides niet alleen in de longen, doch zich ookin andere organen gedeeltelijk verder ontwikkelen kunnen. Hetsnelst geschiedt deze verdere ontwikkeling echter in de longen.Hij meent verband te moeten zoeken tusschen dezen ontwikke-lingsvorm met dien van vischascariden. Bij visschen zijn â€žAsca-riden" bekend, waarbij men in het vleesch en in de lever nog nietgeheel ontwikkelde â€žascariden" vindt, die echter een ieugd-stadium bleken te zijn van parasieten, welke in geslachtsrijpentoestand in den darm van roofvisschen, watervogels, zeehondenenz. parasiteeren. Deze jeugdstadia zijn dus een noodzakelijke ontwikkelingsvornivan de geslachtsrijpe parasieten en de visschen, waarbij dezestadia voorkomen zijn als tusschen-gastheer te beschouwen. F??lleborn is daarom van meening dat bij verschillende asca-riden van zoogdieren oorspronkelijk ook een tusschengastheer isnoodig

geweest. Dat de tegenwoordige besmetting zonder tusschen-gastheer kan plaats vinden schrijft hij toe aan de mogelijkheid,die de larven langzamerhand bij den definitieven gastheer ge-vonden hebben, om zich daar speciaal in de longen tot het stadiumte ontwikkelen, dat noodzakelijk is voor de verdere ontwikkelingtot geslachtsrijpe wormen in den darm. De tegenwoordige gastheerder ascariden zou dus zoowel tusschengastheer als gastheer zijn. Eigen onderzoekingen. Terwijl F??lleborn zijn proeven met Ascarislarven uitvoerdebij een oneigenlijken gastheer, leek het mij wenschelijk 11a te gaanof larven van Parascaris equorum, Goeze 1782 (Syn. Ascarisequorum Goeze 1782, A. equi, Schrank 1788 en A. megalocephala,Cloq??et 1824) bij den juisten gastheer, in casu het paard, delongen noodig hadden voor haar verdere ontwikkeling. Uit mijnonderzoekingen in 1925 (1) was reeds gebleken dat men als

gevolgvan een orale infectie met ge??mbryoneerde ascariseieren bij eenveulen eenige dagen daarna een groot aantal larven in het tracheaal-slijm aantreft. Deze proef was echter niet geheel bewijzend voorde noodzakelijkheid van de longenpassage, daar zich bij dit veulenslechts enkele ascariden in den darm ontwikkeld hadden. Ditnegatieve resultaat werd toen beschouwd als gevolg van het on-vermogen tot infectie der toegediende larven. Nieuwe proeven werden daarom in 1927 en 1928 ingesteld. Eerste proef : Twee zooveel mogelijk wormvrij opgefokte veu-lens, afkomstig van twee veulenmerries, welke tijdens de drachtig-heid enkele wormkuren doorgemaakt hadden, werden hiervoorgebruikt. Bij een veulen werd de trachea ongeveer 15 c.M. onder denlarynx doorgesneden en het thoracale gedeelte in de wond gehecht,terwijl het orale stuk zooveel mogelijk ge??xtirpeerd werd. (Zie



??? foto). Door deze operatie, welke door Prof. Hartog welwillendverricht werd, en waarvoor ik hier gaarne mijn dank betuig, wasde verbinding van de longen met den larynx totaal verbroken,zoodat eventueel aanwezige larven niet van de longen via detrachea naar den larynx zouden kunnen komen. In de tracheawerd een tracheotubus geplaatst, en met koperdraad aan de huidbevestigd. Het tweede veulen werd als contr??leveulen gebruikt. Aan beide dieren werden per os Â? 10.000 ge??mbryoneerdeeieren van Parascaris equorum met een maagsonde toegediend. Behalve een toeneming van het aantal adembewegingen, werdenweinig verschijnselen als gevolg van deze infectie waargenomen.De frequentie was het hoogst bij het tubusveulen, waar dezeop den ioen dag na de infectie 60 bedroeg. De temperatuur der beide veulens bleef tijdens de proef grooten-deels normaal. Gedurende de dagen

dat de larven zich in de longenophielden werden enkele temperaturen, varieerend tusschen39.1Â° en 39.40 waargenomen. Bij het tubusveulen werd eenmaal39.9Â° C. genoteerd. Den I3cn dag na de infectie werden voor de eerste maal larven



??? in het tracheaalslijm van het tubusveulen gevonden en op den17en dag na de infectie zelfs 854 stuks in 5 slijmvlokjes. Ruim 3 maanden later werden beide veulens gedood. In dendunnen darm van het tubusveulen werden 2 ascariden van ^4 C..M. gevonden, terwijl bij het contr??leveulen, waar een grootaantal wormen verwacht werden, slechts 20 exemplaren van i c.M. gevonden werden. Deze spoelwormen waren nog niet geslachtsrijp. In den uteruswaren nog geen eieren aanwezig. De eenige positieve conclusie, welke uit deze pi"oef te trekkenviel, was dat na een ontwikkelingstijd van 3 maanden de spoel-wormen bij het paard nog niet volwassen zijn. Hoe moet men verklaren dat zich bij het contr??leveulen slechtszoo weinig spoelwormen ontwikkeld hadden, terwijl toch meerdan io.000 ge??mbryoneerde eieren waren ingegeven? Van immuniteit kan hier moeilijk sprake zijn. De oorzaak moet m. i.

ergens anders gezocht worden. De eieren,welke bij deze proeven gebruikt zijn, waren afkomstig uit denuterus van volwassen spoelwormen van het paard, en werdenuit de laatste gedeelten van den uterus geperst, dus uit dedeelen, welke het dichtst bij de vagina gelegen zijn. De eierenwerden verzameld op filtreerpapier ; dit papier werd op wattengelegd, die met 2 % boorzuur bevochtigd waren. Het geheel werd inPetri-schalen bewaard en voldoende vochtig gehouden bij ^ 26Â° C. Reeds enkele dagen later kon men een beginnende ontwikkelingwaarnemen van de embryonen, welke na 6â€”8 dagen reeds goedontwikkeld en beweeglijk waren. In mijn vorige publicatie over dit onderwerp meldde ik reedsdat deze beweeglijkheid nog niet het infectievermogen van deembryonen waarborgt. Deze zijn toch eigenlijk alle ontijdig ge-boren individuen. Uit de infectieproef bij een veulen, dat des-tijds met faeces, die

ge??mbryoneerde eieren bevatten, per osbesmet werd, hadden zich ongeveer 3000 spoelwormen ontwik-keld. De embryonen waren in deze eieren op de normale wijzeontstaan en wel in pa arden faeces, die met spoelwormeieren be-smet waren. Zeer waarschijnlijk is dit de oorzaak dat de verschillende infectie-proeven met uit den uterus gekweekte eieren ook bij andere onder-zoekers geen resultaat hebben gehad. Tweede proej : In 1928 werden opnieuw twee veulens met eierenvan Parascaris equorum besmet. Bij een dezer dieren was een ge-deelte van de trachea op dezelfde wijze als bij het eerste tubus-veulen door Prof. Hartog ge??xtirpeerd. Beide dieren werden met een groot aantal ge??mbryoneerdeascaris-eieren door middel van de maagsonde besmet en wel 3maal met 2 dagen tusschenruimte.



??? Deze eieren waren afkomstig van 3 maanden oude culturen inPetri-schalen. Om practische redenen werd geen gebruik gemaaktvan paardenfaeces met ge??mbryoneerde eieren. Ook nu werden bij het tubusveulen na 12 dagen regelmatiglarven in het tracheaalslijm gevonden, terwijl het aantal adem-bewegingen op den i5cn dag na de eerste infectie 78 bedroeg, Bij het contr??leveulen werd een maximumfrequentie van 40 opden i4en dag na de eerste infectie waargenomen. Noemenswaardigetemperatuursverhooging werd bij deze dieren tijdens het experi-ment niet waargenomen. Ruim 4 maanden na de infectie werden beide dieren gedood. Bij het contr??leveulen werden 230 spoelwormen gevonden,terwijl er bij het tubusveulen slechts xo exemplaren aangetroffenwerden. Geen dezer wormen was geslachtsrijp. In den uterus van enkeleder grootste exemplaren werden nog geen eieren gevonden. Dematen

dezer wormen varieerden tusschen 6â€”11 c.M. Uit het resultaat van deze proef zou men dus de conclusie kun-nen trekken dat de tracheapassage voor de spoelwormen van hetpaard noodig is voor de ontwikkeling van deze parasiet. Beideveulens waren toch met dezelfde cultuur en met ongeveer dezelfdehoeveelheid eieren besmet en er zou geen reden bestaan aan tenemen waarom deze infectie bij het contr??leveulen wel gelukt zouzijn en niet bij het tubusveulen. Een punt moet echter nog nader besproken worden. Bij hettubusveulen werden enkele volwassen spoelwormen gevonden, dieafkomstig waren van een infectie in de eerste levensweken. Dit aangekochte veulen was nl. niet worm vrij opgefokt, dochvoor het begin van de proef op spoelwormeieren onderzocht endaarvan vrij bevonden. Bij dit veulen hebben deze wormen zichtot geslachtsrijpe exemplaren ontwikkeld, zoodat tijdens de

proefgedurende de laatste weken ascariseieren in de faeces gevondenwerden. De vraag doet zich nu voor of ten gevolge van deze wormen ditveulen immuun geweest is voor de latere experimenteele infectie.In dat geval zou het niet aanwezig zijn van een groot aantal asca-riden bij de sectie misschien het gevolg geweest zijn van immuni-teit en niet het gevolg van de doorsnijding van de trachea. Ik meen het bestaan van immuniteit in dit geval ten opzichtevan spoelwormen te moeten betwijfelen. Immers wij kennen maar al te goed de re??nfecties bij onze dierendoor de verschillende wormsoorten. Ik denk hierbij slechts aande maagdarmparasieten bij runderen, schapen en geiten. Wij wetenjuist dat hier de re??nfecties tot een doodelijken afloop van deziekte voeren, terwijl door opstallen dergelijke dieren dikwijls ge-red kunnen worden.



??? De aanwezigheid van volwassen spoelwormen bij het tubus-veulen zal waarschijnlijk ook geen belemmering geweest zijnvoor een latere besmetting ; wij kennen bij paarden toch ookgevallen, waarbij de spoelwornen in den darm een zeer uiteen-loopenden leeftijd hebben. De 10 jonge ascariden waren bovendieneen bewijs dat dit dier nog toegankelijk bleek voor de infectie. Daar deze 10 exemplaren den darm onmogelijk via de tracheakunnen bereikt hebben, is deze vondst het beste te verklaren dooraan te nemen dat de in de longen aangekomen larven niet detrachea gevolgd hebben, doch met het bloed naar het hart terug-gevoerd zijn en nu verder met den bloedstroom den darm bereikthebben. Een infectie per os door opname van slijm uit den tubus ispractisch wel uit te sluiten, daar het tracheaalslijm binnen dentubus bleef en aan den rand daarvan tot een harde massa indroogde,waarin nimmer, ook niet na

lichte verwarming, beweeglijke larvenwerden aangetroffen. De eindconclusie van deze experimenten kan m. i. dus wel zijndat voor de ontwikkeling van Parascaris equorum de luchtpijp-passage, dus de zoogenaamde lange weg, noodzakelijk is. Intusschen zijn thans weer twee veulenmerries aangekocht omin het aanstaande voorjaar opnieuw infectieproeven te kunneninstellen en dan met wormvrije veulens.Utrecht, December 1928. LITERATUUR. 1. F.. A. K. F. Baudet. Bijdrage tot de kennis van Ascaris equorum.Tijdschr. v. Diergeneesk., Dl. 52, 1925. 2. S. Yokogawa and T. Oiso. Investigation on the life liistory of Ankylostoma and Strongyloides.Taiwan Igakkai Zasshi, 1925, Nos. 241, 243 en 246.Ref. Arch. f. Schiffs und Tropenhyg. Bd. 30, H. 5, 1926. 3. F. F??lleborn. Untersuchungen ueber den Infektionsweg bei Strongyloides und Anky-lostomum und die Biologie dieser Parasiten. Arch. f. Schiffs und Tropenhyg.

Beiheft 5, 1914. 4. F. F??lleborn. Ueber das Verhalten der Hakenwurmlarven bei der Infektion per os.Arch. f. Schiffs und Tropenhyg. Bd. 30, H. 10, 1926. 5. F. F??lleborn. Ueber das Verhalten der Larven von Strongyloides stercoralis, Haken-w??rmern und .Ascaris lumbricoides im K??rper des Wirtes.Arch. f, Schiffs und Tropenhyg. Bd. 31, Beihefte 2, 1927. . ZUSAMMENFASSUNG.Bei zwei Fohlen wurde ein St??ck aus der Trachea extirpiert und die Brustportionin die Wunde geheftet. Hiermit war die Verbindung zwischen Lungen und Larynxaufgehoben.



??? Diesen Fohlen und zwei Kontrollfohlen wurden embryonierte Parascaris equo--rum Eier (Syn. A. megalocephala) per os verabreicht. Das erste Experiment blieb erfolglos, denn nach 3 Monaten ergab sich, dasÂ?sich beim Kontrollfohlen sowie beim operierten Fohlen nur sehr wenig Spulw??rmer entwickelt hatten. Den Grund hierf??r sieht Verfasser darin dass die Larven in den aus dem Uterusder Spulw??rmer versammelten Eiern, nicht infektionsf?¤hig sind. Die Beweglichkeit der Embryonen in den Eiern ist also keine Garantie f??r ihre Infektions-f?¤higkeit. Beim zweiten Versuch wurden beim Kontrollfohlen 4 Monate nach der Infek-tion 230 Spulw??rmen gefunden, w?¤hrend beim Fohlen mit der durchgeschnittenenTrachea nur 10 Exemplare angetroffen wurden. Letztere sind wahrscheinlich mitdem Blutstrom aus den Lungen im Herz und weiter in den Darm geraten. Beim letzten Fohlen, das nicht in einer

wurmfreien Gegend gez??chtet war,wurden ein paar ausgewachsene Ascariden gefunden, welche von einer Infektionkurz nach der Geburt herstammtem. Beim Anfang des Experiments konntenjedoch keine Spulw??rmereier im Kote dieses Tieres nachgewiesen werden. Verfasser bezweifelt die M??glichkeit, dass diese Ascariden imstande gewesenseien das Fohlen gegen eine sp?¤tere experimentelle Infektion zu sch??tzen. Die Re-infektionen, die bei den verschiedenen Nematodeninfektionen unsrerHaustiere beobachtet werden und das Vorhandensein von Spulw??rmern verschiedenen Alters bei einer spontanen Infektion sprechen nicht f??r eine erworbeneImmunit?¤t. SUMMARY. In two foals the author removed a part of the trachea and sutured the remainingthoracal in the wound. By doing so the communication between the lungs and thelarynx was broken. These foals and two foals which were kept as

controls, receivedper os eggs (containing an embryo) of Parascaris equorum (Syn. A. m?Šgalo-cephala). The first experiment remained without result as three months later in thecontrol-foal as well as in the foal with the tube only a few ascaris could be detectedThe author describes it to the fact that the eggs collected from the uterus of ascarisare unable to produce infective larvae. The movableness of the embryo in the egg does not warrant the hatchabilityof the egg. In the second experiment, four months after infection occured, 230 ascarishave been recovered from the controlfoal whereas in the foal with the cut tracheaonly 10 ascaris could be detected. Probably the latter after being carried fromthe lungs to the heart, reached the intestine with the bloodstream. In this foal, thatwiis not reared in a wormfree area, also a few adult ascaris were found resultingfrom an infection shortly after birth. (At the

commencement of the experimenthowever the faeces of this animal showed no ascariseggs). The author doubtswhether these adult ascaris had been able to render the foal immune againsta later experimental infection The re-infections observed in varions nematodeinfections of our domestic animals are not in favour of au immunity, nor pointsthe detection of ascaris of very different ages, in case of spontaneous infectionto an existing immunity in young animals. R?‰SUM?‰. Chez deux poulains l\'auteur extirpa une partie de la trach?Še ; la partie thoracique restante fut sutur?Še dans la plaie. Ainsi la communication entre les poumonset le larynx n\'existait plus. A ces poulains et ?  deux poulains de contr?´le des oeufsembryonn?Šs de Parascaris equorum (syn. A. megalocephala) furent administr?Šspar voie buccale. â€” Le premier exp?¨riment n\'avait pas de r?Šsultats ; au bout detrois mois on ne trouva que

tr?¨s peu d\'ascaris chez le poulain de contr?´le ainsi quechez le poulain qui avait subi l\'extirpation. L\'auteur attribue cet insucc?¨s au fait



??? que les oeufs recueillis de l\'ut?Šrus d\'ascaris sont incapables de former des larvesinfectives. La mobilit?Š des embryons dans les oeufs n\'est donc pas une garantiepour leur d?Šreloppement. Dans le second exp?Šriment, 4 mois apr?¨s l\'infection 230 ascaris furent trouv?Šschez le poulain de contr?´le, tandis que chez le poulain avec la trach?Še coup?Šeseulement 10 exemplaires furent d?Šcel?Šs. Vraisemblablement ces derniers apr?¨savoir pass?Š des poumons dans le coeur , ont ?Št?Š transport?Šs dans l\'intestin parvoie sanguine. Chez cet dernier poulain on trouva aussi quelques ascaris adultes, provenantprobablement d\'une infection accidentelle peu de temps apr?¨s la naissance. Pour-tant au commencement de l\'exp?Šriment les f?¨ces de cet animal ne renfermaientpas d\'oeufs d\'ascaris. L\'auteur met en doute la possibilit?Š que ces vers adultes auraient immunis?Š lepoulain contre une infection

ult?Šrieure. Les reinfections observ?Šes dans les diversesaffections vermineuses des animaux domestiques, de m??me que la pr?Šsenced\'ascaris d\'un ??ge tr?¨s variable en cas d\'infection spontan?Še, ne plaident pas eufaveur d\'une immunit?Š. De uitroeiing van de tuberculose onder het rundvee op Terschelling, door A. M. HIBMA, Terschelling. Inleiding. Het was voor mij sinds lang een uitgemaakte zaak, dat onderhet rundvee op Terschelling tuberculose zeldzaam voorkwam.Mijne meening hieromtrent was gebaseerd op ervaringen door mijopgedaan als practiseerend veearts en als keuringsveearts, alsmedeop de resultaten van de tuberculinatie van enkele veebeslagen. De omstandigheden waren hier trouwens niet gunstig voor deuitbreiding dezer ziekte. Ik zou in dit verband kunnen wijzen opde pasteurisatie, die hier sinds rt)2j aan de zuivelfabriek voor-treffelijk geregeld is. Ook wat betreft de aankoop van

vreemd vee,een handelwijze die al zooveel kwaad heeft gesticht, verkeerdeTerschelling in een gunstige positie, omdat het groote meerendeelvan het ingevoerde rundvee bestaat uit zeer jonge\' kalveren, dusuit dieren waarbij de bedoelde ziekte weinig voorkomt. Vele deringevoerde kalveren verlaten het eiland bovendien weer op denleeftijd van 2â€”21 jaar, als zij op het punt zijn af te kalven, of ditjuist hebben gedaan. Herhaaldelijk is evenwel over het gevaar dat schuilt in het aan-koopen van graskalveren (oudere dieren worden hier vrijwel nooitingevoerd) gesproken. En al waren de resultaten hiervan niet directwaarneembaar, feit is, dat de veehouders daardoor hoe langer hoemeer vertrouwd geraakten met de genoemde ziekte en met dewijzen waarop tuberculose-vrije veestapels kunnen worden gein-fecteerd. Er was slechts ?Š?Šn omstandigheid, die de tuberculinatieop groote schaal in den weg stond, nl. de kosten

die het onderzoekmet zich bracht. In deze minder gunstige tijden geld uit te geven



??? voor iets dat men slechts bij name kent, waarvan men de nadeeleirnog niet heeft ondervonden, voor een zaak, waar de afnemers vanhet vee, de Friesche veehandelaren, vrij onverschillig tegenoverstonden, wie zal het de veehouders euvel duiden ? , De nieuwe rijksregeling en de toekenning van subsidie door deProvinciale Staten van Noord-Holland ruimden evenwel den slag-boom uit den weg. De organisatie. In een vergadering van het Bestuur der Co??p. zuivelfabriek op20 Augustus 1928, waartoe ook verschillende autoriteiten, be-nevens vertegenwoordigers van organisaties op landbouw- en veeJteeltgebied waren uitgenoodigd, werd de zaak besproken, en vantoen af volgden de gebeurtenissen elkander snel op. Den 6 Septembersprak de Heer Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst\'t Hooft te West-Terschelling voor de leveranciers van consumptie-melk (niet aangesloten bij de

zuivelfabriek). Staande de vergade-ring werd een vereeniging opgericht tot bestrijding van de tuber-culose overeenkomstig de rijksvoorschriften, aanvankelijk met14 leden, en werd besloten tot aansluiting bij de Vereeniging totbestrijding van de tuberculose onder het rundvee en van andereveeziekten in Noord-Holland over te gaan. Den volgenden dag had een buitengewone algemeene ledenver-gadering van de zuivelfabriek plaats, waarin de Heeren \'t Hooften P. Stapel, voorzitter van de zooeven genoemde Noordholland-sche vereeniging, het woord voerden. Het resultaat was, dat metop 3 na algemeene stemmen besloten werd eveneens zich aan tesluiten bij de bovengenoemde provinciale vereeniging, waardoorderhalve alle leden hun vee jaarlijks overeenkomstig de rijksvoor-schriften moeten laten onderzoeken. Den 8 November nam de Gemeenteraad met algemeene stemmende door Burgemeester

en Wethouders ingediende voorstellen totwijziging van de begrooting voor 1929 en van verschillende veror-deningen en instructies, noodig geworden in verband met de orga-nisatie der tuberculosebestrijding, aan. Ik laat de gewijzigde Â§ na (,,Van de wering van veeziekten")der Algemeene Politieverordening hier volgen. art. 105. Het is verboden in de gemeente Terschelling vee in te voeren andersdan tusschen 8 uur v.m. en 6 uur n.m. Burgemeester en Wethouders kunnen van dit verbod ontheffing verleenen.art. 105a. Ieder, die vee in de gemeente invoert, is verplicht dat vee zonder op-onthoud langs een der door Burgemeester en Wethouders aan te wijzen wegen tevervoeren naar een door Burgemeester en Wethouders aan te wijzen plaats,art. 1056. Na aankomst van de in art. 105a bedoelde plaats wordt het vee opde in art. 105c vastgestelde uren zoo spoedig mogelijk aan een

veeartsenijkundigonderzoek onderworpen en blijft onder politietoezicht tot na afloop van ditonderzoek.



??? Voor rundvee omvat dit veeartsenijkundig onderzoek ook het onderzoek doormiddel van de oogreactie op het al of niet aanwezig zijn van tuberculose,art. 105c. Het in art. 105b bedoelde onderzoek vindt plaats dagelijks, met uitzonde-ring van Zondagen en de door Burgemeester en Wethouders aan te wijzen dagen,van 2 uur n.m. tot 6 uur n.m. en zoo noodig op andere uren zulks ter beoordeelingvan den gemeenteveearts in overleg met Burgemeester en Wethouders,art. 105d. Rundvee, dat op de in art. 1056, alinea 2, bedoelde reactie positiefReageert, moet binnen een door den gemeenteveearts in overleg met Burgemeesteren Wethouders vast te stellen tijd het eiland verlaten hebben. \')art. 105e, Het is verboden in de gemeente Terschelling vee in te voeren, indienBurgemeester en Wethouders bij een door hen genomen, behoorlijk afgekondigdbesluit hebben verklaard, dat naar hun oordeel wegens het

heerschen van mond-en klauwzeer in Nederland door den invoer in deze gemeente van vee gevaar voorbesmetting van den veestapel te Terschelling zal ontstaan. art. 105/. Het besluit bedoeld in art. 105e wordt bij een behoorlijk afgekondigd\' besluit door Burgemeester en Wethouders zoo spoedig mogelijk ingetrokken : a. zoodra het mond- en klauwzeer in Nederland geweken is, of in zoodanige mateis afgenomen, dat naar hunne meening het gevaar van overbrenging naar degemeente Terschelling als ge??indigd kan worden beschouwd ; b. indien de aanwezigheid van mond- en klauwzeer ook binnen de gemeenteTerschelling is geconstateerd en de ziekte zich naar hun oordeel dermate heeftuitgebreid, dat het doel, waarmede dit besluit in het leven is geroepen, als vervallenis te beschouwen. Voorts werd bepaald, dat het ingevoerde rundvee tot na afloopvan het onderzoek in den gemeentestal blijft, en dat de

kostenvoor voeding, verpleging en verzorging gedurende dien tijd, voorrekening van de Gemeente komen. Inmiddels waren steeds meer veehouders tot de Vereeniging vanMelkveehouders toegetreden, zoodat tenslotte alle boeren, niet-leden der zuivelfabriek zich hadden aangesloten, en het aantalleden van 14 tot 49 was gestegen. Het onderzoek. Het onderzoek van den Terschellinger rundveestapel had den27 October 1.1. een aanvang genomen en op 31 December d.a.v.was bij alle runderen alhier zonder een enkele uitzondering, intotaal 2440 dieren de herhaalde opthalmoreactie overeenkomstigde rijksvoorschriften (3 dagen tusschenruimte tusschen de isteÂ?n 2de indruppeling, controle 6â€”8 uren daarna, oogtuberculinevan de R. S. I.) toegepast en waren de volledige signalementendezer dieren ingeschreven. Het resultaat was, dat er 34 dieren,reageerden, als volgt verdeeld : Aantalleden. Aantaldieren.

Aantalreageerders. Procent. Zuivelfabriek . .Ver. v. Melkveeh. 20349 2152288 313 I.44I.04 Terschelling 252 2440 34 i-39 1) Deze tijd is vastgesteld op 2 x 24 uur (H).



??? Daar de reactiedieren, om voor de bestrijding aanspraak tekunnen maken op subsidie van Rijk en Provincie, eventueel alsreactiedieren moeten worden verkocht, besloot het Bestuur dei-zuivelfabriek aanvankelijk, een toeslag te geven van 5 % van denverkoopsprijs van elk reactiedier dat naar den vasten wal verkochtwerd. Later werd deze toeslag op 15 % gebracht. Het Bestuur dei-Ver. v. Melkveehouders volgde dit voorbeeld. De reactiedierenverdwenen snel. Op 1 Januari 1.1. waren er nog 2 over ; deze wordenom bepaalde redenen nog eenigen tijd aangehouden, maar zullenbinnen zeer afzienbaren tijd ook worden verkocht. Misschien zal men opmerken, dat het rijksmerk in het laatstvan 1928 nog niet officieel was vastgesteld, en dat derhalve dereactiedieren ongemerkt verhandeld zijn. Ik stel er daarom prijsop te verklaren, dat geen enkele der betrokken veehouders heeftverzwegen, dat het dier

hetwelk hij te koop aanbood gereageerd had. De herkomst der reactiedieren. De Nos. 3, 4, 28 en 29 maakten deel uit van een beslag, waarinvoor 2 jaar een open lijder, die hier als jong kalf was ingevoerd,is opgeruimd. De Nos. 7, 8, 11, 12, 13 en 14 behoorden tot een beslag, waarinin het begin van het vorige jaar een longlijder, die hier als jongkalf was ingevoerd, is opgeruimd. De Nos. 2, 5, 6, 19, 20 en 33 zijn hier als jonge kalveren ingevoerd. De Nos. 17, 18, 2T, 22, 24, 25, 27 en 34 zijn hier als graskalvereningevoerd. No. 10 is hier als vaars, en No. 23 als enterstier ingevoerd. De Nos. r, 9, 15, 16, 26, 30, 31 en 32 zijn op Terschelling geboren. Van de 34 reactiedieren zijn dus 16 ingevoerd, terwijl 10 dooringevoerde kalveren zijn geinfecteerd en 8 op Terschelling zijngeboren. Het is mij niet gelukt uit te maken, op welke wijze deinheemsche dieren (meest oude koeien) geinfecteerd zijn geraakt,al

werden in sommige gevallen wel bepaalde aanwijzingen ver-kregen. Ik heb getracht aan de hand der gegevens van de keuring vaningevoerd vee na te gaan, welk percentage van de alhier ge??mpor-teerde jonge kalveren en graskalveren nu reageerde. Daar deinstelling van deze keuring dateert van 1 Juni 1926 kwamen na-tuurlijk alleen de jongste thans reageerende ingevoerde dieren inde boeken voor. Vanaf den genoemden datum tot en met 31 December 1928 zijnhier dan ingevoerd 364 jonge kalveren en hiervan bleken bij ditonderzoek 4 (Nos. 6, 19, 20 en 33) te reageeren, d.i. 1.09 %. Vande gedurende dien tijd ingevoerde 70 graskalveren reageerdenthans 6 (Nos. 17, 18, 21, 24, 25 en 27) d.i. 8.57 %. Deze percentageszijn eenigszins geflatteerd, daar toch niet alle in dat tijdvak geim-



??? porteerde dieren meer konden worden onderzocht ; er zijn er vangestorven, terwijl andere reeds weer zijn uitgevoerd. Dat het aantal hier gedurende 2j jaar ingevoerde dieren nietgrooter is, moet worden toegeschreven aan het feit, dat Burge-meester en Wethouders, gebruikmakend van de hun in art. 105eder Algem. Politieverordening toegekende bevoegdheid, den28 Maart 1928 den invoer van herkauwende dieren en varkensverboden, zulks met het oog op het heerschen van mond- en klauw-zeer in Friesland en in Noord-Holland , dit verbod bestaat nogsteeds. 1) Ik mag hieraan toevoegen, dat Terschelling al dien tijdvrij van mond- en klauwzeer is geweest. Een enkele maal werd toestemming verleend om een dier vanVlieland in te voeren, daar ook op dat eiland de bedoelde ziekteniet voorkwam. Ik vermeld dit, omdat op deze wijze de vaarsNo. 10, die eveneens een positieve reactie vertoonde, hier

den7 November 1928 is geimporteerd, en als zoodanig ook in de boekenvan den keuringsdienst voorkwam. Dit dier was als graskalf opVlieland ingevoerd. Practisch gesproken is de Terschellinger rundveestapel dus vrijvan tuberculose, en dank zij het besluit van den Gemeenteraad totwering van reactiedieren, mag met recht worden verwacht, dathij ook vrij zal blijven. Misschien zal dat streng genomen nietheelemaal het geval zijn, omdat de mogelijkheid bestaat, dat eenenkel jong kalf wordt ingevoerd, dat, hoewel geinfecteerd, nog niet optuberculine reageert. Ik herinner hierbij aan de mededeelingen vanVeenbaas met betrekking tot dit punt in zijn laatste jaarverslag.Veel kwaad zal zoo\'n dier evenwel niet kunnen uitrichten, daarhet bij het eerstvolgende algemeen onderzoek toch zal wordenontdekt en dan onschadelijk zal worden gemaakt. Een woord van waardeering voor de houding der

Terschellingerveehouders is hier tenslotte stellig op zijn plaats. Door eendrachtigesamenwerking hebben zij benijdenswaardige resultaten aangaandede gezondheidstoestand van hun vee weten te bereiken. Mogenzij, sterk door den steun van het Gemeentebestuur, er ook in slagenden Terschellinger rundveestapel vrij van tuberculose en vrij vanmond- en klauwzeer te houden. 1  Intusschcn is met ingang van i Februari 1.1. de invoer weer toegestaan.



??? DE ONTWIKKELING VAN DE PELSDIERTEELT EN WIJ,: door \\ Dr. A. KLAREN BEEK (Priv. Doe.). Het feit, dat de zilvervos een pelsteekening heeft, die door debontindustrie nog niet kon worden nagebootst en die dit in denaaste toekomst ook waarschijnlijk niet zal kunnen, is ?Š?Šn derhoofdredenen, dat men sinds lang heeft getracht dit dier in ge-vangenschap te houden. Sinds het mogelijk bleek, dat gevangenzilvervossen, gehouden onder voor hen zoo gunstig mogelijkecondities, normaal paarden en jongen voortbrachten, die totkrachtige dieren uitgroeiden en met een uit handelsoogpunt goe-den pels waren voorzien, was de basis voor de pelsdierteelt enin het bijzonder de teelt dezer dieren, gelegd. Als datum daarvoorkan men nemen ongeveer het jaar 1890, toen op Prince EdwardIsland door Oulton en Dalton de resultaten van hun, in stilteuitgewerkte, fokproeven, bekend werden en door hen

voor pelzenvan gefokte dieren op de bontveilingen zeer hooge prijzen werdenbedongen. Van dien tijd dateert de serieuze teelt der zilvervossen, diegaandeweg veldwinnende, tegen den aanvang van den oorlog in1914 in Amerika zulk een rage was geworden, dat voor een paarfokdieren fabelachtig hooge prijzen werden besteed. De oorlogzelf heeft in dit opzicht een nuttig effect opgeleverd. Een eindewerd op slag gemaakt aan den windhandel ; finantieel zwakkeen dubieus werkende ondernemingen verdwenen ; krachtige farms,met gezonden basis bleven over; kortom : er trad een gezuiverdesfeer in. Vereenigingen werden opgericht, zoowel in Canada als inNoord-Amerika met stamboek-reglement : de uitvoer werd ookvan staatswege aan banden gelegd, zoodat alleen dieren met eenvoldoend keuringsbewijs konden worden ge??xporteerd. De huidigestand van dit bedrijf in beide landen is nu zoo, dat

men overalgroote farms aantreft, sommige met duizend of meer dieren,die alle een zeer behoorlijke winst maken en die op pelsbasis werken. Ofschoon de zilvervos oorspronkelijk werd aangetroffen in meernoordelijk gelegen gebieden en men dus meende, dat strenge enlange winters voor de pelsontwikkeling noodzakelijk waren, is ge-bleken, dat de teelt ook in zuidelijker landstreken, ook met eenzeeklimaat, goede pelsuitkomsten geeft ; de vossen van het PrinceEdward Island zijn tot de beste te rekenen, die ter auctie wordenaangeboden. Overigens kent men drie typen : de Eastern Stram,de Western Strain en de Alaskavos. In Europa werd voorname-lijk Eastern Strain-materiaal gekocht. Kruisingen onderling kangemakkelijk terugslag geven. De invoer van fokmateriaal in Europa, dateert van na den oorlog.



??? In vrijwel alle landen van Europa, de zuidelijkste, als Spanje ende Balkanstaten, uitgesloten, hebben tal van dieren ge??mporteerd.Als voorbeeld van wat Amerikaansche reclame en handelsgeestvermochten, diene, dat in Zweden en Noorwegen het aantal in1928 geregistreerde vossen ongeveer zestienduizend bedroeg ; alledieren ??f zelf import uit Canada of Amerika, ??f nakomelingendaarvan sinds het jaar 1924. Ieder land heeft nu zijn vereeniging, behartigende de belangender fokkers van pelsdieren. De landen zijn sinds eenigen tijd ondtrmede-leiding van bekende veterinairen (de Moll, Zwicky, Henry)in een ,,Union europ??ene des Eleveurs d\'Animaux a Fourrure" tezamen gebracht. Deze Europeesche bond schrijft een uniformestamboekkeuring voor ; bepaalt verder de registratie-voorschriften;regelt het tentoonstellingswezen ; zorgt voor standaardiseering vanhet zilvervos-type ; waakt tegen uitwassen. Het

is begrijpelijk, dat de zeer gunstige uitkomsten met dezilvervosteelt behaald, ook stimuleerend moesten werken tot hetnemen van proeven in gelijken zin met andere waardevolle pels-dragers. Vooraan staat de teelt van muskus- of bisamratten in ge-deeltelijke vrijheid of in kooien gehouden. De vellen dezer dierenhebben voor Canada, het land, dat wat bontproductie betreftbovenaan staat, een nog veel grooteren invloed op de handels-balans, dan de pelzen van welke dieren ook. Men houdt ze, nadatook de rentabiliteit van de teelt dezer dieren gebleken is, op be-paalde wijze in moerassen of lage landen, waar ze verder geheelvoor eigen onderhoud zorgen en zelf hun nesten in water of bermenbouwen. In de periode, waarin de pels ,,prime" of â€žrijp" is, wor-den ze gevangen met vallen. Tegenwoordig houdt men ze ook veelin z.g. â€žpensysteem", d. w. z. in bepaalde kooien, natuurlijk knaag-vrij (b.v. met eternieten

wanden), waarbij elke â€žpen" een hok is,voor huisvesting van ?Š?Šn paar ratten plus kroost. Door de teeltdezer dieren volgens de eerste wijze, zijn de laatste paar jaar deprijzen van vrijwel onnutte stukken grond in Noord-Amerika zeergestegen. Behalve deze dieren en verschillende vossen-typen o. a. de blauw-vossen, heeft de teelt van Minks (Nerz) een goed deel der belang-stelling. Deze dieren zijn uit den aard der zaak veel gemakkelijkerte houden dan zilvervossen ; zij zijn veel kleiner en behoevenslechts een kleine ren. Over de fokresultaten zijn de meeningen nogniet eensluidend, ofschoon reeds in Canada en Noord-Amerikaen ook in Zuid-Duitschland, vooral Beieren uitgebreide minks-farms in goed bedrijf zijn. De overige dieren als wasehberen (raccoon) en stinkdieren (skunks),van welke laatste dieren de anaalklieren worden verwijderd, even-als de opossums, otters, marters en bevers bevinden zich nog

in het lvt i*



??? beginstadium der huisdierteelt. Van doorgevoerde teelt en juistecommercieele resultaten, gebaseerd op pelsbasis en niet op dengrondslag van fokdierenverkoop, is daarbij dus nog geen sprake.Van de exotisch pelsdragers, die zeer waardevol bont (Persianer,Breitschwanz) leveren, dient nog het karakulschaap te wordenvermeld, te meer, daar de teelt dezer dieren, hoe langer hoe meerons land nadert. Sedert den oorlog is mede de geheele konijnenfokkerij op andereleest geschoeid. Talloos zijn de bedrijven, waar alleen op pels-productie wordt gewerkt, waar honderden dieren worden geslachtuitsluitend voor den pels. Vooraan staat daarbij het door denFranschman Dybowski gefokte Chinchillakonijn, dat zeer goedhet Amerikaansche knaagdiertje van dien naam, waarop de jachtis verboden, vervangt ; spoedig volgen echter konijnen als de Hava-nas, en Blauwe Weeners, om niet te spreken van de nieuwe

inventieâ€” ook al weer een Fransche â€” van de diverse Castorrex-konijnen,d. w. z. konijnen, zonder bovenhaar. Al speelde het konijn in de bontindustrie een zeer overwegenderol, bovenvermelde rassen leveren nu vellen, die zonder verveneen waardevol modeartikel zijn. Behalve deze rassen kent men nog de Angorakonijnen als pels-dier. Deze dieren leveren door geregelde bewerking wol, die, veelalin Engelsche spinnerijen verwerkt, van groote waarde is. Ook vandeze bedrijven zijn er zeer vele na den oorlog opgericht, ook inons land. In ons land bestaat een vereeniging van Angora-fokkersmet ca. 100 leden en 8000 dieren. Op het oogenblik maakt dezefokkerij een crisis door, daar de wolafzet in Engeland zeer be-moeilijkt is. Keeren wij terug tot de teelt van zilvervossen, dan kunnen wijniet ontkennen dat, door den import dezer dieren in ons land enhet oprichten van verschillende farms ook voor den

dierenartseen nieuw arbeidsterrein is toegevoegd aan de reeds bestaande.Zij, die het werk van Allen en Chester Mc Lure goed hebbenbestudeerd en weten wat aan de ,,Fox ranching" vast zit, wetenook, dat uit veterinair hygi??nisch oogpunt een hoogst interessantarbeidsveld is ontstaan. Vooral voor den kenner van de ziektenen voedingsproblemen der carnivoren hond en kat zijn de vossenzeer belangwekkend : de ziekten en overige problemen, die zich bijdeze dieren voordoen zijn nagenoeg geheel dezelfde, als die zich bij denhond doen gelden. De kennis der ziekten der kleine huisdieren heeftdaardoor ongetwijfeld een nog belangrijker toepassingsgebied ge-kregen : op objecten, die voor het oogenblik nog van zeer hoogeeconomische waarde zijn en ook steeds een behoorlijke waardezullen blijven behouden. In Canada heeft men het belang van een goed georganiseerde



??? veterinaire voorlichting reeds lang ingezien en Allen heeft zijnjarenlange ervaring aan het ,,Fox Research Station" van deâ€žHealth of Animal Branch" van het Canadeesche Ministerie vanLandbouw opgedaan. Ook de Duitschers stichtten voor korten tijdde ,,Reichs Zentrale f??r Pelztier- und Rauchwaren Forschung" inde omgeving van Leipzig met het doel alle aangelegenheden weten-schappelijk te bestudeeren en reeds menige publicatie is daarvanhet resultaat geweest. Talrijk zijn de problemen, die de teelt dezer dieren met zichmede brengt. Juist het feit, dat wij nog betrekkelijk in den aan-vang der huisdierwording dezer dieren staan, maakt haar voor denzo??technicus zoo uitermate interessant ; vraagstukken, als krui-sing der verschillende strains ; be??nvloeding van den pels doorkruising ; of door paring van dieren met verschillende zilverteeke-ning ; witte vlekken in het haarkleed en vele andere zijn aande

orde van den dag. I)e hygi??nist vindt in de voedingsproblemen een ruim en dankbaar werkterrein ; de huisvesting levert nog alle denkbare vraag-stukken met betrekking tot terreinkeuze, hokkenconstructie, af-rastering enz. Ondanks over het algemeen streng doorgevoerde hygiene zijndeze dieren veelvuldig besmet met verschillende wormen, voor-namelijk met darmwormen, die wij ook voor het meerendeel bijden hond aantreffen. De moeilijkheid doet zich daarbij voor, eenpaar dieren (de reu is op enkele uitzonderingen na monogaam),dat eenmaal door wormen besmet is, door behandeling wormvrijte krijgen en vooral ook vrij te houden. De besmettingsbron moet in dezen allereerst gezocht worden inde besmetting met talrijke wormsoorten der van overzee ge??m-porteerde dieren, waarvan het meerendeel zonder twijfel verschil-lende wormsoorten herbergt. Het ware te wenschen geweest, datde veterinaire inspectie

na de ontscheping zich ook ernstig met hetwormvraagstuk bezig hield en dat op den farm steeds een gelegen-heid bestond, om dieren, die nieuw werden aangevoerd in eengoed te ontsmetten quarantaine-ruimte enkele dagen te plaatsenen eventueel voor wormen te behandelen. Aldus zou een tweedebesmettingsfactor, die der herbesmetting, aanzienlijk kunnenworden beperkt. Immers deze moet belangrijk zijn in een beslotenruimte, welke uit den aard der zaak niet geheel is te ontsmetten(bodemontsmetting), en zal vooral in den paartijd (Januariâ€”Maart), wanneer de dieren met rust moeten worden gelaten ende hokken niet geregeld meer kunnen worden gereinigd, zeer in-vloedrijk zijn. Als derde factor geldt, de besmetting met voedsel.Bij de meeste fokkers heerscht nog de meening, dat men zooveelmogelijk in alles de natuur te hulp moet roepen om de dieren zoo



??? snel en goed als mogelijk in conditie te krijgen. Het is merkwaardig,dat dit principe in de voeding soms zoo ver wordt doorgevoerd,dat men bij voorkeur ook ingewanden met inhoud, van kip enkonijn toedient en ook verder de toestand der toegeworpen dierenvaak niet in het minst controleert. Een dergelijke voeding moetnadeel doen aan de overigens juist zoo angstvallig toegepastehygi??ne. Van de darmwormen komen verreweg het meeste voor deToxacara canis, d. i. de gewone spoelworm van den hond en deUncinaria stenocephala, (Dochmium, Ancylostomum), de haak-worm, die ook bij honden in ons land veel wordt aangetroffen.Beide wormsoorten kunnen vooral bij jonge dieren zeer ernstigeschade doen en ook bij oudere dieren gezondheidstoestand enpelsontwikkeling aanzienlijk be??nvloeden. Terwijl bij honden zeer veel lintwormsoorten voorkomen, zijnde Taenia-infecties bij vossen in

gevangenschap gehouden, zelden.De oorzaak daarvan schijnt ons te zoeken te zijn in de ontwikke-lings-geschiedenis dezer wormen, die een tusschengastheer be-hoeven. Een moeilijk probleem is het identificeeren van longwormen,door onderzoek van faeces. In de longen der vossen komt voor deCrenosoma vulpis een strongylus-soort en de Eucoleus aerophilus,een tot de Trichinellida behoorende parasiet, die ook bij de katwordt aangetroffen en die behalve in de bronchi??n ook in detrachea en soms in de neusholte parasiteert. De aanwezigheid van longwormen, die ook volgens Allen alsde grootste vijanden van den zilvervos zijn te beschouwen, en bijjonge vossen vaak aanleiding tot ernstige ziekteprocessen geven,waartegen geen behandeling baat, is meestal aan te toonen doorfaeces-onderzoek ; Eucoleus aerophilus heeft citroenvormige eieren,terwijl de Crenosema vulpis levend barend is en

de larven somsin de faeces zijn aan te toonen. Wanneer nu bij aankoop van dieren door het deskundig enserieus ingestelde onderzoek der ontlasting deze eieren zoudenworden gevonden, zou de koop feitelijk niet door moeten gaan.Echter wordt de differentiaal-diagnose der eieren hier uitermatebemoeilijkt, doordat ook in den dikken darm van den vos eentot de trichinellida behoorende parasiet voorkomt, de Trichurisvulpis, die eveneens de citroenvormige eieren geeft en overigensonschadelijk schijnt te zijn. Ofschoon met kweekproeven eventueelmet proeven op dieren, de differentiatie indirect wel is te ver-krijgen, hebben deze methoden practisch vaak niet voldoendebelang, omdat men bij koop- en verkoop snel moet kunnen be-slissen. Merkwaardig is het, dat Allen in zijn werk blijkbaarsteeds het vinden van citroenvormige eieren aan longwormen toe-



??? schrijft en niet rept van de blijkbaar onschadelijke dikkedarm-parasiet. Op deze kwestie komen wij nader terug. Ten opzichte van de behandeling der worminfecties moeten wijhet standpunt innemen, dat geen kuur wordt toegepast, zondergebleken noodzaak. Dat wil dus zeggen, dat wij tegen moetengaan, dat de fokkers vaak herhaalde kuren toepassen zondervoorafgaand deskundig onderzoek. Dit onderzoek moet serieusgeschieden onder toepassing van de verzamelmethode (suiker,keukenzout enz.) en centrifugeeren. De dierenarts, die daarvaneen studie maakt kan zonder twijfel spoedig voldoende routinebezitten. Bij de in te stellen behandeling kieze men het middelmet maximum toxische werking op den gevonden parasiet. Men be-denke echter, dat geen wormmiddel volkomen ongevaarlijk is voorhet dier zelf en houde daarmee steeds rekening bij de doseering. Al zijn de worminvasies uit

ziektekundig oogpunt in de vossen-teelt de voornaamste factoren, ook andere invloeden kunnen dengezondheidstoestand schaden. Verschillende parasieten kunnendoor inwerking op de huid en het gehoororgaan tot stoor-nissen aanleiding geven. Behalve vlooien, die \'s zomers vaak een groote plaag zijn en ge-regeld bestreden moeten worden, zijn vooral de mijten van belang.Veelvuldig komen oorontstekingen voor (otitis externa) doorPsoroptes communis en door Otodectes cynotis, twee parasieten, dieook bij hond en kat geen onbekenden zijn. De verschijnselen enbestrijdingswijzen zijn dezelfde als voor hond en kat. Verder ko-men mijten voor, die de Sflfco/jfcs-schurft veroorzaken. Allen raadt aan alle dieren met sarcoptes-schurft te dooden.Met Graf Vitzthum zijn wij het geheel eens, dat deze bestrijdingwel wat al te radicaal is. Al hebben wij bij ons tot heden nog geengevallen van sarcoptcs-schurft bij

zilvervossen waargenomen, wijstellen ons toch voor, dat de behandeling, die door ons bij hondensteeds wordt toegepast en nagenoeg steeds snel de genezing ver-wezenlijkt, ook bij den vos wel haast zeker resultaat moet geven. Ziekten van groot belang zijn verder de rachitis, en de honden-ziekte. Een zeer gunstig verloop van rachitis hebben wij kunnen waar-nemen bij een jonge blauwvos, door toediening van â€žVigantol",het vitamine-D-preparaat (gestandaardiseerd). Bij een bezoekaan vrijwel alle farms in ons land in het najaar van 1928 kondenwij verder eenige vergevorderde gevallen van rachitis waarnemenbij jonge vossen, geboren en gehouden in de eenige fokkerij, dieop zeer laag land was geplaatst. Wij meenen dan ook invloedvan bodem en atmosfeer op het ontstaan van rachitis hier temoeten aannemen en bevelen alleen teelt aan op hoogen of althansdrogen grond (liefst zandgrond). Evenals

de fret is de vos zeer vatbaar voor het filtreerbare virus



??? der hondenziekte. Het consigne : â€žgeen hond binnen de buiten-omrastering van het terrein is daarom niet overdreven". Aange-wezen zal zijn, bij uitbreken der ziekte in een farm, hetwelk vroegof laat is te verwachten, zoo snel mogelijk een vaccin te makenvan een der aangetaste dieren volgens de methode Laidlawen Dunkin, en te trachten de geheele fokkerij daarmede in tespuiten. Vooralsnog bestaat nog niet een vaccin gebaseerd ophet ziekteverwekkende agens zelf, dat voldoende houdbaarheidheeft voor den handel en waarvan ook de preventieve werk-zaamheid bij vossen vaststaat. Door een gesprek met Dr. M??ller uit Freiburg kregen wij mede-deeling van enkele gevallen van ernstige miliair tuberculose bijvossen, vooral gezeteld in de longen ; het onderzoek in het labo-ratorium van Uhlenhuth verricht, gaf ook aanleiding tot deconclusie, dat de virulentie der tuberkelbacillen zeer hoog

was. Uit deze beschouwing, die slechts in groote trekken deze nieuwematerie weergeeft, moge blijken, dat wij, dierenartsen ten spoedig-ste moeten zorgen, paraat te zijn bij de bestrijding van ziekten enbij de behandeling van problemen op het gebied van teelt, huis-vesting of anderszins. Want ook in ons land zullen aan het eindevan het jaar zeker een ioooâ€”1500 dieren, ieder van hooge waardevoor fokkerij en pelsproductie beschikbaar zijn en te verwachtenis, dat dit aantal zich nog zeer in de naaste toekomst zal uitbreiden. Daarbij is het zeker, dat ook andere pelsdieren in teelt zullenworden genomen ; bisamratten zijn reeds op verscheidene plaatsenaanwezig, evenals waschbcren en skunks en minks. Niemand kanop het oogenblik zeggen, hoe deze teelt zich zal ontwikkelen.YVanneer men echter ziet, dat de grootste lichamen van den bont-handel zooals de Hudson Bay Company zelf de teelt

financierenen proefstations bezitten om tot veredeling van de pelzen te ko-men ; wanneer men weet, dat in 1930 een internationale tentoon-stelling in Leipzig wordt gehouden door den bonthandel, waaraaneen congres is verbonden ter bespreking van alle vraagstukkendie voor de teelt der dieren van belang zijn, dan is vertrouwen inde teelt van pelsdieren niet misplaatst en heeft het opschrift vandit artikel voor ons v?Šrstrekkende beteekenis. VOOR LITERATUUR : J. A. Allen and W. Chester, S. Mc Lure. Theory and Practice in Fox Ranching,1926. Frank G. Ashbrook. Fur Farming for Profit. 1928. V. Beaune. Monbahus (Lot et Garonne) France. Elevage en Captivit?Š d\'ani-maux a Fourrure. 1928. A. Ley. Die Zucht edler Silberf??chse. 1926. Prof Dr. Demoll. Die Silberfuchszucht. 1925.



??? E. \\V. A. Stein und Dr. Ing. A. Priesner. Wirtschaftsfragen der Pelztier-zucht. 1928 M??nchen. Van de bladen zijn aan te raden :The Black Fox Magazine, New-York.F??r Farming London (ook veel over konijnen).Der Deutsche Pelztierziichter, M??nchen. Die Pelztierzucht, Leipzig (Ook hoog wetenschappelijk peil ; neemt ook de pu-blicaties van de Reichs Zentrale te Leipzig op).Elevage et Fourrwe, Paris.Avicultura, Doetinchem. EEN ZELDEN VOORKOMEND GEVAL, door Dr. AUG. DIEMONT Jr., Nijmegen. Aan het slachthuis alhier werd een varken geslacht, waaraanbij de keuring voor het slachten niets bizonders werd opgemerkt. Na de slachting bleek dat zich aan beide baarmoederhoorneneen â€žgezwel" bevond op de plaats waar zich normaliter de ovariabevinden. Aan eene zijde was op die plaats ook nog een kleinabsces aanwezig. Bij aansnijding van een der beide hoornen bleeker een geringe

pyometra te bestaan met eenige stank gepaardgaande. Een der â€žgezwellen", die bij uitwendige inspectie veelop testikels geleken, werd ook aangesneden en had op doorsnedemacroscopisch hiermede zeer veel gemeen. Ik meende goed te doen, de ?Š?Šne helft, die intact werd gelaten,aan Prof. Krediet te zenden. Z.H.Gel. berichtte mij eenige dagenlater, dat het praeparaat zeer welkom was voor de verzamelinghermaphrodieten juist â€žomdat de tuba zoo\'n wonderbaarlijkeexcursie over den testikel maakt". Vanwege de pyometra en de testikels werd de kook- en braad-proef op het vleesch van dit varken toegepast en wel met positiefresultaat, niet echter vanwege de pyometra maar vanwege detestikels, want uit onze braadpan steeg zeer duidelijk de geur op,die men zoo dikwijls gewaar wordt bij het braden van het vleeschvan een binnenbeer. Daar dit vleesch dus bij goedkeuring zeer zeker aanleiding

totklachten zou hebben gegeven, meende ik dit geval hier even temoeten vermelden, daar misschien niet altijd aan het ovariumvan het varken bij de inspectie van de baarmoeder voldoendeaandacht wordt besteed om een dergelijk â€žgezwel" te onderkennenvan andere voor de vleeschkeuring minder belangrijke afwijkingenzooals bijv. de vaak voorkomende ovariaalcysten met donkergekleurden inhoud.



??? GREPEN UIT DE DIERGENEESKUNDIGE ETHIEK,1) door T. D. SIGLING. M. de V. M. H. De min of meer delicate taak, waarvoor ik mij,op vereerende uitnoodiging van Uw Dagelijksch Bestuur, ziegesteld, wil ik niet zonder een enkel inleidend woord aanvaarden. Het is geen phrase, wanneer ik zeg, dat ik met eenigen schroomhier voor u sta. Ik ben mij bewust, dat het onderwerp, hetwelkik U hoop in te leiden niet gemakkelijk is en dat het gebied derethiek vele voetangels en klemmen verbergt en vooral ben ikdoordrongen van het feit, dat ik mij bevind temidden van eenevergadering van mannen, waarvan verscheidenen beter dan iken met meer gezag, dit gegeven voor U zouden kunnen behandelen.Daarom moge ik aanvangen met de opmerking, dat ik niet hoop,dat iemand Uwer de meening is toegedaan, dat ik voornemenszou zijn hier een les in ethiek te willen geven ; mij alzoo in ethischopzicht

Uwe meerdere te achten. Ik zou de zaak gaarne z???? willenstellen : de omstandigheden hebben gewild, dat ik eene inleidingover deze zeer zeker belangrijke vraagstukken in Uwe vergaderingmag houden en ik hoop, dat zulks, mede door de gedachtenwisse-ling, welke hierop wellicht zal volgen, voor U, maar niet mindervoor mij, moge leiden tot ruimer en beter inzicht. De beschikbare tijd laat niet toe, aangenomen, dat dit mogelijkzou zijn, de ethiek volledig te behandelen. Ik beperkte mij dustot enkele grepen en begin met het eerste onderdeel mijner voor-dracht : a. Diergeneeskundige fatsoensleer. Reeds meermalen kwamen de laatste jaren in uwe vergaderingenonderwerpen ter sprake, die een ethischen ondergrond vertoonden.Ook de vergadering van gisteravond was daaraan goeddeels gewijd. Het blijkt derhalve, dat behoefte gevoeld wordt aan ethischenormen, die door ons allen kunnen worden

aanvaard en die alsgrondslag, en ter bescherming moeten dienen, voor den naam vanden diergeneeskundigen stand. De evolutie, die onze wetenschapin de laatste 25 a 30 jaar heeft doorgemaakt, gepaard aan de tijdenvan decadentie, welke wij thans beleven, hopelijk grootendeelsweder beleefd h?Šbben, maakt het zeer noodig, dat wij ons deugde-lijk rekenschap geven van de eischen, waaraan wij ieder individueeldienen te voldoen, opdat wij medewerken tot het hooghouden vanden diergeneeskundigen stand. Het ,,noblesse oublige" en het ,,c\'est le ton qui fait la musique"zijn gezegden, die ons steeds voor oogen dienen te staan. 1 \') Voordracht gehouden op de 73e Alg. Vergadering der Mij. v. Diergeneeskundete Utrecht, 13 Oct 1928.



??? â€” i8g â€” Er is in uwe vergaderingen meermalen op gewezen, dat de,,opvoeding tot collegiale samenwerking" bij den student dient tebeginnen. Van niet te overschatten waarde acht ik de beteeker.isdezer co??ducatie, die vroeger door het V. S. C. ,,Absyrtus" enhare sub-vereenigingen werd nagestreefd en die thans zeker nogeen belangrijk doel is van de studenten-organisaties. Hoewel door sommigen wordt betreurd, dat door het opheffenvan het V. S. C. â€žAbsyrtus", het contact tusschen onze studentenonderling en ook met de Maatschappij is verminderd en door ver-snippering ook de omstandigheden tot het vormen van hechtebanden van kameraadschap ten ongunste zijn gewijzigd, zoo benik toch met velen van oordeel, dat het meerder contact met anderestudenten de algemeene ethische en cultureele ontwikkeling tengoede komt. Moge dit laatste in de naaste toekomst meer en meerhet geval zijn en

wel in die mate, dat het gemis van al het goede,dat ons geliefd Corps â€žAbsyrtus" ons destijds in zoo hooge mategaf, daardoor ruimschoots worde vergoed ! Toch geloof ik, dat het goed is om deze materie niet geheel aande studenten zelf over te laten. Door onze Maatschappij en vooralook door het onderwijzend personeel onzer Faculteit dient het eenen ander te worden gedaan, terwille van de ethische vorming vanden aanstaanden dierenarts. Natuurlijk werd en wordt ook nu nog door heeren professoren,lectoren en conservatoren ongetwijfeld elke geschikte gelegenheidbenut om in deze richting hun invloed aan te wenden, maar hetdient m. i. meer systematisch te geschieden in den vorm vanvoordrachten in den geest van wat Prof. Treub deed voor demedische studenten. Het verheugt mij buitengwoon, dat onsH.B. ter zake en in deze richting reeds voor onze studenten iswerkzaam geweest. Want wij moeten er,

ook door onze ervaring in het leven, welernstig van doordrongen zijn, dat aan de ethische vorming vanden aanstaanden dierenarts, nooit te veel zorg kan worden besteed.Ik heb mij wel eens afgevraagd, waarom aan de aanstaande offi-cieren van Land- en Zeemacht, die toch gemiddeld zeker niet uitminder beschaafd milieu afkomstig zijn als onze studiosi, eenehandleiding wordt verstrekt over â€žvormen en briefwisseling", welkboekje tevens als leidraad dient bij de besprekingen, welke doorde leeraren met de cadetten en adelborsten worden gehouden. Nuweet ik wel, dat daar nog eenige, meer speciaal militaire, verhou-dingen zijn, welke de noodzakelijkheid van zulk een handleidingin het bijzonder doen gevoelen, en die aan dit werkje dan ook eenafzonderlijk cachet geven. Maar dit neemt niet weg, dat ik eendergelijk werkje, dan wellicht liever in den geest van de brochurevan Prof. Treub â€žMedische

fatsoensleer", ook voor onze aan-staande collega\'s hoogst wenschelijk zou achten en het zou n. m. m.



??? op den weg liggen van onze Maatschappij om dit denkbeeld teverwezenlijken. " In hoeverre een systeem van â€žklasse-leiding", zooals wij dataan de Koninklijke Militaire Academie kennen â€” en waarvan ikdoor eigen ervaring kan zeggen, dat het heel veel goeds heeft,omdat ik zelf het voorrecht had eenige malen als klasse-leider opte treden â€” voor onze studenten mogelijk of wenschelijk zou zijn,wil ik niet beoordeelen. Wel weet ik thans, dat ik als studentte weinig persoonlijk contact had met de docenten, niettegen-staande ik door allerlei corpsfuncties nog in dit opzicht bevoor-recht was boven anderen. De diergeneeskundige fatsoensleer, dieniet vanwege het fatsoen als universeel beschavingskenmerk, maardoor de toepassing in bepaalde gevallen iets bijzonders heeft, zoualzoo, evenals Prof. Treub deed, in eenige voordrachten, dienente worden behandeld, maar daarnaast zou m. i. het

persoonlijkcontact tusschen docenten en studenten, speciaal met het oog opde opvoedende beteekenis daarvan, zooveel mogelijk bevorderdmoeten worden. Het is voor den jongen dierenarts niet voldoende,als hij de noodige wetenschappelijke en practische bekwaamhedenbezit, welke hem in staat stellen om te voldoen aan de eischender verschillende examina, hij behoort, wil hij in de maatschappijslagen en den diergeneeskundigen stand eer aandoen, ook hetnoodige â€žsavoir vivre" bezitten. Door de verstrekking aan eikenstudent van een brochure, als ik zooeven bedoelde, bij den aan-vang zijner studie, zal deze ethische vorming belangrijk onder-steund kunnen worden. Het zal door al deze maatregelen mogelijk zijn den student eendosis fatsoensbegrip bij te brengen, waaraan hij later ongetwijfeldgroote behoefte zal hebben. Want wij mogen het onszelven niet verhelen, M. H., dat ook inonze

gelederen, evenals trouwens in die van andere intellectueelen,helaas verschillende symptomen van decadentie voorkomen. Laat ik enkele grepen doen uit velerlei, dat zeker door U nogad libitum zou kunnen worden aangevuld. Eenigen tijd geleden ontdekte ik bij een mijner cli??nten eenboekje, getiteld: ,,Handleiding bij veeziekten", uitgegeven in 1926door het laboratorium ,,de Denneboom" en geschreven door eencollega, wiens naam en kwaliteit van Leeraar aan een Rijks-Landbouwwinterschool op het titelblad prijkten. Prijs 90 cent.Dat zulke boekjes een eeuw geleden bestonden is begrijpelijk, maardat men in dezen tijd zijn naam leent voor dergelijk onwetenschap-pelijk geschrijf is toch wel allerdroevigst. Het wordt den lezers welzeer gemakkelijk gemaakt. Bij ziekte No. . .. bestelt men medicijn No.....a f ... . Voor het geval er nog moeilijkheden in deze kwakzalverspraktijk overblijven is de bewuste

collega bovendienvoor de lezers nog gratis te consulteeren .



??? Ik heb eenige jaren geleden een boekje over verpleging van eneerste hulpverleening aan zieke dieren geschreven en bij die ge-legenheid is mij gebleken, dat ook door personen en oudere collegae,waarvan men dit allerminst zou mogen verwachten, werd aange-drongen op eene eenigszins uitvoerige beschrijving van ziekten enhunne behandeling ; ik heb mij, vermoedelijk tot mijn eigen ma-terieele schade, daartegen verzet en meen, dat wij het belang derdieren en hunne eigenaars het best dienen, door slechts te behan-delen die onderwerpen, welke in beknopt bestek voor den leek be-grijpelijk gemaakt kunnen worden, en welke slechts mogen bevattengegevens op het gebied van omgang met dieren, anatomie, phy-siologie, hygi??ne en verbandleer, en dan enkele eenvoudige aanwij-zingen omtrent eerste hulpverleening. Ik geloof echter wel, dathet publiek, en vooral natuurlijk het minder ontwikkelde,

werkjesals dat van ,,de Dennenboom" meer koopt, dan het mijne ! Dat wij ook uiterst voorzichtig dienen te zijn met het gevenvan adviezen in de â€žvragen-rubrieken" van dag- en weekbladen,behoeft wel geen betoog. Ik moge ter zake verwijzen naar eenedoor mij destijds met succes gevoerde actie tegen dergelijke mede-deelingen in een onzer grootste weekbladen. Niet slechts het materieel belang van den dierenarts wordt doordit soort â€žvoorlichting" geschaad, maar eveneens het belangvan den eigenaar en last not least het belang van het zieke dier,dat voor ons toch het zwaarst moet wegen. Ook heeft het mij getroffen, dat zich den laatsten tijd het insti-tuut van dierenarts-geneesmiddelgrossier ontwikkelt, hetwelk ikniet minder bedenkelijk acht. Klaargemaakte pakketten geneesmiddelen, koliekpoeders I enII staan ons tegenwoordig ten dienste. Ik meen, dat het rechten de goede gewoonte van den

dierenarts, om z?Šlf de voorgeschre-ven recepten gereed te maken of te doen maken, in zijn eigen belang?¨n in dat der cli??nten, dient te worden gehandhaafd. Het afgeven,gemakshalve, van recepten, heeft vaak, tot schade voor beidepartijen, de kwakzalverij bevorderd, doordat allerlei â€žchemischefabrieken" deze recepten als patent-geneesmiddelen in den handelbrengen. Indien men zelf geen apotheek wenscht te houden iseen contract met een apotheek onder de algemeen geldendevoorwaarde â€žne iteretur" hier het veiligst. Ter illustratie dienehier een ondervinding een onzer collega\'s, die op zijn spreek-uur het verzoek kreeg van iemand om het recept te mogen ont-vangen van een met goeden uitslag bij eczeem aangewend genees-middel. Het recept werd tegen betaling verstrekt, maar al spoedigkwam de betrokkene terug met de mededeeling, dat hij hiermedeniets kon beginnen. Het was nl. gesteld

in een code, alleen be-kend aan de gecontracteerde apotheek ! \') Zie T. v. D. G., 1925, blz. 241.



??? Hoezeer het prestige van onzen stand kan lijden door afgifte vanonbetrouwbare en slecht geredigeerde attesten, behoef ik u niette zeggen. Dat de verhouding tusschen ons, dierenartsen, en ver-zekeringsmaatschappijen nog wel eens het een en ander te wenschenoverlaat is u bekend en de waakzaamheid onzer Maatschappij opdit punt is nog steeds noodig. Betreffen deze enkele korte voorbeelden ons optreden tegenoverde buitenwereld â€” ook onderling laat de toepassing der ethieksoms veel te wenschen over. In plaats van elkaar te waardeerenen te steunen, neemt men dikwerf een onderlingen strijd waar,een neiging tot het elkaar afbreken en omlaag halen, ook tegen-over derden, dat door onzen Voorzitter indertijd terecht is ge-noemd een â€žkanker van den kwaadaardigsten vorm voor onzenstand". Een op welvoegelijke wijze wetenschappelijk debatteeren in onsTijdschrift kan slechts vruchtdragend

zijn, maar een diergenees-kundige polemiek in leekenbladen heeft geen zin en leidt slechtstot depreciatie van onze wetenschap . Moge de besluiten, welkegisteren door de vergadering zijn genomen er toe bijdragen, dalde inter-collegiale rechtspraak, die wij niet zullen kunnen ont-beren, in goede banen wordt geleid, en moge deze in belangrijkemate bijdragen tot verheffing van den diergeneeskundigen stand . Wanneer wij ons rekenschap geven van de beoordeeling onzerfaites et gestes door het publiek, dan is meer en meer voor ons vanbelang om te letten op het oordeel van hen, die zich, georganiseerdin belangrijke vereenigingen, toeleggen op de bescherming derdieren. Het heeft mij vaak getroffen, dat er tusschen dierenbeschermersen dierenartsen niet steeds die goede verstandhouding heerscht,welke men a priori zou moeten verwachten en ... . ook voor dedieren het meest wenschelijk zou zijn. Vooral met

de toenameder klein huisdierpraktijk komt het ide??ele karakter der dierge-neeskunde en daarmede het contact met dieren-beschermers meerop den voorgrond. De dierenarts, die toch zeker mede door ge-negenheid voor de dieren, zijne beroepskeuze heeft bepaald, isthans niet zoo sterk meer dan vroeger genoodzaakt om te be-denken, dat hij slechts â€žkapitaal" behandelt. Maar dan mag hijook verwachten, dat de dierenbeschermer hem naar waarde weette schatten en anderzijds dient hij zich dan ook in te werken in debeschavingsvraagstukken, welke de dierenbescherming opwerpt.En, wanneer ik dan thans ?Š?Šn enkel zoodanig vraagstuk wil be-spreken, dan moge ik daaraan het tweede onderdeel mijner inlei-ding wijden : b. Het standpunt van den dierenarts ter zake van z.g. mode-operaties. Een der meest elementaire factoren, welke ons prestige be??n-



??? vloeden, is wel, dat de dierenarts steeds z?Šlf heeft te bepalen,welke behandeling een hem aangeboden dier heeft te ondergaan. Wij hebben echter, door den huisdierstaat van onze pati??nten,daarbij niet slechts te maken met geneeskundige indicaties, dochook met oeconomische factoren. Daardoor ontstaan grensgevallen, waarbij het ingrijpen vanden dierenarts niet is gebaseerd op diergeneeskundige overwegin-gen, maar een gevolg is van den wil van den eigenaar. Tot dezegrensgevallen kan men rekenen : het castreeren, coupeeren endooden van dieren. Nu eischt het standsgevoel om te overwegen wat men kandoen en wat niet. Moet in de genoemde gevallen de dierenartssteeds de wensch van den eigenaar volgen? Naar mijne meening zou hij dan veelal in conflict komen meteigen geweten en tevens gevaar loopen zijn prestige te benadeelen.I)e dierenarts is zeker wel in de eerste plaats geroepen om

deneerbied voor de levende natuur te helpen aankweeken. Daarom ishij zedelijk verplicht te bevorderen, dat het dier worde beschermdtegen onredelijke verminking. Ook het dooden van gezonde,overcomplete dieren is m. i. beneden zijne waardigheid. De roepingvan den dierenarts is de zieke dieren te genezen, en indien dit nietmogelijk blijkt te zijn, dan kan hij aan het ongeneeselijk zieke dierde weldaad bewijzen, om het pijnloos te dooden. Maar wat deoverige gevallen betreft, kan hij door voorlichting bevorderen,dat inrichtingen worden tot stand gebracht, waar dit door leeken-personeel op zoo gunstig mogelijke wijze geschiedt. De castratie is geheel gebaseerd op oeconomische motieven. Ik voel het als een groot onrecht de dieren aangedaan, dat nogsteeds in art. r van de wet van 8 Juli 1874, Stbl. 98 is bepaald, dathet doen van â€žheelkundige operaties" op gezonde dieren aan iedergeoorloofd is en ik ben van

meening, dat deze bepaling in flagran-ten strijd is met den geest van art. 254 W. v. S., waarbij het noode-loos toebrengen van pijn of letsel aan dieren strafbaar is gesteld. Het â€žopereeren" door leeken moge vroeger om oeconomischeredenen noodig geweest zijn, ten gevolge van het gemis van eenvoldoend aantal dierenartsen, thans is dit zeker niet meer het ge-val en waar de castratie een oeconomisch noodwendige, maar tochniet onbelangrijke heelkundige bewerking is, waarvan de juisteuitvoering niet van leeken kan worden verwacht, dient dezeoperatie te komen in handen van den bevoegden dierenarts. Met het coupeeren van ooren en staart onzer huisdieren is hetnog weer anders gesteld. Meestal gelden hier n??ch diergeneeskun-dige n??ch oeconomische motieven, maar hebben wij te doen meteen modegril of handelstruc. Ik acht het beneden de waardigheid van den dierenarts om zichdaartoe te leenen. Ik

onderschat natuurlijk niet de moeilijkheid



??? voor sommige collegae om deze bewerkingen aan hunne cli??ntete weigeren. Maar ik meen, dat een nadrukkelijk afwijzende hou-ding, in stede van hen te schaden, hen in de oogen van het publiekzal verheffen. Ik kan de juistheid niet inzien van de stelling, datwij deze verminkingen zouden uitvoeren, omdat zij anders tochdoor minder bevoegden (leeken) op meer pijnlijke wijze wordenverricht. Wij zijn slechts verantwoordelijk voor wat wij z?Šlf doenen moeten trachten op andere wijze een eind te maken aan de,onder deze voor onze huisdieren wel zeer verouderde wet, bestaandemisstanden. Ons voorbeeld moge hier beter werken, dan de camou-flage, die wij anders plegen. Ik zou wel eens willen weten hoeveeldierenartsen deze operaties uitvoeren . Ik weet wel, dat niemandonzer deze operaties als modegril, verdedigt, slechts enkelen zeverontschuldigen, doch velen ze verwerpen. Voor de

beoordeelingis zeker mede van belang, dat men deze operaties zelden conamore zal doen. Elke operatie, welke wij verrichten om een ziekdier te genezen, schenkt ons een zekere voldoening, maar dezeverrichtingen zullen bij velen een gevoel van weerzin veroorzaken.Zoolang leeken deze operaties mogen uitvoeren, en zich daarbij opdierenartsen kunnen beroepen, die het ook doen, zullen dezemensch-onwaardige gewoonten blijven bestaan. Onze houding zal er veel toe kunnen bijdragen om deze schan-delijke misbruiken uit de wereld te helpen en aldus kunnen wijer het onze toe bijdragen om de beschaving te helpen bevorderen.Ik zou wel wenschen, dat deze vergadering zich ter zake duidelijkuitsprak, ook ter wille van de velen, die zich in den lande interes-seeren voor dierenbescherming en ik moge U opwekken om dediergeneeskundige wetenschap te stellen in dienst van den ge-

rechtvaardigden eisch van dezen tijd : bescherming van de dierentegen onredelijke daden, zooals deze nuttelooze en wreede vermin-kingen, welke helaas bij de (verouderde) wet zijn toegestaan ! M. de V. Ik dank U voor de gelegenheid, welke mij is gegevendeze gedachten hier in Uwe vergadering uit te spreken en hoop,dat zij eenigszins mogen bijdragen tot verheffing van onzen dier-geneeskundigen stand. Discussie. Dr. Vrijburg. Ik ben het volkomen met den Heer Sigling eens, dat de dieren-artsen zooveel mogelijk de Vereenigingen voor Dierenbescherming moeten steu-nen, haar zoo mogelijk leiding moeten geven. Velen zal het echter gegaan zijnals mij, ik heb mij hoe langer hoe meer daarvan teruggetrokken, omdat ik mijte veel ergerde aan ziekelijke ontaardingen, waaraan die Vereenigingen veelalgaan lijden. Ontaardingsverschijnselen zijn m. i. b.v. het geheel willen verbiedenden hond als

trekdier te gebruiken, inplaats van alleen ongeschikte exemplarenuit te sluiten, het willen verbieden van vivisectie, inplaats van alleen onnoodigemisbruiken tegen te gaan, het oprichten van toevluchtsoorden voor gebrekkigehonden en honden zonder eigenaar (dus nuttelooze), inplaats van die op een zachtemanier te dooden en het bespaarde geld te gebruiken ten behoeve van de lijdendemenschheid.



??? De Heer Sigling. De dierenarts is m. i. de aangewezen persoon om door zijnwetenschappelijken en persoonlijken invloed de uitersten, welke op het gebied derdierenbescherming, evenals op elk gebied van het gevoelsleven, zeer zeker voor-komen en die het hoofddoel dikwijls groote schade doen, te helpen vermijden.Dit vereischt geduld en tact en men beleeft daarbij wel eens moeilijke oogenblik-ken, maar mijn overtuiging is, dat wij niet het recht hebben ons aan die taak teonttrekken, maar juist op onzen post moeten blijven ter wille van de belangender dieren. Het oordeel, dat collega Vrijburg uitspreekt over dierenasyls bevreemdt, mijzeer. Ik geloof, dat, wanneer wij met de zorg voor onze huisdieren moesten wachtentot er voor de menschen geen leed meer bestond, zij nooit aan de beurt zoudenkomen. Het zou er dan ook voor de diergeneeskunde slecht uitzien! Ik meen boven-dien, dat zij, die willen

helpen het leed der dieren te verminderen, niet de minstenzullen zijn, waar het geldt eventueel hulp te verleenen aan medemenschen. Ik be-schouw juist de dierenasyls als een zeer goed middel om de daadwerkelijke dieren-bescherming zonder overdrijving te propageeren. Het aanhouden van dieren, diegeen redelijke levenskans als huisdier meer hebben, dient natuurlijk vermeden teworden. Maar men vermindert het aantal zwervende dieren (c. q. smetstofdragers)en het is zoowel voor de samenleving als voor de dieren zelf beter, dat deze pijnloosworden gedood, indien geen tehuis gevonden wordt, dan dat zij blijven zwerven. Dr. Van Nederveen. Ook ik onderschrijf vrijwel alle opvattingen van deninleider, maar wensch een enkel woord te zeggen omtrent de verhouding van dedierenartsen tot de Vereenigingen van dierenbescherming. Ik ben ervan over-tuigd, dat ieder dierenarts in beginsel aan

dierenbescherming een warm hart toe-draagt ; dit is het eerste vereischtc voor het met toewijding vervullen van zijntaak. Men dient echter wel een goed onderscheid te maken tusschen dierenbescher-ming en de Vereenigingen van personen, die zich voor een dergelijk doel hebbenaaneengesloten. Deze streven in vele gevallen een doel na, waarmede ik mij nietkan vereenigen ; het streven b.v. naar algeheele afschaffing van den hond als trek-dier. Wanneer dit doel zou worden bereikt zouden tal van goedwillende menschenop het platte land in de onmogelijkheid worden gebracht in hun onderhoud tevoorzien. Bij de propaganda voor dit doel heb ik medegemaakt, dat argumentenwerden gebezigd, welke den toets der kritiek niet konden weerstaan, werden groveonjuistheden verkondigd met betrekking tot de anatomie van den hond. Ik hebdaar toen aanmerking op gemaakt en dat bracht mij in conflict met de

leidendepersonen in de Vereeniging tot bescherming van dieren in de toenmalige plaatsmijner inwoning. Ik ben er zeker van dat, zoodra die Vereenigingen met hun,in het algemeen gesproken, sympathiek beginsel, meer dan tot nu toe, rekeninggaan houden met de praktijk van het leven en zij zich onthouden van uitersten,zij zullen kunnen rekenen op den daadwerkelijken steun van het gros der Neder-landsche dierenartsen. Sigling. Ik heb dezelfde ervaringen gehad als collega Nederveen, maar ikherhaal, dat ik het mijn plicht achtte desondanks mijne medewerking te blijvenverleenen. Het kost wel eens heel veel geduld, maar tenslotte is het voor de zaakder dierenbescherming toch het beste, dat wij stand houden, daar het geldt eengoed en mooi beginsel, een werk der beschaving tevens, dat wij naar beste wetenbehooren te steunen.



??? INGEZONDEN. Typhus in een slagersgezin. Toen in de maand September van het jaar 1927 mij door den gemeente-artsDr. Idzerda werd medegedeeld, dat in het gezin van een slager te Utrecht typhusheerschte, pleegde ik terstond overleg met den Directeur van den geneeskundigenDienst hier ter stede en zette hem mijn zienswijze ongeveer als volgt uiteen. In artikel 7 en art. 8 van het Koninklijk besluit van 6 Juni 1921, (Stbl. 754)ter uitvoering van Art. 19 der Vlceschkeuringswet staat het navolgende vermeld : ,,de Minister kan verbieden, dat personen, lijdende aan eene door hem te noemen..besmettelijke ziekte, werkzaam zijn in da door hem aan te wijzen inrichtingen,als bedoeld in art. 19 dezer wet. De Minister kan nadere voorschriften geven,,voor de uitvoering van de bepalingen van dit besluit". Afgezien van het feit, dat de Minister, voor zooverre mij bekend is, een der-gelijke beschikking tot heden

niet heeft genomen, zou zulk een beschikking stelligniet verbieden, dat bacillen-dragers, die toch niet kennelijk ziek zijn en nog mindervan personen, die verdacht worden bacillen-dragers te zijn, werkzaam zijn ineen slagersbedrijf, Maar ook meen ik, dat er tot heden geen sprake kan zijn eenslagersbedrijf te sluiten, als in het gezin typhus heerscht. Noch de gezondheidsdienst, noch de besmettelijke-ziekten-wet, geven, voorzooverre mij bekend is, voorschriften tot sluiting van een bedrijf in consumptie-artikelen. Dit blijkt reeds uit het feit, dat bet melkbesluit voorschriften ten aan-zien van den melkverkoop bij het heerschen van besmettelijke ziekten in hetgezin van den melkverkooper heeft moeten geven. Thans ben ik dan overtuigd, dat de tijdelijke sluiting van de slagerij behoorendeaan den slager \'1\'. alhier, volkomen onwettig is geweest. Toen echter Zaterdag26 Augustus j.1. de gemeentearts Dr. Idzerda mij

berichtte dat door een der ambte-naren der gemeenteslachtplaats, tijdens mijn afwezigheid, de winkel van denslager T. was gesloten, wilde ik mij hiertegen niet terstond verzetten, omdat ikgaarne wilde medewerken tot een dergelijke sluiting ; te meer omdat mij werdmedegedeeld, dat in een aantal gezinnen die spek uit deze slagerij hadden betrokken, typhus was uitgebroken. Maar toen mij later bij rustig nadenken bleek, dater voor een dergelijke sluiting absoluut geen rechtsgronden aanwezig waren, hebik den winkel wederom laten openen, zoodra de ontsmetting was afgeloopenOok heb ik het vleesch laten terugbrengen, hetwelk tijdelijk uit den winkel naarhet koelhuis van het abattoir was vervoerd. Daar nu de mogelijkheid niet is uitgesloten, dat vroeg of laat wederom in lietgezin van een slager hier ter stede een besmettelijke ziekte onder de leden vanhet gezin uitbreekt, stelde ik voor mondeling overleg te

plegen, hoe in het vervolgzal dienen te worden gehandeld. Het scheen mij aangewezen dat eerst getrachtwordt zekerheid te verkrijgen van het College van B. en W. alhier, dat de schade,voortvloeiende uit de in het algemeen belang genomen sluiting, van gemeentewegewordt vergoed. Daarna heeft de directeur van den Geneeskundigen Dienst nog een vergaderingbelegd, waarin de Heer Dozy, Inspecteur voor de Volksgezondheid te Hilver-sum en ook ik tegenwoordig waren. Het resultaat van dit onderhoud was, riatwerd vastgesteld, dat zoolang de besmettelijke-ziekte-wet niet is gewijzigd, ergeen rechtsgronden bestaan om een winkel in consumptie-artikelen te sluiten,indien in het gezin een besmettelijke ziekte heerscht. Toen dan ook in den loapvan het jaar 1928 wederom typhus uitbrak hier ter stede in het gezin van denslager B. is de winkel niet gesloten geworden. In verband met dit alles meen ik er

opmerkzaam op te mogen maken, dat demededeeling, in de Verslagen en Mededeelingen betreffende de Volksgezondheid1928, No. 11, blz. 1465 (zie ook tijdschrift voor Diergeneeskunde 1929, blz. 41)waarin wordt vermeld dat bij het heerschen van typhus in bet gezin van een



??? slager hier ter stede, de Directeur van den gemeentelijken geneeskundigen dienst insamenwerking met den Directeur van den keuringsdienst voor waren, de noodigemaatregelen namen om erger te voorkomen, onjuist is. Dit overleg is geschied metden Directeur der gemeenteslachtplaats en niet met den Directeur van denkeuringsdienst voor waren. De Directeur der Gemeenteslachtplaats,Hoefnagel. Dr. li. Bemelmans, Chef van het V?Št. Hospitaal te den Haag verzoekt plaatsingvan het volgende stuk, voorkomende in ,,Het Vaderland" van 17 Jan. j.1. (Avond-blad) . De positie der Militaire Paardenartsen. Men schrijft ons vari bevoegde zijde : l)e Kamerleden van Rappard en Deckers hebben onlangs tijdens de Defensie-begrooting een lans gebroken voor de officieren van den Geneeskundigen, denVeterinairen en den Pharmaceutischen Dienst, in verband met de omstandigheid,dat voor hen een diensttijd van

30 jaren beschouwd wordt als langdurige diensten zij uit dien hoofde bij hun ontslag in vele gevallen nog geen recht op het wette-lijk maximum pensioen kunnen doen gelden. Alhoewel de heer van Dijk opmerkte,dat het niet juist is als grief te noemen, dat iemand zijn maximumpensioen nietkan bereiken en dat het stellen van dat maximum niet de beteekenis heeft, datmen onder normale omstandigheden een zoodanig pensioen moet kunnen ver-krijgen, maar integendeel dat maximum het peil aangeeft, waarboven het meerdereniet mag worden genoten, zoo heeft de Minister van Defensie deze onbillijkheiderkend en te kennen gegeven, dat ten opzichte van bedoelde officieren een eenigermate tegenmoetkomende houding zal worden aangenomen in dezen zin, dat hunontslag zoover worde opgeschort, als met het oog op de belangen van den dienstmaar eenigszins toelaatbaar mag worden geacht. Zeer terecht

heeft de heer van Rappard echter er op gewezen, dat dit een tege-moetkoming is, welke voor een bepaald persoon van belang kan zijn, doch : ,,hetis geen verbetering in het algemeen en dus niet afdoende." De heer Deckers heeft o. a. als oplossing aanbevolen, dat men vastlegt, niet bijwijze van gunst, maar bij wijze van recht, dat de officieren van den GeneeskundigenDienst, den Veterinairen en den Pharmaceutischen Dienst, dezen niet behoevente verlaten, voordat zij 35 dienstjaren hebben. Hoe lofwaardig deze poging tot positieverbetering ook moge zijn, de uitwerkingdaarvan zou buitengewoon onpractisch zijn, daar men als het ware hiermede allepromotie vastlegt en dit vooral in een klein korps, in het bijzonder van dat derpaardenartsen en dat der phannaceuten, funest is. Met eenige welwillendheid is er voor deze twee kleine dienstvakken toch zekerwel een betere oplossing te vinden. Uit vorenstaande

moge gebleken zijn, dat de 3 categorie??n van officieren vanden Geneeskundigen Dienst ten opzichte van de overige officieren van de land-macht, wier benoodigde diensttijd op 40 jaren is gesteld, ten opzichte van hetniet kunnen bereiken van het wettelijk maximum pensioen in zeer ongunstigepositie verkeeren Voor wat de paardenartsen betreft, beperkt zich deze ongunstige positie hiertoeniet ; ook ten opzichte van de officieren van gezondheid verkeeren zij ten aanzienvan promotie en salarieering in een zeer ongunstige positie. Reeds meermalen isde aandacht gevestigd op de billijkheid de traktementen der paardenartsen gelijkte stellen met die der officieren van gezondheid. Die billijkheid was gegrond op deoverweging, dat de opleiding en de maatschappelijke positie der paardenartsente vergelijken zijn met die der officieren van gezondheid. Van dezelfde overwegingging de toenmalige M. v. O. uit, toen in 191

(> de positieverbetering der paarden-artsen werd ter hand genomen De Memorie van Toelichting op het Vllfe Hoofd-



??? stuk der Staatsbegrooting voor het dienstjaar 1916 zegt dienaangaande onderÂ§ 1B1, 2e alinea : ,,Het ligt in de bedoeling bij deze herziening de paardenartsen te beloonen opden voet der officieren van gezondheid, met wie zij, op grond van hunne opleidingen hunne maatschappelijke positie te vergelijken zijn. Alleen bestaat er aanleidinghunne traktementen een paar jaar bij die der officieren van gezondheid te doenachterstaan, daar de paardenartsen en de militaire apothekers gemiddeld een paarjaar vroeger in dienst treden". Dit moge voor 1916 juist geweest zijn, doch nu sindsdien de Rijks Veeartsenij-school, na eerst tot Hoogeschool te zijn verheven, tot diergeneeskundige faculteitvan de Universiteit te Utrecht is gepromoveerd, zijn de duur en de omvang deropleiding, zoomede de kosten der studie van de toekomstige paardenartsen toege-nomen, en is voor hen de aanleiding om hun traktementen,

behoudens de overigegelijkstelling een paar jaar bij die der officieren van gezondheid te doen achter-stellen, alsmede komen te vervallen. Dit moge uit het navolgende blijken. De gemiddelde studietijd voor een dierenarts bedraagt de laatste jaren minimum jaar ; bij een vergelijking van den gemiddelden studietijd voor artsen bleek, datde Utrechtsche Universiteit over hetzelfde tijdvak artsen afleverde, welke in ietskorteren tijd hun diploma verwierven. De paardenarts staat dan ook in ontwikkeling en kennis niet achter bij dengewonen arts. De propaedeutische studi??n voor paardenarts en arts staan gelijk.Paardenartsen deden na twee jaar het artsexamen en daar waar zij samengaan,ziet men den veterinair niet achteraan komen. Reeds twee veterinairen warenbuitengewoon hoogleeraar aan de geneeskundige faculteit van de Leidsche Hooge-school en door den Senaat der Universiteiten Leiden, Utrecht en

Groningen isaan verscheidene de titel verleend van doctor medicinae honoris causa. Arts en dierenarts werken op den huidigen dag samen in het belang der volks-gezondheid. De dierenarts is als wetenschappelijk persoon zelfstandig geworden,maar steeds za] hij de groote hulp in dankbare herinnering gedenken, die hem bijde ontwikkeling van zijn wetenschap van de zijde der menschclijke geneeskundedeelachtig geworden is. Na eindexamen H.B.S. 5-j. c. of gymnasium heeft de paardenarts gemiddeldbj jaar noodig om dierenarts te worden ; de studie is dus niet gering, zoodat depaardenarts recht heeft, niet achtergesteld te worden bij den officier van gezond-heid. De gemiddelde leeftijd van de 3 laatst aangestelde officieren van gezondheidin 1927 bedraagt zelfs nog niet 25J jaar. In de studietijden mag dus vroeger een gering verschil gelegen hebben en depaardenartsen iets jonger in leeftijd in dienst zijn

getreden, thans is evenwel datverschil totaal opgeheven. Er komen zelfs onder de paardenartsen studietijden voorvan zeven en acht jaar, met leeftijden bij aanstelling van 28 jaar en meer. Ook inde studiekosten van arts en dierenarts kan van cenig verschil geen sprake zijn,daarenboven ontvingen de artsen bij hun aanstelling tot officier van gezondheidmeestal nog een vergoeding in een premie van / 5000.â€”, of meer, terwijl zij na8 jaar tot kapitein bevorderd worden, hetgeen voor den paardenarts eerst na 10jaar geschiedt. Onlangs is aan de beide oudste paardenartsen der ie klasse (kapiteins) de titu-laire rang van majoor toegekend ; beide, met 22 dienstjaren, behouden dus hettraktement van kapitein, zijnde ?’ 5800.â€”, terwijl de beide laatste officieren vangezondheid reeds na 15 en 14 dienstjaren tot majoor bevorderd, eveneens / 5800.-na 18 dienstjaren zullen ontvangen. Gezien deze feiten is liet

onbegrijpelijk, waar-om bij de nieuwe salarisherziening, welke officieus bekend is, die verhoudingenthans wederom zoo ongunstig voor de paardenartsen zijn gemaakt. Uit het vorenstaande is toch gebleken dat er geen reden meer is om de paarden-artsen bij de gewone artsen in salarieering achter te stellen. Toch is dit in nietgeringe mate geschied. Het aanvangsalaris van den paardenarts is zelfs verlaagd,ot ?’ 2800.â€”; dat van den officier van gezondheid bedraagt echter / 3200. . Bij



??? - i99 aanstelling tot kapitein, na 8 dienstjaren, ontvangt de officier van gezondheid/ 4800.â€”, terwijl de paardenarts na 8 jaar / 4000.â€” ontvangt en zijn salaris nabevordering tot kapitein, na 10 dienstjaren, slechts / 4300.â€” bedraagt. De achterstelling in salaris en promotie van den paardenarts bij den officiervan gezondheid zal bij de nieuwe regeling grooter zijn dan zij reeds was. Het komtmij overbodig voor deze achterstelling, in verband met de vluggere promotie inde hoofdofficiersrangen der officieren van gezondheid, hier nader aan te toonen. Vergelijkt men de traktementen, zooals de regeling zal zijn, dan blijkt, lettendeop de promotie, zooals zij thans is, dat de officier van gezondheid, na 30 dienst-jaren, een belangrijk bedrag meer verdient dan de paardenarts, daarenbovenkrijgt eerstgenoemde een grooter pensioen. Maakt men een vergelijking met de troepenofficieren, die den dienst niet be-hoeven te

verlaten, voordat zij 40 dienstjaren hebben, dan valt de rekening nogveel meer ten nadeele van den paardenarts uit. De paardenarts begint toch door meer studiekosten (ongeveer ?’ 15.000) enderving van de inkomsten welke de officieren de eerste jaren hebben (-J- ?’ 8.000.-â€”)zeer zeker met een ^ / 20.000.â€” minder ; vervolgens gaat hij gelijk op waarmedede rente en aflossing van dit kapitaal niet worden ingehaald en ten slotte komthij door de betere promotie in de hoogere rangen bij de wapens en korteren dienst-tijd aan het einde daarvan een heel eind in bezoldiging (totaal ontvangen bedrag)achter te staan, wat zich ook al weder in achterstand van het pensioen laat ge-voelen. Uit vorenstaande moge gebleken zijn, dat het te eenenmale onjuist is te meenen,dat bij de salarisregeling de studiejaren en de hoogere studiekosten der paarden-artsen verdisconteerd zijn, omdat zij hoogere aanvangssalarissen

hebben, zooalsde Minister van Defensie beweerde in zijn antwoord aan de heeren van Rapparden Deckers. Gezien de slechte promotiekansen, welke te ver achter staan bij die der officierenvan gezondheid, hadden de paardenartsen als compensatie toch zeer zeker mogenverwachten een traktementsverbetering, minstens overeenkomende met die derofficieren van gezondheid. Uit het voorgaande toch blijkt de billijkheid, dat de paardenartsen vermeenenrecht te hebben op een opklimming, overeenkomende met die der officieren vangezondheid, zoowel in financicele positie als in promotiekansen. Het gebrek aan perspectief in de bevordering zou gedeeltelijk ge??limineerdworden door voor de paardenartsen den hoofdofficiersrang, respectievelijk dienvan majoor, na 20 dienstjaren in uitzicht te stellen met een bezoldiging van / 6000.â€”met tweejaarlijksche verhoogingen van / 200.â€” opklimmende tot / 6800.â€”

na28 dienstjaren. Mede zou hierdoor aan het bezwaar tegemoet worden gekomen, dat de paarden-arts als subalterne officier op ouderen leeftijd bij zijn adviezen aan commandeerendeofficieren geen voldoende autoriteit kan doen gelden, wat voor de goede uitoefeningvan den dienst noodig is. Wil het leger werkelijk steeds over zeer goede paardenartsen beschikken, dangeve het den paardenarts, ten opzichte van de officieren van andere wapens endienstvakken, de bezoldiging en de promotie, welke hem krachtens zijn opleidingtoekomen. Laat men voor deze feiten niet blind blijven, het is een landsbelangze te zien. Bij de beraadslaging over onderartikel 102 luidende â€žpersoneelsuitgaven tenbehoeve van den militairen veterinairen dienst", heeft de heer Duymaer vanTwist er bij den Minister van Defensie alsnog op aangedrongen om de positie vande paardenartsen, voor wat pensioenaanspraken betreft, nog

eens nader onderoogen te zien. Op de vraag : â€žZoude de minister nogmaals willen onderzoeken, wat voor dezecategorie van officieren, die bij andere collega\'s achterstaan, kan worden gedaan,opdat ook de officieren bij den militairen veterinairen dienst het volle pensioen



??? kunnen verkrijgend" ontving de lieer Duymaer van Twist echter geen antwoord.Te hopen is het, dat hierop alsnog door den Minister van Defensie zal geantwoordworden. Laat de Eerste Kamer deze landsdienaren bij de aanstaande begrooting vanDefensie niet vergeten. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Ondergeteekende, penningmeester der afdeeling Zuid-Holland, verzoekt denleden dringend hun contributie over 1929 ad. / 22.â€” v????r 1 Maart a.s. op zijngirorekening No. 95334 (Groot-Ammers) te willen storten. D. Hendrikse. BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. De slachttarieven te \'s Gravenhage. De gemeenteraad van \'s Gravenhage had in zijn vergadering van 30 April 1928een wijziging gebracht in de slachttarieven van het openbare slachthuis. Die wij-ziging betrof een verlaging van het keurloon van zeer lichte beesten en bovendienwerd het aantal organen, dat zonder

vergoeding aan het slachthuis moet wordenafgestaan, uitgebreid. De s\' Gravenhaagsche Vleeschgrossiersvereeniging Eensgezindheid heeft zich,mede namens de beide slagersvereenigingen te \'s Gravenhage, tot den Ministervan ??innenl. Zaken en Landbouw gewend, met het verzoek te willen bevorderen,dat de goedkeuring aan de wijzigingsverordening, die, voor wat betreft het afstaanvan organen, zonder overleg met hen tot stand is gekomen, zou worden onthouden.Tevens werd gevraagd te bevorderen, dat de bestaande bepalingen omtrent ditafstaan zonder vergoeding zouden worden vernietigd. De organisatie\'s meenden,dat dit afstaan niet toelaatbaar moet worden geacht en vreesden bovendien, datin de toekomst het aantal organen, dat zonder vergoeding moet worden afgestaan,nog meer zou kunnen worden uitgebreid, zonder voorafgaand overleg. Naar thans wordt vernomen, heeft de

Minister bezwaar gemaakt de wijzigingter goedkeuring aan de Kroon voor te leggen. De bestaande verordening, waarbijde afgifte van enkele organen verplicht is, blijft voorloopig van kracht, doch D.en W. bereiden een wijziging voor, waarbij de verplichte afgifte zonder vergoedingvan organen geheel wordt opgeheven. De grossiersvereeniging zal maatregelen treffen, waardoor voorkomen wordt,dat gemeente-apotheek, die de organen verwerkt, deze zal moeten missen. Walvischvleesch en rendiervleesch. In de rubriek ,,van over de grenzen" van de Vee- en Vleeschhandel van 22 Jan.j.1. vond ik vermeld, dat te I.iverpool het eerste walvischvleesch, afkomstig uitNieuw-Zeeland, in den handel is gekomen. In de restaurants daar ter plaatse wordthet als iets ,, heel gewoons" beschouwd, als men er een portie van bestelt. In de winkelswordt dit vleesch vlot verkocht voor 15â€”30 cent per pond (4 J ons) Tevens

kwamer ook een proefzending walvischvleesch over van 50 kisten a 48 pond uit New-Foundland, dat eveneens een goed debiet vond. De importeurs meenen, dat dezehandel slechts loonend voortgezet kan worden bij een verkoopsprijs van 30 centper pond, wat wel te verwezenlijken zal zijn, daar het artikel het gewone rundvleeschzeer nabij komt en ook bij dien prijs nog aanmerkelijk goedkooper blijft. In de Vereenigde Staten van N. Amerika blijkt het gebruik van rendiervleeschzoo te zijn toegenomen, dat dit vleesch thans de officieele aandacht van de regee-ring heeft en het Ministerie van Binnenl. Zaken reeds pogingen heeft aangewendom de houderij van rendieren en de verwerking van het vleesch in Zuid-Alaska te



??? bevorderen. Hiervoor is samenwerking gezocht met de spoorwegen, die, doorzichzelf vrachtgoed te verschaffen, tevens een markt voor het product kondenscheppen. Het ambtelijke rapport deelt hierbij tevens mede, dat 40 jaar geledenhet geringe aantal van 40 rendieren uit Siberie ingevoerd werd, hoofdzakelijk tenbehoeve der inboorlingen. Deze dieren hebben zich echter zoo voortgeplant, dater nu reeds een 300.000 tal in Alaska voorkomen. De invoer van vleeschwaren uit Zwitserland. De Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid heeft bepaald, dat, met inachtneming van de bepalingen van het Kon. Besluit tot uitvoering van art. 30 van deVleeschkeuringswet en van de desbetreffende beschikkingen, tot wederopzeggingeveneens vleeschwaren mogen worden ingevoerd uit Zwitserland. Opening van het nienwe abattoir te Nieuwer-Amstel. Op 24 Januari j.1. had, in tegenwoordigheid van vele autoriteiten en

genoodig-den, de opening plaats van het nieuw gebouwde openbare slachthuis te Nieuwer-Amstel. De overgangstermijn, bedoeld in art. 47 der vleeschkeuringswet. Toen op 10 Juli 1926 de algemeene maatregel van bestuur van 6 Juni 1921 werdvervangen door een nieuw koninklijk besluit en de eischen, waaraan de in art. 19der wet genoemde inrichtingen moesten voldoen, werden verscherpt, werd devraag geopperd, of nu ook de termijn van 5 jaar, bedoeld in art. 47 der wet, opnieuwbegon te loopen voor bestaande inrichtingen. Bleef de oude datum van kracht,dan moesten bestaande winkels uiterlijk 1 Juni 1927 aan de eischen der wet vol-doen. Begon een nieuwe termijn te loopen, dan had men nog 5 jaar na het in werkingtreden van het nieuwe koninklijke besluit op 26 Sept. 1926, dus tot Sept. 1931tijd. Zooals ik reeds vroeger mededeelde, werd tegen een slager te Amsterdamproces-verbaal opgemaakt

wegens het feit, dat hij niet op 1 Juni 1927 zijn winkelaan de eischen der wet had laten voldoen. Slechts met zeer groote kosten had ge-noemde slager zijn inrichting kunnen verbouwen, terwijl het betreffende pandbovendien niet zijn eigendom was, en de huur op 1 Mei 1929 afliep, zoodat vooreen betrekkelijk korten tijd (1 Juni 1927â€”1 Mei 1929) de slager deze onkostenzou moeten maken. Zoowel de kantonrechter als de rechter te Amsterdam stelden den slager in hetongelijk. Deze ging daarop in booger beroep, zoodat op Maandag 21 Jan. j.1. vcorden hoogen raad de advocaat van den slager diens standpunt nader kon toelichten. Blijkens een mededeeling in de â€žSlagerscourant" van 25 Jan. j.1. wierp de ad-vocaat een tweetal cassatiemiddelen op. In het eerste cassatiemiddel werd betoogd dat de vleeschkeuringswet geen de-finitie geeft van het begrip â€žvleeschwinkel", hetgeen van belang was, omdat

bijde onderhavige zaak het karakter van werkplaats domineert. In zijn toelichtingop dit eerste cassatiemiddel wees de advocaat er op, dat de hooge raad bij de ar-beidswet steeds een scherp onderscheid maakt tusschen een winkel en een werk-plaats. Het zou z.i. onaannemelijk zijn, indien 2 sociale wetten van den laatstentijd een verschillende definitie van het begrip winkel zouden huldigen. Daarommoet men wel aannemen, dat de definitie, welke de jurisprudentie voor de arbeids-wet volgt, ook voor de vleeschkeuringswet behoort te gelden. De rechtbank heeftzich van deze vraag kort afgemaakt door te verwijzen naar hetgeen volgens hetspraakgebruik onder het begrip â€žvleeschwinkel" moet worden verstaan. De ge-schiedenis met de arbeidswet leert echter dat het spraakgebruik geen voldoendehouvast biedt. Betreffende het tweede cassatiemiddel, zijnde de eigenlijke vraag waar dezeprocedure over loopt,

becritiseerde de advocaat het standpunt van de rechtbanken van de kantonrechter. Z.i. hebben volkomen terecht beide college\'s medege-deeld, dat de wetgever heeft bedoeld een termijn van 5 jaar als overgangsperiodeen dat die termijn is aangevangen na het in werking treden van het koninklijkbesluit, bedoeld in art. 19 der vleeschkeuringswet. Niet duidelijk is echter hoe hetmoet gaan, wanneer die algemeene maatregel binnen de vijfjarige periode wordt 14 LYT



??? opgeheven. De advocaat verdedigde uitvoerig het standpunt, dat door het konink-lijk besluit van 1926 een geheel nieuwe termijn was aangevangen en wel met devolgende motieven. a):. Art. 12 van het nieuwe besluit van 1926 geeft aan, dat het besluit van 1921is vervallen en alleen nog maar geldt voor diegenen, die dat besluit reeds haddennageleefd. Voor degenen, die het besluit van 1921 nog niet hadden nageleefd, be-stond dit besluit dus niet meer. Voor iemand, die tot deze laatste categorie behoorde,was dit besluit voortaan een gesloten boek. ,, . .de in dat artikel (nl. art. 19 der Wet) bedoelde algemeene maatregel vanbestuur" zooals het in art. 47 der wet heet, was dus vanaf dat oogenblik : de alge-meene maatregel van 10 - 7â€”1926. b). De advocaat opperde de vraag, hoe de rechtbank en de kantonrechter zoudenhebben beslist, als de algem. maatregel van 1921 v????r het einde van de

5-jarigeperiode zonder meer was afgeschaft, zonder door een nieuwe algemeene maatregelte zijn vervangen. Zouden zij dan hebben geredeneerd, dat dit niet ter zake doet,omdat het voldoende is, dat er een moment geweest is, waarop de verordening,,in werking getreden" was? Naar de meening van den advocaat is het logisch envanzelfsprekend, dat het niet voldoende is, dat de bedoelde alg. maatregel ,,inwerking" getreden is, maar ook dat deze gedurende de 5-jarige periode en ookdaarna is blijven gelden. Aanvaardt men dit niet, dan zouden krachtens art. 47der wet voor reeds bestaande zaken eischen gelden, waaraan nieuw te openen zakenniet meer behoeven te voldoen. Z.i. ware de rechtbank met haar redeneering juist geweest, indien de Alg. Maat-regel van 1921 gedurende 5 jaar gegolden had en daarna door eene andere alg.maatregel vervangen was. De zaak zou ook anders staan, indien de

oude termijndoor de algem. maatregel van 1926 geprolongeerd was ; daarvan is echter geensprake, daar art. 12 van de algem. maatregel van 1926 de vorige algem. maatregeonverkort intrekt. Tenslotte wees de advocaat op den algemeenen regel van art. 1 van het Wetboekvan strafrecht, volgens welke regel bij wijziging in de wetgeving, nadat het straf-bare feit is gepleegd, steeds de voor den verdachte meest gunstige bepaling moetworden toegepast. Deze rechtsregel kan hier niet gelden, juist omdat het strafbarefeit nog niet was gepleegd. Wanneer echter de wetgever deze regel huldigt, indienhet strafbare feit reeds gepleegd is, dan moet men dezelfde gedachte des te eerhuldigen, wanneer het strafbare feit nog niet is gepleegd. Op 4 Maart a s. zal de procureur-generaal bij den Hoogen Raad conclusie nemen de Graaf. 25-jarig jubileum der Rijks-Seruminrichting. In een huishoudelijke bijeenkomst van de

ambtenaren en het verdere personeelder Rijksseruminrichting op 1 Febr. \'s morgens heeft de directeur Dr. Lourensin het kort de geschiedenis der inrichting besproken en de overleden medewerkersherdacht, in de eerste plaats de oprichter Dr. Poels. Dr. Reeser sprak daarna Dr. Lourens toe, die reeds vanaf de oprichting aande Seruminrichting is verbonden en uitte den wensch dat Dr. Lourens nog langzijn functie moge blijven vervullen. De receptie \'s middags was druk bezocht. De Minister van Binnenlandsche Zakenen Landbouw, Mr. Kan, was aanwezig met Dr. Berger de Directeur van de Vee-artsenijkundige Dienst. De Minister herdacht in een zeer sympathieke rede I)rPoels, schetste de verdiensten van Dr. Lovink, de toenmalige Directeur-generaalvan den Landbouw, bij het tot stand komen van de Rijksseruminrichting en weesop de nuttige en heilzame werking van die Inrichting. Hij kon tot zijn

genoegenmededeelen dat door de regeering stappen zijn gedaan om te komen tot een beterehuisvesting der Serumrinchting, welke zeer zeker niet zal worden gecombineerdmet een mond- en klauwzeerinstituut, daar de groote meerderheid der adviezenvan deskundigen die combinatie afraadt. De Minister prees de verdiensten van Dr. Lourens, esrst als medewerker van



??? Dr. Poels, later als directeur der Seruminrichting en deelde mede dat H.M. doKoningin deze verdiensten heeft willen erkennen door Dr. Lourens te benoementot Ridder in de Orde van den Nederlandschen Leeuw. Dr. Berger hechtte daaropDr. Lourens het insigne der Orde op de borst. Dr. Lourens dankte voor de toegekende onderscheiding die hij beschouwt alseen erkenning van de verdiensten der Rijksseruminrichting in haar geheel en gafde verzekering dat hij en zijn medewerkers hun best zullen doen om de Rijksseruminrichting steeds aan haar doel te doen beantwoorden. Hij dankte ook Dr. Bergervoor den steun steeds van hem ondervonden. Dr. van Klaveren, de voorzitter der Rotterdamsche Gezondheidscommissieherdacht de verdiensten van Dr. Poels en Dr. Lourens als leden dier CommissiÂ?en de hulp steeds van de Rijksseruminrichting ondervonden. Dr. Moll -van Charante van de Modelboerderij de

Vaan wees op de steun aandie inrichting verleend door de Rijksseruminrichting. Dr. A. Vrijburg wenschte namens de Redactie van het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde de jubileerende Inrichting geluk en dankte voor de medewerking vanhare ambtenaren aan het tijdschrift. Op de receptie waren verder aanwezig : de Burgemeester van Rotterdam Mr.Drooglever Fortuyn en Wethouder Nivard ; Dr. Frenkel, hoofd van de Vee-artsenijkundige afdeeling van het Centrale Laboratorium voor de VolksgezondheidDr. v. Herwerden, directeur van den Gemeentelijken geneeskundigen Dienstvan Rotterdam ; Dr. Burgerhout directeur van het Gemeente-Ziekenhuis ; DrWesthoi.z directeur van het Gemeentelijk Abattoir : Dr. de Haas vertegenwoor-diger van het Genootschap tot bevordering der koepokinenting; Dr. Jansendirecteur van den keuringsdienst van Waren ; oud-paardenarts Luit.-KolonelHoogkamer en verschillende

dierenartsen van Rotterdam en omgeving. Telegrafische gelukwenschen waren ingekomen o.a. van den Wd. Directeur-generaal van den Landbouw, den heer Swaving, van de Veeartsenijkundige fa-culteit der Rijksuniversiteit te Utrecht, van Dr. Dhont, van Dr. Jitta voorzittervan den Centralen Gezondheidsraad, van Dr. Posthuma, voorzitter van de Alg.Ned. Zuivelbond, van Dr. Lovink, oud-directeur-generaal van den Landbouw. Huldiging van Dr. Lourens. Bij gelegenheid van het 25-jarig jubileum van de Rijks-Seruminrichting, waar-aan hij van den aanvang af, als onder-directeur en later als directeur verbondenwas, is Dr. Lourens door H. M. de Koningin benoemd tot ridder in de orde vanden Nederlandschen Leeuw. Wij wenschen Dr. Lourens van harte geluk metdeze, overigens welverdiende, onderscheiding. Nationaal Comit?Š voor het Xle Internationaal Veeartsenijkundig Congres 1930te Londen. In het Nationaal

Comit?Š voor het Congres 1930 te Londen heeft alsnogzitting genomen : Prof. Dr. H. Schornagel, Voorzitter van de Faculteit derVeeartsenijkunde van de Rijks-Universiteit te Utrccht. In de mededeeling omtrent het Nationaal Comit?Š in het Tijdschrift van15 December 1928 staat als Voorzitter der Ned. Indische Vereeniging voorDiergeneeskunde vermeld : Dr C. Bubberman. Dit moet zijn: Dr. W. vanden Akker. Intusschen is uit Indic bericht ontvangen, dat aldaar een Comit?Š zal wordensamengesteld. Het Nederlandsche Comit?Š zal binnenkort tot eene vergadering wordenbijeengeroepen. De Secretaris, a. ten sande. Rijks-Universiteit te Utrecht. Bevorderd tot Doctor in de Veeartsenijkunde F. J. J. Van Rijn, Dierenartste Wageningen, benoemd Directeur van den Veterinairen Dienst te Semarang,



??? op een proefschrift getiteld : Trekproeven bij paarden. Een onderzoek naar dotrekkracht en het arbeidsvermogen van paarden in Nederland, met behulp vanhet toestel van Prof. Visser. Bevorderd tot Dierenarts : J. Buiteman. Geslaagd voor het Candidaats-examen Veeartsenijkunde de Heeren : J. KeestraS. Koopmans, M. M. De Lint, J. H. Loman, R. Lunsche, S. Makkinga, J. Mol.S. R. Mulder, H. Nikkels, J. S. Nyhoff, J. S. Reinders, S. W. Snijders, B.Stonebrink, J. Spruyt, P. H. W. Tacken, P. G. Vaags, M. van Veen, M. A. J.Verwer, M. Vis, W. M. Westerhof, J. van der Waal, W. Wijbenga. Voor het Doctoraal examen Veeartsenijkunde eerste gedeelte : J W. van Hem-men, K. Hofstra. J. P. van Loo, P. Rodenhuis, j. j. Terpstra. a. T. van derSchaaf, Mej. J. Voet, G. H. B. Teunissen. Rectificatie. Jaarboekje 1929. Bladz 71 regel 24 4e rij staat *T. C.\'v. Soest, moet zijn: T. C. v. Soest. 98 ,, 14 ,. H. G. Schepens, H.

G, Schepens * 22 ,, K. Bloemen, ,. K. Bloemen* 35 ,, J. H. Hamers ,, J. H. Hamers* Blz. 94 5e r. v. 0. staat: Vlieland, Zie Harlingen. Deze regel kan vervallen,omdat Vlieland geen keuringsdienst heeft. Er is een slachtverbod ; het benoo-digde vleesch wordt van den vasten wal ingevoerd. Blz 94, ne r. v. o. staat: Terschelling. Zie Harlingen moet zijn: Terschel-ling, A. M. Hibma Blz. 142, r. 15 v b. staat: A. C Bos moet zijn: G. J. Smit. ,, r. 17 ,, ,, A. Visser ,, ., A. Vis. Kroes. World\'s Poultry Science Assoeiation. tet International revieuw of poultry science, tom I No. 4, Dec. 1926, bevat het jaarrapport van den president Mr. F. C.Elford, Ottawa, Canada, waarin hij o.a. een verslag geeft van zijn bezoek aanEuropa, om de Regeeringen der verschillende landen aan te sporen tot officieeledeelneming aan liet vierde,, World\'s Poultry Congress", dat 22â€”30 Juli 1930in het Crystal Palace te London zal worden gehouden. Mr.

Elford bezocht toenEngeland, Ierland, Frankrijk, Belgie, Nederland, Denemarken, Zweden, Letland,Polen en Duitschland. Hij was daarbij, wat betreft de continentale landen, verge-zeld van I)r. Te Hennepe, de Secretaris van de Assoeiation voor ContinentaalEuropa, die ook nog Einland bezocht, terwijl Prof. Salvador Castei.lo van Barcelona deelnam aan het bezoek aan Frankrijk, Belgi?? en Holland. Alle bezocht?landen hebben deelneming toegezegd aan het Congres te Londen. The world\'sPoultry Science Assoeiation telt reeds ongeveer 300.000 leden. Vr. Mededeelingen van het R ijks-instituut voor Pharmacotherapeutisch onderzoek No. 16. 1928. Deze Mededeelingen bevatten een artikeltje van A. A. Hymans van den Bergh,waarin hij opkomt tegen het voorschijven van dure middelen (specialit?Š\'s) in velegevallen, waar eenvoudige middelen uit de apoteek even groote geneeskrachthebben, en verder

onderzoekingen van verschillende specialite\'s en kwakzalvers-middelen. Vr. Tuberculose-bestrijding. Op een vergadering van de Provinciale Bond van rundveefokvereenigingen inZuid-Holland hield de heer \'t Hooft, inspecteur van den VeeartsenijkundigenDienst een voordracht over de tuberculosebestrijding onder het vee. met rijks-steun ; hij spoorde de veehouders aan zich aan te sluiten, zooals dit reeds in Noord-holland, Noordbrabant en Limburg geschiedt. Volgens hem komen de kosten perrund op / 1.25 a / 1.40 of met aftrek van de regeeringssteun op ?’ 0,65. De kosten



??? voor de zuivelfabrieken per 100 K.g. melk zijn 8 cent, met aftrek van regeerings-steun 3,5 cent. Bij de discussie stelde een vertegenwoordiger van de Tuberculose-onderlinge Voorne en Putten voor de eisch van het â€žmerken der reactiedieren\'te schrappen. Hieraan kon natuurlijk niet voldaan worden. Verder merkte de heerv. d. Ban (Voorne en Putten) op, dat de praktijk leert, dat veehouders eerst hunstal laten onderzoeken en de reactiedieren opruimen zonder dat zij gemerkt zijnen dan pas zich aansluiten bij de bestrijdingsvereenigingen. N.R.Ct. Bestrijding van de tuberculose onder het rundvee, in de provincie Utrecht. De Bond van Rundveefokvereenigingen in de provincie Utrecht, heeft, in samen-werking met de landbouworganisaties in de provincie Utrecht, ten behoeve vanbestrijding van de tuberculose onder het rundvee de volgende regeling vastgesteld Veehouders, in het bezit van een eigen gefokten

veestapel, als regel door eigenaanfok in stanel gehouden wordend, die in hun veestapel voorkomende tuberculosewenschen te bestrijden, verbinden zich telkens voor een jaar tot nakoming van devolgende bepalingen, welke bij nict-opzegging door een der partijen van krachtblijven. Zij geven van hun voornemen kennis aan het bestuur van den bond. Alle runderen worden ten minste ?Š?Šnmaal per jaar onelerzocht met behulp vantuberculine, samengaand met klinisch onderzoek van de reageerende elieren, welkonderzoek jaarlijks, zoo mogelijk, v????r i Februari moet ge??indigd zijn. Eenmaal gereageerd hebbende dieren behoeven niet telkenmale opnieuw teworden getuberculineerd ; ze moeten echter wel klinisch worden onderzocht. Het bestuur kan bepalen, dat het klinisch onderzoek v????r i Juni wordt herhaaldbij de dieren, welke het meest daartoe in aanmerking komen. Twijfelachtige re-actie op toepassing van

tuberculine wordt beschouwd als positieve aanwijzingvoor instelling van klinisch onelerzoek. Jonge dieren kunnen bij herhaling mettuberculine worden behandeld. Dieren, welke door den behandelenden veearts worden verklaard lijdend te zijnaan open tuberculose, worden ge??soleerd of afgemaakt, ter beoordeeling van hetbestuur, gehoord den behandelenden veearts. Voor den veehouder verdachte gevallen kan door bemiddeling van het bestuurtusschentijds onderzoek eloor elen behandelenden veearts worden verzocht. Zooveel mogelijk wordt getracht, het reageerende deel van den veestapel af-zonderlijk te stallen ; in het bijzonder zal al het mogelijke worden geelaan om tevoorkomen, elat kalveren en aneler niet-reageerend jongvee in aanraking komenmet reageerende dieren. Van aan- en verkoop door de zich verbonden hebbende veehouders wordt aanhet bestuur kennis gegeven. Aangekochte dieren worden

opgestald overeenkomstigadvies van den behandelenden veearts, rekening houdend met de plaatselijkeomstandigheden ; zij worden onderzocht binnen een week na aankoop en mogenbij verschijnselen van open tuberculose niet in den veestapel worden opgenomenDieren, welke waren verkocht en later worden teruggenomen, worden beschouwdals aangekochte dieren. Tenzij daarin op andere wijze kan worelen voorzien, worden de uiers van reagee-rende dieren vanwege het melkcontr??lestation Utrecht eenige malen per jaar ge-??nspecteerd. Indien eenigermate verdenking van afwijking bestaat, wordt de melkmicroscopisch onderzocht. Bijproducten van zuivelfabrieken, voor veevoedsel bestemd, moeten zoodanigzijn verhit, dat de reactie van Storch niet meer optreedt ; melk van reageerendedieren of van dieren, lijdend aan open tuberculose, mag niet als veevoe-dsel wordengebruikt. De betreffende veehouders

zijn geheel vrij in de keuze van een behandelendenveearts, die de veehouders van aelvies dient in alle aangelegenheden, de tubercu-losebestrijding betreffend. Aan de veehouders, die hun veestapel op grond van voorgaande bepalingen ondercontrole hebben gesteld, worden door het bestuur, gehoord den behandelendenveearts, gezondheidsbewijzen van de onderzochte dieren afgegeven. Deze afgifte



??? vindt niet meer plaats, indien tusschen den dag van het onderzoek en den dag vanafgifte van het bewijs meer dan twee maanden zijn verloopen. Te dien einde wordtdoor het bestuur een nauwkeurige registratie van den gezondheidstoestand van deveestapels aangehouden, te welken behoeve de behandelde veeartsen de be-noodigde gegevens aan het bestuur verstrekken. Ieder veehouder, die op grond van deze bepalingen de tuberculose wenscht tebestrijden, verbindt zich door onderteekening van deze regeling tot nakoming vande bepalingen en tot opvolging van door het bestuur nader te geven voorschriften. Bij deze zelfde vereeniging kunnen zich aansluiten veehouders, die onder rijks-voorschrift de tuberculose wenschen te bestrijden. Zij zijn behalve hun nalevingvan bovengenoemde bepalingen, verplicht, hun reactiedieren te merken. Finan-cieele steun van de regeering komt uitsluitend hun ten

goede. N.R.Ct. Runderhorzel-bestrijding. Den 5den Januari heeft in de groote zittingzaal van het Reichsministerium fiirFrnahrung und Landwirtschaft te Berlijn een vergadering plaats gehad ondervoorzitterschap van Ministerialrat K??rsCHENER. In deze vergadering werden deresultaten besproken, welke verkregen zijn met de verschillende bestrijdingsmctho-den van de runderhorzellarve. Aanwegig waren ook eenige hoogleeraren, o.a. Prof. Dr. Spann uit Weihenstephanen Prof. Dr. Peter uit Hamburg, beiden bekend op het gebied van de runderhorzel-bestrijding. Door bemiddeling van den Rijkslandbouwconsulent te Berlijn, den heer A. H,Joustra, werden twee leden van de runderhorzelbestrijdings-commissie in Neder-land, die al eenige malen op internationale samenwerking had aangedrongen, in degelegenheid gesteld, de vergadering bij te wonen. Als vertegenwoordigers der Nederlandsche commissie

traden op de voorzitter,de heer H. Lindeman te Amsterdam, en de secretaris-penningmeester, Dr. F. A.R. F. Baudet te Utrecht. Met belangstelling hebben zij van de vorderingen op het gebied van de runder-horzelbestrijding in Duitschland kennis genomen. De proeven, welke daar in hetafgeloopen jaar genomen zijn, zullen ook dit jaar worden voortgezet; ze beperkenzich in hoofdzaak tot de zalfbehandeling van de wormknobbels, dus op dezelfdewijze als dit in Nederland geschiedt. Verder zal worden voortgegaan met de behandelingsmethode van Prof. Spann,die een larvendoodend middel in den vorm van lange, dunne staafjes in de worm-knobbels brengt, waardoor de larven snel afsterven. Het voordeel van deze laatstemethode zou zijn, dat juist zeer jonge wormknobbels in behandeling genomenkunnen worden, in tegenstelling met de zalfbehandeling, waarbij juist de zoovermogelijk ontwikkelde knobbels

worden behandeld. De methode van Prof. DrSpann schijnt wel toekomst te zullen hebben. Ook de Nederlandsche commissiezal in dit voorjaar de werking van het middel van Prof. Dr. Spann nagaan. De zalfbehandeling met Larfug, een door Prof. Dr. Peter samengestelde zalf,heeft bevredigende resultaten gehad. Een bezwaar was, dat deze zalf 2 i 3 maalop de wormknobbels gesmeerd moest worden, wilde men goede resultaten ver-krijgen. In dit opzicht werkt de door de Nederlandsche commissie aanbevolenzalf beter. De voorzitter van de Nederlandsche commissie, de heer Lindeman, heeft indeze vergadering te Berlijn een uitvoerige en duidelijke uiteenzetting gegeven vanwat in Nederland op het gebied van de runderhorzel-bestrijding bereikt is. Hijheeft er in het bijzonder op gewezen, dat in ons land de geheele bestrijding opparticulier initiatief berust, en dat de onkosten van de propaganda geheel

bestredenwerden door de Amsterdamsche Huidenclub. In Duitschland geschieden dezeonderzoekingen in hoofdzaak met regeeringssteun, welke niet al te groot is, N.R.Ct.
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desBlutes, des Blutserums und des Blutplasmas beim Rinde. (Ein Beitrag zur Konstitutionsforscliung). Hannover, M. & H. Schaper, 1928. 8Â°, V. -f 53 S. M. 3.50. Abhandlungen des Instituts f??r Tierzucht u.s.w. an der Univ. Leipzig. Hrsg.von Golf. H. 18. Zeitschrift f??r Immunit?¤tsforschung und experimentelle Therapie. Gen. Reg.f??r Bd. 1â€”50. Bearb. von K. Hundeshagen. Jena, G. Fischer, 1929. Gr. 8Â°121 S. M. 6.â€”. K. Belar, Die cytologischen Grundlagen der Vererbung. Berlin, Gebr. Born-tr?¤ger, 1928. 4Â°. IV 412 S. m. 280 Abb. und 2 Taf. Handbuch der Vererbungswissenschaft. Bd. 1, B. 0. Kellner, Grundz??ge der F??tterungslehre. 8te Aufl. Hrsg. von G. Fingerling.Berlin, P. Parey, 1929. 8Â°. VII 223 S. M. 6.50. w. Morres, Lehrbuch der Milchwirtschaft. 2te Aufl. Reichenberg, Nordb??h-mischer Verlag, 1928. 8Â°. IV 212 S. m. Abb. Sch. 9.50. Jahresbericht ??ber die gesamte Physiologie und

experimentelle Pharmakologiemit vollst. Bibliographie. Zugl. Fortsetzung des Hermann-Weisschen Jahres-berichts ??ber die Fortschritte der animalischen Physiologie und des Malyâ€”andre-aschâ€”Spiroschen Jahresberichts ??ber die Fortschritte der Tierchemie. Hrsg. vonP. Rona und K. Spiro. Bd. 7. Bericht ??ber das Jahr 1926. H?¤lfte 1,2. M??nchenu.s.w., J. F. Bergmann, 1928. 40. M. 228. 1. Uebersichtsreferate. IV 1000 S. 2. Bibliographie. Zusammengest, von T. Peterfi. XI 4- 906 S. J. Arnold, Die Arbeitsweise (zugl. Dienstanweisung) der Rindvieh-Kontroll-vereine in der Rheinprovinz. [Neue Aufl.], Bonn, Landwirtschaftskammer f. d.Rheinprovinz, 1928. Gr. 8". 15 S. Ver??ffentlichungen der Landwirtschaftskammer f.d. Rheinprovinz. N. F. Nr. 5. Hannoversches Stutbuch f??r edles Halbblut. Bd. 7. Hrsg. vom Provinzialverbandhannoverscher Warmblutz??chter. Hannover, Hannoversche Stutbuchgesell-

schaft, 1928. H. K?¤gi, Gefl??gelhaltung. Stuttgart, Hallwag A. G., 1928. Kl. 8Â°. XVI 260 S.m. Abb. u. f?¤rb. Taf. Schw. fr. 3.â€”. Landfreund-B??cher. No. 6. G. SeH??LZF.l, Die naturgem?¤ssc Behandlung des Hundes in Stadt und Land.Danzig, Rats-Buchhand 1. M. Kloschies, 1928. 8Â°. 16 S. A. A. Hymans van den Bergh, Der Gallenfarbstoff im Blute. Nach Unter-suchungen mit J. Snapper und P. Muller. 2te Aufl. Leiden u.s.w., S. C. vanDoesburgh, 1928. Gr. 8Â°. VIII 112 S. m. 2 Taf. M. 6.â€”. Handbuch der biologischen Arbeitsmethoden. Hrsg. von E. Adberhalden. Abt. 4.TL 6, H?¤lfte 2, H. 4. Berlin u.s.w, Urban & Schwarzenberg, 1928. 40. M. 6.â€”. Abt. 4. Angewandte ehem. und physik. Methoden. Tl. 6, H?¤lfte 2. Untersuchungder Funktion des Verdauungsapparates. H. 4. M. Saidman, Gewinnung von Galltn-blaseninhalt. E. Mangold, Methodik der Untersuchungen des Wiederk?¤uermagens.M. 11 Abb.



??? J. \\V. G??nther, Grunds?¤tze der F??tterungslehre sowie Anleitung zur Aufstellungvon Futterrationen und Futtermischungen auf Kellnerscher Grundlage. Berlin,F. Parey, 1028. 8Â°. 98 S. M. 2.80. Th. Vielhauer, Die Schweinezucht. Stuttgart, E. Ulmer, 1928. 8C. 64 S. m15 Abb. M. 1.40 J. Fillis, Grunds?¤tze der Dressur und Reitkunst. [Principes de dressage etd\'equitation] von G. G??bel. (Aus dem Franz??s.). 5te Aufl. Stuttgart, Schickhardt& Ebner, 1929. Gr. 8Â°. XV 427 S. m. 1 Bilde des Verf. u. 70 Abb. auf 36 Taf. M. 15 G. Rau, Die Reiterk?¤mpfe bei den Olympischen Spielen. Von 1912, 1920, 1924u. 1928. Entwicklung und Stand der Reitkunst. Stuttgart, Schickhardt & Ebner.1929. Gr. 8Â°. XV 293 S. m. 141 Abb. u. 1 Titelbild. M. 10.50 Unsere Pferde. H. 55/56. R. R??mer und L. Weinmiller, Wirtschaftsgefl??gelzucht und -Haltung. Stutt-gart, E. Ulmer, 1928. 8Â°. 280 S. m. 99 Abb. u. Tab. M. 5.â€”.

M. Demmel, Ueber die Z??chtungsbiologie des Silberfuchses in DeutschlandLeipzig, A. Heber & Co., 1928. 8Â°. M. 10 Abb. u. 8 Tab. Schriften der Reichszentrale f??r Pelztier- und Rauchwaren-Forschung. H. 4. M. Indubikin, Ueber Anosteoplastica congenita beim Rind. Inaug.-Diss. Z??rich.1928. F. W??st, Ueber den Gehalt an reduzierenden und die Osazon-Reaktionerzeugenden Stoffen im Serum erwachsener Tiere des Rindergeschlechtes.Inaug.-Diss. Z??rich. 1928. E. Seiferle, Wesen, Verbreitung und Vererbung hyperdaktyler Hinterpfotenbeim Haushunde. Inaug.-Diss. Z??rich. 1928. K. Alms, Beitrag zur Lumbalan?¤sthesie beim Rinde. Inaug-Diss. Hannover. 1928. H. Altemeier, Das Vorkommen von B. pullorum in Bruteiern. Inaug.-Diss.Hannover. 1928. T. J. Tallquist, Ueber die Beeinflussung der Bakterien, insbes. der Para-typhusbakterien, durch die Herstellung der Br??hw??rste mit bes.

Ber??cksichtigungdes Wasserbades und des heissen Rauches. Inaug.-Diss. Hannover. 1928. D.Veers, Beitrag zur Sakralan?¤sthesie beim Rinde. Inaug.-Diss. Hannover. 1928. W. Baade, Untersuchungen ??ber den Einfluss verschiedener Zuckerarten auf die Pilzflora des K?¤ses und der Milch. Inaug.-Diss. Kiel. 1928. P. Kaczander, Ueber den heutigen Stand der Arteriosklerose unter bes. Be-r??cksichtigung des Cholesterinstoffwechsels. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. H. Th. F. Oehme, Klinische Versuche mit Dilaudid am gesunden und krankenTier. Inaug.-Diss. Leipzig. 1928. K. R. F.. Minderer, Magensaftuntersuchungen beim Hund nach rektaler Appli-kation von Alkohol und subkutaner Injektion von Insulin. Inaug.-Diss. Leipzig.1928. IL A. W. L. Berenz, Welchen Wert haben die serologischen Untersuchungs-raethoden beim Abortus infektiosus (Bang). Inaug.-Diss. Leipzig. 1928. H. W. A. K. Dose, Das

Instrumentarium der ehemaligen Tierarzneischule zuKarlsruhe. Inaug.-Diss. Leipzig. 1928. H. Schlieter, Versuche mit Valutin als Anthelminticum bei Pferden. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. B. P??tting, Die Reaktion des Kotes bei Pferden mit bes. Ber??cksichtigungder Ph. Ionenkonzentration. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. O. Pessinger, Ueber die Behandlung einiger fieberhaften Allgemeinleiden desPferdes mit Selektan. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. W. Kayser, Individualit?¤tsreaktionen des Blutes von Schafen, Ziegen, Schwei-nen und Rindern. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. H. Wagnitz, Ein Beitrag zur Behandlung der Streptokokkenmastitis. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. E. Morgenstern, Die Wirkung einiger Hypophysenpr?¤parate und des Adrena-lins auf den isolierten Uterus des Rindes. Inaug.-Diss. Berlin. 1928.



??? H. Abels, Die Geschw??lste der Vogelhaut. Inaug.-Diss. Berlin. 1928.R. Suhr, Die Verteilung der Kohle des Granulatstabes von der Bauchh??hleaus. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. E. Scheer, Vergleichende Untersuchungen ??ber die mvotische Wirkung desPhysostigmins und des Pilokarpins beim Pferd und Kind. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. L. Kramer, Heil- und Immunisierungsversuche bei Tuberkulose Katebinâ€”Schreiber. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. du Buy. REFERATEN. VERLOSKUNDE, ZIEKTEN DER GESLACHTSORGANEN, ABORTUS. Welche Drahtsage zur Embryotomie ist die Beste? Deze vraag stelt R. Hauptner in de Tierarztl. Rundschau, No. 6, 1926. Inaanmerking komen : A. Draadzaag van W. van Staa. Deze is te beschouwen alseen pianosnaar. De snijdende draad is van brons. Twee draden zijn om elkaargedraaid. Deze draadzaag werkt best, maar is niet sterk. Het brons slijt te gauwdoor. De

draad is 2.r m m. dik. B. Draadzaag van Ehlers. Deze bestaat uit 2 om elkaar gedraaide staaldradenvan gelijke dikte (0.6 m.m ). Nadeel van dit instrument is, dat het te weinig,,snijdt", dus minder goed aan het doel beantwoordt ; het is sterker dan A. C. Draadzaag, zooals door Neubart en Thygesen gebruikt. Dit is feitelijk eendubbele draadzaag van Ehlers, is dus ,,vierdraads". Deze â€žvreet" beter dan dezaag van Elhers, maar staat in dat opzicht nog ver ten achter bij die van van Staa.De prijs van model B is 1.35 Mark, van C 1.65 M. De firma Hauptner wenscht te weten, welke van beide in de praktijk het bestbevalt en zal daarom aan ieder, die C. bestelt, een exemplaar B gratis verstrekken,in de verwachting, omtrent de gebruiksresultaten bericht te ontvangen. De 1\'endom?Štrite chronique chez la vache. Journal de M?Šd. V?Št. et de Zootechnie. Janvier 1926. Dr. PotEkin te Diarkouli(Rusland), beschrijft het

voorkomen van een chronische endometritis bij het rund,van infectieusen aard, uitsluitend bij slecht gevoede dieren. Het lijden duurt maan-den. Symptomen : vermageren, onderdrukte eetlust, stinkende diarrhee, stinkendoscheede-uitvloeiing, verlammingsverschijnselen van voorste of achterste ledematenTen slotte treedt tamelijk acuut algeheele verlamming op. De dieren liggen alsdood, weigeren alle voedsel en drinken. (Temperatuur, pols- en ademhalingsfrecjuen-tie worden niet vermeld. Ref.) De therapie bestaat in baarmoederirrigaties metkaliumpermanganaatoplossing op een temperatuur van 40Â°, onderhuidsche inspui-ting van kamfer-olie en soms adrenaline en ingeven van kal. permang. opl. in olie(2 x daags 5 lepels der opl. in 2 theeglazen olie) en 2 x dgs. 2 gr. sulf. ferros. inhet drinken. De eerste dagen worden eieren gegeven en meel in melk, met de flesch,ongeveer 10 x daags. Na eene week wordt

geirrigeerd met 3 % warme sulf. zinc.oplossing en inwendig bittermiddelen toegediend. De behandeling duurt eene maand.Herstel treedt langzaam in, maar blijft nimmer uit. Vermeld zij nog, dat de slijmvliezen (conjunctivae) bleek zijn, het scheedeslijm-vlies soms zeer rood, of wel blauw, met excoriaties en met slijm bedekt. Ein Beitrag zur entraduralen Anaesthesie in der Praxis des Tierarztes. Dr. KarlSellnick. Tierarztl. Rundschau No. 45, 1028. Sellnick heeft extra-duraal-anaesthesie toegepast bij een door hem geopereer-den os (laparotomie, met welk doel, wordt niet vermeld) en bij een tweetal vaarzenin partu, ter vergemakkelijking der te verrichten embryotomie, wegens absoluutte grootevruchten. Over het resultaat was S. zeer tevreden. [Zie voor techniek enanaesthetieum vroeger referaat (in 1928)].



??? Ueber Anteversionen und Retroflexionen des Uterus. Dr. H. Levens. Tierarzt!Rundschau 1928, No. 47). Dr. LeVENS beschrijft 4 gevallen van anteversio en 5 van retroflexio uteri,door hem in zijn 38-jarige praktijk op een totaal van 2800 verlossingen bij runden paard waargenomen. Doel der beschrijving is, aan te toonen, dat er steeds gevallen blijven voorkomenin de veterinaire obstetrie, waarbij met het moderne instrumenterium als vacufact.embryotoom van Thygesen, etc. niets is te bereiken. Door rectaal onderzoek wist L. meestal de ligging van de vrucht te bepalen,soms ook kon hij van uit het rectum het foetus zoodanig terugschuiven, dat extre-miteiten en kop bereikbaar werden en extractie, eventueel na gedeeltelijke embryo-tomie, kon volgen. Bij de merrie had hij 2 gevallen van retroflexie. Er viel niets mee te beginnen.Advies : slachting. Op de 4 gevallen van anteversie (bij het rund) werden

er 2 met succes behandeld ;van de 3 retroflexies bleef ?Š?Šn koe leven. De retroflexies bij de merrie waren naarlinks (L. weet niet te verklaren, waarom), die bij de koe alle 3 naar rechts, wat L.toeschrijft aan den invloed der links liggende pens. Further studies in the Etiology of Milk Fever. (Professor Henry Dryerre, Edin-burgh, and Professor Russell Greig, Edinburgh. The Veterinary Record. No. 36,Sept. 1928). Schrijvers beginnen met er aan te herinneren, dat zij in Maart 1925 in the Veteri-nary Record op grond van theoretische beschouwingen het denkbeeld opperden,dat melkziekte zou zijn in eerste instantie, a parathyroid dejiciency, waardoorhypo-calcaemie. Zij bespreken vervolgens de theorie der hypo-glycaemie ; bij on-derzoek vonden Dryerre en Russell in 7 gevallen van melkziekte hyper-gly-caemie, waardoor die theorie verviel. Ook anderen deden soortgelijke waarnemingen. Ten einde hun

eigen theorie te toetsen, onderzochten zij : 1. Het bloed-calcium-gehalte bij normaal-kalvende koeien. Bij melkgevende koeien schommelt dat gehalte tusschen 9 m gr en 11 m. gr.per 100 c.c. serum. Die cijfers kloppen met die van Little en Wright, die echterbij 4 koeien op ?Š?Šn boerderij waarden vonden van 0 tot 7 m. gr. Bij 10 kalvendekoeien vonden Dryerre en Russell 8.64 m gr. â€”10.97 m gr., gemiddeld 9.85 mgr. calcium. 2. De uitwerking van de beginnende lactatie op het calcium-gehalte. Hierbijbleek eene tijdelijke daling in te treden. Het onderzoek geschiedde bij 2 koeien. 3. Het bloedcalcium-gehaltc bij melkziekte. De hierbij gevonden getallen liepen van 3.35 m. gr. tot 7.76 m. gr. Bij een koe,die 2 x van te voren melkziekte had gehad, werd het blocdcalcium-gchalte onder-zocht v????r den partus en daarna, respectievelijk 9, 5 en ?Š?Šn dag v????r en op dendag van 1 dag na en 4 dagen na

het kalven. Gevonden werd achtereenvolgens8.12 m.gr., 8.12 m.gr., 8.12 m.gr., 8.60 m.gr. 6.09 m.gr. en 8.02 m.gr. Op dendag na het kalven werden verschijnselen van het initiaalstadium van melkziektewaargenomen, die echter zonder eenige behandeling verdwenen. 4. Het resultaat der uier-insufflatie op normale melkgevende schapen. De proeven werden genomen bij 4 melkgevende schapen, ongeveer 6 wekenna het lammeren. Het calcium-gehalte van het bloed steeg ongeveer 10 %, van\\ uur tot minstens 5 uur na de luchtinsufflatie. Bij een onderzoek na 11 uur wasde verhooging verdwenen (tusschen 5 en 11 uur na de insufflatie werd geen bloedonderzocht). 5. Het resultaat der uier-insufflatie op het bloedcalcium-gehalte bij melkziekte. Hierbij bleek, dat na de insufflatie (onderzocht werd bij 5 koeien) spoedig, in ieder geval na 5 uur eene belangrijke stijging viel te constateeren. Na 2 of

meerdagen werd een maximum bereikt, waarna weer eenige daling. Schrijvers hebben geen gelegenheid gehad, calcium in de bloedbaan te brengenbij aan melkziekte lijdende dieren. Zij verwachten, dat dit te snel door de nieren



??? zou worden uitgescheiden om eene volledige curatieve werking te kunnen ont-plooien. (Intusschen heeft Prof. Sjollema aangetoond, dat door calcium in debloedbaan te brengen wel degelijk herstel is te verkrijgen. Ref.) Hun conclusiesluiden : 1. Het bloedcalciumgehaltc van normaal kalvende koeien blijkt niet af tewijken van dat van koeien in gevorderde lactatie. 2. De aanvang der lactatie gaat gepaard met een voorbijgaande, doch duidelijkedaling van het bloedcalcium-gehalte dat tot normaal terugkeert als de lactatieop gang is. 3. Bij melkziekte bestaat gewoonlijk hypo-glycaemie ; dit is echter geen con-stant verschijnsel. 4. Bij melkziekte bestaat steeds hypo-calcaemie. De graad van het lijden looptparallel met de daling van het calciumgehalte. 5. Uierinsufflatie doet bij normaal melkgevende ooien het bloedcalciumgehalteongeveer 10 % stijgen. 6. Uierinsufflatie veroorzaakt bij aan melkziekte lijdende

koeien een sterkestijging van calcium in het bloed. De stijging gaat aanvankelijk snel en gewoonlijktreden definitieve teekenen van herstel op, als een gehalte van 6 m.gr. is bereikt. 7. Uit 2 waarnemingen valt af te leiden, dat de top der stijging eerst den 4denof 5den dag na de insufflatie wordt bereikt. Dan bestaat er hyper-calacemie. Daarnatreedt de normale toestand in. 8. Calcium zal waarschijnlijk een praeventivum en een curativum bij melk-ziekte kunnen zijn. Het artikel is van verscheidene grafische voorstellingen voorzien. De discussie, in de Meeting of the Dumfries en Gallowag Division N.V. M. Aover dit ,,paper" gehouden, volgt op het artikel. Aus der Praxis, zur Behandlung der Gebarparese, Dr. Jos Anreiter beschrijftonder deze titel, in het Wiener Tierarztl. Monatschrift 1928 blz. 621. een drietaldoor hem behandelde gevallen van melkziekte. Dr. Anreiter wilde de waarde der glucose-therapie toetsen

aan de praktijk.De eerste pati??nt werd 25 gr. glucose in 150 aqua intraveneus toegediend en eenegelijke hoeveelheid subcutaan. Na 80 minuten was geen verbetering waarneembaar.Toen werd uier-insufflatie aangewend, waarop reeds na 20 minuten verbeteringintrad. De 2e koe kreeg 40 gr. glucose en 200 aqua subcutaan. Na uur was het ziekte-proces verder voortgeschreden. Uierinsufflatie met coffeine-injectie bracht daarnabinnen J uur verbetering, na ruim 2 uur herstel. Bij de derde koe gaf glucose na een uur evenmin eenige verbetering te zienDaarop werd lucht-insufflatie subcutaan aan den hals toegepast, evenmin zonderresultaat. Uier-insufflatie bracht ten slotte de koe vlug weer op de beenen. Conclusie : De glucose-therapie geeft negatief resultaat. Ein Fall von Eihautwassersucht. (Dr. E. Ruchti, Schweizer Archiv fiir Tierheilkunde, 1927 LXIX Band 4. Heft). Ruchti nam een geval waar van

hydrallantois, waarbij 216 L. vruchtwaterafvloeide. De koe bracht 2 kalveren â€” deze stierven na 3 dagen â€” van 23 en 25 K.G.Omdat de secundinae niet afgingen, werd de koe geslacht. In den uterus wastoen nog 8 L. vloeistejf aanwezig, totaal dus 224 L. vocht, eene hoeveelheid, in elelitteratuur nog niet aangegeven. The reiationship between the color and the fat content of bovine corpora lutea.(Bleecker, Journal of the Amer. Vet. Meel. Ass. 1928 blz. 577). BIeecker onderzocht 194 paren ovaria, verzameld van vaarzen en van koeien,die ?Š?Šn of meermalen hadden gekalfd. Bij eene niet-drachtige koe vond hij ?Š?Šnnormaal ovarium met een corpus luteum, gebarsten follikels en een bijna rijpGraaf\'s blaasje cn een testikel, klein, na harding 25 bij 19 m.M., van de consistentievan den testikel bij een paard met cryptorchidie. De kleur der ovaria werd bepaalrl, na 48 uur harden in 10 % fe>rmaline, met



??? behulp eener tiendeelige schaal, beginnende bij 65 % wit en 35 % geel en oploopendetot 90 % oranje en 10 % geel. Voor wit werd genomen Chineesch wit, voor geelâ€žcadmium" en voor oranje â€žchroom geel", alle drie kleuren bereid door Favor,Ruhl & Co., New-York and Chicago. Door vergelijking met versch materiaalbleek dat door het harden de kleur ?Š?Šn schakeering terugliep. De door Mc. Nutt verkondigde meening, dat de activiteit van het corpus luteumevenredig is aan de hoeveelheid bloed, die uit de sneevlakte treedt bij insnijdingvan het ovarium onmiddellijk na het slachten, werd niet bevestigd. De hoeveelheid vet, in de corpora lutea aanwezig, werd bepaald door extractiemet aether. De corpora lutea werden uit de ovaria genomen, nadat deze gedurendeverscheiden maanden in 10 % formaline waren bewaard. De corpora luteawerden verkleind en gedroogd bij 50Â° C. Coupes

werden gemaakt en op verschillende wijzen gekleurd (Nijl-blauw, Soedan,hematoxylin en eosin, en olie rood O.). Bleecker kwam tot de conclusie, dat de graad van pigmentatie der corporalutea bij het rund niet parallel loopt met de hoeveelheid aanwezig vet. Ook bleeker geen verband te bestaan tusschen drachtigheid, den duur daarvan en de kleurof de hoeveelheid vet van de corpora lutea. De kleurstof is carotine. Recherches sur la pathog?Šnie de la fi?¨vre vitulaire. ^Recueil de M?Šd. V?Št. Tom<C IV, F?Švrier 1928.) R. Moussu. Moussu meent, dat de oorzaak is te zoeken in een verlaagd cholesterine-gehaltevan het bloed, waardoor voor de endogene toxinen geen voldoende bindmiddelenmeer aanwezig zijn. Dat het hem niet gelukt, met emulsies van cholesterine, subcutaan toegediend, eenig succes te bereiken bij melkziekte, wijt hij daaraan, datde ingespoten cholesterine niet gelijk is aan de in

het bloed aanwezige. Zij moetin de bijnieren en de gele lichaampjes eerst veranderingen ondergaan ; daarvoorverloopt zooveel tijd, dat op het snel verloopend proces geen gunstigen invloedmeer is uit te oefenen. Prophylactisch wil Moussu â€žsteaming" toepassen, d.i. de van Fngelsche zijdeaanbevolen krachtige voeding. (Onze ervaring is, dat daardoor het ontstaan vanmelkziekte wordt bevorderd. In de oorlogsjaren kwam er hier en ook in Duitschlandzeer weinig melkziekte voor. Toen de voeding weer krachtiger werd, nam het aantalgevallen in gelijke mate weer toe. Ref.) Verder niet melken, doch het kalf er bij laten.(Eene methode, hier ook wel toegepast en schijnbaar niet geheel zonder resultaatRef.). Zeer aanneemlijk is de opvatting van Moussu niet. La St?Šrilit?Š des vaches. Revue G?Šn?Šrale de M?Šd. V?Št No. 442, 15 Oct. 1928 enNo. 443, 15 Nov. 1928. Het artikel is vertaald, overgenomen

uit Clinica Veterinaria (Jan. 1928) en af-komstig van Prof. Stazzi, directeur van het proefstation te Milaan. Er wordtweinig nieuws in naar voren gebracht. De slotbeschouwing beeft voor de praktijkwel eenige beteekenis. Zij houdt in : 1. Het is in het algemeen niet aan te bevelen, tot behandeling over te gaanbij pyometra, bij parenchymateuse metritis of pyometritis, gekenmerkt door eeneduidelijke verdikking en verharding van den uteruswand. met hypertrophie vanden uterus. Men moet niet behandelen koeien, die losbandig zijn en koeien metbronstafwijkingen, die langer dan 8 maanden hebben bestaan. 2. Men moet niet behandelen koeien m?t atrophische metritiden, kenbaar aanatrophie v/d uteruswand en van het collum, hetzij deze een gevolg zijn van pyome-tra of onafhankelijk daarvan aanwezig zijn. De resultaten der behandeling zijn ver van constant, ook al is er weinig verschilin de aandoeningen

en al wordt de behandeling technisch goed uitgevoerd. Soms70 % genezing, onder andere omstandigheden 30 %. . Voeding en levensverhoudingen spelen een groote rol. Groote hoeveelhedenkrachtvoeder werken ongunstig, weidegang gunstig. Door veel krachtvoer ontstaat



??? een congestieve toestand van den uterus, waardoor deze minder geschikt wordtvoor bevruchting. Jonge dieren genezen door weidegang gedurende eenige maanden, met ont-houding, veelal spontaan. Eene flinke aderlating kan nuttig werken door bloedonttrekking aan de baar-moeder. W. t. H. Torsio uteri. In de Tierarztl. Rundschau van 31 Jan 1926 behandelt Dr. Bittner bovenge-noemd onderwerp ; hij noemt in het kort de verschillende methodes en behandeltdaarna de door hem gevolgde werkwijze, die in hoofdzaak ook de onze is. (Ref.)Schrijver tracht den kop zoo dicht mogelijk (bij kopligging) bij den cervix tebrengen, laat liefst de vruchtvliezen intact en steunt nu kop en hals met den onder-arm, drukt met de vuist tegen de borstkas en brengt het kalf in schommelendebeweging om daarna flink naar beneden door te drukken en daarna naar boven,natuurlijk in tegengestelde richting van de torsie. Als

leeken trachten eene torsie,die zij vaak voor eene abnormale ligging verslijten, op te heffen, begaan zij in denregel de fout, niet naar beneden door te drukken, maar direct naar boven te re-poneeren, dus tegen de torsie in (Ref.). Moeilijker is de retorsie bij stuitligging, omdat door de lange achterbeenen hetmoeilijk is, het kalf ver naar voren te pakken, terwijl verder weinig houvastis aan het achterstel. Schrijver tracht bekken en kruisbeen op den onderarm testeunen en verder naar voren het kalf vast te pakken ; hij waarschuwt ervoor(terecht) te spoedig den moed op te geven om daarna tot wentelen over te gaanNooit moet men een been pakken om het kalf te wentelen omdat dit i.Â° niet lukten 2". gevaar oplevert voor rupturen. Bij de casuistiek, die volgt, viel het mij op,dat zoo dikwijls de vruchtvliezen stuk zijn. Dit is m.i. niet anders te verklaren dandat in het buitenland veel vaker leeken ingrijpen (Ref.).

Schrijver noemt zelfs eengeval, dat de secundinae los in de baarmoeder lagen. Dr. Bittner wijst vooral op de groote moeilijkheid van retorsie bij torsio uteri antecervicum. Is het kalf klein, dan kan het, zonder gevaar voor de koe, worden ont-wikkeld. Schrijver vermeldt verder nog een geval van tors\'io uteri bij tweelingen Van Duitsche zijde wordt heel vaak aangeraden, om bij onvoldoende ontsluitingde cervix in te snijden. Ik ben hiervoor steeds huiverig, omdat het bij normalevruchten niet noodig is, terwijl bij emphysemateuze vruchten de kans op infectiegroot is. (Kef). Dr. Bittner stelt de prognose voor torsio uteri gunstig, waarmeeik het volkomen eens ben. Ein Fall von erfolgreichen Bauchschnitt bei Torsio uteri des Rindes. In de Deut. Tierarztl. W.schr. 1928 No. 52 beschrijft Prof. Dr. Benisch een gevalvan torsio uteri bij een koe, die 37 weken drachtig was, welke torsie teruggedraaidwerd na laparotomie. Het

geval is meer interessant om te laten zien, hoeveel hetlijden kan eer eene koe bezwijkt, dan ons collega\'s op te wekken tot navolgenHet dier was 37 weken drachtig, vertoonde maar heel weinig verschijnselen vaneene naderende partus. Na het vaststellen van de diagnose werd eerst geprobeerdvolgens de methode Schreiner de torsie op te heffen, daarna door wentelen van dekoe en tenslotte door het dier aan de achterbeenen zoover op te trekken, dat alleennog de kop den grond raakte en nu getracht de baarmoeder terug te draaien metondersteuning van buiten af. Ook dit mislukte en nu werd besloten tot laparotomie.die plaats vond bij het staande dier onder locale anaesthesie met 5 % tutoca??n-oplossing. Bij het openen van de buikholte kwam eene rood-gele sereuse vloeistofte voorschijn. De geheele arm werd in de buikholte gebracht, de uterus gepakt eneerst 1800 terug gedraaid, wat nog niet

voldoende was; de baarmoeder scheurdetot in de spierlaag ; daarna nog 1800 terug gedraaid en nu was de ligging normaal Schrijver dacht, dat de koe den vollen tijd zou dragen, maar na 6 uren begonzij te persen en 2 uren daarna was de voetblaas in de vulva zichtbaar. Bij exploratiebrak de waterblaas ; de hand kon gemakkelijk de cervix passeeren. Omdat de wee??n



??? minder werden, werd de kop met behulp van ooghaken door 4 man (hoogere verlos-kunde) buiten de vulva getrokken. Verdere verkleining van de vrucht was on-mogelijk??? en daarom werd de rachiofoor van St??ven gehaald, de wervelkolomstuk geboord en het kalf tot kruis op kruis getrokken en daarna door scheef enversterkt (hoeveel man) trekken ontwikkeld. Bij onderzoek bleken geen belangrijkeverwondingen te bestaan (wel een wonder en zeker ook tot verwondering van denprofessor). Het foetus woog 40 K.G. en was niet emphysemateus. Niettemin stond de koena 12 uren op, maar begon sterk te persen, vertoonde eene versnelde pols en atnoch dronk. Van een inwendig onderzoek werd afgezien ; hartmiddelen en exitantiawerden toegediend, terwijl den eersten dag 8 en den volgenden dag nog 4 kool-staven in de uterus werden gebracht, nadat van te voren de secundinae manueelwaren

verwijderd. Reeds na 24 uur duidelijk beterschap en na 12 dagen verliethet dier hersteld de cliniek. Ondanks storende invloeden (uterus-scheur, vroeggeboorte en retentio secun-dinarum kwam het dier er dus toch door. De operatie bij het staande dier verge-makkelijkt zeer zeker de retorsie. Harms raadt alleen laparotomie aan, als niets meer te verliezen is, wat mij ookverstandiger lijkt, dan bovengenoemd geval na te volgen, omdat het wel een grootwonder is, dat een dier, al is het eene koe, dit alles doorstaat. Menaldum, 29 Oct. 1928. Kingma. BLADVULLING. Dronken ossen. (Bouchet, Revue V?Št. et journ. de m?Šd. v?Št. 1928, blz. 510). Alkoholvergifti-ging wordt herhaaldelijk in Normandie aangetroffen bij ossen die gevoed wordenmet ooft dat in hoopen bewaard wordt en waarin zich, door gisting, alkohol ont-wikkeld heeft. Ook na het eten van groote hoeveelheden suikerbieten is het op-gemerkt.

Bacteri??n op fruit. Hoder (Deut. Med. Woch., N.T.v.G. 1928 111 blz 5843) ging den invloed navan het wassen van fruit met gewoon water, op het aantal bacteri??n aan de bui-tenkant. J K.G. mooie, droge aalbessen van de markt, werden 5 maal, telkens met\\ liter water gewassen. Van het waswater werd telkens 2 cc. op agar ge??nt ; hetaantal gegroeide bact. kolonies werd daarna geteld. Het eerste waswater (kanier-temp.) bevatte 30.000 kiemen, waarbij 200 bact. coli ; het tweede 12000 (coli 4) ;het derde 6000 ; het vierde en vijfde waswater ongeveer als het derde. De eerstewas had dus de grootste waarde en mag ook nooit verzuimd worden. Begrafenis van een Cowboy\'s paard. Mc. Muli.en vermeldt in het Journal o/t Amer. vet. med. Ass. (Nov. 1928 blz877) de begrafenis, te Los Angeles, van de Cow-pony Muggins die op 38-jarige leef-tijd stierf na een schitterende Wild-West-loopbaan. Het dier was

steeds zondergebit gereden (neck-reined). Aan het graf werd een verhaal gedaan van de lotge-vallen van dit met (bijna mensen)verstand begaafde paard. Vele Cowboys en Cowgirls waren aanwezig. Te weinig dierenartsen in Noord-Amerika. In de Vereenigde Staten en Canada zijn in \'t geheel 12 officieel erkende â€žveterinary colleges", met 917 v?Št. studenten. Dit jaar verlieten 138 als dierenarts de in-richtingen. De redactie van het Journal of the Amer. Vet. Med. Ass. (Nov. blz. 791)merkt hierbij op dat die aantallen te klein zijn om in de tegenwoordige behoefte aandierenartsen te voorzien. Aan vele aanvragen voor assistenten, door gevestigdepraktici, kon niet worden voldaan. De vooruitzichten voor de dierenartsen warennooit beter dan tegenwoordig. Vr



??? VERGELIJKENDE GENEESKUNDE. (Uit de Bacteriologische Afdeeling van het Centraal Laboratorium voor deVolksgezondheid te Utrecht. Hoofd der Afd. J. P. BIJL, Arts.) BIJDRAGE TOT DE EPIDEMIOLOGIE DER FEBRIS UNDU-LANS VAN DEN MENSCH IN NEDERLAND,(EEN ONDERZOEK NAAR HET VOORKOMEN VAN BRUCELLAABORTUS BANG IN MELK EN BOTER), door Dr. J. VAN DER HOEDEN. INLEIDING. De febris undulans van den mensch in onze streken wordt ver-oorzaakt door de abortus-bacterie der runderen. Het aantal totnu toe hier te lande waargenomen gevallen is nog betrekkelijkgering. Dit is waarschijnlijk voor een belangrijk gedeelte te ver-klaren, doordat vele niet als zoodanig worden herkend. Voor dezeonderstelling spreekt bijv. het feit, dat bij slechts 4 der 23 gevallen,waarvan in het ,,Centraal Laboratorium" de diagnose kon wordengesteld, door den behandelenden

arts aan de mogelijkheid van hetbestaan van febris undulans is gedacht. Daarbij is het waarschijn-lijk, dat â€” evenals zulks vaak in de gebieden, waar maltakoortsheerscht is waargenomen, een aantal ambulante gevallen nietonder het oog van den arts komen. Dat evenwel, onder ons nogniet bekende omstandigheden, deze ziekte een ernstige aanslagplegen kan op de volksgezondheid, moge blijken uit de sterkeverbreiding, die dit lijden in Denemarken, Zweden en sommigestreken van Noord-Amerika heeft gekregen. Het is allerminstondenkbaar, dat in Nederland, met zijn groote en in hevige matemet infectieuse abortus besmette veestapel, te eeniger tijd deBrucella-infectie onder de menschen een dergelijk, zoo nietgrooteraantal slachtoffers eischen zal. Het is de taak van den epidemioloog om op te sporen, welkefactoren het zijn, die een toeneming van het aantal ziektegevallentot stand brengen, om,

gewapend met deze kennis, de maatregelente kunnen aan wijzen, die in den toekomst endemisch optreden moetenhelpen voorkomen. Daarvoor is in de eerste plaats noodig op-sporing der infectiebronnen en bestudeering van de wijzen, waaropde infectie tot stand komt. Bij beschouwing der buitenlandsche literatuur blijkt al spoe-dig, dat in de meeste gevallen de besmetting met Brucella bijden mensch moest worden toegeschreven aan liet gebruik vanrauwe melk of room. Bij een kleiner aantal hield zij verband met LVI r,



??? het verleenen van hulp bij aborteerend vee. In een niet geringpercentage tenslotte kon niet worden vastgesteld op welke wijztde smetstof was opgenomen. Voor zoover het betreft de belangrijkste gebieden, waar Brucella-infecties bij menschen zijn waargenomen, wil ik hier een kort-opgave laten volgen der daarbij aangewezen infectiebronnen. Amerika : Het eerste geval is beschreven door Keeper (1924)bij iemand, die regelmatig groote hoeveelheden rauwe rundermelkdronk. Moore en Carpenter (1926) deelen een geval mede bijeen man, die zich had geinfecteerd bij het verwijderen der vrucht -vliezen van een koe ; Carpenter en Merriam (1926) noemen tweegevallen, na het drinken van rauwe melk. In Michigan zijn doorOrr en Huddleson (1927) 17 pati??nten waargenomen, waarvande meesten zich hadden geinfecteerd met melk ; bij alle 7 pati??ntenvan Sensenich en Giokdano was dit eveneens het

geval. Drirder 5 gevallen van Hull en Black (1927) waren te wijten aan ln-tdrinken van ongekookte koemelk, terwijl ook bij 14 der 21 recentegevallen van Gilbert en Coleman (1928) moest worden aange-nomen, dat de ziekte hierdoor was ontstaan. In het Rapport van de Office International d\' Hygi??ne Publiqur(1928) wordt samenvattend gezegd, dat in de Vereenigde Statentwee soorten van unduleerende koorts te onderscheiden zijn : a)die wordt veroorzaakt door het drinken van rauwe geitenmelken b) door het gebruik van rundermelk. Onder deze laatste groepwordt ook gerangschikt het geringer aantal gevallen, dat verbandhoudt met de verlossing van koeien en met het slachten van var-kens. Met laatstgenoemde infectiebron moet in Amerika, waarabortus door Brucella Bang bij varkens vrij veel voorkomt, weldegelijk rekening worden gehouden, temeer, omdat de stammen,die uit het varken zijn

geisoleerd een grootere meer met ditvan Brucella melitensis overeenstemmende virulentie voor decavia blijken te bezitten, dan die van het rund (Cotton, 1923).In dit verband zijn van belang de onderzoekingen van Hakl>\\(1928) in de staat Iowa, waar 83 gevallen van febris undulan>zijn waargenomen. Een groot gedeelte hiervan moest wordentoegeschreven aan besmette melk. Bij 11 pati??nten evenwel vielin de eerste plaats te denken aan infectie door varkens ; 6 der lijder-waren boeren, in wier bedrijf alleen bij de varkens infectieusiabortus heerschte, de 5 anderen waren arbeiders in een varkens-slachterij. In Engeland zijn tot nu toe slechts weinig gevallen van undu-leerende koorts beschreven . de meeste zijn waarschijnlijk terugte brengen op het gebruik van rauwe koemelk (Bamfortii 1927Manson-Bahr 1928). De Fransche-, maar vooral de Italiaansche gevallen zijn grooten-deels vertroebeld door de

mogelijkheid, dat hieronder schuilt-!.



??? infecties met Brucella melitensis. Zij werden ten deele toegeschrevenaan het gebruik van melk en melkproducten (Ficai en Alessan-hrini 1925 ; Favilli 1926 . Ledoux, Archer en Clerc 1928),voor een ander gedeelte aan verloskundige hulp bij aborteerendvee (Ponticaccia 1925 ; Leroy 1926). Het aantal tot heden in Duitschland beschreven gevallen bedraagtongeveer 20. De 4 door Veilchenbi.au (1927) genoemde dieren-artsen hadden zich allen besmet bij verlossingen, de 4 door Habs(1928) waargenomen pati??nten zouden daarentegen hun ziekte tewijten hebben aan het drinken van rauwe melk ; bij de 8 gevallenvan Poppe (1928) hield de infectie 6 maal verband met het gebruikvan melk (?Š?Šn hiervan onzeker), ?Š?Šnmaal met het verwijderenvan de secundinae, terwijl bij ?Š?Šn geen infectiebron was aan tegeven. *) Uitgebreider gegevens bezitten wij uit de Noordelijke landen,waar deze ziekte bij den

mensch blijkbaar veel meer voorkomt. Madsen (1928), grootendeels gebruik makend van de gegevensvan M. Kristensen (1928), heeft mededeeling gedaan omtrent209 gevallen in Denemarken, waarvan 160 bij mannen en 49 bijvrouwen. Van deze 209 pati??nten zouden zich 43 waarschijnlijkhebben ge??nfecteerd door direct contact met besmet vee, 60 doorhet vee en tevens met de melk en 68 door het gebruik van rauwemelk. Bij 38 pati??nten was de bron van infectie onzeker. In Zweden vond King (1928) onder 25 gevallen 7 maal eeninfectie door het vee. De overige 18 personen, die allen beroepenhadden, die hen niet in contact brachten met koeien, zouden zichdoor de melk hebben besmet. Wat Nederland betreft zijn hieraan de volgende gegevens toet( voegen : Van November 1927 tot Februari 1929 werden in de Bacterio-logische Afdeeling van het â€žCentraal-Laboratorium" te Utrechtopgespoord 24

pati??nten met hooge serumagglutinatie en com-plementbindingsreactie voor Brucella. In alle gevallen waren dekarakteristieke verschijnselen van febris undulans aanwezig :andere ziekteoorzaken konden bij geen hunner worden opgespoord.F?Šn dezer pati??nten zal hier verder buiten beschouwing wordengelaten. Dit was nl. een zeeman, die zich in Spanje had ge??nfec-teerd door het drinken van geitenmelk, dus die leed aan Malta-koorts (Mittelmeerfieber), veroorzaakt door Brucella melitensis. Onder de overige 23 pati??nten waren 7 vrouwen en 16 mannen. De beroepen der pati??nten waren als volgt verdeeld : 8 veehouders of knechten in een veebedrijf, ?Š?Šn vrouw van eenveehouder, ?Š?Šn dierenarts, ?Š?Šn slagersknecht, ?Š?Šn tuinier, 2 han- \') Noot bij de correctie: Weigmann deelt intusschen 2.7 gevallen mede inSleeswijk-Hotstein, waarvan 19 verband houden met het drinken van rauwe melk.



??? delsreizigers, die uitsluitend het platteland bezochten, ?Š?Šn ven te tte plattenlande, ?Š?Šn kantoorklerk, ?Š?Šn leerling van het gymnasiumen 6 vrouwen zonder beroep, die geen contact hadden met ve?Š Nauwelijks de helft dezer personen kwam dus regelmatig inaanraking met runderen. De besmetting was toe te schrijven : bij 4 pati??nten aan het verrichten van verlossingen bij abor-teerend vee,: bij 3 pati??nten aan verloskundige hulp en (of) hetgebruik van rauwe koemelk (c.q. room) ; bij 9 pati??nten aan hetdrinken van rauwe koemelk (c.q. room) ; bij 7 pati??nten aan eenonbekende infectiebron (geen verband met vee ; geen onverhittemelk gedronken). Deze gegevens sluiten nauw aan bij de straks besprokene uithet buitenland. Bij 5 pati??nten, die zich door het drinken van melk kondenhebben ge??nfecteerd, werd een onderzoek ingesteld naar de aan-wezigheid van abortusbacteri??n in dit

voedingsmiddel. In alle5 gevallen werden zij gevonden. Uit liet bovenstaande is dus voorloopig af te leiden, dat demeest voorkomende wijze van infectie, ook in Nederland, is langsalimentairen weg, door het gebruik van rauwe melk en room. Uit epidemiologisch oogpunt mag het daarom van belang wordengeacht, een onderzoek in te stellen naar het voorkomen van levendeBrucella abortus in de consumptiemelk. I. ONDERZOEK NAAR HET VOORKOMEN VAN BRU-CELLA ABORTUS BANG IN MEI.K. Dit onderzoek is in het buitenland reeds meermalen verricht.De eerste uitvoerige mededeelingen zijn van Schroedek en Cotton(1911), die toevallig bij hun caviaproeven, ten behoeve van hetonderzoek van melk op tuberculose, Brucella-Bang op het spoorkwamen. Zij meenden evenwel een tot dien tijd nog onbekendemicrobe te hebben ontdekt (â€žUdder bacillus") en beschreven tiaarals grampositief.

Mohlek (1912) heeft aangetoond, dat deze ,,ud-der-bacillus" niet anders is, dan de abortusbacterie van het runden dat de grampositiviteit berustte op een door Schroeder enCotton foutief aangewende kleuringstechniek. Het aantal der koeien in ge??nfecteerde boerderijen, die abortus-bacteri??n met de melk uitscheiden, wordt door verschillendeonderzoekers zeer uiteenloopend opgegeven. Hierbij is te bedenkendat slechts in enkele gevallen rekening gehouden is met de nietgeringe kans van besmetting der melk vanuit de vagina, zoodatniet alle positieve uitkomsten een aanwijzing zijn, dat inderdaadde bacteri??n uit den uier afkomstig waren.



??? Schroeder (Amerika. 1914) vond Brucella abortus in de uiersvan 60 % der ge??nfecteerde koeien; Cooledge (Amerika, 1916)vond haar bij 27 % van 118 koeien in 7 besmette boerderijen ;Winkler (Duitschland, 1QJ9) bij 41 %, Pfenninger (Zwitserland1923) bij 34.8 %, Shkather (Engeland, 1923) bij 34 %, Fitchen Lubbehusen (Amerika, 1924) bij 29.2 %. Schroeder en Cotton (Amerika, 1924) toonden Brucella Bangaan in de melk bij 83.3 % van 30 koeien met hooge agglutinatie-titers voor dit micro??rganisme. Carpenti??r (Amerika, 1926) vond Brucella in de melk van66.6 % der koeien van een ge??nfecteerden koppel en Carpenteren Boak (Amerika, 1928), die hun onderzoek verrichten in drieâ€žcertified dairies", waar pl.m. 20 % der koeien een positieveserum-agglutinatie bezat voor Brucella, vonden 6.08 % der melkvan afzonderlijke koeien daarmede ge??nfecteerd. De onderzoekingen met mnrktmelk voerden

ook tot sterk uit-c(\'nloopende getallen. Schroeder en Cotton vonden bij hun onderzoek tusschen 1907en 1912, dat door 31 % der bedrijven abortusbacteri??nhoudendemelk werd geleverd. Volgens Schroeder (1914) zou er in den loopder jaren een gestadige toeneming waar te nemen zijn (in 1907 :15 %, in 1912 : 37.5 % der boerderijen). Fleischner en Meter(1917) wezen er op, dat bijna alle melkmonsters van de bedrijven,die in San-Francisco zoogenaamde â€žcertified milk" leverden, abor-tusbacteri??n bevatten. Winklek (1919) vond, door middel vancavia-enting van 22 monsters mengmelk in Dresden 32 % besmet,Hetz (1921) in Stuttgart, met kweekproeven slechts 4.6 % van150 monsters en met caviaproeven geen enkele der 50 onderzochtemonsters. In 1926 kon Pr??scholdt in Pommeren Br. abortusaantoonen in 27.5 % van de markt melk, in jr % der door deverschillend- boerderijen afgeleverde melk en in

7.4 % der mon-sters van afzonderlijk uitgezochte koeien. Tenslotte kregen Car-penter en Baker in Ithaca (N.-Amâ€ž 1927) bij 18 % der doorhen onderzochte markt melk een positieven uitkomst en Schwarzin Hamburg (1929) bij 41.5 %. Eigen onderzoekingen. i) Methoden van onderzoek : Elk monster melk werd gedurende 5 a 10 minuten in een wijdebuis van pl.m. 50 Ccm. inhoud gecentrifugeerd, met ongeveer1000* omwentelingen per minuut. De bovenstaande room, waarinde meeste abortusbacteri??n zijn opgehoopt (Huddleson), werddaarna afgeschept, gemengd met het sediment en verdund met6 8 Ccm. physiologisch water. Bij twee cavia\'s werden vervolgens2 a 3 Ccm. dezei vloeistof onder de buikhuid gespoten. De sectie r



??? der door carotissnede gedoode proefdieren geschiedde 6- 9 wekendaarna. Met het bloedserum der cavia\'s werden agglutinatie- en comple-inentbindingsreacties verricht t. o. v. Brucella Bang. Voor de bijde agglutinatie-reactie gevolgde methode zij verwezen naar â€žVer-slagen en Mededeelingen betr. de Volksgezondheid", 1928, No. 10 .de techniek der complementbindingsproef was die, welke dooimij is beschreven voor de diagnostiek van gonorrhoe (Versl. enMeded. 1927, No. 8). Het tijdstip voor serologisch en cultureel onderzoek werd op6 tot 9 weken gesteld naar aanleiding van de uitkomsten dooiHagan bij zijn systematische onderzoekingen gekregen. (Hetaantal bacteri??n in de organen begint iets af te nemen na onge-veer 4 weken, maar deze vermindering is slechts gering tot derode a 12de week. Al naar de hoeveelheid ge??noculeerde bacteri??n,wordt een hooge agglutinatietiter bereikt na

3 tot 6 weken ; dezedaalt weer na 10 weken). Uit de organen, steriel aan het cadaver ontnomen, werd ge??ntop platen leverbouillon-agar (Huddleson, Hasley en Torrey)??n daarnaast ook wel op vleeschbouillon-agar en 5 % glycerine-vleeschbouillon-agar. Daartoe werden stukjes der organen met hunsnee vlakte gestreken over de voedingsbodems. De groei vond plaats gedurende 6â€”8 dagen bij 370 C. ineen met paraffine-vaselinemengsel afgesloten klok, waaruit delucht grootendeels was weggepompt en vervangen door eenmengsel lucht-koolzuur 10 %. Op de met gentianaviolet gekleurdevoedingsbodem van Huddleson groeit de Brucella in dien tijduit tot gewelfde, glanzende, ronde kolonies, met gladde randenen iâ€”3 mm. doorsnede. Het gebruik dezer voedingsbodembiedt evenwel, althans in vele gevallen, geen voordeel boven ge-wone bouillon-agar of glycerinebouillon-agar. Dit bleek vooralbij een

vergelijkend onderzoek met 6 ge??nfecteerde cavia-milten,waarbij tevens werd bestudeerd de invloed van het gasmengsel,waarin de platen worden gehouden. Uitvoerig op deze proevenin te gaan valt buiten het kader van dit artikel. Het moge vol-doende zijn de uitkomsten mede te deelen. In alle gevallen was op den voedingsbodem van Huddleson\' enop glycerine-agar een goede groei : de laatste deed in geen deigevallen onder voor de meer gecompliceerde lever-agarplaatOp gewone bouillon-agar was in het algemeen ook een bevredigendegroei, die evenwel in sommige gevallen bij die op de andere plateniets achter bleef. Op de voedingsbodems, die zonder-meer in debroedstoof waren geplaatst, ontwikkelden zich maar in enkeleder proeven spaarzame kolonies. Veel betere resultaten werdenverkregen in het mengsel lucht-koolzuur (10 %). Ook in de klokmet lichtgas was meestal een goede groei :

tegen deze methode



??? bestaat evenwel het bezwaar, dat door de vorming van een grootehoeveelheid water de platen zeer vochtig en daardoor gemakkelijkge??nfecteerd worden. De abortusbacteri??n werden alszoodanig ge??dentificeerd door bestu-deering van het Grampraeparaat, en in de meeste gevallen ook doorgistingsproeven op koolhydraten en agglutinatie met specifiek serum. 2) Uitkomsten der onderzoekingen : Het grootste deel der melkmonsters mocht ik ontvangen doorbemiddeling van den heer S. Stuurman, directeur van het Melk-(\'ontr??le-Station-Utrecht, die mij daarbij tevens inlichtingen om-trent de herkomst heeft willen verschaffen. Ik ben hem, evenalsDr. J. van dhr Kaay, die- op de boerderijen verschillende voormij waardevolle gegevens heeft verzameld, zeer dankbaar voorde verleende hulp. Afgezien van een klein aantal monsters van andere herkomst,werden 75 uit de omgeving van de gemeente Utrecht

onderzocht.De directe kweekproef leverde bij geen der 42 aldus onderzochtemonsters een positief resultaat op ; in de meeste gevallen warende platen overwoekerd door snelgroeiende bacteri??n en schimmels.Veel gunstiger uitkomsten gaf de cavia-enting. Van de 75 onderzochte melkmonsters moeten 15 worden uit-geschakeld. omdat beide daarmede behandelde cavia\'s, reeds nakorten tijd stierven. De meeste dezer dieren gingen intercurrenttt gronde in het warme jaargetijde, met het sectiebeeld eenerM-ptische infectie. Zonder twijfel is de oorzaak hiervoor gelegenin het hooge kiemgehalte der melk in den zomer. Ingespoten. K?Šn cavia gestorvenbinnen 8 weken Beide cavia\'s gestor-ven binnen 3 weken Juli : 11 monsters ... 6 monsters 4 monsters Augustus : 25 monsters \'5 8 September : 4 monsters 2 0 ,, October : 33 monsters 3 .. November : 2 monsters 0 0 75 monsters 29 monsters ij monsters. Hij 60

van de 106 overlevende, ingespoten cavia\'s waren na6 tot 9 weken de serumagglutinatie- (in verdunning 1/25) en decomplement bindingsreacties (met 0,06 Ccm.) negatief. Uit de miltm lever dezer dieren kon Brucella niet worden gekweekt. Ookde sera van 112 andere, niet voorbeliandelde caviae gaven negatieveserumreacties. Dus sera van cavia\'s geven in de genoemde ver-dunningen blijkbaar geen reactie met antigeen van Brucella. De uitkomsten, die als positief te beschouwen zijn, worden inonderstaande tabel aangetroffen.



??? - 224 CaviaNo. >) Gedood na Sectie-bevinding2) Kweekproef Agglutinatie Complement-bindingsr??actii i 9 weken liesklier 4milt 4- lever 4 milt 4-4-lever nier 4 i : 6400 < 0.001 Ccm. â€” 2 9 weken liesklier â€”milt 4- milt 44 4 lever 4 i : i2800 4 ( 0.00[ Ccm. 3 3Â? 9 weken9 weken liesklicr lever -milt 4-4- licsklierlevermilt 4- â€” milt 4 lever milt 4 4lever 4 i : 12800 4i : 0400 ( 0.001 Ccm. -H\\ 0.001 \'Ccm. -H 4 81 week liesklier â€”milt 4- 4- milt f i : D400 4 < 0.001 Ccm. - 5 8 weken liesklier 4-milt -1- -f- milt 4 N i : i2800 4 \\ 0.001 Ccm. 6 8 weken lieskliermilt 4-levcr 3) i : 400 â€” < 0.002 t\'cni. 7 8 weken liesklier â€”milt lever â€” i : 3200 ( 0.001 Ccm. -â–  8 8 weken liesklier milt 4lever 4nier i : 30 \\ 0.0x3 Ccm. 9 7 weken liesklier 4- milt -(- milt 4- 1 : 3200 A 0.001 Ccm. io 6 weken liesklier 4-milt 4-lever milt â€” i : 800 â€” 0.005 Ccm. 11 6 weken liesklier â€”milt -)- 4- milt 4lever 4-niet 4- i : 3200 4 < 0.001 Ccm. - 12* 7 weken

miltlever i : 200 -)- 0.06 Ccm. 13*13a* weekweek milt 4- milt 4 nier lever i : 800 4i : 1600 4 0.005 Ccm.< 0.001 Ccm. J) De met a genummerde dieren zijn gelijktijdig met hetzelfde melkmonster ingespoti \\als het daaraan voorafgaande. \') Liesklier 4- beteekent : liesplooiklier iets gezwollen; -4 â€” sterk \\ rgroc..Milt beteekent: milt gezwollen; = gezwollen en knobbelig. Lever 4- beUekem :lever gezwollen ; 4- 4 = gezwollen, met grauw-witte haardjes.3) Kweekproeven konden niet worden verricht. *) Deze melkmonstc-rs zijn afkomstig van dezelfde boerderij, resp. op n en 25 October.



??? CaviaMo. >) Gedood na Sectie-bevindingJ> Kweekproef Agglutinatie Complement-bindingsreactu \'4 6 weken liesklier milt lever nier i : 1600 0.001 Ccm -Â?- 14Â? <1 weken milt â€” lever \' : 25 - 0.06 Ccm â€” \'5 week milt â€” lever milt -f lever nier 1 : 12800 4- \\ 0.001 Ccm. -*- >5Â? hi. week milt lever nier 1 : 1610 \\ 0.00x Ccm. r6 6 weken lever -f- milt 4- 1 : 3200 -j- 0.003 Ccm. - ??6a 6 weken milt tlever milt -f lever nier 1 : 3200 0.001 Ccm. 4- 1 7 6J week liesklier-f- 1)milt milt 4- lever liesklier -f 2)nier i : 0400 -j- s 0.001 Ccm. -1- r7" 6J week liesklier -f 4- 3)milt -f milt -flever 4-nier i : 6400 y 0.001 Ccm. â€” 18 4 weken liesklier - milt f i : H.JOO v 0.001 Ccm. Â? â– 9 8 weken milt -f nnlt 4-4- lever nier i : i()00 -f 0.002 Ccm. -f- i-ja 8 wc ken milt f lever nier 1 : (1400 - 0.001 Ccm. â€” \'zo 7 weken lieskiier -f- milt -f i : 1600 -4- < 0.001 Ccm. -T- Belangrijke macroscopische orgaanafwijkingtn werden 6 tot9 weken na de

infectie niet aangetroffen. De eenige meer of minderkarakteristieke verschijnselen waren in sommige gevallen vermage-ring, zwelling der liesplooiklieren en een vergroote milt met somsknobbelige verdikkingen, die geleken op tuberkels in een vroegstadium van Koch-infectie. Bij 9 dieren vertoonde geen der in- 1 \') s) Zie pag. 224. â€?>) Tuberculeus ; op de injectieplaals een knobbeltje. 2 ) (lok tuberkelbacillen gevonden.



??? wendige organen een met het bloote oog zichtbare verandering.Met ?Š?Šn uitzondering (No. 12) gelukte het steeds, waar zulkswerd beproefd, Brucella te kweeken uit de milt ; de kweekproefwas positief bij slechts 9 der 16 onderzochte levers en bij 4 det12 nieren. De agglutinatie-titer der sera van de verschillende cavia\'s liepsoms sterk uiteen (1/50 tot > 1/12800 ). Bij cavia 8, met vrijzwakke complementbindingsreactie en een agglutinatie tot eenserumverdunning van slechts 1/50, werden uit de milt, lever ennier abortusbacteri??n gekweekt. Dit bevestigt de diagnostischewaarde dezer zwakke serumreacties. Het feit, dat in de sera der cavia\'s, uit wier organen Brucellagekweekt werd, steeds specifieke antistoffen werden gevonden, endat bij 172 andere cavia\'s nooit een positieve reactie werd aange-troffen, bewijst, dat het in het algemeen reeds voldoende voor debeoordeeling van de uitkomst der entproef zal

zijn, indien hetserum van het proefdier wordt onderzocht op agglutininen en even-tueel op complementbindende antistoffen voor Brucella. Aan dehand van de vroeger genoemde gegevens van Hagan is aan tenemen, dat het serumonderzoek in vele gevallen reeds vroegeitot het doel kan leiden. Bij 3 cavia\'s kon ik door middel van hartpunctie al na 3 weken agglutininen aantoonen (1/400 en 1/1600 )na 4 weken hadden 2 proefdieren die met bacterierijk materiaalwaren ingespoten reeds een titer tot r/12800 . Het schijnt zelfs mogelijk, dat specifieke agglutininen wordenaangetroffen, terwijl de kweekproeven uit de organen een negatiefresultaat opleveren. Hiervoor pleit de waarneming bij cavia 12(kweekproef uit milt en lever negatief, complementbinding nega-tief, agglutinatie 1/200 4-) : een monster melk van dezelfde, herkomst, 2 weken later ingespoten, verwekte agglutininen en coinplementbindende antistoffen,

terwijl uit de milt spaarzame koloniesvan Brucella werden gekweekt. De afwijkende bevindingen bij cavia 14 en 14^\', waarvan slechts?Š?Šn na inspuiting met hetzelfde materiaal geinfecteerd bleek tezijn, wijzen op een verschil in individueele gevoeligheid der cavia\'svoor Brucella, waarover aanstonds nog zal worden gesproken. Het was van belang een nader onderzoek in te stellen naar deveestapels der bedrijven, van welke de onderzochte melkmonstersafkomstig waren. Hierbij werden de volgende uitkomsten vei-zameld :



??? 22 7 â€” Woonplaats Datum van hetonderzoek dermelk Resultaat Aantalkoeien inden stal Anamnestische gegevens omtrentBrucella-infectie bij het vee- Blauwkapel* 26 Juli 192825 Oct. 1928 -f- 7 In October 1928 hebben 2 koeien ge-aborteerd (3 a 4 maanden te vroeg)Tevoren nooit abortus De Bilt 14 Juli 1928 14 In 1928 hebben 6 koeien geaborte-erel(serumreactie ). Tevoren geenabortus. Achttienho-ven 1 Aug. 1928 13 In winter 1926â€”1927 hebben 5koeien geaborteerel, in winter1927â€”1928 g?Š?Šn In den zomer1928 veel opbreken bij het vee Achttienho-ven** 7 Aug. 1928 9 In januari 1928 heeft ?Š?Šn koe 10 dagen te vroeg gekalfd. Overigensnooit opbreken of verwerpen in eleustal gehad. Westbroek 17 Aug. 192827 Sept. 1928 Laatste jaren g?Š?Šn ,,kalf verleggers"gehad. Westbroek 17 Aug. 1928 17 In 1927 vier gevallen van abortus.In 1928 g?Š?Šn abortus, g?Š?Šn op-breken. In Februari 1929

heeftweer ?Š?Šn koe verworpen. Zuilen 2 Oct. 1928 -f 25 In winter 1926â€”1927 hebben 3koeien geaborteerd ; in winter 1927-1928 ?Š?Šn koe (3 maand te vroeg),in winter 1928â€”[929 ?Š?Šn koe. Inden zomer 1928 hebben veel koeienopgebroken. Maartensdijk 11 Oct. 192825 Oct. 1928 13 In December 1927 ?Š?Šn koe geaborteerel (2 maand te vroeg) ; in denzomer 1928 hebben veel koeien op-gebroken ; reeds meerdere jaren isdit het geval. ?‰?Šnmaal zijn dekoeien ge??nt met levende Brucella-cultuur. Utrecht 17 Oct. 1928 24 In winter 1927 1928 hebben 5 koeien geabeirteerel (serumagglutinatie ). Tevoren n<x>it abortus. Inwinter 1928 weer ?Š?Šn koe ver-worpen Ztiilen 18 Oct. 1928 Handelsstal met steeds wisselende bevolking.



??? Woonplaats Datum van lietonderzoek dermelk Resultaat Aantalkoeien inden stal Anamnestische gegevens omtrentBrucella-infectie bij het vee Groenekan**** 31 Oct. 1028 10 Tot midden Januari 1929 nooitabortus bij het vee gehad ; l> we-ken te vroeg geworpen, serum-agglutinatie 1/3200 . Elinckwijk 2 Nov. 1928 3Â° In winter 1927 1928 hebben 5 koei-en geaborteerd ; in zomer 192Shebben enkele koeien opgebroken ;in winter 1928 1929 (tot Febru-ari) nog geen gevallen van abor-tus. ?‰?Šnmaal is de veestapel ge-ent met levende Abortus-cultuur,Bloedonderzoek op Br. Bang te-voren positief. Sommige dezer gegevens verdienen een nadere beschouwing. a) In het melkmonster * werden op 26 Juli geen abortusbacteri??ngevonden ; bij het vee waren geen gevallen van verwerpen voorge-komen. Nadat in October zich de eerste gevallen daarvan voor-deden, werd in de melk ook (op 25 October) Brucella

gevonden. b) In geval ** werden abortus-bacteri??n in de melk aangetroffen7 maanden, nadat ?Š?Šn der koeien 10 dagen te vroeg had gekalfd.Het serum dezer koe, een jaar na de vroeggeboorte onderzochtagglutineerde Br. Hang tot verdunning 11200 ; de complement-bindingsreactie was negatief. c) fn de stal *** was sinds een aantal jaren abortus bij het veeniet voorgekomen. Desondanks bevatte de melk, bij herhaaldonderzoek, Brucella Bang. d) Bij het vee in geval **** was nooit iets waargenomen, dat opBang-infectie kon wijzen (volgens bericht van den boer en dendierenarts). Desondanks werd in de melk op 31 October Brucellagevonden. Eerst 2\\ maand later kwam de besmetting clinisch totuiting, toen ?Š?Šn der koeien 6 weken te vroeg kalfde en specifiekeagglutininen werden aangetroffen in het serum van dit dier. Hetsymptoom abortus is hier dus opgetreden geruimen tijd nadat demelk reeds

bacteri??n bevatte. De groote affiniteit van het uier-weefsel voor Brucella is ook o.m. gebleken bij de infectieproef,die ik destijds heb verricht bij een 2-jarige drachtige vaars, dieintraveneus werd geinfecteerd met een uit den mensch gekweekteBr. Bang en bij welk dier reeds spoedig deze bacteri??n in het uier-secretum waren terug te vinden en ook na den partus aanwezigbleven (zie Tijdschr. v. Diergeneesk., 1928 No. 21). e) In ?Š?Šn bedrijf ben ik in de gelegenheid geweest een aantalmonsters melk van afzonderlijke koeien te onderzoeken. De vol-gende twee waarnemingen zijn daarvan vermeldenswaard :



??? Koe I : Is sedert pl.m. 3 jaren in de stal, heeft nooit geaborteerd,is drachtig. Serumagglutinatie met Br. Bang 1/800 , comple-mentbindingsreactie positief met ( 0,0005 Ccm. serum. De melkbevat Br. abortus (caviaproef: agglutinatie 1/1600 , comple-mentbindingsreactie met 0,0005 Com. serum , kweekproefuit de milt ). Koe II: is ruim een jaar in de stal, heeft niet geaborteerd ofopgebroken. Serumagglutinatie negatief (1/100), complementbin-dingsreactie negatief (0,06 Ccm.). De melk bevat Br. abortus Bang(caviaproef: agglutinatie 1/1600 , Complementbindingsreactiepositief met 0,005 Ccm. serum, Br. abortus gekweekt uit de milt). Uit deze gegevens blijkt dus, dat niet alleen koeien, vanwelkeniet bekend is, dat zij ooit hebben verworpen, toch abortusbacteri??nmet de melk kunnen uitscheiden, maar ook dat een negatieve be-vinding bij het serumonderzoek der koe niet uitsluit de mogelijk-heid, dat het dier

bacillendrager is. Reeds vroeger heb ik er opgewezen, dat hier waarschijnlijk een parallel te trekken is tusschende abortusbacteri??ndragende koeien en de humane typhusbacillen-dragers, bij welke laatsten ook na eenigen tijd de reactie van Win ai.blijvend negatief pleegt te worden. Ten opzichte van de vraag,of een koe Brucella met de melk uitscheidt, (hetgeen vooral voorzoogenaamde Modelbedrijven van belang te achten is) mag uithet voorgaande de gevolgtrekking worden gemaakt, dat dezeslechts is op te lossen door het opsporen der bacteri??n zelf. I)emeening, dat men zou kunnen volstaan, met het serologisch onder-zoek der koeien, berust op een misvatting. Onder de 60 melkmonsters uit de provincie Utrecht, waarvan hetonderzoek met ?Šcn of twee proefdieren ten einde is gevoerd,zijn tweemaal onderzocht. De 60 melkmonsters waren dus af-komstig van 56 verschillende boerderijen. Bij 41 der 60

monsters zijn g?Š?Šn, bij 19 wel abortusbacteri??ngevonden. Drie dezer 19 monsters hadden dezelfde herkomst en zijn optwee verschillende tijdstippen onderzocht : monster a op 17 Augustus 4- en op 27 September ,monster b op 11 October 4- en op 25 October 4-,monster c op 26 Juli - en op 25 October .Dus in de melk van 17 der 56 boerderijen werden Abortusbac-teri??n aangetoond, m.a.w. 30,3 % der boerderijen leverde metBrucella besmette melk. De melk der 56 boerderijen werd in consumptie gebracht door30 slijters. Van deze slijters leverden 14 melk, die abortusbacteri??nbevatte. Voorzoover dit onderzoek reikt, bleek dus 46,6 % derhandelsmelk besmet te zijn met Brucella. Het is niet onwaarschijnlijk, dat deze reeds zeer hooge getallen



??? de werkelijkheid slechts benaderen. Mijn bepalingen berusten opde entproef bij cavia\'s. Daarbij moet ermede rekening worden ge-houden, dat het aantal Brucella\'s, noodig om een infectie bij ditdier tot stand te brengen, vrij groot is (volgens Hagan minstensi oo) en dat er soms een belangrijk verschil in individueele gevoelig-heid der cavia\'s bestaat voor dit micro??rganisme. Het eerste zalzich vooral doen gelden, wanneer de melk afkomstig is van ver-schillende koeien, waaronder zich slechts relatief weinig bacillen-uitscheidende dieren bevinden, zoodat de verdunningsgraad zeergroot wordt. Zoowel bij vroegere onderzoekingen, als bij de hier be-sprokene heb ik een geval waargenomen, waar slechts ?Š?Šn derbeide cavia\'s, die met hetzelfde melkmonster gelijktijdig wareningespoten, geinfecteerd bleek te zijn, de andere niet (serumreacties,kweekproef). Het is dus mogelijk, dat onder het groote

aantal inter-current gestorven cavia\'s, geinfecteerde dieren waren, terwijl deoverlevende parallel-dieren gezond bleven. Er is tenslotte nog een derde factor, waarmede rekening is tehouden. Door sommige onderzoekers is er nl. op gewezen, dat deuitscheiding van abortusbacteri??n met de melk onregelmatig ge-schiedt. Een dergelijke periodieke bacillenuitscheiding kan invloedhebben doen gelden, op de getallen die ik hier heb willen bepalen. Tenslotte zij vermeld, dat ik behalve de tot nu toe besprokenmelkmonsters nog 8 heb onderzocht, afkomstig van buiten deprovincie Utrecht. Vijf dezer bleken abortusbacteri??n te bevatten.Dit pleit er voor, dat ook in andere streken van ons land te ver-wachten is, dat een groot gedeelte der melk besmet zal zijn. Keeren wij thans terug tot onze epidemiologische beschouwingen,dan is het opmerkelijk, dat bij een zoodanige besmetting der markt-melk, als uit het

beschreven onderzoek is gebleken, niet veel meerziektegevallen zich bij den mensch voordoen. Vergelijken wij boven-dien het aantal der aan febris undulans lijdende pati??nten in Neder-land met dat in Denemarken en Zweden, waar ook de alimentaireinfectie de hoofdrol speelt, dan valt het op, dat naar verhouding inons land de frequentie veel geringer is. Een verschillende methodiekvoor de opsporing der gevallen kan hierbij geen wezenlijken invloedhebben gehad (zie hiervoor Tijdschr. v. Diergeneesk. 1928, blz. 1073)Ook kan de oorzaak voor dit verschil niet worden gezocht in hetbestaan van een grooter infectiereservoir in de Noordelijke landen.Het is nauwelijks denkbaar, dat de mate van verbreiding derabortus-enzo??tie, zooals die onder den Nederlandschen veestapelheerscht, elders wordt overtroffen. Het aantal personen, dat rauwemelk pleegt te drinken, of room van onverhitte melk gebruikt, i?

zooals mij gebleken is â€” veel grooter, dan men in onzen tijdvan â€žhygi??nische voorlichting" mocht verwachten. Het valt daar-



??? om .niet te betwijfelen, dat een groot aantal personen dagelijksabortusbacteri??n tot zich neemt zonder belangrijke schade te lijdenaan de gezondheid. Reeds vroeger heb ik er op gewezen, dat in verschillende gevallenwaarschijnlijk cle infectie bij den mensch is tot stand gekomen,dank zij bevorderende factoren. Deze begunstigende invloeden kun-nen echter het onderhavige vraagstuk niet beheerschen. In ditverband verdient ook aandacht de eigenaardige leeftijdsverdee-ling der pati??nten, waarvan onderstaande tabel een indruk geeft: Denemarken (Maclsen). Zweden (King) Nd.-Amerika(Evasn). Nederland. 0 8 jr. 0 i to jr. 0 4 (4) 0 8â€”19 jr. 43 (9) \') i r -20 jr. 5 9 4 (12) 20 -29 jr. 56 21 -30 jr. 5 \'3 8 39 jr. 59 31 40 jr. 9 17 9 40 49 jr. 27 41 -5Â° F 5 11 2 50â€”59 jr. 12 5\' -60 jr. I 5 0 <>0- -69 jr. 7 61 70 jr. 0 6 0 Totaal : 204 25 65 23 Een dergelijke indeeling, waarbij onder de jonge kinderen vrijwelgeen

pati??nten worden aangetroffen, is in tegenstelling met de be-smettingskansen, die hier voorhanden zijn in verband met de hoofd-bron voor infectie, de melk. Dat deze belangrijkste groep vanmelkconsumenten juist valt buiten de ziektestatistiek der febrisundulans (door Br. Bang), toont o. m. aan, dat htt vraagstuk derepidemiologie en misschien ook dat der cliniek van dit lijden nogonbekende factoren herbergt. Welke tenslotte de omstandigheden zijn, die onder soortgelijkeverhoudingen, in Denemarken een grooter aantal slachtoffers maken,dan hier te lande, is moeilijk te gissen. Bezitten misschien de Bru-cellastammen, in Denemarken een grootere virulentie voor denmensch, dan die, welke in onzen veestapel huizen ? Hiertegenpleit, dat ook Kristensen nooit meer dan ?Š?Šn pati??nt heeft aan-getroffen in de gezinnen, waar eenlijder aan febris undulans aanwezigwas. Het is echter niet onwaarschijnlijk, dat een

nader onderzoekder huisgenooten aan het licht zal brengen, dat â€” evenals zulksreeds lang bij maltakoorts bekend is [Shaw (1906)] â€”een aantalder geinfecteerde personen clinisch niet ziek wordt. Een waarnemingvan Spengler (1928) wijst erop, dat dergelijke verhoudingen inder-daad ook bij ,,Bang-infecties" heerschen kunnen. \') Do cijfers tusschen ( ) geven aan de laagste leeftijdsgrens, die is waarge-nomen. (Slot volgt). "



??? BK F ALEN DER VOEDINGSBODEM-REACTIE BIJ VLEK ZIEKTE - CULTUREN, DOOR Dr. A. J. S. VAN ALPHEN. Hoewel liet niet op mijn weg ligt iets mede te deelen over bacte-riologisch vleesclionderzoek, had ik toch al reeds lang gaarneiets willen zeggen over een punt, dat toch w 1 verband houdt inetdit onderwerp. Het artikel van Frenkfi. over BacteriologischVleesclionderzoek in aflevering 2, 56ste deel van het Tijdschriftvoor Diergeneeskunde, geeft mij nu de goede aansporing om hetnavolgende te berde te brengen. Frenkel geeft aan welke voedingsbodems men voor het onder-zoek behoeft en noemt ook druivensuikerbouillon, om minder ge-makkelijk groeiende bacteri??n sneller tot afleesbaren groei te brengen(streptococcen, vlekziektebacillen). Wat betreft de vlekziektebacillen zou ik er op willen wijzen dathet van zoo groot belang is op welke manier de reactie van de voe-dingsbodem wordt

bepaald. Ik weet niet of het voor de keurings-diensten van overwegend belang is, met het oog op de te nemenbeslissing, 0111 het bewijs in handen te hebben of vlekziektebacillenal of niet aanwezig zijn in een bepaald geval. Afgezien daarvan,geloof ik toch wel dat niemand het prettig zal vinden als de uitslagvan zijn bacteriologisch vleesclionderzoek niet overeenstemt metde bevinding bij levende keuring (clinisch onderzoek) en het patlio-logisch-anatomische beeld der sectie. Dergelijke frappante mis-wijzingen kunnen zich bij het onderzoek op vlekziekte toch voor-doen, wanneer niet gedacht wordt aan of gelet wordt op de me-thode waarmee de alcaliciteit der te gebruiken voedingsbodemswordt bepaald. Wie zich daarvoor interesseert, kan ik aanraden te lezen wat inhet bekende verslag van de werkzaamheden der Rijksserurninrich-ting over het jaar 190(1 op pag. 167 Over iiet bepalen der reactievan

bacteriologische voedingsbodems â€” wordt medegedeeld. Als regel zullen de voor de keuringsdienst te gebruiken voedings-bodems wel worden bereid door een laborant. Deze personen ge-bruiken maar al te graag de lakmoesmethode 0111 de alcaliciteit deivoedingsbodems na te gaan. Het is zoo eenvoudig het werken metlakmoespapier. Men bedenke echter wel, dat wat betreft de vlek-ziektediagnose, men in deze omstandigheden tot negatieve uit-komsten kan komen betreffende het bacteriologisch onderzoek,terwijl het clinisch- en het pathologisch-anatomisch beeld beslistaan vlekziekte doen denken. De ervaring heeft geleerd dat zoolang de laborant werkt niet lak-



??? moespapier, men niet uit de moeilijkheid komt. De vlekziekte-bacillen zijn nu eenmaal kieskeurig wat betreft de reactie der voe-dingsbodems. Terwijl andere bacteri??n niet zien op wat meer ofmindere alcaliciteit, zijn de vlekziekte-bacillen uitermate gevoeligvoor iets te veel zuur en vooral voor iets te veel alcalie. In het bovengenoemde artikel in het Verslag der Rijksserum-inrichting wordt aangegeven waarom men met de lakmoesmethodehet niet in de hand heeft het goede reactiepunt voor de groei dervlekziekte-bacillen te vinden. Gelukt dit toch dan moet men datals een tref beschouwen en garandeert dit niets voor een volgendekeer. De inhoud van dit artikel bevat geen nieuws voor scheikundi-gen voor zoover het loopt over de indicatoren als zoodanig ; hunzijn deze feiten bekend genoeg. Voor bacteriologen mogen dezeaanwijzingen nog wel eens in herinnering worden gebracht. Debepaling der reactie

langs electrometrischen weg blijve buiten be-schouwing, daar deze methode slechts aan goed geoutileerde in-richtingen kan worden toegepast. Volgens het aangehaalde artikelis de beste en eenvoudigste methode de indicator-methode en welmet ncutraalrood als indicator. Men leest op blz. 171 : â€žDit neutraalrood is de aangewezen indicator voor de gewoneâ€žvoedingsbodem-bouillon. Deze kleurt zich wanneer hij de juisteâ€žalcaliciteit bezit, door toevoeging van eenige druppels alcoholi-â€žsclie oplossing, oranje, terwijl een geringe overmaat van alkaliâ€žzich door een gele tint verraadt. â€žVlekziektebacillen, welke zeer gevoelig voor aciditeits-veran-â€žderingen zijn, groeien in bouillon, die bovengenoemde reacties geeftâ€žuitmuntend, terwijl zij zich in een voedingsbodem, welke doorâ€žden indicator nog rood gekleurd wordt, veel langzamer ontwik-kelen, al zal ook door lakmoespapier in \'t geheel

geen verschil inâ€žalcaliciteit zijn waar te nemen." Men moet tenslotte gewennen aan dergelijke indicator-metho-den, waarbij het op kleuren zien aankomt, maar met eenigen goedenwil krijgt men al gauw voldoende routine en zal men bij de neutraal-??\'ood-methode de voldoening hebben dat alle bacteri??n goed willengroeien, zelfs de vlekziektebacillen. Dat deze bacillen erg gevoelig zijn voor een naar hun smaakgoede reactie blijkt uit het feit, dat als men een kolf bouillon vani Liter inhoud ontvangt, waarv-an de reactie te veel naar de zureof alcalische kant ligt, men er niet in slaagt daarin vlekziekte-bacillen aan het groeien te krijgen, zelfs al brengt men in de Liter-kolf een geheele, zwaar gegroeide gelatine-cultuur van vlekziekte-bacillen. Het behoeft, geen betoog dat met dergelijke bouillon, ofmet agar of gelatine daarmede bereid, men niet de minste kansheeft, bij enting van ?Š?Šn o??se uit vlekziekte-organen,

tot een con-clusie te kunnen komen en daar is het tenslotte in de vleeschkeuringtoch ook om te doen. 16 LVI



??? Voor de neutraalrood-methode kan men het best als volgt tewerk gaan : Men houde gereed : ie. een druppelfleschje, bevattend alcoholi-sche neutraalrood-oplossing in de sterkte van \\ gram neutraalroodop ioo c.c. alcohol van 70%; 2e. een kolfje bevattend aqua destil-lata, hetwelk men vrij van koolzuur uit de lucht maakt en houdt,door het even op te koken en in de kurk te bevestigen een zwane-hals gevuld met natronkalk. Om de reactie van de bouillon te bepalen neme men in een rea-geerbuis 5 c.c. bouillon en voegt toe 10 c.c. koolzuur-vrij aq. dest.Na menging, druppele men bij: 2 druppels der alcoholische neutraal-rood-oplossing. Indien men geoefend is, ziet men al reeds bij hetinvallen der druppels of de reactie goed zal zijn of niet. Men moetzich instellen op het zien van een oranje tint, zoowel bij aanzien ahdoorzien van het reageerbuisje met de gekleurde vloeistof. Een teroode kleur wijst op te weinig

alcalie, een te gele kleur geeft te veelalcalie aan ; beide tinten zijn voor de groei van vlekziekte-bacillenuit den booze. Men kan ook 10 c.c. onverdunde bouillon nemen en daarbij voe-gen 3 druppels der neutraalrood-oplossing, doch dan heeft men ookte maken met de eigenkleur der bouillon. Vooral wanneer men personeel heeft dat ingesteld is op de lak-moesmethode kost het overredingskracht hen er toe te brengenover te stappen op een andere methode, in dit geval de neutraal-rood-methode. Niets is eenvoudiger en gemakkelijker dan een lak-moespapiertje even nat te maken ; maar al heeft men dan voor deneutraalrood-methode iets meer ingredi??nten noodig, tenslottekomt het toch bij beide methoden neer op het leercn kleuren bepa-len. Heeft men dat bereikt, dan is het verschil dus dit : bij de lak-moesmethode heeft men niets met zekerheid te verwachten overde groei der vlekziekte-bacillen, bij de

neutraalrood-methode heeftmen die zekerheid wel. Hier zij er nog terloops op attent gemaakt, dat wanneer menbouillon bewaart in glazen kolven, men v????r het gebruik opnieuweven de reactie bepaalt, want vooral in nieuw glaswerk ioopt menveel kans dat de reactie, door afgifte van alcalie uit het glas,terug-loopt naar den alcalischen kant. Ten slotte zou ik er nog op willen wijzen, dat het van belang isdat men in de warme zomermaanden er op attent zij, dat men voorde bereiding der voedingsbodems uitgaat van vleesch, waarbij deslager geen conserveeringsmiddel heeft gedaan. Op abattoirs metkoelinrichting zal deze kans wel niet bestaan, maar wanneer menhet vleesch moet betrekken van particuliere slagers, denke men eraan dat zoodra het warm weer wordt deze menschen, krachtensgewoonte, het vleesch met conserveerende praeparaten (veelalboorzuurhoudend) behandelen. Zij denken er natuurlijk

niet aan



??? dat met voedingsbodems, bereid uit dergelijk vleesch, geen resul-taten te bereiken zijn. Al zijn er maar sporen boorzuur in den voe-dingsbodem dan zullen de vlekziekte-bacillen beslist niet groeien,ook al zou men met neutraalrood nog zoo goed de juiste reactiebepaald hebben. In zoo\'n geval is het hopeloos zoeken naar de re-den van het niet willen groeien, ieder en alles krijgt de schuld, ter-wijl toch de ware oorzaak ligt bij den leverancier van het vleesch.Men informeere om te beginnen bij den leverancier of het vleeschniet behandeld is met conserveeringsmiddel, of zelfs maar gelegenheeft op een plaats waar een dergelijk middel gebruikt is geworden,dit kan veel onaangenaamheden voorkomen. Rotterdam. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser er??rtert class der Rotlauf-bazillus nicht gedeiht in zu sauren oderzu alkalischen N?¤hrb??den. Da das Lackmuspapier als Reagens nicht zuverl?¤ssigist, empfiehlt er

die Indikator-mcthode mittels Neutralrot. Eine Orange-f?¤rbungdeutet auf eine geeignete Alkalizit?¤t der Bouillon ; Saure Bouillon wird rot, zualkalische Bouillon gelb gef?¤rbt. SUMMARY. The bacillus erysipelatissuis does not grow on culture-media that have a toostrong acidity or alkalicity. As the litmus-paper-test is not reliable, the author recommends to use ,,Neutral-red" as an indicator. By additon of a few drops of an alkoholic solution the brothshould assume an orange colour. If the colour turns into red, the medium is tooacid, whereas a yellow colour points to a too alkaline medium. R?‰SUM?‰. En milieu trop acide ou trop alcaline on n\'obtient pas de culture du bacilledu rouget du porc. Parceque la r?Šaction au papier au tournesol est sujet ?  l\'al?Ša,l\'auteur recommende de v?Šrifier la r?Šaction du bouillon au moyen de l\'indicateuravec le rouge-neutre (Neutralrot, En ajoutant quelques gouttes d\'une

solutionalcoholique de ce colorant, le bouillon doit prendre une couleur orange, (une couleurjaune indique une alcalcscence trop forte; si au contraire le bouillon est trop acideon voit une coloration rouge). BLADVULLING. Mono-chloorbenzol tegen perniones. Tegen wintervoeten (perniones) gebruikte Prof. v. Wai.sem (N.T.v.G. 1928 IIblz. 6054) met goed gevolg een 10% oplossing van monochloorbenzol in alkahol(3 maal per dag mede perseelen). Vr. Bevers in Europa. De in Noordamcrika veel voorkomende bever (castor fiber) komt ook nog opverschillende plaatsen in Europa voor; (Naturforscher, Der Zo??log. Garten.1928, blz. 247) nl. in Rusland op verschillende plaatsen, in Frankrijk (mondvan de Rh??ne), in Duitsland (aan de Elbe) en in Noorwegen. Vr.



??? (Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht,Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON). PRODUCTIECONTROLE IN DE PLUIMVEETEELT, door Dr. G. M. VAN DER PLANK. Zoo eenvoudig als de productiecontr??le is voor den eigenaar, zoomoeilijk is deze waar het geldt gegevens van de eigenaren door eenonpartijdige te doen controleeren. Da productiecontr??le onzer runderen is betrekkelijk gemakke-lijk , wanneer eenmaal in de 2 of 3 ja zelfs 4 weken een controleurbij het melken aanwezig is, kan een practisch voldoende nauwkeu-rige berekening van de totaal-opbrengst van bepaalde dierengemaakt worden. Een dergelijke controle op onze pluimveebedrijven zou alleendan mogelijk zijn indien op ieder bedrijf iederen dag een ambtenaar-controleur persoonlijk de valncsten en eierlijsten controleert. Al-leen door zeer groote bedrijven zouden de onkosten van een derge-lijke controle

gedragen kunnen worden. Toch wil een a.s. koopervan broedeieren of kuikens wel de gemiddelde productie van eenaantal bedrijven weten om een keus te kunnen doen voor zijn aan-koopen. Om eenigermate een beeld te geven van hun bedrijf werden totvoor enkele jaren uitsluitend toompjes kippen door de fokkers in-gezonden op verschillende z.g. legwedstrijden. Naast het Rijks-proeffokstation te Beekbergen werden op verschillende plaatsendoor landbouworganisaties en andere vereenigingen dergelijke leg-wedstrijden georganiseerd. De toornen van verschillende fokkers worden daar zoo goed mo-gelijk verzorgd en een geheel jaar op den leg gecontroleerd. Deze legwedstrijden waren en zijn te beschouwen als demon-straties, een reclamemiddel, wanneer althans de productie niettegenvalt. Nu gebeurde het wel dat een pluimveehouder, gelokt door hetbeste resultaat vaneen fokker op een

legwedstrijd, materiaal betrokwat later danig tegenviel. Als een der oorzaken daarvan werd be-schouwd de mogelijkheid dat een fokker zijn dieren voor de leg-wedstrijden speciaal uitzoekt en deze toom ver boven het gemid-delde van zijn bedrijf stond. Overal werd dan ook gezocht naar een methode om een juisterbeeld te krijgen van het gemiddelde productievermogen der be-drijven. De A(lgemeene) N(ederl.) P(luimveefokkers) V(ereeniging) be-noemde een commissie om dit vraagstuk onder de oogen te zien.



??? Deze commissie kwam met een nieuw systeem de z.g. Legcontr??leA. N. P. V. De eerste maal werden uit ieder bedrijf een 7-tal hennen wille-keurig genomen en deze in October verzameld op de wijze van eenlegwedstrijd. Spoedig bleek dat het materiaal der verschillendebedrijven niet goed vergelijkbaar was daar de hennen niet op het-zelfde tijdstip gebroed waren en dus niet gelijk met leggen aan-vingen. Daarna werd het systeem wat gewijzigd door niet hennen vande bedrijven te nemen doch een 50-tal eieren, deze werden all. n inBeekbergen gebroed en uit de kuikens willekeurig 7 hennen ge-kozen. Op grond van berekeningen meende men dat dit monster van7 voldoende was om het gemiddelde productievermogen van eenbedrijf te bepalen. Gezien het belang van deze proef eener nog jonge vereenigingmeende ik toen goed te doen alleen het bestuur mijn standpuntkenbaar te maken dat dit

monster te klein is om een beeld te gevenvan het gemiddelde der bedrijven. Nu in genoemde vereenigingdoor den Rijkspluimveeteeltconsulent een voordracht is gehoudengeheel in mijn geest, acht ik het van belang dat collega\'s in pluim-veedistricten practiseerend ook een overzicht krijgen van dezevoor de pluimveeteelt belangrijke kwestie. Het gaat hierbij om een kansberekening die wiskundig niet zoogemakkelijk is doch waarvoor de heer Kolkmeyer, vroeger con-servator bij Prof. Keesom, mij een practisch hulpmiddel aan dehand deed, waarvoor ik hem hier nog eens mijn dank betuig. De vraag waarom het gaat is clus deze : vertegenwoordigen 7hennen uit een pluimveebedrijf voldoende het geheele bedrijf,m.a.w. is de gemiddelde opbrengst van deze hennen ten naastebijdezelfde als de gemiddelde opbrengst van het geheele bedrijf ?(Ik laat hier even buiten beschouwing de kwestie van

verschillendeuitwendige omstandigheden). Deze vraag is door berekening te beantwoorden, een becijferingwelke ik echter gaarne aan meer bevoegde wiskundigen overlaat,wat niet wegneemt dat wij toch met een enkel woord van de daarbijgeldende overwegingen moeten spreken. Nemen wij ter vergelijking twee bedrijven, ieder van 100kippen, beiden met een gemiddelde productie per kip van 160 eie-ren, dan is gemakkelijk in te zien dat de kans om een monster van7 kippen te krijgen goed vertegenwoordigende het geheele bedrijfin het eene geval veel grooter kan zijn dan in het andere geval. I)ithangt nl. voor het grootste gedeelte af van de verdeeling der dierenover de verschillende groepen m.a.w. van de variabiliteit. In een graphische voorstelling is dit het beste te zien. Wanneer wij aannemen dat de slechtst produceerende kip van



??? ieder der beide bedrijven 90 eieren legt en de beste 220, dan zoudenbeide bedrijven als volgt kunnen worden voorgesteld : In het tweede geval is de kans om bij het monster van 7 veel lageproducenten te treffen duidelijk grooter dan in het eerste geval. Daar de variabiliteit in verschillende bedrijven zeer uiteen loo-pend zijn kan, is het begrijpelijk dat door kansrekening gevondenworden kan dat een monster van 7 te klein is. Practisch is het hulpmiddeltje mij door den heer Kolkmeyeraan de hand gedaan. Men maakt 100 papiertjes met op ieder pa-piertje de jaarproductie van een hen. Schudt men deze papiertjesgoed door elkaar en trekt men daarna blindelings er 7 uit dan is hetgemiddelde van de 7 gevallen het gemiddelde van het monster.Voegt men deze papiertjes weer bij de andere, en herhaalt men detrekking dan kan men weer een gemiddelde bepalen. Trekt menop deze wijze b.v. 10 maal dan

zou, indien een monster van 7voldoende was altijd Â? het zelfde gemiddelde moeten wordenverkregen. Maakt men de getallen â€žmooi", d.w.z. ongeveer in een curvemet bijna alle varianten dicht om het gemiddelde gelegen clanis de kans om goede monsters te trekken veel grooter dan wanneer



??? de verdeeling over de verschillende productieklassen ongelijk-matiger is. Wanneer wij de geheele loterij opzetten volgens deuitkomsten van een bepaald bedrijf dan komt zij meer met dewerkelijkheid overeen en levert naar mijn ervaring een monstervan 7 niet voldoende waarborgen dat het inderdaad het gemiddel-de van een bedrijf voorstelt. Hetzelfde bezwaar bestaat natuurlijk ook voor de toompjeswelke op legwedstrijden worden ingezonden, doch van een leg-wedstrijd wordt niet hetzelfde verwacht als van een leg controle. De legwedstrijden zijn meer te beschouwen als demonstratiesen met de beoordeeling der uitkomsten daarvan moeten wij even-goed voorzichtig zijn. Zoo licht is de kooper geneigd om uitsluitend te kijken naarhet gemiddelde van de 6 of 7 hennen en, wanneer dit gemiddeldehooger is dan dat van een andere toom, te concludeeren dat hetbedrijf waaruit de eerste toom afkomstig is

ook wat productiviteitbetreft hooger staat dan het andere. Ook hierbij kon alleen een berekening ons leeren of dit inderdaadmag worden aangenomen. Als voorbeeld van een dergelijke berekening neem ik een paartoornen W. leghorns uit het zooeven verschenen eindrapport vande 9e Ned. Legwedstrijd. Toom No. 28 gaf de volgende jaaropbrengsten : 151â€”180â€”205â€”196â€”213â€”171â€”212. Van deze 7 hennen is het rekenkunstiggemiddelde productiecijfer 1328 : 7 = 189.71. (M). Aan dit ge-middelde all?Š?Šn hebben wij niet veel. Daarom wordt de strooiingberekend een waarde (o) die iets leert over de afstand ( en â€”)waarop de varianten van het gemiddelde M zijn gelegen. 99 %van de varianten zijn nl. te vinden tusschen M 3 o en m â€”3 o,wanneer het bedrijf zoo groot is dat de normale distributie-kromme er voor geldt. De berekening van M ^ 3 o over eenaantal van 7 kippen heeft eigenlijk nog

maar een problematischebeteekenis. <-> wordt berekend volgens de formule o = waarin p a2 = de som der producten van het aantal varian-ten (p) met de kwadraten der afstanden (a)waarop die varianten van M zijn verwijderd.n = het aantal varianten.Bij deze berekening is in dit geval p â€” 1.



??? Afwijking Kwadraten Gemiddelde Varianten van het dier gemiddelde afwijkingen 151 38.71 1498.46 180 9.71 94.28 205 15-29 23378 T89.71 (M) 196 7-7i 59-44 213 23.29 542.42 171 â€” 18.71 350.06 212 -1- 22.29 496.84 - p Â?2 = 3275.28.^54p~8 = 23.4. Van dit toompje is dus bekend M terwijl wij eveneens aan-nemen dat 99 % der varianten liggen tusschen 189.71 3 x 23.4en r8g.7r â€” 3 x 23.4 d.w.z. tusschen 259.gr en 119.5. \\ zp <** = y 3275-28 Wil men verder een maat hebben voor de waarde, te hechtenaan het verschil der gemiddelden (M) van verschillende toornendan moet eerst berekend worden de middelbare fout (m) vaniedere M. v, Deze middelbare fout wordt gevonden uit de formule en is dus m het getal van toom 28. 23-4 l/? = 8.8 Â?\'m = A/28 Â? >w2s = i89-7 Â? 8.8. Metligt M28, het gemiddelde dus,tusschen ^3.3 en 216.1. Wanneer men nu het verschil wil weten (Mdif/) met de. mid-

delbare fout van deze waarde tusschen M28 en Mx het gemid-delde van een toom * waarvan ook mx is uitgerekend, dan kunnenwij dit verder uit de formule : (Mag Â? m2S) â€” (Mx Â? mj = Mdi/f Â? miift = MoÂ? â€” M waarin M, b.v. wanneer180 Â? 13.7 dan is di/twij voor 28M = M, M at/ 2 = K8.82 13.72 = ^265.13 = 12.?‡9.7 ^ 12.9. 28 terwijl 1 ^mdiff2 â€” m,Ma,, Â? miitt en miitt = Vm^ mx Â? mx de waarden hedden gevondenMx = 189.7 â€” r8o = 9.7. zeer groote waarschijnlijkheidtusschen 189.7 3 x 8.8 dus



??? Alleen wanneer Mm veel grooter is dan miitt mag \'gesprokenworden van een werkelijk verschil. In dit geval mag dan ook in\'t geheel niet geconcludeerd worden dat het bedrijf waaruit toom28 komt een hooger gemiddelde zal halen dan bedrijf x. CU1 OD cS 0??CX>OO inCvJ co tri CM| 266.2 rO â– r10 CM1 Â?Oi ir> NTCU a><ri CM 1 oi -3" i * CM OÂ? coNn t VBO 191.3 t OI co VD 1 In v> Â?V CM OCM Â?t 01 jâ€”c> CMCM t Ch iriaO <r CMI mO30 ?–K. I11II X II II I I IIII I III T 11 1 11I J. I II f I IIIIII r 11 1I1IIi.1 I I In bijgaande graphische voorstelling heb ik voor enkele bedrij-ven welke mededingen bij legwedstrijd en legcontr??le de waardeM Â? 3 wi voorgesteld. Telkens zijn genomen de 6 hennen welke mededingen, in ?Š?Šngeval zijn 3 waarden berekend nl. ?Š?Šn maal met en eenmaal zondereen reserve hen. Uit deze voorstelling is alleen te zien, dat de waarde M voor iedergeval zeer waarschijnlijk ligt tusschen

de beide aangegeven punten;waar precies is niet te zeggen , dat wij practisch dus veel opschietenmet het uitvoeren van dergelijke berekeningen zal wel niemandwillen beweren. Uit deze beschouwing volgt : Dat bij het vergelijken van legwedstrijd- en legcontr??le-toomen,waar het geldt het aantal eieren, niet volstaan kon worden met eensimpel vergelijken der rekenkundige gemiddelden. Wanneer wij de Mdifl Â? mdl/f van verschillende toornen eenerlegwedstrijd of legcontr??le gaan berekenen volgens de aangegevenmethoden vinden we bijna altijd waarden, waaruit niet geconclu-



??? deerd mag worden dat er, overgeslagen over het geheele bedrijt, eenverschil bestaat. Tot nu toe is er m.i. dan ook geen enkele methode, welke prac-tisch doorvoerbaar is, om een objectieve betrouwbare controle uitte oefenen op de productiviteit onzer pluimveefokkerijen. Een methode, welke in Duitschland schijnt te worden toegepastis alleen geschikt voor zeer groote bedrijven. Daarbij wordt voorieder bedrijf een controleur aangesteld en een aantal van deze con-troleurs, b.v. een 12-tal rouleeren steeds. Iedere controleur contro-leert dan elke maand een ander bedrijf. Het huidige systeem legwedstrijd of legcontr?´le zou bruikbaregegevens kunnen leveren indien het mogelijk was de vertegenwoor-digende toornen Â?10 maal zoo groot te maken. De legcontr?´le heeft v????r boven de legwedstrijd dat de hennenop denzelfden dag uit het ei komen en de eene eigenaar niet in hetnadeel komt ten opzichte

van een andere doordat zijn hennen ietste vroeg aan den leg zijn en ter plaatse van den legwedstrijd in-plaats van eieren te leggen gaan ruien. Concludeerende meen ik te mogen zeggen dat wij nog geen bruik-baar systeem van controle gevonden hebben en ons nog in het sta-dium van proefneming bevinden. Februari 1929. Samenvatting. De rekenkundige gemiddelden zonder meer vande productie der toornen ter legwedstrijd of legcontr?´le hebbenzeer geringe waarde voor de bepaling der productiviteit vande bedrijven welke zij vertegenwoordigen. Er is nog geen voorons land bruikbare methode van controle op de productiviteit derpluimveefok bedrijven. De legcontr?´le heeft slechts een enkel voordeel boven de leg-wedstrijd, nl. dat de te vergelijken dieren op denzelfden tijd uithet ei komen. BLADVULLING. De hond als prognose-steller. Volgens Ebstein (Miinch. Med. Woch., Tier. Rundschau 1929 blz.

62) werdvroeger bij diagnose en prognose van ziekten, wel gebruikt gemaak van de reuk-zin van den hond. Egyptiese artsen mengden het zweet van zieken met brood enzetten dat aan honden voor. Aten zij het dan was de prognose gunstig, weigerdenzij het dan werd de prognose ongunstig gesteld. Verwonding door Cactus-stekels. Stein (Wiener kl. Woch., Geneesk. Gids 1928 blz. 80) deelt twee gevallen medevan granuloom aan een vinger met erysipelo??de aandoe ningder vingers, zonder lym-phangitis of lymphadenitis, veroorzaakt door het indringen van stekels in denhuid. Met het oog op de in zwang zijnde liefhebberij om cactussen te kweeken,raadt hij aan die niet zonder handschoenen aan te pakken.



??? NAAR AANLEIDING VAN HET VOORTGEZET ONDERZOEKOVER KALFZIEKTE EN VERWANTE SYNDROMEN, DOOR B. SJOLLEMA. Naar aanleiding van mijn voortgezet onderzoek over kalf ziekteenz. meen ik het volgende ter kennis der praktizeerende dieren-artsen te moeten brengen. xe. Het is in de laatste maanden gebleken, dat koeien die â€žblijvenliggen", hetzij enkele dagen na den partus of wel gedurendeof na de lactatieperiode, dikwijls van dezen paretischen toe-stand door middel van een intraveneuze injectie van calciumchloride zijn te genezen. Wanneer zij reeds enkele dagen lagenen de voedselopname te wenschen overliet en niet zelden reedstevergeefs waren â€žopgepompt" trad het effect dezer therapieniet altijd zoo snel op als bij kalfziekte ; de genezing trad danveelal eerst den volgenden dag in.1) Ik meen in zulke gevallen in verband met den min of meeruitgeputten toestand te

moeten aanraden om intraveneus inte spuiten â€”â€? zooals verleden jaar ook reeds eenige malen metzeer goed resultaat bij kalfziekte is geschied â€” een mengselvan calcium-chloride en glucose, b.v. 30 gr. calcium-chlorideen 60 gr. glucose te zamen opgelost in 300 cc. water. Zoodanigeoplossing, steriel bereid en bewaard, blijft zeer lang goed.2e. Behalve de in mijn circulaire van Dec. 1928 aangegeven pre-ventieve behandelingswijzen tegen kalfziekte, zou ik willenadviseeren om vanaf circa drie weken v????r den kalftijd deproef te nemen met alleen levertraan (dus zonder kalkzouten)te geven. De hoeveelheid levertraan per dag zal dan wellicht50 cc. of meer kunnen bedragen.3e. Het zal mij zeer aangenaam zijn urine, geloosd enkele dagenvoor den kalftijd, te ontvangen van dieren, die vorige jarenaan kalfziekte leden.4e. Zeer stel ik op prijs mededeeling te ontvangen van de uitkom-sten der door mij

aangegeven therapeutische en preventievebehandelingswijzen. Ook indien zij eventueel niet gunstig wa-ren. Wanneer succes uitblijft ontvang ik gaarne bloed en urine. \') Het behoeft wel nauwelijks gezegd, dat bij deze gevallen niet altijd een func-tioneele stoornis, die met CaCl2 genezen kan, zal voorkomen noch dat er behalveeen functioneel lijden geen patholog.-anatomische afwijking zou kunnen zijn.



??? ENKELE BESCHOUWINGEN OVER DE MINISTERIEELE BE-SCHIKKING VAN DEN 15en JULI 1920, S. 138 (KEURINGS-REGULATIEF), door K. REITSMA. Het zoogenaamde keuringsregulatief staat op het oogenblik inde belangstelling der keuringsdeskundigen. In de Vereeniging vanSlachtliuisdirecteuren is na een inleiding van Dr. Luxwolda eenecommissie benoemd, welke tot taak heeft te onderzoeken of ditregulatief veranderd zou moeten worden, een onderzoek, dat voor-dien ook reeds geschiedde door eene commissie uit de Vereenigingvan Hoofden van Keuringsdiensten. Daarna werd in de op 8 De-cember 1.1. gehouden vergadering van den DiergeneeskundigenKring te Utrecht dit onderwerp ingeleid door collega Veenstkauit Amsterdam, waardoor ik ook in de gelegenheid was, mijnstandpunt uiteen te zetten. In iets gewijzigden vorm breng ikhierbij de daar ontwikkelde beschouwingen in een

grooter kringvan deskundigen. Het feit, dat in de beide vereenigingen van hoofden der belang-rijkste vleeschkeuringsdiensten in het land, het keuringsregulatiefin studie is genomen, doet vermoeden, dat men in het algemeenmet dit regulatief niet tevreden is, of dat men zulke fouten heeftgevonden, hetzij deze van den beginne af aan de voorschriftenkleefden, hetzij nieuwere onderzoekingen andere denkbeeldenbrachten, dat een wijziging dringend noodig is. Men zou dan eenneerslag van dergelijke gedachten verwachten in de literatuur,en wel voornamelijk in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde.Doch wanneer men zich hierover in dit tijdschrift ori??nteert, isde oogst schraal. Zeer kort moge ik even vermelden, wat er naarvoren is gebracht, doch verwijs voor het overige naar de aange-haalde artikelen zelve. De opmerkingen over het keuringsregulatief beginnen in eenverslag van Dr. van dek Kamp *), van de

bespreking, eveneensin den Diergeneeskundigen Kring, van de volgende vragen :,,Komt een endocarditis verrucosa, als verschijnsel van vlekziekte,bij het varken voor zonder eenige nevenverschijnselen? Zoo ja,is het aanleggen van culturen uit het vleesch dan gewenscht?"Het daarop volgende jaar publiceerde Kerstens 2) verschillendeopmerkingen. Hij bespreekt de vraag, wat dierlijke parasieten zijn,welke noch direct, noch indirect gevaar opleveren voor de gezond-heid van den mensch, en wat een noodslachting is. Vooral het



??? definieeren van de laatste soort van slachtingen, van groot belangjuist door de plaats, die hieraan in het K. R. gegeven is, lokteeen korte polemiek uit tusschen van Oijen en van der Slooten1).Later kwam Luxwolda op dezelfde kwestie terug. Voorts gaf in1925 van der Kamp 2) in een leerzaam artikel over bacteriologischvleeschonderzoek zijn meening over nog enkele punten weer. Dit waren over het algemeen korte opmerkingen. Het feit echter,dat aanleiding was tot het benoemen van de reeds eerder genoemdecommissie uit de Vereeniging van Slachthuisdirecteuren, was eenreferaat voor die Vereeniging gehouden over het bacteriologischvleeschonderzoek door Dr. Luxwolda, hetwelk gepubliceerd werdin het T. v. D. van 15 Mei 1928. Hoewel Luxwolda daar voor-namelijk dit onderzoek bespreekt, wordt niet alleen de techniek,doch ook de plaats hieraan in het K. R. gegeven, nauwkeurignagegaan. Zelfs zoo

nauwkeurig, dat men hier en daar Luxwoldavan formalisme niet kan vrijpleiten, hoewel waarschijnlijk de ge-geven feiten zoo scherp gesteld zijn, om ze beter te releveeren. Ikkan het geheele betoog van L. niet bespreken, doch zal enkelepunten eruit als grondslag voor mijn verdere beschouwingen nemen. Luxwolda wil het bacteriologisch onderzoek voorschrijven ????kvan de zieke dieren, en meent, dat het tegenwoordige K. R. teveel toegespitst is op de factor ,,het dooden in nood (wegens on-middellijk dreigend levensgevaar)" en, dat wegens de zeldzaam-heid hiervan, de indicatie tot het instellen van bedoeld onderzoekslechts zelden aanwezig zal zijn. En voorts, dat, wanneer men ditonderzoek instelt bij zieke dieren, geen noodslachtingen zijnde,het K. R. ons als leidraad in den steek laat. Natuurlijk ben ik het met L. eens, dat in het K. R. niet allesomschreven is, maar vergeet hij daarbij niet, dat het geheeleK. R.

volgens ontstaan en structuur een complicatie van â€žbijzonderegevallen" is? Immers in de artikelen 36 tot en met 39 van het K. B. van 5 Juni1920, S. 285 wordt omschreven, wat afgekeurd en wat voorwaar-delijk goedgekeurd wordt, en hierin wordt tevens vastgelegd, datde Minister bepaalt, in â€žwelke bijzondere gevallen" moet wordenafgekeurd, en in welke moet worden goedgekeurd onder naderaan te geven voorwaarden ! Deze bepalingen nu van den Minis-ter zijn gegeven in het Keuringsregulatief. Wanneer dit dus nietop een bepaald geval van toepassing is, dan is dit geen fout vandit regulatief, en dan behoeft men ook niet voor de beoordeeling,zooals Luxwolda aangeeft, het aanwezig zijn van kiemen in hetvleesch te beschouwen als een â€žbelangrijke afwijking". Neen,doch dan behoort dit vleesch beoordeeld te worden volgens de 1 \') t. v. D., Deel 50, BI. 215.



??? algemeene richtlijnen van de artikelen 36 tot en met 39 van hethierboven aangehaalde K. B. Juist, omdat het geen bijzondergeval is, zooals de Minister bedoelt. En wanneer men den geestvan het regulatief kent, en zijn taak ernstig, nauwgezet, ?¨n we-tenschappelijk opvat, komt men daarom niet in botsing met, dochkan men veeleer zijn beslissing nemen volgens wettelijke bepalin-gen. Ook Kerstens heeft hierop reeds gewezen. Voorts ben ik het volkomen eens met van Oijen 1), waar hijbij de bespreking van het artikel van Luxwolda opmerkt, datde uitoefening van vleeschkeuring niet verlaagd moet worden tothet mechanisch toepassen van een aantal voorschriften, doch alseen tak van practische uitoefening der diergeneeskunde! Zijn er nu werkelijk fouten in het K. R., en bovenal, zijn erwerkelijk voorschriften, die bijvoorbeeld ons zouden kunnen ver-plichten een dier goed te keuren, dat wij een gevaar achten

voorde volksgezondheid? Zoo staan m. i. de zaken niet, doch ietsanders is, of men den tijd gekomen acht, om met enkele nieuwedenkbeelden omtrent de beoordeeling van vleesch rekening tehouden, of zooals sommigen meenen, dat een uitbreiding van hetK. R. nuttig zou zijn voor den beginneling, en voor den â€žzwakkenbroeder". Het is echter de vraag of dit voor den beginneling, die thansin de gelegenheid is, behoorlijk onderlegd van de universiteit tekomen, noodig is, en of men den â€žzwakken broeder" hetzij metof tegen zijn zin, hiermede in het rechte spoor zou houden. M. i. zal dit niet helpen, al stond de dikte van het meslemmetin het K. R. omschreven. Luxwolda wijst echter terecht op de wenschelijkheid om ge-vonden kiemen te identificeeren, zoodat hieruit, volgens hem, eenbelangrijke economische winst zou voortkomen, daar veel minderdieren afgekeurd zouden worden. Van Oijen is dit met hem

eens, en ook reeds van der KamiÂ?merkte op, dat het toch eigenlijk absurd is, dat men vleeschmet vlekziektebacillen, en soms met tuberkelbacillen na sterilisatieconsumeert, terwijl in vele gevallen vleesch met andere bacilleneven onschadelijk zou zijn. Afgezien van kiemen, die thermo-stabiele giften zouden kunnenproduceeren, kan ik mij hiermede volkomen vereenigen. Menvoert wel aan, dat identificatie der kiemen lang niet overal zal kun-nen plaats vinden. Wanneer men echter weet, dat de meerd< rheidvan alle in ons land geslachte dieren aan Openbare Slachthuizen,met in den regel geschoold personeel en goede laboratoria, wordtgeslacht, en voorts, dat ieder laboratorium vaak weer de bacterio-logische onderzoekingen doet voor een groote kring van het oni-



??? liggende platteland, vervalt dit argument, dat zich evenzeer richttegen het thans voorgeschreven eenvoudige onderzoek op kiemen. Bovendien staat in het K. R., dat, wanneer b. o. is voorgeschre-ven, en dit onderzoek niet kan geschieden, afkeuring van hetvleesch moet volgen. In plaats van â€žbacteriologisch onderzoek"is toch zeer gemakkelijk te lezen â€židentificatie der gevondenkiemen". En wanneer men meent, dat gedurende dit langereonderzoek het vleesch zou bederven, dan was dit m.i. v????r hetonderzoek reeds dermate afwijkend, dat daarom afkeuring gebodenzou zijn. Dit is een natuurlijker houdbaarheidsproef dan dievan M??ller ! Wil men, alles samengenomen, om deze redenen het K. R. naderbezien, en dat schijnt wel algemeen de opinie te zijn, dan zou hetdaarbij van karakter moeten veranderen, namelijk in plaats vaneen lijst van bijzondere gevallen, zou het de geheele vleeschkeuringin

compendium-vorm moeten voorstellen. Wanneer men het K. R.in dien zin zou willen opbouwen en daarbij rekening houden methet hierboven aangevoerde, dan dient men eerst\' de algemeenegrondslagen vast te stellen, waarop het gebouw van bepalingenzal komen te rusten. Deze grondslagen zou ik als volgt willen formuleeren :ie. Vleesch met belangrijke afwijkingen wordt afgekeurd ;2e. Vleesch zonder of met lichte afwijkingen wordt behandeld als volgt : a. Vleesch, dat voor den mensch schadelijke kiemen bevat,wordt afgekeurd ; b. Vleesch, dat voor den mensch onschadelijke kiemen bevat,wordt gesteriliseerd ; c. Vleesch, dat in bacteriologischen zin steriel is, doch af-komstig is van dieren lijdende aan bloedziekten (piroplasmosis, leucaemie),ziekten door filtreerbare vira (varkens-viruspest, mond-en klauwzeer),ziekten, vergezeld van eene toxinaemie (maligne oedeem, petechiaal-typhus),wordt gesteriliseerd ;

d. Vleesch van niet gezonde slachtdieren (dus van zieke engestorven dieren en van noodslachtingen) wordt, voor zoo-ver het steriel is, behoudens enkele nader aan te gevenuitzonderingen, goedgekeurd onder voorwaarde van verkoopin het klein onder toezicht. Toelichting. Punt a. Een uitzondering zullen die ziekten maken, zooals uithet schema op bladzijde 248 blijkt, waarvan men meent de schade-lijkheid van het vleesch door steriliseeren te kunnen elimineeren.



??? SCHEMA voor de beoordeeling van zieke, in nood geslachte en gestorven dieren. Vleesch belangrijk afwijkend........................................................ Afkeuren. Goedkeuren (G) (bij lichte ziektever-schijnselen bij de levende keuring,en/of bij de geslachte keuring). ^ Goedkeuren onder voorwaarde van ver-koop in het klein onder toezicht(V.G.T.). Steriliseeren (V.G.). Vleesch niet of lichtafwijkend Imond- en klauw-zeer. B.o. I l varkensviruspest maligne oedeempetechiaal typhustetanus Toxinaemi??n -> Steriliseeren (V.G.). t.b.c. vlekziekte derborstziekte) varkensbac. pest \' overige ziekten - Steriliseeren(V.G.). Afkeuren. b.o. = bacteriologisch vleeschonderzoek.



??? Punt b. Geeft dus een nieuwe richting aan, vordert namelijkÂ?en verdieping van het bacteriologisch onderzoek. Een uitzonde-ring zullen bijvoorbeeld maken kiemen, die thermostabiele giftenproduceeren. Punt c. Het is m. i. in het algemeen gesproken, ongewenscht,dat vleesch, dat smetstoffen of toxinen bevat, hoewel men diebacteriologisch niet kan aantoonen, zonder sterilisatie, welke dezestoffen vernietigt, in het verkeer gebracht wordt. Punt d. Onder zieke dieren diene men te verstaan alle dieren,die algemeene ziekteverschijnselen vertoonen bij de levende keu-ring, doch ????k die, welke deze niet vertoonen, doch waarbij bij dekeuring na de slachting wordt gevonden een zwelling, degeneratieof acute ontsteking van een of meer parenchymateuse organen,der darmen, sereuze vliezen of lympheklieren. De uitzonderingen, welke op dit punt betrekking hebben, zou-den bijvoorbeeld kunnen zijn dieren, welke

bij het leven geen ofweinig ziekteverschijnselen vertoonen, wat overeenstemde met dekeuringsbevinding. Ik ben mij zeer goed bewust, dat misschien zoo op ieder puntaanmerkingen zijn te maken, doch ik wil deze punten alleen gevenals grondslagen, als regels, die later door de uitzonderingen be-vestigd moeten worden. Wanneer men deze grondslagen aan-vaardt, dan is het volgende werk slechts het opzoeken dezer uit-zonderingen, hetgeen een kwestie is van ervaring, groote litera-tuurkennis, en ten slotte van een compromis tusschen de inzichtender verschillende deskundigen. Ten einde het geheel overzichtelijk te maken zijn deze puntensamengevat in bijgaand schema, dat, ik herhaal het, dus slechtsals onderwerp van verdere uitwerking wordt aangegeven. Bij bestudeering zal blijken, dat de door Luxwolda, van Oijenen mij gewenschte veranderingen erin zijn aangebracht, als uit-breiding van het

bacteriologisch onderzoek ????k tot de zieke die-ren, identificatie der eventueel gevonden kiemen, terwijl de nood-slachtingen geen aparte â€žkaste" meer vormen, doch volgens de-zelfde regels beoordeeld worden als de andere dieren. Zelfs ook de gestorven dieren. Want afgezien van de eventueele afkeuring van deelen, die ver-anderd zijn door het iets langere contact met de ingewanden,zijn er geen argumenten aan te voeren, waarom deze volgens eenapart principe beoordeeld zouden moeten worden. Ook de keuring der tuberculeuze dieren past in dit schema,indien men slechts in plaats van bacteriologisch onderzoek stelthet nauwkeurig pathologisch-anatomisch onderzoek naar een verschebloedinfectie. Voorts is de onlogische bepaling, dat ieder wegens â– ) Hiermede wordt natuurlijk niet bedoeld de bekende agonale of postmor-tale infectie van een gestorven slachtdier met saprophvtische kiemen.
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??? tuberculose in nood geslacht dier afgekeurd moet worden, ver-vallen. Ook deze dieren dienen rationeel te worden beoordeeld, alnaar gelang het vleesch afwijkingen vertoont en bacillen bevat. Voorts is in het schema de beoordeeling der ziekten, veroor-zaakt door voor den mensch schadelijke kiemen, gesplitst, en welin twee groepen : de eerste groep, met name genoemd (tuberculose,vlekziekte, bacillaire-pest en borstziekte der varkens en nog an-dere) welke gesteriliseerd kunnen worden, en een tweede groep,welke niet met name genoemd worden, welke moeten wordenafgekeurd. Blijkt nu bij nader onderzoek, dat het geen bezwaar oplevertbij een bepaalde ziekte het vleesch te steriliseeren, dan wordtdeze met naam in de andere groep van het schema opgenomen. Ik heb reeds eenige malen betoogd, dat uitzonderingen ge-wenscht, zelfs hier en daar noodig zijn. Zoo zullen dieren, lijdendeaan

hondsdolheid en veepest om redenen van veterinair-politio-neele aard niet gesteriliseerd, doch afgekeurd moeten worden.Zoo zullen lichte ziektegevallen van mond- en klauwzeer nietgesteriliseerd, doch langs de vrijbank verkocht kunnen worden,wanneer namelijk de acute phase van het proces (het circuleerenvan de smetstof in het bloed) afgeloopen is, en het proces zichgelocaliseerd heeft. Op deze wijze worden m. i. art. i en gedeeltelijk art. 2 (de ge-zamenlijke infectieziekten) van het tegenwoordige K. R. samen-gevat en gewijzigd en zou men in een reeks opmerkingen de uit-zonderingen kunnen vastleggen, en verder, wat men onder be-paalde gebezigde uitdrukkingen als versche bloedinfectie, ziekdier, etc. verstaat. Met enkele bepalingen omtrent parasieten, en de beoordeelingvan organen, en enkele andere zaken zou het regulatief compleetzijn. Ik herhaal, dat, zooals het hier aangegeven is, dit nog

nietcompleet is. Dat was ook niet de bedoeling, het is hier slechtsuitgestippeld. Misschien mogen nu sommigen meenen, dat met deze beschou-wingen een open deur ingetrapt wordt, en misschien heeft denmakers van het tegenwoordige regulatief indertijd een dergelijkschema voor den geest gestaan. In dat geval is het dan toch m. i.nuttig, dat v????r en aleer men veranderen gaat, men zich dit nogeens helder voor oogen stelt, zoodat het resultaat van alle over-wegingen een rationeele wijziging der voorschriften ten gevolgemoge hebben. Velp, December 1928.



??? Naschrift. Eenigen tijd, nadat bovenstaand artikel de Redactie had bereikt,verscheen in de aflevering van 15 Januari 1929, dat van Dr. H. S.Frenkel, waarin deze hoofdzakelijk het bacteriologisch vleesch-onderzoek behandelt, doch ook de kwestie van determinatie vaneventueel gevonden kiemen aansnijdt. Met genoegen heb ik gelezen, dat ook Frenkel o.a. tot de con-clusie komt, dat voor het bacteriologisch onderzoek van slacht-dieren, uitgezonderd die, welke den natuurlijken dood gestorven,of in nood gedood zijn, men kan volstaan met het onderzoek vande milt alleen. Dit bevestigt mijn ervaring van de laatste vijf jaren, waarin ikreeds gewoon was, ten einde een vergelijkend overzicht te krijgen,voor elk onderzoek te nemen de milt, een nier, een stuk vleesch(voor ieder 1 agar- en 1 druivensuikerbouillonbuisje) en dikwijls?Š?Šn of meer lympheklieren. Dit had mij er reeds toe geleid,om in spoedgevallen van

dieren, die ik levend gezien had, en waarbijna slachting een kleine afwijking geconstateerd werd, dan ookall?Š?Šn de milt te onderzoeken. Ook Kars komt in zijn dissertatie (Utrecht 1926) tot dit resultaat. Wanneer Frenkel de in nood gedoode slachtdieren van ditvereenvoudigde onderzoek uitsluit, doet hij dit, zooals hij mede-deelt, omdat hij meent, dat deze veelal den natuurlijken dood ge-storven zijn. Deze opinie zal m.i. moeten berusten op locale om-standigheden of andere factoren. Ik weet bovendien niet, of deonderzoekingen van Frenkel geschiedden met materiaal, dat uitde onmiddellijke omgeving verkregen, of â€” wat een groot verschilmaakt â€” over grooten afstand toegezonden was. Mijn ervaring is, dat reeds vervoer over betrekkelijk korten af-stand het aantal positieve bevindingen kan doen toenemen. In ieder geval komen dergelijke â€žgestorven" noodslachtingenhier zeer zelden voor, en daarom gaat

de boven bedoelde uit-sluiting te ver. Van een vereenvoudigd onderzoek zouden m.i. zijn uit te sluitenal die slachtdieren, waarvan men kan verwachten, dat voor of naden dood een invasie van darm- of andere bacteri??n heeft plaatsgevonden. Want op dit laatste komt het aan, en niet op de reedszooveel verwarring gesticht hebbende scheidingsmuurtjes tusschengestorven, in nood geslachte en andere slachtdieren. Bovendien geloof ik, dat van het aantal opgegeven noodslach-tingen, indien men ze alle eens op de keper ging beschouwen, erzeer weinig zouden overblijven, die werkelijk door ziekte in dreigendlevensgevaar verkeerden, en daarom geslacht werden. Maar ik wildirect toegeven, dat ook deze opinie onder invloed van locale om-standigheden gevormd kan zijn. Verder blijkt uit het artikel, dat Frenkel een tegenstander is



??? van het scheppen van de mogelijkheid om soms kiemhoudendvleesch voorwaardelijk te kunnen goedkeuren. En dit vooral opden moeilijk te waardeeren grond, dat de differentiatie van degevonden kiemen â€žzeer tijdroovend, vaak moeilijk is, en voor depraktijk op groote bezwaren zal stuiten, bezwaren, die onover-komelijk worden, wanneer men niet over een koelruimte beschikt,die het mogelijk maakt het vleesch en de organen in afwachting deruitvoerige bacteriologische onderzoekingen te bewaren". Dit laatste, de uitvoering der onderzoekingen (de uitvoerigheidzal over het algemeen wel wat meevallen : zie Standfusz), is echtereen zaak van tweede orde, en doet niets af aan het principe vanonder voorwaarden kunnen goedkeuren van kiemhoudend vleesch. De eenige opmerking, die op deze beoordeeling slaat, houdtverband met de omlangs ontdekte pathogeniteit van den abortus-bacil voor den mensch.

Afgezien van het feit, dat men veelal doorsteriliseeren aan deze bezwaren zou ontkomen, doet men tochaltijd beter te werken met de gegevens, die ter beschikking staan,dan in plaats daarvan zijn houding te bepalen op grond van nogwel eens te verwachten mogelijkheden. En nu de differentiatiezelf. Frenkel wil het bacteriologisch vleeschonderzoek zoo een-voudig mogelijk maken, z????, dat het in de praktijk, â€” en dan denktF. speciaal aan de combinatie van de geneeskundige praktijk metdie der vleeschkeuring â€” zooveel mogelijk toepassing kan vinden.Dit is best, prachtig, doch wat is aan den anderen kant het grootenadeel? Dat men vervlakkend werkt, in plaats van bevordert, datalle hulpmiddelen der wetenschap toegepast worden, met het doelniet meer vleesch te vernietigen, dan strikt noodzakelijk is. Wantscherp geformuleerd komt het hierop neer, dat de directeur vaneen groot, uitnemend geoutilleerd

slachthuis zijn meerder kennenen kunnen voor dit doel niet kan en mag benutten, omdat zijn practiseerende collega uit......... noch een koelruimte, noch den tijd heeft, en misschien ook niet de capaciteiten bezit, om ditmeer uitgebreide onderzoek te verrichten. En nogmaals, voor denlaatste, blijft immers de beoordeeling, bij het niet uitvoeren vandit onderzoek, gelijk aan wat nu voorgeschreven is. Dit zijn mijnbezwaren tegen de opvattingen van Frenkel, die ik meende aanmijn artikel te moeten toevoegen.



??? THERAPIE VAN SLOKDARMVERSTOPPING BIJ HET RUND door Dr. W. F. VAN BEEK. Het heeft er alles van alsof er over bovenstaand onderwerpmoeilijk nog iets nieuws te zeggen zal zijn, daar het bovenge-noemd euvel veel voorkomt en men dan licht ertoe komt diversehulpmiddelen toe te passen. Het volgende bedoelt niet iets nieuwste zijn, toch hoorde of las ik er nog niet over. Ik doel speciaal op die gevallen, waarbij het niet mogelijk isom met de slokdarmsonde het verstoppende voorwerp weg tewerken en waarbij ook de mogelijkheid is uitgesloten om het metde hand te bereiken zoodat het door den mond verwijderdkan worden. Dus de gevallen, meest verouderde, waarbij hetverstoppende voorwerp in het borstgedeelte van den Oesophaguszit en waarbij kramp der slokdarmspieren is opgetreden. Menmoet dan tenslotte, na veel pogingen met de sonde te hebben ge-daan, al of niet vergezeld van ingeven

van olie, de zaak aanzienen soms om erger te voorkomen, alvast penssteek doen. Kort geleden wederom zoo\'n geval behandelend, viel het mijin, dat misschien sulfas atropini hier kon helpen, daar het denslokdarmkramp opheft. Ik spoot de koe, die reeds een flinketympanites had, 60 mgr. in. Na ^ een half uur herhaalde ikmijn poging om den voedselprop naar den maag door te drukkenen wel met plotseling succes. Toegegeven dient, dat de atropine verre van gunstig is met hetoog op den tympanites, doch een trocart is allicht bij de hand.Het buisje behoeft niet langer te blijven zitten dan gedurendede werking der atropine, daar daarna de pensgassen langs dengewonen weg uitwijken. Tegenover de noodzaak van het troca-reeren staat in die gevallen toch ook het niet geringe succes, datmen de oorzaak van alle stoornissen vermag op te heffen. M. i. kan het zijn nut hebben, collega\'s op deze eenvoudigetherapie

opmerkzaam te maken. Numansdorp, Januari 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Bei einer Kuh mit Verstopfung der Brustabschnittes des Schlundes durch ein-gekeilten Fremdk??per, machte Verfasser eine subkutane Atropin-einspritzung zurHebung des Muskelkrampfes. Bald nachher konnte er mit Leichtigkeit den Fremd-k??rper mit der Schlundsondc gegen den Magen hinab stossen. SUMMARY. In a case of obstruetion of the thoracic part of the Oesophagus in cattle, the



??? author made a subcutaneous injection of atropine, in order to relieve the mus-cular spasm. After that the obstructing object was easily pushed down into thestomach with a probang. R?‰SUM?‰. Dans un cas d\'obstruction de la partie intrathoracique de l\'oesophage chezune vache l\'auteur fit usage d\'une injection souscutane?Š d\'atropine pour com-battre la spasme musculaire. Apr?¨s cela il pouvait facilement refouler le corps?Štranger dans l\'estomac ?  l\'aide du cath?Šter BEHANDELING VAN MOND- EN KLAUWZEER, door H. POOT. \') Aan de artikels over behandeling van mond- en klauwzeer,voorkomende in het Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 15 Aug.1927 en 15 Maart 1928, wil ik nog een bijvoegen ; het betreft hetgebruik van hetzelfde praeparaat in den loop van het jaar 1928. In het voorjaar van 1928 kregen 2 van 3 nieuw aangekochtekoeien korten tijd na aankomst op de boerderij van den

landbou-wer v. d. E. te R. mond- en klauwzeer. Na onmiddellijke afzondering der zieke en inspuiting van dezeen van de door deze runderen besmette koeien, tezamen 12 stuks,waarvan 5 in zeer lichte graad doorziekten, had geene uitbreidingvan de ziekte op deze boerderij plaats ; deze trad op na aankoopvan 3 runderen 16 dagen later, bij alle drie korten tijd na aankomst.Deze infectie was oorzaak dat het overige vee op de boerderij,wegens begonnen uitbreiding der besmetting, moest worden inge-spoten, tezamen, ziek en verdacht, nog 25 stuks, waarvan er nu7 in zeer lichte graad doorziekten en de andere koeien vrij bleven. De landbouwer v. o. K. te V. had al enkele dagen mond- enklauwzeer onder zijn vee en dacht, naar het algemeen licht ver-loop der ziekte bij het vee van enkele landbouwers in zijne om-geving te oordeelen, geene maatregelen te moeten nemen. T)en22sten Mei kwam hij \'s morgens met

de boodschap, dat hij eeneruim 3-jarige koe had, die sedert 3 dagen alle voedsel weigerde,geen uiterlijk zichtbare teekenen van mond- en klauwzeer toonde,geen droppel melk meer gaf, sedert een paar dagen aan eene pro-fuse diarrhee leed terwijl de oogen steeds dieper in de kassen wegzon-ken. Deze verschijnselen vond ik bij mijn onderzoek alle aanwezig, \') Wij willen den heer Poot plaatsing van dit artikel niet weigeren, zullen echtereventueele beschrijving van verdere proeven niet opnemen alvorens de schrijvermeer bizonderheden over het middel bekend maakt. Redactie.



??? terwijl de pols niet meer was te voelen. Ik spoot de koe onmiddellijksubcutaan in en gaf aanwijzing voor de voeding. Den volgendendag vond ik het dier aanmerkelijk beter en na 8 dagen was hethersteld, zonder eenige verdere behandeling en gaf de volle hoe-veelheid melk als voor het ziek worden. Dat het virus hier niet met zich liet spotten bewees een anderekoe, die \'s avonds den 2isten nog 8 liter melk gaf en \'s morgensvan den 22sten niet genoeg om de spenen nat te maken. Toen ikom 9 uur op de boerdexij aankwam, leed deze ruim 4-jarige koeaan een tremor muscularis over het geheele lichaam als gevolgvan de infectiekoorts, welk beven nog aanhield toen ik ruim 2 uurlater de boerderij verliet. Deze koe had den volgenden morgen inhooge mate gezwollen ledematen, voor van af de klauwen tot bo-ven het carpaalgewricht en achter tot boven het tarsaalgewricht ;het slijmvlies van de tong werd voor het

grootste gedeelte afge-stooten ; 12 dagen na de inspuiting gaf deze koe bijna het vollekwantum melk als voor de ziekte. De inspuiting en het verloop der ziekte bij het overige vee opdeze boerderij weken niet af van die bij vroeger beschreven ge-vallen. Bij Z. te V. behandelde ik eind Juli 11 kalveren per os, de me-dicijnen werden 3 maal daags door de gewone drank der kalverengemengd, toegediend 6 dagen lang ; bij het begin der behandelinghadden juist 2 kalveren mond- en klauwzeer gekregen ; uitbrei-ding had in deze koppel niet plaats. Half Juli werd de kleinste helft der veestapel van den landbouwerv. V. te S. ingespoten, de ziekte had al een paar dagen bestaan,doch het verloop week niet af van de vroeger waargenomen enreeds beschreven gevallen. Door samenloop van omstandighedenhad geen inspuiting plaats toen de ziekte ook onder de anderehelft uitbrak ; doch juist daardoor trad het nut der

inspuitingdes te duidelijker aan het licht, de ziekte verliep in deze koppelmet tal van langdurige processen. Begin September behandelde ik per os gedurende een weekeene z.g.n. dampige, cachectisch uitziende koe ; residu van door-gemaakt mond- en klauwzeer in Februari. De lange, dorre, recht-opstaande haren wezen geen enkele plek aan, waar de koe zichnog had gelikt. Toen ik eind September het dier weer zag, was ereene groote verandering waar te nemen ; de voedingstoestand wasaanzienlijk verbeterd, de melkgift toegenomen, de haren lagengesloten en tal van plaatsen op de huid wezen de plekken aan,waar de tong terdege had dienst gedaan. De koe staat nu op stalen scheren is niet noodig. Prophylactisch heb ik maar eenmaal een proef genomen. Hetbetrof 4 hoogdrachtige koeien van den landbouwer C. te S., diegehouden werden op een weiland op verre afstand van de boerderij



??? gelegen, waar het mond- en klauwzeer ten einde liep en al dejonge varkens benevens een beste melkkoe aan de ziekte gestorvenwaren. Voor het overbrengen van deze koeien liet ik elke koe twee-maal daags drie dagen lang per os behandelen en na overbrengingop besmet terrein der boerderij nog 4 dagen lang ; bij geen enkeledezer koeien is mond- en klauwzeer waargenomen. Bij borstziekte der varkens heb ik hetzelfde praeparaat verschei-dene malen met succes gebruikt, terwijl het op vlekziekte geeninvloed uitoefent. Niet gaarne zou ik willen beweren hiermede het vraagstuk dermond- en klauwzeerbestrijding te hebben opgelost, doch zooveelheb ik thans wel gezien, dat met dit praeparaat onnoemelijk veelvoordeel te behalen is. Nog veel meer dan ik in de gelegenheid was te ontdekken zaldoor verdere proefnemingen op de boerderijen aan het licht ko-men ; denk aan de prophylaxe ; en het staat

dan ook voor mij vastdat verder onderzoek veel zal bijdragen om het grootst mogelijknuttig effect ervan te leeren kennen en spoedig zal leiden tot hetbesef dat een mond- en klauwzeerinstituut overbodig is. Het zou een dwaling zijn de gunstige uitslag der werking vanhet praeparaat van de beschreven en niet beschreven gevallenaan toevallige omstandigheden of aan mindere virulentie dei-smetstof te willen toeschrijven. Nadeelen heb ik van dit praeparaat nimmer gezien; als voor-deel bezit het de eigenschap dat het in verschillende vormen kanworden aangewend, goedkoop is in de bereiding, een vaste samen-stelling heeft en daardoor een gelijkmatige werking, in korten tijdin onbegrensde hoeveelheid is klaar te maken en genezende enremmende invloed op het mond- en klauwzeer uitoefent, die deste vollediger zijn naarmate de behandeling korter tijd na heteerste optreden van de ziekte wordt ingesteld.

den Haag, 2 Januari 1929.



??? DIERGENEESKUNDE EN DIERENBESCHERMING. HET TREKHONDENVRAAGSTUK, door T. D. SIGL1NG. Dat de nieuwe bepalingen inzake de uitvoering der Trekhonden-wet 1910 : het K.B. d.d. 1 Augustus 1927 en de Ministerieele cir-culaires d.d. 30 Augustus 1927, 17 December 1927 en 17 Februari1928 stof zouden leveren voor veel commentaar, was te ver-wachten. En dat de â€žschande voor Nederland", zooals de dierenbescher-mers, die de eenige oplossing voor misbruik van den hond alstrekdier zien in afschaffing, het gelieven te noemen, nog is blijvenvoortbestaan is begrijpelijk als gevolg van de inconsequente tak-tiek, welke ter zake is gevolgd. Het is weer eens heel duidelijkgeworden, dat het eenvoudiger is bepalingen te ontwerpen, danze te doen eerbiedigen en uitvoeren. En dat de organisaties, dietot het einddoel : â€žde hond afschaffen als trekdier" al hunneenergie aanwenden, in den

gang van zaken aanleiding hebben ge-vonden dit vraagstuk nog eens te activeeren ligt voor de hand.Het is dan ook verbazingwekkend hoe weinig men zich, vooralten plattelande, blijkbaar van de aanschrijvingen van den Ministeraantrekt en hoe traag en onwillig men reageert op de bepalingendoor de regeering gemaakt ! Dit blijkt o.a. wel uit de beide ,,opcnbrieven", welke aan Minister Kan zijn gericht, resp. door de Fe-deratie van V ereenigingen inzake het gebruik van den hond als trek-dier in Nederland" en door ,,Dierenbelang en de Rotterdamsche Ver-eeniging tegen Trekhondenmisbruik". De eerste brochure groot 54 pagina\'s met zeer vele en ook actu-ecle foto\'s (niet minder dan 28 pagina\'s bevatten uitsluitend foto\'sgenomen tusschen Juli-September 1928) vormt wel een zeer ge-slaagd en goed gedocumenteerd betoog, dat zich gemakkelijk envlot laat lezen en een duidelijk bewijs levert, hoe moeilijk het

isde voorschriften, vooral wanneer deze herhaaldelijk gewijzigdworden, te doen naleven, en hoe weinig daarvan in de praktijkterecht komt. Vooral doordat in vele kleinere gemeenten de keu-ring der honden was opgedragen aan weinig ontwikkelde en terzake onverschillige lieden, die met het metrieke stelsel weinigvertrouwd bleken te zijn, waren de signalementen vaak z?Š?Šr on-nauwkeurig opgemaakt en werd vooral de borstbreedte veelalverkeerd ingevuld. Van 13 c.M. werd 16 c.M. gemaakt en in ?Š?Šngemeente werd de borstbreedte zelfs ingevuld als 26â€”34 c.M ! ! Ook de vergunning op de kar te zitten, welke als uitzonderingbedoeld is, wordt vaak al te royaal gegeven en dus vrijwel totregel gemaakt, wat zeker de bedoeling van den Minister niet is.



??? Ook de tweede ,,open brief" bevat een goed geordend en over-zichtelijk feitenmateriaal met een 8-tal foto\'s en wijst er ten slotteop, dat door de houding van den Minister in zake het trekhonden-vraagstuk het Gezag wordt geschaad en door dit systeem van ordreâ€” contr\'ordre â€” d?Šsordre, de trekhondenhouder gaat gelooven,dat het toch geen ernst is. Toch besluit deze brochure met de opmerking, dat het optredenvan den Minister wellicht de zaak van den trekhond wel goeddoet. De mislukking vestigde allerwege de aandacht op deze kwestieen de politieke partij, die de afschaffing van den hond als trekdierop het programma zou plaatsen, zou daardoor, volgens iemand,die den toestand wel beweert te kennen, wel een 600.000 stemmenwinnen ! Waaronder een menigte van hen, die tot nogtoe van hunrecht (lees : plicht !) nooit gebruik maakten. De a.s. verkiezingen zullen dus wellicht dit strijdpunt ook

nognader belichten ! Men weet, dat er vorig jaar een vereeniging isgesticht voor z.g. â€žWettelijke Dierenbescherming" (Politiekeactie), die zich speciaal ten doel stelt de volksvertegenwoordigersen zij, die zulks hopen te worden, te activeeren en zich te doenuitspreken over hun opvattingen, waardoor het tot stand komenvan doeltreffende wetten en voorschriften ter zake wordt be-vorderd. Moge de Minister in de aangehaalde â€žOpen Brieven" aanleidingvinden om de zaak der trekhonden ernstig te blijven volgen ende thans vigeerende bepalingen ook zoo goed mogelijk te doenuitvoeren ! Als het advies der Veeartsenij kundige Faculteit nu inderdaadwordt opgevolgd, zal na 15 Febr. geen hond met minder dan 14C.M.en over 2 jaar geen hond met minder dan 16 c.M. boegbreedtemeer gebruikt mogen worden en al is daarmede het ideaal derdierenbeschermers: â€žde hond geen trekdier" niet bereikt, het lotvan

de trekhonden zal dan toch in elk geval veel verbeterd zijn. Maar het is goed, dat vereenigingen als de genoemde dit lotblijven behartigen, want het is helaas al te waar, dat zoowel velegebruikers als velen van hen, die de wet moeten uitvoeren enhandhaven, maar al te gauw geneigd zijn om, onder het motto :,,\'t Is toch maar een hondl", de zaak weinig ernstig te nemen. Breda, 11 Februari 1929.



??? â€” 259 â€”BOEKAANKONDIGINGEN. A Manual of Medical and Veterinary Helminthology door h. A. Baylis.Uitgegeven door Bailli?¨re, Tindall & Cox, London. 7 en 8 Henrietta Street, CoventGarden. Prijs 30 Shilling. In dit boek, dat van 200 afbeeldingen voorzien is, zijn de Trematoden, Cestodenen Nematoden behandeld. Het is de bedoeling van den schrijver geweest, den lezer in staat te stellen ommet behulp van de beknopte beschrijving der geslachten en der soorten aan dehand van duidelijke afbeeldingen de meeste voorkomende parasieten te dcter-mineeren. Om dit te vergemakkelijken wordt in het begin van elk der drie groepen para-sieten een beschrijviug gegeven van de algemeene en meest karakteristieke eigen-schappen van de vertegenwoordigers van die groep, terwijl nadere bijzonderhedengemeld worden bij de bespreking van elke familie en soort. De namen der parasieten zijn zooveel mogelijk

in overeenstemming gebrachtmet die, welke door de Internationale Commissie voor Zo??logische Nomenclatuurzijn aangenomen. Deze namen zijn vet gedrukt. Voor hen die meer gewend zijnaan de meer bekende doch thans verouderde namen, zijn deze laatste toch zooveelmogelijk daarbij vermeld. Uitvoerige beschrijvingen der parasieten moet menin dit boek niet zoeken, evenmin alle synoniemen van de behandelde soorten.Dit valt buiten het kader van dit werk en zou het bock te uitgebreid gemaakthebben, en daardoor minder overzichtelijk voor niet-parasitologen, waarvoor hetdan toch hoofdzakelijk bestemd is. Ook wordt de biologie van de voornaamste parasieten in het kort vermeld. Het clinische gedeelte van de helminthologie is niet besproken ; wel worden bijde voornaamste parasieten, welke in verband met hun biologie pathologische af-wijkingen veroorzaken, deze laatste in het kort besproken. Het

oorspronkelijk plan om de parasieten van eiken gastheer afzonderlijk tebespreken, heeft de schrijver niet uitgevoerd, omdat ook hierdoor het werk teuitvoerig zou worden. Achter in het boek vindt men echter een lijst van de verschillende gastheerenmet de daarbij voorkomende parasieten vermeld. Als gastheeren worden genoemd : Mensch, hond, kat, varken, rund (inclusief zebu en buffel), schaap, geit, kameel,paard (inclusief ezel en muilezel), hoen, kalkoen, paarlhocn, eend, gans en duif. Deze lijst is voor hen die zich omtrent een parasiet orienteeren willen van grootgemak. Goede diensten bewijzen daarbij eeij 12-tal tabellen, waarbij van de volgendegeslachten de kenmerken der species nader worden aangeduid : Dyphyllobothrium, Raillietina (vogelparasieten), Dipylidium, Hymenolepis(hiervan twee tabellen met vogelparasieten), Taenia (hond en kat), Strongyloides,Strongylus (paard), Trichoncma (paard-ezel-

muilezel), Oesophagostomum, Tri-churis en Capillaria (vogelparasieten). Dit boek is voor ieder die zich op de hoogte wil houden van de veterinaire of vande medische parasitologie van zeer groot belang. Voor hen, die zelf willen trachtenparasieten te determineeren is het een goede hulp en zeer aan te bevelen. Baudet.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Jaarverslag over 1928 van de Afd. Limburg. Einde December telde de afdeeling 31 leden. Tijdens het verslagjaar trad totde afdeeling toe de heer Sala Jr. te Venraij. Door overlijden verloor de afdeelingals lid den heer I\'. H. Van Aelst, Directeur van het Slachthuis te Sittard. Dank-baar zij hier nog herdacht, dat hij ondanks zijn minder goede gezondheid toch onzevergaderingen zooveel mogelijk bijwoonde. De afdeeling hield ook dit jaar twee vergaderingen. Belangrijke besprekinge werdengewijd aan het enten tegen diphterie bij kippen en aan de pullorumbestiijdingbij kippen. Aan den cursus in pluimveeziekten werd door vele collegae-practici deel-genomen. De in het jaar 1927 ingeleide kwestie over de tarieven bij entingen voorvarkens en kippen, kreeg in 1928 haar beslag en leverde het resultaat op, dat eenbasis voor samenwerking werd gevonden. Alle

practici verbonden zich, zich aanhet voorgestelde minimumtarief te houden. Verder werden nog belangrijke be-sprekingen gewijd aan de tuberculosebestrijding bij runderen. De Inspecteur vanden Veeartsenijkundigen Dienst gaf hierbij zijn gewaardeerde voorlichting. In de najaarsvergadering werd feestelijk herdacht het 25-jarig jubileum vanDr. Berger als dierenarts en werd deze tot eerelid der afdeeling benoemd. Tereere van den jubilaris vereenigden zich de meeste aanwezigen aan een feestmaal,dat een zeer geanimeerd verloop had. De heer Urlings was in 1928 onze afgevaardigde in het Hoofdbestuur, terwijlde heer Verselewei. de Witt-Hamer de afdeeling vertegenwoordigde op dealgemeene vergadering. T11 de samenstelling van het bestuur kwam geen verandering. de 2e Secretaris, Kerstens. BERICHTEN. VLEESCH HYGI?‹NE. Nog eens den 5-jarigen termijn, bedoeld in art. 4-7 der

Vleeschkeuringswet. Zooals bekend hebben kantonrechters en ook de rechtbank tot 1111 toe het stand-punt ingenomen, dat de overgangstermijn van 5 jaar bij de inwerkingtreding vanhet Kon. Besluit van 10 Juli 1926, Stbl. 233 op 24 September 1926 niet opnieuwis ingegaan. Verschillende veroordeelingen hebben dan ook, in overeenstemminghiermede plaats gehad. Thans schijnt een andere meening veld te winnen Bij vonnis van 10 januarij.1. heeft een der kantonrechters te Amsterdam vonnis gewezen tegen een houdervan een bewaarplaats van vleesch, die geverbaliseerd was, omdat deze bewaar-plaats, zijnde opgericht v????r r Januari 1922, niet voldeed aan de wettelijke eischen.De kantonrechter achtte het ten laste gelegde wettig en overtuigend bewezen,doch niet strafbaar en ontsloeg den verdachte mitsdien van alle rechtsvervolging. De kantonrechter overwoog, dat de Algem. Maatregel van

Bestuur, vermeld inart. 47 der Vleeschkeuringswet, is het Kon. Besluit van 10 Juli 1926, Stbl. 233.krachtens Koninkl. Besluit d.d. 11 Sept. 1926, Stbl. 328, op 24 September 1926in werking getreden, zoodat de bij art. 47 der Vleeschkeuringswet gegeven termijngerekend moet worden van 24 Sept. 1926 af. De ambtenaar van het OpenbaarMinisterie bij het kantongerecht heeft tegen deze uitspraak appel aangetcekend. De destructor van den vleeschkeuringskring Barsingerhorn. Naar het â€žHandelsblad" mededeelt, heeft de directie der Ned. ThermochemischeFabrieken te Amsterdam tot de Kroon een verzoek gericht om het besluit vanGedep. Staten van Noord-Holland, inzake goedkeuring van het besluit der tientot den vleeschkeuringskring Barsingerhorn behoorende gemeenten nopens het



??? bouwen eener gezamenlijke installatie voor het vernietigen van afgekeurd veeen vleesch, te vernietigen. JDe N. T. F. meent, dat door een gemeenschappelijke regeling van het vernietigenvan afgekeurd vee en vleesch in verschillende kringen of gemeenten, die meenenop meer economische wijze zelf een beslissing ter hand te kunnen nemen, de plan-nen van requestrantc onmogelijk worden ten aanzien van die gedeelten van Neder-land, waar een geringe veestapel is en het exploiteeren der vee- en vleeschvernieti-ging groote finantieele bezwaren met zich medebrengt. Zij wijst er verder op, dat hare plannen zijn opgemaakt in overleg met de De-partementen v. Binn. Zaken en Landbouw en van Arbeid, Handel en Nijverheid,benevens met de directie der Vereeniging van Ned. Gemeenten. Worden deze plannen onmogelijk, dat zullen de voordeelen van een centralevernietiging, welke o. a. de mogelijkheid opent,

dat ook veearme gebieden zonderkosten daarin worden betrokken, te loor gaan, waarbij h. i nog komt dat zelfsin een gebied als waartoe Bassingerhorn e. a. behooren, de vernietiging niet zon-der geldelijke nadeelen uitgeoefend kan worden. Enkele bezwaren tegen de Vleeschkeuringswet. Op de ne Algemeene Vergadering van den Nederl. R. K. Hanzebond van sla-gerspatroons, welke vergadering op 29 en 30 Jan. j.1. te Helmond werd gehouden,kwamen op de agenda eenige afdeelingsvoe>rstellen voor, welke bezwaren inhieldentegen de vleeschkeuringswet en haar uitvoeringsbepalingen. Zoo was er o. a. een voorstel om een wijziging van het vleeschwarenbesluit teverkrijgen, waarbij meel als bindmiddel geheel vrij wordt gegeven en een hoogerpercentage meel als bindmiddel in gekookte worstsoorten wordt toegestaan, ter-wijl men ook een beperKt gebruik van onschadelijke kleurstoffen in vleeschwarenzou

willen toelaten Blijkens een ander voorstel zou men gaarne zien dat er pogingen in het werkgesteld zouelen worden om te bereiken dat localiteiten, zooals b.v. comestibles-zaken, waar verkoop van vleeschwaren plaats vindt, aan dezelfde hygi??nischevoorschriften zouden moeten voldoen als de slagerswinkels. Algemeen beschouwdemenden verkoop van vleeschwaren in dergelijke inrichtingen als een groote onbillijk-heid en een oneerlijke concurrentie, daar de slagerswinkels aan verschillendeeischen moeten voldoen, alvorens men daarin vleesch of vleeschwaren mag ver-koopen. De Haagsche verordening en het verplicht afstaan van enkele organen. Einde April 1928 heeft de Haagsche gemeenteraad een tariefwijziging aange-nomen, welke eensdeels een verbetering inhield doorelat lichte kalveren en lichtevarkens voortaan minder aan slachtrccht zouden kosten dan dito dieren vannormaal slachtgewicht, doch

anderdeels het aantal organen, dat zonder vergoedingverplicht moest worden afgestaan, met twee vermeerderelc ; nl. de pancreas enmoederkoek. Met dc eerste wijziging waren de organisatie\'s op de hoogte gebracht,van de organenuitbreiding wisten zij niets. De vereenigingen verzetten zich clan ook en wendden zich tot den Min. vanBinnenl. Zaken en Landbouw. Blijkens een mededeeling in de â€žVee- en Vleesch-handel" van 1 Febr. j.1. maakt de Minister bezwaren, om de wijzigingsverordeningter goedkeuring aan de Kroon voorte leggen. Ook de ouele bepalingen, die sedert1924 dwongen tot afstand zonder vergoeding, schijnen bij den Minister en eveneensbij Gedep. Staten bezwaren te hebben ontmoet, zoodat binnenkort een tarief-wijziging is te verwachten, waarbij de verplichte afgifte van bepaalde organenzal worden weggelaten. Abattoirs. B. en W. van Rotterdam stellen voor tot den bouw van een

koelinrichting ophet abattoirterrein over te gaan. De kosten worden geraamd op / 50.000.â€” De Graaf.



??? Rectificatie. Jaarboekje 1929. Blz. 28 regel 4 vo staat: raadplege men blz. lees: raadplege men blz. 105 enz.â€ž 56 ,, 14 v.b. â€ž 73592 lees: 73593- ,, 56 ,, 17 v.b. ,, Leider polikink. I). B., lees: H. B. ld. en L. polikink. wettelijke D. Bcsch. ; Off. D. Kr. XV; Mob. Kr131 .. 7 v.b. ,, Militaire Academie, lees : Koninklijke Militaire Academie Poultry Congress 1930. Het December nummer (1928) van de International Review of Poultry Science.(Dr. Te Hennepe) meldt, dat het World\'s Poultry Congress 1930 (te Londen)gehouden zal worden van 22 tot 30 Juli (dus juist voor het Veterinaire Congres)Het Congres zal omvatten ; tentoonstelling van levende dieren ; handelstentoon-stelling ; wetenschappelijke verhandelingen. De kosten voor het individueele lidmaatschap bedragen : een Engelsch pond.(of het aequivalent cr van). In het bedoelde nummer worden voorts 14 bladzijdenaan het Congres gewijd. L. P. de Vries

Besmettelijke Veeziekten in Nederland in Januari 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op 1 Jan. nog niet waren ge??indigd). Mond- en Klauwzeer : bij 300 (288) eigenaars, waarvan in Groningen bij 27(31) eig. ; Friesland bij 112 (158) eig. ; Drenthe bij 16 (12) eig. ; Overijsel bij 3eig. ; Gelderland bij 12 eig. ; Utrecht bij 7 (15) eig. ; Noordholland bij 31 (27) eig. ,Zuidholland bij 39 (30) eig. ; Zeeland bij 8 (6) eig. ; Noordbrabant bij 40 (9) eig. ;Limburg bij 5 eig. Scabi??s (sarcoptes en dcrmatocoptes) bij paard en schaap : 83 gevallen bij 10eig. (63 bij 12 eig.), waarvan in Groningen (9 bij 2 eig.) ; Friesland 2 bij 1 eig. (36bij 5 eig.) ; Drenthe (11 bij 2 eig.) ; Gelderland 2, waarbij 1 paard, bij 2 eig. ; Utrecht39, waarbij 1 paard, bij 2 eig. ; Zuidholland 40, paarden, bij 5 eig. (7 bij 3 eig.). Rotkreupel bij schapen : 13 gevallen bij 6 eig. (411 bij 23 eig.), waarvan in Gro-ningen (26

bij 4 eig.) ; Friesland 3 bij 2 eig. (73 bij 8 eig.) ; Drenthe 3 bij 2 eig.(23 bij 4 eig.) ; Utrecht (18 bij 2 eig.) ; Noordholland 1 ; Zuidholland 6 bij 1 eig(70 bij 4 eig.) ; Zeeland (201 bij 1 eig.) Anthrax : 28 gevallen bij 27 eig., waarvan in Groningen 1 ; Friesland 3 bij 3eig. ; Drenthe 1 ; Gelderland 4, waarbij i varken, bij 4 eig. ; Utrecht 6 bij 6 eig. ;Noordholland 1 ; Zuidholland 6 bij 5 eig. ; Zeeland 1 ; Noordbrabant 4 bij 4 eig. ,Limburg 1. PERSONALIA. Geplaatst : Dr. J. Kok, Inspecteur Burg. Veeartsenijk. Dienst te Semarang.Verlof naar Europa : H. G. van Waveren (8 maanden met ingang Febr. 1929) ;H. D. Senstius (8 mnd., ingang 4 Mei) ; Dr. F. Bromberg (8 mnd., met ingang3 Juni) ; V. E. C. van Bergen (3 mnd., met ingang Febr ).



??? REFERATEN. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Galfistels en osteoporose. (S?Šn?¨que, Presse medic., ref. van Kopp in N.T. v. G. 1928 II blz. 6197). Wanneer langen tijd, door de een of andere oorzaak de gal niet in het darm-kanaal afstroomt, ontstaat osteoporose, vooral van wervels en ribben (door Doyonen Pawlow ook bij honden experimenteel verkregen). Ook door onderbindingder ductus choledochus, waarbij de gal in het lichaam blijft, kan men dezelfdeverschijnselen opwekken ; ook bij complete pancreas-fistels, waarbij dan de in dendarm stroomende gal, door de afwezigheid der pancreas-fermenten, haar werkingniet kan doen. Het essentieele is dus niet het galverlics, maar het uitblijven dergalwcrking in het darmkanaal. Het calcium in het voedsel wordt dan in den darmgebonden aan de verzeepte vetten, terwijl calcium van het lichaam in den darmovergaat om de vetzuren te neutraliseeren. Toch ziet

men niet zelden bij com-plete galfistels geen beender-afwijking tot stand komen. Er moeten dus nog anderefactoren in het spel zijn. Bij langbestaande galfistels ontstaat hypertrophie vande bij-schildklieren, terwijl bij ziekten van deze organen (tumoren, cysten) osteo-porose ontstaat. Tammann gaf honden met complete galfistel vigantol en kon daarmee de osteo-porose voorkomen en genezen. De osteoporose zou dus verklaard moeten wordenuit kalkverlies en afwezigheid van bepaalde vitaminen. Toediening van rundergal en alkali??n geeft geen herstel, echter zag Kopp bijzijn pati??nten met galfistel, die hij hun eigen gal liet drinken, nooit osteoporoseoptreden. Pathogenese der zwartwaterkoorts. Rapoport onderzocht nauwkeurig alle organen van een persoon die aan malariahad geleden, met kinine was behandeld en aan een typiese aanval van zwartwater-koorts was gestorven. Volgens den schrijver is het niet

aannemelijk dat bij zwart-waterkoorts de haemolyse in de geheele bloedbaan plaats heeft, maar is het waar-schijnlijk dat de verwoesting der erytrocyten in de nier tot stand komt, zooalsook Plehn aanneemt. Rapoport neemt aan, en licht dat met microfoto\'s toe,dat, ten gevolge van het te gronde gaan van nierepitheli??n en van de basale mem-braan een open verbinding kan ontstaan tusschen de niercapillairen en de tubulider nier. Het bloed dat hierin vloeit, wordt door de inhoud dezer buisjes gehacmo-lyseerd, zoodat de eigenlijke haematurie zou veranderen in een haemoglobinurie.(Arch. f. S. u. trop. Hyg. ref. van Driel in Geneesk. Tijdsch. v. Ned. Indi?? 1928,deel 68, blz. 821). Werking van speeksel en maagsap op bloedstoiling. Het speeksel heeft bloedstelpende eigenschappen. Bloedingen in de mondholtehouden vaak spoedig op en daarbij ontstaan groote stolsels. Vele dieren bclikkenhun wonden en maken

daarbij instinctmatig gebruik van die eigenschappenvan het speeksel. Hunter (Brit. J. of Surg., ref. van Kopp in N. T. v. G. 1928II blz. 6293) deed eenige proeven. Hij bracht zijn eigen speeksel in geparafi-neerde reageerbuisjes samen, met een bepaalde hoeveelheid kattcbloed ; 4 c.c.bloed waaraan Â? cc. speeksel was toegevoegd, stolde in 3 minuten. Zonderspeeksel was de stollingstijd 10 minuten. Was het speeksel tevoren gecentrifu-geerd, dan was de werking nog sterker ; filtreeren door Berkefeld had gt eninvloed. Door verdunning werd de werking niet geringer. Ook ging hij de werkingvan maagsap na op de stolling. Hoe grooter het gehalte aan vrij zoutzuur in hetmaagsap was, hoe langzamer stolling. Toevoeging van speeksel bespoedigde destolling. Maagsap, vooral wanneer dit veel vrij zoutzuur bevat, vertraagt destolling. In de praktijk blijkt dit ook. Lijders aan ulcera ventriculi, resp. duodeni hebbi nhooge zuur-

waarden en vaak sterke haematemesis; bij lijders aan maagkanker.



??? waarbij weinig of geen vrij zoutzuur is, zijn de bloedingen minder overvloedig. Bij behandeling van maagbloeding is het dus van belang te zorgen dat de functieder speekselklieren door kauwen of zuigen van indifferente stoffen, aangezet wordt.Toediening van kleine hoeveelheden alkali en van morfine-derivaten zullen nogde stolling in de hand werken. De oorzaak der gele koorts. Aan Stokes, Bauer en Hudson gelukte het gele koorts over te brengen opdieren. Na de arbeid van Finlay en van Reed is vooral door de Afrikaanse gele-koorts-commissie van de Rockefeller-Foundation belangrijk werk omtrent dezeziekte verricht. Twee der onderzoekers zijn slachtoffer geworden van de weten-schap ; eerst stierf prof. Noguchi aan de ziekte en later Adrian Stokes. De meeningvan Noguchi dat de Leptospira icterogenes de verwekker der ziekte zou zijn, werdal lang door velen, o.a. Guit?Šras, Sch??ffner, voor onjuist

gehouden. De afrik.Commissie vond een apensoort die zeer gemakkelijk met de ziekte is te besmetten,nl. de Macacus rhesus ; zelfs zeer lichte gevallen zijn door enting op deze apensoortgemakkelijk vast te stellen. Verder kon de meening van Finlay en Reed bevestigdworden dat nl. de muskieten van de soort Aedes aegypti met zekerheid de ziekteop andere apen kunnen overbrengen als zij op den tweeden of derden dag van deziekte bij een aangetasten aap V.unnen zuigen. Na den derden dag verdwijnt hetvirus spoedig uit het bloed van het zieke dier, evenals zulks bij den mens het geval is. Door inspuiting van bloed of bloedserum kon het virus worden overgebrachtvan mens op aap en van aap op aap. In den tijd dat het in het circuleerende bloedvoorkomt is het virus filtreerbaar. 0.1 c.c. convalescenten -serum kon apen tegen besmetting beschermen, terwijl2 c.c. normaal mensen-serum geen beschutting gaf. De

kliniese verschijnselen en pathologiese afwijkingen waren bij mens en aapgelijk. De besmette muskieten bleken langen tijd het gif te bewaren, voor zoovernagegaan, gedurende hun heele verdere leven. De beet van een enkele muskiet,die meer dan drie maanden te voren besmet was, bleek in staat om een doodelijkebesmetting bij een aap te veroorzaken. Het virus werd niet door de eieren van deeene muskieten-generatie op een volgende overgebracht. Het gif uit het bloed kon worden gefiltreerd door berkefeld-filters. v,enN.niet door W. en door het asbest filten van Seitz. Het virus in de muskiet vinsnietfiltreerbaar. Pogingen om het virus te kweckcn uit besmet bloed of uit muskieten haddengeen succes. Nooit konden spirochaeten, leptospiren of andere micro??rganismen worden ge-vonden in de weefsels van besmette dieren. Een andere apensoort, Macacus sinicus, bleek slechts matig vatbaar, terwijlchimpansee\'s

en andere apen uit die streek, ongevoelig waren evenals cavia\'s.(Amer. journ. of trop. med., ref. van Driel in Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi??,1928, deel 68, blz. 823.) Thallium-vergiftiging. (Althoff, Deut. Zeitsch. f. gericht. Med., ref. Hulst in N. T. v. G. 1928. II blz.4549). In den laatsten tijd worden herhaaldelijk gevallen vermeld van thalliumver-giftiging soms met doodelijk gevolg; dit vergift komt voor in Zeliopasta en zelio-korrels, die als rattengift voor ieder verkrijgbaar zijn. Verschijnselen : steken in<le borst bij het ademhalen, kriebelen en pijnen in voeten en teenen, langzaamopstijgende in de beenen, geringe duizeligheid en sterk haaruitval op alle behaardeplaatsen. Naast thallium wordt scheikundig (in beenspieren) ook veelal zink ge-vonden, doordat bij de bereiding zinkertsen worden gebruikt. Huidverbranding. (Kumer, Wiener klin. Woch., ref. Nie.meyer in Geneesk. Gids 1928 blz. 938).Van de, het leven

bedreigende huidaandoeningen staat verbranding bovenaan. Inde ongevallenstatistiek staat verbranding op de vierde plaats, wat sterfte betreft.{Na auto-ongelukken, vallen van steigers enz. en te water raken).



??? De- prognose hangt vooral af van de uitgebreidheid der verbranding.\' Hij v?Šr-branding van het totale huidoppervlak, treedt de dood ongeveer na 7 uren iu ;bij meer dan Â? huidoppervlak na 13A uur : bij meer dan 1/1, na 43 uren ; bij meerdan \'/,, na 90 uren. Is 10 % van het huidoppervlak verbrand dan mag men nog opeen gunstige afloop rekenen. Kinderen verdragen brandwonden slechter dan vol-wassenen. Verbranding van den derden graad is gevaarlijker, doch minder pijnlijk dan delichtere graden, doordat de huidzenuwen verbrand zijn en de bodem van do blaarnecroties is. Gewoonlijk treedt na de verbranding koorts op, soms tot 40\' ; hierbij is gevaarlijkde dreigende hartzwakte. Ongunstige verschijnselen zijn : braken, anurie, geeuwen,hikken en kliniese krampen, verwijde pupillen, wankleurig worden van wonel-granulaties, apathie Dood in de eerste 24 uren is een gevolg van shock ; bij lateredood is intoxicatie

oorzaak, al is het verbrandingsgif ook niet nader bekend.Behandeling : narcotica (zooals morfine) tegen de pijn, is sterk af te raden ; de pijnwordt gunstig be??nvloed door compressen gedrenkt met een liniment van.: thymoli, aq. calcis, ol. lini ana gr. 300 en daarover compressen met liquor Burowi. Om de gifstoffen te verdunnen : infusie van keukenzout-oplossing of druppel-clysma. Verder eerst vasten en dan veel drinken. Baden kunnen nuttig zijn ; ookbloedtransfusie wordt te Weenen, schijnbaar met succes, toegepast Rheuma en dentale sepsis. Schimdt (Murich. Med. Woch.. Geneesk. Gids 1928. blz. 943) meent, op grondvan zijn waarnemingen, dat dentale sepsis dikwijls de aetiologiese factor is bijrheumatiek, vooral bij chroniese rheumatiese aandoeningen. Hierbij kunnen nogvirulente bacteri??n uit de ziektehaard in het bloed en vandaar in gewrichten komen(streptococcen, staphylococcen) of wel toxinen. Voor die

toxinen zijn zeer gevoelig :de slijmvliezen der gewrichten, de fascien. aponeurosen, ligamenten, pezen, pees-scheeden en zenuwscheeden ; dit verklaart het optreden van de zeer verschillendeaandoeningen. Het is dus zaak bij rheumatiek het gebit te onderzoeken en daarbij het R??ntgen-onderzoek niet te verwaarloozen, omdat dikwijls diep gelegen processen aan alveolenen tandwortels door andere methoden van onderzoek niet te vinden zijn Het acuut gewrichts-rheumatisme heeft dikwijls een andere oorzaak en vele lichtegevallen van rheumatisme berusten op kouvatten. De echte jicht laat Schmidtbuiten beschouwing. Maltakoorts-besmetting in een laboratorium. In het hyg laboratorium vanColumbia is een dokter van den gezondheidsdienst bij zijn onderzoekingen overMaltakoorts, met deze ziekte besmet. Tot dusver zijn in de Vereenigde Staten354 goed geconstateerde gevallen van Maltakoorts waargenomen. (Journ.

AmMed. Ass.. ref. Tinkhoe in N. T. v. (i 1929, I blz 103. Vrijburg. Over febris undulans bij den mensch, veroorzaakt door bacterium abortus in-fectiosi bovum Bang, door Dr J van dek Hoeden. Ned. tijdschrift voor geneesk. 6 Oct. 1928. De Maltakoorts, welke vooral in Zuid-Europa bij den mensch voorkomt en ver-oorzaakt wordt door Bact. melitensis, afkomstig van de geit, is reeds lang een ge-vreesde ziekte. In den laatsten tijd zijn in Duitschland en Denemarken tal va:ziektegevallen waargenomen, die overeenkwamen met do febris melitensis, echterepidemiologisch verband hielden met hot besmettelijk verwerpen eler koeien. Doe>r schr. is nagegaan, of ook in Nederlanel gevallen van besmetting met Bact.abortus Bang bij menschen voorkomen. Tc dien einde onderzocht hij van een grootaarttal pati??nten het serum op agglutininen, terwijl met ele sera, die boven deioo-voudige verdunning de abortusbacteri??n

agglutineerden, tevens een comple-mentbindingsreactie werd ingesteld. Onderzocht werden : iÂ°. 190 sera, welke vooronelerzoek op lues waren ingezonden. 2Â°. 547 sera van koortsende pati??nten, ver-dacht van typho??d. dysenterie of sepsis ; 30. 27 sera van vrouwen, bij wie herhaal- LVI 18



??? delijk abortus nas voorgekomen, terwijl de reacties van Wassermann en die vanSachs-Georgi negatief waren. Van 9 pati??nten met liooge serumreacties voor 13. Hang werd getracht een cultuuraan te leggen uit het hloed en de gecentrifugeerde urine, terwijl bovendien cavia\'ssubcutaan en intraperitoneaal met dit materiaal werden ge??nfecteerd. Deze dierenwerden na 6 k 8 weken door verbloeding gedood, waarna het serum werd onderzochtop agglutininen en compleinentbindendc stoffen en getracht werd uit de organenabortusbacteri??n te kweeken. Van de pati??nten, waarbij liet serum een hoogc agglutinatie-titer voor B. Bangvertoonde, werden klinische gegevens verzameld, terwijl bovendien ter plaatseeen epidemiologisch onderzoek werd ingesteld. Het resultaat van het serum-onderzoek was, dat bij 14 personen, allen behoorendetot de groep van koortsende pati??nten, verdacht van typho??d,

dysenterie of sepsis,het serum een agglutinatietiter voor bact. abortus Bang vertoonde, welke meerdan 200 bedroeg (400â€”102400). Van deze 14 gevallen wordt er door schr. ?Š?Šn alstwijfelachtig beschouwd, wat betreft het verband der ziekte met de B. abortusBang. Bij de resteerende 13 positieve gevallen Werd met 0,002 tot 0,0005 c.Msserum een sterke complementbindingsreactie waargenomen. Het gelukte slechtsin een geval uit het bloed van de pati??nt een micro??rganisme te kweeken, dat inzijn morpliologische-, cultureele- en serologische eigenschappen, alsmede wat zijnpathogeniteit tegenover de cavia betrof, met de B. abortus Bang overeenkwam.Een 2-jarige, in de 6de drachtigheidsmaand verkeerende vaars, werd intraveneusmet deze cultuur ge??nfecteerd. Het dier vertoonde een belangrijke agglutinine-vorming (titer 1 : 6400) ; 11 weken na de infectie was de vrucht echter nog nietverworpen.

Uitvoerig worden de klinische verschijnselen bij de verschillende pati??nten mee-gedeeld, welke in vele opzichten met die van Maltakoorts overeenkwamen. Debehandelende arts had in geen der gevallen aan een infectie met B. abortus Banggedacht. De vermoedelijke diagnose luidde vaak typhus. Van de klinische symptomennoem ik hier alleen het optreden van sterk intermitteerende of remitteerende koorts,waarbij de temperatuurcurve een golfvormig verloop aanwijst. Wat de wijze van besmetting betreft, veronderstelt schr. dat deze 4 maal heeftplaats gevonden door het verleenen van verloskundige hulp bij aborteerend vee.lijdende aan enzo??tisch verwerpen, 7 maal door het gebruik van rauwe melk ofroom, terwijl bij 2 pati??nten beide wijzen van infectie mogelijk moeten wordengeacht. Verschillende malen werden in de melk (room) abortusbacteri??n gevonden,terwijl in het bloedscrum van verdachte

runderen agglutininen tegenover B. abor-tus Bang konden worden aangetoond. Opvallend was, dat in hetzelfde gezin nooit meer dan een ziektegeval werd waar-genomen. Vermoed wordt, dat een begunstigende factor (vermoeiende arbeid,wonden, enz.) aan het ziek worden moet voorafgaan. De vraag, of vaccinatie der runderen met levende abortuscultures infectie bijden mensch kan veroorzaken wordt door schr. niet beantwoord. Wel worden enkeleonderzoekingen vermeld, waardoor is vastgesteld, dat bij deze gevaccineerde dierennog geruimen tijd de abortusbacteri??n in de melk kunnen worden aangetoond. Aan het slot van het artikel wordt gewezpn op het gevaar van het voorkomenvan abortusinfecties in z.g. ,,modelbedrijven ", die de melk leveren onder waarborg,dat zij in rauwen toestand geen schadelijke kiemen bevat (In de goed gecontro-leerde bedrijven worden ter onderzoek op het voorkomen van

tuberkelbacillen inde melk, inspuitingen bij cavia\'s verricht. Ter onderkenning van eventueel aan-wezige abortusbacteri??n, kan men de proefdieren na 6 ?¨. 8 weken dooden en zijnaandacht, behalve op veranderingen van tuberculeuzcn aard, ook op die vanabortusinfectie bepalen Ref.). Een woord van lof voor de mooie onderzoekingen, door Dr. J. van der Hoedenverricht, is hier alleszins op zijn plaats Clarenburg.



??? Aether aethylious als geneesmiddel tegen infectieuze longziekte. Dott. StilloGrignoni. La Clinico Veterinaria No. 3 1928. Aether wordt zelden gebruikt als geneesmiddel, wel bij dreigende collapsus.Kinderartsen gebruiken het tegenwoordig wel bij hoest. Kook paste het toe bij deinfectieuze laryngo-tracheitis van het paard. Schrijver spoot bij besmettelijkepleuro-pneumonie van het paard 100 c.M3. aether onderhuids in, na 48 uren nogeens 80 c.M3. De dieren genazen dan vlug. Ook werd het middel geprobeerd bij een kalf oud 45 dagen met infectieuze pleuro-pneumonie. Een dosis van 30 c.M3. werd ingespoten ; het kalf genas, ofschoon het3 dagen bleef liggen. Misschien was de dosis te hoog en doet men beter 15 ?¨, 20 c.M8.te nemen. Ook bij honden werd aether toegepast. Grignani wil aether als iste geneesmiddel toepassen, als een paard longver-schijnselen vertoont, hetzij deze van besmettelijken, dan wel van

toevalligen aardzijn, zooals b.v. congestie, zonnesteek, te groote warmte. Breedveld. Sur la fi?¨vre ondulante aux Etats-Unis. Office International d\'Hygi?¨ne (tublique.XX. 9, 1928. In de Vereenigde Staten moeten worden onderscheiden twee typen van undu-leerende koorts, de eene veroorzaakt door het drinken van geitenmelk, die Brucellamelitensis bevat en de andere door Brucella-type Abortus, in verband met hetdrinken van rundermelk, het verwijderen van de placenta bij koeien of het contactmet besmette varkens. Klinisch bestaat geen verschil. In Noord-Amerika zijn totheden bekend 195 gevallen. La fi?¨vre ondulante & B. abortus du Danemark. (Th. Madsen). Van 2500 bloedmonsters ( 2150 pati??nten) reageerde het serum in 222 gevallenmet de agglutinatieproef positief. Van 5 der 298 gevallen niet positieve reactievau Widal was ook de agglutinatie met Br. abortus positief ; klinisch deden dezegevallen het

meest denken aan ..Bang-infectie". Slechts 13 der 3175 ,,\\Vassermann-sera" gaven een zwakke complementbindings-reactie met een antigeen van Br. Bang. Alle 50 sera van menschen uit Groenland,waar geen vee wordt gehouden, reageerden negatief. Van 220 der genoemde pati??nten woonden 74 in steden, 146 te plattenlande.Het aantal mannelijke pati??nten overtrof verre dat der vrouwelijke. De meesteinfecties zouden hebben plaatsgehad door het gebruik van rauwe melk. Nooitwerd in hetzelfde gezin meer dan een geval waargenomen. Ook bestond geen locali-satie der ziekte in een bepaald deel van het land. Er heerschte geen abnormaleepizo??tie bij het vee. De verdeeling der ziektegevallen in verband met den leeftijdder pati??nten is voor een infectieziekte zeer merkwaardig. De jongste was 8 jaar,de meeste gevallen kwamen voor bij mannen tusschen 15 en 40 jaar. Slechts 4 der222 gevallen verliepen

doodelijk. La fi?¨vre ondulante en Su?¨de (C. Kling). De eerste gevallen van unduleerende koorts in Zweden werden waargenomenin het eind van 1927. Tusschen 23 December en 30 April konden 25 pati??ntenworden opgespoord, van welke de meesten woonden in de Zuidelijke districten. Dejongste pati??nt was 11 jaar, de meesten tusschen 31 en 40. Ook hier overtrof hetaantal mannen dat der vrouwen. Klinisch verliep de ziekte als maltakoorts. InZweden zijn slechts weinig geiten. Opmerkelijk is, dat deze gevallen van febrisundulans bij den mensch alle werden aangetroffen in het gebied, waar het besmet-telijk verwerpen onder de runderen heerscht. De meeste infecties hielden verbandmet liet drinken van rauwe melk Kling meent gronden te hebben om met zekerewaarschijnlijkheid aan te kunnen nemen, dat de ziekte in Zweden v????r 1928 be-trekkelijk zeldzamer is voorgekomen, dan thans La maladie de Bang

chez les ?Šquid?Šs. Localisations pyogenes. Kinjard en Hilger(Buil. de 1\'acad?Šmie V?Št?Šrinaire de France. 1928. 1. p. 272). Kinjard en Hilger bemerkten, dat op boerderijen, waar eerst sedert kortbesmettelijk verwerpen bij de koeien heerschte een sterke toeneming kon worden



??? waargenomen van etteringsprocessen bij paarden, met name van schoftfistel ennekbuil. Deze co??ncidentie was voor hen aanleiding om een onderzoek in te stellenof de aandoening der runderen en die der paarden met elkaar verband hielden.Daarbij bleek, dat van 15 paarden met dergelijke afwijkingen niet minder dan13 een vrij sterke serumagglutinatie vertoonden voor Brucella Bang. Normalepaardensera reageeren niet boven verdunning 1/30. Ook de kweek- en caviaproevcngaven het bewijs, dat de Abortusbacterie van het rund in het spel was. In geender gevallen kon de infectie worden toegeschreven aan drukking of verwondingdoor harnachement. De zeer pijnlijke zwelling bleef aanwezig gedurende enkeledagen tot maanden. Bij uitzondering verdween de zwelling door resorptie, maarin het algemeen kwam het tot doorbraak en fistelvorming. Van belang is kennisneming van de discussie, die op

deze mededeeling is gevolgdLigni?¨res wees daarbij op de groote verbreiding, die, ondanks de talrijke entingen,het besmettelijk verwerpen in Frankrijk heeft gekregen en hij uitte de onderstel-ling, of deze entingen met levende cultuur niet juist hebben bijgedragen tot ver-spreiding der smetstof, in plaats van tot beteugeling van de epizo??tie. Fi?¨vre ondulante d\'origine bovine chez l\'homme. Infection par Ie Bacillus abortusBang. Roch, Monedjikova en Martin : (Revue M?Šdicale de la Suisse Romande,1928, 25 Ao??t. 10, p 657) Naar aanleiding van 3 waargenomen gevallen in Zwitserland wordt een en andermedegedeeld over de door Brucella abortus verwekte ziekte bij den mensch. Bijelke langdurige ziekte met koorts, vergroote milt en leucopenie, indien typhus,paratyphus, tuberculose of septicaemie is uit te sluiten (en malaria Ref.) denkemen aan maltakoorts of , Bang-infectie" Febris undulans, hervorgerufen

durch Bacillus abortus Bang. Niels Sjoerslew:(Deutsche Med. W. sclir. 1928). Beschrijving van 7 gevallen van ,,Abortusbesmetting" bij menschen waarge-nomen in de Universiteitskliniek te Kopenhagen, waaronder een geval, waarbijtijdens de ziekte osteomyelitis optrad. Alle pati??nten hadden zich waarschijnlijkgeinfecteerd door het drinken van rauwe melk. Het verloop was mild. Autovacci-natie scheen het proces te bekorten. Ueber die Bedeutung der Paarungsinfektion bei der Verbreitung des seuchenhaftenVerwerfens. Axel Thomsen (D. Tierarztl. \\Y schr. 1928, 28. p 477) De rol. die men vroeger heeft toegeschreven aan de dekking voor de verbreidingvan het besmettelijk verwerpen onder de koeien en waarop in Denemarken zelfswettelijke bepalingen zijn gebaseerd heeft in de laatste jaren veel van haarwaarde verloren. Thomsen heeft, in het instituut van (.\'. O Jensen, dit vraagstuklangs experimenteelen

weg getracht tot meer klaarheid te brengen. Als proefdierengebruikte hij geiten, die hij liet dekken door een bok, wiens penis was geinfecteerdmet een Bang-cultuur, of met besmette secundinae. Alle 18 geiten lamden op tijd.Andere resultaten werden verkregen bij de infectie per os Daarbij bleek, dat ereen optimaal stadium is gedurende de graviditeit. waarin besmetting abortusten gevolge heeft, terwijl dit niet het geval is in ecu vroege en vergevorderdeperiode (v????r 20 en na 100 dagen). Als conclusie wordt gezegd, dat de ,,Paarungsinfektion" een slechts zeer onder-geschikte beteekenis heeft bij de natuurlijke infectie van de enzo??tische abortusvan het vee. Die Bang-Infektion des Menschen. K Poppi : (1). Tierarztl \\V schr. 1928,47. P. 73I). Tn deze voordracht voor de ,,Gesellschaft Deutscher Naturforscher und Aerzte"heeft Poppe mededeeling gedaan van 7 nieuwe gevallen van vermoedelijke Bang-infectie

in Duitschland, die opgespoord werden, door 454 sera, (welke voor anderedoeleinden, voornamelijk voor onderzoek op typhoid. naar het laboratoriumwaren gezonden) te onderzoeken op agglutinabiliteit ten opzichte van Br. BangVan 5 dezer personen was bekend, dat zij ongekookte melk hadden gedronken. Het is nauwelijks denkbaar, dat de schrijver het groote aantal literatuuropgaven,



??? die aan het artikel zijn toegevoegd, heeft bestudeerd. Anders zouden verschillendeonjuistheden, die in zijn overzicht zijn te vinden, stellig achterwege zijn gebleven. La souillure des villes par les excr?Šments de chiens. Marcel Clerc (Annalesd\' hygi??ne. 192K. Dec No. 12. p. 724). De excreta van den hond leveren gevaar op voor do gezondheid van den menschdoor de mogelijkheid, dat daarmede echinococcoso of tuberculose wordt overge-bracht (misschien is hieraan nog toe to voegen do ziekte van Weil Ref.) Clerc houdt oen betoog 0111 aan to toonen, dat in onze huidige samenlevingonduldbaar is, dat legers van honden dagelijks de straten bezoedelen met hunkwalijk riekende, walgelijke en niet ongevaarlijke darminhoud Hij wijst op dotegenstelling, die er bestaat in do rechten van mensch en hond. Do politieverorde-ningen bevatten tal van zeer lofwaardige bepalingen, die op straffe van vele

guldensverbieden om huisafval, zolfs papieren, op straat to deponeeren ; de hond magmeer dan dat, hij mag ongestoord zijn ontlasting uitspreiden\' over uw stoep. Zooworden dagelijks in Parijs door de 64626 honden lawinen van mest over de staduitgestort. Do oenige kans om aan deze ellende te ontkomen zou, volgens do ver-bitterde heer Clerc zijn. het verblijf den honden in do steden te ontzeggen, of andersde belasting zoo hoog to stellen, dan hot aantal sterk zal verminderen. Zoodat inde heilstaat van don heer Clerc onze straten nog slechts zullen worden bevuilddoor de honden der rijkaards. Die Enterokokken. M Glndki. : (Contralbl. I. Hakt clc. 1 Gr. 1928 Bd 100.H. 7/8 p. 3841. Hot vraagstuk der Hnterococccn begint meer en meer belangstelling te onder-vinden, hetgeen niet ongowonscht mag worden genoemd. Want or zullen weinigpathogene microben zijn, waaromtrent do meeningen nog zoo uiteenloopen.

Veelnieuws brengt ons dit artikel niet Ook (ir.ydei. kan zich niet onttrekken aan deverleiding om. zonder steun van feitelijke waarnemingen, zijn standpunt aan tebieden op grond van overtuiging. Dat standpunt berust in het kort gezegd hierop,dat do enterococcen zijn 0011 toevallig monschonpathogcnc variant dor melkzuur-streptococcen, van welke zij niet langs cultureclen weg zijn to onderscheiden. Welis deze onderscheiding mogelijk van do pneumococcen 011 streptococcus viridans. De vraag of do ontcrococcus parasiet kan worden (darm . galblaas-, urineblaas-nieraandoeningen) wordt ook hier niot tot oplossing gebracht. Do onderzoekingendaaromtrent zijn nog in gang ; do vaste overtuiging evenwel hoerscht roods ! Flirther facts about Tularemia : (Health News. N. York State Dopnrtm. of HealthHoe. 1928, No. 50). In Boston hooft een bijeenkomst plaats gehad, met hot doel 0111 maatregelen teberamen,

teneinde New York en de straten van New-ICngland te beschermenvooreen invasie van tularaomia. Dr. Kdward Francis van do United Statos PublicHealth Service, die tot de moest deskundigen op dit gobiod gerekend moet wordenachtte bij den invoer van levende konijnen, die de belangrijkste bron voor infectievormen, een quarantaine van 10 dagen noodzakelijk Goinfectcerdc konijnen zullenbinnen deze termijn to gronde gaan. Bijzondere aandacht dient ook to worden go-wijd aan de konljnentcck, die de besmetting van dier op dier ploegt over to brengen.Ge??nfecteerde toeken kunnen gedurende 2 jaren do infectie tot stand brengen, deteekeneieren bevatten de smetstof. In hot koude jaargetijde verlaten do teekeuhun gastheer on blijven tot hot voorjaar in den bodem. Bij voorkeur moet hottransport van konijnen naar niet ge??nfecteerde streken dus plaats hebben in denwinter. Ook kan 111011 voor het verzenden

do konijnen eenigon tijd in een koeleruimte laten verblijven. Die Unterscheidung der Paratyphus B, Enteritis und Suipestiferbakterien, ins-besondere mit Hilfe der Gelatineplatte. I.udwio Heim : (Conti. bl. f. Bakter. etc.Or. I. Bd. 108, 1928 H. 5/6 p. 223) Heim heeft op do hom eigen exacte wijze bestudeerd het type der verschillendeparatyphuskolonies op gelatine. Veel nieuws brengt dit artikel wol niot. maar het is toch alleszins bestudeering



??? waard, omdat H. tot de slotsom komt, dat de gelatineplaatmethode beter daneenige andere, in staat zou stellen de typen Schottm??ller en Brcslau te onderscheiden. Men gebruike daartoe vleeschbouillon met 10 a n % gelatine, met pH 7,5. Zooschematisch als H. het aangeeft, in geschrift en afbeelding, heeft ref. evenwel nietsteeds deze verschillen kunnen aantreffen. Sur la Classlfication des â€žAffections typhoides" du Cheval. E. Bemelmans(Recueil de M?Šd. V?Št, 1928, No. 10, p. 582). Bemelmans ontwikkelt nog eens het door hem ingenomen standpunt in zakede indeeling en de geaardheid van de â€žfi?¨vre typhoide" en de ,,griep" der paarden.Hij verzet zich tegen het samenbrengen dezer twee, in wezen verschillende ziekten,in een groep, de ,,affections typhoides". Het komt ref. voor, dat zoowel de naamtypheuse koorts, als griep gevaar mede brengen, dat analogi??n worden veronder-steld met de

gelijknamige ziekten bij den mensch, niet alleen in klinisch opzicht,maar ook wat de aetiologie betreft. En al moge het ook misschien tot zekere hoogtewaar zijn, dat ,,la grippe end?Šmique de 1\'homme et la typhose (grippe) du chevalsont, symptomatiquement, absolument identiques", het is wel een heel gewaagdesprong, om op grond daarvan te zeggen, ..ainsi se trouve r?Šfut?Šc 1\'opinion que lapremi?¨re affection n\'existerait que chez l\'hommc. Het is niet rationeel de classifi-ceering en benaming der infectieziekten te doen geschieden naar de klinische ver-schijnselen â€” de juiste basis daarvoor wordt geleverd door de kennis van de ver-wekkers der ziekten. v. d Hoeden\'. ZIEKTEN VAN VOGELS. Het Octobernummer van de ,,International Heview of l\'onltry Science" (EditorBr. B. J. C. te Hennepe) bevat ruim 50 referaten van artikelen in de weten-schappelijke pluimveepers verschenen. Van enkele dezer

referaten volgt hier een kort extract The Rate of passage of food through the digestive tract of the hen (Keith, Cakd,Mitchell ; Journ. Agr. Research U. S.) Kippen liet men ??o uur vasten ; vervolgens werden ze gevoederd, en na eenigentijd gedood ; de inhoud der verschillende spijsverteringsorganen werd dan onder-zocht. Het bleek o. a. dat gemalen graan langer in den krop blijft dan heele korrels ;de laatste waren in den regel na 12 tot 15 uur uit den krop verdwenen. De hoeveelheid droge stol in de andere deelen der digestie-tractus was bij deverschillende verstrekte voedsels (graan, gemalen graan, vleeschmeel) ongeveergelijk ; alleen in die gevallen waarbij het voedsel langer in den krop verbleef,was er iets minder in de spiermaag. De hoeveelheid grit in de spiermaag wasverschillend ; er werd geen verband waargenomen tusschen de aanwezige hoeveel-heid en eenige andere factor. The Vaiue of Carcase

Meal. De vereenigde Duitsche cadavermeelfabrikanten zetten eenigen tijd geletieneen campagne in tegen buitenlandsch meel ; het Duitsche meel zou beter zijn. Een diermeelfabriek in Holland beweerde dat buitenlandsch meel niet vertrouwdkan worden wat betreft het afwezig zijn van pathogene kiemen. Dr. te Hennepkheeft in de Nederlandsche pers uiteengezet dat in de literatuur groote onzekerheidbestaat of toxinen in cadavers, bij de verwerkingstemperatuur (bijv. bij 150" C.)vernietigd worden Verder is het de vraag of de albuminen van in staat van ont-binding verkeerende cadavers dezelfde voedingswaarde hebben als die van frischgeslachte dieren (packers-meal); en of het meel met extract (zooals van de N. T. F.,Ref.) beter is dan z??nder. Zorgvuldige proeven hierover zouden van veel belangzijn voor de pluimveewereld. Ueber Bildung vom Antirachitischen Vitamln unter Licht-abschluss (Schitten-helm,

Eisler : Klin. Wochenschr.) Een van de groote problemen in de vitannnenleer is thans, of ergosterine iden-tiek is met vitamine D., of dat er andere substanties zijn, die anti-rachitiscli werken



??? De schrijvers merkten op, dat gerst-kiemen, behalve A, B en E vitaminen, ook0-vitaminen bevatten. Onder invloed van licht kiemt de gerst echter niet. Hoewelgerst geen antirachitische substanties bevat, bevatten de in donker gegroeidekiemen deze wel. Vitamine D derhalve ontstaat 111 donker (wat in tegenspraak zou zijn met detheorie dat vitamine D â€žbestraalde" ergosterine is). V??ltz ontdekte dat Lolium perenne, dat in donker gegroeid was, ook vitamineI) bevatte. A Study of Fowl-Paralysis, Neuro-Lymphomatosis Gallinarum (Pappenheimer,Dunk, Cone ; Storrs Agric. Exp. Stat. Connecticut). Hoenderverlamming is een ziekte met karakteristieke klinische en patholo-gische afwijkingen. Het karakter is endemisch ; eens verschenen, treedt het lijdenin een reeks van volgende jaren op Buiten den leeftijd van 3 tot 18 maandenwordt de ziekte niet waargenomen. Asymetrische partieele en progressieve paralyse

van vleugels en beenen vormthet hoofdsymptoom ; soms ziet men verlamming van de nekspieren ; soms ookgrijze verkleuring van de iris en blindheid. Pathologisch-anatomisch wordt in deperifeere zenuwen een intense infiltratie van lympho??de-, plasma- en groote mono-nucleaire cellen aangetroffen, met later degeneratie. Ook in het centrale zenuw-stelsel en in de meningen worden perivasculaire infiltraties waargenomen. Micro??rganismen zijn niet aangetoond ; door subdurale of intramusculaireinjectie van suspensies van zenuwweefsel van zieke dieren gelukt overbrengingvan de ziekte op gezonde dieren in 25 % van de proeven. Oogenscliijnlijk gezondedieren hebben soms perivasculaire infiltraties in het centrale zenuwstelsel ; dergelijke gevallen worden beschouwd als een licht geval van de hoenderverlamming. Er re geen verband aangetoond tusschen paralyse en infectie met coccidi??n ofwormen. Als goede

naam voor de ziekte wordt voorgesteld : neuro-lymphomatosis galli-narum. Salmonella Pullorum-Infection in Rabbits (Olnev ; Journ. of the Am. Vet Med. Ass.) Een konijnenhoudei voedde zijn konijnen met (onbevruchte) eieren uit eenbroedmachine. De eieren waren 18 dagen bebroed, l-fij verloor 125 konijnen. Bac-teriologisch werd als doodsoorzaak de pullorumbacil gevonden, welke blijkbaar111 de eieren aanwezig was geweest The danger to Man of Bovine and Avian Tuberculosis (Mayo , Journ. of theAm. Vet. Med. Ass ). Het aviaire type van de tubercelbacil wordt zelden bij den inensch gevonden.Mayo had twee pati??nten waarbij vogeltuberculose kon worden vastgesteld De eliminatie van de tuberculose van menschen kan nooit volledig zijn zoolanger bovine en aviaire tuberculose voorkomt (naar van Es). Weitere Untersuchungen iiber Gefl??geltuberkulose. Prof. Dr. Raebiger (Halle),Deutsche Tierarztl.

Wochenschr., 1928, No. 42. I. Prof. Raebiger stelde eenige proeven in, waarbij kunstmatig een aantalbiggen (op verschillende wijzen) met vogel-tubercelbacillen werden ge??nfecteerd. Overeenkomstig de mededeelingen van van Es en Martin, werd ook hier ge-vonden, dat de dieren wel enkele haarden vertoonden bij de sectie, docli de groeivan de dieren had niet geleden. Bij ?Š?Šn big, die â€žK??mmerer" werd tengevolge van pest, bleek, dat in tal vanorganen en klieren microscopisch groote hoeveelheden tubercelbacillen aan tetoonen waren. De conclusie luidt : Vogeltubercelbacillen zijn voor gezonde varkens, bij injectieszooals die onder gewone omstandigheden voorkomen, zonder bijzondere beleeketiis II. Uit onderzoekingen over infectieproeven bij hoenders wordt het volgendegereleveerd. Richters deelde mede : bij kunstmatige infectie kon 11a 2 tot 7 dagen in het



??? bloed van\' de ge??nfecteerde kip liet aanwezig zijn van tliberee 1 haci 11 eli wordenaangetoond. In enkele eieren van twee tuberculeuze hoenders werden talrijke tubercel-bacillen gevonden. De laatste waarneming werd ook gedaan door Artault (1895), Koch en Ra-binowitch (1907) Titch, Lubbehusen en Dikmans (1924). De laatsten vondenbij 076 eieren van tuberculeuze hoenders 1 Â°â€ž welke virulente tubercelbacillenbevatten. L??wenstein in 1913 sprak het vermoeden uit, dat door ge??nfecteerde eierenbij menschen een voedingsinfectie zou kunnen ontstaan, vooral als de vogel-bacillen een hoogere weerstand tegen warmte zouden hebben dan toen werd aangenomen. Raebiger stelde zich ten doel een en ander na te gaan. Drie kippen werdenmet tubercelbacillen besmet (door inspuiten in de krop, inwrijven in tong en ge-hemelte, en door voeding). Ondanks deze infectie legden de Leghorns

gewoon door.2 en 3 dagen na de infectie konden in het bloed geen bacillen gezien worden, maarcultureel wel worden aangetoond. Met Richters neemt schrijver aan, dat bij hoenders de tuberculose in het beginstadium als bacterieaemie verloopt Vail den ??oen dag af werden de eieren systematisch onderzocht. Den ??ien dagwerden in eiwit en eidooier reeds tubercelbacillen gevonden. De van den ??ientot den 14011 dag gelegde eieren bevatten alle tubercelbacillen (soms in den dooier,soms in het wit ; het onderzoek geschiedde cultureel en microscopisch : nu eens-werden de bacillen alleen microscopisch gevonden, dan weer alleen cultureel,en ook wel volgens beide methoden ; het is opmerkelijk dat beide methodes elkaarniet steeds dekten;. Na den i4en dag werden de eieren alleen microscopisch onderzocht ; van afdien dag werden 32 eieren gelegd, waarin in 19 gevallen tubercelbacillen

gevondenwerden. Althans 1 maanden na de infectie werden nog ge??nfecteerde eieren gevonden. Volgens L??wenstein worden de tubercelbacillen door koken van de eieren tolaan de grens van hardkoken, niet gedood. Proeven hierover werden door schrijverals volgt ingesteld : Eieren werden van buiten .gesteriliseerd ; vervolgens werd een gaatje in deschaal geboord, en met een spuitje 0.1 c.c. emulsie van een 2 weken oude tubercel-bacillen-cultuur in het ei gespoten. Deze eieren werden gekookt Cultureel (waarnemingstijd 6 weken) konden levende bacillen in het wit 11a 3minuten koken, in het geel nog na 5 minuten koken worden aangetoond. Hoewel zelden, komt ..hoendertuberculose" bij menschen voor, waarschijnlijkspruitend uit een voortdurend blootgesteld zijn aan infectie (door voeding nietrauwe eieren of omgang met tuberculeuze hoenders). In de literatuur zijn verscheidene gevallen genoemd,

doch van slechts 7 gevallenvond schrijver de beschrijving zoo, dat met zekerheid hoendertuberculose konworden aangenomen. Klinisch heeft de hoendertuberculose bij menschen een duidelijke neiging totsepticaemie-vorming. Steeds is miltzwelling aanwezig ; als praedilectieplaats voor haarden geldenbeenmerg en nieren. Koortsperiodes komen voor, die maandenlang duren ; afen toe is pati??nt koortsloos. Tegen het levenseinde treedt een door antipyreticaniet te stelpen continua op. Ten slotte werden door schrijver waarnemingen gedaan in hoeverre hoender-tubercelbacillen bestendiger voor hoogere temperaturen zouden zijn dan anderetubercelbacillen. Het bleek da.t de hoender-tubercelbacillen bij dezelfde tempera-tuur gedood werden, als de bovine-bacillen. L. P. de Vries.



??? BIJDRAGE TOT DE KENNIS DER BESTRIJDING VAN HETMOND- EN KLAUWZEER, door Dr. A. J. WINKEL. A. Inleiding. Naarmate de kennis eener ziekte toeneemt en de ervaring hetleert, zullen de beginselen, waarop de bestrijding berust, een verderreikende beteekenis kunnen krijgen. Dit te onderzoeken ten opzichte van het mond- en klauwzeer ende consequenties ervan na te gaan, is het doel van dit opstel. Toen in 1880 de ziekte in de wet werd opgenomen, was onzekennis ervan nog vrij onbelangrijk. Men kende haar groote be-smettelijkheid, samenhangend met de productie van groote hoe-veelheden smetstof, welke in bijna onweegbare dosis in staat is,de ziekte over te brengen. Door den klassiek geworden arbeid van Loeffler en zijn mede-werkers zijn in 1896 -1906 verschillende kanten van het grootevraagstuk belicht geworden en nog behoort de bestrijdingsvormdoor middel van het serum tot hun

werk. Na 1920, met de wederontdekking van de gevoeligheid van decavia voor het virus der ziekte door Waldmann en Pape, is er eennieuw veld van onderzoek betreden, waarvan de grenzen niet zijnte bepalen. Ondanks dit onmisbaar geworden hulpmiddel zij toch gewezenop het interessante feit dat twee belangrijke ontdekkingen ge-durende de laatste jaren zijn verricht zonder behulp van de cavia. Het gelukte toch aan Vall?Še en Carr?Š, die vele jaren afkeerigzijn geweest van de Duitsche vondst, bij het rund de niet weinigvruchtbare ontdekking te doen van de pluraliteit van de smetstofder ziekte, welke niet alleen epizo??tologisch veel verklaart, dochook uit practisch bestrijdingsoogpunt, wat betreft de serumberci-ding- en de behandeling, van onschatbare waarde is geworden. Van groot belang moet ook worden geacht de ontdekking vanVall?Še van het virus formol?Š, de door formaline gedoode smetstof,welke bij

het rund getoetst, een sterk immuniseerende kracht blijktte bezitten en dat wellicht nog eens kan uitgroeien tot het middel,waarop men wacht. Tot zoolang moet men zich rekenschap geven van hetgeen min-der belangrijke studi??n hebben geleverd en nagaan, wat zij voor depractijk der bestrijding op hygi??nischen grondslag waard zijn. Men kan zeggen, dat het meerendeel der onderzoekingen, vooralvan Engelsche, Duitsche en Amerikaansche zijde, er op gericht ishet wezen der smetstof nader te leeren kennen, waarbij de cavia-gevoeligheid een niet te missen rol speelt. lvi 19



??? Een van de bestudeerde eigenschappen van het virus is de tenaci-teit tegen physisehe, chemische en biologische invloeden. Behalve dat de resultaten van deze studi??n aanknoopingspuntengeven voor hypothesen omtrent den aard der smetstof, welke we-derom aanwijzingen verstrekken voor de richting, waarin het on-derzoek naar het kweeken der smetstof moet gaan, hebben zij ooktot practische uitkomsten geleid, daar zij een belangrijke basis kun-nen vormen voor een herziening van onze kennis der bestrijding en haretoepassing. Zoo heeft het onderzoek naar het weerstandsvermogen tegen uit-droging der smetstof onder verschillende omstandigheden aan hetlicht gebracht, dat dit belangrijk grooter is, dan door Loeffleren andere onderzoekers van v????r 1920 werd aangetoond. De zeeruiteenloopende resultaten zijn voor een deel het gevolg geweestvan de verschillende levenskracht der gebruikte

virus, alsmedevan het zeer beperkte gebruik van contr??ledieren. Uit practisch oogpunt zij hier slechts vermeld het resultaat vanenkele proeven der Engelsche Commissie 1) in 1926 genomen : Smetstof, gedroogd aan woldraad, behield haar infectiositeit2 a 3 weken ; aan meel 8â€”20 dagen ; aan aarde 2â€”7 weken ; aankoehaar 4 weken ; aan zand 2 weken ; aan hooi 8 15 weken. In het bijzonder wil ik hier wijzen op enkele finesses van dehooiproeven. In 9 proeven was na 4 weken in alle gevallen het hooi nog in-fectieus ; na 8 weken nog in 8 gevallen ; na r2 weken nog in 3 geval-len ; na 15 weken nog in 1 geval. Een ander experiment gold voedering van kalveren met hooi, dateen maand te voren ge??nfecteerd en in een zak bewaard was. Een van twee kalveren werd ziek. I)c Amerikanen 2) bevonden het virus in hooi en aarde ook nogna 25â€”30 dagen infectieus. Deze proeven getuigen ervan, hoe

speciaal op het voedsel vanverschillenden aard o. a. hooi en meel, het virus zeer lang levens-krachtig blijft, doch ook op kleeren (woldraad), in zand ena ardevertoont het een vrij lang weerstandsvermogen. Deze proeven werden verricht met het virus in de lymphe. Onder-zoekingen met het virus in den blaarwand leverden niet minder inte-ressante gegevens. Traetwein 3) toonde aan, dat in de lucht gedroogde blaarwand67 dagen infectieus blijft, in stalvuil gedroogde blaarwand 43 dagen. 2  Report of the Foot-and-mouth disease commission of the United States De-partment of Agriculture, Juni 1928. 3 Trautwein. Versuche zur Tenazit?¤t des Maul-und-Klauenseuchevirus inder Aussenwelt Arch, f??r wiss. und prakt. Tierhk. 1926. Bd. 54. S. 273.



??? De Engelsehen concludeeren, en zeer terecht, dat de resultatendezer onderzoekingen helpen verklaren de verschillende manieren,waarop de infectiemogelijkheid gedurende maanden slapende kanblijven en dan aanleiding kan worden tot nieuwe uitbraken derziekte. Deze feiten zijn wellicht van grooter epizo??tologische beteekenisdan het gevaar, dat dreigt van smetstofdragers. Dat de tenaciteit vooral mede afhankelijk is van de temperatuur iseen reeds lang bekend feit. Bij ijskasttemperatuur blijft het virusrâ€”2 jaar virulent. Dat de wintertijd dus een zeer gunstige omstandigheid vormtvoor de overwintering van het virus moge uit een oogpunt van be-strijding niet licht geteld worden. Omtrent het weerstandsvermogen van het virus tegen chemischestoffen zijn de laatste 2 jaren verscheidene onderzoekingen verricht. Trautwein heeft een vrij groote reeks bij de wet genoemdemiddelen onderzocht. E?Šn greep

hieruit volgt hieronder, waarbij blaarwand als materi-aal werd gebezigd. concentr. in % 15 min. 3 uur- 6 uur. 9 uur. 24 uur. Kalk....... 5 % Chloorkalk .. 30 %5 % Carbolzuur .. 30 %3 % Sublimaat .. 0.1 % Formaline .. T Â°/ 1 /o Sulfoliquid D.S. r 0/ J O betsekent dood. Het virus in de lymphe wordt in belangrijk korter tijd gedood ;in Sulfoliquid D.S. binnen 1 minuut. De Amerikaansche commissie deelt mede, dat natronloog in 1 tot2% het virus binnen 1 minuut vernietigt. Door mij zijn onderzocht creoline, azijnzuur en zwavelzuur. Creoline in 3en 5Â°o opl. doodt de smetstof in den blaarwand nogniet in 6 etmalen ; het lymphe-virus leeft nog na 24 uur. Azijnzuur onderzocht in 0.2% opl. doodt het lymphe-virus in5 min. Ruw zwavelzuur in 0.3% opl. in ^ 2 min.



??? Blaarwandvirus resp. in 0.3, 0.2, 0.1% opl. in 15 min., 25 min. en50 k 60 min. Bepaalde zuren en alkali??n kunnen dus een zeer werkzaam ont-smettingsmiddel zijn, bovendien billijk, wat betreft natronloog enhet ruwe zwavelzuur. Over den biologischen invloed van het meer of minder sterkerottingsproces in afvalwater en in den mest op de smetstof zijnonderzoekingen verricht, welke niet van practisch belang zijn ont-bloot. Wagener heeft vastgesteld, dat het virus in blaarwand-weefsel, al naarmate de temperatuur en de daarmede gepaardgaande zwakkere of sterkere rotting van het afvalwater (o. a. inslachthuizen) een levensduur heeft van 14â€”21 dagen in de zomer-maanden, tot 140 dagen in den wintertijd. Behalve de temperatuur had ook de reactie van het afvalwaterinvloed, welke op haar beurt afhangt van den graad van het rot-tingsproces. Als deze aan den zwak zuren kant was, duurde de in-

fectiositeit het kortst. Wagener besluit met de volgende opmerking : W?¤hrend fr??her zur theoretischen Erkl?¤rung pl??tzlicher, schein-bar unmotivierter, zusammenhangloser Seuchenausbr??che gernund vielfach das Vorhandensein von Virustr?¤gern, Dauerausschei-dern u.s.w. herangezogen wurde, ohne dass es bis jetzt gelungensei daf??r einen exakten Nachweis zu erbringen, verm??gen dievorstehenden experimentell dargelegten Verh?¤ltnisse vielleicht zurErkl?¤rung mancher solcher unmotivierter Seuchenausbr??che bei-zutragen. Jedenfalls muss eine neuzeitliche M.K.S. Bek?¤mpfungber??cksichtigen, dass nach den eingangserw?¤hnten Arbeiten nichtallein dem in Seuchengeh??ft isolierten kranken Tier b.z.w. demerkrankt gewesenen Tier ein so gr??szes Augenmerk zu schenken istsondern vielmehr musz dem Verbleib und der unsch?¤dlichen Beseiti-gung des Ansteckungsstoffes, insbesondere

den etwa abgestossenenAphtendecken eine ungleich gr??ssere Beachtung als es bis heute derFall war, geschenkt werden (curs. sehr.). Dat de besmette boerderij gelegenheid te over biedt aan hetsmetstofmateriaal om onder allerhande omstandigheden zijn le-venskracht te behouden, behoeft geen uitleg. Een vervolg op dit onderzoek is door Wagener verricht over detenaciteit in de gier.



??? Verschillende systemen van gier verwijdering en bewaring wei-den gebruikt bij dit onderzoek. In zijn slotbeschouwing zegt hij dit : In de verschillende proevenkon worden aangetoond, dat bij de bewaring van de gier op degewone wijze het virus van het mond- en klauwzeer langentijd infectieus kan blijven. De langste tenaciteitsduur bedroeg39 dagen, een periode, welke den afzonderingstijd onder bepaaldeomstandigheden niet onbelangrijk overtreft. Jaargetijde en tem-peratuur der gier oefenen een duidelijken invloed uit op de tenaci-teit van de smetstof. Daarentegen toonde hij aan, hoe door een doeltreffende bewa-ring van de gier het virus snel wordt vernietigd. Hiervan is het ara-moniakgehalte de oorzaak. Deze werkt sterk ontsmettend. In degier van stallen, waar het z.g. Wolf-Schweinsburger opstallings-systeem werd toegepast, was de infectiositeit na 16 uur tot ii dagverloren gegaan. Voor ??nze

beschouwingen heeft de lange levensduur der smetstofin de mest haar beteekenis. In dit verband wil ik nog wijzen op de smetstof dragers, die opwelke wijze dan ook, in staat zouden zijn de smetstof langen tijdbij zich te dragen, waaruit is te concludeeren, dat het weerstands-vermogen tegen bepaalde invloeden onder zekere omstandighedenzeer groot moet zijn. Dat zij bestaan zeggen ons voldoende de verschillende gevallenvan uitbreken der ziekte op stallen, waarop vee wordt geplaatst,dat sinds langen tijd is doorgezkkt. Het komt er maar op aan, waar deze dieren de smetstof dragenen in welken vorm. Ik herinner hier aan de â€žDoppelsohle", de plaats, waar volgensZscHOKkE en Hess het virus langen tijd kan worden bewaard. Waldmann en Trautwein stellen zich in hun monographieover Mond- en Klauwzeer (Kolle en Wassermann, Handbuch derpathogenen Mikro??rganismen 1928) op het standpunt, dat de be-

teekenis van deze soort smetstofdragers belangrijk overschat wordt. In Riems zijn door Brandt *) 103 ossen op aanwezigheid vanvirus in klauwspleten (blijkbaar geen â€žDoppelsohle") onderzocht,alle met negatief resultaat. Er is door andere onderzoekers op gewezen, dat er ook andereplaatsen zouden voorkomen, waar het virus zou kunnen wordenâ€žgedragen" om bij gelegenheid actief te worden. Wanneer wij geen anderen vorm van het virus met andere levens-functies aannemen dan de ons bekende, waarvan wij weten, dathet tenminste in de media waarin wij het kennen, lymphe, bloed,speeksel, melk, urine, en faeces bij lichaamstemperatuur bewaard,



??? spoedig sterft, dan geeft deze omstandigheid weinig steun aan deveronderstelling, dat het lang bewaard kan blijven in een of anderorgaan van het lichaam. Dit gevoegd bij het feit, dat de smetstof in de blaarresten hetzijnog verbonden of los in het speeksel reeds na 11 dagen is afgestor-ven (Waldmann en Reppin), maakt het bestaan van inwendigedragers van het ons bekende virus\'zeer twijfelachtig. Aan den ander-ren kant, in aanmerking genomen de groote tenaciteit van hetvirus buiten het lichaam en wellicht ook aan den buitenkant er van,kan deze omstandigheid, overeenkomstig Engelsche, Duitsche enAmerikaansche meeningen, inderdaad aanleiding worden tot hetuitbreken der ziekte, langen tijd na de verspreiding der smetstof. Waldmann en Trautwein schrijven ,,dass manche Seuchenaus-br??che zu Unrecht auf Infektion durch Dauerausscheider zur??ck-gef??hrt werden, sondern mit der hohen

Tenazit?¤t des Erregers in derAussenwelt zu erkl?¤ren sind". Wat dit gezichtspunt beteekent voor een optreden tegen uit-wendige smetstofdragers en een toepassing van radicale ontsmet-tingsmaatregelen, wil ik hierna nader toelichten. Voor de richting, waarin de bestrijding moet gaan is in het bij-zonder rekening te houden met de wegen, waarlangs de smetstof hellichaam binnendringt. Elke wond in het slijmvlies op de voor het virus gevoelige huid-deelen wordt een plaats, waar de smetstof zich ontwikkelt en van-waaruit zij zich in de bloedbaan verspreidt. Het is gebleken, datvoor locale infecties de hoeveelheid virus slechts zeer gering be-hoeft te zijn. Het is mogelijk met een entnaald, bevochtigd met eenverdunning der smetstof van r : rooo en waarmede men even dezooihuid van een cavia doorboort, een positieve reactie op te wek-ken. Zelfs verdunningen van r op 5 millioen kunnen, wanneer desmetstof

sterk infectieus is en de vloeistof in vrij groote hoeveelheidin de huid wordt gebracht, een blaar te voorschijn roepen.Met een sterke O stam kan men met de hoeveelheid van 0.2 c.c.van een dergelijke verdunning in de zooihuid aldus de aanwezigheidvan het virus aantoonen. In de mond- en keelholte heeft men wondjes aangetoond, welkede toegangspoort van het virus kunnen worden. Dat aan de tepelsder koeien vaak grootere en kleinere wondjes voorkomen, zal menkunnen vaststellen als men een groot aantal dieren daarop nauw-keurig onderzoekt. Tepelwonden in verband met de spoedig doormelk ge??nfecteerde handen bij het melken mogen worden beschouwdals een d r bslangrijkste toegangspoorten voor het virus. Verschillende veehouders in het spoelingdistrict, waar veel ossenworden gemest, hebben mij medegedeeld, dat de verspreiding onderde koeien sneller plaats had dan onder de ossen.



??? Het volgend geval demonstreert de gemakkelijke infectie bijkoeien met tepelwonden. In een beslag vee van 50 stuks was ?Š?Šn koe ziek en deze had eentepelblaar. Na dit rund waren nog twee koeien door den zelfdenmelker gemolken, waarvan er een alsmede nog een andere koekleine, hoewel duidelijke tepelwondjes hadden. Deze laatste koe werd door den boer gemolken, die ook de zorgvoor de zieke koe op zich had genomen. Terwijl geen enkel dier op den dag van het eerste ziektegevaltemperatuursverhooging had, was dit 24 uur later het geval bij deeerst bedoelde koe, met tepelwond, terwijl de tweede koe 2 x 24uur later koorts kreeg. Ongeveer 20 uur later hadden beide dierenblaren. Eerst eenige dagen later kwamen er nog verscheidene bij. Ter illustratie van de zeer gemakkelijke overbrenging der smet-stof met niet deugdelijk ontsmette handen geeft ons volgende me-dedeeling, welke temeer waarde

heeft, daar zij van deskundige zijdekomt en een diepe les inhoudt. In het Schweizer Archiv Bd. LXX. H. 10. Oct. 1928 spreekt C.E. Eggmann, Veterin?¤r in Amriswil er van hoe de mogelijkhedenvan overbrenging der ziekte den practiseerenden dierenarts vaakhoofdbreken bezorgen, temeer als de eigen persoon daarbij ver-dacht wordt. Hij deelt mede, hoe hij, huiswaarts keerend van een afmakingvan ziek vee, nog een koe vaginaal moest onderzoeken. Hij had zichgoed ontsmet, doch weinige dagen na de operatie had het diermond- en klauwzeer. I)en volgenden dag onderzocht hij wederom twee dieren vagi-naal. Wederom 2 dagen later ziekte. Eenigen tij cl later constateerde E. een ziekte uitbraak, \'s Mid-dags, na grondige reiniging, bij twee koeien van twee veehouderswederom cervixdilataties ; 8 dagen later bij beide en wel bij de be-handelde runderen mond- en klauwzeer. Een niet alledaagsche

smetstofverspreiding niet alleen door deeigenaardige overeenstemming van den weg der besmetting waarbijhet operatief ingrijpen in de genitalia der runderen bij alle tot eeninfectie had geleid, doch evenzeer om het feit, hoe een onvoldoendeontsmetting van de handen (ondanks de tegengestelde beweringvan den onderzoeker kan geen andere verklaring worden gegeven)aanleiding kan worden tot een ongekende verbreiding van deziekte. Dergelijke onwederlegbare demonstratieve feiten zijn noodig omde waarde van streng doorgevoerde hygi??nische maatregelen teerkennen. Dat naast wondinfectie de infectie langs het maag-darm-slijm-vlies een rol speelt, wordt voldoende door de ziekte onder kalverenen biggen aangetoond.



??? Een factor, welke de verspreiding nog belangrijk ondersteu-nen kan, is die van de vroegtijdige uitscheiding van de smetstof. Als het virus het lichaam is binnengetreden en zich in het bloedheeft ontwikkeld, verkeert de ziekte in het incubatietijdperk. Dezeperiode is van uit het oogpunt der uitscheiding van het grootstegewicht. Het was langen tijd de vraag of speeksel en melk in hetbegin der ziekte infectieus zijn door vermenging met blaarinhoudof dat deze stoffen, zonder aanwezigheid van blaren, rechtstreeksvan uit het bloed besmet kunnen zijn. Lebailly toonde aan, dat de melk bij het rund reeds de smet-stof kan bevatten v????r het dier zichtbaar ziek is. Proeven van Trautwein, Thomashoff en H??ve2) hebben dezemeening ten opzichte van andere diersoorten bevestigd. Van 18cavia\'s bevatte de melk in 88% 12 uur na de infectie de smetstof ;bij 17 geiten in 30% reeds 13 uur na de infectie. Ook was

het bloedin den regel virushoudend. Evenzeer kan het speeksel reeds smetstof bevatten v????r de dierenziekteverschijnselen vertoonen. Dieren, door mij intraveneus met0.5 c.c. lymphe ingespoten, reageerden 18 uur later met tempera-tuursverhooging en hadden virus in het speeksel. Waldmann en Reppin3) deelen mede, dat het speeksel reeds 9uur na enting infectieus kan zijn. Zijn runderen waren intramuceusge??nt. Waldmann erkent later, dat deze infectie-techniek geenwaarborg biedt voor de juistheid zijner bewering. Omtrent de infectiositeit van urine en faeces zijn de meeningenlangen tijd verdeeld geweest. Loeffler en Uhlenhuth ontkennenhet, vele andere met hen. Terni daarentegen, eveneens Vall?Šeen Carr?Š en Gof.bel toonden in de urine de smetstof aan. Met recht zegt Uhlenhuth later, dat de graad van de ziekte deinfectiositeit der beide uitscheidingsproducten beheerscht. Trautwein,

Thomashoff en H??ve vonden bij runderen metgegeneraliseerd mond- en klauwzeer in 36% de urine, in 17% defaeces, het bloed in 56% virushoudend. Het virus kwam reeds voorhet eerst in het 15de resp. het 18de uur na de infectie in de urine ende mest voor. Uit een oogpunt van verspreiding van niet minder belang, daarhet betreft een besmetting van drinkwater of voedsel, is de om-standigheid, dat ook in het neusspiegelvochl de smetstof reeds in



??? - 28i â€” het 18de uur na de infectie kan worden aangetoond, hetgeen ikbij twee runderen kon constateeren. Se- en excreta kunnen dus reeds in het incubatietijdperk desmetstof bevatten. Een belangrijk, niet te onderschatten omstan-digheid is echter, dat zij, evenals het bloed, waarin van alle lichaams-vloeistoffen blijkbaar het meest het virus werd aangetoond, in velegevallen geen aantoonbaar virus bevatten. Het karakter der ziekte, beheerscht door de gevoeligheid van hetlichaam en de kracht van het virus, mag men, met Uhlenhuth,als de oorzaak aanzien van deze wisselende infectiositeit. Evenals in het bloed, bij goedaardig verloop der ziekte, de smet-stof slechts zeer kort of in het geheel niet is aan te toonen, zoo isdit in nog veel sterker mate het geval in se- en excreta. Terwijl het bovenstaande dus eenerzijds de groote infectiositeitder ziekte duidelijk heeft in het licht gesteld, mag toch aan denanderen kant

niet worden vergeten, dat er ook tijden en omstan-digheden zich voordoen, waarbij die besmettelijkheid zeer sterk kandalen, zoodat groote hoeveelheden smetstof naar verhouding noo-dig zijn, om een dier ziek te maken. Talrijke proeven, entingen metversch materiaal op gevoelige dieren, hebben mij overtuigd hoedoor omstandigheden, welke ik in dezen tijd wil wijten hoofdzake-lijk aan bestaande immuniteit en een mede daardoor verzwaktvirus, dit in infectiositeit zeer sterk kan achteruitgaan. In de practijk ziet men in de veebeslagen vaak slechts enkele die-ren ziek worden, eerst na vele dagen volgen er nog eenige. Immuniteit, weinig smetstofproductie en smetstof van geringeinfectiositeit zijn hiervan de hoofdredenen. Een bestrijding zal van deze gunstige omstandigheden gebruikmoeten maken. Het tijdstip, waarop de ziekte door den veehouder kan worden on-derkend, is uit bestrijdingsoogpunt een kwestie van

fundamenteelbelang, uit welk beginsel de bestrijding ook wordt gevoerd. De vroegtijdige aangifte is steeds de voorwaarde geweest waar-van de verwachtingen der bestrijding grootendeels afhankelijkwerden gesteld. Hoewel ik van meening ben, dat ten opzichte van de onderken-ning van het mond- en klauwzeer de veehouders in het algemeeneen vrij scherpen blik hebben, niet te verwonderen vooral bij hen,wien de ziekte minstens ?Š?Šnmaal in het jaar bezoekt, is er toch eenbelangrijk verschil in de mogelijkheid van vroegtijdige onderken-ning, al naar gelang de ziekte van een goed- of boosaardig karakter is. Terwijl bij den eersten vorm geen opvallende vermindering ineetlust en melkgift de aandacht trekt en eerst de verschijnselen vansmakken (soms nog geen speekselen !) en bij klauwzeer groote



??? stijfheid en pijnlijkheid den boer op de gedachte brengen van deziekte, wekt het ernstige geval, waarbij melk- en eetlustverminde-ring, alsmede stijfheid en trippelen zonder nog aanwezig klauwzeer,vrij plotseling kunnen optreden reeds spoedig een sterke verden-king op. Terwijl het goedaardig geval dus heel vaak eerst wordt onder-kend, wanneer er reeds blaren aanwezig zijn, kunnen de ernstigegevallen door ervaren veehouders zeer dikwijls reeds in het pro-dominaalstadium worden herkend. Toch is er nog een verschijnsel,dat veelvuldig kan voorkomen, waarmede de veehouders zeer welop de hoogte zijn en dat uit een oogpunt van vroegtijdige onder-kenning van groot belang moet worden geacht. Dit zijn de tepel-blaren, die soms reeds eenige dagen v????r den uitbraak bij verschil-lende dieren worden waargenomen en wier inhoud met het melkengedurende dezen tijd rijkelijk kan worden verspreid. Hoe

een juisteinterpretatie van dit symptoom een vroegtijdige aangifte kan be-vorderen, ligt voor de hand. In verband met de bestrijding zou ik op twee punten in het ver-loof der ziekte willen wijzen : xe Wanneer eindigt de infectiositeitvan de se- en excreta ? 2e Wanneer die van de blaarresten, welkenog in natuurlijke verbinding met het lichaam verkeeren ? Seigneux 1) toonde aan, dat het bloed na de ontwikkeling vande gegeneraliseerde blaren wederom vrij van virus was, ongeveer54 uur post infectionem. Deze proeven zijn herhaald en op grond van serumcontr??lenis vastgesteld, dat het de zeer vroeg optredende immuniteit is,welke het bloed reeds zoo spoedig na het oj)treden weer zuivertvan het virus. Door Trautwein, Thomashoff en H??ve is den duur der infec-tiositeit van urine en faeces nagegaan. In ?Š?Šn geval bevatte de urinenog 103 uur p.i. het virus, in de andere gevallen was het reeds voordien tijd

verdwenen. Bij het varken was de urine reeds 50 uur p.i -virusvrij, terwijl in de faeces in geen enkel geval virus kon wordenaangetoond. De melk, bij 17 geiten onderzocht, was op zijn laatst nog 113 uurna de infectie besmettelijk. Hoewel deze onderzoekingen onvolledigzijn, daar zij omtrent de infectiositeit der rundermelk geen uitsluit-sel geven, meen ik, dat, in verband met den korten duur van ditverschijnsel bij de urine en zooals ik nog nader zal aangeven vanhet speeksel, ook de melk na verloop van 4 dagen p.i. vrij van viruszal zijn, voorzoover het niet vermengd wordt met blaarinhoud. Waldmann en Reppin toonden aan dat in speeksel van dieren,welke i tot 2 dagen p.i. entblaren vertoonden, en waarbij 1 tot 2 1  Seigneux. Die Virulenz des Blutes bei Maul- und-Klauen^suchekrankenMeerschweinchen, Rind und Schwein. Berl. tier?¤rztl. W. 1922. S. 16.



??? dagen later de gegeneraliseerde blaareruptie uitbrak, hoogstens nog2 dagen hierna het speeksel virus bevatte, alzoo hoogstens 6 dagenP-i- Bevonden zich later blaarresten in het speeksel dan was het totli dag. p i., of tot 8 dagen na de generalisatie nog infectieus. Of dit onderzoek zoodanig is uit te voeren, dat men zeker is vanabsoluut weefselvrij speeksel zou ik willen betwijfelen. Praktischdoet het weinig ter zake. Uit deze gegevens trekken onderzoekers de volgende belangrijkeconclusie : Die praktische Bedeutung dieser epidemiologisch wichtigenFeststellung liegt vor allem auf veterin?¤rpolizeilichem Gebiet.Wirtschaftlich einschneidende veterin?¤rpolizeiliche Masznahmensind bei der M.K.S. nur so lange berechtigt, als sie wissenschaftlichbegr??ndet sind. Unsere heute geltenden Sperrvorschriften gehen vonder Ansicht aus, dass die Tiere so lange infekti??s sind, bis die Rege-nerationsprozesse an der

Mundschleimhaut beendet sind und neuesEpithel die Defekte ??berkleidet. Diese Ansicht l?¤szt sich auf Grundder geschilderten Versuchsergebnisse nicht mehr aufrecht erhalten,da das Virus in der Mundh??hle schon vor Abschluss der Epitheli-sierungsprozesses nicht mehr nachzuweisen ist. Eine wesentlicheAbk??rzung der heute geltenden Sperrfristen erscheint demnachwissenschaftlich vollauf gerechtfertigt. Uit het voorgaande is het volgende samen te vatten :ie. Bij het onderzoek naar het wezen der smetstof is gebleken datde tenaciteit van de smetstof buiten het lichaam zeer groot kanzijn (honderd dagen en langer) terwijl zij in het lichaam watbetreft de hiermede verbonden blaarresten spoedig haar infec-tieus karakter inboet (5â€”8 dagen na de blaareruptie).2e. Bepaalde zuren en alkali??n bezitten een sterk virulicide kracht.3e. De beteekenis van inwendige smetstof dragers moet volgens Duit- sche en

Engelsche onderzoekers niet groot worden geacht.4e. Hoewel de infcctio.siteit der ziekte enorm groot kan zijn, komener tijden en omstandigheden voor, waarbij deze zeer gering is.5e. Naast infectie langs maag en darmen, speelt de wondinfectic pathogenetisch een zeer groote rol.6e. In het incubatietijdperk kan reeds smetstof met het speeksel,het neusspiegelvocht, de melk, de urine en de faeces uitge-scheiden worden.7e. I)e mogelijkheid van vroegtijdige onderkenning der ziekte door den leek hangt samen met den graad van de ziekte.8e. Bloed, se- en excreta zijn reeds eenige dagen na de blaareruptievrij van smetstof. Wordt vervolgd.



??? (Uit het Laboratorium der Gemeente-Slachtplaats Utrecht. Dir.: K. HOEFN/ GEL.) DE KEURING VAN LEVERS OP ECHINOCOCCOSIS, door Dr. C. DE GRAAF. Het behoeft hier wel niet nader betoogd te worden dat het,in het belang der volksgezondheid, ten zeerste gewenscht is, datde keuring van organen op echinococcosis zoo gestreng mogelijkwordt uitgevoerd. Te meer is dit noodzakelijk, waar het percentagevan met echinococcosis besmette dieren juist hoog blijkt bij diediersoorten, waarvan bekend is, dat de echinococcusblaas meestalfertiel is (vooral paard, varken en schaap). Het is daarom wel eenigszins verwonderlijk, dat het keurings-regulatief over deze ziekte geen enkel voorschrift bevat. Slechtsin de opmerking, behoorende bij artikel 3 van het keuringsregula-tief, vindt men een nadere aanwijzing omtrent den te volgen wegbij aandoeningen van parasitairen aard van organen en deelen

vanslachtdieren. De eerste alinea van deze opmerking luidt, dat bij aandoeningenvan parasitairen aard de aangetaste organen en deelen moetenworden afgekeurd, indien de parasieten door uitsnijden niet nauw-keurig kunnen worden verwijderd, terwijl de derde alinea vermeldt,dat de afgekeurde organen en deelen zoo ruim moeten worden uit-gesneden of verwijderd, dat slechts gezonde deelen overblijven. Hij echinococcosis kan men nu twee??rlei opvattingen huldigen.Eerstens kan men zich op het standpunt stellen, dat de verwijde-ring der echinococcusblazen, mits zij slechts in enkele exemplarenvoorkomen en daarbij goed ontwikkeld zijn, althans in een waarde-vol orgaan als de lever, zeer goed mogelijk is en men dus de restvan het orgaan, nadat men alle cysten zorgvuldig heeft uitgesne-den, gewoon in consumptie kan brengen, v. Ostertag vermeldto. a. in zijn â€žHandbuch der Fleischbeschau" waar hij de

beoor-deeling van met echinococcusblazen besmette organen bespreekt :â€žDie mit Echinokokken durchsetzten Organe sind nicht gesund-heitssch?¤dlich. Denn die in den Organen der schlachtbaren Haus-tiere vorkommenden Larven der Echinokokkent?¤nien verm??gensich beim Menschen, selbst wenn sie fertil sind, nicht weiter zuentwicklen. Die Mehrzahl der mit Echinokokken behafteten Or-gane kann dem Konsume dadurch erhalten werden, dasz man dieEchinokokken sorgf?¤ltig entfernt ; dies ist ang?¤ngig, wenn die Zahlund Verteilung der Schmarotzer deren gr??ndliche Entfernungerm??glicht. Die Entfernung selbst geschieht nach Zerschneidungder Organe in schmale Scheiben. Die ausgeschnittenen Parasitenund die stark mit Echinokokken durchsetzten ganzen Organe sinduntauglich".



??? R. Edelmann zegt in zijn â€žLehrbuch der Fleisehhygiene" het-zelfde. Een tweede opvatting is deze, dat men alle organen met echino-coccusblazen onvoorwaardelijk afkeurt, welke opvatting gelukkigwel door de meeste deskundigen wordt gehuldigd. Prof. v. Oijenzegt o.m. in zijne beschouwingen over het keuringsregulatief, inverband met de opmerking bij art. 3, dat men bij het aantreffenvan ?Š?Šn echinococcusblaas thans van meening is, dat uitsnijdendaarvan niet voldoende is. Men wijst op het gevaar dat elderskleine blazen verborgen blijven zitten en eischt afkeuring vanhet geheele orgaan. Ook in ons tijdschrift heeft men weieens deopmerking gemaakt, dat men bij de keuring van organen metechinococcosis niet mag volstaan met het uitsnijden der waarge-nomen cysten, maar onvoorwaardelijk zulk een orgaan moet af-keuren. Voor het onderzoek van levers op echinococcosis staan ons ver-schillende

methoden ten dienste ; nl. primo de inspectie van hetbetreffende orgaan, secundo de palpatie en tertio, het maken vaninsnijdingen op verdachte plaatsen, welke laatste methode menzou kunnen splitsen in A. het maken van slechts enkele insnijdin-gen, B. het in schijven snijden van het orgaan. In de praktijk gebruikt men allereerst de inspectie, terwijldaarna de palpatie en het maken van insnijdingen op de tweedeplaats komen. Uit een economisch oogpunt is practisch methode3 B. niet door te voeren, daar hierdoor vrijwel het geheele orgaanwaardeloos wordt. Een systematisch onderzoek of inderdaad, na het uitsnijdenvan door inspectie en palpatie waargenomen blazen, toch nogechinococcuscysten in het leverparenchym kunnen voorkomenis, voor zoover ik heb kunnen nagaan, niet vermeld. Ook wordtweieens beweerd, dat men nog echinococcusblazen zou hebbenwaargenomen in levers, die goedgekeurd

zouden zijn en waarbijmen bij de keuring geen echinococcosis zou hebben opgemerkt. Het leek mij van belang bij een aantal levers van verschillendeslachtdieren, welke levers zoowel voor echinococcosis als voorandere afwijkingen waren afgekeurd, de 3 methoden, inspectie,palpatie en het in schijven snijden van ongeveer 1 c.M. dikte, toete passen en de resultaten naast elkaar te vergelijken. Ik gingdaarbij als volgt te werk. Elke lever werd door mij zeer nauwkeurig ge??nspecteerd ; zijwerd daartoe op de sectietafel gelegd en aan beide zijden nauw-gezet op echinococcuscysten nagekeken. Iedere cyste, welke ikbij deze inspectie ontdekte, werd zorgvuldig door uitsnijden ver-wijderd en tevens werd de inhoud microscopisch nader onderzocht.Was dit geschiedt, dan werd dezelfde lever nauwkeurig doorge-palpeerd, niet hangende aan een haak, zooals bij de gewone keu-



??? ring in de slachthal gebeurt, maar liggende op de sectietafel. Afge-zien van vaak door andere ziekten veroorzaakte leververanderingen(als distomatosis, angiomatosis, cirrhosis, enz.), welke de palpatiebemoeilijkten, bleek het mij, dat men vooral de dikste gedeeltenvan paardenlevers en runderlever moeilijk geheel door kan pal-peeren. Ook de op deze wijze ontdekte cysten werden weer zorg-vuldig uitgesneden en nader microscopisch onderzocht. Tenslotte werd dan het geheele orgaan in schijven van ongeveeri c.M. dikte gesneden en elke sneevlakte nagegaan op nog eventueelniet ontdekte echinococcusblazen. In het geheel werden door mij een 120 levers van verschillendeslachtdieren op deze wijze onderzocht. Hierbij waren 48 varkens-levers (20 afgekeurd wegens echinococcosis en 28 om ander af-wijkingen), 32 paardenlevers (21 met echinococcosis en 11 metandere afwijkingen), 19 runderlevers (5

met echinococcusblazenen 14 om andere redenen afgekeurd) en 21 schapenlevers (1 metechinococcusblazen en 20 om andere redenen afgekeurd). Inonderstaande staten vindt men medegedeeld, wat bij elke leverwerd gevonden. Resutaten van het onderzoek. Staat i A. Van de 20 varkenslevers met echinococcusblazenwerden bij 7 levers, nadat de door inspectie waargenomen cystenwaren verwijderd, door middel van de palpatie, nog cysten op-gemerkt. Deze waren alle van geringe grootte (erwtgrootte tot17 m.M. middellijn). Bij 5 van deze 7 levers werden bij het in schijven snijden nogweer cysten waargenomen. Ook deze hadden geringe afmetingen.Hierbij moet men in aanmerking nemen, dat, als de inspectie enpalpatie zorgvuldig wordt uitgevoerd, men niet anders kan ver-wachten bij het doorsnijden zeer kleine cysten te ontmoeten. Uit dit resultaat blijkt wel, dat men niet mag volstaan met hetverwijderen

van waargenomen echinococcusblazen en de rest vanhet orgaan voor consumptie goedkeuren, daar er zeer veel kansbestaat (25 %), dat men aldus echinococcuscysten over het hoofdziet. Staat i B. Bij 28 varkenslevers, niet afgekeurd wegens echino-coccosis, werden geen enkele maal echinococcuscysten waarge-nomen. Staat 2 A. Bij de 21 paardenlevers met echinococcosis werdenin 8 gevallen bij de palpatie nog cysten ontdekt en zelfs in 9 ge-vallen nog bij het in schijven snijden. Ook hier weer zeer kleineblaasjes (10â€”18 m.M. middellijn). Zes maal bleken deze kleinecysten fertiel te zijn. Dat echinococcusblazen bij het paard bijnaaltijd fertiel zijn, werd ook nu weer geconstateerd. Terwijl van



??? de 20 varkenslevers er 12 fertiel waren (60 %), waren er bij depaardenlevers 18 fertiel (bijna 90 %). Staat 2 B. Bij de 11 paardenlevers, afgekeurd wegens andereafwijkingen dan echinococcosis, werd geen enkele maal echino-coccosis gevonden. Staat 3 A. Bij de 5 runderlevers met echinococcosis (waaronderi fertiel, 20 %), werden 4 maal kleine cysten opgemerkt bij hetin schijven snijden. Staat 3 B. 24 afgekeurde runderlevers werden nog eens naderop echinococcusblazen onderzocht, met negatief resultaat. Staat 4 A cn B. Slechts 1 schapenlever met echin.blazen konik nader onderzoeken. Dit gaf een positief resultaat. Bij 20 distomateuze levers was het onderzoek negatief. vr I A. VARKENSLEVERS MET ECHINOCOCCUSBLAZEN. In schijven snijden vani c.M. dikte. Inspectie. Palpatie i echinococcusblaas,middellijn 30 m.M.,fertiel. 1 cyste, middell. 12m.M., steriel 2 cysten middell. 10m.M., ?Š?Šn steriel,

?Š?Šngedegenereerd. Verwijde galgangen,enkele distomenhaar-den. negatief Een 5-tal, in groottevarieerende (middell.van 8â€”22 m.M.)gedegenereerde cy-sten. Microsc, mem-braanresten, geen sco-lices, steriel. negatief negatief i cyste, 34 m.M. mid-dellijn, membraan inbochten gelegen, ge-degenereerde scolices,fertiel. Gedegenereerde cyste,midden in leverweef-sel, 15 m.M. middellijnmet gedegener. scoli-ces, fertiel. Enkele kleine verkalk-te haardjes. Een 20-tal, min ofmeer oppervlakkig ge-legen, erwtgroote blaas-jes, microsc onduide-lijke kopjes, blijkbaarnog niet voldoendeontwikkeld, fertiel inaanleg. Enkele blaasjes te voe-len, van gelijke groot-te als bij de inspectie,fertiel in aanleg. Nog een zeer grootaantal erwtgroote enkleine blaasjes, demeesten met aandui-ding van kopjes, fer-tiel in aanleg.



??? - â€” 288 â€” Vervolg STAAT I A. No. Inspectie Resultaat Palpatie Resultaat In schijveu snijden vani c.M. dikte 5 Een 5-tal erwtgrooteblaasjes, membraanmicrosc te zien, geenkopjes, steriel. 2 erwtgroote blaasjes\'te palpeeren. steriel Nog 7 kleine blaasjeswaargenomen, middenin leverweefsel gelegensteriel. 6 3 cysten middel], on-geveer 30 m.M., fertiel. negatief â€” negatief 7 i cyste, middell, 45m.M. fertiel. negatief â€” negatief 8 3 cysten, midd. 6 c.M.,fertiel, 1 cyste, middel-lijn 32 m.M., fertieli cyste, 12 m.M. ste-riel. negatief â€” negatief 9 i cyste, 35 m.M., â€”fertiel. negatief negatief IO i cyste, 14 m.M., ste-riel. negatief - negatief 11 1 cyste, 30 m.M., ste-riel. i cyste, 14 m.M.,steriel. i cyste, 16 m.M., ste-riel. 2 cysten, 15 m.M.,ongeveer midden inde leverkwal gelegensteriel, 1 verkalkthaardje. 12 i cyste, 35 m.M., ietsgedegenereerd, steriel.Talrijke erwtgroote cy-sten, steriel. Verscheidene kleine,erwtgroote cysten-

steriel. Verschillende erwt-groote, niet gepalpeer- 1de cysten worden aan- Jgesneden, steriel. 13 Talrijke, cysten onge-veer 10 m.M. middel-lijn-steriel. Verscheidene, even-groote cysten te voelenâ€” steriel. Verscheidene malenevengroote en ietskleinere cysten aange-troffen,midden inlever {parenchym., steriel. \'4 â–  Cyste, 22 m.M., ste-riel. 2 cysten, 15 m.M.steriel, met geheel op-gevouwen membraan,weinig vocht, steriel. negatief â€” negatief 15 3 groote cysten 4 c.M.) fertiel. negatief â€” negatief 16 5 groote cysten (J-7 c.M. middellijn) fer-tiel. negatief â€” negatief



??? rolg STAAT I A. Inspectie Resultaat Palpatie Resultaat In schijven snijden vani c.M dikte Resultaat I cystc, 32 m.M. mid-dellijn, jertiel. negatief. â€” negatief. â€” 2 cysten, -J- 40 m.M.middellijn, steriel, uni-loculair I cyste, 22 m.M. mid-dellijn, met talrijkeiiitbochtingen, blijktop doorsnede een echi-nocc. multilocularis tezijn. i cyste te palpeeren,17 m.M. middellijn,uniloculair, steriel. negatief â€” 2 cysten, 30 m.M. mid-dellijn, jertiel.I cyste, 12 m.M., ste-riel. negatief â€” negatief â€” 3 cysten, 4 c.M.middellijn, jertiel. negatief negatief â€” AT I B. VARKENSLEVERS ZONDER ECHINOCOCCUSBLAZEN. Â? Afgekeurd wegens tu-berculose. negatief. â€” negatief â€” negatief â€” :s Distomatosisnegatief. negatief. â€” negatief â€” s \' hepatitisnegatief. â€” negatief â€” negatief â€” .s cysticercosisnegatief. negatief negatief â€” u il A. PAARDENLEVERS MET ECHINOCOCCUSBLAZEN. l 2 cysten, -f- 6 c.M.,middellijn, Jertiel.

Talrijke verkalktehaardjes. â€” Verscheidene in hetbinnenste van het-leverweefsel gelegenverkalkte haardjes.Verder 1 cyste, 12 m.Mwaarin een opgevou-wen, samengekronkel-de inwendige laag,gedegenereerde scoli-ces, jertiel. 20



??? â€” 290 - Vervolg STAAT II A. _ No. 1 nspectie Resultaat 1\'alpatie Resultaat In schijven sneden vani c.M. dikte Resultaat 2 i cyste, io c.M., fer-tiel. i cyste, 7 c.M. gede-genereerde kopjes, fer-tiel. Verder nog enkelekleine, verkalktehaardjes. Enkele verkalkteworm knobbeltjes. Verkalkte knobbeltjes - 3 i cyste, io c.M., fer-tiel. i cyste, 6 c.M.,gedegenereerd, geenscolices, steriel, i cy-ste, 3 c.M., verkalktewand steriel.Enkele verkalkte knob-beltjes. 2 cysten, 20 m.M. fer-tiel. - Een groot aantal ver-kalkte haardjes. â€”\' 4 2 cysten,^- 8c.M.,/Â?r-tiel, 2 cysten, 3 c.M.,fertiel. i cysten, 25 mM. fertiel tl- In dikste gedeelte vande groote leverkwabkwamen bij doorsnij-den 3 echinococcuscy-slen, alle 3 15 m.M.,fertiel. Verder nog 2 verkalkteknobbels, waarin welkalklicliaampjes, ech-ter geen scolices tevinden waren. - 5 i cyste, 8 c.M., fertiel.i cyste, 0 c.M., fertiel. negatief i cyste, in dikste ge-deelte leverkwab, 18m.M., fertiel. 6 i cyste, 8 c.M.,

fertiel.Enkele verkalktehaardjes. 4. negatief. ----- Enkele verkalktehaardjes. 7 4 cysten, 5 c.M., fertiel Enkele verkalktehaardjes | Verkalkte haardjes. - 8 Talrijke knikkergroo-te, steenharde knob-beltjes, in enkele door-gesneden exemplareneen holte, met mem-braanresten, geen kop-jes, steriel.Verder 3 cysten, 2c.M., met dunne wandsteriel. Verkalkte haardjes. â€” 2 cysten, 15 m.M., zeerdunne wand, steriel.Verkalkte haardjes. -



??? - - zgi â€” ervolg STAAT II A. o. Inspectie Resultaat Palpatie - Resultaat In schijven snijden vani c.M. dikte -1 Resultaat 9 i cyste, 3i c.M., fertielverkalkte haardjes. i erwtgroote cyste,steriel. Enkele verkalktehaardjes. â€” O 1 cyste, 5 c.M., fertiel. 2 cysten, 2 c.M., fertielverkalkte haardjes. negatief â€” negatief â€” I I cyste, 5 c.M., totaalverkalkte wand, gede-genereerde inhoud, sco-lices gedegen, fertiel.T cyste, 3 c.M., fertiel,b. w. kapsel. negatief â€” negatief â€” i cyste, 2^ c.M., fertiel 2 kleine cysten te pal-pecren, 1J c.M., fertiel. i cyste, midden in le-verweefsel, 1 c.M. fer-tiel. 3 i cyste, 3 c.M., afge-plat van vorm, multi-loculair, steriel. Enkeleverkalkte haardjes. 2 multiloculaire cy-sten, 2 c.M., steriel. Verkalkte haardjes.Een erwtgroote mul-tiloculaire cyste-steriel 4 5 cysten, io c.M.,met bindweefselkap-sel, fertiel 2 cysten,2j c.M., fertiel. Leven eenigszins chro-nisch gestuwd en doorb.w. vorming zeermoeilijk geheel door tepalpeeren, 2

cysten,2 c.M., fertiel. 2 cysten, ij c.M., fer-tiel. 5 3 cysten, van 3â€”6c.M. groot, alle fertiel.Verkalkte haardjes. Een cyste, 2j c.M. fer-tiel. Enkele verkalktehaardjes. Enkele verkalktehaardjes. â€” b 1 cyste, aan den randvan de leverkwab, 2 c.M. steriel. Enkeleverkalkte wormknob-beltjes. negatief â€” 2 cysten, c.M. mid-den in levtfrweefsel,steriel. Verkalktehaardjes. 7 i cyste, 2 c.M., fertiel.Verkalkte wormknob-beltjes. i cyste, iJc.M. fertiel.Verkalkte haardjes. Enkele verkalktehaardjes. â€” i 2 cysten, 3 c.M. fertiel.I cyste, 2 c.M., fertiel. Enkele verkalktehaardjes. â€” Verkalkte wormknob-beltjes. â€”\'\' ) i cyste, c.M., ge-heel opgevuld metmembraan, fertiel. 1cyste, 2Â? c.M., fertiel.Talrijke verkalktehaardjes. negatief â€” Verkalkte haardjes. 20*



??? â€” 292 â€” Vervolg STAAT II A. No. Inspectie Resultaat Palpatie Resultaat In schijven snijden vani c.M. dikte 20 3 cysten, 8 c.M., fertielWormknobbeltjes. Enkele verkalktehaardjes, vlak onderde kapsel te voelen. â€” Verkalkte haardjes. 21 7 groote cysten, 7 cM..fertiel. 4" negatief â€” I erwtgroote cyste,steriel, i cyste, i|-c.M.,fertiel, in het midden-gedeelte der kwab. STAAT li B. PAARDENLEVERS ZONDER ECHINOCOCCUSBLAZEN. 7 stuks Afkomstig van ge-storven dieren. Enke-le met verkalkte haard-jes. â€” negatief â€” negatief 2 stuks Afkomstig van nood-slachting. â€” negatief negatief I In lievige mate chali-cosis nodularis. â€” vele verkalkte haard-jes. â€” Verkalkte haardjes â€? Amylo??de degeneratie negatief â€” negatief STAAT Iii A. RUNDERLEVERS MET ECHINOCOCCUSBLAZEN. i i cyste, 6 c.M., metgedegener. inhoud,iets vocht, steriel. 1cyste, 3 c.M , steriel,distomatosis. 4- Enkele verdikte gal-

gangen negatief. â€” 2 cysten, c.M., ge-degenereerd, steriel, indikste gedeelte vande lever gelegen, dis-tomatosis. 2 Vele kleine en groote(3 c.M.). Cysten, en-kele multiloculair, an-dere weer uniloculair,fertiel. -f* Versch eidenegrootereen kleinere cysten tevoelen, steriel. Verscheidene knikkergroote cysten, met op-gevouwen membraan,steriel. 2 uniloculaire blazen,ij c.M. fertiel. 3 Talrijke verschillendgroote (3â€”9 c.M.) cy-sten, steriel. Distoma-tosis. Distomatosis. 2 cy-sten, 2 c.M., steriel.Lever is zeer dik (15c.M.) zoodat het mid-dengedeelte der leverniet geheel is door tepalpeeren. 3 tal cysten, ij c.M.steriel. Distomatosis. 4 4 uniloculaii e cysten(3â€”6 c.M.), steriel. 2 cysten, 3 c.M., steriel 2 cysten, 1 c.M., steriel



??? rvolg STAAT III A. - 293 â€” - Â? Inspectie Resultaat Palpatie Resultaat In schijven snijden vanI c.M. dikte Resultaat 5 i appelgroote cyste,8 e.M., deels verkalk-te wand, membraanin plooien, steriel. 2nootgroote cysten (2^c.M.), met gedegene-reerde, verkaasde mas-sa, steriel. Verharde galgangen. â€” Verharde galgangen. â€” LAT lil B. RUNDERLEVERS ZONDER ECHINOCOCCUSBLAZEN. ks Afgekeurd wegensdistomatosis.negatief. distomatosis â€” distomatosis â€” ! ks Angiomatosisnegatief negatief negatief â€” is tuberculosisnegatief. negatief negatief â€” Afkomstig vangestorven diernegatief negatief negatief â€” AT IV A. SCHAPENLEVERS MET ECHINOCOCCUSBLAZEN. Talrijke boongrootecysten, met ietwatverkalkten wand, ste-riel. Nog vele blazen tepalpeeren, steriel. 3 erwtgrootc cysten,steriel. at iv B. SCHAPENLEVERS ZONDER ECHINOCOCCUSBLAZEN. s Alle met distomateuzevera

nderingen,negatief. distomatosis â€” distomatosis â€”



??? CONCLUSIE : A. Bij de keuring van levers op echinococ osis, welke keuring moet bestaanuit een zorgvuldige inspectie en palpatie van het orgaan op een tafel-, magmen niet volstaan met het uitsnijden der waargenomen cysten, maar moet,indien echinococcuscysten worden waargenomen, een dergelijk orgaan geheel voorconsumptie worden afgekeurd, ook al bevat het orgaan slechts ?Š?Šn enkele cyste. B. Wordt de keuring op echinococcosis nauwkeurig verricht, dan is het ge-vaar, dat nog in goedgekeurde levers echinococcusblazen aanwezig zouden zijn,zeer gering. SUMMARY. Examination of livers on Echinococcosis must be a careful] inspection and alsopalpation of the organ, laid on a table. It is not sufficient to remove observed cystes from the liver. Even when onlysome cystes of Echinococcosis are found it is always possible, that very smallones are neglected, so in these cases it is necessary to

withdraw the whole organfrom consumption. ZUSAMMENFASSUNG. Die Untersuchung von Lebern auf Echinococcosis muss in einer sorgf?¤ltigenInspektion und Palpation des auf einem Tisch liegenden Organes bestehen. Mankann sich nicht mit dem Ausschneiden der wahrgenommenen Cysten begn??gen,sondern muss bei Vorliegen von Echinococcuscysten ein derartiges Organ in seinerG?¤nze vom Konsum ausschliessen. Letzteres gilt auch f??r den Fall, dass blosseine einzige Cyste gefunden wird, da allenfalls die M??glichkeit besteht, dass mansehr kleine Cysten ??bersieht. R?‰SUM?‰. L\'inspection des foies par rapport ?  l\'?Šchinococcose doit ??tre une inspection etpalpation inunitieuse de ces organes, plac?Šes sur une table. Si l\'on ne trouve qu\'unseul kyste il ne suffit pas de l\'exciser. Un tel organe doit ??tre aussi bien jug?Šimpropre ?  la consommation parce qu il y a toujours la possibilit?Š qu\'on

ne per?§oitpas des kystes tr?¨s petits. BLADVULLING. Vreemde voorwerpen in de maag. Krokodillen en struisvogels hebben de naam dat hun maag alles kan verdragen.Vooral bij eerstgenoemde kan men bij de sectie in de maag al erlei ongerechtighedenvinden die het dier had ingeslikt en die het weinig schenen te hinderen. Niet altijdloopt het echter goed af. Een struisvogel in de zo??logische tuin te Berlijn stierf ten-gevolge van verwondingen in de maag veroorzaakt door een koffielepel en eenhalf hoefijzer. (Den zo??log. Garten L Heft 7/9). Slaap. De meest bevredigende theorie over de slaap is het aannemen van een slaap-centrum in de hersenen. Bij de fysiologiese slaap zijn de volgende factoren als oorzaak werkzaam : ver-moeienis, gewoonte, suggestie en uitschakeling van alle zintuigen-prikkels. Doorpsychiese oorzaken kan, ondanks vermoeienis, de slaap verhinderd worden. Als normale duur van de slaap

wordt aangenomen : voor kinderen 10, voorvolwassenen 7â€”8, en voor mensen boven de 50 jaar 8 tot 6 uien. Zuigelingenslapen bijna voortdurend. Slapeloosheid werkt afmattender dan honger ; slaap kan tot op zekere hoogtevoeding, rijkelijke voeding echter minder goed slaap vervangen. De slaap bevordertde stofwisseling, voorkomt vermoeienis en uitputting en werkt verjongend opde levensfuncties (Mangold, Forsch. u. Forschritte 1929 No. 6). Vr.



??? VERGELIJKENDE GENEESKUNDE. (Uit de Bacteriologische Af deeling van het Centraal Laboratorium voor deVolksgezondheid te Utrecht. Hoofd der Afd. J. P. BIJL, Arts.) BIJDRAGE TOT DE EPIDEMIOLOGIE DER FEBRIS UNDU-LANS VAN DEN MENSCH IN NEDERLAND,(EEN ONDERZOEK NAAR HET VOORKOMEN VAN BRUCELLAABORTUS BANG IN MELK EN BOTER), door Dr. J. VAN DER HOEDEN. Vervolg van bladz. 231. II. ONDERZOEK NAAR HET VOORKOMEN VAN BRU-CELLA ABORTUS IN BOTER. Bij verschillende der lijders aan febris undulans kon zooals reedsgezegd werd, geen bron van infectie worden aangewezen. Het iszeer wel mogelijk, dat enkelen dezer, die regelmatig te plattenlandevertoefden (handelsreizigers), zich besmet zouden hebben met deroom, die zij bijvoorbeeld bij de koffie gebruikten. Voor de bevolkingder meeste groote steden, waar de room door pasteuriseering

onscha-delijk is gemaakt, kan deze overweging niet gelden, tenzij, zooalsbij twee der pati??nten het geval was, de gewoonte bestaat, omvan de melk alvorens haar voor huiselijk gebruik te koken, eerstde room af te scheppen, teneinde die op koffie of cacao te nuttigen. Het verdiende aanbeveling, in analogie met wat ons bij malta-koorts in Zuid-Europa bekend is, ook hier aandacht te wijden aande vraag, of melkproducten, in het bijzonder boter (en kaas), debesmetting tot stand zouden kunnen brengen. In de literatuur is tot heden weinig hieromtrent medegedeeld.De recente onderzoekingen van Carpenter en Boak (1928), dienog na 142 dagen abortusbacteri??n in boter konden aantoonen,hebben in dit verband geen belang, omdat deze bacteri??n niet inhet uitgangsmateriaal aanwezig waren, maar eerst werden toege-voegd, nadat de boter was bereid. In 17 monsters marktbotervonden zij geen abortusbacteri??n ; maar

de onderzoekers vermel-den niet, of deze botermonsters waren vervaardigd van rauwe ofvan gepasteuriseerde melk. Eigen onderzoek. In geen der boerderijen, van welke bij het hierv????r besprokenonderzoek was gebleken, dat de melk Brucella bevatte, werd botergemaakt. Het te onderzoeken materiaal moest dus worden be-trokken van andere herkomst.



??? Ik mocht daarvoor de medewerking ontvangen van den heerP. N. Boekel, Rijkszuivelconsulent te Utrecht, wien ik hiergaarne mijn dank betuig. De in onderzoek genomen botermonsters waren alle bereid uitrauwe melk, in verschillende boerderijen van de provincie Utrecht.Van deze boter werden 3 Ccm. in gesmolten toestand (in stoof van370 C.), onderhuids bij een cavia gespoten. Drie der 23 cavia\'sstierven intercurrent. Het serumonderzoek der overige proefdieren,na 6 weken verricht, was negatief. Ook bij de sectie werden geenafwijkingen gevonden. Uit de organen konden geen abortusbacte-ri??n worden gekweekt. Dus in geen der 20 onderzochte botermonsters is Brucella Bangaangetoond. Het lag voor de hand te veronderstellen, dat deze verschil-lende uitkomsten, die het onderzoek van melk en van boteropleverden, verband houden met het afsterven der in de melkaanwezige arbotusbacteri??n door

het bij de boterbereiding ge-vormde zuur. Om ongeveer te kunnen bepalen op welk punt van deze wijzevan boterbereiding de abortusbacteri??n tegronde gaan, heb ik devolgende proef verricht: Twee liter melk, waaraan 50 Ccm. karnemelk en 2 afgespoeldeagarculturen van verschillende Brucella-stammen waren toege-voegd, werd na 25 uur gekarnd. Den volgenden dag werd de roomgespoeld, gewrongen en gezouten. Het mengsel melk-karnemelk had aanvankelijk een pH 7,2 ;na 3J uur was deze gedaald tot 6,6, na 6A uur tot 5,6 ; de pH derbovenstaande wei bedroeg na 23 uur 4,5. Dr. W. v. Dam van het Rijkslandbouwproefstation te Hoorn waszoo vriendelijk mij mede te deelen, dat de room, waaruit in depractijk de boter gekarnd wordt, in 21 uur een pH van 4,7 tot4,5 bezit. Deze waarde ligt dus op dezelfde grens, als door mij bijden proef werd bepaald. Op verschillende tijdstippen heb ik nu door directe

kweekproe-ven (bouillonagar en leveragar in 10% C02) en door cavia??ntingde aanwezigheid van levende abortusbacteri??n trachten aan tetoonen. Het aantal abortusbacteri??n, waarmede de melk in deze proefis ge??nt, was zoo groot, dat het zonder twijfel de hoeveelheden,die bij natuurlijke infectie aanwezig zullen zijn, overtrof. (Hetaantal door Carpenter en Boak in de koemelk gevonden abortus-bacteri??n bedroeg 20 tot 440 per Ccm.).



??? PH Kweekproef Caviaproef. elk karnemelk 7.2 ? (verontreiniging metschimmels en snel-groeiende bacteri??n). I na 2 dagen gestorven.II na 6 dagen gestorven. na uur ...... 6,6 zeer veel Brucellakolonies I na 3 dagen gestorven.II na 5 dagen gestorven. na uur ...... 5.6 zeer veel Brucellakolonies I na 4 weken : serumag-glutinatie 1/12800 ,compl. b. reactie met0,005 Ccm. serum ,kweekproef uit milt . II als bij cavia I. na 23 uur ...... (wei)4.5 uit het coagulum 2 Bru-cellakolonies,in de wei geen Brucella-kolonies. I na 4 weken : aggluti-natie, compl. b. reactieen kweekproef nega-tief. II als bij cavia I. na 30 uur ...... uit het coagulum geenBrucellakolonies. I na 4 weken : aggluti-natie, compl. b. reactieen kweekproef nega-tief. II als bij cavia I. na 2 dagen ...... (boter) (pers-water)4.6 geen Brucellakolonies I na 4 weken : aggluti-natie, compl. b. reactieen kweekproef nega-tief. II als bij cavia I. Uit bovenbeschreven proef is dus

gebleken, dat tijdens het zurender melk bij de boterbereiding de abortusbacteri??n vrij snel af-sterven. Na 23 uren, bij een pH 4,5 waren zoo goed als alle Brucel-la\'s gedood ; na 30 uren waren zij geheel verdwenen. Zoo was dusvan het buitensporig groote aantal abortusbacteri??n, waarmedede proef werd verricht, geen enkele meer terug te vinden, reedsv????rdat het bereidingsproces der boter was voleindigd. Teneinde de invloed van de concentratie der waterstofionen opBr. Bang nader te bestudeeren, heb ik getracht te bepalen, bijwelke laagste grens der pH deze bacterie zich nog ontwikkelt,resp. wordt gedood. Het instellen van de pH der voedingsbodems geschiedde colo-rimetrisch met m. en p. nitrophenolen en y en a dinitrophenol. Drie goed groeiende stammen van Br. Bang werden afge??nt opschuin gestolde agar van verschillende pH, door zoutzuurtoevoe-ging (6,8 . 6,6 . 6,4 . 6,2 . enz. t/m 4,4). Bij pH 5,0

en lager was-de agar troebel en weeker, terwijl water werd uitgeperst (uitvlokking ?). De met de Brucellastammen ge??nte buisjes werden 3



??? dagen bij 370 C. gelaten. Tot pH 5,2 bleef de groei ongestoord ;bij pH 5,0 was nog slechts een zwakke cultuur van ?Š?Šn der 3 stam-men te zien ; bij lagere pH bestond geen groei meer. Het is de vraagof het achterwege blijven der kweek bij deze lage concentratie van deH-ionen in werkelijkheid direct verband daarmede hield, dan wel ofde verandering in den voedingsbodem, die ook optisch waargenomenwerd op dit punt, haar ongeschikt maakte voor cultuurmedium. Vervolgens heb ik in een tweede reeks dezelfde 3 stammen ge??ntin een geschikte vloeibare voedingsbodem (buisjes met 0,5 Ccm.vleeschbouillon 10% amnionsvloeistof) ; de verschillende con-centratie der H-ionen werd hier verkregen door toevoeging vannormaal melkzuur (6,8 . 6,6 . 6,4 . 6,2 . enz. t/m 4,4). Tot pH 5,0bleef de onge??nte vloeistof helder ; bij 4,8 werd zij zwak troebel eniets dikker van consistentie, bij de lagere waarden der pH

namentroebelheid en stroperigheid nog een weinig toe. (Bij bepalingen met bouillon en vruchtwater afzonderlijk bleekdat de troebelheid te wijten was aan verandering van de bouillon,de gewijzigde consistentie aan de amnionsvloeistof). Elk buisje werd ge??nt met ?Š?Šn druppel van een dikke suspensieeener met phys. NaCl afgespoelde agarcultuur en gedurende 24uur bij 370 C. gelaten. Vervolgens werd nagegaan of de bacteri??nnog in leven waren, door 2 groote platinalissen uit deze buisjes afte enten op schuingestolde glycerineagar, die 4 dagen in de stoofvan 370 werden bewaard. Een derde reeks werd ingesteld met melkzuur, waarbij in plaatsvan de vloeibare voedingsbodem, sterieele physiologische keuken-zout van verschillende pH werd gebruikt. PH Groei op agar(HC1) Groei, resp. resistentiein bouillon-amnionsvl.st. (melkzuur) Resistentie in 0,85% NaCl opl.(melkzuur). na 24 uur | na 3 dagen 6,8 4-4- 6,6 4-4- 4-

6,4 4-4- 4-4- -)- 4. 4-4- 6,2 4-4- 4-4- 4-4- 4- 6,0 4-4- 4-4- 4- 5.8 4-4- 4-4- _(_ zwak 4- 5.6 4-4- 4- zwak 4- â€” 5.4 4-4- 4-4- zwak 4- â€” . 5.2 4- 4- weinig kolonies â€” 5.04 8 zwak 4- â€” 3 kolonies â€” 4.6 â€” â€” â€” 4.4 â€” â€” Uit deze proevenreeksen bleek, dat op agar (bij toevoeging vanHC1) geen groei meer plaats had bij pH 4,8 -5,0 en in het buffer-



??? rijke vloeibare voedingsmilieu, na toevoeging van melkzuur, deBrucella\'s afstierven bij pH 5,0. In physiologische zoutoplossingnam het aantal levende abortusbacteri??n reeds sterk af bij pH 5,6en waren alle bacteri??n gedood na 24 uur bij pH 4,8 ; na 3 dagenbij pH 5,8. De duur van inwerking is dus van invloed, naast deconcentratie. Aangezien bij de methode van boterbereiding, zooalsdie bij de 20 onderzochte monsters was toegepast, spoedig eenH-ionenconcentratie van pl.m, 4,5 wordt bereikt, zou alleen reedshieruit de snelle afsterving van Brucella kunnen worden ver-klaard. Andere bepalingen zullen noodig zijn, om nauwkeurig vast testellen de grens van de concentratie der H-ionen, bij welke Brucellawordt gedood. Bij de beschreven proeven, die slechts een ori??n-teerende waarde bezitten, is ook daarmede rekening te houden, datdeze zijn verricht met zeer oude laboratoriumstammen. Onmiddel-lijk uit het dierlijk

lichaam afkomstige bacteri??n zouden eenandere gevoeligheid voor de H-ionen kunnen bezitten. Van eenbijzondere giftige werking van het ongedissocieerde melkzuur,(waarop bijv. voor melkzuurbacteri??n en B.coli is gewezen doorvan Dam, Holwerda en Tekelenburg), is mij voorloopig tenopzichte van Br. Bang bij de gebruikte concentraties der water-stof-ionen niets gebleken: de uitkomsten waren practisch dezelfdebij 2 reeksen, waar de Brucella\'s waren gebracht in phys. NaCloplossing, resp. met zoutzuur en met melkzuur van gelijkeH-ionen concentraties. Al deze bepalingen benaderen evenwel slechts in zeer beperktemate het vraagstuk, waarom het hier gaat, omdat de verhoudingen,zooals die bij de boterbereiding in de bufferrijke gezuurde melkworden aangetroffen, zoo veel gecompliceerder zijn.1) Verschillendehierin aanwezige stoffen, waaronder sommige met de hun eigengiftigheid zullen in samenwerking met de

waterstof-ionen metcumuleerend effect de zich in de zure melk bevindende micro-??rganismen kunnen benadeelen. Wat hier boven gezegd is voor boter mag tevens gelden voorde karnemelk en, althans grootendeels, ook voor de kaas. De Rijkszuivelconsulent, de heer J. P. Boekel, deelde mijmede, dat bij een uitgebreid onderzoek van zoogen. â€žzoete-melksche" Goudsche kaas was gevonden een gemiddelde pH 5,25;tijdens de bereiding zal de concentratie der H-ionen nog grooterzijn geweest. De andere inheemsche kaassoorten zijn â€žzuurder"dan de onderzochte. Het is dus waarschijnlijk, dat â€” in tegenstelling met de rol, \') Volgens van Dam bedraagt bijv. bij een melkmonster nut een ti erzuur-graad van 16 Dornic. het waterstof-ionengehalte i/ioo.ooo van ile door titreeringaantoonbare waterstof (voornl, uit phosphaat en caseinaat).



??? die aan het gebruik van geitenkaas in Zuid-Europa wordt toe-geschreven voor de besmetting met Maltakoorts â€” van de con-sumptie onzer inlandsche kaassoorten geen gevaar voor infectiemet Br. Bang is te vreezen. Voor de epidemiologie der febris undulans van den mensch, zoo-wel als ten aanzien van de verbreiding van het besmettelijk verwer-pen onder de dieren, moet bijzondere aandacht worden gewijd aande groote bron voor infectie, die gevormd wordt door de talrijkekoeien, die Brucella uitscheiden met de melk. Aan het gebruik vanboter (en karnemelk) schijnt voor den mensch geen gevaar voorbesmetting met Br. Bang verbonden te zijn. Dit geldt waar-schijnlijk ook voor kaas. LITERATUURBamforth, The Lancet, 1927, blz. 818.Carpenter, Cornell Vet. 1926, 16, blz. 133.Carpenter en Baker Cornell, Vet. 1927, 17, blz. 236.Carpenter en Boak, Americ. Journ. of Public Health, 1928, 18, blz.
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??? Poppe, Deutsche Tier?¤rztl. W.schr. 1928, 36, blz. 781.Pr??scholdt, Deutsche Tier?¤rztl. W.schr. 1926, 34, blz. 43.Sensenich en Giordano, Journ. Americ. Medic. Assoc. 1928. blz. 1782.Schroeder, Americ. Vet. Rev. 1914, 44, blz. 467. Schroeder en Cotton, Annual Rep. Bur. Anim. Ind for. 1911, 1313, blz. 139. Schwarz, Z. f. Fleisch u. Milchhyg. 1929, 39, blz. 175. Shaw, Royal Soc. London, 1906, 4, blz. 8. Sheatheu, Brit. Medic. Journ. 1923, I, blz. 554. Spengler, Wiener klin. W. sehr. 1928, 50, No. 9. Tekelenburg, Acad. Proefschr. Utrecht ,1926. Veilchenblau, M??nch, med. W.schr. 1927, 40, blz. 1705. Weigmann, Klin. W.schr. 1929, 8, blz. 351. Winkler, Diss. Dresden, 1919. Z US AMME N FASS UNG. Es wurden im ,,Centraal Laboratorium" zwischen November 1927 und Februar1929 24 Patienten mit Febris undulans angetroffen. Einer dieser war ein Seemann,der sich in Spanien infiziert hatte mit

Mittclmeerfieber. Die Uebrigen waren allein Holland infiziert, gr??sstenteils nach dem Genuss roher Milch oder Rahm. Bei der Untersuchung nach der Anwesenheit von Brucella in Kuhmilch hatte dasdirekte Kulturverfahren keinen guten Erfolg. Wertvolle Resultate wurden ermitteltdurch Mccrschweinclienimpfung mit einem Gemisch von Rahm und Bodensatz,Obduktion nach ca. 6 Wochen ; Serumuntersuchung und Z??chtung aus der Milz. Die Abortusbakterien wuchsen am besten auf I.eberagar- oder Glyzerinagar-plattcn in einer Glocke mit Luft und Kohlens?¤ure ( 10 %) Bei der Sektion wurdennur geringf??gige Aenderungen gefunden (Milz, Leber, Kniefaltendr??sen). Meisten-falls war die Agglutination stark positiv (1/12800), in einzelnen F?¤llen schwach(1/50) ; die Komplementbindungsreaktion war in den meisten F?¤llen stark positiv(, 0,001 I??m.). Mit einer Ausnahme konnte Brucella gez??chtet werden aus

allenuntersuchten Milzen, nur 9 Mal aus 16 Lebern und 4 Mal aus 12 Nieren. In einem Falle : Agglutination 1/200 . Komplementbindungsreaktion negativund Kultur aus der Milz negativ ; ein Meerschweinchen zwei Wochen sp?¤ter ein-gespritzt mit einem Muster derselben Herkunft gab Agglutination -f, Komplb.r. und Kultur . 172 Kontrollmeerschweinclien ergaben immer eine negative Agglutination(1/25) und Kompl.b.r. (0,06 Kern.). Es gen??gt f??r diagnostische Zwecke die Serender behandelten Meerschweinchen nach 4 bis 6 Wochen zu untersuchen auf denGehalt an Agglutininen bezw. Komplementbindenden Antistoffen. In einem der St?¤lle trat der erste Fall von Abortus auf 2J Monate nachdem schonin der Milch Abortusbazillen gefunden waren. In einem anderen Stall, wo seitvielen Jahren kein Abortusfall vorgekommen war, enthielt die Milch doch BrucellaBang. In der Milch einer Kuh, von welche nicht

bekannt war, ob sie jeh verworfenhatte, wurde Br. Bang gefunden ; die Agglutination und Kompl. b. reaktion desSerums dieser Kuh fielen negativ aus. Es ist also nicht gen??gend, bei der Unter-suchung nach bazillenausscheidenden K??hen nur die Serumreaktion von denbetreffenden Tieren anzustellen ; in jedem Fall musz die Milch an sich untersuchtwerden. Von 60 Milchproben aus der Umgebung von Utrecht enthielten 17 Abor-tusbacillen. 30,3 % der Milchst?¤lle und 46,6 % der Milchverk?¤ufer lieferten in-fizierte Milch. In 20 Butterproben, aus unerhitzter Milch bereitet, wurde kein einziges MalBr. Bang gefunden. Bei der Bereitung von Butter aus k??nstlich stark infizierterMilch, konnten nach 23 Stunden (pH 4,5) nur noch sehr wenig Brucellakoloniengez??chtet werden ; die Impfprobe beim Meerschweinchen war negativ; J- 16Stunden vorher (pH 5,6) waren Impf- undnd Tierproben beide positiv. Nach30 Stuen

waren alle Abortusbazillen abget??tet. Auf N?¤hragar von verschiede-nen pH, wuchsen 3 St?¤mme nicht bei niedrigerem pH wie 5.0. In einem Gemisch



??? von Bouillon-Amnionsfl??ssigkeit mit Milchs?¤ure nach 24 Stunden bei pH 5,0,war Br. Bang abgestorben ; in physiol. Kochsalzl??sung bei pH 4,8. Mehr exakte Untersuchungen sind n??tig um zu bestimmen, bei welcher H-ionen-konzentration der Abortusbazillus get??tet wird und um den Einflusz dernicht dissozierten S?¤uren zu studieren. SUMMARY. From November 1927 until February 1929 in the ..Centraal-Laboratorium"24 cases of frebis undulans in men, caused by Brucella were detected. One of themwas a sailor, who was infected with mediterranean fever in Spain. The remainingpart were all native cases, especially caused by taking raw milk and cream. In-vestigating the presence of Brucella in milk, direct cultures gave no succesful re-sults. Favorable results were obtained by inoculating guinea-pigs with a mixtureof cream and sediment, obduction after about 6 weeks ; testing the serum

andcultivating from the spleen. The microorganism grew best on plates with liver-agar (Huddleson) or glycerin-agar in a glass-globe with air-CO, 10 %). Onlyfew alterations were found at the obductions (spleen, liver and inguinal glands).In most cases the agglutinationtest was strongly positive (1/12800), onlyin a few cases weakly (1/50), the complementfixationtest nearly always decidedlypositive (\\ 0,001 Ccm.). With one exeption, in all cases a culture was obtainedfrom the spleen, but only from 9 of the 16 livers and from 4 of the 12 kidneys. In one case : agglutination 1/200 , Compl. fixation neg., no culture from thespleen ; a guinea-pig, injected 2 weeks afterwards with a sample of the same origin :agglutination , compl. fixation and culture . With 172 not infected guinea-pigs always the serumagglutination (\'/26) and complement-fixation (0,06 Ccm.)were negative. It is sufficient to prove the sera of injected guinea-

pigs on the pre-sence of agglutinins and eventual on complementfixating substances, after 4 -6 weeks. In one of the stables the first abortion among the cattle was observed 2^ monthsafter abortion-bacilli were already found in the milk. With another group of cattle,where no abortion had taken place for many years, still the milk contained Bru-cella. Abortusbacilli were found in the milk of a cow, that was unknown ever tohave had a case of abortion ; the agglutination- and complement-fixationtest ofthis animal were negative. Therefore it will not be sufficient for the detection ofcarriers, to test the sera of the cows, bvit the milk itself must be examined. Sixty samples of milk from the environs of Utrecht coming from 56 farms and30 milksellers were investigated. Seventeen of these samples gave a positive result ;so 3Â°.3 % of the farms and 46,6 % of the sellers distributed milk, containingBrucella. In no case Br. was

found in butter, prepared from unheated milk ; 20 sampleswere taken. Making butter from purposely badly infected milk, after 23 hours(pH 4,5) only very few colonies of Brucella could be cultivated, the guinea-pigsinjection gave a negative result ; about 16 hours before (plf 5,6) the cultivating-and inoculating tests both were positive. After 30 hours all abortionbacilli weredead. On broth-agar 3 strains did not grow beneath pH 5,0, in a mixture of broth-amnionfluid with milkacid, Brucella died within 24 hours at pH 5,0 ; in phys.NaCl solution at pH 4,8. More exact examinations are necessary to point out the H-ionconcentration,where Br. Bang is killed and to study the influence of the undissociated acids. R?‰SUM?‰. Depuis le mois de novembre 1927 jusqu\' ?  f?Švrier 1929 le â€žCentraalLaboratorium" a r?Šv?Šl?Š 24 cas humains de fi?¨vre ondulante. A l\'exception d\'unmarin qui avait contract?Š la fi?¨vre de Malte en

Espagne, tous les malades ?Štaienttomb?Šs malade en Hollande, le plus souvent apr?¨s la consommation de lait cru. L\'auteur ne r?Šussit pas toujours ?  rechercher la brucella dans le lait par des cul-



??? tures directes. De bons r?Šsultats furent obtenus en injectant une m?Šlange de cr?¨meet de s?Šdiment ?  des cobayes ; apr?¨s 6 semaines ou tua les cobayes. Dans la plupartdes cas l\'agglutination de leur s?Šrum ?Štait fortement positive (1/12800), dans quel-ques cas faible (1/50); la d?Šviation du compl?Šment ?Štait presque toujours fortementpositive (< 0,001 c.M3). Des parties de divers organes, rate, foie, rein, furent ensemenc?Šes sur milieude culture (l\'auteur recommande les plaques de g?Šlose de foie ou g?Šlose glycerin?Še,dans un tube en forme de cloche rempli d\'air contenant 10 % de CO.,> A l\'exceptiond\'un seul, on obtint dans tous les cas examin?Šs des cultures de la rate et seulement9 fois (sur 16) du foie et 4 fois (sur 12) des reins. Dans un cas l\'agglutination ?Štait 1/200 , r?Šaction de d?Šviation et culture dela rate n?Šgatives ; deux semaines plus tard on injecta ?  un second cobaye dulait de la

m??me origine ; r?Šsultat : agglutination , d?Šviation , culture -j-. De 172 cobayes de contr?´les l\'agglutination du s?Šrum (1/25) et la r?Šaction ded?Šviation du compl?Šment (0,06 Cm3) furent toujours n?Šgatives. Il suffit de re-chercher dans les s?Šrums des cobayes inject?Šs, apr?¨s 4â€”6 semaines, la pr?Šsenced\'agglutinins et, ?Šventuellement, des substances sensibilisatrices. Dans une des ?Štables la premier cas d\'avortement ne se produisit que 2Â? moisapr?¨s qu\'on avait trouv?Š des bact?Šries de 13ang dans le lait. Dans une autre ?Štable,dans laquelle des cas d\'avortement n\'?Štaient pas signal?Šs depuis des ann?Šes, lelait contenait quand-m??me la Brucella. Dans le lait d\'une vache de laquelle onne savait pas si elle avait jamais avort?Š 011 non, on constatait des bact?Šries deBang, tandis qu= l\'agglutination et la r?Šaction de d?Šviation du s?Šrum de cettevache ?Štaient n?Šgatives. Pour la recherche de

vaches qui h?Šbergent la Brucelladans leur lait il ne suffit pas d\'examiner les s?Šrums des vaches, mais il faut tou-jours examiner le lait lui-m??me. L\'examen de 17 dss 60 ?Šchantillons de lait des environs d\'Utrecht, provenant de56 fermes et de 30 cr?Šmeries, ?Štait positif. Donc 30,3 % des fermes et 46,6 %des cr?Šmeries fournissaient du lait avec le Br. Bang. En 20 ?Šchantillons de beurre, faits de lait cru, la Brucella ne fut pas trouv?Še.En pr?Šparant du beurre da lait fortement infect?Š artificiellement, on ne pouvaitcultiver que quelques Brucella apr?¨s 23 heures (pH 4.5); un cobaye inject?Š ne futpas infect?Š. Plus que i?´ heures auparavant (pH 5,6) la culture et l\'?Špreuve ducobaye ?Štaient positifs tous deux. Apr?¨s 30 heures on ne trouva plus de Bacillesde Bang. Sur de la g?Šlose de pH diff?Šrent, 3 souches ne se d?Šveloppaient plus au-dessousde 5 pH. Dans une m?Šlange de bouillon et de liquor ammii avec

de l\'acidelactique, les Brucellas mouraient dans 24 heures ?  37Â° C (pH 5,0) ; dans l\'eauphysiologique au pH 4,8. Des exp?Šriments plus exacts sont n?Šcessaires pour ?Štablir ?  quel pH le Br. deBang est tu?Š et pour ?Študier l\'influence des mol?Šcules non-dissoci?Šs des acides.



??? PURULENTE THROMBO-PHLEBITIS VENAE PORTAE BIJ HETPAARD MET TUBERKELBACILLEN ALS NEVENBEVINDING, door Dr. J. G. C. VAN VLOTEN, Kapitein van den Veterinairen Dienst. Het rijkspaard hoefnummer 670 van de ie Schoolbatterij vanhet 8e Regiment Veld-Artillerie, 14-jarige inlandsche merrie, werdden 27en September 1927 wegens â€žverloren eetlust" ter behande-ling aangeboden. Het paard maakte geen zieken indruk. De voe-dingstoestand was slecht. Om hierin verbetering te brengen washet reeds eenigen tijd met brood bijgevoerd, doch zonder succes. Bij onderzoek bleken pols en ademhaling normaal te zijn, delichaamstemperatuur daarentegen was iets verhoogd (38.2Â°). Deslijmvliezen waren in geringe mate hyperaemisch. Hoesten werdniet waargenomen. Afwijkingen der ademhalingsorganen werdenniet geconstateerd. Het gebit was goed. Besloten werd het dier op den

ziekenstal in observatie te nemen.Weldra bleek, dat de lichaamstemperatuur steeds verhoogd bleefen belangrijke schommelingen vertoonde (zie curve, geregeld aan-gelegd vanaf 21 October). Daar ook het onderzoek van het digestie-apparaat geen bijzonderheden aan het licht bracht en bij rectaleexploratie geen afwijkingen in de buikholte waren te voelen, werdtot tuberculinatie (ophthalmo-reactie) besloten. Deze was duidelijk positief (7 October). Wij hadden dus zeerwaarschijnlijk te doen met een tuberculeus proces en wel gezeteldin de buikholte, daar de longen normaal functionneerden en debeweging van den hals of den romp (werveltubcrculose) nooit wasgestoord. Om het verdere ziekteverloop te kunnen volgen werd beslotenhet paard voorloopig niet te dooden. De eetlust bleef slecht enwas zeer ongelijk. Vaak werd gedurende enkele dagen zoo goedals niets gegeten, terwijl daarna weer tijdelijk eenige

verbeteringwas waar te nemen. Sterke polyurie trad op. Het dier was zeerdorstig ; telkens werden groote hoeveelheden urine ontlast. Dezewas zuur, waterachtig, helder en lichtgeel van kleur. Het soortelijkgewicht bedroeg 1002. Den 7en December werd het paard, hetwelk zeer vermagerdwas, gedood. Collega ten" Thije van het Veterinair PathologischInstituut was zoo welwillend de sectie te verrichten en het verdereonderzoek te leiden. Aan de door hem verstrekte gegevens werdhet navolgende ontleend. Aanwezig was thrombose van den stam van de vena portaeover een afstand van ^ 15 c.Mâ€ž waarvan ongeveer de helft intra-hepatisch. De thrombe zat tamelijk vast aan den wand, terwijlhet in de lever gelegen deel partieel was vervloeid. Door deze



??? purulente thrombo-phlebitis venae portae was in de lever eenabscesachtige holte ontstaan, waarin zich, behalve de thrombe,een dunne sero-purulente massa bevond onder druk. In enkelegrootere vertakkingen van de vena portae werd eveneens thromboseaangetroffen. Ter plaatse van het abscesachtige deel was de wandvan de vena portae verscheidene m.M. tot i c.M. dik, terwijl ookbindweefselnieuwvorming buiten den wand werd waargenomen. Zelfs de geringste passage van bloed door de vena portae wasuitgesloten ; zij was totaal geoblitereerd. Darmwaarts van dethrombe was de vena portae zeer wijd. Een zijstam vlak v????r dethrombe was even wijd als de hoofdstam. Deze verliep caudaalen bevatte, evenals de hoofdstam, een dik stolsel (post mortaal). In het geheele portale gebied waren eenige stuwingsverschijn-selen waar te nemen. De mesenteriale klieren waren ongeveer3Â° % vergroot en

vertoonden een oedemateus voorkomen. Deonder de miltkapsel verloopende, geslingerde venen waren over-vuld. De lever zelf was verkleind, de oppervlakte grof hobbelig.Overal zag men haarden met vergroote, bleeke eilandjes, welkeaan hyperplasie van leverweefsel deden denken (werd door micros-copisch onderzoek bevestigd). Rechts boven in de lever was eendeel ter grootte van het vierde deel van het geheele orgaan ge-stuwd. Dit gedeelte was bloedrijk en donkerrood gekleurd en meteen geslingerde lijn scherp gescheiden van de rest van de lever.Ook werd in dit deel de bekende woekering van leverepitheel aan-getroffen. Bij insnijding van de gethromboseerde vena portaedwars door de lever bleek dieper in dit orgaan nog een gethrom-boseerde groote vene aanwezig te zijn. Deze kwam niet uit devena portae, doch verliep naar de vena cava. Verschillende deelenwaren verweekt en veretterd, terwijl in de

omgeving ook enkeleabscessen werden gezien. Het lcverweefsel vertoonde degeneratie en bindweefselnieuw-vorming. De vena cava met de uitmondingen van de venae hepa-ticae waren normaal. Collaterale bloedvaten in opvallende diktewerden nergens waargenomen. De lymphoglandulae portalis warengroot met woekering van lymphoid weefsel. De nieren vertoondeneen grijs uiterlijk ; het epitheel zag er dof, gekookt uit1). Hethart was gering hypertrophisch ; de hartspier grijs, dof, murw engekookt. De longen waren een weinig emphysemateus ; nergens \') Toch werden bij liet microscopisch onderzoek geen nierveranderingen waar-genomen. Het menigvuldige drinken van het paard was dus geen gevolg van eennieraandoening, doch stond met het leverlijden in verband. Daar de werkzaamheidder lever als primaire ontgifter van het bloed, hetwelk het darmkanaal is gepas-seerd, hier grootendeels was uitgevallen,

trachtte het dier door veel te drinkenhet bloed en dus de concentratie van de giftige stoffen in het bloed voortdurendte verdunnen.



??? werden metastatische haardjes aangetroffen. De milt vertoondeeen gezwollen voorkomen. Tuberculeuze veranderingen werden niet gezien, ook niet aande keelklieren. Klieving van de wervels werd niet verricht, omdatde beweging van den hals of den romp nooit gestoord was. In uitstrijkjes van de verweekte thrombe van de vena portaewerden groote diplococcen gevonden, echter geen tuberkelbacillen.Het exsudaat afkomstig uit de lever (vena portae) werd bij eenkonijn aan de dij subcutaan ingespoten. Tien dagen later stierfhet dier aan een uitgebreide spiernecrose. In de microscopischepreparaten werden weer groote Grampositieve diplococcen ge-vonden. Met soortgelijk verkregen materiaal werd ook op dezelfde wijzeeen cavia ingespoten. Van 8 December J.927 tot 17 Januari 1928liep het lichaamsgewicht van dit proefdier terug van 650 tot 450gram. 20 Januari stierf de cavia. Bij de sectie werd aan de

ent-plaats, behalve een klein abscesje, weer een vrij uitgebreide drogenecrose van de spieren waargenomen. In de sterk vergroote spek-kige bronchiale en portale lymphklieren waren kleine verweektegedeelten. De milt en de lever vertoonden kleine witte haardjes,waaraan de typische bouw van tuberkels niet was waar te nemen. In coupes van deze vergroote klieren en van de lever bevondenzich omschreven necrotiseerende ontstekingshaarden met proli-feratie van omgevend weefsel. In op bacteri??n gekleurde coupeswerden weer Grampositieve coccen gevonden. Eindelijk werden in uitstrijkpreparaten van de verweekte deelenvan de klieren enkele duidelijke tuberkelbacillen aangetoond. Metdeze vondst werd dus bewezen, dat het paard in questie tuberkel-bacillen in het lichaam herbergde, waardoor het op de tubercu-linatie reageerde. Vermoedelijk moet echter aan deze tuberkel-bacillen geen aetiologische

beteekenis worden toegekend, maar ishet dier toevallig in de gelegenheid geweest deze bacillen op tenemen. Zij hebben zich daarna gelocaliseerd in het leverproces,waar ze zich als in een locus minoris resistentiae konden hand-haven. De beelden als bij de cavia beschreven waren aan Prof. Schor-nagel bekend uit vroegere onderzoekingen, waarbij tuberkel-bacillen als toevallige nevenbevinding waren geconstateerd. ZUS AMM ENFASS UN G. Ein stark abgemagertes Pferd mit einer positiven Tuberkulin(Augen)probewurde abgeschlachtet. Die Sektion ergab eine Leberver?¤nderung mit einer puru-lenten Thrombophlebitis der Pfortader. In Ausstrichen aus den erweichten Thrombilagen grosse Gram-positive Diplococcen, aber keine Tuberkelbazillen vor. Materialaus der Vena portae wurde bei einem Kaninchen und Meerschweinchen am Schen-kel eingespritzt. Das Kaninchen ging nach 10 Tagen ein ; auf der

Impfstelle be-stand eine ausgebreitete Muskelnekrose, worin die Diplococcen nachgewiesen werden



???



??? konnten. Das Meerschweinchen ist nach 6 Wochen eingegangen ; die bronchialenund portalen Lymphdr??sen waren erheblich vergr??ssert und zeigten einen spec-kigen Aspekt ; hier wurden ausser Diplococcen auch einzelne Tuberkelbazillennachgewiesen. Trotzdem durch die positive Meerschweinchenimpfung der Nach-weis von Tuberkelbazillen in der Leberl?¤sion des Pferdes gelang, ist Verfasserder Meinung, dass diese mit dem Leiden nicht in einem urs?¤chlichen Zusammen-hang stehen und dass der Prozess daher nicht von tuberkul??ser Art war. SUMMARY. A very emaciated horse, with positive (ophthalmo) tuberculin test was destroyed. Autopsv revealed a liver-disease with purulent thrombo-phlebitis of the por-tal vein. Coverglass preparations of the softened blood-clot demonstrated large Gram-positive diplococci but no tubercle bacilli. An emulsion made from that clot was inoculated into the

subcutaneous tissue of thethigh of a rabbit and of a Guinea-pig. The rabbit died after 10 days and on theplace of the injection an extensive muscular necrosis in which diplococci were de-monstrated, was found. After six weeks the Guinea-pig died. Its bronchial and portal lymphatic glandswere heavily enlarged, had the aspect of bacon and contained not only diplococcibut also some tubercle bacilli. So it was proved that tubercle bacilli were present in the liverlesions. Ttheauthor has the opinion, that the disease mentioned above was not caused by thosebacilli and therefore of non-tuberculous nature. R?‰SUM?‰. Un cheval fort amaigri, r?Šagissant ?  l\'?Špreuve (ophtalmique) de la tuberculine,fut sacrifi?Š. A l\'autopsie on trouva une l?Šsion du foie avec thrombo-phlebitis puru-leuta venae portae. Des frottis du thrombus ramolli d?Šmontraient l\'existence degrandes diplocoques Gram-positives, mais pas de bacilles

de Koch. Un peu de mati?¨re prise du vena portae fut inocul?Še sous-cutan?Še ?  la cuissechez un lapin et un cobaye. La lapin mourut apr?¨s 10 jours ; ?  la place de l\'injectionse manifestait une n?Šcrose musculaire ?Štendue, dans laquelle se trouvaient desdiplocoques. Le cobaye mourut apr?¨s 6 semaines ; les ganglions bronchiques et hepatiques?Štaient tr?¨s agrandis et lardac?Šs. On y trouvait outre des diplocoques aussi quelquesbacilles de Kocli. Quoique l\'inoculation positive au cobaye prouv??t l\'existence de bacilles de Kochdans les l?Šsions du foie, l\'auteur est d\'opinion que ces bacilles ne causaient pasla maladie et que l\'affection n\'?Štait donc pas tuberculeuse. BLADVULLING. Lange drachtigheid bij een koe. Charitat werd geroepen om eenkoe te verlossen. Na het aan wenden van eenvrij sterke trekkracht, werd het kalf geboren; het woog 137 pond, was zeer mageren had enorme groote klauwen.

Het stierf spoedig. De boer vertelde dat de koeui maand te voren ?Š?Šnmaal ?¨n voor het laatst gedekt was, en Charitat zegt geenreden te hebben om aan de waarheid van dat verhaal te twijfelen. (Kecucil. deMed. Vet. 1928. Dec.). Losweeken van gipsverbanden. Emden (Pharm. Weekblad 1929 no. 8 blz. 184) raadt aan een oplossing van 200deelen bariumchloride (Ba Cl2) in 1000 deelen water, in hydrophilegaas gedrenktop het gipsverband te brengen ; na 10 tot 20 minuten is het dan zoo verweekt(door omzetting van Calciumsulfaat in Ca Cl2) dat het gemakkelijk met een ver-bandschaar verwijderd kan worden.



??? POGING TER VERKLARING VAN HET GOEDAARDIG VER-LOOP VAN HET MOND- EN KLAUWZEER, door Dr. A. J. WINKEL. Ue critiek van Overbeek geeft mij aanleiding de kwestie nogwat nader te beschouwen van den kant, dien hij wil, van den kantvan de praktijk. Terwijl het er mij om te doen was te pogen, uit het tijdelijk ver-loop der epizo??ti??n, nl. uit de korter wordende rustperioden vanaf1918 â€”1920, de toenemende goedaardigheid der ziekte te verklaren,in.a.w. deze hoofdzakelijk te verklaren uit de directe en indirectegevolgen der immuniteit, legt Overbeek den nadruk op het ver-loop der epizo??tien van 1918, 1911 en 1907 en wijst op de goed-aardigheid ervan in haren aanvang, wat betreft 1918 en 1911 enop het zacht karakter van die van 1907, welke goedaardigheid geenverband kon houden met onvatbaarheid, daar v????r deze jarengedurende langen tijd de ziekte niet epizo??tisch had

geheerscht. Hoe Overbeek op grond van de ervaring over rustperioden enepizo??ti??n in den tijd van 1901 1918 tot een oordeel komt overdie in den tijd 1918 -1928 dat als volgt luidt : ,,Er treedt dus met de korter wordende rustperiode tusschen deverschillende epizo??ti??n niet altijd toenemende goedaardigheid inhet karakter der ziekte op", is mij niet duidelijk. Doch dit wil ikter zijde laten. Nogmaals wijs ik er op, dat terwijl ik mijn bewijzen dus zoek uitiÂ° mededeelingen in de verslagen van het Veeartsenij kundig Staats-toezicht over de laatste 10 jaar en 2Â° het experimenteel onderzoek,Ovekbeek de historie te baat neemt van de voorgaande 18 jaren.Hij komt tot deze conclusie : â€žHet is voor wien de praktijk gevolgdheeft, dan ook wel heel duidelijk, dat de goedaardigheid ??f kwaad-aardigheid der ziekte niet of in ieder geval niet hoofdzakelijk directen indirect gevolg is van de heerschende immuniteit, doch

integen-deel, zeker in hoofdzaak, van eigenschappen der smetstof of vanandere omstandigheden dan heerschende immuniteit, welke daaropinwerken (curs. O.). Voor ik op de gegevens der practijk inga, wil ik nog op ?Š?Šn puntwijzen, een derde bewijs voor mijn meening, dat in mijn vorigstukje niet genoemd is en toch van groote waarde, erkend doorieder, die de beteekenis der serumbehandeling erkent. Dat depassieve immuniteit, het doet er niet toe of deze lang of kort duurt,doch opgewekt door inspuiting van antistoffen, een toestand is,waarbij de smetstof, zoowel wat betreft de infectiositeit als devirulentie, belangrijk kan worden gedrukt, zoodat boosaardigheidLVI 21



??? in goedaardigheid kan verkeeren en men zelfs in staat is bij ge-ringe infecties de ziekteuitbraak te voorkomen, wijst ondubbel-zinnig op de wisselwerking tusschen het lichaam, dat een zekereonvatbaarheidsgraad bezit, en het virus. Overbeek merkt dan op, dat de epizo??tie in 1918 in den aan-vang goedaardig was, in 1911 evenzoo en die in 1907 ,,een zachteepizo??tie die een heel goedaardig karakter vertoonde". Wanneer men het karakter eener epizo??tie in de onderdedenvan haar verloop nagaat, wordt de taak om enkele vaste puntente bereiken, waarlijk niet gemakkelijker. Over het begin der epizo??tie in 19x8 heb ik het dan ook niet ge-had. Daargelaten de kwestie van den duur van het â€žbegin", is erechter de gewettigde opvatting, dat een virus, ergens uit het bui-tenland komende en waarschijnlijk weinig virulent (misschien napassage door een half immune veestapel ergens in Polen of

Siberi??,wie weet dit ?) zich eerst moet aanpassen. Kan het geen verschil uitmaken of de smetstof al of niet eerst dekans krijgt in het voorjaar kalveren en biggen te passeeren endaarmede haar virulentie toeneemt, v????r zij met volle kracht hetweidevee gaat besmetten ? Zijn het geen wetenschappelijk er-kende feiten, dat passage door verschillende diersoorten de viru-lentie kan doen stijgen en doen dalen ? Aanpassing is geen willekeurig begrip. En welke zijn de omstandigheden, waardoor dit den eenen keersnel gaat, dan anderen keer langzaam ? Deze en nog vele andereomstandigheden, waarom het hier overigens niet gaat, zijn voormij dingen, even onnaspeurbaar, wat betreft het begin der aan-gehaalde epizo??tien als voor Overbeek. Toch, erkennende, dat het virus in zijn kracht tijdelijk op ?Š?Šnhoogte kan blijven staan, zal het oogenblik komen, dat na voldoendeaanpassing, een gevoelige veestapel

op een kwaadaardige wijze kanworden aangepakt, zooals dit in 19x1 en 1919 het geval was of dathet virus stuit op een half immune veestapel en door deze immuni-teit in toom wordt gehouden, hetgeen ik meen te mogen bewerenvan de epizo??tie van 1928. En wat betreft de zachtheid van de epizo??tie van 1907. Ruim270.000 beslagen werden aangetast. In het Verslag van het Veeartsenijkundig Staatstoezicht over1907 vinden wij in het bericht voor N.-Holland (60.000 gevallen)dat de ziekte goedaardig verliep, hetgeen klopt met de beweringvan Overbeek. Van Z.-Holland (ruim r3o.ooo beslagen) staat ge-schreven, dat het verloop der ziekte in het algemeen kwaadaardigwas. Een schadeberekening noemt een bedrag van 3 millioen. Ditklopt niet. Hoewel dus ook deze epizo??ti??n het tegendeel van mijn beweringniet aantoonen, wil ik toch niet uitsluiten, dat het eens wel het geval



??? kan geweest zijn of het nog eens kan worden. Ik verwijs nogmaalsnaar het hiervoor gezegde omtrent aanpassing en naar mijn stukje,waar ik ook heb gesproken over het feit, dat de virulentie onderverschillende invloeden staat. Als het ging om verklaring van het vraagstuk van de oorzakender boosaardigheid â€” een ander dan het onderhavige â€” waarbijbehalve vatbaarheid ?Š?Šn of meer eigenschappen van het virus,waaromtrent nog weinig klaarheid bestaat een rol spelen, dan zouik mij evenals Overbeek daaraan voorloopig niet wagen. Ik wil niet nalaten in dit verband toch te wijzen op een disser-tatie van M. Miller, M??nchen, 1921, betr.: Beitr?¤ge zur Erfor-schung der Ursachen des bos?¤rtigen Verlaufs der Maul- und Klau-enseuche, 1918â€”1920. Zijn conclusies luiden aldus : I. Die B??sartigkeit eines Seuchenzuges wird lediglich durch zwei Faktoren:die Widerstandskraft der Tierbest?¤nde und die

Virulenz des Seuchengiftes, be-stimmt. II. Beide sind wechselnde Gr??ssen, die sich gegenseitig in der Seuchenwelt beein-flussen . A. Die Widerstandskraft der Best?¤nde sinkt : 1. Beim Fehlen der Durschseuchungsm??glichkeit. 2. Beim Fehlen vererbbarer (von der Mutter ??bertragbarer) Immunit?¤t. 3. Bei Intensivirung der Viehhaltung (bestm??glichste Ausn??tzung der Ver-schiedenen Nutzungen der Tiere). 4. Durch Verj??ngung der Best?¤nde empf?¤nglicher Tiere (Z??chtung fr??hreiferRassen) (die vererbte Immunit?¤t ist schon bei der zweiten Generation schw?¤cher,oft fast gleich Null). 5. Durch verweichlichende Haltung und Pflege. 6. Bei warmer Jahreszeit. B. Die Virulenz steigt rasch : 1. Bei Passage durch hochempf?¤ngliche Tiere. 2. Durch M??glichkeit rascher ?œbertragung von Tier zu Tier, besonders unterUmgehung der Blutbahn, (??rtliche Infektionen im Pansen, Einreiben des Virusim

F\'lotzmaul oder R??ssel). 3. Durch Passagem??glichkeit bei jugendlichen Tiaren. 4. Durch Wechselpassag; durch empf?¤ngliche Tierarten. 5. Durch hohe Auszentemperatur. u. s. w. Onjuist is mijn bewering geweest, dat de ziekte in 1919 en 1920weinig dieren onaangetast liet. Van een algemeene immuniteit kan dan ook niet worden ge-sproken. Uoch dat de daarna aanwezige immuniteit er een geweestis, die niet over het hoofd is gezien, getuigen de mededeelingen vaneenige inspecteurs van den Veeartsenij kundigen Dienst. In het verslag 1923 schrijft o. a. de inspecteur te Leiden : ,,()ok werden van de veestapels lang niet alle dieren aangetast :veelal bleven oudere koeien van 4 jaar en ouder vrij door de in1920 verworven immuniteit". De inspecteur te Rotterdam schrijft : â€žRunderen, die in 1919 en(of) 1920 waren doorgeziekt en in besmette koppels verbleven,bleven bijna steeds vrij."



??? Ten slotte wil ik opmerken, dat wij, hoe lastig het vraagstukvan het mond- en klauwzeer in enkele onderdeelen ook is, niet tehuiverig moeten zijn, om waar experimenteel werk ons eenige hou-vast geeft en het werk der epizo??tologen ons zooveel licht brengt,een verband tusschen bepaalde verschijnselen te erkennen. Rotterdam, Februari 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Obwohl Verfasser zugibt dass der mehr oder weniger b??sartige Charakter einerSeuche von verschiedenen Sachen abh?¤ngt, war jedoch nach seiner Meinung derg??nstige Verlauf der 1928er Maul- und Klauenseuche-epizo??tie in Holland haupt-s?¤chlich die Folge der erworbenen Immunit?¤t. SUMMARY. Although the author admits that mildness and malignancy of an epizootie de-pends upon different factors, he, however, persists that the mildness of the epi-zootie of foot- and mouth disease in 1928 in Holland was mainly clue to

immunityobtained by previous outbreaks. R?‰SUM?‰. En admettant que le caract?¨re b?Šnin ou s?Šv?¨re d\'une ?Špizootie d?Špend de dif-f?Šrentes choses, i persiste dans son opinion que la forme peu grave de la fi?¨vreaphteuse en Hollande en 1928, ?Štait surtout due ?  l\'immunit?Š du cheptel. BOEKAANKONDIGINGEN. Ernst Joests, Handbuch der Speziellen Pathologischen Anatomie der Haustiere. 5. Band I H?¤lfte. Gef?¤ssc ; blutbildende Organe. Mit 122 Abbildungen im Text.Berlin 1929. Verlagsbuchhandlung von Richard Schoetz. Prijs M. 21.â€”. Van de 5e band van het bekende handboek der Pathologische Anatomie derhuisdieren is de eerste helft versehenen. Achtereenvolgens worden behandeld debloedvaten en lymphvaten door Ackerknecht, Z??rich en Krause, Berlin, en debloedvormcnde organen door Folke Henschen, Stockholm, welke hoofdstukkenresp. 172 en 210 bladzijden groot zijn.

Zonder twijfel is van een algemeen pathologisch standpunt bezien het hoofdstukover pathologie der bloedvormende organen het belangrijkste. Na een uitvoerigeuiteenzetting van de bloedvorming en van de functies der bloedvormcnde organenin het normale en in het zieke lichaam, volgt een beschrijving van de verhoudingbloedvormende organen en stofwisselings- en infectieziekten, en de leucosen. Hiernawordt afzonderlijk beschreven de pathologie van beenmerg, lymphklieren en milt.Dit hoofdstuk is juist zoo bijzonder actueel omdat er in de laatste jaren verschil-lende nieuwe inzichten zijn gekomen in de beteekenis van dit Systeem voor hetorganisme en ook wat betreft afkomst en verwantschap van de verschillende cellen,die deze organen opbouwen. De bloedvormende organen behooren tot de meest bestudeerde weefsels in dentegenwoordigen tijd. Dit is clan ook wel de oorzaak, dat in dit hoofdstuk

niet zoo-zeer de persoon des schrijvers op den voorgrond treedt, dat de auteur voornamelijkvolstaat met het weergeven van de waarnemingen van de verschillende onder-zoekers. Trouwens het feit, dat Joest na hst verschijnen van het eerste gedeelte van ditgroote werk b;sloot tot den naam â€žHandboek" en niet tot â€žLeerboek" stempelthet werk vanzelf al in zekere mate tot iets onpersoonlijks, tot iets neutraals. Eenoordeel is, dat de auteurs n?¤ Joest, niet trachten hun persoonlijke meening aan



??? de lezers op te dringen. Hen nadeel is, dat liet werk zich hierdoor, naast den grootenomvang minder goed leent tot studieboek voor studenten. In het eerste hoofstuk worden de ziekten van bloed- en lymphvaten beschrevenUit den aard der zaak is dit hoofdstuk meer bezonken en eenvoudiger van inhoud. H. Schornagel. INGEZONDEN. Zeer Geachte Redactie. In het uit â€žHet Vaderland" overgenomen artikel â€žDe positie der Militaire Paar-denarts (zie aflevering 4 van den loopenden jaargang) komt de mededeeling voor,dat in de laatste jaren de gemiddelde studieduur der dierenartsen minimum6$ jaar bedraagt. Naar aanleiding hiervan zou ik langs dezen weg tot den onbe-kenden schrijver van dat artikel het verzoek willen richten om in ons tijdschriftbekend te willen stellen uit welke officieele gegevens bovenbedoelden studieduurwerd berekend. Hoogachtend, Den Haag 20 Febr. 1929. W. van der Burg. Aan

Heeren Dierenartsen in Nederland. Voor de menschelijke pathologie is het van groot belang een inzicht te krijgenin het ontstaan van aangeboren misvormingen. Dit nu kan uiteraard bevorderdworden door een vergelijkende studie van gelijksoortige aandoeningen, welke bijde huisdieren voorkomen. Ik wijs op de aangeboren heupontwrichting bij runderen,op de ledemaatsdefecten en aanleg van overtollige ledematen en deelen van lede-maten, bij verschillende dieren, welke zich o. a. in lioefmisvormingen kunnen uiten,of b.v. in het voorkomen van overtollige teenen bij kippen. Nu is mijn verzoekaan U, om, indien de geboorte van een dier niet aangeboren misvorming te uwerkennis komt, dit aan mij te willen melden, opdat ik het van den eigenaar kan ver-krijgen, zoo noodig tegen betaling. Ook zal ik, indien een uwer het betreffendedier zelf kan verkrijgen en mij opzenden, gaarne de kosten vergoeden. Terwijl

hetverkrijgen van eenigc levende exemplaren mij misschien in staat zal stellen zeergewenschte kruisingsproeven te doen, zal ik ook op toezending van doode exem-plaren of preaparaten grooten prijs stellen. Bij voorbaat dank ik U voor uwemedewerking. Rotterdam, Februari 1929. Westersingel 103. Dr. J. van Assen Jzn, orthopaedisch chirurg. BERICHTEN. Te laat verschijnen van het Tijdschrift kan vermeden worden als de mede-werkers hun inzendingen tijdig sturen en de ter correctie ontvangen drukproevendenzelfden, of daaropvolgenden dag naar de drukkerij terugzenden. Inzendingen voor een bepaalde aflevering dienen minstens 14 dagen v????rhet verschijnen in het bezit der Redactie te zijn; alleen korte berichten kunnentot een week v????r het verschijnen, dus tot de 8e en 23e, aan de Redactieworden gezonden.



??? NATUUR- EN GENEESKUNDIG CONGRES. Het (22ste) Nederlandsch Natuur- en Genesskundig Congres woidt (dit jaar)te Rotterdam gehouden op 2, 3 en 4 April. Het bevat 4 afdeelingen : ie afd. Wis- enNatuurkundige Wetenschappen, voorzitter A. D. Fokker ; 2e aÂ?d. BiologischeWetenschappen, voorz. L. F. D. E. Lourens ; 3e afd. Geneeskundige Wetenschap-pen, voorz. H. Burgerhout, met onderafd.: Inwendige Geneeskunde, TropischeGeneeskunde, Gsneeskundige Statistiek, Verloskunde en Diergeneeskunde ; (voorz.H. E. Reeser) 4e afd. Geologisch-geographische Wetenschappen, voorz.W. E. Boerman. Het programma bevat voor diergeneeskundigen veel belangrijks, zoowel opeigen- en grensgebied als op andere terreinen der wetenschap. Van de vele voor-drachten zijn voor ons vooral van belang : (Woensdag 3 April) T. Folpmers : Aan-toonen van echte colibacillen in water ; J. Roos : Iets

over actiestroomen vangladde spieren ; G. Krediet : Varkensintersexen ; (Donderdag 4 April) : H. A.Vermeulen : Het ruien der vogels ; A. Hagendoorn : De noodzakelijkheid omvoor physiologische onderzoekingen liomozygoot dierenmateriaal te gebruiken ;J. H. Akkerman : De geneeskundige werking der fermenten, aanwezig in het nor-male bloed ; J. Hekman : Techniek der complement-bindingsreacties bij tubercu-leuze aandoeningen en haar beteekenis voor de kliniek der tuberculose ; F. S. P.van Buchem ; Het mechanisme van het partieele hartblok ; L. Polak Daniels :Over het gebdrag van het hart bij enkele infectieziekten ; W. Hondius Boldingh :Vereenvoudigde Stereo-R??ntgendiagnostiek ; P. R. Michael : over Shock ; W.A. P. Sch??ffner : Gele koorts in Ned-Indi?? ; E. P. Snijders : Paratyphus ; P. C.Flu : Immunisatie tegen pest; F. Daels : Locale anaestesie ; M. A. van BouwdijkBastiaanse : Het gebruik

van pituitrine in de verloskunde ; K. B??chli : Tuber-culose bij het schaap ; H. A. Meylink : Een voldragen foetus, 17 maanden in deperitoneaalholte na uterusruptuur ; A. Clarenburg : Gewijzigde methode vanHohn vooi het kweeken van tubercelbacillen en de waarde hiervan voor de vete-rinaire hygi??ne ; C. F. van Oyen : Veeartsenijkundig toezicht bij de winning vanmodelmelk ; J. van der Hoeden : Over Salmonella (Paratyphus B) typus Scliot-miiller ; L. de Blieck : Immunisatie tegen ovale bacillen ; B. J . C. te Hennepe :Een en ander over diermeel ; H. S. Frenkel : Zoogenaamde natuurlijke koepok-ken en infecties daarmede bij den mensch. Men wordt lid van hat congres door, onder vermelding van naam, kwaliteit enwoonplaats, de contributie te storten of over te laten schrijven op de postrekening(No. 36711 Amsterdam) der Vereen. â€žHet Nederlandsch Natuur- en GeneeskundigCongres". De contributie

bedraagt voor gewone leden f 3.â€” per jaar (men verbindtzich voor minstens 2 jaar, en ontvangt een ex. der â€žHandelingen"). Tijdelijke leden(alleen voor dit congres) betalen ?’4. -. Programma en congreskaart zijn op decongresdagen te verkrijgen aan het congresbureau : op Dinsdag 2 April \'s nam. halftwee tot half vier in bovenzaal Caf?Š Restaurant Tivoli, Coolsingcl 53a ; Woensdag3 en Donderdag 4 April van af \'s morgens 9 uur in de Handelshoogeschool Pieterde Hoochweg 122 en in het Gemeentelijk Ziekenhuis (artsenzaal, ingang Crispijn-laan 94). Ook kan men zich daar nog op de congresdagen als lid opgeven en de con-tributie storten. Het congres begint Dinsdag 2 April \'s middags 2 uur met een Alg.vergadering in bovenzaal Tivoli, Coolsingel 53a. Het is zeer te hopen dat vele die-renartsen zich als lid aangeven en op het congres aanwezig zijn. Het programma van het niet-wetenschappelijk

gedeelte is: Dinsdag 2 April: nam. 5 uur: Ontvangst van de Congresleden door hetGemeente-bestuur ten Stadhuize. \'s Avonds half negen Gezellig samenzijn in RestaurantBristol. Woensdag 3 April: \'s namiddags: Een uitstapje door de havens en naar hetvliegveld. \'s Avonds: Tooneeluitvoering in de Groote Schouwburg,



??? daarna gezellig samen zijn in ,,La Gait?Š" Pompenbrug-singel 7. Donderdag 4 April: \'s avonds half zeven: Gemeenschappelijke maaltijd aanboord van het Stoomschip Slamat der Rott. Lloyd. Aftreden Dr. K. H. H. van der Zande. I)r. van der Zande is met 1 Maart afgetreden als Inspecteur van het landbouw-onderwijs, welke betrekking hij 19 jaren heeft vervuld. Hij is zoowel om zijn ver-diensten als om zijn persoonlijkheid in hoog aanzien ; het voortreffelijk landbouw-onderwijs in ons land is voor een groot deel te danken aan hem en zijn voorgangerDr. van Hoek. Von Pirquet. t Te Weenen overleed (door gasvergiftiging) Prof. Clemens von Pirquet, in dediergeneeskundige wereld vooral bekend door zijn bekende tuberculose-reactie. Nationaal Comit?Š voor het Xle Internationaal Veeartsenijkundig Congres 1930te Londen. \'s-Gravenhage, 25 Februari 1929. Van het Hoofdbestuur der Ned.-Indische Vereeniging voor

Diergeneeskundeis bericht ontvangen, dat door genoemd Hoofdbestuur een comit?Š is samengesteld,hetwelk op de eerstvolgende Algemeene Vergadering op 22 Maart 1929 advieszal uitbrengen omtrent het schrijven van het bestuur van het NederlandscheComit?Š van 9 November 1928. In bedoeld Ned.-Indische Comit?Š hebben zitting de Heeren : Dr. W. van den Akker, Hoofd van den Veterinair-Hygi??nischen dienst teBandoeng, Dr. C. Bubberman, Directeur van het Veeartsenijkundig Instituut teBuitenzorg, J. van Dulm, Inspecteur van den Militair-Diergeneeskundigendienst te Bandoeng, J. L. van Eck, Hoofd van den Burgerlijken Veeartsenijkundi-gen dienst te Buitenzorg, Dr. H. J. SmiT, Directeur van de Ned.-Indische Vee-artsenschool. De Secreataris, A. ten Sande- Leesgezelschap. The Journal of the American Association, waarvan het abonnement in Decemberwerd besteld, werd nog niet ontvangen.

Vermoedelijk is er een abuis, daar ookgeen bericht van ontvangst werd gezonden ; een en ander wordt onderzocht. Alleoverige bladen komen regelmatig binnen. Wij wijzen nog op de beschikbaarstellingvan jaargangen 1928 en van losse nummers ; aanvragen te richten tot den tweedenondergeteekende. Klarenbeek. Eichholtz. Jaarboekje 1929. Veranderingen. Dr. A. Diemont verhuisd van Nijmegen, Havenweg 10 naar Hillegersberg,J. van Ghestellaan 37. P. M. Veenstra van Hoorn, Groote Noord, 130 naar Hoorn, Gouw 17. Op blz. 77 is bij de opgave van de Inspecteurs v.d. V. A. Dienst niet vermeld :de Inspecteur van dien dienst P. J. \'t Hooft P. Jz. te \'s-Hertogenbosch, diegeen district heeft doch werkzaam is ten behoeve van de tuberculosebestrijdingonder het rundvee voor het giheele land. (Zie blz. 41). Vitamine C. in ingekuild gras. Dr. E. Brouwer (Proefboerderij Hoorn) toonde door proeven op cavia\'s aandat

het vitamine C., dat rijkelijk in vers gras voorkomt, door het inkuil;n grooten-deels verloren gaat. Ook hooi is arm aan vitamine C. ; in verse koemelk komtdit vitamine voor. Vr. Rijks Universiteit te Utrecht. Volgens mededeeling van den Ab-actis, de heer L. S. B. G. H. Harmsen,is het abt-actiaat der Diergeneeskundige Faculteit van het Utr. Stud. Corps(U. S. C.), verplaatst van Soenredamstraat 20 naar Oude Gracht 2i4bisA.



??? Mond- en Klauwzeerbestrijding. In de Hoofdbestuursvergadering van de Hollandsche Maatschappij van Land-bouw, op 20 Febr. 1929, waar ook tegenwoordig waren Dr. Berger en Dr. Lourens,was men overtuigd van de wenselijkheid de bestrijdingsmaatregelen te hand-haven en op de toepassing scherp toe te zien. Ofschoon door de aard van handel enmarktwezen in ons land uitgebreide seruminspuitingen niet altijd uitvoerbaarzijn, moeten deze toch zoo mogelijk worden toegepast indien daarmede resultaatverwacht kan worden. Verder moet gestreefd worden naar verbetering van marktenen marktstallen ; ontsmetting van vervoermiddelen (vrachtauto\'s) is wenselijk.Alle bij de bestrijding betrokken personen, veehouders, veehandelaren, burge-meesters, ambtenaren van den Veeartsenij kundigen dienst, dienen hun volle mede-werking te verleenen. In de Alg. vergadering van de Friesche Mij. v. Landbouw (op

25 Febr.) deeldede Voorzitter, de heer J. Wuite, mede dat hij, in een vergadering aan het Dep.v. Landbouw heeft aangedrongen op : verstrekken van mond- en klauwzeer-serum voor exportvee en ook (zoo mogelijk gratis of tegen lagen prijs) voormarktvee ; ontsmetting van vervoermiddelen ; nauwkeurig inspecteeren vanmarkten ; zware bestraffing van overtredingen (niet-aangeven, frauduleus ver-voer). (Alg. Ned. Landbouwblad No. 773, 1929). Mond- en Klauwzeer in de Vereenigde Staten, Noord-Amerika. In de buurt van Los Angeles (Californie) is in een kudde varkens mond- en klauw-zeer uitgebroken. De diagnose werd gemaakt door Dr. J. D. Mohler, chef van hetBureau of Animal Industry, de 19 Jan. 1929. Reeds den volgenden dag warendierenartsen, bekend met mond- en klauwzeer bestrijding, ter plaatse en werd deheele kudde van 3500 dieren geslacht en verbrand. Tot nog toe zijn geen

verderegevallen vastgesteld. Gelukkig was de boerderij (ranch) tamelijk afgelegen ; tochis om de plaats een quarantaine-z??ne getrokken. Er wordt onderzoek gedaan naar de wijze van besmetting ; waarschijnlijk isdeze gebracht door afvalproducten (garbage) waarmee de varkens gevoed warenen die afkomstig waren uit een schip dat een vreemde haven had aangedaan enlater te San Pedro in Californi?? binnenliep. Vr. PERSONALIA. Verhuisd: Dr. Aug. Diemont Jr. van Havenweg 10 Nijmegen naar J, vanGhestellaan 37 Hillegersberg. BIBLIOGRAFIE. F. J. J. van Rijn, Trekproeven bij paarden, een onderzoek naar de trekkrachten het arbeidsvermogen van paarden in Nederland met behulp van het toestelvan Prof. Visser. Proefschrift a. d. Veeartsenijkundige Faculteit. Wageningen,H. Veenman & Zonen, 1929. 8Â°. 283 blz. met 12 afb. en 5 pl. Nederlandsch Rundvee-stamboek, 1927â€”1928. Groep : Zwartbont

HollandschVeeslag. Afl. 53, H. Den Haag, Hoofdbureau van het Ned. Rundveestamboek,[1929]. 8Â°. 350 blz. It Groep : Roodbont Maasâ€”Rijnâ€”IJssel Veeslag. Afl. 53, M. R. IJ. lbid. [1929].8Â°. 162 blz. It Groep : Zwartblaar of zwartwitkop Groningsch Veeslag. Afl. 53, G. Ibid.[1929] 8Â°. 37 blz. W. A. Derksen, Nuttige wenken over de kippenliouderij en edele pelsdieren-teelt. Loo, Centraalbroederij ,,Valkenhof", 1929. 8Â°. M. afb.



??? C. S. Th. van Gink, Natuurlijk broeden en opfokken van kuikens. Amsterdam,Uitg. Mij. Kosmos, 1929. 8Â°. 47 biz. m. 32 afb. ?’ 0.75. Weten en Kunnen. Afd. Kleinveeteelt. No. 156. T. Provasi, Elementi di parassitologia e terapia agraria. P. 1. Livorno, R. Giustiedit, tip., 1928. 16Â°. XIV 274 P- c- f> tav. L. 10.50. P. i. I parassiti animali e. i. mezzi per combatterli. Biblioteca degli studenti ; notize di storia, lettere, scienza ed arte. No.704â€”710. O. Rook, Contributo alio studio dell\' anafilassie sperimentale del cavallo. Pisa,arti graf. Nistriâ€”Lischi, 1928. 8Â°. 17 p. Laboratorio di patologia e clinica medica : istituto sup. di medicina vet. di Pisa. V. Barducci, La selezione fisiologica nel miglioramento degli animali domestici.Catania, F. Battiato, 1928. 16Â°. 65 p. L. 4.â€”. Monografie agrarie e zootecniche. No. 146. Katalog ?´ver Kgl. Veterin? rh?´gskolan L??saret 1927â€”1929. Stockholm, J. MarcusBoktryckeri,

1927â€”1928. 8Â°. 2 vol. 24 og 25 S. Ber??ttelse over verksamheten vid Veterinarhogskolan under Liisaret 1927- 1928.M. Bitriide av H?´gskolans l??rare avg. av A. V. Sahlstedt. Trollh? ttan, Troll-hiittans Tryckeri, 1929. 8Â°. 148 S. 3e Nordiske Veterin? rmete i Oslo 9â€”11 Juli 1928. Berctning. [Oslo, K?´lbelskeBok-og Kunsttrykkeii, 1928.] 8Â°. 1021 S. m. Fig. Meddelanden {ran Veterinarhogskolan i Stockholm. Arg. 3. 1927/1928. [Stockholm,Statens Reproduktionsanstalt, 1929]. 8Â°. Ch. Champy, Pr?Šcis d\' histologie. Tom. 2. Paris, J. B. Bailli?¨re et fils, 1928. 8e.XII -f 293 p. av. 228 fig. dans le texte Tom. 2. Histologie des organes. Biblioth?¨que du doctorat en m?Šdecine, publ. sous la dir. de P.Carnotet Fournier. O. Navez, Technique de dissection du cheval Cureghemâ€”Bruxelles, Thirifays,1928. 8Â°. fr. 15.â€” A. C. Aggarwala, The art of milking. Punjab, Department of Agriculture,1928. 8Â°. W. ill. Veterinary

Bull. No. 20. S. G. Goldschmidt, Stable wise. New-York, Scribner, 1929. 8Â°. 176 p. w. ill. $3.50. L. A. Rogers, Fermented milks. Rev. by W. R. Albus. Washington, Govern-ment Printing Oflice, 1928. 8Â°. 28 p. U. S. Department of Agriculture. Bull. No. 319. M. C. Hall, A calendar of livestock parasites. Washington, Government Prin-ting Office, 1928. 8Â°. 2 14 p. w. 22 fig. U. S. Department of Agriculture. Misc. Publ. No. 25. Th. F. Mc Grew, Practical poultry keeping for the poultryman, the poultry-farmer and the backyard poultry keeper. New-York, Nelson, 1928. Kl. 8Â°. 220 p.w. ill. S 1.50. Report of the Departmental Committee appointed to inquire into the ColonialVeterinary Service. London, H. M. Stationery Office, 1929. Sh. 0.10. Command Paper. No. 3261. E. T. Hallman, L. B. Sholl and A. L. Delez, Observations on the pathologyof Bacterium Abortus infections. East Lansing, Agric. Exp. Stat., 1928. 8Â°. 19 p.w.

17 pi. Michigan State College. Agric. Fxp. Station. Techn. Bull. No. 93. L. Stevenson, Parasites injurious to sheep. Ontario, Department of Agricul-ture, 1928. 8Â°. 29 p. w. 33 fig. Ontario Dept. of Agriculture. Bull. No. 337. A. D. Ritchie, The comparative physiology of muscular tissue. New York,Macmillan & Co., 1928. 8Â°. 122 p. w. diagr. S 3.â€”. Cambridge comparative physiology.



??? Poultry year book for 1929. A volume of reliable information for the poultry -keeper. London, Poultry and Poultry Husbandry, 1929. 8Â°. 370 p. \\v. ill. Sh. 2.â€”. M. J. Sutton, Permanent and temporary pastures. 2d ed. By M. H. F. Suttonin coli, with J. Percival. London, Simpkin, Marshall, Ltd., 1929. 8Â°. E. Nicolas, Veterinary and comparative ophtlialmology. Transl. and enl. byH. Gray. London, H. & W. Brown, 1929. 8Â°. 598 p. w. 225 ill. Clotli Sh. 16.â€”. H. A. Baylis, Helminthology veterinary and zoological. London, Bailiiere,Tindall & Cox, 1929. 8Â°. XII 304 p. w. 200 ill. K. Brandt, Der heutige Stand der Berliner Milch Versorgung. Berlin, P. Parey,1929. 8Â°. M. 45 Taf. und 39 Tab. M. 16.â€”. Arbeiten der â€žStudiengesellschaft f. d. Milchversorgung Berlins". H. 2. A. von Domarus, Einf??hrung in die H?¤matologie. Leipzig, G. Thieme, 19298Â°. 185 S. m. 14 Textabb. u. 3 f?¤rb. Taf. M. 14.â€”. Zugleich 4te

Aufl. des â€žTaschenbuch der klinischen H?¤matologie". C. Sprehn, Einige wichtige Helminthen-Erkrankungen der Pelztiere und ihreBek?¤mpfung. Leipzig, A. Heber & Co., 1928. Arbeiten der Reichs-Zentrale f??r Pelztier- und Rauchwaren-Forschung. H. 5. R. Schmaltz, Atlas der Anatomie des Pferdes in topographischen und Einzel-darstellungen. H. 5. Berlin, R. Schoetz, 1929. 4Â°. IX S., z. Tl. f?¤rb. Taf. 118â€”173,Erkl. Bl. 118â€”173, XXI Sp., 1 f?¤rb. Titelbd. M. 48.â€”. Tl. V. Der Kopf. A. Albertini, Gutartige Riesenzellgeschw??lste, eine vergleichende histologischeUntersuchung. Leipzig, G. Thieme, 1928. 8Â°. 76 S. m. 24 z. T. f?¤rb. Abb. P. Feichtinger Sen., Handbuch und Leitfaden der Biochemie. 2te Aufl. desâ€žBiochem. Leitfadens". Leipzig, W. Schwabe, 1929. Gr. 8Â°. XII 668 S. M. 15. A. Czepa und R. Stigler, Der Verdauungstrakt des Wiederk?¤uers im R??ntgen-bilde. Mitteilung 2. Berlin u.s. w.,

Urban & Schwarzenberg, 1929. 40. IV4- 71 S. m.50 Abb. im Text u. auf 8 Taf. [und 8 Bl. Erkl?¤rung]. M. 10.â€”. Fortschritte der naturwissensch. Forschung. N. F. H. 6. L. Michaelis, Entwicklungsgeschichte des Menschen mit Ber??cksichtigung derWirbeltiere, ute Aufl. von R. Weissenberg. Leizig, G. Thieme, 1929. 8Â°. XII 294 S., 8 Bl. u. S. Erkl. m. 260 Einzelfig. in 102 Textabb. u. auf 6 teilweisef?¤rb. Taf. M. 10.70. H. Niemeyer, Hygiene der Milch. Berlin, P. Parey, 1929. 8Â°. 114S. m. 15 Text-abb. M. 3.80. Molkereitechnische Lehrhefte. No. 10. Milchkontroll-Kalender. Ein Taschenbuch f??r Milchkontrollbeamte. Bcarb. u.hrsg. von R. E. Baschny. Jg. 1. 1929. Hildesheim, Molkerei-Zeitung, [1928]. Kl.8Â°. 224 S. M. 2.50. E. Gellhorn, Das Permeabilit?¤tsproblem, seine physiologische und allgemein-pathologische Bedeutung. Berlin, J. Springer, 1929. 8Â°. X 441 S. m. 42 Abb. M. 34.â€”. Geb. M. 35.40.

Monographien aus dem Gesamtgebiet der Physiologie der Pflanzen und derTiere. Bd. 16. A. Lungwitz und P. Schmidtchen, Zeichenvorlagen f??r Hufbeschlag-Fach-schulen. 3te Aufl. Neu durchgearb. von A. Fischer. Hannover, M. & H. Schaper,1929. IV S. 34 Taf. 20 x 27 c.M. M. 12 - -. E. Fr??hner, Lehrbuch der Arzneimittellehre f??r Tier?¤rzte. i3te Aufl. Stuttgart,F. Enke, 1929. Gr. 8Â°. XII 460 S. M. 26.â€”. Geb. M. 29.â€”. A. Gstirner, Die wirtschaftlichen Leistungen aller in Steiermark gehaltenenRinaerschl?¤ge. Graz, Landwirtschafts-Ges. a. v. Kammer f. Land- und Forstwis-senschaft in Steyermark, 1928. Gr. 8Â°. 184 S. m. 7 Taf. Sch. 3.â€”. G. Wieninger, Die Gefl??gelzucht des Landwirtes und des Kleintierz??chters\'3te Aufl. Neu bearb. von A. Kromer. M. e. Anhang ??ber k??nstliche Brut. Wien,Scholle-Verlag, 1929. Gr. 8Â°. 60 S. m. 42 Abb. Sch. 2.â€”. Scholle-B??cherei. Bd. 107.



??? J. Vaeth, Die Staupe der Hunde und Silberf??chse und deren neuzeitliche Be-handlung nebst Anh. ??ber die F??tterung der Hunde. Hannover, M. & H. Schaper.1929. 8Â°. 47 S. M. 2.â€”. Amtlicher Bericht ??ber das erste Pr??fungsjahr 1925/1928. Erst, von Wein-miller. M??nchen. 1929. 8Â°. 70 S. M. t.20. 2te Bayerische Leistungspr??fung f??r H??hnerst?¤mme. K. Scharrer, Chemie und Biochemie des Jods. Stuttgart, F. Enke, 1928. 8Â°.192 S. m. 18 Kurven und 76 Tab. M. 18.â€”. Geb. M. 20.â€”. J. Stroiil, Missbildungen im Tier- und Pflanzenreich. Versuch einer vergleichen-den Betrachtung. Jena, G. Fischer, 1929. Gr. 8Â°. VIII 62 S. m. 17 Abb.im Text. M. 3.â€”. A. Richardsen, Die kombinierten Wettbewerbe in der Rinderzucht und ihrweiterer Ausbau. Berlin, P. Parey, 1928. 4Â°. 32 S. M. 2.â€”. Aus : Zeitschrift f. Tierz??chtung und Z??chtungsbiologie. Bd. 12. C. Kronacher, Ziichtungslehre. Eine Einf??hrung
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??? REFERATEN. VLEESCHHYGI?‹NE Het gewichtsverlies, na een 21 dagen durende koelperiode, van runderen metcysticercosis. (Finnige Rinder und ihr Gewichtsverlust nach 21 t?¤giger K??hlung.Dr. Mahlendorff. Zeits. f. Fl. und Milchhyg., Jg. 39, pg. 8). Van een 254 tal finnige runderen (13 ossen, 66 stieren, 51 koeien en 124 kalveren)werd het gewicht bepaald bij het begin en het einde der koelperiode. Het bleekMahlendorff, dat het gewichtsverlies door indroging nogal belangrijk was en bijde verschillende diersoorten uiteenliep. Bij ossen bedroeg het gemiddeld 5,81 %,bij stieren 6,24 %, bij koeien 7,65 % en bij kalveren zelfs 7,8 %. Behalve dit verliesmoet gewoonlijk elk rund voor de definitieve vrijgave belangrijk worden opge-knapt, daar veelal een groot gedeelte van het oppervlak der spieren bedekt is meteen vochtige, vettige bakterielaag. Ook dit brengt verlies mede. Riech b.v. rekentdaarvoor gemiddeld

bij elk dier een 3,13 % van het totaal gewicht. Bij de 254bovengenoemde gevallen was, naar Mahlendorff mededeelde, de koeling en devochtigheidstoestand in het koelhuis zoo goed geweest, dat slechts bij 1 rund12 K G. vleesch moest worden afgekeurd. (Dit moet men echter als een grooteuitzondering beschouwen.) Ten slotte wordt nog medegedeeld dat men meermalen in longen en slokdarmcystioerci heeft aangetroffen. Eenmaal werd zelfs bij een rund alleen in de huidspieren in ?Š?Šn nier een blaasworm waargenomen, terwijl juist de gewoonlijk besmettedeelen (kop, tong, hart, middenrif) geheel vrij waren. De onderscheiding van de echte Paratyphus B bacillen van de Breslau-Enteritidisbacillen op de ammoniumchloride-rhamnose-agarvoedingsbodem. (Unterscheidungder echten Paratyphus B von den Breslau-Enteritisbakterien auf Ammonchlorid-Rhamnose-Agar. Pesch en Maschke. Klin. Wochensch.

1928, pg. 401, gerefe-reerd in Zeits f. Fl. und Milchhyg. Jg. 39, pg. 11). Het is mogelijk gebleken op ammoniumchloride-Rhamnoseagar Breslau-bak-teri??n te onderscheiden van Schottm??ller en G?¤rtnerstammen. Breslaubakt. groeiengewoonlijk na 20 uur reeds uitstekend, terwijl Schottm??ller en G?¤rtnerbakterienin het algemeen 11a 2 dagen nog geen groei vertoonen. Pesch & Maschke geven het volgende voorschrift voor het bereiden van devoedingsbodem. Aan 1 Liter 3 % agar worden toegevoegd 1 gram kalium-phos-phaat, 0,5 gram magnesiumsulfaat, 0,02 gram keukenzout, alsmede spoortjesferrosulfaat en calciumphosphaat en 1,63 gram ammoniumchloride. Nadat men in een autoclaaf de agar heeft doen smelten, wordt weer tot 1 Literbijgevuld en met 10 % Na OH gealkaliseerd. Daarna volgt toevoeging van 2 gramRhamnose, sterilisatie van 20 30 min. en het uitgieten der agar in petrischalen(100

gram agar is voldoende voor 5 pctri-schalen met een doorsnede van 10 c.M.) De afgekoelde hard geworden voedingsbodems worden daarna ge??nt met eenniet te dichte keukenzoutemulsie van de te onderzoeken stam en deze cultuurwordt geplaatst in een broedstoof bij 37 C. Den volgenden en reeds daarop vol-genden dag moet men de cultuur beoordeelen met doorvaliend licht. Het beste doet men, slechts \'/3 gedeelte van de bodem te enten en de beide anderederde deelen met een bekende Schottm??ller- en Breslaustam te enten. Vervangtmen in de voedings\'bodem de agar door water, dan blijft deze bodem met paratyphusB. en G?¤rtnerbakterien helder, met Breslaubakteri??n krijgt men troebeling en bijtoevoeging van methylrood ook nog na 24 48 uur weer een kleuronderscheid. Electrische en electromagnetische bedwelming van slachtvee. (Vorf??hrung derelektrischen Bet?¤ubung im Schlacht- und

Viehh??fe zu K??ln. Dr. B??tzler. Zeitsch.f. Fl. und Milchhyg. Jg. 39, pg. 17). Electrisch. Blijkens mededeeling van B??tzi.er heeft men op 14â€”15 Aug. j.1.op liet abattoir te Keulen, in het bijzijn van talrijke genoodigden, een aantal proef-nemingen gedaan met het elektrisch bedwelmen van slachtvee, zooals reeds teBerlijn, M??nchen, enz. had plaats gehad.



??? Hierbij werd gebruik gemaakt van het door Ir. Weinberger geconstrueerdeapparaat, waarmee men de wisselstroom van het lichtnet van 220 Volt in eengelijkstroom van 45â€”60 Volt kan transformeeren. Van het groote vee werden bedwelmd 3 koeien, 2 ossen en 1 stier. Op de vante voren natgemaakte lendenstreek en kop werd een electrode geplaatst. De stroomwerkte 1 minuut in. Onmiddellijk na het inschakelen van de stroom vielen dedieren op den grond, zonder eenig geluid te geven en direct na de uitschakelingwerd de halssnede verricht. De uitbloeding der dieren was goed. Op 14 Aug. werdverder tevens eerst een stier 2 maal achter elkaar electrisch bedwelmd, door destroom Â?â€”min. telkens te laten inwerken en liet men het dier weer bijkomen.Het werd daarna op stal geplaatst en op den volgenden dag weer electrisch be-dwelmd en daarna gedood. Eenige nadeelige invloed van het bedwelmen

werdbij dit dier niet waargenomen. Tegelijk werden op denzelfden dag 14 varkens bedwelmd, in de Schermersclievarkensval welke daarbij als electrode dienst deed. De 2de electrode, de z.g. han-delelectrode werd het dier op de kop geplaatst. Onmiddellijk na inschakeling vanden stroom waren de varkens bedwelmd. De inwerking duurde ongeveer 10 secon-den ; daarna werd de val omgewipt en het dier gestoken. Ook hier weer een zeergoede uitbloeding. Evenals bij de runderen werd een varken slechts bedwelmd ;na 2â€”3 minuten stond het dier weer op en liep volkomen normaal weg. Elektromagnetisch. Op het abattoir te Halle a/d S. werd kortgeleden een proefgenomen met een elektromagnetisch penapparaat voor het bedwelmen van run-deren. De uitvinder was H. Lobenstein te Delitzsch. Doordat bij dit apparaatgeen patronen gebruikt worden, werkt het zeer goedkoop en zal het, aldus demededeeling in het

Zeits. f. Fl. und Milchhyg., bij verdere volmaking zeer zekerwel een toekomst vinden. Het verwerken van vrijbankvleesch tot conserven. (Erfahrungen ??ber Verarbeitungvon Freibankfleisch zu Kimserven. Dr. Crohn, Zeits. f. Fl. und Milchhygiene, Jg. 39pg. 22). Op het slachthuis te L??beck heeft men, toen te veel vrijbankvleesch aanwezigwas en men anders genoodzaakt zou zijn, het overblijvende vleesch, dat niet ver-kocht kon worden, onbruikbaar te maken, een proef genomen door dergelijk vlecschtot conserven te verwerken. Niettegenstaande de prijs van dergelijke conservenlager was dan de in den handel verkrijgbare conserven, bleek het publiek nietveel kooplust voor de vrijbankconserven te bezitten en moest men nog vele maan-den lang de verkoop volhouden. Crohn trekt hieruit de conclusie, dat op plaatsen,waar steeds voldoende verseil vrijbankvleesch voorradig is, liet conserveeren vanvrijbankvleesch

nutteloos is, daar het publiek steeds het versehe vleesch bovende conserven prefereert. Paratyphosis bij het rund. (Paratyphus beim Rinde - L. H??bner. Der ?–sterreich.Tierarzt. 1928, pg. 63). H??bner beschrijft een geval van paratyphosis bij het rund. Volgens de anamnesezou de koe slechts zeer kort ziek zijn geweest en waren de verschijnselen grooteonrust, excitatie, moeilijke ademhaling en ten slotte neusbloedingen. Daar H??hnerbij een vroeger geval in zijn praktijk geheel dezelfde symptomen waarnam, vraagthij zich af, of de paratyphosis van het rund niet klinisch tot een bepaald, vastziektebeeld kan worden samengevat. Jodiumlucht aan het vle??sch. (Jodgeruch des Fleisches omphalitiskranher K?¤lber.Dr. W. Hofmann. â€” Schweiz. Arcli. f. Tierheilk., 1928, pg. 488). Vanaf 3 Mei 1928 werd een kalf niet Omphalitis een weeh lang behandeld nietJood-Joodkalizalf. Na genezing werd het dier op 19 Mei d.a.v.

geslacht en onvoor-waardelijk goedgekeurd. De slager kreeg spoedig klachten van de klanten, dat bijhet koken van het vleesch een medicijnlucht werd waargenomen. Bij nader onder-zoek bleek inderdaad een Joodlucht aanwezig. Vooral het beenmerg gaf bij kokendeze geur af. Aan het versehe vleesch werd niets abnormaals opgemerkt. Eenchc-misch onderzoek naar jodium was negatief.



??? Na eenige dagen nam Ho*mann nog eens een analoog geval waar. Toen eenio dagen lange behandeling. Ook hier weer slechts bij koken een Jodiumlucht. In bepaalde gevallen wordt dus het Jodium in het lichaam verzameld. De uit-scheiding geschiedt door alle secreta en excreta, bij gevogelte zelfs door de eieren. (Dus bij een behandeling van kalveren met Jood-Joodkalizalf is voorzichtigheidgeboden.) Het ritueel slachten van runderen in pernocton narkose. (Sch?¤chtversuche beiRindern in der Pernoctcm-Narkose. Dr. W. Lentz. â€” Berl. Tier. Wochens, 1928Pg- 719). Bij een 6 tal koeien werd intraveneus pernocton, (een praeparaat van de Chem,Fabrik v. Riedel-Haen te Berlinâ€”Britz) een barbituurzure natronverbinding, ineen hoeveelheid van 0,02â€”0,03 gram per K.G. lichaamsgewicht en opgelost inphysiologische NaCl-oplossing, ingespoten. Men kreeg daardoor een volkomennarcose der dieren.

Onmiddellijk na de injectie begint het dier te slingeren, wordtduizelig, valt neer en is in diepe slaap. Het neerwerpen en kluisteren als bij deJoodsche slachtmethode is dus overbodig. Bij deze bedwelming zou dus, naar Lentz meent, aan de eischen van dieren-bescherming worden voldaan, terwijl er tevens overeenstemming zou zijn metde bijbelvoorschriften der Isra??lieten, daar een volkomen leegbloeding van hetdier zonder laesie van de hersenmembraan mogelijk is. Ook bestaat z.i. niet het gevaar, dat het dier, voordat men de halssnede gaatverrichten, reeds dood is, wat men bij de electiische bedwelming niet geheel kanuitsluiten. Over de pathologische-anatomie van paratyphosis bij het kalf. (Zur pathologischenAnatomie des Paratyphus der K?¤lber, â€” K. Nieberle. â€?â€” Arch. f. wiss. Tierheil-kunde, 1928, pg. 521). In het verloop van de paratyphussepticaemie bij het kalf kan men, volgensNieberle, 2

reactieprocessen onderscheiden ; nl. een diffuse en een locale, haard-vormige reactie. Terwijl de diffuse reactie ook bij andere infektieus-toxische pro-cessen voorkomt, en men dus aan dit verschijnsel geen specifiek diagnostische be-teekenis kan hechten, heeft men in de locale reactie een karakteristiek symptoom. De tot dusver algemeen als miliaire orgaannecrose beschreven haardjes in organenvan kalveren met paratyphosis zijn of locale celwoekeringen met een necro-biotischkarakter of het zijn van het begin af aan zuiver necrotische processen. In het necro-biotische proces kan men, volgens Nieberle, een woekering van de reticulo-endothelien waarnemen. Het sterkst komt deze woekering voor in de lever, daarnain de milt en in de lymphklieren. Deze kleine celwoekeringen zijn specifiek voor de paratyphosis en zouden alsparatyphusknobbeltjes moeten worden aangeduid. De in deze knobbeltjes optreden-de

vaatveranderingen zou men moeten betitelen met de naam endophlebitis para-lyphosa. De kalverparatyphosis kan men dus, naar de meening van Nieberle rang-schikken onder de infectieuze granulomen. Al deze veranderingen zijn het gevolgvan de toxinen der paratyphusbacterie. De door verschillende andere onderzoekers beschreven cyrrhotische verande-ringen der lever staan, naar Nieberle meent, zeer zeker in eenig verband met dekal verpara typh us. Hebben uien en knoflook eenigen invloed op de groei van bakteri??n in worsten? (?œber den Einflusz von Zwiebeln und Knoblauch auf das Wachstum von Bakterienin W??rsten. Danielsen, Zeitsch, f. Untersuchung der Lebensmittel, 1928, pg. 291). Volgens een mededeeling van Schmidt & Siebert bevatten worsten gewoonlijkop 100 deelen 0,12â€”3,2 deelen uien. Het knoflookgehalte is niet precies aan tegeven, zou men gerust op 0,015â€”Â°,Â°3 % mogen

aannemen. Danielsen trachtte nu uit te maken, of door de toevoeging van knoflook ofuien â€” samen tegelijk worden deze 2 bestanddeelen, volgens hem, in geen enkeleworst gebruikt â€” aan worstmateriaal de groei van eventueel aanwezige bacteri??nwordt bevorderd ot belemmerd. Hij deed zijn proefneming dus met versehe worsten,



??? die uit versch vleesch gemaakt waren en welke later, noch aan koken, noch aanandere bewerkingen, waren onderworpen geworden, waardoor eventueel aanwezigebacteri??n onschadelijk gemaakt zouden worden. De volgende bacteriesoorten ge-bruikte Danielsen voor zijn proef : nl. de aerobe proteus, mesentericus, subtilis,coli,paratyphus Ben enteritidis G?¤rtner en verder de ana??rode putrificus, Frankel,Novy, Botulinus en Amylobacter. De a??robe bacteri??n vertoonden op agarplaten met knoflooktoevoeging eengoede groei; slechts coli bleef bij 0,5 % toevoeging iets achter in groei, Bijsterke toevoeging (van 0,8 tot 1,00) groeiden alle a??robe bakt, zeer zwak. De toevoeging van uien aan agarplaten gaf geen merkbaar verschil bij a??robebact. Ook in bouillon met knoflook â€” en uientoevoeging zag men, zoowel bija??robe als ana??rode bact., nauwelijks eenig verschil met de contr??lebuisjes.

Om nu de proef meer op de praktijk te doen gelijken, liet Danielsen ten slottevan versehe vleeschsoorten, zonder eenige toevoeging, worst maken, deze zwakrooken en ze daarna in schijven snijden. Deze worstschijven werden nu overgotenmet een afspoeling van 24-urige agarculturen van de aerobe bacteri??n en van deanaerobe bacteri??n met een even oude leverboui??onkultuur. In de op deze manierbehandelde worstschijven werden nu enkele stukjes knoflook of uien ingedrukten daarna liet men ze 24 uur groeien in de broedstoof. Ook hierbij kreeg Danielsenweer een negatief resultaat. Uit dit onderzoek bleek dus dat de toevoeging van knoflook of uien aan worst-vleesch de groei van eventueel daarin aanwezige saprophytische of pathogenekiemen niet beinvloedt. De oorzaak van de spierbloedingen bij het varken. (Zur Frage der multiplen Mus-kelblutungen beim Schweine â€” R. Hock â€”

Zcitsch. f. Fl. und Milchhyg. 1928, Jg. 38,Pg- 369). Hock meent, dat de spierbloedingen bij het varken 111 verband staan met hetfeit dat de pen van het bedwelmingsapparaat niet de groote hersenen heeft geraakt,maar in de voorhoofdsboezem is terecht gekomen. Het dier heeft dus feitelijk eenkopslag ondergaan, wat juist de spierbloedingen zou doen veroorzaken. Verderheeft Hock onmiddellijk 11a het bedwelmen de hartwerking bij een io-tal varkensnagegaan en bleek hem dat oogenblikkelijk na het schieten het hart zoo snel begintte slaan, dat men de afzonderlijke slagen niet meer kan tellen. Langzaamaan komtdaarna het hart weer tot rust en houdt het bonzen op. Deze hartwerking duurtongeveer 3- 4 minuten. In verband met deze zeer sterk verhoogde hartwerkingmeent Hock, dat de spierbloedingen per rhexin, dus door vaatwandverscheuring,zouden tot stand komen. Men kan deze

spierbloedingen voorkomen, door te zorgen, dat beslist bij hetschieten de groote hersenen worden gelaedeerd, wat men bereiken kan door in hetschietmasker een sterkere kruitlading te gebruiken (lading voor kleine runderen),terwijl men tevens nauwkeurig acht moet geven op den stand van het schietmaskerop dc kop van het varken. de Graaf.



??? Uit de Parasitologisehe afdeeling van het Instituut voor Parasitaire- enInfectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. trichostrongylosis bij schapen, door Dr. E. A. R. F. BAUDET. Waar gesproken wordt over Trichostrongylosis bij onze her-kauwers, denkt men meestal in de eerste plaats aan Haemonchuscontortus, welke parasiet in den lebmaag leeft. In de laatste jarenis echter gebleken dat de kleinere trichostrongyliden dikwijls meerop den voorgrond treden en in veel gevallen als hoofdverwekkersvan het maag- en darmlijden te beschouwen zijn. Het aantoonen dezer kleinere soorten eischt onze bijzondereaandacht daar men deze bij het gewone onderzoek van den darmgemakkelijk over het hoofd kan zien. Over het voorkomen van deze kleinere trichostrongyliden inons land wordt melding gemaakt door Lourf.ns (6) in 1914 en inhetzelfde jaar door Wester (ii). Beide

beschrijven een maagdarm-ziekte bij geiten veroorzaaktdoor trichostrongyliden. Wester vond hierbij in de verschillende gevallen als oorzaakHaemonchus contortus, gecombineerd met Strongylus subtilusLooss 1895 (nu Trichostrongylus instabilis, Railliet, 1893) enStrongylus ventricosus. Uit de beschrijving, welke Wester geeft zou men deze laatsteparasiet, in verband met de gewijzigde nomenclatuur, thans alsCooperia oncophora (Railliet, 1898) Ransom, 1907 moeten be-schouwen. De opgegeven maten doen echter ook aan Cooperia curticei(Giles 1892) Ransom 1907 denken. De door Lourens gevonden wormen werden niet nader ge-determineerd. Veel gelijkenis hadden deze parasieten volgens hemmet Strongylus retortaeformis. Hij heeft hier mogelijk te doengehad met Trichostrongylus instabilis Railliet 1893, Looss 1905.Syn. Strongylus colubriformis Giles, 1892 part. of met Tricho-strongylus

colubriformis Giles, 1892 ; Ransom, 1911. Syn. Stron-gylus colubriformis Giles 1892 part. ; Strongylus instabilis Rail-liet, 1893 part. ; Strongylus retortaeformis Zeder, 1800 part. Door Ihle (4) zijn in dit Tijdschrift (1917) een 9-tal door hemgedetermineerde nematoden bij herkauwers nader beschreven. Deze parasieten waren hoofdzakelijk afkomstig uit materiaal,dat hem toegezonden was door de Kliniek voor inwendige ziekten,het Pathologisch Instituut en de Rijksseruminrichting. lvi 22



??? Over het voorkomen van Trichostrongylosis bij kalveren enhazen was ik in de gelegenheid in het begin van 1928 een mede-deeling in dit tijdschrift te doen (1 en 2). Korten tijd geleden werd de hulp van het Instituut ingeroepenvoor een ziekte bij schapen, welke verliep met symptomen vansterke vermagering, anaemie, diarrhee en waarbij verscheidenesterfgevallen voorkwamen. Behalve een betrekkelijk gering aantal longwormen werden bijde ter onderzoek ingezonden cadavers duizenden kleine tricho-strongyliden in de lebmaag en in den darm aangetroffen. De beste methode om deze parasieten aan te toonen bestaatdaarin dat men een zeer kleine hoeveelheid maag- of darminhoudmet een naar verhouding groote hoeveelheid water verdunt. Bij sterk doorvallend licht kan men dan de draadvormige worm-pjes waarnemen. Met behulp van den microscoop wordt dit onder-zoek vergemakkelijkt. Bij de gewone

beschouwing van maag- en darminhoud vallendeze parasieten echter niet op. Bij 5 ter sectie gezonden schapen werden een drietal verschil-lende trichostrongyliden aangetroffen en wel : Trichostrongylus vitrinus, in hoofdzaak in de lebmaag, dochverder ook in het duodenum. Trichostrongylus extenuatus, in hoofdzaak in het duodenum,doch ook in de lebmaag. Nematodirus filicollis in betrekkelijk gering aantal in het duo-denum. De ziekteverschijnselen bij deze dieren waren dus het gevolg vaneen hevige infectie met Tr. vitrinus en Tr. extenuatus. Hieronder volgt een beschrijving van de parasieten: Trichostrongylus vitrinus Looss, 1905 De lengte van het bedraagt 4 5.3 m.MDe beide spicula zijn grooter dan bij de overige Trichostrongyliden en hebben eenlengte varieerend tusschen 160 en 170 /(. De spicula zijn bruingeel van kleur eneindigen in een tamelijk scherpen punt. (afb 1). Het gubernaculum is 85 95 Â?

lang, eveneens bruingeel van kleur Van deribben, welke de bursa steunen, is de externolaterale rib het breedst. De ventro-ventrale en de postero-lateralc zijn bijna even breed en bereiken ongeveer den randvan de bursa. I)e externodorsale rib is kort De dorsale rib is aan het einde in tweetakken gesplitst, welke meestal spits eindigen. De beide ventrale ribben loopendivergeerend (afb 2 en 3). De lengte van het Q bedraagt 5 7 m.M. De breedteter hoogte van de vulva is 84 â€”92 11. In de omgeving van de vul va, die 1.13 1.25m.M. van het achtereinde verwijderd ligt, bezit de cuticula onregelmatige verdik-kingen. Bij jonge individuen zijn deze verdikkingen niet of slechts in geringe mateaanwezig. De anus ligt aan de basis van het driehoekige spitse uiteinde. De lengteder eieren bedraagt 84 90 ;/., de breedte 46 30 u. Trichostrongylus extenuatus (Railliet 1898), Kansom, 1907. De lengte van het cj bedraagt 3.4

44m..\\I De meeste door mij waargenomenmaten wisselden tusschen 3.3 3.5 m.M De beide spicula zijn zeer verschillend van lengte. Het linker spiculum is 1 10



??? Aib. i. Icula en gubernaculum van[Trichostrongylus vitrinus. Bursa van Trichostrongylus vitrinus. Afb. 3. richostrongylus vitrinus. Bursa in zijligging. Spicula en gubernaculum van Trichostrongylus extenuatus van de ventrale zijde gezien.Het linker spiculum ligt daardoor rechts opde teekening.



??? Afb. 6. Bursa van Nematodirus filicollis in zijligging.Ue spicula zijn ingetrokken. 00 Nematodirus filicollis.Achtereinde van het wijfje.



??? i2o li. lang en eindigt puntig. Het rechter spiculum, dat veel kleiner is en meteen stompe punt eindigt, is 85â€”95 11. lang. Het linker spiculum is aan het laatste gedeelte naar binnen gebogen, zoodatdiens uiteinde v????r dat van het kortere rechter spiculum te liggen komt. Heide spicula zijn aan de binnenzijde voorzien van een dun scherp uitsteeksel.Op de afbeelding is dit uitsteeksel aan het rechter spiculum niet te zien. Het ligtdaar aan de achter binnenzijde, (afb. 4). Het gubernaculum dat 50 -Go //. lang is, ligt meestal dorsaal van het rechterspiculum, op zoodanige wijze dat het uiteinde hiervan dikwijls in het verlengdevan dit spiculum ligt, waardoor men bij mindere nauwkeurige beschouwing somsden indruk krijgt dat beide spicula even lang zijn. De ventro-ventrale rib van de bursa is smal ; de latero-ventrale, de externo-latcrale en medio-laterale ribben zijn daarentegen breeder en van ongeveer de-zelfde

afmetingen. De postero-laterale rib is weer iets smaller. De externo-dorsale rib is veel korteren meestal ook smaller dan de postero-laterale rib. De dorsale rib is betrekkelijklang en smal en deelt zich in twee takken, welke elk weer gesplitst eindigen. De lengte van het $ bedraagt 4.6â€”5.5 m.M. De dikte ter hoogte van de vulva\'s 55- 7Â° /\'â–  Deze laatste ligt ongeveer 0.8â€”1 m.M. van het achterste uiteinde.De vulva is met chitineuze lippen omgeven. I)e eieren zijn 70â€”80 11. lang bij35â€”45 !\'â–  breed. Het achtereinde van het lichaam wordt ter hoogte van de laatste bocht van hetovarium geleidelijk smaller. Achter den anus, die 60â€”90 van de staartpuntverwijderd ligt, loopt het lichaam puntig toe. Nematodirus f i 1 i c o 11 i s Rudolphi, 1802. Syn. Ascaris filicollis Rud., 1802 ; Strongvlus filicollis (Rud., 1802) Rud., 1803 ;1\'usaria filicollis (Rud., 1802) Zeder, 1803. Deze worm is nogal eens met Nematodirus

spathigcr (Railliet, 1896) Railliet enHenry, 1909 verwisseld geworden. (7). De kenmerken van N. filicollis wordendaarom iets uitvoeriger vermeld : De lengte van den oesophagus bedraagt 0.4 o.<> m.M. De zenuwring ligt 0.3 m.M achter het vooreinde De excretieporus vindt men 50 - 70 11. voor het achtereinde van den oesophagus. De lengte van het Â§ is 8 15 m.M. De bursa bezit twee groote laterale lobben.Ken afzonderlijke dorsale lob werd door mij niet waargenomen. Deze parasiet bezit twee dorsale ribben, die aan het uiteinde een splitsing ver-toonen. De beide ventrale ribben loopen dicht bij elkaar en evenwijdig, (afb. 5 en (>).De spicula zijn zeer lang, ongeveer 750â€”900 en worden over het laatste 2/3gedeelte door een membraan vereenigd, die aan het uiteinde lancetvormig ver-breed is. Op afb. 6 ligt de parasiet in zijligging. De dorsale rib en de externo-dorsalerib van de rechterzijde en een gedeelte van

de lob van de bursa van die zijdezijn hier te zien. Het Q is 12 tot 20 m.M. lang en 200 tot 250 //. breed. De anus ligt 65-â€”80/(van het lichaamsuiteinde verwijderd. De vulva bevindtzich op een afstand 1/3 1/4 van de lichaamslengte van het staarteinde. Karakteristiek voor deze parasiet is het borstelvormig aanhangsel bij het TDe lengte van dit aanhangsel bedraagt 12 -18 /(., (afb. 7). De eieren zijn 140â€”180 /<. lang en 75â€”90 /Â?. breed. Door de grootte vallendeze eieren bij faecesonderzoek onmiddellijk op. Diagnose. In verband met [de te verwachten werking vantoegediende geneesmiddelen zou het van belang zijn te weten metwelke trichostrongylus-soorten men te doen heeft. Men heeft in sommige gevallen gemeend aan de grootte dereieren en aan het ontwikkelingsstadium, waarin de eieren zich



??? bevinden op het oogenblik dat zij gedeponeerd worden, uit tekunnen maken van welke parasiet deze eieren afkomstig waren.Zoo kreeg Sprehn (io) den indruk bij gevallen van maagtricho-strongylosis door Ostertagia circumcincta bij schapen, dat deeieren van deze wormen bij het onderzoek van versche faeces,zich slanker voordeden dan de eieren van Haemonchus contortus.Ook leken de eischalen van Ostertagia een dunnere schaal te heb-ben. Het zal m. i. echter steeds moeilijk zijn aan de grootte dereieren uit te maken met welke parasiet men te doen heeft, daarde afmetingen te veel in elkaar overgaan. Een uitzondering hiervoor maken de door haar grootte opval-lende eieren van Nematodirus filicollis en Nematodirus spathiger.Deze beide parasieten werden echter tot nu toe niet in zoo grootaantal aangetroffen dat zij als zelfstandige oorzaak van ziektekonden worden beschouwd. Ter vergelijking

diene de opgave der afmetingen der eierenvan enkele trichostrongylus-soorten : Ei van : Lengte: Breedte Tr. extenuatus 70 - 80 /< 34â€” 45 11 Tr. vitrinus 84â€” 90 11 46â€”50 11 Tr. instabilis 73â€”80â€”86 11 4Â° 43 u Cooperia oncophora 60â€” 80 /< 30 // Ostertagia circum- cincta 70â€”100 /< 35â€” 50 11 Haemonchus contortus 75â€” 95 40â€”50 11 Nematodirus filicollis 140â€”180 11 75 90 /i Nematodirus spathiger 200â€”260 11 100â€”u 0 11 Nog even wil ik de aandacht vestigen op de meening dat ge-embryoneerde eieren in pas ontlaste faeces zouden wijzen op deaanwezigheid van longstrongyliden. (Metastrongyliden). Wetzel (12) heeft omtrent deze zaak een uitvoerig onderzoekverricht. Bij 600 schapen, waarvan er een groot gedeelte aanlongwormziekte leden (Dictvocaulus filaria) heeft hij nimmerge??mbryoneerde eieren of zelfs eieren in de faeces aangetroffen.De embryonen komen al in het

bronchiaalslijmvlies vrij. Bij dezeziekte zou men dus diagnostisch alleen waarde kunnen hechtenaan het onderzoek van slijm uit de trachea. Indien men bijdergelijke dieren ge??mbryoneerde eieren in de faeces vindt,zouden deze dus afkomstig moeten zijn van trichostrongyliden uitmaag of darm. Therapie. Gezien het groot aantal middelen dat men tegende maag- en darmstrongyliden vermeld vindt, bewijst wel datmen nog geen beslist afdoend geneesmiddel kent.



??? Waar men nog het meeste succes van verwachten kan is koper-sulfaat al of niet gecombineerd met tabak of arsenicum. De kopersulfaat-oplossing ter sterkte van i % moet bereid wor-den met het gekristalliseerde zout. De tabak wordt ook ter sterktevan r % (bereid uit tabakspoeder) toegediend en in gelijke hoe-veelheden met de kopersulfaatoplossing gemengd. De tabak wordtbereid door de benoodigde hoeveelheid met water te extraheeren. Het water wordt kokend met de tabak vermengd, waarna menhet mengsel 12â€”15 uur laat staan. De dosis van deze oplossingen (kopersulfaat alleen of gemengdmet tabak) bedraagt voor schapen ouder dan ?Š?Šn jaar 100 c.M3.en voor dieren beneden den leeftijd van ?Š?Šn jaar 50 c.M3. Het middel kan gemakkelijk met een flesch ingegeven worden Indien een groot aantal dieren behandeld moet worden kanmen beter gebruik maken van een grooter reservoir, dat met

eengegradueerd kleiner reservoir verbonden is. Hieruit wordt de be-paalde dosis door middel van een slang ingegeven. In het geheel worden de dieren tweemaal behandeld met eentusschentijd van enkele dagen. Den avond te voren geeft mengeen water of voedsel. Eenige uren na de behandeling kunnen bei-den weer verstrekt worden. Daar kopersulfaat niet geheel onschuldig is zal men aan sterkverzwakte dieren geen volle dosis toedienen. De resultaten van deze behandeling zijn tamelijk bevredigendwat betreft de bestrijding van Haemonchus contortus in de leb-maag, maar laat vrijwel in de steek bij de bestrijding der kleineretrichostrongyliden. Doch ook bij H. contortus is gebleken dat na de behandelingniet altijd alle parasieten verdreven waren ; bij sectie van behan-delde dieren werden meermalen nog levende wormen gevonden (3). Een viertal aan het Instituut ter verpleging opgenomen schapenwerden

met kopersulfaat behandeld. Twee hiervan stierven enkeledagen na de tweede behandeling. Ook bij deze dieren werden noghonderden trichostrongyliden aangetroffen en wel voornamelijk,in het duodenum. De beide overgebleven dieren zijn herstellende,maar gaan slechts langzaam vooruit. Als eerste verbetering konworden opgemerkt dat de faeces, welke voor cle behandeling dunwaren, meer gebonden werden en later vrij geregeld normaal wer-den gedeponeerd. Toch bleef de hoeveelheid eieren in de faecesnog belangrijk. M. i. is deze verbetering ten deele toe te schrijvenaan de behandeling, doch zal grootendeels het gevolg zijn van hetopstallen der dieren, waardoor de re??nfecties, welke in de weidenvoortdurend plaats vinden, belet worden. De krachtige voedingwelke hier toegepast werd, heeft ook het hare bijgedragen tot dezeverbetering. 1) 1  Thans, 2 maanden later zijn de dieren in goede conditie; in

de faeceswerden slechts spaarzaam eieren gevonden.



??? Sprehn heeft ook minder goede resultaten verkregen metkopersulfaat en arsenicum (4:1) en tabak en met nog talrijkeandere in de literatuur vermelde middelen, bij de door hem be-handelde schapen, welke met Ostertagia circumcincta besmetwaren. Deze parasiet leeft in de lebmaag van het schaap. Bij de bestrijding van trichostrongyliden bij schapen zal mendus als allereerste maatregel de dieren opstallen en sterk voeden.In de tweede plaats komt de behandeling met kopersulfaat al ofniet gecombineerd met tabak of arsenicum in aanmerking. Alleenin die gevallen waar het een besmetting betreft met Haemonchuscontortus kan men van de behandeling succes verwachten. Bijeen infectie met kleinere trichostrongyliden zullen de hygi??nischemaatregelen zooals opstallen en goede voeding de verbeteringmoeten brengen, terwijl men er op rekenen moet dat de weiden,waarin de zieke dieren geloopen

hebben, langen tijd besmet kun-nen blijven. Het is nutteloos ernstig zieke dieren te behandelen.Verklaring der letters bij de afbeeldingen : v.v. = Ventro-ventrale rib e.d. = externo-dorsale rib 1. v. = latero-ventrale rib d. = dorsale rib ei. â€” externo-laterale rib gub. â€” gubernaculum m.1. -- medio-laterale rib spie. = spiculum. p.1. = postero-laterale rib LITERATUUR :r. E. A. R. F. Baudet. Trichostrongylosis bij kalveren.Tijdschrift v. Diergeneesk. Dl. 55, Afl. 3, 1928. 2. E. A. R. E. Baudet. Trichostrongylosis bij den haas.Tijdschrift v. Diergeneesk. Dl. 55, Afl. 6, 1928. 3. D. H. Bennett. Internal parasites affecting sheep and goats.Texas Agric. Exp. Station, Bull. 28, 1921. 4. J. E. W. Ihle. Eeinge strongy??den uit het darmkanaal van herkauwers.Tijdschrift v. Diergeneesk. Dl. 44, Afl. io, 1917. 5. H. Lanson, Jr. The sheep stomach worm.Storrs Agric. Exp. Station, Bull. 28, 1925. 0. 1.. E. D. E. Lourens. Rapport over

wormziekte bij geiten.Mededeelingcn v/d Rijksseruminrichting. Dl. 1, Afl. 1, 1914. 7. A. Raili.iet et Henry. Observations sur les Strongylid?Šs du genreâ€žNematodirus" Buil de la. Soc. de Path. Exotique, T. V, 1912 8. B. H. Ransom. The nematodes parasitic in the alimentary tract of cattle,sheep and other ruminants. Bur. of animal industry, Bull. 127, 1911. 9. C. Sprehn. Systematik und Bestimmungsschliissel der Nematoden des Schafes.Zeitschr. f. Inf. Krh. der Haustiere, Bd. XXXIII, H. 1/3, 1928. 10. C. Sprehn. Ueber die Magenstrongylose der Schafe.D. T. W. Jgh. 36, No. 19, 1928. 11. J. Wester. Maag- darmstrongylose bij geiten.Tijdschr. v. Veeartsenijk. Bd. 41, 1914. 12. R. Wetzel. 8ge Versamrnl. der Geselsch. Deutsch. Naturf. u.s.w. D.T.W. 1926.



??? ZUSAMMEN] ASSI\'NTG. Verfasser gibt eine Beschreibung von drei, f??r Schafe pathogenen Trichostrongy-liden : Trichostrongylus vitrinus Looss, 1905 ; Tr. extenuatus (Kailliet 1898)Ramson 1907, und Nematodirus filicollis Rudolphi 1882. In den letzten Jahren werden in Holland ??fters Magen und Darmkrankheitenbei Wiederk?¤uern beobachtet welche durch kleine Trichostrongyliden verursachtwerden. Diese kleinen W??rmer werden bei der Obduktion leicht ??bersehen. Dif-ferential-diagnostisch ist der mikroskopische Nachweis von Eiern im Kote wenigerbrauchbar, da die Eier der verschiedenen W??rmer ungef?¤hr die gleichen Dimen-sionen haben. Nur die Eier der Nematodirus filicollis und Nematodirus spathigersind auff?¤llig gross. (140- 180 ,Â?. und 200 -260 ,Â?.). Behandlung : Verfasser hatte bei Haemonchus contortus-infektion Erfolg (wennauch nicht immer) mit Kupfersulfat. Gegen

Trichostrongyliden zeigte sich dasMittel unwirksam. Dosis f??r erwachsene Schafe 100 c.c. einer 1 % L??sung ; nacheinigen Tagen die Kur wiederholen Vor der Kur 16 Stunden hungern lassen. Um Infektion der gesunden und Re infektion der kranken Tiere vorzubeugensollen die Tiere von den angesteckten Weiden ferngehalten und im Stall abgesondertwerden. F??r kr?¤ftigende F??tterung muss gesorgt werden. Sl\'MMARV. In this paper three Nematodes are described, namely Trichostrongylus vitrinusLooss. 1905, Tr. extenuatus (Railliet 1898) Ransom 1907, and Nematodirus fili-collis Rudolphi 1882, all pathogenic to sheep. In Holland many digestive troubles in ruminants are caused by those smalltrichostrongylidae. Being very slender and hardly visible with the naked eye,they are often overlooked at the autopsy. As to the differential-diagnosis the exa-mination of the faeces is of little value, as the ova have

much the same size ;only the eggs of Nematodirus filicollis and Nematodirus spathiger are of a strikinglylarger size (140 180 it and 200 200 ft). Treatment : In case of Haemonchus contortus-infection sulfate of coppermay be effective (though not always satisfactory). Dosis for adult animals :100 c.c. of a I % Solution, atter a 16-hours fast. Within a few days the cure shouldbe repeated. Against trichostrongylosis this drug proved useless. As infectiontakes place in pasture the animals should be isolated in the sheep fold, in orderto prevent infection of the sound and re-infection of the sick animals. The foodshould be nourishing R?‰SUM?‰. L\'auteur donne la description de trois trichostrongylides : Trichostrongylusvitrinus Looss., 1905, Tr. extenuatus (Railliet 1898) Ransom 1907, et Nematodirusfilicollis Rudolphi 1882 ; tous les trois pathog?¨nes pour le mouton. Les affections gastro-intestinales chez les ruminants,

caus?Šes par de petitestrichostrongylides, sont d\'observation fr?Šquente en Hollande. A cause des petitesdimensions de ces vers le diagnostic macroscopique n\'est pas toujours facile. L\'examen microscopique des excr?Šments ne permet pas toujours de pr?Šciser lediagnostic, parce que les oeufs des diff?Šrentes trichostrongylides ont ?  peu pr?¨sles m??mes dimensions. Les oeufs de Nematodirus filicollis et de Nematodirus spa-thiger font exception, ils sont relativement grands (140- 180 11. et 200- 260 11.). Traitement: Le sulfate de cuivre se montrait inefficace contre les trichostrongy-lides. Ce rem?¨de a donn?Š de bons r?Šsultats (quoique pas toujours satisfaisants)en cas de Haemonchus contortus. Dose pour les adultes : 100 c.c. d\'une solution?  i % ; apr?¨s quelques jours r?Šp?Šter cette dose ; laisser les animaux ?  la di?¨tela veille. Comme mesure prophylactique il faut ?Šloigner les animaux des

paturagesinfestes et les mettre ?  la bergerie ; ainsi on pr?Švient l\'infection des animauxsains et les r?Š-infections des malades. Une bonne alimentation est de rigueur.



??? Uit het Zo??technisch Instituut van de Veeartsenijkundige Faculteit der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON. HORMONEN DER HYPOPHYSE-VOORKWAB,1) door Dr. G. M. VAN DER PLANK. Naar aanleiding van een artikel in het tijdschrift Z??chtungs-kunde van de hand van J. Hammond (Cambridge) Z??chtungs-kunde 1928, Band 3, Heft 11, leek het mij wenschelijk de nieuwereonderzoekingen uit het gebied der endocrinologie te combineerenmet hypothesen in dat artikel aangehaald. Hammond, een physioloog die speciaal gewerkt heeft op hetgebied der vruchtbaarheid der huisdieren, neemt nl. in navolgingvan Heape nog een â€žFortpflanzungsferment" aan, dat m. i.identiek geacht moet worden met het hormon (of de hormonen)uit de voorkwab der Hypophysis cerebri. Het volgende beoogt : een overzicht te geven van hetgeen delaatste jaren bekend geworden is van de

hypophyse-hormonenen tegelijkertijd aannemelijk te maken dat Fortpflanzungsfermenten hypophyse-hormonen hoogstwaarschijnlijk dezelfde stoffen zijn. Onafhankelijk van elkaar hebben Smith in Amerika en Asch-heim en Zondek in Duitschland gevonden dat de primaire prikkelvoor de functie der ovari??n uitgaat van de hypophysis cerebri. De stoffen uit een deel dezer klier (voorkwab), worden doorhet bloed meegevoerd en oefenen een bepaalde werking op hetovarium uit. Dat er een nauw verband bestaat tusschen hypophysiseenerzijds en geslachtsklieren anderzijds is niets nieuws ; ontwik-kelingsstoornissen van kinderen met hypophysis-afwijkingen zijnal lang bekend, terwijl, om nog maar een enkel voorbeeld te noe-men, ook gedurende de zwangerschap de hypophyse-voorkwabgrooter wordt. In het systeem der interne secretie bestaan dusnauwe betrekkingen tusschen hypophyse en ovarium. Biedel (2)

noemt het hormon uit de hypophyse-voorkwab eengroeihormon met specialen invloed op het ovarium. Door Smith, Aschheim en Zondek is experimenteel aange-toond dat hypophyse-hormonen de functie van het ovarium in gangzetten. Zij implanteerden stukjes van verschillende klieren metinterne secretie (schildklier, bijnier, ovarium enz.) bij jonge nogniet geslachtsrijpe proefdieren en vonden dat alleen na implantatievan hypophyse-voorkwab de ovari??n dier proefdieren reageerdenmet veranderingen veel gelijkend op die welke waargenomen wor-den wanneer normale bronst optreedt. 1  Mej. G. h. Elferink, analyste en den heer j. vleeschhouwer die beidegeheel belangeloos aan de onderzoekingen medewerkten betuig ik hier gaarnemijn dank voor hun hulp.



??? Een andere vondst was dat ratten, vanaf zeer jeugdigen leeftijdmet hypophyse-voorkwab behandeld, wanneer zij n maanden oudwaren het dubbele gewicht bereikten van de contr??le-dieren (uitdezelfde nesten). Deze resultaten wettigen dus wel te spreken vaneen groeihormon met bijzondere affiniteit tot de eierstokken. Voorts werd door Zondek en Aschheim gewezen op het feitdat het hypophyse-voorkwab-hormon in de eerste zwangerschaps-maanden in groote hoeveelheden met de urine der zwangere vrou-wen wordt uitgescheiden. Door genoemde onderzoekers wordt ditlaatste feit benut om reeds in den aanvang, wanneer anderemethoden nog niet zijn toe te passen, zwangerschap te diagnosti-seeren. Deze methode is zeer eenvoudig wanneer men kan beschikkenover jonge muizen en gelegenheid heeft weefselcoupes te maken. Enkele c.c. urine worden in een tijdsverloop van ^ z\\ dag bijjonge, nog niet

geslachtsrijpe muizen (gewicht 5â€”8 gram) subcu-taan ingespoten ; na 3 dagen worden de muizen geseceerd en degeslachtsorganen bekeken. Zijn in de urine hypophyse-voorkwab-hormonen in groote hoeveelheden aanwezig geweest (dus wanneerde urine van een zwangere afkomstig is) dan ziet men macrosco-pisch het volgende beeld bij de proefmuizen. Uterus sterk in omvang vermeerderd, bloedrijker ; ovari??ngrooter, hyperaemisch soms is duidelijk een goed omschreven bloed-plek met het bloote oog of met een loupe waarneembaar (eenmaalvond ik een groot bloedstolsel op het linkerovarium, gedeeltelijkook de linkernier bedekkend). Microscopisch vinden wij de follikels vergroot, veelal in ?Š?Šn(soms in verscheidene) een groote hoeveelheid roode bloedcellen,soms ook corpora lutea atretica. De uterusvergrooting moet als secundair verschijnsel beschouwdworden, ontstaan door de actie van het

muizenovarium. Ziet men alleen uterusveranderingen en daarbij niet de boven-genoemde beelden der ovari??n dan mag niet worden geconcludeerddat hypophyse-hormon is ingespoten. In dat geval was de urine rijk aan ovariaalhormonen, welke uit-sluitend hun werking op den uterus uitoefenen. Inspuitingen van ovariaalhormonen (b.v. de preparaten Men-formon-Folliculine), geven duidelijk de veranderingen van uterusen ook van het vaginaal slijmvlies doch hebben absoluut geen in-vloed op de ovari??n. Door injecties van ovariaalhormonen zijnduidelijk de verschijnselen van bronst op te wekken, zelfs bij ge-castreerde muizen, terwijl de hypophyse-hormonen slechts viahet muizenovarium bronstverschijnselen doen optreden. Hypophy-se-hormonen zijn dus in dit opzicht bij gecastreerde muizen abso-luut onwerkzaam.



??? Spoedig na het verschijnen van een publicatie van Aschhkimen Zondek heb ik getracht met urine van drachtige koeien debeschreven veranderingen in de muizenovari??n op te wekken.Alle proeven verliepen echter negatief; wel zag ik soms uterus-vergrootingen doch deze moeten worden toegeschreven aan ova-riaal-hormon, dat in runderurine in betrekkelijk groote hoeveel-heden aanwezig is ; nooit waren echter de muizenovari??n ver-anderd. Hierdoor wat sceptisch geworden ten opzichte van de biologischezwangerschapsdiagnose, wilde ik deze eerst eens toepassen metgelijkwaardig materiaal als door A. en Z. gebruikt. Prof. de Snoowas zoo vriendelijk mij eenige malen uit de verloskundige kliniekurine van zwangere vrouwen te verschaffen (uit het begin derzwangerschap) en hiermede verkreeg ik de reacties wel zeer dui-delijk. Ook in enkele andere gevallen, waar de medicus in twijfel ver-keerde

en verzocht deze biologische reactie uit te voeren zijn deuitkomsten steeds goed geweest. Uit den aard der zaak is mijn materiaal slechts van geringenomvang. Aschheim en Zondek hebben in een 300-tal proeven slechtseen enkele miswijzing. In een latere publicatie vermelden zij dathet ook hun niet is gelukt in runder- en varkensurine het hypo-physe-hormon aan te toonen. Waarom dit niet gelukt is nog een open vraag ; misschien dathierbij de niet overeenkomende placentatie of groote melksecretieeen rol spelen. Naast een drachtigheidsdiagnose wilde ik ook in navolging vanmeergenoemde onderzoekers trachten een voor toepassing bij dehuisdieren geschikt hypophyse-preparaat te bereiden. Voor sommigevormen van steriliteit, misschien ook bij cysteuse ovari??n zou ditvan nut kunnen zijn, terwijl de mogelijkheid niet is uit te sluitendaarmede bij geiten, welke soms slechts eenmaal per jaar

bronstigworden, bronst op te wekken. Van enkele proeven, in samenwerkingmet collega v. d. Kaaij uitgevoerd, geven wij binnenkort verslag. Resumeerende is dus nu wel duidelijk dat : a. hypophyse-voorkwab-hormonen in de urine van zwangerevrouwen worden uitgescheiden en wel, volgens de onderzoe-kingen van Aschheim en Zondek, vooral in groote hoeveel-heden in het begin der zwangerschap (ie twee maanden),en het aantoonen ervan als biologische zwangerschaps-diagnose is te beschouwen ; b. ook ovariaalhormonen in de urine van zwangere vrouwen endrachtige runderen worden gevonden (in grootere hoeveel-heden naarmate de zwangerschap langer geduurd heeft);



??? c. de biologische reactie op hypophyse-hormonen uitgevoerdwordt met jonge vrouwelijke muizen (primaire ovariaal-veranderingen â€” secundair bronstverschijnselen) en d. de reactie op ovariaalhormonen met gecastreerde vrouwelijkemuizen. Dat wij nu tot de kern van de zaak zijn doorgedrongen zal welniemand willen beweren, ??i en hoe b.v. hormonen en vegatatief ze-nuwstelsel in dit verband samenwerken is nog een open vraag.Zonder twijfel hebben wij echter een beter inzicht verkregen enbovendien een practische waardevolle proef op hypophyse-hormo-nen naast de mogelijkheid een bruikbaar preparaat te maken. Datdeze proef van beteekenis is bleek mij toen ik een handelspreparaatonderzocht met volslagen negatief resultaat. Toen ik den fabrikant dit berichtte en daarover een onderhoudmet hem had, was de oorzaak der waardeloosheid spoedig gevonden. Teneinde het preparaat steriel af te

kunnen leveren had hij ver-hit tot boven 60Â° C., terwijl het bekend is dat bij Â? 50Â° C. de werk-zaamheid van hypophyse-hormonen tot nul wordt gereduceerd. In gevoeligheid voor hooge temperaturen loopen hypophyse-en ovariaalhormonen sterk uiteen, laatstgenoemden zijn bestandtegen zeer hooge verhitting. Dat Fortpflanzungsferment en hypophvse-voorkwab-hormonenvermoedelijk dezelfde stoffen zijn blijkt het beste uit enkele hiervolgende citaten uit het in den aanvang genoemde artikel vanHammond. â€žDie Zahl der zur Reife gelangenden Eier h?¤ngt, wie schonoben erw?¤hnt, mehr von einer Substanz im Blut â€” â€žFortpflan-zungsferment" ab, als von dem Bau des Eierstocks als solchem";en verder : â€žMit dem Wachstum und Alter des Tieres steigt zu-n?¤chst die Eierproduktion, und wir vermuten, dasz das Fort-pflanzungsferment zum Wachstum mit herangezogen wird, bisdieses vollendet

ist ..." Wanneer wij verder in een tabel bij genoemd artikel zien dathet gemiddelde aantal corpora lutea in de ovari??n van (18) jongevarkens was 14.30 Â? 0.39, terwijl bij (9) oude zeugen 19.77 Â?_1.26 het gemiddelde is, dan lijkt het niet onmogelijk dit verschilte verklaren uit een ruimer beschikbaar zijn van hypophyse-voor-kwab-hormon bij deze oudere dieren. Hammond schrijft bij dezetabel : â€žWir nehmen deshalb an, dass der Eierstock vor der Zeitder sexuellen Reife keine Eier reifen l?¤sst, weil die Zufuhr anâ€žFortpflanzungsferment" ungen??gend ist, da es zum K??rper-wachstum verbraucht wird". Wanneer in deze citaten overal waar sprake is van â€žFortpflan-



??? zungsferment" gelezen wordt hypophyse-voorkwab-hormonen pas-sen zij geheel in het kader van de eerder geschetste onderzoekingen. M. i. zullen preparaten dezer stoffen, al laat ik hier misschienwat toekomstmuziek hooren ons nieuwe mogelijkheden bieden.Utrecht, 2 Januari r92g. LITERATUUR : Z??chtungskunde. Band 3 Heft 11. Klinische Wochenschrift 1928 Nos. 30 und 31. Endokrinologie. Band 2 1928, Heft 4. (Bij laatstgenoemd artikel is een groote literatuurlijst gevoegd.) Naschrift bij de correctie. Dezer dagen kreeg ik in handen de M??nch. Mediz. Woehenschr. van 26 Oktober1928, No. 43, 75 Jahrg. ; in een artikel in dat tijdschrift getiteld â€žTierexp. Unters.ii. die Wirkung infantilen und fetalen Hypophysenvorderlappe 11 hormons aufinfantile Keimdr??sen (Stegmund u. Wahnert) wordt beschreven hoe zelfs hy-pophysen vanfoeten (minimaal 5 maanden) ge??mplanteerd bij muizen, de beschre-ven

verschijnselen opwekten. Hormonen worden dus dan reeds afgescheiden. Vermoedelijk is in dat stadium de hormonproductie echter nog te gering omhet ovarium van hetzelfde dier tot rijpheid te brengen. ZUSAMMENFASSUNG. Das Hormon der Hvpophysis cercbri (Yorderlappen) ist im Rinderurin nichtnachweisbar. Aschheim und Zondek fanden es in Urin schwangerer Frauen, und betrach-ten es als richtiges â€žbiologisches Schwangerschafts-diagnostikum \'. Das hypothetische Fortpflanzungsferment ist wahrscheinlich mit diesem Hor-mon identisch. SUMMARUY. The hormon of the hvpophysis cerebri (front lobe) cannot bc detected in bovineurine ; aceording to Aschheim and Zondek it is however present in urine ofgravid wornen and may be considered as a biological sign of gravidity. R?‰SUM?‰. L\'auteur ne r?Šussit pas ?  d?Šceler la hormone de l\'hypophysis ccrebri (partie-frontale) dans les urines de

vaches pleines. Cependant d\'apr?¨s Aschheim et Zondek elle est pr?Šsente dans les urines defemmes enceintes et peut ??tre consid?Šr?Še comme signe biologique de grossesse.



??? BIJDRAGE TOT DE KENNIS DER BESTRIJDING VAN HETMOND- EN KLAUWZEER, door Dr. A. J. WINKEL, Rotterdam. Vervolg van bladz. 283. Het kan niet ontkend worden, dat de resultaten van de hiervoorgenoemde onderzoekingen aan de mogelijkheid eener doeltreffendebestrijding eenige nieuwe uitzichten hebben verschaft. Zoolang wij niet beschikken over een middel, dat in staat is eenpractische immuniteitsduur op te wekken, zal alle bestrijding eenpreventieve strekking hebben, waarbij hygi??nische maatregelenonmisbaar zijn. En de nieuwe gegevens zijn vooral voor deze maatregelen vanwaarde. Die waarde is hierin gelegen, dat zij datgene in finesses bevestigdhebben, hetgeen wij in het algemeen reeds wisten, hetgeen is ge-weten vanaf het bestaan der ziekte, nl. haar groote infectiositeit.Wij zouden het een analyse kunnen noemen van dezen belangrijkenkant der ziekte. De onderzoekingen over

tenaciteit en uitscheiding der smetstof,over pathogenese, grootendeels eerst mogelijk geworden door ge-bruikmaking van de cavia, hebben dit resultaat opgeleverd, dathet een bestrijding met meer vertrouwen dan vroeger doet aan-zien. Wij kenden den vijand voldoende, wij weten nu beter haarzwakke plekken. Het vraagstuk der bestrijding is echter te gecompliceerd clandat het alleen met toepassing van technische maatregelen, hetzijte nemen door de belanghebbenden alleen, hetzij door den Staatalleen, ware op te lossen. E?Šn van de vragen, welke bij ieder, die eenige studie van deziekte heeft gemaakt, opkomt is wel de volgende : Wat zijn de oorzaken van het besmettingsgevaar, waarmedede veestapel voortdurend bedreigd wordt? Hoe komt het, dat de smetstof in ons land niet eens ?Š?Šnmaal totabsolute afsterving komt? Als de veehouder bijtijds aangeeft, zal gedurende den staltijdde achterhaling en

onschadelijkmaking van de smetstof mogelijkblijken. Maar een groot deel van de gevallen wordt niet aangegeven.Deze gaan verzwegen den winter in en komen verzwegen den win-ter uit. De snictstofbronnen blijven bestaan ; de veestapel blijft dus be-dreigd door het voortdurende besmettingsgevaar, daar de smet-stof niet tot uitsterving kan komen.



??? De meening, dat de ziekte inheemsch is geworden kan men vanverschillende kanten hooren en dat zij dit is geworden door deomstandigheid van het verzwijgen, acht ik een zeer aannemelijkegrond. En het verzwijgen of te laat aangeven meen ik de grootste remte mogen noemen voor een uitroeiing der ziekte. Wij behoeven, daar deze mentaliteit wel in alle landen zal be-staan, hier niets te verzwijgen. De veehouder verkeert onder den indruk, dat wij vrijwel machte-loos staan tegenover de ziekte. Daarom verzwijgt hij en als hijaangeeft, doet hij het uit vrees voor de gevolgen en als hij met zijnvee vlucht, laat hij zijn eigen belang voorgaan bij het algemeenbelang, hetgeen niet heelemaal dwaas is. Het behoort tot het wezen der officieele bestrijding, dat deStaat waakt voor het algemeen belang. Met die zorg echter is de afzonderlijke boer niet gebaat, integen-deel, die zorg brengt hem, wat de

politiemaatregelen betreft, nietsdan schade. Wanneer het mogelijk zou zijn, dat aan het persoonlijk belangde grootste aandacht werd geschonken, dan geloof ik, dat onver-schilligheid en vrees gingen verkeeren in belangstelling en mede-werking en de gunstige uitwerking op het algemeen belang nietachterwege zou blijven. Erkenning en opvolging van de noodzakelijke plicht der onver-wijlde aangifte bij de ontdekking der ziekte werd de eerste con-sequentie van deze medewerking. De aangifte zou zelfs niet meer zijn het voldoen aan een plicht,maar het werd het uit vrijen wil genomen besluit om verzoek tothulp. Toch zou dit niet gelden voor alle veehouders. De belangentoch van hen, wier bedrijf een geregelde afzet van vee noodigmaakt, b.v. van de mesters in het spoelingdistrict, om ?Š?Šn cate-gorie te noemen, of van den veehandel in het algemeen, blijvenin het gedrang. Het is mijn bedoeling niet, dit

zeer lastige vraagstuk hier verte vervolgen. Op ?Š?Šn enkel punt wil ik wijzen. Hij deze veehouders vindt men de â€žvluchters" op grootenschaal, die ??f geheel â€žvergeten" aan te geven ??f het te laat doen,hetgeen op hetzelfde neerkomt. Zij zijn ook de onderhouders vanhet marktgevaar. In hoeverre de geringe ziekteschade bij onmiddellijke aangifteen daaropvolgende toepassing van de maatregelen, gevoegd bijde handelschade door het niet kunnen afzetten van het marktveeopweegt tegen de schade ten gevolge van het doorzieken van hetgeheele beslag zonder handelschade, is een vraagstuk, dat slechtsdoor ernstig onderzoek zal kunnen worden opgelost.



??? Dat dit vooral de taak is van de belanghebbenden en van denveehandel zelf, die overal waar het te pas komt, medewerkingbeloven, zal niemand willen ontkennen. Overigens zal, bij een bestrijdingsvorm, welke ik hierondernader wil uiteenzetten en aangevangen in een periode, waarinde ziekte sporadisch voorkomt, de doorvoering van maatregelen,welke schadevergoeding aan de aangetaste bedrijven ten doelheeft, geen onoverkomelijke bezwaren in den weg staan. Dat het principe van organisatie van dezen aard niet nieuw is,zal ieder toestemmen, die denkt aan het reeds zoo vaak voorge-stelde denkbeeld van heffing van hoorngelden ter bestrijding derziekte en aan de vereenigingen in Friesland, welke in den afma-kingstijd ontstonden met het doel de afgemaakte beslagen harerleden door onderlinge samenwerking te restitueeren. Daar het uitzicht op een waarlijk effectieve bestrijding zoukunnen

worden gegeven en de wil tot samenwerking bestaat,moet de oplossing van dit overigens netelige vraagstuk kunnenworden gevonden. (I)e organisatie der marktinspuitingen inDuitschland was geen gemakkelijke taak). Terwijl ik aan het slot op nog een enkel punt betreffende dedoorvoerbaarheid en de eventueel te verwachten resultaten indezen tijd wil wijzen, mag men uit het voorgaande wel dit conclu-deeren, dat een Staat de ziekte wel zal kunnen bestrijden, maardat zonder hulp van de belanghebbenden deze bestrijding weinigloonend zal zijn, en dat een eventueele uitroeiing alleen mogelijkzal kunnen worden met een zeer krachtige medewerking van deveehouders. Gaat men nu na, waarop de technische maatregelen neerkomen,dan kan men zeggen, dat het dezelfde grondslagen zijn, waaropPruisen de nieuwe bestrijdingsmcthodc aankondigt : Seruminspuitingen ontsmetting, al zou ik de waarde der

beide maatregelen inandere volgorde willen plaatsen en aan de ontsmetting, hoeveelmoeilijkheden aan een doeltreffende doorvoering ook gelegen zijn,de belangrijkste plaats geven. Hoewel het zal blijken, dat ikverder ga dan in Pruisen, laat toch ,,das neue Rek?¤mpfungsver-fahren in Preussen"1) in algemeenen zin denzelfden toon hooren.Ter staving wil ik het hieronder, wat betreft de voornaamstepunten, weergeven. Die Massnahmen stellen einen ausserordentlichen Eingriff indas Wirtschaftsleben dar. Die Erfahrung hat aber gelehrt, dassmilde oder erleichterte Vorschriften nicht zum Ziele f??hren. Nureinschneidende und umfassend durchgef??hrte Massnahmen sinderfolgversprechend. \') Handbuch der pathogenen Mikroorganismen. Koi.le und Wassermann.L. 19. Bd. IX, 1928. LVI â–  23



??? Est ist verst?¤ndlich, dass die landwirtschaftliche Bev??lkerungsowie der Handel, die geschilderten Anordnungen der Veterin?¤r-polizei als schwere Belastung empfinden. Der Widerstand richtetsich von jeher haupts?¤chlich gegen die l?¤stigen Sperrvorschriften. Diese Wiederst?¤nde sowie der nicht restlos befriedigende Erfolgdes ausschliesslich veterin?¤rpolizeilichen Vorgehens haben dazugef??hrt, dass man heute die hygienischen Massnahmen der Serum-prophylaxe und Serumtherapie mehr und mehr in die staatlichenBekamp fungsmassnahmen einbezieht. Eine intensivere, erfolg-reiche Bek?¤mpfung der Seuche erscheint dadurch gew?¤hrleistet,w?¤hrend gleichzeitig die als dr??ckend empfundenen Veterin?¤r-polizeilichen Massnahmen wesentlich erleichtert werden k??nnen. C. Das neue Bek?¤mpfungsverfahren in Preussen. Der erste Schritt auf dem neuen Weg war die obligatorische Impfung

auf M?¤rk-ten und Ausstellungen namentlich in Preussen. Damit ist eine weitgehende Sa-nierung des Viehverkehrs erreicht worden. Ein weiterer Fortschritt war die ausgiebige Anwendung der Serumimpfungim verseuchten Bestand, zu deren Verbilligung betr?¤chtliche ??ffentliche Mittelseitens des Provinzen aufgebracht wurden. Als vorbildlich jedoch mussdas Vorgehen Preussens und W??rttembergs bezeichnetwerden, die ein neues Bek?¤mpfungssystem unter Kombination von Impfungund Veterin?¤rpolizeilichen Massnahmen in F\'inklang mit den neuen wissenschaft-lichen Erkenntnissen ausgestaltet haben. Das neue Verfahren beruht auf praktischen Vorversuchen gr??ssten Ausmasses,die zu einem g??nstigen, vielversprechenden Ergebnis gef??hrt haben. (Ostertag,M??ssemeier). Die einzelnen Massnahmen des neuen Bek?¤mpfungsverfahrens umfassen Si-multan- und Heilimpfung im verseuchten

Best?¤nde, sowie in geeigneten F?¤llenSchutzimpfung (sog. Ringimpfung) der Klauenviehbest?¤nde in gef?¤hrdetenNachbargeh??ften. Es soll damit eine rasche und milde Durchseuchung sowie schnelles Erl??schendes Seuchenherdes unter Vermeidung von Verschleppungen erzielt werden. Dieauf Zucht und Nutzviehm?¤rkten, Tierschauen u. s w. aufgetriebenen Tiere sindebenfalls schutzzuimpfen. Nach v. Ostertag hat die planm?¤ssige Durchf??hrung dieses Verfahrens ??ber-raschend g??nstige Ergebnisse gezeitigt, und vielfach gelang die Beschr?¤nkungder Seuche auf ihren Ursprungsherd auch in Gegenden mit st?¤rkerem Tierverkehr Bei dem 1926 in Ostpreussen durchgef??hrten Grossversuch mit dem neuenVerfahren wurde ausserdem die Desinfektion grunds?¤tzlich nur mit schweflicherS?¤ure vorgenommen. In Konsequenz zu diesem Vorgehen konnten wesentliche Erleichterungender

veterin?¤rpolizeilichen Massnahmen, insbesondere Abk??rzung der Sperrfristen,zugestanden werden, die eine ausserordentliche wirtschaftliche Entlastung bedeuten. Nach dem preussischen Ministerialerlass V 33?–1 (Anlage A) bedeutete dasErgebnis des Verfahrens in Ostpreussen einen vollen Erfolg von grosser epizoo-tologischer Bedeutung ; denn es ist gelungen, â€žeinen schnell anwachsenden Seu-chenzug auf der H??he der F^ntwicklung zu unterbrechen, wodurch die ProvinzOstpreussen wahrscheinlich vor einer allgemeinen Verseuchung bewahrt wurde" Infolge dieses g??nstigen Ergebnisses hat das preussische LandwirtschaftlicheMinisterium das neue Verfahren durch Erlass vom 4. Mai 1927, V 3361 f??r duallgemeine Anwendung zugelassen. Dieses Vorgehen Preussens muss als etwas



??? Neues bezeichnet werden. Der Erlass wird deshalb zum Schluss hier wiederge-geben. Der Erlass z?¤hlt zun?¤chst die neueren wissenschaftlichen Erkenntnisse auf,die ihm als Grundlage dienen : ,,A. Die kranken Tiere wirken, abgesehen von sog. Virustr?¤gern, erheblichk??rzere Zeit ansteckend, als bei Schaffung des Viehseuchengesetzes angenom-men wurde. B. Virustr?¤ger scheiden meistens monatelang Ansteckungsstotf aus, so dasssie zum gr??ssten Teil durch die geltenden Schutzfristen nicht erfasst werden.Sie kommen aber verh?¤ltnism?¤ssig so selten vor, dass ihretwegen die Schutzmass-nahmen zur Vermeidung wirtschaftlicher H?¤rten besser nicht unn??tig verl?¤ngertwerden. C. Mittels planm?¤ssiger Einf??hrung der Impfung mit Immunserum in die Maul-und Klauenseuchebek?¤mpfung l?¤sst sich die Seuchengefahr erheblich verkleinernund abk??rzen. 1). Neuere Desinfektionsmittel,

namentlich die Pr?¤parate, die SchwefliclieS?¤ure als wirksame Substanz enthalten haben eine wesentliche st?¤rkere keim-t??tende Wirkung gegen den Erreger der Maul- und Klauenseuche als die in derDesinfektions-anweisung zum Viehseuchengesetz vom 26. Juni 190Q aufgef??hrten". Hieruit moge blijken, dat men meer systematisch de reeds oudemaatregelen is gaan toepassen. Alleen de marktinspuitingen vormen een nieuw punt in hetsysteem. Deze laatste, waarlijk grootsche handeling, men mogeover de beoordeeling der uitwerking van de inspuitingen ver-schillend denken, doet voldoende uitkomen, welke offers menbrengt voor een actieve bestrijding. Naast seruminspuiting en ontsmetting voert men een verlich-ting der v?Št?Šriniare politiemaatregelen in, gebaseerd op de resul-taten van het wetenschappelijk onderzoek. De door mij gedachte bestrijding gaat uit van de volgendeoverwegingen : iÂ°.

onschadelijkmaking van de eerste smetstofbron (?Š?Šn of meerzieke dieren). 2Â°. I)e reeds verspreide smetstof en die, welke eventueel nog kanworden geproduceerd v????rdat verspreiding mogelijk is, vernietigen. 3Â°. Het ontstaan van nieuwe smetstofbronnen voorkomen. In dezen bestrijdingsvorm steekt betrekkelijk weinig nieuws. Isolatie is een bij de wet voorgeschreven vorm van onschadelijk-maken. Een uitwendige ontsmetting (punt 2) welke van af het beginder ziekte wordt aangewend en voortgezet tot alle verspreidings-gevaar is weggenomen is een maatregel, welke nog geen toepassingvond en ook niet doorvoerbaar was bij gemis aan een practischen werkzaam ontsmettingsmiddel. Over de beteekenis van een dergelijk ontsmettingssysteemzou ik het volgende willen opmerken. In de inleiding is uiteengezet, dat het weerstandsvermogen vanhet virus tegen verschillende invloeden buiten het

lichaam blij-



??? kens het resultaat van talrijke onderzoekingen zeer groot kan zijn.Aan de z.g. smetstofdragers binnen wier lichaam de smetstof eenlevenskracht zou bezitten, veel grooter dan daarbuiten, behoeftgeen groote rol meer te worden toegekend, temeer daar ook deklauwonderzoekingen van Brandt negatief zijn uitgevallen. De veronderstelling, dat de smetstof in deze dieren niet achter-haalbaar is, heeft mede geleid tot de meening, dat de smetstof-verspreiding nimmer in de hand zou zijn te krijgen en men dustegen uitbreiding der ziekte steeds machteloos zou blijven. De dragers van smetstof aan den buitenkant van het lichaamhebben daarmede dus aan beteekenis als smetstofverspreiders ingroote mate gewonnen. De vernietiging van deze smetstof, alsmede van alle smetstof,gescheiden van het lichaam en bewaard in allerhande media alsblaarwand, stalvuil, faeces, aan klompen, kleeren, hooi etc., wordtnu,

door haar tot nu ongekend langen levensduur, een onontkoom-bare eisch. Een alzijdige en aan den aanvang der ziekte begonnenen voortgezette ontsmetting krijgt daarmede dan ook zin. Bij een dergelijke ontsmetting wordt de kans van ontglippingvan smetstof vanaf de boerderij wel zeer gering. Tegenover de groote tenaciteit bezitten wij in het natronloogen het ruwe zwavelzuur vernietigingsmiddelen van absoluutzekere werkzaamheid, die, gevoegd bij hun onschadelijkheid, al-zijdig en op grond van hun geringe prijs onbegrensd gebruik toe-laten. Hoe door seruminspuiting (punt 3) nieuwe smetstofbronnen tecoupeeren, is een vraagstuk, waarover talrijke meeningen bestaanen waarvan een oplossing te geven, geen gemakkelijke taak is. In dc eerste plaats wil ik herinneren aan het woord van Loefflerreeds op het IXe Internationale Congres in 1909 in den Haag ge-sproken : ,,Die Wirkung des Serumschutzes

ist eine beschr?¤nkteSie wird in ihrer Wirkung um so besser sein, wie genauer wir dieGrenzen ihrer Wirksamkeit kennen". En de serumwerkzaamheid naar waarheid te beoordeelen is nietgemakkelijk. Al weten wij, dat het serum belangrijk kan beschut-ten, wanneer wij geen rekening houden met dc verschillende om-standigheden, waaronder het wordt gebruikt, zal het gebruikkunnen leiden tot gevolgtrekkingen, welke er zeer gauw naast zijn Nogmaals wijs ik op Loeffler, die het standpunt innam, datdes te meer effect van de inspuiting is te verwachten, alnaarmatede infectie geringer is. Dat dus daar, waar aan de verspreidingder smetstof geen grenzen wordt gesteld, de resultaten zeer ge-makkelijk onder de verwachting kunnen blijven. Anderzijds kan men, speciaal in dezen tijd ook een te hoogendunk krijgen van de serumwerkzaamheid als men geen rekeninghoudt met de bestaande immuniteit. Nu in

tallooze bedrijven,



??? 345 â€” waar niets gebeurt, vaak slechts 10 % of minder van het vee ziekwordt, is voorzichtigheid in de waardeering van het serum nietmisplaatst. Wanneer wij het standpunt beschouwen in Duitschland inge-nomen ten opzichte van de graad der besmetting, waaraan eendier onderhevig mag zijn, opdat de seruminspuiting de uitbraakder ziekte nog kan coupeeren, dan vinden wij wel zeer sterk demeening van Loefi-ler in deze opvatting uitgesproken. Daargelaten de beteekenis van de eischen waaraan het vee,bestemd voor tentoonstellingen, heeft te voldoen, eischen, welkede gedachte opdringen, dat dergelijk vee toch wel in het geheelniet besmet kan worden geacht en de seruminspuiting dus te allentijde succes moet hebben, verwacht men t. o. v. de marktinspui-tingen ook daar slechts succes, waar de infectie â€žzeer gering" is. Wil ik nu het Duitsche standpunt vergelijken met den toestandwelke wij

aantreffen op de boerderij, waar ?Š?Šn ziek dier aanwezigis, dan stelt men zich de vraag, welke omvang kan de verspreidingbereikt hebben op het oogenblik van de ontdekking der ziekte. Deze zal voor een deel afhankelijk zijn van het stadium, waarinde ziekte verkeert. Wanneer tepelblaren aanwezig zijn en dus handeninfectie heeftplaats gehad, bestaat de mogelijkheid, dat alle runderen, die nahet zieke dier werden gemolken, besmet werden. Doch de besmet-ting zal alleen bij die dieren tot uitwerking komen, op wier tepelswonden aanwezig zijn. Een inwrijving van smetstof toch in eenvolkomen gave huid leidt niet tot een reactie. Ingeval een dier een tongblaar heeft en deze opengaat, de inhoudterecht komt in de drinkgoot, zich vermengt met water of voedsel,dan zal infectie van een of meer andere dieren niet uitblijven. Dat ook doorgebroken klauwblaren aanleiding kunnen wordentot besmetting van de klompen

en wederom van het voedsel, ligtvoor de hand. Doch wanneer tepelblaren ontdekt worden of smakken mond-zeer of stijfheid klauwzeer verraadt, moet de veehouder ook zoo-danig zijn ingelicht, dat hij bij ontdekking weet, wat te doen. Als hij goed is ingelicht en ik stel mij voor, dat een goede voor-lichtingsdienst zeer belangrijk werk kan doen ik herinner hierslechts aan hetgeen op dit gebied in vroeger jaren reeds door deDirectie van den Landbouw werd verricht â€” dan zal de veehouder,mede op grond van hetgeen hiervoor werd uiteengezet, weten,dat onmiddellijke hulp moet worden ingeroepen, welke binnenzeer korten tijd dient te worden verleend. En indien de veehouder de ziekte kent (en in vele streken vanons land, waar ze jaarlijks verschijnt, kent men haar al te goed)zoodat hij reeds bij beginnende stijfheid, eetlust- en melkvermin-dering aan mond- en klauwzeer denkt, dan zal de .smetstofver-



??? spreiding niet dien omvang hebben behoeven aan te nemen, zooalsdit het geval is bij een dier, waarbij de eruptie tot volle ontwikke-ling is gekomen. Doch ook in dat geval kunnen reeds eenige dieren belangrijkzijn ge??nfecteerd; het meerendeel, voorzoover het een beslag veeis van eenigen omvang, kan zich echter nog niet meer dan ,,gering"hebben besmet. Indien dan de genoemde maatregelen van ontsmetting en serum-inspuiting worden toegepast, zal een gunstig effect mogen wordenverwacht, zooals dit wordt vermeld van de marktinspuitingen inDuitschland. Deze bestrijdingsvorm van passieve immuniseering en ont-smetting heeft ?Š?Šn gevaarlijken kant. Wanneer de laatste niet alzijdig geschiedt bestaat het grootegevaar, dat na de uitwerking van het serum de niet-achterhaaldesmetstof wederom actief wordt, daar de gevoeligheid van het veeongerept is gebleven. De bekende simultaan-enting

heeft het belangrijke voordeel,dat met de verkregen immuniteit het gevaar van hernieuwd op-vlammen der ziekte is uitgesloten. Daartegenover staat het groote nadeel, dat, zij het ook in. min-dere mate als bij het gewone verloop der ziekte, zooveel nieuwesmetstofbronnen worden gemaakt als er gevoelige dieren zijn.De gangbare methode der simultaan-enting toch is de locale infectieen er heeft dus blaarvorming plaats. Het zij terloops opgemerkt, dat de techniek der enting dezereactie moet waarborgen, daar de onbetrouwbare stroowis-methode weinig zekerheid schenkt, hetgeen gaaine zal wordentoegegeven. Ik vrees echter, dat bij gevoelige dieren een locale infectie, zijhet dan ook, dat de reactie â€žgoedaardig" en mild verloopt, nogeen belangrijke smetstof productie veroorzaakt en wij dus tenopzichte van alle dieren een ontsmetting oneindig veel moeilijkerkunnen handhaven dan tegenover enkele. Dat

een simultaan-entingsmethode, waarbij de smetstof intra-musculair of subcutaan wordt aangewend, waarschijnlijk gunstigerverloop heeft, in zooverre de smetstofontwikkeling hierbij meeronder den invloed van het ingespoten serum blijft, is een denk-beeld, hetwelk de moeite waard is nader onderzocht te worden. Vat ik de voordcelen der ontsmetting gecombineerd mei passieveimmuniseering in het kort samen dan hebben wij : iÂ°. de kans van weinig zieke dieren, dus weinig schade. 2Â°. Geringe smetstofproductie, dus geringe verspreiding, terwijldoor toepassing van radicale ontsmettingsmaatregelen ; 3Â°. de kans van verspreiding buiten het erf weggenomen wordt,waarmede



??? 347 ~ 4Â°. de noodzakelijkheid van ringinspuitingen overbodig wordt ; 5Â°. dat, een verkorting en verlichting der politiemaatregelen a. door beperking van het aantal zieken, b. door vroegtijdige en voortgezette ontsmetting van veeen stalling, zal kunnen worden ingevoerd ; 6Â°. dat tengevolge van het persoonlijke voordeel er geen redenzal zijn tot verzwijgen, integendeel wel tot snelle aangifte. Het groote voordeel van de werkzame simultaan-enting is deopgewekte immuniteit. De overige voordeelen van passieve immuniseering met ont-smetting gelden behalve wat betreft de verkorting der politie-maatregelen en de vroege aangifte hier ??f minder sterk (schade isaltijd grooter dan bij uitsluitend seruminspuiting) of in het geheelniet, daar de productie van smetstof belangrijk kan worden,en de gelegenheid tot verspreiding oneindig veel grooter wordt. Hoewel de Duitschers berichten, dat het hun is gelukt met

desimultaan-enting en ontsmetting (op ander wijze toegepast dandoor mij gedacht) de ziekte tot ?Š?Šn erf te beperken/zal dit uitzon-dering zijn, daar de ringinspuitingen een vast onderdeel uitmakenvan de nieuwe bestrijdingsmethode. Ten slotte wil ik in het kort een uiteenzetting geven van dedoor mij gedachte werkwijze. De onschadelijkmaking van heteerste zieke dier kan plaats hebben : a. door afmaking of b. door afzondering. Dat het mogelijk is de verspreiding van smetstof van mond-en klauwzeer tegen te gaan door het ombinden van den mondtot aan de oogen met een zak, gedrenkt in een ontsmettingsvloei-stof, en evenzoo van de klauwen, heb ik op eenige stallen gedurendeverscheidene dagen kunnen waarnemen; en dat dit zelfs kan wordenaangewend bij dieren, welke tusschen gezonde staan, is mij daarbijgebleken. Door afwasschingen, welk ik bij meer dan honderd runderenliet doen en welke niet de

minste bezwaren opleverden, is ook deuitwendige smetstof te vernietigen. Het behoeft geen betoog, dat een ontsmettingsvoorschrift voorden melker scherp gehandhaafd moet worden. Beter ware heteen persoon van den ontsmettingsdienst alle werkzaamhedenaan het zieke dier op te dragen. Hoewel doorvoerbaar, vereischen deze werkzaamheden tochgedurende de gevaarlijke periode, die men op zijn kortst op Â?2 dagen moet bepalen, den grootsten zorg. Wanneer het eerste geval aldus onschadelijk gemaakt is, wordtdoor temperatuuropname den verderen toestand van het beslaggecontroleerd.



??? Eventueele koortsdieren worden behandeld als de eerste d. w. z.??f afgemaakt of afgezonderd en ingespoten met een zeer grootehoeveelheid serum, zoonoodig de 2 a 3-voudige dosis voor preven-tief gebruik. 3. De overige dieren krijgen de preventieve dosis, die ook ver-dubbeld kan worden, eventueel den volgenden dag of na eenigedagen herhaald wordt. 4. Daar tepelinfectie een der voornaamste infectievormen is,worden de tepels alle onderzocht op eventueele verwondingen.Dieren met tepelwonden worden op bijzondere wijze verzorgd enhet laatst gemolken. Van deze gedachte trouwens moet het ge-heele technische bestrijdingsplan uitgaan, de behandeling van elkdier afzonderlijk. Hoe groot de arbeid, hiermede gepaard gaandeook is, deze moet worden verricht; een schematische behandelingzal tot geen bevredigende resultaten kunnen leiden. 5. Alle zieke dieren worden grondig afgewasschen.

En dan blijft over de achterhaling van de smetstof, die reedsdoor het eerste dier is geproduceerd en door den melker en hetoverig personeel kan zijn verspreid. Het komt er op aan den toe-stand van â€žgeringe infectie" te blijven beheerschen. 6. Een ontsmetting van de geheele omgeving van het zieke dieren van den geheelen stalbodem met alles wat zich daarop bevindt,de groep, de drinkgoot met stalpalen en kettingen volgt. 7. Een van de lastigste dingen is de menschelijke smetstofdra-gers onschadelijk te maken. Wanneer de melker zich de handen heeft besmet, hetzij metinfectieuze melk, hetzij hij de inhoud van een tepelblaar zich totin de naden van de handen heeft gewreven, zal hij de dieren, welkehij daarna melkt zeer gemakkelijk infecteeren, ingeval deze tepel-wonden hebben. Het gevaar van de zijde van besmette handen kan niet grootgenoeg gezien worden en daarom zal ook aan de ontsmetting

vandeze nooit genoeg aandacht besteed kunnen worden. Terwijlniemand zal ontkennen, dat juist dit een van de moeilijkst te ver-wezenlijken voorwaarden vormt. Het vee is van stond af aan al-zijdig onschadelijk te maken, dreigend gevaar door het veelvuldigtemperatuur opnemen op te vangen, doch de gevaarlijkste dragers,de menschen met hun besmette handen en kleeren, zijn het zwaarstte genaken. Moet echter een maatregel als onuitvoerbaar worden aangemerkt,zoolang niet alle kanten tot in bijzonderheden zijn onderzocht envooral getoetst, en mag een ontsmettingsproc?Šd?Š deze naam dra-gen, als wij weten, dat zeer belangrijke onderdeelen zijn nagelaten? Zooals het afmaken met de daaraansluitende ontsmetting eenoptreden vordert en een inspanning, welke voor vele buitenstaan-ders als iets practisch onuitvoerbaars wordt beschouwd, doch



??? voor de terzake kundigen nog steeds de meest effectieve bestrij-dingsvorm is, zoo zijn er in de scherp doorgevoerde ontsmettingevenzeer kanten, welke bij eerste kennismaking als ondoenlijk wor-den gezien, doch bij nadere overweging wel oplosbaar blijken. 8. Vervolgens wordt eiken dag viermaal de temperatuur vanalle dieren opgenomen, telkens v????r het melken en tweemaal tus-schen eiken melktijd. 9. De geregelde ontsmetting van melkemmers en melkgereiwordt zorgvuldig bewaakt. Dan blijven er nog verschillende maatregelen over, welke vanminderen omvang zijn, doch bij een volledig uitgewerkt ontsmet-tingsregulatief hun plaats krijgen. Kort samengevat komen de technische maatregelen neer ophet volgende : iÂ°. Onschadelijkmaking van het zieke dier. 2Â°. Ontsmetting van alle personeel. 30. Ontsmetting van stalbodem en terrein. 4Â°. ??epelonderzoek bij alle vee. 50. Uitwendige ontsmetting

van alle dieren. 6Â°. Inspuiting met groote doses serum. 70. 4 x daags temperatuuropname. 8Â°. Voortgezette ontsmetting. 90. Event. herhaalde seruminspuiting. Wat betreft de verlichting der veterinaire politiemaatregelen,voor zoover deze tot volledige uitvoering komen, zij nogmaals ge-wezen op het feit, dat door een radicale ontsmetting en strengecontrole van het vee, vanaf het begin der ziekte de kans vanverspreiding der smetstof buiten het erf wordt opgeheven, zoodatde vrijheid van beweging weinig aan banden behoeft te wordengelegd. Bovendien zal door verkorting van den insluitingstijd de schadeevenzeer verminderen. Vatten wij het geheele bestrijdingsplan in enkele hoofdpuntensamen : iÂ°. Wegneming van belemmeringen tot spoedige aangifte, (hetdoen ophouden van vluchten en verzwijgen) hetgeen be-reikt kan worden door : a. samenwerking met en steun aan de organen van denveehandel tot

regeling van de schaden, veroorzaakt doorden belemmerden handel; b. verlichting van de wettelijke voorschriften ; c. toepassing van maatregelen, welke een directe schadedoor de ziekte voorkomt of vermindert door kosteloozeserumbehandeling van het vee.



??? 2Â°. Toepassing van de technische maatregelen : a. onschadelijkmaking van de eerste smetstof bronnen ; b. vernietiging van de geproduceerde smetstof ; c. voorkoming van nieuwe productie van smetstof. Wanneer in dezen tijd van goedaardig verloop der ziekte en hetnog sporadisch voorkomen, deze maatregelen in toepassing kun-nen komen, bestaat de kans, dat de resistente smetstof tegen denweidetijd achterhaald is. Ik ben van meening, dat juist deze tijd bij uitstek geschikt is,een ernstige poging te doen. Het verloop in 1928 heeft het ons getoond, de natuur zelve, dateen effectief bestrijden van den goedaardigen ziektevorm niet totde onmogelijkheden moet behooren. Als het den Veeartsenij kundigen Dienst gelukt den Veehandeltot rede te brengen door te wijzen op de groote voordeelen welkezijn individueele leden kunnen hebben door vroegtijdige aangifteen bij toepassing van de technische

maatregelen, welke de uitbrei-ding der ziekte moeten tegengaan, dan zal de mogelijkheid totuitroeiing der ziekte niet denkbeeldig zijn. ZUSAMMENFASSUNG. Iii der Inkubationsperiode der Maul- und Klauenseuche kann schon mit denSe- und Exkreten Ansteckungsstotf ausgeschieden werden. Die Resistenz des Virus, ausserhalb des Tierk??rpers kann sehr gross sein. DasVirus kann sich viele Monate (besonders im Winter) lebensf?¤hig erhalten. Es kommt selten vor dass genesene Tiere l?¤ngere Zeit Virustr?¤ger sind. Eine Bek?¤mpfung wird nur dann Erfolg haben, wenn sie schon von Anfangan vorgenommen wird ; gr??ndliche Desinfektion und Behandlung mit sehr grossenSerummengen, welche von Staatswegen gratis verabreicht werden m??ssen. Durch das sofortige fnkrafttreten der Desinfektionsmassnahmen kann man derVerbreitung des Virus ausserhalb des verseuchten Geh??ftes vorbeugen,

so dassdie sogenannten ,,Ringeinspritzungen\'\' ??berfl??ssig werden. Um das verschweigen der Krankheit und den Auftrieb von Rindern aus ver-seuchten Geh??ften auf M?¤rkte zu verhindern, ist es erw??nscht, dass der Handels-schaden entstanden durch Sperrmassnahmen, Transportverbot etc. gegenseitiggetragen wird. Organisation der Viehbesitzer und Mitwirkung und Unter-st??tzung des Staates sind dazu notwendig. Eine solche Bek?¤mpfung wird es er-m??glichen dass die Verluste f??r den Viehbesitzer so herabgesetzt werden, dassdiese aus Selbstinteresse die Krankheit sofort nach deren Entdeckung angeben SUMMARY. During the incubationperiod the virus of foot- and mouthdisease can alreadybe excreted with se- and excretions. The resistance of the virus outside the body may be very great, it may retainits vitality for many months, especially in winter. It seldom occurs that recovered

animals are virus-carriers for a long time. The disease can only be controlled successfully by taking rigorous measuresat the outset ; thorough disinfection and treatment with large amounts of serum ;the latter is to be supplied gratuitously.



??? By taking disinfeetion, measures immediately after detection of the disease,the spread of the virus outside the infected premises can be prevented, whichsaves serum-injections of the cattle from surrounding farms. In order to prevent, that owners do not report the disease and that cattle frominfected premises are driven to markets, it is necessary that losses and expen-ses resulting from isolation measures, prohibition of markets etc. are bornepratly by the catlleowners mutually and partly by the Government. By this means the loss for cattleowners will be reeluced to such a minimumthat it will be their interest to report the disease immediately it makes its appe-arance. R?‰SUM?‰. D?Šj?  pendant la p?Šriode d\'incubation de la fi?¨vre aphteuse les produits de s?Šcr?Š-tions et d\'excr?Štions peuvent renfermer le virus- La r?Šsistance du virus hors de l\'animal peut ??tre tr?¨s consid?Šrable. Le virusp ut

conserver sa viabilit?Š pendant plusieurs mois, surtout en hiver. Il est rare que les animaux gu?Šris restent des porteurs de virus pendantlongtemps. La premi?¨re condition pour r?Šussir ?  combattre la fi?¨vre aphteuse consisteen la rapidit?Š de l\'ex?Šcution eles mesures sanitaires d?¨s l\'apparition de la maladie ;d?Šsinfection rigoureuse et traitement avec de grandes quantit?Šs de s?Šrum : il fautque le s?Šrum soit fourni gratuitement. En prenant imm?Šdiatement des mesures propres ?  ?Šviter la diffusion du virushors des zones contamin?Šes, on peut s\'abstenir des inoculations des animauxdes fermes voisines. Pour pr?Švenir que les propri?Štaires cachent la maladie et que des animauxprovenant de fermes infect?Šes sont envoy?Šs aux foires et march?Šs, il faut queles dommages r?Šsultant ele la s?Šquestration et ele la suppression du transport et< .soient pay?Šs par une association des propri?Štaires. Il

est donc essentiel que les propri?Štaires s\'organisent et que l\'Etat leur accordedes subsides et donne son concours. Par ces mesures les pertes pour les propri?Štaires seront r?Šduites de telle fa?§onf|u\' ils ont int?Šr??t ?  pr?Švenir les autorit?Šs aussit?´t (pie la maladie est d?Šcel?Še.



??? (Melkcontr??lestation â€žAmsterdam"). VOEDERPROEVEN MET DIERENMEEL door Dr. R. H. VAN GELDER. B??nger toonde door twee proeven met kalveren en jongvee aan.dat vischmeel met voordeel als voedsel voor jonge dieren konworden gebruikt. Hij geeft, zoodra de dieren met vast voedsel beginnen, 10 %vischmeel van een rantsoen, dat verder bestaat uit lijnkoeken enhaver. Van dit mengsel ontvangen de dieren geleidelijk aan tot2 Kilo op een leeftijd van 6â€”7 maanden, dus 200 gram vischmeelper rantsoen. De dieren met dit mengsel gevoerd, hadden op 2iâ€”2f-jarigenleeftijd een grootere pijpbeenomvang, dan de reeds volwassenmelkkoeien van hetzelfde bedrijf. B??nger, Lamprecht, Meetz en Bl??cker namen proeven metlupinevischmeel, dit bestaat uit een mengsel van vischmeel, lever-traan en lupine. Hun conclusie luidde, dat het mengsel graag doorde kalveren wordt opgenomen.

Groote giften van dit voedsel doen in verhouding de gewichts-toeneming nog meer stijgen clan kleine. Per kilogram levend ge-wicht-toeneming is het lupinevischmeel goedkooper dan een voed-sel van haver en lijnkoeken en wel het goedkoopste bij grooteregift. Een directe inwerking op de beengroei was niet te consta-teeren en of er een nawerking is, zou door latere metingen moetenworden vastgesteld. Dezelfde onderzoekers namen ook proeven met melkkoeien enhet resultaat was bij een voedergift van 400 gram lupinevischmeel,dat r kilogram melk een i cent duurder werd, dan bij een gewonevoeding. Duidelijker blijkt dit echter nog, wanneer men het be-rekent op het kilo melkvet, want dan was het gemiddeld 13^ centduurder dan een gewoon krachtvoerrantsoen. Daarenboven werd het levend gewicht door de voeding metlupinevischmeel niet be??nvloed Fkichtinger nam voederproeven met vischmeel

bij koeien.Drie groepen ieder van negen koeien werden hiervoor gebruikt.Van groep I kreeg iedere koe per dag \\ kilo, groep II per koe perdag Â? kilo en groep III kreeg geen vischmeel bij het gewone rant-soen. De proef werd dertig dagen volgehouden. Nadat de dieren aan de reuk van het meel gewend waren, hetgeenongeveer een week duurde, werd het graag gegeten. Het resultaat was, dat de hoeveelheid melk van de dieren, diehet vischmeel hadden gegeten, belangrijk was gestegen en aan heteinde van den proeftijd bij groep I meer dan groep II. doch deze



??? laatste vertoonde nog een duidelijke vermeerdering boven decontrolegroep III. De toeneming der melk van groep I bedroeg i,6r liter, vangroep II 1.15 liter en van de controle 0.76 liter. De gewichtstoeneming der dieren bedroeg van groep I 24 kilo,van II 19 kilo, van de controle 13 kilo per dier. Na berekening bleek, dat de kosten van het meel juist werdengedekt door de grootere melkopbrengst, doch dat het voordeeldaarin bestond, dat het lichaamsgewicht toenam. Het vischmeelwordt daarom aanbevolen voor de koeien van consumptiemelk-veehouders, die hun koeien regelmatig verkoopen, nadat ze afge-molken zijn. Hierdoor zou het waardeverlies worden gereduceerd. Staffe onderzocht de invloed van dierenmeel, aan koeien ge-voerd, op de samenstelling der melk en de toeneming van hetlichaamsgewicht. Twee groepen koeien kregen hetzelfde grond- en krachtvoer.Groep I kreeg daarenboven nog 0.5

en r.o kilogram dierenmeel. Doordeze toegift steeg de melkopbrengst 7.49 %, terwijl bij de controle-groep een achteruitgang van de melkopbrengst van 1.1 % gecon-stateerd werd Het vetgehalte van de melk werd door het dierenmeel even-eens verhoogd. Het soortelijke gewicht van de melk veranderdeniet, daarentegen werd het gehalte aan droge stof der melk doorhet bijvoeren van dierenmeel verhoogd. Het eiwit- en chloorge-halte en het chloorsuikergetal werden verhoogd. Geen invloedwerd uitgeoefend op het melksuikergehalte, de refractie van hetchloorcalciumserum en de smaak der melk. De pH verschoof naar den zuren kant. Ook het lichaamsgewicht der koeien, die met het dierenmeelwerden gevoerd werd gunstig be??nvloed. Alvorens nu proeven te nemen met het bijvoeren van dierenmeelaan melkkoeien was het eerst noodig dat een inzicht verkregenwerd omtrent de hier te lande het meest

gebruikte meelsoortenvan dierlijken oorsprong. Te dien einde werden proeven genomen met : Liebig\'S vleeschmeel, Carnarina N. S., N. T. F. meel (Nederl.Thermo-chemische Fabrieken), Vischmeel (Fabriek Noord-Holland, Beverwijk). Deze proeven werden gedaan bij ratten. Vijftig ratten werden in tien groepen verdeeld in glazen bakkenmet een metaalgazen deksel ; houtschaafsel werd als strooiselâ–  gebruikt. De groepen werden zoo gelijkmatig mogelijk ingedeeld. Eencontrolegroep werd met melk en brood en groenvoer gevoerd, ditalles niet in een vastgelegd gewicht, doch slechts om na te gaan,



??? hoe de proefdieren zich ten opzichte van deze controlegroep zou-den verhouden. Behalve in de controlegroep werden de geslachtengescheiden. Van iedere meelsoort werd de proef in duplo gedaan. In iederebak bevonden zich bij den aanvang der proef vijf ratten ; daarer echter in eenige bakken dieren stierven, werden de groepenop vier teruggebracht en de uitkomsten daarop omgerekend.Bekend is dat een rat Â? 15 gram voedsel per dag noodig heeften hier werd rekening mede gehouden bij het eerste rantsoen, wantdit werd zoo samengesteld, dat de dieren ongeveer deze hoeveel-heid kregen. Aanvankelijk tweemaal per week. werden de rattenlater eenmaal per week gewogen op een balans tot op 1 gramnauwkeurig. Van ieder dier was het signalement opgeteekend, zoo-dat verwarring niet mogelijk was. Wij noemden de groepen : Liebig I en II : Carnarina I en II ;N. T. F. I en II : Vischmeel I en II.

De groepen kregen tweemaal per dag hun rantsoen, dat bestonduit een mengsel van het betreffende meel met broodkruim en watertot een pap aangemaakt. Als vitaminegift werd gegeven, iederendag sinaasappel en een kleine hoeveelheid gist, tweemaal per week. Gezorgd werd dat iedere rat zijn deel van het vitamine rant-soen kreeg. Begonnen werd per dier per keer met drie gram meel en tweegram broodkruim ; na eenige dagen werd dit rantsoen opgevoerdtot vier gram meel en twee gram broodkruim. Getracht werd hetrantsoen per dier en per keer tot vijf gram meel op te voeren, dochdit gelukte slechts bij de Vischmeelgroepen, terwijl de anderegroepen dan een overschot hielden. Daarom werd weer op vier gram per dier en per keer terugge-gaan, alleen de Vischmeelgroepen kregen vijf gram per dier per keer. De groepen, die LiEBiG\'s-vleeschmeel en Carnarina N. S. kregen,aten aanvankelijk hun

rantsoen met smaak op, maar langzamer-hand verminderde de eetlust. Bij de groepen, die N. T. F. meel enVischmeel kregen was het juist andersom ; werd aanvankelijkhet voedsel geweigerd, dit werd alras anders en met graagte ge-nuttigd. In den beginne waren de groepen N. T. F. meel en Vischmeelerg dorstig, later verminderde dat ; bij de Liebig- en Carnarina-groepen was dit juist omgekeerd. Na iederen maaltijd kregen deratten water te drinken. In vergelijking met de contr??ledieren urineerden de andere groe-pen veel, vooral de Carnarina- en Vischmeelgroepen ; de Liebig-groepen wat minder evenals de N. T. F. groepen. Een ander ver-schil met de contr??ledieren was de levendigheid der proefdieren. De proef is begonnen 28 November 1928 en volgehouden tot26 Januari 1929, dus gedurende 59 dagen. Toen zijn de groepen



??? onderling verwisseld en na veertien dagen, dus negen Februari nogeen keer gewogen. De verwisseling geschiedde zoo, dat de groepen Liebig gedu-rende veertien dagen vischmeel kregen, de VischmeelgroepenLiebig, de N. T. F. groepen Carnarina en de Carnarina N. T. F.-meel. Wij laten hier de gewichtscijfers van iedere groep volgen en be-rekenden daaruit het percentage van de gewichtstoeneming vooriedere groep. LIEBIG I. Datum 28â€”11 iâ€”12 8â€”12 12â€”12 15â€”12 22â€”12 29â€”12 5â€”1 t2 â€” I 19â€”i 26â€”1 kat I ... 141 156 1694 i&3 175 \'75 188 198 202 \\ 205 2Ioi {at II . . . 118 131 135 i 135 140J \'44 141J \'434 \'43* 140 I42 Jat III . . 125J 141 L54 146 149 \'54 140 149 I5I?¨ 148 146 {at IV . . 125* [36 129 134 \'33 \'42?¨ r55i 166 171 171 \'75 --------- \'otaal . . 5iÂ° 564 588 578 5974 6i5i 625 656J 668 Â? 664 673 4 Toeneming = 163.5 = 32 %â–  LIEBIG II. tat 1 ... 1434 1614 168 165 171

175 180* 1874 192 \'95 \'97 lat 11 . . . 111 120 130 128 (28$ 127 1274 136 141 140 \'37 lat III . . 140 \'45 \'53 149 149 136 \'3\'4 \'37 160 \' 7Â° 189 Lat IV . . 142 141 \'55 156 160 \'53 1584 \'594 162 162 167 \'otaal . . . 536* 5674 606 598 608 $ 59\' 598 620 655 667 690 Toeneming = 153.5 28.6%. carnarina i. at 1 ... at II . . .at III . .at IV . . 1554 14188*114 14341464100 113 164 1594109128 \'594162 1094 121 165 159109124 \'43\'534 114120 148 1654 117 124 I.5\'4 166 Il5 126 \'55172 "3 123 \'5Â° t68 "5118 152178118127 otaal . . . 499 5<>3 5604 552 557 53O4 5544 5584 563 55\' 575 Toeneming 76 = 15.2 %. CARNARINA II. at I ... I3I4 144 \'474 \'254 124 103 113 116 110 105 106 at II . . . 994 110 117 1144 117 n 14 1214 123 128 \'27 \'30 at 111 . . 119 114 129 149 145 \'32 \'43 142 140 \'44 \'44 at IV . . 8iJ 894 100 904 92 904 104 102 J 107 i r i 118 otaal . . . 43\'4 4574 4934 4794 478 437 4814 4834 485

487 498 Toene ming 66.5 = \'5 4 %â€?



??? N. T. F. F Datum 28â€”11 iâ€”12 8â€”12 12â€”12 15â€”12 22â€”12 29â€”12 5â€”i 12â€”i 19â€”I 2(1â€” Kat I . . . Il6| 121 T3Â°i 130 125 I2?“{ 132 138 140 137 145 Rat II . . . 119 123 130 136 135 138 \'43 143 140 138 140 Rat III . . 135 143 144 I52i 167 !73 177 180 190 Rat IV . . 98 95 ?¨ 107 111 111 119 133 143 145 148 \'53 Totaal . . . 464 474i 500 Â? 521 511 i 536 575 597 602 603 628 Toene ming = = 164 = 35 3 %â–  N. T. F. II. Rat I . . . 99i 104 109 Â? i ioÂ? 118 ii9 I27i 135 I4Â°?¨ \'45 lA Rat 11 . . . "4 IOI 98 ?¨ nol 105 iiif r 16 129 133 135 134 Rat III . . IOli IOli "54 r 20 119 125?¨ 126 126 130 131 Rat IV . . 91 92 iÂ°5 110 111J 114 I23i 126 129 125 12O Totaal . . . 406 428* 444 Â? 454* 4634 492 i 5if> 528J 535 --1 539 Toeneming = 133.5 - 32.8 %â€? VISCHMEEL I. Rat I . . . H3?¨ 120 128 127 129 132 I42i \'34?¨ 140 140 140 Rat \' II . . 9i IOI 110 110 1 i8 119J >33 139 137 140 \'43 Rat* III . . 9Â°i 90 J

IOI J 104 ui 111 123 125 128 127 124 Rat IV . . i??ii 165 184 190 199} 196 215 211} 204 201 20 7 Totaal . . . 45f)i 476-1 523?¨ 531 5574 558* 6i3?¨ 610 609 608 614 Toeneming = 157^ 34.5 %. VISCHMEEL. II. Rat I . . . 116 117} I25i 126 131 134 146 155 157 161 104 Rat II . . . 130 141 131 1264 138 135 146 149 144 142 148 Rat 111 . . 97 4 114 151 153 159 162 182 i89?¨ 187 190 195 RatJV . . i33?¨ 125 116J 122 127 130 140 143 Â? 138 >35 i4jci _j Totaal . . . 477 4974 524 527 555 5f>t 614 637 626 628 M Toeneming = 171 35.8 %. Om deze toenemingen zuiverder te stellen werden ze omgerekendop het gehalte aan eiwitachtige stoffen van ieder meel afzonderlijk.De analyses waren vooraf opgemaakt van het meel dat gebruiktwerd. (Proefstation Wageningen).De berekening geschiedde als volgt : 100 -x G = X p x q p = hoeveelheid gebruikt diermeel ;q = gehalte aan eiwitachtige stoffenG =

gewichtstoeneming.



??? De Liebig groepen hebben ieder 1880 gram meel gehad, terwijlhet gehalte aan eiwitachtige stoffen 77.7 % bedroeg en de gewichts-toeneming der groepen resp. f63.5 en 153.5 gram ; de gewichts-toeneming uitgedrukt in het eiwitgehalte bedroeg van groepI = o.ri2 en van groep II = 0.105. De C.arnarinagroepen hebben ieder r832 gram meel gehad,terwijl het gehalte aan eiwitachtige stoffen 68.8 % bedroeg en degewichtstoeneming der groepen resp. 76 en 66.5 gram ; de gewichts-toeneming uitgedrukt in het eiwitgehalte bedroeg van groepI = 0.060 en van groep II = 0.053. De N. T. F. meelgroepen hebben ieder 1880 gram meel gehad,terwijl hier het gehalte aan eiwitachtige stoffen 55.8 % bedroegen de gewichtstoeneming der groepen resp. 164 en 133.5 gram ; degewichtstoeneming uitgedrukt in het eiwitgehalte bedroeg vangroep I = 0.156 en van groep II = 0.127. De Vischmeelgroepen hebben ieder 2272 gram

meel gehad,terwijl hier het gehalte aan ei witachtige stoffen 59 % bedroeg ende gewichtstoeneming der groepen resp. 157.5 en 171 gram ; degewichtstoeneming uitgedrukt in het eiwitgehalte bedroeg resp.van groep I = 0.118 en van groep II = 0.128. Zooals boven reeds werd vermeld werden de verschillende groe-pen wat het rantsoen betreft onderling verwisseld en volgen hierde gewichtstabellen : 24 Liebig krijgt 26â€”1 Vischmeel.groep i. groep ii. Datum 26 Jan. 9 Febr. Datum 26 Jan. 9 Ftbr i 2io\\ 200 i 197 \'85 ii 142 142 ii 137 128 iii 146 145 iii 189 \'85 iv 175 165 iv 167 * 72 Totaal . . 67 3?¨ 652 Totaal . . . 690 670 Achteruit 2iÂ? G. Achteruit 20 G. Vischmeel krijgt Liebig.groep i groep ii. Datum 26 Jan. 9 Febr. Datum 26 Jan. 9 Febr. i 140 160 i 169 ii 143 152 ii 148 gestor- iii 124 122 iii 203 ven. iv 207 208 iv t4i Totaal . . . 614 642 Totaal . . . 648 Toeneming 28. g. lvi



??? N. T. F. krijgt Carnarina.GROEP I. GROEP II. Datum 26 Jan. 9 Eebr. Datum 26 Jan. 9 Febr. I 145 143 I 148 173 II 140 131 II i34i 127 III 190 180 III 131 140 IV 153 154 IV 126 131 Totaal . . . 628 608 Totaal . . . 539* 571 Rat I van groep II was zwanger, daardoor is deze groep in zijn geheel toegenomen, doch in wezen achteruitgegaan. Achteruit 20 G. Toeneming 13^ G. Canarina krijgt N. T. F.GROEP I. GROEP II. Datum 26 Jan. â€?9 Febr. Datum 26 Jan. 9 Febr. I 152 154 I I06 115 II 178 185 11 130 137 III 118 ir4 III 144 141 IV 127 147 IV 118 129 Totaal . . . 575 600 Totaal . . . 498 522 Toeneming 25 G. Toeneming 24 G. Van groep II Vischmeel (die nu Liebig kreeg) stierven driedieren, zoodat deze groep toen uitgeschakeld werd en slechtsgroep I overbleef. Van groep II N. T. F. (die nu Carnarina kreeg) was een rat ont-vlucht en bij die gelegenheid zwanger geworden, vandaar de toe-neming dezer groep,

terwijl groep I sterk achteruitgegaan was. Van de contr??legreop kunnen wij mededeelen, dat zij meer aan-kwamen dan alle andere groepen, doch daar niet van een vastrantsoen wat het gewichtspercentage van het voedsel betreft wasuitgegaan, kunnen deze groepen niet met de proefgroepen verge-leken worden. Aangezien deze proeven bedoeld waren voor een vergelijkingvan de waarde der eiwitachtige stoffen, is het rantsoen bestaandeuitsluitend uit dit meel en brood vrij eenzijdig gekozen, waardoorde gewichtstoeneming voor alle groepen beneden het normale ge-bleven is. Daartegenover staat, dat nu duidelijk uitkomt, welkeder meelsoorten als meest volledige eiwitbron kan worden be-schouwd. Te dien aanzien volgt uit deze proeven, dat het N. T. F. extract-diermeel als de meest volledige eiwitbron moet worden beschouwd.Hierop volgt practisch onmiddellijk het Vischmeel, fabriek Noord-Holland,

Beverwijk ; daarna Liebig\'s vleeschmeel, terwijl Car-narina N. S. bij deze drie soorten belangrijk ten achter staat. Gemakshalve geven wij hieronder de getallen, die weergeven



??? de gewichtstoeneming uitgedrukt in het percentage van de ver-bruikte eiwitachtige stoffen. Groep I Groep II N. T. F. extractdiermeel ......... 0.156 0.127 Vischmeel Beverwijk ............ 0.118 0.128 Liebig\'s vleeschmeel............. 0.112 0.105 Carnarina N.S................. 0.060 0.053 LITERATUUR. B??nger, L?¤sst sich Fischmehl bei den Aufzucht von K?¤lbern und Jungvieh mitVorteil verwenden? Mitteilungen der D. L G. 1928, No. 4.B??nger, Lamprecht, Meetz, Bl??cker, Zwei F??tterungsversuche mit Lupinen-fischmehl ,,Original Holsatia" an K?¤lber und Milchk??he.Milchwirtschaftliche Forschungen Bd. 7, 3 u. 4 H. 1929.F\'eichtinger, E. Ueber einen F??tterungsversuch mit Fischfuttermehl bei Milch-k??hen Fortschr. d. Landwirtschaft Jg. 2, 1927.Staffe, A. Beobachtungen bei der Verfiitterung von Tierk??rpermehl an Milch-k??he. Milchwirtschaftliche Forschungen Bd. 5, 34, 4 H. 1928. K ALVER DIPHTHERIE EN HARE

COMPLICATIES, door D. GOEDHART. De ziekte is eiken dierenarts zeker bekend ; de verwekker isde Bacillus necroseos Bang. Misschien is het niet iedereen opgevallen, maar de laatste 6jaren is de kalverdiphtherie enorm toegenomen en eischt zij zelfsslachtoffers, door dat de diepere organen welke met medicamentenniet te bereiken zijn, thans ook worden aangetast b.v. strotten-hoofd, trachea, bronchi??n. Nu is mij ook opgevallen dat een andere ziekte bij pinken enrunderen, welke ik vier jaar geleden nog nooit in mijn praktijk-had ontmoet, plotseling veelvuldig sporadisch is gaan optreden.Ik dacht toen nog niet aan verband met kalverdiphtherie. Dezeplotseling optredende ziekte met teerachtige mest en anaemischeslijmvliezen, deed mij eerst denken aan piraplasmose in verge-vorderd stadium, zoodat ik, om het acuut letaal verloop, de hulpinriep der Rijksseruminrichting. Samen met Dr. B??chli hebbenwij zoo\'n

rund geseceerd , de sectie geschiedde in het open velden wij vonden geen oorzaak, ook niet bacteriologisch. Nu had ik de vorige maand alweder zoo\'n letaal verloop. Ik



??? dacht aan darmzweren of maagzweren waardoor doodbloedenontstaan was. Van anus tot maag heb ik de digestie-tractus onderzocht envond de lebmaag vol bloed. Na uitwassching constateerde ik weldertig groote en kleine maagzweren, meest grillig van vorm enbedekt met een dik diphtheritisch beslag. Het enorme aantalzweren en het diphtheritisch karakter deden vermoeden dat erverband bestaat met kalverdiphtherie. Het laatste slachtoffer was een pink van 8 maanden dus eigen-lijk nog een oud graskalf ; het verkeerde in uitstekenden voeding-toestand. Nu kent ieder dierenarts de necrotische haarden in denkalvermond en weet hoe de diertjes vaak die necrotische stukkendoorslikken ; de maagaandoening is misschien op deze wijze teverklaren. Typisch is de verbreiding van beide ziekten, zij houden gelijkentred en typisch is, dat beider verbreiding is van de laatste 6 jaar. De necrose-bacillus komt zeer

verbreid voor in stallen en inde darmen en andere organen van het vee. Ligt hier soms werk voor het veeartsenij kundig staatstoezicht?Kalverdiphtherie toch is zeer besmettelijk. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser beobachtete in seiner Praxis mehrere Krankheitsf?¤lle bei Rindern,bisweilen mit t??tlichem Verlauf : die Tiere waren an?¤misch ; Faeces teer?¤hnlich.Bei einem gestorbenen Kalbe fand er Blut im Labmagen und in der Labmagen-wand ??ber 30 Geschw??re. Er betrachtet diese Krankheit als eine Komplikationder K?¤lberdiphterie, welche in der Gegend herrschte. SUMMA RY. The author met with many cases of diphteria in calfs in bis practice and sevcralcases of an acute and sometimes lethaldisease incattle. A postmortem-examinationshowed a bloodclot in the abomasum and a great numbcr of ulc?Šra in its wall.According to the author\'s opinion the latter disease is a complication of diphteria.

R?‰SUM?‰. L\'auteur fait mention d\'une maladie acute, quelquefois mortelle, chez le b?Štailde sa client?¨le. L\'examination post mortem d\'un veau l?Šv?Šla la pr?Šsence d\'uneconsid?Šrable quantit?Š de sang dans la caillette et d\'une trentaine d\'ulc?¨res danssa paroi. L\'auteur croit qu\'il s\'agit d\'une complication de la dipht?Šrie des veauxqui r?Šgnait dans les environs.



??? NAAR AANLEIDING DER CHLOORCALCIUMTHERAPIE doorB. SJOLLEMA. Naar aanleiding der chloorcalciumtherapie bij kalfziekte enz.wensch ik er op te wijzen dat er behalve het kristallijne kristalwa-terhoudend-calciumchloride, dat ik voor intraveneuse injectie hebaanbevolen, nog een zuiver zout bestaat, dat watervrij is en eensterk alcalische reactie bezit. Een oplossing van ?Š?Šn gram van dat zout is, doordat het water-vrij is, bij oplossing tot 10 c.c. ongeveer tweemaal zoo sterk alseen oplossing i tot 10 van het waterhoudend zout. Ik meen wegens de reactie uitdrukkelijk tegen aanwending vanhet watervrije zout te moeten waarschuwen. In verband met het door sommigen ondervonden bezwaar van hetontstaan van verdikkingen en enkele malen necrose indien eendeel der ingespoten oplossing van chloorcalcium buiten de veneterecht komt, is het, in verband met den hypertonischen toestandeener 10

% oplossing in de gevallen dat men niet zeker is tezullen kunnen verhinderen, dat er iets buiten de ader terechtkomt, wellicht te prefereeren om de in te spuiten steriele oplossing,â€” ook indien het kristalwaterhoudend zout wordt gebruikt, â€”verdun der te nemen dan 10 % ; bijv. tusschen 5 en 8 %, dus30 gr. op te lossen tot 400 a 500 gr. Dat het bij voorzichtigwerken niet noodig is om te verdunnen bleek bij de vele tien-tallen van injecties, die dit voorjaar zijn verricht. Zelfs spootde heer C. J. de Gier herhaaldelijk met succes een oplossingvan 25 % (50 gr. tot 200 c.c.) in. Het is mij bekend, dat sommige dierenartsen geregeld de sterieleCaCl2-oplossing eenvoudig met een groote recordspuit van bijv.200 c.c. snel inspuiten. Wanneer men inspuit met behulp van canule, gummislang entrechter (of de recordspuit zonder zuiger als trechter gebruikend)en de calciumchloride-oplossing op het bloed in den trechter giet,kan

men nadat de vloeistof bijna tot den steel van den trechteris gedaald, met eenige c.c.\'s., bijv. 25, steriele physiologischezoutoplossing overgieten, zoodat bij wegneming van de canule dezenog slechts physiologische zoutoplossing bevat.1) Ten slotte een opmerking over den meest gewenschten dosiscalciumchloride in te spuiten bij kalfziekte. Van enkele zijden verneem ik, wat ik verleden jaar reeds alsmogelijk aannam, dat 30 gr. en evenmin 40 gr. altijd voldoende \') Men kan ook, nidat [het CaCI2 verdwenen is, de slang van de canulelosmaken, een weinig bloed door ds canule weg laten loopen en deze daarnawegtrekken.



??? zijn om recidive te voorkomen. Nu dit voorjaar dit middel opruime schaal wordt toegepast, zal het mogelijk zijn veel ervaringenomtrent de doseering op te doen en houd ik mij voor mededee-linge\'n dienaangaande zeer aanbevolen. Van den heer de Giervernam ik dat hij bij de 8 patient??n, die hij met 200 c.c. eener25 % oplossing van CaCl2 6 aq. inspoot, nooit recidive had endat de genezing steeds buitengewoon vlug tot stand kwam. VERGIFTIGING VAN RUNDEREN DOOR G. VAN DE WERF. Op 8 Januari ^29 werd mij ter onderzoek aangeboden het vee,in \'t geheel 25 stuks, van den landbouwer van S. De dieren warenplotseling allen vrij ernstig ziek geworden : eetlust geheel ver-dwenen, herkauwen opgehouden, faeces waterachtig, sterk stin-kend. De dieren bleven zooveel mogelijk liggen, waren erg suf-hadden een versnelde pols, geen temperatuurverhooging. De melk,opbrengst was tot op een

vierde verminderd. De verschillende toegediende voedselsoorten werden ter onder-zoek opgezonden aan de Rijksseruminrichting ; in de lijnkoekenwerd veel ricinus aangetoond. Door dieet is het gelukt alle pati??nten te behouden. De leverancier van de lijnkoeken werd met het onderzoek inkennis gesteld. Deze deelde mij mede, dat de voor deze koekenals grondstof gebruikte schilfers van een Rotterdamschen ver-kooper afkomstig waren. Een door hem naar Wageningen opge-zonden monster bevatte eveneens veel ricinus. Op 23 Januari was de melkopbrengst nog slechts de helft vande normale. De dieren herstellen zich dus zeer langzaam en het iszeer te betwijfelen of het vee weer de melkhoeveelheid zal produ-ceeren van voor het ziekteproces. Uit deze vergiftiging, die op verscheidene plaatsen is waarge-nomen, volgens de N. Rott. Ct. van 8 Februari ook te Houten,blijkt wel de noodzakelijkheid

grondstoffen v????r de verwerkingeerst te doen onderzoeken. Raamsdonksvecr, 8 Febr. 1929.



??? â€” 363 â€”BOEKAANKONDIGINGEN. De nieuw verschenen aflevering voor het ,,Handbuch der biologischen Arbeits-methoden", uitgegeven door Abderhalden, bevat een ruim 50 bladzijden langebeschrijving door Ernst Mangold van de ,,Methodik der Untersuchungen desWiederk?¤uermagens". De titel geeft reeds aan, dat het opstel niet bestemd isvoor een kring van lezers die ingelicht wenschen te worden over de functie vande magen der herkauwers, voor zoover deze bekend is. Niet, dat het voor deze nietveel wetenswaardigs zou bevatten, doch wie eenig inzicht in het mechanismeverlangt heeft meer succes door het lezen van een monografie zooals o. a. gegevenis door Wester, Benkend??rfer, Mangold en Klein, Schalk en Amadon ;of door het opslaan van de gebruikelijke handboeken. En hij mag zich gelukkigachten gespaard te blijven voor het gevoel van wanhoop dat hem mogelijk zoubekruipen

als hij zag, dat de nieuwe aflevering, een boekje van 120 bladzijden,de 280ste aflevering vormt voor een handboek . Reeds meters boekenplank neemthet in, en alloen een index op den index zal het kunnen redden van een eeuwigegevangenschap in de boekenkast, indien redden mogelijk is. Wie belangstelling heeft voor de methoden waarop het vraagstuk onderzochtwerd, zal in het opstel veel van zijn gading vinden ; doch hij zal zich desondanksniet kunnen onttrekken aan den indruk, dat bekorting op tal van plaatsen wasmogelijk geweest, zonder het geheel te schaden. De schrijver denke niet alleen aanzijn plicht tot schrijven doch ook aan diegenen, die niet ongenegen zijn tot lezen. En na het verschijnen van dit splinternieuwe hoofdstuk bereiken ons weeronderzoekingen met een gewijzigde, in sommige deelen verbeterde techniek.Voorspelt dat wederom een aanvulling, evenals dit opstel een

,.Erg?¤nzung" vormtvan een in 1925 verschenen aflevering over de graphische registratie van de maag-bewegingen \' Nogmaals : la charit?Š. s\'il vous plait . Utrecht, 7 Maart 1929. J. Roos. INGEZONDEN. DIERGENEESKUNDE EN DIERENBESCHERMING. Het Trekhondenvraagstuk. Naar aanleiding van het artikeltje van collega Sigling onder bovenstaandetitel in het Tijdschrift van 1 Maart zou ik gaarne het volgende opmerken. Het gaat niet aan om alles wat speciaal in de ,,open brief" van Dierenbelangen de Rotterdamsche Vereeniging tegen Trekhondenmisbruik staat maar zondermeer als juist aan te nemen, zooals blijkbaar collega Sigling heeft gedaan. Op blz. 10 van die brief lezen wij (het gaat hier over het misbruik dat er gemaaktzou worden van het verleenen van zitvergunningen op de karren) : ,,de gemeenteBerkel (Z.-H.) waar de veldwachter inplaats van den Burgemeester de zitver-gunningen met

vrije hand verleende". Tegen deze onjuistheid moet ik met klem protesteeren. De trekhonden in Berkel zijn verleden jaar, evenals dit jaar, door mij gekeurd,en de Burgemeester verleende slechts zitvergunning (en niet de veldwachter),nadat de betrokken eigenaar een medisch attest had overgelegd dat hij zich niatdan gebrekkig kon bewegen of om zijn leeftijd minder geschikt was om naast dekar te loopen. In totaal zijn er dan ook slechts drie zitvergunningen verleend. Mij is bekend dat de Burgemeester van Berkel den Minister op deze afwijkingvan de waarheid heeft gewezen, onder overlegging van de betreffende medischeverklaringen. Toegerust met de wetenschap dat de samenstellers van bedoelde open briefhet met de waarheid niet al te nauw nemen, verliezen dergelijke schrifturen veel,zoo niet alles van haar waarde, en lijkt het er veel op dat vereenigingen als hier-boven genoemd zelf de zaak weinig

ernstig nemen. Hillegersberg, 7 Maart 1929. M. Slager.



??? BERICHTEN. Dr. DHONT 75 JAAR. Dr. Diiont is 29 Maart j.1. 75 jaar geworden.Wij bieden hem, bij de vele gelukwenschen die hij zal hebbenontvangen, ook onze beste wenschen aan, en wij weten, dat wijdaarbij namens alle collega\'s spreken. Dat wij onze geachte sympatieke Voorzitter (die men hoogstens65 jaar zou geven) nog lang in ons midden mogen houden, en dathem nog vele gelukkige jaren mogen worden toebedeeld, is onsaller wensch. VLEESCHHYG1?‹NE. De destructie van afgekeurd vee en vleesch. Van de zijde d r N. V. Ned. Thermo-Chemische Fabrieken te Amsterdam schijntde laatste maanden een levendige propaganda uit te gaan voor haar verwerkings-systeem, misschien min of meer bedoeld als tegenactie tegen het tot dusver slechtsin bepaalde deelen van ons land opkomend streven, om de verwerking van hetafgekeurde vee en vleesch zelf in kleinere kringen ter hand te

nemen, naar hetvoorbeeld van de destructor te Midwoud. Nadat wij kort geleden kennis maaktenmet een brochure van de N. T. F., waarin men, a la portefeuille-vorm, een ver-zameling van afdrukken vond van attesten van een groot aantal gemeentebesturenuit het Noorden van ons land, waaruit op voldoende wijze zou blijken, hoezeermen in deze diverse gemeenten ingenomen is met de aangegane overeenkomstmet de N. T. F. en men, vooral wat betreft den ophaaldienst, geen klachten vanbeteekenis heeft, werd ons enkele dagen later toegestuurd een tweede brochure,getiteld : â€žDestructie van afgekeurd vee en vleesch", welke brochure, voorzienvan een aantal foto\'s, een duidelijk beeld geeft van de werkwijze van de N. T. !â€?\'.,terwijl men uit een duidelijke schetskaart van ons land een indruk krijgt van dewijze, hoe de N T. F. zich de verwerking van al het afgekeurde vee en vleesch overons

geheele land, behoudens kleine uitzonderingsgebieden, voorstelt. Fchter ook van andere zijden komen berichten over groote belangstelling voordit vraagstuk Zoo heeft het Hoofdbestuur van de Holl. M aalschappij van Landbouwaan een Commissie opgedragen een nadere studie te maken van de organisatie derdestructie van vee en vleesch. Het rapport van deze Commissie verscheen in hetbijvoegsel van het Algemeen Nederl. Landbouwblad van 28 Febr. j.1. Het lijktmij aangewezen, dit rapport eens nader hier te beschouwen. Zoowel te Bergumals te Midwoud werd een bezoek gebracht. Voor een finantieele bcoordeeling vande-e beide inrichtingen acht de commissie de tijd nog niet gekomen, daar in onsland nog betrekkelijk korten tijd de destructie van vee en vleesch plaats vindt ende bedrijven nog niet voldoende gestabiliseerd zijn. Het geheele vraagstuk heeft,volgens hen, 3 zijden nl. : ie. Hen

hygi??nische zijde ; 2e een bedrijfseconomische zijde en 3e. een sociale zijde. 1. Hygi??ne. Naar het oordeel der commissie is de hygi??nische uitvoering bijgroote inrichtingen als te Bergum meer gewaarborgd dan bij kleine, als te Mid-woud. Voordeelen voor Bergum zijn : a). De gestationeerd? rijks-controleur oefent een doorloopend toezicht uit, terwijlde kosten daarvan verhaald worden op de N. t. F. Deze permanente controleis bij het stichten van een groot aantal kleine destructoren onuitvoerbaar of tekostbaar. Bij kleine inrichtingen zal de dierenarts, hoofd van den keuringsdienst, veelalde leider zijn ; bijgestaan door hulpkeurmeesters. Oefent deze dierenarts praktijkuit, dan is niet te verwachten, dat deze steeds op alle gewensclite tijdstippen aan-



??? wezig is om persoonlijk de controle uit te oefenen. Ook het andere personeel zalveelal naast andere bezigheden aan de destructie moeten arbeiden. Te veel hangthier at van de ambitie van den dierenarts. b). Bij miltvuur wordt te Midwoud van dezelfde slachtruimte en ketel gebruikgemaakt als voor andere cadavers. Bovendien moeten alle groote cadavers dusook miltvuurcadavers, in stukken gesneden worden om te kunnen worden ver-werkt. Te Bergum gaan de miltvuurcadavers in hun geheel in de ketel en is voormiltvuur aparte ruimte, ketel en bediening beschikbaar. Verwerking te Midwoudduurt 8 uur, te Bergum 2 uur. Ingeval van miltvuur moeten de andere cadaverste Midwoud 8 uur op de verwerking wachten. c.) Bij groote inrichtingen kan het personeel gespecialiseerd worden. Zij, diein het onreine gedeelte werken, behoeven nimmer in het reine gedeelte te komen. d). Door de voortdurende

controle kan er voor gewaakt worden, dat van debadgelegenheid en andere hygi??nische voorzorgen een regelmatig gebruik wordtgemaakt. Midwoud geeft, volgens de commissie, de volgende voordeelen : De gemeentebesturen van den keuringskring, welke tezamen de noodslachtplaatsmet destructor exploiteeren, hebben direct belang bij een hygi??nische en econo-mische exploitatie en vormen alzoo een meer of minder werkzaam plaatselijk toe-zicht. Wat het vervoer betreft meent de Commissie, dat de lengte van het vervoerniets met de hygi??ne heeft uit te staan, daar het vervoer in goed ge??soleerde wagensgeschiedt ; wel is van belang de tijdsduur tusschen de aangifte van een gestorvendier en het tijdstip, dat liet wordt weggehaald. Meestal bedraagt deze tijdsduur24 uur. Het zou te ver voeren, hier ook nog de bedrijfs-economische zijde en de socialetaak nader mede te deelen. Ik wil alleen nog de

conclusies vermelden, waartoede commissie kwam. il. Het algemeen belang inzake de hygi??ne kan zoowel bij kleine als bij grootedestructors gewaarborgd zijn, doch het zekerste bij groote. 2). De gecentraliseerde destructie biedt, over ons geheele land genomen, belang-rijke hygi??nische en economisrhe voordeelen. Veerijke streken zouden met voor-deel zelfstandige destructors kunnen stichten. Dat eenige van deze destructorsgesticht worden kan nuttig zijn, vooral als hierdoor de gecentraliseerde destructiein de rest van ons land niet in ernstig gevaar wordt gebracht. 3). De belangen der veehouders hangen bij kleine destructors intusschen afvan het uitkeeringssysteem. dat gevolgd wordt. 4). De wijze, waarop thans de gecentraliseerde destructie georganiseerd is,acht de Commissie niet de juiste. Zij zou gaarne meer zeggenschap zien van deoverheid en eene regeling, waarbij de veehouders in de

eventueele winst deelenen veerijke streken niet goed moeten maken wat vee-arme streken en wellichtstedelijke abattoirs aan verliezen zullen opleveren De Commissie is om deze redenniet enthousiast over de N. T. F., ofschoon niet ontkend kan worden, dat de vee-rijke gemeenten in de toekomst steeds nog hun invloed bij de N.V. kunnen latengelden om eventueele betere condities te verkrijgen. De wijze, waarop de N. T. F.de taak, welke zij op zich genomen heeft, volvoert is intusschen wel in staat omvertrouwen te wekken in den hygicnischen en economischen opzet. Ook in de ,,Veeâ–  en Vleeschhandel" van 8 Febr. j.l. verscheen een artikel over,,de vernietiging van afgekeurd vleesch", waarin de schrijver opmerkt, dat de wetde uitvoering der vleeschkeuring, met den aankleve van dien, uitdrukkelijk heeftovergelaten aan de gemeenten, hetgeen beteekent een gedecentraliseerde uitvoe-ring van voor het

geheele rijk geldende voorschriften. Wanneer nu op een zoobelangrijk punt als de vernietiging van afgekeurd vleesch, zijnde het uiteindelijkeresultaat der vleeschkeuring, de wettelijke voorschriften gecentraliseerd toegepastdienen te worden, behoorde de wetgever dit systeem voor te schrijven. Tot nu



??? toe is dit achterwege gebleven, hetgeen niet wegneemt, dat het zeer wenschelijkzou zijn, dat de wetgever zich in deze buitengewoon belangrijke zaak uitspraken uiteraard dan tevens over de vraag, of de destructie al dan niet als uitsluitendoverheidstaak is te beschouwen. Aan de uit een economisch oogpunt inderdaadbestaande bezwaren tegen ver doorgevoerde decentralisatie der destructie zoutegemoet kunnen worden gekomen, door het van overheidswege (staat of provin-cie; oplichten van eenige destructors op dezelfde wijze als de N. T. F. zich datvoorstelt, maar dan geheel als overheidsbedrijf. De N. T. F. geeft, als kantteekening bij dit artikel, de opmerking, dat menzich, wat de destructie in ons land betreft, allereerst moet afvragen : ,,Op welkewijze wordt de destructie van afgekeurd vleesch in Nederland het beste georga-niseerd ?" Het beste is dan ongetwijfeld centrale destructie door het Rijk

voor het geheeleland. Nu dit systeem niet gevolgd is, moet overwogen worden welke oplossingde ,,next best" is. En dit is, naar de N. X. F. meent, zonder eenigen twijfel nieteen verzameling van kleine destructoren, die voor het overgroote deel slechtsgeld kosten. De conclusie van de N. T. F. is dus, dat, wanneer een centrale destruc-tie van overheidswege niet is te bereiken, een centrale destructie door particu-lieren verre te verkiezen is boven een gedecentraliseerde door de gemeenten ;mits slechts bij de eerste voldoende waarborgen aanwezig zijn voor een afdoendehygi??nische uitvoering. Deze waarborgen worden h. i. gevonden in de wettelijkebepalingen en in den inhoud van de met de aangesloten gemeenten gesloten over-eenkomsten. Moet de vleeschkeuringswet door het Rijk of door de Gemeenten worden uitge-voerd ? Zeer vaak wordt op de algemeene vergaderingen der Slagersbonden

geklaagdover de wijze van uitvoering der vleeschkeuringswet door de gemeentebesturenen vormen deze klachten een belangrijk deel van de agenda. Op de laatst in Januarigehouden vergadering van de Nederl. R. K. Hanzebond van Slagerspatroonswerd door het bestuur van dezen bond, in verband met de ter vergadering geuiteklachten over het uitponden, het verschijnen aangekondigd van een brochure,waarin het standpunt zal worden verdedigd dat het beter is de vleeschkeurings-wet door het Rijk inplaats van door de gemeentebesturen te doen uitvoeren. Naaraanleiding van deze aankondiging verscheen er in de ,,Vec- en Vleeschhandel"van i en 8 Maart een verhandeling over dit onderwerp, waaraan ik het volgendeontleen : De vleeschkeuringswet huldigt het systeem van uitvoering door de gemeenten,terwijl de van rijkswege ingestelde inspectie toezicht moet houden op de nalevingder wet door

de gemeenten. De klacht, w.dke veel gehoord wordt, is, dat aan de gemeenten te groote zelf-standigheid is toegekend, waardoor de uitvoering der wet niet op uniforme wijzegeschiedt. De vraag is nu maar, of men, om hierin verbetering te brengen, moetovergaan tot een radicale systeemverandering in de uitvoering der vleeschkeuring,nl. deze geheel aan het rijk overlaten met totale uitschakeling der inmenging dergemeenten of wel de gemeenten, door de vleeschkeuringswet te wijzigen, meeraan banden moet leggen. Deze vraag is niet zoo gemakkelijk te beantwoorden. Op het platteland lieer-schen geheel andere toestanden dan in de grootere gemeenten met abattoirs.Indien het rijk zelf de vleeschkeuring tot zich zou willen nemen, zullen ook deabattoirs door het rijk moeten worden overgenomen. Exploitatie van abattoirsdoor gemeenten en uitvoering der keuring door het rijk, zal bezwaarlijk gaan,daar

men dan 2 kapiteins op ?Š?Šn schip krijgt. De keuring grijpt nl. te veel in deabattoirexploitatie zoo dat een tweehoofdige leiding noch in het algemeen belang,noch in dat der slagers moet worden geacht. Is het nu, met behoud van het huidige grondprincipe, nl. uitvoering der vleesch-



??? keuringswet door de gemeenten, mogelijk aan de voornaamste bezwaren tegemoette komen? Deze bezwaren kan men verdeelen in : a) de te groote zelfstandigheid der gemeenten, en b) het onvoldoende toezicht. a). De groote zelfstandigheid der gemeenten heeft tot oorzaak, dat de wet ver-schillende belangrijke zaken ongeregeld laat en art. 21 der wet onvoldoende aan-wijzingen geeft omtrent bepalingen, welke de gemeentelijke verordening op denkeuringsdienst moet bevatten. Als zaken, waarin de gemeenten ten onrechte vrijzijn gelaten, kunnen o. m. worden genoemd : vaststelling van keurloonen (behalvedie voor ingevoerd vleesch en de krachtens de gemeentewet vereisclite goedkeu-ring), verkoop van vleesch op den openbaren weg, wijze van vleeschvervoer bin-nen de gemeente, het al of niet instellen van eene gemeentelijke invoerkeuring,het stichten van noodslaehtplaatsen of openbare

slachthuizen, het gebruik vannoodslachtplaatsen voor normale slachtingen, het verhuren van gemeente-slacht-plaatsen aan uitponders, het uitponden zelf. Verder dient als een belangrijkeleemte in de wet te worden genoemd het niet strafbaar zijn van het vervoer, enz.van vleeschwaren, afkomstig van voor zuivere huisslachting aangegeven dieren. Omtrent de hierboven aangegeven zaken zou S. de volgende voorschriften inde wet willen zien opgenomen : tl Keurloonen (inclusief slachtloonen aan abattoirs). Hieromtrent ware te be-palen, dat de keuringstarieven zoodanig behooren te worden gesteld, dat dezegeen overschot van beteekenis overlaten, b.v. een zeer gering percentage der ont-vangsten of wel van het stichtingskapitaal van het openbaar slachthuis. Om even-tueele financieele handigheden van gemeentebesturen tot verdoezeling van win-sten te voorkomen, zouden voorschriften moeten worden

gegeven omtrent deinrichting der te voeren financieele administratie van keuringsdiensten en abattoirs. 2). Verkoopen van vleesch op den openbaren weg. Dit behoortinart. iqderwet ver-boden te worden en niet meer aan het inzicht der gemeenten overgelaten te blijven. 3). 1 \'leeschvervoer binnen de gemeenten. Hierin zijn de gemeenten thans vrij,maar moet uniformiteit komen, hetgeen plaats kan vinden door art. 18 sub k. derwet aan te vullen. 4). Keuring van vleesch bij invoer in een andere gemeente. Aan de tot dwaasheidleidende bevoegdheid der gemeenten, om zelfs bij doorvoer keurloon te heffen,moet een einde komen. Er zijn meermalen stemmen opgegaan om den geheeleninvoer vrij te stellen van keuring, dus ook het z.g. onderzoek op bederf af te schaffen. Het feit, dat de keuringsdiensten er dikwijls nog verschillende opvattingen opnahouden, wat aangaat de keuring, waardoor de eene

keuringsdienst afkeurtdatgene, hetwelk de andere goedgekeurd heeft (de leverkwestie) en ten opzichtewaarvan de inspectie blijkbaar onvoldoende ingrijpt, is geen propaganda voorde afschaffing der invoerkeuring. De invoerkeuring is belemmerend voor denvleeschhandel en somtijds, praktisch gesproken, onnoodig. Misschien zou, volgensS., een maximumafstand kunnen worden bepaald, binnen welken het vervoergeheel vrij is ; dit met het oog op gevallen, waarin de gemeente van uitvoer grenstaan de gemeente van invoer. 5). Het stichten van noodslachtplaatsen en abattoirs. De gemeenten zijn hierinthans geheel vrij. Het misbruik bestaat, dat sommige gemeenten verschillendegewon? slachtplaatsen als noodslachtplaatsen aanwijzen, hetgeen een juiste uit-voering der wet belemmert. In elke gemeente of keuringskring dient een behoor-lijke noodslachtplaats te zijn, zulks in de wet te bepalen, waarbij

tevens bepaalddient te worden, dat deze noodslachtplaats niet voor gewone slachtingen magworden gebruikt. Wat het oprichten van abattoirs betreft, is de inspectie over het algemeenvoorstander van het oprichten van openbare slachthuizen ; met den economischenkant der zaak wordt niet altijd voldoende rekening gehouden. Tot oprichting vaneen openbaar slachthuis behoorde niet te kunnen worden overgegaan, indien bijeen van hoogerhand vast te stellen, algemeen geldend maximaal tarief de exploi-tatie niet sluitend kan worden gemaakt.



??? 6). Het uitponden. De oorzaak van dit kwaad is in de eerste plaats gelegen inart. 19 der wet, waarin een omschrijving ontbreekt van het begrip der daarin ge-noemde inrichtingen (slachterij, bewaarplaats van vleesch, vleeschwarenfabriek).Voorts is niet in de wet bepaald, dat het slachten, uitgezonderd dat van zuiverehuisslachtingen, uitsluitend mag plaats vinden in een aan de eischen der wet vol-doende slachtplaats. Evenmin verbiedt de wet het ten verkoop, aflevering, enz. voorhanden hebbenvan vleesch, in lokalen (niet zijnde vleeschwinkels), welke niet aan de voor win-kels gestelde eischen voldoen. Het stellen van dit verbod is thans aan den ge-meentelijken wetgever overgelaten. Veel beter ware het, als de wet zelve hierregelend optrad. y). De handel in tot vleeschwaar verwerkt vleesch, afkomstig van de van keuringvrijgestelde huisslachtingen. In 1927 bedroeg het als â€žzuivere

huisslachtingen\'\'aangegeven aantal varkens 279.673 stuks. Bedoelde handel is thans niet tegen tegaan, omdat er geen verbodsbepaling bestaat voor het vervoer, enz. van derge-lijke vleeschwaren. b). Het onvoldoend toezicht, uitgeoefend van rijkswege. De vleeschkeuringswet wijdt slechts 2 artikelen (31 en 32) aan de inspectie.De rol, welke deze speelt, is vrijwel geheel passief. Slechts ten opzichte van hetvaststellen van de gemeentelijke verordeningen op den keuringsdienst heeft deinspectie directen invloed. Het zou, naar S. meening, ten zeerste aanbeveling verdienen, indien de inspectiedirecten invloed zou kunnen uitoefenen op de benoeming van hoofden van keu-ringsdiensten, waardoor dan meer waarborgen zouden bestaan, dat de meestkundigen werden benoemd. Vanzelfsprekend dienen ook de inspecteurs allen doorkneed te zijn in de prak-tische vleeschkeuring. Verder zou het zeer wenschelijk

zijn, dat de salaris-regeling der keurings-ambte-naren aan de goedkeuring van hooger bestuur zou zijn onderworpen, teneindealdus te voorkomen, dat te lage salarissen worden toegekend. Bovendien zou S. voorschriften willen zien omtrent het verschaffen van ge-gevens nopens de keuring, jaarverslagen daaronder begrepen. Iedere keurings-dienst is nu baas in eigen huis, dus ook omtrent het samenstellen van de jaar-verslagen, waaruit weer volgt, dat onvoldoend statistisch materiaal ter beschik-king komt en vergelijking der resultaten zeer moeilijk is. Het resultaat, waartoe S. komt, is dus, dat met niet al te ingrijpende verande-ringen de vleeschkeuringswet reeds veel verbeterd zou kunnen worden. Invoer van vleeichwaren uit Hongarije. De Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid, gelet op het bepaalde bij deartikelen 2 en 3 van het Kon. Besluit van 6 Juli 1922 ; gezien zijne beschikkingenvan 20 Maart, heeft

bepaald, dat vleeschwaren, met inachtneming van de bepa-lingen van genoemd besluit en van de genoemde beschikkingen, tot wederopzeggingeveneens mogen worden ingevoerd uit Hongarije. Abattoirs, enz. De gemeenten Velsen en Oostvoorne besloten tot het sluiten van een contractmet de N.V. N. T. F. inzake de destructie van afgekeurd vee en vleesch, terwijlde gemeente Egmond-Binnen daartoe wil overgaan, indien de gemeente Alkmaarook tot aansluiting overgaat. Voor de betegeling van de slachthallen in het openbaar slachthuis te Groningenwerd door de raad f 16.240.â€” gevoteerd. Te Terborg is een vergadering gehouden van gemeentebesturen in den Geldcr-schen Achterhoek ter bespreking van het vraagstuk der cadaververnietiging.Vertegenwoordigd waren de gemeenten Doetinchem, Wisch, Hummelo en Keppel,Aalten, Gendringen, Lichtenvoorde, Eibergen, Dinxperlo, Zeihen,

Winterswijk,Bergh en Groenlo. Er werd geen beslissing genomen, maar over het algemeenvoelde men meer voor aansluiting bij Winterswijk dan bij Bergum.



??? In den op 21 Febr. j.1. gehouden raadsvergadering te Assen werd door den raadvoor deskundige voorlichting bij den bouw van een abattoir, in het bijzonder methet oog op de koelinrichting, aan B. en W. een crediet van / 4000.â€” verleend. De destructie van vleesch te Amsterdam. De gemeenteraad van Amsterdam heeft eenigen tijd geleden het besluit ge-nomen om voor ?’ 27.000.â€” een desctructor te doen bouwen voor de vernietigingvan afgekeurd vleesch. Met dit besluit werd tevens het aanbod afgewezen vande N. T. F. tot aansluiting bij hare destructor. Het Amsterdamsche raadslid, deHeer A. Weisz, stelde aan Ged. Staten voor dit raadsbesluit te schorsen. Ookde N. T. F. verzochten vernietiging van het betreffende raadsbesluit. Ged. Staten van N.-Holland hebben op 13 Maart j.1. deze aangelegenheid be-handeld. De bezwaren van belanghebbenden werden als volgt verklaard : De N. T. F. willen

centralisatie van de vleeschvernietiging, hetgeen ook de be-doeling is van de regeering. Amsterdam is een van de belangrijkste plaatsen indit opzicht, omdat er bijzonder groote hoeveelheden bedorven vleesch zijn. Be-sluit Amsterdam nu om de centralisatie niet te bevorderen, dan moet onvermijde-lijk volgen, dat streken, waar maar weinig vleesch te halen is, en waarvan deexploitatie door gemeenten als Amsterdam ,.goedgemaakt" moet worden, nietin het centrale verband opgenomen kunnen worden. Door dit Amsterd. besluitwordt het algemeen belang dus direct geschaad. Verder werd aangevoerd dat aande hygi??nische voorwaarden door de N. T. F. evengoed zal worden voldaan alsdoor een eigen Amsterdamsch bedrijf. Dit laatste meent het gemeentebestuur van Asd. in twijfel te moeten trekken,en evenzeer of op deze wijze wel een algemeen belang geschaad wordt. Het cen-traliseeren van

vleeschvernietiging door een particuliere onderneming lijkt hetgemeentebestuur niet gewenscht. Overigens heeft de hoofdstad een jaarlijkschoverschot op de vernietiging, van / 11.000.â€” en ook daarom meent zij, dat keu-ring en destructie in ?Š?Šn hand moeten zijn. Reeds gedurende 41 jaar is dit hetgeval in Amsterdam en er is geen aanleiding om het systeem te veranderen. Ged.Staten zullen later een beslissing nemen. de Graaf. Diergeneeskundige kring Amsterdam. De 3e Kringvergadering werd gehouden 20 Febr. j.1. Bijzonder groot was deopkomst niet, vermoedelijk toe te schrijven aan i-iekte en ongunstige weersge-steldheid. De Voor, itter deelde mede, dat door bemiddeling van ?Š?Šn der collega\'s voorvoordracht met lichtbeelden er een gratis gelegenheid voor projectie zal zijn.Verder is or een regeling aangaande het serveeren van thee getroffen. Een nieuwlid werd na ballotage aangenomen, zoodat de

kring thans 25 leden telt. Bij de huishoudelijke besprekingen werd gewezen op het gedrag van een col-lega in de stad, die op voor onzen stand minder wenschelijke manier, het publiekkennis geeft, dat er gelegenheid bestaat hem voor een koopje te consulteeren.Deze collega verspreidt een soort van prospectus, een getypt velletje papier,waarop na onderteekening volgt : ,,Zegt het voort". Algemeen was men van meening dat het gedrag van de gewraakte collega indeze ver beneden peil is ; vanwege de ernst van deze betreurenswaardige geschie-denis werd de zaak ter nadere afdoening verwezen naar de afdeeling Noord-Holland der Maatschappij voor Diergeneeskunde, onverminderd de nader te be-palen houding van dan kring zelve, welke zich voorloopig tot een afwachtendezal bepalen naargelang de maatregelen welke de afdeeling voornoemd zal treffen. Daarna verkreeg collega R. H. Veknstra het woord

voor zijn inleiding overCysticercosis bij mensch en dier. Aangezien deze inleiding met de daaropvolgende discussie\'s vermoedelijk alsartikel in dit tijdschrift zal verschijnen, kunnen wij gevoegelijk voorloopig daarnaar verwijzen Wij betreuren dat voor deze inleiding niet m?Š?Šr belangstelling was De volgende kringvergadering zal per convocatie worden bekend gemaakt. Fichholtz.



??? Veranderingen : Jaarboekje 1929. Blz. 56 regel 6 v. b. staat : Justus v. Effenstr. 11, moet zijn : Justus v. Elfen-straat 1. Rijks-Universiteit Utrecht. Bevordert tot veearts: W. D. Graafsma, W. J. L, de Graaf en G. S. e.Vegter. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in Februari 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op 1 Febr. nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer: bij 203 (218) eigenaars, waarvan in Groningen bij 16(22) eig.; Friesland bij 79 (106) eig.; Drenthe bij 5 (10) eig.; Overijsel bij 3eig.. Gelderland bij 12 eig.; Utrecht bij 10 (4) eig.; Noordholland bij 16 (30)eig.; Zuidholland bij 25 (34) eig.; Zeeland bij 3 (1) eig.; Noordbrabant bij 34(4) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap: 23 gevallen bij 7eig, (97 bij 14 eig.), waarvan in Groningen 9 bij 3 eig. (8 bij 1 eig.) ; Friesland6 bij i eig. (38 oij 6 eig); Drenthe (11 bij 2 eig.); Overijsel 4

bij 1 eig.;Zuidholland 4, waarbij 1 paard, bij 2 eig. (40 bij 5 eig.). Rotkreupel bij schapen: 44 gevallen bij 4 eig. (608 bij 35 eig.), waarvan inGroningen (26 bij 4 eig.) ; Friesland 1 (70 bij 7 eig.) ; Drenthe 2 bij 1 eig. (23bij 4 eig.); Utrecht (12 bij 1 eig.); Noordholland (208 bij 14 eig.); Zuidholland41 bij 2 eig. (68 bij 4 eig.); Zeeland (201 bij 1 eig.). Anthrax: 32 gevallen bij 24 eig., waarvan in Friesland 4 bij 3 eig.; Drenthei,Overijsel 2 bij 2 eig. ; Gelderland 5, waarbij 2 paarden, bij 5 eig. ! Noord-holland 1 ; Zuidholland 7, waarbij 1 varken, bij 6 eig.; Noordbrabant 8 bij 2eig.; Limburg 4 bij 4 eig. PERSONALIA. Verhuisd : J. H. ten Thije naar Jan van Scorelstraat 37, Utrecht. BLADVULLING. Miltvuur-besmetting door een kat. Een dame werd door een kat gekrabd en kreeg een karbonkel; door spoediginroepen van geneeskundige hulp verliep het geval gunstig. De kat had kortte voren gespeeld met een doode vogel (kauw) ; men

veronderstelde nu dat devogel zich aan een miltvuur cadaver had besmet. Collega F??hrer die ditberichtje in de Wiener tierarztl Monatschr. (1929. Heft 6) plaatste geeft er degoede raad bij, steeds ook kleine niet bloedende wondjes terstond zorgvuldigte behandelen. Vr.



??? REFERATEN. Â? UIT HET VERSLAG OVER 1927 VAN HET CENTRAAL-LAB. TE UTRECHT. Filtrabel tuberculose-virus. Door J. P. Bijl werden onderzoekingen verricht naar aanleiding van proevenin de laatste jaren vooral door Franschen genomen aangaande het bestaan eenerfiltreerbare ultravisibele vorm van het virus der tuberculose. Als afwijkingen bijproefdieren, welke kenmerkend zouden zijn voor een infectie met het ultravirus,gelden : i. lichte, voorbijgaande tuberculose aantoonbaar door een pos. tuber-culinereactie. 2. bacillose (tuberkelbacillen, althans zuurvaste â€žvormsels") derlymphklieren, welke zelf al of niet veranderd zijn. 3. duidelijke zwelling der long-klieren, met bacillen, doch niet of geringe zwelling der entklieren. 4. geen ulcusop de entplaats. Schrijver gebruikte voor zijn proeven Berkefeld-, Chamberland- Pasteur-, enE.K.-filters. Gefiltreerd werden sputum, organen, culturen, pus en urine,

zoonoodig verkleind en in verdunden toestand. Als proefdieren cavia\'s van -J- 300 Gr. te voren intracutaan getuberculineerd.en wel 29 met E. K.-filtraten, 7 met Berkefeld-, 8 met Ch.PL3 en 7 met Ch.PLa. Resultaten : punt 1: zeer zelden duidelijke tub-reactie d.w.z. rosctvorming, weldikwijls zwelling, roods verkleuring en soms een necrotisch plekje. Punt 2 : bij 2 van de 51 cavia\'s zuurvaste vormsels (geen bacillen) in de niet-veranderde lies- en longklieren. Met deze klieren werden echter geen cavia\'s ge??nt. Overigens beschouwt hij de â€žspecifieke verschijnselen" aan de hand van anderegegevens en van aparte proefnemingen. Zoo acht hij de afwijking onder 4 (ulcus)niet specifiek, omdat hij bij de cavia\'s, op het C. Lab. voor inspuiting met tuber-culeus materiaal gebruikt, welk materiaal opzettelijk met vloeistof tot 5 c.c. ver-dund werd, zelden een echte ulcus waarnam. Voorts vindt hij een door velen

aangenomen positieve tub.-reactie geen bewijservoor, dat een voorbijgaande infectie met tuberculeus ultravirus heeft plaatsgehad, immers tuberculan van Spronck, een met carbol geconserveerd filtraatuit tuberculeus weefsel of uit producten daarvan, bezit volgens experimenteneen antigene werking, zoodat dc bedoelde ultrafiltraten even goed als een leven-loos antigecn kunnen werken. De sectiebeelden, vroeger bij een deel der cavia\'sverkregen welke met 60 microscopisch en cultureel negatieve spinaalvochten warengespoten, werden wel is waar opvallend en overeenstemmend bevonden (geenulcus, weinig of geen zwelling der entklieren, gezwollen longklieren en longhaard-jes) doch toegeschreven aan het inspuiten van slechts weinige bacillen. Thanswerd het in verband gebracht met een mogelijk in die spinaalvochten aanwezigultravirus. Deze mogelijkheid kon echter niet aannemelijker worden gemaakt

dande vroegere opvatting, nl. na het nemen van een 3-tal proevenreeksen met cavia\'sgeinfecteerd met een minimale hoeveelheid bacillen in phys. NaCl. Cultureel onderzoek op tuberkelbacillen. Hierover levert Dr. G. Korthof een artikel en wel over de methode van Hohn(concurent van de cavia-enting, en middel om spoedig over een eigen stam tebeschikken voor eventueele autovaccinatie). Berust op de resistentie van tub-bac. tegen sterke zuren, zoodat begeleidende bacteri??n in allerlei onderzoekings-materiaal worden uitgeschakeld. Ze is afkomstig van Sumigoshi en Lowenstein,die i deel sputum vermengden met 5 d. 40 % \'s zwavelzuur of 30 %\'s zoutzuurschudden, centrifugeeren en wasschen en dan het sediment entten op glycerine-aardappel. In plaats van aardappel gebruikten anderen de vaste eivoedingsbodsmvolgens Lurenau. Hohn gebruikte eveneens de Lubenau-vb, maar streek daarophet sediment

ongewasschen uit (1â€”2 c.c. materiaal, schudden met 10 c.c. 10 %\'sHjS04 ged. 20 min., 5 min. centrifugeeren en het sediment uitstrijken op 3 a 4buisjes v. b. bij sterke verontreiniging 12 %\'s H,S04 en 30 min. schudden). Dekolonies worden zichtbaar na gemiddeld 10 dagen. Zijn resultaten waren gunstig.



??? Hij bereidt zijn zuur met volumen procenten. Korthof neemt aanvankelijk 2 xnormaalvloeistof, later 1 x , en tenslotte Â? normaal, en als voedingsbodem, navergelijking, de vloeibare eivoedingsbodem volgens Besredka, waarin de tub.-bac.het best groeiden, en meerendeels op den bodem zinken, al of niet gemengd meteen buffervloeistof, (phosphaatmengsel volgens S??rensen met Ijh 7.6). Resul-taten : 45 urines, negatief met Ziehl. en antiformine waren 8 x positief met Bes-redka, 4 x positief met Lubenau. 3 urines, negatief mjt Ziehl., verdacht m;t antiformine, waren zoowel met B.als met L positief. Van 87 sputa, negatief met Ziehl en waarvan 6 twijfelachtig met antiformine,waren van de laatste 3 positief een van de overige 81 veertien positief. Van 13 lumbaalvochten, microscopisch negatief waren 4 positief. Van 5 monsters pus, 3 positief. Vergelijkende cavia-proeven in voldoend aantal, zijn nog niet

genomen. Eer de cultuur-methode naast de microscop. methode als routine-onderzoekkan worden ingevoerd, zijn nog vele moeilijkheden te overwinnen. Virulentie van typhus-bacillen na vaccinatie van typhusbac.-dragers. Korthof heeft bij 5 bac-dragers de virulentie der uitgescheiden bac. nagegaanv????r en na de vaccinatie dier dragers en wel bij cavia\'s. Dit was naar aanleidingvan een publicatie van Schwer te Allenstein die, nadat hij geen invloed van vac-cinatie had gezien op de uitscheiding der bacillen de vraag stelde of de vaccinatiedan tenminste geen vernietigende werking had op de virulentie der uitgescheidenbacillen. Zijn proeven met intraperit. enting van cavia\'s vielen gunstig voor dievraag uit, doch het waren slechts cavia\'s, en eenige controle over verminderingvan besmettingsgevaar der pati??nten had hij niet, daar het goed geisoleerde ver-pleegden in een krankz.-gesticht betrof. De

proeven van Korthof, betreffende 5 bac.-dragers werden eveneens op cavia\'sgenomen. Bij 2 dragers zoowel voor als na de vaccinatie, bij een alleen er na enbij 2 alleen ervoor. De intrap, dosis bedroeg resp. \'/,0, \'/5 en Â? oese agarcult. van 24 uur. Bij de eerstgenoemde dragers was eenmaal het resultaat â€žgrillig", bij de tweede :onbeduidende virulentie-vermindering. Bij de derde (er na) : \'/10 oese dood, \'/s oeseblijft leven, Â? oese dood. Het onderzoek kon wegens de kleinheid geen duidelijke resultaten afwerpen. Proeven met Leptospira icterohaemorrhagiae door Korthof. Een der moeilijkheden is de cultuur, waarbij vele mislukkingen voorkomen. ScHtiFFNER verving daarom reeds het konijnenserum in de voedingsbodem doorpaardenserum zonder veel verbetering te verkrijgen. Een voedingsb. volgensVervoort, waarin konijnenscrum, bij het Centr. I.ab. in gebruik geeft dikwijlsmooie, maar ook wel

geen resultaten. Getracht is de oorzaak van de mislukking op te sporen. Het bleek dat het groei-optimum ligt bij een Ph van 7.3 a 7.4, voorts dat Utrechts leidingwater met enzonder serum ongeschikt, en grachtwater beter dan gedest. water was. In gracht-water werken echter de vel; door het filter passeerende fijn? partikeltjes zeer sto-rend bij de donkerveld-waarneming. Bouillon, zoutoplossingen, peptonoplossing,ascitesvloeistof of haemoglobine, alle gesteld op Ph 7-4. in plaats van aq. dest.met zouten, buffervloeistof en serum leidden tot niets. Wat het serum als bestand-deel der voedingsbodem betreft, blijken sommige konijnen altijd geschikt serumte leveren, andere nooit. Menschenserum werd evenals paardenserum ongeschiktbevonden. Een wilde rat die een serum leverde even voortreffelijk als het meest geschiktekonijn, bleek bij sectie onbesmet van leptospirae. En een konijn dat ongeschiktserum

leverde, bleek een jaar geleden te zijn ingespoten met leptospirae. Vraag :zijn alle ongeschikte konijnensera soms van dieren afkomstig welke vroeger be-smet waren? Het onderzoek bij 20 zulke konijnen, direct of in gefixeerde Levaditi-preparaten was negatief. In de gebruikelijke voedingsbodem is 0.4 c.c. konijnen-



??? serum op 5 c.c. Een paar flinke, geschikt bevonden konijnen kan men daarvoorom de 3 a 4 weken zonder bezwaar uit de oorader tappen (20 a 30 c.c. bloed perkonijn). Betreffende de door Klarenbeek bestudeerde hcmdewleptospirose zijn onder-zoekingen verricht naar het agglutincerend vermogen van het serum van normaleen zieke honden, en is tevens gepoogd het virus uit de nieren van verdacht ge-storven honden te kweeken. 12 hondjes beneden enkele weken oud aggl. beneden 1 op 100. Van 6 vrij jongehonden 4 beneden 100, een 1 op 1000 en een 1 op 2500. Van 21 oudere honden 4 boven 1 op 1000 (tot 25000) 17 beneden 1 op 1000. Van 9 zieke honden ,,waarbij leptospirose niet zeker was niet te sluiten", 3 be-neden i op 100 een 1 op 50.000, een 1 op 25000, twee 1 op 5000 en twee 1 op 2500. Als cultuur werd in hoofdzaak de caviacultuur waarbij 2â€”5 c.c. bloed in debuikholte van cavia\'s

werd gespoten. De cultuur van een hond met een titer van50.000 mislukte. Van den hond met 25000, welks urine in het donkerveld herhaal-delijk positief bleek, werd de urine bij 12 cavia\'s ingespoten. Enkele hiervan stiervenonder We??-verschijnselen. in een stukje lever van een dezer werden de parasietenin het donkerveld gezien en konden in cultuur worden gebracht. Van een anderdier cavia\'s groeiden de parasieten-cultures uit de nieren uitstekend, die uit delever minder, en die uit het hartebloed, nog minder. Zoowel voor honden- als voormenschenleptospirae bleek de lysis- en aggl.titer van een konijnenserum, voorbe-handeld met menschenleptospirae, dezelfde, nl. 50.000. Hetzelfde gold voor konijnenserum, voorbehandeld met hondenlept. ten op-zichte van leptosp. van honden, menschen en ratten. Eveneens serum van eenWeilpati??nt t.o.v. leptosp. van honden en menschen. Van 7 Goudsche ratten

bleken3 microsc.- en cultureel positief. Van 15 Utrechtsche ratten 5. Deze rattenstammenhadden t.o.v. konijnenserum met menschenstammen bereid, gelijke titers als demenschenstammen zelf. Zooals bekend, geven positieve Weilsera agglutinatie voor typhusbacillen.Het omgekeerde bleek volgens proef met 10 typhussera niet op te gaan. van Straaten. ZIEKTEN VAN HERKAUWERS. Darminvaginatie na het dekken. Er??schl ((Der ?œster. T: ir Oct. 1928) meent dat elke mededeeling uit depraktijk er het hare toe kan bijdragen onze kennis te verbreeden en te verdiepen.Schrijver wijst erop dat darminsnoering, uitgezonderd de bij den Strangula-tio ductospermatica (?œberwurf) optredende, tot de zeldzaam opgemerkteaandoeningen behoort. Schrijver meent daarom gerechtigd te zijn het volgendegeval te publiceeren : Schrijver werd geroepen bij eene zwaar zieke koe. welke 3 dagen tevoren bij den stierwas

toegelaten en daarbij op ruwe wijze door het mannelijke dier â€žniedergerittcn"was. Op den thuisweg vertoonde het dier een waggelende gang. Na dit ongeval hadhet geen voedsel meer tot zich genomen en toonde het zich zeer lusteloos. Daarnabegonnen zich koliekverschijnselen te vertoonen. Daarbij bestond tympanitis.Door den eigenaar zelve was reeds eene behandeling ingeleid met behulp vankamillenthee, decoctum sem.lini en sulf. natr. Hierop was slechts een vuistgrooteharde faecesbal, zwart van kleur gevolgd. Eene behandeling werd ingesteld opden basis van verstoppingskoliek. Twee dagen later volgde noodslachting, waarbijbleek dat twee dundarmlissen, donkerblauw van kleur, in elkaar gedreven waren.Het net, vormde ter plaatse van de insnoering een harde knobbel. In de buikholtebevond zich 2 a 3 Liter sereus exsudaat. Schrijver meent op goede gronden een verband tusschen de gevonden

afwijkingen de ruwe wijze, waarop het dier gedekt was, aannemelijk te kunnen maken. LVI 25



??? Tetrachloorkoolstof tegen Distomatose bij schapen en geiten. Seddon (Austr. Net. Journ. Bd. IJl, en Shaw en Simms, Journ. of the Am. Vet.Med. Ass. Bd. 71, referaat in het April-nummer 1928, der Therap. Monatshefte)stelden in eene reeks van proeven het therapeutisch effect van Tetrachloorkoolstoofbij distomatose van schapen en geiten vast. Eerstgenoemde toonde aan dat dit middel tegenover distomen een promptewerking vertoont. Voor een groot schaap is een dosis van 1 c.c. ruim voldoende.Tot 8 c.c. toe worden zonder schadelijke nevenwerkingen verdragen. Een vastkuuris overbodig. Het middel kan toegediend worden in capsulevorm of in vloeibareparafine 1 : 4. Het is zeer goedkoop en werkt doeltreffend, behoort echter van tijdtot tijd herhaald te worden. Laatstgenoemden beproefden het middel, eveneens met doorslaand succes, bijgeiten. Ook hier bedroeg de therapeutische dosis 1 c. c.

Herhaalde behandelingwordt ook hier aanbevolen. Nachweis und Bek?¤mpfung der Euterentz??ndung beim Rinde. Skar (Zeitschrift f. Inf. krankh. parasit. 11. Hyg. der Haustiere 43. Bd. 1 Heft.)wijst erop, hoe langzaam maar zeker in de meeste cultuurstaten het bewustzijn door-dringt, welke enorme verliezen door de streptococcen-mastitis veroorzaakt worden.Hetvaak chronisch verloop doet de werkelijkheid slechts langzaam bij den veehouderdoordringen. Schrijver meent dat het niet voldoende mag zijn de veranderde melkuit het vrije verkeer te weren, doch dat de noodzakelijkheid voor de hand ligt naarmiddelen te helpen zoeken de kwaal effectief te bestrijden. Hij oppert hiertoe hetvolgende plan : ie. Het opsporen der Mastitisstreptococcen in de mengmelk, en hierop aansluitendonderzoek van het vee van die boerderijen, waar het onderzoek positief uitviel ; 2e. Onderzoek van melkmonsters v????r deze

melk in het verkeer wordt toegelaten ; 3e. Voortdurende en systematische controle van die melk, welke onder garantievan streptococcenvrij wordt verkocht ; 4e. Een systematische voorlichting van de veehouders, in het bijzonder om-trent de wijze waarop het lijden langs den weg eener prophvlaxis bestreden kanworden. Schrijver geeft allereerst eene modificatie der Gramsche kleuring aan, welke inhet bijzonder voor de onderkenning van Mastitis-strcptococcen geschikt zou zijn.Deze komt hierop neer, dat v????r de behandeling met Sol. lugoli, het praeparaat ge-kleurd wordt met o.ijâ€”0,18 % methylviolet 6 B-oplossing. In plaats van absolutealcohol kan 96 % gebruikt worden. Hierdoor zou overkleuring verhinderd worden,waardoor de dwarsstreeping beter tot haar recht zou komen. Vooral voor massa-onderzoek zou deze kleurmethode hare voordeelen bieden. (Geen controle op tijds-duur). De

karakteristieke involutievormen der sterptococcen zouden hierdoor vol-ledig aan den dag treden. Daarbij worden de gedegenereerde en doode ketens zoogoed als niet gekleurd, waardoor scheiding in pathogene en niet-pathogene stammenaanmerkelijk zuiverder kan geschieden. In het bijzonder wanneer verouderde ge-vallen in hetspelzijn. is het bij de methyleenblauw-kleurmethode zeer moeilijk omde spaarzaam aanwezige ketens zichtbaar te krijgen. Uit dezen hoofde heeft schrijverin het bijzonder voor het onderzoek van mcngmelk de methyleenblauwkleurmethodcverlaten. Bij een verdunning van 1 : 1.000000 zou het nog zeer gemakkelijk zijnde coccen te vinden. Bij de chronische vorm zouden de korte ketens overheerschen.Van belang is het, uit het microscopisch onderzoek zich een oordeel te vormenover het actute, chronische of tusschenkarakter. Dit is volgens Skar bij eenigeroutine zeer wel

mogelijk en bespaart in vele gevallen veel moeite en werk. Deniet-pathogene Streptococcen vormen vaak korte, stijve ketens, sterk Gram-positief;de leden hiervan zijn langgerekt ovaal, soms rond ; dwarsstreeping ontbreekt ge-woonlijk. Zij maken den indruk gemakkelijk uit elkaar getrokken te kunnen worden.In het eerste stadium vormen zij vaak lange ketens, welke een geslingerd voorkomenhebben (Sie sind biegsam, sodass ihr Aussehn an eine hingeworfene Kette erinnert).De dwarsgestreepte leden liggen vaak dicht opeengehoopt, de omtrekken zijn niet



??? erg duidelijk, terwijl kapselvorming geregeld aanwezig is. Naarmate het chronischkarakter meer op den voorgrond treedt, wordt de kapsel minder duidelijkzichtbaar. Ten gevolge van reactieve inwerkingen van de zijde van het lichaam, ontstaanzeer spoedig typische degeneratievormen, welke in hoofdzaak kenbaar zijn door-dat het kapsel zich onvollediger afteekent. Ook ontstaat de neiging tot de vormingvan knotten. De neiging tot ketenvorming gaat verloren, het kleurvermogender verschillende coccen wordt zeer ongelijk. De studie der degeneratieve vormenkan met succes geschieden, door het gewonnen secretum eenigen tijd te laten staanen hierna te onderzoeken. Verdunt men dit afwijkend secretum met frissche, ge-zonde melk, dan gaat dit proces veel langzamer. Een tweede karakteristiek teeken,dat wijst op weerstand van de zijde van het organisme, is de omstandigheid dat deketens korter

worden. In het chronische stadium zal men weinig degeneratievormentreffen, men zou kunnen zeggen : de bacterie heeft zich geacclimatiseerd. Dit gaatechter niet in alle gevallen op. Toch is aan te nemen dat in chronischegevallen, het aantal korte ketens domineert. In die gevallen waarbij in een alsklinisch acuut onderkende mastitis veel korte ketens gevonden worden heeft menrekening te houden met de mogelijkheid dat het hier een opnieuw acuut gewordenproces betreft, (l)eze gevallen zijn het, welke bij den aankoop van vee de meesteaandacht voor zich opeischen en aanleiding kunnen zijn tot het ontstaan van eenstalenzo??tie Kef.) Wat de phagoevtose betreft, in normale melk vormen de phagocyten geen hoop-jes! Het verdient aanbeveling voor een systematisch bestrijdingssysteem niet hetresultaat af te wachten van steekproeven, uit de mengmelk genomen, doch on-middellijk te beginnen met het

onderzoek van monsters van elk der boerderijen.Hierdoor zal het mogelijk zijn in preventieve richting voorzorgen te nemen. Wordennu in de mengmonsters der boerderijen streptococcen gevonden, dan volgt klinischonderzoek van alle dieren door den plaatselijken dierenarts ; de kosten hiervanworden verhaald op de veehouders. De sluitsteen van het onderzoek in loco wordtgevormd door onderzoek van omnsters, afkomstig van elke koe afzonderlijk. Het bacteriologisch onderzoek geschiedt kosteloos. Al spoedig bemerken deveehouders dat de controle ook voor henzelf voordeelen oplevert en zonder verderendwang wordt vaak de melk van verdachte dieren teruggehouden. Ten slotte zalvoor de doorvoering van het systeem een?? intensieve voorlichting geboden zijn.Schrijver geeft verder de beschrijv ing van een door hem ontworpen instrumenta-rium, waardoor het mogelijk gemaakt kan worden honderden

monsters tegelijkveilig den weg van leveranciers naar het laboratorium te doen maken. Uitdrukkelijkwijst schrijver erop hoe in veestapels, waar de aanvulling geschiedt door middelvan aankoop van hoog-drachtigc dieren uit andere streken, er dringend op geletdient te worden of deze dieren ook lijdende zijn aan latente en hierna weder op-vlammende mastitiden. (De ervaring leert dat in de handel in dergelijke koeieneen bron van besmetting van de allerergste soort is aan te nemen. Ref.) Voor deorienteerende diagnose in den sta) reeds wordt gemaakt gebruik van de Jacobsen-sche melkkatalase-proef. De techniek hiervan is de volgende : Een buisje, ter lengtevan 12 c.M.,en een diameter van 12 m.M. wordt voor 2/3 volgemolken. Men melkedaarbij, om schuimvorming te voorkomen, tegen den wand van het buisje. Hiernatoevoeging van 9 % II20.., ter hoogte van 2 c.M. in het buisje, waarna flinkevermenging

door schudden wordt bewerkstelligd. Bij aanwezigheid van een acutemastitis â€žkookt het buisje over". Wanneer na verloop van J a 1 minuut een schuim-laag van 4â€”5 m.M. gevormd wordt, behoort de melk uit het bewuste kwartierteruggezonden te worden. Uit dit met zorg en toewijding geschreven artikel blijkt voor de zooveelste keerdat het de hoogste tijd wordt, te trachten, het vraagstuk der streptococcenmastitistot oplossing te brengen, waarbij zoo mogelijk de belangen van melkleverancierzoowel als die van consument gelijkelijk behooren te worden gediend. ZWIJNENfeERG.



??? Enting tegen runderpest. Boynton (Filipijncn) en Kakisahi en anderen (Japan) slaagden er reeds integen runderpest te immuniseeren met extract van weefsels van aan de ziektelijdende dieren. Ivelser (Journal of the Amer. med. vet. Ass. 1928, dec., vol. 27. No. 1, blz. 28en 42) te Manila, verbeterde deze methode. Op een bepaalde manier geprepareerden fijn gemalen weefsels (lymphklieren, milt, lever) van dieren, gedood in het acutestadium der ziekte, worden gemengd met 0.75 % chloroform. Deze entstof is ter-stond bruikbaar en minstens een jaar houdbaar. Drie doses van 20 c.c. voor karbouwen en 10 c.c. voor runderen ingespoten mettussenpoozen van een week gaven aan karbouwen en runderen immuniteit tegensterke (natuurlijke) infectie ; misschien is, vooral bij runderen ook ?Š?Šn inspuitingvoldoende. Besmettelijke longziekte (pleuro-pneumonia contagiosa) in Australi??. Max Henry de Chief. vet.

surgeon van New South Wales, schrijft daarover inde Australian vet. journal (1928, No. 3, blz. 82). De ziekte werd in 1858 in Australi?? (Melbourne) ingevoerd. Ofschoon de diag-nose gemaakt werd en de besmette kudde werd afgemaakt, bleek dat, door onvol-doende afzondering, de besmetting zich had verbreid. Vier jaar later was deziekte reeds in het noorden van Queensland. Ofschoon pogingen tot bestrijdingwerden gedaan (in 1861 62 werden in New South Wales (> tot 7000 runderen afge-maakt) bleef de ziekte zich uitbreiden en het geheele australiese continent werdbesmet. Op het oogenblik is de toestand zoo dat in alle staten van het australies con-tinent de ziekte heerst, het ergst in Victoria en het minst in South-Australia enhet zuidwesten van Western Australia. Tasmania is steeds vrij gebleven, ook NewZealand. De bestrijding is ongeveer als volgt : bij vaststellen van de ziekte wordt hetbetreffende

vee afgezonderd gehouden tot 60 dagen na het laatste sterfgeval ofde laatste geslaagde enting en (zoo mogelijk) geregeld onderzocht. Slachting der aangetaste dieren wordt zooveel mogelijk doorgevoerd maar ingrootere kudden is het geregeld en voldoende inspecteeren soms onmogelijk enblijven er â€žzoogenaamd" herstelde dieren als smetstof verspreiders. Ook in demelkerijen in de steden, is de controle moeilijk. Alle dieren die met de zieken inaanraking kunnen zijn geweest worden ge??nt. De enting geschiedt met natuurlijkvirus (pleura-exsudaat van een ziek dier) of laboratoriumvirus en in de staart.In sommige gevallen schijnt de enting geen voldoende immuniteit gegeven tehebben (Heslop meent dat dit misschien toe te schrijven is aan het vermoedelijkbestaan van verschillende virusstammen). Het ent-virus wordt gewoonlijk metglycerine (tot 30 %) verdund en is dan 6 weken houdbaar. Australi??

ondervindt veel nadeel van de ziekte, vooral ook door export-belem-mering. New Zealand heeft alle invoer verboden. In Ned. Indi?? wordt, onder bepaalde voorwaarden, (behalve van Tasmania)alleen vee van New South Wales en Victoria toegelaten. In Java werd reeds enkelemalen longziekte ingevoerd ; alleen door doeltreffende maatregels werd besmettingverhinderd). Amerika heeft op bezwarende voorwaarden, invoer van australieseschapen toegestaan. Voor afdoende bestrijding der ziekte in Australi??, zijn noodig : uitwerken vaneen betere methode van enting tegen en diagnostiseeren van de ziekte. Slachtingvan alle zieke dieren ; onder toezicht houden (tot aan het abattoir) van alle ver-dachte dieren. Streken van de ziekte vrij maken en vrij houden Vrijburg. Behandeling van coccidiosis bij het rund met methyleenblauw med. â€žHoechst" (Behandeling der Kokzidienruhr des Rindes mit Methylenblau med

â€žHoechst",Konatsch. Therap. Monats-h. f. Veterinarmed. 1928, Band 2, blz. 93). In den natten zomer 1926 trad bij een kudde Simmentaler vee diarrliec op,



??? gepaaid gaande niet heftig persen, terwijl na 2â€”3 dagen de faeces bloederig wer-den. Bij ?Š?Šn der dieren, dat in nood geslacht werd, werd bij de sectie microscopischcoccidiosis geconstateerd. Daar de tot nu toe toegepaste therapie met kool, tannoform, etc. niet afdoendeblijkt stelde K. een proef in met methyleenblauwoplossing. Aan 12 koeien werd 3 x daags rectaal 3 L. 0.4 % methyleenblauw-oplossing,op lichaamstemperatuur verwarmd, toegediend, (wat een hevig persen tengevolgehad). Bovendien kregen de dieren 3 x daags 250 c.c. der oplossing per os. Na 3 dagen trad beterschap in, de bloeddiarrhee hield op. Met toedienen derclysmata werd opgehouden, doch per os werd de oplossing nog verstrekt gedurende3 dagen. Na eenige dagen trad weer bloeddiarrhee op ; de oplossing werd weer per osgegeven, (clysmata achterwege gelaten) en 3 dagen na de toediening waren dekoeien weer hersteld.

De behandeling werd nog een week voortgezet. Op grond vandeze proef komt K. tot de conclusie, dat methyleenblauw â€žHoechst" een gunstigwerkend middel is bij runder coccidiosis. Verdere onderzoekingen beveelt hijechter aan. Sacraal- en lumbaal anaesthenie bij het rund. (Erfahrungen mit der Sakral- undBumbalanasthenie beim Rinde. G??tze. D. Tierartzl. VYochenschr 1928. S. 834). Na een vrij u tvoer ge literatuur-bespreking van de toepassing der sacraal-anaes-thesie in de menschclijke chirurgie, komt G. tot een beschrijving van door hemtoegepaste sacraalanaestherie bij 200 runderen. Bij de sacraalanaesthesie wordt de narcotiseerende stof in het filum terminalevan het wervelkanaal gebracht ; de injectie blijft steeds extraduraal. Evenals bijde menschelijke chirurgie maakt G. Ook bij de veterinaire, onderscheid in een liooge(craniale) en diepe (caudale) anaesthesie. Voor de craniale anaesthesie wordt

inge-spoten op de zachte plaats tusschen de doornuitsteeksels van laatste kruis- en eerstestaartwervel ; voor de caudale op de zachte plaats, tusschen ie en 2e staartwervel.De injectieplaatsen zijn te vinden door aftasten van de doornuitsteeksels ondertegelijkertijd bewegen van de staart ; waar het eerst een beweging in het doornuit-stceksel gevoeld wordt, is de eerste staartwervel. Na desinfectie van de injectieplaats wordt een steriele 6 cM. lange en 1.8 m.M.dikke injectienaald onder een hoek van 45 6oÂ° met den wervelkolom, cranio-ventraal zoover ingestoken, tot de weerstand plotseling verdwijnt. De naald zitop de goede plaats, wanneer dadelijk 11a het insteken iets lucht instroomt en devloeistof zonder grooten druk kan worden ingespoten. De injectie kan bij lietstaande en liggende dier worden uitgevoerd. Als narcotica werden door G. voor den caudale anaesthesie tutoca??ne en novoca??negebruikt in

dezelfde doseering met gelijke resultaten. De doseering hangt af van deingrijpendheid van de operatie. Voor een normale koe was 10 cc. 0.5 % opl. vantutoca??ne of novoca??ne voldoende. Bi j deze doseering is het mogelijk, dat de dierenkunnen blijven staan ; zijn ze gaan liggen, dan kunnen ze met eenige hulp ook weeropkomen. Is de anaesthesie onvoldoende, dan kan de dosis worden vergroot; dekoeien blijven dan niet meer staan. Ook kan de anaesthesie eenige dagen achtereenworden herhaald. De gevoelloosheid bepaalt zich na toediening van 10- 40 cc. eener 0.5 % op-lossing tot : scheede, vulva, anus, rectum en naaste omgeving, staart en staart-wortel en een smalle strook over de doornuitsteeksels van het kruisbeen ; de duuris |â€”i uur. Als indicaties voor de caudale sacraalanaesthesie worden opgegeven : zwareverlossingen, torsio uteri, retentio secundinarum, prolapsus uteri, amputatiouteri,

behandeling van steriliteit. Bij de craniale anaesthesie wordt het achterstel van de koe hoog geplaatst en bijkleine koeien 80 100 c.c., bij grooterc 120- -150 c.c. van een 1 % opl. tutoca??neingespoten. Na 7- 15 minuten vallen de dieren. Craniaal gaat de anaesthesie totde laatste ruggewervel, terwijl verder gevoelloos .zijn :



??? scheede, vulva, rectum en anus, de schenkelspieren tot aan de klauwen, en uier,eventueel scrotum, penis praeputium. Als indicaties voor de craniale anaesthesiegeeft G. op : penis-operaties, sectio caesaria, amputatie van de uier. Voor de lumbaalanasthesie is de injectieplaats gelegen in de mediaanlijn, tus-schen laatste lenden- en eerste kruisbeenwervel, welk punt door aftasten van deruggestreng als een weeke plaats achter het laatste doornuitsteeksel van de lenden-wervels te vinden is. Na desinfectie van deze plaats wordt een 14 cM. lange en1.7 mM. dikke entnaald met mandrin loodrecht in het midden ingestoken. Wanneerde weerstand bij het insteken opgeheven is, bevindt zich de naald in het wervel-kanaal en als nu de mandrin verwijderd wordt, zal een weinig lucht naar binnenstroomen. Het inspuiten der vloeistof moet nu zonder grooten druk kunnen gebeuren. Als anaestheticum werd

gebruikt 20â€”30 c.c. 3 % pl. tutoca??ne. 5 minuten 11ade injectie traden bewegingsstoornissen op, welke na 15 minuten zoo sterk waren,dat de dieren gingen liggen. Na 8â€”30 minuten was de aesthesie volledig over:ledematen tot aan de klauwen, anus, vulva, scrotum, praeputium, koker, penis,event. uier, en rompoppervlak vanaf 10e rib. Bij de meeste runderen waren de gevolgen der anaesthesie den volgenden dagverdwenen ; bij enkele bleef tot 3 dagen na de operatie een locomotiestoornis ;verscheidene dieren waren de eerste dagen suf, lagen veel en aten minder. Afwij-kingen in pols, temperatuur en ademhaling kwamen niet voor. Daar volgens G. de sacraal anaesthesie voldoende is, komt de lumbaal anaesthesiebij hem voor praktisch gebruik niet in aanmerking. Als indicaties geeft hij echterop ; uieramputatie, sectio caesaria en penis-operaties. (Hoewel het onderzoek van G. uit een oogpunt van

vergelijkende geneeskundezeer zeker van belang is, kan ik deze anaesthesie nog niet ..unentbehrlich" inderunderpraktijk vinden. In geen geval zou ik torsio uteri en prolapsus uteri onderde indicaties noemen. Bij het eerste komt ons nl. meestal een persen van het diergoed te pas om de vaak ver verwijderde vruchtdeelen te kunnen krijgen, terwijlna repositie van een uterus m.i. afstappen van het dier het beste middel is, om debaarmoeder op haar plaats te krijgen ; dit afstappen zou niet mogelijk zijn, daardoor de houding van het dier, een caudaal bedoelde sacraalanaesthesie, craniaalzal worden). Streptococcenmastitis. (Beitrag zur Streptokokkenmastitis. Pr??scholdt, Arch. f.wissensch. u prak. Tierheilk. 1928 blz. 485). In een uitvoerige statistiek (onderzocht werden vanaf 1925 tot en niet de eerstehelft van 1928, ruim 45000 melkmonsters) komt P. tot de conclusie dat 20.08 %der onderzochte koeien in

Pommeren lijdende waren aan streptococcenmastitis. Het onderzoek van de eerste 6950 monsters gebeurde microscopisch, en gaf eenpercentage van 12.49 % streptococcenmelk ; bij de rest waar ook cultureel werdonderzocht, steeg dit tot 24.92 %. Bij onderzoek van de stallen vond P. naast een beslag van 114 koeien met 4 %aangetast, ook een stal van 72 koeien met 70 %, terwijl in het meerendeel der ge-vallen meer dan 20 % van een veebeslag aangetast bleek. In het algemeen kwamde streptococcenmastitis het meest voor in groote veebeslagen, en dan voornamelijkbij goede mclkgeefsters. In een deel der gevallen waren klinische afwijkingen tebespeuren : alleen klinisch onderzoek bleek echter bij lange niet voldoende. Bij klinisch onderzoek bleken de aangetaste uierkwartieren meestal kleiner(soms grooter) en waren bij aanvoelen harder en droger, terwijl in veel gevallenhazel- tot walnoot groote

knobbels te voelen waren. In acute gevallen was hetuierkwartier wat vergroot, warm en pijnlijk. De algemeene toestand der dieren was bij het grootste gedeelte niet veranderd.In enkele gevallen beschrijft P. het typische beeld van mastitiden, gepaard gaandeniet arthritiden. Het vetgehalte van de melk van geinfecteerde uiers was over \'t algemeen nietveranderd. In enkele gevallen waarbij de melkgift verminderde, werd het vetge-halte hooger, in andere gevallen daarentegen daalde het. Bij 289 monsters, waar



??? microscopisch cn cultureel streptococcen waren aangetoond was in 248 gevallen dekatalase verhoogd in 203 gevallen de Trommsdorff-proef positief, 143 maal hetchloorgehalte verhoogd, 111 maal een verlaagde zuurgraad en in 7 gevallen (meestbloedige melk) een verhoogde zuurgraad. Uit de chemische en biologische veran-deringen der melk was dus zonder meer geen streptococcen mastitis vast testel-len ; microscopisch en cultureel onderzoek waren overwegend. De meeste koeien welke leden aan streptococcen mastitis waren in de 3e tot 6elactatieperiode, terwijl de ziekte het meest optrad bij pas afgekalfde veel melk-gevende koeien. Voedering van pulp, ingekuild voer, enz. zou streptococcen mastitisin de hand werken, volgens P. door onttrekken van calcium aan bet lichaam,en door de dunne faeces, waardoor verontreiniging van de stal optrad. Ook eente sterk voeren op de melk, met

krachtvoer, zou door verzwakking van de koede ziekte in de hand werken. Verder scheen abortusinfectie het ontstaan der masti-tis te beinvloeden, terwijl ook na mond- en klauwzeer, door de vorming van blarenaan de tepels, dikwijls de aandoening optrad. Teneinde de mastitis te voorkomen wijst P. op het groote belang van goed melken,bij pasgekalfde koeien met niet te lange tusschenpoozen ; verder moeten verwon-dingen van tepel en tepelopening worden voorkomen, evenals ruwe drukkingenop den uier. Van groot belang is het te zorgen voor droge, schoone stallen metschoon strooisel ; uitmelken van zieke kwartieren in stal of weide mag niet ge-beuren. Verder dient te worden gewaakt tegen eenzijdige voedering of te sterkdrijven op de melkproductie. Hoewel het onderzoek van P. weinig nieuwe gezichtspunten oplevert, werpthet een hel licht op het frequente voorkomen van streptococcenmastitis in

Pom-meren. Een dergelijk onderzoek zou misschien ook bij ons verrassende resultatenopleveren, en tevens een stoot in de goede richting kunnen geven aan de be-strijding der streptococcenmastitis, welke niet alleen de melkerijen, maar ook dezuivelindustrie groote schade toebrengt. Bijdrage tot de aethiologie der boosaardige kopziekte. (Weitere Beitrage zurAetiologie des bosiirtigen Katarrhalfiebers, Ottk, Berl. Tierarztl Wochenschr. 1028,blz. 878). Allereerst trekt Otte ten strijde tegen de opvatting dat de kopziekte een bacte-rieelc oorzaak zou hebben. Het bewijs van de onhoudbaarheid dezer veronder-stelling tracht hij echter uit het ongerijmde te leveren, door naar voren te brengen,dat bij verschillende nict-bactericele aandoeningen zooals b.v. intoxicaties doorplantaardige en dierlijke vergiften, ook temperatuursverhooging optreedt, duswaarom zou dan ook de koorts bij kopziekte niet een niet-bacterieele

kunnen zijn? Met enkele onderzoekers is O. het eens. dat de verschijnselen toe te schrijven zijnaan aandoeningen der organen met inwendige secretie (in het bijzonder de schild-klier) en van hersenen en sympathisch zenuwstelsel. Deze aandoening beschouwthij als veroorzaakt te zijn door wormlarven (en de gevormde toxinen), welke hijin organen van aangetaste dieren vond, cn als larven der Dictyocaulus viviparuskon determineeren. Hij een kalf, lijdende aan boosaardige kopziekte, vond schr. resten der larvenin de neusuitvloeiing ; het faecesonderzoek was echter negatief ; 14 en 32 dagenlater echter werden in de facces talrijke larven der dictyocaulus viviparus gevon-den ; bij een koe, welke leed aan boosaardige kopziekte en derhalve in nood werdgeslacht, vond O, de larven in de schildklier. liet feit verder, dat de dityocanlas viviparus ook voorkomt bij in het wild levendeherkauwers en dez.- dieren ook

vatbaar zijn voor boosaardige kopziekte, sterktschr. in zijn meening. l)e infectie stelt hij zich als volgt voor : Met het drinkwater komen cristalislarven(een vliegenlarve), welke als tusschengastheer voor de dictyocauluslarve dienstdoen, in neus en keelholte der dieren. Hier komen de dictyocauluslarven vrij engaan via de lymphbanen naar schildklier, vandaar naar v. jugularis, hart en longen.De larven welke direct in de maag komen, zullen ook via de bloedbaan d?Š longenbereiken.



??? De ziektesymptomen zullen nu ontstaan door prikkeling van de schildklier(waardoor vetafbraak met temperatuurstijging) en een waarschijnlijke werkingop de vaguskern, waardoor de hartzwakte zou optreden. De dikwijls gevonden colibacterien bij dieren welke lijdende waren aan kop-ziekte, verklaart schr. als te zijn opgenomen door de dictyocaulus lar%\'en, die vooreen deel vrijlevend in neusholte en darmkanaal der runderen, volop in de gelegen-heid zijn colibacillen in hun lichaam op te nemen. Deze zouden dus secundair aan-wezig zijn. Als therapie beveelt O. nog aan een behandeling der hartzwakte met 40 50 cc.25 % glucose-oplossing intraveneus, of een inspuiting van 10 c.c. glycozymine-solutie (glycos. 18) subcutaan. De injectie van glycozymine dient samen te gaanmet het toedienen van 300 Gr. rietsuiker per os. (Misschien heeft Otte in de door hem onderzochte gevallen werkelijk met dedictyocaulus

viviparusals oorzaak te doen gehad. Daar deze parasiet (str. micrurus)bij het hert vrij algemeen voorkomt, zonder de kopziekte ten gevolge te hebben,terwijl ze ook in sommige streken bij het rund niet zeldzaam is, is het m.i. wel watal te sterk uitgedrukt van de oorzaak der boosaardige kopziekte te spreken. Waarschijnlijker komt het mij voor dat wij onder den naam â€žboosaardige kop-ziekte" met verschillende aandoeningen te maken hebben, waarbij de aetiologiczeer uiteen kan loopen). W. P. C. Bos. BLADVULLING. Invloed van testikel-implantatie op bevruchting en zwangerschap. Reifrich (Med. Ivlinik., rel\'. Driessen in N. T. v. G. 1929 I blz. 970) deed devolgende proeven bij konijnen en muizen : gehalveerde testikels werden onderde buikspieren, op het peritoneum gehecht bij geslachtsrijpe vrouwelijke dieren,die meestal reeds jongen hadden gehad ; bij witte muizen ook in andere spieren.Tot aan de 13e dag

na de operatie konden de proefdieren nog bevrucht worden,daarna werden zij steriel zoolang nog iets van de ingebrachte klier aanwezig was ;(eenige maanden, soms langer dan een jaar, daarna was de klier geheel gedegene-reerd). Meestal lieten zij het bespringen niet eens toe of maakten zelf achieve coha-bitatiebewcgingen. Bij een tweede serie proeven werden bij zwangere konijnen den nden tot i8dendag i of 2 testikels ingebracht. Bij alle dieren ging de zwangerschap terug, zooalsuit de proeflaparotomic bleek, (bij controlcdieren waarbij een even groot stukjespier was ingeplant, ging de zwangerschap door). De steriliteit door implantatie verkregen was slechts tijdelijk ; een konijn we.nl 6 maanden na de resorptie weer zwanger. Bij verschillende konijnen werd vastge-steld dat de baarmoeder sterk atrophieerde zoolang de testikel aanwezig was ; 7 maanden later was de uterus weer grooter geworden Het is de

vraag of het bijde mens mogelijk is door toediening van hormoonpreparaten kunstmatig eenzwangerschap af tc breken. Een proef bij een imbccile vrouw, met testiglandolgenomen, had een negatieve uitkomst. (Het zou interessant zijn proeven bij onzekleine huisdieren te nemen. Ref). Slapende dieren. Volgens Ivnottnerus Meyer (ref. Zo??log. Garten. 1929. 1 Heft 7/9) slaaptgeen dier staande, ook paarden en olifanten niet. (iaat een dier niet meer liggendan wijst dat op ziekte. De olifant slaapt gewoonlijk ongeveer van middernachttot aan het aanbreken van den dag. Vu.



??? (Uit de kliniek voor Kleine Huisdieren der Veeartsenijkundige Faculteit vande Rijks-Universiteit te Utrecht, Directeur: Prof. Dr. H. JAKOB). HET VRAAGSTUK DER LONG WORMINFECTIE BIJZILVERVOSSEN, door Dr. A. KLARENBEEK (Priv. Doe.). (Met 5 Afbeeldingen). Een vraagstuk van groote beteekenis voor de vossenteelt is debestrijding van verschillende wormsoorten, vooral van Ascariden,Ankylostomen en van twee in den respiratieweg voorkomendewormen, de Capillaria aerophila (Crepun 1839), ook Trichosomaaerophilum (Creplix 1839) en Eucoleus aerophilus (Creplix 1839)genoemd en de Crenosoma vulpis (Dujardin 1845). Andere namenvoor den laatsten parasiet zijn o.a. Strongylus decoratus (Creplix1847) ; Crenosoma Semiarmatum (Molix 1861). De rol, die de beide laatste parasieten in het organisme van hetdier spelen, is nog zeer onvoldoende bekend. Een feit is echter,dat de Amerikaansche

en Canadeesche fokkers vooral voor deneerstgenoemden parasiet, de Capillaria aerophila, zeer bevreesdzijn en de sterfte bij jonge dieren er door veroorzaakt, groot achten.Dit is ook de meening van Allen, die in het werk van Ai.lex andChester Mc. Lure voornamelijk deze longworm bespreekt. Hijacht deze parasiet de oorzaak van de gevaarlijkste parasitaire in-fectie van den vos. De worm werd het eerst onderkend in rgrSbij de Canadeesche vossen en bleek daarna zeer verspreid in velefokkerijen voor te komen. De haardunne Capillaria komt in de luchtpijp en de bronchi??nvoor ; het rijpe wijfje legt daar tallooze eieren, die via de keel enslokdarm naar maag en darmen worden getransporteerd. Deinfectie is dus klinisch meestal merkbaar door onderzoek van deuitwerpselen. Ofschoon de ontwikkelingsgeschiedenis niet ten vollebekend is, moet vrijwel vaststaan, dat de eieren na verlaten vanhet lichaam met faecali??n

weer per os worden opgenomen, daar-na in maag of darm hun schaal verliezen ; de larven gaan dan doorden darmwand in den bloedstroom en komen ten slotte in de lucht-wegen ; zelfs ook in de neusboezems. Allen schrijft over debesmetting het volgende : In vele gevallen wordt klinisch geen enkel symptoom waarge-nomen, daar enkele Capillariae nog geen ziekte veroorzaken. Juistaldus besmette dieren acht Allen voor de fokkerij het gevaar-lijkst : men onderkent ze klinisch niet en besmetting van de om-geving heeft onverminderd plaats. Zijn vele parasieten aanwezig, dantreedt veelal chronische bronchitis op: dik slijm, waarin wormen entallooze eieren. Acute en chronische pneumoni??n kunnen ontstaan,mede als gevolg van de goede infectiekans met andere micro??rga-nismen (secundaire infecties). Door de longworminfectie treden dus lvi 26



??? direct of indirect longverschijnselen en longafwijkingen van ver-schillende intensiteit op. Het ge??nfecteerde dier verraadt de besmetting vaak door een ty-pisch suizend geluid bij de ademhaling ; verder door diepe hoest,vooral \'s nachts. Vaak wordt de bek open gehouden, als gevolg vande benauwdheid. Soms : plotselinge dood ; meestal echter chronischverloop â€” maanden â€” met verschijnselen van anaemie en verma-gering. Niet zelden hebben dergelijke lijders een slijmige neus-secretie ; verwarring daardoor bij oppervlakkige beoordeeling methondenziekte is mogelijk. De invloed van den slechten gezondheids-toestand op de pels is vaak zeer duidelijk : de pels is zonder glansen lichter van kleur. Nooit treden de verschijnselen bij pups op onder de n weken.Het verlies aan materiaal is het grootst bij dieren van de 5e tot de18e maand. Daarna treedt een toestand van relatief immuun-zijnin ;

mogelijk door vorming van antistoffen. Komen deze longwormen nu ook bij de zilvervossen in ons landvoor ? Het leek waarschijnlijk, dat ook wij in ons land in faeces-monsters van vossen de Capillaria aerophila zouden aantreffen.De dieren stammen vooral van Canadeesche vossen, komen althansdirect of indirect uit Canada of van het Prince Edward Island enhebben dus vrij zeker ook hun gasten meegebracht. Deze veronderstelling werd dan ook dit jaar door de feiten be-vestigd. Bij het onderzoek van 62 monsters ontlasting van vossenvan verschillende fokkerijen bleken niet minder dan 23 dieren be-smet te zijn met de voor de Capillaria aerophila karakteristiekecitroenvormige eieren, terwijl bij 2 dieren larven werden aangetrof-fen, die aan de Crenosoma vulpis vrij zeker toebehoorden. I)e be-smetting met de citroenvormige eieren was vaak zeer sterk ; inhet verzamelpreparaat (keukenzout ; suiker)

werden soms 10â€”20eieren in ?Š?Šn gezichtsveld geteld. Geen der dieren vertoonde kli-nische verschijnselen, die op ziekte wezen ; van vele was de voe-dingstoestand opmerkelijk goed ; het symptoom : hoesten, werddoor de verschillende fokkers niet opgemerkt. Het betrof vrijwelsteeds dieren van ongeveer 9 maanden, die dus tegen Januari inpas gevormde paren voor de fokkerij waren bestemd. Deze bevindingen deden de vraag opkomen, of bij een dusdanigeuitgebreide besmetting en een oogenschijnlijk zoo geringe patho-geniteit voor het ge??nfecteerde dier, koopvernietiging op grond vanhet vinden van citroenvormige eieren in de faecali??n niet op denduur practisch onuitvoerbaar zou zijn te achten. Daarbij kwam nog het volgende : Sprehn, een Duitsch onderzoeker, wees er op, dat het vinden vancitroenvormige eieren alleen niet voldoende een diagnose : besmet-ting met Capillaria aerophila,

wettigde. Immers verschillende Tri-chinellida hadden deze eieren en een van deze was de bij den vos ook



??? voorkomende, in dedikke darmen levende, Trichuris vulpis, een worm,waaraan geen pathogene eigenschappen worden toegeschreven. Het was dus allereerst zaak, uit te maken of bij de, met de citroen-vormige eieren besmette dieren van longworm, of darmworm sprakewas. In afwachting van een onderzoek op een cadaver hebben wijtoen getracht de diagnose in een van beide richtingen waarschijn-lijker te maken door de volgende proef. Bij een drietal vossen, besmet met Uncinaria, Ascaris en metcitroenvormige eieren werd na 24 uur vasten een wormkuur toe-gepast met tetrachlooraethyleen, dat ons reeds eerder zeer gunstigeresultaten had gegeven. Na vijf dagen werd de ontlasting gecon-troleerd. Gevonden werden alleen citroenvormige eieren. Ofschoonniet bewijzend, maakt de proef infectie met Trichuris vulpis bijdeze dieren toch onwaarschijnlijker. Het onderzoek van longen en luchtpijp,

benevens van het maag-darmstelsel van drie gestorven vossen van verschillende eigenaars,gaf ons ten slotte de gewenschte opheldering. Bij twee der dierenwerden in de luchtpijp en de bronchi??n tot zelfs in de fijne vertak-kingen eenige Capillaria aerophila gevonden ; bij een dezer dierenwaren slechts twee exemplaren vindbaar ; het waren twee rijpewijfjes, die duizenden eieren produceerden.1) Zij zaten in het bo-venste deel van de trachea ; ontstekingsverschijnselen ter plaatsekonden niet bij macroscopische beschouwing worden waargenomenevenmin als slijmproppen. In de overige deelen van de trachea ende bronchi??n konden geen wormen worden aangetoond. Ofschoonzeer nauwkeurig naar de moeilijk zichtbare haardunne parasietenwerd gezocht. Bij het andere dier was de trachea wormvrij ; juistter plaatse van de splitsing werden enkele exemplaren in slijm-propjes aangetroffen ; ook in de

verdere vertakkingen werden zegevonden. Dit dier was in tegenstelling met het vorige zeer mager.Vermeld dient echter tevens, dat een heftige darmbesmetting bleekte bestaan met Uncinaria. Bij beide vossen werden in de ontlastingvele citroenvormige eieren gevonden. Bij het derde dier, hetwelk door een ongeval stierf .werden, eveneensin de bronchi??n, enkele exemplaren van Crenosoma vulpis gevonden.In de rijpe wijfjes konden de larven gemakkelijk worden vastgesteld. Wat leert ons dit onderzoek ? Wij weten dus nu, dat de beide doorAllen vermelde longwormen ook in ons land bij de vossen voor-komen ; dat vooral het aantal dieren met de Capillaria aerophilagroot is en dat de besmette volwassen dieren meestal weinig ver-schijnselen vertoonen. Voor verdere beoordeeling is het nu van belang verder de mee-ning van Sprehx over de infectie met deze wormen weer te geven,vooral ook, omdat zij

afwijkt van die van Allen. De Crenosoma vulpis, een tot de Strongylida behoorende ronde \') De identificeering van den parasiet bij dit dier geschiedde door Dr. Baudet.



??? worm, acht Sprehn op grond van de bevindingen bij secties vanvossen in Duitschland die zooals bekend eveneens uit Amerika ge??m-porteerde of afstammelingen daarvan zijn, voor deze dieren zeergevaarlijk. De worm leeft volgens de literatuuropgaven, die echterslechts spaarzaam zijn, in de bronchi??n en trachea en veroorzaaktin den regel geen opvallende verschijnselen van wormpneumoni??n.Niettemin doet de chronische bronchitis, die door de wormen ont-staat, het dier sterk verzwakken. Wanneer slechts weinig wormenaanwezig zijn, kunnen klinische verschijnselen ontbreken ; tochkunnen zij plotseling een verergering te weeg brengen, die tot dendood voert. In andere gevallen treedt een sleepend verloop op mettot einde den dood. De klinische diagnose is slechts door onderzoekvan sputum, tracheaalslijm of verschc ontlastingmonsters mogelijk;men vindt er in de jonge larven van den

worm, dus geen eieren.De parasiet legt geen eieren, maar is levendbarend. De met defaeces der dieren afgaande larven ontwikkelen zich in de vrijenatuur en komen met voedsel enz. weer in het vossenlichaam. De tweede worm is, volgens Sprehn, veel minder gevaarlijk. Indit opzicht staat hij merkwaardigerwijze tegenover Allen. DeCapillaria aerophila of Eucoleus aerophilus, behoorende tot deTrichinellida komt behalve bij den vos ook bij de kat voor. VolgensHenry komt hij ook bij den hond voor ; verder werd hij door M??l-ler bij den marter en door Henry bij den steenmarter gevonden.De parasiet vindt men in bronchi??n ; zelden in de neusholte. Totheden zijn â€” volgens Sprehn â€” alleen trac.heaal- en neusslijmvlies-aandoeningen, door deze wormen veroorzaakt, beschreven. Dezemeening is echter zonderling ; het werk van Allen moet toch aanSprehn bekend zijn. Bestrijding van deze beide wormen

is tot heden zonder resultaatgebleven. Sprehn acht het, ondanks het feit, dat over ernstige aan-doeningen slechts weinig is geschreven, van groot belang, dat hetvraagstuk nauwkeurig wordt bestudeerd, vooral wat de Crenosomavulpis-infectie betreft. Uit het voorgaande blijkt, dat men omtrent het voorkomen vanbeide parasieten bij de vossen der fokkerijen voldoende is ingelicht;zoowel bij de Canadeesche dieren als bij de afstammelingen derimport vossen werden ze aangetroffen, ook in ons land. Over depathogeniteit dezer parasieten zijn de gegevens nog niet eenslui-dend en nog zeer onvoldoende. De dierenarts, die met de fokkerijen van vossen contact houdt,zal goed doen zijn volle aandacht aan deze parasieten te wijden,daar het verlies van enkele jonge dieren een economisch grootnadeel beteekent. Geregeld klinisch onderzoek zal noodig zijn, waarvermagering, hoesten worden waargenomen.

Nauwkeurig onder-zoek van faecesmonsters, waarbij in versche verzamelprepara??en



??? moet worden gezocht naar Capillaria-eieren en Crenosoma-larven,zal moeten plaats vinden. Bestrijding van de longwormziekte zal moeilijk zijn. De prophy-laxis zal daarbij wel steeds de voornaamste factor zijn, althansvoorloopig. Geregeld verwijderen van faecali??n uit hokken en ren-nen ; het adviseeren tot het vervaardigen van rensystemen, waarde vloerbedekking ontsmet of vernieuwd kan worden. Op grootefokkerijen in Amerika worden transportabele machines, waarmedegroote hoeveelheden kokend water kunnen worden aangevoerd,daarvoor met blijkbaar goed succes gebruikt ; het zand van de renwordt ermede ontsmet. Beter zal zijn het reeds hier te lande be-staand systeem der cementen bodembedekking (tegels, beton).Het daarover aangebrachte laagje zand kan worden ververscht. Voor directe bestrijding: iÂ°. kan gebruik gemaakt worden vanmiddelen, die per os opgenomen, door de longen

grootendeels wordenuitgescheiden, zooals creosoot, terpentijnolie, eucalyptusolie ;2Â°. kunnen dampbaden (inhalaties) worden gegeven, waardoor hetslijmvlies van de besmette deelen met teer-, creosoot- of terpentijn-dampen wordt bereikt ; de behandeling is echter tijdroovend enpractisch moeilijk door te voeren ; 30. kunnen intratracheale in-spuitingen worden toegepast, waarvoor Henry b.v. creosoot enoleum olivarum (1 : 9) (1â€”2 c.c.) aanbeveelt ; 40. kan getrachtworden met een tracheoscoop, ingebracht door den mond, de be-smette deelen te bereiken. Gezien echter de zitplaats der para-sieten vaak diep in de trachea en zelfs in de bronchi??n zal dezemethode vermoedelijk slechts theoretische waarde hebben. Detoekomst zal verder moeten leeren, in hoeverre de pathogeniteitder verschillende parasieten een behandeling noodig maakt enwelke therapie zich voor deze dieren als de minst gevaarlijkeen

meest werkzame het beste zal leenen. LITERATUUR. Allen and Chester. Theorv and Practice in fox ranching 192S. Sprehn. Endoparasiten und die durch sie hervor gerufenen Erkrankungen bei Pelztieren. Vortr?¤ge der Reichszentrale f??r Pelztier- und Rauchwaren Forschung. Leipzig 1928.Sprehn. Die wichtigsten tierischen Parasiten unserer Pelztiere, D. T.W. 36, 192S. No. 46. S. 763â€”767.Henry. Elevage et Fourrure Dec. \'28. Etudes scientifiques. Capillariose respiratoire du renard argentc. ZUSAMMENFASSUNG. Bei 23 von 62 untersuchten Faecesproben von Silberf??chsen von verschiedenenZuchtanstalten wurden citronenf??rmige Eier gefunden. Bei der Sektion von zweiF??chsen wurde Capillaria a??rophila in der Trachea und in den Bronchien gefunden,bei einem dritten Fuchs Crenosoma vulpis. W?¤hrend Sprehn den erstgenanntenParasiten f??r ziemlich ungef?¤hrlich h?¤lt, ist Allen der

entgegengesetztenMeinung. Ueber die Pathogenit?¤t sowohl von Capillaria a??ropliyla als auch vonCrenosoma vulpis sind deshalb noch weitere Untersuchungen n??tig.



??? R?‰SUM?‰. L\'auteur examina les f?¨ces de renards argent?Šs et trouva 23 fois (sur 62) desoeufs de n?Šmatodes en forme de citron. A l\'autopsie de deux des renards il d?Šcelades ,,capillaria aerophila" dans la trache?Š ; chez un troisi?¨me des ,,crenosomavulpis". L\'auteur croit que le capillaria n\'est pas tr?¨s pathog?¨ne ; Allen est d\'uneopinion contraire. Des recherches ult?Šrieures sur la pathog?Šnit?Š des deux vers,sont n?Šcessaires. SUMMARY. The author examined the faeces of silverfoxes. In 23 out of 62 he detected lemonshaped wormeggs. At the post-mortem examination on the foxes he found capil-laria aerophila in the trachea ; in a third fox : crenosoma vulpis. The author takes it that the capillaria is not very pathogenic. Allen is of op-posite opinion. Further investigations are necessary as to the pathogenicity ofthe two worms. VERKLARING DER AFBEELDINGEN :Afbeelding I. Capillaria

aerophila (Eucoleus aerophilus). Rijp wijfje grooten-deels opgevuld met eieren. De lichtgele worm is gemiddeld 3 4 cM..lang en zeer dun. De eieren zijn citroen-vormig.Afbeelding II. Als I. De eieren zijn in hoopjes uit de uterus gedrukt en liggen buiten het lichaam van den worm.Afbeelding III. Eieren van Capillaria aerophila in een verzameipreparaat vande uitwerpselen. Afbeelding IV. Crenosoma vulpis. Karakteristieke kop; de over elkaar schuivende ringen geven den indruk van uitstekende scherpe punten.Afbeelding V. Als IV. Achtereinde van den circa 1,5 c.M. langen worm, conischtoeloopende. De uterus is vrijwel geheel opgevuld met larven,(levend barend). Het mannetje is circa 8 m.M. lang en heeft eenbursa copulatrix met verdere uitsteeksels.



???



???



??? ABNORMALE VERLOSSINGEN UIT DE KLINIEK VOOR VETERINAIRE VERLOSKUNDE DER RIJKS-UNIVERSITEIT TE UTRECHT GEDURENDE HET CURSUSJAAR 1927â€”1928 door Dr. F. C. VAN DER KAAY, Conservator. In het cursusjaar i September 1927â€”r September 1928 werddoor de Kliniek voor Veterinaire Verloskunde verloskundige hulpverleend bij 299 runderen, 18 paarden, 4 schapen, 3 geiten, 36varkens, 38 honden en 12 katten te zamen 4ro dieren. Runderen. Van de 299 runderen, waarbij onze hulp werd ingeroepen, kalf-den 121 dieren normaal, terwijl bij 178 runderen de geboorte eenabnormaal verloop had. Onder deze 178 abnormale geboortendeden zich de volgende gevallen voor : Bij 49 runderen bleef het kalf, hetzij nadat de eigenaar het voor-stel had doen geboren worden, of nadat wij den. partus zoovergetermineerd hadden, kruis op kruis zitten. Het te groote achter-stel

werd op de gebruikelijke maier met de kettingzaag gehal-veerd en de partus getermineerd. Bij een dezer koeien trad een vrij hevige vaginitis op. I loeweldit proces aanvankelijk neiging vertoonde te genezen en de vaginawederom een genezen slijmvlies vertoonde, bleef de koe steedsmeer of minder persen en bleek zich een parametritis ontwikkeldte hebben, welke aanleiding gaf het dier ongeveer 4 weken na denpartus te slachten. In 19 gevallen kwamen het hoofd en twee voorbeenen in devagina, maar was de omvang van het kalf te groot om dit zonderembryotomie geboren te doen worden. Steeds werd hierbij be-gonnen met het wegnemen van het hoofd met behulp van hettoestel van Thygesen of met de prionofoor van Eikelenboom.Het hoofd werd precies achter de ooren afgezaagd, zoodat wij eenlange halsstomp overhielden. Daarna werd, indien de ruimte heteenigszins toeliet de halsstomp teruggebogen

naar de zijde waarhet voorbeen niet werd weggenomen en ondertusschen het wegte nemen voorbeen aangetrokken De halsstomp ligt nu veiligteruggeslagen tegen de ribwand en het voorbeen kan dan verbuiten de vulva worden getrokken en gemakkelijker subcutaanworden los gemaakt, dan wanneer men de halsstomp rechtuitin de vagina laat liggen. Is het voorbeen los gemaakt, dan wordtde halsstomp weer recht gelegd en het voorbeen verwijderd. In al deze gevallen kon het kalf nu kruis op kruis getrokkenworden en werd daarna het achterstel met de kettingzaag gehal-veerd.



??? Voor het afzagen van het hoofd prefereeren wij het toestel vanThygesen boven dat van Eikelenboom, omdat het laatste meerruimte inneemt en zoodoende de reeds sterk gerekte vaginawandnog meer op den proef stelt. Bij een dezer gevallen ontwikkelde zich na drie dagen binnen24 uur een sterke phlegmoneuse ontsteking van vulva, vagina enomgeving (Geburtsrauschbrand), welke noodzaakte het dier dendag daarop te slachten. In 16 gevallen liet de afmeting van het bekken der koe niet toe,dat hoofd plus 2 voorbeenen in de vagina kwamen en bleef hethoofd voor het bekken in den uterus liggen. Hierbij werd eenvoorbeen subcutaan verwijderd, nadat het hoofd wat op zijde wasgeduwd. Daarna kon het hoofd plus het tweede voorbeen in de vaginakomen en het kalf tot kruis op kruis geboren worden, waarna hetachterstel op de gebruikelijke manier werd gehalveerd. In 4 gevallen was een

abnormale ligging van het hoofd deaanleiding, dat onze hulp werd ingeroepen. In een geval was het hoofd op de ribwand teruggeslagen en be-stond ook een beiderzijdsche carpaalligging. Na repositie verliepde partus normaal. Bij een tweede geval was de kop ook vrij verop zijde teruggeslagen, maar was door sterke vergroeiing dei-halswervels onmogelijk te reponeeren en werd de hals met hettoestel van Thygesen doorgezaagd ; daarna kwam het kalf kruisop kruis en werd, nadat het achterstel was gehalveerd, de partusgetermineerd. In het derde geval was het hoofd ook opzij de teruggeslagen ende uterus zoo sterk gecontraheerd, dat repositie gevaarlijk werd .meer ruimte hiertoe werd verkregen, nadat een voorbeen subcu-taan was verwijderd. Bij het vierde geval lag het hoofd eenigszins gedraaid voor denbekkeningang ; na draaiing van het hoofd met behulp van deduim in het eene en de

middelvinger in het andere oog, kon ditin de vagina gebracht worden, waarna de partus normaal verliep. Een of beiderzijdsche carpaalligging eischte in 11 gevallen onzehulp. In 9 gevallen kon de repositie vrij gemakkelijk plaats vindenen de partus daarna worden be??indigd. In een geval moest ook nog het achterstel gehalveerd wordenEenmaal trad carpaalligging gecombineerd met rugligging op ;nadat repositie had plaats gevonden, verliep de partus verdernormaal. Beiderzijdsche schouderligging werd aangetroffen bij ?Š?Šn koe.Repositie was vrij lastig, daar er een geringe contractuur van debuigpezen bestond. Bij normale stuitligging bleek in 12 gevallen een te grootevrucht aanwezig te zijn. Steeds werd in deze gevallen een achter-



??? been afgezaagd met behulp van het toestel van Thygesex. Indienhet mogelijk is, moet men de zaag leggen aan de andere zijde derstaart dus tusschen staartwortel en tuber i s s c h i i van de anderezijde, men zaagt dan ook tevens een groot deel van het bekkenweg en verkleint zoodoende de omvang van het achterstel nogaanmerkelijker. Nadat een achterbeen plus ingewanden verwijderdwaren, kon het kalf in deze gevallen geboren worden. Gemakkelijker zou het bij deze stuitliggingen zijn, indien hettoestel van Thygesex nog 10 a 15 c.M. langer was. Bij 5 kalveren was het wegnemen van een achterbeen eningewanden niet voldoende en moest ook nog het voorstel ver-kleind worden. Volgens de methode van Linthorst werd ?Š?Šnvoorbeen weggenomen en toen kon de vrucht geboren worden. Bij i kalf was de wegname van ?Š?Šn voorbeen niet voldoende enwerden beide volgens de methode van

Linthorst verwijderd,waarna de borstkas kon passeeren. Zijn een of beide voorbeenen verwijderd, clan vormt hoogstzelden de afmeting der borstkas nog een bezwaar om te passeeren.Ook wanneer in deze gevallen het lijkt, dat het borstbeen meerof minder naar beneden voor het bekken uitsteekt en het bekkenjuist buiten gebracht kan worden, bereikt men met wegnamevan i of 2 beenen vrijwel steeds zijn doel. De borstkas kan zichnu gemakkelijk aan den ingang van het bekken aanpassen en hetis maar hoogst zelden noodig dan nog een ribwand weg te nemen. Het wegnemen van de geheele wervelkolom zooals van Diermexin het tijdschrift van 1 Juli 1928 beschrijft lijkt mij niet eenvou-diger dan een of twee voorbeenen volgens de methode van Lint-horst weg te nemen. Het eenige bezwaar, dat men ondervindtbij de methode van Linthorst is de bevinding, dat het onderstedeel der voorbeenen achter een

uteiusplooi schuil gaat en menwel eens moeite moet doen deze hier achter van daan te halen.Een lange arm is dan van veel nut. Heeft men het bejn eenmaalnaar achteren gehaald, dan is het ook vrij vlug te verwijderen, los-spatelen en splijten der huid zijn vaak reeds voldoende. Hij een zeer sterk ontwikkelde eenigszins emphysemateusevrucht was het ons onmogelijk met het toestel van Thygesexeen achterbeen af te zagen. Dit werd dan ook subcutaan verwij-derd. Het tweede werd verwijderd met behulp van het instrumentvan Thygesex. Daarna bleef het bekken van de vrucht nog voorhet moederlijk bekken stuiten. Ingewanden en een bekken helftwerden verwijderd, nog was het onmogelijk de vrucht iets verderte krijgen, wij hebben toen geadviseerd het dier te slachten. Hierbijbleek toen een voorstel aanwezig te zijn, dat nog 125 pond woog. Voor het wegnemen van een achterbeen is het toestel van Thy-

gesex te verkiezen boven dit van Eikelenboom, daar het eersteveel minder ruimte inneemt.



??? Beiderzijdsche heupligging werd in 7 gevallen geconstateerd. Hierbij is bij zes kalveren een achterbeen met behulp van hettoestel van Thvgesen afgezaagd daar repositie te gevaarlijk wasen eenmaal bestond een ingetreden heupligging, waarbij met be-hulp van 2 Weinmannsche lussen de partus als zoodanig getermi-neerd kon worden. Bij een koe, waarbij 24 uur geleden een kalf normaal geborenwas en die bleef persen, vonden wij nog een kalf met een eenzijdigetarsaalligging en sterk opgesloten cervix. Het been werd ge-amputeerd onder de tarsus met het toestel van Thvgesen endaarna had de partus plaats. Beiderzijdsche tarsaalligging werd waargenomen bij 2 kalveren. Beide malen werd het been in de heup met het toestel van Thy-gesen afgezaagd. Een koe werd ons ter behandeling aangeboden, nadat het achter-stel van een emphysemateus kalf na trekken door 4 personen vanhet voorstel

was afgetrokken. Nadat 2 voorbeenen volgens demethode van Linthorst verwijderd waren, kon het overigegedeelte geboren worden. Bij tweelingdrachtigheid werd 6 malen hulp verleend. Een dezerkoeien vertoonde een zeer groote buikomvang, terwijl links enrechts een kalf was te stooten. Juist voor den partus ontwikkeldezich in den loop van twee dagen een hernia uteri rechts voor denuier. Op den morgen, dat het begin van de hernia was waar tenemen, mestte de koe vast en at slecht. Rectaal was een lichteanteversio uteri te voelen. Bij den partus kwam de allanto??s nor-maal buiten, maar door de slechte werking der sterk uitgezetteuterus en van de gedeeltelijk verscheurde buikspieren werd hetkalf niet in den geboorteweg gedreven, maar bleef hiervoor stekenen moest met behulp van touwtjes achter de ooren en aan debeenen verwijderd worden. Het tweede kalf lag met terugge-slagen hoofd ; na

repositie hiervan verliep de partus verder ge-makkelijk. Bij een tweede koe lagen hoofd en 2 achterbeenen en 2 voor-beenen in carpaalligging voor het bekken. Na repositie dercarpaalligging en terugduwen der achterbeenen werden dekalveren geboren. Bij de derde bestond een eenzijdige schouderligging plus eenbeiderzijdsche tarsaalligging. Beide waren te reponeeren. Bij 3 koeien lag een kalf voor den bekkeningang in heupligging.Een achterbeen werd met Thvgesen afgezaagd en daarna konhet kalf met behulp van een Weinmannsche lus geboren worden.Voor repositie was in deze gevallen de uterus reeds te veel ge-contraheerd. Bij torsio uteri werd in 21 gevallen hulp verleend : 15 maal be-stond een torsio uteri naar links, wisselende in sterkte van 90â€”1803,



??? welke alle met de hand werden opgeheven ; ri malen werd hierbijeen levend kalf geboren en 4 malen een dood kalf, maar dit waseerst gedurende korten tijd dood. Afwijkingen aan deze doodevruchten waren niet aanwezig, de haren van de kalveren lietenniet los. Bij deze koeien was het vruchtwater vrijwel steeds noggeheel aanwezig. Bij een torsie van 270Â° naar links was al het vruchtwater afge-vloeid, het kalf gestorven en de uterus sterk gecontraheerd. Metde hand de torsie op te heffen gelukte niet, eenmaal wentelen vande koe met fixatie der vrucht gaf succes. De cervix moest daarnamanueel opgerekt worden. Bij een koe bestond een torsi van r8oÂ° naar links. Geringe hoe-veelheid stinkend vruchtwater was aanwezig en het kalf was dood.Geheel met de hand de torsie op te heffen gelukte niet, eenmaalwentelen herstelde de normale ligging. De cervix moest daarnamanueel verwijd worden. Bij een

koe bestond een torsie naar links van r8oÂ°, welke reedsgeruimen tijd bestond ; (het kalf was dood) ; manueel was ze opte heffen. Cervix en uterus waren vrij sterk gecontraheerd, zoodatbij het extraheeren van het kalf de uterus juist craniaal van decervix scheurde en de koe geslacht moest worden. Bij twee koeien bestond een torsie naar rechts ; een dezer koeienwas reeds 3 dagen ziek, at niet meer en had dunne faeces. Deuterus was 1800 gedraaid. Het kalf was dood ; manueel werd de torsie opgeheven en daar-na de cervix voorzichtig met de hand opgerekt ; de partus verliepverder zonder bezwaar. De tweede koe had een week geleden aanstalten gemaakt omte kalven. De banden waren evenwel weder teruggekomen, hetuier was weer geslonken, de koe was ziek geworden. De torsie was1800 sterk, het kalf was dood ; stinkend secretum vloeide af.Nadat de uterus manueel was gereponeerd, bleek de

cervix zoosterk te zijn opgesloten, dat deze niet meer op te rekken was ener werd geadviseerd tot slachten. Bij een koe bestond een praecervicale torsie. Vaginaal warengeen plooien te voelen, alleen de cervix voelde erg dik aan en wasgedeeltelijk geopend. Rectaal was de torsi goed waar te nemenMet de hand kon de draaiing opgeheven worden en een levendkalf geboren worden. Bij 14 vroeggeboorten, wisselende van 3 maanden tot 2 wekenvoor den normalen kalftijd, werd hulp ingeroepen. In de meestedezer gevallen betrof het afwijkingen in de ligging van het kalfn.m. carpaalligging, heupligging, tarsaalligging, afwijkingen in deligging van het hoofd. Enkele dezer kalveren waren emphysema-teus. Repositie was meestal eenvoudig en daarna kon de geboorteplaats vinden.



??? In enkele gevallen lag het kalf normaal, maar waren de uterus-contracties onvoldoende. Eenmaal moest bij een schistosomum reflexum hulp verleendworden. De staart, twee krom gegroeide bee-nen plus ingewanden vanhet kalf waren voor de bekkeningang te voelen. Eenvoudigetrekkracht was hierbij voldoende de geboorte te doen plaatshebben. Bij twee koeien traden onvoldoende uteruscontracties op. Eendezer leed aan een sterke prolapsus vaginae met tumorvormingin de vagina. Met touwtjes aan het hoofd en beenen vond de partusgemakkelijk plaats. Bij de tweede koe was geen afwijking te vin-den, maar werd het kalf niet in de geboorteweg gedreven ; ookhier was trekkracht voldoende de partus te be??indigen. Een koe werd ter behandeling aangebracht, omdat zij reedslang over tijd zou zijn. Vaginaal was geen onderzoek in te stellenomdat de vagina te nauw was. De banden waren niet

weg, de uierwas slap. Rectaal was een kleine sterk gecontraheerde uterus tevoelen waarin een vrucht aanwezig was. Na 2 dagen werd zonderhulp een kleine gemummificeerde vrucht uitgedreven. Bij een koe lag het kalf in rugligging, 2 voorbeenen lagen inde vagina. Nadat touwtjes aan de beenen waren bevestigd enzachtjes hieraan werd getrokken kon vrij gemakkelijk het kalfgedraaid en geboren worden. Paarden. Bij 18 paarden werd verloskundige hulp verleend ; 14 merrie sveulenden normaal. E?Šn merrie aborteerde op ongeveer 4 maanden.Bij ?Š?Šn merrie kwamen de achterbeenen tot aan de kogels buitende vulva, maar verder vorderde de partus niet. Met eenige trek-kracht werd het achterstel geboren. Ook het voorstel zat eenoogenblik vast. Toen het veulen geboren was, bleek er een geringetorticollis te hebben bestaan. Bij twee merries lag het veulen instuitligging ; bij ?Š?Šn hiervan in

rugligging en bij de andere in zij- 1\'gging- Terwijl eenige trekkracht werd uitgeoefend, gelukte liet de rug-en zijligging op te heffen en kon het veulen, hoewel moeilijk, nogjuist zonder embryotomie geboren worden. Schapen. Bij 4 schapen werd verloskundige hulp verleend ; 2 leden aanprolapsus vaginae. De vruchten stierven en konden met veelmoeite door de nauwe cervix verwijderd worden. Bij het derdewaren onvoldoende uteruscontracties aanwezig, waarschijnlijkdoordat het dier lijdende was aan een hevige mastitis. Bij hetvierde bestond paraplegia antepartum ; ?Š?Šn groot dood lamwerd verwijderd. Na verloop van eenige weken is het dier weerop de been gekomen.



??? Geiten. Bij 3 geiten werd verloskundige hulp verleend. Bij allen betrof het eenvoudige repositie\'s. Varkens. Bij 36 varkens werd verloskundige hulp verleend. In 12 gevallen werd sectio caesarea verricht, 9 herstelden hier-van en drie stierven. Bij de herstelde dieren zijn er ook enkeledoode soms zelfs emphysemateuse biggen verwijderd. In 2 gevallenkwamen varkens met een lichte prolapsus vaginae ter behande-ling. De partus verliep met behulp van een pituglandol-injectievrij normaal. Bij een hiervan ontstond 12 uur na de partus eenprolapsus recti. Het dier begon plotseling zoo hevig te persen, datde rectumwand scheurde en de ingewanden plus uterus naarbuiten kwamen. Bij de tweede ontstond ongeveer 5 weken na departus vrij plotseling een sterke prolapsus vaginae. Het dier begontijdens het vervoer sterk te persen. De vaginawand scheurde ener ontstond een prolapsus van de vesica urinaria en

dunne darmen. Bij een varken was gedurende de drachtigheid een sterke pro-lapsus vaginae ontstaan. Bij het vervoer naar de verloskundigekliniek scheurde de vaginawand en ontstond een prolapsus vande bevruchte uterus. Bij 3 varkens met een vrij groote prolapsusvaginae, welke in partu aangebracht werden en waarbij ook napituglandol-injectie de biggen niet of slechts gedeeltelijk verwijderd,waren, werd sectio caesarea verricht ; allen stierven. Bij de overige werden met behulp van intraveneuse of subcutanepituglandol-injecties en met behulp van haakjes en varkensstrop-jes de biggen geboren. Honden. Bij 38 honden werd hulp ingeroepen. Bij 9 honden werd hyster-ectomie of sectio caesarea verricht. 5 dieren stierven, 4 genazen. 12 honden wierpen normaal. Bij 17 honden werd met behulp van subcutane pituglandol-injecties en tangetjes de partus be??indigd. Een hond werd aange-bracht met een

sterk uitgezette en gespannen buik. Deze waslangzamerhand ontstaan nadat zij gedekt was. Het dier had hetzeer benauwd. Teekens, die er op wezen dat de partus reeds be-gonnen was waren niet aanwezig. Laparotomie werd verricht eneen sterke hydrops ascites werd gevonden. De uterus was vergroot,maar niet dragend. De ovari??n waren sterk cysteus ontaard.E :kele uren na de operatie stierf het dier. Een duidelijke oorzaakvoor de hydrops ascites werd noch tijdens de operaties, noch bijde sectie op het gestorven dier gevonden. Katten. Bij 12 katten werd verloskundige hulp verleend. Met behulpvan pituglandol-injecties en tangetjes werden de jongen ver-wijderd.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Zuid-Holland. Het Bestuur heeft onderstaande circulaire aan de leden der Afd. Zuid-Hollandtoegezonden : \'s Gravenhage, 7 Maart 1920. Geachte Collega, Naar aanleiding van de bestaande plannen, ook in de provincie Zuid-Hollandmet de bestrijding der Tuberculose onder het rundvee aan te vangen, aan welkeuit den aard der zaak de dierenartsen een levendig aandeel zullen moeten nemen,werden deze op de, d.d. 22 Februari j.1. te Rotterdam gehouden bijeenkomst onzerleden, uitvoerig besproken. Aangezien nu ook de niet ter vergadering aanwezigen bij die bestrijding zijnbetrokken en ter bevordering der gewenschte samenwerking in deze, werd onsbestuur uitgenoodigd, het ondervolgende ter kennis van onze leden te brengen : ie. Het is, om verschillende redenen, wenschelijk, dat het onderzoek van eenbepaalden veestapel of van

een rund, opgedragen worde aan den dierenarts, welkepraktiseert bij den eigenaar, bezitter van dit vee. 2e. Voor de gevraagde diensten, met inbegrip van de daaraan verbondenadministratieve werkzaamheden, zal. als minimum, /i. per rund in rekeninggebracht worden aan de leden elcr Vereeniging met Rijkssteun, aan die eener Yer-eeniging zonder Rijkssteun per rund ?’1.15 bij de toepassing van de ophthalmo/ 1.25 bij die der subcutane methode (in beide gevallen dus / 1.â€”, plus de keistcneler gebruikte tuberculine), een tarief, waarbij zich ook de dierenartsen in de pro-vincie Noord-Holland en Utrecht hebben aangesloten. 3e. Het zal aanbeveling verdienen, in antwoord op de uitnoodiging eenerVereeniging om tot eene verbintenis toe te treden, deze te verwijzen naar hetbestuur van de afd. Zuid-Holland der Mij voor Diergeneeskunde, SecretariaatFred. Hendrikplein 6 te \'s-Gravenhage. Een

dergelijke regeling is ook in Noord-Holland en in Utrecht in het leven geroepen. Alleen langs dezen weg zal, meenen wij, eene voor alle dierenartsen geldenderegeling tot stand kunnen komen, eene regeling, die zoowel de persoonlijke, alsonze standsbelangen in het algemeen, ten goede komt. Ter verkrijging der zoo zeer gewenschte samenwerking alzoo, noodigen wij lbeleefd uit, ons mede te deelen, of U zich bij het bovenstaande wenscht aan tesluiten. Indien niet, zoo houden wij ons aanbevelen. Uwe bedenkingen terzakealsnejg te vernemen. Op een spoedig antwoord, en in ieder geval v????r of e>p 25 Maart a.s. wordt onzer-zijds veel prijs gesteld. Hoogachtend, Het Bestuur. Jaarverslag over 1928 van de Afd. Noord-Brabant. Het aantal leden van de Afdeeling is in het afgeloopen jaar gestegen tot |o.Slechts een paar practiseerende collega\'s staan nog buiten het Afdeelingsverband,hetgeen niet

gewenscht is, vooral niet, nu ele Maatschappij voor Diergeneeskundezich meer gaat ori??nteeren in de richting van de vakbeweging. Door de Provinciale Staten werd eiverwogen de subsidie van enkele collega\'s inte trekken. Om dit te voorkomen, werd een bespreking gehouden met den griffierder Staten, hetgeen helaas niet het verlangde resultaat mocht opleveren. Met den Noord-Brabantschen Christelijken Boerenbond werden onderhandelingengeopend tot het verkrijgen van een uniform tarief voor het enten van kippenIn afwachting van de te nemen beslissingen van de Commissie voor Beroepsbe-langen zijn deze besprekingen nog niet definitief be??indigd.



??? Di.\' Afdeeling heeft in liet bijzonder haar aandacht gewijd aan het programmavan de Alg. Vergadering, de pullorumbestrijding en het organiseeren van eencursus voor pluimveeziekten, welke cursus door bijna alle practici in een der lokalenvan het gemeentelijk slachthuis te Tilburg gevolgd zal worden. In de voorjaarsvergadering werd door collega Veenbaas een voordracht ge-houden over het besmettelijk verwerpen der runderen. In de najaarsvergadering werd collega Kirch gekozen tot afgevaardigde in hetHoofdbestuur. Het Afdeelingsbestuur bleef, door herverkiezing van den isten Secretaris, onge-wijzigd. De Secretaris, Raamsdonksveer, Maart 1929. G. van de Werf. Jaarverslag over 1928 van de afdeeling Noord-Holland. In den loop van het jaar bedankte 1 lid wegens vertrek naar elders en werdeu3 nieuwe leden ingeschreven, zoodat op 31 Dec. 1928 het aantal leden bedroeg 59,waaronder 1 eerelid.

Als secretaris werd in de plaats van ondergeteekende gekozencollega P. C. Eichholtz, zoodat het bestuur thans als volgt is samengesteld :J. A. Klauwers, Voorzitter; K. Schuijtemaker, Vice-Voorzitter ; P. C. Hich-holtz, Secretaris en M. 1). Booij, Penningmeester. I11 het afgeloopen jaar werden 3 vergaderingen gehouden, waarin door de col-lega\'s j. Flohil, Dr. J. van der Hoeden en S. Simons respectievelijk werden inge-leid de volgende onderwerpen : De urgentie van het nemen van wettelijke maat-regelen tegen Sarcoptesschurft bij runderen ; Febris undulans bij den mensch,veroorzaakt door Bacterium abortus infectiosi Bang en de ziekteverzekering vanhet Nationaal Boerenveefonds. Voorts werden in een der hallen van het Amster-damsche abattoir demonstraties gehouden door onze leden K. H. Veenstra enDr. C. Postma betreffende het lymphestelsel bij het rund en liet varken. Bij derondvraag der

vergaderingen werd o. m. geklaagd over de te geringe vergoedingvoor de seruminspuitingen tegen mond- en klauwzeer en wederom over het toe-nemen der kwakzalverij. Aan het Hoofdbestuur werd op een desbetreffende vraag geantwoord, dat eentarief van / 0.075 voor het bloedaftappen bij de pullorumbestrijding te laag moetworden geacht en dat voorloopig slechts genoegen kan worden genomen met eentarief van minstens / 0.10. Voor de door de afdeeling op verzoek van het Hoofdbestuur georganiseerdepluimveecursus bestond zooveel belangstelling, dat het aantal deelnemers, intotaal 39, werd gesplitst in een groep van practici en een van keuringsveeartsen.De cursus voor de eerste groep is nog in het afgeloopen jaar, tot volle tevrederheidder deelnemers, afgewerkt en met een gezellig toepasselijk pluimvee-diner besloten. Nog dient in dit verslag te worden vermeld, dat de toestand van de kas

geenreden tot klagen geeft. Behalve aan liet zuinig beheer van onzen penningmeesteris dit zeker ook te danken aan het feit, dat niet zelden de hoofdschotel der agendavan de vergaderingen wordt verzorgd door een onzer leden, waardoor de verga-deringskosten tot een minimum worden beperkt. Fen woord van dank voor demedewerking dezer leden is hier zeker op zijn plaats. De Secretaris, J. Rinses. Verslag over 1928 van de Afd. Zuid-Holland Op het afgeloopen jaar kan men, wat de werkzaamheden onzer afdeelingbetreft, met tevredenheid terugzien Des te meer is het te betreuren, dat zoo\'11groot aantal leden (ca. 1 3) op hare bijeenkomsten afwezig was. Veel meer zou hetvereenigingsleven tot zijn recht komen, als meer algemeene belangstelling werdgetoond. Nog steeds schijnt men niet in te zien. dat juist in de afdeelingen hetbelangrijkste werk kan geschieden. LVI 27



??? Wegens vertrek naar N. O.-Indi?? verzocht ?Š?Šn der leden van de ledenlijst afge-voerd te worden, zoodat het aantal leden per uit. December go bedroeg. In het geheel werden 4 vergaderingen gehouden. In de samenstelling van hetbestuur kwam geen wijziging, daar de aftredende penningmeester met algemeenestemmen herkozen werd. De toestand der finanti??n was bevredigend, de kas sloot met een voordeeligsaldo van f 185.47. In de Maartvergadering werd door collega S. Simons het onderwerp â€žZiekte-verzekering" ingeleid (voor de bizonderheden zij verwezen naar ons tijdschrift).Bij de daarop gevolgde gedachtenwisseling bleek, dat de H.H. practici voorloopignog bezwaren hadden deze te steunen, waarom zij meenden de verdere ontwikke-ling der instelling nog te moeten afwachten. Den Heer Simons werd bij monde van den Voorzitter dank betuigd voor demoeite, die hij zich had willen

geven, de bizonderheden nader te belichten. Hierop volgde de voordracht van den Heer Dr. A. Klarenbeek over de toe-passing van R??ntgenstralen in de diergeneeskunst. Hij begon met de ontdekking dezer stralen te bespreken, schetste het nut vaneen transfoimator, van de veranderingen van stroom van lage in die van hoogespanning, behandelde de eigenschappen der stralen ten opzichte van het te be-stralen weefsel, het doordringingsvermogen, het begrip harde en zachte stralen,zoomede haar invloed op de photografische plaat .... enz. enz. De practischetoepassing bij mensch en dier, zeide hij, loopt nog al uiteen. Daargelaten den prijsder foto\'s, levert ze voor de diergeneeskunst nog vele moeilijkheden op, als daarzijn, de voor doorstraling ongunstige anatomische verhoudingen (vergelijk schou-der- en kniegewricht van mensch en dier), het bezwaar onze pati??nten een oogen-blik rustig te

houden, vooral voor wat aangaat de opname van lichaamsgedeeltenmet physiologische bewegingen (longen, hart, middenrif) welke echter grooten-deels ondervangen kunnen worden door moment-opnamen, groote stroomsterkteen eene zoo hoog mogelijke spanning. Dank zij de technische vorderingen is reedsveel bereikt ; van de hand van Prof. Eberlein, die lange jaren de medische bij-eenkomsten voor R??ntgenologie voorzat, verschenen de eerste artikelen op dier-geneeskundig R??ntgengebied. Bepaald practische uitkomsten heeft men passinds de laatste 2 jaren verkregen, zoodat het kleine huisdier ons geen moeilijk-heden van bcteekenis meer in den weg legt. De voordeelen van het kleine Philips-toestel voor den practicus werden mede besproken ; binnen zekere grenzen is hetgeschikt voor kleine huisdieren, voor de groote is de capaciteit te gering en zalhet de bestaande toestellen niet kunnen

vervangen. Zonder R.-apparaat zooeindigde de spreker is op dit oogenblik de klinische diagnose bij vele processenniet als volledig te beschouwen. Ten slotte werden nog tal van fraaie en zeer dui-delijke foto\'s vertoond van chirurgische afwijkingen en van verschillende aandoe-ningen van inwendige organen bij kleine huisdieren. Bij de rondvraag werd naar de reden van den hoogen prijs der foto\'s gevraagd.In hoofdzaak, zeide inleider, wordt deze beinvloed door de hooge afschrijvingenop de inrichting. Met een waardeerend woord van dank door den Voorzitter werdde belangrijke rede besloten. In de Mei-vergadering hadden wij het voorrecht Dr. G. M. v. d. Plank te hoorenover de : â€žinterne secretie in verband met veeteeltvraagstukken ". Ook deze redehad de onverdeelde aandacht en belangstelling der aanwezigen, zoodat allenmet de woorden van dank door den Voorzitter, ten volle instemden. In de

November-bijeenkomst sprak Dr. H. S. Frenkel over â€žgrepen uit devleeschhygi??ne". In den breede behandelde hij het vraagstuk van het bacteriologisch vleesch-onderzoek met de daaraan verbonden moeilijkheden, stond uitvoerig stil bij dekeuze der voedingsbodems, besprak de vraag, welke en hoeveel organen bij ditonderzoek in aanmerking komen .... enz. enz. Voor de bizonderheden vermeenen



??? wij tc mogen verwijzen naar het artikel van zijn hand : ,,Bact. Vleeschonderzoek"in ons tijdschrift van 15 Januari 1929, afl. 2. Het spreekt wel van zelf, dat bij de belangstelling die er tegenwoordig, ookonder de practici, voor de uitvoering der voorschriften in zake de Vleeschhygi??nebestaat, nog verschillende vragen werden gesteld, die door den spreker uitvoerigwerden beantwoord en toegelicht. Als nog werd door hem de aandacht gevestigd op de methode â€žLoewenstein"tot het sneller kweeken, dan tot op heden mogelijk was, van tubercelbacillen.Vaak ziet men bij de toepassing van deze reeds binnen enkele dagen de groei voorden dag komen. Voor de vleeschkeuring is ze, voorloopig althans, nog van betrek-kelijke waaide, omdat het proces daarvoor nog te langzaam verloopt. Met een kort woord werd nog besproken, de veelvuldig bij het rund voor-komende neurofibromatose, een systeemziekte

voornamelijk van het sympa-tische zenuwstelsel. Den Heer Frenkel werd aan het eind zijner rede, warmen dank gebracht doorVoorzitter en leden. Aan de pluimvee-cursussen zullen door 20 leden deelgenomen \'worden, liefstin het najaar. Eene regeling kon worden vastgesteld, z????, dat de persoonlijkeoffers het cijfer / 25.â€” niet zullen overschrijden. De door enkele leden betoogde wenschelijkheid, om bij het onderricht onzerstudenten, meer dan tot op heden, aandacht te wijden aan de kaasbereiding,leidde er toe, dat de Voorzitter dit vraagstuk met den betrokken hoogleeraarbesprak, met het gevolg, dat deze daarmede zijn instemming kon betuigen ende verzekering gaf bij zijn onderwijs er rekening mee te zullen houden. Ook werd aangedrongen op onderwijs in bijen- en vischziekten. Met de eerstezal reeds spoedig een aanvang gemaakt kunnen worden ; over de laatste geschiedtnog nader overleg,

een overleg, dat, dank zij de belangstelling in deze van dezijde van het Hoofdbestuur, vermoedelijk reeds spoedig de gewenschte oplossingzal kunnen brengen. Ook gingen er stemmen op om het ,,wild" mede in de keuring te betrekken ;gewezen werd o. m. op de gevolgen van een spoedig bederf van het wild, bijborst- en buikschoten. De bestrijding va*n de ..pullorumziekte" onder het pluimvee had de volle be-langstelling, althans van hen, die op onze bijeenkomsten verschenen. Gaarnestelde men zich beschikbaar op de, in de ons bekende circulaire aangegeven voor-waarden, daaraan mede tc werken. Voor zooveel noodig zou de techniek der agglu-tinatie, die, meende men, het best door de dierenartsen zelf ware te verrichten,op de pluimvee-cursussen behandeld kunnen worden. E?Šn onzer leden vestigde er in onze Maartvergadering de aandacht op, datzoowel de keuring als de herkeuring der

trekhonden in handen is gelegd van politie-agenten, van menschen dus, die daarvoor, meende men algemeen, de vereischtebekwaamheden missen. In de daaropvolgende bijeenkomst kon onze Voorzitterreeds meedeelen, dat de herkeuring der honden voortaan geschieden zal doorden betrokken inspecteur van den veeartscnijkundigen dienst of diens plaats-vervanger. Verschillende leden lieten hun afkeuring hooren over het schrijven door dieren-artsen ; in leekenbladen als : ,,Avicultura", â€žVeldbode", ,,de Vee en Vleesch-handel" .... enz. enz. Zij waren van oordeel, dat dit veelal ons vak-aanzien schaadt,in het bizonder, als men zich gaat bewegen op therapeutisch gebied. Anderen, erkennende dat sommigen der onzen de grens overschrijden, meenden,dat het schrijven voor een leeken-publiek ook wel zijn goede zijden heeft. Leekentoch, en zelfs zij, die men onder de inteilectueelen rekenen mag,

hebben op dier-geneeskundig gebied nog veel voorlichting noodig ; menigmaal staat men ver-baasd over de onder hen ten deze heerschende begrippen. Zeer sterke voorbeelden:werden dienaangaande meegedeeld. Grootendeels heeft men de schuld daarvanbij de dierenartsen zelf te zoeken, omdat zij te weinig voeling houden met het



??? groote publiek, hun kennis te veel onder de korenmaat houden. Het inzendenvan goede bijdragen over onze wetenschap en over onze kunst door een ieder opeigen gebied, zou aan die onkunde en aan het daaraan voortvloeiende gemis aanwaardeering, niet weinig ten goede komen. Het spreekt vanzelf, dat men daar-mede niet den weg moet opgaan van bepaalde medicaties of behandelingsmethodenvoor te schrijven, maar, dat men de zich daarvoor eigenende onderwerpen slechtsvan een algemeen standpunt heeft te behandelen. Een en ander gaf onzen Voor-zitter aanleiding dit vraagstuk o. m. ook in zijne openingsrede op de laatste alge-meene vergadering aan te roeren. Wij willen hopen, dat het ditmaal geen ,.roepenin de woestijn" geweest zal mogen zijn. Verschillende onderwerpen van practischen aard werden op de bijeenkomstenbesproken onder de ,,vrije mededeelingen". onderwerpen,

die nu en dan tot eenlevendige gedachtenwisseling aanleiding gaven. Voor het meerendeel echterbleef men met deze, evenals met die in de voorgaande jaren, te veel aan de opper-vlakte. omdat zij onvoldoende voorbereid en uitgewerkt ter sprake worden ge-bracht. De vraag, of onze klinici, die vaak zooveel oiider de oogen krijgen, de stofniet meer wetenschappelijk zouden kunnen voorbrengen, mag allicht van dezeplaats wel toelaatbaar worden geacht. Ten slotte moet ik er nog melding van maken, dat de Voorzitter in onze laatstebijeenkomst de aandacht der aanwezigen vroeg voor het feit. dat hem nu en dar.berichten van mineier collegiale hanelelingen van Kotterdamsche collega s be-reiken. Onelerlinge, kameraadschappelijke aanraking wordt daar ten eenenmalegemist; vooral de jongeren onder hen houden zich terug. Ik zal, zeide hij, nietuitweiden over de gevolgen daarvan voor onzen stand in het

algemeen, ze liggenvoor een ieder voor het grijpen. De vraag is nu bij mij gerezen, of het niet mogelijkzou zijn een kring te vormen, ten einde op deze wijze elkaneler beter te leerenkennen en waardeeren, iets. waarvan ik mij veel goeds kan voorstellen. Deze, zijne denkbeelden werden tenzeerste toegejuicht en hadden tot gevolg, datde Voorzitter werd aangezocht, het initiatief tot het oprichten van een dergelijkenkring te nemen, waarin hij, aanvankelijk met eenige aarzeling, gaarne toestemde- Enkelen, uit Rotterdam aanwezig, hem dankende voor zijne bereidwilligheid,zegden toe, zich gaarne aan zijne le\'iding te willen onderwerpen. Namens het Bestuur, den Haag, 20 Maart 1929. Hoogkamer, Secretaris. BLADVULLING. Gevaar van lichtgevende verf. Martland (Journ. of the Am. mcd. Ass., ref. N. T. v. G. 1929, 1, blz. 1407)schrijft hierover: In New-Jersey is sedert 1917 een fabriek waar

lichtgevendewijzerplaten worelen gemaakt ; tot f924 zijn daar 800 meisjes werkzaam geweest(250 tegelijk) ; het werk is niet zwaar en wordt goeel betaald. Onder de meisjes diemeer dan een jaar daar gewerkt hebben zijn een groot aantal ziektegevallen voor-gekomen. De verschijnselen komen pas naelat de meisjes ?Š?Šn tot zeven jaar aande stralen der radio-actieve stoffen zijn blootgesteld geweest. Zijn zij inmiddelselders gaan wonen dan zal de diagnose voor den arts soms moeilijk zijn. Vijftienvan de meisjes zijn gestorven. Vr Sterilisatie in Californi??. De wet op de sterilisatie van voor de voortplanting uit te sluiten individuendateert van 1907. Tot 1928 zijn meer dan 5000 van deze kunstbewerkingen ver-richt (viermaal zooveel als in alle andere lanelen tezamen). Het meerendeel derpati??nten leed aan schizophrenie, manisch-depressive psychose en 5 % bestonduit epileptici en alkoholisten. De leeftijd

was van 15â€”25 jaar ; het geslacht : 3 mannen tegen 2 vrouwen .echter meer gehuwde vrouwen clan gehuwde mannen. V????r 1928 waren meer dan1000 personen wegens zwakzinnigheid geopereerd. (Geneesk. Gids 1929, blz. 265), Vr.



??? BERICHTEN. De van de zijde der Maatschappij ondervonden belangstellingbij gelegenheid van de herdenking van mijn geboortedag op29 Maart j.1. is voor mij een der meest gewaardeerde blijkenvan medeleven geweest, die ik van verschillende kanten mochtontvangen. Ik breng daarvoor door dezen mijn welgemeendendank en hoop nog lang getuige te mogen blijven van den bloeien den vooruitgang onzer Maatschappij. De Voorzitter der Mij. voor Diergeneeskunde,Dhont. VLEESCHHYG1?‹NE. Een elektrische varkensval. Blijkens een mededeeling in het â€žZeitsch. f. Fleisch- und Milchhygiene vani Jan. 1929 heeft men op het abattoir te M??nchen proeven genomen met een elec-trische varkensval, een uitvinding van Prof. M. Muller en Hoofding. Weinberger. Het geheele apparaat is feitelijk een kleine rutschbaan, welke van boven alseen vischfuik gesloten is, naar onder puntig toeloopt en, wat het

onderste gedeeltebetreft, onder stroom staat. Het varken wordt van een verhoogd platvorm indeze fuik gedreven en glijdt dan, met de kop vooruit, naar beneden. Aan hetonderste gedeelte van de val komt de kop van het varken noodgedwongen in aan-raking met de electrische stroom, waardoor het dier oogenblikkelijk bedwelmdwordt. In het geheel moet de stroom 5 seconden inwerken. Daarna kan men deval, door middel van een handel, mechanisch openslaan, rolt het bedwelmde var-ken eruit en kan het dier gestoken worden. De electrische bedwelming moet tot gevolg hebben, dat het dier in een zeer geringemate agonale krampen heeft. Wellicht zit in de methode een toekomst? Wat is vleesch? Naar Dr. A. van Raalte in â€žVoeding en Hygi??ne" mededeelt, is in Amsterdameen proces aanhangig, waarbij door den kantonrechter bovenvermelde vraag isbeantwoord. Deze beslissing van den kantonrechter

kan, zoo zij in hooger beroepwordt bevestigd, van groote beteekenis worden voor de praktijk, daar er uit zouvolgen, dat de keuring van wild, gevogelte en visch niet tot de competentie vande keuringsdiensten van waren behoort. Wat is het geval? Voor den kantonrechter stond een verkooper van gevogelte terecht wijl hij kip-pen ten verkoop in voorraad had gehad, die in ondeugdelijken toestand verkeer-den. Volgens het proces-verbaal van den keurmeester van den keuringsdienst vanwaren ging het hier om gestorven kippen, welke de verkooper na den dood van eenhalssnede had voorzien. De kantonrechter vroeg den deskundige, of de keuring van die kippen van schei-kundigen aard was, waarop een ontkennend antwoord was gevolgd. Toen overwoog de kantonrechter in zijn mondeling vonnis : dat art. 2 van de keuringsverordening verbiedt het verkoopen van waren, diein ondeugdelijken toestand

verkeeren ; dat onder waren, blijkens art. 1 der verordening, hetzelfde wordt verstaan watart. i van de Warenwet daaronder verstaat ; dat art. 1 van de Warenwet onder waren verstaat : eet- en drinkwaren, met uit-zondering van vleesch en vleeschwaren, hetzij de keuring daarvan is van schei-kundigen aard ; dat kip vleesch is, en de keuring â€” volgens den deskundigene - niet van schei-kundigen aard en sprak den beklaagde vrij.



??? De ambtenaar van het Openbaar Ministerie is van het vonnis in hooger beroepgegaan. De Heer v. R. is het met deze beslissing niet eens. Volgens hem, al geeft de wa-renwet geen definitie van vleesch, doet de vleeschkeuringswet dit wel, nl. in art. 2Deze wet zegt daar, dat onder vleesch wordt verstaan : â€žgestorven of gedoodeslachtdieren of deelen van deze", terwijl art. i onder slachtdieren verstaat : een-hoevige dieren, runderen, schapen, geiten en varkens. Verder is er ?Š?Šn vleeschwarenbesluit, dat zoowel op de vleeschkeuringswet als opde Warenwet betrekking heeft en wordt in dit besluit nog nadrukkelijk aangegeven,dat onder vleesch wordt verstaan, wat daaronder in de vleeschkeuringswet wordtverstaan. De wetgever en de Kroon zijn derhalve van oordeel, dat onder â€žvleesch"slechts het vleesch van slachtdieren moet worden verstaan. Al mag dit nu zoo zijn, men moet m. i. toch ook

toegeven, dat gevogelte, en indit geval een gestorven kip, toch eigenlijk ook vleesch is, zoodat er ook veel voorde opvatting van den kantonrechter is te zeggen. De nadere rechterlijke uitspraak zal dus verre gevolgen hebben. Krijgt de kan-tonrechter gelijk, dan zou dit beteekenen, dat op wild, gevogelte en visch geen toe-zicht kan worden uitgeoefend, daar dan noch op de warenwet, noch op de vleesch-keuringswet een dergelijk toezicht zou kunnen steunen. Het modernste abattoir der wereld. In de rubriek â€žVan over de grenzen" van de Vee- en Vleeschhandel van 26 Febr.j.1. vond ik vermeld, dat het modernste slachthuis, naar veler meening, thans teLyon, in Frankrijk, zou worden aangetroffen. Het complex van dit abattoir be-slaat 25 H.A., waarop zich 80 afzonderlijke gebouwen verheffen, die door een 250Meter breede overdekte straat met elkander verbonden zijn. Met dit abattoirstaat de veemarkt in

onmiddellijke verbinding, die ingericht is voor een dagelijk-schen omzet van 2000 runderen, 5000 schapen en 3000 varkens, welke het abattoirkan verwerken. De totale stichtingskosten beliepen 80 millioen francs. Naar men verzekert kan op geen enkel slachthuis ter wereld zulk een methodischin elkander sluitende arbeidswijze worden toegepast als te Lyon en moet het totaalonmogelijk zijn. dat van welke verrichtingen ook, die in dit bedrijf moeten wor-den uitgevoerd, er twee met sikander in botsing zouden kunnen komen en is vanafde toegangsdeuren tot de stallen cn boxen alles met de pijnlijkste nauwkeurigheidoverlegd en beproefd. Vooral voortreffelijk zijn de hygi??nische inrichtingen ; er isgezorgd voor volmaakte zindelijkheid, waartoe o. m. een automatisch systeemvan waterspoeling bijdraagt, terwijl zeer omvangrijke voorzorgsmaatregelen getroffen zijn om ongevallen te voorkomen. In tegenstelling met

de werkwijze dergroote N.- en Z.-Amerikaansche slachterijen geschiedt de geheele verwerking vrijweluitsluitend gelijkvloers en â€” mede door een zeer geperfectioneerd railsysteemmet tot nu toe ongekende vlugheid. In het bijzonder worden vermeld de schitte-rende inrichting voor de bespoediging der ambtelijke vleeschkeuring, evenals deinrichting om onbruikbaar vleesch onmiddellijk te verwijderen, alsmede de voor-beeldige luchtverversching, waarvoor overal door middel van samengeperste luchtwordt gezorgd. De abattoirkwestie te Rijssen. Begin Februari deed het gerechtshof te Arnhem in hooger beroep uitspraak inde bekende procedure tusschen een slager te Rijssen als eischer en collega Boschaldaar, als gedaagde. De Heer Bosch was door genoemden slager gedagvaard tot betaling van kosten,schaden en interessen, door laatsgenoemde geleden tengevolge van de weigeringvan collega B. als

keurmeester om de geslachte keuring van een door den slagergeslachte koe te verrichten ter plaatse van slachting, zijnde het huis van den slager. Het hof bevestigde het vonnis der Rechtbank, waarbij het verweer van den ge-daagde, dat niet hij doch de gemeente R. aansprakelijk was, omdat hij had gehan-deld als orgaan van de gemeente, werd bevestigd. Het Hof overwoog verder,dat de ingestelde vordering tot schadevergoeding moest worden afgewezen op



??? grond dat de door den slager gestelde schade niet door den schuld van den keur-meester was veroorzaakt. Xaar een mededeeling in het Handelsblad zou de Raad der gemeente Rijssenbesloten hebben het abattoir met bijbehoorenden grond te verkoopen, zoodatwellicht het einde van deze kwestie is te verwachten. Uitspraak van den Hoogen Raad over den termijn van 5 jaar, bedoeld in art. 47der Vleesehkeuringswet. Op 4 Dec. 1928 heeft de Rechtbank te Amsterdam (Weekblad van het Recht,No. 11922) uitspraak gedaan in een procedure tegen een slager aldaar, die zijnwinkel niet in overeenstemming had gebracht met de eischen van het Koninkl.besluit van 10 Juli 1926. Reeds vroeger heb ik dit geval iets uitvoeriger in dezeberichten medegedeeld. Ten aanzien van de vraag, van welken dag de termijn van 5 jaar, gesteld inart. 47 der vleesehkeuringswet, moet worden gerekend, overwoog de rechtbank : dat

het Koninklijk besluit van 6 Juni 1921, waarbij aanvankelijk uitvoeringwerd gegeven aan art. 19 der wet, is vervangen door het Koninklijk besluit van10 Juli 1926, in werking getreden 24 Sept. 1926; dat immers bij art. 12 van laatstbedoeld besluit is bepaald, dat het besluit van1921 vervalt, met uitzondering evenwel van de bij dat besluit gegeven regelenvoor inrichtingen, welke op den datum van inwerkingtreding van het nieuwe be-sluit in overeenstemming waren met de bij het oude besluit gestelde eischen, zoo-lang zij aan die eischen voldoen ; dat dit echter niet wegneemt, dat de termijn van 5 jaren, bedoeld in art. 47der vleesehkeuringswet is aangevangen op 1 Juni 1922, toen het besluit van 6Juni 1921 ter uitvoering van art. 19 der wet in werking trad en derhalve op 31Mei 1927 verstreken is. Bij hetzelfde vonnis heeft de rechtbank nog beslist ; ie. een winkel is aangesloten op de drinkwaterleiding, wanneer zich in

een kast\'daarin een kraan bevindt, die op de waterleiding is aangesloten ; 2e. nu de vleesehkeuringswet geen definitie van winkel geeft, moet daaronder wor-den verstaan een inrichting, die naar het gewone spraakgebruik een vleeschwinkel is; 3e. Dezelfde localiteit kan zoowel een winkel zijn als een werkplaats in denzin der arbeidswet ; 4e. Als overmacht om niet aan de eischen der wet te voldoen kan niet geldeneen belangrijk finantieel nadeel, dat uitvoering der wettelijke bepalingen zoumeebrengen. Beklaagde ging in hooger beroep. De Hooge Raad heeft nu 18 Maart j.1, uitspraak gedaan in deze zaak en beslist,dat na het laatste Koninklijk beslui! van 10 Juli 1926, in werking getreden 24 Sept.1926, een geheel nieuwe termijn voor bestaande slagerijen is begonnen, om hunne werk-plaatsen in overeenstemming te brengen met de eischen der vleesehkeuringswet.Dit betreft dus alleen inrichtingen, opgericht

v????r i Januari 1922. Tot 24 Sept. 1931hebben dus de slagers nog uitstel. Uit het jaarverslag over 1928 van den keuringsdienst van waren voor het gebied\'s-Gravenhage. Voor zoover de keuring van vleeschwaren is van scheikundigen aard, hoort zijthuis bij den keuringsdienst van waren. In hoofdzaak strekt het toezicht op worsten andere vleeschwaren zich uit tot een onderzoek op kleurstoffen, conserveer-middelen en vreemde bestanddeelen (als meel, taptemelkpoeder, kaasstof, enz.) Dat nog talrijke slagers niet kunnen nalaten hun worst te kleuren, blijkt welhieruit, dat tegen niet minder dan 32 worstbereiders proces-verbaal werd opge-maakt wegens het voorkomen van kleurstof in de worst. Vijf slagers werden verbaliseerd omdat zij in hun worst belangrijk grooter hoe-veelheden meel (meer dan 4 %) hadden verwerkt, dan geoorloofd is. Herhaaldelijk werd nog boorzuur in vleeschwaren aangetroffen, zoodat

aan23 slagers een waarschuwing moest worden gezonden.



??? Ook in gehakt zijn conserveermiddelen aangetroffen en wel in den regel sul-fieten. Wijziging van het Koninklijk Besluit van 6 Juni 1922, Stbl. 395 betreffende deninvoer van vleeschwaren uit het buitenland. Bij koninklijk besluit van 22 Eebr. 1929, Stbl. 54 zijn de volgende wijzigingenaangebracht in het besluit van 6 Juni 1922. ie. Achter het woord ,.vetten" in de laatste alinea van artikel 2 van het besluitvan 6 Juni 1922 in te voegen de woorden : â€žen van door hem aan te wijzen anderevleeschwaren" ; 2e. artikel 4, onder b, te lezen : B. gepekeld, gezouten, gekookt, gerookt enop andere wijze, ten genoegen van den Minister, verduurzaamd vleesch ; 3e. aan artikel 4 een nieuw lid toe te voegen : E. Organen, mits zij door denMinister zijn aangewezen ; 4e. in te voegen een nieuw artikel igbis, luidende : â€žVleeschwaren, ten aanzienwaarvan aan den Rijkskeuringsveearts wordt aangetoond, dat zij uit

Nederlandzijn uitgevoerd, en vanuit het land van bestemming weder naar Nederland zijnteruggezonden, kunnen worden ingevoerd zonder toepassing van de volgens ditbesluit geldende bepalingen". Een nieuwe grondslag voor de heffing van slachthuisrechten. In het R.K. Slagersvakblad van 1 Maart vond ik mededeeling gedaan van eenontwerp-tarief voor het gebruik van het eerstdaags te openen nieuwe abattoir teBreda. Als grondslag voor de heffing wordt aangenomen een zeker bedrag per K.G.slachtgewicht. Voor dit bedrag zal men dan tevens mogen beschikken over alleverschillende inrichtingen, waarvan men op het abattoir gebruik kan maken (alsweeginrichting, stallen, koelhuis, sterilisatie, enz.). Een op een dergelijke basis be-rustend tarief zou dit groote voordeel voor den slager hebben, dat hij weet waarhij mee af is en niet telkens voor het gebruik van bepaalde onderdeelen van hetslachthuis

weer opnieuw een zeker bedrag moet betalen. Een tweede voordeel zou zijn dat door de belasting van de slachtdieren per K.G.gewicht het lichte en het zware slachtdier niet gelijk in de kosten worden aange-slagen, zooals dit bij het tot nu toe algemeen gevolgde systeem wel het geval is. De slachtdieren van mindere kwaliteit zullen dus onder dit tarief in verhoudingniet zwaarder worden belast dan de zwaardere slachtdieren. Naar medegedeeldwordt is het ontworpen tarief zoo gesteld, dat ongeveer per rund f 9.â€” en pervarken / 4. moet worden betaald, waarin dan dus alle rechten, ook koelrechten,gebruik van koelcellen, wegen, stallen, enz. zijn begrepen. In vergelijking met detarieven van in den laatsten tijd gebouwde abattoirs zijn deze bedragen niet hoog. Niet vermeld wordt, of voor alle diersoorten eenzelfde eenheidstarief per K.G.wordt vastgesteld of wel dat voor iedere diersoort apart een

afzonderlijk bedragwordt aangegeven. Hoewel het eerste minder administratieve rompslomp zal ge-ven, is de tweede methode billijker te achten, als men nl. de waarde der verschil-lende slachtdieren in aanmerking neemt. Abattoirs. In de Raadsvergadering van 7 Dec. j.1. te Kampen is in behandeling geweesthet voorstel van B. en W. om in beginsel tot den bouw van een openbaar slacht-huis met koelinrichting te besluiten. Dit voorstel werd toen aangehouden. Ter be-antwoording van de vraag, in hoeverre de particuliere inrichtingen niet voldoenaan de eischen der Vleeschkeuringswet en welke verbeteringen eventueel daaraanmoeten worden aangebracht, hebben B. en W. toen van deze aan te brengen ver-beteringen een staat overgelegd en daarbij tevens de bedragen vermeld, die daar-mede zouden zijn gemoeid. Volgens die opgave zouden 24 slagers voor verbouwingvan hunne inrichtingen samen ?’

6820.â€” moeten besteden en zouden 12 slagers eengeheel nieuwe slachtplaats moeten bouwen of huren, als er geen openbaar slacht-huis gesticht werd. Toen het later bleek, dat er omtrent de vraag, aan welke eischenslachtplaatsen, enz. moeten voldoen, geen voldoende overeenstemming bestaat,hebben B. en W. nogmaals, na omtrent deze kwestie de noodige voorlichting te



??? hebben ontvangen van den inspecteur der volksgezondheid, een onderzoek doeninstellen. Zij kwamen toen tot de conclusie, dat 14 slagers een geheel nieuwe slacht-plaats moesten bouwen (kosten / 42.000.â€”), terwijl da overige 22 slagers huninrichtingen nog kunnen verbouwen (gezamenlijke kosten / 8305.â€”). Hat voorstel van B. en \\V. van Bergen (N.-H.) om een slachthuis met koelhuis(kosten / 60.000.â€”) te bouwen, is door den Raad niet aangenomen. De gemeenten Klaastvaal en Zuilen besloten tot aansluiting bij de N.V. de Ned.Thermo-Chemische Fabrieken. B. en W. van Middelburg deelen den Raad mede dat zij, nu de Minister vanArbeid, Handel en Nijverheid geen termen heeft gevonden, om het besluit vanden gemeenteraad van Vlissingen tot intrekking van de samenwerking met Mid-delburg ten opzichte van het stichten van een abattoir, voor vernietiging voorte dragen, gebruik zullen

maken van de machtiging, hun door den Raad verleendom plannen en een ontwerp te laten maken voor de stichting van een slachthuisalleen voor Middelburg. B. en W. van Overschie verzoeken den Raad hen machtiging te verleenen metde N.V. N. T. F. een overeenkomst aan te gaan. Men deelt uit Schagen mede, dat de plannen voor den bouw en installatie dernoodslachtplaats, verwerkingsinrichting met koelinstallatie en een automobiel-garage, waarvan de kosten op / 125.000.â€”- worden geraamd, zijn opgedragenaan het technisch bureau Joh. J. van Dorp, te den Haag, in samenwerking metde architecten Huurman & Stok. de Graaf. Het verslag van de Commissie in zake de toepassing van sera en entstoffen tengebruike bij dieren, is verschenen. De Commissie werd benoemd bij beschikkingvan den Minister van Binnenl. Zaken en Landbouw van 22 Febr. 1926 en dooi-den Minister geinstalleerd op 22

Maart 1926. Leden waren : Prof. Dr. L. de Bi.ieck, Hoogleeraar aan de Rijksuniversiteit te Utrecht, Voorz. Dr. A. ten Sande, Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst in Alge-meenen Dienst, te \'s-Gravenhage, Secretaris. Dr. H. C. L. e. Berger. Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst, te\'s-Gravenhage ; Dr. L. F. D. E. Lourens, Directeur der Rijksseruminrichting, te Rotterdam ; Dr. H. S. Frenkel, Chef der Veterinaire Afdeeling van het Centraal Laborato-rium voor de Volksgezondheid, te Utrecht ; A. Veenbaas, Directeur van den Gezondheidsdienst voor vee in Friesland,te Leeuwarden ; Dr. A. Vrijburg. Ge??xamineerd Veearts, te \'s-Gravenhage ; Mr. Dr. K. J. Frederiks, Referendaris aan het Departement van BinnenlandscheZaken en Landbouw, te \'s-Gravenhage ; D. A. Oskam, Lid van de Maatschappij voor Diergeneeskunde, Ge??xamineerdVeearts, te Lekkerkerk ; Dr. D. M. Hoogland,

Vertegenwoordiger van den Christelijken Boeren- enTuindersbond in Nederland, Ge??xamineerd Veearts, te Breukelen ; Ir. V. R. Y. Croesen, Voorzitter van het Koninklijk Nederlandsch Landbouw-Comit?Š, te \'s-Gravenhage ; J. Th. Verheggen, Voorzitter van den Nederlandschen R.-K. Boeren- enTuindersbond, te Buggenum. In plaats van Mr. Frederiks, wien op zijn verzoek eervol ontslag als lidwerd verleend werd later benoemd Mr. D. G. \\V. Spitzen, Hoofdcommies bijhet Dep. van Binnenl. Zaken en Landbouw te den Haag. Aan de Commissie werden de volgende vragen ter beantwoording voorgelegd : 1. Is het wenschelijk regelingen te treffen, waardoor de aanwending van seraen entstoffen in de diergeneeskunde aan anderen dan aan veeartsen is verboden? 2. Indien de eerste vraag bevestigend wordt beantwoord, zal gaarne wordenVernomen op welke wijze de noodige regelingen daartoe waren te

treffen.



??? 3. Is het wenschelijk den invoer uit het buitenland van sera en entstoffen teverbieden, dan wel deze aan voorwaarden te binden of den invoer onvoorwaarde-lijk toe te staan? 4. Indien voorwaardelijke invoer wenschelijk wordt geacht, zal gaarne eeneontwerp-regeling daaromtrent worden tegemoet gezien. 5. Is het, in verband met de voorgaande vragen en de bestaande wettelijkevoorschriften, noodig een nadere definitie vast te stellen omtrent de begrippen ; ,,inenten", ,,sera" en â€žentstoffen"? 6. Bij bevestigende beantwoording van vraag 5 zal gaarne worden vernomenwelke omschrijving de Commissie van deze begrippen meent te kunnen geven. 7. Wordt het noodig geacht de bestaande voorschriften van en krachtensde Veewet te wijzigen of aan te vullen? Zoo ja, dan zie ik gaarne een welomschreven advies en redactie hieromtrenttegemoet. 8. Is het wenschelijk, dat de bereiding van sera en

entstoffen in eigen land,uitsluitend geschiedt in een Staatsinstituut? 9. Bijaldien vraag 8 ontkennend beantwoord mocht worden, acht de Commissiedan controle door een Staatsinstituut, op de sera en entstoffen der particuliereinrichtingen noodig? Voor bestudeering van die vragen werden sub-commissies gevormd die advie-zen uitbrachten die in vergaderingen werden besproken. Naar aanleiding daarvanwerden eventueel wijzigingen en aanvullingen aangebracht om ten slotte te ko-men tot een definitief advies der Commissie. Teneinde te kunnen beoordeelen in hoever buitenlandsche regelingen wellichteen richtsnoer zouden kunnen vormen, werden die bestudeerd ; een samenvattingvan de regelingen in de verschillende landen is aan het verslag toegevoegd. Daar het opnemen van de behandeling van alle vraagpunten en toelichtingenteveel plaatsruimte zou vergen, vermelden wij alleen die welke voor

onze lezersvan belang zijn, en verder de conclusies en de voorgestelde wetsveranderingen. BEHANDELING VAN DE VRAAGSTUKKEN. Vraagpunten 1, 2, en 5, 6\'. De betreffende Subcommissie heeft omtrent vraagpunt 1 het hieronder volgenderapport uitgebracht, waarmede de Commissie zich vereenigde. Toen in 1870 de wet tot regeling van het veeartsenijkundig Staatstoezicht ende veeartsenijkundige politie was afgekondigd, werd de behoefte aan een wet opde uitoefening van de veeartsenijkunst gevoeld. In de Memorie van Toelichting bij het betrekkelijk wetsontwerp werd er doorden toenmaligen Minister van Binnenlandsche Zaken den nadruk op gelegd, dathet algemeen belang vordert, dat de Staat zorg draagt, dat niet door de behandelingvan ziek vee door onbevoegden het leven van personen en de bezitting van derdenin gevaar worden gebracht. De argumenten destijds voor en tegen art. 1 van

de wet van 8 Juli 1874 (Wetop de uitoefening der Veeartsenijkunst) aangevoerd, zijn thans nog in vele opzichtenvan kracht en zijn ook bij de discussies in onze Commissie voor een groot deelnaar voren gekomen. Blijkens de woorden van den toenmaligen Minister van Binnenlandsche Zaken,had het wetsontwerp met de wet van 20 Juli 1970, betreffende de regeling van hetveeartsenijkundig Staatstoezicht, de strekking om in zijn geheelen omvang eeutak van Staatszorg te regelen, waarbij de nationale welvaart en de volksgezond-heid betrokken waren. De Minister betoogde, dat het algemeen belang dient tebeslissen of het geoorloofd is, de vrijheid van den veehouder om zijn vee te doenbehandelen door hem, dien hij daartoe het meest geschikt acht, te beperken. Wanneer de Staat zich in het belang van de veeteelt groote uitgaven getroost.



??? zou hij dan niet gerechtigd zijn om van den veehouder een kleine opoffering tevragen van zijn vrijheid terwille van het algemeen belang? Het kan de Staat betrekkelijk onverschillig laten of een bepaalde veehouderdoor ondoelmatige behandeling vee verliest, maar niet onverschillig is het denStaat, dat diezelfde veehouder daardoor aanleiding geeft, dat een besmettelijkeziekte niet wordt onderkend, waardoor de besmetting zich verspreid en schadeaan derden wordt berokkend, terwijl juist de Staat zich ten doel stelt deze ver-spreiding ten koste van geldelijke offers tegen te gaan. Het zijn deze overwegingen geweest, die tot het voorstel leidden om art r vande wet tot regeling van de uitoefening der veeartsenijkunst, waarin het zwaarte-punt van de wet is gelegd, als volgt te formuleeren : U itoefening der veeartsenijkunst, waaronder de wet het verleenen van genees-en heelkundigen raad of bijstand voor vee als

bedrijf verstaat, is alleen geoor-loofd aan hen, die na afgelegd examen hier te lande een akte van bevoegdheid totdie uitoefening hebben verkregen. l\'itoefening der verloskunst en het doen van heelkundige operati??n op gezondvee, met uitzondering van inenten, is aan ieder geoorloofd. Uitoefening der verloskunst, aderlating, enz. wordt vrijgelaten aan ieder, diezich daartoe bekwaam acht, dit kan echter niet gelden voor het inenten, waarbij?Šn het verkeer van onbevoegden tusschen ziek vee ?Šn de keuze door onbevoegdenvan de noodige entstoffen onttrokken worden aan het Staatstoezicht, ten nadeelevan den veestapel De Minister argumenteerde derhalve voor 50 jaren reeds opdezelfde wijze als wij dit thans nog moeten doen. Toen, blijkens de betreffende handelingen, een der Kamerleden groot gevaar duchtte voor het scheppen van een monopolie voor den gediplomeerden veearts, werddoor den heer

Idzerda opgemerkt, dat er een groot onderscheid bestaat of deStaat aan een bepaald aantal personen de uitoefening van een maatschappelijkebetrekking vergunt met uitsluiting van alle anderen, bv. het notariaat, dan welof de Staat in het algemeen belang eischen van bekwaamheid stelt als voorwaardevoor het uitoefenen van een maatschappelijke betrekking, zonder eenige beperkingvan het getal, zooals dit met een groot aantal wetenschappelijke vakken het gevalis als rechtsgeleerdheid, geneeskunde, enz. Naarmate het aantal zich uitbreidt,zijn de gevaren aan bovengenoemden toestand verbonden, kleiner. Toen een derleden van de Tweede Kamer, den Minister vroeg of wel gedacht was aan het op-stellen van een tarief, antwoordde de Minister, dat het nut van dergelijke tarievenzeer te betwijfelen is. Hij wilde de vrijheid tot het aangaan van transacti??n tusschen personen danook niet belemmeren. Mochten

er later groote klachten zijn, dan zou het tijd zijnom een tarief vast te stellen. Sedert de wet in de Kamers der Staten-Generaal is aangenomen, hebben wij eengroote uitbreiding van het aantal veeartsen over het geheele land gekregen en isde animo voor dit beroep thans blijkbaar zoo groot, dat de vraag langzamerhandgewettigd schijnt, of aan een zoo sterke uitbreiding geen gevaren verbonden zijn.In ieder geval zijn thans in den lande voldoende veeartsen om overal veeartsenij-kundige hulp en bijstand te verleenen. Van landbouwzijde wordt daartegenovergewezen op het gevaar van trustvorming tot toepassing van bepaalde tarieven. Toch wordt blijkens de, in de bijlagen overgelegde, door den heer Oskam ver-zamelde gegevens, nog veelvuldig gebruik gemaakt van de hulp van onbevoegden,ook voor het inenten van vee, hoewel dit reeds in 1874 werd verboden bij de weten ondanks het feit, dat bij het

Koninklijk besluit ter uitvoering van art. 11 derVeewet, het volgende is bepaald : Het is verboden vee in te enten met levendeentstoffen, welke aanleiding kunnen geven tot het optreden of verspreiden van eeneder in art. 7 der Veewet genoemde of door ons uit de opsomming van art. 45 derVeewet aangewezen besmettelijke veeziekten, tenzij de eigenaar eene schriftelijkevergunning heeft verkregen van den Burgemeester der gemeente, waar de inentingzal geschieden. De vergunning wordt slechts verleend, indien de Inspecteurdistricts-



??? hoofd van den veeartsenijkundigen dienst daartegen geen bezwaar heeft en onderde door dezen te stellen voorwaarden Â?Bij de behandeling van vraagpunt i kwam de meening naar voren, dat nogaltijd van kracht moet blijven de argumentatie, dat opoffering van persoonlijkevrijheid alleen dan geoorloofd is, indien het algemeen belang dit eischt. Daarbijdient er evenwel voor te worden gewaakt, dat het in het leven roepen van eenmonopolie in het algemeen belang, niet leidt tot het scheppen van een monopoliein het belang der gediplomeerde veeartsen. Door onvoldoende inzicht bij leeken in de problemen, welke zich bij de bestrij-ding van besmettelijke ziekten voordoen, eischt inderdaad het algemeen belang,dat niet wordt toegestaan, dat deze personen de behandeling van vee ter onder-kenning, genezing of voorkoming van deze ziekten op zich nemen. Het zwaartepunt ligt in het vaststellen van

de oorzaak van het lijden, om daarnarationeele maatregelen te treffen. Alleen door breeele studie verkregen inzicht van deskundigen, gesteund doorgoed geoutilleerde onderzoekingslaboratoria, kan een doelmatige inperking vanveeziekten mogelijk maken. Het toepassen van middelen, zonder de ziekte te onderkennen, waartegen moetworden opgetreden, kan leiden tot bestendiging van besmettingshaarden, tot ver-spreiding van smetstof waardoor gevaar voor de omgeving ontstaat. Door verkeerde toepassing, het geven van onvoldoende of te groote hoeveel-heden, het geven van verkeerde sera en entstoffen (bv. bij varkenspest, vlekziekte,boutvuur e.a.), het niet ontsmetten van instrumenten, het slordig hanteeren vanentstoffen, kan groot gevaar voor den gezondheidstoestand van den veestapelvan derden ontstaan. Bovendien ontstaat door het verrichten van deze handelingen door onbevoegdenhet

gevaar, dat de aanraking tusschen de belanghebbenden en de veeartsen ver-mindert. In ele eerste plaats dient elus verboden de enting tegen verschillende besmet-telijke ziekten door empiristen, veeverloskundigen, enz. Ook aan de toepassing van sera en entstoffen door de veehoueiers zelf bij huneigen vee, zijn hygi??nische bezwaren verbonden. Het instandhouden van smetstofbronnen eloor niet onderkennen van de ziektekan van groot nadeel zijn voor derden. Door verkeerde toepassing van entstoffen kunnen smetstofbronnen ontstaan. Ten einde voor zoover de stand der wetenschap zulks mogelijk maakt hetmeest gunstige resultaat te verkrijgen, is een nauwe samenwerking noodig tusschenden veehouder, den veearts en de inrichtingen voor wetenschappelijk onderzoeken bereiding van sera en entstoffen. Elk conflict tusschen deze groepen dient ver-meden te worden. Georganiseerd overleg

trede daarvoor in de plaats, opdat demcxlerne methoden van veeziektenbestrijding algemeene toepassing vinden Voortbouwende op de gedachtengang, welke reeds de wetgever van 1874 bezielde,meent de Commissie unaniem dat het noodzakelijk is in het algemeen belang, datmaatregelen worden getroffen waardoor de aanwending van sera en entstoffen bijhet vee aan anderen dan aan veeartsen is verboden. In de Commissie is echter van zekere zijde de vrees naar voren gekomen, welkeook reeds bij de behandeling van de wet in 1874 is uitgesproken, of deze maat-regelen niet zullen leiden tot het opvoeren van de tarieven, waardoor de aanwen-ding van sera en entstoffen een geringere toepassing zou vinden dan voor een doel-matige bestrijding van veeziekten wel wenschelijk is. Het kan toch nimmer in debedoeling der Overheid liggen maatregelen voor te schrijven, die den gezondheids-

toestand van den veestapel zouden kunnen benadeelen. Het zal dus noodig zijn, dat het oogenblik, waarop maatregelen worden getroffen,waardoor in het belang van den gezondheidstoestand van den veestapel, de toe-passing van sera en entstoffen uitsluitend in handen van veeartsen wordt gebracht,



??? gelijktijdig, onafscheidelijk daaraan verbonden, een regeling tot stand komt, waar-door het berekenen van billijke tarieven is gewaarborgd. Niet alleen een afwijking daarvan naar boven, doch evenzeer het berekenen vante lage tarieven, wordt een gevaar voor de ongestoorde toepassing van sera en ent-stoffen geacht, aangezien hierbij het gevaar niet denkbeeldig is, dat daardoor dedeugdelijkheid der aanwending zoude kunnen lijden. De heer Croesen wenschte daartegenover op te merken, dat maximum-tarievennoodzakelijk zijn. doordat aan het in het leven roepen van een monopolie voor deuitoefening van de veeartsenijkunst onafwendbaar verbonden is het in het levenroepen van een monopolie voor bepaalde personen, maar, dat het vaststellen vanminimumtarieven eene gezonde concurrentie zou dooden. De thans bestaande wettelijke bepalingen en besluiten zijn niet toereikend omtot tariefregeling

te komen Het komt in verband met het bovenstaande der Commissie gewenscht voor dewet van 1874 zoodanig te wijzigen en aan te vullen, dat voor ieder voldoende duide-lijk blijkt, dat het inenten van vee alleen geoorloofd is aan veeartsen en in deze wetbepalingen te treffen, die het mogelijk maken, dat de Overheid de maxima derbetreffende tarieven bepaalt, gehoord eene deskundige commissie van adviesOvertreding dezer bepalingen brengt den overtreder in aanraking met de straf-bepalingen der wet. Een nauwkeurige definitie omtrent het begrip â€žinenten" en de woorden â€žserum"en â€žentstof" zal voor een en ander onontbeerlijk zijn. Het wil de Commissie voorkomen, dat de Commissie van advies bovenbedoeldmoet bestaan uit 7 leden, nl. hoogstens drie veeartsen, hoogstens drie veehoudersmet een jurist als voorzitter. Ter meerdere waarborg voor de uitsluitende toepassing van sera en

entstoffendoor veeartsen, zal het voorts noodig zijn bepalingen te treffen ten aanzien vanhet bereiden, invoeren, het in voorraad hebben, het afleveren en het gebruik dezerstoffen. Hiertoe is noodig uitbreiding van artikel 11 der Veewet, waarbij de noo-dige regelingen waren te treffen bij Algcmeenen Maatregel van Bestuur. Vraagpunt 5 houdt in hoofdzaak verband met vraagpunt 1. In overeenstemmingmet de bevestigende conclusie ten aanzien van de vraag of het wenschelijk is, rege-lingen te treffen, waardoor de aanwending van sera en entstoffen in de diergenees-kunde aan anderen, dan aan veeartsen is verboden, wordt vraagpunt 5 eveneensin bevestigenden zin beantwoord. In eene regeling toch, welke beoogt zooveelmogelijk zekerheid te scheppen, opdat de toepassing van sera en entstoffen in dediergeneeskunde uitsluitend aan veeartsen zij toegestaan, kan eene juiste definitieomtrent de begrippen,

waarom het gaat, niet gemist worden. Bovendien hebbende begrippen : â€žinenten", â€žserum" en â€žentstof" in den loop der jaren eene veelruimere beteekenis verkregen. Het is gewenscht in eene regeling, als hier is bedoeld, zich niet te houden aan dewetenschappelijke beteekenis van het woord serum, nl., dat dit is bloedwei, ontdaanvan bloedlichaampjes en fibrine, of van beide, omdat daardoor gevaar zou kunnenontstaan, dat bij geringere wijzigingen in de bereiding of door toevoeging van bloed-bestanddeelen men zou kunnen meenen, niet te doen te hebben met serum in denzin der Wet en derhalve overtredingen mogelijk zouden zijn. Behalve serum toch, gebruikt men voor de behandeling van dieren ook wel : 1 Bloed, dat gedefibrineerd is, zoodat in het serum de bloedlichaampjes nogaanwezig zijn ; 2 . Bloed, dat door toevoeging van chemicali??n niet is gestold, zoodat in het serum de

bloedlichaampjes en de fibrine nog aanwezig zijn ;3;. Bloed, dat door toevoeging van chemicali??n niet is gestold, doch waaruitdoor separeeren of centrifugeeren de bloedlichaampjes zijn verwijderd, zoodatin het serum de fibrine nog aanwezig is. Door toevoeging van de woorden â€žook indien deze gedroogd en niet van bloed-lichaampjes en fibrine of van beide ontdaan is" wordt aan het begrip â€žserum"



??? een zoo ruime beteekenis gegeven, dat alle hierboven genoemde preparaten daareveneens onder zijn begrepen. Het is wenschelijk te doen uitkomen, dat het hetzelfde is of serum zich in vloei-baren of gedroogden vorm bevindt. Tenslotte lijkt het noodzakelijk er op te wijzen, dat niet alleen serum van indivi-du??n, die speciaal zijn voorbehandeld wordt bedoeld, doch ook, dat, afkomstigvan herstelden of zelfs van zulken, waarvan het niet bekend is, dat zij eene bepaaldeziekte hebben doorstaan. Teneinde te voorkomen.dat men bloed of serum, bereid voor andere doeleinden,dan voor de behandeling van dieren, onder het begrip van â€žserum\'\' zou kunnenbegrijpen, is aan de definitie toegevoegd â€ždat redelijkerwijze geacht moet wordenbestemd te zijn ter voorkoming, genezing of onderkenning van ziekten". Als entstoffen worden op dit oogenblik gebruikt bacterieculturen en filtreerbaresmetstoffen,

hetzij onverzwakt, verzwakt of gedood, preparaten bereid door middelvan bacteri??n, ziektestoffen op bepaalde wijze behandeld, bacteriophagen enz.\' Deze stoffen â€žantigenen" zijn allen van eiwitachtigen of van lipoiden aard. Daar het onbekend is, of hierin binnen afzienbaren tijd verandering zal komen,is dit begrip â€žantigeen" zoo ruim mogelijk genomen, zonder bepaalde omschrijving,wat betreft de herkomst en de aard. Daar echter al deze stoffen, ook in de toekomst, ten deel hebben of wel zullenhebben als antigeen verweerstoffen op te wekken, kan met eene omschrijving alshierboven is gegeven, worden volstaan. Hoewel in het algemeen de toepassing van entstoffen langs parentcralen weg zalgeschieden, dient men rekening te houden met het feit, dat bepaalde stoffen, ooklangs het digestiekanaal toegediend, onvatbaarheid kunnen opwekken. Het isdaarom niet gewenscht eene nadere

omschrijving van de wijze van toediening tegeven. Stoffen, bestaande uit ziektekiemen of producten ervan, welke worden gebruiktom het al dan niet bestaan van ziekten vast te stellen, behooren eveneens tot ent-stoffen te worden gerekend. In het algemeen geschieden de inentingen thans door inspuitingen onder de huidin de huid of in de bloedvaten ; door inwrijving in de oppervlakkig verwondehuid of in de slijmvliezen ; door inbrengen langs natuurlijke lichaamsopeningen.Aangezien bij den mensch reeds compressen, gedrenkt met entstoffen, worden toe-gepast. is het niet ondenkbaar, dat deze ook in de diergeneeskunde zullen wordengebruikt. Het is derhalve niet uitgesloten, dat de wijze van inenting in de naaste toekomstnog verandering zal ondergaan. Daarom is het gewenscht in de definitie voor deinenting geen omschrijving te geven betreffende de wijze van toepassing, doch hetgebruik van serum of

entstof als zoodanig, als inenting te bestempelen. fn verband met het bovenstaande zal de omschrijving der begrippen : â€žinenten",â€žserum", â€žentstof in de eerste plaats dienen te worden verwerkt in de â€žuitoefe-ningswet". Art. zo, dat eene omschrijving geeft van het begrip â€ždieren", schijnt het meestgeschikt om ook plaats te verleenen aan de omschrijving van deze begrippen Vraagpunt 2. Wijziging en aanvulling van de herhaaldelijk gewijzigde wet van8 Juli 1874, Staatsblad 98 (Wet op de uitoefening der Yeeartsenijkunst). Algemeen : In verband met de diersoorten, welke voor de aanwending van seraen entstoffen in aanmerking komen, wordt in alle artikelen het woord â€žvee" ge-wijzigd in â€ždieren". Artikel 1. Na het woord ..bedrijf\' in het iste lid wordt tusschengevoegd : â€žals-mede het inenten van zieke en gezonde dieren". Het artikel luidt na deze wijziging als volgt : Uitoefening der

veeartsenijkunst, waaronder de wet het verleenen van genees-en heelkundigen raad of bijstand voor dieren als bedrijf, alsmede het inenten vanzieke er. gezonde dieren verstaat, is alleen geoorloofd aan hen, die na afgelegd



??? examen hier te lande, ecne akte van bevoegdheid tot die uitoefening hebben ver-kregen. Uitoefening der verloskunde van dieren en het verrichten van operati??n opgezonde dieren zijn, onverminderd het in het iste lid ten aanzien van inenten be-paalde, aan ieder geoorloofd. Hen nieuw artikel n bis wordt bijgevoegd ; artikel 20 wordt gewijzigd, Vraagpunten 8, 9, 3 en 4. De hiermee belaste subcommissie diende bet volgenderapport in : De behandeling van deze vragen, welke met elkaar verband houden is vervatin de volgende beschouwingen en conclusies, waarin is opgenomen het verslagvan de reis, welke de leden Prof. Dr. de Blieck en Dr. Lourens ingevolge opdrachtvan Zijne Excellentie den Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw naarDuitschland hebben gemaakt ter nadere bestudeering van de controle, bereidingen aflevering van sera en entstoffen aldaar. \') Ten einde voor onzen veestapel

met sera en entstoffen het grootst mogelijkeeffect te verkrijgen, is het wenschelijk, dat deze onder het bereik van een zoogroot mogelijk aantal belanghebbenden kunnen komen. Dit zal slechts het gevalzijn, indien de bereiding niet uitsluitend aan ?Š?Šn (Staats)instituut, doch daarnaastook aan andere Instituten is veroorloofd die, ieder voor zich, het gebruik zooveelmogelijk zullen trachten te bevorderen. Hierdoor zullen zoowel de belangen vande veehouders, als die van de veeartsen, het meest worden gediend. Bovendien zal daardoor het wetenschappelijk onderzoek naar verbeteringvan sera en entstoffen en het vinden van nieuwe praeparaten worden bevorderd. Ter verkrijging eener gezonde concurrentie, welke slechts aan het algemeengebruik en de werkzaamheid der sera en entstoffen ten goede kan komen, ismonopoliseering der bereiding in een Staatsinstituut niet gewenscht. Van veterinair

wetenschappelijk standpunt beschouwd, behoeft (behoudenscontrole van Staatswege, zooals deze in de beantwoording van de vraag omtrentdit punt wordt aangegeven) geen bezwaar te bestaan tegen de bereiding van seraen entstoffen ook in particuliere bedrijven. Bovendien zal, indien eventueel invoer van sera en entstoffen uit het buitenlandblijft toegestaan, monopoliseering der bereiding in een Staatsinstituut uitgeslotenzijn, aangezien Nederlandsche ingezetenen niet bij het buitenland zouden mogenworden achtergesteld. Op grond van het bovenstaande is de Commissie unaniem van gevoelen, dathet niet wenschelijk is, dat de bereiding van sera en entstoffen in ons eigen landuitsluitend aan een Staatsinstituut geschiedt. I)e conclusie van het verslag van Dr. de Bj.ieck en Dr. Lourens naar aan-leiding van het bezoek aan Duitsche seruminrichtingen, luidt : â€žOfschoon theoretisch alles volkomen in orde is,

krijgt men niettemin het gevoel,dat er zich hier of elaar toch hiaten kunnen bevinden en dat in kleinere fabriekende controle niet â€žeffektiv" zal kunnen zijn. Dat deze inderdaad ook bestaan, wordtbewezen door eigen onderzoekingen. Meermalen zijn aan de Rijksseruminrichtingfleschjes Duitsch serum onderzocht, waarvan de sluiting en verzegeling onge-schonden waren en welk serum desniettegenstaande tal van bacteri??n bevatte,dus niet kiemvrij was. Op grond hiervan moet men wel aannemen, dat eene Staatscontrole, die theo-retisch goed in elkaar zit, toch niet onder alle omstandigheden die waarborgengeeft, welk men ervan verwacht." Wanneer men eene controle van Staatswege op de bereiding van sera en entstof-fen zou willen instellen, waaraan, binnen de beperkte grenzen als hiervoor is aange-geven, waarde is te hechten en waardoor dan ook te elien opzichte betere waar- \') Van dit verslag is

hier kortheidshalve alleen de conclusie opgenomen. InDuitschland zijn staatsinstituten en particuliere inrichtingen voor bereiding vansera en entstoffen. De laatste staan onder staats-veeartsenijkundig toezicht.



??? borg zou worden verkregen, dan moet in elke fabriek of instituut, die sera of vaccinsbereiden en afleveren, geregeld een deskundig Staatsambtenaar toezicht houdenteneinde zorg te dragen : 1Â°. dat alleen volkomen gezonde dieren voor de serumproductie worden gebezigd ;2Â°. dat, wat betreft de polyvalente sera, de dieren met eenige virulente stam-men van verschillende herkomst worden ge??mmuniseerd ;3Â°. dat het bloedtappen en serumbereiden zoo steriel mogelijk geschiedt ;4Â°. dat de bemonstering der verschillende hoeveelheden sera en entstoffen en de opzending der monsters naar het controle-instituut plaats vinden ;5Â°. dat geen serum of entstof wordt afgeleverd, welke niet aan de vastgestelde eischen heeft voldaan ;6Â°. dat de entstoffen worden bereid op eene wijze, dat verwacht kan worden, datzij onschadelijk zullen zijn en eene behoorlijke onvatbaarheid zullen

opwekken.Wanneer de monsters in het daartoe op te richten controle-instituut zijn onder-zocht en bevonden is, dat zij aan de gestelde eischen voldoen, dan kan de Staatverklaren : a. dat er geen schadelijke stoffen in aanwezig zijn ; b. dat de antitoxische sera een bepaalde hoeveelheid A.E. per ccm. bevatten : c. dat bepaalde, bij name genoemde anti-infectieuse sera en ook bepaalde ent-stoffen op zoodanige wijze zijn bereid, dat met waarschijnlijkheid aange-nomen mag worden, dat zij voldoende werkzaam zullen zijn. Nu is het echter de vraag of de kosten, aan eene dergelijke controle verbonden,evenredig zijn aan de daarmede te behalen voordeelen. Praktisch is de contr?´lealleen van belang voor het vlekziekteserum, doch ook deze methode kleven uiter-aard onnauwkeurigheden aan, zoodat eene bepaling van de hoeveelheid aan werk-zame bestanddeelen toch steeds benaderend blijft. l)e methode

voor de waardebepaling van het mond- en klau wzeerserum verkeertnog niet in een zoodanig stadium, dat een vaste maatstaf kan worden aangenomen,welke voor een officieele controle van het serum zou kunnen dienen. De controle van het virus-varkenspestserum moet geschieden door het experi-menteel toepassen bij een groot aantal jonge varkens, waardoor deze controlezeer kostbaar wordt. Tetanusserum, vogelcholeraserum en andere stoffen, welke te controleeren zijn,worden in ons land niet in die mate gebruikt, dat dit de kosten van eene zoo in-gewikkelde onderzoekingsmethode wettigt. Tuberculine maakt hierop eene uit-zondering. Bereiding van serum en entstof is ten slotte een kwestie van vertrouwen. Menmoet overtuigd zijn, dat het instituut, waarvan dergelijke stoffen worden betrok-ken, de meest mogelijke zorg besteedt, zoowel aan de bereiding als aan de controleen dat het geen stoffen zal

afleveren, waarvan redelijkerwijze kan worden aange-nomen, dat zij niet werkzaam zullen zijn of gevaar zullen opleveren voor de tebehandelen dieren. Op grond van het bovenstaande adviseert de Commissie voorloopig niet overte gaan tot het instellen van een controle van Staatswege op werkzaamheid vansera- en entstoffen, doch meent dat de mogelijkheid in de wet moet worden open-gelaten, opdat te gelegener tijd, wanneer de methoden van waardebepaling dezerstoffen meer geconsolideerd zullen zijn, bindende voorschriften te dezer zakekunnen worden gegeven Daar het echter wel gewenscht is, dat van Staatswege zooveel mogelijk wordtzorggedragen, dat geen minderwaardige producten in den handel worden gebracht,doordat deze worden bereid door daartoe niet bevoegde personen, waarvan hetniet bekend is, dat zij aan de bereiding de noodige zorg besteden, dient te wordenbepaald : iÂ°. dat

het verboden is sera en entstoffen te bereiden en af te leveren andersdan door instituten of personen, welke daarvoor van de Regeering toestem-ming hebben ontvangen ;



??? 2 dat bij de aanvrage moet worden aangegeven welke sera en entstoffen zullenworden bereid. De Kegcering zal dan slechts toestemming verleenen tot bereiding van sera enentstoffen, indien de inrichting tot bereiding voldoende is uitgerust en de aanvragervoldoende waarborgen biedt voor eene deskundige bereiding en behandeling vande sera en entstoffen Weigering of herroeping dezer vergunningen zoude slechts mogen geschieden opgronden, ontleend aan het belang van den gezondheidstoestand der betreffendedieren De Regeering zal zicli het recht moeten voorbehouden : ie. Te allen tijde een onderzoek te kunnen instellen naar :<i. den gezondheidstoestand der dieren, die voor serumbereiding dienen ;h de onschadelijkheid der geproduceerde sera en entstoffen. >c. De invoer van sera en entstoffen enz., anders dan met toestemming van denbetrokken Minister, te verbieden. De Minister zal geen

toestemming verleenen tot invoer van dergelijke preparaten,dan aan veeartsen, apothekers, hen, die eene vergunning tot bereiding hebben ver-kregen en hen, in wier inrichtingen een veearts of apotheker werkzaam is, en nietdan voor sera en entstoffen, welke afkomstig zijn van inrichtingen, die voldoendewaarborgen geven ten aanzien van de deugdelijkheid. Bij de aanvraag tot invoer zal moeten worden opgegeven, welke sera of vaccinszullen worden ingevoerd, ten einde te voorkomen, dat stoffen worden ge??mporteerd,welke gevaar opleveren voor den veestapel. Tevens moet worden medegedeeldvan welke fabriek de in te voeren stoffen afkomstig zijn. Zoowel de hier te lande bereide preparaten, als de ingevoerde stoffen, zullenalleen in origineele verpakking en onder het etiquette der fabriek mogen wordenverkocht. Eenmaal gegeven toestemmingen als hierboven bedoeld, moeten, wanneerdaartoe

aanleiding bestaat, door den Minister kunnen worden ingetrokken. Zoowel de toestemming tot het bereiden, respectievelijk tot den invoer van seraen entstoffen, alsmede de eventueele intrekking van een gegeven toestemming,zullen geschieden na ingewonnen advies van eene Commissie van advies, waarinzitting hebben : Een jurist als voorzitter, drie veeartsen en drie vertegenwoor-digers van den landbouw Tevens ware ook te bepalen aan welke straffen de producenten hier te lande,alsmede de importeurs, zich blootstellen, wanneer aan de gegeven voorschriftenniet de hand wordt gehouden Vraagpunt 4 Wijziging en aanvulling van de Veewet (Wet van den 2(>sten Maart1920 Slbl. 153, houdende bepalingen tot regeling van het Veeartsenijkundig Staats-toezicht). Aangezien artikel 1 1 der Veewet het eenige artikel is in deze wet, dat betrekkingheeft op sera en entstoffen, is het aangewezen, ter uitvoering der

conclusies, ditartikel in de eerste plaats de noodige wijziging en aanvulling te doen ondergaan. In verband met de noodzakelijkheid voorschriften te geven betreffende : be-reiding, invoer, het in voorraad hebben, het afleveren en het gebruik van sera enentstoffen worde een nieuw artikel 1 rbis toegevoegd, dat deze materie regelt. Bovendien dient artikel 78 (der Strafbepalingen) in verband met bovenstaandewijzigingen en aanvullingen eveneens te worden aangevuld. Vraagpunt 7. Eerst, nadat de Commissie hare conclusies ten aanzien derverschillende gestelde vragen had vastgesteld, kon een aanvang worden gemaaktmet de behandeling van bovenvermelde vraag Hierbij bleek, dat niet alleen debestaande voorschriften van en krachtens de Veewet gewijzigd en aangevuldbehoorden te worden, doch dat eveneens wijziging en aanvulling der wet van<8 Juli 1874, Staatsblad No. 98, tot regeling van de uitoefening

der Veeartsenij-kunst, noodig was ter uitvoering van de verschillende noodzakelijk geoordeelderegelingen. LVI 28



??? v De conclusies omtrent de vraagpunten i, 2, 5 en 6 kunnen worden verwezenlijktdoor wijziging en aanvulling der â€žUitoefeningswet" : de conclusies omtrent devraagpunten 3, 4, 8 en y maken wijziging en aanvulling der â€žVeewet" nood-zakelijk. In beide wetten dient voorts, in verband met de diersoorten, welke voor deaanwending van sera en entstoffen in aanmerking komen, de betreffende definitiete worden gewijzigd. Aangezien de bepalingen der Veewet grootendeels slechts toepassing vindenten aanzien van eenhoevige- en herkauwende dieren en varkens, moet de in artikel4 dezer wet vervatte bepaling van hetgeen door ..vee" wordt verstaan, ongewijzigdblijven. De gewenschte wijziging ware in deze wet te regelen door in artikel II,dat uitsluitend op de toepassing van sera en entstoffen betrekking heeft, behalve,,vee" ook te noemen : â€žhonden, katten, konijnen en pluimvee". fn de

â€žuitoefeningswet" vormt wijziging in het algemeen van het begrip â€žvee"geen bezwaar. In alle artikelen waar gesproken wordt van â€žvee" ware alzoo ditwoord te vervangen door â€ždieren". In artikel 20 dienen- voorts aan de aanduiding van hetgeen onder â€ždieren"wordt verstaan â€žkatten, konijnen en pluimvee" te worden toegevoegd. V K RZAMELDE CONCLUSIES. I. Conclusies ten aanzien der vraagpunten 1, 2, 5 en 6. Conclusie vraagpunten 1 en 2. I-Iet is wenschelijk, dat maatregelen worden genomen, waardoor, beter dan totdusverre, het verbod van de aanwending van sera en entstoffen door anderendan veeartsen wordt gehandhaalfd en dat, ten einde belanghebbenden te be-schermen tegen eventueel misbruik van bovenbedoelde uitsluitende bevoegdheidder veeartsen, de Overheid regelend optrede ten aanzien der betreffende tarieven,hierbij voorgelicht door eene deskundige

Commissie van Advies. De noodige regelingen daartoe kunnen worden getroffen door wijziging en aan-vulling der wet van 8 Juli 1974. Staatsblad 98 tot regeling van de uitoefening derVeeartsenijkunst Conclusie vraagpunten 5 en b. De Commissie acht het, in verband met de voorgaande vragen en de bestaandewettelijke voorschriften, noodig eene nadere definitie vast te stellen omtrent debegrippen â€žinenten", â€žsera" en â€žentstoffen" en meent van de betreffende begrip-pen eene omschrijving te kunnen geven. II. Conclusies ten aanzien der vraagpunten 3, 4, S en g. Conclusies vraagpunten 3 en 4. Het is wenschelijk den invoer uit het buitenland van sera en entstoffen te ver-bieden, behoudens dispensatie van dit verbod door den betrokken Minister onderbepaalde voorwaarden. Eene ontwerp-regeling omtrent bovenstaande conclusie kan worden getroffendoor wijziging en aanvulling der Veewet.

Conclusies vraagpunten 8 en g. Het is niet wenschelijk, dat de bereiding van sen en entstoffen in ons eigenland, uitsluitend aan een Staatsinstituut geschiedt. Controle door een Staatsinstituut op de sera en entstoffen der particuliere in-lichtingen wordt voorloopig niet wenschelijk geacht. De mogelijkheid tot controledient evenwel te worden opengelaten in afwachting van eene betere consolideeringder methoden van waardebepaling der betreffende stoffen. III. Conclusie ten aanzien van vraagpunt 7 : De Commissie acht het, ter uitvoering van de verschillende noodzakelijk geachteregelingen noodig, de bestaande voorschrfiten van en krachtens de Veewet tewijzigen en aan te vullen. Bovendien is wijziging en aanvulling der wet van 8 Juli



??? 1874, Staatsblad, 98, tot regeling van de uitoefening der Veeartsenijkunst, nood-za"kelijk. De voorgestelde wijzigingen en aanvullingen der beide wetten volgen hier-onder. UITOEFENINGSWET. Artikel 1 :.....genees- en heelkundigen raad of bijstand voor dieren als be-drijf, alsmede het inenten van zieke en gezonde dieren verstaat..... Uitoefening der verloskunst van dieren en het verrichten van operati??n opgezonde dieren zijn. onverminderd het in het iste lid ten aanzien van inentenbepaalde, aan ieder geoorloofd Artikel 3 :.....zijn bevoegd, ten behoeve van dieren, de geneesmiddelen..... Behalve ten behoeve van ele door hen behandelde dieren...... Artikel 6 :.....en van den persoon ten behoeve van wiens dier of dieren de aflevering is gedaan. Artikel II :.....kennis te geven van alle door hen opgemerkte ziekten van dieren, welke besmetting van dieren of menschen kunnen veroorzaken of op anderewijze

gevaarlijk voor den gezondheidstoestand van mensch of dier kunnen worden. Artikel 11 bis :..... De veeartsen zijn verplicht voor het verrichten van in-entingen geen hoogere kosten te berekenen elan die, vastgesteld bij een door Onzenmet de zaken van den Landbouw belasten Minister, eene Commissie van Adviesgehoord, bepaald tarief, hetwelk voor onderscheidene gedeelten van het landverschillend kan zijn. De samenstelling der Commissie van Advies bedoeld in het vorige lid, wordt bijAlgemeenen Maatregel van Bestuur geregeld. Bij Algemeenen Maatregel van Bestuur kunnen met betrekking tot de controleop de naleving van het bepaalde in het eerste lid nadere bepalingen worden vast-gesteld. Artikel 12:.....8, 9, 11 of IIbis dezer wet..... Artikel 20 : Door liet woord dieren worden in deze wet aangeduiel eenhoevgieen herkauwende dieren, varkens, honden, katten, konijnen en pluimvee. Door het woord

,,inenten" wordt in deze wet verstaan het in toepassing brengenbij gezonde, van ziekte verdachte of zieke dieren van serum of entstof, zoowelafzonderlijk als gelijktijdig, ter voorkoming, onderkenning of genezing van ziekten. Door het woord ,,serum" wordt in deze wet verstaan bloedwei, welke redelijker-wijze moet worden geacht bestemd te zijn ter voorkoming, genezing of onder-kenning van besmettelijke ziekten van dieren, ook indien eleze bloedwei gedroogdis en niet van bloedlichaampjes of fibrine of van beide ontdaan is of indien daaraanchemische stoffen zijn toegevoegd. Door het woord ,,entstof" wordt in deze wet verstaan elke stof, die redelijkerwijzemoet worden geacht bestemd te zijn ter voorkoming, genezing of onderkenningvan besmettelijke ziekten van dieren, door opwekking van verweerstoffen in hetlichaam. De Algemeene maatregel volgens art. 11 bis (Commissie van Advies) is gelijk-luidend

aan artikel 1 van het voorgestelde Koninklijk besluit ingevolge de artikelen11 en nbis der Veewet. Toelichting. De wijziging van den tekst van artikel 1 bedoelt duidelijker dan in het bestaandeartikel, aan te geven, dat het inenten van dieren door onbevoegden, verboden is. Voorts in het 2e lid is, als onnoodig, het woord â€žheelkundige" weggelaten. De wijziging in de artikelen 1, 3, 6, n en 20 van het woord â€žvee" iri â€ždieren",is noodig in verband met ele aanwending van sera en entstoffen bij honden, katten,konijnen en pluimvee. De toevoeging van artikel 11 bis is noodig ter regeling van ele, door de veeartsente berekenen tarieven. De Algemeene Maatregel van Bestuur volgens dit artikel, kan gelijkluidend zijn



??? aan artikel i van den Algemeenen Maatregel van Bestuur, ingevolge artikel itder Veewet, zooals dit thans is ontworpen De Algemeene Maatregel van Bestuur bedoeld aan het slot van artikel s ibisbeoogt, indien dit in de toekomst noodig mocht blijken, het in het leven roepen vanplaatselijke Controle-Commissies op het toepassen van de voorgeschreven tarieven. Artikel 20. De aanvulling met de begrippen: â€žinenten", ,,serum" en â€žent-stof" is noodig, teneinde artikel 1 der wet duidelijker te doen spreken en omdathet begrip â€žinenten" eene veel ruimere beteekenis heeft verkregen, dan destijds,??n 1874, bij het tot stand komen der wet het geval was. Om dezelfde reden is ook de definitie van ,,serum" en â€žentstof" in dit artikelopgenomen. VEEWET. Ar.ikel 11. 1. Het is verboden, sera en entstoffen, bestemd voor gebruik bij vee,honden, katten, konijnen en pluimvee te bereiden, in te voeren of in

voorraad tehebben zonder schriftelijke vergunning van Onzen Minister van BinnenlandscheZaken en Landbouw. 2. De bepalingen van het vorige lid zijn niet van toepassing ten aanzien vanveeartsen : a. voor zooveel het in voorraad hebben betreft ; b. voor zooveel de bereiding, uitsluitend voor eigen gebruik, betreft, van doorOnzen Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw, de Commissie van Ad-vies, bedoeld in het vijfde lid van dit artikel, gehoord, aangewezen sera en ent-stoffen ; 3. De voorwaarden, gesteld voor het verkrijgen van de vergunningen, in lieteerste lid bedoeld, worden bij Algemeenen Maatregel van Bestuur geregeld. 4 Deze vergunningen worden geweigerd of herroepen uitsluitend op gronden,ontleend aan het belang van den gezondheidstoestand der in het eerste lid genoemdedieren. De besluiten tot weigering en die tot herroeping, bevatten de gronden,waarop zij steunen Tegen deze

besluiten staat gedurende 30 dagen 11a de dagtee-kening daarvan beroep bij Ons open. 5. Alvorens omtrent eene aanvrage tot het verkrijgen van eene vergunning, alsbedoeld in het eerste lid, of omtrent herroeping van eene verleende vergunningte beslissen wint Onze Minister het advies in van eene Commissie van Advies,waarvan de samenstelling bij Algemeenen Maatregel van Bestuur wordt geregeld.Indien \'s Ministers beslissing afwijkt van het advies dier Commissie, wordt zij.met het advies, in de Nederlandsche Staatscourant geplaatst. Artikel 11 bis. Bij Algemeenen Maatregel van Bestuur worden voorschriften ge-geven betreffende bereiding, invoer, het in voorraad hebben, het afleveren cn hetgebruik van sera en entstoffen, als in artikel 11, eerste lid, bedoeld en wordt bc-paalel, welke stoffen voor ele toepassing van eieze wet als sera en entstoffen be-schouwd of daarmede gelijkgesteld worden. Zij, die

sera en entstoffen bereiae\'n. invoeren of in voorraad hebben, zijn ver-plicht aan de ambtenaren, met de uitoefening van den Veeartsenijkundigen Dienstbelast, zonder geldelijke vergoeding, op eerste aanvraag de voor een onderzoeknoodige hoeveelheid van de sera en entstoffen, als bedoeld in artikel 11, iste lid,af te staan. Artikel 78. â€žOvertreding van het bepaalde in de artikelen 11. istelid, 13, 17 ... .of krachtens de artikelen 6, 8, 10, 11, irbis, 12..... Toelichting Aangezien artikel 1 i der Veewet het eenigc artikel is in deze wet, dat betrekkingheeft op sera en entstoffen, is het aangewezen, ter uitvoering der voorstellen, ditartikel de noodige wijziging en aanvulling te doen ondergaan. Artikel 11. I. Gezien het groote gevaar voor den gezondheidstoestand van denveestapel, verbonden aan het vrijlaten van de bereiding en de toepassing van seraen entstoffen op den huidigen voet, is liet noodig het bereielen. den

invoer en hetin voorraad hebben dezer stoffen aan eene vergunning van Staatswege te binden.



??? 2. Teneinde de veeartsen zoo min mogelijk belemmering in hunne particulierepractijk te veroorzaken, zijn de uitzonderingen in dit lid ontworpen. Wat sub b. betreft, zij opgemerkt, dat iedere veearts steeds in dc gelegenheidmoet zijn, bij zijn eigen pati??nten autovaccins te bereiden en toe te passen. Met auto-vaccins gelijk te stellen zijn o. a. reconvalescent serum bij mond- enklauwzeer of eventueel andere ziekten, serum van moederdieren te gebruikenbij het jonge dier enz. 5. Omtrent de in dit lid genoemde Commissie van Advies worden bijzonder-heden vermeld in artikel 1 van den Algemeenen Maatregel van Bestuur ingevolgedit artikel. Artikel 11 bis. Naast de vergunning bedoeld in artikel tl, iste lid, is het noodigvoorschriften te geven betreffende : bereiding, invoer, het in voorraad hebben,het afleveren en het gebruik van sera en entstoffen. Bovendien, is het noodzakelijkin de Veewet de begrippen

â€žserum" en â€žentstoffen" vast te leggen. ALGEMEENE MAATREGEL VAN BESTUUR TER UITVOERING VANDE ARTIKELEN 11 EN 11 BIS DER VEEWET. Artikel r De Commissie van Advies, bedoeld in art. ir der Veewet, bestaat uitzeven leden, waarvan drie veeartsen, drie vertegenwoordigers van den landbouwen een rechtsgeleerde, die als voorzitter optreedt. De leden-veeartsen en de leden-vertegenwoordigers van den landbouw worden aangewezen respectievelijk doorde door Onzen met de uitvoering van dit besluit belasten Minister aangewezenveeartsen- en landbouworganisaties en het lid-rechtsgeleerde door Onzen voor-noemden Minister. Onze voornoemde Minister stelt voorschriften betreffende de plaats van vesti-ging en de wijze van werken dezer Commissie vast. Artikel 2. 1. Eene vergunning tot het bereiden van sera en entstoffen, als be-doeld in artikel 11 der Veewet, kan slechts worden

verleend indien de inrichtingtot bereiding voldoende is uitgerust en de aanvrager voldoende waarborgen biedtvoor eene deskundige bereiding en behandeling van de sera en entstoffen. 2. Eene vergunning tot invoer van sera en andere dan levende entstoffen,als bedoeld in artikel ir der Veewet, kan slechts worden verleend aan veeartsen,apothekers, hen, die eene vergunning tot bereiding hebben verkregen en hen, inwier inrichting een veearts of apotheker werkzaam is en niet dan voor sera enentstoffen, welke afkomstig zijn van inrichtingen, die voldoende waarborgen geventen aanzien van de deugdelijkheid. 3. Eene vergunning tot invoer van levende entstoffen, als bedeeld in artikelli der Veewet, kan slechts worden verleend aan veeartsen, hen, die eene vergun-ning tot bereiding hebben verkregen en hen, in wier inrichting een veearts werk-zaam is ; en niet dan voor entstoffen, welke afkomstig zijn van

inrichtingen, dievoldoende waarborgen geven ten aanzien van de deugdelijk!Â?id. 4. Eene vergunning tot liet in voorraad hebben van sera en entstoffen, als be-doeld in artikel 11 der Veewet, kan slechts worden verkend aan apothekers enhen, in wier inrichting ecu veearts of apotheker werkzaam is en wordt voorts geachtte zijn begrepen in de vergunning tot het bereiden en die tot invoer van die waar. 5 In elke vergunning worden de sera en entstoffen waarvoor zij geldt, aange-geven. Artikel 3. Het is verboden sera en entstoffen in te voeren of in voorraad te heb-ben, welke bestanddeelen bevatten, waardoor bij gebruik, eene andere, voor dedieren schadelijke uitwerking zou kunnen worden verkregen dan van de toepassingder soort sera en entstoffen, waartoe zij behooren, te verwachten is. Artikel 4. Zij, die sera en entstoffen bereiden, invoeren of in voorraad hebbenzijn verplicht aan de ambtenaren, met de

uitoefening van den VeeartsenijkundigenDienst belast, zonder geldelijke vergoeding, op de eerste aanvraag, de voor eenonderzoek noodige hoeveelheid van die sera en entstoffen af te staan.



??? Artikel 5. Bereiden. Hij, die sera en entstoffen bereidt, draagt zorg : a. dat voor de serumbereiding geen dieren worden gebruikt, welke volgensdeskundig oordeel daarvoor niet mogen dienen ; b. dat aanwezig en voor de ambtenaren, met de uitoefening van den vee-artsenij kundigen dienst belast, ter inzage is, een register, waarin alle dieren, die-nende voor de serumbereiding, zijn aangeteekend en waaruit blijkt, of deze dierenmet levende of met doode stoffen zijn behandeld en voor de bereiding van welkserum de dieren dienen ; c. dat de gebouwen en stallen voldoen aan billijke eischen van hygi??ne en deinrichting daarvan zoodanig is, dat daaruit geen smetstof wordt verspreid ; d. dat, voor zoover door Ons, ten aanzien van het gehalte, aan voor hunne wer-king specifieke stoffen, bepaalde eischen zijn vastgesteld, de bereide sera en ent-stoffen aan deze eischen voldoen. Artikel 6. Invoer. Het is

verboden, sera en entstoffen, welke in het land van herkomst aan Staats-controle zijn onderworpen, in te voeren zonder dat deze het daar te lande vereischtekenmerk, dat zij aan de gestelde eischen voldoen, dragen. Artikel 7. In voorraad hebben. Het is verboden, eenig serum of eenige entstof, als bedoeld in artikel it derVeewet, in voorraad te hebben, welke niet voorzien is van een etiquet, vermeldendeden naam van het serum of de entstof benevens den naam van den bereider, dendatum van bereiding en den tijd van bruikbaarheid. Artikel S. Afleveren. Het is verboden : a. levende entstoffen af te leveren aan anderen dan veeartsen, tenzij zij, krach-tens eene vergunning als bedoeld in artikel 2, tot het ontvangen van de betreffendelevende entstoffen bevoegd zijn ; b. sera en alle overige entstoffen af te leveren aan anderen, dan veeartsen ofapothekers, tenzij houders van eene vergunning tot bereiding, tot

invoer of tothet in voorraad hebben van de betreffende sera en entstoffen. Artikel 9. Gebruik. Het is verboden dieren als bedoeld in artikel 11 der Veewet in te enten metlevende entstoffen, welke aanleiding kunnen geven tot het optreden of verspreidenvan eene der in artikel 7 der Veewet genoemde of door Ons uit de opsommingvan artikel 45 der Veewet aangewezen besmettelijke veeziekten, tenzij de eigenaareene schriftelijke vergunning heeft verkregen van den burgemeester van de ge-meente, waar de inenting zal geschieden. De vergunning wordt slechts verleend, indien de Directeur van den Veeartsenij-kundigen Dienst daartegen geen bezwaar heeft en onder de door dezen te stellenvoorwaarden. Artikel 10. Indien en voor zoover de Directeur van den Veeartsenij kundigenDienst het noodig oordeelt, wordt, bij de verleening der in het vorig artikel be-doelde vergunning, den eigenaar de verplichting

opgelegd, de inge??nte dieren,alsmede de stallen en gebouwen, waar zij zich sedert de inenting bevonden hebben,binnen den door den Directeur van den Veeartsenij kundigen Dienst bepaalden ti jdte ontsmetten of te doen ontsmetten. Artikel n. Onze Minister, met de uitvoering van dit besluit belast, is bevoegdin bijzondere gevallen de inenting bedoeld in art. 9 te doen geschieden op kostenvan het Rijk. Artikel 12. Als ,,serum" wordt voor de toepassing van de Veewet beschouwdbloedwei welke redelijkerwijze moet worden geacht bestemd te zijn ter voorko-ming, genezing of onderkenning van besmettelijke ziekten, ook indien deze bloedweigedroogd is en niet van bloedlichaampjes of fibrine of van beide ontdaan is ofindien daaraan chemische stoffen zijn toegevoegd.



??? Als ..entstof\' wordt voor de toepassing van de Veewet beschouwd elke stof,die redelijkerwijze moet worden geacht bestemd te zijn ter voorkoming, genezingof onderkenning van besmettelijke ziekten door in het lichaam verweerstoffen opte wekken. Toelichting. Artikel i. Het ligt in de bedoeling te bevorderen, dat voor de hier bedoeldeCommissie van Advies, alsmede voor de Commissie van Advies bedoeld in artikeli ibis der Uitoefeningswet, dezelfde personen worden aangewezen. Artikel 2. i. De hierin bedoelde vergunning wordt uitsluitend verleend aanveeartsen en apothekers en aan inrichtingen e\'.ie over deze personen beschikken,omdat genoemde personen, op grond van hunne opleiding, de eenigen zijn, diedaarvoor in aanmerking komen. Teneinde waarborgen te hebben voor de deugde-lijkheid worden slechts sera en entstoffen toegelaten van bepaalde buitenlandscheinrichtingen. 2. Met het oog op het

gevaar aan levende entstoffen verbonden, is de vergun-ning tot invoer daarvan, uitsluitend toegestaan aan personen en inrichtingen, indit lid bedoeld. 3. Behalve personen en inrichtingen, elie zich bezig houden met het bereidenen invoeren van sera en entstoffen, zijn er ook die deze stoffen uitsluitenel ver-handelen. Met het oog hierop, is dit lid ontworpen. Artikel 3. bedoelt voorschriften te geven, waardoor de toepassing van schade-lijke sera en entstoffen kan worden tegengegaan. Artikel 4 regelt het nemen van monsters, welke noodig kunnen zijn voor de con-trole op ele naleving der voorschriften. Artikel 5 en volgende. Hierin zijn vervat de uitvoeringsbepalingen bedoeld inhet ontworpen artikel 1 ibis der Veewet. In de artikelen 9, 10 en 11 zijn overgenomen de bepalingen, van den AlgemeenenMaatregel van Bestuur ingevolge het bestaande artikel 11 der Veewet, evenwel,met het oog op de gewenschte

uniformiteit in de voorschriften, in dien zin gewij-zigd, dat, waar in ele bepalingen gesproken wordt van â€žInspecteur-districtshoofdvan den Veeartsenijkundigen Dienst" worelt gelezen: â€žDirecteur van den Vee-artsenijkundigen Dienst". TOEKOMSTIGE HUISVESTING DER RIJKSSERl \'MINRICHTING. Bij schrijven van s Juni 192O, Directie van den Landbouw No. (>93, 3de Afdee-ling, verzocht de Minister van de Commissie te mogen vernemen, of zij ook tenaanzien van het vraagstuk der toekomstige huisvesting der Rijksseruminrichting vanadvies zoude willen dienen en, zoo ja, of in verband hiermede nog andere deskun-digen aan de Commissie zouden moeten worden toegevoegd. Als zoodanig vestigdeele Minister de aandacht op een vertegenwoordiger van elen Rijksgebouwendienst. Aanleiding tot het aanhangig maken van het betreffende vraagstuk was, vol-gens bovenaangehaald schrijven, in de eerste

plaats de omstandigheid, dat dehuurtermijn van liet gebouwen- en landerijencomplex thans voor de Rijksserum-inrichting in gebruik, 1 September 1929 eindigt en dat de mogelijkheid tot ver-lenging van dc huurovereenkomsten twijfelachtig was. Voorts vooral ook de tal-rijke bezwaren tegen de gebrekkige inrichting der tcgenwoeirdige gebouwen, methet oog op de bestemming. Aan ele vraag, wat in de naaste toekomst zoude moeten geschieden, zag ele Mi-nister voorts gaarne vastgekoppeld de overweging, of het wensehelijk ware overte gaan tot het stichten van een Rijksgebouw alsmede omtrent de plaats (Gemeente)van vestiging. De Commissie verklaarde zich, in antwoord op dit schrijven, gaarne bereidhare werkzaamheden in den daarin bedoelden zin uit te breiden, De sub-commissie elie met deze taak belast werd, noodigde twee van hare leden,de heeren Lourens en van Lyndbn, uit om een onderzoek in te

stellen. Het rap-



??? port door deze heeren uitgebracht luidde, dat een S/na/sinrichting voor de bereidingvan sera en entstoften noodig is, daar de Staat in dezen niet geheel van particu-lieren afhankelijk mag zijn. Wat de plaats van vestiging betreft, achtten zij vestiging te Utrecht, speciaalin verband met het onderwijs in de veeartsenijkunde, niet bepaald noodzakelijk ;bovendien is de seruminrichting opgelicht ten behoeve van de landbouw enniet voor het onderwijs. Zij pleiten voor vestiging te Rotterdam, hoofdzakelijkom geldelijke redenen. Zeer waarschijnlijk toch zou de gemeente Rotterdamgenegen zijn een belangrijke bijdrage in de bouwkosten te verleenen en een ge-schikt en voldoende groot terrein op billijke voorwaarden beschikbaar te stellen. Met den inhoud van dat rapport verecnigde zich aanvankelijk de subcommissie,met uitzondering van Dr. Hoogland die zijn bezwaren uitvoerig toelichtteenals volgt samenvatte :

Verplaatsing der Rijksseruminrichting naar Utrecht is beter dan nieuwbouw teRotterdam : i . door samenwerking met de faculteit der Veeartsenijkunde zal het nuttigeffect voor den landbouw grooter worden ; 2Â°. bij de inrichting der R. S. 1. te Utrecht kunnen beperkingen worden toe-gepast, welke te Rotterdam moeilijk zijn door te voeren, zonder het bedrijf in zijnontwikkeling te schaden ; y. in aanlegkosten krijgt men te Utrecht groote besparing, vooral wanneermen gebruik kan maken van militaire gebouwen. Bovendien zullen in Utrechtde bedrijfskosten geringer kunnen zijn, door de sub > , genoemde beperkingen ; 4 . de centrale ligging van Utrecht zal voordeelen bieden bij de exploitatie(transport- en reiskosten). In bepaalde gevallen zal deze ligging voor den land-bouw van buitengewone beteekenis zijn ; 5 . in Utrecht is voldoende Rijksgrond disponibel. Dit staat tegenover lietaanbod der gemeente Rotterdam.

Bovendien blijkt niet duidelijk of liet aanvaar-den der eventueele bijdrage van Rotterdam inderdaad een bezuiniging zou betee-kenen op de bouw- en latere exploitatiekosten. Het onderzoek inzake de vestiging der Rijksseruminrichting is m. i. niet vol-ledig, wanneer niet bekend is: a het oordeel van curatoren der Universiteit te\'Utrecht en der Veeartsenijkundige faculteit en het oordeel der Maatschappijvoor Diergeneeskunde ; b. of inderdaad in Utrecht bruikbare militaire gebouwenzijn, en r. wat de gemeente Utrecht wil doen om een vestiging te Utrecht te be-vorderen . Deze beschouwingen deden nog de leden I)r. Vrijburg en Verheggen op hunaanvankelijke meening terugkomen, in verband waarmede de Voorzitter het wen-schelijk achtte de beide opvattingen in eene algemecnc vergadering ter sprake tebrengen. lil deze vergadering werden de verschillende gezichtspunten ter sprake gebracht. Ten slotte werd.

naar aanleiding van de conclusies van Dr. Hoogland bij meer-derheid van stemmen besloten, alsnog aan curatoren der Rijksuniversiteit te Utrechtadvies te vragen omtrent de meest wenschelijke plaats van vestiging nl. Rotter-dam of Utrecht. De heer Oskam verklaarde zich voorts bereid alsnog overleg te plegen met hetHoofdbestuur van de Maatschappij voor Diergeneeskunde ten aanzien dezeraangelegenheid. Ingevolge bovenbedoeld besluit, werd namens de Commissie een schrijven aan,het College van Curatoren der Rijksuniversiteit te Utrecht gericht. Het antwoord van het College van Curatoren was een sterke aanbeveling voorvestiging der Rijksseruminrichting te Utrecht, welke aanbeveling overeenstemdemet een advies van de Senaat der Utrechtsche Hoogeschool en van de faculteit \') Bij Ministerieele beschikking van 7 Juni 1927 werd daarom aan de Commissietoegevoegd: J. C. li. Baron van Lynden,

Hoofd van den Rijksgebouwendienst.



??? der Geneeskunde te Utrecht, wier meening door liet College van Curatoren wasgevraagd, en met het advies van de faculteit der Veeartsenijkunde wier meeningreeds vroeger door de commissie was gevraagd. De argumenten van de Utrechtsche Heeren betreffen voornamelijk onderwijs-belangen : Als de rijksseruminrichting, als zelfstandige instelling onder eigenDirecteur, te Utrecht komt zal samenwerking tusschen dierenartsen en serum-inrichting worden bevorderd, daar de eersten reeds als student volledig kenniskunnen maken met inrichting en werkwijze. Veel inkomend materieel zal tevensvoor het onderwijs dienstig kunnen zijn, ook de serumdieren. Contact met talrijke wetenschappelijke instellingen te Utrecht zal allen tengoede komen. Gemeenschappelijk gebruik van sommige zaken, als bibliotheek,verzamelingen zou liet budget der seruminrichting kunnen ontlasten. De faculteit der Geneeskunde

bepleitte vooral de wenschelijkheid van samen-werking tusschen de inrichtingen voor serumbereiding ten behoeve van menschenen dieren. De faculteit der Veeartsenijkunde wees op de centrale ligging van 1\'trecht enop het beschikbaar zijn van rijksgrond en rijksgebouwen als landsbelang voorvestiging elaar. Van het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde bepleitte demeerderheid (7 van de 10 leden) vestiging te 1\'trcclit (wanneer althans de vesti-ging daar niet aanzienlijk duurder zal worden dan te Rotterdam, en bij gewaar-borgde zelfstandigheid der Rijksseruminrichting) vooral met het oog op onderwijs-belangen en uitwisseling van wetenschap. Twee leden waren onvoorwaardelijk voor vestiging te Rotterdam ; drie lietenzich uitsluitend leiden door financieele overwegingen. De inhoud dezer antwoorden heeft der Commissie de overtuiging geschonken,elat de serumbereiding ten behoeve van

menschen en die ten behoeve van dieren,gescheiden beliooren te blijven, aangezien zij van meening is, dat daardoor hetbest de volkomen zelfstandigheid der Rijksseruminrichting als veeartsenijkundigwetenschappelijk onderzoekingsinstituut is gewaarborgd en hare ontwikkelingen werkzaamheid in het belang van den gezondheidstoestand van den veestapelhet best tot hun recht zullen komen. Nadat alle Commissieleden van de ten slotte alsnog ingewonnen adviezen kennishadden genomen, bleef de meerderheid der Commissie zich met het rapport l.ou-kexs van Lijnden vereenigen en verklaarde de minderheid zich nog versterktin hare voorkeur voor vestiging der Rijksseruminrichting te 1\'trccht. Conclusies. De Commissie is unaniem van gevoelen : Dat zoo spoedig mogelijk moet worden overgegaan tot het stichtenvan een Rijksgebouw, dat volkomen beantwoordt aan de eischen, welketen aanzien van eene

moderne seruminricliting behooren te wordengesteld, met de noodige aangrenzende landerijen. De meerderheid der Commissie is voorts van meening, elat, hoewelde wenschelijkheid van vestiging te L\'trecht niet kan worden ontkend,voor vestiging te Rotterdam zooveel factoren pleiten, elat deze elendoorslag moeten geven voor advies in laatstgenoemden zin. De minderheid der Commissie nl. ele heeren Dr. Hoogland l)r.Vrijburg en Verheggen is integendeel van gevoelen, dat gevolg dientte worden gegeven aan het advies van het College van Curatoren en datderhalve de Rijksseruminrichting te Utrecht behoort te worden gevestigd.



??? Van het Land- en Tuinbouwbureau der / C,. Farbenindustrie A. G. ontvingenwij brochures over : Leunasalpeter B.A.S.I ., Chilisalpeter, ammoniakmeststoffen-salpetermeststoffen, voorschriften voor den zandboer, meer vee op het weidebedrijfmet kunstmest, zeekleibedrijf, 10 voorschriften voor den zandboer Mond- en klauwzeer in Californi?? in 1929. Dertien dagen na liet uitbreken van mond- en klauwzeer in de kudde varkens{zie bericht, in 15 Maart N". blz. 31(^1) werd de ziekte bij rundvee vastgesteld, op8 mijl afstand van daar en binnen een week (31 Jan. -6 Febr.) werden in het ge-heel 4 kudden runderen besmet bevonden. Waarschijnlijk was de besmetting door een veekooper overgebracht. Alle vee binnen een straal van ongeveer 20 mijl om de besmette plaatsen werdnauwkeurig onderzocht. De aangetaste kudden werden afgemaakt, de plaatsenontsmet. In de havenplaatsen van Californi?? wordt

streng toegezien om verdere besmet-ting van uit het buitenland te verhinderen. (Journal of the Amer. Vet. med. Ass. march. 1929). Vr. Het (22ste> Natuur- en Geneeskundig Congres, (Zie blz. 314 vorig tijdschriftNo.) op 2, 3 en 4 April te Rotterdam gehouden, was druk bezocht. De door diergeneeskundigen gehouden voordrachten waren, behalve dan dein de afd. Biologie gehouden voordrachten van Prof. Roos en Prof. Krediet,bijna uitsluitend door dierenartsen bezocht. Dit is te betreuren , daar zij ook voorbeoefenaren van aangrenzende wetenschappen belangrijk waren. Eveneens wer-den op de andere afdeelingen voordrachten gehouden die ook voor dierenartsennuttig waren ; daar men echter maar in ?Š?Šn afdeeling tegelijk kan zijn moet menherhaaldelijk van het bijwonen van belangrijke voordrachten afzien. Dit is ookde reden (op dit en vorig congres) waarom onze afdeeling zoo weinig door buiten-

staanders bezocht was, en het zal moeilijk zijn hierin verandering te brengendaar de tijd van een congres niet te lang mag zijn ; de meeste bezoekers kunnenniet langer dan enkele dagen aanwezig zijn. De vergadering der onderafd. Diergeneeskunde op Donderdagmorgen werddoor bijna 50 diergeneeskundigen bijgewoond. Dit getal, hoewel niet gering is toch nog veel te klein en moet veel grooter wor-den. Alle aangekondigde voordrachten, behalve die van Prof. de Blieck. (Prof.de Blieck was verhinderd) werden gehouden. Er was weinig discussie ; met hetoog op de karig toegemeten tijd had dit ook zijn goede zijde. De voordrachten zullen zeer waarschijnlijk alle in het tijdschrift verschijnen. Als voorzitter voor de diergeneesk. afdeeling van het volgend Congres, in1931, dat te Delft zal worden gehouden, werd bij acclamatie Dr. Frenkel be-noemd. Vr. Verkort Verslag der vergadering van Directeuren van

Gemeentelijke Slachthuizenin Nederland, gehouden op Zaterdag 16 Maart 1929 te Utrecht. Een der leden vestigde de aandacht op een belangrijk artikel voorkomende inde Deutsche Schlachthofzeitung van 10 Januari 1929, waarin een beschrijvinggegeven wordt van een aan het Openbaar Slachthuis te Dusseldorf bestaandeinstallatie tot zuivering der lucht, afkomstig van de darmenslijmerij en de tech-nische vetsmelterij. Bij die installatie worden de dampen gezogen door een lucht-wasscher, bestaande uit een aantal watersproeiers, welke een neveldamp versprei-den, waardoor de dampen over een langen afstand geleid worden. Daarna wordtde lucht geozoniseerd, om vervolgens gezuiverd in de werklocaliteiten terug tekeeren. In die lokalen kunnen de ramen niet geopend worden. Om te voorkomendat met het openen der deuren de zich in de lokalen bevindende verontreinigdelucht naar buiten uitwijken

kan. staan deze lokalen onder minder dan 1 Atm.druk. Naar aanleiding van deze medeeling werd de vraag gesteld, zulks in verband



??? met de groote kosten aan een dergelijke inrichting verbonden, of de oplossing vanhet vraagstuk dezer nevenbedrijven niet gezocht moet worden in verplaatsingdaarvan naar een speciale industrie-wijk. Opgemerkt werd, naar aanleiding van een desbetreffend artikel in ,,De Vee-en vleeschhandel", dat het bewerken van darmen afkomstig van aan het slacht-huis geslachte dieren moeilijk van het terrein van het abattoir te weren is. Welwerd dit laatste mogelijk geacht voor inrichtingen, waarin ook van elders afkom-stige darmen als industrie worden bewerkt. Gewezen werd ook nog op de moeilijk-heden om het darmslijm te verwerken, daar tlit ongeschikt is voor mest, tenge-volge van den hevigen stank, en verbranden daarvan onmogelijk is door het hoogevochtgehalte. Door den Voorzitter werd een voordracht gehouden over het onderwerp â€žDie-renbescherming", welke in haar geheel in het â€žTijdschrift" wordt

afgedrukt. Op deze voordracht volgde een levendige discussie, waarbij gewezen werd op hetbekend verschil in de voorschriften betreffende bedwelming krachtens de Veeweten die ingevolge de Vleeschkeuringswet. Door een lid werd vervolgens de aandacht gevestigd op het hem bekende feit,dat in een bepaalde plattelandstreek het bedwelmen der varkens v????r het slachtengeheel nagelaten werd met het oog op de aan het bedwelmen verbonden kosten. De behoefte werd gevoeld om het onderwerp â€žDierenbescherming" steeds alspunt op de agenda der te houden vergaderingen te vermelden. Voorts kwam ter sprake de moeilijkheid, voortvloeiende uit de structuur derWet, om afdoende maatregelen te nemen tegen Keuringsdiensten, welke vleeschgoedkeuren in strijd met het Keuringsregulatief. Eenige voorbeelden eener dus-danige handeling werden genomed. Mededeeling werd gedaan van een door een

lid ondervonden bezwaar bij hetverrichten eener herkeuring. In het bedoelde geval waren de darmen van het be-trokken slachtdier niet meer aanwezig toen de herkeuring verricht werd. In dezemoest uitsluitend worden afgegaan op de mededeelingen van den betrokken keu-ringsveearts dat het dier bij het leven een temperatuur had van 40.2 C. en dataan de darmen ontstekingsverschijnselen waren waar te nemen, tenzij de her-keuring zou zijn geweigerd op grond van het ontbreken der darmen. Namens het Bestuur der Vereeniging van Direc-teuren van Gemeentelijke Slachthuizen in Ne-derland. j. g. a. reeser. Jaarverslag 1928 van de Vereeniging van Directeuren van Gemeentelijke Slacht-huizen in Nederland. De Vereeniging kwam in het afgeloopen jaar 3 maal in algcmeene vergaderingbijeen. Deze vergaderingen werden bezocht respectievelijk door 18, 14, en 17 leden,zoodat van een bevredigende opkomst

kan gesproken worden. De hoop in het vorigjaarverslag uitgesproken, dat de klacht dat er nog steeds leden zijn, waaronderDirecteuren van Slachthuizen in groote gemeenten, welke slechts zelden de ver-gaderingen bezoeken in dit verslag niet meer tot uiting zou behoeven te komen,is helaas niet verwezenlijkt. Genoemde leden zijn nog steeds niet doorelrongen vanhet nut geregeld de vergaderingen bij te wonen. Ook dit jaar bevatten de agenda\'s der â€?gehouden vergaderingen belangrijkeonderwerpen. Zoo kreeg onze Vereeniging in haar Juni vergadering te behandeleneen ons door den Directeur-Generaal van de Volksgezondheid om aelvies toege-zonden v????r-ontwerp tot wijziging van de Vleeschkeuringswet met een ontwerpvan een Memorie van Toelichting. Deze uiterst belangrijke ontwerpen werden uit-voerig en met kennis van zaken door verscheidene leden besproken. Als resultaatwerden in een

uitvoerig rapport aan den Directeur-Generaal talrijke op- en aan-merkingen dienaangaande gemaakt en verschillende wijzigingen en toevoegingenvoorgesteld



??? Behalve korte mededeelingen van verschillende leden vallen verder nog te ver-melden : ie. de door den Heer Van Oijen gehouden beschouwingen naar aanlei-ding van de door den Heer Luxwolda in het vorig verslagjaar gehouden voordrachtover bacteriologisch vleeschondeizoek ; 2e. het voorstel van den heer Th. J v.Capelle om over te gaan tot benoeming van een Commissie, welke tot taak heeftvoorstellen tot wijziging van het keuringsregulatief aan de Vereeniging voor teleggen. Dit voorstel werd door de vergadering aangenomen en als leden van deCommissie werden benoemd de Bestuursleden der Vereeniging en de HeerenVan Oijen en Luxwolda In de October-vergadcring hield de Heer Quadekkereen bespreking over de onderzoekingen betreffende cysticercose aan het Abattoiite Nijmegen en de cventueele konsekwenties van dat onderzoek. Op deze bespre-king volgde een uitvoerige

dicsussie, welke evenwel geen eensgezind besluit hoein deze kwestie in den vervolge te handelen tot resultaat had. Vermeld dient nog te worden de onderscheiding, welke den Voorzitter te beurtviel, door zijn aanwijzing van Kegeeringswege als lid van ele Commissie ingesteldter bcoordeeling der ingekomen plannen voor een nieuw Abattoir te Sofia. In cle samenstelling van het Bestuur kwam geen verandering. De Heer Stuur-man, die in den loop van dit jaar voor periodiek aftreden in aanmerking kwam,werd als penningmeester herkozen en bleek bereid opnieuw de hem toevertrouwdetaak te aanvaarden. De Vereeniging had ele aanwinst van 3 leden te boeken nl. de Heeren VanHaselen te Amersfoort, Keitsma te Rheden en Slop te Gouda. Aangezien er in verschillende gemeenten plannen bestaan voor den bouw vaneen openbaar slachthuis mag de verwachting worden gekoesterd, dat het

ledentalonzer Vereeniging zich in stijgende lijn zal bewegen. Op 31 December bedreieg ditaantal : 30, n.1. 1 eerelid, 1 buitengewoon lid en 28 gewone leden. Met ele beste wenschen voor den toenemenden groei en bloei, onzer Vereenigingeindige dit verslag. De Secretaris. J. G. A. Reesek. PERSONALIA. Benoemd tot Directeur van liet gemeente Slachthuis te Wageningen C. vanGinkei , Overleden te Nijmegen : J. de Jongh. Oud-Paardenarts ie kl. Ned.-Ind. leger.VV K. van Rooy, geplaatst te Koctaradja ; Dr. A. P. le Coultre geplaatst teSoera karta, M. van Zwieten, overgeplaatst naar Benkoelen ; B. Bonga, overgeplaatst naarBalig?Š ; Mas Soetisno overgeplaatst naar Koedoes; J. H. Heck overgeplaatstnaar hort ele Koek. Dr. R. Soeratmo, benoemd tot gouv. veearts ie klasse. ERRATA. Op bladz. 347, 1 April No. afl. 7, 4e regel van onderen : staat : 2 dagen, moet zijn8a 10 dagen.
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Bartsch, Z??chtungs- und Vererbungslehre f??r Gefl??gelz??chter. Eine leichtverst?¤ndliche Einf??hrung in die Vererbungs- und Z??chtungsregeln nebst einerZusammenstellung der bisher untersuchten Erbanlagen der H??hner und Vorschla-gen f??r eine Stammbuchf??hrung. 2te Aufl. Berlin, F. Pfenningstorff, 1929. Gr. 8 .VIII 208 S. m. 116 Abb. M. 5. A. Eckhard, Grausamkeit des Menschen gegen das Tier mit bes. Bezugnahmeauf die wissenschaftliche Tierfolter. (Vivisektion). 2te Aufl. Hannover, Tierschutz-verein â€žTierfreund", [1929]. 8Â°. 80 S m. Abb. Vortrag. M. 1 J. C. ScH?¤FER\'s hom??opathische Tierluilkunst. i6te Aufl. Vollst, neubearb.durch die wissenschaftlich-literar. Abt. der Firma W. Schwabe. Leipzig, WSchwabe, 1929. 8Â°. VII 227 S. m. Abb. u. 1 Taf. M. 6.50. A. Kroch, Anatomie und Physiologie der Capiilaren. 2te Aufl. Ins Deutsche??bertr. von W. Feldberg. Berlin, J. Springer, 1929. SÂ°.

IX 353 S. m. 97 Abb. M. 26.- -. Geb. M. 27.40. Monographien aus dem Gesamtgebiet der Physiologie der Pflanzen und derTiere. Bd. 5. J. Reinke, Wissen und Glauben der Naturwissenschaft mit bes. Ber??cksichti-gung der Tierpsychologie. Leipzig, J. A. Barth, 1929. 8Â°. V -f 112 S. M. 4.20. O. Engels, Kurze F??tterungslehre f??r praktische Landwirte .... Nebst e.Anhang ; Futterberechnungen und Futtertabellen. Freising, F. P. Datterer &Cie., [1929]. 8Â°. 73 S. M. 1.90. Weihenstephaner Schriftensammlung f. prakt. Landwirtschaft. H. 22. J. Wille, Chemie f??r Molkereifachleute. Berlin, P. Parey, 1928. 8Â°. 66 S. Molkereitechnische Lehrhefte. H. 8. M. 2.60.



??? 427 P. R??ters, Die Betriebsmittel im Molkereibetriebe Berlin, P. Parey, 1929.8 . 127 S. m. 78 Textabb. M. 4.00. Molkereitechnische Lehrhefte. H. ri. H. Neuschel, P. Naredi-Rainer, Abc der Milchwirtschaft. Tl. 1. 2. Graz,Leykaul, 1928. Kl. 8Â°. Tl. 1. Genossenschaftswesen und Milchgewinnung. VI II 174 S. m. Abb. M. 2. . Tl. 2. Rahm-, Butter-, Weich- und Hartk?¤se-Erzeugung. VI II -f- 134 S. m. Abb. M. 1.S0. Die neue Fleischbeschauordnung f??r Oesterreich. (Min.-Verordnung vom 6 Sc-pt1924) mit Durchf??hrungsvorschrift und Erlassen des Amtes .... nebst Dienstes-instruktion und eine Belehrung f??r Laien-Fleischbeschauer zus.-gest. von derVeterin?¤r-Abt. der o-??. Landesregierung. 2tc Aufl. Linz, Druckerei der o-??. Landes-regierung, 192S. Kl. 8 . III â€” 167 S. Seh. 1.80. Handbuch der Rindvieh ucht und -Pflege. l\'nter Mitarbeit von R. Schwar hrsg.von Tu. Camenzind. 10 Aufl. Leipzig, F. Ch. Seyfert, 1928.

8 . XIX 459 S. 111.7 S. Erkl m. ??ber 300 III. u. 5 [f?¤rb. Kunstdr.-Beil 11. e. zerlegbaren buntenModell. M. 8.73. E. Haselhoff &â–  F.. Blanck, Lehrbuch der Agrikulturchemie. Tl. 4. Berlin,Gebr. Borntr?¤ger, 1928. 4 . \\ III 216 S. M. 14.25. Tl. 4. Futtermittellehre. Von F. Haselhoff. E. Zander, Zeitgem isse Bienenzucht. H 1. 4te Aufl. Berlin, P. Parey, 1928.â€?8 M. 34 Textabb. M. 2.20. H. 1. Bienenwohnung und Bienenpflege. Flugschriften der Deutschen Gesellschaft f??r angewandte Entomologie. No. 5. A. Hesse, Lehrlings-Pr??fung im Molkereigewerbe. Berlin, P. Parey, 1929. 8 . M. 2.80. W. L. Williams, Geschlechtskrankheiten der Hauss?¤ugetiere. [Nach demAmerik.] bearb. von K. Beller. Stuttgart, Schickhardt & F2bner, 1928. 4 . XIIIf 272 S. m. 68 Abb. im Text und auf 2 f?¤rb. Taf. M. 19.50. Geb. M. 21.50. P. CpLLicNON, Einfache Anatomie des Haushuhnes. Wie untersuche ich einverendetes Huhn? Berlin, F.

Pfenningstorff, [1929]. 8Â°. 59 S. m. 49 [1 f?¤rb.] Abb. M. 1.50. P. Collignon, Das Kapaunisieren. 7te Aufl. Berlin, F. Pfenningstorff, [1929].Gr. 8Â°. 96 S. 111. 77 Abb. M. 2.â€”. P. Collignon, Moderne Nutzgefl??gelzucht. 2te Aufl. Berlin, J. Pfenningstorff.[1929]. 8=. 348 S. M. 4.â€”. J. Deiche, Tierzucht und F??tterung in der Landwirtschaft der VereinigtenStaaten von Nordamerika. Bericht ??ber die Ergebnisse einer im Jahre 1925durchgef??hrte Studienreise. Berlin, P. Parey, 1929. 4\'. V 124 S. m. 76 Textabb. M. 6.â€”. Berichte ??ber Landwirtschaft. N. F. H. 6. H. Henseler, Aus der Tierzucht von Australien und Neuseeland. Bericht ??berErgebnisse einer 1111 Jahre 1926/27 durchgef??hrte Studienreise. Berlin, P. Parey,1929- 8 . III -f 153 S. 111. 80 Abb. u. 68 eingedr. Tab. M. 7.50. Berichte ??ber Landwirtschaft. N. F. Sonderh. 12. H. Schwyter, Der schweizerische Milit?¤r-Hufschmied. 5te Aufl. Z??rich. Fach-

schriften-Verlag und Buchdruckerei A. G., 1928. Gr. 8Â°. 829 S. m. 833 Abb. Schw. Fr. 15. C. Ivronacher, Das Institut f??r Tierzucht und Vererbungsforschung der Tier-?¤rztlichen Hochschule Hannover. Berlin, P. Parey, 1929. 4 . 51 S. m. 48 Abb -M. 3 â€” Aus : Zeitschrift f. Tierz??chtung und Z??chtungsbiologie. Bd. 14. W. M??ller-Lenhartz und G. von Wendt, Abhandlungen aus dem Gebieteder Tierhaltung. H. 5. Berlin, P. Parey, 1929. Gr. 8Â°. 97 â€” 8 S. m. 8 Textabb. M. 3.â€”.



??? H. 5. Die h??chste Milchleistung. Anweisungen f??r die l\'raxis auf Grund physiol.Studien. 2te Aufl. Zeitschrift f??r genossenschaftliche Tierversicherung. Hrsg. von \\Y. Beinzger.Jg. 1. 1929. H 1. Hannover, M. & H. Schaper, 1929. 4\'. 24 S. 12 Hefte pro Jahr. M. 12. -. M. I". Mc Taggart, Pferd und Reiter. Ein Schl??ssel zum Erfolg im Reitsport.[Aus dem Engl, von C. Habig und P. von Anthoine], Berlin, P. Parey, 1929.40. XX 4- 185 S. m. Textabb. und 27 Taf. M. 20. Anleitung zur Beurteilung des schweizerischen Braunviehes. Hrsg. vom Vor-stande des Verbandes Schweiz. Braunviehzucht-Genossenschaften. 9te Aufl.l\'rauenfeld, Huber & Co., 1929. 8". 96 S. m. 9 Abb., Punktierkt. im Text undauf 2 Taf. und 1 Messkt fr. 3.20. \\V. Stieger, Anleitung zur Quarkbercitung und zur Handk?¤sefabrikation,,,Sauermilchk?¤serei". 4te Aufl. Berlin, P. Parey, 1929. 8". 47 S. 111. 28 Textabb. M. 3.-. Grait, Etudes
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Sontraitement avec le vaccin Carr?Š. Th?¨se de Paris. 1929- Dehecq, Contribution ?  l\'?Štude clinique de la k?Šratite interstitielle dans lamaladie du jeune ??ge chez les carnivores domestiques. Th?¨se de Paris. 1929- Vallaud, L\'?Šlevage dans la r?Šgion de S lint-Beno?Žt-du-Sault. (Indre). Th?¨sede Paris. 1929. Guyon, Le cornage chronique chez le cheval et son traitement chirurgical parl\'op?Šration de Williams. Th?¨se de Paris. 1929. Lefebvre, Castration non sanglante des ?Šquid?Šs m??les Th?¨se de Paris. 1929. Camus, Variation du Ph des viandes de boucherie. Th?¨se de Paris. 1929. Guguen, Essai d\'animaliculture. De l\'?Šlevage et de l\'exploitation de la race,bovine cotcntine dans le d?Špartement des C.?´tcs-du-Nord. Th?¨se de Caris. 1929. Rossignol, Consid?Šrations sur le troupeau ovin en Seine-et-Marne. Th?¨se deParis. 1929. Faudemer, L\'hyst?Šrectomie abdominale chez les carnivores

domestiques.Th?¨se de Paris. 1929. S. Kassko, Polarisationsmikroskopische Untersuchungen an den Muskelnder Haustiere bez??glich der Gr??sse der Doppclbrechung. Inaug.-Diss. Budapest.1928. G. Kovals, Vergleichende histologische Untersuchungen ??ber den Kopf- undVorderdarm der Hausv??gel. Inaug.-Diss. Budapest. 192S. J. Lackzo, Vergleichende histologische Struktur der Milz der Hausv??gel. Inaug.-Diss. Budapest. 1928. K. Wagener, Aufgaben der Hygiene bei der Bek?¤mpfung der Maul- und Klauen-seuche. Habilitationsschrift Berlin. 1929. W. Wussow, Die Warmblutzucht in Pommern. Inaug.-Diss. Landwirtsch.Hochschule Berlin. 192S.



??? H. R?¤TzEL, Die Entwicklung der Rindviehzuclit und Rindviehhaltung im BezirkHildesheim. Inaug.-Diss. Landw. Hochschule Berlin. 1928. L. Zschetzsche, Das gelbe Frankenrind in Th??ringen. Inaug.-Diss. Landw.Hochschule Berlin. 1928. A. Deckwitz, Das rotbunte M??nsterl?¤nder Tieflandrind. Untersuchungen??ber K??rperform, Zuchtaufbau und Leistungsvererbung in der M??nsterl?¤nderRotbuntzucht. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. K. Schultz, Die Stammsch?¤ferei Hansfelde. Inaug.-Diss. Berlin. 1928.H. Sch??tte, Die Veranlagung zur Milchergiebigkeit der K??he als Grundlageder Milcherzeugung. Inaug.-Diss. Berlin. 1928. W. Egner, Der Jodgelialt des Blutes und Jodausscheidungen nach Jodtropon-eingabe. Experimentelle Untersuchung. Inaug.-Diss. Giessen. 1928. F. Wolf, Das Verhalten der elastischen Fasern in Blutgef?¤ssen und im Lun-gengewebe bei Gegenwart von Sklerostomum bidentatum.

Inaug.-Diss. Giessen. 1928. A. Hj?¤RRE, Die physiologischen Variationen im Cholesteringehalt des Blutesbei K??hen sowie das Verhalten zwischen puerperaler Hypercholesterin?¤mie undAceton?¤mie. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. H. Enderlein, Die Fauna der wendischen Burg â€žPoztupimi". (Potsdam).Inaug.-Diss. Berlin. 1929. A. Holz, Die Beeinflussung des Blutbildes des gesunden Hundes durch Ultra-violettbestrahlung. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. B. Drewke, Beitrag zur klinischen Untersuchung an Rinderaugen. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. II. Zemke, Beitrag zur Fraktur und Luxation der Sesambeine. Inaug.-Diss.Berlin. 1929. H. Burkhardt, Zur Transpulvettherapie bei Erkrankungen der Luftwege inder Veterin?¤rpraxis. Inaug.-Diss. Giessen. 1929. K. H??bel, Ein Beitrag zur experimentellen Tuberkulose des Rindes. Inaug.-Diss. Giessen. 1928. R. Maier, Zur Sphygmographie in der Veterin?¤rklinik bei Pferd und

Hund.Inaug.-Diss. Giessen. 1929. E. Albers, Beitrag zur Behandlung der Anaphrodisie des Rindes mit denOvarhormon Fontanon. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. IC. G??nther, Biologische Studien ??ber das Bactcrium pullorum und seineBeziehungen zum Bacterium paradysenteriae gallinarum. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. F. Noi.ze, Untersuchungen ??ber das Eindringen von Fl??ssigkeiten in das Ge-webe gesunder Euterviertel nach intramamm?¤rer Infusion. Inaug.-Diss. Hannover.1929. du Buy. BLADVULLING. Een vruchtbare koe. Een 24 jarige 8 maanden drachtige koe, 450 K.G. ??waar, moest wegensdreigende hartverlamming, geslacht worden. In de uterus werden, in tweeplacenta\'s 6 goed ontwikkelde kalveren (1 stierkalf en 5 koekalveren) gevondendie samen Goj K.G. wogen. (Deut. tier. Woch. 1929. NÂ°. 15, blz. 238). Vr. 29 LVI



??? REFERATEN. VLEESCHHYGI?‹NE. De beoordeeling van het watergehalte van vleesch en vleeschwaren door middelvan het Federgetal. (Beitrag zur Beurleilung des Wassergehalles im Fleisch, sowiein Fleisch- und Wurstwaren, auf Grund der Federschen Zahl â€” Schupelius â€” Tier-arztl. Rundschau, 1928, pg. 403). Schupelius vond bij zijn analysen van verschillende vleeschsoorten en worst-soorten gewoonlijk hoogere getallen dan Feder heeft aangegeven. Vooral bijvarkensvleesch was dit het geval; hierbij waren de schommelingen zoo groot,dat zij in een arithmetrische formule konden worden uitgedrukt. In tegenstelling met de meening van Feder, dat vetweefsel geheel watervrijzou zijn, vond Schupelius in sommige gevallen een vrij groot watergehalte in hetvetweefsel. Terwijl voor een beoordeeling van het watergehalte van vleesch engehakt de. tegenwoordige Federsche getallen te laag zijn

genomen, is z.i. voor eenbeoordeeling van worstwaren het Federgetal absoluut te verwerpen. Hoe te handelen met vleesch, dat colibacillen, staphylococcen, proteusbacillenen anaerobe bacteri??n bevat? (Vraagrubriek in het Zeitsch. f. Fleisch- und Milch-hyg. 1928, Jg. 38, pg. 377). Volgens ons keuringsregulatief is het niet kiemvrij zijn van het vleesch bij hetbacteriologisch vleeschonderzoek voldoende om het vleesch ongeschikt te makenvoor menschelijk gebruik, onverschillig de bacteriesoorten, welke in het vleeschaanwezig zijn. In dit opzicht gaan onze voorschriften verder dan de Duitsche,volgens welke het gelieele dier slechts dan wordt afgekeurd, als vleeschvergifti-gingsbacteri??n, in het bijzonder paratyphus B of enteritidis Gaertnerbacillen,worden gevonden. Zijn andere bacteri??n aanwezig, dan kan al naarmate de bacil-lenrijkdom, het vleesch worden gesteriliseerd of verkocht op den vrijbank.

In verband met deze bepalingen doet iemand in de vraagrubriek van het Z. f.Fl. u. M. de volgende vraag : Bij het bekend maken van het resultaat van het bact. vleeschonderzoek wordtdikwijls medegedeeld dat in de opgezonden vleeschmonsters b.v. colibacillen ofkokken, of proteusbacillen of ana??robe bacteri??n, hetzij in een groot aantal, hetzijin geringe mate, aanwezig zijn, en daarna de beslissing genomen. Volgens alge-meene verklaringen zouden colibacillen, en staphylococcen in het vleesch, ookzelfs bij gebruik in rauwen toestand, ongevaarlijk zijn (dit is nog niet voldoendewetenschappelijk aangetoond Ref.). In een bericht over vleeschvergiftigingen in de gemeente Berlijn in 1927 wordtmedegedeeld dat in Maart 2 ziektegevallen voorkwamen na het gebruik van ,,Hacke-peter" en dat daarin slechts colibacillen gevonden waren. In Mei 3 ziektegevallenna het gebruik van varkenscarbonaden,

waarin coccen en colibacillen aanwezigwaren. Hoe zijn deze gevallen nu te combineeren met de opvatting, dat coli encoccen ongevaarlijk zouden zijn ? Hoe moet het vleesch beoordeeld worden alsdaarin colibacillen, coccen, proteusbacillen of anaerobe micro-organismen gevondenworden?" In het antwoord, dat v. Ostertag hierop geeft, vermeldt deze allereerst dewettelijke bepalingen, volgens welke in Duitschland gekeurd moet worden. Verdergeeft hij nog deze opmerkingen : Ofschoon men in schadelijk vleesch weieens coli-bacillen en coccen gevonden heeft, bewijst een dergelijke vondst nog niet, datdeze micro-organismen de veroorzakers van de vleeschvergiftiging geweest zijn.Men moet veeleer aannemen, dat men bij een nauwkeuriger onderzoek wel vlcesch-vergiftigers gevonden zou hebben. Coccen en colibacillen maken het vleesch nietgevaarlijk voor den mensch(??). Anders is het geval als

men proteusbacillen vindt. Sommige onderzoekers hebbenaangetoond, dat in ondeugdelijk en schadelijk vleesch, een groot aantal proteus-bacillen voorkwamen, zoodat vleesch met proteusbacillen zou moeten wordenafgekeurd.



??? Vindt men talrijke ana??robe bacteri??n, niet behoorende tot dc bontvuurgrocp,dan kan men een snelle ontbinding, vooral bij ondoelmatige, te warme bewaring,verwachten. In zoo\'n geval is de houdbaarheidsproef goed te gebruiken. Een wijziging van de Endo\'sche voedingsbodem. (Hallbare modifikation desFuchsinnahrbodens nach Endo. J.v.Daranyi. M??nch. mediz. Wochenschrift, 1928,pg. 1001). De Endoagar wordt, wegens de goede groei van de bacteri??n en vooral wegenshet duidelijke kleuronderscheid tusschen coli- en paratyphuskolonies, zeer alge-meen gebruikt, Deze voedingsbodem heeft echter ?Š?Šn nadeel, nl. dat ze altijdversch moet worden gebruikt, daar anders de kleurloosheid van het begin overgaatia een roode kleur. Om dit bezwaar te ondervangen verving Daranyi bij dc be-reiding het gewone fuchsine door Fuchsine S. Gr??bler in gereduceerden vorm,terwijl als complementaire

kleurstof nog het chrysoidine werd toegevoegd. Bij de vervaardiging van deze voedingsbodem gaat men het beste uit van eenstamoplossing, die op de volgende wijze wordt samengesteld. In een glas voegtmen bij 8 c.M3. 10 % natriumcarbonaatoplossing 2 c.M3. verzadigde (= circa 1 %)alcoholische clirysoidineoplossing, 0,3 gram natriumsulfiet en 1,2 gram fuchsineS. Griiblcr. Na het mengen wordt het fuchsine S. reeds bij gewone temperatuurdoor het natriumsulfiet gereduceerd. Daarna wordt 12 gram watervrije, chemischreine I.aktose (Merck) en 80 c.M*. aqua dcstillata toegevoegd, waarna alles, naiâ€”2 min. lang koken, goed opgelost wordt. Van deze stamoplossing mengt men nu 1 deel met 10 deelcn kokende agar engiet dit dan direct tot platen uit. Dc in het begin aanwezige kleur verdwijnt bij hetafkoelen geheel en al. Als de agar niet de juiste zwak alcalische reactie heeft, blijft ook na het afkoeleneen

roodachtige kleur over. Ook moet men een lange verwarming, zoowel van destamoplossing als van de voedingsbodem zelf, vermijden. Coli groeit op deze voe-dingsbodem in roode kolonies, typlius en dysenterie nemen een geelgroene kleuraan, evenals paratyphus. Tengevolge van zijn hoog mclksuikergehalte groeientyphusbacteri??n zeer goed. Wegens de gemakkelijke bereiding en de groote houdbaarheid van de stam-oplossing is deze gewijzigde endoagar bijzonder geschikt voor kleinere laboratoria. Het vernietigen van cadavers van dieren. (Die Beseitigung der Tierkadaver. Dr.Foth, Deutsche Tierarztl. Wochensch. Jg. 36, 1928, pg. 733). Na eenige beschouwingen over het algemeene nut van een behoorlijke vernieti-ging van cadavers van dieren deelt Foth mede, hoe men in Duitschland juistkort voor den oorlog, door een ,,Gcsetz iiber die Beseitigung von Tierkadavern"van 17 Juni 1911, deze kwestie

geheel afdoende had geregeld en men wilde over-gaan tot den bouw van verschillende verwerkingsinrichtingen, zoodat in het ge-\'heele land een begraven van cadavers niet meer mogelijk zou zijn. Door den oorlogen dc daarop gevolgde inflatietijd is van dit plan niets terecht gekomen en moestenzelfs verschillende reeds bestaande vcrwerkingsinrichtingen worden stopgezet. Toen in 1920/1921, tijdens het heerschen van een met talrijke sterfgevallen ge-paard gaande mond- en klauwzeerepidemic, de bestaande inrichtingen de velecadavers niet voldoende konden verwerken, bleven de klachten niet uit en ont-stond allerwegc onder de veehouders een groote ontstemming over de afleverings-dwang van cadavers. Langzaam aan is deze strijd wat geluwd, zoodat op 28 Mrt. 1928 het PruisischeMin. van Landbouw opnieuw in een aanvullingswet verschillende bepalingen heeftvastgesteld. Door den eigenaars de

volle prijs voor de huiden te vergoeden wilmen trachten te bereiken, dat alle gestorven dieren zullen worden afgeleverd. Men hoopt zoodoende verschillende bodemziekten afdoende te kunnen bestrij-den. Foth wijst in dit verband op VViirttemberg, waar men een uitstekend geor-ganiseerde cadaverwerking heeft en miltvuur tegenwooidig hoogst zelden voorkomt. Foth is van meening, dat bij aflevering van alle cadavers, een verwerkings-inrichting winst zal kunnen afwerpen, men moet dan vooral zorg dragen, dat de



??? inrichting in een niet te afgelegen streek wordt geplaatst, wat juist dikwijls gebeurtuit angst voor een verspreiding van besmettelijke dierziekten. Dit is z.i. bij goedingerichte vervoerauto\'s en bij goede controle uitgesloten. Ook is het verspreidenvan stank, bij de tegenwoordige vrijwel technische volmaking van apparaten enwerklokalen, tot een minimum beperkt. Wel acht hij het noodzakelijk, dat grooteinrichtingen en desnoods ook kleinere fabrieken tezamen, een eigen autoreparatie-inrichting hebben, daar anders de onkosten voor het vervoer der cadavers te hoogzouden zijn. Verder moet het rayon, waarover de inrichting werkt, zeer veerijkzijn, daar dit de rentabiliteit ten goede komt. Een Gaertnerinfectie bij runderen en cavia\'s in Japan. (G?¤rtnerinfektion bei Kin-dern und Meerschweinchen in Japan. Dr. Tsunctaro Konno, Deutsche Ticr?¤rztl.Wochensch, Jg. 36, pg. 573). Terwijl in Europa en Amerika

Gaertncrinfecties bij verschillende dieren nietonbekend zijn, was dit tot voor kort wel het geval in Japan. In 1923 werd doorKonno (op het rijksseruminstituut voor dierziekten te Fusan op Korea) voor deeerste maal bij kalveren een G?¤rtnersepticacmie waargenomen en in 1924 zelfsbij vele runderen en kalveren. Van deze gevallen geeft hij in bovengenoemd artikeleene beschrijving. In het geheel kon hij 12 maal een Gaertnerinfectie bij rund en kalf waarnemen,waarbij hij dc volgende klinische ziekteverschijnselen opmerkte : hooge koorts,geen eetlust, algemeetic lusteloosheid, diarrhee en ademnood. De ziekte duurtslechts enkele dagen ; meestal volgt binnen een week de dood. Sectie ; hypcraemie,haemorrliagicn, hepatisatie en necrotische haardjes in longen, miltzwelling en acutegastro-enteritis. Uit alle organen en vlcesch kon de Gacrtnerbacil gekweekt worden. Bij 91 kalveren en 55 runderen, die als slachtdier

of om andere redenen gedoodwerden, kon Konno de agglutinatieproef verrichten. Tegenover G?¤rtnerbacillcnhadden 15 % der kalvercnsera en 4 % der rundersera een verhoogde agglutinatic-titer, alhoewel het hem niet gelukte, bij dez edieren een Gaertnerstam te isolecren.Hij vermoedt daarom dat deze dieren reeds vroeger een Gaertnerinfectie hebbendoorgemaakt. Verder nam Konno nog een Gaertnerepidemie waar bij cavia\'s. Bij een Co-talsecties van aan een Gaertnerinfectie gestorven caviae vond hij vooral septicaemi-sche veranderingen, als hyperaemic en bloedingen. Karakteristiek bicken ook hierweer necrotische haardjes in parenchymatcuze organen. Verder zag hij meermalenmiltzwelling, en bloedingen der mesenteriale lyniphklicrcn, verdikte galblaaswand.Weinig bacteri??n in liet hartbloed, zeer veel in milt, lever, gal en andere organen.Ook kon hij bacillendragers aantoonen. Bij 61 gewone,

schijnbaar gezonde caviaekon na den dood worden aangetoond, dat 14 dieren in lever, milt, nieren, gal endarminhoud Gaertncrbacillen herbergden. Deze organen hadden weer de specifiekkarakteristieke necrotische haardjes. Bij 8 van deze 14 bacillendragers was dcagglutinatietiter verhoogd. Morphologisch en cultureel waren de runder- en kalverstammen geheel identischmet de caviastammen. Een Gaertnerinfectie van het rund door middel van besmette kaas overgebrachtop den mensch. (Ueber eine durch den Bazillus enterilidis G?¤rtner hervorgerufeneseuchenhafte Erkrankung in dem Rinderbestande des Gutes Karth?¤userhof bei Koblenzund eine durch K?¤se verursachte Uebertragung auf den menschen. Bour.mer enDoETSCHZeitscli. f. Fl. und Milchhyg. Jg. 38, pg. 389). Verschillende runderen en enkele kalveren, afkomstig van bovengenoemd land-bouwbedrijf, moesten wegens diarrhee in nood

worden geslacht en hadden, behou-dens een uitzondering, alle sterk gezwollen milt, lever en nieren, terwijl in dc lever,soms reeds macroscopisch, echter steeds met behulp van een loupe, de bekendenecrotische haardjes, veroorzaakt door de bacillus enteritidis G?¤rtner, kondenworden waargenomen. Niet altijd uit de musculatuur, echter steeds uit de lever,kon men deze bacil kweeken. Ook de melk, afkomstig van dezelfde boerderij, was



??? besmet met enteritisbacillen. Een 80 ziektegevallen kwamen bij den mensch voordoor gebruik van deze besmette melk en van kaas, bereid uit de melk. Bij een nader onderzoek van de geheele stal bleek een bacillendrager onder dekoeien aanwezig. Dit dier, overigens geheel gezond, had in de faeces steeds enteri-tisbacillen. Uit deze onderzoekingen blijkt allereerst, van hoe groote beteekenis een goedgeorganiseerde melkcontr??le is. Verder vonden Bourmer en Doetsch, dat depathologisch-anatomische afwijkingen bij een enteritisinfectie zeer verschillendkunnen zijn. In het algemeen worden naast de maag-darmafwijkingen, wijzendeop een gastro-enteritis, ook waargenomen een flinke miltzwelling, een gezwollenlever met miliaire necrotische haardjes, nierveranderingen en een geringe icterus.De leververanderingen kunnen zoo gering zijn, dat ze zonder hulp van een loupeniet zijn op te merken. Op het abattoir

te Koblenz wordt derhalve voortaan elkegezwollen kalfslever met behulp van een loupe onderzocht. Soms kan de milt-zwelling ontbreken. Verder meenen Bourmer en Doetsch, dat voor een bacteriologisch onderzoekvoortaan ook een stuk lever moet worden opgestuurd. In verschillende der doorhen waargenomen gevallen werd alleen uit de lever de Gaertnerbacil gekweekt. Laboratoriumwerkzaamheden van het Elberfeiderslaehthuis in 1927. (Zcitsch. f.Fleisch- und Milchhyg. 1928 1 Jg. 38, pg. 379). In het geheel werd bij 463 dieren het bacteriologisch vleeschonderzock verricht(bij 5,2 % van de paarden, 1,4 % der runderen, 0,5 % der kalveren, 0,1 % dervarkens en 0,2 % der schapen). Kiemvrij waren 276 dieren, kiemarm 151 dieren, sterk kiemhoudend 3 koeien,12 kalveren en 2 schapen. (Opmerkelijk is hiervan het zeer hoog percentage posi-tieve gevallen nl. ruim 36 %). Vleeschvergiftigers werden gevonden in de

volgende gevallen : een paard, innood geslacht na een verlossing ; paard met een haemorrhagische ontsteking vanhet colon ; paard met. darmkatarrh ; rund, in nood geslacht, zonder eenige path.anatomische afwijking ; rund met peritonitis ; 2 runderen met metritis ; rundmet metritis en peritonitis ; rund met metritis en mastitis ; 3 kalveren met ge-zwollen milt en icterus ; kalf met enteritis ; kalf met enteritis en navelontsteking ; 2 varkens met enteritis en peritonitis ; een varken met peritonitis ; varken metpleuritis, longabscessen en darmscheilabscessen en een varken, in nood geslacht,zonder eenige path. anatom. afwijking. Vermeldenswaard is het volgende geval. In een stal werden binnen 6 dagen 3 koeien en 1 kalf ziek, welke dieren alle in nood geslacht moesten worden. Biji rund was de sectie negatief, bij 2 runderen vond men een geringe metritis en bijhet kalf een enteritis. Bij het bacteriologisch vleeschonderzock

werd bij koe I uitmilt en nieren, bij koe II slechts uit dc musculatuur, bij koe III uit milt en bijhet kalf uit lymphklieren, milt en nieren een bacterie gekweekt, die zich bioche-misch als vlecschvergiftiger gedroeg, echter noch door Breslau-, noch door Gaert-ncr- of Schottmiillerserum werd geagglutineerd. Nader onderzocht aan de Univer-siteit te Kiel werd de bacterie geidentificeerd als bacillus suipestifcr (agglutinatiei op 50.000 positief). Ook bij een noodslachting van een koe met enteritis en peri-tonitis, echter afkomstig van een anderen eigenaar, werd de bacillus suipestifergevonden. In alle 463 gevallen werd de houdbaarheidsproej van M??ller verricht. Deze gafechter een sterk varieerend resultaat. In de 427 gevallen waarin de muskulatuurkiemvrij was, was de H. B. proef 22 maal slecht (dus positief). In 18 gevallen vankiemarm zijn der spieren was daarentegen de H. B. proef 15 maal goed (dus nega-tief) en slechts 3

maal slecht (positief). In 16 gevallen van sterke kiemhoudendheidwas de H. B. proef 10 maal goed (negatief) en 6 maal slecht (positief). In 2 gevallen,toen vleeschvergiftigers in het vlcesch aanwezig waren, was de H. B. proef 1 maalgoed (negatief) en 1 maal slecht (positief). (Uit dit resultaat blijkt wel, dat men aan de H. B.-proef niet zoo\'n groote waardemag toekennen). de Graaf.



??? ZIEKTE VAN PAARDEN. Behandeling van peritonitis met behulp van intraperitoneale injectie van ol.camphor-forte. Linde (Tilsit) deelt het volgende mede in het Aprilnummer 1928 der Thera-peutische Monatshefte. Een paard kwam in behandeling met een lange, perforeeren-de wond in de linkeronderbuikstreek, waaruit een 10 c.M. lang stuk net tevoorschijnkwam. De wond werd gereinigd en met eene iÂ°/00 Rivanol-oplossing ge??nfiltreerd. Hetnet werd nog 10 c.M. verder naar buiten gehaald met catgut onderbonden, afge-sneden en de stomp werd teruggebracht in de buikholte en de wond daarna gehecht.Twee dagen later vertoonde het dier nog goeden eetlust, waarna zich 12 uren laterhet beeld van peritonitis in optima forma ontwikkelde (temp. 39Â°6, pols 48.)Hierna volgde intraperitoneale injectie van 60 cc ol. camph. forte, waarop hetdier prompt reageerde ten goede (temp. 38Â°6, pols 60).

Acht dagen later kon hetals genezen beschouwd worden. (In de humane chirurgie is de uitnemende werkingvan kamferolie sinds lang bekend, Ref.). Zwijnenberg. Lintwormen bij paarden. Saliou (Revue v?Št. et Journ. de M?Šd. V?Št. 1928 Janv., blz. 38) vond bij 492(van 2400) slachtpaarden taenia\'s, dus bij 20.5 %. Zij veroorzaken niet altijd ziekteverschijnselen, kunnen echter koliek en anaemieveroorzaken, vooral bij veulens. Als beste geneesmiddel wordt aanbevolen terpen-tijnolie, 100 gram in 500 gram ol. ricini. Vrijburg. Weitere Untersuchungen ueber den Malleus. Prof. S. N. Wyschelesky und W. N. Makkaweisky. Therapeut. Monatsheftefiir Veterinarmed. Bd. II H. 4/5. Bij verschillende proeven werden de volgende resultaten bereikt. Veulens, die met verzwakt malleusvirus waren behandeld, vertoonden ver-hoogden weerstand na een cutane infectie met malleus-virus. Het serum van â€” tegen

malleus ge??mmuniseerde â€” veulens bezat over hetalgemeen geen therapeutische werking ; evenmin antimalle??ne en antitoxischserum. Door injecties met ontvette melk wordt de ziekte verergerd. In versterkte mategeschiedt dit door toediening van gedoode malleusculturen en vooral van sterielefiltraten van levende malleusculturen. Door middel van kweeken op voedingsbodems met ongunstige pH geluktehet niet, evenmin als door konijnenpassage of door inwerking van een antitoxischserum, virulente malleusculturen te verzwakken. Voor een perorale infectie is een 100.000 maal grootere dosis noodig dan vooreen subcutane of cutane infectie. De dosis voor een perorale infectie varieert van0.1 tot 10 mgr. en meer, terwijl hiermede niet steeds een doodelijk verloopendeinfectie verkregen wordt. Het gelukt op deze wijze niet een verhooging der resi-stentie op te wekken. Wanneer gezonde naast zieke

paarden werden geplaatst was voor het opwekkenvan malleusinfectie een contact gedurende minstens 48 uur noodig. Naar alle waarschijnlijkheid ontstaat een malleusinfectie uitsluitend door hetopstallen met een ziek dier, dat voortdurend versclie smetstof afscheidt, hetwelkdoor de gezonde dieren onmiddellijk met het drinkwater of het voedsel wordtopgenomen. Clarenburg. Microfilariae bij Paarden. Majoor H. Allen, R. A. V. C. Remount Depot Mona. Punjab, India. The Vete-rinary Journal, Oct. 1928. Bij bloedonderzoek, hetwelk in 1927 gedaan werd na een surra-uitbraakwerden bij 9 muilezels en 6 paarden microfilariae in het bloed gevonden.



??? In 1928 werden 2 paarden ter behandeling aangeboden, een voor catarrh, hetandere voor gebrek aan eetlust. Bij paard No. 1 werd bij het dagelijksch bloedonderzoek slechts ?Š?Šnmaal eenenkele microfilaria aangetroffen ; bij paard No. 2 bijna iederen dag 1, 2 tot 5exemplaren. Paard No. 2 werd intraveneus ingespoten met 50 c.c. van een 10 % solutie vanâ€žBayer 205" en 3 x met (1 op 100) solutie van tartarus emelicus in doses van50, 75 en 100 c.c. respectievelijk, echter zonder uitwerking op de worm. (Roger meende succes te hebben verkregen met een antimoonbehandelingbij Filaria Bancrofti. Macfie vond hiervoor geen bevestiging ; hij verkreeg be-moedigende resultaten met intramusculaire injecties van amino-arseno-phenol.Atoxyl en neosalvarsan zijn absoluut werkeloos). Ziektesymptomen tengevolge van de filaria werden niet waargenomen. (Boal evenwel op de Goudkust en Velu in Marocco

constateerden een inter-mitteerende koorts. Zaknow en Collaboratus vonden huidafschavingen ten-gevolge van jeuk bij paarden met microfilariae in Turkestan ; die paarden warenook gauw moe. Dit constateerde Wirth ook in Hongarije). Versehe dekglaspraeparaten bedierven in 6â€”8 uren. Kleuring geschiedde alsvolgt : Dikke lagen bloed werden gedehaemoglobiniseerd door ze in gedistilleerdwater te plaatsen. Dan werden ze met schoon water gewasschen, vervolgens ge-droogd, gefixeerd in absolute alkohol en gekleurd met carbol-fuchsine. De Directeur van het â€žImperial Institute of V?Šterinarv Research," teMuKTESAR,determineerde de parasieten als embryo\'s van de Setaria equina (Filaria papillosavan het paard) welks gewone woonplaats het Peritoneum is. Breedveld. Leverbotziekten bij een paard. (Distomatose bei einem Pferde. I.inde : Therapeutische Monatshefte f. Vete-rin?¤rmedium 1928, Band

2, blz. 124). Januari 1928 kreeg L. een paard in behandeling met anamnese : slecht eten.Behalve koorts (40.4) en licht icterische oogslijmvliezen werden geen afwijkingengevonden. Diagnose : dundarmcatarrh. Therapie : alo??. De temperatuur daaldelangzaam en de eetlust werd beter. Midden Februari ontstond aan onderkantvan buikwand en koker een oedemateuze, wat pijnlijke zwelling. Inwrijvingenmet kwikzalf hadden geen resultaat. De eetlust werd slechter en het dier wasspoedig vermoeid. I)e temperatuur bleef normaal. De waarschijnlijkheidsdiagnose â€žleverdistomatose" werd door faecesonderzoekbevestigd. Het paard werd behandeld met tetrachloor-koolstof, (capsules) enreeds den 3den dag trad beterschap op. Merkwaardig is het, dat het paard nietin de weide kwam, zoodat de infectie waarschijnlijk op stal zou zijn opgetreden. Daar gevallen van leverdistomatosis bij het paard zelden beschreven

werden,acht L. het niet onmogelijk, dat verschillende aandoeningen welke nu op naamvan bij het paard algemeen voorkomende wormen staan, veroorzaakt wordendoor de leverbot. (Bovenstaande is weer een krachtig argument voor het microscopisch faeces-onderzoek bij alle maagdarmaandoeningen). Zwei atypisch verlaufene F?¤lle von Milzbrand bei Pferden. (Lorscheid : Berl. tier?¤rztl. Woch.schr. 1928. S. 905). Schrijver kreeg in behandeling een 3-jarig paard met verschijnselen van heftigeademnood. Bij onderzoek was de temp. 40.8", pols 80, ademhaling frequent engespannen ; neusslijmvlies hyperaemisch, uit de neusgaten een witte, schuimendeuitvloeiing. De submaxillarie klieren waren gezwollen en pijnlijk, het halsgedeeltein de omgeving der retropharyngeale klieren sterk gezwollen. Oppervlakkig wasdeze zwelling oedemateus : bij dieper doortasten waren de harde klieren als ver-groot te voelen.

Doordat de ademhaling fluitend was konden geen longgeruischenworden waargenomen ; ontlasting was normaal. Als diagnose werd Pharyngitisacuta gesteld en met het oog op de ademnood tracheotomie gedaan.



??? Den volgenden dag was de toestand weinig veranderd. Plotseling werd echterhet paard onrustig, steigerde en viel over de voerbak. Na 10 minuten stond hetdier weer op, kreeg echter 20 min. daarna weer een aanval en stierf na een kwartier. Een tweede paard, dat met het eerste in de weide was geweest, werd dezelfdedag onder dezelfde verschijnselen ziek, doch vertoonde geen excitatieverschijnselenNa 3 uur was ook dit paard gestorven. Bij de sectie bleken de buikingewanden niet veranderd, terwijl geen spoor vanontsteking bestond ; het poortaderbloed was donkerrood, meest gestold ; de miltwas staalblauw, vast, met niet gespannen kapsel, normaal van grootte ; in hetmidden der ingewandsvlakte was een walnootgroote verhooging, waar de pulpaweeker was. Op het hart waren eenige puntbloedingen, de hartspier was vast,bruinrood, terwijl het hart met geronnen bloed gevuld was. De longen

warenoedemateus ge??nfiltreerd. Het onderhuidsche bindweefsel van het bovenste halsgedeelte en het bindweefselonder het keelslijmvlies, was sterk ge??nfiltreerd. De retropharyngeale klierenwaren ter grootte eener kindervuist gezwollen, zeer vochtig en met groote bloe-dingen ; de submaxillaire klieren waren in gelijken zin veranderd. In het vocht van de gezwollen klieren werden microscopisch talrijke miltvuur-bacillen gevonden; enkele bacillen werden ook in bloed- en in miltuitstrijkjes aange-troffen,alleen in de milt echter wanneer het materiaal van de walnootgroote ver-hooging genomen werd. In de weide, waar beide paarden liepen, was vroeger miltvuur voorgekomen,doch de laatste vijf jaar niet meer. Men had er echter een diepe sloot omgegraven,waaruit de paarden konden drinken. L. vermoedt, dat de infectie door drinkenvan water afkomstig uit besmette onderlagen tot stand kwam. Die richtige Kan??le

f??r die subkutane Injektion bei Pferd und Rind. (Satella, Der Osterreich. Xierarzt, 1928. S. 295). Teneinde de â€žheftige" reacties bij injecties van paard en rund door middel vande gebruikelijke entkanule te voorkomen, construeerde Sabella een kanule, diegeen scherpe punt heeft, maar aan het einde in een hoek van 550 uitloopt,terwijl de buitenrand van het ovale uiteinde eenigszins scherp is bijgeslepen. Daar, volgens S., de gewone injectienaald met de snijdende vlakken, welkevan de punt uitgaan, de huidzenuwen doorsnijdt, wat dc pijn zou veroorzaken,worden met de kanule van S. de zenuw\'uiteinden alleen maar uitelkaar gedrukt.Verder zou deze kanule in de subcutis niet zoo gemakkelijk verstoppen, en geenvaatwandjes beleedigen, waardoor â€žlastige" nabloedingen worden vermeden. De praktijk zal natuurlijk moeten uitmaken of deze verandering een verbeteringis ; theoretische beschouwingen hebben

hier geen waarde. W. P. C. Bos. BLADVULLING. Schaatsrijden tegen paard. Op 11 Maart had te Oslo een wedstrijd plaats over 1050 M., tussen denkampioen-schaatsrijder Oscar Mathiesen en een der snelste Noorse dravers.Mathiesen was in het begin voor maar het paard haalde hem kort voor dceindstreep in en won in 1 min. 37,2 sec.; de tijd van Mathiesen i min.40.5 sec. (Paard en Paardenwereld, 21 Maart 1929), Vr.
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??? Uit de Kliniek voor Heelkunde van de Faculteit der VeeartsenijkundeDirecteur: Prof. Dr. J. H. HARTOG. EENIGE TAND(KIES)ZIEKTEN BIJ HET PAARD, (Vervolg) door J. H. HARTOG. (Met afbeeldingen.) B. Chronische voedsel-ophooping tusschen en om de kiezen bijhet paard. Een gebits-anomalie, welke misschien in nog meerdere matedan de Periodontitis chronica de aandacht van de zijde der prak-tijk verdient, is de chronische voedselophooping tusschen en omde kiezen bij het paard. Ik heb hier op het oog de totstandkoming,resp. de aanwezigheid van een abnormaal groote ruimte tusschenverschillende kiezen onderling in de onderkaak, ten gevolge waar-van een in propping van voedsel is mogelijk geworden, welke om-standigheid op haar beurt tot meer of minder belangrijke kauw-stoornissen aanleiding geeft. Hoewel dit lijden, zooals de kliniek mij heeft geleerd, van grootepraktische beteekenis

blijkt te zijn, zijn de mededeelingen daar-omtrent in de vakliteratuur zeer spaarzaam en wordt aan dezeafwijking in de leer- en handboeken over chirurgie geen of onvol-doende aandacht geschonken. Evenwel is in den laatsten tijd, nl. in K)22, van de hand var.Forsei.1. een artikel verschenen, waarin dit lijden als een zelf-standige afwijking als â€žprimaire Futtereinlagerung" wordtbehandeld en waarbij omtrent de aetiologie en de therapie uit-voerige mededeelingen worden gedaan (Berliner Tier?¤rztliche Wo-chenschrift, i<)22, Xo. 35, 36 und 37). De schrijvers, die het sym-tomenbeeld beschouwen als te behooren tot dat van de Periostitisalveolaris doen dit op grond van mijn bevindingen geheel tenonrechte. Het is mij voldoende gebleken, dat een ontstekings-proces in het wortelvlies, tenzij secundair, niet aanwezig is.Volgens mijn oordcel behoort het lijden niet in het kader deralveolitis, Periodontitis, pericementitis

of hoe men het bedoeldeontstekingsproces ook noemen wil. Zooals reeds werd opgemerkt, heb ik het chronisch ingeproptzijn van voedsel tusschen en om de kiezen bij het paard een zeergroot aantal malen aangetroffen en bij paarden van het zwareras in het bijzonder, hoewel het bij die van het lichte ras ookgeenszins een zeldzame bevinding is. Gewoonlijk zijn het paardenop den leeftijd van 5 tot 8 jaar. De frequentie van voorkomen bij het Belgische paard is z???? LVI 30



??? groot, dat in de eerste plaats aan de mogelijkheid van voedselop-hooping om de kiezen kan worden gedacht, wanneer een zoodanigpaard ter onderzoek wordt aangeboden met de gegevens, dat hetmoeilijk kauwt en tijdens het kauwen proppen laat vallen. Dezegegevens in de anamnese zijn dan ook de voornaamste. Men zalvernemen, dat het paard traag en meer of minder moeilijk hetvoedsel verwerkt en vooral natuurlijk verschillende hooi- en stroo-soorten, maar ook geschiedt het kauwen van gras met stoornissen,terwijl het eten van haver dikwijls bevredigend gaat. Het paard kauwt met onderbrekingen, terwijl daarbij meer ofminder verwerkte proppen worden uitgeworpen. Gewoonlijk ver-krijgt men de mededeeling, dat deze kauwstoornissen al langentijd hebben bestaan zoodat, zij het dan ook veelal niet in belang-rijke mate, in een deel der gevallen een achteruitgang in den voe-dingstoestand is te

constateeren. Voor den onderzoeker zijn dezegegevens en waarnemingen voldoende om aan een lijden van eenkies (of van eenige kiezen) of aan dat van hare adnexa te denken. Door het onderzoek van de mondholte, namelijk van de kiezenen van de gingiva, heeft de nauwkeurige onderzoeker de diagnosespoedig gesteld. Bij het betasten van de kauwvlakten der kiezenworden evenwel in den regel geen afwijkingen gevonden ; de juisteaard van het lijden wordt eerst onderkend door palpatie met devingertoppen van den lingualen, maar vooral van den buccalengingivaal-rand in de onderkaak. Tusschen praemolare I en molare I, alsmede tusschen dezelaatste en de 5de kies wordt een vuile prop van gedeeltelijk ge-kauwd voedsel (hooi, stroo) gevoeld ; deze prop wordt in een minof meer spleetvormige ruimte tusschen de genoemde kiezen vast-gehouden, z????danig namelijk, dat een gedeelte ervan als eenkwastje,

juist boven den rand der gingiva zoowel aan de tong-als aan de wangzijde, uitsteekt. Het gelukt meestal niet om metbehulp van de vingers al het ingekauwde voedsel weg te nemen ;wel is het mogelijk om, aan deze kwastjes trekkende, een deel ervante verwijderen, waaraan dan, in verband met de lengte van datstuk, kan worden bepaald over een hoe groote diepte naar benedenzich dat voedsel heeft bevonden en men kan dus bij benadering deuitgebreidheid afleiden van de ruimte, welke tusschen (en naast)de kiezen aanwezig moet zijn. Het uit de spleet verwijderde voedselbrengt een meer of minder stinkende lucht mede, somtijds eenfoetide, hetgeen er op wijst, dat er een, eventueel met ulceratiesgepaard gaande ontsteking van de gingiva aanwezig is. In enkelegevallen verraadt de lucht een duidelijke caries. Wanneer het ingepropte voedsel zooveel mogelijk weggenomenis, kan men met den vingertop links en

rechts naast de kies, maarook er achter, een gat voelen ; soms is dit aan de wangzijde welz???? groot, dat een deel van den vingertop er kan worden ingebracht. In bijna alle gevallen zal men ook aan de andere zijde van de



??? kaak op de overeenkomstige plaats(en) soortgelijke afwijkingenkunnen constateeren. In de door mij waargenomen gevallen trofik in de overgroote meerderheid de bedoelde ruimten aan om de4e kies ; zeer in de minderheid waren de gevallen, waarbij ik deruimten om de 5e kies heb gevonden. Deze ervaring is niet in over-eenstemming met die van Forskli. ; deze heeft juist het tegen-gestelde geconstateerd. De gegevens der anamnese en de bevindingen bij het onderzoekvan den mond zijn derhalve wel z????danige, dat de diagnose ,,dia-stase der kiezen, gepaard met chronische voedsel-ophooping" vrijspoedig kan worden gesteld. Zooals reeds werd opgemerkt, worden in bijna alle gevallenaan de beide onderkaakshelften de genoemde afwijkingen gevonden. Dit wijst er naar mijn meening wel op, dat er aetiologisch eenzekere praedispositie voor de bedoelde gebits-anomalie moet be-staan en te dien

opzichte kan dan de vraag worden gesteld : Waarinis deze voorbeschikking gelegen? In dit verband is men geneigd in de eerste plaats te denken aaneen te ruim geplaatst zijn van 2 kiezen onderling, dus aan het be-staan van een gewone diastase. Het spreekt van zelf, dat een tewijd staan der kiezen een voedselophooping ten gevolge heeft,welke op haar beurt weer tot secundaire veranderingen en daar-mede tot verergering van den toestand leidt. Wanneer men evenwel bedenkt, dat deze diastase bij een niette oud paard slechts zeer zelden wordt aangetroffen en men er-varen heeft, dat de frequentie van voorkomen der primaire voedsel-ophooping betrekkelijk groot is, komt men gemakkelijk tot deconclusie, dat een zoodanige diastase niet de gewone aanleidendeoorzaak is. Bovendien, wanneer men bij een met dit lijden beheptpaard uitsluitend de kauwvlakten der kiezen aftast zal men geenruimte kunnen

ontdekken ; aan de kauwvlakten zal een â€žgeslo-ten zijn" der kiezen worden waargenomen. Bij de gewone diastaseis dat niet het geval. Een andere mogelijkheid voor het ingepropt geraken van voedseltusschen de kiezen is de omstandigheid, dat een kies om haarlengteas is gedraaid. Deze afwijking is evenwel z???? zelden, dat zijvoor de verklaring der mogelijkheid van de veelvuldig voorkomendevoedselinpropping nauwelijks in aanmerking komt. Hetzelfdegeldt ten opzichte van de oppervlakkige caries. Uiteraard zal eendefect tengevolge van een caries aan het z.g. interstitiaire cementde gelegenheid voor voedselophooping bieden ; evenwel is dezecaries als primaire verandering zelden. Bij de vele wegens voedsel-inpropping verwijderde kiezen kon ik deze verandering niet aan-toonen. Een andere gelegenheidsoorzaak moet dus aanwezig zijn,een oorzaak namelijk, welke niet een toevallige is zooals de

driehierboven genoemden Met betrekking tot deze kwestie acht Forsell het waarschijn-



??? lijk, dat de dispositie voor de gewone ,,Futtereinlagerung" ommolare I en molare II moet worden gezocht in een abnormaleontwikkeling der betreffende kies, welke afwijking is gelegen in eenscherp naar achteren gericht zijn van de aan den achterrand vanM I en M II aanwezige email-plooi, tengevolge waarvan dekroongedeelten van twee naburige kiezen niet met een volkomenbegrenzingsvlakte aan elkaar sluiten, terwijl ook vaak aan hetkroongedeelte van de kies een inbuiging aan den achterrand zouworden waargenomen. Ook deze omstandigheid brengt mede, dater van een normale aansluiting van twee naast elkaar gelegenkiezen geen sprake is. Behalve in deze afwijkingen in bouw van de kies (kiezen) meentForsfi.l, dat de mogelijkheid van â€žFuttereinlagerung" wordt be-vorderd door het feit, dat de wortels der kiezen, in het bijzondervan die van M. 2 en M. 3, maar ook wel van die van M. 2 en M.

1van ter zijde gezien, onderling in een grooten hoek zijn geplaatst.Ten opzichte van deze â€žf?¤cherf??rmige Stellung" van de wortelsder kiezen is er bij de verschillende individuen een belangrijk ver-schil. Gaat een zoodanige sterke divergentie b.v. tusschen M 2en M. 3 gepaard met de aanwezigheid van een sterk vooruitsprin-gende email-lijst aan den achterrand van M. 2, dan is de tot-standkoming van â€žFuttereinlagerung" vrijwel zeker. Aangezien men bij het onderzoek naar de praedisponeerendeoorzaak van de bedoelde voedselophooping zoo goed als uitslui-tend is aangewezen op dat van de kiezen, welke wegens dit lijdendoor extractie, eventueel door uitstempelen zijn verwijderd, isdit niet eenvoudig. De daarbij opgedane bevindingen, getoetstaan die van kiezen afkomstig uit een normale rij, moeten aanwij-zingen omtrent de aanleidende oorzaak geven. Uit den aard derzaak is het vaststellen van

een te sterke divergentie van de wor-tels der laatste kiezen met groote moeilijkheid verbonden. De vraag werd reeds gesteld, waarin de praedispositie voor detotstandkoming van de voedselophooping 0111 de kiezen moetworden gezocht. Op grond van het onderzoek van veel materiaal,dat mij door een groot aantal paarden werd geleverd, meen ik,dat het antwoord op die vraag moet luiden, dat deze kan zijn ge-legen zoowel in den bouw der kies als in haren stand of hare rich-ting ten opzichte van die, welke er onmiddellijk achter gelegen is. Wat betreft den bouw is het mij, evenals Forsell gebleken,dat in een deel der gevallen de achterste email-plooi eenigszinsver vooruitspringend is, door welke omstandigheid in een minderemate dan normaal, een begrenzingscontact met de naburige kiesbestaat en het wil mij voorkomen, dat een primaire geringecementbekleeding aan de buccale zijde van de bedoelde

emaillijsttot het vooruitspringend zijn van deze laatste bijdraagt. Zeker ishet, dat bij een langdurig bestaan eener voedsel-ophooping dit



??? 44i â€” cement in massa vermindert, welke secundaire verandering nietanders dan aan afslijting moet worden toegeschreven. Het is bekend, dat, voor zoover het de kiezen in de onderkaakbetreft, de kronen der molares smaller zijn dan die der praemolares.en bovendien is van de blijvende kiezen het achterste gideelteminder breed dan het voorste. Derhalve is er reeds normaalover een niet zoo groote breedte een begrenzingscontact met denaar achteren gelegen naburige kies. Is dus de email-lijst, welke zich aan de achtervlakte eener onder-kaakskies bevindt, sterk vooruitspringend, dan bestaat uiteraardeen nog geringer contact en is er, voor zoover deze niet door degingiva is aangevuld, een spleetvormige holte of ruimte, waarineen zich vastzetten van voedsekleelen is mogelijk geworden. In mijn verzameling kiezen bevindt zich een groot aantal exem-plaren waarbij een duidelijk vooruitspringen van de

achtersteemailplooi niet te constateeren is en evenmin een ingebogen zijnvan den achterrand er van, terwijl de bevindingen er toch op wij-zen, dat aan de achtervlakte een voedsel-inpropping is aanweziggeweest. Op grond van die waarnemingen meen ik dan ook temoeten aannemen, dat er een voldoend aantal gevallen is, waarvande voedselophooping niet door clen bouw der kies, maar door eenafwijkenden stand er van t. o. v. hare naburige kies wordt geprae-disponeerd. Uiteraard wordt dan in de eerste plaats gedacht aaneen te sterke divergentie van de wortels der laatste 4 of 3 kiezen,in verband waarmede er reeds vroegtijdig een spleetvormige ruimteonder de sluitingslijn der kauwvlakten aanwezig kan zijn. Wanneer men deze verklaring als zeker aanneemt, is het te be-grijpen, waarom men het lijden bijna altijd bilateraal aantreft enook is het dan duidelijk, dat een voedsel-inpropping aan eenbovenkaaks-

kiesrij een toevallige bevinding is. Immers aan debovenkaak loopen de assen der kiezen 3, 4 en 5 normaliter bijnaparallel, zoodat er aan de interstitiaire vlakten veel meer aanra-king is. Bovendien is het begrenzingscontact der bovenkaakskiezenook veel inniger door de omstandigheid, dat deze veel breeder enmeer vierkant van vorm zijn dan die der onderkaak. Mogelijk ishet, dat een verdere ontwikkeling van de R??ntgkn-fotograf ie voorhet groote huisdier te dezen opzichte nadere opheldering verschaft. Het spreekt vanzelf, dat een gering ruimtetje tusschen de kronender kiezen, ook al mocht daarin zich een weinig voedsel hebbenvastgezet, geen kauwbezwaren of althans niet van eenige betee-kenis doet ontstaan : het bezwaar schuilt echter in de directe ge-volgen ls eenmaal een zekere hoeveelheid voedsel ingepropt, danis de deur geopend. Door een steeds toenemende drukking van hetzich

vermeerderende voedsel wordt de ruimte grooter en in deeerste plaats geschiedt dat natuurlijk in de richting beneden-waarts tengevolge van een voortschrijdende atrophie van het



??? septum interalveolaris. Meermalen heb ik kunnen constateeren,dat de atrophie van dit septum in een zoodanige mate was voort-geschreden, dat de rand er van halverwege den wortel was gelegen. Zij het ook in mindere mate dan aan de achterzijde, het voedselzal aan den gingivaalrand ook op de zijvlakten der kies ingewigtgeraken; het tandvleeschzakje wordt ruimer en het opgeproptzijn van het voedsel aldaar leidt ook tot een atrophie van denbeenigen limbus alveolaris daar ter plaatse. Op den duur zal nogeen andere secundaire verandering de spleetvormige ruimte ver-grooten. Het is buiten twijfel, dat een langdurig verblijf van hetin de spleet ingepropte voedsel leidt tot een afslijting van hetcement, dat zich normaliter in een vrij dikke laag aan den buiten-sten achtersten rand van de kies bevindt, terwijl in enkele gevallendoor defecten, tengevolge van een secundaire oppervlakkige cement-caries, de ruimte

wordt vergroot. Ik heb er reeds op gewezen, dat de schrijvers, die het onder-havige lijden beschouwen als een periostitis alveolaris dit tenonrechte doen, hoewel het begrijpelijk is, dat men op grondvan de waarnemingen bij het mondonderzoek, nl. door hetconstateeren van de meer of minder, groote gaten naast dekieskroon, geneigd is om het lijden als een marginale perio-dontitis of pyorrhoe aan te zien. Mij is het meer dan duidelijkgeworden, dat het wortelvlies niet in een toestand van ontstekingverkeert. Juist op de plaatsen waar de bedoelde gaten zich be-vinden is het gingivale slijmvlies gewoonlijk zeer verdikt en sterkerdan ergens anders met het periphere cement verbonden. Als con-stant verschijnsel zal men dan ook bemerken, dat bij het uittrek-ken van de kies een lap slijmvlies meer of minder groot aan dckies blijft vastzitten en dus mede wordt verwijderd. Aan elk derkiezen van de bijgevoegde afbeelding

is dit duidelijk zichtbaar.Van een loszitten der kies is geen sprake, terwijl de wortel ookgeen enkele verandering vertoont, welke opliet bestaan van eenpurulent ontstekingsproces wijst. Deze is volkomen gaaf; nochprogressieve, noch regressieve veranderingen zal men kunnenaanwijzen. Een plaatselijke gingivitis, namelijk een gelocaliseerdechronische ontsteking op de plaats waar het voedsel is ingepropt,is daarentegen wel aanwezig. Dit slijmvlies is gemakkelijk bloe-dend, hetgeen reeds blijkt uit de omstandigheid, dat de voedsel-prop, welke bij het mondonderzoek wordt verwijderd, in vele ge-vallen eenig bloed medebrengt. De lap slijmvlies, die met de kiesmeekomt, is blauwrood van kleur en vertoont vaak oppervlakkigeulceratieve defecten. Het bekend zijn met de veranderingen, welke aan den beenigenalveolus en het bedekkende slijmvlies aanwezig zijn, maakthet duidelijk, dat de prognose, wat betreft de

mogelijkheidvan herstel der integriteit, ongunstig is. Zoolang de diepespleetvormige ruimte tusschen de kronen en de wortels van twee



??? aan elkaar grenzende kiezen blijft bestaan, is het niet te ver-wachten, dat een herstel zal intreden. Derhalve zal de prognoseafhankelijk moeten worden gesteld van de vraag of deze spleetal of niet kan worden opgeheven. Is dit mogelijk, dan is het vrij-wel zeker, dat de kauwbezwaren een einde nemen ; is het dit niet,dan zullen deze blijven voortbestaan en wellicht erger worden, De therapie zal moeten bestaan in het toepassen van middelen,die het opheffen van de bedoelde spleetvormige ruimte beoogen.Door een opruimen van het ingepropte voedsel heeft men getrachttot dat doel te geraken en ook Forsell wijst er op, dat het intamelijk versehe gevallen niet zelden mogelijk is door â€žAusr?¤u-mung" een genezing tot stand te brengen, maar dat het vaak noo-dig is, een zoodanige Ausr?¤umung, b.v. na 14 dagen, te herhalen,terwijl hij ook schrijft, dat deze behandeling in ver voortgeschredengevallen niet

afdoende is. Persoonlijk heb ik omtrent deze behan-delingswijze te weinig ervaring om op grond van ondervindingdaarover een oordeel uit te spreken. Bij de enkele gevallen, waarik mij met een zoo goed mogelijke reiniging van de spleetvormigeruimte en een opvolgend penseelen daarvan met jodiumtinctuurheb tevreden gesteld, waren de resultaten onbevredigend en moesttoch tot extractie der kiezen worden overgegaan. Evenwel heeftmijn materiaal en overige bevindingen mij voldoende geleerd,dat deze milde behandeling in de meeste gevallen falen moet.Immers de spleten, waarin het voedsel is ingeperst zijn veelal z????diep, dat een volledige ontruiming er van practisch onmogelijkis. Dat blijkt ook hieruit, dat men bij de extractie-pogingenvan de kies, welke vooraf van het haar omwoelende voedselis bevrijd, het verschijnsel ziet van een omhoog komen van nogin de diepte verborgen voedselproppen. Daar

bovendien de voor-waarden voor een recidive zoo bijzonder gunstig zijn is het ookte verwachten, dat reeds spoedig na het ontruimen der spleten,deze opnieuw met voedseldeelen zullen zijn gevuld. Betreffende de behandeling wordt in het meergenoemde artikeldoor Forsell en in navolging van dezen door den Zweedschendierenarts Larsson het afknippen van de kroon van de met voed-selproppen omringde kies met een speciaal daarvoor geconstru-eerde schaar aanbevolen. Dat wegnemen van de kroon moet.zoo mogelijk, juist aan den gingivaalrand geschieden. De gegevens,welke L. verschaft, wijzen er op, dat met deze behandeling welgunstige resultaten kunnen worden verkregen, maar dat de moge-lijkheid van de ontwikkeling van een chronisch wortel-abcesmet een uiting daarvan naar buiten in den vorm van een kiesfistelop of nabij den ventralen kaakrand niet is uit te sluiten. De voor-deelen, welke hij aan

deze therapie toeschrijft zijn deze, dat hetafknippen technisch eenvoudiger is dan de kiesextractie en dateen hinderlijke verlenging van de kroon der antagonistischekies uitblijft wegens het feit, dat de afgeknipte molare na onge-



??? veer een jaar weder tot haar oorspronkelijke lengte is uitge-groeid. Forsell, die de bedoelde tand- of kiesschaar heeft aangegeven,deelt omtrent het afknippen van de kieskroon ook gunstige erva-ringen mede en hij meent op grond daarvan deze behandeling temoeten aanbevelen, maar toch is deze operateur niet overtuigd,dat door die therapie altijd een afdoend resultaat kan wordenverkregen, hetgeen wel blijkt uit zijn mededeeling : â€žDa aberâ€ždas disponierende Moment oder die disponierenden Momenteâ€žfortbestehen k??nnen ist damit zu rechnen, dass die Futtereinla-â€žgerung wiederkommen kann. Ob man dann noch einmal abschnei-,,den oder ausziehen soll, m??ssen die vorliegenden Verh?¤ltnisse,,in Bezug auf die M??glichkeit der Nachbehandlung u. a. bestim-,,men". Volkomen juist is de opmerking, dat de voor de voedselinprop-ping praedisponeerende momenten na het afknippen van

de kroonkunnen blijven voortbestaan, althans bij eenigszins oudere ge-vallen en deze omstandigheid, gevoegd bij de mogelijkheid vanhet ontstaan van een wortelabces langs den weg van pulpitis enpulpa-gangraen, waartoe de voorwaarden gunstig zijn indienop de breukvlakte de pulpa-kanalen worden geopend, zijn naarmijn meening voldoende aanwijzingen om bij de gevallen, welkedaarvoor in aanmerking komen, tot de verwijdering van de kiesin haar geheel te besluiten. Bovendien moet men bedenken, dat,indien na het inkorten van de betreffende molare de kauwbezwarenblijven voortbestaan, het totaal verwijderen er van op de gewonewijze, nl. door extractie, in hooge mate is bemoeilijkt. Met opzet werd geschreven over de gevallen, welke voor eenbehandeling in aanmerking komen. Mijn bedoeling daarmede isdeze, dat meermalen paarden ter onderzoek worden aangeboden,waarbij het wellicht beter is

van de dikwijls moeilijke behandeling,hetzij voorloopig, hetzij voor altijd, af te zien. Het is duidelijk,dat allereerst voor een behandeling in aanmerking komen de ge-vallen, waarbij ernstige kauwbezwaren met een achteruitgang inden voedingstoestand is te constateeren. Op de tweede plaatskomen de gevallen, waarbij de voedingstoestand en de gebruiks-waarde van het paard niet worden bedreigd, maar desniettegen-staande toch een behandeling wordt verlangd ten einde te trachtenaan de kauwstoornissen een einde te maken. Kunnen deze indi-caties niet worden gesteld, dan is het naar mijn meening ge-motiveerd een behandeling achterwege te laten; in het algemeenbehooren hiertoe de gevallen, waar de stoornissen in het kauwenzeer gering zijn. Men bedenke, dat de extractie van een tweetalkiezen in de onderkaak bij een paard niet tot de eenvoudigekunstbewerkingen kan worden gerekend, terwijl bij

mislukteextractie-pogingen de operatiewond(en), welke ten behoeve vanhet uitstempelen is (zijn) ontstaan, vaak eerst na langen tijd is (zijn)



??? geheeld en men in deze gevallen bovendien rekening moet houdenmet de mogelijkheid van het achterblijven van een op beennecroseberustende kaakfistel, welke een langdurige behandeling behoeft.Voorts dient rekening te worden gehouden met de omstandigheid,dat het gemis van een tweetal kiezen bij het paard ook meermalenaanleiding geeft tot het uitwerpen van voedsel proppen ; een ver-betering van den toestand is dan niet verkregen. Zeker is dit laatste het geval, wanneer aan elk der onderkaakshelf-ten een tweetal kiezen is ge??xtraheerd. Hoewel bij uitzondering ishet mogelijk, dat bij liet onderzoek van de mondholte de aanwezig-heid van voedselinpropping is vastgesteld rondom de vierde envijfde kies aan de linker, zoowel als aan de rechterzijde. Een zoo-danige bevinding is niet een indicatie voor het verwijderen \\andeze vier kiezen, aangezien het vrijwel zeker is, dat deze operatiede toestand

niet zal verbeteren. Door het verstrekken van genak-kelijk te verwerken voedsel zal er naar gestreefd moeten wordenden voedingstoestand en de gebruikswaarde van het dier te her-stellen en in stand te houden. Wordt vervolgd. ZUSAMMENFASSUNG. Das Einkeilen von Futter in die Zahnl??cken besonders im Unterkiefer um den4ten und 5ten Backzahn, wird bei Pferden sehr h?¤ufig beobachtet. Infolge Form und Stellung die.-er Z?¤hne den angrenzenden Z?¤hnen gegen??berentstehen oft Spalten und Vertiefungen worin das Futter eindringt und steckenbleibt. Durch Druck der Futtermasse atrophiert der Alveolarrand. Verfasser ist der Meinung, dass nur in ernsten F?¤llen (schlechtes Kauen) eineOperation zu empfehlen ist. Man kann den betreffenden Zahn (Z?¤hne) ausziehen. Forsell und Larsson empfehlen nur die Krone des Zahnes abzuschneiden. SUMMARY. An accumulation of particles of food

between and behind the teeth, especiallyin the lower jaw around the 4th and 5th molar, is a very common symptom inhorses. The position and direction of these molars towards the adjacent teeth oftenleads to the formation of fissures and hollows in which the food collects. By pressure of the lump of food the alveolar layer becomes atrophied. The author is of the opinion that only in serious cases, such as considerablechewing disturbances an operation is to be recommended. The offending tooth (teeth) can be extracted. Forsell and I.arsson recommendto remove only the crown of the tooth. R?‰SUM?‰. Chez les chevaux on observe souvent une accumulation de restes de nourritureentre et derri?¨re les dents, surtout dans la m??choire inf?Šrieure autour de la 4-i?¨meet 5-i?¨me molaire. Par suite de la position et direction dc ces dents vis-? -vis les dents adjacentes ily a souvent des fissures et des cavit?Šs dans

lesquelles la nourriture s\'amasse. Parpressure de cet amas de nourriture le bord av?Šolaire s\'atrophie. L\'auteur est d\'avis que seulement dans des cas graves p. e. en cas de mastica-tion difficile il faut recourir ?  1\' op?Šration. On peut arracher la dent (dents) enquestion. Forsell et Larsson recommandent seulement ?  couper la couronne de la dent.



??? Uit de Parasitologische afdeeling van het Instituut voor Parasitaire- en Infectie-ziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht, Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. HET GEBRUIK VAN TETRACHLOORKOOLSTOF ALS MIDDELTEGEN DISTOMATOSIS, door Dr. E. A. R. F. BAUDET. Over de waarde van deze stof als afdrijvend middel tegen disto-men is men vrijwel tot de algemeene conclusie gekomen dat dewerking zeer goed is. Onverwachte sterfgevallen, welke men na toediening van tetra-chloorstof in verschillende vormen heeft waargenoemn, heeft bijsommigen de twijfel doen rijzen of het nu wel te verdedigen is datmen een dergelijk risico op zich neemt, door CC14 tegen distomenaan te bevelen. In de jaren dat de distomatosis zich meer en meer uitbreiddeen het aantal ziekte- en sterfgevallen onrustbarend toenam, zijndoor verschillende fabrieken specialit?Š\'s bereid tegen deze ziekte.Deze middelen werden

onder allerlei namen in den handel gebrachten duur verkocht in verhouding met hun werkelijke waarde. (Ziedit Tijdschrift, Dl. 49 en 54). Het bleek langzamerhand dat een zeer groot aantal dezer mid-delen als werkzaam bestanddeel tetrachloorkoolstof bevatten. Dit is de reden geweest dat aan het Instituut voor Parasitaire-en Infectieziekten dit middel eveneens beproefd werd en wel metuitstekende resultaten. (Zie dit Tijdschrift, 1)1. 54). Nadeelige gevolgen, zelfs bij toediening van groote hoeveel-heden CClj werden nimmer waargenomen, terwijl de parasiticidekracht zeer groot was. Bij toeneming van het gebruik van CCl^ in de praktijk kwamenlangzamerhand hier en daar klachten over nadeelige gevolgen,welke bestonden in tijdelijke voedsel weigering, aanvallen van dui-zeling en zelfs sterfgevallen. Het was in hoofdzaak bij runderen dat men dergelijke onaange-name gevolgen waarnam, doch ook werden enkele

malen bij scha-pen, welke preventief tegen distomatosis behandeld waren, sterf-gevallen waargenomen, die men aan het gebruik van tetrachloor-koolstof meende te moeten toeschrijven. Begrijpelijk is het dat zwaar zieke schapen, waarbij de lever veelparasieten bevat, soms niet bestand zijn tegen de behandeling enwel eensdeels omdat gedoode distomen door de toch al sterk be-schadigde lever verwijderd moeten worden en anderdeels omdattetrachloorkoolstof in meer of mindere mate degeneratie-verschijn-selen van de lever verwekken kan.



??? Bij runderen heeft men in plaats van tetrachloorkoolstof hexa-chlooraethaan gebruikt. (Zie dit Tijdschrift, Dl. 55, Afl. 9, 1928). Deze stof is geheel onschadelijk en werkt toch zeer bevredigendtegen distomatosis. Bij Neo-Serapis, een zeer gewild middel, dat tegen distomatosisbij schapen en ook bij runderen gebruikt kan worden, is tetra-chloorkoolstof, dat oorspronkelijk in Serapis S. B. 444 voorkwam,vervangen door tetrachlooraethyleen. De samenstelling van ditmiddel is volgens de opgave van N??li.ek, Gluscke en Schmid (i)thans 56 deelen tetrachlooraethyleen, 23 deelen hexachloor-aethaan, 13 deelen handelsbenzol (toluol bevattend) en 8 deelenaetherische olie (terpentijn). Door de weglating van tetrachloorkoolstof en door de toevoegingvan hexachlooraethaan is het dus ook geschikt geworden voorrunderen. Toch heeft men na toepassing van dit middel ook weltijdelijke nadeelige gevolgen waargenomen,

welke bestonden in dereeds eerder genoemde verschijnselen van duizeling, die soms 24uur konden duren, zelfs voorbijgaande verlammingen en ook welveranderingen in de geur en de smaak van de melk. Ondanksdit wordt Neo-Serapis in de literatuur van verschillende zijdenzeer aanbevolen (2). Thienel (3) heeft de verschijnselen, welke nagebruik van tetrachloorkoolstof optraden, in verband willen bren-gen met idiosyncrasie van bepaalde dieren voor dit middel. Norris (4) merkte echter op dat tetrachloorkoolstof giftigwerkte bij schapen, die een vol rantsoen droog voer verstrekt werd,zelfs in een dosis van 2 c.M.3, terwijl dit niet het geval was wanneerdeze dieren zelf hun voedsel zochten. Dan bleek zelfs een dosisvan 30 cc., zonder eenig nadeel verdragen te worden. Bij stalvoeding merkte hij op dat de giftigheid van CC1, veelgrooter was dan wanneer de dieren in de weide liepen. Bokken en zoogende schapen,

die 1â€”li pond krachtvoer kre-gen, bestaande uit geplette haver, katoenzaadmeel, vischmeel,waaraan keukenzout was toegevoegd en verder kalk en beender-meel, werden toch ziek na toediening van 2 c.M. tetrachloorkool-stof, wanneer dit voedsel gedurende 2 maanden v????r de kuurwerd toegediend. De moederschapen en jaarlingen, die dit kracht-voer niet of slechts in geringe hoeveelheid genuttigd hadden,bleven bij de zelfde dosis tetrachloorkoolstof gezond. Ook deschapen en de runderen, welke in de weide liepen verdroegengroote doses van dit middel. De ziekteverschijnselen bestonden in apathie, bloedstolsels in deontlasting, geen eetlust, en ophouden der melkproductie. Bij desectie werden petechi??n gevonden in de lebmaag, op het darm-scheil en op het buikvlies. Uit de onderzoekingen van Moxtgomerie (5) bleek dat de wer-king van CCI4 op distomen afhangt van den leeftijd van deze para-



??? siet. Op leverbotten, jonger dan 9 weken had tetrachloorkoolstofgeen invloed, tenminste wanneer de dosis niet grooter was danr c.M3. Daar grooter dosis in sommige gevallen nadeelige gevolgenkan hebben, is het raadzaam deze niet hooger dan r c.M:i. te stel-len, en in sterk besmette streken de behandeling meermalen teherhalen, b.v. eens per maand en zoo noodig eens per week. Opdeze wijze zal men geregeld de oudere parasieten afdrijven en daar-door ziekte en sterfgevallen voorkomen ; ten slotte zullen de dierentoch van de parasieten bevrijd worden. Hall (6) vestigt de aandacht op de bevindingen van Minot,waaruit zou blijken dat de vergiftigingsverschijnselen door tetra-chloorkoolstof in verband staan met het calciumgehalte van hetbloed. Bij gebrek aan calcium is het gebruik van CC14 gevaarlijk. Hier-mede zouden bovendien die vergiftigingsgevallen te verklarenzijn, welke men had

toegeschreven aan idiosyncrasie. Het was o. a. gebleken dat in bepaalde streken van Amerikade honden op de therapeutische dosis van CC1, (4 c.M3. per K.G.lichaamsgewicht) zware vergiftigingsverschijnselen vertoonden,welke bestonden in gebrek aan eetlust, apathie, bewusteloosheidtrekkingen van teenen en lippen, tetanus van alle spieren en mid-denrifkrampen. Dergelijke dieren stierven binnen 40â€”60 uur. De overeenkomst van deze symptomen met die van de infantieletetanus bij den mensch bracht Minot op het denkbeeld dat detetrachloorkoolstofvergiftiging in verband stond met calcium-gebrek. Prophylactische en therapeutische proeven bij hondenin deze richting hadden zeer goede resultaten. Zoowel door intra-veneuze injecties van calcium als ook door tijdige toediening per osvan versche beenderen, beendermeel, resorbeerbare kalkzoutenkonden de vergiftigingsverschijnselen voorkomen of

gunstig be-invloed worden. Toxische closes werden dan goed verdragen. Daarom wordt v????r het toedienen van CC14 een kalkrijk dieetaanbevolen, dat minstens 8 dagen voor de behandeling moet wor-den gegeven. Indien vergiftigingsverschijnselen optreden moet eenintraveneuze injectie met calciumchloride toegediend worden.Deze injectie wordt eenige malen herhaald. Voor honden bedraagt deze 0,00825 Gr. per K.G. lichaamsge-wicht. De oplossing wordt langzaam ingespoten ; ongeveer 1 c.M3.van een 10 %-oplossing per minuut. Hall vestigt de aandacht er op dat ook bij runderen de vergif-tigingsgevallen met CC14 te verklaren zijn in verband met belang-rijke kalkuitscheiding door de melk. Deze waarnemingen zijn dus ook van belang bij het gebruikvan CCI4 bij schapen. Indien men dus een kuur met CC14 bij schapen wil toepassen zal



??? men ook zijn aandacht gevestigd houden op bovengenoemde be-vindingen. Gedurende den tijd dat de schapen zelf hun voedsel zoeken enbij voldoende calciumgehalte van het bloed, waarop men door devoeding invloed kan uitoefenen, zal de kans op onaangenamenevenwerking van CCI, ook bij schapen zeer waarschijnlijk sterkverminderd worden. LITERATUUR. 1. N??ller, Gluscke und Schmid. Ueber Zusammensetzung und Wirkung einiger Lcberegelmittcl. M.T.W.No. ??o, 1927. 2. Hupke, E. Hexachloraethan, Tetrachloraethylen und Tetrachlorkolilenstof in derBehandlung der Leberegelseuche.T. R. No. ri, 1923. 3. Thienel, Dr. Serapis S. B. 444 in der grossen Praxis.M. T. W. No. Ii, 1926. 4. Norris, J. IL Toxicity of carbon tetrachloride to sheep and cattle.Vet. Record, Bd. 7, No. 28, 1927. 5. Montgomerie, B. E. Carbon tetrachloride in liver-rot of sheep. Jl. of Comp. Patholog. and Therapeutics, Part. 3, Vo.1

XLI, 1928. 6. Hall, M. C. Recent developments 011 the use of carbon tetrachlorid.North Americ. Veterinarian, Bd. 8, No. 11, 1928.Ref. B. T. W. 1928, p. 424. Z U S A M M E N F ASS IJ N G. Auf Grund seiner eigenen Erfahrung und der Hrgcbnisse in der Literatur er-w?¤hnt, ist Verfasser der Meinung dass Tetrachlorkohlenstoff in einer Dose vonI c.c. ein wirksames und billiges Mittel ist gegen die Distomatose beim Schafe. Kalkhaltiges Futter und Verabreichung des Tetrachlorkohlenstoffes nur w?¤hrendder Weidezeit, werden die F?¤lle wobei Vergiftigungserscheinungen beobachtetwurden, auf ein Minimum reduzieren. SUMMARY. From his own experience and the results found in literature, the author con-cludes that carbon tetrachloride, dose 1 c.c., is an effective and cheap remedyagainst distomatosis in sheep. Calciferous food and administration of carbon tetrachloride only when the sheepare at pasture, will

reduce the cases where ill effects were noticed, to a minimum. R?‰SUM?‰. Se basant sur ses exp?Šriences personnelles, et sur les r?Šsultats mentionn?Šs dansla litt?Šrature l\'auteur estime que le tetrachlorure de carbone ?  la dose d\'un centi-m?¨tre cube est un m?Šdicament par excellence pour combattre la distomatose dumouton ?  peu de frais. Par une alimentation calcaiie et par l\'administration du medicament seulementpendant le temps que les moutons sont en p??ture, les cas dans lesquels des symp-t?´mes d\'intoxication furent observ?Šs apr?¨s l\'administration, seront r?Šduits auminimum.



??? DE STAND VAN HET HONDENZIEKTE-VRAAGSTUK, door Dr. A. KLARENBEEK (Priv. Doe.) De onderzoekingen naar de aetiologie en de therapie van hon-denziekte hebben de laatste jaren het inzicht zoodanig verruimd,dat het geven van een overzicht van de voornaamste daarvanalleszins gewettigd is, vooral nu er een goede kans is, dat de be-handeling in nieuwe banen geleid, betere uitkomsten zal opleverendan tot heden. In 1905 luidde Carr?Š1) een nieuwe phase van het onderzoek in ;hij deed vele proeven en kwam tot het resultaat, dat de ziekteveroorzaakt wordt door een onzichtbare, jiltrccrbare en niet kweek-bare smetstof. Hij toonde aan, dat het bloed van door injectiebesmette dieren op het oogenblik van het koortsmaximum, even-als het vocht der lichaamsholten, verzameld bij dieren met spon-tane of kunstmatige besmetting, virulent is, hoewel geheel vrijvan bacteri??n. Ingespoten bij jonge

honden veroorzaken dezevloeistoffen, al naar leeftijd en gevoeligheid der dieren, ??f eensnellen dood na 5â€”7 dagen, ??f een verloop der ziekte zooals deklinici bekend is, waarbij vele complicaties optreden : coryza,huidpustels, hoesten, neusuitvloeiing, bronchopneumonie enz. Deze onderzoekingen gaven echter niet de eenheid van inzichtin de aetiologie der ziekte. Sommigen bevestigden de resultaten ;anderen twijfelden; weer anderen huldigden nog steeds de opvatting,dat bacteri??n het specifieke agens zijn of zochten vooral in dezenuwafwijkingen naar specifieke veranderingen of naar pro-tozo??n. De bactcriecle aetiologie vond vooral veel aanhangers in Enge-land, waar onafhankelijk van elkaar verschillende onderzoekerstot dezelfde resultaten kwamen. Het zijn voornamelijk de onder-zoekingen van Mc Go wan 2), Ferry3), Torrey en Ray *) ge-weest, die in 1911- 1914 de Bac. Bronchoscpticus als

oorzaakvan hondenziekte op den voorgrond brachten. Een apart standpunt namen zij in, die voornamelijk in hersen-weefsel zochten. Zij trachtten de gevonden afwijkingen in oor-zakelijk verband te brengen met de ziekte, zooals o.a. ook bijrabies het geval is. Veelvuldig zijn de publicaties over deze materie,doch eenheid werd nooit bereikt, noch in de vondsten, noch in debeoordeeling daarvan. Bekend zijn op dit gebied de onderzoekingenvan Lentz 6), Standfusz 6), Babes en Gerlach \'), die allen min ofmeer karakteristieke granulaties, in sterk gedegenereerde ganglien-cellen, in de kernen daarvan of ook vrijliggend buiten de cellen,waarnamen. Sinigaglia noemde ze ,,Negria canis" en beschouwdeze als oorzaak der hondenziekte.



??? Van groote beteekenis schenen aanvankelijk te zijn de parasi-taire vondsten in hersenweefsel van Lewy en Kantorowicz fl~ u).Zij vonden bij honden met nerveuze hondenziekte cysten met spo-ren gevuld in de bastsubstantie van de hersenen. Korten tijd daar-op verscheen een publicatie van een onderzoek van Levaditi,Nicolau en Schoen 13) over het voorkomen van encephalitis bijhet klinisch gezonde konijn klaarblijkelijk veroorzaakt door eenspontane infectie met een zelfde protozoon vertegenwoordiger, deEncephalitozoon cuniculi, die als cysten en als sporen in de herse-nen van vele gezonde konijnen, o.a. ook in Zweden veelvuldig voor-komt. Het protozoon van Lewy c.s. werd echter bij slechts enkelehonden door hen gevonden (6 van 22) ; latere onderzoekers hebbende cysten niet kunnen aantoonen. In het Institut Pasteur werd in 1927 hersenweefsel van eenigehonden met acute hersenziekte door

hondenziekte onderzocht(Levaditi, Schoen, Klarenbeek), zonder dat parasieten-cystenof sporen werden aangetoond. Ook Laidlaw en Dunkin vondennooit deze protozoen. Met het streven van Levaditi, Nicolau en Schoen 14) de honds-dolheid als een parasitaire ziekte, veroorzaakt door de Glugealyssae â€” een op de Encephalitozoon gelijkende protozoon â€” teverklaren, konden Manouelian en Viala 15) zich blijkbaar in we-zen vereenigen. Want ook voor de hondenziekte namen zij eenparasiet als oorzaak aan de Encephalitozoon negri : kleine ovoide offusiforme granulaties gelijkende op de Encephalitozoon cuniculi. In 1926 heeft Carr?Š 17) zijn vroeger getrokken conclusies zelfaan een kritiek onderworpen en zijn onderzoek herhaald en aan-gevuld. Hij kon in alle opzichten zijn vorig ingenomen standpuntdaarbij handhaven. In hetzelfde jaar verscheen ook de eerste publicatie van de En-gelsche onderzoekers

Laidlaw en Dunkin 17), die voor het FieldDistemper Fund te Mill Hill het hondenziekte-vraagstuk bestu-deerden en daarbij kortelings tot zulke bevredigende resultatenzijn gekomen. Zij hebben het onderzoek aangepakt op de eenige manier, waaropdit, met kans op resultaat, mogelijk was : door een geisoleerd terreinals experimenteer basis te kiezen ; en door te werken met proef-dieren, die op dit terrein geboren waren. De groote verspreiding derhondenziekte en de vermoedelijk levenslange immuniteit, die naeen infectie overblijft, maakt, dat het niet mogelijk is, om conclusieste trekken, die volkomen betrouwbaar zijn te achten, wanneer menonder andere condities zijn proefnemingen instelt. Wij wijzen erhier tevens op, dat hetzelfde geldt voor de beoordeeling van dewaarde van preventieve vaccins. Gekozen werd een stuk grond ver van d?Š bewoonde wereld. Aan-



??? gebracht werd een gegalvaniseerd ijzeren omrastering ; 3 voet diepm den grond ; 6 voet er boven. Gebouwd werden 16 kennels ; iederekennel met een ren. Verder een bungalow voor twee kennelmeisjesop het terrein. Tegen de omheining een huisje met een deur, als eenige commu-nicatie van het terrein met de omgeving. Het huisje met drie ka-mertjes : van buiten komende eerst een kleedkamer, clan een bad-en dan weer een kleedkamer met steriele kleeding; dan de deur naarhet terrein. Bezoekers moesten hun goed afleggen ; een bad nemenof zich grondig wasschen en steriel goed aantrekken. In de omheining was nog een huisje : een luikje naar de buiten-wereld voor aannemen van het voedsel, dat gekookt of gesterili-seerd werd verstrekt. Daarenboven kregen alle dieren levertraan.Alle voedingsbakken werden hier in de autoclaaf behandeld. Het hospitaal was vliegvrij ; bestond uit twee

symmetrische ge-deelten met in het midden een sectieruimte. Iedere afdeeling be-stond uit een serie geheel ge??soleerde hokken, gerangschikt rondeen centrale hal, met op den vloer een laagje ontsmettingsvloeistof. Het binnentreden van deze ruimten was alleen mogelijk door eenkorten gang, waarvan de vloer weer een laag creoline of lysol be-vatte. Vereischte kleeding : rubberschoenen tot de knie, rubberjasen handschoenen, gedrenkt in desinficiens. Na ieder onderzoek werd de kleeding met desinficiens afgespoeld. Ondanks al deze maatregelen bleek besmetting toch nog zij hetzeer sporadisch, mogelijk; daarbij is alleen aan luchtinfectie opkorten afstand te denken. Het systeem werd daarom veranderd,zoodat later ge??xperimenteerd werd met dieren, die in verschillendekleine kennels, op grooten afstand van elkaar geplaatst, werdenondergebracht. Na dien werd geen ongewenschte besmetting

meerwaargenomen. Voor ontsmetting van hokken bleek 1% lysol afdoende ; daagsna ontsmetting is gebruik weer zonder gevaar mogelijk. De proeven op honden met hondenziektevirus bewijzen ook hier,dat deze ziekte door ?Šcu bepaald virus ontstaat, ook al zijn de ver-schijnselen, die men klinisch waarneemt vaak deels heel verschillend. De afwijkende symptomen zijn aan vaak secundaire infectiestoe te schrijven. Broncho-pneumonie is niet een karakteristiek on-derdeel dezer ziekte, maar berust op secundaire infectie. Door te experimenteeren onder boven beschreven condities,waarbij de kans op secundaire infecties veel verminderd was, werdeen beeld gekregen van de ongecompliceerde hondenziekte-infectie.Uit talrijke proefnemingen bleek nu, dat hondenziekte is te be-schouwen als een acute infectieziekte, met koorts gepaard gaandeen begin verschijnselen van coryza; de temperatuur-curve

isniet karakteristiek behalve in het begin ; de ziekte verloopt



??? vaak met ernstige darmstoornissen, met aandoeningen van denrespiratieweg, soms met zenuwstoornissen. De incubatie is constant: 3â€”6 dagen ; meestal 4 dagen. Dan treedtkoorts op, met waterige afscheiding van neus en oogslijmvlies ; na 24uur is de afscheiding meestal reeds purulcnt. De conjunctivae zijnontstoken ; korsten bedekken de oogleden. De temperatuur stijgtsnel ; in 24 uur vaak tot ruim 40Â° C.; daalt dan weer en is dikwijlsna i a 2 dagen tot 38Â° C., waarna weer een langzame rijzing intreedtDuur der ziekte verschillend : 48 uur tot 3 of meer weken. In het begin vaak braken ; geen eetlust ; bij daling van de tem-peratuur : eetlust terug en omgekeerd. Nagenoeg steeds diarrhee :slijmerig ; bloed ; karakteristieke geur. De duur der diarrhee vaakdagen lang, nadat de temperatuur weer normaal is. Afwijkingen aan de respiratie-organen gering, lichte hoest in deperiode van de tweede temperatuur

stijging. Geen bronchitis ofbronchopneumonie bij de niet gecompliceerde hondenziekte. Aan-doeningen van het zenuwstelsel kunnen bij hondenziekte-infectievoorkomen. Het begin is meest : kauwbewegingen, secretie daarbijvan dik speeksel. De aanval is daarbij van korten duur : een paarsecunden tot een minuut. Herhaling vaak ; dan dikwijls epilepti-forme aanvallen : krampen, convulsies. In dergelijke gevallen werdsteeds chloroform toegediend. Het onderzoek heeft doen zien, dat de inspuiting met virus be-vattend materiaal bij de verschillende dieren verschillend verloopt.Oorzaken daarvan zijn : verschil in vatbaarheid ; verschil in viru-lentie der diverse stammen. De infectie geeft slechts een geringesterfte. Uitgezonderd de gevallen met zenuwsymptomen, zijn dezieken slechts korten tijd min of meer ernstig ziek. De infectie doetdenken aan die van influenza en mazelen, die beide zelden doode-lijk verloopen ;

het gevaar bestaat echter in de secundair optredendeinfectie, die vooral bij spontane gevallen van hondenziekte een rolspeelt. Zeer infectieus, zelfs v????r het optreden van klinische symptomenis de afscheiding van het neusslijmvlies ; verder het bloed. Depustulae, die bij hondenziekte vaak aan de buikvlakte vooral tezien zijn, zijn het gevolg van secundaire infecties. Met den inhoudis hondenziekte niet op te wekken. Controle van de temperatuur doet niet zelden lichte gevallen vande ziekte onderkennen ; daarvoor twee keer daags opname noodig.Vooral dieren in het beginstadium zijn als zeer virulent te beschou-wen en dienen in de practijk ge??soleerd te worden. Behalve bij honden bestudeerden Laidlaw en Dunkin 17) deziekte bij fretten. Deze dieren zijn voor dit onderzoek geschikt :zser vatbaar voor het virus ; de ziekte bijna steeds doodelijk, waar-door men altijd vrij zeker is geen immuun materiaal te hebben

; LVI ,1



??? gemakkelijk te fokken. Ook van deze dieren werd een eigen fokkerijaangelegd. Evenals bij de honden werd voor de proefnemingen de uiterstezorg besteed aan het voorkomen van ongewenschte besmetting.De kooien werden dusdanig ingericht, dat aanraken der dieren bijhet reinigen der hokken niet noodig was. Ook hier werd in denbeginne een infectie op kleinen afstand door de lucht waargenomen. De incubatietijd, bedroeg gewoonlijk 10 dagen ; als eerste ver-schijnselen weer waterige, na 24 uur purulente neus- en ooguitvloeiing.Daarna : erytheem van dc huid van de buik met pustulae aan denkop. Dood gewoonlijk na 5 dagen, soms langer, met pneumonie,convulsies. In de enkele gevallen van genezing : immuniteit voorverschillende stammen. Het onderzoek naar den aard van het virus heeft Carr?Š1 eÂ°16)in het gelijk gesteld. Filtraten van hondenziekte-materiaal (neus-secreet ; bloed in het

beginstadium) bleken geen cultuur te kunnengeven, doch waren in hooge mate virusrijk. Zelfs met de cultuurvan de Bacillus bronchosepticus gelukte daarentegen de typischeinfectie niet. Immunisatieproeven werden begonnen bij fretten. Na spontane in-fectie kan een zeer solide immuniteit overblijven. Dit bleek doorvaccinatie nu ook mogelijk, wanneer na de vaccinatie levend viruswerd geinoculeerd. Het vaccin, dat het beste voldeed, werd als volgt bereid. De fret,ingespoten met hondenziekte-virus werd na 4â€”5 dagen gedood.De milt werd steriel verwijderd ; daarna gewogen, fijngewrevenin mortier en met steriele NaCl-oplossing (0.9%) tot 20% emulsieverwerkt. Daarna in steriele flesch met glasbolletjes geschud, tenslotte gefiltreerd. Na verwijdering van een monster ter controle opvirulentie, werd formaline toegevoegd, tot 0.1 % concentratie werdbereikt ; dan werd het vaccin in de ijskast geplaatst, waarna

hetna 4 dagen avirulent is voor de fret. Voor het gebruik werd steedsop steriliteit van het vaccin onderzocht. De weefsel prikkeling bijde inspuiting door de formaline werd voorkomen door behandelingmet ammonia tot zwak alcalische reactie (tot reactie van pH 8.0tot 8.2 was bereikt) en alle vrije formol in urotropine was veran-derd. De virulentie van het monster milt ( 4- NaCl solutie) werd steedsgecontroleerd door inspuiting bij twee fretten : 1/10000â€”1/100.000gram milt moet dan ziekte veroorzaken binnen 10 dagen. Het beschreven proc?Šd?Š werd 40 keer toegepast en het resultaatdaarvan was, dat een nagenoeg uniform product daarbij bleek tezijn verkregen. Ter verkrijging van de immuniteit werd nu 2 cc3, vaccin subcu-taan ingespoten ; het dier werd na 2 weken isolatie daarna 1/4 cc3.levend virus intra- of subcutaan ingespoten. Daarbij werd voor de



??? laatste injectie dezelfde stam genomen als voor de eerste. De fretis door deze dubbele injectie na 14 dagen immuun te achten vooralle stammen, zoowel van de fret als van den hond afkomstig. Hetaldus bereide vaccin bleek enkele maanden goed te blijven. Ookandere organen gaven een zelfde effect ; het virusgehalte bleekechter geringer te zijn. Het bleek dat alleen vaccinatie met vaccin geen solide immuniteitgaf ; na 3â€”5 maanden bleek weer meer of minder duidelijke vat-baarheid te bestaan. Na deze gunstige resultaten op fretten ver-kregen, werden immunisatieproeven genomen met honden. De spontane infectie geeft evenals bij de fret bij den hond eenzeer duidelijke immuniteit, vermoedelijk voor het leven. Dit blijkto.a. uit het feit, dat slechts zelden meer dan een keer een besmettingbij dit dier wordt waargenomen. Preventieve entingen tegen deze ziekte zijn reeds vaak aanbe-volen en nog is het

aantal vaccins legio. Wij hebben steeds eendefinitief oordeel daarover willen onthouden, overtuigd, dat eenstudie van hondenziekte alleen dan goede resultaten kan opleverenindien de voorwaarden voor \'t nemen van dierproeven gunstig zijn.Niettemin pasten we herhaaldelijk verschillende vaccins toe, zon-der duidelijk gunstigen invloed te kunnen waarnemen ten opzichtevan den infectiekans. Vrijwel alle in den handel zijnde vaccins zijn gebaseerd op hetprincipe der bestrijding van de secundaire infectie of meer in \'t bizon-der van de Bac. bronchosepticus. Verder werd aanbevolen inspuitingmet bloed van zieke honden na koken en vermengen met karbolzuur(Bryce 1882) en met hersenweefsel van lijders aan hersenverschijn-selen bij hondenziekte (Puntoni 18). Vooral de laatste enting trokin den beginne zeer de aandacht ; zij werd verricht met een gefor-moliseerd preparaat. Puntoni 18) heeft echter zijn proeven

na iq14niet meer kunnen voortzetten, daar hem de noodzakelijke voor-waarde, de proeven nauwkeurig te controleeren, door gebrek aanisolatie-gelegenheid, ontbraken. Eveneens trok de aandacht het onderzoek van Lebailly19) in1927, die met milt van honden lijdende aan hondenziekte, verwij-derd den 3en of 4en dag, gunstige entresultaten kreeg. Laidlaw en Dunkin 17) begonnen hun immunisatieproeven bijhonden met het vaccin afkomstig van fretten. Het bleek echter, dat ditvaccin, zelfs in groote doseering, niet beschutte ; wel werd eenonvatbaarheid verkregen, door het inspuiten van drie doses, telkensna een week. Daartoe werden verscheidene proeven genomen, waar-bij ?Š?Šn a twee weken na de laatste dosis levend virus werd inge-spoten. Twintig ge??nte dieren kregen geen hondenziekte ; vijfslechts koorts. De meeste der contr??ledieren kregen typisch acutehondenziekte ; twee stierven, drie kregen

slechts geringe verschijn- lvi 31*



??? selen. Alle met levend virus tevens ge??nte dieren werden onvatbaartegen groote doseering virus van iedere beschikbare stam. Deze immunisatie-methode was verre van ideaal en van weinigpractiseh nut : de fret levert weinig virusrijk materiaal ; de immuni-satie duurt lang. Daarom werd overgegaan tot het maken van een vaccin van hon-den afkomstig. Het bleek, dat abdominale lymphklieren, milt, leveren hersenen vaccin konden leveren. Een goed resultaat was echteralleen te verwachten van zeer virusrijk materiaal. Gewoonlijk be-vatten de hersenen weinig virus en was de virusrijkdom alleen vol-doende bij acute hersenaandoeningen. De buiklymphklieren en demilt leverden het meest, mits verzameld den jen tot den i8en dagna de infectie. De milt, verwerkt den 5en dag, zooals Lebailly19)deed, levert geen goede en regelmatige uitkomsten. De lever geeftook geen betrouwbaar kwantum. Het eischte

ervaring om te beoor-deelen naar de klinische verschijnselen of een orgaan veel virusbevatten zou. Soms bleek het mogelijk lever, milt, lymphklierenen hersenen tot ?Š?Šn liter virusrijk vaccin te verwerken. Het bleek nu, dat een dosis van 5 cc. vaccin op dezelfde wijze alsbij de fret bereid â€” voornamelijk uit de milt â€” subcutaan toege-diend een dusdanige beschutting gaf, dat na een week slechts eengeringe reactie op een inspuiting met een groote dosis virus werdopgemerkt. Een zeer duurzame immuniteit werd verkregen door inspuiting vanvaccin en na ro dagen van levend virus. De immuniteit geldt voor allestammen ; zoowel geldt ze voor contactinfectie als voor intracere-brale enting. Het bleek verder dat een hond, die na vaccinatie een reactie ver-toont op de inspuiting met levend virus, voor de omgeving onge-vaarlijk is en dat dus het proces toegepast kan worden in de nabij-heid van vatbare dieren.

Voor de fret bleek het honden-vaccin zonderwaarde te zijn. Met deze uitgebreide onderzoekingen heeft de Field DestemperFund een goed werk gedaan, dat vermoedelijk verstrekkende prac-tische resultaten zal opleveren. Het resultaat toch van het onder-zoek door Laidlaw en Dunkin17) geleid, zoowel in het laboratoriumals bij het dierexperiment binnen en later buiten de omheining teMill Hill en het lofwaardig openlijk aangeven van de wijze waarophet vaccin moet worden bereid, opent de mogelijkheid, overal dewaarde ervan door eigen onderzoek te beoordeelen. Zij verhelen echter niet, dat hun onderzoek slechts een schredeis op den weg, die tot een, ook voor de practijk volkomen bruikbaremethode voeren zal. Zij achten daarvoor vooral noodig het zoekennaar middelen het virus ook buiten het lichaam te cultiveeren. Ooktrachten zij den laatsten tijd een immuun serum te bereiden. Hetserum van

ge??mmuniseerde of hypergeimmuniseerde dieren, door



??? behandeling daarvan met groote kwantums virusrijk materiaalbleek preventieve eigenschappen te hebben. Het is aan geen twijfel onderhevig, dat, nu door deze laatste on-derzoekingen vooral, het hondenziekte-vraagstuk weer in het brand-punt der belangstelling gekomen is, talrijke publicaties het pro encontra zullen doen hooren. In ieder geval schijnt het inzicht vanCarr?Š het gewonnen te hebben en zal de filtreerbaarheid van hetvirus wel als vaststaand kunnen worden beschouwd. Voorloopigzal het vooral zaak zijn op zoo breede basis als mogelijk is, entin-gen met een volgens Laidlaw en Dunkin bereid vaccin preventieftoe te passen en daarvan de resultaten na te gaan. LITERATUUR. ??. Carr?Š : C. R. Acad. d. Sc. Vol. CXL, 1905. p. 689. ibid. p 1489. 2. Mc Gowan : J. Path. and Bact. Vol. XV, 1911. p. 372. 3. Ferry : J. Inf. Dis. Vol. VIII. 1911. p. 399. Vet. J. Vol. LXVIII. 1912. p. 376.Americ. Vet. Rev.

Vol. XLI. 1912â€”\'13. p 77. J. Path. and Bact. Vol.XIX. 1914â€”\'15. p 489. 4. Torrey and Ray : J. Med Res. Vol. XXVII. 1913. p. 291. 5. Lentz : Z.schr. f. Hyg. Bd. 62 1908. 6. Standfuss : Arch. f. wiss. u. prakt. Tierh, Bd. 34. 1908. 7. SiNiGAGLiA : Clinica Veterinaria 1912. Citaat : Kraus-Gerlach-Schwein-burg : Lyssa bei Mensch und Tier. 1926 8. Gerlach : W. t. Mhft. 1920. 9. Kantorowicz und Lewy: Arch. f. wiss. u. prakt. Tierh. Bd. 49, 1922. Hft 4â€”5. 10. Kantorowicz : B. t W. 1926, Hft. 12. 11. Lewy und Kantorowicz: Klin. W. sehr Bd. 4. 1925 S. 1254. 12. Lewy, Fraenkel und Kuttner: Klin. W. schr. Bd. 5. 1926. S. 272 und 886. 13. Levaditi, Nicolau et Schoen, Annal. de 1\' Inst. Past. T. 38 1924 p. 651. 14. Levaditi, Nicolau et Schoen, Ibid. t 40 1926, p. 973. 15. Manouelian, Viala : C. R. Acad.d. Sc t 184 1927 No. 10. 16. Carr?Š. Rev. g?Šn?Šr. de M?Šd. Vet. 1926. No. 418. p. 545. 17. Laidlaw and Dunkin. J. Comp.

Path. and Ther. Vol. 39. 1926. p 201, 213 ;222 ; ibid 1928. p. 1 ; 209 Vet. Journ. 1928 Dec. 18. Puntoni. Ann. d\'Ig. 33. blz. 558. Ibid 34 blz. 406. 19. Lebailly. C. R. Ac. d. Sc. t. 185. 1927, p. 370. BLADVULLING. Apen die vee aanvallen. De boeren in het Karroo-district van de Kaap-kolonie (Zuidafrika) verloren delaatste maanden 300 lammeren, schapen en geiten, die door bavianen gedoodwerden Die apen, in troepen van 50 tot 150 stuks, vallen op klaarlichten dag enzelfs onder de oogen van de herders het vee aan. (Vet. record. 1929. blz. 286). Vr.



??? (Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht.Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON). HET BESLAG MET KALKOENEN EN DE BESCHADIGING VAN HET WEGDEK, DOOR Prof. Dr. H. M. KROON. De nadeelen van kalkoenen aan de hoefijzers doen zich steedsmeer gevoelen, omdat op vele plaatsen het wegdek ervan te lijdenheeft. Nu in de steden de asphalt- en houtplaveisels meer algemeenworden en buiten de bitumenwegen en ook de mac-adam wegenzeer algemeen zijn, komen gevallen van beschadigen van het weg-dek meer en meer voor. De bestrating is kostbaar, het aantalpaarden, ten minste in de steden, is verminderd, zoodat zelfs inenkele groote buitenlandsche centra overwogen wordt of de voor-deelen van de paardentractie we) opwegen tegen de schade daar-door aan de plaveisels toegebracht, en of niet een verbod van hetgebruik van het paard in verschillende

straten en stadsgedeeltenrationeel zou zijn. De nadeelen worden aan het wegdek vooral toegebracht doorkalkoenen en stoot der hoefijzers. Nu is er een belangrijk verschiltusschen de stompe kalkoenen of kalkoenen en stoot, en de scherpekalkoenen van het winterbeslag. Daar ik hier wil nagaan, welkemaatregelen te nemen zijn of genomen worden, zal ik eerst destompe en daarna de scherpe kalkoenen behandelen. Stompe kalkoenen en stoot. Vroeger was het in vele streken van ons land algemeen gewoonte,om tuig- en landbouwpaarden te beslaan met kalkoenijzers enom de trekpaarden ijzers met stoot en kalkoenen te geven. Menbeweerde, dat paarden zonder kalkoenen zouden uitglijden op deplaveisels, doch vergat, dat men het paard weken lang liet loopenmet ijzers, waarvan stoot en kalkoenen waren weggesleten, zon-der dat men van uitglijden wat bemerkte. Het nuttelooze vankalkoenen voor

z.g.n. tuig- of landbouwpaarden heeft men gelei-delijk lecren inzien, zoodat tegenwoordig deze paarden algemeenmet gladde ijzers worden beslagen. Dit is zeker een resultaat vande betere opleiding der hoefsmeden. Voor trekpaarden achten veleneen stompe stoot en stompe kalkoenen nog noodig. Enkele stedenzijn er, waar de trekpaarden nog algemeen en zelfs met ijzers metzeer hooge stompe kalkoenen en stoot worden beslagen als b.v. teRotterdam. Men spreekt zelfs van Rotterdamsch beslag en bedoeltdaarmede het beslag met zulke ijzers. Ook in streken met geacci-denteerd terrein worden nog veel ijzers met stoot en kalkoenengebezigd. Men beweert, dat de stoot vooral steun geeft bij het aan-trekken tegen de hoogte op, terwijl de kalkoenen, vooral aan de



??? achterijzers, dienst zouden doen bij het met een zware vracht vande hoogte afgaan. Ik ben echter overtuigd, dat ook bij deze paar-den stoot en kalkoenen wel gemist zouden kunnen worden. Aljaren lang beslaan wij hier ook de zware trekpaarden met gladdeijzer. Eerst hadden de eigenaars er wel bezwaar tegen, doch spoe-dig bleek hen, dat de paarden evenmin uitgleden. Opmerkelijk is ook, dat b.v. in Amsterdam met zijn hooge slui-zen en waar ook zware vrachten van de straten langs hellendekaden naar de schepen vervoerd worden, geen kalkoenen worden ge-bruikt, juist dus in tegenstelling met wat te Rotterdam geschiedt. Alsmen nu nog in aanmerking neemt, dat ijzers met stoot en kalkoenende straal van den bodem heffen, het ontstaan van plathoeven,het doorzakken vooral van de achterste hoef helft, in de hand wer-ken, is het niet te verwonderen, dat men tot de overtuiging komt,dat kalkoenen of

kalkoenen en stoot in het algemeen niet gebruiktbehoeven te worden, uitgezonderd bij enkele ziekelijke omstandig-heden b.v. bij het beslag van stelthoeven. Mijns inziens is dus niet veel in te brengen tegen het uitvaardigenvan een verbod van het gebruik van stompe stoot en kalkoenen.Een voorbeeld daarvan bezitten wij reeds in het Wegenreglementvan de provincie Overijssel (vastgesteld bij Besluit der Statenvan 17 Dec. 1926, No. 20/22a, gewijzigd bij Besluit der Statenvan 7 Juni 1928, No. 53, Goedgekeurd bij Kon. Besluit van 21Juli 1928, No. 354). Artikel 22 van dit reglement luidt : ,,Het is verboden zondervergunning van den Hoofdingenieur van den provincialen water-staat op de kunstwegen trekdieren te laten loopen, waarvan dehoeven voorzien zijn van een beslag, dat van uitstekende deelenaan het loopvlak is voorzien, tenzij deze deelen wegens gladheidvan den weg tengevolge van ijs of sneeuw

tijdelijk zijn aangebracht". Het gebruik niet alleen van stompe stoot en vaste kalkoenenmaar ook van stompe schroef- en insteekkalkoenen is daarmedeverboden. Voor bijzondere gevallen, ziekelijke afwijkingen en der-gelijke kan dus speciale toestemming gevraagd worden. Zeker zal dit voorbeeld wel navolging vinden. Mocht men vreezen, dat het gebruik van gladde ijzers oorzaakzou worden van uitglijden, dan is er een beter middel om dittegen te gaan, dan juist stoot en kalkoenen, een middel, goedkoop,eenvoudig van toepassing en door eiken smid en eigenaar gemak-kelijk aan te brengen, nl. de verwisselbare kurkzolen, zooals dieaan ons instituut al jarenlang aangelegd worden en zooals die o. a.gebezigd worden bij de paarden der bereden politie te Amsterdam,de tuigpaarden van de Amsterdamsche Rijtuigmaatschappij ende zware trekpaarden van verschillende bierbrouwerijen. Ook opde buitenwegen,

op zachte wegen en op alle terreinen kunnen dezezolen gebruikt worden.



??? Dit beslag moet natuurlijk goed vervaardigd zijn. Aan hethoefijzer worden de uiteinden der ijzertakken iets naar binnenomgehaald en wordt de binnenrand van het ijzer niet vertikaalgemaakt, doch iets schuin naar binnen gesmeed. De kurkzolen worden hier door de smeden zelf gemaakt uitkurkplaten, zooals die in den handel voorkomen, ook zijn tegen-woordig in den handel reeds kurkzolen van verschillende taillesverkrijgbaar. Deze zolen zijn zeer laag in prijs en kunnen in ver-band met de vorm van het ijzer en de grootte van de straal metde rasp bewerkt worden. V????r het aanbrengen worden zij 8 a 10minuten in heet water gedompeld, waardoor zij kneedbaar wordenen zoo gemakkelijk aangebracht en verwisseld kunnen worden, enniet verloren gaan als zij droog zijn. Desnoods kunnen zij ookdroog ingeslagen worden. Verliezen komt weinig voor en zonderbezwaar kunnen de zolen blijven zitten,

wanneer maar gezorgdis, dat zool, straal en straalgroeven, voor het inbrengen der zolen,flink met bruine teer ingesmeerd worden. Het bezwaar van het uitglijden is door gebruik van deze kurk-zooltjes beter op te heffen dan door stompe kalkoenen. Wat de stompe stoot en kalkoenen betreft kan dus gemakkelijkeen goede regeling getroffen worden. Scherpe kalkoenen en stoot (winterbeslag). Bij het winterbeslag heeft men veel grooter moeilijkheid, daarhet hier tot nu toe niet wel mogelijk is een methode van beslagaan te geven, dat op met ijs of sneeuw bedekte wegen het uitglij-den tegengaat, en op de kale plaveisels gebruikt, geen nadeelveroorzaakt. Het winterbeslag met vaste scherpe kalkoenen of scherpe kal-koenen en stoot (slikscherp) kan verboden worden, zooals dit trou-wens reeds geschiedt in het straks genoemde wegenreglement voorOverijssel, waarin alleen toegestaan is het tijdelijk

aanbrengenvan uitstekende deelen aan het loopvlak. Het gebruik van stompe schroef- en insteekkalkoenen kan mennalaten, wanneer de schroef- of insteekgaten maar gefraisd wor-den, zijn zij overbodig. Een verbod van het gebruik van stompeschroefkalkoenen of stiften zou zonder bezwaar ingevoerd kunnenworden. Wanner echter de wegen en straten met sneeuw en ijs bedektzijn, kan het paard niet loopen zonder middelen, die het uitglijdentegengaan. Ten onzent worden algemeen gebruikt de scherpeschroefkalkoenen of de scherpe insteekkalkoenen, in het Noordenvan ons land hier en daar de roosjesinsteekkalkoenen of de rondeveerkalkoenen. Gewoonlijk worden in elk ijzer vier, ook wel twee,scherpe kalkoenen aangebracht, en wel alleen in tijden dat de wegenglad zijn door ijs of sneeuw, en het uitglijden wordt daarmede afdoen-de voorkomen. Als nu maar alle wegen en straten glad waren door



??? sneeuw of ijs, zou het wegdek of het plaveisel geen nadeel onder-vinden, daar de ijslaag het wegdek voldoende beschut, doch in denregel vindt men buiten wel door de wind kaalgeveegde wegen enin de steden is de sneeuw spoedig door pekel gesmolten of wegge-ruimd. Dan juist heeft het wegdek wel te lijden van de scherpekalkoenen, er komen putjes en bersten in, water en modder be-vorderen het aantasten van de bovenste laag. Herhaaldelijk kanmen, vooral op de bitumenwegen, doch ook op de asfalt- en hout-bestrating, de nadeelen van het scherpe beslag waarnemen. Het spreekt van zelf, dat er lang gezocht is naar een winter-beslag, dat wel het uitglijden tegengaat, doch het wegdek nietaantast. Tal van methoden zijn aangegeven, verschillende modellenkomen voor in het museum van het Zo??technisch Instituut, dochgeen dezer is bruikbaar. Nog telkens worden in tijdschriften envakbladen

andere methoden aanbevolen, doch in den regel is alreeds uit de beschrijving op te maken, dat zij voor de praktijk geenwaarde hebben. Ook in ons land heeft men dikwijls en ook denlaatsten tijd nog, getracht een doeltreffend winterbeslag te con-strueeren, dat de wegen en straten niet aantast. Ter gelegen-heid van de in Juli 1928 te Utrecht gehouden Jubileum-Tentoon-stelling van den Bond van Smedenpatroons was een prijsvraaguitgeschreven, luidend als volgt : â€žIdee??n-prijsvraag voor eenhoefbeslag of hoefbeslagbescherming waarbij het paard bij elkeweersgesteldheid tegen uitglijden is beschermd, en waardoor hetmoderne wegdek niet of althans zoo min mogelijk wordt bescha-digd". Op deze prijsvraag kwamen niet minder dan zestien ant-woorden in. De jury waarvan ondergcteekende voorzitter was enwaarin verder twee ingenieurs, specialisten op het gebied vanwegentechniek en twee onderwijzers

in practisch hoefbeslag zit-ting hadden en waarvan de directeur van de militaire hoefsmids-school als adviseerend lid toegevoegd was, kwam tot de conclusie, datgeen nieuw idee naar voren is gekomen en dat geen der inzendingenin die mate aan de gestelde eischen voldeed, dat zij voor toeken-ning van een prijs in aanmerking kon komen. De hoefsmeden zoeken dus wel naar een doelmatiger beslag,wat ook nog hieruit blijkt, dat tusschen September en December1928 nog een viertal nieuwe methoden van winterbeslag aan onsInstituut ter beoordeeling werden toegezonden. Drie dezer beslagenwerden als niet practisch bruikbaar beschouwd, een vierde zalnader beproefd worden. Over het algemeen kan men zeggen, dat er steeds naar gestreefdis een met het oog op het beschadigen der wegen beter winter-beslag te maken, doch dat men daar tot nu toe niet in geslaagd is.De scherpe schroef- en de scherpe

insteekkalkoenen gaan het uit-glijden uitstekend tegen, zijn goedkoop en gemakkelijk aan tebrengen als gladheid der wegen optreedt. Omdat er nog geen beter



??? winterbeslag is en de paarden zonder beschutting tegen het uit-glijden op sneeuw en ijs niet gebruikt kunnen worden, zal men dezekalkoenen moeten blijven gebruiken. Een verbieden van het ge-bruik van scherpe verwisselbare kalkoenen is dus niet mogelijk,daar hierdoor de paarden \'s winters dikwijls buiten dienst zoudenworden gesteld. Er blijft daarom een kans op beschadiging van hetwegdek. Alleen zal het gebruik van te hooge kalkoenen vermedenkunnen worden, en overal kan men opmerken, dat de paarden-houders meer en meer lage scherpe kalkoenen gebruiken, ookomdat de hooge kalkoenen eerder stomp worden. Of, wat het nadeel, dat scherpe kalkoenen aan het wegdek kun-nen toebrengen, verschil bestaat tusschen kalkoenen met beitel-vormige of met pyramidale koppen is niet uitgemaakt, ik geloofdat het verschil gering is. Wat de scherpe kalkoenen betreft is dus nog geen

oplossinggevonden. Wellicht zullen de moeilijkheden op den duur kleiner worden,wanneer wij meer en meer betonwegen krijgen, die volgens hetoordeel der specialisten op het gebied van wegentechniek, de wegender toekomst zijn. ZUSAMMENFASS UNG. In einer Gegend Hollands ist der Gebrauch von Hufeisen mit Stollen und Griffenverboten, weil sie die Wege besch?¤digen. Um das Ausgleiten zu verh??ten empfiehlt Verfasser Korkeinlagen. Jedoch imWinter wenn die Strassen mit Schnee und Eis bedeckt sind, sind scharfe Steck-stollen unentbehrlich obwohl sie auch die Wege besch?¤digen. Eine f??r die Wege unsch?¤dliche Winterbeschlagmethode hat man noch nichterfunden. Betonwege haben sich bis jetzt als die besten erwiesen. SUMMARY. In a part of Holland the use of horseshoes with calkins and toe-pieces is pro-hibited because the roads are badly damaged by them. To prevent any slipping on

ordinary roadways cork soles are highly recommended. However, in winter when roads are slippery (covered with snow and ice) screwshanked froststuds are essential although they are also deteriorating roads. Any other form of wintershoeing which has no damaging effect, is not yet in-vented . Concrete-roads are most able to resist damage from shoeing. R?‰SUM?‰. Dans une certaine partie de la Hollande l\'application de fers ?  ?Šp??nges estinterdite parce qu\'ils ab?Žment les chemins. Pour ?Šviter que les chevaux glissent sur les chemins ordinaires l\'auteur conseillel\'emploi des soles en li?¨ge. Pourtant, en hiver, quand les chemins sont recouvertsde glace et de neige les ?Šponges aigu??s sont indispensables quoique celles-ci cau-sent aussi du dommage. On n\'a pas jusqu\'ici trouv?Š une m?Šthode de ferrure d\'hiver qui est inoffensive. Les chemins de b?Šton sont les chemins les plus r?Šsistants aux

fers ?  ?Šponges.



??? NAAR AANLEIDING VAN DE CHLOORCALCIUM-THERAPIE BIJ KALFZIEKTE, door B. SJOLLEMA. Het opschrift van deze regels zou kunnen luiden : â€žeen nood-kreet". Terwijl dit jaar enkele honderden koeien met CaCl2 van kalf-ziekte zijn genezen, blijkt het, dat er onder kalfziekte ook ge-vallen doorgaan, die ??f niet als kalfziek aangeduid behooren teworden ??f als atypische kalfziekte zijn te beschouwen, of welkalfziekte met complicaties zijn. In een aantal dier gevallen laten, zoowel luchtinsufflatieals CaCl2 in den steek. Dit heeft ons aanleiding gegeven teonderzoeken, of het bloed in die gevallen andere afwijkingenvertoont dan bij gewone kalfziekte, en inderdaad vonden wijkarakteristieke verschillen. Het is mij bekend, dat sommige dierenartsen, die CaCl4 vooralin wanhopige gevallen aanwenden, niet bijzonder tevreden zijnmet de CaCla-therapie, doordat zij met zulke gevallen te doenhadden.1) Het

behoeft niet nader betoogd te worden, hoezeer het vanbelang is, het bloed in een groot aantal van dergelijke gevallente onderzoeken. Ik verzoek daarom met klem mij bloed te zenden van alledieren, waarbij men zonder succes de CaCl2-therapie heeft toe-gepast, of die een afwijkend kalfziekte-beeld vertoonen. Ditbloed zij genomen, minstens 12 uren na de laatste injectie ofinsufflatie. 2) Helaas, heb ik dit voorjaar veel minder medewerking van dedierenartsen dan noodig is. In vele tientallen brieven verzochtik om mij meer monsters te zenden, doch zonder bevredigendresultaat. Ik hoop door dezen oproep nog te bereiken, dat alsnog eenaantal gevallen als bovenbedoeld aan mijn laboratorium onder-zocht kunnen worden. Het is, dunkt mij, volkomen duidelijkhoezeer het gewenscht is, zoowel uit theoretisch als uit prak-tisch oogpunt, hier te leeren differentieeren. Ook voor het verder onderzoek van voorjaarsziekte

en kop-ziekte zal ik materiaal dringend noodig hebben.



??? BOEKAANKONDIGINGEN. Tierheilkunde und Tierzucht. Eine Enzyklop?¤die der praktische Nutztierkundeherausgegeben von Dr. V. Stang, Berlin und Dr. D. Wirth, Wien. Verlag Urban & Schwarzenberg, Berlinâ€”Wien, 192g b\'er Band. Weer is een deel van de bekende encyclopaedie verschenen, loopende vanKaninchen tot Magendarmkrankheiten. De geheele uitvoering, papier, druk,illustratie, band, laten weer niets te wenschen over. Over de inhoud behoef ikweinig te zeggen, wie de vorige deelen kennen weten dat aan meer belangrijkeonderwerpen meer uitvoerige artikelen worden gewijd en dat minder belangrijkekort en zakelijk worden behandeld. De lijst van medewerkers op verschillend ge-bied waarborgen een goede bewerking. Van landgenooten vinden wij verschillendeartikelen van Prof. Dr. H. Jakob en van Prof. Dr. J. Wester Jakob schrijft overKat1.enseuchen, Kino, Kokosn??sse, Koloquinten,

Koso Flores, Krallenkrank-heiten, Kroton??l, K??rbiskerne, Leptandrin, Liehen islandicus, Lidbindehauter-krankungen, Lignum campectrianum, Linse erkrankungen, Lungenentz??ndungender Fleischfresser, Lupulus Glandula, Magendarmkrankheiten der Fleischfresser;Wester geeft bijdragen over Leberkrankheiten, Lungenentz??ndungen der Rinderund der Schafe en Lungenwurmseuche der S?¤ugetiere. Deel 6 bevestigt onze overtuiging, dat deze encyclopaedie voor iederen dieren-arts een waardevol bezit is. Die Entwicklung und der heutige stand der Zucht veredelten Landschweines imehemalgen F??rstentum Osnabr??ck, von Dr. Karl Fischer, Osnabr??ck. Verlag der Landwirtschaftskammer f??r die Provinz Hannover, Hannover 1928. Wij hebben hier te doen met een uitgewerkte dissertatie van de natuurweten-schappelijke faculteit der â€žVereinigte Friedrichs-Universit?¤t", Halle-Wittenberg,bewerkt en het

Institut f??r Tierzucht und Molkereiwesen der Universit?¤t Halle(Saale), Dir. Prof.Dr. Fr??hlich. Voor hen, die zich voor het veredelde Duitschelandvarken interesseeren, is een nadere studie van dat geschrift wel aan te bevelen.Het behandelt eerst de geographische, geologische en klimatologische bijzonder-heden betreffende het voormalige vorstendom Osnabr??ck, beschrijft verder hetfokgebied, en vooral de teelt van het veredelde landvarken, speciaal op een viertalgroote bedrijven, verder de ontwikkeling der varkensfokkerij in Hannover (voor Os-nabr??ck) en de maatregelen ter bereiking van het fokdoel. De groote vruchtbaarheidvan het veredelde Duitsche landvarken, wordt in een afzonderlijk hoofdstuk metveel cijfermateriaal aangetoond. De productie en de gewichtsvermeerdering is bijeen groot aantal varkens gecontroleerd, metingen zijn verricht, een aantal lichaams-maten zijn bepaald bij tal van beeren en

zeugen hunne nakomelingen Eenuitvoerig overzicht wordt gegeven van de voornaamste bloedlijnen, waarbij eenaantal foto\'s van bekende vertegenwoordigers zijn opgenomen. Van verschillendebloedlijnen zijn stamtafels aan het werk toegevoegd. Z??ehtungslehre. Eine Einf??hrung f??r Z??chter und Studierende von Prof. Dr.C. Kronacher. Hannover Verlag. Paul Parey, Berlin, 1929 (prijs 15.80 Mk.), Dit werk lijkt mij een belangrijke aanwinst in de zo??technische literatuur, albrengt het ook weinig of geen nieuws, dat niet reeds in de nieuwere drukken vanKronachers groote werk Algemeine Tierzucht vermeld is. Ik heb hier meer-malen de aandacht gevestigd op de groote waarde van dit laatste werk in 6 deelen,doch ook gewezen op de groote breedvoerigheid en uitvoerigheid zoodat, wie eenstudie van zootechniek begint te maken, in het boek â€žverdrinkt" en moeilijk dengoeden weg kan winden. Er wordt in

Kronachers groote werk niet genoeg onder-scheid gemaakt tusschen hoofdzaken en nevenzaken, de laatste worden evenâ€žgr??ndlich" behandeld als de eerste, wat voor den lezer vermoeiend is. Het grootewerk van Kronacher is meer een handboek, dan een studieboek, en komt daar-om ook voor in de bibliotheek van iederen zo??technicus Het nu verschenen boek â€žZ??ehtungslehre" voldoet aan deeisch, die de schrijvers



??? zich gesteld heeft: ein Buch zu schaffen, dass auf knappem Kaum, die Grundlagen,Problemen und Wege der Z??chtung in neuzeitlich biologisch-wirtschaflicherDenkweise in gedr?¤ngter Form einheitlich behandelt. Hij wil ,,dem Leser einevolle, geschlossene Unterrichtung wenigstens ??ber die allerwichtigsten, ausschlaggebenden Fragen auf den Gebiete der Z??chtung erm??glichen". Met groote belangstelling heb ik het boek gelezen, waarin alle belangrijke zaken,van een modern-biologisch standpunt worden bekeken en steeds getracht wordtdaaruit conclusies te trekken voor de praktijk der huisdierteelt Behalve de eigen-lijke fokkerij biologie de voortplanting, de modificatie, de variatie, het geheelemendelisme, de mutatie, behandelt sehr, het rasbegrip, de teeltkeus, beoordeelingvan exterieur en productie, beoordeeling naar nakomelingen en afstamming, be-oordeeling der fokwaarde. Verder komen hoofdstukken

voor over de domesticatie,opfok, verpleging en voeding der huisdieren. Zooals de lezer ziet bestrijkt het boekten naastenbij het geheele gebied der algemeene huisdierteelt. Ik acht het boek een bijzonder geschikte handleiding voor studenten, omdat zijer in weervinden wat op college met hen behandeld wordt en kennis maken metpersoonlijke inzichten en verklaringen van een ander dan hun docent. Zij zullendoor bestudeering van Kronachkrs ,,Z??chtungslehre", een boek dat.niet te grootis (365 pag.), hun gezichtsveld op het terrein der zootechniek vergrooten. Ook voordierenartsen die gaarne â€žbij" blijven op zo??technisch gebied, en die geen tijd heb-ben groote handboeken te raadplegen of de zo??technische literatuur te volgen,is Kronachkrs nieuwe boek zeer aan te bevelen. Zeer veel goede afbeeldingen ver-duidelijken den text. De geheele uitvoering van het boek is tot in alle onderdeelen goed verzorgd.

Kroon. INGEZONDEN. Hondenvet en tuberculose. In de ,,Mededeelingen van het Kijks-Instituut voor Pharmaco-therapeutischonderzoek" No. i(>, 1928 kwam de volgende mededeeling voor : ,,Hondevet is een middel tegen tuberculose, dat reeds sinds lang door verschil-lende kwakzalvers wordt aangeprezen. Het zou of uit ,,zuiver hondevet" bestaanâ€?of uit een mengsel daarvan met reuzel of honig. Volgens den inzender zoudenenkele leveranciers er zich op beroepen speciale â€žhondenmesterijen" te exploi-tecren (naar het heet aan de grens in Limburg), terwijl volgens anderen het vetin een klooster bereid wordt. Leverancier onbekend. In het Pharmaceutisch Week-blad 1927 vonden wij omtrent de samenstelling van het middel twee mededeelingen :volgens de eene (blz. 1036) zou â€žhondevet" een geneesmiddel zijn tegen zwarehoest en bestaan uit een oplossing van 5 gr. kreosoot in 300 gr. arachisolie (daaris

de hond dus onschuldig aan S ), terwijl volgens de analyse van apothekerW. F. Woutman, medegedeeld op blz. 1052, het middel bestaat uiteen mengselvan reuzel en honig. Onderzoek : Resultaat : Het tuberculose-middel â€žhondevet", althans het onstoegezonden monster, bestaat uit honig, gemengd met 12% eener vetachtigemassa, die waarschijnlijk een mengsel is van twee of meer vetten (met zekerheidkon geen hondevet worden aangetoond.)" Deze mededeeling herinnerde mij aan een schrijven, dat ik eenigen tijd geledenuit Amsterdam had ontvangen en waaruit ik het volgende aanhaal : â€žEr worden hier in de omstreken van Amsterdam wekelijks honden geslachtop een uit etisch oogpunt beschouwd meer dan afschuwelijke wijze. De hondenworden door de onverlaten iederen Dinsdag in Purmerend opgekocht (marktdagS.), waarna ze op een afstand van 7 K M. in een eenzaam gelegen schuur

gebrachtworden en daar levend opgehangen. Men voorziet ze eerst van een blikken bus



??? om do bek, ten einde liet schreeuwen te voorkomen of volgens den burgemeesterder betrokken gemeente om het bijten te beletten, tk heb de zaak reeds eenigentijd geleden in handen van den Officier van Justitie Mr. H. te H. gegeven. Z.W.EG. gaf mij den raad zooveel mogelijk bewijs-materiaal te verzamelen . .Natuurlijk vind ik als dierenbeschermster en vooral uit moreel oogpunt beschouwdhet dooden van dieren en vooral van onze huisdieren op dergelijke wijze afschu-welijk en ben ik bereid op alle mogelijke manieren te trachten een eind aan datluguber bedrijf te maken, hetgeen toch door de personen, die daar hun werk vanmaken op de meest ruwe wijze moet plaats hebben. De betrokkene heeft zelf verteld, dat een boxer, die uit de lus was geschoten,zoo razend was geworden, dat het dier met een buks afgemaakt is geworden.Waarschijnlijk zijn er onder de opgekochte stumperds zeer veel zieke

dieren, maarer zijn ook prachtbeesten bij o.a. werd een Greyhound weder verkocht, omdater niet veel vet aan zat, voor / 5.â€” ; de kooper verkocht hem direct aan den Heerde V. te Z. voor ?’ 15â€”. Het dier moet volgens kenners groote waarde hebben, isnog in het bezit van den Heer de V. en is dus nog bijtijds aan den gruweldood ont-snapt, daar de lus al was klaargemaakt om hem te hangen . . . Ook kwam mij nog ter oorc, dat er hondenmesterijen aan de grens moetenzijn . . . liet vet werd door een reizigster bij verschillende apothekers aange-boden . . ." De Vlceschkeuringswet kent (gelukkig?) de hond niet als slachtdier, en honde-vet is dus steeds ongekeurd. Ziekten waaraan dit huisdier lijdt (bv. tuberculose)kunnen dus daardoor overgebracht worden. En dit nog wel bij stakkerds, diemeenen en hopen door dit kwakzalversmiddel genezen te zullen worden ! Ik gaf dan ook desgevraagd de volgende

verklaring af : â€žHet dooden van honden door ophanging, met het doel het vet dezer dieren teverkoopen ten behoeve van lijders aan tuberculose, acht ik uit humanitaire over-wegingen hoogst afkeurenswaardig en met betrekking tot de volksgezondheidzoowel rechtstreeks (het nuttigen van ongekeurd dierlijk voedsel), als indirect(het nalaten eencr rationeele behandeling) z?Š?Šr bedenkelijk." Breda, April 1929. T. D Sigling. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Het Hoofdbestuur maakt bekend, dat voortaan geen vijfdejaars studenten meerdoor het Bureau voor Plaatsvervanging zullen worden uitgezonden. In den laatstentijd heeft het krachtig stelling genomen tegen het verrichten van diergeneeskun-dige handelingen door onbevoegden (inenten, pullorum-bestrijding, onderzoek vanzieke uiers door ambtenaren van den warendienst), waardoor het vanzelf de ver-plichting op zich heeft genomen, met de

oude gewoonte niet-afgestudcerden in degelegenheid te stellen als vervangers in diergeneeskundige praktijken op te treden,te breken. Het Hoofdbestuur ontveinst zich niet, dat aanvankelijk althans, hier-door moeilijkheden geboren zullen worden, omdat het aantal beschikbare afge-studeerden nooit toereikend is aan alle aanvragen om vervanging te voldoen enhet spreekt den wensch uit, dat het zal mogen gelukken bij voorkomende gevallennaburige collega\'s bereid te vinden de verlangde diensten te bewijzen. Zooveel het in zijn vermogen is. blijft ondergeteekende gaarne bereid, met in-achtneming van bovenstaande beslissing, zijne bemiddeling te verleenen. Aangezien de opbrengst van de verzekeringsformulieren onvoldoende is totdekking der kosten ziet het Hoofdbestuur zich verplicht de prijs ervan te ver-hoogen tot / 0.25 per pakje van tien stuks. Geldig voor alle Veeverzekeringsmaatschappijen zijn deze

formulieren in driesoorten : Keuringsformulieren, Schade-ziekteattesten en Sectieverslagen uitsluitendverkrijgbaar bij ondergeteekende.



??? Heeren practici worden nogmaals dringend verzocht, ingevolge het besluit vande 55ste Algemeene Vergadering, onder g?Š?Šn voorwaarde, andere formulieren tegebruiken. De Secretaris, H. A. Vermeulen. Nieuwe Gracht 165, Utrecht. Afd. Groningen Drenthe. In de 6 April jl. gehouden vergadering werd deaftredende 2e secretaris B. Jonker te Borger vervangen door H. Delmers teCoevorden. Opnieuw zijn er klachten gerezen tegen de Zwolsche paarden- en veeverzekering-maatschappij en daar de directie tot nog toe in gebreke bleef bevredigende maat-regelen te treffen, werd aan het HU. der Maatschappij verzocht in deze de verderevereischte stappen te doen. Door Prof. Dr. H. M. Kroon te Utrecht werd een voordracht gehouden over,,Paard en Auto" (Deze voordracht zal in het tijdschrift verschijnen). De voorzitter dankte Prof. Kroon voor zijne duidelijke, met vele toelichtendetabellen geillustreerde

voordracht, terwijl van gelegenheid tot debat geen gebruikwerd gemaakt. Na de vergadering verzamelden ecnige leden zich met Prof. Kroonals gast, aan een gemeenschappelijke maaltijd. Kroes. Verslag van den toestand der afdeeling Groningen Drenthe over het jaar 1928. In het afgeloopen vereenigingsjaar werden zes vergaderingen gehouden, resp.bezocht door 25, 35, 20, 29, 24 en 34 leden, wel een bewijs, dat er in onze afdeelingbelangrijke aangelegenheden aan de orde zijn geweest. In de ie plaats was het detnberculose-bestrijding bij het rundvee die tal van besprekingen heeft uitgelokt.Het Genootschap van Landbouw in Drenthe verzocht aan onze afdeeling iemandaan te wijzen als lid van de commissie voor tuberculose-bestrijding in Drentheen de Groninger Zuivelbond stelde voor met een deputatie onzer afdeeling te con-fereeren ter bespreking van deze bestrijdingsplannen in de provincie

Groningen.Daar de afdeeling stelling gekozen had voor de bestrijding volgens het Rijks-systeem en de Zuivelbond bereids het Friesclie stelsel had aanvaard, waren depraktische resultaten niet van dien aard als velen ze gewenscht hadden. Ook detoelichting van wege den gezondheidsdienst voor vee. waarvan melk geleverdwordt aan particuliere zuivelfabrieken in Friesland en Groningen, kon niet desympathie van het meerendeel der afdeelingsleden verwerven Tn de 2e plaats gaf het tot stand komen van ren cursus in pluimveeziektenvelerlei bemoeiingen, toch kon de cursus in 1928 nog niet worden gehouden. Verderwerd de kwestie van het bloed aftappen bij kippen door dierenartsen en het daar-voor vast tc stellen tarief, van verschillende zijden belicht, zonder dat de noodigeeenstemmigheid werd verkregen. Ken kwestie met de Zwolsche paarden- en veeverzekeringsmaatschappij kreegook nog niet een

bevredigend slot. Aan de orde voor bespreking kwamen nog ver-schillende onderwerpen op maatschappelijk gebied, zooals : portvrijdom, het plaat-sen van de gemeentelijke keurmeesters onder rijksbeheer en de actie tegen tijdelijkebenoemingen, de willekeur van gemeentebesturen te dier zake en de rechtspositievan den keuringsveearts in verband met die van andere ambtenaren, het optredenvan controleurs bij de warendienst ten behoeve van ziekte onderzoek enz. Voordrachten werden gehouden door : J. Bruijel over dierenmishandeling en dierenbescherming, J. Goedhart overde trekhonden wet, Dr. | \\. Beijers over verschillende ziekten der groote huis-dieren, Prof. Dr. B. Sjollema over Kalfziekte en overeenkomstige syndromen. Bij â€žRondvraag" kwamen verschillende onderwerpen aan de orde zooals:distomatose, Gu?Šrinsche tuberculosebestrijdingsmethode, melkfistels, be-strijding der runderhorsels

met hypodermosiet, verwijdering van leggers, kop-ziekte, schadelijke werking van ingevoerde gerst en lijnmeel, de schadelijke werkingvan mais als voedsel voor jonge biggen.



??? Op de algemeene vergadering werd de afdeeling vertegenwoordigd door haarsecretaris. Het verslag van den penningmeester wees een batig saldo aan van ?’ 154.23. Als feiten in het huishoudelijk gedeelte onzer afdeeling kunnen nog worden ge-noemd : de zeer goed geslaagde zomervergadering te Paterswolde en de daaropgevolgde bijeenkomst met dames, het aftreden van den voorzitter (J. M. A. vanNes) wegens vertrek naar Soestdijk, de verkiezing van Dr. J. Staal als voorzitteren J. Bruijel als vice-voorzitter, het 25-jarig jubileum van den secretaris als zoo-danig ; terwijl wat de particuliere aangelegenheden onzer leden betreft nog ver-melding verdienen : het 30-jarig jubileum als dierenarts van A. H. Steenbergenen de promotie van Dr. H. Jalving. Kroes. BERICHTEN. Prof. Dr. H. REMMELTS. f Wij werden diep getroffen door de tijding van het overlijden, op 17 April,van Prof. Dr. Remmelts.

Ofschoon zijn gez indheid reeds lang te wenschen liet,had niemand de toestand zoo ernstig ingezien en een zoo spoedig einde verwacht. Prof. de Blieck zal in de volgende aflevering van dit tijdschrift eenigeregels aan den overledene wijden en een korte levensbeschrijving geven. Dat Remmelts veel vrienden had bleek op den dag der crematie, 22 April,te Westerveld; ongeveer 150 personen waren gekomen om hem de laatste eerte bewijzen Van de Rijksuniversiteit te Utrecht waren aanwezig: de vertegen-woordiger van het College van Curatoren, de Secretaris Dr. B. J. L. baron deGeer van Jutphaas; de professoren Dr. de Blieck, Dr. Hartog, Dr. Kroon,l)r. Roos, Dr. Schornagel en Dr. Wester; afgevaardigden van de senaatvan het Utrechtsche Studentencorps: van Rappard, rector, van Royen, abactisverder Kortman, praeses, Harmsen, abactis en de Monyk van de dierge-neeskundige faculteit;

afgevaardigden van de Studentenvereeniging UniiasStudiosorum: Beens en Stonebrink en Hovenier praeses van het veterinairefaculteitsbestuur. Als vertegenwoordiger van den Veeartsenijkundigcn Dienst was Dr. A. tenSande gekomen, verder de Inspecteurs van dien Dienst ten Hoopen. Klauwers,Overbeek en Tenhaeff. De Maatschappij voor Diergeneeskunde was vertegenwoordigd door denvoorzitter Dr. Dhont, het Kon. Ned. Landbouw Comit?Š door den secretarisDr. Molhuyzen ; van de Rijksseruminrichting waren aanwezig de directeurDr. Lourens en Dr. van Straaten. Verder waren in de stoet l.uit.-Kol. Hoogkamer en Kol. van der Burg,oud-dirig.-paardenartsen van het N.-l. leger, Dr. Iveyzer, directeur van hetabattoir te Haarlem, Dr. v. d. Sluijs, oud-directeur van het abattoir teAmsterdam, M. J. Veenstra. rijkskeurmeester, keuringsveearts te Rotterdam;Dr. A. Vrijburg voor de redactie van het

tijdschrift, verschillende dierenartsenen verder vriend??n van den overledene. Prof. de Blieck sprak namens de Senaat der Utrechtsche Univ ersiteit en weesop het verdienstelijke werk door Prof. Remmelts te Utrecht verricht als docent. Dr. Dhont herdacht de overledene als vriend en preeo zijn goede, nobelekaraktereigenschappen. Namens de Ver. v. exporteurs van vee en vleesch eerde de heer van Gelderde overledene; hij herinnerde aan de prettige en toch zakelijke manier waarophij steeds met hen overleg pleegde en gewaagde van het hooge aanzien waarinProl\'. Remmelts stond in de kringen der exporteurs.



??? De heer Kortman dankte namens het faculteitsbestuur van het UtrechtscheStutentencorps en van Unitas Studiosorum voor alles wat Prof. Remmeltsvoor de studenten heeft gedaan. Dr. Molhuvzen sprekende namens het Ken. Ned. Landbouw Comit?Š brachthulde voor de belangrijke diensten door den overledene als adviseur aan hetComit?Š en aan de landbouw bi wezen. Namens de Yereeniging van Rijkskeurmeesters sprak M. J. Veenstra. Hijbracht in herinnering het uitstekende werk van Prof. Remmelts bij de voor-bereiding van de Wet op de uitvoerkeuring en prees de humane en prettigewijze waarop hij als leider van die keuring steeds met de Rijkskeurmeesterssamenwerkte. Mr. H. Smeenge wijdde als vriend van de familie Remmelts eenige gevoelvollewoorden aan de overledene. Prof. Dr. Kohlbrugge sprak namens de Maatschappij Nationaal Belang,waarvan Prof. Remmelts Commissaris was.

Namers de familie dankte Dr. Rem-melts, een neef van de overledene, voor de betoonde greote belangstelling. VLEESCH HYGI?‹NE. De overwegingen van den Hoogen Raad betreffende den 5 jarigen termijn, be-doeld in art. 47 der vleeschkeuringswet. In het vorige nummer van het tijdschrift heb ik reeds mededeeling gedaanvan het vonnis van den Hoogen Raad, gewezen tegen een slager te Amsterdam,die reeds door den kantonrechter en de rechtbank was veroordeeld, omdat zijnslagerswinkel op 25 April 1928 niet voldeeel aan de krachtens art. 19 der vleesch-keuringswet. bij koninkl. besluit van 10 Juli 1926, Stbl. 233, gestelde eischen. DeHooge Raad achtte het feit bewezen, doch niet strafbaar en ontsloeg daarom denslager van rechtsvervolging. In de ,,Vee- en Vleeschhandel" vond ik de over-wegingen van elen Hoogen Raael vermeld, welke ik hieronder laat volgen. Door den advocaat van den

verdachte waren 2 cassatiemiddelen aangevoeret enwel : ie. dat de slagerswinkel is te beschouwen als een werkplaats; 2e. dat het keminkl. besluit van 6 Juni 1921, Stbl. 754, op 24 Sept. 1926 is ver-vallen en vervangen door het koninkl. besluit van 10 Juli 1926, Stbl. 233, en devijfjarige termijn, genoemd in art. 47 der vleeschkeuringswet, derhalve een aan-vang nam op 24 Sept. 1926. Ten aanzien van liet tweede middel van cassatie had de Rechtbank overwogen :,,dat krachtens art. 47 der vleeschkeuringswet inrichtingen, bedoeld in artikel 19(dus ook vleeschwinkels) zooals de onderhavige, welke op 1 Januari 1922 bestem-den, gedurende vijf jaren na het in werking treden van het in artikel 47 bedoeldkoninklijk besluit, houdende de eischen, waaraan die inrichtingen moeten voldoen,vrijgesteld zijn van die eischen. ..dat dus de bedoeling van den wetgever blijkbaar was, dat den houders

vanvleeschwinkels gedurende 5 jaren de gelegenheid zou worden gelaten aan de testellen eischen te voldoen. â€ždat het koninklijk besluit van 6 Juni 1921, waarbij aanvankelijk uitvoeringwerd gegeven aan gemeld artikel 19, is vervangen deior het koninkl. besluit van10 Juli 1926, in werking getreden 24 Sept. 1926. â€želat immers bij artikel 12 van laatstbedoeld besluit is bepaald, clat het besluitvan 1921 vervalt, met uitzondering evenwel van ele bij dat besluit gegeven regelingvoor inrichtingen, welke op den datum van inwerkingtreding van het nieuwebesluit in overeenstemming waren met de bij het oude besluit gestelde eischen,zoolang zij aan die eischen voldoen. â€ždat dit echter niet wegneemt, dat de termijn van 5 jaren, bedoeld in art. 47 dervleeschkeuringswet, is aangevangen op 1 Juni 1922, toen het besluit van 6 Juni1921, ter uitvoering van artikel 19 dier wet, in werking trad, en derhalve op 31

MeiHJ27 verstreken is.



??? Naar de meening van den Hoogen Raad heeft deze weerlegging door den recht-bank van het door den verdachte gevoerde verweer gefaald. De Hooge Raad over-woog nl. â€ždat immers art. 47 der vleeschkeuringswet in zijn eersten zin bepaalt :â€žInrichtingen, bedoeld in artikel 19, welke op 1 Jan. 1922 bestonden, zijn ge-durende 5 jaren na het in werking treden van den, in dat artikel bedoelden, alge-meenen maatregel van bestuur, vrijgesteld van de daarin te stellen eischen" ; â€ždat het nu hier gaat om de vraag, wat in art. 47 moet worden verstaan onderâ€žden, in dat artikel â€” nl. artikel 19 â€” bedoelden algemeenen maatregel vanbestuur" ; â€ždat de rechtbank kennelijk heeft gedacht aan den algemeenen maatregel vanbestuur van 6 Juni 1921, in werking getreden met ingang van 1 Juni 1922, daar zijimmers aanneemt, dat de termijn van 5 jaar, bedoeld in art. 47 der vleeschkeu-ringswet, voor den

verdachte is aangevangen op 1 Juni 1922 ; â€ždat de rechtbank echter bij die opvatting voorbijziet, dat dan art. 47 den ver-dachte ook enkel vrijstelling zou verleenen van de â€ždaarin", dat wil zeggen in denalgemeenen maatregel van bestuur van 1921, gestelde eischen en niet van deeischen, gesteld bij den algem. maatregel van bestuur van 10 Juli 1926, welkevoor den eerstbedoelden in de plaats is getreden, zoodat de verdachte terstond bijde inwerkingtreding van den algemeenen maatregel van bestaaur van 1926 aan dedaarin neergelegde eischen had moeten voldoen. â€ždat deze consequentie van de opvatting der rechtbank aantoont, dat die op-vatting niet juist kan zijn, aangezien art. 47 der vleeschkeuringswet kenlijk strektom den hoofden of bestuurders van de daarin aangeduide inrichtingen zekeren tijdte laten om hunne inrichtingen aan de eischen, te stellen bij algemeenen maat-regel van bestuur, aan te

passen ; â€ždat bovendien de wetgever, in art. 47 sprekend van vrijstelling van eischen,gesteld bij een algemeenen maatregel van bestuur, daarbij het oog moet hebbengehad op geldende eischen en dus ook op een geldenden algemeenen maatregelvan bestuur en niet op de niet meer geldende eischen van een immers ingetrokkenalgemeenen maatregel van bestuur ; â€ždat mitsdien in art. 47 onder â€žden in dat artikel namelijk : in art. 19 â€” be-doelden algemeenen maatregel van bestuur" thans moet worden verstaan de alge-mcene maatregel van bestuur van 10 Juli 1926, in werking getreden 24 Sept. 1926,behalve voor wat betreft de inrichtingen, bedoeld in art 12 van dat besluit, zijndedeze uitzondering intusschen ten deze niet van belang ; â€ždat, gelijk uit het voorgaande volgt, voor den verdachte op 24 Sept. 1926een termijn van 5 jaar begon te loopen, gedurende welken zijn inrichting van dein den

algemeenen maatregel van 1926 gestelde eischen is vrijgesteld en het be-paalde in art. 38 der vleeschkeuringswet, voor zooveel die eischen betreft, op hemniet van toepassing is, zijnde het bewezen verklaarde door hem begaan op 25April 1928, dus binnen voorzegden termijn ; â€ždat derhalve het tweede cassatiemiddel is gegrond en art. 38 der vleesch-keuringswet, in verband met art. 2 onder C en D van meergenoemd besluit van1926, op het bewezen verklaarde niet had mogen worden toegepast ;â€žvernietigt het bestreden vonnis". Artikel 47 van de Vleeschkeuringswet. De Heer K. ter Daan stelt vragen aanden Minister en heeft bezwaar tegen een nieuw uitstel. Het Tweede Kamerlid, de Heer K. ter Laan, heeft aan den Minister van Ar-beid, Handel en Nijverheid de volgende vragen gericht : i Heeft de minister kennis genomen van de uitspraak van den Hoogen Raad,waarbij is bepaald, dat de termijn, bedoeld in

art. 47 van de Vleeschkeuringswet,geacht wordt te zijn ingegaan op 24 Sept. 1926, zoodat de inrichtingen, bedoeldin art. 19 van genoemde wet, tot 24 Sept. 1931 van de bij algemeenen maatregelvan bestuur gestelde eischen zijn vrijgesteld? 2. Is de Minister niet van oordeel, dat, terwijl de voorschriften reeds in het



??? Koninkl. Besluit van 6 Juni 1921 zijn neergelegd en aan deze voorschriften reedsop 31 Mei 1927 voldaan had moeten zijn, het niet in het belang der volksgezond-heid kan worden geacht, dat andermaal een uitstel van jaar wordt verkregen? 3 Is de Minister niet van meening, dat dit uitstel de uitvoering van in ver-schillende gemeenten bestaande plannen tot stichting van een slachthuis zal be-lemmeren ? 4. Is de Minister voorts niet van meening, dat door zulk een uitstel ook eenonbillijkheid zou worden begaan tegenover degenen, die reeds thans belangrijkeuitgaven voor de verbetering hunner slachtplaatsen hebben gedaan, terwijl zij,die de wettelijke voorschriften trotseerden, daarvan nu weer voor geruimen tijdzouden worden vrijgesteld ? 5. Acht de minister geen termen aanwezig, om door middel van een wetswij-ziging te bereiken, dat alsnog binnen redelijken tijd aan de voorschriften van hetKoninkl. Besluit van 10

Juli 1926 zal zijn voldaan? Vernietiging van afgekeurd vee en vleesch. De N. T. I\'. hebben van het Min. van Arbeid, Handel en Nijverheid mededeelingontvangen, dat op het bezwaarschrift tegen de beslissing van Ged. Staten vanN-Holland inzake de goedkeuring van het besluit van den kcuringskring Bar-singerhorn tot het oprichten van een gemeenschappelijke noodslachtplaats meteen daaraan verbonden verwerkingsinrichting, geen termen gevonden zijn omde gevraagde vernietiging van dit besluit toe te staan. De keuringskring Barsinger-horn zal dus niet opgenomen worden in het plan der centrale destructie van deX. T. F. Ook is het raadsbesluit der gemeente Amsterdam tot vernieuwing enuitbreiding der bestaande installatie tot vernietiging van afgekeurd vee en vleeschdoor Ged. Staten van N-Holland goedgekeurd, zoodat dus ook Amsterdam buitende centrale destructie zal blijven. Voor de destructor te Schagen

van den kring Barsingerhorn heeft men voor demachines der verwerkingsinrichting het systeem Beck en Henkei. gekozen, datook reeds gedurende enkele jaren in de verwerkingsinrichting te Midwoud wordttoegepast. De gemeenten Amersfoort, en Cupelle aan den 1 Jsel besloten tot aansluiting bijde N. T T . terwijl bovendien laatstgenoemde gemeente tevens besloot tot hetinrichten van een gemeentelijken ophaaldienst van kadavers van in nood gedcodvee, zoolang de betreffende dienst van de Thermochemischc Fabrieken nog nietfunctioneert. De gemeenteraad van Woerden heeft besloten tot een financieele bijdrage van/ 27.000 in de onkosten voor de stichting aldaar van de 2de destructor van deN. T. F. Als de N. T. F. op deze aanbieding ingaat, zal dus de 2de destructor teWoerden worden gebouwd. Abattoirs. De raad van Sneeh besloot een geldleening van / 300.000 aan te gaan, waarvan?’ 160.000 bestemd is

voor den bouw van een abattoir en / 140.000 voor een nieuweveemarkt. In de laatst gehouden gemeenteraadsvergadering te Vlaardingen werd lang-durig over de abattoirkwestic gediscussieerd en door verscheidene leden gewezenop eventueele voor- en nadeelen, verbonden aan de stichting van een eigen abattoirof aan samengaan met Schiedam. Tenslotte werd het voorstel van B. en W. tot;intrekking van het beginselbesluit van 11 Juli 1927 tot het stichten van een open-baar slachthuis in Vlaardingen met 13 tegen 7 stemmen verworpen, zoodat dusbesloten is tot den bouw van een eigen gemeentelijk abattoir, Te Aalsmeer-Oost zal worden overgegaan tot het bouwen van een noodslacht-plaats. de G. H.H. Medewerkers. Verzoeke beleefd de, voor het refereeren toegezonden, tijdschriften jaargang1928 spoedig (na gebruik) terug te zenden aan het adres van den Secretaris derRedactie, Prins Mauritslaan 9, den Haag.



??? Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd voor het Candidaats-examen Veeartsenijkunde de Heercn: A.Ernst, G. Hoogstraten, L. Kas en P. van Schaik. Voor het Doctoraal-examen Veeartsenijkunde eerste gedeelte de Heeren:E. A. J. Eikelboom, M. J. Gorter en j. A. Naap. Voor het Doctoraal-examen Veeartsenijkunde tweede gedeelte de Heeren:M. J. M. van Aken, F. A. te Biesebeek, P. J. Valkenburg en R. P. Venema. Voor het Veeartsenij kundig examen de Heeren: A. J. J. J. den Baarsen A. H. M. H. Hendrickx. In de vorige opgave is een zetfout geslopen. Kr stond W. J. L. de Graafmoet zijn W. J. L. de Groof. Mond- en klauwzeer in Californi??. In Californi?? zijn geen verdere gevallen voorgekomen. De quarantaine-maatregelen zijn opgeheven; de plaatsen waar de ziekte uitbrak blijven nogonder diergeneeskundig toezicht. De ziekte was hier zeer spoedig bedwongenen had weinig secundaire besmettingen

ten gevolge. Het bleek dat de ziekte was overgebracht door het stoomschip Los Angelosdat van Hawaii komende, in een Zuidamerikaanse haven 18000 pond versrundvlees, varkensvlees, kalfsvlees en lamsvlees had ingenomen. Een gedeeltedaarvan kwam terecht in de varkensfokkerij waar de ziekte het eerst uitbrak enmoet de besmetting hebben overgebracht. Hier was een overtreding begaan, daarde invoer in de Ver. Staten van herkauwers en varkens en van vers of be-vroren vlees, uit landen waar mond- en klauwzeer is, verboden is. Vr. Diergeneeskundige Kring Amsterdam. Donderdag 11 April hield de kring zijn vierde bijeenkomst. Ditmaal was deopkomst weer zeer bevredigend. Aanwezig 17, later iS leden. Bij de huishoudelijke besprekingen zeide collega Dr. R. H. van Gelder een be-spreking toe voor de leden van dezen kring over melkonderzoek. Ingekomen iseen bedankje op den telegrafischen

gelukwensch aan den voorzitter van onzenmaatschappij op diens 75en verjaardag. Mcdedeeling werd gedaan, dat door de afdceling Noord-Holland is ingesteld eencommissie van onderzoek naar aanleiding van het verzoek, voortvloeiende uitonze 3e kring-vergadering. De Collega die door zijn handelwijze hiertoe onmidde-lijk den stoot had gegeven, uitte een woord van protest tegen het naar zijnemeening voorbarig publir.eercn en becritiseeren van die handelwijze. Na ampelediscussie ging de vergadering met op twee na algemecnc stemmen (?Š?Šn blanco,en ?Š?Šn tegen) er mede accoord, dat dit protest een volgende maal na afdoeningvan deze zaak door de afdelingscommissie, nader onder oogen zal wordengezien. De bewuste collega nam met deze beslissing geen genoegen en zal zijnhouding nader bepalen. Daarna verleende de voorzitter het woord aan collega Dr. A. v. d. Laan, Direc-teur van de

gemeentelijke Vleesch- en Vischvoorziening te Amsterdam. Spreker begon zijn onderwerp Vischkennis en Vischkeuring, in te leiden meteenigeanatomische beschouwingen over de visschen, waarvan wij o.a. de volgende punteneven aanstippen. Om uitwendig de visschen te kunnen onderscheiden kan mengebruik maken van de zijstreep. Bij het openen van de visch valt op : de vele pylorische aanhangsels (20â€”300)aan de maag, welke een verrassend beeld geven voor hem die er niet op bedachtzou zijn, dat dit een normaal anatomisch voorkomen is bij de visch. De anaalopening is altijd te vinden v????r de anaalvin. Het hart ligt zeer vernaar voren bijna tegen de kop, en als bijzonderheid wordt gememoreerd dat hetuitsluitend aderlijk bloed bevat. Niet bij alle visschen treft men een zwemblaas aan. een rol spelend bij het stijgenen dalen der dieren in zee. J



??? Wat lx-treft de biologie vestigde spr. de aandacht op de trek der visschcn. De visoh is een roofdier, met een zeer groote vruchtbaarheid. ?‰?Šnmaal per jaarvindt uitstooting van kuit en hom plaats. De visch is geslachtsrijp op 3â€”5-jarigenleeftijd. De ouderdom van een visch laat zich bepalen aan de jaarringen op deschubben. Spr. beschreef dan de wordingsgeschiedenis van de paling, welke in een jongerstadium met den naam aal aangeduid wordt. Daarna wees spreker op de 3 soorten van visscherij welke er bestaan n.1. : deharingvisscherij van Aprilâ€”Dec., de stoomt rawlvisscherij en de beugvisscherij(deze laatste van Jan. tot Mei). De productie van Holland is ongeveer 200 millioen. terwijl het verbruik vanvisch in Holland slechts 4â€”5 K.G. per persoon bedraagt, tegen een vlceschver-bruik van 40 -50 K.G. Het gevaar van overbevissching der Noordzee is niet denkbeeldig ; gelukkig isdit veel

verminderd door een nieuwere uitvinding de z.g. ,,savingtrawl", die dejonge visch weer laat ontsnappen. Spr. wees tenslotte op den visch als voeding, en vestigde de aandacht op degemakkelijke verteerbaarheid, terwijl de voedingswaarde vrijwel gelijk aan dievan vleesch is. De visch als voedsel heeft het nadeel dat hij bij de bereiding niethet heerlijke corrigens : ,,sju" geeft, doch hij bevat veel meer vitamines (vooralA en D.) en anorganische voedingszouten, een en ander logischerwijze ontstaandedoor het leven van de visch in het. aan minerale bestanddeelen zoo rijke zeewater. Hiermede beeindigdc spr wegens den vergevorderden tijd het eerste gedeeltevan zijn voordracht. De eigenlijke vischkennis en vischkeuring zou spr lieverbehandelen op een volgende vergadering Aldus werd besloten en spr. voorloopig dank betuigd voor zijn interessante mede-deelingen. Na eenige vragen en antwoorden inzake dit

onderwerp sloot de voor-zitter de bijeenkomst, nadat de vijfde kringvergadering was bepaald op Donder-dag, 2 Mei e.k. Eichholtz. De verwerkings-inrichting, van de Vleeschkeuringsdienst â€žKring Barsinger-liorn" zal worden gebouwd onder leiding van het Technisch Bureau Joh. J. vanDorp, den Haag, met toepassing van het systeem Beck & Hen kei., dat ook teMidwoud in gebruik is Bestrijding der kwakzalverij noodzakelijk. De Pruisiese Minister van Volkswelvaart heeft in den Landdag gezegd dat heternstig overweging verdient of niet wettelijke bepalingen noodig zijn om het steedssterker voortwoekeren der kwakzalverij met kracht te bestrijden, in het belangder volksgezondheid. (Deutsche Mcd. Wocli. N. T. v. G. 1929, I, blz. 1774). Runderhorzelbestrijding. Het 2c Verslag der Werkzaamheden van de Kunderhorzel-bestrijdingscommissieis verschenen. De commissie stelt met genoegen vast dat alle

ontwikkelde vee-houders nu op de hoogte zijn van het nadeel dat de horzel veroorzaakt. Toch isnog propaganda noodig om de bestrijding algemeen ingang te doen vinden. Be-halve een groot aantal leringen van Dr \'t Hoen werden door 13 dierenartsen 25lezingen gehouden, gedeeltelijk met lantaarnplaatjes. Verder werden vele platenuitgedeeld en brochures verkocht, op landbouwtentoonstellingen inzendingengeleverd, (de lantaarnplaatjes worden voor lezingen in leen verstrekt ; de brochureskosten, bij afneming van minstens 25 exemplaren, 5 cent per stuk ; te verkrijgenaan het secretariaat, Biltstraat 168, Utrecht). Als bestrijdingmiddel is dit jaar de runderhorzelzalf Hypodsrmacid zooveel mo-gelijk aanbevolen ; door de firma Brocades en Stheeman is 5766 K.G., in hoofd-zaak in bussen van 250 gram, afgeleverd. Deze zalf werkt alleen doodend op dehorzellarven als zij ingesmeerd wordt op open

wormknobbels. Als de dierenvroeg in het voorjaar in de wei gaan en vooraf behandeld worden, bertaat de mo-gelijkheid dat de knobbels niet voldoende geopend zijn. Dit is een bezwaar en



??? men blijft daarom ook zijn aandacht schenken aan andere behandelingsmethoden.Met de staafjes van Spann (zie ref. blz 1O4, 1 febr. No.) zal dit voorjaar eenproef worden genomen. Om internationale samenwerking te bevorderen is de tussenkomst ingeroepenvan onze Rijkslandbouwconsulenten in verschillende landen. De onkosten van de horzelbestrijding worden bijna geheel gedragen door deAmstcdamsche Huidenclub, die tot nu toe reeds / 19.000.â€” daarvoor beschikbaarstelde. Blijkens een statistiek van die club waren van de gedurende de laatste 12maanden bij haar ingebrachte 283.933 huiden ongeveer 17$% (49.603 stuks) doorde runderhorzel beschadigd. De mindere opbrengst van de beschadigde bedroeg?’ 2.84 per huid. Het percentage beschadigde huiden is dalende ; in 1927 was hetbijna : die daling is waarschijnlijk reeds een gevolg van de bestrijding. Vu. Verslag van de werkzaamheden der

Rijksseruminrichting over 1927, door Drl F. D. F. Lourens. Van dit belangrijke en uitgebreide verslag nemen wij het volgende over : Afgeleverd werden in 1927 pl.m. 10.000 liter serum en voor ruim 469.000 dierenentstoffen. Voorts werden nog afgegeven 26.2 liter reincultuur van melkzuur-bacteri??n en 1370 liter van de middelen ter bestrijding van de muizen- en ratten-plaag. Het totaal aantal verrichte onderzoekingen bedroeg 14.039 ; deze waren alsvolgt over de verschillende afdeelingen verdeeld : Onderzoekingen van cadavers, organen, pathologische producten, weefsels enz..............................4377 Onderzoekingen van ziektestoffen op tuberculose en paratuberculose . . 1031 Immuniteitsonderzoekingen ....................58 r8 Wateronderzoekingen ..............................................22 Onderzoekingen op hondsdolheid....................................rg I.actologische onderzoekingen....................2551 Scheikundige

onderzoekingen........................................22r De belangrijke toeneming van het aantal immuniteitsonderzoekingen houdtverband met de bestrijding van de besmettelijke kuikendiarrhee (morbus pullorum).Meer en meer blijkt, dat deze ziekte in ons land, evenals in andere landen, zoowelvan Europa als van andere werelddeelen, veelvuldig voorkomt en groote schadetoebrengt aan den pluimvcestapel. Het is daarom een verblijdend verschijnsel, datde direct belanghebbenden, nl. de pluimveefokkers, het groote nut inzien vaneene afdoende bestrijding dezer ziekte en een onderzoek doen instellen naar hetvoorkomen van smetstofdraagsters onder hunne dieren. Indien dit onderzoek gedurende eenige jaren systematisch en op uitgebreideschaal wordt voortgezet en de gevonden smetstofdraagsters regelmatig onschade-lijk worden gemaakt, zal men er ongetwijfeld in slagen deze kuikensterftc tot eenminimum te

beperken. Voor de bestrijding van den besmettelijken abortus onder de runderen, werddit jaar belangrijk meer gebruik gemaakt van virulente abortuscultuur voor debehandeling van nietdragende runderen De ervaring toch heeft geleerd, dat eeneafdoende bestrijding dezer ziekte slechts verkregen zal kunnen worden door im-munisatie der koeien gedurende den tijd, dat deze dieren niet drachtig zijn. Op stallen, waar dit verwerpen in sterke mate voorkomt, moet men deze be-handeling echter minstens 2 of 3 jaar achtereen toepassen. Bij de inenting van kalveren tegen het boutvuur neemt het gebruik van bout-vuurfiltraat toe, ten koste van het gebruik der andere boutvuurentstoffen. Zulkshoudt nauw verband zoowel met de meer gemakkelijke methode van toepassing,als met de zekerheid, dat het optreden van ziekte door de entstof uitgesloten is. De proefnemingen om te komen tot eene meer afdoende bestrijding van

devogelcholera hebben er toe geleid, dat thans een entstof is verkregen, welke bij



??? kippen eene zoodanige onvatbaarheid opwekt, dat deze na eene subcutane infectiemet eene tienvoudige minimale letale dosis in het leven blijven. Ook bij eendenwerden gunstige resultaten verkregen. De onderzoekingen worden echter nog voortgezet, vooral om na te gaan, hoelang de op deze wijze verkregen onvatbaarheid in de praktijk eene voldoende be-schutting geeft tegen eene spontane besmetting. Het onderzoek naar de oorzaak van de biggensterfte is wederom voortgezet.Deze ziekte werd echter dit jaar minder waargenomen dan voorgaande jaren, het-geen gedeeltelijk in verband kan staan met den minderen aanfok van biggen. Daar,waar de ziekte voorkwam, was het sterftecijfer als regel lager dan de voorgaandejaren. Hierdoor werd betrekkelijk weinig materiaal ter onderzoek ingezonden. Bijhet bacteriologisch onderzoek werden steeds weer dezelfde soorten micro-organis-men gevonden ;

pathologisch-anatomisch werden echter eenige malen aanwijzingenverkregen, welke deden denken aan varkenspest. Indien dit vermoeden juist mochtblijken, zou dit een vorm van varkenspest zijn, waarvan de smetstof slechts eenzeer geringe virulentie heeft, welke echter de jonge dieren voldoende ziek maaktom hen te praedisponeeren voor secundaire infecties door micro-organismen,welke anders niet in staat zijn zelfstandig een ziekteproces te verwekken. Niettegenstaande verscheidene proeven genomen werden door het inspuitenvan filtraten uit de organen van gestorven biggen, gelukte het niet het bestaanvan varkenspest experimenteel vast te stellen. Hiermede is echter niet komen vast te staan, dat deze ziekte nu met zekerheidis uit te sluiten. Sommige varkensfokkers meenden, dat van verschillende zeugen, en speciaalvan het veredelde Duitsche landvarkenstype, van welke de biggen aan deze

ziektehadden geleden, bij volgende worpen steeds de biggen na verloop van enkeleweken ziek werden. Dergelijke varkens zouden zich kenmerken door een vuilgeelbleeke huidkleur en dorren haargroei Ten einde na te gaan of zulks inderdaad het geval is, zijn twee van dergelijkedrachtige zeugen, afkomstig uit een bedrijf, waar deze biggensterfte veelvuldigvoorkwam, naar de Rijksseruminrichting vervoerd, om aldaar haar biggen terwereld te brengen. Deze dieren brachten resp. 10 en 8 biggen, waarvan er ?Š?Šn doorde zeug werd doodgelegen De andere biggen zijn gedurende r3 weken in dezeinrichting opgefokt, waarbij zij zich normaal ontwikkelden, zonder eenig ziekte-verschijnsel te vertoonen. Uit deze proef is gebleken, dat de meer.ing als zouden de moederdieren als smet-stofdraagsters de biggen besmet ter wereld brengen, of later besmetten, althansin het algemeen, niet juist is. Eene grondige ontsmetting

van hokken en erven en verbetering van de hygi??-nische toestanden, waaronder de varkens gehouden worden, zullen ook voor deziekten onder de biggen wel de belangrijkste en meest afdoende bestrijdingsmidde-len blijken te zijn. Onder de monsters melk en melkproducten, ingezonden ter onderzoek op samen-stelling, kwam voor een monster wei, dat bleek te bestaan uit 40 % kaaswei en60 % water. Het gold hier wei. welke door een fabriek was verkocht als veevoederen waar den kooper dus een product werd geleverd, dat met 150 % water wasvervalscht. Ook in voorgaande jaarverslagen is er reeds eenige malen op gewezen, dat deafvalproducten der zuivelbereiding als karnemelk, aangezuurde ondcrmelk en weiwelke als veevoeder door de melkleveranciers terug ontvangen of door veehoudersgekocht worden, dikwijls zeer sterk met water zijn verdund. In verband met de bereiding der zuivelproducten is

eenige toevoeging van watermoeilijk te ontgaan en kan men dus niet verlangen, dat de afvalproducten wordenafgeleverd zonder bijmenging van eenig water. De ontvangers van dit veevoedermogen echter wel eischen. dat het niet opzettelijk met water is vervalscht. Behalve de directe schade door het koopen van een minderwaardig product, L



??? het\'ft men bovendien nog de indirecte schade, doordat het jonge dier, waarvoordit voedsel bijna uitsluitend is bestemd, onvoldoende wordt gevoed, waardoor hetminder weerstandbiedend wordt en dus o. m. ook gevoeliger wordt voor tal vaninfecties, waaraan het te eeniger tijd blootgesteld is. De leveranciers van melk aan zuivelfabrieken, welke de afvalproducten terugontvangen, doen dus goed toe te zien, dat deze niet met te veel water worden ver-dund, terwijl de koopers van dergelijke stoffen feitelijk slechts zouden moeten koo-pen onder garantie der samenstelling op dezelfde wijze dus als zij ook hun anderveevoeder koopen. Ten slotte werd dit jaar een onderzoek ingesteld naar de mogelijkheid tot keu-ring van vleesch-, resp. diermeel langs bacteriologischen weg. Als vaststaand kan aangenomen worden, dat alle micro-organismen, dus ookalle sporenvormende, zoowel pathogene als nict-pathogene,

bij de tegenwoordigebewerking van het vleesch tot meel zijn gedood. De organismen, welke in het meelworden gevonden, zijn er dus in gekomen na de bewerking. Uit het onderzoek van een groot aantal monsters is gebleken, dat het bacteri??n-gehalte in het algemeen niet groot is, wanneer dergelijk meel goed bewaard werd.In hoofdzaak werden aangetroffen verschillende soorten luchtcoccen, subtilis-bacillen, schimmels en een enkele maal ook colibacillen. Wanneer het vinden vancolibacillen een aanwijzing zou kunnen zijn, dat het meel na de bereiding in defabriek besmet is geworden, doordat aldaar geen afdoende scheiding bestond tus-schen de afdeelingen van het te venverken vleesch en het verwerkte product, danware hieraan een maatstaf te hechten voor de betrouwbaarheid van de bereiding.Aannemende, dat de infectie met colibacillen in de fabriek en is geschied, zou datin zich sluiten, dat het

meel daar ook met andere, dus met ziekteverwekkende bac-teri??n kan zijn besmet, welke bij een eenvoudig bacteriologisch onderzoek niet zoogemakkelijk zijn aan te toonen. Daar echter colibacillen zeer algemeen verspreid voorkomen en dus infectie vanonverpakt meel ook elders kan plaats vinden, zou dit alleen kunnen geschiedenvoor die monsters, welke direct aan de fabriek werden genomen of van meel,dat door de fabriek verpakt in den handel wordt gebracht. Verzonden sera, entstoffen, diagnojtica, enz. A. Sera. Serum tegen den abortus bij merri?Šn. - - Door 15 dierenartsen werd ruim 10 K.G.serum aangevraagd. De verkregen uitkomsten waren goed. Serum tegen de colibacillose bij paarden, inzonderheid bij veulens. - Aan 29dierenartsen werd T2 K.G. van dit serum afgezonden De ontvangen resultatenluidden in het algemeen goed. Serum tegen den gocdaardigen droes. â€” Ruim 72 K.G. serum

tegen den goed-aardigen droes werd aan 67 dierenartsen gezonden. Preventief was de werkinggunstig. Curatief werd niet altijd een gunstig resultaat verkregen. Serum tegen liet miltvuur bij paarden. â€” Door 40 dierenartsen werd 13 K.G.serum aangevraagd. I)e berichten waren goed. Serum tegen den morbus maculosis. â€” 4 K.G. serum tegen den morbus maculosiswerd aangevraagd door 12 dierenartsen. In het algemeen werden vrij gunstigeresultaten verkregen. Serum tegen de ovale pneumoniebacillen van het paard. â€” Aan 11 dierenartsenwerd 3.5. KG. serum tegen de ovale pneumoniebacillen afgeleverd. De verkregenresultaten waren goed. Serum tegen de pneumonie-streptococcen van het paard. â€” Verzonden werd aan14 dierenartsen 12 K.G. serum tegen de pneumonie-streptococcen van het paard.De berichten, hierover ontvangen, waren goed. Serum tegen den tetanus bij paarden. â€”

Voor de behandeling van paarden tegendeze ziekte, werd aan 43 dierenartsen 27 K.G. serum verstrekt. Over het algemeenwaren de uitkomsten bij preventieve toepassing goed.



??? Serum tegen de Polyarthritis bij veulens. â€”â–  Door 144 dierenartsen werd ruim153 K.G. scrum aangevraagd tegen de veulenl?¤hme. Preventief waren de uitkom-sten zeer gunstig. Curatief berichtte men afwisselende resultaten. Serum tegen den abortus bij runderen. â€” Aan 164 dierenartsen werd meer dan219 K.G. serum afgeleverd tegen het besmettelijk verwerpen bij runderen. Deresultaten waren goed te noemen. Serum tegen het houtvuur. - Aan 14 dierenartsen werd ruim 8 K.G. serum tegenhet houtvuur verzonden. De berichten, hierover ontvangen, waren afwisselend Serum tegen ae colibacillose bij kalveren. - Ongeveer 132 K.G. serum tegen decolibacillose bij kalveren werd door 139 dierenartsen aangevraagd De verkregenuitkomsten waren gunstig. Serum tegen de colibacillose bij runderen. â€” Bijna 2.4 K.G. serum tegen de coli-bacillose bij runderen werd aan 7 dierenartsen verzonden. De

resultaten warengoed. Serum tegen het miltvuur bij runderen. â€” Ruim 93 K.G. serum tegen het milt-vuur werd aangevraagd door 89 dierenartsen. De verkregen resultaten warengunstig. Serum tegen het mond en klauivzeer. â€” Door 103 dierenartsen werd 1368 K.G.scrum tegen het mond- en klauwzeer aangevraagd. De hierover ontvangen be-richten luidden, zoowel preventief als curatief, goed bij aanwending bij jongvee. Serum tegen ae paracolibacillose der kalveren. â€” Bijna 32 K.G. serum tegen daparacolibacillose bij kalveren werd aan 25 dierenartsen afgeleverd. De resultatenwaren goed. Serum tegen de polyarthritis bij kalveren. â€” 36 Dierenartsen vroegen 22.5 K.G.serum tegen de polyarthritis bij kalveren aan. Over de verkregen resultaten wasmen tevreden. Serum tegen de pyobacillose bij runderen. â€” Aan 43 dierenartsen werd 63 K.G.scrum tegen de pyobacillose bij runderen afgezonden. De

ingekomen berichtenwaren goed te noemen. Serum tegen de septische Pleuropneumonie der kalveren. â€” Door [43 dierenartsenwerd 226 K.G. serum tegen de septische Pleuropneumonie der kalveren aange-vraagd. De uitkomsten waren preventief en curatief zeer gunstig. Serum legen de staphylomycose bij runderen. â€” 8 K.G. serum tegen de staphylo-mvcose bij runderen werd toegezonden aan 13 dierenartsen. Serum tegen de streptomycose bij runderen. â€”â€? Door 93 dierenartsen werd 153 K.G.serum tegen de uierstreptomycose aangevraagd De uitkomsten waren over hetalgemeen goed. Serum tegen den tetanus bij runderen. â€” 2 K.G. serum tegen tetanus bijrunderen werd aan 4 dierenartsen verzonden. De resultaten waren vrij goed. Serum tegen de besmettelijke borstziekte bij varkens. â€” Aan 186 dierenartsen werd321 K.G. serum tegen de besmettelijke borstziekte bij varkens verstrekt.

Deresultaten waren over het geheel gunstig. Serum tegen de bacillaire varkenspest. â€” Aan 80 dierenartsen werd 118 K.G.serum tegen de bacillaire varkenspest verzonden. Zoowel preventief als curatiefwaren de berichten gunstig. Serum legen de virus-varkenspest. â€”- Door 96 dierenartsen werd 157 K.G. serumtegen de virus-varkenspest aangevraagd. De berichten waren over het algemeenzoowel pre ventiel als curatief goed. Serum legen de vlekziekte bij varkens. â€”â€? Ruim 6722 K.G. serum tegen de vlek-ziekte bij varkens werd afgezonden aan 350 dierenartsen. De resultaten warenzeer goed. Serum tegen de hippenziekte van ,,Klein". â€” 26 K.G. serum werd aan 44 dieren-artsen afgeleverd. De uitkomsten waren goed. Serum tegen de vogelcholera. â€” Van dit serum ontvingen 17 dierenartsen ruin\'i7 K.G. De berichten waren over het geheel goed.



??? Serum tegen de secundaire infecties bij hemdenziekte. â€” Aan 20 dierenartsen werdbijna 5 K.G. serum tegen de secundaire infecties bij bondenziekte gezonder.. Deresultaten waren goed. Normaal steriel serum. â€” Ten behoeve van verschillende doeleinden werd 1.1K.G. steriel-serum afgeleverd. Diagnostische sera. â€” Mede ten behoeve van de justitie werd 102 ccm. serumafgegeven. B. Entstoffen Entstof tegen den abortus bij paarden. â€” Door 12 dierenartsen werd bijna 1.2 Kvan deze entstof aangevraagd. De resultaten waren gunstig. Entstof tegen het miltvuur bij paar dm. â€” Door 6 dierenartsen werd miltvuur-entstof aangevraagd voor 16 paarden. De verkregen uitkomsten waren goed. Entstof tegen de polyarthritis bij veulens. â€” Aan 3 dierenartsen werd 305 ccm.l??lime-entstof afgeleverd. De resultaten waren goed. Entstof tegen den abortus bij runderen. â€” Aan 193 dierenartsen werd ruim

227K.G. abortusentstof voor runderen afgezonden. De berichten waren gunstig. Entstof tegen het houtvuur. a. Boulvuurfiltraat. â€” Bijna 94 K.G. boutvuurfiltraat werd aau 68 dierenartsenverstrekt. De uitkomsten waren zeer goed. b. Boutvuurpoeder. â€” Entstof voor 13.160 dieren werd aan 75 dierenartsenafgezonden. De resultaten waren zeer gunstig. c. Boutvuurwaljes. â€” Aan 74 dierenartsen werd voor 5118 dieren van dezewatjes verzonden. De berichten hierover waren zeer gunstig. Entstof tegen het miltvuur bij runderen. â€” Voor 338 runderen werd aan 25 dieren-artsen miltvuurentstof verstrekt. De resultaten waren vrij gunstig. Vaccin en Autovaccin. â€” Aan 128 dierenartsen werd ruim 43 K.G. vaccin, resp.autovaccin, ter behandeling van pl.m. 2200 dieren verzonden. Deze enting werdtoegepast tegen streptomycose, pyobacillose, staphylomycose van uier en uterusvan runderen, verder tegen ziekten

bij paarden, tegen uierontstekingen bij varkens,tegen longstreptomycose bij biggen, terwijl deze enting ook in enkele gevallen bijhonden en katten werd verricht. De verkregen berichten over deze entstoffenwaren goed. Entstof tegen de vlekziekte der varkens. â€” 184.5 K.G. entstof tegen de vlekziekteder varkens werd afgezonden aan 350 dierenartsen. De resultaten waren zeergoed. Entstof tegen de kippenziekte van ,,Klein". â€” Door 29 dierenartsen werd 5.4 K.G.van deze entstof aangevraagd. De berichten hierover ontvangen waren goed. Entstof legen de vogelcholera. â€” 100 ccm. entstof tegen de vogelcholera werdtoegezonden aan 3 dierenartsen. De resultaten waren vrij goed. Entstof tegen de vogeldiphtherie en -pokken. â€” Ruim 2.2 K.G. entstof werd aan17 dierenartsen afgeleverd voor de behandeling van 2300 dieren. Preventiet encuratief waren de resultaten goed. C. Diagnostica. Tuberculine.

â€” Voor het onderzoek van pl.m. 29.000 dieren werd ruim 9 K.G.tuberculine afgezonden ; hieronder is begrepen eene hoeveelheid van ruim 5.5K.G. oogtuberculine. Paratuberculine. â€” 2 Dierenartsen ontvingen 23 gram paratuberculine. Vogeltuberculine. â€” Aan 15 dierenartsen werd 257 g am v??geltuberculine afge-zonden voor 5125 dieren. De resultaten waren gunstig. Malle??ne. â€” Malle??ne werd afgeleverd in eene hoeveelheid, voldoende voor hetonderzoek van ongeveer 14.800 paarden. In totaal werd verzonden 3691.5 gram,in hoofdzaak aan de Inspecteurs van den Veeartsenijkundigen Dienst. D. Diversen. \' Middel ter bestrijding der muizen- en rattenplaag. â€” Van het middel ter bestrij-ding der muizen- en rattenplaag werd aan 4319 aanvragers 1371 K.G. verstrekt.



??? Pulvis Ovarii. â€” Voor de behandeling van paarden, runderen en varkens werdruim 1.5 K.G. ovariumpoeder afgeleverd aan 35 dierenartsen. De uitkomsten wa-ren goed Reincultuur van melkzuurbacteri??n. â€” Gedurende het afgeloopen jaar werd terbestrijding van kaas- en botergebreken pl.m. 26 K.G. reincultuur van melkzuur-bacteri??n (z.g. zuursel) verzonden. Schapebloed en schapebloedlichaampies. - - Voor het verrichten van serologischonderzoek werden 2650 ccm. gedefibrineerd schapebloed en 780 ccm. gcwasschenschapebloed afgezonden. Onderzoekingen. Immuniteitsonderzoekingen. In den loop van het jaar 1927 werden 5818 immuniteitsreacties verricht. Op besmettelijk verwerpen bij runderen werden 360 monsters bloed onderzocht,waarvan er 175 een positief en 185 een negatief resultaat gaven. De 3 monsters bloed, ingezonden op het voorkomen van besmettelijk verwerpmbij paarden,

reageerden zoowel met de komplcmentbindingsreactie als met deagglutinatie positief. Ter onderzoek op malleus werd het bloed van 9 paarden onderzocht. Bij tweedezer dieren verliepen de reacties positief, bij 6 negatief, terwijl in ?Š?Šn geval eentwijfelachtig resultaat werd verkregen. (Agglutinatiereactie positief en komple-mentbindingsreactic negatief). Verder werden nog onderzocht 3 bacterieculturen ; ?Š?Šn van deze bleek een cultuurvan Knt. Gartnerbacillen, de tweede van Klein\'sche bacillen en de derde van para-typhus B. bacillen te zijn. Twee ingezonden monsters worst en een stukje rookvleesch, ter onderzoek oppaardevleesch, gaven met eiwitpraecipiteerende sera ten opzichte van paarden-eiwit een positief resultaat. Een monster gehakt, eveneens ingezonden ter onderzoek op paardevleesch,bleek alleen rundvleesch te bevatten. Van de 5439 monsters bloed van kippen, ingezonden ter onderzoek

op besmet-telijke kuikendiarrhee, reageerden er 364 (J^ 6.7 %) positief en 3075 negatief. Ambulante Afdeeling. Verschillende onderzoekingen ter plaatse werden ingesteld in verband met op-of aanmerkingen betreffende plaats gehad hebbende inentingen of seruminspui-tingen. In enkele gevallen, waar men meende, dat entvlekziekte of onvoldoendeimmuniteit was opgetreden, kon varkenspest en ?Š?Šnmaal besmettelijke borst-ziekte worden vastgesteld. Als gevolg van het gebruik van het middel ter verdelging van muizen en rattenwerd vermoed, dat een paratyphusinfectie onder varkens zou zijn opgetreden. De culturen uit de gestorven varkens gekweekt, bleken bij voeding aan muizenwel pathogeen voor deze dieren te zijn, doch een zieke muis bij anderen in eenkooi geplaatst was niet in staat deze dieren te infecteeren. Aangenomen moetderhalve worden, dat hier bac. suipestifer en geen bac. typhi murium

de oorzaakder sterfte onder de varkens is geweest. In verband met het voorkomen van verlamming onder zuiglammeren werd terplaatse een onderzoek ingesteld. Omtrent de oorzaak van deze aandoening werdechter geen opheldering verkregen. Bij een voederprocf met een nieuw voedsel voor kalveren werden eenige dierenziek Uit een ter plaatse ingesteld onderzoek bleek, dat de ziekte geen verbandhield met het voedsel, doch een gevolg was van septische pleuro-pneumonie. Ten slotte werden, in samenwerking met de practiseerende dierenartsen ver-schillende onderzoekingen verricht in die streken, waar sterfte onder de biggenmin of meer heerschend voorkwam. Wat er onder zoek. Met het verzoek om na te gaan of het water geschikt was als drinkwater voorvee, werden 26 monsters ingezonden. Hiervan konden slechts 3 monsters worden



??? â€” 4$o - goedgekeurd, 19 monsters waren als zoodanig niet aan te bevelen, terwijl 4 mon-sters, werden afgekeurd. Bovendien werd 1 maal onderzoek gevraagd van water of dit geschikt was teachten om te gebruiken bij de zuivelbereiding. I)it monster werd op chemischegronden als ongeschikt voor dit doel beschouwd Voorts bleek ook weer, dathet nortonwater uit de diepere grondlagen, ongeschikt is, als drinkwater voor vee Onderzoek van ziektestoffen op tuberculose. Het aantal monsters ziektestoffen (sputum, keelslijm, melk, uiersecreet, uterus-secreet, faeces, urine, darmen, pus, klierweefsel), ter onderzoek ingezonden op deaanwezigheid van tuberkelbacillen bedroeg 581. In 75 gevallen of 15 % werden tuberkelbacillen microscopisch aangetoond. Onderzoek van ziektestoffen op paratuberculose. Van de 450 inzendingen faeces ter onderzoek op paratuberculose worden er60 positief bevonden,

dus 13 %. Bestrijding der muizen- en rattenplaag. Aan 4319 aanvragers van het middel ter bestrijding der muizen- en rattenplaagwerd 1372 K.G. van deze middelen afgeleverd. Voorzoover op grond van de ingekomen berichten een oordeel over de werkingdezer middelen kan worden uitgesproken, waren de resultaten, ook dit jaar alsregel bij muizen gunstig, bij ratten afwisselend. In vele gevallen, waar met de bacteriecultuur geen afdoend resultaat werd ver-kregen, gaf liet, uit de uncinaria scillae, bereide extract succes. Onderzoek op hondsdolheid. Dit jaar werd tg maal onderzoek verricht op hondsdolheid. Ingezonden werden9 cadavers en 10 koppen van honden, welke gedood waren als verdacht van telijden aan hondsdolheid. In zes gevallen betrof liet dieren, welke personen haddengebeten. Baetologisch onderzoek. Het aantal monsters uiersecreet, melk, enz., hetwelk gedurende dit jaar in

dezeafdeeling werd onderzocht, bedroeg 2551. Deze onderzoekingen zijn naar denaard van het ingezonden materiaal en het verlangde onderzoek in de volgenderubrieken te verdeelen. I. Onderzoek van uier secreet. Onder uiersecreet wordt hier bedoeld, het uitscheidingsproduct van den uier,dat zichtbaar afwijkt van normale melk. I)e inzendingen geschiedden om den aard van het uierlijden vast te stellen,teneinde liet juiste serum aan te wenden of ter bereiding van auto-vaccin. 1097 monsters kwamen voor dit doel in ; 8 monsters hiervan bleken bij aankomst ongeschikt voor onderzoek, wegens verontreiniging met allerlei kiemendoor onsteriele fleschjes of slechte monsterneming. In de 1080 monsters geschikt voor onderzoek werd het volgende gevond -n : Streptococcen 826 maal of in 75.8 % van alle monsters. Pyogencsbacillen 123 maal of in 11.3 % van alle monsters, waarvan 72 maalalleen

pyogencsbacillen, 20 maal tegelijk met streptococcen en 31 maal met micro-coccen Deze micrococcen groeien meestal even langzaam als pyogenesbacillenen vormen kleine, ronde, heldere koloni??n, die soms iets mat zijn en veel op kolo-ni??n van pyogenesbacillen gelijken. Staphylococcen 63 maal of in 5.8 % van de monsters. Colibacillen 18 maal of in 1.7 % van de monsters. Tuberkelbacillen 22 maal of in 2 % van de monsters. In 37 monsters of 3.4 % werd geen bacterieele oorzaak van het nierlijden ge-vonden. II. Melk ter otiderzoek op ziektekiemen en deugdelijkheid. Deze inzendingen geschiedden veelal in verband met bestaande of vroegereuieraandoeningen, met de vraag of de melk weder geschikt was voor de consumptie



??? of de kaasmakerij, doch ook dikwijls omdat de melk door den keuringsdienstâ€?was afgekeurd. Deze melkmonsters zagen er allen op het oog normaal uit. 481 monsters kwamen voor dit doel in, waarvan 39 ongeschikt voor onderzoekwaren omdat ze bij aankomst zuur bleken te zijn. Van de 442 monsters geschikt voor onderzoek, vertoonden 80 afwijkingen dui-dende op een uierlijden, waarvan 79 maal door streptococcen en 1 maal doortuberkelbacillen Yenier bevatte 1 monster bloed. In 1 monster werd aceton ge-vonden ; in de urine van dit rund was eveneens aceton aanwezig; 3 monstersbleken een verhoogd chloorgehaltc te bezitten, zonder dat ziektekiemen werdengevonden. Wederom kwamen een paar monsters met normalen titerzuurgraad in, welke bij-de alcoholproef met 68 vol Â°0 alcohol schiftten. De reactie met rosolzuur was aan den gelen kant, een bewijs, dat de re??ele zuur-graad verhoogd

was; 1 dezer monsters had een chloorgehalte van X44 m.gr. per100 gr. melk. doch vertoonde overigens geen afwijkingen. De andere monsters ver-toonden echter geen enkele andere afwijking. 353 monsters werden geheel normaal bevonden. III. Melk van melkerijen en hygi??nische melkstallen. 474 Monsters kwamen in van hygi??nische melkstallen en melkerijen. Het onderzoek van deze monsters omvatte de bepaling van het katalase cijfer,het sediment, het microscopisch- en zoonoodig het bacteriologisch onderzoek vanbet sediment op ziektekiemen en afwijkingen benevens de bepaling van het aantalbacteri??n bij een groot deel dezer monsters, om na te gaan of de melk op voldoendehygi??nische wijze werd gewonnen. In 29 monsters werden streptococcen gevonden. Van 351 monsters werd het aantal bacteri??n bepaald. 180 maal was het aantal bacteri??n lager dan 5000 per c.M.3. 117 maal bedroeg dit

aantal van 5 tot 10 duizend.35 ,, .. 10 ,, 20 15 .. .......20 ,, 30 4 .. .. .. â– . 30 ,. 40 Van een hygi??nischen melkstal, welke onder geregelde controle stond en eenabonnement voor het onderzoek had gesloten, werd 156 maal of 3 maal per weekde melk op afwijkingen en ziektekiemen onderzocht. Bovendien werden voor deze inrichting nog 26 flesschen karnemelk en 26 fles-schen melkvoghurt op samenstelling en deugdelijkheid onderzocht. IV Melk, enz ter onderzoek op samenstelling. 11 monsters melk, 1 monster melkpoeder, 1 monster kaaswei en 2 monsterskaas kwamen voor dit doel in De 11 monsters melk en het monster melkpoeder hadden een normale samen-stelling De wei bleek sterk met water vervalscht ; er was 60 % water toegevoegd, d w. z.:zij bestond uit 40 dcelen onverdunde kaaswei en 60 deelen water. De samenstellingwas als volgt : vet 0.03 %, soortelijk gewicht 1.01, drogestof droogrest 2.53

%. Het komt dikwijl voor. dat de afvalproducten van de zuivelfabrieken, welkeaan de veehouders-leveranciers worden teruggegeven of verkocht sterk met waterzijn verdund, bij karnemelk komt dit ook herhaald voor. Het zijn afvalproducten en eenige verdunning is in verband met de bereidingvan de zuivelproducten uit de melk niet te ontgaan, doch vaak geschiedt daarbijnog een opzettelijke watertoevoeging. Een watertoevoeging van 15 % mag wel.als noodzakelijk maximum gesteld worden. De beide kaasmonsters werden op het vetgehalte in de drogestof onderzocht. V. Melk ter onderzoek op de oorzaak van melkgebrekeu. 1 Monster kwam in in verband met het gebrek voor zoctstremmen. De melk werd dik zonder zuur te worden. De7e melk bleek zeer rijk aan staphy- LVI 33



??? lococcen en colibacillen : de titcrzuurgraad bedroeg 10 toen ze dik was. Het chloor-gehalte der melk was normaal, zoodat aangenomen mag worden, dat het gebrekeen gevolg was van een infectie met de gevonden organismen tijdens of na hetmelken. Een algemeene desinfectie van het vaatwerk met veel kokend water eneen reiniging van den uier werd aanbevolen om dit gebrek te bestrijden. VI. Karnemelk ter onderzoek op de Storch\'sche reactie. 23 .Monsters karnemelk werden onderzocht op de Storch\'sche reactie. Bij 12monsters was de reactie negatief, bij 11 positief. Deze laatstcn waren dus afkom-stig van onvoldoende verhitte grondstof. VII. Onderzoek van melk op tuberkelbacillen door middel van de caviaproer. 229 Monsters melk werden onderzocht op de eventucele aanwezigheid van tuber-kelbacillen ; -j- 80 c.M.3 melk en in eenige gevallen 2 x 80 c.M.3 werden gedurende20 min. gecentrifugeerd

met een snelheid van 4000 toeren per minuut. Het sedimenten een deel van ele room werd aan de binnen.schenkelvlakte bij een cavia in despieren ingespoten. Na 6 weken werden de proefdieren gedood en sectie verricht.Geen der proefdieren bleek te lijden aan tuberculose, zoodat dus in geen der mon-sters tuberkelbacillen konden worden aangetoond. VIII. Faeces ter onderzoek op typhus- en typhusachtige bacteri??n. 23 Monsters urine en faeces afkomstig van personeel van een hygi??nischenmelkstal werden onderzocht op de aanwezigheid van typhus- en tvphusachtigebacillen. In geen der monsters werden verdachte bacillen gevonden. Reincultuur van melkzuurbacteri??n (zuureel). Gedurende het afgeloopen jaar werden in hoofdzaak ter bestrijding van kaas-gebreken 20 2 liter reincultuur van melkzuurbacteri??n of zuursel verzonden Scheikundige Afdeeline. Ter onderzoek kwamen binnen 201

inzendingen, omvattende 221 monsters. De verrichte onderzoekingen waren als volgt in te eleelen : 79 toxicologischeonderzoekingen ; 49 onderzoekingen van voeelerstoffen op samenstelling en scha-delijkheid , 16 geheimmiddelen ; 56 monsters water ; 21 andere chemische onder-zoekingen. De toxicologische onderzoekingen betroffen maaginhoud of organen van dierenof restanten van voedsel ; onderzocht werd op lood, arsenicum, strychnine fos-forus en alkalo??den ; in 15 gevallen met positief resultaat. In voedermiddelen werden 15 maal schadelijke bestanddeelen aangetoond, nlricinus in cocosmeel en grond noten meel schimmel in voedermeel en blauwzuurin lijnmecl Van geheimmiddelen werd zooveel mogelijk de chemische samenstelling nagegaan. Het. water-onderzoek betrof : 9 monsters oppervlakte-water ; 4 monsters pomp-water ; 12 monsters putwater ; 1 monster leidingwater ; 2 monsters water,

waarvanoorsprong niet werd aangegeven. Deze 28 monsters werelen onderzocht met het oog op eventueele bruikbaarheidals cirinkwater voor vee. Een 24-tal monsters werd afgekeurd, w. o. ?Š?Šn wegens te hoog loodgehalte Verder werd ?Š?Šn monster water onderzocht met het oog op eventueele bruik-baarheid in het zuivelbedrijf ; het werd daartoe niet geschikt bevonden. In verband met een onderzoek, ingesteld naar de aanwezigheid van vrij chlootin zwemwater, hetwelk door toevoeging van chloorgas wordt gesteriliseerd, wer-den 27 watermonsters op het gehalte aan vrij chloor onderzocht. Daar bij de jodometrische bepaling van het vrije chloor aanwezige ferriverbin-dingen storend werken en bovendien deze methode, ook wat de gevoeligheid be-treft, niet aan ele eischen voldeed, werd de colorimetrische ortho-tolidine-methodetoegepast, welke is aangegeven in de Amerikaansche ,,Standard methods for

theexamination of water and sewage" en waarbij zeer goede resultaten werden ver-kregen. Uit het gelijktijdig ingestelde bacteriologisch onderzoek is gebleken, dat, inverband met het aantal bezoekers van dit zwembad de chlooreeiing zoodanig



??? moet zijn, dat het gehalte aan vrij chloor schommelt tusschen 0.4 en 0.5 m.gr.per liter water. Bij een zoodanig gehalte is het water voldoende steriel en verspreidt dit boven-dien geen hinderlijke reuk naar chloor. Door voortgezette chlooreering treden wel veranderingen op in het gehalteaan verschillende anorganische bestanddeelen ; het gehalte aan gebonden chloorneemt toe, evenals het ammoniak- en salpeterzuurgehalte, terwijl het bicarbonaat-gebalte afneemt. Deze optredende variaties kunnen echter niet als bezwarenworden aangemerkt, te meer daar een totale afwezigheid van nitrictcn op eenvoldoende oxydatie wijst. Andere chemische onderzoekingen : Onderzocht werden o. a. : 3 monsters levertraan, waarvan ?Š?Šn wegens te hoogen zuurgraad ondeugdelijkwerd bevonden ; verschillende surrogaten voor levertraan ; verschillende genees-middelen ; i buisje met een schapenwaschmiddel (bevat veel

arsenicum) ; 1 mon-ster mineraalzout ; dit bleek te bestaan uit een mengsel van calciumpbosphaat,magnesiumphosphaat en een weinig magnesiumperoxyd. Nog werd het volgende onderzoek gedaan : In verband met de vraag in hoeverre wilde konijnen gedood door blauwzuurgas,als gevolg van het inspuiten van calciumcyanide in de konijnenholen eventueelgevaar op zouden kunnen leveren voor den mensch, werd een onderzoek ingesteldnaar de hoeveelheid blauwzuur, welke aanwezig kan zijn in het lichaam van ko-nijnen, welke met dit middel vergiftigd zijn. Daar niet beschikt kon worden over dieren, welke in het veld op deze wijzewaren gedood, werd het onderzoek verricht met tamme konijnen, welke werdenblootgesteld aan het blauwzuurgas, dat zich ontwikkelt uit calciumcvanide ineen vochtige atmosfeer. De dieren werden daartoe geplaatst in een kist op stroo. waaronder in een kleinkistje met

geperforeerde deksel, op vochtige watten en droog filtreerpapier cal-ciumcyanide was gedaan. Het was op deze wijze uitgesloten, dat de dieren van hetcalciumcyanide konden eten. De kist, waarin liet konijn zich bevond, werd los afgedekt met een houten dek-sel, zoodat voldoende lucht kon toetreden, teneinde verstikking te voorkomen. Het eerste, op deze wijze gedoode konijn, woog ongeveer 2900 gram en is na15 minuten gestorven. Er was toen in de kist een duidelijk waarneembare hoeveel-heid blauwzuurgas aanwezig. De kist is daarna goed afgesloten en het doode konijnis daarin toen nog 24 uur gebleven alvorens nader te worden onderzocht Het tweede konijn woog ongeveer 7100 gram ; dit dier op gelijke wijze gedood,is eerst na 30 minuten gestorven Het is daarna onmiddellijk uit de kist genomenen voor het onderzoek afgeslacht. Daar moest worden aangenomen, dat in de cadavers slechts uiterst

geringehoeveelheden blauwzuur aanwezig zouden zijn, is de quantitatieve bepaling daar-van geschied door toepassing van de colorimetrische methode volgens Weehuizen. Bij de slachting der konijnen is n??ch aan de huid, n??ch aan het vleesch of aande inwendige organen een reuk van blauwzuur waargenomen. Bij de sectie zijn, behalve de verschijnselen van blauwzuurvergifitiging \'licht-rood gekleurd bloed) geen andere afwijkingen geconstateerd. Bepaald werd ds hoeveelheid blauwzuur, aanwezig in de huid in het vleesch,in de longen en in de lever. In het konijn, dat na het sterven nog 24 uur in de blauwzuur-atmosfeer wasgelaten, werd gevonden : a in het vleesch, geschat op 1500 gram : b. in de longen, wegende 20 gram : c in de lever, wegende 125 gram : d. in de huid met haar, wegende 555 gram : blauwzuur :0.300 m.g.0.075 m.g.0.250 m.g. sporen. In totaal dus : 0.625 m.g.



??? In liet konijn, dat onmiddellijk na het dooden werd onderzocht, werd gevonden : a. in het vleesch, geschat op 4000 gram : b. in de longen, wegende 16 gram : c. in de lever, wegende 136 gram : d. in de huid met haar, wegende 755 gram : In totaal dus : 3 849 m.g. Daar van konijnen slechts gegeten worden het vleesch en de lever en daar hetkonijn, hetwelk 24 uur in de blauwzuurgas-atmosfeer werd gelaten, 1500 gramrauw vleesch en 125 gram lever bevatte, werd hierin 0.55 m.g. blauwzuur of 0.338m g. p. K.G. aangetoond. In 4000 gram rauw vleesch en 136 gram lever van het konijn, hetwelk onmiddellijkna het dooden werd geslacht en onderzocht, was aanwezig 3.682 m.g. blauwzuurof 0.890 m.g per K.G. Van deze hoeveelheden blauwzuur zal bij de toebereiding nog een gedeeltealthans ontwijken. Op grond van dit onderzoek kan men niet aannemen, dat het nuttigen vandieren, met blauwzuurgas gedood,

noch onmiddellijk na het sterven, noch gerui-men tijd daarna, gevaar zal opleveren voor de gezondheid, daar de doodelijkedosis blauwzuur voor den mensch 1 m.g. per K.G. lichaamsgewicht bedraagt. Ten slotte werden nog onderzocht 45 monsters gesmolten reuzel op zu.verheidten opzichte van geraffineerd vet en op deugdelijkheid ; 41 monsters werdengoedgekeurd. REFERATEN Nederlandsch Indische Bladen voor Diergeneeskunde 1928. Deel 40. 4de aflevering. Ot ro Nieschulz : Zo??logische Bijdrage tot het Surraprobleem. Uit de Zo??logischeAfd. van het Veeartsenijk. Instituut te Buitenzorg. Directeur Dr. C. Bubberman). Verdere Sur ra overbrengingsproeven mei enkele Tabani den soort en op Sumatra. Eind 1927 bracht schrijver iÂ? maand op Sumatra\'s Westkust door om het surra-vraagstuk verder te bestudeeren. In het geheel werden 95 proeven genomen met1031 exemplaren van 14 verschillende

Tabaniden â€” 2 Chrysops- en 2 Haematopokasoorten, alle in het bosch en op het veld gevangen met behulp van surravrije buffels.Met 13 soorten waren de proeven in 59 gevallen positief. Als surradrager werden paarden gebruikt ; enkele malen slechts cavia\'s ; allealleen, indien ze sterk positief ( ) gcinfecteerd waren ; als proefdieren paar-den, apen en hoofdzakelijk cavia\'s. Bij het experimenteeren gebruikte schrijver een uitneembare paardenstal 2 bij 2 bij 2 M. met zijwanden van vliegengaas. De observatietijd werd, bij negatief verloop, bij het paard gesteld op 3 weken,voor apen op 1 maand en voor cavia\'s op 2 maanden. In het geheel verkreeg schrijver ?¨n op Java ?¨n op Sumatra met 17 Tabanu-, 3 Chrysops- en 4 Haematopotasoorten een positief resultaat. Hij komt tot de volgende conclusies : Alle tabanidensoorten kunnen zeer waarschijnlijk als Surrabesmetters wordenbeschouwd. Bij directe overbrenging

gelukt de infectie met alle Tabanussoortenzeer gemakkelijk. Waarschijnlijk kunnen de meeste Tabanussoorten nog na 3 uurde ziekte overbrengen ; een gedeelte is na 6 uur nog daartoe in staat. Met verschil-lende soorten laten zich vrij gemakkelijk verscheidene proefdieren achter elkanderbesmetten. De kans bestaat, dat eenige Tabanussoorten gemakkelijker de ziekteoverbrengen dan andere. Voor het verloop van de verschillende proeven verwijs ik naar de oorspronkelijkewerken van den schrijver. blauwzuur : 3.600 m.g.0.016 m.g.0.082 m.g.o.151 m.g.



??? Bloedonderzoek bij onze huisdieren. Dr. J. H. van den Berg : Lezing te Djocja-karta 30 Maart 1928. Schrijver wijst erop. hoe na <le ontdekking van het malaria plasmodium doorLeveran het bloedonderzoek is toegenomen, vooral na de invoering van het voor-werpglaspraeparaat en de Romanowsky-Giemsakleuring, later de nog vereenvou-digde methode Kiewit de Jonge. Een r?Šsum?Š door Collega Dr. Witkamp dirhaemologische symptonen van piroplasmose bij den hond, zooals beschreven isdoor Wright, Strickland en anderen, gaf van den Berg aanleiding het bloedbeeldvan piroplasmose vast te leggen ; door combinatie van dit beeld en de verschillendeklinische symptonen kon hij de diagnose : Proplasmose stellen, zonder dat devaak zeer moeilijk te vinden parasiet werd aangetoond. De diagnose werd steedsna de sectie bevestigd door uitstrijkpraeparaten van de inwendige organen. Het bloedbeeld is als

volgt : Haemoglobinegehalte 17 a 30 haemometergradenvan Sahli ; aantal witte bloedlichaampjes 4â€”8 maal vermeerderd. Deze vermeer-dering bestaat voor 75â€”90 % uit neutrophiele leucocyten, de rest, behalve eenenkele eosinophiele cel, uit lymphocyten. In absolute waarde uitgerekend is hetaantal lymphocyten als groote regel niet veranderd. Er zijn zeer vele straafkernigeneutrophiele leucocyten. Men ziet tevens sterke bloeddestructie. De verminderingvan de erythrocyten kan 750.000 per 24 uur per m.m3. bedragen. Bij dat bloed-beeld is de prognose infausta. Bij differentiaal-diagnose tusschen saccharumycose en malleus is het bloedonder-zoek ook van gewicht. Bij malleus vond schrijver hyperlcuccytosis, in hoofdzaakvan de neutrophiele leucocyten ; bij saecharomycose niet. Deze onderzoekingenzijn nog niet be??indigd. De gebruikte methoden van haemoglobinebepaling zijn die van Gowers, Sahlien

Eallquist. Schrijver geeft aan nauwkeurig de methode van Sahli te volgen, d.w.z. dat menprecies 1 minuut na de bijeenvoeging van bloed en zoutzuur, het mengsel metwater verdunnen moet tot de kleur van de standaard-oplossing van zoutzurenhaematine van Sahli. Wijkt men van die techniek af, krijgt men last van : het phaenomeen van Sta??bli,het z.g. nachdunkeln ; de oplossing van bloed wordt door staan donkerder. Van den Berg toonde dit verschijnsel ook aan bij paardenbloed. Hij conclu-deert : alleen opgaven omtrent liet normale haemoglobinegehalte, welke gepaard gaanvan een mededeeling, hoe het onderzoek met den H.b. meter van Sahli is verricht zijnals wetenschappelijk materiaal bruikbaar. Hij onderzocht verder het bloed van 163 Australische ruinen en 87 merries ;het haemoglobinegehalte bedraagt in Indie voor ruinen 53 71, voor merries54 â€”72 haemometergraden. Oudere dieren hebben een

hooger Hg. gehalte danjongere, echter een kleiner getal roode bloedlichaampjes. Met de telkamer van Alferow B??rker werden roode en witte bloedlichaampjesgeteld. Voor de leucocyten-formule werd gekleurd volgens Giemsa of Kiewit deJonge ; minstens 200 cellen werden gedifferenti??erd. Het bloed van paarden in Ned.-Indi?? heeft dezelfde samenstelling als dat vanpaarden in gematigd klimaat. In veneus bloed vindt men 1000â€”2000 leucocytenmeer dan in het periphere bloed. Bij publicatie van onderzoekingen moet men dussteeds opgeven, vanwaar men het bloed genomen heeft. Kwikzilverjoodkalium tegen Piroplasmose M. Soetisno. Mededeeling uit depraktijk. Een Friesch-Hollandsche stier werd behandeld ; het recept van A. Trepacev. R. Hydrarg. byod. rubri 3, Jodeti kalici 3, 3, Chloras, natric, 1.3, Apua destill,330. â€” en hiervan werden om de 10 of 12 dagen 10 c.c. M3 intramusculair inge-spoten. Het

succes was onbevredigend daar de temperatuur hoog bleef en meer-malen parasieten in het bloed konden worden aangetoond. M. Soetisno gaf slechtseen dosis van 10 c.c., daar het dier nog jong was en er slecht uitzag en hij bangwas voor de overgevoeligheid voor kwik.



??? Trepacev behandelde 360 paarden en 15 runderen ; genas alle runderen en351 paarden. M. Soetisno wil het middel niet meer toepassen. Hij gaf op het eind een inspuitingmet 100 c.c. van 1 % trypaanblauw intramusculair. Daarna werden geen parasie-ten meer gevonden. Ervaringen inzake de Naganol-Atoxyl behandeling van Surra in het ressort Se-marang. Dr. W. Treffers en M. Roesli. Sinds Juli 1925 werden in het ressort Semarang 107 surra-paarden behandeldmet 3 gram naganol intraveneus en 3 gram atoxyl subcutaan of intraveneus. Dedieren bleven onder controle. Slechts 5 maal werden voor de 2de maal parasietengevonden, 3 maal in nog ge??nfecteerde stallen (nieuwe infectie?) 1 maal 3 maandenna de behandeling en 1 maal 2 maanden na de behandeling. Dit laatste paard stierf, de andere genazen. In het geheel stierven aan surra13 stuks, waaronder de laatste recidivist. Een paard wurdt als

genezen beschouwd, als het na 12 maanden controle nogvrij van surra is. Voor de statistiek komen dusdoende slechts 51 paarden in aan-merking. Hiervan genazen er 38, alzoo 74.5 %. Uit de lijsten blijkt echter, dat na 3 maanden geen sterfgeval meer voorkomtaan surra. Het controle-tijdperk, bepaald op 3 maanden, levert een herstelper-centage van 87.9 %. Tot nog toe is niet uit te maken, of een dier te laat behandeld wordt. Soms ge-nezen schijnbaar zwaar zieke dieren, terwijl ook soms schijnbaar pas aangetastedieren sterven. Als prophylactische voorbehandeling werd in Juli 1926 bij 33 paarden 1 gramNaganol ingespoten ; de 7 zieke dieren werden als gewoon behandeld. De ziektebleef heerschen. In Februari 1927 werden alle dieren met de volledige naganol-atoxyl dosis ingespoten. Er kwam nu geen surra meer voor. In een anderen stal werden 3 gram naganol prophylactisch ingespoten. De ziektebleef.

Na behandeling van naganol en atoxyl in curatieve dosis is niets meer ge-constateerd. Het komt schrijver voor, dat bij prophylactische behandeling metalleen naganol er gevaar bestaat, voor verlenging der incubatietijd of het kweekenvan occulte surra. Schrijver komt tot de volgende conclusies :ie. De surra-behandeling bij paarden met naganol en atoxyl geeft 87 % genees-kans. 2e. Is een paard 3 maanden na de behandeling gezond, dan kan het hersteld ver-klaard worden. 3e. Als prophylactische behandeling mag alleen de curatieve toegepast worden.4e. Het groote succes der behandeling leidt vanzelf tot geregeld rapporteeren vanzieke dieren. 5c. Fr wordt meer verspreidingsgevaar voorkomen door het voordeel van het geregeld rapporteeren, dan er ontstaat door de z.g. recidiven.6e. Bij behandeling van surra bij een hiertegen reeds behandeld paard moet debehandeling herhaald worden. In een noot schrijft

de Redactie, dat zij Dr. C. Bubberman gevraagd heeft omdit onderwerp in beschouwing te willen nemen, vooral met het oog op de verstrek-kende conclusies van de schrijvers. De toepassingen van Naganol bij de Surra van het paard. Dr. C. Bubberman. Bubberman geeft critiek op het voorafgaande artikel en vindt de samenstellingder tabellen met ruim 87 % herstel wel wat optimistisch, daar er onder de paardendie na 3 maanden om verschillende redenen zijn afgeschreven (niet meer in contr?´le,nog in controle, gestorven of afgemaakt wegens andere ziekten, verkocht) ook nogrecidivisten kunnen zijn geweest, die bij de niet dagelijksch verrichte controleaan de aandacht ontsnapten. Schrijver geeft toe, dat de periode van 3 maanden voor de naganol-atoxyl thera-pie : 3 gram ? ?  per 150 Kg. lichaamsgewicht voldoende is te achten, ofschoon de tijdwel wat krap genomen is.



??? Schrijver zelf verrichtte met Douwes en van Bergen proeven met naganol-atoxyl. (Bladen v. Diergeneeskunde, Deel 38, pag. 58) maar, zelfs gecompleteerdmet een dosis tartarus emeticus, recidiveerde paard No. 609. Volgens Edwards vormt het aanwezig zijn der parasieten in het centrale zenuw-stelsel op het oogcnblik der behandeling mede een factor in het succes der behan-deling, misschien de allerbelangrijkste, welke de kans op sterilisatie be??nvloedt. De intrede van de parasiet in het zenuwstelsel is niet aan vaste regels gebonden ;kan b.v. reeds in het begin der ziekte gebeuren, en het moeilijk diffundeerbaremiddel naganol bereikt de trypanosomen daar niet. Recidieve kan dan optredenmet als beeld re??nfectie van de bloedbaan of paralytische symptomen met constantnegatief bloedbceld. Daarom is Bubberman niet tevreden met de eenvoudige be-handelingsmethode van Treffers en Roesli en geeft

de methode Edwards aan(Memoirs of the Department of Agriculture in India, Veterinary Service Vol IVNo I, 1928). Hierbij wordt naganol intraveneus en intrathecaal (tusschen dehersenvliezen) toegediend, zoodat tegelijk met het bloed het cerebro-spinaalvochtwordt gesteriliseerd. De intrathecale methode bestaat uit een serie van 5 injecties, nl. simultaan ?Š?Šnintraveneuze injectie van 5 gram naganol per 450 K.G. lichaamsgewicht (50 c.c.van 10 % solutie), ?Š?Šn intrathecaal (in de atlanto-occipitalc ruimte) van 0,02 per450 K.G. (20 c.c. van 0.1 % solutie) ; na 15 dagen een intrathecale inspuiting in dezelfde dosis : na nogmaals 15 dagen weder een simultaan injectie als No. 1. Bij niet al te ver voortgeschreden gevallen biedt deze methode de hoogste ge-nezingskans. Met haar omslachtigheid en niet zoo gemakkelijke techniek is zijmisschien echter alleen toepasselijk bij dure paarden. (Zij schijnt mij lastig toete

passen in de practijk. Ref). Conclusie 3 van Treffers en Roesli bestrijdt Bubberman alweer door te wijzenop het onvoldoende vooronderzoek der prophylactisch behandelde dieren en hijgaat net acceiord met het idee de curatieve dosis te nemen voor prophylac-tische voorbehandeling. Gelukkig schrijft Bubberman zelf : wil men 0111 practische redenen de voeir-contr??le uitschakelen en bij het eerste stalonderzoek alle bij dat onderzoek nietpositieve paarden voor alle zekerheid maar niet een curatieve dosis inspuiten,dan is (lat een heel andere kwestie, welke echter buiten het wezen eler prophylaxisomgaat. (Ik voor mij denk, dat de practicus de ziekte in den kortst mogclijkentijd moet genezen en wanneer hij dat 1111 eloen kan eloor het inspuiten van eencuratieve dosis aan zieken en gezonden (indien ongevaarlijk) dan doet hij elat.Verdrijving van de ziekte is voor de praktijk hoofdzaak en wanneer elc methodesucces

heeft, is ze goed, ook al is ze niet zuiver wetenschappelijk. Ref.) Bubbermanhecht zelf Wel aan naganol-voorbehandeling: kleine dosis niet korte intervallen:i gram per 450 K.G. lichaamsgewicht 0111 de 14 elagen (eveneens methode Edwards). De ode conclusie treft Bubberman zeer ; deze slaat op elc 5 gevallen met reci-dieve, waarvan 4 genazen, door Treffers en Roesli behandeld. Misschien liaelhier herinfectie plaats gehad. Het is Bubberman neig nexiit gelukt een echte reci-divist te genezen ; daarom gelooft ook hij hier liever aan herinfectie. In Ned.-Indi?? voorkomende Pluimveeziekten. Dr. W. K. I\'icard. (Uit de afdeelingPluimveeziekten van lie-t Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorg, l)ir. Dr. C.Bubberman). Leucaemie van de kip, Leucaemia gallinarum. Ook in Ineli?? komt leucaemie voeir. Gedurende een tijelpcrk van 18 maandenwerd deze ziekte 8 maal bij sectie op Oio kippencadavers aangetroffen.

Zoowelele lymphatische als de myeloide leucaemie werd aangetroffen, de laatste lijkt opmultipele sarcomatose. Bij de lymphatische leucaemie vindt incn een enorme eliffuse vergrooting vanele lever, welke lichtgeel tot grauwbruin van kleur en broos van consistentie is,niet neiging tot scheuring, met talrijke gerstkorrel - tot erwtgroote grauwwitte



??? vlekken en verhevenheden ; meestal vergrootte milt en nieren en gezwollen darm-slijmvlies met een aantal intra- of subsereus gelegen knobbeltjes. Het dier vertoont gedurende het leven een progressieve anaemie, met het speci-fieke bloedbeeld daarvan. Bij de myeloide leucaemie krijgt men liet beeld vanmultipele sarcomatose : men vindt in de parenchymateuze organen een aantalomschreven haarden van geelwitte kleur, spckachtig op doorsnede, van erw t-tot kastanje grootte. Gedurende het leven constateert men geen anaemie, een vol-maakte gezondheid en geen of zeer geringe wijziging van het bloedbeeld. Kortvoor het einde treden in beide gevallen verlammingstoestanden in. Taeniasis nodularis. Lintwormziekte komt veel voor. Vooral bij jonge dierenkunnen ernstige gezondheidsstoornissen optreden : anaemie, vermagering, lichaams-zwakte. en nerveuze storingen ; symptomen terug te brengen

tot onttrekken vanvoedende bestanddeelen en tot den invloed van wormtoxinen. Oudere dieren hebbenmeestal slechts enkele exemplaren en schijnen daarvan niet te lijden. Koppelsmet wormziekte zien er treurig uit : de kippen zijn loom, hebben doffe bevederingen lijden aan diarrliee, welke vaak met bloed en slijm vermengd is. Gapen is eentypisch verschijnsel. Een soort, de Davainea telragetia, veroorzaakt karakteristieke veranderingenin den darmwand. De worm wordt 90â€”200 m.M. lang, is 1.5 â€”3n1.il. breed, heefteen kleine vierhoekige kop en een rostrellum met 200 haken. De laatste leden zijnvierhoekig van vorm. De finnen leven in kleine slakken. Zij komt ook veel voorin Itali?? en Hongarije. Bijna altijd werd ze in Indi?? bij sectie gevonden, vooral bijde kampongkip). Men ziet uitwendig den geheelen darmwand bezaaid met gerst-korrel â€” tot erwtgroote knobbels. Bij insnijding vindt men een

geelgroene necro-tische weefselmassa, vaak gepaard metetterophooping. Op het slijmvlies vindt menvaak knobbeltjes, die dikwijls naar binnen doorbreken. Als therapie schrijft Picard het volgende voor : Dcor het ochtendvoer van100 kippen wordt J pond glauberzout gemengd, opgelost in warm water. Twee uurdaarna worden de kippen uit de hand gevoerd met vkeschballetjes, waardoorfijngestampte pinangnoot (areca eatcchu). Voor 15â€”20 kippen wordt ?Š?Šn nootgebruikt. Na 1 week wordt de kuur herhaald. Gedurende de kuur worden de kippenopgehokt. Het hok dient daarna grondig gereinigd te worden met heete soda-oplossing. Eendenfokkerij op Bali. Extracten uit de Maand en Jaarverslagen der Gouverne-mentsveeartsen. No. 48. H. G. van Waveeen. Deze methode van fokken geschiedt door Chineezen. Zij leggen de eieren incylindrische bamboekorven van ^ A M. diameter en ^ 70 c.M. diep Van

binnenzijn deze beplakt met krantenpapier. Hierin worden de eieren gelegd in lagen meteen stuk jutezak er tusschen. In een korf zijn 500 -700 eieren, die dagelijks 5 of6 maal gekeerd worden. Tusschen de korven, die 4 tot 6 in getal in een soort toonbank geplaatst zijn,wordt dedek, doppen van rijst, gestrooid (als warmteverwekker). De eieren worden geselecteerd. Na 1 dag heeft tegen het licht van een petroleumlamp weer selectie plaats, de vrucht is dan een zwarte vlek als een katjangboon. Na 5 dagen is er nog eens selectie. Na 27 dagen zijn de eieren bebroed. De laatste dagen worden de eieren op zakkengeplaatst, afgedekt met jute zakken, tot de kuikens uitkomen. De Baliers drukken bij aankoop in de genitaalstreek, ten einde den penis uit testulpen ; ook letten ze op stemgeluid. Dit soort broederij wordt uitsluitend door Chineezen uitgeoefend, ook op Siinia-tra\'s Oostkust en op Penang. (Het was

vroeger altijd een aardig gezicht \'s morgens te Medan op liet stationde groote korven te zien aankomen, van Penang na een zeereis van een nacht.Soms waren die dan voor de helft gevuld met kuikentjes en voor de andere meteieren. Ieder oogenblik zag men dan een nieuw kuikentje voor den dag komen. Ref. Breedveld.



??? ZIEKTEN VAN VARKENS. Hog Cholera in the Young Pig. Journ. of the Am. Vet. Med. Association, Mei 1928. Bennek heeft verleden herfst in de jaarvergadering van de Am. Vet. Med. Ass.eene lezing gehouden over pest van jonge varkens. In streken, waar pest veel voorkomt is B. voorstander van preventieve entingen wel eene simullune enting van viius en scrum beide. Hij is van meening, dathiermede in sommige streken zeer goede resultaten zijn bereikt. Uit het debat, dat op deze lezing volgde, bleek dat niet alle aanwezigen evenenthousiast waren. Dr. Birch deelde mede, dat hij vanaf 1910 een groot aantalentingen heeft kunnen volgen. De jonge varkens werden ge??nt enkele weken nahet spenen, maar weldra bleek, dat er vele biggen reeds ziek werden v????r dien tijd.Deze dieren werden toen behandeld met scrum alleen, omdat hij meende (en ookDr. Dorset deelt die meening) dat de simultaan-enting

gevaarlijk is. Ondervindingenin de laatste jaren hebben bewezen, dat eene beproefde methode van enting ompest te voorkomen nog niet bestaat. Op dezelfde vergadering sprak Dr. Dorset over ,,varkenspestbestrijding en dedierenarts". Dorset is eveneens van oordeel, dat alleen met preventieve enting men cr nogniet is. Hij heeft meer het oog op eene georganiseerde bestrijding, waarbij o.a.bepalingen betreffende ontsmetting van vervoermiddelen in het leven wordengeroepen. Het federaal gouvernement dient dan samen te werken met de afzonder-lijke staten. Den practiseerden veearts geeft hij den raad om vooral het oog gevestigd tehouden op de werkelijke bestrijding van de varkenspest in het algemeen en nietslechts alleen op het beginsel om maar veel te enten. Bij de discussie, die op de rede volgde, merkte Dr. Ash nog op, dat hij lang inde meening had verkeerd, dat de jonge varkens, zoolang zij nog bij

de zeug waren,niet door de pest zouden worden aangetast. Maar in 1926 zag hij de ziekte reedsoptreden bij twee weken oude biggen. Vogeltuberkelinfectie bij varkens (D. T. W. N o. 42)- Kokkic;kr heeft hieromtrent al eerder gepubliceerd. Hetbetrof 4 varkens. Een ervan werd intraveneus ingespoten, terwijl een tweede doormiddel van eene slokdarmsonde tuberkelbacillen van vogels werden ingegeven.De beiele anderen werden aan natuurlijke besmetting blootgesteld. Alles metpositief resultaat, wel een bewijs hce gevoelig varkens voor elen vogeltuberkelbacilzijn. Alleen varken No. 2 vertoonde ziekteverschijnselen en bleek later lijdendete zijn geweest aan viruspest : Bij histologisch onderzoek bleek het weefsel zeer veel tuberkelbacillen te be-vatten, vooral propria en submucosa van dunne en dikke darm en de lymphklieren,welke het beeld vertoonden van grootcellige, tuberculeuze hyperplasie. In de longen(die

pneumonische verschijnselen vertoonden) waren zeer vele plekjes met epithe-lo??ele en reuzencellen met talrijke tuberkelbacillen. Hieruit blijkt dus, dat bij varkens, met een of andere ziekte behebt. infectie metvogeltuberculose tot eene algemeene tuberculose kan leiden, terwijl dit bij overigensgezonde dieren niet het geval is. Voederproef bij varkens met wei- en karnemelk afkomstig van melk van een melk-fabriek met Dauerpasteurisation. (I). T. W. 1928, No. 40, blz. 663, Pr??scholdt). De proef duurde van 9-- ir maanden en de varkens kregen in dien tijd gemid-deld 4500 Liter wei- of karnemelk per stuk. Omdat de melk soms zuur was, werdniet altijd al het aangevoerde onderworpen aan de dauerpasteurisierung. Daardoorwerd de proef minder betrouwbaar. Pr??scholdt, van wien deze medeelecling is,meent echter, dat men op grond van deze in ele praktijk genomen proef geen slechtenindruk krijgt van de waarde

der Dauerpasteurisierung. Na voedering van kunstmatig ge??nfecteerde afgeroomde melk, welke 0.5â€”1 %tubercelbacillen houdende melk bevatte, en die 135 dagen larg met 4C0 L. per stuktoegedienel werd, waren alle drie varkens (100 %) tuberculeus. Van 10 varkens,die in ele proefstallen met gewone afgeroomde melk van de melkinrichting 147â€”



??? 28i dagen lang met 378 -698 E. por stuk gevoederd werden, werden bij slachting80 % tuberculeus bevonden. Van 82 varkens, gevoederd op dezelfde wijze, maar waarbij de melk aan eenDauerpasteurisierung onderworpen was geweest, was 15,85 "0 tuberculeus. Ditcijfer is nog te hoog, ook nog bij eene andere groep van 298 varkens, die bij slach-ting voor 9% tuberculeus werd bevonden. Het onbevredigende resultaat werdgeweten aan het feit, dat het registreerapparaat li maand lang buiten functiewas en soms rauwe karnemelk gevoerd werd. Na deze ontdekking, waardoor aan de proef ve.\'l van hare waarde werd ontnomen,werd nog aan eene groep van 35 varkens goed gecontroleerde, door dauerpasteuri-sierung behandelde wei gevoerd gedurende 9â€”10 maanden. De dieren kregen daar-door per stuk in dien tijd ongev. 4000â€”4500 1.. wei en bij slachting bleek nu slechts3 % (\' varken) tuberculeus te

zijn. Volgens de temperatuurkurve werd de melkgedurenden deze 10 maanden verhit tot 60 a 65 graden. Het staat niet zeker vast,of het eene tuberculeuze varken van deze proef, ook niet anders dan door voedingkan zijn besmet. De proeven zijn dus niet heelemaal onberispelijk genomen, maar er is dan tochuit gebleken, dat bij verhitting tot bovengenoemde temperatuur de varkenstuber-culose van 80 tot 3 % is gereduceerd. Haemorrhagische Septicaemie bij varkens. (Journ. Americ. Vet. Med. Ass.Dec. 1928) Barnes en Brueckner van het Bureau of Animal. Industry Harrisburg makenvooraf de opmerking dat de bacteriegroep, welke bovengenoemde ziekte opwektin hare verschillende vormen, in den regel pathogeen is voor konijnen, maar dathet dikwijls niet gelukt <le ziekte kunstmatig bij grootere huisdieren op te wekken.Alleen de bekende ..buffelstam" schijnt dit te doen. Betreffende een optreden dezer ziekte

bij varkens vermelden zij, dat 7 zeugenop een nieuw terrein 68 biggen wierpen, waaronder eene ziekte uitbrak toen zeongeveer 5 weken oud waren, 50 van de 68 biggen stierven, vele ervan binnen 24uren. De verschijnselen bestonden in temperatuurverhooging en depressie. Krwerd een zieke big opgezonden naar het laboratorium, waar werd geconstateerd:temp. tot 41.6Â° C.. nevenverschijnselen, spiertrekkingen, neusuitvloeiingen, con-junctivitis en tranen. Bij de Sectie werd gevonden : bloedingen onder de milt-kapsel, oppervlakkige necrose in pliarynx en larynx, pneumonische haarden inlongen, gezwollen lever, petcchien op de nieren. Er werd eene emulsie gemaakt van materiaal uit de pliarynx, env an lever, longenmilt en hartbloed. Drie konijnen ingespoten respectievelijk met 1,2 en 3 c.c. stiervenbinnen 24 uren. Microsc-preparaten vertoonden duidelijk de bacteri??n van de groepder haemorrhagische

septicaemie ; culturen eveneens. Op 13 Mrt. werden een schaap en een varken (63 pond) subcutaan ingespotenmet 4 cc. en een lam met 2 cc. van eene emulsie van de long van de big. Het schaap stierf den 20sten, het lam den 1 yden .Mrt. Beiden vertoonden bijde sectie bloedingen in verschillende organen enz. Konijnen, wederom ingespotenmet eene emulsie van de long van het lam, stierven aan haemorrhagische septi-caemie. Behalve het genoemde varken, werd er ook nog een kleiner (30 pond) ingespoten,maar geen dezer dieren vertoonde verschijnselen. Zij werden 2 weken in observatiegehouden, ook met het oog op eene mogelijke combinatie met viruspest, maarbleven gezond. Een ervan later ingespoten met pestvirus stierf na 14 dagen. â€žBlutfleckenkrankheit" bij een varken. ( Wintersberger, Wiener Tierarztl. Monatsheft 1928. Heft 15. blz. 663). Glasser zegt van deze ziekte, in zijn bekend

handboek, dat zij ,,jetzt eine ver-haltnissmassig seltene Kiankheitist". Zij komt steeds sporadisch voor en G. ondet-scheidt eene acute en eene chronische vorm. Bij de acute vorm treder. onverwacht multipele bloedingen op in de huid. Somsontstaan werkelijke bloedblazen ; het vasthouden van been of oor kan aanleidinggeven tot omvangrijke bloedingen.



??? Bij de chronische vorm zijn de dieren eerst minder opgewekt, vertoonen mindereetlust, en daarentegen meer dorstgevoel. Na eenigen tijd ziet men dan oedema-teuze plekken en bloedingen in de huid ontstaan. Op sommige plekken kan mende borstels gemakkelijk uittrekken en aan den haarwortel hangt dan veelal eendruppel donker bloed (Borstenfaule). Tandvleesch gezwollen en rood (scorbut),bloedt gemakkelijk en vertoont nog al eens erosies en zweertjes. De mondholte ruiktonaangenaam, tanden raken los. De dieren worden anaemisch, zijn vermoeid, rakensoms verlamd aan-het achterstel en sterven, wanneer geene noodslachting geschiedt. Bij de sectie blijkt, dat de bloedingen zich niet alleen bepalen tot huid en mond-slijmvlies ; ook de inwendige organen vertoonen deze verschijnselen. Bij de acutevorm zijn de lymphklieren meer gezwollen dan bij de chronische. De oorzaakis tot nu toe onbekend.

Wintersberger beschrijft nu een geval bij een varken van 45 kilo met eensnel verloop en eenigszins afwijkende verschijnselen. Het bacteriologisch onderzoekna de sectie was negatief. â€žGibt es eine chronische Viruspest ?" Tierarztl. Rundschau 1928. No. 52/53. Onder dezen titel schrijft Prieuwe een lang artikel in de T. R. Hij is hetniet eens met GlaSSER, Nusshag en andere, die meenen, dat de viruspestook een chronisch verloop kan hebben, en zegt : ,,de viruspest is eene haemorr-hagische septicaemie en verloopt als zoodanig steeds acuut (of per acuut). Wanneereene op pest gelijkende ziekte in een varkenskoppel een chronisch verloop neemt,dan is dit een bewijs, dat het geen viruspest is, maar iets anders". In het begin, zegt Prieuwe is de vlekziekte-septicaemie niet te onderscheidenvan de viruspest-scpticaemie. F.11 wanneer de dierenarts in de praktijk directeen besluit moet nemen is hier het

,,Mengserum van Nusshag voor vlekziekteen viruspest eene uitkomst. Van eene medicamenteuse behandeling van viruspestwil P. niet weten ; die zou alleen te bestrijden zijn met eene tijdige enting. In zware gevallen is slachten de eenige goede bestrijdingswijze, bij lichte gevallenkan men serum aanwenden, de nog gezonde varkens kunnen met scrum en virusworden behandeld. Moeilijker wordt het wanneer de viruspest gecompliceerd ismet andere ziekten. Volgens GlXsser verloopt de paratyphus der varkens met diarrhee. P. meentdaarentegen, dat een zuivere paratypheuse ziekte, waarbij diphtherische veran-deringen van het darmslijmvlies optreden, nooit gepaard gaat met diarrhee.Wanneer men dit verschijnsel wel ziet, dan bestaat er eene menginfectic, b.v.met coli. Volgens P. speelt de paratypheuse darmaandoening bij jonge varkenseen veel grootere rol dan de viruspest, vooral door de grootere

verbreiding. Dediertjes krijgen een ,,uitslag" en de varkensfokker wasclit ze nu, voor ze naarde markt gaan met zeep, petroleum of kalkwater. Zoo worden soms 3 a 4 maandenoude biggen verkocht als zijnde 6 a 8 weken. Bij den nieuwen eigenaar komt weldrahet exantheem terug en P. zegt, dat hij herhaaldelijk zulke pati??ntjes ziet. Wanneerde longen niet zijn aangetast, heeft hij hierbij veel succes met eene chinosolbehan-deling, zoowel in- als uitwendig. Tot staving van zijne meening geeft P. dan enkele gevallen uit zijn praktijken herhaalt dan : de gevallen totnutoe als chronische viruspest aangeduid zijnniet anders dan zelfstandige, infectieuse enteritiden waarbij de paratyphus en hunnaziekten een hoofdrol speelt. En wanneer nu beweerd wordt, dat de viruspestvooral als chronische pest in zulke stallen optreedt, waar ze vroeger acuut hcerschte,omdat die viruspest latent in die stallen blijft, dan zegt P., dat niet de

viruspestlatent en in zulke stallen heerscht, maar dat veeleer de â€žbacillaire" pest, de para-typhus met hare â€žmenginfecties", latent heerscht. Voor een speciale therapie is het van groote beteekenis of er werkelijk eenechronische viruspestvorm bestaat. P. meent, â€ždat de acute viruspest septicaemiedoor passieve en actieve viruspestserumenting of door simultaanenting heel goedte bestrijden is, maar enting van viruspestserum, wanneer geen viruspest aanwezigis, moet zonder resultaat zijn\' .



??? Eene besmettelijke ziekte van het varken door eene enterococcus. (Van der Heyden en de Sain?? Moulin), Journ. Am. Vet. Med. Ass. 1928 Sept.). De enterococcus is een normale saprophyt van den digestietractus hij menschen dier (mond, neus, pharynx en verder) en is o.a. aangegeven onder de namen :Streptococcus iacticus, S. faecalis, Micrococcus ovalis etc. Verschillende onderzoekers hebben bij het varken streptococceninfectie aan-getoond . Bovengenoemd geval betrof een varken van ongeveer twee maanden. Bij desectie werd gevonden : huid licht gevlekt, conjunctivitis, adhaesieu pleuritis hepa-tisatie van de rechter voorkwab van de long, leverdegeneratie, oppervlakkigeontsteking van de darmen. Aanvankelijk was de diagnose pest gemaakt, maar deaangelegde culturen wezen op de aanwezigheid van een streptococcus, die goedgroeide op de gewone voedingsbodems. Inspuiting van

streptococcenvaccin bijde andere varkens had goede resultaten. The occurence of the Swine Kidney worm (Stephanurus dentatus) in the urinarybladder and ureters of the host animal. In de November afl. van het Journal of the Am. Vet. Med. Ass. 1928 schrijftNighbert over het voorkomen van wormen in de ureteren en pisblaas van varkens.De nieren en meer speciaal de â€žnierstreek" vormen de plaats, waar de mannelijkeen de vrouwelijke worm paren. De eieren worden gedeponeerd in de holten, waarinde wormen zich bevinden en de eieren passeeren door spleten naar de ureteren ofhet nierbekken, verder naar de pisblaas en komen met de urine naar buiten. Krheerscht eene onzekerheid nog op dit terrein. Volgens de ervaring van den schrijverwerden doode wormen of deelen ervan zelden aangetroffen. Bij het onderzoek van urine van varkens op de aanwezigheid van ,,nierworm-eieren" werden de

volgende waarnemingen genoteerd : Den i?? Aug. 1926 werdvan een oude, magere zeug urine uit de blaas genomen. De urine was vlokkig. Eendeel van de meer heldere urine vertoonde microscopisch slechts weinig eieren,terwijl in het meer troebele gedeelte een groot aantal werd gevonden. De onderstelaag bevatte een aantal fragmenten van de wormen zelf. In Juli 1928 werd bij de sectie van een elf maanden oude zeug een volwassenâ€žnierworm" in het linnen van de ureter gevonden. Dit varken vertoonde de aan-wezigheid van de worm in de nieren, het niervet en in de lever. Uit deze twee gevallen blijkt dus, dat de worm, evenals de eieren ervan, somshaar plaats in de nieren en het niervet verlaten en naar buiten treden langs deurinewegen. Of dit de normale gang van zaken is nadat de wormen afgestorvenzijn zal nog nader onderzocht moeten worden. De levensduur der vlekziektebacillen en

hunne verschillende virulentie onderverschillende verhoudingen. B. T. VV. 7 December 1928 K. Helm. (Veterinarabteilung des Reichsgesundheitsamtes, Zweigstatte Dahlem)zegt, dat men in gevallen, waarbij de preventieve enting volgens I.orenz geengoed succes opleverde, men de schuld wel eens heeft geworpen op de kuituur,welke te oud zou geweest zijn. Hieromtrent heeft hij nu proeven genomen, waarbij hij 10 verschillende stam-men bezigde. Bij M. B. van 25 Juli r925 is in Duitschland aangegeven, dat debuisjes met vlekziektekulturen een opschrift moeten hebben, waarop de dagvan bereiding is aangegeven en waarbij de opmerking behoort, dat de betreffendecultuur binnen 4 weken moet worden aangewend. Aan het slot van zijne onderzoekingen komt nu Helm tot deze conclusie : â€žVlek-ziektebacillen in bouillonkulturen kunnen maanden-, zelfs over een jaar langlevensvatbaar, en zelfs virulent

blijven." In het algemeen zou het dus mogelijkzijndie termijn van vier weken wat ruimer te tellen. Bij de besprekeing van ditonderwerp in den Rijksgezondheidsraad was men echter van meening, dat om ver-schillende redenen eene beperking van den ouderdom der culturen, zooals diein de praktijk der simultaanenting worden aangewend, tot 4 weken gewenscht is. Opm. : De vlekziekteculturen, zooals die door de Rijksseruminrichting wordenafgegeven, dienen volgens het voorschrift binnen ongeveer 8 dagen te wordengebruikt. Deze termijn is gekozen omdat proexen aldaar hebben geleerd, dat vlek-ziektebacillen, aan daglicht blootgesteld, in 14 dagen kunnen afsterven. B.



??? ZIEKTEN VAN KONIJNEN. Rabbits parasites and diseases. Het U. S. Department of Agrieulture zendt als Farmers\' Bulletin No. 1658een boekje de wereld in, waarin door den Zo??loog B. Schwartz en den VeterinairW. B. Shook een aantal konijnenaandoeningen worden behandeld Het boekjeis bedoeld, om aan konijnenhouders uit te reiken ; wij zouden het bij voorkeurin handen van dierenartsen laten. De konijnenhouderij heeft ook bij ons een vrij groote beteekenis gekregen ; endaarom is het goed, dat de konijnenhouder, ook van veterinaire zijde, behoorlijkevoorlichting kan krijgen. Dat hiermede een oeconomisch belang op het spel staat,bleek mij nog onlangs ; een met weinig kennis van zaken opgezet konijnenbedrijfging, wegens ziekte der dieren, ten onder, en in korten tijd was hiermede een ver-lies van / 30.000 gemoeid. Voor collega\'s die adviseurs zijn bij konijnenhouderijen, zou liet bezit van

hetboekje nuttig kunnen zijn (uitgave : Superintendent of U. S. Governement Prin-ting Office, Washington D. C.). Enkele grepen uit het boekje volgen hier : Oorschurjt (Psoroptes en Chorioptes, de .laatste minder heftig). Behandeling :Schoonmaken met H,Oa solutie, daarna langdurig behandelen met olie met eendesinfectans, bijvoorbeeld elke 2 of 3 dagen 7 a 8 druppels zachte olie met watoleum petri. Korsten steeds verwijderen. Huidschurft (Sarcoptes en notoedres). Vooral aan de punt van den neus, aanlippen, kin, voorhoofd enz. Behandeling is moeilijk. Coccidiosis. Onderscheiden worden de levercoccidiosis (Eimeria stiedae) ende darmcoccidiosis (Eimeria perforans), met gelijke symptomen. Als neuscoccidiosis wordt door sommigen beschreven een maligne catarrh vande slijmvliezen der neusgangen (niet te verwarren met â€žsnuffles"). In gezonde stallen wordt coccidiosis vooral met tweedehands

hokken en metgroenvoer ingevoerd. Coccidi??ncysteu kunnen niet tegen droogte (sterven dan in een paar dagen). Oudere dieren zijn vaak smetstofdragers en besmetten de jongere dieren, welkeveel vatbaarder zijn en ziek worden. Oude en jonge dieren moeten dus zooveel mogelijk van elkaar gescheiden worden. Infeclieuze neuscatarrh (snuffles), een bacterieele aandoening van de neusslijm-vliezen (vooral waarschijnlijk Bacillus bronchisepticus en Bactcriuni lepiscpti-cum, de ovale bacil). Lichte vormen met een geringe, slijmige neusuitvloeing ge-nezen vaak in droge, lichte, goed geventileerde en gelijkmatig warme hokken. Necrobacillosis (bacillus nccrophorus). Necrose aan lippen of dijen en flanken. Pseudotuberculose (streptococcus pseudotubcrculosis rodentium). Dieren vaneiken leeftijd kunnen worden aangetast. Het verloop is chronisch, het sterftecijferis hoog. In het algemeen is het niet nuttig een

medicamenteuze therapie in te stellen,bij geen der genoemde ziekten. De bestrijding bestaat in het vernietigen van de aangetaste dieren en verderin het instellen van prophylactische maatregelen al naar den aard van het lijden. Verder worden o. a. nog behandeld : een aantal wormziekten ; pneumonie (veel-vuldig bij tocht, plotselinge temperatuurswisselingen, vochtige kwartieren, isvaak infectieus) ;. indigestie (symptomen : geen eetlust, buikpijn, kwijlen ; vooralna het nuttigen van veel sappig groenvoer of plotselinge voedselverandering ;therapie : 48 uren vasten, met alleen wat water gedurende den tweeden dag ;daarna verscheidene dagen dieet van brood en melk) ; diarrhee ; zeere hielen (we-gens ammoniak in vuile hokken). L. P. de Vries.



??? NIEUWERE GENEESMIDDELEN. Gardan, verbinding van pyramidon met novalgine, door Stahnke gebruikt bijpijnen van verschillenden aard bij chiiurgiese pati??nten. De meeste niet te zwarepijnen verdwijnen 10â€”15 minuten na het gebruik van 1â€”3 tabletten van J gramvoor ongeveer 3 uren. Het is ook een goed slaapmiddel, heeft geen ongewenstebijwerkingen en het gebruik van morphine kan zeer beperkt worden (M??nch. Med.Woch., N. T. v. G. 1928 II blz. 4288). Davitamon een antirachities Vitamine D, de gekristaliseerde en met ultravioletlicht bestraalde ergosterine, wordt in drag?Šes van 2 m.g. en in 1 % oplossing in oliein den handel gebracht door N.V. Organon te Oss. Eulirsol is een kleurloos destillaat uit ruwe ichtyol-olie verkregen ; daarmedebereide preparaten worden door de Ichtyol-gesellschaft Cordes Hermanis & Co.te Hamburg in den handel gebracht. Idracafine (J. IX Riedel A. G.

Berlijn) is een mengsel van acetylsalicylzuur encoffe??ne ; de tabletten bevatten 0,5 g. acetylsalicylzuur en 0,05 g. coffe??ne. Pica??ne-N. (E. Merck, Darinstadt) is een coca??ne-natriumtartraat, een witpoeder, oplosbaar in 4 deelen water. Het wordt gebruikt voor oppervlakkige anae-stesie van keel, neus, oor, urethra en blaas. Soluga (Nordmarkwcrke, Hamburg) een stimulans en roborans, een bruin poederdat bevat : bestraald ergosterine (vitamine D.), hepartrat (leverextract), lipo??defosfor (lecithine), eiwitstoffen, (uit melk, gist en zaden verkregen), calcium, ijzer-zouten en kiezelzure zouten. Vitaphos (Cristallo A. G. Thusis, Zwitserland) is een vitaminepreparaat dat allevitaminen heet te bevatten, en bovendien calcium- en magnesiumzouten. (3 maaldaags 2â€”4 tabletten), Pharm. Weekblad 1928. Eva-cr?¨me (firma K??bel en 1\'iedler, Leipzig) is een aardalcali-sulfidc preparaatgemengd met hoog

moleculaire zetmeelsoorten. Het is een ontharingsmiddel; de zalfwordt ter mes-dikte opgesmeerd en na 5 tot 6 minuten met koud water afgewassen.L)e ontharing is dan geschied ; de haren groeien eerst na 7 tot 10 dagen weer aan ;bij herhaalde insmering duurt de haarlooze tijd langer en is eindelijk blijvend.De huid is na de kuur niet geprikkeld en ziet er normaal uit. (M??nch. Med. Woch..N. T. v. G. 1928 II blz. 5815). Alepol bevat natriumzouten van vetzuren van hydnocarpusolie en wordt gebruikttegen lepra. Voor subcutane en intramusculaire inspuiting schijnt het beter te zijndan de vroegere preparaten van chaulmogra- en hydnocarpusolie. Calcipot (Troponwerke Dinklage & Co., C??ln) is een aangenaam smakend ka 1 kpreparaat met een hoog gehalte aan gemakkelijk resorbeerbare kalkzouten. Cardiageen (Dr. Hommel s Chemische Werke) is een geconcentreerd digitalisinfusum zonder balaststoffen,

ingesteld op 120 kikvorsch-eenheden per c.M . Catamine (J. D. Riedel A. G.) is een zalf met 10 % zinkoxyde en 5 % zwavel.Door de collo??de toestand der zwavel en de fijne verdeeling is deze zalf zeer geschiktvoor scabi??s-behandeling. Crysjodal bevat goud-, jodium- en cadmiumzoutcn ; gebruikt bij kliertuberculose. Euglissine (Landshoff & Meijer A. G., Berlijn) is een laxans dat bevat : paiaffi-num liquidum, semen lini, semen psyllii, extr. carcara sagrada, vruchtenmoesen aromatiese stoffen. Dosis 3 maal daags een theelepel v????r of gedurende denmaaltijd. Graviiol (I. G. Farbenindustrie) bestaat uit zouten van de 2-methoxy-6-allyl-phenol-diaethylamino-aethylaether ; gebruikt als injectie bij abortus- en nage-boorte bloedingen en inwendig. Een nieuw wee??n-opwekkend middel, (bij denmens) zou ten volle Secale kunnen vervangen en minder ongewenste bijwerkingenhebben. Dosis intramusculair

0,75â€”1 c.c.M. van een 1 % oplossing of per os 100 â€”150 m.g in tabletten. (3â€”4 tabletten meermalen daags). (M??nch. Med. Woch,,N. T. v. G 1928 II blz. 4035) Hepraclon (E. Merck. Darmstadt) een geconcentreerd leverextract (5 gram =250 gr. lever) gebruikt tegen pernicieuze anaemie.



??? Impletol (I. G. Farbenindustrie) een verbinding van nocova??ne en coffe??ne,tegen migraine en neuralgi??n als subcutane inspuiting. Novalgine (I. G. Farbenindustrie) is een antipyrine-derivaat met antiphlogis-tische eigenschappen ; gebruikt zoowel parenteraal als peroraal in tabletten enampullen, bij rheumatisme enz. Novo-tropoii (Troponwerke, Dinklage) is een eiwitcomplex dat behalve eiwitten,fosfatiden, cholesterinen, silicium en fysiologiese voedingszouten bevat. Typhoral (I. G. Farbenindustrie) een tvphus-entstof voor inwendig gebruik, intabletten om tegen typhus te immuniseeren. Vasat (Chem. W\'erkc Reihenstieg) is aceto-salicylas phenylicus ; het wordtbereid door salol te acetyleeren. Door het maagsap wordt het niet aangetast, in dedarm wordt het gesplitst. Het prikkelt de maag niet en in de darm wordt het phenoldoor het azijnzuur onschadelijk gemaakt. Als antirheumaticum en als

antisepticumvoor blaas- en urinewegen ; dosir 0,5 1 gram, 3â€”4 maal daags. Cosal (Egosalz. Ges. te Frankfurt) volgens Dr. Borcherd, is een mengsel vankoperchloride, natriumchloride en magnesiumsulfaat, aanbevolen tegen worm-ziekten. Natel is een voedingspreparaat (Laboratoires Lopis, Madrid) dat de vitaminenA. B, C en D bevat en calciumfosfaat, geroosterd meel en suiker. Qiiiqiienal (Dr. Albert Bernard Naehf. Berlin, Einhornapotheke) bestaat uitluminal, adaline, fosfas eodeini, trional en phenacetine in tabletten van 0,5 gram.In dosis van 1â€”2 tabletten als pijnstillend middel en slaapmiddel. Selectan (Schering-Kahlbaum) is een 2-oxy-5-joodpyridine; volgens Binz werk-zaam tegen streptococcen, zonder de lichaamscellen te schaden. Saliceral (Lab. Clin. Paris) de monosalieylzure ester van glycerine, een wit poeder,onoplosbaar in water, oplosbaar in glycerine, spiritus, aether, wordt gemakkelijkdoor

de huid opgenomen. /lyptiosnl (l>r. Kirchmann & Co., Hamburg) bestaat uit ammoniumbromide;aanbevolen als slaapmiddel. Splenotral (Nordmarkwerke, Hamburg) is een extract uit de milt van jongeslachtdieren. Aanbevolen tegen tuberculose, puritis, asthma. 100 c.c. komt overeenmet 1000 gr. verse milt Synthaline H. (Schering-Kahlbaum, Berlin) iÂ? dodekamethyleendiguanide enbevat 2 methyleen-groepen meer dan het synthaline. Het wordt door diabeticibeter verdragen en ook gecombineerd met insuline toegepast. Vronovav (Heyl & Co.,) bestaat uit methyleen-difosforzuur-hexamethyleen-tetramine. Het werkt niet alleen desinfecteerend op de urinewegen maar door hetdifosfaat blijft ook de urine zuur reageeren. Dosis 1 maal daags 2 tabletten. (Pharm.Weekblad). Vrijburg. Ueber eine Reaktion des Adrenalins mit Novokain. Hedwig Langecker, Arcli. f. exp. Path. und Pharm; ref. B. T. W. 28 Oct. 1928. De

gebruikelijke novocaine-adrenaline-oplossingen worden bij het staan in dekoude langzaam, in de hitte sneller, bruin ; het gehalte aan adrenaline vei mindert.Het proces bestaat uit twee doelen : 1. Rosc-kleuring (er ontstaat een onwerk-zame ortho-benzo-chinonverbinding). 2. Bij meer adrenaline geelkleuring (poly-merisatie van de ontstane condensatie-producten). L. P. de Vries. ZIEKTEN VAN HERKAUWERS. Boutvuur bij schapen. (Blackleg in sheep, Maksh, Welch and Jungherr, Journ.of the Amer. vet. med. association 1928 blz. 63). Zooals uit een voorafgaande litteratuur overzicht blijkt, zijn (hoewel het voor-komen van boutvuur bij schapen reeds in 1849 werd vastgesteld) weinig gevallenna dien tijd beschreven, terwijl door verschillende onderzoekers de vatbaarheidvan schapen voor boutvuur betwijfeld werd. In 1919 werd in Montana voor het eerst bacteriologisch boutvuur bij schapenvastgesteld en als

oorzaak gevonden de B Chauveaui (B. s. Clostrydium sarcophy-



??? sematos) ; welke bacil door middel van cavia-entingen in reincultuur kon wordenafgescheiden. Hen duidelijk verband werd gevonden tusschen boutvuur bij runderkuddenen bij schapen. Onder een kudde schapen b.v. welke geschoren werd op een plaats,waar het jaar te voren cenige runderen aan boutvuur stierven, maar niet begravenwerden !), trad na het scheren boutvuur in sterke mate op, ten gevolge van mond-infectie. Verder zagen schijvers boutvuur voorkomen, na castreeren en coupeerenvan lammeren, eveneens op besmette plaatsen. Behalve deze wonden kunnen ooktoevallige verwondingen aan de mondomgeving de porte d\' entree vormen voorinfectie. Infectie per os achten schr. alleen mogelijk bij schapen, wanneer de dierenblootgesteld worden aan een heftige infectie met een stam der B. Chauveaui, welkereeds eenmaal het schaap passeerde. Directe infectie van ,,runderstammen",

andersdan door wonden, sluiten zij uit. Bij vergelijking van stammen der B. Chauveaui, gekweekt uit rund en schaap,bleken morphologisch, cultureel en serologisch geen verschillen te bestaan. Hoewelaanwijzingen gevonden werden, dat over het algemeen de ovine-stam voor schapenconstant-virulenter was dan de bovinestam, was van een duidelijk virulentiever-schil geen sprake. Als voorbehoedende enting van schapen tegen boutvuur pasten schr. dezelfdeentstof toe, als ook bij runderen werd gebruikt, doch in kleinere doses, (inplaatsvan 5, namen ze 3 c.c.), met goede resultaten. Terwijl zonder preventieve enting,tengevolge van scheerwonden, van 8500 dieren, 300 a 350 aan boutvuur stierven,was dit verlies het volgende jaar na enting 5 stuks van de 9000 ; terwijl bacteriolo-gisch bij deze vijf nog geen boutvuur werd aangetoond. Direct na de enting traden bij de meeste dieren excitatieverschijnselen op, ge-

volgd door depressie, welke verschijnselen aan anaphylaxie deden denken, ten ge-volge van het inbrengen van een vreemd eiwit. Na injectie van gefiltreerde entstoftrad deze ,,shock\'\' niet op. Bij vaccinatieproeven door middel van een ovine-stam bleken heftige entre-acties op te treden. Wanneer de entstof zoodanig verminderd was, dat deze reactiesachterwege bleven, bleek de onvatbaarheid van de schapen onvoldoende te zijn ;2 a 3 maal de min. letale dosis cultuur was nl. doodlijk voor een schaap, geimmu-nizeerd met 2 c.c. entstof. * De immuniteit, verkregen met een gefiltreerde ovine-entstof bleek minder sterkte zijn, dan die welke na enting met een niet gefiltreerde ontstond. Bij het onderzoek werden twee bovine stammen der B. Chauveaui gevonden,welke vrijwel avirulent waren voor schapen. Immuniteit, welke verkregen werddoor middel van entstof uit deze stammen gekweekt, bleek de schapen voor

50 maalde min. letale dosis te behoeden. Voor de praktijk was een immuniseering van schapen met 3 c.c. der runderentstof evenwel voldoende. W. P. C. Bos



??? PROF. DR. H. REMMELTS. f



???



??? Prof. Dr. REMMELTS. f Den i7den April 1929 overleed te \'s-Gravenhage op 62-jarigenleeftijd Prof. Dr. H. Rkmmei.ts, oud Directeur van den Veeartse-nijkundigen dienst, buitengewoon Hoogleeraar in de Veeartsenij-kundige politie bij de faculteit der Veeartsenijkunde van de Rijks-Universiteit te Utrecht. Ofschoon zijne vele vrienden, die op dehoogte waren van de onrustbarende symptomen, die zich in delaatste jaren bij hem hadden vertoond, wel eens aan een ontijdigenongunstigen afloop hadden gedacht, kwam toch dit einde onver-wacht. De onverbiddelijke dood had, nog in de middaghoogtevan zijn leven, een sympathiek en algemeen geacht mensch aaneene liefhebbende echtgenoote en aan een uitgebreide vrienden-schaar ontrukt. Heime Remmelts werd 17 Januari 1867 te Assen geboren enwerd, na, zooals destijds regel was, door bijzonder onderwijs voorhet toelatingsexamen aan \'s Rijks-

Veeartsenijschool te zijn voor-bereid, op 17-jarigen leeftijd tot de studie voor veearts toegelaten.,,Hein Remmelts, die zich van den beginne af deed kennen alseen joviaal rond kameraad, behoorde tot de meest â€žgetapten"en gaf, als bestuurslid van verschillende veterinaire vereenigingen,reeds gedurende zijn studietijd blijk niet bestemd te zijn om opden achtergrond te blijven. Zijne vrijmoedigheid en bekwaamheidtot spreken, die hem in zijn latere leven zoo zeer zouden te paskomen, kwamen reeds op jeugdigen leeftijd tot uiting in de ver-eeniging â€žDemosthcnes", waarvan hij geruimen tijd voorzitter was. In 1892 trad hij, voorzien van zijn veearts-diploma, het maat-schappelijk leven in en ving zijn loopbaan aan als practizeerendveearts te Bellingwolde, welke standplaats hij later verwisseldemet Nijkerk en in 1896 met Vlaardingen. Hoewel hij steeds deveterinaire practijk met ambitie uitoefende, kwam

langzamerhandde neiging tot eene andere richting in de veeartsenijkundige weten-schap naar voren. Zijne relaties met de bekende fabriek van melk-producten â€žHollandia" gaven, in verband met het hieruit voort-vloeiende melkonderzoek, aanleiding tot zijne kennismaking metlaboratoriumwerk, hetgeen zijne ambitie in deze richting zoodanigprikkelde, dat hij contact zocht en verkreeg met Prof. Beyerinckte Delft, bij wien hij eenigen tijd mocht werken. In zijn latereleven kon hij nog met geestdrift van dezen tijd gewagen. Niette verwonderen was het, dat hij in 1902 gebruik maakte van dedestijds door de Regeering gesteunde gelegenheid om een cursusin bacteriologie te volgen aan het militaire hospitaal te Utrecht.De kennismaking met den sympathieken leider van dezen cursus,Dr. Broers, benutte hij tevens om onder diens leiding een proef-LVI 34



??? schrift gereed te maken voor zijne promotie, die hij in 1902 teBern volbracht op het onderwerp : â€žUntersuchungen betreffendBacterium coli commune bei Sa??getieren, V??geln und Fischen". Intusschen was Remmelts in 1899 benoemd tot plaatsver-vangend districtsveearts en tot gouvernementskeurmeester voorhet onderzoek van vee, dat te Hoek van Holland werd ingeladenen eenigen tijd later tot lid van de gezondheidscommissie. In dien tijd kwam zijn neiging tot de vleeschhygi??ne naar voren,zich uitende in medewerking bij de propaganda voor de oprichtingvan gemeentelijke abattoirs. Die oprichting ging destijds veelalmet meer strijd gepaard dan tegenwoordig en in Remmelts werdeen warm en welsprekend verdediger van het â€žpro" gevonden.In verschillende plaatsen voerde hij hiertoe het woord. Totdat een nieuw object van regeeringsbemoeiing, nl. de keuringvan voor uitvoer bestemd vleesch de

aanleiding werd, dat hetRijk zich van zijn diensten verzekerde door zijne benoeming in1903 tot Rijkskeurmeester voor het onderzoek van voor uitvoerbestemd vleesch, met standplaats Hoek van Holland, waar dealdaar gevestigde exportslachterij de eerste was, die zich onderRijkstoezicht stelde. Voorwaar geen gemakkelijke taak, daar dekeuring facultief was en de exporteurs, zoodra de voorschriftenstrijdig bleken met hun direct handelsbelang, zich niet ontzagenaanvankelijk toegezegde medewerking in te trekken en een vaakgeraffineerde tegenwerking te voeren. Buitengewoon veel tactwerd in dien eersten tijd der exportkeuring vereischt om de zaakniet te doen mislukken en het was ontegenzeggelijk Remmelts,die door zijn tactvol optreden er in de eerste plaats toe heeft bij-gedragen, dat deze, voor onzen vleeschhandel zoo buitengewoongewichtige maatregel, in den aanvang niet is gestrand en tenslotte

schitterend is geslaagd. Toen kwam ook zijn bekwaamheid tot organiseeren aan het licht.Uiteraard moest nl. de keuringsdienst te Hoek van Holland gvolgdwordendoor meer keuringsdiensten. Het tot stand brengendaar-van werd aan Remmelts opgedragen en achtereenvolgens kwamenin de voornaamste uit voerplaatsen van vleesch door zijne bemid-deling keuringsdiensten tot stand. Spoedig bleek toen, dat detechnische centrale leider der uitvoerkeuring, met het oog op hetnoodzakelijk contact met de betreffende autoriteiten, zijn functiebeter aan het Departement kon vervullen, zoodat hij geplaatstwerd bij de Directie van den Landbouw, destijds ressorteerendeonder het Ministerie van Waterstaat en na 7 September 1905onder het Ministerie van Landbouw, Nijverheid en Handel. BijK. B. van 7 Maart 1906 werd hij, in verband hiermede, benoemdtot Rijkskeurmeester in algemeenen dienst, als hoedanig hij

hettoezicht had over de verschillende Rijkskeuringsdiensten. Niettegenstaande zijne ver van gemakkelijke taak wist hij



??? zich spoedig aan te passen aan de Departementale werkwijze engelukte het hem de exportkeuring van vleesch, zij het ook aan-vankelijk nog facultief, meer en meer ingang te doen vinden. Tegelijkertijd hield hij zich bezig met de voorbereiding vaneen wet op deze uitvoerkeuring, welke wet 16 Juli 1907 tot standkwam, om, in verband met de uitgebreide uitvoeringsbepalingeneerst in 1909 in werking te treden. Door dezen arbeid heeft Remmelts ongetwijfeld blijk gegevenvan buitengewone gaven en in hooge mate onzen uitvoerhandelbevorderd. De wijze, waarop hij ontelbare, met deze wet verbandhoudende, lastige kwesties, zoowel met belanghebbenden als metbuitenlandsche autoriteiten, tot een bevredigend, einde wist tebrengen, was bewonderenswaardig. Herhaaldelijk vervulde hij in verband hiermede ook buiten-landsche opdrachten. Behalve in de bovengenoemde ambtelijke functies nam Rem-melts, als een

der beide adjunct-secretarissen, een belangrijkaandeel aan het tot stand komen en slagen van het InternationaalVeeartsenij kundig congres te Scheveningen in 1909. De FranscheRegeering verleende hem, ter erkenning zijner verdiensten alszoodanig, de onderscheiding van â€žOfficier du M?Šrite Agricole". Zonder twijfel heeft de tact en het organisatievermogen, waar-van Remmelts bij dit werk blijk gegeven had, er toe medegewerkt,dat op hem de keus viel, toen in 1910 werd overgegaan tot de aan-stelling van een Inspecteur van den Veeartsenijkundigen dienst,in verband met de gebleken noodzakelijkheid om, vooral teneindeeene meer uniforme uitvoering van het Veeartsenij kundig Staats-toezicht te verkrijgen, dezen dienst te centraliseeren. Wederomeene verre van gemakkelijke taak, die op zijn schouders werdgelegd en een taak, die ontzaggelijk veel van zijn werkkrachtheeft gevergd. Nadat hij in 1908 reeds

benoemd was tot Inspecteur in alge-meenen dienst bij de Directie van den Landbouw, werd hij bijK. B. van 24 Maart 1910 met ingang van 1 April d. a. v. benoemdtot Inspecteur van den Veeartsenij kundigen dienst. Het waren vooral de tuberculose en het mond- en klauwzeer,die de volle aandacht van den nieuwen leider van het veeartsenij-kundig staatstoezicht vroegen. Het tuberculose-bestrijdingssysteem Poels, neergelegd in hetK. B. van 2 Sept. 1904, hoe rationeel ook van opzet, had doorverschillende, niet te voorziene omstandigheden, niet tot het be-oogde doel kunnen leiden en aan Remmelts werd de opdrachtverstrekt een andere werkwijze te ontwerpen. Het K. B. van 1 December 1910, waarin beoogd werd meerdan tevoren zich van de medewerking van belanghebbenden taverzekeren, was hiervan het resultaat. En hoewel ook de hierin



??? vervatte maatregelen ten slotte weder op teleurstelling uitliepen,heeft dit zeker niet gelegen aan een verkeerden opzet voor-zoover de logische gedachtengang betreft, die bij de samenstellingheeft voorgezeten, doch wel aan een te groot vertrouwen in degeneigdheid tot medewerking der belanghebbende veehouders. Het mond- en klauwzeer, dat, na zich enkele jaren vrij rustigte hebben gehouden, in i()ri opnieuw zijn intrede deed in onsland, zou een groot deel van zijn arbeidskracht vergen. Van igirtot 1918, toen door een votum der Tweede Kamer aan het z.g.afmaaksysteem een einde werd gemaakt, heeft hij met grooteambitie en taaie volharding getracht, naast andere maatregelen,door toepassing van het slachten der zieke en verdachte dierende ziekte uit te roeien. Ongetwijfeld zijn destijds plaatselijk hier-mede in ons land goede resultaten bereikt. Tenslotte heeft deervaring evenwel geleerd, dat

voor ons land, met zijn intensieve,zoo zeer aaneengesloten veehouderij en zijn buitengewoon uitge-breid veehandelsverkeer, deze zoo buitengewoon ingrijpende maat-regel in het algemeen niet tot het beoogde doel kon voeren. Menkan dit nu achteraf constateeren, doch evenals ten aanzien vande meeste ingrijpende maatregelen is men hiertoe eerst kunnenkomen, nadat de ervaring had medegesproken. Wetenschappelijkwas deze bestrijdingswijze volkomen logisch gedacht, getuige ookhet feit, dat in verscheidene landen als Amerika, Engeland, Zwit-serland, Denemarken deze methode ook in de laatste jaren noggeregeld toepassing vindt. Hoe het zij, Remmelts heeft zijn beste krachten aan dit doelgegeven en in twee hoogst belangrijke rapporten, nl. ,,het mond-en klauwzeer in Nederland in rgn" en ,,het mond- en klauwzeerin 1912â€”rgi??" (Verslagen en mededeelingen van de Directie vanden

Landbouw) de verkregen resultaten en ervaringen neergelegd.In de geschiedenis van de bestrijding van het mond- en klauwzeerzullen deze rapporten steeds als standaardwerken beschouwdblijven worden. Toen gedurende den oorlog onze uitvoer van vee en vleeschaan beperkende maatregelen moest worden gebonden, was hetRemmelts, die met de organisatie daarvan werd belast. Hij slaagdehierin volkomen en had de practische gedachte om deze gelegen-heid te gebruiken om te geraken tot eene georganiseerde keuringvan voor uitvoer bestemd vee door de ambtenaren van het vee-artsenijkundig staatstoezicht. Een maatregel, die onzen uitvoer-handel in vee ongetwijfeld zeer ten goede is gekomen. In 1915, nl. bij K. B. van ir October werd aan Remmelts,toen Prof. de Jong ontslag nam als leeraar aan de toenmaligeRijks-Veeartsenijschool, als Inspecteur van den Veeartsenijkun-digen dienst

opgedragen om met den titel van buitengewoonleeraar, onderwijs te geven in de veeartsenijkundige politie. Toen



??? in 1918 de Veeartsenijschool tot Veeartsenijkundige Hoogeschoolverheven werd, verkreeg hij den titel van buitengewoon Hoog-leeraar. Deze functie is hij blijven vervullen tot aan zijn overlijden en,evenals elke taak, die hem werd opgedragen, vervulde hij ookdeze met volle toewijding. Toen in den crisistijd onze binnenlandsche vleeschvoorzieningdringend Staatsinmenging vereischte, was het wederom Remmelts,op wien het oog viel om van den hiertoe in het leven geroependienst de leiding op zich te nemen. Hij werd in verband hiermedetijdelijk ontheven van zijne werkzaamheden bij het veeartsenij-kundig staatstoezicht en aangesteld tot Hoofd-Directeur van hetKantoor van vleesch en vetten. Ieder, die zich deze moeilijketijden herinnert, zal overtuigd zijn van den zwaren taak, die hijhiermede op zijn schouders nam. Evenals bij al zijn andere werkkwam ook inzonderheid hier zijn buitengewonen slag om

nietmenschen om te gaan en zijn onverwoestbaar optimisme hemvan pas en mocht hij erin slagen om ook in dezen tak van diensttot volle tevredenheid van de Regeering werkzaam te zijn.In 1920 werd hij eervol van deze functie ontheven en wederomals Inspecteur van den Veeartsenij kundigen dienst werkzaamgesteld. Reeds geruimen tijd was aan het Departement gewerkt aaneen nieuwe veewet, ter vervanging van de wet van 20 Juli 1870.Deze wet kwam in 1920 tot stand en maakte een groot aantaluitvoeringsmaatregelen noodzakelijk. Het was uiteraard wederRemmelts, die deze opdracht kreeg, waarmede hij in 1922 gereedkwam, waarna de nieuwe veewet 15 Juni 1922 in werking kontreden. Als gevolg hiervan veranderde zijn titel van Inspecteur metingang van r Januari 1923 in dien van Directeur van den Vee-artsenij kundigen dienst. Daarna zouden voor Remmelts moeilijke tijden komen. Naden

oorlog en na den z.g. crisistijd kwam de zoo zeer noodzakelijkebezuinigingsperiode, welke zeer ingrijpende maatregelen nood-zakelijk maakte. Diensten werden gereorganiseerd, het aantal ambte-naren werd belangrijk ingekrompen, velen moesten, zij het danook in het genot van wachtgeld, den dienst verlaten. Ook deVeeartsenijkundige dienst ontkwam hieraan niet. Eene ingrijpendereorganisatie werd ontworpen als gevolg waarvan verschillendeInspecteurs en Opzichters den dienst zouden moeten verlaten.Remmelts kreeg opdracht aan deze reorganisatie mede te werken,hetgeen hij van het begin af als een bij uitstek pijnlijke taak heeftbeschouwd. Voor hem, die steeds zoo in alle opzichten met het wel en weevan de onder hem werkzaam gestelde ambtenaren had mede-



??? geleefd, bleek deze opdracht ten slotte zelfs te zwaar. Hij steldedan ook het fatale tijdstip uit, zoolang hij maar eenigszins kon,doch to?Šn ten slotte langer uitstel niet meer mogelijk bleek, leiddende omstandigheden er toe, dat hij op zijn verzoek, met ingangvan i Januari 1925 eervol uit \'s Rijksdienst werd ontslagen. Het was in dit voor hem fatale jaar, dat ook de eerste symp-tomen zich vertoonden van de ziekte, waaraan hij ten slotte isbezweken. Van iemand met een staat van dienst, zooals hierboven is ge-schetst, kan met het volste recht worden gezegd, dat hij niet voorniets heeft geleefd. En dat hij dezen zwaren arbeid met zijneuiteraard vele teleurstellingen steeds met een zoo buitengewonemate van opgewektheid en moed heeft kunnen volbrengen, dankthij ongetwijfeld voor een niet gering deel aan den steun, dien hijdaarbij mocht ondervinden van zijn echtgenoote, die, vooral inmoeilijke

oogenblikken, steeds in alles met hem meeleefde. Zij, die in de gelegenheid waren het huiselijk leven van hetechtpaar Remmelts van nabij gade te slaan, waren dan ook steedsgetroffen door den hartelijken toon, die daar heerschte en dooi-den indruk, welke zij daar ontvingen van een gelukkig huwelijk.Remmelts was voor zijn vrouw een voorbeeldig en attent echt-genoot; zij was voor hem vol zorg en voorkwam steeds zijn wen-schen. Hoe ontzettend zwaar het verlies voor haar is, van hem,met wien zij zoovele jaren lief en leed heeft gedeeld, kan dan ookniemand ten volle beseffen, dan zij alleen. Zoo zwaar, dat woordenvan troost nauwelijks kunnen worden gevonden. Moge het besef, dat haar man zijn leven wel besteed heeft,dat hij steeds de grootste achting heeft genoten van allen, die methem in aanraking kwamen en dat zijn nagedachtenis bij allenin sympathieke herinnering zal blijven, waarvan bij de

crematie-plechtigheid op zoo ondubbelzinnige wijze blijk werd gegeven,haar althans eenigszins het geleden verlies vergoeden. \'s-Gravenhage, Mei 1929. ten Saxde. ABRAHAM DE JONG. f Den 26 April overleed te Nijmegen A. de Jong, in leven prakti-seerend dierenarts te Capelle (N.-Br.), daarna Hoofd van denKeuringsdienst van Vee en Vleesch te Waalwijk. Abraham de Jong werd 5 Januari 1859 te Ridderkerk geboren,ontving het onderwijs in Gouda, studeerde daarna aan de Rijks-Veeartsenijschool, waaraan destijds nog een internaat was ver-bonden en verkreeg op 20 Juli 1883 zijn diploma als veearts. Oorspronkelijk vestigde hij zich te Zevenhuizen om reeds na een



??? half jaar te vertrekken naar Geesteren (gem. Borculo) ; korten tijdnadien vestigde hij zich in Oud-Alblas, daarna in Hendrik Ido-Ambacht om ten slotte te besluiten tot eene vestiging te Capelle.Hier scheen het hem blijkbaar goed te bevallen. Tot 19 Januari1923 bleef de Jong op zijn standplaats, alwaar hij als veearts vande kring Waalwijk op 6 September 1893, als plaatsvervanger vanden Districhtsveearts te Teteringen op 3 November igoz en alsprovinciaal veearts werd benoemd. Hij had zijn vak lief en werkte met toewijding aan een zeer uit-gebreide praktijk, waarin ook talrijke verlossingen moesten wor-den verricht, hetgeen in dien tijd met de gebrekkige hulpmiddelendikwijls veel van zijn krachten vergde. Aanvankelijk deed hij alles per rijtuig, later werd dit door denoorlog afgeschaft, doch voor de moderne vervoermiddelen koes-terde hij heimelijk eenigen vrees, in hoofdzaak door zijn leeftijd,zoodat hem niet

anders bleef, dan de practijk grootendeels perbuurttreintje en verder loopende te doen, hetgeen waarschijnlijkveel heeft bijgedragen tot zijn bijna nimmer gestoorde gezondheid.Een dagmarsch van 6 a 7 uur gaans was voor hem geen bijzonder-heid. Op 19 Januari 1923 werd de Jong benoemd tot Hoofd van denVleeschkeuringsdienst te Waalwijk en omliggende gemeenten. Ofschoon hij zijn nieuwe werkkring met goeden moed begon,was het voor hem een groot verlies zijn praktijk te moeten vaarwelzeggen. De nieuwe, meer administratieve arbeid heeft hem echtergeen kwaad gedaan. Zoowel als practizeerend dierenarts als in zijn ambt als keurings-veearts genoot de Jong in zijn streek een zeer goede reputatie. Wegens 65-jarigen leeftijd nam hij zijn welverdiend pensioen,doch van dien tijd af aan is zijn gezondheid aan het tanen gegaan.De veroudering nam vrij snel toe en als een oude man is hij zachten kalm

heengegaan. In 1915 verloor hij zijn zorgzame vrouw, hetgeen voor hem eenzoo ernstig verlies beteekende, dat dit, ofschoon hij zich, om zijnkinderen onaangename herinneringen te besparen, nooit uitte, al-leen door afleiding in de praktijk eenigszins kon worden verzacht. De Jong had een dochter en drie zoons, van wie echter geenenkele het vak van zijn vader heeft gekozen. Een groote groep van belangstellenden brachten hem op hetkerkhof van zijn oude standplaats een laatste groet. Hij ruste in vrede. Van Diermen.



??? OVER DE KEURING VAN SLACHTDIEREN LIJDENDE AANCYSTICERCOSIS. door C. F. VAN OIJEN. Bij den aanvang dezer besprekingen schijnt het mij, alsof ikmet ledige handen voor U treedt, wijl mij geen nieuwe, aan eigenexperimenten ontleende gegevens, ten dienste staan om aan Uwoordeel te onderwerpen. Een buitenstaander kan moeilijk beoor-deelen, hoeveel arbeid het eischt, â€žbij" te blijven in de verschil-lende takken van wetenschap, die de grondslagen vormen voor deontwikkeling van de kennis der menschelijke voedingsmiddelenvan dierlijken oorsprong (13) en nog meer om leiding te geven aandrie of vier jongere collegae tegelijk, die elk met een verschillendonderwerp bezig zijn. Met het voortschrijden der jaren worden weltelkens nieuwe punten in onderzoek genomen, doch de betrokkenvraagstukken worden steeds ingewikkelder en eischen meer tijd.Op het oogenblik kan ik dan ook niet

over een eigen experimenteelonderzoek verslag doen. Ik heb daarom een onderwerp gekozen,dat in zekeren zin een afsluiting heeft gevonden bij het verschij-nen van het proefschrift van le Coultre (15) en anderzijds aan-leiding is geweest tot een hernieuwd litteratuuronderzoek ingevolgede merkwaardige waarnemingen van van Santen (T4). Het vraag-stuk der keuring van dieren lijdende aan cysticercosis staat op hetoogenblik in het middelpunt der belangstelling en het is goed eensna te gaan op welke gronden de tegenwoordige opvattingen be-rusten en tevens welke resultaten te bereiken zullen zijn. De geheele keuring berust op het denkbeeld, dat er voor dezeparasiet zouden zijn praedilectieplaatsen, en dat men deze slechtsbehoeft te onderzoeken om zich te vergewissen of een dier al danniet blaaswormen bevat. Wat zijn nu praedilectieplaatsen ? Men spreekt van praedilectieplaatsen, wanneer men voor

eenof ander in het lichaam indringend organisme bepaalde deelen kanaanwijzen, waarin dit zich in de overgroote meerderheid der ge-vallen ontwikkelt. Zoo zou men van het tuberculose-virus kunnenzeggen, dat het lymphklier-apparaat de praedilectieplaats is, omdatmen waarneemt, dat de meeste veranderingen, die van de aanwe-zigheid dezer microben getuigen, in de lymphklieren worden ge-vonden. Men veronderstelt bij het uitspreken van dien term, dater eenige chemische, physische of mechanische oorzaak is, waaromde indringers zich in de eerste plaats neerzetten in de bedoelde or-ganen of deelen om pas wanneer deze bezet zijn, ook elders vanhun aanwezigheid blijk te gaan geven. Voordracht gehouden in de vergadering der Afd. Zuid-Holland van de Mij-voor Diergeneeskunde d.d. 22 Februari 1929.



??? Het tweede denkbeeld, dat zich aan het woord praedilectieplaat-sen voor practisch gebruik vastknoopt is, dat een dier zonder pa-rasieten in de praedilectieplaatsen, ook elders geheel vrij zal zijnvan dergelijke indringers, terwijl een dier waarbij zij in de prae-dilectieplaatsen wel worden gevonden, hen ook elders zal bezitten.Hier komt men met zich zelve in tegenspraak. Want : verleent men aan de praedilectieplaatsen het karaktervan een magneet, die de jonge indringende parasieten als het wareaantrekt, dan zullen bij een zwakke infectie alle indringers naardie plaatsen worden getrokken en zal de kans dat ?Š?Šn of meerzich elders vastzetten evenzeer gering zijn, als bij dieren waar zeniet werden gevonden. Het oordeel over dieren met een enkelej)arasiet in de praedilectieplaatsen is dan ook niet eenstemmig. Vragen wij ons nu af waarop het ontdekken van de zoogenaamdepraedilectieplaatsen van den

cysticercus inermis, over wien ikhet in hoofdzaak hebben wil, berust. Zijn er reeksen van infectieproeven bekend, waarbij is nagegaanhoeveel van de ingebrachte oncosphaeren, als parasieten in de prae-dilectieplaatsen en hoeveel elders worden aangetroffen ? Hoeweltechnisch zeer moeilijk, zijn deze proeven niet onuitvoerbaar.\'Lellingen hierover worden echter nergens in de litteratuur ver-meld. Om bij de vergelijking te blijven ; men weet niet hoeveelmalen de magische aantrekkingskracht van de praedilectieplaatsengrooter is, dan die van de andere spierstukken. Waarop berust dan de roep, die bepaalde spieren als zoodanighebben ? Tot 1888 was hierover zeer weinig bekend, men vond b.v. tus-schen 1883â€”1888 te Berlijn slechts vier gevallen van cystecircosis. In die dagen werden onder leiding van Hertwig vele dieren ge-seceerd, waarbij het vermoeden op veepest bestond. Hertwiggelastte nu, dat o. a. de

pharynx en omgeving in het bijzonderop aandoeningen ten gevolge van deze ziekte zouden wordenonderzocht. Daarbij ging men zoover, dat sneden gemaakt werdenin de inwendige kauwspieren. Een aantal cysticerci werd gevon-den ! Dit was aanleiding, om voor te schrijven, bij alle slachtdierende inwendige kauwspieren te onderzoeken! Spoedig waren numeer gevallen bekend. Dit onderzoek werd uitgebreid door Glagetot de uitwendige kauwspieren, waarbij bleek dat hierin nog meercysticerci werden aangetroffen, dan in de inwendige. Hiermedewaren de eerste â€žpraedilectieplaatsen" aangewezen, hun ontdek-king is dus louter toeval te noemen. Nu moet men zich het vol-gende echter steeds scherp voor oogen stellen. Alleen de dieren diebehebt bevonden waren met cysticerci in de praedilectieplaatsenwerden aan een verder nauwkeurig onderzoek onderworpen. Spoe-dig kwamen nu wel andere vindplaatsen

aan het licht. Men weet,dat het hart en de tong als zoodanig bekend zijn en dat ook veel L



??? aandacht geschonken wordt aan de lange halsspieren, die van hetstrottenhoofd en de onderkaak naar de voorborst loopen. Menging nu ook deze vindplaatsen als â€žpraedilectieplaatsen" beschrij-ven en er ontstond een strijd over de vraag in welke volgorde vanbelangrijkheid zij genoemd moesten worden. Dit heeft zeerweinig practische beteekenis ; men zal al de genoemde plaatsensystematisch in het onderzoek betrekken, de volgorde doet erdan weinig toe. Zeer merkwaardig wordt de zaak echter, wanneerwij op grond van onderzoekingen in andere werelddeelen prae-dilectieplaatsen zien aangewezen, die wij hier in het geheel nietkennen. Zoo schrijft Hammer, die in Duitsch Oost-Afrika werk-zaam was, dat als voornaamste praedilectieplaatsen genoemd moe-ten worden de adductorcn en de nekspieren, dan de tong en dekauwspieren en eerst in de laatste plaats het hart. Valade komtdoor een

onderzoek in Homs (Syri??) tot de overtuiging, dat dekans van cysticerci aan te treffen het grootst is in het diaphragma,dan volgt het hart, de psoas, en eerst na den Musc. masseter, deadductoren en de halsspieren. Claverie vindt in Fransch Guin?Šade anconaei de voornaamste zitplaatsen (1928). Ik kom op dezelaatste mededeeling nog terug. Ik zou voort kunnen gaan met Uuit het werk van le Coultre nog meer voorbeelden te noemen,van zulke afwijkende reeksen van voornaamste vindplaatsen. Ikwil echter liever de practische beteekenis van deze zaken naderonder de oogen zien. Wij leggen ons hier te lande thans toe op eenzoo goed mogelijk onderzoek van de Musc. masseter en pterv-goidiae en enkele andere vindplaatsen. Stel echter dat ons rundveezich eens ging gedragen als de Oost-Afrikaansche ossen en decysticerci zich bij voorkeur gingen nestelen in de adductoren ofanconaei. Dan zouden wij in

een groot aantal gevallen in den let-terlijken zin er naast grijpen en tevens zouden ondanks de keuringeen groot aantal cysticerci de consumenten bereiken. Eerst wan-neer dan door andere omstandigheden deze zitplaats bekend werd,(inspectie van afgeslacht vleesch in de winkels b.v.) zou men hiermaatregelen gaan nemen en de adductoren in het onderzoek be-trekken. Terecht zegt le Coultre dat de voorstelling, die men heeft vande regelmatige vindplaatsen, de wijze van keuren beheerscht. Meer bekendheid met deze vindplaatsen wordt in Europa nietverkregen, omdat slechts zelden het geheele dier op parasietenwordt doorzocht, behalve in die gevallen waarin reeds in de be-kende praedilectieplaatsen cysticerci zijn gevonden. Men redeneertdus als het ware in een cirkel en krijgt geen gegevens of de gevolgdewerkwijze juist is, m. a. w. of de waarborg, die de keuring geeftsteeds van hetzelfde, zij het dan

niet absolute, dan toch relatief-gehalte is. Hierin is alleen verbetering te brengen, wanneer men een onder-



??? - 507 zoek geheel versch opzet en dan bij een groot aantal dieren in allemogelijke spieren naar cysticerci gaat zoeken, bij voorkeur in eenstreek waar dit parasitaire lijden veelvuldig voorkomt. Le Coultre heeft dit op Bali gedaan en de omstandighedenwaren met hem. Dat op Bali deze ziekte veel voorkomt is reeds lang bekend. Le Coultre citeert uit deel VII van het Nederlandsch Tijd-schrift voor Veeartsenijkunde en Veeteelt, 1876 : â€žHet is bij velenâ€žbekend dat wanneer men op Java vleesch eet van koeien die vanâ€žBali werden overgebracht, men gevaar loopt den lintworm teâ€žbekomen, en dit vooral als men er biefstuk van gebruikt. Daar-,,om komt de lintworm ook het meeste voor op Java\'s Oostkust,â€žwaar die sappi\'s het meeste worden ingevoerd". Hoe erg het daarmede gesteld was en is, wist niemand, maarBali bleek een bij uitstek geschikt terrein voor zulk een onderzoekte zijn. Aan een enkele

slachtplaats in Bali werd het vleesch direct nade slachting uitgebeend en in het klein verkocht, dit bood eenprachtige gelegenheid alle spieren en spiergroepen te onderzoekenen wel onafhankelijk van de vraag of in de gangbare praedilectie-plaatsen cysticerci waren gevonden of niet. Later is dit systeem,zij het ten deele, ook op andere slachtplaatsen toegepast in dienzin, dat verschillende spiergroepen, regelmatig meermalen werdeningesneden. Als zulke groepen vermeldt le Coultre, kauwspieren,halsspieren, schouder- en opperarmspieren, borst- en tusschen-ribspieren, schoftspieren, buikspieren, psoas, rug- en lendenspie-ren, kroep- en dijspieren. Voorts worden dan met de anatomische namen, de diverse mus-culi aangegeven, die door le Coultre tot elke groep zijn gerekend.I)e schrijver merkt zelf op, dat ook dit onderzoek niet absoluut is. Dan zou men het geheele dier in mootjes moeten snijden, zoodun, dat

geen cysticercus aan het oog onttrokken werd. Het vindenvan cysticerci blijft aan â€žtoeval" onderhevig ook bij deze methode. Men zal echter moeten erkennen, dat bij deze kleine, lichte die-ren met niet meer clan 100 K.G. vleesch, door deze talrijke insnij-dingen een zeer goed benaderend overzicht wordt verkregen endat men na zulk een onderzoek wel weet hoe groot ongeveer hetpercentage cysticercosis is. In de slachtplaats te Boeleleng, waar dit onderzoek het nauw-keurigst kon worden uitgevoerd werden in het 2de halfjaar van1927 1260 runderen geslacht ; 407 of 32.23 % bleek behebt te zijnmet cysticercosis. Dit is het hoogste gevonden percentage. Eldersen in andere perioden te Boeleleng werden iets lagere getallen ver-kregen. Deze kunnen juist zijn; vele zullen echter lager zijn dan hetwerkelijk aanwezige % dieren met cysticercosis, omdat eenigegevallen, door minder nauwgezet onderzoek enz. niet

aan het licht



??? kwamen. Er is dus kans, dat van elke drie Balineesche runderener ?Š?Šn met cysticercosis behebt is. Le Coultre zag in het jaar1927 bij 5800 geslachte dieren 1337 gevallen van cysticercosis ofcirca 23 %. Zie hier dus een ideale streek voor nadere studies over de bestewijze van onderzoek. Doch men bedenke eerst eens wat het zeggenzou, wanneer men hier te lande van elke vier dieren er ?Š?Šn metcysticerci behebt zou vinden, en daarvan een groot aantal aan deconsumptie zou moeten onttrekken, ten einde ze aan een of anderebewerking te onderwerpen. Voor mij is dit resultaat een direct be-wijs van de noodzakelijkheid van een regelmatig onderzoek naardeze parasieten. Men kan er uit leeren, hoe ernstig deze bedreigingvan de menschelijke gezondheid kan worden, indien men in eenbepaalde volksgemeenschap te dien opzichte alles maar op zijnbeloop laat. Ik begrijp dat U verlangend zult zijn

om te weten of hierondernu een groot percentage afgestorven exemplaren aanwezig was. Ik vermeld hierover weer de gegevens van Boeleleng over 1927als zijnde de meest betrouwbare : Hiervan Geslacht werden cysticerci levend alleen afge- storven 2323 runderen 627 of 26.04% 514 of 22 % 113 der geslachte Onder de 514 of ruim 80 % . levende" zijn hier ook opgenomende dieren, die naast verkaasde of gedegenereerde cysticerci ookâ€žlevende" bevatten. Hier wijken de op Bali gevonden resultaten afvan die welke in Europa met name in Nederland worden gecon-stateerd. Le Coultre meldt voor enkele diensten in Nederland, dat hierruim 80 % der gevallen met all?Š?Šn afgestorven cysticerci (meestalslechts een exemplaar per rund) worden gevonden tegen 16 %â€”â– 20 % met ?Š?Šn of meer levende. De belemmering, die een strengekeuring aan de vleeschvoorziening in den weg legt, is hier dus

reedsveel geringer, dan in Bali het geval zou zijn. Daar zouden wij volgens onze opvattingen tegen ong. 22 % dergeslachte runderen maatregelen moeten nemen. Stel U voor datmen zich in fndi?? op de plaatsen van invoer van dit vee eens op ditstandpunt stelde! Welk een enorm bezwaar voor de vleeschvoor-ziening zou dat zijn. Telkens wanneer men in Europa een grooteraantal gevallen aantreft worden en werden dan ook stemmen ge-hoord om op een af andere wijze de moeilijkheden, die ontstaanten gevolge van deze keuring te verminderen.



??? Men verdedigt deze voorstellen steeds met twee hoofdargumen-ten ! Men betoogt dat bij dieren met slechts ?Š?Šn cysticercus in dekop de kans als zeer gering is, dat er meer in het lichaam aanwezigzouden zijn. Men stelt dus voor, deze eenfinnige runderen, even-tueel na afkeuring van de kop vrij te geven. Anderzijds betoogtmen, dat de keuring toch niet alle cysticerci doet ontdekken, ende eventueele fout door het vrijlaten van de eenfinnige nu nietzoo erg wordt vergroot. Onderzoeken wij eerst het laatste argument ; dus in hoeverrebij de gewone keuring alle cysticerci worden gevonden. Bezien wij daarvoor eerst nader de verdeeling der cysticerciover het geheele dier. Voor het jaar 1927 vermeldt le Coultrkdat hij kon waarnemen : Gevallen van cysticercosis met cysticercialleen in de kop in de kop en het lichaam alleen in het lichaam 838 300 199 totaal 1337 gevallen. Met het lichaam wordt hier in

hoofdzaak bedoeld, die spier-groepen, die thans niet als praedilectieplaatsen bekend zijn. Wijkunnen uit deze cijfers de volgende merkwaardige conclusies trek-ken. Stel dat le Coultre alleen de klassieke wijze van onderzoekhad gevolgd, dan had hij 1138 gevallen van cysticercosis opge-merkt ; 199 gevallen waren aan zijn aandacht ontsnapt of wel18 % van het aantal gevallen en circa 4,7 % van het aantal ge-keurde dieren. Vraagt men hoeveel cysticerci in dergelijke dierenaanwezig waren, dan geven de uitgebreide tabellen van le C. ookdaarop een antwoord. Zoo vindt ik dat de ongeveer 100, tot dezecategorie behoorende gevallen, die te Boeleleng en Denpassarwerden waargenomen, ongeveer 160 cysticerci herbergden. Gegevende gewoonte op deze eilanden om veel vleesch rauw te nuttigenvormt dit een voldoende aantal om tal van lintwormdragers tekweeken. Transponeeren wij deze gegevens

evenwel eens op de toestandenin West-Europa met name in Holland. Wij zagen, dat bij hetnauwkeurigste onderzoek toch nog altijd 18 % der gevallen zullenontsnappen. Wij weten dat in de streken langs de rivieren hetgrootste aantal dieren met cysticercosis wordt gevonden en menmag de frequentie daar op ongeveer 3 Â?. % stellen. Bij een jaarlijk-sche slachting van 3000 runderen vindt men er ongeveer 100 metcysticercosis behept, doch men weet ook, dat er nog ongeveer18 met circa 25 cysticerci door zouden glippen. Van deze 25 cysti-cerci mag men op grond van de vroeger vermelde gegevens voor-onderstellen, dat er ongeveer 5 levende zullen zijn. Er is daarnaastnog een reden om aan te nemen, dat dit aantal iets geringer zouzijn, omdat misschien in streken met een zooveel geringer percen-



??? tage cysticercosis, verhoudingsgewijze ook een geringer aantal ge-vallen met een afwijkende zitplaats van de cysticerci ontstaat. Ikwil dit argument echter wegens zijn onzekerheid liever buiten be-schouwing laten en het volgende opmerken. Men ziet dat de keuring wel een zeer groote zekerheid geeft,doch geen absolute. Onze bovengenoemde 3000 runderen ver-tegenwoordigen een zeer behoorlijk kwantum vleesch van latenwij zeggen 500.000 K.G. De kans, dat men daaruit juist een dercysticerci zal opeten, is wel uitermate gering. Zij blijft bestaan enkan zeer zeker als een der argumenten gelden, waaruit men kanverklaren, dat in een land met goede vleeschkeuring de Taeniasistoch niet geheel zal verdwijnen. Een argument om de keuring in dit opzicht nu maar te ver-slappen of af te schaffen kan in deze conclusie nooit gelegen zijn.Wij weten zeker, dat wij door een nauwgezette

systematischekeuring het gevaar voor Taeniasis tot een uiterst minimum kun-nen reduceeren. Wij mogen dit hulpmiddel niet prijs geven, om hette vervangen door een ander, b.v. het in het algemeen aansporentot goed koken van vleesch, omdat daarvan de uitwerking tochallicht eenige honderden malen minder zeker zal zijn. Zonder keuring kan, getuige de toestanden op Bali en in anderevooral tropische landen, een enorme frequentie der cysticercosisontstaan : met keuring zal deze bijna geheel worden te niet ge-daan, zij het nooit absoluut onderdrukt kunnen worden. De vraag dringt zich op in hoeverre door wijziging van de tech-niek der keuring hierin verbetering gebracht zou kunnen worden. Het is gewenscht hiervoor de verdeeling naar de vindplaatsente bestudeeren. Ook hierover geven de tabellen van le Coultre zeer merk-waardige gegevens. Zoo vinden wij vermeldt voor Denpassar :256 gevallen

met cysticerci in de kauwspieren 416 cyst. 51 ,, ,, ,, ,, ,, kroep- en dijspieren 99 ,, 48 ,, ,, ,, ,, ,, schouder en opperarm 106 ,, 41 ,, ,, ,, ,, ,, halsspieren 56 ,, 35 ,, ,, ,, ,, tong en stottenhoofd 50 ,, 30 ,, ,, ,, ,, ,, psoas 40 ,, 26 ,, ,, ,, ,, ,, rug-en lendenspieren 45 ,, 28 ,, ,, ,, ,, ,, tusschenribspieren 39 ,, en voor Boeleleng zijn deze cijfers : 532 gevallen met cysticerci in de kauwspieren I077 cyst. 98 ,, ,, ,, ,, ,, tongspieren 120 ,, 66 ,, ,, ,, ,, ,, schouder en opperarm 210 ,, 58 ,, ,, ,, ,, ,, kroep- en dijspieren 166 ,, 29 ,, ,, ,, ,, ,, halsspieren 66 ,,



??? Men ziet dat kroep en dij, schouder en opperarm evenzeer vind-plaatsen van cysticerci zijn en dat het in Bali zeker gewenscht ishet regelmatig onderzoek ook tot deze spieren uit te strekken.Technisch levert dat natuurlijk groote bezwaren op. Het zou echter de moeite loonen, indien de collegae die hier telande practisch werkzaam zijn, eens konden nagaan in hoeverremen ook hier deze spieren in het onderzoek zou kunnen betrekken.Totdat hier technische verbeteringen in de keuring zijn gebrachtblijft de fout bestaan, al zal zij voor West-Europa niet zoo grootzijn als le Coultre voor Bali vond. Gaan wij nu na, in hoeverre het aanbeveling kan verdienen dedieren met ?Š?Šn cysticercus in de praedilectieplaatsen vrij te geven.Is het juist, dat er in deze dieren elders geen cysticerci worden ge-vonden, en dat bij dieren met twee of meer cysticerci in deze vind-plaatsen er in andere spieren altijd meer gevonden

worden? Detabellen van le Coultre over Boeleleng en Denpassar geven ookhier uitsluitsel. Voor deze beide slachtplaatsen tezamen kan menonderscheiden : 426 gevallen met ?Š?Šn cysticercis in de kop en elders geen, tegen92 gevallen met ?Š?Šn cysticercus in de kop en elders wel een ofmeer cysticerci. Zou men deze maatregel toepassen, dan zoumen in dat jaar 92 gevallen met stellig meer dan 100 cysticercionder de bevolking gebracht hebben. En is de schifting dan afdoende, bevatten de dieren die wel aande consumptie onttrokken worden wel meer cysticerci ? Wij zien dat er 110 gevallen worden genoteerd, waarbij een ofmeer cysticerci in dek auwspieren waren, terwijl later in de anderespieren ook een of meer werden gevonden. Daartegenover staan202 gevallen met twee of meer cysticerci in de kauwspieren waarbijondanks het nauwgezette onderzoek elders geen blaaswormengevonden werden.

Zouden wij deze stelregel invoeren, dan zoudenwij in 1/5 der vrijgelaten gevallen cysticerci onder de gebruikersbrengen en in 2/3 der gevallen, die wij aan de consumptie ont-trekken, schijnt deze maatregel niet noodig. Erg logisch is dusdeze beoordeeling niet. Brengt men de cijfers voor de eenfinnige runderen in verbandmet de frequentie der gevallen, waarin geen cysticerci in de prae-dilectieplaatsen worden gevonden, terwijl er later in andere spie-ren toch worden ontdekt, dan blijkt dat er van de laatste categorie18 % der gevallen zijn en van de eerste ruim 11 Â°/0. Door het vrijgeven van de eenfinnige dieren zou men de bij dekeuring te maken fout dus met meer dan 50 % vergrooten ende doelmatigheid van de keuring dus belangrijk verminderen.Ik ben dan ook van oordeel dat het vrijgeven van eenfinnigerunderen een zeer onlogische ongewenschte maatregel is, die



??? indruischt tegen de terecht in de vleeschkeuring gehuldigdestelregel, dat het vleesch niet wordt vrijgegeven wanneer aanwij-zing bestaat, dat het schadelijke bestanddeelen kan bevatten.De meervoudige zekerheid, die wij in andere gevallen eischenmoet ook in dit geval gehandhaafd worden. Terecht zegt le Coultre, dat wij er naar moeten streven deaan de methode aanklevende fouten zoo klein mogelijk te maken.Hij stelt daartoe voor, het onderzoek der praedilectieplaatsen teverscherpen en de uit- en inwendige kauwspieren in plakken tesnijden, die dan zoo dun moeten zijn, dat er geen cysticercus aanhet oog kan ontsnappen. Door een zoodanig grondig onderzoekzullen er de minste gevallen aan onze aandacht ontgaan. Ik merk hierbij op, dat het niet gemakkelijk is dit onderzoekbij onze groote slachtdieren door te voeren en zou gaarne verne-men of er hier te lande keuringsdiensten zijn, waar men in elk

derkauwspieren meer dan twee volledige sneden maakt en wat deervaringen in de praktijk daarbij zijn. In dit verband wil ik nog even terugkomen op de tot nu toe be-reikte resultaten en wel aan de hand van de waarnemingen vanle Coultre. Deze zag in een jaar 1337 gevallen waarvan : 838 met cysticerci alleen in de kop. 300 ,, ,, in kop en lichaam. 199 ,, ,, alleen in het lichaam. Van deze zou het voor de eerste 838 niet noodig geweest zijnnog maatregelen te nemen. Men mag zeggen dat er nog enkeleaan de aandacht van le Coultre ontsnapt zijn. Deze moet mendan bij groep 3 voegen. Voor de 300 gevallen in de tweede groep is een behandelingaangewezen. Voor de 199 van de derde groep zou deze bewerking noodigzijn, doch bij ons gewone onderzoek worden de meeste niet opge-merkt. A1 uchtcr beschouwd bereiken wij dus, dat wij bij 62.5 % van de aanwczige gevallen maatregelen nemen, die voor een

groot deel overbodigzijn ; bij 22.5 % zijn de maatregelen gemotiveerd en 15 % der ge-vallen ontsnapt ons. De efficiency van ons pogen is blijkens dezecijfers nog niet volmaakt. Streven naar verbetering daarvan isdus plicht. Indien er echter maatregelen genomen moeten worden,dan is het hier meer dan ooit plicht de oeconomische gevolgen totzoo gering mogelijke afmeting te reduceeren, zonder natuurlijkde doeltreffendheid van ons systeem daardoor te verzwakken. Wij willen daarvoor in de eerste plaats nagaan of het mogelijkzou zijn cysticercosis en taeniasis in korten tijd door streng keu-



??? ring uit te roeien. Zou men door gedurende korten tijd de strengstemaatregelen te nemen het kwaad voor goed kunnen bezweren, danis daar tegen minder bezwaar. Wij dienen hierbij eerst eens onder de oogen te zien, hoe verde voor het rund gevaarlijke zone zich wel om een taenia-dragerkan uitstrekken. Het is natuurlijk uitermate moeilijk hieroverexacte gegevens te verzamelen, doch het onderzoek op Bali heeftwel een en ander daarover aan het licht gebracht. Le Coultre beschrijft hoe groote gebieden van het eiland Bah,een soort waterschap vormen, waarin het van de bergen komendewater, door tal van kanalen, kanaaltjes en slooten verdeeld wordt,om de sawah\'s ieder op zijn tijd onder water te zetten. Men dient daarbij te bedenken dat de bevolking vaak gedurendegeheele dagen ver van huis op de sawah\'s vertoeft, zoodat defecatieop het land of in de slooten, en daarmede besmetting van

hetwater, herhaaldelijk zal plaats vinden. De aanwezige proglottidenresp. oncosphaeren worden snel over groote gebieden verdeeld en indit water worden dagelijks de runderen gebaad en er mede gedrenkt. E?Šn lintwormdrager bovenstrooms kan dus over een zeer grootgebied koeien infecteeren. Bij de verplaatsing in het water zullende proglottiden stuk slaan, in elk geval hunne eieren verliezen, enzoo kunnen wij in de door le Coultre scherp geschetste agrono-mische toestand van het land een verklaring vinden voor het feit,dat tal van runderen worden geinfecteerd, maar elk dezer slechtsmet een spaarzaam aantal cysticerci. Herhaalde besmetting vanhetzelfde dier met grootere of kleinere tusschenpoozen zal boven-dien mogelijk zijn. (Slot volgt). BLADVULLING. Vrouwelijke Dierenartsen. In een vergadering van de ,,Royal College of veterinary surgeons" in Enge-land werd een door Sir John Mac Fadyean

ingediende motie aangenomenwaarin geprotesteerd wordt tegen de overdreven propaganda die wordt gemaaktin Engeland om aan meisjes aan te raden dierenarts te worden, aangezienvrouwen toch in diergeneeskundige praktijk tegenover mannen bijna altijd inhet nadeel zullen zijn. (The vet. record, 1929 no. 18 blz. 383). Vr. In een volgend no. van â€žThe. vet. record", waarin het bericht stond, komteen ingezonden stuk voor waarin een dame protesteert tegen bovengenoemdemotie. Vr. 35 LVI



??? INVLOED VAN ULTRAVIOLETTE STRALEN1), DOOR Dr. R. H. VAN GELDER. Iedereen kent de inwerking die het zonlicht heeft op de huid vanmensch en dier. Deze â€žzonnebrand", een verschijnsel, dat ook zon-der zonneschijn in het gebergte of op sneeuwvelden voorkomt,wordt veroorzaakt door de ultraviolette stralen van het zonlicht. Op welke hoogte men ook is, op 100 M. of op 5000 M., altijd ein-digt het ultraviolette deel van het zonnespectrum bij een golflengtevan nooit minder dan 290 /i/t. Wel neemt de intensiteit van het ultra-violette licht toe bij grootere hoogte. I)e gunstige inwerking, die hethooggebergte op het gezonde of zieke organisme van mensch endier hebben kan is o.a. aanleiding geweest tot het zoeken naar eenkunstmatige â€žhoogtezon". Het eerst heeft men ultraviolette stra-len gemaakt door een electrischen lichtboog tusschen 2 ijzeren sta-ven. Ijzer straalt evenals kwik zeer

veel ultraviolet licht uit, datzelfs krachtiger inwerkt, dan het zonlicht in het hooggebergte. Hetmeest werkzame gedeelte in het ultraviolette zonlicht is nl. doorde atmosfeer verzwakt. Hoe minder groot dus de atmosferischelaag is, waardoor het zonlicht heen moet dringen, des te grooter isde inwerking van de ultraviolette stralen. De winterzon is in het hooggebergte gunstiger voor de therapie,omdat dan de stralen met zeer korte golflengte (350â€” 290 ju/i) ont-breken. De huid wordt wel bruin, maar de pati??nten kunnen langeraan de bestraling worden blootgesteld, zonder dat ontsteking op-treedt. Ultraviolette stralen hebben nl. een ontstekende inwerking opde huid. Het meest werken die stralen in, die een golflengte hebbentusschen het zichtbare spectrum, dus tusschen het violet, en ^350 11 li. Stralen met een kortere golflengte worden geabsorbeerddoor de epidermis, die hiervoor minder gevoelig is. Hierop

berusthet principe der z.g. Finsenbehandeling bij lupus en andere huid-ziekten. De door deze bestraling te voorschijn geroepen ontstekingin de gezonde huid om de zieke plekken, brengt tevens deze laatstetot resorptie. Klingm??ller en Halberst?¤dter hebben huidtuberculose be-straald. Na eenigen tijd werd de zieke plek uitgesneden en een ge-deelte van deze brij werd ingespoten in de buikholte van cavia\'s,die zeer spoedig tuberculose kregen. Er waren dus nog virulentetuberkelbacillen aanwezig. De bactericide werking van ultravio-lette stralen wordt al tegengehouden door een membraan van 0.8 \') Voordracht gehouden in de oprichtingsvergadering van den Diergeneeskun-digen Kring Amsterdam.



??? m.M. Practische beteekenis heeft de bactericide werking dus al-leen voor de epidermis en van een directen invloed op bacteri??n inhet lichaam is geen sprake. Bacteri??n zijn evenwel zeer gevoelig voor directe stralen met eengolflengte, kleiner dan 270 nu. Hierop berust de bacteri??ndoodendewerking van kwiklampen, die men stroomend helder water laatbestralen, dat zoodoende gehe\' 1 steriel kan worden gemaakt. Het essentieele van de inwerking op de huid bij bestraling metnatuurlijke of kunstmatige hoogtezon is steeds de photophysische(temperatuursverhooging) en photochemische veranderingen, dieer in de huid plaats hebben. l)e ultraviolette stralen dringen nietzoo heel diep door in de huid (met een booglamp met koolspits ofijzer dieper dan met een kwiklamp). Onderzoekingen toondenevenwel aan, dat de in de huid dringende stralen van het zichtbareen ultraviolette spectrum door het

bloed in groote mate wordengeabsorbeerd. Men kan dus aannemen, dat de veranderingen voor-namelijk in het bloed plaats vinden. Het is een van de eerste begin-selen der photochemie en photophysica, dat een proces, ontstaandoor stralen van bepaalde golflengte, ten nauwste samenhangt metde absorptie van deze stralen. Daarom is het ter beoordeeling vande geneeskrachtige werking der stralen zoo noodig, de quantitatieveabsorptie van het bloed te kennen. Door onderzoekingen bleek, dathet bloedplasma in de absorptie van de ultraviolette stralen slechtseen gering aandeel heeft. De roode bloedlichaampjes daarentegenbezitten het meest absorbeerend vermogen van het bloed. Waar-schijnlijk zijn het dus de erythrocyten en in het byzonder het hae-moglobine, die de gunstige invloed van het licht verder dragen.Kollath heeft aangetoond, dat door bestraling met ultravioletlicht aldehyd van lecithine

wordt afgesplitst. Een van de belang-rijkste verbindingspunten tusschen de ultraviolette stralen en hetbloed zal dan ook wel gelegen zijn in de lipoiden van het bloed. Onder de epidermis ligt over de geheele lichaamsoppervlakte eenfijnvertakt net van bloedvaten. Haemoglobine heeft, ook in grooteverdunning, een sterk vermogen de chemische stralen te absor-beeren. Het licht daarentegen heeft grooten invloed op de hoeveel-heid en dichtheid van het bloed in de huid. Geen weefsel van hetmenschelijk lichaam zuigt zooveel licht op, als het bloed in de huid,dat juist door den invloed van het licht daar aanwezig is. Er heefthier dus een wisselwerking plaats tusschen bloed en licht. De kwiklamp heeft een zeer groote beteekenis gekregen in de be-stralingstherapie. Daarom zij hier in het kort even het principeaangegeven. In de eerste plaats moet dan medegedeeld worden,dat voor buizen en andere

hulpmiddelen altijd kwartsglas wordtgebruikt, omdat kwarts het eenige materiaal is, dat de ultraviolettestralen geheel doorlaat. Op de v?Šrgaande beteekenis van dit feit



??? hoop ik nog terug te komen. De kwartskwiklamp bestaat uit eenluchtledig gepompte kwartsbuis, waarin aan weerszijden een platina-draad is gesmolten, welke draden met kwik bedekt zijn. Maakt meneen kwikverbinding tusschen deze electroden (door de buis te kan-telen) en laat men de electrische stroom door, (50â€”100 V. gelijk-stroom), dan ontstaat er eerst een kleine lichtboog, daarna wordtnagenoeg de geheele buis gevuld met een blauw-groen licht (kwik-damp ontstaat, die de electrische stroom geleidt). Behalve, dat bijdeze lamp de ultraviolette stralen maximaal door gelaten worden,heeft zij bovendien het voordeel, goedkooper te zijn, dan alle anderetechnische lichtbronnen. Zooals ik al zeide, laten alle andere materialen dan kwarts hetultraviolette licht niet of slechts ten deele door. Wel is men er inden laatsten tijd in geslaagd glas te fabriceeren, dat ten hoogste77% der ultraviolette stralen

doorlaat. In Engeland heeft men alsproef een school voorzien van vensters van dergelijk glas. De resul-taten, wat betreft groei en habitus der kinderen, waren zeer goed.Kuikens groeien drie maal zoo snel achter dit glas. De gevolgen vandeze uitvinding zijn nog niet te overzien (plantengroei in kassen,verhoogde voedingswaarde van jonge groenten (vitaminen), gun-stige werking op huidziekten, tuberculose, rachitis, steriliseerendewerking van het zonlicht, ook in huis, enz.). Men make zich even-wel hiervan geen overdreven voorstellingen en vergete niet, datook door dergelijk glas nooit m?Š?Šr dan daglicht vallen kan. Even wil ik aanstippen, dat ultraviolet licht op planten een groei-remmende werking heeft, terwijl de bloemvorming juist veelal af-hankelijk is van het ultraviolette licht. Eerst zal ik de schadelijke inwerking der ultraviolette stralen ophet gezonde organisme van mensch en dier beschrijven,

daarna degunstige op het zieke organisme, dan de invloed van bestraaldvoedsel. Inwerking op het oog. Te veel licht is altijd schadelijk voor het oog. Voor ultravioletlicht is het oog zeer gevoelig, conjunctivitis treedt op ook bij zeerweinig belichting. De ultraviolette stralen worden in de eersteplaats geabsorbeerd door cornea en voorkamervocht. Treden zijdaar in te ruime mate doorheen, dan ontstaan daar ontstekingen.Het zijn de ultraviolette stralen met langere golflengte, die eenschadelijke inwerking hebben op de lens( staar bij glasblazers).Reageert de lens niet aldus, m.a.w. blijft zij helder, dan treedt eendegeneratie van de retina op. Bestraalt men ooglenzen van dieren, dan treden dezelfde ver-schijnselen op als bij ouderdom, nl. oplosbare eiwitverbindingenin de lens veranderen in onoplosbare.



??? Wij hebben gezegd, dat de ultraviolette stralen een ontsteking-verwekkenden invloed hebben op de huid. Dieren zijn tegen deultraviolette stralen van het zonlicht beschermd door een gepig-menteerde huid. Hoe het hier mee gesteld is, is nog niet recht dui-delijk, temeer daar bij negerbabies door Kramer en Boone proef-ondervindelijk is aangetoond, dat het huidpigment de gunstigeinwerking van het zonlicht op rachitis niet verhindert. Zeven ne-gerbabies, allen lijdende aan actieve rachitis kregen een dieet vanverdunde melk en sinaasappelsap en werden eerst 15â€”20 min.,later 1 uur per dag aan direct zonlicht blootgesteld. Binnen 14dagen veranderde de phosphorconcentratie van het bloed en in de3de week kon r??ntgenologisch genezing worden geconstateerd. Conclusie : direct zonlicht is het beste middel tegen rachitis. Reyher en Walkhoff deden proeven met dieren, die gevoedwerden met

openbestraalde melk ; met in een koolzuur atmosfeerbestraalde melk ; met bestraald melkpoeder ; met bestraald eigeel;met bestraald eiwit en tenslotte met vigantol. In wisselende matevertoonden zich aan de afzonderlijke organen, in het bijzonder aanhart en nieren pathologisch-histologische veranderingen. Door an-dere onderzoekers worden deze veranderingen hypervitaminosengenoemd. Maar Reyher en Walkhoff gelooven aan toxisch wer-kende stoffen, die cloor de bestraling ontstaan zouden zijn en eenschadelijke inwerking zouden hebben. Als bewijs voeren zij aan,dat in nitrietvrije melk na bestraling nitriet aangetoond kon wor-den. Zij merken, dat kalkafzetting inderdaad plaats heeft, maardat dit ook het geval is bij organen waar dit niet gewenscht is. Door proeven met dieren is men gaan letten op de gunstige wer-king die ultraviolette stralen hebben op de genezing en voorko-ming van rachitis.

Zoo hebben b.v. Powers, Park en Simmonds proeven gedaanover ultraviolet licht en xerophthalmie. Nagegaan is het verschiltusschen gewoon kamerlicht A uur daags ultraviolet licht (kwik-lamp) en 4 uur daags direct zonlicht in de buitenlucht. Dit allesbij een dieet, waaraan ??f phosphor ?¨n vitamine A, ??f alleen vitamineA ontbreekt. Over het algemeen werd een beginnende xerophthal-mie door het directe zonlicht stopgezet. Niettegenstaande het dieetkregen de bestraalde dieren geen rachitis, de onbestraalde weldaarentegen. De inwerking van het ultraviolette licht op de groei bij rattenhebben ook Sheets en Funk nagegaan. Behalve de groei interes-seerde hun het v????rkomen van xerophthalmie. Twee groepen iederbestaande uit 6 stuks kregen dieet, waaraan vitamine A ontbrak.De eene groep werd dagelijks gedurende drie weken 5 minuten,en gedurende de rest van den proeftijd (19 weken) 3

minuten meteen koolspitslamp bestraald. De niet bestraalde contr??ledierenkregen xerophthalmie, gemiddeld iets later, dan de drie der 12



??? bestraalde dieren, die het ook kregen. Rachitis kwam niet voor.Hieruit is dus te concludeeren, dat vitamine A niet vervangen kanworden door ultraviolette stralen, maar ook, dat ultraviolet lichteen antirachitische werking heeft. Wimberger en Wagner gaven indertijd koeien groote doseslevertraan, opdat de melk een antirachitische werking zou ver-krijgen. Volgens recente proeven van Golding zou inderdaad vita-mine A en vitamine D zoo vermeerderd kunnen worden, maarvolgens Wimberger en Wagner is de antirachitische werking nietgroot genoeg om rachitis te voorkomen. Deze proeven werden ookdoorgevoerd bij zoogende vrouwen, maar ook hier zonder resultaat.Wel bleek, dat door bestraling met kunstmatige hoogtezon demoeders zooveel antirachitische stoffen in de melk verkrijgen, dathet optreden van rachitis bij de zuigelingen voorkomen kan wor-den, of reeds begonnen rachitis genezen. Zoo

verder redeneerendeis men er toe gekomen voedingsmiddelen te bestralen met stralen,die een golflengte hebben van 320â€”289 uk, om zoodoende het ge-halte aan vitamine I) in deze voedingsmiddelen te verhoogen. Bestraling in de kleine-huisdieren practijk. In de kleine huisdieren practijk zijn de ultraviolette stralen toe-gepast door Stainton. Hij bestraalde honden met huidziekten,met stofwisselingsziekten en met nerveuze storingen. Het gunstigstresultaat had hij bij huidziekten. Nat en etterend eczeem genas in2â€”5 dagen. Volgens Stainton vermindert de jeukprikkel sterken dit is een belangrijk verschijnsel. Hij had geen succes bij deechte alopecie van de hond en bij hondenziekte. Volgens Konge moet de bestraling op een afstand van ro c.M.geschieden en mag niet langer duren dan een halve minuut. Hetwegscheren der haren is niet noodig. I)e pols zinkt van 120 tot 60per minuut. Bij scabies had hij geen

succes, w?¨l bij rachitis enhondenziekte. (Om de 3 dagen bestralen). Middleton Perrv vindt het haarkleed van den hond wel eenbezwaar voor de bestraling, waaraan eenigszins tegemoet gekomenkan worden door de haren terug te strijken. Wat betreft den bestrahngstijd, moet volgens dezen auteur weldegelijk rekening worden gehouden met de dikte van de huid. Hijhad succes bij rachitis, nat eczeem, gangraeneuze wonden, alopecie,longontsteking en hondenziekte. Niet bij scabies, waarin hij dusovereenstemt met de beide vorige onderzoekers. Overigens wijkendeze 3 schrijvers nog al van elkaar af. Patton zag bij hondenziekte geen resultaat. Bestraling van melk. De bestraling van melk met ultraviolette stralen heeft ten doelde melk met antirachitisch vitamine te verrijken. Op deze gedachtezijn het eerst gekomen de beide Amerikaansche doctoren Hess enCowell. Zij zagen, dat de uitwerking hiervan ongeveer

overeen-



??? kwam met directe bestraling, alleen hadden zij met de moeilijkheidte kampen, dat de bestraalde melk een zeer slechte reuk en smaakaannam, als verbrand haar, zoodat de kinderen deze melk zeermoeilijk opnamen. Volgens het principe van Hess en Cowellheeft Dr. Scholl de techniek zoodanig veranderd, dat zuurstofniet toe kan treden, want deze veroorzaakte de onaangename reuken smaak. Hij verdrijft de zuurstof uit de melk door koolzuur inhet apparaat toe te laten. Onderzoekingen hebben aangetoond,dat het antirachitische vitamine niet vernietigd wordt bij een ver-hitting zelfs van i8oÂ° C., zoodat na de bestraling de melk gepas-teuriseerd kan worden, zooals dat dan ook veelal gebeurt. Eenvoorbeeld van deze methode geeft de Frankforter St?¤dtische Ost-hafenmolkerei, die de bestraalde melk tevens, op doktersvoor-schrift, verkoopt sinds midden Januari 1928. Dit is de z.g. thera-piemelk. Ook wordt

prophylaxismelk afgegeven, d.w.z. versnedenmelk, waarvan 1/3 bestraald is. Want ook dan nog heeft de melkde antirachitische werking. Dit is aangetoond door Scheer, die rachitische ratten kon ge-nezen door hun per dag niet meer dan 0.03 cc. bestraalde melktoe te dienen. Scheer heeft ook bij rachitische kinderen proevengenomen met bestraalde melk volgens het systeem Scholl. Alnaar gelang der ziektegraad kregen de kinderen bestraalde melktot een maximum van 500 cc. per dag. Behalve de klinische enr??ntgenologische controle werd ook nog de hoeveelheid bloed-serumphosphor bepaald. In alle onderzochte gevallen steeg debij de rachitis tot op 2â€”3 m.G. % gedaalde phosphor na 4â€”6weken toedienen van bestraalde melk tot 5â€”6 m.G. %. Van nog meer belang zijn de onderzoekingen over de beteekenisder prophylactische werking van bestraalde melk voor couveuse-kinderen en oudere

zuigelingen. Bij r8 prematuur geboren kin-deren, ieder met een gewicht van minder dan 2500 G., kon dooreen dagelijksche toegift van 10 - -25 G. bestraalde melk rachitisworden voorkomen. In de literatuur van de laatste maanden ziet men steeds ge-noemd de Hanaulamp (systeem Dr. Scholl) als de eenige, diein staat zou zijn rachitis te genezen. Hiertegen verzetten zich deWeensche klinieken, die ook zeer goede resultaten hebben kunnenboeken met hun in de Wiener Nieder??sterreichische Molkereibestraalde melk. Door een rechterlijke uitspraak uit te lokken,is het de Quarzlamp Mij. in Hanau verboden te doen alsof deWeensche methode niet deugt. Te Weenen bestaat het bestralingsapparaat uit een Geiszlerschebuis met condensor-electroden, welke gevuld is met kwik-argon,Deze lamp is een z.g, Kaltstrahler en kan met melk begoten wor-den, zonder dat de lamp wordt beschadigd. Het spectrum is rijkaan

stralen met een golflengte 280â€”253 /tu. Een nauwmazig



??? kegelvormig opgerold gaas maakt het mogelijk, dat de melk ineen zeer dunne laag over de lamp loopt, want belangrijk is nog,dat de ultraviolette stralen niet dieper dan 0.3 mM. op de melkinwerken. Verschillende constructies zijn gemaakt, bestaande uiteen raam van ijzerdraad, waarover de melk, terwijl ze bestraaldwordt, langzaam vloeien kan. Het toedienen van bestraalde melk is 10 maal zoo goedkoop,als een gelijkwaardige bestralingstherapie. Er gaan ook stemmen op tegen de bestraalde melk. Prof. Schlossmann b.v. beweerde, evenals Reyher, dat inmet ultraviolet licht bestraalde melk, het antiscorbutisch vita-mine vernietigd zou zijn. Daarop heeft de Duitsche Rijksgezond-heidsdienst bij vooraanstaande kinderartsen laten navragen, wathun meening hieromtrent was. Uit de antwoorden bleek, dat menalgemeen van oordeel was, dat het scorbutwerende vitamine inbestraalde melk verminderd is.

Gezondheidsstoringen zijn echterna voeding met bestraalde melk niet waargenomen. Een onge-controleerd verbruik van bestraalde melk zou evenwel vooralsnogaf te raden zijn, omdat de gegevens omtrent mogelijke schadelijkeinvloeden nog te weinig in aantal zijn. Hottinger toonde aan, dat de bestraalde melk, wat betreftde scorbut bij cavia\'s bijna niet van rauwe versche melk is teonderscheiden. Slechts wanneer de melk te lang bestraald wordt(b.v. 30â€”40 min. op een afstand van 60 c.M.) is een scorbut-werking van deze melk denkbaar. Men heeft nl. geconstateerd (en het is wel belangrijk deze stemook eens te laten hooren, omdat hier vermoedelijk fabrikantenvan een bepaald artikel achter zitten) dat alle melkbestanddeelendoor de ultraviolette stralen veranderd worden, splitsingen vaneiwit, suiker, vernietiging van enzymen, vermindering van water-hoeveelheid, onvolledig onschadelijk maken van

bacteri??n.Door de bestraling ontwikkelen zich oxyzuren, die op de eiwitteninwerken. Dit gesplitste eiwit is waarschijnlijk de oorzaak vande moeilijke verteerbaarheid en de toxische verschijnselen, diena gebruik van deze melk optraden ; daarom, zoo zegt deze schrij-ver, moest men voor de rachitis-bestrijding geen bestraalde vloei-bare melk gebruiken, maar melkpoeder, met door ultravioletlicht bestraald vet, dat eerst afgescheiden was. Het is inderdaadwaar, dat al deze gevaren bij bestralen der melk mogelijk zijn,wanneer men open bestraling toepast. Onder afsluiting van delucht, dus zuurstof, treden bovengenoemde veranderingen niet op. Uit andere proeven blijkt, dat de quintessence hiervan is hetbestraalde ergosterine, (waarop ik nog hoop terug te komen).Te Velzen is in Nederland de eerste Hanaukwartslamp geplaatst,in een melkfabriek, waar men hooggepasteuriseerde melk doorde lamp laat

stroomen en aftapt in steriele fleschjes. Deze melk



??? wordt bereid op advies en onder controle van den arts Hanne-mann. Een andere richting gaat men in, wanneer men niet de melk,maar de koeien bestraalt. Het is bekend, dat uitsluitend in stallengehouden dieren, gevoeliger voor infecties zijn dan weidedierenen dat bovendien de melk van deze laatste rijker is aan vitaminen.Er wordt de laatste jaren met nadruk op gewezen, dat het zoogoed zou zijn in den staltijd de melkgevende dieren i of 2 maalper dag buiten te laten. In ons sterk wisselend klimaat is dit min-der gewenscht en daarom zou er voor te zeggen zijn, in de stallengebruik te maken van een z.g. hoogtezon. Alvorens deze lampenechter gemeengoed mogen worden is het zeer noodzakelijk, datvan wetenschappelijke zijde onderzoekingen worden gedaan. Uiteen mondelinge mededeeling van Prof. B??xger uit Kiel vernamik, dat daar met de Hanaukwartslamp in den stal proeven ge-nomen werden.

De melk van bestraalde koeien werd toegediendaan eenige kalveren, terwijl terzelfder tijd melk van niet be-straalde koeien aan kalveren van Â? denzelfden leeftijd werdgegeven. Van deze proefdieren werden eenige geslacht en na ver-assching van sommige lichaamsdeelen, bleek, dat de samenstellingvan de asch der kalveren, die met melk van bestraalde koeienwaren gevoed anders was, dan van de contr??ledieren. Volgens Prof. V??ltz kon melk, afkomstig van bestraalde koeien,ratten in 14 dagen tijd genezen van rachitis en ook prophylactisclihad deze melk op ratten een zeer gunstigen invloed. Melk vanniet bestraalde koeien kon rachitis niet voorkomen. Ook bij vrou-wen zijn proeven gedaan door Stolte en Wiemer, om de melk-secretie, die verdwenen was, wederom door bestraling op te wek-ken. Het resultaat was zeer gunstig. Over de gunstige resultaten van bestraling van het drachtigedier wordt

verschillend geoordeeld. Volgens Schwab heeft hetbestralen der moederdieren met hun jongen, vlak na de geboorte,de nuttigste uitwerking. Door enkele Duitsche kinderartsen is er op gewezen, dat debereiding van het antirachitische vitamine technisch nu zoo uit-stekend is, dat dit preparaat in verschillende vormen, onder dennaam Vigantol, in iedere hoeveelheid verkrijgbaar is. Het kanals doseerbare toegift bij de melk worden gegeven en maakt be-straling der melk onnoodig. In het kort zij hier iets over Vigantolmedegedeeld. Niet alleen bestraalde melk heeft antirachitische werking,ook bestraalde lijnolie, levertraan, enz. heeft dit. Het gaat hierom de activeering van sterinen, die in ieder plantaardig en dierlijkproduct voorkomen. Vigantol is het bestraalde ergosterine. HetD.-vitamine is het vetoplossende vitamine. Afwezigheid veroor-



??? zaakt storingen in de mineraal-stofwisseling. In den beginne werdhet Cholesterine aangezien als oerstof van het D.-vitamine, daarhet door bestraling een vrij sterke antirachitische kracht kreeg. Nadere onderzoekingen toonden echter aan, dat niet het Cho-lesterine, maar het steeds hiermee in geringe hoeveelheid ver-bonden ergosterine geactiveerd werd. Het bestraald ergosterinevertoont een werking, die iooo maal sterker is, dan die van hetbestraalde Cholesterine. Ergosterine kan uit plantaardige stoffenin voldoende mate verkregen worden. Men bestraalt het en zoo-doende verkrijgt men vitamine D. in het preparaat, dat onderden naam Vigantol in den handel is. Chemisch kan men de werkingvan Vigantol controleeren door bepaling van den phosphor kalk -spiegel van het bloed van den Vigantol-verbruiker ; r??ntgenolo-gisch is het te controleeren door de verbeeningsz??nes van tijdtot tijd na te gaan.

Een ander preparaat is G no door Schulz-Grebensteinsamengesteld uit melkvet. Rohr constateerde dat melkvet, vrij van eiwit met ultravioletlicht bestraald, werkelijk gunstige invloed op de genezing vanrachitis heeft, hetgeen niet te verwonderen is, want ook hier weerwordt het aan Cholesterine gebonden ergosterine geactiveerd. Ik heb in de zeer groote hoeveelheid literatuur een greep gedaanen daardoor een kort overzicht in deze materie getracht te geven.Zeer noodig is het, dat onbevooroordeelde en nauwgezette onder-zoekingen worden gedaan om na te gaan of werkelijk geen scha-delijke bijkomstige werkingen bij gebruik van geactiveerde stoffenoptreden. LITERATUURAdam, A. Rachitis und Strahlenforschung. Fortschritte Medizin No. io, 46 Jahrg. 1928.Adam, A. Frage der Rachitisprophylaxe. Klin. Wochenschr. 7 Jahrg. Nr. 38.Bach, H. Rachitis-Prophylaxe durch mit Quarzlicht-Original Hanau

bestrahlter Frischmilch (System Scholl). Molkerei Zeitung, Hildesheim Nr. 59, 22 Mai 1928.Busse, L. Ultraviolet bestrahlte Frischmilch, ein gewaltiger Schritt zur Hebung der Volksgesundheit. Milchwirtschaft!. Zentralbl. Nr. 6 en 7. 1928.Edelstein, E. Ist die antirachitische Aktivierung der Milch an die Milchsterine gebunden? Zeitschrift f??r Kinderheilk. Bd. 43 H. 6. 1927.Falkenheim, C. Lichtwirkung und antirachitischer Schutzstoff im lebenden .Organismus. Abhandl. aus dem Gebiet der Kinderheilk. und ihren Grensgeb. H. 19, 1928.Falkenheim, C. Bedeutung und Wege der Rachitisprophylaxe. Fortschritte der Medizin 1927, Nr. 49.Gerstenberger, Hartmann, Nourse, etc. Study in rickets. Annual of internat. Med. Bed. I, Nr. 5, 1927.



??? Gillern und Hussa, Vitraviolett bestrahlte Milch als Antirachitikum. Wien. Med. Wochenschr. No. 50, 1927.Gy??rgy und Jenke, Jahrbuch f??r Kinderheilk. No. 115, 1927Hannemann, J. Ervaringen met door ultraviolet bestraalde melk bij rachitis. Nederl. tijdschr. v. Geneesk. Bd. 72 I.Hahn, F. V. von, Carnolactin als neues Antirachitikum. M??nch. Med. Wochenschr. Bd. 75.Hitl, Praktische Erfahrungen ??ber die Bestrahlung der Vollmilch. Molkerei Zeitung, Hildesheim 1928.Hock, K., Ueber den Wert der Bestrahlung von jugendlichen Meerschweinchenund von Milch mit ultravioletten Strahlen.Tier?¤rztl. Rundschau Nr. 27, 1926.Hottinger, A. Untersuchungen ??ber bestrahltes Ergosterin. Beitr?¤ge zur direktenund indirekten Lichttherapie der Rachitis beim Tier, beim Kind und am Er-wachsenen. Deutsche Med. Wochenschr. 1927, Nr. 37.Kramer, B. and F. H. Boone. The effect of sunlight upon the concentration

ofcalcium and of inorganic phosphorus of the Serum of rachitic children.Soc. Expt. Biol, and Med. Proc. 20 Nr. 2. 1920.Kirsch, II. A. Bestrahlung der Milch mit ultraviolettem Licht. Milchwirtschaftl. Zeitung 33 Jahrg. Nr. 18.Kollatm. W. und R. Suhrmann, l\'eber die Absorption des ultravioletten Lichtesdurch Blut, Serum und Lipoide Zeitschr. f. Wissenschaft!. B?¤derk. H. 9. Juni1928. Konge, W. Ultraviolette Strahlen in der Hundepraxis. Berl. Tier?¤rztl Wochen-schr. 1927. Nr. 36 Leulier, Schoen, Lait sec. irradi?Š et rachitisme. Le Lait 8 Ann?Še. Nr. 72â€”73, 1928.Lobeck, O. Die Entkeimung der Milch mittels W?¤rme oder ultravioletter Strahlen. Molkerei Zeitung Hildesheim. Nr. 104, 192S.Meysahn, W. und E., Flaschenmilch u.s.w. Verlag Schaper, Hannover 1928.Middi.eton Perry, E. Ultraviolet radiation in veterinary practice. Royal Societyof Medicine. Patton, J. W. Ultraviolet radiation as a therapeutic agent in

veterinary medicine. Journ. of the Americ. Veter. Med. Ass. Sept. 1926.Powers, G. F., E, A. Frank, and N. Simmonds, The influence of light and dark-ness upon the development of xerophthalmia in the rat. Soc. Expt. Biol, andMed. Proc. 20. 1920.Reyher und Walkhoff, Ueber die toxische Wirkung ultraviolettbestrahlte Milch und andere Substanzen. M??nch. Med. Wochenschr. Nr. 25. 1928.Scheer, K. Die Behandlung der Rachitis mit in Kohlen-S?¤ureatmosph?¤re be-strahlter Milch. M??nch, med. Wochenschr. Nr. 15. 1928.Schoedel, Joh Die augenblickliche Bewertung bestrahlter Tiermilch als Pro-phylaktikum und Therapeutikum gegen die Rachitis. M??nch. Med. Wochensehr. Nr. 15, 1928. Scholl, H. Der Apparaat zur Bestrahlung von Milch, ref. Chem. Zentrallblatt Mai 1928. Bd. I Nr. 20.Scholl, H. Die Ultraviolettbestrahlung der Milch. Neue Wege der Milchbiologie. S??ddeutsche Molkerei Zeitung, Kempten

i. Allg. 49 Jahrg. Nr. 22.Schultz, O. Vorsicht bei der Milchbestrahlung. Milchwirtschaftliche Zeitung,Nr. 20a. 192S. Schwab, A. Neue Wege in der Tierzucht. M??nch. Tier?¤rztl. Wochenschr. 1927.Nr. 42â€”43. Sheet, O. and C. Funk, The effect of ultraviolet rays on rats deprived of vitamin A in their diet. Soc. Expt. Biol, and Med. Proc. 20. 1922.Spolverini. Die Konservierung und Fluorescenz bestrahlter Nahrungsmittel.Riv. italian, di, actinol. Jg. 2. 1927. Ref. Molkerei Zeitung.



??? Stainton, F. H. Ultraviolet radiation in veterinary practice. The veterinary record 1927. Nr. 17.Stolte und Wiemer, Hebung der Milchmengen bei stillenden M??ttern durch die Lichtbestrahlung. Deutsche med. Wochenschr. Jhrg. 54. Nr. 7.Supplee and Dow, The antirachitic and calcifying properties of summer andwinter produced dry milk irradiated and non irradiated. Journ. of biol. Chem.Bd. 73. Nr. 2. 1927. Suppl?Š?Š and Dow, Vitamin A potency of irradiated milk. Journ. of biol. Chem.Bd. 75. Nr. i. Trendtel, Die Bedeutung der Milchbestrahlung f??r den Milchwirtschaftler nachden neuesten Untersuchungsergebnissen. Molkerei Zeitung, Hildesheim. Nr. 26.1928 Wieland, E. Die angeblich skorbutigene Wirkung bestrahlter Milch. Schweiz. Med. Wochenschr. Jhrg. 57. Nr. 26.Winkler, W. Streit um die H??hensonnenmilch. Milchwirtschaftliche Zeitung,Wien Nr. 10. 1928. Die Bestrahlung der Milch mit

ultraviolettem Licht durch einen von der nieder-??sterr. Molkerei zum Patent angemeldeten Apparat. Milchw. Zeitung, Wien Nr. 3.1928. Bestrahlung der Milch mit ultraviolettem Licht. Zeitschr. f. Fleisch und Milch-hygiene, 1928. Heft 10.Ultraviolet bestraalde melk. W\'eekbl. voor Zuivelbereiding en Handel. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser bespricht die Wirkung der ultravioletten Lichtstrahlen der Sonneund der k??nstlichen Lichtquellen auf den Tier-Organismus, und den Effekt welchebestrahlte N?¤hr- und Arzneimittel aus??ben. Seiner Ansicht nach w??rde es vongrosser Wichtigkeit sein, durch genaue Untersuchungen zu kontrollieren ob dieseâ€žbestrahlten Mittel" keine sch?¤dlichen Nebenwirkungen haben. SUMMARY. In this paper the author discusses the effect of the ultra-violet rays, emanatingfrom the sun or from artificial sources of light, on the organism of man and animal ;further the effect of food

and medicines exposed to the passage of ultraviolet rays. According to the author\'s opinion it would be of the greatest importance tolearn by exact investigations whether such food and medicines may becomenoxious. R?‰SUM?‰. L\'auteur discute l\'effet des rayons ultraviolets du soleil et des foyers artificiels,sur l\'organisme animal, et ensuite l\'effet de substances alimentaires et de m?Šdica-ments trait?Šs par ces rayons. D\'apr?¨s l\'auteur il serait d\'importance de v?Šrifier, par des recherches minitueuses,si ces substances activ?Šes ne peuvent avoir un effet nocif.



??? Tracheophilus sisowi. (gedeeltelijk).a â€” uterus, b = blinduitloopende darmvertakking, c. = ei. d = testes.e = dooierklieren. ?’ = kiemstok. g = schaalklier. Dwarscoupe van Tracheophilus sisowi.a = darm (links) met blindritloopende vertakking (rechts.)Dr. E. A. R. F. BAUDI5T.



??? Uit de Parasitologische afdeeling van het Instituut voor Parasitaire- enInfectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prol. Dr. L. DE BLIECK. TRACHEOPHILUS SISOWI Skrjabin 1923, EEN MONOSTOMUM-SOORT BIJ EENDEN, door Dr. E. A. R. F. BAUDET. Bij een ter onderzoek ingezonden eend, welke onder verschijn-selen van benauwdheid gestorven was, werden in de trachea een5-tal trematoden gevonden, waarvan een exemplaar dicht achterden larynx lag en waardoor de ademhaling belemmerd was. Bij nadere beschouwing bleek de parasiet te behooren tot deMonostomen. Op het eerste gezicht deed deze trematode denken aan hetgeslacht Typhlocoelum Stossich, 1902, immers de beide darm-takken waren aan de binnenzijde voorzien van blind uitloopendedwarsstukken. De beide testikels, waarvan de achterste zich onge-veer voor de boogvormige verbinding van de beide

groote darm-takken bevond, waren echter niet sterk vertakt zooals dit voor hetgeslacht Typhlocoelum vereischt is, doch van gladde randenvoorzien. Bij het nazien der litteratuur bleek dat Skrjabin in i9r3 eendergelijke parasiet vermeld had, welke hem uit Parijs door Sisowter determinatie was toegezonden en afkomstig was uit de tracheavan een tamme eend. Skrjabin had deze parsiet zelf ook reeds eenmaal gevonden bijeen wilde eend, afkomstig uit Russisch Turkestan. (Centralblattf??r Bakteriologie, Orig. 1 Abt., rgr3). Deze trematode welke eveneens bovengenoemde verschillen methet geslacht Typhlocoelum vertoonde, werd daarom door Skrjabinals een nieuwe soort aangeduid en door hem Tracheophilus sisowigenoemd. De door mij gevonden parasiet kwam geheel met deze overeen. Door Nieschulz en later door Krijgsman werden destijds ookeenige trematoden uit de luchtpijp van eenden verzameld.

Bij naderonderzoek bleek mij dat deze eveneens tot het geslacht Tracheophi-lus behoorden. Een beschrijving van deze trematode, zooals Skrjabin die ge-geven heeft volgt hieronder : Geslacht Tracheophilus : Monostomiden van middelmatige groot-te, met een plat, aan beide uiteinden afgerond lichaam. De mondopening bevindt zich subterminaal. Het darmkanaalis aan de binnenzijde met enkelvoudige, niet vertakte blinde zak-ken voorzien.



??? De genitaal-opening ligt voor den pharvnx. De dooierstokkenzijn sterk ontwikkeld en bestaan uit kleine follikels, die zoowel dor-saal als ventraal van de beide darmtakken liggen. De geslachts-klieren liggen in het achterste derde gedeelte van het lichaam.De testes en de kiemstok zijn niet vertakt en rondovaal van vorm.De uterus is sterk geslingerd en neemt de geheele ruimte tusschende beide darmtakken in. Omtrent de soort Tracheophilus sisowi het volgende : Dit is een parasiet met een langwerpig ovaal lichaam van 6â€”7.5â€”11.5 m.M. lang. In het midden is zij het breedst. Naar voren enachteren wordt de parasiet smaller, de beide uiteinden zijn afge-rond. De mondopening ligt subterminaal ongeveer 0.29 m.M. van hetuiteinde verwijderd. De pharvnx gaat in den korten oesophagus over, die zich weldrain twee groote darmtakken splitst. Beide darmtakken liggen even-wijdig aan den rand van het

lichaam en eenigen afstand daarvanverwijderd. De buitenrand van den darm is geheel glad, de binnenrand isdaarentegen voorzien van blind uitloopende zakken, waarvan ver-scheidene een zeer groot lumen hebben, vergeleken bij dat van dendarm zelf. (Zie foto). De testes, die in het achterste deel van het lichaam liggen, zijnongeveer even groot. De achterste testikel ligt mediaan voor dedarmbocht ; de andere ligt meer naar voren lateraal en wordt vande achterste testikel meestal door een gedeelte van den sterk ge-slingerd verloopende uterus of door een blinduitloopende darmzakgescheiden. De testes zijn nooit vertakt doch gladrandig en hebbeneen doorsnede van ongeveer 340 /\'. I)e kiemstok is iets grooter dande testes en eveneens onvertakt. Zij ligt meestal op gelijke hoogtemet de voorste testikel. Tusschen beiden trelt men weer een ge-deelte van den uterus. Deze laatste vult de geheele parasiet

tus-schen de darmtakken op en laat slechts weinig ruimte voor degeslachtsklieren over. Op de plaats waar de darm zich in twee??nvertakt buigt de uterus zich rechthoekig naar voren en kruistdaarbij den darm, verloopt nu ventraal van den pharynx en mondtuit naast de mannelijke geslachtsopening. Bij geslachtsrijpe exem-plaren is de uterus met eieren gevuld. Deze zijn ongeveer 122 //lang en 63 /1 breed. De dooierklieren zijn sterk ontwikkeld ; de hoofdstammen hier-van liggen langs de buitenzijde van de beide darmtakken. De late-rale follikels van de dooierklieren liggen tusschen de darmtakken enden buitenrand van het lichaam, de binnenste follikels komen totaan de binnenste grenzen der blind uitloopende darmzakken.



??? ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser gibt eine Beschreibung von Tracheophilus sisowi (Skrjabin 1913)wovon 5 Exemplare in der Trachea einer Ente angetroffen wurden. Das Tier war unter Atemnoterscheinungen verendet. SUMMARY. The author gives a description of Tracheophilus sisowi (Skrjabin, 1913) 5 spe-cimens of which were encountered in the trachea of a tame duck. The animal had died showing symptoms of distress. R?‰SUM?‰. L\'auteur donne une description de Tracheophilus sisowi (Skrjabin, 1913) dontil a trouv?Š cinq exemplaires dans la trach?Še d\'un canard domestique. L\'animalavait succomb?Š avec des sympt?´mes d\'oppression. INGEZONDEN. Heeren Dierenartsen. In dit artikel willen wij Uwe hulp inroepen om een einde te maken aan hetmeer en meer veld winnen van het nihilisme onder diergeneeskundige studenten.Ieder jaar sluiten zich slechts zeer weinigen van hen aan

bij de bestaande stu-denten-vereenigingen met het gevolg dat de diergeneeskundige studenten slechtszeer weinig contact hebben met studenten van andere faculteiten. Nu is het zeer moeilijk lid van een vereeniging te worden als men reedseenigentijd in Utrecht studeert Men moet gezamenlijk een groentijd doorloopen hebbenom later een plaats in zijn vereeniging in te nemen. Hiertoe is het dus noodigdat men, zoodra men als eerstejaars in Utrecht aankomt zich als lid van een ver-eeniging opgeeft en dat men dus reeds te voren â€” dat wil zeggen als afgestudeerdH.B.S.\'er, Gymnasiast of Lyce??st op de noodzakelijkheid van zich aan te slui-ten gewezen wordt. En juist voor dit laatste, doen wij een beroep op U ! Waarschijnlijk zullen velen - alvorens zich als diergeneeskundig student telaten inschrijven u een bezoek brengen 0111 te informeeren naar eluur en kostenvan de studie enz. Misschien ook

zullen zij u vragen stellen omtrent het studenten-leven, waarschijnlijk niet. Telkenmale als 11 nu zoo n aanstaand student wijstop de plicht die hij heeft zich bij een vereeniging aan te sluiten en in zijn vereeni-ging op te komen voor de belangen van de studenten der zesele faculteit, zultu het diergeneeskundig studentendom een grooten dienst bewijzen. Misschien wilt u hun dan wel vertellen, hoe wij door de fusie met de Universiteiten door de opheffing van Absyrtus in een nieuwe phase van ontwikkeling onzerwetenschap en van ons student-zijn zijn gekomen. En hoe het nu meer dan ooitonze plicht is in de maatschappij een plaats in te nemen temidden van alle intellec-tueelen en in voortdurend contact met hen . U zult hun dan zeggen hoe men als student dit ceÂ?ntact moet zoeken en hoemen zich hierdoor -â€” evenzeer als door de studie - moet opwerken in een vijfa zesjarigen studietijd tot iemand die

gelijkwaardig is aan elk ander die acade-misch afgestudeerd is. Vroeger bereikte men deze hoogte in zijn eigen gezelligheidsvereeniging doorlid van Absyrtus te zijn. Bij de opheffing van Absyrtus ging verreweg het grootste deel van hen diezich wilden organiseeren over naar het Utrechtsch Studenten Corps en werd daar-door uiting gegeven aan de genegenheid die reeds te voren tusschen Absyrtus



??? en Corps bestond. Helaas zijn van de 160 studieleden onzer faculteit nog slechtszeer weinig lid van het U. S. C. Ongetwijfeld was het voor hen die reeds jaren gewend waren aan de gewoontenen geneugten van een eigen gezelligheidsvereeniging moeilijk zich in een nieuwegemeenschap in te werken en thuis te voelen en van hen kon dan ook niet hetenthusiasme verwacht worden dat alle leden van het U. S. C. die vanaf hun eerstejaar lid waren, voor hun Corps kenmerkt. Van aanmoediging van hun kant is dan ook in zeer geringe mate sprake en nietzonder angst ziet het Faculteitsbestuur het aantal Corpsleden onder aankomendediergeneeskundige studenten telkenjare minder worden. Wij doen een beroep opU mede te helpen dezen ook door onze professoren als zeer ongewenscht geken-schetsten toestand te doen verdwijnen. Wij zullen U een boekje toezenden metinlicht ngen over het Utrechtsch

Studenten-Corps, waaruit U o.a. ook blijken zaldat de financieele bezwaren bij lange na niet zoo groot zijn als veelal wordt voor-gesteld. Ongetwijfeld zal dit boekje als leiddraad uwe voorlichting vergemakke-lijken, terwijl wij overtuigd zijn dat voornamelijk uwe hulp het zoo door ons ge-vreesde nihilisme zal tegengaan. Het is vooral ook in het belang van de diergeneeskundige stand dat er reedsin de studententijd door saamhoorigheid een hechte grondslag gelegd wordt voorde zeer noodzakelijke collegialiteit in het latere maatschappelijke leven. Dringt er dus bij a. s. .studenten op aan dat zij bijtijds inlichtingen inwinnenover een eventueel lidmaatschap bij de besturen der Studentenvereenigingen enzich na rijp overleg bij ?Š?Šn daarvan aansluiten. De adressen der vereenigingen kunt u vinden in het Diergeneeskundig Jaar-boekje (pag. 129). Volgend jaar rekenen wij erop dat door een algemeene aansluiting

van de eerste-jaars het nihilisme onder de diergeneeskundige studenten tot een minimum ge-reduceerd zal worden. Namens het B?Šstuur vaji de DiergeneeskundigeFaculteit van het Utrechtsch Studenten Corps,L. Harmsen, Abactis. Utrecht. Maart 1929. Verklaring van het goedaardig verloop van het mond- en klauwzeer. Naar aanleiding van Winkel\'s repliek in het nummer van 15 Maart een kortwederwoord. W. begrijpt niet. hoe ik aan mijn oordeel kom, dat met korter wordende rust-periode tusschen verschillende epizo??ti??n niet altijd toenemende goedaardigheidin het karakter der ziekte gepaard gaat. Wel, ik meen de verklaring in mijn vorig stukje behoorlijk duidelijk te hebbengegeven. 1907 goedaardig na lange rust. (17000 gevallen). 1907â€”1911 geen epizo??ti??n. 1911 kwaadaardig (70000 gevallen). 1911 -1914 geen epizo??ti??n. 1914â€”1918. Wereldoorlog. Met toepassing van het afmaakstelsel.

1914â€”1916. Wij weten niet welke soort epizo??tie zich, zonder toepassing vandit stelsel, zou hebben ontwikkeld en moeten dus deze jaren buiten beschouwinglaten. 1918â€”1929. Van 1918â€”1929 hebben wij zoo ongeveer steeds de ziekte gehad.De goedaardige jaren wisselen met minder gunstige af. Echter kwaadaardig, als in1911, is het verloop in geen enkel jaar geweest. Wel was er verschil. 1918. Eerste optreden der ziekte in de tweede jaarhelft, (goedaardig) 3500 gevallen 1919. Ernstig ziektejaar, met veel naziekten en vaak ernstig verloop. (31000gevallen). 1920. Ernstig, met veel sterfgevallen. (52000 gevallen).



??? 1921â€”1922. Sporadische gevallen. 1923. C>unstig. (9000 gevallen). 1924. Ernstig. (89000 gevallen) met over het geheel mild verloop. 1925. Vrij gunstig. (31000 gevallen), mild verloop. 1926. Vrij ernstig. (62000 gevallen). Grillig verloop, soms mild, soms kwaad-aardig. 1927. Sporadische gevallen. 1928. Vrij gunstig. (20000 gevallen). Mild verloop. Het komt mij voor dat uit deze gegevens zeker niet het bewijs is te putten,dat met korter wordende rustperioden tusschen epizo??ti??n de ziekte (steeds)goedaardiger wordt, en daar ging het om. Natuurlijk beweer ik niet,\'dat als in een zeker jaar veel mond- en klauwzeervoorkomt, en in het volgende of daaraanvolgende of wellicht het derde opnieuw,dieren, welke in het eerste jaar doorziekten, bij de tweede gelegenheid niet dikwijlsvrijblijven of heel licht ziek worden. Dat weten wij uiteraard al lang en goed ende door W. aangehaalde mededeelingen van Dr.

Ubbels uit Leiden en mij beves-tigen dat, zonder meer. De waarde dezer vermelding, volgende op de erkenning van de onjuistheid zijneraanvankelijke bewering, dat de ziekte in 1919 en 1920 weinig dieren onaangetastliet, ontgaat mij geheel. Deze onjuiste bewering toch gold als belangrijk gegevenvoor het heele betoog en verliest door de onjuistheid haar waarde. In het tweede stukje is het met de statistiek niet in orde. Het mond- en klauwzecrjaar 1907, door mij als goedaardig gesignaleerd, teldetusschen 17000 en 18000 besmette veebeslagen. Winkel twijfelt blijkbaar aande goedaardigheid en telt er 270.000. Dat wordt toch wel wat heel erg. Op zoo nwijze raken wij de kluts kwijt. Persoonlijk ken ik het mond- en klauwzeerjaar 1907 goed. Aan de goedaardig-heid in dat jaar is geen twijfel, al waren er vroeg in het jaar hier en daar wel ern-stige gevallen. W. haalt verder uit de dissertatie Miller o. a. aan : Die

Virulenz steigt rasch : 1. Bei Passage durch hochempf?¤ngliche Tiere. 2. Durch M??glichkeit rascher Uebertragung von Tier zu Tier, besonders unterUmgehung der Blutbahn (??rtliche Infektion im Pansen, Einreiben desVirus im Flotzmaul oder R??ssel). 3. Durch Passagem??glichkeit bei jugendlichen Tieren. 4. Durch Wechselpassage durch empf?¤ngliche Tierarten. 5. Durch hohe Aussentemperatur. u.s.w. Welnu al deze 5 invloeden kunnen dagelijks tijdens het heerschen van mond-en klauwzeer al of niet werken, en zou W. ook niet meenen, dat zij het wel zeergrillige verloop van mond- en klauwzeerepizo??ti??n. zooals wij dat in Nederlandkennen, beter verklaren dan zijn eigen theorie? Dr. A. A. Overbeek. Bredel, April 1929. lvi 36



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. PRIJSVRAAG VAN ESVELDFONDS. Gevraagd wordt : Een zoo volledig mogelijke studie omtrentde paratuberculose ; voorkomen, onderkennen van de ziekte, debestrijdigingsmaatregelen enz. Toelichting. De paratuberculose neemt in de laatste jaren sterktoe, een uitvoerig onderzoek omtrent haar wezen en hare bestrij-ding is hoogst gewenscht. De antwoorden moeten vergezeld zijn van praeparaten en vanmicrophoto\'s of afbeeldingen naar praeparaten. Zij moeten zijngetypt en voorzien van een motto, hetwelk, eveneens getypt,moet voorkomen op een verzegelde enveloppe, waarin den naamvan den auteur besloten is. Zij moeten v????r i September 1930bij den Secretaris der Maatschappij zijn ingediend. Ingevolge art. 3 sub b van het Reglement van het van Esveld-fonds kunnen gediplomeerden en candidaten in geneeskundigeen biologische

wetenschappen aan de beantwoording deelnemen. Het beste antwoord, hetwelk voor een bekroning in aanmerkingkomt, zal beloond worden met de gouden van Esveldmedaillc, be-nevens een bedrag in geld, groot Drie Honderd Gulden. Het wordtbinnen den tijd van een jaar na de bekroning, gepubliceerd inhet Tijdschrift voor Diergeneeskunde. Het Hoofdbestuur :Dhont, Voorzitter.H. A. Vermeulen, Secr. Correspondentie. \'s Gravenhage Utrechf 20 APnl I929\' No. 17. Aan de Redactie van het Algemeen Nederl. Landbouwblad, \'s Gravenhage. Het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde verzoekt Uwe Re-dactie beleefd plaatsing van bijgaande schrijven in Uw blad. Hoogachtend, Het Hoofdbestuur :Dhont, Voorzitter.H. a. Vermeulen, Secretaris. Aan den Wtledelgestrengen Heer Ir. T. P.Huisman, Secretaris van de H.M. v. L., Noord-einde 107. \'s Gravenhage. Het Hoofdbestuur der Maatschappij

voor Diergeneeskunde heeft met verwon-dering kennis genomen van Uw artikel in het Algemeen Ned. Landbouwblad van4 April j.1., waarin een mededeeling voorkomt uit een der Afdeelingen der H. M. v.L., betreffende pogingen, welke de Vereeniging van veeartsen in het werk zoustellen, om den invoer van Duitsche sera en entstoffen tot zich te trekken en de



??? Duitsche fabrieken over te halen geen druppel serum meer naar Nederland televeren aan niet vee-artsen. Aangezien de Maatschappij voor Diergeneeskunde nooit, voor welk doel ook,met eenig Duitsch handelslichaam in relatie is geweest, en het haar niet bekendis, dat zulks met andere Vereenigingen van dierenartsen wel het geval is, zal hetHoofdbestuur voornoemd het op prijs stellen van U te mogen vernemen uit welkebron U Uwe onjuiste gegevens hebt geput. Hoogachtend. Dr. J. J. F. Dhont, Voorzitter. Dr. H. A. Vermeulen, Secretaris. Overzicht van het verhandelde in de Vergadering van het Hoofdbestuur van 13 April1929. De Voorzitter betuigde zijn liartelijken dank voor de vele blijken van sympathie,door hem ondervonden, bij gelegenheid van zijn 75sten verjaardag en richttedaarna woorden van welkom tot den nieuwen afgevaardigde van de Afd. Noord-Brabant, den Heer Joan Kirch. Medegedeeld

is, dat de Statuten van de de JoNG-stichting zijn vastgesteld,waarin als doel der stichting is omschreven â€žBevordering van de studie der Ver-gelijkende Ziektekunde, waaronder wordt verstaan, de leer der bij mensch en diergemeenschappelijk voorkomende ziekteprocessen". Voor een te vormen eere-comit?Š zullen o.a. uitgenoodigd worden : de Ministersvan B. Z. en Landbouw, Onderwijs, Arbeid, Handel en Nijverheid en van Kolo-ni??n, de Commissaris der Koningin van de Provincie Utrecht, de President-Cura-tor der Rijks Universiteit te Utrecht, Jhr. de Gijselaar, oud-burgemeester vanLeiden en de burgemeester van Utrecht. Als beheerders zullen aangewezen worden : een lid van de Maatschappij voorDiergeneeskunde, een lid van de Ned. Maatschappij tot bevordering der Genees-kunst, een vertegenwoordiger van de medische faculteit te Utrecht, een van deVeeartsenijkundige Faculteit en een lid, aan te

wijzen door het H.B. der Maat-schappij voor Diergeneeskunde. Als ze Secretaris-penningmeester van het Werk-Comit?Š is toegevoegd de Heer W. van der Burg. Aan Prof. C. F. van Oijen is verzocht een studiereis te ondernemen in N.-Duitschland, ten einde een onderzoek in te stellen naar het onderwijs in visch-ziekten aldaar en naar de keuring van viseh, zoowel in als buiten de centra. Op verzoek van en in overleg met de Veeartsenijkundige Faculteit is besloten,voortaan geen 5e-jaarsstudenten meer uit te zenden voor plaatsvervanging. Inde laatste jaren heeft de Maatschappij zich sterk geweerd tegen het verrichtenvan diergeneeskundige handelingen door onbevoegden (enten, bloedtappen voorpullorum-onderzoek etc.). De uitvoering van de vleeschkeuringswet door onbe-voegden is verboden ; worden de conclusies, neergelegd in het pas verschenenserum-rapport, aangenomen, dan zullen entingen

uitsluitend aan dierenartsengeoorloofd zijn. Onder deze omstandigheden acht het H.B. het een plicht met eenoude gewoonte te breken. Het spreekt vanzelf, dat, aanvankelijk althans, dezeregeling veel moeilijkheden brengen zal, want het aantal afgestudeerden is, in dezomermaanden, nooit toereikend om aan alle aanvragen te voldoen. Vanzelf echterworden dan de practici meer van elkander afhankelijk en zal wellicht daardoorde zoo noodige collegialiteit in die mate zich ontwikkelen, dat bij ziekte of afwezig-heid grenscollega\'s bereid gevonden worden de verlangde diensten te bewijzen. Het verzoek van de H.H. Dr. Fros en Dr. Sperna Weiland, Keuringsveeartsente Leiden, gericht tot het gemeentebestuur, om gelijkstelling in salarieering metde ingenieurs iste kl. en den 2en geneesheer aldaar, werd door het H.B. gesteund. In het Algemeen Ned. Landbouwblad van 4 April is een artikel verschenen vanIr.

Huisman, waarin deze een mededeeling van een van de afdeelingen der Holl.Maatschappij van Landbouw opneemt, welke kant nog wal raakt. Wij lezen daar,dat de vereeniging van veeartsen pogingen in het werk stelt, om den invoer vanDuitsche sera en entstoffen tot zich te trekken en de Duitsche fabrieken over te



??? halen geen druppel serum meer naar Nederland te zenden aan niet-veeartsen. Aan de redactie van genoemd blad is opname verzocht van een schrijven vanhet H.B. waarin gevraagd wordt uit welke bron Ir. Huisman zijn onjuiste gegevensheelt geput. Nadat de Directie van de Zwolsche Paarden- en Veeverzekeringmaatschappijtot tweemaal toe beloofd had een antwoord te zenden op de klacht van het H.B.,betreffende het behandelen van bij die Maatschappij verzekerde paarden dooronbevoegden en deze beloften niet waren nagekomen, besloot het H.B. genoemdeDirectie een termijn van 14 dagen te stellen, binnen welke deze zaak, naar ge-noegen van het H.B., dient te worden geregeld. Toen het H.B. vernam, dat voor den dierenarts het dubbele tarief voor telefo-nische doorverbinding, als hetwelk voor den medicus geldt, in rekening wordt ge-bracht, is door het H.B. het verzoek gericht tot den

Directeur-Generaal der Poste-rijen, Telegrafie en Telefonie om gelijkstelling van den dierenarts met den me-dicus, waar het betreft reductie van genoemd tarief, op grond van algemeen enlandbouwbelang. Aan het H.B. der Ned. Indische Vereeniging voor Diergeneeskunde is bericht,dat het H.B., desgewenscht, zeer gaarne bereid is hulp te verleenen voor het wel-slagen van deelneming aan de Koloniale Tentoonstelling, welke in 1931 te Parijszal worden gehouden. Door een tweetal doctorandi in de Veeartsenijkunde is advies gevraagd voormogelijke emigratie naar Amerika, nadat de studie is voltooid. De door het H.B.ingewonnen informaties hadden geen practisch resultaat. Den studenten is inoverweging gegeven zich te wenden tot den Consul-Generaal te Rotterdam, totons gezantschap te Washington en voor particuliere informaties tot Prof. Dr. L.van Es, University Farm, Lincoln, Nebraska, U. S. America.

Een verzoek van Dr. te Hennepe, om een commissie te benoemen ter bestu-deering van verschillende vraagstukken betreffende diermeel, is niet ingewilligd. Aan den Directeur der R. S. I. te Rotterdam is verzocht een code-stelsel, tendienste van telegrafische bestellingen, in te willen voeren. Als prijsvraag van het van EsvELD-fonds zal worden uitgeschreven : â€žEen zoovolledig mogelijke studie omtrent de paratuberculose ; voorkomen, onderkennenvan de ziekte, de bestrijdigingsmaatregelen etc. Aangezien de kosten niet gedekt worden, is de prijs van de veeverzekeringsfor-mulieren verhoogd tot /0.25 per pakje van 10 stuks. Tot lid van de abortus-commissie, hetwelk de Maatschappij in deze Commissiezal vertegenwoordigen, is aangewezen de Heer Joan Kirch. De Secretaris,H. A. Vermeulen. Jaarverslag van de afdeeling Gelderland-Overijssel over 1928. Het was een aangename taak het jaarverslag

over 1928 te mogen samenstellen,daar dit jaar zich kenmerkte door een bevredigend vergaderingsbezoek en eenvrij algemeene deelneming aan het vereenigingsleven. Het ledenaantal breidde zich wederom uit. Bedroeg het op 1 Januari 92, op31 December 1928 bleek het gestegen te zijn tot 94. 6 nieuwe leden zijn dit jaartoegetreden, terwijl 4 de afdeeling verlieten, wegens vertrek naar elders. Onder deze laatsten was ook collega E. J.\'Dommerhold, door wiens vertrekde afdeeling een ernstig verlies leed. Veel is door hem gedurende zijn lidmaatschapvoor de afdeeling gedaan. In 1905 lid geworden, zien wij hem in 1910 als Penning-meester in 1915 als Voorzitter, in 1921 als Secretaris en in 1927 weer als Voorzitter.Verder was hij lid van de iste tarievencommissie, dikwijls plaatsvervangend afge-vaardigde naar de algemeene vergadering, terwijl een groot aantal van zijn duide-lijke en actueele voordrachten

voor de afdeeling werden gehouden. Denken wijhierbij aan zijn meegaande, bescheiden en hulpvaardige persoonlijkheid, dan ishet duidelijk, dat wij onzen Voorzitter noode zagen vertrekken. Wij willen hem



??? hier nogmaals danken voor hetgeen hij voor de afdeeling gedaan heeft en den wenschuitspreken, dat het hem in zijn nieuwe werkkring goed ga en, dat hij steeds metgenoegen zal terugdenken aan den tijd, dien hij in de afdeeling Gelderlandâ€”Over-ijssel doorbracht. Ook in den heer Van Rijn, die door zijn benoeming in Semarang, de afdeelingheeft verlaten verliezen wij een actief lid en geregeld bezoeker der vergaderingen.Onze beste wenschen vergezellen hem op zijn verre reis. Het bestuur onderging ecnige verandering. Inplaats van den heer Dommerholdwerd tot Voorzitter benoemd de heer P. de Jong, terwijl in diens plaats tot onder-voorzitter de heer H. J. Od?Š werd aangewezen. Collega Van Heusden werd her-benoemd als vertegenwoordiger van de afdeeling in het H.B., terwijl ook de secre-taris weer gedurende vier jaar zijn werkzaamheden hoopt voort te zetten, zoodathet Bestuur thans is

samengesteld als volgt : P. de Jong, Voorzitter ; H. J. Od?Š,Ondervoorzitter ; H A. Pingemans, Penningmeester ; H. van den Berg, Secre-taris en A. van Heusden, Afgevaardigde in het Hoofdbestuur. Vergaderingen werden er dit jaar weer 4 gehouden, waarvan 3 te Arnhem en 1 te Deventer. In de laatst gehouden vergadering werd besloten zooveel mogelijk 2 maal te Arnhem en 2 maal te Deventer te vergaderen. Dit laatste teneinde dein het Noorden en Oosten wonende leden van Overijssel te gerieven. Ook dus tenbehoeve van Twente, vanwaar nog steeds stemmen komen om oprichting vaneen afdeeling Overijssel, is deze regeling ingesteld. Laat men daar toch bedenken,dat een afdeeling Overijssel niet gemakkelijk bestaanbaar is, maar licht uiteenvalt in 2 deelen t.w. Twente en rest van Overijsel tusschen welke steeds een slechteverbinding bestaat. Het vergaderingbezoek was over het geheel goed

behoudens het bezoek aande vergadering, waarbij na afloop een diner met de dames der leden zou wordengehouden. Hoe goed geslaagd ook de middag en het diner waren, de vergaderingzelf was slecht bezocht ; voor de tweede keer is gebleken, dat deze combinatievoor de afdeeling geen gelukkige is. Voordrachten werden gehouden door den heer S. Stuurman, Directeur van hetMelkcontr??lestation te Utrecht, die een zeer gewaardeerde lezing hield over : DeDierenarts en de Melkhygicne, die dusdanig insloeg, dat verzocht werd aan spre-ker er meer publiciteit aan te geven. Tot heden hebben wij daar niets van bemerkt;wij hopen, dat collega Stuurman tijd zal vinden om zijn zeer gezonde denkbeeldenover dit onderwerp in ruimer kring bekend te maken. Collega v d. Kaay hield een voordracht over : Nieuwe verloskundige instru-menten en hun toepassing, welke van enkele op een kalf werd

gedemonstreerd,bij welke demonstratie de allernieuwste instrumenten geen erg schitterenden in-druk maakten. Prof. Sjollema hield een bespreking over melkziekte en aanverwante syndro-men, ten einde in dezen te komen tot een samenwerking tusschen hem en de prac-tici, dus tusschen laboratorium en practijk. Wij hopen van harte, dat deze totstand zal komen en mooie resultaten moge hebben. Ter gelegenheid van een der vergaderingen werd een bezoek gebracht, onderleiding van collega Lenshoek, aan de I(ndische) T(entoonstelling) A(rnhem),waarbij helaas geconstateerd moest worden de absolute afwezigheid van eenigeaanwijzing van het vele nuttige werk door de dierenartsen in Indi?? verricht. Naaraanleiding hiervan werd het H.B. verzocht de betrokken organisaties op dezeleemte in deze interessante tentoonstelling te wijzen en te trachten maatregelente treffen, dat in den toekomst meer aandacht

zal worden geschonken aan hetwerk van onze Indische collega\'s. Een cursus in pluimveeziekten, die in 1929 zal gegeven worden, werd in samen-werking met het H.B. georganiseerd en schijnt een succes te worden. Belangrijke vraagstukken, zoowel wetenschappelijke, als maatschappelijkewerden op de vergaderingen naar voren gebracht en besproken en dikwijls tot eenoede oplossing gebracht.



??? Naast al deze lichtpunten werpt een quaestie een donkere schaduw over 1928 ;de afdeeling heeft het voor haar leden vastgestelde minimum tarief voor dierge-neeskundige praktijk niet kunnen handhaven. Na lang sukkelen en niettegen-staande vele pogingen het nog eenig nieuw leven in te blazen, is het ten slottete gronde gegaan. Gezien het belang van deze zaak en de pogingen, die, vooral in verband metde tuberculose-bestrijding, in andere afdeelingen in het werk worden gesteld omeenheid te krijgen in de prijsberekening, heeft het misschien zijn nut de geschiedenisvan het tarief van onze afdeeling eens na te gaan. In 1906 werd door het toenmalige lid, den heer H. M. Kroon, gewezen op dewenschelijkheid van het hebben van een uniform tarief, vooral met het oog opde entingen tegen vlekziekte. Een commissie werd samengesteld om dit vraagstukte bestudeeren, welke in 1907 rapport uitbracht en

aanraadde als leidraad overte nemen een tarief, als was vastgesteld door de afdeeling Groningenâ€”Drente.Hiermede was dit onderwerp van de baan en bleef rusten tot 1914, toen de ge-wijzigde omstandigheden een algeheele herziening noodig maakten. Een com-missie werd benoemd, bestaande uit de heeren Heimans, Van Heusden en Dom-merhold, die in 1915 met een tarief kwam, dat vrijwel onveranderd werd aange-nomen. Als nieuwigheid was hierbij, dat het tarief werd bindend verklaard; deleden verbonden zich door onderteekening tot het berekenen van de verschillendewerkzaamheden minstens volgens het aangenomen tarief, terwijl een boete werdgesteld op eventueel niet nakomen. Ontheffing werd verleend, indien een onder-teekenaar in concurrentie moest treden met een niet onderteekenaar. Op dezetwee nuttige en noodige bepalingen is ten slotte de zaak gestrand. Dit tarief heeft

aanvankelijk goed gewerkt : een flink aantal leden volgde het,waardoor er eenheid kwam in de prijsberekening. Toen echter de tijden achteruitgingen en het aantal practici toenam begonnen er moeilijkheden te komen. Teneinde hieraan tegemoet te komen en eenige noodig gebleken wijzigingen aan tebrengen werd in 1924 door de toen bestaande tarievencommissie een gewijzigdtarief aan de vergadering ter beoordeeling aangeboden, dat vrijwel onveranderdmet algemeene stemmen werd aangenomen. Maar nu deed zich het eigenaardigeverschijnsel voor, dat veel minder leden bereid waren zich te verbinden dit tariefte volgen, waardoor het wel een leiddraad bleef, maar de algemeene waarde alaanzienlijk verminderde. De ineenzinking kwam toen de enting tegen diphterie bijkippen meer algemeen werd. In overleg met de groote pluimveeorganisatie inOverijssel en Gelderland was het tarief bepaald op 10 cent

per kip. Al spoedigwerd hiervan afgeweken en kon in een der pluimveebladen op een vraag naar dekosten van de diphterieenting geantwoord worden, dat deze bedroegen 10 centper kip, maar, dat gebleken was, dat met de meeste dierenartsen wel viel te mar-chandeeren. Steeds meer en ernstiger werden de klachten. Bij onderzoek beriepmen zich op de bepaling, dat men in gevallen van concurrentie met niet-onder-teekenaars mocht afwijken. De toestand ontstond, dat men op groote afstandvan zijn woonplaats voor minder entte dan men in de woonplaats, waar geen con-currentie was, voor zijn vaste klanten mocht rekenen. In de Decembervergadering van 1927 stelde de tarievencommissie dan ook devraag of men het tarief nog wenschte en zoo ja, welke de bezwaren waren. Toenhierop geen antwoord kwam werd besloten schriftelijk een enqu??te in te stellen.Hiervoor werden ongeveer 70 vragenlijsten

uitgezonden, waarvan er 28 werdenterugontvangen. Enkele leden verklaarden zich voor een tarief, de meesten warener voor, als ook de buurtcollega\'s het volgden of als de afdeeling de leden kon dwingenhet tarief te volgen. En hier ligt het zwaartepunt van het heele vraagstuk : hettarief was over het algemeen wel goed, maar het was niet te handhaven. Voor allen, die meenen een tarief te moeten opstellen, hetzij in verband met dewerkzaamheden bij de tuberculosebestrijding, hetzij anderszins geven wij hierde ondervinding door ons opgedaan ; het opstellen van een tarief alleen is nietvoldoende, de middelen het te kunnen handhaven moeten erbij worden aange-



??? geven. Vooral bij de tuberculosebestrijding en de werkzaamheden in verband metde melkhygi??ne bestaan in deze groote gevaren. Het in handen hebben van dezewerkzaamheden brengt mede de kans op een groot deel van de praktijk. Het ge-vaar is niet denkbeeldig, dat gewerkt zal worden voor alle prijzen, hetgeen nietin het belang kan zijn van een goede uitoefening van de op zich genomen taak envan den goeden naam van onzen stand. Het zal hun dan gaan als ons : na het weinig bemoedigend resultaat verklaardede tarievencommissie het tarief niet te kunnen handhaven, adviseerde het alsbindend tarief op te heffen en het als leiddraad te behouden en als zoodanig aanalle nieuwe leden te zenden. Wij willen hopen, dat de reglementswijziging onzer Maatschappij aanleidingmoge zijn, dat middelen worden gevonden om dit ernstige en moeilijke vraagstukop te lossen. H. v. d. Berg, Secretaris. Van de

Alg. Afdeeling zijn lid geworden : G. S. E. Vegter te den Haag, W.Graafsma te Kimswerd. Bedankt voor het lidmaatschap: J. Laaij te Dordrecht. BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Het antwoord van den Minister op de vragen van den Heer ter Laan. Op de vragen van den Heer K. ter Laan betreffende wijziging van de Vleesch-keuringswet, opdat alsnog binnen redelijken tijd aan de bij het K. B. van 10 Juli1926 bepaalde voorschriften tot uitvoering van art. 19 der Vleeschkeuringswet1919 zal zijn voldaan, antwoordde de Minister van Arbeid, H. en N. : â€žDaar hetuitstel van betrekkelijk korten duur zal zijn, ziet de Minister daarin geen onbillijk-heid tegenover hen, die reeds aan de wettelijke eischen voldoen en acht hij geen ter-men aanwezig om bijzondere wettelijke maatregelen te bevorderen, waardoor deinrichtingen, bedoeld in art 19 van de Vleeschkeuringswet, die nog niet in over-eenstemming met de wettelijke

eischen zijn gebracht, v????r 24 Sept. 1931 aan devoorschriften van het K. B. van 10 Juli 1926 zullen moeten voldoen. Het uitstel, dat uit het arrest van den Hoogen Raad voortvloeit, behoeft even-min als de aanvankelijke overgangstermijn een belemmering te zijn voor het bou-wen van gemeentelijke slachthuizen". De verplaatsing van de nevenbedrijven van het openbaar slachthuis te Rotterdam. Op 17 Febr. 1927 besloot de Raad van Rotterdam tot verplaatsing van de hin-derlijke nevenbedrijven van het openbaar slachthuis naar van het rijk in erfpachtte verkrijgen perceelen grond aan den Nieuwen Waterweg te Hoek van Hollanden van de niet-hinderlijke nevenbedrijven naar een nader aan te wijzen terreinin het havengebied. Nu inmiddels van het rijk de mededeeling is ontvangen, dat bedoelde grondente Hoek van Holland niet in erfpacht zullen worden uitgegeven, terwijl er ookernstige bezwaren werden

aangevoerd tegen de vestiging van de niet-hinderlijkenevenbedrijven op een terrein aan de Waalhaven, aangezien hierdoor de inter-nationaal goede naam van de haven zou kunnen worden benadeeld, doen B. enW. van Rotterdam thans het voorstel, nadat zij de kwestie nog eens aan een naderestudie hebben onderworpen, zoowel de hinderlijke- als de niet-hinderlijke neven-bedrijven te verplaatsen naar een terrein aan de Oude Maas, gelegen ten westenvan de petroleumterreinen aan de Vondelingenplaat, alwaar, zonder veel extrakosten een goede weg- en spooraansluiting te verkrijgen is. de Graaf.



??? Verslag van den veeartsenijkundigen dienst in Nederlandseh-Indi??, over het jaar1927. Bij besluit van den Gouverneur-Generaal van 30 December 1926 No. 3 (Stbl.No. 569) werd een deel van de overheidsbemoeienis nl. de plaatselijke bevorderingvan de veeteelt en de zorg voor de v?Št?Šrinaire hygi??ne overgebracht op de pro-vincie West-Java. Het personeel bestond uit : i hoofd van den dienst, 5 inspecteurs, waarvan 1 titulair, 46 gouvernements-veeartsen, waarvan 22 -â€” rste klasse), 41 adjunct gouvernementsveeartsen, waar-van 11 â€” iste klasse), 6 opzichters, 200 mantrii\'s, waarvan 6 hoofdmantri\'s en103 â€” iste klasse, 41 schrijvers, waarvan 5 â€” iste klasse. Ten einde het bestuur van bovengenoemde provincie in de gelegenheid testellen de haar overgedragen taak uit te voeren, werd bij besluit van den Direc-teur van Landbouw, Nijverheid en Handel van 8 Januari 1927 No. 190/D van

hetpersoneel van den veeartsenijkundigen dienst een gedeelte ter beschikking gesteldnl. : i inspecteur, 6 gouvernementsveeartsen, waarvan 5 - rste klasse, 1 op-zichter, 27 mantri\'s (2\'hoofdmantri\'s, 13 mantri\'s iste klasse, 12 mantri\'s) en 6schrijvers. Bij besluit van den Gouverneur der provincie West-Java van 21 April 1927No. p.m. 6/1/2 werd eene instructie voor het personeel van dien provincialenveeartsenijkundigen dienst vastgesteld. Besmettelijke veeziekten. Pestis bovina bij herkauwende dieren en varkens kwam niet voor in verslagjaar. Anthrax bij alle vee. Zoowel op Java als eenige eilanden der buitenbezittingen werd deze ziektegeconstateerd. De bestrijding bestond overal in het toepassen van serum en vac-cininspuitingen, gesteund door politiemaatregelen. Septichaemia epizo??tica (pluriformis) bij herkauwers en varkens Deze ziekte eischte evenals verleden jaar in enkele ambtskringen vrij

veelslachtoffers, vooral jonge dieren bezweken er velen zoowel onder buffels, runderenals varkens. In de meeste gevallen kon door toepassing van politiemaatregelen,seruminspuitingen en vaccinaties de verbreiding der ziekte worden tegengegaan. Aphthae epizo??ticae bij herkauwers en varkens. Op Java kwam deze ziekte in alle ressorten voor, op de buitenbezittingen meerverspreid. Madoera had er ook nog al van te lijden, veel aangetaste dieren gingensterk in conditie achteruit, waardoor de opfok voor de slacht nadeelig werd be-invloed. .Malleus bij eenhoevige dieren. Nog steeds maakt deze ziekte veel slachtoffers. Niettegenstaande door degouvernementsveeartsen aan de bestrijding veel tijd en moeite wordt besteed,valt van een merkbare vermindering over het algemeen weinig te bespeuren. Hetveelal te laat rapporteeren van ziektegevallen en de slechte hygi??nische toe-standen in vele paardenstallen zijn

de voornaamste oorzaken, dat zoo weinigsucces bereikt wordt. Saccharomycose bij eenhoevige dieren. Vooral door de moeitevolle behandeling en het gedwongen maandenlang buitengebruik stellen der dieren, veroorzaakt deze ziekte belangrijke schade. In de stal-houderijen op de groote kustplaatsen van Java kwam zij veel voor, op Sumatrawerden geen gevallen waargenomen. Scabies bij eenhoevige en herkauwende dieren. Op alle eilanden komt dit lijden voor, doch de bevolking beschouwt het alsregel onschuldig en zoodoende wordt er weinig aandacht door haar aan geschonken. Surra bij alle vee. In de meeste ressorten werd surra geconstateerd en werd met het gebruik vannaganol voortgegaan. Het is nu wel duidelijk gebleken dat met dit middel alspraeventivum uitstekende resultaten bij runderen en buffels t.e bereiken zijn,



??? vooral wanneer de geheele veestapel van een besmette desa ingespoten wordt.Bij paarden bepaalt het zich meer tot een individueele behandeling. Dourine bij eenhoevige dieren werd niet waargenomen. Piroplasmose bij herkauwende dieren. Zeer sporadisch werden gevallen dezer ziekte geconstateerd voornamelijk bijrunderen in melkerijen en onder van Soemba ge??mporteerd volbloed Ongole-vee. Tuberculose. Nog steeds vormt de bestrijding dezer ziekte een belangrijk deelvan de werkzaamheden van het personeel van den veeartsenijkundigen dienst opJava, ondanks het feit, dat bij het vee van de bevolking geen enkel geval vantuberculose werd waargenomen. Rabies bij alle vee (Stbl. 1912, No. 435) en honden, katten en apen (Stbl. 1926,No. 451). De resultaten bereikt met de bestrijding van rabies zijn tot heden geenszinsbevredigend. Het aantal gevallen dezer ziekte is de laatste jaren eerder toe

danafgenomen. Een en ander is uitsluitend een gevolg van de onvoldoende uitvoeringvan de voorgeschreven bestrijdingsmaatregelen. (Zonder goed georganiseerdebestrijding zal men er met de beste maatregelen wel nooit uitkomen. (Ref.). Lymphangitis in/ectiosa (farcin du boeuf) bij runderen. Evenals vorige jaren werden enkele gevallen op Sumatra waargenomen. Pneumonia Contagiosa, bij runderen. Onder het in Augustus te Tandjong Priok uit West-Australi?? ingevoerde slacht-vee kwamen 23 gevallen van besmettelijke longziekte voor. Dank zij de getroffenstrenge afzonderingsmaatregelen is het gelukt deze ziekte tot het ge??mporteerdevee te beperken. Peslis Suiim bij varkens. Hiervan kwamen een paar verdachte gevallen te Kandangan voor. Het onder-zoek van ziektemateriaal viel echter negatief uit. Septichaemia haemorrhagica Suiim, bij varkens. Op een boerderij bij Buitenzorg bezweken 4 varkens

onder verschijnselen dezerziekte. De overige 115 stuks weiden met septichaemie-serum behandeld en ver-volgens gevaccineerd, waarna de ziekte tot staan kwam. Gangraena emphysematosa, bij herkauwende dieren. Evenals vorig jaar weid deze ziekte uitsluitend waargenomen in Midden-Javaen wel in Madioen, Soerakarta, Djocjacarta en Magelang. Paardenfokkerij. De belangstelling van de bevolking in de paardenteelt is,sedert, vooral voor grootere afstanden veel van mechanische trekkracht wordtgebruik gemaakt, afnemende. Op Java, waar de sterkte van den paardenstapelweder iets is achteruitgegaan, bestaat nog slechts in enkele deelen en wel speciaalin bergstreken, animo tot het fokken van paarden. Van Sumatra wordt ongeveerhetzelfde gerapporteerd. Loonend schijnt de paardenfokkerij nog alleen te zijnop de schaarsch bevolkte kleine Soenda-eilanden. Runder fokkerij. In tegenstelling met hetgeen

van de paardenfokkerij wordtvermeld, is de belangstelling in de runderteelt in alle ressorten stijgende, zoodataan alle bestaande maatregelen tot instandhouding en verbetering van den run-derstapel krachtig de hand wordt gehouden. Kleinveeteelt. Ten einde tot verbetering der kwaliteit van het kleinvee te ge-raken, werd aan de Regeering het voorstel gedaan, om in Nederland een aantalfokschapen, geiten en varkens aan te koopen en met deze dieren te Buitenzorgde noodige proeven te nemen. Door I)r. J. Merkens, leeraar in veeteelt aan deN.-I. Veeartsenschool werden in Holland 16 fokvarkens (veredeld Duitsch land-varken en groot Yorkshire), 12 Texelsche schapen en 16 geiten (veredelde inheem-sche geit uit de Baronie van Breda) aangekocht en naar Nederlandsch-Indi?? ge-zonden-. Pluimveefokkerij. Op Java wordt pluimveeteelt algemeen door de inlandschebevolking in de desa beoefend als nevenbedrijf.

Men houdt er eenige kippen opna en verkoopt de eieren en de fokproducten als slachtkippen. Onder deze een-



??? voudige omstandigheden is deze kippenhouderij rendabel. De dieren leven van afvalvan het landbouwbedrijf en zoeken verder zelf in hoofdzaak hun voedsel buiten. De teelt van eenden is van veel belang in de meer waterrijke streken. Te Buiten-zorg wordt thans een begin gemaakt met de oprichting van een Gouvernementspluimveefokstation. H. \'t. H. Pluimveedagen te Wageningen. Het landbouwkundig Tijdschrift van April 1929 bevat een verslag van hetgesprokene op de op 2 en 3 October 1928 in de Hulp-Aula der Landbouw-Hooge-school gehouden Pluimveedagen. Het verslag is samengesteld door Ir. P. Ubbels, adjunct-rijkspluimveeconsulent,â€?Beekbergen. De Voorzitter der N. P. F., de heer P. H. Burgers, sprak het openingswoord. De Heer i. G. J. Kakebeeke, inspecteur van den Landbouw hield een voor-dracht over de beteekenis der Pluimveeteelt (de tot nu toe bekende cijfers vanonzen uitvoer

van eieren en pluimvee in 1928 zijn hooger dan die in 1927; allezeilen moeten worden bijgezet om den voorsprong, die Nederland heeft, te behouden) Prof. G. Grijns, Wageningen sprak over de â€žvoeding der hoenders". (De ken-nis van de verteerbaarheid voor hoenders laat nog wel te wenschen over ; de ken-nis der productiewaarden is nog veel geringer. Bij een bepaalde verhouding tus-schen de hoeveelheden kalk en phosphorzuur in een rantsoen kan het lichaammet deze stoffen het meest economisch omgaan ; is deze verhouding anders, dankunnen vitaminen (levertraan) een gunstigen invloed uitoefenen op de oeconomie). Prof. Dr. D. L. Bakker, Wageningen, behandelde â€žProductieteelt en haargrenzen". (Het doel moet zijn zuivere rassen met een hooge, gemiddelde productie ;er moet gewaakt worden tegen degeneratie ; de raskenmerken moeten waarborggeven voor productie, en niet alleen op

zichzelf beteekenis hebben. Rassenteelten Productieteelt moeten hand in hand gaan). Ir. J. G. Tukker, Beekbergen, hield een inleiding over â€žProductie in verbandmet den leeftijd". (Het antwoord op de vraag of het aan te bevelen is na een jaarde dieren op te ruimen is afhankelijk van het peil waarop een bepaald bedrijfstaat. Het statistisch materiaal over dit probleem is nog niet volledig). Prof. Dr. J. A. Honing, Wageningen, had als onderwerp : â€žDe scheikuiken-fokkerij en hare beteekenis voor de praktijk". (Als voorbeeld wordt behandeldhet Assendelftsche geval, waar zilverpcl hennen gepaard worden met goudpelhanen.. Zilverpelhennen zijn heterozygoot zoowel voor geslacht (X Y) als voorzilverkleur (Z z) ; goudpelhanen zijn homozygoot voor geslacht (X X) en voorkleur (z z). Kruising geeft zilverkleurige hanen en goudkleurige hennen, welkebij de geboorte kunnen worden onderkend). A. G. Kr??ller Jrâ€ž

Harskamp, sprak over â€žBedrijfscontr??le van fokbedrijven".(Legwedstrijden geven niet een beeld van het geheele bedrijf der inzenders ; een25 fokstations zijn erkend door de N. P. F., en de A. N. P. V. ; deze hebben hunbedrijf, â€žin een glazen huisje" gesteld. De techniek der controle wordt omschreven). L. P. de Vries. Benoeming Dr. \'t Hoen. Bij Kon. Besluit is benoemd tot leeraar aan de Middelbare Koloniale Landbouw-school te Deventer Dr. H. \'t Hoen, die tevoren tijdelijk als zoodanig werkzaamwas. Wij wenschen collega \'t Hoen geluk met deze benoeming. Tuberculosebestrijding. Met ingang van 1 Juni, is den inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst P.J. \'t Hooft P.J.zn., in het bijzonder belast met de bestrijding van de tuberculosebij het rundvee, thans te \'s Hertogenbosch, als standplaats aangewezen \'s Gra-venhage; zijn bureau aldaar zal gevestigd zijn aan het Departement van binnen-

landsclie zaken en landbouw, Binnenhof 19.



??? Engelsche wetenschappelijke boeken. Van de firma Bailli?¨re, Tindall & Cox (7 en 8 Henriettastreet, CoventGarden, London W.C. 2) ontvingen wij een catalogus van wetenschappelijke wer-ken, welke catalogus wij gaarne (op aanvraag) aan belangstellenden ter inzagezullen zenden. Het betreft werken op de volgende gebieden : Medical, Dental andNursing, Veterinary, Foods and Foodinspection, Botanv and Agriculture, Scienceand Miscellaneous, Periodicals and Reports. Paarden- en Veeverzekering-Maatschappij. Men verzoekt ons er op te willen wijzen, dat met de Zwolsche paarden- enveeverzekering-maatschappij, genoemd op bladz. 467 van het 1 Mei No, nietbedoeld is de Oude Zwolsche van 1895 te den Haag. Brochures. Van het Land- en Tuinbouwbureau der I. G. Farbenindustie te Amsterdamontvingen wij nog de brochures, in zake bemesting: ,,Nitrophoska" en â€žWen-ken voor den veehouder".

Nationaal Comit?Š Internationaal Veeartsenijkundig Congres te Londen 1930. Voorloopig Programma. Het congres zal vergaderen in ..Central Hall", Westminster, Londen, vanMaandag 4 Augustus tot Zaterdag 9 Augustus 1930. Behalve de algemeene en de sectie-vergaderingen zullen eiken avond bijeen-komsten plaats vinden, inclusief recepties, wetenschappelijke besprekingen enbanketten. Talrijke interessante excursies zullen plaats vinden, van welke de bijzonder-heden later in het officieele programma zullen worden bekend gemaakt. Tevenszal er gelegenheid zijn om veterinaire onderzoekingsinstituten, veeartsenijscholen,koelinrichtingen, abattoirs, fokstations, enz. te bezoeken. Kosten Lidmaatschap : Gewone leden ........ 1 pond sterling. Studenten-leden ...... 10 shillings. Dames, die leden vergezellen, betalen 5 shillings, waarvoor zij toegang hebbentot de recepties en tot de wetenschappelijke

avondbijeenkomsten. Het Nationaal Comit?Š zal te gelegener tijd eene regeling publiceeren voorde aangifte tot het lidmaatschap. In de kosten voor het gewone lidmaatschap zijn begrepen de kosten vanhet verslag van het congres, hetwelk na afloop franco wordt toegezonden. De Secretaris. ten Sande. Besmettelijke veeziekten in Nederland in Maart 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallen aandie i Maart nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer : bij 152 (162) eigenaars, waarvan in Groningen bij 8 (14)eig. ; Friesland bij 49 (96) eig. ; Drenthe bij x (3) eig. ; Gelderland bij 4 eig. ; Utrechtbij 10 (1) eig. ; Noordholland bij 19 (15) eig. ; Zuidholland bij 49 (15) eig. ; Zeelandbij 3 (3) eig. : Noordbrabant bij 9 (15) eig. Scabi?¨s : (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 14 gevallen bij 3eig. (48 bij ii eig.), waarvan in Groningen (9 bij 3 eig.) ; Friesland (27 bij 5 eig.)

;Drenthe (11 bij 2 eig.) ; Overijsel 1 ; Utrecht 12 bij 1 eig. ; Zuidholland 1 (1). Rotkreupel bij schapen : 28 gevallen bij 4 eig. (488 bij 29 eig., waarvan in Gro-ningen (23 bij 2 eig.) ; Friesland 17 bij 1 eig. (26 bij 7 eig.) ; Drenthe 9 bij 2 eig.(25 bij 5 eig.) ; Noordholland 2 bij 1 eig. (172 bij 12 eig.) ; Zuidholland (41 bij2 eig.) ; Zeeland (201 bij 1 eig.). Anthrax : 27 gevallen bij 23 eig. (2 bij 2 eig.), waarvan in Friesland 7 bij 5 eig. ;Overijsel 4 bij 4 eig. ; Zuidholland 9 bij 7 eig. ; Noordbrabant 3 bij 3 eig. ; Lim-burg 2 bij 2 eig.



??? Verslagen en Mededeelingen van de Directie van den Landbouw, No. 2. Verslag over den Landbouw in Nederland over 1927 (den Haag, AlgemeeneLandsdrukkerij ; Prijs / 1.â€”). Algemeen Overzicht. Akkerbouw : De uitkomsten daarvan waren in 1927 niet bevredigend door min-der gunstige economiese omstandigheden en weersgesteldheid. Veehouderij : De gezondheidstoestand van het rundvee wordt over het algemeen,,zeer gunstig" genoemd, ofschoon moeilijkheden ondervonden werden door hetâ€žbesmettelijk verwerpen". Het mond- en klauwzeer kwam volgens het verslagslechts sporadisch voor. De bestrijding van den runderhorzel werd met kracht aangevat. De boterproductie was steeds toenemend en bedroeg in 1927 : 85 millioen K.G. ;de kaasproductie 126 millioen K.G. Uitgevoerd werd 48.000 ton (1 ton 1000K.G.) boter, 97.300 ton kaas, 16.000 ton, gecondenseerde melk en 4870 ton melk-

poeder. De uitvoer van rund- en kalfsvleesch was : versch 16.158.000 K.G., bevroren1000 K.G. en gezouten 32.000 K.G. De invoer: versch 106.000 K.G, bevroren13.966.000 K.G., gezouten 124.000 K.G. Uitvoer van slachtvee 9433 stuks ; vanmelk- en fokvee 30.135 stuks. De prijzen waren over het algemeen laag. Stamboek-vee werd uitgevoerd naar Frankrijk, Polen, Spanje, Duitschland, Ned.-Indi??,Brazili??, Chili, Mexico, Argentini??, Japan en Zuid-Afrika. Het aantal uitgevoerde paarden bedroeg 12.176 (waaronder 438 hitten en73 slachtpaarden). L\'itgevoerd werden 10.000 oudere lammeren en 7736 ton schapenvleesch. Het aantal geiten is achteruitgaande. Oorzaken zijn gebrek aan stalgelegenheid,hooge loonen en niet-dure prijs van koemelk. De uitkomsten van de varkensfokkerij waren niet gunstig door lagere prijzen.De belangstelling voor de rationeele fokkerij neemt echter toe. De uitvoer vanlevende

varkens nam sterk toe en bedroeg 89.395 stuks (4843 in 1926), voorname-lijk naar Frankrijk, verder naar Itali??, Duitschland en Belgi??. Ook de uitvoer vanvarkensvleesch is toegenomen en bedroeg (versch, bevroren, gezouten en gerookt)101.457.000 K.G. ; de invoer 404.800 K.G. De pluimveeteelt is steeds vooruitgaande ; wat hoenderrassen betreft zijn dewitte Leghorns het sterkst vertegenwoordigd, daarop volgen de Barnevelders.Rhode Islands Reds en Welsumers nemen toe ; ook aan de Noordhollandseheblauwen wordt meer aandacht geschonken De eierproductie wordt over 1927 geschat op 1600 tot 1700 millioen stuks (ge-middeld 110 a 120 stuks per kip). De kuikensterfte was weer groot. De afzet vanslachtkippen is veelal moeilijk en moet beter georganiseerd worden. Toch werden2.831.000 slachthoenders uitgevoerd, voornamelijk naar Duitschland. De financieele uitkomsten der pluimveehouderij

waren gunstig ; men neemt aandat op boerderijen waar de hoenders kunnen los loopen, ongeveer / 2. - per kipwordt overgehouden. De eierproductie is nog steeds toenemende ; in 1927 werden63.354.000 K.G. meer eieren uitgevoerd dan ingevoerd ; 71 % van de uitvoerging naar Duitschland, verder werden veel naar Engeland uitgevoerd. Voor de bijenhouders was 1927 een slecht jaar doordat weinig honig gewonnen,werd. Tuinbouw : De uitvoer van de meeste groentegewassen is in 1927 toegenomen.Wat groenteteelt betreft, wordt vooral in verschillende provincies de teelt onderglas meer en meer beoefend. Ook druivencultuur onder glas neemt overal Met kweeken en uitvoer van boomen, heesters en bloemen en bloembollenwerden in 1927 zeer bevredigende resultaten bereikt. Vereenigingsleven en co??peratie in den landbouw namen overal toe. De bij deAlg. Ned. Zuivelbond (F. N. Z.) aangesloten

bonden omvatten in 1927 451 fabrie-ken die samen 2.080.588.000 K.G. melk verwerkten. Over het algemeen waren van de landbouwbedrijven de financieele bedrijfs-



??? uitkomsten van 1926â€”1927 ongunstiger dan de vorige jaren ; het boekjaar 1926â€”1927 is voor den landbouw niet gunstig geweest. De thans geldende koop- enpachtprijzen zijn niet in overeenstemming met de ongunstige uitkomsten van hetlandbouwbedrijf in de laatste jaren. Praktisch gesproken zijn echter (volgens denotarissen) de landprijzen nog op hetzelfde peil van v????r den oorlog, maar is hetgeld sedert 1914 in waarde gedaald. Besmettelijke veeziekten in Nederland 1909 -1927. (Maladies contagieuses des animaux). Kwadedroesen huidwormbij eenhoe-vige dieren.(Morve etfarcin). Schurft (Gale) (scabies). Rotkrenpeibij schapen, (Pi?Štin). Miltvuurbij alle vee (Charbon). SJ â€” c/1 N g O3 2 Â? Â? a a. Bij schapen.(Moutons). Bijeenhoevigedieren. c? â€?Â° Â?-?•T3 Â? lz g S 55 g C/) â„? XIâ€ž g S f= = 2 S c I J (Chevaux)et aues). Aantaldieren. i! dieren,??mbre). 1 s U -i.â– i ^.0 J f = z;< m u. .2 0 =

Z< X [i. (Nombre). = z cd< Â?/> u. S 0 q Z< Groningen. . . 43 â€” â€”_ 694 26 â€” 185 20 IO 92 Friesland .. . 43 2 2 266 18 4 297 35 64 5f) Drenthe .... 21 1 1 286 93 â€” 243 33 9 9 Overijssel . . . 39 I i 43 7 â€” 6 2 20 20 Gelderland . . 109 6 2 10 4 â€” 51 i 41 38 Utrecht .... 19 i i 41 5 â€” â€” â€” \'4 13 Noordholland 29 21 17 â€” â€” i 284 84 19 19 Zuidholland . 82 â€” â€” 231 25 â€” 459 26 48 43 Zeeland .... 59 â€” â€” â€” â€” â€” I 163 7 3 ~ Noordbrabant 132 â€” â€” 75 7 â€” â€” â€” 42 40 Limburg . . . 73 â€” â€” â€” â€” â€” â€” 31 3\' Nederl. 1927. 649 32 24 i 646 185 4 3688 208 301 280 1926. 62 756 26 18 3 522 317 4 2 795 208 307 255 1925. 30 936 112 73 4 062 428 8 2 021 148 323 256 1924- 88423 29 27 2 315 180 26 248 19 444 390 1923. 9 203 6 2 i 670 146 77 â€”â–  â€” 356 312 .. 1922. 325 10 9 2 551 368 126 103 17 265 234 1921. 709 i i 2 028 182 \'33 i 815 169 267 216 1920. 53 079 i i 2 012

207 327 i 464 109 \'51 139 1919. 31 633 4 3 672 96 373 286 28 135 116 1918. 3 537 â€” I 205 2 75 229 I 391 101 170 146 1917- !5 9 6 3 435 262 44 I 255 140 252 228 1916. 197 7 6 2 915 244 14 2 481 236 243 221 .. . 1915- I 519 8 5 581 110 28 i 811 182 281 255 1914- 203 42 30 95 f\' 143 25 I 319 200 563 5\'3 1913. 54 19 16 825 124 27 2 108 297 439 39?“ 1912. 305 26 21 692 133 40 599 137 605 543 â€ž 1911. 70 518 i I 610 8! 23 3Â°9 82 913 798 ,, 1910. 4 9 9 2 620 320 12 783 193 748 â€” 1909. 53 li 7 2 865 268 7 394 72 554 â€”



??? De veestapel in verschillende landen. LANDE N. Jaar vanopname. Paardenin 1000-tallen. Runderenin 1000-tallen. Schapenin 1000-tallen. Varkensin 1000-tallen. Europa. Nederland............. 1921 364 2 063 668 1 519 Belgi??............... 1927 256 1 738 1 124 Bulgarije.............. 1920 412 2 288 8 906 1 118 Denemarken............ 1927 524 2 912 â€” 3 729 Duitsehland............. 1927 3 805 Â?) 17 983 3 813 22 380 Estland.............. 1927 230 634 667 354 Finland.............. 1921) 400 1 860 1 413 391 Frankrijk ............. 1927 2 927 1 1 941 10 693 6 019 Griekenland............. 1920 201 659 5 811 416 Groot-Britanni?? en Noord-Ierland . . 1925 1 262 1 829 16 458 2 756 Hongarije.............. 1927 904 1 805 1 611 2 387 Ierland (Vrijstaat) ......... 192 7 429 4 048 3 121 1 178 Itali?? 3).............. 1919 990 6 239 11 754 2 339 Letland.............. 1927 339 967 1 127 535 Lithauen.............. 1927 616 1 128 1 410 4) 1 010 1926 183 1 200

1 595 303 Oostenrijk......... 1923 282 2 163 597 1 473 Polen............... 1927 4 127 8 602 1 918 6 333 Portugal.............. 1926 30 768 3 684 1 117 Roemeni??.............. 1925 1 875 5 049 12 950 3 088 Sovjet-Rusland........... 1927 31 258 67 835 134 293 5) 20 022 Servi??, Croati?? en Slavoni??..... 192 7 1 120 3 729 7 736 2 770 Spanje............... 1924 634 3 436 18 460 4 160 Tsejcho-Slowakije....... 1926 740 4 691 861 2 539 Turkije ) ............. 1912 â€” â€” 27 095 73 1 kraine .............. 1925 4 100 8 000 9 300 3 600 /.weden.............. 1920 728 2 736 1 568 1 011 Zwitserland ............ 1926 139 1 587 169 635 Amerika. Argentini??............. 1922 _ 37 065 30 672 1 437 Brazili??.............. 1920 5 254 34 271 7 933 16 169 Canada .............. 1927 3 422 9 172 3 263 4 695 Chili........... 1925 324 1918 4 094 217 "Uruguay.............. 1924 510 8 432 14 443 251 V.S. v. Amerika.......... 1927 14 541 55 696 44 545 58 969 Azi??. Indi??

(Britseli)........ 1922 1 684 116 605 22 085 Japan ............... 1921 1 511 1 437 10 499 Rusland (Aziatisch)...... 1921 6 792 9 888 10 499 2 019 Afrika. Algiers ............... 1927 162 849 5 083 96 Egypte .............. 1926 36 722 1 144 17 Marokko........ 1926 190 1 Â?33 9 248 60 1923 72 400 1 151 13 Zuid-A frikaansehe Unie....... 1925 815 9 738 35 570 801 Australi??. Australi??........... 1926 1 403 7 892 101 235 363 Zeeland (Nieuw-).......... 1927 303 3 242 25 372 516 Uitsluitend voor het landbouwbedrijf. 2) Niet inbegrepen legerpaarden. 3) Het verwoeste gebied nietinbegrepen. 4) Geiten inbegrepen. ??) Aziatisch Turkije inbegrepen. Vr. PERSONALIA. Verhuisd : M. Frankenhuis van Enschede naar Groningen, Jacobsstraat iyF. H. van Raadshoven van Groede naar den Haag.K. de Koning van Numansdorp naar Amsterdam.D. W. J. de Vor van Oudewater naar Utrecht, Weistraat 66615.Overleden : te Nijmegen : A. de

Jong, rustend dierenarts.
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??? Trouche, Contribution ?¤ 1\'?Štude du traitement de 1\'emphys?¨me pulmonairechrorique du cheval. Th?¨se de Toulouse. 1929. Fr. Gleichmann, Untersuchungen ??ber den Einfluss von Keimdriisenpr?¤pa-raten auf den Stoffwechsel geschlechtsnormaler Tiere, beobachtet am Harnquotien-ten C. N. Inaug.-Diss. Universit?¤t Berlin. 1927. f.. Rosenwald, Vermehrte Milchs?¤ureausschi i.lung durch den Harn bei derAvitaminose als Beweis f??r die St??rung des Kohlehydratstoffwechsels und dieBeeinflussung dieser Milchs?¤ureausscheidung durch Insulin. Inaug.-Piss. I\'niwrsit?¤t Berlin. 1927. F. Friess, Ueber das Vorkommen des Bazillus abortus Bang im Blute. Inaug.-Diss. M??nchen. 1929. 1\'. Holderried, Beitr?¤ge zur photoelynamischcn Wirkung. (Wirkung fluores-zierender Stoffe). Inaug.-Diss. M??nchen. 1929. II. 1\'anf??rder, Ovar-Implantation beim Rind. Inaug.-Diss. M??nchen. 1929. II. Gerlach, Kann

die Benzidinprobe zur Diagnostik der Magen-Darmaffek-tion der Tiere Verwenelung finden? Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. W. H. Behne, Pathologisch-histologische Untersuchungen ??ber die Wanelver-?¤nderungen der Uterusgef?¤ssc tr?¤chtig gewesener Schafe. Inaug.-Diss. M??nchen.1929. K. I\'. W. D??rge, Urobilinnachweis im Harn bei gesunden und kranken Hun-den. Inaug.-Diss. M??nchen. 1929. du Buv. REFERATEN. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Ein Beitrag zur Infektion mit dem Bazillus Bang beim Menschen. G. Spengler Wiener klin. Wochenschr. 1928, No. 50, p. i7oej. Beschrijving van een geval van febris undulans door â€žBang-infectie" bij eenlanelbouwer-veehouder. Naast een agglutinatie voor Abortusbacteri??n, gaf hetserum van dezen pati??nt een reactie van Widal met typluisbacteri??n tot 1/800. Schr. neemt aan, hoewel het niet mocht gelukken, B. typhi uit bloed, faeces ofurine te

kweeken, dat deze pati??nt zoowel met typhus, als met Brucella zou zijnge??nfecteerd. Een latente infectie met B. Bang zou door het optreden van typhus abdominalisgeactiveerd kunnen zijn. Bij nader onderzoek bleek, dat een jaar tevoren een dierenarts zich bij eenabortus in hetzelfde bedrijf had besmet, waarbij een blaasjesvormige dermatitiswas opgetreden, in aansluiting waaraan zich febris undulans had ontwikkeld. Van de sera van 10 melkers agglutineerden 5 B. abortus tot 1/100 a 1/400 .E?Šn dezer personen was pas hersteld van een ziekteproces met intermitteerendekoorts, dat was opgetreden 5 maanden na het verrichten van een verlossing,waarna eveneens een blaasjesvormig uitslag werd gezien. Schr. oppert de veronderstelling, dat de andere 4 melkers met hooge agglutina-tietiters (,,vrij zwakke" ware juister, Ref.) in een latent infectiestadium ver-keerden, dat in analogie met wat bij de koe

wordt gevonden, geruimen tijdzou kunnen duren. Paratyphus. (Herderschee : Nederl. Tijdschr. voor Geneeskunde 1929, 73,I, 2, p. 132). In deze voordracht voor de Amsterdamsche artsencursus 1928â€”1929 geeftschr. een overzicht zijner ervaringen bij paratyphus, waaronder hij uitsluitendverstaat de bacteraemische ziekte, veroorzaakt door paratyphusbacteri??n. Ge-vallen van meningitis, waar naast meningococcen ook paratyphusbacteri??n inhet spinaalvocht werden gevonden en van roodvonk waarbij deze bacteri??n even-eens aanwezig waren pleiten z. i. voor de opvatting, dat bij verzwakking van dengastheer door het primaire lijden, commensale paratyphusbacteri??n in den darm



??? parasieten kunnen worden. Deze onderstelling is dezelfde, die door van Loghemreeds enkele malen naar voren is gebracht ter verklaring van het optreden vansommige andere infectieziekten (verkoudheid, pneumonie). (De hypothese van Her-derschee lijkt ref. voorloopig nog te gewaagd. Pneumococcen en meningococccnkomen bij een betrekkelijk groot aantal gezonde personen in de keelholte voor ; demededcclingen omtrent de aanwezigheid van paratyphusbacteri??n bij normalemenschen (tenzij wij met bacillendragers te doen hebben) kunnen zich tegenoverkritische beoordeeling niet staande houden). Terwijl bij typhus in 100 % der gevallen in het begin der ziekte de bacteri??nuit het bloed konden worden gekweekt, gelukte dit bij paratyphus slechts in 21%.(Deze getallen zijn ongeveer in overeenstemming met de waarden, die in hetâ€žCentraal Laboratorium" in 1927 werden gevonden : terwijl daar

n??. in evenveelgevallen uit de ontlasting paratyphusbacteri??n werden gekweekt als typhus-bacteri??n, waren 89,38 % der bacteri??n die in het bloed werden gevonden typhus-en slechts 10,61 % paratyphus bacteri??n. Ref.). Onder 120 gevallen werd ?Š?Šnmaaleen paratyphus A aangetroffen. Ook werden dubbelinfectics waargenomen, waar bij denzelfden pati??nt zooweltyphus-, als paratyphusbacteri??n konden worden ge??soleerd. Hij kinderen komtmeer paratyphus dan typhus voor. De prognose is veel gunstiger dan bij buik-typhus. Geen enkele maal, op 120 pati??nten, werd een perforatiepcritonitis ge-zien (bij typhus : 2,1 %), slechts ?Š?Šnmaal een darmbloeding (bij typhus : 8,6 %).E?Šn der 120 pati??nten stierf aan appcndicitis, in de reconvalescentie (bij typhusr5.4 "u sterfgevallen). I)c klinische verschijnselen gelijken zeer veel op die bijtyphus. Kenmerkende symptomen kunnen niet worden genoemd.

Het koortsbeloop,waarvan de kromme volkomen overeenkomt met die van typhus, is in het alge-meen wat milder dan bij deze ziekte. van der Hoeden. Zoeken van wormeieren mei behulp van cederolie. Pevekei.li (Geneesk. Tijdschrift v. Ned. Indi??, 1928, afl. 7, blz. 992) raadt demethode aan, aangegeven door Gokdon en Hein voor het zoeken van worm-eieren in faeces. De faeces worden op een voorwcrpglas ilik uitgestreken, bij kamertemp ge-droogd, daarna wordt op het preparaat een druppel cederolie gebracht, daarnaeen dekglaasjc. De faeces worden 1111 doorzichtig en de eieren zijn gemakkelijk teherkennen en men vindt gewoonlijk meer eieren dan bij de methode waarbij hegedroogde preparaat met eosinc wordt gekleurd. (Ik vind het zoeken naar wormeieren veel gemakkelijker bij verse, niet ingedroogde preparaten, desnoods metgebruikmaking van een concentratie (anreicherungs) methode. Ref ).

Pyelitis en pyelo-nephritis. Gibson (The Lancet, ref. Pinkhof in N. T. v. G. 1928, II blz. 5824) zegt, naaraanleiding van 109 gevallen op 1800 secties, dat de meeste pyelonephritiden hae-matogeen ontstaan en (vaak clinies onbelangrijke) complicaties zijn van etterigeinfecties. Bij veelvuldige recidive ontstaat een uraemies ziektebeeld. Opstijgendepyelonephtitis of (minder vaak) zuivere pyelitis is bijna steeds het gevolg vanurinestuwing ; deze laatste verhoogt echter ook de kans op hacmatogenc infectie.De cliniese verschijnselen zijn veelal onduidelijk, terwijl mictic klachten en zelfsurineafwijkingen kunnen ontbreken. Beschutting van het digestie-kanaal tegen infecties. Kestner (Deut. Med. Woch., Tier. Rundschau 1929, 4. blz. 0i) wijst er opdat de digestie sappen het lichaam voor vele infecties beschermen ; die beschut-is echter niet onfeilbaar. Het gevaar voor infectie met besmette dranken is grootcrdan die met

besmet voedsel, omdat dranken snel maag en dunne darm passeeren.Zelfs bij gevulde maag kunnen kleine hoeveelheden water langs de kleine cur-vatuur van de maag langs den voedsel massa snel in de darm komen Worden tege-



??? lijk vast voedsel en vloeistoffen opgenomen (drinken bij het eten), dan kan dievloeistof een weinig van het vaste voedsel meesleepen in den darm. Postoperatieve thrombose en embolie. (Kef. Kopp, N. T. v. G. 1929, I, blz. 847). Het aantal post-operatieve throm-bosen en embolie??n neemt in de laatste jaren toe. Volgens Detering ook dat derprimaire (niet post-operatieve) thrombosen, en het aantal â€ždoodelijk verloo-pendc" embolie??n. Vooral na operaties aan maag, galblaas en spataderen werdende meeste thrombosen en embolie??n gezien ; toediening en wijze van toedieningvan narcotica voor de operatie hebben geen invloed. Vrouwen schenen een grootere neiging tot thrombose vorming te hebben ;vooral op hoogeren leeftijd neemt de frequentie toe, hetgeen voor een deel toege-schreven moet worden aan toeneming van vaat- en hartziekten. Keizersnede. (Ref. Driessen, N. T. v. G. 1929, I, blz.

848). Om het aantal doodgeborenkinderen en sterfgevallen van kraamvrouwen te verminderen hebben deskun-digen in Duitsland voorgesteld de keizersnede meer toe te passen. Sommige kli-niese hoogkeraren zijn hier weer tegen opgekomen. D??rkler (M??nch. Med. Woch.)is een voorstander van de keizersnede en wil die, behalve bij de algemeen gang-bare aanwijzingen, ook toepassen bij moeilijke baringen door bekkenvernauwing ;bij eclampsia ; bij placenta praevia ; in plaats van kunstmatige vroeggeboorte ;in plaats van de prophylactiese keering ; bij dwarsliggingen ; bij overrijpe kin-deren ; bij ongunstige verhoudingen van de weeke deelen, bij oude primiparae ;bij absolute wee??nzwakte, als de baarmoeder 36â€”48 uur ondanks alle therapiezich niet samentrekt ; bij stilstand van de baring ondanks flinke wee??n. In hetalgemeen mag de baring nooit langer dan 2 dagen duren. Intracutane enting tegen

pokken. Giezthm??hlen (M??nch. Med. Woch., N. T. v. (\'.. 1929, I. blz. 852), wijst opde voordeelen van deze methode : immuniseering zonder koorts, algemeene re-actie of puistvorming en zonder lidtcekcn. Zij is echter pas bruikbaar voor depraktijk bij een standaardlymphe van bepaalde sterkte. Tc krachtige lymphckan ernstige reacties veroorzaken. Bevordering der haargroei door uitwendige behandeling. (Eichholz. Dcrmatol. Woch., N. T. v. G. 1929, 1. blz. 856). Talrijke proevenmet konijnen toonden dat bestraling met hoogtezon zoowel als inwrijven met i"i,cignolinc-vaselinc sterk hyperaemiseerend prikkelend werkten en de haargroeibevorderden. Inwrijvingen met vaseline, benzol, benzine werkten haast evengoed, wanneer die maar krachtig masscercnd geschiedde. Hoofdzaak bleek dekrachtige massage te zijn. Op kaalgcmaakte huidplekken kwamen steeds eerstin het centrum de haren terug. Resorptie

van boorzuur door de normale huid. (Kahlenberg en Barwasser ; J. biol. Chem., ref. Terwen in N. \'1\'. v. G. I929 blz. 335). Volgens de gangbare meening vormt de levende huid een slagboom die tegenindringen van vreemde stoffen en vergiften beschermt. Volgens de proeven vanbovengenoemde onderzoekers gaat dit niet op met betrekking tot boorzuur. Ingoed gecontroleerde proeven toonden zij aan dat bij personen waarvan de metwarm water en z.ep gewassen voeten in een verzadigde waterige oplossing vanboorzuur, bij 45Â°C, werden gehouden, reeds na ?Š?Šn minuut boorzuur in de urinekon worden aangetoend. Weliswaar in zeer geringe concentratie, x : 1 millioen,maa- na 5 minuten reeds x : 100.000. Alleen het boorzuur zelf werd gercsorbeerel ;het gelukte niet boorzure zouten door de huid te doen opnemen, ook niet enkeleaiderf o.a. lithiumzouten. De tijd, ?Š?Šn minuut voor resorptie, transport naar

denieren, uitscheiding en transport langs urinewegen is wel zeer kort en nog nooitvoor eenige stoi gemeten Schadelijkheid van zeep-lavementen. Lavementen met zeepoplossing kunnen bij mensen, en ook proefondervindelijk.



??? vrij sterke zweervorniing veroorzaken in rectum en colon. (Klin. Woch., N. T. v.Geneesk. 1929, I, blz. 345). Uitzaaiing van echinococcen in de buikholte. Waarschijnlijk tengevolge van een gebarsten leverechinococcus, waarvan deresten nog als een verkalkte knobbel aanwezig waren, werd een vrouw driemaalwegens echinococcus geopereerd, tussen 1910 en 1918 ; daarna vormde zich weereen vuistgroot gezwel onder de rechter ribbe boog. (Mcd. Klinik, N. T. v. Geneesk.,1929. I. blz. 347). Besmetting van den mens met Bacillus suipestifer. Een vrouw had na kraambed-infectie een septies ziektebeeld, l\'it dunne etteruit de borstholte werd bac. suipestifer in reincultuur gekweekt en het serum vanpati??nte aglutineerdc een stam van deze bacil in sterke verdunning. De pati??nteherstelde. (Med. Klin . N. T. v. G. 1928, I, blz. 347). Malaria door bloedtransfusie. Iemand die nooit buiten Weenen was geweest had

toch latente malaria hetgeenbleek door het feit, dat 4 personen die zijn bloed hadden ontvangen, malaria kre-gen. (Lancet, N. T. v. G. 1929, I, blz. 369). Het gebruik van gewoon bloed voor transfusies. Dogliotti (La I\'resse medicale, Revue v?Št. et journ. de M?Šd. V?Št. 1929, f?Švr.,blz. 97) raadt aan het bloed voor transfusies niet te mengen met antistollings-middelen daar zij schadelijk kunnen werken. Het natriumcitraat veroorzaaktveranderingen van de erytrocyten, en vermindert hun weerstandsvermogen enbevordert hun haemolyse. Verder vermindert het het phagocytaire vermogender leucosyten en de bactericide kracht (opsoniese index) van het bloed. Na herhaalde transfusies (met enkele dagen tussenpoos) met citraatbloedziet men bijna altijd min of meer ernstige onaangename reacties van den pati??nt ;evenals autotransfuries met 5 c.c citraatbloed. Bij gebruik van gewoon bloedheeft men die algemcene

verschijnselen niet. De onderzoekingen van I). wezen er op dat de stoffen, gebruikt om het bloedonstolbaar te maken, een verandering teweeg brengen in het collo??dale evenwichten in de structuur van de eiwitlichamen, zoodat het organisme op de transfusiereageert als op de inspuiting van een heterogeen prote??ne. Die reactie is onregel-matig, soms lievig en gevaarlijk voor reeds verzwakte individuen. Vrijburg. Over mutatie\'s van bakteriesoorten van de paratyphus-enteritisgroep. (Hcilrat;zur Viskussion der Artumwandluiig der Paratyphus-Enteritis-bahlerien l)r. L.Bahr. Deutsche Tieriirztl. Wochcnsch Jg. 36, 1928, pg. 786). Hoewel er zeer zeker mutatie\'s tusschen de verschillende bakteriesoorten, be-hoorende tot de groep der paratyphus-enteritisgroep, zullen voorkomen, meentBahr, dat vele van de beschreven mutaties het gevolg zouden zijn geweest datmen niet van beslist zuivere reincultuur der

betreffende bakteriesoort is uitgegaan. Een absolute onveranderlijkheid is bij de verschillende bakteriesoorten nietaanwezig. In tegenstelling met onderzoekers die mccnen, dat dergelijke mutatieszeer dikwijls zouden kunnen voorkomen (vooral zou dit het geval zijn bij oudere,langen tijd op een laboratorium bewaarde culturen), heeft Bahr de ervaring op-gedaan, dat deze overgangsvormen tusschen de verschillende soorten juist zeerzeldzaam zijn. Vooral werd hij in deze meening gesterkt toen hij vond, dat ondereen aantal, in een ijskast bewaarde reinculturen van ratinstammen, na een tijds-verloop van i J en 3 maanden, twee stammen in staat waren lactose en saccharoseonder gas- en zuurvorming te vergisten. Na een nauwkeurige controle bleek hemechter, dat deze 2 stammen niet zuiver rein waren, maar ook enkele colibacteri??nbevatten. De ratinstammen waren dus feitelijk mengculturen van ratin- en coli-

bacillen. Deze colibacillen bevonden zich dus in een soort van latenten groeitoe-stand. Gewoonlijk zullen de ratinbacillen in de meerderheid blijven en steeds decolibacillen overgroeien ; zijn de omstandigheden daarvoor gunstig dan komen decolibacillen te voorschijn en verdringen de ratinbacillen, zoodat het lijkt, dat men



??? plotseling een mutatieverschijnsel van ra tinbacillen naar colibacillen ontmoet Elk niutaticgeval onder bactericsoortcn is dus, volgens Bahr, als twijfelachtigte beschouwen als men niet van een enkele bacterie is uitgegaan. de Graaf. Over Experimenteele Myopie bij Apen. Dr. M. Soewarno en \\V. F. R. Essed - Genccsk. Tijdschr. voor Nederl. Indic1918, deel 68, afl. 1, bladz. 112. Volgens Levinsohn zijn voor het tot stand komen der Myopie noodig tweepraedisponeerende momenten en een oorzaak. Het eerste praedisponeerende moment is een te korte opticus, absoluut of re-latief ; het tweede spier- en bindwcefselzwakte (vermindering van spiertonus doorvermoeidheid, uitputtende ziekten, slecht gevoede individuen enz., waardoorhet oog naar voren komt). Het eerste moment is altijd erfelijk, het tweede kanerfelijk zijn, doch ook verkregen. De oorzaak (,,ausl??sende Moment") is de zwaar-tekracht, die

daarbij gedurende langen tijd moet inwerken. Op het Congres te Heidelberg in 1913 demonstreerde Levinsohn twee apen,die door hem experimenteel myopisch waren gemaakt. Een bevestiging dezeruiterst belangrijke experimenten van Levinsohn op apen was nog niet geschied.Sclir. hebben die proeven herhaald. Zij plaatsten de proefdieren in kastjes methet hoofd naar beneden zoodanig, dat het gelaat volkomen horizontaal kwam testaan. lederen dag moesten de apen aldus gedurende 6 uren blijven zitten metuitzondering van den Zondag. Van de 7 proefdieren hebben in den loop der proef-neming 5 hun oorspronkelijke hypermetropie veranderd in een myopische re-fractie. Hun proeven verleenen dan ook allen steun aan de theorie van Levinsohn,die de eenige juiste niyopie-thcorie kan zijn. (Aangeraden wordt eerst te lezen het artikel van W. F. R. Essed : Theoretischebeschouwingen over het verband

tusschen zwaartekracht en bijziendheid in hetGcneesk. Tijdschrift v. Ned. Indic, dl. 65, afl. 6, bladz. 465 Ref ). Brands. Tetanusbehandeling met carbolinjecties. Makiano Ji.mknez Revista de Higienev Sanidad, Pccuarias. Ter behandeling kwam een ezeltje met duidelijke symptomen van tetanus,uitgaande van een wond aan een der voorbeenen. De wond zelf werd met sublimaatsolutie van 2% gereinigd en gccautcriseerdmet de autocaut?¨rc van Dechery ; de gewrichten werden gemasseerd met eenrevulsivum ; pati??nt werd ingespoten met 100 111. gram pilocarpine 0111 de zweet-en speekselklieren aan te zetten en de peristaltiek te bevorderen, daarna met40 c.c. van een 2% carbolsolutic subcutaan. De volgende dagen werden de carbol injecties \'s morgens en \'s avonds herhaald.Den 3en dag is aanmerkelijke beterschap opgetreden ; met eenige moeite kon hetdier kauwen ; als oefengymnastick kreeg

het boonen en als afwisseling stroo teeten, verder water en geconcentreerd voedsel, gemakkelijk te slikken. Vanaf den zesden dag werd slechts 25 c.c. carboloplossing per keer ingespotenen van af den tienden slechts ?Š?Šnmaal per dag 30 c.c. Den i6den dag was het diervolkomen genezen. Deze methode door Bacceli.i aangegeven, heeft Jim??nez zeer voldaan. Serum werd niet ingespoten, daar het ezeltje te weinig waarde had. (De intensieve behandeling van de wond zal, dunkt mij, ook wel van invloedgeweest zijn op het genezingsproces .Ref.) Breedveld. Entgfitung der f??r die aktive Immunisation bei Cholera, Typhus und Ruhr be-nutzten Impfstoffe. R. Pfeiffer, Breslau. Forscluingcn und Fortschritte. 1928.No. 20. Reeds eerder is in de ref. van dit tijdschrift melding gemaakt van de toepas-sing van de Rarnon\'sche methode (ontgifting van diphtherie-toxine door 1\'orma-



??? line-oplossing zonder de immuniseerende werking te verminderen) op andere ent-stoffen. Pfeiffer bespreekt deze toepassing op vaccins van cholera-, typhus- endysenterie-bacillen, volgens zijn eigen onderzoekingen bacillen waarbij het vac-cineerend effect niet op rekening komt van de toxinen. doch van de eerst na re-sorptie der bacteri??nlichamen vrijkomende endotoxinen. De ervaringen gedurendeden wereldoorlog met de op 58" verhitte vaccins bij de drie genoemde ziekten op-gedaan, waren gunstig, doch als nadeelen blijven de dikwlijs hooge gevoeligheidvoor de toxische werking en de daarmee verband houdende noodzakelijkheidde enting in 2 ?¤ 3 tempo\'s te verrichten De resultaten met formaline-vaccin zijn gunstig, doch gelden nog slechts voorproefdieren. De doodelijke dosis van cholera-vaccin (gedood bij 56Â°) bedraagtvoor een cavia van 200 gr. intraperitoneaal 15 a 20 m.G.

Daarentegen die vancholera-vaccin gedood met 0.4% formalinc en daarna 4 weken onder form, bij37 bewaard, bedraagt 130 m.G. Terwijl liet serum van konijnen, welke 10 dagente voren met 1/25 m.G. 56Â° vaccine of met form-vaccin intravenens gespotenwaren, in beide gevallen dezelfde sterkte bij de Pfeiffersche proef in de cavia-buikholte bleek te bezitten. Voor typhus-vaccin bleek de doodelijke dosis voor eencavia van 300 Gr. van 15 op 45 m.G. verhoogd te zijn, terwijl de aggl. titer vanhet serum van met beide vaccins behandekle konijnen niet verschillend bleek. In het lichaam der ilysenterie-bacilleii heeft men te maken met behalve hetendotoxine, nog met een voor konijnen zeer giftig toxine. Beide blijken door deformalinc-methoden sterk be??nvloed te worden. Een konijn van 2 K.G. sterft zekerna intraveneuse inspuiting van 1/4 m.G. 58Â°-vaccin terwijl formaline-vaccin totop 20 m.G. verdragen

wordt. De cavia, ongevoelig voor het toxine, gevoelig voorhet endotoxine, vertoont een nog gunstiger verhouding der beide soorten vaccinsdan bij typhus. Leberegelseuche beim Menschen. Fr. Paul : Seuchenbek?¤mpfung des M. u. d. T.1928. Heft 2. Mede naar aanleiding van het vinden van 3 gevallen van distomatose bij men-schen, korten tijd na elkaar, waarvan 2 met doodelijken afloop, betwijfelt deschrijver of de gevallen bij menschen wel zoo zeldzaam zijn als de literatuur onsleert, en hij gelooft dat deze zeldzaamheid te wijten is aan onbekendheid met hetziektebeeld, de moeilijkheid der diagnose in vergevorderde gevallen en onvol-doend faecesonderzoek. Hij beschikt eigenlijk niet over veel bewijsmateriaal voor bovengenoemdemeening en maakt uiteraard dikwijls van pathol-anatomische en andere gegevensuit de veeartsenijkunde gebruik Dat hij meer gevallen dan de genoemde drieheeft

nagegaan blijkt niet duidelijk en hij heeft zich blijkbaar moeten beperkentot nauwkeurig faeces-onderzoek, clinische waarneming, histologisch onderzoekvan bij de pati??nten weggenomen leverstukjes en de controle van parasietenafdrijvende middelen. Obductie van de twee gestorven personen kon niet wordenverricht. In elk geval is de mogelijkheid van de waarheid zijner meening nietuitgesloten en is het goed de aandacht te vestigen op uitgebreid faecesonderzoekbij menschen in districten waar distomatose onder het vee toevallig in bijzonderhevige mate optreedt. Het ziektebeeld van de lijders, dat nauw samenhangt met de door de distomenveroorzaakte leververanderingen beschrijft hij als volgt : Initiale sympt : geringe koorts, moeheid, geen eetlust, gevoeligheid bij druken ook spontane pijn in de leverstreek, vergrooting der leverdemping, anaemic ensterke bloedeosinophilie. Deze symptomen nemen

gestadig toe, vooral de leververgrooting, ook icterusen ascites kunnen optreden. De voortschrijdende cirrhose voert ten slotte tot dendood. Prognose als slecht te stellen. In wormafdrijvende middelen als extr. filicis ziet hij succes in het begin toege-past. Distol wordt afgeraden wegens toxische werking bij menschen. van Straaten.



??? TUBERCULOSE. Intradermic Tuberculine-testing in Cattle. F. Dalling, J. H. Mason, W. S.Gordon, The Veterin Journal , Oct. 1928. Vele proeven zijn genomen door de auteurs met geconcentreerde tuberculineintradermaal en vele onderzochte punten zijn reeds vroeger gepuLlxeerd. Zij hadden 2 kudden in observatie gedurende de laatste 3 jaar en door de dubbeleintradermale proef, twee maal per jaar, gelukte het hun de reageerders en niet rea-geerende te scheiden en de niet-reageerende vrij te houden. Op boerderij A waren in 1925 103 melkkoeien en vaarsen. Bij de proef reageerdener 67 positief en 36 negatief. Van de laatste werden er 6 naar een andere plaatsgebracht, waar haar melk diende ter grootbrenging van de kalveren; 31 van debeste koeien werden naar een nieuwe boerderij gebracht. Twee maal per jaar inde laatste 2J jaar werd er gctuberculiniseerd. Die dieren, welke bij de kudde ge-voegd

Wi rden zijn ook eerst altijd door de dubbele methode uitgezocht. Op boerderij B waren 96 koeien en vaarzen. Voor 3 jaar waren daarbij 58 mettuberculosis. De 38 niet-reageerende werden afgezonderd, echter op dezelfdeboerderij, maar in een andere schuur. Van tijd tot tijd was er wel een bij, die rea-geerde. Met nieuwe bijvoegingen werd gedaan als op boerderij A. Nu 1 ^ jaar ge-leden verhuisde de eigenaar naar een nieuwe boerderij. Nu zijn er geen reactiesmeer. De onderhuidsche methode werd ook 2 maal toegepast met gelijke resultatenals de intradermale proef. De kalveren zijn 3 jaar onder observatie. Zij warden naar de boerderijen ge-bracht, waar niet-reageerende koeien zijn en met de melk van die gevoed ; deeigenaar liet ze echter (ongelukkigerwijze) ?Š?Šnmaal bij de moeder drinken. Tochzijn slechts 2 reageerende gevonden bij 100 kalveren, terwijl op de besmette boer-derijen de contr??lekalveren

alle vroeger of later reageerden. Rij de dubbele intradermale methode is van belang het volgende op te merken : a. Standaardisatie van de tuberculine. Dit is gedaan door de intradermalecavia-methode. Tuberculeus vee reageert niet altijd eender op dezelfde tuberculine ; dit hangtvan de verschillende injectieplaatsen af ; ondervinding is noodig ter classificeeringvan de types van reactie. b. Sterkte van de tuberculine. Eerst werd een gelijke sterkte als de Frankfort-standaard gebruikt ; nu zelfs 2 tot 4 maal zoo sterk. Het voordeel is minder onbe-sliste reacties. c. Vergelijking van de subcutane en de intradermale methode. Schrijvers vonden 1 koe, die wel op de iste maar niet op de 2de methode rea-geerde en dit bij herhaling. Bij sectic leed de koe toch aan voortgeschreden alge-meene tuberculosis. In 5 gevallen echter reageerden de dieren alleen intradermaal. Deze 5 koeienzijn nog in observatie. De slotsom is,

dat de dubbele intradermale methode vertrouwbaar is ; mis-schien is het aantal fouten minder dan met de onderhuidsche methode. Breedveld. Two cases of tuberculosis in Sheep. W. Jowett, Edinburgh, The Journ. ofvomp. Path. and Therap., Sept. 1928. Van twee schapen, beide met long- en levertuberculose, met inbegrip van debijbehoorende klieren, werd een nader onderzoek omtrent den aard der tuberculoseingesteld. De uit de organen aangelegde cultures (goede groe op eivoedingsbodem,idem op glycerineaardappel, langzame groei op glycerine-agar) waren overeen-komstig die van de bovine tuberkelbacil (grijzige, doffe laag). Injecties met bacillen-emulsies bij konijnen en cavia\'s sloegen aan ; duiven enhoenders vertoonden na de injectie hij sectie geen tuberculose. L. P. de Vries.



??? INSUFFICIENTIA (DECOMPENSATIO) CORDIS BIJ EEN HOND, KLINISCHE LES door H. JAKOB (Met 2 afbeeldingen). Ik zal U vandaag een hond demonstreeren met gegeneraliseerdehuidoedemen en hydropsi??n welke in een causaal verband methartzwakte of circulatiezwakte blijken te staan. De anamnese is hier in de eerste plaats van veel belang. Zij heeftechter slechts dan voor de beoordeeling van een dergelijk ziekte-geval waarde, wanneer de eigenaar van den hond in kwestie zijn dierbehoorlijk heeft geobserveerd, wat jammer genoeg bij de naaronze kliniek gebrachte dieren meestal niet het geval is. In dit gevalechter heeft de eigenaar zijn dier wel goed waargenomen. Volgens den eigenaar is de hond ruim 4 jaar in zijn bezit en washij bij den koop nog geen jaar oud. Het dier wordt voor trekdiensten(groentewagen) gemiddeld 5 uur per dag gebruikt en is sinds eenmaand of twee niet meer geheel in

orde. Het eerst viel hem op datde hond, die voordien altijd gezond was, niet meer zoo goed en zoolang kan werken en dat hij gauwer ,,moe" wordt. De eetlust isook in de laatste 4 a 5 weken iets verminderd, terwijl de hond meerdan vroeger water drinkt zonder echter abnormaal veel te urineeren.De laatste 14 dagen zijn de verschijnselen van vermoeidheid toe-genomen en wordt de hond, dien de eigenaar sinds dien tijd nietmeer voor trekdiensten gebruikt, meer en meer benauwd. Op-vallend is ook dat het dier â€ždikke beenen" krijgt en de buikom-vang ondanks de geringe voedselopname grooter wordt. Sinds eenpaar dagen neemt de â€ždikte" vooral aan de beenen en de buiktoe ; het dier is suf, loopt moeilijk en uiterst langzaam en hoestaf en toe. Welke ziekte kunnen wij hier, gehoord deze anamnese, a priori welvermoeden ? Omdat wij hier met een trekhond te doen hebben, die bijna 4jaar lang vrij zwaar werk -

laat ons dit veronderstellen - heeftmoeten verrichten, zullen wij in de eerste plaats aan een gedecom-penseerd hartlijden (eventueel gepaard met een longlijden) metsecundaire oedeemvorming en hydropsi??n moeten denken. Echtermogen wij hieruit niet de algerneene conclusie trekken, dat eentrekhond van eenigszins behoorlijken lichaamsbouw reeds na 4jaar arbeid een dergelijk hartlijden acquireert. In dit geval hebbenwij met een uitzonderingsgeval te doen, met een soort van prae-dispositie, waarvan de oorzaken ons onbekend zijn. Algerneene vetzucht (adipositas (obesitas) generalis) geeft ook welaanleiding tot dikworden en tot een minder goede hartwerking LVI 3S



??? als gevolg van het cor adiposum, tot moeilijk loopen en tot be-nauwdheid, maar dergelijke dieren maken geen direct zieken indrukzooals onze pati??nt en hierbij neemt de dikte of omvangsvermeer-dering ook niet in een tijd van 14 dagen of nog minder, zooals bijdezen pati??nt, in een dergelijken sterken graad toe. Verder beperktzich dan de vetontwikkeling niet slechts tot bepaalde meer laaggelegen lichaamsdeelen en zeer zeker niet in sterken graad tot debeenen, maar is vrij algemeen. Daarom is deze laatste veronder-stelling hier wel buiten te sluiten ofschoon het dier zelf zeer zekerden indruk maakt heel goed gevoed te zijn. Overigens is het voor-komen van vetzucht een â€” echter niet te benijden â€” voorrechtvan de niet werkende hondencategorie. Status praesens : De hond in casu is een dogbastaard, trekhond, reu, 5 jaar ouden van schijnbaar zeer goeden voedingstoestand. Het dier staatop het

oogenblik in de demonstratiezaal te hijgen en maakt eeneenigszins suffen indruk. De bewegingen geschieden langzaam enblijkbaar moeilijk. Na even loopen beginnen de extremiteiten vrij^terk te trillen tengevolge van deze voor het dier vermoedelijkal te sterke inspanning. Bij het optillen op de demonstratietafelhooren wij de hond een enkele keer kreunen. De haren vertoonen geen veranderingen van belang, zij zijnglanzend en liggen in het algemeen goed aan ; slechts in de mid-delste buikstreek staan ze beiderzijds iets overeind, wat wel vel-band kan houden met een sterkere spanning der huid op die plaatsals gevolg van de beiderzijdsche uitzetting van het abdomen. De geheele huid lijkt verdikt ; een opvallende omvangsver-meerdering vinden wij echter vooral in de keelstreek, aan deonderborst en onderbuik, aan het praeputium en scrotum en aanalle 4 de extremiteiten. De huid voelt in het algemeen warmer

aanen is wat consistentie betreft vooral aan de bovengenoemdelichaamsdeelen deegachtig ; vingerindrukken (compressiones digi-torum) blijven hier gedurende vrij langen tijd bestaan. Zondertwijfel hebben wij hier met een vrij sterk uitgebreid huidoedeem tedoen. (zie afb.c en 3). Dat dergelijke oedemen het sterkst aan de lagergelegen lichaamsdeelen optreden berust zooals U bekend is hoofd-zakelijk op een onvoldoende hart- en bloedvat werking (onvol-doende bloedcirculatie en verhoogde druk in de gestuwde capil-lairen, waarbij tevens de doorlaatbaarheid van de capillairwandendoor zuurstofgebrek verhoogd kan zijn en de afvoer van veneusbloed vooral van uit de van het hart meer verwijderd gelegen huid-deelen op groote moeilijkheden stuit). In hoever hier ook nog deasphyctische veranderingen in de weefsels en de verminderdewater- of zoutuitscheiding via nieren, de sterke keukenzoutrc-tentie of

melkzuurretentie volgens de theorie van M. H. Fisciier,die een secundair verhoogde hydratatie van de colloiden tengc-



??? volge zal hebben, een theorie die echter in den laatsten tijd wordtbestreden, de oedeemvorming begunstigen, zullen wij als behoorendein het groote rijk der theori??n buiten bespreking laten, omdat wijdit hier niet weten. Hoe is nu bij onzen pati??nt het vrij sterke oedeem in de keelgangs-streek te verklarend Terwijl dergelijke locale stuwingsoedemen in de keelstreek weldoor locale zwellingen van vrij grooten omvang b.v. een grootestruma of een sterk vergroote lymphoglandula retropharyngeabv. bij leucaemie, met als gevolg locale circulatiestoornissen metname veneuze stuwing, een enkelen keer voorkomen - van regio-naire ontstekingsoedemen als gevolg van hevige ontstekingen ofabscessen in de hals- of keelsgangsstreek zullen wij hier verderniet spreken, omdat die bij onzen pati??nt niet te constateerenzijn â€” kunnen wij deze hier absoluut buitensluiten, ofschoon deretropharyngeale lymphklieren en de

mandibulaire lymphklierenevenals alle andere huidlymphklieren zooals wij straks zullen zien,gering vergroot zijn, echter niet in die mate, dat wij daarvoordit vrij sterke oedeem in de keelgangstreek zouden kunnen verklaren. Het oedeem in de keelgangsstreek is op het oogenblik vanhet onderzoek bij het staande dier zeer zeker aanwezig en bevindtzich dus op een vrij hooggelegen plaats. U moet hier echter welbedenken en U zult dit ook later zien, dat de hond zoodra hij vrijloopt zijn hoofd in den regel iets laat hangen en dat hij vooral bijhet liggen in zijn hok met zijn hoofd bijna voortdurend een vrijlage houding gaat innemen. Zonder twijfel is dus ook dit oedeemin de keelgangsstreek als een stuwingsoedeem van denzelfdencausalen oorsprong als de overige oedeemvorming van de huidop te vatten. Daar de huid vrij sterk gepigmenteerd is, zoo is niet na te gaanof ze wel abnormaal, in dit geval cyanotisch, verkleurd

is. Het oogslijmvlies is beiderzijds tengevolge van de veneuze stu-wing vuil cyanotisch gekleurd; echter treedt hier een meer hyperae-mische kleur op den voorgrond. Is een hyperaemische kleur nietals gevolg van een ontsteking van het oogslijmvlies op te vatten,dan kunnen wij al uit deze kleur in het algemeen de conclusie trek-ken dat de eventueel aanwezige transsudaten niet sterk haemorr-hagisch zullen zijn. Het mondslijmvlies vertoont eveneens voorzoover het tenminste niet gepigmenteerd is een cyanotisch-hyperae-mische kleur. De huidlympklieren zijn allen voorzoover zij kunnen wordenonderzocht eens zoo groot als normaal en van vrij weeke consi-stentie (oedema lymphoglandularum cutis). De ademhalingsfrequentie bedraagt 42, (dus meer dan verdub-beld), de ademhaling is ingespannen (dyspnoisch) en onregelmatig.In- en exspiratie zijn bemoeilijkt. De exspiratie duurt langer dan



??? de inspiratie. Vooral gedurende de exspiratie lrooren wij het dieraf en toe kreunen. Of dit nu werkelijk een uiting van pijn is, kunnenwij niet met zekerheid uitmaken. Het type van de ademhaling iscostoabdominaal, echter overheerscht meer het costale type ;vooral bewegen zich vrij sterk de laatste 8 ribben. Kunnen wij nu uit deze afwijkingen in ademhalingsfrequentie,wijze van ademhaling en type der ademhaling al bepaalde conclusiestrekken? Tot op zekere hoogte wel. Zeer zeker wijzen deze afwijkin-gen in de eerste plaats op een intrathoracale aandoening en wel opeen verkleining van de respiratorische oppervlakte van de longen.Om het noodige quantum 02 namelijk in dit organisme te brengenwordt de ademhaling frequent en door de zonder twijfel bestaandeuitoefening van druk op de longen wordt ook de ademhalingdyspnoisch met bemoeilijkte in- en exspiratie (verkort in- en ver-lengd

exspiratiestadium). Ook het meer overheerschend costale ademshalingstype wijsteveneens op een intrathoracale afwijking, die wij echter nooitmet zekerheid uit het type der ademhaling alleen kunnen afleiden,temeer niet, daar eene reeks van longveranderingen die gepaardgaan met dyspnoische verschijnselen een meer beslist costaalademhalingstype vertoonen. In hoeverre wij hier ook met een on-voldoende functie van het diaphragma, de meest belangrijke spiervoor de inspiratie, te doen hebben, kunnen wij op het oogenbliknog niet zeggen. Femoraalpols : 146. (Tachycardie). De pols is klein en zwak enaf en toe onregelmatig. Tonusverhooging (of verlaging) is bij dezepulsus parvus, debilis et arhythmicus niet te constateeren. De ab-normaal hooge frequentie en de qualiteit van den pols wijzen ten-minste gedeeltelijk in de richting van een cardiale anomalie (waar-schijnlijk hartzwakte). Omtrent den graad van

een dergelijke hartaandoening kunnenwij echter hier slechts vermoedens hebben : zekerheid daaromtrentgeeft ons het onderzoek van de pols alleen nooit. De lichaamstemperatuur (rectaal) is 38.6Â° C. ; dus niet abnor-maal. Echter kunnen wij zooals U bekend is, door eenmaal opnamevan de lichaamstemperatuur in het algemeen niet met zekerheidintermitteerende febriele reacties uitsluiten. Gezien hier evenwelhet vrij langzame verloop verwachten wij in dit geval geen abnor-maal verhoogde lichaamstemperatuur. Dat wij de opname van delichaamstemperatuur pas na het einde van ons meer algemeenonderzoek verrichten heeft zijn reden. Het dier is dan gedurendehet vooronderzoek meer gekalmeerd en wij krijgen zoo een meerjuiste lichaamstemperatuur. Het is ons toch bekend dat alle in-spanningen van het lichaam, zelfs van betrekkelijk korten duur(voor het zieke dier geldt dit nog meer dan voor het

gezonde),temperatuurverhoogingen ten gevolge hebben, waaruit eventueel



??? verkeerde conclusies zouden kunnen worden getrokken. De faeces(NB. meervoud van faex, faecis gist!) welke aan de thermometerzijn blijven kleven, zijn donkerbruin en zonder abnormale bij -mengselen. Respiratieapparaat. Neusuitvloeiing ontbreekt. Planum nasaleis vochtig en koel. Stridor nasalis is niet te constateeren. Welhooren wij een enkelen keer vooral bij exspiratie het dier kreunen,hetgeen in verband met de bemoeilijkte ademhaling te brengen is.Het is als een stridor laryngealis als gevolg van de slappe stem-banden tengevolge van een functiestoornis van de musculusvocalis op te. vatten en komt vooral bij zwakke en ernstig ziekedieren met longaandoeningen voor. Afgezien van het huidoedeem in de keelgangstreek zien wij inde regio laryngealis et trachealis niets bijzonders. Stridor trachealis,evenals fremitus trachealis ontbreken. Alleen bij drukken op deonderste tracheaal-ringen v????r de

apertura thoracis anterior hoestde hond een enkele keer. Spontaan heeft de hond tot nu toe ge-durende het onderzoek niet gehoest. I)e hoest is vrij zwak en ietsvochtig. Een dergelijke vrij zwakke en iets vochtige hoest wijstin den regel op bronchiale of bronchiolaire catarrhale aandoeningenvan geringen graad, die echter in ons geval niet als het gevolg vanontsteking, maar zeer waarschijnlijk als het gevolg van stuwingmet geringe transsudatie in de bronchi??n en bronchiolen (ev.alveolen) tengevolge van onvoldoende hartwerking en druk op delongen op te vatten zijn. Een positieve venenpols is niet te zien.Echter zijn de jugularen wel sterk gevuld en schijnt het terug-stroomen van het veneuze bloed naar het rechter hart via venacava cranialis bemoeilijkt te zijn. De thorax is beiderzijds en wel meer dan gewoonlijk bij dezediersoort het geval is, gewelfd. De borstomvang achter de schouderbedraagt 90 c.m. Kan nu

deze sterkere welving der ribben, ons al een aanwijzinggeven voor een inthrathoracale aandoening? Zeer zeker kan deze abnormale welving der ribwand met eenpathologische uitzetting van den thorax tengevolge van intratho-racale vloeistofophoopingen, gezwelvormingen of een sterke uit-zetting der longen, als gevolg van een bij deze diersoort het meestvoorkomend alveolair longenemphyseem verband houden ; echterkan ook bij dit in het algemeen goed gebouwde dier de sterkerewelving van den thorax tenminste voor een deel ook van jongsafaan hebben bestaan. De thoraxwand voelt iets warmer aan dan de buikwand. Daar-uit kunnen wij echter in dit geval geen bepaalde conclusies trek-ken, temeer niet, daar ook bij gezonde honden en vooral bij der-gelijke kortharige dieren, geringe warmteverschillen voorkomen.Door intercostale, beiderzijdsche palpatie in den vorm van matigen



??? Afb. T. Insufficientia cordis.a. percussiegebied holle volle toon. b. dempingsgebied, c. percussiegebied tym-paniseh gedempte toon, d. dempingsgebied, e. huidoedeem, i. vermoedelijkestand van het diaphragma, 2. hypochondrium, 3. huidoedeem in keelgangsstreek. Afb. 2.Insufficientia cordis.



??? digitalen druk vooral van de middelste en onderste borstwandevenals door druk op het sternum nemen kreunen en dyspnoe toe,omdat daardoor vooral de drukking op de longen meer verhoogden de ademhaling nog moeilijker wordt. Bij percussie van den rechter thoraxwand in verticale richting,die wij zooals U bekend is â€” tenminste laat ons dit hopen â€” altijdhet eerst en wel direct achter den schouder in de 3de of 4de inter-costaalruimte toepassen, om eventueele vloeistofophoopingen tvkunnen aantoonen, krijgen wij in het dorsale longpercussieveldeen kleine handbreedte onder de rug een zeer holle volle longtoonte hooren (zie afb. 1 a), die daarna in een min of meer gedemptentoon (ongeveer 2 vingerbreed) en vervolgens in een totale gelijk-blijvende demping tot aan het sternum toe overgaat. De verticalepercussie van de andere verschillende achtereenvolgende inter-costaalruimten (tot de 8ste) levert

bijna hetzelfde resultaat op.Het geheele dempingsgebied op deze zijde beslaat ruim 2/3 van denthoraxwand en reikt tot ongeveer twee vingers boven het boeg-gewricht. (zie afb. ib). De geheele bovenste percussielijn vanaf de demping is vrijwelhorizontaal, schommelt wel iets bij in- en exspiratie hetgeen even-tueel ook in verband met de hart functie kan staan. Bij de horizontale percussie in de dorsale streek van den thorax-wand is de zeer holle, volle toon tot aan de laatste rib waar tenemen. De bevindingen door middel van de verticale en horizontalepercussie van den linker thoraxwand zijn dezelfden. (Zie afb. 2 a en b.) Bij flink kloppen met ?Š?Šn of 2 vingers op een der intercostaal-ruimten, bv. de 5de, eenige c.m. boven het sternum kunnen wijiets onder de door de percussie vastgestelde dempingslijn een vrijduidelijke undulatie met twee vingers van de andere hand indeze intercostaalruimte voelen. Bij

voorzichtige zijligging verandert de stand der demping. Hetgebied van demping in het middelste gedeelte van den thoraxwandmaakt hier dan plaats, ongeveer ter handbreedte, voor een meerhollen, vollen, gering tympanischen toon. Al deze drie factoren :beider zijdsche horizontale dempingslijn, undulatie en veranderdestand der demping bij zijligging wijzen zonder twijfel op een op-hooping van vrij beweeglijke vloeistof in een groot deel van dethorax. Mogen wij nu een dergelijk dier met vrij veel vrij beweeglijke vloei-stof in de thorax in rugligging brengen? In het algemeen niet, omdat dergelijke in vrij groote hoeveel-heid in de pleuraholten voorkomende vloeistoffen (vooral trans-sudaten) daarbij o.a. op de aorta ascendens of op de arteria brachio-cephalica en de art. carotis drukken, waardoor de bloedstoevoernaar de hersenen momenteel stopgezet kan worden en als gevolg



??? van de hersenanaemie suffocatie en hartstilstand kunnen optreden,een waarneming die ik al een enkele keer bij dergelijke dieren hebkunnen maken. Bij exsudatieve processen b.v. bij pleuritis fibri-nosa exsudativa, waarbij tevens zich een fibrinelaag van verschil-lenden dikte op de tunica externa (adventitia) van de bloedvatenafzet en waardoor de bloedvatwand dikker wordt, bestaat de kansop een sterk comprimeeren van deze bloedvaten in veel geringerenmate of heelemaal niet. Wanneer wij echter met behulp van de drie genoemde methodenmet zekerheid een vrij beweeglijke vloeistofophooping in de thoraxhebben kunnen aantoonen is onderzoek bij rugligging niet meernoodig. In twijfelachtige gevallen kunnen wij bovendien nog procj-punctie toepassen en staat ons ook nog, tenminste in klinieken,het rocntgcncnderzoek, waarbij wij bij doorlichting op het schermeen meer of minder duidelijk golvende

beweging van de vloeistof-oppervlakte kunnen zien, ter beschikking. De vloeistof zelf geeft daarbij een middelmatig sterken schaduw. Bij auscultatie van het dorsale gedeelte van de thorax in hetgebied van de zeer holle, volle longtoon hooren wij beiderzijds eenverscherpt vesiculair ademen, dat echter voor het grootste deeldoor het bronchiaal- of tubairademhalingsgeruisch, hetgeen vooralaan den overgang in den gedempten toon aan intensiteit toeneemten door een sterker samendrukken en een partieele luchtledigheidvan de long door de vloeistofophooping tot stand kan komen,overtroffen wordt. Af en toe zijn in deze streek ook vochtigerhonchi te hooren. In de sterk gedempte zone is beiderzijds geenademhalingsgeruisch te constateeren. Bij het onderzoek van het hart kunnen wij zeer belangrijke af-wijkingen waarnemen. In de eerste plaats is van een ictus cordisnoch links noch rechts iets te zien. Bij de palpatie

van de regio cardialis is verder geen hartbewegingof hartslag te voelen. Bij auscultatie met behulp van ons gewoon phonendoscoop zijnzoowel links als rechts zoo goed als geen harttonen te hooren.Slechts af en toe hoort men schijnbaar op zeer grooten afstandzwakke harttonen, die echter geen differentiatie (zuiver, onzuiver,geruischen) toelaten. Op welke wijze kunnen wij nu deze abnorm-ale cordiale symptomenverklaren? Al deze cardiale symptomen kunnen wel veroorzaakt zijn doorde belangrijke beiderzijdsche vloeistofophooping in de thorax,die wij reeds hebben kunnen constateeren. Daardoor wordt het hartvan de thoraxwand meer naar het midden van de thoracale ruimtetoe verschoven. Echter moet in zulke gevallen de vloeistof tusschenpleura costalis en pleura pulmonalis minstens beiderzijds een dia-



??? meter van 2â€”2 \\ cm. bezitten, wat wij hier gerust mogen veronder-stellen en moet er hartzwakte bestaan. Bestaat in dit geval wellicht ook de mogelijkheid, dat de door onsgeconstateerde vloeistof zich niet uitsluitend vrij in de thorax bevindtmaar tevens ook in het pericardium voorkomt? Theoretisch beschouwd zal bij hartdecompensatie, gepaardgaande met algerneene veneuze stuwing het zeer goed mogelijkkunnen zijn dat ook in het pericardium vocht aanwezig is ; echterkunnen wij dit bij onzen pati??nt niet met zekerheid kliniscli uit-maken, omdat de groote hoeveelheid vloeistof, die in de intra-thoracale ruimte aanwezig is, een onderzoek in deze richting hieronmogelijk maakt. Zeer groot zal echter de vloeistofophoopingin het pericardium niet zijn, daar anders bij het staande dier zeerzeker de horizontale vloeistoflijn door een meer gebogen dempings-lijn, die op een sterke vloeistofophooping in het pericardium

wijst,zou zijn onderbroken, hetgeen hier niet het geval is. Overigensschijnt het bij dergelijke vloeistofophoopingen volgens mijn er-varing regel te zijn wat trouwens ook begrijpelijk is â€”- dat bijeen primaire sterkere vulling van de intrathoracale ruimte metvloeistof de vulling van het pericardium tengevolge van de heer-schende druk veel minder intensief is en ook omgekeerd. Bij het onderzoek van het digestieapparaat vinden wij in de mond-holte en in de pharyngeale streek, met uitzondering van een ge-ringe oeclemateuze zwelling van de lymphoglandulae retropharyn-geae niets bijzonders. Evenmin zijn in de halsstreek van de oeso-phagus afwijkingen te constateeren. Bij inspectie van het abdomen kan een vrij sterke beider zij dschesymmetrische uitzetting van het abdomen worden waargenomen.I)e uitzetting is het sterkst in het mediale en vooral in het ventraleEpi-, Meso- en Hypogastrium. In deze streken is ook de

tonus vande buikspieren meer verhoogd dan in het dorsale Epi-, Meso- enHypogastrium. De buikomvang bedraagt ongeveer 1 meter. Pijn-lijkheid treedt bij abdominale palpatie niet op, echter nemen bijsterkeren manueelen druk op het abdomen als gevolg van de ver-kleining van de respiratorische oppervlakte van de long het kreunenen vooral de dyspno?? toe en kan daarbij dan tevens bucaalademenworden opgemerkt. De undulatieproef is duidelijk positief. De grens van de vloei-stofbeweging bevindt zich ongeveer een handbreedte onder derug-lendenstreek. Hij de percussie van den buikwand krijgen wij beiderzijds in dedorsale buikstreek ongeveer ter breedte van een hand een tym-panische toon te hooren, die daarna ongeveer een of twee vingersbreed in een gedempt tvmpanische toon en vervolgens in eenduidelijk gedempten toon tot in de geheele ventrale buikstreekovergaat.



??? De demping verloopt beiderzijds horizontaal en is bijna even hoogals de demping van den borstwand. Bij voorzichtige zijliggingverandert ook deze demping duidelijk van plaats omdat de vloeistofzich dan naar de meer dieper gelegen intraabdominale ruimte ver-plaatst. Hieruit blijkt duidelijk dat ook in het abdomen zich eenvrij beweeglijke vloeistof bevindt. Omiat de st .lid van de vloeistof in thorax en abdomen bijna evenhoog is, bestaat dan misschien niet de mogelijkheid dat de vloeistofvia het diaphragma communiceert? In den regel bestaat er een dergelijke communicatie niet. Echterkomen wel een enkelen keer uitzonderingen hierop voor. In der-gelijke gevallen moeten wij dan aan congenitale anomali??n vanhet diaphragma in den vorm van een diaphragmaspleet of aan eenonvolledige sluiting van het diaphragma (partieele aplasie) b.v.in de omgeving van de oesophagus, denken, vooral wanneer wij trau-

matische inwerkingen die een ruptura diaphragmatis tengevolgekunnen hebben, met zekerheid kunnen buitensluiten. Het bewijsvan het bestaan van een dergelijke communicatie is klinisch slechtste leveren, wanneer wij b.v. na de punctie van het abdomen eenvolgens goede schatting veel te groote hoeveelheid punctaatkrijgen en tevens daarbij ook de thoracale demping zeer belangrijkvermindert. De hoeveelheid punctaat kunnen wij bij dezen grooten hond,gezien de vrij sterke uitzetting van het abdomen en onze bevin-dingen bij de percussie wel op ongeveer 12 a 13 Liter schatten.Een vergissing in deze schatting is mogelijk, wanneer groote ab-dominale tumoren, die wij echter niet hebben kunnen aantoonenen die in ons geval waarschijnlijk ook niet aanwezig zijn, de uit-zetting van den bui kom vang helpen vergrooten. De fueces zijn vrij week van consistentie en zonder verdere af-wijkingen. De urine, die wij al

vanmorgen hebben laten opvangen en dieonze pati??nt zonder moeite loost, is vrij helder, geelbruin van kleur,van aromatischen reuk (bouillon), zuur, en met een soortelijk ge-wicht van 1038. Bij flink schudden in een reageerbuisje krijgen wijvrij veel geelgekleurd schuim, dat vrij compact is en zooals wij zienvrij lang blijft bestaan. Zeer zeker bevat deze urine galkleur-stoffen (geel schuim, geelbruine kleur en vrij hoog soortelijk ge-wicht) en zeer waarschijnlijk ook eiwit (compact schuim dat nietsnel verdwijnt). De eiwitproeven zijn alle positief echter niet inzeer sterke mate. Uit de niet intensieve troebeling bij de sulfo-acid. salicylproef (20%) kunnen wij wel het eiwitgehalte ongeveerschatten. Meer dan | pro mille (Esbach) zal het eiwitgehalte welniet bedragen, wat later ook werkelijk gebleken is. De Gmelinscheevenals de proef volgens Hammarsten zijn duidelijk positief ; desuikerreacties negatief. Andere chemische proeven

zijn hier over-



??? bodig. Bij het microscopisch onderzoek van het urinesediment(verkregen door 10 minuten lang centrifugeeren) kunnen bij kleinevergrooting en bij zoo weinig mogelijk lichtinval (dit laatste omdatwij anders bepaalde urinebestanddeelen zooals hyaline cylindersniet zouden herkennen) enkele hyaline cylinders worden waar-genomen en behalve deze cylinders bij sterke vergrooting verschil-lende licht geslgekleurde niercellen, die voor een deel gedegene-reerd zijn ; enkele leucocyten, blaas- of prostaatcellen en een paarspermatozoen (voor een reu een vrij normaal verschijnsel)worden ver-der onderkend. Het meest van belang voor ons zijn hier de hyalinecylinders en de nierepitheli??n, die zonder twijfel met een nephro-pathie in verband staan. Echter is het ons op grond van het che-misch en microscopisch onderzoek in dit geval niet mogelijk metzekerheid de soort van de nephropathie vast te stellen ; eenbepaalde

schrompelnier (nephrocirrhosis) of een intensieve paren-chymateuze nephritis of tubulaire (epitheliale) nephrosis mogenwij hier wel buitensluiten. Geringe graden, vooral van laatstge-noemde nephropathie, kunnen echter wel bestaan. Gezien de overige stuwingen - en als zoodanig mogen wij zewel opvatten â€” moeten wij in ons geval aan een nierstuwingIhyperaemia venosa renum (nieroedeem, oedema renale)] denken,waarbij naast geringe albuminurie ook enkele hyaline cylinders enverscheidene niercellen worden gevonden. De aanwezigheid van vrij veel galkleurstoffen wijst eveneensveel meer in de richting van een leverstuwing (Hyperaemia venosahepatis en Oedema hepatis) dan op het bestaan van een hepatitis.Daarbij is de lever vrij belangrijk vergroot, wat wij echter bij onzenpati??nt pas na de abdominale punctie en wel vooral door middelvan de palpatie van het merlio-ventrale Epigastrium kunnen con-

stateeren. Daar onze pati??nt vrij sterk dyspnoisch wordt en ook de vloei-stofophoopingen in het abdomen en de thorax groot zijn, moetenwij in dergelijke gevallen om het hart zooveel mogelijk te ontlastendirect de therapeutische abdominale punctie en eventueel ook dethoracocentesis verrichten. In dit geval bestaat hiervoor naasteen indicatio symptomatica vooral een indicatio vitalis. In derge-lijke gevallen zou het verkeerd zijn eerst ter wille van een onder-zoek van het punctaat, waarvoor kleine hoeveelheden b.v. 100 c.c.voldoende zijn, een proefpunctie te verrichten. De intraabdominale(of intrathoracale) druk van dergelijke vloeistoffen is nl. in dezegevallen zeer groot en als gevolg daarvan kan dan door de bij depunctie gemaakte spierwond heen na het afsluiten van de huidwondvrij veel vloeistof in het onderhuidsche bindweefsel terecht komen. Door onderzoek van het verkregen punctaat is uit te maken ofwij in ons

geval met een transsudaat het meest voor de handliggende - clan wel met een exsudaat te doen hebben.



??? Op welke manier zullen wij de abdominale punctie verrichtend Voor de buikpunctie zullen wij het dier met behulp van tweepersonen die het dier aan hoofd en voorhand en aan de achter-hand goed vasthouden, in zijligging brengen en daarvoor zorgendat de onderbuik zooveel mogelijk op of v????r den rand van detafel komt te liggen, ten einde gemakkelijk het punctaat in eengereed gehouden cylinder te kunnen opvangen. Na het verwijderen van de haren iets onder en achter de regioumbilicalis, na desinfectie van de punctieplaats en omgeving met70% alcohol of tinct. jodii en locale anaesthesie door middel vanbevriezing met aethylchloride, gaat U hier, na te voren uwehanden goed met alcohol ontsmet te hebben op dezen stoel (ta-bouret) vlak voor de pati??nt zitten, drukt met de vrije linker handongeveer in de buurt van de vloeistofgrens stevig op het abdomenom alzoo een behoorlijke spanning van de huid,

de buikspieren enhet peritoneum, die wij moeten perforeeren, te verkrijgen, en steektdan met de rechterhand de goed gefixeerde en steriele trocar in-eens op de ontsmette plaats, liefst daar waar geen venen verloopen,in de richting van de 10de of ixde intercostaalruimte in en wel zoodiep als door U met uw wijsvinger tevoren op de canule is bepaald. U kunt hier gerust de trocar 4 a 5 centimeter insteken zondergevaar te loopen de darmen te laedeeren. Alleen bij zeer grootelevergezwellen bestaat misschien de mogelijkheid in een deel vaneen dergelijk gezwel intesteken, waarbij wij dan natuurlijk geenpunctaat zouden krijgen. Na goede fixatie van de canule aan denbuikwand trekt U het stilet vlug eruit, drukt eventjes op de ope-ning van de canule en laat het punctaat, dat hier in flinken straaluit de canule loopt, in een cylinder vloeien. Na het aftappen vanongeveer 12 Liter vloeit het punctaat niet meer in een behoor-

lijken straal af, en komt ten slotte nog slechts druppelsgewijze tevoorschijn en voelt U nu en dan het stooten van darmdeelen ofvan het omentum tegen de canule aan ; een bewijs dat zich nietveel (hoogstens 1 Liter) vloeistof meer in het abdomen bevindten U de-punctie gerust kunt staken. Alvorens echter de canule uitte trekken brengt U het stilet wederom voor het grootste gedeeltein de canule en trekt onder geringen druk op den buikwand detrocar vlug eruit. De punctieopening sluit U hier, omdat ze geringbloedt, het best met een agrafe. Nu zullen wij onzen pati??nt laten opstaan en daarop het ab-domen dat nu zeer sterk is ingevallen, door middel van palpatieonderzoeken. In het medio- ventrale epigastrium vinden wij deleverranden duidelijk verdikt en stomp ; de oppervlakte ervan isvoorzoover wij dit kunnen nagaan echter glad. Een en ander wijstzeer zeker op een leverstuwing. Levertumoren van grooten om-

vang en verder ook andere abdominale tumoren kunnen wij nietconstateeren. Wij zullen nu nog eens de thorax opnieuw percu-



??? teeren, om te zien of de intrathoracale demping belangrijk is ge-zakt. Hierbij blijkt dat deze demping beiderzijds ruim twee vinger-breed is gedaald, hetgeen echter uitsluitend verband houdt metde punctie van het abdomen. Daardoor is nl. vooral de sterkedruk op het middenrif opgeheven en deze meer naar het epiga-strium toe verplaatst. Een communicatie via het diaphragma tus-schen de beide vloeistoffen bestaat er dus niet. De ademhaling isnu iets minder frequent en ook de dyspno?? niet meer zoo intensiefals te voren. Bestaat er bij onzen -pati??nt een indicatie voor onmiddellijke thora-cocentesis ? Niet direct. In het algemeen is het niet aan te bevelen, na ab-dominale punctie en het laten afvloeien van een groote hoeveel-heid punctaat direct de thoracocentesis toe te passen. Wij moetenhier immers toch bedenken, dat het hart (in dit geval het insuf-fici??nte hart) zich eerst aan dezen nieuwen toestand moet

aan-passen en dat het met de punctie gepaard gaande eiwitverlie^s onzenpati??nt in hooge mate kan verzwakken en collaps kan veroor-zaken. Mochten echter binnen enkele dagen de verschijnselenvan de kant van de longen en het hart niet beter worden en deintrathoracale vloeistofophooping niet verminderen of zelfs toe-nemen, dan moeten wij wel tot de thoracocentesis overgaan. Wijdienen nu nog het punctaat te onderzoeken en zullen dan welinstaat zijn een behoorlijke diagnose te maken. Het punctaat is een vrij heldere, lichtgele vloeistof met alcali-sche reactie en met reuk als van â€žslootwater". Het soortelijke ge-wicht is 1016. Het eiwitgehalte van het met 9 deelen water ver-dunde punctaat is 2.5% Esbach. De proef volgens Rivolta is on-duidelijk. Na het centrifugeeren (10 minuten) krijgen wij slechts een weinigiets rood gekleurd sediment, bestaande uit enkele, meerendeelsgedegenereerde

endotheelcellen, verscheidene erythrocyten enenkele lymphocyten. Summa summarum kunnen wij besluitenmet een transsudaat te doen te hebben, hoewel het soortelijk ge-wicht en het eiwitgehalte (die echter bij zuiver transsudaat zelfsnog hooger kunnen zijn) wel aan den hoogen kant zijn. Diagnose : Insufficientia (decompensatio) cordis, gepaard gaandemet Oedema cutis et subcutis (hydrops anasarka), Hydrothorax,(Hydropericardium?), Hj\'drops ascites, Hyperaemia venosa hepatisen Oedema hepatis, Hyperaemia venosa renum en Oedema renum.Kmphysema pulmonis alveolare dorsale, Compressio pulmonispartialis. Of er al een atelectasis pulmonis in de mediale en ven-trale longdeelen bestaat, kunnen wij wel voor een deel vermoeden,echter niet met zekerheid clinisch uitmaken. Bronchitis catarrhalis(gering).



??? Prognose : In een dergelijk geval doen wij het best de prognose-dubieus te stellen. De mogelijkheid dat restitutio ad integrum zaloptreden is hier bij een doelmatige therapie absoluut niet uit tesluiten. Een dergelijke cardiale decompensatie kan nl. bij jongeen betrekkelijk jonge dieren van goede constitutie, wanneer deziekte nog niet lang bestaat, hetgeen bij onzen pati??nt het gevalis, zich wederom compenseeren, waardoor alle oedemateuze aan-doeningen verdwijnen. Keeren echter bij een doelmatige therapie de hydropische toe-standen als gevolg van een hernieuwde decompensatio cordis vrijspoedig andermaal terug of blijft de cardiale decompensatie on-danks de therapie bestaan, wat vooral bij honden, die ouder dan8 jaar zijn vaak het geval is, dan is de prognose ongunstig en doenwij goed een dergelijk dier door pijnloos dooden van zijn ongenees-lijke kwaal te bevrijden. Therapie : In de eerste plaats is hier

rust noodig, om het insuf-fici??nte hart zoo veel mogelijk te sparen en de hartfunctie te ver-gemakkelijken. Daarnaast moeten wij voor krachtige en goedevoeding b.v. melk, brood en geringe hoeveelheden vleesch zorgdragen en als roborantia eventueel ook haematogenum liquidum(2 a 3 eetlepels) of eieren met brandewijn (1 a 2 vitella ovi pro diemet spirit, frumenti 30 en sirup. simplic. ad 100) verstrekken. Isde buikomvang zooals bij onzen pati??nt het geval is geweest zeersterk uitgezet, dan is de abdominale punctie â€” die wij al verrichthebben â€” eventueel enkele dagen later, wanneer geen vermin-dering van de vloeistof in de thorax optreedt en de dyspnoe blijftaanhouden de thoracocentese, aangewezen. Als geneesmiddel is hier vooral een goed cardiotonicum op zijnplaats. Als zoodanige middelen zijn Digitalis, Strophanthus of Scillaâ€žin den vorm van een infusum of eene tinctura al lang bekend. AanDigitalis

geven wij in het algemeen de voorkeur ; slechts bij on-voldoende reactie van de zijde van het dier schrijven wij de anderebeide Cardiatonica voor. Geven wij bij dergelijke pati??nten Digi-talis dan zien wij â€” dit is vooral bij jongere dieren het gevalvrij spoedig een verbetering van den bloedsomloop en van de zuur-stofverzorging waardoor met de cyanose ook de dyspnoe en dedyspnoische prikkeling van het centrale zenuwstelsel verdwijnen.Door daling van den veneuzen druk kunnen ook de stuwingsver-schijnselen (oedeem, hydrops) geleidelijk verminderen en zelfsgeheel ophouden. De pols wordt onder den invloed van Digitalislangzaam en krachtig (centrale vagustonus) en een meer regel-matige en krachtige circulatie met verhooging van den polsdrukis in den regel het gevolg, mits de decompensatie niet te lang be-staat en de hond niet ouder is dan 7 a 8 jaar â€” in dergelijke ge-vallen laat ons ook Digitalis vaak in

den steek. Ook de door Digi-talis veroorzaakte diurese kan in een dergelijk geval als een alge-



??? ~ 5&7 meen deriveerend middel met gunstige werking worden beschouwd.Wij kunnen voor een dergelijken pati??nt volgende recepten voor-schrijven of klaarmaken. Rp. Infusi Folior. Digitalis titrat. (parat, ex i) 150Sirupi simplicis 50 M. D. S. 3 eetlepels pro die Rp. Tinct??rae Digitalis 5 Sirup. simplic. 50 Aquae ad 150 M. I). S. 3 eetlepels pro die. (\'s morgens,\'s middags, \'s avonds). In plaats van Digitalis kunnen bij dergelijke honden op dezelfdewijze en in dezelfde doseering ook gebruikt worden TincturaStrophanthi of Tinctura Scillae. In enkele gevallen kan tevens nog het diuretisch effect door hetgelijktijdig voorschrijven van acetas kalicus met Digitalis ver-hoogd worden volgens bijgaand recept: Rp. Infusi Folior Digit. titrat. 1 : 150Solut. acetat. kaliciRob. Juniperi aa 50 M. I). S. 3 eetlepels pro die. BLADVULLING. Praktiese manier om lastige olifanten te dooden. De Carthagers maakten in hun oorlogen veel

gebruik van olifanten. In de tweedePuniese oorlog toen Hasdrubal zijn broeder Hannibal in Italii\' te hulp kwam werdhij door de Romeinen verslagen en sneuvelde In die slag werden vele olifantenonhandelbaar en sommige liepen op het Carthaagse leger in. Deze werden doorhun cornac gedood door de neksteek ; een mes voor dat doel bestemd, werd tussenhoofd en eerste halswervel in het ruggemerg gestoken. Hasdrubal zelf was de uit-vinder van deze methode. Mouqu?Št, die dit vermeldt (Buil. de 1\'acad. v?Št. de Franee. f?Švr. 1929) zegtterecht dat het in onze tijd meer prakties zou zijn gevaarlijke olifanten te doodendoor een geweerschot in de hersens. Bij normale positie van het hoofd, voor hetdier staande, in de mediaanlijn van het voorhoofd iets boven de oogen schieten.(Karbouwen kon ik op deze manier zelfs met een modelrevolver dooden. Opplaatsen waar de huid direct op been ligt. dringt de kogel er

gemakkelijk door ;bij weeke onderlaag, spieren enz., is het indringingsvermogen veel geringer). Vr.



??? EEN EN ANDER OVER DIERMEEL. DOOR Dr. B. J. C. TE HENNEPE. Allerlei vraagstukken, diermeel betreffende, hebben thans inNederland zoowel als in het buitenland groote belangstelling. Aan den eenen kant zijn er aan de diermeelbereiding belangrijkeprobleemen inzake de volksgezondheid verbonden (verwerkingvan dierlijke afvalproducten, kadavers etc,), aan den anderen kantliggen belangrijke economische problemen (wie zal het materiaalverwerken? hoe zal het materiaal verwerkt worden tot de meestwaardevolle eindproducten ?) Daarbij komen als belangrijke vraagpunten : de waarde vandiermeel als grondstof van veevoeder en als laatste, en hoogst be-langrijk probleem : de invloed van de voedering van diermeel opden gezondheidstoestand van kuikens (van andere jonge, groeiendedieren is mij daaromtrent nog niets bekend). Een zeer belangrijkveterinair-hygi??nisch onderwerp dus. Plint i. Wie

zal destrueeren? Hierover staan thans de meeningen van vooraanstaande vete-rinaire deskundigen, overheids-lichamen, landbouw-vereenigingenen anderen tegenover elkaar. Aan den eenen kant beschouwt dekeuringsdierenarts de destructie van het afgekeurde en aangevoerdemateriaal als de eindschakel van zijn geheele keuringssysteem en wenschtdit evenals de geheele keuring onder zijn hoede te houden, aan denanderen kant wil de dierenarts dit nsvenbedrijf wel van het slachthuis-bedrijf scheiden en alles aan particulieren overdragen die alle moeite,zorgen en risico\'s op zich nemen. Aan den eenen kant wijst de dieren-arts, hoofd van een keuringskring op de groote voordeelen verbondenaan het systeem : centrale noodslachtplaats-destructieinrichting,beide onder zijn directie, aan den anderen kant wijst men op hetoneconomische van dit systeem. In den laatsten tijd beginnen ookde opinies der groote

landbouw-vereenigingen omtrent co??peratieveverwerking, co??peratieve slachterijen sterk naar voren te komenen is dienaangaande juist een zeer belangrijk rapport verschenenvan de Holl. Mij. v. Landbouw. Verschillende systemen zijn thans in ons land in werking o.a.te Bergum (N.T.F. Particuliere Maatschappij), te Midwoud (kringvan Gemeenten), te Amsterdam, Winterswijk, Utrecht (gemeente-exploitatie). Binnenkort-zal te Schagen eene groote inrichting vaneen kring van gemeenten opgericht worden. Deze laatste inlich-tingen staan allen onder leiding van dierenartsen. Gemeenten die een keuze moeten doen zullen dus verstandig doen,rustig elk systeem te bestudeeren op de verschillende plaatsen waarhet werkt, alvorens een overijld besluit te nemen, waarvoor thans



??? nog geen reden is, daar de wet nog uitstel toestaat tot 1932. Ditgeldt speciaal voor een groote gemeente als Rotterdam waar hetabattoir-vraagstuk al jarenlang een brandende kwestie is. Omtrent de resultaten der bedrijven zijn nog niet veel gegevensverkrijgbaar. Alleen is bekend geworden dat de gemeente Am-sterdam met het tot nu toe gebruikte, niet geheel moderne systeemreeds / 11.000 winst maakte per jaar, terwijl mij uit een persoonlijkemededeeling van collega Schuytemaker te Hauwert bekend isdat de (onder zijn leiding staande) destructor te Midwoud in 1928ongeveer / 10.000 winst opgeleverd heeft. Punt 2. Hoe zal het materiaal verwerkt worden? Voorop moge gaan dat bij cle moderne systemen reukeloosheidvan het proc?Šd?Š en steriliteit van het meel geheel gewaarborgd zijn. In ons land volgt men in hoofdzaak het z.g. â€žnatte" proces,waarbij de te verwerken deelen met water en stoom in

grooteautoclaven langdurig verhit worden onder hoogen druk. Daarnalaat men het waardevolle vet afloopen en droogt ??f de geheeleverdere rest, dus vaste deelen met waterig extract in tot meel, (Ber-gum) ??f men droogt alleen de vaste deelen tot meel en gebruikt hetextract apart voor andere doeleinden (collega Schuitemaker). Deze beide â€žnatte" processen worden thans in Engeland, Ame-rika en andere werelddeelen meer en meer verlaten voor het z.g.â€ždroge" proces â€ždry rendering", waarbij het materiaal niet meerin aanraking komt met water of stoom, doch hoog verhit wordtin autoclaven onder stoomdruk, die zich uit het vocht dat in hetmateriaal zelf zit, ontwikkelt. Van deze methode wordt gezegd dal zij in korten tijd overal hetouderwetsche â€žnatte" proces zal verdringen omdat zij :ie. veel economischer is wat arbeidsduur, arbeidsloon en stoombetreft ; 2e. een veel beter kwaliteit en meer vet

levert, dat dus meer op-brengt ; 3e. een veel betere, meerwaardige diermeelsoort levert. Ernstige vergelijkende bestudeering dezer methodes acht ik duszeer noodzakelijk. Als voordeelen der noodslachtplaats en slachtplaats-systemenwordt ook vermeid dat men daarbij bloedmeel kan maken, datgoedkoopcr te bereiden is dan diermeel en evenveel opbrengt.Dit systeem past collega Tervoert in Winterswijk toe. Punt 3. Het materiaal. In slachtplaatsen, noodslachtplaatsen en kleine kringen zal ditverscher zijn en voor een groot deel uitgebloed. Het zal hier meeruit versch slachtafval bestaan dan uit kadavers. In destructie-inrichtingen met grooten operatiekring zal het materiaal minderversch zijn en voor een grooter deel uit oudere kadavers bestaan. De toestand waarin het materiaal verkeert heeft invloed op 39 lvi



??? hoeveelheid en hoedanigheid van het vet en mogelijk ook op hetdiermeel. Punt 4. De waarde van diermeel als voedingsmiddel. Te betreuren is het dat omtrent deze waarde nog zeer weinigmet zekerheid bekend is. De nieuwere inzichten omtrent deamino-zuren maken de moeilijkheden wel begrijpelijk en makende onderzoekingen veel ingewikkelder. De handel behelpt zich thans nog met scheikundige analysesen raadt aan diermeel alleen te koopen op A. H. V. voorwaardenop gegarandeerde cijfers voor eiwit en vet. Bij de samenstelling van het standaard-ochtendvoer wordt aan-bevolen : diermeel van minstens 65% eiwit, doch de reden vandezen eisch wordt niet vermeld. De moderne voedingsleer steltzich niet meer met de chemische analysen tevreden. De amino-zuren-theorie heeft een omwenteling teweeggebracht enmaakt proeven op levende dieren noodzakelijk. Deze biologische waar-debepaling is van het

grootste belang. Gebleken is dat verschil-lende amino-zuren gecombineerd kunnen worden uit verschillendegrondstoffen, zoodat de biologische waarde van een mengsel ge-heel anders is dan die van de grondstoffen apart. Vooral de mo-derne proeven omtrent de completeerende waarde van tarwe-eiwitten ten opzichte van diermeel-eiwitten zijn van groote waarde. Van veel belang is verder het feit dat de behoefte aan amino-zurenaanmerkelijk verschilt bij verschillende omstandigheden. (Jonge,groeiende dieren, volwassen dieren in productie). In verband hier-mede zijn de proeven van Dr. Kaufmann in G??ttingen omtrent delichaamseiwit besparende werking van verschillende voedings-eiwitten van groot belang, evenals de Amerikaansche proevenomtrent de waarde van melkeiwit en diermeel-eiwit. Bij proeven van Dr. Raats in Halle bleek vleeschmeel en visch-meel vrij wel gelijkwaardig en bereikten kuikens na 63

dagen 13maal hun begingewicht. Omtrent de waarde van extract hecrscht geen overeenstemming enzijn voederproeven hoogst noodzakelijk. Omtrent de samenstel-ling van verschillende vleeschsoorten en hunne extracten zijnaan het Reichs-gesundhcits-ambt in Berlijn onlangs belangrijkeonderzoekingen verricht. Eenige moderne Amerikaansche proevenwijzen op een ongunstige werking van extract op kuikens. (Ziepunt 5). Punt 5. Dicrmeel-voedering in verband met ziekten. Bij kadavermeel wordt in de literatuur op lijkengiften gewezen.Op dit punt heerscht groote tegenstrijdigheid. De eene richtingbeweert dat deze giften door de hooge temperaturen vernietigdworden, de andere richting ontkent dit. Bacterieele gevaren zijn bij de moderne proc?Šd?Šs uitgesloten.Overigens heeft Ir. Dols thans m. i. overtuigend aangetoond dat



??? de conclusie als zou alle meel voorzien van gezondheidscertificatenafkomstig zijn van voor de menschelijke consumptie goedgekeurdmateriaal, onjuist is. Wat het vetgehalte betreft wordt er hier en daar tegen een tehoog vetgehalte (boven 12%) gewaarschuwd met het oog opranzig worden en daardoor veroorzaakte digestie-stoornissen.Mij is bij eigen proeven gebleken dat diermeel met hooger vetge-halte dan 12% bij een gehalte van 10% in het meelvoer geenschadelijke gevolgen had bij kippen en eenden. Van geheel andere zijde wordt echter thans in Amerika tegen hetgebruik van diermeel bij kuikens gewaarschuwd. Hierdoor komt eennieuw vraagpunt in het geding dat de noodzakelijkheid van meerveterinaire belangstelling in het diermeel-probleem nog sterk vergroot. De geheele moderne pluimveehouderij staat of valt met gezondedieren en vooral in gezonde, sterke kuikens ligt de basis van hetsucces der

toekomst. De kuikenstapel wordt m.i. tengevolge van demoderne, kunstmatige bedrijfsmethoden door allerlei ziekten be-dreigd (pullorum, coccidiosis, wormziekten), zoodat in alle landen degrootste aandacht op de kuiken-hygi??ne gericht is. Zelfs wordt deoorzaak van thans nog onverklaarbare, doch hoogst dreigendeziekten, zooals de verlamming der jonge hennen in fouten of in-fecties tijdens den kuikenleeftijd gezocht. Verklaarbaar is de grootegevoeligheid van kuikens voor fouten in de voedering (amino-zuren, vitaminen, mineralen enz.) door den enorm snellen groeiwaarbij in tien weken tijds het oorspronkelijke gewicht somsachttien maal vergroot wordt. Alles wat niet direct ziekteverwekkend, doch schadelijk op hetweerstandsvermogen der kuikens werkt, moet als hoogst gevaarlijkbeschouwd worden voor de geheele pluimveehouderij. Onder deze belichting krijgen de proeven aan de Purdue Uni-versiteit en van

Dr. Massengale aan het proefstation van NewJersey zeer groote beteekenis voor ons dierenartsen en voor de pluim-veehouders. De conclusies te Purdue luiden aldus : Het gebruikte diermeel bleek slechte groei te veroorzaken dooreen gebrek aan tryptophane. In alle toornen welke diermeel (tankage) kregen kwam abnormalesterfte voor. Deze sterfte werd mogelijk veroorzaakt door toxische productenen proeven met diermeel-extracten zijn noodig. Mogelijk is het extract (â€žstick") waarmede â€žtankage" gemengdwordt van geringe biologische waarde. Vieeschextract is ge-bleken een lage waarde voor onderhoud en groei van ratten tehebben. Verder bevat â€žtankage" bloed, waarvan de waarde bij rattenniet bepaald kon worden daar de ratten het niet lustten. (Bij eigen LVI 39*



??? proeven te Volendam bleek mij de waarde van bloedmeel voorleggende kippen zeer gering ten opzichte van diermeel). Met meat scraps (bereid volgens het dry-rendering process)werden geen schadelijke gevolgen ondervonden. Dr. Massengale kreeg echter in toornen met meatscraps alseenige eiwitbron duidelijke ziekteverschijnselen. Vooral gedurendede 3e tot 6e week traden op : zwellingen der been-gewrichten,kromme beenen en teenen, ruwe bevedering, zenuwverschijnselen.Deze verschijnselen verdwenen na toediening van gist. Alle kui-kens met dit diermeel gevoerd hadden in tegenstelling met decontrole kuikens bleeke kammen en beenen. Het gebruik van meatscraps in hooge percentages in kuikenmeel is niet aan te radeu. Het betreffende diermeel was gemaakt van afval van slagers-winkels uit New Jersey, Pennsylvania en New York, dus van voormenschelijk gebruik goedgekeurd materiaal. Uit

deze proeven volgen dus voor mij de volgende vragen : Zijn alle diermeelsoorten gevaarlijk voor kuikens? Zoo niet, welke danwel en waardoor ? Ligt de schadelijke werking in toxische stoffen van hetextract of aan gebrek van bepaalde amino-zuren? (Het is bekend datb.v. gelatine uit beenen en pezen of bindweefsel totaal geen tyrosine,cystine en tryptophaan bevat, stoffen die zeer noodig zijn voorden groei). Uitvoerige proeven zijn op dit gebied dus hoogst noodzakelijk.Hierdoor krijgt ook het probleem : hoe te verwerken: met of zonder extract(Midwoud) een nieuw gezichtspunt. Een andere vraag is thansook : Moet er niet aan gedacht worden of meel uit ouder, meerin ontbinding verkeerend materiaal anders werkt dan uit verschmateriaal? Ook op smaak en reuk van eieren en vleesch ? Vat ik het thans behandelde te samen dan kom ik tot de volgendeconclusies : Het diermeel-vraagstuk omvat zeer verschillende

onderdeelen waar-van de bestudeering nog geheel in het beginstadium verkeert. Zoowel uit veterinair-hygi?¨nische als uit economische oogpuntenis spoedige bestudeering van de besproken vraagstukken van het groot-ste belang. Alleen een commissie, bestaande uit leden, die teder voor zich ineen der onderdeelen deskundig zijn kan het vraagstuk in al zijne on-der deelen bestudeer en. Hierbij zullen uitgebreide proeven op kuikensen volwassen pluimvee noodig zijn, nog afgezien van proeven op biggenen andere dieren, waarover in dit rapport niet gesproken is. LITERATUUR : The Study of the Protein in a commercial Meat Product, R.W. Prange, S. M.Hauge, C. W. Carrick. Poultry Science VI. 6. Growth Values of Proteins from commercial Animal Products. I. CommercialMeat and Bone Scraps P. S. VII. 3 ; II. Commercial Digester Tankage. P. S. VII.4 ; III. A commercial Meat Meal. P. S. VII. 5 . What are Tankage,

Meat Scraps and Meat Meal?, H. R. Kraybill. P. S. VIII. 1. The Value of Milk and Meat Proteins in chick Rations, o. N. Massengale, P.S.VIII. 3.



??? TORSIO UTERI BIJ HET RUND DOOR J. ESHUIS. Op 9 Februari 1.1. werd mijn hulp in geroepen voor een Â? 7-jarigekoe van den veehouder B. te Br. Volgens mededeeling van deneigenaar had het dier den geheelen dag wee??n gehad, zonder datde geboorte van het kalf vorderde. De eigenaar vermoedde, zoo-als men dit hier noemt, ,,een slag in de dracht". Bij vaginale exploratie bleek mij, dat zijn vermoeden juist was ;er bestond een torsio uteri naar rechts. De plooien in de vaginavolgend, kon ik den cervix uteri met drie vingers passeeren. Daar het mij niet mogelijk was, het kalf bij de staande koeterug te draaien, liet ik de koe wentelen, waarbij de torsio spoediggeheel werd opgeheven. Alle verschijnselen voor den partus warennormaal aanwezig, de uier was gevuld, de banden ingezakt etc.Niettegenstaande ik voorzichtig gedurende Â? 1 uur manipuleerde,gelukte het niet den cervix verder te verwijden. Daar

het kalfnog leefde, en alles overigens normaal leek, adviseerde ik deneigenaar een nacht af te wachten, in de veronderstelling dat deontsluiting wel geleidelijk zou optreden. Den volgenden morgen kreeg ik de mededeeling, dat de toestandnog onveranderd was. Bij mijn hernieuwd onderzoek bleek tot mijn groote verbazing,dat de torsio uteri weer aanwezig was juist als den vorigen avond,ofschoon ik ze dien avond geheel had opgeheven. Door hernieuwde wenteling gelukte het mij ook thans weer detorsio te doen verdwijnen, maar van een dilatatie van den cervixwas geen sprake. Ik manipuleerde nog gedurende een paar uren,maar ontsluiting trad niet op. Toen na Â? 5 uren nog geen resultaat was gevolgd, het vrucht-water intusschen ten deele was afgevloeid en de vrucht gestorven,besloot ik tot hysterotomia vaginalis over te gaan. Ik maakte daarop met de geknopte bistouri in den bovenwandvan den cervix en in den

linker zijwand een snede. Bij dit door-snijden voelde ik onder mijn mes de verharding in den cervix.Nadat nog eenigen tijd gewacht werd, konden thans eerst hethoofd en daarna de beenen in den geboorteweg worden gebracht. Het dier kreeg thans meer sterkere wee??n en zoo werd de vrucht,die wij alleen maar fixeerden, geleidelijk geboren. Bloeding tradbijna niet op : direct na de geboorte kwamen de secundinae los;de koe was vlug en at wat voedsel. Het involutieproces verliep evenwel niet gunstig. Na drie dagenbleek bij exploratie dat de uterus nog geheel open stond, van eencontractie van den cervix was geen sprake, bovendien begon wat



??? purulent secretum uit te vloeien. Ik behandelde het dier daaropmet therapogeen-koolstaven, teneinde resorptie en sluiting vanden uterus te krijgen. Eerst na veertien dagen kon van een feite-lijke sluiting gesproken worden, in zooverre dat boven en zijwandzich hadden gecontraheerd, maar de niet ingesneden onderwandals een sterk vooruitspringende punt in de vagina zat. Tegelijk constateerde ik bij rectale exploratie het bestaan vaneen parametritis, die als het ware ook het lumen van het rectumsterk vernauwde. Hoewel de gezondheidstoestand van de koebetrekkelijk goed was, zij at en herkauwde en gaf 5 L. melk, advi-seerde ik in verband met deze parametritis met waarschijnlijksleepend karakter, tot slachting. Hierbij bleek, dat zich in hetparametrium een massa serofibrineus excudaat had gevormd. In verband met mijn ervaringen in dit geval en bij andere ge-vallen van torsio uteri opgedaan, nog het

volgende : De juiste oorzaken van het ontstaan van torsio uteri zijn nogniet bekend. De Bruin verdeelde ze in predisponeerende en directeoorzaken. Als predisponeerende oorzaak beschouwde hij o. a. de omstandig-heid, dat de breede baarmoederbanden bij het rund den uterusbereiken in het midden van de zijvlakken van de baarmoeder endaar beneden, zoodat wanneer men zich voorstelt dat de uterusa. h. w. aan deze baarmoederbanden is opgehangen, het grootstedeel van de uterus boven deze banden is gelegen. I)it zou dan kun-nen verklaren het gemakkelijk wentelen van den uterus. Als 2e predisponeerende oorzaak zou ik dan willen wijzen opden cervix. Het is een bekend feit, dat verreweg de meeste gevallen vantorsio uter voorkomen bij overigens normaal verloopende drachtig-heid. Het dier heeft den vollen tijd uitgedragen en alle verschijnselenvoor den partus zijn aanwezig. Bij een normale partus

zien wijnu ook steeds, dat de cervix voldoende verwijd is om de vruchtte doen passeeren. Alleen bij een vroeggeboorte blijft de cervixvaak lang ten deele gesloten, maar dan zijn ook de andere ver-schijnselen van de normale geboorte : inzakken der platen enbanden, sterke vulling van den uier, zwelling van de vulva, nietof niet voldoende aanwezig. Bij een toriso uteri blijkt vaak, dat de cervix ook na opheffingvan de torsio, niet voldoende verwijd is, zoodat dikwijls lang ge-manipuleerd moet worden om den cervix te dilateeren : zoo moge-lijk eerst ?Š?Šn beentje in de geboorte brengen, dan een tweede,deze na fixatie weer terugbrengen in den uterus, dan het hoofdin de geboorte brengen, waardoor geleidelijk de cervix gaat ver-wijden; soms kost het uren om den cervix zoover verwijd te krij-gen, dat de geboorte kan plaats vinden. M. i. wijst dit op een



??? abnormaliteit in den cervix, een rigide worden van den wand,die bij het rund ook physiologisch reeds veel meer rigide is dan bijde andere huisdieren en die dan ook aanleiding kan zijn, dat eenzich contraheerende uterus, gepaard met active bewegingen vande vrucht, zich om deze niet ontsloten trage cervix als een vastpunt, gemakkelijk zal draaien, waardoor de torsio is opgetreden.Het door mij beschreven geval demonstreerde m. i. wel duidelijk,hoe gemakkelijk de torsio bij een rigide cervix kan ontstaan. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser berichtet ??ber einen Fall von Torsion des .Uterus bei einer Kuh, diedurch das W?¤lzen des Tieres leicht beseitigt werden konnte. 12 Stunden sp?¤terwurde jedoch wieder eine Verdrehung festgestellt. Nach erneuter L??sung stelltesich heraus dass eine Obliteratio cervicis vorhanden war. Nach einer Hysterecto-mia vaginalis erfolgte die Geburt normal. Auf Grund diesen

Falles und andrer ?¤hnlichen Beobachtungen ist Verfasser derMeinung, dass beim Rinde das Entstehen einer Torsion des Uterus durch dieRigidit?¤t des Cervix dieser Tierart beg??nstigt wird. SUMMARY. In a case of torsion of the uterus in a cow the torison was easily untwisted byrolling the animal. At a second examination which took place 12 hours afterwards,the torsion was present again. After reduction the author noticed the existenceof obliteratio of the cervix. After hysterectomia vaginalis parturition took place. In connection with this case and other similar observations the author considersthe rigidity of the cervix in the cow to be a predisposing cause of the frequentoccurrence of torsion uteri in this species of animals. r?Šsume. Dans un cas de torsion de l\'ut?Šrus chez une vache, douze heures apr?¨s la r?Šduc-tion, la torsion se pr?Šsentait de nouveau. Apr?¨s r?Šduction l\'auteur constata l\'exis-tence d\'une

occlusion du col ut?Šrin. Apr?¨s hyst?Šrectomie vaginale, accouchementnormal. De ce cas et d\'autres cas analogues l\'auteur est arriv?Š ?  conclure que la rigidit?Šdu col ut?Šrin est une cause pr?Šdisposante pour provoquer la torsion de l\'ut?Šruschez l\'esp?¨ce bovine. BLADVULLING. Verlies van vee door roofdieren, in Rhodesia. Smith (der Zo??log. Garten. 1929, 10/12 blz. 409) vermeldt de volgende verliezendie een boerderij in Zuid Rhodesia in 1927 in een jaar had : gewond of gedoodwerden door leeuwen 537, door luipaarden 177, door hyenahonden (lycaon) 504,door liyeana\'s 52, door krokodillen 179 stuks rundvee. Gedood werden in een jaar 56 leeuwen, 88 luipaarden, 72 hyenahonden en veleandere roofdieren en krokodillen. Spreeuwen in Noord-Amerika. Spreeuwen werden voor het eerst in Noordamerika ingevoerd in 1890 of 1891in het Central Park te NewYork. Nu zijn zij over vele staten ten oosten

van deMissisippi verspreid, en komen steeds meer naar het westen. Men beschouwt dieuitbreiding met gemengde gevoelens. Echter is het nut van deze vogelsoort (ver-nietigen van insekten) over het geheel veel grooter dan de schade (eten van vruch-ten). Hoogstens kan het noodig zijn ze plaatselijk (als er te veel komen) te bestrij-den (evenals in ons land. Ref.). Vr.



??? OVER DE KEURING VAN SLACHTDIEREN LIJDENDE AAN CYSTICERCOSIS. door C. F. VAN OIJEN. Vervolg van bladz. 513. Er zijn in de litteratuur slechts weinig experimenten bekendover de taaiheid van de oncosphaeren en hun weerstand tegenoveruitwendige invloeden. Wij mogen echter verwachten dat dezelarven, zoolang zij niet uitdrogen en het niet te koud of te warmkrijgen, zeer resistent zijn. Wij weten dat in Europa vele grootesteden inrichtingen hebben waardoor de faecalien in een nabij-zijnde rivier\' worden afgevoerd. Door de z.g. zelfreinigende wer-king der rivieren, zou dit een der ideaalste wijzen zijn om ditstedelijk afval kwijt te raken. Men kan dus gerust zeggen, dat inEuropa het rivierwater evenzoo met oncosphaeren besmet zal zijnals in Bali het sawahwater. De enorme populatie die bovenstroomsaan onze groote rivieren woont (Ruhrgebied, Keulen, Dusseldorf),zal dus steeds deze

besmetting kunnen onderhouden. Ik meenhierin een der redenen te mogen zien van het frequenter vindenvan deze cysticerci in de keuringsdiensten bij de groote rivieren,(Arnhem, Nijmegen), dan in andere gedeelten van ons land. Ditbehoeft niet alleen aan nauwkeuriger onderzoek te wordentoegeschreven! Mogelijk, dat in jaren tijdens welke in polderstre-ken gedurende langer tijd hooge waterstanden heerschen (regenval),ook een sterker besmetting van het vee tot stand komt, doorinfectie van aanliggende slooten en boezems, die anders geencontact hebben met slooten waarin faecalien worden geloosd.Zou hierin een verklaring kunnen liggen voor het van tijd tot tijdin grooten getale vinden van dieren met deze parasiet in sommigediensten? Hoe dit zij een absolute uitroeiing van dit parasitairelijden door de keuring is niet te verwachten. Taeniasis onder debevolking ten platte land kan steeds besmetting van het vee

inwijder of nauwer kring ten gevolge hebben ; taeniasis onder destadsbevolking zal misschien op grooten afstand tot ditzelfderesultaat leiden. Wij moeten dus maatregelen verzinnen, die op den duur uitvoer-baar blijven en toch zoo min mogelijk oeconomische schade doen. Als een dezer maatregelen is reeds de bovengenoemde splitsingin ?Š?Šnfinnige en meerfinnige dieren genoemd en om haar ondoel-treffendheid teruggewezen. In verschillende landen heeft men haarwel toegepast, doch dan in combinatie met een andere maatregel,



??? n.m.1. het verkoopen van het vleesch dezer dieren onder declaratie,dus met de waarschuwing er bij, dat het alleen in goed gekooktestaat genuttigd mag worden. Een soort verkooping in het kleinonder toezicht dus. (7) O. a. is dit voorschrift thans nog in Oosten-rijk van kracht. Er zijn aan dit systeem zeer vele voordeelen ver-bonden. De schade, die men per rund aanricht wordt tot een mi-nimum beperkt ; vooral in grootere plaatsen, waar al spoedig veelvraag naar zulk vleesch komt, zal de prijs niet belangrijk lager zijndan die, welke in de z.g. volkswinkels wordt gesteld. Het publiek, dat de waarschuwing in acht neemt, behoeft nietste vreezen bij het nuttigen daarvan. Blijven alleen over de dom-men en eigenwijzen, die de gegeven waarschuwing niet achten enzoo een kleine kans loopen een lintworm te krijgen. Men kan zichterecht afvragen of ten behoeve van zulke lieden maatregelengerechtvaardigd zijn, die groote

oeconomische schade brengen.Reeds in de oudste publicaties over dit onderwerp vindt mendit denkbeeld vermeld, en ik stem in met le Coultre, dat diteen methode is waarmede in streken met een relatief hoog per-centage aan cysticercosis een proef genomen kan worden. Of hetuitvoerbaar zou zijn bij 20 % cysticercosis is een tweede. Daar zoumen zich misschien moeten beperken tot het maken van tal vaninsnijdingen bij ?Š?Šnfinnige dieren in die spieren die door le Coultere. a. evenzeer als zitplaatsen der cysticerci zijn aangewezen, teweten nekspieren, schouder- en opperarmspieren, psoas, kroepen adductoren. Bij negatieve uitslag van dit onderzoek zal menmoeten vrijgeven, bij het aantreffen van meer finnen overgaan totstrengere maatregelen. Een voorbeeld van zulk een methodevond ik in een artikel getiteld : Claverie, J., Methode pratique de classification et d\'utilisationdes viandes ladres appliqu?Še en

Guin?Še fran?§aise. Bull. d. 1. Soci?Št?Šde Pathologie Exotique 1928 v. 21 blz. 99â€”103. Meer dan 50 % van het rundvee blijft besmet met cysticercusbovis. Men maakt 2 sneden in de Musc anconaei aan beide kanten.Vindt men daarop meer dan 2 cysticerci dan wordt het vleeschop daarvoor aangewezen plaatsen in het klein verkocht, met eenwaarschuwing er bij aan de koopers dat het goed gekookt moetworden. In zulke streken blijft het dus noodig er bij de bevolking op aante dringen alle vleesch goed te koken. Het spreekt echter van zelf, dat voor ons land, waar het per-centage runderen met levende finnen zelden stijgt boven 1 %en meestal dicht bij iÂ°/oo ligt. zulke weinig afdoende maatregelenniet aan de orde kunnen worden gesteld.



??? Wij zullen de ontdekte finnendragers zoo moeten bewerken datde eventueel aanwezige finnen worden gedood. Wij weten, dat bij koken al deze parasieten sterven ; ook is ge-bleken dat door voldoende lang pekelen (8) dit het geval is. Overhet al of niet afdoende zijn van deze bewerkingen is men eveneenstemmig in het toestemmend oordeel, als over de erkenning,dat door verplicht koken en zouten ook de maximale schade wordtaangericht. En hieruit spruit nu het streven voort, andere hulp-middelen te baat te nemen, waarbij de parasieten zeker wordengedood en zoo min mogelijk schade wordt aangericht. Welke middelen hebben wij om na te gaan of een cysticercuslevend of dood is. Wij moeten onderscheid maken tusschen cysticerci, die zoo inhet pasgeslachte dier gevonden worden, waarvan wij willen wetenof zij â€žlevend" zijn, en van die in dieren die ?Š?Šn of andere bewer-king hebben ondergaan b.v.

koelen en bevriezen enz. Bij de eerste mogen wij aannemen, dat â€žlevende" cysticercibeantwoorden aan de gewone beschrijving, en de meeste doode,veranderingen zullen aanwijzen als troebeling, schrompeling, ver-kazing, verkleuring. In de extreme gevallen zal de diagnose weinig bezwaren opleve-ren ; bij de beginnende, moeilijk zichtbare veranderingen zullenwij naar andere hulpmiddelen willen grijpen. Dit zelfde geldt nogsterker voor de cysticerci bij dieren, die een bewerking hebbenondergaan, waarbij in de cysticerci geen veranderingen optreden,zooals bijv. het koelen gedurende eenigen tijd Terecht merkt men op dat een definitief antwoord op die vraagalleen gegeven zou kunnen worden door de cultuurproef, d.w.z.dat de cysticercus in de dunne darm gebracht zou worden van eenproefdier, waarbij zij zich tot lintworm kan ontwikkelen. Hier kanalleen de mensch dienen, dus deze proeven zijn zeldzaam en

moeilijkte nemen. Dan heeft Reiszmann (i) er op gewezen dat doode cysticercizich met aniline-kleurstoffen wel, en levende zich niet kleuren. Indeze richting treft men in de oudere litteratuur veel proeven aan.Doch er zijn nog al veel uitzonderingen naar beide zijden gecon-stateerd, en men spreekt dan van bijna niet gekleurd, iets ver-kleurd, enz. Bovendien bevredigt het negatieve kenmerk van niet-gekleurd zijn niet erg als bewijs, dat de cysticercus nog leeft. Een meer zinrijke proef is de z.g.n. verteringsproef. Hierbijworden de cysticerci, al dan niet uitgestulpt, in kunstmatig maag-sap of pepsine gelegd. Een â€žlevende" cysticercus wordt hierinniet veranderd, zij kan zich te weer stellen tegen deze aanval,zij verteert niet. Anders gedraagt zich een doode cysticercus ; dezewordt in korten tijd geheel verteerd. Alleen over de tijd waarindit verteren plaats heeft is men het nog niet geheel eens.



??? Men kan echter wel zeggen, dat een cysticercus, die een uur indeze vloeistof vertoeft en er onveranderd uit komt, goedlevendis. Een hulpmiddel, dat vooral bij gekoelde cysticerci wordt toege-past is het volgende. Men legt de uitgestulpte cysticercus op eenvoorwerpglas en beweegt er voorzichtig met lichte druk een dek-glas overheen. Een levende blijkt hard te zijn en het dekglas neemthem al rollende om zijn lengteas mede. Een doode gaat met lichtedruk direkt stuk, wordt plat, haken laten los, kalklichaampjes rol-len hopeloos door elkaar heen. In veel gevallen is dit een voor-treffelijk hulpmiddel ; er zijn ook hier enkele grensgevallen waarhet onderscheidt niet zoo sprekend is. Hierbij sluit zich aan watmen vooral na bevriezen van cysticerci opmerkt n.m.1. dat naontdooiing de cysticercus zich als een slijmige dradentrekkendemassa voordoet. Bij de minste aanraking verandert de vorm enmen kan ze geheel

kneden. Dit laatste is wel een sprekend, defini-tief hulpmiddel. Gaan wij nu echter na welke levensuitingen men voor dit doelnog meer kan gebruiken, dan denkt men in de eerste plaats aanbeweging. Perroncito, Ostertag, (2 en 9) Glac?Š zijn de eersten, dievan dit hulpmiddel gebruik gemaakt hebben. Zij legden de cysti-cerci in water dat tot 370 C. soms tot 40Â° C. werd verwarmd. Ikdruk hier op water. Ostertag heeft hiermede uitgebreide proevengedaan. Bekijkt men zulk een cysticercus rustig, dan ziet men : ie. dat de scolex zich uitstulpt en 2e. dat de uitgestulpte scolex, heen en weergaande bewegingen,(intrekken en uitstulpen) maakt, zoodat zij kleine in de buurtliggende voorwerpen als het ware aftasten. Ook de hakenvan de zuignappen bewegen zich. Men krijgt den indrukmet een levend individu te doen te hebben ongeveer in degeest der zeeanemonen. Ostertag (3) paste dit hulpmiddel toe vooral voor het onder-

zoek van cysticerci die bewaard waren. Hem bleek, dat in vleesch met cysticerci dat gedurendeongeveer drie weken in daarvoor geschikte ruimten werd bewaard,nog maar zeer enkele overblijven, die bij deze proef ietwat bewe-ging vertoonden. Een verbetering van deze methode bracht Franke (4). Hijvoegde aan deze vloeistof zooals bekend is gal toe in grooter enkleiner percentage. Hierdoor wordt het milieu meer gelijkend opde toestand in de darm, waarin de scolex zich normaal ontplooit. Als reactief op het al of niet levend zijn van de pas gevondencysticerci was dit een groote vooruitgang. Zij die zich regelmatig



??? van dit hulpmiddel bedienen krijgen een goeden grondslag voorde beoordeeling van deze gevallen. Om na te gaan hoe lang de cysticerci in leven blijven is dezemethode bij runderfinnen merkwaardigerwijze nog maar weinigtoegepast. De mededeelingen van Franke zelf zijn hierover onvol-doende al schijnen zij zich bij de waarnemingen van Ostertag aante sluiten. Nog een verbetering werd aangebracht door Muller(M??nchen) en Wagner. Deze stelden vast dat 50 % gal de optimaleverhouding gaf voor het uitstulpen en dat 41â€”420 C. de bestetemperatuur was. Ook zij vonden nog levende finnen tot 24 en 26dagen na de slachting. Tusschen de tabellen van Ostertag en heden vindt ik echteralleen de publicatie van van Santen. Wel zijn er enkele publicatiesvan Max Muller en zijn leerlingen, doch deze hebben meer be-trekking op cysticercus cellulosae. En wat zien wij nu. Dat vanSanten bij de verwarming in

rundergal langer beweging enuitstulping blijft waarnemen dan Ostertag bij het gebruik vanwater. Gezien het feit dat van de gal een prikkel op deze para-sieten uitgaat, behoeft dit voor ons geen verbazing meer tewekken. Beide onderzoekers hebben goed waargenomen. Zij werktenechter met verschillende hulpmiddelen. Van Santen prikkelde zijncysticerci sterker. Er zullen er dus meer op reageeren dan op dezwakke prikkel met water door Ostertag uitgeoefend. Gaan wij dit even in cijfers na dan zien wij, dat na drie wekenbij Ostertag slechts enkele cysticerci nog beweging toonden, ter-wijl bij van Santen na drie weken 66 % bewogen. De laatste beweging zag Ostertag na 24 dagen bewaren ; vanSanten na 34 dagen. OSTERTAG. Dagen Be weging Geen beweging Totaal M 23 56 % 18 44 % 41 15 8 66 % 4 34 % 12 17 3 18 % 7 82 % 10 18 6 50 % 6 50 % 12 19 12 42 % 17 58 % 29 20 13 20 % 55 80 % 68 2 r 8 II % 63

89 % 71 22 2 20 % 8 80 % 10 23 2 22 % 7 78 % 9 24 2 I2i % 14 87i % 16 25 0 O % 6 100 % 6 26 0 O % 8 100 % 8 27 0 O % 10 100 % 10 28 0 O % 3 100 % 3 29 0 O % 5 100 % 5 3Â° 0 O % S 100 % 8 34 0 0 % 4 100 % 4



??? - 58I - Dagen Beweging Geen beweging Totaal 19 9 56% 7 44 % 16 20 17 81 % 7 29 % 24 21 24 66 % 12 34 % 36 22 48 7Â° % 21 30 % 69 23 19 48 % 20 52 % 39 24 25 89 % 3 21 % 28 25 10 48 % 11 52 % 21 26 24 37% 41 63 % 65 27 11 50 % 11 50 % 2 2 2S 3 8,5 % 33 91,5 % 36 29 i 2,5 % 39 97.5 % 40 3Â° 2 6% 30 94 % 32 32 9 33 % 19 66 % 28 33 4 15 % 10 COCn 14 Beide onderzoekers stemmen er in overeen dat er nog na drieweken cysticerci zijn, die levensverschijnselen vertoonen, alleenOstertag ziet dezulke weinige, met zwakke bewegingen, en vanSanten talrijke, nog instaat zich geheel uit te stulpen. Ditverschil is volledig te verklaren uit het gebruikte reactief. Welke beteekenis moet men aan deze vondsten voor de prac-tijk hechten? Oppervlakkig zou men zeggen dat vleesch, waarincysticerci zetelen (die niet morsdood zijn), niet mag worden vrij-gegeven. Hiertegen komt reeds Ost ertag in het

geweer. Met een aantalheroische proefnemingen meent hij te hebben aangetoond, datcysticerci die ongeveer 3 weken althans meer dan 18 dagen na dendood van den gastheer worden genuttigd, niet meer in staat zijnzich bij den mensch vast te hechten en een lintworm te geven. Het verdient aanbeveling enkele oogenblikken bij deze onder-zoekingen stil te staan. VAN SANTEN. Vermelden wij dan eerst de positieve uitslagen. Eetbroeven. ZSCHOKKE at 4 finnen 9 dagen na slachting, kreeg 4 lintwormen Glage .. 3 15 >, 2 ,, Kabitz .. 3 15 .. 3 ZsCHOKKE â€? â€? 5 14 16,, ,, i ,, Glage >. i 16 ,, geen ,, [ persoon 2 16 ., geen ,, i persoon ,, i 19 ,, geen ,, 9 personen aten 52 finnen 30 dagen na slachting en kregen geen lintwormen 31 personen aten 166 finnen 2i dagen na slachting en kregen geen lintwormen Vergelijken wij deze resultaten met de tabellen van van Oster-tag en van Santen, dan blijkt, dat het tijdstip van het

niet meeraanslaan van de voedingsproeven zeker niet samenvalt met hetlvi .0



??? ~ 5Â§2 - uitblijven van de beweeglijkheid bij alle finnen. Zelfs Ostkrtagvond na 18 dagen nog 50â€”40 % bewegende finnen. Van Santenvond na 19â€”21 dagen nog 50â€”80 % beweeglijke (uitstulpende)Een belangrijke daling zien wij bij Ostertag eerst na 22 dagenen bij van Santen eerst na 32 dagen. Van Santen toont dus aan, dat een grooter percentage der fin-nen na drie weken nog levend is, dan men op grond van de proevenvan Ostertag zou verwachten. Ostertag heeft echter van meerdan 200 cysticerci aangetoond, dat zij na drie weken bewarengeen aanleiding gaven tot het ontstaan van lintwormen bij nor-male personen. En deze bevinding is nog door een aantal andereexperimentatoren bevestigd. De waarneming van van Santen sluit niet in, dat er onderdit grootere aantal levende wel zouden zijn, die zich bij een nieuwegastheer kunnen nestelen, al kan men dit niet geheel ontkennen.Bij zwakken en

zieken is misschien mogelijk, wat bij gezondenniet aanslaat. De groote verdienste van de waarneming van van Santen is, dalhij andermaal bewezen heejt, dal in runderen die drie weken werdengekoeld, nog een zeer groot aantal levende parasieten aanwezig is. Nu strijdt het volkomen met de grondgedachte, waarop onzekeuring berust, om vleesch met levende parasieten van een goed-keuringsmerk te voorzien en vrij is comsumptie te brengen. Vandit standpunt uit gezien is de concessie, dat het vleesch na drieweken koelen vrij in het verkeer kan worden gebracht volkomenonjuist. Men houdt zich m. i. terecht aan het kenmerk, dat alleenvleesch van gezonde dieren, en op het oogenblik der keuring vrijvan pathogene en andere micro??rganismen en parasieten goedge-keurd wordt. Zitten deze er wel in dan moeten zij eerst wordengedood en dan wordt het vleesch nog onder bijzondere voor-waarden verkocht,

zoodat een ieder kan weten, dat hij niet gewoonvleesch van gezonde slachtdieren koopt. Met het verzwakken van parasieten of bacteri??n, zoodat zij nietâ€žinfectionsfahig" zijn, heeft men zich tot heden en m. i. terechtniet ingelaten. Alle schrijvers stemmen overeen dat slechts een deelder cysticerci wordt gedood tijdens het koelen, een ander deelslechts wordt verzwakt. Wij zien dus dat het gedurende drieweken koelen een zeer slechte methode is uit een oogpunt van vol-ledig dooden der parasieten. Doch er is meer. Het gedurende drie weken bewaren van vleesch in het koelhuisheeft een belangrijk gewichtsverlies tengevolge. Wie in de praktijkdit vleesch ziet, weet dat er vele stukken zijn die een minder frischuiterlijk hebben ; op verscheidene plaatsen ziet men soms begin-nend bederf. Droge en zure kanten moeten worden afgesneden enz.Bovendien zijn de betrokkenen gedurende volle drie weken de be-



??? - 5Â?3 - schikking over het vleesch kwijt. In die drie weken kunnen meergevallen ontdekt worden, zoodat men in sommige slachthuizendan ook vaak een heele voorraad bouten te koelen heeft en ditzal nog sterker, worden indien dit onderzoek ook ten plattelandescherp wordt doorgevoerd en de landelijke keuringsdiensten in dezeeen beroep blijven doen op de van koelhuizen voorziene stedelijkediensten. Wij dienen dus om te zien naar een methode, die met meer zeker-heid, vlugger, en met minder schade tot het doel voert n.m.1. hetwerkelijk dooden der parasieten. Na de bovenbesproken bewerkingen blijft hiervoor alleen overhet bevriezen der met parasieten bezette dieren. Nu zijn er over de gevolgen van het bevriezen van deze cysticercizeer aardige directe en indirecte proeven genomen. Reissmann (i) toonde aan, dat wanneer men op het bevries-microtoom cysticerci bevriest en deze drie minuten daarop

houdt,alle cysticerci dood zijn. Niet alleen, dat zij op geenerlei maniermeer tot bewegen zijn te brengen, maar bij aanraking blijken zijte zijn veranderd in een taaie kleverige massa, die geheel levenloosaandoet. De temperatuur bleek hierbij niet lager dan â€”.4Â° C. totâ€”.6Â° C. Ook bij het vertoeven van vleesch in een koelhuis op een temp.van â€”.8 tot â€”,ioÂ° C. zag Reissmann, dat alle cysticerci reedsna drie dagen volmaakt levenloos werden. Nog tal van waarnemingen zijn uit de oudere en nieuwere litte-ratuur te putten, waaruit blijkt dat de cysticerci bij het bevriezenalle worden gedood. Wagner (11) en Muller (5) zagen dat na 8 dagen vriezencysticercus inermis volkomen was gedood. Killisch (6) vond dat van halve varkens, bij een temperatuurvan â€”.8Â° tot â€”.12Â° C., na 3i dag alle cysticerci volledig warengedood. Glage bepleitte dan ook reeds in 1896 het bevriezen vanvarkens met cysticerci, als de beste

methode om deze parasietenonschadelijk te maken. Wij kunnen de verhouding tusschen de beide methoden alsvolgt samenvatten. Bij koelen gedurende drie weken worden velecysticerci gedood, een aantal echter slechts verzwakt, zoodat zijnog niet als doode parasieten zijn te beschouwen. Bij het bevriezen gedurende 3J dag worden alle cysticerci ge-dood, mits de temperatuur op â€”.8Â° tot â€”roÂ° C. wordt gehouden. Zonder twijfel moet aan de laatste methode dus uit een hygi??nischoogpunt de voorkeur gegeven worden. Maar er zijn daaraan nogandere voordeelen verbonden. In de eerste plaats duurt de be-werking korter. Bij een voldoend lage temperatuur in de koelruimteschijnt het mogelijk de geheele bewerking, bevriezen, bevrorenhouden en ontdooien in ongeveer 10 dagen uit te voeren. De



??? eigenaar krijgt dus veel sneller weder de beschikking over zijnwaar. Wij weten, dat bij de tegenwoordige techniek het mogelijkis door voorzichtig ontdooien, het bevroren vleesch weder in eenstaat terug te brengen, waarin het bijna niet van gewoon vleeschis te onderscheiden. In dit verband wil ik wijzen op de publicatievan Brohman (12), die voorstelt varkens met cysticerci te bevrie-zen volgens Ottesen, d. i. dus door het vleesch onder te dompelenin zeer koude pekel. Door de temperatuur van het bad op â€”.15Â° C.te brengen kon men reeds na 12 uur bij alle cysticerci die onder-zocht werden geen levensteeken meer opmerken. Het zou zekerde moeite loonen proeven in deze richting met runder-cysticercite nemen, omdat hiermede wel de snelste methode van bevriezenwordt toegepast. Door voorzichtig ontdooien, weten wij uit deproeven van de Jong en Kallert, kan men ook zoodanig be-vroren vleesch weer in

gewonen staat terug brengen. De vraag of men aan koelen dan wel aan bevriezen de voorkeurzal geven voor de behandeling der dieren met cj\'sticercosis moetten gunste van de bevriesmethode uitvallen om hare grooterezekerheid en kortere duur. Er zijn echter nog twee argumentenvan practisc.hen aard, waarmede men rekening moet houden. In de eerste plaats moet worden nagegaan of een dier dat kortentijd bevroren werd na ontdooiing evenveel of meer opbrengt daneen drie weken gekoeld rund. Alleen wanneer deze opbrengstbelangrijk kleiner zou zijn bij het bevroren rund, zou er reden zijnom te besluiten de verzwakkings-methode (het koelen) te ver-kiezen boven de definitieve onschadelijkmaking door bevriezen.De praktijk alleen zou daarover uitspraak moeten doen. Dan komt het probleem van de kosten dezer bewerking. Ik wil voorop stellen dat het inrichten van een vriescel, waarinplaats is voor twee of drie

runderen in de tegenwoordige koelhuizeneen zeer goed uit te voeren werk is. Men behoeft slechts een hoek vanhet koelhuis met geisoleerde wand af te zonderen en van pekel-leiding en serpentines te voorzien en de zaak is klaar. Men zal uitden aard der zaak met minder ruimte voor dit doel kunnen vol-staan, dan thans voor het koe lennoodig is, omdat de runderen daarinslechts een week ongeveer vertoeven, terwijl men ze nu drie wekenmoet herbergen. Daar waar men slechts zoo nu en dan een rundte koelen heeft loont het misschien niet de cel steeds onder nulte houden, dan worden de kosten per dier vrij hoog. Daar waarmen 3â€”4 % cysticercosis aantreft vraag ik mij af of de kostenvan enkele dagen vriezen zooveel hooger zullen zijn clan van drieweken koelen. Maar ten slotte : De openbare slachthuizen zijn thans instellingen die, goed be-heerd, duizenden in de gemeente-kassen werpen. Zou het nu zooheel

erg zijn, wanneer voor het bevriezen niet de volledige kostendoor den eigenaar werden betaald. Wordt bij het stereliseeren der



??? tuberculeuze dieren een zoodanig loon geheven, dat alle kostenaan stoom en afschrijving op de toestellen worden terug ontvan-gen? Hier worden maatregelen genomen, ter beveiliging der ge-bruikers. Is het dan niet logisch, dat althans een deel dezer kostendoor de verbruikers worden gedragen. Men werpe niet tegen,dat ten platte lande deze methode niet kan worden toegepast.Ook thans is men daar voor het koelen op de steden aangewezen.Waarom dan niet voor het vriezen ? Resumeerende kom ik in de controverse koelen â€” of â€” bevriezentot de volgende punten. Bevriezen doodt met meer zekerheid de parasieten. Bevriezen duurt korter. De praktijk moet uitspraak doen, bij welke dezer bewerkingende opbrengst grooter is, alvorens men een definitieve keuze daar-tusschen kan doen. Op grond van deze argumenten is het ten zeerste aan tebevelen om in de groote slachthuizen inrichtingen te maken,

waardeze dieren bevroren kunnen worden. Men late de bepalingen inhet keuringsregulatief, die beide bewerkingen mogelijk maken,voorloopig onveranderd en stelle de eigenaars voor de keus vaneen dezer. Men krijgt dan ervaring over de oeconomische werkingvan deze maatregel en valt deze gunstig uit voor het bevriezen,dan schrappe men het koelen, zoodra voldoende vriesruimte,over het geheele land verdeeld, beschikbaar is. Ik zou mijn betoog als volgt willen samenvatten : 1. Bij het nauwkeurigste onderzoek der praedilectieplaatsenzullen steeds zeer enkele cysticerci aan de waarneming ontsnappen,wijl zij in andere spieren zetelen. 2. De vleeschkeuring all?Š?Šn zal de taeniasis niet kunnen uit-roeien, wel haar binnen minimale frequentie houden. Daartoe moetzij met volledige gestrengheid in stand gehouden worden. Ver-slapping der keuring moet leiden tot verhooging der frequentie dertaeniasis. 3. Bij het

systematisch onderzoek der praedilectieplaatsen,vooral kauwspieren, tong, zal men 95 % der cysticerci aantref-fen. De kans is zeer groot, dat dieren waarin slechts ?Š?Šn cysticercusbij het onderzoek gevonden wordt er elders geen meer hebben.Vrij geven van al deze dieren zou echter het aantal cysticercidat de consumenten bereikt zoodanig verhoogen, dat de doel-treffendheid der keuring te zeer zou worden geschaad. 4. Bij het nemen van maatregelen ten opzichte van deze dierenmoet men er zich echter steeds van bewust zijn, dat men in velegevallen onnoodig schade toebrengt.



??? 5- In de meeste gevallen is het bevriezen dezer dieren te ver-kiezen boven het koelen. Het. verdient warme aanbeveling dat dedirecteuren der slachthuizen met koelhuizen, deze methode aan-vaarden en bevorderen, al is het niet noodig onmiddellijk tot wij-ziging van het keuringsregulatief over te gaan. De praktijk zaljuist in de eerste jaren eischen, dat beide wijzen van werken moge-lijk zijn ; men dient zelfs in den aanvang de keuze aan de betrok-kenen te laten. LITERATUUR. 1. Rbiszmann, Zeitschr. f. Fleisch- und Milchhygiene, VII, blz. 132. 2. Ostertag, Zeitschr. f. Fleisch- und Milchhygiene, VII, blz. 125. 3. Ostertag, Zeitschr. f. Fleisch- und Milchhygiene, VII, blz. 126â€”130. 4. Franke, Zeitschrift f??r Fleisch- und Milchhygiene, XXIX\' (1914). blz. 341. 5. M??ller, Zeitschrift f??r Fleisch- und Milchhygiene, XXXIII, blz. 154. 6. Killisch, Zeitschrift f??r Fleisch- und Milchhygiene XXXII, blz. 93. 7. Hartenstein, Zeitschrift f??r

Fleisch- und Milchhygiene VI, blz. 61. 8. Ostertag, Zeitschrift f??r Fleisch- und Milchhygiene, VI, blz. 66. 9. Ostertag, Zeitschrift f??r Fleisch- und Milchhygiene, VI, blz. 231. 10. Glage, Zeitschrift f??r Fleisch- und Milchhygiene, VI, blz. 231. 11. Wagner, Inaugural dissert. M??nchen 1922, Beitrag zur Frage des Nachweisesder Lebensf?¤higkeit von Finnen etc. 12. Brohman, Dissertatie Berlijn 1924, Experiment. Untersuch, ??ber das Abtotender Schweinefinne, etc. 13. van Oljen, Rede 1919, Over de grondslagen der hygi??ne enz. 14. van Santen, Tijdschrift voor Diergeneeskunde 1928, blz. 919. Een merk-waardig geval van cysticercosis bij het rund. 15. A. P. le Coultre, Cysticerci in het vleesch van rund en varken, Dissertatie,Utrecht 1928. ZUSAMMENFASSUNG. Die Fleischbeschau allein wird die Taeniasis des Menschen nicht restlos aus-merzen k??nnen weil, bei der genauesten Untersuchung der

Praedilectionsstellenimmer einzelne, â€” sei es sehr wenige â€” Cysticerci, die in andern Muskeln ans?¤ssigsind nicht aufgefunden werden. Jede Erschlaffung der systematischen Unter-suchung wird aber eine Zunahme der Taeniasis des Menschen und der Cysti-cercosis der Rinder nach sich ziehen. Die Fleischbeschau hat bei der Bek?¤mpfungdieser Krankheit vieles geleistet, ist unentbehrlich und muss fortw?¤hrend Aul-recht erhalten werden. Die ?¤lteren Untersuchungen von Ostertag\'s und die neueren Mitteilungenvan Santen\'s sind mit einander nicht in Widerspruch ; erg?¤nzen sich vielmehr.Van Santen hat die Ueberlebung der Cysticerci mit bessern Mittelen untersuchtals vonO. und deshalb auch l?¤ngerer Zeit nachdem Tode des Schlachttieres undeine gr??ssere Anzahl lebendige Cysticerci gefunden. Van S. hat nicht bewiesen,dass nach drei Wochen K??hlung, infectionsf?¤hige Cysticerci anwesend sind,

wohldass sehr viele dann nicht get??tet sondern nur abgeschw?¤cht sind. Es ist in derFleischbeschau nicht ??blich Fleisch mit abgeschw?¤chten Parasiten frei imVerkehr zu geben. Mann strebt immer den Tod derselben nach. Wom??glich mussdie K??hlung durch andere Maszregeln ersetzt werden, wobei die Parasiten restlosget??tet werden. Der Literatur ist zu entnehmen, dass gefrieren in kurzer Fristdie Cysticerci t??tet. Errichtung von Gefrieranlagen f??r dieses Fleisch an Schlacht-h??fen ist deshalb erw??nscht, um so mehr weil auf dieser Weise geringere Verlusteentstehen. ,,Einfinnige" Rinder sind nicht frei zu geben, weil bei ungef?¤hr 20% derselbenauszerhalb der Praedilectionstellen Cysticerci anwesend sind.



??? Viele Grundlagen dieser Ausf??hrungen sind der Inaugural Dissertation ,,LeCoultre\'s" entnommen. Diese Arbeit , .Cysticerci in het vleesch van rund en varken,Utrecht 1928", wird in dieser Zeitschrift ausf??hrlich referiert werden. SUMMARY. Meat inspection alone cannot stamp out Taeniasis in man, because even withthe most effective inspection of the places of praedilection, somme very few cysti-cerci, embedded in other muscles are not observed. Every neglection of the syste-matic inspection will yield more frequent Taeniasis in man and more Cysticercosisin animals. Meat inspection has done very much in combating these diseases, itis indispensable, and must be continued The new investigations of van Santen do not contradict the old results ofvon Ostertag. The former applied a better method to investigate the survivalof these parasites and therefore found more living ones and such ones longer afterthe

death of the hospes than von O. Van S. did not prove, that the surviving parasites, were still able to infect man.He stated, that they were not dead but living in a mitigated state. Now, in meat-hygiene, as a rule, we do not only mitigate parasites untill they lose their noxious-ness, but we kill them. Freezing kills cysticerci in a short time. Cooling musttherefore be replaced by freezing. Erection of freezing-rooms for this meat atthe public slaughterhouses must be advocated, the more while as a rule the de-preciation is smaller for frozen meat. It is not possible to set free such animals with only one Cysticercus in the in-spected places, as 20% of them will contain this parasite in other muscles. Many data for this publication are abstracts from the theses by le Coultre named,.Cysticerci in het vleesch van rund en varken (Utrecht 1928) which will be treatedin this journal. R?‰SUM?‰. Il est impossible d\'extirper totalement la

Taeniasis de l\'homme seulement parl\'inspection des viandes des animaux de boucherie, parcequ\' il y a toujours quelquescysticerques â€” quoique bien peu nombreux â€”- qui. s?Šjournant dans des musclesnon examin?Šs ne sont pas remarqu?Šs m??me par l\'inspection la plus rigoureusedes endroits de pr?Šdilection. Mais, chaque rel??chement de l\'inspection syst?Šmati-que fait augmenter la Taeniasis de l\'homme et la Ladredie bovine. On a enregistr?Šdes r?Šsultats remarquables avec cette inspection ; elle est indispensable et doit??tre continu?Še ?  toute force pour combattre ces maladies. Il n\'y a pas de contra-diction entre les recherches anciennes par von Ostertag et les r?Šsultats obtenuspar van Santen. Le dernier appliquait une meilleure m?Šthode pour v?Šrifier lavitalit?Š des cysticerques. Il a trouv?Š des parasites vivants en plus grand nombreet. plus longtemps apr?¨s l\'abattage que von O. Van S. n\'a pas

prouve que cescysticerques furent encore virulents pour l\'homme, apr?¨s un s?Šjour de trois se-maines dans la chambre frigorifique. Il a constat?Š que plusieurs cysticerques n\'?Štaient pas morts, mais vivants, quoique ?Švidemment affaiblis. Dans l\'inspectionde la viande de boucherie on ne se contente pas d\'affaiblir les parasites, on lestue. C\'est pour ?§a qu\'il faut remplacer le s?Šjour dans la chambre frigorifique pardes mesures plus efficaces. Selon la litt?Šrature la cong?Šlation tue ces parasitesdans peu de temps. La construction de chambres ?  cong?Šlation pour cette viandedans les abattoirs est donc d?Šsirable. En outre, la d?Špr?Šciation de la viande conge-l?Še n\'est pas si grande que celle de la viande frigorifi?Še. On ne peut pas faire une exception pour les animaux dont les endroits de pr?Šdi-lection renferment un seul cysticerque, pareeque dans 20% des cas les musclesnon inspect?Šs contiennent un ou

plusieurs cysticerques de plus. La th?¨se de,,1eCoultre" intitul?Še ,.Cysticerci in het vleesch van rund en varken" a fourni beau-coup de donn?Šes pour cet article, cet ouvrage sera r?Šf?Šr?Š en details dans ce journal,



??? DIERENBESCHERMING,x) door J. P. VAN DER SLOOTEN. M. d. V., M. H. Bij de behandeling van het onderwerp Dierenbescherming inonze vorige vergadering, naar aanleiding van het ingekomen schrij-ven van de Ned. Vereen, t. Besch. v. Dieren, is â€” zooals de be-zoekers zich nog wel herinneren en de toen niet aanwezigen uitde notulen zullen vernomen hebben â€” besloten, dat de leden zoudenworden uitgenoodigd, schriftelijk aan den Secretaris opgave tedoen van de vrij regelmatig voorkomende gevallen van dieren-mishandeling of minder gewenschte behandeling van dieren,waarmede zij, bij de uitoefening van hun functie, nogal eens inaanraking komen ; en daarbij eventueel hiermede verband hou-dende wenschen uit te spreken. Voorts werd aan mij opgedragen,bij de behandeling van deze vermeldingen eene inleiding te hou-den. Ik heb mij die opdracht gaarne laten welgevallen, omdat ditonderwerp mij

uitermate belang inboezemt. Doch hierom nietalleen ; ik heb hierin tevens een gelegenheid gevonden om mijnhart eens bij U uit te storten over de moeilijkheden, die ik in ver-band met de bestrijding van dierenmishandeling in den loop derjaren ondervond bij ... . mijzelf, over de twijfel die in menigopzicht bij mij is gerezen en over de groeiende onzekerheid overwat er in voorkomende gevallen mij te doen stond. Voor ik hiertoe over ga, wil U eerst een overzicht geven van het-geen Uwe medeleden op het schrijven van den Secretaris hebbengeantwoord. De brief van den Secretaris van 5 November j.1. wilik U eerst nog even voorlezen : Op de den 27sten October j.1. gehouden ledenvergadering kwam ter sprakeeen schrijven der â€žCommissie ter verbetering van toestanden bij de exploitatievan vee en pluimgedierte" uit de Nederlandsche Vcreeniging tot bescherming vandieren, waarbij samenwerking met onze Vereeniging

verzocht en aangeboden werd. Besloten werd aan de Commissie te antwoorden, dat onze vereeniging tot diesamenwerking bereid is. In verband met het bovenstaande en met het voornemen van den Voorzitter0111 het onderwerp â€žDierenbescherming" op de volgende vergadering te behandelen,noodig ik U, in opdracht der ledenvergadering, uit mij op te geven welke punten,betrekking hebbende op vervoer van dieren naar slachthuizen en de wijze vanslachting, naar Uw meening in het belang der dierenbescherming voor verbeteringvatbaar geacht kunnen worden. Mocht v????r 20 November a.s. geen bericht hierop van U zijn binnengekomen,dan zal worden aangenomen, dat Uw antwoord negatief luidt. Namens het Bestuur, De Secretaris,w.g. J. G. A. Reeser. \') Inleiding, gehouden in de vergadering van de Vereeniging van Directeurenvan Gemeentelijke Slachthuizen in Nederland, op 16 Maart 1929 te Utrecht.



??? Daarop zijn van de zijde der leden antwoorden ingekomen, waar-van ik de onderwerpen de revue wil laten passeeren. Allereerst werd van verschillende zijden de aandacht gevestigdop de belangrijk verschillende opvattingen, die, ten aanzien vande bescherming van dieren in uitvoeringsbepalingen van de Vleesch-keuringswet en in die van de Veewet zijn opgenomen. Eenerzijdsziet men in de Vleeschkeuringswet de bedwelming van alle slacht-dieren voorgeschreven, met uitzondering slechts van de zuiverehuisslachtingen in die gemeenten, waarvan het bestuur die be-dwelming niet heeft ge??ischt. Men heeft den kopslag allerwege ver-boden. In de Veewet daarentegen verlangt men niet de bedwel-ming van schapen en geiten en laat men den kopslag toe. Hetmaakt den indruk of men voor eischen van praktijk gezwicht is,en vooral de slachtingen voor export niet door de bedwelmingduur heeft willen maken. Dat â€” ik

wil hier straks op terug komen â€” niet bij ieder gelijkeopvattingen over dit onderwerp bestaan, moge reeds aanstondsblijken uit het feit, dat een onzer leden in zijn antwoord het ver-langen te kennen gaf, bij nuchtere kalveren ook voor binnenlandschgebruik, den kopslag weder in te voeren, terwijl hij de wenschuitsprak, dat de dieren dan, hangende aan een achterpoot, zoudenworden gesneden en aldus de verbloeding afgewacht. Eenigermate een middenweg bewandelt een lid, die in zijn ant-woord uitdrukking geeft aan zijn verlangen om dieren voor exportmet een goedkoop toestel te bedwelmen. Het komt mij voor, M. H., dat men het toch wel vrijwel eenskan zijn over deze stelling, dat, wanneer men uit een oogpunt vandierenbescherming de bedwelming v????r het slachten noodig acht,die bedwelming bij alle diersoorten behoort te geschieden en op eenwijze die, onafhankelijk van de kosten, de grootst mogelijke zeker-heid

geeft van onmiddellijke en volledige bewusteloosheid. Iklaat hier uiteraard de ritueele slachting buiten bespreking, althansals zoodanig. Wel heeft een lid aangedrongen op het zoeken naar een beteremethode van neerleggen der aan die slachtmethode onderworpendieren. Ik sluit mij daar gaarne bij aan en erken aanstonds ,datmeermalen in het neer leggen, zoowel als in het neer liggen van hetdier, naar het schijnt, veel kwelling gelegen is. Ook vereenig ik mij gaarne met het lid, dat de ritueele slachtingenwil beperken tot wat werkelijk voor Joodsch gebruik noodig is ; eengrens die meermalen ongestraft zeer, zeer ver wordt over schreden. Een onderwerp van groote belangstelling bij de leden, is hetlot geweest van het ter noodslachting vervoerde dier. Het is eenniet te miskennen feit, dat de belangen van den handel vaak deneiging doen ontstaan om met zwaar zieke of zwaar gekwetste die-ren tamelijk groote reizen te

ondernemen. Nu moet erkend wor-den, dat er plaatsen zijn, welke zich voor het dooden en afslachten



??? van een ziek of gekwetst dier zeer slecht leenen en welke z???? afge-legen zijn, dat van een vervoer van het ter plaatse gedoode enverbloede dier naar een andere plaats ter afslachting nauwelijkssprake kan zijn. Ik laat voor het oogenblijk alweer in het midden,of dit alles wel reden mag zijn om zulk een dier bij leven en be-wustzijn de kwelling van het vervoer te doen ondergaan. Maardaarnaast heeft men reeksen van gevallen, waarin men het ziekedier ter noodslachting naar een naburige of soms zelfs veraf gele-gen gemeente brengt, omdat in de plaats van herkomst van hetdier geen behoorlijk vrijbank-debiet is, zoodat de voorwaardelijkegoedkeuring vrijwel met afkeuring gelijk staat. En in nog anderegevallen is de manie van sommige keuringsveeartsen om alle die-ren welke zij na slachting ter keuring krijgen, en waarvan zij deâ€žlevende keuring" niet hebben verricht, botweg naar de vrijbankte verwijzen, oorzaak,

dat men met paarden met gebroken beenen,met koeien met ernstige verwondingen of prolapsus uteri, naarnaburige gemeenten vlucht. En ten slotte komt het daarnaastherhaaldelijk voor, dat de koopman uit de stad op het plattelandeigenaar van een ziek of verwond dier wordt en dat naar de stadvervoert .... omdat hij in het slachthuis zooveel meer comfortheeft en het vleesch bij slachting op de boerderij en bij goed-keuring, door het daarop volgende vervoer naar de stad, zoo bij-zonder veel â€žlijdt" en aan verkoopswaarde voor den groothandelof tusschenhandel achteruit gaat. Een derde hoofdpunt van klachten heeft het veevervoer in hetalgemeen gevormd. Er is met klem geklaagd over het transportvan vee te voet over te groote afstanden, zoo zelfs dat de klauw-zolen waren doorgeloopen of de dieren zoo vermoeid, dat zij erbijneervielen. Anderen klaagden over het vervoer van nuchtere kal-veren te voet naar

slachtplaatsen of stallen, waarbij zich het ver-schijnsel voordoet, dat deze dieren te onbenullig zijn om de rich-ting den van weg te beseffen en daarom door rukken, sjorren ofstaartopdraaien tot voortgaan moeten worden bewogen. Ook een veel bestreden punt is weer op het tapijt gebracht : hetvervoer te voet van runderen met overvulde uiers. Let wel : nietde overvulling van de uier als zoodanig, doch het vervoer van dehier bedoelde dieren vormde een bron van klacht. Ernstiger waren nog de klachten over het vervoer per as. Tenaanzien van alle vervoermiddelen blijken verscheidene ledeneischen te willen zien gesteld. Herhaaldelijk neemt men waar datveel te veel dieren op een bepaald bodemoppervlak worden geladenen het vervoer daardoor een kwelling vormt. Niet zelden is de toestand van de vervoermiddelen, door degladheid van den bodem b.v. oorzaak dat de dieren niet op debeen kunnen blijven. Het transport

per auto levert zeer vaakvelerlei bezwaren op. De wagens zijn veelal te hoog en het op- en



??? afladen ontaardt in gooien en smijten. Ook de wijze waarop en desnelheid waarmede gereden wordt, zijn herhaaldelijk oorzaak datde dieren, vooral in bochten, op- en door elkaar worden geslingerd.Nog erger wordt dat, als men op de auto een soort ,.imperiaal",een tweede verdieping, bouwt, waarvan de slingering nog veelheftiger is. Doch ook de oude modellen veewagens, voor paarden-tractie, zijn zelden volmaakt. Ten minste moet de eisch gesteldworden, dat de dieren gelegenheid vinden in vooruitgaande rich-ting den wagen ook weder te verlaten, tenzij die wagen zoo breedis, dat het dier zonder bezwaar kan keeren. De boventoon voeren de klachten over vervoer per spoor,waarbij altijd nog veel te veel dieren in ?Š?Šn wagon worden geperst,en meermalen dieren van verschillende soort in eenzelfde wagonworden ondergebracht. Een lid wees erop, dat er bij het spoorweg-personeel in het algemeen in dit opzicht

nog zoo weinig mede-werking, ja zelfs belangstelling bestaat, terwijl er van die zijdejuist zooveel zou kunnen worden bereikt. Wij komen thans aan enkele punten, die de verzorging derslachtdieren betreffen. Men betreurde het, dat meermalen, bijaankomst van een transport vee per spoor, de dieren veel te langin de wagons bleven staan, in plaats van direct naar stal of slacht-plaats te worden gebracht. Daardoor blijven de dieren vaak ge-durende geruimen tijd aan tocht, zonnehitte of kouden wind, aanhonger en dorst blootgesteld. Maar ook al worden zij spoedignaar stal gebracht, dan nog wordt vaak het voederen en drenkenachterwege gelaten, zoodat de lijdensgeschiedenis der dieren tothet uiterste gerekt wordt. De aandacht werd gevestigd op de vele wreede behandelingendie door de boeren als â€žhuismiddeltjes" voor hun vee worden be-schouwd, en daarbij worden toegepast, zooals het â€žsnijden" vanvarkens met

epileptische verschijnselen, aan ooren of staart, welkemethode ook wel bij andere dieren, bij verschillende ziekte-toestan-den, wordt toegepast. Zoo kent men het zoogenaamde â€žschotsnijden", een leeken-operatie, bij runderen aan de staart toegepast. In bepaalde geval-len wordt het steken van scherpe doornen in de uier van het var-ken een ideaal middel genoemd. En zoo zijn er meer handelingen,die tot het beoogde doel nimmer kunnen leiden en die, naar wordtaangenomen, voor het dier een kwelling of misschien wel een mar-teling vormen. Betreurd werd, dat men de toepassing van het edele middelom een hevig lijden-door-ziekte bij een dier te be??indigen : dcslachting, meermalen veel te lang naliet omdat .... eerst de toe-stemming van het verzekeringsfonds moest afkomen, zoodat hetdier veel langer dan noodig is, aan veel leed blijft blootgesteld. En eindelijk valt nog te vermelden de meening van een lid, dat



??? men met het opmaken van processen-verbaal wegens allerlei onge-rechtigheden op dit gebied betrekkelijk weinig bereikt, doch veelverder zou komen met overreding en opvoeding. M. de V., M. H., ik heb U hierdoor een, geenszins volledig, over-zicht gegeven van hetgeen door de leden te berde is gebracht. Ikgeloof, dat uit de ingekomen antwoorden wel blijkt, dat de Secre-taris niet aan een doovemansdeur heeft geklopt en dat er goedwerk is gedaan door op deze wijze stof tot gedachtenwisseling teverschaffen. Het zij mij dan vergund, M. H., om met die gedachtenwisselingeen aanvang te maken. Ik neem daarbij aan, dat wij, zooals wijhier zitten, allen â€žgezonde" dierenbeschermers zijn, d. w. z. men-schen, die zelf leed ondervinden, van wat zij bij dieren leed weten,meenen te weten of veronderstellen en geenszins geneigd zijn tothet ziekelijk exces, om voor de dieren een beter leven dan voorden mensch te

begeeren. De vraag is nu maar, wat wij omtrent dat leed der dieren weten,of mogen aannemen. In ons Tijdschrift van 15 April van het vorige jaar vind ik opblz. 404 een afdruk van een rede, door collega Bruyel gehoudenin eene vergadering van de Afd. Groningenâ€”Drenthe onzer Maat-schappij. Wie deze voordracht critisch leest, heeft voor de zooveel-ste maal kunnen ervaren, dat het lang niet voor iedereen, en ze-ker ook niet voor al onze collega\'s vast staat of een dier van eenbepaald trauma, of een bepaalde, gruwelijk lijkende levensom-standigheid pijn of kwelling ondervindt. En hierin schuilt nu juistzoo\'n geweldige moeilijkheid. Wij dierenartsen fulmineeren zoovaak, wanneer voor den rechter het oordeel van â€žleeken" wordtgevraagd, over de â€žpijnlijkheid" of het â€žkwellende" van een be-paalde toestand of verrichting. Wij weten het, als â€ždeskundigen", zooveel beter! Maar ja,waarop bouwen wij dat oordeel?

Op het feit, dat wij, met onzekennis van anatomie, physiologie, pathologie en vooral ook metonze â€žervaring" .... ja, wat eigenlijk? Weten hoe en wat en inwelke mate een dier iets waarneemt, een prikkel ondervindt?Doen wij, met onze wetenschap eigenlijk in onze psyche iets an-ders dan berekenen, hoe wij zelf de geboden prikkel zouden hebbenondervonden, en welke gewaarwordingen die bij ons zou hebbenteweeggebracht ? Bruyel heeft reeds eenige gevallen genoemd, waarin, hoeverschrikkelijk het trauma ook schijnt, het waarschijnlijk moetworden geacht, dat het dier veel minder leed ondervindt, dan mengeneigd is te meenen. Hij noemt de castratie bij jonge paarden,de prolapsus uteri bij het rund. Uit mijn eigen ervaring meld ik U het volgende : In den loop der jaren is herhaaldelijk mijn advies gevraagd over



??? paarden met â€žopen drukplekken" aan borst, schoft of andereplaatsen, bedekt door tuigdeelen, en waaromtrent de Politiewenschte te weten, of daarmede eene overtreding was begaan inden zin van art. 455 W. v. S., 2e lid : het â€ždieren noodeloos arbeiddoen verrichten op pijnlijke of kwellende wijze". Geschokt doorhet uiterlijk en den anatomischen toestand der laesies, gesugge-reerd door wat ikzelf bij de minste excoriatie aan een mijner lede-maten waarnam, en onder den indruk van de huidtrillingen, alsmen wil : â€žrillingen", die het paard vertoonde als ik met mijnvingers de gewonde plek aanraakte, heb ik in vele gevallen de ge-stelde vraag bevestigend meenen te moeten beantwoorden. Enthans, na jaren, vraag ik mij af, heb ik â€” zij het te goeder trouwniet meer getuigd dan ik vermocht? Als ik nu bedenk, dat dezezelfde dieren kort voor mijn onderzoek, zonder aansporing, zwarelasten voorttrokken, waarbij de

tuigdeelen tegen de wonden aan-drukten, dan rijst bij mij twijfel, of de arbeid van deze dieren nuwerkelijk pijnlijk of kwellend was, al leid ik uit deze waarnemingnu ook weer niet direct het tegendeel af. - Ik weet het niet! Ik heb thuis een kanarievogel, een verfijnd diertje dat den gan-schen dag en nacht in een warme kamer verblijft. Ik geloof, datwanneer U op een of anderen dag waarnam, dat een of andereonverlaat dit diertje beetpakte en in ijskoud water dompelde, Uniet zoudt aarzelen dien man voor den strafrechter te brengen.Maar hoort 1111 verder : de vogel heeft badwater op kamertempera-tuur in zijn kooi ter beschikking. Meent ge dat hij er in gaat?Neen .... hij wacht tot des morgens â€” het vriest 50 Celcius â€” hetbadje zoo juist met ijskoud water uit de waterleidingkraan gevuldis. Nauwelijks is het aan zijn kooi gehecht of hij plonst er in enspat en floddert over kop en veeren, dat het een aard heeft. Ikheb mij dus

vergist in mijne meening over de gevoelens die eenkanarievogel in deze omstandigheden ondergaat .... Of ook weerniet misschien? Als ik hem, na alfoop van zijn sportieve bevlie-ging, verkleumd en met een bepaald verschrikt gezicht op zijnstok zie zitten, ga ik twijfelen. Voelt hij zich nu onwel ; is dit ijs-koude bad apr?¨s tout een kwelling voor hem geweest? Heb ikhem misschien door de helderheid van het versche water tot dezenâ€žmisstap" verleid? â€” Ik weet het alweer niet! Ik doe proces-verbaal opmaken tegen een koetsier van een vee-wagentje van nauwelijks 2 M2. Daarin bedekken vier zware vettevarkens geheel den bodem. Maar een vijfde, zeer zwaar zwijn, datop dien bodem geen vierkanten decimeter meer ter beschikkingvindt, ligt met zijn volle gewicht boven op deze dieren. Ik aarzelniet, zulk een vervoer kwellend te noemen ; die voerman is eigen-lijk een schobbejak en ik geloof dat ik hem, naast zijn

bekeuring,nog een beleediging tevens te dragen heb gegeven. Maar even later op dienzelfden morgen rijdt mij een grooteauto voorbij met ongeveer 6 M2. bodemoppervlak. In een hoek



??? daarvan liggen drie varkens ; een vierde varken ligt boven op dezedrie, terwijl de wagen wel voor 10 dieren van dit formaat plaatsbiedt. Het viertal is rustig ; geen denkt er aan, van plaats te ver-wisselen ; het bevalt hen schijnbaar, zoo best .... Ik heb datproces-verbaal maar niet laten doorgaan. Wat weet ik van dekwelling, de pijn dezer dieren, ik, die mij al gekweld voel, wanneerik in een tram of coup?Š een beetje nauw komt te zitten? Es irrt derMensch, so lang\' er strebt. Eenigen tijd geleden las ik het bekende boekje van Prof. Buv-tendijk â€žPsychologie der dieren". Daaruit blijkt dat ook door demoderne dierenpsychologen nog het bestaan van een zielelevenbij de dieren wordt ontkend. Daarmede moet, voor ons beperktmenschelijk inzicht, dan toch wel aanstonds worden aangenomen,dan ander leed, dan lichamelijk leed, aan de dieren ontgaat, ookal zijn er verschijnselen, die het tegendeel zouden doen veronder-

stellen. En wat weten wij overigens van de dieren? Kernachtigzegt Buytendijk â€žHoe liefde gevoeld wordt, of oesters smakenis alleen uit persoonlijke ervaring bekend. Hieruit volgt, dat hetgevoelsleven van het dier voor den mensch een gesloten boek zalblijven en het slechts in sommige gevallen mogelijk zal zijn, opgrond van sterke analogie??n zwakke vermoedens over dieraffectenuit te spreken". Welnu, wat hier over psychische gewaarwordingenbij de dieren wordt gezegd, draag ik zonder meer op de fiziekeover. Zij zijn ons even onbekend en zij zullen het, naar mijn ge-voelen, te eeuwigen dage blijven. De vraag is nu, beoogen wij in den grond van ons gezond dier-beschermend streven, ook eigenlijk wel, de dieren te beschermen? Is er niet veeleer in onze psyche iets, dat zich stoot en verwondtaan alles wat wij, zij het dan misschien ook ongemotiveerd, wreed-heid of hardheid jegens dieren noemen? Wordt ons

gevoel niet ge-kwetst, door de ruwe daad der vermoede wreedheid zelve? Wat zien wij in onze door de Wet gegeven dierbeschermende mid-delen? Wij kennen de artt. 254 en 455 W. v. S., resp. het misdrijf ende overtreding, ter zake van gedragingen jegens dieren. Loopen wijnu het geheele strafwetboek door, dan vervolgen wij als de roodedraad: de bescherming van den mensch, als staat of als individu,tegen leed aan lichaam of ziel. Het is niet aannemelijk, dat dit Wet-boek hier bij uitzondering plotseling het dier zou gaan beschermen. Ja, eertijds hield de rechter zich, krachtens oude wetboeken,wel met dieren bezig en werd een stier, die een man gedood had,strafbaar gesteld, maar van die geestesgesteldheid vinden wijthans geen spoor meer. Is het trouwens niet opvallend, dat art. 254 voorkomt in denTitel: â€žMisdrijven tegen de zeden" en artt. 455 onder de â€žover-tredingen tegen de zeden"! Volgt hier niet

duidelijk uit, dat dewetgever den mensch ook door deze strafartikelen heeft willen bc-



??? schermen tegen verruwing van zeden bij zijn medemensch, zonderdaarbij ook maar in het minst, directelijk de belangen der dierenals zoodanig, voor te staan? Ook onze Vleeschkeuringswet geeft van deze geestesgesteldheid eenfrappant staaltje. Art. 7 van het K.B. van 5 Juni 1920, S. 285 verlangtdat na het bedwelmen het dooden door verbloeding zoo snel mogelijk(dat wil niet zeggen: zoo spoedig mogelijk) moet geschieden. En art.11 verbiedt, tijdens of na de verbloeding van het dier, met slachtenvoort te gaan, alvorens blijvende bewegingloosheid is ingetreden.Men zal zich toch niet de illusie maken, dat men door deze voor-schriften het bewustelooze dier tegen pijn of kwelling heeft willenbeschermen, doch men zal moeten erken nen, dat hethier alleen gaatom het weren van ruwe, onbeschaafde, van ongevoeligheid getuigen-de daden, die den beschaafden en gevoelgen mensch kwesten. Naar mijn inzicht wordt

het streven, om het brandmerken vanvarkens door een andere merk-methode te vervangen door den-zelfden gedachtengang geleid. Ook hier kan, gerekend naar degedragingen der dieren, nauwelijks van waarschijnlijkheid, dat zijvan het branden pijn ondevinden, sprake zijn. Maar het brandenzelf maakt zoo\'n gruwelijken indruk, niet alleen op de huid vanhet dier, maar ook op ons gemoed, dat het aanschouwen van dezehandeling verzet bij ons wekt en ons doet zoeken naar methodendie het gevoel van den beschaafden mensch minder schokken In deze richting wijst ook wel wat omtrent deze aangelegenheidin andere landen in wettelijke voorschriften is vastgelegd envooral vind ik steun voor mijne opvatting in wat ik in het Leer-boek van het Nederlandsch Strafrecht van Prof. D. Simons, opblz. 198 aantrof, luidende : ,,??e vraag, of, en zoo ja, binnen welke grenzen, mishandelingvan een dier strafbaar moet zijn en op

welken rechtsgrond diestrafbaarheid berust, heeft tot groot verschil van opvatting aan-leiding gegeven. De Code p?Šnal bevat omtrent dit delict geenerleibepaling. In de Belgische strafwet werd eene strafbepaling opge-nomen onder de overtredingen en dit geschiedde ook in het Duitschestrafwetboek, bij welke bepaling de strafbaarstelling beperkt werdtot mishandeling â€ž??ffentlich oder in Aergerniss erregender Weise". Ook in de nieuwere wetgevingen is de wreede behandeling vandieren onder de overtredingen gerangschikt. Anders geschieddein ons Wetboek, doch niet dan na tegenstand van verschillendezijden. Evenals in de meeste wetgevingen en in overeenstemmingmet de meest gangbare meening, is mishandeling van het dierbeschouwd als aanranding van het zedelijkheidsgevoel. In ver-band daarmee werd levendig gestreden over de vraag, of ook deniet in het openbaar gepleegde mishandeling strafbaar

moest wor-den gesteld. Een amendement, om de strafbaarheid tot de in hetopenbaar gepleegde mishandeling te beperken, werd met de kleinstmogelijke meerderheid verworpen".



??? Behalve door de wijze van behandeling in onze Staten-Generaal,wordt voor mijn gevoel het delict wel het duidelijkst gekenmerktdoor de redactie van het Duitsche strafwetboek, die de â€žmishan-deling" alleen strafbaar stelt wanneer die in het openbaar of opergernis verwekkende wijze geschiedt. Want zie, de zooeven ge-noemde voerman, die het paard met de rauwe wonden onder hettuig liet trekken, de koetsier die voor zijn 5 varkens een te nauweveewagen nam, zij hebben beide het algemeen zedelijkheidsgevoelgeschonden, de ergernis gewekt. Het strijdt m. i. tegen de zeden,dat men dieren aldus behandelt, ook al staat geenszins vast, datzij daarvan pijn of kwelling ondervinden. Door het toelaten vandergelijke daden worden de zeden verruwd, wordt de beschavinggeremd en reeds daarom moesten deze feiten een delict vormenen strafbaar zijn. Ik geef intusschen toe, dat deze opvatting â€žgrau ist als

alleTheorie". Onze strafwet kent voor de meeste feiten een scherpedefinitie en ik begrijp, dat veel te veel aan de subjectieve opvattingvan den rechter zou worden overgelaten, wanneer voor de straf-baarheid van eene handeling met dieren het â€žverwekken vanergernis" als criterium zou moeten worden gesteld. M. d. V., M. H., ik ben er mij van bewust, met deze overwegin-gen U, noch mij zelf iets verder te hebben gebracht. De bekendeartikelen van ons W. v. S.eischen nog altijd het vaststellen vande pijnlijkheid en de kwelling. Of de verklaringen van den al- ofniet.deskundigen" getuige hieromtrent niet subjectief zijn, laatik, na hetgeen ik gezegd heb, thans verder onbesproken. Ook wijzullen geroepen worden om straks nog meermalen onze meeningover het een "of andere geval te uiten. Maar laten wij daarbij danwel bedenken, dat wij onze persoonlijke gekwetstheid, onze erger-nis over het geval geheel buiten het

geding moeten laten, willenwij althans verhoeden dat ten onrechte door den rechter wordtverklaard, dat de verdachte het aangehaalde wetsartikel heeftovertreden. Of hij een onbeschaafd, wreed en zedeloos menschis, naar ons gevoelen, doet niets ter zake. Ons antwoord zal alleen moeten slaan op de vraag : â€žWas erpijn", â€žwas er kwelling"? Zal het, wanneer wij onder eede staan,vaak voluit bevestigend kunnen luiden? M. H., ik dank U voor het geduld, waarmede U mij heeft aan-gehoord. U zult begrijpen dat ik, met deze gedachten bezield mijgeheel aansluit bij het lid, dat naar ik hierboven reeds zeide, hetheil zou willen zoeken in overreding en opvoeding, â€” ik bedoelhier den heer Reitsma. Moge zijn opwekking in deze richtingweerklank vinden, mogen de opvoeding, de beschaving, de ver-hooging van het zedelijk zelfbewustzijn leiden tot een toestand,waarin alle menschen gelijkgezind alles wat ruw en

wreed jegensdieren is of schijnt, nalaten. Arnhem, Maart 1929.



??? INGEZONDEN. Een en ander over diermeel. ]>r. te Hennepf. heeft in de diergeneeskundige afdeeling van het Natuur- enGeneeskundige Congres te Rotterdam op 4 April eer. voordracht gehouden overdiermeel In de Bedrijfspluimveehouder van Vrijdag 12 April jl. wordt deze voor-dracht door collega te Hennepe gepubliceerd. N\'iet geheel ga ik met den inhoud van genoemd artikel accoord. Het is bekend, dat reeds lang door den schrijver eer. propaganda wordt ge-voerd voor het oprichten van, wat hij noemt, centrale noodslachtplaatsen-veriverkings-inrichtingen. Dit is een heel woord en ik heb steeds den indruk gekregen, dat deHeer ie Hennepe begrepen heeft, dat een inrichting, waarin afgekeurd vleesch,afkomstig van eer.ige gemeenten wordt verwerkt tot diermeel en vet, zooals thanste Midwoud plaats vindt, zich dan alleen misschien kan bedruipen, wanneer tevensaan deze inrichting een noodslachtplaats wordt

verbonden. En zoo zou de eerstevan een dergelijke inrichting in den lande, gevestigd te Midwoud, reeds in 192Seen zuivere winst hebben gemaakt van / 10.000. -. Zulks is op bovengenoemdcongres door spreker medegedeeld. Dit is al zeer onwaarschijnlijk, gezien het feit.dat in 1927 de geheele â€žbruto opbrengst" slechts / 10.000.- - bedroeg, waarvanf 400.â€” â€žbijdrage" door den Yleeschkeuringsdienst en ?’ 675.â€” vergoeding voorhet ophalen uit andere gemeenten, zoodat de zuivere destructor-winst nog geen?’ 500. â€” - bedroeg. En deze winst zou in 1928 twintig maal zoo groot zijn geworden,zoodat de â€žwinst" in 1928 even groot zou zijn als de â€žtotale baten" in 1927, ofheeft de Heer te Hennepe â€žwinst" en â€žbruto-opbrengst" verwisseld? Nu, ik benverlangend eens een zuivere bedrijfsrekening van de inrichting te Midwoud temogen inzien. Dat de noodslachtplaats aldaar winst kan afwerpen is

mogelijk, allijkt zulks mij bij een zuivere opzet niet erg waarschijnlijk, maar dat de verwerkings-inrichting ook nog daarbij een appeltje voor den dorst verschaft, is al te absurd0111 te gelooven. En ik spreek hierbij uit ervaring. Zeer zeker levert de installatie,systeem Escher Wyss, waarin te l\'trecht het afgekeurde vleesch afkomstig uitde gemeenteslachtplaats, wordt verwerkt tot diermeel en vet, jaarlijks ecnigewinst op. Toen ik echter uit een oogpunt van hygi??ne voor mensch en dier aan hetCollege van B. en \\V. destijds voorstelde om ook al het afgekeurde vee uit deomliggende 16 bij den Vleesch keuringsdienst te Utrecht aangesloten gemeenten,op te halen en te verwerken, werd mij vriendelijk verzocht een nauwkeurige be-rekening in te dienen omtrent een begrooting van uitgaven en inkomsten van dezendienst. Ik kwam destijds tot een klein voordeelig saldo, maar de toenmalige be-zuinigingsinspecteur hier ter stede,

die mijne calculatie onder den loupc nam,meende zelfs dit gering voordeelig saldo nog te moeten schrappen. Zoo zullen ook de inrichtingen voor verwerking tot afgekeurd vleesch, welkein Srhagen eri te Winterswijk zullen worden gebouwd, naar mijn oordeel nooitwinst kunnen behalen en vrij zeker met verlies moeten werken, omdat de ophaal-dienst groote sommen verslindt. Zal ook aldaar een noodslachtplaats, aan het bedrijfgetrokken, het verlies moeten compenseeren? En 1111 het z.g.n. droge systeem, waarvan collega te Hennepe zegt :ie. dat het veel economischer is, wat betreft arbeidsduur, arbeidsloon en gebruikvan stoom, 2e. een veel betere kwaliteit diermeel levert, bovendien ook meer. Dit alles kan waar zijn, ik ben niet persoonlijk bekend met het z.g.n. â€ždry-rendering" systeem, hetwelk in Amerika blijkbaar woidt toegepast voor de ver-werking van afgekeurd vleesch tot diermeel en vet, maar tot mijne

groote ver-bazing heeft collega te Hennepe niet gesproken over de temperaturen, aan welkebij dit systeem het te verwerken materiaal wordt blootgesteld. Het is toch nietalleen van belang dat wij meer diermeel en meer vet bij de verwerking krijgen,minder stoom noodig hebben en minder lang behoeven te werken, maar van het 4\' LVI



??? grootste belang is allereerst dat het verkregen diermeel steriel is. Hierover glijdtde schrijver luchtig heen en met alle waardeering over den arbeid van den schrijver,voel ik bij het lezen van zijn artikel van a z, dat hier een man aan het woord is,die over de verwerking van afgekeurd vleesch veel heeft gelezen, maar van depraktijk absoluut onkundig is. Zoo weet blijkbaar collega ??e Hennepe niet, dat, toen het bestuur der N V.Thermo Chemische Fabrieken destijds voor de vraag stond, welk systeem zijzouden kiezen voor hun fabriek te Bergum, hun meening was het z.g.n. drogesysteem te moeten toepassen. Maar, zeer terecht, gaf de adviseur der Regeeringgeen vergunning dit systeem in gebruik te nemen, omdat daarbij hoogstens tem-peraturen van iioâ€”-I20Â° C. in den ketel worden bereikt en dat alleen maar biizeer vette grondstoffen. Fn nu schrijft vollega te Hennepe wel â€žbacteri?Šele ge-varen zijn bij de

moderne methodes uitgesloten" maar geldt zulk een uitspraak welvoor iedere methode? !)r. te Hennepe meent, dat alleen een commissie, bestaande uit leden die iedervoor zich in een der onderdeelen deskundig zijn, het vraagstuk der diermeelberei-ding in al zijn onderdeelen kan bestudeeren. Nu, ik heb eens een Hoogleeraar hier te lande, met een naam, die ook ver overonze grenzen met eere wordt genoemd, hooren zeggen ,,als men een zaak wil ver-troebelen of doen mislukken, benoem dan een Commissie". Dit is m. i. ook toepasselijk op het voorstel van collega te Hennepe. Hoefnagel. De gemiddelde studieduur van de dierenartsen. Naar aanleiding van de mededee??ng : ,,De gemiddelde studieduur voor eendierenarts bedraagt in de laatste jaren minimum (i) jaar" in het uit ,,Het Vader-land" in aflevering 4 van den loopenden jaargang van dit Tijdschrift overgenomenartikel ,,De positie der militaire

paardenartsen" werd door mij in aflevering (>d. a. v. tot den onbekenden steller van dit artikel het verzoek gericht om te w illenmededeelen, uit welke officieele gegevens die gemiddelde studieduur was berekend Daar tot mijn spijt tot heden niet aan dat verzoek is voldaan, heb ik gemeendzelf dien duur te moeten becijferen en ben daarbij voor de in de jaren 1927 en 1928tot dierenarts bevorderden tot een gemiddelden studieduur van nog geen volle5i jaar gekomen. Hiervoor zijn geen officieele gegevens gebruikt, maar die in devroegere Veterinaire Studenten-almanakken en de Diergeneeskundige Jaarboekjesneergelegd. Deze geven echter een uitkomst, die voldoende nauwkeurig is 0111 debewering, dat die studieduur ruim 6} jaar zou zijn, te mogen weerspreken en aan-leiding te vinden om er op te wijzen, dat iemand, die in de groote pers verbeteringvan de positie van de paardenartsen bepleit, o. m. op grond van

den langen studie-duur van de dierenartsen, afbreuk doet aan de zaak, die hij voorstaat, indien hijdien duur op een vol jaar langer stelt, dan in werkelijkheid het geval is. W. van der Burg Ter nadere inlichting over deze vraag moge hieraan worden toegevoegd, datte beginnen met de studenten, die in 1925 voor het eerst werden ingeschreven,een iets langere gemiddelde studieduur kan worden verwacht. De tijd tusschenhet eerste en tweede gedeelte van het candidaatsexamen werd in 1926 van 1 jaarop jaar verlengd. Schematisch duurt de studie voor dierenarts thans jaar,doch daar verscheidene studenten over een bepaald onderdeel wel langer doen,zal het gemiddelde over eenigen tijd ook langer zijn. C. F. van Oijf.n. (t) Dit woord is natuurlijk een ,,slip of the pen", want de gemiddelde studie-duur heeft geen minimum, daar hij nauwkeurig is te berekenen. Fr zal dan ookbedoeld zijn : ruim 6J jaar. d. v. B.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Verslag van den toestand der Maatschappij over 1928. Leden. Het aantal leden bedroeg op het einde van het verslagjaar 681. Hiervan warenaangesloten bij de Algemeene Afd. 130 (van wie 54 in het buitenland), bij de Afd.Friesland 54, Groningen-Drente 65, Gelderlandâ€”Overijsel 97, Utrecht 86, Noord-Holland 63, Zuid-Holland 90, Noord-Brabant 40, Limburg 33 en de Afd. Zeeland 23. Eere-lid van de Maatschappij is Dr. H. J. Lovink, burgemeester van Alfen a. d.Rijn. De Afdeelingen Groningen-Drente en Utrecht bezitten ieder?Š?Šn buitengcwoonlid; In 1928 bedankte een lid, wegens vertrek naar Indi?? ; zes leden zijn overleden :G. C. Verkaik te Woerden, j. W. Brouwer te Kortgene, G. v. d. Meulen teApeldoorn, E. L. van Mervenn?Še te Middelburg, P. H. A. van Aelst te Maastrichten Th. G. van Rijssel te Rotterdam. De Afd. Zeeland verloor in den hoogbe-jaarden Heer v.

Mervenn?Še een harer oprichters : bij het 60-jarig bestaan derAfd. is hem deswegen het eere-lidmaatschap der Afd. aangeboden. Den algemeenhooggeachten Oud-Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst van Rtjsselzullen wij in onze jaarlijksche bijeenkomsten missen ! Eere zij aller nagedachtenis ! Adressen, Rapporten, Correspondenties en Besluiten. Nadat in een tweetal bijeenkomsten van het D. B. met een groot aantal Rijks-keurmeesters in bizonderen dienst de wijziging in de belooning dier ambtenarenwas besproken, heeft het H.B. een adres gericht tot den Minister van Binnenland-sche Zaken en Landbouw, waarin het zijn verwondering uitsprak over het feit,dat z???? ingrijpende veranderingen tot stand waren gekomen, zonder dat de or-ganisatie was gehoord. Het H.B. kwam er vooral tegen op, dat de verrichtingen vanRijkskeurmeesters en hun helpers als het ware op ?Š?Šn lijn werden gesteld. Ookmeende

het H.B. te mogen opmerken dat bij de nieuw getroffen regeling geenrekening gehouden was met de geheel verschillende omstandigheden, waaronderpractizeerende dierenartsen en directeuren van abattoirs als rijkskeurmeesterwerkzaam moeten zijn. In zijn antwoord berichtte de Minister, dat de herzieningvan de tarieven een gevolg was van het feit, dat in de laatste jaren alle wedden enbelooningen van en aan ambtenaaren aan een vermindering onderworpen zijn endat het in de bedoeling ligt in de diensten met de hoogste belooningen door vastpersoneel te doen voorzien. Z. Exc. had besloten de vergoeding voor administratievewerkzaamheden alsnog te handhaven en deed de toezegging dat, wanneer naderblijken mocht, dat de nieuwe regeling den toets der billijkheid niet kan doorstaan,een herziening in overweging genomen zal worden. Aan de Directie van de Zwolsche Paarden- en Veeverzekeringmaatschappij

iseen met feiten gestaafde klacht ter kennis gebracht, betreffende de behandelingvan bij die maatschappij verzekerde zieke dieren door onbevoegden en is tot haarhet verzoek gericht om deze wijze van handelen te doen eindigen. De directie heeftnader onderzoek en bericht van de resultaten hiervan toegezegd. Op een herhaald verzoek van het H.B., gericht tot de landbouworganisaties :Christelijke Boeren en Tuindersbond, Koninklijk Nederlandsch Landbouw comti?Š,Roomsch Katl??olieke Nederlandsche Boeren en Tuindersbond, 0111 de feiten tewillen noemen op grond waarvan deze organisaties aan de Regeering hebbenverzocht een tarief vast te stellen voor de behandeling met mond- en klauwzeer-serum, is een antwoord ingekomen, waarin wordt medegedeeld, dat genoemdeorganisaties de betreffende kwesties willen laten rusten, tot het rapport verschenenis van de commissie voor sera en entstoffen. De

Nederlandsche Maatschappij tot bescherming van dieren heeft het H.B.bericht, dat zij pogingen in het w-erk stelt in de polissen van veeverzekeringmaat-schappijen een lijstje te doen opnemen van namen van ziekten, waarbij het ge-troffen dier direct kan worden gedood, zonder overleg met of goedkeuring van de



??? directies. Zij verzocht liet H.B. zijn meening te willen zeggen over een aantal doorde Maatschappij met name genoemde ziekten, welke naar haar oordeel hiervoorin aanmerking komen. Het H.B. heeft geantwoord, dat het niet gewenscht is ziek-ten met name te noemen en dat volstaan kan worden met â€žongeneeslijke been-breuken en doodelijk verloopende verwondingen van uit en inwendigen aard." Op een klacht, dat vleesch voor militairen bestemd en door een paardenartsgoedgekeurd, door een officier van de intendance kan worden afgekeurd, heeft hetH.B. verklaard, dat het niet bij machte is in deze invloed uit te oefenen. Naar zijnoordeel moeten eventueele grieven in deze aangelegenheid ter kennis worden ge-bracht van den Chef van den Militair Veterinairen Dienst. De Afd. Groningen-Drente heeft de bemiddeling van het H.B. verzocht omeen einde te maken aan den overdreven ijver van de Rijkspolitie,

betoond bij debestrijding van dierenmishandeling, waardoor het is voorgekomen, dat een Kan-tonrechter vonnis heeft gewezen tegen het advies van een dierenarts-deskundigein. Het H.B. heeft hierop als zijn meening te kennen gegeven, dat, afgezien vande zeer uiteenloopende meeningen van dierenartsen over vraagstukken mishan-deling van dieren betreffende, een protest onzerzijds, tegen een uitspraak vaneen Kantonrechter, niet kan worden verwacht, omdat een rechter nooit gebondenis aan het advies van een deskundige. Aan een tweede verzoek van genoemde Afd. kon het H.B. evenmin voldoen.De Afd. heeft het H.B. uitgenoodigd bij de Regeering aan te dringen op het op-nemen in de Veewet van de virus-pest der varkens. De afwijzing van het H.B. isgegrond op het feit, dat, tot op heden, de clinische diagnose van deze ziekte tegroote moeielijkheden biedt. De Veterinaire Faculteit der Rijks Universiteit te

Utrecht heeft de medewerkingvan het H.B. verzocht tot het tegengaan van het waarnemen van praktijken door5e jaars-studenten, op grond van het in strijd zijn met wettelijke voorschriften.Voor het geval het beschikbaar aantal afgestudeerden niet toereikend mochtwezen aan alle aanvragen om plaatsvervanging te voldoen, moesten, naar hetoordeel der faculteit, belanghebbenden zich met naburige collegae verstaan.Het H.B. had aanvankelijk ernstige bezwaren de gevraagde medewerking toe tezeggen. De ervaring toch leert, dat tijdens de groote vacantie en in tijden, datpractici hunne militaire plichten vervullen moeten, het aantal afgestudeerden bijlange na niet toereikend is aan alle aanvragen te voldoen en dat helaas de colle-gialiteit van de collegae onderling nog te veel te wenschen overlaat om in de rich-ting door de l\'aculteit aangegeven, een afdoende oplossing te kunnen vinden.Na mondeling overleg van de

Faculteit met den voorzitter en den secretaris vanhet Hoofdbestuur heeft het Hoofdbestuur de toezegging gedaan den gevraagdensteun te verleenen. Het Hoofdbestuur heeft aan den Minister van Binnenlandsche Zaken en Land-bouw en aan dien van Arbeid, Nijverheid en Handel het verzoek gericht eenecommissie te benoemen voor het onderzoek naar : de mate van verbreiding vanhet enzo??tisch verwerpen door infectie met Brucella Bang bij rundexen en anderedieren, de wijze waarop de verspreiding van deze infectie tot stand komt, meerin het bizonder, welke rol daarbij eventueel wordt gespeeld door de enting metlevende vaccins, een doelmatige bestrijding van deze ziekte onder de dieren, waar-mede gevaar van smetstofverspreiding niet te vreezen zal zijn, het voorkomenvan Brucella-Bang in melk en melkproducten, in verband met het besmettings-gevaar voor dieren en voor den mensch. De Minister van

Binnenlandsche Zaken en Landbouw heeft het H.B. verzochtzijn meening te willen zeggen over eene eventueele combinatie van een nieuweRijksseruminrichting met een op te richten Mond- en Klauwzeerinstituut HetH.B. heeft Z. Exc. eene vereeniging van beide instituten ontraden. De oplossingvan het zoo moeilijke isolatie-probleem zou door een dergelijke combinatie onnoodigworden verzwaard. Ter vermijding van overbrenging van smetstoffen moeten per-soneel, laboratoria, stallingen, proefdieren enz. van twee dergelijke instituten



??? geheel gescheiden blijven. Daarbij verschillen beide instituten dermate van karak-ter, dat ook in dit opzicht een samengaan niet doelmatig kan worden geacht :een Mond- en Klauwzeerinstituut toch moet â€žEorschungsinstitut" blijven en verreverwijderd zijn van iedere verblijfplaats van vee. Ten slotte heeft het H.B. zichde vrijheid veroorloofd als zijn meening Z. Exc. kenbaar tc maken, dat het mond-en klauwzeervraagstuk zoovele en zoodanige moeielijkheden oplevert, dat slechtsoprichting van een Internationaal Instituut, onder de auspici??n van de veterinairecommissie in den Volkerenbond, de oplossing brengen kan. Het Hoofdbestuur heeft een commissie benoemd om te onderzoeken op hoe-danige wijze de belooning van plaatsvervangend-inspecteurs van don Vceartsenij-kundigen Dienst nader zou kunnen worden geregeld. Een onderzoek is ingesteld betreffende klachten over controleurs bij den waren-dienst,

die hunne bevoegdheid te buiten gaan door pathologische afwijkingenvast te stellen van koe-uiers. In het algemeen is het H.B. van oordeel, dat de uit-voering van de warenwet o.a. bij de uitvoering van het Melkbesluit c-n het toe-zicht op de verpleging van het melkvee en op de hygienische melkwinning veel tewenschen overlaat en de speciale kennis en ervaring van den dierenarts daarbijteveel worden achtergesteld. Met vreugde heeft het H.B. geconstateerd, dat in meerdere streken van onsland de dierenartsen eendrachtig werkzaam zijn bij de georganiseerde bestrijdingvan de tuberculose onder het rundvee. Het heeft tot de Afdeelingen, waarin dezeactie nog niet is ingevoerd, een opwekking gericht om in deze spoedig krachtigeleiding te geven\'. De afgevaardigde in het H.B. van de Afd. Zuid-Holland 1). A. Oskam wenschtevooreene herbenoeming niet meer in aamerking tc komen ; in zijn plaats is benoemdDr. P.

Yermaat, dierenarts te Oud-Beyerland Dr. J. Mazure Czn. heeft gemeendzijn functie als afgevaardigde van dc Afd. Noord-Holland aan jeugdigere krachtente moeten overdragen. Zijn plaats in liet H.B. is ingenomen door den Heer K.Schuytemaker, dierenarts te Nibbixwoud, Dr J. Mazure heeft vele jaren de be-langen van de diergeneeskundige wetenschap en van den diergeneeskundigenstanel als lid van het Afd. bestuur van Noord-Holland, als penningmeester van hetH.B. en als afgevaardigde in het H.B. van de Afd. N -Holland op uitnemende wijzegedienel. De Afd. N.-Holland heeft zijn verdiensten erkend door het aanbieden vanhet cere-lidmaatschap der Afd. De Afd. Groningen-Drente heeft den iyen November 1928 een feit mogenherdenken, hetwelk in de annalen van onze Maatschappij te voren nog niet wasgemeld. Op dien elag had de Heer H. A. Kroes te Groningen gedurende vijfentwintigachtereenvolgende jaren

het secretariaat van zijn Afd. vervuld. Ook het H.B.en alle andere afeleelingen hebben den sympathieken en nog steeds volijverigenjubilaris van hunne groote waareleering eloen blijken. Eindelijk is het register op elen systematischen cataleigus verschenen. Het thans(lriedeelige boekwerk, hetwelk voortdurend zal worden gecompleteerel met allein de Rijksuniversiteitsbibliotheek te Utrecht nieuw opgenomen diergeneeskundigeliteratuur, is bij de uitgeefster van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde of bijondergeteekende te bestellen (prijs t 6.â€” plus porto). 1-fet Diergeneeskundig Jaarboekje 1928 is namens het H.B. aangeboden aan :H.H. Curatoren van de Rijksuniversiteit te Utrecht, aan den Burgemeester vanUtrecht, aan de Rijksuniversiteitsbibliotheek te Utrecht, aan de bibliotheek aande Landbouw Hoogeschool te Wageningen, aan Dr. K. H. M. va(j de Zande,Raad-aelviseur Depart. van Binnenl. Zaken en Landbouw

te \'s Gravenhage, aanliet H.B. der Ned. Maatschappij tot bevordering der Geneeskunst, het H.B. derNed. Maatschappij tot beveirdering der Pharmacie, het H.B. der Ned. Maatschappijtot bevordering der Tandheelkunde, het H.B. der Nederlandsche Vereeniging totbescherming van dieren en aan het bestuur van het Koninklijk NederlandschLandbouwcomit?Š.



??? Vergaderingen en vertegenwoordiging. De Algemeene Vergadering der Maatschappij is gehouden te Utrecht op Vrijdag12 en Zaterdag 13 October 1928. In de huishoudelijke vergadering van Vrijdag12 October hebben de periodieke verkiezingen plaats gehad. De afgevaardigdevan de Afd. Noord-Brabant, de Heer P. J. \'t Hooft, was niet meer herkiesbaar,als zijn opvolger heeft de Afd. de Heer Joan Kirch te Uden benoemd. De Afge-vaardigden van de afdeelingen Gelderland-Overijsel en Noord-Holland, de H.HA. v. Heusden en K. Schuytemaker zijn als zoodanig door de respectieve afdee-lingen herkozen. Ook de Secretaris van het H.B. Dr\'. H. A. Vermeulen, het lidvan de notulencommissie, de Heer L. J. Hoogkamer en het lid van de redactievan het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, Prof. C. F. v. Oyen, zijn opnieuw inhunne functi??n bevestigd. De finantieele verantwoording der Maatschappij enhare fondsen,

alsmede de begrooting 1929 zijn goedgekeurd. Aangenomen is hetvoorstel van het H.B. eene commissie te benoemen, welke zich desgewenschtjuridisch kan doen voorlichten, tot het ontwerpen van voorstellen, betreffendeeene herziening, eventueel aanvulling van de Statuten en het Huishoudelijk Re-glement der Maatschappij. Deze commissie, door het H.B. benoemd, bestaat uitde H.H. Dr. A. A. Overbeek, voorzitter, Joan Kirch, secretaris, Dr. G. J. vander Kampen, Dr. J. A. Beyers en J. Kranenburg, leden. Het voorstel van deAfd. Gelderland-Overijsel tot wijziging van art. 25 van het Huishoudelijk Regle-ment. teneinde vasttestellen, dat voortaan de Algemeene Vergadering gehoudenzal worden in de 2e helft van het jaar, in een gemeente nader door het H.B. aan tewijzen, werd verworpen. Aangezien tijdens de discussies bleek, dat velen de huidigeredactie van art. 25, hetwelk voorschrijft dat een Algemeene

Vergadering de plaatsbepaalt, waarin de volgende zal worden gehouden, niet practisch vinden, werdop voorstel van de Afdeelingen Zeeland, Limburg en Gelderland-Overijsel be-sloten, genoemd artikel te wijzigen. Het H.B. is thans aangewezen de plaats tebepalen, waarin de Alg. Vergadering zal worden gehouden, vervolgens zal voortaande Huishoudelijke vergadering op Vrijdagmiddag plaats vinden, terwijl na afloophiervan de gemeenschappelijke maaltijd zal worden gehouden. De vergaderingwerd besloten met eene, niet voor de pers toegankelijke, gedachtenwisseling overhet tarief voor de pullorumbestrijding. Op Zaterdag 13 October zijn, na de openingsrede van den Voorzitter, de na-volgende voordrachten gehouden : door den Heer T. D. Sigling over ,.Grepen uitde diergeneeskundige ethiek; a. Diergeneeskundige fatsoensleer, b Het standpuntvan den dierenarts in zoogenaamde modeoperaties", door Prof. Dr. J.

J Westerover â€žRachitis en Osteomalacie bij dieren", door Dr. J. van der Hoeden over,,Het besmettelijk verwerpen der runderen, in verband met ziekten van denmensch", door Prof. Dr. B. Sjollema over â€žHet wezen en de therapie van kalf-ziekte" en door Prof. Dr. L. de Blieck over ,,Fen voor de praktijk bruikbareagglutinatiemethode bij de pullorumbestrijding". Deze voordrachten zijn, metde hierop gevolgde discussies, in het Tijdschrift voor diergeneeskunde verschenen. Het H.B. heeft vergaderd op 18 Februari. 25 Mei, 30 Juli, 12 October en 8 De-cember 1928 ; op 21 Januari 1928 had het D.B. des v.m. een conferentie met denHeer li. A. Kroes en in den namiddag eene met een aantal Rijkskeurmeesters inbizonderen dienst; op 7 Maart eene met den Heer T. D. Sigling. Voorts vergaderdehet D.B. op 21 Mei 1928; op 3 November d.a.v. werd, des v.m. de commissie totherziening van het reglement geinstalleerd, terwijl

in den namiddag van dien daghet voorloopig comit?Š voor de huldiging van de nagedachtenis van wijlen Prof.Dr. D. A. de Jong met het D.B. bijeenkwam Behalve het D.B. waren als toen aan-wezig de H.H. : Prof. Dr. F. Gorter, Prof. Dr. W. C. de Graaff, Prof. C. F. v.Oijen, Prof. l)r. L. de Blieck, Prof. Dr. H. Schornagel, Prof. Dr. J. Roos,Dr. W. Stuurman. Dr. H. C. L. E. Berger, Dr.L. F. D.E. Lourens, Dr. E. A R.F. Baudet, Dr. T. van Heelsbergen, Dr. H. J. v. Nederveen, Dr. A. Vrijburg.I.. J. Hoogkamer en J. P. v. d. Slooten. Niet aanwezig waren de leden : Prof.Dr. P. Th. L. Kan, Prof. l)r. J. v. d. Hoeve, Prof. Dr. J. H. Hartog, Dr. D. G.



??? 6o3 â€” L\'bbels, S. G. Kapsenburg, A. v. Heusden en A. L. Reimeringer, Voortshebben het lidmaatschap van het comit?Š aanvaard de H.H Prof. Dr. J. v. Es.University Farm, Lincoln, Nebraska, Dr. C. Bubberman, J. L. van Eck. Dr.H. j. Smit. allen te Buitenzorg, Dr. \\y. v. d. Akker en j. v. D??lm beiden te Ban-doeng en Dr. J. Kok te Semarang. Door de aanwezige leden ter vergadering is deProf. Dr. D. A. de Jong Stichting, met het doel het bevorderen van het weten-schappelijk onderzoek van de vergelijkende pathologie, tot stand gekomen en iseen uitvoerend comit?Š benoemd, bestaande uit de H.H. Dr. J. J. F. Dhont voor-zitter, Dr. H. J. v. Nederveen, Secretaris, leden : Prof. Dr. E. Gorter, Prol.Dr. \\Y. C. de Graaff, Prof. C. F. v. Oijen. In het afgeloopen jaar is de Maatschappij vertegenwoordigd : op 6 Februari,door het D.B. bij de inaugurale rede van Prof. Roos, op de Ylaamsche congressen,gehouden 14 en 15

April te Leuven, door den Heer J. H. ten Thije, bij de her-denking van het 150-jarig bestaan der Tier?¤rztlichen Hochschule te Hannover op13â€”15 Juni, door den Voorzitter; op het Gezondheidscongres, gehouden 6 en 7Juli te Rotterdam, door den Voorzitter, op het jubil?Š van collega Kroes te Gro-ningen. op 17 November, door den Heer \\V. ten Hoopen en op het Jubileum-congres van de Neder!andsche centrale Vereeniging tot bestrijding van de tuber-culose, gehouden te \'s Gravenhage den -zisten November door Dr. H. J. vanNederveen de Secretaris, H. A. Vermeulen. BERICHTEN. Het abattoirvraagstuk te Rotterdam. Naar aanleiding van het voorstel van B. en \\Y. van Rotterdam betreffende deverplaatsing van de nevenbedrijven, die thans op het terrein van het openbaarslachthuis gevestigd zijn, naar de Yondelingenplaat, hebben de nevenbedrijvenvan het slachthuis een adres ingediend bij den gemeenteraad.

Zij verzoeken daarin,eerst dan de plaats van vestiging voor de oprichting van hun bedrijven aan te\'wijzen, wanneer het abattoirvraagstuk definitief is opgelost en wijzen vereier opeenige bezwaren, welke tegen een verplaatsing zouden spreken (als een onnoodigmoeilijke aan- en afvoer van hun grondstoffen en bewerkte producten, te geringcontact tusschen koopers en verkoopers van slachtproducten, enz.). Zij dringendaarom bij den raad met klem erop aan, de beslissing in deze kwestie eerst dan tenemen, nadat zal vaststaan of het abattoir zal worden verplaatst, en zoo ja, waarhet nieuwe abattoir zal worden gevestigd. In verband met deze kwestie verscheen kortgeleden in de N. R. Ct. een beschou-wing, waarin o.a. wordt gezegd, dat het jarenlange uitstel de oplossing hoe langerhoe ingewikkelder heeft gemaakt en men daardoor aarze\'lt, afdoende beslissingenaan het oordeel van den gemeenteraad te

onelerwerpen Naar de meening van elenschrijver zou men, bij het tegenwoordige zielental van Rtd., bij den grooten omvangvan haar grondgebied, en bij ele vrij stellige zekerheid, dat vermeerelering van dezebeiden in ele naaste toekomst nog niet tot staan zal komen, met ?Š?Šn enkel abattoirniet meer kunnen volstaan. Het bouwen van meer abattoirs is voor Rtd z. i. on-afwijsbaar. Als oorzaak van de abattoir-mis?¨re zou men veioral moeten aannemen het toe-nemend aantal slachtingen door uitbreiding van de bevolking. Toen men hetRotterdamsche abattoir stichtte, heeft men niet voldoende op uitbreiding gerekend.Als de meest practische oplossing zou schrijver willen zien. dat men te Rtd. eendrietal afzonderlijke slachthuizen zou bouwen, welke elk een bepaalel gedeelte vanele stael toegewezen krijgt. In aansluiting aan dit artikel verscheen in de Vee- en Vleeschhandel" van 10Mei j.1. een beschouwing over de

vraag of de groote steden meer dan ?Š?Šn abattoir



??? moeten hebben. Daarin worden eenige bezwaren geopperd tegen het aanwezigzijn van meer dan ?Š?Šn slachthuis. Houdt men vast aan de combinatie abattoir-veemarkt, dan is de stichting vaneen tweede abattoir al direct bezwaarlijk voor de slagers en niet het minst voorhet verkeer, daar de slagers hun op de veemarkt gekochte vee door de stad moetenvervoeren naar abattoir No. 2. Wat dus aan vleeschvervoer wordt gewonnen, zouaan veevervoer verloren gaan. Meer dan ?Š?Šn abattoir beteekent verder voor de vleeschhandel en grossierderijen de exploitatie der nevenbedrijven een groot ongerief en nadeel. Het bezwaarvan het vleeschvervoer is tegenwoordig met het moderne snelverkeer, zeer gering. Ook is het bezwaar, dat men een te groote inrichting zou moeten bouwen, alsslechts ?Š?Šn abattoir wordt gesticht, niet steekhoudend. Er kan wel zoo gebouwdworden, dat al naar de behoefte, uitbreiding

mogelijk is. Als voorbeeld neemt S.Amsterdam, waar het abattoir in 1878 werd ontworpen en sindsdien verscheidenemalen uitgebreid. Tenslotte is de exploitatie van meer dan een slachthuis voor een gemeenteniet voordeelig. Men denke slechts aan de personeelkosten en administratie-onkosten, welke tweemaal of driemaal zoo groot worden. Hoegrooter de inrichtingen hoe intensiever het gebruik, hoe voordeeliger zelfs de tarieven kunnen zijn. S.wijst bovendien nog op een plaats als Brussel, waar alles zich concentreert op hetbekende abattoir met veemarkt te Anderlecht en een tweede slachthuis in een derandere voorsteden langzaam is afgestorven en buiten gebruik gesteld. Hoewel op het eerste gezicht de stichting van meer dan een abattoir voor dezeer groote steden logisch en zelfs aanlokkelijk lijkt, ziet men uit het bovenstaande,dat er tegen dit systeem nog vele bezwaren zijn. De destructie van afgekeurd

vleesch. Wil men een afzonderlijke destructor voor de provincie N.-Brabant? Het lijkter wel op, gezien het feit, dat het bestuur der afdeeling N.-Brabant van de Yer-ceniging van Nederlandsche Oemeenten reeds sedert eenigen tijd onderhandelingenheeft gevoerd met de N.V. Nederl. Thermo-Chemische Eabrieken omtrent een testichten destructor in de provincie N.-Brabant Een commissie uit het bestuurzal zelfs een bezoek gaan brengen aan den destructor te Bergum, teneinde dezeinrichting te zien en vooral op de hoogte te komen omtrent de werking van denophaaldienst. Het ligt verder in de bedoeling, dat in een algemeene vergadering der vereeniging over deze aangelegenheid deskundige voorlichting zal worden gegeven. Te vermelden valt verder nog een, om praeadvies in handen van Gedep. Statenvan Noord-Holland gesteld, voorstel van den Heer Weiss, strekkende 0111 â€žmetvoorstellen te komen om de

vernietiging van het volgens de vleeschkeuringswetafgekeurde vleesch voor de geheele provincie N -Holland in eigen hand te nemenof wel op te dragen aan de Nederl. Thermo-Chemische Fabrieken. De. voorsteller heeft blijkbaar gedacht aan de bepalingen van de vleeschkeurings-wet en aan de ter uitvoering daarvan vastgestelde voorschriften. Volgens dezevoorschriften rust op de gemeentebesturen, voor zoover geen ontheffing is ver-leend, de plicht er voor te zorgen, dat het afgekeurde vleesch en het voorwaardelijkgoedgekeurde vleesch, ten aanzien waarvan aan de voorwaarden niet is voldaan,in een destructor kan worden onbruikbaar gemaakt Het voorstel van den Heer Weiss heeft nu blijkbaar de strekking, dat ele pro-vincie de destructie van het afgekeurde vleesch uit alle gemeenten in N.-Hollandin ?Š?Šne centrale verwerkingsinrichting zal bevorderen door, hetzij zelf zoodanigeinrichting te stichten en te

exploiteeren, hetzij terzake een overeenkomst te sluitenmet ele N T. F . welke zich met het oprichten en exploiteeren van destructorer.voor afgekeurd vleesch bezig houdt. Als zeer eigenaarelig is intusschen dit voorstel te beschouwen, als men in aan-merking neemt, dat de provincie krachtens de bestaande wettelijke bepalingenmet ele destructie van afgekeurd vleesch geen enkele bemoeienis heeft en, wat meer



??? zegt, op geen enkele wijze over eenig middel beschikt om de gemeenten, tot wiertaak de zorg voor de onbruikbaarmaking behoort, te bewegen de destructie opeene bepaalde wijze b.v. in een verwerkingsinrichting van de provincie of vanbovengen, vennootschap, te doen geschieden. Reeds om deze reden zou van destichting van een provinciale verwerkingsinrichting moeten worden afgezien, zoo-lang niet ele zekerheid bestaat, dat alle gemeenten of de groote meerderheid bereidzouden zijn ele destructie aan een eventueel aanwezige provinciale inrichting opte dragen. Twee groepen van gemeenten (Barsingerhorn en Midwoud) hebbenreeds de stichting van een eigen destructor ter hand genomen, terwijl ook de ge-meente Amsterdam uitvalt. Gedeputeerde Staten geven daarom elan ook in overweging het voorstel van denHeer Weiss niet aan te nemen. Aansprakelijheid van den keuringsdienst. In een eler laatste

nummers van de â€žVee en Vleeschhandel" we>rdt door eenmedewerker bovengenoemd onderwerp ter sprake gebracht, welke beschouwingik hier weergeef, elaar m. i. deze kwestie niet van belang emtbloot is. Het komt nl. wel eens een enkele maal voor. dat vleesch, eenmaal onvoorwaar-delijk goedgekeurd, daarna zonder dat er sprake is van bederf ....... door een anderen keuringsdienst wordt afgekeurd. In zulk een geval is de eigenaar meestalniet meer in staat de ielentiteit van het geslachte dier te doen vaststellen, daar dehuid reeds is afgesneden. Hij kan dus de schade, geleden door de afkeuring, nietmeer verhalen op verzekeringsfonds of kooper De vraag rijst nu, of de keurings-dienst, die het vleesch eerst goedkeurde voor de geleden schade aansprakelijk is. De reden der afkeuring is in die gevallen het gevolg van het feit, dat de eerstekeuringsambtenaar iets over het hoofel heeft gezien, hetwelk reden had

moetenzijn, het vleesch niet goed tc keuren, dit laatste op grond van de voorschriften,voorkomende in de vleeschkeuringswet. Het spreekt van zelf, dat keuringsambte-naren een vergissing kunnen begaan. Er behoeft dus geen positieve nalatigheidin den gewonen zin aanwezig te zijn, zoe>dat men in dergelijke gevallen niet kanspreken van het niet-eerbicdigen van een wettelijk voorschrift. Dit laatste is tebeschouwen als een onrechtmatige daad, waarvoor schadevergoeeling behoort teworden toegekend. Naar de meening van den schrijver is hier sprake van een tekort schieten in de taak, welke op den keuringsdienst als overheielsorgaan rust,hetgeen geen grond tot toekenning van scliaelevergoeding oplevert. Aan het slot wordt dan de hoop uitgesproken, dat deze kwestie eens nadergeregeld moge worden, daar men in elezen een vaste gedragslijn wil volgen. Abattoirs. B. en W. van Haarlem stellen voor aan den raad,

hun tc machtigen tot den bouwvan een nieuwe ijsfabriek en vragen daarvoor een creeliet van ?’ 125.000 aan. De gemeente l\'eisen besloot een contract te sluiten met de N. T. F. B. en W. van Utrecht vragen een crediet van ?’ (10.000 voor uitbreiding van debestaande koelinstallatie door bijplaatsing van een nieuwen ammoniakcompressoren luchtkoeler. i>f. Graaf. Verslagen en Mededeelingen van de Directie van den Landbouw. No. 3. Verslag betreffende de takken van dienst over 1927 en beknopte verslagen derRijkslandbouwproefstations, benevens een kort verslag van de VeeartsenijkundigeFaculteit der Rijksuniversiteit te Utrecht en van het landbouwhuishoudonderwijs. Verschenen: den Haag, Algemeene Landsdrukkerij, 1929 Prijs / 1. Het volgende is hieruit overgenomen : Landbouwhcogeschool te Wageningen : aantal studenten 369. waarvan, voor-zoover de studierichting reeds bepaald was, 48 voor Ned.

landbouw, 71 kolonialelandbouw, 3 ned. boschbouw, 12 kolon. boschbouw, 12 tuinbouw, 59 landmeters-cursus. Veeartsenijkundige faculteit aan de Rijksuniversiteit te l \'trecht : aantal studenten192, waaronder een vrouwelijke, waarvan 43 eerste, 57 tweede, 32 elerde, 40 vierdeen 20 vijfde studiejaar.



??? Middelbare Landbouwschool te Grollingen : jar. cursus) aantal leerlingen 4Â? Middelbare Koloniale Landbouwschool te Deventer : (3 jar. cursus) aantal leer-lingen 285. Rijkszuivelschool te Bolsward : 32 leerlingen. Land- en tuinbouwwinterscholen ; (2 a 3 jar. cursus, particulier of van rijkswegelop 29 plaatsen, tezamen 661 leerlingen. Opleiding van land- en tuinbouwonderwijzers (voor onderwijzers bij liet lager on-derwijs) : 31 cursussen op 19 plaatsen, met 552 deelnemers. Cursussen ter opleiding van tuinbouwvakonderwijzers: op 5 plaatsen, met 77 deel-nemers. G. A. van Swietenschool te Freeleriksoord, ter opleiding van tuinlieden, met58 leerlingen. Tuinbouwschool voor meisjes, ,,Huis te Lande, te Rijswijk, (3-jarig) 34 leerlin^cr.. Lagere land- en tuinbouwscholen, op 25 plaatsen met 549 leerlingen. Algemeene land- en tuinbouivcursussen in alle provincies, samen 830 cursussenmet 13.682 deelnemers.

Land- en tuinbouivcursussen voor volwassenen in 9 provincies: samen 112 nr-sussen met 2605 deelnemers. Land- en tuinbouw cursussen in bedrijfscontr??le in alle provincies : samen 61cursussen met 982 deelnemers. Cursus ter opleiding van leerkrachten in bijenteelt : te Boxtel, 30 deelnemers. Cursussen ter opleiding van leerkrachten in pluimveeteelt : te Veendam en Utrecht,met resp. 12 en 44 deelnemers. Cursus ter opleiding van onderwijzers in practisch hoefbeslag : te Utrecht, m.*t 6deelnemers. Cursussen der Nederlandsche Heidemaatschappij : 2-jarig, te Arnhem A. ooi-opleiding tot boschbazen, werkbazen, boschwachters en B. opzichters, met iesp61 en 2 1 leerlingen. Vakschool voor kaasmakers : te Hoorn (met lessen in practisch melkonderziek,met 30 leerlingen. Cursussen in paarden- en rundveekennis : (^ 12 lessen van 2 uur), in alle pro-vincies ; tezamen 33 cursussen in paardenkennis, met 437

deelnemers en 31 inrundveekennis met 899 deelnemers. Cursussen in hoefbeslag : in alle provinsies, tezamen 28 cursussen met 269 deel-nemers. Cursussen in veeverloskunde en gezondheidsleer van het vet : 3 in Gelderland met87, 19 in Noorelbrabant met 307 en 2 in Limburg met 69 deelnemers, dus in lietgeheel 24 cursussen met 663 deelnemers. Cursussen in voeding en verpleging van het vee : in Neiordbrabant en Limlurg,samen t cursussen met 88 deelnemers. Cursussen in varkenskennis : in Overijsel, Gelderland, Noordbrabant en lim-burg, samen 21 cursussen met 400 deelnemers. Cursussen in bijenteelt : in Drenthe, Overijsel, Gelderland, Utrecht, Noeirdholhnel,Zuidhollanel, Noordbrabant en Limburg, samen 36 cursussen met 530 deelneners. Cursussen in pluimveeteelt : in alle provincies behalve Zeeland, samen <>5 cur-sussen met 1038 deelnemers. Cursussen voor Zaakvoerders : (ter opleiding

tot besturen en administreeren vanmaalderijen en zuivelfabrieken : in Groningen, Drenthe, Overijsel en Gelderlinel,samen 5 cursussen met 98 deelnemers. Cursus voor melkers : in alle provincies behalve Groningen en Drenthe, sanen192 cursussen met 2433 deelnemers. Landbouw-huishoudonderwijs : scholen en (of) cursussen in alle provincies :tezamen met 4490 leerlingen. Bevordering van de rundvee-, paarden-, varkens-, geiten- en schapenfokkerjâ–  Door rijk en provincies samen werden in 1927 gegeven de volgende subsid??n :voor runelveefokkerij ?’ 66.864.â€” voor paardenfokkerij f 67.800.â€”, voor varlens-



??? fokkerij / 7.700. , voor geitenfokkerij / 11.500 â€”en voor schapenfokkerij / 1.625.â€” Veeartsenijkundige Dienst (derde afdeeling) De bestrijding der rundertuberculnse neemt geleidelijk toe ; verschillende organi-saties hebben er een aanvang mee gemaakt ; op de begrooting van 1928 is voordat doel een bedrag uitgetrokken. Zitivel aangelegenheden : Door de zuivelconsulenten werden onderzocht 49.083monsters van zuivelproducten, grondstoffen enz., verder werden door hen lessengegeven en lezingen gehouden. De zuiveleonsulent in Gelderland gaf voor het eersteen cursus in practische bacteriologie, waaraan vooral directeuren van zuivel-fabrieken deelnemen. De uitvoer van margarine in 1927 bedroeg : 92.446.000 K.G. Invoerverbod van vleesch : door de lingelsche Regeering in 1926 uitgevaardigd,bleef van kracht. Het rijkslandbouiv-proejstation voor veevoeder-onderzoek te Wageningen, onder-zocht van i

Juni 1927â€” 1 Juni 1928. 2785 monsters vee voederkoeken : van de132 i monsters lijnkoek en lijnmeel bevatten 20 (= 1.5%) vreemde bestanddeelen Van de 50 monsters, als vleeschmeel ingezonden, bestonden 15 uit diermeel,.5 uit gemalen beenderen met wat vleesch, 1 uit meel van hoorn, 3 uit walvisch-meel, 1 uit vischmeel en walvisch-beendermeel, 1 uit diermeel met grondnoten-doppen, i uit diermeel, gemalen beenderen, grond notendoppen en fosforzurevoederkalk. Van de 40 als vleeschdiermeel ingezonden monsters bestonden 24 uit gewoondiermeel, 15 bevatten de bovengenoemde verontreinigingen en 1 bestond uitgemalen beenderen met wat vleesch. bloedmeel, gemalen schelpen, grondnoten-doppen en resten van de inhoud der verteringsorganen. 150 als vischmeel ingezonden monsters bevatten vreemde bestanddeelen of be-stonden uit iets anders. Als verontreinigingen werden gevonden gemalen

been-deren, diermeel, zand, zeesterrenmeel, krabbenmeel. blaaswier, grondnotenmee!,gedroogde pulp. kafferkoren, tarwegrint, rijstd??ppen, walvisch beendei meel, gemalen wortelzaad, cacaokoekmeel. Vr. Voor kwaliteitsverbetering van onze bacon. Onder den titel â€žDe varkensfokkerij en -mesterij in Denemarken" doet deDirectie van den i.andbouw het door de Rijksveeteeltconsulenten Ir. H. G. A.I.eignes Bakhoven en Ir. W. de Jong samengestelde verslag verschijnen vande studiereis, die zij, in opdracht van de Kegeering naar Denemarken gemaakthebben teneinde daar de baconproductie te bestudeeren. De schrijvers hebbenzich in hun beschouwingen beperkt tot die maatregelen welke op het terrein vanden boer liggen, zoodat op de eigenlijke techniek der bacor.bereiding niet naderwordt ingegaan. Na een kort overzicht te hebben gegeven van den toestand van den Deenschenlandbouw in het algemeen en van

dien van de varkensstapel in liet bijzonder wordteen en ander medegedeeld omtrent de wijze van voeding en verpleging der var-kens, meer uitvoerige beschouwingen en de middelen aangewend ter verbeteringvan de kwaliteit van den varkensstapel, vooral ook met het oog op de Deenscheproef meste rijen. ..Het (voor bacon-productici geschikte varken kan hoogst waarschijnlijk zooweluit het veredeld Duitsch landvarken als uit het Groot Yorkshire-ras gefokt worden,wanneer in die rassen selectie plaats heeft.\'\' ,,De selectie naar prestatie moet geschieden op overeenkomstige wijze als dit inDenemarken geschiedt met behulp van proefmesterijen en beoordeeling na slach-ting en bereiding.\'\' ,,Kr bestaan geen bepaalde redenen waarom, bij een doelmatige keuze der voe-dermiddelen die in onze bedrijven gebruikelijk zijn. geen goede resultaten verkregenzouden kunnen worden, wanneer het geschikte varken eenmaal

gefokt is". ,,Een goede bereiding en sorteering is zeer belangrijk. Maatregelen die voor-k??men dat onze baconfabrieken daarin tekortschieten moeten zoo spoedig mogelijk



??? genomen worden daar anders de verbeteringen door selectie en voeding den naamvan ons product niet blijvend zullen kunner, verbeteren." Het verslag is voor 10 cent verkrijgbaar bij de Algemeene Landsdrukkerij teden Haag, terwijl het ook besteld kan worden bij de plaatselijke postkantoren. Vr. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in April 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op i April nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer: bij 102 (115) eigenaars, waarvan in Groningen bij 63) eig.; Friesland bij 18 (53) eig.; Drenthe bij 2 (1) eig.; Overijsel bij 1eig.; Gelderland bij 5 eig.; Utrecht bij 4 eig.; Nooidholland bij 8 (15) eig.;Zuidholland bij 29 (35) eig.; Zeeland bij 4 (3) eig.; Noordbrabant bij 25 (5) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap: 7 gevallen bij 4eig, (46 bij 10 eig.), waarvan in Groningen 1 (9 bij 3 eig.) ; Friesland (13 bij3

eig.); Drenthe (11 bij 2 eig.); Gelderland 3 (paarden) bij 1 eig.; Utrecht(12 bij i eig.)! Zuidholland 3, waarbij 2 paarden, bij 2 eig. Rotkreupel bij schapen: 226 gevallen bij 11 eig. (516 bij 30 eig.), waarvan inGroningen (23 bij 2 eig.); Friesland 31 bij 3 eig. (43 bij 8 eig.); Drenthe 19bij 2 eig. (18 bij 5 eig.) ; Noordholland 103 bij 4 eig. (155 bij 10 eig.); Zuidln 11: nd73 bij 2 eig. (76 bij 4 eig.); Zeeland (201 bij 1 eig.). Anthrax: 38 gevallen bij 34 eig., waarvan in Friesland 8 bij 4 eig.; Gverijsel 2bij 2 eig.; Gelderland 7 bij 7 eig.; Zuidhollanel 8 bij 8 eig.; Noordbrabant9\'bij 9 eig.; Limburg 4 bij 4 eig. PERSONALIA. Verhuisd: Dr. H. van Straaten van Vrijburgstraat 35, naarSchellinglar.n 33Voorburg. REFERATEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Beenmergcultures voor de diagnostiek der varkensziekten. (Le diagnostic desmaladies rouges du porc par les cultures de inoelle osseuse. Verge et Boufi an.ms.Revue g?Šn?Šr. de ni?Šelic. v??t?Šr,,

Juli 1927). Verge en Bouffanais gebruikten voor de diagnostiek bij varkensziekten,gepaard gaande met roode huidaandoeningen, de methode van het cultures makenuit beenmerg, zooals bij andere infectieziekten met septicaemisch karakter ookgebruikelijk is. Zij kwamen tot zeer interessante resultaten. In vlekziektegevallen was het mogelijk, door isolatie van de vlekziektebacil,een juiste diagnose te stellen. Bij ziekten, waarbij pneumoni??n en enteritiden voor-komen, ging deze methode niet zoo goed op. Het bleek dat de bacteri??n, die menin deze gevallen uit het beenmerg kweekte, vaak het gevolg waren van een secun-elaire infectie. Bij viruspest vonden zij b.v. pasteurella. Het is dus in deze gevallen noodzakelijk de resultaten van het bacteriologischonderzoek te vergelijken met de klinische symptomen en de pathologisch-anato-mische afwijkingen. Ook bij de vleeschkeuring is deze methode te gebruiken.

Men behoeft clan slechtseen metacarpus of metatarsus te gebruiken. De keuring van bevroren vleesch tijdens den oorlog. (L\'inspection des viandesconget?Šes en temp de guerre. Marotei.. Revue v?Št?Šrinaire, Deel 80, 1928, pg. 501).



??? 6o<) â€” Marotel deelt hierin een en ander van zijn ervaringen mede, opgedaan bij dekeuring van de geweldige groote hoeveelheden bevroren vleesch, te Havre ge-durende den oorlog aangevoerd en afkomstig uit Argentini??, Ver. Staten, Austra-li?? en Madagaskar en bestemd voor de geallieerde legers. lederen dag werdendaar een 8000 voeten rundvleesch, 1000 schapen en 500 varkens aangebracht,zoodat in de 3 jaren 1916â€”1919, gedurende welke Marotel aan het hoofd stondvan de keuring, 2 millioen runderen, 1 millioen schapen en i millioen varkenswerden ontscheept. Daar de keuring van een dergelijke hoeveelheid vleesch zeervlug moest geschieden, was de keuring nog vrij oppervlakkig. Direct bij de ont-scheping werd in de bekleeding van elke voet vleesch een opening gesneden van15 bij 20 c.M., waardoor men een indruk kon krijgen van de hoedanigheid van devoet vleesch. Alle stukken, waaraan

iets abnormaals werd opgemerkt, werdennaar een aparte inrichting gebracht, waar een 100 slagers met het opknappenwaren belast. Bij de onderstaande afwijkingen werden de onderstaande maatregelen toegepast : 1). Gedeeltelijke ontdooiing. Een deel der voeten vleesch, vooral die, welke meerin het midden van het ruim van het schip hebben gelegen, is altijd min of meerontdooid, vuil, slap van consistentie. Na opknapping (wegsnijden van alle vuilegedeelten) werden dergelijke voeten vleesch zoo snel mogelijk in een vrieshuisgebracht. 0111 opnieuw te worden ingevroren. 2). Te groote ouderdom van het bevroren vleesch. Het bevroren vleesch kan on-geveer (> maanden bewaard blijven, daarna wordt de spiermassa bleek, neemt eenlicht steenroode kleur aan, terwijl het vet geelachtig van kleur wordt en een ran-zige smaak krijgt. Bij braden zou het vet een geur afgeven van aangebrand vleesch.Dergelijke voeten

werden opgeknapt, alle veranderde en geoxydeerde stukkener af gesneden, soms zelfs tot 1 c.M. dikte, tot de normale kleur weer te voorschijnkomt. Daarna zoo spoedig mogelijk in consumptie gegeven. 3). Schimmelwoekering. In den vorm van ronde, viltachtige plekken, 1 2 c.M.groot, die zich steeds uitbreiden en ten slotte tot ?Š?Šn laag conflueeren. Bij witteplekken heeft men te doen met nog jonge woekeringen, uitsluitend bestaande uitmyceliumdraden. Gekleurde plekken (grijs, groen, bruin of zwart) zijn ouder,daar heeft de schimmel reeds gesporuleerd. De schimmel-soorten zijn gewoonlijkmucor, penicillium en aspergillus Witte schimmelplekken worden gewoon droog weggeveegd met linnen lappen ofniet in alcohol gedrenkte lappen. Bij gekleurde schimmelplekken zit vaak 2 3 m.M.diep in het vleesch het mycelium Opknappen was hier de eenige remedie. Zoonoodig verwijderde men borst- en buikvlies na een

kleine ontdooiing van 1 2uur. Daarna weer opnieuw bevriezen, vooral in een droge atmosfeer met flinkeventilatie. Zoo spoedig mogelijk moesten ze later in consumptie gebracht worden,daar dergelijke voeten weer zeer gemakkelijk en snel opnieuw beschimmelen. 4). Ontbinding. Kwam een enkele maal voor bij voeten vleesch, die in hetzeewater hadden gelegen (als b.v. een boot getorpedeerd was en een gedeelte vanhet ruim volgeloopen met zeewater). Deze voeten werden ruim opgeknapt en daarnazeer snel in consumptie gebracht. 5). Bezoedeling met pekel, doordat op een bepaalde plek in een pekelbuis eenlek ontstaat. Opknappen en doorgeven. 6). Onchocercosis, veroorzaakt door de onchocerca gutturosa, lang 30 â€”50 c.M.en dik r m.M., welke als kluwe opgewonden ligt in het intermusculaire bindweefsel,waardoor, vooral in het boutgedeelte en in het vet, tumoren ontstaan van noot-appelgrootte. Grondige

verwijdering met mes en zaag. Ook zag men dikwijls afgestorven cvsticerci. 7). Trichinosis. teder varken moest op trichinen worden onderzocht. Van elkdier werden 3 vleeschmonsters genomen, nl. van de larynxstreek, middenrifpijleren schenkel. Met behulp van azijnzuur liet men de praeparaten ophelderen. Van de varkens bleek 1 per mille besmet.



??? Het aantal abattoirs in Duitschland. (Die Schlacht- und Viehh??/e im DeutschenReiche. meyer, Deutsch. Tierarztl. Wochensch. Jg. 36, 1928, pg. 823). Door het â€žReichsgesundheitsamt" werd voor het geheele Duitsche Rijk eenstatistiek aangelegd van het aantal abattoirs, en nog andere bijzondere gegevens.Aan deze cijfers is het volgende ontleend. Op i Juli 1927 waren in totaal in geheel Duitschland 730 abattoirs aanwezig.Van deze 730 abattoirs zijn 677 (of 92.9 %) gemeentelijke inrichtingen, terwijl er53 (of 7,1 %) co??peratieve slachthuizen zijn, welke beheerd worden door de slagers-vereenigingen. In Pruisen blijken de meeste abattoirs aanwezig te zijn, nl. 395 (54,10 %),daarna volgen Beieren met 100 stuks. Baden 76, Wiirtenberg 62, Saksen 34,Hessen 20, Th??ringen 14 en Mecklenburg-Schwerin 11. In de overige staten komenslechts enkele voor. In de kleinere gemeenten treft men vooral de z.g. ,,Innungs-

schlachth??fe" aan, hetgeen blijkt uit onderstaande statistiek.In gem. van onder de 10.000 inw. komen 337 gewone abatt. en 24 co??p. abatt. voor,, ,, ,, 10.000â€”50.000,, ,, ,, 50.000â€”100.000,,100.000â€”500.000,, ,, ,, boven 500.000 De oppervlakte dezer abattoirs loopt aanmerkelijk uiteen, hangt ten nauwstesamen met de grootte der stad of plaats, waarvoor het slachthuis bestemd is. Hetkleinste abattoir komt voor in Wurttemberg, is slechts 18 M2. groot, bestaat uit?Š?Šn slachtruimte voor groot vee. Nog een 5-tal abattoirs hebben een slachtruimtevan onder de 100 AI\'2 Het grootste abattoir heeft een oppervlak van 172.500 M2. Aan 66 abattoirs was een veemarkt verbonden ; dit blijkt vooral het geval tezijn bij de grootere gemeenten. In gemeenten van onder de 10.000 inwoners komtdeze combinatie 5 maal voor (of in 1,4 % van de daar aanwezigeabattoir), in ge-meenten van 10 50 duizend 12 maal (4,4 %), in gemeenten

van 50 -100 duizend12 maal (25 %), gemeenten van 100 -500 duizend zielen 30 maal (70 %) en ingemeenten van boven de 500 duizend inwoners 7 maal (of 100 % van de daaraanwezige slachthuizen). De volgende nevenbedrijven kwamen voor : n.1. 42 maal vetsmelterijen (of5.75 % van alle abattoirs) ; 236 maal huidinzouterijen (32,3 "â€ž) ; 23 maal bloed-verwerkingsinrichtingen (3,15 %) ; 70 maal cadaververwerkingsinrichtingen(9.95 %)â€? L>eze nevenbedrijven zijn meestal eigendom van de slagersvereenigingenof zijn aan deze verpacht. Wat de leiding betreft, blijkt bij 575 abattoirs (of 78,8 %) een dierenarts aanhet hoofd te staan, terwijl niet minder dan 155 slachthuizen (of 21.5 %) beheerdworden door een niet-dierenarts. Hen 418 dierenartsen blijken hun hoofdbestaan in het abattoirwezen te hebben(als directeur), en 157 dierenartsen verrichten het directeurschap als bijberoep.In gemeenten boven de 10 duizend

inwoners stond 348 maal (of 94 %) een dieren-arts aan het hoofd en 22 maal (6 %) een niet dierenarts ; in gemeenten onder de10.000 inw.227 (63 %) dierenartsen het hoofd en 133 maal geen dierenarts (37 %). Behalve deze slachthuisleiders zijn nog een 628 dierenartsen werkzaam in hetslachthuisbedrijf, terwijl men nog 372 hulpkeurmeesters en 2055 trichinenzoekersheeft. Koelinriclitingen zijn aanwezig op 477 abattoirs. Van de verschillende koel-systemen wordt de ammoniakkoeling volgens Linde het meest gebruikt, nl. bij295 of 62 % van alle abattoirs. Het koolzuurgas en zwaveligzuur wordt gebruiktrespectievelijk 36 maal en 35 maal. Hen 68 tal slachthuizen zijn een vrieshuis rijk, terwijl ijsfabricatie plaats heeftop 344 abattoirs. Aparte paardenslachtruimte vindt men op 425 abattoirs, eenslachtruimte voor besmettelijke veeziekten 427 maal en een vrijbanklokaal op 682abattoirs. Op slechts 325 slachthuizen kan men een

bacteriologisch vleeschonderzoek 224 ......27 46 ......2 43 Â?. .. voor 7



??? verrichten (46 %) ; hiervan zijn 148 inrichtingen geschikt voor een meer uitge-breid bacteriologisch onderzoek. Op irS slachthuizen vindt tevens een melkon-derzoek plaats. Het trichinenonderzoek is niet verplichtend voor alle Duitsche Staten, zoodatdit slechts op 539 abattoirs wordt uitgeoefend. Wat het bedwelmen der dieren betrelt, blijkt, dat de gewone kopslag met hamernog voorkomt op 449 abattoirs (of 61,5 %) ; kopslag met een penapparaat geschiedtop 373 inrichtingen. Op 455 abattoirs wordt een schietmasker gebruikt. Op een bijgevoegde kaart van geheel Duitschland kan men zien, dat een meergelijkmatige verdeeiing van abattoirs over het geheele land vooral aanwezig isin Baden, Wurttemberg en Oost-Pruisen. In de Westfaalsche en Saksische indu-striegebieden, om Frankfort am Main en Mannheim vindt men meer een opeen-rhooping, terwijl zeer weinig abattoirs voorkomen in Sleeswijk, Hannover, Ol-denburg

en Brandenburg. Over, bij vleeschvergiftigingen gevonden, agglutineerbare typen van paratyphus-bacillen. (Ueber agglutinalorische Typen von Paratyphusbazillen, welche bei Fleisch-vergiftung nachweisbar sind. (B. enteritidis Gartner ausgenommen). Aoki, Zeitsch.f. Hygiene, 1928, pg. 554, Bd. 108). Naar aanleiding van jarenlange onderzoekingen komt Aoki tot de conclusie,dat er onder de paratyphusbacillen, welke bij vleeschvergiftigingen worden ge-vonden, specifieke en onspecifieke varianten voorkomen kunnen. De specifieke soorten zijn onderling geheel verschillend, zoodat ze elkaar nietagglutineeren. De onspecifieke stammen worden niet alleen door hun eigen Â?ertim,maar ook door de andere onspecifieke sera min of meer mede agglutineerd, ech-ter door de specifieke sera van de specifieke soorten in het geheel niet beinvloed.Aoki kon aldus in het geheel 7 specifieke en 7 onspecifieke sera bereiden,waardoor de

paratyphusbacillen in een 7 tal, door agglutinatie te scheiden, typenkunnen worden verdeeld. Deze typen zijn paratyphus B, muizentyphus, para-typhus A, Hogcholera, Newport, type I. en type Stanley. Volgens dit schema werdeneen 43 tal paratyphusstammen, deels in Europa, deels in Japan bij vleeschver-giftiging of voedingsmiddclvergiftiging geisoleerd, nader onderzocht. Hiervanbleken toen 21 stammen te behooren tot het type muizentyphus, 6 Newport, 3Hogcholera, 2 paratyphus B, 1 Stanley en 1 type L. Verder bleken 4 stammenG,;irtncr-bacillen te zijn, terwijl 2 andere stammen te agglutineeren waren. Geographisch beschouwd, bleek het type muizentyphus ubiquitair voor te komen,dus zoowel in de West-Europeesche landen als in Japan. Hieruit mag men, naarAoki meent, concludeeren, dat het type muizentyphus een groote rol speelt bij hettot stand komen der vleeschvergiftigingen. Hij wijst er tevens op, dat men bij

dittype een 3 tal varianten aantreft, waardoor het vaststellen van het type moei-lijkheden oplevert. Het type Newport, dat in Engeland bij vleeschvergiftigingen is gevonden, werdook onder Duitsche stammen aangetroffen en daar voor Bac. enteritidis Bresla-viensc gehouden. Het type Hogcholera kwam zoowel voor bij lingelsche als Duitsche stammenge??soleerd bij vleeschvergiftigingen van den mensch. Hieruit volgt, dat de Hog-cholerastam of de bac. suipestifer, zij het niet zoo dikwijls als het type muizen-typhus, ook bij den mensch vleeschvergiftigingen kan veroorzaken. Ook werd het type paratyphus B, welke gewoonlijk bij typheuze ziekten vanden mensch wordt gevonden, bij vleeschvergiftigingen waargenomen. Tochschijnt deze typus niet zoo frequent voor te komen als muizentyphus. Van het Stanley type wordt medegedeeld, dat het eenmaal bij een vleeschver-giftiging, en een andere maal bij een typheuze aandoening bij

den mensch ge-vonden is. Het type L. is nog min of meer onbekend, daar het bij een vleeschvergiftigingslechts eenmaal door Bruce White is aangetroffen. de Graaf.



??? ZIEKTEN VAN VOGELS. Over de tusschengastheer van Prosthogonimus Putschkowskii, Sadao Ono,Journal oj the Japanese Soc. of Vet. Science, 1928 blz. 290. Als tusschengastheer van Prosthogonimus putschkowskii (een trematode, para-siteeren de in de bursa fabricii van vogels) werden in Duitschland en Amerikalibellen beschreven. In Moekden vond schrijver een libel. Anax parthenope, waarvan verschillendeexemplaren ge??nfecteerd waren met ge??ncysteerde larven van trematoden, welke,identiek waren met Prosthogonimus P. De cysten bevonden zich in de lichaamsholte.Gezonde kuikens werden gevoederd met geinfecteerde libellen. Twintig dagenhierna werden eieren van Prosthogonimus in de faeces gevonden, terwijl bij sectievan een kuiken 10 volwassen wormen in het slijmvlies van de bursa Fabricii werdengevonden. Verband tusschen Bact. pullorum (kuikensterfte), Bacl. gallinarum, (Kleinscheziekte) en

Bac. Aertrycke (Caviapest). F. P. Mathews, Journ. of the Am. Vet.Med. Ass. Sept. 1928. Bact. puilorum en Bact. gallinarum bleken ook hier dezelfde antigene eigen-schappen te bezitten. Beide bacteri??n gaven o.a. geen agglutininen vcor Bactparatyphus B. De Bac. Aertrycke van de Caviapest gelijkt in veel opzichten op beide genoemdebacteri??n. In agglutinatorischen zin echter konden twee groepen in de Bacc. Aer-trycke worden onderscheiden ; de eene groep lijkt in eigenschappen het meest oppullorum\'en gallinarum-bacteries; de andere groep gedraagt zich als Bacillusparatyphus B. Medicamenten tegen parasieten van vogels, Veterivary Medicine, \'Mei 1928,Revue Vet. r928, blz. 685). M. Broerman. Toediening van medicijnen in drinkwater of in voedsel heeft niet volledig succes.Individueele behandeling van de dieren verdient verreweg de voorkeur. De bestetijd van behandelen is het einde van den herfst, als de hoenders

de winterkwar-tieren gaan betrekken. Tegen ronde wormen (Ascaridia lineata) wordt aanbevolen tetrachloorkoolstof(3 c.e. in gelatine-kapsel). Chenopodium-olie is het beste agens tegen Heterakis papillosa (rectale injectiemet een lavement-spuit van klein kaliber ; bij dieren tot 700 gram 0.1 c c. oleumchenopodii gemengd in 5 c.c. wit van ei ; voor vogels van 1350 gram en meer 0.2 c.c.van het eerste en 10 c.c. van het tweede). Voor hetzelfde doel kan men ook nementerpentijn-olie, met paraffine (4 a 6 c.c. oleum terebintinae in 15 c.c. paraffinumliq ). Het is goed de behandeling te doen voorafgaan door 24 uur vasten en vaneen purgatie (450 gram magnesiumsulfaat voor 100 vogels). Enkele uren na debehandelirg herhale men de purgatie. Voor taeniae prefereert de schrijver kamala, in capsules of pillen (r of 2 gram).Vasten en purgeeren is niet noodig. De maximale dosis van kamala is 10 gram.\'legen coccidiose wordt preventief

gegeven een voedsel bevattende 40 % onder-melk of karnemelk (lactase). Dit voedsel moet van de 4e tot de 9e week aan kuikensworden toegediend (of vlak na het optreden van de eerste verschijnselen) Handels-fluornatrium is een uitstekende vernietiger van luizen en mijten (het best in eenbad van 30 gram fluornatrium in 3J Liter warm water, bij droog, warm weer). Voor vederlingen (mijten) wordt een bad aangeraden, samengesteld uit 60 gramsulfur, 30 gram sapo viridis, en 3J Liter water. L. P. de Vries.



??? PLAAT I. Overzicht van de ontwikkeling en verplaatsing van den testikel. De eerste twintig figuren geven de ligging en ontwikkeling der geslachtsklieren, respectievelijkvan een fetus van 20 m m., 22 mm., 25 mm., 28 mm., 42 min., 54 mm., 69 mm., 90 mm., 93 mm.,102 mm., 131 mm., 141 mm., 150 mm., 203 mm., 209 mm., 221 mm., 232 mm., 250 mm., 310 mm.,en 550 mm. lengte. Fig. 21 : Testikel van een kalf van 1 maand oud. Fig. 22 : Testikel van een kalfvan 9 maanden oud. 1. oernier, oernierrest, caput epididymidis. 2. kiemlijst, testikel, 3. Wolff\'sche gang, canalis epidi-dymidis, vas deferens, 4. nier, ??. darmkanaal, 6. plica diaphragmatica, 7. plica inguinalis, ligamen-tum inguinale, 8. plica testis inferior, ligamentum testis, 9. ureter, 10. allantois, 11. navelarteri??n,12. plexus pampiniformis, 13. inwendige liesring. A. processus vaginalis peritonei (fig. 6). L__



???



??? Uit de Parasitologische afdeeling van het Instituut voor Parasitaire- en Infectie-ziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht, Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. HECTOPSYLLA PSITTACI BIJ FAZANTEN door Dr E. A. R. F. BAUDET. De in Europa meest voorkomende vogelvlooien behooren tothet geslacht Ceratophyllus, met C. gallinae (Schrank) en C. co-lumbae (Walcken en Gerv.) als vertegenwoordigers. Het geslacht Ceratophyllus is gemakkelijk te herkennen, doordathet pronotum in het bezit is van een ctenidium (Afb. i.), datmet 26â€”30 donkere stekels voorzien is. Bij de menschenvloo,Pulex irritans ontbreekt dit ctenidium, terwijl bij de honden- enkattenvlooien Ctenocephalus canis en C. felis een dergelijk cteni-dium, behalve aan het pronotum, ook aan de onderzijde van denkop voorkomt. Bij een aantal vlooien, welke ik van collega Dr. J. C. van derSlooten ontving, en welke afkomstig waren van fazanten uitden

dierentuin (Kon. Zo??l. Botan. Genootschap) in den Haag,viel juist de afwezigheid van dit ctenidium direct op. Bij nader onderzoek bleken deze vlooien tot het in Europa bijuitzondering voorkomend geslacht Hectopsylla te behooren. Ditgeslacht is inheemsch in Zuid-Amerika en is daar bij verschillendevogelsoorten bekend. Voor de nadere bijzonderheden hieromtrentzij verwezen naar het werk van Jordan en Rothschild : A re-vision of the Sarcopsyllidae, a family of Siphonaptera, gepubli-ceerd in Thompson Yates and Johnston Laboratories Report,Vol. VII, Part. I, rtjo??, en van Wolfh??gel, Die Fl??he (Siphonap-tera) der Haustiere in het Zeitschr. f. Infektionskrankh. der Haus-tiere, Bd. 8, 1910. De voornaamste kenmerken van dit geslacht, dat tot de familieder Sarcopsyllidae behoort, zijn de volgende : De liptasters (labiaal palpen) zijn 3-ledig. De femur van het 3epaar pooten heeft aan de voorzijde een vooruitstekende

haak.(afb. 3). Onder deze haak is de femur diep ingesneden. Verschillen-de borstels van de tibia en den tarsus zijn zeer lang. Ter determineering van de 4 soorten, welke van dit geslachtbekend zijn, diene de volgende tabel : ii. Lange, smalle maxillen, puntig uitloopend en naar achteren,gebogen â€” H. pulex. Maxillen het breedst beneden het midden-gedeelte, naarvorengebogen : b.b. Vijfde tarsaalsegment met acht borstels aan elke zijde, enbovendien 2 sub-apicale haren ; het epimerum van den metatho-rax zonder uitsteeksel â€” H. psittaci. LVI 42



??? Vijfde tarsaalsegment aan elke zijde met 6 of minder borstels,het epimerum van den metathorax van het Q met een gebogenuitsteeksel achter het stigma : c.c. Vijfde tarsaalsegment met 3 of 4 borstels aan elke zijde, meta-thoracaal epimerum met 2 borstels â€” H. coniger.Vijfde tarsaalsegment met 6 borstels aan weerszijde, meta- thoracaal epimerum gewoonlijk met 3 borstels â€” H. broscus. Waar deze fazantenvloo voldeed aan de eischen onder (b) be-schreven hebben wij dus te doen met Hectopsylla psittaci Frauen-feld, 1860. Wat betreft het voorkomen van deze vlooien in Europa vindenwij hieromtrent in het artikel van Jordan en Rothschild, alleenvermeld dat zij bij vogels in een voli?¨re van den dierentuin te Londen(1903) en ook bij vogels in een dierentuin in ons land gevondenwaren, echter zonder vermelding van de plaats en de vogelsoortwaarbij deze parasiet aangetroffen werd. Zij werden met uitheem-sche

vogels ingevoerd. Hectopsylla psittaci, die door Frauen-eeld het eerst bij een papegaai gevonden is, schijnt echter weinigkieskeurig te zijn ten opzichte van haar gastheer, daar zij bij ver-schillende vogelsoorten waargenomen is. In Zuid-Amerika zag men haar o.a. bij papegaaien, uilen, zwa-luwen, spechten en duiven. Zij parasiteert alleen bij vogels, welke in holten nestelen. Dit isdan ook de reden dat deze parasiet in Zuid-Amerika niet bij dieduivensoorten voorkomen, welke in boomeri nestelen, doch alleenbij de daar levende Europeesche duif (Columba livia domesticus),die in duiventillen of hokken en verder ook in holten in murennestelt, overeenkomende met de oorspronkelijke natuurlijkenestplaatsen in rotsspleten. Volgens mededeeling van Dr. van oer Slooten was de besmet-ting der vogels opgemerkt nadat eenige Koningsfazanten uitFrankrijk waren ingevoerd. Behalve bij fazanten werden dezeparasieten ook bij

krielhoenders aangetroffen. Men vond dezevlooien vastgezogen aan de huid in de omgeving van de kop enhals. Bij de enkele gestorven dieren waren de parasieten in zeergroot aantal aanwezig. Daar bij de sectie dezer vogels geen afwij-kingen gevonden werden, die op andere ziekten zouden wijzen,werd de doodsoorzaak aan deze parasieten toegeschreven. Het iszeer waarschijnlijk dat deze groote vlooien, die in het bezit zijnvan een groot abdomen en zeer groote mandibels in staat zijn veelbloed te zuigen, en de mogelijkheid niet is uitgesloten dat zij door eengroot aantal in staat zijn een doodelijke anaemie te veroorzaken. Hoewel Enderlein van deze parasiet niet kon vaststellen datzij een pathogene werking bezat, meende hij echter ook om boven-genoemde redenen dat Hectopsylla psittaci zeer zeker den gast-heer ernstig zou kunnen benadeelen.



??? Afb. I. Kop van Ceratopliyllus gallinae.n. ctenidium. Afb. 2. Kop van Hectopsylla psittaci. a. labium, b. mandibels, c. labiaal palpen,d. maxilla, e. maxillair palpen. Ab. 3. 5e tarsaallid van Hectopsylla psittaci.oornvormige borstel aan de ventrale zijde,ib-apicaal haar, c. klauw. Kenmerkendzijn de 8 zijdelings geplaatste borstels. Afb. 4. Ken van hot 3e paar pooten vanHectopsylla psittaci.a. coxa, b. trochanter, c. haak van denfemur, d. femur, e. tibia, 1-5 tarsaalleden.



??? Z US AM M F. X FASS UNO. Hectopsylla psittaci ist ein in S??damerika einheimischer Floh der jedoch ab undzu auch in Europa angetroffen wird. Verfasser gibt eine Beschreibung dieses Flohes der auf F\'asanen und Zwerg-h??hnern im Zoologischen Garten im Haag gefunden wurde. Vermutlich wurdendie betreffenden Tiere von importierten Fasanen infiziert. SUMMARY. Hectopsylla psittaci is a flea which is indegenous in South-America. A few timesit was encountered in Europe. The author gives a description of the flea which was found on pheasants andBantam breeds in the zoological garden at the Hague. Most probably infectiontook place by imported pheasants. R?‰SUM?‰. Hectopsylla psittaci est une puce qui est indig?¨ne dans l\'Am?Šrique du Sud,Quelquefois on l\'a rencontre?Š en Europe. L\'auteur donne une description decette puce qui fut trouve?Š sur des faisans et sur des poules naines au

jardin zoolo-gique ?  la Haye. Il pr?Šsume que ces animaux avaient ?Št?Š infect?Šs par des faisans import?Šs. BLADVULLING. Ps.ycho-pathologiese zelfverminking bij een aap. (Referaat van Bierens de Haan in â€žder Zo??log. Garten" 1929, I 10/12, blz. 406).Bij apen komt in tegenstelling met de lagere zoogdieren, geen fysiologiese bronst-periode voor ; het geslachtsrijpe wijfje is steeds bereid zich aan het mannetje tegeven. Ook monogame liefde komt bij deze diersoort voor. Het volgende wijstook in die richting. Zelfverminkingen bij dieren zijn bekend en meermalen beschreven. Tinkle-paugh nam een geval waar bij een jonge mannelijke aap (Macacus rhesus) onderde volgende omstandigheden. Het mannetje, Cupido genaamd, woonde in ?Š?Šnhok met een Macacus cyomolgus-wijfje. Na een jaar werd Cupido bij twee Rhesus-wijfjes gezet maar was bij deze niet tot copulatie te brengen en gedroeg zich

zoovijandig dat hij weer bij zijn oude vriendin werd gebracht; hij was blijkbaar mono-gaam aangelegd. Eenigen tijd later werd hij weer bij een der Rhesus-wijfjes ge-daan, eerst met een muilkorf aan, en na eenigc dagen kwam copulatie tot stand.Een poos later liet men Cupido weer bij het cynomolgus-wijfje ; hij was vriendelijk,echter minder zichtbaar verliefd dan vroeger en keek dikwijls naar de kooi waarzijn tweede wijfje woonde. Na eenige weken werd hij weer bij dat tweede wijfjegelaten ; hij begon verliefd te doen. maar, als bedacht hij zich, sprong hij eensklapsop en begon zich in de voet te bijten. Tot copulatie kwam het niet meer ; hij ver-wondde zich zoo ernstig dat men hem uit de kooi moest halen. Nu begon (de kooienstonden in eikaars buurt) het Cynomolgu-wijfje tegen het Rhesuswijfje te schreeu-wen en dit bracht Cupido zoo in woede dat hij zich wonden beet in beenen en scro-tum, zoodat een testikel bloot

lag, Hij was daarna 4 maanden in een toestand vanpsychiese depressie, maar zeer prikkelbaar ; de neiging tot zelfverwonding bleefbestaan en uitte zich vooral als zijn bewaker verscheen (niet bij andere personen). Na 14 maanden was het dier weer normaal en verminkte zich niet meer ; hoog-stens beet het zich nog soms licht in den voet. Vr.



??? (Uit het Veterinair-Anatomi5Ch Instituut der Rijks Universiteit te Utrecht).Directeur: Prof. Dr. G. KREDIET. AUTO-REFERAAT. DE ONTWIKKELING VAN DEN TESTIKEL EN DE UROGENITAALVERBIN-DING BIJ HET RUND.\') door Dr. J. G. C. VAN VLOTEN. Opent men de buikholte van vruchten in het indifferente stadium, d. w. z.v????r de differentiatie van het geslacht (ik kom hier aanstonds nader op terug)en verwijdert men daarna de groote lever en den darm, dan vallen de beide cer-nieren het eerst op. Zij frappeeren door haar grootte tn vertoonen zich als tweepeulvormige, licht grijsbruine organen ter weerszijden van de wervelkolom. Zijstrekken zich uit van de aanstaande bekkenholte af tot in den thorax. De convexeranden zijn naar lateraal gekeerd. Hat craniale einde van elke oernier is spitsvan vorm, het caudale gedeelte daarentegen is meer rond. In verband hiermedezijn de oernieren in de caudale helft

dan ook het zwaarst ontwikkeld. Hier en daarschemeren oppervlakkige bloedvaten door. Langs haar laterale rand verloopt deWoLFF\'sche gang. Aan het spitse craniale einde van elke oernier begint een smalle, weinig pro-mineerende grijswitte streng, die ventro-mediaal van de oernier in caudale richtingverloopt. Deze kamvormige weefselverdikking is de eerste aanleg van de geslachts-klier en wordt de kiemlijst of kiemheuvel van Waldeyf.r of den geslaehtskamof stria germinativa van K??lliker genoemd. Deze lijst is tot op ongeveer i m.M.voor het caudale oerniereinde te volgen, waar zij vervaagt. Zij is in het middenhet sterkst ontwikkeld, in het craniale en caudale gedeelte vaak zeer moeilijk teonderkennen. De beide kiemlijsten strekken zich dus nagenoeg langs de geheele lengte van deoernieren uit. Zij worden geleidelijk korter, terwijl haar dwarsdoorsnede grooterwordt. Zoo ontwikkelt zich de geslachtsklier in engeren

zin. De typische testikel-vorm heb ik voor het eerst waargenomen bij vruchten van 28 m.M. lengte. Dedifferentiatie der geslachtsklicren, welke bij circa 20 m.M. lange feten tot standkomt en alleen met behulp van den microscoop is te onderkennen, heeft dus nogin het kiemlijststadium plaats. Bij vruchten van 30 m.M. kan het geslacht ook aande uitwenelige genitali??n bepaald worden. Bezien wij de verschillende afbeeldingen van plaat I, welke een overzicht geeftvan de ligging, ontwikkeling en verplaatsing van de testikels en dus in het kortlaat zien hoe de desccnsus testiculorum bij het rund tot stand komt, dan blijkt,dat tot en met het stadium van 54 m.M. vruchtlengte de oernieren nog als goeelontwikkelde organen aanwezig zijn. Wel zijn zij reeds eenigszins atrophisch ge-worden, doch in het macroscopische beeld is zulks niet te zien. De verschillendebuikvliesplooien, welke den testikel met zijn omgeving verbinden en bij

de plaats-verandering van den bal een groote rol spelen, komen nu te voorschijn. Zij ont-staan bijna alle als gevolg van de degeneratie van de oernier (Klaatsch). Deplica testis inferior en de plica inguinalis zijn circa Â? m.M. lang. Eerstgenoemdeplooi begint aan de caudale balpool en gaat over in de buikvliesbeklceding vande oernier. De meening dus, dat zij van den beginne af zou verloopen tot aan deWoLFF\'sche gang, ter plaatse waar deze de oernier verlaat, dus daar waar laterhet vas deferens begint, wordt dezerzijds niet gedeeld. Van een dusdanige buik-vliesduplicatuur heb ik op dit stadium nog niets gezien. Deze zal eerst optredenwanneer de degeneratie der oernieren verder zal zijn tot stand gekomen en we elus \') Dissertatie, Utrecht, November 1927.



??? al eenigszins van een oernierrest gaan spreken. Het ontstaan van het cranialeballigament moet op dezelfde wijze verklaard worden. De meening van Mihal-kovics, dat plica testis superior en plica testis inferior overeen zouden komenmet het proximale en distale deel van de kiemlijst, waarin de specifieke elementenniet tot ontwikkeling zijn gekomen en slechts het bindweefsel is overgebleven,moet dus als onjuist worden beschouwd. Was laatstgenoemde meening goed, danmoesten de beide plicae bij vruchten van 38 en 4 2 m.M., die reeds den typischenbalvorm hebben, ook te zien zijn. En dit is niet het geval. Het mesorchium, hetwelk gelegen is tusschen bal en oernier en beide met elkaarverbindt, is nog zeer kort. Het zal eerst langer worden, wanneer de degeneratieder oernieren verder zal zijn voortgeschreden. Voor het eerst kunnen we nu ook deprocessus vaginalis peritonei onderscheiden. De top daarvan

promineert in debuikholte en is met de oernier verbonden door de plica inguinalis (fig. 6, Plaat I). Na het stadium van 54 m.M. heeft een zeer snelle teruggang van de oernierenplaats en zien we ze geleidelijk als orgaan uit haar kapsel verdwijnen. Het is danook beter 0111 in den vervolge van oernierresten te spreken. De verschillende buik-vliesduplicaturen komen nu sterk te voorschijn. Bij een fetus van 69 m.M. lengteliggen plica testis inferior en plica inguinalis, welke bij de descensus testiculorumeen belangrijke rol vervullen, voor het eerst in eikaars verlengde. We zullen ditbeeld in den vervolge steeds blijven waarnemen. In hetzelfde stadium is ook de bursa inguinalis tot stand gekomen. De pro-cessus vaginalis peritonei, welke als een verhevenheid in de buikholte promi-neerde, heeft zich thans als de vinger van een handschoen naar buiten omge-stulpt. De omstulping begint aan de basis en schrijdt voort in de

richting van dentop. Deze uitbochting van het buikvlies, welke zich dus als een zakje formeert,noemt men de bursa inguinalis en de opening, die er van het abdomen uit toegangaan geeft, is de inwendige liesring. De plica inguinalis loopt door tot aan den bodemvan genoemde bursa. Door de atrophie van de oernier is het distale deel van hetmesorchium veel langer geworden. De testikel is dus niet meer zoo innig met deoernier verbonden. De eerste aanleg van de plexus pampiniformis is te onderkennen. De nieren, welke voor het eerst bij een vrucht van 28 m.M. in het macroscopischebeeld zichtbaar worden, nemen geleidelijk in omvang toe. Steeds meer wordt debeschikbare ruimte door hen in beslag genomen. De oernierresten en testikelsverplaatsen zich in caudo-laterale richting. In het stadium van 102 m.M. liggen zijgeheel caudaalwaarts van de nieren en naderen zij reeds den inwendigen liesring.De

oernierresten worden steeds kleiner en voordat de testikels uit de buikholtegaan om in het scrotum terecht te komen, zijn zij nagenoeg geheel verdwenen.Toch gaat de oernier niet in haar geheel door degeneratie te gronde. Het cranialedeel blijft bestaan, treedt in dienst van den testikel en wordt tot caput epididy-midis In fig. 12 en 13 van plaat I, welke respectievelijk het beeld geven van debestaande toestand bij een fetus van 141 en 150 m.M. komt dit duidelijk uit. In laatstgenoemde stadia is het ligamentum inguinale (beter is het om in denvervolge niet meer te spreken van plica inguinalis en van plica testis inferior, dochvan ligamentum inguinale en van ligamentum testis, omdat zich tusschen deplaten van de plooien bandachtige bindweefselelementen hebben ontwikkeld)niet meer vanuit de buikholte te zien. De band is tot aan zijn aanhechting aan dewolff\'sche gang in het lieskanaal verdwenen. Het ligamentum testis

ligt nog inde buikholte en heeft zich aanmerkelijk verkort. De caudale balpolen zijn nogcirca 1 m.M. van de inwendige liesringen verwijderd. Bij feten van 141 m.M. tot 203 m.M. lengte maken de testikels een kantelingom hun lengte-as en wel in buitenwaartsche richting. Door deze draaiing, welkeblijft bestaan, zijn ze meer tegen den lichaamswand gedrongen en verloopt deWoLFF\'sche gang (we zullen deze gang in den vervolge canalis epididymidis noemenen het gedeelte, dat voorbij het ligamentum testis is gelegen met den naam vasdeferens bestempelen), welke eerst lateraal van de testikels lag, nu meer dorsaaldaarvan. Om het kanaal dus thans in zijn verloop te kunnen volgen, moet de bal



??? worden opgelicht. De verschillende teekeningen van plaat I geven hieromtrentopheldering. Bij feten van circa 205 m.M. hebben de testikels den inwendigen liesring bereikt.Steeds verdwijnt de rechter bal het eerst uit de buikholte. We hebben dit gezienbij feten van 209, 221, 230 en 250 m.M. lengte. Uitzonderingen dienaangaande zijnniet waargenomen. De oorzaken van den descensus testiculorum wil ik buiten beschouwing laten.Zij vormen een studie op zichzelf en hoewel er reeds veel over geschreven is (hetbelangrijkste werk op dit gebied is verricht door SouLi?Š, Frankl, Klaatsch enWeber), tast men hieromtrent nog steeds in het duister. Wel wil ik er de aandachtop vestigen, dat de testikel bij het rund onder de meest gunstige omstandighedende buikholte verlaat. Het caput epididymidis bevindt zich geheel in het verlengdevan den bal en kan dus nimmer moeilijkheden veroorzaken. De Gemierresten

zijnverdwenen, terwijl het canalis epididymidis nog geen windingen bezit en dus dedoorsnede van de geslachtsklier niet vergroot. Deze treden eerst later op, wanneerde descensus reeds belangrijk gevorderd is. Zoolang de testikels zich in de buikholtebevinden, zijn zij vrij klein. Eerst daarna heeft de belangrijkste vergrooting plaats. Het verdwijnen van de testikels uit de buikholte blijkt aan variatie onderhevigte zijn. Bij een fetus van 232 m.M. treffen we beide reeds in het scrotum aan. Eenvrucht van 250 m.M. lengte daarentegen laat de linker geslachtsklier nog halver-wege den inwendigen liesring zien. Na laatstgenoemd stadium echter heb ik ze nim-mer meer in de buikholte aangetroffen. Na het passeeren van den inwendigen liesring zien wij de ballen steeds dieperin het scrotum afdalen en als gevolg daarvan het ligamentum testis en het liga-mentum inguinale, welke te zamen het gubernaculum Hunteri vormen,

korterworden. De plexus pampiniformis, welke tot op heden steeds terzijde van dentestikel was gelegen, heeft zich thans geheel craniaal daarvan geplaatst en omvatdaardoor het proximale deel van de geslachtsklier. Corpus epididymidis en caudaepididymidis komen door de sterke lengtegroei van het bijbalkanaal tot ontwik-keling. Reeds voor de geboorte komt de descensus testiculorum volledig tot stand.N oor het eerst zagen we zulks bij een fetus van 525 m.M. lengte. Het ligamentumtestis is alsdan tot een zeer kort strak bandje geworden, hetwelk gelegen is tusschenbal en bijbalstaart en alleen te zien, wanneer de genoemde orgaandeelen iets vanelkaar worden gehaald. Waar de tunica vaginalis propria van de cauda epididy-midis overgaat in de tunica vaginalis communis, vinden wij de rest van het liga-mentum inguinale. Het ligt onmiddellijk tegen den bijbalstaart en is alleen bijnauwlettende beschouwing te

onderkennen. Ook na de geboorte blijven de restenvan het ligamentum testis en het ligamentum inguinale onderkenbaar. De geslachtsklieren nemen geregeld in grootte toe om op circa eenjarigen leef-tijd haar maximale afmetingen te hebben bereikt. Ten slotte zij er op gewezen, dat het optreden, verdwijnen of vergrooten van be-paalde orgaandeelen niet is gebonden aan de hier daarvoor aangegeven tijdstippen,doch aan variaties onderhevig is. Hoe grooter dus de serie feten is, welke onder-zocht worden, des te juister zullen de conclusies zijn. Ook is het zeer wel mogelijk,dat raseigenschappen een belangrijke rol spelen en dat dus m. a. w. bij het eeneras andere resultaten worden geboekt dan bij het andere. Alvorens de beelden te bespreken, zooals zij met behulp van den microscoopzijn te zien, is het gewenscht in het kort de methoden van onderzoek vooraf telaten gaan. Het onderzoek is als regel geschied op met

10% formaline gefixeerdmateriaal. Een enkele maal zijn zure sublimaat, picroformol volgens Bouin en,,Zenker" als fixatievloeistoffen gebruikt. Allereerst werden de feten, na verwijdering van maag en darmen, macrosco-pisch onderzocht op ligging en uitwendig voorkomen der testikels. Daarna werdendeze organen met eventueel aanwezige oernier of oernierrest voorzichtig uitge-



??? nomen. De kleinere feten, waarbij de geslachtsklieren te klein waren om afzonder-lijk te worden onderzocht, omdat alsdan beschadiging van het zoo laideerbaremateriaal werd gevreesd, werden in hun geheel in paraffine ingesloten. Dat hiertoeook de vruchten met kiemlijststadium behoorden, spreekt vanzelf. De kleine vruchten werden in dwarsdoorsneden verwerkt. Konden de testikelsafzonderlijk worden onderzocht, dan werden ze in lengte-, een enkele maal ook indwarscoupes bestudeerd. Alle testikels werden in seriecoupes onderzocht. Tot enmet het stadium van 209 m.M. vruchtlengte zijn alle coupes behouden. Van dehierop volgende stadi??n werd een verdere behandeling van de tweede of derdesnede voldoende geacht. Het onderzoek werd hierdoor niet geschaad en kon dusmet een kortere serie worden volstaan. Toch moesten in totaal ongeveer 10.000microscopische preparaten bekeken worden. Als

kleurmethode voor het loopend onderzoek werd haemaluin-eosine gebruikt.Een enkele maal werd ook gekleurd volgens van Gieson voor het onderzoek opbindweefsel. Om het bindweefsel beter van het parenchym te kunnen scheiden,heb ik echter meer gebruik gemaakt van de kleuring volgens Mallory. De eerstebindweefselfibrillen vallen door hun blauwe kleuring terstond op. In het geheel zijn de geslachtsklieren van 33 feten en 7 dieren onderzocht. Dekleinste vrucht was 9 m.M. lang. het grootste kalf 15 maanden oud. Bezien wij de coupes van een oernier op dwarsdoorsnede, dan valt het op, datde oernierglomeruli met bijbehoorende BowMAN\'sche kapsels zeer groot zijn eneen belangrijk deel van de doorsnede in beslag nemen. Zij zijn meest nabij denmedialen rand gelegen. De tubuli secretorii en de tubuli collectivi liggen meerlateraalwaarts. De epitheelcellen der tubuli secretorii zijn eenigszins cylindrisch vanvorm,

het protoplasma is helder en sterk eosinophiel ; de tubuli collectivi zijn be-kleed met een kubisch, donker gekleurd epitheel. De tubuli sccretorii beginnen bij deMALPiGHi\'sche lichaampjes, de tubuli collectivi monden uit in de WoLFF\'sche gang.Laatstgenoemde ligt in den ventro-lateralen oernierhoek. De dwarskanaaltjesvan de oernier, welke bestaan uit tubuli secretorii en tubuli collectivi, vormen dusde verbinding tusschen de MALPiGHi\'sche lichaampjes en de WoLFF\'sche gang. De geheele oernier is bekleed met coeloomepitheel, hetwelk uit een reeks vanaaneengesloten platte epitheelcellen bestaat. We zien nu hoe het kiemepitheel alseerste aanleg van de geslachtsklier ontstaat uit de embryonale coeloomepithe-liumcellen van de mediale oerniervlakte. Een deel dezer cellen en meer speciaal hetgedeelte, dat nabij den radix mesentcrii is gelegen, gaat zich verhoogen tot cylin-dercellen ; het wordt dus tot een eenlagig

cylinderepitheel. Het onderliggendmesenchym verbreedt zich tegelijkertijd. Daarna hebben mitosen plaats, waardoorhet epitheel van den steeds meer promineerenden top der kiemlijst meerlagigwordt. Bij rundervruchten van 9 m.M. is reeds een duidelijke kiemlijst aanwezig,welke in het gonale gedeelte uit een zestal lagen epitheelcellen is opgebouwd. Inhet post- en progonale deel is slechts een enkele laag cylindercellen te onderkennen. In de kiemlijst komen zeer sporadisch primaire gonocyten voor. Haarkernen zijn grooter, ronder en door haemaluin lichter gekleurd. De chromatineis tot grootere korrels vereenigd, die verspreid voorkomen, maar ook gaarne tegende kernmembraan schijnen te liggen. Bezien wij de serie coupes van een rundervrucht van 12 m.M. lengte, dan valthet op, dat de kiemlijst snel tot verdere ontwikkeling is gekomen. In het gonaledeel doet zij zich op doorsnede als een papil voor. De geheele lijst

bestaat uit een volkomen homogene celmassa, waarvan de tweeperifeer gelegen lagen regelmatig radiair zijn geplaatst. Het dichtheidsverschiltusschen het meeriagige kiemepitheel en het onderliggend mesenchym is zeer geringgeworden, waardoor de basale begrenzing van den geslachtsklieraanleg moeilijkis te onderkennen. Bij grootere vergrooting blijkt, dat beide celsoorten door elkan-der groeien. In verschillende coupes ziet men het mesenchym in de kiemlijstdringen. De richting der cellen geeft dit duidelijkaan (Microfoto 1). Doch in hoeverre



??? deze menging tot stand komt, kunnen we niet zeggen, daar beide celsoorten geenverschillen aanwijzen. Verschil in kernstructuur is niet te zien. Een kleurmethodeom in deze jonge stadia epitheel en mesenchym in verdichte weefsels en in gemeng-den toestand te kunnen onderkennen, bezitten we tot op heden niet. Ik ben hier met opzet eenigszins uitvoerig, omdat er onderzoekers zijn (Coert,Rubaschkin, Felix e. a.), die beweren, dat de kiemlijst opgebouwd is uit indif-ferente coeloomepitheelcellen en een menging met het onderliggend mesenchymniet aannemen. Deze voorstelling is althans voor het rund niet juist. Ook in het stadium van 15 m.M. blijkt de geslachtskam, welke thans op door-snede als een rond orgaan met breeden korten hals is te herkennen, uit een homo-gene celmassa te bestaan. Een indeeling in epitheel en mesenchym is niet te maken.Toch moeten we een menging van beide celsoorten aannemen,

daar de beelden,welke we in de serie van 12 m.M. hebben gezien, dit overtuigend hebben bewezen.Het aantal primaire gonocyten is uiterst gering. Men moet vaak zeer lang zoekenom een enkele te kunnen aantoonen. Bij circa 20 m.M. lange vruchten heeft in de kiemlijst een differentiatie plaatsin een kubisch oppervlakte-epitheel, een primaire tunica albuginea en een gebiedder toekomstige zaadbuisjes. De mannelijke geslachtsklier treedt dan voor heteerst als zoodanig op. In het toekomstige ovarium is dan van eenige organisatienog geen sprake. De erkenning van den eierstok in zijn jongste ontwikkelings-phasen is meer een diagnose per exclusionem. Bij 22 m.M. lange vruchten is ook het reteblasteem te onderkennen. Het isdirect door de geheele lengte van den aanleg zichtbaar (Plaat II). Dit bewijst, dathet reteweefsel ter plaatse ontstaat door een differentiatieproces en dus in locowordt aangelegd. Haar aanleg bestaat uit

coeloomepitheelcellen, waartusschenmesenchymcellen zijn gemengd. De kernen zijn kleiner en donkerder gekleurd dandie van het gebied der toekomstige zaadbuisjes (bindweefsel-epitheelkern), welkeover het algemeen grooter en lichter zijn getind. Daar het differentiatieprocescaudaalwaarts voortschrijdt, zijn in de proximale helft van den geslachtsklier-aanleg de grenzen tusschen de genoemde deelen scherper dan in het distale dee ,doch ook in dit laatste gedeelte zijn zij voldoende aanwezig om scheiding te kunnenmaken. De meening, dat het reteblasteem afkomstig zou wezen van het progonaledeel der kiemlijst (Coert, van Beek e. a.) moet dus als onjuist worden beschouwd. Het craniale deel van de kiemlijst wordt geheel door het reteblasteem inge-nomen. Het reikt hier tot aan de oppervlakte en vormt ?Š?Šn geheel met de aan hetcoeloom grenzende cellen. Aan haar basale zijde grenst het reteweefsel aan

denBowMAN\'schen kapsel van enkele der voorste oernierglomeruli en omvat dezeaan hun medio-ventrale zijde voor een belangrijk gedeelte. Waar het rete onmid-dellijk aan genoemden kapsel grenst, vertoont deze nergens eenige onderbrekingvan zijn regelmatigen bouw, noch celwoekering. De scheiding is steeds duidelijk.Caudaalwaarts zien we geleidelijk het gebied der zaadbuisjes en de tunica albu-ginea te voorschijn komen. Naarmate de geslachtsklieraanleg zich verheft, trekthet reteweefsel zich terug van den BowMAN\'schen kapsel. We zien het alsdantegen het basale gedeelte van de weefselkern om ten slotte daarin door te dringenen zich steeds meer centraalwaarts te verplaatsen. Ik wil er de aandacht op vestigen, dat de cellen van de primaire tunica albu-ginea en die van het gebied der toekomstige zaadbuisjes in wezen niet verschil-lend zijn. De celkernen hebben geheel hetzelfde voorkomen. Door het

ontstaanvan een dichtheidsverschil in het weefsel worden zij voor het eerst zichtbaar.Volgens van Beek zou de albuginea uit mesenchymcellen bestaan en zich voordoesals het perifeer gelegen condensatieproduct van het in de bindweefsel-epitheelkernverdeelde mesenchym. Dit is niet te bewijzen, omdat epitheel- en mesenchym-cellen in de kiemlijst niet zijn te onderkennen. Omtrent den aard der cellen vande primaire tunica albuginea kunnen we geen definitieve uitspraak doen. In het stadium van 25 m.M., doch nog duidelijker in dat van 28 m.M. vrucht-lengte zien we in het gebied der zaadbuisjes een strengvormige groepeering der



??? cellen voor den dag komen. We kunnen van celstrengen spreken, welke we alsembryonale zaadhuisjes aanduiden. Niet alle cellen rangschikken zich tot strengen.De weinige elementen, welke niet tot de vorming der buisjes worden gebruikt,komen er tusschen te liggen en vormen het primaire intertubulaire weefsel. Debegrenzing der embryonale zaadbuisjes is nog hoogst onvolkomen. Het is dan ookzeer moeilijk om de cellen van de strengen en die van het primaire intertubulaireweefsel als zoodanig te onderkennen. De cellen van de pas aangelegde strengetjes en die van het tusschen gelegenweefsel vertoonen hetzelfde beeld ; er is geen verschil in kernstructuur te zien. Wemogen dan ook niet zeggen, dat het primaire intertubulaire weefsel uit mesen-chymcellen is opgebouwd en dus afkomstig is van het in de bindweefsel-epitheel-



??? kern verdeelde mesenchym. Zeer waarschijnlijk is dit wel het geval, doch bewijzenkunnen we het niet. Tusschen de nog hoogst onvolkomen begrensde kiemstrengen zijn in het laatst-genoemde stadium hier en daar cellen te zien, welke zich door haar grootte, vormen kernstructuur van de andere onderscheiden. De kern is groot, helder en blaas-vormig. De hoeveelheid chromatine is zeer gering en ligt hoofdzakelijk aan deperiferie. Er is een zeer duidelijke nucleolus aanwezig, welke, wanneer men hettype cellen goed kent, steeds opvalt. De hoeveelheid cytoplasma is in dit stadiumnog weinig toegenomen. Vaak is het uiterst moeilijk om de cellen van die van hettussclien-strengweefsel te onderscheiden, daar overgangsvormen meermalen voor-komen. We hebben hier te doen met de eerste interstitieele cellen, die vermoedelijkuit het primaire intertubulaire weefsel zijn ontstaan. Doch daar we, zooals we ge-zien hebben,

niet weten, waaruit dit weefsel bestaat, is dus omtrent haar oor-sprong weinig met zekerheid te vermelden. In het reteweefsel valt een neiging tot rangschikking der cellen in strengen niette ontkennen. Toch is deze nog zeer gering en slechts in enkele coupes te zien.Het aantal primaire gonocyten is nog steeds zeer spaarzaam. Zij kunnen in hettestis-epithelium, tunica albuginea en gebied der zaadbuisjes worden aangetroffen. De M?œLLER\'sche gang, welke in de voorgaande stadia in wording was (stadium15 m.M. : ostium tubae abdominale, stadium 22 m.M. : M?œLLER\'sche gang tothalverwege de oernier, stadium 25 m.M. : haar einde als M?œLLER\'sche streng in decoupes, waar de testikelaanleg uit het gezichtsveld verdwijnt), heeft zich volkomenontwikkeld en is dus langs de geheele lengte van de oernier te vervolgen. In het stadium van 30 m.M. vruchtlengte zijn belangrijke veranderingen totstand gekomen. We

hebben vroeger gezien, hoe de aanleg der geslachtsklier zichnagenoeg langs de geheele lengte van de oernier uitstrekte. Het meest proximaalgelegen deel daarvan werd geheel door het reteblasteem ingenomen. Meer caudaal-waarts zagen we geleidelijk het gebied der zaadbuisjes en de primaire tunica albu-ginea te voorschijn komen. Thans heeft zich de geslachtsklier in engeren zin ont-wikkeld. Het proximale einde daarvan valt samen met het proximale uiteindevan het gebied der zaadbuisjes. Het meest craniaal gelegen deel van het rete-blasteem, hetwelk dus oorspronkelijk het progonale deel der kiemlijst vormde,valt dus bij de voortgaande ontwikkeling buiten de geslachtsklier, want hetgeenwij voortaan testis zullen noemen, vindt zijn grenzen aan beide einden van het.gebied der zaadbuisjes. We kunnen dus in den vervolge aan het reteblasteem tweegedeelten onderscheiden. Het gedeelte buiten de eigenlijke

geslachtsklier en geheelgelegen in de oernier is de pars extraglandularis ; het stuk, dat deel uitmaakt vanhet weefsel der testikel zelf, is de pars intraglandularis. Het extraglandulaire rete-deel ligt als een compacte epitheelkern in den medialen wand van de oernier. Hetstrekt zich uit tot aan de ventro-mediale zijde van enkele der voorste oernier-glomeruli en omvat den Bow.man\'schen kapsel voor een belangrijk deel. Tevensreikt het tot aan de oernieroppervlakte en vormt het ?Š?Šn geheel met de aan hetcoeloom grenzende cellen. Het intraglandulaire reteblasteem zet zich voort totin het caudale deel van den testikel (Plaat III). Het mesenchym is vanuit de oernier tot diep in den testikel doorgedrongen enwordt het zelfs tusschen de perifeer gelegen zaadbuisjes aangetroffen. De cellenvan de tunica albuginea, welke eenigszins zijn afgeplat, hebben een mesenchy-mateuze habitus gekregen. Met de MALLORV-kleuring zijn de

eerste bindweefsel-fibrilletjes waar te nemen. Het gebied der zaadbuisjes is, in tegenstelling met het voorgaande stadium, zeerscherp begrensd. Het vertoont een dichte structuur en bestaat in het algemeenuit goed gevormde buisjes ; een basaal membraan is reeds hier en daar te onder-kennen. Het intertubulaire bindweefsel is nog zeer spaarzaam en treft men ge-woonlijk slechts een enkele cellaag aan. De interstitieele cellen zijn thans ook inhet bezit van het karakteristieke eosinophiele cytoplasma. Haar celgrenzen zijnmoeilijk te bepalen. Haar aantal is nog zeer gering. Na dit stadium wor ien zijsteeds talrijker en komen zij in grooten getale tusschen de zaadbuisjes voir.



??? PLAAT III. Uitbreiding vftu het CAira- en intraglandulaire reteblastoem bij een fetus van 30 mm. 1. oeruier, bijnier, nier, 4. aorta, 5. .Malpighi\'sch lichaampje, 6. Wolff\'sche gang, 7. Mtiller\'scli\'-gang, 8. retcblasteem, 9. gebied der zaadbuisjes, 10. tunica albuginea. In de oernier zijn de tubuli eolleetivi en tubuli secretorii schematisch aangegeven. In lig. 1 is het ostium tubac abdominale als het begin van de MUller\'sche gang te /.ien. liondomhet extraglandulaire reteblasteem en in de tunica albuginea liggen capillairen. Bij een fetus van 38 m.M. hebben de zaadbuisjes zich krachtiger ontwikkeld enzijn zij in het algemeen heel scherp begrensd. Bijna overal is een goed gevormdebasaalmembraan aanwezig, welke zich als een smal blauw lijntje (Mallory-kleuring) vertoont. De buisjes hebben een onregelmatig verloop en buigen vlakonder de albuginea om. Nu en dan zijn anastomosen te zien. Zij hebben geenlumen ; het

aantal geslachtscellen is gering. De epitheelcellen, die zich na de ge-boorte in zaad- of sertoli\'sche cellen kunnen differentieeren, hebben geheel deoverhand. Het interstitieele bindweefsel is erg spaarzaam. Het aantal primairegonocyten is toegenomen. Vooral in de tunica albuginea zijn meerdere te vinden.Doch ook in het testis-epithelium, interstitium en reteweefsel zijn zij bij nauw-lettend zoeken te zien.



??? Tusschen de retestrengetjes zijn bij een vrucht van 42 m.M. lengte de eerste bind-weefseltibrillen aan te toonen. De aanleg van het mediastinum testis is dus aan-wezig. PLAAT IV. Fetus van 54 mm. De oernier heeft zich door een insnoering in twee??n gedeeld. Het kleinere cr;iniÂ?ledeel (1) zal zich tot epididymis ontwikkelen, terwijl het veel grootere caudale stuk (2) tot para-didymis wordt en dus bestemd is om te verdwijnen. 3. nier. 4. Malpighi\'sche lichaampjes, 5. Wolff\'sche gang, (!. MUUer\'sehe gang (in degeneratie),7. rete testis, 8. gebied der zaadhuisjes, 9. tunica albuginea. Alle buisjes van het craniale deel van de oernier worden in haar geheel tot vasa efferentia. /.ijzijn schematisch weergegeven. 1 A 2 4 2



??? Na deze uiteenzetting is het gewenscht onze aandacht voorioopig bij de oer-nier te bepalen. We hebben bij het macroscopisch overzicht gezien, hoe tot en methet stadium van 54 m.M. vruchtlengte de oernieren nog vrijwel intact zijn endaarna vrij snel door degeneratie te gronde gaan. Het is thans gewenscht ditzelfdestadium op lengtedoorsnede te bekijken. De oernier heeft zich door een insnoeringin twee??n gedeeld. Het craniale deel, hetwelk het kleinst is, zal zich tot epididymisontwikkelen, terwijl het veel grootere caudale stuk tot paradidymis wordt en dusbestemd is om te verdwijnen. De schematische teekeningen lichten zulks vol-komen toe (Plaat IV). Oernier en testikel zijn bij de verwerking tot coupes, dooreen gelukkig toeval, bijzonder gunstig getroffen, waardoor het overzicht daarvanaan waarde heeft gewonnen. In het proximale stuk, waar dus de BowMAN\'sche kapsels met het extraglan-dulaire deel van het

reteblasteem zijn verbonden, heeft een gelijkwqrdingsprocesder buisjes plaats. Het epitheelverschil tusschen tubuli colloctivi en tubuli secretoriiverdwijnt. We zien twee??rlei processen naast elkander voorkomen. Vele epithelium-cellen vertoonen degeneratieverschijnselen. Zij krijgen een bruine pigmentatie, gaante gronde en worden in het lumen der kanaaltjes uitgestooten. Aan den anderenkant zijn mitosen niet zeldzaam en worden dus weer nieuwe cellen gevormd. Te-vens neemt het epitheel der buisjes een ander voorkomen aan ; het wordt meeraan elkaar gelijk. Het sterkst veranderen de tubuli secretorii. Ten slotte wordende buisjes over de geheele uitgestrektheid met een cylinderepitheel bekleed, dekernen regelmatig aan de basis gerangschikt. Tevens zijn haar lumina aanmerkelijkvernauwd. Hier en daar is nog door een geringe eosinophilie van het cytoplasmaeen oorspronkelijke tubulus secretorius als zoodanig te

herkennen. Met nadruk wil ik er op wijzen, dat in het craniale deel der oernier geen kanaal-tjes, noch gedeelten daarvan, door degeneratie verloren gaan. Alle buisjes wordenin haar geheel tot vasa e/ferentia, tot tubuli aldus, welke de verbinding tusschen hetcxtraglandulaire reteweefsel en de WoLFF\'sche gang zullen tot stand brengen.De MALPiGHi\'sche lichaampjes in dit gedeelte van de oernier zijn veel kleiner ge-worden, doch zijn nog overal vrij goed intact. De glomeruli met het binnenstekapselepithelium vertoonen sterke degeneratieverschijnselen en zijn dan ookbestemd om te verdwijnen. De buitenste kapselwanden daarentegen blijven be-staan. Hun epitheelcellen, welke oorspronkelijk plat waren, hebben den cylinder-vorm aangenomen en komen nu volkomen overeen met die der buisjes, welke erinuitmonden. Bij een fetus van 69 m.M. zijn in het proximale deel der oernier de MALPiGHi\'schelichaampjes nauwelijks

meer als zoodanig te herkennen. Zij zijn zeer en zeer veelkleiner geworden en zijn op doorsnede niet veel grooter dan ?Š?Šn der aanwezigetubuli. Hun glomeruli en binnenste kapselwanden zijn geheel gedegenereerd ei.vormen een ongeorganiseerde massa, welke tot tegen het extraglandulaire rete-weefsel aanligt. De buitenste kapselwanden zijn blijven bestaan en zijn naar dezijde van het rete geopend. Door middel van seriecoupes is het verband tusschenbuitenste kapselwand en WoLFF\'sche gang gemakkelijk aantoonbaar. De in dentop der oernier gelegen kanaaltjes zijn dus in hun geheel tot vasa efferentiagewor-den en zijn thans over de geheele uitgestrektheid met een cylinderepitheel bekleed. In het distale deel der oernier zijn de meest craniaal gelegen MALPiGHi\'schelichaampjes en tubuli zoo goed als verdwenen. Zij zijn zeer veel kleiner gewordencn bijna geheel door inwoekerend bindweefsel vervangen.

Caudaalwaarts zien wezeer geleidelijk de degeneratieverschijnselen minder worden. De meest caudaalgelegen buisjes en glomeruli zijn dan ook vrijwel nog intact. De zaadbuisjes hebben een radiair verloop in de richting van het reteweefsel.Haar centrale einden zijn nagenoeg recht en worden als het ware door het reteaangetrokken. Zij liggen veel verder van elkander dan in de voorgaande stadia.De breedte van het intertubulaire weefsel en de dikte der buisjes komen in decoupes thans vrijwel overeen. Het aantal interstitieele cellen heeft zich sterk ver-meerderd. Ze hebben door haar toename de buisjes als het ware van elkander



??? gedrongen. Het eosinophiele cytoplasma hunner cellen valt op en geeft een roodekleur aan het interstitium. Het aantal geslachtscellen in de buisjes wordt geheeldoor de epitheelcellen overheerscht, doch zijn toch lang niet zeldzaam. Veelalliggen zij meer centraalwaarts, terwijl de epitheelcellen zich meer aan de periferieder buisjes bevinden. De grootte van haar kernen loopt uiteen. Verschil in kern-structuur is te zien. De M?œLLER\'sche gang, waaraan de eerste degeneratie-verschijnselen in het sta-dium van 49 m.M. waarneembaar zijn, is nog langs de geheele lengte van de oer-nier te vervolgen. Zij is nauwelijks meer herkenbaar en staat dan ook op het puntom te verdwijnen. Alleen in het meest caudale deel is nog een lumen aanwezig. Bij een fetus van 75 m.M. zijn van de meest craniaal gelegen oernierkanaaltjesin het proximale deel der oernier de resten der glomeruli en binnenste kapsel-wanden niet meer aanwezig.

Zij zijn volkomen verdwenen. De buitenste kapsel-wanden, welke thans op doorsnede even groot zijn als de tubuli zelve, hebben zich daarnagesloten en vormen nu de blinde uiteinden van de reeds genoemde kanaaltjes. Van dedrie laatste buisjes zijn de glomerulusresten nog voorhanden (Plaat V). Wederom PLAAT V. Fetus van 75 mm. I. craniale deel oernier, 2. caudale deel oernier, 3. nier, 4. Malpighi\'sche lichaam-pjes, 5. Wolff\'sche gang, G. rete testis (extraglandulaire deel). In het craniale deel van de oernier liggen de vasa efferentia, in het caudale deel de in degeneratiezijnde tubuli collectivi en tubuli secretorii. Hovendien zijn in het laatstgenoemde stuk capillairenweergegeven.



??? blijkt dus voor de zooveelste maal, dat alle degeneratieprocessen in de oernier incaudale richting plaats hebben. De kanaaltjes in den oerniertop, welke dus tot vasa efferentia zijn geworden(wij zullen dezen naam in den vervolge blijven gebruiken), hebben nagenoeg eenrecht verloop. In de seriecoupes is van eenige kronkeling zeer weinig te zien. Hunonderlinge afstanden zijn vrijwel gelijk, hetgeen in de schematische teekeningenduidelijk uitkomt. Onder dergelijke gunstige omstandigheden is het dan ook nietmoeilijk om hun aantal te tellen. Schmaltz geeft aan in Ellenberger, Handbuchder vergleichenden mikroskopischen Anatomie der Haustiere, dat bij den stiertwaalf ductuli efferentes aanwezig zijn. Hoewel hij langs geheel andere wegen totdit aantal is gekomen, doet het me genoegen zijn uitspraak te kunnen bevestigen. In het distale deel der oernier zijn alleen de meest caudaal gelegen tubuli englomeruli nog vrij goed

intact. De overigen zijn sterk geschrompeld en gedegenereerd,doch alweder zoodanig, dat genoemde verschijnselen van craniaal naar caudaalminder worden. De overgang is zeer geleidelijk. Talloos zijn de cellen met pyk-notische en chromatolytische kernen, terwijl zeer veel buisjes met celdetritus zijngevuld. De miiller\'sche gang is niet meer aanwezig. Haar laatste resten zijn geheelverdwenen. Tot en met het stadium van 102 m.M. vruchtlengte blijft nu in het craniale oer-niergedeelte, hetwelk we in den vervolge als caput epididymidis zullen aanduiden,de toestand vrijwel onveranderd (Plaat VI). Alle vasa efferentia (er zijn er wederomtwaalf) zijn volkomen gelijkvormig geworden. Zij hebben vrijwel een recht ver-loop en zijn over de geheele uitgestrektheid met een cylinderepitheel bekleed. Zijeindigen alle blind in de onmiddellijke nabijheid van het extraglandulaire rete-weefsel. Van een verbinding tusschen beide, welke we met

den naam van urogeni-taalverbinding aanduiden, is dus nog geen sprake. Deze laat lang op zich wachtenen komt eerst bij vruchten van 320 m.M. tot stand. In het testikelbeeld van een fetus van 93 m.M. zijn belangrijke veranderingenwaar te nemen. Door een vermeerdering van het intertubulaire bindweefsel isde onderlinge afstand der zaadbuisjes vaak verdubbeld, soms zelfs verdrievoudigd(vergelijk stadium 69 m.M.). De cellen van de tunica albuginea zijn platter gewor-den, waardoor het geheel meer het karakter van een bindweefsellaag verkrijgt.Toch treden de cellen nog geheel op den voorgrond en is de intercellulaire stoferg spaarzaam. De tunica vasculosa is goed te onderkennen door haar losserestructuur en mindere afplatting harer cellen. Zij kenmerkt zich door haar rijkdomaan capillairen. Voor het eerst zijn duidelijk ontwikkelde retekanaaltjes, dus met lumen, aan-wezig. Zij zijn in het bezit van een basaalmembraan.

Ook heeft het bindweefseltusschen de kanaaltjes (mediastinum testis) zich krachtiger ontwikkeld, waardoordeze verder van elkaar zijn gelegen. Met de mallory-kleuring zijn daarin talrijkefibrillen te onderkennen, fn de retekanaaltjes is het epithelium vrij onregelmatiggebouwd ; de vorm der cellen wisselt van plat tot hoogkubisch of cylindrisch.De eerste verbindingen van zaadbuisjes met genoemde kanaaltjes zijn tot standgekomen. Duidelijk zien we hoe de eindvertakkingen van het rete met de zaad-buisjes samenvloeien. De tubuli recti, welke zich uit genoemde vertakkingen zul-len ontwikkelen en dus als een onderdeel van het rete zijn te beschouwen, z-ijn indit stadium nog niet te onderkennen. Eindvertakkingen en buizennet vertoonennog hetzelfde beeld. Het radiaire verloop der zaadbuisjes valt op. Van een lumenvorming is geensprake. Deze komt eerst na de geboorte tot stand. Tusschen de buisjes liggen,vooral

centraalwaarts, zeer veel interstitieele cellen. In het testis-epithelium,tunica albuginea; intertubulaire weefsel en rete worden nog steeds primaire gono-cyten aangetroffen. Zij zijn, vooral in de tunica albuginea, heel niet zeldzaam. In het stadium van 108 m.M. heeft het caput epididymidis, hetwelk in de voor-gaande series nog eenigszins ter zijde van den testikel was gelegen, zich geheelcraniaal daarvan geplaatst en omvat daardoor het proximale deel van de geslachts-



??? PLAAT VI. Fetus van 102 mm. 1. caput epididymidis ontstaan uit bet proximale oerniergedeelte, 2. het cau-dale deel der oernicr, hetgeen we in den vervolge als oernierrest zullen aanduiden, 3. nier, 4. Malpighi\'-sche lichaampjes, 5. Wolff\'sche gang, 6. rete testis, 7. gebied der zaadhuisjes, 8. tunica albuginea. In de tunica albuginea liggen capillaireÂ?. Ook worden in fig. 2 en 3 capillairen gevonden rondomhet extraglandulaire reteweefsel.



??? PLAAT VII. Fetus Tan 150 mm. 1. caput epididymidis met vasa efferentia, 2. oemierrest met Keer geschrom-pelde en gedegenereerde tuhuli en .Ualpighi\'sche lichaampjes (gestreept), S. Wolll\'sche gang, waar-van het rechte verloop in fig. 1 sterk opvalt, 4. rete testis, 5. gebied der zaadhuisjes, 6. tunica albugi-nea met vele capillairen, 7. plexus painpiniformis. Fig. 1 toont de maximale uitbreiding van het extraglandulaire reteweefsel. In dezelfde figuur nabij het extraglandulaire reteweefsel eenige capillairen.



??? klier. Wij zullen het hier in den vervolge steeds blijven aantreffen. Door deze ver-plaatsing is ook het extraglandulaire reteweefsel, hetwelk veel kleiner is geworden,meer boven de craniale balpool gekomen. Het intra- en extraglandulaire reteweefselbevinden zich dus thans in eikaars verlengde. Het aantal vasa efferentia laat zichmoeilijk of niet meer tellen. Door hnn lengtegroei hebben zij een gekronkeld ver-loop gekregen en worden zij dus in de coupes meermalen getroffen. Hierdoor lijkthet alsof hun aantal is toegenomen, hetgeen in werkelijkheid niet het geval is.Het behoeft geen nadere toelichting dat ook zij zich boven de craniale balpoolhebben geplaatst. De oernierresten (we zullen dezen naam in den vervolge steeds bezigen voor hetdistale oerniergedeelte), zijn zeer veel kleiner geworden. De nog aanwezige tubulien glomeruli zijn zeer geschrompeld en gedegenereerd en dikwijls nauwelijks meerals zoodanig te

herkennen. Voor het eerst zien we de plexus pampiniformis in hetgezichtsveld komen. Zij is nog klein en ligt geheel ter zijde van de geslachtsklier. Ook de beelden van een fetus van 150 m.M. lengte geven hieromtrent een dui-delijke voorstelling (Plaat VII). Het rechte verloop van de WoLFF\'sche gang valtterstond op. In het caput epididymidis vertoonen de vasa efferentia meerderewindingen, waardoor deze in omvang zijn toegenomen. Door deze toename ingrootte heeft de bijbalkop zich kapvormig over het proximale einde van dentestis uitgebreid. Langs den testikel zijn de laatste overblijfselen van de oernier-rest nog steeds waar te nemen. Ook in het stadium van 185 m.M. is zulks nog hetgeval, doch daarna is de oernierrest voor goed verdwenen, behoudens een zeer kleinerest, welke nog langen tijd (tot 550 m.M.) als paradidymis behouden blijft. Dezeheeft echter geen practische waarde meer. Ik zal dan ook zoo vrij zijn

haar daaromin dit overzicht niet meer te vermelden. Rij een fetus van 185 m.M. zijn de zaadbuisjes in lengte toegenomen. Van haarradiair verloop is niet veel meer te zien. Haar centrale einden zijn nog recht. Deenkelvoudige boog, welke door de Burlet en de Ruiter wordt aangenomen alsgrondvorm der buisjes, is daardoor niet meer te herkennen. De tubuli recti hebbenzich ontwikkeld uit de eindvertakkingen van het rete en zijn met een eenlagigcylinderepitheel bekleed (Microfoto 3). Het aantal extratubulaire geslachtscellen is sterk verminderd. In den regelvertoonen zij duidelijke degeneratieverschijnselen (pyknosis, chromatorrhexis enchromatolysis), hetgeen er dus op wijst, dat zij spoedig te gronde zullen gaan.Haar bestaansvoorwaarden zijn ook veel ongunstiger geworden. Tusschen destraffe bindweefselfibrillen komen zij niet meer tot haar recht. Slechts eenmaalis het mij gelukt om in het testis-epithelium nog een duidelijke

primaire gonocytaan te toonen. Bij een fetus van 232 m.M. lengte liggen de testikels in het scrotum. Als gevolgdaarvan zijn de geslachtsklier en de plexus pampiniformis in eikaars verlengdegekomen (Plaat VIII). De vasa efferentia zijn zeer in lengte toegenomen. De ka-naaltjes liggen dientengevolge dichter bijeen en vormen een groot comolex vanbuisjes. Het canalis epididymidis (we spreken niet meer van WoLFF\'sche gang,doch van canalis epididymidis en vas deferens) is eveneens veel langer gewordenen vertoont daardoor een geslingerd verloop. In de coupes zijn de kanaaldoorsnedenin twee lagen gelegen. Het vas deferens is onveranderd gebleven. Er is zelfs geenenkele golving waar te nemen. Door de lengtegroei der zaadbuisjes is van het radiair verloop van haar centraleeinden geen spoor meer te bekennen. Tusschen de buisjes is het aantal interstitieelecellen overweldigend. Het is wel merkwaardig, dat deze

celsoort in embryonalerundertestikels zoo overvloedig voorkomt. Zij belieerschen het testikeibeeld engeven aan het interstitium een roode kleur door de sterke eosinophilie van haarcytoplasma. In het stadium van 270 m.M. is de structuur van de tunica albuginea dichteren vaster geworden. Het duidelijkst komt dit uit wanneer we volgens Mallorykleuren. De parallel aan de oppervlakte verloopende blauwgekleurde en licht-



??? Microfoto 1. Fetus 12 mm.la de kiemiijst heeft een menging plaats van kiemepi-theelcellen en onderliggend mesenchym. De mesenchym-cellen dringen in den geslachtsklieraanleg. De richting dercellen geeft Uit duidelijk aan.Coupe 158 (dwarscoupe). Comp. ocul. 4.Obj. 2 mm. homog. immers. Vergrooting 400. Microfoto 2. Fetus 131 mm.Testikel op dwarsdoorsnede. De straalsgewijze rangschikking van de centrale einden der zaadhuisjes valt ojIn het midden ligt het rete testis.1\'laat 8, coupe 18. Ocul. 1. Microplanar 1 : 1.5 F. 2 enVergrooting 2fi. Verbinding tusschen tubuli contorti en letekanaaltjes ^ubuli recti).In het rete testis vallen de wijde retekanaaltjes terstond op.Plaat 3. coupe 14. Ocul. 1. Fluoritsyst. Sb mm. Vergrooting 68.



??? golvende bindweefselfibrillen beheerschen het gezichtsveld. Als gevolg daarvangeraken de zeer sterk afgeplatte bindwcefselcellen op den achtergrond. De doorsnede der zaadbuisjes is toegenomen. In den regel liggen tegen debasaalmembraan van elk dwarsgetroffen zaadbuisje een twintigtal epitheelcellen,terwijl meer centraalwaarts een drietal geslachtscellen zijn te zien. In de kernfi-guren der gonocyten is meer verscheidenheid gekomen. Naast het deuterobrochetype, hetwelk tot op heden veelal werd waargenomen, zijn de leptoteen- en pacliy-teenvormen niet zeldzaam. Ook is het synapteenstadium met zekerheid te onder-kennen.



??? 4 PL A. AT IX. Maximale uitbreiding van liet extraglandulaire reteweefsel|bij een kalf van een dag.1. vasa el\'fereutia, 2. canalis epididymidis, 3. vas deferens, 4. rete testis, 5. gebied der zaadbuisies, G. tunica albuginea met vele bloedvaten en capillairen, 7. plexus pampiniformis. CO



??? maar weinig lumen, bij een fetus van 320 m.M. is zulks veranderd en zijn de rete-buisjes overal even wijd. Het is wel merkwaardig, dat we ook nu de eerste directeverbindingen met de vasa efferentia zien optreden. Retekanaaltjes en vasa effereri-tia vloeien samen en is dus de urogenitaalverbinding tot stand gekomen. Genoemdeverbinding heeft dus lang op zich laten wachten. Ik zou thans mijn beschrijving omtrent de ontwikkeling van den testikel kun-nen beeeindigen, omdat het reteweefsel de gewenschte verbindingen heeft totstand gebracht en hetgeen verder geschiedt slechts een uitgroeien is van de be-staande toestand. Ik zou dan echter zeer onvolledig zijn. Als slot lijkt mij daaromeen kort overzicht van het testikelbeeld van een kalf van ?Š?Šn dag oud het meestgewenscht (Plaat IX). De geheele geslachtsklier maakt in al haar onderdeelen een massieven indruk.In de tunica albuginea komt het fibreuze karakter

scherp uit. De fibrillen zijnzeer dicht bijeen gelegen en zoo opeengepakt, dat vooral in de meest oppervlakkigelaag ze nauwelijks meer afzonderlijk zijn te onderkennen. De kernen der tusschen-liggende bindweefselcellen vertoonen zich als smalle streepjes. De zaadbuisjesliggen dichter bijeen en hebben een zeer sterk gekronkeld verloop. Zij bezitten nogvrijwel denzelfden bouw, zooals deze in het stadium van 270 m.M. is beschreven.Eerst bij een kalf van drie maanden zien we de dwarsdoorsnede der buisjes grooterworden en daarna geleidelijk het aantal geslachtscellen toenemen. Ook komt daneen lumen tot stand. De interstitieele cellen, welke tijdens het embryonale levenin zoo\'n groote hoeveelheid aanwezig zijn, vallen niet meer op. Omstreeks de ge-boorte heeft een relatieve vermindering plaats (Bascom heeft daar reeds de aan-dacht op gevestigd) en gaat het cytoplasma van vele cellen verloren. Nadiennemen zij

weder toe en wordt het cytoplasma als voorheen. De septula testis,welke voor het eerst in het stadium van 525 m.M. waarneembaar zijn, hebben zichduidelijk ontwikkeld. Het mediastinum testis is veel dichter van structuur ge-worden. Het fibreuze karakter daarvan komt overeen met dat der tunica albu-ginea, alleen verloopen de fibrillen in alle richtingen. De uitgebreidheid van het extraglandulaire reteweefsel valt op. Zelfs bij eenkalf van drie maanden is dat nog op dezelfde wijze aanwezig. Daarna trekt het zichgeleidelijk binnen den testikel terug. De vasa efferentia vormen een groot complexvan kanaaltjes, terwijl het canalis epididymidis door den lengtcgroei in talrijkewindingen is gelegen. De kanaaldoorsneden liggen dientengevolge in een grootaantal lagen. Ook het vas deferens vertoont thans een golvend verloop. Beidekanalen, welke tot op heden met een eenlagig cylinderepitheel waren bekleed,hebben hun definitieve

celbeklceding gekregen. Voor het onderzoek op lipoid in de interstitieele cellen werden verschillendekleurmethoden toegepast ; o.a. werd gekleurd volgens de Sudanmethodc, volgensCiaccio, met nijlblauwsulfaat en met scharlakenrood. Met zekerheid heb ik in de interstitieele cellen van fetale testikels geen lipoidgevonden. Mocht het aanwezig zijn, zoo is de hoeveelheid zeer gering. Mijn bevin-dingen in dezen worden bevestigd door de onderzoekingen van Wagner. Hij zegt,,In den Sudanpraparaten cmbryonaler Hoden ist nur sehr wenig meist diffusesLipoid nachzuweisen".



??? INGEZONDEN. Diermeel. Op het ingezonden stuk van collega Hoefnagel wil ik slechts zeer korteven ingaan, daar mijns inziens in deze belangrijke vraagpunten wel degelijkeen commissie haar oordeel na rijpelijke bestudeering moet vormen en men niet zichblind moet kijken op ?Š?Šnzijdige voorlichting van welke zijde deze dan ook komen moge. iÂ°. Hoe de heer Hoefnagel na lezing van mijn rapport er bij komt te zeggendat ,,het bekend is" dat ik propaganda voer voor centrale noodslachtplaatsenis mij een raadsel. Ik raad integendeel de gemeenten aan, ,.rustig elk systeemte bestudeeren. alvorens een overijld besluit te nemen, waarvoor thans nog geenreden is". Wie propaganda maakt haalt de zaak uit haar verband ten gunstevan zijn eigen richting, ik raad ,,rustige studie aan" dat is heel wat anders. Het oordeel van collega Hoefnagel over de inrichtingen te Midwoud, Win-terswijk, Schagen, lijkt mij zeer voorbarig

en mijns inziens zal ieder ecollegadie tot advies geven geroepen wordt zeer verstandig doen, zich niet aandergelijke voorbarige beoordeelingen te wagen doch bij de collega\'s ter plaatsete gaan informeeren. Wat de gemeente Utrecht betreft, mij dunkt de autoriteiten aldaar moestenzich eens op de hoogte stellen van wat er in Amsterdam op dat gebied ge-bleken is en hun oordeel niet af laten hangen van de becijferingen van dentoenmaligen bezuinigingsinspecteur. Juist op dit geheel nieuwe gebied is alle geoordeel thans nog voorbarig en geefik den raad een poosje af te wachten wat de collega\'s Reeser te Amsterdam, Schuijtemaker te Hauwert, Tervoert te Winterswijk en........ te Schagen te zeggen zullen hebben. Punt 2. Ook hier blijkt collega Hoefnai??ei., in zijn ijver een bepaald systeemals het eenig zaligmakend te willen beschouwen, zeer vluchtig mijn rapportgelezen te hebben als hij zegt dat ,.collega te H. van

het droge systeem zegt".Zeer duidelijk heb ik gezegd: ,,dit en dat wordt gezegd, doch ik (te H.) raadaan ernstige vergelijkende bestudeering". Mij dunkt dat klinkt ook al weerallesbehalve ?Š?Šnzijdig propagandistisch! Verder zegt collega Hoefnagel omtrent het dry rendering process: Dit alleskan waar zijn; ik ben niet persoonlijk bekend met dit systeem. Hoe heb ik het nu ?Collega Hoefnagel zegt dat ik â€žluchtig over de temperatuur heenglij" en ver-klaart eerst dat hij van het nieuwe systeem niet op de hoogte is en dat deaangehaalde voordeden best waar kunnen zijn. Hier blijkt dus al weer hoevoorzichtig wij op het oogenblik nog in ons oordeel moeten zijn ! Zelfs de grooteverdediger van een bepaald systeem verklaart het andere niet eens te kennenen verklaart een oogenblik verder geen commissie noodig te vinden 1 Tusschentwee haakjes voeg ik er ter geruststelling bij dat sinds de N. T. F. begon erweer een paar

jaren verloopen zijn en de techniek sedert dien niet zoo stilstond als collega Hoefnagel schijnt te denken. Collega Hoefnagel heeft welgelijk: ik heb veel over deze zaken gelezen, ook de nieuwere literatuur en daar-om raad ik iederen collega en elk gemeentebestuur aan : Oordeel niet op watik zeg meer studeer zelf! Mijn informaties dan luiden dat het moderne dryrendering process ook tot 1?–0Â°C verhit! En nu het slot-effect van collega Hoefnagel\'s opmerkingen. Wat die onbe-kende groote man gezegd heeft interesseert mij absoluut niets en alle geschermin de lucht interesseert mij in dit verband niets. De feiten zijn dat er hoopenvraagstukken zijn in verband met de diermeel-bereiding en kadaver-vernietiging,en dat wij als veterinairen op dat gebied mee moeten kunnen praten en dat wijdat alleen kunnen doen door snel en ijverig ons te ori?¨nteeren en dat wij vooralvoorzichtig moeten zijn met v????roordeelen of

veroordeelingen van hen die nb. vanhel meest moderne snel groeiende systeem van verwerking zelf verklaren er niet van



??? op de hoogte te zijn. Collega Hoefnagel had mij niet aaneen glanzender pleidooivoor een studie-commissie kunnen helpen dan hij thans gedaan heeft. Mijn dank er voor, doch ...... zijn hulp komt te laat! Op 7 Jan. 1929 stelde ik ons Hoofd Bestuur voor eene studie-commissie te benoemen m den geest als in mijncongres-lezing bedoeld, waarbij ik verscheidene vraagpunten aanwees, (indien plaatsaanwezig is wil ik dit schrijven wel geheel publiceeren) en reeds op 20 April 1929ontving ik het antwoord dat luidde: ,,Het H.B. der Mij. voor Diergeneesk. deeltU mede, dat het geen termen aanwezig acht eene Commissie te benoemen, ter beslu-deering van de vraagstukken in boven gemeld schrijven genoemd. Ik heb er nogeen oogenblik over gedacht tegen deze manier van behandeling der zaak te pro-testeeren en misschien doe ik dat ook nog wel, maar op het oogenblik vindik dit antwoord z???? prachtig en treurig; dat ik

eerst eens bekomen moet vanden schrik. De Groningsche Mij. van Landbouw benoemd een studie-commissie omtrentvraagstukken in dit probleem, de Hollandsche Mij. van Landbouw benoemdeeen commisie en bracht een zeer interessant verslag uit, de Zeeuwsche Mij.van Landbouw benoemde een commissie doch mijn collega\'s mogen als zij opdit gebied wat willen weten voorloopig in de lucht grijpen om zich vast tehouden of hun licht bij collega Hoefnagel opsteken. Men beantwoorde b.v. eens de vraag naar de waarde der extractief-stoffen !Het moet toch interessant zijn te weten dat de fabriek te Bergum meel levertmet extract, terwijl collega Schuitemaker evenal i de nieuwe fabriek te Schagenmeel zonder extract levert. Het Instituut voor Dier-physiologie van de Land-bouw-Hoogeschool in Berlijn verrichtte een serie proeven hierover en kwam totde conclusie dat het extract een overprikkelende invloed op de

spijsverteringsorganenuitoefent. Anderen ontkennen dit, doch ik vraag mij af is het niet van grootbelang met het oog op den gezondheidstoestand van varkens en kippen omtrentdeze extract-werking op het darmkanaal wat naders te weten ? Dieren metoverprikkelde darmen zijn weinig weevstandbiedend. te Hennepf.. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Lid geworden van de Afd. Utrecht: G. M. van Waveren te Utrecht. BLADVULLING. Verbetering van het Vitaglas. Lamplough (Med. Off., N. T. v. G. 1929, I. blz. 2411), de uitvinder vanhet Vitaglas. vermeldt een verbetering van deze glassoort, waardoor het door-latingsvermogen en het weerstandsvermogen verhoogd zijn. Bij een dikte van2 mM. is het doorlatingsvermogen 65%, bij een golflengte van 3130. Door terug-kaatsing (8 %) en absorp\'.ie (27 %) is er nog 35 % verlies. Iemand die in een kantoor blootshoofd bij een venster met Vitaglas zit, vangtper jaar

een hoeveelheid ultra violet licht op, gelijk aan de hoeveelheid diegedurende vele vacantieweken wordt opgevangen. Eigenaardige manier om vis te voeden. In het Lakeside Park te Kort Wayne (Indiana) (ref Alg. I.andbouwweekbl.v. Ned. Indi??) heeft men in meren waarin vis wordt geteel 1 kunstmatige sterkeelectrische lichtbronnen in het water en op de bodem aangebracht. Vele insektenkomen op het licht af, vliegen in het water en worden door de vissen gegeten-(De prijs van deze voedingswijze wordt niet vermeld.) Vr.



??? BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. De bestendigheid van kurk als isolatiemiddel van koelhuizen. Daar kurk nog menigmaal als isolatiemiddel bij koelhuizen, enz. wordt ge-bruikt, kan het nuttig zijn, hier melding te maken van een artikel, dat onderbovenstaand opschrift voorkwam in de rubriek â€žchemische techniek" van Vraagen Aanbod van 2 Mei j.1. Daarin wordt nl. medegedeeld, dat men in verschillende gevallen bij dekurkplaten, vormende de isolatielagen van koelkelders e.d. een kleursveranderingheeft geconstateerd tot in het binnenste van de platen. Het bleek nu bij delaboratoriumproeven dat dit waarschijnlijk veroorzaakt wordt door de kalk- ofcementlaag, waarmede de platen afgepleisterd zijn. De kurkplaten verliezenhierbij een gedeelte van hun elasticiteit en geven een minder aangenamen reukaf ; vooral dit laatste is voor koelruimten voor levensmiddelen zeker mindergewenscht. De vrije kalk uit de

pleisterlaag schijnt op te lossen in neerge-slagen vocht en zoo in de kurkplaten te dringen. Hier werkt zij chemisch inop het hoofdbestanddeel van de kurk, nl. de suberine, en vormt hiermedekalkzeepen. Is de kurk eenmaal aangetast, dan vinden allerlei micro-organismenhun weg in het materiaal. Het is ook mogelijk, dat de muffe lucht rechtstreeks veroorzaakt wordt doordergelijke organismen. Indien de kurkplaten door niet dicht zijn der pleister-laag vochtig worden, kunnen schimmelsporen zich ontwikkelen. Inderdaad treftmen dikwijls schimmel aan. Men dient dus in ieder geval de koelruimten goed te ventileeren, zoodat ergeen water neer kan slaan op de wanden, terwijl tevens voor goede dichtheidgezorgd moet worden. Daarop zal ook het voorschrift betrekking hebben, datde wanden wel met cementmortel, niet met kalkmortel gepleisterd mogen worden. Keuring en invoer van vleeschwaren. Ue Minister van Arbeid,

Handel en Nijverheid heeft de bij zijn beschikkingvan 20 Maart 1928 bepaalde kosten van keuring van vleeschwaren nader bepaald a. voor alle vleeschwaren, behalve runderdarmen, op \'/â€ž cent per K.G. b. voor runderdarmen op \'/4 cent per K.G, Wat den invoer betreft, mogen vleeschwaren, bereid uit of met vleesch vanvarkens, tot wederopzegging eveneens uit de Vereen. Staten van Noord-Amerikaworden ingevoerd, indien zij vergezeld gaan van een verklaring van een vete-rinair overheidsambtenaar, dat het betrokken varkensvleesch op trichinen isonderzocht en daarvan vrij is bevonden. Het nieuwe abattoir te Zeist. Medio Mei is het openbaar slachthuis aan den Bergweg te Zeist, in tegen-woordigheid van vele officieele personen en andere genoodigden, geopend meteen rede van den burgemeester. De gemeente Zeist is hiermede een inrichtingrijk geworden, die als een modelinrichting onder de nieuwe abattoirs

voormiddelmatige groote gemeenten, mag gelden. Het geheel maakt nl. een uiterstkeurig verzorgde indruk. Een bezoek aan dit nieuwe Nederlandsche slachthuiskan ten zeerste worden aangeraden Jaarverslag 1928 van den keuringsdienst â€žZaanstreek". Wat betreft de keuring van vee en vleesch wordt medegedeeld, dat de ge-vallen, waarbij de afwijkingen, waargenomen bij de levende keuring, een aan-wijzing gaven voor de onderkenning van afwijkingen bij de geslachte keuring,in hoofdzaak betrekking hadden op beenbreuken en ?Š?Šnmaal op een tubercu-leuze aandoening van het centrale zenuwstelsel. lil het begin van het jaar werd door de commissie van toezicht besloten,alle gestorven dieren kosteloos op te halen en ze te verbranden in de daarvoorbestemde oven van den keuringsdienst. Door deze maatregel werd niet alleenbodemverontreiniging voorkomen, maar ook verhinderd, dat de begraven cadavers



??? weer te voorschijn werden gehaald en na reiniging gedeeltelijk weer in con-sumptie gebracht. Bij een volwassen rund en een kalf kwam cysticercus inermis in levensvat-baren toestand voor. Van een betrekkelijk groot aantal dieren (382) werd het vleesch bacteriologischonderzocht. In 221 gevallen werd daarna het vleesch nog in consumptie gegeven.Een positief resultaat werd gevonden bij 1 rund met mastitis; 3 kalveren,waarvan 1 met arthritis, 1 met enteritis, en 1 met septicaemie-verschijnselen;8 nuchtere kalveren, waarvan i met enteritis, 1 met icterus, 2 met polyarthritis,en 4, welke als noodslachting waren aangevoerd en waarbij geen duidelijkeziekteoorzaak werd gevonden; 2 schapen, waarvan 1 met pleuropneumonie eni met volvulus mesenterialis; 4 varkens, waarvan 1 met een ge??nfecteerde been-breuk, i met mastitis, 1 met pneumonie, en 1 met sepsis-verschijnselen ; 1 paardmet koliek. In enkele van deze

gevallen werden de gekweekte kiemen ge??den-tificeerd en vond men bij 1 kalf met septicaemie de bac. enteritidis Gaertner,bij 2 nuchtere kalveren met polyarthritis, 2 uit nood geslachte nuchteren kal-veren met geen duidelijke ziekteoorzaak, 1 schaap met volvulus mesenterialis,i varken met mastitis, 1 met pneumonie en 1 paard met koliek de bac. coli.Bovendien werd bij 1 varken met verschijnselen van sepsis vlekziektebacillenaangetroffen. Wat abnormale geur of smaak betreft, moest ?Š?Šn schaap worden afgekeurdwegens een terpentijnachtige geur en een paard wegens een scherp-prikkelende(carbol achtige?) smaak van het vleesch, terwijl tevens een binnenbeer moestworden afgekeurd wegens een aan het vleesch en vooral ook aan het vetwaarneembare sterke geslachtsgeur. Tuberculose kwam voor bij 26,1 % (813) der runderen; bij 1,5 % der kalveren(16) ; bij 10 nuchtere kalveren (0,19 %) ; bij 1 geit (0,55 %), bij

509 varkens(7,2 %) en bij 3 paarden (0,43 %). Echinococcosis werd waargenomen bij 162 runderen (= 5,2 %), bij 1 schaap(0,2 %), i geiten (r,i %), 18 varkens (0,25 %) en 74 paarden (10,7 %). Een exploitatierekening is niet aan het verslag toegevoegd. De nevenbed rijven van het Rotterdamsche abattoir. Volgens een bericht in de N.K.Ct., hebben B. en W. van Vlaardingen zichmet een adres tot den gemeenteraad van Rotterdam gewend, waarin o.a. wordtgezegd dat het haar gebleken is, dat het door B. en W. van Rotterdam aan-gewezen terrein aan de Vondelingenplaat als plaats, waar de nevenbedrijvenzullen worden gevestigd, op ongeveer ?Š?Šn K.M. van de Chemische Fabriek opde Vondelingenplaat is gelegen. Daar meermalen van deze fabriek reeds eenhinderlijken stank wordt ondervonden, meenen B. en W. van Vlaardingen, datdit nog verergerd zal worden, wanneer de nevenbedrijven ook in de nabijheidvan de

Chemische Fabriek worden gevestigd. Zij verzoeken daarom dringendden Rotterdamschen Raad een andere plaats voor deze bedrijven te bestemmen,of, indien dal niet mogelijk is, zoodanige maatregelen te nemen, dat het ver-spreiden van voor Vlaardingen hinderlijken stank wordt voorkomen. Moeilijkheden in den keuringskring Schoonhoven. De afdeeling Gouda der Hollandsche Maatschappij van Landbouw heeft,blijkens een mededeeling in de dagbladen, kennis genomen hebbende van deernstige moeilijkheden in den keuringskring Schoonhoven met de uitvoeringder vleeschkeuringswet, in een adres, dat aangeboden is aan de gemeentebesturenvan Schoonhoven, Bergambacht, Stolwijk, Vlis, Langerak en Nieuwpoort entevens ter kennis is gebracht van den Hoofdinspecteur en den betrokkenInspecteur\', er de aandacht op gevestigd, dat eenerzijds de veehouders ge-houden zijn tot het niet vervoeren van vee dat

gestorven is aan een besmette-lijke ziekte, zulks in verband met de bepalingen der Veewet, terwijl zij ander-zijds ingevolge de Vleeschkeuringswet wel tot dat vervoer verplicht zijn. In verband met dit bericht deelde collega Mogendorff mij mede, dat deze



??? moeilijkheden de volgende zijn. Zes van de gemeenten, welke (met Schoon-hoven als centrumgemeente) een geheel ambtelijken keuringskring vormen,weigeren bij te dragen in de verplaatsingskosten van den dienst. Daardoorheeft men niet de beschikking over een behoorlijk vervoermiddel, zoodat dekeuring van gestorven slachtdieren op de boerderijen niet kan verricht worden.In overleg met de inspectie heeft collega Mogendorff geweigerd, ontheffingte verleenen van de wettelijke verplichting om gestorven vee naar de ncod-slachtplaats te vervoeren. Tegen deze weigering komt nu de Hollandsche Mij. v.Landbouw\' in verzet, ten onrechte bewerende dat hier Veewet en Vleesch-keuringswet met elkaar in botsing komen. Immers, komt onder het vee een derin de Veewet genoemde besmettelijke ziekten voor, dan mag, volgens de be-palingen dezer Veewet, dergelijk besmet vee niet meer vervoerd worden.

Hetonderzoek geschiedt dan, als de veehouder nl. behoorlijk aangifte gedaan heeftbij zijn Burgemeester, door den Veeartsenijkundigen Dienst. De weigering, omin de verplaatingskosten bij te dragen, is reeds bij Gedep. Staten in behandelinggeweest, die de kwestie kort geleden aanhangig hebben gemaakt bij de Kroon. Bezwaren tegen de Vleeschkeuringswet. Op de agenda van de jaarlijksche algemeene vergadering van den Nederl.Slagershond, welke op Woensdag 26 Juni a. s. te den Haag wordt gehouden,komen enkele afdeelingsvoorstellen voor, welke in verband staan met de uit-voering der Vleeschkeuringswet. Zoo is er een voorstel van de ZaandamscheSlagersvereeniging om te beproeven een uniforme uitvoering te verkrijgen van debepalingen der Vleeschkeuringswet, door die uitvoering enkel te doen geschiedenvanwege het Rijk en niet door tusschenkomst van de gemeentebesturen. In dedaarbij behoorende

toelichting wordt opgemerkt dat de wet thans in iederegemeente verschillend wordt uitgevoerd, hetgeen niet bevorderlijk is voor denvleeschkeuringsdienst, noch in het belang van den slager. Een voorstel van de Utrechtsche Slagerspatroonsvereeniging beoogt in hetbijzonder een actie te beginnen tot opheffing van den zeer onbillijken toestanddat de onkosten, voortvloeiende uit de abattoir-tarieven, alleen door den slagergedragen worden. Blijkens de toelichting wil men de exploitatie van elk abattoir,zijnde een instelling ter bevordering van de volksgezondheid in het algemeen.geheel voor rekening van de gemeenschap laten geschieden. Zou de groote winst,welke het abattoir te Utrecht elk jaar afwerpt, op het ontstaan van dit strevenmisschien van eenige invloed zijn geweest ? Een ander voorstel van de Amsterdamsche Yleeschhouwersvereeniging ver-langt, dat er bij de Regeering vooral op een tweetal wetswijzingen zal

wordenaangedrongen nl. : a) door de huislachtingen beter te regelen. b) door meer uniformiteit in het gemeentelijk (?) keuringsregulatief te brengen. Onder de betere regeling van de huisslachtingen zou men dan willen verstaan blijkens de toelichting, het verbieden van de ongekeurde huisslachtingen.Enorme hoeveelheden vleesch schaden daardoor de volksgezondheid en bena-deelen op ongekende wijze den slager. Wat betreft de wensch naar meer uniformiteit in de toepassing van hetkeuringsregulatief, hier omtrent wordt opgemerkt, dat de keuringen soms zoo-veel van elkaar kunnen afwijken, dat de leek zich in allen ernst afvraagt,of elke keuring op zichzelf op een verschillend systeem moet berusten; inzon-derheid geldt dit voor de afkeuring van verschillende organen, waarbij hetopvalt, dat de eene gemeente een zeer groot deel van bedoelde organen wel,de andere niet of veel minder afkeurt. De bekende

leverbotkwestie schijnthier als stimulans te hebben gediend. Abattoirs. B, en W. van Hoorn zijn thans met uitgewerkte voorstellen tot stichting vaneen openbaar slachthuis bij den gemeenteraad gekomen. De kosten zijn begrootop ?’ 172000.â€”. Van de bij den keuringskring Hoorn aangesloten gemeentenzijn 4 voor en 4 tegen medeaansluiting. Hoewel in 1927 reeds in beginsel besloten



??? was tot den bouw van een nieuw abattoir, stelde de soc. dem. fractie, bij debehandeling van het voorstel, nu weer voor, het besluit van 1927 in te trekkenen een commissie van 5 leden te benoemen, om de mogelijkheid van een goed-kooper bedrijf te onderzoeken. Genoemd wordt een bedrag van ?’ 125000.â€”-. Het beginselbesluit werd ingetrokken en B en W. zullen een commissie van5 leden aan zich toevoegen, ten einde een goedkooperen opzet na te gaan. In de verordening op den keuringsdienst van vee en vleesch voor de ge-meente Wierden is een bepaling opgenomen, volgens welke een cadaver, wanneerdit naar de daarvoor bestemde gemeentelijke inrichting of naar de plaats, waarhet moet worden afgehaald voor vervoer naar den destructor, wordt vervoerd,niet mag worden onthuid. De gemeente Rhoon besloot een verbinding aan te gaan met de N.T.F de Graaf. Huldiging Frau Prof. PLEHN. Frau Prof. Plehn,

Hauptkonservatorin aan de Biologische Untersuchungs-stellen des Deutschen Fischereivereins zur Erforschung der Fischkrankheiten,te M??nchen, is, wegens bereiken van de leeftijdsgrens, afgetreden; door deTier?¤rztliche Fakult?¤t der Universit?¤t M??nchen is haar de Doctorstitel honoriscausa verleend. De Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid, Dr. Berger deelt mede dat deadministratie van zijn dienst vanaf j Juni is verplaatst van Bezuidenhoutsche-weg 482 naar Binnenhof 19. ELLENBERGER t Op 5 Mei overleed in den ouderdom van 81 jaar Prof. Wilhelm Ellen-berger de welbekende oud-professor aan de Veeartsenijkundige Hoogeschoolte Dresden. Volkenbond en Veeartsenijkundige Politie. De Yolkenbondscommissie van deskundigen voor de veterinaire politie heefthaar derde zitting ge??indigd en is tot de gevolgtrekking gekomen, dat inderdaadeen nuttige volkenbondsactie mogelijk is om te bevorderen dat

weliswaar hetveterinair controleeren de grootst mogelijke mate van doeltreffendheid zal be-zitten, doch dat aan den anderen kant de internationale handel in vee endierlijke producten zoo min mogelijk zal worden belemmerd en dat waar-borgen zullen worden gegeven, opdat het toezicht op den invoer van vee nietzal worden misbruikt als een middel van oeconomische protectie. De deskundigen hebben verschillende middelen aan de hand gedaan ter ver-gemakkelijking en vereenvoudiging van het toezicht op den invoer van vee,voornamelijk in grensstaten en zij hebben ook gemeend dat de bestaande be-palingen over den doorvoer van vee en dierlijke producten belangrijk kunnenworden vereenvoudigd. Men heeft bovendien de mogelijkheid overwogen om verschillende dieren-ziekten in categorie??n in te deelen, naar gelang van hun mate van gevaar vanbesmetting. Zij meenden dat, als de staten voldoende betrouwbare

inlichtingenzullen geven over den gezondheidstoestand van hun vee, het dan mogelijk zalzijn om door een classificatie der veeziekten belemmerende bepalingen die deninvoer van vee in den weg staan, in een betere verhouding te brengen tothet gevaar van besmetting. Bovendien heeft de commisie van deskundigen gemeend dat een betere samen-werking verkregen kan worden tusschen de veterinaire diensten der verschil-lende landen en vooral ook door een internationale uitwisseling van studenten,professoren en ambtenaren van de veterinaire diensten. Een plan voor deze internationale uitwisseling zal aan het volkenbondssecreta-riaat worden overgelegd. De commissie zal na deze zitting, die inderdaad dehoop wekt, dat aan de misbruiken op dit gebied paal en perk zullen wordengesteld, nog een slotzitting houden om haar eindrapport aan het oeconomischvolkenbondscomit?Š op te stellen. N. R. Ct.



??? COMMISSIE ter bestudeering van Abortus Infectiosus bij dieren en FebrisUndulans bij den mensch en het verband tusschen deze beide ziekten. Op Woensdag 5 Juni werd door den Minister van Binnenlandsche Zaken enLandbouw, Mr. Kan, mede namens zijn ambtgenoot, den Minister van Arbeid,Handel en Nijverheid plechtig geinstalleerd, de bij beschikking van 30 Mei 1929No. 300, Afd. 3. Directie v. d. Landbouw door bovengenoemde Ministers be-noemde Commissie, welke tot taak heeft zoo mogelijk â€žmeer klaarheid teâ€žbrengen in het vraagstuk van het besmettelijk verwerpen (abortus infectiosus)â€žbij dieren en van de Malta-koorts (febris undulans) bij den mensch, mede,,met het oog op het oorzakelijk verband tusschen beide ziekten." Als gasten waren tot deze bijeenkomst uitgenoodigd Dr. J. J. F. Dhont,de Heer van der Burg en Dr. H. Vermeulen, samen vormende het dagelijksbestuur der Maatschappij voor

Diergeneeskunde, welk lichaam, de eerste stoottot het benoemen dezer commissie heeft gegeven. De commissie is samengesteld als volgt : lid en voorzitter: Prof. Dr. L. de Blieck, Hoogleeraar voor parasitaire- eninfectieziekten bij de diergeneeskundige faculteit der Rijks-Universiteit te Utrecht; lid en secretaris: Dr. A. ten Sande, Inspecteur van het VeeartsenijkundigStaatstoezicht in algemeenen dienst, tevens inspecteur van de Volksgezondheidte \'s-Gravenhage;leden: Dr. H. C. L. E. Berger, Directeur van het Veeartsenijkundig Staatstoezicht,tevens Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid, te \'s-Gravenhage; Dr. J. P. Bijl, Hoofd van de bacteriologische Afdeeling van het Centraallaboratorium van de Volksgezondheid te Utrecht; Dr. K. B??chli, Bacterioloog aan de Rijksseruminrichting te Rotterdam ; Dr. J. van der Hoeden, Bacterioloog aan het Centraal laboratorium van deVolksgezondheid te Utrecht; J. A. J. M. Kirch, dierenarts te

Uden, vertegenwoordiger van de Maat-schappij voor Diergeneeskunde; Dr. N. M. Josephus Jitta, Voorzitter van den Gezondheidsraad te \'s-Gra-venhage; Dr. L. F. D. E. Lourens, Directeur der Rijksseruminrichting te Rotterdam ; Prof. C. F. van Oijen, Hooglceraar in de kennis der menschelijke voedings-middelen van dierlijken oorsprong bij de diergeneeskundige faculteit der Rijks-Universiteit te Utrecht; H. J. H. Sala, dierenarts te Venray; Dr. J, Th. Terburgh, Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid te \'s-Gra-venhage ; A. H. Veenbaas, Directeur van den gezondheidsdienst voor vee in Frieslandte Leeuwarden. De Minister hield bij deze installatie de volgende rede: M. H. Toen de Maatschappij voor Diergeneeskunde mijne bijzondere aan-dacht vestigde op een besmettelijke ziekte der runderen, die, gelijk bekendwas, belangrijke schade aan den vaderlandschen rundveestapel veroorzaakt, hetz.g. besmettelijk verwerpen en daarbij

tevens wees op het oorzakelijk verbandvan ziekte bij den mensch, lag het voor de hand, dat eene commissie werdbenoemd, die over de onderwerpelijke aangelegenheid nader zou willen rappor-teeren. Voor die commissie was een ruime taak weggelegd, want, volgens in-lichtingen van mijn ambtgenoot van Arbeid, Handel en Nijverheid is ook hetbelang van den mensch bij abortus infectiosus van het rund in belangrijkemate in het geding. Wij hebben daarom besloten gezamenlijk de betrokkencommissie samen te stellen, waarbij mijn ambtgenoot de leden aangewezenheeft, die in het bijzonder uit een oogpunt van Volksgezondheid er in zittinghebben. Ook thans blijkt dus weer, evenals bij tal van andeie besmettelijke ziekten,



??? causaal verband te bestaan tusschen ziekten bij den mensch en bij bet dier.Trouwens een tweetal veterinaire wetten, waarmede ik bedoel de wetten, diedoor veeartsen worden uitgevoerd, houden nauw verband met de hygi??ne tenbate van den mensch. Dat is voor 100 % het geval met de Vleeschkeuringswet,voor een belangrijk deel met de Veewet, ingevolge waarvan sommige besmet-telijke ziekten bestreden worden, in het bijzonder met het oog op de gevarenvan die ziekten vcor den mensch. Samengaan van medische en veterinaire deskundigen, het bevorderen vanmedische en veterinaire hygi??ne in onderling vertand, komt dan ook hetalgemeen belang ten goede. Zoowel in het buitenland als in Nederland weid in de laatste jaren meldinggemaakt van ziektetoestanden bij den mensch ten gevolge van een infectie doorden bacil van den abortus infectiosus, die hier te lande het veelvuldig voor-komende besmettelijk

verwerpen der runderen veroorzaakt. De inspectie van de volksgezondheid, o.m. belast met het toezicht op deuitvoering van de wettelijke bepalingen betreffende besmettelijke ziekten, zoowelals het Centraal Laboratorium voor de Volksgezondheid waren op de ziekte inons land bedacht en namen maatregelen om den toestand beter dan tot voor-heen te kunnen beoordeelen. Uit de onderzoekingen van den veearts, Dr. J. van der Hoeden aan ge-noemd laboratorium bleek, dat in het bloed van menschen, lijdende aan febrisundulans, de ziekteverwekker van het besmettelijk runder-verwerpcn kon wordenaangetoond; klinisch onderzoek daarna bewees, dat men inderdaad met eenbesmetting door dezen ziektekiem te doen had. Dat de ziekte schade aan den veestapel teweeg brengt, is bekend. Omtrentde hoe-grootheid bestaat twijfel. De vrees voor groote economische verliezen isechter gerechtvaardigd. Sedert ongeveer 25 jaren

is getracht, naast toepassing van hygi??nischemaatregelen, de ziekte te keeren door middel van voorbehoedende of curatieveentingen. De meeningen omtrent de resultaten zijn verdeeld. Hoe het ook zij,het is van groot belang om te weten of de ziekte voortgang heeft gehad enof, zooals sommigen meenen, het gebruik der levende entstof hiertoe heeftmedegewerkt. Nadere studie omtrent ele ziekte bij de runderen is derhalve aangewezen endaar besmetting van dier op mensch de meest voorkomende oorzaak van febrisundulans is, is het mede van groot belang, dat ook de studie omtrent hetvoorkomen dezer aandoening bij den mensch en haar verspreiding ernstig terhand wordt genomen, temeer en vooral omdat deskundigen meenen, dat bijbehoorlijke hygi??nische voorzorg veel kwaael voorkomen kan worden. Het zal aan U zijn, leden dezer commissie, om te trachten klaarheid in dittwee-ledige vraagstuk te brengen, hetwelk

in de U, bij Uwe benoeming ver-strekte opdracht meer in bijzonderheden is aangeduiel. Aan U, Prof. de Blieck, opnieuw de taak de leiding te nemen van eene zoohoogst belangrijke commissie; ik ben overtuigd, dat U op even voortreffelijkewijze, als waarop U zich kweet bij het voorzitterschap van de commissie voorsera en entstoffen, ook thans weer de U opgedragen taak tot een goed eindezult brengen. Ik dank U, alsmede den secretaris, Dr. ten Sande voor de op-nieuw betoonde bereidwilligheid en verder de leden, die zoo welwillend zijngeweest aan onze uitnoodiging gevolg te willen geven. En hiermede verklaar ik, mede namens mijn ambtgenoot van Arbeid, Handelen Nijverheid, de commissie ge??nstalleerd. Prof. de Blieck heeft daarop geantwoord, met de volgende uiteenzetting. Daar het mij vergund is te antwoorden op de zeer gewaardeerde woorden,waarmede Uwe Excellentie onze Commissie heeft willen installeeren,

betuig ik Uen den Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid onzen dank voor het ver-trouwen in ons gesteld, door het verstrekken van een zoo belangrijke opdracht



??? als het zoeken naar de mogelijke oplossing van het abortus vraagstuk bij dehuisdieren en de daarmee in verband staande febris undulans bij den mensch. Van een historisch standpunt bezien, liggen beide vraagstukken ver uitelkander. Onze kennis aangaande de besmettelijke abortus der huisdieren dateertvan 1876. De oorzaak werd door Bang in 1896 ontdekt. Ook in ons land werd reeds vele tientallen jaren geleden van deze ziektegewag gemaakt, terwijl zij omstreeks 1905â€”1906 aetiologiscli werd vastgesteld. De febris undulans was onder den naam van ,.Maltakoorts" reeds zeer langte voren in verschillende deelen van de wereld bekend en onderzocht, terwijlwerd aangetoond, dat als infectiebron bijna uitsluitend de geit in aanmerkingkwam. En niettegenstaande de ziekteverwekker der z.g. Maltakoorts, in 1887door Brucf. ontdekt, in eigenschappen overeenkomst, vertoont met denBangschen abortus bacil,

werd toch weinig of geen aandacht geschonken aande mogelijke besmetting van den mensch door het rund, evenmin aan denauwe verwantschap der beide micro??rganismen. Eerst in 1918 heeft men zich rekenschap gegeven van de verwantschap derbeide ziekte-oorzaken en is door vele onderzoekers zelfs tot de identiteit ge-concludeerd. Dat h->t toch nog tot 1924 moest duren alvorens men de febrisundulans van bovinen oorsprong onderkende, moet worden toegeschreven aanhet geringe contact, dat bestond tusschen de beoefenaars der menschen-pathologie en dierpathologie. Deze scheiding begint in de laatste jaren meer enm;er te verdwijnen. Het tot stand komen en de samenstelling dezer Commissieis daarvan ook een verblijdend bewijs. In 1924 werd het eerste geval van febris undulans bij den mensch, datveroorzaakt zou zijn door het gebruik van groote hoeveelheden rundermelk,beschreven door Keefer,

daarna volgden sedert 1926 de waarnemingen elkandersnel op en in 1928 rapporteerde het Office International d\'Hvgiene Publiquereeds een vrij groot aantal onderkende gevallen van de besmetting van rundop mensch. De meeste gevallen zijn waargenomen in Denemarken, maar ook in Zweden,Duitschland, Frankrijk, Engeland en Amerika is de ziekte gediagnostiseerd. In ons land werd in Mei 1928 in de Verslagen en Mededeelingen betreffendede Volksgezondheid gewezen op het veelvuldig voorkomen der ziekte in Dene-marken. Aan het Centraal Laboratorium was Dr. J. v. d. Hoeden werkzaamom dergelijke ziektegevallen ook in Nederland op te sporen; hij deelde Novem-ber 1928 zijn resultaten mede en had toen reeds 14 gevallen van febris undulansgeconstateerd, welke volgens zijn laatste publicatie einde Februari 1929 tot 30zijn gestegen. In verband met het feit, dat in Denemarken reeds .500 gevallen zijn be-

schreven, dient men de mogelijkheid onder oogen te zien, dat ook meer ge-vallen in Nederland zullen onderkend worden. De voornaamste bron van de infectie voor den mensch werd ook in onsland gevonden en voerde in hoofdzaak tot het gebruik van rundermelk, diebesmet was met den abortus bacil van Bang. Ongetwijfeld is hier een succes te boeken van de samenwerking tusschenmenschen- en dierenarts. Het verband van beide vraagstukken is ook in onsland vastgesteld, en daar dus blijkt, dat wij te doen hebben met een dierziekte,welke de gezondheid van de mensch bedreigt, is het begrijpelijk dat de Regeeringeen oplossing zoekt om dit gevaar te bestrijden Met het constateeren der ziekte alleen is men er nog niet. Reeds lang zijnwij in Nederland bekend met het veelvuldig voorkomen van abortus bijrunderen en de dierenartsen hebben hun aandacht aan de bestrijding daarvangeschonken. Het was Poels. die

als Directeur der Kijksseruminrichting in 1905 de eerstepogingen deed de ziekte derhalve door hygi??nische maatregelen door immunisatiete bestrijden. Hij was de eerste, die in ons land de curatieve, maar in het



??? bijzonder preventieve enting jrojageerde en niettfger.staar.de plaatselijkdaarmede succes te bereiken is, s het de vraag of deze methode de ziektein ons land in haar uitbreiding heeft kunnen tegengaan. Uwe Excellentie heeft ons bij de behandeling van het vraagstuk den weggewezen door het stellen van een aantal vragen, zonder de Commissie echterte beperken. Zeer terecht is een juiste statistiek van Bac. abortus BANG-infectie bij dierenen mensch een eerste vereischte om het gevaar beter te kunnen beoordeelen;dit onderzoek zal ons vanzelf met verschillende epidemiologische en epizo??tiologischevraagstukken in contact brengen. Het zwaartepunt ligt hier natuurlijk bij debestrijding der dierziekte en de vraag, of wij in ons land, trouwens in de geheelewereld, op den goeden weg zijn, is alleszins gewettigd, en dient tot een oplossingte worden gebracht. Niet minder dan het belang van de gezondheid van

denmensch staan zeer groote oeconcmische belangen voorde veehouderij op het spel. Dat Uwe Excellentie bij de opdracht in het bijzonder gedacht heeft aan demogelijkheid, eventueele noodzakelijkheid van het verrichten van wetenschappe-lijke onderzoekingen inzake genoemde vraagstukken, kan de Commissie nietanders dan op prijs stellen; immers de beantwoording van de door U gesteldevragen zal, naast het bijeenbrengen van statistisch materiaal, voor een grootdeel door wetenschappelijk onderzr.ek dienen te geschieden. Wij koesteren ele hoop, dat het ons zal mogen gelukken meer klaarheid tebrengen in deze onopgeloste vraagstukken, welke van zooveel belang zijn voorde gezondheid van mensch en dier en dat dit mag leiden tot een beperking, zoomogelijk uitroeien dtzer ziekten, door met kracht de>n strijd daartegen aante binden. Dat deze strijd alleszins gewettigd is, zal wel niemand ontkennen, want

deziekte bij het rund veroorzaakt zeer veel schade in ons land en over de geheelewereld en wat de febris undulans betreft, schijnt het toch, dat wij nog slechtsaan het begin zijn eler onderkenning van de ziektegevallen. De toekomst zal leeren, of Nicoli.e gelijk heeft, wanneer hij zegt: ,,Lam?Šlitococcie est en train d\'?Švoluer, clle deviendra par ses manifestations et sachronicit?Š uns des maladies les plus fr?Šqiientes et les plus tenaces ...... La m?Šlitococcie est une maladie d\'avenir". Laten wij hopen, dat Nicolle het te pessimistisch inziet. Mocht echter zijnvoorspelling waarheid bevatten, dan moet het parool zijn ,,Onderzoeken enbestrijden". Nadat de Minister en de gasten de bijeenkomst verlaten hadden, heeft de om-missie hare eerste vergadering gehouden. PERSONALIA. Verhuisd: P. J. \'t Hooft PJzn, van Burgstraat 9 \'s Hertogenbosch, naarValkcnboschlaan 160 den Haag. Bureau Dep. v. Binnenl. Zaken en

Landbouw, Binnenhof 19,den Haag.
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??? REFERATEN. MELKHYGI?‹NE. Melkcontr??le in Kopenhagen. Skandin. Veterin. Tidskr., Mei 1928, bevat een referaat uit het verslag dermelkcontr??le in de stand Kopenhagen over 1926. Kopenhagen ontving dat jaar melk van 3.778 boerderijen met 59.417 koeien,welke gemiddeld dagelijks leverden 275.000 L. melk. Het toezicht op de win-plaatsen omvat diergeneeskundige inspectie, minstens ?Š?Šnmaal per maand vanelke boerderij welke handelsmelk, en minstens tweemaal per maand van elkeinrichting die modelmelk in den handel brengt. Voor in het geheel 24.278 koeienwerd een tijdelijk of blijvend verbod uitgevaardigd, de melk in den handel te bren-gen ; in 310 gevallen wegens het verdacht of lijdende zijn aan tuberculose. v. Nederveen. Onderzoek van eenige bijproducten van melk die tuberkelbacillen bevat, P. Rossi,Le Lait VIII 1928. Ref. Landbouwkundig tijdschrift, Dec. 1928. Melk kan tuberkelbacillen bevatten,

ook zelfs, wanneer de koeien niet duidelijktuberkuleus zijn. Min of meer verzwakt kan de bacil voorkomen in boter, kaas,case??ne, margarine, k?Šfir, wei. Nagegaan wordt de reistentie van de tuberkelbacil aan de melkzuurgisting ; deonschadelijkheid van case??ne en het serum van de case??nefabrieken afkomstig ; demogelijkheid om bacillen te kweeken uit producten, die onschadelijk zijn gebleken. Er doen zich verschillende problemen voor . Worden o. a. de bacillen teruggehouden in de wrongel of komen ze ook in hetserum terecht. Het blijkt, dat het overgroote deel in de wrongel komt, maar hetserum bevat toch nog genoeg bacillen om schadelijk te kunnen zijn. Verhitting op 60â€”63 graden C. vernietigt de bacil in melk, het serum en decase??ne, gecoaguleerd door stremsel. Een temperatuur van 55â€”570 C. is daarbijonvoldoende. Verhitting gedurende 20 minuten op 6oÂ° C. of 5 minuten op 70Â° C.zijn voldoende. Een

flinke melkzuurgisting, in samenwerking met een verhittingop 55â€”570 C. is in staat om de bacillen te dooden. Een verhitting op 60â€”63Â° C.is veiliger dan op 55â€”570 C. Droging op 50Â° C. van case??ne, zooals in de industrie gebruikelijk, die in ver-schen toestand virulent bleek, doet deze haar mogelijkheid tot infectie verliezen. Bij kamertemperatuur heeft de melkzuurgisting totaal geen invloed op de tuberkel-bacil. Zij kan in zoo\'n milieu 15 dagen leven. Het zuurgehalte kan daarbijoploopen tot 8 gr. melkzuur per liter. Dit laatste maakt pasteuriseeren of sterili-seeren van het uitgangsmateriaal noodig. Het verdwijnen van de besmettelijkheidvan een product verhit tot 63 C. is niet een gevolg van het afsterven van debacil, doch van een sterk verminderde activiteit. Toepassing van het ononderbroken wondzuigen. Fr. Schmidt, B t. W., No.45. 1928. Schrijver waarschuwt ernstig om deze methode met behulp van de

melkmachine,toch vooral niet toe te passen bij mastitiden. daar hierdoor inplaats van genezingeen verergering van het ziekteproces optreedt. Opmerkingen en ervaringen bij de diergeneeskundige melkcontr??le. Prof. Glage.B. t. W., No. 45, 1928. Hamburg had reeds in 1894 een melkverordening, welke in 1914 werd ver-anderd en in 1926 eenige wijziging onderging, Hamburg heeft i millioen inwoners,welke per dag 300 a 400.000 liter melk gebruiken. Deze hoeveelheid melk komtnog van 150 K.M. afstand. 1400 melkzaken zijn bij de distributie betrokken. De dierenartsen houden zich hoofdzakelijk met stalcontr??le en bestrijding derdierziekten die op de melk invloed hebben bezig. Uitvoerig wordt de toestanddie op het platteland van Hamburg heerscht besproken, waaruit blijkt, dat erhoofdzakelijk kleine bedrijven zijn, dat de stalbouw nog onpractisch is en daardoorde zindelijkheid der dieren nog veel te wenschen overlaat, hoewel

het reeds veelverbetert.



??? Ook bij de melkwinning is de hygi??ne nog niet diep doorgedrongen. (Men treftnog W.C.\'s in de stallen aan). De voeding der dieren is goed. Het aantal koeien in het gebied van Hamburgbedraagt 6000. Het vervoer der melk staat onder politie-contr??le. Verder wordt uitvoerig het onderzoek besproken, dat niets nieuws brengt ;behalve dat tegelijk met het onderzoek op tuberkelbacillen het onderzoek opabortusbacillen plaats vindt. Cavia\'s worden met materiaal van melk ingespoten (intramusculair) na 4â€”6weken gedood, en dan wordt het bloed opgevangen, opdat men het serum kangebruiken ter agglutinatie met abortus Bang-bacillen. Tenslotte vraagt schrijver een melkregulatief zooals dat voor de vleeschkeuringreeds bestaat, opdat zooveel mogelijk een uniforme uitspraak verkregen wordt. Een nieuwe melkemmer. Zeitschr. f. Fl. u. M.hyg. Jg. 38, 1928. (Op de landbouwtentoonstelling te Leipzig zag ik in juni 1928 de

handmelk-machine waarvan hier een referaat volgt; vooralsnog geloof ik niet, dat dit toestelburgerrecht bij de veehouders zal krijgen omdat de aanschafkosten te hoog zijn,voor het resultaat dat men ermede verkrijgt. Zoodra de melk op houdbaarheid en zindelijkheid ruimer zal worden uitbetaaldzal dit bezwaar verdwijnen. Kef.) In de modelmelkinrichting van het landgoed H??rnig-Grossr??hrsdorf, Saksen, isdoor Ing. A. H??rnig een nieuw model melkemmer geconstrueerd, welk modelal ruim ij jaar daar gebruikt wordt. Gedurende dien tijd kon door het melkcon-tr??lestation van de stad Dresden geen enkele aanmerking op de hoedanigheidvan de melk worden gemaakt. De melkemmer bestaat uit een, met een afneembaar deksel gesloten bus, aanwelks zijden twee afzonderlijke gummislangen bevestigd zijn. Deze slangen hebbenaan hun uiteinden een kleine beker, waarin losse zeefjes. De bekers hebben eenring, welke om de

geheele hand past en waarmee men deze bekers vlak bij dehandpalm kan houden. Het melken geschiedt met de hand. Doordat de tepel-opening vlak boven den beker komt, is de met dit apparaat gewonnen melk zeerrein en bacteriearm. De melk neemt geen stallucht aan. Bovendien blijft derge-lijke melk zeer lang houdbaar (natuurlijk slechts dan wanneer den weg welke demelk aflegt, terdege schoon wcrdt gehouden. Ref.) De spenen raken de bekers niet. Uit proefnemingen, aan de universiteit te Leipzig genomen, bleek, dat, terwijlop gewone manier verkregen melk, bij 37 graden C. bewaard, slechts hoogstens 36uur goed bleef, met dit nieuwe apparaat gewonnen melk, onder dezelfde omstandig-heden zelfs 4 dagen goed bleef. R. H. van Gelder. The art of Milking. A. G. Aggurwala, Department of agriculture, Punjab.Veterinary Bulletin, No. 20. Als merkwaardigheid vermelden wij hier bovengenoemd vlugschrift,

waaringetracht wordt de elementaire beginselen van reinheid bij het melken en de tech-niek daarvan te doen doordringen onder de â€žGawalas" en â€žGujjars", de volks-klassen die in Engelsch-Indi?? zich meestal met het melken bezighouden. De schrijver is belast met het onderwijs in vleesch- en melkhygi??ne aan dediergeneeskundige school te Lahore en heeft bij zijn studies in Engeland goeduitgekeken naar de daar gevolgde eenvoudige en practische methoden. Een aan-sporing om het gebruik van melkmachines ingang te doen vinden is tevens op-genomen. Hoewel op enkele kilometers van den Haag of Amsterdam op dit gebied nogwel eens toestanden worden aangetroffen, die met die in Punjab op een lijn testellen zijn, bevat het boekje voor deskundige Nederlandsche dierenartsen weinignieuws. Als voorbeeld van stijl en betoogtrant, hoe zulk een werkje voor tropischNederland ware samen te stellen kan het

misschien waarde hebben er kennisvan te nemen. C. F. v. O.



??? De hygi??nische Dienst voor Voedingsmelk in Itali??. Conferentie in het Marinepaleis te Milaan gehouden door Dr. Leonardi Grassi,veterinair Inspecteur-generaal aan het Ministerie van Binnenlandsche Zaken,voor de hygi??nisten van vreemde landen in Itali?? gekomen voor studiedoeleindenten behoeve van den Volkenbond. La Clinica Veterinaria. No. 12, 1928. In alle vroeger gehouden congressen is het vraagstuk der melk behandeld ; heteerst in 1903 te Brussel en ?Š?Šn punt is daai bij altijd op den voorgrond getreden n!.:de hygi??nsche winning van de melk bij den oorsprong: in den stal en op de weide. De dierenarts-ambtenaar inspecteerde de melkerijen tot nog toe slechts: 1 bijinfectieuze ziekten, 2 bij het vinden van slechte melkmonsters, welke het ver-moeden van ziekte onder het vee wettigen en 3. wanneer de melkerij speciaal isingericht voor het winnen van rauwe melk. Overigens ontsnappen de stallenaan de

controle. In Itali?? is sinds het Fascisme een niuew leven opgetreden. Zoo is ook de Zo??tech-nie zeer opgebloeid met verbetering van de diersoort en van de stallen ; vele vee-houders . hebben zelf alle mogelijke maatregelen genomen ter verbetering vande melk. Ook de plaatselijke besturen hebben ingegrepen. Tot voor 3 jaar werden in Napels de koeien rondgevoerd en voor de huizen ge-molken. Dit is thans geheel verboden ; de koeien worden nu opgestald en de melkwordt gefiltreerd, gepasteuriseerd en gekoeld in flesschen en blikken naar de stadvervoerd in speciale auto\'s. In Veneti?? hebben melkboeren en verkoopers zich tot een co??peratie vereenigd.Te Milaan komt een stadscentrale, eveneens te Rome. In vele kleinere stedenis ook beweging merkbaar. Het Gouvernement heeft een nieuw reglement ontworpen voor consumptiemelk.Het behandelt: a. stalling der dieren en aangrenzende localen ; b. melkgevende

dieren ; c. personeel van de koeienstallen en melkinrichtingen ; d. melk en haar vereiscliten ; e. het melken, het vaatwerk voor het opvangen, het transport, den verkoopvan de melk ; /. de melkerijen ; g. centrale inrichtingen voor de verzameling en de pasteurisatie ; h. rauwe consumptiemelk ; i. ezelinnen- en geitenmelk, ingedikte melk, daaruit weer bereide melk, ont-roomde melk, speciale melkpraeparaten. Men onderscheidt in Itali?? : gewone melk, gepasteuriseerde melk en rauwemelk. Gewone melk. Welke normen worden ge??ischt? De stal moet groot genoeg zijn voor het aantal dieren, de wanden, de vloeren,de kribben volgens hygi??nische regels gemaakt, gemakkelijk schoon te houden,gemakkelijk te desinfecteeren. Annex aan den koeienstal, maar zonder directe verbinding moeten zijn tweelocalcn : ?Š?Šn voor de filtratie en afkoeling van de melk, ?Š?Šn voor het wasschenen de dcsinfectie van de vaten. Met

mechanische hulpmiddelen moet de mest naar den mesthoop wordenvervoerd, welke ver genoeg van den stal moet verwijderd zijn. Nadat de gemeente-dierenarts dat alles heeft geconstateerd, dient hij de koeiente onderzoeken, welke eerst na een gunstig rapport over haar gezondheids- envoedingstoestand en 11a gekenmerkt te zijn in den sta) mogen geplaatst worden. De dokter-ambtenaar moet tegelijkertijd het personeel onderzoeken en bijgunstig bevond dit enten tegen typhus. Eerst nadat dierenarts en dokter zich overtuigd hebben van de jui te toepassingvan deze maatregelen geeft de Podesta de autorisatie voor het in werk stellenvan de melkerij.



??? De eigenaar is verplicht niet alleen gevallen van besmettelijke ziekten onderzijn personeel en vee aan te geven, maar ook iedere verandering in de gezond-heidstoestand van beide catagorie??n. Ook voor de onderhoorigen is dit nood-zakelijk. De gezondheids-ambtenaren zijn tot surveilance verplicht. Speciale regels worden overwogen voor het melken, het reinigen der dierenen der melkers, de vereischten der vaten, het wasschen daarvan, het verzamelenen transport, terwijl alle particuliere maatregelen ondergeschikt zijn aan de auto-risatie van den Podest?  en alles gesurveilleerd wordt door de sanitaire beambten. Itali?? krijgt dus een stalcontr?´le met een officieel verplicht karakter, alzoo eenvervulling van de wenschen op alle congressen en door alle technici geuit. Gepasteuriseerde melk. Wat er ook gezegd moge worden over pasteurisatie, hetzij onder hooge of lagetemperaturen en de vernietiging daarbij van

vitaminen en dan speciaal vitamine C.(het antiscorbut-vitamine), een feit blijft, dat bij het gebruik van gepasteuriseerdemelk veelal kinderdiarrhee, intestinale tuberculosis, buiklyphus verdwijnt en datscorbut niet geconstateerd wordt. Het gebruik van gepasteuriseerde melk neemtdan ook steeds toe. In Itali?? kunnen particulieren onder toezicht pasteuriseeren of de gemeentekan het doen. Echter voert Itali?? iets nieuws in : Alle melk voor het gebruik bestemd moet eerst passeer en door een af deeling van deContr?´le, voor ze toegelaten wordt voor de consumptie. Evenzoo dus als het vleeschbij de vleeschinspectie. Rauwe melk. Deze vereischt nog veel strengere maatregelen dan de gewone melk. Grassi geeft de mogelijkheid toe, dat dergelijke melk te verkrijgen is, daarden mensch niets onmogelijk is ; maar antwoordt ,,neen" op de vraag of genoegkan geproduceerd worden voor de behoeften van het publiek ; de prijs

zal altijdte duur zijn. Verder zegt Grassi, dat de goede rauwe melk niet bestaat in Europa. In Engeland worden 10.000 koeien gemolken voor rauwe melk, in andere landennog geen 1000 stuks. Verder wordt slechts een heel klein gedeelte ter plaatse ge-botteld, de rest wordt in kannen vervoerd naar de melkinrichtingen of naar deverkoopplaatsen en daar v????r den verkoop gebotteld. Vindt men in het ter plaatse gebottelde maximaal 30.000 bacteri??n per c.c.,in het laatste gedeelte treft men normaal 200.000 bacteri??n per c.c. aan, dus aleen heel spoedige verontreiniging. Het totale verbruik van rauwe melk bedraagt 1â€”5 % van het geheel. Gezien de moeilijkheden vraagt Grassi waarom het noodig is verder te strijdenvoor een theoretische kwestie. Grassi stelt voor op het volgende Congres algemeen de noodzakelijkheid aan tenemen melk te pasteuriseeren. Het verschaffen van rauwe melk blijft echter vrij aan het

particulier initiatief,doch onder de strengste voorschriften en nog slechts, als de melk op de plaatsvan winning kan gebotteld worden. Premi??n ter aanmoediging kunnen steeds gegeven worden. Over vetgehalte-bepaling in Melk. (Uit het gemeentelijk Laboratorium te Leon). Tomas Rodriguez, Revistade Higiene y Sanidad, Pecuaria, No. 19, 1928. Magliano en Porzio hebben een nieuwe methode bedacht voor de vetbepalingin melk. Evenals de methodes Gerber en Hoyberg berust ze op de oplossendewerking, die basische zouten en alkali??n uitoefenen op de case??ne, terwijl het vethier wordt afgescheiden door een mengsel van alkoliolen. De methode Hoyberg heeft het inconv?Šnient, dat geheime reagentia wordengebruikt, soms moeilijk te verkrijgen en dan nog duur. Magliano en Porzio gebruiken Fehlings vloeistof ; 150 gram zuiver neutraal



??? kaliumtartraat wordt opgelost in i L. warm water, hierbij wordt gevoegd na af-koeling 300 c.c. natronloog van 36\' Beaum?Š (niet gecarboniseerd). Het alkoholmengsel bestond eerst uit : 40 methylalcohol en 60 isobutylalcohol,naderhand uit : 45 methylalkohol en 55 isobutylalkohol. In de butyrometer wordt 10 c.c. melk gedaan met 3 c.c. Fehlings vloeistofen 1 cc. alcoholisch mengel, hetwelk sterk geschud en daarna 5 minuten methet voetstuk naar beneden in een bain Marie van 82Â° geplaatst wordt. Daarnawordt het mengsel opnieuw geschud en weer terug in het bad geplaatst met deschaal omhoog, gedurende 3â€”5 minuten en men leest dan het aantal streepjesaf van het vet = grammen vet per ?Š?Šn K.G. melk (evenals bij de methode Gerber). Voor de methode Gerber gebruikte Rodriguez de groote acidobutyrometermet i opening van Gerber ; voor de methode Magliano de kleine met 15 c.c.inhoud en 2 openingen van

Gerber. Rodriguez nam vergelijkende proeven met Gerber en Magliano. In 64 4 % gaven beide gelijke resultaten. In 28.8 % geeft Gerber hooger % vet aan. In 6.8 % geeft Magliano hooger % vet aan. Ofschoon de GERBERmethode warmte opwekt, blijft de kurk zitten. Bij deMAGLiANomethode echter, tengevolge van de gladde loog en de uitzetting vanvloeistof en lucht bij de verwarming in het bad, vliegt licht de caoutchouckurker af. Die moet men dus vastbinden aan den hals of een bijzondere sluiting ge-bruiken. Gerbers methode is vlugger : de afscheidingslijn van vet en melk is duidelijker,men heeft geen bain Marie noodig ; zij is echter gevaarlijker door het zwavelzuur ;maar ook loog is niet prettig voor de handen. Een voordeel heeft Magliano\'s methode nog, indien de melk vermengd is metformol ter conserveering. De inhoud, behalve het vet, wordt dan donkerviolet.Verder worden bekende stoffen gebruikt en men heeft geen

centrifuge noodig,wat wel eens voordeel kan zijn ingeval van transport. Voor gemeenten met gering kapitaal is de methode van Magliano en Porziogoed te gebruiken. Breed veld. Keelontsteking, verspreid door melk. In een dorp in N. Amerika werden van de 4000 inwoners 950 ziek meerendeelsna hr-t gebruik van rauwe melk (5 % der gevallen waarschijnlijk door contact-besmetting) ; onwelzijn, keelpijn, hoofdpijn, koorts, soms op roodvonk gelijkenduitslag. De ziekte werd veroorzaakt door een haemolytiese streptococcus die ookin de uier van een der koeien werd aangetroffen. Waardoor de koe besmet waswas niet bekend. De incubatieperiode bij de ziektegevallen was ongeveer 2dagen. (The Journ. of prevent, medic., ref. Sluiter in N. T. v. G. 1922 I,blz, 2411.) Vermeerdering der moedermelk. W\'achtel (Zentralbl. of Gynaekol., ref. Wijsenbeek, N. T. v. G. 1929 i,blz. 2388) vond dat hoogtezon een zogdrijvende werking heeft. Hij

liet demoederborsten de eerste 10 a 12 dagen eiken dag bestralen, vervolgens 2 a 3maal per week. De lichtbron was 70 a 75 cM. van de borst verwijderd; debestraling duurde den eersten dag 3 a 4 minuten en steeg dagelijks 2 a 3 min.tot een duur van 30 a 35 minuten bereikt was Dijozolzeep voor handen-desinfectie. Mehlhorn vestigt (Berl. Tier-Woch. 1929 No. 10 blz. 158) nog eens de aan-dacht op dijozolzeep (Chem. Fabrik H. Trommsdorff, Aachen) die volgens hemals voordeelen heeft, dat zij niet prikkelt, een beschuttende laag vormt en eengoed desinfectans en desodorans is. Als zoodanig aan te raden vooral in deverloskunde om hand en arm mee in te smeren voor en na exploratie, en ookin de melkhygi??ne als handen-ontsmettingsmiddel voor het personeel en omuier en tepels te reinigen Vrijburg.



??? Nederlandsch-Indische Bladen voor Diergeneeskunde. Deel XL 5de Afl. Enkele miltvuur-overbrengingsproeven met Tabaniden, Musciden en Muskieten. Uit de Zo??logische Afdeeling van het Veeartsenijkundig Instituut te Bui-tenzorg. Directeur : Dr. C. Bubberman, Dr. Otto Nieschulz. Voor proefdieren werden cavia\'s gebruikt. Er werd gewerkt met een miltvuur-stam afkomstig uit Sibolga (Westkust van Sum\'atra) De diagnose werd ?¨n mi-croscopisch ?¨n door cultuur gesteld. De insecten zogen op aangetaste proefdieren en werden daarna bij andere ge-bracht op verschillende tijden na het zuigen. Met 9 verschillende insectensoorten werden ruim 200 miltvuuroverbrengings-proeven verricht en positieve resultaten werden verkregen met : Tabanus rubidus, T. striatus, Chrysops flaviventris, Stomoxvs calcitrans en Stegomyia fasciata ;experimenten met Lyperosia exigua, Anopheles fuliginosus en Armigeres obtur-bans

verliepen negatief. De beste overbrengers waren de tabamiden, daarna demusciden, terwijl bij muskieten de overbrengingskansen het geringst waren Aangenomen mag worden, dat bij de groote huisdieren dezelfde insecten eenrol zullen spelen, vooral de tabaniden, waarbij het opgenomen bloed zoolangvirulent blijft, zij het dan ook, dat de groote dieren minder gevoelig zullen zijndan cavia\'s voor zwakke infecties. Schrijver neemt dan ook aan, dat zoodra eenmaal een groote miltvuuruitbraakis begonnen, insecten en voornamelijk tabaniden door hun groot aantal en vooraldoor het lang infectieus blijven, zeer zeker een belangrijke rol in de verder ver-spreiding zullen vormen. Over enkele boutvuur- en paraboutvuur overbrengingsproeven met Tabaniden.Dr. Otto Nieschulz en F. L Huber. De vliegen werden geplaatst op de gezwollen glutae??n van ge??nfecteerde kal-veren, nadat de bacillen microscopisch in de bloedbaan van

de kalveren warengeconstateerd (bevestigd door cultures). Ook in de bloeddruppels, welke na hetzuigen op de huid te voorschijn kwamen, werden ze gevonden. De overbrenginggeschiedde op cavia\'s. Slechts ?Š?Šn der boutvuurproeven met Tabanus rubidus gelukte bij directetransmissie, dus direct na het zuigen. De overbrengingskansen zijn dus kleinerdan bij surra, ook bij miltvuur en septicaemia, waarschijnlijk, omdat slechts eengering aantal bacillen in het periphere bloed, gedurende het eindstadium derziekte bij kalveren aanwezig is. Autoren wijzen er op, dat hun experimenten niet op volledigheid kunnen bogen. Een geval van â€žDourine" bij een Hengst in de onderafdeeling Toba. Aboebakri,Adjunct-gouvernementsveearts te Balig?Š. Dourine werd het eerst geconstateerd door Hi benet in 1900 en bestudeerddoor de Does, die haar de ,,Soemedangsche dekziekte" noemde, en constateerdedat deze ziekte, ofschoon

veel overeenkomst vertoonend met Dourine, toch veelgoedaardiger verloop had. De mortaliteit bedroeg slechts 5 a 0 % : parasietenwaren niet in het bloed te vinden (zeldzaam in het bloed der gezwollen genitali??n,voornamelijk in de lymphe) ; entingen sloegen alleen aan bij paard en konijn,waarbij echter geen karakterestieke veranderingen optraden en ook geen trv-panosomen waren terug te vinden. In 1904 constateerde B. Vrijburg de ziekte, in 1913 Leurink, steeds in dePreanger. Na dien is de ziekte niet meer geconstateerd op Java, nooit in de Bui-tenbezittingen. Aboebakri onderzocht een tweejarigen hengst te Porsea, onderafdeeling Tobain de Bataklanden. Het dier kwam uit de dichtbijgelegen Negri Locmban Nabolan,waar veel surra heerscht. Het dier vertoonde (2 dagen na aankoop en na dressuur) een gezwollen penis.Eetlust was goed : overige ziekteverschijnselen waren er niet Bloedonderzoekop surra was

negatief. Tenslotte werd in het vocht, dat uit den penis sijpelde



??? een levende trypanosoma gevonden, welke dikker scheen dan een surraparasiet.Bij nader onderzoek bleek de temp. 40.Â°2 te bedragen, de slijmvliezen, (con-junctivae, membrana nictitans, mondholte) hadden een normale kleur. Hetscrotum was niet vergroot ; het praeputium sterk oedemateus ; het oedeem gingop de buikvlakte over. De penis was uitgescliacht, naar achter gekromd en ge-zwollen ; de glans reikte tot aan het spronggewricht ; het loopen viel daardoormoeilijk. Vlak bij het praeputium bevond zich een ringvormige insnoering omden penis, waarop slijmvlies-defecten en oppervlakkige zweren, veelal met kor-sten bedekt. Meer naar beneden waren nog 2 ringvormige diepe insnoeringen inden penis, welke oedeemvocht afscheidden, dat er druppelsgewijze afdroop. Ookuit de urethra kwam bloederig vocht, sterker v????r het urineeren. De urineloozingging vlot. Twee dagen daarna waren de symptomen verscherpt

: oedemen aan buik envoorborst ; temp. 39.Â°9, bleek-icterische slijmvliezen en ecchimosen, zooals bijsurra, op de membrana nicticans (deze laatste symptomen zijn nooit door deDoes bij dekziekte waargenomen). In de Giemsa-praeparaten van het exsudaatwerden, ofschoon spaarzaam, de trypanosomen gevonden, in het bloed niet (echterwas 2 dagen te voren naganol ingespoten). Schrijver stelde de diagnose : dourine naar aanleiding der verschijnselen ; hijsloot surra uit, daar geen parasieten gevonden werden bij koortstemperatuur.(Dit is volgens mij geen bewijs, daar ik bij surralijders met hooge temperatuurdikwijls geen parasieten vond, een paar dagen later wel. Ref.). De trypanosoom scheen iets kleiner en minder slank dan de surraparasiet ;het blepharoplast-einde was puntiger en de blepharoplast lag dichter bij den spits ;de flagel was korter. Zij geleek meer op de trypanosoma equiperdum Dofleini(dourineparasiet).

Door den eigenaar werd het paard gedood, waarna sectie werd verricht. Aboebakri vraagt, of misschien vroeger paarden uit Java en speciaal uit dePreanger (b.v. Sandelwoods) in de Bataklanden zijn ge??mporteerd, (helaas ja Ref.)welke de ziekte hebben kunnen binnenbrengen. Hij vermoedt, dat de ziekte welmeer zal voorkomen, doch zoo goedaardig verloopt, dat zij niet geconstateerdwordt. In dit geval b.v. had zware vermoeienis (de dressuur) een minder weer-standsvermogen geschapen. Verslag omtrent een dienstreis door Britsch-Indi?? ter bestudeering van dier-geneeskundige vraagstukken. Dr. C. Bubberman. (Directeur v. li. Veeartsenijkun-dig Instituut te Buitenzorg). In ie instantie ging Dr. Bubberman ter bestudeering van het runderpest vraag-stuk. Hij bezoekt Ceylon, Madras, Calcutta, Barcilly en van daar uit Muktesar,7500 voet hoog gelegen, waar het veeartsenijkundig instituut gelegen is, vandaar terug na,ar Barcilly

naar het Izatnagar laboratorium ; een filiaal van het-Muktesar instituut. Hier worden sera tegen runderpest, haemorrhagische septi-chaemie, miltvuur en entstof tegen boutvuur vervaardigd, hetwelk dan naarMuktesar gevoerd wordt ter controleering en ter botteling. Muktesar is goed inge-richt. Directeur is Dr. J. p. Edwards. Het filiaal te Izatnagar is zeer primitief.Muktesar staat in het teeken van de runderpest en de bestrijding daarvan. Niet alle runderrassen zijn even gevoelig. Het bergrund is het gevoeligst, sterf-tecijfer 90 %, bij het vlaktevee tot 50 %, soms wel eens 5â€”10 %. Buffels zijn ge-voeliger dan vlaktevee. Differenti??el-diagnostisch is van belang de runder-coccidiosis. Deze infectiekomt echter bijna uitsluitend voor bij jongvee, 6 maanden tot 2 jaar, en is een sei-zoenziekte, gebonden aan de maanden Juli, Augustus en September. Het incu-batie-tijdperk duurt lang, koorts ontbreekt vrijwel. De verspreiding van runderpest

geschiedt meestal door direct contact, ookechter wel door utensili??n, voedsel, water of personen. Overigens zegt Bubber-man, dat runderpest vrij gemakkelijk te controleeren is. Dit komt ook geheel overeen met mijn persoonlijke ondervinding. (Ref.).



??? Men werkte, ter bestrijding, met de serum alone methode, in den laatsten tijdmet de simultaan-methode. Bij de laatste spuit men den dieren Jâ€”i cc virusbloedaan de eene zijde van den hals in en tegelijk 20â€” 40 cc serum aan de andere zijde.Serum wordt meestal bij jonge buffels bereid ; dieren van 6 maanden tot 1 jaar. Edwards bereidt het virus bij de geit. Geiten zijn van nature zeer ongevoeligvoor runderpest, doch te Muktesar is men er in geslaagd de geit op een bepaaldemanier te infecteeren en een constant virus te kweeken. Eigenaardig is, dat bijgeiten de symptomen meest van pneumonisclien aard zijn. Edwards verkreegzijn virus door infectie van drachtige geiten in het vruchtwater, waarna het in eenconstante virulentie uit het bloed is te halen op het hoogtepunt van de tempera-tuur (sden dag). Voor de constantheid ent men van rund op geit, weer op runden dan vveer geit. Men krijgt dan een virus met een

constante virulentie, lager dandie van rundervirus. Voor de geheele bereiding van serum en virus, de toepassing, de verschillendebijkomende ziekten als coccidiosis en piroplasmosis, de bezwaren van de Hindoe-bevolking zij verwezen naar het oorspronkelijk rapport. In Britsch-Indi?? komt ook veel voor septichaemia haemorrhagica, miltvuur,houtvuur, contagieuse runder-abortus ; van minder belang is malleus en tuberculosis. Verder de Johne\'sche ziekte (waarschijnlijk komt die ook op Sumatra\'s Oostkustvoor. (Ref.). Ook surra speelt een groote rol. Edwards heeft het vraagstuk der curatieve naganol-behandeling grondig be-werkt. Hij gaat uit van het juiste idee, dat de trypanosomen behalve in het cir-culatie-systeem, ook kunnen voorkomen in het cerebrospinaalvocht en spuitdaarom tegelijk naganol in de vena jugularis en intrathecaal in het centralezenuwkanaal. Voor de laatste behandeling wordt het dier op de

rechterzijde neergelegd, hethoofd in den nek sterk gebogen en met een uiterst scherpe naald van 15 c.M.lengte wordt ingestoken in de mediaanlijn 3 a 4 vingers van den nekkam, in eenrichting iets naar voren. Eerst doorboort men de huid, en gaat dan met kleineschokjes voortdurend voorzichtig dieper, terwijl men telkens controleert om tezien of cerebrospinaalvocht uitloopt. De naald moet zeer scherp zijn om bloedingvan de arachnoidea te voorkomen. De doseering is als volgt : iste keer intraveneus 5 gram naganol per 1000 Engelsche ponden lichaams-gewicht als 50 c.c. van een 10 % solutie ; tegelijk intrathecaal 20 c.c. van eeno,t % solutie. Na 14 dagen wordt een dosis intrathecaal gegeven en na nog eens14 dagen intraveneus en intrathecaal. De 2de en 3de behandeling kan men na 14dagen tusschenruimte weer herhalen om zeker te zijn. Piroplasmosis komt veel voor, hoofdzakelijk Pirosoma bigeminum en Thei-leria

mutans. Edwards is van meening dat mutans fatale infecties kan veroorzaken doorden invloed van overigens onbekende factoren en dan een ziektebeeld geeft, gelijkaan dat van Theileria annulatum. Edwards houdt Theileria parvum (uit Afrika)voor een varieteit van mutans. Hij toonde trouwens bij mutans ook de Koch\'schebollen aan. Nog enkele andere piroplasmasoorten zijn wel aangetoond. Coccidiosis is een veel voorkomende ziekte, komt veel voor naast en wordtversterkt door runderpest. Bij buffels, waar coccidiosis een gewone parasiet is,ziet men een dergelijke ziekte niet. Verder vindt men er de lymphangitis bovis of farcin du boeuf. Deze ziekte komtook op Sumatra\'s Oostkust voor en is door Dr. A. Vrijburg in 1907 beschreven.Hierbij zijn hoofdzakelijk de lymphklieren van de diverse huidregionen aange-tast, welke in abscedeering overgaan. De aard der ziekte kan zeer verschillendzijn, van onschuldig tot gevaarlijk.

Pseudo-vogelpest door Picard beschreven voor Ned.-Indi?? heeft in Britsch-Indi??ook de pluimveestapel gedecimeerd. De rest van het rapport handelt over het vraagstuk in Ned.-Indi?Š geiten uit



??? het Etawah-district in te voeren, de ziekten dier dieren voor zooverre bekend ende moeilijkheden, welke zich kunnen voordoen bij het transport, de kosten, debehandeling in ons Indi??. (In 1926 zag ik te Medan de afstammelingen en kruisingen van geiten uitBritsch-Indi??. Ik weet niet, waar ze vandaan gekomen zijn en ik heb niets goedsgehoord over de afstammelingen, de algemeene indruk was echter treurig. (Ref.). In ons Ned.-Indi?? is de veterinaire dienst beter ingericht, 46 Europeesche gou-vernementsveeartsen en 51 adjunct-gouvernementsveeartsen, verdeeld over eengroote veestapel, van 9.000.000 stuks. In de provincie Bengalen is 1 Europeeschveterinair staatsambtenaar met 120 inlandsche veeartsen belast met het toe-zicht op 40.000.000 stuks vee. De bestrijding van de Honds-dolheid. Preuss : Extract uit het referaat van Prof. Dr. F. vox Hutyra, gehoudenvoor de Internationale Commissie voor besmettelijke

ziekten te Parijs op 15 Mei1928. (Berlin. Tier. Woch. 1928, No. 28). In aansluiting met bedoeld extract bespreekt Preuss de voorbehoedende en-ting, en wijst op de groote moeilijkheden om die in een land door te voeren, vooralop het platteland, omdat ele honden daar niet alle te vatten zijn. Verder schijntnog altijd de enting niet genoeg geperfectioneerd en dan nog is er steeds hersen-materiaal voor nooelig (voor 1000 honden 66 konijnen), terwijl de entingen ooknog ieder jaar moeten worden herhaald. Ook de eigenaren zouden bezwaren kun-nen maken tegen gedwongen enting. De kosten zouden ook aanzienlijk zijn. Tot dusver is nergens geconstateerd, dat het aantal rabi??sgevalkn als directgevolg van de praeventieve enting der honden verminderd is ; in vele landenechter hebben de veterinaire politiemaatregelen wel geholpen. De eindconclusie van Preuss luidt : Zooals de toestand nu is. zou het verkeerden niet

ongevaarlijk zijn, indien de praeventieve enting als algemeene obligato-risclie maatregel voorgesteld zou worden en gelijktijdig het verzachten der tot nutoe toegepaste praeventieve en bestrijdingsmaatregelen als geoorloofd geacht. (Hoe het ook zij, de kwestie van rabiesbestrijding in Indi?? dient ernstig onderde oogen gezien te worden. Niemand zal, dunkt mij, voor zachtere maatregelenzijn, al zouden enkele misschien gewijzigel kunnen worden. Maar zooals de zakennu staan, blijft alles bij hetzelfde, en is de strijd nog nooit goed begonnen. Ik ge-voel b.v. veel met Dr. B. Vrijburg voor een algemeene opwekking van ele pu-blieke opinie, zoodat alle samenwerken tot het doel : uitroeiing van de honds-dolheid in Nederlandsch-Indi??. (Ref.). Breedvelij. ZIEKTEN VAN KLEINE HUISDIEREN EN LABORATORIUM-DIEREN. â€žSomnifeen Roche", bij de behandeling van accidenteele intoxicatie met strych-nine, bij honden. M. le

Dret. Revue V?Št?Šrinaire, Dec. 1928. Een patrijshond werd op een kar gebracht. De eigenaar had bij het dier eenplotseling trillen opgemerkt, met stijf worden van de ledematen ; spoedig daaropvolgden algemeene spiercontracties, waarna het elier omviel. Liefkoozingen ver-ergerden den toestand. De diagnose was niet moeilijk : strychnine-vergiftiging. Welke therapie moest worden ingesteld? Chloral, intraveneus, in een dergelijkgeexciteerd stadium is niet zonder gevaar voor phlebitis, enz ). Morphine-injectiesgeven bij den hond een zeer onzekere en varieerende werking. Ve)or kans op genezing, is het noodig, het dier gedurende langen tijd (althansgedurende den tijd, die ne>odig is, om het vergift uit het lichaam te elimineeren)in sub-anaesthetischen toestand te houden. â€žSomnifeen Roche" scheen voor ditdoel ideaal te zijn ; men heeft somnifeen het verwijt gemaakt dat het een narcoseveroorzaakt, die te lang duurt. Dit

verwijt was de beste indicatie, om het toe tepassen. Onderhuids werden 4 c.c. ingespoten : de honel sliep onmiddellijk in. Deslaap was kalm en zeer diep. Vijf en twintig uren er na ontwaakte de hond, rekte zich uit en wankelde naarzijn etensbak. Twee uur later had het dier zijn gewone vrolijkheid herkregen,en tot nu bleef het normaal. L. P. de Vries.



??? Zur Sarkoptes-Raude des Frettchens. Dr. H Graf Vitzthum, \'1\'. R. 35, 1929.No. 13, blz. 243. Sarcoptesschurft wordt bij dit dier, dat reeds meer dan twee duizend jaar alshuisdier bekend is en de albinotische vorm van de Putorius putorius (Iltis) ver-tegenwoordigt, zeer weinig aangetroffen. Dit is grootendeels te verklaren uit hetfeit, dat deze dieren nagenoeg niet in groote hoeveelheden tegelijk gehouden wor-den zoodat de sarcoptesmijt weinig gelegenheid heeft gehad om voor dit dier eenspeciaal aangepaste vorm te vinden, zooals voor andere diersoorten het geval is. Schrijver vond bij een fret aan de Berlijnsche Hoogeschool aangeboden, eensarcoptes-infectie. Het dier had een algemeen verspreide huidontsteking en ver-toonde geringe korstvorming aan de oorranden. De infectie bleek veroorzaaktdoor sarcoptes canis, hetgeen bevestigd werd door het feit, dat ook de bezitterdie het dier op zijn hoofdkussen liet

slapen, daarmede besmet was. (Sarcoptescanis is waarschijnlijk de eenige sarcoptes vorm. die niet alleen gaarne, maar ookblijvend op den mensch overgaat). Het is een dwaling te meenen, dat de fret door jacht op muis of rat met sar-coptes zal kunnen worden besmet. Deze dieren toch zijn niet met sarcoptes be-smet, maar met notoedres-soorten. Besmetting door wilde konijnen is misschienmogelijk ; men bedenke daarbij, dat het nog een vraag is, of de sarcoptes van hetkonijn een specifieke soort is (Sarc cuniculi), dan wel eveneens de sarcoptes canis.Schrijver meent het laatste. De aangetaste fret werd met perubalsem-zalf genezen. Ueber die bakterizide Wirkung des Silargels und die M??glichkeit seiner Verwend-barkeit zur inneren Desinfektion in der Veterinar-medizin. Dr. W. Lange, D. t. \\V.37. 1929. No. 13, blz. 200. l)e adsorptie-therapie speelt een groote rol in de ,.desinfectie", vooral van in-wendige organen.

Zij beoogt allereerst bacteri??n en toxinen aan zeer fijn verdeeldeneutrale substanties als bolus alba, kool, kiezelztire gel te binden en onschadelijkte maken. Het preparaat Silargel van de Chemische Pabriek von Heijden berust op ditprincipe. Het is een zeer fijn verdeeld colloid kiezelzuur, waaraan voor verhoogingder desinfecteerende werking 0,5 % chloorzilver is toegevoegd. Verschillendeonderzoekers stelden de sterke adsorbeerende en desinfecteerende werking vooralop darmbacteri??n vast. Pepsine en trypsine worden slechts in minimale hoeveel-heden geadsorbeerd. Schrijver onderzocht het preparaat eveneens ten opzichtevan zijn werking en komt tot de volgende conclusies : Cultuur en dierexperiment bewezen, dat Silargel in 3â€”10 % concentratie degroei belemmert en bij lange inwerking (2- 11 uur) coli-, typhus-, paratyphus-,Abortus-Bang bacillen, Streptococcen- en Staphylococcen doodt. Het resultaat is

uit practisch oogpunt gunstig te noemen. Daarbij komt alsvoorname factor, dat zelfs vaak herhaalde groote doses de slijmvliezen niet schadenen de weefselcellen niet beschadigen. Schrijver beschouwt het preparaat van grootepractische waarde. Sonne und Fuchspelz. Dr. A. Priesner, Canada. Der deutsche Pelzticrzuchtcr.1929. No. 4, blz. 113. De pels van de zilvervos moet verschillende kwaliteiten bezitten, wil zij vanliooge waarde zijn ; daarbij zijn er factoren, die aan mode onderhevig zijn (degraad der verzilvering) en waar de fokker steeds rekening mede moet houden. De zilvergraad is in de eerste plaats een erfelijkheidsfactor ; door doelmatigekeuze der paren, kan de fokker de graad voor het nageslacht grootendeels bepalen.Vooral nu groote C-anadeesche farmen met succes polygame reuen (â€žstuddogs")met verschillende zilvergraad houden, is dit vraagstuk niet moeilijk en kan op demode snel worden

ingesteld. Rekening dient gehouden met het bekende feit, datjonge vossen in volgende jaren meer zilver gaan vertoonen. Slechts zelden is hetomgekeerde het geval. Zelfs is het van belang zwart vossen (zilvervossen zonderzilver), die op het oogenblik voor den pelshandel van geringe waarde zijn, een



??? jaar over te houden, omdat ze in liet komende jaar zilver kunnen vertoonen. Voor-al is dit van belang als een geheel nest uniform zwart uitvalt. Zonlicht reduccert de zilvergraad. Voor de practijk is dit van weinig belang ;alleen bij aankoop. Een medium zilver gekleurde vos, gekocht op een sterk bescha-duwde ranch, zal in de meeste gevallen voor de nakomelingen lichter zilvereneigenschappen hebben dan een dito vos op een zonnige ranch. Zonlicht bleekt ook de kleur van het zilver en werkt als zoodanig schadelijk.Ook de invloed op de kleur (â€žColor") van de onderwol is nadeelig. Eveneens wordthet zg. kleurlooze zwart van de dekharen iets bruinig, hetgeen zooals bekend is,de pelswaarde zeer vermindert. Ook andere factoren, zooals erfelijkheidsfactorenen voedingsfouten doen dit. Deze schadelijke werking van fel zonlicht is oorzaak geworden van het ontstaanvan geheel nieuwe typen hokken en rennen op Prince

Edward Island. Vooralhet houden der dieren voor een groot jaargedeelte in geheel overdekte luchtigehuizen (sheds) : Shed-systeem. De beste winners der tentoonstellingen waren daarvan afkomstig. In Europa is dit systeem nog niet ingevoerd. Alles wijst er echterop, dat veel schaduw noodig is om zuiver zwarte dekhaar kleur te krijgen, donkereonderwol en helder zilver. Misschien is dit minder zonderling, wanneer men be-denkt, dat de vos feitelijk een nachtdier is. A propos de 1\'encephalite epidemique des renards. C. Levaditi, Elevage et Four-rure 1929. Mrt. In het blad van de fransche bond van fokkers van pelsdieren publiceert Leva-diti van het Tnstitut Pasteur een onderzoek door vier Amerikanen aan de Uni-versiteit van Minnesota verricht. Als gevolg van een reis in Amerika, die Leva-diti in 1928 ondernam en waarop hij op verzoek voordrachten hield, kon hij per-soonlijk kennis nemen van de onderzoekingen van Green,

Ziegler, Deweyen Shillinger en kreeg door hun bemiddeling gelegenheid tot onderzoek te Parijs.Samen met Lepine kwam hij tot analoge uitkomsten als de Amerikanen. Een vosintracerebraal ge??nt toonde vier dagen na de inoculatie zenuwstoornissen alsspierkrampen van de ledematen, opistotonus, paresi??n, kaakbewegingen, salivatie,laterale nystachmus. Het dier stierf enkele uren na het begin van de ziekte. Dehersencultuur was steriel ; het orgaan diende voor verdere proeven (infectie cor-neaal, nasaal enz.) en voor vaccinatie met virus (formol). De ziekte is zooals hieruit reeds blijkt, buitengewoon belangrijk. Behalve dat zij veel verlies oplevertschijnt ze nauw verwant te zijn aan de cncephalitis lethargica van den menscli. De Amerikaansche schrijvers (zie ook Green ; Soc. de Biol. 1929, 8 febr.) heb-ben de ziekte nu vier jaar bestudeerd ; soms verliep ze epidemisch, vooral daarwaar veel dieren bijeen werden gehouden

en intiem contact mogelijk was. In fok-kerijen met 2000 dieren trad soms een epidemie met een mortaliteit van 15 2oÂ°\'0in 30 dagen op. Ongeveer 20 van dergelijke epidemi??n werden waargenomen. De dieren sterven meest plotseling ; zelden kan men ze goed observeeren. Eenstam van het virus werd per eerste passage bij 28 dieren ingespoten en gaf 61%mortaliteit. De 2e passage gaf van 44 vossen 52% mortaliteit. Door experimentenis de mortaliteit hooger dan bij natuurlijke infectie. Vaak dood zonder karakteris-tieke v????r-symptomen ; vaak binnen een uur na begin der symptomen ; meestrddood na 4â€”5 dagen. De karakteristiekste verschijnselen zijn: zwakte en. convulsies. Lethargie <11coma evenals spiercontracturen en paralysie ziet men practisch even frequent.Bij de autopsie ziet men karakteristieke bloedingen in de verschillende organen.De frequentie in de diverse weefsels is volgens volgorde: hart, bijnier,

hersenen enmerg, thymus, longen, pancreas, darmen, diaphragma, natuurlijke lichaamsholten. Microscopisch vindt men in het centrale zenuwstelsel : multipele bloedingen,lvmphocytaire infiltratie, perivasculaire lymphocyten infiltratie. De experimenteele infectie gelukt het beste intracerebraal of oculair, met hoogemortaliteit ; of per intramuscul?ire injectie, met geringere sterfte. Natuurlijke immuniteit treedt op na de eerste 8 levensmaanden. Ook door nietdoodelijke infectie treedt een staat van geringere vatbaarheid op. Klarenbeek.



??? FYSIOLOGIE. Over de abortieve werking van Liquor Folliculi. Dr. Prof. Giacomo Pighini enDr. Adalberto Colonna, La Clinica Veterinaria, No. 9. 1928. De vloeistof vaneen rijp Graaf\'se follikel bevat in hooge concentratie een hor-moon, hetwelk bij gecastreerde vrouwelijke of bij niet-geslachtsrijpe dieren dekarakterestieke anatomisch-physiologische veranderingen in de uterus-vaginaal-tractus opwekt, welke ook in de normale bronstperiode optreden. Dat hormoon, ook in geringe concentratie in het corpus luteum, in de placenta,in het bloed en in de urine van zwangere dieren aanwezig, wordt thans beschouwdals het natuurlijke stofwisselingsproduct, hetwelk periodiek de vrouwelijke geni-taalfuncties prikkelt en de symptomen van bronstigheid oproept. Men kent de verschijnselen van dat hormoon in vagina en uterus ; men vindtdan hypertrophie door vergrooting van de spieren, van het stroma en van hetslijmvlies der

uterus ; het epithelium krijgt een klierachtig voorkomen, de vaginavertoont laagsgewijze ligging van de mucosa en haar secreturn bevat, inplaats vande gewone leucocytcn, squammeuse kernlooze spitheliumcellen. De melkklier iseveneens opgezet. Frank en zijn medewerkers toonden aan, dat de uterus van een bronstig dierin Locke\'s vloeistof gedompeld, veel grootere en langzamere samentrekkingenvertoont, dan die van eenzelfde dier in de tussclienbronstperiode of dan die vaneen gecastreerd dier. Bro??ha en Simonnel constateerden, dat men dergelijke symptomen kan op-wekken in de uterus van een dier niet in bronst, wanneer men bij Locke\'s vloei-stof folliculairvloeistof toevoegt. Wanneer zij zoo\'n uterus langdurig schoon-spoelden, hielden de samentrekkingen op, maar na bijvoeging van folliculaire vloei-stof begonnen ze weer. In het spoelwater bevond zich daarna ook die hormo-nische substantie. Pighini

nam uit een follikel van de eierstok eener koe de vloeistof weg, centri-fugeerde ze, voegde aan iedere 5 c.c. 5 druppels van een 3 % acidum fenicum-oplossing toe en bewaarde ze in tubes van 2 c.c., waarin ze langen tijd steriel enwerkzaam bleef. Bij een koe, 8 maanden zwanger, werd bij rectale exploratie bevonden, dat devrucht gemummificeerd was. Nadat de gewone abortieve middelen tevergeefswaren toegepast werd ondershuids aan de buik 1 c.c. folliculaire vloeistof ingespo-ten en den avond daarop 2 c.c. Op den morgen van den 3den dag werd het foetusuitgestooten. Korten tijd daarna w-erd de koe weer tochtig, werd zwanger en kalfdenormaal. Schrijvers vinden dit feit belangwekkend cn veelbelovend, en stellen zich voorhet middel ook te gebruiken bij retentio secundinae, vooral bij infectieuse abortus Een studie zal ook verschijnen over de werkzaamheid van vaginaalsecretuin(methode Allen en Doisy) en

over speciale praeparaten, bereid uit liquor fol-liculi. Breedveld. Ueber die Schulterlange und die Schulterschrage beim Pferde. Dr. Magerl,Miinch. Tierarztl. Wochenschr. 1928, No. 3. S. 29â€”34. Volgens de theorie moet de schouder lang cn breed zijn en zoo schuin liggen,dat hij een hoek van 45\' maakt met de horizontaal en onder een hoek van 90\'staat met den opperarm. Dit is al een oude theorie, die nog steeds wordt verkon-digd. Men zou dus zeggen, dat geen twijfel mogelijk is. Toch hebben verschillendemetingen en vooral verrichtingsproeven een geheel ander licht op deze beoordee-ling geworpen, hetgeen ook reeds door verscheidene deskundigen in de literatuurnaar voren is gebracht. Van Fransche zijde o. a. is er op gewezen, dat een steileschouder in geenen deele een snellen gang belemmert. Ook had Simon van Nathu-sius al waargenomen dat trekpaarden soms een schuineren schouder bezitten

danpaarden voor snelle gangen. Wij zien dus, dat theorie en praktijk voor de beste schouderligging in verband



??? met de verrichtingen van het paard niet in overeenstemming zijn. Ook is doormetingen komen vast te staan, dat een schouderrichting van 450 met de horizon-taal, die volgens de theorie bij goed gebouwde paarden zou moeten bestaan, nietvoorkomt ; in den regel is die hoek 48Â°â€”50. Prof. Duerst heeft bij 2000 paarden metingen verricht en zag, dat de schuinsteschouders bij trekpaarden voorkwamen. Schrijver heeft eveneens verrichtingsproeven gedaan o. a. met paarden vangelijken leeftijd en grootte, alleen verschillend in schouderligging en daaruit bleek,dat de steile schouder zich tegenover den schuinen schitterend heeft gehouden. Ook de lengte van den schouder heeft met het snelheidsvermogen van het dierweinig te maken. Algemeen geldt de leer hoe langer schouder, des te grooterboog het ondereinde bij het vooruit brengen van het been kan beschrijven om eenruime gestrekte beweging te bewerkstelligen.

Vergelijkende onderzoekingen van<le lengte van den schouder tot die van het geheele been bij verschillende dier-soorten toonden aan, dat de olifant o. a den l?¤ngsten schouder heeft. Bij verschillende typen gebruikspaarden werden geen belangrijke afwijkingenwaargenomen, ofschoon de volbloeds wel de langste schouders bezitten. Naastdeze meetresultaten hebben ook verrichtingsproeven geen steun aan de theorievan den langen schouder gegeven. Brands. Enth?¤lt die Pflanze ausser den Vitaminen noch andere lebenswichtige N?¤hrstoffe ? Willy Weitzel, Bad D??rkheim, M??nch. Tier?¤rztl. Wochenschr. No. 7 en 8, 1929. Een literatuur overzicht van enkele stoffen in planten aanwezig, die zoowelde functie der klieren met inwendige secretie als die met uitvoergang naar buitenbein vloeden. De samenhang tusschen vitaminen en hormonen is deels al bekend, zelfs wordendoor sommige auteurs vitaminen en hormonen

als identieke stoffen beschouwd. In deze artikelen is echter voornamelijk sprake van de Glucokinenen en Toko-kinen. Glucokinenen zijn plantaardige stoffen welke veel overeenkomst vertoonen metinsuline. Uit zeer vele planten kunnen deze glucokininen ge??xtraheerd wordeno. a. de periphere laag van haver ; als antidiabeticum zijn verschillende plantaardigestoffen in den handel. Tokokininen zijn te vergelijken met geslachtshormonen. Het is eveneens be-kend dat evengoed als met preparaten uit follikelvocht bij gecastreerde vrouwe-lijke muizen bronstverschijnselen zijn op te wekken, dit gelukt met sommigeplantenextracten. Schrijver trekt een parallel tusschen de geslachtshormonen en plantaardigeaphrodisiaca. (Steinach maakt in zijn laatste publicaties attent op de hyperaemieder geslachtsorganen na inspuiting van hormoon-preparaten, een verschijnseldat ik ook waarnam ; ?Š?Šns zelfs vond ik een bloedstolsel op nier en

ovarium. Der-gelijke waarnemingen pleiten ook voor overeenkomst tusschen hormonen enaphrodisiaca. Ref.) Ten slotte wordt nog gewezen op den invloed van vitamine E op de geslachts-organen (vruchtbaarheid). Ook de hart- en bloedvaten-hormonen (Haberland,Zwaardemaker) meent sehr in planten te kunnen aantoonen en hij slaat vooral deze stoffen niet vitaminen doch ,,exogene vitalhormonen" te noemen. Die Bluttransfusion in der Tierheilkunde. Dr. Jungmann, Tier?¤rztl. Rundschau,10 Maart 1929, No. 10. Jungmann kent aan bloedtransfusie een groote waarde toe. Hij geeft eersteen overzicht van de bloedgroepen zooals deze voor den mensch met zekerheidzijn vastgesteld ; voor rund, varken en schaap neemt hij het bestaan van driegroepen aan, bij het paard zouden 3 groepen met enkele nevengroepen aanwezigzijn (Przemyzki). Sehr, hecht overigens aan het bepalen van bloedgroepen bij het paard niet veel



??? daar zijn ervanrig hem heeft geleerd dat 75 % van alle paarden geschikte bloed-gevers zijn (dus bij andere paarden geen agglutinatie veroorzaken), over de andere-5 % wordt verder niets gezegd). Uit den verderen inhoud van het artikel blijktdat J. practisch zich van het bestaan van bloedgroepen niet aantrekt, terwijlhij ook niets vermeldt van verschijnselen die zouden wijzen op een ingetredenagglutinatie. Als voorbeeld van transfusie wordt de behandeling van veulens met l?¤hmemet moederbloed (citraatbloed) genoemd. Deze methode in 1916 door Forsellmedegedeeld berustte op de hypothese dat dit een specifieke behandeling was.Jungmann acht deze hypothese onjuist, daar hij verschillende veulens genas doorinspuiting met bloed van andere paarden (hij gewaagt niet van de mogelijkheiddat dit bloed ook antistoffen zou kunnen bevatten). Toevoeging van middelen om stolling te verhinderen wordt ongewensclit

ge-acht; sehr, werkte (met Ariesz) in 1918 bij infectieuse anaemie inet gedefibri-neerd bloed volgens aanwijzingen van Uhlenhuth. Voor den practiseerenden dierenarts is dit echter te omslachtig en is alleenhet werken met bloed in toto geschikt. Voor dat doel heeft sehr, een transfusie-apparaat laten vervaardigen (Hauptner)bestaande uit glazen flesch van 600 c.c. met slang (welke ongevoelig voor tempera-tuursverschillen is) waarop een olijf. Voor een trausfusie (b.v. bij veulenl?¤hme) worden veulen en bloedgever (hierheet het dat moederbloed toch de beste resultaten geeft) bij elkaar opgesteldbuiten de zon ; eerst wordt een canule in een vena jugularis van het veulen ge-bracht, daarna bij de merrie snel een aderlating verricht, waarbij het bloed doorgenoemde slang in de flesch loopt. Vervolgens wordt de olijf van de slang uit decanule bij de merrie gebracht in de canule welke in een vena jug. van het veulenreeds

aanwezig was en laat men de vereischte hoeveelheid bloed daardoor vloeien.Voor veulens is de maximale dosis 250 c.c., voor volwassen paarden 600 c.c. Dekleine aderlating van het veulen (tijdens de venaesectie bij de merrie) wordt gun-stig geacht. j. beschouwt de transfusie als een niet-specifieke â€žLeistungssteigerung". Alsindicaties worden genoemd ; anaemie, haemoglobinaemie, haemophilie, ovariaal-blocdingen (na uitdrukken van corpora lutea), bloedingen door andere oorzaken,lekzucht, rachitis, osteomalacie, Borna\'sche ziekte, hydrocephalus, polyarthri-tiden, mastitiden en diverse oog- en huidziekten. Hier zou dus sprake zijn van een bijna universeel-geneesmiddel wat m. i. aan-maant niet al te optimistisch te zijn bij toepassing . v. d. Plank. Doodsoorzaak bij indringen van lucht in de aderen. Jung en Auger (C. R. Soc. de Biol , Recueil de Med. V?Št. 1929, blz. 113) dedenproeven bij honden. Zij konden het

reeds bekende feit bevestigen dat men in eenader snel een groote hoeveelheid lucht moet spuiten (meer dan 100 c.c.) om ver-ontrustenden verschijnselen te verwekken en in de rechter ventrikel 50 c.c. Kortna de inspuiting ziet men .een scherpe daling van de carotis-bloeddruk ; het rech-terhart zet zich uit; weldra dringen talrijke gasbellen (tegen de richting van debloedstroom in) in de venae coronarine, dit is mogelijk geworden door de zeerlage bloeddruk in de rechterhartboezem ; ventrikel-fibrill?¤tie ontstaat en dedood treedt in. Bij de sectie is het rechterhart vol bloedig schuim ; slechts bij uit-zondering is een weinig lucht (door de longen) in de linkerventrikel doorgedrongen. Direct in de linkerventrikel gespoten waren 20 c.c. lucht snel doodelijk ; degasbellen worden met de bloedstroom meegevoerd, dringen in de arteriae coronariaeverstoppen die en veroorzaken fibrillatie. De dood wordt dus veroorzaakt door

circulatiestoring in het myocardium ten-gevolge van verstopping der bloedvaten daarvan (venae of arteriae) door gas-bellen. Vrijburg.



??? ZIEKTEN VAN HERKAUWERS. Het gevaar van het aan miltvuur lijdend rund voor zijne omgeving. W. Henriksson vermeldt in Finsk Veterin?¤rtidskr. van i Oct. 1928 het volgendgeval : 8 April werd op een boerderij een rund afgemaakt, dat den vorigen dagonder verschijnselen van verstopping wr.s ziek geworden. Bij de slachting werdhet rund vermoed te hebben geleden aan miltvuur, welke diagnose bij ingeroependeskundig onderzoek werd bevestigd. 17 April openbaarde zich zoowel bij den eigenaar als bij diens zoon een miltvuur-infectie aan een hand, waarvan beide later zijn hersteld. 14 April had de eigenaar4 jonge biggen gecastreerd, die na verloop van ongeveer een week alle aan milt-vuur stierven. Voor de castratie was het zelfde mes gebruikt als bij de slachtingvan het rund. Het mes was ontsmet geworden ; dit was echter niet geschied metde messcheede, die later het mes weer had besmet. v. Nederveen.

Enting tegen runderpest. In een artikel ,,le vaccin formol?Š contre la peste bovine", (Revue g?Šn. de m?Šd.v?Št. 1929. No. 448, 15 avril) geven Curasson en Delpy, in frans Soudan, een be-schrijving van hun enting tegen runderpest door inspuiting met. met formol be-handelde miltpulpa van zieke dieren. Volgens hen is hun methode in de praktijkbruikbaar en zij verzoeken de praktici die te probeeren en hunne resultaten medelte deelen. Piraplasmose bij een jong kalf. Missal (Ann. de m?Šd. v?Št. 1928, No. 11, blz. 462) zag, (Belg.-Congo) een gevalvan piroplasmose (door pir. bigeminum) met doodelijke afloop bij een kalf datnog geen drie dagen oud was. Ofschoon hij in het bloed van de moeder geen piro-plasmata vond, meent hij toch te doen te hebben met een intra-uterine besmetting. (Ik zou liever een extra korte incubatie-tijd aannemen. Ref.). Biologie van de miracidi??n en cercari??n der fasciola hepatica. (Mattes en Shi-

rai, ref. in Recucil de m?Šd. v?Št. 1929, febr. blz. 107). De eieren van fasciola hepatica zijn nog levenvatsbaar als zij een jaar in demodder hebben gelegen ; zij worden gedood door uitdroging en door koude vanafâ€”3Â° C. ; voor liet uitkomen van het miracidium is verblijf in het water noodig. De ge??ncvsteerde cercari??n zijn zeer resistent ; in het laboratorium bleven zij80 dagen in leven bij een temp. van 220â€”31Â°. (Shirai). In de zon droogden zij spoedig, in 62 uren, uit en verloren hun infectie vermogen.In water van oÂ° C. bleven zij meer dan 24 uren in leven. Na indompeling in alkolholged. 2 uren, in 0,8% formaline of 3% zoutoplossing gedurende 24 uren, waren zijnog besmettelijk. Besmetting met uit de gastheer (weekdier) genomen cercari??n gelukte niet ;positieve resultaten werden verkregen door aan de proefdieren cercari??n bevattendeweekdieren in te geven ; dc cercari??n kunnen pas besmetten nadat zij

ongeveer12 uren ge??ncysteerd geweest zijn. Shirai nam proeven op cavia\'s 0111 na te gaan langs welken weg de jonge lever-botten de lever bereiken. Hij bevestigt de resultaten door Sinitzin bij het konijnverkregen, dat die weg door de peritoneaalholte voert. A. H.(enry), de referentin het Recueil, vermeldt in dat referaat dat hij persoonlijk overtuigd blijft, datbij de groote herkauwers de normale weg naar de lever, de poortader is. Vrijburg. Kalberl?¤hme, verursacht durch Bakterien der h?¤morrhagischen Septik?¤mie. (Michalka, Wiener Tier?¤rztl. Monatschr., 1929. S. 10). Als doodsoorzaak van 4 kalveren, waarvan de organen werden opgezondennaar de Bundeanstalt f??r Tierseuchenbek?¤mpfung te M??dling (bij Wcenen), werdmicroscopisch, cultureel en door middel van de dierproef, l?¤hme geconstateerd,veroorzaakt door -de bipolaire bacil. Als bijzonderheid wordt vermeld, dat van deze 4 kalveren drie afkomstig

warenvan verschillende stallen, terwijl in alle gevallen een endocarditis voorkwam.



??? Bij enting van witte muizen met cultuur van een der kalveren afkomstig, bleekde virulentiegraad zeer hoog te zijn. De mededeeling wordt door een vijftal foto\'svan endocarditiden en arthritiden verduidelijkt. Ueber Fremdk??rper in den Gallenwegen eines Schafes und Schweines. (G. Bugge.u. G. Liebig. Berl. tierarzt. Wochensehr. 1928. S. 903). Aan de maagvlakterand der lever van een 8 maand oud geslacht schaapvonden schr. een 31â€” 33 m.M. lange en bijna 5 m.M. breede plaats van de middelsteductus biliferi der linkerleverkwab, welke 3 c.M. voor de uitmonding der d.hepaticus eindigende ; de wand der d. biliferi was hier blauwachtig grijs ; ge-spannen, en promineerde als een streng boven het leverweefsel ; de lever wasroodbruin van kleur en weinig vergroot. Bij nadere beschouwing van deze plaatskon men twee hennepkorrelgroote vlekjes zien in den wand van de galgang, watlater gerstkorrels bleken te zijn,

terwijl bij betasten men kleinere en grootere vastestukjes voelde. Bij insnijding der d. hepaticus van linker- en rechter leverkwab vonden schrs.zandkorrels, kiezelsteentjes ter groote van een hennepkorrel en twee gerstkorrels,benevens onkruidzaad. Teneinde den inhoud der galgangen na te gaan, werd de lever in 10% formaline-oplossing geconserveerd, waarna de 11 m.M. breede d. choledochus werd geopend.Hierin werden zandmassa\'s gevonden, 4 onverteerde en eenige gekneusde gerst-korrels, onkruidzaden en kleine steentjes. Een gelijksoortige inhoud bevatten ookde d. cvsticus en d. hepaticus, waarvan de wanden met een slijmige roodgrauwemassa waren b;dekt, terwijl ook de beide middelste dd. biliferi der linkerlever-kwab, waarvan een deel het eerst opviel, een soortgelijken inhoud hadden. De d. hepaticus van de rechter kwab bevatte alleen in het begin, over een af-stand van 35 c.M. deze voorwerpen. De

wanden van de opgevulde galgangen waren verdikt, het slijmvlies gezwollencn met veel slijm bedekt ; gezwelvormingen of beleedigingen der wanden werdenechter niet waargenomen. Een tweede geval vonden schrs. bij de lever van een 4-jarig varken. De leverwas roodbruin van kleur, 41 c.M. lang, 32 c.M. breed, 7.5 c.M. dik en woog bijna4 K G. Bij insnijding der d. biliferi van de linker kwab kwamen zandkorreltjes, steentjes,en stukjes kolenasch te voorschijn, ingehuld in een geelachtige, slijmige massa.Ook in de d. choledochus kwamen deze massa\'s voor. De d. heparicus der linkerkwab was strengvormig verdikt ; de aansluitendedd. biliferi waren eveneens verdikt, en ten deele over afstanden van 3â€”5 c.M.aan de oppervlakte zichtbaar. Ook in deze gangen werd zand, enz. gevonden. De dd. biliferi der beide middelste en rechterkwab waren met soortgelijkemassa\'s opgevuld en voelden strengvormig aan. De wand der

galgangen was duidelijk verdikt, het slijmvlies was gezwollen,glad, glanzend, zonder gezwelvorming. Aan het slot van de beschrijving wordt een bespreking gehouden over de litera-tuur betreffende dit onderwerp. \\V. P. C. Bos. ZIEKTEN VAN HET SCHAAP. Coccidiose bij schapen. Recueil de M?Šd. V?Št. Sept. 1928. H. Carrc geeft in de Recueil een vrij uitgebreide beschrijving van het voor-komen van coccidi??n bij schapen, voornamelijk bij de lammeren. Hij onderscheid drie vormen, nl. : een latente coccidiose, een chronische en eenacute vorm. De laXente vorm komt voor bij dieren van enkele maanden en bij vol-wassenen zonder bepaalde verschijnselen (tenzij dan soms uitwendige abcessentengevolge van pyogene bacteri??n, die den darmwand gepasseerd zijn, daartoeinstaat gesteld door laesies, welke de coccidi??n hebben veroorzaakt). Bij de chronische vorm ziet men eene vermagering, soms eenige diarrhee en

ver-hoogd dorstgevoel. De eetlust is in den regel goed ; de wol raakt soms los, en deademhaling is soms versneld.



??? Bij de acute vorm zijn de lammeren soms niet in staat zich op te heffen, de facceszijn veelal vast en worden vaak met moeite ontlast en zijn dan met taai slijm be-dekt, geel of meer bruinachtig gekleurd, soms met bloedstrepen. Kort voor dendood vaak versnelde ademhaling en bonzende hartslag, als gevolg waarschijnlijkvan eene toxische werking. Panaritium bii het Schaap. (Allatorvosi Lapok, 1927. No. 9, blz. in.ofD. T. W.Juli 1928, blz. 467). ,,Bij de huisdieren met gespleten hoeven verstaat men onder panaritium dieklauwaandoening, welke in de kroonstreek, in de klauwsplcet of aan de ballenbegint, daarbij een phlegmoneus karakter draagt en veelal met weefsel versterfgepaard gaat". Men onderscheidt hierbij twee greoepen :het sporadische panaritium ; 2Â°. de meer algemeen optredende, meer heerschende, meer dieren tegelijk aan-tastende, meer infectieuse vorm (rotkreupel bij schapen). Bij het sporadische

panaritium vindt men de gewone etterbacteri??n afzonderlijkof tezamen met saprophytische, verder met de necrosebacil en den verwekker vanhet ,,gasgangreen". De grootste beteekenis heeft het ,,seuchenartig Panaritium" van het schaap,dat altijd een necrotisch karakter vertoont, maar wel een verschillend verloop heeftnaarmate er andere bacteri??n in betrokken zijn. Berr?¤r (van wien het artikel afkomstig is) meent, dat wolschapen van zuiverras er het meest aan lijden. Wat de behandeling van de aangetaste schapen betreft raadt B. aan al\'e losseharen te verwijderen en de zieke plaatsen te penseelen met een 3% alcoholischeoplossing van pyoktanine en de behaneleling alle 2 a 3 dagen te herhalen. Eenverband (met teer) legt hij alleen aan als ook de zool loszit. Als strooipoeder be-veelt hij aan houtskool met tannoform, 1 : 10â€”20 en verder sulfas cupricus. Ookwel penseelen met zilvernitraat e>f zinksulfaat. (Ref. had

goede resultaten met wegnemen van de losse hoorn tot aan het gezoneleweefsel toe en daarna penseelen met Ungt. Aegyptiaeum) B. ZIEKTEN VAN PAARDEN. Eine eigenartige Ursache von Darmdrehungen bei Pferden. Dr. Oppenheim â€”Tier?¤rztl. Rundschau 1928. S. 64. Op een bedrijf van 50 paarden stierven er binnen een half jaar 4 aan koliektengevolge van darmdraaiing, terwijl geelurende de 3 jaren te voren slechts ?Š?Šndergelijk geval was waargenomen. Wegens het vermoeden van kwaadwilligheid werd een bacteriologisch en ookchemisch onderzoek ingesteld. Het resultaat van het eerste was negatief, doch bijhet chemisch onderzoek der organen werd de aanwezigheid van arsenicum enkoper aangetoond. De verbindingen dezer stoffen zijn in staat acute ontstekingenin de intestinaal tractus te verwekken ; in grootere doses veroorzaken zij eensnellen elood. Hier was de gevonden hoeveelheid te klein om

dadelijk letaal te zijn,doch voldoende om een acute ontsteking te doen ontstaan, die leidde tot draaiingder darmen en verschijnselen van koliek. Met alle waarschijnlijkheid mag wordenaangenomen, dat aan deze paarden Schweinfurter groen is verstrekt. Eein Fall von Peritonitis beim Pferde. Heilung durch intraperitoneale Injektionvon Ol. camphorat. forte. Kurt Linde â€” Therapeut. Monatshefte f. Veterin?¤rmedizin. Band I. April 1928. H. 10. S. 380. Een paard kreeg in de weide een ongeveer 3 c.M. lange perforeerende wondaan den linker onder buikwand, welke lege artis werd behaneleld. Na een paar dagen trad echter een peritonitis op, waardoor de prognose zeerongunstig werd. Sehr, besloot daarom zijn toevlucht te nemen tot de intraperi-toneale injectie van Oleum camphoratum forte â€” 60 gram. \'sAvonds was de temperatuur 39.9, pols 60, den volgenelen morgen resp. 38.6



??? en 44 en den avond van dien dag 37.9 en 40. De eetlust keerde ook weer terug enna 10 dagen was het dier volkomen hersteld. Einiges zur Spezialdiagnose der Kolik des Pferdes. Neumannâ€”Kleinpaul(1928) Arch. f. wiss. u. prakt. Tierhk. Bd. 57, H. 4. S. 335â€”342. Het is een feit, dat in het algemeen bij koliekgevallen de behandeling te werk-tuigelijk geschiedt, zonder dat eerst een juiste diagnose wordt gesteld. Voor hetstellen der diagnose moet men letten op temperatuur, pols en ademhaling en opde bijzondere gedragingen van het paard ; verder moet men gebruik maken vanauscultatie en percussie, rectale exploratie, sondeering van de maag, uitwendigepalpatie van den buikwand, speciaal de regio inguinalis enz. Het rectale onderzoek acht Schr. het meest belangrijk en hij beschrijft uitvoerigde wijze, waarop dit systematisch moet worden uitgevoerd. Vooraf infundeert hijenkele liters koud water, waardoor het

onderzoek gemakkelijker en bij sommigepaarden eerst mogelijk wordt. Ten slotte noemt Schr. de meest voorkomende vormen van koliek en de ver-schijnselen, die zich daarbij kunnen voordoen. ?œber die Abt??tung von Askarideneiern in Pferdefaeces. Elmar Roots â€” (Zeit-schr. f. Infektionskr. u. s. w. der Haustiere, 1927. S. 1â€”22) heeft zich de vraaggesteld of het mogelijk is het optreden van Ascariasis bij paarden te voorkomendoor het dooden der eieren in de mest en desinfectie van stallen en weiden. Zijnbetreffende onderzoekingen leiden tot de volgende conclusies : 1. Ascariseieren bezitten een groot weerstandsvermogen tegenover chemischedesinfectiemiddelen ; slechts carbol- en kresolverbindingen kunnen gemakkelijkeren sneller dan andere chemicali??n door de eihulsels heendringen en het ei dooden ;de kosten zijn uit een practisch oogpunt echter te hoog. 2. Temperaturen boven 50Â° C. dooden de

eieren binnen korten tijd. 3. Voor het verkrijgen dezer temperaturen kan de warmte, die bij het blusschenvan kalk ontstaat, gebruikt worden. Om zooveel mogelijk warmteverlies te voor-komen wordt het vat met doeken goed omhuld. Toevoeging van water is nietnoodig, daar versche mest een voldoende watergehalte bezit. Versche ongebluschtekalk wordt met een hamer in erwtengroote stukjes verdeeld en in een hoeveelheidvan minstens 15% der faeces aan deze toegevoegd. 4. De desinfectie van den stalbodem, van muren en andere voorwerpen geschiedtdoor herhaaldelijk wasschen met kokend water. 5. Ter bestrijding van Ascariasis moeten de medicamenteuse behandeling ende desinfectie hand in hand gaan. Overeenkomstig de eigenaardige ontwikkelings-gang en de biologie der ascariden is het noodzakelijk, dat de desinfcctie der faeccs,die met de eerste wormkuur begint tot 9 dagen na de tweede (welke 3

weken nade eerste wordt gedaan) dagelijks wordt voortgezet. Het afwasschen van den stal-bodem, van de muren en stalgereedschappcn met kokend water moet gedurendeden duur der desinfectie eenmaal in de week geschieden. 6. De materieele kosten dezer methode zijn in verhouding gering. Men moethierbij echter tevens het arbeidsloon en de vermindering in waarde van de mestdoor de vermenging met 15% kalk in aanmerking nemen. De methode is dan ook alleen aangewezen bij waardevol paardcnmateriaal bv.in stoeterijen en bij een gevaarlijk optredende ascariasis. (In ons land heeft I)r. Baudet zich bezig gehouden met de studie van de Ascarisequorum. â€” Zie deel 51 en 52 van dit Tijdschrift. Ref.). Praxiserfahrungen mit Hexamethylentetraminl??sungen bei der BornaschenKrankheit der Pferde. J??tting. â€”â–  Tieriirtzl. Rundschau 1928. No. 16. S. 303 vermeldt zijn ervaringenomtrent de behandeling van

de Borna\'sche ziekte der paarden. Van een 13-talpati??nten stierven de eerste zes ondanks elke therapie. De volgende 7 werden toenbehandeld met hexamethyleentetramine en met succes, want 6 paarden zijn ge-nezen. Dit geneesmiddel wordt intraveneus ingespoten in 20% oplossingen. 2 maalper dag en eenige dagen na elkaar. Een der paarden kreeg b.v. 1100 c.c. van een



??? 20% oplossing in 9 injecties. Schadelijke nawerkingen zijn niet waargenomen,ook geen zwellingen op de entplaatsen. Zaumsch??tteln beim Pferd als Untugend. Hetyessy â€”â€? Allatorvosi Lapok 1927.No. 17. S. 207 ; Ref. D. T. W. 1928. S. 453. Deze tot heden nog niet in de literatuur beschreven ondeugd werd bij twee 5en 6 jaar oude Arabische halfbloedpaarden waargenomen. Na het optoomen wordthet hoofd zoo ver bijgebracht, dat het loodrecht op den bodem is gericht, daarnawordt het gebit ongeveer 3 maal in de seconde over den tandeloozen rand van deonderkaak op en neer bewogen, hetgeen gepaard gaat met een sterk geluid derbetreffende tuigdeelen. Dit spel duurt gemiddeld 14â€”18 seconden, daarna volgteen pauze van 1â€”2 seconden, weer gevolgd door het bewegen van het gebit. Dezeverplaatsingen van het gebit over den tandeloozen rand worden teweeggebrachtdoor de tong, die zich door dezen

arbeid tamelijk sterk verdikt en aldus een 4 5m.M. breede spleet tusschen de beide snijtandrijen doet ontstaan, welke echterdoor de lippen wordt bedekt. Gelijktijdig bemerkt, men een vermeerderde spanningvan de spieren om de neusgaten en in het aangezichtsgedeelte. Na verwijderingvan het gebit houden de dieren zich rustig. Untersuchung der faszbeinigen Stellung eines Pferdes. Wilhelm Christnach -Archiv. f. wissensch. u. prakt. Tierheilk. 1928. B. 57. H . 5. S. 482 - 505. Bij de beoordeeling van een paard is de kennis van stand en bouw der lede-maten van de grootste beteekenis. Dit geldt niet alleen voor den normalen stand,maar ook voor de vele afwijkende standen, die bij het paard worden aangetroffen. Schrijver vermeldt nu het resultaat zijher onderzoekingen bij een dier afwijkingenn.1. ,,het wijd in de hielen staan". Die onderzoekingen zijn gedaan bij het levendedier en aan daartoe van zulke ledematen gemaakte

preparaten. Van deze laatstezijn meer in het bijzonder onderzocht : de gewrichtsbanden, het gewrichtskraakbeen,de stand der beenassen en de beweging der gewrichten. Als slotconclusies wordengenoemd : 1. de laterale gewrichtsbanden zijn krachtiger ontwikkeld dan de mediale enook krachtiger dan normaal ; 2. het kraakbeen van het caput femoris is verdikt ; 3. de verschillende beenderen van het lidmaat vormen ten opzichte van dez.g. â€žTraglinie" (d. i. de loodlijn vanuit het midden van het heupgewricht doorhet midden van den hoef) een naar buiten hoekig gevormde lijn ; de hoeken in degewrichten zijn ook anders dan normaal ; bijzonder opvallend is de mediaalwaartsgebogen hoek, dien de voetas met het pijpbeen maakt; 4. de bewegingsruimte der femero-tibiaalgewrichten is kleiner dan normaal ;de ab- en adductie mogelijkheden zijn relatief geringer. 5. in het spronggewriclit is de bewegingsruimte aan het

bandpreparaat 470 kleinerdan bij een extremiteit met normalen stand ; 0. in het kogelgewircht is de mogelijkheid van ab- en adductie kleiner. Versuche mit Pferdeputzmaschinen. Dr. Eckert en Dr. Friisch â€” (Zeitschr.f. Veterinarkunde 1928. H. 2. S. 55â€”69) hebben te Berlijn met verschillendeapparaten tot het machinaal poetsen van paarden proeven genomen om vast testellen : 1Â°. of deze bij voortdurend gebruik in grootere paardenstallen voldoen ;2Â°. of daarmede een besparing van tijd en personeel is te verkrijgen. De volgende stofzuigers werden gebruikt : de oude en nieuwe Electrolux, deProtos, de Saugling en de Ikusa, verder de systemen Flex en Elpuma, waarvan dewerking op roteerende borstels berust. Schr. komen tot de conclusie, dat geen en-kele dier apparaten, wat betreft werking of constructie, die eigenschappen bezit,welke een algemeene invoering in het leger wenschelijk zouden maken. Bij de

oudeElectrolux en de Protos moesten wekelijks alle paarden minstens twee maal metde hand worden gereinigd om ze weer in een behoorlijken toestand te krijgen. Wel is uit de proeven gebleken, dat van die stofzuigers de sleutel der bruikbaar-heid zich bevindt in de constructie van den roskam. De Electrolux is hiermede hetverst en ook heeft Hauptner voor dat doel een roskam geconstrueerd.



??? De nieuwe Electroiux, eventueel gecombineerd met den Hauptner-roskam zouin het leger wel als noodhulp gebruikt kunnen worden, mits daarnaast in de weektwee handpoetsdagen worden ingesteld. De Flex vervalt reeds door de aan het apparaat klevende constructiefouten. Het op het lichaam aanwezige lange haar is slechts met de Ikusa te verwijderen.Bovendien bestaat bij de Flex en de Elpuma nog het gevaar, dat de lange harenzich om de borstels wikkelen en of uitgetrokken worden of de spiralen doen breken. in het gunstigste geval stopt het apparaat en moeten de haren er worden afge-wikkeld. Heeft het electrische snoer, dat bij de machine behoort een lengte van 7 meterdan kunnen in de omgeving van elk stopcontact 14 paarden worden gepoetstd. w. z. 4 paarden rechts en links van het contact en 6 aan de tegenovergesteldezijde. Aan het lawaai van den motor gewennen de paarden zich tot

zekeren graad.Zenuwachtige paarden worden echter steeds zoo verontrust, dat een tweede manaan het hoofd moet gaan staan om de dieren te kalmeeren. Het eventueel te ver-krijgen gewin aan tijd vervalt hierdoor volkomen. Ook is het gevaar niet denkbeeldig, dat door het machinaal reinigen der paardende ruiters en voerlieden van hun dieren gaan vervreemden. Voor een zoo hoogmogelijk op te voeren arbeidsprestatie ontbreekt dan het noodige contact tusschenman en paard. Speciale menschen moeten gevormd worden om de machines te bedienen, dezekunnen dan langzamerhand door hun meerdere kennis en ervaring de werkingverbeteren. Zelfs voor een beperkt gebruik der poetsmachines b.v. in paardenziekenstallen,die welbekend een gering aantal paardenverplegers bezitten, leenen zich de appa-raten in hun tegenwoordigen vorm nog niet. (In ons Tijdschrift jaargang 1928, Afl. 1 en 12 hebben Prof.

Kroon en Dr.Weekenstroo het gebruik van de stofzuiger in de huidverpleging besproken.Beide auteurs doen echter, meer in het bijzonder wat de Electroiux betreft, eengeheel ander geluid hooren. Ref ). Over voedering van paarden met geplette haver. Dr. E. Bemelmans â€”- Giornaledi M?Šdicine Veterinaria 1028, Turijn. Dr. Bemelmans bepleit het gebruik van geplette haver, daar dit voordeeligeris en betere voedingsresulaten geeft. Een niet gekauwde korrel met onbeschadigde bast verlaat het lichaam nog in-tact, hetgeen ook daaruit blijkt, dat zij kiemkrachtig blijft. Zooveel paarden kauwenslecht en men heeft daardoor een verlies van 0.75% tot zelfs 50%. Teruggaan van geplette haver op gewone haver (in het kamp, in den oorlog, opmanoeuvres) kan steeds zonder digestiebezwaren geschieden. Brocq-Rousseu, directeur van het laboratorium voor militair dierartsenij-kundige onderzoekingen te Parijs ging de

studies van Bemei.mans 11a en bevestigdediens stellingen, welk hij in een zitting van het Recueil de M?Šd?Šcine V?Št?Šrinaireverdedigde. Hij komt tot de conclusie, dat men 10% van het rantsoen per paardkan besparen. Dit zou voor de legerpaarden in Frankrijk een besparing van ??yimillioen francs per jaar bedragen. Bij de gevolgde discussie vroeg Prof. Henrv een goede definitie van geplettehaver ; dat is ook zeer juist, daar haver, die te sterk geplet en gekneusd is, envooral het havermeel, een slechte voeding is voor paarden. Slechts de noodigebreuken moeten in den korrel zijn, zoodat de spijsvertering daarop kan inwerken, Coca raadt geplette haver af, maar beroept zich op onjuiste gegevens. Bouchet heeft vergelijkende voederingsproeven gehouden in een bierbrouwerij.Bij havervoeding had men veel meer koliekgevallen, 10â€”12 per jaar, bij geplettehaver slechts ?Š?Šn geval in verscheidene jaren.

Luitenant von Albert geeft geplette haver aan zijn racepaarden met groot



??? succes, zoo zelfs, dat hij ?Š?Šn paard meer kan houden door de besparing op hethaververbruik. Zijn vrienden volgen zijn voorbeeld. Daar de militaire administraties overal moeten bezuinigen is het zeker aan tebevelen geplette haver te gebruiken, daar er geen motieven bestaan er zich tegen teverzetten. (Zie ook Dr. E. Bemelmans : Over het verlies van haver bij paarden en over dewijze van voedering, waardoor zulks wordt voorkomen. H. P. de Swari en Zoon,den Haag 1926). Breedveld. Flavo-Bacterium abortus equi. Usstupni : Tierarztl. Rundschau 1929. 14. blz.253- Sedert 1922 heerscht in Rusland een uitgebreide epizo??tie van besmettelijkverwerpen bij paarden. Bij een onderzoek van stoeterijen in de Donsteppen konbij alle 23 onderzochte geaborteerde vruchten uit het hartebloed en ook bij eenmerrie uit het bloed worden gekweekt een kleine cocco-bacil, die wegens de eigen-aardige kleur der kolonies op agar

genoemd werd Flavo-bacterium-abortus-equi.De cultuureigenschappen van dit micro??rganisme komen in verschillende opzichtenovereen met die der paratyphus-bacillen en ook serologisch bleek er een nauwverband te bestaan met deze groep. Van 55 merries, die hadden geaborteerd ver-toonden 40 een agglutinatie met 1/800 tot 1/1600 verdund serum; ook alle 9hengsten, die deze merries hadden gedekt reageerden positief. Met cont??lesera wasde reactie daarentegen steeds negatief. Schr. stelt zich voor, dat veel goeds teverwachten is van actieve en passieve immunisatie ; omtrent daarmede verkregenresultaten worden evenwel nog geen mededee??ngen gedaan. v. d. Hoeden. TUBERCULOSE. Untersuchungen ??ber den serologischen Nachweis der Tuberkulose des Rindes. K. Beller, Archiv fiir Wissenschaft!, und prakt. Tierheilkunde. Bd. 58, H 3, 1928. Van 313 runderen, die, op grond van klinisch en

bacteriologisch onderzoek,wegens tuberculose waren geslacht, werd het bloedserum onderzocht. Naast ver-schillende onspecifieke collo??de-eiwitreacties werd de complementbindingsreactiemet diverse antigenen ingesteld. Tot de eerste groep reacties behoorden : de agglu-tinatie volgens Fornet, de uitvlokkingsreactie volgens Lange en Heuer, alsmededie volgens MX t?Š f y en de formolreactie volgens G??t?Š en Papacostas. Met dezaonspecifieke reacties werden over het algemeen ongunstige resultaten bereikt.Verschillende gevallen van tuberculose werden er niet door onderkend, terwijlmet serum van verschillende dieren, die bij de sectie geen tuberculeuze verande-ringen te zien gaven, een positieve reactie verkregen werd. Alleen in die gevallenwaarbij ten gevolge van necrobiotische processen een verandering in de eiwit-samenstelling van het bloedserum plaats vindt, kan met behulp van deze collo??dereacties

een positief resultaat worden verwacht. Met de complementbindingsreactiewerden betere resultaten verkregen. Van de verschillende antigenen voldeed datvan Besredka het best. Van de 264 gevallen, waarbij tuberculeuze veranderingen bij de sectie werdengevonden, kon 236 maal (89.5 %) een positieve complementbindingsreactie wordenverkregen. In 18 gevallen kon een onspecifieke reactie niet met zekerheid worden uitge-sloten. Op grond hiervan kan de complementbindingsreactie niet geschikt wordengeacht, om het klinisch-bacteriologisch onderzoek te vervangen. In de gevallen,waarbij de tuberculose zich langs de bloed- of lymphbaan over verschillende or-ganen had uitgebreid, werd bijna zonder uitzondering een positieve reactie vast-gesteld, daarentegen faalde deze methode bij verschillende gevallen van opentuberculose, waarbij deze verspreiding niet had plaats gevonden. L\'emploi des cultures dans le

diagnostic de la tuberculose. Les avantages du milieude Petragnani. G. Bertrand, Annales de m?Šd. v?Št. Ao??t, Sept. 1928. In dit artikel worden verschillende series proeven vermeld, waarbij getracht



??? werd door middel van de methode van Hohn uit tuberculeus materiaal tuberkel-bacillen te kweeken. Als voedingsbodem werd die van Petragnani gebruikt. l)itis een ei voedingsbodem, waaraan malachietgroen is toegevoegd, om de groei derbegeleidende micro??rganismen tegen te gaan. De eerste serie proeven werd met melk verricht, waarbij de volgende techniekwerd toegepast. 5 c.M.3 melk werden vermengd met 10 c.M.3 10 % H2S04. Naverloop van 25 minuten werd dit mengsel gedurende 15 minuten met groote snel-heid gecentrifugeerd. De bovenstaande vloeistof werd afgegoten en uit het be-zinksel op Petragnani-voedingsbodems ge??nt. Allereerst werden 6 melkmonstersonderzocht, waarbij het microscopisch onderzoek reeds vele tuberkelbacillen tezien gaf. Het gelukte in al deze gevallen na verloop van 20â€”30 dagen een rein-cultuur van tuberkelbacillen te verkrijgen. Vervolgens werden 10

melkmonstersonderzocht, waarbij in het microscopisch preparaat geen tuberkelbacillen kondenworden aangetoond. Hierbij werd 2 maal een cultuur van tuberkelbacillen ver-kregen. Een 2e serie proeven werd ingesteld met organen van tuberculeuze kleine huis-dieren. Deze organen werden op de volgende manier bewerkt. Stukjes lever, milt,long of lymphklier werden met behulp van steriel zand in een mortier fijn gewreven,-De deegachtige massa, welke nu ontstond, werd met physiologische keukenzout-oplossing verdund. Na flink schudden liet men het zand bezinken, waarna de boven-staande vloeistof werd afgegoten, welke dan op dezelfde wijze werd behandeldals de melkmonsters. Bij het onderzoek van 10 organen, welke rijk aan tuberkel-bacillen waren, gelukte het in alle gevallen na 15â€”25 dagen culturen van tuberkel-bacillen te verkrijgen. Vervolgens werden 3 pleuravochten, 2 urines en 1 lymph-klier,

afkomstig van honden, onderzocht, waarbij het microscopisch onderzoekgeen tuberkelbacillen opleverde. Uit 2 pleuravochten en de lymphklier werdenna ^b 3 weken tuberkelbacillen gekweekt. In de laatste serie proeven, werden tuberculeuze organen van slachtdieren onder-zocht. Van 20 gevallen gelukte het slechts 2 maal een positief resultaat te ver-krijgen. De oorzaak van dit slechte gevolg moest worden gezocht in de vergaandestaat van bederf, waarin het onderzochte materiaal verkeerde. Het onderzoekwerd herhaald met 6 tuberculeuze lymphklieren, welke 12 uur na de slachtingwerden onderzocht. Het gelukte nu in alle gevallen tuberkel-bacillenculturen tekweeken. Als voordcel van de Petragnani-voedingsbodem wordt nog genoemd, de be-langrijke aanwijzing welke deze geeft, omtrent het type der tuberkelbacillen, diemen ge??soleerd heeft. De humane tuberkelbacillen groeien gemakkelijk. Reedsna 8â€”10

dagen zijn de eerste kolonies zichtbaar. De kolonies zijn dof en droogen vertoonen een sterke neiging om te conflueeren en zich boven de oppervlaktevan het voedingsmedium te verheffen. De bovine tuberkelbacillen groeien veelkariger. De eerste kolonies zijn pas na 20 a 30 dagen zichtbaar ; zij zijn dan zeerklein en vertoonen weinig neiging tot confluentie. Enkele kolonies worden grooter(2 a 3 m.M.) en bolvormig. De cultuur heeft een glanzend en vochtig uiterlijk.De bacillen van het aviaire type ontwikkelen zich na J- 15 dagen tot talrijke,zeer kleine kolonies, die gemakkelijk samensmelten. Zij vormen op deze wijzeeen dun laagje, dat allengs dikker wordt. De oppervlakte der cultuur is zeer glan-zend. Bertrand komt tot de conclusie, dat het cultiveeren van tuberkelbacillen evengemakkelijk is als dat van andere pathogene kiemen. (Deze conclusie wordt doorverschillende onderzoekers niet onverdeeld aangenomen. Ref.).

Clarenburg.



??? (Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht.Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON). DE STRIJD TUSSCHEN AUTO EN PAARD, EN ZIJN INVLOEDOP DE PAARDENFOKKERIJ IN NEDERLAND, door Prof. Dr. H. M. KROON. De Zo??technicus heeft niet alleen studie te maken van de eigen-schappen der dieren, van de inwendige en uitwendige factoren,waarvan deze afhankelijk zijn, doch dient ook nota te nemen vanalle omstandigheden, die een gunstigen of ongunstigen invloed opde teelt der dieren uitoefenen. Nu is er zeker, wat de paardenfokkerij betreft, geen omstandig-heid, die nadeeliger heeft ingewerkt, dan de invoer van de mecha-nische tractie, de motor, de auto. Meer dan eenige ziekte of welkeandere tegenslag ook, heeft de verbreiding van de auto verschil-lende typen van het paard verdrongen of gedecimeerd, en de paar-denfokkerij nadeel toegebracht. De strijd tusschen auto en paard is

niet van den allerlaatstentijd, loopt reeds over tientallen van jaren, doch is eerst na heteindigen van den wereldoorlog, toen zoovele en velerlei motor-wagens aan beide oorlogsfronten gebruikt, plotseling onnoodigwerden en in het burgerbedrijf werden overgebracht, acuut ge-worden. En nadien is de strijd geleidelijk toegenomen en wordtdeze steeds met meer heftigheid gevoerd. Ik meen goed te doen met hier bij dien strijd eens nader stil testaan. De literatuur over dit onderwerp is reeds vrij uitgebreid, dochdikwijls tendentieus, meestal bestaat zij uit bijdragen van voor-of tegenstanders, die ieder voor zich alles bijeen trachten te brengenwat hun standpunt steunen kan, en welke daarom zeer sceptischbeoordeeld moeten worden. Op tal van vergaderingen van paar-denfokkers, van motorfabrikanten, van industrieelen en anderegebruikers, ook van dierenartsen, is de strijd tusschen paard enmotor aan de orde gekomen, zelfs

zijn in verschillende landen spe-ciale congressen of vergaderingen gehouden, uitsluitend aan ditonderwerp gewijd. Ik wil de strijd hier onbevooroordeeld beschou-wen en beoordeelen en eenige gegevens bijeen brengen, waaruitik conclusies zal trachten te trekken, betreffende de invloeden opde paardenfokkerij. Gedurende meer dan zestig jaren kent de paardenfokkerij slechtstijden van overgang, onrust en strijd en in den laatsten tijd zijnwij genaderd tot een strijd om het bestaan, een strijd op levenen dood.



??? In het midden der vorige eeuw had Nederland drie paarden-rassen, die toen geheel aan de eischen van fokkers en koopersvoldeden, in het Noorden het Friesche paard, dat behalve in Fries-land eenigszins gewijzigd voorkwam in Groningen, Drenthe, Over-ijssel en een deel van de Veluwe, het Geldersche paard in Gelder-land, vooral in de I Jselstreek en in de Betuwe en weer iets gewijzigdin Utrecht en West-Noord Brabant en het Zeeuwsche paard. De twee eerste rassen waren landbouw-tuigpaardrassen, nietalleen in ons land, doch ook in het buitenland, als koetspaardenzeer gezocht ; het Zeeuwsche paard was een landbouwpaard, ge-schikt op de zware gronden in het Zuiden van ons land. Vooraldoor concurrentie van verbeterde buitenlandsche tuigpaard-rassen, als het Oldenburgsche, het Oost-Friesche, het Cleveland enhet Yorkshire ras, waren de fokkers gedwongen een paard televeren dat mooier

exterieur had, zwaarder was en beter gangenvertoonde, omdat onze paarden niet meer voldeden en geen loo-nenden prijs meer opbrachten. Er is toen een tijd gekomen van in-voer vooral van Oldenburgsche en Oost-Friesche hengsten enkruising van onze paarden met deze twee rassen, zooals die nu inverschillende streken nog plaats heeft. Zelfs de meest conserva-tieve fokkers moesten mee, zoodat reeds op het laatst van de vorigeeeuw het oorspronkelijke Geldersche paard geheel verdwenen wasen van het Friesche paard maar weinig meer was overgebleven. Nog was deze algeheele verandering niet tot stand gekomen ofde eischen van vele koopers wijzigden zich in dien zin, dat zij meersnelheid, meer uithoudingsvermogen en meer luxe wenschten. Wel-licht dat het gebruik van rijwiel en ook reeds van enkele auto\'sdeze wenscheri hadden doen ontstaan. Door kruising met Hackneyen Anglo-Normandische,

enkele malen ook met Hannoveraanscheen halfbloed Engelsche hengsten trachtte men dit doel te bereiken. Nu volgde in Duitschland de opbloei van de industrie en desterke vraag naar zware trekpaarden, wat een groote opleving dei-paardenfokkerij in Belgi?? ten gevolge had. De groote winsten, daardoor de boeren gemaakt, brachten onze fokkers er toe, eerst inZeeland, Limburg en Noord-Brabant, later ook in de meer Noor-delijk gelegen provinci??n, tot in Groningen toe, om zooveel mogelijktrekpaarden van het Belgisch type te fokken. Er is een wareâ€žburgeroorlog" gevoerd, de twee typen, tuig- en trekpaard, bestre-den elkaar, de tuigpaarden konden zich eerst staande houden,de trekpaarden namen echter sterker in aantal toe en begonnenook in de beste tuigpaardstreken de tuigpaarden te verdringen,zoo dat zelfs in een provincie als Groningen meer trekpaard- dantuigpaardhengsten ter dekking staan. Deze

strijd was nog in vollen gang toen de motor, de gemeen-schappelijke vijand zijn intrede deed en diens invloed zich meeren meer deed gevoelen. De strijd met de auto is niet van vandaag



??? of gisteren, doch is al tientallen van jaren aan den gang. Ik herinnermij, dat ik in 1896 in Berlijn was, en daar reeds in de hoofdstratenkon opmerken, dat het aantal autos grooter was dan dat vanpaarden, dat het paard met zijn minder snellen gang de autos inden weg liep, en men toen reeds den indruk kreeg, dat het paardâ€žobsoleet" zou worden. Toevallig was ik in 1900 in de gelegenheidParijs, Hamburg en Kopenhagen te bezoeken ; in Parijs bleek toenal een belangrijk deel der vroeger door vier hengsten bespannenomnibussen op de boulevards vervangen door autoomnibussen eneen deel der â€žaapjes" door taxis ; in Hamburg en Kopenhagenwas van de vooruitgang der motortractie nog weinig te bemerken,alleen, dat bij de tram de paarden door motoren waren ver-vangen. Eerst waren het vooral personen-autos en autobussen,later kwamen meer de autovrachtwagens van lichter en zwaardergewicht. Ik

wees er reeds op, dat de strijd tusschen motor en paardin vollen gang is, een strijd waarin evengoed als het tuigpaard,ook het trekpaard betrokken is. De fokkers en eigenaars van paar-den hebben met struisvogelpolitiek langen tijd weinig notitie vandien wedstrijd genomen en al doet de invloed zich sterk op de prij-zen der paarden gevoelen, toch zijn er nog velen, die denken, datdie inzinking wat de paarden betreft, maar tijdelijk is en die telkensverschijnselen meenen op te merken, die er op zouden wijzen,dat het paard het terrein, dat het verloren heeft, wel weer spoedigzal inhalen. Wij willen nu de vraag onder de oogen zien hoever het met deverdringing van het paard door den motor is gekomen en hoehet verder zal gaan. Een afdoend antwoord is moeilijk te geven,de vraag is gemakkelijker te stellen, dan daarop goed gemotiveerdeantwoorden te leveren. Toch wil ik in elk geval trachten het probleem te benaderen,ie.

door het verzamelen en uitwerken van statistische gegevens.2e. door de kosten van paardentractie en van motor-tractie tevergelijken, je. door na te gaan, waar het paard vroeger gebruikt werd, waarhet overbodig is geworden, verdwenen is of bezig is te ver-dwijnen, en waar een toeneming is waar te nemen of te ver-wachten. 4e. door tegenover elkaar te stellen de voor- en nadeelen vanpaarden-tractie en van motortractie.Ten slotte wil ik dan trachten uit de verzamelde gegevens con-clusi??n te trekken betreffende den toestand der paardenfokkers indezen tijd en wat de naaste toekomst brengen zal.I. Statistische \'gegevens. Om een goed overzicht te krijgen van den stand van zaken opdit oogenblik en de ontwikkeling van het gebruik van paard enauto in den loop der laatste jaren, kan de statistiek ons het best



??? inlichten. Nu beschikken wij in sommige opzichten over zeer uit-gebreide en goede statistische gegevens, terwijl wij in andere weerde gewenschte gegevens missen. Vooreerst moet ik er op wijzen, dat de veetelling ons geen cijfersverschaft van de laatste jaren. Goede en zeer betrouwbare tel-lingen van het aantal paarden, ook in verschillende rubrieken,in alle gemeenten van ons land hebben plaats gehad in 1910 en1921. De verslagen van deze tellingen staan te mijner beschikking.Na 1921 heeft geen telling meer plaats gehad, deze zal geschiedenin 1930. Over de laatste jaren, waarin juist de strijd tusschen autoen paard zoo hevig was, hebben wij dus geen cijfers, waaruit deachter- of vooruitgang van het aantal paarden in de verschillendejaren is na te gaan. Hier is niets aan te doen. Wel beschik ik over het aantal der in de laatste jaren in de onder-scheidene provinci??n gedekte merri??n, zelfs over het aantal

doortuigpaard- en door trekpaardhengsten gedekte merri??n, zooals diejaarlijksch in het Verslag van den Landbouw worden aangegeven.Wij kunnen rekenen, dat gemiddeld 2/3 der gedekte merri??n eenveulen voortbrengt, zoodat wij dus een overzicht kunnen makenvan het elk jaar geboren aantal veulens (tuig-paardveulens en trek-paardveulens). Dr. Berger, de Directeur van den Veeartsen ij kundigen dienstwas zoo goed mij een overzicht te verschaffen van de gedurendede laatste jaren uitgevoerde paarden, meest natuurlijk anderhalf-jarigen. De Directeur van het Remontewezen Kolonel Axdr?Š de la Portewas zoo vriendelijk mij opgaven te zenden van de aantallen paar-den, voorkomende op de â€žalphabetische lijsten" over de jaren1924, 1926, 1927 en 1928, in de verschillende provinci??n en van deopgaven in enkele groote steden .De ,,alphabetische lijsten" be-vatten de namen van de in iedere gemeente

gevestigde eigenaarsen houders van paarden, met het aantal paarden in hun bezit,onder hun toezicht of beheer (Inkwartieringsbesluit Art. 17).Op deze lijsten worden niet opgenomen de eigenaars die vrijgesteldzijn van aanbieding van paarden ter vordering (Koninklijk Huis,diplomatieke agenten van vreemde mogendheden, Provincie,Gemeente, officieren, Koninklijke Marechaussee). De betrouw-baarheid dezer gegevens is afhankelijk van de nauwkeurigheidwaarmede in elke gemeente de getallen worden opgemaakt. Inelk geval zijn hieruit enkele cijfers te putten voor het vergelijkenvan het aantal paarden in de verschillende provinci??n en in hetheele land. Goede statistische gegevens omtrent de verhouding van hetaantal autos en met paarden bespannen wagens in 1923 vindenwij in het extra nummer van het tijdschrift : Wegen, â€žverslagbetreffende de verkeerswaarnemingen in 1926 op rijkswegen",



??? gegevens die berusten op een telling op 386 waarnemingspuntenin verschillende deelen van ons land. De hoofdcommissaris vanpolitie te Utrecht was zoo vriendelijk dit te mijner beschikkingte stellen. Verder heeft het Centraal Bureau voor statistiek te \'s-Graven-hage in December 1928 een uitgave gepubliceerd â€žStatistiek dermotorrijtuigen 1 Januari 1928", waarin wij een duidelijk beeldkrijgen van de ontwikkeling van het auto-verkeer. Wij zullendaaraan ook verschillende gegevens ontleenen. Ik zal mij wat het statistisch materiaal betreft tot Nederlandbepalen, omdat dit voor ons de meeste waarde heeft en de buiten-landsche gegevens ook zoo moeilijk te beoordeelen of te contro-leeren zijn. De veetellingen geven ons een overzicht van de voor- of achteruit-gang van het aantal paarden, tusschen 1904, 19x0 en 1921. Dec. 1904 Aantal paarden 295277. Juni 1910 â€ž ,, 327377 d.i. een vermeerdering met 11% 1921

,, â€ž 363688 ,, ,, â€ž â€ž 11% Tot 1921 bleef er dus toeneming, die wel kleiner werd, eerst ir%bedroeg in 6 jaar en later ri% in 11 jaar. De toeneming van het aantal paarden onder den 3-jarigen leeftijdwas steeds grooter dan de toeneming van het geheele aantal paar-den ; het aantal paarden beneden 3 jaar maakt een steeds grooterwordend percentage, van het totaal aantal paarden uit. Dit percentage bedroeg over 1866/1870 17%, over X871/188018%, over 188X/90 20%, over 189T/1900 22%, in f904 25%, in1910 27% in 1921 29%. Dit wijst vooral op een sterke vooruitgang der fokkerij. Ook blijkt dit uit onderstaande cijfers, aangevende het aantalpaarden boven 3 jaar en het aantal paarden beneden 3 jaar in1904, X9io en 1921. Paarden boven3 jaar Toename Paarden beneden3 jaar Toename Dec. 1904 221779 stuks â€” 73498 stuks Juni 1910 238566 â€ž 8% 88811 â€ž 21% 1921 258333 .. 8% I0.5335 .. i8i% Van

1866/70 tot 1904 is het aantal paarden in het geheel gestegenmet 17%, het aantal paarden beneden 3 jaar met 72%. De eerste vermindering van het aantal paarden werd opgemerktin de groote steden. Tusschen 1904â€”19x0 krijgen wij een dalingdie echter in Amsterdam en Rotterdam niet, in den Haag en Utrechtwel verder is doorgegaan.



??? Aantal Aantal Ver- Aantal Paarden Paarden mindering Paarden in 1904 in 1910 Paarden in 1921 In Amsterdam .... 3.110 2-937 173 3-416 ,. Rotterdam .... 3-534 3-4l8 227 3-586 ., den Haag .... 3-592 3-Â°97 495 2.836 ,, Utrecht .... 1.340 952 38S 861 Hier zien wij de eerste invloed van de mechanische tractie.Blijkens de opgaven in de daarevengenoemde â€žAlphabetischelijsten" Art. 17 Inkwartieringsbesluit, is het aantal paarden van4 jaar en ouder in de volgende groote steden : In 1924 In 1926 In 1927 In 1928 Amsterdam..... 2.179 2.063 1.70; i .609 Rotterdam ..... 2.524 2.485 2-533 2-537 den Haag ..... 2.224 1.958 1.916 1-895 Utrecht ...... 641 626 647 597 Blijkens deze cijfers is het aantal in deze steden nog langzaamdalende, uitgezonderd in Rotterdam. Wat het aantal paarden boven de 3 jaar in de verschillendeprovinci??n betreft zijn de volgende cijfers aan de ,,Alphabetischelijsten" ontleend. Opgave van de

aantallen paarden voorkomende op de Alphabetischelijsten der gemeenten. In de provincie In 1924 In 1926 In 1927 In 1928 Groningen ..... 24 415 26.009 25 438 25.175 Friesland...... 19.992 20.046 20.163 20.073 Drenthe....... 9.782 IO-539 10.835 10.734 Overijssel...... 17-845 19.349 19.819 19.945 Gelderland ..... 25-333 26.442 26.731 26.627 Utrecht ...... 5-786 5 633 5-634 5 614 Limburg ...... 12.040 12.950 12.997 13 036 Noordbrabant .... 29.810 31.616 30.678 30.507 Zeeland ...... 17.158 16.686 17.214 17045 Noordholland .... 18.399 I7-396 16.711 16.457 Zuidholland..... 30123 28.43 3 28.361 28.053 Totaal ..... 210.683 215.099 214-581 213.266 Hieruit blijkt dat het aantal dezer paarden vrij stationnair ge-worden is, in enkele provinci??n is nog een geringe vermindering,in andere een geringe stijging waar te nemen, zoodat de daling dervoorgaande jaren blijkbaar tot stilstand gekomen is. Het aantal gedekte merri?¨n,

dat uit de dekboeken bekend is,geeft een overzicht van den loop der paardenfokkerij, te meer, daar



??? vermeld is, hoeveel meni??n door trekpaard- en hoeveel door tuig-paardhengsten zijn gedekt. Van een klein aantal merri??n buiten deprovincie gedekt, is het type dekhengst niet vermeld, waardoor duskleine verschillen ontstaan tusschen de cijfers voor alle gedekte mer-ri??n en de som van die, door trek- en door tuigpaardhengsten gedekt. Aantal gedekte merri??n in Nederland. Jaar Geheele Door trekpaard- Door tuigpaard- aantal hengsten hengsten 1909 62.085 28.244 32030 1910 62.430 30.189 29.412 1911 68.272 33 311 31.867 1912 69 33<> 36675 29.621 1913 73385 40.87S 29.420 1914 79569 45.000 31.192 1915 88.009 50.228 33-798 1916 98.607 57.866 36139 1917 92143 55 33Â° 32.783 1918 93-854 54 797 35 258 1919 92.786 55105 34-076 1920 76.144 46.072 26.752 1921 83-971 56.880 23 455 1922 â€? 5<> 434 41 305 12.960 1923 57.012 42.220 12.769 1924 65.260 47-556 14585 1925 63-Â°57

46542 13.816 1926 39 562 30.969 6.986 1927 42.877 33-834 7.169 Wij merkten reeds op, dat men gemiddeld rekenen kan dat 2/3der gedekte merri??n bevrucht worden en een veulen leveren, zoodatwij hier een vrij goed beeld krijgen van den stand der fokkerij. In onderstaande grafiek is de gang der fokkerij vergeleken metde vermeerdering van het aantal autos. Achteruitgaande is de uitvoer van paarden, zooals blijkt uit o.s.lijstje. Aantal uitgevoerde paarden gedurende het jaar : 1920 : 26.790 stuks, 1921 : 16.021 stuks, 1922 : 21.347 stuks, 1923 : 18.258 stuks,1924: 18.999 stuks, 1925: it.259 stuks, 1926: 9.914 stuks, 1927: 12.179 stuks,1928 : 8.903 stuks. Omtrent het verkeer op een groot aantal wegen, worden wij zeergoed ingelicht door het in September 1928 verschenen extra num-mer van het maandblad Wegen, gewijd aan den weg en het ver-keer, uitgave van de vereeniging het Nederlandsche Wegen-congres,

waarin een uitvoerig verslag voorkomt betreffende deverkeerswaarnemingen in 1826, welke vergeleken worden met diein 1923, 1911 en 1908 verricht. Het aantal waarnemingspuntenbedroeg 386 en de controle had plaats op 85 rijkswegen in de onder-scheidene provinci??n van Nederland. In de maanden Augustus,September en October geschiedden de waarnemingen op 7 ver-



??? schillende dagen der week. Twee waarnemingsdagen vielen inAugustus, drie in September en twee in October, waarbij er naargestreefd is mogelijke bijzondere dagen uit te schakelen. PrÂ?po f/v Pu to w>rir/u.iav Wij geven hier de verzameltabel van de bijlage ,,Vergelijkingvan het gemiddeld verkeer in beide richtingen op de rijkswegen, waar-genomen in de jaren 1908 (van 6 uur v.m.â€”6 uur n.m.) 1916 (van8 uur v.m. tot 6 uur n.m.) 1923 (van 8 uur v.m. tot 6 uur n.m.)en 1926 (van 8 uur v.m. tot 6 uur n.m.), met weglating van de ru-brieken voor de aantallen motorrijwielen, rijwielen en hand- enkrui- en kinderwagens, zoodat wij een rubriek voor motorrijtuigenen een voor overige voertuigen over houden. Vergelijking van het gemiddeld verkeer. Gemiddeld verkeerper dag, per weg Motorrijtuigen1908 1916 1923 19 26 Overige voertuigen1908 1916 1923 1926 3wegen in Groningen .... 2 11 72 207 in 71 54 56 4 ,.

Friesland..... I 8 54 146 ?Ši 60 51 40 4 ., Drenthe ..... I 5 33 103 102 5<> 53 60 13 ,, ,, Overijssel .... 2 8 56 106 84 64 79 5<> 13 ,, ,, Gelderland .... 9 24 97 277 122 74 62 86 6 ., Utrecht ..... 15 50 â€?>22 549 142 100 92 86 8 ,, Noordholland . . . 11 46 187 545 197 iÂ°3 104 78 11 ., Zuidholland . . . 9 .50 195 526 168 123 114 127 4 ,, Zeeland ..... I l5 52 118 139 120 75 60 10 ., N.Brabant .... 2 13 72 147 92 73 64 52 10 ,, ,, Limburg..... 5 8 62 146 81 56 80 72 wegen in Nederland .... 6 23 108 2 75 122 S3 79 75



??? Wij zien dus overal een sterke toeneming van het aantal auto\'sen een afnemen van het aantal voertuigen door paarden getrokken. In nevensgaande grafiek wordt een beeld gegeven van het aantalrijwielen, motorfietsen, autos, hand-, krui- en kinderwagens enoverige voertuigen in verschillende jaren. GEMIDOSLD l/?‰RKttft m BfJOÂ? RICHTlUbtfl op De R\'JK5U/66en m Dâ‚? FROUINCIE U Tf=tÂ?CHT. WmGâ‚?MOMÂ?n //y 1003,1916, !923,tn /92G. va Â?V Q vÂ?O. X ., . _ V Â?> SJ N IV? * fvjw/aetf mm- HMP-KM- /rÂ?- mn/ww r/em/y. Kimman en vomu/Gen {/RRCHT- fiuro?? Verder kan uit cle waarnemingen worden opgemaakt, dat deverhouding van het aantal auto\'s tot de som van de aantallen auto\'sen bespannen voertuigen sedert 1923 zeer sterk gewijzigd is. InX923 was het automobielverkeer en het verkeer met bespannenvoertuigen in aantallen ongeveer gelijk, in rg2?“ was de verhoudingzoodanig

gewijzigd, dat het aantal auto\'s zich verhoudt tot het aan-tal bespannen voertuigen als 78,4 : 21,4 of ongeveer 3.65 : 1. Gedurende den waarnemingstijd van 6 uur v.m.â€”8 uur n.m.werden voor het geheele land op alle wegen 126.563 eenheden waar-genomen bestaande voor 22.2Â°0 uit motorrijtuigen, 3uit motor-rijwielen, 66.2% uit rijwielen, 1.7% uit hand-, krui- en kinder-wagens, 6.1% uit bespannen voertuigen.



??? Vergelijkt men de uitkomsten der waarnemingen van 1926 metdie van 1923 dan vindt men dat : de aantallen automobielen, motorrijwielen en rijwielen respec-tievelijk gemiddeld met 158%, 3% en 2% zijn toegenomen terwijlhet aantal hand-, krui- en kinderwagens en het aantal bespannenvoertuigen respectievelijk met 2% en 6% zijn afgenomen. Laat ik nu nog uit de zoo talrijke waarnemingen enkele gegevensovernemen betreffende verschillende wegen om Utrecht. Overzicht van de aantallen der verschillende soorten voertuigen per dag van14 uur passeerend. Waarnemingpunten enwegen Bespannentuigen voer- Automobielen Voor personen vervoergeen omnibussen Omnibussen i-, )-. 0> 0 uV- 0> Personenauto\'s 0 Â? Â?e Mx o \'X Q \'3 Vrachtauto\'s Vrachtauto\'s met aan-hangwagen Wegvale Utrecht de Grebbe Waarnemingsplint Kerk- laan de Bilt..... 13 â€” 152 1182 290 420 5 Wegvak Harmeien

Utrecht, waarnemingspunt nabij Merwede kanaal, Ouden- rijn ......... 40 i 248 762 134 279 4 Wegvak Amsterdam Utrecht, waarnemingspunt- Zuilensche steeg . . . 7 â€” 55 431 94 171 3 Ik zal mij niet laten verlokken om nog mser gegevens uit hetextra nummer van ,,Wegen" over te nemen ; het hier aangevoerdeis voldoende om te doen zien, hoe geweldig het autoverkeer delaatste jaren is toegenomen en dat het verkeer met paard en wagen,nog eenigszins afnemend is, welke afneming echter in verschillendeprovinci??n tot stilstand is gekomen. Aan de hand van de reeds genoemde uitgave van het Centraalbureau voor de Statistiek â€žStatistiek der motorrijtuigen, 1 Januari1928" ben ik in staat een overzicht te geven van het aantal ver-schillende motorrijtuigen, motorfietsen, personenauto\'s, autobussenen autovrachtwagens en van de ontwikkeling der mechanischetractie in de laatste jaren. Voor bijzonderheden

verwijs ik naar hetoorspronkelijke werk, hier ontleen ik daaraan slechts enkele cijfers. Op i Januari 1928 kwamen in Nederland voor, 19.503 motor-rijwielen, 46.030 personenauto\'s, 3094 motorbussen en 26.843



??? vrachtauto\'s, wat met het aantal rijwielen met hulpmotor een totaalaantal geeft van 95.883 motorrijtuigen. Voor ons onderwerp zijnvooral de personenauto\'s, autobussen en vrachtautos van belang,samen dus 75.967 stuks. Wij geven hier onder een overzichtvan het aantal personenauto\'s en autovrachtwagens in de ver-schillende provinci??n. Om niet te uitvoerig te worden maken wijgeen melding van autobussen en motorfietsen. Verdeeling van het aantal personenautos en autovrachtwagens naar de gewichtklasse. Personenautos. Vrachtautos 0 ?– u <u O O O O 0Â? O ?“ J^\' v \'S g 0 0 c O 0 0 0 c 0 â€” 0 O 0 0 0 CU -3 00 N 0 rt 0 00 N > ro f \'O q cÂ? Â? \'S -t-Â? Â? 5 s w Â? V O 0 0 C tu 0 0 0 0 0 C O Â§ 0 0 0 O 0 0 0 c rn S ro -1- in 0 B c c c c ?– c C > > > > > > > ??> ironingen . . 1049 1268 36 â€” 2353 71 638 56 56 30 20 871 "riesiand . . . 1506 989 19 â€” 2514 100 884 54 23 7 7 iÂ°75 )renthe .... 471 364 4

839 42 311 \'5 8 2 i 379 Overijssel . . . 1140 I3I2 127 I 2580 92 999 63 61 59 i 1275 lelderland . . â€?2012 2445 221 I 4679 192 1807 103 69 82 46 2299 Jtrecht . . . 1109 1552 191 â€” 2852 163 1186 141 41 35 108 1674 I.-Holland 4257 6102 678 I IIO38 820 4800 569 246 179 iÂ°5 6719 .-Holland . . 4223 6688 832 "743 897 5884 555 394 312 210 8252 Zeeland . . . 679 781 22 1482 94 456 35 16 2 â€” 603 ??.-Brabant . . 1534 1852 I5Â° â€” 354<> 236 I350 110 81 58 22 1857 .imburg . . 1130 1214 60 â€” 2404 222 1241 87 71 148 70 1839 tet Rijk . . . 19110 24577 2340 3 46030 2929 19556 1788 1066 914 590 26843 Per 1000 inwoners kwamen op 1 Januari 1928 over geheelNederland voor : 2,56 motorrijwielen, 6.04 personenauto\'s, 0.40autobussen en 3.52 vrachtauto\'s. Het aantal motorrijtuigen per1000 inwoners is het grootst in N.-Holland (14.94) en Utrecht(14.91), het aantal personenauto\'s eveneens in

N.-Holland (7.66)en Utrecht (7.34). Voor vrachtauto\'s vond men de hoogste cijfersin N.-Holland (4.67), Z.-Holland (4.41) en Utrecht (4.30), voormotorrijwielen in Groningen (4.48), Zeeland (3.65) en Drenthe(3-73) en voor motorbussen in Friesland (0.79), Zeeland (0.56) enUtrecht (0.55). Uit voorgaand staatje blijkt wel, dat zoowel voor personen- alsvoor vrachtauto\'s een overgroot aantal lichte wagens, vooral van1000 tot 2000 K.G. worden gebezigd. Dit blijkt ook uit de ver-deeling der motorrijtuigen naar de voornaamste merken. Van de



??? 46.030 personenauto\'s zijn 12.541 Fords, 5.407 Chevrolets en2.668 Citro??ns, van de 46.843 autovrachtwagens 17.702 Fords en2.885 Chevrolets. Van de 3.094 autobussen zijn 1.244 Fords en354 Chevrolets. Dit wat het aantal auto\'s betreft. Nu nog enkele mededeelingenuit het werk ,,De Statistiek der motorrijtuigen 1 Jan. 1928" be-treffende de sterke toename in de laatste jaren. In de grafiek,(Pag. 680) waarin ik enkele gegevens betreffende paarden ver-werkt heb, heb ik ook nader de stijging van het aantal auto\'s aan-gegeven. De sterke stijging is in 1920 begonnen en gaat tot nu toenog door. Het aantal motorrijtuigen (personenauto\'s, bussen envrachtauto\'s) is van 1909 tot 1928 gestegen van r532 tot 75.967(d. i. bijna 50 maal zooveel) en van 1920 tot 1928 van 11.199 tot75-097 (d. i. bijna 7 maal zooveel). Ter vergelijking van het toe-nemen van motorrijwielen en motorrijtuigen wordt vermeld,

dathet aantal motorrijwielen van 1909 tot 1924 is gestegen van 3047tot 36.714 (d. i. 12 maal zooveel) en het aantal auto\'s in dezelfdejaren van 1532 tot 30.936 (d. i. 20 maal zooveel). Nevensgaande tabel geeft een overzicht van de toeneming vanhet aantal motorrijwielen en autos : Aantal motorrijtuigen van 1909â€”1929. Motorrij wielen Auto\'s (personen envrachtauto\'s) 1909 3-047 1-533 1910 3 254 \'â€?973 1911 3-502 2-543 1912 4.011 3 214 1913 5.092 4031 1914 6-754 4.684 1915 7.860 4-657 1916 9113 5-443 1917 8.886 5183 191S â€” â€” 1919 12.319 6-55Â° 1920 20.779 11.199 1921 26.209 14 696 1922 3I-8I5 17540 1923 36.405 23386 1924 36.714 30-936 1925 â€” 30-675 1926 â€” 47.891 1927 â€” â€” 1928 19503 75967 Het jaar 1918 is niet opgegeven daar dat jaar weinig of nietgereden is wegens zeer hooge benzine-prijzen. Voor motorrijwielenontbreken opgaven voor 1924, \'25, \'26 en

\'27, omdat door wijzigingvan de belastingvoorschriften hiervoor geen gegevens verkregen



??? werden. De cijfers voor auto\'s in 1925 en 1926 werden verschaftdoor den motordienst van de Generale staf. Het aantal auto\'s voor enkele steden volgt hier, ter vergelijkingmet het aantal paarden, hiervoor reeds opgegeven. Op 1 Januari1928 kwamen in Amsterdam 8810 motorrijtuigen, in den Haag7721, in Rotterdam 5363, in Utrecht 1949 (motorfietsen en allesoorten auto\'s) voor. Daar de laatste jaren vooral de vrachtauto\'s meer en meer deplaats van het paard trachtten in te nemen, volge hier nog de aan-gegeven verdeeling van het aantal vrachtauto\'s naar het model : 13.133 open wagens, 10.867 gesloten wagens, 823 wagens vanonbekend model, 689 tractoren, 481 brandweer- en reinigings-wagens, 393 tankwagens, 303 \'wagens van andere dan in de tabelgenoemde modellen, 154 walsen. Wat de autobussen betreft zij nog opgemerkt, dat 12% van de3094 bussen voorkomen in de 4 groote steden, in

Rotterdam 141,in Amsterdam 107, in den Haag 81 en in Utrecht 72 stuks. II. Vergelijking van kosten van paarden- en motortractie. Het spreekt van zelf, dat de factor bedrijfskosten van grootebeteekenis is, bij de keuze tusschen paard en motor. Er zijn in verschillende landen berekeningen gemaakt, waarvanik hier enkele voorbeelden wil aanhalen. Henry Ford geeft in zijn bekende werk ,,My Life and Work"(1924) een vergelijking tusschen de kosten van een Fordson-tractoren van 8 paarden voor het ploegen. Hij merkt op, dat de cijfersbetrekking hebbend op de tractor zijn opgenomen in oorlogstijd,zoodat verschillende prijzen nu veel lager zijn. De berekening werdtijdens den oorlog van regeeringswege gemaakt. Kosten Fordson 880 dollar. Arbeidstijd 4800 uren a 3236 M2. per uur is 1493 H.A. 1493 H.A. a 880 dollar is per H.A..............0.59 dollar reparatie voor 1493 H.A. 100 dollar; per H.A.........0.067 brandstof,

petroleum a 4,2 ets. (Am.) 22,71 liter; p. H.A . . . 0.19 bestuurder 2 dollar per dag, 3,23 H.A.; per H.A........0.60 Ploegen met Fordson per Hectare ............2.29 dollar 8 Paarden kosten 1200 dollar. Arbeidstijd 500 uren a 3236 M\'2. p. uur is 1618 H.A. 1618 H.A. a 1200 dollar is per H.A..............0.74 dollar Voedsel voor paarden 40 ets. (Am.) (100 werkdagen), per H.A. . 0.99 ,, Voedsel voor paarden 10 ets. (Am.) (265 dagen), per H.A. . . . 0.65 twee ploegers met ploegen 2 dollar per dag, per H.A......1.24 Ploegen met paarden per Hectare . . ..........3.62 dollar Hierbij is de ploegtijd buiten beschouwing gelaten. Deze bedraagtechter voor den tractor gemiddeld een vierde van den tijd, dienpaarden noodig hebben. De National Horse Association of Great Britain publiceertenkele vergelijkende berekeningen, waaraan ik de volgende ontleen.



??? Vergelijking van kosten verbonden aan paarden- en motortransport (gemaakt door een van de grootste vrachttransport-maatschappijen)(Prijzen in Londen). PAARDENTRANSPORT. MOTORTRANSPORT. Uitgaven per dag gerekend dedag op 8 uren en het jaar op313 werkdagen c. ^ ?? g-s J1 r -O Kosten gerekend per dag op 8 urenen het jaar op 313 werkdagen. Koetsier en \\ loon 1 stalknecht ) verzekering \'licht zwaario/3i 12/i?¨ii d 2 d.Voeding (incl. behandeling)Stalhuur, smeer, slijtage enz. .Vernieuwing en rep. van tuig .Waarde vermindering van hetpaard. Koopprijs 52 d. doet ongeveer8 jaar dienst ........ Diergeneeskundige hulp . . . Hoefbeslag......... Waardevermindering van denwagen (kostprijs zoowel voor lichteals voor zwarewagen Â? 85, doet c.a. 20 jaar dienst ...... Interest van uitgelegd kapitaal(paard wagen en tuig) .... Totaal ......... Hier komt nog bij rust en voe-ding aan den weg ...... Reparatie wagen......

Wagenjongens ....... Geheele totaal ...... s d12 3i 56}I i 4 7i 3f 3i5i 3f 15 2 4 i 1 74 2 21 5i 4 8 i 5?• 4 2 31 s d.1Â° 5i Chauffeurloon a 10 sh. en verze-kering ............ Loon van den lader a 5 sh. (ofvolgens tonnage), verzekering ijd. Benzine per Eng. mijl gemid-deld 20 Eng. mijl....... Olie, slijtage enz....... Stalling en schoonmaken . .licht zwaar Â? 40 Â? 54 ........ Waardevermindering van denwagen a 15%, koopprijs Â? 500â€” Â? 800............ Reparatie ......... Banden a 425 d. per Eng. mijl (gemiddeld 20 mijl)...... Interst van kapitaal .... Totaal ......... Hier komt nog bij hulpmotorenOnderhoud garagebenoodigd-heden ............ Geheele totaal...... d. 2 6i 9i5i 8i 7 oi.ui 34 35 In Engeland komt men dus tot de volgende cijfers voor : Wagen metlicht paard. Wagen mettwee zwarepaarden. Lichtevrachtauto. Zwarevrachtauto(4 ton). s d s d s d s d Kosten per dag . . . 25 0 31 9} 35 0 43 4i ., ,, uur . . . 3 163 3 11.66 4 4-50 5 5 03 ,, ton . . . 16 8 5

6i 9.8 4 9?• ,. lading . . 8 4 15 iof 98 \'O 3}



??? Per uur is dus de mechanische tractie duurder, doch per tonvervoerde goederen, weer goedkooper dan paardentractie. In een algemeene vergadering van de National VeterinaryMedical Assocation of Great Britain and Ireland, te New Castllein 1928 gehouden, is deze kwestie uitvoerig besproken aan de handvan een rapport ,,The horse as a national economic factor" vanMajor General Sir John Moore. Hij geeft de kosten van paarden- en motortractie, zooals diedoor een aantal gemeentediensten en handelsfirma\'s zijn gemaakt.Als wij de prijzen per ton vergelijken, blijkt in vele gevallen het paardiets voordeeliger, in andere weer de auto, terwijl ook gevallen voor-kwamen, dat de prijzen even hoog zijn. Aan de vergelijking van de kosten per dag of per uur hebbenwij niet veel, omdat door verschil in snelheid, natuurlijk ook deverrichtte arbeid in eenzelfde tijd zooveel verschillen kan. Op het ,,Congres d\' utilisation rationelle du

cheval", het vorig jaarte Parijs gehouden, werd door M. Darly een uitvoerig rapportuitgebracht. Traction commerciale automobile et traction com-merciale hippomobile" waaraan ik onderstaande kostenberekeningontleen. Paard. Kostende prijs per tonkilometer bij vervoer in Parijs met eensleeperswagen, getrokken door een paard (type paard van eenkolenhandelaar of een ijshandelaar) met een gemiddeld gewichtvan 650 K.G., 30 K.M. per dag ; nuttige belasting 2000 KG.,.300 werkdagen per jaar. Eenoodigd kapitaal, gemiddelde â–  prijs paard ...................6000 fr. wagen gemiddelde prijs .....6000 fr. Interest van het kapitaal, paard afgeschreven in 5 jaar a 8% van den maximumprijs ..... Interest van het kapitaal, wagen afgeschreven in 10 jaar a 8% van den maximum prijs...... Afschrijving van het paard in 5 jaar, 6000 fr. isPrijs verkoop van het paard aan den slager, ge-middeld na 5 jaar : 7860 fr., per jaar 1800 : 5 . . . Afschrijving

van den wagen in 10 jaar 6000 fr. : 10Schatting waarde van den wagen na 10-jarigedienst 500 fr., d. i. per jaar 500 : 10 .... fr. 1.200,â€” 260,â€” ,, 360,â€” - 840,â€” fr. 840,â€” ,, 600,â€” fr 5Â°,~ â– â–  55Â° â€” fr. 55Â° â€” â– 



??? x 365 x 365 x 365 x 365 5.480,50 ,.480,â€” ,,660,â€” ,, 1.440,â€” â€ž 9.000,â€” ,, 45Â°.â€” ..45Â°.â€” â€?> 600,â€” ,, 130â€” - pro memoriepro memorie20.652,50 fr. -fr. Verkoop van de mest, gemiddeld 33 fr. per maand 33 fr. X u ................ Per jaar .............. Maandabonnement zadelmaker 40 fr. 40 fr. X 12Maandabonnement hoefbeslag 55 fr. 55 fr. X 12Maandabonnement voor onderhoud smeren enreparatie van den wagen 120 fr. ; 120 fr. X 12 . . Loon van den koetsier per dag 30 fr., 300 werk-dagen, 30 fr. X 300............. Verzekering van den koetsier (ongevallen) 5% van het loon ................ Verzekering ongelukken ten opzichte van derdenStalknecht (1 voor 15 paarden) loon 9000 fr. 9000 fr. : 15 ............... Rusttijden van den stalknecht (65 dagen) 65 X 30 fr. : 15 ................. Aandeel in de huur ............ Aandeel in de algemeene exploitatiekosten . . Kosten per werkdag, 20.652 fr. 50 : 300 is 68 fr.841Prijs per ton

kilometer is 68 fr. 841 : 30 K X2 ton is 1 fr. 147. Auto 2 ton merk X. Kostende prijs per tonkilometer, vervoerd in Parijs, door eenautovrachtwagen van 2 ton, merk X ; per dag 60 K M. ; 300 werk-dagen per jaar. Afschrijving van den wagen in 6 jaar ; waarde van de auto na6 jaar geschat op 5000 fr. Voedsel : Hooi I bos van 5 K.G. a 3.40 fr.Stroo i bos van 5 K.G. aHaver 8 K.G.Bijvoeder 1 K.G. 1.241 529. 3-796,- .876.50,396,- .480.50,- â€”â€? ir. 25 .. 1-45a 1.30a 0.85 Benoodigd kapitaal : auto . . . 40.000 fr. carosserie . 4.000 fr. toebehooren 600 fr. Samen . 44.600 fr. / aarlijkschc uitgaven : Interest van het kapitaal 8% ....... 1.984 fr. Amortisatie 44.600â€”5.000 is 39.600 : 6 ... 6.600 ,, Loon van den chauffeur 35 fr. x 300 .... 10.500 Verzekering van den chauffeur tegen ongelukken 5% van het loon .............. 525 ,, Verzekering tegen derden ......... 1.800 ,, Verzekering tegen brand gedurende het gebruik 80 ,,

Belasting................. 1.580 ,, Onderhoud : mechanisme : 500 x 12 .... 6.000 ,, Carosserie en schilderen : 70 fr. p. maand x 12 . 840 ,, Aandeel in de algemeene kosten en in de huur pro memorie 30.209 fr. 30.209 fr.



??? Gebruikskosten per K.M. berekend (gebaseerdop de praktijk) benzine 30 L. op 100 K.M. a 210 fr. p. H.L................... Motorolie : 1 K.G. op 100 K.M. (a 440 fr. de 100 K.G.) 0.044............... Consistentvet a 280 fr. p. 100 K.G. 0.01 . . .Banden 1 voor 15.000 K.M. achter dubbele wie-len (135 x 135) pl. i reservewiel....... Dit is voor 300 dagen a 60 K.M. per jaar :18.000 K.M. x 1.078 ............ Kostprijs per werkdag van 60 K.M. :49 613 fr. : 300 is 165 fr. 375 Prijs per tonkilometer :49.631 fr. : 18.000 K. is 2 fr. 752 : 2 ton is 1 fr. 378. Verschil in de kostprijs tusschen autotractie en paardentractieper werkdag en per tonkilometer, vervoerd in Parijs, afstandauto per dag 60 K.M., afstand paard per dag 30 K.M. i ste Per werkdag : Vrachtauto 2 ton ............. 165 fr. 376 Vrachtauto afstand herleid op 30 K.M. . . . 133 fr. 03 Wagen met 1 paard ........... 68 841 68 â€? â€? 841 Verschil ten gunste van paardentractie..... 64 fr. 189 Vrachtauto 4

ton ............. 219 49 vrachtauto afstand herleid op 30 K.M. . . . 167 346 Wagen met 2 paarden........... 100 456 100 456 Verschil ten gunste van paardentractie .... 66 fr. 890 2de Per tonkilometer : Vrachtauto 2 ton ............. i fr 378 Vrachtauto afstand herleid op 30 K.M. . . . 2 fr. 217 Wagen met 1 paard............ i 147 i \'47 Verschil ten gunste van paardentractie .... i fr. 070 Vrachtauto 4 ton .............. 0.9145 fr. Vrachtauto, afstand herleid op 30 K.M. . . . i 422 Wagen met 2 paarden........... 0 837 .. 0 837 Verschil ten gunste van paardentractie .... 0 fr. 585 Hier is dus berekend, dat paardentractie, zoowel bij zware alsbij lichte wagens voordeeliger is. Zulke berekeningen zou ik er meer kunnen aanhalen. In Duitsch-land zijn vooral berekeningen gemaakt door voorstanders van me-chanische tractie en deze geven meestal weer aan, dat het gebruikvan motoren voordeeliger uitkomt dan van paarden. Ook aanNederlandsche firma\'s, die

zoowel vrachtauto\'s als trekpaardengebruiken heb ik gevraagd om een vergelijkende kostenberekening.Zij echter zijn van meening, dat een vergelijkende kostenbere-LVI 47 0.63 fr.0.054 0 394 .. 1.078 fr.



??? kening, die in het algemeen waardevolle aanwijzigingen geeft, niette maken is. Mijns inziens komt men door het maken van kostenberekeningenniet verder, omdat deze niet anders dan globaal of alleen voor eenbepaald geval nauwkeurig kunnen zijn. Vooreerst komen in iedereberekening verschillende geschatte cijfers voor, die men meer ofminder hoog kan nemen. Zoo b.v. de jaren, welke auto of paard enwagen bruikbaar blijven, de opbrengst van den verkoop na dientijd en de som die. dus jaarlijksch op de auto of op paard en wagenmoeten worden afgeschreven. Verder de schatting van het aantalgebruiksdagen per jaar en het aantal gebruiksuren per dag, de tijddat de gummibanden het uithouden. Door deze bedragen watlager of wat hooger te schatten krijgt men belangrijke verschillen,wat de kosten per dag en per tonkilometer betreft. Daarbij komt,dat, zooals ik nogwel nader zal aantoonen, het zeer veel

verschilmaakt of lichte of zware vrachten vervoerd moeten worden en vooralof de vracht over een betrekkelijk grooten afstand zonder ophoudenvervoerd moet worden, dan wel of met de vracht telkens moetworden stil gehouden. Er zal een groot verschil zijn naar den aardder bedrijven : een bierwagen, die de biervaten rondbrengt aan deklanten in de stad is b.v. niet te vergelijken met een wagen dieb.v. steenen van een fabriek naar een op vrij grooten afstand gelegenkarwei vervoert. Zelfs zullen de kosten bij eenzelfde bedrijf, deneenen en den anderen dag verschillen. Een brouwerij, die vandaagde biervaten rondbrengt bij zijn afnemers in de stad, zal dien dagper tonkilometer meer moeten rekenen, dan wanneer zij een anderendag een wagen vol biervaten brengt naar een koffiehuis buiten destad. Het is natuurlijk mogelijk voor een bedrijf, dat vrachtauto\'s enpaarden houdt, een vergelijking te maken van de

kosten per jaar,doch dan moeten nog steeds de werkzaamheden van beide zoo minmogelijk verschillen en van denzelfden aard zijn. Nu speelt verderde snelheid van vervoer een rol, die het eene oogenblik zeer ge-wenscht is en dus op prijs gesteld kan worden, doch die een anderemaal van geen nut is en dus buiten berekening kan blijven. Zoover ik zien kan is het dus uiterst moeilijk, om door een ver-gelijkende berekening een goed inzicht te krijgen in de kwestiewaar het hier om gaat. De verschillende resultaten, die ermedeverkregen zijn, nu eens in het voordeel van de motor-, dan weerin het voordeel van de paardentractie, zijn er het beste bewijs voor. (Wordt vervolgd).



??? EEN NIEUWE METHODE VAN EMBRYOTOMIE BIJ HETRUND MET BEHULP VAN EEN NIEUW INSTRUMENT, DOOR j. bruyel. Wanneer ik onder bovenstaande titel een mededeeling op ver-loskundig gebied aan de practizeerende collega\'s ga doen, danwil ik, na alles wat de laatste jaren op verloskundig gebied aannieuwe instrumenten hebben gebracht, hun direct geruststellenmet de mededeeling, dat het hier geen totale ommekeer in de be-staande methoden en dat het ook geen duur instrumentariumbetreft. Door het construeeren van een nieuw-model koordvoerder, is hetmij gelukt een meer en uitgebreider gebruik van de kettingzaagte maken. De koordvoerder brengt touw en kettingzaag op eenplaats, waar zij voorzoover ik weet nooit eerder zijn aangebrachten daardoor is men in staat op een vrij gemakkelijke manier devoorste en achterste ledematen van het kalf bij de verlossing vaneen rund weg te

nemen. Ik stem gaarne toe, dat hiermede geen totale embryotomie isverricht, maar allen die dit onderdeel van de diergeneeskundigepraktijk hebben beoefend zullen mij moeten toegeven dat methet wegnemen van de voor- en achterbeenen het grootste en zwaar-ste deel van de embryotomie is verricht. Om een goed inzicht in mijn methode te krijgen, wil ik eerst mee-deelen hoe ik er toe gekomen ben ; daarna zal ik de methode be-schrijven en tevens meedeelen de moeilijkheden, die ik er in denbeginne mee heb gehad. Zij, die het ook willen toepassen, kunnenhiermede Kun voordeel doen. In het jaar 1905 verliet ik de toenmalige Veeartsenijschool, nahet onderwijs in de verloskunde genoten te hebben van wijlenleeraar de Bruin. Deze uitstekende practicus gaf alle leerlingen,die hier vatbaar voor waren, een groote ambitie mee voor de ver-loskundige praktijk. Het instrumentarium in die dagen bestond uit de oud-

Holland-sche trousse aangevuld met de kettingzaag. De draadzaag vanvan Staa had toen reeds afgedaan, daar zij in de praktijk weinigbruikbaar bieek. Hiermede ben ik, en vele anderen, de verloskundige praktijkbegonnen ; over andere instrumenten en gemakkelijker methodenwerd in die dagen niet gedacht. Ik vond de kettingzaag steeds een waardevol instrument, vondhet alleen maar jammer, dat men er niet meer gebruik van konmaken. Hierin kwam voor mij een kentering, toen collega St??ven zijn lvi 47Â?



??? beschrijving publiceerde van de rachiofoor en pelviclast. En hetis wel eigenaardig, dat na deze ontdekking de eene volgde op deandere. Deze hebben alle niet evenveel practische waarde en wie er eenkeuze uit deed, kon eenige maanden later weer de beschrijving vaneen ander instrument lezen, dat op papier weer veel beter leek. Ik heb ook mijn keuze gedaan en schafte mij al spoedig de rachio-foor aan. Hoe ik over dit instrument denk, heb ik in een vroegernummer van het tijdschrift meegedeeld. Het heeft mij menige werkelijk zware verlossing vergemakke-lijkt ; er bleven evenwel vaak over de voor- en achterbeenen dieveel inspanning kostten. Daarop volgde het Deensche apparaat, dat direct en ook nade latere wijzigingen, een buitengewone belangstelling ondervond. Ik heb het ook aangeschaft en wel hoofdzakelijk met de bedoe-ling, de voor- en achterbeenen hiermee te kunnen wegnemen. Ik wil heelemaal niet te

kort doen aan de practische waarde vandeze vinding. In het voorjaar op praktijk zijnde heb ik het steedsbij mij en dezer dagen heeft het mij bij de verlossing van eenschistozoom, die met kop en 4 beenen voorkwam, uitstekendediensten bewezen. Evenwel voor het wegnemen van de voor- enachterbeenen voldeed het mij slecht, ik heb daar bepaald de rou-tine en ook het geduld niet voor. Eenigszins teleurgesteld bleef er voor mij niets over dan de oudemethode te volgen. En daar ik mij een gemakkelijke methodevoorgesteld had bleef ik zoeken naar een betere. Voor het wegnemen der achterbeenen heb ik getracht te werkenvolgens de methode door een Duitsch collega aangegeven, be-staande in het doorsnijden van den musculus tibialis anterior,strekken van het achterbeen en afzagen van dit been door dekettingzaag aan te leggen aan de mediale zijde van het kniege-wricht en de musculatuur om het dijbeen. Toegepast

op een magerproefkalf met droge huid gelukt dit schitterend. Evenwel bij deverlossing van een rund gleed mij de zaag door de welving derspieren en vooral door de gladheid van de huid steeds over hetkniegewricht heen. Voor mij was dit alweer een desillusie. Daar evenwel het losmaken van een schouder en het openleggenvan een achterbeen bij een geslacht rund, zooals dit bij de keuringvan noodslachtingen wel eens moet geschieden, met een goed mesvrij gemakkelijk gaat, en daarentegen hetzelfde werk bij de ver-lossing van een rund, vooral als men een kalf aantreft met debekende roode en taaie musculatuur, zooveel inspanning kost, liethet idee mij niet los in die richting iets te zoeken. Ik heb er een oogenblik over gedacht om de scherpe haak in tezetten aan de achter-boven rand van het schouderblad, de huiden musculatuur aldaar in ?Š?Šn trek te vernietigen om z???? de ket-



??? tingzaag aan de mediale zijde van het schouderblad te krijgen. Ik zag het onmogelijke hiervan wel in, maar het gaf mij tenslottetoch het goede idee, om een koordvoerder te construeeren metscherpe punt, die mij het touw en de zaag aan de mediale vlakteen de achterrand van het schouderblad bracht. Na eenige trekkenmet de kettingzaag liggen schouder en opperarm voor twee derdegedeelte los, de rest doet de scherpe haak. Aan het achterbeen is de bewerking iets meer gecompliceerd.In de eerste trek wordt de musculatuur aan de mediale zijde vanhet femur doorgesneden, met de tweede het overige gedeelte enhet femur in het caput-femoris. Dit is zeer in het kort de methode; ik zal goed doen met dezethans uitvoerig te beschrijven. Gesteld de verlossing van een rundmet een kalf in kopligging. Na onderzoek van de verhoudingtusschen vrucht en bekken alsmede van de aangewendde trek-kracht besluit ik tot de

embryotomie. In een houten bak of kist leg ik de zware instrumenten, op eenkist die als tafel dienst doet leg ik mijn kistje met zagen, touw enringen en verder een busje zalf, daarnaast een emmer met eenwarme oplossing van bacillol of liquor kresoli. Na ontsmetting van de vulva en omgeving, de uitstekendedeelen van het kalf en tenslotte mijn handen, worden deze als-mede mijn armen flink met zalf ingewreven. Indien mogelijk tracht ik het rund nu tot opstaan te bewegen.Bij het staande rund is de repositie veel gemakkelijker ; de voor-â€? beeÂ?ien worden in den uterus teruggebracht hetgeen staande veelbet t l kan geschieden en de schouderbladen komen hierbij in eenbetere stand, nl. verticaal op de lichaamsas. Kan of wil het rund niet opstaan, dan wordt de repositie ver-richt bij het rund, dat achter omhoog gebracht is en dan gelukthet ook. Een kleine scherpe haak met touw wordt in den rechter oog-hoek van het kalf

geslagen en door een of twee personen wordtnu de kop van het kalf langzaam naar buiten getrokken en welz????ver, dat deze met een mes kan weggenomen worden. Hierbijzorg ik de beide ooren aan de huid te behouden. Door de haak te verplaatsen naar het foramen occipitale endaarna naar het linker oog wordt dit afsnijden gemakkelijk ge-maakt. Een hoogst enkele maal gelukt dit afsnijden van het hoofdniet, alsdan neem ik de kettingzaag, die achter de ooren gelegdwordt, terwijl een helper door middel van een tang of stompehaak de kop zooveel mogelijk dorsaal brengt, terwijl de richtingvan de kettingzaag zooveel mogelijk ventraal moet zijn. Voordeze kleine bewerking het Thygesen-apparaat in werking te zet-ten, lijkt mij een tijdroovende geschiedenis.



??? Kan de kop weggenomen worden bij het staande rund, de overigebewerking moet steeds bij het liggende dier verricht worden. Ikhad deze conclusie in het begin reeds gesteld. Toen ik eens eenvaars verloste, die graag wilde staan, heb ik het staande gepro-beerd. Het rechtervoorbeen kon ik staande afzagen, maar voorhet linker was neerleggen van het rund noodzakelijk. Een goede ligging van het rund is in de verloskunde een ge-biedende eisch, maar bij mijn methode moet ook de vrucht eengoede ligging hebber. Deze moet niet diep liggen, maar hoog inof v????r het bekken. Ligt het rund nu op de rechterzijde, waarmee ik steeds begin,dan moet niet alleen het bekken, maar ook de buikwand een ietsverhoogde ligplaats hebben. Men kan dit doen door b.v. de bosstroo onder een hoek schuin naai voren te leggen of door een extravulling onder den buikwand te brengen. Bij een ligging op de linkerzijde is dit minder

noodzakelijk,daar de pens hier de buikholte grootendeels opvult. Bij het op de rechterzijde liggende rund werk ik nu als volgt :Het rechteroor van het kalf wordt met een sterk dun touw dooreen helper gefixeerd. Met de rechterhand ga ik in den uterus, onderzoek of de schou-der goed vrij ligt en vorm mij een oordeel over de ontwikkelingvan de schouderspieren. Voor kleine kalveren in een gewicht vanb.v. 30 a 40 K.G. voldoet het beste de kleine rechte koordvoerder ;voor zwaardere kalveren met een sterk ontwikkelde schouder-musculatuur voldoet deze niet, hij is dan niet achter de schouder .te voorschijn te brengen. Hiervoor neem ik de groote met degebogen punt. Bij het gebruik van deze laatste steek ik steeds met de kleinerechte de schouder aan ; deze leent zich hier beter voor. Daarnawordt de groote koordvoerder, en nu voorzien van een eind touw ofkoord, in deze opening gebracht. Ik schuif hem onder het

scapuladoor, totdat ik aan den achterrand de punt door de huid kanvoelen. Met de midden- en wijsvinger van de linkerhand span ik dehuid over de punt heen. Ik wacht een rustig oogenblik na eenkrachtige contractie van de buikpers af, stoot nu de punt doorde huid heen en onmiddellijk hierna laat ik mijn koordvoerder1800 draaien, z????, dat de punt van de naald tegen de huid vanhet kalf ligt. Nu moet het touw of koord in den koordvoerder gepakt worden.Iemand met sterke nagels is hier in het voordeel. Ik heb dezeniet, maar gebruik de volgende handigheid : Ik duw den koord-voerder, ook weer in een rustperiode, in de laatstgenoemden standeenige centimeters naar voren om hem daarna met een ruk terugte trekken.



??? Het koord gaat nu in een lus staan, hier zet ik mijn duim in,ik houd het touw goed gefixeerd, en trek mijn koordvoerder terug.Het beste gaat dit door deze daarbij weer i8oÂ° te draaien en inzijn ouden stand, als bij het inbrengen, terug en buiten het rundte brengen. Van de twee touwtjes, die nu in het bekken gaan, fixeer ik eenmet de rechterhand. Dit wordt het ingaande touw ; de duim vande linkerhand trekt het andere eind touw eerst naar binnen omhet daarna als uitgaande touw weer buiten de vulva te brengen.Om verwarring in de touwen te voorkomen, voorzie ik dat uit-gaande touw direct van een ring volgens Marlot, klein model. Door een trek aan het ingaande touw, gaat het uitgaande touwmet ring naar binnen. Daarna breng ik den ring langs de mediale-en achterzijde van het olecranon en ellebooggewricht weer naarvoren en zoo buiten de vulva. Men moet hierbij goed er voor zorgen, dat de touwen in

hetbekken\'niet om elkaar heendraaien, daar dit moeilijkheden geeftbij het inbrengen van de kettingzaag. De kettingzaag heb ik te voren voorzien van twee lussen touw,Ik acht een stuk verband zeer ongeschikt en gebruikte dit vroegerook nooit. Het ingaande touw wordt bevestigd aan een lus touw van dekettingzaag. De linkerhand trekt aan het uitgaande touw met ringen brengt z???? de kettingzaag, die door de rechterhand geleid wordt,onder het schouderblad en ellebooggewricht door. Het doorzagenvan de daar aanwezige huid met spieren en armvlecht geschiedtin eenige oogenblikken en het voorbeen ligt nu in de schoudervoor wel twee derde gedeelte vrij. Vervolgens breng ik de lange scherpe haak naar binnen, omhet stuk huid op het scapula door te trekken. Hierbij zet ik dehaak in, met de opening dorsaal gericht, dit snijdt gemakkelijker. Nu maak ik met de hand de resteerende huid op het schouder-blad-

kraakbeen los. Daarna zet ik nogmaals den scherpen haak in despieren aldaar en trek deze, alsmede het kraakbeen gedeeltelijk stuk.Vervolgens breng ik het voorbeen in normale ligging, wat heelgemakkelijk gaat daar het geheel vrij ligt en nu is een geringetrekkracht voldoende om het voorbeen naar buiten te brengen. De geheele bewerking verloopt vlug, het rund blijft er vrij rustigonder en het kost den operateur weinig inspanning. Het korteoogenblik, dat de koordvoerder door de huid gaat, geeft eenigemoeite. Bij de oude methode brengt men nu het linkervoorbeen in degeboorteweg en naast een tweede trekkracht wordt vaak een derdegezet, om van de subcutane embryotomie van het tweede voor-been vrij gesteld te worden. Daar een mislukte poging mij noodzaakt het linker voorbeen



??? terug in den uterus te brengen, en aangezien veel reponeeren eneen zware trekkracht tijdens een embryotomie niet gewenscht is,neem ik steeds ook het tweede voorbeen met de kettingzaag weg,op dezelfde wijze als het eerste. Vooraf wordt het rund op de linkerzijde gelegd. Nu kost mij het wegnemen van het linker voorbeen altijd ietsmeer inspanning dan van het rechter. Dit komt door de plaatsingder handen, maar bepaald ook door de ligging der vrucht. Wanthet is wel voorgekomen, dat ik het rechter voorbeen kon bewer-ken met de kleine rechte koordvoerder, en ik evenwel voor hetlinker, de groote gebogen koordvoerder moest nemen om door dehuid te komen. Zijn beide voorbeenen weggenomen, dan leg ik een lus vaneen striktouw om de huid in het nekgedeelte ; de lange stompehaak wordt ergens in een intercostaal-ruimte gezet. Aan elk vandeze trekt een flink persoon om de borstkas te voorschijn te bren-

gen. Gelukt dit niet, dan hebben wij rekening te houden met hetfeit, dat de huidlappen der voorbeenen ontbreken en de borstkaster weerszijden gedeeltelijk niet door de huid bedekt is. Oorspronkelijk had ik het plan, de rugwervels met den rachio-foor stuk te boren. Tweemaal heb ik dit geprobeerd, maar het gelukte mij niet deijzeren staaf in het wervelkanaal voldoende vooruit te brengen.Of de kalveren waren voor mijn instrument te klein, of de wervel-kolom lag door het ontbreken van de schouders te veel in eenbocht. Ik heb verder als volgt gehandeld : De huid op het achterste gedeelte van de linker borstkas in hetbovengedeelte wordt losgemaakt. Met de scherpe haak trek ik de ribben stuk en wel zoo hoogmogelijk bij hun bevestiging aan de rugwervels. De voorste ribbenworden met een tang of met de hand weggenomen en daarna deborst- en buikingewanden verwijderd. Nu laat ik weer trekken en zorg daarbij dat

mijn hand en armde uiteinden der ribben beschutten. Vindt men dit ontbreken van de huid een ernstig bezwaar, dankan men dit voorkomen door het linker voorbeen na het afzagendirect buiten de vulva te brengen. Het voorbeen gaat hier bij hettrekken geheel van zijn plaats en ligt terzijde van de hals. Heeft men het kalf nu getrokken tot kruis op kruis, dan volgthet bekende doorzagen met de kettingzaag. De geheele operatieverloopt vlot en vlug, een totale embryotomie verricht ik in i auur. Zij geeft minder risico voor het te verlossen rund en watvoor ons het voornaamste is, veel minder lichamelijke inspanningvoor den operateur. Ten slotte maakt zij op omstanders niet dien



??? ruwe indruk als het bekende duwen, stooten, trekken enz. datwij tot nu toe gewoon waren. Ten slotte wil ik nog beschrijven de koord en zaag, welke doormij gebruikt worden. Verbandkatoen zooals te Utrecht gebruikelijk was of nog is,heb ik nooit bij de kettingzaag gebruikt en voor mijn methodeis het totaal ongeschikt. Ik gebruik steeds sterk koordtouw terdikte van 3 a 3^ m.M. ; aan elk einde der kettingzaag een stukter lengte van een vadem, hetwelk rijkelijk met zalf ingehuldwoidt. Voor den koordvoerder neem ik ook een vadem, welk touwmen droog moet laten, in elk geval niet met zalf bedekken. Als knoop neem ik de platte knoop en ik snijd de overtolligeeinden weg, daar deze hinderlijk zijn bij het passeeren van dehuidopening. Als zaag gebruik ik een oude kettingzaag, die wel 10 jaar ge-bruikt en ook wel 10 maal bijgeslepen is, verder goed behandeldis, zoodat zij clun en zeer buigzaam is. De ringen moeten kleinzijn

en in het snij- of zaagvlak liggen, daar groote en dwarsge-plaatste ringen hinderlijk zijn. Ik zal nu laten volgen de beschrijving van een embryotomie instuitligging. Het rund wordt op de rechterzijde gelegd onder de bekendeeerder genoemde voorzorgen. Het linker achterbeen laat ik zoover mogelijk buiten de vulva trekken en snijd de jnusculus tibialisanterior door. Het rechter achterbeen wordt iets teruggeduwd en daarnaonderzoek ik of de dijstreek van het linker voor mijn behandelinggeschikt ligt. Bij kleine kalveren met korte ledematen zooals b.v. een steen-bil, verdient het aanbeveling het linker achterbeen te doen strek-ken en door een helper terug te laten duwen. Dit is noodzakelijkdaar anders de koordvoerder te hoog en wel in de buurt van denuitwendigen darmbeenshoek uitkomt. Bij groote en iets mindergespierde kalveren is het ook wel gewenscht. Met de kleine rechte koordvoerder zonder koord steek ik eenopening in

de richting van het dijbeen en ongeveer in het midden-gedeelte. Daarna neem ik de groote gebogen koordvoerder voor-zien van het koord en breng deze in de reeds gemaakte huidopeningen duw deze vooruit tot het femur aan de mediale zijde gepasseerdis. Dit is aan het instrument te voelen en met de linkerhand tecontroleeren. Wil ik laag uitkomen, dan richt ik het instrument met de con-cave zijde ventraal, in het tegenovergestelde dorsaal. Verder voortduwende voel ik de punt van den koordvoerdertegen de huid komen.



??? Volgens de bekende en eerder beschreven wijze wordt de koord-voerder door de huid geduwd, direct daarna omgedraaid en hettouw te voorschijn gebracht. Het ingaande touw gaat mediaal van het dijbeen in, het uit-gaande komt mediaal van het achterbeen terug. Bij het inbrengen of naar binnen trekken van de kettingzaagis het gewenscht het achterbeen te laten strekken en het knie-gewricht zoo ver mogelijk vooruit te laten duwen. Door eenige trekken met de kettingzaag snijd ik alle spieren ende huid aan de mediale zijde van het achterbeen door. Nu zet ik descherpe haak in de voorste hoek waar de huid doorgezaagd is, enmet de concave zijde van de haak dorsaal gericht, maak ik een diepesnede door huid en musculatuur naar en tot op het caput femoris. Weer breng ik de zaag in en nu mediaal ingaande en lateraaluitgaande bij het caput femoris, waarbij het koord komt te liggenmediaal van den trochanter

major. Nu zaag ik de rest van huid en musculatuur door en tevens hetfemur, dat hierbij meestal in het caput doorgezaagd wordt. Het gebeurt een enkele keer, dat de zaag in het been beklemdraakt. Door haar met de hand iets omhoog te duwen, kreeg ikde zaag steeds weer in beweging. Men zou voor deze laatste be-werking ook een eind draadzaag kunnen nemen maar ik stel erprijs op alles met de kettingzaag te kunnen doen. Wanneer nu de zaag voor de tweede maal door het achterbeenis gegaan, ligt het achterbeen geheel los en kan met de hand ver-wijderd worden. Het valt hierbij op en de photo laat dit ook zien, dat een zeergroot deel van de musculatuur van het achterbeen wordt wegge-nomen en wel veel meer dan bij de subcutane methode, waarbijde spieren worden stuk gescheurd en gedeeltelijk blijven zitten. Vervolgens wordt getracht door de trekkracht van 2 a 3 perso-nen aan het rechterachterbeen

het achterstel of zoo mogelijk hetgeheele kalf te voorschijn te brengen. Het is maar zelden noodig het tweede achterbeen weg te nemen.Is dit wel het geval, dan kan het op dezelfde wijze geschieden. Hierbij gaan de huidlappen verloren, maar dit is geen bezwaar.Men kan de groote stompe haak in het bekken bevestigen, dehuid op het kruis door middel van een striktouw en hier aan latentrekken. Hiermede ben ik aan het einde van het bizondere gedeelte vanmijn methode. Daar evenwel het voorstel van een kalf in stuitligging door mijwordt weggenomen volgens een methode, die mij bizonder bevalten zeer weinig inspanning kost, wil ik deze er nog aan toevoegen. Door de mededeeling van collega van Diermen in aflevering 11van 1928 heb ik deze nog iets kunnen verbeteren.



??? Het halve bekken wordt weggenomen en wel z????, dat liet wervel-kanaal open ligt, vervolgens worden de buikingewanden ver-wijderd. Met de groote spatel stoot ik nu de huid los een handbreedter weerszijden van de spinaaluitsteeksels en wel tot voorbij deschouderbladen. De scherpe haak wordt nu onder de huid gebrachten hiermede trek ik de spieren stuk welke naar de bovenrandvan de beide schouderbladen gaan. Met de rachiofocr worden de rugwervels stuk gebcord tot in hethalsgedeelte. Vervolgens wordt de ondervoet van een der voorbeenen in devulva gebracht als bij de methode Linthorst. En het valt mijhierbij telkens op, dat dit veel gemakkelijker gaat, wanneer voorafde spieren van het schouderblad zijn stuk gemaakt. Ik laat nu ?Š?Šn persoon trekken aan de huid in het kruis- enlendengedeelte, welke kracht laag dus ventraal gericht moet zijn.Een tweede trekt aan het achterwaartsch gerichtte

voorbeen,



??? en wel in de richting hoog dus dorsaal. Dit voorbeen komt te lig-gen tegen de samengevallen borstkas, het andere voorbeen ver-schuift naar het halsgedeelte en z???? wordt het voorstel vrij vlugen met betrekkelijk weinig inspanning te voorschijn gebracht. Hiermede ben ik gekomen aan het eind van de embryotomievan een kalf in sluitligging. Wat nu de gebruikte tijd betreft : de verlossing van een zwart-blaarde vaars van den veehouder M. G. S. te T. ; het terecht leggenvan het rund, het wegnemen van kop en twee voorbeenen, hetstuk trekken van de ribben en wegnemen van borst en buikinge-wanden, alsmede het doorzagen van het kruis kostte mij aan tijdruim uur. Deze tijd is voor sommigen onder ons misschien geen record ;ik noem den tijd, dien ik er voor noodig had, toch kort. En watmeer zeggen wil, ik voelde mij absoluut niet vermoeid en het rundis geen oogenblik ongesteld geweest. De foto, met de

koordvoerders geeft een achterbeen en voorbeenvan een verlossing in de praktijk van collega Wijma. Een kortebreede vaars van het vleeschtype met een vrij juveniel bekkenmoest verlost worden van een z.g.n. steenbil. Het lag in sluitligging en zoo is het achterbeen in het rund weg-genomen. De foto laat duidelijk zien, dat een groot deel van de muscula-tuur is mee gegaan. Het voorbeen heb ik na de verlossing los gezaagd, toen ik coll.Wijma deze methode demonstreerde. Van de instrumenten neem ik eerst de kleine koordvoerder.Deze is voorzien van het koord, daardoor lijkt hij breed, maarhet koord is te zien tot aan de opening in de punt. De groote is zonder koord en laat door eenige draaiing niet heelduidelijk zien het gebogen zijn aan de punt. Ik ben voor mijzelf overtuigd van de groote practische waardevan mijn methode en hoop en vertrouw dat vele collega\'s dezezullen gaan toepassen. Zij geeft een

besparing aan tijd en inspan-ning, zij spaart de lichaamskracht van den operateur maar ookhet te verlossen rund. De koordvoerder in twee maten en twee modellen acht ik beslistnoodzakelijk om eerder genoemde redenen. En wanneer men mij de vraag doet of ik denk hiermede steedsde voor- en achterbeenen te kunnen wegnemen, dan moet ik hierontkennend op antwoorden. De geheele bewerking veronderstelt eenige ruimte in den uterusom te kunnen reponeeren. En ligt deze nu vast om de vrucht, dan zal het niet gaan enmoeten wij een van de oude methoden volgen.



??? Maar ook wanneer de tijd, die verloopt tusschen het begin vanden partus en het inroepen of verleenen van de verloskundige hulpvrij lang is, kunnen plooien in den uteruswand al hinderlijk werkenvooral als deze zich bevinden op de plaats waar de naald de huiddoorboren moet. Men moet dan de vrucht iets verleggen of laten aantrekken,en dan hoort er eenige moed toe, maar het gaat. Wanneer men onmiddellijk na het doorsteken van den koord-voerder deze i8oÂ° laat draaien, is het oogenblik dat de punt vande naald gevaarlijk kan zijn voor den uteruswand al zeer kort. Is evenwel het gebruik van mijn koordvoerder onmogelijk ofhoogst gevaarlijk, dan moet men er niet tegen op zien en ook instaat zijn volgens de oude methode te werken. Ik sta nog op hetstandpunt dat ieder practicus, die de verloskundige praktijk be-oefent, in staat moet zijn met het oude instrumentarium eentotale embryotomie te doen en dat hij

eerst dan gebruik magmaken van de moderne hulpmiddelen. Deze beschouwing is misschien wel antiek, maar ik vind datmen dan nooit hulpeloos en hopeloos in de verloskunde komt testaan. Steeds heb ik geschreven over de verloskunde bij het rund enhet paard niet genoemd. Ik ben van oordeel, dat mijn methode daar niet te gebruikenis. Men moet daar steeds werken aan het staande dier ; de onrust,de geweldige kracht van de buikpers en de moeilijkheid of onmo-gelijkheid van reponeeren, doen mij het onmogelijke er van inzien. Misschien in een zeer bizonder geval of onder narcose, maarik heb in dezen absoluut geen ervaring. Ik heb dit voorjaar bij het rund steeds volgens mijn methodegewerkt en wel tot mijn groote tevredenheid. Het was wel toe-vallig dat ik zeer weinig kalveren kreeg die in stuitligging lagenen te breed waren. Collega Wijma was zoo welwillend mijn aantal van deze te ver-meerderen. Mevr. Dijk-

Weering zorgde voor de photo. Ik .betuig hier-voor beiden mijn vriendelijken dank. Naschrift. Sedert het schrijven van mijn artikel heb ik nog eenige verlos-singen bij het rund gehad met kalveren in stuitligging. Het is mij daarbij telkens gebleken, dat opvullen of hoog leggenniet alleen van het bekken maar ook van de zijdelingsche buik-wand zeer noodzakelijk is en een beter werken aan de vrucht mo-gelijk maakt. Verder bleef ook steeds de kettingzaag aan het einde bekneldvastzitten in het caput femoris. LVI 48



??? Het gelukte mij wel deze weer in beweging te krijgen, maar ikheb me nu toch voorgenomen in het vervolg voor dit doel eenstuk draadzaag te nemen. ZUSAMMENFASSUNG. Um f??r die Embryotomie eines Vorder- b.z.w. Hintcrfusses des Kalbes denGebrauch der Kettens?¤ge, an Stellen wo sonst das Anlegen der S?¤ge schwierigoder unm??glich ist, zu erm??glichen, hat Verf. ein neues Modell â€žSchlingenfiihrer"entworfen. Dieser Schiingenf??hrer ist nadeif??rmig und wird in zwei Gr??ssen, f??rleichte und schwere Fr??chte angewendet. (Erstere ist 75 c.m. lang, der Stab istbeinahe 1 c.m. dick und bloss an der Spitze gebogen ; letztere hat eine L?¤ngevon 83 c.m. und ist reichlich 1 c.m. dick, der Stab ist im vordem Abschnitt ge-bogen) . Bei der Entfernung eines Vorderfusses wird auf der H?¤lfte der Schulter vonvorne hineingestochen, die Schlinge mit der Kettens?¤ge wird an der medialenFl?¤che des

Schulterblattes. Bug- und Ellenbogengelenkes durchgezogen und aufdiese Weise 2/3 der Schulterverbindung durchtrennt. Der Rest wird mit Hilfedes scharfen Hakens erledigt. F??r die Entfernung eines Hinterfusses (in Hinterendlage) wird der Schlmgen-f??hrer in der Mitte des Oberschenkels eingestochen, medial am Femur vorbei-und in der Flanke zwischen dem Knie und ?¤usseren H??fth??cker ausgef??hrt. (Zuvorist der Muse, tibialis anterior durchschnitten und wird der Fuss von einem Helfergestreckt zur??ckgehalten). In diesen Kanal wird die S?¤ge eingelegt und damitdie Haut und Muskulatur an der medialen Schenkelfl?¤che durchtrennt. Mit Hilfeeines scharfen Hakens wird vom vordem Wundwinkel aus (ungef?¤hr unter einemNeigungswinkel von 45Â° zur Ebene des ersten S?¤geschnittes) die Haut und Mus-kulatur nach oben bis zum Caput femoris losgel??st. Jetzt wird die Schlinge lateralam Caput femoris

ein- und medial am Schenkel zur??ckgef??hrt und der Schenkelam Caput femoris abges?¤gt. (Da die Kettens?¤ge am Caput femoris leicht fest-klemmt, ist hierbei der Gebrauch einer Drahts?¤ge zu empfehlen. BLADVULLING. Onderzoekingen over het vliegen der vogels zijn prakties van belang om nieuwe gezichtspunten en idee??n te krijgen voorde bouw van vliegtuigen. Reeds het bestudeeren der vleugels is van belang, enProf. Groebbels (Forsch. u. Forschritte 1929, No. 16, blz. 188) die verschillendevogelsoorten onderzocht, vond dat de graad van het vliegvermogen afhangt vande verschillende afmetingen der vleugels en van de verhouding der vleugellengtetot de lichaamslengte. Ook die vliegtuigen zijn de beste, waarbij die verhoudingenhet meest met die bij de beste vliegvogels overeen komen. De vogel is eigenlijk een ideaal vliegtuig ; door de slag van zijn gewelfd vleugel-draagvlak vervangt hij de

schroefwerking van de vliegtuigmotor. Op zware be-lasting is hij echter minder goed ingericht dan het vliegtuig. Een valk van 1000gram, kan zonder bezwaar een buit van 500 gram in de lucht vervoeren, een ge-wicht van 1000 gram belemmert hem echter in zijn vlucht. De stabiliteitsinrichtingen zijn bij de vogel prima en maken hem tot een auto-maties sturend vliegtuig van groote nauwkeurigheid. Hij regelt zijn evenwichts-toestand door reflectoriese verandering van stand en grootte der vleugel- en staart-vlakken. De centra dezer reflexen liggen in de hersens. Groebbels deed hier-omtrent proeven bij duiven. Vr.



??? DIERGENEESKUNDIG TOEZICHT BIJ DE WINNING VAN MODELMELK,1) DOOR C. F. VAN OIJEN. Het is duidelijk dat in de korte spanne tijds die ons heden voordit onderwerp ten dienste staat geen gedetailleerd overzicht ge-geven kan worden over de verschillende onderzoekingsmethoden,die hierbij te pas komen noch over de resultaten, die hiermede zijnte bereiken. Ik denk hierbij aan de verschillende vormen der tuber-culinatie, de verschillende methoden van kiemgetal-bepaling ofvan het onderzoek op Bac. coli. Echter is het wel mogelijk om dit vraagstuk van een ander ge-zichtspunt uit te bezien. De productie van hetgeen men in de wandeling gewoon is teverstaan onder den titel â€žmodelmelk" is een zaak van de toekomst.Hoewel alle definities op dit terrein gevaarlijk zijn en een kansopenlaten voor het ongewild buiten sluiten van bepaalde ondei-deelen, zou ik voor deze besprekingen er hier een willen

inlasschen. Onder modelmelk zou ik willen verstaan alle melk, bij wierproductie voldaan wordt aan de strengste eischen, zoodat de ge-bruikers bij het nuttigen de grootst mogelijke zekerheid hebben,dat slechts de gewenschte voordeelen van zulke versche melk hunzullen geworden en de nadeelige of schadelijke factoren afwezig zijn. Zeer langen tijd zijn nu de eischen, die men aan het winnen vanzulke melk moest stellen overgelaten aan het oordeel van de des-kundigen, die aan dergelijke bedrijven zijn verbonden. Niet alleenin ons land, doch bijna over de geheele wereld had elk bedrijf zijneigen standaard van eischen. Dat deze eischen zeer veel uiteen-loopen is te begrijpen. Maar tevens geeft dit tegenover leeken eenminder gewenschte positie. Men oordeelt toch terecht, dat er bijde toepassing van wetenschap en techniek op dit gebied slechts?Š?Šn wijze is waarop bovenbedoelde maximum-zekerheid

wordtverkregen. Hier is geen loven en bieden mogelijk. De eenige goedeweg is die, welke de gevaren zoo volmaakt mogelijk elimineert. Ik wil een voorbeeld noemen. Men eischt dat deze melk wordtgewonnen van vee, dat men â€žgezond" mag noemen. Een stal veewaarin een besmettelijke ziekte voorkomt, laat ons zeggen hetbesmettelijk verwerpen, voldoet niet aan deze eisch. Afgezien vande vraag of deze ziekte voor de gebruikers der melk gevaaroplevert, mag zulk een stal vee niet worden gebezigd voor deproductie van deze melk. Het is echter gebleken, dat men nietoveral met deze, reeds door het gezond verstand ingegeven, eischrekening heeft gehouden. Hoe groot is nu niet de kans op belang- 1  Voordracht gehouden in de veterinaire-sectie op het Natuur- en Genees-kundig Congres, te Rotterdam, Mei 1929,



??? rijke verschillen bij het instellen van diverse onderzoekingen ofhet verwerken van de resultaten daarvan. Zal er van de ontluikende denkbeelden op dit gebied iets terecht komen, dan zal er eenheid moeten worden gebracht indeaan dit toezicht te stellen eischen ! Hier ontmoeten wij de eerste tegenwerping. Is het wel de moeitewaard zich druk te maken over de regels, die gesteld moeten wor-den. Er zou zoo weinig van deze melk gebruikt worden, dat mendat wel aan die paar bedrijven kan overlaten. Deze redeneeringis in twee??rlei opzicht onjuist. In de eerste plaats is de geheeletendenz van de melkproductie, zooals wij hier bedoelen, het elimi-neeren van factoren, die het veehoudersbedrijf minder rendabelmaken. Zeker, de cost gaet hier de baet vooruit, doch het behoeftin dezen kring toch geen betoog, dat het volledig uitroeien vantuberculose en besmettelijk verwerpen, de voortdurende waak-zaamheid tegen

mastitis, de maatregelen die de melk beter samen-stelling en hooger houdbaarheid geven, op zich zelf evenzoovelefactoren zijn, die het oeconomisch rendement der bedrijven ver-hoogen. Het gaat hier zooals Veenbaas terecht zegt, om eenvergrooting van de productiviteit van den bodem, een verhoogingvan de Nederlandsche welvaart. Ziet men deze zaak in dit licht, en zoo wordt zij in Engeland,Frankrijk en Duitschland, hoe langer hoe meer doorschouwd, danis er wel haast geen taak van wijder strekking denkbaar, dan tearbeiden aan de verspreiding van deze denkbeelden. Te meernog, omdat het verkregen product zonder eenigen twijfel vangrooter waarde is voor het menschelijk geslacht, dan de melk derslordig en volgens sleur gewoon loopende bedrijven. Tegenoverde meening van hen, die zeggen dat wij hier te doen hebben methet verkrijgen van een soort medicijn, waarvan de productie veiligaan enkele

apothekers kan worden overgelaten, stel ik vierkantde mijne, dat in de komende jaren de vraagstukken der onberis-pelijke melkproductie een overheerschende plaats zullen innemenin het oeconomisch leven van het volk. Wij zullen straks zien,dat het te bewerken arbeidsveld zoo groot is, dat wel haast nietvan ?Š?Šn enkel man verlangd kan worden, dat hij alk: factoren be-heerscht, die het nemen van maatregelen noodig maken. Overlegmet andere deskundigen is dus dringend noodig. Te meer is zulkshet geval omdat belanghebbenden en buitenstaanders geneigdzijn met de namen van deze deskundigen te schermen op eenplaats en een wijze waar zulks minder wenschelijk is. Men speeltze tegen elkaar uit en voor het toeschouwende publiek wordt al-weer de indruk gegeven, dat hier geen op feiten gegronde werk-wijze wordt toegepast, doch slechts holle woorden gebezigd worden. Ook al zou dus het aantal

dergelijke bedrijven in den aanvangniet groot zijn, eenheid in de werkwijze moet worden verzekerd.



??? Hier wordt een arbeidsveld voor de dierenartsen ontsloten,waarvan de belangrijkheid zeker gelijk te stellen is met de rol vandeze deskundigen bij de vleeschkeuring, zoo zij laatstgenoemdeniet overtreft\' Echter ik zal nooit de woorden vergeten die Dr.Stenhouse Williams sprak toen hem in een groote conferentiein de Londensche Guildhall hulde werd gebracht voor zijn baan-brekend werk op dit gebied. Deze luiden ongeveer als volgt : ,,I thank you very much for your kind words, but he who hasmurdered his father and his mother is far to good, to do the job Ihave done over again". Spreker doelde hiermede op de verdachtmakingen, de onheuschebejegeningen, die hii zich had moeten laten welgevallen bij hetin de praktijk doorvoeren van zijn denkbeelden. De dierenartsenzullen dus geen rozentuin betreden, wanneer zij hunne schouderszetten onder dit belangrijke werk. Het springt in het oog dat daarbij wel in de eerste

plaats noodigzijn twee zaken, n.m.1. een helder overzicht over het te bewerkenterrein en ten slotte overeenstemming over de eischen, die bij dezewijze van melkproductie moeten worden gesteld. Laat ons der-halve eens zien welk gebied de zorg van den dierenarts hier welomvat. Mijn ervaring is, dat de deskundige dierenarts bevoegd en instaat is alle controle-onderzoekingen te verrichten, die hier noodigworden geoordeeld, met uitzondering van het medisch onderzoek van het personeel en hetgeen hiermedesamenhangt ; het chemisch-technisch onderzoek van het te gebruiken waterop de boerderij en de te benutten emmers, bussen en verdere ge-reedschappen. U zult gaarne een nadere uiteenzetting vernemen van hetgeenwel aan de bevoegdheid van den dierenarts is onderworpen nadeze meer negatieve omschrijving, die echter zoo volledig is doorhaar kortheid. I. Beginnen wij met het beoordeelen van de inrichting

vanweide, melkbocht en stal. Soberheid naast practische kijken inrichting zijn hier hoofdfactoren. Overleg mag mettechnici gepleegd worden over constructie en keuze vanmaterialen. Het eindoordeel zij den dierenarts toegewezen,die toch beter dan een bouwkundige moet kunnen beoor-deelen wanneer aan de te stellen eischen ten behoeve vande gezondheid van het vee en de reinheid bij de melkwin-ning op eenvoudige en voldoende wijze wordt voldaan. II. Voeding en verpleging der melkkoeien, met inbegrip vanmaatregelen ter verbetering van den veestapel. Ook hier zijden niet-specialist onder de dierenartsen overleg met vee-teeltkundigen aanbevolen, te meer daar\'de samenstelling



??? van het rantsoen in zoo hooge mate de rentabiliteit vanhet bedrijf beheerscht. III. Wijze van melken, eventueel gebruik der melkmachines,maatregelen te nemen ter bevordering van de zindelijkheidbij dezen arbeid. Controle over de naleving der voorschriftenin deze. De hier bedoelde handelingen zijn eenvoudige routine-handelingen, waarvan de controle wel voor een groot deelbij den bedrijfsleider berust. Wij zullen echter straks zien,dat de in de handen der dierenartsen gelegde laboratorium-onderzoekingen aanwijzingen geven ter zake van overtre-dingen dezer voorschriften. Het oppertoezicht, de preven-tieve controle in deze moet in dezelfde handen berustenals de repressieve laboratorium-controle wil niet onnoodigeen vijfde wiel aan den wagen snel en doeltreffend ingrijpenbemoeilijken. IV. Echter dit alles is belangrijk doch ten deele bijwerk, hoofd-zaak is, hetgeen niemand zal betwisten : het

klinischonderzoek en toezicht op den veestapel. Natuurlijk rekenik hiertoe alle klinische onderzoekingsmethoden, die aanhet onderzoek dienstbaar gemaakt worden, als daar zijn :de tuberculinatie, het microscopisch en bacteriologischonderzoek der melksedimenten, het katalase-onderzoek ende andere biologische reacties die ter beoordeeling van degezondheid van uier of koe doeltreffend zijn te achten. Ikheb even deze klinische laboratorium-werkzaamheden ge-noemd omdat er wel schrijvers zijn, die b.v. voor delaatste de medewerking van andere deskundigen onont-beerlijk achten. Niets is echter minder juist. De beoor-deeling van deze biochemische reacties kan gerust aanden dierenarts worden overgelaten. Het kan echter niet genoeg herhaald worden, dat hetgewone diergeneeskundige toezicht, het bestrijden, doch nogveel meer het voorkomen van besmettelijke en andere vee-ziekten, het leiden der

verlossingen en het beoordeelen vanhet tijdstip waarop de melk der kalfkoeien geschikt is teraflevering, de regeling van het droogzetten en het doen be-vruchten der dieren zoodat een regelmatige melkproductiehet heele jaar door wordt bereikt, dat dit alles behoorttot de onderwerpen, die door hun aard slechts in overlegmet of op aanwijzing van den dierenarts geregeld kunnenworden. V. Hier sluiten zich logischer wijze aan de meer ingrijpendelaboratoriumwerkzaamheden als de caviaproef der melk,bij het onderzoek op tuberculosebacillen, idem abortus-bacillen, met de serologische en cultureele controle van deze



??? laatste en andere ziekten. Hier wil ik even mijn betoog onder-breken om U te wijzen op het onverbrekelijk verband, tus-schen klinisch- en laboratorium-onderzoek. In een stal waarklinisch bij verschillende dieren het besmettelijke verwerpenis vastgesteld is geen verder laboratoriumonderzoek noodigom de uitspraak te motiveeren, dat deze stal ongeschikt isvoor dergelijke melkproductie. Bij elke accidenteele abortusmoeten kliniek en laboratorium samen de afwezigheid derabortus-besmetting boven twijfel stellen, bij ontbreken vanabortus en verdere klinische symptomen, moeten aggluti-natieproef, caviaproef en cultureel onderzoek der melk, deeventueele bacillendragers resp. uitscheiders opsporen terverwijdering. Keeren wij terug tot het den dierenarts opgedragen labo-ratoriumwerk, dan ontmoeten wij het wekelijks onderzoekder monsters van elke koe op vetgehalte, katalase en hetmicroscopisch

sedimentonderzoek, waardoor een zeer goedoverzicht over den toestand der uiers wordt verkregen. VI. Gaan wij nu over van de koe op het produkt, de melk, danontmoeten wij eerst : de maatregelen die genomen moeten worden voor hetreinigen, resp. steriliseeren, van melkgerei en melk, ver-pakkingsmateriaal, flesschen en bussen, met het beoordeelenvan de diverse technische hulpmiddelen hiervoor.? Wij memoreerden reeds, dat het chemisch onderzoek vandeze materialen, het water enz. den chemicus zij toegewe-zen. De bacteriologische controle op het effect der genomenreinigingsvoorschriften, zij den dierenarts opgedragen. Hijtoch moet in het bedrijf op de handhaving daarvan toezien,eventueele wijzigingen inleiden. VII. Handhaving der voorschriften omtrent het koelen, tappender melk, het koelen der gebottelde melk enz. kortom aldie eenvoudige handelingen, die men de melkbewerkingpleegtte noemen,

doch die culmineeren in de snelle en doeltreffendewijze waarop de melk de weg van uier tot flesch aflegt.VIII. Controle op het gewonnen product en wel eenvoudige che-mische onderzoekingen omtrent de samenstelling, regel-matig bacteriologisch onderzoek omtrent kiemgetal, voor-komen van vervloeiers, resp. Bac. coli enz. Hieraan sluitenzich ongedwongen aan de bacteriologische, onderzoekingen,die voor de controle op het bedrijf verder noodig zijn. Ik wil een en ander samenvatten door te zeggen, dat er bij decontrole op deze bedrijven werk is voor een all-round klinicusen voor een ail round laboratoriumman en dat alleen door grondig



??? overleg en samenwerking van die twee het gewenschte resultaatverkregen kan worden. Wij komen nu tot het tweede punt van mijn betoog n.m.1. devraag of er ergens voor zulke stellen van deskundigen een leidraadis te vinden, waarnaar zij zich kunnen richten. Zulk een eenheid isin Nederland niet te vinden en de splitsing gaat hoe langer hoeverder. Vroeger waren er twee of drie bedrijven, die volgens de advie-zen hunner deskundigen werkten, welke voorschriften weer opverschillende punten uiteenliepen. Sedert heb ik in woord en geschrift de eischen verzameld waar-aan zulk een veterinair toezicht moet voldoen. Nog van laterdatum zijn de voorschriften ontworpen door collega Veenbaas ;te vinden in het laatste jaarverslag van den Gezondheidsdienstvan Vee. Als jongste komt zich hier bijvoegen het reglement voorde bij het â€žMeca" aangesloten hygi??nische melkbedrijven, dat doorcollega van Geeder

werd ontworpen en dan zijn er nog talloozebedrijven waar gewerkt wordt volgens aanwijzing van collega\'s,die hierover niets op schrift stelden. Ik ben overtuigd dat zulk een chaos van voorschriften, ver-warrend werkt op de leeken-omstanders, afbreuk doet aan dewaardeering van het werk der dierenartsen op dit gebied en henaan de eene zijde doet verliezen, wat zij aan de andere zijde alsnieuw gewonnen arbeidsveld hebben ingelijfd en ten slotte be-lemmerend werkt op de doorvoering van op logische basis rustendemethoden bij de melkwinning en dus de rentabiliteit van deze takvan bedrijf op lager niveau houdt dan bereikbaar is. Ik kom dus tot de conclusie, dat, willen de dierenartsen op denduur hier vruchtbaren arbeid leveren zij de handen zullen moetenineen slaan. Zij zullen een â€žCodex" in den geest van de oude Codexalimentarius moeten opstellen en uitgeven en daar waar dierge-neeskundig toezicht bij

de winning van â€žmodelmelk" als boven-bedoeld verlangd wordt, zal men zich nauwgezet naar deze codexmoeten richten. Mijne Heeren, het is hier niet de plaats om een motie aan tenemen tot dit doel, of een commissie samen te stellen ter voorbe-reiding van dezen arbeid. Het is hier echter wel de plaats omhet belang van dit werk aan te toonen, opdat zij die de leidinghebben in de maatschappelijke en wetenschappelijke vraagstukkender diergeneeskundige wereld kunnen hooren waar de nood te leni-gen is. Het is aan deze leiders op diergeneeskundig gebied om teoverwegen of zij aan deze roepstem gehoor zullen geven en zoo jaop welke wijze.



??? Rijksuniversiteit te Utrecht; Veeartsenijkundige Faculteit, Kliniek voor kleinehuisdieren, Directeur Prof. Dr. H. JAKOB. HET GEBRUIK VAN TEEROLIE IN DE DERMATOLOGIE VAN HONDEN. door Dr. A. KLARENBEEK (Priv. Doe.). De zeer gunstige resultaten met Pix liquida in de behandelingvan huidziekten van verschillenden oorsprong en aard bij den hondverkregen, hebben aanleiding gegeven tot het geven van dezebeschouwing. Daarbij wordt voorop gesteld, dat het niet de be-doeling is, de werking van de Pix liquida als zoodanig weer tegeven ; daaromtrent geven ook de verschillende veterinaire werkenop pharmacodynamisch gebied voldoende bizonderheden. Veeleerwordt hier de nadruk gelegd op de vele voordeelen, die dewijze van toepassing, zooals die de laatste jaren in onze kliniekvooral bij onze stationnair verpleegde pati??nten wordt gevolgd,biedt, boven de teerapplicatie zooals in de meeste

leerboekenwordt aangegeven. Hoe gering het verschil in applicatie ook oogen-schijnlijk lijkt, de voordeelen springen daarentegen des te meerin het oog. Huidbehandeling in het algemeen. De kleine huisdier-praxis isvoor een niet gering deel een behandeling van huidaandoeningenvan den hond: parasitaire (scabies, demodicosis, phthiriasis) ;microbieele (acne, furunculose): intern biologische (stofwisselings-ziekten als nier- en suikerziekten, stoornissen in de interne-secretie :pruritus cutaneus). De huidaandoening kan locaal zijn ; ook minof meer gegeneraliseerd, zoodat behandeling van het geheele diernoodig is. De noodzakelijkheid bestaat soms, de hond te doenscheren of knippen, hetgeen twee voordeelen kan geven : beteroverzicht van de verspreiding der ziekte ; vereenvoudiging derbehandeling, speciaal die met geneesmiddelen met zalf-consti-tuentia. Het scheren of knippen heeft echter bezwaren : \'s win-ters te

koud ; bij zwakke dieren steeds riskant ; bij tentoonstellings-dieren niet gaarne gezien. Een voornaam bezwaar is ook : somszeer slechte terugkeer van de beharing. Om verschillende redenenzijn wij daarom geenszins voorstander van geregelde ontharing,te meer daar wij ze ook in het meerendeel der gevallen geheeloverbodig achten, wanneer slechts gebruik gemaakt wordt vangeneesmiddelen, niet bereid met zalf constituentia (zalven), maarmet vloeibare oli??n. Keuze van samenstelling. In de veterinaire pharmacodynamieworden vrijwel uitsluitend in de leerboeken voor teer-receptenaangegeven : teerzalf, teerspiritus, al of niet met zeep, zwavel(Weenerteerliniment) of alcali??n.



??? Voor de huidbehandeling van den hond kunnen wij noch het een,n??ch het ander bizonder aanbevelen. De teerzalf bewijst ons alleengoede diensten bij locale pathogene huidprocessen, waarbij ge-deeltelijke ontharing is ontstaan of waar voor de behandelingkaalknippen noodzakelijk is ; verder bij generaliseerde huidziekten,waar eveneens kaal scheren plaats vond. Het teerliniment, dat eenzeer krachtige werking toekomt, heeft in het gebruik bij den hondnadeelen : de teerspiritus schijnt vrij gemakkelijk geresorbeerdte worden en kan intoxicatie geven ; bovendien is de reactie vande huid op het middel vaak te heftig. Sinds eenige jaren maken wij nu gebruik van een teerliniment,bestaande uit gemiddeld 10% Pix liquida in Oleum Sesami. Metdeze samenstelling werden bij verschillende huidaandoeningenzeer goede resultaten verkregen. Eischen waaraan het teerolic-liniment moet voldoen. Een vereischteis :

gebruik van een liniment, dat absoluut homogeen is en aan deflesch in licht bruine dunne laag, die geen zwarte partikeltjesvertoont, aanhangt. Onze ervaring is, dat nooit door den groothandel een volkomenuniform product kan worden geleverd en dat de teerolie, ookal is ze zelf homogeen, dus \'zonder macroscopisch zichtbarezwarte partikeltjes, soms bij nauwkeurig schudden zonderfiltreeren door watten of gaas onbruikbaar kan zijn. De niet-homogene olie is onbruikbaar, omdat : iÂ°. de zwarte ,,pik"-deel-tjes zeer moeilijk door wasschen van de huid te verwijderen zijn ;2Â°. kans bestaat van ongunstige huidwerking o.a. door verstoppingvan huidpori??n (,,teeracne" is ook bij menschen wel bekend). De voordcelen der teerolie zijn veelzijdig : 1. De desinficieerende, antiparasitaire en huidregcnereerendewerking van de teer als zoodanig blijft in deze samenstelling in hoogemate aanwezig. 2. Daarbij bevordert de

aanwezigheid van het vloeibare vetteconstituens de indringing van het medicament in de huid, doordatdeze minder droog en veel soepeler wordt. 3. De olie als zoodanig waarborgt een langdurige inwerking, â– doordat verdamping practisch niet optreedt ; ook is de olie oorzaakvan een zeer langzame resorptie, waardoor practisch gesprokenintoxicatie door de bestanddeelen van de teer (creosoot, cresol,phenol, naphthaline, enz.) niet voorkomt, indien de applicatie opde juiste wijze (zie onder) geschiedt. 4. Het middel heeft een sterke antiprurigineuze werking, eens-deels terug te brengen tot antiparisitaire werking (scabies bestrij-ding) anderdeels berustende op directe beinvloeding van de huid- \') De teerolie werd door ons in de oorlogsjaren door gebrek aan vaste con-stituentia ingevoerd. Oorspronkelijk werden gebruikt Oleum Lini en OleumRapae, welke den dierenartsen kon worden verstrekt.



??? functie zelf. Het feit, dat de jeukte door de teerolie-behandelingvaak na ?Š?Šn inwrijving reeds aanzienlijk verminderd is of zelfsgeheel is verdwenen, is bij dermatologische processen van den hondvan het allerhoogste gewicht. Het is juist de jeukprikkel, hoeverschillend van oorsprong (scabies, ectoparasitismus, schimmel-ziekten, acne, stofwisselingsziekten enz.), die door bijten en krab-ben de eczeemvorming in al haar varieteiten doet ontstaan. 5. Een factor van gewicht is ook, dat de smaak voor den hondonaangenaam is : ergo : een met dit middel ingewreven huiddeelwordt ook om dezen reden veelal met rust gelaten. 6. Het middel is toe te passen op de behaarde huid. 7. Een homogene teerolie wascht zeer gemakkelijk van handen envan de hondenhuid af met behulp van zeep en water. 8. De met teerolie behandelde huid is na volkomen reiniging doorwassching meestal: dun, glad en glanzend en lijkt

â€žgespannen" tezitten. Na de wassching treedt soms eenige schubbing van de huid op alsgevolg van de huidreactie. De nadeelen van de teerolie behandeling zijn : reuk, kleur, vetheid. Een ideaal chemisch huidmiddel is nog nooit uitgevonden. Hetzou moeten zijn een dusdanig middel, dat de huidziekte in denkortst mogelijken tijd geneest, daarbij noch voor het dier, nochvoor de omgeving hinder veroorzaakt. Van de bekendste teersoorten is de reuk van houtteer of Pixliquida en die van Oleum Juniperi empyreumaticum (Oleum Cadi-num) de aangenaamste en het minste scherp. Voor behandelingvan huidziekten met teerolie zullen beide teersoorten vermoedelijknagenoeg gelijkwaardig zijn. Scherper van reuk zijn Oleum Rusciof Oleum Betulae depuratum (berkenteerolie) en Oleum Fagi empy-reumalicum depuratum (beukenteerolie) ; de laatste geeft bovendieneen moeilijk homogeen te krijgen olie mengsel. Van

ouds heeft men getracht kleur en reuk der teersoorten tedoen verdwijnen. Door ons werd o.a. gebruikt Oleum Cadinumdesodoratum et decoloratum; met de 10% olie (Oleum Sesami) werdengeen ongunstige resultaten verkregen. Een factor van grooter gewicht dan kleur en reuk is uit prac-tisch oogpunt de vetheid. Applicatie van een vet huidmiddelmaakt verblijf in de woonvertekken onmogelijk. Voor genezingvan de aangetaste hondenhuid is in verreweg de meeste gevalleneen vetconstituens te verkiezen boven een spiritueuze oplossingof een waterige vloeistof. Vandaar, dat wij een doeltreffende be-handeling meest niet anders kunnen toepassen, dan na isolatie(schuur, enz.) of na opneming in de kliniek. Toepassing van de teerolie. De circa 10% teerolie werd gedurendecirca 12 jaar met zeer goed resultaat toegepast bij verschillendehuidziekten.



??? 1. Scabi??s. Tegen scabies bij den hond zijn vele behandelings-wijzen bekend, waarvan een groot aantal door ons successievelijkwerden gevolgd (lysolliniment, zwavelolie, creolineolie, sulfoliquidenz.). Geen geeft snellere, gemakkelijker te verkrijgen en zekerderresultaten dan de 10% teerolie-suspensie, ofschoon ook anderemiddelen dan de hierboven vermelde afdoend zijn. De behandeling geschiedt aldus : Het geheele dier wordt met borstel of handen al of niet nawasschen (e.n drogen) met de teerolie ingewreven. Dezebehandeling wordt om de 3 dagen herhaald. Gewoonlijk is vol-komen genezing ingetreden na de 3eâ€”4e inwrijving, zoodat degeheele kuur 10â€”14 dagen duurt. Bij kleine rassen bestaat hier-tegen evenmin bezwaar, wanneer, evenals bij jonge dieren en bijdieren met ondervoeding geschieden moet, 5% teerolie wordtgebruikt. Intoxicatie-verschijnselen, zooals na toepassing van an-dere teer-

samenstellingen, zoowel bij mensch als bij dier bekendzijn en die op carbol- en creosoot-vergiftiging schijnen te berusten(nierontsteking, duizeligheid, verlamming, krampen, donkere ver-kleuring van de urine met teerreuk), hebben wij bij de honderdenpati??nten, die we behandelden niet waargenomen. Evenmin be-invloedt de inwrijving zelf op ernstige wijze den algemeenen toe-stand van het dier. Na de behandeling wordt het dier gewasschen met warme zeep-oplossing en nagespoeld met schoon water. De huid moet dan gaafzijn en korstvrij ; de loszittende haren zijn door behandeling enwasschen grootendeels verwijderd. De normale beharing komteerst langzaam terug. Het criterium voor genezing van een sca-bi??s-pati??nt is namelijk niet het terugkomen van de haren, zoo-als bij demodicosis, doch het verdwenen zijn van de jeukte. Dit ishet bewijs, dat ook de scabi??s-mijt zal zijn afgestorven. Terloops

zijvermeld, dat ook bij katten de 3â€”5% teerolie bij kopschurft doorons wordt toegepast. De kat mag dan zeer gevoelig voor phenolenzijn, deze concentratie van de teerolie verdraagt zij in het alge-meen goed. 2. Eczema dorsi. Ook bij deze veel voorkomende huidaandoeningheeft de teerolie ons zeer goede uitkomsten gegeven. In de meestegevallen gaat dit huidlijden met heftige jeukte gepaard en is hetterug te voeren tot een gevolg van extoparasitismus (pulicosis,haematopinosis enz.). Inwrijvingen om de 2â€”3 dagen of iederen dag, waarbij de huidtevens met de teerolie wordt gemasseerd, geven spoedig : 1. Ver-dwijnen van de jeukte, dus uitblijven van irritatie door bijten ;2. snelle huidregeneratie met verdwijnen van rauwe plekken, los-laten van korsten en schubben, soepel worden en dunner wordenvan de huid. De gemiddelde duur der behandeling is slechts 1â€”2



??? weken. Regel is, dat de behandeling thuis wordt voortgezet metmeer geschikte middelen, wanneer de jeukte en aanstoot gevendehuidverschijnselen, zijn genezen. 3. Eczema madidans. Het vochtig eczeem is een acute aandoe-ning en als zoodanig behoort het volgens de literatuur niet in hetkader van de huidziekten, die voor teerbehandeling zijn aange-wezen, omdat hier te sterke irritatie zou optreden. De ervaringwijst echter uit, dat 5â€”10% teerolie weinig nadeel in dit opzichtbij den hond doet en weer het voordeel bij deze sterk jeukendehuidaandoening heeft van de jeukte te verminderen o.a. doorafsluiting van de rauwe huid van de atmosfeer, waardoor de irri-tatie door krabben enz. achterwege blijft. Door toevoeging aande teerolie van 5%zinkoxyde, bevordert men de drogende werking. 4. Huidaandoeningen, met jeukte gepaard gaande, van verschil-lenden oorsprong (Pruritus). Zooals bekend lijdt de hond vaak

aanheftige huidjeukte, waarbij uitwendig de oorzaak niet kan wordenopgespoord; in vele gevallen kan een inwendige aandoening(nierziekte, darmstoornissen enz.) of een parasitaire infectie(ascariden, taeniae) als aannemenlijke oorzaak worden aange-nomen. Ook bij deze aandoeningen is de teerolie-behandeling ter onder-steuning van de inwendig in te stellen therapie van groote waarde.De diverse eczemen, door de krab- en bijtirritatie ontstaan en dejeukprikkel kunnen meestentijds volkomen afdoende wordenbestreden, waardoor de algemeene behandeling van de ziekte zelfonder veel gunstiger omstandigheden kan plaats vinden. 5. Toepassing bij andere huidprocessen. In de bovenomschrevengevallen kennen wij aan de teerolie-behandeling een dusdanigewaarde toe, dat wij haar verkiezen boven iedere, door ons voor enna zelf toegepaste therapie. Wanneer de omstandigheden voor hetinstellen van deze

behandeling gunstig zijn (isolatie, kliniek),zullen wij dan ook haar in de eerste plaats toepassen. Een nuttig gebruik kan overigens ook van Pix liquida en oliegemaakt worden bij acanthosis nigricans, bij acne en ook bij ver-waarloosde demodicosis. De laatste ziekte laat zich zelf niet of weinigdoor teerpreparaten beinvloeden ; ter bestrijding van de secun-dair optredende eczemen, veelal berustend op bijtinfecties, doorcoccen veroorzaakt, is de teerolie vaak aangewezen voor inleidendebehandeling. Ten slotte kunnen verbanden tegen ontijdig verwijderen door hetdier zelf worden beschermd door gebruik te maken van teerolie,die op het gelegde verband wordt gestreken. Hetzelfde geldt voorbescherming van operatiewonden, die genezen zijn en die, na ver-wijdering van de hechtingen zonder verband worden gelaten.



??? ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser benutzte bei vielen Hautkrankheiten bei Hunden erfolgreich 10 %Teer??l (i Teil pix liquida mit 10 Teilen oleum sesami). Das Mittel hat den Vorteil dass es leicht einzureiben ist. Die Schur ist meistensunn??tig. Verfasser sah guten Erfolg bei Scabies, Eczema dorsi, Eczema madidans, Pruri-tus, Acanthosis nigrans und Acne. SUMMARY. In many skindiseases of the dog the author had good results with 10 per centtaroil (one part pix liquida to 10 parts oleum sesami). It is easy to rub in and mostly does not require unhairing. It is advantageously employed in scabies, eczema dorsi, eczema madidans,pruritis, acanthosis nigrans and acne. R?‰SUM?‰. L\'auteur rapporte les bons r?Šsultats qu\'il a obtenus en traitant beaucoup demaladies de la peau chez les chiens avec 10 % de huile de goudron. Ce m?Šlange est facile ?  appliquer et dans la plupart des cas la tonte n\'est

pasn?Šcessaire. L\'auteur l\'a employ?Š avec succ?¨s contre l\'ecz?Šma dorsi, l\'ecz?Šma madidans,le prurit, l\'acanthosis nigrans et l\'acn?Š. INGEZONDEN. Poging ter verklaring van het goedaardig verloop van mond- en klauwzeer. \') In de eerste plaats wil ik Overbeek dankzeggen voor de belangstelling, die hijvoor het onderwerp blijft toonen, terwijl ik meen te mogen vaststellen, dat wij overhet algemeen dichter bij elkaar staan dan men bij oppervlakkige lezing uit zijnlaatste antwoord zou kunnen opmaken. Het meeningsverschil gaat toch in hoofdzaak over enkele bijzaken, hetgeenmoge blijken. Vooraf wil ik nog op twee punten wijzen, die zoo gemakkelijk in deze kwestietot misverstand aanleiding kunnen geven. Ik versta onder het boosaardig karakter eener epizo??tie dit, dat het ziektebeeldover het algemeen boosaardig is. Niet dekt zich volgens mij dit begrip met degraad der infectiositeit. Niet dus het aantal

ziektegevallen, doch de ernst van dezeis voor mij de maatstaf. Zoodanige opvatting meen ik in alle verslagen van den VeeartsenijkundigcnDienst bevestigd te vinden. En zoo noemen deze de jaren 1919 en 1920 boosaardig en de jaren 1923, 1924,1925, 1926 goedaardig en is 1928 het in bijzondere mate geweest. Een bloemlezingzou ik er over uit de Verslagen, wat betreft de eerste 4 jaren, kunnen samenstelleiij Of er in 1926 in bepaalde streken uitzonderingen waren, laat ik hier terzijde.Het type der epizo??tie??n was in deze jaren goedaardig. De talrijke kwalificaties van ernstig, gunstig, vrij gunstig etc. en de opsom-ming van het aantal zieke beslagen werken dan ook verwarrend. Al is de omvangvan de epizo??tie van 1924, wat betreft het aantal beslagen, waar ziekte is ge-constateerd, groot (89000) â€” ernstig noemt O. deze epizo??tie â€” het verloop wasgoedaardig. 1919 (31.000 zieke beslagen) noemt hij ook

ernstig. Wil ernstig bijO. dus tegelijk wijzen op den graad van de infectiositeit en het karakter derziekte ? \') Wij geven aan Dr. Winkel (als aangevallene) voor het laatst het woord engeven de debatters in overweging deze kwestie liever mondeling te behandelen. Red.



??? Wat zouden overigens nauwkeurige opgaven van het aantal dieren in elk ziekbeslag alsmede het aantal zieken voor deze soort beschouwingen hun waardehebben. Nu het tweede punt, waaromtrent wij alsnog naar meer klaarheid moeten zoeken. Met de voorhanden gegevens van den Veeartsenijkundigen Dienst meen ikhet niet ver mis te hebben, als ik zeg, dat de trek der epizo??tie??n zekere lijnenvolgt. Hoe vrijwel altijd Zuid-Holland vooraan gaat en Noord-Holland, Utrechten Friesland volgen en daar de weidetijd de hoogtijd is voor de ziekte, de weide-streken in hoofdzaak de gebieden zijn, waar de ziekte heerscht. Ik ben niet in staat na te gaan of er een groot deel der beslagen, dat in dezegebieden vertoeft tijdens uitgebreide epizo??tie??n, vrijblijft, maar ik wil wagen hettegendeel te vermoeden. En dat het deels vrijblijven van het andere contingentis te danken aan het verblijf in gemengde streken of aan

ge??soleerde liggingder bedrijven, hetgeen dan ook wel de voornaamste oorzaak zal zijn, waaromde veestapel nimmer geheel wordt besmet Is het dus mogelijk aan te nemen, dat sprekende over den gang der epizo??tieenwij in hoofdzaak die deelen van ons land op het oog hebben, waar de ziekte e??ngemakkelijk entre?Š heeft? Na deze veronderstelling wijs ik dan nog op het volgende : Herhaalde en sterke epizo??tie??n, zooals Friesland, en N.-Holland b.v. in 1924 en1925 hadden met 76 % en 55 % resp. 62 % en 48 % zieke beslagen, kunnende richting wijzigen. In 1926 werden Utrecht (dat in 1925 slechts 15 % ziekte had gehad), Gel-derland en Overijssel en ook Zeeland sterk besmet, terwijl in Friesland en N.-Hol-land van geen heerschende ziekte kon worden gesproken, resp. 3 en 13 %. Zuid-Holland, dat inderdaad voor een groot deel 2 maal \'s jaars van veestapel verwisseltheeft ook steeds de beste kans voor

een epizo??tie. De cijfers bevestigen dit. In1924 en 1925, resp. 67 en 35 %, terwijl 1926, dank zij het versclie materiaal, we-derom 60 % kon noteeren, hetgeen tegenover de lage cijfers van Friesland en N.-Holland zeer afsteekt. Hoe Z.-Holland na zijn drie zwaar bezochte jaren 1924, 1925, 1926 dan in 1928het niet verder bracht dan tot 27 %, terwijl Friesland en N.-Holland, die tweejaren rust hadden gehad, met 30 en 48 % uit de strijd kwamen, mag mede eenigs-zins pleiten voor de doorziektheorie, wat bescheidener gezegd voor den invloedder immuniteit. Meer gegevens zouden aan onderstaand lijstje nog te onttrekken zijn ; dezeconclusie laten zij m. i. al wel toe, dat de epizo??tie??n zekere lijnen volgen, en datdeze lijnen mede worden gericht door de heerschende immuniteit. Percentages van het aantal zieke beslagen t. o. v. het totaalaantal (telling 1917). Gr. Fr. Dr. Ov. Gld. Utr. N.-H. Z.-H. N.-B. Zl. Lb. 1924 39 76

50 33 32 70 62 67 27 38 20 1925 17 55 9 5 2 15 48 35 3 5 i 1926 5 3 24 40 40 54 13 60 3Â° 58 28 1927 < i < i < i < i 3 < i < i < i < i Â? 1 < i 1928 6 3Â° i Â?0.5 i 20 48 27 15 5 < i Slechts enkele woorden wil ik nog wijden aan de bijzaken.Ik had herroepen mijn bewering, dat de ziekte in 1919 en 1920 weinig dierenonaangetast had gelaten. Zoo gezegd, zonder meer, was het inderdaad niet juist.Doch het waren, om de woorden van O. te bezigen, â€žernstige ziektejaren" en z????bedoelde ik het ook. In aanmerking genomen, hetgeen ik hiervoor bepleitte en de waarnemingen



??? der Inspecteurs van Leiden en Rotterdam, die mij dunkt heel wat zeggen, blijftde strekking van mijn bewering, waarom het gaat, dus overeind. De opmerking aangaande het karakter van het mond- en klauwzeer in 1907laat ik voor rekening van Overbeek. Ik nam slechts over, hetgeen de Inspecteurs van de betreffende districten in hunjaarverslagen vermeldden. Wat betreft de statistiek, hier gebruikt O. wel groote woorden, die bijna aande politiek, waarvan ik een afkeer heb, doen d?Šnken. Het was vriendelijker vanhem geweest, daar hij het verslag van 1907 zeker ook wel heeft ingezien en ookzeker wel weet, dat ons land nog lang geen 270.000 beslagen telt, op het abuiste wijzen. In die jaren onderscheidde de V. D. gevallen van zieke beslagen. Men leze dus gevallen voor beslagen en merke tevens op, dat hiermede de kwestieeven onopgelost blijft. Nog ?Š?Šn opmerking wil ik maken. Of het Overbeek ernst

was toen hij, na de aanhaling van de conclusies sub Buit de dissertatie van Miller het volgende neerschreef : Welnu, al deze 5 invloe-den kunnen dagelijks tijdens het heerschen van mond- en klauwzeer al of nietwerken en zou W. ook niet meenen, dat zij het wel zeer grillige verloop van mond-en klauwzeer epizo??tie??n zooals wij dat in Nederland kennen, beter verklarendan zijn eigen theorie? Nogmaals herhaal ik hier, dat het mij niet te doen is geweest, de boosaardigheidvan epizo??tie??n te verklaren evenmin de grilligheid. Wanneer ik deze conclusiesaanhaalde, dan deed ik dit in verband tot de kwestie der aanpassing etc. (zie pag,31 ii zonder eenig commentaar, omdat dit buiten het door mij betoogde omging.Waar deze door O. mir nichts, dir nichts gebruikte conclusies daar staan neerge-schreven zonder eenige verwijzing naar epizo??tologische of experimenteele ge-gevens en onderzoekingen, is het mij

onverklaarbaar, dat O. aan deze z????veelwaarde hecht, dat hij tot bovenstaande uitspraak zich laat verleiden. Het betrefthier weliswaar factoren, welke de stijging van de virulentie kunnen beheerschen,maar zijn deze, vermeld zonder een schaduw van bewijsvoering, van dien aard,dat zijn uitspraak zich laat rijmen met die aan het eind van zijn eerste critiek,luidende : Ik waag mij niet aan het opstellen eener eigen verklaring of het ondersteunenvan andere in dit opzicht, meen echter, dat de doorziekthcorie gerust verdwijnenkan? Is het bovendien niet z????, dat als hij erkent, dat de virulentie kan stijgen bijpassage door ,,hoch empf?¤ngliche Tiere", hij erkennen moet, dat zij kan dalenbij passage door weinig gevoelige? En dekken weinig gevoeligheid en immuniteitelkander niet, practisch gezien? En heb ik dit niet trachten aan te toonen in mijneerste stukje, met goede bewijzen en ook eenigszins op epizo??tologische

gron-den ? Winkel. Rotterdam, Mei 1929.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Jaarverslag van de Afdeeling Utrecht over het jaar 1928. Liet het vorige jaar het bezoek aan de vergaderingen te wenschen over, ookin het afgeloopen jaar was de opkomst der leden slechts matig. Zelfs op de Decem-bervergadering, welke was uitgeschreven ter bespreking van een tuberculose-be-strijdingsplan, uitgaande van den Bond van Rundveefokvereenigingen in deprovincie Utrecht, en waarvoor, met het oog op de vaststelling van het tarief, eenopkomst der practiseerende collega\'s ten zeerste gewenscht was, verschenen maarenkele practici. Het is te hopen, dat in 1920 meer belangstelling in onze afdeelingnaar voren mag komen. Einde 1928 bedroeg het aantal leden 86, waaronder ?Š?Šn buitengewoon lid.Vergeleken met 1927 is dus het ledental iets toegenomen Aangenomen werdenals nieuw lid de Heeren : Dr J. van der Hoeden F. Lubberink, H. A. Mey-

link, B. de Jong, P. van Rijn, S M. Seyffers, S. van den Akker. H. H. Vink,A. Reilingh, J. M. A. van Nes, en J. J. Pettinga, terwijl bedankten, door ver-trek naar elders, de Heeren F. J. Brinkman, W. B. van der Burg, Dr. H. C.van der Heyde en Dr. R. V. Toman, en, wegens terugtrekking uit de praktijk,de Heer J. J. F. Hartman te Loenen aan de Vecht. l)e Secretaris-Penningmeester moest periodiek aftreden, werd echter herkozen.Overigens kwam in het bestuur geen verandering. De financieele toestand der afdeeling is goed ; het batig saldo bedraagt / 60.42A.Evenals het vorige jaar stelde Prof. Kroon zijn collegezaal telkens voor elke ver-gadering ter beschikking, zoodat geen uitgave voor zaalhuur voorkwam. Voordeze bereidwilligheid zij Z H. G. hier hartelijk dank betuigd. De vergaderingen werden gehouden op 21 Jan., 2 Juni, 15 Sept. en 22 December. Op de Januarivergadering sprak Dr. van Diermen over

Onregelmatighedenin de hartwerking bij het rund, Dr. R. Toman over Pensbewegingen bij het schaapen demonstreerde Dr. C. de Graaf eenige hartpreaeparaten. Op de Juni vergadering maakte het voorstel Gelderland-Overijsel tot wijzigingvan art. 25 van het Huishoudelijk Reglement, een onderwerp van discussie uit.Besloten werd met dit voorstel mede te gaan. Bovendien deed Dr. J. A. Beijerseenige klinische medcdeelingen, besprak in het bijzonder de therapie van mastitis,fissuur van de binnenklauw bij het rund, verscheuring van de tusschenklauw-banden, patellaluxatie, enz , terwijl Dr. A. Klarenbeek eenige R??ntgenfoto\'sliet zien van hond en kat, waaruit bleek, dat voor het diagnosticeeren van vreemdevoorwerpen in de oesophagus, van blaassteenen, enz. een dankbaar gebruik kanworden gemaakt van het R??ntgentoestel. De Septembervergadering was goed bezocht. Allereerst besprak men de te hou-den

pluimveecursus ; een io-tal leden gaven zich op en men wisselde van gedachtenover het taiief, te nemen voor elke bloedattapping bij de Pullorumbestrijding.De aanwezige practici besloten unaniem als minimumvergoeding 10 cent per kipte rekenen. Bij de bespreking van het programma van de Algem. Vergadering werd beslotennamens de Afdeeling, in een schrijven aan het Hoofdbestuur, eenige opmerkingente maken aangaande de begrooting voor het volgend jaar. Ten eerste achtte de Afd. het gewenrcht op de begrooting van elk jaar geldenuit te trekken voor de vertegenwoordiging der Mij. op de te houden InternationaleDiergeneeskundige Congressen. Er werd toegezegd, toen in het H. B. geen een-stemmigheid over dit punt was te bereiken, een nader onderzoek daaromtrentin te stellen door het Dagelijks Bestuur en in een volgende H. B.vergadering even-tueel met een voorstel te zullen komen. Ten tweede

wenschte de Afd. de gelden, gestort door het voormalige studenten-corps Absyrtus, afzonderlijk geadministreerd te zien en principieel vast te leggen,dat deze gelden t. z. t. zullen worden aangewend voor een doel, waarbij de belangen LVI 49



??? der studenten in de eerste plaats betrokken zullen zijn. In het H. B. was geen meer-derheid voor dit voorstel te vinden en wilde men het geld van Absyrtus geheelals bezit van de Mij. beschouwen. De Heer M. H. Hoogland deelde vervolgens het een en ander mede uit depluimveepraktijk, terwijl Dr. G. M. van der Plank de organotherapie met hypo-physis- en ovariaalextract besprak. Ten slotte deed Dr. Beijers nog een klini-sche mededeeling. De Decembervergadering werd hoofdzakelijk besteed aan een bespreking vaneen tuberculose-bestrijdingsplan, uitgaande van den Bond van Rundveefokver-eenigingen in de provincie Utrecht. Tevens werd toen het tarief bepaald hetwelkde practici voor elk rund bij een volledig klinisch onderzoek met tuberculinatiezouden in rekening brengen (/ i. - per dier). Wegens het ontbreken van tijd moesthet wetenschappelijk gedeelte van de agenda worden bekort en deed Dr.

Beijersslechts ?Š?Šn casuistische mededeeling. De Secretaris-Penningmeester,Dr. C. de Graaf. BERICHTEN. Huldiging der nagedachtenis van Prof. Dr. D. A. DE JONG. Ruim drie jaren zijn verloopen sedert Prof. Dr. D. A. de Jong uit zijn werkzaamleven werd weggenomen. Ondergeteekenden, die de behoefte hebben gevoeld de nagedachtenis te ecrenvan hem, die door zijn veelomvattende kennis een sieraad is geweest van de Neder-landsche geneeskundige wetenschap in de meest uitgebreide beteekenis, en diedoor zijn gaven van woord en pen ook in het buitenland alom werd gewaardeerd,hebben zich op uitnoodiging van het bestuur der Maatschappij voor Diergenees-kunde vereenigd tot een Comit?Š, om deze huldiging voor te bereiden. De becte wijze, waarop dit naar hunne meening zou kunnen geschieden ,is hetoprichten eener Stichting, waaraan de naam van Prof. Dr. D. A. de Jong is verbondenen

waarvan het doel is : Voortzetting van zijn werk door het bevorderen der studievan de bij mensch en dier gemeenschappelijk voorkomende ziekteprocessen, eenstudie, waarvoor Prof. de Jong zoo belangrijke bijdragen heeft geleverd. Teneinde dit doel te bereiken, willen ondergeteekenden een stamkapitaal bijeenbrengen, waarvan de renten met de in te zamelen jaarlijksche bijdragen zullenbeschikbaar zijn voor het verrichten van proefondervindelijk onderzoek op ditge bied. Als zetel is gekozen Utrecht. Bij welslagen van dit plan â€” waaraan ook de Nederlandsche Maatschappij totbevordering der Geneeskunst, door deelneming in het beheer, zich bereid heeftverklaard tot medewerken zal een dubbel doel worden verwezenlijkt : In deeerste plaats zal er door worden gevormd een onvergankelijk, a. h. w. levend aan-denken aan wijlen Prof. de Jong, die zich steeds te midden van het volle levenheeft bewogen ;

anderzijds wordt er door voorzien in een bestaande leemte, daar,sedert den dood van Prof. df. Jong, door de opheffing van zijn laboratorium, destudie der Vergelijkende Ziektekunde, als zelfstandige tak van wetenschap, inons land niet meer wordt beoefend. De behoefte aan onderzoek op dit gebied dringtzich vooral op, nu het belang, dat verschillende besmettelijke dierziekten hebbenvoor de genees- en ziektekunde van den mensch, in de laatste tijden weer meernaar voren is getreden ; wij denken hierbij o. a. aan het tuberculose-vraagstuk,de vraagpunten betreffende de koepokinenting, het besmettingsgevaar voor denmensch met abortussmetstof van het rund enz. Overtuigd, dat velen in den lande en in de koloni??n, vereenigingen en personen,die met wijlen Prof. de Jong in aanraking zijn geweest en hem hebben gewaar-



??? deerd, bereid zullen worden bevonden aan bovenbedoeld plan mede te werken â– â€”een plan, ook in de breedheid van opzet naar zij meenen geheel in zijn geest â€”,doen ondergeteekenden een beroep op hun aller moreelen en vooral geldelijkensteun. Wil de Stichting kunnen bereiken, hetgeen zij beoogt, dan zal daarvoor hetbezit van een ruim stamkapitaal noodig zijn. In dezen geest meent het comit?Š zich ook te mogen richten tot U, in het vertrou-wen, dat Gij Uwe gewaardeerde medewerking en steun in deze wel zult willenverleenen. Bijdragen voor dit doel zullen gaarne in ontvangst genomen worden op reke-ning : Twentsche Bank te \'s Gravenhage, postgiro No. 1417, met vermelding opgirobiljet of postwisselstrook : ,,Voor de Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting". Indien gewenscht, kan het ingevulde inschrijvingsbiljet worden ingezond?Šnaan het adres van den laatsten ondergeteekende, penningmeester van het

Comit?Š. Namens achterstaand Eere-Comite en Comit?Š : Het Uitvoerend Comit?Š :Dr. J. J. F. Dhont, Voorzitter.Prof. Dr. E. Gorter.Prof. W. C. de Graaff.Prof. C. F. van Oyen.l)r. H. J. van Nederveen, Secretaris, Neuhuyskade 61, \'s Gravenhage.W. van der Burg, Penningmeester, Van Weede van Dijkveldstr. 16, \'s Graven-hage. Eere-Comit?¨ : Mr. I. B. Kan, Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw.Dr. J. C. Koningsberger, Minister van Koloni??n. Prof. Dr. J. R. Slotemaker de Bruine, Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid.Mr. M. A. M. Waszink, Minister van Onderwijs, Kunsten en Wetenschappen.Dr. H. Th. \'s Jacob, Commissaris der Koningin in de provincie Utrecht.Dr. J. P. Fockema Andreae, Burgemeester van Utrecht. Dr. A. F. Baron van Lijnden, Voorzitter-Curator der Rijks-Universiteit te Utrecht.Jhr. Mr. N. C. de Gijselaar, Oud-Voorzitter Curator der Rijks-Universiteit teLeiden. Dr. N. M. Josepiius Jitta,

Voorzitter van den Gezondheidsraad.Mr. L. Lietaert Peerbolte, Directeur-Generaal der Volksgezondheid. Comile?Š\'. Dr. W. van den Akker, Directeur van den Gemeentelijken Veterinairen Gezond-heidsdienst te Bandoeng.Dr. F. A. R. F. Baudet, Conservator aan de Rijks-Universiteit te Utrecht ; oud-assistent van Prof. Dr. D. A. de Jong.Dr. H. C. L. E. Berger, Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid ; Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst, \'s-Gravenhage.Prof. Dr. L. de Blieck, Hoogleeraar te Utrecht. Dr. C. Bubberman, Directeur van het Veeartsenijkundig Instituut van het Depar-tement van Landbouw, Handel en Nijverheid te Buitenzorg.W. van der Burg, Kolonel Paardenarts O.-I. L. b. d., te \'s-Gravenhage.Dr. J. J. F. Dhont, Voorzitter der Maatschappij voor Diergeneeskunde te \'s-Gra-venhage. J. van Dulm, Inspecteur van den Militair Veterin?¤ren Dienst in Ned.-Indi?? teBandoeng. J . L. van Eck, Hoofd van den

Burgerlijk V. A. K. Dienst in Ned.-Indi?? te Buiten-zorg. Prof. Dr. L. van Es, Hoogleeraar te Lincoln (Nebraska, U. S. A.).



??? Prof. Dr. E. Gorter, Hoogleeraar te Leiden.Prof W. C. de Graaff, Hoogleeraar te Utrecht.Prof. Dr. J. H. Hartog, Hoogleeraar te Utrecht. Dr. T. van Heelsbergen, Conservator aan de Rijks-Universiteit te Utrecht Oud-Assistent van Prof. Dr. D. A. de Jong.A. van Heusden, Dierenarts te Nijmegen.Prof. Dr. J. van der Hoeve, Hoogleeraar te Leiden. L. J. Hoogkamer, Luit.-Kol. Paardenarts O.-I. L., b. d., te \'s-Gravenhage.Prof. I>r. R. de Josselin de Jong, Hoogleeraar te Utrecht.Prof. Dr. P. Th. L. Kan, Hoogleeraar te Leiden. G. Kapsenberg, Directeur van den Gemeentelijken Gezondheidsdienst te Gro-ningen. Dr. J. Kok, Inspecteur bij den Burgerl. V. A. K. Dienst in Ned -Indi?? te Semarang.Prof. G. J. W. Koolemans Beynen, Oud Hoogleeraar Instituut Trop. Genees-kunde Rotterdam-Leiden.Dr. L. D. E. F. Lourens, Directeur der Rijks-Seruminrichting te Rotterdam.Dr. H. J. van Nederveen, Oud-Assistent van Prof. Dr. D. A.

de Jong, te \'s-Gra-venhage. Prof. C. F. van Oijen, Hoogleeraar te Utrecht.A. L. Reimeringer, Wethouder te Leiden.Prof. Dr. J. Roos, Hoogleeraar te Utrecht.Prof. Dr. H. Schornagel, Hoogleeraar te Utrecht. Prof. Dr. W, Sch??ffner, Dir. Afd. Tropische Hygi??ne van de Konink. Vereen, Koloniaal Instituut te Amsterdam.J. P. van der Slooten, Directeur van het Openbaar Slachthuis te Arnhem.Dr. H J. Smit, Directeur Veeartsenijkundige School te Buitenzorg.Prof. Dr. E. I\'. Snijders, Patholoog Afd. Trop. Hygi??ne v. h. Koloniaal Instituutte Amsterdam. Dr. W. Stuurman, Directeur van het Openbaar Slachthuis te Leiden.Dr. D. G. Ubbels, Oud-Inspecteur van den V. A. K. Dienst te Leiden.Dr. H. A. Vermeulen, Lector aan de Rijks-Universiteit te Utrecht ; Algem. Se-cretaris der Maatschappij voor Diergeneeskunde.Dr A. Vrijburg, Redacteur van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, \'s-Gra-venhage. INSCHRIJVINGSBILJET.

Ondergeteekende, wonende .......................................... te .....................wenscht bij te dragen aan de Prof. Dr. D. A. de Jong- Srichting, gevestigd te Utrecht, de som van . i ,, \\ ineens.................... gld\' (/ > j??????riijkT Â° , , gegireerd, postrek. No. 1417, van 1 TWENTSCHE BANK Het bedrag wordt â€”--------, _ per postwissel gezonden aan â€? te s-Gravenhage. 1) (met vermelding: ,,V oor Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichling". Over het bedrag kan worden beschikt den.................... 1929 1) (Onderteekening) Te.....................den .................... 1929. 1) Doorhalen hetgeen niet wordt verlangd.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. Het liggen van cadavers van slachtdieren, al of niet onthuid, op of aan den open-baren weg, bestemd voor de N. T. F. In verband met het voorkomen van klachten over het neerleggen van cadaversaan den openbaren weg, in afwachting dat ie door de N. T. F. worden opgehaald,hebben volgens een mededeeling in de ,,Slagerscourant" van 31 Mei j.1., Gedep.Staten van Friesland een onderzoek ingesteld bij de verschillende gemeentebe-sturen naar den omvang van dit euvel. De ingekomen antwoorden zijn aan deninspecteur der volksgezondheid, belast met toezicht op de vleeschkeuringswet,ter kennisneming opgezonden. Deze heeft in verband daarmede aan Ged. Statenhet vo\'gende medegedeeld : Het liggen van cadavers, vooral de onthuide, aan den openbaren weg, geeftniet alleen gegronde aanstoot, maar is tevens uit een hygi??nisch oogpunt af tekeuren. Bodemverontreiniging kan

hierdoor gemakkelijk plaats hebben, en wan-neer het b.v. cadavers van dieren, gestorven aan boutvuur en andere besmette-lijke veeziekten betreft, welke overigens niet wettelijk worden bestreden, kan hier-door zeer zeker verspreiding van deze ziekten plaats hebben. Bovendien is meermalen geconstateerd, dat honden er van eten, wat eveneensaanleiding geeft tot verspreiding van smetstof. Op deze wijze is het ook mogelijk,indien het betreffende slachtdier lijdende was aan blaaswormen, dat de hondendeze laatste opeten, en bij de honden de voor den mensch schadelijke lintwormontstaat, waardoor dus weder menschen kunnen besmet worden. Dit is met hetoog op het veelvuldig voorkomen van de echinococcosis in Friesland, waarom b.v.de keuring van huisslachtingen voor deze provincie verplichtend is gesteld, hoogstongewenscht. Uit talrijke verslagen en mededeelingen blijkt, dat de vleeschkeuringswet indeze zeer

gunstig werkt. Het percentage van slachtvee, waarbij blaasweirmenwerden aangetroffen, is belangrijk teruggegaan, bij runeleren van 16 % op 10.9 %,bij schapen van 24 % op 6.1 %, bij geiten van 13 Â°u op 8.1 % en bij varkens van2 % op 0.09 %. Vooral sinds de destructor in Bergum in werking is, blijkt deteruggang grooter te zijn dan voorheen. Het zou te betreuren zijn, indien ditresultaat zou worden verminderd tengevolge van toestanden, als hierboven bedoeld. Uit een in Februari 1929 vanwege elcn inspecteur ingesteld onderzoek is geble-ken elat 7 a 12 %, in sommige gemeenten zelfs 20 tot 33 % van de cadavers, dieaan elen destructor werden aangevoerel, aan den weg lagen. De inspecteur komt ten slotte tot de volgende cemclusies : ie. Het ; zoowel uit een hygi??nisch oogpunt als in verband met liet geven vanaanstoot gewenscht, dat maatregelen worden genomen tegen het liggen van ca-davers van dieren, al dan

niet onthuid, op of aan den openbaren weg. 2e. Deze maatregelen dienen te bestaan in het hanelhaven van art. 57 van hetProv. reglement van politie (zoodra dit in werking is getreden) en art. 5, ie lid,van het Rijkswegenreglement. 3e. De gemeentebesturen dienen, met het oog op de aflevering van de cadavers,zoodanige regeling te treffen, elat ?¨n de veehouder ?¨n ele N. T. F. aan hun te dezenopzichte bestaanelc verplichting kunnen voldoen. 4e. In ele gemeenten, welke in het bezit zijn van een noodslachtplaats met berg-plaats voor de cadavers of afzonderlijke verzamelplaatsen (eenvoudige gegalvani-seerel ijzeren garage of iets in den gronel gebouwde betonnen bak), kan een goedeconcentratie van de cada.vers worden verkregen door te bepalen, dat alle cadaversvan dieren, zonder van de huid te zijn ontdaan, naar deze inrichtingen moetenworden gebracht, en ontheffing hiervan slechts te verleenen is in gevallen

vanzoogenaamelen overmacht. 5e. In de gemeenten, welke niet in het bezit zijn van de onder 4e bedoelde in-richtingen, kan een afdoende regeling bezwaarlijk weirden getroffen ; in die ge-meenten ware de oprichting dier inrichtingen ernstig in overweging te nemen ;



??? na het tot standkomen van die inrichtingen kan dan verder worden gehandeldals onder 4e. is aangegeven. Gedep. Staten hebben de beschouwingen en opmerkingen van den inspecteuraan de gemeentebesturen, met uitzondering van de eilanden, ter overweging mede-gedeeld. De moeilijkheden in den kring Schoonhoven. Op 18 Mei verscheen een Komnkl. Besluit, volgens welke, in verband met artikel23a en artikel 20, tweede lid der Vleeschkeuringswet, wordt bepaald, dat de ge-meenten Schoonhoven, Ammerstol, Bergambacht, Stolwijk, Vlist, Nieuwpoorten Langerak, met Schoonhoven als centrumgemeente, den keuringsdienst voorvee en vlaesch gemeenschappelijk zullen moeten regelen. Deze gemeenschappelijkeregeling moet binnen 2 maanden na de dagteekening van het K. B. aan Gedepu-teerde Staten van Z.-Holland ter goedkeuring zijn aangeboden. (Krachtens de bevoegdheid, den Minster

toegekend in art. 23a der Vleesch-keuringswet, heeft deze in dit K. B. onwillige gemeenten gedwongen, met eendaartoe aangewezen gemeente als centrumgemeente, gemeenschappelijk den vleesch-keuringsdienst te regelen. De zes buitengemeenten zullen dus nu ook in de verplaat-singskosten van den dienst moeten bijdragen. Een behoorlijke uitvoering derdienst is daardoor verzekerd). Abattoirs. De raad van de gemeente Leeuwarden voteerde / 61.500 voor een aantal uitbrei-dingen aan het abattoir, als vergrooting van het keurlokaal, werkplaats voor damachinisten, centrale verwarming, uitbreiding slachthal, enz. Te Almelo is aanbesteed de bouw van een abattoir, zonder bijlevering van ijzer-werk en tegels. Laagste inschrijving was / 109.770 Naar aanleiding van een adres van de slagers te Hollen heeft de raad beslotenop het terrein van het gemeentelijk slachthuis een darmenslijmerij te bouwen. Einde Mei werd

te Roermond het nieuwe koelhuis van het Gemeente-Slachthuisofficieel in gebruik genomen. De gemeente Wisch (Gelderland) besloot zich aan te sluiten bij den destructie-dienst van de gemeente Winterswijk Doetinchem besloot tot aansluiting bij de N T. F. In een Raadsvergadering te Roosendaal is gestemd over het voorstel tot hetgoedkeuren van de plaats voor den bouw van een slachthuis en tot aankoop vanhet voor dien bouw bcnoodigde terrein, waarover in een vorige Raadsvergaderingde stemmen staakten. Nu werd dit voorstel aangenomen met 10 tegen 7 stemmen.Twee leden verklaarden bij Ged. Staten tegen dit besluit in beroep te zullen gaan. Een keuringsdienst voor ezels- en paardenvleesch in Mexico. Blijkens een mededeeling in de rubriek â€žVan over de grenzen" in de Vee en Vleesch-handel heeft de regeering aldaar in verband met de schaarste aan rundvleeschonlangs een keuringsdienst voor

ezels- en paardenvleesch ingesteld. In het Noordender republiek werden deze vleeschsoorten reeds lang in ruime mate gebruikt. Thanseerst echter zijn de handel in en het verbruik van deze voedingsmiddelen pas offi-cieel toegestaan. Een geleerde heeft ambtshalve vastgesteld, dat ezels- en paarden-vleesch voedzaam en gezond is en de regeering gaf geen andere verklaring voorhaar besluit, dan dat er zoo talloos veel van deze dieren in het land zijn, dat menbeter doet hen in volksvoedsel om te zetten. Over de verwerking van ondeugdelijke vetten. In een van de Meinummers van de â€žVee en Vleeschhandel" kwam over dezekwestie een beschouwing voor, welke ik hier weergeef. Ingevolge art. 2, ie lid der Vleeschkeuringswet worden niet als vleesch beschouwdbij Algemeenen maatregel van Bestuur aangegeven, voor technische doeleindenbestemde deelen. De hiergenoemde Alg. Maatregel van Bestuur is het

Kon. Besl. van 24 Mei 1922,Stbl. 379. Ingevolge art. 3 van dit K. B. wordt niet als vleesch beschouwd : Ongesmolten vet, dat krachtens het bepaalde in het 2de lid van art. 61 van het



??? K. B. van 5 Juni 1920, Stbl. 285, onbruikbaar is gemaakt voor voedsel voor menschen dier. Bedoeld wordt dan toevoeging met carbol, creoline, enz. Nu moet de onbruikbaarmaking ingevolge art. 61, ie lid, van vorengenoemdK. B. geschieden door behandeling in een destructor, tenzij de Minister daarvanaan Je gemeente ontheffing heeft verleend. Uit den aard der zaak wordt dezeopheffing niet of niet meer verleend aan gemeenten, welke een eigen destructorhebben of wel aangesloten zijn bij een centralen destructor. Strikt genomen kandus in de hier bedoelde gemeenten geen gebruik gemaakt worden van de gelegen-heid om rauw vet te denatureeren. Ten aanzien van gesmolten vet staat de zaak weer eenigszins anders. Dit vetis vleeschwaar in den zin der vleeschkeuringswet, nl. toebereid vet. In de wetwordt, in tegenstelling met vleesch, niet aangegeven, dat vleeschwaar, voldoendeaan zekeren eisch, niet

beschouwd wordt als vleeschwaar in den zin der wet. Feite-lijk is dus het vervoer van gesmolten vet, ook al is dit kennelijk niet meer bestemd0111 in dien toestand in consumptie te worden gebracht, strafbaar zulks ingevolgeart 40 der vleeschkeuringswet. Nu is het een algemeen bekend feit, dat gesmoltenvetten, welke niet meer geschikt zijn voor consumptie, na raffineeren, enz. nogvoor menschelijk voedsel worden gebruikt (margarine). In deze is dus de wet instrijd met de praktijk. Zooals men weet, is reeds eenige maanden in werking het Kon. Besluit van 6Juni 1922, Stbl. 395, regelende den invoer en de keuring van vleeschwaren, af-komstig uit het buitenland. In art. 2 van dit K. B. is bepaald, dat slechts uit be-paalde landen vleeschwaren mogen worden ingevoerd en dat de Minister van Arbeidten aanzien van gesmolten vetten ontheffing daarvan kan verleenen. De Min.heeft nu niet alleen die ontheffing verleend, doch

tevens bepaald, dat de buiten-landsche gesmolten vetten bij den invoer niet behoeven te worden gekeurd. Nietsbelet o. i. echter een keuringsdienst van vleesch om beslag te leggen op vet, datongeschikt is voor consumptie en uit het buitenland afkomstig is, nadat de invoerheeft plaats gehad. Dit repressieve toezicht is naar onze meening wel geoorloofd.Echter â€” de zaak wordt er niet eenvoudiger op de Warenwet speelt in dezeook nog een rol. Er bestaat nl. een â€žbijzonder Vetbesluit", ex. art. 14 en 16 der Warenwet (K.B.19 October 1925, Stbl. 421). Dit besluit maakt het mogelijk, toebereid dierlijkvet, waarvan blijkt, dat het in het land van oorsprong als zoodanig niet geschiktis geacht voor menschelijk voedsel, in te voeren. Er bestaat dus a. h. w. een tegen-spraak tusschen art. 40 der Vleeschkeuringswet, welke het vervoer, enz. van on-deugdelijk gesmolten vet verbiedt en het vetbesluit, steunende op de Warenwet.

Daar het toezicht op gesmolten vet in hoofdzaak van scheikundigen aard is,ware het doelmatiger, dit artikel geheel onder de warenwet thuis te brengen Intusschen blijft het feit bestaan, dat een slager, die b.v. oud, kennelijk voortechnische doeleinden bestemd rauw (b.v. spek) of gesmolten vet voorhandenheeft, de kans loopt, gestraft te worden, doch de invoer van ondeugdclijken vetten,uit het buitenland afkomstig, toegestaan is. Wij hebben volstrekt geen bezwaartegen dit laatste â€” de raffinaderijen maken dit wel in orde â€” maar kunnen nietinzien waarom ten opzichte van binnenlandsche vetten strengere bepalingenmoeten bestaan. Een verbod van ritueel slachten in Noorwegen. Blijkens een bericht in de N. R. Ct. heeft het Odelsting in Noorwegen een ont-werp van wet op het slachten aangenomen, dat o. a. een verbod van het schachten(het Joodsche ritueel slachten) inhoudt. Een voorstel om van dit verbod dispen-

satie mogelijk te maken, werd met 88 tegen 21 stemmen verworpen. de Graaf. Eervol ontslag slachthuis-directeuren. Aan de heeren K. Hoefnagel en Dr. E. A. L. Quadekker, resp. directeurender abattoirs te Utrecht en Nijmegen, is op hun verzoek tegen 1 October eervolontslag verleend.



??? Het door de Diergeneeskundige Faculteit van het Utrechtsch Studenten Corps toegezegde boekje (zie Ingez. stuk, 15 Mei No.) ..Aan den aanstaanden studentaan de Utrechtsche Hoogeschool" is, met een bijvoegsel van die Faculteit, aan dedierenartsen gezonden. Waarschijnlijk zullen de praktische en sympatieke be-moeiingen van onze aanstaande collega\'s hun goede uitwerking niet missen. Wij ontvingen Gids voor eerste jaars aan de Utrechtsche Universiteit. een zeerpraktisch boekje met zeer vele nuttige gegevens voor pas aangekomen studenten,uitgegeven door ,,Unitas Studiosorum Rhenotrajectina". Dr. C. Bubberman, Directeur van het Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorgis, bij besluit van den Gouverneur-Generaal van Nederlandsch-Indi??, benoemdtot lid van den Natuurwetenschappelijken Raad voor Nederlandsch-Indie Wij feliciteeren Dr. Bubberman met deze benoeming. Kliniek voor

kleine huisdieren. Heeren Dierenartsen worden er nadrukkelijk op opmerkzaam gemaakt, datopname van pati??nten in de kliniek voor kleine huisdieren alleen kan geschiedenna voorajgaande aanvrage en op den daarvoor vastgestelden tijd (alle werkdagen van9â€”11 J uur). Gedurende de maanden Juli en Augustus is met het oog op jaarlijksche werk-zaamheden (dcsinfectie enz. der stallen) slechts een beperkte opname mogelijk,alleen urgente gevallen komen daarvoor in aanmerking. Voor het overige geldende bepalingen in het jaarboekje vervat. H. Jakob. Rijks Universiteit te Utrecht. Bevorderd tot doctor in de Veeartsenijkunde aan de Rijks-Universiteit te Utrecht: K. Reitsma, Directeur van het Openbaar Slachthuis en den Keuringsdienst vanVee en Vleesch te Rheden op een proefschrift getiteld â€? Bijdrage tot de hennis vannieuwvormingen bij vogels in het bijzonder bij de kip. Vischkunde en Vischkeuring.

Op uitnoodiging van het bestuur van het .Jubileumjonds" der V?Št?ŠrinaireFaculteit, zal de heer l)r. A. van der Laan, Directeur der Gemeentelijke Visch-voorziening te Amsterdam, in October a.s. een viertal voordrachten houden over: Vischkunde en Vischkeuring. Met hetoog op het ter beschikking hebben van demonstratie-materiaal is hetgewenscht deze voordrachten op Maandagavond te houden. Aan dierenartsen, die deze voordrachten willen bijwonen, wordt verzocht zichaan te melden bij Prof. van Oijen, Biltstraat 166, Utrecht. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in Mei 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallen aandie op i Mei nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer : bij 94 (55) eigenaars, waarvan in Groningen bij 2 (4) eig. ;Friesland bij 24 (11) eig. ; Drenthe bij (2) eig. ; Overijsel bij 3 eig. ; Gelderlandbij 7 eig. ; Utrecht bij 5 eig. ; Noordholland bij 10 (7)

eig. ; Zuidholland bij. 33(12) eig. ; Zeeland bij 1 (4 eig.) ; Noordbrabant bij 9 (15) eig. Scabiss : (Sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 4 gevallen bij 2eig. (42 bij 9 eig.), waarvan in Groningen (9 bij 3 eig.) ; Friesland 3 bij 1 eig. (8 bij2 eig.) ; Drenthe (11 bij 2 eig.) ; Gelderland 1 ; Utrecht (12 bij 1 eig.) ; Zuidholland(2 paarden bij 1 eig.). Rotkreupel bij schapen : 216 gevallen bij 12 eig. (650 bij 33 eig ), waarvan inGroningen (22 bij 1 eig.) ; Friesland 29 bij 3 eig. (71 bij 8 eig.) ; Drenthe 16 bij2 e\'8- (37 bij 7 eig.) ; Noordholland 121 bij 5 eig. (170 bij 11 eig.) ; Zuidholland50 bij 2 eig. (149 bij 5 eig.) ; Zeeland (201 bij 1 eig.). Anthrax : 17 gevallen bij 17 eig., waarvan in Groningen 1, Friesland 2, Drenthei (varken), Gelderland 2, Utrecht 2, Zuidholland 3, Noordbrabant 2, Limburg 4.



??? PERSONALIA. Dr. J. Kok, Inspecteur, geplaatst te Semarang. l)r. G. Leurink, Inspecteur, acht maand verlof naar Europa, ingaande 3 Sept. Dr. J. F. C. Raabe, Inspecteur, negen maanden verlof naar Europa, ingaandei Eebr. 1930. P. H. J. Gasille, Gouv. veearts, geplaatst te Pamekasan ; Dr. \\Y. Treffers,overgeplaatst naar Bandjermasin ; T. C. Schol, geplaatst te Pekalongan ; H.G. Aalfs overgeplaatst naar Singaradja ; W. R. Knaap, geplaatst te Poerwo-kerto ; C. J. Choufour, toegevoegd aan Hoofd van Dienst te Serang ; A. J. E. deVoogd negen maanden verlof naar Europa, ingaande 2 Nov, ; S. Bakker, tienmaanden verlof naar Europa, ingaande 2 Nov. 1930. REFERATEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Schottm??llerinfectie s bij het rund. (Bac. paratyph. B. SchoUmiiller beun Rind-Ein Beilrag zur Klarung des Entstehens von Fleischvergittungen. Dr. Max Hopfen-gaktner. M??nch. Tierarztl. Wochensch. 1928, pg. 185).

Naar aanleiding van het voorkomen van een infectie met Bac. paratyph. B.Schottm??ller bij een koe, welke verlost was door een verloskundige, die tevensbacillendrager was en die tijdens de behandeling het dier had besmet, welk gevaldoor Trawinski nader is beschreven geworden, doet Hopfengartner mede-deeling van 3 door hem nader onderzochte gevallen van ScHOTTM??LLER-infectie\'sbij het rund. Algemeen werd tot dusver aangenomen, dat de Bac. paratyph. B.ScHOTTMiiLLER uitsluitend menschpathogeen zou zijn. Uit deze gevallen blijktwel, dat onder bepaalde omstandigheden deze bacil ook bij het rund een ziektekan veroorzaken. In verband met het groote belang, dat deze infectie\'s in hetalgemeen voor den keuringsveearts hebben, vermeld ik ze hier iets uitvoerig. Geval 1. Betrof een in nood geslachte koe ; was 3 dagen van te voren verlost,waarbij de uterus beleedigd was. Na 2 dagen kon de koe

niet meer opstaan, waszeer soporeus en zeer verzwakt, zoodat noodslachting volgde. Sectic : subcutis op sommige plaatsen rood gekleurd, peritoneum dof, rood enmet fibrinelaag bedekt, eveneens fibrinelaag op lever, milt, maag en darmen.Lever gezwollen, bruinrood, evenals nieren, milt zwartrood, niet gezwollen. Uterushypcraemisch, had een vuistgroote scheur, met bloedige randen, inhoud een geel-achtige, stinkende vloeistof. Bekkenholte met bloeduitstortingen, longen normaal,hart grauwrood en murw, evenals musculatuur. Deze gaf een zoetachtige reuk af. Diagnose : fibrincuze peritonitis tengevolge van uterusruptuur. Bact. onderzoek : Uit alle organen en uit hartbloed der coronairarterie para-typlmsachtige bacillen, die bij nader onderzoek bleken te zijn van het Schott-M??LLERtype. Infectiebron bleef onbekend, vermoedelijk kwam de besmetting totstand door de uteruswond. Geval 2 Bij onderzoek van

vleesch- en orgaanmonsters van 2 in nood geslachtekoeien werden uit alle monsters paratyph. B. SCHOTTM?œLLERbacillen gekweekt. Klinische symptomen : Een endemische ziekte heerschte ^b \'4 dagen in eenstal. Het begon bij 2 runderen, die gedurende eenige dagen een sterke tympanitisen een indigestie vertoonden. Daarna profuse diarrhee, eerst slijmig, later bloedig.Na het ziek worden van deze 2 koeien werden 3 dagen later weer 2 andere dierenzoo ernstig ziek, dat ze in nood geslacht moesten worden. Sectie : Sterk vermagerde dieren. Gezwollen, gedegenereerde lever, nieren,gezwollen milt. Haemorrh. enteritis der dunne darmen. Vleesch- en orgaanlymph-klieren gering gezwollen. Bact. onderzoek : Uit alle organen en vleesch parat. B. ScHOTTM??LLERbacillen. Geval 3. In Riedlhiitte was een paratyphusepidemie onder de bevolking op-



??? getreden (52 personen werden ziek, met zelfs 4 sterfgevallen). Oorzaak was onbe-kend, tot in een boerenfamilie, waarvan eerst alleen de vader ziek was geworden,plotseling opnieuw 7 andere gezinsleden aan paratyphosis ziek werden. Op stalvan dezen boer was nu een koe aanwezig, die, na een week ernstig ziek te zijn ge-weest, plotseling sterke diarrhee kreeg en tevens aborteerde. Weer 8 dagen lateraborteerde een tweede koe, welk dier van te voren absoluut niet was ziek geweest. In een monster faeces van de zwaar zieke koe werden ScHOTTMiiLLERbacillenaangetoond. In verband met deze vondst werden toen alle overige koeien van.denzelfden eigenaar onderzocht ; de 2 bovengenoemde dieren reageerden methet bloedserum positief, terwijl in de melk van de ernstig zieke koe en van eenwillekeurig derde koe ook de ScHOTTMiiLLERbacillen aangetroffen werden. Inverband met deze besmette melk

werden toen in het dorp alle dieren nader onder-zocht bij die bedrijven, waar zieke personen waren voorgekomen. Dit onderzoekgaf negatief resultaat. Men vond dus, dat in ?Š?Šn bedrijf 2 koeien een paratyphosishadden, welke dieren beiden aborteerden. E?Šn dezer koeien had bovendien ernstigeklinische verschijnselen van de zijde van het maagdarmkanaal, en had ScHOTT-MiiLLERbacillen in de melk, evenals een normale koe. Besmetting der menschenvermoedelijk door de melk. Alle 3 dieren werden afgemaakt. Op grond van deze waarnemingen komt Hopfengartner tot de conclusie,dat men, bij paratyph. B. ScHOTTMiiLLER-infecties bij den mensch, behalve opverdachte voedingsmiddelen, ook steeds het oog moet houden op de veebedrijvenin de besmette streek. Bij ziektegevallen in gezinnen, waar men runderen houdt,moeten vooral ook deze dieren nader onderzocht worden, terwijl verder in alleboerderijen,

welke melk of melkproducten hebben geleverd aan de zieke families,vooral verdacht zijn dieren met een baarmoederlijden, darm- of 1 ieraandoeningenof algemeene ziekteverschijnselen. In al deze gevallen moet men steeds bloed-faeces- en melkmonsters nemen en het baarmoedersecreet onderzoeken. Het gebruik van salpeter en salpeterigzure zouten bij de bereiding van vleesch-waren. (Vergleichende Versuche iiber die Verwendung vim Salpeter und Nitrit beider Zubereitung von Fleischwaren. Riesz, Meijer und W. Muller. Zeitsch. f.Untersuchung der Lebensmittel, 1928, pag. 325). Sinds 1916 is het in Duitschland verboden salpeterigzure zouten (natrium-nitriet) of stoffen, waarin deze voorkomen, bij de toebereiding van vleesch envleeschwaren te gebruiken, terwijl eveneens het invoeren van met bovengenoemdezouten toebereid vleesch verboden is. De Duitsche vleescliwarenindustrie heeftnu aan de betrokken

autoriteiten om opheffing van dit verbod aangedrongen onderhet motief, dat het doel van het verbod, het voorkomen van een benadeelingvan de gezondheid van den mensch door salpeterigzure zouten, nauwi lijks isbereikt, daar de tot dusver gebruikelijke gewoonte van het gebruik van salpeter,waaruit zich gedurende het pekelproces het nitriet vormt, op geenerlei wijze isbeperkt. Verder werd aangevoerd, ciat het mogelijk is, door het gebruik van zeer geringehoeveelheden nitriet bij het pekelen, de gewenschte roodc kleur der vleeschwarenin een derde van de tijd, welke dat bij het gebruik van salpeter eischt, te verkrij-gen, zoodat bij het gebruik van nitriet het pekelproces belangrijk zou kunnenworden bekort. In verband met deze verkorting der pekeltijd en het feit, dat in eenige anderelanden het gebruik van salpeterigzure zouten bij het kepelen wel is toegestaan,hebben schrijvers dit vraagstuk nader onderzocht en

nagegaan, of het mogelijk is,het gebruik van nitrietpekelzout bij de bereiding van vleeschwaren toe te staan enzekere grenzen daarvoor aan te geven. Riesz, Meijer en M??ller vonden nu alleereerst dat inderdaad, als bij hetpekelen van vleesch salpeter door nitritt wordt vervangen, het pekelproces zeerwordt verkort. Meestal gelukt het, de pekeltijd tot op de helft, bij bijzonder gun-stige omstandigheden zelfs tot op 1/3 der vroegeren tijd terug te brengen. Dezeversnelling van het pekelproces wordt veroorzaakt doordat bij de nitrietpekeling



??? het werkzame bestanddeel (nitriet) direct wordt toegevoegd, terwijl bij de salpeter-pekeling het salpeter eerst moet worden omgezet in het werkzame nitriet. Bij degewone pekeltemperatuur treedt deze afbraak van het salpeter nitriet eerst inongeveer 3 weken op. Een onderzoek naar de eigenlijke oorzaak van deze salpeter-omzetting had geen succes. Bepaalde bacteri??n schenen geen rol te spelen. Het mooi rood worden van het vleesch, veroorzaakt door een verandering vanhet haemoglobine in stikstofoxydhaemoglobine door het nitriet, is voor het binnen-dringen van het keukenzout in het vleesch zeer bevorderlijk. Dientengevolge heeftmen bij de nitrietpekeling een iets snellere doorzouting van het vleesch dan bijde salpeterpekeling. Een toevoeging van 0.6% natriumnitriet aan het keukenzout - bij gebruikvan 80 gram zout op 1 K.G. vleesch wordt dat ongeveer 0.05 % van de vleesch-massa â€” was reeds voldoende.

Daarenboven nog bovendien salpeter toe te voegenscheen niet noodzakelijk, hoewel bij dikkere vleeschstukken als rolham, enz. hetwel doelmatig kan zijn, daar uit het salpeter zich nog langzaam nitriet vormt. Wordt deze nitrietpekeling naar behooren uitgevoerd dan is het nitrietgehaltevan het vleesch niet grooter, en dikwijls zelfs geringer dan bij de gebruikelijkesalpeterpekeling. fn de buitenste lagen van niet gerookt gepekeld vleesch werdhoogstens 15â€”20 mgr. natriumnitriet op 100 gram vleesch gevonden. Het nitriet-gehalte van de binnenste deelen bedroeg dan 1â€”2 mgr. Bij gerookt pekelvleeschbedroeg het nitri \'tgehalte ook in de buitenste lagen slechts enkele mgr. De met nitriet bereide vleeschwaren zijn, wat betreft voorkomen, reuk, smaaken duurzaamheid gelijk aan de met salpeter gepekelde waren. De eindconclusie, waartoe Riesz, Meijer en M??ller komen, is, dat, wil menhet gebruik van nitriet toestaan, men

voor het pekelen slechts een zoodanig zout-mengsel van keukenzout en natriumnitriet mag gebruiken, waarin hoogstens0.6 % natriumnitriet voorkomt. In deze hoeveelheid is het nl. ongevaarlijk voorden mensch. Het vernietigen van ratten, muizen, enz. in bewaarplaatsen van levensmiddelen. (Beitrag zur Kenntnis von der Vernichtung von Sch?¤dlingen in Aufbewahrungsstattenvon Lebensmitteln. R. Hock. Zeitsch. f. Fleisch- und Milchhygiene. Jg. 39, pag. 140). Hock wijst op het groote gevaar bij het gebruik van blauwzuurgas voor hetontratten, ontmuizen, enz. van lokaliteiten. Dit gas wordt meestal in den vormvan Zyklon B (hierbij is het blauwzuur in ,,kieselgurerde" geabsorbeerd en wordtdat in hermetisch gesloten blikken bussen verzonden) toegepast. Het gebruik iszeer eenvoudig. Nadat de te begassen ruimte geheel luchtdicht is gemaakt, strooienmenschen met gasmaskers het kiezelgur overal op de grond uit. Daarbij

vervluch-tigt dan het blauwzuur en dringt dit in alle holten en gaten. Het gas is zeer giftigvoor den mensch, reeds 60â€”70 mgr. zijn voldoende om een mensch te doen stervendoor verlamming van het ademhalingscentrum. Meestal is een inwerking van2 uur voldoende. Daarna moet het lokaal 1â€”-2 dagen gelucht worden en moet,voor het weer in gebruik wordt genomen, worden onderzocht, of nog blauwzuurin de atmosfeer aanwezig is. Dit onderzoek geschiedt door middel van strookjesfiltreerpapier, gedrenkt in Benzidin- en koperacetaat, welke strookjes papier,zelfs bij minimale hoeveelheden blauwzuur, een blauwe kleur aannemen. Dat men slechts met volkomen deskundig personeel dit blauwzuur mag ge-bruiken, illustreert Hock aan eenige voorgekomen vergiftigingsgevallen in Duitsch-land. Deze blauwzuurvergiftigingen zouden vooral te vreezen zijn bij vochtigwarm weer. De ontluchting zou dan nl. niet voldoende

kunnen geschieden, door-dat vochtige voorwerpen het gas sterk absorbeeren en dit pas weer loslaten, alsde vochtigheidstoestand in de lucht zeer gering is. Hock nam verder proeven met stukken vleesch, welke in een begaste ruimtewerden gebracht en waarmee men later de kook- en braadproef verrichte. Hijvond toen, dat versch vleesch in zoo geringe mate het blauwzuurgas absorbeert, dathet na de ontluchting zelfs rauw genuttigd, voor den mensch geen gevaar op-levert. Alleen in versch kalfsvleesch kon nog 4 dagen na de blauwzuurbegassing



??? chemisch met benzidinpapier blauwzuur aangetoond worden, terwijl het dan ooknog de bekende reuk naar bittere amandelen heeft. Bij het toebereiden door kokenen braden verdwijnt dit echter volkomen. In het vleesch van de overige slacht-dieren is reeds 36â€”48 uur na het einde van het begassen, noch chemisch, nochdoor de reuk het blauwzuur aan te toonen. Begast vleesch is voor direct gebruik tot gehakt, zonder dat het ontlucht isgeweest, niet te gebruiken. Het is aangewezen versche, oppervlakkig nog nietgeheel opgedroogde voeten vleesch of geheele slachtdieren uit de te begassenruimte te brengen. In de pekelkelders moeten van te voren alle bakken, enz. lediggemaakt zijn. Ervaringen over het ana??roob kweeken. (Neuere Ergebnisse der Anaerobenz??chtungFortner. Voordracht op de Vergadering der Gesellschaft Deutscher Naturforscherund Arzte. Z. f. Fleisch- und Milchhygiene, Jg. 39). Fortner

geeft als een uitstekende methode voor ana??robe kuituur op vastevoedingsbodems een biologische methode aan ,nl het gebruik van bacillus prodigio-sus als zuurstofopnemer. De techniek van deze methode is de volgende : Een bloedagarplaat wordt gelijk-tijdig, b.v. voor 1/3 of voor de helft, met bacillus prodigiosus en voor het anderedeel met de te kweeken ana??robe bacil ge??nt en met plastilin luchtdicht afgesloten.Zelfs de strengste ana??robe bacillen groeien dan, doordat de bacillus prodigiosusde O uit de kuituur opneemt. De voordeelen van deze methode zijn, dat men plaat voor plaat aldus kan be-handelen. Elke bacteriekolonie is door de gesloten petridekscl nauwkeurig waarte nemen, terwijl men in de groei van de prodigiosuskolonies een aanwijzing bezitof de O voldoende weg is genomen. Is geen O meer aanwezig, dan blijft de prodi-giosuskolonie vlak en kleurloos. Is de plastilinafsluiting onvoldoende,

dan krijgtmen een zeer uitgebreide groei, met grauwgele kleur. In de luchtdicht afgeslotenbloedagarplaat blijft de prodigiosuskultuur maandenlang levensvatbaar. Is de te kweeken ana??robe bacil bewegelijk, dan moet men de agarplaat doorhet aanbrengen van een diepe streep op de agar in 2 gedeelten scheiden. De pro-digiosuskultuur moet met de glasspatel geheel over de te gebruiken agaropper-vlakte worden uitgestreken, waardoor men een samenhangende kolonie krijgt. De voedingsbodem bestaat uit 2â€”3 % gering alkalische (met lakmoes) agarmet 5â€”10 % gewoon bloed van schaap of konijn, geen druivensitiker. Wat betreft vloeibare voedingsbodems vindt Fortner vooral de leverbouillonde aangewezen voedingsbodem voor het ana??roob kweeken. Deze heeft nl. devolgende voordeelen : is doorzichtig en helder, veroorlooft daardoor een goedewaarneming van de groei (troebeling, vlokvorming,

bodembezinkscl), geeft ookgoed materiaal voor microscopisch onderzoek (kleuring) en voor de dierproef,en voor het bereiden van filtraten. Voor differentiatie is verder levermelk uit-nemend geschikt ; hierbij is de bouillon door gewone koemelk vervangen. Alskleuringsvloeistof geeft Fortner vooral carbolthionine aan. de Graaf. ZIEKTEN VAN VOGELS. Bacillaire diarrhee bij de kip. (H. Magnusson, Skand. Vet Tidskr., Aug. 1928). In Zweden werd bacillaire diarrhee bij de kip voor het eerst waargenomen in1925, hoewel zij waarschijnlijk reeds v????r dien tijd zal zijn voorgekomen. De ziektedient te worden genoemd â€žVogeltyphus" en de ziekteverwekkende bacterie ,,bac-terium gallinarum Klein", naar den ontdekker. In 1928 werd in Zweden een regeling ingevoerd, waardoor de eigenaren in staatworden gesteld met steun van overheidswege de ziekte te bestrijden. De volgendemaatregelen moeten daarbij worden

genomen : 1. Alle in broedmachines enz. aanwezige eieren moeten worden vernietigdzij mogen niet voor voedingsdoeleinden worden gebezigd. 2. Alle kuikens beneden het jaar oud moeten worden geslacht.



??? 3- Van alle andere dieren van den toom moet bloedonderzoek worden verrichten de reageerende dieren afgemaakt. Dit onderzoek moet worden herhaald totgeen reageerende dieren meer worden aangetroffen. 4. Herhaalde ontsmetting van door gevogelte of eieren mogelijk besmetteplaatsen. 5. Eindontsmetting onder diergeneeskundig toezicht. v. Nederveen. Davainea Proglottina in Washington. J. W. Kalkus, Journal of the Am. Vet. Med. Ass., Sept. 1928. Bij routine-onderzoekingen van kippen in het Veterinaire Departement van hetWashington Experiment Station vond men omstreeks 1923 als toevallige vondsteen enkele maal bovengenoemd lintwormpje. In de laatste jaren neemt de veel-vuldigheid dezer vondsten aanmerkelijk toe ; talrijke hoenders zijn kenbaar ziek,met als oorzaak de Davainea. De tusschengastheer, de drager dus van het cysti-cercoid is een slak 4 c.M. lang, waarschijnlijk Limax civereus).

Een foto toonteen slak, waarvan het abdomen is opengeprepareerd ; talrijke witte plekjes in hetabdomen zijn cysticercoids ; deze zijn met een eenvoudige loupe als kleine parel-tjes te zien. Experimenten. Kippen werden met slakken gevoerd, waarin cysticercoids ; na8 dagen werden bij autopsie in de darmen geen lintwormen gevonden. Na 15 dagenvond men talrijke exemplaren. Veranderingen van eieren, uit een oogpunt van voedings-hygi??ne, J. Cartier. Revue V?Št?Šrinaire, Dec. 1928. Als men eieren met de grootst mogelijke voorzorgen voor zindelijkheid ver-zamelt, en deze eieren in het laboratorium bij gewone temperatuur aan hun lotoverlaat, verliezen ze, langzamerhand, door verdamping, het water. De inhoudverdroogt op den duur geheel. Maar als men deze proef over een willekeurig aantal eieren uitstrekt, zullener altijd enkele zijn, die zich anders gedragen ; deze gaan rotten. Deze eieren

warengeinfecteerd. l)e hygi??nist weet, dat de eieren verschillende kiemen kunnen be-vatten : bacillen van het type paratyphus B, van het coli-type, van het type pyo-cyaneus, streptococcen, staphylococcen, verder gewone rottingsbacteri??n (vooralB. fluorescens putridus, Proteus vulgaris, Bacillus thiominophillus) en verderschimmels, als Penicellium, Aspergillus, Mucor, Sterigmatocystes enz. Hoe infecteeren zich die eieren ? 1. De infectie kan plaats hebben v????r den leg, hetzij in het ovarium (infectievanuit het bloed), hetzij in de oviduct (kiemen, uit de cloaka opstijgende bereiktenhet ei voordat vliezen en schaal gevormd zijn). 2. Hoofdzakelijk geschiedt de infectie doordat kiemen door de schaal dringen ;dit wordt begunstigd door warmte en vocht, door vuilheid, door barsten enscheuren. De ontwikkeling van microben wordt verder in de hand gewerkt door vermengingvan wit en dooier. Het wit van het ei is minder

geschikt voor micro-organismendan de dooier; het wit vormt, in natuurlijken toestand, een beschermende laagom den dooier. Bevroren eieren zijn niet aseptisch. Het onderdompelen in een conserveerende vloeistof is pas dan goed, als dezevloeistof aseptisch is. De Enting tegen Hoenderpokken en -diphterie. Prof. Dr. W. Zwick, Dr. O. Seif-ried, en Dr. J. Schaaf Zeitschr. f??r Infektionskr., par. Kr. u. Hyg. d. Haust.1928. In een uitgebreid artikel behandelt Zwick de enting tegen hoenderdifterie en-pokken. Reeksen van proeven worden medegedeeld ; de resultaten zijn als volgtsamen te vatten. 1. a. Vaccine (koepok-entstof) en hoenderpokkenvirus vertoonen afwijkingenvan elkaar in immun-biologischen zin. Hoenders, welke met vaccine ge??nt zijn,



??? verkrijgen geen immuniteit tegenover experimenteele en natuurlijke infecties metvirus van hoenderpokken. b. Ovine (entstof bereid volgens hetzelfde principe als vaccine, maar dan opschapen) beschermt evenmin hoenders voor pokken. Er bestaat derhalve geen wederkeerige immuniteit tusschen hoenderpokken enzoogdier-pokkensoorten, althans niet zoodanig, dat er practisch eenige beteekenisaan kan worden gehecht. 2. Door wisselende overbrenging van het virus van hoenderpokken op konijnen hoen, gelukt het niet, een aanpassing aan het konijnenlichaam, en daarmedeeen verandering van de pathogene eigenschappen van het virus te verkrijgen. 3. Voor herhaalde passage op het konijn is het virus echter wel zoodanig te mi-ligeeren, dat bij enting van hoenders slechts zeer geringe entdifterie optreedt,terwijl daarnaast een voor practische doeleinden volkomen voldoende immuniteitontstaat. 4. Proeven

met overbrengen van hoenderpokkenvirus op honden, met lietdoel een entstof te bereiden, leidden tot bruikbare resultaten. 5. Langs den omweg over het schaap, resp. het konijn, is het gelukt, origineelhoenderpokkenvirus op het rund over te dragen, en hier het beeld van vaccineop te wekken. De hieruit verkregen entstof (z.g.n. gevaccineerde galline) is practischbruikbaar. 6. Door symbiotisch kweeken van hoenderpokkenvirus, gemeenschappelijkmet vaccine op het rund, is de mogelijkheid gebleken, een meng- of dubbelviruste winnen ; deze entstof generaliseert na folliculaire inwrijving niet, en geeft bijnatuurlijke infectie bijna absolute bescherming tegen hoenderpokken. 7. Volgens de onderzoekingen is duivenpokkenvirus een entstof, die na folli-culaire enting bij hoenders niet tot generalisatie leidt, en welke bij experimenteeleen natuurlijke besmetting resp. zeer hooge en absolute beveiliging tegen infec-tie geeft.

8. Proeven, teneinde het duivenpokkenvirus door hoenderpassage en omge-keerd het hoenderpokkenvirus door duivenpassage te veranderen, zijn nog aanden gang. 9. Practisch hebben gevaccineerde galline, het meng- of dubbelvirus en hetorigineele duivenpokkenvirus toepassing gevonden ; in 10 zieke koppels (van1200 dieren) met bevredigende resultaten. Bacillus Gallinarum Klein in de cloaka van hoenders. J. Hof. (Budapcst).B. T. W. 1928, No. 45. Volgens Nuszhag en Ansorg kan de bacillus gallinarum (Klein) (vroeger B.typhi gallinarum genoemd) voorkomen in de cloaka van klinisch gezonde dieren. De bacillus gallinarum ( = verwekker der Kleinsche ziekte) wordt identiekgeacht te zijn met de pullorum-bacil (= verwekker der witte diarrheebij kuikens). Hof onderzocht 400 (t.o.v. bac. gallinarum )positief agglutineerende, doch kli-nisch gezonde kippen (van 8 maanden tot 2 jaar oud). Getracht werd uit cloaka

en eileider een (reine) stam van bac. gallinarum tekweeken. Dit gelukte in 13 gevallen ; dus er werden 13 stammen gevonden. Baceriolot-gisch, chemisch zoowel als biochemisch bleken de gevonden bacteri??n alle overeente stemmen met B. gallinarum (onbewegelijk ; gramnegatief ; geen indelvormingl.melksuiker en druivensuiker vergisten niet ; agglutinatie met specifieke Bac. gal ;sera tot aan den titergrens). Alleen twee stammen weken iets af. Hof beschouwtdeze als biologisch active mutatievormen(F). 2 % van de gevonden stammen waren afkomstig uit de cloaka, 1.25 % uit deeileider. Ueber die Marek\'sche Gefl??gellahme (Polyneuritis gallinarum). Dr. Becker,Hannover. Tierarztl. Rundschau, Febr. 1929. Dr. Becker, practiseerend dierenarts te Beversen deelt mede, dat hij een veer-tigjarige ervaring heeft over de hoenderverlamming. Oorspronkelijk kwam de



??? ziekte alleen voor bij de zware rassen, pas in de latere jaren ook bij de lichte rassen. Hij vond de ziekte hoofdzakelijk daar, waar de dieren in beperkte ruimte wordengehouden, zoodat zij niet anders clan het toegediende voedsel kunnen nuttigen. Dr Becker is geneigd het lijden als een Avitaminose te beschouwen. Hij heeftde ervaring, dat, als het voedsel naast calcium tevens D. vitamine bevat, de ver-lamming nooit optreedt. Wordt bijvoorbeeld alleen tarwe gevoerd (tarwe is vi-tamine D arm) dan wordt het calcium uit het voedsel niet voldoende geassimileerd ;beenzwakte treedt op. Een wisselende voeding van haver, tarwe, gerst, mais,groenvoer en dierlijk voedsel (visch- en vleeschmeel) zou de verlamming voor-komen). Genezing van zieke dieren kon schrijver verkrijgen door om de 6 dagen 3 c.c.A. O. I Bengers in de buikholte te spuiten. Technique de l\'autopsie des volailles, L?Šsions. J. Lahaye (Bruxelles),

Ann. deM?Šd. V?Št., 1929, f?Švr. De techniek van de sectie bij vogels wordt beschreven ; zij is niet afwijkend vandie, welke door ons gewoonlijk wordt toegepast (Path. Inst.). Vervolgens worden enkele veelvuldig voorkomende huidaandoeningen opge-somd ; deze volgen hier : 1. Sarcoom. Al of niet gesteelde tumoren of â€žplaques". Het zijn gladde, glimmende,rose knobbels, zacht bij aanraking. 2. Angioom. Vooral op vleugels, loopbeen en zijden van het lichaam. Zwarte,lichtbloedende tumoren. Lijken wel iets op melanomen. 3. Exzeem. Vooral aan hals, borst en rug. 4. Gewone dermatitis, meestal parasitair, en vaak voerend tot alopecie.Nodulae (cpitheliomateus) op kam, lellen, oogleden. Pr?Šsentation d\'un cas d\'avitaminose exp?Šrimentale chez le coq. M. C. Truche.Bull, de l\'Acad. Fran?§aise, janv. 1920. Een tweejarige haan werd 6 maanden in donker gehouden. Het dieet was abso-luut zonder groenvoer. Toen

het dier na deze episode wederom in het daglichtkwam, leek het op het eerste gezicht weinig veranderd ; de kam was rood ; hoog-stens waren de veeren wat dof. Intusschen bleek bij nadere beschouwing, dat aande humero-radiale gewrichten en aan het borstbeen groote beenige tumoren aan-wezig waren. Truche schrijft dit toe aan een te kort aan vitaminen (A, B en vooral D) ; detumoren zijn dan symtomen van rhachitis. Uit de â€žDiscussion" blijkt dat men hetexperiment zeer belangwekkend vindt ; het bewijs dat men met. een typische avi-taminose te maken heeft zal echter moeilijk te leveren zijn. A comparison of the pullorin reaction and the agglutination test for bacillarywhite diarrhea. L. D. Bushnell ; C. A. Brandly. (Journ. of the Am. Vet. Med.Ass. ; 1929 No. 3). Pullorin werd o.a. gemaakt door 18-uur oude agar-cultuies van pullorum-bacteri??n met zoutoplossingen af te spoelen en te wasschen, en vervolgens in

eenautoclaaf (20 minuten bij 15 â€žpounds" druk) te behandelen. Behalve eigengemaakt pullorin, werden andere, uit den handel betrokken,praeparaten gebruikt. o.i c.c. werd zoo goed mogelijk in de kamhiiid gespoten. Als positieve reactie werd beschouwd een gedurende bepaalden, vrij langen tijdbestaan blijvende zwelling. Uit een groot aantal vergelijkende proeven bleek, dat de pullorin-methode inhaar tegenwoordigen staat minder zeker (onzekerder) is voor het opsporen vansmetstofdragers van bacillaire witte diarrhee dan de agglutinatie-methode. De techniek van agglutinatie en pullorin-bereiding wordt uitvoerig beschreven.Weitere Untersuchungen ??ber die Schutzimpfung gegen H??hnerpocken undH??hnerdiphterie. Prof. Dr W, Zwick; Dr. O. Seifried; Dr. J. Schaaf, Berl.Tkrarztl. Woch. 1929 No. 12. Het artikel bevat de resultaten van voortgezette onderzoekingen over het ver-



??? band tusschen hoenderdiphtcrievirus en duivendiphterievirus. Het hoendervirus kan door voortgezette duivenpassages zoo gemitigeerd worden,dat folliculaire enting bij het hoen geen diphterie meer geeft, terwijl toch wel eenalleszins voldoende immuniteit ontstaat. Dit passage-virus heeft dus veel overeenkomst met het origincele duivenvirus. Door de duivenpassage neemt de pathogeniteit van het hoendervirus tegenoverde duif toe. Het is verleidelijk, aan te nemen, dat het diphterievirus van de duif een modi-ficatie (,,Standortsvarietat) is van het diphterievirus van het hoen. Gelenkerkrankung bei Tauben (Bakterien aus der Paratyphus-F.nteritisgruppr)Dr. Mayer ; (Schlachthof Dortmund), D. t. \\v., No. 16, 1929. Beschreven wordt een paratvpheuze enzo??tie bij duiven ; het verloop der in-fectie was niet van septicaemischen aard, doch er had lokalisatie in het elleboogs-gewricht plaats. De dieren konden niet

vliegen, langzamerhand vermagerden zeen stierven. Niet uit het hartebloed. maar wel uit gewrichts-inhoud waren bacteri??n tekweeken ; cultureel en serologisch kwamen deze het meest overeen met para-typhus-enteritis-bacillen van het type Breslau. Rundw??rmer im Dr??senmagen beim Schwan. H. Magnusson, Tierarztl. Rund-schau, No. 16, 1929. In een zwanenvijver te Malm?? stierven in het najaar van 1928 een aantalzwanen. In de kliermaag werden knobbels gevonden, met necrotischen inhoud,waarin wormen (Erhinura Uncinala Rud\\ gemiddeld 1 c.M. lang. Het voorkomenis ook bekend bij eenden en ganzen. Volgens Hamann doet Daphnia pulex alstusschengastheer dienst. Als behandeling werden per zwaan 2 capsulae met i gramtetrachlooraethvleen toegediend. Salmonella Aertrycke-infection of canaries. G Martinaglia, Pretoria, S Afr.J. of Science. Hevige verliezen werden in Natal geleden door

kanariefokkers, wier dieren ledenaan een ziekte veroorzaakt door Salmonella Aertrvcke (soortgenoot van pullorumRef). Klinische verschijnselen : doffe veeren. sufheid en versnelde ademhaling. Sectieverschijnselen : enteritis en soms leverhyperaemie. l. P. de Vries. ERRATA. In de 15 Juni-afl. (No. 12) is op blz. 670 (referaten) onder de 31e regel de onder-teekening ,,Brands" bij vergissing weggelaten. BLADVULLING. Ingeven van lintwormmiddelen. Dr. Hang (ref. Geneesk. Gids, 1929, 21, blz. 477) raadt aan om lintwormmidde-len niet op de gewone manier door de mond in te geven maar door een duodenaal-sonde in te brengen. De werking is dan meer vertrouwbaar. Vr.



??? Prof. Dr. D. A. DE JONG-STICHTING. In het vorig nummer van het Tijdschrift werd een circulaireingelegd, waarbij de Nederlandsche Dierenartsen werden opge-wekt hunne medewerking te verleenen bij het tot stand brengenvan een waardige hulde aan de nagedachtenis van den dieren-arts, wiens naam hierboven is vermeld. Thans kunnen wij indit nummer de volledige statuten dezer stichting bekend maken,zoodat elk kan zien op welke wijze men zich voorstelt de inge-zamelde gelden te beheeren. Indien ooit een collega veel en belangrijk werk gedaan heeft,waardoor het arbeidsveld der dierenartsen aan uitgebreidheid endiepte heeft gewonnen, dan is het zeker wel Dr. D. A. de Jong.Toegegeven, zijn woord kon scherp, zijn verweer bijtend zijn.Maar zijn doel was steeds een beter inzicht of een vermeerdering vanfeitenkennis te bereiken. Weinige der jongeren kunnen zich eendenkbeeld vormen van den invloed,

welke het werk van de Jonggehad heeft bij de waardeering van de diergeneeskundige weten-schap hier te lande. Hoe wist hij, als jong practiseerend dieren-arts, en later als slachthuisdirecteur, als wetenschappelijk onder-zoeker, als lid van het Cryologisch-Biologisch proefstation derNederlandsche Vereeniging voor Koeltechniek en ten slotte alshoogleeraar en bij de stichting van het instituut voor tropischegeneeskunde Leiden-Rotterdam, de maatschappelijke beteekenisvan goed wetenschappelijk gevormde dierenartsen in ruimekringen duidelijk te maken. Men voege daarbij zijn werk alspublicist en in dienst der Internationale Veeartsenij kundige Con-gressen, en zijn groote gaven als docent, om misschien nog nietvolledig te omvatten, hoe hij in het bijzonder voor de Neder-landsche dierenartsen een groot voorganger is geweest. Zijnvrienden weten, dat hij ook als mensch zeer hoogstaandeeigenschappen de zijne mocht

noemen. Het is dan ook eenvoudig een plicht der dankbaarheid, waartoewij de Nederlandsche Dierenartsen hier opwekken om met ruimemiddelen te steunen, wat na rijp beraad, als het beste middelis bevonden om de Jong te eeren, en zijn werk zooveel moge-lijk voort te zetten. Laat men in elke â€žkringvergadering", in elke afdeelings-vergadering elkaar opwekken om hier een eereschuld af te lossen.De voortzetting van het levenswerk van de Jong, die doorzijn onvermoeiden arbeid zooveel heeft bijgedragen tot den bloeider diergeneeskunde, zal in hooge mate dien bloei bevorderen. Steunt de Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting. Redactie. lvi 50



??? Uit hei Laboratorium voor Tropische ziekten. Afdeeling van het Instituut voorParasitaire- en Infectieziekten der Rijks-Universiteit te UtrechtDirecteur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. DE THERAPIE DER COCCIDIOSE DEEL II. HOENDERCOCCI DI OSE. door B. J. KRIJGSMAN. Inleiding. Het tweede deel van dit onderzoek is een directe voortzettingvan de twee jaar geleden gepubliceerde experimenten. (Krijgs-man 9). In het eerste deel behandelde ik de therapie der konijnen-coccidiose en concludeerde dat cresolen een vernietigende werkingop de coccidi??n uitoefenen. De wijze van behandeling verbeterdeik onlangs in dier voege, dat geen slokdarmsonde meer noodig is ;het middel kan als drinkwater toegediend worden. (Krijgsman 13). Met de therapie der hoendercoccidiose is men nog steeds nietverder gekomen ; vele proeven zijn gedaan, echter, zooals de vol-gende literatuurbespreking laat zien, met slechts

zeer gering re-sultaat. Bespreking van vroeger onderzoek. Meyer en Crocker (14) probeerden 01. therebinthinae -(- 01.ricini, kaliumpermanganaat, ferrisulfaat glycerine, methyleen-blauw en calomel bij hoendercoccidiose. Hun resultaten zijn,zooals ik vroeger reeds uiteenzette, gering ; slechts calomel enmethyleenblauw hebben misschien eenige werking. Str??se (20) geeft in een artikel over de bestrijding der fazanten-coccidiose slechts hygi??nische maatregelen op ; een therapeutischebehandeling acht hij waarschijnlijk nutteloos. Curson (4) be-handelt kuikens met naphtol, ijzersulfaat en catechu zonder re-sultaat. Berge (3) beveelt toediening van zwak desinfecteerendestoffen in het drinkwater aan ; Beach en Freeborn (2) gevenzoutzuur, kaliumbichromaat of catechu. Ericksen (5) geeft aankuikens injecties van nearsphenamin ; Moussu noemt als middelthymolpillen ; Sustmann geeft bij kanariecoccidiose slechts

pro-phylactische maatregelen op ; Johnston (8) behandelt kuikensmet chininesulfaat, kopersulfaat of catechu (in drinkwater) ;Patterson (16) geeft chininesulfaat p Naphtol ; Stafseth (19)zegt dat er geen pharmacotherapie bestaat. Volgens Schmidt-Hoensdorf zouden cresolen een curatieve werking hebben ; vanandere zijde wordt dit weer tegengesproken.



??? Dit is een rij van experimenten, die eigenlijk geen van alle grootebeteekenis hebben. Want meestal ontbreekt methode, criteriumis dikwijls slechts het al of niet sterven der dieren en controle-proeven worden soms nagelaten. Ook plasmochin werd geprobeerd, het oorspronkelijke artikeldaarover stond echter niet tot mijn beschikking. Beach en Davis (i) tasten de coccidi??n op een eenigszins anderewijze aan. Ze stellen zich op het standpunt dat de coccidi??n zichin den darm ontwikkelen bij een voor hen gunstige waterstofionen-concentratie ; door verandering dezer pH zou wellicht de parasi-tenontwikkeling te be??nvloeden zijn. Daarom voeden ze kuikensmet melkproducten of zuivere lactose en komen na uitgebreidonderzoek tot de conclusie, dat lactose de pH der coeca verandert.Door aan kuikens met coccidiose regelmatig lactose of melkpro-ducten te voeren, konden zij de ziekte dikwijls in gunstigen

zinbe??nvloeden. Ook prophylactisch zou een dergelijke behandelingeenige waarde hebben. Men moet echter deze resultaten nietoverschatten ; Beach en Davis vonden nooit een absoluut ver-dwijnen der o??cysten uit de faeces (dus nooit een volkomen ver-nietiging der endogenen ontwikkelingsvormen), alleen verliep deziekte bij niet te zware infecties milder. Daar nu melkproductenook als voedingsstof groote waarde hebben, is deze behandelingdoor velen in de practijk toegepast. Biologie en pathogene werking der hoendercoccidi??n. Het coccidium van de kip (ik noem het voorloopig Eimeriaavium, daar de bij vogels voorkomende coccidi??nsoorten nog nietvoldoende vaststaan) wordt als gesporuleerde o??cyste door dengastheer per os opgenomen. De sporozo??eten, vrijkomend na op-lossing der cystenwand door proteasen (Krijgsman), dringenin het darmweefsel en beginnen daar hun schizogonie. Hierbij

zijopgemerkt dat groote schizonten in de submucosa en kleine schi-zonten in de mucosa voorkomen ; een feit, dat aanleiding heeftgegeven tot het veronderstellen van twee soorten of vari??teitenvan het coccidium. Na herhaalde schizogonie begint de gamogonieen dus de vorming der o??cysten. Deze o??cysten worden met defaeces uit den darm verwijderd. Nu is het een merkwaardig feit, dat bij jonge kuikens de cocci-di??n zich bijna altijd beperken tot de coeca ; hoe ouder het dier is,hoe meer de coccidi??n diffuus over den middendarm verbreid zijn.Bij volwassen kippen vinden we dan ook een algemeene darm-coccidiose, zonder speciale localisatie in de coeca. Ofschoon de oorzaken van dit verschijnsel nog niet onderzochtzijn, zijn twee mogelijkheden denkbaar : a. De concentraties der waterstof ionen zijn bij het volwassendier in de verschillende deelen der darm anders dan bij het



??? kuiken. De coccidi??n vinden bij het kuiken in de coeca eenoptimale, in andere darmdeelen een ongunstige pH. Bij hetvolwassen dier is misschien de pH dusdanig veranderd, datde parasieten zich in den heelen darm kunnen ontwikkelen,zij het dan ook niet onder optimale condities.b. De proteasen zijn bij het kuiken niet in staat de cystenwandsnel te verteren ; de sporozo??eten komen eerst in de coeca vrij.Bij het volwassen dier hebben de proteasen wellicht een grooterecapaciteit of worden in grootere hoeveelheid afgescheiden ;daar komen de sporozo??eten reeds vroeger vrij, de heele mid-dendarm wordt aangetast.De genoemde factoren kunnen natuurlijk ook samenwerken.Het is duidelijk dat juist deze sterke localisatie der coccidi??nbij het kuiken de oorzaak is van een acuut verloop der ziekte. Decoeca worden zoo heftig aangetast, dat binnen korten tijd belang-rijke laesies ontstaan. Peracute gevallen, die bij

het konijn zeer zeldzaam zijn, komendan ook bij het kuiken wel eens voor. De oogenschijnlijk gezondedieren sterven dan plotseling zonder dat er o??cysten in de faecesgevonden werden. De sectie laat dan meestal een sterke bloeduit-storting in de coeca zien benevens een groote verwoesting van hetcoecumepitheel. Gamogone vormen der parasieten zijn zeer weinigvoorhanden ; de dieren zijn gestorven ten gevolge der schizogoneontwikkeling van de parasieten. De dood treedt 4â€”5 dagen na deinfectie op. Meestal verloopt de ziekte bij kuikens acuut, d. w. z. de dierenworden door de schizogone parasietenontwikkeling zwaar ziek ;de optredende gamogonie en cystenvorming geeft den doorslag.Uitgebreide bloedingen en secundairinfecties veroorzaken dendood, welke ^ 6â€”10 dagen na de infectie optreedt. Hoe ouder de dieren zijn, des te chronischer en milder verlooptde ziekte. We weten niet, of dit chronische

verloop het gevolg isvan een onregelmatige en vertraagde endogene ontwikkeling derparasieten, dan wel of er herhaalde re-infecties optreden (die lichtverloopen daar het dier ouder en meer weerstandskrachtig is).Bij konijnen is in elk geval aangetoond dat de zgn. chronischecoccidiose (uitgezonderd de levercoccidiose) dikwijls het gevolgis van re-infecties. (Krijgsman 13). Methodiek en Techniek. Evenals in het eerste deel van dit onderzoek was het ook numijn bedoeling, de werking van therapeutica na te gaan aan zuiverte controleeren verschijnselen. Ook bij de kippencoccidiose bleekhet eenig bruikbare symptoom, waaraan het verloop der ziektete bestudeeren is, het aantal o??cysten in de faeces te zijn. Al ko-men er dan ook peracute gevallen voor waarbij nog geen cysten



??? optreden, dan is dit toch bij dit onderzoek geen bezwaar. Wantten eerste werd altijd een groep dieren tegelijk onderzocht, tentweede werd de sterkte der infectie zooveel mogelijk z???? geregelddat geen peracute gevallen optraden (na te gaan bij de contr?´le-dieren) en ten derde wijst peracute coccidiose (dus een snelle ensterke parasietenontwikkeling) duidelijk op waardeloosheid derbehandeling. Ik heb proeven gedaan bij kuikens van 2â€”4 weken oud, welkedoor experimenteele infectie een acute coccidiose kregen. Wantde therapie van deze vorm der ziekte is practisch het belangrijkst ;de chronische vorm geeft veel minder sterfgevallen. De sterkte der infectie was zoo geregeld, dat bij 10 contr?´le-dieren niet meer dan 6 sterfgevallen optraden ; gelukte dit nieten was de infectie dus te sterk geweest, dan werd het experimentuitgeschakeld. De experimenten werden op de volgende wijze ingericht : Een groep van

20 of 30 even oude kuikens werden over 2 of 3.kunstmoeders verdeeld ; elke kunstmoeder bevatte dus 10 kuikensDeze dieren kregen allen hetzelfde voedsel. Eerst werden iederendag zonder meer de faeces onderzocht op de aanwezigheid vano??cysten met behulp der telmethodiek (principe en uitvoering zieKrijgsman 9). Vertoonden de faeces practisch geen o??cysten, danwerden de dieren na 8 dagen vooronderzoek ge??nfecteerd. Eenkunstmoeder met 10 dieren was controle ; de dieren uit de anderekunstmoeders werden met de te onderzoeken therapeutica be-handeld. Het begintijdstip der behandeling werd verschillendgenomen, al naarmate ik prophylactische of curatieve werkingwilde onderzoeken. Met behulp der benzidineproef werden zoonoodig, de faeces op bloed onderzocht. De infectie had plaats op de volgende manier : Cystenhoudendefaeces werden in een gelijke laag in een petrischaal op

vochtigfiltreerpapier ter sporulatie uitgestreken. Veertien dagen laterwerd dit materiaal voor de infectie gebruikt. De inhoud der Petri-schaal werd dan grondig met een hoeveelheid ochtendvoer ge-mengd. Dit voeder werd dan in 2 of 3 gelijke deelen gesplitst (alnaarmate er met 20 of met 30 kuikens ge??xperimenteerd werd)en dit de dieren voorgezet. Ze kregen geen nieuw voedsel voordatdit volkomen opgegeten was. Elke groep van 10 dieren werd duszoo even sterk ge??nfecteerd als de andere. Individueele verschillenals gevolg van de mogelijkheid, dat niet alle dieren evenveel vanhet voeder verwerkten, waren niet merkbaar ; de kuikens honger-den eenigen tijd voor dezen maaltijd en vielen altijd met grooteeetlust erop aan. Tijdens den heelen duur van het experiment werd eiken dag derelatieve cystenhoeveelheid in de faeces bepaald op de volgendewijze : Eiken morgen werden uit iedere kunstmoeder alle faeces



??? gehaald (daardoor werden ook re-infecties uitgesloten). Dezepartijen faeces werden elk voor zich goed gemengd en van iederdeel een gram afgewogen. Elke groep van tien dieren leverde zooeiken dag een gram faeces ter onderzoek. Voor de verdere verwerking van deze hoeveelheid faeces, waar-door de bepaling van de relatieve cystenhoeveelheid en zoo de be-studeering van de werking van het geneesmiddel mogelijk werd,verwijs ik naar deel I. De microscopische bepaling had, gezien de geringe grootte dero??cysten, plaats met Zeiss Obj. 8 m.m. Comp. Oc. 6. EXPERIMENTEN. 1) Experimenten met cresolen per os toegediend. In de eerste plaats werkte ik met creoline, dat bij konijnencoc-cidiose zulke goede resultaten gaf. Tien van dertig op bovengenoemde ge??nfecteerde, 15 dagen oudekuikens kregen vanaf den eersten dag na de infectie dagelijksiÂ°/00 Pharmacia\'s Creoline als drinkwater (= A), tien

anderenkregen dezelfde hoeveelheid vanaf den derden dag na de infectie(= B), de tien overige waren contr??ledieren (= C). De dieren had-den den drank dus voortdurend tot hun beschikking. Dit konzonder bezwaar geschieden, daar ik vroeger vastgesteld had, datgezonde kuikens deze hoeveelheid wekenlang zonder schade ver-dragen. Fig. i laat de resultaten van het experiment zien. Van de bij ge??nfecteerde dieren vertoonde de controlegroepC (-kurve) den vierden dag een stijging der relatieve cysten-hoeveelheid. Den zevenden dag stierven twee dieren, den achtstendag weer twee, den elfden dag nog een, dus in \'t geheel vijf. Vanden vijfden dag af was bloed in de faeces te constateeren. Dentwaalfden dag werden er van de vijf overlevende, echter zwaarzieke dieren, twee afgemaakt ; de sectie gaf een zuiver coccidiose-beeld te zien. De andere herstelden langzaam, bleven echter noglangen tijd cysten

uitscheiden. Groep A (---kurve) kreeg vanaf den eersten dag na de in-fectie iÂ°/oo creoline (pijl). Den vierden dag stierf hiervan een dier,den zevenden dag drie en den negenden dag nog twee ; dus in hetgeheel zes. Den twaalfden dag werd de behandeling gestaakt envan de vier nog levende dieren twee gedood ; de sectie gaf cocci-diose. Van de anderen stierf er twee dagen later nog een. Groep B ( -.â€” kurve) kreeg vanaf den derden dag na deinfectie i%0 creoline (pijl). Den zesden dag stierven drie dieren,den tienden dag nog drie. De overlevende werden den twaalfdendag gedood ; de sectie gaf coccidiose. Ook alle tijdens het experiment gestorven dieren waren aancoccidiose gestorven.



??? o / 2. j v y 6 f 3 y ,o // /i /i tv t Verloop van de cystenuitscheiding na experimenteele infectie met coccidi??n met en zonder creolinebehandeling. A en B = behandelde groepen (--en â€” â–  ) C = controlegroep ( ) = dag der infectie. Horizontaal de dagen van het experiment, vertikaal de relatieve cystenhoeveelheid.De pijlen geven den dag aan waarop de behandeling begon. Verdere verklaring in den tekst



??? Wij zien dus hoe er geen verschil waar te nemen valt tusschenbehandelde en contr??ledieren. De cystenuitscheiding, de sterf-gevallen en de secties van de dieren der verschillende groepengeven een soortgelijk beeld ; invloed der creolinebehandeling isniet te bemerken. Daar de dieren, die de creolineoplossing als drinkwater kregen,in het algemeen weinig dronken, heb ik de proef herhaald metiÂ°/oo creoline in karnemelk ; de contr??ledieren kregen dan karne-melk zonder creoline. Verder was het experiment precies als heteerste. Ook het resultaat was hetzelfde als dat van de vorige proef ;cystenuitscheiding, sterfgevallen noch de secties van afgemaaktedieren lieten invloed van de creoline constateeren. Ook een in dezen tijd in de practijk uitgevoerd experiment,waarbij in een door coccidiose bezochte hoenderfokkerij creolinein karnemelk werd toegediend gaf geen zichtbare resultaten. Vervolgens voerde ik,

daar ik toch geloofde in de curatievewerking der cresolen, experimenten uit met zuivere tricresol.Ik koos een vloeistof van de volgende samenstelling : Tricresol3 c.c. Bicarb. natric. 40 gr. Sirup. simpl. 2000 gr. Aq.dest. 8000 c.c. 4- 01. Anis. gtt. X. Deze drank werd aan veertiendagen oude kuikens als drinkwater toegediend in een aan de vorigevolkomen gelijk experiment. Het resultaat was treurig : de behan-delde dieren toonden t. o. v. de controle geen enkele gunstige in-vloed van het middel. Bij een volgend experiment met 20 kuikens (18 dagen oud)kregen tien diexen vanaf den tweeden dag na de infectie op drieachtereenvolgende dagen elk 0.5 c.c. van een 0.25 procentigewaterige tricresoloplossing. Dit werd de dieren met behulp vaneen spuitje in den bek gedruppeld. De tien andere eveneens ge??n-fecteerde kuikens waren controle. Het resultaat was nihil. Tot besluit van deze proevenserie wilde ik nog nagaan,

of cre-solen toch misschien prophylactisch eenige waarde hebben. Opde gewone wijze werd een experiment uitgevoerd : Van twintigkuikens (elf dagen oud) kregen er tien iÂ°/oo creoline als drink-water, de andere waren contr??ledieren. Na vijf dagen werden beidegroepen even sterk ge??nfecteerd. De contr??ledieren vertoondende gewone stijging der relatieve cystenhoeveelheid, zes van henstierven binnen tien dagen aan coccidiosis. De behandelde dierenvertoonden een klein verschil: de cystenuitscheiding, ofschoonze optrad, was niet zoo sterk als van de contr??ledieren en er stiervenslechts drie dieren. Ook de sectie der overlevende dieren gaven bij de behandeldedieren een iets minder ernstig beeld te aanschouwen. Ook in defaeces liet zich dienovereenkomstig tijdens de proef minder bloedvaststellen.



??? Deze proef werd herhaald ; nu was echter geen verschil tusschenbehandelde en contr?´ledieren waar te nemen. Het ontbrak mij aan tijd om deze proeven te herhalen, wat welnoodzakelijk is. Want uit deze twee experimenten die elkaar tegen-spreken laat zich eigenlijk niets concludeeren. Verder heb ik nog experimenten uitgevoerd met cresolen ingrootere concentraties (tot i%). Het heeft echter geen zin dezeproeven te beschrijven : het resultaat was altijd negatief. Deze proefserie leert ons dus, dat cresolen in de door mij gegevenconcentraties bij acute coccidiosis van jonge kuikens geen curatievewerking vertoonen. Of aan creoline toch wel een, zij het ook geringeprophylactische werking moet worden toegeschreven, moet toe-komstig onderzoek uitmaken ; ik kon slechts weinig experimentenhierover uitvoeren, deze laten geen conclusie toe. 2) Experimenten met formaldehyde per os toegediend. Daar de

behandeling met cresolen mij zoo weinig resultaatbracht, onderzocht ik de werking van formaldehyde. Van twintig kuikens (19 dagen oud) kregen tien vanaf deneersten dag na de infectie de volgende vloeistof als drinkwater :Sol. Formalin. (0.25%) 800 c.c. 4- Bicarb. natric. 4 gr. 4- Sirup.simplic. 200 gr. 4- 01. Anis. gtt. III. Tien andere dieren warencontrole. Het succes was zeer gering : een genezende werking derformaldehyde bleef uit. De proef werd herhaald met hetzelfde resultaat. Twintig dieren vertoonden dus in deze twee proeven " ondanksde formaldehydetoediening geen verschil met 20 even sterk ge-infecteerde niet behandelde dieren. Formaldehyde heeft dus in den door mij gegeven vorm bij acutecoccidiosis van jonge kuikens geen genezende werking. 3) Experimenten met catechu en semen arecae, per os toegediend. Toen nam ik proeven met catechu, een middel dat bij cocci-diosis veel in de practijk

wordt voorgeschreven. Van dertig kuikens (twintig dagen oud) kregen er tien vanafden eersten dag na de infectie drinkwater waarin catechu (1 gr.catechu pulv. pro 4 L. water) ; tien andere kregen dezelfdevloeistof vanaf den derden dag na de infectie ; de derde groep wascontrole. Binnen twaalf dagen steeg bij alle groepen de cystenuit-scheiding op dezelfde manier ; vijf dieren der eerste, zes der tweedeen vier der controlegroep stierven aan coccidiose. In de faeces vaniedere groep was rijkelijk bloed aanwezig. De den dertienden dagafgemaakte dieren hadden alle een heftige coccidiose. Het experiment werd herhaald, door van twintig dieren tienvanaf den eersten dag na de infectie dezelfde vloeistof als drink-water te geven ; eveneens echter zonder succes.



??? Met semen arecae deed ik de volgende proeven : Twintig even-oude kuikens (veertien dagen) werden in twee groepen verdeeld,waarvan een groep controle was. De andere groep kreeg vanafden eersten dag na de infectie dagelijks 3 gr. semen arecae pulv.door het voer gemengd. Het resultaat van de behandeling bleefechter uit. Ook een herhaling van deze proef verliep zonder succes. Twintig met semen arecae behandelde kuikens vertoonden dusgeen verschil met twintig contr?´ledieren. Catechu en semen arecae hebben dus in de gegeven concentratiesbij acute coccidiose van jonge kuikens geen therapeutisch effect. 4) Experimenten met naganol, per os toegediend. Nu voerde ik met naganol (Bayer 205 p. u. vet.) experimentenuit. Het werd in drinkwater toegediend. Twintig even oude kuikens (16 dagen) werden over 2 kunstmoe-ders verdeeld. Tien waren controle, de tien andere kregen vanafden

eersten dag na de infectie 0.5% naganol als drinkwater1).(Van te voren had ik vastgesteld dat kuikens deze hoeveelheidlangen tijd verdragen). De cystenuitscheiding steeg vijf dagenna de infectie bij beide groepen op dezelfde wijze ; van beidegroepen stierven binnen elf dagen twee dieren. De overigen, dentwaalfden dag afgemaakt, hadden matig tot sterke coccidiose. Het experiment werd herhaald : Van dertig kuikens kregen nutien vanaf den vijfden dag voor de infectie 0.5% naganol alsdrinkwater ; tien andere kregen dezelfde vloeistof vanaf den eer-sten dag na de infectie ; de derde groep was controle. Van de eerstegroep stierven drie, van de tweede vier en van de controlegroepdrie dieren aan coccidiose. De cystenuitscheiding steeg bij allegroepen ; bij de eerste groep verliep de kurve iets lager dan bij detweede en derde groep. Dit verschil was echter zoo gering, dat ikdaaruit geen conclusies durfde trekken

betreffende de prophylac-tische waarde van naganol. In een volgend experiment, uitgevoerd om de prophylactischewerking van naganol na te gaan, kregen van twintig kuikens tienvanaf vijf dagen voor de infectie de naganoloplossing. Deze proefverliep echter zonder eenig resultaat. Uit deze proeven valt te concludeercn, dat naganol, peroraal ge-appliceerd bij acute coccidiose van jonge kuikens in de door mij ge-bruikte concentratie therapeutisch noch prophylactisch werkzaam is. \') Bij het maken der oplossing is het aan te bevelen, het naganolpoeder op deoppervlakte van het water te strooien.



??? Discussie. Het is dus gebleken, dat een aantal dikwijls toegepaste middelenop den aeuten vorm van coccidiose geen werking uitoefenen. Dat iseigenlijk, vooral wat de cresolen betreft, een verrassend resultaat,want bij de konijnencoccidiose vertoonden cresolen een buiten-gewoon krachtige werking. Zouden deze stoffen nu op het zeer naverwante hoendercoccidium geen invloed uitoefenen ? Dat zoutoch heel onwaarschijnlijk zijn. De oplossing van dit vraagstuk ligt m. i. in deze richting : Degebruikte per os toegediende stoffen, welke direct vanuit den darmop de parasieten moeten inwerken, zijn goed resorbeerbaar ; zeverdwijnen dus voor het grootste deel op hun weg door den mid-dendarm reeds uit het darmlumen. Daar nu bij de jonge kuikensde coccidi??n eigenlijk uitsluitend tot de coeca beperkt zijn, bereiktslechts een klein deel van het middel zijn doel. Deze kleine hoeveel-heid is blijkbaar niet voldoende om

de parasieten te vernietigen.Bovendien bevinden de schizonten zich grootendeels subepitheliaal;de kleine hoeveelheid der therapeutica die de coeca toch nog be-reikt wordt bij opname in de coecumwand misschien zoodanigverdund dat een schadelijke werking op de subepitheliale para-sieten uitblijft. Nu doet zich de vraag voor, of het mogelij k is therapeutica zoodanigte appliceeren, dat een flinke hoeveelheid daarvan de coeca bereikt. Ten eerste dacht ik aan de mogelijkheid, pillen toe te dienen meteen moeilijk verteerbaar kapsel, waarvan de inhoud dus pas aanhet einde der middendarm vrij zou komen. Tot dit doel liet ikcreolinepillen maken met een dik kapsel van formalin-gelatineof collodium. Daze pillen werden aan zes drie weken oude kuikensingegeven. De dieren werden afgemaakt met intervallen van eenhalf uur, cl. w. z. de eerste een half uur na de toediening, de tweedeeen uur na de toediening, enz. Het

bleek nu dat de pillen tot Â?anderhalf uur na de toediening onveranderd in de krop bleven, natwee uur waren ze stukgewreven in de maag te vinden, bij de latergedoode dieren waren ze spoorloos verdwenen terwijl de geopendemaag sterk naar creoline rook. Vervolgens werden creolinepillen gemaakt met een dubbelkapsel; de binnenlaag bestond uit collodium dammarhars, debuitenlaag uit formalingelatine, of omgekeerd. Het resultaat wasals bij de eerste proef, de pillen werden steeds in den maag reedsvolkomen fijngewreven, slechts zeer kleine partikels komen inden middendarm. Dus was deze wijze van toediening onmogelijk. Vervolgens ging ik na, of er met rectale applicatie wat te berei-ken was; misschien zou een vanuit het rectum voorbij de coecagespoten middel later door de darmperistaltiek toch weer in deblinde darmen terecht komen.



??? Ik werkte ter orientatie met op 38Â° C. verwarmde kleurstofop-lossingen (trypaanblauw) en O.-I. inkt ; spoot deze vloeistoffenmet behulp van een dunne gummikatheter in en doodde de kuikensna de toediening weer met tusschenpoozen van een half uur. Deresultaten waren zeer onregelmatig ; soms waren de kleurstoffenin de coeca aanwezig, soms in middendarm en einddarm, maar nietin de coeca, soms slechts in de einddarm. Hieruit kan de gevolg-trekking gemaakt worden dat rectaal geappliceerde vloeistoffenbij kuikens slechts onder bepaalde omstandigheden de coeca be-reiken ; de werking van een op deze wijze toegediend therapeu-ticum zal dus onzeker zijn en afhankelijk van factoren die we nietbeheerschen. Misschien zou er iets te bereiken zijn met gelijktijdige of vooraf-gegane applicatie van stoffen die de darmspieren verlammen ; hetis echter de vraag of dit in de practijk toepassing zou

kunnenvinden. Van een dergelijke behandeling heb ik daarom voorloopigafgezien. 5) Experimenten met naganol, subcutaan toegediend. Hoe staat het nu met naganol ? Bij zoogdieren is bekend, datdit middel ook na perorale applicatie lang in het bloed circuleert.Dus zou bij dit middel de coecumlocalisatie der parasieten geenbezwaar behoeven te zijn ; na resorptie door den darm zou het nogvanuit het bloed op de coccidi??n kunnen inwerken. Dat gebeurdeechter in de bovengenoemde experimenten niet ; de conclusie isdus gerechtvaardigd, dat naganol geen voldoende schadelijke wer-king op de coccidi??n uitoefent. Echter heb ik ter aanvulling nog proeven genomen, waarin iksubcutane injecties van naganol gaf.1) Ten eerste stelde ik vast,welke dosis door de dieren zonder schade verdragen wordt. Hetbleek, dat bij veertien dagen oude kuikens 0.5 c.c. 2% naganol(= 10 mgr.) geen intoxicatieverschijnselen

verwekte. Ik experimenteerde nu op de volgende manier : Dertig kuikens(zestien dagen oud) werden in drie groepen verdeeld. Tien dierenkregen op den dag der infectie de bovengenoemde dosis naganolsubcutaan (= groep A) tien dieren kregen een dergelijke injectiedrie dagen na de infectie (= groep B), de rest was controle ( =groep C). Bij groep A steeg de cystenuitscheiding, bleef echter lager dande cystenuitscheiding der controle ; een dier stierf aan coccidiose.Toen de dieren na veertien dagen gedood werden, vertoonden demeeste macroscopisch normale coeca, ofschoon altijd eenige cystenin den inhoud te vinden waren. \') Van intraveneuze behandeling zag ik af, daar dit in de praktijk groote bezwaren oplevert.



??? Bij groep B trad slechts een geringe cystenuitscheiding op,geen enkel dier stierf en de secties na afloop van het experimentgaven normale coeca te zien. Bij de controlegroep C steeg de cystenuitscheiding sterk, driedieren stierven ; de secties van de overige gaven echter ook hiervele normale coeca te zien. Als we dus de drie groepen met elkaar vergelijken, zien we dater misschien een therapeutisch effect van naganol was te bespeuren ;misschien echter leek dit slechts zoo, doordat de infectie klaar-blijkelijk zwak en onregelmatig was. Het experiment werd dus herhaald op precies dezelfde manier.Nu was heelemaal geen werking der behandeling te constateeren.Bij alle drie groepen steeg de cystenuitscheiding sterk ; van decontrole stierven er vijf, van de beide behandelde groepen elk zesdieren aan coccidiose. De sectie der overlevende kuikens gaf overalduidelijke coccidiose te zien. Ik herhaalde deze proef

nogmaals ; nu kregen van twintig kui-kens tien den eersten dag na de infectie de gewone hoeveelheidnaganol. Resultaat bleef volkomen uit. Deze experimenten laten ons dus zien, dat ook na subeutane toedie-ning in de genoemde dosis bij acute coccidiose van jonge kuikensnaganol geen duidelijke curatieve werking uitoefent. 6) Experimenten met Yatren, intramusculair toegediend. Tot slot van de proef serie betreffende chemotherapeutische be-handeling experimenteerde ik met Yatren. Dit middel schijntimmers bij amoebendysenterie van den mensch een duidelijk ge-nezende werking te vertoonen, misschien kon ook deze darmziekteermee bestreden worden. Yatren wordt door jonge kuikens slecht verdragen ; orientee-rende proeven lieten zien, dat slechts een injectie van 0.5 c.c. 2%verdragen wordt, grootere hoeveelheden geven aanleiding totintoxicatie en sterfgevallen. Van dertig kuikens kregen nu tien op

den dag der infectie de ge-noemde dosis intramusculair, tien kregen deze injectie den derdendag na de infectie, de rest was controle. Een werking van het mid-del was echter niet waar te nemen. Ook een herhaling van de proef gaf hetzelfde ongunstige resul-taat. Yatren vertoont dus in de gegeven dosis bij acute coccidiose vanjonge kuikens geen genezende werking. 7) Experimenten met lactose, peroraal toegediend. Zooals ik boven zei, hebben Beach en Davis door voeding metlactose een gunstige be??nvloeding der ziekte geconstateerd. Volgenshen is dit resultaat daarop terug te voeren, dat door de lactose de



??? waterstofionen-concentratie in de coeca veranderd wordt (datstelden ze experimenteel vast) op een voor de parasieten ongun-stige manier. Ik had geen gelegenheid pH metingen uit te voeren ; ik namdus hun observaties als vaststaand aan. Experimenten voerde ik uit op de volgende manier : Dertigtwaalf dagen oude kuikens werden over drie kunstmoeders ver-deeld. De eerste en tweede groep kregen vanaf den tweeden dagvoor de infectie dagelijks 40% lactose in het ochtendvoer (d. w. z.het voedsel bestond dus voor 60% uit ochtendvoer en voor 40%uit lactose). De rest was controle. Alle drie de groepen vertoondeneen stijging in de cystenhoeveelheid ; bij de met lactose gevoerdedieren was de cystenuitscheiding echter geringer dan bij de con-trole. Geen enkel dier stierf. Aan het eind van het experimentwerden de dieren gedood, ze vertoonden alle een lichte coccidiose.De infectie was dus zwak geweest. Het

experiment werd op precies dezelfde manier herhaald. Nustierven van de twee behandelde groepen respectievelijk zeven envier, van de controlegroep vijf dieren. Ook de cystenuitscheidingen de secties der overlevende dieren lieten nu geen verschil metde controle waarnemen. Een derde proef werd op dezelfde wijze uitgevoerd. Alle drie degroepen vertoonden een soortgelijke cystenuitscheiding. Van debehandelde groepen stierven respect, twee en drie dieren, van decontrole zes aan coccidiose. De sectie der overlevenden gaf bij allecoccidiose te zien, bij de behandelde dieren echter meestal in gerin-gere mate dan bij de controle. Uit deze experimenten blijkt, dat voeding met lactose eenige in-vloed op het ziekteverloop uitoefent ; een specifieke werking op decoccidi??n bestaat echter niet. De invloed is zoo gering, dat reeds bijeen eenigszins sterke infectie (zooals in het tweede experiment)de ontwikkeling van de

parasieten slechts zoo weinig wordt gedrukt,dat hiervan in de cystenkurven niets te zien is. Bij sterke infectiesis van een invloed der lactose geen sprake meer. Lactose zal dusslechts bij lichte gevallen een gunstige invloed op het verloop der ziektekunnen uitoefenen. Hierdoor worden de resultaten van Beach en Davis bevestigd. Overzien we de beschreven serie van experimenten, dan blijktdat bij de vele door mij geprobeerde, in de practijk dikwijls toege-paste middelen geen enkel werkelijk specifiek werkend therapeu-ticum is. Gedeeltelijk moet dit daarop worden teruggevoerd, datde stoffen de parasieten onvoldoende bereiken kunnen ; gedeel-telijk echter hebben ze werkelijk geen parasiticide eigenschappen.Een rationeele therapeutische behandeling der hoendercoccidioseis dus niet gevonden ; we zullen ons voorloopig tevreden moetenstellen met een goede prophylaxis (zie Krijgsman 13). Aangezien



??? ik momenteel niet verder in de gelegenheid ben verder over ditvraagstuk te werken, moest ik de experimenten eindigen. Ik pu-bliceer hier de grootendeels negatieve resultaten omdat zij mis-schien eenige waarde bebben als basis voor verder onderzoek. Conclusies 1. Cresolen, formaldehyde, catechu, semen arecae, naganol enyatren ontplooien bij de door mij toegepaste behandelingswijze bij acutecoccidiose van jonge kuikens geen curatieve werking. 2. Voeding met lactose oefent misschien bij lichte gevallen eenzekere gunstige werking op het verloop der ziekte uit. Daar lac-tose bovendien beteekenis heeft als voedingsstof, is toediening vanlactose of melkproducten bij het opfokken van kuikens aan te be-velen.- 3. Rectale behandeling der coecumcoccidiose is niet uitvoer-baar. Utrecht, September 1928. LITERATUUR. 1. Beach, J. R. en Davis, D. E. : Hilgardia. i. 1925. 2. Beach, J. R. en Freeborn, S. B. : Univ. Calif.
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verschiedener Medikamente gegen??ber der Hiih-nerkokzidiose nach. Die Verabreichung von Kresol, Formaldehyd, Catechu, Semen arecae, Naganol,per os, von Naganol subkutan, und von Yatren intramuskul?¤r, hatte keinen thera-peutischen Effekt. Auch Laktose hatte keine spezifische Wirkung auf die Kokzidien.Bei leicht infektierten Tieren erwies sich jedoch Laktose als wirksam, wahr-scheinlich durch g??nstige Beeinflussung des Nahrungszustandes.Rectale Behandlung der Coecumkokzidiose ist nicht m??glich.



??? SUMMARY. The author carried out experiments with several medicaments in fowl-cocci-diosis. Cresol, formaldehyde, catechu, semen arecae, naganol, given by the mouth,naganol administered subcutaneously and Yatren administered intramuscularlywere therapeutically ineffective. Also lactose had no specific action upon the coccidia. However, lactose has givengood results in cases of slight infection, probably on account of its nutritionalvalue. Treatment of coecum-coccidiosis per rectum is of no avail. R?‰SUM?‰. L\'auteur passe successivement en revue les diff?Šrents m?Šdicaments dont il s\'estservi dans le traitement de la coccidiose chez les poules. Il ressort de ses exp?Šriences que l\'administration de cr?Šsol, de formaldehyde, decatechu, de semen arecae et de naganol, par voie buccale, de naganol par injectionsous-cutan?Šs et de yatren par voie intra-musculaire n\'avait pas une action th?Šra-peutique.

La lactose aussi n\'avait pas une action sp?Šcifique sur les coccidies. Pourtant dansdes infections l?Šg?¨res elle excerce une action favorable, probablement ?  cause desa valeur nutritive. Le traitement rectale de la coccidiose du coecum n\'est pas possible. BLADVULLING. Ultraviolette stralen. De medical research council in Engeland stelde een onderzoek in naar de waardeder ultraviolette zonnestralen. Van de schoolkinderen van Willesden werdengedurende de winter sommige bestraald andere niet. Als de omstandigheden de-zelfde waren bleek de bestraling geen invloed te hebben op lichaamsgewicht,lengtegroei en opgewektheid ; lichte ongesteldheiden (kouvatten) waren het meestonder de bestraalde voorgekomen. Goed voedsel en beweging in de open lucht zijngoedkooper en beter. Nu heeft de gezondheidsdienst te Chicago gedurende 16 maanden dagelijks envan uur tot uur het gehalte aan ultraviolette

stralen gemeten in het zonlicht datin het gebouw van den dienst naar binnen scheen en daarbij bleek dat dit gehaltegedurende de herfst- en oiiM/ermaanden (van September tot i April) gering was ;de beste ultraviolette uren waren dan nog van 9 tot 5 uur in April en Sept., van10 tot 3 in Febr. en Maart en van half 11 tot 2 uur in October. (ref. Pinkhof inN. T. v. G. 1929, I, blz. 2566). Gebruik van zoethout en drop. Beal en Lacey (Journal, Pharm. Weekbl., 1929, No. 21, blz. 449) wijzen erop dat zoethout en drop reeds duizenden jaren in gebruik zijn ; in oude ChineeseMedicijnboeken is zoethout een der voornaamste geneesmiddels ; ook in Indi??en Egypte was het bekend. Cunning meent dat het gebruik van een middel dat zich eeuwen handhaaft,wel een goede reden kan hebben al wordt die niet dadelijk door de wetenschapbegrepen. Het zou mogelijk zijn dat de goede werking van liquiritia te danken isaan het

glucuronzuur, dat volgens Quick een waardevol detoxificeerend middel is. VR.



??? (Uit het Zo??techniseh Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht.Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON). DE STRIJD TUSSCHEN AUTO EN PAARD, EN ZIJN INVLOEDOP DE PAARDENFOKKERIJ IN NEDERLAND, DOOR Prof. Dr. H. M. KROON. Vervolg van bladz. 691. III. Het vervangen van het paard door de auto, en het behoud vanhet paard. Laten wij nu nagaan waar en waarvoor het paard vroeger ge-bruikt werd, waar het door mechanische tractie is vervangen ofwordt vervangen. Vroegere eeuwen, diende het paard als rij-, landbouw-, trek- enkoetspaard. De wegen waren niet bestraat, zelfs de straten dersteden waren niet geplaveid, keien of klinkers werden voor be-strating weinig of niet gebruikt. Daardoor kon het paard, ten-minste het tuig- en trekpaard, bijna uitsluitend in stap gebruiktworden, de klei-, modder-, zand- en veenwegen lieten veelal geendraf toe. Wij kunnen er ons haast geen voorstelling van

maken,hoe onze voorouders in hunne koetsen in stap afstanden moestenafleggen b.v. van Groningen naar den Haag of van Maastricht naarUtrecht. Alleen onder den man gereden konden de paarden grootereafstanden in draf gaan. Te voet gaan was goed voor kleine afstan-den, door de dikwijls slechte wegen waren voor grootere afstandenpaard en kar, wagen of koets noodig. Toch liep men toen ookgroote afstanden. Zoo legden, om een voorbeeld te noemen, deNederlandsche jongelui, die in het begin van de vorige eeuw aande veeartsenijschool te Alfort bij Parijs studeerden, voor en na devacanties steeds de reis te voet af. In de wegen kwam vooral verbetering onder Napoleon. Toenwerden overal in Europa, ook in ons land, groote heerwegen aan-gelegd. Vele bekende groote straatwegen dateeren uit dien tijd.Het is bekend, dat toen reeds de vrees geuit werd, dat het aantalpaarden daardoor zou verminderen ; vele

rnenschen zouden depaarden afschaffen, nu men zich over de mooie wegen zoo gemak-kelijk te voet kon verplaatsen. Het is natuurlijk nu wel in te ziendat die vrees toen ongegrond was. Een tweede aanleiding tot de vrees, dat het aantal paarden sterkzou verminderen, was de invoer der spoorwegen, waarmee c.a.1840 begonnen werd. Men redeneerde aldus : voor verre afstandenzal iedereen het spoor verkiezen boven koets of wagen ; het paard LVI 51



??? zal alleen over korte afstanden gebruikt worden ; er zullen er dusveel minder noodig zijn. Een afnemen van het aantal paarden isechter niet gevolgd, vooral omdat de spoorwegen een opbloeibrachten van handel en industrie, ook van den landbouw, waar-door voor deze takken van bedrijf meer paarden noodig waren. Toch zullen wij zien, dat de aanleg der spoorwegen, het beginvan de mechanische tractie te land, wel van invloed is geweestop het gebruik van het paard. Later volgden lokaaltreinen, buurt-sporen, stoomtrams, electrische trams, fietsen, motorfietsen, per-sonenauto\'s, motorvrachtwagens, autobussen, die alle met hetpaard in concurrentie traden. Laten wij nagaan welken invloeddeze concurrentie in den loop der jaren heeft uitgeoefend. Het eerst begonnen de postpaarden te verdwijnen. In mijn prillejeugd was de postkar of postwagen niet alleen het vervoermiddelvoor brieven, couranten enz. doch ook

voor personen. Van dekleine steden uit reden postwagens naar de dorpen ook in eenverren omtrek, andere postwagens legden lange trajecten af tus-schen de dorpen. De postkar en het postpaard zorgden voor hetpublieke verkeer ; het aantal postpaarden was groot. De postrit-ten werden meestal aanbesteed aan stalhouders, ook hielden deposterijen zelf wel postpaarden. Vooral tweede soort tuigpaardenwerden daarvoor gebruikt. Deze postpaarden zijn nu geheel ver-dwenen, lang hebben zij nog in de steden dienst gedaan, doch delaatste jaren zijn zij ook daar door auto\'s vervangen. Een tweede groep van paarden, die spoedig niet meer noodigwas, waren de jaagpaarden, die voor de trekschuiten liepen ofzorgden voor het vervoer van allerlei schepen langs kanalen enrivieren. Op de jaagpaden waren steeds de sporen van een drukkepaardenpassage zichtbaar. Door stoombooten, buurtsporen, trams, verdwenen

spoedig detrekschuiten, waarmee onze voorouders hunne reizen maakten enwaarvan wij nog zoo goed de beschrijving kennen uit de CameraObscura. Zelf heb ik in Drenthe nog wel eens reizen gemaakt pertrekschuit, daar ,,snik" genaamd, en thans komen bv. in de om-geving van Smilde en in het Oranjekanaal nog dergelijke doorpaarden getrokken trekschuiten voor. Het trekken van schependoor jaagpaarden is niet meer noodig, doordat op de rivieren sleep-bootjes het werk hebben overgenomen en reeds zeer veel schepenover eigen scheepsmotoren beschikken. Het paard, dat vroegerde oevers van rivieren en kanalen stoffeerde, werd ook hier over-bodig. Het verkeer tusschen de verschillende deelen van ons land,vooral tusschen grootere steden, werd in het midden der vorigeeeuw onderhouden door omnibussen, die dikwijls groote afstandenaflegden en geregelde diensten hadden georganiseerd. Ook warener

vaste omnibusdiensten, die de bewoners van de meer afgelegen



??? dorpen op den marktdag ter markt brachten. Ik herinner mij uitmijn studententijd nog, dat in Utrecht op deNeude verschillende om-nibussen aankwamen, vooral van de Veluwe en uit de Gelderschevallei. Vele paarden waren voor de omnibussen noodig, zij zijnechter weer geheel overbodig geworden. Een categorie van paarden, die ook geheel verdwenen is zijn detrampaarden. Vroeger werden de stadstrams, doch ook de tramsnaar omliggende plaatsen b.v. de trams van Utrecht naar Zeisten naar Vreeswijk door paarden bediend. Vooral in de groote stedenliep het aantal trampaarden in de honderden, meest werden Per-cherons en Ardenners gebruikt. Als deze paarden zooveel geledenhadden, dat zij den tramdienst niet meer konden volhouden, wer-den zij nog als sleepers- of als boerenpaarden gebruikt. Zeer zeer sterk is verminderd het aantal luxe-tnigpaarden. Toenmen door fiets en auto grootere snelheden gewoon

werd, was ereerst nog vraag naar sneller loopende tuigpaarden met meeruithoudingsvermogen en chic, doch deze is ook sterk verminderd,zoodat het aantal luxe-tuigpaarden zeer gering geworden is.Enkele liefhebbers zijn er nog, die gaarne met een luxe-tuigpaardrijden, met Hackneys de concourses hippique bezoeken ; in demeeste gevallen, dat men nog in onze steden een span luxe-paardenziet, is dit echter het eigendom van een oude dame of heer, dieaan de tradities vasthouden en zich nog niet in het autogebruikhebben ingeleefd. De luxe-tuigpaarden zijn voor het overgrootedeel van het tapijt verdwenen en ik geloof niet dat zij als zoodanigweer terug komen. Mogelijk is, dat het nog eens mode wordt, alshooge luxe wordt beschouwd, b.v. met een span Friesche paarden,een span Oldenburgers, met Hackneys of Anglo-Normands te rijden,wat nog een korte opbloei van fokkerij en handel zou kunnen tengevolge hebben,

doch veel stel ik mij daar niet van voor. De modeis echter grillig, er valt moeilijk op te speculeeren. Het groote be-zwaar is, dat het geen genot meer is met paard en rijtuig te rijdentusschen het drukke autoverkeer, waarom de paardenliefhebberszelfs geen tuigpaarden meer zullen houden. Ook de stalhouderijen zijn in zeer sterke mate achteruitgegaan.Vroeger werden de stalhouderspaarden veel gebruikt ook voorlange afstanden. Zoo weet ik dat b.v. in Deventer, waar ik vroegerwoonde, elke week \'s Maandagsmorgens wel vijf en twintig til-burys gereed stonden voor handelsreizigers, die de provinci??nGelderland en Overijssel bezochten, van dorp tot dorp reden eneerst Vrijdags of Zaterdags terug kwamen. Verder maakten amb-tenaren van de belastingen, van waterstaat, van geneeskundig endiergeneeskundig staatstoezicht en vele anderen, die werkzaam-heden in de afgelegen dorpen hadden te verrichten, gebruik vande

stalhouderijen. Het maken van lange ritten was hoofdzaak.Zoo herinner ik mij, dat er in mijn jeugd, mijne ouders woonden



??? op een dorp tusschen Deventer en Zutphen, soms plezier-tochtenwerden gemaakt, tot naar Velp, Arnhem en Oosterbeek, naarLochem enz., enkel als amusement, waarvoor wij al vroeg moestenvertrekken en \'s avonds laat thuis kwamen. Wat toen een amuse-ment was, zou nu niet meer in de smaak vallen. Die lange ritten zijn al lang verdwenen, doch het aantal stal-houderspaarden verminderde daardoor niet. Er waren stalhouders,die ook daarna nog meer dan honderd paarden op stal hadden enin iedere plaats van eenig belang had men zelfs verscheidene stal-houderijen. Dit kwam, vooral in de steden, door de grootere luxe,waaraan de menschen gewoon raakten. Iedereen ging â€žtoeren"uitstapjes maken in de omgeving, iedere vereeniging ging â€žpot-verteren" per Jan plezier, studenten reden bij iedere denkbaregelegenheid, (Utrecht had zelfs den naam van rijacademie), hetvisiterijden werd algemeen, voor

trouwpartijen en begrafenissenwerden veel meer paarden gebezigd, zoodat de stalhouderijen eentijdperk van bloei doormaakten. Van beteekenis waren de stalhouderijen vooral ook voor depaardenfokkerij, omdat zij een goed afzetgebied vormden voor detweede en derde kwaliteit paarden. De stalhouderijen lijden nu al sedert jaren een kwijnend bestaan,gaan meer en meer achteruit, verdwijnen de een na de ander. Hetfeit, dat voor begrafenissen, ten minste als die niet over verreafstanden gaan, nog bijna steeds, en voor trouwpartijen nog dik-wijls, paarden gebezigd worden, is dunkt mij de reden, dat nogenkele stalhouderijen blijven bestaan, die echter dan dikwijls ookauto-verhuurderijen zijn. Het verhuren van maandpaarden, vroegereen bron van inkomsten, komt niet meer voor. Met de stalhouderijenzijn een groot aantal paarden verdwenen. Zoo goed als verdwenen zijn ook de ,,aapjes", de gestation-neerde rijtuigen in de

steden, die vooral het personenvervoer be-zorgden. Da electrische tram en de autos hebben deze bijna geheelverdrongen. Er zijn er nog enkele, met zeer buitengewone drukte,bij feesten e. d., bij nacht en ontijd, komen er nog te voorschijn.Ook ziet men ze in sommige buitenlandsche steden nog gesta-tioneerd, voor het rijden van vreemdelingen door de parken ende allernaaste omgeving. De tijd, dat b.v. in Amsterdam het aantalaapjes heel groot was, groote kapitaalkrachtige maatschappijendezen tak van bedrijf organiseerden en onderhielden, is reeds langvoorbij. Ook het aapjespaard behoort zoo goed als tot het verleden. Uit den tijd zijn ook geraakt de paarden van artsen en dieren-artsen, ieder bedient zich, ook uit een snelheidsoogpunt, van autoof motorfiets. Eveneens ziet men weinig of niet meer, dat de boeren en ookandere buitenwonende menschen een tuigpaard, een klepper,houden, om naar kerk, markt of

vergadering te rijden, kinderen



??? van en naar school te vervoeren. Zag men vroeger bij een kerkdienstof bij een landbouwvergadering, een groote verzameling van aller-lei vehikels voor paarden, nu ziet men enkel autobussen, auto\'s,motorfietsen of fietsen. De boer zelf bedient zich in vele gevallenvan mechanische tractie en niet meer van het paard. Het terreinder koets- of tuigpaarden is dus buitengewoon ingekrompen. Het heeft wat langer geduurd voor het trekpaard plaats moestmaken voor den motor. Reeds voor r92o waren er verschillendezaken, die lichte auto\'s namen voor het snel rondbrengen van warenaan de klanten. Eerst was het aantal winkels, bazars, warenhuizen,dat zich van autotractie bediende, gering, dit is sedert dien echtergeregeld toegenomen, jaar op jaar kwamen er meer lichte auto\'sbij, het is tegenwoordig voor het prestige van menige zaak noodigom de waren per auto thuis te brengen. Het feit, dat zich rondomde groote steden

veelal een reeks van buitenwijken en forensen-dorpen ontwikkelde, welke ook dikwijls van de stad uit bediendmoesten worden, werkte het meer en meer in gebruik komen vanlichte auto\'s in de hand. Men behoeft op straat maar rond te kijkenom te zien, dat het aantal dezer auto\'s in de meest uiteenloopendevormen zeer groot is en nog geregeld toeneemt. Het gebruik van zware vrachtauto\'s heeft eigenlijk eerst inganggevonden na het sluiten van den wapenstilstand in 1918 en na devrede, toen vele van zulke auto\'s voor betrekkelijk lagen prijswerden van de hand gedaan, en allerlei handelszaken, fabrieken,sleepers en stalhouders er toe overgingen zulke wagens aan teschaffen. Wij zagen nu, dat velen de trekpaarden afschaften ende zware vrachten per vrachtauto vervoerden. In vele gevallen,vooral als zware vrachtetf over betrekkelijk groote afstandenvervoerd moesten worden, bleken de auto\'s voordeelen op te le-veren.

Toch zijn niet alle trekpaarden verdwenen, ziet men zelfs,nu de eerste rage van de zware vrachtauto\'s voorbij is, hier en daarweer trekpaarden komen in de plaats van de vrachtauto\'s. Bij hetvervoer, ook van zware vrachten, over groote afstanden, zonderdat veel stilgehouden behoeft te worden, is de vrachtauto algemeeningevoerd. De vele trekpaarden, die vroeger gebezigd werden omvrachten naar buiten te vervoeren, b.v. voor het vervoeren vanbouwmaterialen e. d., zijn door motorwagens vervangen. Demooie spannen trekpaarden in de in aanbouw zijnde straten in debuitenwijken der steden, door den schilder Breitner zoo schitterendop zijn schilderijen weergegeven, zijn verdwenen. En zelfs de handelsfirma\'s, als bierbrouwerijen, fouragehande-laars, ijshandelaren, ijzerhandelaren e. d. hebben toch een deelvan hunne paarden door auto\'s vervangen, en wel voor het vervoerover eenigen afstand. Voor het bezorgen

echter in de steden,waarbij met een zware vracht, dikwijls moet worden stilgehouden,houden zij nog trekpaarden, omdat motorwagens daarvoor te duur



??? in exploitatie komen. Ook in het havenbedrijf, voor het vervoervan de pakhuizen naar de booten of omgekeerd, blijft men naastmotorvrachtwagens ook de paarden-tractie behouden. Dit temeer omdat bierbrouwerijen zelf paardenvoeder fabriceeren,fouragehandelaren, broodfabrieken e. d. de granen voor het paardbetrekkelijk goedkoop kunnen koopen ; de prijs der fourages speelthierin ook een rol. Vroeger werden veel paarden gebruikt voor meubeltransport,voor het vervoer van de wasschen van de dikwijls ver afgelegenwasscherijen naar de steden, en door vrachtrijders. In deze dienstenis het paard zoo goed als verdwenen en geheel door mechanischetractie vervangen, ook hebben de sleepersen, die vroeger in desteden een aantal paarden hadden, waarmee allerlei vrachtvervoerplaats had, weinig meer te beteekenen en vele bedienen zich dannog van vrachtauto\'s of tractoren ; ook de spoorwegen en van Genden

Loos hebben veelal de paarden door auto\'s vervangen. Bij debrandweer komen geen paarden meer voor en bij de reinigings-diensten in de steden gaan de paarden, die alleen loonend zijnwanneer het kleine afstanden betreft, ook tot de uitzonderingenbehooren. Het meest worden de paarden gebruikt in den landbouw en daarzullen zij ook hun plaats blijven innemen. De tractor, zoo veel-vuldig aanbevolen, is voor onze landbouw weinig geschikt ; voorveel bodems is hij te zwaar, de grintlandwegen hebben te veel telijden en verder zijn bijna alle boerderijen zoodanig verkaveld,dat met een tractor niet veel uit te richten is. Alleen op zeer groote boerderijen kan naast de paardentractiewel met voordeel een tractor gehouden worden. Het aantal land-bouwtractoren in Nederland op i Januari 1928 is niet groot, inhet geheele land zijn er 454 en ik geloof niet dat dit aantal sterkzal toenemen. Gebleven is het paard bij het vervoer

van de melkbussen van deboerderijen naar de zuivelfabrieken. Algemeen ziet men die melk-wagens buiten nog rijden. Het feit, dat bij elke boerderij stilge-staan moet worden zal wel de oorzaak zijn dat hier weinig vracht-auto\'s worden gebezigd. Veel hitten worden nog gebruikt voorgroentewagens in de steden, voor het vervoer van melk van boer-derijen naar melkhandelaren of melkinrichtingen in de steden,voor melk distributie, terwijl ook de kleinhandel op het platte land,nog gaarne, voor zoover geen trekhonden gebruikt worden, hittenbezigt. Aan de steenfabrieken, waar vroeger veel hitten werden gebezigd,is hun aantal sterk verminderd en ook de trekpaarden voor hetkleivervoer zijn meestal door mechanische tractie vervangen. Afgenomen is ook het aantal renpaarden en harddravers. Dit isechter niet te wijten aan den invoer van auto\'s of motorfietsen,



??? doch aan het verbod van wedden, van bookmaker en totalisator,bij invoering van de zedelijkheids wetten. Of de motorrennen, dienog al veel publiek hebben, dezelfde liefhebbers trekken als derennen en harddraverijen, kan ik niet zeggen. Verminderd is verder het aantal paarden in het leger. Wij gevenhier een lijstje van het aantal paarden in het Nederlandsche legerover enkele jaren (bij deze getallen zijn niet medegerekend depaarden in eigendom van officieren, van marechaussee en de nogniet afgerichte remonte paarden). Aantal legerpaarden. In het jaar 1913 4682 paarden ,, ,, 1921 4811 ,, ,, â€ž ,, 1924 3358 ,, ,, â€ž 1928 3039 Op i Januari 1929 had ons leger voor de cavalerie . . . 1209 paarden ,, ,, artillerie .... 1605 ,,,, treinafdeelingen . 180 ,, Samen . . . 2994 paarden Er is dus een vrij sterke achteruitgang. Er is alle reden om te verwachten, dat het aantal nog verderzal dalen. Kapitein Polis hield op 25 Januari

1929 te Rotterdamvoor de Vereeniging ter beoefening van de Krijgswetenschap eenvoordracht over motoriseering der legers, ook van Nederlandschstandpunt bezien, waarin hij vooral wijst op de groote vooruit-gang van het gebruik van motortractie bij de artillerie, de nood-zakelijkheid van algeheele motoriseering bij het verder doorvoerenvan de mechaniseering van de strijdmiddelen. De Fransche generaal Camon wil zelfs de cavalerie geheel af-schaffen en door auto\'s vervangen. Ik spreek nu nog niet over hetstreven naar ontwapening, waaraan in Gen?¨ve gewerkt wordt,dat bij de komende verkiezingen in ons land een partij leuze wordten die, naar ik hoop en verwacht, in ons land binnen afzienbarentijd zal bereikt worden. Ten slotte kan ik wijzen op een gebied, waar de laatste jarentoeneming van het aantal paarden op te merken is. De rijsport,de ruitersport herleeft de laatste jaren, het aantal maneges neemttoe, de

rijsportvereenigingen, jachtvereenigingen bloeien, in en omde groote steden vooral ziet men meer heeren- en damesruiters.En ten platten lande heeft de landelijke ruitersport ingang gevonden.Het aantal boerenzoons en -dochters die als leden der vereenigingvan landelijke ruiters, geregeld paardrijden en de paardensportbeoefenen, neemt sterk toe ; de Federatie van landelijke ruiter-vereenigingen doet alle moeite om deze liefhebberij aan te wak-keren. Daar Duitschland ons in deze is voorgegaan, heeft men weleens beweerd dat wij hier met verkapt militaire oefeningen te doen



??? hebben. Houden wij in het oog wat hier te lande plaats heeft enbedenken wij dat uit Amerika berichten komen, dat daar de lan-delijke ruitersport zich sterk uitbreidt en bloeit, dan lijkt mij voorde vrees van militaire intenties geen reden te bestaan. Of echterde landelijke ruitersport grooten invloed zal uitoefenen op de fok-kerij van landbouw- en luxe-tuigpaarden en van trekpaardenvalt mijn inziens te betwijfelen. In elk geval is het aantal rijpaar-den toenemend, hebben wij hier een der weinige groepen waarvermeerdering is waar te nemen. IV. Voor- en nadeelen van motor- en paardentractie. Laat ik nu probeeren om enkele voor- en nadeelen van het paardte stellen tegenover voor- en nadeelen van de auto. Paard en rijtuig of paard en vrachtwagen zijn goedkooper maanschaffing dan luxe-auto\'s of vrachtauto\'s. Paarden zijn te ge-bruiken in terreinen, waar de auto, vooral de vrachtauto, niet ge-schikt is ; men denke hier

b.v. aan veenachtige bodems. Zelfs zijnverscheidene wegen voor autos, vooral boven een bepaald gewicht,verboden. Verder zijn, als wij eens 4 paarden vergelijken met b.v.een 20 P.K. vrachtauto, de paarden samen te gebruiken, dochkan men ook ieder paard afzonderlijk voor verschillende werk-zaamheden bezigen, terwijl de 20 P.K. van de auto ondeelbaarzijn. Voor vele bedrijven, vooral boerderijen, leveren paardenhierdoor groote voordeelen op. Dan kan een paard de trekkrachtvoor korten tijd buitengewoon verhoogen ; van Rijn zegt in zijnproefschrift â€žTrekproeven bij paarden", Utrecht 1929 van wel1000%. Hierdoor krijgt men het voordeel, dat paarden, als zijaangespoord worden, voor zeer korten tijd een zware vracht kun-nen trekken. Een zeer zware wagen vergt voor het aan den gangbrengen een groote trekkracht, terwijl de wagen eenmaal in be-weging zijnde veel minder trekkracht eischt. Paarden zijn in

ditopzicht soepeler dan motoren, die, als zij in die mate overbelastwerden, den dienst zouden weigeren. Voor zware vrachten, diedikwijls moeten stilhouden, is paardentractie daarom aangewezen. Men geeft ook op, dat de bedrijfszekerheid van het paard grooteris dan van motoren. Ik kan dit niet beoordeelen, doch meen dat deauto\'s wel zoo verbeterd zijn dat dit verschil niet groot kanwezen. Wat de bezwaren van paardentractie betreft, moet ik ten eersteaanvoeren dat paarden gevoederd moeten worden en behandelingeischen ook op dagen en tijden, dat zij niet gebruikt worden.Verder dat het uithoudingsvermogen van het paard beperkt is,zoodat het slechts een deel van een etmaal is te gebruiken, en deafstand die het kan afleggen, hetzij voor een rijtuig, hetzij vooreen vrachtwagen, altijd binnen vrij enge grenzen blijft. Een be-zwaar wordt ook genoemd, dat het paard dikwijls nukkig is en niet



??? voldoende naar den koetsier luistert, waardoor ongelukken nietaltijd te voorkomen zijn. De beperkte snelheid maakt, dat het paard tusschen de veleauto\'s, autobussen, motorfietsen en fietsen in den weg loopt ;wegens de geringe snelheid kan het met het groote verkeer nietmee. Bij groote hitte of koude legt het paard het eerder af dande auto, terwijl door de \'s winters niet te ontberen scherpe kal-koenen de clure plaveisels worden aangetast. Van militaire zijdeworden, o.a. door Kapt. Polis in zijn voordracht in de Vereenigingter beoefening van krijgswetenschap, als bezwaren aangevoerddat het paard in oorlogstijd dure haver noodig heeft, die voor eengroot deel uit het buitenland moet komen, dat de opleiding totruiter veel meer tijd eischt dan de opleiding tot chauffeur, endat het paard niet tegen giftgassen te beschermen is. Deze laatstemededeelingen moet ik geheel laten voor rekening van Kapt.Polis, ik ben niet in

staat de juistheid te beoordeelen. Wat de voordeelen van auto\'s en autovrachtwagens betreft,wil ik vooreerst wijzen op de groote snelheid en de mogelijkheidvan het in korten tijd bereiken van een groot aantal adressen enhet in staat zijn tot het afleggen van groote trajecten. Verder kun-nen met autovrachtwagens veel zwaarder vrachten vervoerd wor-den dan met wagens bespannen met twee of zelfs met drie ofvier paarden. Ook kan de auto of autovrachtwagen zoo noodigvele uren per etmaal dienst doen, als maar gezorgd wordt voor hetvervangen van den chauffeur. Als het noodig is kunnen zelfs zwarelasten b.v. in ?Š?Šn etmaal over zeer groote afstanden vervoerdworden. Voor garage van auto of vrachtauto is minder ruimtenoodig dan voor stalling van paard en wagen, terwijl het chauf-feeren gemakkelijker te leeren is, dan het rijden met paarden. Ten slotte zij er op gewezen, dat bij een zware vrachtauto maar?Š?Šn

chauffeur en ?Š?Šn knecht noodig is, terwijl als men eenzelfdepartij goederen met paard en wagen wil vervoeren, meer wagensdus meer personen noodig zijn. En juist de menschenarbeid iszoo duur, waarom men natuurlijk graag zoo min mogelijk per-soneel houdt. In zeer vele gevallen maakt juist het feit, dat minderpersoneel noodig is, de motortractie voordeeliger. Tot de nadeelen aan het gebruik van auto\'s en vrachtauto\'sverbonden, kan men vooreerst rekenen, dat de mechanische tractieniet op alle wegen toegelaten wordt, dat de auto meer en nauwkeuri-ger verzorging eischt dan paard en wagen en dat gemakkelijker plot-seling stoornissen kunnen optreden. Verder de groote slijtage aanbanden, die vooral voorkomt bij zware wagens en veelvuldig ge-bruik, en de kans op meer ongelukken door de grootere snelheid.Tegen ongelukken kan men zich echter door verzekering dekken. Hiermede meen ik de balans voor

beide vormen van tractieeenigszins te hebben opgemaakt.



??? Conclusi??n. Na deze overzichten kom ik nu tot de conclusi??n : Het aantal paarden is de laatste jaren achteruit gegaan, ookde paardenfokkerij ; wij hebben echter ten naastenbij het laagstepunt bereikt, er zal weinig vermindering meer plaats hebben,eerder is in verband met de uitbreiding van den landbouw, vooralmet het meer in cultuur komen van gronden (veenstreken, heide-streken, de Zuiderzee-inpoldering), een geleidelijke doch langzamevermeerderring van het aantal paarden te wachten. Waar de autovoordeel heeft boven het paard, is die nu wel ingevoerd, de kansbestaat echter, dat in enkele bedrijven, waar men tot autotractieis overgegaan, blijken zal, dat paardentractie voordeeliger is. Hetmeest zal het paard in gebruik blijven in den landbouw, verder inbedrijven, die zich daarvoor leenen nl. met vervoer van zwarelasten over korte afstanden of met telkens ophouden. Verder zullenbij groentekarren en de

kleinhandel op het platteland vooral,de hitten in gebruik blijven. Ten slotte zal er vraag zijn naar rij-paarden. De vraag naar luxe-tuigpaarden zal, lijkt mij, zeer gering blijvenen wat de landbouwtuigpaarden betreft is de geschiktheid voorden landbouw van grooter beteekenis dan de geschiktheid alskoetspaard. De kwestie zal moeten worden uitgemaakt of hetBelgisch trekpaard of het type landbouwtuigpaard beter voorden landbouw geschikt is. In het Zuiden werd v????r den opbloeivan het Belgische type trekpaard, steeds een dergelijk type voorden landbouw gebezigd, in Groningen, de Betuwe, Haarlemmer-meer en andere landbouwgebieden op de kleigronden, werd devoorkeur gegeven aan het Oldenburger type ; in de zandstrekenbezigde men algemeen een nog lichter type tuigpaard. Of dezetoestand weer zal komen, of in de toekomst het trekpaard weeralleen in de zuidelijke provinci??n zal worden gefokt, dan wel

ofmen het in den landbouw in andere provincies heeft leeren waar-deeren, zal de toekomst moeten leeren. De landbouwers-fokkers zullen wel die producten fokken, welkevoor hun bedrijf het geschiktst zijn. Bij de fokkerij van trekpaar-den is de kans het grootst, een deel der gefokte producten te le-veren voor het gebruik van handel en industrie, doch ook hetzware Oldenburger- en zelfs het lichtere type, zullen buiten denlandbouw gebruikt worden voor trekdienst, stalhouders-arbeiden waar verder het paard nog als tuigpaard noodig is. Wij moetenwat den verkoop van paarden betreft, er rekening mee houden,dat de kans op uitvoer geringer zal worden. Ieder land en vooralonzen voornaamste afnemer Duitschland tracht zooveel mogelijkin de eigen behoefte te voorzien door fokkerij en aankoop in eigenland, de agrarische politiek leidt overal in die richting. In deDuitsche industrie zijn ook veel trekpaarden door auto\'s

vervangen,



??? er zijn dus minder trekpaarden noodig, en dit aantal zal men ge-makkelijker in eigen land kunnen fokken. Als wapen tegen deninvoer van paarden uit ons land of andere landen hanteert meneerst het heffen van invoerrechten, die men geleidelijk kan ver-hoogen en waarop dan ten slotte een invoerverbod kan volgen.Uit de meegedeelde cijfers blijkt reeds, dat de uitvoer de laatstejaren geregeld kleiner wordt. ?œ3 inkrimping van de paardenfokkerij is zeer logisch, dezemoet zoover gaan, dat er geen surplus is, doch het aanbod zoo-danig wordt, dat loonende prijzen kunnen worden bedongen.Daar het aantal goede fokdieren betrekkelijk groot is, zal men ver-standig doen om bij de vermindering der fokkerij vooral en vooralte letten op het overhouden van goed fokmateriaal. Van eenstreven naar de fokkerij van een paard met meer bloed, meer adelen temperament of naar een landbouw-rijpaard, is mijns inziensvoor de

toekomst niet veel te verwachten. De vraag naar luxe-tuigpaarden zal zeer gering blijven, vele ruiters zullen een Engelschvol- of halfbloed verkiezen, onze landelijke ruiters zullen gebruikmoeten maken van de paarden die in den landbouw noodigzijn. Het leger kocht in 1924, 109, in 1928, 145 paarden inNederland, voor prijzen van / 555 a / 565, aantallen waarop moei-lijk een richting in de paardenfokkerij gebaseerd kan zijn. Cavale-riepaarden (aankoop in Ierland 170 a 180 stuks per jaar) zal onsland in de eerste jaren niet kunnen leveren en wij zagen reeds,dat er veel kans bestaat dat de artillerie meer gebruik gaat makenvan mechanische tractie en dat daardoor nog minder artillerie-paarden noodig zijn. Met het oog op het hoofddoel, waarvoor hetpaard in de toekomst gehouden zal worden, is het streven naareen landbouw-rij paard niet gewenscht, omdat het meer tempe-rament en minder massa krijgt, terwijl voor

boerenwerk envoor trekdienst een rustig paard noodig is, dat niet te licht is. Hiermede heb ik dan de lijnen aangegeven waarlangs de paar-denfokkerij zich m. i. in de naaste toekomst bewegen moet. Over het algemeen is mijn oordeel over de toekomst van hetpaard en de paardenfokkerij niet bijzonder gunstig. Veel lieverhad ik een mooier beeld geschetst, was ik meer optimistisch ge-weest ; de aangevoerde feiten geven echter daartoe m. i. geenaanleiding. Aan de andere zijde deel ik niet de meening van hen,die beweren, dat het paard al meer en meer zijn waarde als huis-dier zal verliezen. Ik meen aangetoond te hebben dat het aantalpaarden weinig meer zal terugloopen, dat er bepaalde dienstenzijn, waar de mechanische tractie duurder en minder geschikt isdan de paardentractie, en waar het paard dus blijven zal. Moge dus de rol, die het paard thans speelt en voorloopig spelenzal kleiner zijn dan voorheen, toch zal

het een niet onbelangrijkepositie blijven innemen.



??? ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser hat Studien gemacht um zu erfahren welchen Einflus der Kampfzwischen Automobil und Pferd auf die Pferdezucht aus??bt. Dazu hat er statistischeDaten betreffs Pferd, Automobil und Verkehr auf den Wegen versammelt, hatdie Kosten der Pferdezugkraft mit den kosten der Motorzugkraft verglichen,hat untersucht wo das Pferd fr??her gebraucht wurde, wo es ??berfl??ssig gewordenist, wo es inbegriff ist zu verschwinden und wo eine Vermehrung zubemerkeu ist.Weiter wurde ein Vergleich gemacht zwischen den Vor- und Nachteilen der Pfer-dezugkraft und den Vor- und Nachteilen der Motorzugkraft. Verfasser gelangt zu dem Schluss, dass die Zahl der Pferde und die Pferdezuchtin den letzten Jahren zur??ckgegangen sind, dass jedoch die minimal Zahl nahezuerreicht ist, und dass vielleicht eine allm?¤hliche Zunahme zu erwarten ist. In Holland werden die Traktoren das Pferd in elcr

Landwirtschaft nicht zu er-setzen verm??gen. Auch wird das Pferd sich behaupten im Hafenbetrieb und inHandel und Industrie in sofern es sich handelt um den Transport schwerer Lastenauf kleinen Strecken oder um den Transport wobei jeden Augenblick gehaltenwerden muss. Die Ponies bleiben f??r elen Gem??sewagen und f??r den Kleinhandel auf dem Landeunentbehrlich. Die einzige Rubrik wo sich in den letzten Jahren ein Fortgangbemerkbar macht, ist die der Reitpferde. Die Pferdezucht soll dem Bedarf ange-passt werden sodass eintr?¤gliche Preise erzielt werden k??nnen. Die Zucht von Zugpferden und Pferde f??r die Landwit tschaft wird Hauptsachesein. SUMMARY. The author has made a study in order to determine to what extent horsebreedinghas been influenced by the struggle between horse and motorcar. To that purpose he collected statistical data concerning horse- and motortrafficon the high road,

compared the cost of horsehaulage and motorpower, investi-gated where the horse was used formerly, where it has given place to motorpower,where it is in danger to disappear, and where an increase is observed. Further a comparison is made between the advantages and disadvantages ofhorsehaulage and those of motorhaulage. The conclusion is, that the number of horses and horsebreeding show a decline,but that shortly perhaps a slow increase may be expected. In Holland the horse maintains its place for agricultural purposes. It is also indispensable in dockside work and in trade and industry as far as itconcerns the transport of heavy loads for short distances or a transport whichrequires frequent stopping. Ponies are still used for running in greengrocer\'s carsand for the retail trade in the country. Only the rubric of saddle horses is showinga progress of late years. Horsebreeding must be reduced to such an extent that

it will just meet thedemands and that remunerative prices can be stipulated. The breeding of agricultural horses and draught horses will be of first impor-tance. R?‰SUM?‰. L\'auteur a fait des recherches sur l\'influence de la lutte entre le cheval et l\'auto-mobile sur l\'?Šlevage des chevaux. A cet effet il a recueilli des donn?Šes statistiquesconcernant le cheval, l\'automobile et le trafic sur les routes, il a compar?Š les fraisde traction animale avec ceux de traction m?Šcanique, il a recherch?Š o?š le chevals\'employait autrefois, o?š on n\'a plus besoin de chevaux, o?š le d?Šveloppement dela traction m?Šcanique va remplacer le cheval et o?š on d?Šnote une augmentation.Puis une comparaison est ?Štablie entre les avantages et les inconv?Šnients de latraction animale et les avantages et les inconv?Šnients de la traction m?Šcanique. La conclusion est, que le nombre des chevaux et l\'?Šlevage d?Šnotent une r?Š-



??? gTession dans ces derni?¨res ann?Šes, mais que le chiffre minimal est ?  peu pr?¨s atteintet qu\'il yalieude croire qu\'une tendance ?  une lente augmentation est a expecter. Le cheval se maintient en Hollande en agriculture o?š les tracteurs ne peuventpas le remplacer ; puis, il se maintiendra dans le commerce et l\'industrie et dansles ports en tant qu\'il s\'agit du transport des charges lourdes ?  courte distance etdes transports ou il faut s\'arr??ter fr?Šquemment. Les poneys sont indispensables pour les jardini?¨res et pour le commerce en d?Štail?  la campagne. La seule cat?Šgorie dans laquelle on peut constater un progr?¨s dans ces derni?¨resanne?Šs est celle des chevaux de monture. Pour obtenir des prix r?Šmun?Šrateurs il faut restreindre l\'?Šlevage des chevauxet l\'adapter ?  la demande. On s\'appliquera surtout ?  l\'?Šlevage de chevaux de trait et de chevaux pourl\'agriculture. BOEKAANKONDIGINGEN. M.

Klimmer, Tier?¤rztliche Milchkontrolle. Uitgave R. Schoetz, Berlijn, 1929.Prijs M. 7.80. Dit 121 bladzijden dikke boekje van den bekenden Duitschen veterinair-hy-gi??nist, Prof. Klimmer, geeft in een beknopt overzicht de belangrijkste zakenweer, welke de dierenarts, die zich met de melkcontr??le moet bezig houden, wetenmoet. De inleiding laat de bekende jammerklacht liooren, die men op het oogenblikin ieder Duitsch boek en op iedere Duitsche vergadering weer verneemt : WijDuitschers zitten met onze oorlogsschuld, zijn arm en moeten nu trachten er bovenop te komen. Het gevolg van dit klagen in Duitschland zelf is, dat men er daaraan gelooft, althans doet alsof, en er wordt daar met de meest mogelijke energiegewerkt op wetenschappelijk en technisch gebied. Wretenschap en techniek gaanharmonisch samen, een voorbeeld voor de geheele wereld en voor ons Neder-landers in het bijzonder. Want het is vooral op

zuivelgebied, dat men in Duitsch-land zegt : Wij Duitschers kunnen het zelf wel, wij m??eten het zelf wel doen,opdat onze handelsbalans ten gunste van Duitschland doorslaat. Houdt dus deHollandsche en Deensche zuivelproducten buiten de grenzen. Gij zult mij deze inleiding vergeven, wanneer gij goed de beteekenis van hetbovenstaande inziet. Wij, dierenartsen, hebben wel degelijk een rol te spelenbij de export der zuivelproducten. Volgens onze opleiding zijn wij toch de aange-wezen menschen, om te zorgen, dat bij de bron van deze producten, in de stallen,waar de melk wordt gewonnen, de noodige hygi??ne betracht wordt en de veehou-ders voorgelicht worden, hoe zij te zorgen hebben, dat de melk zoo zindelijk mo-gelijk wordt gewonnen. Wij zijn het, die hun moeten voorhouden, dat ziektenonder het vee niet alleen een directe economische schade voor den veehouderbetcekenen, doch dat hierdoor ook de melk

schadelijk beinvloed kan worden,waardoor de zuivelproducten in het buitenland in discrediet kunnen komen.Daarom is het goed, dat er boekjes verschijnen als het hier aangekondigde, hoe-wel er zeer veel in beschreven wordt, dat slechts voor den laboratoriumman vanbelang is. Ook worden er methodes besproken, die nog z???? onvoldoende bekendzijn, dat men voorzichtig wezen moet ze in de practijk toe te passen. Tevens ver-lieze men niet uit het oog dat de toestanden en verhoudingen in Duitschlandheel anders zijn dan bij ons. De volgende hoofdstukken worden behandeld : De gezondheid der melkdieren ; Voeding en verpleging der dieren ; Zindelijkheidbij de melkwinning : Vakkundige behandeling der gewonnen melk ; Melkhygi??ni-



??? sche onderzoekingen in de stal ; De melkverwerking en de melkhandel ; Hygi??nischelaboratoriumcontr??le van de handelsmelk. In een bijvoegsel worden het chemisch melkonderzoek en de Duitsche wettelijkemaatregelen aangegeven. Ieder dierenarts, die critisch weet te lezen en uit dit Duitsche boekje elie dingenweet te elimineeren, die niet voor onze Hollandsche begrippen en toestanden tegebruiken zijn, zou ik de lezing van dit boekje willen aanbevelen. R. H. van Gelder. Dr. R. Koller, Ueber hygienische Milchkontrollen. Wiener Tierarztl. Monat-schrilt, 15 Maart 1929. Hierin worden de verschillende melkcontr??les in de verschillende landen be-sproken, en wel Holland, Duitschland, Frankrijk, Tsjechoslowakye, Zwitserland,Bulgarije en Oostenrijk. Uitvoeriger wordt stilgestaan bij de melkcontrejle van destad Hallein, waar schrijver de leiding heeft. Het streptococcenvraagstuk wordtbehandeld en tenslotte de

melkcontr??le in de stad en de moeilijkheden, elie daar-aan vast zitten. R. H. van Gelder. INGEZONDEN. Een en ander over Diermec\' Nu in het tijdschrift voor Diergeneeskunde, aflevering it, 1 Juni 1929, onderbovenstaande titel een verslag verschijnt van hetgeen ccllega te Hennepe teRotterdam mededeelde, meen ik goed te dejen hier c?Šn en ander te laten volgen,dat ik in Rotterdam ook reeds in het midden bracht. Vooraf moet ik er mijn leedwezen over uitspreken, dat collega te: Hennepeditzelfde reeds eereier in de ,,Beelrijfspluimvcehouder" meende te moeten plaatsen.Het behoorde elaar niet thuis, omelat het te veel zaken aanraakt, die volgenscollega te Hennepe nog niet zijn vastgesteld en derhalve voor een populairebehandeling niet in aanmerking ke>menen ook al omdat uit dit artikel voor de nauw-keurige lezer een tendentieuse strekking niet te ontkennen valt. Er wordt door Collega te H. gesproken over natte

en droge processen bij dier-meel-bereiding. (Alhoewel goed bedoeld, kan het overzicht door Collega te H.daarvan gegeven, slechts verwarring stichten). Het eigenlijke droge proces (inde Vereenigde Staten heet dit ,.straight dry rendering", dat beteekent ,.directedroge verwerking") bestaat daarin, dat het afgekeurde materiaal na gemalen tezijn, zonder toevoeging van stoom wordt verhit, terwijl de zich uit het materiaalontwikkelende stoom onmiddellijk wordt afgezogen. Dit systeem wordt in Enge-land uitsluitenel toegepast op afgekeurel vee en vleesch, niet afkomstig van aaneen besmettelijke ziekte gestorven dieren. Deze restrictie is gemaakt, omdat bijhet directe droge proces niet ele zekerheid bestaat, dat alle kiemen worden gedood.Hierop is in de vergadering nog gewezen door den Heer Dr. H. C. L. E. Berger,Veterinair Hoofdinspecteur van de Volksgezondheid, Directeur van den Vee-artsenijkundigen Dienst, te \'s

Gravenhage. Het ,,droge proces" waarvan Collega te H. spreekt, is hefhalf droge porces(in ele Vereenigde Staten heet dit ..Internal Pressure Method" dat beteekentde methode met inwendigen druk). Hierbij wordt het afgekeurde vleesch verhiten de stoom, die zich uit het daarin aanwezige water ontwikkelt, wordt nu nietafgezogen, maar blijft in het apparaat, zoodat zich daarin druk ontwikkelt enmen dus de gelegenhciel heeft bij liooge temperatuur in een atmospheer van stoomhet materiaal te behandelen. Hierbij is het verkleinen van het vleesch, alvorensliet apparaat gevuld wordt, overbodig. Wat is nu het verschil tusschen dit half droge en het zoogenaamde volgensCollega te H. verouderde natte proces ?



??? Bij het natte proces wordt niet alleen gebruik gemaakt van den stoom, die zichuit het materiaal zelf ontwikkelt, maar wordt bovendien extra stoom toegevoegd. Terwijl nu bij het half droge proces het watergehalte van den ketelinhoud onge-veer 80 % bedraagt (omdat het afgekeurde materiaal ongeveer 80 % water be-vat) kan men bij het natte proces hoogstens zooveel stoom toevoegen als noodigis om den inhoud van den ketel op de gewenschte temperatuur te brengen, d. w. z.dat maximaal ongeveer 20 % extra water in den vorm van stoom wordt toege-voegd. Indien de duur der behandeling en de daarbij gebruikte druk hetzelfde zijn,is het verschil tusschen de half droge methode en de natte methode alleen daaringelegen, dat in het laatste geval op 1200 K.G. ketelinhoud (overeenkomendemet 1000 K.G. ruw materiaal) 1000 K.G., water aanwezig zijn (ten deele in denvorm van stoom natuurlijk), in het tweede

geval op 1000 K.G. ketelinhoud (over-eenkomende met 1000 K.G. ruw materiaal), 800 K.G. water. Bij de half drogemethode bestaat dus 80 % van den inhoud van den ketel uit water (resp. stoom)bij de natte methode 83 %. Het is mij dan ook niet duidelijk, welke principieeleverschillen hierdoor in de producten van deze beide wijzen van behandeling zou-den kunnen ontstaan. Zeer terecht merkt de grootste fabrikant in de VercenigdeStaten van deze apparaten in een brochure omtrent de geschiedenis van de ver-werking op, dat deze half droge methode, wat de eindproducten betreft, niet veelverschil oplevert met de volgens Collega te H verouderde natte methode. Collega te H. zegt verder, dat in de literatuur gewaarschuwd wordt tegen lijken-giften. Ik herinner hier aan de proeven, die door Collega Frenkel aan het Cen-traal Laboratorium voor de Volksgezondheid zijn verricht, en aan de proeven doormij zelf verricht over

het voorkomen van lijkengiften in dierenmcel. Wij toondenbeide aan, dat deze niet aanwezig waren. Zooals ik boven reeds aangaf, zijn bacterieele gevaren bij het eigenlijke drogeproces, waarbij de temperatuur niet boven ongeveer 100 C. kan stijgen en slechtsbij zeer vette grondstoffen op 110â€”120Â° C. komt, niet uitgesloten en heeft danook de Veeartsenij kundige Dienst in Nederland tegen het gebruik van deze methodegegronde bezwaren. Wat de waarde van de extractiefstoffen, in het algemeen de in water oplosbareeiwitachtige stoffen, betreft, hier hebben mijn kortelings in het Tijdschrift voorDiergeneeskunde gepubliceerde proeven duidelijk aangetoond, dat deze voor denopbouw van eiwitten in het organisme, althans bij ratten, minstens dezelfde waardehebben als het werkelijke eiwit. Niettegenstaande het percentage eiwitachtige stoffen in het daarbij gebruikteN. T. F. extract-diermeel het laagste was van de

gebruikte meelsoorten, zijntoch de diergroepen, met dit meel gevoed, het meest in gewicht toegenomen. Degevaarlijkheid van diermeel voor kuikens, waaromtrent Collega te H. eenige nietzeer duidelijke mededeelingen doet, zal dan ook m. i. wel een geheel andere oor-zaak hebben. Helaas is het verslag, dat Dr. te H. van deze proeven geeft, nietvan dien aard, dat men dit critisch wetenschappelijk kan bespreken. Slechtsherinner ik hier wat ?Š?Šn dezer dagen Dr. Lourens te Parijs mededeelde, dat milt-vuur-besmetting in ons land niet wordt ingesleept door huiden maar door vee-voeder. Van de door Dr. te H. zelf verrichte proeven, is mij geen publicatie met dedaarbij behoorendc wetenschappelijke gegevens in eenig tijdschrift bekend, terwijlhij ook hier slechts de door hem getrokken conclusie vermeldt. Ik zou dan ook Collega te H. den raad willen geven niet meer uit de literatuuralleen die zinnen te knippen, die op

verschillende zaken een onduidelijk en daar-door misleidend licht kunnen werpen, maar zelf proeven te nemen en deze danmet vermelding van alle gegevens in een tijdschrift te publiceeren, opdat iedereenzijn proeven, zoowel als zijn documentatie kan controleeren. Dit kan slechts tengoede komen aan de algemeene waardeering voor wetenschappelijk werk op ditgebied. Dr. R. H. van Gelder.



??? Mijn antwoord aan Collega van Gelder kan voorloopig het volgende zijn. 1. Het verheugt mij, dat er thans meer en meer belangstelling komt en er meeren meer geschreven wordt over diermeel. Dit is juist wat ik het meest noodigeacht, nu er nog zoo veel onzekerheid is, al wordt dit door mijn tegenstanderssteeds ontkend. 2. Het oordeel over wat ik al of niet kan publiceeren, late Collega v. G. rustigaan mij over ; zijn opinie daaromtrent deel ik absoluut niet. Dat verhaal overdie z.g. tendentieuze strekking begint thans een beetje afgezaagd te worden.Ik hoor dat al eenige jaren steeds weer herhalen. De eenige manier mij te ant-woorden is met degelijke gegevens te komen. Tot zoolang ik deze niet heb,blijf ik op mijn manier op de talrijke onzekerheden in het diermeel-probleemwijzen. Ik vraag niets anders dan neutraal, wetenschappelijk onderzoek. 3. Het verhaal over het z.g. droge proces dat Collega v. G. vermeldt, blijkt

ookal weer in hooge mate verward te zijn. Het moderne â€ždry rendering" proces,zooals dat in Engeland en Amerika genoemd wordt, levert volgens verschil-ledene deskundigen op goedkoope manier meer en betere eindproducten enhet zal dan ook alleen na een behoorlijke vergelijkende studie van beide processenmogelijk zijn een oordeel uit te spreken. Wat de â€žgrootste fabrikant" of â€žgrooteX" zegt, heeft geen waarde. Dat het moderne â€ždry rendering" proces zichsnel ontwikkelt, wijst op zekere voordeelen. 4. Wat lijkengiften betreft, het aantoonen dat zij niet aanwezig zijn, heeft voormij ongeveer dezelfde waarde als het aantoonen dat ze niet aanwezig zijn b.v.in koemelk. Men zal toch eerst moeten bewijzen dat zij in het oorsprong-materiaalaanwezig waren en daarna moeten bewijzen dat zij tijdens het proces vernietigdworden. 5. Het oordeel van Collega v. G. over het eigenlijke droge proces werkt weerzeer

verwarrend en â€ždus misleidend". Het moderne â€ždry rendering" proceswerkt n.m.1. met temperaturen van 150Â° C. 6. Omtrent de waarde der extractiefstoffen maakt Collega v. G. er zich wel heelgemakkelijk af. Zijn rattenproeven hebben in dit opzicht voor mij geen waarde.Een rat is nu eenmaal een ander dier dan een kuiken, en is een holen-bewonend,lichtschuwend dier, dat juist van de grootste viezigheden geniet. Afgeziennog van het gegoochel met de cijfers bij deze rattenproeven en de gewichts-groepeeringen dezer ratten, gaat het in de door mij vermelde Amerikaansche enBerlijnsche proeven meer om de schadelijke werking van het extract, dan om devoedingswaarde. Alvorens dus Collega v. G. over de Amerikaansche proeven met kuikensoordeele in verband met de waarde van extract, bestudeere hij ze en trachteniet dergelijke, door verschillende onderzoekers gecontroleerde schadelijkeresultaten weg te

redeneeren met eenige zeer aanvechtbare proeven op ratten.Wat de oorzaak van het gevaar van diermeel voor kuikens is, daaromtrentvermelden de Amerikanen, dat zij geen zekerheid hebben, doch dit verderzullen onderzoeken, terwijl Berlijn wijst op den darmprikkelenden invloeddezer stoffen (K.G. Turck in Schlachtblut- und Abfallstoff-Verwertung, 1928,blz. 79, zegt : ,,Durch eingehende Versuche im tierphysiologischen Institut istfestgestellt, dass die Anwesenheit der Leimbr??he eine ??berreizende Wirkungauf die Verdauungsorgane der Tiere aus??bt. Es soll deshalb die Leimbr??heâ– nicht mit dem Fleischmehl zusammen verarbeitet werden. Von anderer Seitewird dieser Ansicht entgegengetreten, weshalb die Frage noch offen steht,ob leimhaltiges oder entleimtes Fleischmehl zur F??tterung benutzt werdensoll"). Ook hier dus eenerzijds â€žeingehende" proeven, die de schadelijkheid aan-toonen, anderzijds

ontkenning. Combineert men echter deze opinie met deAmerikaansche resultaten, dan lijkt het mij in verband met de door mij be-sproken gevaren voor kuikens niet zmder grond als men bij kuikens waarschuwtvoor het gebruik van extracthoudend diermeel. Hoe het bij biggen is weet ik niet;



??? < mogelijk dat Collega Schuytemaker omtrent zijn ,,niet-extracthoudend"meel daaromtrent ervaring heeft. Kattenfokkers kunnen zich op het oordeelvan Collega v. G. beroepen. Het citaat van het door Dr. Lourens te Parijsgezegde is jammer genoeg voor Collega v. G. totaal onjuist weergegeven, enwat die zin er eigenlijk bij doet is mij een raadsel. Binnenkort zullen wij wel meer omtrent de schadelijke werking of de waardevan extract te hooren krijgen.7. De slotraad van Collega v. G. lijkt mij weer een sterk pleidooi voor een behoorlijke,deskundige commissie. Tot zoolang deze er is, zal ik doorgaan op mijne, doorCollega v. G. zeer gelaakte wijze, en tegen alle ?Š?Šnzijdigheid in de oplossing vanhet diermeel-probleem ageeren. Het diermeelvraagstuk, dat voor ons veterinairenhooge wetenschappelijke naast groote vakbelangen omvat, mag niet zooals het totvoor eenigen tijd gebeurde, min of meer verzwegen worden of eenzijdig

be-handeld worden. Tegenover elke ?Š?Šnzijdige uitspraak over waarde van extractenz. zal ik de tegenstelling laten zien en er op wijzen, dat behoorlijke bestudeeringhard noodig is. te Hennepe. Torsio uteri bij het Rund. Het zij mij vergund, een paar kantteekeningen te maken op het artikel vanEshuis in het nummer van 1 Juni j.1. over torsio uteri bij het rund. Eshuis zegt, dat de juiste oorzaken van torsio uteri nog niet bekend zijn. E.haalt de Bruin aan en schrijft, dat volgens de B. de eerste praedisponeerendeoorzaak is gelegen in de omstandigheid, dat bij het rund de breede baarmoeder-banden den uterus bereiken in het midden van de zijvlakken en daar beneden, zoodat,wanneer men zich voorstelt, dat de uterus a. h. w. aan deze banden is opgehangen,het grootste deel van dit orgaan boven die banden is gelegen, waardoor het ge-makkelijk wentelen van den uterus zou zijn te verklaren. Bedoeld is natuurlijk, dat de

evenwichtstoestand min of meer labiel is, omdathet zwaartevlak hooger ligt dan het steunvlak. Is dc zaak werkelijk op deze wijze verklaard? M. i. niet. Men denke zich eenpaard, hangende in een broek en daarmede innig verbonden. Zou het zoo gemak-kelijk zijn, dit dier een roteerende beweging om den lengte-as te doen maken ende dan ontstane positie te doen behouden? Dc beenen zou men weg kunnen den-ken. In plaats van het paard zou een voorwerp kunnen worden genomen, in vormmeer met een uterus overeenkomend en dan aan ?Š?Šn der einden gefixeerd aan eenmuur b.v. Schommel en voorwerp kunnen daarbij contractiel worden gedacht,terwijl zich in het voorwerp, dat a. h. w. een zak is, een levend, dus beweeglijk,organisme bevindt. Hoe denkt Eshuis zich nu de opeenvolging van oorzaak en gevolg? (Dat deorale helft der uterushoornen geheel vrij ligt, hetgeen ongetwijfeld een praedispo-neerende factor is, kan

buiten beschouwing blijven. Het gaat hier om de zijdeling-sche aanhechting der breede banden). Als tweede praedisponeerende oorzaak noemt E. het niet voldoende verwijd zijnvan dm cervix, die aanleiding kan zijn, dat een zich comtraheerende uterus, gepaardmet actieve bewegingen van de vrucht, zich om deze niet ontsloten trage cervix alseen vast punt, gemakkelijk zal draaien, waardoor de torsio is opgetreden. Hier hebben wij dus : iÂ°. het praedisponeerend moment, bestaande in het nietvoldoende verwijd zijn van den cervix, die het vaste punt vormt, waarom de uterusdraait, en 20. als directe oorzaak de zich contraheerende uterus, geholpen doorbewegingen van de vrucht. Bij iederen beginnenden partus is de cervix in den aanvang vrij wel gesloten.Dat praedisponeerend moment is dus steeds, zij het dan niet altijd even lang, aan-wezig. En bij iederen normalen partus krijgen wij uteruscontracties. Waarom danrelatief zoo

weinig torsies? De praedisponeerende beteekenis van den cervix moet, dunkt me, z???? wordenopgevat, dat, wanneer de baarmoeder eene roteerende beweging maakt om de



??? lengte-as, met den cervix tot op zekeren hoogte als vast punt, de winding hetgemakkelijkst ontstaat in de onmiddellijke nabijheid van den cervix, niet alleenomdat daar de omvang het geringst is, maar vooral ook, omdat daar op dat oogen-blik zich geen deelen van de vrucht bevinden, althans niet in nauwe aansluitingmet den baarmoederwand. Dat contractie van den uterus niet tengevolge kan hebben eene draaiing vandit orgaan, is, dunkt mij, duidelijk. Het omgekeerde zal veel eerder het gevalkunnen zijn. Wanneer er nl., waardoor dan ook, eene torsie van de baarmoederis ontstaan, zal deze, als de contractiele kracht der longitudinale spieren voldoendegroot is, door contractie van den uterus worden opgeheven. Hoe ik mij in het algemeen het ontstaan der torsie denk, beschreef ik indertijdin dit tijdschrift. (Jaargang 1925, aflevering 19). W. ten Hoopen. Haren, 22 Juni 1929. MAATSCHAPPIJ VOOR

DIERGENEESKUNDE Utrecht, Juni 1929. Mededeeling van het Hoofdbestuur. Het is het Hoofdbestuur bekend dat door verschillende collega\'s een bedragvan / 25.â€”â€? wordt betaald voor het doorverbinelingsrecht hunner telefoonaanslui-ting buiten de uren, waarop het locale kantoor is opengesteld. Uit gevoerde cor-respondentie van ons H.B. met het Hoofdbestuur der Posterijen, Telegrafie enTelefonie is gebleken dat door elierenartsen dezelfde reductie kan worden genoten,als door artsen nl. tot een bedrag van ?’ 12.50 per jaar. Collega\'s, die van deze reductie nog niet profiteerden of ev. restitutie van hetteveel betaalde trachten te verkrijgen, wordt aangeraden zich tot den Directeurvan het betrokken Postkantoor te wenden en zoo noodig te verwijzen naar schrij-ven No. 10036, Afd. 3, d.d. 3 Mei 1929 van het Hoofdbestuur der Posterijen, Tele-grafie en Telefonie aan de Maatschappij voor Diergeneeskunde. De wnd.

Secretaris, J. H. ten Thije. BLADVULLING. Vruchtbare koe. Een 6 jaar oude koe op Guernsey, voor de derde maal drachtig, bracht op heteinde der zevende maand 6 doode, normaal ontwikkelde kalveren ter wereld,3 mannetjes en 3 wijfjes). (Lain?Š. The Vet. Journal 1929, 6 blz. 263). Vr.



??? BERICHTEN. STATUTEN der Professor Doctor D. A. DE JONG-STICHT1NG. Artikel i. De PROFESSOR DOCTOR D. A. DE JONG-STICHTING is ge-vestigd te Utrecht. Artikel 2. Het doel der Stichting is bevordering van de studie der Vergelij-kende Ziektekunde, waaronder wordt verstaan de leer der bij mensch en diergemeenschappelijk voorkomende ziekteprocessen Zij tracht dit doel te bereiken,door de renten van haar kapitaal en de jaarlijksche bijdragen aan te wenden tothet doen verrichten van proefondervindelijk onderzoek. Mocht het kapitaal door kweeking van renten, door schenking of erflating, doorbijdragen, door belegging van renten of op eenige andere wijze zoodanig toenemen,dat het, naar de meening van beheerders, in ruimeren zin nuttig zou kunnenworden gemaakt, dan zijn de beheerders bevoegd de renten ook tot andere doel-einden aan te wenden, mits het doel, door de Stichting beoogd, hierbij niet

wordtvoorbij gegaan. Artikel 3. Het beheer der Stichting is opgedragen aan vijf personen, te weten :Een vertegenwoordiger der Maatschappij voor Diergeneeskunde, een vertegen-woordiger der Nederlandsche Maatschappij tot bevordering der Geneeskunsten een vertegenwoordiger der Diergeneeskundige Faculteit der Rijks-Universiteitte Utrecht, welke in onderling overleg de beide overige beheerders zullen aanwijzen.Van de beide laatstbedoelde personen zal bij voorkeur ?Š?Šn lid zijn van de Facul-teit der Geneeskunde aan de Rijks-Universiteit te Utrecht. De beheerders vertegenwoordigen de Stichting iii cn buiten rechten. Zij ver-deelen en regelen onderling de werkzaamheden. Zoo noodig wordt een en anderbij huishoudelijk reglement vastgesteld. Artikel 4. Bij aftreden, overlijden, ontstentenis of verlies van handelsbevoegd-heid van een beheerder wordt door de ovcrblijvenden zoo spoedig mogelijk, uiter-lijk binnen drie

maanden, in zijn plaats voorzien. Artikel 5. Wanneer het doel der Stichting (Artikel twee, alinea een) niet meerkan worden bereikt, hebben de beheerders het recht de renten te besteden totandere wetenschappelijke doeleinden, mits het oorspronkelijk doel der Stichting,de bevordering van de Studie der Vergelijkende Ziektekunde, daarbij niet uit hetoog worde verloren. Artikel 6. Aan de Stichting opkomende schenkingen, legaten en erfstellingenmogen niet anders worden aanvaard of aangenomen dan krachtens schriftelijketoestemming van de meerderheid der beheerders en. wat de erfstellingen betreft,onder het voorrecht van boedelbeschrijving. Artikel 7. Belegging en bewaring van het vermogen geschieden op de wijzedoor de beheerders te bepalen. Artikel 8. Bij meerderheid van stemmen in een voltallige vergadering vanbeheerders zijn deze bevoegd, om, tot bereiking van het doel der Stichting, eengedeelte van het

kapitaal der Stichting aan te wenden, mits dit kapitaal meerbedraagt dan vijftig duizend gutden en de te besteden som het bedrag van ?Š?Šn vijfdevan het kapitaal niet te boven gaat. Artikel 9. Na afloop van elk beheerjaar v????r of op den eersten Mei daaropvolgende en derhalve voor het eerst v????r of op den eersten Mei negentien honderddertig, zullen de beheerders jaarlijks een door een accountant â€” aan te wijzendoor het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde â€” nagezieneen accoord bevonden rekening en verantwoording over het afgeloopen jaar, nadatâ€?deze door Voorzitter en Secretaris is bekrachtigd, ter kennisneming zenden aan



??? het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde en aan dat van deNederlandsche Maatschappij tot bevordering der Geneeskunst. Artikel 10. Mocht door omstandigheden in den loop der tijden de Stichtingniet meer kunnen dienen voor het oorspronkelijk doel, dan kunnen, doch ookalleen in dat geval, de gelden worden gebruikt voor een ander doel, dat het oor-spronkelijke zoo dicht mogelijk nabij komt. Een besluit daartoe ka 1 alleen worden genomen in een voltallige vergaderingvan beheerders bij meerderheid van stemmen en slechts worden uitgevoerd ondernadere goedkeuring van het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergenees-kunde, van dat van de Nederlandsche Maatschappij tot bevordering der Genees-kunst en van de Faculteit der Diergeneeskunde aan de Rijks-Universiteit te Utrecht. Artikel n. Wijziging der statuten kan alleen geschieden bij meerderheid vanstemmen eener voltallige

vergadering van beheerders en slechts worden uitge-vcerd onder nadere goedkeuring van het Hoofdbestuur der Maatschappij voorDiergene skunde, van dat van de Nederlandsche Maatschappij tot bevorderingder Gene s\'cunst en van de Faculteit der Diergeneeskunde aan de Rijks-Universi-t.it t? Utrecht. HUISHOUDELIJK REGLEMENT der Professor Doctor D. A. DE JONG-STICHTING. (Opgericht volgens acte van oprichting, verleden door den notaris Mr. I\'. J. vanWijngaarden te Rotterdam, den 7 Juni 1929). Artikel 1. Het beheer berust volgens artikel drie der oprichtingsacte bij vijfpersonen. Dez: regelen onderling de verschillende bestuursfuncties. De beheerders worden benoemd voor den tijd van vijf jaar. Zij treden af volgenseen daartoe op te maken rooster en zijn terstond herkiesbaar. Artikel 2. De Voorzitter roept de beheerders bijeen wanneer hij zulks noodigoordeelt of drie overige beheerders dit verlangen. Hij leidt

de vergaderingen. Artikel 3 Mirstens ?Š?Šnmaal \'s jaars, in een der eerste drie maanden des jaars,wordt een vergadering van beheerders gehouden. Artikel 4. Beheerders die niet wonen in de plaats, waar de vergadering wordtgehouden, kunnen hunr.e reis- en verblijfkosten in rekening brengen. Artikel 5. De Secretaris houdt van het in de vergadering en van het verderschriftelijk behandelde aanteekening in een daarvoor uitsluitend bestemd boek. In de eerstvolgende vergadering wordt door hem voorgelezen wat in de laatstevergadering is besproken en in den tusschentijd schriftelijk behandeld is. Voorzitter en Secretaris teekenen het gelezene voor â€žGezien". Artikel 6 Ingekomen en afschriften van uitgegane stukken worden door densecetaris van een volgnummer voorzien en, in de volgorde der nummers, in eenregister aanget ekend. De uitgaande stukken worden door voorzitter en secretarisgiteek nd. Artikel 7. De

gelden van de Stichting worden belegd en bewaard op zoodanigewijze, als de meerderheid van de beheerders zal goedkeuren. Voor de belegging van bijgekomen gelden en voor het aanbrengen van geheeleof gedeeltelijke verandering in de wijze van belegging van het kapitaal is steedsde n:e lewerking noodig van alle beheerders en wordt de goedkeuring van demeerderheid vereischt. De bewaring der coupondragende schuldvorderingen moet zijn zoodanig, datde couponbladen blijven onder berusting van den penningmeester, de mantelsonder beheer van den voorzitter, tenzij deze waardepapieren in open bewaargevingworden gegeven bij de Nederlandsche Bank. Artikel 8. De penningmeester houdt nauwkeurig aanteekening van ingeko-men gelden (renten, bijdragen enzoovoorts) en gedane uitgaven en brengt daarvan



??? jaarlijks in een v????r den eersten April te houden beheerdersvergadering schriftelijkverslag uit. Op deze vergadering worden alle tot het kapitaal der Stichting behoorendeeffecten en titels van schuldvorderingen (hypotheken erzoovoorts) overgelegd.Mochten tegen dit laatste practische bezwaren bestaan, dan overtuigen alle be-heerders zich op andere wijze van de aanwezigheid van de geldswaarelige stukken,bovenbedoeld. Artikel. 9. De rekening en verantwoording van den penningmeester wordt,overeenkomstig het bepaalde in artikel negen der statuten, (Acte van oprichting),jaarlijks door een vanwege het Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergenees-kunde aan te wijzen accountant onderzocht. Na accoordbevinding wordt zij doorvoorzitter en secretaris bekrachtigd, door haar voor â€žgezien" te teekenen. Vervolgens wordt de rekening en verantwoording, na verkregen bekrachtiging,v????r den eersten Mei ter

kennisneming gezonden aan het Hocfdtestuur der Maat-schappij voor Diergeneeskunde en aan dat van de Nederlandsche Maatschappijtot bevordering der Geneeskunst. Artikel 10. Een verslag van den toestand der Stichting zal jaarlijks ter plaat-sing worden aangeboden aan het Tijdschrift voor Diergeneeskune\'e en aan hetNederlandsche Tijdschrift voor Geneeskunde en desgewenscht, naar het oordeelvan de meerderheid der beheerders, ter andere plaatse worden openb.ar gemaakt. Artikel u. Aanvulling of wijziging van elit reglement geschiedt slechts bijbesluit van de meerderheid der beheerders. Voltalligheid van de beheerders is daarvoor noodig. Aldus vastgesteld in de vergadering van het voorbereidend Comit?Š op 16 Maart1929 te Utrecht. Voor het uitvoerend Comit?Š,J. J. F. Dhont, Voorzitter.H. J. van Nederveen, Secretaris. Tot beheerders van het de JoNG-fonds zijn gekozen: Dr. J. J. F. Dhont,Prof. Dr. R. de

Jossei.in de Jong, Dr. H. J. van Neferveen, Prof. G. C.Nijhoff en Prof. C. F. van Oijen. VLEESCHHYGI?‹NE. Jaarverslag van slachthuis en keuringsdienst te Apeldoorn over 1928. Allereerst vestigt collega Scheuter den aandacht op de moeilijkheden, die zichin het bedrijf voordoen bij het ontbreken van reserve-installaties. Het niet aan-wezig zijn van een reserve-stoomketel en een reserve-comprcssor maakt nl. hettijdelijk stilliggen van een gedeelte van het bedrijf noodzakelijk, als een inspectieof revisie van deze machinedeelen moet geschieden. Zoo spoedig mogelijk elientdan ook geleidelijk een reservefonds voor afschrijving en vern\'euwing gevormdte worden. Verder wordt medegedeeld, dat de slagers in de buurtschappen Beekbergen enLoenen een verzoek aan den Raad richtten om scherper toezicht op het zoogenaam-de uitponden der huisslachtingen. Op grond van art. 29 der verordening op devleeschkeuring, hetwelk

verbiedt vleescli voorhanden te hebbsn in andere lokalendan die, welke voldoen aan de eischen krachtens art. 19 der wet vastgesteld, zijntoen door den dienst een tweetal processen-verbaal opgemaakt tegen landbouwers,die afgewogen hoeveelheden vleesch met verkoopbriefjes in daarvcor niet geschiktelokalen in voorraad hadden. Hoewel de ambtenaar van het O. M. vrijspraak vroeg,veroordeelde de kantonrechter den landbouwer. In hooger beroep voor den Recht-bank te Zutfen behandeld, volgde eveneens weer een veroordeeling. In derdeinstantie zal deze kwestie nu behandeld worden door het Gerechtshof te Arnhem. Allerlei kleine verbeteringen werden aan gebouwen en installatie aangebracht. Uit de bijgevoegde staten blijkt, dat bacteriologisch vleeschonderzoek werd



??? verricht bij 37 runderen (34), 3 vette kalveren (2), 1 graskalf (1), 21 varkens (21)en 12 paarden (11). De tusschen haakjes geplaatste cijfers geven aan het aantalgevallen, waarin het vleesch, na bacteriologisch onderzoek, in consumptie konworden gebracht. Of het niet doorgeven van 3 runderen, 1 vet kalf en 1 paardhet gevolg is geweest van het niet kiemvrij zijn dezer dieren, wordt niet vermeld. In enkele gevallen kon bij de levende keuring iets abnormaals worden opge-merkt en verschafte zij aanwijzingen voor de geslachte keuring. Echinococcosis kwam voor bij 1.8 % der runderen, 6.25 % der paarden en 0.1 %der varkens. Het percentage van waargenomen gevallen van tuberculose bedroeg bij hetrund 6.7 %, bij het varken 4 % en bij het paard 0.25 %. Cysticercus inermis kwam voor bij 25 runderen (0.9 %) en 5 graskalveren (of2.4 %). Levensvatbaar bij 4 runderen en 1 graskalf. Bij het rund vond men

deparasiet 4 maal in uitw. kauwspier, 7 maal in inw. kauwspier, 7 maal in hartspier,3 maal in hartspier en inw. kauwspier en 4 maal in hartspier en uitwendige kauw-spier. Bij de 5 graskalveren waren de blaaswormen gezeten 1 maal in inw. kauw-spier, 2 maal hartspier en 2 maal uitw. kauwspier. Batig saldo bedraagt ruim f 2800.â€” De slachthuis- of abattoirkosten. In het nummer van 21 Juni j.1. van de â€žSlagerscourant" komt onder boven-staand opschrift een artikel voor van den hand van Dr. Quadekker, waarin dezehet idee oppert, uit de winsten van het slachthuis aan het eind van het jaar eenzeker percentage te restitueeren aan de slagers. Men behoeft zich dan niet te verdiepen in de rechten, men laat deze eenvoudigzooals ze nu zijn ; echter na afloop van het jaar wordt de balans opgemaakt envan het overschot krijgt ieder slager zijn deel. Hoe deze verdeeling zal moetengeschieden? Dit is, volgens S.,

door den Raad uit te maken. E?Šn van de voordeelenvan deze handelwijze zou zijn, dat het den slager meer tevreden zal maken methet slachthuis, indien hij weet dat hij later meedeelt in den winst. De Heer Q. merkt echter op, dat men alvorens men een juist oordeel over hetwinstvraagstuk bij abattoirs zal kunnen vellen, allereerst terdege inzage dientte nemen van de lasten, die op het slachthuis drukken, van de kosten der exploi-tatie en van de eventuecle tekorten uit de vorige jaren en blijkt het nu, dat naafdoening van al deze kosten en deze tekorten, en na reserveering van een reservevoor eventueele onverwachte defecten en voor uitbreiding, er toch nog veel overblijft,ja, dan zou men z. i. de rechten wel iets kunnen verminderen. Met een verlagingder tarieven moet men z. i. echter zeer voorzichtig zijn, daar de ontvangsten vaneen slachthuis zeer sterk afhankelijk zijn van het aantal slachtingen en deze

somsplotseling door allerlei oorzaken kunnen afnemen. Als voorbeeld haalt S. dan deslachtingen aan van het slachthuis te Nijmegen, alwaar minstens 600 varkensper maand op het oogenblik minder worden geslacht dan in de overeenkomstigemaanden van het vorige jaar, wat zijn oorzaak vindt in den momenteel lioogcnprijs der varkens. Daar derhalve een bepaalde vermindering der tarieven, zonderde ontvangsten te laag te doen worden, zeer moeilijk vooruit is vast te stellen,vindt S. het eenvoudiger aan het eind van het jaar een gedeelte van deze winstaan de slagers terug te geven. (M. i. kan men deze gedachte niet anders beschouwen dan het verleenen vanmedezeggingschap aan de slagers in het finantieele beheer der slachthuizen. Wilmen immers gaan verdeelcn, dan zal men eerst moeten vaststellen, wat er te ver-deden valt en zal men daarover met de belanghebbenden moeten beraad-slagen. Zou de

winst niet allereerst tot verbetering van de bestaande abattoirs gebruiktkunnen worden? Vele slachthuizen hebben dringend een verbetering en uitbrei-ding noodig ; misschien dat dan de slagers meer verzoend zullen geraken met dezeinrichtingen).



??? Het betalen van de verschillende slachthuisrechten in ?Š?Šn som. In hetzelfde nummer van de â€žSlagerscourant" geeft de Heer v. Harrevelteen beschouwing over het bovenstaande onderwerp, aan welke beschouwing hetvolgende is ontleend. Tijdens den oorlog werden allerwege de tarieven der slachthuizen verhoogd,ter verhoeding van een financieele d?Šbacle, welke als gevolg van de enorme loons-verhooging en de sterke stijging van alle materiaal-prijzen noodzakelijk zou moetenvolgen. Het verhoogen der tarieven ondervond toen betrekkelijk weinig tegen-stand, omdat men het â€žgewoon" vond dat alles duurder werd. Daarom had menhet toen in de hand tarieven vast te stellen, die werkelijk dekkende ontvangstenbeloofden. Aan het Haagsche abattoir werd toen van de gelegenheid gebruik gemaakt dekoelhuisrechten in het slachtgeld te begrijpen. De sterke verhooging ondervondtoen minder

tegenstand, omdat er iets bij â€žcadeau" werd gegeven. De exploitatievan slachthuis, koelhuis en keuringsdienst kon toen sluitend worden gemaakt.Van toen af maakte het abattoir jaarlijks stijgende winst. Niet lang duurde hetechter of er werd zoowel door de gemeente als door de gebruikers van het slacht-huis begrepen, dat zoo mogelijk tot verlaging der tarieven moest worden overge-gaan. Toen brak de tijd aan, aldus de Heer v. H., waarin een ideaal verwezenlijkt zoukunnen worden, dat hem al jaren voor oogen had gezweefd : nl. het gebruik makenvan alle inrichtingen van het abattoir tegen betaling van ?Š?Šn vasten som, een methodevan betaling, welke nog nergens was toegepast. Teneinde de praktijk in dezenook een woordje te doen meespreken, werd de verandering niet ineens, maar bijgedeelten, ingevoerd. Allereerst werd besloten de wegingen van het vleesch en vanalachtproducten gratis te doen

verrichten. Wederom na een paar jaren werdenslle verdere slachthuisrechten opgeheven en kon men een dier dus stallen, slachten,gekeurd krijgen, wegen, bewaren en koelen. Verder werd geen betaling meer ge-vraagd voor het steriliseeren van vleesch en vet, afkeuringsbewijzen en baden.Toen de winst nog steeds vrij groot bleef, is onlangs nog een aanzienlijke tariefs-verlaging tot stand gekomen. Voordeelen van het systeem â€žbetaling in ?Š?Šn som" zijn : De slager kan, wanneerhij het verschuldigde heeft betaald, zonder verderen omslag van de geheele in-richting gebruik maken ; behoeft dus niet meer naar het kantoor heen en weer teloopen voor verschillende â€žbonnetjes" en wordt door geen controle meer bemoei-lijkt. Hij spaart dus veel tijd en zelfs personeel, althans arbeidsloon, gevoelt zichveel vrijer dan vroeger en heeft weinig reden zich te ergeren aan ambtelijk gedoe. Voor de gemeente is het

voordeel eveneens aanzienlijk door het wegvallen vanveel â€žbonnetjes" met de daarbij behoorendc administratie en controle, het makenvan allerlei staten, enz. De administratie werd hierdoor dermate vereenvoudigd,dat enkele ambtenaren konden worden gemist Voor beide partijen dus : de zegenrijke gevolgen van eenvoud in handeling enadministratie. Bezwaren : Men hoorde van slagerszijde : ik moet nu voor allerlei dingen be-talen, waarvan ik wellicht niet eens gebruik maak. De praktijk leert, dat iedereenvan alles w?¨l gebruik maakt en zooveel en zoo goed mogelijk. Ook hoorde men : alles wordt nu in hoofdzaak door de grossiers betaald. Dezeverdisconteert echter zijn onkosten in zijn prijzen, waardoor ook de vleeschwinke-lier in de kosten bijdraagt. Ook juridische bezwaren werden gemaakt tegen het samenvoegen van betalingenvoor verplichte en onverplichte handelingen. Hiervan hoort men al lang niet

meeren de betrekkelijke verordeningen worden van hoogerhand goedgekeurd. Geen enkel bezwaar is dus steekhoudend. Voor een klein abattoir zou nog een vereenvoudiging mogelijk zijn ; nl. het doormiddel van een aan den ingang geplaatsten automaat betalen van het bedrag



??? voor elk binnenkomend dier, waardoor alweer vereenvoudiging van handelingzou worden bereikt voor beide partijen. De erfenis van de Rijssensche abattoirkewstie. Eenigcn tijd geleden deed ik mededeeling van een vonnis van de rechtbank teAlmelo in een civiele zaak tusschen het hoofd van dtn Rijsscnsche keuringsdiensten een slager in die gemeente, waarbij deze laatste van het hoofd van den dienstpersoonlijk schadevergoeding vorderde wegens het weigeren van het verriehtenvan een keuring ter plaatse van slachting ; deze wcnschte nl. slechts in het ge-meentelijk abattoir te keuren. De slager was evenwel van oordeel, dat de Commissaris der Koningin in de pro-vincie Overijsel niet bevoegd is om aan den Burgemeester v. R. de openstellingvan een gemeentelijk slachthuis of abattoir te bevelen, zoodat z. i. onder â€žgemeen-telijk slachthuis of gemeentelijk abattoir" in de door Gedcp. Staten vastgesteldeverordening

niet kan worden verstaan het dien naam dragende gebouwtje op deMors. De rechtbank was van meening, dat van een keuringsveearts-gemeenteambte-naar redelijkerwijs niet gevergd kan worden, dat hij een eigen meening heeft invragen van administratief recht en administratie en dat hij mocht aannemendat het gebouwtje op de Mors wel degelijk het gemeentelijk slachthuis was, waarde bedoelde keuring in dat geval dan zou moeten worden verricht. Het dienst-hoofd slaagde in het hem opgedragen bewijs, dat de bovenbedoelde openstellinghad plaats gehad, waarom den slager zijn vordering werd ontzegd. Over de be-voegdheid van den Commissaris liet de rechtbank zich niet uit. In een strafzaak is onlangs wederom de wettigheid van het besluit van 11 De-cember 1924 van den commissaris der Koningin, voor zoover betreft de opdrachtaan den Burgemeester v. R. om de openstelling van het gemeentelijk abattoirte

bewerkstelligen, ter sprake gekomen. En anders dan in het vorige geval heeftde rechtbank te Almelo daaromtrent haar meening geuit. In het tijdschrift voor â€žGemeentebedrijf en Administratie" van 5 April 1929vond ik omtrent deze kwestie medegedeeld, dat in het bovengenoemd besluit van11 Dec. 1924 als grond voor het optreden van den Commissaris der Koninginkrachtens de art. 126 en 127 der gemeentewet werd opgegeven, dat het voor eenrichtige uitvoering van de vlceschkeuringswet in de gemeente Rijssen noodig was,dat het daar staande gemeentelijk slachthuis werd in gebruik genomen en daartoewerd gereed gemaakt. De Commissaris was dus van meening, dat B. en W. van R.niet of niet behoorlijk zorgden voor de hun opgedragen uitvoering der Yl.wet,nu de Raad dier gemeente die weigerde. De rechtbank overwoog, dat noch de VI.wet, noch eenig ander wettelijk voor-schrift aan de gemeente R. den plicht

oplegde, ccn abattoir te stichten of een be-staand abattoir in gebruik te nemen en dat in het bijzonder de door de VI.wetvereischte en krachtens d:e wet door Gcd. Staten v. Overijsel bij besluit van 25Maart 1924 vastgestelde verorelening op den keuringsdienst van vee en vletschdien plicht niet oplegde, aangezien die verordening zeer wel zonder abattoir enmet behoud van haar overgangsbepaling was uit te voeren. Blijkens de memorie van toelichting op de VI.wet achtte de wetgever wel vooreen goede werking van de vkeschkeuring slachthuizen van onschatbaar nut, maarnaar het voorbeeld van de woningwet wekte hij de gemeentebesturen dcor art 24der VI.wet tot het oprichten van openbare slachthuizen op, doch liet het verderaan hun verantwoordelijkheid over. Door toepassing van de art. 126 en 127 dergemeentewet mag nu volgens het rechtscollege niet langs een omweg aan eengemeente een verplichting worden

opgelegd, die de wet en in het bijzonder deVI .wet niet oplegt. De Raad der gemeente R. â€” aldus vervolgt de rechtbank â€” heeft weliswaarbij zijn besluit van 11 Sept. 1918 tot het stichten van een centrale slachtplaats opeen daarvoor geschikt gedeelte van de gemeenteweide â€žde Mors" besloten, welkbesluit, na een aanvulling door Geel. Staten v. Overijsel bij beschikking van 29



??? Oct. 1928, is goedgekeurd, doch de niet-uitvoering van dat raadsbesluit â€” daar-gelaten dat dezelfde raad bij zijn besluit van 13 Maart 1924 heeft besloten hetgebouw voor openbaar slachthuis aan den publieken dienst te onttrekken, welkebeslissing nimmer is ingetrokken of vernietigd â€” kon geen aanleiding zijn tottoepassing van de art. 126 en 127 der gemeentewet, omdat deze artikelen uit-sluitend betrekking hebben op het dusgenaamd zelfbestuur in eigen zin en nietop de autonomie der gemeente, krachtens welke laatste bevoegdheid het besluittot stichting van een openbaar slachthuis was genomen. Derhalve was de Commis-saris der Koningin in de provincie Overijsel niet bevoegd om den Burgemeesterop te dragen, het aan de Mors staande gebouwtje als gemeentelijk slachthuis opente stellen. Dit gebouwtje, aldus luidt het verder in het vonnis van 22 Dcc. 1928(Weekblad voor het recht No. 11924), is daarom niet

krachtens het besluit vanden Commissaris van 11 Dec. 1924 wettig opengesteld, tn aangezien niet is bewezen,dat het later of op andere wijze wettig als gemeentelijk slachthuis in gebruik isgesteld, was het op 6 Oct. 1927 â€” de dag, waarop de man, die aanleiding tot destrafzaak was, werd bekeurd â€” niet het gemeentelijk abattoir en keurlokaal. De vleeschhygi??ne in het buitenland. Blijkens een mededeeling in ele â€žDuitsche Schlachthof-Zeitung" worden op hetoogenblik in Chili, nl. te Santiago, strenge maatregelen genomen wat betrefthet vleeschtransport en de verwerking van vleesch in ziekenhuizen, hotels enz. Het vervoer van vleesch en vleeschwaren mag voortaan nl. slechts geschiedenmet bepaaldelijk daarvoor gcconstrueerele wagens. Voor alle personen, die zich methet transport van levend vee, vleesch en vleeschwaren bezig houden, is een be-paalde uniforme klecding voorgeschreven. Verder bestaat er een

uitgebreid controlesysteem. In hotels, gasthuizen, e nz.worden geheel onverwachts invallen gedaan door daartoe aangestelde ambtena-ren, teneinde te controleeren of alle voorgeschreven maatregelen wel worden inacht genomen. Bovendien worden dan tevens de noodige monsters ter naderonderzoek meegenomen In een jaarverslag moet< n telkens aan het stadsbestuurde resultaten van dit systeem worden medegedeeld. In Boekarest (Roemenie) heeft de gemeenteraad een verordening vastgesteld,waarin nauwkeurig wordt aangegeven, aan welke voorwaarden de vleeschwinkelsmoeten voleloen. In deze bepalingen vindt men o. a. voorgeschreven, dat de wanden van dezewinkels tot 2 Meter hoogte met witte fayencetegels bekleed moeten zijn. Verdermoet de verkooptafel â€” toonbank â€” uit wit marmer bestaan en zijn er nog voor-schriften over de te gebruiken ijzeren vlceschhaken, waterdichte vloeren (bestaandeuit

mozai\'k of cement), wateraansluiting, enz. Tout comme chez nous. Het personeel moet in het wit gekleed zijn, terwijl bovendien bij de vkeschver-werking zooveel me>gclijk van machines gebruik gemaakt moet worden. Abattoirs. B. en W. van Alkmaar stellen voor, wanneer aansluiting bij den nieuwen destruc-tor van de N. T. F. ook dc goedkeuring van de overige in den kring Alkmaar ge-legen gemeenten zou kunnen wegdragen, een overeenkomst aan te gaan met deN. T. F. Pogingen om Alkmaar te doen aansluiten, wat de onbruikbaarmakingvan het afgekeurde vee en vleesch betreft, bij de inrichting van den kring Bar-singerhorn of bij Amsterdam, hebben gefaald. Bij den raad der gemeente Eindhoven kwam een brief van ee n slager in behande-ling, waarbij schadevergoeding van de gemeente ge??ischt werd wegens de vermis-sing van een dien slager toebehoorend half varken uit het gemeentelijk slacht-huis. De raad

heeft op betere controlemaatregelen aangedrongen. B. en W. zullenin deze zaak een prae-advies uitbrengen. de Graaf. H.H. Medewerkers wordt verzocht de nog niet teruggezonden tijdschriftnummers van jaargang1928 spoedig te zenden aan den Secretaris der Redactie. Prins Mauritslaan 9,den Haag.



??? Dr. A. Clarenburg is bij Kon. Besluit benoemd tot bacterioloog aan het Centraal laboratorium voorde Volksgezondheid, waar hij tijdelijk als zoodanig werkzaam was. Op de voordacht voor Directeur van het Abattoir te Utrecht zijn geplaatst:ie J. P. v. d. Slooten, directeur abattoir Arnhem en 2e C. J. A. Kerstensdirecteur abattoir Roermond. Rijks-Universiteit Utrecht. Geslaagd: Veeartsexamen H. L. Berendsen, A. J. Breukink, G. Geertsema,F. A. de Zeeuw, J. M. Scheygrond, H. Hofkamp, W. Parre?Š, P. Sjollema,H. J. Schuring, P. de Vries, E. Vroom. Doctoraal examen, 2e deel : P. van Dijk, B. H. Molanus, H. Stoot, H. Suykerbuyk. Doctoraal examen, ie deel : J. P. W. Anemaat, F. Boerrigter, W. Huisman, J. Ooms. Candidaatsexamen, ie deel : B. H. Kessens, W, H. van Hulzen, J. de Jong,A. van Keulen, A. A. Kleinjan, C. Langhout, H. L. L. van Werven. Candidaatsexamen 2e deel, de heeren: A. J. van

Amerongen, J. van derGrift, A. C. U. Veldhuizen. Standaardisatie van Consumptiemelk. Door den Directeur-Generaal van de Volksgezondheid, den Heer LietaertPeerbolte, is een commissie samengesteld, welke het vraagstuk van de standaardi-satie der consumptiemelk in vollen omvang zal bcstudeeren. In deze commissiehebben zitting afgevaardigden van veehoudersbonden, zuivelbonden, vereenigingvan kaasproducenten en van de Vereeniging van directeuren van Keuringsdienstenenz. Onder de 15 leden telt men voorts de dierenartsen Dr. Berger, Dr. K. H.van Gelder, Dr. IJ. M. Kramer, F. Stuurman en Prof. C. F. van Oijen. De medewerking van diergeneeskundige zijde aan dit zeer belangrijke onderwerpmag dan ook zeer voldoende genoemd worden. v. O. Gezondheidscongres en de Jong-Stichting. In de openingsrede Van het 34ste Gezondheidscongres, te Middelburg gehouden,bracht de Voorzitter,

Dr. N. M. Josephus Jitta het groote belang naar voren vansamenwerking tusschen de beoefenaren van dc geneeskunde van den mensch endie van de di?rgeneeskunde. Hij wees er zeer terecht op dat deze samenwerking tot nog toe te wenschenoverliet en hij noemde vele ziekten die zoowel mensch als dier bedreigen en ziektenwaarbij besmetting van dier op mensch, en omgekeerd, kan plaats hebben. Volgens Dr. Jitta moet de band tusschen menschen- en dierenarts inniger worden,en gelukkig wordt dit hoe langer hoe meer ingezien. De Office international d\'Hy-giene publique en de Office international pour les ?Špizooties, beide met zetel teParijs, zullen in verschillende zaken samenwerken. Onze Regeering heeft in degoede richting gewerkt door het stichten van de Veeartsenijkundige Faculteit aande Universiteit te Utrecht en van de Veterinaire afdeeling aan het Centraal labo-ratorium voor de

Volksgezondheid, alsmede door het benoemen onlangs van degemengde commissie in zake abortus-Bang en febris undulans. Dr. Jitta gaf ten slotte zijn sympathie te kennen met de voorgenomen Prof.Dr. D. A. de JoNG-Stichting, die naar zijn oordeel in een behoefte zal voorzien. Wij verheugen ons in deze openingsrede van Dr. Jitta en verder in het feitdat steeds meer medici het groote belang inzien van samenwerking met de dier-geneeskundigen en het noodzakelijke van de studie der vergelijkende pathologie. Datbrengt toch vanzelf mede meer bekendheid met ons werk en wij wenschen nietsliever. Aan ons om te zorgen, dat die bekendheid leidt tot meer waardeering. De



??? de JoNG-Stichting zal daartoe mede bijdragen. Laat ieder dus naar zijn krachtendeze geestelijk en geldelijk ste inen, opdat die Stichting, waartoe van diergenees-kundige zijde het initiatief werd genomen, een succes worde. Vr. Veeartsenijkundigen Dienst. 1. Dr. S. G. Zwart wordt ontheven van den dienst in het district NoordelijkZuid-Hollandâ€”Westelijk Utrecht, aangewezen als Inspecteur in algemeenen diensten werkzaam gesteld onder den Directeur van den Veeartsenijkundigen Dienstaan het Departement van Binnenlandsche Zaken en Landbouw. 2. De heer K. de Vink wordt ontheven van den dienst in het districtZuidelijk Zuid-Holland met standplaats Rotterdam en werkzaam gesteld in hetdistrict Noordelijk Zuid-Holandâ€”Westelijk Utrecht met standplaats \'s Gravenhage. 3. Dr. A. A. Overbeek wordt ontheven van den dienst in het districtZeeland-Westelijk Noord-Brabant met standplaats Breda en

werkzaam gesteldin het district Zuidelijk Zuid-Holland met standplaats Rotterdam. 4. De heer P. Stehouwer wordt werkzaam gesteld in het district ZeelandWestelijk Noord-Brabant met standplaats Breda. Het bacteriologisch Laboratorium â€žRatin" te Kopenhagen heeft zijn 25-jarigjubileum gevierd. Dit laboratorium, dat zich in hoofdzaak met ratten-bestrijdingbezig houdt, staat, zooals bekend, onder de bekwame leiding van collega Dr. Bahr,die een der eersten is geweest, die de ratten-bestrijding op wetenschappelijkebasis heeft georganiseerd. Zijn bestrijdingswijze is in vele landen in het grootdoorgevoerd met veel succes. De bezwaren tegen de toepassing, van medischezijde, vooral in ons land, geopperd, daar het ..ratin" ook voor menschen enhuisdieren schadelijk zou kunnen zijn, hebben alleen theoretische waarde. Aan het laboratorium worden ook bijenziekten bestudeerd. Vr. Vacantiewerk voor Candidaat-

dierenartsen. De Redactie van de Veterinary Record doet in dat tijdschrift (no. 27, 1029)een beroep op de praktiseerende dierenartsen ,,an appeal on behalf of the student".Zij wijst op het gebrek aan praktische kennis van de pas afgestudeerde collega\'s.Met het oog daarop zou het zeer nuttig zijn, als de studenten na hun candi-daats-examen in de groote vacantie in de leer gingen bij praktiseerendedierenartsen. Zij zouden dan kennis kunnen maken met verschillende soortenvan praktijk, daardoor beter hun keus kunnen doen, en vele praktischezaken leeren. Praktiseerende collega\'s, die aan dit goede werk willen meedoen, zouden aande Veeartsenijkundige Faculteit der Universiteit kunnen berichten, dat zij ge-negen zijn een of meer studenten onder hun leiding te nemen. Ook in ons land zou dit stelsel zeker aan te raden zijn en beter dan â€žpraktijkwaarnemen" waarvoor de candidaten niet bevoegd en niet

berekend zijn. Vr. Diergeneeskundige kring Amsterdam. De vijfde Kringvergadering werd gehouden op 2 Mei j.1. Dr. A. v. d. Laan,Directeur van de Gemeentelijke Vlcesch- en Visch-voorziening tc Amsterdam,zette zijn voordracht voort over Vischkennis en Vischkeuring. Deze voordrachtwordt in extenso opgenomen in ons tijdschrift en wij kunnen gevoegelijk daarnaar verwijzen. Ook deze kringvergadering was weder druk bezocht. De zesde Kringvergadering werd gehouden op 6 Juni j.1. J. Flohil, practiseerenddierenarts te Haarlem, hield een voordracht over : Iets over den bouw en de levens-verrichtingen van de protozo??n in \'t algemeen en van enkele parasitaire vormen vanonze huisdieren in \'t bijzonder. Aan de hand van een keurige collectie lichtbeelden, leidde spreker ons een ge-bied binnen, dat voor velen van ons nog weinig bekend was. Hier en daar werd



??? onze zo??logische kennis nog eens opgefrischt. Spr. eindigde met de opmerking dathier nog een groot terrein braak ligt ook voor den dierenarts; hij meent zelfs ?Š?Šnsoort gevonden te hebben, welke in \'t geheel nog niet beschreven is in de littera-tuur. Ook deze Kringvergadering was weer goed bezocht. Bovendien werden weertwee nieuwe leden aangenomen, waardoor het ledental steeg tot 27. Besloten werd gedurende de zomermaanden geer. vergaderingen te beleggen,en de eerstvolgende kringvergadering te houden in September of October ; inieder geval nog nader te convoceeren. Voor het komende winterseizoen liggendan reeds ter afdoening te wachten : een cursus in melkonderzoek en een practischedemonstratie van vischkennis en -keuring. Ten slotte wenschen wij alle Kring-collega\'s genoegelijke vacanticdagenin dezen zomer. Eichholtz. L\'Institut Pasteur d\'Alg?Šrie en 1928. (Directeur Ed Sergent). De

strijd tegen de malaria werd voortgezet met toenemend succes (zie ookverslag over 1927, blz. 945. jaargang 1928). Huidleishmaniosis (bouton d\'Orient) kwam op verschillende plaatsen voor.Er is nog geen practiese entmethode tegen deze ziekte gevonden. Voor het isoleeren in vivo van niet in vitro kweekbare ziektekiemen, zooals piro-plasmen, werd gebruik gemaakt van de (vroeger reeds door Theiler toegepaste)passage-entingen. Om b.v. twee soorten piroplasmen, aanwezig in het bloed vaneenzelfde dier, te scheiden, maakt men gebruik van het verschil in incubatietijdvan die soorten. Men doet met korte tussenpoozen eenige passage-entingen opgevoelige dieren ; ele parasiet met de langste incubatietijd, die zich tijdens deoverentingen nog niet vermenigvuldigd heeft, kan dan uitgeschakeld worden. Tuberculose-bestrijding met het B. C. G.-vaccin van Calmette-Guekin werelvoortgezet. Deze prfmunition antituberculeuse

is reeds toegepast bij 1308 kinderen ;van 62 die samen leefden met tuberculeuze personen stierf geen aan tuberculose,terwijl 15 a 20 % der sterfgevallen van jonge kinderen (tot 2A jaar) in Algiersaan tuberculose zijn toe te schrijven. Slechts ?Š?Šn geval was twijfelachtig. Bij inlandse stammen die tot nog toe bijna buiten aanraking met europeanenbleven (de Touaregs) is tuberculose zeldzaam. Huidziekten, favus en trichophytosis komen veelvuldig bij de inlanders voor.Actinomycosis is zeldzaam, bij een vrouw werd de ziekte waargenomen en uitde huidaandoening werd een met streptotrix Isra??li overeenkomende parasietge??soleerd. Distomatosis door fasciola hepatica werd bij een europeaan gediagnostiseerd.Een behandeling met stovarsol had verbetering ten gevolge. Dit is het derde gevalvan distomatose bij den mens in Algerie waargenomen. Tegen piroplasmosen bij runderen werd met succes ge??nt, (1.2 %

sterfgevallenbij 715 entingen). Vooral bij ingevoerd (europees) vee is enting noodzakelijk ;jonge dieren doorstaan zooals bekenel de enting het best en Sergent is van mee-ning dat men ongestraft een kudde jonge europeese rasdieren zou kunnen invoerenals men ze direct na de ontscheping ent tegen de vier heersende piroplasmosenen ze ieder jaar opnieuw ent. Onderzoekingen leerden dat de eigenlijke piroplasmose (piroplasma bigemi-num) in Algiers wordt overgebracht door twee tekensoorten : Margaropus calcaratusen Rhipicephalus bursa ; de babesiellose (piroplasma (babesia) bovis) door Mar-garopus calcaratus ; de anaplasmose door Rhipicephalus bursa en Hyalommalusitanieum ; de theileriose door Hyalomma mauritanicum. Rabi??s. Door entingen, op konijnen en honden, bleek dat het virus fixe in Algiersin gebruik, langzamerhand veel van zijn pathogenitcit verloren heeft, echter nietvan zijn vaccineerend

vermogen. Het zou volgens Sergent denkbaar zijn dat hetlangzamerhand zoo verzwakt, dat men het dircct als vaccin kan gebruiken zonderkunstmatige verzwakking ; dat zou de enting eenvoudiger maken.



??? In het geheel werden in 1928 1280 personen behandeld wegens (vermoedelijkof bewezen) rabies-besmetting. Hiervan hebben 22, om verschillende redenen,de volledige behandeling niet doorgemaakt, en kreeg ?Š?Šn, 4 dagen na het eindeder behandeling, een parapl?Šgie, die echter in 3 weken genas. Varkenspest is in Alg?Šrie zeer verspreid en veroorzaakt groote schade ; dikwijls80 % sterfgevallen. Het serum antipestique van het Institut Pasteur, mits dade-lijk na het uitbreken der ziekte gebruikt, is van groote, curatieve en preventievewaarde. Agalaxie contagieuse bij schapen en geiten, werd met goed gevolg bestredendoor subcutane inspuitingen van Stovarsol. De zieke dieren herstelden binneneenige dagen. Bij bestudeering van Vogelmalaria werd een nieuwe parasiet Plasmodium rouxi,ontdekt bij kanarievogels. Vrijburg. PERSONALIA. Verhuisd : Dr. S. G. Zwart van L. v. Meerdervoort 733 naar Laan van Meerder-

voort 670, den Haag. BIBLIOGRAFIE. K. Reitsma, Bijdrage tot de kennis van nieuwvormingen bij vogels, in het bij-zonder bij de kip. Proefschrift aan de Veeartsenijkundige Faculteit. Velp, N.V.Middenstandsdrukkerij, 1929. Gr. 8Â°. 179 blz. m. 16 pl. Hel Drentsch Paardenstamboek. Afl. 32. 1928. [Assen, Drukkerij Torenlaan,1929]. 8Â°. 87 blz. Hengsten 126â€”130. Stainboekmerri??n 1509â€”1573. Hulpstamboekmerri??n923â€”963. Veulenboek 1â€”125. Hulpveulenboek 1â€” 138. Verslag omtrent het beheer van het openbaar slachthuis der gemeente Nijmegenover het jaar 1928. [Door E. Quadekker], Nijmegen, N.V. Drukkerij G. J. Thieme,1929. Gr. 8Â°. 29 blz. Vleeschkeuringswet, Stbl. 1919, No. 524. Wet van den 25sten Juli 1919 . . .houdende bepalingen tot wering van vleesch en vleeschwaren, die voor de volks-gezondheid schadelijk zijn. Met aant.....4e dr. Bew. door F. H. van der Laan. Zwolle, W. E. J. Tjeenk Willink,

1929. Sm. 8Â°. 227 blz. ?’0.90. Nederlandsche Staatswetten-Editie Schuurman en Jordens. No. 98. A. de Carvalho, Estephanuriase, parasitose de 90 ?  100 % dos suinos do Brasilcausada pelo Stephanurus dentatus Diesing. Rio Janeiro. 1928. 8Â°. 88 p. c. 17 pl. G. Benzoni, Nuovi tipi di apparecchi ostetrici per la specie bovina, ideatidair allevatore Puddinu R. di Nugliedu S. Nicolo, Sassari. Sassari, stamp, d?ŠliaLibreria it. estraniera, 1928. 8Â°. 23 p. c. fig. J. Rennes, Le lait loyal et les laits hors du commerce. Paris, Le Fran?§ois, 1929.8\'. 202 p. . Br. fr. 20.â€”. L?Šo, Helminthes et protozoaires les plus fr?Šquents, symptomatologie et traite-ment. Paris, Le Fran?§ois, 1929. 18Â°. 216 p. Br. fr. 20.â€” Dujarric de la Rivi?¨re, Floculation des s?Šrums en pr?Šsence de m?Šlangesantig?¨nes teintures de r?Šsines, suivi de : Etude physiologique d\'un extrait d\'Ama-nite Phallo\'de. Paris, Le Fran?§ois, 1929. 8Â°. 83 p. av. n pl. (3

col.) fr. 35.â€” S. Metalnikov, L\'immunit?Š en tant que r?Šaction de d?Šfense. Paris, Masson &Cie., 1929. 8Â°. 16 p. Extr. de : ,,La Presse m?Šdicale". 1928, No. 101. H. Bulliard et P. Champy, Abr?Šg?Š d\'histologie. 4e ?Šd. Paris, Masson & Cie,1929. 12Â°. 364 p. av. 221 fig. et 6 pl. en coul. fr. 28.â€”-



??? R. Sabouraud, Maladies du cuir chevelu. Toni. 5. Paris, Masson & Cie., 1929.Gr. 8Â°. 380 p. av. 179 fig. fr. 80.â€” Tom. 5. Les syndromes alop?Šciques. Pelades et alop?Šcies en aires.P. Rossignol, Consid?Šrations sur le troupeau ovin en Seine-et-Marne. Paris,P. Bossuet, 1929. 8Â°. 79 p. av. 4 ill. fr. 15.â€”â–  H. Moreau, L\'amateur d\'oiseaux de voli?¨re. Nouv. tir. Paris, J. B. Bailli?¨reet fils, 1929. Kl. 8Â°. 456 p. av. 55 fig. fr. 15.â€” Biblioth?¨que des connaissances utiles. M. Lory, Contribution ?  l\'?Štude anatomoclinique de la tuberculose du chat.Paris, Impr. du Montparnasse etc., 1929. 8Â° 81 p. av. 1 pl. fr. 15.â€” P. Achard, Nous, les chiens. Paris, Hachette, 1929. 8Â°. fr. 12.â€”. Editions des lettres fran?§aises. H. Fogg and N. M. Fogg, Revised encyclopedia of caged birds, canaries, parra-kcets, finches, mules and hybrids. Louisville, Audubon Publ. Co., 1928. 8Â°. 144p. w. ill. a. diagr. W. L. Judy, Training the dog.

[2d ed.]. Chicago, Judy Publ. Co., 1929. Kl. 8Â°.123 p. w. ill. S 1.50. Annual report of the Punjab Veterinary College, Civil Veterinary Department,Punjab, and the Government Cattle Farm, Hissar, for the year 1927â€”28. Lahore,Government Printing, 1928. 8Â°. A. H. Sanders, A history of Aberdeen-Angus cattle. Chicago, New Breeders\'Gazette, 1928. 8Â°. XX 1042 p. w. 105 pi. Report of the chief veterinary surgeon, Southern Rhodesia, for the year 1928.[By J. M. Sinclair]. Salisbury. Government Printer, 1929. 8Â°. B. T. Woodward, Diseases and feeding of your dog. New-York, H. Clay GloverCo., 1928. Kl. 8Â°. 104 p. w. ill. J. Baashuus-Jessen, Live stock breeding in Norway. Oslo, Rambeks Tryk-keri, 1929. F. Bullock, The law relating to medical, dental and veterinary practice.London, Bailli?¨re, Tindail & Cox, 1929. 8Â°. 317 p. Sh. 12.6.â€” Report of the Director of veterinary research, Southern Rhodesia, for theyear 1928.

[By E. W. Bevan], Salisbury, Government Printer, 1929. 8Â°. 13 p. K. Teichert, Methoden zur Untersuchung von Milch und Milcherzeugnissen.2te Aufl. Stuttgart, F. Enkc, 1929. 8Â°. 500 S. m. 66 Abb. u. 43 Tab. M. 30.â€”Bilderhette des deutschen Ostetis. H. 3. Hrsg. von H. Wolff. M. e. Einf??hrungvon F. Schilke. K??nigsberg i. Pr., Gr?¤fe und Unzer, 1929.H. 3. Das ostpreussische Pferd. N. Louros und H. E. Scheyer, Die Bedeutung des Retikuloendothelialsystemsf??r das Streptokokkensepsisproblem. Leipzig, G. Thieme, 1928. Gr. 8Â°. 100 S.m. 13 Abb. u. 4 f?¤rb. Taf. M. 14.-â€” F. Kahlfeld und A. Wahlich, Bakteriologische N?¤hrbodentechnik. 2te Aufl.Berlin, Fischer\'s mediz. Buchhandlung, 1929. 8Â°. 167 S. m. Abb. M. 8.â€” V. Schilling, Das Guttadiaphot nach Meyer-Bierash-Schilling. Ein neuesVerfahren zum Nachweis von krankem Blut. Jena, G. Fischer, 1929. Kl. 8Â°.92 S. m. 4 Abb. u. 2 f?¤rb. Taf. Brosch. M. 6.â€”

Geb. M. 7.20. H. Krallinger, Gibt es einen Spermatozoendiphormismus beim Hausrind?Zugl. eine Chromosomenstudie und ein Beitrag zur Kritik der Chromosomenlehre.Hannover, M. & H. Schaper, 1928. 40. IV 43 S. m. Abb. M. 5.â€” Arbeiten der Deutschen Gesellschaft f. Z??chtungskunde. H. 40.W. von Unger, Die Ahnen des Hannoveraners. Hannover, M. & H. Schaper,1928. 40. VII 270 S. m. 36 Abb. M. 18.â€” Arbeiten der Deutschen Gesellschaft f. Z??chtungskunde. H. 41. F. Dinkhauser, Die planm?¤ssige Bek?¤mpfung der Eutererkrankungen. Han-nover, M. & H. Schaper, 1929. 8Â°. 22 S. m. Abb. M. 1.â€” G. Lange, Deutsche und ausl?¤ndische Gesetzgebung auf dem Gebiete der Vieh-seuchenbek?¤mpfung. Leipzig, W. Richter, 1929. 8Â°. 93 S. M. 9.â€”



??? Kluge und Reich, Praktischer Ratgeber zur Saftfutterbereitung nach demKaltg?¤rungsverfahren. 3te Aufl. K??nigsberg i. Pr., Landwirtschaftskammer,1929. M. 1.65. Arbeiten der Landwirtschaftskammcr f. d. Provinz Ostpreussen. No. 44.K. Hirsch, Rindviehzucht und Milchleistung in der KreishauptmannschaftLeipzig. Hannover, M. & H. Schaper, 1929. M. 6.â€” Abhandlungen des Instituts f??r Tierzucht und Molkereiwesen an der Univer-sit?¤t Leipzig. Hrsg. von Golf. H. 19. R. Bonnet, Lehrbuch der Entwicklungsgeschichte. 5te Aufl. Hrsg. von K.Peter. Berlin, P. Parey, 1929. Gr. 8Â°. X 542 S. m. 399 z. T. f?¤rb. Textabb. Geb. M. 28.â€” G. Klemperer, Grundriss der klinischen Diagnostik. 25te Aufl. Berlin, J.Springer, 1929. 8Â°. VIII 345 S. m. 132 z. T. f?¤rb. Abb. und dem Bildn. desVerf. Geb. M. 15.60. H. von Rochow und G. Vierguss, Pferdefragen. Merkbuch f??r alle Pferde-leute in Stadt und Land. Berlin, Verlag Sankt Georg,

[1929]. 8Â°. 87 S. m. Abb. M. 2 â€”. O. Muck, Allgemeines Lehrbuch der Bienenzucht. Wien, M. Perles, 1929. 8Â°.XIV 626 S. m. 344 Textabb. und 1 Taf. Sch. 30.â€”. 2te neubearb. Aufl. des gleichnamigen Lehrbuches von A. Alfonsus.Ergebnisse der Biologie. Hrsg. von K. von Frisch, R. Goldschmidt, W. Ruh-land, H. Winterstein Bd. 5. Berlin, j. Springer, 1929. Gr. 8Â°. VIII 838 S.m. 156 Abb. M. 76.â€”. Geb. M. 78.80. Festschrift zum vollendeten Ausbau und zur Neueinrichtung der BernischenMolkereischule R??tti-Zollikofen. Schaffhausen, K??hn & Comp., 1929. Gr. 8Â°.63 S. m. Abb. M. 2.â€”. Schweizerische Milchzeitung. Jg. 55 No. 29. Lehren der Tierzucht. Tierz??chterische Vortr?¤ge. Stuttgart, E. Ulmer, 1929.Gr. 8Â°. IV 126 S. m. Fig. M. 8.â€” Jahrbuch f??r wissenschaftliche und praktische Tierzucht einschl. der Z??chtungs-biologie. Unter Mitw. von Armbruster, von Falck, G?¤rtner u. A. hrsg. vonder Deutschen Gesellschaft

f??r Z??chtungskunde. Red. : J. Schmidt und E. Laup-recht. Jg. 21. Tl. 1. Hannover, M. & H. Schaper, 1929. Gr. 8Â°. IV 321 S. M. 22.â€” Tl. 1. Allgemeine Tierzucht, F??tterungslehre, Hygiene, Gr??nland und Gross-tierzucht. Stutbuch des preussischen Friedrich-Wilhelm-Gest??ts bei Neustadt- Dosse1895â€”1929. Bearb. von W. von Henninges. Hannover, M. & H. Schaper, 1929.Gr. 8Â°. 212 S. m. 1 Titelbd. M. 6 â€” Der Z??chter. Zeitschrift f??r theoretische und angewandte Genetik. Hrsg. vonE. Baur. Schriftleiter B. Husfeld. Jg. 1. 1929. H. 1. 1 April. Berlin, J. Springer,1929. 40. 12 Hefte. Halbj?¤hr]. M. 15.â€” Einzell). M. 3. H. 1. 32 S. m. Abb. Ver??ffentlichungen aus den Jahres-Veterin?¤r-Berichten der beamteten Tier-?¤rzte Preussens. Zusammengest, von Wiemann \'unter Mitw. von H??sgen). Jg.19. 1925â€”1926. Tl. 1. Berlin, P. Parey, 1929. 40. III 169 S. m. 13 Taf. und4 [2 f?¤rb., 2 eingedr.] Ktn. M. 12.â€” L. Neye, Lehrbuch

der Tierzuchtlehre f??r landwirtschaftliche Schulen.5te Aufl. Hildesheim, Selbstverlag, 1928. Gr. 8Â°. IV 404 S. m. 199 Textabb. Geb. M. 5 60. L. Neye, Leitfaden der Tierzuchtlehre f??r landwirtschaftliche Schulen. 4teAufl. Hildesheim, Selbstverlag, 1928. Gr. 8Â°. IV 298 S. m. 165 Textbild. Geb. M. 4.20. L. Neye, Tierzuchtkunde. Ein Unterrichtsbuch f??r landwirtschaftliche Haus-haltungsschulen .... Hildesheim, Selbstverlag, 1928. Gr. 8Â°. IV 240 S. m.109 Textbild. M. 2^40.



??? K. Ritter, Wol!Â?rzeugung und Wollhandel der Welt vor und nach dem KriegeeDie weltwirtschaftlichen Bedingungen der deutschen Schafhaltung. Berlin, P.Parey, 1929. Gr. 8Â°. 286 S. m. 33 Textabb. u. Tab. M. 18.â€” Agrarpolitische Aufs?¤tze und Vortr?¤ge. Von K. Ritter. H. 15. R. A. Cusin, Le traitement de la st?Šrilit?Š de la vache par le massage des ovaires.Th?¨se de Lyon. 1929. A. C. L Dumas, Contribution ?  1 ?Štude des dermatoses canines et f?Šlines. Th?¨sede Lyon. 1929. P. P. Mangematin, De l\'habron?Šmose cutan?Še des ?Šquid?Šs. Th?¨se de Lyon.1929. R. E. Devaux, Des ophtalmies infectieuses secondaires. Th?¨se de Lyon. 1929. A. H. Brenot, L\'industrie laiti?¨re dans le d?Špartement du Jura. Th?¨se deLyon. 1929. L. J. Lambert, Quelques recherches sur le lait. Action favorisante du Bacillussubtilis dans la fermentation lactique . Le rattrapage du lait. Th?¨se de Lyon. 1929. P. R. Ruby, De l\'allylarsinate

monosodique en dermatologie v?Št?Šrinaire. Th?¨sede Lyon. 1929. L. Comby, Emploi de l\'ac?Štone dans la chimie biologique. Essai sur le lait.Th?¨se de Lyon. 1929 P. A. F. Texier Hugou, L\'abatage rituel et l\'examen interne des animauxchez les juifs d\'apr?¨s la Bible et le Talmud en regard du contr?´le actuel des viandesde boucherie. Etude historique et critique. Th?¨se de Lyon. 1929. Dumeste, Essai sur la pathog?Šnie et le traitement des effats de tendon chezle cheval de selle. Th?¨se de Paris. 1929. J . F. E. Sailly, Contribution ?  l\'?Štude des anaesth?Šsies locale et r?Šgionale chezle chien. Th?¨se de Paris. 1929. M. J. Husson, Les tuberculoses animales aux colonies fran?§aises. Th?¨se de Pa-ris. 1929. L. A. J. Pallet, Quelques essais th?Šrapeutiques avec la solution de Dakin enclient?¨le rurale. Th?¨se de Paris. 1929. A. L. V. Ripart, De l\'action du Novars?Šnobenzol chez le cheval. Th?¨se deParis. 1929. A. P. Painvin,

Influence des saisons sur le m?Štabolisme basai et l\'action dyna-mique sp?Šcifique de la viande chez le chien. Th?¨se de Paris. 1929. M. P. E. Pigot, Contribution ?  l\'?Štude de la piroplasmose bovine en Normandie.Th?¨se de Paris. 1929. o. N. P. Pairemaure, Etude exp?Šrimentale sur la morve. Th?¨se de Paris. 1929. L. L. Larbot, Contribution ?  l\'?Štude des cholest?Šatomes c?Šr?Šbraux chez lesanimaux. Th?¨se de Lyon. 1929. A. Claverie, Contribution ?  l\'?Štude de la transfusion du sang chez le cheval.Th?¨se de Lyon. 1929. G. R. A. Mariaux, Contribution ?  l\'?Štude de l\'?Štiologie et de la pathog?Šnie del\'urticaire chez les b??tes bovines. Th?¨se de Lyon. 1929. Lemoine, Les formes nerveuses de la maladie du jeune ??ge des carnivores.Th?¨se de Toulouse. 1929. Tissendi?Š, Contribution ?  l\'?Štude des lymphangites traumatiques des membreschez le cheval. Th?¨se de Toulouse. 1929. Ve.vel, L\'accouchement chez la
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??? REFERATEN. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Die experiraentelie Begr??ndung der Berliner Methode der antirabischen Imp-fungen. Kritschewski : Zeitschr. f. Immunitatsforschung. 1929. 5/6 blz. 337. Het aantal personen, die door dolle honden worden gebeten neemt jaarlijksin Rusland sterk toe. In de Ukraine is dit getal van 1923 tot 1924 met 70,1% ge-stegen (13637 gevallen) ; ook elders had een dergelijke toeneming plaats. De vraag-stukken die betrekking hebben op de meest geschikte wijze van bereiding en ver-zending der entstof worden daarom in deze gebieden ernstig onder oogen gezien,hetgeen tot gevolg heeft gehad, dat in den laatsten tijd uitvoerige studie hiervanis gemaakt. K. heeft meer in het bijzonder nagegaan de houdbaarheid van volgensBerlijnsche methode bereid vaccin (emulsie van konijncnherseneD-virus-fixe in10% glycerine). In de ijskast bleek dit 3 maanden virulent te blijven voor het

konijn. Ook bij verzending over grooten afstand per spoor, zonder rekening te hbudenmet de temperatuur der omgeving in het warme jaargetijde, was deze virulentieder stamsuspensie onveranderd. Het voor de behandeling gebruikte ??/250 verdundevaccin bleef den geheelen dag bruikbaar, zoodat de verdunning slechts ?Š?Šnmaalper dag behoeft te worden bereid. A strain cl Bacillus abortus from swine. Theobald Smith : The Journal of Ex-perim. Medic. 1929. 49. No. 4. Blz. 671. Bij een enzo??tie van abortus bij varkens in de Oostelijke staten van Noord-Amerika werd Brucella Bang gekweekt uit het bloed en de inwendige organenvan verschillende der vruchten In tegenstelling met het geaborteerde kalf, waarde bacteri??n meestal begrensd zijn tot het digesticapparaat en de longen, kondenbij de varkensfoeti de Brucella\'s door het heele lichaam verspreid worden aange-troffen. De vruchten vertoonden geen viscerale

laesies. De piacenta had exsuda-tieve processen. De uit het varken gekweekte stammen groeiden reeds aanstondsop schuingestolde agar bij volledige toetreding der lucht. Bij de ge??nfecteerdecavia ontstonden meer necrotische haarden in milt en lymphklieren, maar de patho-gene werking van deze varkensstam voor de cavia was zwakker dan men haar inden regel aantreft en naderde meer die van het ,,boviene" type. Bij een kunstmatigge??nfecteerde zeug werden de bacteri??n niet in de uterus, maar wel in de melk teruggevonden. La Fi?¨vre ondulante en Su?¨de. Kling : Office International d\'Hygi?¨ne publique.1929, XXI, 3, blz. 412. Tusschen 1 Maart en 1 Augustus 1928 werden in het Bacteriologisch Instituutvan den Staat 39 gevallen van unduleerende koorts opgespoord, d. i. twee perweck. Wanneer hierbij worden gevoegd de gevallen uit andere Zweedsche labo-ratoria, dan wordt dit getal verhoogd tot 3 a 4 per

week, zoodat de Bang-infectiedaar thans bij manschen veelvuldiger wordt aangetroffen dan paratyphus B enbijna even vaak als typhus. Van alle 73 geregistreerde pati??nten stierven er twee(2,8%). De jongste lijder was 8 jaar, de oudste 77. Het aantal mannen (46) over-trof dat der vrouwen (18) sterk. De diagnostiek in vivo (caviaproef) was gevoeligerdan in vitro (directe kweek). Opmerkelijk is dat een der gevallen veroorzaakt zou zijn door laboratorium-infectie met de Br. Bang van bovicne herkomst. Van belang is aandacht te wijdenaan de gevallen van infecties die clinisch niet tot uiting komen. Kling meent inde waarneming, dat bij de sera van vrouwen op alle leeftijden meer agglutininenworden gevonden (in de lagere waarden) dan bij die van den man, een aanwijzingte mogen zien, dat deze zwakke reacties berusten op de aanwezigheid van speci-fieke agglutininen. La Fi?¨vre ondulante d\'origine end?Šmique en

Angleterre. Champneys : OfficeInternat. d\'Hyg. publ. 1929, XXI, 3, blz. 423. Opsomming var. 8 in Engeland waargenomen gevallen van unduleerende koorts,



??? waarbij meestal de bron van infectie niet was aan te geven. In ?Š?Šn geval bestonder groote waarschijnlijkheid, dat de besmetting tot stand was gekomen na hetdrinken van rauwe geitenmelk ; het serum van de geit agglutineerde Br. melitensistot 1/250 en Br. abortus tot 1/500. Hoewel men in Engeland niet beschikken kanover statistische gegevens omtrent de verbreiding van het besmettelijk verwerpenbij de veestapel, mag wel worden aangenomen, dat ongeveer 50% der melkkoeienge??nfecteerd is. De regeering acht het vraagstuk van het endemisch voorkomenvan febris undulans in Engeland van groot belang en zal een rondschrijven richtentot alle artsen in Groot-Brittani?? om hen te wijzei: op deze ziekte bij menschenen dieren ; tevens zal zij het verzoek richten tot de diagnostische laboratoria omalle voor het verrichten van de reactie van Widal ingezonden sera ook na te gaanop agglutinabiliteit voor Brucella. Sur la

Fi?¨vre ondulante aux Etats-Unis. Tai.iaferro Clark : Office Internat.d\'Hyg. publ., 1929, XXI, 3, blz. 429. In sommige streken van de Verecnigde Staten schijnt volgens enkele onder-zoekers de unduleerende koorts bij menschcn meer voor te komen, dan typhus.Zooals bekend, speelt hier niet alleen de koe, maar soms ;:clfs in de eerste plaatshet varken een belangrijke rol als bron van infectie. Ook in Amerika in ?Š?Šn gevalbekend van laboratoriuminfectic door Brucella Bang. Ueber menschliche Infektionen mit Bact. abortus Bang und ihre Verbreitungln Schleswig-Holstein. Weigmann : Klin. Wochenschr. 1929. 8. Nr. 8. blz. 351. Onder 1009 pati??nten met koortsende ziekten, voornamelijk naar het labora-torium gezonden ter onderzoek op typhus en paratyphus, werd, door middel vanagglutinatieproeven, bij 32 het bestaan van Bang-infectic vastgesteld. De vroegste reactie werd waargenomen op den vijfden ziektedag. De titers

schom-melden tusschen 1/100 en r/20.000. Zes der pati??nten, onder wie zich een dieren-arts bevond, hadden ir. direct contact verkeerd met aborteerend vee ; 19 gebruiktenrauwe melk ; van de overigen konden geen epidemiologische gegevens wordenverzameld, die de infectie met Brucella waarschijnlijk maakten. Van 27 lijderswaren 10 als landbouwers of landarbeiders werkzaam, 2 waren melkers ; verderwas ?Š?Šn arts, ?Š?Šn dierenarts en ?Š?Šn slager; de overige 12 oefenden beroepen uit,die geen direct of verwijderd verband hielden met mogelijke infcctiebronncn.De leeftijden wisselden tusschen 13 en 65 jaar; jonge kinderen werden ook hierweer niet aangetroffen. Het aantal mannelijke pati??nten (21) overtrof dat dervrouwelijke (6). Alle gevallen kwamen sporadisch voor ; nooit kon verband tusschen twee pa-ti??nten worden vastgesteld. Al deze gegevens zijn volledig in overeenstemming met die welke elders

zijngevonden (Denemarken, Amerika, Nederland). Zur Frage der Serodiagnostik bei Miizbrand. Kudrjawzlw en Romanow :Zeitschr. f. Infekt. krankh. etc. der Haustierc. 1927. I. blz. 57. De onregelmatige uitkomsten, die de bereiding van een hoog-praecipitecrendscrum volgens Ascoli in den weg staan, kunnen volgens schr. voor een belangrijkdeel ondervangen worden, wanneer de dieren niet worden voorbehandeld met debacteri??ncultuur zelf, maar met een emulsie van het door kookhitte gecoaguleerdeprotoplasma-eiwit daarvan. Met deze methode zou het gelukken bij verschillendediersoorten binnen betrekkelijk korten tijd een zeer actief en zeer specifiek prae-cipiteercnd serum te vervaardigen. De individueele factor van het scrumdierschijnt bij deze wijze van immuniseering ook veel geringer invloed te oefenen, danbij gebruikmaking der vroeger gebezigde inj ictievloeistoffen De reactie van Widai en de

complementbindingsreactie bij typhus. Herder-schee : Ned. Tijdschr. v. Geneesk. 1929. 73. I. 14. blz. 1708. De onmiskenbaar groote waarde van dc reactie van Widal voor de diagnostiekder typhus lijdt eenigszins door dat deze niet steeds en niet in alle gevallen positiefwordt aangetroffen. H. vond haar in den eersten ziekteweek negatief bij 23% derpati??nten. Merkwaardig is dat in het bijzonder de gevallen, die gevolgd worden



??? door een recidief, soms langen tijd niet reageeren met ,,een Widal". Ook werdengevallen aangetroffen, waar reeds tijdens het koortsstadium een tevoren positievereactie weer negatief werd. En tenslotte kon eerst een positieve Widal bij sommigeder pati??nten worden gevonden in het stadium der reconvalescentie. H. heeftnu o.m. in navolging van Pyper, die in Zuid-Afrika daarmede zeer gunstige resul-taten had verkregen, een onderzoek ingesteld naar de aanwezigheid van com-plemeiitbindende antistoffen in de sera van typhuslijders. Samenvattend moestevenwel worden vastgesteld, dat voor de typhusdiagnostiek de reactie van Widal,vooral wanneer zij bij herhaling wordt verricht, grooter waarde heeft dan de com-plementbindingsreactie. De laatste reactie is naast die van Widal nog wel van be-lang bij pati??nten, die in een laat stadium der ziekte met een verdachte typhus-anamnese in behandeling komen.

Experimenteller Paratyphus B. Kosmodemjanski : Zeitschr. f. Immunitats-forschung 1929. 60. 5/6. blz. 383. Schr. stelde een meer nauwkeurig onderzoek in naar de reeds eerder bekendepathogeniteit van Bact. paratyplii B voor duiven. Hij gebruikte daartoe voorna-melijk stammen van het Schottmiiller-type, waarvan hij een suspensie ii. denbek druppelde. Hierop volgde in bijna alle gevallen een ernstige septische infectiemet haemorrhagische aandoeningen van den darm en vermeerdering der microbenin het bloed en in de organen. Geruimen tijd na de toediening per os konden deparatyphusbacteri??n soms nog worden gevonden in de faeces, het bloed en deorganen. Van 51 met cultuur gevoederde duiven stierven 25 (50%). De langer gegroeidekweeken gaven meer doodelijk verloopende infecties dan jonge culturen ; van23 duiven, gevoerd met een cultuur van 2 dagen stierven 18 (78%), van 20 meteen cultuur van 1 dag

stierven 6 (30%) en van 8 dieren met een cultuur van 6â€”12uur slechts ?Š?Šn. Ongeveer dezelfde resultaten werden verkregen bij voederingsproeven metBact. enteritidis Breslau. Typhus- en Gartnerbacillen daarentegen bleken voorde duif per os niet pathogeen te zijn. Een belangrijke invloed moest worden toege-schreven aan de werking van endotoxinen. De infectiositeit schijnt verder nog afhankelijk te zijn van individtieele gevoelig-heid der duiven, die in vele gevallen verband hield met den duur van gevangen-schap der proefdieren. In het sesum treden na infectie per os agglutininen en bac-teriolysinen op. Het serum van duiven, die de infectie doorstaan hebben bezitpraeventieve eigenschappen. Beitrag zu dem kulturellen, biologischen, serologischen und tierexperimentellenVerhalten der Taubenparatyphusstamme. Beck : Zeitschr. f. Infektionskr.h. d.Haustiere. 1929. 35. 2. blz. 124. Onder paratyphusstammen, die bij

duiven worden gevonden komt een aantalvoor, die op agar een slijmwal vormen. Daarnaast worden allerlei overgangenaangetroffen van vlakke kolonies tot het zoo juist genoemde type. De conclusie,dat â€ždus" (ref.1 deze stammen in cultureel opzicht een plaats innemen tusschende typen Schottmiiller en -Breslau is wat zwak gefundamenteerd. Serologischstaan de duivenstammen dichter bij het Breslau-, dan bij het Schottmiillertype,en ook hun pathogeniteit voor muizen bij de voederingsproef pleit voor dezegroepeering. Volwassen duiven zijn gevoeliger voor de duivenstammen, dan voorB. enteritidis Breslau. Naast doodelijk verloopende infecties komen ook latentevoor, waarbij de dieren geen uiterlijk waarneembare ziekteverschijnselen vertoonen. Transmission of Fowl-pox by mosquitoes. Kligler, Muckenfusz en Rivers :The Journal of Experim. Medic. 1929, 49, No. 4, blz. 649. Reeds lang is bekend, dat veel muggen bloed

zuigen bij vogels. De hier beschre-ven onderzoekingen hebben proefondervindelijk aangetoond, dat Culex en A??desdaarbij vogelpokken kunnen overbrengen van zieke op gezonde kuikens. Schr. be-sluiten|bieruit,Jdat ook onder natuurlijke verhoudingen op deze wijze waarschijn-lijk de ziekte kan worden overgebracht en dat het niet onmogelijk is dat ook andere



??? bijtende insecten dezelfde rol kunnen spelen. De muskieten konden het lijden over-brengen gedurende 14 dagen, volgende op de infecteerende maaltijd. Met hetoog op het feit, dat het virus van de vogelpokken nog infectieus is in heel kleinehoeveelheden en zeer bestand is tegen uitdrogen, kan de infectie door bemiddelingvan den mug als een zuiver mechanisch proces worden verklaard, zonder dat eenvermeerdering in het insect behoeft te worden aangenomen, v. d. Hoeden. Die Bedeutung der Gewebez??chtung f??r das Krebsproblem. A. Fischer : Seu-chenbek?¤mpfung 1928. Bd. 5. Blz. 31. In het gebied van het experimenteele kankeronderzoek heeft men lange jarenvruchteloos gezocht naar een bepaalde oorzaak voor den kanker (bacterie, para-siet, virus) ; hoewel deze richting niet geheel verlaten is, zijn er tal van aanwij-zingen gekomen, vooral langs experimenteelen weg, dat de oorzaken voor kankerverschillend

kunnen zijn (parasieten, bacteri??n, chemische en physische invloeden). Er moet dus gezocht worden naar het wezen der veranderingen die verschillendeprikkels op de cellen uitoefenen, waardoor zij tot kankercellen worden ; wij staandus voor een vraagstuk der pathologische celstofwisseling als kern van het kanker-vraagstuk. Hoe veelzijdig deze prikkels kunnen zijn bewijst de uitspraak van O.Warburg, dat iedere chronische beschadiging van cellen, die niet groot genoegis om deze te dooden, kanker kan verwekken. Het is begrijpelijk, dat onderzoekingen in deze richting slechts mogelijk zijnsinds het gelukt is normale en tumorcellen in reincultuur te kweeken (van hetRous-sarcoom zijn stammen gedurende 3 jaar, en van het Ehrlich\'sche muizen-carcinoom ongeveer 1 jaar in vitro doorgekweekt, zonder aan virulentie te ver-liezen). Vergelijkt men de eigenschappen van normale cellen en tumorcellen, danblijken zij in hoofdzaak

quantitatief te verschillen ; tumorcellen vormen geenaparte celsoort, doch zijn zieke cellen, m. a. w. cellen met een abnormale stof-wisseling (vergroot deelingsvermogen, autolytische- en heterolytische eiwitaf-braak, glycolyse, enz.). Voor zoover op het oogenblik bekend is, zijn de processendie een cel tot kankercel maken irreversibel. Door de weefselcultuur is het gelukt een uiterst belangrijke vraag te beant-woorden nl. of het organisme deel neemt aan het ontstaan van een gezwel. Demeeningen hierover zijn zeer verdeeld ; zoo denkt men zich het ontstaan van hetteercarcinoom bij de muis ??f als een locaalproces tengevolge van het teeren, ??fals een gevolg van een chron. teervergiftiging, waarbij het behandelde huidgebicdslechts een bijkomstige beteekenis heeft. Door de behandeling van weefselculturenvan normale cellen (miltmacrophagen) met arseen of teer is het gelukt deze totsarcoomcellen te maken Hieruit blijkt dus,

dat de schadelijke inwerking op decellen direct, zonder tusschenkomst van het organisme tot stand komt. Gezwel-vorming is dus een locaal ziekteproces, gebonden aan bepaalde pathologischveranderde cellen. Daar deze proeven niet steeds gelukken, moet men wel aanne-men, dat er praedisponeerende omstandigheden zijn, waarvan de rol cn beteekenisnog niet kunnen worden aangegeven. ^Ook voor onderzoekingen over immuniteit voor gezwellen biedt de weefselcul-tuur een zeer geschikt arbeidsveld. Het schijnt dat ook hier de cel zelf een belang-rijke rol speelt bij de immuniteitsprocessen, analoog aan de opvattingen vanBesredka. H. j. M. Hoogland. Pathogenese der Zwartwaterkoorts. Lichtenstein, (Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi?? 1929, 1, blz. 138), komt naaraanleiding van literatuurstudie en waarneming van twee gevallen van zwart-waterkoorts in Atjeh, tot de gevolgtrekking dat, wat de aetiologie van die ziektebetreft,

alleen de malaria-theorie de juiste is. Hij laat in het midden of de malaria-parasiet, door ons nog onbekende invloeden haemolyseerende eigenschappenkrijgt, of wel nog een specifiek agens noodig is om in het door malaria aangetastelichaam de haemoglobinurie op te wekken. De zwartwaterkoorts is een peracuut verloopende haemolytiese icterus door



??? malaria veroorzaakt. Bij matige haemolyse zijn de galbereidende organen nog instaat de haemoglobine om te zetten in galkleurstof ; is de aanvoer te groot, zooalsbij zwartwaterkoorts het geval is, dan wordt het overschot door de nieren afgevoerden krijgt men het verschijnsel haemoglobinurie. Oorzaken van thrombose. Prof. Dr. P. C. T. van der Hoeven bespreekt in een â€žKliniese les" (Geneesk.Gids 1929, No. 11, blz. 229) de thrombosen, speciaal in verloskundige gevallen.Volgens hem heeft de bekende thrombose van de vena femoralis, voortgeleid vanuit de uterusaderen en het ziektebeeld van de phlegmasia alba dolens gevende,bijna altijd infectie als oorzaak. Bij thrombose van oppervlakkige aderen is het moeilijker infectie als oorzaakaan te nemen. In den regel is daarbij maar een klein gedeelte, ongeveer 10 c.M.van de ader aangedaan, daarboven en daaronder is het vat vrij ; de afwijking isdikwijls ver van de genitalia

verwijderd en verloopt meestal goedaardig. In diegevallen is als oorzaak te denken aan verlangzaamden bloedstroom, vergrootebezinkingssnelheid der roode bloedcellen en zieke vaatwand (het laatste wellichtdoor invloed van zwangerschapstoxinen op het vaatendothelium). Thymus preparaten tegen fragilitas ossium. Prof. Gorter (N. T. v. Geneesk. 1929, I, blz. 2022) had bij twee kinderen metziekteverschijnselen die op rhachitis leken succes met thymus-preparaten. Debeenderen waren broos en pijnlijk ; behandeling met levertraan, hoogtezon, bestraal-de melk, vigantol en lactas calcicus baten niet. Na toediening van varkens-zwe-zerik, 20 gram per dag bij het eene en 2 maal daags een capsule glandula thymus(Parke Davis) kwam spoedig beterschap. Daar de andere, op rhachitis wijzendeverschijnselen wel genazen door de gewone therapie, alleen de fragilitas ossiumniet, die bleef bestaan toen het fosfaat-gehalte van het bloed

reeds normaal was,zou men volgens schrijver kunnen denken aan een anderen oorzaak van de broos-heid der beenderen en een insufficientie van de thymus en dus gebrek aan hor-monen van die klier. Bij beenbreuken vertoont, volgens Knriquez, Robuski enGoldner, de thymus teekenen van hyper-functie. Vrijburg. TUBERCULOSE. Een 30-jarige bestrijding der tuberculose onder het rundvee In Zweden. (G. REGN?ŠR, Skand. Vet. Tidskr., Sept. 1928). Op 15 October 1897 begon men in Zweden met de stelselmatige bestrijdingder tuberculose onder het rundvee, gegrond op vrijwillige deelneming, volgens hetstelsel van Bang. Van staatswege werden daarbij de volgende maatregelen ge-troffen : Instelling van een centrale leiding ; tuberculinconderzoek geheel of ge-deeltelijk kosteloos ; klinisch onderzoek geheel op kosten van het Rijk door eendaartoe van staatswege aangestelden tuberculoseconsulent, en mogelijkheid

vanschadeloosstelling van zieke dieren ; dit laatste heeft zich in den regel bepaald totrunderen, lijdende aan uiertuberculose. In 1921 werd ingevoerd een wet betreffende de pasteuriseering van melk be-stemd voor de voeding der kalveren ; was dit in den aanvang facultatief, in 1925werd het verplichtend gesteld voor het geheele Rijk, uitgezonderd de zes noorde-lijke districten. Om een krachtige medewerking te verkrijgen, is bepaald, dat de eigenarenhun vee ?Š?Šnmaal op kosten van het Rijk kunnen laten tuberculinceren, zonderverplicht te zijn. aan de bestrijding deel te nemen. Op deze wijze verkreeg men eenuitstekend overzicht over de verbreiding der tuberculose. REGN?ŠR geeft vervolgens een overzicht over de resultaten der bestrijding, in30 jaar verkregen. Het aantal deelnemers nam toe van jaar tot jaar : in\'1908 be-droeg het aantal boerderijen 1.366, in 1920 : 2.113 en in ^27 : 3.299 met 115.772dieren. (Bij de laatst

gehouden veetelling, in 1919, bedroeg het aantal runderenin Zweden ruim i\\ millioen stuks). Het gemiddelde % reageerende dieren, dat bijden aanvang der bestrijding bedroeg 25%, was in 1927 tot 2^% teruggegaan. v. Nederveen.



??? Keukenzout-vrije voeding bij longtuberculose. Baer, Herrmannsdorfer en Kausch, (M??nch. Med. Woch., N. T. v. Geneesk.1928, I. blz. 466) hebben een driejarige ervaring over behandeling van longtuber-culosepati??nten met NaCl-vrij dieet; zij hebben de overtuiging gekregen dat ditdieet een gunstigen invloed heeft en dat bijna hopelooze gevallen nog daarmeegebaat kunnen worden. Men ziet bij ondervoede zieken het gewicht vaak opmer-kelijk snel stijgen, de koorts verdwijnen, het sputum en de bacillen verdwijnen.De behandeling bevordert de overgang van excudatieve processen in productieffibrineuse. Tubercelbacillen in Vrouwenmelk. Sommige onderzoekers vonden geen tubercelbacillen in de melk van tuber-culeuze vrouwen, anderen konden door de caviaproef tubercelbacillen aantoonen(Noeggerath in 20%, G??nsburg in 33% van de gevallen). G??nsburg verrichttezijn onderzoek bij vrouwen die, hoewel klinies gezond,

een positieve von Pirquet-reactie hadden en ook positieve complementbindings-reacties. Eenige onderzoekers vonden pati??nten met actieve tuberculose zelfs in 85%van de gevallen bij microscopis onderzoek (met gebruik van antiformine) tubercel-bacillen. Hackenthal en Meyer (Z. Hyg. 1928) onderzochten, door caviaproef, de melkvan 18 vrouwen met positieve v. Pirquet-reactie. De proefdieren kregen geen tuber-culose, (ref. Ruys in N. T. v. G. 1928, I, blz. 364). Opo-therapie bij tuberculose. Bayle (Ref. Smit in N. T. v. G., 1929, I, blz. 85) vermeldt gunstige uitkomstenbij longtuberculose met miltextract. In verdachte gevallen en prophylacties geefthij een siroop van varkensmiltextract per os ; bij duidelijke tuberculose geefthij het extract onderhuids, al of niet met de siroopbehandeling. Besmetting van tafelgerei met tubercelbacillen. Carrieu (Revue d\'hygi?¨ne, ref. Sluiter in N. T. v. G , 1929, I, blz. 97) gingde besmettingskans na van

tafelgerei in een gezin met ,,open tuberculose". (Ineen vorig onderzoek had hij reeds aangetoond dat diphterie zeer zelden door tafel-gerei wordt overgebracht als men het goed wast met 4 % soda-oplosring bij 50Â° C.en met een schoonen doek afdroogt). Hij plaatste het eetgerei (lepels en vorken)van een bacillenuittclieidenden tuberculose-Iijder in een steriele keukenzoutop-lossing, daarvan werd 1 c.c. bij een cavia ingespoten ; 6 van de 11 zoo behandeldecavia\'s (54.5 %) stierven aan tuberculose. Door 16 lepels en vorken afkomstigvan lichte zieken werden geen cavia\'s besmet ; door 27 lepels van ongeneeslijkelijders werden van de 7 proefcavia\'s, 5 besmet. Wassen in 4 % soda-oplossing bij 50Â° C. was niet voldoende om het tafelgereite ontsmetten ; wel gelukte dit door het in een bijna kokende 5 % soda-oplossingflink heen en weer te bewegen, daarna met schoon water van 56Â° na te spoelenen met een schoonen doek af

te vegen. Vrijburg. Hauttuberkulose des Rindes. Dr. E. Sickm??ller, Ztschr. f. Inf. Krkh. d. Haust.Bd. 35. H. 1. Naast een beknopt literatuuroverzicht wordt een geval van tuberculose van hetrechterbovenooglid bij een rund vermeld. De tuberculeuze veranderingen, metgroote rijkdom aan reuzencellen, waren v.n. in de subcutis aanwezig. Daarnaastbestond een sterke woekering der epidermis â€” vooral van het stratum germina-tivum â€”- met vorming van hoornparels. Deze hoornparels werden regelmatig inde tuberculeuze haarden gevonden. Conference internationale du B. C. G. (15â€”20 Oct. 1928). Revue v?Št?Šrinaire.Dec. 1928. De veterinaire commissie voor deze conferentie, welke te Parijs werd gehouden,bestond uit de heeren : Ascoli (Itali??), Berger, B\'renkel (Holland), Gerlach(Oostenrijk), Nowak (Polen), VALL?ŠE (Frankrijk), Zeller (Duitschland). Een-parig kwam men op deze conferentie tot de conculsie, dat de entstof van

Cal-



??? Metteâ€”Gu?ŠRiN volkomen onschadelijk is. Bovendien is uit experimenten enwaarnemingen in de practijk gebleken, dat de B. C. G. immuniseerende eigen-schappen bezat, zoowel tegen kunstmatige als natuurlijke tuberculeuze infectie.Deze eigenschappen rechtvaardigen en sporen aan tot uitgebreide proefnemingenmet de genoemde entstof. Nauwkeurige aanwijzingen worden gegeven, volgenswelke deze proeven moeten worden genomen. Immunit?¤t bei Tuberkulose. Dr. F. Gerlach. D. T. W. 22 Dez. 1928. Uit dit uitvoerig en zeer lezenswaard verzamelreferaat neem ik het volgendeover. Aangeboren immuniteit komt bij de dieren niet voor. Het phenomeen vanKoch vormt nog steeds de experimenteele basis voor de tuberculose-immuniteit.Latere onderzoekingen van R??mer en anderen hebben aangetoond, dat de eersteinfectie niet met doode-, doch met levende, virulente bacillen dient te geschieden.De re??nfectie moet niet te

snel na de eerste infectie plaats vinden, terwijl de dosisder re??nfectie binnen bepaalde grenzen moet blijven. Nog niet opgelost is de vraag,wat er met de tuberkelbacillen geschiedt, wanneer deze in het tuberculeuze or-ganisme worden gebracht. Overgevoeligheid voor tuberculine behoeft niet samente gaan met verhoogde weerstand tegen een infectie met tuberkelbacillen. Volgensnieuwere onderzoekingen moet de immuniteit tegen tuberculose zoowel doorphagocytose als door tuberculolyse (oplossing door de lichaamsvochten) wordenverklaard. Immuniseeringsproeven met tuberculine hebben geen gunstige resul-taten opgeleverd. Evenmin die met lipo??den, welke door extractie uit tuberkel-bacillen werden verkregen. Ook bij de tallooze experimenten met gedoode tuber-kelbacillen kon over het algemeen geen immuniteit worden opgewekt. Men heeftook getracht door alle mogelijke physische en chemische middelen de tuberkel-

bacillen te mitigeeren, zonder dat het evenwel gelukte, hiermede immuniteit bijproefdieren te verkrijgen. Met behulp van vaccins, bestaande uit levende tuberkel-bacillen, zoowel humane- als bovine-, kon wel een verhoogde resistentie tegen eenkunstmatige infectie worden opgewekt, echter geen onvatbaarheid tegen een spon-tane besmetting. (Bovovaccine, Tauruman, Antiphymatol, e. a.). Ook heeft men.echter zonder gunstige resultaten, entingen met vogeltuberkelbacillen en ver-schillende niet pathogene zuurvaste bacillen toegepast. Als laatste actieve im-muniseerringsmethode behandelt schrijver de enting met B. C. G. Hij geeft hiervaneen uitgebreid literatuuroverzicht. Op een enkele uitzondering na, zijn alle onder-zoekers van de onschadelijkheid dezer entstof overtuigd. De waarde voor de prac-tijk moet nog door uitgebreide immuniseeringsproeven worden uitgemaakt. Tenslotte spreekt schrijver nog over de passieve

immunisecring bij tuberculose,waarvan tot dusverre nog geen gunstige resultaten zijn te vermelden. Untersuchungen ??ber den Tuberkelbacteriengehalt des H??hnereies. H. Rae-biger : Ztschr. f. Fl. u. M. hyg. 15 Dez. 1928. S. m. In dit referaat worden experimenten vermeld, waarbij werd nagegaan :ie. in welk stadium de eieren van tuberculeuze kippen tuberkelbacillen bevatten.2e hoe lang deze bacillenhoudende eieren moeten worden gekookt, om ze voorde gezondheid onschadelijk te maken. De proeven werden genomen met eieren van 3 kunstmatig besmette kippen eni spontaan ge??nfecteerde kip. Langs cultureelen weg konden reeds 10 dagen na de infectie tuberkelbacillenin de eieren worden aangetoond. Ook in oudere stadia van tuberculose werdenbacillen in de eieren gevonden. De tuberkelbacillen zetelden zoowel in het ei-witals in het ei-geel. Het bleek dat de eieren langer dan 5 minuten moeten wordengekookt, om de

tuberkelbacillen te dooden. Bij den mensch zijn 22 gevallen van vogeltuberculose bekend. Hiervan zijn 7gevallen door het dierexperiment bewezen. Een geval is met zekerheid door om-gaan met zieke kippen veroorzaakt. Volgens L??wenstein heeft vogeltuberculose bij den mensch neiging tot septi-caemie. Steeds is miltzwelling aanwezig. Clarenburg.



??? OVER ZOOGENAAMDE NATUURLIJKE KOEPOKKEN ENDAARMEDE SAMENHANGENDE INFECTIE BIJ DEN MENSCH, DOOR Dr. H. S. FRENKEL. Het betrekkelijk groote aantal gevallen van encephalitis postvaccinationem, dat in de laatste jaren in Nederland is voorgeko-men, deed omtrent de oorzaak dezer gevreesde complicatie aller-lei vermoedens rijzen. Het lag voor de hand aan te nemen, datdeze oorzaak op eenigerlei wijze zou samenhangen met het intoepassing brengen van vaccine, hetzij deze rechtstreeks, hetzijmiddellijk aanleiding tot het optreden van genoemde hersen-aandoening gaf. Men ging na, of in de laatste jaren wijzigingen inde methodiek der vaccinebereiding waren aangebracht. Inder-daad bestaat een dergelijke wijziging en wel de tusschenschakelingvan het konijn, ten einde de virulentie van het vaccine op peil tehouden. Volgens velen is het noodzakelijk gebruik te maken vande z.g. retrovaccinatie, of

wel is het noodig het virus door het konijnte laten passeeren, aangezien anders de virulentie van het vaccine-virus achteruit gaat. Andere deskundigen daarentegen hebben deervaring opgedaan dat, zonder gebruik te maken van retrovaccina-tie of van konijnenpassage, een vaccinestam in leven te houden is,en wel door uitsluitende overenting van kalf op kalf. Op laatstge-noemde wijze voortgekweekt zouden er zelfs nog enkele oorspron-kelijke stammen van Jenner in leven zijn. In hoeverre deze mcde-deelingen geheel juist zijn is niet met zekerheid te zeggen ; eenfeit is het echter, dat in sommige landen, o. a. in Belgi?? noch ko-nijnenpassage, noch retrovaccinatie in toepassing wordt gebracht. Het lag dus voor de hand dat men het optreden der boven-bedoelde complicatie ging zoeken o. a. in de wijziging welke inde methodiek der vaccinebereiding was ingevoerd (Gorter envan Nederveen) Zij stelden voor opnieuw van z.g.

natuurlijkekoepokken uit te gaan en weer te trachten tot een vaccine te komen,dat eigenschappen bezit zooals vroeger toen men nog geen retro-vaccinatie of konijnen passage in toepassing bracht en dat eenlichtverloopende entingsreactie te zien geeft. Een onderzoek naar het voorkomen van z.g. natuurlijke koe-pokken bracht aan het licht, dat deze ziekte in Nederland nietzelden voorkomt. Voor vele practiseerende collega\'s is deze aan-doening, die zich hoofdzakelijk aan de tepels der runderen open-baart, een bekend ziektebeeld, dat zij vrijwel elk jaar te zienkrijgen, maar dat in verband met het meestal lichte verloop weinigde nadere aandacht trekt. Het voorkomen van andere aandoenin- lvi 54



??? gen op de huid der tepels, die eenige gelijkenis met de vaak atypischepokkenefflorescenties vertoonen kan, maakt de klinische differen-tieeldiagnose moeilijk. In den regel kan de eigenaar der runderen er onder zijn vee eenaanwijzen, waaraan door hem het eerst tepelveranderingen werdenwaargenomen. De eerste enzo??tisch optredende tepelaandoening, die ons terkennis gebracht werd, betrof een koppel runderen te R. Hethad de aandacht van den betreffenden geneesheer getrokken, datde veehouder en zijn dochter, die het vee molken, een impetigi-neus exantheem aan handen en aangezicht vertoonden. Dezeaandoening bestond reeds 12â€”14 dagen en was met antiseptischezalven behandeld, zoodat van het oorspronkelijke aspect niet veelmeer was overgebleven. Volgens de beschrijving zouden de pro-cessen, die omschreven waren, aangevangen zijn met een roodpuistje, waaromheen een roode hof van

geringen omvang. Lang-zamerhand zou het puistje zich vergroot hebben en zou zich in hetcentrum ervan vocht hebben opgehoopt. Door het melken enanderen handenarbeid, waren de aldus ontstane blaasjes spoedigstuk gegaan, waarna voortdurend een heldere sereuse vloeistofwerd afgescheiden. Het proces was zeer pijnlijk en ging aanvankelijkgepaard met lichte koorts en lymphangitis. In hoofdzaak werdende laesies gevonden aan de vingers, om het nagelbed, aan de hand-palm, soms aan de binnenvlakte van de pols. Uit de beschrijving kon overeenkomst met koepokken wordenafgeleid. Bijna alle runderen hadden litteekens of ingedroogde korstenaan de tepels. Na verwijdering der korsten zag men op een roodeexcoriatie bedekt met weinig exsudaat, terwijl ook de binnenzijdevan de korsten met purulentexsudaat bedekt was. Geen enkelder dieren vertoonde een jong proces, zoodat moest worden aan-genomen dat

ook de runderen grootendeels genezen waren. Hoewel er a priori niet veel resultaat van de bij deze runderenverzamelde korsten als uitgangsmateriaal voor het verkrijgen vaneen koepokkenstam te verwachten was, werden toch pogingen indeze richting gedaan. Een graskalf, dat c.a. 3 maanden oud was, werd 7 Nov. 1927ge??nt op de rechter buik- en onderborsthelft, door het aanbrengenvan streepcarificaties, met een suspensie in glycerine van de fijn-gewreven korsten afkomstig van de rundertepels. 8/11 1927 waS eengeringe roodheid om de scarificaties zichtbaar. 9/11 1927. Gedeeltelijk opgedroogde laesies ; de omgeving derscarificaties eenigszins ge??nfiltreerd. io/\'ii 1927. Vorming van korsten ; gedeeltelijk reeds loslaten derkorsten ; het proces in genezing. u/11 1927. Het infiltraat en vele scarificaties blijft bestaan. Van



??? afzonderlijke pokvorming is niets te bespeuren, behalve op hetonderborstgedeelte, waar een acne-achtige uitslag te zien is, dieeen gelen inhoud bevat. Met den inhoud van deze papels werd een konijn corneaalge??nt. De Paulsche reactie, zoowel als het histologisch onderzoekop Guarnierische lichaampjes was negatief. In het materiaal afkomstig van de runderen was dus geen vac-cinevirus (meer) aan te toonen. Toch moet worden aangenomendat wij hier te doen hadden met een enzo??tie van natuurlijke koe-pokken, te meer daar ook onder de veebeslagen in de nabijheidvan het onderzochte, vele soortgelijke gevallen waren opgetreden.Ook moet hier aan pokken worden gedacht omdat de processen bijden boer en zijn dochter daarmede veel overeenkomst vertoondenen het een groot aantal jaren geleden was, dat deze menschenwaren gevaccineerd. Uit dit onderzoek blijkt dus wel, dat men voor het verkrijgenvan een

natuurlijken koepokkenstam niet moet uitgaan van oudereprocessen, d. w. z. van processen, die op weg van cicatrisatie zijn,of waarbij het stadium der korstvorming reeds ver gevorderd is. Op een tweede enzo??tie werd onze aandacht gevestigd doorcollega H. de Ronde te Delft. Deze signaleerde op ig November 1927 een verdachte tepelaan-doening, die optrad bij alle runderen, welke zich in ?Š?Šn stal be-vonden. Het bleek ons dat vrijwel alle runderen â€” naar schatting onge-veer 30 stuks â€” een min of meer uitgebreide tepelaandoeninghadden. De processen verkeerden bij de diverse dieren in eenverschillend ontwikkelingsstadium. Er waren eenige met korst-vorming op de tepels, andere vertoonden furunkel-achtige processennl. blaren. Ingeval blaren werden aangetroffen, waren dezemeestal van een vrij aanzienlijke grootte, (hazel- tot walnootgroot) en min of meer ovaal van vorm. Soms waren twee aanelkaar grenzende

blaren tot ?Š?Šn geconflueerd. De blaarwand pro-mineerde min of meer door den druk van den inhoud boven deoppervlakte en liet een geel gekleurde vloeistof doorschemeren.De rand dezer blaren vertoonde een smalle opgeworpen begrenzing,welke door het nog met de onderlaag verbonden, doch reeds patho-logisch veranderde epitheel gevormd werd. Door het melkenbrak de blaarwand spoedig en er ontstond een wondvlakte,die mede door het voortdurend melken gemakkelijk secundairge??nfecteerd werd, en waarbij men dan furunkelachtige processente zien kreeg ; uitgebreide van epitheel ontbloote vlakten, waarbijde geheele tepel rood en gezwollen kan zijn en het melken voor dedieren zeer pijnlijk is. Vaak zag men na verwijdering van hetoppervlakkig ingedroogde laagje dat het proces bedekte een geel-achtige fibrineuse massa, die na verwijdering met een scherpen



??? lepel een vrij diepe gemakkelijk bloedende holte te zien gaf. Nietzelden kon men ook een duidelijke delvorming in de meestal grootevaccine-processen opmerken. Een knecht die geregeld deze run-deren gemolken had, kreeg na het uitbreken van deze enzo??tieenkele vaccinepuisten op den handrug en aan de vingers. Gedu-rende io dagen was hij hierdoor verhinderd geweest zijn werk teverrichten. De eigenaar heeft bij het melken der runderen geennadeel ondervonden hetgeen waarschijnlijk meet worden toege-schreven aan het feit dat hij steeds na het melken zijn handenin warme soda-oplossing dompelde of wel dat hij immuun tegen deinfectie was. Naar ons door den behandelenden geneesheer werdmedegedeeld is de knecht tamelijk ziek geweest, met koorts enzwelling van de axillaire lymphklier. Door middel van een scherpen lepel werd van verschillenderunderen een hoeveelheid met lymphe doordrenkte,

fibrinehoudendecelpulpa verzameld, terwijl eveneens de lymphe uit de aanwezigeintacte blaren werd opgevangen in steriele petrischalen. Dit materi-aal werd samengebracht met een kleine hoeveelheid steriele glyce-rine (80 %) en tot een fijnverdeelde suspensie in een agaatmorticrverwreven. De volgende proeven werden er mede verricht: 21/111927. Een konijn werd 11a anaesthesie met cocaine-oplossing,corneaal ge??nt. Na 68 uur bleek de reactie volgens Paul zeerfraai positief te zijn. Voor het onderzoek op Guarnierische lichaam-pjes werd de afgekapte cornea na een verblijf van 10 min. in subli-maat-alcohol in water gespoeld en gedurende twee uren in de paraf-finestoof in 20 % formaline na-gefixeerd. (Een aldus behandeldecornea laat zich gemakkelijk met het bevriesmicrotoom snijden.De kleuring der coupes geschiedde meestal met Weigert\'s ijzer-haematoXyline en v. Gieson). Er werden tallooze lichaampjes

van Guarnieri in de typischveranderde heuvelvormige hyperplastische gedeelten van de cor-nea gevonden, zoodat men mag aannemen dat de tepelaandoeningvan deze runderen door vaccine-virus veroorzaakt werd. Een roodbont stierkalf werd ge??nt met het oorspronkelijke Delft-sche materiaal verdund in glycerine. De scarificatie geschiedde metgebruikmaking van een veeltandigen scarificator waarna het mate-riaal met een ruwe spatel werd ingewreven. Er werden drie veldenge??nt, nl. het linker hypogastrium, de omgeving van het processusxyphoideus en de onderborst. Na twee maal 24 uur waren de ent-velden vrijwel geheel droog en waren het uitgetreden bloed en hetexsudaat tot korstjes geworden. Op een enkele plaats was eenpapel-achtige verhevenheid te zien. Na 3 maal 24 uur was eenfraaie eruptie van pokken op alle entvelden opgekomen. De meestepokjes, die boven de hyperaemische entingsstrepen,

vooral na



??? grondig reinigen met warm water en zeep, zeer duidelijk zichtbaarwerden, hadden de grootte van een kleine erwt, vertoonden reedseen lichte delvorming, een geelachtig centrum en glansden parel-moerachtig. Het kalf leverde een oogst van 8 gram op. Bij de sectie van het kalf, welke dienzelfden dag verricht werd,konden geen pathologische veranderingen worden aangetoond ; hetbacteriologisch onderzoek was negatief. Een tweede kalf thans ge??nt met materiaal van het vorige kalf,gaf een nog fraaiere eruptie te zien en leverde een oogst van 15gram. Een derde kalf ge??nt met materiaal van het tweede, vertoondeeen matige eruptie, die na 4 maal 24 uur werd afgekrabd. Het volgende kan omtrent de epidemiologie van deze pokken-infectie worden medegedeeld : Het eerste geval onder den veestapel in kwestie, is in de weidegeconstateerd. De veehouder had een zestal runderen tegen heteinde van den weidetijd in een

afzonderlijke weide geplaatst. Nadatdeze dieren ongeveer een week hier vertoefd hadden, merkte demelker op dat aan een der tepels van een zwartbont rund afwijkin-gen te zien waren, bestaande uit omschreven roodheid, zwelling,en pijnlijkheid. De eigenaar heeft daarna de runderen op stal gezeten nu bleek hem dat zij in korten tijd alle een tepelaandoening kre-gen, waarbij zwelling en blaasjes-vorming optraden. Het geheeleproces duurde ongeveer 3 a 4 weken. Gedurende het laatste halfjaar had de veehouder geen koeiengekocht, die, eventueel ge??nfecteerd, het optreden der ziekte had-den kunnen overbrengen. Wel werden tegen eind Augustus dekippen prophylactisch tegen vogelpokken ge??nt, omdat vogelpok-ken en -diphtherie in deze streek zeer veel voorkomen en soms eenware slachting onder het pluimvee aanrichten. De weide waarbovengenoemde runderen gedurende een week geweest zijn, be-vindt zich

tegenover de boerderij waar de prophylactische entingbij de kippen geschiedde. Deze weide is echter van de boerderijdoor den weg en een sloot gescheiden. Volgens mededeeling vanden veehouder zijn er nooit kippen in de weide geweest, zoodat eenrechtstreeksche contactinfectie niet waarschijnlijk is. Wel zoumen nog kunnen denken aan het overbrengen van de smetstofdoor vliegen of andere insecten, waarover later. Overigens ligter een vrij groote tijdsruimte tusschen de prophylactische entingen het uitbreken der pokken bij de runderen, nl. ruim 2\\ maand,zoodat ook hierdoor al het verband onwaarschijnlijk moet wordengeacht. Het bleek mij verder dat ook op een twee uur gaans verder ge-legen boerderij een enzo??tische tepel-infectie bij de runderen was



??? opgetreden, onder verschijnselen, die, op te maken uit debeschrijving door den veehouder gegeven, veel overeenkomsthadden met die welke wij bij de door ons waargenomen gevallengezien hebben. Bovendien werd ons medegedeeld, dat ook bij hetmelkend personeel ontstekingsprocessen aan de handen opgetre-den waren. Waarschijnlijk was bij de runderen van dezen veehouderde infectie iets eerder begonnen en werd zij ook het eerst in deweide geconstateerd. Op deze boerderij kwamen geen vogelpokkenof diphtherie voor waarvan wij ons door onderzoek van alle kippenkonden overtuigen. Merkwaardig genoeg kwamen geen gevallen van runderpokkenop de boerderij voor, welke aan den hoofdweg tusschen beide hoe-ven gelegen is, terwijl tusschen de bewoners van de beide besmettehoeven, geenerlei omgang bestaat. De arts, die in deze streek praktijk uitoefent, was zoo vriendelijkmij omtrent door hem verrichte

vaccinaties enkele mededeelingente verstrekken. De laatste vaccinaties werden in deze streek op5 October verricht. Tusschen deze laatste enting en het optredender runderpokken zijn dus maand verloopen, zoodat een ver-band tusschen de vaccinatie en de runderinfectie zeer onwaar-schijnlijk is, te meer, daar de laatstge??nte kinderen op grootenafstand van de besmette boerderijen wonen en hun familieledengeen contact met veehoudersbedrijven hebben. Het is mij dus niet gelukt door dit onderzoek ter plaatse, denoorsprong der infectie aan te toonen en met name kon er geenverband worden gevonden met vaccinaties op menschen, wat menvoor het ontstaan der runderpokken zoo gaarne aanneemt. Op 17 Februari 1928 stelde collega de Ronde mij van een andereenzo??tische van pokken verdachte tepelaandoening op de hoogte.Een zestal runderen bleek het bovenbeschreven ziektebeeld tevertoonen. Wederom werd

materiaal voor onderzoek en voor hetkweeken van pokstof verzameld. Voor het aantoonen van vaccine werden de volgende konijnenge??nt : 18/2 1928. Konijn I 88 beiderzijds corneaalen bovendien cutaan. 20/2. De corneae zijn eenigermate oneffen, hetgeen bij bewegenmet de lamp duidelijk uitkomt, doordat een sterk vervormd beeldop de cornea ontstaat. Bij oogspiegelen in de donkere kamer zijnop de cornea zeer fraaie pokjes te zien, die een ronden tot ovalenvorm hebben en een duidelijken krater vertoonen. Deze pokjeshebben de grootte van een speldeknop. Op het geatropiniseerdeoog zijn er 6 te zien, die fraai afsteken tegen den rooden fundusoculi. (Het onderzoek van de ge??nte en geatropiniseerde corneaverdient in hooge mate aanbeveling, aangezien het steeds eenigs-zins moeilijke onderzoek van de ge??nte konijnen-cornea er zeerdoor wordt vergemakkelijkt en men laesies onderkent, die men



??? bij onderzoek zonder oogspiegel allicht over het hoofd zou zien.Na eenige oefening is het oogspiegelen van de konijnen-corneaspoedig aangeleerd. Atropiniseeren van de iris is beslist noodzake-lijk, omdat zich vaak pokjes nabij den limbus corneae bevinden,die met den oogspiegel niet ontdekt worden omdat ze de door denlichtprikkel zich sterk vernauwende iris als achtergrond hebben.Het beeld dat men door den oogspiegel te zien krijgt is zoo karak-teristiek, dat de reactie volgens Paul en dus het enucle??eren invele gevallen niet noodig is). Op de huid ontwikkelde zich een matig sterke eruptie, diekomen herstelde. Kalverentingen : In de kliniek voor inwendige ziekten der veeartsenijkundigefaculteit 1) werd door Dr. Bevers een 3 maanden oud vet stier-kalf door middel van prikjes in de scrotaalhuid ge??nt, met in gly-cerine fijngewreven pokkenmateriaal. Na 5 dagen waren kleinepokken opgekomen, die als parelmoer

glansden ; sommige haddenreeds een purulenten inhoud. De pokjes werden afgekrabd en ineen geringe hoeveelheid glycerine ver wreven. Een tweede stierkalf werd ge??nt met het materiaal van heteerste kalf. Ditmaal werden ongeveer 200 prikjes aangebracht.Na 6 dagen werden de pokken, die met de pokken van het eerstekalf overeenkwamen .afge??nt. Een derde kalf werd met materiaal afkomstig van het tweedeop den linker ribwand ge??nt. De opkomst was slechts zeer matig.Typische pokken kwamen niet tot ontwikkeling. Met veel moeitekon een kleine hoeveelheid materiaal worden verzameld, bestaandeuit korstjes en heldere lymphe. De sectie van dit kalf deed een chronische pneumonie en pete-chi??n op de nieren vinden. Het bacteriologisch onderzoek van demilt was negatief. In hoeverre het zeer onvoldoende opkomen der pokkeneruptiein verband staat met deze longontsteking is moeilijk te zeggen,maar met de

mogelijkheid dat deze ontsteking het kalf een ver-minderde vatbaarheid voor vaccine gaf, moet rekening wordengehouden. Een vierde kalf werd thans weder door prikjes op den buik-wand (hypogastrium) en de scrotaalhuid ge??nt, met materiaalafkomstig van het voorgaande kalf. Daags tevoren was dit mate-riaal goed bevroren. Drie dagen na de enting was de reactie ge-ring, doch na 6 dagen bleek het kalf een fraaie eruptie van pokkenmet breede del te hebben. Sommige pokken waren eenigszinsveretterd. Door de herhaalde overenting was in dit geval de viru-lentie iets toegenomen. 1  Gaarne betuig ik Prof. Dr. Wester mijn welgemeenden dank voor degastvrijheid en de hulp die hij steeds in zoo ruime mate verleent.



??? Een nader onderzoek op den stal, dat ik in samenwerking metde heeren Bijl en de Ronde verrichtte, bracht omtrent dezeinfectie nog de volgende bijzonderheden. Het epidemiologisch onder-zoek van deze enzo??tie gaf ons geen opheldering omtrent de wijzewaarop de infectie tot stand kwam. In de geheele familie van denmelker was in de laatste drie jaren geen vaccinatie verricht, even-min als in die van den eigenaar. Het is echter o. a. mogelijk dat deeigenaar op de markt aanraking heeft gehad met besmette run-deren. Ten einde na te gaan of pokkeninfectie den runderen immuni-teit verleent, werd een der aangetaste runderen aan de staartplocicutaan ge??nt met dermovaccine terwijl als controle een niet aan-getast rund op den melkspiegel werd ge??nt met dezelfde entstof.Het eerste rund vertoonde bij onze terugkomst na 10 dagen eenminimale reactie terwijl het tweede een fraaie pokkeneruptie overhet

geheele entingsveld had. Hieruit mag dus worden afgeleid-dat de natuurlijke infectie met vaccinevirus beschutting tegende kunstmatige infectie kan verleenen. Ook mag worden aange-nomen dat vaccinevirus de oorzaak der tepelaandoening is. Infectie bij den mensch. De melkersknecht, een 64-jarige man, die bij onze komst op17 Februari geen verschijnselen van infectie bleek te hebben, ver-toonde bij onze terugkomst een groot aantal pokken aan beidehanden. De handen van den man en met name de vingers warenzeer klovig. Aan sommige vingers hadden zich verscheidene pokkenontwikkeld, waarvan sommige nog een duidelijke del vertoonden,aan een der vingers zelfs een duidelijke paronychia. Hoewel hetproces zeer pijnlijk was, kon de man zijn werkzaamheden voort-zetten. Een andere van pokken verdachte tepelaandoening betreft eenaantal veebeslagen in de omgeving van Heen vliet, waarop mijcollega

Lageweg opmerkzaam maakte. Deze deelde mij mede,dat in de omgeving van Heenvliet verscheidene geheele stallen metvee door pokachtige tepelaandoeningen waren aangetast en datverschillende personen, die met deze koeien in aanraking kwamen,dergelijke aandoeningen aan handen en aangezicht kregen. Hetlijden bij de aangetaste personen was volgens mededeeling van denbehandelenden geneesheer zeer moeilijk te genezen. Op mijn desbetreffende vragen, deelde de heer Lageweg mijmede, dat bij de eigenaren en hun huisgenoot en, personeel, enz. geenvaccinatie had plaats gehad. Het vermoeden werd geuit dat deinfectie van dier op dier zou zijn overgebracht. Ten onderzoek werd materiaal afkomstig van zieke runderenen van pati??nten ontvangen. Laatstbedoeld materiaal was a



??? priori niet geschikt voor onderzoek te achten â€” zooals reeds doorden heer Lageweg gevreesd werd â€” omdat de laesie waarvanhet onderzoekingsmateriaal genomen werd, sedert eenigen tijdmet antiseptica behandeld was. Een konijn werd corneaal aan het rechteroog met materiaalverkregen van de runderen ge??nt, een ander konijn eveneenscorneaal met het menschelijke materiaal. Het eerstgenoemde konijn gaf na 72 uur een fraaie PAUL\'schereactie te zien ; in coupes van de cornea konden tallooze lichaam-pjes van Guarnieri worden aangetoond. Het andere konijn vertoonde geenerlei veranderingen. Hieruit blijkt dus, dat ook deze tepelbesmetting door vaccineveroorzaakt werd. Ten slotte ontvingen wij van den Hoofdinspecteur van de Volks-gezondheid, Dr. Terburgh, op ri Aug. 1928 de mededeeling, dater volgens een bij hem ingekomen bericht gevallen van koepokkenvoorkwamen aan de handen van melkers in

een veehoudersbedrijfte Scherpenzeel en dat de runderen een zeer vei dachten uitslagaan de tepels hadden. Het onderzoek ter plaatse leerde ons het volgende : Op een hoeve, ongeveer 3 kwartier gaans buiten het dorp ge-legen, die slechts langs een moeilijk berijdbaren zandweg te berei-ken was, bevond zich in de weide naar schatting een 40-tal run-deren, die men juist bezig was te melken. De meeste runderenhadden hetzij oude, hetzij jonge blaarvormige onregelmatig be-grensde ontstekingsprocessen aan de tepels. De randen der blarenwaren vaak opgeworpen en door exsudaat geelachtig gekleurd.Bij sommige der dieren waren nog slechts harde korsten aan-wezig. Het groote aantal vliegen, dat zich op de pokken bevond, trokzeer de aandacht. Dit aantal was vooral dan groot, als de epitheel-bedekking verdwenen en een roode, exsudaat afscheidende vlaktezichtbaar was. De vliegen lieten zich ternauwernood verjagen.

Ditgroote aantal vliegen wekte in ons de gedachte, dat de smetstofdoor vliegen zou kunnen worden verspreid. Het is nl. zeer goeddenkbaar dat vliegen de smetstof aan pooten medenemen enbovendien met hun proboscis een hoeveelheid smetstof opnemen,die hetzij met de faeces wordt uitgescheiden, hetzij wordt geregur-giteerd. Van verschillende runderen werd materiaal in steriele buizenverzameld, deels met, deels zonder toevoeging van steriele gly-cerine. Ook werd een aantal vliegen, die op de aangetaste tepelszaten, gevangen en op de aanwezigheid van vaccine onderzocht.



??? Infectie bij den mensch. Dr. Blees had ons medegedeeld, dat hij in de afgeloopen weekden eigenaar, diens beide zoons (resp. 17 en 13 jaar oud) en een21-jarige melkster in behandeling had gekregen, wegens scherpomschreven ontstekingsprocessen aan de handen, waarvan som-mige zoodanig ernstig waren dat ze met aanzienlijke koorts ge-paard gingen. Ook werd zwelling van de okselklieren en zeer dui-delijke lymphangitis gevonden (13-jarige zoon). Laatstgenoemdepati??nt had zelfs eenige dagen het bed moeten houden. Bij onze komst had de veehouder een typische pok aan zijnrechterhand, die eenigermate promineerde en grauw van kleurwas. In het centrum was een krater te zien, die een heldere lympheafscheidde, welke vooral bij het melken overvloedig was. Eenroode hof ontbrak om deze pok ; zij was op weg van genezing. Een overeenkomstig proces was te zien aan de hand van denanderen zoon en

van de melkster. De jongste zoon, die 3 dagenna het eerste geval onder de runderen ziek geworden was, ver-toonde een zweer aan de rechter handpalm ter grootte van eencent. Er was een groote krater met haemorrhagisch-necrotischenbodem. De aandoening was zeer pijnlijk. Op den arm van dezenpati??nt waren nog zeer fraai de ontstokken lymphbanen, als roode,ca. \\ c.M. breede, anastomoseerende striemen zichtbaar, terwijlhet algemeen voorkomen van den pati??nt er op wees, dat hij flinkziek was geweest. De veehouder was in zijn jeugd gevaccineerd, de 13-jarige zoon8 jaar, de 17-jarige zoon 11 jaar, de melkster L6 jaar geleden. Nog zij vermeld, dat een melker, die 3 jaar geleden, in verbandmet de vervulling van zijn militieplicht met negatief resultaatge??nt was, geheel vrij van infectie bleef. Epidemiologie. Ook hier zijn onze nasporingen tot opheldering van de pokken-invasie bij de runderen zonder positief

resultaat geweest. De vee-houder was wegens ziekte gedurende de laatste 3 maanden nietop de markt geweest en had geen nieuwe runderen aangekocht.Ook was niemand van het gezin en van het melkpersoneel metander vee in aanraking geweest, zoodat moet worden aangenomendat op deze wijze de infectie niet kan zijn binnengesleept. Zooalsvermeld ligt de boerderij niet aan een hoofdweg doch diep in hetland, zoodat de infectie ook niet door passage van besmette run-deren verklaard kan worden. In het gezin van den veehouder warengeen kinderen kort geleden gevaccineerd, ook niet in de gezinnenvan het melkend personeel. Voorzoover bekend kwam de aandoening op geen der boerde-rijen in de omgeving voor (mededeeling collega Stotyn). Wel isbekend, dat in deze streek vrijwel voortdurend kippendiphtherie



??? en vogelpokken voorkomen. Aan de mogelijkheid, dat door vlie-gen de smetstof van zieke kippen op runderen werd overgebrachtkan worden gedacht. K alver entingen. 14/8 1928. Een 4 weken oud stierkalf werd op de rechterbuikhelftcutaan ge??nt met pokstof waaraan niets was toegevoegd, terwijlde andere helft met geglycerineerde pokstof ge??nt werd. Na 6dagen bleek de geglycerineerde pokstof in hoofdzaak te zijn aan-geslagen, de eerste daarentegen niet. Een verklaring voor dit ver-schijnsel heb ik niet kunnen vinden, tenzij men aanneemt, dat deeerste pokstof in dit geval buitengewoon snel haar virulentieverloor. De sectie, zoowel als het bacteriologisch onderzoek der organenvan het kalf was negatief. 25/8 1928. Een 2 maanden oud stierkalf werd cutaan op den buikge??nt met pokstof van het vorige kalf ; na 5 dagen was een fraaiepokken-eruptie zichtbaar. Sectie : het kalf vertoonde algemeene

lymphklierzwelling. Bac-teriologisch onderzoek der organen negatief. Ter controle van de pokkendiagnose werd konijn D 65 beider-zijds corneaal ge??nt met pokstof afkomstig van het eerste kalf.Na 72 uur vertoonde het rechter oog bij oogspiegeling aan denrand van de cornea enkele epitheelheuveltjes, die met de reactievolgens Paul eveneens konden worden aangetoond. Histologischonderzoek van de cornea leverde een groot aantal zeer fraaielichaampjes van Guarnieri. In materiaal afkomstig van de pokpuisten der ge??nfecteerde per-sonen kon geen virus worden aangetoond. Hierbij moet echter inaanmerking worden genomen, dat de aandoeningen met anti-septica behandeld waren. Een onderzoek van de vliegen op de aanwezigheid van vaccine-virus geschiedde door ze in een agaat-mortier fijn te wrijven metphysiologische keukenzoutsolutie en het Verkregen mengsel intra-cutaan, corneaal en intracerebraal bij

konijnen teenten. Hetintra-cerebraal ge??nte konijn stierf binnen 24 uur tengevolge vaneen purulente meningo-encephalitis. Bij de twee andere konijnenkonden geen afwijkingen worden aangetoond, die op een be-smetting met Vaccine-virus wezen. Bij de vliegen kon dus geenvaccine-virus worden aangetoond. Uit dit alles blijkt dat z.g. natuurlijke koepokken in Nederlandvrij vaak voorkomen en dat men wel mag .aannemen, dat het



??? aantal gevallen grooter is dan vermoed wordt. Zeer vaak infec-teeren de menschen zich vanaf het rund en kunnen op hun beurtde smetstof weer op andere runderen overbrengen. Bij den menschdraagt deze ziekte een min of meer ernstig karakter. Zij gaat nietzelden gepaard met ontsteking der regionaire lymphbanen en-klieren. De pati??nten voelen zich vaak zeer ziek en hebben koorts,zoodat zij het bed moeten houden. In enkele gevallen is getrachtvaccine-virus in de pokken-laesies van de ge??nfecteerde personenaan te toonen. Dit is echter steeds mislukt en wel doordat de pro-cessen meestal reeds eenigen tijd met antiseptica waren behandeld.Schultze, Seifried en Schaaf echter slaagden erin het vaccine-virus in de z.g. â€žMelker knot en" aan te toonen. Zij gingen uit vande onbehandelde processen en konden met materiaal daarvan af-komstig bij een reeks proefdieren (rund, schaap, geit, hond, konijnen

cavia) vaccine-efflorescenties opwekken. Bij varkens en kippenwerd slechts een geringe reactie verkregen. Hoe ontstaat de infectie bij de runder end Jenner geeft hierover in zijn klassieke werk, â€žAn Inquiry....",uitvoerige mededeelingen. Hij heeft zich afgevraagd of de â€žcow-pox" een spontane ziekte is bij het rund, dan wel of zij moet wor-den toegeschreven aan een smetstof, die op het dier gebracht wordt.Naar zijn meening is het paard de smetstofbron van waaruit hetrund wordt ge??nfecteerd. Zooals Jenner mededeelt treedt deziekte het eerst op aan de â€žheels" van de paarden. Speciaal vochtigweer zou het tot stand komen van deze z.g. â€žgrease" bevorderenterwijl ze bij droog weer weinig zou voorkomen. De knechts, diede paarden verzorgen, melken bijna nooit runderen (dat was in diedagen geen gewoonte); dit geschiedde vrijwel uitsluitend doormelksters. Soms echter molken de paardenverzorgers toch en

danwerd de infectie van het paard op het rund overgebracht. VolgensJenner is echter het virus der paardenpokken weinig virulentvoor den mensch aangezien deze er maar zelden door wordt aan-getast. Daarentegen is het paardenvirus zeer virulent voor hetrund, waarbij dan bovendien de eigenaardigheid valt op te mer-ken, dat na deze passage de virulentie voor den mensch zeer be-langrijk stijgt, hetgeen Jenner als volgt uitdrukt : ,,....as it rarelyhappens that the horse affects his dresser, with sores, and asrarely that a milkmaid escapes the infection when she milks in-fected cows". Jenner heeft met pus van door mok aangetastepaarden nooit meer dan banale ontstekingsprocessen kunnen op-wekken, hetgeen door hem wordt toegeschreven aan de mogelijk-heid dat veretterde processen geen virulente smetstof meer be-vatten. Merkwaardig zijn de argumenten welke Jenner aanvoert terverdediging van zijn opvatting,

dat de cow-pox door overbrengirg



??? van de smetstof der horse-pox ontstaat. Steeds ging er een gevalvan horse-pox vooraf aan het optreden van pokken onder de run-deren van een boerderij (tenzij het optreden van de infectie konworden toegeschreven aan een nieuw-ingebrachte ge??nfecteerdekoe of aan een elders ge??nfecteerden melker). In Ierland en Schot-land kwam in de dagen van Jenner geen cowpox voor, omdathet mannelijk personeel nooit in het melkbedrijf werkzaam is.Verder, omdat zich in sommige gevallen bij den mensch, doorinfectie van af het paard, een ziekteproces ontwikkelt, dat moeilijkvan een infectie met rundersmetstof te onderscheiden is. Bollinger neemt aan dat natuurlijke koepokken niet bestaaten dat het zorgvuldig zoeken naar dergelijke origineele stammenen de groote waarde, die men eraan hecht voor het cultiveeren vananimale vaccine voor enting bij den mensch niet gerechtvaardigden ongegrond is. Volgens Bollinger moet

de koepokken vantegenwoordig van de overal verspreide gehumaniseerde vaccineworden afgeleid en ontstaat de infectie der runderen van buitenaf.De bron waaruit de besmetting der runderen tot stand komt, moetâ€” althans in de landen waar vaccinatie en revaccinatie gebruikelijkis â€” in de preventieve vaccinatie van den mensch gezocht worden.Bewijzen worden echter voor deze bewering niet aangevoerd. In de gevallen welke door ons werden waargenomen, kon eenverband tusschen vaccinatie van den mensch en pokken bij derunderen niet worden aangetoond. Opvallend was daarbij vooralde laatstbeschreven enzo??tie, waarbij elk contact met andererunderen gedurende maanden achtereen kon worden uitgesloten,terwijl in zeer langen tijd geen vaccinaties bij de bevolking indeze streek hadden plaats gehad. Het moet echter onwaarschijnlijk worden geacht, dat de z.g.natuurlijke koepokken een origineele runderziekte

is, en wel om-dat de dieren elkaar meestal niet besmetten. De smetstof wordtdoor den melker van het eene rund op het andere overgebracht.Jenner wees er reeds op, dat de infectie van een koppel runderenin de weide niet gemakkelijk overgaat op runderen in de aangren-zende weirle, wanneer eleze eloor een haag van elkaar gescheidenzijn. Ook wordt de aandoening niet of zeer zelden bij stieren waar-genomen hetgeen er ook al tegen zou pleiten, dat er â€žnatuurlijkepokken" bij het rund voorkomen. De tepels vormen blijkbaar eenpraedilectieplaats. Naar mijn meening staat het allerminst vast, dat de runder-pokken uitsluitend een \\orm van retro-vaccine is ; men zal zekerook rekening moeten houden met andere smetstofbronnen, nl.met paarden-pokken (stomatitis pustulosa contagiosa) en metvogelpokken c.q. diphtherie. De smetstof zou van paard en vogelop het rund kunnen worden overgebracht hetzij rechtstreeks,hetzij

door tusschendragers (menschenhanden, insecten). Hierbij



??? zal dan rekening moeten worden gehouden met de mogelijkheiddat het virus op het rund in virulentie voor den mensch stijgt ;immers wanneer men uitgaat van de veronderstelling dat hetvirus aanvankelijk door de handen van den melker op den runder-tepel gebracht en eerst later diezelfde melker van af dezen tepelaan de handen ge??nfecteerd werd, onder vorming van pokken,moet men aannemen dat het virus een voor den mensch gewijzigdevirulentie verkregen heeft, die het oorspronkelijk niet bezat. Men neemt ook een opvallend verschil waar tusschen het entings-resultaat bij het kalf, na vaccinatie met materiaal van natuurlijkekoepokken en met vaccinestammen welke voor humane vaccinatiegebruikt worden. De eruptie is in het eerste geval belangrijkminder hevig dan in het laatste geval. Zelden komt het tot devorming van pokken, die de normale grootte bereiken, terwijl ookde area een geringeren omvang

heeft. Ook dit verschijnsel wijst eropdat wij niet zonder meer alles wat natuurlijke koepokken is, voorretrovaccine mogen verklaren. Uit dit alles blijkt wel, dat het vraagstuk der z.g. natuurlijkekoepokken zeer gecompliceerd is en dat het m. i. in tegenstellingmet de door Bollinger en vele anderen verkondigde meening,voor het verkrijgen van versche stammen wel de moeite loont,deze bij de runderen te verzamelen. De onderzoekingen van DeJonG (stomatitis pustulosa contagiosa equi) en van Van Heels-bergen (vogelpokken) hebben onze aandacht op het verband tus-schen paarden-, vogel- en runderpokken gevestigd. Eenige jaren geleden toonde de Jong in een uitvoerig onderzoekde varioleuse natuur van de stomatitis pustulosa contagiosa equiopnieuw aan. Eveneens die van de huidpokken der paarden. Hier-mede was weder de aandacht gevestigd op de meening van Jenner,dat er verband zou bestaan tusschen de

z.g. â€žgrease" der paardenen de natuurlijke koepokken (cowpox). Jaren na de uitspraak vanJenner werd het voorkomen van pokken bij het paard a>,ls on-zeker of onjuist beschouwd. De Fransche school heeft echter sedertlang den varioleusen aard van beide aandoeningen op grond vanexperimenten aangenomen. Daarentegen bleven de meeste Duitscheonderzoekers afkeering van deze opvatting. De Jong slaagde erinuit het materiaal afkomstig van een paard dat lijdende was aanstomatitis pustulosa contagiosa, een vaccine te kweeken dat opde cornea van het konijn typische veranderingen met lichaampjesvan Guarnieri te zien gaf en bij kinderen een typische reactieop den arm verwekte, die in geval van revaccinatie slechts eenrevaccinatie-reactie te zien gaf. De Jong kon voor het ontstaanvan de door hem waargenomen gevallen van paardenpokken geenverklaring vinden. Dat de infectie zou zijn ontstaan van af

ge-infecteerde menschen, is door geen enkele mededeeling waarschijn-lijk geworden. Volgens de opvatting van De Jong moeten paar-



??? den- en runderpokken in ons land vrij dikwijls voorkomen, zondereenig merkbaar verband met vaccinatie bij den mensch. â€žZeker-heid daaromtrent bestaat niet". Van Heelsbergen toonde in zijn zeer belangrijke onderzoekin-gen over dierpokken het verband tusschen het virus van stomatitis,van natuurlijke koepokken en van het voor enting gekweekte vac-cine-virus aan. Ook kon hij een nauwe verwantschap van dit virusmet de smetstof van de vogelpokken aan toonen. Hij komt tot deconclusie dat het virus van : \') variola, \'â€?) vaccine, 3) natuurlijkekoepokken, 4) stomatitis equi, 5) vogelpokken, 6) vogeldiphtherie,waarschijnlijk alle variaties zijn van een en hetzelfde oervirus.Enkele ervan zijn zelfs nog zoo weinig gestabiliseerd, dat zij inelkaar over kunnen gaan. Zeer merkwaardig is de casuistische mededeeling van VanHeelsbergen, waarbij 2â€”3 dagen na het uitbreken der pokkenonder de paarden, alle runderen (20

stuks) van de besmette boer-derij pokkenerupties aan de tepels kregen. Spoedig daarna kregenook drie melkers pokken aan handen en aangezicht. Hier zien wijdus typisch de volgorde der infecties gedemonstreerd, zooals reedsdoor Jenner was voorgesteld, nl. eerst infectie bij de paarden,daarna bij de runderen en ten slotte bij den mensch. Voor zoover uit het artikel blijkt kon ook Van Heelsbergenden 001 sprong van de infectie der paarden niet aantoonen. Welke beteekenis heeft de z.g. natuurlijke koepokken voor de volks-gezondheid? Hoewel ik er niet in geslaagd ben bij de verschillende door mijin deze richting onderzochte gevallen, het vaccine-virus in delaesies aan te toonen welke na infectie van af den rundertepelbij den mensch optraden, mag toch de zeer groote waarschijnlijk-heid worden aangenomen, dat de bedoelde veranderingen vanvarioleusen aard waren. Door anderen (Van Heelsbergen,Schultze, Seifried en

Schaaf) die onder gunstiger omstandig-heden werkten, doordat zij materiaal verkregen van pokken, dienog niet met antiseptica behandeld waren, is de varioleuse aardder aandoening aangetoond. Dat deze aandoening een ernstig karakter kan dragen, is ooknu weer herhaaldelijk gebleken. Bovendien is thans komen vastte staan, dat koepokken vaak voorkomt, vaker dan men zou ver-wachten op grond van het weinige dat men er gewoonlijk vanverneemt. Ook moet worden aangenomen dat de infecties van afhet rund op den mensch veelvuldig zullen zijn. Hoe groot het aantaldezer infecties is, kan moeilijk worden geschat, maar het is ver-moedelijk wel zoo groot, dat men van een bedrijfsziekte kan spre-ken. Terwijl het in de dagen van Jenner gelukkig te achten was,wanneer men door het rund ge??nfecteerd werd, moet men deze



??? onvrijwillige enting thans als hoogst onaangenaam beschouwen,omdat vaak het verloop dezer infectie, mede door gelijktijdigeneveninfecties, zeer heftig kan zijn. Op grond hiervan zal het aan-beveling verdienen maatregelen tegen deze tepelbesmetting bij derunderen te nemen en zal het gewenscht zijn dat de veehoudersop de hoogte gebracht worden van het gevaar dat hen bedreigt.Het is bekend dat de meeste veehouders tepelaandoeningen bij derunderen weinig ernstig opvatten en dit heeft ten gevolge dat zijniet steeds tijdig geneeskundige hulp inroepen. Zij doen dit meestalniet eerder dan nadat de geheele stal besmet is, soms zelfs eerstnadat zij zichzelf ge??nfecteerd hebben en zij door den behandelendenarts op een mogelijke besmetting van af het rund gewezen zijn. De maatregelen, welke men zou kunnen nemen, strekken zichuit op den mensch, op het rund, of op beiden. Door nl. de runderenop een

daarvoor geschikte plaats gedurende de periode dat zijdroog staan, op gezette tijden te vaccineeren, zou men hun meerweerstand tegen infectie met pokstof kunnen geven. Daarentegenzou men de personen, die in het melkbedrijf werkzaam zijn, her-haaldelijk kunnen vaccineeren, waarbij rekening te houden waremet het feit dat een periode van 7 jaar, welke als gemiddelde im-muniteitsduur wordt aangenomen, te lang moet worden geacht(gevallen Scherpenzeel). Een ander euvel is, dat bij het melken der runderen met pokken,smetstof in de melk terecht komt. Men kan zich de mogelijkheiddenken, dat deze melk rauw gedronken, tot besmetting aanleidingkan geven, afgezien nog van de hoogst onsmakelijke gedachte, datontstekingsprodcuten erin voorkomen. Speciaal moet hier wordengedacht aan vormen van stomatitis, welke somtijds bij kinderenen ook wel eens bij volwassenen worden waargenomen en dievaak in

verband gebracht worden met infectie door het virus vanmond- en klauwzeer, doch waarbij men er niet in slaagt dit virusaan te toonen. Het verdient aanbeveling dergelijke stomatitidenook op de aanwezigheid van vaccine-virus te onderzoeken. Conclusies. 1) Zoogenaamde natuurlijke koepokken komt in ons land vrijdikwijls voor. 2) Verband met vaccinaties bij den mensch kon niet wordenaangetoond, zoodat de ojwatting dat natuurlijke koepokkensteeds van voor enting bij den mensch gebezigde vaccinestamt allerminst voldoende geargumenteerd is. 3) Hoogstwaarschijnlijk is koepokken geen op zichzelf staanderunderziekte. 4) Voor de verklaring van het optreden dezer tepelaandoeningbij het rund, moet behalve aan voor vaccinatie gebezigde



??? entstof, ook gedacht worden aan kippenpokken en paarden-pokken. (Insecten en andere tusschendragers). 5) Het zoeken naar natuurlijke runderpokken voor het ver-krijgen van een nieuwen vaccine-stam heeft waarde. 6) Infectie van rund op mensch komt vaak voor ; de maat-regelen ertegen moeten bestaan in herhaalde entingen vanrund of mensch, of van beide. 7) Vesiculeuse acute vormen van Stomatitis bij den mensch,dienen ook op de aanwezigheid van vaccine-virus te wordenonderzocht. 8) Voor het onderzoek der ge??nte konijnen-cornea op de aan-wezigheid van pokkenlaesies, verdient het aanbeveling ge-bruik te maken van den oogspiegel in een donkere kamer,waarbij het oog dient te worden geatropiniseerd, ten eindeook laesies aan den rand der cornea te kunnen constateeren. LITTERATUUR. 1) Gorter en v. Nederveen, Nederlandsch tijdschrift voor Geneeskunde 71II, 17 1927. 2) Schultze, Seifried en

Schaaf. Zeitschrift f. Infektionskrht. der Haustiere.1927, Bd. 31, Heft 4. 3) Jenner, Edward, An Inquiry into the causes and effects of the variolaevaccinae, etc. 4) Bollinger, Ueber Animale Vaccination. Leipzig 1879. 5) Prof. Dr. D. A. de Jong, Het verband tusschen Stomatitis pustulosa contagiosaequi, Variola equina (horse-pox van Jenner) en Variola vaccina (cow-pox vanJenner). Tijdschrift voor Vergelijkende Geneeskunde enz. Deel II, afl. 1, 1915. 6) v. Heelsbergen, Kuhpocken beim Menschen durch das Virus der Stomatitispustulosa contagiosa equi. Centralblatt f. Bakteriologie I, Abt. Orig. Bd. 89,Heft 6, 1923. ZUSAMMENFASSUNG. Sogenannten Kuhpocken kommen in Holland h?¤ufig vor. Eine Beziehungzwischen Vakzinationen beim Menschen und der Rinderkrankheit konnte nichtnachgewiesen werden. Wahrscheinlich ist es keine spezielle Rinderkrankheit:Die M??glichkeit ist nicht ausgeschlossen, dass die K??he infiziert

worden sind mitVakzine oder vielleicht in einigen F?¤llen mit Gefl??gelpocken oder Pferdepocken. Die Ansteckung kann ausser durch Menschenh?¤nde wahrscheinlich auch durchInsekten vermittelt werden. Ansteckung vom Rinde auf den Menschen kommtziemlich h?¤ufig vor. Bei der vesikul??sen akuten Stomatitis beim Menschen muss man eine Infektionmit Vakzine-Virus in Betracht ziehen. Bei der Untersuchung des geimpften Kaninchencornea auf Pockcnlaesionenempfiehlt es sich den Augenspiegel im Dunkelkammer zu benutzen, wobei dasKaninchenauge zu atropinisieren ist, damit auch Ver?¤nderungen am Rande derCornea sichtbar werden. SUMMARY. Cowpox is of frequent occurrence in Holland. A relation between human vacci-nation and cowpox could not be demonstrated. Probably it is no special cattle-disease. The possibility of the cases being brought about by an infection withvaccine or perhaps with fowlpox

or horsepox is worthy of serious consideration.



??? Excepted by hands, infection may probably be transmitted also by means ofinsects. Infection from cow to man is not rare. Vesicular acute stomatitis in man points to an infection with vaccine-virus. When examinating the inoculated cornea of the rabbit on the presence of vac-cinial lesions, it is recommandable to make use of an eye speculum in a dark roomand to atropinise the eye in order to see eventual lesions on the margin of thecornea. R?‰SUM?‰. La vaccine bovine (cowpox) est fr?Šquemment observ?Še en Hollande. Probable-ment ce n\'est pas une maladie sp?Šciale des bovid?Šs. Dans beaucoup de cas, il est probablement possible de rattacher la vaccine ? une infection ?  vaccin, ou peut-??tre dans quelques cas ?  une infection par la vac-cine des poules ou par la vaccine ?Šquine. Une r?Šlation eutre la vaccination de l\'homme et le cow-pox ne pouvait pas etred?Šmontr?Še. Outre par les mains l\'infection peut

vraisemblablement ??tre transmise par desinsectes. L\'infection de boeuf ?  l\'homme n\'est pas rare. Dans la stomatite v?Šsiculeuse aigu?? chez l\'homme il faut songer ?  une infection?  virus-vaccin. En examinant la corn?Še inocul?Še du lapin sur la pr?Šsence de l?Šsions vaccinalesil est recommandable de se servir d\'un miroir d\'oeil dans une chambre obscure etd\'atropiniser l\'oeil afin de voir des l?Šsions ?Šventuelles dans la zone marginale dela corn?Še. BIJZONDERHEID BIJ OBSTRUCTIO OESOPHAGI BIJ TWEE RUNDEREN, door G. A. R. NIEUHOFF. Wanneer hulp gevraagd wordt voor een geval van obstructiooesophagi betreft het in den regel een rund met een vreemd voor-werp in den slokdarm, en bestaan deze vreemde voorwerpen bijnazonder uitzondering uit aardappelen, stukken van mangelwortelen,koolrapen, knollen of lijnkoekbrokken. Bij aankomst bij de pati??nt bevindt zich dan het voorwerp alsregel in

het bovenste gedeelte van den slokdarm en is daar dikwijlste zien en te voelen. Slechts heel zelden is het voorwerp al watverder in het benedenhalsgedeelte of in het borstgedeelte van denslokdarm aangekomen. Er wordt, wanneer het voorwerp zich in het halsgedeelte be-vindt, met de handen geprobeerd het obstakel in de richting vanhet strottenhoofd te schuiven en zoo dicht mogelijk daarachterom dit dan daar door een helper te laten fixeeren. Hiervoor moeteen flink iemand genomen worden die bij verzet van het diervooral niet te gauw loslaat, daar anders het voorwerp onmiddellijkweer naar achteren schiet. Nu wordt zoo vlug mogelijk de tong



??? met behulp van een doek, met de linkerhand gepakt en zoo vermogelijk naar buiten getrokken, waarna men met de rechterhandhet vreemde voorwerp tracht te verwijderen. Meestal gelukt dit,vooral als men het eerst flink naar voren heeft geschoven en hetdaar goed gefixeerd is geworden door den helper. Het spreekt wel vanzelf dat het hoofd goed gefixeerd moetworden door twee krachtige mannen die het dier vasthouden bijde hoorns en bij de onderkaak en het hoofd zoo horizontaal moge-lijk houden. Voor deze methode pleit dat wanneer het voorwerp is verwijderdmen er van af is en men controle heeft over zijn handelingen.Jammer genoeg komt men er dikwijls niet zonder geringe verwon-dingen af door de scherpe kiesrijen en de tong is nooit geheel onbe-weeglijk, en ook al wordt het hoofd nog zoo goed vastgehouden,het is toch onmogelijk voor de menschen om dit volkomen stil tehouden. Veel komt bij deze methode op

den helper aan. Wanneerdeze goed het voorwerp zoo ver mogelijk naar voren blijft houdenis men er in den regel met ?Š?Šnmaal de hand inbrengen af. Gelukt het niet op deze manier het voorwerp te verwijderen danwordt de slokdarmsonde ingebracht en voorzichtig en langzaamin de richting van de cardia bewogen. Dit moet geschieden zoo-danig dat het dier door zijn slikbewegingen zelf het meeste doet.Slechts zeer geringe druk mag worden aangewend. Hierbij hebik nooit ongelukken gehad of bezwaren ontmoet dan juist in debeide volgende gevallen, waarbij zich een eigenaardigheid voordeed. Bij beide dieren was eerst hulp gevraagd van iemand uit de om-geving die dergelijke zaakjes wel eens meer opknapte, doch nugeen raad wist. Het eerste geval betrof een koe waarbij, volgens mededeelingvan den eigenaar, het vreemde voorwerp een knol moest zijn. Het dier speekselde in zeer erge mate en had een vrij hevigetympanitis

en vertoonde slikbezwaren. Van het voorwerp was inhet halsgedeelte van den oesophagus niets waar te nemen, (ditheb ik eens gehad, toen beweerd werd dat het voorwerp doormiddel van de slokdarmsonde was verwijderd en mij bij onder-zoek bleek dat het nog wel degelijk vlak achter het strottenhoofdwas en het heel gemakkelijk met de hand kan worden verwijderd.Tableau). Na het inbrengen van de slokdarmsonde bleek, dat er een vreemdvoorwerp in de slokdarm aanwezig was, naar schatting ongeveereen handbreedte van de cardia af. Hoewel ik probeerde met deslokdarmsonde het voorwerp te verwijderen gelukte dit na veelmoeite absoluut niet, het was en bleef op dezelfde plaats. Daar het dier een vrij hevige tympanitis had, besloot ik pens-steek te doen en het eventueele voorwerp dan maar te laten zitten,daar het mij te gewaagd en ook niet noodig voorkwam om maar



??? direct penssnede te doen om zoo te trachten het voorwerp te ver-wijderen. Met een tweetal hechtingen zorgde ik er voor dat detrocard op de plaats bleef. Ongeveer 12 uur later ging ik weer deze pati??nt bezoeken en,eenigszins tot mijn Verbazing, vertoonde de eigenaar mij eenflinke knol die, volgens zijn zeggen, de koe voor ongeveer een uurhad gebraakt. De tympanitis was verdwenen, de trocard kon worden weg-genomen en het dier heeft verder ook geen enkel bezwaar meergehad. Aan de knol waren eenige beschadigde plekjes te zien die waar-schijnlijk wel waren veroorzaakt door gering kauwen. Bij deze kwestie veronderstelde ik te doen gehad hebben meteen kramp van de cardia. Voor eenigen tijd werd ik weer geroepen voor een geval vanobstructio oesophagi en waarbij weer door een empirist de eerstehulp was verleend. Ditmaal ongeveer dezelfde verschijnselen als in het eerste geval.Echter zeer geringe

tympanitis, wel erge onrust, liggen en op-staan, het dier verried pijn. De oorzaak was volgens den eigenaareen aardappel. Aan het halsgedeelte was niets waar te nemen. Bij het inbrengender slokdarmsonde bleek een vreemd voorwerp aanwezig te zijnen wel op precies dezelfde plaats als boven, dus naar schattingongeveer een handbreedte van de cardia af. Ook dit voorwerpliet zich met geen mogelijkheid verwijderen. De tympanitis wasechter buitengewoon gering, zoo gering zelfs dat ik het absoluutonnoodig achtte om penssteek te doen. De buikwand was zooweinig gespannen dat zij bij de lendenen nog een geringe inzinkingvertoonde, fk beloofde den eigenaar den volgenden morgen nog eenste komen zien. Het was ongeveer 7 uur \'s avonds dat ik bij pati??ntewas. Den volgenden ochtend kreeg ik reeds vroeg telefonisch berichtdat mijn komst niet meer noodzakelijk was. Het dier was geheelnormaal, at en dronk

goed en herkauwde rustig. Bij informatie ter plaatse vertelde de eigenaar mij dat ongeveerzes uur nadat ik was weggegaan de koe de aardappel had gebraakt.Het was een aardappel van iets meer dan eigrootte. Duidelijkwaren er kauwsporen aan te zien en ook de plaats waar de slok-darmsonde, of welke voorwerp de empirist heeft gebruikt, hadingewerkt. Tot op heden heeft ook dit dier geen verdere afwijkingvertoond. Nog een derde geval, ofschoon het verloop toch geheel anderswas, doch eenigszins gelijkend op deze beide, deed zich zeer on-langs voor. Hier was geen empirist bij geweest, doch door een samenloop



??? van omstandigheden, kon pati??nte eerst eenige uren na de ob-structie worden bezocht. De gewone verschijnselen waren aanwezig en een heftige tym-panitis. In het halsgedeelte was niets aanwezig. Bij onderzoek metde slokdarmsonde bleek weer een vreemd voorwerp aanwezig ;dit zat naar schatting weer een handbreedte van de cardia af.Ik was al bang weer te doen te hebben met een analoog geval alsde beide bovenomschrevene, doch na eenige moeite gelukte hethet voorwerp in de pens te drukken waarna ook de tympanitismet bekwamen spoed verdween. Of aan de dieren iets bijzonders is te zien geweest voor dien tijdis mij niet bekend. Evenmin is mij bekend, en ik heb daar ookniet veel naar gevraagd, wat de empirici hebben uitgevoerd. Dat het verschijnsel vermoedelijk niet zal berusten op krampvan de cardia bewijst mijns inziens het tweede geval, hiertegenpleit toch de zeer geringe tympanitis. Berust het

misschien op een abnormale bouw van den slokdarm?Daar alle runderen nog leven heb ik dit niet na kunnen gaan. Noch Hutyra en Marek, noch in Fr??hner en Zwick heb ikiets over dit bijzonder verschijnsel kunnen vinden. Hardenberg, 5 Juni 1929. ZUSAMMENFASSUNG. In zwei F?¤llen von Obturatio oesophagi beim Rinde gelang es Verfasser nichtden Fremdk??rper (einen im Brustabschnitte eingekeilten Kartoffel) mittels derSchlundsonde zu entfernen. Als er nach einigen Stunden die K??he wieder unter-suchen wollte, erz ihlte der Besitzer, dass die Tiere den Fremdk??rper ohne weitereBehandlung ausgebrochen hatten. SUMMARY. In two cases of obturatio oesophagi in cows, the author did not succeed in re-moving the obstructing object (a potatoe which was caught in the thoracic part)by means of the stomach tube. Several hours afterwards when he called to see the cows again, the owner toldhim that the cows had

vomitted the obstructing object without any further treat-ment. R?‰SUM?‰. Dans deux cas d\'obturatio oesophagi chez la vache l\'auteur n\'a pas r?Šussi ? ?Šloigner le corps ?Štranger (une pomme de terre engag?Še dans la partie intratho-racique) au moyen de la sonde oesophagienne. Quelques heures apr?¨s, lorsque l\'auteur voulait examiner les vaches de nouveau,le propri?Štaire lui raconta que les animaux avaient vomi le corps ?Štranger sansaucun traitement.



??? GENEZING VAN CHRONISCHE HAEMORRHAGISCHE PURU-LENTE METRITIS BIJ HONDEN LANGS MEDICAMENTEUZEN WEG, door J. FLOHIL. Chronische haemorrhagische purulente metritis bij honden, dienooit geworpen hebben, wordt bij de vele honden, die in eenstadspractijk ter onderzoek worden aangeboden, herhaaldelijkgeconstateerd en hysterectomie wordt als eenige therapie, waarbijsucces te verwachten is, indien het geval niet al te zeer geprogres-seerd is, den eigenaars aanbevolen. Hoewel de prognose in derge-lijke gevallen niet al te ongunstig behoeft te worden gesteld, komthet toch vaak voor, dat de eigenaar niet te bewegen is, hiertoe tedoen overgaan. Minder goed gesitueerden zien tegen de kostenop, die een dergelijke operatie onvermijdelijk meebrengt, maarook velen, waar dit geen punt van overweging uitmaakt, zijn nietaltijd te overreden, de redding brengende bewerking te doen ge-

schieden. Daar het vaak oudere honden betreft, maakt men erbezwaar tegen, het dier op zijn ouden dag nog met een dergelijkeâ€žzware" operatie te plagen en verzoekt men zijn dierenarts tebeproeven het dier langs medicamenteuzen weg tot herstel tebrengen of wel men laat de pati??nte afmaken. De medicamenteuze behandeling, gepaard met een diaetetischeheeft de reputatie zelden of nooit succes op te leveren. Uterus-irrigaties zijn in verband met de lange vagina en de geslotenheidvan de cervix meestal niet te verrichten en pogingen daartoehebben veelal slechts een vaginaal-irrigatie tot resultaat. Uterus contraheerende middelen om den uterus tot ontledigingte brengen falen meestal, tendeele doordat de uterus door dege-neratie van den wand het vermogen verloren heeft te contra-heeren. Verwijdering van den inhoud en locale behandeling vanden ontstoken uteruswand is derhalve meestal een puzzle,

diemoeilijk tot oplossing is te brengen. Daar directe applicatie vangeneesmiddelen op den uteruswand zelden te bereiken is, moetmen trachten op andere wijze invloed op den zieken uterus uit teoefenen, door stoffen in het lichaam te brengen die via de bloed-baan het zieke weefsel be??nvloeden. Tot de middelen, in nieuwerentijd aanbevolen, die op dergelijke wijze ziekteprocessen beinvloe-den behoort o. a. introcid, en het is met deze vloeistof, waarmedeik een ^ io-jarige boxer behandelde, die aan een hopeloos lijkendechronische haemorrhagische purulente metritis leed. Het dier her-stelde. De historia morbi luidt als volgt : Pati??nte was een in zeergoeden voedingstoestand verkeerende hond, die nooit jongenhad gehad.



??? Het dier kwam in behandeling 15 Maart 1929 met de anamnese,dat de laatste loopsheid in het vorige jaar October heel hevig wasgeweest. Het verloor toen veel bloed en de uitvloeiingen duur-den langer dan normaal. Daarna merkte men een tijdlang niets,totdat zoo nu en dan werd waargenomen, dat er wat vuilge-kleurd slijmig vocht werd afgescheiden. Aanvankelijk was dieafscheiding gering, doch van lieverlede nam deze toe, waarbij hetdier zichtbaar vermagerde en zeer dorstig werd ten opzichte vanwater, terwijl melk versmaad werd. Pati??nte werd ten slottezeer lusteloos en het dienstpersoneel (de eigenares vertoefdebuitenslands) besloot diergeneeskundige hulp in te roepen. Bij het onderzoek bleek de hond, die ik als een zeer welgedaandier kende, sterk in voedingstoestand achteruitgegaan, hoewelnog niet van mager kon worden gesproken. De buik was iets ver-groot, terwijl de flanken min of meer waren

ingevallen. Het dierwas tamelijk lusteloos en bleek verhoogde temperatuur te hebben(40Â°â€”40.50 C.) en frequente pols. De omgeving van de vulvawas vochtig, terwijl bij druk op de buik eenig roodbruin muco-purulent vocht voor den dag kwam. Bij palpatie van den buikwand was de vergrootte uterus duide-lijk te voelen. Gedurende de dagelijksche behandeling, waaraanik pati??nte onderwierp, toonde men mij \'s morgens de lakens,waarop zij des nachts gelegen had en kon ik constateeren, dat deuitvloeiingen aanvankelijk zeer rijkelijk waren. De consistentiewas aanvankelijk vrij dun, het haemorrhagisch karakter was wis-selend, nu eens meer, dan minder bloederige bijmengselen met eenmin of meer frissche bloedkleur, dan weer meer chocoladekleurig.De eetlust was zoo goed als verdwenen. De door mij ingestelde behandeling was als volgt : Gedurende een aantal achtereenvolgende dagen werd geirrigeerdmet 2 %

septoforma-oplossing (lauwwarm). Dit geschiedde een-maal daags van 15 tot 30 Maart, daarna nog eenige keeren omden anderen dag. De irrigatie was vaginaal, het gelukte niet, decanule in den uterus te krijgen zoodat de vloeistof ongeveer terug-kwam, zooals zij er in ging. Alhoewel een direct resultaat met hetirrigeeren niet bereikt werd, scheen het toch een prikkeling uitte oefenen, die leidde tot een verhoogde afzetting van het uterus-secretum, want meestal werd kort na de irrigatie tamelijk veelmuco-purulent vocht al of niet met haemorrhagische bijmengsels,verloren. Om de werking op den uterus te ondersteunen, liet ikpati??nte dagelijks een paar keer 10 gram Extractum Erodii fluid.toedienen. Verder werd op 15 en 16 Maart dagelijks 2 gram introcid intra-musculair ingespoten in de binnen-dijspieren en op 18, 19, 20 en 21Maart nogmaals telkens ?Š?Šn gram. Inmiddels was de eigenares van den hond thuis gekomen en



??? hoewel ik meende verbetering in den toestand op te merken, steldeik haar dien als vrij hopeloos voor, wanneer geen hysterectomiewerd verricht. Hiertoe werd echter geen toestemming verleend,zoodat de medicamenteuze behandeling werd voortgezet. In-tusschen werd de toestand hoe langer hoe beter ; de dorst vermin-derde, de eetlust kwam langzamerhand terug, maar dan plotselingkwamen er weer een paar dagen, dat pati??nte geheel van streekwas ; de uitvloeiingen waren zeer rijkelijk en met veel bloed ge-mengd. In deze periode, waarbij het dier zeer lusteloos was, werd weder-om gedurende een paar achtereenvolgende dagen introcid inge-spoten. Plotseling kwam er nu een zeer sterke wending in deziekte. Het dier begon in eens veel meer te eten, dan in den laat-sten tijd ; vleesch in den vorm van biefstuk, dat eerst niet of heeltraag werd genomen, ging er nu grif in ; eieren met melk, bouillon,waarmede het dier

eerst gevoerd moest worden, werd nu metgraagte verorberd. De uitvloeiingen verminderden, de kleur werdlichter en gelijkmatiger, de consistentie dikker (pus bonum etlaudabile). Op 17 April ontsloeg ik pati??nte uit de behandeling;toen ik haar op 7 Mei nog eens zag, waren alle verschijnselen totaalverdwenen en de voedingstoestand sterk verbeterd, terwijl hetdier zijn oude vroolijkheid weer had. Spoedig na dit geval deed zich de gelegenheid voor dezelfdetherapie te beproeven bij een 2e pati??nte. Ditmaal betrof het een petite braban?§onne. Het was een kleinmager scharminkeltje met sterk opgebogen lenden en een tamelijkopgezet buikje. Eetlust was zoo goed als afwezig en het dier hadeen hevige dorst voor water, terwij\' het afkeerig was van melk.Van uitvloeiingen uit de vagina had de eigenares nog weinig ge-merkt ; alleen kleine met bloed gemengde vlekken werden op zijnkussentjes waargenomen. De temperatuur

was min of meer sub-normaal en de pols frequent. Nu en dan braakte pati??nte. Bij hetonderzoek bleek het buikje gespannen door den opgezet ten uterus,terwijl het dier bij het onderzoek pijn te kennen gaf. Uit de vagina vloeiden eenige druppels vuilgekleurde pus. Hetdiertje was volgens eigenares acht jaar oud. Van loopsheid haddeze sinds langen tijd niets bemerkt. Op 18 Mei j.1. toen ik het diertje voor het eerst onderzocht,diende ik het een injectie van 1 cc.M. introcid intramusculair in dehalsspieren toe en herhaalde dit op 21, 23, 25 en 28 Mei, terwijlik tevens telkens een irrigatie deed met 2 % lauwwarme septo-forma-oplossing, waarna de uitvloeingen wat vermeerderden enwaarbij het soms gelukte de vloeistof in den uterus te brengen,zoodat ook op deze wijze uterussecretum direct verwijderd konworden. Na 25 Mei hielden de uitvloeiingen op en pati??nte, dieik had laten voeden met geschaafd runderbiefstuk, dat eerst



??? moeilijk en later hoe langer hoe beter werd opgenomen, raaktehaar lusteloosheid kwijt, de dorst verminderde, haar houding engestalte werd meer normaal en ook temperatuur en pols. Evenalsbij het eerste geval had ik inwendig Extr. erodii fluid. laten toe-dienen (3 x daags 3 gram). Op 28 Mei ontsloeg ik pati??nte uit debehandeling. Tot heden schijnt alles goed te gaan. De gunstige invloed van intraveneuze of intramusculaire injec-ties van introcid bij metritiden, vooral ook bij het rund is in denlaatsten tijd in de literatuur herhaaldelijk vermeld. Voornamelijkbetroffen het echter hier metritiden, aansluitende aan de partus,waarbij ook een locale behandeling van den uterus kon wordenuitgevoerd, zoodat men verbeteringen niet zonder meer op reke-ning kon stellen van den invloed van introcid. Bij honden metchronische metritiden, niet met de partus in verband staande,is dit anders, omdat locale behandeling hier meestal niet

kanplaats vinden. ,,De vaginaal-irrigatie bij metritiden is onpractisch en af tekeuren", zegt Klarenbeek in zijn â€žPraktische Heelkunde vanhet kleine huisdier". Van zijn standpunt, dat er alleen heil te ver-wachten is van hysterectomie, is dit logisch. Doch wanneer demogelijkheid bestaat langs medicamenteuzen weg genezing teverkrijgen, is irrigatie nog wel te verdedigen, want al bereikt menveelal met zijn irrigatie-vloeistof het cavum uteri niet, de prik-keling van het vaginaal slijmvlies schijnt langs reflectorischenweg tot uteruscontracties te leiden, waarbij aanmerkelijke hoe-veelheden van den inhoud worden ontlast. Voor irrigaties bij honden is bij voorkeur gebruik te makenvan niet te sterk riekende desinficientia, vooral wanneer de dierenthuis verpleegd worden. Een zeer geschikte vloeistof is een 2 % lauwwarme septoforma-oplossing of een 3 % dito boorzuuroplossing. Het is bekend, dat chronische purulente endometritis

somsspontaan geneest. Klarenbeek vermeldt dit ook in zijn boven-genoemd werk. De mogelijkheid bestaat dus, dat de beide boven-genoemde gevallen ook zouden genezen zijn zonder medicamen-teuze behandeling. Doch daar spontane genezing zeer zeldzaam is,moeten wij aannemen, dat de gunstige wending, die deze beidegevallen genomen hebben, op rekening moet worden gesteld vande behandeling. Derhalve meen ik, in gevallen als bovenbeschre-ven te moeten aanraden niet direct tot operatie over te gaan,indien de indicatie niet dringend is, doch eerst eens te probeerenwat te bereiken is, langs den weg door mij aangegeven. Misschienblijkt, dat de uitspraak van Klarenbeek : â€žHysterectomie isbij uterus-ontstekingen met gesloten cervix, zoowel bij de hond als



??? bij de kat, de eenige practische therapie", zijn geldigheid verlorenheeft, vooral in die gevallen, waarbij de geslotenheid van de cervixniet absoluut is. Haarlem, 12 Juni 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Hunde mit chronischer Uterusentz??ndung, ohne Zusammenhang mit der Geburt,sind vieler Ansicht nach nur zu genesen durch Hysterectomie. Verfasser berichtet??ber zwei F?¤lle, wo Genesung durch medikament??se Behandlung geschah; wobeinebst Irrigationen per Vaginam, t?¤gliche Anwendung von intramuskul?¤re Injek-tionen von Introcid statt fand. SUMMARY. In general opinion chronic purulent endometritis in bitches, independent ofpregnancy, is only to cure by hysterectomy. The author describes two cases in which recovery took place by intramuscularinjections of Introcid and irrigations of the vagina. R?‰SUM?‰. Selon l\'opinion g?Šn?Šrale la m?Štrite haemopurulente, ind?Špendante de la couche,chez la

chienne, n\'est ?  gu?Šrir que par l\'hyst?Šrectomie. Dans deux cas l\'auteur a obtenu la gu?Šrison par des injections intramusculairesd\'Introcid et par des irrigations intravaginales. OVER Cad., -THERAPIE BIJ MELKZIEKTE, door R. P. SYBESMA, Practiseerend Dierenarts te Heerenveen. Na de, reeds zoo rijkelijk met successen bekroonde, onderzoe-kingen van Professor Sjollema over deze materie, lijkt het mijwenschelijk, enkele bevindingen, met betrekking tot de practischetoepassing daarvan, eens naar voren te brengen, teneinde zoomogelijk iets te kunnen bijdragen ter voltooiing van voor onzeveeteelt van overwegende beteekenis zijnde vraagstukken, welkeroplossing onze hooggeschatte leermeester in uitzicht heeft gesteld. Mijn ervaringen dateeren pas vanaf 16 April j.1.; nieuwe ge-zichtspunten zou ik dus bezwaarlijk kunnen aanwijzen. Wel echterdurf ik verklaren, dat de recordcanule met slang en trechter tenmijnent

goeddeels de melkspuit heeft verdrongen, en dat zelfsalleen de techniek reeds van de intraveneuze toediening van eencalciumzout, (zoo men zich deze voldoende heeft weten eigen temaken) grootere perspectieven opent, met betrekking tot het doenherstellen van de functioneele stofwisselings-stoornissen bij onsmelkvee. Tot voor kort dus behoorde ik nog tot de omvangrijke groepvan practici, die in de insufflatie van den uier een alleszins toe-reikend middel zien ter behandeling van paresis puerperalis. Invertrouwde deskundige handen is het luchtfilter dan ook eeninstrument van beteekenis.



??? Doch de bezwaren aan insufflatie verbonden, worden grooternaarmate het aantal melkziektegevallen stijgt. Hoofdbezwaar achtik wel, dat het lucht-inblazen ons niets verder brengt, en nooitverder kan brengen, met betrekking tot het wezen van dit puer-peraal lijden. Het aantal melkziektegevallen neemt met de intensi-veering van het bedrijf nog steeds toe. Dieren, die eenmaal melk-ziekte hebben gehad, worden aan het begin van een volgendelactatie weer gevaarlijk, vooral na ruime toediening van krachtvoer,en indien de voorafgaande lactatieperiode door de volgende wordtbekort. En hoe staat het met de nakomelingschap van dergelijkekoeien en stieren? Een en ander heeft niet weinig bijgedragen tot de popularisatievan de onderhavige behandelingsmethode. Een waar leger vanempiristen, castreerders, verloskundigen, huisknecht-hulpkeurdersen veefondsexperts hanteert tegenwoordig een melkspuit, en

demastitisgevallen blijven niet uit. En hoe dikwijls nog wordt mengeroepen bij een paretisch rund, waarbij insufflatie reeds heeftplaats gehad. Dus, of er mankeert nog iets aan deze behandelings-methode, of zij is door de betrokken personen1 niet goed in toe-passing gebracht. Soms ligt het aan het een zoowel als aan hetander. Klinisch zou men de puerperaal parese kunnen indeelen naareen ruime verscheidenheid van symptomen. Er is steeds â€” langerof korter â€” een voorperiode, een initiaalstadium, gekenmerktdoor : weinig of geen eetlust, niet herkauwen, geen pensbewegin-gen, geen defaecatie, koude horens en staartwortel, en geen melk.Tot den eigenlijken paretischen toestand komt het hierbij, in uit-zonderingsgevallen, dikwijls niet. De toestand van dergelijke koeien herstelt zich spoedig weer,geheel uit zichzelf, dus ook na insufflatie en eveneens na CaCl2intraveneus. In een volgend stadium van melkziekte, waarbij

paretische toe-standen, frequente pols en ademhaling, en onrust op den voor-grond treden, kan men enkel nog maar heil verwachten van denkrachtig op spanning gebrachten uier, of van intraveneuze, mis-schien subcutane toediening van CaCl2, glucose en andere medica-menten, waarvan wij hier echter alleen het CaCl2 in beschouwingnemen. Doch ook in de stadia van heftige excitatie en van coma is menop insufflatie of CaCl2 aangewezen, en het geeft den indruk, alsofgenezing langer uitblijft naarmate de parese verder is gevorderd.In de door mij behandelde gevallen, deed het CaCl2 het aanmerke-lijk veel vlugger, clan voorheen de insufflatie. Verder zou er dan misschien nog verband kunnen worden ge-legd tusschen de ouderdom van het dier, en de gecompliceerdheid



??? van het lijden, omdat dieren van hoogen leeftijd, b.v. tiendekalfskoeien den practicus dikwijls voor verrassingen doen staan. Aan het einde van den staltijd werden de volgende gevallenvan melkziekte, over het tijdsverloop van een maand, door mijmet CaCl2 behandeld. I. Een 7-jarige koe van S. te M. had in den nacht van 14 op 15 April afgekalfd.In den morgen van 16 April melkziekte; insufflatie door eigenaar. Kon\'s avonds nog niet staan. Toestand echter niet ongunstig. 30 gr. CaCl2in 10 % oplossing, in de halsader. (Oplossing van uitgekookt water ondertoevoeging van 1.5 c.c. phenolum liquefactum ter blijvende sterilisatiesteeds voor gebruik gereed). Koe ging na de injectie vrij vlot in de beenen.Eigenaar had ook later geen klachten. Ruime hoeveelheid melk. II. Koe van R. te T., zevende kalf op 15 April. Den volgenden namiddag ver-schijnselen van melkziekte. Een buurman insuffleerde. Eveneens

boodschapnaar den dierenarts. Vier uren na de behandeling stond de koe nog niet.Toestand overigens niet ongunstig. Ter elemonstratie 30 gr. CaCl2 in dehalsader, hierna onmiddellijk opstaan en eetlust. Later is het dier nog voor mastitis (aan twee kwartieren) behandeld. III. Achtjarige koe had afgekalfd op 24 April ten huize van S. te B. In dennacht van 25 op 26 April melkziekte, wat de eigenaar eerst des morgensbemerkte. Deze vond het dier hangende in de groep. Na het lossnijdenvolgde onmiddellijk insufflatie door een buurman. Geen verbetering. Bijmijn komst lag het dier gestrekt over den stalvloer en was zeer soporeus. Pols nauwlijks voelbaar, ademhaling zeer oppervlakkig. Er was een pro-lapsus van de vagina. Prognose niet gunstig. 40 gr. CaCl2 in de meikader.Toestand bl.ef aanvankelijk nog slecht. Het eerste symptoom van verbe-tering was, dat de geprolabeerde vagina uit zichzelve terugtrok. Binnen het

uur verhief ele koe zich, en werd met vereende krachtenin ele beenen geholpen. Het dier kon echter maar op drie beenen staan. Er was paralyse van de buiger van het rechterachterbeen, waarschijnlijktengevolge van trauma in den nacht. Toestand bleef den geheelen dag tamelijk goed. Het dier at weinig hooi In den vroegen morgen van 27 April recidive. Wederom 40 gr. CaClain de meikader. De toestand liet zich den 27 April gunstig aanzien. Desavonds was de melkgift bevredigend. In den vroegen morgen van 28 April echter weer recidive. Thans volgdeinsufflatie. Op 29 April was de toestand in zooverre verbeterd, dat er geen verschijn-selen van melkziekte zich meer voordeden. Het dier kon echter niet overeind vanwege ,,de wolf". De staartwortelwas slap en buigzaam. Eetlust iets verminelerd. Overigens geen verdereafwijkingen. Op i Mei is de koe om onverklaarbare redenen opgeruimd, en aanverdere

behandeling onttrokken. IV. Melkkoe van L. te G. Vijfde kalf op 27 April. Spoedig hierna verschijnselenvan melkziekte. 40 gr. CaCl2 in de meikader. Vlot herstel. Later geen klach-ten. V. Een negenjarige melkkoe van P. te T. had den 27 April afgekalfd. In denmorgen van 29 April de eerste verschijnselen van melkziekte. Secundinaewaren niet afgegaan. Het dier lag over den stalvloer. 60 gr. CaCl2 in de meikader. Spoedig volledig herstel. Ruime melkgift.



??? VI. Een elfjarige koe van IJ. te L. Datum van afkalven 30 April. Het dierheeft het vorige jaar aan melkziekte geleden en is thans preventief be-handeld gedurende vier weken, droogstand met CaCl2 CaHPOj lever-traan per os. In den morgen van 1 Mei had het geen eetlust. Het onderzoek leverdeechter niets op. Uit voorzorg 40 gr. CaCl2 in de meikader. Onmiddellijk hierna w?¨l eetlust. Later klachten van den eigenaar over teweinig melk. Is om die reden verkocht. VII. Een zevenjarige melkkoe van G. te O. had 4 Mei gekalfd. 5 Mei melkziekte.Herstel na 30 gr. CaCl2 in de meikader. VIII. Een achtjarige koe van K. te T. Datum van afkalven 4 Mei. In den nachtvan 5/6 Mei melkziekte en insufflatie door een buurman. Onmiddellijkna het opstaan echter gemolken. Recidive volgde. Hierna 40 gr. CaCl, inmeikader. Herstel. Den volgenden morgen ,,wolf". Bloed (Ca. 4.7. P. 2.9.mg. %). Nu wederom 40 gr. CaCL ingespoten. Hierna

volledig herstelmet zeer ruime melkgift. IX. 9 Mei. Koe van P. te O. Zevende kalf. Zelfde dag nog melkziekte. 30 gr.CaCl2 in de meikader gaf volledig herstel. X. In den nacht van 9/10 Mei koe van B. te G. Zevende kalf; vorig jaar ookmelkziekte. Thans insufflatie door eigenaar in den avond van 9 Mei. Desnachts 40 gr. CaCl2. Daarna opstaan. Den volgenden dag toestand nog nietzooals het behoort. Wederom 40 gr. CaCl2. 12 Mei eigenaar verhuisd. Koe lijdende aan mastitits. XI. 13 Mei. Koe van D. te T. Achtste kalf. Melkziekte; 30 gr. CaCl2. Vlot her-stel. XII. 15 Mei. Koe van D. te L. Na het tiende kalf melkziekte. In den avondinsufflatie door eigenaar. Kon den volgenden morgen nog niet staan. Hierna30 gr. CaCl2. Opstaan doch geen eetlust. Den 17 Mei Ca per os. 18 Mei toestand weinig verbeterd. Geen eetlust,niet herkauwen. 30 gr. CaCl2. 19 Mei nogmaals 30 gr. CaCl2, waarna langzaam verbetering is inge-treden. Deze

gevallen laten mijns inziens geen twijfel open ; wij kunnenhet thans zeker zonder luchtfilter stellen. Ook wordt het zoo langzamerhand tijd, dat wij nieuwe wegeninslaan. Een overgangstijd, waarin men zich eenigszins vertrouwd moetmaken met de nieuwe werkwijze, brengt natuurlijk altijd moeilijk-heden mee. Hier is het voornamelijk het morsen onderhuids vande geconcentreerde CaCl2-oplossing, dat aanvankelijk doet af-schrikken. Dit kan men echter ontgaan, door de oplossingen eerst mindergeconcentreerd te nemen. Het is niet moeilijk, binnen korten tijdÂ??Šn Liter oplossing in de meikader te brenger. Een gemakkelijke



??? insteekplaats is daar, waar de melkader ombuigt en door den buik-wand naar binnen treedt. Het is verder raadzaam, niet met de toepassing te wachten,totdat men bij gecompliceerde gevallen wordt ontboden. Bij degevallen zonder complicaties heeft men verlassend snel herstel, enhet succ?¨s is des te grooter. Heerenveen, Juni 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser berichtet ??ber einige von ihm nach der Therapie Sjollema\'s (intra-ven??se Injection von CaCl2)behandelten F?¤lle von Paresis puerperalis. Er ziehtdiese Behandlungsmethode der Euterinsufflation (Schmidtâ€”Kolding) vor, dadie Therapie Sjollema\'s eine kausale Behandlung ist. Verfasser ist der Meinung,dass dies f??r Gegenden wo eine intensive Viehzucht getrieben wird, von h??chsterWichtigkeit ist. Die Euterinsufflation wird immer mehr von Laien angewandt. Bei der Ca CI,therapie ist tier?¤rtzliche Hilfe jedoch unentbehrlich. Zum Schluss erkl?¤rt

Verfasser einige technischen Einzelheiten in Bezug auf dieseTherapie. SUMMARY. The author describes a few cases of paresis puerperalis which he had treatedaccording the method Sjollema. (intravenous administration of CaCl.,). He prefersthis method to insufflation of the udder (Schmidtâ€”Kolding) because the Sjol-lema-treatment is treating the cause of the disease. The author considers it ofparamount importance in countries where intensive cattlebreeding is practised. Insufflation of the udder is more and more applied by laymen ; this is impos-sible with the CaCl2 therapeutics. Finally the author points to a few technical pecularities with regard to themethod Sjollema. R?‰SUM?‰. L\'auteur d?Šcrit quelques cas de fi?¨vre vitulaire (paresis puerperalis) qu\'il atrait?Šs selon la th?Šrapeutique de Sjollema (administration intraveineuse deCaClj). Il pr?Šf?¨re cette m?Šthode ?  l\'insufflation de la mamelle

(Schmidtâ€”Kolding),parce que la th?Šrapeutique de Sjollema est un traitement causal. Surtout pour les contr?Šes o?š on exerce un ?Šlevage intensif, il la consid?¨re dela plus haute importance. L\'insufflation de la mamelle est appliqu?Še de plus enplus par les la??ques. Il n\'en est pas de m??me pour la th?Šrapeutique de Sjollema. Pour terminer l\'auteur appelle l\'attention sur quelques d?Štails techniques parrapport ?  cette th?Šrapeutique.



??? SARCOPTES-SCHURFT BIJ RUNDEREN, door W. VAN DER KOOI. Begin Februari 1929 werd door mij voor \'t eerst een geval vansarcoptesschurft bij het rund geconstateerd. Voor iets anders ineen stal aanwezig, werd ik getroffen door de heftige huidaandoe-ning bij een rund, te erg om gewone dermatophagus-schurft tezijn. Hoofdzakelijk aan de achterhand bestond een zwaar crusteuseczeem, met vooral aan den melkspeigel eene bloedig ontstokenhuid ; dit lijden ging gepaard met hevige jeuk. Bij rondkijkenbleken bijna alle runderen, wel een 20-tal, meer of minder te zijnaangetast. De eigenaar zelf had, vooral \'s nachts, ook last vanondragelijken jeuk gehad, op door kleeren bedekte plaatsen. Volgens hem was deze huidziekte aangebracht door eene in denherfst van 1928 aangekochte koe ; sommige runderen waren weeraan de beterende hand (zonder behandeling). Microscopisch onderzoek van afgekrabd materiaal

bracht aanhet licht, dat deze runderen lijdende waren aan sarcoptes-schruft(veroorzaakt door de sarcoptes major). Een paar weken later ontdekte ik op een anderen stal een rundmet dit huidlijden. Dit dier was lijdende van top tot teen ; hethad den geheelen winter niet willen groeien. Ook hier weer ergejeuk en eveneens was dit het geval geweest bij den melkknecht. Heel spoedig hierna kwam mij een derde geval van sarcoptes-schurft onder de oogen ; een drietal runderen bleek duidelijk zicht-baar lijdende te zijn. Volgens den eigenaar heeft zijn geheele vee-beslag er verleden jaar aan geleden, maar waren de meesten weerspontaan hersteld. Ook hier hebben de melkers geklaagd overabnormaal hevige jeuk. Een vierde geval ontmoette ik daarna in een kleine stal ; eenaangekocht rund bleek in ei ge mate lijdende ; de naast dit dierstaande koe was aan die zijde ook reeds heel erg aangetast. Vol-gens zeggen hadden de melkers

hier nog geen last van jeuk gehad. Daarna zag ik deze besmettelijke huidziekte nog een paar maalin andere veestapels ; ook weer hevige jeuk bij de runderen eneveneens bij het personeel. Bij het laatste van deze waargenomen gevallen betrof het eenrund dat wederom over zijn geheele lichaam, kop, hals, romp,pooten, was aangetast ; de hals had die verdikte huid, zooalsfraai te zien is op de afbeelding van een kalf, lijdende aan sar-coptes-schurft, in het handboek van Hutyra en Marek. Dit rund was dan ook zeer mager en gaf veel te weinig melk.De eigenaar en zijne vrouw, welke laatste in den regel de koe molk,hebben den geheelen winter last van erge jeuk gehad ; zelfs een



??? dochtertje, dat nooit met de koe, maar natuurlijk wel met hareouders, in aanraking kwam, ondervond dien last. Mijn algemeene indruk is, dat langzamerhand de menschenspontaan genezen. Al deze sarcoptes-schurft-gevallen heb ik waargenomen bij koe-melkers in en om Groningen. Zonder speciaal onderzoek heb ik zeontmoet en daarom mag wel als zeker aangenomen worden dater veel meer zijn. Ik zag dat deze parasitaire aandoening besmettelijk is van rundop rund en zag geen enkele maal in de herkomst of overbrengingeen verband met een andere diersoort, zoodat wel degelijk vaneen bij het rund heerschende sarcoptes-schurft mag worden ge-sproken. Daar reeds uit verschillende streken van ons land het voor-komen van deze besmettelijke huidziekte bij het rund werd ge-meld, lijkt mij de vrees niet ongegrond, dat dit lijden zich zeerzal uitbreiden onder onze runderen en is het tijdig nemen

vandoeltreffende maatregelen (van overheidswege) gewenscht, zeerzeker mede in het belang van de volkshygi??ne. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser beobachte wiederholt Sarcoptesr?¤ude bei Rindern. Seiner Meinung nach sind gesetzliche Massnahmen gegen diese Krankheit, diein Holland viel vorkommt und auf den Menschen ??bertragbar ist, sehr erw??nscht. SUMMARY. The author observed many cases of sarcoptic mange in cattle. As this disease frequently occurs in Holland and as it is also infectious to man,the author thinks legal measures against this disease most desirable. R?‰SUM?‰. L\'auteur rapporte de nombreuses observations de gale sarcoptique chez desbovid?Šs. Comme cettc maladie est tr?Šs fr?Šquente en Hollande et commc 1\'homme estsensible ?¤ 1\'infection, l\'auteur insistc sur des mesures l?Šgislatives contre laditemaladie.



??? BOEKAANKONDIGINGEN. Die Staupe der Hunde und Silberf??chse und deren neuzeitliche Behandlung nebsteinem Anhang ??ber die F??tterung der Hunde. Dr. Joseph Vaeth, Verlag M. & H.Schaper, Hannover 1929. De titel van dit werkje is lang en doet heel wat verwachten ; de inhoud geeftvrijwel het tegenovergestelde : het boekje telt slechts 47 bladzijden en bevat maarweinig nieuws en veel aanvechtbaars. De schrijver geeft in eenige hoofdstukken een overzicht van wezen, symptomen,prophylaxis en behandeling der ziekte bii den hond ; voegt daaraan toe een zeerbeknopte samenvatting van hygi??ne en dieet van het zieke dier en voedseltoedieningaan het gezonde en beperkt de weergave van zijn kennis van feiten van honden-ziekte-besmettingen bij den zilvervos tot hoogstens een halve bladzijde. Ofschoon uit de behandeling der verschillende vraagstukken wel de geroutineerdepracticus spreekt, is de stof

niet met exacte kennis behandeld ; veel te gemakkelijkwordt over de diepere beteekenis der problemen heen geloopen en te veel wordthet tot heden verkregen resultaat van medicamenteuze, serologische en prophy-lactische behandeling overschat. Daarbij is het overvloedig aanbevelen van velenieuwe en uitsluitend duitsche geneesmiddelen, waarvan de werking deels volgensde ervaring van anderen problematisch is, deels nog geheel niet vaststaat, een be-denkelijk verschijnsel, dat bij critische beoordeeling ook af te keuren is. Over hetgeheel genomen kunnen wij het werkje niet bepaald een aanwinst noemen van deliteratuur over dit vraagstuk. Klarenbeek. INGEZONDEN. Diermeel. In antwoord op de repliek van collega te Hennepe het volgende : I. Met genoegen constateer ik, dat collega te II. de ,.propaganda" voor Cen-trale Noodslachtplaatsen-vcrwerkingsinrichtingen, die indertijd door hem in deN. R. Cr. is gevoerd

met zooveel ijver, thans wil laten varen, ten gunste van eenrustige studie. II. Uit het antwoord van collega te II. blijkt, dat ik ten onrechte een mede-deeling ten voordeele van het â€ždroge systeem" aan collega te H. had toegeschreven,terwijl uit diens voordracht blijkt, dat hij deze mededeeling van â€žhooren zeggen"heeft. Bij nadere bestudecring van diens voordracht moet ik toegeven, dat â– â€” uit-gezonderd een zonder vermelding van cijfers verstrekte mededeeling over de ge-ringe waarde van bloedmeel voor leggende kippen â€” practisch de geheele inhouddier voordracht bestaat uit de kritieklooze mededeeling van wat collega te H.heeft â€žhooren zeggen". Daardoor is het mij duidelijk, waarom collega te H. nietkan ihgaan op mijn critiek van de vermeende winst van Midwoud van / 10.000.â€”over 1928, een cijfer, waarvan de onjuistheid onmiddellijk blijkt, indien men weet,dat Amsterdam, waar bovendien alles reeds

aan het slachthuis geconcentreerdis, zelfs met een beschikbare hoeveelheid van ongeveer 1000.000 Kg. per jaar,d. w. z., ongeveer 8 x zooveel als Midwoud, niet meer dan / 11.000.â€” â€žwinst"maakt, althans volgens mededeeling van collega te II. Te betreuren is het, datcollega te H., die bij voortduring tot rustige studie aanmaant, zich zelf van dezeplicht heeft ontheven, en zonder dergelijke kwesties rustig, grondig en kritischte bestudeeren, allerlei voorbarige en onjuiste mededeelingen doet. Dat hij vande ervaring van Utrecht geen nota wenscht te nemen, was te verwachten, dit zijnervaringscijfers, die in zijn kraam niet te pas komen. Wat nu mijn kennis betreft omtrent het â€ždroge systeem", inderdaad ken ik dit



??? niet direct uit de praktijk, ben er dus niet persoonlijk mede bekend en ken het slechstuit de literatuur, wat voor mij wel voldoende grond was, tot het stellen van eenvraag, maar niet tot het schrijven van een reeks artikelen. Een vraag .waaropdan weliswaar geen betrouwbaar antwoord te verwachten is, aangezien collegate H. slechts kan weergeven, wat hij heeft, hooren zeggen,". Daarom ook is hetverklaarbaar, dat collega te H. in zijn voordracht gesproken heeft over een : â€žDry rendering" proces, waarbij het materiaal niet meer in aanraking komtmet water of stoom, doch hoog verhit wordt in autoclaven onder stoomdruk, diezich uit het vocht, dat in het materiaal zelf zit, ontwikkelt". Volgens collega te H. komt het materiaal dus niet in aanraking met â€žstoom"maar toch weer wel met â€žstoom" uit het materiaal zelf. Het zou dus tezelfder tijdwel met stoom en niet met stoom in aanraking komen, wat wel iedereen

duidelijkzal zijn. Dat collega te H. hier twee proc?Šd?Š\'s door elkaar haspelt, nl. het eigenlijkeâ€ždry rendering" systeem en de nieuwere â€žinternal pressure" methode, welkelaatste uit het eigenlijke â€ždry rendering" systeem is ontstaan, is een gevolg vanhet â€žhooren zeggen"-systeem. Hiertoe behoort ook zijn tirade over de verdereontwikkeling dezer industrie. Collega te H. schijnt de eenige te zijn, die er ietsover heeft â€žhooren zeggen", wat, deelt hij helaas niet mede. Van â€žhooren zeggen" weet collega te H. blijkbaar ook, dat bij het moderneâ€ždry rendering" proces tot 150Â° kan worden verhit. Ontgaan is het hem, dat ditbij het eigenlijke â€ždry rendering" proces een practische onmogelijkheid is, aangeziende zich ontwikkelende waterdamp direct door een exhauster wordt afgezogen enwater nu eenmaal bij gewone druk niet hooger verhit kan worden dan 100Â° C. Tenbewijze hiervan â€” voor zoover dit nog

noodig is â€” voer ik de volgende cijfers aan.die afkomstig zijn van de Salvage Department of the City of Birmingham, welkede origineele â€ždry rendering" methode toepast en waar werd waargenomen, datbij verwerking van afval na ?Š?Šn uur de temperatuur in het materiaal 96Â° C. was,na 2 uur 84Â° C. en na 6 uur 910 C. Daarna werd de ketel geledigd. Van een tem-peratuur van 150Â° C. (!) kon natuurlijk geen sprake zijn. Collega te H. bedoeldehier dan ook niet het eigenlijke â€ždry rendering" proces, maar de â€žinternal pressure"methode, waarbij de druk uit het in het materiaal aanwezige vocht wordt ont-wikkeld, het materiaal dus onder stoomdruk en in tegenwoordigheid van stoomverhit wordt, zoodat wel een temperatuur van 150Â° C. is te bereiken. Dat daardoorechter de eventueele voordeelen van de oorspronkelijke â€ždroge methode" weerverloren gaan, is collega te H. niet verteld geworden en kan of wil

hij dus ook nietraededeelen, aangezien zijn veroordeeling van de natte methode dan werkelijkin het water valt. Zie daar de gevolgen van het feit, dat collega te H. kritiekloos weergeeft, wathij â€žhoort zeggen". Dat hem deze wijze van voorlichting reeds parten heeft gespeeld,is wel gebleken uit de Gezondheidscertificaten-historie, waarop collega te H.oorspronkelijk zoozeer vertrouwde, dat hij er een â€žwetenschappelijk" (!) indeelingder diermeelsoorten op baseerde, terwijl hij nu moet toegeven, dat ook deze certi-ficaten hem slechts van â€žhooren zeggen" bekend waren, waardoor hij zich omtrentden inhoud daarvan heeft â€žvergist". Mij dunkt, collega te H. moet zichzelve eens tot rustige studie aanmanen. Hoefnagel.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE, Aan de Leden. Het Hoofdbestuur brengt ter algemeene kennis dat het in zijn laatste verga-dering een schrijven ontvangen heeft van zijn Secretaris Dr. H. A. Vermeulen,waarin deze mededeelde op medisch advies te moeten bedanken voor de om-vangrijke werkzaamheden, die aan het secretariaat verbonden zijn. Het behoeft geen betoog, dat wij door dit besluit verrast werden, een verrassing,die een medegevoelen opwekte toen de reden van dit bedanken gelegen bleek tezijn in de gezondheidstoestand van Dr. Vermeulen. Wij hebben in onzen Secre-taris steeds gewaardeerd de opgewektheid en toewijding, waarmee hij sederti Jan. 1914 zijn werkzaamheden, die in de laatste jaren zoo zeer zijn toegenomenin omvang, heeft verricht. Niettemin hebben wij zijn besluit te eerbiedigen enwij hopen niets liever dan dat het neerleggen van de werkzaamheden ten behoeveonzer

Maatschappij, die hem zoo na aan het hart ligt, aan zijn gezondheid ten goedemoge komen. Intusschen zal Dr. Vermeulen de loopende administratieve zaken van hetsecretariaat zooveel mogelijk blijven afdoen en o. a. ook het bureau van plaats-vervanging blijven leiden tot zijn opvolger de functie zal hebben overgenomen. Op verzoek van het Dagelijkscli Bestuur verzorgt laatst ondergeteekende thansde werkzaamheden aan Hoofdbcstuurs- en Algemeene Vergadering verbonden,waarmee betrokkenen rekening gelieven te houden. Juli 1929 Dhont, Voorzitter, ten Thije, wnd. Secretaris. BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. De exploitatie van een particuliere centrale slachtplaats in samenwerking metde gemeente. De in de gemeente Soest op te richten centrale slachtplaats zal worden beheerddoor particulieren, doch de gemeente zal daarbij haar medewerking verleenen.In het â€žTijdschrift voor Gemeentebedrijf en

Administratie" van 5 Juni j.1. vondik vermeld, hoe de samenwerking tusschen de gemeente en de slagers-exploitantengeregeld is. De rechten en verplichtingen over en weer zijn opgenomen in een door de ge-meente met de N.V. gesloten overeenkomst. De voornaamste bepalingen uitdeze overeenkomst komen op het volgende neer. De medewerking van de gemeente is van twee??rlei aard. In de eerste plaats ver-schaft zij kapitaal aan de N.V. Centrale Slachtplaats ; in de tweede plaats neemtzij op zich de belangen van de N. V. te beschermen door haar verordenende bevoegdheid.De gemeente zal kapitaal verstrekken onder verband van eerste hypotheek vande onroerende goederen der N.V. tot een bedrag van 60 % van de waarde daarvan.Deze hypotheek, af te lossen naar ten minste 3Â? % per jaar, wordt verstrekttegen een rente van 5 % en verder onder de bij hypotheek gebruikelijke voor-waarden. Ingevolge de in de

tweede plaats genoemde bepaling verplicht de gemeentezich er voor te zorgen, dat binnen een maand, nadat de centrale slachtplaats inexploitatie is genomen, een plaatselijke verordening is vastgesteld, waarbij hetingevolge art. 4 onder 30. der hinderwet verboden is in de gemeente elders danop het terrein van de N.V. een slachterij op te richten, te hebben of te gebruikenOok neemt de gemeente zich op om tijdens den duur der overeenkomst geen anderecentrale slachtplaats op te richten of te doen oprichten, noch met derden te dienaanzien een overeenkomst aan te gaan, noch door het vaststellen van verordenin-



??? gen of wijzigingen van verordeningen, noch op andere wijze het oprichten vanslachterijen mogelijk te maken, tenzij de gemeente daartoe van hoogerhand wordtgedwongen. Hiermede verkrijgt de N.V. dus een monopolie voor de gemeenteSoest. Hiertegenover heeft de gemeente ook waarborgen noodig, dat van dit mo-nopolie geen misbruik wordt gemaakt ten koste van het belang der gemeentenaren. Het gemeentebestuur verkrijgt een overwegenden invloed bij het toezicht ophet beheer der N.V., doordat van de vijf commissarissen drie worden gekozenuit een door het gemeentebestuur op te maken voordracht. Doch naast de indirectekrijgt de gemeente ook directe zeggenschap. Deze komt tot uitdrukking in denavolgende bepalingen : ie. De N.V. verplicht zich de op te richten slachtplaats in bedrijf te houdenen met betrekking tot de inrichting daarvan te voldoen aan de voorschriften,te geven door het

gemeentebestuur in overleg met den inspecteur. 2e. Op plannen tot bouw, vernieuwing, verandering of uitbreiding van decentrale slachtplaats wordt een voorafgaande goedkeuring van B. en W.vereischt. 3e. De voorwaarden tot slachting, daaronder begrepen de tarieven voor hetslachten en voor het gebruikmaken van de inrichtingen van het slachthuis,zijn eerst van kracht na goedkeuring door den raad. 4e. De N.V. verplicht zich tot inzending van de balans en verlies- en winst-rekening aan den gemeenteraad, terwijl de gemeente te allen tijde gerech-tigd is de boeken der N.V. door een accountant te laten onderzoeken. Bij weigering van de onder 2e. genoemde goedkeuring kan de N.V. het oordeelinroepen van een of meer scheidsmannen, welke beslissing bindend is voor beidepartijen. Een eigenaardige regeling is getroffen voor noodig geachte wijzigingen van delachtingsvoorwaarden. Wanneer ?Š?Šn der partijen

deze voorwaarden wenscht tewijzigen, legt zij de desbetreffende wijzigingen ter goedkeuring aan de anderepartij voor. Bij goedkeuring treden zij onverwijld in werking. Is binnen een maandna indiening deze goedkeuring niet verkregen, dan heeft de partij, die de goed-keuring niet heeft verkregen, het recht een scheidsoordeel in te roepen. Op dezewijze heeft de raad dus niet uitsluitend een lijdelijke rol ; zoo noodig is hij ook be-voegd, b.v. te bewerken, dat de tarieven worden verlaagd. De gemeente is bevoegd de gesloten overeenkomst eenzijdig door enkele op-zegging te ontbinden, indien de N.V. tijdens den duur daarvan de slachtplaatsniet behoorlijk in bedrijf houdt of zich houdt niet aan de gestelde voorwaarden.Ook kan de gemeente de slachtplaats naasten, als de N.V. niet meer in staat isde slachtplaats, met al wat daartoe behoort, in exploitatie te nemen. De gemeente Soest heeft aldus een gelukkige

oplossing gevonden voor de samen-werking met particulieren ten behoeve van de exploitatie van een centrale slacht-plaats. De belangen van alle partijen worden zooveel mogelijk behartigd. Degemeente draagt niet het eerste risico, de gemeenschap wordt beschermd tegente hooge tarieven en de slagers kunnen geen bezwaren opperen tegen bedrijfs-winsten. Het abattoir te Semarang geopend. Op i Juli werd onder groote belangstelling het gemeentelijk slachthuis te Se-marang geopend. Het woord werd gevoerd door den burgemeester, den gouver-neur, door het hoofd van den veterinairen dienst, den Heer v. Eck, door denHeer van den Akker, voorzitter van de vereeniging van diergeneeskundigen,door den gemeenteveearts Fooy als vertegenwoordiger van Soerabaya en doorden directeur van de inrichting, den Heer v. Rijn. Alle sprekers hebben de nage-dachtenis gehuldigd van Dr. Stapensea, die een groot

deel van zijn leven gewijdheeft aan het slachthuiswezen en kort voor de tot standkoming van dit slachthuisis overleden. Een gedenksteen ter nagedachtenis van Dr. Stapensea werd ont-huld. (N. R. Ct.)



??? Het jaarverslag van de N. T. F. over 1928. Aan het ons toegezonden jaarverslag over 1928 ontleenen wij het volgende : Centrale ophaalplaats. In 1927 werd besloten tot uitbreiding van het gebied vanden destructor te Bergum door het oprichten van een centrale ophaalplaats inOverijssel. Voor uitbreiding van de verwerkingscapaciteit van de destructor,benevens voor het benoodigde wagenpark en den bouw van de centrale ophaal-plaats te Nijverdal werd een leeniug van 1/4 millioen gulden uitgeschreven. Ter-wijl in de provincie Overijssel vrijwel alle gemeenten tot aansluiting overgingen,was dit niet het geval in Gelderland. Het bleek nl. dat de gemeente Winterswijkzich in geen geval zou aansluiten, daar zij een eigen verwerkingsinrichting wildeoprichten, hetgeen intusschen inderdaad is geschied. Vele gemeenten in den Gel-derschen Achterhoek sloten zich bij deze destructor aan. Het vermoeden

wordtuitgesproken, dat de houding van Winterswijk gegrond is op de verwachting ommet behulp van een destructor het nadeelige saldo van het abattoir in een voor-deelig saldo te kunnen verkeeren ; een optimisme, aldus het verslag, dat in geenenkel opzicht in overeenstemming is met hetgeen de praktijk omtrent verwerkings-inrichtingen heeft geleerd. Bij de opening van de centrale ophaalplaats in Juli 1928 bleek, dat een grootaantal gemeenten, waarop bij de inrichting van de uitbreiding zoowel wat de be-paling van de verwerkings- als transportcapaciteit was gerekend, niet of nog niettot aansluiting waren overgegaan. Dat hierdoor tevens het plan om geheel Neder-land van een kostenlooze en gecentraliseerde destructie van afgekeurd vee envleesch te voorzien, in gevaar wordt gebracht, schijnt deze gemeenten onverschil-lig te hebben gelaten. De N. T. F. heeft hieruit geleerd, om niet meer tot oprich-ting van een

destructor of centrale ophaalplaats over te gaan, alvorens het toe-treden van een voldoend aantal gemeenten een feit is geworden. Aanvoer. De aanvoer uit het gebied door den destructor te Bergum directbestreken, was gedurende 1928 hooger dan in vorige jaren, wat verklaard wordt,doordat de aanmelding en aflevering vollediger geschiedt nu de destructor reedseenige jaren werkt. Blijkbaar hebben de belanghebbende landbouwers zich aanden toestand gewend. De N. T. F. meent dan ook te mogen aannemen, dat ophet oogenblik de hoeveelheid verwerkt materiaal, dat in werkelijkheid zou moetenworden gedestrucerd, in het evenbedoelde gebied inderdaad wordt benaderd. Intotaal werden in 1928 te Bergum vernietigd 31.289 afgekeurde dieren, betrokkenuit een gebied, groot 708.000 H.A. en waar voor het transport een 434.743 K.M.werd gereden. 67 miltvuurcadavers kwamen binnen ; 219 aan mond- en

klauwzeergestorven dieren werden in een speciale wagen afgehaald. Op het oogenblik van het uitbrengen van dit jaarverslag (21 Juni 1929) wordendoor den destructor te Bergum en de centrale ophaalplaats te Nijverdal een 177gemeenten bediend. Destructor te Bergum. Deze werd verbouwd en uitgebreid. In het apparaten-ruim werden eenige nieuwe apparaten bijgeplaatst, waardoor de capaciteit meerdan verdubbeld werd, terwijl tevens de tijdsduur van het proc?Šd?Š werd verkort. Terwijl in het eerste jaar na de ingebruikneming van de installatie men nogal eens moeilijkheden had met het gebruik van de destructoren, kan men nu con-stateeren, dat de techniek deze moeilijkheden geheel overwonnen heeft. De grootstedagaanvoer kon zonder eenig bezwaar in den daarvoor vastgestelden tijd wordenverwerkt, terwijl dan nog bovendien voldoende reserve aanwezig bleef. Vet en Diermeel. Zoowel de kwaliteit van het vet

als die van het diermeel konin het verslagjaar belangrijk worden verbeterd, doordien speciale apparatenwerden ontworpen, waardoor verbetering kon worden verkregen. O. a. door deFriesche Mij. van Landbouw werden met het diermeel voederproeven genomenbij varkens, in vergelijking met vischmeel, terwijl het Rijksinstituut voor Pluim-veeteelt te Beekbergen voederproeven bij pluimvee nam ter vergelijking van hetdiermeel met Liebig\'s vleeschmeel. Uit deze proefnemingen bleek dat het Neder-landsche product minstens gelijk kan worden gesteld met de beste buitenlandsche



??? soorten. De toegepaste werkwijze, om de bij het proces in oplossing gaande be-standdeelen mede in het meel in te drogen, bleek uitstekende voederresultatente geven. Gememoreerd wordt de campagne, door Dr. te Hennepe tegen de N. T. F.gevoerd. Eenige invloed op den verkoop van het diermeel bleef daardoor niet uit. Hygi??nische resultaten. De hygi??nische resultaten van de destructie beginnen,aldus het verslag, reeds thans duidelijke vormen aan te nemen. Meer in het bij-zonder is dit gebleken door een groote vermindering van de echinococcosis bij hetvee. De aangesloten gemeenten gaven, naar aanleiding van een door de N. T. F.ingestelde enqu??te, unaniem verklaringen van hunne tevredenheid over den dienstder destructie. Finantieele resultaten. Het verlies in 1928 bedroeg / 7.734.12. Men spreektde verwachting uit, dat, bij voldoende deelneming van de Gemeenten in Gelder-land en bij

uitbreiding van de destructie over de provincies X.-Holland, Z.-Hol-land en Utrecht en het resteerende gedeelte van Gelderland, een rentabiliteit zalworden bereikt. Wat betreft de voorbereiding voor den bouw van den destructor in Z.-Holland,wordt medegedeeld, dat tot nu toe 322 gemeenten reeds een contract hebbenafgesloten of zich principieel daartoe bereid verklaarden. Jaarverslag over het dienstjaar 1928, Alkmaar. Wat betreft de vee- en vleeschkeuring in den keuringskring Alkmaar kwamgeen wijziging in de met de omliggende gemeenten gesloten overeenkomsten. Enkele moeilijkheden rezen met enkele slagers te Egmond a. Zee, Zuid- enNoord-Schermer. De aan te brengen verbeteringen in winkels en werkplaatsenbleken deels van finantieelen-, deels van principieelen aard te zijn. De onjuisteinterpretatie van het vonnis der rechtbank te \'s-Hertogenbosch in de verschillendeslagersvakbladen heeft bij

verschillende slagers tot een misverstand aanleidinggegeven inzake de bekende termijn van 5 jaren uitstel. Te Z.- en N.-Schermer bleek de houder van de noodslachtplaats niet bereid tezijn, deze te verbouwen Na gehouden overleg met den raad dier Gemeente werdaan het gemeentebestuur een crediet toegestaan voor den bouw van een gemeen-telijke noodslachtplaats. Tevens bleek, dat talrijke veehouders in die gemeentehun gestorven of uit nood geslachte dieren naar elders vervoerden, waartegen,in overleg met de plaatselijke politie, maatregelen werden genomen. Als een, het meest op den voorgrond tredende ziekte in 1928, wordt de distoma-tosis genoemd. Bij schapen talrijke sterfgevallen; bij de runderen kon slechtsongeveer 10 % der levers onbeschadigd in consumptie worden gegeven. Circa50 % der levers werd door het keuringspersoneel z.g. uitgepijpt. Bij jonge kalveren wordt de diarrhee, welke

soms het gevolg is van een enteritis,dan weer gepaard gaat met een haast onzichtbare darmcatarrh, vermeld. Terwijlvoorheen het vleesch van deze dieren, na bacteriologisch onderzoek nog wel voor-waardelijk kon worden goedgekeurd, na talrijke onderzoekingen is het den HeerVoorthuysen gebleken, dat het vleesch een eigenaardige reuk bezit en ook nalangdurig bewaren deze niet verliest, zoodat naar zijne meening het vleesch hier-door niet meer in aanmerking kan komen voor een voorwaardelijke goedkeuring. Cysticercosis kwam voor bij 9 runderen, 1 pink en 2 graskalveren. Levendeexemplaren bij 2 runderen en 2 graskalveren. In verband met elders geblekenfeiten wordt het vleesch dezer dieren niet meer gekoeld, doch bewaard in hetvrieshuis. Tuberculose kwam voor bij paarden 0.14 %, runderen 24.59 %, pinken boveni jaar 14.16 %, vette kalveren 0.52 %, graskalveren 4 %, nuchtere kalveren0.12 %,

varkens 5.28 %, schapen 0.02 %, geiten 1.30 %. Het bacteriologisch vleeschonderzoek werd 255 maal toegepast. In 211 gevallenbleek het vleesch steriel te zijn. Bij de 44 positieve bevindingen betrof het: cada-verbacillen 17, vlekziektebacillen 17, colibacillen 4, coccen 4 en onbekend 2 maal.Dit onderzoek werd ingesteld bij 57 runderen, 16 paarden, 3 pinken, 8 kalveren,28 nuchtere kalveren, 2 geiten en 114 varkens.



??? Van de winst werd ?’ 14.000.â€”- uitgekeerd aan de gemeente en de rest/ 8.946.88 toegevoegd aan de reserve, teneinde te zijner tijd te kunnen wordenaangewend voor uitbreiding- of vernieuwingsonkosten. De natte bevriesmethode van Zarotschenzeff in de praktijk. Blijkens een mededeeling in de N. R. Ct. is, bij wijze van proef, op een Franschvisschersvaartuig, een bevriesinrichting aangebracht, waarmede men volgens demethode Zarotschenzeff de gevangen visch kan bevriezen. Deze vriesinrichtingbestaat uit een houten tunnel, aangebracht in een met kurk ge??soleerde ruimte.Door die tunnel loopt een ketting zonder einde, waaraan een 80 haken zijn beves-tigd. De visch wordt na de vangst gestript ; de groote exemplaren hangt menonmiddellijk aan de haken, de kleine plaatst men in manden, die aan de hakenworden opgehangen. Door de tunnel wordt daarna met behulp van vaporisatorseen nevel van tot

20Â° onder nul afgekoelde pekel geblazen. De visschen blijvenin de tunnel, totdat zij door en door bevroren zijn, worden er daarna uit verwijderd,afgewasschen en automatisch naar twee koelkamers gevoerd, welke ieder 25.000K.G. visch kunnen bevatten. Per dag kan men op deze wijze 1000 tot 3000 K.G.visch behandelen. Het gewichtsverlies bedraagt bij zouten ongeveer 50 %, bijbevriezen is het veel geringer. Indien de proefneming slaagt, zal zij vermoedelijk een omwenteling in dezenbedrijfstak veroorzaken en voor den vischafzet in het algemeen ver strekkendegevolgen kunnen hebben. ed Graaf. Tot Directeur van het abattoir te Nijmegen is benoemd : de adjunct-directeurvan dat abattoir Dr. R. van Santen. Prof. Dr. ZSCHOKKE. f Op 9 Juni 1929 overleed, in den ouderdom van 73 jaren, Prof. Dr. ErwinZschokke, de bekende, in 1925 afgetreden professor der veterinaire faculteit vande Ziiricher Universiteit. Hij heeft

dus maar vier jaar zijn welverdiende rust mogengenieten. Zschokke was reeds van af 1877 verbonden aan de Ziiricher veeartsenijschoolen bij gebrek aan voldoende leerkrachten, doceerde hij daar in het begin bijnaalle v?Št?Šrinaire leervakken ; later meer speciaal pathologie, therapie, specialepathologische anatomie en kliniek. Ook doceerde hij verschillende vakken op hetgebied van diergeneeskunde aan de Technische lloogeschool te Z??rich ; langentijd was hij redacteur van het Schweizer Archiv f??r Tierheilkunde. In 1895 werdhij benoemd tot directeur der Ziiricher Veeartsenijschool, welke betrekking hijbehield tot 1901 toen die school als faculteit bij de universiteit werd ingelijfd.Van 1915â€”1917 was Zschokke rector der Universiteit. Zschokke was zeer veelzijdig ontwikkeld en op vele gebieden thuis ; hetbeste wel op dat der pathologische anatomie. Zijn colleges muntten uit doorduidelijkheid en eenvoudigheid. Hij

was om zijn nobel karakter en tact dooriedereen bemind, niet het. minst door zijn studenten, met wie hij patriarchaalomging en die hem onder elkaar ,,papa Zschokke" noemden. De omgang metzijn collega\'s was ideaal; op de wetenschappelijke bijeenkomsten, waarvanZschokke de ziel was, heerschte harmonie en was een rijke uitwisseling van denk-beelden ; niemand sloot zich met zijn wetenschap op. Bij zijn aftreden in 1925 werd Zschokke in het buitenland ge??erd door de vet.med. faculteit te Giessen en de veeartsenijk. hoogeschool te Budapest die hem detitel van doctor h. c. verleenden. Zschokke heeft in boeken en tijdschriften opdiergeneeskundig terrein veel geschreven, vooral ook op het gebied van patholo-gische anatomie en pathologische histologie ; zijn grootste verdienste ligt echterin het feit, dat hij vele geslachten van studenten een zoo praktische en degelijkeopleiding heeft gegeven. Ieder die met hem in

aanraking kwam, kwam onder deninvloed van deze bescheidene, nobele geleerde ; de jaren die ik onder hem mochtwerken, zullen mij steeds in aangename herinnering blijven. A. Vrijburg.



??? Verslagen en Mededeelingen van de Directie van den Landbouw. 1929. No. 1. Het Verslag No. i is verschenen bij de Algemeene Landsdrukkerij te den Haag,en daar voor / i .â€?â€” verkrijgbaar. Het bevat een volledige lijst van officieele personen, instellingen en vereeni-gingen op het gebied van land- en tuinbouw, zuivelproductie, paarden-, vee-,pluimvee- en bijenteelt, boschbouw en veeartsenijkunde, en is dus een zeer nuttigevraagbaak en wegwijzer. Prijscourant. Wij ontvingen van de N.V. Pharmaceutische Groothandel, voorheen Schmaltz& Werlich en D. Veen & Co., Amsterdam (C.), Beulingstraat 2 en 4, een uit-gebreide prijscourant (van 1 Juli) van geneesmiddelen, verbandstoffen, sp?Šciali-te\'s, reagentia enz. Antiphlogistine. Wij ontvingen een exemplaar (Band VII, No. III) van ,,Der Blutlose Phlebo-tomist" (duitsche uitgave). Dit tijdschriftje wordt in 7 talen (in \'t geheel 1.250.000ex.) uitgegeven en graties aan

belangstellenden verstrekt door â€žthe Denver chem.manifact. Co.", bereiders van het antiphlogistine. Vertegenwoordiging in Duitsch-land : Kade-Denver Co., Berlin, Lichterfclde, Richard Wagner Platz. De derde Veterinaire Conferentie te Geneve, van veterinaire experts, uitgaandevan het Comit?Š ?Šconomique de la soci?Št?Š des Nations, is van 29 Meiâ€”5 Juni gehou-den. Er waren afgevaardigden van Duitschland (Dr. Wehrle en Dr. Musse-meier). Oostenrijk (Dr. Kasper), Denemarken (Prof. C. Jensen), Engeland(Sir Ralph Jackson), Itali?? (Prof. Bisanti), Polen (Prof. Nowak en Fischoeder),Servie (Petrovitch), Zwitserland (Dr. B??rgi), Tscheco-Slovakije (Dr. Hamr) enFrankrijk (Prof. Leclainche). Besproken werden de sanitaire maatregelen bij uitvoer, invoer en doorvoervan dieren. Men drong daarbij aan op het afgeven van uniforme attesten wat be-treft plaats van herkomst en gezondheid en op grensvisitatie door het

expor-teerende land. Wat betreft afweermaatregelen tegen besmettelijke ziekten werden de volgendebepalingen als gerechtvaardigd beoordeeld : tegen veepest: verbod van invoer van herkauwende dieren en varkens uit lan-den die niet minstens een jaar vrij zijn van die ziekte ; tegen mond- en klauwzeer, schape-pokken- (clavel?Še), besmettelijke longziekte,vogelpest en -cholera, pullorumziekte : verbod van invoer van vatbare diersoorten(tenzij direct naar daarop ingerichte abattoirs) ; voor ge??mmuniseerde dieren zouverzachting der maatregelen overwogen kunnen worden ; tegen rabies, dourine, malleus : strenge maatregelen tegen invoer ; tegen anthrax: de ingevoerde dieren moeten van ziekte-vrije plaatsen afkomstig zijn. Voor de handel in fokdieren kan men mildere maatregelen toestaan als hetexporteerend land officieel er voor kan instaan dat die komen uit stallen vrij vanbesmettelijke ziekten (waaronder ook

besmettelijke abortus, contagieuze mammitis(gelber Galt), tuberculose). Om een betere internationale samenwerking te verkrijgen op diergeneeskundiggebied werd aangedrongen op overeenkomsten tusschen de verschillende landendie de toelating van studenten, professoren en v?Št. ambtenaren tot instituten,laboratoria enz. gemakkelijk maken. Het plan bestaat eind October 1929 een 4e Conferentie te beleggen. (Revue g?Šn. de m?Šd. v?Št. Juin 1929). Besmettelijke Veeziekten in Nederland in Juni 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op 1 Juni nog niet waren ge??indigd). Mond -en klauwzeer : bij 25 (55) eigenaars, waarvan in Groningen bij (2) eig. ;Friesland bij 10 (18) eig. ; Utrecht bij 4 (1) eig. ; Noordholland bij 1 (9) eig. ; Zuid-holland bij 8 (18) eig. ; Zeeland bij 1 (1) eig. ; Noordbrabant bij 1 (6) eig.



??? Malleus : i geval in Friesland (Smallingerland). Rotkreupel bij schapen : 22 gevallen bij 5 eig. en 2 koppels (484 bij 34 eig.),waarvan in Groningen (24 bij 2 eig.) ; Friesland 5 bij 2 eig. (98 bij 10 eig.) ; Drenthe(14 bij 5 eig.) ; Gelderland in 2 koppels ; Noordholland 17 bij 3 eig. (193 bij 12 eig.) *Znidholland (155 bij 5 eig.). Scabies (Sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : (42 gevallen bij 8eig.), waarvan in Groningen (9 bij 3 eig.) ; Friesland (11 bij 3 eig. ); Drenthe (10bij i eig.) ; Utrecht (12 bij 1 eig.). Anthrax : 23 gevallen bij 19 eig., waarvan in Groningen 1 ; Overijsel 1 (varken) ;.Gelderland 5 bij 5 eig. ; Noordholland 2 (varkens) bij 1 eig. ; Zuidholland 8 bij 5.eig. ; Noordbrabant 5 (waarbij 1 schaap) bij 5 eig.; Limburg 1. PERSONALIA. Verhuisd : P. Stehouwer van Amsterdam naar Breda, Baronielaan 85, telefoon-nummer 1816. ,, C. van Gelder, van Sloterdijkerweg naar Adm. de Ruyterweg 119, Amsterdam W.,, G. S.

E. Vegter van Den Haag naar Holten (O.).â€ž Dr. W. J. Paimans, Oud-Hoogleer, van Utrecht naar Nijmegen, Groesbeekscheweg 329. REFERATEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Het conserveeren van bacteriecultures met parafine. (Beitrag zur Konservierungvon Bakterienkulturen mit Paraffin. â€” J. v. Dar?¤nyi â€” Centr. f. Bakt. 1928, ieAbt. Origin. Bd. 108, pg. 160). Volgens Dar?¤nyi is het brengen van parafin. liquidum op de oppervlakte vande voedingsbodems het beste middel voor het conserveeren van de cultures. Dezeworden dan nl. voor verontreiniging en uitdroging bewaard. Dar?¤nyi laat. daar-toe de agar zoodanig stollen, dat het oppervlak van de voedingsbodem ongeveereen hoek maakt van 450 met de verticaal. Nadat de bakteriecolonies voldoendegegroeid zijn, wordt parafinum liquidum purissimum Merck in een zoodanigehoeveelheid op de cultuuroppervlakte gegoten, dat de parafine eenige m.M. bovende

cultuurrand uitkomt. Het afenten van een op dergelijke wijze bewaarde cultuurkan gemakkelijk geschieden, door het cultuuroppervlak in een loodrechten stand-te brengen, met de oppervlakte naar onderen gekeerd. De dan afloopende parafinedoet de colonies vrijkomen, zoodat men ze dan met de platinaoese kan bereiken. De op deze wijze geconserveerde bacteri??n blijven, volgens Dar?¤nyi, zeerlang levensvatbaar. Een 3 maanden oude vlekziekte parafine cultuur doodde, opagar opnieuw overge??nt, in een hoeveelheid van een 1/20 normaaloese, nog muizenna 3 dagen. Dar?¤nyi beve??lt aan, de gevoelige bacteriesoorten (vogelcholera, diphterie,abortus, vlekziekte) na 4, de resistente bacteri??n (typhus, dysenterie, paratyphus,enz.) na 8 maanden en nog resistentere micro??rganismen (als coli, pyocyaneus,staphylococcen, enz.) na 1â€”jaar steeds over te enten. Over de pathogeniteit van de bacillus suipestifer. IZur

Frage der Pathogenit?¤tdes Bacillus snipestifer. â€” F. Schmidt â€” Centr. f. Bakt. 1928, ie Abs. Origin.Bd. 108, pg. 276). De door verschillende onderzoekers geuite meening, dat de bacillus suipestifervoor den mensch niet pathogeen zou zijn, is niet in overeenstemming met hetgeensommige autoren daaromtrent mededeelen. Schmidt vond het derhalve aangewezen, het onderstaande geval mede te deelen.



??? Begin 1928 werden in K??nigsberg en omgeving 36 personen ziek na het gebruikvan metworst. Bij het nader onderzoek van dit geval bleek, dat de betreffendeslager een varken in nood had geslacht en geen keuring had aangevraagd. Hetvleesch van dit dier werd tot metworst verwerkt, die de slager aan verschillendepersonen wegschonk. Men had deze worst gemaakt in het eenige aanwezige woon-en slaapvertrek, terwijl het noodige water uit een in de nabijheid gelegen vijverwas gehaald. Na een incubatie van 10â€”12 uur, zelden na 18 uur, zag men bij de gebruikersvan deze metworst eerst braken en diarrhee, gepaard gaande met buikpijn. Defaeces stonken zeer, waren erwtensoepachtig en soms zelfs slijmig. Temp. 39,5Â° C.Alle pati??nten waren na 4â€”6 dagen genezen. Bij cultureel onderzoek van de nog aanwezige worstresten en van de faeces derzieke personen vond men de bacillus suipestifer,

welke bovendien door suipestifer-serum sterk geagglutineerd werden. De cultures hadden slechts in ?Š?Šn opzicht eenatypisch beeld : nl. de met deze bacillus suipestifer ge??nte roode lakmoeswei ver-toonde ook na weken zelfs nog geen kleuromslag naar blauw. De met de ge??soleerdebacil gevoederde muizen gingen na 24â€”72 uur dood, terwijl uit de organen vandeze muizen weer de bacil gekweekt kon worden. In de faeccs van de varkens uit dezelfde stal, waartoe het in nood geslachtevarken had behoord, kon Schmidt geen varkenspestbacil aantoonen. De gevonden bacil had een groote virulentie, daar alle personen, die van deworst gegeten hadden, 10â€”18 uur na het begin der maaltijd zwaar ziek werden,ofschoon zij meestal slechts een geringe hoeveelheid worst genuttigd hadden. Schmidt komt, naar aanleiding van dit geval, tot de conclusie, dat de bacillussuipestifer, op geheel onbekende manier,

zijn saprophytische natuur kan ver-liezen en bij den mensch ziekte veroorzaken. G?¤rtnerinfectie bij melkkoeien. (Beitrag zur Infektion durch G?¤rtnerbakterien beiMilchk??hen. â€” H. David en J. Agnesy â€” Seuchenbek?¤mpfung, 1928, V, pg. 284). In een melkveestal van 241 dieren moesten binnen 1 week 4 dieren in nood ge-slacht worden en wegens het voorkomen van Gartnerbacteri??n in de organen envleesch voor de consumptie worden afgekeurd. Bij alle nog aanwezige dieren werd toen een agglutinaticprocf met het bloed-serum verricht. Men ontdekte toen onder deze dieren ?Š?Šn koe, waarvan het serumde G?¤rtnerbacteri??n in een verdunning van 1 op 12.000 agglutineerde. Zooweluit de faeces als uit de melk kon bij herhaling de bacillus enteritidis G?¤rtner ge-isoleerd worden. Na slachting van deze koe vond men behalve een longtuberc.ulose, geringedistomatosis van de lever en enkele abscessen

in den wand van den pens geenpathologische veranderingen. Uit lever, gal, dunne darmen, musculus iliopsoasen musculus psoas minor konden Gartnerbacteri??n gekweekt worden. Daar hetsniet gelukte de bacillus enterit. G?¤rtner in de nier aan te toonen, vermoedden dechrijvers dat in de 2 gevallen, waarin zij deze micro??rganismen in de melk kondenaantoonen, door verontreiniging deze bacillen in de melk zijn gekomen. De ge??soleerde G?¤rtnerstammen hadden een opvallende inactiviteit tegenoverdruivensuiker en waren niet in staat, neutraalroodagar te veranderen. Daar dezeinactiviteit slechts bij sommige kalverstammen voorkomt, schijnt het mogelijk,dat of de koeien besmet zijn geworden door een reeds ge??nfecteerd kalf of dat hetdier in kwestie reeds vroeger een G?¤rtnerinfectie als kalf heeft doorgemaakt enbacillendrager is geworden. De beteekenis van coupes bij de beoordeeling van vleesch- en

worstwaren. (DieBedeutung von Schnittpr?¤paraten f??r die Beurteilung und Begutachtung von Fleisch-und Wurstwaren durch den Bakteriologen. â€”- Brekenfeld â€” Centr. f. Bakt. Bd.75, Abt. II, pg. 481). Brekenfeld komt tot de conclusie, dat de algemeen gebruikelijke chemischeen bacteriologische onderzoekingsmethoden van vleeschwaren op ondeugdelijkheidgeheel onvoldoende zijn, daar door de voedingsmiddelen-chemici slechts een che-



??? mische verontreiniging en door de bacteriologen een zintuiglijk waarneembaarbederf wordt geconstateerd en in den regel slechts naar pathogene micro??rganismenen darmbakteri??n een onderzoek wordt ingesteld. Daar tot nu toe systematisch doorgevoerde bakteriologische onderzoekingenvan normale worstsoorten geheel ontbreken, heeft Brekenfei.d gedurende 4 jarenalle aan het Hygienisch Instituut te Rostock ter onderzoek opgestuurde worst-waren systematisch onderzocht door middel van een ,,Zupf- en Quetschpraeparat"en daarna met coupes (parafinecoupes en ijscoupes), gekleurd met methyleenblauw,Gram of v. Gieson. Hij vond daarbij : ie. Uit deugdelijk materiaal vervaardigde worsten bevatten, als tenminstebij de bereiding de noodige zindelijkheid werd betracht, in coupes geen of zeerweinig bacteri??n of bacteriehoopen. Dit vond hij o.a. bij worsten, vervaardigd uithuisslachtingen of afkomstig van

eerste klasse fabrieken. 2e. Worsten, vervaardigd uit reeds met bacteri??n doorwoekerd vleesch of ineen zeer vuil bedrijf, bevatten talrijke, in de coupes verspreid liggende of meer oplioopen tezamenliggende, bacteri??n. 3e. Al gelukt het een aantal verschillende bacteriesoorten uit een bepaaldeworstsoort te kweeken, dan mag men op grond van dit feit niet de conclusie trek-ken, dat een dergelijke worstsoort sterk met bacteri??n is doorgroeid. Soms vindtmen in worstcoupes zeer veel bacteri??n en gehikt het niet, meer dan ?Š?Šn bacterie-soort er uit te kweeken. In verband met deze resultaten acht Brekenfeld het aangewezen, dat menalle worstwaren, waaruit men meer dan 3 bacteriesoorten kan kweeken, of waar-van de coupes sterk doorgroeid blijken met bacteri??n, als ondeugdelijk beschouwt.Daar de coupes niet alleen uitsluitsel geven over de bacterieele doorwoekering,maar, als met van Gieson wordt gekleurd,

ook over het gebruikte materiaal,eenige aanwijzing geven, vindt hij het noodzakelijk, dat elk chemisch worstonder-zoek gecombineerd wordt met het maken van coupes, vooral daar binnen eenÂ? uur, door middel van het bevriesmicrotoom, het onderzoek kan geschieden. Brekenfeld zou zelfs willen zien voorgeschreven, dat men bij alle worstfabriekenregelmatig een histologisch-bacteriologisch onderzoek van de door hen vervaar-digde vleesch- en worstwaren verricht. Elke fabriek, waarvan in ?Š?Šn jaar meerdan drie maal bactericel doorgroeide vleesch- of worstwaren zouden worden ge-vonden, zou geen worst meer mogen fabriceeren. (Alvorens tot een dergelijke ingrijpende maatregel over te gaan, lijkt het mijnoodzakelijk, dat de onderzoekingen van v. Brekenfeld herhaald worden. Demeening, dat een met meer dan 3 saprophyten doorgroeide worst schadelijk zouzijn voor de gezondheid, wordt niet bevestigd in de

praktijk). Een snelkoelproces van geslachte varkens bij de bereiding van bacon. (Schnell-kuhlprozes geschlachteter Schweine bei der Herstellung von Bacon. â€” M. T. Zarot-schenzeff â€” Zeits. f. Eis- und K?¤lteindustrie, 1928. pg. 25). Zarotschenzeff publiceert de praktische resultaten, welke hij verkreeg metde door hem uitgevonden natte koeling van vleesch, waarover ik reeds vroegerrefereerde. Slachtvarkens, van 61â€”64 K.G. gewicht, met een begintemperatuur van 40Â° C., werden door middel van gepulveriseerd koud water van C. in eentijdsduur van 8 uur tot op 40 C. afgekoeld. Het gewicht der varkens bleef constant,terwijl de kwaliteit overeenkwam met die van op andere wijze, gedurende 36 uurlang met droge koeling, afgekoelde varkens. Bij een natte koeling met gepulveriseerde zoutoplossing duurde het koelprocestot 2Â° C. maar 5I uur. Deze varkens behielden iiun normale kleur, smaak, aromaen

struktuur, terwijl de daarvan gemaakte bacon zich in niets van andere bacononderscheidde. Deze methode is praktisch ook voor de varkensafvallen als kop,pooten, lever en nieren te gebruiken. Varkenskoppen worden in 4 uur van 33Â° C. tot op â€”5Â° C., levers in uurvan 26Â° C. op â€” 40 C. gekoeld.



??? Terwijl de droge koelmethode verschillende gebreken heeft, als gewichtsverliesdoor uitdrogen, vormverandering van het vleesch, grooter energieverbruik van decompressor, meer waterverbruik in den condensator, en een dure luchtkoeler,heeft de natte koelmethode vele voordeelen, als gebruik van kleinere koelruimten,2% meer baconopbrengst, geen samentrekking van het vleesch, een langere houd-baarheid, minder energie- en waterverbruik. Natuurlijk moeten de koelhuizen vanpekelleidingen en pulverisators worden voorzien. Na de koeling werden de varkens nog eens nagewasschen in een koud waterbad,daarna gebracht in de droogruimte (bij 2Â° C.) en dan in de stapelruimte bijâ€”8Â° C. opgeborgen. Een paratyphus B (Schottm??ller) epidemie te Haarlem, waarschijnlijk veroor-zaakt door een koe. â€” Dijkstra en van der Hoeden â€” (Ned. Tijdschr. voorGeneeskunde, Jg. 73, 1929, eerste helft, pg. 1458).

Naar aanleiding van een te Haarlem bij een groot aantal personen waargenomenparatyphusepidemie, welke veroorzaakt was door een paratyphus-B. Schott-miillcr-infectic, hebben Dijkstra en van der Hoeden de primaire infectiebrontrachten op te sporen. Het bleek, dat alle pati??nten de melk betrokken van denzelfden slijter, die zijnmelk kreeg van een veehouder, die onder zijn melkkoeien een dier had, waarvanhet bloedserum ten opzichte van Schottm??ller-bacteri??n de zeer hooge agglutina-tietiter had van 1 op 1000. Bij een nader faecesonderzoek van deze koe konden 2maal paratyphusbacteri??n daaruit gekweekt worden. Deze bacteri??n bleken iden-tiek met die der pati??nten. Ook de vrouw van dezen veehouder was ziek geworden, had een sterk positiefreageerend serum en bleek in haar faeces paratyphusbacteri??n te hebben, zoodatmen 2 mogelijkheden voor de primaire besmettingsbron moest aannemen.

Tegende veronderstelling, dat de epidemie haar oorsprong heeft gevonden bij deze boerinpleitte evenwel de waarneming, dat zij ziek is geworden op denzelfden dag alsde andere pati??nten. De koe was pas door den veehouder aangekocht en juist4 dagen, nadat de melk van dit dier te Haarlem in consumptie was gebracht,kwamen de eerste paratyphuspati??nten voor, waaronder ook de vrouw van denveehouder. Het komt dan ook Dijkstra en van der Hoeden waarschijnlijkervoor dat de koe en niet de boerin de primaire oorzaak is geweest van deze para-typhus-epidemie. De betreffende koe vertoonde geen ziekteverschijnselen en werd op het abattoirte Haarlem gedood en vernietigd. Bij de sectie vond men een uitgebreide tuber-culeuze bronchopneumonie, tuberculose der regionaiie lymphklieren, echinococ-cosis der longen en lever, met nog distomatosis en teleangi??ctasie??n in het laatsteorgaan. Uit lever, milt,

nieren en gal kon een reincultuur van paratyphusbacteri??ngekweekt worden, evenals uit de darminhoud. Dit gelukte niet uit melk, bloed enspierweefsel. Bij een nader cultureel en serologisch onderzoek der gevonden paratyplius-stammen van de pati??nten en van de koe bleken deze te behooren tot het Schott-m??llertype. Dijkstra en van der Hoeden hebben nog getracht een onderzoek in te stellennaar de infectiositeit en de pathogeniteit voor andere runderen van den, uit de koegei\'soleerden Salmonellastam. Zij infecteerden daartoe een rund per os met afge-spoelde agarculturen van de uit de gal gekweekte bacteri??n. Deze voedingsproefverliep negatief. Ook een infectie via de gescarificeerde huid van den uier gaf geenresultaat. Een subcutane infectie van een 2 maanden oud kalf veroorzaakte slechts eentijdelijk ziek zijn, met minder eetlust, traagheid in de beweging, sufheid. Gedurendede ziektedagen was de

temp. verhoogd, daarna daalde deze weer tot het normale. Naar aanleiding van het geval van deze bacillendragende koe mcenen Dijkstraen van der Hoeden dat het gewenscht is bij epidemie??n van paratyphus in dentoekomst ook aandacht te schenken aan het vee, met name aan de koeien en de



??? varkens. Ook bij de laatste diersoort heeft men meermalen het Schottmiillertypevan Salmonella gevonden. De eigenschappen van de duivenparatyphusstammen. (Beitrag zu dem kullurellen,biochemischen, serologischen und tierexperimentellen Verhalten der Tauben-Para-typhusslamme. â€”- Beck. â€” Zeitsch. f. Infektionskrankh., parasit. Krankh. undHygiene der Haustiere Bd. 35, 1929, pg. 124). In een vroeger artikel in het Z. f. Inf. Krankh. der Haustiere hebben Beck enMeyer mededeeling gedaan over een paratyphusenzo??tie bij duiven, veroor-zaakt door bact. uit de paratyphus-enteritisgroep, welke bacteri??n door henwerden gridentificeerd als te zijn een bac. paratyphosis enteriiidis Breslau. Nuverschillende nieuwere onderscheidingseigenschappen van deze bacteriesoortbekend zijn geworden, heeft Beck ook deze eigenschappen bij de betreffende para-typhusbacil nagegaan en kwam hij tot de volgende resultaten.

Ofschoon de meeste geisoleerde duivenstammen geen slijmwalvormers zijn,treft men er toch een niet gering aantal onder, die alle overgangen vertoonenvan een gedeeltelijke tot een volledige slijmwalvorming. In cultureel opzicht staandus de duivenstammen tusschen de Bac. parat. B. Schottm??ller en de bact. enteri-tidis Breslau. Biochemisch kan men dit bemerken aan een geringere zuurvorming in de rham-nosemelk. Bij het onderzoek naar de zuurgraad door middel van methylrood zagmen in den regel geen roode verkleuring, maar meer een oranje tot oranjeroodekleur. Serologisch bleken de duivenparatyphusstammen dichter bij de Breslaubacteriete staan dan bij de Schottmiilier-bacterie. In de muizenvoederingsproef bleken zijzeer sterk muispathogeen. Jonge duiven waren zoowel per os, intralaryngeaal,conjuntivaal als rectaal met bact. van de duivenparatyphus stammen als metBreslau-stammen te infecteeren. Naast

lethaal verloopende infecties kwamenook latent verloopende ziektegevallen voor, waarbij men klinisch geen ziektever-schijnselen waarnam. Opvallend waren, bij de positieve gevallen, de belangrijkelongveranderingen. Oudere, krachtig gebouwde en goed doorvoede duiven warenmoeilijken te besmetten. Uit deze infectieproeven bleek dus, dat gezonde duiven in het algemeen moei-lijk te infecteeren zijn en dat, misschien als gevolg van eenige aanpassing, deduivenparatyphus-stammen van alle paratyphus-bacterien het meest pathogeenvoor de duiven zijn. Het voorkomen van latente longhaardjes bij oogenschijnlijk volkomen gezondeduiven zou, naar Beck meent, er op wijzen, dat evenals bij tuberculose, de opge-nomen bacteri??n in het duiven??chaam langen tijd in een rusttoestand zoudenkunnen verkecren totdat door bepaalde ongunstige omstandigheden het even-wicht wordt verstoord en de bacteri??n de overhand

krijgen, zoodat vanuit de pri-maire haard een verdere uitbreiding via de bloedbaan plaats vindt. De conclusie, waartoe Beck tenslotte komt is, dat de rluivenparatyphosen,wegens hunne nauwe verwantschap met de Breslau- en de Schottin??ller-starnmen,in verband met de vraag naar het ontstaan van vleeschvergiftigingen bij denmensch, een bijzondere belangstelling verdienen. De houdbaarheid van niet gesteriliseerde vischkonserven. (Die Haltbarkeit nichtsterilisierter Fischkonserven. â€” Dr. Walther Mathieu. â€” Deutsche Tierarztl.Wochens. 1929, pg. 218). In verband met het aantreffen van een groot aantal bedorven blikjes visch-konserven bij de winkelinspectie te Hannover geeft Mathieu een nadere uiteen-zetting over den aard van dit ontbindingsproces. Men moet vooral z. i. in aan-merking nemen, dat niet alle konservenblikjes voor onbepaalden tijd houdbaarzijn. Juist in handelaarskringen, en ook bij de koopers, is men

algemeen vanmeening, dat alle konserven, zoowel van visch, als van vleesch en groente, vooronbepaalden tijd bewaard kunnen worden. Dit nu is niet het geval. Men moet nl.hierbij een onderscheid maken tusschen gesteriliseerde konserven (b.v. sardientjes



??? in olie) en niet gesteriliseerde konserven, door de fabrikanten als z.g. â€žhalfkonser-ven" aangeduid. Terwijl de eerste jarenlang goed blijven, hebben de laatste slechtseen beperkte levensduur. Hiertoe behooren alle blikkonserven, die met zout, metzout en azijn, of door eenvoudig koken zijn behandeld. De meeste konservenfabrikanten garandeeren deze ,.halfkonserven" dan ookmaar hoogstens 8â€”jo dagen, welke tijd bij koud weer en zeer gunstig gelegenopslagruimte nog iets verlengd kan worden. Teneinde zooveel mogelijk te voorkomen, dat men bij de winkelinspecties her-haaldelijk gebombeerde konserven aantreft, bespreekt Mathieu met de belang-hebbenden, en vooral de winkeliers, de verschillende maatregelen, welke men kannemen om onaangenaamheden te voorkomen. Deze maatregelen zijn : i . de groothandelaars verzoeken slechts zooveel van deze konserven in voor-raad te houden, als zij in den

meest korten tijd aan hun vaste klanten zullen kunnenverkoopen ; verder moet de bewaarruimte koel, droog en goed geventileerd zijn. 2Â°. de wjnkelier heeft bij aflevering der blikjes na te gaan, dat slechts blikjesmet ingestempelde data worden geleverd en zoo versch mogelijk gemaakte kon-serven worden afgegeven. De blikjes moeten op een koelen, drogen plaats bewaardworden, mogen \'s wint?rs niet in de nabijheid van de kachel geplaatst worden enook niet voor ?Štalagedoeleinden gebruikt worden. 3Â°. de konsument gebruike de blikjes zoo spoedig mogelijk, en zorge vooral datgeen aangebroken blikjes overgehouden worden. df. Graaf. Over vleeschvergiftiging en bacteriologisch vleeschonderzoek. H. G. van Harre-velt. Tijdschrift voor Veeartsenijkunde en Veeteelt 1899. In een vorige publicatie over bacteriologisch vleeschonderzoek werd er op ge-wezen, dat men aan verscheidene abattoirs hier te lande reeds

lang voordat devleeschkeuringswet in werking kwam, eigen ervaringen had opgedaan omtrent dewijze waarop dit onderzoek moet geschieden. Men was tot verschillende techniekengekomen, waarmede bevredigende resultaten bereikt werden en die ook thansnadat de bacteriologische wetenschap groote vorderingen gemaakt heeft, vrijwelhun volle waarde behouden hebben. In dit opzicht verdient speciaal de ,,Haagschc"methode, die ik vroeger reeds met andere methoden van bacteriologisch vleesch-onderzoek vergeleek, in het bijzonder de aandacht. Eenige jaren geleden deeldeWarnecke zijn ervaringen mede, welke hij met deze methode had opgedaan. Zijwerd het eerst beschreven door van Harrevelt, die op het gebied van het bacterio-logisch vleeschonderzoek thans reeds nagenoeg 30 jaar geleden, zeer belangrijkwerk heeft verricht en zijn ervaringen neerlegde in een drietal artikelen, dat in hettijdschrift voor

Veeartsenijkunde en Veeteelt verscheen. Van deze artikelen trektspeciaal het tweede de aandacht, omdat daarin op zeer heldere en zakelijke wijzede principes van het bacteriologisch vleeschonderzoek uiteen worden gezet. Demethoden, welke door van Harrevelt worden beschreven en de daaraan vast-geknoopte beschouwingen omtrent verspreiding van bacteri??n in het vleeschhebben op den huidigen dag nagenoeg niets van hun beteekenis verloren. Ik veronderstel, dat vele lezers van dit tijdschrift evenals ik, geen kennis droegenvan dit artikel, waarschijnlijk door zijn ouderdom, maar ook doordat destijds debelangstelling in het bacteriologisch vleeschonderzoek niet zoo algemeen was alsmen heden mag verwachten. Gaarne breng ik dan ook een en ander uit dit artikel naar voren.Van Harrevelt deelt het bacteriologisch vleeschonderzoek als volgt in :i. Het direct microscopisch onderzoek ; 2. kweekproeven ; 3. proeven

bij dieren.Het direct microscopisch onderzoek geschiedt door het maken en onderzoekenvan uit te strijken dekglaspreparaten van spieren, waartoe stukjes van verschil-lende plaatsen van het lichaam worden genomen. (Behalve voor het aantoonenvan septicaemi??n als anthrax, vlekziekte, haemorrhagische septicaemie, zal dezeonderzoekingsmethode weinig resultaat opleveren. Ref.) Verder wordt nog aange-geven een steriel uitgesneden stuk vleesch in een glazen doos bij 37Â° C. gedurende



??? 24 uur te bewaren, ten einde eventueel aanwezige bacteri??n gelegenheid te gevenzich te vermeerderen. Het gevolg hiervan is, dat men meer kans heeft de bacteri??ndirect aan te toonen. Er zij op gewezen, dat wij hierin de grondslag moeten zien voor de later doorMax M??ller beschreven â€žHaltbarkeitsprobe", die niets anders is dan een macros-copische beoordeeling van de veranderingen welke aan een op deze wijze bewaardstuk vleesch optreden. Uit het centrum van het aldus bewaarde vleesch maaktvan Harrevelt een uitstrijkpreparaat. Het bezwaar van deze methode is echter, dat men met groote stukken vleeschmoet werken, waardoor het gevaar van secundaire infecties die zich bij 370 snelin het vleesch kunnen uitbreiden groot is. Hierdoor zou men gemakkelijk tot ver-keerde conclusies kunnen komen. Meer beteekenis hebben de kweekproeven, die volgens van Harrevelt het bestdoor de plaatmethode

kunnen geschieden. (Deze methode, hoewel op zichzelf uit-stekend, heeftin depractijk bezwaren en wel omdat platen meer ruimte innemendan buisjes met schuin gestolde voedingsbodems, grooter kans op secundaireinfectie geven, meestal condensatievloeistof missen en ten slotte minder gemak-kelijk verzonden kunnen worden. Kef.). Het uitsluitende gebruik van bouillon bij het bacteriologisch vleeschonderzoekwordt door van Harrevelt, volkomen terecht, als foutief gebrandmerkt, aangeziende minste bactrieele verontreiniging, die men op de vaste voedingsbodem directopmerkt, in de bouillon aanleiding geeft tot een groei waarvan men zonder meerde beteekenis niet kan beoordeelen. De voor- en nadeelen van het kweeken op ge-latineplaten worden besproken. De eerste wegen niet op tegen de tweede, zoodathet kweeken op agarplaten volgens vav Harrevelt alleen aanbeveling verdient. De werkwijze is als volgt : van

een stuk vleesch ter grootte van 0,5â€”1 dM3.wordt met een geflambeerd slagersmes een streep op de oppervlakte geschroeid.Met een steriel scalpel snijdt men diep op de aldus geschroeide plaats in ; op deverkregen sneevlakte wordt met een tweede scalpel een tweede snede aangelegden dan zoo vervolgens een derde en een vierde, met het vijfde scalpel wordt uitde vierde sneevlakte een stukje van 1â€”2 gram gesneden. Het stukje wordt gelijk-tijdig met de gesmolten agar in een steriele glasdoos gegoten en bij 370 C. in debroedstoof geplaatst (Deze zeer secure behandeling waarbij men vrij lang moetmanipuleeren en met 5 messen moet werken is eenigszins omslachtig en wijst opeen al te groote vrees voor luchtinfectie). Ook met materiaal van milt en bloedwordt een agarplaat gegoten. Vleeschvoederproeven op muizen zijn van Harreveld onbetrouwbaar geblekenomdat hij herhaaldelijk had geconstateerd, dat vele

muizen bij uitsluitende vleesch-voeding (met gezond vleesch) in 24â€”48 uur stierven. Een gecombineerde voedingvan brood en vleesch gaat beter. Daartegenover merkte van Harreveld ook op.dat muizen, die met beslist toxische worst gevoederd werden, volkomen gezondbleven. De conclusie is dat voederproeven met vleesch op muizen niet kunnenworden genomen. (Hoewel er veel juist is in deze conclusie, kan ik haar niet geheelonderschrijven. Weliswaar gaan muizen vaak na uitsluitende vleeschvoeding tegronde, maar vaak toch ook verdragen zij een dergelijke voeding, die niet langerdan een dag wordt voortgezet zeer goed. In de beoordeeling van vleesch dat ver-dacht werd bacteri??n uit de paratyphus-enteritisgroep te bevatten, heeft de mui-zenvoederingsproef wel eenige waarde. Overigens zal men met het oog op de ge-wone bedrijfs-vleeschkeuring van een voedings-experiment geen gebruik makenen zal dit

voor het onderzoek van vleesch dat verdacht is vleeschvergiftiging tehebben veroorzaakt gereserveerd blijven. Ref.). van Harrevelt bespreekt dan de resultaten welke bij het bacteriologisch onder-zoek mogelijk zijn. De meest voorkomende gevallen zijn : 1. alle platen steriel ; 2. bloed en milt geven koloni??n; vleesch blijft steriel ;3. alleen de milt geeft koloni??n ; 4. alle platen ge??nfecteerd. In het eerste geval wordt goed- of afkeuring van het sectiebeeld afhankelijk



??? gesteld. (Geeft alleen de miltplaat koloni??n, dan is dit gewoonlijk coli communewelke vaak als verontreiniging van dit orgaan optreedt. Vindt men in de gevallen2 en 4 bacteri??n, die tot de coli-groep behooren, dan keure men beslist af en geveook geen verlof tot sterilisatie, omdat men niet weet of de toxinen bij iooÂ° C. aldan niet onschadelijk gemaakt worden. Behalve microben van de coli-groep vindtmen nog wel eens : staphylococcen, streptococcen en b. subtilis ; eenmaal vondvan Harrevelt een anaerobe rottingsbacil. Zijn er in het vleesch bacteri??n aan-wezig, die toxinen vormen of zulke waarvan men dit niet weet, dan moet menafkeuren zonder meer. Zijn bacteri??n aanwezig welke geen toxinen vormen, dankan sterilisatie worden toegestaan. (Omtrent het laten steriliseeren van slacht-dieren waarbij z.g. onschuldige kiemen worden aangetroffen heb ik herhaaldelijkmijn meening kenbaar gemaakt, zoodat ik

daarop niet uitvoerig zal terugkomen.Het aantal gevallen, dat voor een dergelijke behandeling in aanmerking zoukomen, is naar mijn meening zeer gering. De frequentie der bacteriaemi??n vanonspecifieken aard, is zeer klein. Zoo zag van Harreveld nooit streptococcen-septicaemie (Ref. zag enkele gevallen bij het paard, bij het rund en verscheidenebij zeer jonge biggen). Ik meende goed te doen aldus de aandacht op het werk van van harreveltmet betrekking tot het bacteriologisch vleeschonderzoek te vestigen er den nadrukop leggende dat er sinds zijn publicatie aan het wezen van dit onderzoek weinigveranderd is. Frenkel. Staphylomycose bij hazen. (B. T. W. 26 April 1929). De staphylomycose bij hazen en konijnen komt naar B??rgi tot stand door densteek der vloo (Pulex goniocephalus); zoowel in het maagdarmkanaal als in denuitvoerbuis der speekselklier worden bij dit insect staphylococcen gevonden. B??rgi

maakt daarbij tevens de opmerking, dat de vloo bij de haas veel voor-komt, maar weinig wordt gezien, omdat zij zich diep in de vacht schuil houdt. De staphylomycose komt bij hazen voor in den septicaemischen en in den pyaemi-schen vorm. De laatste uit zich door etterprocessen in onderscheidene deelenvan het lichaam. Dr. Kn??selâ€”Berlijn beschreef een dergelijk geval, waarvan in de B. T. W.een referaat voorkomt. Het dier in kwestie was goedgevoed (heel vaak zijn dezepati??nten sterk vermagerd) en vertoonde in de spieren van het achterstel tot 12driemarkstuk groote haarden, waarin een droge etter. Twee peesscheden der ach-terbeenen waren eveneens met een kazige detritusmassa gevuld. Kn??sel meent, dat dergelijke hazen bij een eenigszins ernstig lijden moeten wor-den afgekeurd ; alleen als de haarden gemakkelijk kunnen worden uitgesneden,zou tot goedkeuring kunnen worden overgegaan. Bij

de septicaemische vorm der ziekte moet altijd worden afgekeurd. Hier isechter goede oplettendheid van den keurmeester zeer gewenscht. Bij de staphylo-coccensepticaemie is het maag-darmslijmvlies rood van kleur, onder het perito-neum bevinden zich talrijke bloedingen, de milt is aanzienlijk gezwollen, de milt-pulpa brijig en donkerrood, terwijl in het bloed de bacterie kan worden aange-toond. Henneguija psorospermica (lobosa) bij de snoek. (B. T. W. 26 April 1929). Myxosporidien komen bij visschen veel voor en veroorzaken aandoeningenvan den meest verschillenden aard. Interessant in het bijzonder is de Henneguijapsorospermica, die bij de snoek niet alleen op de kieuwen maar ook op de eierstokparasiteert. Op de kieuwen veroorzaken zij witte knobbeltjes â€” cysten â€”- diegeheel met sporen zijn gevuld. Dr. Sch??nberg beschrijft in de B. T. W. een dergelijk geval, waarbij hij op eenvoor de keuring van visch

belangrijk ding wijst. Ofschoon de infectie der kieuwen volgens Sch??nberg al heel hevig moet zijn,zal de waarde van den visch als zoodanig belangrijk verminderen, een eenigzinsaanzienlijke infectie op deze voor den visch zoo belangrijke organen, zal zijn na-



??? tuurlijke weerstand tegen bacteri??n doen afnemen. Juist op de cysten werdentoch bacteri??n in groot aantal gevonden. Sterft nu de visch en verliest het kieuw-oppervlak zijn weerstand, aan dit weefsel eigen, dan dringen de op de cyste aan-wezige bacteri??n spoedig verder in huid, spier- en bindweefsel en treedt bij denvisch heel gauw bederf op. Op mogelijk bederf moet dus bij visch waar cysten opde kieuwen worden gevonden extra worden gelet. Ferwerda. TUBERCULOSE. Beitrag zur Kenntnis der Tuberkulose in den Geschlechtsorganen beim Rindeund die Bedeutung dieses Leidens hinsichtlich der Ansteckungsgefahr und Sterri-litat. K. A. Hermansson. Arch. Tierheilk. Bd. 58. H. 5. S. 429â€”485. Bij het onderzoek van 12077 runderen werd 510 maal (4,15%) tuberculose dergeslachtsorganen waargenomen. Van de 4487 koeien, die tuberculeuze veranderin-gen vertoonden, bleek 11,88% aan tuberculose van het

genitaalapparaat te lijden.Primaire genitaaltuberculose werd geen enkele maal met zekerheid vastgesteld.Bijna steeds werden min of meer uitgebreide tuberculeuze laesies in de buikor-ganen gevonden. Volgens schrijver geschiedt de infectie van de uterus van uit debuikholte via de eileiders. Als oorzaak van steriliteit speelt de ovariaal-tuberculoseslechts een ondergeschikte rol, daarentegen is de eileider- en vooral de uterus-tuberculose van de grootste beteekenis. De geslachtsdrift is bij het aanwezig zijnvan genitaal-tubcrculose als regel verminderd. Tochtigheid treedt onregelmatigen met langere tusschenpoozen op. Bij deze dieren treedt geen bevruchting op ;zij worden volmaakt steriel. Het komt schrijver voor, dat, door het uitknijpenvan gele lichamen of ovariaalcysten, een praedispositie gevormd wordt voor hetontstaan van genitaaltuberculose. In verschillende gevallen, waarbij dieren dezemanipulatie hadden

ondergaan, werden na de slachting hevige tuberculeuze ver-anderingen in de eileiders aangetroffen. Slechts in zeer ernstige gevallen kan degenitaaltuberculose klinisch worden onderkend; echter kan door bacteriologischonderzoek van het vaginaalsecretum in 94% der gevallen de tuberculeuze aardvan het lijden worden vastgesteld. Met het feit, dat in 94% der gevallen van geni-taaltuberculose tuberkelbacillen in het vaginaalsecretum worden gevonden, wordtduidelijk aangetoond, welk gevaar deze dieren voor het verspreiden der tuber-culose met zich meebrengen. Bij ruime uitvloeiing kan ook de melk worden ge-??nfecteerd. Indien bij het pasgeboren kalf tuberculeuze veranderingen worden ge-vonden, is steeds uterus-tuberculose bij het moederdicr aanwezig. Hierbij treedtdan uitvloeiing met groote rijkdom aan bacillen op, terwijl ook gemakkelijk eengeneralisatie van het tuberculeuze proces, met daarmede gepaard

gaande ver-magering, plaats vindt. Het verdient daarom aanbeveling, bij het aantreffen vantuberculose bij pasgeboren kalveren, het moederdier te slachten. De meeste ge-vallen van genitaaltuberculose bij koeien worden op een leeftijd van 4â€”12 jaarwaargenomen, dus juist op een tijdstip, dat de productiewaarde dezer dieren hetgrootst is. Het veelvuldig voorkomen van genitaaltuberculose bij het rund alsmedede beteekenis hiervan voor de steriliteit, moet een prikkel te meer zijn om strengemaatregelen tegen de tuberculose in het algemeen in te voeren. Ueber den stand der menschlichen Tuberkuloseschutzimpfung mit B. C. G.Dr. Heinz Wendt. Therapeut. Monatshefte fiir Veterinarmed. Okt./Nov. 1928. Door herhaalde overentingen op galhoudende voedingsbodems (230 passagesin 13 jaar) gelukte het Calmette een virulente rundertuberkelbacillenstam ineen avirulente om te zetten. Deze avirulente bacil werd door

Calmette ,,B. C. G."Bacillus Calmetteâ€”Gu?ŠRiN) genoemd. Voor cavia\'s, konijnen en kalveren bleekdeze stam onschadelijk en avirulent, zoowel na subcutane infectie als na toedieningper os, terwijl de op deze wijze ge??mmuniseerde proefdieren, onvatbaar voor tu-berculose bleken te zijn. Wilbert kwam door subcutane entingen bij chimpans?Š\'s en andere apen tothetzelfde resultaat.



??? Na zijn gunstige ervaringen bij proefdieren begon Calmette de B.C.G. aan pas-geboren kinderen per os met de melk toe te dienen. In 1922 werden 178 zuigelingenbehandeld. Tot 1925 stierf hiervan 8,4%, terwijl bij de algemeene bevolking hetsterftecijfer 15,2% bedroeg. Van Juli 1924 tot 1 Januari 1926 werden 5183 zuige-lingen ge??nt, waarvan 1317 gedurende 18 maanden in observatie bleven. Van dezezuigelingen stierven 7,3% aan niet-tuberculeuze aandoeningen en 0,7% aan tuber-culose, terwijl overigens voor Parijs de berekende sterfte aan tuberculose 25 tot32% bedroeg. Na deze mooie resultaten werden de entingen op groote schaal voortgezet, zoo-dat op het oogenblik in Frankrijk en zijn oloni??kn reeds meer dan 20.000 kinderenvolgens het systeem van Calmette zijn ge??nt. Zeer spoedig werden vele bedenkingen tegen deze immuniseeringsmethode ge-opperd. Kraus kon bij proefdieren met B.C.G.

echte tuberculeuze processen op-wekken, ofschoon een duidelijke neiging tot localisatie en genezing van het procesniet te miskennen viel. Overeenkomstige resultaten werden door verscheidene on-derzoekers vermeld. (Voordat de publicatie van Kraus verschenen was, waren door Frenkeltuberculeuze processen, door B.C.G. opgewekt, waargenomen. Er werden hierbijechter wel verschilen met gewone tuberculose gevonden. Ref.) Volgens enkeleonderzoekers is een stijging der virulentie van de B.C.G. mogelijk. Tevens wordenminder gunstige resultaten wat betreft de opgewekte immuniteit vermeld. Vele argumenten pleiten dus nog tegen een algemeene toepassing der B.C.G.bij kinderen. Het staat ook nog niet vast, dat de gunstige resultaten, die doorCalmette worden vermeld, op rekening der entstof moeten worden gesteld, danwel, dat deze aan de betere verzorging dezer kinderen moeten worden toege-

schreven. Alvorens de entstof van Calmetteâ€”Gucrin algemeen te doen gebruiken,moeten nog vele experimenten bij dieren worden genomen en dienen betrouwbarestatistieken over de resultaten bij kinderen te worden aangelegd. Clarenburg. Ein neuerlicher Beitrag zu den Erscheinungen der Wirbeltuberkulose. (Krope,Wiener tierarztl. Monatsclir. 1929. S. 13). Schr. kreeg veertien dagen nadat hij twee ossen behandeld had wegens eendigestielijden, een van de dieren weer in behandeling omdat ,,de ziekte in de beenengeslagen was". Bij onderzoek bleek de os, die in goeden voedingstoestand verkeerde, moeilijkte kunnen opstaan. De achterste ledematen waren tot boven het spronggewrichtoedemateus gezwollen, niet druk-pijnlijk. Het dier at goed, terwijl vertering enherkauwen normaal waren. Hart- en longonderzoek, palpatie van de nieren, onder-zoek op vreemde voorwerpen, gaven geen afwijkingen : bij

onderzoek bleek tevensde urine normaal. Als diagnose werd gesteld : stuwingsverschijnsels met onbekenden oorzaak;de therapie bestond in inwrijvingen der gezwollen beenen en lichte laxantia. De zwelling werd hierop minder, maar het opstaan moeilijker, zoodat het diertenslotte niet meer alleen overeind kon komen. Ofschoon de eetlust goed bleef enhet dier groeide, werd tot noodslachting overgegaan. Bij sectie bleek de huid tot aan de spronggewrichten wat verdikt, twee long-klieren waren in geringe mate tuberculeus, aan borst- en buikvlies werden enkeletuberculeuse knobbels waargenomen. Na halveering der wervelkolom werd tevens tuberculose geconstateerd der 8steen 9de ruggewervel. W. P. C. Bos.



??? CHIRURGIE. Luchtinfectle. Gregersen (Hosp. tid., ref. Driessen, N. T. v. G. 1929. I, blz. 2387) liet inkraamzalen lucht zuigen door een toestel, waarbij de stofdeeltjes in enkele drup-pels steriel water werden opgenomen, welk water met vloeibare agar in Petri-schaaltjes werd gegoten. Het aantal bacteri??n bleek niet groot, 1000 tot 9200 perc.c. lucht, alleen als de bedden werden opgemaakt steeg het tot 18000 ; het warengele en witte coccen, sarcina en b. subtiles. Bij een andere proef werd tijdens hetbezoek en bij het verbedden hier en daar een schaal met bloedagar 15 minutenaan de lucht blootgesteld. Een groot aantal bacteri??n groeide op die platen o. a.staphylococcen, echter geen streptococcen. Alleen wanneer de beddelakens vankoortsende kraamvrouwen flink werden uitgeschud, vond men in 2 van 14 schalenniet haemolyseerende streptococcen. Gregersen maakt uit die proeven de gevolgtrekking, dat

men in normaleomstandigheden geen rekening behoeft te houden met septiese lucht-infectie. Wondbehandeling. De behandeling van pas ontstane wonden, zegt Magnus (Med. Kliniek, N. T.v. G , 1928, II, blz. 347r) komt neer op twee punten : stelpen van de bloeding enbestrijding van de infectie. In de eerste zes uren na de verwonding dient daartoede verontreinigde wond te worden uitgesneden en vervolgens gehecht. Is dit nietmogelijk dan worden chemiese antiseptica toegepast. Bij oudere wonden moet men zich bepalen tot ondersteunen van de natuurlijkewondgenezing. Dijozol in plaats van jodiumtinctuur. Mfhlhorn (Tier-Rundschau, 1929, No. 16) en E??rbass (Mi\'inch. tier Woch.No. 17) raden in plaats van Joodtinctuur, dijozol (Chem. Fabrik. Trommsdorff,Aachen) aan voor wondbehandeling, fistels enz., daar het niet prikkelt, beter inde diepte werkt, niet verandert bij bewaring, de instrumenten niet aantast

engoedkooper is. Dijozol-zeep wordt aanbevolen als desodoreerend en ontsmettend en voordesinfectie der handen bij operatics, (Tier. Rundschau 1929, No. 19, S. 354). Wondbehandeling in de huispraktijk. Suermondt (N. T. b. Geneesk. 1928, II, blz. 4377) geeft o. a. de volgende wen-ken : bij verse wonden ; de haren wegscheren na inwrijving der huid met zeep-spiritus ; de huid om de wond ontsmetten met joodtinctuur ; de wond ongevoeligmaken door omspuiting met novoca??ne (1 %-oplossing in ampullen van 5 en 10c.c. in de handel verkrijgbaar) ; de wondranden zoo noodig excideeren, gescheurdeweefselstukken, vuil, ingedrongen vreemde voorwerpen verwijderen ; (uitgebreideverscheuringen beter in een kliniek behandelen) ; wond reinigen door uitspoelenmet antiseptiese vloeistof: waterstofperoxyde of 1/2000 trypaflavine-oplossing ;gescheurde peesjes of fascien hechten ; wond volgieten met perubalsem

daarnahechten. Is infectie onwaarschijnlijk en is er geen sterke spanning op de wond-randen, dan agrafes gebruiken (daarbij eerst de wondranden tegen elkaar leggenen zoo met chirurgies pincet fixeeren) ; in de andere gevallen geknoopte zijdenhuidhcchting, liefst zoogenaamde Donati-hechtingen, daar die het inkrullen derhuidranden verhinderen. Bij ge??nfecteerde wonden zijn natte verbanden aan te raden : een gaas bevochtigdmet een antisepticum, daarover een dun laagje witte watten, het geheel omwik-kelen met gaaszwachtel of driekantige doek. Het natte verband om de 3 uur ver-versen. Als antisepticum voor het natte verband kan gebruikt worden salicylzuur-oplossmg i op 600, trypaflavine, boorwate rof liquor Burowi ; (in de buurt van deoogen boorwater). De beste behandeling van ge??nfecteerde wonden zijn baden met hypertoniesesoda-oplossingen (een lepel soda op een liter lauwwarm water, ongeveer 1

% opl.) ;bij hand- en voetwonden kunnen deze gemakkelijk worden toegepast. Verse brandivonden worden behandeld met omslagen van 3 % acid. tannicum ;



??? (brandwonden in het gelaat met 2} % tannine-zalf) ; herhaaldelijk aanstippen derneerotiese plekken met een penseel met 10 % joodtinctuur bevordert de genezing Granuleerende wandvlakten worden het beste afwisselend met verschillende zalvenbehandeld : praecipitaatzalf, elemizalf, pellidolzalf (bij groote granuleerende won-den moeten tijdig Thiersch\'se huidtransplantaties worden toegepast. Ingedrongen vreemde voorwerpen moeten zoo mogelijk verwijderd worden (hierbijkunnen R??ntgenfoto\'s nuttig zijn ter ori??nteering). Is er eenige kans dat de wondmet tetanusbacillen is besmet, dan antitetanusserum inspuiten. Furunkels behandelt Suermondt, in het stadium van infiltratie, met ichthyolzalfen vaccino-therapie. Is het centrum verweekt, dan incisie, bij groote furunkel ofcarbunkel liefst met thermo-cauter. Bij wonden zoo weinig mogelijk sondeeren daar men kans heeft infectieus mate-riaal in de diepte te

brengen. Vrijburg. Erfahrungen ??ber die Operation von Kelhkopfpfeifern Dr. Eckert, Zeitschr. f.Veterin?¤rk. Febr. 1928, S. 33â€”51. In de chirurgische kliniek te Berlijn werden van i Jan. 1923 tot 7 Nov. 192733 paarden wegens cornage geopereerd. Van deze paarden waren er 30 ruins en3 merries. Dit komt overeen met de bewering, dat dit lijden meestal bij mannelijkedieren wordt waargenomen. De reden daarvoor is nog onbekend. Sehr, meent, dat de sterk verbreide droes bij het ontstaan van cornage een grooterol speelt. Voor het stellen van de diagnose werd gebruik gemaakt van de laringoscoop.Alle paarden met endoscopisch zichtbare asyrnmetrie??n aan het strottenhoofdwaren werkelijk cornard. Daarenboven is waargenomen, dat geruischen voorko-men zonder zichtbare verlammingsverschijnselen. Zoowel endoscopisch als door de operatie werd vastgesteld, dat de graad vanhet stenosegeruisch in geen

bepaalde verhouding staat tot den graad der patholo-gische veranderingen. Het ontstaan van het geluid is dan ook nog lang niet vol-komen duidelijk. Om deze reden opereerde Sehr, alle paarden beiderzijds. Ook staan de graad van het stenosegeruisch en de graad der pathologische ver-anderingen in geen enkele betrekking tot het resultaat der operatie. Een prognosekan dan ook niet worden gesteld. Het resultaat der operatie kan eerst op zijnvroegst na een jaar worden beoordeeld. De geopereerde paarden moeten dan in3 groepen worden verdeeld, n.1. die hersteld zijn; die bruikbaar, dus verbeterdzijn en die ongeneeslijk zijn. Hier waren deze groepen in de volgende verhouding :hersteld 30.44 %, bruikbaar 17.38 %, ongeneeslijk 52.18 %. Sehr, wijst op de noodzakelijkheid de paarden na de operatie 3 maanden te latenstaan en daarna slechts langzaam hun arbeid te doen hervatten. Na een periodevan 6

weken is het genezingsproces nog niet voltrokken. Als zeer onaangename complicatie wordt de chondritis en perichondritis vanhet ringkraakbeen aangemerkt. Ueber Wundbehandlung mit Farbstoffen, insbesondere mit Trypaflavin. Thera-peutische Monatshefte f. Veterin?¤rmedizin, Band I, April 1928, II. 10, S. 365â€”375. Agyagasi heeft een voordracht gehouden over de toepassing van de kleurstoftrypaflavin in de diergeneeskundige chirurgie, speciaal bij open gewrichts- enpenetreerende buikwonden. Trypaflavin is een bruingeel poeder, gemakkelijk oplosbaar in water, chemischdiaminomethyl akridinchloride. In de laatste jaren is deze kleurstof om haar sterk bactericiede werking met suc-ces in de menschelijke geneeskunde toegepast bij pyaemie, septische processen,Pyelitis, encephalitis enz. en ook tegen gonorrhoea. De bacteri??n worden in vitroreeds is verdunningen van 1 : 100.000 gedood. Daarbij werken

groote doses invivoniet toxisch. Gedurende den oorlog is dit middel in Duitschland tegen mond- en klauwzeeraangewend.



??? De succesvolle berichten gaven Agyagasi aanleiding trypaflavin ook in dediergeneeskunde te probeeren, waarvoor hem meer chirurgische gevallen ter be-schikking stonden nl. penetreerende buik- en open gewrichtswonden. Als anti-septicum kan het plaatselijk worden aangewend, bij granuleerende wonden inden vorm van een 5 % zalf. Voor een algemeene behandeling is een intraveneuseinjectie aangewezen, hetgeen door Sehr, bij een 70-tal paarden en ezels is geschied.De hoeveelheid bedraagt 2.5 gram in 2 %-oplossing, als maximaaldosis geeft hijaan 6 gram. Tusschen 5 en 16 uren na de injectie daalt de lichaamstemperatuur ongeveer0.5â€”1.2Â° C., daarna treedt weer temperatuurstijging op. Gevaar voor thrombosen bestaat niet, doch geraakt de vloeistof buiten de vene,zelfs in verdunningen van 1 %, dan ontstaan ernstige necrotische processen. Het valt op, dat 5â€”60 uren na de intraveneuse injectie

urine, oogslijmvliezen,faeces en subcutane bindweefsel citroengeel worden gekleurd. Bij grasvoederingverkleuren de faeces niet, daar trypaflavin waarschijnlijk met het Chlorophylleen chemische verbinding aangaat, die niet geel gekleurd is. Sehr, vermeldt de behandeling en het verloop van een aantal gevallen en komttot de volgende conclusies : 1. Trypaflavin heeft boven andere antiseptica het groote voordeel, dat grootedoses zonder gevaar intraveneus kunnen worden ingespoten. 2. Ter vermijding van necrosen moet er voor worden zorg gedragen dat deoplossing niet in het subcutane bindweefsel terecht komt. 3. Bij de behandeling van ge??nfecteerde wonden, ook van gewrichtswondenvoldoet het preparaat uitstekend. Brands. MELKHYGI?‹NE Bijdrage tot de kennis der infectie met G?¤rtnerbacillen bij melkkoeien. Zeitschr.â€žSeuchenbek?¤mpfung", Jahrg. V. U. 4. 1928. In een consumptiemelkbedrijf moesten

in den tijd van ?Š?Šn week 4 koeien nood-geslacht worden en deze werden voor de consumptie afgekeurd wegens het voor-komen van G?¤rtnerbacillen in verschillende organen. Hierop werden verschillendekoeien uit dit bedrijf nader onderzocht en deed zich het geval voor, dat van ?Š?Šnkoe het bloedserum agglutineerde met G?¤rtnerstammen 1 : 12000, terwijl uit defaeces en uit de melk deze bacillen konden worden gekweekt. Na slachting konmen uit de gal een reincultuur aanleggen, terwijl ook uit de lever en eenige spier-groepen G?¤rtnerbacillen gekweekt werden. Sehr, citeeren literatuur, waaruit blijkt,dat zich in verschillende steden ziektegevallen hebben voorgedaan na het gebruikvan melk. Na onderzoek bleek, dat eenige koeien leden aan enteritis, terwijl uitdie bedrijven koeien geslacht werden, die de G?¤rtnerbacil bevatten. Sehr, advi-seeren, gezien deze gevallen, de veterinaire inspectie op melkbcdrijven

strengerter hand te nemen. Vergelijkende onderzoekingen van de vetbepaling in melk volgens de methode van Dr. N. Gerber en de Neusal-methode. W. Peter, Schw. Milchz., 14 Sept. 1928. Het eenige nadeel van de eenvoudige methode van Gerber is de noodzakelijk-heid van het gebruik van sterk H2SO4, wat niet zonder gevaar is. Dat de sinds1910 bekenele Neusal-methode van Dr. Wendler, niet algemeener in gebruik is,ligt volgens sehr, aan de dure reagentia, die maar aan ?Š?Šn adres te krijgen waren.De samenstelling daarvan is nu te vinden in Mitt. aus dem Geb. d. Lebensmittel-unters. und Hygiene, 1927 H. 6. De grootere kosten worden te niet gedaan doorde besparing aan kleeren, doeken en gummistoppen. In een GERBER-butyrometerwordt 11.5 ccm. van de oplossing (500 G. natriumsalicylaat en 500 G. gekristalli-seerd natriumcitraat goed geschud met 2400 ccm. H20. Bij de oplossing 860

ccm.isobutylalcohol voegen ; 3 dagen laten staan en herhaaldelijk omschudden. 1 G.methyleenblauw) goed geschud met 9.7 ccm. melk. Waterbad van 65Â° C., nogeens goed schudden, dan 5 min. in centrifuge. Dan weer in waterbad van 60â€”65Â°,nu met scala naar boven. Na 5 min. aflezen. Sehr, geeft eenige raadgevingen om-



??? trent het gebruik van de Neusal.vloeistof, en eenige opmerkingen wat betrefttemperatuur, tijdsduur van het centrifugeeren enz. Bij 177 monsters, die volgensbeide methodes onderzocht waren, schommelden de verschillen tusschen â€”0.1 en0.1 %. 114 monsters leverden geen verschil op. Dit was mengmelk. Bij 133 mon-sters van afzonderlijke koeien schommelden de verschillen tusschen â€”0.15 en 0.15 %. Bij 79 monsters geen verschil. Schr. heeft nog onderzoekingen gedaanmet zure melk (waarbij de Neusal-methode, wegens het klonteren van de oplossing,niet is te gebruiken) en met door formaline geconserveerde melk. Tenslotte komthij tot de conclusie, dat de Neusal-methode zeer aan te bevelen is voor melk-onderzoek. Veranderingen in lakmoesmelk door mastitisstreptococcen of door melkzuur-streptocoecen. Dr. M. Gressel, B. T. W. iiâ€”1â€”1929. Sinds jaren wordt ook lakmoesmelk gebruikt ter

differentiatie van mastitis-streptococcen (S. mastitidis, S. agalactiae) en melkzuurstreptococcen (S. lacticus s.lactis). Volgens Rudolf schift 7-procentige lakmoesmelk bij 370 bij aanwezig-heid van streptococcus lacticus altijd gedurende de eerste 24 uur en wordt wit.Is daarentegen str. mastitidis aanwezig, dan schift de melk ook binnen 24 uur,maar wordt tegelijkertijd rood. Rudolf beweert, dat mastitisstreptococcen lak-moesmelk nooit wit kunnen maken. V. Sande staat lijnrecht tegenover het meeren-deel der auteurs (Klimmer, Haupt, Roots, Seelemann) en meent te kunnenaantoonen, dat voor S. lacticus karakteristiek is schifting binnen 24 uur, ont-kleuring en vorming van een rose ring aan de oppervlakte, welke voortdurendtoeneemt en ten slotte rood wordt. Omgekeerd rekent echter v. Sande ook diestammen tot S. lacticus, die eerst roodkleuring veroorzaken, maar waar lang-zamerhand, te beginnen met den

onderkant van het buisje, ontkleuring optreedt,v. Sande beschouwt als mastitisstreptococcen alleen die stammen, die lakmoes-melk bij 370 na 24 uur rood kleuren en doen schiften. De juist genoemde auteursdaarentegen zijn van meening, dat ontkleuring met van boven beginnende rood-kleuring samengaande typisch is voor S. lacticus terwijl roodkleuring met vanonderen beginnende ontkleuring karakteristiek zou zijn voor S. mastitidis. Hetdoel van Schr. was deze tegenstrijdigheden nader te onderzoeken en hij heeftdaarbij zooveel mogelijk de proeven ingesteld, zooals v. Sande dat beschrevenhad. Schr. komt dan tot de volgende resultaten : S. mastitidis kleurt lakmoes-melk altijd, rood binnen 24 uur, terwijl de melk binnen 24 a 48 uur schift. De lateroptredende ontkleuring begint altijd aan den bodem van het;buisje, (nooitonder de roomlaag) en stijgt meer of minder snel op. Daarentegen ontkleurtjs.lacticus de

lakmoesmelk altijd binnen 24 uur en de meestal later optredende rood-kleuring begint altijd bovenaan, onder de roomlaag (nooit aan den bodem van hetbuisje). Ook hier wordt de melk in 24 a 48 uur dik. Schr. stemt dus in zijn onder-zoekingen overeen met Klimmer, Haupt, Seelemann en Roots, en is in tegen-spraak met v. Sande en ten deele ook met Rudolf, daar deze laatste heeft ge-zegd, dat S. mastitidis lakmoesmelk nooit ontkleurt, tenzij er verontreinigingheeft plaats gehad. Een volledig protocol van de proeven is bijgevoegd, aan dehand waarvan schr. de onderlinge verschillen van de gedragingen der gebruiktestammen nagaat, wat betreft de intensiteit en tijdsduur der roodkleuring of ont-kleuring. Schr. komt tot de slotsom, dat 7-procentige lakmoesmelk, tezamen metandere onderzoekingen een goed hulpmiddel is ter differentiatie van S. mastitidisen S. lacticus, maar ongeschikt voor massa-onderzoekingen,

daar de proef te veeltijd in beslag neemt. Cavia-inspuitingen en voederproeven bij varkens ter controle van de betrouwheidvan de â€žDauer"-verhitting der melk gedurende een half uur bij 63â€”653 C. in bak-ken met roerwerk. O. Pr??scholdt, Arch. f. Tierh. Bd. 58 H. 3/4, 1928. Door Pr??scholdt werden uitvoerige, nauwkeurige proeven gedaan. Ondermelkwerd gemengd met een hoeveelheid (J a 1 %) melk, waarin de tuberkelbacillenmicroscopisch waren aangetoond. Na de menging werden een bepaald aantal bus-sen van 20 L. afgetapt en eveneens eenige flescchen gevuld. Daarna ging deze



??? ondermelk door de buizen van de fabriek naar de voorwarmer, centrifuge, â€žDauer-pasteur" en koeler en werd afgetapt in steriele bussen. Om schuimvorming zoo-veel mogelijk te voorkomen, werd een roerinrichting aangebracht ; wat er na eenhalf uur toch nog aan schuim overbleef werd in steriele flesschen verzameld endaarin kon zich dan de melk afzetten. De proeven werden 10 maal gedaan. Methet verkregen materiaal werden cavia\'s intramusculair ingespoten. Het resultaatwas dat de cavia\'s, die met het sediment van de rauwe melk waren ingespoten,tuberculose kregen, behalve enkelen, die aan sepsis stierven. De dieren, die metsediment van de gepasteuriseerde melk ingespoten en na maanden afgemaaktwerden, bleken tuberculosevrij te zijn, evenals degenen, die met sediment van hetschuim der gepasteuriseerde melk ingespoten waren. Ook met biggen zijn proeven gedaan ; 6 biggen, ongeveer 8 weken

oud, kwamenvan een bedrijf, waar geen melkproducten werden gevoerd. De biggen werden in2 groepen, ieder van 3 dieren ingedeeld en deze groepen kwamen ieder in eenaparte stal met eigen uitloop. De dieren waren koortsvrij. Zij werden met bovine,humane en aviaire tuberculine intracutaan ge??nt en met de bovine tuberculinebovendien subcutaan. Kr traden de volgende dagen geen reactieverschijnselen opop de entplaatsen. Ook de temperatuur, die om de twee uur werd opgenomen, ver-toonde geen stijging. De biggen 1, 2 en 3 kregen rauwe, besmette ondermelk, debiggen 4, 5 en 6 daarentegen besmette ondermelk, die een half uur bij 63â€”65Â° C.was verhit. Tedere groep werd door haar eigen stalknecht gevoerd, aan wien hetverboden was de stal of melkbewaarplaats van de andere groep te betreden. Naasthet gewone mengvoer kreeg iedere groep dagelijksch 9 L. melk, m. a. w. ieder dierkreeg 3 L. en dit

gedurende 135 dagen, zoodat ieder dier ruim 400 L. kreeg. Bij de 3 biggen, die rauwe besmette ondermelk hadden gehad, werden tuber-culeuze veranderingen geconstateerd, welke voornamelijk zetelden in de lymph-klieren van het digesticapparaat. De lichaamslymphklieren waren niet zichtbaaraangetast. Bij 2 was milttuberculose opgetreden en bij 1 een acute miliaire long-tuberculose. Bij de andere groep, die dus gevoerd was met de gepasteuriseerdebesmette melk, was geen tuberculose in de lymphklieren te vinden, ook niet,nadat deze in dunne schijfjes waren gesneden. Cavia\'s werden met materiaal vandeze lymphklieren ge??nt en ook hier trad geen tuberculose op. De biggen van delaatste groep waren regelmatig getuberculineerd met negatief resultaat. Schr.meent, dat de gunstige resultaten zijn verkregen door de goede werking van deroerinrichting van de ,,Dauerpasteur". I\'r??scholdt heeft verder nog

onderzochthet resultaat van het voeren van wei en karnemelk van melk, die gedurende eenÂ? uur verhit was op 63â€”65Â° C.. aan varkens. Hiervoor werden 180 a 230 varkensvan een melkinrichting gebruikt. Bij de biggen begon men met j a 1 L. wei perdag en men ging tot 20 L. wei of karnemelk bij de varkens. Dit werd volgehoudengedurende 9 a 11 maanden en gemiddeld kreeg ieder varken 4500 L. wei of karne-melk. Ook hierbij werden gunstige resultaten verkregen, (Algemeen is men het ertegenwoordig over eens dat, de â€ždauerpasteurisatie" een half uur bij 63â€”65Â°Celsius voldoende is om de tuberkelbacillen te dooden, wanneer de voorschriftenmaar nauwkeurig worden opgevolgd, Helaas gebeurt dat niet overal en is mente veel afhankelijk van ondergeschikt personeel, daarom is het zaak de tubercu-losebestrijding en mastitisbestrijding krachtig ter hand te nemen. Ref.). R. H. van Gelder. ZIEKTEN VAN

VARKENS. I. Narcose bij varkens. (Some observations on the induction of narcosis inthe pig. by W. A. Carr Fraser. The Australian vet. Journal. Dec. 1928). Ten behoeve van onderzoekingen bij varkens, waarbij het bepaald noodzakelijkwas, dat de dieren eenigen tijd bewegingloos bleven, maar waarbij ele ledematenvrij moesten zijn, (d. i. niet samengebonden) werd naar eene practische methodevan narcotiseeren gezocht. Van inhalatie van aether en chloroform werd afgezien met het oog op de moeite



??? bij de aanwending. Morphine volgens de aangegeven dosis voldeed niet. Morphinesubcutaan gecombineerd met chloralhydraat per rectum voldeed practisch evenmin.Vervolgens werd chloralhydraat in eene oplossing van arabische gom intraperitcmeaaltoegediend in de verhouding van 2 a. q. op 1 c. h. Hierbij bleek, dat eene dosee-ring van 5.8 gram per 20 kilogram lichaamsgewicht na 10 minuten volledige nar-cose gaf, welke uur duurde. Bij inspuiting van 11.3 gram per 20 Kilo lichaamsgewicht, was het varken na7 minuten in diepe narcose, die minstens 147 minuten duurde. Eene injectie van 2.6 gram p. 20 Kilo had geen narcose tengevolge. Bij geen der dieren had de inspuiting nadeelige gevolgen, zoodat er een vrijgroot verschil is tusschen de narcotische en letale dosis. Bij eene concentratie van 1 gram chloralhydraat in 2 c.c. gummi arabici-opl.ontstond bij een varken fibrineuse peritonitis met letalen uitgang.

Dit trad nietop bij eene concentratie van 1:4. De injectie geschiedde niet met eene spuit, maar met behulp van een trechtertjemet caoutchouc, om welks uiteinde een 8 c.M. lange en ij millimeter dikke naald,waarmede de buikwand wordt doorstoken, naast de linea alba en na penseelenmet joodinctuur. Niet te zware varkens worden bij de achterbeenen opgetild ; de helper houdthet dier met den rug naar zich toegekeerd, zoo hoog, dat het varken even vrijis van den grond. De schrijver adviseert het dier 18 uur te voren te laten vasten. Bij zwaardere varkens wordt de injectie verricht bij het op eene zijde liggendedier. II Het onderzoek van de â€žbloedcellen" als een hulpmiddel voor de diagnosevan varkenspest. Van P. A. Lewis en R. E. Shope. (Journ. of the Am. Vet. Med.Ass., Jan. 1929). In twijfelachtige gevallen is zekerheid voor het vaststellen van viruspest alleente verkrijgen door inspuiten van gefiltreerd materiaal bij

gezonde dieren, eenvrij kostbaar en tijdroovend experiment. Nu is het reeds een aantal jaren geleden,dat erop gewezen werd, dat de bloedsamenstelling bij aanwezigheid van viruspesteene bepaalde verandering zou ondergaan (vermindering van erythiocyten enhaemoglobine). Toch werd, practisch gesproken, het bloedbeeld zoo goed als nooit gebezigdvoor het vormen van een juiste diagnose, een gevolg waarschijnlijk van de mce-ning, dat de gevonden afwijkingen niet altijd overtuigend zouden zijn. L. en S. hebben hieromtrent nu onderzoekingen ingesteld. Eerst werden vangezonde varkens bloedproeven genomen en daarna werden deze dieren kunst-matig ge??nfecteerd. Zij vonden bij de normale dieren b.500 000 tot 7.500.000 per cub. m.M. aanroode bloedcellen en 14.000 tot 24.000 per cub. m.M. leucocyten. Na de inspuiting treedt nu eene vermindering in aantal der leucocyten op, reedsv????r de

temperatuurstijging. Zoodra deze werd geconstateerd, was in den regelhet aantal leucocyten per cub. m.M. lager dan 4000. In chronische gevallen steeg ze wel weer, maar bleef toch beneden het normale.Ook de roode bloedcellen verminderden in aantal, maar niet zoo opvallend. Daarbij pest nog al eens als neveninfectie in de longen de ovale bacil wordt gevonden werdnog nagegaan of dit invloed kan hebben op genoemd verschijnsel. Dit bleek niethet geval te zijn. L. en S. meenen ten slotte, dat van de verschillende infectieziekten der varkensviruspest de eenige ziekte is, welke de pas genoemde daling van liefgetal leucocytenveroorzaakt. Een leucocytengetal van 8000 per cub. m.M. of minder bij drie ziekedieren in een besmette koppel zou het bewijs laveren van aanwezigheid van viruspest. De onderzoekers deelen mede, dat spoedig een meer uitgebreid verslag zal ver-schijnen. B.



??? Maatschappij voor Diergeneeskunde. Programma van de 74ste Algemeene Vergadering, te houden op Vrijdag 11 en Zaterdag 12 October 1929 in de groote zaal vanhet Jaarbeursgebouw te Utrecht. Vrijdag 11 October, des namiddags om 2 uur. 1. Opening der Vergadering.1) 2. Ingekomen stukken. 3. Mededeelingen van het Hoofdbestuur. Op 31 December 1929treden af de afgevaardigden van de Afdeelingen Utrecht,Friesland en Limburg, de H.H. J. H. ten Thije, C. Ten-Haeff en J. J. W. Urlings. Van deze is alleen de eersteherkiesbaar. De Secretaris onzer Maatschappij, Dr. H. A. Vermeulen,heeft zich tot zijn leedwezen genoodzaakt gezien voor dedrukke bezigheden van het secretariaat te bedanken aanhet einde van het loopende jaar. Op 31 December 1930 treedt af de Voorzitter van deMaatschappij Dr. J. J. F. Dhont ; deze is herkiesbaar. Op 31 Dec. 1930 treedt af van de Redactie van het Tijd-schrift voor

Diergeneeskunde Dr. A. Vrijburg ; deze iseveneens herkiesbaar. 4. Verkiezing van een Secretaris der Maatschappij .Verkiezingvan een Ondervoorzitter-Penningmeester ; de heer W. vander Burg is herkiesbaar en is candidaat gesteld door deAfd. Gelderlandâ€”Overijsel. Verkiezing van een lid van deNotulen-Commissie. 5. Verslag van den toestand der Maatschappij, van hare geld-middelen, van het v. EsvELDfonds, het Ondersteuningsfonds,het R.fonds en het Prof. Dr. D. A. de JoNG-fonds. 6. Begrooting voor het jaar 1930. De ontwerpbegrooting isin deze aflevering (No. 16) van het Tijdschrift opge-nomen. \'i De volmachten der afgevaardigden, ingericht volgens art. 26 van het Huis-houdelijk Reglement, behooren v????r het begin der vergadering bij den secretariste zijn ingediend.



??? 7- Voorstel van het Hoofdbestuur. De Algemeene Vergadering besluite met ingang van 1930per lid jaarlijks de som van ?’ r.â€” (een gulden) te heffen tenbehoeve van de Prof. Dr. D. A. de JoNG-stichting. Toelichting. Het is overbodig op deze plaats een pleidooi te houden voor het belang van deProf. Dr. D. A. de jong-stichting nu alle leden onzer Maatschappij individueeldaarvan hebben kennis genomen uit de hun toegezonden desbetreffende circulaire.Het Hoofdbestuur is overtuigd dat de practische resultaten, die deze stichtinghoopt te bereiken, ten nauwste verbonden zijn aan de finantieele medewerkingvan degenen, die met het doel sympathiseeren en uit dien hoofde wordt het boven-staande voorstel aan de Algemeene Vergadering voorgelegd. 8. Voorstel van het Hoofdbestuur. Reorganisatie der Maatschappij. Behandeling van de hierna volgende concept-Statuten. Concept-Statuten. HOOFDSTUK I. Naam

en Doel der Maatschappij. Art. 1. De Vereeniging draagt den naam â€žMAATSCHAPPIJ VOOR DIER-GENEESKUNDE" en is gevestigd te Utrecht. Zij zal in deze Statuten verderworden genoemd â€žde Maatschappij". Art. 2. Haar doel is de bevordering der diergeneeskundige wetenschap inden meest uitgebreiden zin, zoomede de behartiging der maatschappelijke belangenharer leden. Zij tracht dit doel te bereiken langs wettigen weg : a. door op te treden als vertegenwoordigster van den diergeneeskundigen stand ; b. door het houden van vergaderingen ter behandeling van wetenschappelijkevraagstukken en van onderwerpen van wetgevenden en maatschappelijkenaard op diergeneeskundig gebied ; c. door het bevorderen van de diergeneeskundige studie in den uitgebreidstenzin, het doen plaats hebben, aanmoedigen of beloonen van wetenschappe-lijken arbeid ; d. door het uitgeven of doen uitgeven van een

Tijdschrift voor Diergeneeskunde ;Â?. door het nemen van maatregelen tegen en het bestrijden van toestanden en gedragingen op diergeneeskundig gebied, welke strijdig zijn met een waardigeuitoefening der diergeneeskunde, of met de belangen van de Maatschappijen hare leden ;. /. door het stichten en in standhouden van een fonds ter ondersteuning van be-hoeftige dierenartsen en hunne betrekkingen ;g. door andere wettige middelen, welke aan het doel bevorderlijk kunnen zijn. HOOFDSTUK II. Van de Samenstelling der Maatschappij. Art. 3. De Maatschappij is samengesteld uit bizondere Afd?Šelingen en eenalgemeene Afdeeling. ~ . Art. 4. Inrichting en werkzaamheden der Maatschappij worden nader ge-regeld bij Huishoudelijk Reglement, hetwelk geen bepalingen mag bevatten,strijdig met deze Statuten.



??? HOOFDSTUK IIFVan de leden. Art. 5. De leden der Maatschappij worden onderscheiden in : a. gewone leden, b. buitengewone leden, c. correspondeerende leden, d. eere-leden, e. candidaat-leden. Art. 6. Gewone leden zijn zij, die gewoon lid zijn van een der afdeelingen derMaatschappij. Om gewoon lid eener afdeeling te kunnen worden moet men wette-lijk bevoegd zijn hier te lande de diergeneeskunst uit te oefenen of wel lid zijnvan de Faculteit der Veeartsenijkunde aan de Rijksuniversiteit te Utrecht. Niemand kan gewoon lid zijn van meer dan eene afdeeling. Candidaat-leden kunnen worden studenten in de diergeneeskunde, die met goedgevolg het candidaats-examen in de Veeartsenijkunde hebben afgelegd. Art. 7. Als buitengewoon lid kunnen, ter beslissing van de leden der bizondereafdeelingen, tot deze toegelaten worden, gewone leden der Maatschappij, alsookdierenartsen niet op diergeneeskundig gebied

werkzaam of buiten Nederlandgevestigd en niet-dierenartsen of Vereenigingen, welke het bereiken van het doelder Maatschappij wenschen te bevorderen. Candidaat-lid kunnen worden studenten in de diergeneeskunde, die met goedgevolg het candidaats-examen in de Veeartsenijkunde hebben afgelegd. Zij zijn geen lid van een bepaalde afdeeling. Een candidaat lid kan dit desverlangd blijven gedurende ?Š?Šn jaar, nadat hij totdierenarts bevorderd is. Art. 8. Tot eereleden, of, indien het buitenlandsche personen betreft, totcorrespondeerende leden kunnen allen, die zich jegens de Maatschappij of dewetenschap bizonder verdienstelijk gemaakt hebben, op voordracht van hetHoofdbestuur of van een bizondere afdeeling worden benoemd. Art. 9. Het lidmaatschap gaat verloren ie. door overlijden, 2e. door opzeggen,3e. door schrapping. Art. 10. De rechten en verplichtingen van de leden worden nader omschrevenin het

Huishoudelijk Reglement. HOOFDSTUK IV. Van de Ai deelingen. Art. 11. Vijftien of meer gewone leden der Maatschappij kunnen zich toteen bizondere afdeeling vereenigen ; bij uitzondering kan een algemeene ver-gadering, op voorstel van het Hoofdbestuur, ook bij een geringer aantal leden,hare goedkeuring aan de oprichting verleenen. De erkenning dezer afdeelingen geschiedt door het Hoofdbestuur ; indien ditdaartegen bezwaar maakt, beslist een algemeene vergadering. De Algemeene afdeeling wordt gevormd door gewone leden, die bij geen derbizondere afdeelingen zijn aangesloten. Art. 12. De rechten en verplichtingen der afdeelingen worden bij huishou-delijk reglement geregeld. Elke bizondere afdeeling regelt haar inrichting en werk-zaamheden bij eigen reglement, hetwelk echter eerst kracht verkrijgt door de goed-keuring van het Hoofdbestuur ; bij verschil van meening beslist een AlgemeeneVergadering. Art.

13. Bizondere afdeelingen, welke handelen in strijd met de statutenen het huishoudelijk reglement der Maatschappij, of met het besluit van een alge-meene vergadering, kunnen, op voorstel van het Hoofdbestuur, door een alge-meene vergadering, met 2/3 der aanwezige stemmen, worden ontbonden.



??? HOOFDSTUK V. Van het Hoofdbestuur. Art. 14. Het Hoofdbestuur bestaat uit een voorzitter, een onder-voorzitter,tevens penningmeester en een secretaris, vormende deze functionarissen hetâ€žDagelijksch Bestuur", door en uit de gewone leden op een Algemeene Vergaderingte kiezen, zoomede uit de door de afdeelingen afgevaardigde leden. Iedere afdeeling vaardigt ?Š?Šn lid naar het Hoofdbestuur af. Art. 15. De vertegenwoordiging der Maatschappij in en buiten rechten, deuitvoering van hare besluiten, de handhaving van statuten en reglementen en inhet algemeen de behartiging van de belangen der Maatschappij zijn opgedragenaan het Hoofdbestuur. Art. 16. Tot bczwaring en vervreemding van de bezittingen der Maatschappijbehoeft het Hoofdbestuur de machtiging van een Algemeene Vergadering. HOOFDSTUK VI. Van den Centralen Raad. Art. 17. Er bestaat een Centrale Raad, wiens leden en

plaatsvervangendeleden door een Algemeene Vergadering worden benoemd. Zijn werkzaamhedenworden bij huishoudelijk reglement bepaald. HOOFDSTUK VII. Van de Vergaderingen. Art. 18. Op een bij het huishoudelijk reglement te bepalen tijd en wijze wordteene gewone, algemeene Vergadering gehouden. Indien het Hoofdbestuur hetnoodig acht, of minstens drie afdeelingen het verlangen, wordt een buitengewoneAlgemeene Vergadering belegd. Art. 19. Ieder lid der Maatschappij heeft toegang tot de Algemeene Verga-deringen ; de candidaat-leden bezitten echter niet het recht aan de beraadsla-gingen en stemmingen deel te nemen. Art. 20. De afgevaardigden der bizondere afdeelingen, benevens alle leden,die niet door een der afgevaardigden worden vertegenwoordigd, kunnen aan destemming deelnemen. Art. 21. Alle besluiten worden, indien niet anders bepaald, bij volstrektemeerderheid van stemmen

genomen. Indien over een voorstel de stemmen staken,wordt het beschouwd te zijn verworpen. HOOFDSTUK VIII. Van de Bindende Besluiten. Art. 22. Een Algemeene Vergadering kan, op voorstel van het Hoofdbestuurbesluiten nemen, waaraan alle leden der Maatschappij verplicht zijn zich te houden. Art. 23. Na op een Algemeene Vergadering met minstens 3/4 der uitgebrachte,geldige stemmen, te zijn aangenomen, wordt een voorstel van een bindend besluitaan een referendum onderworpen. Indien zich daarbij minstens 3/4 der uitgebrachtestemmen voor aanneming verklaren, wordt het ingevoerd. Art. 24. Op overeenkomstige wijze, als in art. 23 vermeld, kunnen afdeelingenvoor hun werkgebied bindende besluiten nemen, welke echter de goedkeuring vanhet Hoofdbestuur, den Centralen Raad gehoord, behoeven. HOOFDSTUK IX. Van het Ondersteuningsfonds. Art. 25. Het fonds, bedoeld in art. 2 /, wordt

beheerd volgens de bepalingen,vervat in het daarop betrekking hebbend reglement. Art 26. De gelden en de administratie van het Ondersteuningsfonds blijvengescheiden van de geldmiddelen en de administratie der Maatschappij.



??? Art. 27. Het Ondersteuningsfonds kan alleen opgeheven worden, wanneerde Maatschappij voor Diergeneeskunde wordt ontbonden en wel in de vergadering,waarin tot ontbinding der Maatschappij besloten wordt. Het zal alsdan bestemdmoeten worden voor een doel, hetwelk .zooveel mogelijk, in overeenstemming ismet de bestemming van het fonds. HOOFDSTUK X. Van de Geldmiddelen. Art. 28. De geldmiddelen der Maatschappij worden gevonden uit de jaarlijkschebijdragen der leden, uit giften en erflatingen en uit renten van belegde gelden. Art. 29. De vaststelling der jaarlijksche bijdragen wordt bij huishoudelijkreglement geregeld. HOOFDSTUK XI. Van de verandering der Statuten. Art. 30. Deze statuten kunnen niet worden gewijzigd of uitgebreid dan ten-gevolge van een desbetreffend voorstel, hetwelk in het programma van een alge-meene vergadering is opgenomen en in die vergadering met 2/3 der

uitgebrachtestemmen is aangenomen. De gewijzigde statuten treden in werking, zoodra daaraan de Koninklijke goed-keuring is verleend. HOOFDSTUK XII. Slotbepalingen. Art. 31. De vereeniging is aangegaan voor een tijdvak van 29 jaren, te re-kenen van 4 April 1890. Na het verstrijken van dit tijdvak wordt de vereenigingopnieuw aangegaan voor den tijd van zes en twintig jaar. V????r het einde van den laatstbedoelden termijn zal over het al dan niet voort-bestaan der Maatschappij worden beslist. Art. 32. Ontbinding der Maatschappij kan alleen geschieden tengevolge vaneen daartoe strekkend voorstel, hetwelk in het programma van een AlgemeeneVergadering is opgenomen en in die vergadering met minstens 2/a der uitgebrachtestemmen is aangenomen. Bij aanneming van het voorstel zijn zij, die zich tegen hetvoorstel tot ontbinding hebben verklaard, bevoegd de afgifte aan hen te eischenvan de goederen

der Maatschappij, tegen betaling eener vergoeding tot een be-drag, bij scheidsrechterlijke uitspraak vast te stellen en tegen overneming van alleverplichtingen uit art. 1702 van het Burgerlijk Wetboek voor de gezamenlijkeleden der Maatschappij voortvloeiende. Bij het besluit tot ontbinding wordt de benoeming der scheidsrechters geregelden een andere instelling, met een doel zooveel mogelijk overeenkomende met datder Maatschappij, aangewezen, aan welke bovenbedoelde vergoeding zal wordenuitgekeerd of aan welke de goederen der Maatschappij worden toegewezen, indiende minderheid van haar bevoegdheid tot het overnemen daarvan niet binnen?Š?Šn jaar na de goedkeuring van het voorstel door de leden heeft gebruik gemaakt. Het op het oogenblik der ontbinding zitting hebbende Hoofdbestuur is met deliquidatie der ontbinding belast. Naschrift. Van zijn voornemen om concept Statuten en concept-

Huishoudelijk Reglementin ?Š?Šn enkele Algemeene Vergadering te behandelen heeft het Hoofdbestuur tenslotte afgezien. Daarvoor bleek de materie te uitgebreid en de belangrijkheid vande reorganisatie onzer Maatschappij gedoogt wel daaraan nog een volgende Alge-meene Vergadering te besteden. Niettemin heeft het Hoofdbestuur reeds een ver-gadering besteed aan de vaststelling van het concept-Huishoudelijk Reglement,zoodat, indien zulks ter Algemeene Vergadering gewenscht wordt, reeds mede-deeling gedaan kan worden van de opinie van het Hoofdbestuur over de uitwerkingvan principieele aangelegenheden in het Huishoudelijk Reglement.



??? Vrijdagavond, gemeenschappelijke maaltijd, waarvan plaats enuur nader bekend zullen worden gemaakt. Zaterdag, 12 October 1929, des voormiddags 10 uur. 1. Rede van den Voorzitter. 2. Prof. Dr. B. Sjollema : â€žOnderzoekingen over kopziekte". 3. Dr. J. van der Hoeden : â€žInfectie bij paarden met de bacilvan de besmettelijke abortus van het rund" (Brucella Bang). PAUZE. 4. Prof. Dr. G. Krediet : â€žDe invloed van geslachtshormonenop de ontwikkeling van de baarmoeder bij intersexen" (metlichtbeelden). 5. Prof. Dr. J. J. Wester : â€žGrepen uit de kliniek" (met licht-beelden). Aldus opgemaakt door het Hoofdbestuur :J. J. F. Dhont, Voorzitter.J. H. ten Thije, Wnmd. Secretaris.



??? ??twerp Begrooting voor de Maatschappij v. Diergeneeskunde v. h. jaar 1930. UITGAVEN ONTVANGSTEN Aan Contributies : 5 leden a f 20.â€”................ 2 ,, a f 18.â€”................ 2 buitengew. leden a / 10.â€” .... 4 halfj. leden a / 10.â€”.......... .n verkochte formulieren......... .n verkochte, catalogi ........... kweeken rente ................ innen achterstallige schulden vanAbsyrtus....................... f 12500 â€” - 936 20435Â°5Â° - 800Memor / 14396- Aan : Tijdschrift voor Diergeneeskunde .Diergeneeskundig JaarboekjeReis- en verblijf kosten H.B. / 1050.-Verdere onkosten H.B.. .. - 300.- Honorarium Secretaris............ Abonnement telefoon Secretaris . . .Zaalhuur voor vergaderingen ?’ 175.-Verdere onkosten voor ver-gaderingen................ - 75.- Contributi??n en vertegenwoordiging. Commissi??n .................... Druk- en typewerk .............. Incassokosten.................... Storting ondersteuningsfonds ..... Internationaal Veearts.

Congres . . . Aflossing aandeelen Absyrtus ..... Onvoorziene Uitgaven ........... ?’ 9000800 250 - 175 - 175300 45 - 683600 Memor - 433 / 14396 4 Juni 1929. de Penningmeester: W. van der Burg. Toelichting, Ten aanzien van de post onder Ontvangsten, aan Contributies,2de regel, waar staat 52 leden a f 18.â€” wordt opgemerkt, dat deze leden vande Algemeene afdeeling tot dusver ?’ 15.â€” betaalden, waarvoor zij o.m. geregeldhet Tijdschrift en Jaarboekje ontvingen. Aangezien de productiekosten van het Tijdtchrift alleen reeds ongeveer/ 18.â€” per lid bedragen, heeft het Hoofdbestuur het billijk geacht dat zij ditbedrag ook aan de Maatschappij betaalden.



???



??? (Uit het Veterinair Anatomisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht). INTERSEXUALITEIT OF HERMAPHRODITISME BIJ ZOOG-DIEREN DOOR G. KREDIET. Hermaphroditisme is de toestand, waarbij in ?Š?Šn individu beidegeslachten vertegenwoordigd zijn. Zulk een wezen heet hermaphro-diet. De meeningen zijn zeer verdeeld over de vraag, wanneerde beide geslachten geacht worden aanwezig te zijn. Bevindenzich beiderlei geslachtsklieren met rijpe genitaalcellen in ?Š?Šn indi-vidu, dan is het hermaphroditische karakter zonder meer duidelijk.Bestaat dan tevens de gelegenheid, dat deze cellen door de aande geslachten eigen, buizen kunnen worden afgevoerd, dan zalzeker niemand meer aan het dubbelgeslachtelijk zijn twijfelen.Zelfbevruchting zou zelfs mogelijk zijn als ei- en zaadcellen ge-lijktijdig rijp zijn. Meestal is bij lagere dieren, waar deze toestandnormaal kan zijn, de eene geslachtscel

eerder rijp dan de andere enonderscheidt men proterandrie (spermi??n eerder dan de eieren)en proterogynie (eieren eerder dan de spermi??n). In zoo\'n dierblijven de beide soorten geslachtsklier het geheele leven door aan-wezig. Er zijn evenwel ook dieren als de slak, Crepidula, en deoester, Ostrea, waarbij het eene geslacht door het andere wordtgevolgd, terwijl in den overgang een hermaphroditisch stadiumaanwezig is. Hier zijn dus voorbeelden van normale geslachtsom-keer. Wil men hier blijven spreken van hermaphrodieten, danzou men ze hermaphrodieten naar tijd (opvolging der geslachten)en de eerste soort hermaphrodieten naar plaats (steeds aanwezigzijn der geslachten) moeten noemen. Hermaphrodieten, waarin beide soorten geslachtscellen, gelijk-tijdig of na elkander, in rijpen toestand voorkomen en langs nor-male wegen kunnen worden afgevoerd, zijn ook onder de Verte-braten geconstateerd.

Als sprekende voorbeelden zou ik willenaanhalen de kikvorsch van Witschi, die een volwassen herma-phrodiet was en waarvan zoowel eieren als spermi??n voor de be-vruchting gebruikt konden worden, de kippen van Crew (BuffOrpington en Witte Leghorn), die na eieren te hebben gelegd invruchtbare hanen veranderden en de duif van Riddle, die dofferwerd. Wanneer voor het begrip hermaphrodiet volstaan wordt metde bepaling, dat rijpe kiemcellen van beiderlei geslacht aanwezigmoeten zijn, zonder dat de tubulaire en uitwendige genitali??n ditdubbelgeslachtelijke karakter behoeven te vertoonen, bestaat demogelijkheid, dat ook bij een zoogdier zoo\'n hermaphrodiet zalworden gevonden. Voor zoover de mededeelingen in de literatuurlvi 58



??? thans gaan, is er het geval van het varken van P??tz, waarinspermi??n en eicellen (primaire follikels, blaasjes van de Graafen corpora lutea) naast elkander aanwezig zouden zijn geweest.De spermi??n waren gevonden in den bijbal, maar het onderzoekvar. het testiculaire gedeelte van den ovariotestis, dat, zooalsSauerbeck terecht opmerkt, niet volledig is geweest, was nietin staat deze bevinding te bevestigen, zoodat dit geval als nietstreng bewezen niet in aanmerking mag komen. Als vaststaandemag aangenomen worden, dat in het geval van den mensch, datdoor Briau, Lacassagne en Legoutte is beschreven, naast fol-likels in verschillende stadia van ontwikkeling spermiocyten zijngevonden. Als men dus niet blijft vasthouden aan den eisch vanrijpe kiemcellen, maar wil volstaan met gonocyten in een of anderstadium van hare ontwikkeling, dap is bij de zoogdieren, denmensch incluis, al menig geval van

hermaphroditismus waarge-nomen, aangezien gelijktijdig voorkomen van spermatogoni??n enfollikels reeds meermalen is geconstateerd. Men mag zich afvragen of het wel noodzakelijk is zulke zwareeischen te stellen en of liet niet voldoende is, in verband met degewijzigde opvattingen omtrent het ontstaan der hermaphrodietenen het verloren kunnen gaan van typische kenmerken van ?Š?Šnder beide geslachten, te verlangen, dat van de twee sexen de ge-slachtsklieren in ?Š?Šn of anderen vorm, maar nog als zoodanig teonderkennen, aanwezig zijn. Zonder thans reeds dieper op dezekwestie in te gaan, mag er toch wel op gewezen worden, dat incryptorche testes in den regel geen spermi??n of voorstadia ervanworden aangetroffen. Toch aarzelt niemand om in zoo\'n geval vanballen te spreken. Waarom zou het dan ook niet mogen gebeurenin gevallen van hermaphrodisie, waar de beelden precies dezelfdezijn?

Uitgaande dus van de opvatting, dat het voldoende is ovariaalen testiculair weefsel naast elkander in ?Š?Šn dier aan te toonen omtot de diagnose hermaphrodisie te komen, zal het iederen onder-zoeker opvallen, dat het verschijnsel der dubbelgeslachtelijkheidbij mensch en dier veel veelvuldiger voorkomt, dan men a priorihad kunnen veronderstellen. Mensch, varken en geit zijn de driezoogdieren, die deze afwijking het meeste vertoonen. Het spreekt vanzelf, dat er in deze â€žAbstufung" van het be-grip der hermaphrodisie verschillen tusschen de onderscheidenvormen voor den dag komen. Afgezien van de physiologischehermaphroditismus der lagere dieren kan men voor de hoogereVertebraten, in navolging van Pick, de volgende mogelijkhedenveronderstellen I. Bal en eierstok met beiderlei gameten in volle geslachtsrijp-heid, (functie).



??? II. Bal en eierstok met beiderlei gameten : r. met geslachtsrijpheid (functie) der gameten van ?Š?Šn ge-slachtsklier ; a. van het ovarium ; b. van den testis.2. Rijping der gameten in geen van beide klieren.III. Bal zonder kiemcellen. Eierstok met kiemcellen,x. rijpend (functioneerend) ;2. niet rijpend. Het onder IV te verwachten geval : eierstok zonder kiemcellen,bal met kiemcellen is moeilijk aan te toonen, omdat microscopisch-anatomisch het ovarium zonder eicellen bezwaarlijk is te onder-kennen en er dus geen andere dan waarschijnlijkheidsgronden zou-den zijn om aan te nemen, dat men met een vrouwelijke gonadete doen heeft. De tot nu toe veronderstelde gevallen van hermaphroditismezijn alle tot zekeren graad tweeslachtig en heeten echte of warehermaphrodieten, Hermaphroditismus verus. Daarnaast onder- \') Voor dengene, die belang stelt in de gevallen van ware hermaphrodisie bijden mensch

waargenomen, zij onderstaand lijstje ter lezing aanbevolen, terwijl inde literatuurlijst vermeld staat, waar de oorspronkelijke artikelen kunnen wordengevonden. Onderzoeker. Rechtergonade. Linker gonade. 1884 Gast Ovarium Testis 1888 schmorl Testis Ovarium? 1888 Obolonsky Testis Ovarium 1896 Blacker-Lawrence Ovarium Ovariotestis 1899â€”i9i4 Sal?Šn-Pick Ovariotestis Ovarium I90I Zimmermann Testis Ovarium? 1903 Garr?Š-Simon Ovariotestis i9i0 Uffreduzzi Ovariotestis i9ii Gudernatsch Ovariotestis I9I4 Sinecaglia Ovariotestis Testis 1916 Blair Bell Ovarium Ovariotestis 1916 Photakis Testis Ovarium 1916 Kleinknecht Ovariotestis Ovariotestis 1919â€”i92i Daube-Polano Ovariotestis Tumor : Epithelioma chorioectodermale 1920 Briau, Lacassagne en Legoutte Ovariotestis Ovariotestis 1920 Sheppard Ovarium en testis Ovarium en testis 1923 Schneider Ovarium Testis 1923 Schauerte Ovariotestis Ovarium

1923 Sand Testis Ovarium? (fetaal) 1925 Meyer Ovariotestis Ovariotestis 1927 Wagner Ovariotestis ? Testis 1927 Shapiro Ovariotestis Ovarium 1927 Christophe, Firket en Hogge Ovariotestis? Ovariotestis ? (seminoom) 1928 Kornhauser en Motyac Ovariotestis Ovariotestis



??? scheidt men zulke, waarbij het geslacht van het tubulaire apparaatof van de uitwendige genitali??n of van beide niet in overeenstem-ming is met dat van de geslachtsklier. Daar het geslacht der die-ren door dat der gonaden wordt bepaald, zijn deze dus enkelge-slachtelijk, maar daar ze toch heterosexueele kenmerken vertoo-nen, worden ze van oudsher aangeduid als pseudohermaphrodie-ten, Hermaphroditismus spurius. Gewoonlijk worden ware enpseudohermaphrodieten tegenover elkander gesteld en wordt ertusschen beide een groot onderscheid gemaakt. Een tijd geledenwerd de literatuur over dit onderwerp vrijwel door deze kwestiebeheerscht en liep de strijd vooral hierover of ware hermaphio-dieten werkelijk wel bestonden en of het niet beter was ze alle alspseudohermaphrodieten te beschouwen. Ahlfeld, Bayer, Bucuraen Menge hebben vasthoudend aan den eisch van het aantoonenvan de rijpe

kiemcellen van beider geslacht dit standpunt inge-nomen. Kermauner verlangt, dat de twee soorten gameten aan-wezig moeten zijn naast de karakterestieke bestanddeelen vaneierstok en testikel, wil er ????it van hermaphroditismus verus ge-sproken worden. Hij betwijfelt zeer sterk het bestaan ervan, zietin de pseudohermaphrodisie een zelfstandig verschijnsel en eenlokaal-mechanische misvorming en wil liever de naam Sexus ancepsinvoeren. De scherpe grens van beide vormen van hermaphrodisie bestaatniet. Op goede gronden kan worden aangenomen, dat beide stadiazijn van eenzelfde proces. Dit nu reeds aannemelijk te maken,zou op de behandeling van mijn onderwerp vooruitloopen zijn.Ik moet hier dus volstaan met slechts enkele aanwijzingen te ge-ven. In de eerste plaats dan zou ik er de aandacht op willen vesti-gen, dat bij het bekijken van preparaten van ovariotestes opvalt,dat een of beide soorten

van kiemcellen degenereerende kunnenzijn. Kiemcellen, die eens aanwezig waren, kunnen verdwijnen(Sauerbeck, Mittasch, Lipsch??tz, e. a.). In dit verband is hetmerkwaardig, dat in testes of in testiculaire gedeelten van ovario-testes van jonge dieren spermatogoni??n voorkomen, die bij ouderezijn verdwenen. Bovendien is opmerkelijk, dat bij jonge dierenmeer ware hermaphrodisie voorkomt dan bij oudere. Vaak kanmen bij jonge varkens aan den vrijen rand, aan de beide polen ofnabij den hilus van een testikel in gevallen van hermaphrodisiekleine, bruinachtige, soms door blaasjes gekenmerkte vlekjes vin-den, die uit ovariale bestanddeelen blijken te zijn opgebouwd engemakkelijk over het hoofd worden gezien. Bij oudere hermaphro-diete varkens komen deze vlekjes veel minder voor, zoodat zijdus blijkbaar tijdens het leven kunnen verloren gaan. Er bestaattusschen beide vormen van dubbelgeslachtelijk zijn een

sooit vanovergang, die tot nu toe o. a.. door Sauerbeck is vastgelegd inden vorm der zoogenaamde â€žtwijfelachtige gevallen van ware



??? hermaphrodisie". Wat eens een ovariotestis was, kan een testisworden m. a. w. wat vandaag nog een echte hermaphrodiet is,kan morgen een onechte zijn. Het verschil tusschen de beide vor-men is dan ook geen principieel, maar een gradueel; het is eenkwestie van meer of minder van beide geslachten. Duidelijkerkomt dit voor den dag, wanneer straks het ontstaan der intersexenter sprake komt. Zeer in het kort weergegeven zijn de vormen, waaronder depseudohermaphrodisie zich kan voordoen, deze : de gonade kanmannelijk of vrouwelijk zijn. Het tubulaire en het uitwendige ge-nitaalapparaat kan in zijn geheel van het heterogene geslacht zijn,??f alleen het tubulaire ??f alleen het uitwendige, in welke gevallenmen resp. van complete, inwendige of uitwendige mannelijke ofvrouwelijke pseudohermaphrodieten kan spreken. Ten einde inkorte trekken een overzicht te geven van de vormen, waarin wareen

schijnhermaphrodietcn kunnen voorkomen, wordt het schemavan Klebs hier weergegeven :I. Hermaphroditismus verus. A. Bilateralis. a. met gescheiden geslachtsklieren ; b. met vereenigdegeslachtsklieren (ovariotestes). B. Unilateralis (dexter of sinister). a. met gescheiden geslachtsklieren ; b. met vereenigdegeslachtsklieren : 1. completus : met aan de andere zijde als gonade :aa. een bal (masculinus) ; bb. een eierstok (fe- mininus). 2. incompletus : met ontbreken van de gonade aande andere zijde. C. Lateralis s. Alternans (Kitt). a. mannelijke geslachtsklier rechts (masculinus dexter) ; b. mannelijke geslachtsklier links (masculinus sinister). II. Pseudohermaphroditismus. A. Masculinus : a. completus ; b. internus ; c. externus. B. Femininus : a. completus ; b. internus ; c. externus. Er zijn in den loop der tijden verscheidene theorie??n opgesteld,met behulp waarvan men getracht heeft een verklaring te kunnengeven van de

wijze van ontstaan van het hermaphroditisme bijde hoogere, gewervelde dieren. Sauerbeck geeft aan, dat er tweemogelijkheden zijn : a. Hermaphrodisie is een atavistische, geremde vorming, waarbijaangenomen wordt, dat de beide geslachten een gemeenzame,dubbelgeslachtelijke stamvorm bezitten ; dubbelgeslachtelijk ookwat de uitwendige genitali??n aangaat. De hermaphrodiet, zooalsdie ter onderzoek komt, is dus een uitgegroeid embryonaal sta-dium, met terugslag op een bisexueelen voorvader.



??? b. De tweede opvatting gaat uit van de idee, dat het tweede ge-slacht bij den hermaphrodiet een soort inclusio fetalis is. De ver-schijnselen zijn dan in primaire (dubbelnatuur der gonade) ensecundaire (al het andere hermaphroditische) te onderscheiden.De secundaire zouden uit de primaire moeten worden verklaard. SauerbecK meende in 1909 aan de eerste meening de voorkeurte moeten geven. De atavistische â€žBildungshemmung" zou hetproces het meest ongedwongen verklaren. Thans staan de mee-ningen dichter bij de tweede opvatting. Tandler en Grosz verklaren de hermaphroditismus verusevenals de pseudohermaphroditismus voor een misvorming primaeformationis, waarvan de ontstaansoorzaak heelemaal onbekend is.Zij meenen, dat er geen sprake van kan zijn, dat de physiologischehermaphrodisie de primitieve sexueele vorm der metazoa is. Van Amerikaansche zijde is ook aan het ontstaan

der herma-phrodieten onder de hoogere dieren veel aandacht besteed. Indit verband zij hier gewezen op de opvattingen van Riddle enJordan. Riddle stelde naar aanleiding van waarnemingen, diehij bij duiven had gedaan een theorie op, die geheel berust op deverschillende typen van metabolisme, die zich bij het mannelijken het vrouwelijk dier afspelen. Verhoogde stofwisseling nl. zoubeslissend zijn voor het mannelijke en vertraagde stofwisselingvoor het vrouwelijke geslacht. In gevallen van hermaphrodisie,waarbij geslachtsomkeer als oorzaak werd aangenomen, zou dezeop zijn beurt veroorzaakt worden door het optreden van hetmetabolische type van het andere geslacht. Jordan neemt aan, dat er voor het optreden van hermaphro-dieten drie mogelijkheden bestaan : 1. Een embryo is potentieel hermaphroditisch. Het definitievegeslacht is afhankelijk van de onderdrukking van het

tegengesteldegeslachtsprimordium. In gevallen van ware hermaphrodisie is ereen vrijwel gelijke ontwikkeling van beide primordia. Hermaphro-ditisme bij volwassenen is het persisteeren van de normale embryo-nale potentie en zou een terugslag zijn tot vroegere voorvaderlijketoestanden (zie Sauerbeck). 2. Ware glandulaire hermaphrodisie is het gevolg van een aty-pische bevruchting (bijv. van een ei door een spermium met eenongereduceerd aantal chromosomen ; of tegelijk door een manne-lijk en een vrouwelijk gedetermineerd spermium). 3. De zygotisch gedetermineerde sexe wordt door een ongewoneinvloed tijdens de ontwikkeling bisexueel, bijv. door het tegen-gestelde geslachtshormon of inclusie van een deel van een anderge-slachtelijk embryo. In verband met het familiaire en het erfelijke karakter der ge-vallen, die Jordan ter beoordeeling kwamen, voelt hij het meestevoor het eerste standpunt. Bij zijn

verdere beschouwingen merkt



??? hij o. m. op, dat, voor er van een geslachtschromosoom in de phy-logenetische reeks der dieren sprake was, het geslacht bepaaldwerd door een mannelijk of een vrouwelijk gedetermineerd meta-bolisme (resp. kata- en anabolisme). Later heeft het geslachts-chromosoom deze geslachtsbepalende functie overgenomen ofmisschien juister uitgedrukt, wordt het type van metabolismedoor het X-chromosoom bepaald. Wanneer nu dit chromosoomonder invloed van prikkels van buiten of welke ook deze functieverliest, komt er een evenwicht tusschen de anabolische en kata-bolische processen in de kern van de zygote en is de toestandgunstig voor het optreden van een hermaphrodiet. Ware anato-mische hermaphrodisie is dus volgens Jordan een persisteeren vaneen embryonale potentie, die phylogenetisch aanwezig is en indeze abnormale gevallen refractair is ten opzichte van het geslachts-chromosoom. Bujard, die

een paar ovariotestes bij jonge biggen onderzocht,welke gekenmerkt waren door ovariale vlekjes in de tunica albu-ginea, zegt omtrent de genese van ovariotestes bij zoogdieren, datuit de medullaire strengen de zaadbuisjes en uit de corticale deovariale elementen ontstaan. In de periode tusschen de opvolgendeformaties der medullaire en corticale strengen komen nieuwe cel-lulaire potenties voor den dag, waardoor het gelijkt alsof het eenegeslacht door het andere wordt vervangen (hermaphrodismeprotandrique). Het voorkomen van corticale zaadbuisjes in detunica albuginea zou zoo zijn te verklaren, dat de primitieve functieder corticale strengen eicellen te vormen, wordt vervangen doorde oorspronkelijk latente eigenschap van in zaadbuisjes te kunnenovergaan, nadat de geslachtsverandering is tot stand gekomen. Het is in verband met het veelvuldig afwijkend zijn der acciden-teele geslachtskenmerken in

vergelijking met het geslacht dergonade, vooral bij hermaphrodiete menschen, van belang te wijzenop de opvatting van Halban over de onafhankelijkheid van hetgeslacht van het individu van den aard der genitaalklieren. Hetgeslacht, dat zich in het gcheele wezen, vooral in de accidenteelegeslachtskenmerken uitspreekt, is reeds in het ei gedetermineerd.Er zijn dus mannelijke, vrouwelijke en hermaphroditische eieren.Dit reeds voor de klieving in het spermovium vastgelegde karakterkomt tijdens d?Š ontwikkeling tot uitdrukking, waarbij de zichvormende genitaalklier slechts een protectieve werking heeft. Voorhet manifest worden der vrouwelijke of mannelijke kenmerken ishet volgens Halban onverschillig of deze klier een bal of eeneierstok is, als het maar een inwendig secerneerende klier is, wantook andere endocrine klieren als de bijnieren zijn in staat door deprotectieve werking hunner increta de reeds vastgelegde,

latente,eventueel mannelijke of vrouwelijke geslachtskenmerken totontplooiing te laten komen.



??? De meeningen uitgesproken over het hermaphroditisme warenvoornamelijk voortgekomen uit waarnemingen bij den menschen de huiszoogdieren gedaan. Verband met hermaphrodisie enintersexualiteit bij lagere dieren werd terloops genoemd, docheigenlijk nooit gezocht. Hierin is verandering gekomen door decytologische, genetische en experimenteele onderzoekingen, diein den laatsten tijd over het ontstaan van het geslacht zijn gedaan.Het is vooral het werk van Morgan en zijn school met Drosophilaen van Goldschmidt met Limantria, dat een geheel nieuw lichtop dit vraagstuk heeft geworpen en ons in staat stelt de teratolo-gische hermaphroditismus uit dezelfde gezichtshoek te bekijkenals het groote vraagstuk der intersexualiteit in het algemeen. Intersexualiteit is de toestand, waarbij het geslacht van hetdier tusschen het mannelijke en het vrouwelijke in staat. Zulkedieren zijn intersexen. Gewoonlijk zullen zij

kenmerken van beidegeslachten bezitten en zijn dan tevens hermaphrodieten. Het isveel beter den naam hermaphroditismus voor het normale dubbel-geslachtelijk zijn der lagere dieren te blijven gebruiken en voor deabnormale sexualiteit van intersexualiteit en in plaats van watwij gewoonlijk onder de hoogere dieren hermaphrodieten noemen tespreken van intersexen. Crew zegt het zeer goed als volgt : â€žHer-â€žmaphroditism is the expression of a sexuality normal to a parti-â€žcular group ; intersexuality, transient or permanent an expres-,,sion of sexual abnormality in a particular group or individual.â€žHermaphroditism and intersexuality are the same expression,,of the self-same mechanism, but whereas intersexuality is per-,,fect or imperfect hermaphroditism in a nonhermaphroditic groupâ€žor individual, hermaphroditism is perfect intersexuality in aâ€žgroup or individual in which such a state or quality is a custo-

â€žmary feature of the normal life history". In hoofdzaak kan zich de intersexualiteit in twee vormen voor-doen, die het beste gekarakteriseerd worden door de uitdrukkingen :intersexe naar plaats en intersexe naar tijd (Raumintersexen undZeitintersexen van Goldschmidt). Tot de eerste groep behoorende z.g.n. gynandromorphen, tot de tweede de meeste andereintersexen. Gene zijn die individuen, die een mosaic ten toonspreiden van mannelijke en vrouwelijke kenmerken. Het meestbekend zijn de bilaterale gynandromorphen, waarvan de eenehelft vrouwelijk en de andere mannelijk is, zooals onder de hoogeredieren bij vogels zijn waargenomen. De andere intersexen, waar-van de bij mensch en huisdier zooveel voorkomende hermaphro-dieten voorbeelden zijn, zijn het best gekenmerkt door het elkan-der na verloop van tijd opvolgen der verschillende geslachtelijkekenmerken. Hier blijft dus de toestand het geheele

leven door niethetzelfde, maar volgt het eene geslacht het andere meer of minderduidelijk op.



??? Voor een goed begrip van de genese der intersexen is het aange-wezen een kort overzicht te geven van de wijze, waarop cytolo-gisch het ontstaan van het geslacht kan worden verklaard. Debevruchte eicel en iedere lichaamscel heeft het dubbele aantalchromosomen van de rijpe ei- of zaadcel. Bezitten de laatsten n,dan heeft een somacel er 2n of n paren. Dit geldt evenwel voorslechts ?Š?Šn der beide geslachten. Het andere heeft i chromosoomminder en bezit dus slechts cellen met 211â€”1. Van ?Š?Šn paar bezitdat geslacht dus maar ?Š?Šn vertegenwoordiger, het andere er twee.Deze worden X- of geslachtschromosomen genoemd. Het laatstegeslacht, dat er 2X heeft, zal dus kiemcellen bezitten met iederiX, terwijl de eerste sexe er zal bezitten met iX en zonder X.Deze is dus heterogameet of heterozygoot, gene homogameet ofhomozygoot. Maar ook bestaat het geval, dat het homozygotegeslacht 2Xchromosomen

heeft en het heterozygote een ongelijkpaar de z.g.n. X-Ychromosomen, zoodat dit rijpe kiemcellen zalbezitten met iX en iY. Stel het mannelijke geslacht is heterozy-goot en het vrouwelijke homozygoot, dan zijn er spermi??n met iXen spermi??n zonder X of met Y en alleen eieren met X. Xspermiemet Xei geeft een zygote met 2X, is dus vrouwelijk aangelegd. Y-of Ospermie geeft met Xei een zygote met XYchromosomen ofalleen X, m. a. w. is een mannelijk aangelegd individu. Daar ditX--2Xmechanisme, zooals Goldschmidt het. noemt, van zoogroote beteekenis is voor de vorming van het geslacht, worden degeslachtschromosomen door vele onderzoekers als geslachtsbepa-lers aangemerkt. Andere zien ze als eerste begeleidende verschijn-selen ervan. Wat hiervan ook waar moge zijn, 2X bepaalt het ho-mozygote, X of XY het heterozygote geslacht. De andere chromo-somen worden in tegenstelling tot de

geslachtsc.hromosomen auto-somen genoemd en gezamenlijk voorgesteld door 2A. Waar, tenminste bij Drosophila, zooals uit de onderzoekingen van Morganen zijn school is gebleken in Y geen genen aanwezig zijn, bestaater een verschillende chromosomenverhouding of -verwantschap bijhet homo- en het heterozygote dier ; nl. bij het eerste als 2X : 2Aof als X : A en bij het tweede als X : 2A. Van Engelsche zijdewordt deze verhouding aangeduid als â€žinternal environment", alsde inwendige omstandigheden of verhoudingen (chromosomen-mechanisme), onder wier invloed zich de ontogenie afspeelt enwaardoor het geslachtelijke phenotype wordt bepaald. Hierbijontwikkelen zich de gonaden, die op hun beurt weer hormonenvormen, onder wier invloed het phenotype van het geslacht ver-der tot uiting komt, zooals o. a. uit de onderzoekingen van Stei-nach, Lipsch??tz e. a. is gebleken. Toch zij er aan herinnerd, datmen

te veel vergeet, dat de volledige uitrusting van het geheelesamenstel van geslachtelijke kenmerken niet uitsluitend verklaardmoet worden met behulp van deze gonadale invloed, maar dat een



??? blijvende invloed moet worden toegekend aan de oorspronkelijke,genotypische vastlegging van het geslacht. Al kan, zooals o. m.heterosexueele transplantaties leeren het phenotype het genotypeonderdrukken, in normale omstandigheden is het laatste toch debasis waarop en onder wier oorspronkelijken invloed zich hetgeheele stelsel van geslachtskenmerken vormt. Ook bij zoogdieren,waar blijkbaar de gonadale normale invloed de grootste is, bestaatnog deze verhouding. Morgan heeft het gynandromorphisme bij Drosophila als volgtverklaard : oorspronkelijk was het dier een vrouwtje dus XX meteen chromosomenverhouding X : A. Bij ?Š?Šn der klievingen gaateen dochter X verloren, met dit gevolg, dat voor ?Š?Šn der dochter-cellen het mannelijke genotype XO optreedt met de mannelijkeverhouding X : 2A. Is de verloren gegane X de mannelijke, d. w. z.die, welker voorouders uit het spermium zijn gekomen,

dan ver-dwijnen dus de mannelijke genen en dus ook de aan dat geslachtgebonden factoren. Is de verdwenen X de vrouwelijke, dan zijnde vrouwelijke met de aan dat geslacht gebonden genen niet meeraanwezig. Deze laatste zijn bij Drosophila dominant, zoodat alsde vrouwelijke X er niet meer is, de recessieve mannelijke tot ont-plooiing kunnen komen en er dus een genotypisch vrouwelijk dieris ontstaan met mannelijke kenmerken in die deelen, die uit decel, waarvan de X verloren is gegaan, zijn voortgekomen. Wasde mannelijke X met de recessieve genen verdwenen, dan zou ereen individu met gewone vrouwelijke kenmerken zijn gevoimden zou het gynandromorphisme niet voor den dag zijn gekomen.Welke uitbreiding de heterosexueele kenmerken verkrijgen, hangtgeheel af van de klieving, waarbij de X verloren gaat. Is het bijde eerste en vindt die plaats in het aanstaande mediane vlak, danzal een

bilaterale gynandromorph het gevolg zijn. Bij de tweededeeling heeft verloren gaan een \\ gynandromorph ten gevolge,enz. Bij de bespreking der bilateraal gynandromorphe vogels komtCrew tot de conclusie, dat zij het best kunnen worden ge??nter-preteerd als het mannetje homozygoot is (XX) en er bij de eersteklieving iX is verdwenen. Bovendien moet de controle over hetproces der sexueele differentiatie niet absoluut in de gonadengecentraliseerd zijn. In de voorstelling , die door Goi.dschmidt van het geslachtwordt gegeven, komt het in aanleg bisexueel zijn beter tot uiting.Is het mannetje homozygoot, dus 2X, dan kan dat ook geschrevenworden als MM, waaraan (F) wordt toegevoegd om de vrouwelijkeexponent aan te geven. Een mannetje is dus voorgesteld door(F) MM en een wijfje met iX of XY door (F) Mm. Waar in eenenkelgeslachtelijk dier de heterosexe latent aanwezig is, kan ditworden verklaard door

aan te nemen, dat bijv. de vrouwelijke fac-



??? toren in een vrouwelijk dier meer waarde of valentie moeten be-zitten dan de mannelijke en dat er om de vrouwelijke kenmerkentot volkomen ontplooiing te brengen een bepaald verschil in va-lentie tusschen de beide soorten van factoren aanwezig moet zijn.Dit verschil is het epistatisch minimum van Goi.dschmidt. In een wijfje moet (F) ) M en in een mannetje MM ) (F), wilhet bepaalde geslacht tot uiting komen. Is het verschil kleinerdan het epistatisch minimum, dan is de verhouding voor de vor-ming van een intersexe geschapen, waarbij aanvankelijk de ont-wikkeling begint in de richting van het geslacht, dat bij de be-vruchting is bepaald om na verloop van tijd in die van het anderegeslacht verder te gaan. Er is dus een bepaald moment in de ont-wikkeling, waarop een omkeer van geslacht plaats vindt. De plaats,waar dit draaipunt in de ontwikkeling is gelegen, is afhankelijk vande verhouding van het valentieverschil

van (F) en MM (eventueel(F) en M) tot het epistatisch minimum. Hoe meer het eerste hetlaatste nadert, hoe verder in de ontwikkeling dit draaipunt is ge-legen. Hoe meer zij evenwel uit elkander loopen, hoe eerder detransformatie van het geslacht zal plaats vinden. Deze door Goldschmidt opgestelde theorie is gebaseerd opwaarnemingen bij Limantria gedaan. Deze vlindersoort komt zeerverspreid over de aarde voor en wordt behalve in Europa o. a.ook in Japan aangetroffen. Mannetjes en wijfjes zijn goed van el-kander te onderscheiden. Reine teelt binnen de verschillende ras-sen van Limantria geeft de gewone verhouding tusschen mannetjesen wijfjes. Kruising kan tot resultaat hebben, dat naast normalemannetjes wijfjes voorkomen, die een bepaalde graad van inter-sexualiteit vertoonen en omgekeerd. De uiterste graad is volko-men aannemen van de kenmerken van het andere geslacht. WaarGoldschmidt de valentie

zijner rassen kende, was hij in staatiedere vorm van intersexualiteit te fokken. Een nauwkeurig onderzoek wees uit, dat in den aanvang derontwikkeling het geslacht zich vormde, zooals door het Xâ€”2Xmechanisme was bepaald, dat daarna een keerpunt optrad, waarnade heterosexueele kenmerken tot uiring kwamen. Als deze omkeeroptreedt binnen de periode, waarin het geslacht zich differen-tieert, kunnen beiderlei soorten kenmerken tot vorming komen,maar wanneer hij pas optreedt na deze periode, als alle organenen weefsels dus reeds zijn vastgelegd, ontsnapt hij aan het oog,omdat dan geen veranderingen meer zichtbaar worden. Het bleek, dat als in een vroeg stadium der differentiatie deomkeer tot stand kwam, wanneer dus de meeste organen nog moes-ten worden aangelegd en tot ontwikkeling worden gebracht, deintersexualiteit veel sterker was, dan wanneer hij in een laatstadium optrad en de meeste

organen reeds waren gevormd. Erkwam dus voor den dag, dat hoe eerder de omkeer plaats vindt-,



??? hoe sterker de intersexualiteit is, hoe later de omslag optreedt, hoegeringer de intersexualiteit is. (Tijdwet van Goldschmidt). Volgens deze wet kunnen ook de zygotenintersexen der hoogeregewervelde dieren, die onder den naam van ware en pseudoher-maphrodieten bekend zijn, worden verklaard. Vooraf zij er even-wel opmerkzaam opgemaakt, dat er naast deze zygotenintersexenbij de zoogdieren nog andere voorkomen, die tot nu toe alleenbij het rund en de geit zijn aangetroffen, waarbij ook een geslachts-transformatie plaats grijpt, maar voor wier genese geen genen,doch hormonen aansprakelijk moeten worden gesteld en daaromals hormonintersexen (Goldschmidt) worden aangeduid. Wil men dus een schematisch overzicht maken van de verschil-lende soorten van intersexualiteit, die bij de zoogdieren kunnenvoorkomen, dan zou men dat op de volgende wijze kunnen doen : A. Intersexen naar tijd, i.

Zygotenintersexen ; 2. Hormonintersexen. B. Intersexen naar plaats. Ik stel me voor mij in het verdere gedeelte dezer mededeelingte beperken tot de zygotenintersexen, omdat ik de hormoninter-sexen zelf weinig heb onderzocht en het voorkomen van plaats-intersexen bij de zoogdieren nog niet vaststaat. Bij den mensch en bij de Ungulaten is intersexualiteit dikwijlsgeconstateerd. Hei aantal waarnemingen en beschouwingen eraan gewijd is legio. Nog dagelijks kan men nieuwe gevallen be-schreven vinden. De vormen, waarin de intersexualiteit zich kanvoordoen, zijn vele. Geen wonder dan ook, dat vele onderzoekersgepoogd hebben ze in groepen in te deelen om ten minste eenigszinseen overzicht te verkrijgen. De meest aangenomene is die vanKlebs, waarin men gewoonlijk zij het soms met eenig wringenzijn geval wel onder kan brengen, zoo men over het groote be-zwaar : vasthouden aan een scherpe grens

tusschen ware en pseudo-hermaphrodieten wil heenstappen. (Dat de oude naam van her-maphrodieten in gebruik blijft, is zeer wel hierdoor te verklaren,dat ze gemakkelijk is in het gebruik). De meest voorkomende intersexen zijn de z.g.n. mannelijkepseudohermaphrodieten. Het uitwendige genitaalapparaat is veel-al meer vrouwelijk dan mannelijk. Dikwijls is een penisachtigvergroote clitoris aanwezig. Inwendig bevinden zich gewoonlijkvrij goed tot goed ontwikkelde buizen van Muller en van Wolff.De gonade is een testikel zonder spermiogenese en kan iedere plaatsop zijn weg van lendenen tot scrotum innemen. Soms zijn enkeleder accessoire geslachtsoiganen, speciaal het zaadblaasje, ont-wikkeld. Vrouwelijke pseudohermaphrodieten zijn zeer zeldzaam. Erzijn slechts enkele gevallen bij mensch en dier in de literatuur te



??? vinden. Verschillende schrijvers over intersexen vermelden dezenvorm niet eens. Ware hermaphrodieten, die tot voor enkele jarenterug tot de groote uitzonderingen behoorden en waarvan zelfsvan gezaghebbende zijde het bestaan werd ontkend, komen bij denmensch het varken en de geit nog al eens voor. De geslachtsklieren,die bij het onderzoek van ware hermaphrodieten kunnen wordengevonden, zijn : a. ovariotestes aan weerszijden ; b. ovariotestis en testis ; c.ovariotestis en ovarium ; d. ovarium en testis. Sheppard heeft bij den mensch en Crew bij het varken het zeerzeldzame geval mogen waarnemen van 2 ovari??n en 2 testes ineen individu. In beide lagen de ovari??n op de normale plaats onderde lendenen en bevonden zich de testikels resp. in het scrotum enonder de huid van het perineum. Crew merkt op, dat in geval van verschillende geslachtsklierenaan weerszijden het ovarium steeds links

aanwezig is en dat in eenovariotestis het ovariale weefsel steeds oraal is gelegen en door eensterke bindweefsel kapsel van den testikel is gescheiden. Mijn erva-ringen zijn voor zoover het den bouw der ovariotestes betreft nietmet deze mededeeling in overeenstemming. Sauerbeck, die aan dehand van de hem bekende gevallen van ware hermaphrodisie nagingof aan de eene zijde het eene en aan de andere zijde het andere ge-slacht overweegt, kwam tot de conclusie, dat hij dit in de echtegevallen niet kon bevestigen. De zeer waarschijnlijke vielen wel inhet voordeel van de ervaring van Lilienfeld uit, die ook hadaangegeven, dat links meer vrouwelijk en rechts meer mannelijkwas, nl. bij dieren in de verhouding 3 : 1 en bij den mensch 8 : 4(2:1). Beziet men de lijst van de 24 gevallen van ware hermaphro-disie bij den mensch, die ik in een noot in het begin van deze publicatieheb vermeld, dan zal het opvallen, dat de

gevallen van Gast enSchneider niet, die van Schmorl, Obolonsky, Zimmermann, Pho-takis en Sand wel met de waarneming van Crew overeenstemmen. De voornaamste kwestie, waarmede men zich bij de studie derzoogdierintersexen kan bezig houden, is die van het ontstaan.Crew geeft hieromtrent een zeer belangrijke, samenvattende be-schouwing, die ik iets uitvoeriger zal mededeelen, vooral omdat ikmij er niet mede kan vereenigen. Hij begint de intersexueele zoog-dieren in twee groepen te onderscheiden, feitelijk neerkomende opde oude indeeling in pseudo- en ware hermaphrodieten: a. typen van intersexen, bij welke geen morphologisch bewijsaanwezig is \\ an voorafgaande of tegenwoordige aanwezigheid vanovariaal weefsel; het testiculaire een histologische structuur ver-toont, varieerende met de positie van de bal in de lijn van de primi-tieve plaats tot in het scrotum, maar steeds min of meer gedegene-

reerd. b. typen, waarbij ovariaal en testiculair weefsel aanwezig is.



??? Hij acht deze indeeling gemotiveerd, want: â€žif ovarian tissue hadâ€žever been present in the case of class i (a), it should have persisted,â€žsince in those case, in which ovarian tissue is present, it is invaria-,,bly of normal structure. It is proposed to regard the two classesâ€žas being distinct and to treat them separately." De theorie van Crew is dan de volgende: de differentiatie van deverschillende deelen van het geslachtsapparaat geschiedt niet indenzelfden tijd. Na de indifferente periode vormen zich uit de indif-ferente klier eerst de testis of het ovarium. Deze bepalen door hunnehormonen de verdere ontwikkeling van de in- en uitwendige genita-li??n, waarbij de laatste aan de eerste voorafgaan. Het mannelijkehormon zorgt voor de ontwikkeling van de buizen van W\'olff en dereductie van die van M??ller, het vrouwelijke doet omgekeerd. Eerst moet dus worden verklaard, waarom uit de indifferenteklier een

bepaalde gonade ontstaat. Aangenomen wordt, dat degeslachtsklier in haar indifferent stadium ambivalent is ten op-zichte van de verdere differentiatie (wel is waar niet absoluutwant het geslachtsgenotvpe is resp. XX of XO) en dat deze ge-schiedt onder den invloed van de respectievelijke geslachtsfactoren,waarbij voor het mannelijke geslacht de mannelijke sterker zijndan de vrouwelijke. Voor het vrouwelijke geldt juist het omgekeerde. Ter verklaring van de sub a. genoemde typen wordt aangenomen,dat er geen sprake is van â€žsex-reversal" of glandulaire herma-phrodisie, waarin het ovarium alreeds is verdwenen of van zgn.kwee??n (hormonintersexen; freemartins). Zij worden ge??nterpre-teerd als voorbeelden van abnormale, sexueele differentiatie inhet genotypische mannetje, waarbij 1. de stimulans voor de differentiatie van de rest van de geslachte-lijke uitrusting afkomstig is van de gonaden. 2. de

abnormaliteiten zich beperken tot de vroegste stadia dersexueele ontwikkeling. 3 de invloed van de stimulans dusdanig is, dat datgene, dat aanhet eigen geslacht behoort, zich ontwikkelt, terwijl dat, wat vanhet andere geslacht is, wordt onderdrukt. Is de stimulans erniet, dan gaat de groei van de embryonaal aangelegdeorganen door. 4. de het geslacht differentieerende stimulans een verschillendedrempelwaarde behoeft voor de verschillende structuren vanhet geslachtsapparaat en in de verschillende perioden ge-durende de ontwikkeling van eenzelfde structuur. Er zijn ook andere invloeden bij de ontwikkeling van het ge-slachtsapparaat werkzaam als bijv. andere hormonen, maar een-voudigheidshalve worden die thans buiten beschouwing gelaten. Tijdens de differentiatie van de rest van het genitaalaparaatvan het genotypische mannetje onderscheidt Crew drie gedeel-



??? telijk in elkanders periode vallende phasen (overlapping phases): 1. Modelleering der uitwendig genitali??n. 2. Atrophie der buizen van M??ller. 3. Verdere ontwikkeling der buizen van WoLFF en hare deri-vaten. (zie fig 1). Om met behulp van bovenstaand schema de verschillendegraden van intersexualiteit te kunnen bepalen, zij aangegeven,dat eenvoudigheidshalve aangenomen wordt, dat voor alle struc-turen dezelfde minium hoeveelheid stimulans voldoende is endat wanneer een of ander orgaan zijn ontwikkeling zonder leidingvan het geslachtshormon reeds eenigen tijd begonnen is, hetzich verder zonder die leiding ontwikkelt. A. (fig 1). Minimum bereikt voor de differentiatieperioden,dus een mannelijk dier met compleet geslachtsapparaat, B. Eenige vertraging in de uitwerking of in de afscheiding vanhet geslachtshormon. Resultaat: onvoltooide uitwendige ge-nitali??n in een overigens normaal mannetje. Scrotum

ookals gewoon. C. Sterkere vertraging : Uitwendige genitali??n nog meer onvol-komen en buizen van M??ller verder ontwikkeld. D. Uitwendige genitali??n als in C. Buizen van M??ller beterontwikkeld, die van Wolff niet zoo volkomen. E. Uitgegroeide embryonale vorm, want de hoeveelheid derhormonen bereikt nooit het minimum. De verklaring voor het ontstaan der sub a. genoemde typenvan intersexen is dus in hoofdzaak gelegen in de meer of mindervolkomen afwezigheid of in de qualitatieve of quantitatieve in-sufficientie van het weefsel, waarin het geslachtshormon zijn oor-sprong neemt in die periode van ontwikkeling, waarin de diffe-



??? rentiatie van de rest van het geslachtsapparaat afloopt (Crew). Voor de sub b. genoemde typen, waarbij dus ovariaal en testi-culair weefsel in een individu aanwezig is, wordt door Crew eenabnormaliteit in de wijze van differentiatie van de gonade aan-genomen. De rest van het genitaalapparaat is geheel als bij a. enzou ook voor het ontstaan op dezelfde wijze verklaard kunnenworden. Zijn ook deze dieren genetisch mannetjes, dan zou hethet geslacht determineerende genencomplex snel werkende vrou-welijke en langzaam werkende mannelijke genen bevatten. Dedifferentiatie der gonaden zou verder niet synchroon zijn, maarlinks zou voor rechts en craniaal voor caudaal gaan. De vrou-welijke differentiatiereacties zullen het eerst het minimum over-schrijden, met het gevolg, dat ovariaal weefsel eerst optreedt,later nemen de mannelijke reacties de overhand en er vormtzich testiculair weefsel. Uit het niet

gelijktijdig optreden der linker en rechter gonadeen der voorste en achterste deelen, zijn de combinaties, waarinovarium, ovariotestis en testis in de verschillende vormen derware hermaphrodisie bij zoogdieren voorkomen te verklaren. Hetmerkwaardige varken van Crew met zijn twee ovari??n en zijntwee testes onder de perineaalhuid is feitelijk een dier met ovario-testes, waarvan de samenstellende deelen door de werking vanhet gubernaculum zijn gescheiden. Iedere ovariotestis immerszou uit een oraal ovariaal en een aboraal testiculair gedeeltebestaan, door bindweefsel van elkander gescheiden. (Crew). Deze vernuftig bedachte, door Crew zelf speculatieve theoriegenoemd heeft groote bekoring en geeft op vele vragen een be-vredigend antwoord. Toch kan ik er niet onverdeeld mede instem-men. In de eerste plaats kan ik mij moeilijk vereenigen met descherpe scheiding tusschen de typen a. en b. en in de

tweedeplaats wordt m. i. een te groote beteekenis toegeschreven aanden stimuleerenden invloed der gonaden in een zeer jong sta-dium der ontwikkeling. Ten opzichte van de eerste bedenkingzij opgemerkt, dat m.i. de typen a en b twee verschillende stadiavoorstellen van eenzelfde proces. Nu is dit uit den aard der zaakmoeilijk te bewijzen, omdat men bij zijn onderzoek slechts eentijdbeeld onder oogen krijgt, waarvan men gewoonlijk heel wei-nig kan zeggen omtrent het verleden en zich nog minder kanuitlaten omtrent de toekomst, die, bij in leven blijven, zou zijndoorloopen. Heeft men gelegenheid gehad het in onderzoek zijndegeval tijdens het leven eenigen tijd waar te nemen, dan worden deomstandigheden voor de beoordeeling iets gunstiger. Doch ditis slechts bij uitzondering het geval. Zelf bij den mensch is dit nietsteeds mogelijk. In hoofdzaak is men aangewezen op de beelden,die de preparaten geven.

Onderzoekt men vele gevallen en krijgtmen dus verschillende beelden onder het oog, dan is het mogelijk



??? een geheele serie te verkrijgen, waaraan een algemeen principe tengrondslag ligt. Blijkt dan nog, dat dit principe in overeenstemmingis met hetgeen bij lagere dieren na experimenteeren is gevonden,dan mag men althans met eenige waarschijnlijkheid gelooven,dat de mogelijkheid bestaat, dat dat principe juist is. Wanneermen zoover is gekomen, mag men deze grondgedachte als werk-hypothese aannemen en wanneer dan steeds blijkt, dat nieuwegevallen in het veronderstelde schema passen, dan wint de ge-dachte veld, dat men op het goede spoor is. Bovendien, waarvindt men in de biologie wiskunstige waarheden en hoe vaakmoet men zich niet met waarschijnlijkheden tevreden stellen ? (Wordt vervolgd). BLADVULLING. Avondslapers en morgenslapers. Glauber besprak de vraag (Med. Kliniek, ref. v. Raamsdonk in N. T, v, G.1928 II blz. 6085) of voor kinderen een vroeger of later beginnen van deschool

wenselijk is. (In Duitsland en Zwitserland beginnen de scholen \'s zomersom 7 of 8 uur). Czerny vond dat bij kinderen, evenals bij volwssenen, dediepte van den slaap na het eerste uur zijn maximum bereikt, daarna geleidelijkdaalt om tegen den morgen weer een verheffing te vertoonen die minder groot isdan de eerste. Deze tweede verheffing is echter individueel zeer verschillend ; alnaar mate zij klein of groot is, spreekt men van avondtype en morgentype. De hoe-veelheid slaap wordt niet alleen bepaald door den duur, maar kan beschouwd wor-den als het product van het aantal uren en de slaapdiepte. Verkorting van denslaap \'s morgens heeft daarom op mensen met het avondtype weinig invloed, opdie van het morgentype echter wel, omdat bij hen de morgenslaap van groote betee-kenis is. Mensen van het avondtype worden \'s morgens, op welk uur zij ook gewektworden, fris en uitgeslapen wakker en hebben geen

moeite om op te staan. De mor-genslaper zal, wanneer hij b.v. \'s morgens om 4 uur gewekt wordt, ook zonder moeiteopstaan, omdat hij zich dan in het slaap-minimum bevindt ; eenige uren later echterzal het opstaan hem groote moeite kosten. Nu is het eigenaardige dat de slaapcurvevan de morgenslapers zich niet gemakkelijk laat verschuiven, dat dus de morgen-slaap aan bepaalde uren gebonden is ; het zou dus niet helpen als men die kinderenvroeger naar bed liet gaan. Soldaten die gedurende eenige jaren van 9 uur \'s avondstot 5 uur \'s morgens sliepen, hadden toch geregeld slaap te kort. Uit proeven bleek dat bij 200 kinderen, van de 6â€”9 jarigen 53% en van de 10â€”13 jarigen 66.6% morgenslapers was. Bij zeer jonge kinderen is het aantal morgen-slapers gering, het neemt dan geleidelijk toe en is vooral omstreeks de puberteitzeer groot. Hoeveel eet en drinkt een mens gedurende zijn leven ? Volgens een

franse berekening heeft een doorsnee fransman van 70 jaar iets meerdan vijf spoorwagens vol voedsel tot zich genomen ; ongeveer 1800 maal zijn eigengewicht aan voedsel, daarvan 22.500 K.G. brood, 18.000 K.G. vlees, 12.000 eieren,1750 K.G. zout en 25.000 liter vloeistof. Badwill, een engels statisticus, berekende dat een doorsnee-engelsman van 50jaar het volgende genoten heeft : 70.000 pond brood, 20.000 pond vlees, 5.000 pondgroenten en 32.000 liter vloeistof. In die 50 jaar heeft hij 9.000 dagen geslapen ;1500 dagen heeft hij zittend doorgebracht ; 800 dagen was hij op de been (in be-weging), 500 dagen was hij ziek en 4000 dagen was hij voor zijn genoegen uit.(Zeitsch. f. Fleisch- und Milchhyg. 1929, No. 20, blz. 398)- Vr.



??? DE CHLOORCALCIUM-THERAPIE BIJ MELK ZIEKTE EN KOP- Z1EKTE, door M. C. REISINGER. Toen ik de publicatie van Prof. Sjollema betreffende de chloor-calcium-therapie bij mclkziekte las, drong zich onmiddellijk de ge-dachte aan mij op, dat hierin een uitstekend middel lag, om hetde laatste jaren zoo sterk toegenomen â€žoppompen" door leeken,tegen te gaan. Om dit echter met succes te kunnen doen, was heteene hoofdvereischte, dat de nieuwe therapie bepaalde voordeelenbood boven de uier-insufflatie en hiervoor was het eenige, denieuwe methode aan de praktijk te toetsen. De meeste gevallen van melkziekte heb ik dezen winter en ditvoorjaar dan ook behandeld door intraveneuze injectie van chloor-calcium en de uitslag was minstens even goed ; in enkele gevallenbracht de toepassing ervan genezing, waar de uier-insufflatie ge-faald had. Maar deze enkele gevallen kunnen de veehouders

nog niet over-tuigen van de superioriteit der chloorcalcium-therapie. Ik geloofdaarom, dat wij het meer moeten zoeken in het feit, dat de melk-secretie niet tijdelijk verstoord wordt en in het gevaar van na deinsufflatie optredende mastitiden. Naar mijn meening zijn ditwel de zwaarst wegende argumenten, daar toch de uier het voorden boer belangrijkste orgaan beteekent. Tegenover deze voordeelen staat het nadeel van de huid-nccrose,die als complicatie kan optreden, bij niet geheel â€žlege artis" uit-gevoerde injectie. Natuurlijk maakte ik hiermede ook kennis, doch daar ik steedsin de melk-ader infundeerde, bemerkte ik niets dan een optredendezwelling, die eenige weken bleef bestaan en daarna geleidelijk weerverdween. Totdat ik mij op een goeden dag verplicht zag, in plaatsvan in de melk-ader in de vena jugularis in te spuiten. Eene uitge-breide necrose, gepaard gaande met ettering, trad op en dit ver-klaar ik

hieruit, dat de huid aan den hals veel losser ligt en devloeistof ook in de plooien van het kossum kan terecht komen. Inspuiting in de melk-ader verdient dus de voorkeur, vooralook, wijl men, door de koe op eene zijde te laten trekken en telaten fixeeren, de buikhuid gespannen voor zich krijgt, waardoorhet insteken van de naald zeer wordt vergemakkelijkt en dezebehoorlijk kan worden gelimiteerd. Verricht men de injectie aldus, dan is de kans op het gerakenvan de vloeistof buiten de ader zeer gering. Wat het instrumentarium betreft, de indertijd door mij aange-geven trechter voldoet mij nog steeds uitstekend. Vaak hoort men, dat een record-spuit ook voor dit doel is tebenutten, maar ik moet toch opmerken, dat deze zeker het na-deel heeft, breekbaar te zijn, waardoor men er voorzichtig mede



??? dient te manipuleeren, terwijl bij eventueele breuk een niet onbe-langrijke schadepost valt te boeken. De metalen trechter daar-entegen is onbreekbaar, daardoor gemakkelijker te steriliseerenen daarbij veel goedkooper. Nu nog iets over de kans op recidive. Slechts in twee van de door mij behandelde gevallen is recidiveopgetreden en daar hier zeer spoedig na het herstel met melkenwas begonnen, meende ik hierin de oorzaak te moeten zoeken. De veehouder is natuurlijk geneigd, wanneer men dienaan-gaande geene uitdrukkelijke voorschriften geeft, het melken on-middellijk na ingetreden beterschap te hervatten. Terwijl de uier-insufflatie hiertegen a. h. w. eene natuurlijke bescherming biedtâ€” immers de ingepompte lucht onderdrukt de melk-secretie vooreenige dagen â€” heeft men hier met een intact uier te maken. Tegenwoordig schrijf ik dan ook steeds voor, pas 12 uur na hetherstel met melken te beginnen

en dan de eerste malen niet â€žschoonuittrekken". Ook bij de kopziekte heb ik de chloorcalcium-therapie geprobeerden hoewel het aantal behandelde gevallen niet zoo groot is, geloofik toch te kunnen zeggen, dat bij tijdig ingrijpen vaak herstelwordt verkregen. In gevallen, waarbij reeds sterke dyspnoe en eene zeer frequenteademhaling aanwezig was, stelde ik geene behandeling in, maaradviseerde tot slachten. Het is mij echter opgevallen, dat de ziekte zich zeer verschillendkan voordoen. Vaak bespeurt men niets anders, dan dat de koeniet kan opstaan, maar overigens een gezonden indruk maakt.Uier-insufflatie helpt dan niets, tot na enkele dagen eene zeerfrequente pols- en ademhaling optreedt, gepaard gaande met heftigeexcitatieverschijnselen, als slaan met den kop en de achterbeenen. Na enkele uren treedt dan onder hevige benauwdheid de dood in. Ook kan zich de ziekte per acuut voordoen, nl. het dier

valtin de weide neer en sterft onder dezelfde verschijnselen. Bij een van de laatst behandelde gevallen constateerde ik hae-moglobinurie, wat ik tot dusver nog nooit had gezien. Na een drie dagen achtereen herhaalde chloor-calciuminjectie,trad beterschap langzamerhand in. De hart-insufficientie bleekhier de rem te zijn voor eene vlotte genezing, een verschijnsel, datik ook bij andere gevallen in het reconvalescentie-stadium hadopgemerkt. Resumeerende, meen ik, dat de chloorcalcium-therapie bij melk-ziekle en bij kopziekte alle bestaansreden heeft en dat het zekeraanbeveling verdient, door veelvuldige toepassing in de praktijk,deze therapie op hare doeltreffendheid te beproeven. Prof. Sjollema heeft dit, daar zijn onderzoek licht heeft ge-bracht, in wat jaren onopgehelderd bleef, aan de practici zekerwel verdiend. Holten, 15 Juni 1929.



??? BOEKAANKONDIGINGEN. Die Lehre der Altersbestimmungbeiden Haustieren, von Prof. Dr. H. M. Kroon,Utrecht. Met 115 Abbildungen nach Photographi??n, 3. erganzte Au/lage. Verlagvon M. en H. Schaper, Hannover, 1929. Van het bovengenoemde werk over leeftijdsbepaling is een derde druk verschenen.De stof is tot op den tegenwoordigen tijd bijgewerkt. Allgemeine vergleichende Physiologie der Tiere von Prof. Dr. H. J. Jordan,Utrecht. Mit 279 Abbildungen : 761 Seiten. Preis M. 32 ; geb. M. 34. Verlag von Walterde Gruyter & Co., Berlin und Leipzig. Bij het schrijven van dit werk heeft de schrijver zich twee eischen gesteld. Al-lereerst wil hij vergelijkend zijn, d. w. z. hij is er niet mee tevreden de verrich-tingen van de dierlijke machine, die zoozeer verschillen bij de verschillende dierennaast elkaar te exposeeren, doch hij wil deze functies met elkaar vergelijken endaarmede groepsgewijze onder ?Š?Šn

gezichtshoek brengen. In de tweede plaats wilhij een algemeene physiologie geven. Men meene echter niet, dat de schrijver zichbeperkt tot het aangeven van de algemeene beginselen, noch dat hij alleen de eigen-schappen van de bouwmaterialen zou bespreken, die bij de verschillende dieren doordezelfde wetten van mechanica, physica en chemie bepaald worden. Hij geeft aanzijn predicaat â€žalgemeene" alleen deze beperkende beteekenis, dat hij niet dephysiologie der verschillende orgaanstelsels in details behandelen wil doch de be-spreking tot de hoofdzaken wil beperken. Aldus is de schrijver er in geslaagd een werk het licht te doen zien dat over-zichtelijk is, en dat in omvang dien van een leerboek niet te buiten gaat. En ditondanks het feit, dat de hoeveelheid behandelde stof overweldigend is. De physio-logie van het gansche dierenrijk, van de allerlaagste tot en met den menscli, viade hoogere ongewervelde

en de lagere gewervelde vindt er een bespreking. Wij willeneen enkelen greep doen ; bij de ademhaling worden achtereenvolgens besproken ;de longen der zoogdieren, de waterdieren, de ademhalingstypen bij de land-dieren (w. o. de insecten), de secretie- en de diffusietheorie, en de reguleeringbij de verschillende diersoorten. Onder â€žWaarnemingsleer bij dieren en mensch"vinden in het hoofdstuk â€žwaarneming en handeling bij de dieren" het instincten verschillende dierpsycliologische proeven een plaats. Dat het den schrijver ge-lukte een zoo groote he>eveleheid materiaal tot een leerboek bijeen te brengen isreeds een succes. Het persoonlijk karakter dat het op verschillende plaatsen toontals gevolg van eigen werk, behoedt het voor eentonigheid. Nog in een ander opzicht bleef de schrijver zijn beginsel om een leerboek tegeven, getrouw. Hij geeft den lezer zooveel mogelijk zekerheid, zelfs meer

â€žalseigentlich erlaubt ist" en geeft daardoor een leidraad aan de velen, voor wiegeheel nieuwe vraagstukken besproken worden. Dat groote moeilijkheden zichhierbij moesten voordoen die niet alle konden worden ontward, maar knoopenmoesten worden doorgehakt, was onvermijdelijk. Een enkele maal zijn de sporendaarvan zichtbaar. Zoo moest b.v. de gegeven voorstelling van de functie dersacculus- en de utriculus-otholithen, ontleend aan het werk van Magnus, in eennoot worden tegengesproken en in onzekerheid blijven. Had het werk van Quixden schrijver hier geen dienst kunnen bewijzen? Overeenkomstig het gestelde doel is de behandeling niet te gedetailleerd. Hetboek wil er dan ook geen aanspraak op maken de vraagbaak te zijn voor den artsof den dierenarts, die een meer technisch uitgewerkte physiologie voor zijn speciaalgebied behoeft. Ongetwijfeld zal het werk een grooten kring van

belangstellenden ontmoeten.Weinigen, onder de biologen zoowel als onder de medici en de veterinairen zullener zijn, die niet door dit werk de basis van hun physiologisch begrip kunnen ver-breeden. Dat ik het in de handen van den dierenarts wensch naast het physiolo-



??? gieboek, dat hem omtrent zijn specifiek feitenmateriaal (voornamelijk de zoog-dieren betreffende) inlicht, heeft nog een tweeden grond : hij vindt hier gegevensbijeen betreffende de physiologie van vogels, visschen en insecten (b.v. de bijen),die voor hem van rechtstreeksche waarde zijn. De veelzijdige stof is in prettig leesbaren stijl behandeld, gemakkelijk bereik-baar ondergebracht, dank zij een uitgebreid register, en door tal van duidelijkeplaten toegelicht. J. Roos. INGEZONDEN. Over diermeel. In antwoord op Collega te Hennepe het volgende : i. Nog steeds verwart Coll. te H. de beide proc?Šd?Šs en de eigenschappenvan de producten der ,,dry rendering method" met die der â€žinternal pressuremethod." Teneinde dit toe te lichten, heb ik een eenvoudige berekening gegeven,waaruit blijkt dat Coll. te H. zich vergist heeft. Dat de ,,internal pressure method"met de temperaturen kan werken van 150Â° C. is

vanzelfsprekend en ligt in de woor-den â€žinternal pressure" opgesloten. Daarmede vervalt dan echter tevens het prin-cipieele verschil, dat Coll. te H. ziet tusschen de â€žverouderde natte methode"en de â€žmoderne dry rendering" ; want in beide gebruikt men dan dezelfde tem-peratuur onder dezelfde omstandigheden (zie mijn berekening) en beide moetendus dezelfde producten leveren. Dit is dus geen kwestie van â€žoordeel", noch van fabrikant X, noch van deverschillende deskundigen maar eenvoudig een zaak van physische feiten be-grijpen en berekenen. Coll. te H. wordt voorts in verwarring gebracht door de elkaar tegensprekenderesultaten der onderzoekers van diermeel, zooals uit zijn aanhaling van de proevente Berlijn1) en in de Vereenigde Staten blijkt. De samenstelling der diermeel-soorten, waarover Coll. te H. spreekt, is qualitatief en quantitatief verschillendzoodat een verschil van dierproef-resultaten,

niet alleen geen verwondering be-hoeft te baren, maar vanzelfsprekend is. 2) Dat overigens de â€žproeven van Berlijn" door Coll. te H. volkomen ten onrechteals â€žeingehend" worden aangeduid, blijkt uit het feit, dat de directeur van hetTierphysiologische Institut der Landwirtsschaftlichen Hochschule te Berlijn opeen vraag, waar deze proeven gepubliceerd waren, geen antwoord wist te geven,maar het vermoeden uitsprak, dat de proeven van Zuntz 3) bedoeld worden, dieonder zijn â€žvoorvoorganger" genomen waren. De houding van Coll. te H. inzake de â€žlijkengiften" is zonderling. Na eerst tehebben gewaarschuwd tegen het gebruik van niet-versclie grondstoffen voor debereiding van diermeel, uit angst voor â€žlijkengiften", komt Coll. te H. tot deslotsom, dat........men ze eerst nog moet aantoonen in de niet-versche grond-stoffen, waarin ze juist volgens Coll. te H. aanwezig zouden zijn. Hoe oppervlakkig Coll. te H. in

deze de literatuur kent, blijkt hier tevens uit.Immers â€žeingehende" biologische proeven zijn reeds door Professor Glage in1902 4) uitgevoerd, terwijl Haefcke in 1908 6) bovendien het chemische deel nog 1 J) Het door Coll. te H. aangehaalde werkje van Turck is mij bekend. De schrij-ver, die overigens â€” evenmin als Coll. te H. â€” ten aanzien van de bedoeldeproeven cijfers geeft, is (men zie het voorbericht) een machine-ingenieur, specialistvoor droogapparaten, die alzoo bezwaarlijk als autoriteit voor biologische kwestieskan worden aangehaald. 2 ) Zie ook A. Morgen, Landw. Ver. Station 1919, 92, 57. 3 ) Zuntz. Berl. Klin. Wochenschrift 1917, No. 22. 4 ) Glage, Zeitschr. Fleisch u. Milchhygiene, Band XII, H. 8 (1902).



??? eens onderzocht. Glac?Š kwam tot de conclusie, dat rottend uitgangsmateriaal,dat op zichzelf giftig bleek te zijn, na behandeling met stoom een diermeel leverde,dat volkomen onschadelijk was, terwijl Haefcke aantoonde, dat de in het uit-gangsmateriaal aantoonbare ptoma??ne (choline, putrescine en cadaverine) na be-handeling van het materiaal gedurende eenige uren op 4 Atm. druk niet meeraan te toonen waren. Ook hier blijkt weer, dat de onzekerheid, die volgens Coll. te H. ten aanzienvan verschillende vraagpunten betreffende diermeel heerscht, onjuist is. De beschuldiging van gegoochel met cijfers en gegoochel met gewichtsgroe-peeringen is gemakkelijk uit te spreken ; Coll. te H. zal deze beschuldiging echterhebben waar te maken. Overigens is Coll. te H. ten aanzien van zijn conclusieover de giftigheid van extract voor kuikens, niettegenstaande zijn tirade over hetverschil tusschen een rat en een

kuiken, er eveneens naast, hetgeen hem binnen-kort duidelijk zal worden gemaakt. R. H. van Gelder. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE, Kort verslag van het verhandelde in de Vergadering van het Hoofdbestuur opZaterdag, 22 Juni 1929, in Hotel Terminus te Utrecht. Afwezig, met kennisgeving van verhindering, Vermeulen, Schuytemaker ende Waardt. Na de opening werd voorgelezen een ingekomen schrijven van Dr. Vermeulen,waarin deze mededeelt tot zijn leedwezen op medisch advies te moeten bedankenals secretaris der Maatschappij. De voorzitter vertolkte de gevoelens van alleH.B.-leden in waardeerende woorden voor alles wat door den Secretaris gedurendemeer dan 15 jaren met opgewektheid is gedaan en sprak de beste wenschen uit voorherstel van de gezondheid van Dr. Vermeulen. Aan ondergeteekende werd verzocht de werkzaamheden van H.B.- en AlgemeeneVergadering te

verrichten in plaats van Dr. Vermeulen, totdat de AlgemeeneVergadering diens opvolger zal hebben benoemd. De notulen der vorige H.B.-vergadering werden na een kleine wijziging goedge-keurd. Geconstateerd werd, dat Dr. Tervoert, Directeur der Zwolsche Paarden- enVeeverzekering-Mij. zijn mondeling gedane toezegging aan onzen Voorzitter omzorg te zullen dragen dat geen verzekerde dieren door onbevoegden zouden wordenonderzocht en behandeld, nog niet schriftelijk aan ons H.B. heeft bevestigd, niet-tegenstaande zulks wel aan den Voorzitter was beloofd. In een schrijven zal hieropalsnog worden aangedrongen en tevens worden ge??nformeerd, hoe het staat methet onderzoek van directiewege naar de gewraakte feiten, die het H.B. van uitde afdeeling Groningenâ€”Drenthe ter oore zijn gekomen. Op een onzerzijds gedaan verzoek is van Ir. Huisman, Secretaris der HollandscheMaatschappij van

Landbouw, een schrijven ingekomen, waarin deze mededeeltde juistheid te zullen nagaan van de te zijner kennis gekomen berichten aan-gaande co??peratief inkoopen van sera en entstoffen door een verceniging van dieren-artsen met uitsluiting van niet-aangeslotenen. De resultaten van een correspondentie met het Hoofdbestuur der Posterijen,Telegrafie en Telefonie over het tarief van een doorverbinding voor dierenartseneener telefoonaansluiting buiten de diensturen van hun locaal kantoor zijn inmid-dels in ons Tijdschrift gepubliceerd. Voorlezing werd gedaan van een reisplan met kostenbegrooting ten behoevevan een studiereis van Prof. van Oijen naar Duitschland, ten einde daar te landena te kunnen gaan de. rol, die de dierenarts vervult bij de keuring van visch, hetonderwijs en onderzoek van vischziekten enz. Aangezien een en ander overeen-



??? kwam met de verwachtingen eener vorige H.B.-vergadering werd besloten, dat dereis van Prof. van Oijen door de Maatschappij zou worden bekostigd. Het H.B. is van oordeel, dat van onze Maatschappij een actie uit moet gaan omde a.s. studenten voor dierenarts te bewegen lid te worden van een der grootestudentenorganisaties ten einde hen vroegtijdig kennis te laten maken met devoordeelen opgenomen te zijn in een organisatie met een gezond vereenigings-leven. Te dien einde zal een circulaire met antwoord-briefkaart worden gezondenaan alle directeuren van H.B.S.-en en Gymnasia en Lycea met verzoek opgave tewillen doen van namen en adressen van jongelui, die vermoedelijk voor dierenartszullen gaan studeeren. De Maatschappij zal zich met den betrokken candidaat inverbinding stellen en aan een uit te kiezen collega in de buurt verzoeken om denbetrokkene en zijne ouders zoo noodig te

overtuigen van het nut van het vereeni-gingsleven der studenten. Mededeeling werd gedaan, dat namens onze Maatschappij Dr. van Nederveenis aangewezen om zitting te nemen in het Bestuur van de Prof. Dr. D. A. de Jong-Stichting. Namens de Maatschappij voor Geneeskunde werd aangewezen Prof.Nijhof en door de Faculteit voor Veeartsenijkunde Prof. van Oijen. Genoemdvoorloopig bestuur heeft zich gecompleteerd door de verkiezing van Dr. Dhont,Voorzitter van de Maatschappij voor Diergeneeskunde en van Prof. de Josselinde Jong van de Faculteit voor Geneeskunde te Utrecht. Na de pauze was Prof. Kroon namens de Redactie van het Tijdschrift en hetJaarboekje ter vergadering aanwezig. Inlichtingen werden gevraagd en verstrektover verschillende aangelegenheden van ondergeschikt belang, het Tijdschriften Jaarboekje betreffende. O. m. werd de abonnementsprijs van ons Tijdschriftop ?’ 20,â€”

bepaald, opdat dierenartsen, die geen lid van de Maatschappij zijn, hetTijdschrift niet goedkooper zouden kunnen verkrijgen dan de leden. De AfdeelingGelderlandâ€”Overijssel zou gaarne de rubriek ,,Personalia" in ons Tijdschrift zienuitgebreid. De Redactie zal trachten hieraan tegemoet te komen en o. m. over-wegen tegen een matig tarief advertenties met familieberichten op te nemen. Tenaanzien van het Jaarboekje werd besloten de Redactie middelen ter beschikkingte stellen, waardoor dit compleet kan worden uitgegeven, zoodat men kan vol-staan met een enkel exemplaar bij de hand te hebben. De ontwerp-begrootingwerd na wijziging van een paar kleine bedragen goedgekeurd. Ten aanzien van de besprekingen over de samenstelling van de agenda voor deAlgemeene Vergadering incl. de definitieve vaststelling van de concept-statutenkan volstaan worden met verwijzing naar de reeds in ons Tijdschrift

gepubliceerdeagenda. Van den Directeur der Rijksseruminrichting is op ons verzoek ontvangen eenontwerp-code, waardoor de kosten bij telegrafische bestelling van uitgebreideorders kunnen verminderd worden. Aangezien de binnenkomende telegrammenvrijwel steeds van het minimumtarief zijn, wordt door Dr. Lourens geen belang-rijke besparing voor de collega\'s verwacht. Door Zijne Excellentie den Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouwis ons oordeel gevraagd over de wenschelijkheid eventueel noodzakelijkheid datuit een oogpunt van dierenbescherming zoowel als uit technisch oogpunt komevast te staan, dat alle operaties, van welken aarel ook, uitsluitend door een ge??xa-mineerd veearts mogen worden verricht. Een en ander in verband met een moge-lijke wijziging van onze Uitoefeningswet. De meeste leden van ons H.B. haddengelegenheid over dit punt de meening te vernemen hunner

afdeelingsvergadering.De eensluidende opinie over deze principieel gestelde vraag was haar even prin-cipieel bevestigend te beantwoorden. Na de rondvraag, waarbij nog enkele punten ter sprake kwamen, werd de ver-gadering door den Voorzitter gesloten. De wnd. Secretaris,ten Thije.



??? Programma van de 74ste Algemeene Vergadering, te houden op Vrijdag 11 en Zaterdag 12 October 1929 in de groote zaal vanhet Jaarbeursgebouw te Utrecht. Vrijdag 11 October, des namiddags om 2 uur. 1. Opening der Vergadering.1) 2. Ingekomen stukken. 3. Mededeelingen van het Hoofdbestuur. Op 31 December 1929treden af de afgevaardigden van de Afdeelingen Utrecht,Friesland en Limburg, de H.H. J. H. ten Thije, C. Ten-Haeff en J. J. W. Urlings. Van deze is alleen de eersteherkiesbaar. De Secretaris onzer Maatschappij, Dr. H. A. Vermeulen,heeft zich tot zijn leedwezen genoodzaakt gezien voor dedrukke bezigheden van het secretariaat te bedanken aanhet einde van het loopende jaar. Op 31 December 1930 treedt af de Voorzitter van deMaatschappij Dr. J. J. F. Dhont ; deze is herkiesbaar. Op 3r Dec. 1930 treedt af van de Redactie van het Tijd-schrift voor Diergeneeskunde Dr. A. Vrijburg ; deze

iseveneens herkiesbaar. 4. Verkiezing van een Secretaris der Maatschappij .Verkiezingvan een Ondervoorzitter-Penningmeester ; de heer W. vander Burg is herkiesbaar en is candidaat gesteld door deAfd. Gelderlandâ€”Overijsel. Verkiezing van een lid van deNotulen-Commissie. 5. Verslag van den toestand der Maatschappij, van hare geld-middelen, van het v. EsvELDfonds, het Ondersteuningsfonds,het R.fonds en het Prof. Dr. D. A. de JoNG-fonds. 6. Begrooting voor het jaar 1930. De ontwerpbegrooting isin deze aflevering (No. 16) van het Tijdschrift opge-nomen. 1  De volmachten der afgevaardigden, ingericht volgens art. 26 van het Huis-houdelijk Reglement, behooren v????r het begin der vergadering bij den secretariste zijn ingediend.



??? 7. Voorstel van het Hoofdbestuur. De Algemeene Vergadering besluite met ingang van 1930per lid jaarlijks de som van / 1.â€” (een gulden) te heffen tenbehoeve van de Prof. Dr. D. A. de JoNG-stichting. Toelichting. Het is overbodig op deze plaats een pleidooi te houden voor het belang van deProf. Dr. D. A. de JoNG-stichting nu alle leden onzer Maatschappij individueeldaarvan hebben kennis genomen uit de hun toegezonden desbetreffende circulaire.Het Hoofdbestuur is overtuigd dat de practische resultaten, die deze stichtinghoopt te bereiken, ten nauwste verbonden zijn aan de finantieele medewerkingvan degenen, die met het doel sympathiseeren en uit dien hoofde wordt het boven-staande voorstel aan de Algemeene Vergadering voorgelegd. 8. Voorstel van het Hoofdbestuur. Reorganisatie der Maatschappij. Behandeling van de hierna volgende concept-Statuten.Inleiding : Ingevolge het met algemeene

stemmen aangenomen besluit in de vergaderingvan de Maatschappij voor Diergeneeskunde op 12 October 1928 heeft het Hoofd-bestuur gekozen tot leden der Commissie, die tot taak had, voorstellen te ontwerpenbetreffende een herziening van de Statuten en het Huishoudelijk Reglement derMaatschappij de H. H. : Dr. A. A. Overbeek te Breda ; Dr. C. J. G. van derKamp te Groningen ; Dr. J. A. Beijers te Utrecht; J. Kranenburg te Klaas-waal ; Joan Kirch te Uden. Deze Commissie werd door den Voorzitter der Maatschappij ge??nstalleerd op 3November 1928 en zij verkoos Dr. Overbeek als voorzitter en den heer Joan Kirchals rapporteur. In haar vergadering van 29 Maart 1929 werd haar rapport aan hetHoofdbestuur definitief vastgesteld en spoedig daarna konden de Hoofdbestuurs-leden individucel met de bestudeering van dit lijvig rapport beginnen. In eersteinstantie werd dit rapport besproken in een vergadering

van het Hoofdbestuur,waarbij ook voorzitter en rapporteur der Commissie tegenwoordig waren en oververschillende punten nadere inlichtingen konden worden verstrekt. Het was te voorzien, dat bij een zoo belangrijke opgave als het hier gold, nietaanstonds de definitieve vorm bereikt was, waarin de voorgestelde wijzigingenaan de algemeene Vergadering ter behandeling konden worden aangeboden. Ineen tweetal Hoofdbestuursvergaderingen zijn de concept-statuten behandeld,waarin deze ten slotte werden vastgesteld als nader volgt. Vooraf moge gaaD een gedeelte van de beschouwingen der eerder vermelde com-missie, ontleend aan haar Rapport. De Commissie heeft zich tot taak gesteld de volgende vragen onder de oogente zien : 1. Is het een algemeene wensch dat onze organisatie zich m?Š?Šr met de indivi-dueele belangen harer leden gaat bezig houden? 2. Is het gewenseht dat het Hoofdbestuur in

zaken van algemeenen aard zonderplaatselijk karakter namens de leden der Maatschappij regelend al of niet bindendoptreedt ? 3. Is het gewenseht dat het Hoofdbestuur maatregelen te harer beschikkingkrijgt om hare leden aan het onder 2 bepaalde te verplichten? 4. Is het gewenseht dat het Hoofdbestuur bij de Regeering aandringe op invoe-ring van wettelijke tuchtmiddelen in den geest der tuchtwet van 2 Juli 1928(Stbl. 222) ? 5. Is het gewenseht dat een Centrale Raad worde benoemd, welke te allen tijdede individueele belangen der leden zal kunnen behartigen?



??? 6. Is het gewenscht dat onze Maatschappij sticht en in stand houdt een onder-steuningsfonds voor behoeftige leden en hunne betrekkingen ? 7. Is het gewenscht dat onze Maatschappij medewerke aan het vastleggen ineen eerecode van goede beginselen, beoogende het handhaven en verbeteren vangoede regelen en gebruiken in de Diergeneeskundige samenleving? 8. Is het gewenscht dat het Hoofdbestuur maatregelen neme, dat reeds in denstudententijd het saamhoorigheidsgevoel tusschen de a. s. dierenartsen wordeontwikkeld ? Ad. 1. De vraag of het een algemeene wensch is dat onze organisatie, meerdan tot nu toe geschiedde, voor onze standsbelangen zoowel algemeen als even-tueel individueel kan en moet doen, meent de Commissie, te oordeelen zoowel uithet ontstaan ervan als uit de uitspraak op de Algemeene Vergadering, in beves-tigenden zin te moeten beantwoorden. Ad. 2. Bij de

beantwoording dezer vraag heeft de Commissie w?Šl overwogendat niet alleen het financieel belang doch zeer zeker ook het standsbelang derDierenartsen er mede gebaat zoude zijn wanneer er over het geheele land voor hetverleenen van dezelfde Diergeneeskundige hulp ook eenzelfde geldelijke belooningzoude worden gegeven. Zij heeft hierbij alleen op het oog die werkzaamheden,waarvan een behoorlijke honoreering in het belang der beide partijen zal zijn.Als in vrije concurrentie deze tarieven moeten worden bepaald, dan kan het nietanders of deze worden te laag, waardoor noodzakelijk een minder goede uitoefeningdier hulp op den duur moet volgen. Als voorbeeld noemt zij : de honoreering vanden Dierenarts bij de georganiseerde tuberculosebestrijding, bij de massale be-handeling en bestrijding van andere besmettelijke dierziekten alsmede bij het ver-richten van werkzaamheden voor

verzekeringsmaatschappijen. Al ontveinst zijzich niet dat aan de invoering dezer maatregelen belangrijke bezwaren zijn ver-bonden, toch is zij unaniem van meening dat een invoering van z.g. bindende be-sluiten in het waarachtig belang zoowel van de Maatschappij in het algemeenals van haar leden in het bijzonder moet worden beschouwd. Het legt den leden eenverplichting op, die niet dan na rijp beraad met een overgroote meerderheid vanstemmen moet worden genomen. De Commissie is van oordeel dat slechts spaar-zaam tot het vaststellen van bindende besluiten moet worden overgegaan. Juistdoor het zeer weinig toepassen ervan zal de betcekcnis van een dergelijk besluitten zeerste worden verhoogd. De Commissie meent dat een algemeen bindend besluit, uit der aard meer-malen van verstrekkende beteekenis, gedragen moet worden door den steun vaneen groote meerderheiel onder de

beoefenaren van ons vak en stelt daarom voordat een dusdanig besluit in een Algemeene Vergadering moet worden gesteunddoor minstens s/4 der uitgebrachte geldige stemmen niet alleen, doch bovendienv????r ele invoering aan een referendum moet worden onderworpen, waarbij wederom3/4 der geldige stemmen v????r een dergelijk besluit zouden moeten zijn uitgebracht.Ook de kwestie der plaatselijk bindende besluiten heeft de Commissie onder oogengezien. Alhoewel de resultaten met vrijwillige onderlinge afspraken in afdeelingengemaakt, tot nog toe niet onverdeeld gunstig zijn gebleken, meenen wij tochdat op analoge wijze als voor algemeen bindende besluiten ook voor het gebiedeener afdeeling de mogelijkheid van het vaststellen van bindende besluiten be-hoort te worden gegeven. Als wapen tegen de lichtvaardige invoering en opdateen behoorlijk vaste lijn in ons optreden naar buiten

gewaarborgd worde, advi-seeren wij een dergelijk afdeelingsbesluit eerst geldig te verklaren indien dit be-sluit genomen is bij voldoende stemmenmeerderheid zoowel bij referendum alsop de afdeelingsvergadering, en het Hoofdbestuur, den Centralen Raad gehoord,hiertegen geen bezwaren oppert. Ad. 3. Het ligt voor de hand en het behoeft geen nader betoog, dat, waar deCommissie adviseert tot invoering van bindende besluiten, zij de hier gesteldevraag bevestigend beantwoordt.



??? Inderdaad is de handhaving van bindende besluiten niet denkbaar, zonder demogelijkheid van strafoplegging aan de overtreders. Reeds thans regelt artikel15 van het Huishoudelijk Reglement de strafmaatregelen, welke toegepast kunnenworden, indien een lid strafbare handelingen heeft verricht, doch de Commissieacht een uitbreiding gewenscht, waarbij de mogelijkheid van beboeting tot/ 10,000.â€” is voorgesteld, een bedrag dat ook bij medici, pharmaceutcn, tandartsenen anderen in hun reglementen wordt genoemd. Al ontveinst onze Commissie zich niet, dat de aanneming onzer voorstellen eenzeer diepgaande wijziging beteekent, toch meent zij dat de tuchtmaatregelenslechts zeer sporadisch in toepassing zullen komen en dat de praeventieve waardeervan grooter zal blijken te zijn dan haar curatieve kracht. Nu is uiteraard denk-baar dat enkele vakgenooten voor hun lidmaatschap der Maatschappij zullen

be-danken of daartoe niet zullen toetreden. Dezulken kunnen de toepassing vanbindende besluiten bemoeilijken en ook op andere wijze de diergeneeskundigeide??ele en financie??le belangen ernstig schade doen. Wij komen daarmede aande sub 4 gestelde vraag. Ad. 4. Voor artsen, tandartsen en vroedvrouwen is de noodzakelijkheid vanhet vaststellen van wettige tuchtmaatregelen ingezien. In de wet van 2 Juli 1928(Stbl. 222) wordt een geneeskundige, een tandarts of een vroedvrouw, die zichschuldig maakt aan handelingen, die het vertrouwen in hun stand ondermijnen,of daardoor schade berokkent aan personen, te wier behoeve raad of bijstand vanhen wordt gevraagd, strafbaar gesteld, onverminderd de aansprakelijkheid inge-volge het Burgerlijk Wetboek of het Wetboek van Strafrecht met een der tucht-maatregelen, wier ernst tusschen een waarschuwing en een verbod tot uitoefeningvan hun ambt ligt. Ook

voor de Dierenartsen acht onze Commissie een tuchtwet de sluitsteen op onsorganisatiegebouw en geeft daarom het Hoofdbestuur gaarne in overweging tezijner tijd stappen te doen welke een â€žtuchtwet voor Dierenartsen" tot gevolgkunnen hebben. Zij meent te moeten opmerken dat, al zal voor geneeskundigen,tandartsen en vroedvrouwen de handhaving van een zeker zedelijk en verstan-delijk peil wel een algemeen belang kunnen worden genoemd, toch zeker het grootnationaal vermogen dat onze Nederlandsche veestapel representeert en waarvande zorg voor zijn gezondheid aan de Dierenartsen is toevertrouwd, toch ook welaan den Wetgever de bevoegdheid kunnen geven te eisehen, dat de zorg voor ditNationaal vermogen op een behoorlijke wijze wordt uitgeoefend. Ook dient, enzeker niet op de laatste plaats er wel op gewezen te mogen worden, dat de taakvan den Dierenarts in het belang der

Volksgezondheid dikwijls een zeer omvang-rijke is en reeds uit dien hoofde is het indienen\' van een tuchtwet alleszins te ver-dedigen. Waar bovendien de Regeering jaarlijks zeer groote sommen voor de op-leiding van de a. s. Dierenartsen uitgeeft en daarna niet of althans onvoldoendein staat is een opgeleide, die blijkt geeft zijn vak niet te verstaan of ergelijk mis-bruik maakt te straffen, daar komt het onze Commissie logisch voor dat wij deRegeering moeten overtuigen van de noodzakelijkheid van het invoeren van wette-lijke tuchtmaatregelen. Ook de wet op het Notarisambt, aan wier beoefenaren tochook in hoofdzaak de behartiging van financieele belangen zijn toevertrouwd, be-vat strenge bepalingen, die genomen zijn om de eer en de waardigheid van hetNotarisambt hoog te houden, terwijl ten opzichte der advocatuur in de laatste tijdenstemmen opgaan, die ook voor het nemen van strengere tuchtmaatregelen

spreken. Daar in Pruisen van overheidswege voor Dierenartsen een dergelijke regelingis gegeven, zal deze in ons land toch ook wel mogelijk zijn. Daar zijn Tierarzte-kammern en een Haupttierarztekammer opgericht, wettig erkende beroepsrechts-colleges, ingesteld met het doel : A. De bevordering der veterinaire standsbelangen. B. De behandeling van alle kwesties die op het veterinaire beroep of op deopenbare uitoefening der Diergeneeskunde met inbegrip van de Vleesch-keuring en de veterinaire voedingsmiddlencontr??le betrekking hebben.



??? C. Het verleenen van advies op verzoek van de bevoegde autoriteiten. D. Het oprichten van steunfondsen voor Dierenartsen en hun nagelaten betrek-kingen terwijl de regeering verplicht is aan de Tierarztekammern de gelegen-heid te geven zich over geschikte kwesties bij wijze van advies uit te spreken. Ad. 5. In afwachting van de totstandkoming eener tuchtwet en ook onaf-hankelijk daarvan, heeft de Commissie nagegaan op welke wijze onze eigen straf-respectievelijk tuchtmiddelen moeten worden toegepast en met name de vraaggesteld of het Hoofdbestuur der Maatschappij eventueel Dagelijksch Bestuur,als tot nog toe, voor al onze maatregelen het uitvoerend college moet zijn, of dat,hetzij op grond van artikel 2 van het Huishoudelijk Reglement of krachtensnieuwe voorschriften een of meer raden of Commissies behooren te worden inge-steld. Het schijnt ons wenschelijk toe dat een vast college worde

ingesteld dat naasten met het Hoofdbestuur zijn aandacht voortdurend richt op de algemeene enindividueele belangen der Maatschappij leden en vooral ook in zake de eventueeletoepassing van tuchtmaatregelen een behoorlijk zelfstandige positie krijge. Indien dit voorstel ingang zou kunnen vinden, ware de naam â€žCentrale Raad"gewenscht, aangezien de naam â€žCommissie" volgens spraakgebruik meer duidtop een orgaan, dat een bepaald onderwerp behandelt en bij uitspraak daarover haartaak als geeindigd beschouwt. De naam â€žEereraad" acht zij minder geschikt,daar dikwijls zaken ter behandeling zullen worden gebracht, waarbij niet dadelijkde standseer betrokken behoeft te zijn. De vraag of naast dezen Centralen Raad ook afdeelingsraden imperatief moetenworden voorgeschreven is ontkennend beantwoord. De Commissie meent dat elke afdeeling vrij kan blijven al of niet een afdeelings-raad in te

stellen of het bestuur als zoodanig met den vollen omvang van de hand-having der nieuwe voorschriften te belasten. Het komt de Commissie voor, dat dealgemeene statuten daaromtrent geen bepalingen behoeven te bevatten. De Commissie heeft zich voorts de vraag gesteld of deze veranderingen door in-of toevoeging aan het huishoudelijk reglement konden worden tot stand gebrachten de statuten der Maatschappij onaangetast konden worden gelaten. Zij meentechter tot statutenwijziging te moeten adviseeren aangezien de belangrijkheidder voorgestelde maatregelen eischt, dat deze statuair worden vastgelegd. Artikel21 der tegenwoordige statuten bepaalt dat alle besluiten bij volstrekte meerderheidvan stemmen worden genomen. In verband met het aannemen van bindende be-sluiten dient hiern verandering te worden gebracht en de redactie aldus te luiden : Art. 21. Alle besluiten worden, tenzij het z.g.

bindende besluiten of een voor-stel tot ontbinding der Maatschappij betreft, bij volstrekte meerdergeid van stem-men genomen. Indien over een voorstel de stemmen staken, wordt het beschouwdte zijn verworpen. Ad. 6. De Commissie meent er de aandacht op te mogen vestigen dat het tenbehoeve van de maatschappelijke belangen harer leden gewenscht zoude zijn datonze Maatschappij gelijk hare zustervereenigingen, in hare statuten vastlegde hetstichten van een fonds voor hulpbehoevende Nederlandsche dierenartsen en hunnebetrekkingen. Juist nu tot statutenwijziging moet worden overgegaan, kan hetprincipieel besluit al daarin worden vastgelegd. Al zal dit fonds voorloopig nogslechts over geringe geldmiddelen beschikken, toch is de mogelijkheid niet uitge-sloten, dat in 1933 bij de herziening van het reglement van het â€žvan Esveldfonds"hieraan een dusdanige veranderde bestemming kan worden

gegeven dat dit laatstein wezen â€žhet" Steunfonds der Maatschappij zou kunnen worden. Ad. 7. De Commissie heeft de wenschelijkheid besproken van het vaststellenvan een leiddraad in zake de diergeneeskundige ethiek. Zij geeft het Hoofdbestuurwel in overweging deze taak aan den nieuw te benoemen Centralen Raad te willenopdragen. Ad. 8. Het kan niet ontkend worden, dat onder de a.s. dierenartsen tengevolgevan de reorganisatie van het onderwijs in de laatste 10 jaren een geheel andere



??? samenleving is ontstaan dan voor dien tijd het geval was. De band, die reeds inden studententijd de a. s. dierenartsen bond, is jammer genoeg geheel verlorengegaan. Vroeger beschouwde een veterinair student het lidmaatschap van deMaatschappij voor Veeartsenijkunde als een logische voortzetting van dat van hetVeterinair Studentencorps; men stapte de eene organisatie uit en de andere binnen.De jaarlijksche bijeenkomsten droegen daartoe niet weinig bij. Thans leeft iederveterinair student op zich zelf. Het zijn misschien nog wel enkelen, die zich totbepaalde groepen aaneensluiten, maar het verschil in inzichten tusschen de groe-pen onderling is ook al niet bevorderlijk aan een latere gemeenschappelijke her-eeniging. Wanneer een veterinair student zijn diploma heeft behaald mist hija. h. w. de automatische bemiddeling om over te gaan in de groote Maatschappijvan dierenartsen. Hij staat alleen en stelt

dan ook alleen de vraag : â€žMoet ik lidworden van die maatschappij of moet ik het niet doen?" De tijden, dat zoo iemand uit een zeker eer en plichtsgevoel zou toegetredenzijn, zijn helaas voorbij. Thans gelden alleen materieele overwegingen en het valtniet te ontkennen, dat iemand die aan het begin van zijn loopbaan staat, nogniet doordrongen is van de groote materieele en ide??ele voordeelen, welke hem eeneventueel lidmaatschap zullen brengen. Hij weet wel dat hij abonn?Š wordt op hetTijdschrift voor Diergeneeskunde, maar voor hem hebben thans alleen de mededee-lingen van persoonlijken aard eenige interresse ; hij ziet niet in hoe de behartigingzijner belangen, evengoed als het aankweeken van saamhoorigheidsgevoel en col-legialiteitszin juist door het samenkomen op afdeelings- en algemeene vergaderin-gen zoo sterk kan worden bevorderd. Hij voelt zich als jongere niet op zijn plaatsin een

vereeniging, waarvan het Bestuur en het allergrootste deel der leden hemnagenoeg onbekend zijn en na een eventueele vestiging meent hij de Maatschappijniet meer noodig te hebben. Deze onjuiste redeneering zal in de toekomst hoe langer hoe meer opgang maken.Dit is te betreuren en daarom is de Commissie unaniem van meening dat de Maat-schappij voor Diergeneeskunde ook aan hen, die met goed gevolg het candidaatsexamen hebben afgelegd, gelegenheid moet geven als candidaat-lid tot onze or-ganisatie toe te treden. Zij zullen het zich dan tot een eer rekenen door de grooteMaatschappij erkend te worden en gaarne toetreden, vooral wanneer door hetnemen van bepaalde maatregelen aan het candidaat-lidmaatschap geen al te grootefinancieele bezwaren zijn verbonden. Eventueel zou dit candidaat-lidmaatschapdesverlangd kunnen duren tot een jaar na het verkrijgen van het diploma alsdierenarts.

Ten slotte werd in de Commissie het voorstel ter sprake gebracht of het bureauvoor plaatsvervanging, zooals dit thans door Dr. H. A. Vermeulen te Utrechtwordt bestuurd, niet tot een officieele instelling der Maatschappij kon worden ver-heven, terwijl het ook voor de a.s. collegae van buitengewoon nut kon wordengeacht, dat deze over tal van betrekkingen in Nederland en Koloni??n de meestmogelijke inlichtingen door tusschenkomst der Maatschappij zouden kunnenverkrijgen. Het instellen van een wetenschappelijke â€žArbeidsbeurs" al heeft dezelaatste naam dan ook voor velen een nu niet bepaald wetenschappelijken klank,zou het best de bedoeling van onze Commissie weergeven. Ook het verleenen vanbemiddeling voor collega\'s en a. s. collega\'s bij praktijkovername, het geven vanadviezen in speciaal veterinair-juridische aangelegenheden zou tot haar taak kun-nen behooren, kortom zij zou een vraagbaak

kunnen zijn in alle aangelegenheden,waarin een dierenarts meent bij haar de noodige en vertrouwde inlichtingen tekunnen verkrijgen. Thans neemt de Redactie van het Diergeneeskundig jaar-boekje wel een deel van deze taak over en heeft reeds bewezen een absoluut on-misbare raadgeefster te zijn, doch zijn bestaan is niet in de statuten vastgelegd. De Commissie stelt daarom voor de instelling van een bureau voor plaatsver-vanging en inlichtingen, dat bemiddeling zal verleenen op verzoek der leden indiergeneeskundige aangelegenheden.



??? Het is natuurlijk niet te verwachten dat het Dagelijksch Bestuur der Maat-schappij de groote vermeerdering van werkzaamheden, welke het zouden wordenopgedragen indien tal van voorstellen in dit Rapport gedaan of wensclien in ditRapport geuit, door de Algemeene Vergadering zouden worden overgenomen,op zich zou kunnen nemen. Bij de kwestie der bindende besluiten heeft onze Com-missie voorgesteld de instelling van een Centralen Raad, die zich blijkens de toe-lichting met een omschreven taak zal bezig houden. Waar de behartiging derpersoonlijke belangen der leden dikwijls buiten de werkingssfeer van genoemdenRaad zal vallen, heeft de Commissie overwogen of de aanstelling van een gesala-rieerd ambtenaar aanbeveling verdient. Reeds vaker is dit denkbeeld geopperd,en ook de Commissie meent dat t. z. t. in deze richting een oplossing zal moetenworden gezocht. De werkzaamheden

van den Secretaris van het H. B. nemen eenzoodanigen omvang aan, dat met het groeien onzer organisatie en het zich meerevolutioneercn van deze in de richting vaneen vakvereenigingdegeheele persoonzal worden gevraagd. Toch wenscht zij om redenen van financieelen aard niet met een dergelijk voor-stel te komen. Concept-Statuten. HOOFDSTUK I. Naam en Doel der Maatschappij. Art. i. De Vereeniging draagt den naam â€žMAATSCHAPPIJ VOOR DIER-GENEESKUNDE" en is gevestigd te Utrecht. Zij zal in deze Statuten verderworden genoemd â€žde Maatschappij". Art. 2. Haar doel is de bevordering der diergeneeskundige wetenschap inden meest uitgebreiden zin, zoomede de behartiging der maatschappelijke belangenharer leden. Zij tracht dit doel te bereiken langs wettigen weg : a. door op te treden als vertegenwoordigster van den diergeneeskundigen stand I b. door het houden van

vergaderingen ter behandeling van wetenschappelijkevraagstukken en van onderwerpen van wetgevenden en maatschappelijkenaard op diergeneeskundig gebied ; c. door het bevorderen van de diergeneeskundige studie in den uitgebreidstenzin, het doen plaats hebben, aanmoedigen of beloonen van wetenschappe-lijken arbeid ; cl. door het uitgeven of doen uitgeven van een Tijdschrift voor Diergeneeskunde ;e. door het nemen van maatregelen tegen en het bestrijden van toestanden engedragingen op diergeneeskundig gebied, welke strijdig zijn met een waardigeuitoefening der diergeneeskunde, of met de belangen van de Maatschappijen hare leden ; /. door het stichten en in standhouden van een fonds ter ondersteuning van be-hoeftige dierenartsen en hunne betrekkingen ;g. door andere wettige middelen, welke aan het doel bevorderlijk kunnen zijn. HOOFDSTUK II. Van de Samenstelling der

Maatschappij. Art. 3. De Maatschappij is samengesteld uit bizondere Afdeelingen en eenalgemeene Afdeeling. Art. 4. Inrichting en werkzaamheden der Maatschappij worden nader ge-regeld bij Huishoudelijk Reglement, hetwelk geen bepalingen mag bevatten,strijdig met deze Statuten.



??? HOOFDSTUK III. Van de leden. Art. 5. De leden der Maatschappij worden onderscheiden in : a. gewone leden, b. buitengewone leden, c. correspondeerende leden, d. eere-leden, e. candidaat-leden. Art. 6. Gewone leden zijn zij, die gewoon lid zijn van een der afdeelingen derMaatschappij. Om gewoon lid eener afdeeling te kunnen worden moet men wette-lijk bevoegd zijn hier te lande de diergeneeskunst uit te oefenen of wel lid zijnvan de Faculteit der Veeartsenijkunde aan de Rijksuniversiteit te Utrecht. Niemand kan gewoon lid zijn van meer dan eene afdeeling. Candidaat-leden kunnen worden studenten inde diergeneeskunde, die met goedgevolg het candidaats-examen in de Veeartsenijkunde hebben afgelegd. Art. 7. Als buitengewoon lid kunnen, ter beslissing van de leden der bizondereafdeelingen, tot deze toegelaten worden, gewone leden der Maatschappij, alsookdierenartsen, niet op diergeneeskundig

gebied werkzaam of buiten Nederlandgevestigd en niet-dierenartsen of Vereenigingen, welke het bereiken van het doelder Maatschappij wenschen te bevorderen. Candidaat-lid kunnen worden studenten in de diergeneeskunde, die met goedgevolg het candidaats-examen in de Veeartsenijkunde hebben afgelegd. Zij zijn geen lid van een bepaalde afdeeling. Een candidaat lid kan dit desverlangd blijven gedurende ?Š?Šn jaar, nadat hij totdierenarts bevorderd is. Art. 8. Tot eereleden, of, indien het buitenlandsche personen betreft, totcorrespondeerende leden kunnen allen, die zich jegens de Maatschappij of dewetenschap bizonder verdienstelijk gemaakt hebben, op voordracht van hetHoofdbestuur of van een bizondere afdeeling worden benoemd. Art. 9. Het lidmaatschap gaat verloren ie. door overlijden, 2e. door opzeggen,3e. door schrapping. Art. 10. De rechten en verplichtingen van de leden worden nader

omschrevenin het Huishoudelijk Reglement. HOOFDSTUK IV. Van de Afdeelingen. Art. 11. Vijftien of meer gewone leden der Maatschappij kunnen zich toteen bizondere afdeeling vereenigen ; bij uitzondering kan een algemeene ver-gadering, op voorstel van het Hoofdbestuur, ook bij een geringer aantal leden,hare goedkeuring aan de oprichting verleenen. De erkenning dezer afdeelingen geschiedt door het Hoofdbestuur ; indien ditdaartegen bezwaar maakt, beslist een algemeene vergadering. De Algemeene afdeeling wordt gevormd door gewone leden, die bij geen derbizondere afdeelingen zijn aangesloten. Art. 12. De rechten en verplichtingen der afdeelingen worden bij huishou-delijk reglement geregeld. Elke bizondere afdeeling regelt haar inrichting en werk-zaamheden bij eigen reglement, hetwelk echter eerst kracht verkrijgt door de goed-keuring van het Hoofdbestuur ; bij verschil van meening beslist een

AlgemeeneVergadering. Art. 13. Bizondere afdeelingen, welke handelen in strijd met de statutenen het huishoudelijk reglement der Maatschappij, of met het besluit van een alge-meene vergadering, kunnen, op voorstel van het Hoofdbestuur, door een alge-meene vergadering, met 2/3 der aanwezige stemmen, worden ontbonden.



??? HOOFDSTUK V. Van het Hoofdbestuur. Art. 14. Het Hoofdbestuur bestaat uit een voorzitter, een onder-voorzitter,tevens penningmeester en een secretaris, vormende deze functionarissen hetâ€žDagelijksch Bestuur", door en uit de gewone leden op een Algemeene Vergaderingte kiezen, zoomede uit de door de afdeelingen afgevaardigde leden. Iedere afdeeling vaardigt ?Š?Šn lid naar het Hoofdbestuur af. Art. 15. De vertegenwoordiging der Maatschappij in en buiten rechten, deuitvoering van hare besluiten, de handhaving van statuten en reglementen en inhet algemeen de behartiging van de belangen der Maatschappij zijn opgedragenaan het Hoofdbestuur. Art. 16. Tot bezwaring en vervreemding van de bezittingen der Maatschappijbehoeft het Hoofdbestuur de machtiging van een Algemeene Vergadering. HOOFDSTUK VI. Van dm Centralen Raad. Art. 17. Er bestaat een Centrale Raad, wiens leden en

plaatsvervangendeleden door een Algemeene Vergadering worden benoemd. Zijn werkzaamhedenworden bij huishoudelijk reglement bepaald. HOOFDSTUK VII. Van de Vergaderingen. Art. 18. Op een bij het huishoudelijk reglement te bepalen tijd en wijze wordteene gewone, algemeene Vergadering gehouden. Indien het Hoofdbestuur hetnoodig acht, of minstens drie afdeelingen het verlangen, wordt een buitengewoneAlgemeene Vergadering belegd. Art. 19. Ieder lid der Maatschappij heeft toegang tot de Algemeene Verga-deringen ; de candidaat-leden bezitten echter niet het recht aan de beraadsla-gingen en stemmingen deel te nemen. Art. 20. De afgevaardigden der bizondere afdeelingen, benevens alle leden,die niet door een der afgevaardigden worden vertegenwoordigd, kunnen aan destemming deelnemen. Art. 21. Alle besluiten worden, indien niet anders bepaald, bij volstrektemeerderheid van stemmen

genomen. Indien over een voorstel de stemmen staken,wordt het beschouwd te zijn verworpen. HOOFDSTUK VIII. Van de Bindende Besluiten. Art. 22. Een Algemeene Vergadering kan, op voorstel van het Hoofdbestuurbesluiten nemen, waaraan alle leden der Maatschappij verplicht zijn zich te houden. Art. 23. Na op een Algemeene Vergadering met minstens 3/4 der uitgebrachte,geldige stemmen, te zijn aangenomen, wordt een voorstel van een bindend besluitaan een referendum onderworpen. Indien zich daarbij minstens 3/4 der uitgebrachtestemmen voor aanneming verklaren, wordt het ingevoerd. Art. 24. Op overeenkomstige wijze, als in art. 23 vermeld, kunnen afdeelingenvoor hun werkgebied bindende besluiten nemen, welke echter de goedkeuring vanhet Hoofdbestuur, den Centralen Raad gehoord, behoeven. HOOFDSTUK IX. Van het Ondersteuningsfonds. Art. 25. Het fonds, bedoeld in art. 2 /, wordt

beheerd volgens de bepalingen,vervat in het daarop betrekking hebbend reglement. Art. 26. De gelden en de administratie van het Ondersteuningsfonds blijvengescheiden van de geldmiddelen en de administratie der Maatschappij.



??? Art. 27. Het Ondersteuningsfonds kan alleen opgeheven worden, wanneerde Maatschappij voor Diergeneeskunde wordt ontbonden en wel in de vergadering,waarin tot ontbinding der Maatschappij besloten wordt. Het zal alsdan bestemdmoeten worden voor een doel, hetwelk .zooveel mogelijk, in overeenstemming ismet de bestemming van het fonds. HOOFDSTUK X. Van de Geldmiddelen. Art. 28. De geldmiddelen der Maatschappij worden gevonden uit de jaarlijkschebijdragen der leden, uit giften en erflatingen en uit renten van beiegde gelden. Art. 29. De vaststelling der jaarlijksche bijdragen wordt bij huishoudelijkreglement geregeld. HOOFDSTUK XI. Van de verandering der Statuten. Art. 30. Deze statuten kunnen niet worden gewijzigd of uitgebreid dan ten-gevolge van een desbetreffend voorstel, hetwelk in het programma van een alge-ineene vergadering is opgenomen en in die vergadering met 2/3 der

uitgebrachtestemmen is aangenomen. De gewijzigde statuten treden in werking, zoodra daaraan de Koninklijke goed-keuring is verleend. HOOFDSTUK XII. Slotbepalingen. Art. 31. De vereeniging is aangegaan voor een tijdvak van 29 jaren, te re-kenen van 4 April 1890. Na het verstrijken van dit tijdvak wordt de vereenigingopnieuw aangegaan voor den tijd van zes en twintig jaar. V????r het einde van den laatstbedoelden termijn zal over het al dan niet voort-bestaan der Maatschappij worden beslist. Art. 32. Ontbinding der Maatschappij kan alleen geschieden tengevolge vaneen daartoe strekkend voorstel, hetwelk in het programma van een AlgemeeneVergadering is opgenomen en in die vergadering met minstens 2/s der uitgebrachtestemmen is aangenomen. Bij aanneming van het voorstel zijn zij, die zich tegen hetvoorstel tot ontbinding hebben verklaard, bevoegd de afgifte aan hen te eischenvan de goederen der

Maatschappij, tegen betaling eener vergoeding tot een be-drag, bij scheidsrechterlijke uitspraak vast te stellen en tegen overneming van alleverplichtingen uit art. 1702 van het Burgerlijk Wetboek voor de gezamenlijkeleden der Maatschappij voortvloeiende. Bij het besluit tot ontbinding wordt de benoeming der scheidsrechters geregelden een andere instelling, met een doel zooveel mogelijk overeenkomende met datder Maatschappij, aangewezen, aan welke bovenbedoelde vergoeding zal wordenuitgekeerd of aan welke de goederen der Maatschappij worden toegewezen, indiende minderheid van haar bevoegdheid tot het overnemen daarvan niet binnen?Š?Šn iaar na de goedkeuring van het voorstel door de leden heeft gebruik gemaakt. Het op het oogenblik der ontbinding zitting hebbende Hoofdbestuur is met deliquidatie der ontbinding belast. Naschrift. Van zijn voornemen om concept Statuten en concept-

Huishoudelijk Reglementin ?Š?Šn enkele Algemeene Vergadering te behandelen heeft het Hoofdbestuur tenslotte afgezien. Daarvoor bleek de materie te uitgebreid en de belangrijkheid vande reorganisatie onzer Maatschappij gedoogt wel daaraan nog een volgende Alge-meene Vergadering te besteden. Niettemin heeft het Hoofdbestuur reeds een ver-gadering besteed aan de vaststelling van het concept-Huishoudelijk Reglement,zoodat, indien zulks ter Algemeene Vergadering gewensclit wordt, reeds mede-deeling gedaan kan worden van de opinie van het Hoofdbestuur over de uitwerkingvan principieele aangelegenheden in het Huishoudelijk Reglement.



??? Vrijdagavond, gemeenschappelijke maaltijd, waarvan plaats enuur nader bekend zullen worden gemaakt. Zaterdag, 12 October 1929, des voormiddags 10 uur. 1. Rede van den Voorzitter. 2. Prof. Dr. B. Sjollema : â€žOnderzoekingen over kopziekte". 3. Dr. J. van der Hoeden : â€žInfectie bij paarden met de bacilvan de besmettelijke abortus van het rund" (Brucella Bang). PAUZE. 4. Prof. Dr. G. Krediet : â€žDe invloed van geslachtshormonenop de ontwikkeling van de baarmoeder bij intersexen" (metlichtbeelden). 5. Prof. Dr. J. J. Wester : â€žGrepen uit de kliniek" (met licht-beelden). Aldus opgemaakt door het Hoofdbestuur :J. J. F. Dhont, Voorzitter.J. H. ten Thije, Wnmd. Secretaris.



??? ONTVANGSTEN UITGAVEN Saldo Twentsche Bank .,, Nutsspaarbank,, effecten . . . . r. 2 2i Mr 9OOO â€”7OO-- Contributie Alg. Afd. Afdeeling..... Friesland..... Groningen-Drente. .Gelderland-Overijsel. Utrecht...... N.-Holland..... Z.-Holland ....N.-Brabant .... Limburg..... Zeeland...... / 2403.- - 1080. - 1320.- - 1860. - 1670- - 1220- - 1800. - 740.-640 - 430. 1132 54?¨ Zaalhuur vergaderingen...... Verdere onkosten vergaderingen . , Honorarium Secretaris...... Contributi??n en Vertegenwoordiging Commissi??n........... Druk- en typewerk........ Incasseeringskosten........ Storting ondersteuningsfonds. . .Aflossing aandeelen Absyrtus. . . Onvoorziene uitgaven \'j..... Saldo kas........... ,, Nutsspaarbank...... ,, Effecten......... Vordering op het Reichmanfonds. 177 65 500â€”!176 60126 03215 99 41 88J674 â€”5Â° â€”107 50 Verkochte formulieren..... catalogi....... Gekweekte rente....... Ge??nde schulden Absyrtus . . .Koerswinst

op effecten . . . .Debet saldo Twentsche Bank \') 187-51 47 5714941.25 1350 â€” - 16526 33 / 29430 74 \') Onkosten van de reis van den Voorzitter naar Hannovertengevolge van het jubileum van de Veeartsenijkundige Hooge-school aldaar. De Penningmeester,(w g.) W. van der BURG. Gezien en goedgekeurd door het Bestuur van de AfdeelingLimburg. Roermond 9 Maart 1929. (get.) J. G. JANSSENKERSTENS. / 496.20 - 1572.09 - 12905.â€” / 14973 29 / 13163 42 70 26 40 - 856 12 - 87 68 - 83 75 197 80 / 29430 74 Nadeelig kassaldo 1927 ....Tijdschrift voor DiergeneeskundeDiergeneeskundig jaarboekje . .Reis- en Verblijfkosten H.B.Verdere onkosten H.B..... 1) Ontstaan door een voorschot verleend aan het Reichmanfondsten behoeve van een extra uitkeering uit dat fonds, waarvoor opdat oogenblik onvoldoende kasmiddelen beschikbaar waren. i Februari 1929.



??? Ontwerp Begrooting voor de Maatschappij v. Diergeneeskunde v. h. jaar 1! UITGAVEN ONTVANGSTEN Aan Contributies : 625 leden a / 20.â€”................ 52 ,, a / 18.â€”................ 2 buitengew. leden a / 10.â€”- .... 4 halfj. leden a / 10.â€”.......... Aan verkochte formulieren......... Aan verkochte catalogi ........... Te kweeken rente................ Te innen achterstallige schulden vanAbsyrtus....................... / 12500 â€”- 936 â€”2043 â€”5Â° â€”5Â° â€”800 â€” Me mor ie ?’ 14396 â–  Aan : Tijdschrift voor Diergeneeskunde . . . Diergeneesknndig Jaarboekje ...... Reis- en verblijfkosten H.B. ?’ 1050.â€”Verdere onkosten H.B.. . . - 300.â€” Honorarium Secretaris............. Abonnement telefoon Secretaris ....Zaalhuur voor vergaderingen / 175.â€”Verdere onkosten voor ver-gaderingen................- 75.- Contributi??n en vertegenwoordiging. Commissi??n .................... Druk- en typewerk .............. Incassokosten....................

Storting ondersteuningsfonds ..... Internationaal Veearts. Congres . . . Aflossing aandeelen Absyrtus ..... Onvoorziene Uitgaven ........... / 90c- 8c I3J50 i 3Â? 6! - 60Memc - 43 / 1439 de Penningmeester:W. van der Bur 4 Juni 1929. Toelichting, Ten aanzien van de post onder Ontvangsten, aan Contributies,2de regel, waar staat 52 leden a / 18.â€” wordt opgemerkt, dat deze leden vande Algemeene afdeeling tot dusver f 15.â€” betaalden, waarvoor zij o.m. geregeldhet Tijdschrift en Jaarboekje ontvingen. Aangezien de productiekosten van het Tijdtchrift alleen reeds ongeveer/ 18.â€” per lid bedragen, heeft het Hoofdbestuur het billijk geacht dat zij ditbedrag ook aan de Maatschappij betaalden.



??? Rekening en Verantwoording van Kapitaal en Rente van het D. F. van Esveldfonds over 1928. UITGAVEN. ONTVANGSTEN. Saldo Twentsche Bank ?’ 758.08 ,, Effecten .... - 15641.25 -1 Saldo kapitaal . . ?’ 15033 84 / 16399.33 j â€ž rente \'26 en \'27 - 1365 49 Schenking van den Heer H. J. Vrielink ..... 9 73 Gekweekte rente ................ - 834 56 Koerswinst op effecten.............. - 138 62 / 17382 24 Saldo Twentsche Bank / 449.12 Effecten .... - 16933.12 j Saldo Kapitaal . ?’ 15182 19 -j ,, rente\'26en\'28 - 220095 / 17382.24 / 17382 24 Rekening en Verantwoording van het Reichmanfonds over 1928. ONTVANGSTEN. UITGAVEN. Deposito saldo Twentsche Bank.......... / 2900 _ 12 maandelijksche uitkeeringen a / 40.â€”..... / 480 _ Saldo Nutsspaarbank............... 307 99 Buitengewone uitkeering............. - 1500 â€” Gekweekte rente................. 119 89 Porti en zegels................. 3 17 Debet aan de Mij. v.

Diergeneeskunde....... - 1350 â€” Deposito-saldo Twentsche Bank.......... - 2500 â€” Saldo Nutssparbank............... 194 71 * / 4677 88 / 4677 88 i Februari 1929. De Penningmeester, (w.g.) W. van der BURG.



??? Rekening en Verantwoording van het ONDERSTEUNINGS-fonds over 1928. ONTVANGSTEN. UITGAVEN. Saldo Nutsspaarbank............... / 321 11 Saldo Nutsspaarbank.............. / 76 29 Effecten................. - 985 â€” Effecten.................. - 1998 75 Storting voor 674 leden a ?’ 1.â€”......... - 674 â€” Gekweekte rente................ - 64 73 Koerswinst op effecten.............. - 18 75 Aan schenkingen \')............... - 11 45 / 2075 94 / 2075 04 \') In hoofdzaak van het Comit?Š voor hetoverbrengen van het graf van wijlen Dr. M. H.P. J. Thomassen. Rekening en Verantwoording van het Prof. Dr. D. A. DE JONG-fonds over 1928. ONTVANGSTEN. UITGAVEN. Saldo Nutsspaarbank.............. / 102 92 Saldo Nutsspaarbank.............. / 156 44 Effecten................. - 999 37 Effecten................. 1000 â€” Gekweekte rente................ - 53 52 Koerswinst op effecten ............. - 0 63 / 1156 44 / "56 44 i Februari 1929. De Penningmeester,(w.g.)

W. van der BURG.



??? Ontvangsten en Uitgaven van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde. Deel 55. Jaargang 1928. ONTVANGSTEN UITGAVEN Van den Penningmeester der Maatschappij voor Aan de Firma J. van Boekhoven. Diergeneeskunde. a. per 1 Juli .............................. / 4827 62 f 500 _ b. per 31 Dec.............................. - 4721 64 b. Juni...................................... - 4000 â€” 1 9549 67 - 4500 â€” / 9000 â€” Aan honorarium medewerkers. - 2133 25 Creditrekeningen van de Firma J. van Boekhoven. a. voor advertenti??n per 1 Juli ............... / 1418 26 Aan honorarium vertalingen. - 384 50 b. voor advertenti??n per 31 Dec............... 1118 67 c. voor abonnementen verkochte deelen enz... 1435 74 Aan honorarium redactie : 10 _ Prof. Dr. H. M. Kroon.................. / 200 â€” - 3982 Dr. A, Vrijburg........................ b7 200 â€” Bijdragen van derden voor overdrukken enz,.. 184 25 Prof. C. F. van oljen .................. 200 600 â€” liatig saldo

1927............................. - 123 70 Aan voorschotten en uitgaven. - 327 90 Batig saldo 1927 ............................ - 295 96 / 13290 62 f 13290 62 Gezien en na contr?´le van de bewijsstukken accoord bevondenDe Penningmeester van het Hoofdbestuur van deMij voor DiergeneeskundeW. VAN DER BURG. De Penningmeester van het Tijdschrift voor DiergeneeskundeC. F. VAN OIJEN. Utrecht, 23 April 1929.



??? Tijdschrift voor Diergeneeskunde. Financieel Verslag overDeel 55. Jaargang 1928. De verwachting uitgesproken aan het slot van het verslag over den jaargang1927, dat het honorarium voor medewerkers op het door de Redactie gewenschtepeil zou kunnen worden gebracht is verwezenlijkt, terwijl het aantal uitgegevenvellen tot rond 80 is opgevoerd. De voornaamste cijfers over de exploitatie zijn zooals gebruikelijk in onderstaandestaat opgenomen. Jaar Aantal Kosten Ontvangsten Saldo vellen Totaal Per vel v. d. Mij. v. derden Batig Nadeelig 1923 58 f 10617.86 / 183â€” / 7920.38 f 2697.25 / 82.02 1924 72 - 11636.56 - 161.60 - 74Â°5-48 - 4231.09 / 94-51 1925 76 - 12008.18 - 159-20 - 7333-80 - 4686.38 - 508.20 1926 73 - "933-51 - 163.61 - 8000.â€” - 3933-51 - 1.05 1927 74 - 12543 58 - 170,â€” - 8500.â€” - 4167 28 - 123.70 1928 80 - 12994.66 - 165.- - 9000.â€” - 4176.92 - 295.96 a b c d e / g Er werden

circa 6 vel meer uitgegeven dan ten vorige jare, de totale onkostenstegen echter slechts met / 450.â€”. De gunstige uitwerking van het nieuwecontract met den uitgever en de coulante uitvoering daarvan door deze firma,weerspiegelt zich het meest in de eerste post der uitgaven. In 1927 werden tochvoor 74 vel / 10,195.â€” betaald, in 1928 voor 80 vel / 9550.â€”. Hierdoor en door deverhoogde subsidie der Maatschappij werd het in hoofdzaak mogelijk, dat aanmedewerkers in plaats van / 1200.â€” totaal / 2133.-â€” kon worden uitgekeerd.Bovendien eischten de honoraria voor vertalingen rond / 85.â€” meer dan de raming. Omtrent de ontvangsten van derden kon worden opgemerkt dat het aan adver-tenti??n ontvangen bedrag iets lager is dan in 1927. (Zie nevengaande staat). Menschijnt hiermede wel ongeveer op het hoogst bereikbare te zijn gestegen. De ont-vangsten voor abonnementen toonen een

vermeerdering van bijna ?’ 300.â€” ten deelete wijten aan de ten vorige jaar ingevoerde abonnementsprijs. OPBRENGST Jaar Advertenti??n Abonnementen enz. Samen 1923 f 821.20 / 586.41 / 1407.61 1924 - 2511.68 936.40 - 3447-48 1925 - 3224.40 - 1054.22 - 4278.62 1926 " 2495.75 - 1043.11 - 3538.86 1927 - 2666.38 - "45-30 - 3811.68 1928 " 2538.93 - 1435-77 - 397270 Ook de wisselvallige post bijdragen van derden was dit jaar lager dan in 1927.Ten slotte is echter het totaal bedrag, dat behalve het subsidie der Mij. in 1928werd ontvangen ongeveer gelijk aan dat van 1927. Het batig saldo steeg van/ 123.70 op i Jan. 1928 tot f 295.96 op i Jan. 1929. Wij stellen U voor ons te machtigen dit bedrag voor den jaargang 1929 aan tewenden.



??? Daarbenevens dient melding gemaakt te worden van de volgende transacti??n.De Redactie bezit een nauwkeurig gecontroleerde voorraad afleveringen van oudejaargangen. In 1928 konden 2 series, een van 14 deelen en een van 10, wordenverkocht met een netto opbrengst van / 259.20. Hiervan werd een gedeelte gebruiktom ontbrekende of schaarsche aanwezige afleveringen op te koopen, tot een bedragvan / 70.75 .Het resteerende bedrag ad / 188.45 heeft de redactie gereserveerd voorkomende bijzondere uitgaven, bijv. in verband met het a. s. internationale vee-artsenijkundige congres. Ten aanzien van den jaargang 1929 is weinig op te merken. Hij wordt uitgegeven op den voet van dien van 1928 en het laat zich aanzien,dat zelfs bij een omvang van circa 80 vel de finantieele resultaten bevredigendzullen zijn. De redactie van het Tijdschrift voor Diergeneeskunde, w. g. H. M. Kroon, Voorzitter.w. g. A.

Vrijburg, Secretaris,w. g. van Oyen, Penningmeester. Tijdschrift voor Diergeneeskunde.Begrooting voor den Jaargang 1930. Deel 57. UITGAVEN: i. Kosten van 75 vel voor drukken, zetten, binden enz. volgen? contract a ?’ 110.â€” per vel ............................................................/ 8.250.â€” 2. Voor platen en fabelwerk ................................................................- 500.â€”â€? 3. Voor meerdere overdrukken en kleine letter ............................- 200.-â€” 4. Porto tijdschrift ................................................................................- 400.â€” 5. Honorarium medewerkers ................................................................- 2.250.â€” 6. Honorarium redactie ........................................................................- 600.â€” 7. Onkosten resum?Šs vreemde talen....................................................- 350.â€” 8. Verdere uitgaven en onvoorzien ....................................................- 350.â€” Totaal ............f 12.900.â€” ONTVANGSTEN. 9. Van de Maatschappij voor

Diergeneeskunde................ / 9.000.â€” 10. Voor abonnementen en verkochte deelen .................. - 1.300.â€” IT. Voor advertenti??n ...................................... - 2.500.â€” 12. Van derden ............................................ - 100.â€” Totaal .......... / 12.900.â€” Quitte. Toelichting. De begrooting over 1930 is in hoofdzaak opgemaakt overeenkomstig die van1929 omdat aan beide hetzelfde contract met den uitgever ten grondslag ligt.Echter is rekening gehouden met de in 1928 verkregen gegevens. De post hono-rarium medewerkers is iets verhoogd, om in de gelegenheid te zijn artikelen onderden verzamelnaam â€žKlinische lessen" op te nemen, evenzoo is de post honorariumvoor vertalingen iets hooger geraamd. Bij de ontvangsten is voor abonnementen en verkochte deelen ?’ 200.â€” meergeraamd in verband met de verhooging van de abonnementsprijs. De redactie van het Tijdschrift v. Diergeneeskunde. w. g. H. M. Kroon,

Voorzitter,w. g. A. Vrijburg, Secretaris,w. g. van Oyen, Penningmeester.



??? Ontvangsten en Uitgaven van het Diergeneeskundig JaarboekjeVierde Jaargang 1929. UITGAVEN: I. Drukkosten 9$- vel a / 87.â€” per vel .............. t 826.50 75 exemplaren meer dan contract ................ - 37.50 Omslagen ................ | Zie rekening van - 47.25 Porto .................... 1 Boekhoven - 48.75 -----/ 960.â€” II. Drukwerken Enqu??te met porti: a. rekeningen van Boekhoven .................. ?’ 106.50 b. porti Indi?? .................................. - 13 49 / 119.98 III. Voorschotten : a. van den Heer Kroes ........................ f 41.63 b. van den Heer van Oijen...................... - 11.25 / 32-88/ 1.132.86 ONTVANGSTEN. Batig saldo 1928 .................................... / 106.99 Opbrengst advertenti??n .............................. - 139.52 Opbrengst verkochte exemplaren : a. door van Boekhoven .................... ?’ 60.75 b. aan studenten............................ - 26.â€” ------ 86.75 Bijdrage Mij. voor Diergeneesk....................... - 650.â€” Nadeelig saldo

...................................... - 149.60 ------/ 1.132.86 Gezien en na controle van de bewijsstukken accoord bevonden.De penningmeester v/h Hoofdbestuur der Maatschappij voor Diergeneeskunde, (w. g.) W van den Burg. 15 Juni 1929. Toelichting. De exploitatie van het Jaarboekje is in 1929 ongunstig be??nvloed door de vol-gende factoren : De redactie achtte het noodig in dezen jaargang alle lijsten volledig op te nemen,welke in dit jaarboekje thuis hooren. Hierdoor steeg de omvang, die op 9 vel wasgeraamd op 9J vel, terwijl nog 25 exemplaren meer gedrukt moesten worden. Intotaal een meerdere uitgave van -j- / 60.â€” werd hierdoor veroorzaakt. Het was gebleken, dat in de lijst der dierenartsen verschillende onjuisthedenvoorkwamen. Tot eiken dierenarts werd een circulaire gericht met gefrankeerdcouvert voor antwoord, houdende het verzoek, om de noodige gegevens te ver-strekken. De onkosten van deze

enqu??te waren ongeveer / 120.â€”. Zij kunnenover meer dan een jaargang worden verdeeld, omdat deze gegevens voor eenigejaren dienen. Hier tegenover stond, dat de opbrengst der advertenti??n slechts iets boven deraming steeg, terwijl die der verkochte exemplaren bijna evenveel lager was. De bijdrage der Maatschappij was met / 650.â€” wel zeer krap berekend. Ter vereffening van het te kort ad / 149.60 stelt de redactie U voor, haar over1929 alsnog / 100.â€” toe te staan en het resteerende ten laste van de begrooting



??? 1930 te brengen. Doet men dit dan zullen de bedragen aan het jaarboekje uitge-geven beloopen voor het ie jaar 1926 ... â– â– â–  f 75Â° â€” 2e 1927 .. . ... â€? 785- 3e - 192S . . . . . . - 700.â€” 4e ,, 1929 ... . . . - 750.- 5e .. 1930 . .. â€? â–  â€? - 750.â€” Wij verzoeken U bovenstaande voorstellen wel te willen goedkeuren.De redactie van het Diergeneeskundig Jaarboekie : (w.g.) H. A. Kroes,H. M. Kroon,van Oijen,H. A. Vermeulen,A. Vrijburg. Begrooting Diergeneeskundig Jaarboekje. Vijfde Jaargang 1930. UITGAVEN. Drukkosten 8i vel, 800 exemplaren................................f 750.â€” Omslagen, idem ................................ - 30.â€” Porto .......................................................... - 3Â°-â€” Verdere onkosten................................................ - 5Â°-4Â° Tekort over 1929 (restant) ......................................- 49 60 1 950.â€” ONTVANGTSEN. Bijdrage van de Maatschappij voor Diergeneesk.................../ 750.â€” Opbrengst der

advertenti??n ...................................... - 125.â€” Opbrengst verkochte exemplaren .................................. - 75.â€” t 95Â° â€” Toelichting. Door het in 1930 niet opnemen van enkele lijsten en mededeelingen, welke nietieder jaar in extenso afgedrukt behoeven te worden, kan de omvang tot 8J velteruggebracht worden. Ook de verdere onkosten zullen dit jaar lager zijn, dan in 1929, daar geen bij-zondere enquete wordt gehouden. Bij de ontvangsten zijn de opbrengst van advertenti??n en verkochte exemplarengeraamd overeenkomstig de ervaring in 1929. De redactie van het Diergeneeskundig Jaarboekje : w.g.) H. A. Kroes,â€ž H. M. Kroon,,, C. F. van Oijen,,, H. A. Vermeulen,,, A. Vrijburg. Naschrift van het Hoofdbestuur : Het komt het Hoofdbestuur niet gewenscht voor, dat men voor het naslaan vanbepaalde lijsten of opgave een vorige jaargang van het Jaarboekje bij de handmoet hebben. Een jaarboekje moet zooveel

doenlijk compleet zijn. Na overlegmet den vertegenwoordiger van de Redactie besloot het Hoofdbestuur dan ookom de begrooting van het Jaarboekje de posten â€žDrukkosten" en â€žBijdrage vande Maatschappij ieder met / 50.â€” te verhoogen en op ?’ 800.â€” te brengen, waardoorde geheele begrooting van het Jaarboekje over een bedrag van ?’ 1000.â€” loopt. In de ontwerp-begrooting voor de Maatschappij vindt men de bijdrage voor hetJaarboekje dan ook op / 800.â€” vermeld.



??? BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Betreffende den invoer en keuring van vleeschwaren. De Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid heeft bepaald : a. voor vleeschwaren, vervat in zendingen, welke naar het oordeel van den Rijks-keuringsveearts de bestemming hebben als monster te dienen, wordt onthef-fing verleend van de bepalingen betreffende invoer en keuring van vleesch-waren ; b. deze beschikking treedt in werking op i Sept. 1929. Verder heeft de Minister nog bepaald, dat: a. ontheffing wordt verleend van de bepalingen betreffende invoer en keuringvan vleeschwaren, wanneer het betreft vleeschwaren, vervat in zendingen perpostpakket van ten hoogste 5 K.G., indien die vleeschwaren naar het oordeelder postadministratie zijn bestemd uitsluitend voor huishoudelijk gebruik vanden geadresseerde en deze laatste niet werkzaam is in het slagersbedrijf, in hetbedrijf der verduurzaming of bereiding

van vleesch of vleeschwaren, of in denhandel van vleesch of vleeschwaren ; b. deze beschikking treedt in werking op 1 Sept. 1929. De â€žeerste kantoren" voor den invoer van vleeschwaren. Als ,.eerste kantoor" voor den invoer van vleeschwaren uit het buitenlandheeft de Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid aangewezen de plaatsen Maas-tricht, Gronihgen, Oldenzaal en Winterswijk en tevens heeft de minister in dezelfdebeschikking de perceelen en wegen aangegeven, waarheen en waarlangs de inge-voerde vleeschwaren moeten worden vervoerd ter keuring. Jaarverslag over 1928 van den vleeschkeuringsdienst Breda. Hoofdstuk I van dit verslag vermeldt het aantal in de verschillende gemeentengeslachte diersoorten. Om de schaden door de tuberculose aan onze veestapelberokkend, beter tot de buitenstaanders te doen spreken heeft Collega Meyerin een aparte staat aangegeven alle afkeuringen

wegens tuberculose en daarbijtevens de geldswaarde berekend. In totaal zou er volgens deze opgave voor eenbedrag van / 8454.80 alleen wegens tuberculose zijn afgekeurd ; zeker geen klei-nigheid. Het aantal niet gekeurde huisslachtingen is in den kring Breda, volgens opgaven,nog steeds zeer aanzienlijk. De vrees wordt uitgesproken, dat veel vleesch van huis-slachtingen in de vrije consumptie komt. Ofschoon zulks moeilijk is te consta-teeren, kwam eens een dergelijk geval aan het licht. Een veehouder had nl. eenbinnenbeer geslacht. Het gehakt hiervan was gezonden naar de co??peratieveMelkfabriek, voor het jaarlijkscli festijn van ,,trakteeren op worstenbrood". Deleden van deze fabriek, alsmede eenige notabelen hebben toen onvrijwillig genotenvan de genoegens van een kook- of braadproef met urinelucht. Hoofdstuk II veremldt het een en ander over het toezicht op de slachterijen.Wat den bouw van

het nieuwe abattoir betreft, wordt medegedeeld, dat de werk-zaamheden daarvoor reeds zoodanig gevorderd zijn, dat de voornaamste onder-deden, benevens de bouw, tegen het einde van 1928 werden aanbesteed. Door deze plannen werd nog niet nauwlettend aangedrongen op de wettelijkeeiselien voor de slagerijen, omdat dit anders extra-kosten met zich zou brengen ?‰?Šnmaal werd de verkoop van paardevleesch in een boerenhoeve (aangewezenals vrijbank) gecontroleerd. De eigenaar heeft het paard toen maar liever doenvernietigen. Verschillende malen zijn huisslachtingen gecontroleerd ; tweemaalis vleeschverkoop daarvan geconstateerd. De controle op vleeschwaren gaf totresultaat, dat van een dertigtal partijen vleeschwaren onder toezicht de schimmelis verwijderd geworden, terwijl in beslag werden genomen en vernietigd : 39 blikkenleverworst, u blikken boterhamworst en 132 blikken

leverpastei. Een aanzien-lijke hoeveelheid vleesch en organen werden bij de slagers wegens bederf in beslaggenomen, terwijl nog talrijke andere overtredingen werden vastgesteld als : het



??? onnoodig verwijderen van stempelmerken, het in voorraad houden van bedorvenpekel, het bewaren van visch of petroleum bij vleeschwaren, en zelfs het slachtenvan geiten zonder aangifte. Van het bacteriologisch vleeschonderzoek wordt vermeld, dat vaak de tijdvoor het verrichten van een goed bact. vleeschonderzoek ontbrak en daarommeermalen het vleesch ter onderzoek naar Utrecht werd opgestuurd. Reeds velemalen werd een negatief resultaat verkregen. Bij de controle te Utrecht blekenook bijna alle uitslagen negatief te zijn. Ook in den kring Breda denkt men er over, een eigen vernietigingsinrichtingop te richten. Er wordt nl. medegedeeld, dat de Kring Breda van de Nederl.Centr. Boerenbond aan de gemeente heeft aangeboden de cadaververnietigingzelf ter hand te nemen, waarbij het plan bestaat, de betreffende inrichting vlakachter tegen het nieuwe slachthuis te doen bouwen, zoodat het

slachthuispersoneelhet veterinair toezicht zou kunnen uitoefenen. Mocht er zeer veel animo voordit plan bestaan, dan wil men de inrichting zoo groot maken, dat zij alle afgekeurdevleesch uit West-Noord-Brabant kan verwerken. Het voordeelig saldo bedroeg over 1928 / 14.889.37. Opening van het nieuwe abattoir te Beverwijk. Op 18 Juli heeft de officieele opening plaats gehad van het nieuwe abattoir teBeverwijk. Talrijke autoriteiten waren tegenwoordig en complimenteerden degemeente met deze nieuwe inrichting. Na de opening werd een rondgang door degebouwen gemaakt. Het abattoir is gebouwd volgens het systeem pleinbebouwingen bestaat uit twee afdeelingen, nl. het slachthuis met ke>elinrichting en een nood-slachtplaats. Buitenlandsch bezoek aan den destructor te Bergum. Blijkens een bericht in de N. R. Ct. heeft begin Juli een commissie, bestaandeuit elf leden, waaronder negen raadsleden van de

stad Keulen, onder leiding vanden wethouder van publieke werken en ambtenaren bij dezen dienst betrokken,een bezoek gebracht aan den destructor te Bergum. De commissie, die reeds ver-scheidene andere destructoren in Duitschland bezocht had, heeft eenstemmighaar bewondering uitgesproken over de inrichting en organisatie van de Ned.Thcrmo-Chemische Fabrieken. Na afloop van het bezoek heeft de commissie be-sloten den gemeenteraad van Keulen te adviseeren den destructor te Bergum alsvoorbeeld te nemen voor de thans te Keulen te bouwen soortgelijke inrichting. De toepassing van de koeltechniek in het visscherijbedrijf in Amerika. In een vergadering te Washington van het American fnstitute of Refrigationheeft Lewis Radcliffe, van het visscherijbestuur in de U. S. A., belangwekkendemededeelingen gedaan omtrent de ontwikkeling van de koeltechniek voor de con-serveering van visch daar te

lande. Deze ontwikkeling hangt voor een belangrijk deel samen met den snellen groeivan den handel in zg. ,,packaged fish". In verband toch met het feit, dat ver-schillende vischsoorten in hoofdzaak in bepaalde seizoenen worden gevangen, datele visch dikwijls over lange afstanden vervoerd moet worden om den verbruikerte bereiken en het artikel spoedig aan bederf onderhevig is, moet men een deel dervischsoorten volgens de pekel-mcthode bevriezen, voordat zij verpakt en in denhandel gebracht wordt. De koeltechniek wordt voorts met succes toegepast voor het vervoer van devisch per auto van de aanvoerplaats naar de afzetgebieden en handelscentra.Tot over afstanden van 317 mijl wordt de visch op deze wijze getransporteerd.Terwijl de visch vroeger in de auto\'s steeds in ijs moest worden verpakt, om zegoed te houden, gaat men er thans hoe langer hoe meer toe over, de vischauto\'svan koelinrichtingen

te voorzien. Verder worden steeds meer visschersvaartuigen met vriesinstallaties uitgerust-Ook gebruikt men zelfs van koelinrichtingen voorziene vliegtuigen voor het ver-voer van versche visch.



??? Een co??peratief openbaar slachthuis te Vlissingen. In een raadsvergadering te Viissingen deelde de voorzitter ,naar aanleidingvan in een vorige vergadering gestelde vragen inzake het abattoir, mede, dat doorhet bestuur der Vlissingsche Slagerspatroonsvereeniging, in overleg met B. en W.,de ontwerp-statuten voor de Co??p. Vereeniging tot exploitatie van een openbaarslachthuis in gereedheid zijn gebracht en dat van de vereeniging elke slagers-patroon lid zal kunnen zijn. De exploitatie zal geschieden in samenwerking met de gemeente, volgens devoorschriften, daartoe bij gemeentelijk reglement vast te stellen. De gemeente zal medezeggenschap verkrijgen ten aanzien van den geheelenomvang van het bedrijf, opdat de volle waarborg wordt verkregen, dat de bepalingen ten opzichte van de volksgezondheid naar behooren worden nagestreefd. Zoodra de co??peratieve vereeniging is geconstitueerd, zal

tot het stichten vanhet slachthuis worden overgegaan op een terrein aan den Oude Vlissingsche weg,nabij de nieuwe haven. Onderhandelingen over het benoodigde terrein van hetrijk te verkrijgen zijn in voorbereiding. Vleeschhygi??ne in het buitenland. Volgens een mededeeling in de â€žDeutsche Schlachth. Zeitung", Jg. 28, pg. 250,wordt op de volgende wijze in het tegenwoordige Sowjet-Rusland het veterinair-hygienisch toezicht op vleesch en andere levensmiddelen uitgeoefend. Dit toezicht geschiedt op de slachthuizen en de z.g. vleeschcontr??leplaatsen.In het eigenlijke Stam-Rusland, dus zonder de 13 autonome omringende repu-blieken en gebieden, bestaan momenteel 1009 van dergelijke gecontroleerde slacht-huizen, 7 baconfabrieken en 375 vleeschcontr??lestations. Niet alleen in de steden,maar ook in de dorpen, treft men deze slachtinrichtingen aan. Voor een dergelijkegroote omvang van het

slachthuisbcdrijf heeft men niet de beschikking over vol-doende veterinairen. Op het oogenblik zijn slechts de slachthuizen in de hoofd-steden (215) van steeds aanwezig veterinair personeel voorzien. De overige slacht-inrichtingen worden door de stadsveterinairen en die op het platteland door hetveterinair personeel der â€žReviere" ( = onze veeartsenijkundigen dienst) verzorgd. Het te koop aanbieden van vleesch, afkomstig van huisslachtingen, op marktenvan stad en platteland mag slechts geschieden onder overlegging van een attestvan de betreffende gemeenteraad, dat het dorp z.g. â€žseuchenfrei" is, en verdernadat het vleesch op een vleeschcontr??lestation door een dierenarts is gekeurd.In bijna alle hoofd- en gouvernementststeden vindt men deze vleeschcontr??le-stations ondergebracht in bepaaldelijk daarvoor ingerichte gebouwen, treft mensteeds veterinair personeel aan en de noodige

hulpmiddelen voor het onderzoek,als laboratorium, microscopen, broedstooven, enz. Wat de op de markt aankomende dierlijke producten betreft, als huiden, haar,klauwen, enz., deze worden door het veterinair personeel van het vleeschcontr??le-station of bij de industrieele ruwe dierlijke stoffen in de magazijnen door de districts-dierenartsen gecontroleerd. Op de fabrieken staan al deze producten steeds onderalgemeen toezicht van de stedelijke veterinaire controle. De ingevoerde en uitgevoerde ruwe dierlijke stoffen worden bij uitzonderingnog eens aan de grens gecontroleerd, b.v. door een onderzoek op miltvuur (Asco-Iireactie). Toch wordt dit systeem nog niet overal zoo algemeen toegepast, datmen absolute zekerheid heeft, dat geen miltvuurhuiden en -haar de grens zoudenovergaan. De bestrijding der besmettelijke veeziekten geschiedt door den dienst derâ€žRiviere", met behulp van bacteriologische

instituten, laboratoria, enz. Verder beschikt de Russische Staatsveterinaire dienst bovendien nog over 250z.g. specialisten, â€žVieseuchenarzte", waarvan een 25 leden tot reserve wordengehouden bij de centrale â€žVeterinarverwaltung" en dan zoolang op de centraleinstituten wetenschappelijk werken. Het grootste aantal der â€žViehseuchenarzte"bevindt zich op het platteland, teneinde aldaar de bestrijding der veeziekten teeiden en te volbrengen.



??? In geheel Stam-Rusland waren begin 1927 ongeveer een 6500 dierenartsen, watlang niet voldoende was. Daarom wordt met groote spoed aan de aanvulling vanhet tekort gewerkt en rekent men binnen 5 jaar over voldoende dierenartsen tekunnen beschikken. In de rubriek â€žVan over de grenzen" van de Vee- en Vleeschhandel lasik.datmen te Parijs het plan heeft ontworpen, de abattoirs van La Villette geheel en aldoor nieuwe te vervangen, wat echter, als geen onvoorziene tegenvallers zichmochten voordoen, een 280 millioen francs zou moeten kosten. De prefect van deSeine heeft nu een ander plan voorgesteld, dat slechts 60 millioen zou kosten. Dedaarbij voorgestelde nieuwe gebouwen zullen uitgevoerd worden in gewapendbeton en baksteen ; terwijl alle werken zullen worden verdeeld over een tijdvakvan 4 jaren. Dit plan is nader in studie genomen. de Graaf. Waardeerend schrijven aan K.

HOEFNAGEL. B. en W. van Utrecht hebben in een bijzonder schrijven aan Collega K. Hoef-nagel hun dank betuigd voor de voortreffelijke wijze, waarop hij ge-durende meer dan 40 jaren, van de oprichting der gemeenteslachtplaats af, deleiding van dit bedrijf heeft gevoerd. â€žMet name geven de diensten", zoo schrijvenB. en W., â€ždoor U in oorlogstijd, onder moeilijke omstandigheden aan de Utrecht-sche gemeenschap bewezen, U aanspraak op hare groote erkentelijkheid". Notulen van de vergadering van de Permanente Commissie voor de InternationaleVeeartsenijkundige Congressen op Donderdag 13 Juni 1929 te 10.30 v.m. in hetDepartement van Landbouw, 78 rue de Varenne, te Parijs. AGENDA. 1. Rapport van den Secretaris over de werkzaamheden der Commissie sedertde vergadering te Parijs in Mei 1928. 2. Benoeming van een nieuw lid voor Belgi??. 3. Vaststelling van het ontwerp-programma

van het Congres te Londen in 1930. 4. Benoeming van rapporteurs. 5. Wijziging van Â§ 6 van het reglement van de Permanente Commissie. 6. Andere zaken. Aanwezig: van het Bureau van de Commissie : de H. H. Hutyra (Voorzitter),Leclainche (Vice-Voorzitter), de Blieck (Secretaris en Penningmeester) enStang (2e Secretaris). Vervolgens de leden : de H. H. Bradley, Braila, Brittlebank, Burgi, Hamr,Kasper, Petrovitch en Rubay, zoodat de volgende landen waren vertegenwoor-digd: Hongarije, Frankrijk, Nederland, Duitschland, Engeland, Roemeni??, Zwitser-land, Tsjechoslowakije, Oostenrijk, Yoego-Slavi?? en Belgi??. Egypte werd tijdelijk vertegenwoordigd door Dr. Fahmi Salem, Amerika doorden Heer Merillat, lid van het Nationaal Comit?Š der Vereenigde Staten. De zitting werd nog bijgewoond door de H. H. Prof. Al Cuica (Roemeni??),Prof. Dr. Fr. Sevcik (Tsjechoslowakije), Prof. J. Nowak en Dr. F.

Fischoeder(Polen), Prof. Buxton (Engeland), S. jAMAN?Š (Japan) en Prof. Vall??e (Frankrijk). De H. H. Sir John Mac Fadyean, van Es, Ligni??res, Jensen, du Toit enKjerrulf hadden bericht van verhindering gezonden. De Voorzitter opende de vergadering en heette de aanwezige leden welkom, in hetbijzonder de leden van het Organiseerend Comit?Š van het a.s. Congres te Londen. 1. De Secretaris bracht rapport uit over de werkzaamheden der PermanenteCommissie vanaf Mei 1928 tot heden 13 Juni 1929. Dit rapport werd aangenomen en zal aan de leden worden toegezonden. 2. In plaats van Prof. Hebrant werd Prof. Rubay, â€žProfesseur a 1\'Ecolev?Št?Šrinaire a Cureghem" als vertegenwoordiger van Belgi?? aangewezen. 3. Het voorloopig programma van het Congres te Londen, dat door het Orga_niseerend Comit?Š is gereviseerd en in overeenstemming is gebracht met de wen.



??? schen, die van de nationale comit?Š\'s der verschillende landen zijn binnengekomen,werd door de vergadering besproken en na enkele wijzigingen en aanvullingenvastgesteld. 4. Voor de op het Congres te behandelen onderwerpen werden namen genoemdvan rapporteurs ; het Organiseerend Comit?Š te Londen zal daaruit een keus doenen spoedig het programma met de namen der rapporteurs aan de leden der Per-manente Commissie zenden, opdat in de veeartsenij kundige pers de noodigepubliciteit daaraan kan worden gegeven. Op voorstel van Prof. Rubay zal zooveel mogelijk getracht worden van elkland, dat op het Congres vertegenwoordigd zal zijn, ten minste ?Š?Šn rapporteuruit te noodigen. Voor elk onderwerp zullen hoogstens 2 of 3 rapporteurs worden gevraagd, dieelk een zoodanig beperkte spreektijd zullen krijgen, dat voldoende gelegenheidvoor discussie overblijft. Aangaande het voorstel

om ook het onderwerp : â€žHoefbeslag in verband methet moderne plaveisel der wegen" op het programma te plaatsen, werd besloten,zulks niet te doen, doch de gelegenheid te geven, daarvoor afzonderlijk een referaatte laten houden. De Heer J. Nowak (Polen) heeft eenige dagen na de vergadering schriftelijkmedegedeeld, dat hij een referaat zou willen houden op een der algemeene zit-tingen over ,,de rol van Polen bij de bestrijding der epizo??tien in Europa". Dezewensch is aan het Organiseerend Comit?Š overgebracht. 5. Wijziging Â§ 6 van het reglement der Permanente Commissie. Volgens Â§ 6 sub c. kunnen 21 staten vertegenwoordigd zijn in de PermanenteCommissie. In verband met den veranderden toestand der staten in Europa na1918 en den vooruitgang der veeartsenijkunde in landen, welke vroeger niet in dePermanente Commissie vertegenwoordigd waren, acht het bureau het noodzakelijkin

Â§ 6 sub c. het getal 21 te wijzigen in maximum 40. Dit voorztcl werd bij acclamatie aangenomen. Welke landen in de PermanenteCommissie vertegenwoordigd zullen zijn, zal door het Congres te Londen wordenbeslist overeenkomstig Â§ 6, 2e alinea. Nadat de Voorzitter den Heer Leclainchf. voor zijn gastvrijheid en de ledenvoor hunne medewerking had bedankt, werd de zitting gesloten. Dr. F. Hutyra, Voorzitter,Dr. L. de Blieck, Secretaris. Teken van runderen. Voor overbrengingsproeven met Piroplasmose hebben wij aan mijn Instituutteken (Ixodes, Haemaphysalis) noodig. Beleefd zou ik Collega\'s, die in de gelegen-heid zijn, volgezogen teken van runderen te verzamelen, verzoeken, enkele exem-plaren aan het Instituut v. Parasitaire en Infectieziekten te Utrecht, Bilstraat 168te willen doen zenden. De volgezogen teken kunnen gewoon in een reageerbuisjeof lucifersdoosje zonder verdere verzorging worden

gezonden. de Blieck. PERSONALIA. V. E. C. van Bergen en A. H. Tigelaar : toegevoegd aan het Hoofd van denBurg-Veearts.-Dienst, met standplaats Buitenzorg. Dr. R. Soeratmo : ter beschikking gesteld van de provincie Oost-Java.P. C. M. Ypma, geplaatst te Waingapoe.H. Hendriks : verlof naar Europa, ingaande 3 Maart 1930.Verhuisd : Prof. Dr. J. H. Hartog, van Koningslaan naar Oudwijk 39, Utrecht.,, K. de Vink, Inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst, vanRotterdam naar den Haag, Laan van Meerdervoort 793. Tel. 38856.
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??? Taf. 4. Geschlechtsvererbung. Vererbung der Bluter-Krankheit. Nebst Texth.(1 f?¤rb. Taf., 4. S.). 125 x 95,5 c.M. u. gr. 8Â°. F??hrer durch die Bayerische Tierzucht. Hrsg. vom Staatsministerium f. Land-wirtschaft und Arbeit, Abt. Landwirtschaft. Freising, F. P. Datterer & Cie, [1929].Gr. 8Â°. 147 S. m. Abb. u. 1 f?¤rb. Kte. M. 4.-â€”. K??hn-Archiv. Arbeiten aus den Landwirtsch. Instituten der Universit?¤tHalle. Hrsg. von G. Fr??lich, K. Steinbruck und Th. R??mer. Bd. 22. Berlin,P. Parey, 1929. 4Â°. X 399 S. m. Abb. M. 15.â€”. Bd. 22 = Sonderb. 4. : Tierzucht, hrsg. von G. Fr??lich. H. M??llgaard, F??tterungslehre des Milchviehs. Die quantitative Stoffwechsel-messung und ihre bisherigen Resultate beim Milchvieh. Hannover, M. & H.Schaper, 1929. Gr. 8Â°. VIII 246 S. m. 7 Abb. u. 5 [eingedr.] Kurven. M. 15.â€”. Geb, ,, 17.50. W. Wieland, Die Hauskatze. Neudamm, J. Neumann, 1929. 160. 80 S. m.Abb. M. 1.-â€”. J. Wille,

Physik f??r Molkereifachleute. Berlin, P. Parey, 1929. 8Â°. 44 S. m. 36Textabb. M. 2.â€”. Molkereitechnische Lehrhefte. H. 12. Merkblatt ??ber das ansteckende Verkalben der K??he. Berlin, Reichsgesund-heitsamt, 1929. K. Ritter und F. Lehmann, Welterzeugung an Schweinen und Weltabsatzan Fleisch in ihrer Einwirkung auf den deutschen Markt und mit welchen Futter-mitteln erzeugt man das Schweinefleisch zur Zeit am billigsten? Neudamm, J.Neumann, 1929. Gr. 8Â°. 24 S. R. R??mer, Gefl??gelzucht. M. e. Anh. : â€žRassenkunde". Bearb. von H. Lentzsch.Ehemals geschr. von B. Blancke, sp?¤ter von A. Croce. i ite Aufl. Berlin, F. Pfen-ningstorff, [1929]. 8Â°. IV 162 S. m. 24 f?¤rb. Rassebild, auf 4 Taf. sowie 92 Abb. M. 2.â€”. Tier?¤rztlicher Bericht f??r W??rttemberg, zusammenfassend die Jgge 1926 und1927. Hrsg. vom W??rtt. Innenministerium. Stuttgart, W.Kohlhammer, 1929. 40.III 105 S. M. 12.â€”. Ergebnisse

der Physiologie. Hrsg. von L. Asher und K. Spiro. Bd. 28. M??nchen,J. F. Bergmann, 1929. 4Â°. X 704 S. m. 197 Abb. im Text und Tab. M. 78.â€”. Richtlinien f??r die Planung, den Bau, die Einrichtung und die Energiewirtschaftst?¤dtischer Milchversorgungsbetriebe, a. Hildesheim, Molkerei-Zeitung, 1929-40. 64 S. m. 32 Abb. u. 16 Taf. M. 2.50. a. Die Planung st?¤dtischer Milchversorgungsbetriebe. Von B. Lichtenberger.J. Rieger, Die Erythrozytenzahl des Norikerpferdes und ihre Beeinflussungdurch Klima und Haltungsbedingungen. Inaug.-Diss. Technische HochschuleM??nchen. 1928. H. Eggers, Die Milchversorgung der Stadt Berlin. Rostock, C. Hinstorff, 1929.8Â°. 16 S. ~ M. 1.â€”. Wissenschaftliches Archiv f??r Landwirtschaft. Hrsg. von Th. R??mer und W.Zorn, unter Mitw. von E. Tamm. Abt. B. Tierzucht und Tierhaltung. Unter Mitw.von J. D??rst, L. Adametz, H. Funkquist, O. Garkawy. Hrsg. von W. Zorn.Bd. i, H. 1.

Berlin, J. Springer, 1929. Gr. 8Â°. 178 S. m. 95 Textabb. u. 3 Taf. M. 14.80. H. Duncker, Kurzgefasste Vererbungslehre f??r Kleinvogelz??chter unter bes.Ber??cksichtigung der Kanarienv??gel und Wellensittiche. Leipzig, F. Poppe,[1929], Gr. 8Â°. 125 S. m. 51 teilw. f?¤rb. Fig. u. 28 Schemabild, im Text, 8 Schwarz-taf. sowie 5 vierfarb. Taf. M. 5.â€”. H. Engel, Die Aussichten von Grosseierfarmen. Berlin, P. Parey, 1929. Gr. 8Â°.22 S. m. i Textabb. M. 1.20. A. Beeck, Bau und Einrichtung neuzeitlicher Gefl??gelst?¤lle mit bes. Ber??ck-sichtigung landwirtschaftlicher Verh?¤ltnisse, der Erwerbsgefl??gelzucht undKleinbetriebe. 2te Aufl. Berlin, P. Parey, 1929. 8Â°. 91 S. m. 100 Textabb. M. 4.50.
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1929. Vidal, Des fractures phalangiennes chez le cheval. Etiologie. Traitement. Th?¨sede Toulouse. 1929. Sauvel, Les n?Švrectomics jambi?¨res dans le traitement de l\'ost?Šo-arthrite tar-sienne. Th?¨se de Toulouse. 1929. Chastaingt, Les am?Šliorations culturales et l\'exploitation de la race bovinelimousine. Th?¨se de Toulouse. 1929. Cordeau, Contribution ?  l\'?Štude de la maladie naviculairc des ?Šquid?Šs domes-tiques. Th?¨se de Toulouse. 1929. Baradat, La prophylaxie de la peste bovine au Cambodge. Th?¨se de Toulouse.1929. P?Šrarnaud, L\'inspection des viandes d\'animaux atteints d\',.?Štats fi?Švreux".Essai sur un diagnostic chimique (sel de potasse). Les viandes fi?Švreuses sur lecheval atteint de traumatisme. Th?¨se de Toulouse. 1929. Rivi?¨re, Contribution ?  l\'?Štude des ch?Šlo??des cicatricielles chez le cheval. Th?¨sede Toulouse. 1929. U. Tietze, Untersuchungen ??ber die Gerinnungszeit des Blutes von

Schafenund Rindern. Inaug.-Diss. Breslau. 1929. G. W??rkert, Entwicklung und Stand der pommerschen Kaltblutzucht. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. G. SiLCKENST?¤DT, Die Zucht der deutschen weissen Edelziege in der ProvinzBrandenburg. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. E. Gruschke, Ueber F?¤ulnis und Zersetzung bei W??rsten und die wichtigstenMethoden zu ihrer Feststellung mit bes. Ber??cksichtigung der Eberschen Probeund ihrer Zuverl?¤ssigkeit. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. W. Karras, K??nstliche Euterinfektionen (Streptokokken und Pyogenesbak-terienl gleichzeitig ein Beitrag zur forensischen Beurteilung der ersten Entz??n-dungserscheinungen. Inaug.-Diss. Berlin. 1929.



??? M. Willimczik, Untersuchungen ??ber die Wirkung des Hex?¤chl??raethans amisolierten D??nndarm des Rindes. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. W. Engwitz, Untersuchungen ??ber die Salbengrundlage ,,Tegin." Inaug.-Diss.Berlin. 1929. R. Strasser, Ueber die motorische Wirkung des Therapogens und des Chino-sols auf den isolierten Uterus des Rindes. Ein Beitrag zur Frage der Nebenwirkungvon Sp??ldesinfizientien. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. E. Striegler, Vergleichende Untersuchungen ??ber eine neue linimentartigeSalbengrundlage. (Salbenbildner nach dr. Cohn). Inaug-Diss. Berlin. 1929. M. Sturman, Versuche zur Unterbrechung der Tr?¤chtigkeit beim Rinde mitdem Uterus-Inlektor ,,Abors". Inaug.-Diss. Berlin. rg2g. A. Horvath, Der Mitteldarm des Kaninchens. Inaug.-Diss. Budapest. 1929.T. Szepesz, Ueber den Bau des Unterkiefers der Hauss?¤ugetiere. Inaug.-Diss. Budapest. 1929. D. Farkas, Ueber die Venenst?¤mme

des Pferdes. Inaug.-Diss. Budapest. 1929. B. Csizmadia, Untersuchungen ??ber die Wirkung des Distols auf die Milch.Inaug.-Diss. Budapest. 1929. J. Sipos, Beitr?¤ge zur Amyloidose der Serumpferde. Inaug.-Diss. Budapest. 1929.H. Gross, Die Gewichtsverh?¤ltnisse der Schweineeingeweide. Inaug.-Diss.Budapest. 1929. J. Ivozma, Differentialf?¤rbung der Blutk??rperchen bei V??geln. Inaug.-Diss.Budapest. 1929. A. Janecsko, Blutzuckergehalt bei gesunden und bei kranken Haustieren.Inaug.-Diss. Budapest. 1929. L. Abonyi, Urobilin im Pferde-, Rinder- und Hundeharn. Inaug.-Diss. Buda-pest. 1929. K. Wirth, Die in der Milch vorkommenden weissen Blutzellen, sowie deren bio-logische und pathologische Bedeutung. Inaug.-Diss. Budapest. 1929, B. Simo, Vergleichende Untersuchungen ??ber die Menge der Blutplasmaeiweiss-k??rper bei einigen Hauss?¤ugetieren. Inaug.-Diss. Budapest. 1929. du Buv. REFERATEN.

ZIEKTE VAN PAARDEN. L\'auto-s?Šroth?Šrapie dans le traitement des pleur?Šsies du cheval. Valade, (Recueilde M?Št. V?Št. Juin 1928, p. 336) wijst er op, dat de auto-serotherapie bij pleuritidenvan het paard een onloochenbare waarde bezit en niet verdient in onbruik te ge-raken. Hij grondt deze overtuiging op een langdurige ervaring en vermeldt eenzestal door hem op deze wijze behandelde gevallen. Door punctie van de borstholte wordt een hoeveelheid cxsudaat opgevangen enhiervan dadelijk 40â€”60 cc subcutaan aan den hals van de pati??nt ingespoten.Het is gewenscht dit zoo vaak te herhalen totdat beterschap intreedt, te herkennenaan het dalen van de lichaamstemperatuur en verbetering van den algemeenentoestand. Gewoonlijk treedt genezing op na 3 ?  4 injecties. Hoe eerder deze behan-deling wordt ingezet des te beter, dus een vroegtijdige diagnose is noodzakelijk. In geval van purulent exsudaat is de

methode gecontraindiceerd. L\'anatoxine t?Štanique et la prophylaxie du t?Štanos chez le cheval et les animauxdomestiques. Ramon et Descombey. â€” Bulletin de l\'Acad?Šmie V?Št?Šrinaire de France T. IMai 1928 p. 183. Hulde wordt gebracht aan de heeren Ramon en Descombey voor hun ontdek-king van het tetanusanatoxine. Hiermede wordt de medische wetenschap in zeerbelangrijke mate gebaat, daar men nu in staat wordt gesteld mensch en dier tegenbepaalde specifieke intoxicatieziekten actief te immuniseeren. Reeds wordt in de



??? geneeskunde bij den mensch hiervan een practisch gebruik gemaakt door met hetdiphterieanatoxine de kinderen voor deze ziekte te behoeden. In streken waartetanus veel voorkomt kan men nu voortaan aldus de dieren prophylactisch on-vatbaar maken. Tumeur g?Šn?Šralis?Še d\'origine ovarienne avec thrombo-phl?Šbite de la veine cavechez la jument. Bontemps â€” Revue v?Št?Šrinaire et Journ. de M?Šd. V?Št. Septembre 1928 p. 495. Schr. vermeldt een merkwaardig geval van algemeene sarcomatose bij eenmerrie, die pas 4 jaar oud was. De eerste klinische verschijnselen waren die van eenneusbloeding. Auscultatie en percussie duidden op een broncho-pneumonie. Tem-peratuur kwam echter niet boven de 38,3Â°. Den tweeden dag kreeg het dier eensterk oedeem aan onderbuik, vervolgens aan linker, daarna ook aan rechter ach-terbeen. Bij rectale exploratie was een groote pijnlooze massa te

voelen. Plotselingdood na 9 dagen. Het pathologisch-anatomisch beeld was wel zeer eigenaardig ; de metastatischehaarden hadden i.n de organen tot bijzondere veranderingen aanleiding gegeven.Het linker ovarium had de grootte van een kinderhoofd, waarin een groote cysteusetumor (sarcoom) ; de linker nier was 5 x vergroot, de rechter iets minder, beidevertoonden tevens het beeld van passieve hyperaemie. De Vena cava was bijnavolkomen geobstrueerd en wel zelden zal een dergelijke thrombo-phlebitis opzoo\'n wijze zijn ontstaan. M?Štastases gourmenses tardives avec ouverture spontan?Še a la r?Šgion anale. Louis Goffinet (Annales de M?Šd. V?Št. 1928, No. 8â€”9, blz. 350â€”357) doetmededeeling van 3 bijzondere klinische gevallen van metastatische goedaardige-droes-abscessen in de anaalstreek, welke spontaan perforeerden. Het verloop wassteeds goedaardig. Bij een Iersche merrie werd

20 dagen nadat het dier van goed-aardige droes hersteld was verklaard, een fistelopening waargenomen boven linksvan de anus. Het fistelkanaal leidde naar een absces van de lymphoglandulaeanales, rectaal duidelijk te voelen als een gezwel ter grootte van een vuist. Ver-grooting van de fistel, waardoor de etter gemakkelijk kon afvloeien, deed spoedigegenezing volgen. Bij een ander paard traden een 3-tal fistelopeningen op om deanus. De beide zijdelingsche leidden eveneens langs ^ 15 c.M. lange kanaaltjesnaar de anaalklieren. In de etter werd microscopisch de streptococcus van Sch??tzaangetoond. Een 6-jarige poney kreeg iets dergelijks een maand na de catarrhe van de voorsteluchtwegen. Hier waren echter de lg. sac.rales in ettering overgegaan en kon doorhet maken van een tegenopening een halve liter pus worden ontlast. Het goedaardig verloop en de geringe algemeene stoornissen, welke bij

dezemetastatische abscessen werden waargenomen, moeten volgens Schr. waarschijn-lijk worden verklaard uit een soort auto-immunisatie van het zich langzaam naden eigenlijken ziekte-aanval herstellende organisme. Asystolie intermittente sur un cheval. Bouchet (Bulletin de 1\'Acad?Šmie V?Št?Šrinaire de France â€” Mars 1928, p. 83)maakt naar aanleiding van een door hem waargenomen geval de opmerking, datfunctiestoornissen van het hart bij paarden niet zeldzaam zijn, terwijl toch geenanatomische veranderingen zijn aan te wijzen. Het klinische verschijnsel bestaatslechts in een intermitteerende hartswerking, zonder verdere symptomen en komtbij oudere paarden voor. (Bij onze legerpaarden kan dat verschijnsel ook meermalen worden waarge-nomen, zonder dat de dieren er eenige hinder van schijnen te ondervinden. Ref.). In het hierbedoelde geval betrof het een 12-jarig paard, dat nooit ziek

was ge-weest, doch schijnbaar langzamerhand aan werkkracht verloor, moeilijker instaat was hellingen te nemen, hetgeen men eerst als luiheid versleet. Polsfrequentie35â€”38, om de 5 a 6 slagen een intermissie van 2â€”3 seconden. Oedemen zijn nooitwaargenomen. Behandeling zonder eenig resultaat. Sectieonderzoek van het hartvolkomen negatief.



??? Beitrag zur Kenntnis der Melanosarkomatose bei pigmentierten Pferden. M??llmann â€” Zeitschr. f. Veterinark. September 1928, S. 338â€”348. Dat Melanosarcomatose niet uitsluitend bij schimmels voorkomt, doch ofschoonzelden, ook bij gepigmenteerde paarden wordt waargenomen, bewijst het hierbeschreven geval bij een 9-jarigen bruinen ruin. Schr. releveert tevens nog 12 ge-lijksoortige mededeelingen uit de literatuur, welke betrekking hebben op 19 paar-den. Van de meeste was de kleur bruin, doch ook vos en zwart. Het ziektebeeld isgelijk aan dat bij schimmels met groote neiging tot metastasenvorming in lymph-klieren, nieren, longen, beenderen en lever. Belangwekkend zijn de vaak in debeenderen optredende veranderingen o. a. in de ruggewervels. Door halisteresisontstaat een fragilitas ossium, waarmede men uit een practisch oogpunt rekeningmoet houden bij het eventueel neerwerpen der

dieren voor operatieve doeleinden. Schr. wijst er verder op, dat de opvatting, dat het melanosarcoom bij het paardeen goedaardig gezwel zou zijn, niet juist is. Veelal is het verloop letaal tengevolgevan cachexie, miltruptuur, darmobturatie, verlamming van de achterhand enz.Ook in dit opzicht bestaat er geen verschil tusschen de melanosarcomen bij gepig-menteerde en ongepigmenteerde paarden. A note on a condition of intestinal Ulceration in Horses. Dickinson, The Austra-lian Veterinary Journal, June 1928, No. 2, p. 58. In de jaren 1926 en 1927 heeft Schr. in Tasmania een aantal sterfgevallen bijpaarden waargenomen, waarbij post mortem ulceraties in de dunne darmen wer-den gevonden. De literatuur vermeldt daaromtrent niets. Het ziekteverloop is chronisch of acuut. In het eerste geval vertoont de pati??ntweinig eetlust, geen temperatuursverhooging, een beetje diarrhee, voelt zich,loom. Medicijnen

hebben geen uitwerking, de eetlust verdwijnt daarna geheel;er treden oedemen op aan onderbuik en onderkaken. Door binnen een of tweemianden. In acute gevallen wordt de deskundige gewoonlijk voor â€žkoliek" ge-roepen. Het dier heeft eerder geen enkel verschijnsel van ziek zijn vertoond. Tem-peratuur 40Â°. Peritonitis na perforatie van een gangraeneuse ulcus in de dunnedarmen. Oorzaak is niet aangetoond. Alle aangetaste paarden hadden een leeftijd tus-schen 12 en 16 jaren. Durchbohrung des Grimmdarmes durch einen abgeschluckten Fremdk??rper beieinem Pferde. Dr. Jos. Wintersberger (Wiener Tierarztl. Monatsschrift, 1928, H. 12, S. 539)beschrijft een ziektegeval, dat wel vaak bij het rund wordt waargenomen, dochbij het paard een zeldzaamheid mag worden genoemd. Een ongeveer 18-jarigemerrie was erg vermagerd en zeer zwak, vertoonde echter geen bijzondere symp-tomen, die een

zekere diagnose mogelijk maakten. Behandeld werd het dier vooreen chronische maagdarmcatarrh. Het stierf ii??elagen nadat de eerste ziektever-schijnselen waren opgemerkt. De sectie bracht o. a. het volgende aan het licht :De bovenste flexuur van het groote colon was voor een groot gedeelte met de maag,het middenrif en de lever vast vergroeid. In de omgeving van deze vergroeiings-plaatsen, die ongeveer een vlakte van twee handbreedten besloegen, was de serosamet bindweefselachtige vlokken meer of minder dicht bezet. De rechter lever-kwab was aan de randen verdikt en zeer ruw en met de bovenste flexuur van hetcolon vergroeid. Het leverweefsel was hier volkomen door eeltachtig bindweefselvervangen hetwelk een kanaalvormige holte omsloot, waarin een c.M. langverroest stuk staaldraad in een geringe hoeveelheid grijze stinkende vloeistof lagverborgen. Het darmslijmvlies was daar ter

plaatse verdikt en leisteenachtigverkleurd. Bemerkenswaardig is in dit geval nog het optreden van een slokdarmverlam-ming, die een verstopping van den slokdarm en het indringen van voedsel in deluchtwegen tengevolge had met den dood door verstikking als gevolg. Of dezeslokdarmparalyse als een begeleidingsverschijnsel van de sterke cachexie moetworden opgevat of een andere oorzaak had, kon Schr. niet uitmaken.



??? Klinische Beobachtungen ??ber die Abf??hrwirkung von Aloe-Extract, Istizinund Kalomel beim Pferde in verschiedener Reihenfolge und Kombination. Loewel (Tierarztl. Rdschau 1928, No. 27, S. 507) heeft bij 110 paarden de af-voerende werking onderzocht van extractum aloes, istizinum en calomel in 6 ver-schillende combinaties. De geneesmiddelen werden op de volgende varieerendewijzen toegediend : 1. Extractum aloes, daarna calomel ; 2. extractum aloes, vervolgens calomel, daarna istizinum ; 3. calomel, vervolgens extr. aloes, daarna istizinum; 4. istizinum, vervolgens extr. aloes, daarna calomel ; 5. istizinum calomel gecombineerd ; 6. extractum aloes -j- calomel gecombineerd. De groote verscheidenheid der ziektegevallen maakt het echter moeilijk deresultaten te vergelijken en hieruit conclusies te trekken, die de toets der kritiekin elk opzicht kunnen doorstaan. Verschillende omstandigheden spelen

daarbij ook een groote rol, zooals ras,gebruik en weerstandsvermogen der dieren, aard en graad van het lijden, ver-strekte voedsel enz. Onder de 110 pati??nten waren geen twee volkomen identiekegevallen. De afvoerende werking van het eerste en tweede middel was soms zoo zwak,dat voor het bereiken van een sneller resultaat en voor grootere zekerheid nogeen derde en soms een vierde middel daarna werd gegeven. Daarmede is niet ge-zegd, dat dit extra toedienen dier geneesmiddelen noodzakelijk was, waarschijnlijkzou ook zonder deze wel genezing zijn opgetreden. Doch het was juist van belangom waar te nemen hoe de pati??nten op het voor de 3e en 4e maal toedienen vangelijkwerkende geneesmiddelen reageerden. Geen enkele maal is de dood het gevolg geweest en ook is geen voorbijgaandeschadelijke werking geconstateerd. Een afvoerende werking is in alle 6 groepen bereikt. Calomel is

zoowel voor alsna extractum aloes en ook voor en na istizinum zonder bezwaar gegeven. Calomel heeft gecombineerd met extractum aloes en met istizinum geen nadeeligcwerking. Beitrage zur Frage der Sanarthrit-anwendung. Keckeisen (Z?itschr. f. Veterinark. 1928, bladz. 144) heeft ook proeve,n ge-nomen met sanarthrit bij chronische gewrichtsaandoeningen van paarden. In een4-tal gevallen werden minimaaldoses subcutaan ingespoten en kon een gunstigetherapeutische werking worden waargenomen. Ecnige schadelijke werking werdniet geconstateerd, ook traden geen stoornissen in het algemeen welzijn op. Tot de 4e injectie hielden de pati??nten stalrust, daarna kregen ze voorzichtigbeweging d. w. z. dagelijks 15â€”20 minuten afstappen. Het merkwaardige is, dat het volkomen verdwijnen der kreupelheid niet altijddirekt na afloop van de kuur, doch eerst 1â€”3 weken daarna optreedt. F.r moet ook wel

aan worden gedacht, dat deze paarden, evenals alle recon-valescenten, eerst langzamerhand hun gewone arbeid zullen hervatten. (Ref. is op heden zelf bezig het sanarthrit als therapeuticum aan te wenden enzal bij gelegenheid daarvan de resultaten mededeelen). Brands.



??? CYSTICERCOSIS BIJ VETTE KALVEREN, DOOR A. J. HOLTZ. Twee kort na elkaar waargenomen gevallen van cysticercosiszijn voor mij aanleiding hiervan mededeeling te doen, aangeziendeze aandoening bij vette kalveren tot nog toe zelden werd waar-genomen. In aflevering 21 en 23 van het 55e Deel van het Tijdschrift voorDiergeneeskunde worden door collega Dr. de Graaf 2 artikelengerefereerd, welke waren verschenen in buitenlandsche vaktijd-schriften van de hand van Dr. Br??ggemann en Haas. Deze ge-vallen betroffen echter kalveren op een leeftijd van 4 en 3 weken. Uit de opmerkingen van Dr. df. Graaf aan het slot van zijnreferaat op blz. 1120 van afl. 21, meen ik te mogen afleiden, dathet voorkomen van cysticercus inermis in het vleesch van vettekalveren hier te lande nog niet algemeen bekend was. Ook blijktdit wel uit het bepaalde in art. 32 van het Koninklijk Besluitvan 5 Juni 1920, S 285,

volgens welk artikel de keuringsveeartswordt vrijgelaten insnijdingen van de tong, hart, in- en uitwen-dige kauwspieren al of niet te verrichten. Op 24 Juni j.1. maakte de hulpkeurmeester, die in mijn stand-plaats onder mijn toezicht werkzaam is, mij attent op het voor-komen van blaaswormen in de hartspier van een op dien dag ge-slacht Â? 10 weken oud vet kalf. Ook in den middenrifspilaar en in de uitwendige kauwspierenwerden deze aangetroffen. In de hartspier bevonden zich 8 verkalkte en een 3-tal levens-vatbare exemplaren, in de kauwspieren een 2-tal levende en enkelelevenlooze ; daar overigens geen cysticerci bij oppervlakkige be-schouwing van het vleesch werden aangetroffen, werd beslotenhet vleesch voor sterilisatie te bestemmen. Koeling werd minderwenschelijk geoordeeld, aangezien wel te verwachten was, dat eenverblijf van dit vleesch gedurende minstens 3 weken in het koel-huis van nadeeligen

invloed zou zijn op de houdbaarheid, temeerdaar dit vleesch voor deze koeling dan nog naar elders zou moetenworden getransporteerd. Zeer verraste het ons, 8 dagen na dato bij de keuring van eenvet kalf van ongeveer denzelfden leeftijd wederom cysticerci aante treffen : in de hartspier 2 levensvatbare, 6 levenslooze ; in deuitwendige kauwspieren 3 levensvatbare, in den middenrifspilaareen 3-tal levensvatbare exemplaren. Bij verdere beschouwing vanhet vleesch teekenden zich onder de fascie van de oppervlakkiggelegen spieren op verschillende plaatsen aan ledematen, romp enstaart, doorschijnende cysticercusblaasjes af met duidelijk waar-



??? neembare scolex. Ook na insnijding van enkele spieren van denschouder en van een achtervoet, stuitten wij telkens op levens-vatbare cysticerci, zoodat wij wel konden zeggen, dat de parasie-ten van kop tot staart verspreid in het lichaam voorkwamen. Terbepaling van de levensvatbaarheid maakten wij gebruik van degal-physiol. keuken-zoutsolutie bij Â? 38Â°. Ingevolge het bepaaldein het keuringsregulatief werd het kalf afgekeurd. Aangezien beide kalveren door denzelfden slager waren geslacht,meenden wij wel te kunnen aannemen, dat beide dieren van de-zelfde boerderij afkomstig waren. Inderdaad bleek zulks ook hetgeval te zijn, zooals wij weldra van dezen slager vernamen. Datwij gaarne meer inlichtingen omtrent deze gevallen wilden hebben,is begrijpelijk, mede achtten wij het een belang voor den vee-houder of met zekerheid zou kunnen worden vastgesteld, dat delintwormdrager ook op de

boerderij huisde. Daarom stelde ik mij in verbinding met den veehouder, diemij het volgende mededeelde : Beide kalveren waren bij hem op stal geboren en enkele dagenna de geboorte met nog een 3-tal andere in een ruimen stal onder-gebracht en uitsluitend met melk gevoed; de verzorging geschieddealleen door hem zelf. Hij wist, dat hij aan lintwormziekte leed,ongeveer 4 jaren geleden, was hij hiervoor medisch behandeld. Dat hem geadviseerd werd, zich nogmaals aan eene genees-kundige behandeling te onderwerpen, spreekt van zelf. In een anderen stal werden nog 4 kalveren gemest. Aangeziende mogelijkheid bestaat, dat ook bij deze dieren blaaswormziektevoorkomt, werd den veehouder gevraagd mij op de hoogte te wil-len blijven houden waar deze dieren ten slotte voor slachting zou-den terechtkomen, aan welk verzoek hij beloofde te zullen vol-doen. De betrokken vleeschkeuringsdienst zou dan

tijdig doormij kunnen worden ingelicht. Op welke wijze hier de infectie plaats vond, zal wel onopgelostblijven ; directe of indirecte infectie van de melk heeft natuurlijkmoeten plaats vinden. De W.C. met waterspoeling bevindt zich in huis, de inhoudvan den put wordt op het land gebracht. Mogelijk heeft het slootwater, waarin de melkemmer wordt ge-spoeld, dezen besmet. Omtrent de situatie ter plaatse heb ik mijpersoonlijk niet kunnen overtuigen. Voorts zij hier nog medegedeeld, dat het kalf met uitzonderingvan enkele vleeschstukken in ontvangst is genomen aan het abat-toir te Utrecht door den Directeur den Heer Hoefnagel, alwaarhet door diens bemiddeling is gedistribueerd voor demonstratieen verder onderzoek. Deze gevallen van cysticercosis bij vette kalveren toonen, naastandere beschreven gevallen, de noodzakelijkheid aan van eene



??? wijziging en aanvulling van de artikelen 31 en 32 van het K. B.van 5 Juni 1920, S 285. Hoewel ook dan weer een particulier (inhoofdzaak slagers) belang zou geschaad worden, zou de volks-gezondheid er mede gediend zijn. Gorinchem, Juli 1929. OVER UNIFORMITEIT IN DE VLEESCHKEURING, SPECIAALWAT AANGAAT DE LEVERDISTOMATOSE, door R. H. VEENSTRA. Er zal, naar ik veronderstel, wel niemand zijn, die openlijkzou willen verdedigen dat multiformiteit in de beoordeeling derzelfde afwijkingen in verschillende keuringsdiensten of doorambtenaren van denzelfden keuringsdienst gewenscht is. Ook zij,die gaarne de â€žwetenschappelijke zelfstandigheid" aanvoeren omzich een zekere mate van vrijheid in de beoordeeling voor te be-houden, worden m. i. daarbij meer gedreven door een natuurlijkepersoonlijke vrijheidsneiging dan door de meening, dat dit stand-punt wenschelijk is voor een juiste

keuring of in het belang dereigenaars. Het is zelfs niet geheel onwaarschijnlijk, dat zij de vrij-heid, welke zij voor zich zeiven opeischen, minder gaarne gebruiktzien door anderen, indien die vrijheid leidt tot een beoordeeling,welke afwijkt van de hunne. Ten gevolge van het intensieve handelsleven van den tegenwoor-digen tijd en het snelvervoer, waardoor vroegere bezwaren vanlange afstanden zijn vervallen, heeft er een omvangrijke intercom-munale uitwisseling van goedgekeurd vleesch plaats, terwijl ookhet slachtvee bestemd voor zeer verspreid liggende gemeenten opdezelfde markten wordt gekocht. Verschil in beoordeeling van dezelfde afwijkingen in die mate,dat zulks voor den handelaar merkbaar wordt, veroorzaakt eenvoor de hand liggende achterstelling, hetgeen leidt tot een feitelijkunfaire concurrentie tegenover de belanghebbenden, die hun be-drijf uitoefenen in gemeenten, waar de beoordeeling strenger

isdan in die hunner vakgenooten. De hier geschetste toestand treedt hoe langer hoe meer aan hetlicht, zelfs in die mate, dat er van leekenzijde openlijk en met klemop gewezen wordt, niet alleen in de pers, maar ook bij de autori-teiten. Een in alle opzichten volkomen gelijkheid in beoordeeling zal,gezien den aard van het materiaal en het onvoldoend exacte derwetenschap op welker toepassing de beoordeeling is gebaseerd,



??? wel immer een utopie blijven. M. i. is niets echter meer gevaarlijken onjuist dan uit het vorenstaande te concludeeren, dat daardoorhet aan den dag treden der z???? in het oog loopende verschillenin de beoordeeling, als waarvan hierboven de gevolgen zijn ge-schetst, moet worden verklaard en aanvaard. Geen afwijking kan hier beter als voorbeeld worden gesteld dande leverdistomatose. Het geldt hier een zeer positieve, grove, vooreen leek waarneembare en weerzinwekkende ziekelijke afwijking,waaromtrent de wettelijke voorschriften geen enkelen twijfel laten.Deze ziekelijke afwijking komt dermate veelvuldig voor, dat ver-schil in beoordeeling leidt tot groote moeilijkheden voor de be-trokken handelaren. Wanneer in de eene gemeente het meerendeel der runderleversniet onvoorwaardelijk (niet geheel) wordt goedgekeurd wegens deaanwezigheid van distomatose en in een andere gemeente

hettegenovergestelde plaats vindt, is dit reeds oorzaak, dat van tweehandelaren, die ter markt naar een koe â€ždingen", hij, die slachtin een gemeente, waar de keuringsdienst de wettelijke bepalingenhandhaaft, achtergesteld is bij den anderen handelaar, indien dezelaatste het geluk heeft te ressorteeren onder een keuringsdienst,welke de bedoelde bepalingen niet of in mindere mate naleeft.Men weet immers, dat de prijs op de markt in den regel zeer scherpwordt gesteld. Dat dit alles tot praktische bezwaren aanleiding geeft, bewijstmede het slachtveefondsen-conflict, dat zich heeft afgespeeld. Nu de gevolgen van het verschil in beoordeeling als het waregemeen goed zijn geworden â€” in de groote pers is hierover uitvoerigen openlijk geschreven â€” moet toch eigenlijk bij ieder de vraagrijzen of deze toestand bestendigd dient te blijven. Wat aangaatde leverdistomatose is daaraan op eenvoudige wijze een

einde temaken, daar de voorschriften niet voor twee??rlei uitleg vatbaarzijn en de onderkenning der afwijkingen zeer gemakkelijk plaatsvindt. Het den betrokken keuringsdiensten onder het oog brengenvan hunne tekortkomingen in deze zal zonder twijfel wel geregelddoor de Inspectie plaats vinden en ook niet zonder uitwerkingblijven. Het optreden der Inspectie bepaalt zich echter, voorzoover mij bekend, in hoofdzaak tot repressief toezicht, d. w. z.eerst wanneer door een keuringsdienst bij het onderzoek van vleeschafkomstig uit een andere gemeente tekortkomingen ten opzichteder in die gemeente verrichte keuring worden geconstateerd engerapporteerd, komt de Inspectie in actie. M. i. is dit middel voorden huidigen omvang der gevolgen van het verschil in beoordeelingbij de leverdistomatose niet voldoende, doch is het in hooge mate



??? gewenscht, zoo niet noodzakelijk, dat de Inspectie er bij allekeuringsdiensten, b.v. door middel van een rondschrijven aan degemeentebesturen, met klem op aandringt, dat de voorschriftenvan het Keuringsregulatief ten aanzien van parasitaire orgaan-afwijkingen stipt worden nageleefd. Te meer bestaat hiertoe aan-leiding omdat zich zoo langzamerhand de onjuiste meening schijntgevormd te hebben, dat twee??rlei opvattingen te dezen geoorloofdzouden zijn. Zelfs heb ik wel eens van een collega de tegenstellingvernomen : de Amsterdamsche opvatting en die van collega Hoef-nagel. Ook is het vrij zeker, dat sommige keuringsdiensten levers,welke naar elders worden gezonden, strenger beoordeelen dan diebestemd voor consumptie ter plaatse. Ik acht het niet onmogelijk, dat het uitblijven van eenige actieuit georganiseerde diergeneeskundige kringen in deze er toe heeftbijgedragen, dat de Inspectie zich tot

nu toe van een krachtigeroptreden heeft onthouden. Het is naar mijn meening bevreemdend,dat een toonaangevende vereeniging als die van de slachthuis-directeuren nog niet het oogenblik gekomen acht openlijk op denbestaanden ongewenschten toestand te wijzen. Deze vereenigingtoch is in de eerste plaats daarvoor aangewezen, mede omdat hetKeuringsregulatief met haar medewerking tot stand is gekomen.Formeel moge ingrijpen uitsluitend op het terrein van het daar-voor ingestelde orgaan â€” de Inspectie â€” liggen, doch dit neemtniet weg, dat eenig openlijk bewijs van belangstelling van andere,veterinaire zijde niet misplaatst, ja zelfs in hooge mate gewenschtzou zijn. BLADVULLING. Biologie van de Oester. De europeese oester (ostrea edulis) is een tweeslachtig dier, verwisselt ongeveereen maal per jaar van geslacht en brengt dan afwisselend eieren en spermato-zo??den (zaadcellen) voort. De

bevruchting en ontwikkeling der eieren heeft binnende schaal plaats. De larven worden in het water uitgestooten, zijn dan reedso.2 m.m. groot en van kleine schalen voorzien. Zij zwemmen 10â€”14 dagen vrijrond en gaan dan (0.3 m.m. groot) op de bodem der zee om zich met een derschalen vast te hechten aan een geschikte plaats, meestal aan schalen van doodemosselen, ook wel aan andere oesters; daar blijven zij gedurende haar verdere levenliggen. Van de ongeveer ?Š?Šn millioen larven die een volwassen oester voortbrengtkrijgt echter maar een klein gedeelte de gelegenheid zich vast te hechten. Demeesten worden door zeestroomingen meegesleept en gaan te gronde. Ook devastgehechte jonge oesters ontwikkelen zich slechts bij een temperatuur vanminstens 180 C. (Forschungen und Fortschritte. 1929. No. 22). VR.



??? â€” go6 â€”â€? (Uit het Veterinair Anatomisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht). INTERSEXUALITEIT OF HERMAPHRODITISME BIJ ZOOG-DIEREN DOOR G. KREDIET. Vervolg van bladz. 86r. Door het onderzoek van zeer vele gevallen ben ik tot de con-clusie gekomen, dat ook bij zoogdieren, geheel in overeenstem-ming met de theorie van Goldschmidt over de intersexualiteitbij Limantria, de zgn. hermaphrodieten ontstaan langs den wegvan geslachtsomkeer. Hier weer uitvoerig op in te gaan zou eenherhaling beteekenen van de gegevens, die ik reeds bij vroegeregelegenheden heb gepubliceerd *). Ter wille van de duidelijkheid mag ik een kort overzicht vande toen aangegeven gronden niet achterwege laten, maar zal mijtot het noodzakelijkste bepeiken. De ontwikkeling van het ge-slacht der dieren geschiedt onder invloed van een dubbelen ge-slachtsimpuls. Aangenomen wordt dus dat ieder dier

bisexueelis aangelegd. Bij het mannelijke dier is de mannelijke impuls min-stens het epistatisch minimum sterker geweest dan de vrouwelijke.Bij het vrouwelijke dier is het juist andersom. In de indifferenteperiode van de geslachtelijke ontwikkeling bestaat de geslachts-klieraanleg uit den bindweefselepitheelkern, die aan de coeloomzijdemet kiemepitheel is bekleed. Van het tubulaire systeem, zijn zoowelde buizen van M??ller als die van Wolff aanwezig, terwijl het uit-wendig genitaalapparaat uit een phallus en een ostium urogenitalebestaat. Zal de ontwikkeling in mannelijke richting verloopen,dan treden in de indifferente geslachtsklier de volgende verande-ringen op : in den bindweefselepitheelkern vormen zich : medul-lairstregen, reteblasteem en interstitium. Om dit geheel tezamentreedt een albuginea op, aan wier buitenzijde zich nog kiemepi-thelium bevindt. Bij de verdere ontwikkeling worden de

medullairestrengen tot zaadbuisjes, ontstaat uit het reteblasteem het retetestis, dat verbindingen aangaat a. met de medullaire buisjes,wien het de tubuli recti tegemoet zendt en b. met het sexueele \') Over het ontstaan van intersexen bij onze huisdieren. Tijdschrift voor Dier-geneeskunde Dl. 52, Afl. 6, 1925. Het ontstaan van ovariotestis in verband met geslachtsomkeer. Tijdschrift voorDiergeneeskunde Dl. 54, Afl. 1, 1927. Ueber die Genese der Ovariotestes. Archiv f??r Entwicklungsmechanik. Bnd.109, Hft. 3, 1927. Ovariotestis in het scrotum van het varken. Tijdschrift voor Diergeneeskunde.Dl. 55, Afl. 18, 1928 en Nederlandsch tijdschrift voor geneeskunde 72 jaargang1928, i helft No. 26.



??? deel van den oernier, dat tot caput epididymidis wordt. In nor-male gevallen gaat met uitzondering van den kater (Hett) hetkiemepitheel verloren, doordat het in gewoon coeloomepitheelovergaat. Gewoonlijk is dit, ten minste bij het rund, in de eerstehelft van het intrauterine leven al geschied. Zoodra dit kiem-epitheel niet meer aanwezig is, is de bron voor de verdere vormingvan geslachtelijke elementen buiten de medullaire zaadbuisjesopgedroogd, tenzij dit den testikel bekleedende coeloomepitheellatent zijn kiemepitheelkarakter heeft behouden, waarvoor voor-loopig nog geen enkel bewijs aanwezig is, of dat het als kiemepi-theel persisteert, zooals bij varkens wel eens het geval is. In hetalgemeen gesproken kan men zeggen, dat als in den bal de ver-schillende deelen zich hebben gevormd en het kiemepitheel isverdwenen, de mogelijkheid voor een verdere differentiatie in dentestikel is afgesloten, d. i. dus in den

regel in de eerste helft vande intrauterine ontwikkeling. Bij de ontwikkeling van het ovarium liggen de zaken eenigs-zins anders. Hier is er niet i stadium als bij die van den bal, maarmoet men drie stadia onderscheiden : 1. aanleg van medullaire strengen, rete ovarii en stroma ovariiuit den bindweefselepitheelkern. In de medullaire strengen op-treden van medullaire eieren (2de generatie), die na de oer-eieren (iste generatie) ontstaan, welke uit het darmentodermnaar de kiemlijst zijn gegaan en alle verdwijnen of onkenbaarworden. 2. vorming van corticale strengen met dito eieren (3de gene-ratie) uit het kiemepithelium. (fig. 2) Regressie der medul-laire strengen met eieren en verdwijnen van het rete ovarii.Bij uitzondering kan in normale gevallen de regressie nietalle mergstrengen en het geheele rete omvatten. Deze kunnengedurende korteren of l?¤ngeren tijd aanwezig blijven, merk-waardig genoeg bijna steeds in den

vorm van buizen en nietvan strengen. (Persisteerende mergstrengen, of -buizen enpersisteerend rete). 3. Het kiemepithelium vormt eiernesten, waaruit de definitieveeieren (4de generatie) ontstaan. De corticale strengen, metde daarin aanwezige eieren zijn in regressie en zullen waar-schijnlijk allemaal verdwijnen. Blijven ze, dan geschiedt ditgewoonlijk ook als buizen : persisteerende, corticale buizen. Na dit stadium is de ovariale ontwikkeling afgeloopen, maarhet kiemepitheel blijft en daarmede de mogelijkheid voor verderenieuwvormingen. Bij het vrouwelijke dier is de differentiatie-periode dus eigenlijk nooit beeindigd. Wanneer nu geprobeerd wordt tusschen de beelden, die degeslachtsklieren der zoogdierintersexen bieden, en de ontwikke-lingsstadia, zoo juist aangegeven, verband te leggen door middel



??? â€” 9O8 - van omkeer van geslacht, kan men op 2 wijzen te werk gaan ;men kan het beeld der interexen-gonade vastleggen en dan pro-beeren het stadium te vinden, waartoe men het geval in aanlegkan terugbrengen, of men kan van een embryologisch stadium uit-gaan, nagaan wat er in het nieuwe geslacht na omkeer uit zou zijngegroeid en dan controleeren of het beeld, dat we bij onderzoekvan de intersexengonade hebben gevonden in het kader past.Heeft men een groote reeks preparaten van zeer vele gevallenvan verschillende hermaphrodiete dieren, dan is het mogelijk eengeheele aaneengesloten serie van verschillende stadia der gonade teverkrijgen, die aaneengekoppeld alle omkeerstadia demonstreeren.Ik wil dan ook trachten, werkende op de tweede wijze, alle moge-lijkheden door middel van een waargenomen beeld te bewijzen. Vooraf moge ik er op wijzen, dat de gevolgen van geslachts-omkeer

alleen dan voor den dag komen, wanneer hij plaats vindtbinnen de differentiatieperiode. Treedt hij voor dien tijd op,dan is hij moeilijk te controleeren, terwijl hij na de differentia-tieperiode geen somatisch waarneembare gevolgen meer heeft,omdat dan alle morphologische kenmerken reeds in hun defini-tieve vorm zijn vastgelegd. Een tweede feit, waarmede men rekening heeft te houden,is, dat de medullaire strengen, die tijdens de genese van hetovarium ontstaan, bij persisteeren bijna steeds aanwezig blijvenin den vorm van buizen. Er zijn onderzoekers, die in de me-dullaire vormingen van het ovarium een op een testis gelijkendorgaan zien en van een testoid spreken (o.a. Kohn). Het is moeilijkaan te geven in hoeverre dit juist is ; een feit is het evenwel, datde corticale strengen en wat het kiemepitheel daarna nog vormt nietthuis hooren in het mannelijke geslacht, maar typisch zijn voor hetvrouwelijke. In de derde

plaats moge ik er de aandacht op vestigen, datde overmaat in valentie van de nieuwe impuls na den geslachts-omkeer zeer verschillend kan zijn. Is zij groot, dan komt het nieuwegeslacht markant voor den dag. Zijn de verschillen geringer totevenwichtstoestand toe, dan zijn de dooreenmenging van man-nelijke en vrouwelijke kenmerken in iederen graad te verwachten. Geslachtsomkeer kan plaats grijpen : A. van vrouwelijk naar mannelijk ; a. in het indifferente stadium van de geslachtsklier ; b. in het stadium der medullaire strengen ; c. in het stadium der corticale strengen ; d. na de geboorte ; B. van mannelijk naar vrouwelijk ; a. in het indifferente stadium van de geslachtsklier ; b. in het stadium der medullaire strengen.



???



???



??? A. a. in het indifferente stadium. Het geheele genitaalapparaat,dat nog geen spoor van vrouwelijke ontwikkeling vertoont, wordtvan den aanvang af mannelijk. Het genotypische wijfje wordttot phenotypisch mannetje. Chromosomenonderzoek zou dezemogelijkheid moeten uitmaken. b. in het stadium der medullaire strengen. Deze worden onder den in-vloed van den sterkeren mannelijken impuls tot zaadbuisjes. Het ge-heele orgaan wordt dus een testis, die tot in het scrotum kan wordenverplaatst, maar ook onder de lendenen of ergens anders op zijntraject kan blijven hangen. De rest van het genitaalapparaat kanmin of meer tweeslachtig zijn. M.i. behooren de vele gevallen vanmannelijke pseudohermaphrodisie in deze groep thuis, (Fig. 3 en 4). c. in het stadium der corticale strengen. De gepersisteerde, me-dullaire strengen zijn tot buizen geworden, die een testiculairkarakter hebben aangenomen. De corticale

strengen kunnen,vermoedelijk in nauw verband staande met de meerdere of min-dere sterkte van den nieuwen mannelijken impuls of met hetbijna of geheel in evenwicht zijn der beide impulsen, worden tot :x. follikels, die de verschillende stadia van ontwikkeling kunnendoorloopen en zelfs tot corpora lutea (atretica) kunnen worden.De vele gevallen van ovariotestes, waarin corticaal alle mogelijkefollikelvormen en wat daaruit kan voorkomen, zijn aangetroffen,acht ik in deze groep thuis te behooren. Dit ovariale gedeelte kanzich over de geheele cortex uitstrekken, zooals in het geval vanden mensch, dat door Briau, Lacassagne en Legoutte is beschre-ven ; kan tot een gedeelte beperkt blijven en als een ovariale kapop den testis zijn gezeten en zoo den meest beschreven vorm vanovariotestis vormende (Pick, Crew, e.a.) ; kan ook in den vormvan verspreide vlekjes, waarin alle follikelvormen aangetoond zijnin de

albuginea testis voorkomen en zoo den vorm doen ontstaan,die ik bij meerdere varkens vind en ook door Bujard zijn be-schreven. (Fig. 5, 6, 7, 8, 9, en 10). 2. follikels en zaadkanaaltjes. Deze vorm kan vooral geconsta-teerd worden bij die ovariotestes, die gekenmerkt zijn door dede meer genoemde vlekjes in de tunica albuginea testis. Zij kun-nen gescheiden en door elkander voorkomen. In het laatste gevalkan men primaire follikels, soms in strengen liggende, tusschenzaadbuisjes aantreffen, ook komt het voor, dat een groeiende fol-likel of blaasje van de Graaf te midden van zaadkanaaltjesen leydig-cellen is gelegen, maar een primaire follikel in een zaad-buisje is ook een waargenomen combinatie. (Fig. 11, 12, 13, 14). 3. zaadbuisjes, die zich verschillend kunnen voordoen. Is nogkiemepitheel om de gonade aanwezig, dan kunnen ze ermedein verband staan of er nog uit worden gevormd. Ook kunnen zeer los van

in de tunica albuginea zijn gelegen, meestal te middenvan LEYDiG-cellen. Deze en de corticale buisjes kunnen met de



??? medullaire testis een samenhangend geheel vormen. (Fig. 15, 16).d. na de geboorte. Het ovarium heeft dan reeds als zoodanig ge-functioneerd, zooals kan blijken uit de vrouwelijke, secundairegeslachtskenmerken, bronstverschijnselen en bij den menschuit de menstruatie. De twee geiten, waarbij ik geslachtsomkeervan vrouwelijk naar mannelijk tijdens het leven heb mogen con-stateeren, waren beide gekenmerkt door een ovariotestis meteen centiaal, degenereerend ovarium en een perifere testikel,waarvan de buisjes vermoedelijk zijn uitgegaan van het kiem-epitheel. Dit laatste mag niet meer dan een vermoeden zijn, omdatgeen der beelden meer een samenhang met kiemepitheel aangaf,dat bovendien niet meer aan te toonen was (waarschijnlijk bijde verschillende manupulaties met het orgaan verloren was ge-gaan). (Fig. 17, 18, 19, 20.) Wanneer de geslachtsomkeer na de geboorte plaats vindt, iser

ook nog een andere mogelijkheid, nl. dat de mannelijke ele-menten voortkomen uit gepersisteerde mergstrengen. Ik wil indit verband wijzen op het geval van Blair bell, dat naast datvan Selheim een is van geslachtsomkeer tijdens het leven bijden mensch waargenomen. Het betreft een meisje van 17 jaar,wier menstruatie op haar 14de jaar was begonnen.\' Deze was delaatste 18 maanden weggebleven, terwijl de gezondheidstoestandgoed was. De stem was iets dieper geworden. Bij klinisch onder-zoek werd niets anders gevonden dan een iets vergroote schild-klier. Op haar 19de jaar was haar voorkomen mannelijker gewor-den, zij had een snor en een mannelijke verdeeling van het haarover het lichaam. (Fig. 21). De clitoris was sterk vergroot en om-geven door een duidelijk preputium. Bij onderzoek per vaginamwerd waargenomen, dat de linker gonade iets was vergroot. Erwerd proeflaparotomie verricht en

uit beide genitaalklieren eenstukje uitgenomen voor histologisch onderzoek. De linker bleek eentestis (?) de rechter een ovarium te zijn. Bij een tweede laparotomiewerden de beide genitaalklieren, de tubae en de fundus uteri ver-wijderd. Acht maanden na de operatie was het haar van de lipen van de beenen verdwenen. De stem was iets hooger geworden ;figuur en huid waren sterk in vrouwelijke richting gewijzigd.De mammae waren weinig ontwikkeld, doch men vergete niet,dat de beide gonaden waren weggenomen. Het histologisch onder-zoek wees uit, dat de rechter geslachtsklier een normaal ovariumwas, alhoewel klein en niet in een bijzonder actief stadium. Delinker bestond uit een centralen testikel met in de zaadbuisjesmogelijk spermatogonia en in het interstitium leydig-cellen enuit een perifeer ovarium, dat als een dunne kapsel om den balheen was gezeten, hier en daar met kiemepitheel was

bekleeden primaire follikels en blaasjes van de Graaf bevatte. Het cen-trale testiculaire deel bevatte naast de tubuli ook celmassa\'s en



??? strengen, die niet tot bwat gezien wordt in vrcmalen testis. (Fig. 22). In dit geval van Bldat de testiculaire tuldaar dit in rust was enmoet worden aangenokippen ook het gevalstrengen buisjes metwas dit omvormingsjder centrale strengenB. a. in het indifferenelijk aangelegde ind.mannetje wordt tot fr Fig 14.



??? vormen. (Fig. 15, 16).reeds als zoodanig ge-trouwelijke, secundaireen bij den menschbij ik geslachtsomkeerleven heb mogen con-een ovariotestis meteen perifere testikel,gaan van het kiem-rermoeden zijn, omdatkiemepitheel aangaf,as (waarschijnlijk bijBaan verloren was ge-



??? strengen, die niet tot buisjes waren gerangschikt en geleken opwat gezien wordt in vroege stadia van ontwikkeling van den nor-malen testis. (Fig. 22). In dit geval van Blair bell mag niet verondersteld worden,dat de testiculaire tubuli uit het kiemepitheel afkomstig zijn,daar dit in rust was en de testikel niet perifeer was gelegen, maarmoet worden aangenomen, evenals dat bij tot haan gewordenkippen ook het geval kan zijn, dat uit de gepersisteerde merg-strengen buisjes met spermatogoni??n zijn ontstaan. Blijkbaarwas dit omvormingsproces nog steeds gaande omdat een deelder centrale strengen nog in dezen toestand aanwezig was.B. a. in het indifferente stadium. Het bij de bevruchting man-nelijk aangelegde individu wordt vrouwelijk ; d.i. het genotypischmannetje wordt tot een phenotypisch wijfje. Ook hier moet chro-mosomenonderzoek het bewijs leveren. b. in het stadium der medullaire strengen, als

het orgaan nog metkiemepitheel is bekleed. Er zijn hier verschillende mogelijkheden : 1. van het moment van omkeer af nemen alle medullaire strengende vrouwelijke richting ; het kiemepitheel gaat daarna corticalestrengen vormen enz., kortom er ontstaat een ovarium. Hebbende tubuli en het uitwendig genitaalapparaat zich voor het keer-punt reeds in mannelijke richting ontwikkeld, dan wordt eenindividu gevormd, dat als vrouwelijke pseudohermaphrodietin de indeeling van Klebs past. Ik kan van dezen vorm geenafbeeldingen laten zien, omdat ik ze nooit heb waargenomen. Inde literatuur worden er alhoewel zeer weinige, toch een paar vermeld. 2. Een deel der mergstrengen behoudt zijn mannelijke vorm,d.w.z. wordt tot zaadbuisjes, terwijl een ander gedeelte een meervrouwelijk karakter aanneemt. Het kiemepitheel, dat het orgaanis blijven omgeven, doet corticale vormingen als primaire follikelsontstaan.

Hiertoe behoort het geval van de geit (No. 4), die links-zijdige ovariotomie onderging en na 4 maanden werd gedood.De linker klier was dus 4 maanden jonger dan de rechter. Er ishier vermoedelijk slechts een gering overwicht van de vrouwe-lijke impuls, die niet heeft kunnen verhinderen, dat een deel dermedullaire strengen, die bij wijze van spreken het meest manne-lijke kenmerk zijn, zich tot zaadbuisjes vormden. In de linker gonadezijn deze bij elkander gelegen en tot een testiculair gedeelte vaneen ovariotestis geworden, dat cranioventraal in het orgaan isgelegen, en waarin buisjes voorkomen, die spermatogoni??n be-vatten. De ovariaal geworden medullaire strengen zijn niet scherpbegrensd, monden in een rete ovarii uit, dat in een epo??phoronovergaat. De meer corticale zone van het orgaan is zeer rijk aanprimaire follikels. De 4 maanden oudere, rechter ovariotestis heeftin principe denzelfden bouw als

de linker. Ook hier cranioven-traal een testis, uit de meer ovariale mergstrengen begint zich



??? een tumor te vormen, terwijl in de corticale zone nog vele pri-maire follikels aanwezig zijn. Het testiculaire deel is zeer sterkgedegenereerd en bevat geen enkele spermatogonie meer. Hetmannelijk deel vertoont een duidelijk beeld van teruggang, ter-wijl het vrouwelijke deel zich in den vorm van primaire follikelsheeft gehandhaafd. Wij hebben hier te doen met een geval, waar-bij geleidelijk aan de vrouwelijke kenmerken het van de manne-lijke gaan winnen, waarschijnlijk onder invloed van een slechtsweinig sterkere, vrouwelijke impuls. (Fig. 23, 24, 25, 26). Bij een vroegere gelegenheid heb ik als mijn meening weerge-geven, dat in een verder stadium van ontwikkeling van den tes-tikel als dat, waarin medullaire strengen voorkomen, de gevol-gen van geslachtsomkeer niet meer waarneembaar zouden zijn,omdat door de aanwezigheid van de dikke tunica albuginea, maarvooral door het verdwijnen van het

kiemepitheel geen nieuw-vormingen meer mogelijk waren. Dit is mij gebleken niet juistte zijn. Er zijn gevallen, waarin bij het varken het kiemepitheellanger blijft, dan normaal het geval is. In hoeverre dit op eenabnormale geslachtelijke differentiatie wijst, is moeilijk te zeggen,temeer daar Hett het als een normaal verschijnsel bij katersheeft waargenomen. Hoe het ook zij, het langer dan gewoonlijkaanwezig blijven van het kiemepitheel maakt het mogelijk, dateventueel om de medullaire nieuwe corticale elementen kunnenworden gevormd. Ter demonstratie zij hier het volgende geval iets uitvoerigermedegedeeld. Het betreft een intersexueel varken, dat op eenleeftijd van ca. 6 weken werd afgemaakt. Uitwendig was een scro-tum en een vulva met een misschien iets vergroote clitoris tezien. In den linker helft van het scrotum werd inhoud gevoeld,in de rechter niet. Bij de opening van buik- en bekkenholte bleekeen

geheel vrouwelijk genitaalkanaal aanwezig te zijn, waarvanhet corpus uteri het linker lieskanaal indrong, zoodat in deze scro-(.aal-helft behalve de geslachtsklier ook nog de linker uterushoornaanwezig was, terwijl de rechter hoorn uit de linkei inwendigeliesring komende, dwars door de buikholte naar rechts overstak. De linker gonade lijkt op een testikel, aan wiens bovenrand eenbijbal is gezeten. Het vas deferens is aan de laterale zijde vande baarmoeder te volgen tot aan het corpus uteri toe. Afmetin-gen der linker gonade : 23 X 19 X 16 mm. De tuba eindigt blindop den bijbal. Rechts is ook een op een testis gelijkende geslachts-klier aanwezig met bijbal en vas deferens. Zij is onder de lendenenaan een kort schijl opgehangen. Van de cauda epididymidis looptdoor het lieskanaal tot op den bodem van den processus vaginaliseen lig. inguinale, dat geheel mannelijke verhoudingen weergeeft.(Toch geen

descensus!) Afmetingen van de rechter gonade : 21 X17 X 15 mm. (Fig. 27).



???



???



??? Zoowel de scrotale als de abdominale geslachtsklier is micro-scopisch onderzocht. De eerste is voor het grootste deel een testi-kel, die overeenkomt met die van een normaal mannelijk varkenvan 6 weken. De tunica albuginea en de uitwendige bekleedingwijken evenwel van het normale af. De laatste bestaat uit kiem-epitheel, dat het geheele orgaan bekleedt, ook de vele microsco-pisch waarneembare groefjes, waaronder er een grootere is, diemisschien ook met het bloote oog zichtbaar is. De tunica albu-ginea is dikker dan normaal en op verscheidene plaatsen in hetbezit van primaire follikels. Een heel enkele maal wordt een eicelaangetroffen, die door meerlagig follikelepitheel is omgeven. Ookzijn in de albuginea corticale strengen gelegen. Opmerkelijk is,dat ze steeds in een dieper niveau liggen dan de eicellen, dat zeveelal in groepjes bij elkander liggen en dat ze naar de medullairekanaaltjes toe al meer en

meer overeenkomst met deze gaan ver-toonen, vooral als ze door interstitieele cellen zijn omgeven, diemet die uit den eigenlijken testis ?Š?Šn geheel vormen. Het kiemepitheel is om het geheele orgaan in rust, behalvedaar, waar die diepere groeve is gelegen. Hier en in de naasteomgeving ervan, worden strengen en invaginaties gevormd, waarinnieuwe eicellen ontstaan. Van de groeve uit dringen eihoudendestrengen als de haren van een lampewisscher de albuginea in,(Fig. 28), terwijl ook rondom de groeve, meer naar de oppervlaktevan het orgaan toe vele eicellen zijn gelegen. Wanneer men in eencoupe naast de groeve de verschillende lagen van het kiemepi-theel af tot aan den centralen testis toe volgt, ontmoet men suc-cessievelijk : (Fig. 29). a. primaire follikels ; b. epitheelstrengen met eicellen. Sommigedoen reeds aan zaadbuisjes denken ; c. zaadkanaaltjes ; d. zaad-kanaaltjes omgeven door LEYDiG-

cellen; e. een dun laagje tunicaalbuginea, door zaadbuisjes en interstitieele cellen onderbroken ;/. centrale testikel. Duidelijk wordt hier gedemonstreerd, dat het mannelijke weef-sel dieper is gelegen dan het vrouwelijke en dus eerder moet zijn ge-vormd . De rechter geslachtsklier, die sublumbaal was opgehangen,lijkt ook op het eerste gezicht een normale testikel, doch ook hieris de tunica albuginea afwijkend. Het kiemepitheel is nog slechts openkele plekken aan te toonen, o.a. opeen plaats, die iets promineert.Hier zijn vele groefjes aanwezig en liggen in de tunica albugineaeen groote massa eicellen. Beelden van nieuwvorming ontbreken.Wel liggen de follikels zeer dicht onder de oppervlakte en krijgtmen den indruk, dat de aanmaak tot voor kort nog gaande was.(Fig. 7.) Het merkwaardige van dit geval is in de eerste plaats,dat het een van de weinige is, waarbij een ovariotestis in het scro-tum is gelegen, maar

vooral dat hier een overgang van manne-



??? lijk naar vrouwelijk heeft plaats gevonden. De zaadkanaaltjeszijn ??f de medullaire van den testis of de diep in de albugineagelegen corticale. De vrouwelijke elementen liggen oppervlakkiger,zijn later gevormd en worden nog aangelegd. De geslachtsomkeermoet hebben plaats gegrepen even voor het stadium der corticalestrengen. Corticale vormingen zijn reeds vrouwelijke kenmerken.In den overgangstijd, waarin de vrouwelijke impuls sterker werddan de mannelijke en waarin vermoedelijk een tijd lang beideeven sterk zijn geweest, zijn de corticale strengen nog manne-lijk uitgegroeid, daarna zijn ze de vrouwelijke richting ingeslagen.Waarschijnlijk is dus de omslag geen kwestie van een moment,maar van een periode. Kom ik thans tot de vraag terug hoe men zich de genese derzoogdierhermaphrodieten moet denken, dan neem ik in tegen-stelling met Crew niet aan, dat er twee groepen van intersexenbestaan,

vrijwel overeenkomende met de oude indeeling vanware en mannelijke pseudohermaphrodieten, maar beschouwik alle hermaphrodieten als te zijn ontstaan door een proces van ge-slachtsomkeer en dus alle als zygotenintersexen naar tijd (Tijdinter-sexen). Een tweede bedenking, die ik tegen de theorie van Crew heb,betreft de groote beteekenis, die hij toekent aan den invloed dergonadale stimulans op de ontwikkeling van het verdere genitaal-apparaat. Gewoonlijk wordt als aanwijzing voor hormonafschei-ding van de geslachtsklier in aanleg gewezen op de genese derrunderkwee??n (freemartins). Keller en Lillik hebben onaf-hankelijk van elkander de vorming verklaard als een gevolg vaneen hormonale invloed, die van het tweelingstierkalf op het vaars-kalf zou zijn uitgeoefend. Reeds in een zeer vroeg stadium vande ontwikkeling treedt er tusschen de choria der beide twee??iigetweelingkalveren van verschillend

geslacht een vaatanastomoseop, waardoor bloed van het stierkalf door het vaarskalf stroomten omgekeerd. Beide dieren staan dus onder invloed van elkandershormonen. Daar de mannelijke de sterkste zijn, gaat de ontwik-keling van het vrouwelijke kalf in mannelijke richting, waardoormeer of minder groote veranderingen in het genitaalapparaaten wat daarmede samenhangt, kunnen optreden. Aangetoondis niet, dat het hormon testiculair van oorsprong is, al wordt inde co??ncidentie van het vroegtijdig voorkomen van leydig-cel-len en de reeds vroeg optredende werking van het mannelijkehormon op het koekalf een aanwijzing in de richting van het testi-culair zijn van dit hormon gezien. Ik zal mij niet in de kwestievan de plaats van afscheiding van het testishormon in den balverdiepen, maar wil er wel den nadruk op leggen, dat het zeertwijfelachtig is, dat de interstitieele cellen de moedercellen ervanzijn. Ook kan ik

mij zeer goed met Keller vereenigen, die niet



??? in den bal het orgaan ziet, waarin in de zeer jonge stadia het manne-lijke hormon wordt gevormd, maar die aanneemt, dat het geheeleembryo geslachtelijk gedetermineerd is en dat alle cellen het voorhet geslacht specifieke hormon in circulatie brengen, zooals ookbij lagere dieren iedere cel geslachtelijk gedetermineerd is. Eerstlater wordt deze functie door de gonaden voortgezet. Wanneer eenmaal de gonaden bij intersexen door hare internesecretie invloed gaan uitoefenen op de andere geslachtskenmerkenis het nog de vraag of deze dezelfde is als bij normale dieren.Er zijnfeiten, die in een andere richting wijzen. Vooral bij den mensch,maar ook bij de huisdieren zijn er verscheidene gegevens, die doenvermoeden, dat de hormonfunctie een geheel andere is. Halbangeeft terecht aan, dat er dikwijls een frappante tegenstelling be-staat tusschen het geslacht van het individu en van de gonade.Ook Blair Bell uit

zich op bijna dezelfde wijze en merkt op,dat bij pseudohermaphrodieten de secundaire geslachtskenmer-ken vaak juist anders zijn dan de gonade zou doen vei wachten.Berry Hart (ontleend aan Blair Bell) spreekt van het atypi-sche sex-ensemble en bedoelt elaarmede de geslachtsbuizen en(of) het externe genitaalapparaat, dat bij hermaphrodieten nietin overeenstemming is met de gonade. Blair Beli. brengt ditterug tot invloed van andere organen van interne secretie alsbijnier en hypophyse, die dan van het tegengestelde geslacht dergonade zouden zijn. Van zeer veel belang is in dit opzicht te wetenwelke de resultaten zijn van castratie van zgn. mannelijke pseu-dohermaphrodieten. Baker deelt daaromtrent mede, dat nacastratie van zoo\'n varken de baarmoeder atrophieert. Proeven,die ik in deze richting op een grooter aantal dieren heb genomen,bevestigen voorloopig deze waarneming volkomen. (Aangeziendeze

proeven nog niet zijn afgeloopen, kan ik thans daaromtrentgeen verdere mededeelingen doen). In dit opzicht is dus ele in-vloed van zoo\'n testikel gelijk aan die van een ovarium in eennormaal vrouwelijk dier. Het worelt zoodoende moeilijk in de ont-wikkelingsperioden van een intersex rekening te houelen met eennormaal, d.i. met het geslacht der gonade overeenkomend hormon.De meening, dat de invloed van de stimulans een dusdanige is,elat datgene, dat aan het eigen geslacht behoort, zich ontwik-kelt, terwijl dat, wat van het andere geslacht is, wordt onderdrukt,wordt door de uitslag van bovengenoemde castratieproeven nietwaarschijnlijker. Integendeel eerder lijkt bij de ontwikkelingeler intersexen het andere waar, althans ten opzichte van de bui-zen van M??ller. Op al de genoemde gronden kan ik mij met de theorie van Crewniet vereenigen, meen alle hermaphrodieten uit ?Š?Šn gezichtspuntte moeten bekijken

en beschouw ze, zooals reeds eerder is gezegel,



??? â€” Q22 â€” alle als zygotenintersexen in den geest van de opvattingen vanGoldschmidt omtrent Limantria. De zygotenintersexen worden voornamelijk aangetroffen bijmensch, varken en geit, ook bij rund, paard, schaap, hond enkat, terwijl ze ook een enkele maal bij de cavia, bij de kameelbij den opossum en bij het hert zijn gevonden. Gewoonlijk zijn hetgevallen van pseudohermaphroditismus masculinus. Het kanmoeilijk verwacht worden en voor mijn doel zou het zelfs vrijnutteloos zijn een eenigszins overzichtelijke samenvatting tegeven van alles wat over deze gevallen is verschenen. Ik volstamet de algemeene opmerking, dat iedere denkbare combinatievan testis met tubulair en (of) uitwendig genitaalapparaat vanhet andere geslacht en dat iedere embryologische toestand, diedaarbij in gefixeerden toestand kan worden gedacht, mogelijkis. Misschien (of wellicht) zijn er ook andere vormen met

ectopischeorganen. Naast deze mannelijke pseudohermaphrodieten zijn ereen groot aantal ware hermaphrodieten bekend geworden. Vrou-welijke pseudohermaphrodieten behooren tot de groote uitzon-deringen. Van een beschrijving van deze gevallen zie ik af. Heteenige, waarover ik nog enkele algemeene opmerkingen zou willenmaken, is over de geslachtsklier. Gewoonlijk wordt ze sublumbaalaangetroffen, ook ligt zij nog al eens in het scrotum en bij varkensvaak in groote scrotaalbreuken, die meestal na de geboorteontstaan. Ook bij den mensch komen ze nog al eens in liesbreukenvoor. Bij zeer jonge intersexen wijkt de bouw van den testikel, voorzoover mijne bevindingen gaan, niet van dien van het normalejonge dier van overeenkomstigen leeftijd af. (Fig. 3, 30) De zaad-buisjes liggen temidden van een interstitium, dat rijk.is aan Ley-dig-cellen. Het epitheel der buisjes bestaat uit indifferente,

kleinespermatogoni??n ; van sertoli-cellen is nog geen sprake. Hieren daar liggen in het lumen of tegen den wand eenige grooterespermatogoni??n. Men kan dit beeld zoowel bij sulbumbale alsbij scrotale testes van intersexen zien. Bij geslachtsrijpe dierenwijzigt zich dit beeld. Begint bij normale dieren om dezen tijd despermiogenese, bij intersexueele zet een degeneratie in, die zichkenmerkt door het optreden van grootere en kleinere vetdrup-pels in het zaadbuisepitheel, door het schrompelen der kernen,die dus kleiner en donkerder gekleurd worden en door het gelei-delijk verdwijnen der spermatogoni??n, terwijl het protoplasmadat eigenaardige netwerk gaat vormen, dat in de testes van in-tersexen en cryptorchiden steeds weer opvalt. (Fig. 4.) Hoogstzelden wordt bij dieren een hyaline verdikking der membranapropria der zaadbuisjes gezien, zooals bij den mensch vrij geregeldwordt gevonden. De leydig-cellen

zijn meestal gekenmerkt doorveel protoplasma, een iets excentrisch gelegen kern met weinig



??? MG. 32.



???



??? chromatine, dat veelal perifeer ligt. Om den kern is bij haemaluin-eosinekleuring gewoonlijk een donkere hof protoplasma aanwezig.Lipoid is niet of in zeer geringe mate in de leydig-cellen aan tetoonen. Bij oudere varkens krijgt men den indruk, dat de hoe-veelheid interstitieele cellen is vergroot (slechts schijnbaar doorden teruggang der zaadkanaaltjes?). Bij geiten kunnen ze geheelontbreken. Een rete testis met verbindingen met tubuli recti en caput epi-didymidis is meestal aanwezig. Er zijn bij uitzondering gevallen,waarbij de laatste ontbreekt. In den testis treft men dan wel eenrete aan, maar geen ductuli efferentes ; ook ontbreken de conivasculosi en dus het bijbalhoofd. Tusschen bal en bijbal bestaatdan een zeer losse verbinding door wat bindweefsel. (Een derge-lijke bevinding is een aanwijzing voor den oorsprong van hetrete uit het testiculaire blasteem.) Krijgt men een mannelijke intersexe ter onderzoek,

dan vergetemen nooit een zeer nauwkeurig macroscopisch onderzoek van degonade in te stellen en zoo mogelijk het geheele orgaan micro-scopisch in seriecoupes te onderzoeken. Bij het eerste zal het op-vallen, vooral als men veel met jonge dieren werkt, dat dikwijlsbruinachtige vlekjes van verschillende grootte over den testikelverspreid voorkomen. Deze vlekjes zijn corticale vormingen en kun-nen zoowel van ovarialen als van testiculairen aard zijn. Serie-coupes zijn daarom van zoo groote beteekenis, omdat in de pe-riferie, dus in de tunica albuginea, weefselelementen of structuur-verhoudingen kunnen voorkomen, die slechts tot enkele coupesbeperkt kunnen zijn. De corticale vormingen kunnen mannelijk,vrouwelijk of beide zijn, doch er zijn ook gevallen, waarbij mengeen bepaald geslacht kan aangeven en waarbij ze uit indifferentestrengen bestaan, die nog van het kiemepitheel knnnen uitgaan.Zijn het

buisjes, die om den medullairen testis zijn gelegen, dankan hun beeld verschillend zijn, maar meestal is het testiculairekarakter aan te toonen. Bij jonge biggen heb ik een par maal hetvolgende gezien : om den testis bevindt zich kiemepitheel, waarop verschillende plaatsen buisjes van uitgaan, die direct als zoo-danig ontstaan. Zij zijn nauw, met een plat epitheel bekleed, datfijne protoplasmauitloopers door het lumen zendt. In den aanvangkunnen ze binnen het bereik van het kiemepitheel blijven endaarna pas in de albuginea indringen, maar dit kunnen ze ookdadelijk doen. Overeenkomst met de centrale, medullaire buis-jes is er in den aanvang nog maar zeer weinig. Alleen de fijnein het lumen uitstekende protoplasmauitloopers van het be-kleedende epitheel doen er aan denken. Vervolgt men dezekanaaltjes tot dieper in de albuginea, dan wordt de overeen-komst met de medullaire zaadkanaaltjes geleidelijk

grooter,(Fig. 31) vooral op die plaatsen, waar ze met elkander in verbin-



??? ding staan. Er zijn evenwel nog andere redenen, waaruit op-gemaakt mag worden, dat de corticale buisjes testikelbuisjes zijn.Op enkele plaatsen nl. kunnen ze direct onder het kiemepitheelal reeds volkomen gelijkenis met de kanaaltjes van den centralentestikel vertoonen. (Fig. 32) Bovendien vormt het bindweefselvan de tunica albuginea om de buisjes interstitieele cellen, diemet die van het medullaire deel van het orgaan een geheel kun-nen vormen. In oudere testikels van intersexueele varkens, waar ook dezecorticale buisjes voorkomen, is het kiemepitheel en het verbandermede meestal verloren gegaan. Hier zijn het in de albugineate midden van LEYDiG-cellen gelegen zaadkanaaltjes, die geheelhet beeld bieden van de medullaire met hun vele vetdruppelsin het protoplasma, kleine donker gekleurde kernen en gemisaan zaadcellen. Zulke testes worden ook bij geiten gevonden,maar interstitieele cellen

heb ik hier nooit aangetoond. Zijn cle corticale vormingen vrouwelijk, m.a.w. is het orgaaneen ovariotestis en het dier dus een zgn. ware hermaphrodiet,dan kan de gonade, ten minste bij jonge dieren ook nog met kiem-epitheel bekleed zijn. Bij uitzondering kan het voorkomen,dat het nog eicellen vormt. (Fig. 33) Dikwijls ontbreekt het even-wel en worden in de albuginea verschillende ontwikkelingsstadiavan follikels naast elkander aangetroffen ; soms komen alleen maarprimaire folhkels voor. Zijn de corticale elementen niet tot ver-spreid liggende vlekken in de albuginea beperkt, maar vormenzij, zooals meestal voor ovaritestes beschreven wordt, een kapop den testikel, dan biedt deze veelal het gewone beeld van hetovarium. Een enkele maal treft men testes aan, waarop een ofenkele cysten voorkomen, die inwendig met epitheel bekleedzijn, dat een- of meerlagig, maar ook zeer wisselend van diktekan zijn en

waarvan de cellen geheel op luteinecellen kunnengelijken. Eenmaal mocht ik op zoo\'n cyste een klein bruin-geel vlekje vinden, dat bij nader onderzoek groeiende follikelsbleek te bevatten, waardoor ik deze cysten als niet geberstenblaasjes van de Graaf beschouw. Dat in de albuginea zoowel follikels als buisjes voorkomen,mocht ik eenige malen in zoo\'n gevlekte testis waarnemen. Dewijze, waarop dit samengaan wordt gezien, kan zeer verschillendzijn. Het kan zijn, dat de buisjes hier en de follikels daar zijn ge-legen, zoodat de gebieden geheel gescheiden zijn. Er kan ookeen elkander raken van zulke gedeelten zijn, zoodat er tusschende beide een mengingsgebied ontstaat, maar ook kunnen zeoveral gemengd door elkander voorkomen. Ik heb hierbij devolgende beelden gezien. Primaire follikels soms in nestenof strengen gelegen, komen tusschen doorsneden van buisjesvoor. Corticale strengen kunnen

aan het eene einde primaire



??? follikels bevatten en aan het andere een lumen bezitten. Eengroeiende follikel wordt aan weerszijden geflankeerd door eenzaadbuisje, alle drie temidden van interstitieele cellen. Eenprimaire follikel zit in een zaadkanaaltje, zooals ik eenmaal bijeen jonge geit en eenmaal bij een jonge big mocht aantreffen.(Fig. 12, 13, 14.) In een ovariotestis laat het testiculaire gedeelte gewoonlijkeen duidelijk degeneratief beeld zien. Jonge dieren maken zooalsreeds is opgemerkt op dezen regel een uitzondering. De bouwvan het testikelgedeelte komt geheel overeen met dien van cryptor-chen bal. Het degeneratieve beeld mag dus zeker niet alleen wor-den toegeschreven aan de circulatie van een vrouwelijk hormon.Er zijn ook andere factoren in het spel. Onwillekeurig denkt menaan de onderzoekingen van Crew, Moore, e.a. waaruit bleek,dat de lagere temperatuur in het scrotum bij vele zoogdierende beste

omstandigheden bood voor de spermiogenese. Tengevolgevan de hoogere temperatuur in de buikholte zou zij daar nietkunnen plaats vinden. Voor de degeneratieve beelden der ab-dominale en inguinale gonaden der intersexen zou deze verkla-ring kunnen opgaan, voor de scrotale kan ze moeilijk in het ge-ding worden gebracht en toch is in deze testes van intersexengeen volledige spermiogenese aangetoond. Tegenover deze inhet algemeen juiste feiten van het ontbreken van spermiogenesein testes of testiculaire gedeelten van ovariotestes bij intersexenstaan enkele bevindingen, die hier mede in strijd zijn en dieer op wijzen, dat de mogelijkheid niet is uit te sluiten, datspermi??n in testiculair weefsel van een hermaphrodiet wordengevonden. Bij uitsluiting van het geval van P??tz herinner ik aandat van Briau, Lacassagne en Legoutte, die spermiocyten inden ovariotestis van een mensch hebben gevonden

en aan datvan Fritz Schmid, die bij een intersexueel varken spermienvond. De opmerking, dat het ovariale deel van een ovariotestis steedseen normaal beeld van een ovarium vertoont is niet geheel JuistOok hierin kunnen degeneratieve processen worden aangetoond.Ik bedoel daarmede niet de normale atresie van follikels en deregressie van een geel lichaam, maar heb meer speciaal het oogop processen, waarbij alle specifieke deelen van het ovarium ver-loren gaan Primaire follikels, die in de tunica albuginea testis voorkomen,kunnen vrijwel alle gekenmerkt zijn door een gevacuoliseerdprotoplasma, gelijkmatig zwak getingeerde kernen, waarin vaneen chromatinestructuur weinig meer te zien is. Ik heb dit bij eenjonge geit en bij een jong varken in goede preparaten mogen zien.Verder kan men in gevallen van zgn. mannelijke pseudoherma-phrodisie in de gonaden soms grootere of kleinere cysten aantref-



??? - l)28 - fen, die niets anders zijn dan cysteus ontaarde blaasjes van deGraaf. Opmerkelijk zijn ook de beelden, die in de ovariotes-tes van die geiten werden gevonden, waarbij ik geslachtsomkeervan vrouwelijk naar mannelijk tijdens het leven heb geconsta-teerd. Het centraal gelegen ovarium is in de preparaten moeilijkmeer als zoodanig te onderkennen. Het stroma bestaat uit grootecellen, die de meeste overeenkomst vertoonen met de Leydig-cellen van den testikel. Daartusschen komen groot ere of kleinereblaasjes voor, die met epitheel zijn bekleed, dat soms nog eenaaneengesloten laag vormt, in andere gevallen bijna geheel ge-desquameerd kan zijn. Sommige van deze blaasjes bezitten nogeicellen, die soms nog door follikelcellen kunnen zijn omgeven,meestal sterk geschrompeld zijn en met een pycnotische kernhier of daar in het blaasje zijn gelegen. (Fig. 19, 20.) Degeneratieve beelden in een

ovariaal gedeelte van een ova-riotestis behooren tot de uitzonderingen. Wel krijgt men dikwijlsden indruk, dat dit deel niet meer actief, maar rustend is. Onwillekeurig knoopt zich aan de bespreking der degenera-tieve beelden in de gonaden der intersexen een opmerking vastbetreffende het kunnen verloren gaan van eens aanwezige kiem-cellen. Testes of ovariotestes van jonge intersexueele biggen,hetzij ze scrotaal of abdominaal zijn, bezitten spermatogoni??n.In dergelijke organen van oudere varkens vindt men ze niet meer.Ook is uit de zoo even genoemde feiten der degeneratie van ova-riale elementen gemakkelijk de conclusie te trekken, dat eicellenverloren kunnen gaan. Dit verdwijnen van kiemcellen is zooalsik in den aanvang van dit artikel reeds heb aangegeven van grootebeteekenis voor de kwestie der ware hermaphrodisie, die doorvelen nog wordt gesteld tegenover de

pseudohermaphrodisie.Duidelijk wordt hier gedemonstreerd, dat, wat eens een ovario-testis was tot testikel kan worden of kan overgaan in een dubbel-geslachtelijke klier waarin niet meer beide soorten kiemcellen wor-den gevonden, maar waarin nog maar een soort (meestal eicellen)aanwezig is. De twijfel, die soms wordt uitgedrukt omtrent het testiculairekarakter van een bal of van een balgedeelte van een ovariotestis,berust op verkeerde basis. Men kan de volgende opvattinglezen, die dien twijfel moet motiveeren. Als in een ovarium defollikels met hunne ontwikkelingsstadia zijn verdwenen, zal niemanddit orgaan meer een ovarium noemen. Waarom dan nog wel vaneen testikel gesproken als de kiemcellen er niet in worden gevonden ?Karakteriseeren gewonden tubuli alleen een testikel ? Het is vol-komen juist, dat een ovarium zijn specifieke bestanddeelen mist,als er geen follikels in voorkomen. Het stroma

is door zijn spoel-vormige bindweefselcellen en door de eigenaardige rangschikkingvan de bindweefselelementen wel eenigszins gekarakteriseerd,



??? maar toch niet voldoende om alleen daar op afgaande de diagnoseovarium te stellen. Anders wordt de kwestie als er nog een reteovarii of een rest ervan aanwezig is, of als in de onmiddellijkenabijheid van dat typische bindweefsel een epo??phoron is ge-legen. Zoo ook bij den testikel. Al zijn gekronkelde buisjes alleengeen bewijs, er is toch ook een rete testis, er is in de meeste gevalleneen bijbal mede verbonden, er zijn toch ook dikwijls LEYDiG-cel--len aanwezig. Bovendien wordt de twijfel niet uitgedrukt, wan-neer een cryptorche bal, die hetzelfde microscopische beeld biedt,in het spel is. Het voornaamste bezwaar, dat tegen de opvatting, dat geslachts-omkeer de oorzaak voor het optreden van intersexualiteit onderde hoogere dieren zou zijn, wordt ingebracht, is het voorkomenvan ware laterale of alterneerende hermaphrodisie. Hierbij wordtimmers aan de eene zijde een testis en aan de andere een

ovariumaangetroffen, terwijl toch niet is aan te nemen, dat onder invloedvan een op het geheele lichaam inwerkend agens de eene klierwel en de andere niet van geslacht zou veranderen. Hetzelfdebezwaar, alhoewel in mindere mate, heeft men ook laten geldenvoor de hermaphroditismus verus unilateralis. Voor ik mijn standpunt ten opzichte van deze bezwaren naderuiteen zet, mogen eerst eenige algemeene opmerkingen over hetproces van den geslachtsomkeer bij hoogere dieren voorafgaan.Steeds wordt hierbij de voorstelling in het oog gehouden, dieGoldschmidt van deze kwestie heeft gegeven en die in figuur34 schematisch is weergegeven. Waar de mannelijke curve devrouwelijke snijdt (of omgekeerd) ligt het draaipunt, dat hetmoment van omkeer aangeeft, waarna het nieuwe geslacht zichlaat gelden. Bovendien wordt voor het optreden van een normaalgeslacht steeds rekening gehouden met het

epistatisch minimum.De vraag doet zich voor in hoeverre dit schema in alle deelenvoor de hoogere dieren juist is. Systematische onderzoekingenom tot een experimenteel bewijs te komen zijn niet uit te voeren,omdat er over te langen tijd te weinig nakomelingen zouden ko-men en men liet verwekken van intersexen bij de zoogdierenniet in de hand heeft. Men moet dus afgaan op de weinige er-varingen, die men tot nu toe heeft. Aan de hand van enkelete stellen vragen, zou ik mijn ervaring willen mededeelen. 1. Is er in het proces van den omkeer een moment, waarop deeene impuls plaats maakt voor de andere of is hiervoor eenperiode noodig? 2. Kan er een blijvende evenwichtstoestand tusschen manne-lijk en vrouwelijk in een tijdintersex bestaan ? 3. Is de omkeer altijd volledig ? Of kan zij op een willekeurigpunt eindigen ?



??? 4- Kan de evenwichtstoestand in het laatste geval verkregen, tengunste van het oorspronkelijke geslacht worden verbroken ? Wanneer men in de gelegenheid is geweest een omslag van vrou-welijk naar mannelijk tijdens het leven te volgen, zooals ik dattweemaal bij geiten heb gezien, dan is het zeer moeilijk omtrentden duur van den omslag ook maar iets te zeggen. Heel geleidelijk *aan komen de mannelijke instincten en de somatische kenmerkenvooi den dag, zooals men natuurlijk ook niet anders zou verwach-ten. Bij deze dieren trad tegelijkertijd een uier op, waaruiteenigen tijd normale melk werd verkregen, maar die later op-hield met functioneeren. Zou misschien hieruit iets omtrent hetproces van den geslachtsomkeer zijn te concludeeren ? Als aangenomen mag worden, dat de uierontwikkeling en -se-cretie een gevolg is van resorptie van nog in het ovarium afge-scheiden of aanwezige hormonen,

kan alleen uit het ophoudenvan de melksecretie besloten worden, dat toen de hormonfunctievan het ovarium had opgehouden. Waar het beginpunt van deuierontwikkeling, dat samen zou kunnen vallen met den omkeervan geslacht niet met zekerheid is aan te geven, is ook hieruitomtrent den duur van het proces niets met zekerheid te zeggen.Ook de waarnemingen van Blair Bell en van Selheim gevenomtrent het vraagpunt moment of periode van omkeer geennadere gegevens. Toch is het mogelijk hieromtrent eenig nader uitzicht te ver-krijgen, als men het geluk heeft een ovariotestis aan te treffen,waarin, van ?Š?Šn of van beide geslachten nog nieuw weefsel wordtgevormd. Bij jonge biggen heb ik twee van dergelijke gevallenreeds bij een vroegere gelegenheid beschreven (Tijdschrift voorDiergeneeskunde 1928, dl. 55, afl. 17 enNederlandsch tijdschrift voorgeneeskunde 1928, jg. 72, iste helft, No. 26). Bij de

eene vormdenzich zaadbuisjes en primaire follikels tegelijkertijd uit het kiem-epithelium, (Fig. 35, 31, 33.) bij de andere was de aanmaak vanzaadbuisjes juist afgeloopen en die van primaire follikels nogin vollen gang (Fig. 28.) Deze laatste big heb ik in dit artikel vermeldop bladzijde 912 en 913 als voorbeeld van een omkeer van manne-lijk naar vrouwelijk. Het feit, dat er een mengingsgebied is vanmannelijk en vrouwelijk weefsel in het eene geval en een gelijk-tijdig vormen van het weefsel van beide geslachten in het andere,voert tot de opvatting, dat althans in deze gevallen niet van eenmoment, maar van een periode van omkeer moet worden gespro-ken. Dat deze opvatting van beteekenis is, moge hieruit blijken,dat het nu niet op onoverkomenlijke bezwaren stuit aan te nemen,dat deze ontwikkeling van beide soort sexueele kenmerken overeen langer tijdsbestek kan plaats vinden, waaruit het weinig ofniet

veranderen of de slechts langzame wijziging, die men bij



??? intersexen van mensch en huiszoogdier gewoonlijk waarneemt,zou kunnen worden verklaard. Men komt zoo vanzelf op de tweede vraag of een blijvendeevenwichtstoestand mogelijk is en in dit opzicht krijgen de ge-vallen van Briau, Lacassagne en Legoutte bij den menschen die van P??tz bij het varken beteekenis. Bij de eerste toch warende ovariale kenmerken duidelijk ontwikkeld (in de Hnker ova-riotestis verscheidene corpora fibrosa, waarvan zeker enkele oudegele lichamen zijn, primaire follikels en slechts een enkele, die eenholte heeft en groeiende is ; en in de rechter gonade naast eenigeprimaire follikels, secundaire en tertiaire, corpora fibrosa en res-ten van atretische follikels) en kwamen in het testiculaire gedeel-te spermiocyten voor. Dat deze beide soorten kiemcellen zichzoo naast elkander handhaven, doet denken aan een vrijwel evensterke impuls van weerszijden. Alhoewel in het varken

van P??tzin de rechter ovariotestis (linker gonade was afwezig) geen sper-mi??n zijn gevonden en het testiculaire deel het gewone beeld vanden gedegenereerden testikel liet zien (onderzoek van Eisler), kanmen toch de mededeeling, dat in de bijbalkanaaltjes talrijke opspermi??n gelijkende lichaampjes waaronder met kop, middenstuken staart zijn aangetroffen, niet met stilzwijgen voorbijgaan,temeer daar het onderzoek van den ovariotestis zich slechts toteen gedeelte heeft uitgestrekt. In het ovariale deel bevonden zicheen corpus luteum, een pas gebersten blaasje van de Graaf, eenin teruggang verkeerend corpus luteum en een aantal blaasjesvan de Graaf in verschillende stadia van ontwikkeling, maargeen primaire follikels. Is de mededeeling van het vinden vande spermi??n juist, dan is er hier ook een geval van vrijwel even-wicht van mannelijke en vrouwelijke geslachtsimpuls. Uit deze twee gevallen te

besluiten, dat een blijvende even-wichtstoestand kan bestaan, is te veel gevergd, omdat men teweinig van de gevallen weet en het proces niet van tijd tot tijdmicroscopisch kan worden vervolgd. Ook hier is het maar eentijdbeeld, dat men onder oogen krijgt, doch de aanwijzing, diegegeven wordt, kan duiden in de richting van een langdurige,misschien blijvende evenwichtstoestand. Vermoedelijk kan er op nog andere wijze een evenwicht tus-schen mannelijk en vrouwelijk in ?Š?Šn individu optreden. Dit houdtverband met de in punt 3 gestelde vraag, waarop ik met behulpvan waarnemingen aan zoogdieren gedaan niet goed een antwoorddurf te geven, omdat die dan meer moet berusten op een alge-meenen indruk dan op waargenomen feiten. Bewegen wij onsdaarom even op het gebied der intersexualiteit bij kippen en een-den, dan kan men in verreweg de meeste gevallen zien, dat eenvolkomen omkeer van

kip tot haan hoogst zelden voorkomt, maardat meestal een tusschenstadium wordt bereikt, waarop het proces



??? schijnt te rusten. Vele kippen komen niet verder dan dat zij eengroote kam en lellen verkrijgen, sporen aan de beenen gaan ver-toonen en van stem veranderen. Eierleggen is natuurlijk opge-houden. Anderen krijgen ook nog mannelijke geslachtsdrift. (Hetveerenkleed laat ik buiten bespreking). Dergelijke toestandenkunnen jaren blijven bestaan, zonder dat men voortgang kanbespeuren. Het is of men in deze dieren een consolidatie van eenbepaalde phase moet zien, waarin de oorspronkelijke impuls nietgeheel wordt onderdrukt en zich nog tot zekere hoogte laat gelden.Het is natuurlijk ook mogelijk, dat het proces zich op een zeer lang-zame wijze toch nog gaat voltrekken, maar dat het dier nietoud genoeg wordt om het einde mede te maken. Deze, misschien schijnbare, evenwichtstoestand heb ik eens bijeen kip ten gunste van het oorspronkelijke geslacht zien verstoord.Een Barnevelder kip was in 1925

opgehouden met leggen, had grootekopversierselen gekregen, was begonnen te kraaien en toondemannelijke geslachtsdrift. De veeren zijn die van een hen geble-ven en ook sporen hebben zich niet ontwikkeld. In den winter1926â€”1927 werden de kopversierselen zeer klein en bleek alsvan een kapuin. Voorjaar 1927 kreeg het dier weer het voorkomenvan een kip, ging weer eieren leggen, liet zich door den haan treden.Uit de gelegde eieren zijn na bebroeding kuikens gekomen. 1928heeft in dezen toestand geen verandering gebracht. Het is zeeimoeilijk op deze gegevens een conclusie op te bouwen, omdatmen van de inwendige processen niet op de hoogte is. Houdt hetgeheele proces soms verband met afwijkingen van ?Š?Šn of meerder andere organen van interne secretie 3 Hoe het ook zij, het toont ten duidelijkste aan, dat men nog geenvoldoende inzicht heeft in het proces van den geslachtsomkeeren dat

men op dit gebied nog maar in het stadium der waarne-mingen is en eerst dan tot concludeeren mag overgaan, wanneereen voldoende ervaring ter beschikking staat. Kom ik thans op het voorkomen van laterale, ware hermaphro-disie terug, dan moet ik er eerst op wijzen, dat in verreweg demeeste gevallen het onderzoek der gonade niet volledig is ge-weest. Gewoonlijk beperkt men zich tot het macroscopische beelden het microscopisch beeld van een of enkele uitgesneden stukjes.Feitelijk moet de geheele klier in seriecoupes worden onderzocht,omdat soms maar in enkele doorsneden voor het eene of het anderegeslacht typische bestanddeelen worden gevonden. Men onder-zoeke dus steeds de geheele klier zoo volledig mogelijk. Wordtdeze op ervaring berustende wenk niet gevolgd, dan zullen dikwijlsovariotestes over het hoofd worden gezien en een diagnose vaneen enkelgeslachtelijke gonade worden

gemaakt, die in werkelijk-heid ook nog kenmerken van het andere geslacht in zich draagt.Met dat al kan ik mij toch voorstellen, dat er gevallen van late-



??? rale hermaphrodisie bestaan. Het meest voor de hand liggendis ze op te vatten als gevallen van gynandromorphie, dus als in-tersexen naar plaats. (Raumintersex). Een andere mogelijk-heid is ze als tijdintersexen te beschouwen, waarin in een zeerjong stadium van de embryonale ontwikkelimg al reeds een even-wicht tusschen de mannelijke en vrouwelijke impuls is opgetre-den, die zich zoo uit, dat niet aan weerszijden een ovariotestisoptreedt, zooals men zou verwachten, maar dat aan de eene zijdeeen ovarium en aan de andere een testis zich ontwikkelt. De diepere oorzaken voor het optreden der intersexualiteitonder de zoogdieren zijn nog volkomen onbekend. Men heeftgedacht aan een te streng doorgevoerde familieteelt, aan krui-sing met vreemde rassen, maar goede waarnemingen, waaropmen kan voortwerken, zijn er, voor zoover mij bekend, nooitgedaan. Wel staat het familiaire en hereditaire

karakter van heteuvel vast. Ten opzichte van dit laatste wil ik tot slot van mijnebeschouwingen nog een enkele korte mededeeling doen. In goedgeorganiseerde varkenshouderijen, waar intersexen hun intrededoen, wordt al gauw waargenomen, dat een nieuw aangekochtebeer deze abnormaliteit heeft ingevoerd. Wordt zoo\'n dier op-geruimd en worden zijn nakomelingen zooveel mogelijk van defokkerij uitgesloten, dan is het euvel verdwenen. Het is opvallend hoe dikwijls scrotaalbreuken en intersexu-aliteit samengaan. Moszkowicz wijst voor den mensch ook op dezecombinatie. Het gewone type is dan dat het dier een vulva en eenscrotum bezit met links of rechts een breuk. Meestal bestaat deinhoud uit eenige darmlissen, gonade (testis of ovariotestis), bijbal,tuba met uterushoorn. Warwick heeft interessante gegevensover de erfelijkheid van scrotaalbreuken bij varkens medegedeeld,op het samengaan met

intersexualiteit wijst hij evenwel niet. De volgende waarneming van den Heer C. R. van Vlotente Goor is in dit opzicht zeer interessant. Beer A verwekt bij velezeugen biggen met breuken en ook enkele tweeslachtige. De paringvan zijn zoon B met diens eigen moeder en tante gaf ongeveer75% hermaphrodieten. Beer A met 4 zeugen van stam 140 ge-paard verwekte r hermaphrodiet en met zeugen van stam 493af en toe biggen met herniae. Beer B deed na paring met zeugenuit de hem niet verwante stam 493 50% intersexen ontstaan.Nadat A en B van de boerderij waren verdwenen, werden geenbiggen met breuken of intersexen meer geboren. Dat niet alleen de mannelijke, maar ook de vrouwelijke dierenvoor de overerving aansprakelijk moeten worden gesteld, be-wijst de volgende stamboom door Baker opgesteld na ervaringen,die hij op de Nieuwe Hebriden had opgedaan, waar de

bevolkingintersexueele varkens fokt om bij plechtige gelegenheden ge-bruikt te worden.
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co-operating. 81. R. H. Whitehead. The structure of a testis from a case of human hermaphro-ditism. Anat. Ree. 1913, 7, P. 83â€”90. 82. A. Zimmermann. Ein Fall von wahrem Zwittertum beim Schwein. Berl.tier?¤rztl. Wochenschr. 1915, 31, P. 365. 83. C. Zimmermann. Ein Beitrag zur Lehre vom menschlichen Hermaphrodi-tismus. Inaug.-Diss. M??nchen 1901. VERKLARINGEN DER AFBEELDINGEN. 2. Ovarium van een runderfetus van 23 cm. a. Rete ovarii. b. Medullaire strengen. c. Corticale strengen. 3. Testis van een intersexueele big van 6 weken. a. Zaadbuisjes met spermatogonien en een wandbekleeding van â€žindi-ferent " epitheel. b. Interstitium met LEYDiG-cellen. 4. Testis van een intersexueel varken van ca. jaar. a. Zaadbuisjes met gedegenereerd epitheel, dat rijk is aan vacuolen, waarinvet heeft gezeten. b. Interstitium met LEYDiG-cellen. 5. Schematische voorstelling van een doorsnede van de

linker ovariotestis vanhet geval van den mensch van Briau, Lacassagne en Legoutte. A. Testiculair gedeelte (centraal). B. Ovariaal gedeelte (perifeer).



??? 6. Doorsnede door den ovariotestis van het geval van den mensch van Pick-Salen. h. Testiculair gedeelte.0,0\'. Ovariaal gedeelte. 7. Ovariotestis van een big van 6 weken. a. Testiculair gedeelte met zaadhuisjes, waarin spermatogonien voorkomen,en interstitium met LEYDiG-cellen. b. Tunica albuginea testis. c. Kiemepithelium. d. Vele primaire follikels. 8. Ovariotestis van een varken. a. Testiculair gedeelte. b. Tunica albuginea testis. c. Groeiende follikel. 9. Ovariotestis van een varken. a. Testiculair gedeelte. b. Groeiende follikels en blaasjes van de Graaf in de albuginea.10. Ovariotestis van een varken. Vetkleuring. a. Testiculair gedeelte met in de zaadbuisjes veel vet. b. Corpus luteum atreticum (in de tunica albuginea testis liggende)11 Ovariotestis van een varken. Verkleuring. a Blaasje van de Graaf.b Vethoudende medullaire zaadbuisjes c. Interstitium met LEYDiG-cellen. 12. Ovariotestis van een

varken. a. Testiculair gedeelte. b. Groeiende follikel. c. Corticale zaadbuisjes. d. LEYDiG-cellen temidden waarvan b. en c. zijn gelegen. 13. Ovariotestis van een pasgeboren geit. Rechts boven een primaire follikel in een zaadbuisje. 14. Ovariotestis van een 6 weken oude big. a. Testiculair gedeelte. b. Corticaal zaadbuisje. c. Primaire follikel in een zaadbuisje. 15. Testis van een pasgeboren big. Corticale buisjes uit het kiemepitheel komende. 16. Testis van een intersexueel varken. a. Parenchyma testis. b. Corticale zaadbuisjes temidden van LEYDiG-cellen gelegen. 17. Ovariotestis van geit No. 2. a. Testiculair gedeelte perifeer. b. Ovariaal gedeelte centraal.r8. Ovariotestis van geit No. 2. Zaadkanaaltjes uit het perifeer gelegen testiculair gedeeltÂ?. 19. Ovariotestis van geit No. 2. a. Follikel uit het centrale ovariale deel. b. Eicelrest? c. LEYDiG-cellen? 20. Ovariotestis van geit No. 2. Follikel met degenereerende

eicel uit het centrale ovariale deel. 21. Geval van Blair Bell. Afbeelding van het meisje tijdens de geslachtswis-seling.



??? 22. Ovariotestis van een mensch (geval van Blair Bell). a. Testiculair gedeelte. b. Ovariaal gedeelte met follikel. 23. Linker ovariotestis van geit No. 4. a. Follikelzone. b. Medullaire strengen en buizen, c. Testiculair gedeelte. 24 Linker ovariotestis van geit No. 4.Testiculaire gebied onder.Follikelzone met primaire follikels boven. 25. Linker ovariotestis van geit No. 4. a. Spermatogonien in het testiculaire deel. 26. Rechter (4maanden oudere) ovariotestis van geit No. 4.Rechts. Testiculair gebied, zeer sterk gedegenereerd. Midden. Beginnende tumorvorming vermoedelijk van de medullaire strengenuitgaande. Boven. Follikelzone met primaire follikels. 27. Genitaalapparaat van een 6 weken oude intersexueele big. a. Linker epididymis ; b. linker testis ; c. linker baarmoederhoorn in hetlieskanaal ; d. urether ; e. vagina met corpus uteri (verloop is door eenstippellijn aangegeven) ; /. plaats der linker inwendige liesring

; g. rechteruterushoorn dwars de buikholte overstekende ; h. rechter testis ; i. rechterepididymis ; j. blaas ; k. rechter inwendige liesring ; l. processus vaginalistot in het scrotum reikende met lig. inguinale. 28. Ovariotestis van de in fig. 27 bedoelde intersexueele big. a. Testiculair gedeelte. b. Groeve met kiemepitheel bekleed. c. Corticale strengen met eicellen als haren van een lampewisscher uit hetkiemepitheel van de groeve komende. 29. Ovariotestis van de in fig. 27 bedoelde intersexueele big. In de met kiemepitheel bekleede tunica albugiena liggen in volgorde vanboven naar beneden : Primaire follikels ; epitheelstrengen met eicellen ; zaad-kanaaltjes ; idem te midden van LEYDiG-cellen ; brug van LEYDiGcellen tus-schen corticale en medullaire testisgedeelten ; medullaire testis. 30. Testis van een big van 6 weken. (Vergelijk fig. 3).a Zaadkanaaltjes met spermatogonien. b. Interstitium met LEYDiG-cellen.

31. Ovariotestis van een 6 weken oude big.Medullaire testis, onder. Corticaal testisgedeelte, boven. Hierin treden in het kiemepitheel buisjes op.De diepere buisjes gelijken meer op zaadkanaaltjes temidden van LEYDiG-cellen in de tunica albuginea testis gelegen. 32. Ovariotestis van een 6 weken oude big.Medullaire testis, onder. In de tunica buisjes, die reeds direct onder het kiemepitheel het karaktervan medullaire buisjes aannemen. 33. Ovariotestis van een 6 weken oude big. Primaire follikels uit het kiemepitheel ontstaande en in lagen over elkaarheen liggende. 34. Schema volgens Goldschmidt Mâ€”M- = Curven van den mannelijken ge-slachtsimpuls. V. = Curve van den vrouwelijken geslachtsimpuls. 35. Ovariotestis van een 6 weken oude big. (Dezelfde als in de figg. 31, 32 en 33). a. Testiculair gedeelte. b. Tunica albuginea testis. c. Vormingsgebied van primaire follikels.d Idem van zaadkanaaltjes.



??? ZUSAMMENFASSUNG. Von den Theorien die das Entstehen der Intersexualit?¤t bei S?¤ugetieren ambesten erkl?¤ren ist die von Crew in erster Linie zu nennen. Crew jedoch verteilt die Intersexen mit Testes und die mit ovarialem undtestikul?¤rem Gewebe in einem Individuum in zwei verschiedene Gruppenn undschreibt dem gonadalen Stimulans einen grossen Einfluss auf die geschlechtlicheBildung im Anfangsstadium zu. Hingegen ist Verfasser der Meinung dass mit Ausnahme der Gynandromorphenund der Hormon-intersexen alle sogenannten Hermaphroditen zu einer Gruppegeh??ren und als Zygotenintersexen im Sinne von Goldschmidt betrachtet werdenm??ssen. Der Einfluss des gonadalen Stimulans in einem sehr jungen Stadium wirdin Abrede gestellt und Verfasser nimmt an dass alle Zellen des K??rpers geschlecht-lich determiniert sind und, nach Angabe Kellers, das geschlechtliche

Hormonausscheiden und der sexuellen Bildung ihren Stempel aufdrucken. Die genotypi-sche Feststellung des Geschlechts ist in der ersten Zeit vorhersehend. Weiter werden Betrachtungen angestellt ??ber den Bau und die Degenerationder Ovariotestes und nachgegangen was vom eigentlichen Prozess der Geschlechts-um Wandlung bei S?¤ugetieren bekannt ist. Zum Schl??sse wird auf die Vererbung der Intersexualit?¤t hingewiesen. SUMMARY. Of the theories which give an adequate explanation of the origin of intersexu-ality in mammals, that of Crew ranks among the first. Objections against this theory are that sex. intergrades with testes and sex.intergrades with ovarian and testicular tissue in one individual are divided intotwo separate groups and that the gonadic stimulans is credited with a great in-fluence on the sexual formation in a very early stage. The author holds the viewthat with the exception of

gynandromorphs and hormon. sex. intergrades, allthe so-called hermaphrodites belong to one group and that they are to be consi-dered as zygotic-sexintergrades as described by Goldschmidt. He contradictsthe influence of the gonadic stimulans in the primary stage of development andassumes that all cells of the body are sexually determined and, as indicated bijKeller, are excreting the sexual hormon which decides in the great part thesexual formation. The genotypical determination of the sex predominates inthe first period of embryological development. The author further deals withthe structure and degeneration of the ovariotestes and passes on to a consi-deration of what is known about the real process of sex reversal in mammals. Finally attention is drawn to the heredity of intersexuality. R?‰SUM?‰. Parmi les th?Šories qui expliquent d\'une fa?§on rationnelle l\'origine de l\'inter-sexualit?Š chez les

mammif?¨res, celle de Crew est une des plus importantes. Pour-tant, l\'auteur s\'oppose ?  la conception que les intersexu?Šs avec testes et ceux quiont ?  la fois un tissu ovarien et un tissu testiculaire doivent ??tre divis?Šs endeux groupes s?Špar?Šs et qu\'on attribue au stimulus gonadal une grandeinfluence sur la formation sexuelle dans un stade de d?Šveloppement peu avanc?Š. Il est d\'avis qu\' ?  l\'exception des gynandromorphes et des intersexu?Šs hormo-naux toutes les hermaphrodites appartiennent ?  un groupe et qu\'elles doivent??tre consid?Šr?Šes comme des intersexu?Šs dans le sens de Goldschmidt. Il nie l\'influence du stimulus gonadal dans un stade peu avanc?Š du d?Švelop-pement embryonnaire et suppose que toutes les cellules du corps sont d?Štermin?Šessexuellement et qu\'elles excr?¨tent, comme l\'indique Keller, la hormone sexuellequi a une action directe sur la formation sexuelle. La

d?Štermination g?Šnotypiquepr?Šdomine dans le premier stade. Ensuite l\'auteur ?Šmet quelques consid?Šrations sur la structure et la d?Šg?Šnerationdes ovario testes et r?Šsume ce qui est connu du processus de la renversion de sexechez les mammif?¨res. Enfin l\'attention est tir?Še sur la h?Šr?Šdit?Š de l\'intersexualit?Š.



??? INGEZONDEN. De positie der Militaire paardenartsen. De.rechtzetting in de aflevering van i Juni j.1. voor wat betreft den gemiddeldenstudieduur der dierenartsen, door een al te ijverig pleiter voor de belangen derpaardenartsen op 6J in plaats van jaar gesteld, sluit geenszins uit, dat er aande positie dier collega\'s hier te lande een en ander valt te verbeteren. In dit verband vestig ik er de aandacht op, dat bij Kon. besluit van 27 Augustus1925 (Ned. Stbl. No. 369) is bepaald, dat de militaire paardenartsen bij het Ned.Indische leger na negen (in plaats van tien) dienstjaren zullen worden bevorderdtot den kapiteinsrang. Het verschil in studieduur tusschen arts en dierenartsvoorzoover die tot uitdrukking komt in de bevorderingsregelen bij het Indischeleger, is dus reeds sedert vier jaren door den begrootingswetgever op ?Š?Šn inplaats van twee jaren gesteld. Het wil mij voorkomen, dat zonder al te veel moeite

die wetgever zou kunnenworden bewogen om de Nederlandsche paardenartsen naar denzelfde maatstafte behandelen, dus ook na 9 jaar dienst tot kapitein te doen bevorderen. W. van der Burg. Diermeel. Antwoord aan den heer Hoefnagel. Tot mijn spijt moet ik er al weer op wijzen dat collega Hoefnagel in zijn enthou-siasme voor een bepaald systeem, waarbij het eind-proces der vleeschkeuringbuiten den dierenarts om geschiedt, mij dingen in de schoenen wil schuiven, dieonjuist zijn. Wij moeten dus nog eens trachten streng bij de feiten te blijven. ie. Door mij is noch met ijver, noch zelfs op eenige andere manier propagandagemaakt voor noodslachtplaats-verwerkingsinrichtingen onder leiding van eendierenarts. Ik heb alleen dit systeem besproken naast het andere systeem, waarbijde dierenarts min of meer uitgeschakeld wordt en mijns inziens behoort men bijeen bespreking van destructie wel degelijk

beide systemen te bespreken. Uit hetfeit trouwens dat inmiddels de kring Schagen, de kring Winterswijk en waar-schijnlijk ook Breda onder leiding van dierenartsen gaan werken in den geestzooals de kring Midwoud dit begon, blijkt wel dat dit systeem veterinaire over-weging ten volle waard is. 2e. Uit mijn voordracht blijkt duidelijk dat ik â€žproblemen" naar voren bracht.Dat is de geheele opzet, die voor ieder neutraal lezer direct duidelijk is. Er is dusgeen kwestie van â€žkritiekloos" overnemen, er is alleen kwestie van vermeldingvan â€žgezegden" en opwekking deze â€žgezegden" te bestudeeren. Vandaar mijnstreven voor een studie-commissie. Ook hier doet collega Hoefnagel dus weereen flinke trap tegen een al openstaande deui. In mijn voordracht heb ik de pro-blemen laten zien en die deur opengezet voor hen, die bevoegd zijn te studeerenen te oordeelen. De â€žvermeende" winst te Midwoud doet

ook weer heel weinig toe tot de feitenwaar het om gaat. De desbetreffende cijfers nam ik uit den volgenden zin vancollega Schuytemaker. â€žDe gewone dienst betaalt aan den afdeelings-destructor/ 400.â€” per jaar voor het vernietigen van de afgekeurde organen, niet meer; ditbedrag is dus op de ruim f 10.000 opbrengst van vet en diermeel niet van beteekenis".Even verder : â€žOok 1928 is voor Midwoud goed geweest en de destructor heeft winst ge-maakt en er kan nog een behoorlijke uitbetaling aan de veehouders voor hun ingezondencadavers plaats vinden". Later : â€žDe winst bedraagt ?’ 2000.â€”". Dit is voor een miniatuur-inrichting eenmooi bedrag. Dat het winstcijfer a ?’ 11.000.â€” te Amsterdam, zooals collega Hoef-nagel beweert, niet op een mededeeling van mij berust, is zeker. Men heeft dat cijferin alle dagbladen kunnen lezen en een bericht van de Gemeenteraad van Amster-



??? dam vermeldt daaromtrent het volgende : â€žHet centraliseeren van vleeschver-nietiging door eene particuliere onderneming" (in casu de N. T. F.) lijkt het ge-meentebestuur niet gewenscht. Overigens heeft de hoofdstad een jaarlijksch over-schot op de vernietiging van f i i.ooo.â€” en ook daarom m^ent zij dat keuring en destruc-tie in een hand moeten zijn. Als collega Hoefnagel dus deze gegevens rangschikt onder wat hij noemtâ€žallerlei voorbarige en onjuiste mededeelingen" dan is hij toch wel erg onnauw-keurig in zijn kritiek. Ik herhaal nog eens dat ik van den beginne af geijverd hebvoor rustige, ernstige, neutrale studie en om daartoe op te wekken de problemenstel. Dat het â€žmoderne" â€ždry rendering process" werkt met inwendige druk is zekeren dat een der grootste en modernste firma\'s op dit gebied haar eigen proces noemt:The .... (ik maak geen reclame voor bepaalde firma\'s, dus noem

geen naam)Dry-Rendering-Process, is even zeker. Ook hier is dus van geen â€ždoor elkaar has-pelen" mijnerzijds sprake. De geheele tirade die daarop berust kunnen wij dus weer overslaan om op hetfeit te wijzen dat, naar men mij stellig verzekerde, het ,,moderne" dry-renderingprocess werkt met temperaturen van 150Â° en zelfs als het moet nog hooger. Hetverhaal van de city of Birmingham kan dan ook alleen indruk maken op eenbuitenstaander die het woordje : ,,origineele" (dry-rendering process) overslaat,terwijl als men dat in aanmerking neemt, het geheele betoog tot niets ter zakedoende vervalt. Het gaat niet om het â€žorigineele" proces, maar om het zooals ik het noemdeâ€žmoderne ". Zooals ik al zeide omvat het â€žmodere" proces â€žinternal pressure". Wij constateeren dus nu tevens dat collega Hoefnagel thans toegeeft dat ,er eenproces is dat ook tot 150Â° C. verhit. De naam doet er niets

toe. Ik vraag mij verder af waar ik, zooals collega Hoefnagel beweert â€žde nattemethode" veroordeeld heb? Ik heb twee methodes naast elkaar genoemd en ver-zocht eene commissie te benoemen die deze methodes zou bestudeeren. Mij dunktdat lijkt ook weer eenigszins anders dan eenzijdig veroordeelen. De groote foutvan de voorstanders van het ?Š?Šne proces is dat zij de zaak niet breed willen be-kijken en door allerlei bijkomstigheden de aandacht afleiden van mijn vraag :Welk systeem is het beste, het meest economische? Al maar leest men â€žDr. te H.dit, Dr. te H. dat", maar nergens leest men : ..Laten wij alle bijkomstigheden, dieer niets mee te maken hebben eens op zij zetten en de problemen zelf bestudeeren." Van â€ževentueele" voordeelen spreekt collega Hoefnagel, doch hij vergeetdat de destructie berust op : â€žonschadelijk making tot waardevolle producten". Ik beweer nu nog eens,

ondanks alle tegenspraak van collega Hoefnagel datbij het ,,moderne" dry-rendering process, evengoed als bij het natte proces, absolutezekerheid omtrent steriliteit gewaarborgd kan worden, dus dat, wat dat betreft tegendit proces niets aangevoerd kan worden. Daarna vraag ik, ter bestudeering dus:Is het waar dat dit moderne proces economischer werkt? Ik vraag dus niet naarde â€žopinie" van collega Hoefnagel, noch naar de meening van wie ook, ik vraagnaar cijfers. Ik beweer dat deze cijfers van het grootste belang zijn voor ieder die bij dedestructie betrokken is", n.m.1. ie. om te beginnen de veehouders, die het materiaalleveren, 2e. de destrueerende personen, maatschappijen, gemeenten enz., 3e. de ver-bruikers van het eindproduct, in casu : vet en diermeel. Zoo weet ik dan uit eigen aanschouwing dat het meel verkregen bij het â€ždroge"proces zeer mooi is, terwijl ik deze week weer een monster

zag, gemaakt volgenshet â€žnatte" proces, dat er uitziet als gebrande koffie. Dergelijk scherp riekend meel, waarvan de analyse, die in Wageningen juistdeze week gemaakt werd, luidt : 15.9 % vet, 55.9 % eiwitachtige stoffen, wordtin den handel niet zoo gaarne opgenomen als mooi blank, frisch riekend diermeel.Let men er nu verder op dat ik thans bij kippen zoowel als eenden uitstekenderesultaten behaal met blank, frisch riekend, ,,dry-rendered\' meel, dat mij op



??? / 19-â€” per xoo K.G. komt (in den klein-handel betrokken), dat een betere analyseheeft (als voren â€ždiermeel" koopt, doet men dat om waardevol â€žeiwit" te koopen,niet om â€žvet" te koopen, dat bovendien bij bewaring gevaar oplevert van ransigte worden), dan zal men toch wel inzien, dat het van groot belang geacht moetworden na te gaan of werkelijk het â€žmoderne" dry-rendering process steeds vanhetzelfde oorsprong-materiaal dergelijke betere eindproducten levert, dan wel datdit toevallig is en van het oorsprong-materiaal afhangt. Vragen dus, die ik stel,maar waarvan de beantwoording van het grootste belang is voor de economische des-tructie. Omtrent de certificaten-kwestie hadden wij het, meen ik, niet en ik vrees alswij onder het motto â€žwederzijdsche" vergissingen eens een verhandeling willengaan schrijven, wij jarenlang aan den gang zouden kunnen blijven, waarmee ikook al weer

absoluut niet toegeef, dat ik mij in die certificaten-kwestie â€žvergist"zou hebben. Ik zeg alleen dat wij bij de zaak moeten blijven waar het over gaat, deze zaakis dus nog altijd : ie. Wie zal destrueeren ; de dierenarts, die de vleeschkeuring inhanden heeft of de niet-dierenarts? 2e. Hoe zal men destrueeren? Er bestaan verschillende systemen. In verbanddaarmede nog een paar vragen, die een deskundige als collega Hoefnagel mijnatuurlijk wel direct zal kunnen beantwoorden, n.m.1. ie. Is het waar dat thansin Belgi?? het ,.moderne\' dry-rendering process ingevoerd zal worden? Zoo ja - waarom? Kent men in Belgi??, vlak naast ons gelegen, het â€žnatte"proces niet ? Heeft men het bestudeerd ? of heeft men daar gewoonweg het eenof ander advies van den een af anderen deskundige opgevolgd zonder overwegingvan het andere proces? Ik beken openlijk dat ik op deze vragen op het oogenblik geen

antwoord weeten het ook alleen maar â€žvan hooren zeggen" heb, doch dat ik dit feit z???? frappantvind, na alles wat er nu in de laatste jaren in Nederland gebeurd is, dat ik verba-zend benieuwd ben hieromtrent inlichtingen te krijgen. Ik ben er van overtuigddat deze inlichtingen vele mijner collega\'s ten zeerste zullen interesseeren. Demotieven, die in Belgi?? tot deze keuze geleid hebben, kunnen voor ons leerzaamzijn. 2e. Is het waar dat onlangs in Denemarken, dus ook al weer een land dat zeerveel overeenkomst heeft met het onze, te Give, een inrichting gebouwd is", even-eens volgens het â€žmoderne" drooge proces? Omtrent deze inrichting stel ik dan dezelfde vragen als sub i. Als het waarblijkt te zijn wat ik sub i en 2 vroeg, zijn dan Belgi?? en Denemarken op den verkeer-den weg met het te volgen proc?Šd?Š? of stellen zij andere eischent In Engeland b.v.stelt men zich in verschillende plaatsen

tevreden met het â€žorigineele" droge-proces omdat daar miltvuur-kadavers enz. toch niet op deze manier onschadelijkgemaakt mogen worden, doch de destructie daarvan door de wet op andere wijzegeregeld is. Weten Belgi?? en Denemarken, om met collega Hoefnagel te spreken,dus, even als ik, niet â€ždat daardoor de eventueele voordeelen van de oorspronke-lijke â€ždroge methode" weer verloren gaan"? Zou hun dat ook niet â€žverteld zijngeworden" evenmin als mij? en zouden zij dat dus ook niet â€žkunnen" of â€žwillen"mededeelen ? I-k herhaal dus nog eens kort en goed, dat ik geen propaganda maak voorhet een of andere systeem, doch dat ik erop wijs, dat er massa\'s interessante vraag-punten zijn, die ik, gaarne aan meer deskundige autoriteiten overlaat om op telossen, doch dan op grond van behoorlijke gegevens, die verkregen zijn door ernstigebestudeering van het pro en contra.

Antwoord aan collega van Gelder. 1) Nog steeds brengt collega v. Gelder naar voren dat ik mij zou vergissenin de twee methodes. In elk geval echter constateeren wij dat nu ook collega



??? v. Gelder het door mij onder den naam van moderne ,,dry-rendering" methodebeschreven proces kent en toegeeft dat het tot 150Â° C. werken kan. Dat is juist de hoofdzaak waar het om ging en al werkt dan ook het oudere proceswel degelijk boven 100Â° C. ook zonder druk, omdat het vet de temperatuur vanden ketelmantel overneemt, dat doet er in dit verband niets toe. Dat collega v. Gelder physisch geen verschillen kent tusschen de â€žnatte" enâ€ždroge" methode zal er wel op berusten dat hij evenals ik, leek is ten opzichtevan beide processen. Een feit is echter dat de Fa. Armour in Chicago, 80, en de firma Wilson inChicago 50, â€žnatte" machines door â€ždroge" vervangt, ten koste van honderdduizenden dollars. Zij schijnen dus wel verschillen opgemerkt te hebben. Een feit is dat in Belgi?? de nieuwe machines volgens dit proces zullen werkenevenals in Give in Denemarken. Nu behoeft men

zich niet erg in deze processen te verdiepen, dat zou ik aaneen deskundige commissie willen overlaten, doch men bestudeere eenvoudig eenseen aantal monsters diermeel volgens deze processen verkregen. Dan behoeftmen verder niets meer te vragen. Nu weet ik heel goed dat diermeel verschiltnaar den aard van het begin-materiaal en neem ik aan : a. dat alle meelsoorten, die ik in de laatste jaren nam van meel bereid volgenshet natte proces, ongunstig gekozen waren. Ik nam ze bij verbruikers, waar ikze aantrof en bij sommige viel naast de vieze reuk w?¨l op de slechte, donkerekleur, het hoge vetgehalte en de slechte physische eigenschappen, (laat zichin de hand als een sneeuwbal kneden, valt niet als droog los zand uiteen). Vooralhet laatste monster van Juli j.1. was al erg slecht en op een afstand kan men dezezak tusschen alle andere zakken diermeel en vischmeel kennen door het vet enstof

dat er aan kleeft. Analyse Wageningen 16 % vet. b. alle andere monsters, bereid volgens het droge proces, die ik kreeg warenopzettelijk op zijn gunstigst gekozen (mooi blank, reukeloos, droog meel). Neem ik nu beide punten aan dan blijf ik nog zeggen dat het hoogst gewenschtis dat de fabrikanten en verbruikers van diermeel zich ernstig afvragen of er in-derdaad geen verschillen in de beide proc?Šd?Š\'s zijn behalve dan dat het drogeproces bovendien aangeeft veel economischer te zijn. Een monster meel van de nieuwe fabriek te Give in Denemarken gaf als analyse :Eiwit 55.80 %, vet 11.41 %. Het meel zag er zeer mooi uit en was bereid uit :doode paarden en koeien 730 K.G., slachthuis afval 280 K.G., totaal 1010 K.G.Deze charge leverde 35 % diermeel van zeer mooie kwaliteit, benevens 17 % vet. Mij dunkt deze nieuwe destructie-methode moet toch voordeelen hebben bovende â€žnatte" methode

al kent collega v. Gelder die niet. Mogelijk dat een studie-commissie in deze ons een oplossing zou kunnen brengen. Wij moeten in deze zelf onderzoeken en niet te veel aan uitspraken van anderenhechten, zeker niet van fabrikanten van machines. De ervaring moet sprekenen wij krijgen nu binnenkort gunstige vergelijkmgscijfers doordat zooals gezegdin Denemarken en Belgi?? de nieuwe machines ge??nstalleerd zijn. Collega Hoef-nagel die onlangs schreef dat hij niet persoonlijk bekend was met het dry-rende-ring systeem, schreef al in 1920 in de â€žVee- en Vleeschhandel" dat hij in Londeneen dergelijke inrichting bezocht had, dus het droge proc?Šd?Š is blijkbaar nietnieuw meer. De literatuur over de lijkengiften was mij inderdaad tot voor korten tijd nietbekend, doch ik had haar al voor ons Tijdschrift uitvoerig gerefereerd v????r collegav. Gelder mij er op wees. Mijn oppervlakkige literatuur-kennis was

dus al zonderzijn hulp verbeterd al bevreemdt het mij sterk dat men nu pas op deze oudeliteratuur terug komt, nu daarover onlangs in de Duitsche literatuur geschrevenis. Ik vermoed dan ook sterk dat ik in deze oppervlakkige literatuur-kennis totv????r de bewuste Duitsche publicatie niet alleen stond! Omtrent de oorzaken van de schadelijkheid van het bewuste diermeel bij deAmerikaansche kuiken-proeven tast ik voorloopig nog geheel in het duister, evenals



??? de Amerikaansche onderzoekers zelf Inmiddels nam ik zelf al verschillende proe-ven met diermeel bij kuikens, doch kon geen schadelijke werking constateeren,wat alweer niet wegneemt, dat hiermede de Amerikaansche proeven absoluutniet ontzenuwd zijn. Een paar positieve resultaten zijn in deze veelzeggender dantalrijke negatieve. Inmiddels wordt er aan dit vraagstuk in Amerika en Duitsch-land al flink gewerkt en zullen de voortgezette proeven in Amerika ons misschienwel de oplossing brengen. Wij staan dus na alle gediscussieer nog precies op de kernvragen : Wie zal des-trueeren? Hoe zal men destrueeren? Hoe bepalen wij de waarde van het dier-meel? Vooral bij de iaatste vraag late men zich niet door allerlei reclame van dewijs brengen en houde streng vast aan de eisch : opgave van analyse van eiwiten vet en bepale dan in vergelijking met andere opgaven de prijswaardigheid. te

Hennepe. Discusie gesloten. Red. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Aanvulling van de Agenda der Algemeene Vergadering. Xa het voorstel tot heffing van f i.â€” per lid en per jaar ten behoeve van deProf. Dr D. A. de jong-Stichting kome in behandeling het navolgende: Voorstel van het Hoofdbestuur : De Algemeene Vergadering besluite uit de middelen der Maatschappij terbeschikking te stellen van de Prof. Dr. D. A. de JoNG-Stichting een bedrag van-f- ?’2800.â€”. Toelichting : Het Hoofdbestuur is van meening, dat onze Maatschappij zookrachtig mogelijk moet medewerken aan het vormen van het stamkapitaal, waaropde de JoNG-Stichting hare werkzaamheden zal kunnen fundeeren. Onze Maat-schappij moet door haar voorbeeld ieder lid individueel prikkelen tot navolging.Aanvankelijk is gedacht om uit het kapitaal van het van EsvELDfonds / 5000.â€”-beschikbaar te stellen ten behoeve

der de JoNG-Stichting, Toen echter bleek dathet reglement van het van EsvELDfonds zich hiertegen verzet moest dit gedeeltevan het voorstel aan de Algemeene Vergadering van de concept-agenda wordenafgevoerd. Aangezien het de principieele bedoeling was om uit de bezittingen van onzeMaatschappij en hare fondsen een bedrag van / 5000. te schenken aan de dejong-Stichting, heeft het Hoofdbestuur gemeend daarin thans op de navolgendewijze te moeten voorzien : De prijsvraag voor het van EsvELDfonds wordt eenmaal in de drie jaar uitge-schreven ; wanneer geen bekroning behoeft te worden bekostigd wordt de renteweer bij het kapitaal gevoegd. Op dit oogenblik is de rente van 3 jaar ?’ 2200)nog niet in het kapitaal gestort. Volgens het reglement van het van EsvELDfondsbezit het Hoofdbestuur de bevoegdheid dit in de fondsen van de de JoNG-Stich-ting te storten. Aan de Algemeene

Vergadering wordt thans voorgesteld de ont-brekende / 2800. die de f 5000.â€” moeten vol maken, uit de middelen derMaatschappij te voteeren ten behoeve der de JoNG-Stichting. De bezittingenonzer Maatschappij laten een dergelijke schenking ruimschoots toe, terwijl ander-zijds het volledige kapitaal van het van EsvELDfonds in stand blijft totdat daar-voor in 1933 de principieele bestemming opnieuw kan worden vastgelegd. Dhont, Voorzitter.ten Thije, wnd. Secretaris,\'s Gravenhage, datum postmerk.Utrecht,



??? \') Weledelgestrenge Heer, De Maatschappij voor Diergeneeskunde tracht in relatie te komen met hen,die dit najaar de studie voor dierenarts aan de Utreclitsche Universiteit zullenbeginnen. Zij doet dit met de bedoeling om ook van haar kant de toekomstigestudent en zijn ouders zoo noodig voor te lichten omtrent het belang, dat er ingelegen is lid te worden van een der groote studentenorganisaties, zonder datharerzijds eenige voorkeur voor een bepaalde organisatie zal worden uitgesproken.Het behoeft geen nadere toelichting, dat men uitsluitend door examenstudie enhet behalen van diploma\'s zich nog niet de vereischten heeft eigen gemaakt, dielater een slagen in een maatschappelijke werkkring zullen waarborgen. De moeilijkheid voor onze Maatschappij is om de adressen van de betrokkenjongelui te verkrijgen v????r zij naar de Universiteit gaan. Het is daarom dat wijeen beroep doen op Uwe

medewerking om ons op bijgaande briefkaart wel tewillen doen toekomen de namen en adressen van hen, die dit jaar voor het eind-examen slaagden aan de onder Uwe leiding staande Onderwijsinrichting en vanwie U weet of vermoedt, dat zij voor dierenarts zullen gaan studeeren. Bij voorbaat zeg ik U beleefd dank voor Uwe medewerking. Namens het Hoofdbestuurder Maatschappij voor Diergeneeskunde :Hoogachtend, Dr. J. J. F. Dhont, Voorzitter.J. H. ten Thije, wnd. Secretaris. Jan van Scorelstraat 37, Utrecht \') Deze circulaire is verzonden aan alle rectoren en directeuren van gymnasia,lycea en H. B. Scholen in Nederland. BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Het vervoer van Ingevoerde nog te keuren vleeschwaren vanaf de grens naareen eerste kantoor. De Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid heeft het navolgende bepaald : Overbrengen van ingevoerde nog te keuren vleeschwaren in den zin

der Vleescli-keuringswet (Stbl. 1919, No. 524) naar een eerste kantoor, dat niet het grenskantoorvan binnenkomst is, mag slechts geschieden onder door een ambtenaar der invoer-rechten aan te leggen en door den invoerder ongeschonden te bewaren, verzegelingen met inachtneming van de bijzondere voorwaarden, die de met het toezicht opde naleving van de Vleeschkeuringswet belaste hoofdinspecteur noodig acht. Voor deze overbrenging mogen slechts vervoermiddelen worden gebezigd, dievoor verzegeling vatbaar zijn, tenzij de vleeschwaren, naar het oordeel van denmet het aanleggen van de zegels belasten ambtenaar der invoerrechten, zonderbezwaar op andere wijze onder verzegeling zijn te brengen. Na aankomst aan het eerste kantoor nemen de ambtenaren der invoerrechtenaldaar de zegels af, na den ambtenaar, bedoeld in art. 27 der Vleeschkeuringswet,verwittigd te hebben van het

tijdstip der ontzegeling. Uit Itali?? mogen vleeschwaren worden ingevoerd. De Minister van Arbeid, Handel en Nijverheid heeft bepaald, dat vleeschwaren,met inachtneming van de bepalingen van het Kon. Besluit van 6 Juni 1922 en vandesbetreffende beschikkingen, tot wederopzegging, eveneens mogen worden inge-voerd uit Itali??. De uitvoering der vleeschkeuringswet in den keuringsdienst te Holten. Blijkens een mededeeling in de ,,Vee- en Vleeschhandel" van 2 Aug. j.1. zal metingang van 1 Oct. a.s de keuringsdienst te Holten worden omgezet in een ambte-lijken dienst.



??? De aanleiding hiervoor is geweest het feit, dat de wettelijke voorschriften (b.v,de levende keuring bij de huisslachtingen) niet naar behooren konden worden uit-gevoerd door personeelgebrek. Hoewel het Hoofd v. Dienst reeds herhaalde malen op dezen wantoestand hadgewezen en voorgesteld, hierin te voorzien door aanstelling van een tijdelijk hulp-keurmeester gedurende de wintermaanden, bleef de raad weigerachtig aan ditverzoek te voldoen. Dat de dienst voor een keuringsveearts-practicus en een hulpkeurmeester tezwaar was. moge blijken uit het aantal slachtingen, dat in 1928 8914 stuks bedroeg. Bovendien is Holten een verzamelplaats van al het wrakke vee uit de provincieOverijssel, daar bijna uitsluitend voor de vleeschwarenfabrieken wordt geslacht,de eenige afnemers, die mager vleesch kunnen gebruiken. Daar het aantal afgekeurde dieren 106 stuks bedroeg in 1928, behalve de nood-

slachtingen en gestorven dieren, is het duidelijk, dat de slachtingen in het slacht-huis den vollen aandacht van den keuringsdienst vereischten. Toen in het najaarde zaak dan ook spaak liep, vonden Gedep. Staten van Overijsel hierin aanleiding,in te grijpen, met bovengenoemd gevolg. Het jaarverslag over 1928 van Leeuwarden. Plannen zijn in voorbereiding om een afzonderlijke exportslachthal te bouwen.Dat de export zeer aanzienlijk is, blijkt wel uit het aantal voor export geslachtedieren n.1. 51558, terwijl voor binnenlandsch gebruik in totaal een 11298 dierenwerden geslacht. Bacteriologisch vleeschonderzoek had in 110 gevallen plaats en wel bij 21 run-deren, 6 kalveren, 34 nuchtere kalveren, 11 paarden, 12 schapen, 2 geiten en 24varkens. Hierbij bleek het vleesch van 1 rund, 2 kalveren, 12 nuchtere kalveren,i paard, 1 schaap, en 8 varkens bacteri??n te bevatten. Deze positieve gevallen betroffen :

een in nood gedood rund met hooge tempera-tuur ; het dier kon niet staan. Bij de sectie was decubitus aanwezig en zag menveranderingen in verschillende spiergroepen ; twee kalveren, die na de gewone slachting miliaire haardjes vertoonden in deparenchymateuze organen ; negen nuchtere kalveren met polyarthritis ; een nuchterkalf met enteritis ; twee in nood gedoode nuchtere kalveren met negatief sectiebeeld ;een in nood gedood paard met haemaglobinurie ; een in nood gedood schaap metdisfomateuze peritonitis ; twee gestorven varkens met negatief sectiebeeld. Waar-schijnlijk waren deze 2 varkens te lang gesloten geweest ; een na de partus gestorvenvarken met acute pleuro-pneumonie ; een in nood gedood varken met acute pneu-monie ; 4 varkens met vlekziekteverschijnselen. Tuberculose werd waargenomen bij 771 runderen (24.29 %), 17 kalveren (1.14%),5 nuchtere kalveren (0.12 %),

246 varkens (11.64 %) en 2 geiten. Open tuber-culose, waarbij als criterium meestal werd aangenomen de aanwezigheid van tra-cheaalzweren, werd bij 43 runderen en 1 geit geconstateerd, Echinococcosis werd aangetroffen bij 355 runderen (11.18 %), 34 paarden(13.07 %), 6 schapen (1.81 %) en 6 varkens (0.28 %). Hier was een kleine dalingte constateeren tegenover voorafgaande jaren, wat door Collega Vierzen wordtverklaard, eensdeels door de doelmatige vernietiging van de afgekeurde organendoor de N. T. F., anderdeels door het voorschrift, dat het grootste deel der ge-exporteerde dieren thans moet worden verzonden met alle organen daaraan methun natuurlijke hechtmiddelen verbonden, waardoor de infectiekans van hondenmet aangetaste organen in den tijd liggende tusschen afkeuring en vernietiging,enorm verminderde. De cysticercus inermis kwam in 1928 voor bij 137 runderen en 8

kalveren, waar-van bij 11 runderen in levensvatbaren toestand. De levensvatbare exemplarenbij de 11 runderen kwamen voor 7 maal in de uitwendige kauwspieren, 1 maal inde inwendige kauwspieren, 1 maal in het hart, 1 maal in het hart en uitw. kauw-spieren en i maal in het hart en inwendige kauwspieren. Vermeldenswaard in verband met de z.g. levende keuring is een geval van een



??? koe, die voor de slachting een typischen stijven gang had en waarbij na de slach-ting een tuberculeuze Periostitis van een der rugwervels werd gevonden. Van veel beteekenis is m. i. de vermelding, dat van uit andere gemeenten af-komstig en al daar goedgekeurde organen, verschillende van deze organen nogernstige afwijkingen bleken te bezitten, zoodat bij invoer moesten worden afge-keurd : 23 runderlevers wegens angiomatosis, 46 wegens distomatosis, 45 wegensechinococcosis, 37 wegens tuberculose en 2 wegens hepatitis, 1 rundernier wegenstuberculose, 1 rundertong wegens mond- en klauwzeer, 2 nuchtere kalfslevers wegenstuberculose, 4 paardenlevers, waarvan 1 wegens chalicosis nodularis, 1 wegensechinococcose, en 2 wegens peritonitis, 1 varkenslever wegens tuberculose, enz. Winst is f 6813.93. de G. Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorg. Het gemoderniseerde en

vergroote Veeartsenijkundig Instituut is met eenigeplechtigheid geopend. Aanwezig waren : de Gouverneur-Generaal, de Directeurvan Landbouw Dr. Bernard, de onderdirecteuren Hoekman en Middelaar,resident Kuneman, burgemeester Wesselink, regent Soerja Negara, de pro-fessoren van Iterson, de Langen, Docters van Leeuwen, de Vries en Dr. Dam-merman, van Eck, hoofd van de Burg. Veearts Dienst, dierenartsen uit Buitenzorgen Batavia en vele andeven. Dr. Bernard liet zich waardeerend uit over de veeartsenijkundige wetenschapin Indi?? en over het Instituut en de bekwame leider daarvan. Dr. Bubberman.Dr. Bubberman gaf een kort overzicht van de werkzaamheden van de Veeartse-nijkundige Dienst en van het Instituut en wijdde een woord aan de nagedachtenisvan den grondlegger van dat Instituut, de Does. Verder werd nog het woordgevoerd door een vertegenwoordiger der B. O. W.,

door het hoofd der B. V. D.van Eck en door Dr. Smit het hoofd der Ind. Veeartsen-schooi. Vr. Einladung zur 5. Tagung der Fachtier?¤rzte zur Bek?¤mpfung der Aufzucht-krankheiten, vom 21. bis 24. September in Stuttgart. Freitag, den 20. September, 20 Uhr : Begriissungsabend im Restaurant imHindenburgbau (gegen??ber dem Hauptbahnhof). Sonnabend, den 21 September, 9. Uhr : Sitzung im grossen H??rsaal des Neu-baues der Technischen Hochschule, Keplerstrasse. Referate: 1. Gminder, Stuttgart: Bek?¤mpfung der Aufzuchtkrankheiten inW??rttemberg ; 2. Miessner, Hannover : Sammelbericht der Reichszentrale ;3. Poppe, Rostock : Tierarzt und Bang-Infektion ; 4 Hoffmann, Dessau : Abortus-Infektion beim Bullen ; 5. Lerche, Breslau : Ergebnisse ??ber Versuche mit derAbortus-1 nfektion beim Rinde; 6. Aussprache ??ber die bei der Bek?¤mpfung desansteckenden Verkalbens nach den

Richtlinien der Abortus-Kommission gemachtenErfahrungen. 15 Uhr : 7. Gmelin, T??bingen : Bek?¤mpfung der Fohlenkrankheiten ; 8, Sohnle,Hohenheim : Fohlenkrankheiten in dem W??rttembergischen Landgest??t Mar-bach ; 9. Huber, Weil : Bek?¤mpfung der Wurmkrankheiten der Fohlen ; 10.Karsten, Hannover : Unf?¤lle bei Impfungen von Jungtieren ; 11. L??ttschwager,Hannover : Die im Tierseucheninstitut gemachten Erfahrungen ??ber die Auf-zuchtkrankheiten der H??hner. Sonntag, den 22. September, 9 Uhr : 12. Walter, Hohenheim : Die z??chterischenAufgaben auf dem Gebiete der Aufzuchtkrankheiten und die Beziehungen zuFragen der Konstitutionsforschung ; 13. Stockklausner, Grub : Die Ern?¤hrungder Haustiere in ihrer Beziehung zur Entstehung und Verh??tung der Aufzucht-krankheiten ; 14. Meyer, Altefeld : Der Hengst und seine Beziehungen zur Steri-lit?¤t der Stuten ; 15. G??tze,

Hannover : Aus dem Gebiet der Sterilit?¤t der Rinder ;16. Eickmann, Bonn : F?¤lle von Verwerfen und Sterilit?¤t bei Zuchtsauen undMassnahmen zu ihrer Bek?¤mpfung.



??? Montag, den 23. September, 7.30 Uhr : Abfahrt mit Kraftwagen nach der Land-wirtschaftlichen Hochschule Hohenheim, Vollblutgest??t Weil, dann ??ber Reutlin-gen an dem Lichtenstein vorbei, nach dem Traifelberg (Mittagessen im HotelTraifelberg). Weiterfahrt nach dem Landgest??t Marbach a. d. L., von hier aus??ber M??nsingen, Blaubeuren oder Ehingen nach Ulm. In Ulm Besichtigung desM??nsters und darauf Begr??ssungsabend durch den Verein Oberl?¤nder Tier?¤rzte.(Uebernachten). Dienstag, den 24. September : Abfahrt 7.30 Uhr mit Kraftwagen nach Ristissenim Oberamt Ehingen, dort Besichtigung der Fleckvieh- und Schweinezucht aufdem Gute des Freiherrn v. Stauffenberg, Weiterfahrt nach Laupheim, hier Be-sichtigung der Braunvieh- und Gefl??gelzucht des Schlossgutsbesitzers MuthSteiner. Weiterfahrt nach Biberach. hier Besichtigung der Staatlichen Tiermehl-fabrik ; anschliessend

nach Ravensburg zur Besichtigung der neuen Oberschw?¤-bischen Milchzentrale. (Mittagessen). Nachmittags Weiterfahrt nach Friedrichs-hafen a. Bodensee, Besichtigung der Zeppelinwerft. Anschliessend besteht dieM??glichkeit, mit Kraftwagen nach Stuttgart zur??ckzukehren. Die Redezeit der Vortragenden muss auf 20, die der Wechselredner auf 5 Minutenbeschr?¤nkt werden. Von jedem Vortrag ist der Reichszentrale bis sp?¤testens zurTagung ein druckfertiger Auszug zu ??bergeben. Wegen Wohnung in Stuttgart und Ulm sowie Teilnahme an der K/aftwagen-fahrt nach Friedrichshafen wolle man sich baldm??glichst (bis sp?¤testens 1. Sep-tember) mit Herrn Regierungsrat Dr. Gminper, Tier?¤rztliches Landesunter-suchungsamt, Stuttgart, Azenberg Strasse 140 in Verbindung setzen. Es stehenZimmer zum Preise von 4â€”8 Mark ohne Fr??hst??ck und Bedienungsgeld in Hotelsin der N?¤he des

Hauptbahnhofes Stuttgart zur Verf??gung. Zusagen sind bindend. M??glichst zahlreiche Teilnahme der praktischen Tier?¤rzte an der Tagung isterw??nscht. Miessner, Hannover, Leiter der Reichszentrale f??r die Bek?¤mpfung der Auf-zuchtkrankheiten, von Ostertag, Stuttgart, Gminder, Stuttgart, Ortsausschuss. Rijks-Universiteit, Utrecht. Faculteit der Veeartsenijkunde. â€? Zij die aan een der n?¤ de groote vacantie te houden examens willen deelnemen,moeten zich voor 8 September op de gebruikelijke wijze aanmelden bij Prol. vanOij en, Biltstraat 166, Utrecht. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in Juli 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op 1 Juli nog niet waren geeindigd). Mcmd- en klauwzeer : bij 15 (18) eigenaars, waarvan in Friesland bij 5 (9) ; Gel-derland bij 2 ; Utrecht bij 1 ; Noordholland bij 1 (1) ; Zuidholland bij 6 (1) ; Zee-land bij (2) ;

Noordbrabant bij (5). Scabies (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap 1410 gevallen bij 3 eig.(24 bij 4 eig.), waarvan in Groningen 410 bij 3 eig. (6 bij 1 eig.) ; Friesland (8 bij2 eig.) ; Drenthe (10 bij 1 eig.). Rotkreupel bij schapen: 115 gevallen en 1 koppel, bij 10 eig. (259 bij 25 eig.),waarvan in Groningen (24 bij 2 eig.) ; Friesland 65 bij 3 eig. (41 bij 9 eig.) ; Drenthe 4 bij 3 eig. (14 bij 5 eig.) ; Gelderland 1 koppel ; Noordholland 40 bij 2 eig. (32 bij 5 eig.) ; Zuidholland 6 bij 1 eig. (148 bij 4 eig.). Anthrax : 28 gevallen bij 23 eig., waarin in Friesland 2 bij 2 eig. ; Overijsel 4bij 3 eig. ; Gelderland 8 bij 8 eig ; Utrecht 1 ; Noordholland 1 ; Zuidholland 2 ;Noorbrabant 6 bij 4 eig. ; Limburg 4, waarbij I varken, bij 2 eig.



??? PERSONALIA. Verhuisd : K. Hoefnagel van Amsterdamschestraatweg 201 naar Maliebaan133, Utrecht Telefoon No. 15091. REFERATEN. Nederlandsch Tijdschrift voor Hygi??ne, Microbiologie en Serologie. Deel 3. No. 3. Van Nederveen : Melkhygi??ne in de Vereenigde Staten. Een lezenswaardige mededeeling omtrent de maatregelen, die in de VereenigdeStaten worden toegepast om de melk aan de noodige eischen betreffende de hygi??nete laten voldoen. H. H. De Wolff : Bijdrage tot de kennis der biochemische eigenschappen derDiphtherie- en der zoogen. Pseudodiphterie-baeteri??n. (vervolg). In het laboratorium van Prof. de Graaff te Utrecht heeft schr. een uitvoerigonderzoek verricht naar de biochemische verrichtingen der diphtherie- en derpseudodyphtherie-bacteri??n (diphtheroiden). Elion : Onderzoekingen over de rol van den phosphorus in het leven van de gisten bij de alcoholische gisting.

Timmerman : Over electrische verschijnselen van enkele Leptospirae. Door gebruik te maken van de kataphorese werd met een elftal Spirochaeten(Leptospirenstammen) bepaald de electrische verhouding in het verdunde ko-nijnenserum, waarin zij worden gekweekt. Zij bleken in dit medium een positieveelectrische lading te bezitten. De kataphoretische snelheid toonde o m. afhankelijkte zijn van de eigen verplaatsing der micro??rganismcn. Enkele opmerkingen naar aanleiding van het artikel van Ir. van Hoytema overde wijze, waarop de gistingsproef van Eykman verbeterd kan worden, door J. deGraaff. J. de Graaff : De invloed van verschillende physische en chemische agentiaop de sporen van een der vertegenwoordigers van het geslacht Penicillium. De beschreven onderzoekingen hadden ten doel, na te gaan op welke wijzeeen bepaalde Pcnicilliumsoort, die bij de bereiding van margarine een

blauwgroeneverkleuring van het product veroorzaakte, het eloelmatigst kon worden bestredenHiertoe werden toegepast physische (verhitting, kwartslamp) en chemische midde-len ; tevens werd nagegaan de invloed, die toevoeging van bepaalde specerijenop deze schimmel had. Deel 3, No. 4. v. d. Lek : Vibrio agarliquefaciens, Gray. Beschrijving van een uit tuingrond geisoleerde bacteriesoort, die agar vervloeit. Polpmers : Tryptofaan-peptonoplossing uit caseine bereid, als ophoopings middelbU 45Â°â€”46Â° C. voor echte colibacteri??n. (voorloopige mededeeling). Voor het opspooren van echte Colibacteri??n in drinkwater, hetgeen van belangis bij het aantoonen van faecale verontreiniging, werd bij de Rotterdamsche drink-waterleiding met nut gebruik gemaakt van bovengenoemde voedingsbodem naastdie van Eijkman en van Mac. Conkey. Aldershoff : Onderzoekingen in vitro omtrent den aard van het

antivirus vanBesredka. Het de laatste jaren veelvuldig toegepaste antivirus van Besredka zou zijntherapeutische werking ontleenen aan de groeiremmende- of verhinderende invloeddie deze filtraten van bouillonculturen ten opzichte van bepaalde micro??rganismenbezitten. Deze remmende factor is niet specifiek. A. kreeg nu dezelfde uitkomstenin vitro, indien hij uitging van niet ge??nte bouillon, als wanneer hij culturen fil-



??? treerde. Hij meent, dat deze werking berust op veranderingen van colloid-chemi-schen aard van een deel der in de bouillon aanwezige eiwitten, waardoor deze on-aantastbaar voor de bacteri??n worden en zelfs schadelijken invloed kunnen uit-oefenen. Kluycer : Over slijmvorming in melk. De zgn. â€žleng" der melk wordt zooals bekend is veroorzaakt door bacteri??n(Bac. lactis viscosis Adametz) die de viscositeit sterk vergrooten. In culturen vandergelijke bacteri??n in taptemelk, waaraan nigrosine was toegevoegd, kon nuworden aangetoond, dat de viscositeit verwekt wordt door slijmige bacteri??n-conglomeraten, die onderling weer door slijmdraden verbonden zijn. Het verschijn-sel, dat de viscositeit vrij plotseling verdwijnt, wanneer men de slijmige melkschudt vindt zijn verklaring in de mechanische verbreking der conglomeraten ende verscheuring van het netwerk. Kluyver : Over bacteri??n, welke

indol tot indigo oxydeeren.Door Gray zijn in 1928 twee bacteri??nsoorten beschreven, die het vermogenbezitten uit indol door oxydatie indigo te vormen. In de verzameling van hetlaboratorium voor Microbiologie te Delft bleek een der stammen, Mycobacteriumphlei, dezelfde omzetting tot stand te brengen. Deel 4, No. 1. L K. Wolff : Over virulentie van bacteri??n. In een breedvoerig artikel wordt aan de hand van talrijke proefnemingen getrachthet wezen van het begrip â€žbacteri??nvirulcntie" te benaderen. Voor deze proevendienden Staphylococccnstammeri, wier virulentie werd verhoogd door enting inhet glasvocht van het konijncnoog. Terwijl de uitgangsstam een sterk haemo-lyseerend-, gelatinevervloeiend en vetsplitsend vermogen bezat, bleken de viru-lente vormen deze eigenschappen geheel te hebben verloren Vervolgens werd met de afstammelingen van ?Š?Šn cultuur de bactericidie

vanin?Šnschcn- en konijnenbloed bepaald volgens Wright, waarbij aan het licht kwam,dat er een parallel bestond tusschen de verhoogde virulentie in de corneaproefbij het konijn en een vermindering van de bactericiede werking. Dit verschil berustniet op een verhoogde productie van leucocidine door de meer virulente coccen,want door proeven werd integendeel aangetoond, dat deze stammen minder leu-cociae werking ontplooiden dan de oorspronkelijke, weinig virulente stam. Ookkon een verschil in resistentie ten opzichte van een stapliylococcenbacteriophaagniet worden vastgesteld. Misschien bestaat er wel een overeenkomst in lysozym-vastheid (volgens Fleming) en de vermcerdeide weerstand voor de bactericidie.Dezelfde resultaten werden verkregen met mcnschenbloed en met het bloed vaneen tegen staphylococcen ge??mmuniseerd konijn. Door middel van de opsoninen-proef van Wright kon

verder worden aangetoond, dat de verschillen in virulentieniet te wijten zijn aan een verschil in phagocyteerbaarhcid der cocccn. Verschillendestaphylococcenstammen, van verschillende pathologische processen afkomstig,vertoonden geen noemenswaard onderscheid in virulentie ; een stam van de gezondehuid daarentegen was zoowel in vivo als in vitro veel minder virulent. Van Loghem : De individualiteitstheorie der bacterieele veranderlijkheid.Theoretische beschouwingen omtrent de erfelijkheidsverschijnseltn bij de bac-teri??n. Twee gevolgtrekkingen druischen hier in tegen de resultaten van het onder-zoek naar de erfelijkheid en veranderlijkheid der hoogere organismen, nl. het bestaanvan â€žDauermodifikationcn" en de erfelijkheid van verworven eigenschappen.De uit ?Š?Šn cel voortgekomen afzonderlijke bacteri??ngroep, de â€žkloon", is evenwelniet vergelijkbaar met de individuen der hoogere

organismen. Vele bacterieele veranderingen zouden zijn op te vatten als reacties op normaleen abnormale prikkels uit de buitenwereld, dus niet als mutaties in den zin vanDe Vries, maar als ontplooiing of adaptieve beperking van den voortgroeiendenkloon. Het blijvend verloren gaan van een eigenschap is op te vatten als ??ndivi-dueele verminking van den kloon ; de erfelijke winst der zgn. plus-mutanten heeft



??? een atavistisch karakter. De veranderlijkheid van den kloon kan zijn van adaptievenregressieven, of atrophischen en degeneratieven aard. Eerst nadat wij meer inzichthebben verkregen in de physiologische en pathologische reacties der bacterie-individuen, zullen de wetten van erfelijkheid en veranderlijkheid dezer micro-organismen kunnen worden opgespoord. Lerner : Vergelijkende reductaseproef. Aan de hand van een uitgebreid materiaal werd de ervaring opgedaan, datde door schr. gewijzigde methode der reductaseproef van Barthel voor het op-sporen van ondeugdelijke melk de voorkeur verdient boven de oorspronkelijkemethode. Velthorst : De bacteriologische gesteldheid van koffieroom, (voorloopige me-dedeeling). Bij een onderzoek naar het kiemgehalte van koffieroom van monsters uit ver-schillende deelen van het land, werden cijfers verkregen, die varieerden tusschen1.170.000 en

25.400.000 per Ccm., terwijl in alle B.coli aanwezig was. Aangezien verondersteld mocht worden, dat de producent was uitgegaan vangepasteuriseerde inelk, moet worden aangenomen, dat de besmetting heeft plaatsgehad tijdens of na de fabricage. Een fabriek, die de room pasteuriseerde gaf eenproduct met veel minder kiemen. v. d. Hoeden. Nederlandsch-Indische Bladen voor Diergeneeskunde. Deel XL, 6e afl. De nieuwe Ned. Indische Veeartsenschool te Buitenzorg, door Dr. H. J. Smit. Uitgegaan is van het principe in paviljoensysteem te bouwen. Er zijn 9 pavil-joens : 1. Het hoofdgebouw; 2. De afdeeling Anatomie; 3. Woning van den in-wonenden klinischen assistent; 4. De Kliniek ; 5. Het operatiegebouw; 6. De afd.Pathologische Anatomie ; 7. De afdeeling Besmettelijke Ziekten en Bacteriologie ;8. De woning van den opzichter ; 9. De afdeeling Zo??technie. De bijgevoegde photo\'s en teekeningen

zijn keurig uitgevoerd ; het geheel maakteen frisschen indruk. Alles schijnt praktisch ingericht te zijn. Zoo zijn de stallenvan grootvee voorzien van automatische drinkbakken. De rasdierenstal is tevensdemonstratiestal, waar vloeren, voederbakken, afscheidingen der standen en dewijze van bevestiging van het vee van verschillend type en materiaal zijn. Alle ziekenstallen zijn door fijn gaas vliegenvrij gemaakt. De Conglutinatie- en K. H. reactie bij Malle??s, L. W. M. Lobei.. (Uit de Afdee-ling voor Serodiagnostiek, Malle??s en Tuberculose van het VeeartsenijkundigInstituut te Buitenzorg. Dir. : Dr. C. Bubberman). De gebruikelijke reacties bij malle??s zijn de ophtalmo-malle??natie en de com-plementbinding = C.B.R. De agglutinatie-reactie wordt als minderwaardig be-schouwd ; omtrent conglutinatie- en K.H.-reactie bestaan verschillende mec-ningen. Verscheidene onderzoekers hebben de conglutinatiereactie

(Congl. R.) toege-past : d. i. een reactie, waarbij roode bloedlichaampjes of bacteri??n door ge??nacti-veerd normaalserum van herkauwers bij aanwezigheid van complement te zamenworden gebald. Pfeiler en Weber hechtten groote waarde aan deze reactie speciaal bij chro-nische malle??s, omdat de reactie in een later stadium der ziekte zou optreden enlanger positief zou blijven dan de complementbindingsreactie. Waldmann ont-kent dit, Andersom beschrijft optreden der reactie ook bij gezonde paarden enbij paarden met andere chronische ziekten, waarbij de Congl. R. zelfs in 10% posi-tief was, dus een belangrijke miswijzing. De komplement-haemagglutinatie reactie (K.H.R.) onderscheidt zich van degewone C.B.R. doordat daarbij als complement paardenserum inplaats van ca-viaserum, ge??nactiveerd normaal runderserum inplaats van hoogimmun haemo-lytisch konijnenseruin en bloedlichaampjes

van cavia\'s inplaats van schapenworden gebruikt



??? Schrijver heeft in 2893 gevallen Congl. R. en C.B.R. toegepast. De eerste hadgeen praktisch nut ; wanneer de C.B.R. reactie onvoldoende is voor het nemenvan een eindbeslissing dient de voorkeur gegeven te worden aan een herhalingvan het serumonderzoek. De K.H.R. kon niet worden toegepast, daar uit sera van 93 runderen en 4 paar-den geen haemaglutineerend systeem kon worden gevonden, dat tevens vol-doende sterk liaemolytische eigenschappen bezat tegenover cavia-erythrocyten. Voor nadere bijzonderheden zij verwezen naar liet oorspronkelijke artikel. Over de prophylactische waarde van Naganol bij Paarden-surra. Otto Nie-schulz en F. Kraneveld. (Uit het Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorg). I. Een groep paarden werd met de prophylactische dosis van 1 gram Naganolingespoten en daarna 1 x per week blootgesteld aan infectie door 20 besmetteTabaniden. De dosis per dier

beliep per 150 K.G. lichaamsgewicht van 0.833 â€”2,113 gram. Een andere groep werd na injectie slechts 1 x aan infectie bloot gesteld 1â€”4maanden na de behandeling. De dosis beliep per 150 K.G. lichaamsgewicht van0.932â€”1563 gram. De gebruikte surrastam was de gewone laboratoriumstam,oorspronkelijk afkomstig van een natuurlijk ge??nfecteerde karbouw, overge-bracht van paard op paard. Bij de iste groep duurde de bescherming respectievelijk 57, 21, 69, 98, 91 en106 dagen. Bij nieuw plaats vindende infectie scheen het soms of het incubatietijdperklanger duurde, in ?Š?Šn geval 21 dagen, terwijl het anders 7â€”13 dagen, gewoonlijk8â€”10 dagen bedraagt. Bij de 2de groep werd een bescherming gekregen vanaf 1 maand tot 2j maand. Het scheen schrijvers toe, dat het verloop der ziekte bij voorbehandelde paardenlangzamer, chronischer was, dan gewoonlijk, daar de parasieten slechts

langzaamtoenemen : een sterk positief bloedbeeld was zeldzaam ; dikwijls bleven de paardendagen achtereen geheel negatief. (Echter vindt men dit beeld ook wel bij normalepaarden door tabaniden of muskieten ge??nfecteerd niet echter bij paarden ge??n-fecteerd door subcutane injecties). Conclusies voor een praktische toepassing der naganol prophylaxis zijn nog nietuit deze proeven te trekken. Andere onderzoekingen zijn in gang. II. Proeven met kleine dosis. Edwards heeft onlangs aangeraden elke 14 dagen een doseering van 1 gramNaganol per 1000 lb. = 450 K.G. of 1/3 gram per 150 K.G. Daar naganol duur iszou een kleine dosis dus wel voordeel kunnen geven. 6 paarden werden ingespoten. Elke week werden deze 1â€”2 maal op natuurlijkewijze door sterk besmette tabaniden ge??nfecteerd (15â€”20 stuks). De surrastamwas afkomstig van een natuurlijk ge??nfecteerd paard en was

overgebracht van paardop paard. Een paard werd 2 x met naganol behandeld, de andere 1 x.De beschermendewerking duurde slechts 10, 14, 21, 39 dagen. Een paard stierf. Het laatste paardwas 2 x ingespoten, de eerste trypanosomen traden 56 dagen na de eerste, 42 dagenna de 2de injectie op, dus de beschermende werking duurde hier 33 dagen. In de praktijk zal deze methode dus niet voldoen, afgezien van de moeite iedere14 dagen in te spuiten. In Ned.-Indi?? voorkomende Pluimveeziekten. Dr. w. I< Picard. (Uit de Afd.Pluimveeziekten van het Veeartsenijkundig Instituut te Buitenzorg, Dir. Dr. C.Bubberman). Een geval van Blackhead bij een kalkoen. Dit is een lever-ingewanden-ziekte, zeer gevreesd op de groote kalkoenfokke-rijen in Amerika en Australi?? ; door van Heelsbergen in 1923 ook in Hollandgeconstateerd, veroorzaakt door de Amoeba meleagridis (Smith) syn. Hysto-monas

meleagris (Tyzzer). Smith en Gragbill (1921) vonden, dat men jonge kalkoenen blackhead kan be-



??? zorgen door het voederen van de kleine vogelspoehvorm (Heterakis papillosa).Nog is niet uitgemaakt of deze een tusschengastheer vormt voor de parasiet ofslechts een praedisponeerende factor is. In ieder geval treedt de ziekte het meestop in gemengde kalkoen- en kippenfokkerijen. Men ziet ook infectiegevaar in wild gevogelte, hetwelk op voedselresten vanpluimvee aast. Iedere nieuwe eruptie op een fokkerij is heviger dan de voorgaande. Bij de aangetaste dieren is de kop en hals zwart verkleurd (dit is echter geenvast symptoom). In Buitenzorg werd een zieke kalkoen aangetroffen bij de kalkoenen voor hetlaboratorium aangekocht. Symptomen waren : voedselweigering, lichte diarrhee,anaemie van kop, halshuid, prostratie en snelle vermagering. Na io dagen washet dier dood. De sectie had 5 uur daarna plaats. Het dier was sterk vermagerd,het spierweefsel was donkerrood. De lever was aan de

oppervlakte en in de dieptedoorzaaid met talrijke lichtgrijze en roestkleurige haarden van Â?â€”c.m. diameter. De oppervlakkige haarden vertoonden alle een meer of minder gekartelde rand-z??ne van 1 â€”3 mm. en waren bijna onmerkbaar iets ingezonken. De beide coecaalzakken waren sterk vergroot en gezwollen, ?Š?Šn daarvan had eenblauwzwarte kleur, tengevolge eener intensieve haemorrhagische ontsteking,waarin een roodc brijachtige massa van bloedstolsels vermengd met necrotischeepitlieelresten van de darmmucosa. De wand was bezaaid met grootere en kleinereulcera. Het overige darmkanaal, alsmede milt, longen, hart, nieren was normaal. Uitstrijkpraeparaten van de coecaalinhoud vertoonden groote hoeveelhedenrondachtige en ovale cellen, eveneens vond men die in uitstrijkjes van ziek lever-weefsel. Bewegingen werden niet waargenomen, daar het materiaal te oud was. Levercoupes

werden gefixeerd in Bouinsche oplossing : (verzadigde oplossingvan picrinezuur 75 cc ; formaldehyde 40% 20 cc ; ijsazijn 5 cc) gedurende 12 uuren gekleurd volgens Heidenhain (ijzerhaemotoxiline). Hierin zijn de parasietente herkennen zooals door Smith en Tyzzer beschreven als Amoeba-meleagridis ofHistomonas meleagris. Picard refereert de behandeling en noemt de Amerikaansche middelen : a. Ipecuanlia als poeder : 1 eetlepel daags op 100 dieren door het ochtendvoer. b. Sulfas sodae opgelost in water : 250 gram op 100 dieren door het ochtenvoer. c. Arsenicumpraeparaten intraveneus of subcutaan. d. Melkvoeding : ondermclk of karnemelk en verder natuurlijk de grootstereinheid en scheiding van kippen en kalkoenen. Pinguinziekte. De naam duidt reeds het voornaamste verschijnsel aan. Die houding vindt menbij verschillende ziekten, kan plotseling ontstaan of ook langzaam optreden. Zoovindt

men ze o. a. bij abdominaaltumoren o. a. ovariaalcysten. Kaupp beschrijft een soort penguinziekte bij jonge volwassen hennen als gevolgeener myelitis of ruggemergsaandoening. Het schijnt dus meer een symptoom daneen specifieke ziekte te zijn. Picard\'s geval is als volgt : E?Šn hen van een toom van 1 haan en zes hennen uit Holland ingevoerd lag doodin het hok. De haan en een hen waren ziek onder verschijnselen van pseudo-vogel-pest. De haan genas, de hen bleef ook in leven, doch nam langzamerhand de ty-pische houding aan. In Buitenzorg gebracht was het dier in slechten voedingstoe-stand, mager met doffe bevedering en leed aan profuse diarrhee. Om de neusgatenbevonden zich korsten als bij â€žcoryza infectiosa". De romp stond loodrecht omhoogen steunde op de horizontaal naar achter gestrekten staart. Het abdomen puildewijd tusschen de pooten uit, in de kooi drong het dier naar voren,

zocht steun tegenden traliewand en viel af en toe achterover. De psych?Š bleek echter normaal, eetlustontbrak ; kunstmatige voeding werd toegepast.



??? Het dier knapte door een behandeling langzaam op, begon zelfs eieren te leggen,doch de houding veranderde niet, zoodat het tenslotte toch afgemaakt werd. Bij de sectie werden geen path. anatomische afwijkingen gevonden. Een histo-logisch onderzoek van ruggemergscoupen zal worden ingesteld, macroscopisch wasniets te zien. Beschouwingen : Ofschoon de beginverschijnselen op pseudopest wezen, werddie ziekte uitgeschakeld in verband met het geheele verloop der ziekte. Al vindtmen co??rdinatieverschijnselen bij pseudo-vogelpest, de penguinhouding werdnooit waargenomen. Picard gelooft meer aan een ernstige infectie met coryza infectiosa, een ziektedie door transport, verblijf in wisselende klimaten vaak doodelijk verloopen kan Extracten uit de maand- en jaarverslagen der gouvernementsveeartsen No. 49. Sarcomatose bij een rund. Een rund met verdenking op tuberculose was sterk

vermagerd, had zwellingvan boeg- en eileboogsklieren. Tuberculinereacties waren negatief. Bij punctiekwam bloed uit de boegklier, zoodat aan haemangioom gedacht werd. Bij de sectiebleken alle halslymphklieren, bronchiale en mediastinale klieren vergroot en ver-toonden op doorsnede een vettig gedegenereerd voorkomen. Er was geen sprakevan haemangiomen. Waarschijnlijk is dus toevallig bij de punctie een bloedvataangestoken. Men vond verder tumoren op pericardium en op de boekmaag, reeds macro-scopisch afwijkend van tuberculeuze parels door de weekere consistentie. Hierinwaren geen tubercel bacillen. Bij het histologisch onderzoek vond men groot rondcellig sarcoom. Extractuit het maandverslag over Juli 1928 van Dr. W. C. A. Doeve. De redactie teekent aan, dat reeds enkele gevallen zijn waargenomen. Breedveld. VLEESCHHYGI?‹NE. De beteekenis van het histologisch worstonderzoek.

(Die histologische Wurst-untersuchung und das Lebensmittelgesetz. â€” Biermann â€” Dcut. Tier. Woch. Jg. 36,1928, pg. 814). Biermann geeft een uiteenzetting van de beteekenis van het histologisch worst-onderzoek en deelt het een en ander mede over de cursus in worstonderzoek,welke Prof. Lund in Hannover gedurende 1927/1928 heeft gegeven. Daartoehad men leverworsten gemaakt, waarin ongewone organen als oogen, testikel,uteri, enz. waren verwerkt en werd in coupes naar deze niet toelaatbare bestand-deelen gezocht. Insluitmethode in gelatine volgens gaskell-graff, fixatie in5â€”10% formalineopl., kleuring met haematoxyline-eosine, eventueel met v.Gieson voor b.w. of met Soedan III in lieeten 70â€”80% alcohol voor vet. Een-voudig ,.afdrukken" op een voorwerpglas is alleen voldoende voor een orien-teerend onderzoek. Niettegenstaande het vermengen en het verkleinen van het materiaal in

devleeschwolf en het daaropvolgend koken kon men alle toegevoegde abnormalebestanddeelen terugvinden. Lund en Schroeder hebben deze proefnemingenvoortgezet. Eerst na een 1Jâ€”2 uur sterk koken krijgt men ernstige veranderingen,hoewel het dan toch nog in vele gevallen gelukt, bepaalde weefsels te herkennen. Bij een toevoeging van testikels of uteri aan de worstvulmassa in een verhoudingvan i op 50 en na goede vermenging, vond men resten van deze organen in bijnaelke coupe terug. Bij een toevoeging van 1 op 100 in elke 2de coupe. Misschienkan men zoodoende, met behulp van het histologisch onderzoek, niet alleen qua-litatief, maar ook quantitatief een indruk krijgen van het gebruikte materiaal ende daarin verwerkte organen? De genesis der vleknieren bij het kalf. (Experimentelle Erzeugung von ,,Kaninchen-ilecknieren" als Beitrag zur Genesis der Fleckniere des Kalbes. â€” E. Henniger.

â€”Berl. Tier. Woch. Jg. 44, 1928, pg. 838).



??? In verband met de onderzoekingen van Pfenniger en Krupski, volgens welkemen de vleknieren als het eindstadium van een vroeger plaats gehad hebbendealgemeene coliinfectie moet opvatten, nam Henniger uitgebreide proeven bijkonijnen, door deze herhaalde malen achtereen met culturen van colibacteri??nen enteritis-Breslaubact. intraveneus in de oorvenain te spuiten. Hij kon hierdoornierafwijkingen opwekken, die histologisch hetzelfde beeld gaven als de bekendevleknieren bij het kalf. Het geheele proces is zijns insziens een haardvormige,centraal-necrotiseerende, blijkbaar subchronisch verloopende, fibroplastischenierontsteking, die haematogeen-metastatisch ontstaat, zonder embolievormingen zonder de typisch etterige ontsteking, welke meestal het gevolg is. De onder-zoekingen van Pfenniger werden bevestigd. Niet alleen een plaats gehad hebbende coli infectie, doch ook een

algemeeneinfectie met paratyphusbacteri??n moet men als oorzaak van de vleknieren opvatten. De keuring van noodslaehtingen. (Die Fleischbeschau bei Notschlachtungen. â€”Dr. Kam.mel, â€” Tieriirztl. Rundschau, Jg. 35, 1929, pg. 24). Moet bij de uitoefening van het bacteriologisch vleeschonderzoek bij nood-slachtingen op het platteland aan centralisatie of aan decentralisatie de voorkeurworden gegeven? Deze vraag stelt Kammel naar aanleiding van een adres van eenlandbouworganisatie in het district Potsdam aan den regeeringspresident vandat district gericht en waarin van de zijde der veehouders op decentralisatie wordtaangedrongen. Ter motiveering van deze opvatting wordt gewezen op het feit,dat het dikwijls 2 a 3, soms zelfs wel 4 dagen kan duren, alvorens door den dieren-arts een beslissing wordt genomen en intusschen het betreffende dier in schuurof stal van den veehouder zeer aan

bederf onderhevig is. Het zou nogal eens voor-komen, vooral in de warme zomermaanden, dat de uitslag van het bact. vleesch-onderzoek zoo lang op zich laat wachten, dat het cadaver intusschen geheel inbederf is overgegaan en moet worden afgekeurd. Vooral zou dit het geval zijn sinds in een rondschrijven van 30 Nov. 1921 vanden regeeringspresident te Potsdam aan allen in de vleeschkeuring werkzamedierenartsen wordt voorgeschreven, dat men, alvorens bij de beoordeeling vanin noodgeslachte dieren een beslissing te nemen, in nader aangegeven ziekten steedseen bact. vleeschonderzoek moet verrichten. In de piaktijk is gebleken dat onderde aangegeven ziekten vrijwel alle noodslaehtingen vallen. Doordat de dieren-artsen de noodige vleesch- en orgaanmonsters opsturen naar het laboratoriumte Potsdam, verloopen er gewoonlijk steeds 2, soms zelfs wel 3 dagen, alvorens overeen noodslachting

nader beslist wordt. Terwijl eensdeels de dierenarts zekerheidwil hebben, dat het vleesch van een noodslachting onschadelijk is en hij derhalvehet bact. onderzoek afwacht, is het anderdeels in het belang van den eigenaar,dat dergelijke noodslaehtingen zoo spoedig mogelijk worden opgeruimd. Een volledige decentralisatie door te voeren, zooals blijkbaar de bovenge-noemde landbouworganisatie verlangt, is volgens Kammel, niet goed door te voe-ren, daar dan elke dierenarts, in de keuring werkzaam, niet alleen over de noodigeroutine, maar ook over het vereischte instrumentarium, als voedingsbodems,broedstoof, enz. zou moeten beschikken. Een te zeer op de spits gedreven centra-lisatie, door opzending van de monsters naar een centraal gelegen, groot, labora-torium, heeft ook zijn bezwaren. Kammel vraagt daarom de meening van de inde vleeschkeuring werkzame practici. Misschien kan in sommige

streken hetstichten van een eenvoudige centrale slachtplaats met hanggelegenheid uitkomstbrengen, daar dan het vleesch in veel gunstiger omstandigheden hangt dan bij denboer in schuur of stal. Kammel acht het aangewezen dat bij de organisatie van het bact. vleesch-onderzoek nu eens aan centralisatie, dan weer aan decentralisatie de voorkeurwordt gegeven, waarbij vooral het bereiken van het centrale punt van uit alleperifere districtsdeelen een factor van beteekenis is. Gaat dit met veel tijdsverliesgepaard, dan is z. i. decentralisatie het meest gewenscht en moet de betreffendedierenarts het bact. onderzoek zelf verrichten.



??? Over â€žAnreicherungsmethoden" bij het bacteriologisch vleeschonderzoek. (Ueber Anreicheruhgsverfahren bei der bakteriologischen Fleischbeschau. â€” Dr. Rastaedt -â€”Arch. f. wissensch. u. prakt. Tierheilkunde, Bd. 58, 1928, pg. 347). Rastaedt ging allereerst na, welke van een 6-tal malachietgroenpraeparaten,afkomstig van verschillende fabrieken, het beste resultaat gaf bij het â€žAnreiche-rimgsverfahren" volgens Hoder (Centr.bl.. f. Bakt. Origin. Abt. I, Bd. 102, pg.313). Hij vond dat slechts een 3-tal praeparaten nl. malachitgr??n H??chst I, mala-chitgr??n kristal (Farbenindustrie) en malachitgr??n Leverkusen te gebruikenwaren. In een 2de serie proefnemingen onderzocht Rastaedt de waarde van een 4-talâ€žAnreicherungsmethoden" nl. met bouillon volgens Zwick en Weichel, metgalbouillon volgens Standfusz, met brillantgroenbouillon volgens Killian(Zeits. f. Hyg. Bd. 103, pg. 193) en met

malachietgroengalbouillon volgens Hoder,waarbij hij tevens niet alleen de bacteriegroei naging na een groei van 20â€”21 min.,maar ook na 6 uur. Hij vond toen, dat zoowel de HoDER\'sche als de Killian\'schemethode uitstekende anreicherungsmethoden zijn voor bacteri??n van de para-typhus-enteritisgroep. Zelfs als deze bacteri??n als het ware overweldigd warendoor een colivegetatie zag hij nog een prachtige groei. De anreicherung met bouillon en met galbouillon gaf eveneens wel goede resul-taten, als men voor het uitstrijken van de anreicherungsvloeistof malachietgroen-platen gebruikt. Bij gebruik van Endo of Drigalskiplaten trad belangrijk mindergroei op dan bij de andere 2 methoden. Er moet derhalve bij de â€žAnreicherung"een sterk groeibelemmerend middel als brillantgroen of malacliietgroen wordengebezigd, hetzij dat deze kleurstoffen reeds toegevoegd zijn aan de Anreicherungs-vloeistof,

hetzij dat ze voorkomen in de voedingsbodems. Verder meent Rastaedt, dat het is aan te bevelen elk te gebruiken kleurstof-praeparaat, alvorens het voor de â€žAnreicherung" te gebruiken, eerst op bekendevleeschvergiftigers en colistammen te onderzoeken, daar hem gebleken is, dat deverschillende malachietgroenpraeparaten, wat betreft de grocibelemmerendeeigenschap, zeer kunnen wisselen. Ook vindt hij het beter, tegenovergesteld aanKillian <;n Hoder zelf, de kleurstofstamoplossingen steeds versch te bereiden.Ook de te gebruiken malachietgroenplaten zelf moeten voor het gebruik met be-kende stammen onderzocht worden. Een toevoeging van gal aan een bouillonoplossing bevordert in sterke mate degroei van de vleeschvergiftigers. De â€žanreicherung" moet 15â€”20 uur duren, dusvan den eenen dag tot den anderen. Een tijdsduur van 6 uur is niet voldoende teachten. Twee atypisch

verloopende miltvuurgevallen bij het paard. (Zwei atypisch ver-laufene F?¤lle von Milzbrand bei Pferden. â€” Dr. Lorscheid. â€”â–  Berl. Tier. Woch.Jg. 44, 1928, pg. 905). Lorscheid werd \'s nachts bij een 3-jarig paard geroepen, dat met sterke adem-nood, in de weide liggend, was aangetroffen. Klinisch onderzoek gaf : temp. 4O,80C,pols 80, ademhaling versneld, neusslijmvlies sterk rood, zoowel submaxilaire alsretrophar. lymphklieren sterk gezwollen en pijnlijk. In-en uitademing geschieddemet eenig gefluit. Dier overigens rustig, faeces normaal. L. dacht aan acute Pharyn-gitis. Na ?Š?Šn dag werd het dier plotseling wild, ging op de achterbeenen staan,sprong over de ruif, viel neer en was na korten tijd dood. Een 2de paard, dat met het eerste in eenzelfde weide was geweest, kreeg de-zelfde ziekteverschijnselen, ging echter al na 3 uur ziek zijn dood. Sectie : maag en darmen normaal, poortaderbloed

donkerrood, grootendeelsgoed gestold. Milt staalblauw, vast, niet gezwollen. Slechts in het middengedeeltewas een okkernootgroote verdikking, waar de pulpa iets weker was van consistentieen donker van kleur. Overigens de geheele pulpa vast. Epicard met enkele punt-bloedingen, overigens hart normaal. Het bindweefsel in de omgeving van de retroph. lgl. was geinfiltreerd, evenalsdat om de keel. De retroph. lymphklieren zelf waren kindervuistgroot, saprijk,



??? en hadden vele bloedingen. De submax. lgl. waren op gelijke wijze veranderd. Talrijke miltvuurbacillen werden aangetoond in het keeloedeem en in de lymph-klieren. Slechts zeer enkele in bloed- en miltuitstrijkjes, en in de laatste slechtsin de uitstrijkjes, gemaakt van de pulpa uit de locale verdikking. De weide was een miltvuurweide ; er was in 5 jaren geen geval van miltvuurvoorgekomen. Men had een diepe sloot gegraven en vermoedelijk hadden de beidepaarden daaruit gedronken. Het ontsmetten van de keuringsmessen gedurende de keuring. (Die Messendesin-,jehtion w.??hrend der Fleischuntersuchung. â€” O. Umnus. â€” Berl. Tier. VVoch. Jg45, 1929, pg. 80). Volgens Umnus kan men het beste een absolute en vlugge desinfectie van dekeuringsmessen verkrijgen door : ie deze mechanisch te reinigen in een straalkokend water en 2e daarna de messen in een gasvlam meermalen af te

branden.Hiertoe zou men in de slachthal slechts 2 leidingen noodig hebben nl. een heet-waterleiding en een gasleiding, welke installatie niet kostbaar is. De door Schmeyaangegeven messterilisator (met afbranden in spiritus) werkt slechts gedeeltelijkgoed en moet z.i., alvorens ze algemeen in gebruik wordt genomen, nog eens ter-dege op haar desinfecteerende werking tegenover alle in de keuring voorkomendemicro??rganisrhen worden onderzocht. Verder vindt Umnus het gebruik van een staal (z.g. slagersstaal) tot aanzettingvan de keuringsmessen gedurende het onderzoek ten zeerste af te keuren, daareen dergelijk staal nooit wordt gedesinfecteerd en men zoodoende alle bacteri??nweer op het mes kan overbrengen. De eenige oplossing is z.i. het meenemen vaneen voldoend aantal scherpe messen. Het verzamelen van de epitheellichaampjes bij slachtdieren voor de organothe-rapie. (Ueber die

Gewinnung der Epithelk??rperchen von Schlachttieren fiir die Or-gantherapie. â€” Dr. Sch??nberg. â€” Zeits. f. Fleisch u. Milchhyg., Jg. 39, pg. 41). Sch??nberg wijst op de groote moeielijkheid bij de verschillende slachtdierende bijschildkliertjes te ontdekken en te verzamelen. Vele negatieve resultaten bijhet toepassen van deze organotherapie bij den mensch worden z.i. vaak hierdoorveroorzaakt, dat men dikwijls geen bijschildkliertjes heeft, maar bloedlymph-kliertjes of stukjes schildklierweefsel. Zoo vond hij b.v. onder een zending van 30 z.g. epitheellichaampjes slechts 2werkelijke bijschildkliertjes, terwijl de andere lichaampjes alle andere weefsel-stukjes waren. Een eerste vereischte is het daarom, dat uitsluitend dierenartsenmet de verzameling worden belast en dat deze verder steeds een controle uitoefenenop de voor organotherapie bestemde organen, voordat deze naar de chemischefabieken

worden verstuurd. Bij een nader onderzoek naar de ligging en de hoedanigheid van deze epitheel-lichaampjes bij paard, rund, varken, schaap en geit kwam Sch??nberg tot deconclusie, dat slechts van jonge of hoogstens middelmatig oude dieren verzameldmag worden. Bij oudere dieren is nl. heel vaak het eigenlijke orgaanweefsel ver-vangen door b.w. of vet, of vindt men aan de peripherie van het orgaan groote,met kolloid gevulde lacunen, zoodat vanzelfsprekend dergelijke kliertjes een zeergeringe therapeutische werking hebben. Verder bleek hem, dat bij paard en schaap betrekkelijk gemakkelijk deze epitheel-lichaampjes zijn te vinden, daar ze zich bij deze dieren door een iets afwijkendekleur van het eigenlijke schildklierweefsel onderscheiden. Bij het paard vindt menze meestal aan de dorso-medialen rand van de schildklier gelegen, met een ietsroodgele kleur. Volgens Sch??nberg is het paard het

dier, waarvan men deze or-ganen moet verzamelen ; daarop volgt het schaap. Bij het rund is met eenigeroutine het orgaan wel te vinden (hijzelf vond ze in 60% der gevallen), terwijlbij het varken dit een uitzondering is, daar bij deze laatste dieren de epitheel-lichaampjes niet bij de schildklier liggen, maar meestal bij de splitsing van de art.carotis communis, terwijl bovendien het vetweefsel zeer hinderlijk is bij het zoeken.Hij wijst er verder nog op dat de bijschildkliertjes een zeer goed ontwikkeld capil-



??? lairnet bezitten, zoodat men ze niet, zooals b.v. de schildklier, als een voorraad-schuur van de werkzame stof kan beschouwen en men dus, wil men bij de therapieresultaten zien met het toedienen van epithcellichaampjes zeer lang moet vol-houden. Een uitwendig onzichtbaar rottingsproces in gezouten varkenslevers. (Auszer-lich nicht sichtbare Zersetzungsvorgange in gesalzenen ausl?¤ndischen Schweinelebernâ€” Dr. Clauszen. â€” Zeits. f. Fleisch- und Milchhyg. Jg. 39, 1928, pg. 62). Bij de keuring van gezouten varkenslevers, afkomstig uit N.-Amerika, vondClauszen eenige malen bij enkele zendingen een eigenaardige afwijking. Bij overigens normaal uitziende gezouten levers bleek bij insnijden, dat vrijwel alle leversin het centrum der sneevlakten door alle leverkwabben, een grauwbruin tot geel-bruin gekleurd parenchyn hadden. Dit verkleurde gedeelte heeft een scherpe afscheiding tegenover het

normaalgekleurde, roodbruine leverweefsel aan de peripherie van de leverkwabben. Con-sistentie van deze veranderde gedeelten is week, brijachtig, soms zelfs schuim-achtig, terwijl men een zurige lucht kan waarnemen. Bij afstrijken met een mesblijft een groote hoeveelheid leverweefsel aan het mes hangen. Bij aanraking metde O. uit de lucht wordt de kleur meer groen. Zelfs na het geheel gaarkoken vande lever verdwijnt deze eigenaardige verkleuring niet. In microscopische praeparaten blijkt de structuur der leverbalkjes in de acinigeheel verdwenen ; alle levercellen liggen los door elkaar, terwijl het protoplasmazich geheel diffuus kleurt en van een celkern niets meer is te vinden. Enkele bac-teri??n werden door Clauszen bij uitzondering gevonden ; een algeheele bacterieeledoorwoekering is in geen geval aanwezig, zoodat een bacterieele omzetting alsoorzaak moet worden uitgesloten. Clauszen meent

te doen te hebben met een che-misch proces, waarbij afbraakproducten ontstaan, die, in aanraking komende metde O. uit de lucht, een oxydatie ondergaan, waardoor de groene verkleuring hetgevolg is. Vermoedelijke oorzaak is z.i. een verkeerd behandelen van de levers bij hetconserveeren ; waarschijnlijk zijn de levers bij inpakking niet geheel en al afgekoeldgeweest, zoodat in het centrum der kwabben alreeds een beginnende omzettingheeft plaats gevonden en de binnendringende pekel later dit proces niet geheel enal heeft kunnen tegengaan. Uitwendig is aan de levers niets abnormaals op te merken ; misschien geeft dekleur der pekeloplossing eenige vingerwijzing. In alle gevallen, waarbij de pekeltroebel is, een vuilbruine kleur heeft en bovendien een ietwat zurige lucht afgeeft,kan men, volgens Clauszen, bovengenoemde afwijking verwachten. Er volgt z.i.wel duidelijk uit, dat men bij invoer van

gezouten levers steeds eenige insnijdingenmoet maken, alvorens ze verder in consumptie te brengen. Het onderzoek naar voedselaspiratie bij runderlongen. (Ein Beitrag zur Frageder Untersuchung von Rinderlungen auf Fulteraspiration. â€” Dr. Molthof. â€”Zeits. f. Fleisch u. Milchhyg. Jg. 39, pg. 78). Molthof meent dat nog veel longen met voedselaspiratie worden goedgekeurden men, wi! men alle gevallen van voedselaspiratie op het spoor komen, niet alleenbij het hangend orgaan in de beide hoofdkwabben de bekende horizontale insnij-dingen moet maken, maar ook vooral vlak achter de bifurcatie der trachea dehoofdbronchie moet insnijden. Het beste is dit te doen door tegelijk bij het insnijdenvan de bronchiale lymphklier de snede iets dieper te laten doorgaan en zoodoendede bronchie te openen. Niet zelden vindt men daar ter plaatse het geaspireerdevoedsel (pensinhoud). Molthoff wil het maken van

deze diepe insnijding zelfs verplichtend voor-schrijven. Het ontsmetten van de keuringsmessen volgens Schmey. (Zur sterilisierung derUntersuchungsmesser nach Schmey. â€” Dr. Bernhard Kirsch. â€” Berl. Tier.Woch. Jg. 44, 1928, pg. 887). De door Schmey aanbevolen methode voor het steriliseeren van de keurings-



??? â€” g6o â€” messen (eerst mechanisch reinigen door afkrabben, dan afspoelen in kokend wateren daarna flambeeren in alcohol) werd door Kirsch nader op deugdelijkheidonderzocht. Eerst werd op gewone laboratoriumskalpellen deze methode toegepast ; daarnaop gebruikte keuringsmessen, die sterk met vet en vuil bedekt waren. Voor en nahet reinigen van de messen werden op agarplaten uitstrijkjes gemaakt van het ophet mesoppervlak aanwezige materiaal. Steeds bleven de na de sterilisatie aange-legde voedingsbodems kiemvrij. Verder ging Kirsch na, of vooral de etterbacteri??nbij het flambeeren geheel onschadelijk werden gemaakt. Inderdaad was dit hetgeval, zelfs na het nalaten van het afspoelen in kokend water. Bij verontreiniging met tuberculeus materiaal bleek de methode niet geheelafdoende te zijn. Enkele cavia\'s kregen, na subcutane enting van het afgekrabtemateriaal van

keuringsmessen, welke men nog expres door zeer sterk verwerktetuberculeuze haarden had gestreken en daarna gereinigd had volgens de ScHMEY\'schemethode, toch nog tuberculeuze aandoeningen. Kirsch meent echter, dat tot heden de Schmey\'sche methode de meest prak-tische is gebleken en hoopt, dat men deze methode ook op andere abattoirs eensnader op deugdelijkheid zal onderzoeken. Voor het afbranden in spiritus heeft deFirma Hauptner een zeer handig, kleine steiiliseerapparaat (de z.g. ScHMEY\'schesterilisator) geconstrueerd, welk gemakkelijk overal medegenomen kan wordenen tevens kan worden afgesloten. Het voorkomen van vleeschvergiftigingsbacteri??n in den darminhoud van innood geslachte dieren. (?œber das Vorkommen von Fleischvergiftungs bakterien imDarminhalt notgeschlachteter Tiere. â€” Dr. M. Kno??h. â€” Deutsche Tier. Woch.Jg. 36, 1928, pg. 767). De in den

darminhoud bij slachtdieren af en toe waargenomen enteritisbak-teri??n (B. ent. Gartner en B. ent. Breslau) kunnen, bij het afnemen van de weer-standskrachten van het lichaam, zich vermeerderen en dcor middel van delymph-banen in het lichaam binnendringen. De overgang van bacteri??n uit den darmin het lichaam ziet men vooral gebeuren als door een of andere oorzaak de bac-terieele kracht van den darm verminderd is. Dit zou o.a. het geval zijn bij nood-slachtingen. Bij een 170 in nood geslachte dieren werden van elk dier vleeschmonsters,lichaamslymphklieren, organen, darminhoud, vooral uit jejunum en ileum, enmesenteriale lymphkliercn onderzocht. Verder werd ook nog de darmmucosaonderzocht, in de veronderstelling, dat de bacteri??n reeds in de diepere mucosa-lagen zouden zijn binnengedrongen. De darminhoud en de met steriele phys.NaCl oplossing afgespoelde darmmucosa werden

direct en ook na een 24 uur durendeanreicherung in galbouillon op Drigalski en Gasznerbodems uitgestreken. Men kon zoodoende 17 maal verdachte bakteriestammen isoleeren, waarvaneen 6-tal moesten worden gerangschikt onder de door Standfusz genoemde groepvan B. coli intermedium. De li andere stammen moesten, volgens cultureele en biochemische eigen-schappen en agglutinatie tot de enteritisbacteri??n worden ingedeeld en wel 9stammen (afkomstig van 6 runderen en 3 kalveren) bleken te zijn Bact. enteri-tidis Gartner en 2 stammen (afkomstig van 2 paarden) waren Bact. ent. Bres-lau. Deze bacteri??n werden, behalve in de mesent. en lichaamslymphklieren,ook nog 4 maal in de organen (3 x bij het kalf en 1 x bij het rund) en 2 maal inhet vleesch (bij paard en kalf) aangetroffen. In 8 van deze 11 gevallen waren de dieren wegens ziekte in nood geslacht nl.5 runderen met maag-

darmaandoeningen, 2 paarden met volvulus intestini enkoliek, en 1 rund met een ziekte, in aansluiting aan een verlossing. De 3 overigegevallen betroffen 2 dieren met pneumonie en 1 kalf, dat klinisch zeer ernstig ziekwas, maar waarbij geen specifieke pathologisch-anatomische afwijkingen werdengevonden. De opvatting, dat het zieke, in nood geslachte dier zelf de hoofdhaard bij vleesch-



??? vergiftigingen zou zijn, krijgt door deze onderzoekingen een belangrijke steun.Teneinde het vraagstuk nader tot een oplossing te brengen zouden nadere onder-zoekingen moeten worden ingesteld naar het voorkomen van enteritisbacteri??nin het darmkanaal bij dieren, wegens een maag- of darmlijden, in nood geslacht,of bij koliekgevallen bij het paard of bij ziekten, in verband met de geboorte. Bijeen nadere beschouwing van de eigenlijke oorzaak, welke tot noodslachting heeftgeleid zouden, meent Knoth, dergelijke onderzoekingen wellicht eenig licht kun-nen brengen over het mogelijk verband tusschen enteritisbacteri??n in het darm-kanaal en die in de darmlymphklieren, vleesch en organen en zou men zoodoendeeen stap nader kunnen komen tot de oplossing van het vleeschvergiftigings vraagstuk Overgangsstammen uit de Coli-typhusgroep. (Uebergangsstamme aus der Koli-typhusgruppe. â€” Dr.

Standfusz. â€” Berl. Tier. Woch Jg. 44, 1928. pg. 892). De Colityphusgroep met haar talrijke soorten bacteri??n, die deels saprophy-tische darmbewoners, deels specifiek pathogene bacteri??n zijn, is, naar Stand-fusz meent, bijzonder geschikt voor de studie van overgangsvormen, te meer,daar de bacteriegeneratie\'s zeer snel groeien en elkaar opvolgen, zoodat de bacterio-loog bv. in ?Š?Šn jaar een zeer groot aantal ontwikkelingsperioden kan overzien, ietswat bij de hooger ontwikkelde dieren onmogelijk is. Juist de groote mate van variatie is oorzaak, dat er nog zooveel onopgelost is inhet paratyphus vraagstuk, als onzekerheid in de nomenclatuur, in de rangschik-king in groepen, enz. Standfusz vindt het aangewezen, het woord paratyphusin de diergeneeskunde en vooral bij vleeschvergiftigingsgevallen in het geheel nietmeer te gebruiken, daar men tegenwoordig zeker weet, dat de paratyphus is eenspecifieke

infectieziekte bij den mensch, waarvan de veroorzaker niet bij dierenvoorkomt, terwijl de z.g. paratyphosis der dieren is of een ziekte van geheel bij-zonder karakter (als b.v. de abortus van de merrie) of ziekten, die door de, onderbepaalde voorwaarden slechts pathogeen werkende, enteritisbacteri??n (Gartnerof Bresi.au) worden veroorzaakt. De verwarring in de rangschikking in groepen wordt z.i. hierdoor veroorzaakt,dat men tusschen de colibacil en de eigenlijke vleeschvergiftigers een groot aantalovergangsvormen kent, die bijzonder sterk in de natuur verspreid voorkomen envooral ook in darminhoud. Een scherpe afscheiding van de eigenlijke vleeschver-giftigers is dringend noodzakelijk. Men kan dit verkrijgen, door een 6-tal specifiekevoedingsbodems te gebruiken nl. lakmoeswei, Barsikow I, Barsikow II, Hetschop-lossing, Sacharose-nutroseoplossing en indolvoedingsbodems van Zipfel. Alle stammen, die

sacharose vergisten, of indol vormen, of beide doen, of ookmelksuiker, zij het iets langzamer, veranderen, zijn geen vleeschvergiftigers, maarovergangsvormen. Standfusz wil dezen vormen den naam geven van bact. cohintermedium. Een nauwgezette studie van deze tusschenvormen cn het gebruik van een juisteonderzoekingsmethode zal, naar Standfusz meent, nog vele gevallen, welke mennu nog als paratyphus beschouwt, nader identificeeren als zijnde geen vleeschver-giftigingen. de Graaf. VERLOSKUNDE, ZIEKTEN DER GESLACHTSORGANEN. Invloed van R??ntgenstralen op de Vruchtbaarheid. Naujoks, (Strahlenth. 1929, ref. v. Driessen in N. T. v. G. 1929, II, No. zyblz. 3188), dringt er op aan alle mogelijke maatregelen te nemen om vrouwendie in R??ntgen-laboratoria werken, tegen de schadelijke invloed der stralen tebehoeden, vooral ook met het oog op mogelijke kiembeschadiging. Hij

verzameldegegevens over 91 vrouwen met 125 kinderen. Van die 91 waren 22 kinderloos en in12 gevallen schreef hij de steriliteit toe aan de R??ntgenstralen. (Bestraling kan aan-leiding geven tot abortus en tot misvorming van levend geboren kinderen. Vankortdurende diagnostiese bestraling ter vaststelling van zwangerschap heeft mentot nog toe geen schadelijke gevolgen gezien). Van de 125 kinderen hadden 9



??? â€”- g6z â€” ontwikkelingsstoornissen en ziekten van het zenuwstelsel ; in 5 van die gevallenschreef N. die toe aan de R??ntgenstralen. Permeabiliteit van de placenta. (Aron, C. A. de, Biol., Recueil de m?Šd. v?Št.,1929 Juin, p. 356). Als men bij een zwanger dier een inspuiting doet met trypanblauw, kan men dekleurstof vinden in uterushoorn en placenta, maar niet in het foetus. Doet menechter de inspuiting in de laatste zwangerschapsweek dan hebben de inwendigeorganen, huid en slijmvliezen een min of meer blauwe tint. Hen moet dus aan-nemen dat tegen het einde der zwangerschap de doordringbaarheid der placentavoor sommige stoffen toeneemt. Vrijburg. Ueber den Keimgehalt gesunder und kranker Uteri unserer Haustiere. Klimmer,Haupt en Roots : I Mitteilung Der Heimgeholt. (Centralbl. f. Bakt. etc. I Or.1929. Bd. 110 H. 1/3. blz. 62). De vaak elkaar weersprekende onderzoekingen naar

de aanwezigheid van mi-cro??rganismen in de normale uterus der huisdieren was aanleiding om een eigenonderzoek in te stellen, waarbij de kans op infectie van buiten angstvallig vermedenwerd. Hiertoe dienden de baarmoeders van 58 koeien, 3 schapen, 14 paarden, 10 var-kens en 5 honden. E?Šn kiemsoort bevatten 28 uteri (22 van het rund, 3 van denhond en 3 van het varken), eenige bacteriesoorten 24 (17 van de koe, 2 van hetpaard, 1 van den hond en 4 van het varken). De normale uterus was bijna steedskiemvrij. Drachtige uteri bevatten sems behalve de bacil van Bang ook Strep-tococcen en zelfs vulgaire bacteri??n. Bij endometritis werden steeds bacteri??ngevonden, voornamelijk tuberkelbacillen, pyogerie Streptococcen, pyogene bacillenen colibacillen. v. d. Hoeden. Erfahrungen und kritische Betrachtungen zur Nachgeburtsbehandlung. In de Berlin. Tier?¤rtzl. Woeh. von 8 Maart 1929

geven Dr. H. Stroothoff en Dr. H.Schlechting eene beschrijving van de behandeling van 271 koeien, die met denageboorte waren blijven staan Men behandelde de dieren volgens 4 methodes nl. : iÂ°. behandeling met kool-stof ; 2Â°. irrigeeren en behandeling met koolstof ; 3Â°. irrigeeren en 4Â°. noch irri-geeren, noch koolstof-behandeling. In alle gevallen werd getracht de secundinaeaf te pellen. Van de 271 dieren stierven 25, dus 9.22%. Gezien het verliescijfer, is het mijns insziens nog niet aan te bevelen, bij retentiosecundinarum over te gaan tot afpellen van de secundinae. Aan het einde van het artikel wijzen de schrijvers op een nieuw praeparaatchinosol, dat ook onverdund in de uterus kan worden gebracht en zich dan even-als koolstaven, verspreidt in de baarmoeder. Persoonlijk heb ik geen mooieresultaten gezien van irrigeeren van de uterus in het algemeen bij puerperaleinfecties enz. Drei

F?¤lle von Eierstockblutungen. In het Schweizer Archiv f??r Tierheilk., doet Dr. W. Lehmann mededeelingvan 3 gevallen van eierstokbloeding na het uitdrukken van gele lichaampjes, in2 gevallen, en castratie in een geval, waarvan een lethaal verliep. Aangezienoeide operaties hier niet algemeen zijn, acht ik het voldoende om voor belang-stellenden naar het bovenstaande artikel te verwijzen, waarin de behandelings-methode bij bloedingen uitvoerig wordt beschreven. ?œber den Kaiserschnitt beim Rind in Verbindung mit der Uterusamputation. In de Wiener Tier?¤rztl. Monatschrift van 15 Juni 1929 beschrijft Prof. Dr. F.Benesch bovengenoemde gecombineerde operatie, die hij toepaste bij 3 runderen,waarvan 2 herstelden en 1 stierf aan verbloeding. De operatie heeft plaats bij hetstaande dier, dat op een bepaalde manier aan den wand wordt gefixeerd. Na epi-durale en locale anaesthesie volgt een

36â€”35 c.M. lange buiksnede in den rechteronderflank ; de uterus wordt gedeeltelijk naar buiten getrokken en door eene



??? snede van 30â€”50 c.M. wordt liet kalf naar buiten getrokken, de arteri??n en deligamenta latae worden dubbel onderbonden, de ligamenta latae los gemaakttot aan de cervix cn daarna de uteruswond vlug gehecht. Nu gaat een assistentmet den arm door de cervix in de baarmoeder en trekt deze door de cervix naarbuiten, welke mamipulatie door den operateur van uit de buikholte wordt onder-steund. De uterus wordt nu op de gewone manier geamputeerd en de buikwondgehecht. Volgens schrijver is de wijze van bevestiging van het dier nog een grootbezwaar, om de operatie in de gewone practijk toe te passen; daarom wil hij ooktrachten bij het losstaande dier de operatie toe te passen. Deze operatie heeftinderdaad groote voordeden boven de gewone sectio caesarea bij onze grootehuisdieren. Bij voldoende deskundige hulp lijkt het mij wel uit te voeren. Die Extradural-Anasthesie bei Prolapsus

uteri des Rindes in der Praxis. In de Wiener Tierarztl. Monatschr. van 1 Nov. 1928 pleit Dr. Arthur To-maschek voor de aanwending van locale anaesthesie bij prolapsus uteri. Voor-deden zouden zijn eene gemakkelijke repositie, terwijl het lastige napersenachterwege blijft, zoodat het ook niet noodig is Flessa-hechtingen aan te leggen,terwijl een baarmoederontsteking achterwege zou blijven. Men spuit 30 c.c.M.,0,75â€”1% oplossing van tutocain tusschen de iste en 2de staartwervel : na 10minuten treedt gevoelloosheid op, die na 1 a iÂ? uur weer verdwijnt. Schrijverwil de methode ook toepassen bij castraties, embryotomie??n, prolapsus vaginae,zooals Prof. Dr. Benesch ook aanraadt. Bij ernstige gevallen van prolapsus uterilijkt het mij wel aan te bevelen. ?œber die Geburtshilfeleistung mit dem von Benesch modifizierten Univer-salfetotom nach Neubarth. In de Wiener Tierarztl. Monatsschr. van 1 April

schildert Dr. Albert Kal-tenegger, in donkere kleuren de positie van den dierenarts-verloskundige. Vande methode de Bruin heeft hij niets dan onaangenaams beleefd. Daarna houdthij een warm pleidooi voor het bovengenoemde instrument, maar niet in verge-lijking met de vele instrumenten, die in den laatsten tijd in dit genre naar vorenzijn gekomen. Zeer zeker kunnen dit soort instrumenten in vele gevallen belangrijkediensten bewijzen en het werk vergemakkelijken. Bijna iedere dierenarts heeftzijn eigen methode en maakt zich daarmee vertrouwd, wat tevens eene belem-mering is om direct naar een nieuw instrument, hoe voortreffelijk ook, te grijpen^ Ein neues Hilfsmittel in der geburtshilf??chen Schweinepraxis. In de Berlin. Tierarztl. Woch. No. 10, 1929 beschrijft Dr. Voss Tierarzt in Heide(Holstein) een middel om gemakkelijk een lus te bevestigen om den kop of een derachterpootjes van een te

extraheeren big. Het instrumentje, dat onde r den naamvan talisman in den handel is gebracht, bestaat uit een touwtje met aan het eindeeen metalen oog en 4 gummidoppen voor duim en 3 voorste vingers ;. in iederedop zijn twee gaatjes, waardoor de lus loopt, terwijl het metalen oog tusschenduim en ringvinger komt te liggen. Na het omleggen en vasttrekken van de lusworden duim en vingers uit de gummidoppen teruggetrokken. Kingma. ZIEKTEN VAN VOGELS. Zur Frage der Spontaninfektion des Huhnes mit dem Virus der ansteckendenBlutarmut des Pferdes. Prof. Dr Oppermann ; Dr. D??pelhauer ; Dr. MollDeutsche Tierarztl. W. Juni 1929. Door Oppermann en Lauterbach is er op gewezen, dat hoenders, op diepeintraniusculaire infectie met virus van de infectieuze anaemie van het paard,reageeren met histolegische leververanderingen (rondcellige infiltratiehaarden,en hamosiderine-neerslagen).

Nu bleek dat een aa,ntal levers van nieuw aangekochte hoenders, dezelfde ver-anderingen vertoonden. Bij nader onderzoek werd gevonden, dat inderdaad velehoenders, welke contact hadden met paardenstallen, waar paarden met infectieuzeanaemie gestald werden, typisch veranderde levers hadden.



??? Nader kon worden vastgesteld, dat het uit de mest opgenomen virus beter bijhet hoen aanslaat dan het virus, dat versch aan het zieke paard ontnomen was(en door het graan, dat de hoenders als voedsel genoten, gemengd werd). Misschienvormt het anaemie-virus in elen mest ,,Dauerformen" die geschikt zijn voor infectielangs het darmkanaal. Een 8 maanden oud veulen, dat vrij was van infectieuze anaemie, werd subcutaaningespoten met 20 c.c. leveremulsie, en 20 c.c. bloed van hoenders, die de boven-genoemde leververanderingen hadden ; 7 dagen na de infectie werd een bloedproefvan dit veulen serologisch en volgens de duivenproef onderzocht ; het resultaatwas positief. Bij de sectie vertoonde het dier de typische leververanderingen. Een tweede proef, met een 4-jarig paard, verliep eveneens positief. Het is noodzakelijk uit te maken, of het hoen in de epidemiologie van de in-fectieuze anaemie

een rol speelt. The isolation of Bacterium pullorum from a European Bullfineh, (C. B. Hudsonand F. R. Beaudette, Journ. of the Am. Vet. Med. Ass., May 1929). Het gelukte genoemde schrijvers uit een gestorven bloedvink (pyrrhula europa)Bact. pullorum te kweeken. Behalve bij kippen en eenden, werd de pullorum-bacil tot nu gevonden bij musschen (Engeland) kalkoenen (Minnesota) en konijnen(Nebraska). Essais de traitement de quelques maladies parasitaires intestinales chez la pouleet Ie pigeon. J. Lahaye, Annales de M?Šd. Vet., Juin 1929. Wanneer men microscopisch faeces-onderzoek van van intestinale parasietenverdachte dieren doet, heeft men kans, elat men een enkel parasietenei, of eenander parasietenproeluct vindt. Men zal geneigd zijn, dit als een gevolg te be-schouwen van een enkele zich in het lichaam bevindende parasiet, en men zoude diagnose van den pati??nt in anelere richting

kunnen gaan zoeken. Zet menechter het faeces-onelerzoek voort, dit wil zeggen, herhaalt men het dagelijks, ofnog liever enkele malen daags, dan heeft men kans, op een gegeven dag, tot zijnverrassing te vinden, dat plotseling een zeer groot aantal parasietenproducten(eieren, o??cysten) de faeces verontreinigen. Men zou dien dag kunnen noemen :le jour de la d?Šbacle. Een duif bijvoorbeeld, werd op klinische gronden, verdacht van coccieliose.Drie maal daags werd faecesonderzoek verricht; er werd geen enkele cyste ge-vonden. Maar plotseling op den achtsten dag vertoonde het preparaat een warereincultuur van coccidicn-cysten. Het aantal parasitaire producten, in de faeces gevonden, hangt af van het ont-wikkelingsstadium van de parasiet ; eioorloopt deze een cyclus, dan zullen periodesvan veel en weinig parasitaire producten in de faeces elkaar afwisselen. Bij de beoordeeling van anti-parasitaire

middelen moet men hiermede terdegerekening houden. Wanneer men een kuur als geslaagd gaat beschouwen, zoodramen bij een enkele proef de faeces vrij van eieren of dgl. vindt, zal men meer-malen bedrogen uitkomen. Coccidiose : (speciaal van duiven). In het duivenhok wordt een tweede bodemaangebracht, van hoofdzakelijk grofmazig gaas. De dieren bewegen zich hier ge-makkelijk op. De faeces vallen er door heen. Dit vermindert re??nfectie bijna ge-heel, vooral ook, omdat het graan niet op den bodem kan worden toegediend,maar uit een speciaal bakje moet worden genomen. Als medicament scheen resul-taat te hebben (ook voor kippen) een mengsel van thijmpoeder, salixpoeder encatechu-poeder, aa, over het graan of door het meelvoer toegediend. Aan het drinkwater werd sulfas cupri toegevoegd, (iÂ°/oo??- Trichosomiase (aangetaste duiven vermageren snel en sterven). Genezingwerd

verkregen door toediening, 3 maal daags, van een pil met 20 milligramcalomel. Heterakis-injectie. Het eenige afdoende middel is tetrachlooraethyleen. De be-handeling bij duiven bestond in het ingeven van 5 capsules, elk met 200 m.gr.tetrachlooraethyleen. V??eir en na werd sulfas natricus als laxans toegediend. L. P. de Vries.



??? (Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utecht.Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON). DE INVLOED VAN ULTRAVIOLETTE STRALEN OP DE MELK-PRODUCTIE, door Prof. Dr. H. M. KROON. In de teelt der huisdieren en bij hun voeding en verplegingtracht men profijt te trekken van de belichting met ultraviolettestralen, door gebruikmaking van de hoogtezon. Door ultravioletlicht tracht men een gunstigen invloed uit te oefenen op drachtigedieren en de goede ontwikkeling der vruchten ; verder wil men degroei en ontwikkeling der jonge dieren er door bevorderen. Vooralbij varkens heeft men hiermede proeven genomen. De bestralingvan koeien, zelfs van den uier en het voeder heeft men toegepastom in de melk meer D. vitaminen (antirachitis-) te krijgen ; bijkippen is de bestraling wel gebezigd om de eierproductie op te voeren.Dat men met ultraviolet licht bij dieren een negatieve calcium-balans

in een positieve tracht te veranderen en het optreden vanrachitis bij jonge dieren tracht te voorkomen is voldoende bekend. Wat de verdere toepassing van ultraviolette stralen betreft,kan ik verwijzen naar de voordracht van R. H. v. Gelder, op-genomen in afl. 7 van dit Tijdschrift (Jaarg. 1929). Mijn doel was na te gaan of door belichting met genoemdestralen bij gezonde dieren de melkproductie is te vergrooten.Aanleiding tot mijne proefnemingen vond ik in enkele mededee-lingen in de literatuur betreffende toeneming van melk-secretie bijzoogende vrouwen door bestraling met hoogtezon verkregen.Verder in de wel eens verkondigde meening, dat de groote melk-productie van koeien in de weide, niet alleen aan het jonge en voed-zame gras, doch ook aan de in het zonlicht voorkomende ultra-violette stralen te danken zou zijn. Dr. Donnelly i) schrijft : â€žAls de moeder goed met ultravioletlicht bestraald is, zal zij

gezonde en voedzame melk in overvloedhebben en zonder moeilijkheid haar kind kunnen voeden". Prof. Karl Stolte en Dr. Carl Wiener 2) van de Universi-teitskliniek te Breslau publiceerden in Febr. 1928 een artikel,,Hebung der Milchmenge bei stillenden M??ttern durch die Licht-behandlung". Zij zagen, dat bij locale hoogtezonbestraling dereeds sedert weken buiten functie gekomen borst onder de be-lichting spontaan begon te secerneeren en dat binnen enkele dageneen voortdurend toenemende melkhoeveelheid werd afgescheiden.Daarna pasten zij de hoogtezonbestraling der borsten toe bij eentwintigtal moeders, die niet voldoende moedermelk produceerdenvoor de voeding van het kind. Bestraald werd eerst gedurende lvi 66



??? - cj66 â€” 5â€”7 minuten en verder eiken dag een paar minuten langer toteen tijdsduur van 25â€”25 minuten. D3 lamp werd eerst op 80 c.M.van de borst geplaatst, later werd de afstand tot 70 eventueel60 c.M. verminderd. De spenen werden vooraf met vaseline inge-smeerd om deze te vrijwaren voor de directe inwerking der stralen ;de huid der borst vertoonde spoedig hyperaemie, lichte erytheem-vorming en meer of minder sterke pigmenteering. Is voldoende melksecretie ingetreden dan wordt niet dagelijkschmeer bestraald, doch die geleidelijk op 2 maal per week gebracht.Schrijvers deelen mede, dat de melksecretie na de bestralingsoms zoo plotseling en sterk intreedt, dat stuwingen optreden alsde borsten niet voldoende geledigd worden. De bestraling heeftplaats als de borst geledigd is, dus na het drinken van het kind.Zij geven verschillende voorbeelden dat zij veel succes verkregen,zoo van een

vrouw, die na een rustpoos van 8 uren maar 55 gr.melk afscheidde, doch bij wie na 14 dagen reeds 700 gr. per dagverkregen werd, welke hoeveelheid verder nog steeg tot 1000â€”1200 gr. Bij 20 moeders die behandeld werden, konden zij de melk-productie zoodanig verhoogen, dat alle weer zelf hun kind kondenvoeden. Uit de goede kleur der kinderen, hun geregelde slaapen hun goede stemming putten schr. het vermoeden, dat door debestraling der moeders niet alleen meer melk, doch ook betere melkverkregen wordt. Aan het slot van hun artikel wijzen Stolte enWiener nog op een referaat van Ch isholm en Mc. Killop 3) diein 1927 ook dergelijke goede resultaten hebben verkregen met hoog-tezon-bestraling van zoogende moeders. Eveneens kreeg Prof. E. Vogt, Oberarzt der Universitats-Frauen Klinik Tubingcn, met de hoogtezon-bestraling gunstigeuitkomsten. Hij zag ook na twee of meer bestralingen de

borst-functie snel toenemen, en kon door 2â€”3 bestralingen per weekde melksecretie op goede hoogte houden. Hij heeft bij 30 zoogendemoeders de borsten bestraald en altijd goed resultaat verkregen,ten minste als voldoende klierweefsel aanwezig was. Ook hij zaghet gewicht der kinderen toenemen en kon een zeer gunstigephysische en psychische toestand constateeren. Hij meent daarom,dat de bestraling der borstklier met de kunstmatige hoogtezoneen uitstekend middel is ter bestrijding van hypogalactie en raadtzelfs aan om het middel te beproeven bij melkklieren, die tengevolge van mastitis buiten functie zijn gekomen. Wat de verklaring van de gunstige werking der ultraviolettestralen op de melksecretie betreft, worden twee meeningen naarvoren gebracht. Ten eerste wordt de meerdere melksecretie toe-geschreven aan den lokalen invloed der hyperaemie. Een zelfdegedachte ligt ten grondslag aan

de hyperaemie-behan deling derborstklier door Bier\'sche stuwing of door diathermie, zooals.die den laatsten tijd wel wordt aanbevolen.



??? Ten tweede meent men, dat de algemeene werking der be-straling door de kunstmatige hoogtezon van groote beteekenisis. Niet alleen bij rachitis doch ook bij â€žphysiologische osteoma-lacie" tijdens de zwangerschap of gedurende de lactatie bestaateen negatieve calcium- en phosphor-balans. Bij het kind leidt dittot Engelsche ziekte, bij de zoogende moeder echter zou dit on-voldoende lactatie veroorzaken. Bij drachtige geiten is door Ame-rikaansche onderzoekers aangetoond dat door hoogtezonbestralingde kalk- en phosphor-spiegel van het bloed toenamen. Prof. Stoltevermoedt nu, dat bestraling met kunstmatige hoogtezon bij zoo-gende moeders op eenzelfde wijze werkt, de verarming van hetbloed aan minerale zouten en andere stoffen opheft en daardoordirect de werkzaamheid der borstklier bevordert. Bovenstaande mededeelingen brachten mij er toe bestralings-proeven te nemen bij melkkoeien, in

de hoop dat ook hier een gun-stigen invloed op de melksecretie zou worden uitgeoefend en mo-gelijk e<sn voor de practijk van waarde zijnde behandelingswijzezou zijn aan te geven. Door de Auarzlampen Gesellschaft m. b. H. te Hanau werd temijner beschikking gesteld een kleine hoogtezon met een brandervan 600 kaarslichtsterkte. Verschillende proeven werden genomenin November en December 1928 op dieren, die alle reeds minstenstwee maanden op stal stonden. 1) Om na te gaan of de ultraviolette stralen ook nadeeligeninvloed op de uierhuid zouden hebben, werd eerst de uier bestraaldvan een geit die juist met melkproductie had opgehouden ; de uierwas bleek en nogal behaard. Den eersten dag werd 5 minuten opi M. afstand bestraald, den volgenden dag 10 minuten en de 4 vol-gende dagen 15 minuten. Invloed op de huid was niet op te mer-ken, ook was geen melksecretie meer op te wekken.

2) Van een Vaars (Fr. Holl.) in de tweede helft der lactatie-periode werd eerst gedurende zeven dagen de melkproductie be-paald, daarna werd de uier 6 achtereenvolgende dagen resp. 5, 1015, 20, 25 en 30 min. op 1 M. afstand bestraald. Daar hierdoorgeen verschijnselen waren waar te nemen werd de uier onthaard endaarna nog 8 dagen bestraald op dezelfde wijze als vorige dagende nog behaarde uier, waarop verder nog 15 dagen de melkpro-ductie gecontroleerd werd. 5â€”11 Oct. (geen bestraling) melkopbrengst resp. 10.1 K.G., 10.3K.G., 11.5 K.G., 11 K.G., 11.i K.G., 11.2 K.G., 11.1 K.G. melk. 12â€”16 Oct. (bestraling behaard uier) 10.3 K.G., 10.1 K.G.,9.9 K.G., 8.7 K.G., 8.6 K.G. melk. 19â€”20 en 22â€”27 Oct. (bestraling onthaarde uier) 10.7 K.G.,10.8 K.G., 10.3 K.G., 10.4 K.G., 10.8 K.G., 10.7 K.G., 11.1 K.G.,10.4 K.G. melk.



??? 28 Oct.â€”io Nov. (geen bestraling) 11.2 K.G., 11.7 K.G., 11.3K.G., ir.5 K.G., 10.5 K.G., 11.5 K.F., 11.7 K.G., 11.1 K.G.,11.7 K.G., 11.7 K.G., 11.4 K.G., 11.8 K.G., 11.3 K.G., 11.3 K.G.,10.7 K.G. Hier is geen invloed op de melkproductie te constateeren.3) Van een vaars (F. H.) ook op het laatst der lactatie, werd deuier bestraald als bij de vorige. 5â€”11 Oct. uier niet bestraald : opbrengst : 5.4 K.G., 5 K.G.,5.7 K.G., 5.4 K.G., 5.8 K.G., 5.6 K.G. melk. 12â€”16 Oct. bestraling behaard uier : opbrengst 5.6 K.G., 5.2 K.G. 5.5 K.G., 5.3 K.G., 5 K.G. melk. 19â€”20, 22â€”27 Oct. : bestraling onthaard uier : opbrengst 5.4 K.G., 5.4 K.G., 5.8 K.G., 5.4 K.G., 5.2 K.G., 5.6 K.G., 5.8 K.G., 5.6 K.G. melk. 28 Oct.â€”10 Nov. geen bestraling, opbrengst 5.6 K.G., 5.7 K.G., 5.5 K.G., 5.8 K.G., 5.2 K.G., 5.5 K.G., 5.8 K.G., 6 K.G., 6.6 K.G.,6.2 K.G., 5.7 K.G., 5.4 K.G., 5.2 K.G. melk. Hier is dus geen invloed op de

melkproductie.Na deze oudmelkte vaarzen werden nu voor de bestraling ge-kozen een drietal vaarzen, in de eerste dagen na het kalven. 3) FR. H. Vaars gekalfd 31 Oct. dus nieuwmelkt. De gewone productie werd bepaald van 2â€”8 November. Daarnawerd direct de uier onthaard, en eiken dag gedurende 3/4 uur be-straald, nl. een kwartier de twee achter kwartieren gelijktijdig,en ieder voorkwartier ook elk J- uur. Aan de uierhuid was op de bestraalde gedeelten een duidelijkerytheem en op het eind eenige schilfering en pigmentatie merk-baar. 2â€”8 Nov. uier niet bestraald : opbrengst 11.5 Kâ€žG., 11.7 K.G.,11.3 K.G., 11.17 K.G., 11.17 K.G., 11.4 K.G., melk. 9â€”10 en 12â€”14 Nov. onthaarde uier bestraald : opbrengst11.3 KG., 10 K.G., 11.2 K.G., 11.5 K.G., 11.4 K.G. melk.Ook hier dus geen invloed op de melkproductie. 4) Vaars (FR. H.) gekalfd 1 Nov., dus nieuwmelk. Bestralingevenals de vorige vaars.

3â€”8 Nov. uier niet bestraald, opbrengst 5.0 K.G., 5.3 K.G.,5 K.G., 5.8 K.G., 7 KG., 6.3 K.G. melk. 9â€”10 en 12â€”19 Nov. onthaarde uier bestraald, opbrengst 6.6 K.G., 6.2 K.G., 5.7 KG., 5.4 K.G., 5.2 K.G., 5.4 K.G., 5.4 K.G.,5.2 K.G., 5.5 K.G. melk. Hier had de bestraling dus ook geen invloed. 5) Vaars (Fr. H.) gekalfd 8 Nov., werd van den eersten dag afgedurende \\ uur op de achterkwartieren en op ieder voorkwartierbestraald met de lichtbron op | meter afstand. De melkopbrengst was 9 Nov. 11.8 K.G., 10 Nov. 10.7 KG.,



??? li Nov. io.i K.G., 12 Nov. 10.6 K.G., 13 Nov. 10.2 K.G., 14 Nov.10.1 K.G. Ook hier geen sprake van gunstigen invloed op de melksecretie. Vaars (Fr. H.) die 19 November aborteerde. In de eerstvolgendedagen werd de onthaarde uier op de achtervlakte en van terzijdeop de voorkwartieren bestraald gedurende 15 minuten en op eeni M. afstand. De melkopbrengst was : 20 Nov.â€”3 Dec. resp. 2.9 K.G., 3.2 K.G.,3.6 K.G., 3.8 K.G., 4.1 K.G., 4.4 K.G., 4.5 K.G., 4.5 K.G., 4.5 K.G.,4.6 K.G., 4.5 K.G., 4.5 K.G., 4.4 K.G., 4.7 K.G. melk. De vermeerdering der productie in de eerste dagen ziet mendikwijls na abortus, van een gunstigen invloed der bestraling isook hier dus geen sprake. Dergelijke ongunstige uitkomsten ook bij den mensch verkregenin het â€žSt?¤dtische M??tter- und S?¤uglingsheim in Duisburg, werdenmedegedeeld door Dr. Drossel 5). Hij bestraalde gedurende kor-teren of l?¤ngeren tijd de borsten

van 15 zoogende vrouwen. Ingeen dezer gevallen zag hij een sterke toeneming der melkafschei-ding zooals Stolte en Vogt, die waarnamen ; in 4 gevallen zelfseen achteruitgang der productie. Verschillende gevallen van ge-ringe vermeerdering in de eerste weken van de lactiatie, welke menaan den invloed der bestraling toekent, zouden volgens Drosselook zonder deze behandeling opgetreden zijn, omdat in dezen tijdde melkhoeveelheid in den regel wel wat stijgt. Hij komt dan ooktot de conclusie dat nauwkeurige langdurige waarneming doetzien, dat men aan de bestraling der borsten geen invloed op demelkproductie mag toekennen. Ook zijn reeds vroeger ongunstige resultaten, bij runderenverkregen, gepubliceerd. In het Department of Agriculture Che-mistry en in het Department of Animal Husbandry van de Uni-versiteit te Madisons (Wisconsin) werden een reeks van onder-zoekingen verricht betreffende

de invloed van dieetfactoren opde calcium-assimilatie. Terwijl in 1924 (6) bij geiten die gedurende20 minuten daags met ultraviolet licht bestraald werden de cal-ciumbalans, die negatief was, positief werd en dus een duidelijkeinvloed was waar te nemen, werden in 1926 dergelijke proevengenomen met runderen, doch hier zonder resultaat. Hart, Steen-bock, Scott en Humphrey (7) bestraalden 3 â€žpure bred Hol-stein" koeien, gedurende 4 weken, 1 uur per dag, met een kwarts-kwikdamplicht, doch konden geen invloed op calcium- en phos-phorus-metabolisme constateeren, evenmin een gunstige of on-gunstige invloed op de melkproductie. Bij melkkoeien zagen ookzij evenmin als wij, gunstig effect op de melkproductie. Bij de verschillende belichtingsproeven van melkkoeien met dekwartskwikdamplamp ter verkrijging van melk met meer D-vita-



??? minen\', wordt geen melding gemaakt van toeneming van de melk-productie, wat zeker wel het geval zou zijn wanneer deze vaneenige beteekenis was. Prof. Dr. V??ltz o. a. heeft vele dergelijkeproeven genomen in het Tierzueht-Institut der Albertus Universi-tat te Koningsberg 8). Hij bericht wel over vermeerdering van hetD-vitamine, doch niet over toeneming van de hoeveelheid melk. Geheel anders zijn de resultaten verkregen in het Zo??technischInstituut van de Hokkaido Imperial University te Saporro (Japan)door Kenzo Iguchi en Kextaro Mitamura 9), medegedeeld ineen artikel â€žInfluence of Ultra-violet ray upon the milking cow".Zij gingen de invloed na van ultraviolette stralen op de melk-productie van koeien, wier uier werd bestraald en verder de invloedop de melkproductie van het toedienen van met ultraviolet lichtbestraald voedsel. Zij bestraalden den uier van achteren en wat het

voorgedeeltebetreft van de beide zijden, op een afstand van 25 c.M. Zij belichttenmet een kwartskwikdamplamp (Hanovia) doch deelen niet medevan hoeveel kaars lichtsterkte. Van twee koeien werden de uiersbestraald, van een derde controle-koe niet. Deze proeven liepenvan Januari tot Maart 1928. De gebezigde koeien behoorden tothet Ayrshire ras en alle waren ten naastenbij in de zelfde periodeder lactatie. Bij de controle-koe was melk- en botervet opbrengstniet verhoogd, bij de twee andere koeien was door bestraling ge-durende veertien dagen de melkhoeveelheid toegenomen met 4.77%,de botervet toeneming 8.73 %, terwijl de toeneming in lichaamsge-wicht 4.77 % bedroeg. Hier dus door de bestraling van den uiereen niet onbelangrijke toeneming der melk- en botervct-productie. Ook werden proeven genomen met het toedienen van bestraaldvoeder. Weer werden 2 koeien gedurende veertien

dagen met be-straald voeder gevoed en kreeg een controle-koe onbestraald voe-der. Het voeder werd ii uur bestraald op een afstand van 60 c.M.van de lichtbron en elk half uur twee maal opgeschud. De hoeveel-heid melk nam toe met 2.92 % en de hoeveelheid botervet met4.24 %. Toen niet alleen het droge voeder, maar ook de maisensilagebestraald werd was de melktoeneming zelfs 28.4 % en de botervettoeneming 15.9 %. De Japansche onderzoekers kregen dus geheel andere uitkomsten,dan wij bij onze proeven, en dan de andere reeds genoemde onder-zoekers, die slechts negatieve resultaten konden boeken. De vermeerdering in melkproductie, in Japan verkregen, dedenmij besluiten nog een reeks proeven te nemen, zooveel mogelijkovereenkomend met de daar gevolgde wijze van doen, ten eindena te gaan of onze negatieve resultaten ook veroorzaakt kunnenzijn, door bijkomende

omstandigheden.



??? Mijn doel was nu, de invloed na te gaan van : iste, ultraviolette bestraling van den uier. 2de, voeding met door de hoogtezon bestraald voedsel ; 3de, bestraling van het geheele dier. Dit laatste wilde ik controleeren, omdat Henderson 10) in1926 een melkgeit bestraalde, en daardoor wel de calciumbalansvan negatief positief werd, doch de melkproductie niet steeg. Mijndoel was nu na te gaan of een bestraling van de romp der melkkoeook practische beteekenis zou kunnen hebbsn. Voor de bestraling van den uier verschafte de Quarzlampen Ge-selschaft m. b. H. te Hanau mij een lamp volgens Prof. Pirquet,met een brander van 2000 kaars lichtsterkte en voor de bestralingvan het voeder en van het geheele dier een lamp volgens Prof.Jesionek met een brander van 2000 kaars lichtsterkte. De koeienwerden gevoederd met goed hooi en lijnkoek. De bestraling van den nier. Hiervoor werden gebezigd de 6-jarige koe

â€žKortstaart" gekalfdhebbend 20 Maart 1929 en de 2-jarige vaars â€žKleine Roode" ge-kalfd hebbend 26 Febr. 1929. Verder diende als controle-koe de2-jarige proefkoe gekalfd hebbend medio April 1929. Van alle drie koeien werd gedurende zes dagen \'s morgens en\'s avonds de melkhoeveelheid gewogen en het vetgehalte bepaald,zoodat voor eiken dag de melkhoeveelheid en de botervethoeveel-heid op te geven is. Des Zondags werd niet gecontroleerd. De tweedeweek werd de uier van de twee eerstgenoemde koeien bestraaldmet de 2000 kaars kwartskwikdamplamp en wel de achtervlakte vanden uier Â? uur en daarna elk voorkwartier een A uur, dus in hetgeheel ij uur. De lamp werd op c.a. 40 c.M. afstand geplaatst.Daar de Japansche onderzoekers in het geheel niets opgeven vanontharen, hebben wij de uiers ook niet onthaard. De contr??le-koewerd niet bestraald. Gedurende deze zes dagen werd

weer de melk-hoeveelheid en de botervethoeveelheid bepaald. De week daaropwerden de uiers niet bestraald en toch melk en botervethoeveelheidgenoteerd. Door nu het gemiddelde te nemen van de opbrengstvan eerste en derde week krijgen wij de opbrengst welke in de 2deweek zou moeten worden geleverd, als niet bestraald was. Wijkennen de opbrengst van de koeien met bestraalde uiers in de2de week en kunnen nu vergelijken of de bestraling invloed heeftgehad op de productie. Verder kan vergeleken worden met deproductie van de contr??le-koe in de 2de week, en kan nog bijdeze nagegaan worden of de uit de opbrengst van iste en 3de weekberekende opbrengst de 2de week overeenkomt met de werkelijkeopbrengst in de 2de week. Bijgaande tabel geeft een overzicht van de verkregen cijfers. Al moge nu de opbrengst iets hooger zijn, toch is deze niet vanzooveel beteekenis dat men van een

gunstigen invloed der bestra-ling kan spreken.



??? BESTRALING VAN DEN UIER 3 x V2 uur. Uier bestraald. Uier bestraald. Uier niet bestraald. Kortstaart Kleine Roode Proefkoe (controle) isteweek 3deweek berekende2de week werkelij ke2de week isteweek 3deweek berekende2de week werkelijke2de week isteweek 3deweek berekende2 de week werkelijke2de week nietbestraald nietbestraald nietbestraald uierbestraald nietbestraald nietbestraald nietbestraald uierbestraald nietbestraald nietbestraald nietbestraald Dagen KG.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.boteivet K.G. K.G.melk! boter! vet K.G. K.G.melk botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet K.G.melk KG.botervet. Maandag . . . x7- 3 0.465 16.1 0.436 16. 2 0. 449 11.20. 370 10.3 0.386 11.1 0.383 14.2 0.474 13 0.494 13.2 0.486 Dinsdag .... 17.5 o. 457 16.5 0.417 17.7

o-435 11. 2 0.376 10. 4 0.361 10. 7 0.353 14.4 0.526 12.8 0. 480 12.9 0.452 Woensdag. .. 17-3 0.489 .6. 0.427 17.60.473 10.7 0.415 10 0.358 li. 2 0.386 14.2 O- 544 12.9 o-495 13-2 0. 490 Donderdag. . 17.2 0.478 16.6 0-439 17. 0.410 11.20. 386 9-7 333 10.1 0.376 13-9 0.509 12-5 0-459 13-5 0.536 Vrijdag..... 17- 0. 462 16.6 0.437 17.9 0. 481 10.80.336 10.3 331 10.6 0.396 13-7 0.505 12. 2 0.419 13-3 0.494 Zaterdag. . . . 15.7 0.420 \'5-7 0.372 17-5 0.498 11. 0.370 10.3 0.374 10.5 0.404 12.60.446 1 12.7 0.491 13- 0.500 Samen...... 102.0 2.771 77-5 2.528 99-7 2.649 103.9 2.746 | 66.1I2.253 61.0 2- 143 63.5 2. 198 64. 2 2.298 83.0 3.004 76.1 2.838 79-5 2.921 79.1 2.958 In de week, dat de uier bestraald werd.4.2 K.G. melk meer.0.257 K.G. melkvet meer. In de week, dat de uier bestraald werd0.7 K.G. melk meer.0. i K.G. melkvet meer. Verschil werkelijke en berekende 3de weekwerkelijke week 0.4 K.G.

melk minder. 0.037 â– < melkvet minder.



??? Voeding met bestraald voeder. De hoeveelheid hooi en lijnkoek, per dag noodig, werd met dehoogtezon van 2000 kaarsen lichtsterkte gedurende uur be-straald. Herhaaldelijk werd het hooi opgeschud en omgezet enwerden ook de koeken omgekeerd, opdat de ultraviolette stralenop alle deelen van het voer konden inwerken. Twee runderen werden met bestraald voeder gevoederd, de con-tr??le-koe kreeg enkel onbestraald voedsel. Eerst werd weer gedurende 6 dagen van de eerste week aan alle3 koeien onbestraald voeder gegeven en de productie aan melk enbotervet bepaald. Gedurende zes dagen van de tweede week kre-gen 2 runderen bestraald en de contr??le-koe onbestraald voeder.De derde week kregen weer alle onbestraald voedsel. Uit de op-brengst van de 2 runderen in de iste en 3de week is weer berekendde hoeveelheid melk en botervet die zij in de 2de week gegevenzouden hebben

als zij geen bestraald voedsel gekregen hadden,om deze te kunnen vergelijken met de opbrengst nadat w?Šl be-straald voedsel gegeven werd. Verder kon deze laatste opbrengstvergeleken worden met de opbrengst van de contr??le-koe. Bestraald voeder kregen de 2-jarige vaars â€žKleine Blaar", ge-kalfd hebbend 15 Maart en de 3-jarige koe â€žAlbino", gekalfd heb-bend i Maart 1.1. terwijl als contr??le-koe weer dezelfde proefkoedienst deed als bij de proeven met uierbestraling. Bijgaande tabel geeft een overzicht van de verkregen resultaten. Ook de voeding met bestraald voeder heeft hier dus feitelijk geeninvloed op melk- en botervetproductie. Bestraling van de koe. Twee runderen, dezelfde die te voren bestraald voeder gehadhadden (Kleine Blaar en Albino) werden bestraald met de lampvan Prof. Jesionek, van 2000 kaarsen lichtsterkte, eerst gedu-rende een half uur de eene helft van de romp,

daarna gedurendedezelfde tijd de andere helft. Als contr??le-koe, die niet bestraaldwerd diende de F. H. 3-jarige koe Sturkeboom, gekalfd hebbend13 April 1.1. Weer werd de eerste week niet bestraald, de tweedeweek Kleine Blaar en Albino wel en Sturkeboom niet en de derdeweek weer alle drie niet bestraald. De normale opbrengst in de 2de week werd weer berekend uit deopbrengst van iste en 3de week, om deze berekende opbrengst metde werkelijke opbrengst der bestraalde koeien te kunnen verge-lijken. Verder kan de laatste opbrengst vergeleken worden metdie der contr??le-koe. Voor de bestraling koos ik ook onze Albino koe, omdat hiermisschien grooter kans zou zijn van een gunstige inwerking derultraviolette stralen op de ongepigmenteerde huid. Bijgaande tabel geeft weer een overzicht der verkregen resultaten.



??? BESTRALING VOEDER gedurende 1Â?/, uur. Bestraald voeder. Bestraald voeder. Onbestraald voeder. Proefkoe (controle) Albino Kleine Blaar iste 3de 1 berekende werkelijke2de weekgewoonvoeder werkelijke2de weekbestraaldvoeder berekende2de weekgewoonvoeder 3deweekgewoonvoeder 3deweekgewoonvoeder werkelijke2de weekbestraaldvoeder berekende2de weekgewoonvoeder isteweekgewoonvoeder isteweekgewoonvoeder week i week 2de week gewoonvoeder gewoonvoeder gewoonvoeder K.G. K.G. K G. K.G.melk boter melk botervet KG. K G.melk botervet Dagen Maandag. . ,Dinsdag . . ,Woensdag. .DonderdagVrijdag . . .Zaterdag. . K.G. K.G.melk botervet 12.90.303 13.40.324 13.60.349â€?13-5 0.35513.60.38313. i 0.340 6 0.398437Â°4 3570.370o. 290.309 13.213-4I3-I vet0-350o- 357 0.385 13.80.34513.20. 30813. 0.326 K.G. K.G.1 K.G. boter melk botervet vet o. 296 0.346

0.345 K.G. K.G.melk botervet 13.2 o.486 12.90.452 13.2 0.490 13-5 O.536 13-3 0.494 13. 0.500 K.G.melk K.G.botervet 0.324 0.338 0.375 0.3800.330o. 3T4 K.G.melk K.G.botervet K.G.melk K.G.boter vet 0.494 K.G.melk K.G.botervet K.G. K.G. K.G.melk boter melkvet li.8 12.4 12.4 12. 12.3 10. 7 14.2 1414 .2 0.474.40.526.2 0.54490.5097 o-5Â°56 o.446 13. 0.410 9 20.453 10.480.468 10.4 30.421 9.9 12.8 0. 48012.90.49512.5 0.45912. 2 0. 41912.7 o. 491 I 0.244 90.384 10.50.25630.262 9.90.348 I ! I 1.52.398 60.9:1.808 72.72.103 83- 13-004! 76.1 2.958 Samen..... ..083 2.83s 79.52.291 80.0 71.6 2.061 79-3 2.095! 79.7 2.071 79.5 79. â€?2-054 In de week van bestraald voeder.0.6 K.G. melk meer.0.037 K.G. melkvet minder. In de week van bestraald voeder1.1 K.G. melk minder.0.042 K.G. melkvet minder. Verschil werkelijke en berekende 3de weekwerkelijke week o. 4 K.G. melk minder. 0.037 " melkvet

minder.



??? BESTRALING VAN DE KOE. 2 x V, uur. Bestraalde koe. Bestraalde koe. Niet bestraalde koe. Zwarte Sturkeboom (controle koe) isteweeknietbestraald Kleine Blaar Albino werkelijke2de week koebestraald berekende2de week 3deweeknietbestraald berekende2de week nietbestraald werkelijke2de week koebestraald 3deweek isteweeknietbestraald 3deweeknietbestraald berekende2de week nietbestraald werkelijke2de week nietbestraald isteweek nietbestraald nietbestraald nietbestraald K.G. K.G.melk botervet 14.20.399 13- 0.364 13. i 0.391 13. i 0.384 12.60.347 I 13- 0.383 _j__L I 2. 168 79. oj2. 268 K.G. K.G.melk botervet 13.2 0.350 13-40-357 13- i 0.385 13-80.345 13.2 0.308 K.G. K.G. K.G. K.G. melk boter melk boter vet I , vet 13. 355 K.G. melk K.G.botervet K.G.melk K.G.botervet 0.384 o. 402 0.418 o. 416 0.350 0.3582.328 K.G.melk K.G. K.G.melk botervet K.G.botervet 9. 8^0.26910. 4^0.34610.4

0.345 12. 11. 12. 0.352 Â?â– 3590.386 li.4 li.6li.2 13. 0.388 12.812.713.213- 0.3590.3760.399 0.389 11.60.329ii.9 0.357I1â€?5 0.343 9-910.5ii.9 0.244 ii. o. 2560.348, 11.2 ii.6 0.326 13- 79. 7\'2.071 62.91.808 68.0 78.7 65.42.068 70.0,2.126 77.7 2.266 K.G. K.G. K.G. K.G. melk boter melk botervet vet 9. 0.312 11.70.379 i , 10. 7 0. 311 12.2 o. 367 10.60.338 12.40.352 10.20.310 12.30.338 10.30.287 12.50.349 11.2i0.303 12.50.336 62.0 73-6 I 1.861 K.G. K.G. K.G. K.G.melk boter melk botervet vet 12.50. 382 12.1 o.364 12.2 0.43111.90.355li-4 0-33011.70.350 67.8 i. 991 71. 8I2. 122 ! I I In de week van de bestraling der koe.0.3 K.G. melk meer.o. i K.G. botervet meer. In de week van de bestraling der koe.4.6 K.G. melk meer. j>.G. botervet meer. Ver=chil werkelijke en berekende 2de week.werkelijke week 4 K.G. melk meer. o. 131 ,, botervet meer.



??? Ook hier weer geen invloed der bestraling op de melk- en boter -vetproductie. Dat de bestraling der koeien geen invloed heeft op de productie,is ook aan de Amerikaansche onderzoekers Hart en zijn mede-werkers gebleken. Dat echter de bestraling van den uier en de voe-ding met bestraald voeder geen invloed heeft op de productie, iseen geheel ander resultaat, dan de Japansche onderzoekers Iguchien Mitamura verkregen. Wat zou nu de oorzaak van het verschil der door mij en de aanhet Zo??technisch instituut aan de Kokkaido Universiteit verkregenkunnen zijn. Verschillende o. a. in Amerika genomen proeven hebben aange-toond dat bij het rund door de bestraling geen invloed op decalcium-balans is uit te oefenen, zoodat een aanneming dat decalcium-balans in Japan negatief en bij ons positief zou zijn, noggeen verklaring zou kunnen opleveren. Mogelijk zou kunnen zijn een rasverschil. Daar

bij geit en rundhet verschil bestaat dat een negatieve calcium-balans door ultra-violette bestraling bij de eerste diersoort wel, bij de tweede nietin een positieve te veranderen is, kunnen wij ons denken dat ookin dit opzicht verschillen bij rassen van eenzelfde diersoort zoudenbestaan en daardoor ook verschil in productie na bestraling zoukunnen optreden. Het Ayrshire ras en onze Nederlandsche rassenzijn echter zoo verwant, dat een dergelijk verschil niet waarschijn-lijk is. Ook is het mogelijk, dat in de voeding welke de koeien in Japanontvangen een op de melksecretie werkenden factor (vitamine?)ontbreekt, terwijl die bij ons in de voeding wel aanwezig is. Hetzou dan kunnen zijn dat wat in Japan ontbreekt, de ontbrekendefactor door de bestraling in het lichaam gevormd wordt, en zoo-doende de melk- en botervet-productie die subnormaal was, opnormale hoogte werd gebracht terwijl deze bij onze koeien

nietverhoogd werd omdat zij reeds op normale hoogte was. LITERATUUR. 1. Dr. Donnelly, Detroit U. S. A. The American Journal of Physical Therapy.Chicago Bd. n, No. 8. Nov. 1928. 2. Prof. Karl Stolte und D. Carl Wiener, Deutsche Med. Wochenschrift.54 Jahrg. No. 75259, 17 Febr. 1928. 3. C. Chisholm und M. Mc. Killop, Zbl. f. d. ges. Kinderkl. Bd. 21, No. 9, S. 327,1927. 4. Prof. E. Vogt, Deutsche Med. Wochenschrift. 54 Jahrg. No. 33, S. 1367, 1928. 5. Dr. Drossel, Deutsche med. Wochenschr. 54 Jahrg. No. 2, S. 62, 1929. 6. Hart E. B. Steenbock en Elvehjem, The Journ. of Biological Chemistry,1924-â€”25, Ex?? 117. 7. Hart E. B. Steenbock H. Scott H. and Humpvrey G. O., The Journ.of Biological Chemistry 1927 lxxiii 60.



??? 8. Prof. Dr. V??ltz, Mitteilungen der Deutsche Landw. Geselschaft, St??ck 501926. 9. K. Iguchi en K. Mitamura, Journ. of the Faculty of Agriculture. HokkaidoImperial University, Vol. XXIV, Pt. Z. pag. 39, S. Aporo 1928. 10. J. M. Henderson, Scottisch Journ. Agr. IX, 33 (1926). ZUSAMMENFASSUNG. Prof. Kroon stellte Untersuchungen an nach dem Einfluss der ultraviolettenLichtstrahlen auf die Milchproduktion bei K??hen. Er wurde dazu veranlasstdurch Mitteilungen von Dr. Donnelly, von Prof. Stolte, Prof. Wiener undProf. E. Vogt, die bei Frauen durch Bestrahlung der Br??ste eine erhebliche Zuh-nahme der Milchproduktion beobachtet hatten. Mehrere Tage lang bestrahlte Verfasser die Euter von 6 F?¤rsen, wovon 3 imletzten Stadium der Laktationsperiode, 2 sofort nach dem Kalben und eine sofortnach einem Abortus. Bei einigen Tieren wurde das Euter enthaart ; bei allen wurdejedes Euterviertel

eine Viertelstunde mit einer 100 kerzigen Quarzquecksilber-lampe bestrahlt (Quarzlampengesellschaft m. b. h. Hanau). Weiter wurde miteiner 2000 K. Lampe die Euter zwei ?¤lterer K??he w?¤hrend 1 A Stunden bestrahlt,und den ganzen K??rper 2 anderer Tiere, w?¤hrend zwei K??he bestrahltes Futtererhielten. Die Milchproduktion dieser Tiere wurde stets mit die von Kontrolltieren ver-glichen. Bei keinem dieser Tiere war jedoch ein Einfluss der Bestrahlung auf dieMilchproduktion bemerkbar. Dieses Resultat ist in Widerspruch mit den von Iguchi und Mitamura imzo??technischen Institut zu Saporro (Japan) erzielten Ergebnissen, n?¤mlich eineZunahme der Milchproduktion von 5%â€”28% und der Milchfettproduktion von8%-i5-9%. SUMMARY. Prof. Kroon studied the effect of ultra-violet rays on the milkproduction incows. He was prompted to do it in consequence of communications from Dr.Donnelly, Prof.

Stolte, Prof. Wiener and E. Vogt who had observed an im-portant increase in milkproduction in women by irradiation of the breasts. Theudders of 6 heifers were irradiated during several days. Three in the last stage ofthe lactation period, two immediately after calving, one immediately after abor-tion. In a few animals the udder was depillated (shaven) ; in all animals eachudderquarter was irradiated during a quarter of an hour by means of a hundredcandles power quartz mercury vapor lamp (Quarzlampen Gesellschaft m h. b.Hanau). Further the author irradiated the udders of two older cows with a 2000candles lamp during ij hours and the whole body of two other animals. Twocows were nourished with irradiated food. The milkyield of these animals was always compared with the milkproductionof control animals. In none of these animals an effect of the irradiation was per-ceptible. This result is in contradiction

with the results obtained by Iguchi andMitamura in the zootechnical Institut at Saporro (Japan), namely an increasein the milk production of 5 %â€”28 % and an increase in the milkfat-productionof 8 %â€”15,9 %. R?‰SUM?‰. I.e Prof. Kroon a ?Študi?Š l\'influence des rayons ultra-violets sur la productionde lait chez les vaches. Il en est arriv?Š ?  propos de communications du Dr. Don-nelly, Prof. Stolte, Prof. Wiener et Prof. E. Vogt, qui avaient observ?Š uneaugmentation consid?Šrable dans la production de lait chez la femme apr?¨s l\'irra-diation des seins. Pendant plusieurs jours l\'auteur a irradi?Š les mamelles de 6 g?Šnisses, dont 3pendant le dernier stade de la lactation, 2 imm?Šdiatement apr?¨s le v??lage et une



??? imm?Šdiatement apr?¨s un avortement. La mamelle de quelques animaux fut d?Š-pill?Še ; chaque quartier mammaire de tous les animaux fut expos?Še pendant unquart d\'heure ?  une lampe en quartz ?  mercure (cent bougies). (Quarzlampenge-sellschaft m. b. h. Hanau). Puis l\'auteur a soumis, pendant une heure et demie,les mamelles de deux vaches plus ??g?Šes et le corps entier de deux autres animaux?  l\'irradiation d\'une lampe ?  2000 bougies. Deux vaches re?§urent une nourritureirradi?Še. La production de lait de ces animaux fut toujours compar?Še avec celle de vachesde contr?´le. Chez tous les animaux l\'irradiation ?Štait sans influence sur la produc-tion du lait. Ce r?Šsultat est contraire aux r?Šsultats obtenus par Iguchi et Mitamura?  l\'Institut de zootechnie ?  Saporro (au Japon), qui avaient constat?Š une aug-mentation de la production de lait de cinq % ?  28% et une augmentation de lagraisse

du lait de 8%â€”15,9%. BLADVULLING. Kruising tussen bison en rund. Door de Canadeese regeering worden in Buffalo-park (Alberta) (Scientific Ame-rican, ref. in Veldbode 1929, No. 1387, blz. 789) proeven genomen, en koeien vanengelse runderrassen gekruist met bisonstieren. Paring van die halfbloedbuffelsonderling geeft producten die men â€žcattalo" noemt. De eigenschappen van diehalfbloedbisons en cattalo\'s worden zeer geroemd ; echter zijn de dieren moeilijkte kweeken. Een bisonstier paart ongaarne met een koe ; de meeste stierkalverenworden dood geboren ; die in leven blijven zijn meestal onvruchtbaar. Betere resultaten schijnt de kruising te beloven van de bison met de asiatieseYak (dat een tussenschakel schijnt te zijn tussen bison en rund en ook met hetrund kan gekruist worden). Een goed geslaagde kruising is tot stand gebrachttussen een Yakstier en een bisonkoe. Voeding-vraagstukken.

Durig (Forsch. u. Forschritte, 1929, No. 25, blz. 287) bespreekt de mogelijkheidvan voeding der mensen in de toekomst. Het stikstof-vraagstuk en het daarmeesamenhangende eiwit vraagstuk is vrijwel opgelost door de stikstof-meststoffen-bereiding met uit de lucht gewonnen stikstof. Moeilijker is het fosfor-vraagstuk. De (bekende) wereldvoorraad aan fosforusis naar schatting voor 250 jaar voldoende. Waarschijnlijk zal het aan de chcmieseindustrie gelukken ook daarin te voorzien en voldoende oplosbare fosjaten voorden landbouw te winnen. Voor de toenemende bevolking der aarde is een steeds grootere bebouwde bodem-oppervlakte noodig. Wanneer die op den duur in de gematigde luchtstreken nietmeer aanwezig is, zal men die in de tropen moeten zoeken, hetgeen een andereverdeeling van de bevolking zal ten gevolge hebben. In plaats van 3/4 van hetaantal mensen in de gematigde zone en 1/4 in de

tropen, zullen dan in de toekomst2/3 in de tropiese zone en 1/3 in de gematigde moeten leven. Vr.



??? OVER DE STOORNISSEN DER MINERALE STOFWISSELING BIJKALF- EN KOPZIEKTE door B, SJOLLEMA en L. SEEKLES. In dit voorjaar werden de onderzoekingen over de stoornissender minerale stofwisseling bij kalf ziekte en bij de zoogenaamdekopziekte (voorjaarsziekte) in dit laboratorium voortgezet. Naastbloedmonsters werden ook urinemonsters onderzocht. Het bloed-onderzoek werd in vergelijking met het vorige jaar belangrijkuitgebreid. Behalve het gehalte aan totaal calcium en anorganisch phosphor-zuur bepaalden wij in het bloedserum als zoodanig voornamelijkhet gehalte aan totaal magnesium ; wij maakten verder ultra-filtraten van de bloedsera en bepaalden daarin behalve het gehalteaan totaal calcium ook het gehalte aan calcium-ionen, het gehalteaan magnesium en aan anorganisch phosphorzuur. In een aantal gevallen werd bovendien nagegaan welke gehaltenaan kalium, natrium en

chloor in de bloedsera voorkwamen. Over deze drie laatste zal in dit artikel niet verder gesprokenworden. De methoden van onderzoek waren dezelfde als die welkein het vorig artikelx) werden vermeld. De ultrafiltratie geschiedde door collodiumfilters en had steedsplaats bij een overdruk van 12â€”15 cM. kwik. Voor de bepalingder Ca-ionen werd gebruik gemaakt van de methode van Brink-man en Van Dam 2). Teneinde bij de colorimetrische aflezingen, welke voor de phos-phorzuur- en magnesiumbepaling noodig waren, geen last te hebbenvan spoedige verbleeking, bedienden wij ons van de wijzigingwelke door Benedict en Theis is aangegeven. Wij zullen ons, wat kopziekte betreft, op dit moment beperkentot de kopziekte-aanvallen, die vooral in het begin van den weide-gang voorkomen en niet met den partus samenhangen. In den regel treedt daarbij zoowel een excitatie-stadium metkrampen als een comateus

stadium op. Men zou in plaats van kop-ziekte kunnen spreken van voorjaarsweideziekte, waarmede wijniet willen zeggen, dat de kopziekte van het najaar een andersyndroom is en evenmin dat op stal niet ook somtijds de typischekopziekte voorkomt. De kwestie der etiologie laten wij thans geheel in het midden. De bedoeling van dit korte artikel is bepaaldelijk om onzeanalytische uitkomsten, speciaal die van het bloedserum, mede tedeelen. \') Tijdschrift voor Diergeneeskunde van 15 October 1928.*) Verslagen v. d. Koninklijke Academie van Wetenschappen 1919.



??? O = gesund ; normal. Q = Geb??rparese ; milkfever; fi?¨vre vitulaire. A = kopziekte (Koptkranklieit ; grassstaegers; attaques dites c?Šr?Šbrales. VO coo



??? Het is nader gebleken, dat de gevallen AM, AN en AO geen zuivere kopziekte waren.Zij behooren dus te vervallen.



??? Wij zullen onze uitkomsten wat het bloedonderzoek betreft, hierop een wijze mededeelen die een snelle orientatie mogelijk maakt,n.1. door middel van grafische voorstellingen, welke aangeven : a. de verhoudingen der concentraties aan totaal calcium, an-organisch phosphorzuur en totaal magnesium in het serumals zoodanig; b. de som van de zoo evengenoemde gehalten ; c. de verhoudingen der concentraties aan calcium ionen, an-organisch phosphorzuur en magnesium in de ultrafiltraten; 2) d. de som der onder c bedoelde gehalten. \') Er moest dus gebruik worden gemaakt van de wijze van voorstelling, diegebruikelijk is voor gevallen, waarin 3 van elkaar onafhankelijke grootheden voor-komen, n.1. door in een gelijkzijdigen driehoek de percentages van elk der 3 compo-nenten langs een der zijden af te zetten, nadat men de gehalten z???? heeft omgerekendâ€”hun verhouding dezelfde latend â€” dat

de som 100 is. Wij hebben langs debasis het Ca-gehalte afgezet ; het rechtsche uiteinde is o %, het linksche 100 %Ca. Langs de beide andere zijden zijn op dezelfde wijze het anorganisch phosphor-zuur en het magnesium afgezet. Ieder punt in den diiehoek stelt dus een bepaaldeverhouding van de drie bestanddeelen voor. Opgemerkt zij, dat niet de gehalten in milligrammen per 100 c.c. werden uitgezet,doch de gehalten gedeeld door het atoom â€” resp. iongewicht. Het Ca-gehalte werddus door 40 ; het Mg-gehalte door 24.3 gedeeld, terwijl het P-gehalte eerst met95/31 werd vermenigvuldigd om tot P04 te worden herleid en daarna door 95 ge-deeld. Na op de drie zijden de drie stukken overeenkomstig de zooeven bedoeldeomrekening te hebben afgezet en van uit deze eindpunten lijnen parallel aan detegenovergestelde zijde te hebben getrokken, verkrijgt men een in den driehoekgelegen punt, dat de

atoom(ion) vei houding van de gehalten der 3 bestanddeelen;:angeeft. De som der drie gehalten (bedoeld onder b en d) is aangegeven door deze somin loodrechte richting af te zetten op een der zijden van den gelijkzijdigen drie-hoek ; deze loodlijnen zijn dus niet anders dan lijnen, in een punt van den drie-hoek loodrecht op het vlak van den driehoek opgericht en geprojecteerd op eenvlak, dat men zich door ?Š?Šn van de zijden van den driehoek loodrecht op het vlakvan den driehoek denkt te zijn aangebracht ; zoodat het gedeelte van deze lood-lijnen links van de linker diiehoekszijde de som der diie bestanddeelenaangeeft. Het komt in enkele gevallen voor, dat het punt, dat de verhouding der 3 bestand-deelen bij een der ziektetoestanden aangeeft, valt in \'t gebied van de waardenvoor normale dieren. Echter is dan de som der bestanddeelen een andere dan bijbloedserum van normale koeien en blijkt dan

dus toch, dat men met een ziekte-toestand te doen heeft. De onder b en d bedoelde registratie is dus een aanvullingvan die onder a en c. Uit onze grafische voorstellingen is gemakkelijk te zien, dat de respectievelijkegebieden voor normale, kalfzieke en kopzieke runderen in de ruimte liggen endat zij van elkaar gescheiden zijn, zoodat ook op deze wijze de verschillen tusschende 3 toestanden duidelijk in het oog springen. De punten voor normale dieren worden voorgesteld door cirkels. De punten voor kalfzieke dieren worden voorgesteld door vierkantjes. De punten voor kopzieke dieren worden voorgesteld door driehoekjes. 2) Wij zouden gaarne van alle drie de ionenwaarden gegeven hebben, echterzijn er tot nu toe slechts methoden voor de bepaling van het Ca-ion uitgewerkt.Het phosphorzuur der ultrafiltraten mag met groote waarschijnlijkheid geachtworden nagenoeg giheel ge??oniseerd te zijn. Van het

Mg kan dit niet gezegd worden.



??? Over de uitkomsten der urineonderzoekingen hopen wij latermededeelingen te kunnen doen. Een nadere beschouwing van hetgeen in de beide driehoeken isaangegeven en van hetgeen daarnaast is afgebeeld doet zien : iste. dat de verhouding der 3 bloedserumbestanddeelen (totaalCa, anorganisch P04 en totaal Mg voor normale runderen eenvrij constante waarde heeft ; ook geldt dit voor de som dezer3 waarden ; 2de. dat bij kalfziekte deze verhouding duidelijk verschilt vandie bij normale runderen en van die bij runderen, welke aankopziekte lijden. De punten van kopziekte liggen in den drie-hoek rechts van die voor normale koeien, terwijl zij voor kalf-ziekte links daarvan liggen. Dit wil dus zeggen, dat het magne-siumgehalte bij kopziekte in verhouding tot het calcium gehaltelager is dan bij normale dieren en dat het bij kalfziekte hooger is.Het gemiddelde gehalte aan magnesium was voor de 53 in

dendriehoek aangegeven kopziektegevallen gem. 0.455 mg. %, datvoor kalfziektegevallen 2.19 mg. % en dat voor de normalemelkkoeien gem. 1.66 mg. % Voor de verhouding van Ca en P04 blijkt, dat deze bij normaledieren constant is, doch vooral bij kopziekte zeer sterk schom-melt, vandaar dat de punten voor kopziekte langs een groot deelvan de rechter zijde verspreid liggen. Bij kalfziekte is deze ver-houding ook allesbehalve constant, maar toch zijn de schomme-lingen er minder groot, althans komen groote schommelingen erminder dikwijls voor. Als regel zijn beide gehalten bij kalfziekte flink verlaagd ; bijv.zijn beide bij kopziekte niet zelden tot de helft a 2/5 van het normalegedaald. Het calciumgehalte is bij kalfziekte nooit anders dan sterkverlaagd. Het hoogste cijfer was 6,7, terwijl het laagste 2,7 mg.%was. Het gemiddelde bedroeg 4,35. Ook bij kopziekte komt een ver-laagd calciumgehalte regelmatig

voor. De verlaging is hier zeer on-gelijk en meestal minder groot. Gemiddeld was het Ca gehalte 6,65mg..% tegen 4,35 bij kalfziekte en 9,35 bij normale koeien. Hetgehalte aan anorganisch phosphorzuur is bij kopziekte niet zeldennormaal, in andere gevallen echter verlaagd en ook soms verhoogd.Het gem. anorg. P gehalte was bij kopziekte bijna gelijk aandat bij normale koeien nl.. 4,33. Voor normale koeien was het4,57 en voor kalfzieke patienten 2,16 mg. %. De grafische voorstel-ling en cijfers doen dus duidelijk zien, dat men bij kopziekte eenandere stoornis van het mineraal evenwicht in het bloed heeftdan bij kalfziekte. 3de. Wat betreft de som der drie bestanddeelen van het bloed- \') Deze en de verderop in den tekst medegedeelde gehalten zijn de bij de analysengevondene; dus niet omgerekend door vermenigvuldiging met 1/40 enz. als voorhet uitzetten op de graf. voorstellingen geschiedde.



??? serum, volgt uit de grafiek, dat, in tegenstelling met wat bij nor-male melkkoeien het geval is, deze som bij kalfziekte, maar vooralbij kopziekte uiteenloopend is. Bij kalfziekte zijn het Ca en phosphorzuurgehalte in den regelsterk verlaagd, doch het magnesiumgehalte is hoog; hooger meest-al dan bij normale dieren ; gemiddeld was het Mg gehalte bijkalfziekte 2,19 mg.% en bij normale dierenr,66mg.% Bij kopziekte, is zooals wij zagen, het calciumgehalte weliswaargewoonlijk lager dan bij normale melkkoeien, het phosphorzuur-gehalte kan echter laag, normaal en hoog zijn. Het magnesium-gehalte is hier laag. Daar de magnesiumgehalten steeds een slechts geringe waardebezittenâ€”de hoogste waarden zijn slechts ongeveer 2,5 a 3 mg. %â€”-jis het hooger gehalte aan magnesium bij kalfziekte dan bij kop-ziekte niet in staat de som der drie bestanddeelen bij kalfziekteals regel tot dezelfde hoogte van

die bij kopziekte te doen stijgen.De laagste som vindt men dus in het algemeen bij kalfziekte. Be-houdens enkele uitzonderingen, vallen de punten voor kalfziektebinnen een niet zeer groot gebied. Bij kopziekte is dit niet het ge-val, hier neemt de som zoowel zeer hooge, lage als gemiddeldewaarden aan. De teekening doet dit duidelijk uitkomen. Opge-merkt zij nog, dat in enkele gevallen bij kopziekte bijna normalewaarden voor Ca en P voorkomen; ook dan zijn de Mg-waardenechter duidelijk abnormaal. De geheel verschillende wijze van verspreiding van de puntenbij kop- en bij kalfziekte geeft den indruk, dat het mechanismeof de functioneele stoornis, die de minerale stofwisseling uit haarevenwicht brengt, bij beide ziekten niet dezelfde is. 4de. Nog sterker dan in den eerstbesproken driehoek vallen deverschillen op in den driehoek, die de verhouding der Ca-ionen ender ultrafiltreerbare hoeveelheden

anorganisch phosphorzuur enmagnesium aangeeft. Deze sterkere accentueering heeft haar oorzaak voornamelijkin de verschillen tusschen kalf- en kopziekten met betrekking totde Calciumionen. Bijzonder arm is het bloedserum aan Calciumionen bij kalfziek-te ; deze concentratie is gemiddeld 0,44 mg.% ; bij kopziekte is dit \') De meeste bloedserummonsters, waarin deze bepalingen werden verricht, zijnvan kopziektegevallen. Van normale en kalfzieke dieren werden wel een aantalmonsters op Ca-ionen gehalte enz., onderzocht, echter was het slechts enkele malenmogelijk om in eenzelfde monster alle bepalingen te verrichten. Van eenige kalf-ziek . sera is daarom het gemiddelde van elk der drie bestanddeelen berekend enwerd het met deze gemiddelden berekende punt op den driehoek aangebrachtals punt G.E.M. Tegen deze handelwijze bestond geen bezwaar, omdat er bij de afzonderlijkeanalysen

geen al te groote verschillen waren.



??? gehalte in den regel hooger dan 1 mg.% en wel gem. 1.18 mg.%.Voor normale melkkoeien bedroeg het gem. 1.65 mg. % Omtrent de verschillen tusschen normale, kalfzieke en kop-zieke koeien valt, wat betreft het phosphorzuur en het magnesiumin het ultrafiltraat, vrij wel hetzelfde op te merken als reeds bij debespreking van de bestanddeelen welke in den eerstbehandeldendriehoek aangegeven werden, is medegedeeld. Daar de calciumionen slechts een klein deel uitmaken van hettotaal calcium, doch het anorganisch phosphorzuur in het ultra-filtraat in de meeste gevallen nagenoeg evenhoog is als dat in hetbloedserum zelf 1), is uit den aard der zaak de verhouding vanCa tot P04 hier een geheel andere dan op den eersten driehoek. Ook de verhouding van het magnesium tot het calcium is eengeheel andere. Van het magnesium toch gaat een groot deel in hetultrafiltraat over (hoeveel hiervan

geioniseerd is, is onbekend)terwijl het Ca-ionengehalte zooals wij zagen slechts een betrek-kelijk klein deel vormt van het totaal Calcium. Het is dus duidelijk, dat de punten in geheel andere gebiedenmoeten vallen dan bij den eersten driehoek. Het gehalte aan anorg.P was gem. in de ultrafiltraten voor normale koeien, bij kalf- enbij kopziekte resp. 5 ; 1.54 en 4.2 mg % 2). 5de. De grafische voorstelling van de som der drie bestand-deelen (Ca-ionen en P04 en Mg in het ultrafiltraat) toont eveneensduidelijk aan, dat er drie duidelijk van elkaar gescheiden gebiedenzijn waarin de waarde voor normale dieren en voor de beide pa-thologische toestanden vallen. Bij kalfziekte is de som het laagstofschoon het verschil met kopziekte niet groot is doordat de ge-halten der Ca-ionen en die der magnesiumgehalten der ultrafil-traten in tegengestelden zin ongeveer evenveel verschillen. Hetverschil tusschen beide ziekten zal

dus aan het verschillend phos-phorzuurgehalte der ultrafiltraten zijn toe te schrijven. Tusschen bloedsera van kopziektepati??nten en van normale dierenwordt het verschil voornamelijk door het magnesiumgehalte ver-oorzaakt. Het kan dus niet groot zijn. Wij willen in dit artikel nog niet ingaan op de vraag of de con-centraties en verhoudingen der minerale bestanddeelen op zichzelf de oorzaak van verschil in symptomen kunnen zijn, of bijv. dekrampen bij kopziekte er mede samenhangen en het in den regel 1 Alle in de ultrafiltraten gevonden gehalten werden met */io vermenigvuldigddus op het zoogenaamd vrije water omgerekend, omdat het ultrafiltraat geen col-loiden bevat. 2 ) In den regel is er weinig verschil in het gehalte aan anorganisch phosphorzuurtusschen de bloedsera zelf en hun ultrafiltraten. Uit de opgegeven gemiddelden kandaaromtrent niets worden afgeleid. Immers werden zij niet uit een even

grootaantal gevallen berekend, omdat niet van alle bloedsera, die onderzocht werden,ultrafiltraten werden gemaakt. Uit den aard der zaak geldt deze laatste opmerkingdus ook voor de andere bestanddeelen.



??? uitblijven dier krampen verband houdt met de hooge magnesium-gehalten, die naast de zeer lage gehalten aan Calciumionen voor-komen. De neiging om naar een zoodanig verband te zoeken enook om de therapie naar de gevonden verschillen te regelen ligtvoor de hand. Uit het bovenstaande blijkt, dat er tusschen de minerale samen-stelling van het bloedserum bij de drie toestanden (een normaleen twee pathologische), die wij hier behandelen, typische verschillenbestaan. Daarmede is uit den aard der zaak nog niet gezegd, datzich nimmer gevallen voordoen, die op grond van de analysenmoeilijk als kalfziekte of wel als kopziekte zijn aan te duiden.Wegens de klinische verschijnselen moet men aannemen, dat zichgevallen voordoen die noch als zuivere kalfziekte noch als zuiverekopziekte zijn te beschouwen. Dit bleek ook bij de bloedanalysen.Vooral daar waar de aanvallen kort v????r of na

den partus in hetbegin van den weidegang voorkomen, was niet altijd een duidelijkonderscheid te maken. Ook onder andere omstandigheden kwamengevallen voor waarvan noch door den behandelenden dierenartsnoch op grond van de analysen gezegd kon worden of zij als kop-dan wel als kalfziekte aangeduid moesten worden. Dat de symptonen als die van kalf- en kopziekte niet zeldendoor oorzaken van geheel anderen aard optreden, behoeven wijnauwelijks te vermelden. Bij secties bleek dit herhaaldelijk. Wij nemen de mogelijkheid aan, dat verder onderzoek zal aan-toonen, dat men behalve beide genoemde syndromen nog andere zalleeren onderscheiden. Vrij zeker geldt dit voor wat men noemtâ€žWolf in den staart", welk sydroom naar het schijnt door anderenwordt aangeduid als paraplegia post partum en waarbij behalveverlamming van de achterhand geen of weinig afwijkingen

bestaan,waarbij o.a. de eetlust en het herkauwen vrij wel normaal zijn,terwijl de melkgift bevredigend blijft. Verdere differentieering der syndromen zal moeten worden na-gestreefd met behulp van analysen, door nauwkeurige bestudeeringder symptomen en door pharmacologische onderzoekingen ; wel-licht eveneens door opsporen der etiologische factoren ; misschienook op grond van het effect van chloorcalcium en van anderetherapeutische middelen. Wat dit laatste betreft heeft de ervaring met eenige honderdenkalfziekte-patienten dit voorjaar duidelijk doen zien, dat zuiverekalfziekte snel met een voldoende dosis chloorcalcium geneest. Tenopzichte van kopziekte is bij eenige tientallen van patienten ge-bleken dat ditzelfde middel â€” gewoonlijk is daarbij een kleiner dosisdan voor kalfziekte gewenschtâ€”ook hier een snel herstel geeft.!) Uit den aard der zaak komen bij zuivere kopziekte gevallen

voor, die niette genezen zijn, doordat de aanvallen te heftig zijn of het geneesmiddel in een tevergevorderd stadium van de ziekte wordt aangewend.



??? De stelling, dat die gevallen, waarin met een juiste dosis op tijdintraveneus aangewende calciumchloride geen succes verkregenwordt, niet als zuivere kalf- of kopziekte zijn aan te merken, is wel-licht op dit moment te gewaagd. Een discussie over die stellingzou vrij zeker weinig vruchtbaar zijn. Wij zullen liever het resul-taat van verdere onderzoekingenen waarnemingen afwachten1). Samenvatting. De bloed-serumonderzoekingen van dit voorjaar hebben eenbevestiging gebracht van de stoornissen, welke het vorige jaar tenopzichte van de minerale stofwisseling bij kalf- en kopziekte werdengevonden. Verder bracht de uitbreiding van het aantal bepalingen,dat in het bloedserum verricht werd, nieuwe bijzonderheden aanhet licht. Door deze uitbreiding der analysen konden duidelijker verschillenworden aangetoond tusschen de bij deze beide syndromen aan-wezige stofwisselingsafwijkingen. Het

meest opvallend zijn de verschillen wat betreft het mag-nesiumgehalte en de concentratie der calciumionen, terwijl in denregel ook het gehalte aan anorganisch phophorzuur bij beide ziek-ten belangrijk verschilt. Voor kalfziekte waren deze gehalten gem. resp. 2,19; 0,44 en 2,16;voor kopziekte 0,455 ; 1,18 en 4,33 mg. % Verder bestonden er ook duidelijke verschillen tusschen kalf-en kopziekte ten opzichte van het totaal calciumgehalte. De gem.waren resp. 4.35 en 6,65 ; terwijl bij normale melkkoeien gem. 9,35mg.% werden gevonden. Deze verschillen werden op vier wijzen grafisch tot uitdrukkinggebracht : iste door de verhouding der concentraties aan totaal Calcium,totaal magnesium en anorganisch phosphorzuur in het bloedserumgrafisch aan tegeven. 2de door de som dezer drie bestanddeelen uit te zetten. 3de door de verhouding der concentraties aan calciumionen,magnesium en anorganisch

phosphorzuur in het ultraf??traat gra-fisch aan te geven. 4de door de som der drie sub. 3 genoemde bestanddeelen uitte zetten. Het onderzoek van een aantal gevallen, waarvan de analysen hier-boven niet werden vermeld, leerde, dat de beide genoemde syndro-men niet steeds in zuiveren toestand voorkomen en dat men boven- \') Over het effect van Mg-injectie bij kopziekte, waarvoor op grond van demedegedeelde analysen geacht kan worden aanleiding te bestaan, hopen wij ineen latere publicatie te spreken.



??? dien nog andere dan deze twee Syndromen, o.a. wolf in den staartof paraplegia post partum heeft aan te nemen. Dat in het effect eener intraveneuse injectie van CaCl2 eencriterium van zuivere kalf- en kopziekte gezien mag worden, magals mogelijk worden a angemerkt ; wellicht zal verdere studie hier-over uitsluitsel geven. Wij brengen ten slotte gaarne onzen dank aan de heeren A.Emmerie, E. le Grand en H. Hooghoudt voor den grooten steunons bij het analytisch werk verleend.Utrecht, 9 Juli 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Die in diesem Fr??hjahre erhaltenen Resultate der Untersuchungen best?¤tigenwas im vorigen Jahre anl?¤sslich der St??rungen des Mineralstoffwechsels bei Ge-b?¤rparese und Kopfkrankheit (â€žkopziekte") von K??hen gefunden wurde. Es wurde jetzt nicht nur das Ca und die anorganische Phosphors?¤ure des Blut-serums bestimmt, sondern auch der Gehalt an Ca-ionen und

an Mg; weiter auchder Gehalt an Mg und an anorganischer Phosphorsaiire im Ultrafiltrat des Blut-serums. Die Unterschiede zwischen Blutserum von gesunden Tieren und von an denbeiden genannten Krankheiten leidenden Tieren traten dadurch sehr deutlichhervor. Am meisten fallen auf die Unterschiede hinsichtlich des Magnesium-gehalts und der Konzentration der Calciumionen, w?¤hrend in der Regel auchder Gehalt an anorganischer Phosphors?¤ure bei beiden Krankheiten sehr ver-schieden ist. F??r Geb?¤rparese waren diese Geh?¤lter durchschnittlich respektive 2, 19 ; 0.44und 2.16 ; f??r Kopfkrankheit 0.46 ; 1.1 8 und 4.33 mg %. Weiter zeigten sich auchdeutliche Unterschiede zwischen Geb?¤rparese und Kopfkrankheit hinsichtlichdes Totalcalciumgehalts. Die Durchschnittszahlen waren resp. 4.35 und 6.65,in dem bei normalen Milchk??hen durchschnittlich 9.35 mg % gefunden wurde. Diese

Unterschiede wurden in vier Weisen grafisch zum Ausdruck gebracht : iÂ°. dadurch, dass das Verh?¤ltnis der Konzentrationen an Totalcalc.ium, Total-magnesium und Total anorganischer Phosphors?¤ure in Blutserum grafisch dar-gestellt wurde. 2Â°. dadurch, dass in der grafischen Darstellung die Summe dieser drei Bestand-teile angegeben wurde. 3Â°. dadurch, dass das Verh?¤ltnis der Konzentrationen an Calciumionen, Mag-nesium und anorganischer Phosphors?¤ure im Ultrafiltrat grafisch dargelegt wurde, 40. dadurch, dass die Summe der drei sub â€ždrittens" genannten Bestandteilein der grafischen Darstellung angegeben wurde. Es zeigte sich an hier nicht mitgeteilten Blutanalysen, dass die beiden ge-nannten Syndromen nicht immer in reinem Zustande vorkommen und dassman ??berdies noch andere als diese zwei Krankheiten, z. B. paraplegia postpartum, annehmen muss. Dass die Wirkung

einer intraven??sen Injektion von Calciumchlorid als einKriterium der reinen Geb?¤rparese und Kopfkrankheit gesehen werden darf, mussf??r m??glich gehalten werden. Vielleicht werden fortgesetzte Untersuchungendar??ber Klarheit bringen. \') Wij zullen zeer op prijs stellen ingelicht te worden omtrent de gevallen vankopziekte of kopziekteachtige aanvallen, welke op het etgroen voorkwamen engaarne bloed en urine ontvangen van koeien lijdend aan najaarskopziekte.



??? - g8g - SUMMARY. The disturbances in the contents of mineral constituents of the blood serum inmilkfever and grass staggers, which were published last year, could be ascertainedand several new peculiarities have been found. Most important are the differencesbetween the magnesium contents and the concentrations of calcium ions ; as a rulethere was also a considerable difference between the contents of anorganic phos-phoric acid in the two syndroms. In milkfever the contents of the blood serumweie : Mg 2.19 ; Ca 0.44 ; anorg. P 2.16 ; in staggers resp. 0.46 ; 1.18 4.33;mg. percent. There were remarkable differences in milk fever and staggers concerning thecontents of total Ca : milk fever 4.35, staggers 6.65, normal milchcows 9.35 mgpercent. The differences have been given by graphic representation in four man-ners : 1st in indicating the ratio of the concentrations of total calcium, total mag-

nesium and anorganic phosphoric acid in the bloodserum,2nd in plotting the total amount of these three constituents,3rd in indicating the ratio of the concentrations of calciumions, magnesiumand anorganic phosphoricacid in the ultrafiltrate, 4th in plotting the total amount of the three sub 3rd mentioned constituents.From the graphics may be seen, that the areas for milkfever and staggers areseparated from each other and from the normal area. Transition forms are possible.Without any doubt other syndroms than the two mentioned above may be dis-tinguished (e.g. paraplegia post partum). Further investigation may perhapsanswer the question whether the effect of an intravenous injection of calcium-chloride can be an indication for true and pure milkfever or staggers. SOMMAIRE. Les anomalies, constat?Šes l\'ann?Še pass?Še dans le s?Šrum sanguin en cas de fi?¨vrevitulaire et des attaques dites c?Šr?Šbrales

\') se sont confirm?Šes au courant du prin-temps. L\'extension donn?Še au nombre d\'analyses a r?Šv?Šl?Š de plus amples parti-cularit?Šs. Ce qui frappe le plus ce sont les differences en ce qui regarde le teneurde magn?Šsium et les concentrations d\'iones de calcium, tandis que d\'un autrec?´t?Š, dans les deux maladies, la richesse d\'acide de phosphore anorganique varieassez r?Šguli?¨rement d\'une fa?§on importante. Pour la fi?¨vre vitulaire les chiffressont en moyenne resp. 2.19 ; 0.44 et 2.16 ; pour les attaques dites c?Šr?Šbrales 0.4b ;1.18 et 4.33 m.g. %. En outre il y avait des diff?Šrences bien pr?Šcises entre cesdeux maladies quant ?  la totalit?Š de la richesse en calcium, les moyennes pources deux maladies ?Štaient resp. 4.35 et 6.65 ; par contre pour les vaches laiti?¨resnormales ces chiffres sont 9.35 m.g. %. Les diff?Šrences ont ?Št?Š repr?Šsent?Šes graphiquement de quatre mani?¨res :iÂ°. en

indiquant dans le s?Šrum sanguin les proportions des concentrations destotalit?Šs de calcium, de magn?Šsium et d\'acide de phosphore anorganique,2Â°. en exposant la somme des trois substances, 30. en indiquant les proportions des concentrations d\'iones de calcium, de mag-nesium et d\'acide de phosphore anorganique dans l\'ultrafiltrate,40. en exposant la somme des substances cit?Šes sous 30. Ces tableaux graphiques ont d?Šmontr?Š que les domaines de la fi?¨vre vitulaireet des attaques dites c?Šr?Šbrales d\'un c?´t?Š et celui de l\'?Štat normal de l\'autre sontassez distincts. On a constat?Š de plus l\'existence de formes transitoires et de plu-sieurs autres ph?Šnom?¨nes morbides (paraplegia post partum). Des recherchesprolong?Šes seront n?Šcessaires pour prouver si l\'on peut consid?Šrer l\'effet d\'uneinjection intraveineuse de chloride de calcium comme le crit?Šriun de la fi?¨vrevitulaire et des

attaques dites c?Šr?Šbrales pures et simples. \') Pendant les premiers jours en paturage, caract?Šris?Šes par excitation, con-vulsions (t?Štanie), par?¨se, etc.



??? Uit het Laboratorium voor Tropische ziekten. Afdeeling van het Instituut voorParasitaire- en Infectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht.Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. DE CREOLINETHERAPIE DER KONIJNENCOCCIDIOSIS DOOR B. J. KRIJGSMAN. De goede resultaten der vroeger door mij beschreven creoline-therapie der konijnencoccidiosis (Krijgsman i, 2) zijn door depractijk volkomen bevestigd. Echter bleef bij de behandeling een moeilijkheid over, en wel hetfeit dat het noodzakelijk was de konijnen de creolineoplossing meteen slokdarmsonde in te geven. Dit is in groote fokkerijen nietgemakkelijk door te voeren, daar het zeer veel tijd in beslag neemt. Na eenige mislukte pogingen ben ik er in geslaagd, de creolineeen vorm te geven, welke, voorgezet in plaats van water, graagdoor konijnen wordt gedronken. Dit mengsel heeft de volgendesamenstelling : Creolin. pur. 2,5 c.c. Bicarbon. natric. 4

Gr. Sirup. simpl. 400 c.c. Aqua 2000 c.c. 01. Anis. gtt. IV. Men geeft dezen drank aan de dieren in plaats van drinkwater.Ieder ziek dier van ^ 8 weken moet er in het geheel 75 c.c. vandrinken. Het is gewenscht deze hoeveelheid over drie dagen teverdeelen, dus 25 c.c. per dier dagelijks. Dit is zeer goed mogelijkals verder geen vloeistof aan de dieren verstrekt wordt en ook hetvoer zoo droog mogelijk is. Ik zal het in het kort het verloop der ziekte bij deze creoline-behandeling aan de hand van een eenige malen herhaald experi-ment demonstreeren. (Fig. 1). Vier konijnen, acht weken oud, uit hetzelfde nest, werden metcoccidi??n ge??nfecteerd ( ). Dagelijks werd met behulp der tel-methodiek (principe en uitvoering van deze methodiek zie Krijgs-man 1, 2) de relatieve cystenhoeveelheid in de faeces bepaald. In de fig. i geeft de -kurve de gemiddelde waarde der relatieve cystenhoeveelheid van konijn 14-2 aan,

de--kurve laat de gemiddelde waarde der relatieve cystenhoeveelheid 3 4 zien. Zoodra de cystenhoeveelheid steeg als gevolg van de gamogonenontwikkeling in den darm, werd aan konijn 1 en 2 de creolinedrankin plaats van drinkwater gegeven (, twaalfden dag, negendendag na de infectie), terwijl de konijnen 3 en 4 contr??ledieren warenen dus niet behandeld werden. We zien hoe de cystenhoeveelheid



??? !5 \'6 // \'6 /i /} 22 2i 75 / 2/ - Kurve = relatieve cystenhoevcelheid in de faeces der met creolinc behandelde dieren.---Kurve = relatieve cysten hoeveel-heid in de faeces der niet behandelde contr??ledieren. = infectie. f = begin der behandeling, f = dood van het. dier.Horizontaal: dagen van het experiment, verticaal: de relatieve cystenhoevcelheid .



??? der dieren 1 2 vlug na het begin der behandeling daalt, nulwordt en ook na voortgezette observatie geen stijging meer laatzien. De contr??ledieren daarentegen sterven den twaalfden enveertienden dag onder hooge cystenuitscheiding. Het is dus duidelijk, dat deze creolinedrank volkomen het in-geven met een slokdarmsonde kan vervangen. Ook experimenten met dit mengsel in de practijk uitgevoerdhadden een gunstig resultaat. x) Sterfgevallen traden tot hoogstenstwee dagen na het inzetten der behandeling op. Het is echter niet noodig en mischien ook niet gewenscht, eencreolinebehandeling te beginnen, uitsluitend met het doel om ge-zonde coccidi??ndragers coccidi??n-vrij te maken. Het is nl. mogelijkdoor goede hygi??nische maatregelen de coccidi??ndragers vrij tekrijgen (zie Krijgsman 3). De creolinebehandeling passe menslechts toe, als werkelijk coccidiose uitbreekt. Tenslotte zij vermeld,

dat ik ook experimenten heb uitgevoerdbetreffende de therapeutische waarde van Naganol (Bayer 205,intramusculair en peroraal) en Formaldehyde (peroraal). Hetheeft geen zin, deze proeven hier uitvoerig te bespreken, ze werdenalle uitgevoerd volgens het vroeger (Krijgsman i, 2,) gegevenschema der therapeutische proeven. De resultaten waren volkomennegatief. LITERATUUR. 1. Krijgsman, B. J. : Tijdschr. v. Diergen.k. 1926. 2. ,, ,, : Centralbl. f. Bakt. u. s. w. Abt. I. Bd. 101. 1926. 3. ,, â€ž : Tijdschr. v. Diergen.k. 1928. 4- â€ž ,, : Centralbl. f. Bakt. u. s. w. Abt. I. 1928. ZUSAMMENFASSUNG. Schon fr??her hat Verfasser auf die g??nstige Wirkung des Kreolins bei Kanin-chenkokzidiose hingewiesen (Centralbl. of Bakt. Abt. I, pag. 101, 1926). Da jedoch die Verabreichung von Kreolin mit Hilfe der Magensonde schwierigist, gibt Verfasser nachfolgendes Rezept: Kreolin pur 2.5 c.c., Natric.bicarbon.4 gr.,

Sirup simpl. 400 c.c., Aqua 2000 c.c., Ol. anisi gtt. IV. Jedem kranken Tiere (von ^j- 8 Wochen) wird t?¤glich 25 c.c. w?¤hrend 3 Tageverabreicht (im ganzen also 75 c.c.). Die Tiere nehmen dieses Getr?¤nke anstandslos wenn man kein anderes Trink-wasser gibt und das Futter sehr trocken ist. SUMMARY. In an previous paper the author has already drawn attention to the fact thatcreolin possesses curative properties in rabbit-coccidiosis. (Centralbl. of Bakt.Abt. I, pag. 101, 1926). As administration of creolin by means of the stomachtube presents difficulties, the author prescribes the following receipt: Creolin pnr.25 c.c., bicarbon. natric. 4gr., sirup simpl. 400 c.c., aqua 2000 c.c., ol anisi gtt IV.25 c.c. of this mixture is given to each affected animal (of about 8 weeks) dailyfor three days (total amount 75 c.c.). Animals are said to drink this readily whenkept on very dry foodstuffs and when no other drinking

water is supplied.



??? R?‰SUM?‰. Dans un travail ant?Šrieur l\'auteur a d?Šj?  appel?Š l\'attention sur l\'action favo-rable de lacr?Šolinedansle traitement de la coccidiose du lapin. (Centralbl. of Bakt.Abt. I, pag. ioi, 1926). Comme il est parfois difficile d\'administrer la cr?Šoline ?  l\'aide de la sonde oeso-phagienne l\'auteur recommande la formule suivante : Cr?Šoline pure 25 c.c., bicarbon. natric. 4 gr., sirup simpl. 400 c.c., aqua 2000 c.c.,ol. anisi gtt IV. Une dose journali?¨re de 25 c.c. est distribu?Še ?  chaque animal malade (de ^ 8semaines) pendant trois jours. Les animaux en sont friands quand on ne les donne pas d\'autre eau de boissonet quand la nourriture est tr?¨s s?¨che. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE, Aanvulling der Agenda voor de Algemeene Vergadering. In de gepubliceerde concept-statuten moet Hoofdstuk III enkele wijzigingenvan redactioneelen aard ondergaan. In Art. 5 moeten de leden,

vermeld onder c en d omgewisseld worden. Van Art. 6 vervalt de 3de alinea en tusschen de eerste en tweede alinea wordtingelascht : â€žHun rechten en verplichtingen, evenals die van de overige leden, wordennader omschreven in het Huishoudelijk Reglement". Art. 7 beperkt zich tot de eerste alinea van het reeds gepubliceerde ontwerp. Art. 8 wordt gevormd door de laatste 3 alinea\'s van het gepubliceerde art. 7. Art. 9 wordt het in art. 8 vermelde. Art. 10 wordt het in art. 9 vermelde, waarbij het woord â€žopzeggen" door â€žop-zegging" is te vervangen. Bovendien wordt in Hoofdstuk VIII. (Bindende Besluiten) aan Art. 22 eenalinea toegevoegd, luidende : â€žIn spoedeischende gevallen kan het Hoofdbestuur bovengenoemde besluitennemen en voorloopig invoeren, die aan de eerstvolgende Algemeene Vergaderingter bekrachtiging overeenkomstig art. 23 moeten worden voorgelegd ". Namens het

Hoofdbestuur : De wnd. Secretaris,ten Thije. De gemeenschappelijke maaltijd ter gelegenheid van de Algemeene Vergaderingzal worden gehouden in Hotel des Pays Bas aan het Janskerkhof, op Vrijdag ttOctober, des avonds op een tijdens de middagvergadering vast te stellen uur.De piijs per couvert bedraagt, evenals vorige jaren, f3.50. Door de andere indeeling van de agenda is het thans niet mogelijk om nog ineen morgen vergadering mee te deelen of men al dan niet aan het diner wenschtaan te zitten. Ondcrgeteekende verzoekt daarom uiterlijk Woensdag 9 October,opgave tot deelneming te mogen ontvangen. De wnd. Secretaris,J. H. ten Thije. Utrecht, Sept. 1929.Jan van Scorelstraat 37.



??? BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Jaarverslagen 1928. Amsterdam. Onder de rubriek â€žresultaten der keuring" vindt men allereersteen staat, aangevende de gevallen, waarin de afwijkingen bij de levende keuringwaargenomen, eenige aanwijzingen gaven voor de onderkenning van afwijkingenbij de geslachte keuring. Bij kreupele dieren waren vooral arthritiden, fracturen,contusies, enz. in het spel. Waargenomen dikten bleken vooral abscessen, actino-mycotische woekeringen, lraematomen, tumoren te zijn. Tuberculose werd bij een groot aantal runderen waargenomen. Van de in totaal47.937 geslachte runderen vond men bij 20.111 stuks tuberculeuze veranderingen,overeenkomende met 41.95 %. Bij de andere slachtdiersoorten werd gevondenbij vette kalveren 0.54 %, graskalveren 1.93 %, nuchtere kalveren 0.13 %, een-hoevige dieren 0.13 %, varkens 12.25 % en schapen 0.02 % tuberculose.

Ais bijzonderheid wordt medegedeeld, dat bij het uitsnijden in een slagers-winkel van een achtervierendeel bevroren buitenlandsch rundvleesch een hevigtuberculeus aangedane vleeschlymphklier werd aangetroffen, zoodat deze achter-voet alsnog nader bestemd werd voor sterilisatie. In totaal werden een 757 stuks runderlevers, aangetast door leverbotziekte,na verwijdering der aangetaste deelen, goedgekeurd. Hoewel in eenigszins mindere mate dan in 1927 moesten ook in 1928 meermalenorganen, welke ziekelijke veranderingen van parasitairen aard vertoonden, enin Amsterdam werden ingevoerd, geheel of gedeeltelijk worden afgekeurd, alhoeweldeze organen in de gemeenten van herkomst waren goedgekeurd. Om meer dan ?Š?Šn reden is het te betreuren, zegt het verslag, dat het toezichtder Veterinaire Inspectie van de Volksgezondheid aan de hierbedoelde, in strijdmet de voorschriften van het

keuringsregulatief zijnde, handelingen van sommigekeuringsdiensten nog geen einde heeft kunnen maken. In de eerste plaats onder-vindt het aanzien der wettelijke bepalingen daarvan nadeel, terwijl het op twee??rleiwijzen uitvoeren der keuring, speciaal wat runderlever betreft, den handel belem-mert. Tenslotte zij hier nog gewezen op het gebruik van lever op medisch advies,hetgeen ook tot strikte opvolging van het voorschrift noopt, dat slechts volkomennormaal leverweefsel tot de consumptie niag worden toegelaten. Wat de verkoop op den vrijbank betreft werd meermalen vleescli, als nietverkocht zijnde binnen den daarvoor gestelden termijn, naar het abattoir terug-gebracht, en hetzij vernietigd, aan Artis verstrekt of gesteriliseerd. Bij herhaling werd oorspronkelijk onvoorwaardelijk goedgekeurd kalfsvleeschen rundvleesch, dat door de betrokken grossiers te lang op het abattoir werd be-waard, voor den

vrijbank bestemd, omdat dit vleesch in deugdelijkheid was ver-minderd. Feitelijk werd op deze wijze van de vrijbank een gebruik gemaakt niet in over-eenstemming met het eigenlijke doel van dit instituut, zijnde verkoop onder toe-zicht van vleesch, hetwelk daarvoor bij de oorspronkelijke keuring is aangewezen. Het trichinenonderzoek leverde ook in 192S een negatief resultaat op. Bacteriologisch vleeschonderzoek werd verricht bij 262 runderen (243), 87 vettekalveren (76), 23 graskalveren (18), 288 nuchtere kalveren (256), 87 paarden (61),277 varkens (238) en 67 schapen (50). De tusschen haakjes geplaatste cijfers gevende gev allen aan, waarin het vleesch na het bacteriologisch onderzoek nog in con-sumptie kon worden gebracht. Omtrent de positieve gevallen wordt verder nietsnaders medegedeeld. In totaal werden een 19.786 bezoeken aan vleeschwinkels, werkplaatsen, enz.afgelegd, waarbij

regelmatig een speciale controle werd gehouden op het voor-schrift, dat de localiteiten en het zich daarin bevindende gereedschap na afloopvan net werk gereinigd moeten zijn.



??? De winst van veemarkt en abattoir bedroeg ruim / 327.000.â€”, die op de koel-huisexploitatie slechts / 213.97. Haarlem. Omtrent de vee- en vleeschkeuring vermeldt het verslag, dat bij run-deren in 28.2 % en bij varkens in 11.8 % tuberculose werd waargenomen. Cysticercosis werd in den kring Haarlem 71 maal bij runderen aangetroffen,waarvan 16 maal een levend exemplaar, nl. bij 15 runderen en ?Š?Šn vet kalf. Het bacteriologisch onderzoek werd 465 maal ingesteld. Bij 157 runderen (38positief), 78 paarden (12 pos.), 10 vette kalveren (1 pos.), 8 graskalveren (1 pos.),132 varkens (55 pos.), 32 schapen (2 pos.), 45 nuchtere kalveren (19 pos.) en 3 gei-ten (1 positief). Begin Nov. werd door de gemeente Haarlem van een veehouder uit den omtrekeen melkkoe overgenomen, welke smetstofdraagster bleek te zijn en paratyphusB-infectie bij den mensch had veroorzaakt door besmette melk. De sectie ge-

schiedde aan het slachthuis te H. en was microscopisch negatief voor veranderingen,welke aan paratyphusinfectie konden worden toegeschreven. Wel bestond eenuitgebreide tuberculose, tamelijk veel echinococcusblazen in longen en lever enleverdistomatosis. Uit alle organen werden paratyphus B-bacillen (Schott.m??ller-type) ge??soleerd. Het dier is om die reden afgekeurd en vernietigd. Bovenstaandgeval van een ScHOTTM??LLER-infectie bij het rund is uitvoerig beschreven doorDijkstra & van der Hoeden- in het T. voor Geneeskunde en reeds door mijgerefereerd. Winst bedroeg ruim j 134.000.â€”. Hiervan werd in het reservefonds (bouw-fonds )een / 20.000.â€” gestort en in het fonds voor herstellingen ruim ?’ 11.500.â€”,terwijl de rest in de gemeentekas werd gestort. Nijmegen. Evenals bij de meeste andere abattoirs heeft men ook in Nijmegente kampen met plaatsruimte voor het groote aantal

slachtingen. In N. werd dezemoeilijkheid, wat althans het slachten voor export betreft, voor een gedeelteopgelost, doordat men de slachthal voor paarden liet inrichten voor exportslachthuis.Feitelijk moest op elk abattoir de exportslachting in daarvooruitsluitend te ge-,bruiken slachtlokalen, afgescheiden van de gewone bedrijfsslachthuizen, geschieden. Wat de eigenlijke vleeschkeuring betreft, is het volgende vermeldenswaard. Runderen. Een geslacht rund bleek zoo vol finnen te zitten, dat geen enkelstuk vleesch a. h. w. zonder fin was. Met dit vleesch werden de door v. Santenbeschreven proeven genomen, waarbij bleek, dat na 3 weken koelen de finnenniet afgestorven zijn en dat, inplaats van koelen, bevriezen de eenige waarborg is,dat zulk vleesch weer geschikt is voor cousumptie. Tuberculose kwam voor bij544 runderen of 10.06 Â°/0 Cysticercosis werd 195 maal aangetroffen (3.6 %) ; hiervan

afgestorven 146en 49 levend (onderzocht met de galproef). De afgestorven finnen kwamen voor4 maal in inwendige kauwspier, 132 maal uitw. kauwspier en 10 maal hartspier.De levende exemplaren meestal in de uitwendige kauwspieren ; 1 geval over hetgeheele lichaam. Bacteriologisch onderzoek 20 maal, alle gevallen negatief. Levende keuring. Bij een rund dat verlamd werd aangevoerd, werd een rug-wervelfractuur geconstateerd ; een rund met waggelenden gang had hersentuber-culose. Bij een aantal kreupele runderen was klauwontstekin de oorzaak. Varkens. Tuberculose bij 719 stuks of 2.64 %. Echinococcen bij 452 varkens.Bact. vleeschonderzoek 21 maal verricht, waarvan 4 maal positief. Dit was hetgeval i maal bij multipele abscessen, 1 maal bij pneumonie en 2 maal bij endo-metritis. Kook- en braadproef 21 maal verricht, waarvan 10 positief, nl. 6 maal bijcryptorchidie, 3 rnaal bij varkens,

gevoederd met visch en 1 maal bij pyometra. Van een van elders ingevoerd en aldaar goedgekeurd varken moest 8 K G. beenworden afgekeurd wegens tuberculose en van een ander 8 K.G. vleesch wegens been-fra.\'tuur. Levende keuring. Bij kreupele varkens vooral gonitis.



??? â€” cjt)6 - Gras- en vette kalveren. Tuberculose bij 7 kalveren of 0.21 %. Bact. vleesch-onderzoek 25 maal verricht. In 2 gevallen van polyarthritis positief. Schapen. Tuberculose in 1 geval of 0.21 %. E?Šnhoevige dieren. E?Šn geval van tuberculose van de 664 stuks. Echinococcosisbij 46 paarden. Bacteriologisch vleeschonderzoek 5 maal. In N. zijn de huisslachtingen blijkbaar niet keuringsvrij. In het geheel werden738 varkens en 1 geit hiervoor aangegeven. Bij de keuring van deze dieren werdenbij 24 varkens echinococcuscysten aangetroffen, longwormen bij 294 varkens,tuberculose bij 10 varkens, terwijl de geit leverechinococcosis bleek te hebben. Winst ruim ?’ 62.650.â€” ; hiervan ruim / 45.000 uitgekeerd aan de gemeente. Roermond. In een 4-tal gevallen gaf de levende keuring aanwijzingen nl. : E?Šn koe met vermagering had chron. peritonitis ; ?Š?Šn koe met spieratrophiebleek een

chronische gonitis te hebben ; een kreupele koe had gewrichtstuber-culose en bij een magere koe trof men een tuberculeuze pneumonie aan. Bact. vleeschonderzoek bij runderen 22 maal verricht (1 geval kiemhoudend-mastitis), bij varkens 4 maal, bij kalveren 18 maal (2 maal kiemhoudend-poly-arthritis), bij paarden 4 maal (1 maal kiemhoudend-decubitus) en bij schapeni maal. Tuberculose: runderen 14.59%, varkens 2.2% en kalveren 0.29%. Kook- en braadproef geschiedde 5 maal, waarvan x maal positief â€” dit betrofeen varken met cryptorchidie. Winst / 32.829.38. Rotterdam. Dit verslag bevat bijna uitsluitend statistieken, waaraan ik enkelegegevens ontleen. Cysticercosis 16 maal bij runderen (opvallend gering aantaltegenover b.v. het groot aantal gevallen te Nijmegen). Hiervan 10 in afgestorvenen 6 in levenden toestand. Verder nog 2 afgestorven finnen bij graskalveren. Echinococcosis bij 639

runderen, 136 paarden en 21 varkens. Tuberculose in R. zelf bij runderen 30.11 %, en varkens 6.25 %. Voor denKeuringskring waren deze cijfers resprectievelijk 14 % en 1.75 %, terwijl bij dekalveren 4. 3% werd waargenomen. Bact. onderzoek. Alleen de gegevens van de 3 maandelijksche staten zijn weer-gegeven, met vermelding van het aantal positieve gevallen, nl. Runderen 465gevallen, 6 positief, kalveren 61 gevallen, eenhoevige dieren 107 gevallen, varkens125â€”11 positief, schapen 42, geiten 1. Bij geslacht ingevoerde paarden uit Enge-land werd nog 11 maal het bact. vleeschonderzoek verricht. Batig saldo ruim / 305.000.â€” Utrecht. Ook dit verslag is zeer sober. Tuberculose bij runderen 15 %, varkens 12 %, kalveren 0.7 % en paarden0.2 %. Gegevens over echinococcosis ontbreken geheel. Bact. vleeschonderzoek werd verricht bij 55 paarden, 257 runderen (1 gevalpositief-diplococcen),

318 varkens (15 positief, nl. 11 maal vlekziekte, 3 maalsuipestifer en 1 maal coli), 40 kalveren (1 positief-enteritidis Gartner), 28 nuch-tere kalveren (5 positief-4 maal coli, 1 maal enteritis Gartner), 9 schapen, en25 maal bij vleesch en vleeschwaren (5 positief-2 maal paratyphus B-bacillen,i maal diplococcen. 1 maal coli en 1 maal proteus). Alleen het koelhuis gaf een nadeelige exploitatie van / 7.600.â€” Op slachthuis,ijsfabriek en buitendienst werd een winst gemaakt van ruim / 153.000.â€” Opening van het slachthuis van de N.V. Centrale Slachtplaats te Soest. Maandagmiddag, 26 Aug. j.1. heeft de officieele opening plaats gevonden vanhet abattoir der slagers te Soest. Dit is het eerste slachthuis in Nedeilar.d, datdoor een N.V. van slagers wordt beheerd. De bemoeiingen van de gemeente Soest strekken niet verdei, dan dat 3 raads-leden als commissaris fungeeren, terwijl de voorwaarden voor slachting

en detarieven door der; gemeenteraad moeten worden goedgekeurd.



??? Mocht de N.V. nalatig blijken te zijn in haar beheer, dan is de gemeente gerech-tigd het bedrijf over te nemen, zoodat uitgesloten is, dat de gemeente zonderopenbaar slachthuis komt. De gemeente heeft dus aan de slagers de gelegenheid gegeven, een eigen slacht-huis zoodanig te beheeren, dat de bedrijfsonkosten tot een minimum worden be-perkt. Voorkomen is dus, dat de gemeente een winst op het bedrijf zou trachtente maken, welke winst veelal in de gemeentekas wordt gestort. Dit is dus het tweede slachthuis in eigen beheer, dat hier in ons land zal wordenge??xploiteerd. Zonder twijfel zal de exploitatie van deze inrichting, vooral vanslagerszijde, met veel belangstelling worden gevolgd. de Graaf. Internationaal Bureau voor Veeziekten. De derde zitting van het internationaal bureau voor Veeziekten (office inter-national des ?Špizooties) had plaats te Parijs van nâ€”15 Juni. Er waren

afgevaardigden van Argentini??, Australi??, Belgi??, Bulgarije, Duitsch-land, Egypte, Engeland, Engelsch-Indi??, Finland, Frankrijk en Koloni??n, Honga-rije, Ierland, Itali??, Luxemburg, Nederland, Nieuw Zeeland, Oostenrijk, Polen,Portugal, Roemeni??, Rusland, Servi??, Siam, Tchecho-Slowakije, Zweden en Zwit-serland. Afgevaardigde van Nederland was Dr. Berger ; verder waren aanwezig Dr.Lourens en Dr. Frenkel. Tot Voorzitter werd benoemd Prof. de Hutyra (Hongarije), tot Vice-Voor-zitter Prof. B??rgi (Zwitserland). Verschillende rapporten werden voorgelezen. Naar aanleiding daarvan werdende volgende resoluties aangenomen : ten opzichte van mond- en klauwzeer : Daar de laboratorium-onderzoekingenen de waarnemingen in de praktijk het groote weerstandsvermogen van het virusbuiten het dierlijk lichaam hebben vastgesteld, is bij de bestrijding van die ziekteeen totale ontsmetting

noodig. Daar gebleken is dat een stelselmatige passieve immunisatie met hyperimmun-serum een belangrijk hulpmiddel is bij de bestrijding, is het noodig onderzoekingenin die richting voort te zetten. Miltvuur : het algemeen belang maakt een gemeenschappelijke strijd noodigtegen het gevaar, voor mensch en dier, van verspreiding van miltvuursporen doordierlijke producten (vleeschpoeder of beenpocder onvoldoende ontsmet en huiden).Dwingende maatregelen daartegen zijn noodig. Indien de politiemaatregelen vaneen export-land te kort schieten, is het billijk dat die zaken bij invoer wordenontsmet of bacteriologies onderzocht, voordat ze worden toegelaten. Volgens de tegenwoordige kennis van zaken kan (met het oog op miltvuur-sporen) alleen een ontsmetting met waterdamp onder hooge druk gedurendeeenige uren, als voldoende worden beschouwd. Tuberculose : het is wenschelijk dat de

Veeartsenijkundige Dienst in alle landenproeven neemt met de B. C. G.-enting. Geheimmiddelen : het is wenschelijk dat de vee-eigenaars worden gewaarschuwdtegen de kwakzalversmiddelen, en dat de wet, bij de behandeling van mond-en klauwzeer, het gebruik verbiedt van middelen die door de veeartsenijkundigedienst als nutteloos (non reconnus efficaces) worden beschouwd. De volgende conferentie zal op 6 Mei 1930 te Parijs worden gehouden. De volgende rapporten zullen dan worden uitgebracht : ie. Prophylaxe van mond- en klauwzeer (speciaal de actieve en gemengde immu-nisatie), door Prof. Vall?Še. 2e. Diagnose van varkenspest (door Dr. Mussemeier en Prof. Waldmann) ; 3e. Resistentie van het virus der varkenspest en der runderpest, door SirRalph Jackson ;



??? 4e. Standaardisatie van de gezcmdheidsbulletins en gelijkheid van de certificatenvoor de internationale handel, door Prof. de Hutyra (Standardisation desbulletins sanitaires et unification des certificats pour le trafic interna-tional). 5e. Pseudo-tuberculose van het schaap, door Dr. Richelet. 6e. Prophylaxe van wormaandoeningen, door Prof. Skrjabine. 7e. Antituberculeuze vaccinatie, door Dr. Berger en Dr. Frenkel. Te koop aangeboden : Tijdschrift voor Diergeneeskunde, jaargangen 1923 tot en met 1928. Reichs-gesundheitsblatt (Uitgave v/h. Reichsgesundheitsamt), jaargang 1928 en eerstehalfjaar 1929. Onderscheidingen. Benoemd tot Officier in de Orde van Oranje-Nassau : J. L. van Eck, hoofdvan de Burgerl. Veeartsenijk. Dienst in Ned.-Indi??; tot ridder in de Orde vanOranje-Nassau : J. de Vries, Alg. Secretaris v. d. Vereen. Stamboek v/h. Ned.Trekpaard. Wij feliciteeren deze Collega\'s met die

onderscheiding. Examencommissie Rijksdiploma hoefsmid. Door den Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw, zijn, voor hettijdvak van 1 September 1929 tot 1 September 1930, in de commissie, belastmet het afnemen van het examen ter verkrijging van een Rijksdiploma als hoef-smid, benoemd : a. tot lid en Voorzitter : Dr. H. M. Kroon, hoogleeraar bij de Veeartsenijkun-dige Faculteit der Rijksuniversiteit te Utrecht ; b. tot lid en plaatsvervangend Voorzitter : J. Plet, dierenarts, te Heerenveen; c. tot leden: 1. S. van Angiren, chef-hoefsmid aan het Zo??technisch Insti-tuut te Utrecht 2. P. Bongaarts, onderwijzer in practisch hoefbeslag te Maas-niel; 3. M. ten Broek, dierenarts te Tiel; 4. Dr. R. H. J .Gallandat Huet, majoor-paardenarts, directeur der Militaire Hoefsmidsschool te Amersfoort 5. H. A.Kroes, oud-leeraar aan de Middelbare Landbouwschool te Groningen ; d. tot plaatsvervangende leden: 1. I.

Adriaanse, onderwijzer in practischhoefbeslag te Goes ; 2. J. A. Boesveld, onderwijzer in practisch hoefbeslag teWinterswijk; 3. B. Crez?Š, dierenarts te Rotterdam; 4. P. E. Homan, onderwijzern practisch hoefbeslag te Bedum; 5. G. Langeler, dierenarts te Laren (G.); 6. Dr.G. M. v. d. Plank, conservator aan het Zo??technisch Instituut te Utrecht ; 7.Jos. Roovers, onderwijzer in practisch hoefbeslag te Breda. Afscheid. Ondergeteekende stelt ieder in de gelegenheid om bij het eindigen van zijnambtelijken loopbaan als Directeur van het Abattoir te Utrecht, afscheidvan hem te nemen ln Hotel Pays Bas te Utrecht, op Maandag 30 September,\'s middags tusschen half vier en vijf uur. Hoefnagel.
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??? Boyer, Contribution ?  l\'?Štude de la strychnine utilis?Še dans le traitement desparalysies du chien. Th?¨se de Lyon. 1929. Genevay, La fi?¨vre typho??de du cheval, son traitement par le rhodarsan. Th?¨sede Lyon. 1929. Mathieu, Le cheval Camargue. Son ?Šlevage. Son am?Šlioration. Th?¨se de Lyon.1929. Delannoy, Des devoirs et des droits des producteurs et des consommateursde lait. Th?¨se de Lyon. 1929. Duytsche, La race chevaline boulonnaise. Th?¨se de Lyon. 1929. Val, Contribution ?  l\'?Štude de la th?Šrapeutique g?Šn?Šrale des infections par lesinjections intraveineuses de formol additionn?Š de s?Šrum et d\'adr?Šnaline. Th?¨sede Lyon. 1929. Roquelle, De -quelques dystocies chez nos grandes femelles domestiques.Th?¨se de Lyon. 1929. Fefeu, Du p?Štrole comme anthelminthique. Th?¨se de Lyon. 1929. Robert, De l\'an?Šmie infectieuse du cheval dans la r?Šgion de Montiers-sur-Saulx.Des

diverses modalit?Šs cliniques. Appr?Šciation de divers traitements. Th?¨se deLyon. 1929. Cambus, Traitement chirurgical de l\'ecz?Šma v?Šg?Štant sous-ongul?Š. Th?¨se deToulouse. 1929. Lancier, Gale sarcoptique des ?Šquid?Šs aux arm?Šes en campagne. Son trai-tement par les bains. Sa prophylaxie. Th?¨se de Toulouse. 1929. Bonnet, Les marais de Rochefort-sur-Mer. L\'?Švolution de leurs herbages. Lesmodalit?Šs de l\'?Šlevage des races chevaline, bovine, ovine et porcine. Th?¨se deToulouse. 1929. Pompignac, Contribution ?  l\'?Štude des formes atypiques de la piroplasmosecanine. Th?¨se de Toulouse. 1929. OuEiLL?Š, Contribution ?  l\'?Štude de l\'?Štiologie de l\'?Špilepsie chez les carnivoresdomestiques. Th?¨se de Toulouse. 1929. Guiraud, Les t?Šnosites et leur traitement par la m?Šsoneurectomie. Th?¨se deToulouse. 1929. Claudel, La viande et la r?Šglementation de son prix de vente au d?Štail

dans lesvilles du Jura. Th?¨se de Toulouse. 1929. A. Markovits, Beitr?¤ge zur vergleichenden Anatomie des Nervus femoralisund des Nervus saphenus der Haustiere. Inaug.-Diss. Budapest. 1929. G. Gamauf, Die Lymphknoten des Huhnes. Inaug.-Diss. Budapest. 1929. J. Boda, Die abdominalen Lymphknoten der Schafe. Inaug.-Diss. Budapest,1929. S. von Laszlo, Untersuchungen ??ber die Aetiologie der Kiikenrulir. Inaug.-Diss.Budapest. 1929. F. Houszagh, Die Bakterienflora der J Stunde lang auf 63Â° erhitzten Milch.Inaug.-Diss. Budapest. 1929. L. Lippay, Beitr?¤ge zum histologischen Bau der Schweineleber. Inaug.-Diss.Budapest. 1929. R. Janisch, Die Blutmorphologie des Kaninchens. Inaug.-Diss. Budapest. 1929. I. Lambert, Ueber den Bau des Eileiters der Hauss?¤ugetiere. Inaug.-DissBudapest. 1929. F. Sperner, Untersuchungen ??ber die bakteriologischen Eigenschaften derMilzbrand-,

Schweinerotlauf- und Gefl??gelcholeraimpfstoffe. Inaug.-Diss. Buda-pest. 1929. J. Muha, Beitr?¤ge zur topographischen Anatomie des Perineums beim Rind.Inaug.-Diss. Budapest. 1929 H. Rollwage, Stand und Entwicklung der Kaltblutzucht in Braunschweig.Inaug.-Diss. Halle a. S. 1929. Chr. Simon, Untersuchungen ??ber den Bau der Z?¤hne beim Rind und Alters-bestimmung. Inaug.-Diss. Halle a. S. 1929.



??? W. Vitzthum von Eckstadt, Fruchtbarkeitsuntersuchungcn an Schweinen alsBeitrag zur Leistungspr??fung unter bes. Ber??cksichtigung der Inzuchtverh?¤ltnisse.Inaug.-Diss. Breslau. 1928. J. Misera, Die Inzucht und ihre Beziehungen zur Haarst?¤rke und Konstitu-tion .Inaug.-Diss. Breslau. 1928. K. Scholz, Untersuchungen der Milch der vier Euterviertel beim Kind. Inaug.-Diss. Breslau. 1928. F. von Tiechler, Wissenschaftliche Untersuchungen und praktische Erfah-rungen beim Maschinenmelken. Inaug.-Diss. Breslau. 1929. W.Lechle, Beitr?¤gezur Kenntnis von Holennekroseri.Inaug.-Diss. M??nchen.1929 A. Beck, LTeber einen Fall von Zementodontom beim Pferde. Inaug.-Diss.Giessen. 1928. W. Krauss, Ueber den Gehalt des Blutserums an Calcium und anorganischemPhosphor bei gesunden Schweinen. Zugl. Untersuchungen ??ber die Phosphorbe-stimmungsmethoden von Bell-Doisy und Briggs.

Inaug.-Diss. Hannover. 1929. R. Behrens, Zur Sekretion der Parotis des Schweines Inaug.-Diss. Hannover.1929. E. Both, Versuche mit Bariomyl bei Rindern. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. Hassan Ch??kri, Das Blutbild des Meerschweinchens nach k??nstlicher Infek-tion mit Parascaris equorum. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. J. Kopps, Zur Technik der Kolposkopie und Hysteroskopie bei den grossenHaustieren. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. R. Kohtes, Chlorierte Kohlenwasserstoffe, Flit, Delicia und Dasselst?¤bchenin ihrer Wirkung auf die Hypodcrmallarven. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. J. Landwehr, Versuche zur Technik der Inhalation fein zerst?¤ubter fl??ssigerArzneimittel beim Rinde. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. H. Langhoff, Ein Fall von prim?¤rem Adenokarzinom der Leber eines Pferdes.Inaug.-Diss. Hannover. 1929. H. Rotermund, Ueber Zwillingsfruchts?¤cke kleiner Wiederk?¤uer.

Inaug.-Diss.Hannover. 1929. G. Sch??tt, Ueber das Vorkommen von Blutgruppen bei H??hnern. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. H. Wernery, Ueber die M??glichkeit und den Nutzen einer chemischen Aus-mittlung bei Tiervergiftungen. Inaug.-Diss. Hannover. 1929. G. Fleischer, Eine quantitative Mikrobestimmung des Arsens in Leichenteilen.Inaug.-Diss. Wien. 1929. K. Niederberger, Untersuchungen auf dem Gebiete der Rindviehzucht imArtlande mit bes. Ber??cksichtigung des Einflusses in der Kalbezeit auf die Milch-leistung der K??he. Inaug.-Diss. Giessen. 1929. 83. 55 S. A. PF?¤HLER, Ueber die Herkunft der Hippurs?¤ure im Harn der Pflanzenfresser.Inaug.-Diss. Hohenheim. 1928. K. H?¤cKEL, Die Beziehungen des Gefahrengrades zu den ?¤usseren Verh?¤ltnissenbei der Riickdeckung der ??rtlichen Rindvieh Versicherungsvereine, seine Ber??ck-sichtigung in den bestehenden Riickdeckungssystemen

und die Zweckm?¤ssig-keit dieser Systeme. Inaug.-Diss. Hohenheim. 1928. E. A. Hesse, Ueber den Grundumsatz des Hundes nebst einigen methodischenBemerkungen zur Gasstoffwechseluntersuchung an gr??sseren Tieren. Inaug.-Diss. Hamburg. 1928. 8Â°. 21 S. R. Gair, Die Wuchsformen des Haarkleides bei Haustieren nach Untersuchungenbeim Hunde. Inaug.-Diss. Hohenheim. 1928. E. Pfaff, Der tierische Arbeitsaufwand und seine Schwankungen. Inaug.-DissHalle. 1929. 8Â°. 79 S. F. Dittloff, Die Schafzucht im nordkaukasischen Kubangebiet. Inaug.-Diss.K??nigsberg. 1928. 8Â°. 63 S. M. Brauer, Experimentelle Untersuchungen ??ber die Einwirkung der Kastra-tion auf Nebennieren und Hypophyse beim Kaninchen. Inaug.-Diss. Halle. 1928.8Â°. 40 S. Du Buy.



??? REFERATEN. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Des caract?¨res g?Šn?Šraux de 1\'?Štat canc?Šreux et pr?Šcancereux. R. Reding et A.Slosse : Buil. du Cancer 1929, tome 18, blz. 122. Voor het ontstaan van een gezwel werken twee factoren-complexen samen :een chronische prikkelwerking en de individueele praedispositie, waarbij volgensbekende onderzoekers (Hansemann, Bang, e. a.) aan dit laatste factorencom-plex de belangrijkste beteekenis toekomt. De aard en betcekenis van de praedis-positie zijn vrijwel geheel onbekend. Wel zijn aanwijzingen gevonden dat erfelijk-heid een rol daarbij speelt, bijv. door het in bepaalde families voorkomen van som-mige zeldzame gezwellen (glioom van de retina tot 20% in 3â€”4 geslachten van eenbepaalde familie), terwijl ook enkele statistieken (Wachtel e. a.) in deze richtingwijzen. Overigens is dit bij den mensch door de onbegrensde kruisingen en

delange levensduur bijna onmogelijk na te gaan. Maud Slye kon experimenteel door bepaalde kruisingen een muizenstamverkrijgen waarbij alle wijfjes aan mammacarcinoom sterven, en een anderen stamwaarvan geen enkele aan deze ziekte te gronde gaat. Intusschen spelen ook andere factoren bij de praedispositie een rol ; zoo bleekbij het teercarcinoom van het konijn, dat door een bepaalde techniek bij de proef-dieren een sterke dispositie voor tumorvorming kan worden opgewekt, zonderdat deze spontaan in een bepaald gebied ontstaan ; wel bij allerlei toevalligeprikkels o. a. verwonding door oormerken en in blaas en maag door uitscheidingvan de teer (Beck). Ook andere onderzoekers (Murphy, Bonne) komen tot deconclusie, dat de algemeene teervergiftiging de basis voor de tumorvorming vormten dat verschillende omstandigheden (locale prikkels) slechts de localisatie dertumoren bepalen.

De schrijvers hebben nu getracht om enkele factoren te bepalen van de prae-dispositie van den mensch voor kanker. Zij kozen daarvoor bepaalde algemeenereacties van het lichaam, waarvan bekend is, of vermoed wordt, dat zij van bio-logische beteekenis voor het ontstaan of voortbestaan van een gezwel zoudenkunnen zijn. Zij bepaalden : ie. de pH. van het bloed, het calcium-ionengehaltevan het bloed, zuurbasenevenwicht en controleerden de suikerstofwisseling dooreen z.g. belastingsproef. Op de redenen waarom zij juist deze kozen, hun methodenenz., kan hier niet verder worden ingegaan. Verschillende groepen van menschenzijn onderzocht : I. Controlegroep, waarvoor personen werden gekozen zonderklinische tumoren en zonder hereditaire aanwijzingen voor tumoren. Zij vormende normen ter vergelijking met de volgende groepen. 2. Kankerlijders zonder eenige behandeling : omvat alleen

histologisch gecon-troleerde kankergevallen. Uitgesloten werden personen waarvan secundaire ver-anderingen der genoemde reacties verwacht konden worden, (bejaarden, kachec-tici, lijders aan kanker van endocrine organen). 3. Kankerlijders waarvan de tumor door een chirurgische behandeling wasverwijderd. 4. Dragers van bepaalde tumoren (mamma-adenomen), waarvan bekend is datzij, hoewel goedaardig, vaak in kanker overgaan. 5. Directe bloedverwanten (vader, moeder, broer, zuster, kind) van kanker-lijders. Het bleek nu dat in vergelijking met de controlegroep, in groep 2 bepaaldeafwijkingen vrijwel constant voorkwamen : een hyperalcalose van het plasma,vermindering der calciumionen en een stoornis in de suikerstofwisseling, en welonafhankelijk van aard, stadium, en zitplaats van de kanker. Schrijvers conclu-deeren hieruit, dat kanker dus niet alleen omvat een bepaalde tumor, maar

tevensbepaalde algemeene lichaamsafwijkingen. In groep 3 bleken deze afwijkingen inde groote meerderheid ook te bestaan, waaruit zou volgen, dat deze afwijkingenonafhankelijk van de aanwezigheid van het kankergezwel blijven voortbestaan.



??? In groep 4 vertoonde ook de meerderheid de genoemde afwijkingen. In 4 geval-len waarin de neiging tot maligne omvorming bij de betreffende tumor histolo-gisch kon worden aangetoond, werden steeds de algtmeene afwijkingen gevonden.Schrijvers meenen hieruit te mogen besluiten, dat deze algemeene afwijkingenook aan het kankergezwel voorafgaan. In groep 3 en 4 is dus de onafhankelijkheiddezer afwijkingen van het kankergezwel aangetoond. In groep 5 vindt men bij ongeveer 50% der onderzochte personen de boven-genoemde afwijkingen. Intusschen behoeven niet alle bij een bepaalde persoonvoor te komen : alcalose, en vermindering der calciumionen zijn steeds gecombi-neerd, maar de suikerstofwisselingsstoornis kan al of niet zelfstandig optreden.Schrijvers zien in deze groep de bevestiging van de hypothese, dat genoemde af-wijkingen den erfelijken factor van de kanker zouden

vormen. Opmerkelijk is het gedrag van bestraalde kankerlijders (R??ntgenstralen). Bijganezing van het kankergezwel blijken ook de algemeene veranderingen grooten-deels tot de norm te zijn gewijzigd, en deze terugkeer blijkt duurzaam te zijn. Debestudeering van andere groepen bestraalde kankerlijders (verbetering, verer-gering, recidive) geeft aanwijzingen, dat de algemeene afwijkingen evenredigmet de therapeutische uitwerking der bestraling op en neer gaan; dus vermin-dering van de algemeene afwijkingen bij verbetering van de tumor, en omgekeerd ;bij recidive blijkt de verergering van de algemeene afwijkingen aan de hernieuwdetumorgroei vooraf te gaan. Als controle bleken bij 13 zieken (geen kankerlijders)de bedoelde reacties (pH, Calciumionen, suikerstofwisseling) niet door bestralingte worden be??nvloed. Bij de bespreking der oorzaken van deze algemeene afwijkingen bij kanker-lijders,

worden de suikerstofwisselingsstoornis en alcalose Ca ionenverminderingals twee onafhankelijke factoren onderscheiden. Omtrent de oorzaak der stoornisin de suikerstofwisseling is niets bekend ; het reguleerend mechanisme daarvan iste ingewikkeld. Intusschen was reeds door de onderzoekingen van Warburg e. a.bekend, dat er een verband bestaat tusschen de ontwikkeling en groei van dekankercel en de suikerstofwisseling. Dat pH. en Ca-ionengehalte van het bloedsamenhangen is op grond van verschillende bekende feiten aangetoond (been-breuken, experim. onderzoekingen van Greenwald en Collip). Daar de calciumstcfwisseling geregeld wordt door de bijschildklier, kwam devraag naar voren of niet een defici??ntie hiervan oorzaak van de calciumvermin-dering zou kunnen zijn. Op grond van de resultaten van toediening van bijschild-klierextract bij kankerlijders, meenen zij deze vraag

bevestigend te kunnen beant-woorden ; bijschildklierhormon zou een regulator der p.H. voorstellen, in staat omalcalose tot de normale hoogte terug te brengen (voor acidose geldt dit niet). Hoewel de verkregen resultaten van dit onderzoek een nadere bevestiging be-hoeven, en reeds direct zwakke punten en technische bezwaren zijn aan te wijzen,heeft het zeker de groote verdienste, dat de algemeene biologische basis der kankerop suggestieve wijze naar voren wordt gebracht. Te meer omdat hiermee ver-schillende feiten van uit ?Š?Šn gezichtshoek zijn bekeken. Voor de praktijk openen zich verschillende perspectieven : Door de aan de tumor voorafgaande algemeene afwijkingen, lijkt een zeer vroeg-tijdige onderkenning der kanker mogelijk, waarvan schrijvers een nadere publi-catie aankondigen. Bovendien zou een behandeling met bijschildklier de kansen voor gepraedis-poneerden en geopereerde

kankerlijders kunnen verbeteren, terwijl de resultatenvan het onderzoek bij gestraalde kankerlijders een herziening der bestralingstech-niek, gericht op de algemeene werking, wettigen. H. J. M. Hoogland. A study of methods for the isolation of Bacterium abortus. (Ruth Gilbert,Coleman en Groesbeek : Division of Laboratories and Research, N. York StateDep. of Health, Albany, N. Y. 1929). Bij het onderzoek van melk op de aanwezigheid van Brucella abortus Bang



??? geeft de caviaproef veel meer positieve uitkomsten dan de directe kweekproef ;dit is een bevestiging van een reeds eerder door andere onderzoekers vastgesteldeervaring (ref.). In bewaarde melk is het moeilijk abortusbacteri??n aan te toonen,tenzij men er 30% glycerine aan toevoegt. Aldus geconserveerde melk is veellanger houdbaar, zonder dat de Brucella wordt geschaad. Bij slechts 9 van de 23 cavia\'s bij welke B. Bang uit de lever werd ge??soleerdkon dit micro??rganisme in het bloed worden aangetoond. Voor het kweeken uitbloed is het noodzakelijk een vrij groote hoeveelheid daarvan op te vangen in eenvloeibaren voedingsbodem, die na enkele dagen verblijf in de stoof moet wordenuitgezaaid op platen. De schr. meenen, dat het aantal positieve bevindingen grooter is, indien deâ€?sectie van het proefdier niet geschiedt na 5, maar na 8 weken ; zij kregen enkelemalen een positieve uitkomst bij

cavia\'s die 8 weken na de injectie waren gese-ceerd, terwijl de gelijktijdig met het zelfde monster ingespoten, maar na 5 wekengedoode dieren een negatief resultaat opleverden. (Ref. kreeg verschillende malenbij slechts ?Š?Šn der gelijktijdig ingespoten en na 6 weken, op den zelfden dag, geob-duceerde dieren een positieve bevinding. De individueele gevoeligheid der cavia\'sis zeer verschillend). Ueber die Bang-Infektion. (Poppe : M??nch. med. Wschr. 1929, Nr. 17, blz. 703). Voordracht in Februari 1929 in Rostock gehouden, waarin verschillende vraag-stukken in verband met de Bang-infectie bij den mensch oppervlakkig wordenbesproken. Nieuws brengt dit overzicht niet. De literatuurlijst over dit nog maar jeugdigeonderwerp begint reeds respectabele afmetingen te verkrijgen. Undulant Fever. A clinical analysis of one hundred and twenty-five cases. (Hardy :The Journal of the Americ. Medic. Assoc. 1929,

Vol. 92, No. 11, blz. 853). Zooals bekend is heerscht in Iowa in uitgebreide mate de unduleerende koorts.Hardy heeft van dit materiaal gebruik gemaakt om een nauwkeurig, hoofdzake-lijk statistisch onderzoek in te stellen, waarbij grootendeels dezelfde uitkomstenwerden verkregen, als in Denemarken, Zweden, Duitschland en Nederland. Voorhet onderzoek dienden 125 pati??nten. Vijf en zestig dezer woonden op boerderijen, 82 kwamen in contact met vee,vleesch of melk. F\'r waren 56 boeren en 8 boerinnen onder. Het grootst aantal ge-vallen deed zich voor bij mannen (98). Beneden vijfjarigen leeftijd was geen ziekte-geval bekend, de meeste pati??nten waren tusschen 20 en 45. Het aantal gediagnostiseerde gevallen was het grootst in de maanden, waarinook de buiktyphus heerscht ; toevallige omstandigheden zijn hierbij evenwel nietuit te sluiten. De meest aangetroffen verschijnselen waren algemeene

slapte, profuus zweeten,koorts, algemeene of gelocaliseerde pijnen, constipatie en vermagering. Hardyneemt een agglutinatie van het bloedserum in verdunning 1/80 of hooger als bewij-zend aan voor Brucellabesmetting. In 20 gevallen zag hij stijging dezer titer ge-durende het ziekteproces; in 46 gevallen een daling tijdens de convalescentie. In22 gevallen werd de bacterie uit het bloed gekweekt. Van belang is, dat bij eenvergelijkend onderzoek aan het licht kwam, dat het resultaat veel gunstiger is,indien onmiddellijk na het enten de voedingsbodem in de broedstoof wordt ge-plaatst en daarin verscheidene dagen blijft, dan wanneer deze eerst wordt over-gebracht naar een verwijderd laboratorium. De duur der ziekte kan langer dan een jaar zijn, maar is gemiddeld 4 maanden.Onder de 125 gevallen verliepen er 4 letaal. Als infectiebron moest worden aange-nomen het rund, maar vooral het varken. Zum

Nachweis von Abortus-Bang-Bakterien in der Milch. (Schwarz : Z. f.Fleisch u. Milchhyg. 1929, 39, 10, blz. 175). Door middel van de caviaproef kon S. in 39 der 94 door hem onderzochte mon-sters marktmelk abortusbacteri??n aantoonen. Hieronder waren mengmonsters van40â€”50 koeien.



??? Die Leuchtgasmethode zur Z??chtung des Bacteriuni abortus infect. Bang. (Frisch : Deutsche Tierarztl. Wochenschr. 1929, Nr. 20, biz. 309). Den laatsten tijd zijn er verschill nde onderzoekingen medegedeeld omtrent hetkweeken van abortus-Bang-bacillen in lichtgas. Deze methode heeft het voordeel,dat zij in vergelijking met de vroeger gebruikelijke, waarbij de lucht gedeeltelijkvervangen werd door koolzuur of waterstof, veel eenvoudiger is. Bovendien zoudenvolgens sommigen de resultaten ook gunstiger zijn. Toch is naast, deze wijze vancultiveeren het microscopisch praeparaat, maar vooral de caviaproef nog niette ontberen. Schr. geeft een voor het doel geconstrueerde gasbrander aan, die inde instrumenthandel verkrijgbaar is. (Ref. kreeg, in tegenstelling met zijn er-varing met de plaatmethode, bij het kweeken op schuingestolde agar in lichtgasook zeer bevredigende uitkomsten. Het toestel van

Frisch kan evenwel uitstekendvervangen worden door een steriele pipet, die door een gummieslang met knijpermet de gasleiding verbonden wordt). Beitrag zur Bang-Infektion des Menschen. (Christian Meyer : Deutsche Tier-jirztl. W. schr. 1929, 37, No. 6, blz. 81). Mededeeling van de ziektegeschiedenis van schr. zelf. Hij infecteerde zich bijde manueele verwijdering van de nageboorte cener aan besmettelijk verwerpenlijdende koe. Denzelfden dag trad pijn op van het nagelbed van een der vingers ;tien dagen later koorts, miltzwelling en pijn in den linker ondersten ribbeboog.Spoedig volgde een toenemende zwakte, sterke afneming van hef lichaamsgewichten een foetide reuk uit den mond. De temperatuur was sterk intermitteerend, erbestond leucopcnie met relatieve lymphocytose. Kort na het begin der ziekteagglutineerde het bloedserum B. Bang tot 1/1600, na 10 maanden 1/500 zwak. v. d. Hoeden.

Depots van geneesmiddelen in het lichaam. Clauss Burkart Strauch (Journ. Am. Med. Ass. 1929, ref. van Koetsen inN. T. v. G. 1929, II, No. 23 blz. 2765) slaagde er in om inspuitingen die dikwijls,bv. dagelijks moeten worden herhaald in een vorm toe te dienen dat in het lichaameen opslagplaats wordt gevormd, waaruit een zekere tijd kan geput worden. Hijmaakte daartoe van het in water opgeloste of poedervormige geneesmiddel eenemulsie in olie, waardoor ieder druppel der oplossing met een oMelaagje wordtomhuld. Om de stevigheid van dit hulsel te verhoogen voegt hij metacholestearineen myricine (een was) toe. Het ingespoten middel kan dan alleen worden geresor-beerd naarmate de druppeltjes uit de omhulsels vrij komen en dat geschiedt heelgeleidelijk en langzaam. Bij proeven met muizen bleek dat, na inspuiting met eenemulsie waarin methyleenblauw, gedurende eenige weken urine werd

afgescheidenmet een tamelijk standvastig kleurstofgehalte. Een tienvoudige doodelijke dosisstrychnine, in emubie ingespoten, doodde de muizen niet, maar nog na 4 dagenveroorzaakte een tikken aan de tafel waarop zij zich bevonden, tetanus-verschijn-selen. Het aanleggen van dep??ts van insuline geschiedde bij meer dan 100 lijders aandiabetes ; gebruikt werd insuline in poedervorm waarvan 1 c.c. 200 eenhedenbevatte. De inspuitingen werden alle 5 tot 7 dagen verricht (100 tot 1000 een-heden elk). Bij 25 lijders aan longontsteking met hartzwakte maakte men dep??ts van cpi-nephrine zoo dat de werking 24 tot 48 uren duurde. Van de dep??ts ondervonden de pati??nten geen last. Ernstiger is de vraag of degroote hoeveelheid geneesmiddel gevaarlijk zou kunnen worden door te snel vrijkomen uit het omhulsel, bv. bij koorts of door onzorgvuldige bereiding. Tot dus-ver is hiervan niets gebleken. Een

voorzichtige controle van de proeven zal moeten leeren of zij beantwoordenaan de hooge verwachting die Strauch er van heeft. Strauch geeft het volgende recept voor een inspuiting : bij 10 c.c. van eengeconcentreerde steriele oplossing (bv. epinephrine 1 : 50) voegt men 2,5 c.c.steriele olijfolie, 0,2 gram steriele metacholestearine en 0,3 gram steriele myricine.Deze stoffen worden zorgvuldig tot een steriele emulsie verwerkt. Vrijburg.



??? Endoveneuze Injecties en embolia gassosa. Dr. Atillio Gricnani, La ClinicaVeterinaria No. i, 1929. Vele dierenartsen passen zoo weinig mogelijk intraveneuze injecties toe, daarzij bang zijn voor hersenembolie en plotselingen dcod door het mede naar binnenspuiten van lucht. Volgens Dieckerhoff echter wordt de dood alsdan veroorzaakt door een hart-verlamming, daar men dikwijls een te sterke solutie van medicijnen inspuit. Bij luchtinspuiten van kleine hoeveelheden gaan de luchtbellen naar het rechter-hart, vandaar naar de longen. In de longcapillairen doordringen zij den wand enkomen zonder stoornis te veroorzaken in de bronchi??n. Bij groote hoeveelhedenkan stilstand in de circulatie en de dood door verstikking ontstaan. De hoeveel-heid lucht dient dan minstens gelijk te zijn aan de capaciteit van het rechter hart,hetgeen Grignani door proeven bewees. Kleine hoeveelheden lucht

ingespotenveroorzaakten geen verschijnselen. 20 c.c. lucht ingespoten bij 1 maand oude kalveren van 75 K.G. veroorzaaktena i minuut dyspnoe, pols 100. Na 20 minuten waren ele kalveren weder normaal.Bij sectie vond men schuimend bloed in de kroonaderen en in de pulmonaalar-teri??n. E?Šn van die kalveren werd 30 minuten, nadat het weer normaal was nog 80 c.c.M.lucht ingespoten. Men hoorde een aanhoudend gorgelgeruisch gedurende het bin-nendringen in de bloedbaan. Bij het ausculteeren van het hart hoorde men een karakterestiek crepiteeren,hetwelk alle andere geluiden overstemde, een geluid, alsof men zegt : ,,krak". Tevens trad hevige dyspnoe op ; 15 minuten daarna scheen de ademhaling ietsbeter ; de hartslagen waren echter arythmisch. De verschijnselen namen in hevigheid toe, zoodat na 15 minuten het kalf ge-slacht werd. Men vond lichte longcongestie, luchtkolommen in de

kleine en middel-\'kleine longarteri??n, schuimend bloed in het rechter-, normaal in het linkerhart,in de kroonaderen vele luchtbolletjes. Een kalf van 10 dagen oud en 45 K.G. zwaar kreeg 25 c.c. lucht. Na 1 minuutvertoonde het dyspnoe, na 2 minuten viel het neer met teekenen van paralysevan het achterstel. In 15 minuten was het dier weer hersteld. Een stier, 6 jaar oud, 600 K.G. zwaar, verdroeg 175 c.c. Een konijn van 1.150 K.G. stierf langzaam aan 4 c.c. Uit deze en andere proeven besluit Grignani, dat kleine hoeveelheden luchtingespoten, onschadelijk zijn. Breedveld. ZIEKTEN VAN VOGELS. Die baktertelle we\'sze Ruhr der K??cken. (Dr. Lerche, Breslau: Zeitschrift f??rInfektionskrankhciten, Band 35). Bijna overal heeft de pullorum-bacil tegenwoordig een belangstelling van be-teekenis. Nu weer geeft Dr. Lerche in genoemd tijdschrift een beschouwing van ongeveer50 blz., naar aanleiding van

onderzoekingen in het Bacteriologisch Instituutvan de,, Landwirtschaftskammer" in Neder-Silezi??. L\'itvoerig worden literatuuren eigen ervaringen besproken. Ons, onderricht door onderzoekers van eigenbodem, brengt het artikel weinig nieuws. Ook in Breslau kon geen onderscheidgevonden worden tusschen Bacterium gallinarum en Bacterium pullorum. Ookde vindplaats van bacteri??n bij de sectie in de verschillende organen liet niet toeeen onderscheid te construeeren. Zoowel B. gallinarum als B. pullorum zijn inallerlei organen te vinden ; maar beiele micro??rganismen schijnen een voorkeurte hebben voor de geslachtsorganen. Hierin hebben zij derhalve overeenkomstmet de abortus-bacil. Fecal examination for evidence of parasitisme in domestic animals. E. A. Ben-brook, lowa : Journ of the Am. Vet. Meel. Ass. June 1929. In een uitermate fraai en practisch ge??llustreerd artikel beschrijft E. A. Ben-



??? brook, hoe het onderzoek op parasieteneieren in faeces geschiedt in het Depart-ment of Veterinary Pathology in Iowa State College. In een elftal duidelijke foto\'swordt, als het ware een film, gedemonstreerd, op welke wijze de verschillendekunstgrepen worden uitgevoerd. Het werkschema luidt ongeveer als volgt : neem -j- 1 gram faeces en verdundeze. Gebruik niet te veel water. Vul een centrifugcerbuisje voor de helft met deverdunde faeces ; vul aan met een evengroote hoeveelheid suikeroplosssing (i K.G.suiker op 3/4 K.G. water, met 1% phenol als conserveermiddel). Centrifugeer 3minuten ( 2000 omwentelingen per minuut) of laat 12 uur staan. Neem ver-volgens een glasstaaf, waarvan een uiteinde is gemaakt tot een platten kop meteen glad vlak, door de staaf met dat einde tot week te verhitten en dan te drukkenop een vlak metalen voorwerp, bijvoorbeeld een hamer. Deze glasstaaf wordt nuin het

ccntrifugebuisje geduwd, totdat de gladde kant van den knop juist hetoppervlak van den inhoud aanraakt. Door snel terug te trekken neemt mende oppervlaktelaag, welke de parasieteneieren bevat, mede, deze kleeft n.1. aan dengladden glaswand, en hangt er als een droppel aan. Breng dezen droppel op eenvoorwerpglaasje, en bedek hem met een dekglaasje. Plaats de microscoop verticaal en zoek systematisch het preparaat af. 18 microphotos, waarmede het artikel be??indigd wordt, kunnen tenslotte denmicroscopist op afdoende wijze behulpzaam zijn voor het determineeren van deeventueel gevonden eisoort. Operative relief for ova in the peritoneal cavity of the chicken. F. D. Mc Kenney(Minnesota) : Journ. of the Vet. Med. Ass. (June 1929). Bij waardevolle hennen kan het van beteekenis zijn een ei dat niet gelegd iskunnen worden (bijv. door te groote dikte), en dat door retroperistaltiek weer inde

buikholte terecht is gekomen, langs operatieven weg te verwijderen. De techniek moge blijken uit het volgende geval van Mc Kenney : nadat dediagnose gemaakt was, werd de buikwand ontveerd en met joodtinctuur gepen-seeld. De kip werd vervolgens onder aethernarcose gebracht, waarna de buikgeopend werd, met een snede van 7.5 c.M., van processus xypho??deus tot cloaka.De eieren uit de buikholte konden toen verwijderd worden ; er waren drie wind-eieren, ?Š?Šn compleet ei en deelen van twee gebroken eieren. Ook werden de grooteredooiers uit het ovarium gedrukt, ten einde te voorkomen dat de eileg-acte weerzou beginnen voordat de kip genezen was van den operatieven ingreep. De buikwand werd met catgut gesloten; 46 dagen na de operatie legde de kipweer normaal een ei. Hoenders geraken met aether spoedig genarcotiseerd ; eigenlijk zoo spoedig,dat men eenige zorg moet betoonen,

opdat het dier niet te veel krijgt, en sterft.Tegenover peritonitis zijn hoenders ,,vrij" resistent. Johnin versus Avian Tuberculin. W. A. Hagan and A. Zeissig, (New York) :Journ. of the Am. Vet. Med. Ass., June, 1929. In 1895 stelde Johne (Dresden) vast, dat de oorzaak van een chronische en-teritis bij het rund in bepaalde gevallen was een zuurvast staafje. In 1906 stelde Bang den naam paratuberculose voor. Mac. Fadyean verkoos den naam Johne\'s disease, omdat de ziekte met tuber-culose niets gemeen heeft. In 1911 kweekte Twort de bacil kunstmatig. Dieren kunnen maanden of jarenge??nfecteerd zijn, voordat zij klinisch waarneembare verschijnselen vertoonen.Een methode waarmede de aangetaste dieren vroegtijdig kunnen worden her-kend, is derhalve van groote beteekenis. Tuberculine is voor dit doel waardeloos. Het maken van een paratuberculine(johnin) volgens dezelfde beginselen als het

tuberculine gaf eerst veel moeilijk-heden ; wel ontstond een overvloedige kweek van paratubercelbacillen op vastevoedingsbodems, maar in vloeibare media was de groei bijna steeds uiterst gering. In 1928 echter gelukte het Wright en Boquet, onafhankelijk van eikaar, eengoeden groei in vloeibare voedingsbodems te verkrijgen. In plaats van vleesch-



??? extract werd door hen een synthetisch product gebruikt. Hiermede was men ertevens in geslaagd een paratuberculine te bereiden. Van andere zijde, o. a. door Bang, werd gewezen op het feit, dat vogeltuber-culine een bruikbaar diagnosticum is voor paratuberculose. Dit is op zich zelfeen merkwaardig iets. Wel zijn â€žgroepreacties" bekend bij organismen van gelijk-soortige natuur ; (zoo schijnt het bijvoorbeeld dat iedere zuurvaste bacteriesoortcomplement kan binden bij de aanwezigheid van serum van tuberculeuze dieren).Maar het reageeren van een dier met paratuberculose zoowel op paratuber-culine als op vogeltuberculine is in wezen waarschijnlijk iets anders dan een voor-beeld van deze groepreacties. Immers de ovine tuberculose laat zich niet verradendoor paratuberculine of vogeltuberculine ; ook niet de humane. Hagan en Zeissig stelden zich ten de>el, paratuberculine (d. i. johnin) en vogel-

tuberculine met elkaar te vergelijken. In de eerste plaats werd dit gedaan op cavia\'s, welke kunstmatig ge??nfecteerdwaren (door injectie) met paratuberculose en vogeltuberculose. Paratuberculeuze cavia\'s vertoonden evengoed met paratuberculine als metvogeltuberculine reactie. Cavia\'s met vogeltuberculose reageerden eveneenseven duidelijk met paratuberculine als met vogeltuberculine. De reactie werd in-tradermaal verricht. Een tweede reeks van proeven betrof een groot getal hoenders met vogeltuber-culose. Hierbij bleek, dat een hoog percentage reageerde op paratuberculine ; hetpercentage dat reageerde op vogeltuberculine week hiervan slechts zeer weinig af. Ten derde bleek dat schapen, kunstmatig met paratuberculose ge??nfecteerd,even duidelijk reageerden op paratuberculine als op vogeltuberculine, zoowelbij intraveneuze als bij intradermale toediening. De schapen, welke na de kunstmatige

infectie bleven leven, en een positievereactie vertoonden, hadden na 21 maanden nog in het geheel geen teekenen vanklinische paratuberculose. Ook bij kunstmatig ge??nfecteerde kalveren (welke op de injectieplaats een pijn-looze knobbel kregen, die gedurende den tijd van waarneming nagenoeg onver-anderd bleef bestaan) had men soortgelijke ervaringen. Ten slotte werden proevengenomen in besmette stallen ; uit deze experimenten werd geconcludeerd, datvogeltuberculine bij paratuberculeuze dieren een temperatuursreactie geeft welkeniet te onderscheiden is van die, welke door paratuberculine wordt veroorzaakt Schrijvers vermoeden, dat paratuberculeuze runderen niet zoo allergisch zijn alstuberculeuze. Daarom is het aan te bevelen, het paratuberculine, of het vogel-tuberculine zoo plotseling mogelijk in de weefsels te brengen, teneinde de besteresultaten te krijgen. De temperatuur-krommen,

verkregen bij intraveneuze toe-diening, waren althans sprekender dan die, welke bij subcutane toediening op-traden. Capillaria in Chickens. Graham, Thorp and Hectorne (Illinois) : Journ. of theAm. Vet. Med. Ass., June 1929. Een bepaalde nematode (behoorende tot de capillaria) wordt beschreven alsdoodsoorzaak bij hoenders. Een tweetal gevallen werden waargenomen ; d. w. z. in twee geheel verschil-lende pluimveestapels werd de ziekte geconstateerd. In het eene geval bepaalde zich de vindplaats der parasieten hoofdzakelijk totde dikke darmen ; in het andere geval bleek de krop meer de praediiectieplaats tezijn. Dit gaf aanleiding tot het vermoeden dat in de beide gevallen verschillendesoorten capillaria betrokken waren. Klinische verschijnselen : slapheid, anaemie en vermagering. Autopsie. In de gevallen, waarbij de darmen hoofdzakelijk laesies vertoonden,dus in de eene koppel, was het intestinum vlak

achter beide coeca duidelijk ver-wijd. De darminhoud was zeer putride. De binnenzijde van den darmwand waseliphterisch ontstoken. Een foto vertoont een stuk van een dergelijk verwijden darm ; het epitheel is



??? rijkelijk bezet met knobbels met een vervallen uiterlijk (diphterisehe processen). Microscopisch onderzoek van afkrabsels van die necrotische knobbels leerde,dat er massa\'s eieren in voorkwamen (met aan beide zijden een operculum) en eenenkele cappillaria .Deze laatsten konden, als de omgevende detritus weggewasschenwas, nog juist met het bloote oog worden gezien. Bij de groep dieren, waar de worm hoofdzakelijk in elen krop gevonden werd,was een ingluv??tis fibrinosa. L. P. de Vries. ZIEKTEN VAN VARKENS. Varkenspokken. (Swine Pox). Mc. Nutt, Murray en Purwin (van het Department of Vet. Investigation.Iowa State College, Ames, Iowa) namen een aantal gevallen van huiduitslag bijjonge varkens waar, welke zij als pokken beschouwden. De ziekte kwam het geheelejaar door voor en trad als regel op aan de buik, en de binnenkant der beenen, eenenkele keer, in de ergste gevallen, langs de

zijden van het lichaam : minder langsrug en aan kop en ooren. Het geheele verloop der ziekte en het microscopisch onderzoek in verschillendestadia waren volkomen gelijk aan het verloop der pokken bij andere dieren. Sterftetengevolge der ziekte werd niet geconstateerd. Vesicula van beteekenis werdenniet gezien, evenmin pustulae, zooals bij kinder- en koepokken. Varkenspokkenzouden elichter staan bij paarden-, schapen- en geitenpokken. Afbeeldingen van een aangetast huidstuk en vijf microphotogrammen ver-duidelijken de tekst. (Journal of the Am. Vet. Meel. Ass. April 1929). Erfahrungen gelegentlich eines grosseren Schweinepest-Seuchenganges. (Dr. A.Schmidinger, Wiener Tierarztl. Monatschrift, 1 Mai 1929). S. beschrijft hierin enkele practische zaken betreffende eene epizo??tie van var-kenspest dit voorjaar in Boven Oostenrijk welke hij heeft ervaren. De infectiezou als regel per os plaats vinden door

drank, spoelwater en vleesch van noodge-slachte varkens. Personenverkeer van de eene hofstee naar de andere kan bijdragentot het overbrengen van de ziekte. Bij vlekziekte-entingen zij men voorzichtig(wisselen van schoeisel of reinigen en elaarna ontsmetting ). De incubatie zou 2 a 3 dagen bedragen, een enkele keer korter zijn. Bij de anamnesehoort men vaak, dat hoogdrachtige zeugen verworpen hebben, verder worden alssymptomen genoemd : lusteloosheid, wegkruipen in het stroo, slingeren van hetachterstel, verstopping en geen eetlust. De klinische verschijnselen zijn afwisselend,temp. 39.50â€”4iÂ°C., zelden hooger. Bij het binnenkomen in den stal is de stilteopvallenel. De huid veelal bleek, vaak lichtgeel. In het begin zijn ele faeces hard,met slijm overtrokken ; later pas komt diarrh?Še. Slijmvlies der oogen is rood, inde ooghoeken opgedroogd secreet. Allen bij acuut verloop bloedingen in de huiden

blauwroode verkleuring van de ooren. Dikwijls bestaat een uitslag, meest bijjonge varkens en bij langzaam verloop. Vaak hoort men hoesten. De urine bevatnooit bloed. Spiertrekkingen, krampen, schreeuwen, tuimelen en dwangbewe-gingen komen nog al eens voor. Na langen duur vermageren de dieren tot hetskelet, kleur van de huid vaak icterisch of anaemisch. Het verloop is verschillend, en moeielijk vooruit te zeggen. In koppels van 12a 16 varkens zijn 2 of 4 gestorven en alle andere gezond gebleven. Een anderekeer zijn 10 a 12, zelfs alle dieren gestorven. Sectie : Bij acute gevallen werd weinig gezien, bij negatieve sectie werd, in ver-band met het infectieus karakter der ziekte, de diagnose pest gesteld. Vergrootingen donkere kleuring der lymphklieren van longen en darmscheil wijzen op pest.Bij meer chronisch verloop met duidelijk darmverschijnselen zijn vooral de dikke-darmklieren donker gekleurd. Aan milt

en lever vaak weinig te zien. Het slijm-vlies van de maag is bijna altijd bedekt met een dik en glazig slijm; men kan allestadi??n van een eenvoudig catarrh tot eene necrotiseerende ontsteking aantreffen.Soortgelijke ontstekingsverschijnselen kunnen ook de dikke darmen vertoonen.



??? Van beteekenis voor de diagnose is de nier, waarin bij pest steeds: bloedingenvoorkomen. Bronchopneumonie??n komen nog al eens voor, maar S. vindt croupeuse long-ontstekingen meer op pest wijzend. Tenslotte stelde hij de diagnose op grond van : het infectieus karakter der ziekte ; 2Â°. de temperatuur, welke bijna nooitboven 4i"C. stijgt ; 30. de koude huidtsmperatuur, bleekheid van de huid, demeestal bestaande verstopping, de sectie en de bacteriologische uitkomsten (nega-tief). Na vaststelling van de diagnose liet S. de zwaarzieke dieren slachten, en deeldehij de overige varkens in gezonde en lic.htzieke (alleen liooge temp.). Daarna wer-den eerst de gezonde en daarna de koortsende varkens met pest-serum behan-deld. De dieren bleven in den gemeenschappelijken stal om aan de gezonden degelegenheid te geven tot opneming van virus. Er werden van 226 varkens (141 gezonde en 85

zieke) ge??nt 140 gezonde en 51zieke. Van de gezonde stierven 9 (6.4%), van de 51 zieke stierven er 44 (86,3%). Van de 226 varkens konden dus door deze maatregelen 135 dieren, d.i. 59-7%gered worden. Dit getal zou beter worden, indien men alleen de volkomen gezonde(koortsvrije) dieren ging enten. Erfelijkheid van hernia scrotalis bij het varken. (Ohio Agric. Experiment-StationBulletin, Jan.â€”feb. 1928). Warwich heeft zich kunnen overtuigen, dat de factoren, welke de vormingvan eene zakbreuk opwekken, erfelijk zijn. Hij trekt hieruit de volgende conclusie :Een beer met zakbreuk, of waarvan de hernia is geopereerd of spontaan genezen,moet niet voor dekking worden gebezigd. Elke beer, die ofschoon normaal schijnend,vele biggen verwekt met herniae, moet eveneens niet meer voor de fokkerij wordengebruikt. Vulvo-vaginitis van de zeug. (Mutt, Purwin en Murray, Journ. of the Am.Vet. Med.

Ass. Aug. 1928). fn den herfst van 1927 werden in sommige Staten van Noord-Amerika bij dezeug eene vulvo-vaginitis en bij den beer eene lichte ontsteking van het preputiurngeconstateerd). De ziekte blijft begrensd tot vulva, achterste deel van de vagina,anus en rectum. Eerst wordt opgemerkt eene zwelling van de vulva, de lippenstaan iets open en er vloeit slijm af. Het slijmvlies van de vagina zw-elt soms zoo op,dat het tusschen de schaamlippen uitpuilt, het voorste deel meetrekt en een soortprolapsus vormt. De pati??nte begint te schuren tegen wand etc. en verwondt de vulva, die nubloedig en purulent wordt, en in 5 a 10% van de gevallen ontstaat prolapsus recti.In gevallen van ernstige prolapsus vaginae ontstaat cystitis en septicaemie. Menheeft wel gemeend hier te doen te hebben (als bij het rund) met eene streptococ-ceninfectie. Ook bedorven mais werd beschuldigd als de ziekte te

kunnenopwekken. â€žDas in Holland verarbeitete White grease und sein Rohprodukt". Onder bovenstaande titel wordt in het Zschr. f. Fleisch. u. Milchhyg. 39. Jahrg.aangegeven, dat in Nederland van het afval- en cadavervet (whitegrease) eenvet gevormd wordt onder de benamingen van ,,Pure lard" en ,,Compound lard". De ruwe producten van White grease zouden zijn : bedorven vetten, tonsillen,uitsnijding van de anus, stukken darm, oogleden, geslachtsdeelen, blaasvet, darm-en pensafval, vet rondom de galblaas, afgeschraapt vet van de vloeren enz. InNoord-Amerika onderscheidt men nog twee soorten, nl. : White grease A. en B. De B-soorten zijn wat donkerder van kleur en bevatten tot 7% vrije vetzuren,welke in de A-soorten tot niet boven 3% stijgen. B.



??? Bijdrage over de onschadelijkheid en over de immuniseerende kracht in duivenen varkens van de zoogenaamde involutievormeri van de vlekziektebacil. Prof.Luigi Cominotti : Uit het Proefstation voor Besmettelijke Dierziekten in Brescia.Dir. Prof. Luigi Cominotti, La Clinica Veterinaria, No. 7, 1928. Bij vlekziekte heeft men als vaccin vol-virulente of verzwakt virulente cultuuringespoten ; thans probeert men het met apothogene bacillen, die echter hunantigene werking behouden hebben. Sabella vond dat bouilloncultuur eenige maanden bewaard, morpliologischeveranderingen (involutievormen) aannam, ook dat ze apathogeen was voor wittemuizen en grijze bastaards en toen ook immun maakte. Dit werd door Sch??rerbevestigd. Rasch echter vond de Sabellastam wei minder virulent maar niet geheel apatho-geen en ook niet altijd immuniseerend ; voornamelijk niet bij duiven. Sabellastemde toe, dat dit bij

hem ook wel eens voorgevallen was, maar weet dit aaneen bijzonderen toestand van de proefdieren, terwijl Schn??rer opmerkte, dat Raschniet de origineele cultuur van Sabella gebruikt had. Helm vond, dat een groot deel der ge??nte muizen stierf aan Sabella\'s cultuuren dat de overblijvende slechts dan absoluut immun waren, wanneer zij nog,eens ge??nt werden met vlekziektestammen, die niet volkomen virulentwaren. Cominotti onderzocht de methode Sabella. Stam. No. 2 in bouillon geplantverbleef 48 uur in de thermostaat en werd toen in kamertemperatuur bewaardvan de 25/5 1926 tot de 19/11 1926. Versch overgeplant doodt 0.1 c.c. van denieuwe cultuur een duif binnen 48 uur. Microscopisch onderzoek van de verzwakte cultuur geeft geen involutievormenaan, zooals Sabella ze gezien heeft, maar wel korte, dikke vormen, soms alscoccen, alle Gram positief. Op agarserum overgeplant, komt de

gewone vlek-ziektebacil weer voor den dag. Uit het verloop der proeven (zie art.) blijkt : 1. dat een bouilloncultuur 5 maanden bewaard op kamertemperatuur apathogeenis voor duiven, bij een dosis van 0.1 en 0.5 c.c., maar deze hebben in vergelij-king met een contr??le-duif slechts 2 dagen langer geleefd bij hernieuwde in-fectie met nieuwe cultuur van stam No. 2, 48 uur oud. 2. Een duif, herhaaldelijk ge??nt met stijgende dosis van de verzwakte cultuur blijft in het leven en wordt resistent voor enting met onverzwaktecultuur. 3. Een bouilloncultuur zonder pepton, 4 maanden op kamertemperatuur bewaard,is pathogeen voor duiven en grijze muizen, echter bij betrekkelijke hooge dosis(0.1â€”2 c.c.) ; maar is apathogeen voor een big van 4 maanden, die daarnaook onvatbaar is voor een dubbele enting met. virulente cultuur (0.5â€”2 c.c.) 4. Een bouilloncultuur zonder pepton, 6 maanden in de thermostaat

bewaard,is apathogeen voor duiven in doses van 1.2 en 3 c.c., maar heeft slechts ?Š?Šnenkele duif ge??mmuniseerd, toevallig die, welke met 1 c.c. behandeld is. De-zelfde cultuur echter was apathogeen in de dosis van 10 c.c. voor 5 varkensvan den leeftijd, waarin ze zich het gemakkelijkst infecteeren met vlek-ziekte. Deze varkens, 35 dagen na de behandeling met die cultuur, onder de huid ge??ntmet 5 c.c. virulente cultuur van denzelfden stam als de verzwakte, en welke eenduif doodt na 50 uur in een dosis van 0.1 c.c., bleven volkomen gezond, terwijl eencontr??levarken van denzelfden leeftijd en hetzelfde gewicht reeds na den 4endag stierf aan vlekziekte. Breedveld. 69 lv1



??? VLEESCHHYGI?‹NE. De oorzaken van de spierbloedingen bij slachtdieren. (Multipele Blutungen imFleische von Schlachttieren und ihre Ursachen. Meyer â€” â€” Duitsche Schlachth.Zeitung, 1928, pg. 225). Meyer uit zich tegen de algemeen verkondigde mccning, dat bij het ontstaanvan de multipele spierbloedingen bij de slachtdieren, vooral bij het varken, hetbedwelmingsapparaat van Schermer een rol zou spelen. Z. i. is het gebruik vaneen varkensval of andere dwangmaatregelen daarvoor verantwoordelijk. Wordende varkens in een steekhok, gewoon staande, bedwelmd, zonder eenig dwangmiddel,dan behooren de spierbloedingen tot de zeldzaamheden. Zoodra het dier in eenvarkensval geen bodem meer onder zich voelt, worden enkele spiergroepen zeerintensief gebruikt, daar het dier direct er alles op zet zich te willen bevrijden. Bijdeze pogingen zouden dan fibrillaire spierverscheuringen ontstaan.

Bij de grooteslachtdieren, welke met het Schermersche apparaat worden bedwelmd, wordende spierbloedingen niet opgemerkt, doordat alle dwangmiddelen ontbreken. Wel zou men soms aan de halsstreek van temperamentvolle paarden eenigebloedingen kunnen opmerken, die echter door Meyer aldus verklaard worden,dat deze dieren voor de bedwelming met een ketting aan den bodem worden vast-gelegd en zich tegen deze bevestiging wel eens verzetten. Over bevroren vleesch. (?œber Gefrierfleisch. â€” P. Martell â€” Deutsche Schlachth.Zeitung, 1928, pg. 150). Terwijl gedurende den vooroorlogschen tijd de koelhuizen in de eerste plaatsdienden om het vleesch bij een temperatuur van -j- oÂ° C. te bewaren en weieenssporadisch visschen, wild of gevogelte werden ingevroren, ging men naden oorloger meer toe over ook rund- en varkensvleesch in te vriezen. Naar de meening van Martell is het bij het

publiek nog steeds min of meerbestaande vooroordeel tegen bevroren vleesch niet gemotiveerd, daar het bevrorenvleesch, mits goed behandeld, in geen geval minderwaardig is vergeleken met hetversehe vleesch. Van groot belang is het vooral, dat het ontdooien langzaam ge-beurt, daar anders een belangrijk verlies aan vleeschsap ontstaat en het vleescher eenigszins onoogenlijk uit gaat zien. De beste ontdooiingstemperatuur is gelegen bij 5â€”6Â° C. Een achterbout van50â€”60 K.G. heeft ongeveer 80 uren, een voorvoet van gelijk gewicht ongeveer65 uur noodig 0111 geheel te ontdooien. Bij wijze van proef werd een rundervoet,welke reeds 20 jaar in een vriesruimte was bewaard, ontdooit en onderzocht opsmaak enz. Deze bleek uitstekend te zijn. Het opnieuw bevriezen is af te raden.Daardoor krijgt het vleesch minder waarde, terwijl tevens de houdbaarheid minderwordt. De verspreiding van

echinococcosis bij den mensch in Bulgarije. (?œber die Ver-breitung der Echinokokkenkrankheit beim Menschen in Bulgarien. â€” Prof. Mollow -Seuchenbek?¤mpfung, Jg. 4, pg. 178). Zoo als te begrijpen staat de echinococcosis in een land in direct verband totde grootte der veestapel, d. w. z. hoe meer vee er in een land wordt gefokt, hoemeer er onder de menschen echinococcosis voorkomt. Statistisch zou dit blijkenin verschillende landen, als Australi??, Argentini??, TJsIand, Beieren, Hongarije,enz. Behalve de omvang der veeteelt speelt de organisatie van den dienst der volks-gezondheid een groote rol bij de verspreiding der echinococcosis. In Bulgarijebevindt zich deze dienst nog in de kinderschoenen. AI staan de slachthuizen vanSotia en van andere groote plaatsen onder het toezicht van den dienst der Vee-artsenijkundige Politie, op het platteland slacht de boerenbevolking het vee zondereenige

controle en gooit men de zieke organ< n voor de honden. De boerenbevolkingmaakt in het geheel ongeveer 4/5 der totale bevolking uit. Bij een dergelijken toestand is het niet te verwonderen, dat de ec.hinococ. zoowelonder mensch als dier zeer veel voorkomt. Volgens Pawlow, Directeur van de veterinaire afdeeling bij het Ministerie vanLandbouw, heeft een statistiek bij 8 abattoirs, waar een nauwkeurig onderzoek



??? op echinococcosis plaats vindt, aan het licht gebracht, dat 1/3 der runderen en3/4 der schapen cchinococcusblazen herbergen. Prof. Dikoff heeft in 1925 reedsmedegedeeld, dat 28J % der ?Š?Šnjarige lammeren, 41 % der oude schapen en 11 %der oudere geiten aan echinococcosis lijden. Bij den mensch ziet men meestal decchinoccus polymorplms, de alveolaris is zeer zelden. Elke Bulgaarsche arts, diebij een pati??nt een ongelijkmatige leververgrooting aantreft, denkt aan echino-coccosis. Wat frequentie betreft, staat de lever op de eerste plaats, de longen opde tweede. Volgens ouderdom zijn de meeste menschen tusschen 21â€”30 jaar be-smet. Het gebruik van teerkurkplaten als isoleeringsmateriaal voor koelhuizen. (Zur Frage der Verwendung von Tccrkorkplatten als I snlierungsmaterial in Kuhlkdusern.â€” Bongert & Muchlinsky â€” Zeits. f. Eleisch- und Milchhyg., Jg. 39, pg. 144). Het is bekend, dat bij

den bouw van koelhuizen het gebruik van rcukafgevendisoleermateriaal (als teerkurkplaten, teerpap) of dergelijke vloeistoffen (als car-bolineum) voor het c??nserveeren van hout tot groote moeilijkheden aanleidingkan geven. Het is daarom aan te bevelen, zich bij de bouw van koelhuizen hetgebruik van niet reukafgevend isoleermateriaal schriftelijk door de uitvoerendefirma te laten garandeeren. Als bewijs hoe groot de moeilijkheden kunnen zijn enmen in sommige gevallen zelfs tot den bouw van een geheel nieuw koelhuis moetovergaan, vermelden Bongert en Muchlinsky liet verloop van een proces, waar-bij de uitvoerende bouwfirma tot den bouw van een nieuw koelhuis moest over-gaan, doordat teerpap gebruikt was. Zij raden daarom aan, in voorkomende gevallen zich zelf steeds te overtuigen,dat het isoleeringsmateriaal geen geur afgeeft, door zelf de volgende proef tenemen. Het te gebruiken materiaal wordt

na voldoende verkleining in een kookkolfmet gedestilleerd water verhit en het destillaat opgevangen. Men kan dan degebruikelijke reactie met ijzerchloridoplossing of broomwater op ph?Šnol uitvoeren,waarbij het aanwezig zijn van ph?Šnol door een blauwe verkleuring (ijzerchlorid)of door een wit neerslag van broomphenol kenbaar wordt. Vleeschbehandeling door middel van de bloedbaan. Am?Šlioration des viandespar voie sanguine. â€” Dr. Gauducheau â€”- (Uit Mouvement sanitaire- Organe offi-ciel du syndicat des m?Šd?Šcins hygi?Šnistes fran?§ais. Gauducheau deed op het 13de Congres d\'Hygi?¨ne op 21 Oct. 1928 mededeelingvan een methode van vlccschbewerking, welke door hem bij enkele proefdierenis toegepast en vele perspectieven opent voor de vleeschbehandeling in de toe-komst. Bij kleine proefdieren, als konijnen, schaap, gevogelte, spoot hij nl.,nadat het betreffende dier door doorsnijding van

de carotiden was doodgebloeden men de aldus gemaakte openingen weer had dichtgebonden, verschillende vloei-stoffen in het hart door middel van een injectiespuit. Hij legt daartoe het betreffende dier op de rugzijde, verwijdert een gedeeltevan het sternum, zoodat het hart bloot komt en steekt dan de canule door dehartspier tot in het lumen van de aorta. Alle verschillende bloedvaten aan debasis van het hart onderbindt hij dan door een flinke ligatuur om de geheele liart-basis, terwijl alleen de canule daarin open blijft. Daarna wordt dus de vloeistofgeinjicieerd. Wil men achtervoeten inspuiten, dan maakt men de art. iliaca vrijen spuit daarin de vloeistof ; de vena onderbindt men, zoodra men er de vloeistofziet uitkomen. Het is aldus mogelijk aan het vleesch verschillende stoffen toe te voegen, welkedaaraan een bepaalde smaak geven of een bepaalde kleur. Ook was het mogelijkeen verlangde huishoudelijke olie of

boter in te spuiten. Na een dag wachten kanmen dan van een aldus geprepareerd dier bouillon trekken. Men krijgt dan nietalleen een waterig extract, maar ook een oplossing van allerlei vitaminen of zoutenin het vet. Dergelijke bouillon is dus veel krachtiger. Een andere mogelijkheid is, om door middel van deze bloedbaaninjectie eenbepaalde bacteriecultuur in te spuiten, waarvoor men dan vooral die bacteri??nzal nemen, die antagonisten zijn van de rottingsbacteri??n.



??? Gauducheau heeft aldus bij een kip een zuivere cultuur van saccbaromycesschimmel ingespoten en kreeg zoodoende een aromatische fermentatie van hetcadaver. Deze methode opent dus nog vele mogelijkheden. De slijmwalvorming der paratyphusbacteri??n. (Ein Beilrag zur Wallbildung derParatyphusbakterien. â€” Erban â€” Zeitsch. f. Veterin?¤rkunde, 1928, pg. 304). Erban vestigt, aan de hand van een aantal zeer instruktieve photogrammenvan plaatculturen van de abortusbacillen van de merrie, de aandacht op degroote beteekenis, die de slijmwalvorming bij de differentiatie van bakteriestam-men uit de coli-typhusgroep vormt. Bij een onderzochte abortusbacillenstam van de merrie vond Erban, dat zichin het begin bij de slijmwalvorming afwisselend blauwe en witte zones vormden,een verschijnsel, dat zich later niet meer herhaalde. De slijmwal scheen op deDrigalskiplaten altijd diepblauw. Een

slijmwalvorming ziet men, volgens Erban,bij alle pas ge??soleerde stammen van de paratyphusgroep, uitgezonderd bij hetBreslautype, schaapstammen en zekere vogelstammen. Mag men bakteriepraeparaten gebruiken bij de verdelging van muizen en rattenop abattoirs, vleeschwinkels, enz.? (Gutachten dar??ber, ob die Anwendung von Bak-terienpr?¤paraten zur Vertilgung von Mausen und Ratten in Fleischereien und Schlacht-h??fen zugelassen werden kann oder ob derartige Pr?¤parate und gegebenenfalls welcheund aus welche Gr??nden Einzul?¤ssig sind. â€” Dr. Haupt â€” Deutsche Schlachth.Zeitung. Jg. 28, pg. 116, 128, 144, 163, 177 en 196). Naar aanleiding van een uitvoerige studie over de toepassing van bakterie-praeparaten bij de vernietiging van muizen en ratten, waarbij Haupt tevens deuitgebreide literatuur over dit onderwerp bespreekt, komt Haupt tot de conclusie,dat bakteriepraeparaten

zoowel voor muizenvernietiging (dus bij gebruik vande L??ffer\'sche muizentyphusbacil) als voor rattenverdelging (met behulp van eenG?¤rtnerstam) in voedingsmiddelbedrijven en koelhuizen niet gebruikt mogenworden, daar men deze verschillende bakteri??n als identisch met de vleeschvcr-giftigers moet beschouwen. Er bestaat z. i. geen methode om een onderscheidingte maken tusschcn de menschpathogene en menschapathogene bacteriesoorten. Overigens leent dit zeer uitgebreide artikel zich slecht voor een referaat. Voordengenen, die belang in het onderwerp stelt, zij een lezing van dit interessanteartikel aanbevolen. De multipele spierbloedingen bij het varken. (Die Multiplen muskclblutungen beimSchwein. â€” Ziegler en Herrmann â€” Virchosis Archiv., 1929, pg. 270 en 734). Ziegler en Herrmann deelcn in dit artikel een en ander mede over hun patho-logisch-anatomische en histologische

onderzoekingen over dit onderwerp. Zooals in de literatuur reeds herhaaldelijk is beschreven, neemt men deze mul-tipele spierbloedingen deels waar als ronde of puntvormige bloeduitstortingen,deels als langwerpige, ellipso??de en spoelvormige bloedingen, met een groottevan I m.M. tot zelfs 1 c.M. lengte en gewoonlijk parallel verloopende met de spier-fibrillcn. Zij worden vooral gevonden in het middenrif, bekken-, hals- en buikmus-kulatuur. In het bijzonder ziet men ze bij varkens, zelden bij paard, rund, schaapen hond. Op de slachthuizen te Dresden en Chemnitz vonden S. op de hoofd-slachtdagen deze bloedingen bij 4,5 % der varkens, op stille slachtdagen bij 1,6 % â€”2 % der geslachte varkens. Bij een histologisch onderzoek van de betreffende spiergroepen kan men geenenkele afwijking vinden van het gewone, normale, microscopisch beeld van demusculatuur. In het bijzonder werd gelet op degeneratie

verschijnselen der spier-fibrillen, op verscheuringen, beleedigingen of degeneratieverschijnselen aan debloedvaten, enz. Ziegler en Hermann konden niets daaromtrent vinden. Debloedingen zouden dan ook, naar hun meening, per diapedesin, ontstaan. Volgens hen moet men als oorzaak beschouwen een geweldige beleediging vanhet zenuwstelsel, tengevolge van de bedwelming en een daarmee gepaard gaandeprikkeling van de vaatzenuwen en vaatcentra. De multipele spierbloedingenmoet men dus opvatten als capillaire diapedesisbloedingen, van neurogene (vaso-



??? motorische) aard. Bij een bcdwelmingsmethodc, waarbij de vaatzenuwen en denerveuze vaatccntra zoomin mogelijk geprikkeld worden, zou men deze spier-bloedingen dus niet ontmoeten. In een nawoord wordt er tenslotte nog op gewezen, dat de intusschcn verschenenmededeeling van IIock in het Zeits. f. Fl. und Milclihyg., waarin deze beweert,dat de bloedingen door een bepaalde houding van het slachtpistool bij het bedwel-men en door geoefende schutters vermeden kunnen worden, volkomen overeen-stemt met de meening van Ziegler cn Her.mann. Schottm??llerinfectie bij menseh en dier. (Aus der Praxis der Paratyphusbe-kampfung. â€” Rimpan â€” Z. f. Hvg. und Infekt. Krankheiten, Bd. iio, pg. 48). Tijdens een paratyphus Schottmiillercpidcmie, welke reeds verscheidene maan-den in een plaatsje heerschte, werd in de veestal van een huisgezin, waar ziekenwaren, een ernstig zieke koe

aangetroffen. De koe had geaborteerd, evenals nogeen ander dier. Het bloedserum van beide dieren agglutineerde de Schottmiiiler-bacillen positief. In dc melk der zieke koe werden herhaaldelijk Schottmiillerbacillengevonden. Na slachting werden deze bacillen in alle organen aangetroffen. Rimpan ver-moedt, dat de eigenaar die zelf het eerst ziek werd, op stal de dieren heeft besmet. Dit geval zou weer een bewijs zijn van de bipathogeniteit der Schottmiiller-bacillen voor mensch en dier. Het vinden van Scliotm??llerbacillen in het vleeschbij vleeschvergiftigingcn rechtvaardigt derhalve niet tot de conclusies, dat eenpostmortale infectie aanwezig is, die van den mensch afkomstig is. De opvatting van Prof. Max Miiller over het paratyphusvraagstuk. (Der Para-typhus und die (eitrig-jauchige) Blutvergiftung der Schlachttiere in gemeinfaszlichenDarstellung. â€” Prof. M. Muller â€” Deutsche Schlachthof-Zeitung, Jrg. 28,

pg. 194). In een korte samenvatting geeft Muli.er hier zijn opvatting weer over het para-typhusvraagstuk en geeft hij aan, onder welken vorm de paratyphus der slacht-dieren en de septicaemie-pyaemie in de wet behoorden te worden opgenomen. 1. Paratyphusinfectie der slachtdieren. De paratyphusinfccties der slachtdieren zijn gedurende het leven en bij degeslachte keuring moeilijk te herkennen. Zij worden door het nuttigen van vleeschop den mensch overgebracht en kunnen dan de z.g. vleeschvergiftigingcn veroor-zaken. Bij dc slachtdieren komen deze paratyphusinfecties zelden voor. De vleesch-vergiftigingcn ontstaan aldus, dat het vleesch van met paratyphusbacillen besmettedieren in rauwen of in onvoldoend toebereiden toestand genuttigd wordt. De paratyphusbacillen dringen bij de slachtdieren meestal vanuit het maag-darmkanaal het lichaam binnen. Dit binnendringen kan zonder eenig

merkbaarziekteverschijnsel van het betreffende dier geschieden. Ook kunnen deze bacillenweer uit het dierlijk lichaam onopgemerkt verdwijnen. In enkele organen, meerin het bijzonder lever, milt, nieren, lymphklieren en beenmerg, blijven de bacillenzeer langen tijd levensvatbaar en kunnen hier dan kleine, haardvormige weefsel-veranderingen veroorzaken. In andere gevallen worden de dieren bij het binnendringen van de bacillenernstig ziek, onder verschijnselen van hooge koorts en een algemeen onwel zijn, zoodatmeestal de eigenaar van het dier vreest, dat het zal sterven en men daarom totnoodslachting overgaat. Bij het geslachte dier vertoonen de organen dan geenenkel karakteristieke verandering. In vele gevallen vindt men een iets verhoogdbloedgehalte van de organen en een lichte catarrh van de darmmucosa. Om devleeschvergiftigingsbacillen in zoo\'n geval aan te toonen is een

bacteriologischvleeschonderzoek noodzakelijk. Wat betreft de keuringsuitspraak vermeldt Muller, dat het geheele dier wordtafgekeurd, als zoowel in vleesch als organen de paratyphusbacillen worden aange-troffen. Vindt men alleen in de organen de bacillen, dan zou men het vleeschvoorwaardelijk moeten goedkeuren (koken of steriliseeren) en de organen afkeuren. 2) Septicaemie-pyaemie der slachtdieren. Als septicaemie-pyaemie zou men bij de geslachte dieren moeten verstaan



??? ziekelijke toestanden van organen en vleesch, welke hun oorzaak vinden in eenverontreiniging van wonden of wondvlakten met verschillende bacillen. Een bij-zonder gunstige gelegenheid voor het tot stand komen van een dergelijke infectiebestaat er bij een open of nog niet geheel genezen navel der pasgeboren dieren,bij het wonde oppervlak der baarmoeder, bij castratiewonden, verwondingen derhuid, uier, gewrichten, pcesscheden, klauwen en hoeven. Bij runderen treedt deze infectie verder vooral op in aansluiting aan een ont-steking der netmaag en andere organen tengevolge van een scherp voorwerp,waarbij peritonitis, pleuritis, pericarditis, pneumonie kunnen optreden en absces-vorming in verschillende organen (milt, lever, longen, nieren). Al naarmate de binnengedrongen bacteri??n een pyaemisch of een scpticaemischkarakter aan de infectie geven, ziet men min of meer duidelijk het beeld

vanpyaemie of septicaemie. Bij een zeer ernstige infectie zijn zoowel de organen als de musculatuur ver-anderd. Het vleesch wordt bleekrood, murw (Fieberfleisch) ; hartspier gedegene-reerd ; lever vast, gezwollen, breekbaar ; nieren bleek .gezwollen, met kleine bloe-dingen ; milt gezwollen en slap. Soms ook op cpicard en cndocard bloedingen,evenals onder de serosac. Lymphklieren, vooral die bij de infectiepoort, gezwollenen saprijk. Blijft het proces meer locaal beperkt tot de porte d\'entr?Še, dan ziet menplaatselijk zwellingen, die weer kunnen verdwijnen of tot abscesscn worden. Bij algemeene macroscopische veranderingen van vleesch en organen is hetgcheele dier af te keuren. Verder is voor de beoordeeling het resultaat af te wachtenvan het bacteriologisch onderzoek van organen cn vleesch, alsmede de lioudbaar-heidsproef. Is alleen het vleesch steriel, en de organen niet, dan is het vleesch

â€žminder-wertig", moet op den vrijbank verkocht worden, terwijl de organen afgekeurdworden. Hoe duidelijker het sectiebeeld wijst op pyaemie of septicaemie, hoe minderkans er bestaat, dat een infectie met paratyphusbacillen in het spel is. Een nieuwe hypothese over het ontstaan van vleeschvergiftigerssepticaemi??n bijde dieren. (Prim?¤re und sekund?¤re Krankheitserscheinungen beim Vorkommen vonFleischvergijtern bei Tieren. â€” Dr. Ii. Lehr â€” Tier?¤rztl. Rundschau, Jg. 35, pg. 189). Lehr deelt in dit artikel een geheel aparte opvatting mede over het ontstaander vleeschvergiftigerssepticaemi??n bij onze huisdieren, volgt hierbij min of meerhet voetspoor van Max M??ller. Naar Lehr schrijft, is de bestaande onzekerheid in de epidemiologie der vleesch-vergiftigingen grootendeels het gevolg van de groote moeilijkheid een klinischeen pathologisch-anatomische diagnose te stellen van een aanwezige

vleeschvcr-giftigers-septicaemie. Aan de hand van eigen waarnemingen (104 paratyphus-gevallen bij verschillende dieren, waarvan vleesch- en orgaanmonsters ter onder-zoek waren opgestuurd naar het â€žStaatliche Veterin?¤r-Untersuchungsamt" tePotsdam) en van literatuurstudie meent Lehr, dat men het voorkomen van cn-teritisbacillen (G.??rtner en Breslau) bij onze huisdieren in een groot aantalschijnbaar zeer uiteenloopende ziekten (als tetanus, traum. pericarditis, leukaemic,enz.) voor het grootste gedeelte niet moet beschouwen als een min of meer toevalligsamengaan van deze vlceschvergiftigingsbacillen met de diverse ziekten, maar datmen het vinden van deze bacillen moet beschouwen als het gevolg van een oor-spronkelijk zelfstandige infectie met de betreffende bacillen. Voor zoover men uit het aanwezige materiaal een conclusie kan trekken, moetmen z. i. de zaak zoo opvatten, dat alle

gevallen, waarbij het bacteriologischvleeschonderzoek, van een om welke ziekte ook in nood geslacht dier, enteritis-bacillen aantoonde, het gevolg zijn van een aanwezige origineele infectie met dezebacillen. Men moet elus de infectie met de enteritisbacillen als primair beschouwen,terwijl de tot noodslachting aanleiding gevende ziekte secundair is. Wat ons echtereen verkeerd inzicht in het vraagstuk der vleeschvergiftigerssepticaemi??n heeft



??? gegeven is het feit, dat de symptomen van de secundaire ziekte de overhand krijgenen de verschijnselen van de primaire ziekte min of meer verdoezelen. Klinisch zijn deze infecties met enteritisbacillen bij de dieren in de eersteplaats gekenmerkt door met koorts verloopende darmontstekingen, waarbij de symp-tomen kunnen varieeren van nauwelijks merkbaar (catarrh) tot zeer ernstig(haemorrhagisch) verder door meer of minder ernstige longaandoeningen, terwijldikwijls in het verloop der ziekte ook abortus schijnt op te treden ; dus zoudenvooral verschijnselen van de zijde der baarmoeder worden aangetroffen. Behalvedeze 3 organen (darm, long en baarmoeder) kan het ook voorkomen, dat nog andereorganen speciaal door de vleeschvergiftigers worden aangetast. Pathologisch-anatomisch ziet men bij een zorgvuldig en minitieus uitgevoerdesectie, naast de locale veranderingen aan darm, longen of

baarmoeder, min of meerhet beeld van een septicaemie, welk beeld natuurlijk, al naar den duur en de uit-gebreidheid van het proces, min of meer karakteristiek zal zijn. Volgens de totheden opgedane ervaringen schijnen deze septicaemi??n dikwijls een sleepend ver-loop aan te nemen. Als bewijs van zijn theorie geeft Lehr in een tabel zijn onderzoekingen weerbij 104 gevallen van paratypliosis, welke tabel ik hierachter afdruk. De meening van Standfuss over de paratyphusinfecties. (Bemerkungen zu vor-stehenden Arbeit. â€” Dr. Standfuss â€” Tier?¤rztl. Rundschau, Jg. 35, pg. 194). In verband met het boven gerefereerd artikel van Lehr over de â€žPrim?¤re undSekund?¤re Krankheitserscheinungen beim Vorkommen von Fleischvergifternbei Tieren" verklaart Standfuss dat, al is dit artikel volgens het opschrift, eenpublicatie van het â€žStaatliche Vcterin?¤r-Untcrsuchungsamt", waarvan hijzelfdirecteur is en

Lehr destijds assistent, hij het met de opvatting van Lehr absoluutniet eens is. Volgens zijne opvatting kunnen de vleeschvergiftigers â€” dus de enteritisbacillenvan de groep g?¤rtner en Breslau â€” slechts onder bepaalde bijzondere voor-waarden ziekten veroorzaken bij mensch en dier. Hij noemt deze bacillen dienten-gevolge â€žbedingt krankmachend" (in zijn monographie Bakt. Fleischbeschau). Voor den mensch zouden deze voorwaarden hierin bestaan, dat deze bacillendan slechts giftig werken, als zij of hunne giften in een groot aantal worden opge-nomen. Uit een opname van slechts een gering aantal der genoemde bacillen komtz. i. geen vleeschvergiftiging tot stand. Als de vleeschvergiftigers zelfs in een minimale hoeveelheid gevaarlijk zoudenzijn voor elen mensch, elan zou uit elke vleeschvergiftiging, niettegenstaande onzebestrijdingsmaatregelen, z. i. noodzakelijk een niet te stuiten epidemie

moetengeboren worden. Bij de dieren bestaan de bijzondere voorwaarden hierin, dat eerst een ,,cauzapraedisponens" aanwezig moet zijn, waarna de vleeschvergiftigingsbacillen als,,causa coincidens" een septicaemie kunnen veroorzaken. Eerst door het tezamenwerken van deze beide factoren ontstaat pas de vleeschvergiftigerssepticaemie.Elke factor alleen is daartoe niet in staat. Bij de vleeschvergiftigers is dus, volgensStandfuss, de praeelisponeerende ziekte beslist noodzakelijk, wil een infectietot stand komen. Dit in tegenstelling met vele andere infectieziekten, als miltvuur,enz., waar het praedisponeerend element de zaak gunstig beinvloedt, hoewel daarbijook zonder deze factor de ziekte tot stand komt. Behalve deze â€žbedingt krankmachende Enteritis-Bakterien" heeft men volgensStandfuss, ook nog ,,ausgesprochene Krankheitserreger" onder deze bacterie-soorten. Hiertoe behoort de

abortusbacil van de merrie, de bacil der kalverpara-typhosis, enz. Deze soorten zijn tot dusver juist apathogeen voor den mensch ge-bleken. Als een bewijs van zijn opvatting van het saprophytisch binnendringen van devleeschvergiftigers onder invloed van een praedisponeerende factor noemt Stand-fuss ele bekende paratyphusvondst bij muizen, die met gezond vleesch gevoerderdworden. de Graaf.



??? Diersoorten soort bacil. Ziekten metuitsluitend septic,karakter. Ziekten met uit-sluitend darm-aandoeningen. Ziekten in aan-sluiting aanverlossing of abortus Pneumonie. Tuberculose. 1 Kalf. Bac. ent. G?¤rtner25- /tegelijk darmaand. 1322 ; .. Ion gaand. 51 meermalen ziekte( op dezelfde hoeve 4 3- met I X peri-tonitis. Kalf. Bac. ent. Breslauli. l tegelijk darmaand. 4g ) ,, longaand. 1) ziekte op dezelfde( hoeve 3 3- Rund. G?¤rtner20. 1 tegelijk darmaand. 8\\ ,, abortus of13 . vroeggeboorte 2/ ziekte op dezelfde\\ hoeve 3 3- i i x abortus4 \' 2 X abn. verloss.\' i x geboorte. Rund Breslau26. / tegelijk darmaand. 5k ,, pneumonie 113 \' ,, peric. traum.i1 meermalen ziekte, op dezelfde hoeve 2 6. 1 met I x perito-\\ ritis door vreemdI voorwerp metI X abortus. J 2 X abortus^ 1 1 X geboorte 2 I Paard. G?¤rtner2. 2. Paard. Breslau>5- \\ tegelijk darmaand. 13 Â? ,, abortus 1\' ,, pneumonie 1 9- f meestal koliek of(haem.

enteritis 3 Patf>??Z.SciIOTM?œLLER2. 2. Varken G?¤rtneri. i tegelijk metvarkens-pest. Varken. Breslaui. i. tegelijk met vlek-ziekte Schaap G?¤rtneri. i. Totaal 104 gevallen 59 waaronder in 12 gevallenmeermalen dezelfde infcc-fectie in dezelfde veestal. 29 S 6 i



??? Uit de Veterinaire Afd. van het Centraal Laboratorium. Hoofd: Dr. H. S. FRENKEL. OVER DE WAARDE VAN NIEUWERE METHODEN TOTKWEEKEN VAN TUBERKELBACILLENVOOR DE VETERINAIRE PATHOLOGIE, door Dr. A. CLARENBURG, Bacterioloog. LITERATUUR. Het kweeken van tuberkelbacillen uit verontreinigd materiaal is ten zeerstebevorderd door de vinding van Ernst L??wenstein, die een sterke resistentie aan-toonde van deze bacteri??n tegenover zwavelzuur en kaliloog. Door Sumyoshiwerd in 1924 een methode gepubliceerd, om tuberkelbacillen uit sputum te culti-veeren, welke op deze verminderde zuurgevoeligheid berustte. Zijn werkwijze kwamin het kort hierop neer ; 200 cm3, sputum werden vermengd met 10 cm3. 15 %zwavelzuur. Na een inwerking van dit zuur gedurende een half uur, werd de sus-pensie gecentrifugeerd, de bovenstaande vloeistof afgegoten, en het

sediment2 maal met 0.85 % keukenzoutoplossing gewasschen. Het sediment werd nu opspeciale voedingsbodems uitgestreken, waarbij schrijver vooral het gebruik vanglycerine-aardappel aanbeval. L??wenstein kon met behulp der cultureele methodeverschillende tuberkelbacillenstammen kweeken, welke niet pathogeen voor caviaebleken te zijn. Bovendien werden meermalen vogeltuberkelbacillen uit materiaal,afkomstig van den mensch, gecultiveerd. Bij latere onderzoekingen werden ookeivoedingsbodems gebruikt. Door Pesch en Simchowitz werd met goed resultaat gebruik gemaakt van1/10 deel der bovengenoemde hoeveelheden. Zij vermengden 20 cm3, sputummet i cm3. 20 % zwavelzuur. Suranyi en Putnoky onderzochten 150 sputa, waar-bij zij van elk monster een gedeelte met de 5-voudige hoeveelheid 25 % zwavel-zuur en de rest met 5 maal de hoeveelheid 25 % zoutzuur vermengden. Zij

lietendeze zuren gedurende 10, 15. 20, 30 en 40 minuten inwerken. Het meermalen ge-wasschen sediment werd op eibodems uitgestreken. De beste resultaten werdenverkregen met 25 % zoutzuur en wel bij een inwerkingsduur van 15 minuten. fn 1924 begon Hoiin zijn onderzoekingen op dit gebied, waarvan de resultaten2 jaar later werden gepubliceerd. Belangrijke verbeteringen werden door hemaangebracht, waardoor de methode aanzienlijk werd vereenvoudigd en gemakke-lijker in de praktijk kon worden toegepast. Hoiin merkte op, dat door het wasschenvan het sediment vele verontreinigingen optraden. Daarom ging hij er toe overongewasschen sediment op de voedingsbodems uit te strijken, waardoor veel betereresultaten werden bereikt. Ook de voedingsbodem werd door hem gewijzigd. Metglycerine-aardappel kreeg hij slechte uitkomsten, daarentegen belangrijk beteremet den eibodem volgens

Lubenau. Toch gaven ook op dezen voedingsbodem verschillende sputa, die bij microsco-pisch onderzoek tuberkelbacillen bleken te bevatten, geen groei van deze bacillente zien. Hohn paste nu een andere bereidingswijze voor dit voedingsmedium toe,waarvan hij een nauwkeurige beschrijving geeft \') Bij het onderzoek van 62sputa verkreeg hij nu in alle gevallen een positief resultaat. Zwavelzuur bleek eenuitstekend middel om de begeleidende micro-organismen te dooden, met zout-zuur en salpeterzuur werden minder goede uitkomsten bereikt. Wat de sterktevan het te gebruiken zwavelzuur betreft, deze bedroeg bij het kweeken uit sputumen etter 10 volumen procent, daarentegen bij sterk verontreinigd materiaal, zooalsurine en faeces, 12 procent. \') M??ncli. Med. Wochenschr. 1926, Nr. 51, blz. 2162.LVI



??? De weelderigste en snelste groei werd bij het gebruik van 2 % zwavelzuur ge-zien, echter bestond hierbij het gevaar, dat de culturen verontreinigd werden,De inwerkingsduur Van deze zuren was bij het onderzoek van sputum en etter20 minuten en bij sterker verontreinigd materiaal 30 minuten. Het onderzoekings-materiaal en de zuuroplossing werden in bepaalde buisjes samengebracht, terwijlaf en toe geschud werd. Hierna werd het mengsel gedurende 5 min. gecentrifu-geerd en het zure sediment, ongewasschen op 3 a 4 eivoedingsbodems uitgestreken. Bij het onderzoek van sputum traden na gemiddeld 10.5 dag met de loupezichtbare koloni??n op. De kortste tijd, waarbinnen groei zichtbaar was, bedroeg8, de langste 27 dagen. Bij het onderzoek van 68 monsters etter kon hij in 39 ge-vallen (57 %), waarbij in het microscopisch preparaat geen tuberkelbacillen wer-den gezien, deze bacillen in de culturen

aantoonen. Ook met urineonderzoek ver-kreeg hij schitterende resultaten. Bij dit materiaal trad de groei iets later op enwel gemiddeld na 16,3 dagen. Eveneens kon hij 5 maal uit faeces een cultuur vantuberkelbacillen verkrijgen. Het gelukte evenwel niet bij alle faeces-monsters debegeleidende bacteri??n te dooden. Hohn acht deze kweekmethode ook van belangvoor de humane, zoowel als voor de veterinaire pathologische anatomie. De tech-niek is dan iets gewijzigd. Het sectiemateriaal wordt met behulp van sterieleinstrumenten fijn verdeeld en ^ 2 cm3, hiervan in het schudbuisje gebracht.Nu worden 2 cm3. 10 % zwavelzuur toegevoegd en met een glazen staaf het weefseltot een brij verwreven, waarna nog 8 cm3, zuur wordt bijgemengd. De behande-ling is nu verder als bij het onderzoek van etter. Uit 23 organen afkomstig vanden mensch kon in alle gevallen een tuberkelbacillencultuur worden

verkregen.Hiertoe behoorde een longaandoening, waarbij histologisch de diagnose tuber-culose niet kon worden gesteld. Ook uit het veterinaire materiaal konden tuberkel-bacillen worden gekweekt. In het geheel werden 20 organen, afkomstig van run-deren en varkens, en voornamelijk bestaande uit lymphklieren, (13 maal rund,4 maal varken) onderzocht. In tegenstelling met het typus humanus, groeiden de bovine tuberkelbacillenbuitengewoon langzaam en spaarzaam. De kortste tijd, waarbinnen groei optrad,bedroeg 28, de langste tijd 64 dagen, terwijl een gemiddelde tijdsduur van 43dagen werd vastgesteld. Het gelukte Hohn niet om met zijn methode tuberkelbacillen uit melk te kwee-ken. Bij het onderzoek van 16 monsters werd geen enkel positief resultaat bereikt.De groote moeilijkheid was, dat de begeleidende bacteri??n niet door de inwerkingvan het zwavelzuur werden gedood. Van de 91 gebruikte

eivoedingsbodems ble-ken 65 te zijn verontreinigd ; de overige 26 bleven steriel. Van 6 monsters warenalle ge??nte voedingsbodems door begeleidende kiemen overgroeid. Hohn beschouwt het vraagstuk der cultiveering van tuberkelbacillen als tezijn opgelost. Het cultureel aantoonen van deze bacillen in ontstekingsproducten,ook al zijn deze verontreinigd, behoort volgens hem tot de eenvoudigste en zeker-ste methoden in de bacteriologie. De mededeelingen van Hohn zijn hier eenigszins uitvoerig weergegeven, aan-gezien deze het uitgangspunt vormen van de hierna verrichte onderzoekingen,waarbij zijn bevindingen in hoofdzaak werden bevestigd. Algemeen erkent men, dat met behulp van de cultureele methode in materiaalvan zeer verschillende herkomst (sputum, urine, etter, lumbaalvloeistof, patholo-gisch-anatoinisch materiaal) tuberkelbacillen kunnen worden aangetoond in ge-vallen, waarbij dit met

het bacterioscopisch onderzoek niet mogelijk is. Verschil-lende onderzoekingen werden verricht met andere voorbehandelingsmiddelenen voedingsbodems dan door Hohn waren aanbevolen, terwijl enkele onderzoekerseen vergelijkend onderzoek met de caviaproef instelden. Voorbehandelingsmiddel. Erika Hermann vergeleek de werking van zwavelzuur met die van antiformineen verkreeg na de v????rbehandeling met antiformine 50 % betere resultaten. Kurt Meyer is van meening, dat de antiformine-methode gelijkwaardig is met



??? de zwavelzuur-methode, Matthies daarentegen verkoos de zwavelzuur-v????r-behandeling boven die met antiformine. Sonnenschein vermeldt uitnemende resultaten na gebruik van 10â€”12 gewicht-procent zwavelzuur. Hohn deelt naar aanleiding dezer publicatie mede dat hij bij het onderzoek van10 monsters etter ongeveer dezelfde gunstige uitkomsten kreeg wanneer hij hetmateriaal met 5, in plaats van met 10 volumenprocent zwavelzuur voorbehandelde. Schrader vindt vooral bij onderzoek van materiaal, dat weinig tuberkelbacillenbevat, de voorbehandeling met 10â€”20 volumen % zoutzuur beter dan die metzwavelzuuroplossingen van dezelfde concentratie. Korthof werkte aanvankelijk met 2 N. zwavelzuur, doch kwam via 1 N tot 0.5 N-oplossing, met welke zwakkere concentratie betere resultaten werden bereikt. Huck en Walther vergeleken de werking van 10 % zwavelzuur met die van15 %

antiformine en chroomzuur 1 : 500. Met eerstgenoemde vloeistof kregen zijde beste resultaten. Blechmann verrichtte onderzoekingen met zwavelzuur, zoutzuur, natronloogen antiformine. Het beste voldeed natronloog. Stefania Lichtenstein onderzocht de werking van antiformine, zwavelzuuren zoutzuur. Met zoutzuur werden de beste resultaten verkregen. Voedingsbodems. Schrader beveelt het gebruik van glycerine-aardappel aan boven dat van deeibodems van Lubenau. L??wenstein werkte aanvankelijk eveneens met glycerine-aardappel, doch gebruikte later met succes den eivocdingsbodem ; Korthof ver-kreeg de beste uitkomsten met de vloeistof van Besredka. Hij voegde aan dezenvoedingsbodem een buffermengsel toe, waardoor minder last van stolling werdondervonden. In dezen voedingsbodem kwamen minder verontreinlgngen voor danop dien van Lubenau. Aangezien het microscopisch onderzoek

alleen met deBESREDKAvloeistof werd ingesteld, is uit deze proefnemingen niet af te leiden, metwelken voedingsbodem de snelste groei wordt verkregen. Zeer goede resultaten werden door verschillende onderzoekers met den voedings-bodem van Petragnani verkregen, waarvan de samenstelling in 1926 was gepu-bliceerd. (Petragnani, Blechmann, Stefania Lichtenstein, Bertrand).Bij een vergelijking van dezen voedingsbodem met dien van Petroff, Dorset,Lubenau en Besredka voldeed die van Petragnani het best. Vergelijking met caviaproef. Schmidt vond bij het onderzoek van 40 microscopisch negatieve sputa, 11 maalde caviaproef positief, terwijl met de cultuurproef slechts 6 maal tuberkelbacillenwerden gevonden. S??tterlin verrichtte 157 onderzoekingen, waarbij met behulpvan de caviaproef 11 maal tuberkelbacillen werden aangetoond in gevallen, waarbijhet cultureele onderzoek negatief was. Beide

onderzoekers vermelden 1 geval,waarbij cultureel tuberkelbacillen werden gevonden, terwijl de caviaproef negatiefwas. In dergelijke gevallen moet m i. worden gedacht aan de mogelijkheid, datdc tuberkelbacillen ongelijkmatig in het onderzoekings-materiaal waren verdeeld. Volgens Kurt Meyer komt bij de beoordeeling der cultuur een verwisselingmet saprophytisclie zuurvaste bacillen nauwelijks in aanmerking. Ter verkrijgingvan zekerheid kan men van de verdachte koloni??n afenten op agar, waarop, ingeval niet-pathogene zuurvaste staafjes in het spel zijn, bij kamertemperatuursnelle groei optreedt. Tuberculeuze dierlijke organen. De onderzoekingen, welke Hohn hiermede verrichtte, werden reeds vermeld,Seeleman en Klingm??li.er onderzochten, behalve 29 caviaorganen, nog 6 runder-organen en i kippenlever. Het microscopisch onderzoek was 16 maal negatief, decultuurproef in alle gevallen positief. De

bovine tuberkelbacillen gaven na 30â€”66dagen groei te zien. Huck en Walther konden uit 72 organen van sterk tuberculeuze slachtdierenin 72 % der onderzochte gevallen een cultuur van tuberkelbacillen verkrijgen. In



??? uitstrijkpreparaten der voedingsbodems kon na 4â€”25 dagen groei worden gezien,terwijl na 25â€”60 dagen (in 2 gevallen na 15 dagen) de koloni??n macroscopischzichtbaar waren. Bertrand onderzocht organen van kleine huisdieren, waaruithij na 15â€”23 dagen een tuberkelbacillencultuur verkreeg, ook in enkele gevallen,waarbij het bacterioscopisch onderzoek negatief was. Eveneens gelukte het hemuit 6 tuberculeuze lymphklieren van slachtdieren afkomstig, tuberkelbacillen tekweeken. Bij het onderzoek van 20 organen, die in staat van bederf verkeerden,en voor een groot deel met schimmels bedekt waren, gelukte dit slechts 2 maal. Melk. Zooals reeds gemeld, verkreeg Hohn bij het onderzoek van 16 melkmonstersgeen enkel positief resultaat. Engel kon in melk, welke met een tuberkelbacillen-cultuur was besmet, de tuberkelbacillen cultureel aantoonen. Seeleman en Kling-m??ller onderzochten 5

monsters melk afkomstig van dieren, die aan tuberculeuzemastitis lijdende waren, en konden in 4 gevallen na 54â€”60 dagen een cultuur vantuberkelbacillen verkrijgen. Eveneens kweekten zij tuberkelbacillen uit 4 monstersmelk, welke kunstmatig waren besmet. Bertrand verkreeg, bij het onderzoekvan 6 monsters melk, waarin microscopisch tuberkelbacillen waren aan te toonen.na 20â€”30 dagen een reincultuur van deze bacillen, in 10 microscopisch negatievemelkmonsters gelukte dit 2 maal. Runder sputum. Hiermede zijn alleen onderzoekingen verricht door Seelemann en Kling-m??ller, aan wie het niet mocht gelukken tuberkelbacillen langs cultureelen weghierin aan te toonen. Zij onderzochten 6 monsters rundersputum, bij welk onder-zoek de voedingsbodems steeds door sporevormende micro-organismen werdenverontieinigd, hoewel 10 en 20 vol. % zwavelzuur en zoutzuur bij de voorbehan-deling waren

gebruikt. EIGEN ONDERZOEK. Organen en vleesch van tuberculose dieren. Organen. Aangezien door L??wenstein een verhoogde resistentie vantuberkelbacillen, zoowel tegenover zwavelzuur als kaliloog wasaangetoond, werden beide vloeistoffen als voorbehandelings-middel gebruikt. Het was van belang na ta gaan, welke sterkte vanhet zuur, eventueel van het loog, de beste resultaten zou geven.Daarom werden 2 N, ij N, 1 N, i X en J/10 N dezer beide vloei-stoffen aangewend. De wijze, waarop het onderzoek werd uitgevoerd, was als volgt:Ongeveer 20 gram van het tuberculeuze orgaan werd in een ste-rielen mortier met behulp van een steriele schaar en pincet zoo fijnmogelijk verdeeld. Vervolgens werden enkele cm3 physiologischkeukenzout-oplossing toegevoegd en het mengsel met een sterielenstamper tot een brij gemaakt. Indien de verdeeling niet fijn genoegkon geschieden, werd de massa door een

steriel gaas gefiltreerd.De verkregen suspensie werd nu over 10 steriele fleschjes van 30â€”-50cm3 inhoud verdeeld, in elk waarvan 10 cm3 zwavelzuur- resp.kaliloogoplossing van verschillende normaliteit aanwezig was. Defleschjes werden vervolgens in een schudapparaat gebracht en ge-durende 20 min. geschud. Dit schudden dient niet met te grootekracht te geschieden, aangezien hierdoor weefseldeeltjes naar boven



??? kunnen worden geslingerd, welke dan niet meer met de vloeistofin aanraking komen. Verschillende malen werd van het schudappa-raat geen gebruik gemaakt, doch werden de fleschjes met de handeenige keeren geschud. Wanneer het materiaal fijn genoeg verdeeldwas, kon, zooals door een vergelijkend onderzoek werd aange-toond, met deze bewerking worden volstaan. Na het schuddenwerd de inhoud der fleschjes in steriele centrifugebuizen overge-goten en gedurende 5 min. gecentrifugeerd (2000 a 3000 omwen-telingen per minuut). De bovenstaande vloeistof werd nu afge-schonken, waarna de buizen gedurende korten tijd omgekeerdop de wattenprop werden geplaatst, om de achtergebleven druppelszooveel mogelijk te laten wegvloeien. Vervolgens werd het sedimentuit elk buisje op 3 a 4 eivoedingsbodems volgens Lubexau en in3 a 4 buisjes BESREDKAvloeistof ge??nt. De LuBENAubodems

warenbereid volgens het voorschrift van Hohn, alleen met dit verschil,dat geen kunstmatige condensatievloeistof werd toegevoegd. Ten-einde het stollen der Besredkavloeistof na toevoeging van het zuresediment zooveel mogelijk tegen te gaan, werd aan dit voedings-medium voor het gebruik een buffermengsel volgens het voorschriftvan Korthof toegevoegd. Alle cultuurbuizen werden met eengummistop afgesloten. I)e ge??nte voedingsbodems werden in eenbroedstoof bij 370 C. geplaatst. Op verschillende tijden, te beginnen na 4 dagen, werden van deLuBENAtibodems uitstrijkpreparaten, gekleurd volgens Ziehl-Nielsen, onderzocht. De buizen met BESREDKAvloeistof werdenals regel om de week gecentrifugeerd, waarna het sediment opdezelfde wijze microscopisch werd nagezien. Op deze wijze werden onderzocht : 2 lymphklieren, 2 longen en2 uiers van het rund, 2 milten van het paard, 2 maal milt en

levervan het varken en tenslotte 2 maal milt en lever van de kip. Al dezeorganen vertoonden uitgebreide tuberculeuze veranderingen enbehalve in een der runderlymphklieren en in een der gevallen waarbijvarkensmateriaal werd onderzocht, konden de tuberkelbacillengemakkelijk in uitstrijkpreparaten worden aangetoond. Vooralde organen der kippen en de milten der paarden waren als ge-woonlijk rijk aan tuberkelbacillen. Met zwavelzuur als voorbehandelingsmiddel werden veel betere resul-taten verkregen dan met kaliloog. Wanneer de laatste vloeistof werdgebruikt, was de groei der tuberkelbacillen veel kariger, terwijlbovendien in sterkere mate verontreiniging der voedingsbodemswerd waargenomen. Om deze redenen werd na enkele onderzoe-kingen het kaliloog als voorbehandelingsmiddel uitgeschakeld. Na inwerking van het zwavelzuur gelukte het in 10 van de 12onderzochte gevallen een cultuur van

tuberkelbacillen te verkrijgen.Een long en een lymphklier, afkomstig van het rund, waren bijhet onderzoek verscheidene dagen oud, terwijl bovendien vele



??? insnijdingen waren aangebracht. Hierdoor was een sterke veront-reiniging opgetreden, tengevolge waarvan alle ge??nte voedings-bodems met bacteri??n, doch ook met schimmels en gistcellen over-woekerd werden. Deze bevinding komt overeen met die van Bert-rand, die zelfs bij gebruik van 10 vol. % zwavelzuur, in oud ensterk verontreinigd materiaal, deze overgroeiing der voedings-bodems niet kon opheffen. Hoewel in de overige 10 gevallen een cultuur van tuberkelbacillenwerd verkregen, was zulks toch niet op of in- alle gebruikte voedings-bodems het geval. Afhangend van den graad der verontreinigingvan het onderzochte materiaal waren vaak meerdere bodems door be-geleidende micro-organismen overgroeid. Het spreekt vanzelf dat dithet sterkst werd waargenomen na de inwerking van het zwakste zuur.Indien verontreiniging slechts in geringe mate was opgetreden,konden in uitstrijkpreparaten

der culturen de tuberkelbacillen vrijgemakkelijk worden aangetoond. Dit onderzoek werd echter be-moeilijkt, indien saprophytische zuurvaste bacillen bij deze veront-reiniging aanwezig waren. Dit bezwaar werd echter in veel sterkermate bij het onderzoek van melk en vooral van sputa ondervonden.Hierop zal dan ook bij de bespreking van de resultaten, bij hetonderzoek van dit materiaal verkregen, worden teruggekomen. In tegenstelling met de resultaten, welke na onderzoek van ma-teriaal, besmet met humane tuberkelbacillen, in de literatuurworden vermeld, waarbij als regel een snelle groei wordt opgegeven,werd bij het onderzoek van dierlijke weefsels over het algemeenslechts een zeer langzame groei waargenomen. Bij het microscopischonderzoek der culturen werd na verloop van 4â€”28 dagen een ver-meerdering der tuberkelbacillen gezien. Deze lagen dan in kleinereen grootere groepen bijeen,

vertoonden over het algemeen eensterke korreling, terwijl vaak een verminderde zuurvastheid kon wor-den opgemerkt. Wanneer het materiaal, dat van de voedingsbodemswerd verkregen, met een druppel 1 N. kaliloog werd vermengd, konmeermalen een verhoogde zuurvastheid worden vastgesteld. Zelfsgebeurde het, dat in uitstrijkpreparaten, welke op deze manierwerden vervaardigd, tuberkelbacillen werden gezien, waar zulksin de uitstrijkpreparaten zonder kaliloog niet het geval was. Bij het microscopisch onderzoek der culturen bleek, dat zelfs na10â€”20 dagen vaak slechts zeer kleine groepjes tuberkelbacillen warengevormd, die alleen bij zeer sterke vergrooting (olieimmersie) nakleuring volgens Ziehl-Nielsen, konden worden waargenomenWerd dit onderzoek na eenigen tijd herhaald, dan werden reedsmet zwakke vergrooting de roode kluitjes tuberkelbacillen gezien Macroscopisch waren kolonies eerst na

30â€”60 dagen zichtbaar.Deze waren van zeer klein tot speldeknop groot, geel tot grijswitvan kleur en hadden een zeer wisselende consistentie. Een snelleren groei vertoonden de vogeltuberkelbacillen uit kippen-



??? organen gekweekt. Alle voedingsbodems met dit materiaal ge??nt,gaven bij microscopisch onderzoek, reeds.na 4 dagen duidelijkengroei te zien, terwijl na 10â€”12 dagen fijne koloni??n met het blooteoog konden worden opgemerkt. Deze koloni??n vertoonden eensterke neiging tot confluentie, zoodat een zeer fijn geelwit beslaggevormd werd. Wij zullen nu achtereenvolgens de vraag behandelen, welkezwavelzuurconcentratie de voorkeur verdient en welke voedings-bodem de beste resultaten geeft. In het algemeen werd de beste groei waargenomen na voorbe-handeling met de zwakke zuurconcentraties. Het gelukte enkelemalen uit organen, waarin weinig of geen verontreiniging met anderemicro??rganismen was opgetreden, na inwerking van 0,1 N zwavel-zuur, een goede cultuur van tuberkelbacillen te verkrijgen. Alsnadeel staat hier tegenover, dat reeds bij geringe verontreinigingvan het te onderzoeken

weefsel, de voedingsbodems door begelei-dende kiemen worden overwoekerd, respectievelijk doorgroeid. Bij een concentratie tot een sterkte van 1 N zwavelzuur werd geennadecligc invloed op den groei van de tuberkelbacillen ondervonden.Enkele malen werden versche, niet verontreinigde organen, zoowelzonder eenige voorbehandeling als na inwerking der verschillendezwavelzuur-concentraties onderzocht. Hierbij kon worden opge-merkt, dat door de inwerking van 1 N zwavelzuur de groei dertuberkelbacillen niet werd belemmerd. Eenmaal zelfs, bij het onder-zoek van een tuberculeuze milt afkomstig van een paard, bleek datzonder eenige voorbehandeling slechts enkele koloni??n tot ont-wikkeling kwamen, terwijl na voorbehandeling met 1 N zwavelzuurvele koloni??n werden gezien. Hoewel niet constant, werd na inwerkingvan 2 N zwavelzuur een geringere groei opgemerkt. Eenmaal trad nagebruik van

deze zuuroplossing, geen macroscopisch zichtbaregroei op, terwijl dit wel het geval bleek bij de 1 N en 0,5 N zwavel-zuur-oplossingen. Hoewel het niet uitgesloten is, dat in dit gevalde tuberkelbacillen in de weefselsuspensie ongelijkmatig waren ver-deeld, moet toch aan de mogelijkheid worden gedacht, dat niet alletuberkelbacillenstammen een gelijke sterke resistentie tegenoverzuurinwerking bezitten. Dat dit niet constant het geval is, bewezenandere proeven, waarbij zelfs na de inwerking van 4 N zwavelzuurgeen invloed op den groei der tuberkelbacillen werd onder-vonden. Wanneer dierlijke organen in verschen toestand worden onderzocht,kan bij een inwerkingsduur van 20 min. worden volstaan met het ge-bruik van i N zwavelzuur. Zooals reeds werd opgemerkt, wordt doordeze concentratie de groei der tuberkelbacillen niet tegengegaan,terwijl geringe bacterieele verontreinigingen der weefsels

hiermedeworden overwonnen. Is de verontreiniging in sterker mate opge-treden, dan kan men de meer geconcentreerde zuuroplossingen ge-



??? bruiken, hoewel het ook hiermede niet steeds gelukt, de begelei-dende kiemen te vernietigen. Bij een vergelijking der resultaten met den LuBENA??voedings-bodem en met de BESREDKAvloeistof verkregen, kon worden vast-gesteld, dat de groeisnelheid der tuberkelbacillen in beide voedings-media ongeveer de zelfde was. Echter traden in de BESREDKAvloei-stof de verontreinigingen in mindere mate op, dan op eerstgenoemdenbodem. Eenmaal konden in de BESREDKAvloeistof tuberkelbacillenworden aangetoond, terwijl dit op de LuBENAUbodems, die methetzelfde materiaal waren ge??nt, wegens de opgetreden sterke ver-ontreiniging niet gelukte. De verklaring voor dit verschijnsel moetm.i. worden gezocht in het feit, dat verschillende micro-organismenin de vloeibare media onder minder gunstige ontwikkelingsvoor-waarden verkeeren dan op de vaste voedingsbodems. Hiervan konik mij meermalen

overtuigen bij het nemen van desinfectieproeven,waarbij bouillon-agar en bouillon als voedingsbodems werden ge-bruikt. Na voldoende inwerking van het desinficiens, bleef dege??nte bouillon steriel terwijl de bouillon-agar nog groei te zien gaf.Vermoedelijk speelt hier dus het meer of minder aerobe karakterder verschillende micro-organismen een rol. Een voordeel van den LuBENAubodem is echter, dat deze bij her-haling microscopisch kan worden onderzocht, hetgeen met deBESREDKAvloeistof moeilijk kan geschieden zonder groote kansop verontreiniging. Bovendien krijgt men een indruk van de wijze,waarop de tuberkelbacillen groeien, terwijl men tevens de veront-reinigingen meestal macroscopisch kan waarnemen. Bij het onderzoek van weinig verontreinigde organen kan derhalvehet gebruik van Lubex atj bodems worden aanbevolen, terwijl in degevallen, waarbij de verontreiniging sterker is, de

vloeistof van Besred-ka althans voor diagnostische doeleinden de voorkeur verdient. Na dit e>ri??nteerenel onderzoek werden uit 28 tuberculeuze or-ganen culturen aangelegd. Hierbij werd hetzelfde materiaal zoowelmet i N als 2 N zwavelzuur voorbehandelel, terwijl steeds 3 Lube-NAubodems en 3 buizen BESREDKAvloeistof werden ge??nt. Hetvolgende materiaal werd op deze wijze onderzocht : 8 lymph-klieren, 2 nieren, 2 uiers, 2 longen, 1 pleura en 1 peritoneum van hetrunel ; 2 milten van het paard ; 2 levers en 2 nieren van het varken ;2 milten van de kip ; 1 lever en 1 huidulcus van een ijsbeer en 2 mil-ten van de cavia. Met uitzonelering van 5 runderlymphklieren,2 varkenslevers en de ijsbeerlever konden in alle overige organen inuitstrijkpreparaten tuberkelbacillen worden aangetoond. Deze5 lymphklieren, alsmede 1 varkenslever en het huidulcus van denijsbeer waren in meerdere of mindere mate

bacterieel verontreinigd.Bovendien waren deze organen bij het onderzoek enkele dagen oud. Het gelukte in 25 gevallen een cultuur van tuberkelbacillen teverkrijgen. Hiertoe behoorden 5 organen, waarbij in de uitstrijk-



??? preparaten geen tuberkelbacillen werden gevonden. Van 2 veront-reinigde lymphklieren en r varkenslever viel het cultureele onder-zoek negatief uit. Alle voedingsbodems bleken in deze 3 gevallensterk door de begeleidende kiemen te zijn verontreinigd. In hoofd-zaak werden de bevindingen, bij het vooronderzoek verkregen,bevestigd. De bovine tuberkelbacillen groeiden uitermate langzaam.Microscopisch werd na 4â€”30 dagen, gemiddeld 16 dagen, een vermeer-dering der tuberkelbacillen waargenomen, terwijl macroscopisch zicht-bare koloni??n na 30â€”65 dagen, gemiddeld 47 dagen, optraden. Dezetijden komen ongeveer overeen met die welke door Hohn, Huc.ken Walther werden gevonden. Bij de vogcltuberkelbacillen werdeen veel snellere groei waargenomen ; na 4 dagen microscopisch, na10 dagen macroscopisch. Na voorbehandeling met 1 N zwavelzuur werd over het algemeeneen betere groei

verkregen dan na inwerking van de 2 maal sterkerszuur oplossing. Ook in die gevallen, waarbij een groei van tuberkelbacillen werdverkregen, waren meermalen enkele voedingsbodems verontreinigd.In de BESREDKAvloeistof werd dit euvel in minder storende mateondervonden. Hoewel het dus gelukt uit versche tuberculeuze organen metde voedingsbodems van Lubenau en Besredka een cultuur vantuberkelbacillen te verkrijgen, geeft toch de optredende verontreinigingder voedingsbodems, vooral bij het onderzoek van oudere, ge??nfec-teerde weefsels, iets onzekers aan deze kweekmethodc. Om deze redenwerd na kennisneming der literatuur van den voedingsbodem vol-gens Petragnani het onderzoek met dit voedingsmedium herhaald.In dezen voedingsbodem zijn niet alleen meer voedende bestand-deelen verwerkt dan in die volgens Lubenau en Besredka, dochtevens is in den vorm van Malachietgroen

een stof toegevoegd,welke den groei van de begeleidende microben remt. 6 gram aardappelmeel, 1 gram pepton en een eigroote, fijngemaakte aardappel,worden in een kolf vermengd met 150 cm3, melk. Dit mengsel wordt, onder voort-durend roeren, gedurende 10 minuten in een kokend waterbad geplaatst, waarnazich een geleiachtige massa vormt. Vervolgens wordt de kolf nog 1 uur in hetwarmwaterbad gehouden. Na afkoeling op 50Â° c. worden nu toegevoegd : 4 ge-heele eieren, 1 eigeel, 12 cm3, glycerine en 10 cm\', van een 2 %-oplossing vanmalachietgroen (H??chst) in gedestilleerd water. Hierna wordt het mengsel krachtiggeschud, door gaas gefiltreerd en in cultuurbuizen gebracht. De sterilisatie vandeze gevulde cultuurbuizen geschiedt als volgt : de eerste dag 20 min. bij 8oÂ° C.,de tweede en derde dag 15 min. bij 750 c. De buizen worden na de sterilisatiemet een gummistop afgesloten. Als regel is

na deze bereiding een voldoende hoe-veelheid condensatie-vloeistof aanwezig. Met een 20-tal tuberculeuze organen, afkomstig van rund, paard,varken, kip en cavia werd een vergelijkend onderzoek ingesteld.Hierbij werd naast den voedingsbodem van Petragnani tevens dievan Lubenau en Besredka gebruikt. De voorbehandeling der



??? weefsels geschiedde met i N en 2 N zwavelzuur, terwijl telkens 3van elk der genoemde voedingsbodems werden ge??nt. In uitstrijk-preparaten der organen, gekleurd volgens Ziehl-Nielsen konden14 maal tuberkelbacillen worden waargenomen. Bij het cultureeleonderzoek gelukte dit met behulp van den voedingsbodem vanPetragnani 18 maal, daarentegen met de beide overige voedings-media 16 maal. Bovendien waren van de Petragnani-??o^cws slechtsenkele verontreinigd, terwijl van de andere voedingsbodems dit aantalaanmerkelijk grooter was. Na voorbehandeling van het weefsel met2 N zwavelzuur waren vaak verscheidene Lukenau- en Besredka-bodems verontreinigd, terwijl de voedingsbodems van Petragnanidie met hetzelfde weefsel, na voorbehandeling met 1 N zwavelzuurwaren ge??nt, een reincultuur van tuberkelbacillen te zien gaven.Tevens werd op den voedingsbodem van Petragnani een

snelleregroei waargenomen. Enkele malen werden hierop reeds bij macros-copisch onderzoek koloni??n gezien, terwijl op denzelfde.n tijd in deandere voedingsbodems alleen bij microscopisch onderzoek groeivan tuberkelbacillen kon worden vastgesteld. Bij het onderzoek van een tuberculeuze milt, afkomstig vanhet paard, en van de milt en lever van een tuberculeuze cavia,waarbij deze weefsels, zoowel onvoorbehandeld als na inwerkingvan i N en 2 N zwavelzuur op en in de verschillende voedings-bodems werden gebracht, bleek, dat 1 N zwavelzuur geen remmen-den invloed op den groei der tuberkelbacillen uitoefent. Integen-deel werd bij het onderzoek der paardenmilt de beste groei na in-werking van 1 N zwavelzuur waargenomen. Van de ge??nte Lube-NAU- en BESREDKAvoedingsbodems waren verscheidene veront-reinigd, echter was dit bij geen der gebruikte Petragnani voedings-bodems het geval. Hel

gebruik van den voedingsbodems van Petragnani verdient danook de voorkeur boven die van LuBenau en Besredka, aangezien hetaan de cultureele methoden een grootere mate van zekerheid verleent.Bovendien kan met het enten van een geringer aantal buizen voorelk onderzoek worden volstaan. Zooals uit de literatuur en ook uitdeze onderzoekingen blijkt, moeten bij aanwending van den voe-dingsbodem van Lubenau voor elk onderzoek 3â€”5 buizen wordengenomen. In de door mij onderzochte gevallen werd bij een positiefresultaat meestal op alle ge??nte Petragnani bodems groei vantuberkelbacillen waargenomen. Men kan dan ook bij het gebruikvan dezen voedingsbodem met het enten van 2 buizen volstaan.Bovendien zijn op dezen groenen voedingsbodem de grijze tot grijs-gele koloni??n gemakkelijker zichtbaar. Een opvallende eigenschapis nog, dat bij dezen groei.een gele verkleuring van den

voedings-bodem optreedt. Deze verkleuring is echter niet specifiek, aan-gezien zij ook bij de ontwikkeling van andere kiemen wordt waar-genomen.



??? In vele gevallen werd na voorbehandeling met i N zwavelzuureen betere groei verkregen, dan nadat de 2 maal sterkere zuurop-lossing was gebruikt. Hoewel dit verschijnsel niet constant werdwaargenomen, wijst dit er toch wel op, dat de sterkere zuurconcen-traties de bovine zoowel als de aviaire tuberkelbacillen in hun groeikunnen belemmeren. Het is daarom van groot belang te achten, datwij door het gebruik van den voedingsbodem van Petragnani metzwakkere zuuroplossingen kunnen volstaan, waardoor de kans omtuberkelbacillen te kweeken wordt verhoogd. Zooals reeds werd medegedeeld kon uit 18 der 20 onderzochteorganen een cultuur van tuberkelbacillen worden verkregen. De 2 or-ganen, waarbij dit op geen der ge??nte voedingsbodems gelukte, warentuberculeuze lymphklieren van het varken, waarbij uitgebieideverkalking was opgetreden. Ook in uitstrijkpreparaten dezerorganen konden

geen tuberkelbacillen worden aangetoond. Demogelijkheid kan niet worden uitgesloten, dat levende tuberkel-bacillen niet meer aanwezig waren. Tot mijn spijt waren wegenstijdelijk gebrek aan proefdieren, geen infectieproeven verricht.Door deze omstandigheid moest ik de vraag of de cultureele methodedezelfde mate van zekerheid geeft als de caviaproef, onbehandeldlaten. Wanneer wij nu in het kort de resultaten van het onderzoek derdierlijke organen samenvatten, dan blijkt, dat het met behulp vande cultureele methode, na voorbehandeling met zwavelzuur,mogelijk is, de tuberkelbacillen te kweeken. Zoowel de voedings-bodems van Lubenau en Besredka, als die van Petragnanikunnen hierbij worden gebruikt. Bij de bovine tuberkelbacillen ismicroscopische groei waarneembaar na 4â€”30 dagen, gemiddeld16 dagen en macroscopisch na 30 -65, gemiddeld 47 dagen. Bij deaviaire tuberkelbacillen bedragen

deze tijden resp. 4 en 10â€”12dagen. De beste uitkomsten worden verkregen na voorbehandeling meti N zwavelzuur en hel gebruik van den voedingsbodem van Petragnani.Bij deze methode kan met het enten van 2 buizen worden volstaan.Indien de organen sterk verontreinigd zijn, kan naast de voorbe-handeling met i N ook die met 2 N zwavelzuur worden toegepast.Het verdient aanbeveling het materiaal zoo versch mogelijk te onder-zoeken, aangezien bii ingetreden bederf de cultureele methode geenzekere uitkomsten geeft. (Wordt vervolgd.)



??? Uit het Laboratorium voor Tropische ziekten. Afdeeling van het Instituut voorParasitaire- en Infectieziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht,Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK. OVERBRENGING EN PROPHYLAXIS DER COCCIDIOSE, door B. J. KRIJGSMAN De overbrenging. Het is een algemeen bekend feit, dat dieren zich met coccidi??ninfecteeren, doordat ze gesporuleerdex) o??cysten peroraal opnemen.De opgenomen cysten laten, na inwerking van de proteolytischeenzymen van het maagdarmkanaal, hun sporozo??eten vrij. Dezesporozo??eten boren zich in het darmweefsel en geven daar aan-leiding tot de endogene ontwikkeling van den parasiet. Weliswaaris het experimenteel gelukt, bij muizen, waar de endogene ont-wikkeling hoofdzakelijk in coecum en colon plaats heeft, een zwakkeinfectie te verkrijgen door rectale applicatie van merozo??eten-houdend materiaal (N??ller 23), echter zal een

dergelijke maniervan overbrenging in de natuur weinig of niet voorkomen. De mogelijkheid van perorale cystenopname bestaat daar, waargezonde dieren met cystenhoudende faeces in aanraking kunnenkomen. Ik zal hier eerst deze mogelijkheden bespreken. Daarbijstel ik mij voorloopig op het standpunt, dat de coccidi??n soort-specifiek zijn, d. w. z. dat iedere diersoort zijn eigen coccidi??nsoortheeft, welke z\'ch niet in andere diersoorten kan ontwikkelen.Later bespreek ik ook de mogelijkheid, dat de coccidi??n mis-schien toch niet streng gastheer specifiek zijn. Primaire Infecticbronnen. Cystenbevattende faeces worden in de eerste plaats geleverddoor aan coccidiose lijdende dieren cn door dieren die de ziektehebben doorstaan, echter dikwijls nog maandenlang voortdurendo??cysten uitscheiden. Onder gezonde dieren treft men zeer veelvan dergelijke coccidi??ndragers aan; ik wil slechts herinneren aande

opgaven van Bausewein (4), die 77 % der door hem onder-zochte geiten coccidi??ndragend noemt ; van N??ller en Ruppert(24) die ongeveer 50 % der duiven als besmet opgeven en vanWetzel (41) die bij 30 % der door hem onderzochte gezondekatten o??cysten in de faeces aantreft. De zieke dieren en de dragers strooien de cysten met de faecesoveral in de omgeving rond, ze zijn primaire bronnen van infectie.Want alle gezonde dieren, en wel in de eerste plaats de zeer ge-



??? voelige jonge dieren, die met deze cystenbevattende mest in aan-raking komen, kunnen zich infecteeren. Dat zal bij huisdieren hetgeval zijn : a. Als zieke dieren of dragers met gezonde dieren van datzelfdesoort samen zijn. (in dezelfde stal, kooi, enz.). In het bijzonderdient er daarbij op gelet, dat cystenuitscheidende moederdieren,waarbij zich jongen bevinden, een belangrijke infectiebron voordie jonge dieren zijn. Vele onderzoekers wezen daar reeds op. Zoonoemt b.v. Fantham (9) oude kippen â€žCoccidienreservoirs" enKumm (17, 18) zegt, dat bij schapen de moederdieren de o??cystenleveren. b. Als dieren op een weide of in een niet schoongemaakte stalgedreven worden, waar zich voor kort cystenuitscheidende dierenbevonden. Dergelijke weiden kunnen meer dan een jaar nadat dezieke dieren er zich op bevonden infectieus blijven, aangezien decysten zoo lang levenskrachtig zijn. 1) c. Als aan

schoenen, kleeren enz. van het personeel cystenbe-vattende mest wordt meegedragen. Secundaire infectiebronnen. Als secundaire infectiebronnen komen in aanmerking alle dieren,die geen eigenlijke gastheeren zijn, maar met mest, welke o??cystenbevat van een voor hen vreemde coccidi??nsoort, in aanrakingkomen. Zulke dieren nemen dan ook dikwijls die cysten op, latenze onverteerd hun darmkanaal passeeren, waarna ze met de faecesop plaatsen gedeponeerd worden, waar ze weer opgenomen kunnenworden door dieren, die wel voor een infectie met die coccidi??nin aanmerking komen. Dergelijke mechanische overbrengers zijn ratten, muizen, mus-schen en andere wilde vogels, coprophage insecten zooals vliegenen hun larven (Musea vomitoria en Scatophaga stercoraria, Hadley11, 12 en Reichexow 27) en misschien ook roofdieren, die kuikensen konijnen eten. Deze opvatting berust op het

volgende : Het feit, dat o??cysten van soort vreemde coccidi??n opgenomenworden, door den darm passeeren en zoo in de faeces optreden,werd meermalen geconstateerd. Rudowsky (28, 29), vond in rat-tenfaeces cysten van het konijnencoccidium (Eimeria stiedae);Fantham (9) constateerde in den darm van vliegen en -larven(welke larven in cystenbevattende kippenfaeces leefden) onver-teerde cysten van het kippencoccidum ; Hadley (ii, 12) zegt,dat dikwijls cysten van het ratten-coccidium in konijnenfaecesen omgekeerd, cysten van het kippencoccidium in rattenfaeces enomgekeerd voorkomen.



??? Interessant is in dit verband het gedrag van de in menschen-faeces gevonden Eimeria wenyoni en Eimeria oxyspora. Eerstdacht men dat deze coccidi??n zich in den darm van den menschontwikkelen (Dobell). Brug (6) wees erop, dat de gevonden cystenmisschien onverteerd de menschendarm gepasseerd waren ; Thom-son en Robertson (35, 36) bewezen deze opvatting van Brug,doordat ze experimenteel konden aantoonen, dat de gevondencysten identiek zijn met de cysten der zich in de haring en sardineontwikkelende E. clupearum en E. sardinae, door den mensch bijhet eten van deze visschen mee worden opgenomen en weer onver-teerd den darm verlaten. De opname mogelijkheid van soort vreemde coccidi??n is in denatuur dikwijls aanwezig. Rudowsky zag hoe ratten, die zooalsbekend ook graag kuikens buitmaken, cadavers van aan cocci-diose gestorven konijnen vraten ; bovendien

scharrelen ze evenalsmuizen overal in afval rond en kunnen zoo gemakkelijk o??cystenopnemen. De larven van vele vliegensoorten leven van mest. 2. Dergelijke cysten kunnen inderdaad weer door den eigen-lijken gastheer worden opgenomen. Want alle genoemde als mecha-nische overbrengers in aanmerking komende dieren deponeerenhun faeces op de plaatsen, waar zich de eigenlijke gastheeren op-houden. Vermeld zij nog, dat b.v. Rudowsky in hooi, dat alskonijnenvoer werd gebruikt, resten van rattenfaeces met o??cystenvan E. stiedae waarnam. 3. Dergelijke door den darm van andere diersoorten onverteerdgepasseerde cysten zijn nog in staat te sporuleeren. Rudowskyvoerde ratten met onrijpe cysten van E. stiedae, deze verschenen6â€”7 h. later in de faeces en sporuleerden rustig verder. Hetzelfdezagen kortgeleden Azim (3) en schrijver dezes. 4. Dergelijke cysten zijn niet slechts in staat te

sporuleeren,maar kunnen werkelijk een infectie teweegbrengen. Het gelukteFantham, door aan kuikens vliegen te voeren, die als larven incystenbevattende kippenfaeces hadden geleefd, deze kuikens teinfecteeren. Ik zelf kon bij konijnen een infectie verwekken metcysten van E. stiedae, nadat deze cysten door de rattendarm ge-passeerd waren : Konijnenfaeces, die zeer veel ongesporuleerde cysten van E.stiedae bevatten, werden, gemengd met honing en brood, aan vierwitte laboratoriumratten gevoerd. De rattenfaeces werden nudrie dagen lang zorgvuldig verzameld en in dunne lagen op vochtigfiltreerpapier in petrischalen uitgestreken, zoodat de door denrattendarm gepasseerde cysten gelegenheid hadden zich verderte ontwikkelen. Na twee weken waren ongeveer 90% der cystengesporuleerd. Nu werden de cysten met behulp van de Vajdascheglycerinemethode verzameld en met een slokdarmsonde

aan tweecoccidi??n vrije jonge konijntjes ingegeven. Deze konijnen vertoon-



??? den zes dagen na de infectie cysten in de faeces, de hoeveelheidcysten steeg snel en den tienden en elfden dag na de infectie stier-ven ze. Bij sectie vertoonde de middendarm een typisch cocci-diosebeeld. Hiermee is dus bewezen, dat ook bij konijnen coccidiose kanworden overgebracht na passage van de cysten door den darmvan andere diersoorten.*) Ofschoon enkele onderzoekers reeds op deze mogelijkheid wezen(Wasielewski 39, Reichenow 27), zoo wordt er in het algemeennog te weinig acht geslagen op overbrenging door secundaire in-fectiebronnen. Zeker komt ze in de natuur voor niet alleen, maarspeelt er ook een belangrijke rol. Met behulp van dergelijke secundaire mechanische overbrengingmoeten we de gevallen verklaren, dat dieren coccidiose kregennadat ze op een weide waren gedreven, die nooit te voren dcordezelfde diersoort betreden was. Zoo is mij een geval bekend vaneen

kippenfokker, die een aantal kuikens bracht op een kleineweide waar ze geen enkel contact hadden met andere kippen enwaar zeker in geen tien jaar kippen geloopen hadden. Toen diekuikens nauwelijks twee weken buiten waren, trad er groote sterftedoor coccidiose op. Onderzoek in den omtrek leerde mij, dat opde naburige fokkerijen bij zeer veel kippen o??cysten in de faecesaanwezig waren. Klaarblijkelijk waren ze door vliegen en vogelsnaar de genoemde kuikens overgebracht. Een vraagstuk, dat nauw met het probleem der secundairemeachanische overbrenging verband houdt, is het probleem dersoortspecifiteit der coccidi??n. Vele onderzoekers stellen zich opliet standpunt, dat de coccidi??n soortspecifiek zijn. Zoo kon Ler-ch?¨ (19, 20) konijnen en cavia\'s niet met o??cysten van het schapen-coccidium infecteeren, Waworuntu (40) kon geen ratten infec-teeren met konijnencoccidi??n, Dieben (8)

ook niet (Dieben denktdaarom dat ratten voor de verspreiding van coccidiose geen be-teekenis hebben ; hij ziet echter de mechanische passage over hethoofd). N??ller (23) kan honden niet infecteeren met Eimeriafalciformis en Andrews (i, 2) besluit uit zijn experimenten, datalle Eimeriasoorten streng gastheerspecifiek zijn. Eigen onder-zoek leerde me, dat wanneer ik ratten gesporuleerde cysten van E.stiedae voerde, na deze voedering geen o??cysten in de faeces op-treden, afgezien natuurlijk van de, de eerste dagen na voedingoptredende ongesporuleerde niet verteerde cysten. De gesporu- 1) Voor andere coccidiensoorten beschreef Schaudinn dergelijke mechanischetusschenschakels als regel : De faeces van Lithobius wordt graag door keldermottengegeten ; keldermotten vormen op hun beurt het hoofdvoedsel van Lithobius.Bevatten nu de Lithobiusfaeces cocysten, dan blijven deze in den darm van

dekeldermot onverteerd ; door dergelijke keldermotten aan Lithobius te voeren, ge-lukte de infectie.



??? leerde cysten worden in den darm wel opgelost, want in de faeceswaren ze nooit aan te toonen (vergelijk Krijgsman 15), gevenechter geen aanleiding tot een endogene ontwikkeling. Hiertegenover staan verschillende experimenten van andereonderzoekers, die de gastheerspecifiteit van de hand wijzen,daar ze infectie\'s met soortvreemde coccidi??n konden opwekken.Den vroegeren onderzoekers op dit gebied kan men altijd tegen-werpen, dat hun proefdieren niet coccidi??n vrij waren en een toe-vallige infectie met soorteigen coccidi??n niet uitgesloten was.Echter verschenen er in de laatste jaren onderzoekingen, waarmen dit bezwaar niet kan laten gelden. Verwey (38) kon bij sterielopgefokte kuikens infecties opwekken met coccidi??n van anderevogelsoorten ; Uhlhorn (37) gelukte het zelfs, steriele kuikensmet het konijnencoccidium te besmetten. Mijn eigen nog niet af-gesloten experimenten bevestigen

de resultaten van Uhlhorn vol-komen. Verwey en Uhlhorn wijzen er echter beide op, dat eeninfectie met soortvreemde coccidi??n slechts een zwakke en ver-traagde infectie tengevolge heeft. Infecteerde Uhlhorn echtermet de uit die infecties verkregen cysten na sporulatie nieuwekuikens, zoo verliep de infectie alsof de dieren besmet waren ge-worden met het kippencocc.idium. Verwey zag bij zijn proeveniets dergelijks. Deze experimenten wijzen er op, dat de coccidi??n gedeeltelijkaan hun gastheer zijn aangepast ; een enkele passage door eenandere diersoort heft echter deze aanpassing soms reeds op. Ikgeloof, dat nog veel experiemnten noodig zijn, voor we een be-slissend oordeel over deze kwestie kunnen vellen. In elk geval ishet duidelijk, dat, als blijken zal dat de coccidi??n niet gastheer-specifiek zijn, nieuwe overbrengingsmogelijkheden van vergaandebeteekenis in aanmerking genomen moeten

worden. De prophylaxis. De overbrenging der coccidiose, afgezien van het nog duisterepunt der soortspecifiteit, is bekend. Het moet dus mogelijk zijnwerkzame prophylactische maatregelen door te voeren. De prophylaxis zal in dit geval moeten gericht zijn op de be-lemmering der peroralen opname van gesporuleerde cysten. Con-tact met de faeces van zieke dieren of coccidi??ndragers of contactmet de faeces van secundaire infectiebronnen moet dus wordenvermeden. Ik noem hier de belangrijkste maatregelen die door deverschillende onderzoekers worden voorgesteld : Runder- en schapen-coccidiose. Vochtige warmte in de stallenvermijden, daar dit de snelle sporulatie der o??cysten in de handwerkt ; schoonmaken der eet- en drinkbakken en van den grond ;goede en overvloedige voedering, opdat de dhren niet het metfaeces bevuilde stalstroo gaan eten. Als de ziekte uitbreekt, dan



??? worden de aangetaste dieren ge??soleerd en de anderen in een wis-selstal gebracht (eiken dag wisselen, de leege stal telkens grondigschoonmaken). Men geve droog voer (Servis 30, Spiegl 31, Carr??7, Kumm 17, Bausewein 4). Coccidiose van pluimvee en kanaries : Hokken en kooien dage-lijks schoonmaken ; voeder- en drinkbakken zoo maken dat deinhoud niet met faeces bevuild kan worden ; hokken droog houden ;broedeieren met warm water afwasschen ; gelijkmatige tempera-tuur ; plotselinge voederverandering bij jonge dieren vermijden ;nieuw aangekochte of van een tentoonstelling terugkomende diereneen tijdlang in quarantaine houden en op coccidiose onderzoeken.Als de ziekte optreedt dan worden eiken dag hokken en kooienmet heet water uitgeboend ; de mest wordt diep begraven of ver-brand ; de zieke dieren isoleere men en brenge de anderen in eenwisselkooi (dagelijks

wisselen). Uitloopen moeten diep omgespitof met een dikke laag versche aarde bedekt worden. Samenvattend kunnen wij dus zeggen : Coccidiose is te voorkomen door goede hygi??nische maatre-gelen, zooals regelmatig schoonhouden der stallen en kooien,door geen dieren op besmette weiden te brengen, door nieuw aan-gekochte dieren een tijdlang te isoleeren, enz. Bijzondere aandacht schenke men aan moederdieren metjongen. Het coccidi??nvrij maken van drachtige konijnen (Krijgs-man 13, 14) is misschien, zooals experimenten in de practijk aan-toonden, niet heelemaal zonder gevaar. Laboratoriumonderzoekleerde mij echter, dat coccidi??ndragers ook op andere wijze vrij tekrijgen zijn. De resultaten hiervan zal ik aan het volgende experi-ment demonstreeren : Vier volwassen en oogenschijnlijk gezonde konijnen, die allecysten in de faeces lieten waarnemen, werden elk afzonderlijkin een kooi

ge??soleerd. Van elk dezer dieren werden dagelijks defaeces op o??cysten onderzocht met behulp van de telmethodiek(principe en uitvoering dezer methodiek zie Krijgsman 13, 14).De kooien der konijnen 1 en 2 werden eiken dag grondig schoon-gemaakt, de hokken der contr??ledieren 3 en 4 slechts eens per week.De kurven van fig. 1 geven de resultaten. De kurve stelt voorde gemiddelde waarde van de relatieve cystenhoeveelheid der dieren 1 2, de---kurve geeft de gemiddelde waarde van het relatieve cystenaantal der contr??ledieren 3 4 weer. Op de abscisis afgezet de tijd in dagen, op de ordinaat de relatieve cystenhoe-veelheid. De dag, waarop de dagelij kschc schoonmaak der hokkenvan de dieren 1 en 2 begon, is onder de abscis met aangegeven.



??? 7 Â? 5 ^ 5 6 / 3 5 To 7/ 1? Ti /5 /6 Cystenuitscheiding van coccidi??ndragers zonder (---kurve) en met (â€”kurve) dagelijksche verwijdering der faeces. Abscis : Proefdagen, ordinaat : relatieve cystenhoeveelheid. = Begin der dagelijksche faecesverwijdcring.



??? Wij zien, hoe eerst de dieren i en 2 evenals 3 en 4 een weliswaarschommelende, maar niet definitief dalende cystenuitscheidingvertoonen. Zij zijn alle vier typische coccidi??ndragers. Dan wordtop den 4den dag met den schoonmaak der hokken van 1 en 2 be-gonnen ( ). Den twaalfden dag (achtsten dag na ) begint eendaling der cystenhoeveelheid ( kurve), die den veertiendendag nul wordt en vanaf den zestienden dag, ook na nog langen tijddurende observatie, constant nul blijft. De contr??ledieren daaren-tegen vertoonen geen daling in de cystenuitscheiding. Het experi-ment werd eenige keeren herhaald en gaf steeds denzelfden uit-komst. In verband met deze observaties wil ik de volgende vraag op-werpen : Wat is eigenlijk het voortdurend cystenuitscheiden vangezonde dieren? Algemeen wordt aangenomen dat dit berust opeen chronisch verloop der infectie, d. w. z. ??f de schizonten gaanniet alle

tegelijkertijd tot gamogonie over, ??f er ontstaan â€žDauer-vormen". Reichenow (27) wees er echter al op, dat een dergelijkchronisch verloop in werkelijkheid wel eens een steeds weer her-haalde zwakke nieuwe infectie zou kunnen zijn, en ook Veryveystelt zich op dat standpunt. Deze opvatting geloof ik door dezeexperimenten een belangrijken steun te hebben gegeven. Want het onmogelijk maken van nieuwe infecties heeft totgevolg, dat de cystenuitscheiding, en dus de endogene ontwik-keling, ophoudt. Indien nu de voortdurende cystenuitscheiding eengevolg was van op verschillende momenten beginnende gamo-gonie of aan andere onregelmatigheid van parasieten afkomstigvan een veel vroeger plaats gehad hebbende infectie, dan zou hetonmogelijk maken van nieuwe infecties geen invloed op dezecystenuitscheiding uitoefenen. Die invloed is echter aanwezig,dus kan de voortdurende

cystenuitscheiding niet het gevolg zijnvan een langdurige en onregelmatige endogene ontwikkeling,maar moet teruggevoerd worden op herhaalde zwakke nieuwe in-fecties, welke bij de weerstandskrachtige 1) volwassen dieren geenaanleiding geven tot ziekteverschijnselen. 2) Als nu ondanks de prophylactischc maatregelen de ziekte tochuitbreekt, dan worden vlug de zieke dieren ge??soleerd ; de mestwordt verwijderd op tijdstippen met intervallen kleiner dan desporulatietijd der cysten, diep begraven of verbrand ; de hokken,stallen en kooien worden bij iederen schoonmaak uitgeboend metheet water (chemische desinfectie heeft geen zin, zie de uitgebreideonderzoekingen van Grosze 10, Lewis 21 en P?ŠRARD 25, 26, 1 ) De â€žweerstand" van volwassen dieren tegen coccidiose is een nog lang nietopgelost probleem. 2 ) Herhaalde mechanische passage van dezelfde cysten is ook uitgesloten.



???



??? terwijl hooge temperatuur de cysten snel doodt) ; uitloopen wordenomgespit of dik met verschen grond bedekt ; wisselstalling wordtingevoerd ; dieren uit de weide gehaald en opgestald. Men lette er op, dat genezen dieren niet immuun zijn maar in-tegendeel steeds weer ge??nfecteerd kunnen worden. N??ller (23)toonde aan, dat muizen direct na spontane genezing weer op-nieuw met coccidi??n te besmetten zijn. Om dit probleem bij ko-nijnen te bestudeeren voerde ik experimenten uit, waarvan ik hetvolgende wil vermelden : Twee konijnen van zes weken werden kunstmatig met E. stie-dae ge??nfecteerd, en wel zoo zwak dat doodelijke afloop niet waar-schijnlijk was. J) Nadat het hoogtepunt der ziekte (top der cysten-kurve) voorbij was, werd opnieuw ge??nfecteerd. De kurve van fig.2, samengesteld uit de gemiddelde waarde van het relatieve cysten-aantal der beide dieren, laat de resultaten zien.

De eerste infectieis onder de abscis aangegeven met , de tweede met X. De den eersten dag ge??nfecteerde dieren ( ), welke reeds eenigecysten in de faeces vertoonden, laten den zevenden dag een snellestijging der cystenhoeveelheid zien, welke tot den veertienden daghoog blijft, terwijl de dieren zwaar ziek zijn. Dan echter verdwijnende symptonen en de dieren vertoonen den zeventienden dag geenziekteverschijnselen meer, terwijl de cystenuitscheiding sterk isgedaald. Ze worden dan echter voor de tweede maal ge??nfecteerd(X ). Den vijfentwintigsten dag treedt tengevolge daarvan weereen verhoogde cystenuitscheiding op, den dertigsten dag sterft eender dieren, den twee- en dertigsten dag het andere dier, beide onderhooge cystenuitscheiding. Deze tweede stijging der cystenhoeveel-heid (welke typisch tusschen den zesden en achtsten dag na deinfectie optreedt, zooals dat in het algemeen

het geval is) en dedaaropvolgende dood moet teruggevoerd worden op de tweedeinfectie. Nog duidelijker treedt de herhaalde infectiemogelijkheid tevoorschijn, als men, zoodra de cystenuitscheiding stijgt, de creo-linetherapie (Krijgsman 13, 14) inzet en op deze wijze de cysten-hoeveelheid snel tot nul doet dalen. Direct daarop is weer eentweede infectie mogelijk, welke weer aanleiding geeft tot sterkecystenuitscheiding. Door telkens de dieren met creoline te genezenen daarna opnieuw te infecteeren kan men bij konijnen steeds weereen infectie verwekken, zoolang ze niet ouder zijn dan ongeveer 12weken, want dan worden ze minder gevoelig. Deze experimentenbewijzen, evenals eigenlijk de vorige, dat bij het konijn na gene-zing van coccidiose geen immuniteit optreedt. 1) Het is niet gemakkelijk, bij deze jonge, zeer gevoelige dieren een infectie opte wekken, die niet doodelijk verloopt.
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1926. 39. Wasielewski, Th. v. : Ergebn. Hyg., Bakt. 11.a s. w. Bd. VI. 1924. 40. Waworuntu, T, : In. Diss. Utrecht. 1924. 41. Wetzel, R. : D. t. W. Bd. 33, 1925. ZUSAMMENFASSUNG. ?œber die Literatur, die sich mit der ?œbertragung und Prophylaxis der Kok-zidiose befasst, gibt Verfasser einen genauen ?œberblick. Die Krankheit kann durch unempf?¤ngliche Tiergattungen (sogar durch ihreFaeces) ??bertragen werden. Es gelang Verfasser mit Zysten gez??chtet aus denFaeces mit Eimeria Stiedae gef??tterter Ratten, Kaninchen zu infizieren. Die andauernde Zystenausscheidung von klinisch genesenen Tieren (Kokzi-dientr?¤ger) ist nicht auf einen chronischen Verlauf der Infektion, sondern aufst?¤ndig wiederholte neue Infektionen zur??ckzuf??hren. Durch t?¤gliche Reinigungder Kaninchenkasten und sorgf?¤ltige Entfernung der Darmentleerungen gelang



??? es Verfasser gesunde Kokzidienausscheider (Kokzidientr?¤ger) Kokzidien-frei zumachen. Vom Verfasser angestellte Versuche bewiesen dass die von der Kokzidiose ge-nesenen Kaninchen keine Immunit?¤t erworben haben. SUMMARY. The author discusses the transmission and prophylaxis of coccidiosis. The disease can be transmitted by insusceptible species of animals (even bytheir faeces). The author succeeded in infecting rabbits with cysts cultivated from the faecesof rats fed on Eimeria Stiedae. The continuous excretion of cysts by clinically recovered animals (coccidia car-riers) is not due to a chronic course of the infection, but must be ascribed to re-peated subsequent infections. By continuous cleaning of the hutches and by removing the manure every day,the author succeeded in rendering healthy coccidia carriers free from coccidia. Further the author demonstrated by experiments that

coccidiosis does notconfer any immunity in rabbits against a subsequent infection. R?‰SUM?‰. L\'auteur discute la transmission et la prophylaxie de la coccidiose. La maladie peut ??tre transmise par des esp?¨ces animales non r?Šceptives (m??mepar leurs faeces). L\'auteur r?Šussit ?  infecter des lapins en leur faisant ing?Šrer des cystes prove-nant des faeces de rats nourris avec Eimeria Stiedae. L\'excr?Štion continuelle des cystes par des animaux cliniquement gu?Šris (por-teurs de coccidies) n\'est pas due ?  une marche chronique de l\'infection mais ? des infections r?Šp?Šte?Šs. En entretenant la plus grande propr?Št?Š dans les clapiers et en enlevant lesexcr?Šments quotidiennement l\'auteur ?  r?Šussi ?  d?Šbarrasser les porteurs sains descoccidies. Des exp?Šriences ont montr?Š que chez le lapin la coccidiose ne conf?¨re pasd\'immunit?Š. BLADVULLING. Goedkoop radium De prijs van het

(afrikaanse) radium is / 12.500 per gram ; sedeit 1909 toenhet radium in gebruik kwam, is het niet zoo goedkoop geweest. Om ?Š?Šn gramte bereiden moeten 12 ton erts worden verwerkt. Bijna alle radium dat wordtvoortgebracht komt uit Belgies-Congo. (N. T v. G., 1929, uit Journ. Am. Med. Ass.). Eigenaardige oorzaak van epididymitis. Bij een 32-jarig man drong een geweerkogol onder de 720 rib aan de rugzijdein het lichaam ; 14 jaar later kreeg de man plotseling een ontsteking van de rechterbijbal met det\'erenditis. Onder hevige koliekachtige pijn werd toen de geweerkogel uitgewaterd. (Der- matolog. Woch., ref. N. T. v. G., 1929, II, blz. 4264). â€? Paddengif. In China wordt paddengif als geneesmiddel gebruikt, gedroogd in de vorm vanschijfjes. In dit middel, chiansu genaamd, werden als bestanddeelen aangetoond :cholesterine, bufagine en epinephrine. Het bufagine schijnt in samenstelling afte wijken

van de componenten van het gif van de europeese pad. (Pharm. Weekbl.1929, No. 32, blz. 683). Vr.



??? PTOMAINEN IN DIERMEEL ? WIE ZAL DESTRUEEREN ? DOOR Dr. B. J. C. TE HENNEPE. In mijn voorloopige beantwoording van de punten die collegavan Gelder naar voren bracht wees ik er op, dat als men wil aan-toonen dat lijkengiften door het destructor-proc?Šd?Š vernietigdworden men niet kan volstaan met aan te toonen, dat ze in destruc-tormeel niet aanwezig zijn. Men zal moeten aantooncn dat ze inhet oorsprongsmateriaal aanwezig waren om dan uit het feitdat ze in het eindproduct niet aanwezig zijn te concludeeren datze tijdens het proces vernietigd zijn. Nu heeft het mij zeer bevreemd dat men in allerlei literatuurvan den laatsten tijd over diermeel wel vindt gewag gemaaktvan gevaren inzake ptoma??nen, doch nergens vermeld vindt proevenin den geest zooals ik aanduidde. Daaruit besloot ik dat dergelijkeproeven niet bekend waren, anders had men ze natuurlijk weldirect aangehaald

tegenover de talrijke onzekerheids-vermeldingente dezer zake. Ik was dan ook zeer verbaasd en zeer tevreden in de oudereliteratuur een serie proeven daaromtrent vermeld te vinden, diemij op ?Š?Šn punt geheel gerust stellen en die geheel aan de door mijgestelde eischen voldoen en waaruit duidelijk blijkt dat voor varkensen andere proefdieren schadelijke ptoma??nen uit rot materiaal doorhet destructic-proces vernietigd worden, zoodat het daaruit bereidemeel voor varkens gevaarloos is. Deze proeven zijn reeds in 1902, dus al meer dan 25 jaar geledengenomen door Glage in Hamburg en stammen dus uit den tijdtoen de diermeel-bereiding nog lang niet zoo technisch volmaaktwas als thans. Het zijn mijns inziens waardevolle model-proevenen daar, zooals ik zeg, het mij voorkomt, dat ze zoowel aan v????r-als tegenstanders van het tegenwoordige ptoma??ne-vraagstuk indiermeel vrijwel onbekend zijn

heb ik ze in het volgende stukjetamelijk uitvoerig gerefereerd. Wij zullen daaruit zien dat Glagewerkelijk aantoonde dat zijn rotte materiaal schadelijk was voorvarkens en doodelijk was voor andere proefdieren en dat varkensvan het uit datzelfde materiaal bereide meel geen schadelijkegevolgen ondervonden. Ziehier de literatuur daaromtrent : Ueber die Tierk??rpermehle unter besemderer Ber??cksichtigung der Frage : WirktTierk??rpcrmehl, welches nach dem System Podewils aus faulem oder infizirlemFleische hergestellt wurde, beim Verfiittem an Schweine giftig? Von PolizeitierarztGlage in Hamburg. (Aus der bacterioiogischen Untersuchungsstation des Ve-terinarwesens, bearbeitet im Auftrage der Hamburger Polizeibeh??rde) â€” Monats-hefte f??r praktische Tierheilkunde â€” Bd. XIII, 1902. S. 550. Bd. XIV, 1903, S. 25. Dit artikel begint met een zeer uitvoerig overzicht over het toenmalige stand-



??? punt der verwerking van cadavers en afval tot diermeel. Proeven met varkensen kippen hadden gunstige resultaten, evenals met visschen. Reeds toen werd door sommigen op de bezwaren van het meel gewezen in ver-band met de herkomst (cadavers), o. a. hoog vochtgehalte, inconstante samen-stelling. Zuntz en Voeltz wenschten ontlijming van het meel omdat de laatstgenoemdebij voederproeven op honden diarrhee en darmziekte geconstateerd had. De oor-zaak hiervan zocht Voeltz in het gehalte aan Gelatinosen en Albuminosen, diedoor ontlijmen verwijderd zouden kunnen worden. Kramer zag echter bij voederingvan goed diermeel ook bij varkens darm-ziekten optreden. Glage schrijft deze ge-vallen echter toe aan te overmatige eiwitvoedering. Loges waarschuwde tegen het gebruik van meel uit in ontbinding verkeerendedieren, zonder echter zelf proeven daaromtrent genomen te hebben.

Hij vreestvoor vergiftigingen met Ptoma??nen en Toxinen die bij de bereiding van het meelniet vernietigd worden. Ook Zuntz raadt op grond daarvan het gebruik van dier-meel af. Glage wijst er op dat men zonder schade het vleesch van vlekziekte, pest,borstziekte varkens, mond- en klauwzeer en longziekte aan menschen na kokenaflevert en dat van schadelijke gevolgen niets gebleken is. Toch vindt Glage deze zaak wel een nader onderzoek waard aangezien bekendis dat rottingsgiften (Ptoma??nen) door koken niet altijd vernietigd worden en ver-giftigingen kunnen veroorzaken. Scholl vond dat het vergif der rottingstoxinenpas na uur verhitting op iooÂ° vernietigd werd. Glage wijst er verder op dat in de praktijk nog geen vergiftigingen met dier-meel geconstateerd zijn, hoewel het Hamburger meel, dat voor een deel uit ca-davers bereid werd, toen reeds 6 jaren lang gebruikt werd, uitsluitend als voedings-

middel. De productie bedroeg in Hamburg van 1896â€”1900 : 647.639 K.G. dier-meel en in 1901 : 100.000 K.G., die allen zonder schade vervoederd werden. Soschlet onderzocht Amerikaansche meelsoorten die sterk vervalscht blekente zijn. Zoo kreeg hij een meelsoort die bestond uit fijngemalen handschoenenleer.Andere monsters bestonden uit zemelen en meel van kalfsleer. Arnerikaansch meelgaf bij varkens schadelijke gevolgen en uit een meelsoort werden zeer thermo-resistente staafjes gekweekt. Glage raadt dan ook aan niet beneden de toen gebruikte temperatuur van1320 te verhitten met het oog op sporen vormende bacteri??n, terwijl bij die tem-peratuur de vertcerbaarheid van het meel niet lijdt. Hij wijst er op dat diermeel gemakkelijk beschimmelt of later met bacteri??nbesmet kan worden zoodat men met dergelijke verontreinigingen rekening moethouden bij het onderzoek naar

Ptoma??nen en Toxinen. Met het doel omna te gaan of diermeel uit rotte cadavers of aan infectieziekten genomen,storven dieren schadelijk kan zijn voor varkens heeft Glage uitvoerige proeven ge-- Glage deelde zijn proeven als volgt in : 10 varkens van 3 maand oud en ongeveer 35 K.G. gemiddeld wegende werdengedurende een viertal maanden van 16 Aug tot 11 Dec. gevoerd met verschillendehoeveelheden diermeel en gerstcmeel. De varkens werden verdeeld in drie groepenwaarvan groep I (2 varkens) alleen gerstemeel kreeg (controlegroep), Groep II(5 varkens) kreeg gerstemeel en diermeel van verschillende herkomst en Groep III,(3 varkens) kreeg versch rot materiaal of zeer groote hoeveelheden diermeel. Groep II, de diermeelgroep kreeg van de volgende zeven charges diermeel.Charge 1. 1 paard (borstziekte), 1 rund (tuberculose), 2 varkens (tuberculose),100 longen en levers (tuberculose),

2 varkens (pyaemie), 2 herten,2 verdronken honden, 1 varken (dood bij verlossing), dit materiaalwerd 10 dagen in de Augustus-zon gelegd en was daarna totaal rot engroen van kleur. 2. i koe (noodslachting miltvuur). 3. Pekel vleesch.



??? Cbaregc 4. 1 paard (tetanus), 1 rund (tuberculose), 1 geit (tuberculose), 2 kippen(cholera), 2 herten. Dit materiaal werd 3 weken in vaten in de Augustuszon gezet. Het was daarna zeer rot en krioelde van de maden). ,, 5. Evenals 2. 6. i rund (miltvuur) en 1 paard (miltvuur). 7. 2 runderen (miltvuur). Dit materiaal was rot. De varkens van Groep 1 groeiden zoodanig op dat gedurende elke week steedsi K.G. gerstemeel ongeveer 0.2 K.G. toeneming in levend gewicht opleverde. Bij de diermeel-varkens van Groep II was dit geheel anders en terwijl in deeerste week 1 K.G. diermeel 0.66 K.G. toeneming gaf, waren de volgende toenamenper K.G. diermeel, 0.29, 0.24, 0.20 en 017 K.G. Gemiddeld gaf echter 1 K.G. diermeel 0.26 groei. Glage onderzocht een rot materiaal op toxinen en toonde deze bij cavia\'s aanvolgens de methode Scholl. Toen hij echter met dit materiaal varkens voerde,werden deze niet

ziek, zoodat Glage zich de vraag stelde : Worden varkens dooropname van rot materiaal in verschen toestand wel ziek? door ptoma??ne-vergif-tiging? Hij voerde daarop gedurende eenige weken varkens met rot materiaal (Groep 111)en constateerde dat diarrhee afgewisseld met verstopping optrad. Ook viel bij dedieren moeheid en slaperigheid op, de eetlust bleef behouden doch er tradentoxische exanthemen op met hevige jeuk ; stoornissen van het zenuwstelsel werdenechter niet bemerkt. Wel bleef de groei achter ten opzichte van de controle-varkens. Vergiftiging door ptoma??nen, waarbij opvallend zijn de zenuwverschijnselen,kon hij niet veroorzaken. De schadelijke gevolgen betroffen alleen het darm-kanaal en de huid, doodelijke gevolgen werden niet geconstateerd. Varkens etenzooals bekend is.gaarne cadavers en ptomaine-vergiftigingen welke daarvan hetgevolg zouden zijn, zijn niet bekend.

De kleinere proefdieren muizen en ratten die met hetzelfde rottende materiaalals de varkens gevoerd werden stierven bijna allen. De ratten bleken echter meerweerstandbiedend dan de muizen. Honden en katten werden er niet ziek van.Konijnen en cavia\'s stierven na intraperitoneale injectie van gefiltreerd extractvan het materiaal. Uit deze proeven concludeert nu Glage : â€žHoewel het materiaal bij voedering aan varkens, muizen en ratten en bij in-spuiting in konijnen en cavia\'s giftig bleek te zijn, bleek de voedering van daar-uit bereid meel niet schadelijk voor varkens. Beoordeeling van het Diermeel. Glage raadt als de beste middelen ter beoordeeling aan de analyse en de be-paling der verteer baarheid. Hij wijst er echter ook op dat bepaalde weefsels doorde verhitting niet belangrijk in vorm veranderen cn verteerbaar zijn. Zoo kan mende huidjes van vliegenmaden direct terugvinden. Eveneens

plantenresten en haren.De rottingsbacteri??n worden wel gedood maar hunne lichamen blijven micro-scopisch aantoonbaar. De spiervezelen behouden hunne dwarsstreping. Glage komt o. a. tot de volgende conclusies : 1. Gerstemeel heeft een productiewaarde van 0.2 K.G. levend-gewichtsgroeina i K.G. voedering, zoowel bij jonge als volwassen varkens ; 2. Diermeel, ook uit slecht materiaal heeft meer productiewaarde dan gerstemeel ; 3. Jonge varkens benutten diermeel beter dan andere ; 4. Varkens eten liet diermeel gaarne ; 5. Het vleesch der varkens krijgt na voedering geen onaangename reuk of smaak ; 7. Het mede-indrogen van de bouillon veroorzaakt geen darmziekten bij voe-dering aan varkens; 9. Door voedering van zelfs groote hoeveelheden rot vleesch kan men bij varkens geen doodelijke vergiftiging door ptoma??nen veroorzaken ;12. Diermeel uit pekelvleesch gemaakt mag alleen na

vermenging met andermeel gebruikt worden ;



??? 13. Vergiftigingen door ptomainen en toxinen zijn in de praktijk bij vervoederingvan diermeel niet te vreezen. Glage geeft tenslotte 54 opgaven van literatuur over dit onderwerp. Wat maak ik nu uit dit artikel op ? A. Bezwaren die zich thans nog doen gelden inzake diermeel,bleken toen ook al aangehaald te worden, n.m.1. inconstante samen-stelling; dit zal wel een bezwaar blijven van alle kleinere fabriekenen als men b.v. van het inlandsche meel van tijd tot tijd monstersneemt kan men de verschillen goed constateeren. Voor de ver-bruikers is dit bezwaar min of meer op te heffen door alleen tekoopen op gegarandeerde analyse. De handel heeft op dit oogenbliknog geen ander hulpmiddel dan de scheikundige analyse en het voort-durend koopen op analyse heeft ook het groote voordeel dat men ookde prijzen meer in overeenkomst met de analyse kan bepalen. Goeddiermeel met b.v. 55 % eiwit behoeft

zeker niet meer dan / 9.â€”a / 10.â€” te kosten per 50 K.G. Wie meer betaalt gooit onnoodiggeld weg door onkunde. Collega Schuytemaker in zijn uiterst interessant jaarverslagover den destructor te Midwoud over 1928, geeft een anderemethode aan die ook overweging waard is. Hij zegt (blz. 14) :â€žZeer minderwaardig is het destructormeel uit onfrissche vullin-â€žgen. Wanneer dit pas bereid is, ruikt het sterk naar ammoniak.â€žIk persoonlijk zie de toekomst echter zoo dat men de verschillendeâ€ždiermcclsoorten vooral zal hebben te beoordeelen naar de grond-,.stoffen waaruit deze zijn bereid. De bron van herkomst zal dusâ€žvolkomen betrouwbaar moeten zijn en is dan niet de ambtenaar,,,die belast is met de uitvoering van de Vleeschkeuringswet, de manâ€ždie als uiteindelijke taak van zijn bemoeiingen de verschillendeâ€žgrondstoffen zal hebben te beoordeelen en te rangschikken enâ€žna de

bereiding te hebben gecontroleerd het verkregen meel naarâ€ždien maatstaf in den handel te brengen . â€žZoo zal men ook een beter inzicht in de verschillen tusschcn lijm-,,vrij en lijmhoudend diermeel krijgen. Beziet men de zaken tochâ€žvan nabij, dan zal men nooit goed kunnen praten dat bouillon ge-â€žtrokken uit ontbonden cadavers of darmen als voedsel wordt verkocht. â€žMen zal slechts lijmhoudend diermeel uit daartoe geschikte vul-,Mngen kunnen maken, ten minste wanneer blijkt dat werkelijk deâ€žbouillon als voedingsmiddel waarde heeft. â€žVoor de ontbonden cadavers en onfrissche ingewanden kan,,men zeker zeggen dat geen goed lijmhoudend meel is te maken, neen,â€žnog eerder zou ik willen gelooven aan een toekomst, waarbij zelfs,,het lijmvrij diermeel dier vullingen slechts als meststof mag wordenâ€žaangewend. Wil men daarover, als dit zoo wordt, zekerheid hebben,,,dan zullen

slechts overheidsbedrijven mogelijk zijn". Ziedaar dus het oordeel van een collega, die het destructieproces



??? door eigen ervaring kent. Diametraal daartegenover staat daneen handelsfirma welke in de landbouwbladen adverteert : â€žVleesch of diermeel, met weinig of geen extractiefstoffen, mist,,een der voornaamste bestanddeelen, noodig voor den groei vanâ€žhat dierlijk organisme. Koopt daarom â€” diermeel, rijk aan, .extractiefstoffen\'\'. Welke dezer twee, thans geldende meeningen, de juiste is, kanik op het oogenblik niet uitmaken. Mij zijn geen vergelijkendeproeven tusschen beide diermeelsoorten bekend. Wel ben ik bezigdie thans met pluimvee te nemen, doch b.v. van varkens, waar-voor het diermeel-vraagstuk toch ook van groot belang is, zullenlandbouw-maatschappijen en andere dergelijke proeven moetennemen. Het is een zeer groot economisch belang dat hieraan vastzit en daar zooals nu blijkt het extract-vraagstuk omgezet wordttot reclame voor bepaalde soorten diermeel, wordt het

absoluutnoodig, vergelijkende proeven te nemen. Een van de twee moetongelijk hebben en de partij die ongelijk heeft, heeft er groot be-lang bij daaromtrent zekerheid te verkrijgen, evenals de fabri-kanten, die de machines leveren voor het een of andere proces. B. Reeds in 1902 was men in tweestrijd over het sub. 1 be-sproken extract-probleem en merkwaardig is dat thans nog inmoderne literatuur op proeven uit dien tijd gewezen wordt, dieals men ze in de oorspronkelijke literatuur opzocht, eigenlijk nietveel waarde blijken te hebben. Zoo haalde ik in mijn antwoordaan collega van Gelder een citaat aan uit een onlangs verschenenboek van Turck. (T. v. D., p. 764). Met deze meening van Turck niet tevreden zonder de oor-spronkelijke literatuur, schreef ik direct aan den Directeur vanhet Dierphysiologisch Instituut die mij antwoordde dat tijdens zijndirectoraat deze proeven niet genomen waren, doch

waarschijnlijkdoor zijn voorganger Zuntz. Hij verwees mij naar een artikel van Zuntz, beschreven in deBerl. Klin. W., 1917, S. 540, waarbij proeven met lijmpreparatenbeschreven worden en o. a. gezegd wordt : ,,de proeven met lijm-,,preparaten om echt eiwit te vervangen, bewezen spoedig, dat,,de lijm zeer schadelijk is voor het dierlijk organisme, hetwelkâ€žblijkt uit albuminurie en darmcatarrh". Een zekere voedings-waarde bleek de lijm echter wel te hebben, n.m.1. als zij in kleinehoeveelheden tezamen met echt eiwit gevoerd werd. In grootehoeveelheden bleek zij echter duidelijk minderwaardig te zijn. In 1902, dus weer 15 jaar vroeger had Zuntz bij voederproevenop honden darmziekten geconstateerd. Nu zijn honden alweergeen varkens en geen kuikens en blijkt dus bij napluizing van dedesbetreffende literatuur dat men zich thans in moderne boekenberoept op proeven van 1902 en 1917 die voor

den modernen tijdniet veel waarde meer hebben. Onze inzichten in de amino-zuren



??? zijn belangrijk verdiept en proeven op honden zeggen mij al evenweinig als proeven op ratten wanneer het er om te doen is debiologische waarde voor varkens of kuikens te bepalen. Ook hieruitblijkt dus weer de noodzakelijkheid het extract-vraagstuk te bc-studeeren door proeven op varkens, kuikens en kippen. Collega Schuytemaker vermeldt in het reeds aangehaaldejaarverslag over 1928, blz. 9, dat Dr. R. Mayer, welke een bezoekaan den destructor te Midwoud bracht, zeer geinteresseerd was overde verschillen van lij inhoudend en lijmvrij diermeel en de waardeder lijm of bouillon als voedingsmiddel. Nu dus blijkt dat menook in Duitschland (en Amerika zooals uit de reeds vroeger doormij besproken kuiken proeven gebleken is) de waarde van hetextract-probleem inziet, zullen wij spoedig in deze richting ookin het buitenland wel resultaten van proeven vernemen en kun-nen wij dan voorzoover

wij zelf geen proeven nemen, daar devruchten van plukken. C. Uit de mededeelingen van Soschlet zien wij dat dus in1902 ook al flink geknoeid werd met diermeel. Dat stadium is menthans nog niet geheel te boven. D. Daarna volgen nu de proeven van Glage zelf, die werkelijkzeer interessant zijn. Materiaal dat lijkengiften bevat kan dus nadestructie zonder bezwaar aan varkens gevoerd worden, en der-gelijk materiaal doodt in onbehandelde toestand varkens niet. In hoeverre nu de conclusies omtrent de voedingswaarde thansnog voor de praktijk van het varkensfokken en mesten waardehebben weet ik niet. Van dit vak heb ik niet het minste verstand.Glage nam zijn vergelijkende proeven ten opzichte van gerste-meel-voedering met varkens van ongeveer 35 K.G. begin-gewicht.Mogelijk dat men thans over meer doelmatige voeder-mengselsvan varkens beschikt en men zou daarmede dan dus

dergelijkeproeven kunnen herhalen. Wat ook niet uit de proeven van Glage blijkt en wat toch vanzeer groot economisch belang is, is of rot materiaal dezelfde voedings-waarde heeft als versch materiaal. Glage voerde n.m.1. zijn proef-varkens achtereenvolgens met meel van de beschreven chargesdus rot meel en versch meel niet gelijktijdig aan proefvarkens.Had hij b.v. meel van charge 1 of 4 (rot materiaal) gevoerd aaneene groep varkens en meel van charge 2 of 5 (versch materiaal)aan een andere groep dan hadden wij in dit opzicht ook weerwaardevolle gegevens verkregen. Dat dit punt van groot belang is voor het gcheele destructie-vraagstuk volgt ook weer direct uit het jaarverslag 1928 van col-lega Schuytemaker. Zoo zegt hij, pag. 9 : ,,Zooals hier een combinatie noodslachtplaats,,verwerkingsinrichting achtte hij (Dr. Mayer) een zeer gelukkige,,keuze, ook hij meende dat wilden

verwerkingsinrichtingen slagen,



??? â€ždeze moesten zijn voor een niet te uitgebreid verzorgingsgebied. Menâ€žkrijgt anders te oud materiaal en de rentabiliteit van rottend materiaal,,is klein (klein percentage vetopbrengst) en de verkregen destruc-â€žtormelen zijn rijk aan reeds afgebroken eiwitten, tenslotte zelfs totâ€žammoniak toe". Vandaar dus dat aan den ophaaldienst veel zorgen worden be-steed en collega Schuytemaker, pag. 10 vermeldt : â€žDe ophaaldienst functioneerde uitstekend. Het ophalen inâ€žkisten bevalt tot nog toe uitstekend. Wat baten mooie auto\'sâ€žwanneer de cadavers aan den weg blijven liggen ?" Dat echter het uitgangsmateriaal zelf ook van belang is voorde veehouders blijkt weer op pag. 13 waar collega Schuytemakerzegt : â€žDe redeneering, dat de â€žalgemeene" destructie in Neder-land een dergelijk belang is, dat de veerijke gebieden de veearmemoeten helpen komt ten slotte praktisch

hierop neer, dat de alge-meene destructie van cadavers en slachtdeelen in Nederland zal gaanten koste van de leveranciers van de waardevolle grondstoffen, in deze,,de veehouders". E. Glage nam zijn proeven met varkens, die zooals blijktniet sterven aan ptoma??ne-vergiftiging, al worden ze van rotmateriaal ook bij herhaalde voedering min of meer ongesteld.Maar wat heb ik als pluimveehouder nu weer aan al deze proevenals ik weet dat het bij pluimvee geheel anders is en deze dierenjuist zeer gevoelig zijn voor ptoma??nen ? Zelfs de vliegenmaden,die van rot vleesch afstammen veroorzaken bij pluimvee sterfte.Pluimvee, dat b.v. in tegenstelling met andere diersoorten onge-voelig is voor natuurlijke tetanus-infectie en zelfs enorme dosestetanus-toxine kan verdragen zonder schade (en dit dan in dedooiers der eieren ongewijzigd uitscheidt) is zeer gevoelig voorlijkengiften, mogelijk ook voor

andere eiwit-afbraak-producten.Zooals Philips echter al jaren geleden bewezen heeft en zooalsook elders voldoende gebleken, is bij leggende hennen tot nu toegeen schadelijke werking van diermeel aangetoond. Diermeellijkt mij dan ook voor volwassen kippen totaal onschadelijk, dochde vraag is of kuikens, die veel gevoeliger zijn dan kippen, er geenlast van hebben. Zooals ik al vermeld heb heeft men in Amerikabij kuikens schadelijke gevolgen geconstateerd, doch tast omtrentde oorzaak daarvan nog in het duister. Gewenscht zouden dus zijnproeven op kuikens met diermeel afkomstig van oud en van verschmateriaal, afgescheiden nog van de proeven met extract-houdenden extract-arm meel van dergelijk uitgangsmateriaal. F. Belangrijk is ook de mededeeling omtrent de beoordeelingvan het diermeel door Glage. Mogelijk dat er omtrent ammoniak-gehalte enz. enz. al meer gepubliceerd is dan

mij op het oogenblikbekend is en daarin zou ook een aanwijzing gevonden kunnenworden ter beoordeeling van de waarde van diermeel.



??? Na de literatuur over de proeven van Gi.age kwam mij nogeen publicatie van Dr. Hoefcke ter hand, welke zich op hetzelfdeterrein beweegt doch die de ptoma??nen-kwastie meer van denchemischen kant bekeek. Deze publicatie is ook al 20 jaar oudmaar is mijns inziens ook nog volkomen waard eens weer voor hetdaglicht gehaald te worden. Vandaar dat ik hierover het volgendereferaat maakte: Enthalten die Tierk??rpermehle Ptomaine und Toxine? Experitnentelle Unter-suchungen iiber die in faulendem Fleisch vorkommenden Ptomaine und deren Ver-halten bei gleichzeitiger Einwirkung hohen Druckes und hoher Temperaturen vanDr. Haefcke, Berlinâ€”Friedenau, Zeitschrift fiir Fleisch- und Milchhygiene,XVIIIe jaargang, 1908, blz. 245. Haefcke wijst er op dat de basis van de thermoehemische methode is datvleesch en beenderen door de inwerking van stoom onder druk zoover ontwaterden

ontvet kunnen worden dat de overblijvende vaste bestanddeelen ingedroogdkunnen worden. Na de zure rotting ontstaat in de cadavers de ammoniacale-rotting, veroorzaakt door micro-organismen. Daarbij ontstaan uit eiwitten en an-dere organische stikstofverbindingen basische lichamen, welke ten deele een alka-lo??dkarakter dragen en die onder den naam ptoma??nen bekend zijn (Het woord isdoor Francesco Selmi uit het woord r.it??/ta (cadaver) gevormd, en het eerstin zijn artikel over ,,Alcaloidi cadaverici" dat op 9 Febr. 1873 te Bologna gepu-bliceerd werd, gebruikt). Haejcke bespreekt daarna verschillende chemische bijzonderheden en reactiesomtrent ptoma??nen. Uit rot paardenvleesch isoleerde hij ptomainen, terwijl dehelft van het rotte paardenvleesch thermochemisch behandeld werd en hierin geenptomainen meer aan te toonen waren. De vernietiging der ptoma??nen ontstaat door

samenwerking van hooge drukmet hooge temperatuur. De hooge temperatuur alleen is daartoe niet voldoende. De resultaten van Haefcke zijn dus geheel in overeenstemmingmet die van Glage al gaan zij in zekeren zin daar boven uit. Ikzeg in zekeren zin, omdat ik zeer voorzichtig ben in het toekennenvan waarde aan scheikundige experimenten waar het betreftphysiologie en pathologie bij dieren, al kan de scheikunde daarals voorloopig hulpmiddel niet bij ontbeerd worden, doch aan denanderen kant toonde Haefcke, met de toentertijd bestaandegegevens aan dat de ptomainen in het algemeen, zooals ze toenbekend waren, door het destructie-proces vernietigd worden. Ookhier dus weer zeer belangrijke proeven, die mijns inziens nog hedenvan groote waarde geacht mogen worden.



??? INGEZONDEN. Vereenvoudigde spelling. Aan de Redactie van het Tijdschrift voor Dier-geneeskunde, Prins Mauritslaan 9, dm Haag. Mijne Heeren, Onderstaande aanhef van een artikel van Prof. van Rijnberk in het Neder-landsch Tijdschrift voor Geneeskunde van 24 November 1928 geeft zoo geheelmijne meening weer ten aanzien van de spelling ook in ons tijdschrift, dat ik gaarnebedoelde regelen ter overweging onder Uwe aandacht breng. Met collegialen groet en hoogachting, verblijft, Uw dw. van Capelle. De spelling in het Tijdschrift. ,,Als algemeone regel geldt, dat wij in het tijdschrift de spelling van de Vriesen Te Winkel volgen. Men kan dat natuurlijk, ouderwetsch of ondemocratischvinden, misschien zal een ver nageslacht zich verbazen over onze starre behoud-zucht en ons verwijten, dat wij de geneeskundigen niet met zachten dwang eenof ander soort â€žvereenvoudigde spelling"

hebben opgelegd. Misschien. In elkgeval is het zeker, dat er eenheid en eenvormigheid moet zijn. Liet men iedervrij te schrijven zooals hem goeddunkt, dan zouden de bladzijden van het Tijd-schrift een zonderling rammelende lappendeken van allerlei soms consequent,maar vooral ook inconsequent doorgevoerde spellingstelsels worden. Zoolangdus de Nederlandsche taal ambtelijk en door de meerderheid der beschaafdennog volgens de oude spelling op schrift weergegeven wordt, blijft het Tijdschrifteveneens De Vries en Te Winkel volgen", enz. enz. enz. Van do mij aangeboden gelegenheid om hierop in \'t kort te antwoorden, maakik gaarne gebruik. Aangezien ik bijna de enige ben, die in ons tijdschrift enigzins vereenvoudigdespelling schrijft, is het ook niet meer dan billijk, dat ik daarvan de reden aangeef. Dat onze spelling verouderd is en dat herziening dringend nodig is, wordt alge-meen

door deskundigen toegegeven. Die herzioning moet vooral zijn vereenvoudiging.Onze taal, volgens het stelsel de Vries en te Winkel, is onnodig moeilijk enonprakties. Die moeilijkheid is ook de reden waarom de verbuigingsuitgangenin de laatste tijd gewoonlijk worden veronachtzaamd ; dit is zoo algemeen datliet opvalt als iemand het eens niet doet. De noodzakelijkheid van vereenvoudiging wordt ook reeds lang door het onder-wijs ingezien en het morendeel dor onderwijzers is v????r die vereenvoudiging.Bij een in 1928 gehouden enqu??te bleek, dat van de leraren in het Nederlandsaan de H. B. Scholen met 5-j. cursus (of een daarmee overeenkomstige afdelingvan een lyceum) ruim 86 % voorstanders zijn van de Vereenvoudigde Spellingen dat nog geen 7 % de verbuigings ,,n" geheel of gedeeltelijk wenst te hand-haven. Voor voorstanders valt het moeilijk do verouderde, en naar hun

opvattingnutteloze taalregels te onderwijzen ; dat onderwijs komt daardoor in het gedrangmet als gevolg, onvoldoende kennis van de Nederlandse taal bij de jeugd. Bij het weglaten der verbuigings ,,n" worden dus stilzwijgend en met weder-zijds goedvinden de spellingsregels op zij gezet. En terecht, want om behoorlijkde verbuigingsuitgangen te plaatsen, moet men een uitgebreid stel geslachts-regels met uitzonderingen en een geslachtslijst in zijn hoofd of op zijn schrijftafel,elk ogenblik onder zijn bereik hebben. Dit is van niemand te vergen en het zouook jammer zijn van de daaraan te besteden tijd. Waarom zou men nu, ook stilzwijgend en met wederzijds goedvinden, niet wat verder gaan en alle overtolligheden opruimen en enkele veranderingen aanbrengen, die de schrijftaal vereenvoudigen en ook meer in overeenstemming brengen met de beschaafde spreektaal



??? Do taal wordt daardoor nog niet de chaos en de lappendeken waarvoor Prof.Rijnberk vreest. Men behoeft niet verder te gaan dan Dr. M. de Jong (Amster-dam) in een zeer lezenswaard artikel in Neerlandia (1929, Maart-, Mei-, en Juni No.)aangeeft : op het eind van een lettergreep (behalve op het eind van een woord) wordene en o niet verdubbeld â€” (dus b.v. leren, mening, lopen, nodig, maar zee en vloo). Onnodige h\'s worden weggelaten : dus tee, tans. Sch wordt alken geschreven als na de s de ch ook uitgesproken wordt : dusmens, wensen, hollandse, onverhoeds. Do uitgang isch wordt ies (verlengde vorm ise) dus : nieuwmodies, nieuwmodiso. Het is niet nodig vreemde (bastaard) woorden in een nederlands pakje te ste-ken, dus : actrice, enqu??te, enz. Tegen deze vanzelfsprekende vereenvoudigingen kunnen geen steekhoudendebezwaren bestaan (men zou hoogstens kunnen zeggen,

dat het in \'t begin watvreemd staat) en het meedoen daaraan bevordert een goede zaak ; zooals Dr.M. de Jong het uitdrukt, is het een verandering in de schrijfwijze die ons in staa\'stelt met meer gemak en zekerheid zuiver te schrijven. Verdere vereenvoudigingen en nieuwe taalregels (vooral minder ingewikkeldegeslachtsregels) moeten wij overlaten aan een daartoe door de Regering tc be-noemen Commissie van deskundigen (waarin zoowel taalkunstenaars als praktiesetaalkundigen zitting moeten hebben). Is de bost mogelijke oplossing gevonden, dan moet de Regering de nieuwe spel-ling voor staatsstukken en onderwijs gelasten. Het is te hopen, dat er spoedigeon offici??le praktiese vereenvoudiging komt ; de onzekere toestand, die nu be-staat, is wel de hoofdoorzaak van het feit, dat onze taal door velen zoo slechtwordt geschreven (om van de spreektaal maar te zwijgen) en dat men ook,

zelfsendemies, onjuistheden, dichterlijke vrijheden en slordigheden aantreft, (somsals vereenvoudigde spelling bedoeld), die do schrijftaal naar omlaag halen tot hetpeil van een alledaagse spreektaal. Zoo b.v. hot gebruik van \'r en d\'r voor haar;z\'n en m\'n voor zijn en mijn; \'n voor eon; het woord ,,waar" in plaats van daar,omdat, nu, terwijl; te voel ze en we inplaats van zij en wij; het, in een verhaal(ziektegeschiedenis bv.) herhaaldelijk overspringen van de â€žverleden tijd" in deâ€žtegenwoordige tijd", in plaats van, zooals juist is, alleen de verleden tijd tegebruiken, enz. Indien nu echter de Overheid in gebreke is en blijft (en in deze verpolitiektetijd is daar wel kans op) is dat geon reden om maar lijdelijk te blijven afwachten.Het beste middel om de Regering tot ingrijpen te nopen, is de boporkte vereen-voudigde spelling zoveel mogelijk te gebruiken, vooral ook in kranten en tijdschrif-ten. Wordt zij op

uitgobreide schaal toegepast dan wordt het publiek er mee ver-trouwd cn zal de Regering de tijd rijp achten voor â€žwettelijke toepassing". Daar de eenling in deze niets bereikt is aaneonsluiting nodig. Deze bostaatreeds : de vereniging tot vereenvoudiging van onze spelling" word reeds jaren ge-leden opgericht ; voorzitter is Prof. Dr. Salverda de Grave. Bij de secretarisDr. J. J. B. Elzinga te Amsterdam (Willem Boukelsstraat 28) kan men zich alslid opgeven; contributie (minimum) ?’0.75 Por jaar. waarvoor men bovendien nogontvangt het orgaan dfr vereniging â€žVereenvoudiging" (onder redactie van Prof.Dr. de Vooys) dat ongeveer om de 3 maanden verschijnt. Ofschoon niet rechtstreeks verband houdende met het bovenstaande wil ik ooknog evon wijzen op de slechte gewoonte om in vele gevallen germanismen, gallicis-men en andere vreemde woorden te gebruiken, waar goede gangbare

hollandsebestaan ; zoo b.v. uitgesproken (ausgesprochen) voor beslist, bepaald ; meerdere(mehrere) in plaats van meer of ook vele, verscheidene ; injicieeren in plaats vaninspuiten; applicatie voor toediening, toepassen, enz. enz. A. Vrijburg.



??? Oproep. Reeds betrekkelijk kort na het in werking treden van de Vleeschkeuringswetheeft een Commissie van Overleg uit den Nederlandschen Slagershond en denHanzebond van R.K. Slagerspatroons bij den Minister van Arbeid een requestingediend, waarin werd verzocht, teneinde een goede naleving van de Vleesch-keuringswet te verkrijgen, dat de praktiseerende dierenartsen niet meer belastzouden worden met de keuring van vee en vleesch. Het getuigt van het goede inzicht in vleeschkeuringsaangelegenlieden vanbovengenoemde Commissie, dat toen reeds een dergelijk verzoek den Ministerkon bereiken. Tot op heden werd echter aan dit verzoek blijkbaar geen aandacht geschonken. Integendeel de combinatie Keuringsveearts-practicus bleef onverminderd ge-handhaafd, en woekert steeds verder door, in de plattelandskeuringskringen. Het is trouwens reeds van algemeene

bekendheid, dat de uitvoering van deVleeschkeuringswet op het platteland grove tekortkomingen vertoont. Slechts op een enkel punt wenschen wij hier de aandacht te vestigen. De keuringsveearts-practicus oefent in den regel praktijk uit over het geheelegebied van zijn keuringskring. Hij ontleent aan zijn ambt bevoegdheden, diehij tegenover naburige collega\'s, geen keuringsveearts zijnde, kan misbruiken. Jammer is, dat hiermede tevens de onafhankelijkheid (en onpartijdigheid)van den practicus verloren dreigt te gaan. Dat de praktiseerende dierenarts zich door deze wet bij wijze van spreken meteen ambtenaarsketen heeft laten kluisteren, ter wille van de fixa, komt misschienden geprotegeerden enkeling zeer te stade, doch het schaadt ten slotte onze vete-rinaire gemeenschap als collectiviteit in zeer bedenkelijke mate. Langzamerhand teekent zich hier en daar de misstand af, waarbij

getrachtwordt het uitoefenen van de veterinaire praxis over de geheele breedte temonopoliseeren, en dit kunstmatig in handen te spelen van een groep meest-begunstigde keuringsveeartsen, terwijl de overige practici zonder meer daardoor,althans in Friesland, met den ambtehjken boycot worden getroffen. Een dergelijken toestand hebben wij aan de combinatie keuringsveearts-prac-ticus te danken. Teneinde hieraan paal en perk te stellen, lijkt ons een organisatie van practicigewenscht, met als voornaamste programpunt, het ijveren voor zuiver ambtc-lijko keuringskringen ook op het platteland. Bewijzen van instemming worden gaarne ingewacht bij ondergeteekende. Namens eenige Friesche collega\'s, Heerenveen, 22 Aug. 1929. R. P. Sijbesma. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. A an de Leden ! Ondergeteekende doet hierbij nogmaals een beroep op de leden onzer Maat-schappij

om door ruime deelneming aan het welslagen van de gemeenschappelijkemaaltijd in Hotel des Pays Bas op Vrijdagavond, 11 October mede te werken. Tot dat doel vindt U in dit tijdschrift een drukwerkformulier, dat U slechtsvan een 1 Â? centspostzegel en Uw naam als afzender heeft te voorzien om mijtoe te zenden. Deze kaarten moeten uiterlijk Woensdag, 9 October in mijn bezitkomen. Gedurende de Vrijdagmiddagvergadering kan zich nog slechts een uiterstbeperkt aantal deelnemers voor de maaltijd opgeven, zoodat een ieder, die zicheen plaats aan den disch wil verzekeren, aangeraden wordt mij daarvan tijdigin kennis te stellen. De wnd. Secretaris, Jan van Scorelstraat 37, Utrecht. J. H. ten Thije.



??? Afdeeling Groningen-Drenthe. In de Zomervergadering werd het plan besproken tot het organiseeren van eentocht naar de Zuiderzeewerken. Ook werd besloten in de najaarsvergadering deDuitsche collega\'s te inviteeren, die ons zoo gastvrij hebben ontvangen tijdenseen bezoek aan de veemarkt te Leer. Mededeelingen werden gedaan betreffendereductie voor telefoonverbinding gedurende den nacht voor dierenartsen tenplattelande en het gebruik maken van code-telegrammen voor de Rijksserum-inrichting. Dr. Jalving te Ruinerwold hield, naar aanleiding van zijne dissertatie overenzo??tische levercirrhose bij het rund, een interessanto voordracht en beantwoorddeverschillende vragen die na zijne mededeelingen werden gedaan. Daarna gafJ Bruyei. een causerie over ,,Collegialiteit en Empirie", welke voordracht waar-schijnlijk ter plaatsing in het T. v. D. zal worden aangeboden. De inleider beveelt

o. a. aan de vorming van ,,kringen" en het nemen van maat-regelen op maatschappelijk gebied binnen de grenzen van een kring. Bij de discussiewaarschuwde Kroes tegen dergelijke kringen die z. i. de kracht der M. v. 1). onder-mijnen en het bezoek aan de vergaderingen zullen verminderen. Een gepast gevoelvan eigenwaarde en standsbegrip, zoo noodig voor collegiaal gevoel, moet reedsin het studentenleven worden bijgebracht en daarvoor is z. i. aansluiting bij hetU. S. C. zeer gewenscht. Dr. G. J. C. van der Kamp gaf nog eenige wenken betreffende verontreinigingvan vleesch met tubercelbacillen. Bij â€žRondvraag" werd door Bruijel de wenschelijkheid betoogd van het stellenvan vraagpunten door verschillende leden en deze in bijzondere afdeelingsver-gaderingen, enkel daaraan gewijd, te behandelen. Van een en ander zal dan geenuitvoerig verslag in het T. v. D. moeten worden gegeven, ten

einde de leden zoo-veel mogelijk te dwingen de vergaderingen te bezoeken, wanneer zij belang stellenin de gestelde vraagpunten.\'Ook wordt dan geen stof geleverd voor atikelen aansommige schrijvers in landbouwbladen over dierziekten en hare genezing. Aldusbesloten. Reeds 29 Augustus j.1. werden in een goed bezochte bijeenkomst verschillendevraagpunten ingeleid n.1. : 1. Gesteld een geval van hydrallanto??s bij het rund. Er is eenige ontsluitingdie op een naderende partus wijst. Is het gewenscht deze te forceeren of is afwach-ten, gedurende dagen, aangewezen? 2. Wat is de beste werkmethode bij een onvoldoend ontsluitende en rigidecervix uteri bij het rund? 3. Is irrigeeren na prolapsus uteri steeds, soms of nooit gewenscht ? 4. Wat is bij een licht geval van kopziekte bij liet rund het criterium dat menmet kopziekte en niet met kalfziekte te doen heeft? 5. Zijn er door collega\'s, na injectie van

chloorcalcium of van chloorcalciummet glucose, ook hevige benauwdheden en sterfgevallen waargenomen? 6. Bestaat er een goede behandelingsmethode (eventueel operatief) ter ver-betering van den afwijkenden stand der achterbeenen van het kalf? 7. Is het in voorraad hebben en verkoopen van vleeschwaren in alle localiteitengeoorloofd of moeten deze aan bepaalde eischen voldoen ? Gaat de keuring van dezevleeschwaren geheel buiten onze bemoeiingen om, ook al vindt men, bij een be-zoek, bedorven vleeschwaren? 8. Mag versch of licht gezouten spek bij winkeliers (geen slagers) worden ver-kocht? De discussie betreffende de vraagpunten was zeer geanimeerd. Er bleven vraag-punten over die niet in behandeling kwamen en er werden staande de vergaderingweer nieuwe vragen gesteld, zoodat besloten werd in het a.s. najaar nog een bij-zondere vergadering te houden. Kroes.



??? BERICHTEN. VLEESCH HYGI?‹NE. Jaarverslagen 1928. Arnhem. Ten aanzien van de keuring van vee en vleesch wordt het volgende vermeld : Het bacteriologisch vleeschonderzoek werd verricht bij 81 runderen, 2 gras-kalveren, 11 vette kalveren, 25 nuchtere kalveren, 18 paarden, 27 varkens en3 schapen. In 10 gevallen zag men een positief resultaat, en wel bij : ?Š?Šn rund met endocarditis â€” uit het vleesch groeiden stapliylococcen, uit deorganen niet nader gedetermineerde bacillen ; ?Š?Šn rund, dat tijdens het levendiarrhee had en waarbij tevens longemphyseem bleek te bestaan â€?â€” hierbij werdencolibacillen gevonden ; ?Š?Šn rund, eveneens weer met endocarditis, waarbij woereen mengsel van verschillende bacteri??n werd verkregen ; twee nuchtere kalverenmet catarrhale enteritis â€” uit vleesch en organen colibacillen ; ?Š?Šn nuchter kalf metpleuropneumonie ; ?Š?Šn nuchter kalf met

icterus gaven beide uit vleesch en organenbacillen van de coli-typhusgroep ; twee varkens met endocarditis verrucosa â€” vlek-ziektebacillen ; ?Š?Šn varken, eveneens met endocarditis, â€” Gram-positieve, onbe-weeglijke staafjes. Wat de kook- en braadproef betreft, deze was 6 maal positief. Hiertoe behoordeeen geval van een rund met nephritis en distomatosis, waarvan het vleesch zoowelde geur als de smaak van knollen had. Verder verspreidde het vleesch van eenrund, dat met een kamferhoudend geneesmiddel was behandeld, een duidelijkekamfergeur. Bij 2 varkens (een beer en een binnenbeer) gaf het vleesch bij hetbraden een duidelijke geslachtsgeur, terwijl het vet van 2 varkens een bruine ver-kleuring vertoonde, wat, zooals de braad- en smaakproef uitmaakte, het gevolgwas van het voederen van vischkoppen. Bij 113 runderen en i graskalf werden blaaswormen aangetroffen, hiervan

warenbij 18 runderen de parasieten levend. Tuberculose kwam voor bij 6.25 % der runderen, bij kalveren 0.28 %, bij nuch-tere kalveren 0.16 %, bij varkens 3.69 %, en bij geiten 0.51 %. Echinococcosis werd waargenomen bij geiten 0.51 %, bij paarden 6.93 %,bij varkens 3.34 %, bij runderen 0.79 %. Winst bedroeg / 58.883.82. den Haag. In het verslagjaar werden 13.137 winkolbezockcn afgelegd. Einde 1928 wareneen 534 slagerwinkels in den Haag aanwezig. Tuberculose kwam voor bij 21.91 % der runderen, 0.61 % vette kalveren, 1.44 %graskalveren, 9.59 % varkens, 0.36 % paarden, 0.06 % nuchtere kalveren en0.02 % schapen. Actinomycose werd aangotroffen bij 25 runderen (aan kaak en tong) en bij 1varken (aan den uier). Cysticercus inerni\'s kwam voor bij 201 runderen (in levensvatbaren toestandbij 37 runderen) en 141 graskalveren (levensvatbaar 19). Echinococcusblazen werden gevonden

bij 0.59 % der runderen, 4.1 % derpaarden, 0.27 % der varkens en 0.08 % der schapen. De gegevens over het bacteriologisch vleeschonderzoek zijn zeer volledig. Ditonderzoek werd verricht bij 107 runderen (waarvan 13 met positief resultaat),72 paarden (3 positieve bevindingen). 17 vette kalveren (2 positief), 26 graskalveren(2 positief), 52 nuchtere kalveren (27 positief), 102 varkens (33 positief) en 7 scha-pen (1 positief). Omtrent de positieve bevindingen worden de volgende nadere bijzonderhedenmedegedeeld : Bacillen uit de paratyphusgroep werden 8 maal geconstateerd, en wel bij 3 var-kens met varkenspest, 2 kalveren met miliaire levernecrose, 1 nuchter kalf datgroezelig, en bloedrijk was en 2 nuchtere kalveren met polyarthritis. In de beidelaatste gevallen werden bovendien colibacillen aangetroffen.



??? Colibacillen werden 16 maal waargenomen en wel bij i rund met pericarditistraumatica, io nuchtere kalveren met polyarthritis, 3 nuchtere kalveren metenteritis, 1 nuchter kalf met peritonitis en bij 1 uit nood geslacht nuchter kalfmet negatief sectiebeeld. Vlekziektebacillen werden gevonden bij 27 varkens, t. w. in 21 gevallen vanvlekziektesepticaemie, in 5 gevallen van urticaria en 1 geval van endocarditisverrucosa. Micrococcen werden vastgesteld bij 1 rund met pericarditis traumatica, i rundmet endometritis .thrombose achterste vertakkingen van de aorta en metasta-tische abscessen in de longen, 1 rund met panaritium, 1 nuchter kalf met s:psis(navelinfectie), 6 nuchtere kalveren met polyarthritis (5 x als diplococcen) enbij I schaap met peritonitis. Bacillus pyogenes werd geconstateerd bij 1 rund met arthritis, periarthritis entendovaginitis, i rund met endocarditis en metastatische abscessen, 1 nuchterkalf

met polyarthritis, en 1 varken met lymphadenitis. B outvuurbacillen werden gevonden bij 1 graskalf met houtvuur en sterk daaropgelijkende bacillen bij 1 uit nood geslacht graskalf, waarvan de afwijkingen alleenbestonden in gezwollen, bloedrijke organen. Anaeroben kwamen voor bij 2 runderen met pericarditis traumatica, i paarduit nood geslacht wegens windkoliek, 1 paard uit nood geslacht wegens embolischekoliek, I varken met peritonitis. Andere saprophyten kwamen voor bij 1 rund, uitnood geslacht wegens longoedeem, en 2 uit nood geslachte varkens, welke te langgesloten hadden gelegen. Winst / 293.281.40. Gorinchem. Het co??peratief slachthuis heeft over 1928 een batig saldo opgeleverd van/ 1942.â€” Aan de leden-verbruikers van het slachthuis wordt 10 % der betaaldeslachtrechten terugbetaald. De exploitatiekosten bedroegen / 3514. Geslachtwerden 797 runderen, 307 vette en graskalvercn,

324 nuchtere kalveren, 1996varkens, 89 paarden, 3 veulens, 16 hitten, 77 schapen en 8 geiten. Waalwijk. Blijkens een mededeeling in liet verslag voldoet de varkensval van de FirmaSchermer zeer aan de verwachting. In het laatste kwartaal werd het noodslachthuis en het slachtlokaal voor dez.g. ,,uithallers" voor het gebruik opengesteld in de gemeente Loon op Zand.Eveneens werden plannen gemaakt een dergejlijk gebouw te stichten te Drunen. Bacteriologisch vleeschonderzoek werd verricht bij: 5 paarden, 31 runderen,2 varkens en 3 kalveren. Omtrent de positieve gevallen vermeldt het verslag : datbij een paard met koliek, tengevolge van obstipatie, uit het vleesch colibacillenwerden gekweekt. Uit het vleesch van een rund, dat geleden had aan retentiosecundinarum, en waarbij over het geheele cadaver de subcutis bloedig en oedema-teus was, was groei waar te nemen van bacteri??n, behoorende tot

de paraboutvuur-groep. Overigens werden gevonden rottingsbacteri??n, staphylococcen en coli-bacillen in alle andere positieve bevindingen. Cysticercus inermis bij 7 runderen ; geen enkele parasiet levensvatbaar. Tuberculose bij 11.84 % der runderen, bij 2.54 % der varkens en 1.73 % dergeiten. Echinococcosis bij 1.36% der runderen (23), bij 1 paard en bij 10 varkensof 2.25 %. Nadeelig saldo / 7.352.45s. de G. Abonnementsprijs Tijdschrift voor Diergeneeskunde. De Redactie maakt bekend, dat de abonnementsprijs voor het Tijdschrift voorDiergeneeskunde, voor niet-leden der Maatschappij voor Diergeneeskunde, isbepaald op / 20.â€” per jaargang, ingaande 1 Jan. 1930. De prijs van afzonderlijke afleveringen zal vanaf dien datum / r.50 bedragen



??? Studenten-abonnementen. De Redactie brengt in herinnering, dat voor studenten in de Faculteit der Vee-artsenijkunde de abonnementsprijs van het Tijdschrift voor Diorgenoeskundebedraagt / 10.â€” Het is echter noodig gebleken de wijze waarop deze abonnementen wordentoegestaan te herzien. Aan studenten die na 1 Jan. 1930 het Tijdschrift wenschen teontvangen,â€”ook zij die thans reeds een studenten-abonnement hebben â€”, wordtverzocht zich aan te melden door storting van / 10.â€” op de Postgirorekeningder Firma van Boekhoven, No. 64404, met vermelding op het girobiljet van dewoorden â€žvoor studenten-abonnement Tijdschrift voor Diergeneeskunde" onduidelijke opgave van naam en woonplaats. De Firma van Boekhoven zal deze aanmeldingen aan de Redactie ter goed-keuring voorleggen, waarna geregelde toezending volgt. Uitdrukkelijk wordt vermeld, dat via den boekhandel

geen studentenabon-nementen meer kunnen worden afgesloten. Redactie. Professor Dr. D. A. de Jong-Stichting. Ton bate van deze stichting zijn tot heden ontvangen 87 stortingen ineenstot oen gezamonlijk bedrag van ?’ 3730.50, waaronder oen schenking van / 1000.â€”,een van / 500.â€”, twee van / 250.â€” en vijf van / 100. , terwijl 10 jaarlijkschebijdragen zijn toegezegd tot een totaal van / 88.â€” Dc Penningmeester van het Voorloopig Comit?Š, 20 September 1929. W. van der Burg. Het meerendeel der dierenartsen heeft nog geen bijdrage gezonden. Het is alsofzij op elkaar wachten. Wij hopen en vertrouwen dat wij spoedig nog velo stortingenin het tijdschrift kunnen vermelden. Red. Jubileumfonds der Veeartsenijkundige Faculteit. Lezingen Vischkunde en Visch-keuring. Ter gelegenheid van het 100-jarig bestaan der V?Št?Šrinaire onderwijsinrichtingin Nederland werd in 1923, vooral op initiatief van

Prof. Dr. D. A. de Jong eenfonds groot ^ / 3000.- aan de toenmalige Senaat der Veeartsenijkundige Hooge-school aangeboden, waarvan do baten zouden moeten strekken ton dienste vanhet onderwijs en onderzoek aan deze instelling. De leden van den Senaat werden totCommissie van Beheer bonoemd, w?lke taak 11a de samensmelting met de Univer-siteit door de leden der Faculteit werd voortgezet. Het is duidelijk dat men van de rente van deze som, waarvan bovendien nog1/4 gekapitaliseerd moet worden, telken jare geen wonderen kan verrichten. Dezebaten werden dan ook eerst vergaard totdat in 1927 door Dr. Winkel op uit-noodiging van dit fonds een serie voordrachten over bijenziekten werd gehouden.Verschillende technische bezwaren vertraagden de publicatio dezer zeer interes-sante voordrachten. Toch kan deze publicatie, waarvoor het Jubiloumfonds even-zeer een belangrijke bijdrage

toezegde, nu eerlang in het Tijdschrift voor Dierge-neeskunde worden tegemoet gezien. Tevens heeft het fonds een tweeden arbeidter hand genomen. Dr. A. van der Laan, directeur van de Gemeentelijke vischvoorziening teAmsterdam is bereid gevonden een viertal voordrachten te houden over Vischkunde en Vischkeuring.welke zijn bepaald op Dinsdag 15 Oct. a.s., Maandag 21, en Dinsdag, 29 Octoberen Maandag 4 November, telkensdes avonds te 8 uur in het Pathologisch Instituut,Biltstraat 166. Namens het Jubileumfondsbestuur worden alle dierenartsen alle studentenin de diergeneeskunde, die in dit onelerwerp belangstellen, tot bijwoning vandeze voordrachten uitgenoodigel. Kosten zijn hieraan voor de de?lnemers nietverbonden. Niet alleen zullen theoretische beschouwingen worden ge^liouden, doch Dr.



??? v. D. Laan is in de gelegenheid het modegedeekle aan een zeer uitgebreid materiaalte demonstrceren. Nu de belangstelling voor vischkunde en vischkeuring in diergeneeskundigekringen toeneemt en de nadere kennismaking met dit gebied ook zeer veel per-soonlijke genoegdoening schenkt, moet worden erkend, dat deze lezingen wel ophet juiste moment worden gehouden. Aandeelnemers onder de dierenartsen wordt verzocht van hun voornemen kenniste geven aan ondergeteekende, opdat ongeveer het aantal gasten bekend zal zijn.Moge Dr. v. r>. Laan door een uitgebreid auditorium voor zijn moeite beloondworden. C. F. van Oijen. Onderscheidingen. Benoemd tot ridder in de Orde van Oranje-Nassau : j. M. Hoogland, paardenarts ie kl. te den Haag on M. C. van Buuren, dieren-arts to Zuidland. Wij wenschen die Heeren geluk met deze onderscheiding. Mond- en klauwzeerinstituut. Bij de

Rijksbegrooting voor 1930 is / 25.000.â€” uitgetrokken voor een mond-en klauwzeerinstituut. Mond- en klauwzeer in Engeland. Nadat Engeland drie maanden vrij was geweest van de ziekte, word 7 Sept.in Lanarkshire op een boerderij mond- en klauwzeer vastgesteld bij 96 varkenson eonige runderen (de geheele veestapel van de hoeve was 73 runderen, 67 schapen011 439 varkens). (Vet. record. 1929, No. 37.) Entstoffen in handen van leeken. Merillat (Buil. de 1\'Acad. v?Št. de France, Juillet 1929, p. 240) vermeldt datin Amerika (Vereenigde Staton) de wetgevingen tegen de kwakzalverij op dierge-neeskundig gebied nog onvolledig zijn. Landbouwvereenigingen koopon togenlagere prijzen groote hoeveelheden serum en virus, dat door landbouwers, diodaarin eenig onderricht hebben ontvangen, wordt ingespoten, fn de â€žMiddle-West" waar veel varkens worden gehouden en veel varkenspest voorkomt,

iser echter kans dat aan dat â€žuitschakelon van de dierenartsen" een einde komt. Delandbouwers zien nl. zelf in dat het omgaan met â€žvirus" t??ch niet ieders werkis en dat de entstof in handen van landbouwers, in streken waar varkenspostvoorkomt, een groot gevaar oplevert, fn die streken blijft nl. de ziekte .heerschenen zich uitbreiden ondanks de entingen. In Amerika wordt mon dus â€žmet schade en schande" wijs. Het is te hopen datmen in Nodorland niet dat leergeld betaalt en dat het â€žontwerp van Wet" vande Commissio inzako sera en entstoffen tot wet wordt. Enten tegen ziekten ishet werk van artsen en dierenartsen en niet van leeken. Vr. Office international des ?Špizooties. Dr. Berger was zoo vriendelijk ons het Officieele Verslag to zonden van dezittingen van 1929. In het 15 Sept. No. (blz. 997) namen wij daar reeds een enander uit over. Van de verschillende ingediende rapporten zullen

referaten in onstijdschrift verschijnen. In de 3e zitting van de Office international der ?Špizooties kwam weer tersprake de â€žStandardisation des bulletins v?Št?Šrinaires". Leclainche drong er opaan dat alle staten de ie en 15e van elke maand een bulletin publiceeren aan-gaande de voorkomende besmettelijke veeziekten. Eenheid in de benamingen enscherpe onderscheiding tussen de verschillenden ziekten is daarbij noodig, zoobv. tussen varkenspest en andere varkensziekten. In de ziekte-bulletins moet eenheid komen. Nadat over deze zaak van ge-dachten was gewisseld, werd een speciale commissie benoemd (bestaande uit hetBureau van de Office international en verder de heeren Berger, Hamr enWehrle) die deze kwestie zal bestudeeren en in de volgende zitting rapportuitbrengen.



??? Jaarboekje 1930. Verzoeke beleefd opmerkingen, gewenschte veranderingen enz. tijdig (zoo mo-gelijk nu reeds) te laten weten aan den heer Kroes, Oostersingel 14. Groningen. 11th International Veterinary Congress. Patron : His Majesty King George V.Vict-Patron :the Prince of Wales.Central Hall, Westminster, London, Engeland, August :\\th to <>th, 1930.President of the Organising Committee : Sir John McFadyean, LL.D., M B., C M., B.Sc., M.R.C.V.S. Vice-President : Dr. O. Charnock Bradley, M.D., D.Sc., M.R.C.V.S.Hon. Treasurer -. Lt.-Col. J. W. Brittlebank, C.M.G., M.R.C.V.S., D.V.S.M.Hon. Secretary : Professor J. Basil Buxton, M.A., F.R.C.V.S., D.V.H.Subscription for Members and Delegates ^Cotisation pour membres et d?Šl?Šgu?Šs . 20 Shillings.Mitgliedsbeitrag \' Communications to be addressed to : General Secretary :F. Bullock, LL.D., F.C.I.S.,10 Red Lion Square, London, W.C.I.

Telephone: Holborn 6118. Telegrams : Centaurum, Holb., London. Programme. General Meetings. 1. Foot and mouth disease (plurality of viruses ; immunisation, disinfection). 2. Tuberculosis (vaccination). 3. Infectious abortion of cattle, sheep and swine. 4. Relationship of the veterinary surgeon to Animal Husbandry. 5. Veterinary Science in relation to public health, with special reference to pro-duction and distribution of meat and milk. 6. The law governing the practice of Veterinary Medicine and Surgery.Sectional Meetings. Section 1, Pathology, Bacteriology and Fpizootiology. (a) Variola in domestic animals. (b) Anthrax. (Control of dissemination by animal products). (c) Swine fever. (Diagnosis and vaccination). (d) Rabies. (Vaccination). (e) Distemper. (AEtiology and vaccination).(/) Blackleg. (Vaccination). (g) Standardisation of biological products (sera, vaccins and diagnostic agents).Section II.

Veterinary medicine, surgery and obstetrics. (?°) The use drugs in the treatment of diseases caused by Nematode and Trema-tode worms. (??) Milk fever. (c) Bovine sterility (prophylaxis and treatment). (d) Acute infectious mastitis. (e) Diseases of the new-born.Section III. Tropical Diseases. (a) Theileriases. (b) Control of trypanosomiases. (c) Rinderpest (prophylaxis).Section IV. Poultry Diseases. (a) Fowlpox and coryza. (b) Fowl typhoid and bacillary white diarrhoea.



??? (c) Fowl plague (vaccination). (d) Treatment of parasitic diseases.Section V. Zootechny and Dietetics. (Â?) Genetics (principles of breeding). (b) Deficiency diseases. (c) Scientific feeding of animals. Rijks Universiteit te Utrecht. Geslaagd voor het Doctoraal-examen Veeartsenijkunde, de Heeren: H, Dai.-lenga, J. M. Hoffmann, H. Koning en A. F. Waworoentoe. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in Augustus 1929. (De cijfers tussen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan die op i Aug. nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer : bij 18 (xi) eigenaars, waarvan in Groningen bij 4 ; Fries-land bij 4 (6) ; Drenthe bij 1 ; Overijsel bij 1 ; Gelderland bij 6 ; Noordhollandbij (1) ; Zuidholland bij 1 (4) ; Noordbrabant bij 1 eig. Scabies (sarcoptes en dermatocoptes) bij paard en schaap : 29 gevallen bij 5 eig.(434 bij 7 eig.), waarvan in Groningen 17 bij 2 eig. (416 bij 4 eig.) ; F\'riesland

(8bij 2 eig.) ; Drenthe 10 bij 1 eig. (10 bij 1 eig.) ; Gelderland 1 ; Noordholland 1(paard). Rotkreupel bij schapen : 107 gevallen bij 9 eig. (285 bij 28 eig.), waarvan inFriesland 9 bij 2 eig. (86 bij 10 eig.) ; Drenthe (18 bij 8 eig.) ; Noordholland 97bij 6 eig. (72 bij 7 eig.) ; Zuidholland 1 (109 bij 3 eig.). Anthrax ; 29 gevallen bij 21 eig. (1), waarvan in Friesland 9 bij 2 eig. ; Gelder-land 4 bij 4 eig. ; Utrecht 1 ; Zuidholland 14 bij 6 eig. (1) ; Noordbrabant 3, waarbij1 paard, bij 3 eig. ; Limburg 4, waarbij 1 paard en 1 varken, bij 4 eig. PERSONALIA. Verhuisd : J. A. de Wolf, Assen, van Oranjestraat 78 naar Oranjestraat 17Â?.Verhuisd : J. P. van der Slooten, van Arnhem naar Utrecht, AmsterdamscheStraatweg 281, telefoon No. 11978. BLADVULLING. De negentig-jarigen. Widmer (M??nch. med. Woch., ref. Vedder in N. T. v. G., 1929 II, blz. 3212)heeft als practiseerend geneesheer in de laatste 20 jaar in Zwitserland 97

negen-tigjarigen bestudeerd (56 vrouwen en 41 mannen) en zegt daarvan het volgende :Zij zijn elegenen die alle eventueele levenscrisen, ziekten en ongelukken hebbendoorstaan en zijn te boven gekomen. Bijna allen zijn uit den kring der landbouwersen allen hebben een schrale lichaamsbouw, droge huid en veel haar. Er zijn geeninvaliden onder, geen dooven, blinden of verlamden of bedlegerigen ; allen zijnbewegelijk, matig, staan vroeg op, hebben weinig kudde-neigingen maar zijnmeer origineelen en hartstochtelijke briefschrijvers. Geen van de mannen is rooker ;3/4 zijn vroeger prostaatlijder geweest. Van de mannen was geen enkele onge-huwd, van de vrouwen 30. Allen hebben tot op hoogen leeftijel een levendige sexu-aliteit. De negentigjarigen sterven prakties zonder ziekte of ziek zijn, zijn tevorenzelden langer dan een week bedlegerig. De hooge ouderdom bleek niet in opvolgende generaties

voor te komen, dochwel samenhangend met oeconomiese Voorspoed. Vr.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN HERKAUWERS. Necrobacillose bij de Geit. (Randall, U. S. Array Veterinary Bulletin, vol.XXI, No. 8). In een kudde van 300 geiten stierven 20 a 30 stuks per dag. De ziekte verliepin 4 a 5 dagen met als hoofdsymptoom : pijnlijke mond. Bij de sectie werden necrotische plekken gevonden in den mond, op de tongen in de huid bij de anus. De ulceratie van de kaken ging zoo diep, dat de tandenlosraakten; een grauwe membraan overtrok de pharynx en ook in de lever werdenabscessen gevonden. Bacteriologisch onderzoek toonde aan, dat men te doen hadmet B. necrophorus en men nam aan, dat de bacil door de slijmvliezen was bin-nengedrongen ten tijde van het doorbreken der tanden. Pleuro-pericarditis door streptococcen bij het Schaap. (Carr?Š, Revue g?Šn?Šralede med. vet. aout 1928). De sectie geeft het beeld van eene exsudatieve pleuro-

pericarditis met geel-groene membranen en vergroeiingen tusschen pericardium en pl( ura. In de longenenkele pneumonische haarden. De ziekte tast hoofdzakelijk de jonge dieren aan en wordt veroorzaakt dooreen streptococcus met o.a. een hooge virulentie tegenover de cavia. B. Die Bedeutung des Kohlenhydratstoffwechsels f??r die Pathogenese der Gebar-parese. (R. V??lker, Miinchener Tierarztl. Wochenschr. 1929, No. 19. V??lker bespreekt in zijn inaugureele rede de nieuwere theori??n van â€žparesispuerperalis". Sjollema, 1928 (en Amerikaansche onderzoekers) denken in verband met hetlaag calciumgehalte van het bloed aan een primaire stoornis van de bijschild-functie. (Little & Wricht, 1925, hebben bij melkziekte een verminderd cal-ciumgehalte van het bloedplasma gevonden. Zij concludeeren tot een hyper-activiteit van het ovariale interstitium. â€” Rcf.). De gunstige

werking van chloorcalcium acht schrijver geen voldoende argumentvoor de juistheid van genoemde theorie, omdat een dusdanige werking ook ingevallen van hypoglycaemie is waar te nemen. Uitsluitend vermindering vancalciumionen wordt verantwoordelijk gesteld voor het optreden van tetanie.Volgens Sjollema is echter ook het gehalte aan phosphoorzuur verminderd.Schrijver wil derhalve geen paralel trekken tusschen paresis puerperalis en tetaniebij den mensch. Volgens schrijver sluit het bij kalfziekte gevonden normaal of verhoogd bloed-suikergehalte niet de mogelijkheid uit, dat een hypoglycacmisch symptomen-complex in het spel is. Hij denkt aan een stoornis in de antagonistische werking van insuline, resp.adrenaline tegen pituitrine. Het verbruik van suiker aan de periplierie (vertragingvan het meyerhof-proces) en centraal de afgifte (glycogenolyse in de lever) wordtbeperkt,

terwijl het bloedsuikergehalte normaal blijft. Wij weten, dat het extract uit den achterkwab der hypophysis een duidelijktemperend effect heeft op het hormoon der pancreasklier. Bovendien heeft pituitrineeen tweede pharmacologische werking, die ergotoxinachtig is. Het verlamt nl.de sympathische zenuweinden, welke voor adrenaline gevoelig zijn. Adrenalinegeeft dan een tegengesteld effect op bloeddruk en vasomotoren. Ook wordt deglycogenolytische werking van bijniersap door hypophysisextract be??nvloed. Voor het ontstaan van een afwijkende koolhydraatstofwisseling door insuline-en adrenalinetempering geeft de voeding van het dier den doorslag. Abderhaldenheeft bij twee reeksen konijnen, waarvan de eerste uitsluitend haver (zuur), detweede groenvoer (basisch) kregen, gelijke hoeveelheden insuline en adrenalineingespoten. Bij het zuur gevoede dier werd een adrenaline-, bij

het basisch gevoededier een insuline werking verkregen.



??? Gedurende zwangerschap, vooral in haar laatste stadia, is de pancreasfunctiegetemperd. Volgens Pollak wordt dit door hypophysisextract veroorzaakt.Door inwendige secretie van het ovarium wordt bij de geboorte, resp. reeds eentijd tevoren, de secretie van de hypophysis â€” tusschentijds door het corpus luteumtegengehouden â€”- geprikkeld. Heel goed kan ik mij tenslotte vereenigen met de opmerking van den schrijverdat de in laatsten tijd aanbevolen behandelingsmethoden niet in staat zijn geblekende beproefde ScHMiDT\'sche luchtinsufflatie te kunnen vervangen. Slechts te betreuren is, dat schrijver, die blijk geeft van een ruim physiologiscliinzicht in de pathogenese van paresis puerperalis, zich tot theoretische beschou-wingen beperkt, â€” of misschien, dank zij dit inzicht, zich niet op het gladde ijsvan het experimenteel onderzoek waagt? Toman. Dolle kervel-vergiftiging. (Dr.

Guido Manzetti, La Clinica Veterinaria, No. i,1929. Al wordt veelal aangenomen, dat het grazende vee de dolle kervel laat staan,daar de plant te scherp van smaak is, vond Manzetti, dat dit niet opgaat ; hijconstateerde dan ook vergiftigingsgevallen bij kalveren, geiten en schapen metoptreden van epileptische verschijnselen en diarrhee. Bij de sectie vindt menaltijd : geen cadaverstijfheid, openstaande anaalopening, bleeke slijmvliezen,hyperaemie van de bloedvaten in de onderhuid, hyperaemie van de mesenteriaal-vaten, lichte zwelling van milt en lever, normale longen, groote bruine, zachtecoagulae in de hartholte, hyperaemie van de meningae en vlugge coagulatie vanhet bloed, hetwelk een bruinachtige kleur heeft. Een inspectie van de weide leverde het bewijs, dat dolle kervel daar in grootegetale groeide en dat vele planten afgeknaagd waren. Breedveld. Behandlung der Kokzidienruhr

des Rindes mit Methylenblau medicinaleâ€žHoechst". (A. Kowatsch. Oesterreichischer Tierarzt, Folge 14, S. 135). In den zomer van 1926 trad bij een koppel Simmenthaler runderen hevigediarhee op, het eerst bij de jongere dieren ; den tweeden en den derden dag gingsteeds meer bloed af, gepaard met sterk persen en pijn. Microscopisch onderzoek,ingesteld na de slachting van een hevig ziek rund, deed besluiten tot de diagnosecoccidiosis. Aangezien met carbo animale en tannoform de ziekte niet was tebe??nvloeden, paste schrijver clunine toe, echter zonder succes. Toen maakte een collega hem attent op methyleenblauw. Hij ging dit pre-paraat toen toepassen per os (ieder dier driemaal daags 1 /4 Liter der 0.4 % op-lossing) en als clysma ; echter waren deze clysma\'s pijnlijk en bleef het genees-middel niet lang binnen, zoodat met de clysma\'s werd opgehouden en per os 3dagen

lang 3 maal daags bovengenoemde oplossing werd gegeven. Toen warende dieren genezen. Echter trad bij sommige dieren recidive op en nu werd nogeen week lang methyleenblauw gegeven, waarna geen recidive meer optrad.Blijkens bovenstaande bleek schrijver in methyleenblauw â€žHoechst" een goeden goedkoop middel gevonden te hebben tegen coccidi??ndiarrhee bij het rund. Hol. Cliniese opmerkingen in verband met de topografie van de buikorganen bij het rund. Nils Lagerl??f heeft een zeer belangrijk onderzoek gepubliceerd in het Skandi-navisk Veterinar-tidskrift, 1929. Aug. No. 8, welk nummer (van 365 bladzijden)geheel wordt ingenomen door het artikel, dat verder nog 81 fraaie afbeeldingenbevat. Het is in het engels geschreven en heeft als titel : Investigations of the topo-grapliy of the Abelominal Organs in Cattle, and some Clinical Observations andRemarks in

connection with the subject. (From the Clinic for Bujatrics and Ob-stetrics of the Veterinary College, Stockholm, Director Prof. H. Stalfors).Het stuk is niet geschikt voor referaat en moet in zijn geheel worden gelezen. Vrijburg.



??? The nature of lambing Sickness, Prof. J. Russell, Greig, Edinburgli. De schrijver begint met er op te wijzen, dat de laatste jaren de Engelsche vete-rinairen een onderzoek hebben ingesteld naar enkele ziekten, die voorkomen ge-durende de graviditeit en den partus van schapen. In Schotland komen tweeziekten n. m. de ,,pregnancy toxaemia" en de â€žlambing sickness", waarvoorhij onze aandacht vraagt. ie. Pregnancy toxaemia bij ooien. Deze ziekte is waargenomen in Nieuw Zeeland, Amerika, Britsch Columbia, Hon-garije en Engeland. Zij komt voor bij ooien in de laatste weken der drachtigheid.Overvloed van voedsel schijnt praedisponeerend te werken. Vaak schijnen deooien een tweeling te dragen. Symptomen ; De ooi scheidt zich af van de kudde. Zij is suf, het hoofd wordtabnormaal gedragen, soms hangt het, soms wordt het hoog gedragen en dan vooralweinig bewogen. Het loopen

is onzeker, later ziet het dier slecht en wordt blind.De eetlust verdwijnt, defaecatie, traag, soms zelfs geheel opgehouden. Spiertrek-kingen aan hoofd en hals; soms over het geheele lichaam. Lichaamstemperatuuris normaal. Na verloop van enkele dagen kan ze niet meer overeind, zij ligt rustig. Sensibili-teit is duidelijk gestoord; later tympanitis, en liet dier regurgiteert. Het wordtvoortdurend meer comateus en na een tot zes dagen sterft het. Ongeveer 90 %der aangetaste dieren sterft. Bij sectie vindt men vettige ieverdegeneratie De urine reageert zuur, bovat aceton,albuminen en een verhoogde hoeveelheid ammonia en verder een neerslag waar-schijnlijk bestaande uit uraten. In drie gevallen was er in het bloed een verlagingvan de alkalireserve, er bestond acidosis. In drie gevallen nam Greig acetonuriewaar. Het calcium-gehalte van het bloed is normaal. Als behandeling is wel luchtinsufflatie

van den uier beproefd, evenwel zonderresultaat. Dieren, die wierpen tijdens de ziekte, herstelden spoedig. De Amerikanenraden als praeventief middel aan iederen dag de schapen twee a drie mijl te latenloopen en verder tot aan het werpen een schraal rantsoen. Greig zag hiervangoede resultaten. Als therapeuticum kan misschien dienst doen een injectie vanglucose en insuline. ze. Lambing Sickness. Veel publicaties hierover zijn niet verschenen, omdat de schaapherder meestalzelf een behandeling 11.m. uierinsufflatie, instelt. Het is altijd de vraag geweest of melkziekte bij runderen en deze ziekte bij scha-pen hetzelfde waren. De ziekte kan voorkomen kort voor den partus, ook kortdaarna, ook soms nog wel later, evenals dat bij koeien kan optreden, speciaal ge-durende den oestrus. l)e klinische symptomen van melkziekte bij runderen en bijdeze dieren komen veel overeen met elkaar. Bij het

bloedonderzoek bleek, dathet calcium-gehalte sterk was afgenomen, evenals bij melkziekte bij runderen.Na luchtinsufflatie in den uier vermeerdert de hoeveelheid calcium in het bloed.Dit bewijst dus dat melkziekte van het rund en lambing sickness bij schapendezelfde ziekte zijn. v. d. Kaaij. Septichaemia diplococcica bij kalveren in de Padaansche vlakte. Dr. AdelmoMirri, La Clinica Veterinaria, No. 2, 1929. In de Padaansche vlakte vindt men de volgende kalverziekten : a. de z.g. diarrhee of dysenterie met verschijnselen van gastro-enteritis catarrha-lis of haemorrhagica, daarna sterke verzwakking en dood ; het is een ziekteder eerste levensdagen ; b. polyserositis (meningitis en polyartliritis), welke een paar dagen na degeboorte optreedt, dikwijls na 2â€”8 dagen doodelijk verloopt ; de pati??nten kun-nen genezen ; c. broncho-pneumonie van een catarrhaal-croupeus karakter, dikwijls verge-zeld

van pleuritis. Deze ziekte treedt 2â€”10 en meer weken na de geboorte op ;



??? de kalveren sterven afgemagerd na 3â€”8 weken of blijven, rachitisch slecht ont-wikkeld, leven. De eerste twee ziekten worden veroorzaakt door de bac. coli, dikwijls echterook door andere als bac. paratyphi, bac. pyocyaneus, bac. abortus Bang, bac.proteus, staphylococcus en streptococcus hetzij alleen of gemengd. De broncho-pneumonie heeft als oorzaak behalve de genoemde de bac. vitulisepticus en debac. pyogenus bovis. l??en 4de ziekte wordt veroorzaakt door een diplococcus, welke identisch is metde diplococcus van Fraenkel (van den menseh). Poels en anderen hebben enkele gevallen er van beschreven. In Itali?? komt de ziekte vrij veel voor, enkele malen samen met bact. coli-infectieen een enkele keer met septichaemia haemorrhagica. Zij treedt gewoonlijk op bijkalveren in de eerste levensdagen.. Mirri zag drie gevallen van intra-uterine-inlectie, gepaard met partus praematura

(8ste maand). Het was geen Bangscheinfectie. De besmetting verbreidt zich meestal langs den navel of den digestie-tractus.Men ziet diarrhee, die soms bloedig kan zijn. De ziekte is niet zoo enzo??tisch vankarakter als de coli-infectie (een enkele maal wel, waarbij men dan veelal compli-caties met coli en vituliseptichaemie vindt, ofschoon bij experimenten deze laatsteweinig virulent bleken te zijn, de diplococcen echter wel). Bij de sectie vindt men eerstens een vergroote milt : het dubbele tot het vijf-dubbele van de gewone grootte met ronde randen en sterk geinjiceerde capsula-vaten. Onder den kapsel verscheidene haemorrhagie??n, verschillend in grootteen uitbreiding, welke dikwijls samenvloeien en de milt een donkerbruin-roode kleur geven. Zij is hard, vast en elastisch op aanvoelen, als rubber. De snij-vlakte is glad en betrekkelijk droog, de pulpa puilt niet uit en is donkerrood totzwart van

kleur. Hygi??nische maatregelen zijn het beste. Met polyvalent serum werden bemoedigende resultaten verkregen, eveneens met anti-pneumococcen serum van den mensch,doch gezien het erratische karakter van de ziekte durft Mirri hieromtrent geenbeslissing te geven dan na meer uitgebreide experimenten. Over de diagnose en therapie van Actinomycesgezwellen. Dr. Kicardo Lunardini,La Clinica Veterinairia, No. 3, 1929. Lucardini neemt zooveel als mogelijk weg van het gezwel,, penseelt het rijkelijk met zwavelaether en verbindt het dan met watten gedrenkt in een oplossingvan alkohol, kamfer en tannine, ana. Daarna wordt na 7 dagen het verband afgenomen. Schrijver kreeg in vele ge-vallen genezing. Breedveld. Eine Addisonahnliche Erkrankung beim Rind. (Zimmermann, W iener TieraiztlMonatsschr. 1929, Heft 15, S. 587). Z. kreeg een vierjarige koe in behandeling welke koe gedurende

de lactatie-periode veel melk gegeven had, doch nu wegens een graviditeit van 30 wekenwas droog gezet. Het dier had ecnige dagen zwakte in de ledematen vertoond,welke zwakte zich uitte door veel liggen, moeili jk kunnen opstaan en doorknikkenin de gewrichten. De eetlust was goed gedurende die dagen en ook herkauwdede koe normaal. Bij onderzoek vond schr. de koe liggend, met gestrekte ledematen en zijde-lingsch teruggeslagen hoofd. De huid voelde koel aan, de slijmvliezen waren dui-delijk anaemisch met een geelachtige tint ; lichaamstemperatuur 37.8Â° C., polsklein, onregelmatig, ongelijk, 97 per minuut ; hartgeruischen konden met wordenwaargenomen. Bij rectaal onderzoek bleek de baarmoeder in verband met dendrachtigheidsduur, groot, terwijl tevens een levend foetus werd gevoeld. Op grondvan dit onderzoek werd de diagnose hartzwakte met geringe hydrammion en hy-

drallanto??s gesteld, terwijl als therapie 5 gr. coffe??ne met salicyl natricus sub-cutaan werd toegediend.



??? Na 30 minuten was de koe reeds zoover hersteld dat zij spontaan opstond. Tien dagen later werd het dier weer onder dezelfde omstandigheden aangetroffen,met sterke dyspnoe, schuim 0111 den mond, terwijl later zwakke wee??n optraden,hoewel de cervix gesloten bleef. Een coffe??ne-injectie had geen resultaat ; hetdier werd na eenige uren in nood geslacht. Bij sectie werd een slap hart gevonden, zonder pathologische veianderingenaan kleppen en musculatuur. De bijnieren waren beide sterk vergroot 5 c.M. lang) en vertoonden op door-snede een 6 m.M. dikke randsubstantie, en een mergsubstantie met eenigeholten, welke waren opgevuld met een grauw-roodachtig-gele, kaasachtige massa. Nieren, milt en longen waren normaal. De baarmoeder was, de tijd van drachtig-heid in aanmerking genomen, te groot, terwijl de ovari??n betrekkelijk klein waren. Het foetus begon beharing te krijgen en

was verder waterachtig gezwollen, terwijlde navelstreng de dikte eener kinderarm had. Ook de vruchtvliezen waren water-achtig gezwollen en bevatten veel vruchtwater. Daar Z. hier de symptomen der morbus Addisonii vond (pigmenteering, anaemie,hartzwakte, vermagering, lichaamszwakte, pathologische veranderingen der bij-nieren en kleine ovari??n), stelt hij zich de vraag of hij hier te doen heeft geluidmet een geval van Addison\'sche ziekte, welke ziekte bij dieren tot nu toe nietwerd beschreven, en of de pathologische toestand van vruchtvliezen en foetuszijn oorzaak kan vinden in een abnormale werking der bijnieren-, ovariaal- encorpus luteumhormonen. Hoewel symptomen en sectieverslag wijzen in de richting van M. Addisonii,klopt dit m. i. niet met het feit, dat het dier gedurende de eerste ziekteverschijn-selen (slechte gangen) goede eetlust behield en nog herkauwde. Ook had in eengeval,

dat reeds zoover gevorderd was, dat na 14 dagen de dood intrad, de pig-menteering duidelijker moeten zijn, wat toch vooral op de uierhuid was waar tenemen. Was echter de hartzwakte als directe doodsoorzaak te beschouwen, dan konmen geen normale milt, nieren (en longen) verwachten. Hoewel een onderzoek van het bloedsbeeld een aanwijzing had kunnen geven,is het begrijpelijk, dat dit in de praktijk niet werd ingesteld (lymphocytose, anae-mie) ; wel had echter onderzocht moeten worden of een thymus persistens aan-wezig was, wat de diagnose M. Addisonii meer zou sterken. Een onderzoek der haarden in de mergsubstantie der bijnieren op tuberculosc-baeillen was ook niet overbodig geweest. Niet onwaarschijnlijk is het n 1 dat dit verkaasde tuberculoscuze haarden ge-weest zijn, daar tuberculose van de bijnieren, zonder dat andere organen aangetastzijn, niet tot de zeldzaamheden

behoort. (Aschoff)). Geh?¤uftes Auftreten von Osteomalacie unter Weiderindern, verursacht durchFluorwasserstoffs?¤ure enthaltenden Fabrikrauch. (Hupka und Luv, Arch. f. Wis-sensch. 11. prakt. Tierheilk. 1929, Band 60, S. 21). Na een korte bespreking van de onderzoekingen van Haubner en Susdorf,die een vergiftiging van vee constateerden in de omgeving van de Freibergerijzersmelterijen en van Bartolucci, die vergiftingsverschijnselen van vee in debuurt eener kunstmestfabriek op rekening schreef van de vrijkomendefluorwater-stofgassen in de lucht, vermelden schrijvers hun eigen ondervindingen, opgedaanbij veebeslagen in Hannover, welke weidden in de buurt eener chemische fabriek,op een afstand van 500â€”2000 M. daar vandaan. De eerste ziekteverschijnselen traden reeds op 3 weken nadat de koeien in debedoelde weiden waren gekomen. Als eerste verschijnsel werd een lichte

kreupelheid aan ?Š?Šn of meer bcenenopgemerkt, waarna verdikkingen aan de ledematen ontstonden, voorn, aan klauw-en carpaalgewrichten, gepaard gaande met duidelijk voelbare pulsatie der arte-ri??n van den ondervoet en hooge temperatuur der klauwen Eenige weken na deeerste verschijnselen, vonden sehr, verdikkingen aan den overgang van rib en



??? ribkraakbeenderen ; de dieren vermagerden, de huid ging vastliggen, het baar-kleed werd dor, terwijl de melkgift sterk achteruit ging of ophield. Voornamelijkwaren het veel melk gevende of hoogdragende koeien, welke werden aangetast. Daar hier dus de typische verschijnselen van osteromalacie voorkwamen, werdals therapie ingesteld een behandeling met een bijnierextract, welke behandelingde laatste jaren vooral door medici met gunstig gevolg wordt toegepast Als preparaat werd door schr. gebruikt nephritin Bengen, en wel per koe subcu-taan 10 c.c. eener oplossing 1 : 1000 per keer. Deze injecties, die tot 3 a 4 maal toe werden herhaald met een tusschentijd van7â€”12 dagen, hadden in zooverre goed resultaat, dat de dieien, welke reeds zoosterk aangetast waren, dat zij niet meer op konden staan, na eenigen tijd weer nor-maal liepen; rij bleven echter mager, dor in het haar en gaven geen

of weinig melk. Koeien die bij de eerste verschijnselen opgestald werden en dan niet gevoerdmet gras of hooi van de bewuste weiden afkomstig genazen spontaan. De grasgroei op deze weiden was in den voorzomer weelderig en ook op de kwa-liteit van het gras viel niets aan te merken ; Einde Mei of begin Juni, begon hetgras echter iets grijsachtig te worden en zag er ten slotte uit als in het voorjaarna nachtvorsten. Aan het hooi was macroscopisch geen verandering waar te ne-men ; wel werd het door de koeien slecht en soms in het geheel niet gegeten. De ziekteverschijnselen traden het eerst op, toen bij de chemische fabriek eenafdeeling gebouwd werd voor de bereiding van natronloog uit kiezelfluornatriumbij welk proces fluorwaterstofdampen in de lucht ontwijken. Andere zuren, zooals zwavelzuur en zoutzuur, welke ook door de bedoeldefabriek ontwikkeld werden, konden de oorzaak niet zijn,

daar de ziekteverschijn-selen niet overeenkwamen met die van koeien, welke weidden in de nabijheidvan ijzergieterijen waar deze stoffen ook vrijkomen. Verder konden bij chemisch onderzoek vrij groote hoeveelheden fluor in hetgras worden aangetoond. Teneinde de werking van fluor op het organisme vast te kunnen stellen, werdeen koe gevoerd met gras en hooi, afkomstig van de â€žvergiftigde" weiden en tege-lijkertijd de veranderingen nagegaan in het Ca- en P.-gehalte van bloedserumen urine. Bij het serum werd gedurende de voederproef een vermindering van het Ca-gehalte geconstateerd, terwijl in de urine deze Ca-vermindering naar verhoudingnog sterker optrad. Het gehalte aan anorgansiche I\'. steeg bij den voederproef in serum zoowelals in urine. Een bepaling van de alkali-reserve van het bloed gaf een uitkomst van 51.0vol. % C02, dus minder dan normaal (52.1â€”80.5), terwijl een

bloedsuikerbepalinggeen afwijking gaf. Behalve bij deze proefkoe werden de bepalingen nog gedaan bij 3 koeien, diein de weide bleven, met overeenkomstig resultaat. Schr. stellen zich nu de werking van de fluorwaterstof in het organisme alsvolgt voor : Het in het lichaam komende zuur moet geneutraliseerd worden. Dit zal in deeerste plaats gebeuren door de â€žnatuurlijke afweermiddelen" van het bloed, n.1.bufferstoffen : fosforzure zouten, koolzure zouten en eiwitlichamen. Als de toevoer van het zuur voor deze inrichtingen echter te groot wordt, moet0111 acidosis te vermijden een andere neutralisatie worden gevonden, en wel inden vorm van het in de beenderen aanwezige kalk, wat voorn, op de plaatsender verbeening goed oplosbaar is. Het tweebasische fluorwaterstofzuur kan nu,naast het onoplosbare CaF2, een zuur oplosbaar zout CaF., H2F2 vormen, waardoorde oplossing van de

beenderkalk zich verklaren laat. Bij dit proces ontstaan fosforzuren, die, geneutraliseerd, voornamelijk met deurine worden uitgescheiden. Door deze neutralisatie worden de voor het organismebenoodigde alkali??n vooral Na aan het lichaam onttrokken. W. P. C. Bos.



??? TUBERCULOSE. Het vraagstuk van de tuberculose bestrijding op de 32ste vergadering van deâ€žUnited States Live Stock Sanitary Association" te Chicago, 5â€”7 December 1928. In het Journal of the American veterinary Miclical Association van Maart 1929komen uitvoerige mededeelingen over het verhandelde voor, waaruit ik hier enkelekort zal memoreeren. In de eerste plaats dan iets over liet accredited Herdplan in North Carolina, eentuberculose vrije staat 1 October 1928 was alle vee in alle 100 counties van destaat North Carolina getuberculineerd. 621.403 tuberculinaties hebben plaatsgehad, waarvan 2079 reageerden \'t geen gekost heeft 311,599 dollars, dus nog geenhalve dollar per stuk vee. Gemiddeld bestond een veebeslag uit 2,5 stuks vee. In12 van de 100 counties werd geen reageerend dier gevonden Reagearders werdenalle opgeruimd. De staat betaalde als toeslag voor

volbloed dieren hoogstens 50dollar en voor andere hoogstens 25 dollar. De tuberculose scheen ge??mporteerdmet fokveeaankoop. Onder het inheemsche vee, onder de varkens en kippen kwam de ziekte nietvoor. Para-tuberculose werd nooit gevonden. Binnen drie jaar moeten de counties opnieuw geaccrediteerd worden. Wanneer wij in gebieden met hoogwaardig fokvee met een reactie percentagevan 30 inplaats van */a op deze manier zouden te werk gaan vrees ik, dat er spoedigrevolutie zou uitbreken. Men mag in Amerika constateercn, dat de groote Bangaan de voeten van de Amerikaansche hygienisten mag gaan zitten and â€žlearnmuch", ik geloof, dat de Amerikaan in zijn oordeel over het in Europa bruikbarebeter doet wat bescheidener te zijn en aandachtig naar Bang te luisteren 0111 tetrachten iets van hem te leeren. Indien ik trouwens goed ben ingelicht, wordt ook in fokkersbedrijven in

Amerikawelke behoorlijk besmet zijn, het Bangsche stelsel toegelaten als de eigenaar ditwenscht. Op bovengenoemd congres brengt Dr. B. van Es de vraag van de tuberculine-reactie bij vee na infectie met heterologe typen. Wat de infectie met aviaire bacillen betreft, meent Plum, dat intradermalereactie na inspuiting van bovine tubcrculine bij aviaire infectie meer kans geeft,dan na subcutane inspuiting. Mogen de vogelbacillen herhaaldelijk tot intradei male reactie bij runderenaanleiding geven, de humane schijnen in dit opzicht met zekerheid niet tot reactiete hebben geleid. Lochaea vestigt de aandacht op de onderzoekingen van het laboratorium vanStenhouseâ€”Williams, die tuberkelbacillen aantoonde in faeces van schijnbaargezonde koeien. Het infectiegevaar van de melk is zoo betrekkelijk groot. Dooro. a. ook aan de uitspraak van Calmette te herinneren, dat reageerende koeienzonder klinische

verschijnselen te vertoonen af en toe tubercelbacillen uitscheidenmet hunne afscheidingsproducten, wordt de Amerikaansche wijze van bestrijdinggeargu men teerd. Max Pinner vestigt er de aandacht op, dat men vooral niet te vlug tot deâ€ž110 lesion-reactors" moet besluiten. Buitengewoon nauwkeurige secties zijn noodig.Om de longen behoorlijk op aanwezigheid van tuberculeuse afwijking te contro-leeren fixeert hij ze een tijdje 0111 daarna zijn sneden te kunnen maken van nietmeer dan 2 m m dikte. Ook de huidaandoeningen, waarbij somtijds tuberkelbacillen worden aange-troffen (5% van de gevallen volgens Dr. Traum), meestal echter zuurvaste bacillenwelke bij injectie in proefdieren geen tuberculose veroorzaken, worden wederomin debat gebracht om het ,,no lesion reactor" percentage te drukken. Tenslotte heeft de methode Calmetteâ€”Guerin een onderwerp van besprekinguitgemaakt. Bij

de door Larson en Ivans aan de University of Minnesota genomen proevenis ook weer gebleken, dat men gevaar loopt, dat de door de enting onvatbaar ge-



??? worden dieren tuberkelbacillen opnemen en af en toe uitscheiden, dat men im-mune carriers" krijgt. Bijna 60 % van de ge??nte en later in de besmetting ge-brachte kalveren hadden tuberculose. â€” - Theoretisch is de opmerking volkomenjuist, dat men eeuwig door zal moeten enten en toch bacillenverspreiders zalhouden. â€” Voor Amerika, waar geheele staten als de boven genoemde nagenoeggeen tuberculose onder het vee kenden, zou enting minder goed tot het beoogdedoel leiden, dan de thans gevolgde hygi??nische. Ten aanzien van de enting met B. C. G. vinden wij in de Annales van het In-stituut Pasteur van November 1928 No. 11, deel 42 een mededeeling over proevenin Brazili?? genomen door A. de Assis en Oct. Dupont. In 1926 zijn ze begonnen met een proef in een sterk besmette stal. De ervaringloopt thans over 45 ge??nte dieren, waarvan het meerendeel lier??nt is. Indien juistis,

dat 30% van de runderen in deze stal verschijnselen van klinische tuberculosevertoonde, hebben wij hier ind\'erdaad een goede proefstal. Tot dusverre is hier geennadeel van de inspuiting ondervonden Zes ge??nte kalveren, waarvan 2 herent waren, zijn geslacht. Kalf No. 23, negen maand oud geslacht, na de enting regelmatig contact mettuberculeus vee. Sectie : verkalkt infiltraat in een bronchiale klier, in mediastinaleklier drie verkaasde en verkalkte haardjes ; in een retropharingeale klier eveneensverkaasde haardjes, waarin zuurvaste bacillen werden gevonden. Kalf No. 15 : 24 uren oud ge??nt, na 8 mnd. liei??nt en 5 mnd. later geslacht.Voortdurend contact met tuberculeus vee. Sectie : linker preascapulaire lymphklier met verkalkte haardjes, een verkaasdebronchiale klier en twee oesophagus lymplikliertjes met verkaasde haardjes, welkecavia\'s tuberculeus maakten. Kalf No. 3 : reeds 26 dagen na de

eerste enting lier??nt en op de leeftijd van 18mnd. geslacht vertoonde ongeveer hetzelfde beeld als No. 15. Ook de overige drie hadden soortgelijke afwijkingen. Deze uitslag is niet zeer bemoedigend Ik vermoed echter, dat wij hier o. a. temaken hebben met de gevolgen van onvoldoende afzondering gedurende de eerstemaand na de enting. Op de dertigste vergadering van Amerikaansche bacteriologen, in Dec. 1928 rap-porteerde George Knaysi van de Cornell University Ithaca, N. Y. over deâ€žCytology of Mycobacterium tuberculosis". De jonge cellen bestaan uit een zeer dunne membraan met plaatselijke ver-dikkingen en granulaire aanhangsels aan de binnenkant. Het cytoplasma bevatvele vacuolen, en granula blijkbaar van dezelfde substantie als de membraan.Aan de polen van de cel vindt men meestal een groote granula, De stof, waaruitmembraan en granula zijn opgebouwd is zeer elastisch en

risistent tegen chemi-cali??n. Tn een week was het niet opgelost in 5% zwavelzuur of 5% KOH. Als kleurstoffen worden opgenomen, zwellen de granula en kapsel op, speciaalbij vetkleurstoffen is dit in het oog vallend. Deze substantie is de oorzaak van zuur en Gram-resistentie. Vermoedelijk zijnde granula door hun absorbtie-vermogen de plaatsen voor intense chemische acti-viteit en spelen zij dus vermoedelijk bij de voeding een hoofdrol. In culturen van 5 tot 24 uren kon in de cellen geen was, neutraal vet of vet-zuren worden aangetoond. Over de polymorphie van den Tubercelbacil door Prof. A. Klein, (N. T. v. G.,73. I \'3> 3Â° Maart 1929). In een clinische les geeft Prof. Klein te Groningen een overzicht van de moei-lijke vraagstukken op het gebied van de polymorphie van den tubercelbacil. Wie de korrels in de bacillen bijzonder fraai wil zien, kleure volgens de doorKlein aangegeven methode of

behandele de preparaten volgens Fitschen, doordeze na behandeling met zoutzure alcohol 5â€”10 minuten in water te leggen. Doorafwisselend van af de rand van het dekglas water of zoutzure alcohol te laten toe-



??? vloeien, kunnen de korrels te voorschijn geroepen en tot verdwijnen gebrachtworden. Volgens Spengler zijn de korrels de voorstadia van de naar hem genoemdesplinters, welke uit het ketenverband getreden korrels zouden zijn en waaraanhij ten onrechte het sporenkaiakter toekent. Het voornaamste argument daar-voor, dat uit sputum n.m.1. waarin geen gave bacillen gevonden worden, welsplinters echter, cultures van tubercelbacillen verkregen worden, wordt onder-mijnd door het feit, dat een sputum prcaparaat moeilijk afdoende microscopischonderzocht kan worden. Een dekglas van 18 m.M. in het vierkant, aldus Prof. Klein, bevat bij gebrui-kelijke vergrooting 1649 gezichtsvelden, waardoor gemakkelijk bacillen over\'t hoofd worden gezien. Behalve de splinters en zuurvaste korrels kennen wij nog de granula van Much.Het niet vinden van zuurvast materiaal in secreta, welke toch cavia\'s

tuberculeusmaken, gaf Much aanleiding tot zijn onderzoekingen. Hij vond toen gelijk bekend,de gram-vaste organismen als dunne staafjes of korrels. Vooral door de later inge-voerde gecombineerde Ziehlâ€”Gram methode zijn ook nog overgangsvormentusschen de zuurvaste en niet zuurvaste organismen aan te toonen, (Weisz, Fontes,Knoll) Hagedoorn stelde het aantal Ziehl- en MucH-vormen in hetzelfde prea-paraat en hetzelfde gezichtsveld vast. Kleuren, eerst volgens Ziehl, legde eenbepaald gezichtsveld met de kruistafel en teekening vast, ontkleurde, kleurde danmet Much, en zocht hetzelfde gezichtsveld op. Freie bereikte in het laboratoriumvan Klein langs overeenkomstigen weg hetzelfde resultaat, dat n.m.1. een aantalbacillen gevonden werd, welke volgens Ziehl ongekleurd bleven. Volgens Bergel zijn de granula van Much ontstaan, doordat weefselcellen detubercelbacillen afbreken, hetwelk hij

aan inspuitingen bij muizen demonstreerde.De vetsubstanties lossen op, er komt een stadium dat de tubercelbacillen in delymphocyten niet meer zuurvast zijn. Het blijft de vraag hoe in cultures de granulavan Much ontstaan. In verband met het vormen van draden met zg. takken en kolven zooals mendat bij actinomyces ziet, heeft men de tubercelbacil als overgang tot hoogereorganismen beschouwd, (Mycobacterium tuberculosum, Lehmann en Neumann).Vooral inspuiting bij konijnen onder bepaalde omstandigheden zou tot kolfvor-ming leiden. Latere onderzoekingen (Levadiri e. a. zagen kolven ontstaan rondomhoopjes tellurium) hebben aangetoond, dat het niet de vitaliteit van het micro-organisme, doch de invloed van het macroorganisme is. Vooral de cultuur van tubercelbacillen geeft aanleiding tot de veronderstel-ling, dat de zuurvaste bacil slechts ?Š?Šn verschijningsvorm in de evolutie-loop vande

parasiet is. De vliezen van de cultuur bestaan volgens Fontes uit een nietzuurvaste tusschenstof, welke wel de contrastkleur van het methyleenblauwaanneemt en daarom als cyanophiele substantie aangeduid wordt. Deze vormteen netwerk van banden welke een fibriliaire bouw bezitten. De fibrillen ter diktevan tubercelbacillen anastomaseeren met elkaar. Op de banden zijn de vuurvastebacillen gelegen, in de oudere deelen van het vlies aan de bouillon grenzend inaantal toenemend, naar boven stijgend in het vlies afnemend De cyanophielesubstantie wordt het eerst gevormd, daarna de Ziehlbacillen met de daarin gelegenchromophiele korrels. In oudere culturen kunnen de cyanophiele fibrillen uiteen-vallen in cyanophiele bacillen. De fixatie van de cyanophiele substantie geschiedthet best door actherâ€”alcohol. Verwarming doet de draden schrompelen. In anti-formine lost de substantie snel op ; chloroform

lost de bacillen en korrels op, ter-wijl het netwerk achterblijft. Freie kon onder de microscoop het oplossend vermogen van antiformine nagaandoor dit op de volgens Fontes gekleurde preaparaten te laten inwerken. Hij zagdan hoe de bacillen en korrels steeds in de draden van de substantie liggen en erniet op. Over de kwestie of de tubercelbacil uitsluitend parasiet is bestaat een uitge-breide literatuur. F\'erran meent een alpha-bacterie, thuishoorende in de coli-



??? paratyphusgroep, welke ook saprophytiseh zou leven als grondbacterie, waaruitverschillende typen voortkomen, te moeten beschouwen. De aard van het milieuzou ook volgens latere onderzoekers een belangrijke rol spelen. Om den doolhof waarin wij langzamerhand zijn geraakt n??g wat ingewikkelderte maken zijn de Fransehen (Fontes in 1910) met hun tuberculeus ultra-virus ge-komen. Wij doen m. i. verstandig voorloopig met Ki.ein van filtreerbare elementenvan den tubercelbacil te spreken, omdat we dan in het midden laten of wij metfijne granula te doen hebben, brokken van bacillen, of welke vorm dan ook.Tegenover de Franschen als Fontes, Vaudremer, Calmette e. a. staan veleonderzoekers die het bestaan van een ultra-virus zeer betwijfelen, hetgeen ookop de 6e Internationale conferentie te Rome is gebleken. Aan dit overzicht, waarin naar ik veronderstel vele dierenartsen belang

zullenstellen, waarom ik het voor een referaat wel wat uitvoerig heb weergegeven, wilik een korte verwijzing verbinden naar een artikel in de Annales van het Inst.Pasteur van Nov. 1928 betreffende de biologische eigenschappen van de zuur-vaste Phleum-bacil. Eugene Alexa heeft in het laboratorium van Calmette onderzoekingen in-gesteld over de pathogene en antigene eigenschappen van deze bacil. Deze bacil, inplaats van tubercelbacillen veelvuldig gebruikt voor de bereidingvan een goede voedingsbodem voor para-tuberkelbacillen, geeft zelfs bij toedieningvan zeer groote closes geen aanleiding tot den dood. Wel ontstaat een soort mili-aire tuberculose van nieren en longen, bij inspuiting in de vene van groote massa\'s,doch deze geneest onder litteekenvorming. Het schijnt, dat de tubercelbacillenen zuurvaste als bovengenoemde gemeenschappelijke stoffen bevatten welke, overen weer,

sensibiliseerend op het lichaam van den gastheer werken. De Phleum-bacil schijnt in het milieu waarin gekweekt wordt een soort tuber-culine te diffundeeren, welke ook reactie verwekt bij tuberculeuse individuen,maar niet toxisch werkt, zelfs bij groote dosis. Behalve in vorm en zuurvastheidkomen dus echte tubercelbacillen en tal van andere zuurvaste min of meer over-een in antigeen- zoowel als sensibiliseerend vermogen. Zij mogen verwante pro-te??nen en lipo??den bevatten, misschien stammen tubercelbacillen, paratubercel-bacillen van Johne en andere zuurvasten van eenzelfde oerbacterie, niets geeftvoldoende aanwijzing voor de veronderstelling dat saprophyten in parasitairezouden overgaan. Veenbaas. De enting tegen tuberculose. Fr. Hutyra (Allatorvosi Lapok, 1929, No. 4, blz. 45, ref. van Marek in Deut.tier. Woch. 1929, No. 34 ,blz. 538) stelde door proeven vast dat de enting volgensCalmette

(B. C. G.) in den regel onschadelijk voor cavia\'s is. Bij uitzonderingechter worden daarmee ge??nte cavia\'s zwaar ziek en de aldus bij die dieren opge-wekte tuberculose kan op andere cavia\'s worden overge??nt. Ook kan de bacillenstam der entstof B. C. G. in het beloop van voortgezetteentingen virulent worden zonder hare cultuureigenschappen te verliezen. Daarbijspeelt ook de individueele gevoeligheid van de proefdieren een belangrijke rol. Vrijburg. Vergleichende Untersuchung ??ber die Zuchtung des T??berkelbazillus nach denMethoden von Uhlenhuth und Hohn. Gerhard Orzechowski, (Centralbl. f. Bak-teriologio etc. 1929. Bd. 111, H. 6/8, blz. 362). Sedert, door Hohn bij het kweeken van tuberkelbacillen uit materiaal vanpati??nten de antiformine, die door Uhlenhuth daarvoor werd gebruikt, vervangenis door 10 % zwavelzuur, zijn de resultaten veel gunstiger. Orzechowski verkreeg bij een onderzoek

van 75 tuberkelbacillenhoudendesputa met antiformine-ophooping 29 (39 %) en met zwavelzuur 72 (96 %) positievekweekresultaten. v. d. Hoeden.



??? Ein Beitrag zur Tuberkulose des Pferdes. Klempin (Zeitschr. f. Veterimirk., 1928, H. 4, S. 128) doet mededeeling vaneen geval van tuberculose bij een paard in een vorm, die door Bongert is be-schreven als een tuberculeuze infiltratie met stralige verkazing. Verkalkingtreedt daarbij gewoonlijk niet of slechts onvolkomon op. In de haarden zijn eenmassa tubercel-bacillen aan tet oonen. Dit beeld zou vaak en karakteristiek voorkomen in de lymphklieren bij run-deren en varkens, maar wordt in de literatuur bij het paard nog niet vermeld. Ook bij het paard dringen de tubercel-bacillen door de gezonde slijmvliezenheen zonder hier eenige aantoonbare pathologische veranderingen te voorschijnte roepen. Zelfs voor een geoefend oog valt het in zoo\'n geval moeilijk uit het klinischebeeld tuberculose te herkennen Brands. ERRATA. In afl. 18, 15 Sept. No., is, op blz. 1020, onder referaten Vlceschhygiene,

bijvergissing de ondertcekening â€žde Graaf" weggelaten. BLADVULLING. Krachtvoedsel en Spermaproductie bij een dekhengst. Poi.onzow, Wera en Nagajew (Zeitschr. f. Tierziichtung u. Ziichtungsbiol.ref. in Landbouwk. Tijdschrift 1929 No. 495 blz. 546) deden gedurende 3 maan-den proeven met een io-jarige Brabantse dekhengst van 600 K.G. Bij de eerste proef werd alleen de gebruikelijke dagelijkse voeding gegeven:15 pond haver en 15 pond hooi. Bij de 2e proef werd daaraan toegevoegd 2 pondgeweekte erwten en 3 pond lijnkoek; bij de 3e proef 10 kippeneieren metschaal en 5 pond tarwezemelen en bij de 4e proef het extra rantsoen van de2e en 3e proef samen. Na elke dekking werd bij de merrie een spons in de scheede gebracht, deopgezogen sperma uitgedrukt, gewogen en het aantal spermatozo??den vastge-steld. Het bleek nu dat het aantal spermatozo??den het grootst was bij proef

3,hoewel de voeding bij deze proef armer aan prote??ne was dan bij proef 2 enproef 4. Zeer zeker zijn het nucleoprote??ne, de lipoidachtige stoffen, de vitamines(vooral E), de fosfor en het ijzer in de eieren van veel belang voor de vormingvan spermatozo??den. Het normale voeder (15 pond hooi en 15 pond haver) was niet voldoendevoor het vormen van een normale hoeveelheid sperma en gaf ook spoedigaanleiding tot uitputting. Vr.



??? STREPTOCOCCEN-MASTITIS, door S. SIMONS, Dierenarts a. d. Keuringsdienst van Waren te Enschede. Artikel 20 van het Melkbesluit luidt : 1. De melk, die de melkveehouder verkoopt, aflevert of tenverkoop of ter aflevering in voorraad heeft, mag niet afkomstigzijn van dieren, waarvan de melkveehouder redelijkerwijze ge-acht kan worden te weten of te vermoeden, dat zij lijden aan eender in het tweede lid van dit artikel genoemde ziekten, tenzij af-gezonderd van andere melk, in verpakking met het opschriftâ€žmelk van zieke dieren" of nadat de melk ongeschikt is gemaaktvoor menschelijk gebruik door toevoeging van keukenafval,krachtvoedermiddel, meel of kleurstof ; de letters van het opschriftmoeten voldoen aan de eischen, in artikel 15 gesteld. 2. De in het eerste lid van dit artikel bedoelde ziekten zijn : a. uierontsteking ; b. darmontsteking, waarbij hevige diarrhee optreedt ; c. baarmoederontsteking,

gepaard met herhaaldelijk optredendeuitvloeiingen ; d. tuberculose waarbij de smetstof van deze ziekte wordt uit-gescheiden (open tuberculose) ; e. wonden, waarbij de uier, de tepel of de melk met etter ofandere uit de wond afkomstige stoffen ernstig verontreinigdkunnen worden. 3. Het bepaalde in het eerste lid van dit artikel, geldt bij uier-ontsteking alleen voor de melk, die uit het ontstoken kwartier(of de ontstoken kwartieren) wordt verkregen. Artikel 2 sub i van het Melkbesluit luidt : Streptococcen mogen niet in aanmerkelijke hoeveelheid aan-wezig zijn ; pathogene micro-organismen moeten afwezig zijn. Als veearts aan den Keuringsdienst van Waren in het Keurings-gebied Enschede (zij het dan nog steeds als tijdelijk veearts) ismij door den Directeur opgedragen na te gaan, hoe het gesteld is metstalinrichting, onderhoud van stallen, vee en melkgereedschappen,melkwinning en behandeling van de melk en

tevens te letten opde naleving van art. 20 van het Melkbesluit. De eerstgenoemde punten kunnen ook door een goed onder-legden stalcontroleur nagegaan worden, al moet men hierbij beden-ken, dat een dierenarts, mits tactvol optredende, over het alge-meen bij de veehouders meer in aanzien is en dus ook meer be-reiken kan, dan een stalcontroleur met minder algemeene ont-wikkeling. Echter voor een dierenarts gaat het in ?Š?Šn moeite door, om naastbovenvermelde algemeene stalcontr??le, tevens te letten op de



??? richtige naleving van art. 20 van het Melkbesluit, terwijl dit voorden knapsten stalcontroleur, die niet de bevoegdheid van dieren-arts bezit, verboden terrein behoort te zijn. Daar het nu echter niet in mijn bedoeling ligt, om aan te toonenhoe wenschelijk het zou zijn voor eiken Keuringsdienst van Warenom de volledige beschikking te hebben over een ambtenaar-dieren-arts, zal ik hier niet verder op in gaan. Door mij werden zeer vele stallen bezocht en bij het aantreffenvan misstanden werden de noodige adviezen gegeven. Zoo werdook gehandeld waar het de melkwinning, melkbehandeling enzindelijkheid betrof. Ook dit onderwerp zal ik hier niet verderaanroeren, alleen kan ik verklaren dat er door een bezoek aan eenboerderij meer bereikt kan worden, dan door het houden vanlezingen over stalverbetering en melkbehandeling. Alle koeien, hetzij ze op stal of in het land waren, werden onder-zocht op de

ziekten en afwijkingen genoemd in art. 20 van hetMelkbesluit. Natuurlijk werden de koeien niet getuberculineerd,maar waar aanwijzingen op open tuberculose aanwezig waren,werd sputum, melk, faeces en eventueel baarmoederslijm onder-zocht. Zoo werden vrij vele gevallen van open tuberculose en eenenkel geval van paiatuberculose opgespoord. Tegen ?Š?Šn vee-houder, die na herhaalde waarschuwingen toch doorging melkaf te leveren van een koe lijdende aan open tuberculose, werd doormij proces-verbaal opgemaakt. De veehouder werd tot / 200,-boete veroordeeld. Deze veehouder was leverancier aan een zuivel-fabriek, tevens melkinrichting, welke pas de tuberculose-bestrij-ding ter hand had genomen. Ter geruststelling van dc practiseerende dierenartsen kan ikhier mededeelen, dat door mij geen practijk wordt uitgeoefend,dat integendeel de practici er zeer veel voordcel van hebben door-dat aan

veel veehouders geadviseerd wordt om een of meer vanhun koeien te laten onderzoeken. Dit kunnen trouwens de Twent-sche practici getuigen. Door mij werden tot dusver, in verband met de controle bij le-veranciers aan Co??peratieve Inrichtingen, 5393 melkkoeien onder-zocht op uierontsteking. Bij 887 van deze koeien werden uieront-stekingen geconstateerd, dat is bij 16,45%. Het aantal aangetaste kwartieren van deze 887 koeien bedroeg1284. Deze 1284 kwartieren waren als volgt verdeeld : rechtervoorkwartier 406 = 31,6%; rechterachterkwartier484 â€” 37>7% > linkervoorkwartier 159 = 12,4%; linkerachter-kwartier 235 = 18,3%. Wat leeren ons deze cijfers : iÂ°. de rechterkwartieren zijn veel vaker aangetast dan de linker-kwartieren. De melker (melkster) zit vrijwel als regel aan de rechterkant



??? van de koe en melkt dan de linkerkwartieren met de rechterhand,terwijl de rechterkwartieren met de linkerhand gemolken worden.Daar nu verreweg de meeste menschen meer kracht in de rechter-dan in de linkerhand hebben, spreekt het eigenlijk van zelf datheel vaak de rechterkwartieren een graadje slechter uitgemolkenworden dan de linkerkwartieren. En men weet, dat slecht uit-melken het optreden van uierontsteking zeer bevordert. 2Â°. de achterkwartieren zijn meeraangetast dan de voorkwartieren. Dit is als volgt te verklaren. Daar de voorkwartieren voor demelker beter bereikbaar zijn en dus gemakkelijker uit te melken,zullen als regel de voorkwartieren iets beter uitgemolken wordendan de achterkwartieren. Ik heb hier dus zeer de nadruk gelegd op het feit, dat goed melkenonmisbaar is bij bestrijding der streptococcen-mastitis. Nu ver-zoek ik echter enkele landbouwbladen om dit onderdeel

nietzonder verband met de rest naar voren te brengen en te zeggenzooals reeds eerder gedaan is : â€žwij hebben in de bestrijding van destreptococcen-mastitis geen dierenartsen noodig, als de vee-houders maar goed uitmelken." Een doelmatige bestrijding van de streptococcen-mastitis kanslechts als volgt geschieden : iÂ°. Strenge stal- en veehygi??ne. Hiervoor zijn stalinspectiesonmisbaar. 2Â°. Melkcursussen, waarbij men er op moet wijzen vooral delinkerhand goed te oefenen. 3Â°. Eenmaal per jaar opsporen van alle klinische uierafwij-kingen. Alle klinische afwijkingen zijn als verdacht te beschouwen,ook al kan men in de melk van die koeien op dat oogenblik geenstreptococcen aantoonen. Ik raad de practici aan zich niet blind te staren op het melk-onderzoek. Het gebeurt zeer vaak, dat er in de mengmelk doorden Keuringsdienst van Waren veel streptococcen gevonden worden.Bemonstert men dan

koe voor koe, dan vindt men niets. Echterwel vindt men dan haast altijd klinische afwijkingen. De practicusdie meer op het melkonderzoek, dan op het klinisch onderzoekafgaat, zegt dan aan den veehouder dat hij niets vinden kan, ter-wijl dan de veehouder denkt dat de K. v. W. hem noodeloos opkosten heeft gejaagd. Hoofdzaak is het klinisch onderzoek, tenzijmen het melkonderzoek van elke koe afzonderlijk tallooze malenwil herhalen. Omtrent het enten van melk-sediment op alkalischebouillon en (of) op agar, heb ik nog niet voldoende ervaring.Voor vele practici zal deze methode echter bezwaarlijk zijn enmisschien ook te kostbaar. Bij het klinisch onderzoek moet men behalve de 4 kwartierenook het weefsel tusschen de rechter- en de linkerkwartieren onder-zoeken.



??? Wel is het gewenscht de melk te onderzoeken van de koeienwelke geen klinische afwijkingen vertoonen. Naar het bevinden geeft de dierenarts zijn adviezen : a. melk met veel Streptococcen niet leveren ; b. de verdachte koeien en vooral natuurlijk de smetstofver-spreiders het laatst melken ; c. nooit op den grond melken. Therapie : ernstige gevallen droog zetten en zoo spoedig alsmogelijk opruimen. Acute gevallen : koudwaterbehandeling en vaak uitmelken. Chronische gevallen : vaak uitmelken ; eventueel ondersteunddoor een massage met b.v. ungt. ichthyoli. 40. Nieuwkoopen klinisch onderzoeken terwijl tevens de melkmicroscopisch onderzocht moet worden. De veehouder moet eenkoe koopen onder beding, dat de uier volkomen gezond moet zijn. 50. bij het fokken ook letten op sterke dieren. 6Â°. uierinsufflatie bij melk- en kopziekte zoo veel mogelijk ver-mijden, in ieder geval zeer steriel

werken. 70. deskundige behandeling van wonden aan uiers en spenen.Vooral wonden aan spenen komen hier veel voor en worden door deveehouders ??f verwaarloosd ??f met kwakzalversmiddelen behandeld.Door de zeere spenen laat de koe zich niet zoo goed uitmelken, waardoorvatbaarheid voor Streptococcen grooter wordt. Maar de wondenop zich zelf kunnen een porte d\'entr?Še zijn voor de Streptococcen. Bij de bestrijding ga ik dus uit van de gedachte : iÂ°. praedisponeerende invloeden zoo gering mogelijk te maken ; 2Â°. verdere besmetting trachten te voorkomen ; geregelde oftijdelijke smetstofverspreiders geleidelijk uit den veestapel ver-wijderen. Zoo kan men het percentage koeien lijdende aan streptococcen-mastitis geleidelijk verminderen, terwijl als logisch gevolg daarvanhet aantal monsters met Streptococcen besmette melk steedskleiner zal worden. In de melk van 182 veehouders,

leveranciers aan fabrieken,aangesloten bij het Melkcontr??lebureau Twente, werden Strepto-coccen gevonden. Naar aanleiding daarvan, bezocht ik dezeveehouders en onderzocht hun koeien (993 stuks). Geen klinische afwijkingen werden gevonden op 12 boerderijenmet gezamenlijk 30 koeien (dus de kleinste veehouders). Vandeze 30 koeien werd de melk microscopisch onderzocht en bij 3koeien werden afwijkingen gevonden, n.1. in de melk van ?Š?Šn koe :korte Streptococcen en in de melk van twee koeien : veel leuco-cyten. Bij het meerendeel van deze veehouders vernam ik, dater pas een koe verkocht was, omdat die ,,wrangerig" was. Bij de andere veehouders werden 383 koeien met klinische af-wijkingen gevonden, dat is 38,57%.



??? In totaal waren 623 kwartieren aangetast en wel als volgt ver-deeld : rechterachterkwartier 208 = 33,4%; rechtervoorkwartier 179= 28,7% ; linkervoorkwartier 87 = 14,0% ; linkerachterkwartier149 = 23,9%. Ook hier ziet men hetzelfde verschijnsel, dat er meer rechter-kwartieren aangetast zijn dan linkerkwartieren en meer achterkwar-tieren dan voorkwartieren ! Wel ziet men hier meer verschuivingnaar de linkerkwartieren en wel speciaal naar het linkerachter-kwartier. Een volgende keer nog iets over het onderzoek van de melkvan elke koe afzonderlijk, naar aanleiding van het vinden vanveel streptococcer 111 de mengmelk. KOPZIEKTE BIJ HET RUND, DOOR Dr. T. VAN HEELSBERGEN. Reeds geruimen tijd kennen wij bij onze runderen een ziekte,waarvan de verschijnselen voornamelijk wijzen op een aandoeningder hersenen en die met den algemeenen naam van kopziektewordt aangeduid. Deze

ziekte is vooral bekend in de streek langs den Ouden Rijnen de namen Lameris en Poels zijn er onafscheidelijk aan ver-bonden. Ik ken deze ziekte niet uit eigen aanschouwing en zaler dus niet verder over uitweiden. Sedert 1920 komt de ziekte echter ook in andere deelen van onsland voor en het zijn voornamelijk de oostelijke provinci??n dieer door bezocht worden. Met zekerheid is niet bekend of al deze aandoeningen iden-tisch zijn met die aan den Ouden Rijn; door velen wordt zulksevenwel aangenomen. De symptomen, waaronder de ziekte in het Oosten van ons landgepaard gaan (mondelinge mededeeling collega Staal) passenm.i. echter geheel in het kader der enzo??tische encephalo-myelitis,de z.g.n. Bornasche ziekte. Deze ziekte wordt zooals wij weten door een filtreerbaar viruste voorschijn geroepen, en is met zekerheid geconstateerd bijpaarden, runderen en schapen. Het virus schijnt zelfs een

groote overeenkomst te hebben metdat der poliomyelitis van den mensch (Kinderverlamming). Voor zoover mij bekend zijn tot op heden geen experimenteeleonderzoekingen in verband met de aetiologie van deze kopziekteverricht, terwijl ook met betrekking tot de histologische ver-



??? anderingen, welke eventueel in hersenen of ruggemerg aanwezigkunnen zijn, weinig bekend is. Bij kopziekte wordt in een bepaald percentage der gevallende calcium-therapie met succes toegepast. Dit behoeft evenwel niet te pleiten tegen een mogelijke infec-tieusiteit van het lijden. Ook bij infectieuze zenuwaandoeningenkan de Calciumbalans verstoord zijn. M. i. is het ten zeerste gewenscht nadere onderzoekingen om-trent de aetiologie van deze ziekte in te stellen. ELECTRISCHE BEDWELMING VAN SLACHTVEE, 1) door W. VAN DER BUR?œ. Sedert enkele jaren wordt over het algemeen het Schermerschepin-schietmasker (Bolzenschuszapparat) het beste hulpmiddelgeacht voor het bedwelmen van slachtvee. Dit instrument is danook in tal van openbare slachthuizen in binnen- en in buitenland ingebruik. Niet, dat daaraan geen nadeelen zijn verbonden ; immersde hersenen en omgeving worden

ten deele verwoest en verliezendaardoor in consumptiewaarde. Bovendien worden bij op dezewijze afgemaakte varkens veelvuldig kleine tot gerstekorrelgrooteof nog grootere intramusculaire bloedingen, o. a. in lenden-, bek-ken, dij- en buikspieren, aangetroffen, die men bij den z.g. kopslagniet of in veel mindere mate ziet. Over de oorzaak en het wezenvan deze bloedingen loopen de meeningen van de slachthuis-dierenartsen zeer uiteen. De ecne schrijft ze toe aan het te laatdoen uitbloeden van de gedoode varkens, de andere aan eenverkeerd gericht zijn van den indringenden pin, waardoor meereen drukwerking op dan een destructie van de hersenen wordtverkregen, een derde aan het gebruik van de varkensval, waar-tegen â€” en terecht â€” opgemerkt is, dat die bloedingen ookoptraden voor er varkensvallen waren. Ik wil hier deze kwestie en die of het bloedingen per rhexin ofper diapedesin betreft,

in het midden laten, daar ik persoonlijkter zake geen ondervinding heb en mij dus tot beschouwingenaan de hand van de desbetreffende literatuur zou moeten be-perken. Opgemerkt mag echter worden, dat men niettemin aanzeer vele slachthuizen, al of niet gebruikmakend van varkens-vallen, over de werking van dit instrument zeer tevreden is. Zoowerd nog enkele weken geleden het gebruik van den â€žSchusz-bolzen" door den gemeenteraad van M??nchen in het slachthuisaldaar voor alle dieren voorgeschreven.



??? Dat het bij runderen en paarden alleszins voldoet, mag alsbekend worden verondersteld, evenals het feit, dat de bovenbe-doelde bloedingen bij andere dieren dan varkens hoogst zeldenoptreden en dan gewoonlijk in verband kunnen worden gebrachtmet sterk verzet voor zij doodelijk worden getroffen, een factor,die natuurlijk bij weinig handelbare varkens ook in het spel kanzijn. Hoe. dit ook zij, het zal wel geen betoog behoeven, dat hetinstrument door ervaren personeel moet worden gehanteerd.De wetgever in menig land schrijft dit dan ook voor. Met het oog op deze spierbloedingen bestaat vooral bij de bacon-producenten een groot verzet tegen het gebruik van dit instrumenten dat verzet moet men niet gering achten, zooals uit de pas inwerking getreden â€žSlaughter of Animals (Scotland) Act 1928moge blijken. Volgens artikel 1 van die wet moeten in Schotlandalle slachtdieren met uitzondering van

varkens onmiddellijk wor-den gedood of bij bedwelming onmiddellijk ongevoelig voor pijnworden gemaakt, het eerste zoowel als het andere door daartoebevoegde personen en met daarvoor goedgekeurde instrumenten.x) Zooals men ziet, wil men van eenige wijze van dooden of be-dwelmen van varkens door middel van mechanische middelen aande overzijde van de Noordzee nog niets weten. Niettemin be-schouwt â€žThe animal defence and antivisection-society", dezedoor haar gepropageerde wet als een groote overwinning, ook alzijn behalve de varkens volgens artikel 8 de slachtdieren bestemdvoor voedsel voor de Joden en de Mohammedanen van dit voor-schrift uitgesloten. Men mag zeggen, dat afgezien van de uitsluiting van varkensdeze Schotsche bepalingen, wat hare redactie eji strekking be-treft, vrijwel dezelfde zijn als die bij artikel 1 van de bij KoninklijkBesluit van 6 Juni 1922, No. 40 vastgestelde

bepalingen ter uit-voering van artikel 74 der â€žVeewet" 1920, S. 153, indien men uit-zondert, dat hierbij geen bedwelming voor schapen en geiten isvoorgeschreven en de neksteek en de nekslag uitdrukkelijk ver-boden zijn. Om nu het verzet van de baconproducenten tegen het gebruikvan een schietapparaat bij varkens en dat van de Joden tegen demechanische bedwelming van runderen te omzeilen, heeft mennaar een methode van bedwelming gezocht, die geen spierbloe-



??? dingen bij varkens veroorzaakt en waarbij de hersenvliezen derrunderen niet worden geperforeerd. (Dit is het bezwaar, dat deJoden hebben tegen het gebruik van een schietmasker). Daarvoorheeft men zijn toevlucht genomen tot den electrischen stroom. Onder een electrischen stroom verstaat men de beweging vande kleinste electrische deeltjes (electronen) in een geleider. Eendergelijke beweging ontstaat, wanneer tusschen de beide uiteindenvan een geleider een verschillende electriciteitsgraad bestaat,welke â€žpotentiaal" of â€žspanning" (te meten in Volts) wordt ge-noemd. De electrische kracht vindt zijn oorzaak dus in een tus-schen beide uiteinden, polen, van den geleider bestaand poten-tiaalverschil. De stroom vloeit van de plaats van de hoogste naardie van de laagste potentiaal. De electrische hoeveelheid, die inde tijdseenheid door den doorsnee van den geleider vloeit (stroom-sterkte)

wordt in amp?¨res gemeten. Heeft men een eenvoudigenhomogeenen stroomkring, waarin de stroom steeds in ?Š?Šn richtingvloeit (gelijkstroom), dan heerscht op elk punt van den stroom-kring dezelfde sterkte. Wisselstroomen daarentegen veranderenvele malen per seconde periodiek van richting. Deze zijn het diein de electrotechniek een groote rol spelen, daar ze gemakkelijktransformeerbaar zijn. Zooals bekend,zijn het ook de wisselstroomen, zelfs die van betrek-kelijk lage spanning, zooals bij onze lichtleidingen, die vele onge-lukken veroorzaken. Het ligt dus voor de hand, dat om gevarentengevolge van het aanraken van leidingen te vermijden uit prak-tisch oogpunt alleen gebruik mag worden gemaakt van gelijk-stroomen, die bij de voor de bedwelming van dieren gebruikelijkespanning â€” zooals ik aan den lijve de gelegenheid had te consta-teeren â€” absoluut ongevaarlijk zijn. Nu dat levert geen

bezwaarop, want de in den tegenwoordigen tijd alom aanwezige wissel-stroomen in lichtleidingen zijn, zooals reeds werd opgemerkt,gemakkelijk te transformeeren tot gelijkstroomen en kunnen tege-lijkertijd tot de gewenschte lagere spanning worden teruggebracht. De eerste meer wetenschappelijke mededeeling in de literatuurover electrische bedwelming is een bericht van Dr. Gradewitzover de proeven van Prof. Leduc te Nantes, naar wien de inter-mitteerende gelijkstroom Leduc\'sche stroom wordt genoemd.Dr. Jos. B??hm deelt in het Zeitschr. f. El. u. Milchhygiene van15 Oct. 1928 naar aanleiding van de proeven, die Reduc namom zich zelf te bedwelmen, o. m. het volgende mede. Het schijnt op het eerste gezicht verrassend, dat zulke zwakkestroomen als 0.002â€”0.004 amp?¨re bij de lage spanning van 30Volt voldoende zijn om volledige buiten werkingstelling van dehersenen bij mensch en dier te

veroorzaken. Deze door een daar-voor geschikt apparaat vele malen per seconde onderbrokengelijkstroom werd aan het lichaam toegevoerd door de groote



??? positieve pool op den rug te plaatsen en de kleine negatieve op hethoofd. Hierbij treedt niet dadelijk een volkomen bewusteloosheidop, maar ontstaat eerst een onaangenaam, maar zeer goed te ver-dragen gevoeligheid van de huid, die na eenigen tijd in weerwilvan het toenemen der stroomsterkte afneemt. Het gezicht wordtrood, er treden lichte contracties van de aangezichts-, hals- en somsvan de onderarmspieren op en daarna formicatio van de vinger-toppen en later aan teenen en voetzolen. De belemmeringen vande hersenfuncties openbaren zich eerst aan het spraakcentrum,dan aan de motorische centra en elke reactie op pijn verwekkendeprikkels wordt onmogelijk. Het verkeer met de omgeving is ver-broken. De ledematen zijn niet verstijfd, de pols onveranderden de ademhaling iets bezwaard. Wanneer de stroom zijn maxi-mum heeft bereikt, hoort men nog gesprekken in de omgevingals in een

droom ; de verbreking van het verkeer met de omgevingis dus duidelijk bewust. Huidprikkels worden ondervonden als bijslapende ledematen. Zoodra de stroom wordt uitgeschakeld, treedtonmiddellijk ontwaken in. Er is geen onaangename nawerking,eer een gevoel van welbehagen en lichamelijke frischheid. Er was dus geen volledige bewusteloosheid. Leduc had gaarneverder willen gaan, maar met het oog op de toenmaals nog minderperfecte electrische uitrusting (de proeven dateeren, naar ik meenvan het jaar 1903) achtten zijn collega\'s, die de toestellen bedien-den, zich niet verantwoord om de proefneming langer te doen duren. De eerstvolgende jaren hoorde men niet verder hierover, totin 1908 de â€žMatin" mededeelde, dat het Leduc te Nantes geluktwas om door middel van zwakke stroomen grootvee clectrisch tebedwelmen, zonder dat het evenwel tot practische toepassingvan zijn methode kwam.

Het was Dr. Lieben te Praag, die deze proefnemingen een twin-tigtal jaren later weer ter hand nam en daarna meer in het bijzonderProf. M??LLER en de hoofdingenieur Weinberger te M??nchen,die na vele proefnemingen tot een bedwelmingsmethode voorrunderen en varkens kwamen, waaraan hun namen wel voor altijdverbonden zullen blijven. Tal van proefnemingen en demonstratiesvindt men in de laatste 2 jaren in de vakbladen vermeld. Niet,dat deze alle uitnemend slaagden. Het is dan ook niet te verwon-deren, dat zij aanleiding hebben gegeven tot kritiek. Men bedenkeechter, dat tal van technische moeilijkheden moesten worden over-wonnen, voor men tot een bevredigende methode kon komen.De afbrekende kritiek is dan ook voorbarig, somwijlen minderdeskundig en onbillijk geweest, zooals dit in den regel het gevalis bij technische nieuwigheden. Het zou te veel plaatsruimte vragen om aan de hand

van devaklitteratuur een overzicht te geven, hoe de methode M??llerâ€”Weinberger zich geleidelijk heeft ontwikkeld en ik wil er mij



??? dan ook toe bepalen mede te deelen, wat ik persoonlijk daarvanzag bij een demonstratie aan het stedelijk slachthuis te Keulen,welke door mij, als lid van het Hoofdbestuur van de NederlandscheVereeniging tot bescherming van Dieren, in gezelschap van nogeen 7-tal Nederlanders, hetzij leden dier Vereeniging, hetzij col-lega\'s, waaronder Prof. van Oijen, op den 10 April j.1. werd bij-gewoond en door de K??lner Tierschutz Verein was georganiseerd. Eerst werd een rund van ongeveer 450 pond levend gewichtbedwelmd. Hiervoor werd het met een hoorntouw aan een aan eenketting hangenden ring vastgebonden, maar bleef verder ongebondenen ongekluisterd. De stroom werd afgetapt van het stedelijk licht-net en door een draagbaren transformator van een wisselstroomin een gelijkstroom met 8 a 10 duizend intermissies per minuutomgezet, waarbij tevens de spanning van 220 op 45 Volt

werdteruggebracht. De positieve electrode, bestaande uit een zadel-vormige metalen plaat van Â? 12 c.M. breedte en Â? 22 c.M. lengtewerd door middel van een singel op de lendenen en de negatievevan Â? 5 c.M. breed en Â? 9 c.M. lang door middel van een riempjevoor het voorhoofd gegespt. Beide polen waren aan de binnen-c.q. onderzijde bekleed met gaas en tevoren natgemaakt met eenkeukenzoutoplossing, waarmede men ook de lendenen en hetvoorhoofd van het te bedwelmen dier flink had bevochtigd, ten-einde zekerheid voor een goede geleiding van den stroom te ver-krijgen. Bijna onmiddellijk na het sluiten van den stroom viel hetdier neer en vertoonde betrekkelijk zwakke tonische spierkrampenen een sterk bemoeilijkte ademhaling. Gedurende 45 secondenbleef de stroom inwerken ; zoodra die was uitgeschakeld, werd dehalssnede toegepast, waarbij ruime arterieele bloeding en

vrijwelvolkomen herstel van de ademhaling optrad, zooals mede uit deduidelijke rochelgeluiden was te hooren. Het dier reageerde niethet minst op de halssnede, waaruit mag worden afgeleid dat hetop dat oogenblik volkomen gevoelloos en bewusteloos was. Uit diebewustloosheid volgde geen ontwaken meer. De door den stroomveroorzaakte hersenanaemie (vaatkramp) maakte plaats voor diedoor ontbloeding, met een normalen dood als gevolg. Bij een tweede rund van ongeveer hetzelfde lichaamsgewichtwerd de stroom na 30 seconden uitgeschakeld. Het voorloopigaan zich zelf overgelaten dier ontwaakte na enkele minuten,stond weldra na een lichte aansporing daartoe weer op zijn been enen gedroeg zich als een volkomen gezond dier. Er was dus inder-daad sprake van een bedwelming, waaruit weer kon worden ont-waakt. Bij de bedwelming van een 15-tal varkens werd op eenigszinsandere wijze

tewerk gegaan. Deze, waaronder enkele zeer zware,werden in de Schermersche varkensval gedreven. Deze val in talvan Duitsche en in enkele Nederlandsche slachthuizen in gebruik,



??? bestaat uit een soort van trog met naar beneden convergeerende,schuinstaande stalen wanden. Zoodra het dier daarin gedreven is,wordt door middel van een handel de bodem weggeklapt, zoodathet varken, dat met zijn pooten geen steun meer kan vinden, tusschen de twee schuin staande wanden geklemd hangt en practischonbeweeglijk is. Daar deze val in den stroom, die voor de bedwelming der bor-steldragers een spanning van 65 Volt had, ingeschakeld was, be-hoefde slechts ?Š?Šn pool te worden aangelegd om den kringloop tesluiten. Dit geschiedde door middel van een staaf, eindigende ineen metalen plaatje, eveneens met gaas bekleed en met een keuken-zoutoplossing bevochtigd, op het voorhoofd te plaatsen. Zoodradit was geschied, trad een strekking van hals en hoofd op, maarna enkele seconden zag men het hoofd weer zakken en de oogensluiten. Het weldra geheel bedwelmde dier kon

na totaal 20seconden uit de val worden gekipt om den borststeek te ontvangen.Ook hier normale bloeding als bij door het schietmasker gedoodevarkens en zonder dat men eenig geluid van het dier hoorde. Dr. B??tzler, Directeur van het slachthuis te Keulen, die onshad voorbereid op hetgeen we te zien zouden krijgen, deelde mededat hij aanvankelijk het bezwaar had ondervonden, dat door debij het inschakelen optredende spierkrampen somwijlen fracturenvan de ruggewervels optraden. Hij had dit ondervangen door debinnenwanden van de val, met uitzondering van het voorste ge-deelte, telkens voordat een varken daarin gedreven werd, doormiddel van een kwast met olie te doen insmeren. Hierdoor werdhet varken ten deele ge??soleerd van den valwand en ging de stroomslechts van het hoofd naar de schouders. Sedert had hij geen wer-velbreuken meer geconstateerd. Spierbloedingen kwamen, naarhij

mededeelde, bij electrisch bedwelmde varkens niet voor. Intusschen is sedert April j.1. de techniek op dit gebied al weervooruitgegaan. Men kan in de tijdschriften lezen van varkens-vallen, die zoo geconstrueerd zijn, dat ook zonder aanwendingvan olie het dier alleen maar met den schouder contact heeft metde partieel in den stroom ingeschakelde val. Het nieuwste zijnde vallen in Weenen en M??nchen in gebruik, waarbij de dieren,nadat zij daar zijn ingedreven, naar beneden glijden en automa-tisch den kringloop der stroom sluiten, doordat ze met hun snuitin aanraking komen met de electrode, die te Keulen als een staafwerd gehanteerd en op het voorhoofd gedrukt. Zijn de desbetref-fende mededeelingen juist, dan duurt voor de varkens de bedwel-ming op deze wijze niet langer dan Â? 10 seconden, wat zeker eenaanzienlijke tijdsbesparing is op de 20 die te Keulen daarvoornoodig waren. In verband met

hetgeen wij aldaar zagen en sedert dienaan-gaande is gepubliceerd, meen ik de meening te mogen uitspreken,



??? dat de bedwelming van slachtvee door middel van electriciteiteen groote toekomst heeft. Zeer zeker in de eerste plaats voorvarkens, daar ten opzichte van deze dieren geen religieuse ge-voelens in het geding komen, zooals bij het slachten van runderenbestemd voor de consumptie voor Israelieten en Mohammedanen.l)Dank zij de electrotechniek, de Schermersche val en den min ofmeer cylindrischen bouw van het varken is dit overigens zooweinig handelbare dier een slachtobject geworden geschikt vooreen mechanische manipulatie, waarbij inderdaad een werkelijkebedwelming aan den dood vooraf gaat, alle geschreeuw en tegen-stand van het dier kan worden vermeden en aan de hoogste eischenin zake het humane dooden van dit slachtdier wordt voldaan.Geen weigering of halve resultaten van schietwerktuigen meer,geen vernietiging van hersenweefsel en evenmin spierbloedingenals in den

aanvang van dit opstel bedoeld. Bovendien zijn dekosten van het stroomverbruik minimaal, een fractie van eenPfennig naar men mij verzekerde, terwijl de patroon voor hetSchermersche schietmasker nog altijd enkele centen kost. Hier-tegenover staat eenig tijdverlies, zooveel per varken als het schietenvlugger gaat dan het bedwelmen in Â? 10 seconden. Maar dit tijd-verlies is alleen van beteekenis voor zeer groote slachthuizen,die zich echter vermoedelijk wel de luxe kunnen veroorloovenom wat meer varkensvallen aan te schaffen, welke,naar het mij voor-komt, niet elk een afzonderlijken transformater behoeven te hebben,wat overigens nog niet zoo\'n groot bezwaar zou zijn, daar de trans-formator te Keulen in gebruik niet meer dan / 360.â€” kost. Bij runderen daarentegen was de voorbereiding in vergelijkingmet die bij het gebruik van het schietmasker nog al tijdroovend,maar niet ten opzichte van die voor

het Joodsch ritueele slachten,waarbij immers de dieren gekluisterd en neergelegd moeten wor-den. Van oeconomisch standpunt zou er dan ook geen enkel be-zwaar zijn om de runderen voor Joodsche consumptie bestemdelectrisch te bedwelmen, te meer niet daar Prof. M??ller er alweer wat op gevonden heeft om tijd te besparen, nl. door nietmeer de electroden op lendenen en voorhoofd te gespen, maar diedoor middel van daarvoor ge??igende klemmen aan staartwortelen neusmiddenschot aan te brengen. De mogelijkheden op tech-nisch gebied zijn onbegrensd en misschien vindt men er nog ietsop om de electrische bedwelming van runderen even snel te doenplaats hebben als bij varkens mogelijk schijnt. Daar, voor zoover bekend, de weefsels van electrisch bedwelm-de dieren geen veranderingen vertoonen, zou men geneigd zijnaan te nemen, dat hier het middel is gevonden om runderente

bedwelmen op een wijze waarmede ook de Joden kunnen in- \') In enkele Duitsche slachthuizen, zooals te Kempten, Kaizerslautern enAken is deze wijze van bedwelmen van varkens reeds regel.



??? stemmen. Dit is evenwel tot heden nog niet het geval, zooals uiteen serie artikelen over â€žDierenbescherming en Joodsche slacht-wijze" van den Opperrabbijn J. Tal in het Utrechtsch Provin-ciaal en Stedelijk Dagblad moge blijken. De heer Tal beroept zichdaarin op o. m. het oordeel van collega D. J. Kok te Haarlem,die de meening heeft uitgesproken, dat de electrische bedwelminggeen bedwelming, geen verdooving, geen narcose, maar een krampvan het hart is, die de dieren niet verdooft (maar verlamt), zoodatze niet kunnen reageeren, maar wel voelen. Collega Kok was zoo vriendelijk om mij een copie van de doorden heer Tal bedoelde publicatie : Der Einfluss des electrischenStromes nuf den Tierk??rper, Versuche mit Wechselstrom, von Veteri-narchirung D. J. Kok, unter Mitwirkuhg von Drs. Med. A. vanHarreveld, Haarlem, verschenen in het Verslag van Duitschenatuurkundigen en artsen van

September 1928, te doen toekomen.Tot een kritische behandeling van dit artikel, dat blijkens zijntitel over den msse/stroom handelt en waarmede op kleine huis-dieren is ge??xperimenteert, acht ik mij voorloopig minder be-voegd, maar stip slechts aan, dat de arterieele bloeding der elec-trisch bedwelmde dieren niet bepaald op hartkramp wijst.Overigens ben ik met collega Kok van meening, dat de electrischebedwelming een ander proces is dan de chemische narcose en dattal van vraagstukken in zake den invloed van den electrischenstroom op het dierlijk lichaam nog nadere en diepgaande studiebehoeven. Tegen de meening, dat we met eene verlamming zouden hebbente doen, voert Prof. M??ller in een van zijn vele publicaties overdit onderwerp ]) aan, dat het electrisch bedwelmde en na uit-schakeling van den stroom weer tot bewustzijn komende diervolkomen dezelfde verschijnselen vertoont als de

mensch bij eenechten epileptischen aanval. Daar deze na het bijkomen uit zijnbewusteloosheid zich niets herinnert en bij eventueele ernstigebeleedigingen tijdens dien aanval niets heeft gevoeld, meent hijte mogen aannemen, dat dit bij electrisch bedwelmde dieren ookhet geval is. In verband met deze tegenstrijdige meeningen zal het, zoodramen in Nederland komt tot ernstige proefnemingen op het gebiedvan electrische bedwelming van slachtvee, in de eerste plaats opden weg liggen van onze onderzoekers om op onomstootelijkewijze aan te toonen, dat men hier inderdaad met een door hersen-anaemie veroorzaakte bewusteloosheid en gevoelloosheid heeftte doen. Immers daarmede staat of valt het voordeel van dezemethode boven die van het gebruik van het schietmasker, en zonderdat bewijs zal men hier te lande moeilijk kunnen komen tot de \') Ueber das Wesen der electrischen Betaubung der

Schlachttiere, DeutscheSchlachthofzeitung, 10 Marz 1929.



??? door de dierenbescherming zoo zeer verlangde bedwelming vanalle slachtdieren zonder uitzondering, zooals die reeds jaren ge-leden in Zwitserland krachtens uitspraak van een volksstemmingis voorgeschreven en in Noorwegen met i Januari a.s. zal wordeningevoerd. Dat het daartoe ook eenmaal hier zal mogen komen,is zeer zeker de wensch van allen, die meen en, dat de mensch dezedelijke plicht heeft om het slachtvee zoo humaan mogelijk tedooden. Ik zou die kwestie met het oog op de religieuse zijde vooronze Joodsche medeburgers daaraan verbonden echter niet bijmeerderheid van stemmen, maar langs den weg van onderlingoverleg, door overtuiging en dus ten slotte eenstemmig willenzien opgelost en daarvoor in de eerste plaats onze onderzoekersop dit gebied aan het werk zien gaan om eventueele verschillenvan meening omtrent het wezen der electrische bedwelming tedoen

verdwijnen. Ten slotte nog de opmerking, dat het mijn aandacht heeft ge-trokken, dat de beide runderen te Keulen â€”â–  het tweede werd,nadat het bijgekomen was opnieuw bedwelmd en daarna ontbloedevenals het eerste â€” zoo\'n volkomen arterieele bloeding vertoon-den en wel onder vrijwel normale functie der ademhaling. Ditin tegenstelling van wat men ziet bij met het schietmasker geveldedieren, waarbij, zooals bekend, de ademhaling volkomen stilstaat.Ik meende dit te moeten verklaren door aan te nemen, dat de be-dwelming dusdanig diep was, dat de dieren over het stadium vantonische krampen, waarin de ademhalingsspieren aanvankelijkook betrokken waren, heen kwamen en dus in diepe bewusteloos-heid geraakten, in den geest als die wordt verkregen met che-mische middelen, waarbij totale gevoelloosheid optreedt metbehoud van de, wel is waar verlangzaamde, ademhaling.

Aangezien de literatuur over dit onderwerp geen steun geeftvoor deze verklaring, integendeel bijna overal uitdrukkelijk wordtvermeld, dat ook tijdens de uitbloeding de respiratie blijft stil-staan, zal moeten worden aangenomen, dat de bedwelming teKeulen zoodanig licht is geweest, dat onmiddellijk na uitschake-ling van den stroom de spierkrampen genoegzaam verminderdenom reflectorisch de ademhalingspieren weer in werking te doentreden. Naschrift. Ter zake van de bedwelming kon ik bij een bezoek einde Julite M??nchen geen nieuwe theoretische gezichtspunten openen,daar Prof. Max M??ller om gezondheidsredenen uit de stad was.Wel kon ik enkele demonstraties bijwonen en wel : ie. het gebruik van de varkensval volgens â€žKitt". De varkens loopen erin, de val neigt naar voren en beneden.Het varken schuift over een afstand van een halve meter naar



??? voren. Het stoot automatisch met den snuit tegen den onder stroomstaanden voorwand en geleidt den stroom door zijn voorpoot naar denbodem. Het dier verstart, geeft geen geluid, is na enkele secondenbedwelmd, de val wordt geopend. Verbloeding zonder adembe-wegingen, goede uitbloeding. Geen fracturen of spierbloedingen,daar het dier nergens wordt vastgehouden en de stroom alleen doorkop en voorpooten gaat. Er zijn misschien nog\' enkele kleine technische verbeteringenmogelijk. Ik vond de werkwijze echter weer veel volmaakter dande demonstratie in Keulen. Per uur kunnen met een val 150â€”200varkens bedwelmd worden. 2e. het bedwelmen van runderen met neusring en staartklem. Veel gemakkelijker aanleggen der electroden dan in Keulen.De toevoerende draden komen van den zolder. Geen hinder vooromstanders of gevaar voor verward raken van het dier. Ir. Wein-berger

schakelt langzaam in. Het dier gaat liggen alsof het rustenwil; sterker stroom ; verstarring, bewusteloosheid. Openen van dehalsvaten. Verbloeding begint. Stroom voorloopig uitgeschakeld.Geen ademhalingsbewegingen, geen afweerbewegingen met deledematen. Wil men de spiercontractie laten medehelpen om goedeuitbloeding te verkrijgen, dan schakelt men de onderbrokenstroom weer even in. Men ziet dan weer iets spiercontracties. Hetdier ligt overigens volmaakt rustig. Na afslachting kon ik volmaaktgoede uitbloeding constateeren. Ook deze werkwijze vond ik veelbeter dan de demonstratie te Keulen. Alle hinderlijke geluiden ofbewegingen worden hierbij vermeden. 3e. Het principe van het toestel is een zwakke gelijkstroom,welke tallooze malen wordt onderbroken. Men kan nu : a. de aanwezige sterke bedrijfsstroom transformeeren tot eenevan lager spanning en onderbreken ; b. een batterij van ong.

90 volt, zooals in de radiotechniek in denhandel zijn, als stroombron nemen. Het onderbreken geschiedtdan met behulp van een motortje, dat op de gewone lichtlei-ding loopt. Stroomverbruik te verwaarloozen klein. Dit toestelis vrij goedkoop en kan bij eiken slager die electrisch licht heeftop elk stopcontact werken. c. Zelfs dit laatste motorische onderbreken kan men vervangendoor met de hand aan een beugel te draaien. Elke plattelands-slager kan met dit eenvoudige toestel zoo goed als kosteloosden zwaarsten os bedwelmen. Het is verbluffend. Deze geheele wijze van werken heeft een bijzonder gunstige in-druk op mij gemaakt en ik geloof, dat de Nederlandsche dieren-vrienden in hun taak te kort zouden schieten, indien zij niet allesin het werk zouden stellen om een serieus proefonderzoek hierte lande te doen plaats hebben. C. F. van Oijen.



??? Uit de Veterinaire Afd. van het Centraal Laboratorium. Hoofd: Dr. H. S. FRENKEL. OVER DE WAARDE VAN NIEUWERE METHODEN TOTKWEEKEN VAN TUBERKELBACILLENVOOR DE VETERINAIRE PATHOLOGIE, DOOR Dr. A. CLARENBURG, Bacterioloog. Vervolg van bladz. 1031. Onderzoek van vleesch. Voor een juiste beoordeeling bij de vleeschkeuring zou het vangroot belang zijn, indien wij over een middel beschikten, waardoorop een snelle, doch zekere wijze kon worden uitgemaakt, of hetvleesch van een tuberculeus slachtdier al dan niet tuberkelbacillenbevat. Tot dusver is men bij deze beoordeehng aangewezen op degegevens van het onderzoek v????r het slachten en op de pathologisch-anatomische bevindingen, welke hierna worden gedaan. Op grondhiervan wordt naar de voorschriften in het keuringsregulatiefuitspraak gedaan, volgens hetwelk niet tot goedkeuring wordt over-gegaan,

indien cle mogelijkheid bestaat, dat zich in de musculatuuranatomische bevinden. Zekerheid wordt hieromtrent door ditonderzoek niet verkregen. Deze zou alleen door het proefdier-experiment, eventueel door een betrouwbaar cultureel onderzoekkunnen worden bereikt. Het eerste onderzoek duurt echter te lang,terwijl voor het laatste nog geen bevredigende oplossing gevonden is. Om deze redenen werd een onderzoek ingesteld naar de mogelijk-heid om de cultureele methode dienstbaar te maken aan de praktijkder vleeschkeuring. Te dien einde werd van een aantal tuberculeuzeslachtdieren het vleesch cultureel onderzocht. Hierbij werd devolgende techniek toegepast. Een stuk vleesch, wegende ongeveer een pond, werd aan de opper-vlakte geschroeid, teneinde tuberkelbacillen, die door bezoedelingop het vleesch gekomen konden zijn, te vernietigen. Hierna werdmet steriele instrumenten circa 250 gr. vleesch

uitgesneden, waaruitmet behulp van een gesteriliseerde pers 20 a 30 cm3 sap werd ge-perst. Hiervan werden 10 cm3 vermengd met een gelijke hoeveelheidi N zwavelzuur, waarbij een flink neerslag gevormd werd. Na 20min. schudden werd het mengsel gedurende 5 minuten gecentri-fugeerd, waarna met het sediment 2 voedingsbodems van Petrag-nani werden ge??nt. Steeds werd ook 10 a 20 cm3 perssap gecentri-fugeerd en bij het sediment 10 cm3 r N zwavelzuur gevoegd, waarnade bewerking geschiedde als bij het onderzoek van het vleesch-perssap als zoodanig. Naast dit cultureele onderzoek werd van elk vleeschmonster



??? i cm3 perssap bij een cavia ingespoten en wel subcutaan en intra-musculair in de dij. Vaak moest, wegens gebrek aan proefdieren, ?Š?Šncavia voor 2 vleeschmonsters worden gebruikt, waarbij dan deinspuitingen met het sap beurtelings aan beide dijen plaats vond. Op deze wijze werden onderzocht : vleeschmonsters van 31 run-deren, 2 kalveren, 3 paarden, 15 varkens en 1 schaap. De dieren,waarvan deze vleeschmonsters afkomstig waren, bleken lijdendete zijn geweest aan acute miliaire tuberculose, terwijl bij 4 deronderzochte runderen uitgebreide, verweekte tuberculeuze haardengevonden waren. Om deze redenen was het vleesch dezer dierengoedgekeurd onder voorwaarde van sterilisatie. De ge??nte voedingsbodems werden gedurende 2 maanden gecon-troleerd. Het gelukte in geen enkel geval hierop tuberkelbacillenaan te toonen. Van de proefdieren stierven er 2 na verloop van resp.17 en 25 dagen. Bij

de sectie werd een pneumonie gevonden, evenwelgeen tuberculeuze veranderingen. Evenmin gelukte het in uitstrijk-preparaten der regionaire lymphklieren en verschillende organentuberkelbacillen aan te toonen. De overige caviae werden 6â€”8weken na de enting door verbloeding gedood. Het onderzoek optuberculose verliep bij deze dieren geheel negatief. Aangezien blijkens de caviaproef in geen der onderzochte vleesch-monsters tuberkelbacillen voorkwamen, is natuurlijk geen oordeeluit te spreken over de vraag of de cultureele methode waarde heeftbij de beoordeeling van tuberculeuze slachtdieren. Melk. Het behoeft hier niet nader te worden betoogd, dat het onder-zoek naar het voorkomen van tuberkelbacillen in melk van grootehygi??nische beteekenis moet worden geacht. Niet alleen vormen dein melk voorkomende tuberkelbacillen een ernstige bron van infectievoor den mensch, doch ook de verspreiding der

tuberculose onderhet rundvee en andere dieren, met name de varkens, wordt er tenzeerste door in de hand gewerkt. Tot nu toe wordt aan het onder-zoek der melk op de aanwezigheid van tuberkelbacillen zeer weiniggedaan, ofschoon toch publicaties uit het buitenland melding makenvan hooge percentages besmette handelsmelk. De reden van dezeveronachtzaming moet worden gezocht in de moeilijkheid de tuber-kelbacillen in deze melk aan te toonen. Als regel faalt hierbij hetdirecte microscopisch onderzoek van het sediment. Daarbij komtnog dat. niet alle zuurvaste bacillen, welke in de uitstrijkpreparatender melk worden gevonden, als tuberkelbacillen mogen wordenbeschouwd. Er komen n.1. in onzindelijk gewonnen melk ver-schillende zuurvaste pseudo-tuberkelbacillen voorâ€”van grassen,faeces, aarde, enz. afkomstigâ€”die, hoewel vaak door hun grootteâ– en vorm van de echte tuberkelbacillen te

onderscheiden, toch meer-



??? malen een groote gelijkenis hiermede kunnen vertoonen. Men isderhalve bij dit onderzoek aangewezen op het cavia-experimenten een dergelijk onderzoek op eenigszins omvangrijke schaal brengtgroote kosten met zich mede, afgezien nog van de onzekerheid,welke ontstaat door vroegtijdige intercurrente proefdiersterfteen het mogelijk voorkomen van voor caviae apathogene tuberkel-bacillen. Het zou om deze redenen van groot belang zijn, indien het mo-gelijk ware, door middel van de cultureele methode tuberkelbacillenin melk aan te toonen. Deze methode toch is weinig kostbaar en zeereenvoudig uit te voeren. Daardoor leent zij zich bij uitstek voor eenuitgebreide toepassing in de praktijk. Een orienteerend onderzoek werd in deze richting ingesteld, dat,hoewel het geen aanspraak op volledigheid mag maken, de moge-lijkheid opent, met meer kans op succes dan voorheen, de tuberkel-bacillen in melk op

te sporen. Een aantal monsters melk, afkomstigvan runderen, die aan tuberculeuze mastitis lijdende waren, werdlangs cultureelen weg onderzocht. In uitstrijkpreparaten van dezemelk konden de tuberkelbacillen als regel vrij gemakkelijk wordenaangetoond. Enkele monsters waren bij het onderzoek reeds ver-scheidene dagen oud en juist hierbij werden in uitstrijkpreparatenvan het sediment slechts enkele tuberkelbacillen opgemerkt, diedan nog, blijkens hun fletsroode tint, na kleuring volgens Ziehl-Nielsen, een verminderde zuurvastheid bezaten. Dit verschijnselkon vrij regelmatig worden waargenomen, wanneer melkmonstersof ander materiaal met grooten rijkdom aan tuberkelbacillen,eenigen tijd werden bewaard. Met het toenemen van den ouderdomgaat een vermindering van het aantal goed kleurbare tuberkelbacillengepaard. Bij het cultureele onderzoek werd aanvankelijk zoowel zwavel-zuur als kaliloog als

voorbehandelingsmiddel gebruikt. Teneindena te gaan, welke sterkte dezer stoffen het beste voldeed, werdenzoowel 2 N, N, i N, \\ N als 0,1 N oplossingen gebruikt. Devolgende werkwijze werd bij dit melkonderzoek toegepast : Ongeveer 50 cm3 melk werd gecentrifugeerd, waarna het sedimentmet enkele cm3 steriele physiologische keukenzoutoplossing goedwerd vermengd. De verkregen suspensie werd nu gelijkelijk over10 steriele fleschjes verdeeld, waarin vooraf 10 cm3 zwavelzuur,resp. kaliloog van verschillende normaliteit was gedaan. Hiernawerden de fleschjes hetzij in een schudapparaat, hetzij met de handgedurende 20 a 30 minuten geschud. Vervolgens werd de inhoudder fleschjes overgegoten in steriele centrifugebuizen en na 5 min.centrifugeeren het alsdan verkregen sediment op 3 a 4 voedings-bodems volgens Lubenau en in 3 a 4 buisjes BESREDKAvloeistofmet buffermengsel ge??nt. De

ge??nte voedingsbodems werden ineen broedstoof bij 370 C. geplaatst, en te beginnen na 4 dagen,



??? geregeld microscopisch, door kleuring van uitstrijkpreparatenvolgens Ziehl-Nielsen, onderzocht. Evenals bij het onderzoek der tuberculeuze organen bleek ook nu,dat kaliloog als voorbehandelingsmiddel veel minder voldeed danzwavelzuur. Over het algemeen was de groei der tuberkelbacillenveel kariger, terwijl de verontreinigingen der voedingsbodems veeltalrijker waren. Om deze redenen werd na enkele onderzoekingenhet kaliloog niet meer gebruikt. Na de voorbehandeling met zwavelzuur werd in 7 van de 10 onder-zochte melkmonsters een cultuur van tuberkelbacillen verkregen.De 3 monsters, waarbij zulks niet gelukte, waren verscheidene dagenoud en zeer sterk verontreinigd. Alle hiermede ge??nte voedings-bodems waren na enkele dagen met bacteri??n doch ook met schim-mels en gistcellen over- resp. doorgroeid. In de 7 positieve gevallenwas bij microscopisch onderzoek na 4â€”10 dagen groei van

tuberkel-bacillen waarneembaar. Deze lagen dan in kleinere en grooteregroepen bijeen en vertoonden meestal een duidelijke korreling.Na 4 dagen zijn de groepjes vaak erg klein en bestaan slechts uitenkele bacillen ; na 8â€”10 dagen echter kunnen vaak reeds metzwakke vergrooting in het ZiEHL-NiELSExpreparaat de conglo-meraten van tuberkelbacillen worden gezien. De vorming van macroscopisch zichtbare koloni??n duurde veellanger en wel 20â€”50 dagen. Deze tijd hing ten nauwste samen metden rijkdom der melk aan tuberkelbacillen, doch tevens met desterkte van het gebruikte zwavelzuur. Waren er blijkens het directemicroscopisch onderzoek van het melksediment vele tuberkel-bacillen aanwezig, dan werd ook een snellere groei waargenomen.Tevens kon worden vastgesteld, dat over het algemeen de bestegroei optrad na het gebruik van de zwakkere zuren. Evenals bij hetorgaan-onderzoek kon ook

nu eenmaal worden opgemerkt, dat nainwerking van 2 N en ij N zwavelzuur geen macroscopisch zicht-bare koloni??n werden gevormd, terwijl na de voorbehandeling metde zwakkere zuren vele koloni??n tot ontwikkeling kwamen. Hetmicroscopisch onderzoek toonde echter, ook op de schijnbaar sterielgebleven voedingsbodems, groei van tuberkelbacillen aan. De vraag, welke normaliteit van het zwavelzuur bij het cultureeleonderzoek van melk het best voldoet, valt niet gemakkelijk te be-antwoorden. De uitkomsten, welke in verband hiermede werdenverkregen, waren sterk vari??erend. Indien het melkmonster slechtsgering bacterieel verontreinigd was, werd reeds met het zwakstezuur i.c. 0,1 N zwavelzuur een weelderige cultuur van tuberkel-bacillen verkregen. Was daarentegen de verontreiniging grooter,dan werden bij deze normaliteit en ook, hoewel in afnemende mate,bij de sterkere zuren de voedingsbodems

overgroeid, resp. doorgroeiddoor de begeleidende micro-organismen. Met 1 N zwavelzuurwerden over het algemeen goede resultaten gekregen ; er werd



??? slechts een zeer gering verschil in groeirijkdom na voorbehandelingmet 0,5 en 0,1 N-oplossing opgemerkt. Het gelukte slechts 2 maalop- en in alle ge??nte voedingsbodems een reincultuur van tuberkel-bacillen te verkrijgen. In de overige 5 gevallen bleken verschillendevoedingsbodems, ook na gebruik van 2 N zwavelzuur verontreinigdte zijn. Indien deze verontreiniging slechts in geringe mate was opge-treden, konden de tuberkelbacillen in uitstrijkpreparaten vrij ge-makkelijk worden aangetoond. Meermalen echter waren, ook nagebruik van de sterkere zuuroplossingen de begeleidende kiemenzoodanig gegroeid, dat dit niet mogelijk bleek. Men dient bij dezeverontreinigingen wel bedacht te zijn op het voorkomen van zuur-vaste ftseudo-tuberkeibacillen, waarover bij de behandeling van hetsputumonderzoek nader zal worden bericht. Wat de beide gebruikte voedingsbodems aangaat, voldeed devloeistof van

Besredka, in verband met het geringer aantal opge-treden verontreinigingen, beter dan de voedingsbodem van Lubenau.Echter werd geen verschil in groeisnelheid in deze beide voedings-media opgemerkt. In sterkere mate dan bij het onderzoek der tuberculeuze organen,werd bij het kweeken van tuberkelbacillen uit melk, het bezwaar vanverontreiniging der voedingsbodens ondervonden. Daarom werd bijhet bekend worden van den voedingsbodem van Petragnani, meteen 8-tal melkmonsters, afkomstig van dieren, die aan tuberculeuzemastitis lijdende waren, het onderzoek herhaald. Hierbij werdennaast den voedingsbodem van Petragnani, ook die van Lubenauen van Besredka gebruikt, terwijl als voorbehandelingsmiddelzoowel 1 N als 2 N zwavelzuur werd genomen. Verreweg de besteresultaten werden met eerstgenoemden voedingsbodem bereikt. Veront-reinigingen traden in belangrijk mindere mate op,

terwijl tevenseen snellere en rijkere groei van tuberkelbacillen werd waargenomen.Bij microscopisch onderzoek was steeds na 4â€”8 dagen een vermeer-dering der tuberkelbacillen opgetreden, terwijl macroscopisch na18â€”30, gemiddeld 22 dagen kolonies werden gezien. In 6 van de8 gevallen werd op alle PETRAGNANivoedingsbodems, zoowel navoorbehandeling met 1 N als met 2 N zwavelzuur een reincultuurvan tuberkelbacillen verkregen, terwijl van de gebruikte Lubenau-en BESREDKAbodems vele verontreinigd bleken. In de 2 overigegevallen waren na voorbehandeling met 1 N zwavelzuur alle ge??nteLubenau- en BESREDKAbodems verontreinigd, daarentegen van de6 ge??nte PETRAGNANibodems slechts 2. Van de voedingsbodems,die met 2 N zwavelzuur voorbehandeld sediment waren ge??nt,bleken verscheidene Lubenau- en BESREDKAbuizen verontreinigd,(resp. 5 en 4) daarentegen van

de PETRAGNANivoedingsbodemsslechts 1. Deze beide melkmonsters waren matig sterk veront-



??? reinigd en werden 2 dagen na de winning onderzocht. Bij sterkeverontreiniging der melk, vooral als deze vele dagen oud is, is hetresultaat van het cultureele onderzoek, ook bij gebruik van Pe-tragnaxi-voedingsbodems onzeker. Het verdient derhalve ook bijhet melkonderzoek aanbeveling, het materiaal zoo versch mogelijkte onderzoeken. Hoewel niet constant, werd toch meermalen op-gemerkt, dat na inwerking van 1 N zwavelzuur een rijkere groeioptrad, dan nadat de 2 maal sterkere zuuroplossing was gebruikt. Het voordeel van het gebruik der voedingsbodems van Petrag-na\'ni is sterk in het oog springend. Niet alleen is het hiermede moge-lijk met zwakkere zuuroplossingen te werken, waardoor meer kansop rijken groei der tuberkelbacillen bestaat, doch tevens kan methet enten van 2 voedingsbodems worden volstaan, hetgeen eenvereenvoudiging van het onderzoek en besparing van materiaalbeteekent.

Teneinde de invloed der zuur-inwerking op den groei der tuberkel-bacillen bij gebruik van PETRAGXANivoedingsbodems nog eens nate gaan, werd van 2 melkmonsters, afkomstig van runderen mettuberculeuze mastitis, waarin vele tuberkelbacillen in uitstrijk-preparaten werden gevonden, het sediment na inwerking van 1 N,2 N en 4 N zwavelzuur onderzocht, terwijl daarnaast ook onbehan-deld melksediment op 2 voedingsbodems van Petragnani werduitgestreken. Bovendien werd een gedeelte van het sediment ge-durende 24 uur met 1 N zwavelzuur samengebracht en vervolgensna de gebruikelijke bewerking op PETRAGXANi-voedingsbodemsge??nt. In de beide buizen, die met onbehandeld sediment van een dezermelkmonsters waren ge??nt, was naast groei van tuberkelbacillenook verontreiniging, hoewel niet in storende mate, opgetreden. Ditbleek eveneens het geval te zijn\' met een der voedingsbodems, diemet i

N zwavelzuur behandeld materiaal was ge??nt. Overigensbleek, naar het aantal zich ontwikkelende kolonies te oordeelen,de invloed van de zuurinwerking op den groei der tuberkelbacillenzeer gering te zijn. Het tweede melkmonster gaf op alle voedingsbodems, ook op die,welke met onbehandeld sediment waren ge??nt, een reincultuur vantuberkelbacillen te zien. Hierbij was de groei na voorbehandeling vanhet melksediment met 1 N zwavelzuur beter dan wanneer geen voor-behandeling met zuur had plaats gevonden, terwijl na de inwerking van2 en 4 N zwavelzuur de groeirijkdom aanzienlijk verminderd was. Ookna de inwerking gedurende 24 uur van 1 N zwavelzuur werd weer eengoede ontwikkeling van tuberkclbacillenkoloni??n opgemerkt, welke zelfsiets rijker was dan die, welke na inwerking van 2 N zwavelzuurgedurende | uur optrad. Wij zien hieruit, hetgeen ook reeds bij de vroegere proefnemingen



??? gebleken was, dat de gevoeligheid van de verschillende tuberkel-bacillenstammen voor zwavelzuur zeer uiteenloopend is. Er zijnstammen, die een sterke resistentie bezitten, doch aan den anderenkant zijn er ook, die door de inwerking der sterkere zuuroplossingenin hun groei worden geremd. Over het algemeen kan worden op-gemerkt, dat de inwerking van i N zwavelzuur gedurende een halfuur, geen invloed heeft op het aantal zich ontwikkelende kolonies. Van de hierboven vermelde melkmonsters, afkomstig van run-deren met tuberculeuze mastitis, werd een 4-tal zoodanig metkiemarme, zindelijk gewonnen melk verdund, dat in uitstrijkprepa-raten van het sediment geen tuberkelbacillen meer konden wordenaangetoond. Het sediment van 10 cm3 dezer melkmonsters werdgedurende 30 min. behandeld met 10 cm3 1 N en 2 N zwavelzuur.Na centrifugeeren gedurende 5 min. werd het alsdan verkregen

slibop 2 voedingsbodems van Petragnaxi ge??nt. Het gelukte in al dezegevallen de tuberkelbacillen cultureel aan te toonen. Vatten wij nu in het kort de resultaten, verkregen met het on-derzoek van melk, afkomstig van dieren, welke aan tuberculeuzemastitis lijdende zijn, tezamen, dan blijkt, dat het mogelijk is detuberkelbacillen cultureel aan te toonen. Bij dit onderzoek verdientde voedingsbodem van Petragnaxi verreweg de voorkeur bovendien van Lubenau en van Besredka. Bij de voorbehandeling kanin het algemeen met 1 N zwavelzuur worden volstaan, terwijl bijsterkere verontreiniging daarnaast ook de 2 N oplossing dient teworden gebruikt. Het verdient aanbeveling de melk zoo verschmogelijk in onderzoek te nemen. Slijtersmclk. Voor de practijk van het melkonderzoek zou het van het grootstebelang zijn, indien de hierboven geschetste cultureele methode ookbruikbaar zou blijken voor het onderzoek der

z.g. slijtersmclk, demelk dus, zooals deze bij de consumenten wordt afgeleverd. Reedsspoedig bleek, dat bij het onderzoek van deze melk niet met 1 N en2 N zwavelzuur bij de voorbehandeling kon worden volstaan, aan-gezien bijna alle voedingsbodems alsdan verontreinigd werden.Om deze redenen werd een aantal monsters slijtersmclk onderzocht,waarbij behalve van 1 N en 2 N ook van 4 N zwavelzuur gebruikwerd gemaakt. De volgende techniek werd hierbij gevolgd. Ongeveer 200 cm3 melk werd gecentrifugeerd, waarna het sedi-ment en een gedeelte der room werd verzameld en vermengd metenkele cm3 physiologische keukenzoutoplossing. Van de verkregensuspensie werd \\ deel bij een cavia intramusculair in de rechter dijingespoten, terwijl de rest met behulp van een steriele pipet gelijke-lijk over 3 fleschjes werd verdeeld, waarin vooraf respectievelijk10 cm3 i N, 2 N en 4 N zwavelzuur was

gebracht. Na een half uur



??? schudden werd de inhoud der fleschjes gedurende 5 minuten ge-centrifugeerd, waarna het sediment over 2 voedingsbodems vanPetragnani werd uitgestreken. Bovendien werden van het on-behandelde sediment 2 uitstrijkpreparaten, na kleuring volgensZiehl-Nielsen, microscopisch nagezien. Op deze wijze werden 11 monsters onderzocht. Het directe microscopisch onderzoek van het sediment verliepbij alle negatief. Een cavia stierf 20 dagen na de enting en vertoondeeen groot abces op de entplaats, waarin vele streptococcen, echtergeen tuberkelbacillen werden aangetoond. Bij de sectie werdengeen tuberculeuze veranderingen gevonden, evenmin konden inuitstrijkpreparaten der regionaire liesklier, noch in de lever, nochin de milt, tuberkelbacillen worden aangetoond. De overige caviaewerden 6â€”8 weken na de enting afgemaakt. Ook bij deze dierenverliep het onderzoek op de aanwezigheid van

tuberculeuze ver-anderingen geheel negatief. Op geen der ge??nte voedingsbodemswerden tuberkelbacillen gevonden. Wel was een groot aantal n.1.51 van de 66 verontreinigd. In 3 gevallen waren alle voedings-bodems in meerdere of mindere mate door de begeleidende micro-organismen overgroeid, waarvan vele bij de kleuring volgens Ziehl-Nielsen zuurvast bleken te zijn. Slechts in ?Š?Šn buisje werd, navoorbehandeling van het betreffende melksediment met 2 N zwavel-zuur, schimmelgroei opgemerkt. Wanneer men nagaat, dat dehandelsmelk vaak zeer sterk bacterieel verontreinigd is, behoeftdit resultaat ons niet erg te bevreemden. Bij vroegere onderzoekin-gen werden meermalen millioenen bacteri??n per cm3 melk aange-toond. Na een verblijf van 6 weken in de broedstoof waren slechts15 voedingsbodems steriel gebleven. De verdeeling hiervan over deverschillende monsters en zwavelzuur-oplossingen

is in onderstaandstaatje weergegeven Monsternummer............... I 2 3 4 5 6 7 8 9 10 II i N. zwavelzuur .............. 0 0 0 i 0 0 0 0 0 0 0 2 N. ................ i 0 0 i 0 0 0 0 0 0 0 4 N. 2 2 0 2 2 i i 0 i I 0 Het spreekt vanzelf, dat op grond van het onderzoek van eenaantal melkmonsters, waarin blijkens het cavia-experiment geentuberkelbacillen aanwezig waren, geen oordeel over de waarde dercultureele methode voor de practijk kan worden uitgesproken.Hiervoor is het noodig een groot aantal monsters te onderzoeken,waarbij ook steeds ter controle een caviaproef zal moeten wordeningesteld. Men kan bij een dergelijk onderzoek nog verschillendewijzigingen in de techniek probeeren. Gezien de resultaten bij het onderzoek van mastitismelk, waarbijook na inwerking van 1 N zwavelzuur gedurende 24 uur nog goede



??? groei van tuberkelbacillen werd opgemerkt, zou men b.v. de in-werkingsduur van het zwavelzuur kunnen verlengen. Zelfs is mijbij latere onderzoekingen enkele malen gebleken, dat na inwerkingvan i N zwavelzuur gedurende 5 a 24 uur nog groei van tuberkel-bacillen optrad. Al moge het dan ook niet gelukken de tuberkel-bacillen in alle gevallen, waarin deze in melk voorkomen, aan tetoonen, elke positieve bevinding moet als een belangrijke aanwinstin de opsporingsmogelijkheid der tuberkelbacillen worden be-schouwd. Voorloopig is men bij het onderzoek der melk op tuberkelbacillenop de caviaproef aangewezen. Daarnaast kan echter de cultureelemethode worden toegepast. Indien op deze wijze in een monsterslijtersmelk tuberkelbacillen worden gevonden, kan op de boer-derijen waarvan deze melk afkomstig is, van elke koe apart eenmonster worden genomen. Deze monsterneming kan na

reinigingder tepels en wegmeiken der eerste stralen, in steriele fleschjesgeschieden. Naast het microscopisch onderzoek van het sedimentkan juist bij deze monsters een cultureel onderzoek met veel kansop succes worden ingesteld. Onderzoek van runder sputum. Een onderzoek werd ingesteld naar de waarde der cultureelemethode voor het aantoonen van tuberkelbacillen in rundersputum.Allereerst werden sputa onderzocht, waarbij in uitstrijkpreparatentuberkelbacillen konden worden gevonden. Het bleek reeds spoedig,wegens de bijna regelmatig optredende verontreiniging, dat devoedingsbodems van Lubenau en van Besredka voor dit onderzoekniet geschikt zijn. Daarom werd na enkele proeven uitsluitend vanden voedingsbodem van Petragnani gebruik gemaakt, waarbijdit nadeel in belangrijk mindere mate ondervonden werd. I)e toe-gepaste techniek was zeer eenvoudig. Het sputum werd

zoo fijnmogelijk verdeeld, vervolgens in fleschjes met 10 cm3 zwavelzuur-oplossing gebracht en gedurende I uur geschud. Dit mengsel werdnu in een centrifugebuis overgegoten en gedurende 5 min. gecen-trifugeerd, waarna het zuur werd afgeschonken en het sediment op2 a 3 voedingsbodems van Petragnani werd uitgestreken. Indiende â€žsputum-brokjes" in veel vloeistof waren gesuspendeerd, werdhet sputum eerst gecentrifugeerd en vervolgens de beschrevenmethode toegepast. Om de kans van verontreiniging der voedings-bodems zooveel mogelijk te ontgaan, verdient het ten zeerste aan-beveling bij het onderzoek uitsluitend de vlokjes uit het sputum tegebruiken, waardoor grove gras- en andere voedseldeeltjes nietmede op de voedingsbodems behoeven te worden gebracht. Met 10 microscopisch positieve sputa werd een cultureel onder-zoek ingesteld, waarbij als voorbehandelingsmiddel

zoowel 1 N als2 N zwavelzuur werd gebruikt. Het gelukte in 9 der 10 onderzochte



??? monsters een cultuur van tuberkelbacillen te verkrijgen. In uit-strijkpreparaten der voedingsbodems kon na 4â€”13 dagen gemiddeld7 dagen groei worden waargenomen, terwijl macroscopisch zichtbarekoloni??n na 24â€”48, gemiddeld 32 dagen optraden. In het sputum,waarbij het cultureel onderzoek negatief verliep, waren in uitstrijk-preparaten slechts enkele tuberkelbacillen aanwezig, zoodat demogelijkheid niet is uitgesloten, dat in het voor het verdere onder-zoek gebruikte sputum geen tuberkelbacillen meer aanwezig warenIn 2 gevallen kon een duidelijk verschil in groeirijkdom wordenopgemerkt, na inwerking op het materiaal van 1 N en 2 N zwavel-zuur, ten gunste van de zwakkere zuuroplossing. Vervolgens werden 32 sputa onderzocht, waarbij in uitstrijk-preparaten geen tuberkelbacillen konden worden aangetoond. Ookhierbij werd hetzelfde sputum, steeds met 1 N en 2 N zwavelzuurvoorbehandeld. In 17

gevallen werd ter controle naast de cultureelemethode ook een caviaproef ingesteld. In den regel was slechtsweinig sputum beschikbaar, zoodat na elke voorbehandeling nietmeer dan 2 Petragnani voedingsbodems konden worden ge??nt.Van de 64 voedingsbodems, welke met 1 N zwavelzuur voorbehan-deld sputum waren ge??nt, bleken 42, van de overige, waarop met2 N zwavelzuur behandeld materiaal was uitgestreken, 27 te zijnverontreinigd. Van 12 sputa waren alle ge??nte voedingsbodems doorde begeleidende micro-organismen overgroeid. Er dient hier weleen onderscheid te worden gemaakt tusschen de sputa, welke enkeleuren na het opvangen werden onderzocht en die, waarvan het onder-zoek ?Š?Šn of meer dagen hierna plaats had. Van de laatste sputa waseen aanmerkelijk grooter aantal voedingsbodems verontreinigddan van de versche sputa. Bovendien is het van groot voordeel,indien mogelijk,

alleen de vlokjes uit het sputum te onderzoeken.Van de laatste 4 onderzochte sputa, waarbij uitsluitend de vlokjeswerden onderzocht, was na voorbehandeling met t N zwavelzuurslechts i voedingsbodem verontreinigd, terwijl de overige voedings-bodems steriel waren gebleven. Uit de 15 sputa, waarbij geen caviaproef werd ingesteld, konden2 maal tuberkelbacillen worden gekweekt. Microscopisch was degroei na 8 en 12 dagen vast te stellen, terwijl kolonies na 32 en 40dagen werden gezien. Het resultaat van het onderzoek der overige 17 sputa, waarvanook caviae waren ge??nt, was als volgt. Van de ge??nfecteerde proefdieren stierven er 5 na verloop van3â€”10 dagen. Bij de sectie werd als regel een ontsteking op de ent-plaats waargenomen. Geen enkele maal konden hierin, noch in deregionaire lymphklieren, tuberkelbacillen worden aangetoond;evenmin werden tuberculeuze veranderingen gevonden. De

overige12 caviae werden na Â? 6 weken afgemaakt. Hiervan waren 6 tuber-culeus, terwijl het onderzoek op tuberculose bij de andere 6 negatief



??? verliep. Langs cultureelen weg werden in 4 sputa tuberkelbacillenaangetoond en wel microscopisch na 4â€”14 dagen, macroscopisch na30â€”48 dagen. In 3 van de 4 cultureel-positieve sputa waren ook bijde, hiermede ge??nte, caviae tuberculeuze veranderingen gevondenDe cavia echter, die met het 4de sputum was ingespoten, vertoondebij de sectie geen spoor van tuberculose. Of in dit geval de cultureele methode gevoeliger was dan de caviaproef, valt niet met zeker-heid te zeggen. De mogelijkheid is n.1. niet uitgesloten, dat de tuber-kelbacillen in het sputum ongelijkmatig waren verdeeld, zoodat bijde cavia tuberkelbacillen-vrij sputum werd ingespoten. Eenmaalwerd bij het onderzoek van een uitstrijkpreparaat van sputum eengroepje van Â? 8 tuberkelbacillen, ingesloten in een leukocyt, gevonden, terwijl bij nauwkeurig doorzien van het geheele preparaatgeen enkele tuberkelbacil meer kon worden

aangetoond. Dit voor-beeld moet wel tot voorzichtigheid aanmanen, bij de beoordeeling,welke methode de gevoeligste is. In 3 gevallen was dus de caviaproef positief, terwijl de cultuur-proef negatief verliep. In 2 hiervan waren alle ge??nte voedings-bodems verontreinigd, in het 3de geval geen enkele. Of in dit laatstegeval ook een ongelijkmatige verdeeling der tuberkelbacillen in hetsputum bestond, waardoor deze alle bij de cavia waren ingespoten,moet in het midden worden gelaten. Alleen door het onderzoekvan een groot aantal sputa, kan op de vraag, of de caviaproef ge-voeliger is dan de cultureele methode, een antwoord worden ge-geven. Voorloopig is mijn indruk, dat de caviaproef gevoeliger is,aangezien vele sputa zeer sterk verontreinigd zijn en deze veront-reiniging door de zuurinwerking niet steeds wordt opgeheven.Blijkens het vrij groote aantal intercurrente sterfgevallen bij deproefdieren, wordt

echter voor deze monsters ook de waarde derdierproef verminderd. Door deze onderzoekingen is aangetoond, dat met behulp van decultureele methode in rundersputum tuberkelbacillen kunnen wordenaangetoond in gevallen, waar het bacterioscopisch onderzoek negatief is.Bij onderzoekingen van sputa op uitgebreide schaal, waarbij nietsteeds de gelegenheid voor het instellen van de caviaproef bestaat,verdient deze methode zeer zeker warme aanbeveling. Doch ooknaast het proefdier-experiment, kan wegens de kans op inter-currente sterfte der proefdieren, de cultuurproef worden uitgevoerd.Bij het cultureele sputumonderzoek zal als regel 2 N zwavelzuur alsvoorbehandelingsmiddel moeten worden gebruikt. Indien voldoendeonderzoekingsmateriaal aanwezig is, verdient het aanbevelingdaarnaast ook 1 N zwavelzuur te gebruiken. Tenslotte werd eenmaal uterussecretum van het rund onderzocht.Het

microscopisch onderzoek hierbij was negatief. De cultuurproefwerd ingesteld, na voorbehandeling met 1 N en 2 N zwavelzuur,met de voedingsbodems van Lubenau, Besredka en Petragnaxi.



??? Alle Lubenau- en BESREDKAbodems waren na enkele dagen ver-ontreinigd, terwijl op dc PETRAGNAXibodems die met i N zwavel-zuur voorbehandeld secretum waren ge??nt, microscopisch na 4 enmacroscopisch na 30 dagen groei van tuberkelbacillen werd gezien.Na voorbehandeling van het secretum met 2 N zwavelzuur, blevende ge??nte voedingsbodems steriel. Zuurvaste pseud o-tubcrkelbacillen. Zooals uit deze onderzoekingen blijkt, werd verontreiniging dervoedingsbodems het meest bij het onderzoek van handelsmelk ensputum waargenomen. Onder de bacteri??n, die hierbij het voedings-medium overgroeiden, kwamen vaak zuurvaste pseudo-tuberkel-bacillen voor. Zooals bekend, kunnen deze bacillen veelvuldig opgrassen, in aarde, mest, kranen der waterleiding, enz. worden aan-getroffen. Hiermede is dan ook verklaarbaar, waarom deze bacillenzoo vaak in onzindelijk gewonnen melk

(faecespartikeltjes) en insputum (voedselbijmenging) voorkomen. De kolonies dezer pseudo-tuberkelbacillen hebben een zeer varieerend voorkomen en kunnenvaak macroscopisch niet van die der echte tuberkelbacillen wordenonderscheiden. Het is dan ook dikwijls onmogelijk om zonder mi-croscopisch onderzoek dezer koloni??n, te besluiten tot de aanwezig-heid van tuberkelbacillen. Zelfs bij microscopisch onderzoek is hetvaak moeilijk beide bacillengroepen van elkander te onderscheiden.Meestal zijn de pseudo-tuberkeibacillen plomper van vorm, dochook komen fijnere staafjes onder hen voor. Zooals bekend, kan hetoverenten van de verdachte koloni??n op agar als belangrijk onder-scheidingsmiddel gelden. Hiervan kon ik mij meermalen overtuigen.Indien de kolonie uit pseudo-tuberkelbacillen bestond, werd vaakreeds na enkele dagen een flinke groei op de agar gezien. Ook werdenvan verschillende koloni??n

uitstrijkpreparaten niet alleen gekleurdvolgens Ziehl-Nielsen, doch tevens volgens Much en Weisz. Dezebeide laatste kleuringen bleken echter voor de onderscheiding nietbruikbaar. De tuberkelbacillen kunnen onderling zeer verschillen, zoowelwat hun vorm als hun kleurbaarheid betreft. Zeer vaak worden nakleuring volgens Ziehl-Nielsen licht gebogen vormen waarge-nomen, met aanwezigheid van donkere granula, vooral aan de polen.Deze vorm werd geen enkele maal bij de zuurvaste pseudo-tuberkel-bacillen gezien. Bovendien worden bij aanwezigheid van deze sapro-phytische zuurvaste bacillen, vaak reeds enkele dagen na de enting,koloni??n op de voedingsbodems gezien, welke groote gelijkenis metdie der tuberkelbacillen kunnen vertoonen. In gevallen van zoosnellen groei kon in alle gevallen tot een groei van pseudo-tuberkel-bacillen worden besloten. Meermalen werd dit, behalve door over-enting op agar,

ook door inspuiting van deze verdachte koloni??nbij caviae bewezen.



??? Samenvatting der resultaten. Voor het kweeken van tuberkelbacillen uit organen, melk ensputum, verdient de voedingsbodem van Petragnani den voorkeurboven dien van Lubenau en van Besredka, aangezien hiermedeeen minimum aantal verontreinigingen optreedt en toch een goedeen snelle groei van tuberkelbacillen optreedt. Bij vergelijking van den voedingsbodem van Lubenau met dienvan Besredka werd geen verschil in groeisnelheid der tuberkel-bacillen opgemerkt ; wel traden in de besredka-vloeistof minderverontreinigingen op. Het onderzoek dient zoo spoedig mogelijk te worden ingesteld,aangezien met oud en sterk verontreinigd materiaal de cultureelemethode geen zekere uitkomsten geeft. Bij sputumonderzoekmoeten de voedselpartikels zoo veel mogelijk worden verwijderd. Bij het bacterioscopisch onderzoek van oud materiaal wordt eengeringer aantal tuberkelbacillen gevonden,

dan wanneer dit in ver-schen toestand wordt onderzocht. Onder invloed van de inwerking van zwavelzuur wordt dezuurvastheid der tuberkelbacillen verminderd. Als voorbehandelingsmiddel van het onderzoekingsmateriaalvoldoet zwavelzuur beter dan kaliloog. Na gebruik van kaliloogis de groei der tuberkelbacillen geringer, terwijl het aantal ver-ontreinigde voedingsbodems grooter is. De inwerking van i N zwavelzuur oefent geen nadeeligen invloeduit op den groei der tuberkelbacillen. Zelfs werd enkele malen nadeze voorbehandeling een rijker groei op de voedingsbodems geziendan na enting van niet-voorbehandeld materiaal. Hoewel niet con-stant, wordt na gebruik van sterkere zwavelzuuroplossingen vaakeen zwakkere groei waargenomen. De resistentie der verschillendebovine tuberkelbacillenstammen tegenover zwavelzuurinwerkingis zeer ongelijk. Bij gebruik van den voedingsbodem volgens

Petragnani kanmet iâ€”2 N zwavelzuur en een inwerkingsduur van 20â€”30 minutenworden volstaan. Ook na inwerking van 1 N zwavelzuur gedurende24 tot 5 x 24 uur gelukte het bovine tuberkelbacillen cultureel aante toonen. Voor het vroegtijdig aantoonen der tuberkelbacillen is het on-derzoek van uitstrijkpreparaten der voedingsbodems noodzakelijk. Van 60 tuberculeuze organen, afkomstig van rund, paard, varken,kip, cavia en ijsbeer, was het bacterioscopisch onderzoek 44 maalpositief ; in 53 gevallen werd een cultuur van tuberkelbacillen ver-kregen. Microscopisch was de groei der bovine tuberkelbacillenna 4â€”30, gemiddeld 16 dagen vast te stellen, terwijl koloni??n na30â€”65, gemiddeld 47 dagen werden gezien. De vogeltuberkel-bacillen vertoonden veel snelleren groei ; microscopisch na 4 enmacroscopisch na 10â€”12 dagen.



??? Bij het onderzoek van 18 monsters melk, afkomstig van runderen,die aan tuberculeuze mastitis lijdende waren, konden in 15 gevallende tuberkelbacillen cultureel worden aangetoond. Microscopischwas de groei na 4â€”10, macroscopisch na 20â€”50 dagen waarneem-baar. Van deze monsters werden 4 zoodanig met kiemarme zindelijkgewonnen melk verdund, dat microscopisch geen tuberkelbacillenkonden worden gevonden. Het cultureele onderzoek was ook hierbijpositief. Van 10 microscopisch positieve sputa, afkomstig van het rund,werd in 9 gevallen een cultuur van tuberkelbacillen verkregen.Microscopisch was deze groei na 4â€”13, gemiddeld 7 dagen, waar-neembaar, macroscopisch na 24â€”28, gemiddeld 32 dagen. Bij het onderzoek van 32 microscopisch negatieve sputa gaf decultureele methode 6 maal een positief resultaat ; en wel micros-copisch na 4â€”14, macroscopisch na 30â€”48 dagen. In 17

gevallen werd gelijktijdig een caviaproef ingesteld. Dezewas 6 maal positief. Het cultureele onderzoek van de 6 sputa, waar-mede de caviaproef positief was, gaf in 3 gevallen een positiefresultaat. Eenmaal was het cultuuronderzoek positief en de cavia-proef negatief. Het gelukte ook uit uterussecretum, waarin bij microscopischonderzoek geen tuberkelbacillen werden gevonden, een tuberkel-bacillencultuur te verkrijgen. Bij het onderzoek van 52 monsters vleesch, afkomstig van tuber-culeuze slachtdieren en 11 monsters handelsmelk, gelukte het nochdoor middel van de caviaproef, noch met de cultureele methodetuberkelbacillen aan te toonen. Evenals L??Wenstein bij het kwee ken van humane tuberkel-bacillen zeer verschillende kolonievormen kon waarnemen, werdook bij het bovine type een groote verscheidenheid in kleur, vormen consistentie der koloni??n opgemerkt. Men dient bij het cultiveeren van
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Annales de m?Šdecine v?Št?Šrinaire, Aug. Sept., 1928. Korthof, Verslagen en Mededeelingen betr. de Volksgezondheid, 1928, Nr. 10. ZUSAMMENFASSUNG. F??r die Z??chtung der Tuberkelbazillen aus Organen, Milch und Sputum, istder N?¤hrboden nach Petragnani dem nach Lubenau und Besredka vorzu-ziehen, weil die Zahl der hiermit vorkommenden Verunreinigungen minimalist und die Tuberkelbazillen sich doch gut und schnell entwickeln. Wenn man Lubenau\'s N?¤hrboden mit dem nach Besredka\' vergleicht, beobach-tet man keinen Unterschied in der F.ntwicklungsschnellheit der Tuberkelbazillen ;in der Besredka\'s Fl??ssigkeit kommen aber weniger Verunreinigungen vor: Die bakteriologische Untersuchung soll m??glichst bald vorgenommen werdenda mit altem, stark verunreinigtem Material die kulturelle Methode keine sichereResultate gibt. Bei der Untersuchung des Sputums sind alle

Futterpartikelchenso viel wie m??glich zu entfernen. Bei der bakterioskopisclien Untersuchung lassen sich bei altem Material wenigerTuberkelbazillen nachweisen, als bei frischem Material. Unter Einwirkung von Schwefels?¤ure nimmt die S?¤urefestheit der Tuberkel-bazillen ab. Als Vorbehandlungsmittel des Untersuchungsmaterials gibt Schwefels?¤urebessere Resultate als Kalilauge. Nach Anwendung von Kalilauge entwicklen dieTuberkelbazillen sich langsamer, w?¤hrend die Zahl der verunreinigten N?¤hr-boden gr??sser ist. I N Schwefels?¤ure wirkt nicht sch?¤digend auf das Wachstum der Tuberkelbazillen.Sogar wurde einige Malen nach dieser Vorbehandlung ein ??ppiger Wachstum aufden N?¤hrb??den beobachtet. Obwohl nicht immer, wird oft nach Anwendung derSchwefels?¤ure in st?¤rkeren Konzentrationen ein geringeres Wachstum beobachtet. Die Resistenz der verschiedenen bovinen

Tuberkelbazillenst?¤mme der Einwir-kung der Schwefels?¤ure gegen??ber ist sehr verschieden. Bei Anwendung des N?¤hrbodens nach Petragnani sind I N Schwefels?¤ureund eine Einwirkungsdauer von 20â€”30 Minuten gen??gend. Auch nach Einwir-kung von I N Schwefels?¤ure w?¤hrend 24 bis 5 x 24 Stunden gelang es bovineTuberkelbazillen kulturell nach zu weisen. Zur fr??hzeitigen Nachweisung der Tuberkelbazillen ist die Untersuchung vonAusstrichpr?¤paraten der N?¤hrb??den erforderlich. Unter 60 tuberkol??sen Organen von Rindern, Pferden, Schweinen, H??hnern,Meerschweinchen und Eisb?¤ren war die bakterioskopische Untersuchung 44 malpositif ; in 53 F?¤llen wurde eine Kultur von Tuberkelbazillen erzieht. Mikrosko-pisch war das Wachstum der bovinen Tuberkelbazillen nach 4â€”30, durchschnitt-lich 16 Tagen nachweisbar, w?¤hrend Kolonien nach 30â€”65, durchschnittlich47 Tagen

beobachtet wurden. Die Vogeltuberkelbazillen zeigen eine viel raschereEntwicklung, mikroskopisch nach 4, und makroskopisch nach 10â€”12 Tagen.



??? â€” i103 â€” Bei der Untersuchung von 18 Milchproben von mit tuberkul??ser Mastitis be-hafteten K??hen, konnten in 15 F?¤llen die Tuberkelbazillen kulturell nachgewiesenwerden. Mikroskopisch trat die Kultur nach 4â€”10, makroskopisch nach 20â€”50Tagen hervor. 4 diesen Proben wurde soviel keimarme, reingewonnene Milch bei-gemischt, dass beim mikroskopischen Untersuch keine Tuberkelbazillen vorge-funden wurden. Die kulturelle Methode ergab auch hierbei ein positives Resultat. Von 10 mikroskopisch positiven Sputa von Rindern wurde in 9 F?¤llen eineTuberkelbazillenkultur erzielt. Mikroskopisch zeigte sich dieses Wachstum nach4â€”13, durchschnittlich 7 Tagen, makroskopisch nach 24â€”48, durchschnittlich32 Tagen. Bei der Untersuchung von 32 mikroskopischnegativen Sputa ergab die kul-turelle Methode 6 mal ein positives Resultat ; mikroskopisch nach 4â€”14, makros-kopisch nach

30â€” 48 Tagen. In 17 F?¤llen wurde gleichzeitig ein Meerschweinchen versuch angestellt. Dieserwar 6 mal positiv. Die kulturelle Untersuchung der 6 Sputa, womit der Meer-schweinchenversuch positiv ausfiel, ergab in 3 F?¤llen ein positives Resultat. Ein-mal war die kulturelle Untersuchung positiv und die Meerschweinchenprobenegativ. Auch wurde von Verfasser aus Uterussekret worin mikroskopisch keine Tuber-kelbazillen nachweisbar waren, eine Tuberkelbazillenkultur erziehlt. Bei der Untersuchung von 52 Fleischproben von tuberkul??sen Schlachttierenund 11 Handelsmilchproben gelang es Verfasser weder durch die Meerschweinchen-probe, noch durch die Kulturmethode Tuberkelbazillen nachzuweisen. Ebenso wie L??wEnestein bei der Z??chtung der humanen Tuberkelbazillen sehrverschiedene Kolonienformen beobachtete, wurde von Verfasser auch bei demTypus bovinus eine grosze Variabilit?¤t in

der Farbe, Form und Konsistenz derKolonien beobachtet. Bei der Z??chtung der Tuberkelbazillen, besonders aus Sputum und Milch,muss man darauf Bedacht nehmen, dass saprophytische, s?¤urefeste Bazillenvorhanden sein k??nnen. Leicht gebogene St?¤bchen mit dunklen Granula, besonders an die Polen,wurden nach der ziehl-nielsen\'sche F?¤rburg, ausschlieszlich bei dem echtenTuberkelbazillen beobachtet. SUMMARY. For the cultivation of tubercle bacilli from organs, milk and sputum the mediumof Petragnani is preferable to that of Lubenau and of Besredka, because bythis method a minimum number of impurities occurs and yet the growth of tuberclebacilli is normal and fast. In comparing the medium of Lubenau with that of Besredka no differencein the rapidity of the growth of tubercle bacilli was observed ; however, in Bes-redka\'s liquid fewer impurities were met with. Examination has to take place as

soon as possible, because with old and stronglypolluted material the cultural method fails to give reliable results. In case ofexamination of sputum the foodparticles should be removed as much as possible. Old material, when examined bacterioscopically, appears to contain a smallernumber -of tubercle bacilli than material in a fresh state. Under the influence of the action of sulphuric acid the tubercle bacilli becomeless acid-fast. For the preliminary treatment of the material which is to be examined, sul-phuric acid gives more satisfaction than caustic potassium. When a solution ofcaustic potassium is used, the growth of the tubercle bacilli is slower, while thenumber of polluted media is greater. The action of I N sulphuric acid has no harmful effect on the growth of tuberclebacilli. A few times after this preliminary treatment even a more opulent growthon the media was observed than after inoculation of not prepared

material. Al-



??? though not always, often a slower growth is observed after the use of strongersolutions of sulphuric acid. The resistance of the several strains of bovine tubercle bacilli to the action ofsulphuric acid is very variable. When the medium of Petragnani is used i â€” 2 N sulphuric acid and a periodof exposure of 20 to 30 minutes suffices. Also after the action of 1 N sulphuricacid during 24 to 5 x 24 hours the author succeeded in demonstrating tuberclebacilli culturally. For the early demonstration of the tubercle bacilli the examination of smearsof the media is essential. Bacterioscopical examination was made of 60 tuberculous organs from ox,horse, pig, fowl, guinea-pig and polar bear, of which 44 yielded a positive result ;in 53 cases a culture of tubercle bacilli was obtained. Microscopically the growthof the bovine tubercle bacilli was discoverable after a period of 4â€”30 days, anaverage period of 16 days, while

colonies were observed after 30â€”65 days, 47on the average. The avian tubercle bacilli show a much faster growth ; microsco-pically after 4 and macroscopically after 10â€”12 days. On cultural examination of 18 milksamples of cows suffering from tuberculousmastitis, in 15 cases the tubercle bacilli were demonstrable. Microscopically thegrowth becomes visible after 4â€”10, macroscopically after 20â€” 50 days, 4 of thesesamples have been diluted with cleanly obtained milk, which contained only fewgerms, to such an extent, that microscopically no tubercle bacilli could be found.Cultural examination yielded also a positive result. From 9 out. of 10 microscopically positive sputa from cows a culture oftubercle bacilli was obtained. Microscopically this growth was discoverableafter 4â€”13, after 7 days on the average, macroscopically after 24â€”48, 32 dayson the average. On examination of 32 microscopically

negative sputa, the cultural method gave6 times a positive result ; microscopically after 4â€”14, macroscopically after30â€”48 days. In 17 cases parallel tests with guinea-pigs were carried out. Positive resultswere obtained in 6 cases. Cultural examination of the 6 sputa with which theguinea-pig test was positive, yielded in three cases a positive result. Once thecultural examination was positive and the guinea-pig test negative. The author also succeeded in obtaining a culture of tubercle bacilli from secre-tion of the uterus in which microscopically no tubercle bacilli had been found. On examination of 52 samples of meat from tuberculous slaughter cattle and11 commercial milk samples the author succeeded neither by means of the guinea-pig test, nor by the cultural method in demonstrating tubercle bacilli. Just as L?´w?Šnstein observed very different types of colonies when cultivatinghuman tubercle bacilli, the

author observed in the bovine type a great varietyin colour, shape consistence of the colonies At the cultivation of tubercle bacilli, especially from sputum and milk, it mustbe borne in mind that saprophistic acid-fast bacilli may be present. After staining with Ziehl-Nielsen, slighty bended rods with deeply stainc 1granula especially at the poles, were only observed with the tubercle-bacilli. R?‰SUM?‰. Comme milieu de culture pour cultiver des bacilles tuberculeux d\'organes, delait et de sputum, celui de Petragnani est pr?Šf?Šrable ?  celui de Lubenau et deBesredka, ?Štant propice au d?Šveloppement des bacilles tuberculeux et donnan tun minimum de souillures. En comparant le milieu nutritif de Lubenau avec celui de Besredka on n\'ob-serve pas de diff?Šrence dans la rapidit?Š du d?Šveloppement des bacilles tuberculeux ;pourtant dans le milieu liquide de Besredka moins de souillures se rencontrent. L\'examen

direct est indispensable, parce que, avec du mat?Šriel ??g?Š et fortement



??? contamin?Š, la m?Šthode culturale donne des r?Šsultats douteux. En examinant dusputum il faut ?Šloigner les particules de nourriture autant que possible. A l\'examen bact?Šrioscopique de mat?Šriel ??g?Š on trouve moins de bacilles tuber-culeux qu\'?  l\'examen de mat?Šriel ?  l\'?Štat frais. Sous l\'action d\'acide sulphurique l\'acido-r?Šsistance des bacilles tuberculeuxdiminue. Pour le traitement pr?Šparatoire du mat?Šriel ?  examiner on obtient avec l\'acidesulphurique des r?Šsultats plus satisfaisants qu\'avec la potasse caustique. Enutilisant la potasse caustique le d?Šveloppement des bacilles tuberculeux est pluslent, tandis que le nombre de milieux contamin?Šs est plus grand. L\'action de I N acide sulphurique n\'a pas d\'influence nocive sur le d?Šveloppe-ment des bacilles tuberculeux. Quelquefois apr?¨s ce traitement pr?Šparatoire ona observ?Š m??me un d?Šveloppement plus opulent. Quoique ce n\'est pas la

r?¨gle,on observe souvent un d?Šveloppement moins intensif apr?¨s l\'usage de solutionsd\'acide sulphurique plus concentr?Šes.. Il existe une grande variabilit?Š dans la r?Šsistance des diff?Šrentes souches debacilles tuberculeux du type bovin vis-? -vis l\'action de l\'acide sulphurique. Quand on se sert du milieu nutritif de Petragnani et de iâ€”2 N acide sulphuriqueune dur?Še de contact de 20â€”30 minutes suffit. L\'auteur a ?Šgalement r?Šussi ? d?Šmontrer des bacilles tuberculeux par la m?Šthode culturale en laissant agir leI N acide sulphurique pendant 24 ?  5 x 24 heures. Pour d?Šmontrer les bacilles tuberculeux aussit?´t que possible l\'examen defrottis des milieux de cultures est n?Šcessaire. Sur 60 organes tuberculeux, provenant de boeufs, chevaux, cochons, poules,cobayes et ours blancs, l\'examen bact?Šrioscopique a donn?Š 44 fois un r?Šsultatpositif ; dans 53 cas une culture de bacilles tuberculeux fut

obtenue. Microscopi-quement le d?Šveloppement des bacilles tuberculeux du type bovin ?Štait d?Šcevableapr?¨s 4â€”30 (moyenne 16) jours, tandis que des colonies s\'observaient apr?¨s 30â€”65(moyenne 47) jours. Les bacilles tuberculeux du type aviaire se d?Šveloppent plusrapidement ; au microscope ils sont d?Šcevables apr?¨s 4 et macroscopiquementapr?¨s 10â€”12 jours. En examinant 18 ?Šchantillons de lait provenant de vaches affect?Šes de mastitetuberculeuse, l\'auteur a pu d?Šmontrer dans 15 cas des bacilles tuberculeux parla m?Šthode culturale. L\'investigation microscopique faissit d?Šcouvrir le d?Šve-loppement apr?¨s 4â€”10 jours, et l\'examen macroscopique apr?¨s 20--50 jours. 4 deces ?Šchantillons furent dilu?Šs avec du lait (recueilli proprement et pauvre en ger-mes) dans de telles proportions qu\'?  l\'examen microscopique des bacilles tuber-culeux n\'?Štaient pas d?Šcevables. La m?Šthode

culturale donna alors ?Šgalementun r?Šsultat positif. Sur 10 sputa (microscopiquement positifs), provenant de vaches, il a obtenudans g cas une culture de bacilles tuberculeux. Au microscope ce d?Švelop-pement s\'observait apr?¨s 4â€”13 (moyenne 7) jours ; ?  l\'examen macroscopiqueapr?¨s 24â€”48 (moyenne 32) jours. Sur 32 sputa, microscopiquement n?Šgatifs, la m?Šthode culturale donna dans6 cas un r?Šsultat positif ; microscopiquement apr?¨s 4â€”14 jours, macroscopique-ment apr?¨s 30â€”48 jours. Dans 17 cas l\'auteur a pratiqu?Š en m??me temps l\'inoculation au cobaye. 6 foisil a obtenu un r?Šsultat positif. L\'examen cultural des 6 sputa (ayant donn?Š uner?Šaction positive ?  l\'inoculation au cobaye) donna dans trois cas un r?Šsultat positif.Une fois l\'examen cultural ?Štait positif, tandis que l\'inoculation au cobaye estrest?Š n?Šgative. L\'auteur a ?Šgalement r?Šussi ?  obtenir une culture de bacilles

tuberculeux dela s?Šcr?Štion ut?Šrine dans laquelle ?  l\'examen microscopique les bacilles tuber-culeux ne furent pas rencontr?Šs. En examinant 52 ?Šchantillons de viande provenant d\'animaux de boucherietuberculeux et de 11 ?Šchantillons de lait commercial l\'auteur n\'a pu, ni par la LV1 75



??? m?Šthode culturale, ni par l\'inoculation au cobaye, d?Šmontrer des bacilles tuber-culeux. De m??me que Lowenstein a observ?Š de tr?¨s diff?Šrentes formes de colonies encultivant des bacilles tuberculeux du type humain, l\'auteur a constat?Š une grandevariabilit?Š dans la couleur, forme et consistance des colonies du bacille bovin. En cultivant des bacilles tuberculeux, sp?Šcialement de sputum et de lait, ilfaut songer ?  la possibilit?Š de la pr?Šsence de bacilles saprophytiques acido-r?Šsistants. En colorant d\'apr?¨s Ziehl-Nielsen on observe, exclusivement chez lesbacilles tuberculeux, des formes l?Šg?¨rement courbues et avec des granules pro-fond?Šment color?Šs. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Afdeeling Groningenâ€”Drenthe. In de 14 Sept. j.1. te Assen gehouden vergadering werd het programma derAlgemeene Vergadering behandeld en hier en daar aan kritiek onderworpen. Plannen

werden beraamd voor een waardige ontvangst van onze collega\'s teLeer, die vele leden onzer afdeeling\'aan zich hebben verplicht tijdens een bezoekaan de nieuwe veemarkt aldaar. De keuze zal worden gelaten tusschen het bij-wonen der najaarsvergadering onzer afdeeling, met daaraan verbonden bezoekaan de inrichting voor vernietiging van afgekeurd vleesch enz. te Bergum ofeen tocht naar de Zuiderzeewerken. Bij â€žRondvraag" werd gewezen op gevallen van hardnekkige diarrhee bijjong vee in verband met lekzucht, zoowel in slechte weilanden als op stal. Medewerd een geval geno "rnd van longenjacht en het daarbij optreden van een zeeruitgebreid onderhuidsch emphyseem bij een rund. Na de vergadering vereenigden vele leden zich met hunne dames aan dengemeenschappelijken disch in ,,de Hertenkamp" te Assen, waar als steeds, weereen prettige geest heerschte. Kroes. BLADVULLING.

Kensen-vet in de geneeskunde. In de middeleeuwen werd mensenvet meermalen als geneesmiddel gebruikt.De axungia hominis kwam zelfs in medicijnboeken voor. Tans wordt mensenvetin sommige gevallen weer gebruikt ; in de chirurgiese kliniek te W??rzburg alsinspuitingen om plooien en rimpels in de huid te doen verdwijnen. Men gebruiktechter niet meer het vet van ter dood gebrachte personen, maar dat bij operatievan vetgezwellen is verkregen of buikvet van gezonden. (Pharm. Post, Pharm.-Weekbl. 1929, blz. 813). Sterilisatiewetten. Evenals in sommige staten van Noordamerika, is nu ook in Denemarken eenwet op de sterilisatie aangenomen. Meerderjarige personen (of in gestichten deleider van het gesticht) kunnen, op grond van geneeskundige verklaring, mettoestemming van den Minister van Justitie, een onvruchtbaar makende operatieaanvragen. (N. T. v. Geneesk. 1929, II, blz. 4424). Vrijburg.



??? BERICHTEN. Nationaal Comit?Š XI Internationaal Veeartsenijkundig Congres Londen 1930. Het uitvoerend comit?Š van het XI Internationaal. Veeartsenijkundig CongresLonden 1930 heeft bereids de volgende Nederlandsche dierenartsen uitgenoodigdals rapporteurs over de v????r hunne namen vermelde onderwerpen : Section la. Variola in domestic animals.....Dr. Frenkel. lie. Bovine Sterility (prophylaxis and treament) Prof. Dr. Wester. Illb. Control of trypanosomiasis......Dr. Bubberman. ,, IVa. Fowlpox and coryza .... ... Prof. Dr. de Bi.ieck. â€ž d. Treatment of parasitic diseases .... Dr. Baudet. De volledige internationale lijst der rapporteurs zal worden gepubliceerd alsde verschillende Heeren, die zijn uitgenoodigd, hebben aangenomen. Het bestuur van het Nationaal Comit?Š maakt van deze gelegenheid gebruikde Nederlandsche dierenartsen met den grootsten aandrang op te wekken totdeelneming aan het

congres. Het hoopt en verwacht, dat de collega\'s zich ingrooten getale zullen opmaken om van 4 tot 9 Augustus 1930 het LondenscheCongres te bezoeken. Ook hierdoor zal wederom kunnen worden getoond, dat inNederland de Veeartsenijkundige wetenschap op hoor: peil staat en de Neder-landsche dierenartsen al het mogelijke in het werk s.ellen om op de hoogte teblijven van de nieuwste inzichten op het gebied der diergeneeskunde. Zooals reeds eerder werd gepubliceerd, bedragen de kosten \\ oor het lidmaat-schap: voor gewone leden 1 pond sterling (f 12.â€”); voor studenten-leden10 shillings (f6.â€”); dames, die loden vergezellen 5 shillings (f3.â€”). (De dameshebben hiermede toegang tot de recepties en de speciale lezingen). Voor een goeden gang van zaken vordient het aanbeveling zich voor hetlidmaatschap op te geven bij den ondergeteekende, die voor doorzending aanden Secretaris-Generaal van

het Congres zal zorg dragen. Aangiften voor het lidmaatschap moeten vergezeld gaan van de hierbovenvermelde bedragen. Deze kunnen worden overgemaakt per postwissel, postch?¨queof door storting op het giro-nummer van ondergeteekende No. 16363 kantoor\'s-Gravenhage. Zoodra hieromtrent de noodige inlichtingen zullen zijn verkregen, zullen indit tijdschrift mededeelingen omtrent Hotel-accomodatie, kosten van Hotels en,,boarding-liouses" enz. worden vermeld. Het ligt voorts in de bedoeling de reiskosten zooveel mogelijk te reduceerendoor het doen organiseren, door een of ander reis-bureau, van gezamenlijkeovertocht. Mogen spoedig een groot aantal aanmeldingen voor deelneming aan hetcongres binnenkomen. De Secretaris, TEN SANDF,Binnenhof 19. Tel. 16070. Den Haag- VLEESCHHYGI?‹NE. Het niet opvolgen van de wettelijke voorschriften nopens de ritueele slachting. Blijkens een

mededeeling in de â€žVee- en Vleeschhandel" van 20 Sept. j.1. stondeen dezer dagen voor het Amsterdamsche Kantongerecht een loonslager terecht,wien ten laste was gelegd het niet opvolgen van de wettelijke voorschriften be-treffende de ritueele slachting. Het volgende was gebeurd. De loonslager had een koe, bestemd voor ritueeleslachting, gekluisterd en neergelegd. Het touw, waarmede de kop van het dieraan een daarvoor in den vloer der slachthal aanwezigen ring bevestigd was, waste lang. Dat had tot gevolg, dat het dier den kop herhaalde malen tegen den grondsloeg, waardoor een der hoorns zelfs afbrak. Ook nadat de snijder de halssnedehad toegebracht, bleef de koe met den kop tegen den grond slaan. In art. 10, sub c.



??? van het Koninkl. Besluit van 5 Juni 1920, Stbl. 285 is omtrent de ritueeie slachtingbepaald, dat bij het neerleggen van het dier in het bijzonder moet worden zorg-gedragen, dat beleediging van kop en horens wordt voorkomen en na de hals-snede de kop zoolang moet worden vastgehouden tot blijvende bewegingloosheidis ingetreden. De betrekken loonslager was deswege door een der keuringsveeartsenvan het abattoir geverbaliseerd. Na het getuigenverhoor eischte de ambtenaar van het Openb. Ministerie schuldigverklaring van den delinquent en diens veroordeeling tot een boete van ?’ 12.â€”â€?.De kantonrechter veroordeelde tot een boete van ?’ 3.â€”, met de mededeeling,dat hij ditmaal een lichte straf zou opleggen, omdat het de eerste maal was, dateen dergelijke zaak berecht werd, doch dat bij hei haling zwaardere straffen zoudenvolgen. De destructie van afgekeurd vee en vleesch in N.-Brabant.

Het hoofdbestuur van den Noord-Brabantschen Christel. Boerenbond heeft eencommissie in het leven geroepen, welke tot taak heeft, na te gaan, of het wensche-lijk is voor N.B.C..B. om, in verband met de voorschriften van de vleeschkeurings-wet, zelf over te gaan tot stichting van een of meer destructoren ter verwerkingvan het afgekeurde vee en vleesch tot diermeel en technisch vet. Ook kwam in een vergadering van de afdeeling N.-Brabant van de Vereenigingvan Neder]. Gemeenten te den Bosch hetzelfde onderwerp ter sprake en werd,namens de N.T.F., door de Heeren Vigeveno, Mr. Kan en Dr. Prins, verschillendeinlichtingen verstrekt omtrent de werkwijze van de N. T. F. Van verschillende zijden werd betoogd, dat liet vernietigen een boerenbelangwas en zelf door de belanghebbenden moest worden ter hand genomen, zoodatbesloten werd, alvorens een contract met de N.T.F. af te sluiten, eerst de

rapportenvan de commissie van onderzoek uit de N.C.B. en de Mij. van l.andb. in Zeelandaf te wachten. Vleeschhygi??ne in het buitenland. a. Het nieuwe gemeentelijke abattoir te Buenos-Aires. I11 de â€žD.T.W." van 24â€”8â€”1929 vond ik op pag. 542 het een en ander mede-gedeeld over het pas nieuwgebouwde abattoir te Buenos-Aires, waaraan het vol-gende is ontleend : Eerst zou de nieuwe inrichting gezamenlijk door rijk en ge-meente worden bekostigd, later werd het toch voor rekening van de gemeentegebouwd. Een bedrag van 12 millioen peso\'s werd er voor beschikbaar gesteld.Binnen 14 mdn. is het gebouwencomplex gereed gekomen. De bouwkosten zelfbedragen 8 millioen peso\'s, waarvoor een modelinrichting is verkregen. Het ter-rein is groot 32.000 M2., sluit aan aan dat van het oude slachthuis. Alle handelingenmet slachtdieren en vleesch kunnen volgens de modernste uitvindingen

verrichtworden. Het eigenlijke slachthuis is 4 ?Štages groot, geheel uit ijzer en beton vervaardigden is zoo groot gemaakt, dat binnen 8 uur een 4000 stuks rundvee, 6000 schapenen 200 varkens geslacht kunnen worden. De geheele 4de verdieping is bestemd voor het slachten van runderen ; door eensysteem van luchtsporen worden de dieren door de verschillende werklokalengevoerd. Hieronder heeft men b.v. een apart lokaal, waar de veterinaire keuringwordt verricht ; een lokaal, waar uitsluitend de dieren met behulp van een elec-trische zaag doormidden worden gezaagd, enz. De ingewanden worden door middelvan liften naar de 2de verdieping gebracht, welke verdieping uitsluitend hiervoorbestemd is. Op de 3de verdieping vindt men de slachtlokalen voor de schapen en varkens.In de 2de en 3de verdieping zijn bovendien nog kleedlokalen, waschinrichtingen,badgelegenheden en toiletten voor het

personeel. Op de iste verdieping bevinden zich lokalen voor het drogen van beenderen, debloedpersen, sectie lokalen voor de uitgevallen dieren, alsmede lokalen voor hetontvetten, slijmen, zouten en verpakken der darmen. De handelsinrichtingen,kantoren, enz. vindt men gelijkvloers, evenals bloeddrooginrichting, huidenzouterij.



??? Het het slachthuis is door middel van een brug een frigorifico verbonden ; daarinvindt men 24 afzonderlijke koelruimten, machinenzaal, ijsfabriek en een ijsbe-waarplaats. Dit is dus uitsluitend een groot koelhuis. Behalve deze twee voornaamste gebouwen vindt men natuurlijk nog talrijkeandere gebouwen, als dep??tgebouwen voor de nevenproducten van de slachting,ketelhuis, mechanische werkplaatsen, stallen, portiersgebouw met toebehooren,ondergrondsche watertanks met een inhoud van 1 millioen liter en een tank voorpetroleum. Zooals men uit deze korte schets kan opmaken, is het geheel grootsch opgezeten kan men het wellicht als het modernste slachthuis der wereld beschouwen. b. Blijkens de â€žSchlachthofzeitung" heeft men te Bochum een geheel nieuwabattoir gebouwd, geschikt voor de slachting van een 17.000 varkens, 1000 run-deren en 800 kalveren per week. Merkwaardig is de plaatsing

van de gebouwenten opzichte van elkaar. Men heeft nl. alle bedrijfsgebouwen in volgorde achterelkaar gezet. Dit is misschien van belang bij den bouw van abattoirs hier te lande,waar men soms ook aan een bepaalde terreinvorm gebonden is. c. Een nieuwe, hygi??nische verpakking voor worsten. Eveneens in de â€žDeutsche Schlachthofzeitung" vond ik de aandacht gevestigdop een nieuw verpakkingsmiddel voor worsten en andere voedingsmiddelen,nl. het cellophan. Het eenige bezwaar is, dat de randen van de verpakking steedsmoeten worden dichtgeplakt, als men een werkelijk dichte verpakking wil aan-brengen. De Firma â€žGesellschaft. f. Sterilisation m. b. H."-â€”Berlinâ€”Wilmersdorf,Brandenburgische Str. 20, heeft nu in den handel gebracht onder de benamingâ€žglasklare Kunstschlauche Marke V" een kunstbuis, gemaakt van cellophan,waarvan de randen reeds dichtgeplakt zijn. Men behoeft nu,

0111 een hermetischeverpakking te verkrijgen, de vleeschwaren gewoon in de buis te doen en dan debeide einden om te draaien of af te binden. Men verkrijgt dan een luchtdichteverpakking, welke zoodanig is, dat verzending naar de tropen zelfs mogelijk is.De waterverdamping uit de vleeschwaren is tot een minimum beperkt, wat vooralbij worsten van groot belang is. d. De vloer van slachthuishallen. In bovengenoemd tijdschrift werd ook nog iets medegedeeld over het Duromit-Beton als uitstekend materiaal voor slachthuisvloercn. Zooals bekend, wordenaan de slachthuisv|oeren zeer bijzondere eischen gesteld. Behalve voldoendehard moet het materiaal verder waterdicht zijn, stofviij, zich gemakkelijk en goedlaten reinigen, niet aangetast worden door loog of andere chemische stoffen ; ver-der moet het oppervlak glad zijn, zonder oneffenheden, daarbij tevens uitglijdenvoorkomen en een fijn gekorrelde structuur

hebben. Het Duromitbeton zou nu aan ai deze eigenschappen beantwoorden. Het wordto.a. aangetroffen in het slachthuis te Berlijn, over een oppervlakte van ruim15.000 M2. en is sinds 3 jaar daar in gebruik. Verder is het aanwezig in den var-kenslachthal van het abattoir te Hamburg en op het slachthuis te Leeds (Engeland).Fabrikant is de Deutsche Duromit-Beton Gesellschaftâ€”Berlinâ€”Tempelhof. Een nieuw slachthuis te Hillegom. Op Vrijdagmiddag, 20 Sept. j.1. had, in tegenwoordigheid van vele genoodigdenen belangstellenden, de officieele opening plaats van een nieuw slachthuis te Hil-legom. Het geheel is een keurige inrichting geworden (bouwkosten / 50.000.â€”â– zonder grond), bezit echter geen koelhuis. Kleinere gemeenten (Hillegom heeft11.000 inwoners) kan bij eventueelc bouw van een slachthuis een bezoek aanHillegom worden aangeraden. Jaarverslag over 1928 van den keuringsdienst van

vee en vleesch te Delft. Op 5 April 1928 besloot de raad tot bouwing van een openbaar slachthuis enstelde toen, voor de voorbereidende werkzaamheden, een bedrag van / 15.000.â€”-beschikbaar. Direct daarop richtte het bestuur van de Delftsche Slagerspatroons-vereeniging, evenals het zulks reeds vroeger had gedaan, een verzoek aan den



??? Wethouder v. financi??n om het nieuw te stichten abattoir in bouw en exploitatiein eigen beheer te mogen nemen. De wethouder deelde hierop mede, dat de kwestiebetreffende exploitatie door de slagers of gemeentelijke exploitatie, later door denraad zal worden beslist. Op 31 Dec. 1928 had de raad in dezen nog geen besluitgenomen. Tuberculose werd waargenomen bij 37,7% der runderen, 0,8% der graskalveren,0,3% der vetkalveren, 0,1% der nuchtere kalveren, 10,3% der varkens en 0,2%der paarden. Wat het bacteriologisch vleeschonderzoek betreft, dit werd verricht bij 39 run-deren (23 maal in consumptie), 9 kalveren (2), 8 schapen (3), 21 paarden (15),8 varkens (3) en 1 geit (1). Uit het vleesch werden ge??soleerd : 13 maal staphylococcen, 3 maal strepto-coccen, 10 maal colibacillen, 13 maal rottingsbacillen, 1 maal maligne oedeem-bacil en i maal bacillus enteritidis G&rtner. De maligne

oedeembacil is gegroeid uit het vleesch van een paard met eenphlegmoon aan een voorbeen ; de enteritisbacil uit het vleesch en milt van een vetkalf, dat voor de slachting .een temp. van 40,5Â° C. en een buikslag had, en na deslachting slechts een gezwollen milt vertoonde. Cysticercosis : eenmaal een levensvatbaar exemplaar bij een rund in tong eninwendige kauwspier ; afgestorven exemplaren bij 1 graskalf en 18 runderen. Fxhinococcosis bij 60 runderen (1,6%) en 22 paarden (5,4%). In 1928 had de gemeente Delft nog geen beslissing genomen betreffende al ofniet aansluiting bij de N. T. F. Het verslag vermeldt verder alleen de ontvangsten van den dienst, niet de uit-gaven. Abattoirs. De gemeenteraad van Meppel besloot tot stichting van een noodslachtplaatsmet ontsmettingsinrichting en ambtswoningen. De raad van Kerhrade besloot het crediet, indertijd toegestaan voor den bouwvan een slachthuis

met ijsfabriek, groot / 292.500,â€” te verhoogen met een bedragvan ?’ 70.000,â€” daar eenige veranderingen in het oorspronkelijke bouwplan wen-schelijk bleken en nog 3 dienstwoningen moeten worden gebouwd. B. en W. van Velsen stellen den raad voor een terrein, gelegen ten Z. van hetNoordzeekanaal en ten O. van den rijksweg Haarlemâ€”Velsen, daar dit zeer ge-schikt is voor de vestiging van een openbaar slachthuis, aan te koopen. De raad van de gemeente Voorst besloot tot aansluiting bij den dienst van des-tructie van afgekeurd vee en vleesch door de N.V. de N.T.F. Te Almelo werd het, op 17 Juni 1926, door den raad voor de oprichting van eenopenbaar slachthuis beschikbaar gesteld bedrag van / 360.000,â€” verhoogd meteen bedrag van / 31.800,â€”, noodig voor verschillende verbeteringen en wijzi-gingen in het oorspronkelijke plan. de Graaf. Onderscheiding. De heer K. Hoefnagel, directeur

van het abattoir te Utrecht, is benoemdtot officier in de Orde van Oranje-Nassau. Wij wenschen collega Hoefnagel geluk met deze ondorscheiding. Verdienstelijke Collega\'s. In de Nieuwe Arnhemsche Courant van 21 Sept. komt een zeer waardeerendredactioneel artikel voor (met portret) van den aftredenden directeur van hetstedelijk slachthuis Dr. v. d. Slooten. Terecht wordt er op gewezen dat de betrekking van slachthuisdirecteur nietgemakkelijk is en hooge eischen stelt ; de betreffende moet niet alleen als menschen wetenschappelijk man hoog staan, maar moet tevens praktisch zijn en veeltact hebben.



??? De relactie van het Algemeen Nederl. Landbouwblad wijdt in haar Sept. no.(no. 802) een artikeltje (met portret) aan collega Van Buuren te Zuidland,die pas tot ridder in de Orde van Oranje-Nassau werd benoemd. De verdienstenvan Van Buuren op het gebied van paardenfokkerij en veeteelt worden naarvoren gebracht. Bij de drukbezochte afscheidsreceptie van collega Hoefnagel te Utrecht,dankte de Burgemeester hem voor alles wat hij in zijn langdurige loopbaanals directeur van het abattoir voor de gemeente heeft gedaan. Hij overhandigdehem, met een toepasselijk woord, het onderscheidingsteeken van de Orde vanOranje-Nassau. Wethouder Botterweg dankte den heer Hoefnagel voor zijnaangename en gemoedelijke samenwerking. Namens de Vereeniging van Slagers-patroans betuigde de heer Van Bekkum zijn waardeering voor den aftredendendirecteur. Dr. Qu Â?dekker is afgetreden als directeur van

het Abattoir te Nijmegen,welke betrekking hij ruim 30 jaren heeft vervuld. Hij werd bij het afscheidnemen hartelijk toegesproken; het eerst door Dr. van Santen, die hem opvolgt,en die den pioniersarbeid en de eervolle loopbaan van Quadekker in het lichtstelde. Prof. Dr. de Blieck prees in hem de organisator en wetenschappelijkewerker. Verder voerden nog het woord Dr. Picard, inspecteur van de Volks-gezondheid en van den Veeartsenijkundigen Dienst, Wethouder Ivrootjes namenshet Gemeentebestuur en de Abattoiropzichter De Jong namens het personeel. Onderscheiding Dr. Hauptner. De Senior-Chef van de bij de Nederlandsche Dierenartsen welbekende instru-mentenfabrieken van Hauptner, Kommerzienrat Dr. Med. Vet. li. c. RudolfHauptner, is door het â€žVerband der Freibcrufstieriirzte Bayern" tot Eerelidvan dat â€žVerband" benoemd. World\'s Poultry Congress. Een commissie voor het Congres te

Lond.-n in 1930 bezocht reeds vroegerverschillende landen van Noord- en Midden-Europa. Nu heeft een commissie, bestaande uit de herren Elford (Canada), Dr. teHennepe, Voorzitter en Secretaris van de International Association of PoultryInstructors and Investigators en Percy Erancis, directeur van het Congres teLonde:i, de landen van Zuid-Europa bezocht om propaganda te maken voor deInternationale Vereeniging en Congres. PERSONALIA. Overleden; R Bosscher, rustend dierenarts te Veendam. Overleden : W. S. St??ven te Amsterdam. Overleden : te Zeist, F. B. Venema, rustend dierenarts. Dr. J. Kok, Insp. Burg. Veearts. Dienst, ter beschikking gesteld van deprovincie West-Java. Dr C. Kunst, Insp. B. V. D. geplaatst te Semarang. P, Zijp, Insp. B. V. D., negen maanden verlof naar Europa met ingang vani Juli 1930. Dr. W. C. A. Doeve, gouv. veearts, geplaatst te Makassar, tijdelijk belastmet de functie

van Inspecteur; A. H. Tigelaar, geplaatst te Weltevreden;V. C. E. van Bergen, geplaatst te Soerabaya; P. Teljer, acht maandenverlof naar Europa met ingang van 3 Maart 1930; K. Eijkman, tien maandenverlof naar Europa met ingang van 2 Maart 1930 ; A. J. E. de Voogd, verlofnaar Europa met ingang van 3 Mei 1930, in plaats van 2 Nov. 1929. Tijdelijk adres van Dr. H. A. Vermeulen : P de Gr??ef te Maarn.
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??? Th. W. Heitz, The cold storage of eggs and poultry. Washington, GovernmentPrinting Office, 1929. 8Â°. 54 p. w. ill. and diagr.U. S. Dept. of Agriculture. Circ. No. 73. W. H. Black and V. V. Parr, Feed-lot and ranch equipment for beef cattle.Washington, Government Printing Office, 1929. 8Â°. 22 p. w. ill. and diagr.U. S. Department of Agriculture. Farmers\' Bull. No. 1584.B..M. Patten, Embryology of the chick. 3d ed. Philadelphia, Blakiston andSon, 1929. 8Â°. 228 p. w. ill. 8 2.50. D. K. Adams, Experimental studies of adaptive behavior in cats. Baltimore,John Hopkins Press, 1929. 8Â°. 168 p. w. ill. and diagr. Comparative psychological monographs. Vol. 6, No. 27. U. S. Tariff Commission. Eggs and egg products. Washington, GovernmentPrinting Office, 1929. 8Â°. 42 p. Ellenberger, Baum und Dittrich, Handbuch der Anatomie der Tiere f??rK??nstler. Bd. 1. 4te Aufl. I.eipzig, Dieterich\'sche

Verlagsbuchhandlung, 1929. M. 28. Bd. 1. Das Pferd. A. P??tter, Die Sekretionsmechanismen der Niere. Berlin, W. de Gruyter &Co., 1929. Gr. 8Â°. IV 235 S. m. 17 Fig. M. 16.â€”. Geb. ,, 17.50. J. Monheim, Untersuchungen ??ber die Wirtschaftlichkeit der Milchviehhaltungin 13 Grossbetrieben der Umgebung von Kothen w?¤hrend der Jahre 1924â€”1926.Leipzig, M. J?¤necke, 1929. 40. III 24 S., S. 241, 25â€”48, XVII S. M. 4.â€”.Arbeiten des Institutes f. landwirtsch. Betriebslehre an der Universit?¤t Halle. H. iS. R. Riege, Ueber Trichinose und ihr Vorkommen in der deutschen Marine.Berlin, E. S. Mittler & Sohn, 1929. Gr. 8Â°. 44 S. m. Fig. M. 3.â€”. Ver??ffentlichungen aus dem Gebiete des Marine-Sanit?¤twesens. Ii. 19.N. Hansson, F??tterung der Haustiere. (Husdjurens Utfodring). Deutsch von F. von Meissner. Ueberarb.....von G. Wiegner. 2te Aufl. Dresden, Th. Stein- kopff, 1929. Gr. 8Â°. XV 274 S. m.

8 Abb. u. [eingedr.]. Tab. M. 10.-â€”. Geb. ,, 12.â€”. Die Ausf??hrungsbestimmungen A zum Reichs-Fleischbeschau-Gesetz nach derVerordnung des Reichsministers des Innern vom 10. Aug. 1922. Mit Erl. von R.von Ostertag. 5te Aufl. Berlin. R. Schoetz, 1929. 8Â°. VIII 176 S. M. 6.â€”. W. B??lsche, Tierseele und Menschenseele. 7te Aufl. Stuttgart, Franckh, [1929].8Â°. 76 S. m. 7 Abb. im Text. M. 2.â€”. Kosmosâ€”B?¤ndchen. P. Gattinger, Die Altersbestimmung beim Rinde. Freising, F. P. Datterer& Cie, 1929. 8Â°. 95 S. M. 4.50. Ph. St??hr jr., Beitr?¤ge zur mikroskopischen Anatomie des vegetativen Ner-vensystems. Berlin u. s. w., Urban & Schwarzenberg, 1929. 40. IV 106 S. m.61 Abb. M. 10.â€”. Fortschritte der naturwissensch. Forschung. N. F. H. 9. A. Grevenstuk, Ueber freien und gebundenen Zucker in Blut und Organen.M??nchen, J. F Bergmann, 1929. M. 16.50. Die Futterkonservierung. Hrsg.

vom Verein zur F??rderung der Futterkonser-vierung E. V. in Berlin. H. 6. Berlin, P. Parev, 1929. 40. 66 S. m. 1 eingedr.Kurve. M. 3.â€”. E. Hauck, Die Beurteilung des Hundes. Berlin u. s. w., Urban & Schwarzen-berg, 1929. 8Â°. VIII 295 S. m. 1 Abb. M. 15.â€”. Geb. â€ž 16.80. Spann, Der Tribut an die Dasselfliege. Weihenstephan, Tierzuchtinstitut derHochschule, 1929. 8Â°. 16 S. M. 0.30. Flugschrift 2 der Bayer. Alm- und Weidewirtschaftstelle und des Oesterreich.-Bayer. Alm Wirtschaft Vereins.



??? Jahrbuch f??r wissenschaftliche und praktische Tierzucht einsch. der Z??chtungs-biologie. Unter Mitw. von Armbruster, von Falck, G??rtner u. A. hrsg. von derDeutschen Gesellschaft f. Z??chtungskunde. Red. J. Schmidt und R. Lauprecht.Jg. 21, Tl. 2. Hannover, M. & H. Schaper, 1929. Gr. 8VIV 153 S. Tl. 2. Kleintierzucht. Desjacques, Contribution ?  l\'?Štude de la vaginite granuleuse contagieuse etdu catarrhe g?Šnital granuleux contagieux. Essai de vaccinoth?Šrapie. Th?¨se deParis. 1929. Vincent, Des coliques n?Šphr?Štiques chez les bovins. Th?¨se de Paris. 1929. Hermsdorff, Acuarioses des animaux domestiques. Th?¨se de Paris. 1929. Roux, Etude sur le r?´le des municipalit?Šs dans la lutte contre la chert?Š de laviande. Th?¨se de Paris. 1929. Briandet, Les diff?Šrents proc?Šd?Šs de ventriculectomie (op?Šration de Williams).Th?¨se de Paris. 1929. Lavot, Aptitude et conformation trotteuses. Mesure

de l\'angle scapulohum?Šral.Th?¨se de Paris. 1929. Mondon, Essais de vaccinoth?Šrapie locale. Th?¨se de Lyon. 1929. Sauvaitre, Contribution ?  l\'?Štude de l\'anesth?Šsie g?Šn?Šrale par le somnif?¨rechez le chien et le chat. Th?¨se de Toulouse. 1929. Campagne, Observations cliniques d\'un praticien. Th?¨se de Toulouse. 1929. Lataste, Etude comparative des divers proc?Šd?Šs d\'anesth?Šsie r?Šgionale enm?Šdecine v?Št?Šrinaire. Th?¨se de Toulouse. 1929. A. Eidherr, Zur Chemie der Eifollikelfl??ssigkeit. Inaug.-Diss. Wien. 1929. W. Lechner, Die Zungenatmung der Hunde. Inaug.-Diss. Wien 1929. J. Dirschlmayer, Hodenmissbildungen beim Schwein. Inaug.-Diss. Wien. 1929. St. Kuhar, Blutgerinnungszeit nach der Biirkerschen Methode. Inaug.-Diss.Wien. 1929. F. A. Schallner, Blutzucker und Schilddr??sennnterfunktion. Inaug.-Diss.Wien. 1929. F. Kubessa, Ver?¤nderungen des Blutzuckers nach

Kastration bei H?¤hnen.Ir.ausr.-Diss. Wien. 1929. J. Schmeiser, Einfluss der ultravioletten Strahlen auf das Blutbild bei Schwei-nen. Inaug.-Diss. Wien. 1929. O. Pali.a, Laparoskopie beim Hund. Inaug.-Diss. Wien. 1929. R. Plaim, Messungen am Becken weiblicher Schweine verschiedener Rassen.Inaug.-Diss. Wien. 1929. F. Kerber, Einfluss der Reinigung der K??he mit dem Staubsauger auf denBakteriengehalt der frischen Milch. Inaug.-Diss. Wien. 1929. F. Mikolcic, Ein Beitrag zum Vorkommen von Paratyphusbakterien bei ge-sunden K?¤lbern. Inaug.-Diss. Wien. 1929. R. Karner, D:e p. , Icrische Verwendbarkeit der Quellungsmethode nach F??rthund Lenk und die Bestimmung der Acidit?¤t im Muskel f??r die Erkennung desAlters von Schweinefleisch. Inaug.-Diss. Wien. 1929. F. Zurek, Diagnostische Z??chtungsmethoden des Bangschen Abortusbakte-riums. Inaug.-Diss. Wien. 1929. L. Stern, Blutzucker

und W?¤rmeregulierung. Inaug.-Diss. Wien. 1929. A. Mayer, Sc\' :\'ddr??se und Kohlehydrattoleranz. Inaug.-Diss. Wien. 1929. G. Adlgasser, 1 itrag zur Retentio secundinarum des Rindes. Inaug.-Diss\'Wien. 1929. J. Thon-hauser, Die Entwicklung des Glask??rpers. Inaug.-Diss. Wien. 1929. H. Koli.ik, Blutbefunde bei den sogenannten Koliken des Pferdes. Inaug.-Diss. Wien. 1929. W. Kalckstein, Vorkommen von Salizyls?¤ure im Harn von Pferden. Inaug.-Diss. Wien. 1929. J. Strassl, Experimentelle Untersuchungen ??ber die Quellungsgleichheit



??? roter Blutk??rperchen in Kochsalz- und Traubenzuckerl??sungen. Inaug.-Diss.Wien. 192g. M. Kottek, Immunisierungsversuche mit Farbimpfstoffen nach Weichlein.Inaug.-Diss. Wien. 1929. K. Becker, Vorkommen von Salizyls?¤ure im Harn. Inaug.-Diss. Wien. 1929. R. Lankoff, Ueber Streptococcus lacticus (Kruse). Inaug.-Diss. Leipzig. 1928.8Â°. 31 S. m. 1 Tab. C. Dencker, Die Umz??chtung des schwarzweissen Niederungsrindes in derOldenburger Wesermarsch unter bes. Ber??cksichtigung variations-statistischerund konstitutioneller Beurteilungsmethoden. Inaug.-Diss. Halle. 1928. 8Â°. VI 174 S. K. Fiedler, Die Kaltblutzucht Englands. Inaug.-Diss. Leipzig. 1928. 8Â°. 74 S. Th. Kosack, Untersuchungen ??ber den landwirtschaftlichen Gebrauch vonMelkmaschinen. Inaug.-Diss. Halle. 1929. 8Â°. 64 S. K. E. Oberdorfer, Die Milchversorgung von W??rttemberg und besondereBer??cksichtigung der T?¤tigkeit

der Molkereigenossenschaften. Inaug.-Diss. Leip-zig. 1928. 8Â°. VIII -f- 95 S. m. 4 Krtn. A. Vogelsang, Studien in der Ebersbacher Stammzucht des deutschen Fleisch-wollschafes. Inaug.-Diss. Leipzig. 1928. 8Â°. 142 S. m. 1 Taf. u. 12 Tab. F. Kipfer, Ueber das Blutbild des Kaninchens nach Injektion von normalemPferdeserum. Fin Beitrag zur Diagnostik der progressiven pernizi??sen An?¤miedes Pferdes nach Opperman. Inaug.-Diss. Bern. 1928. J. von Ar:;, Die Schilddr??se des Pferdes in verschiedenen Altersstadien. Inaug.-Diss. Bern. 1928. F. Buller, Untersuchungen in der Stammsch?¤ferei Golzow (Oderbruch). Inaug.-Diss. Landwirtsch. Hochschule Berlin. 1928. K. F. Zimmer, Ueberblick ??ber die Blutreststickstoffbestimmung im Tierreichne\' st eigenen Untersuchungen an kranken Pferden. Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. J. Menneken, Das Diophtin in seiner Bedeutung als Tuberkulosediagnosti-kum, verglichen

mit Alttuberkulin und Piiymatinsalbe. Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. A. Haag, Die Gerinnungsdauer des Blutes bei gesunden und kranken Tieren.Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. C. P. Helmrich, Die parenterale ?„ther-Therapie in der Veterin?¤rmedizin.Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. Abd El Magid Wahby, Ueber das Vorkommen der Tuberkelbazillen in Eierntuberkul??ser H??hner. Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. H. J. Saaristo, Zur Behandlung der Strahlf?¤ule mit â€žVasenoloform". Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. W. Keul, Vergleichende Blutdruckmessungen an gesunden und kranken Hun-den zwischen der â€žpalpatorischen" und der von Allen angegebenen â€žmodifiziertenauskultatorischen" Methode. Inaug.-Diss. Leipzig. 1929. H. Wilken, Ueber die Wirkung der Granulatkohle und des Chinosols auf me-tritiserregende Bakterien. Inaug.-Diss. Berlin. 1929 H. Brettner, Der Herzblock des Pferdes. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. A. Winzer,

Untersuchung ??ber die Zusammensetzung der Milch bei Brunstund Piroplasmose der Weiderinder. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. W. Hahn, Die Z?¤hne als Eingangspforte f??r Krankheitserreger. Inaug.-Diss.Berlin. 1929. H. Nieland, Ein Beitrag zur Diagnose des Fr??hstadiums der Eutertuberkulose.Inaug.-Diss. Berlin. 1929. H. Meinert, Zur Pyotherapie. Ein Beitrag zur Behandlung eitriger Entz??n-dungszust?¤nde mit subkutaner Einverleibung eigenen frischen Eiters. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. G. Harberg, Ueber die Wirkung des Ephetonins auf den isolierten Uterus desBindes. Inaug.-Diss. Berlin. 1929.



??? G. Seifert, Ueber die Wirkung des Tyramins auf den isolierten Uterus desRindes. Inaug.-Diss. Berlin. 1929. A. Schneider, Untersuchungen ??ber die wirtschaftliche Lage der Abmelkwirt-schaften gegen??ber den Zuchtbetrieben. Inaug.-Diss. Landw. Hochschule Berlin.1929. J. Motiejunas, Beitrag zur Mumifikation und Verkalkung (Versteinerung)des Rindf??tus. Inaug.-Diss. Bern. 1928. Du Buy. REFERATEN. VERGELIJKENDE PATHOLOGIE. Epikritisches zur infekti??sen An?¤mie. Schermer, Berliner Tier?¤rztl. Wochen-schr. 1929, No. 30, blz. 509. De infectieuze anaemie, die tijdens den oorlog een groote sterfte onder de paardenheeft teweeggebracht, komt thans nog slechts sporadisch voor. Het wezen der ziekte is nog niet tot klaarheid gebracht. Voornamelijk aan do hand van eigen onderzoekingen, die reeds vroeger zijngepubliceerd, worden in dit artikel door Schermer besproken de clinische ver-

schijnselen, het sectiebeeld, de histologische veranderingen en de diagnostiek,in het bijzonder het bloedonderzoek. Het â€žanaemiegif" beschadigt de erythrocyten en het beenmerg, tengevolgewaarvan nieuwe bloed vormende haarden optreden in lever en milt. De roode- enwitte bloedcellen worden niet meer gaaf afgeleverd. In de milt ontstaan voorname-lijk lympho??de cellen. Door de gewijzigde functie van de milt wordt deze benadeeldin haar taak tot afbraak der bloedcellen. De reticulo-endotheli??n van andere organen, in het bijzonder de lever, tredennu vicarieerend op, om het werk van de milt over te nemen. Dezelfde pathogene werking als het ,,gif" van do pernicieuze anaemie bij men-schen en de infectieuze anaemie der paarden op het bloed en de bloedvormendeorganen uitoefent, wordt ook waargenomen tengevolge van parenterale afbraakvan soortvreemde eiwitten. Het belangrijkste

diagnostische hulpmiddel acht Sehr, het bloedonderzoek.Het bloedbeeld vertoont een groote overeenkomst met dat van de pernicieuzeanaemie bij den mensch. Of de pernicieuze anaemicn bij mensch en paard identiek zijn, kan nog nietmet zekerheid worden gezegd. (Van belang zijn in dit verband de mededeeiingenover vermeende infecties van paard op mensch door L??hrs in Duitschland enPeters in Nederland beschreven ; Ref.). Ten behoeve van het bloedonderzoek wordt aanbevolen het gebruik van dein de veterinaire practijk veel te weinig gebezigde venulen. De belangrijkste afwijkingen in het bloed zijn : een verminderd aantal roodebloedcellen, verhoogde kleurindex, normaal- of verminderd leucocvtengetal metrelatieve vermeerdering van het aantal lympliocyten, versnelling der bezinkingvan de bloedlichaampjes en verhooging van het globulinegehalte in het serum.Vaak is het aantal monocyten

vermeerderd en treden myclocyten op, zeldennormoblasten. Hoewel, zooals gezegd de ziekte thans slechts sporadisch wordt waargenomen,acht sehr, het, zoolang wij nog omtrent verschillende vraagstukken met betrekkingtot het ontstaan der infectieuze anaemie in het duister tasten, gewenscht, degeldende krachtige veterinaire-politiemaatregelen te handhaven. Wertbestimmung des Tetanusheilserums mittels Ringpr?¤cipitation. Hoen enTschertkow, Z. f. Hyg. u. Inf. Krankh., 1929, 110, 2, blz. 272). Met de door hen uitgewerkte methode van antitoxinebepaling in diphtherie-



??? serum hebben Hoen en Tschertkow ook de â€žAuswertung" van tetanusantitoxi-nen onderzocht. Bij samenbrengen van tetanustoxine met verschillende verdun-ningen van de overeenstemmende antitoxinen ontstaat een specifieke praecipitatie,welke met de ringreactie gemakkelijk is af te lezen. De titerwaarde dezer praecipitinen van het serum zou parallel gaan met deantitoxinewerking in vivo. Op deze wijze zou de praecipitatiemethode misschien voor de orienteerendewaardebepaling van antitetanussera, de veel gecompliceerdere methode in vivokunnen vervangen. Een geval van acuten malleus. J. W. Roeloffs, Nederl. Tijdschr. v. Geneesk.,1929, No. 28, blz. 3272. Beschrijving van een geval van acuten malleus bij een laboratoriumbediendevan het abattoir. De infectie heeft waarschijnlijk plaatsgevonden door een cultuurdie gekweekt was uit een wegens kwaden droes geslacht paard. De incubatietijdbedroeg

slechts enkele dagen ; de ziekte eindigde na 19 dagen met den dood. Aanvankelijk verliep het lijden als een sepsis. Na 14 dagen ontstond een rhinitismet haemorrhagische etter en zweren in het neusslijmvlies van het middenschoten de conchae. Ook het harde gehemelte vertoonde een dergelijk ulcus. Het proces schreed zeer snel voort. Dit bleek vooral ook ten aanzien van dehuidaandoening, die aanvankelijk begon met zwelling en roodheid van een deroogleden en een neusvleugel, waarna zich talrijke pustels ontwikkelden in hetgelaat, zich uitbreidend tot over den schouder. Bij de obductie werden ook nog in de longen typische malleushaardjes gevonden,met kenmerkende macroscopische en histologische bouw. Van de subcutis uitwas tenslotte verbreiding in de spieren opgetreden. Uit het bloed, de inhoud der puisten en het slijmvlies werden malleusbacillengekweekt. Pati??nt vertoonde dus naast elkaar neus-,

huid-, spier- en longmalleus. Het artikel is verlucht met twee fraaie foto\'s. Ueber den heutigen Stand unserer Kenntnisse von den Darm-Bakterien der Haus-tiere. W. Pfeiler, Tierarztl. Rundschau, 1929, No. 31, blz. 577. Het is een zeer verdienstelijke arbeid van W. Pfeiler, af en toe een uitvoerigliteratuuroverzicht met betrekking tot een bepaald onderwerp te leveren, temeeromdat â€” hetgeen niet van alle r?Šsum?Šes gezegd kan worden â€” de stof degelijkwordt verwerkt en in een helder, overzichtelijk geheel samengevat. Uit den aard der zaak leent zich een dergelijke verhandeling niet voor het weer-geven in referaat. Wij mogen ermede volstaan slechts enkele punten naar voren te brengen uitbovengenoemd artikel. De flora van de digestietractus is o. m. afhankelijk van de anatomische- enphysiologische verhoudingen en den aard van het voedsel ; van groot belang isdus of het dier is herbi-, carni- of omnivoor. Bij

herbivoren is het aantal bacteriesoorten geringer dan bij de andere. In devloeibare darminhoud is de hoeveelheid bacteri??n grooter dan in den vasten. In de maag, bij herkauwers in de lebmaag, neemt dit aantal in het algemeensterk af, zoodat het voorste gedeelte van den dunnen darm vrijwel steriel kan zijn. Afgezien van de pens der herkauwers is de dikke darm en vooral het coecumhet rijkst aan micro??rganismen. In het rectum heeft weer afneming plaats. Decolisoort van een bepaald individu is niet afhankelijk van de wijze van voeding engewoonlijk constant. Toch wordt de flora bij dieren â€” zulks in relatieve tegenstelling met den menschâ€” min of meer sterk be??nvloed door den aard van het opgenomen voedsel (kool-bladeren, aardappelen). Het vraagstuk of de gezonde darm bacteri??n laat passeeren, is niet opgelost.



??? Dit geldt ook voor de overgang van saprophyt- tot parasiet-van-den-darm (coli,strepto- en stapliylococcen, proteus, e. a.), hoewel verschillende waarnemingenervoor pleiten, dat dit vaak een rol speelt bij het totstandkomen van de diarrhe??nder jonge dieren (zelfinfectie). De nuttige invloeden, die de darmbacteri??n zouden uitoefenen, zijn terug tevoeren op de omzetting van anders waardelooze stoffen tot goed assimileerbare(koolhydraten), het beletten van eiwitrotting door zuurvorming, de bevorderingvan de peristaltiek en de remming van den groei der parasitaire microben. Voor het specieele gedeelte zij verwezen naar het origineel. Studien ??ber den Mechanismus der Trichinelleninfektion. VI. Die Besiedelungs-dichte der quergestreiften Muskeln und ihre Abh?¤ngigkeit von der Art der Ein-schaltung der Trichinenembryonen in den Blutkreislauf. R. Doerr en G. W.Schmidt, Centralbl. f. Bakt. u.s.w. Orig.

Band 113, Heft 3/4, blz. 271. In een vorige mededeeling werd er reeds op gewezen, dat injectie van rijpe,vrouwelijke darmtrichinen in bepaalde vaten, aanleiding geeft tot ophooping vanspiertrichinen, terwijl de verdeeling over de verschillende spiergebieden afhankelijkis van het gekozen bloedvat en van de richting, waarin de inspuiting plaats vond. Injectie van rijpe, vrouwelijke darmtrichinen in de vena jugularis of de centralestomp van de onderbonden carotis communis gaf bij cavia\'s een spierinfectie,die, wat de verdeeling betreft, zich juist zoo verhield als na voedering met trichi-neus vleesch. De dichtheid was voor de masseters steeds veel grooter dan voor hetmiddenrif of de spieren der ledematen. De onderbinding van ?Š?Šn carotis communisveroorzaakte geen wijziging voor de spieren, die hierdoor werden gevoed. Er moeten dus bij de verdeeling der spiertrichinen nog andere factoren, dan demechanische

kracht van het stroomende bloed op de embryonen, in het spel zijn.Behalve de algemeene spierinvasie volgt op de injectie der vrouwelijke darm-trichinen in de periphere stomp van een groote arterie, een zeer groote ophoopingvan trichinen in de direct door deze bloedvaten gevoede spieren, zooals die naparenterale infectie op andere wijze, nooit wordt gezien. Dit pleit ervoor, dat dein het bloed circuleerende embryonen, althans grootendeels, onmiddellijk uit devaten treden, zoodra zij in het stroomgebied van een dwarsgestreepte spier geraken. Correlation of the Rapid and the Slow agglutination Tests for Bang\'s AbortionDisease of Cattle. C. C. Palmer en H. R. Baker, Journal of the Americ. Veterin.Medic. Assoc. 1929, Vol. 28, No. i, blz. 86). Het aantal serumonderzoekingen ten behoeve van de diagnostiek der Bang-infecties bij het vee, is waarschijnlijk wel zoo groot als dat der tuberculinatiesvoor tuberculose.

Voor routine-onderzoek zijn het meest geschikt de methodenmet de meest eenvoudige techniek. Hieraan beantwoordt de ,,snelle\'\' macrosco-pische agglutinatieproef, zooals die door Huddleson en zijn medewerkers is aan-geprezen en die slechts een eenvoudige apparatuur (geen broedstoof, geen buisjes)eischt. Bovendien kan als voordeel dezer methode worden genoemd, dat hierbijmaar weinig serum en antigeen wordt gebruikt en dat de uitkomst reeds in 5minuten is af te lezen. Sehr, hebben nu met 609 bloedmonsters gelijktijdig de ,.langzame" methode(in 6 buisjes) en de ,,snelle" verricht, gebruik makend van hetzelfde antigeen.Met de langzame methode kregen zij 83 positieve reacties, met de andere 94.Waarschijnlijkheidsrekening zou kunnen aantoonen, dat beide werkwijzen evennauwkeurige resultaten opleveren ; de meest eenvoudige verdiene daarom de voor-keur. Wij missen clinische-, resp.

epidemiologische opgaven omtrent de dieren, wiersera voor dit onderzoek hebben gediend. Of de genoemde divergentie der resultatenmet de beide methoden, berust op grootere gevoeligheid van ?Š?Šn dezer, dan welop onspecifieke uitkomsten is, tot schade van de beoordeeling, uit de mededeelingenvan P. en B. niet af te leiden.



??? Welchen Wert haben die serologischen Untersuehungsraethoden beim Abortusinfectiosus (Bang) Hans Berenz, Inaugural-Dissertation, Leipzig, 1928. Na al wat er ten aanzien van dit onderwerp reeds is onderzocht en gepubliceerd(men leze de zeer uitgebreide behandeling der literatuur in dit proefschrift) kanhet onderzoek van Berenz toch niet als overbodig worden beschouwd. Bij nega-tieve uitkomst der agglutinatiereactie diene men nog de complementbindingsproefte verrichten, of wel de agglutinatie na 4 weken te herhalen. Waar zulks mogelijkis moet ook steeds naast het onderzoek van het bloed der moeder een kweekproefworden ingesteld met materiaal van het foetus. Door enting met culturen van B. Bang kan een stijging van de agglutinatie-titer v/orden verkregen, die gewoonlijk na ongeveer 11 maanden weer verdwenen is. (Dit stemt geheel overeen met wat Reeser in de R. Serum-Inrichting reedsin

1921 aangetoond heeft. Ref.). Ook met zoogen. abortuslymphe kan een tijdelijke stijging van de agglutinatie-titer worden veroorzaakt. De leeftijd van het dier heeft blijkbaar geen invloed op de mate van reactie. De agglutinatieproef heeft alleen een diagnostische waarde, g?Š?Šn prognostische. v. d. Hoeden. Intra-uterine besmetting met pokken. Een kind had een halve dag na de geboorte huiduitslag en was den volgendendag met pokken overdekt ; het stierf den derden dag. De moeder had een weeklang, voor de (voortijdige) bevalling huiduitslag. (The Lancet, ref. Pinkhof inN. T. v. G., 1929, No. 33, blz. 3831). Alastrim en pokken. Dr. Charlotte Ruys geeft in het N. T. v. Geneesk. (1929, No. 33, blz. 3798)een samenvattend overzicht over de ^etiologie van deze ziekten en zegt ten slotte :â€žOverziet men de verschillende mededeelingen dan blijkt dat het niet mogelijk iszich uit te spreken over het al 0/ niet identiek zijn

van de vira van alastrim en pokken. Verschillende onderzoekers zijn tot uiteenloopende opvattingen gekomen.Gins b.v. is van meening dat de alastrim een variante is van de echte variola enwel een niet standvastige en omkeerbare variante, welke spontaan in den uit-gangsvorm terug kan slaan zonder aanknoopingspunten voor de oorzaak van dezeverandering. Ricardo Jorge daarentegen houdt de alastrim voor een ziektemet eigen aard en verschijnselen. In het Tijdschr. v. Soc. hygi??ne, Sept. 1929, komt een beschouwing voor vanProf. Dr. Aldershoff over goedaardige pokziekten en alastrim. De ziekte inBrazili?? alastrim genoemd, is ook in Noordamerika, Afrika (melk- of kafferpokken),Australi?? bekend en is in Europa in Zwitserland en vooral in Engeland opgetredenen heeft gewoonlijk een goedaardig karakter. Aldershoff houdt de opvatting, dat het alastrim-virus een verzwakt pokken-virus is, voor de meest

waarschijnlijke. De vraag of dat virus standvastig is (duseen virus fixe) is nog niet met zekerheid te beantwoorden. Het waarnemen vanvele kwaadaardige gevallen in sommige jaren in Amerika schijnt daartegen tepleiten ; echter is het denkbaar dat in die tijd, tegelijk met alastrim echte pok-ken is voorgekomen. Voor de meening, dat alastrim verzwakte pokken is pleiten verschillende fei-ten : de ziekte tast bij voorkeur niet-geente personen aan. Kort geleden ge??ntepersonen zijn onvatbaar. Personen die aan alastrim hebben geleden, hebben deeerste maanden een geheele of aanzienlijke onvatbaarheid tegen vaccine. (Datdie onvatbaarheid niet sterker is en niet lang duurt, is, bij de zwakte van hetvirus, niet te verwonderen). Personen die alastrim hebben gehad, hebbenantistoffen in het bloed gelijk aan die, optredende na pokken of na vaccinatie.Alastrimmateriaal ge??nt in de cornea van het konijn, doet in de

epitheelcellenGuarnieri-lichaampjes optreden, evenals pokken- en vaccine-virus dat doen. Ookop de huid van het konijn kan men, hoewel eerst na eenige overentingen van konijnop konijn, pokpuisten teweegbrengen met alastrimvirus.



??? Aldershoff raadt als voorbehoedmiddel vaccineeren aan, daar het gevaar vooralastrim zwaarder weegt dan de zeer geringe kans op encephalitis, welke kanstrouwens bij vroeger reeds gevaccineerden waarschijnlijk niet bestaat (na revacci-natie is encephalitis nog niet met zekerheid waargenomen). Dr. P. H. Kramer (Rotterdam) schrijft in de Geneesk. Gids 1929 afl. 37, overalastrim en wijst er op dat de ziekte niet zoo goedaardig is als velen denken. Ookin de lichte gevallen hebben de zieken in den regel 1 a 2 x 24 uur voor het uit-breken van de â€žuitslag" flinke koorts. Vele lijders zijn echter dagen lang ziek ;de meeste niet-gevaccineerde kinderen en vele onvoldoend-gevaccineerde vol-wassenen zijn zeer ernstig ziek. Na herstel zijn ze echter weinig of niet pokdalig,al is ook het lichaam overdekt met pokpuisten. Kramer vindt de overheidsmaat-regelen tegen de ziekte onvoldoende ; hij vindt dat

opneming in een barak regelmoet zijn en thuisverpleging uitzondering. Hij dringt aan op vaccineeren als be-schuttende maatregel. Verder is Kramer niet vast overtuigd dat de alastrim (variola minor) een goed-aardig ,,virus jixe" heeft en niet op den een of anderen dag pokken-eigenschappenkan krijgen. Hij zag nl. een aantal gevallen die een overgang vormen naar de,,variola-major", zelfs twee sterfgevallen met het beeld van â€žhaemorrhagiesepokken". Aldershof en Pot (N. T. v. G. 1929, II, blz. 4232) komen op grond van onder-zoekingen en proeven op konijnen en apen tot de conclusie dat het alastrim-virusdichter bij het variola-virus staat, dan bij het vaccine-virus. Terburgh (N. T. v. G. 1929, II, blz. 4349) wijst er op dat de herkomst van hetalastrim-virus niet bekend is. Daar het variola-virus door runderpassage tot hetgoedaardige vaccine-virus wordt, is er naar zijn meening, alle reden om aan

tenemen dat ook het alastrim-virus door een passage door een of ander dier de eigen-schappen heeft gekregen die het nu heeft. (Dit is een vrijwel in de lucht hangendehypotese). Daar de ziekte zonder vaccinatie niet te bestrijden zal zijn, raadt hijaan overal revaccinatie toe te passen ; vaccinatie van ongeente kinderen, alleen(met het oog op encephalitisgevaar) wanneer het gevaar voor alstrim bizondergroot is. Kalkafzetting in het myocardium. Na sublimaatvergiftiging vond Tilp bij een man erwtgroote kalkhaardjes inde spierlaag van de linkerkamer. Reuther zag ook bij een vrouw, gestorven aansublimaatvergiftiging in de hartspier microscopies kleine kalkafzettingen ; ver-moedelijk is het spicrw-eefsel te voren door de sublimaatwerking ontaard. Ook na loodvergiftiging en na enkele infectieziekten werd enkele malen kalkafzetting in de hartspier gezien. (Zeitschr. f. Kreislaufforschung ; ref. Enthoven

111 N. 1. v. G. 1929, No. 28,blz. 291). Lintwormmiddel. Weber (Miinch. Med. Woch., ref. N. T. v. G. 1929, No. 35, blz. 4046) raadtaan een mengsel van extr. filicis maris en oleum clienopodii, beide in ongiftigedoses. Het middel is in den handel onder den naam taenural, bestaat uit laxeer-tabletten (fol. sennae en extr. jalapae), oxural-capsules (oxural is een ongiftigchenopodiumpreparaat) die beide den avond v????r de kuur worden gegeven enfilix-oxural-capsules die men den ochtend van de kuur toedient, daarna laxeer-tabletten. V????r de kuur diaetetiese voorbereiding. Vrijburg.



??? W. S. ST?œVEN. f Geheel onverwacht stierf plotseling op 2 Oct. j.1. te Amsterdamde Heer W. S. St??ven in den ouderdom van 64 jaar, zeker voorvelen een hoogen leeftijd, maar voor een man als deze met eenijzersterk lichaam nog bijna in de volle kracht. Bekend als zijn persoon en naam bij zeer velen was, zal ditoverlijdensbericht overal in den lande getroffen hebben. Willem Sibort St??ven werd geboren den 9den December 1864 teOude-Pekela en studeerde aan de Veeartsenijschool van r882â€”1886. Den 22en Juli van dat jaar behaalde hij, na vlotte studie dus,zijn diploma van veearts en vestigde zich als zoodanig dadelijkin de hoofdstad. Twee jaren, van 1887â€”1889, was hij tevens alskeurmeester aan het Amsterdamsche abattoir werkzaam. Voor zoover mij bekend is dit de eenige positie geweest, waarinSt??ven als ambtenaar heeft gediend ; voor het overige heeft hijzich geheel kunnen uitleven in

het vrije beroep, dat hij zich ge-kozen had. En met welk een ambitie en vuur, ja met hartstochtheeft hij ons vak gediend meer dan 40 jaren lang ! Hij was een dierenarts van de oude garde, die de praktijk inhaar vollen omvang uitoefende, en het geluk had, dat vele jongerenniet meer beschoren is, om een uitgebreid arbeidsveld te vinden,niet alleen in de stad zelve met haar tallooze paarden en velekleine huisdieren, doch ook daarbuiten in de veerijke omgeving. Geen arbeid was hem te veel en goed clinicus als hij was, daarbijbuitengewoon routinier, kon het niet uitblijven of St??ven mochtzich al zijn levensjaren verheugen in een enorme praktijk, eenvan de grootste van ons land, die alleen de laatste jaren, vooraldoor het sterk verminderende paardenmateriaal, kleiner werd. Vele lezers van dit Tijdschrift zullen dit uit persoonlijke ervaringkunnen beamen, want hoeveel jonge collega\'s hebben successieve-lijk hem in

de drukste tijden niet geassisteerd . Verwaarloosde hij geenszins de kleine huisdieren en evenmin deâ€žbuitenpraktijk", zijn hart had toch het paard, en als paardenartshad St??ven een groote welverdiende reputatie. Dag en nacht heeft deze man gewerkt en alleen een kerngezondeen sterke persoon als hij heeft zoo lange jaren een dergelijke phy-sieke inspanning kunnen volhouden. lvi 76



??? St??ven paarde aan schranderheid tevens een groote mate vanvindingrijkheid en handigheid ; hij is een voorbeeld voor hen, dieterecht de meening zijn toegedaan, dat alleen hij in de veeartsenij-kundige praktijk zal slagen, die bij voldoende theoretische kennis,v????r alles zijn handen uit de mouwen weet te steken, goed chirurgis, geen castratie of verlossing beneden zijn waardigheid acht enmet evenveel vaardigheid een prolapsus uteri behandelt als eenneurectomie verricht. De drang die hij in zich voelde alles te moeten doen, vooral opchirurgisch gebied, wat des practicus is, heeft ook gemaakt, dathij zijn â€žveeartsenijkundig hospitaal" oprichtte, een kliniek, diehem voorzeker veel gemak, maar naar ik uit eigen mond wel eensheb vernomen niet veel geldelijk voordeel heeft opgeleverd. Niettegenstaande zijn zeer bezet leven heeft St??ven toch menig-maal de gelegenheid gevonden, door woord of

schrift anderen vanzijn groote ervaring te doen profiteeren. Menige voordracht voorde afd. Noord-Holland, menig artikel in ons Tijdschrift getuigendaarvan. En of men van hem leest b.v. ,,Over fractuur van deeerste rib bij het paard met betrekking tot kreupelheid" of over,,Inwendige verbloedingen en hartruptuur bij het paard", steedswordt men getroffen door zijn gloedvolle argumentaties, gebaseerdop groote ervaring, goed anatomisch en klinisch inzicht. Had St??ven\'s naam in ons eigen land reeds een goeden klank,in het buitenland met name Duitschland werd deze bekend na depublicatie van zijn in 1917 bij Schoetz uitgegeven werk : ,,Eineneue Methode der Embryotomie mit einem neuen Instrumen-tarium" (Rhachiofor, Spinaskop und Pelviklast). Terecht mochtSt??ven spreken over een nieuwe methode ; immers zij berust opeen geheel nieuw beginsel en hoe men ook moge denken over depractische

waarde ervan, zij blijft onder alle omstandigheden hetbewijs van een zeer origineele gedachte, gesproten uit een schranderbrein. Meer nog dan in ons land eerst, maakte in DuitschlandSt??ven\'s vinding groote opgang. Het heeft hem geloof ik wel eensverdroten, dat niet dadelijk iedere de verloskunde uitoefenendecollega in ons land in vuur kwam voor zijn vinding, voor zijnlevenswerk, en ik herinner mij nog goed een brief van hem, die ikontving, toen ik in ons tijdschrift eenige buitenlandsche artikelenover zijn instrument kort had gerefereerd. â€žEindelijk eens eenbericht in ons eigen Tijdschrift !"



??? Doch hij hield niet voldoende rekening met de â€žeens afwachten-de" nuchterheid van ons Hollanders en ook de wijze waarop hijmeende, zijn methode bekend te moeten maken, was niet iedereensympathiek, al was het ook geheel buiten zijn schuld en buitenge-woon jammer, dat zijn eerste openbare demonstratie niet hetsucces had, dat hij er zich van voorgesteld had. Gelukkig echterheeft hij al spoedig ook van de eigen landgenooten de waardeeringkunnen lezen, die zij bij de toepassing zijner methode voor zijnuitvinding hadden, en heeft hij dus ook in dit opzicht een welver-diende belooning gevonden. Het moet voor St??ven een groote voldoening zijn geweest, datzijn eenige zoon het vak van zijn vader koos ; sedert 4 jaren isdeze ook dierenarts te Amsterdam en zal die jaren ongetwijfeldveel hebben kunnen profiteeren van hun beider samenwerking ;voor hem zal zijn vader steeds een schragend voorbeeld

blijven. Niet minder dan door hem zal diep het gemis gevoeld wordendoor Si??ven\'s vrouw en beide dochters. De begrafenis had onder zeer groote belangstelling plaats opde nieuwe Oosterbegraafplaats. Onder de aanwezigen bevondenzich vele collega\'s van den overledene, artsen en bestuurders vaninstellingen op het gebied van dierenbescherming, benevens eendeputatie veldwachters. De Heer P. Heijbroek, Directeur der Amsterdamsche Rijtuig-maatschappij, sprak namens deze onderneming dank aan den over-ledene uit voor wat hij voor de maatschappij en haar dieren gedaanheeft. De vindingrijkheid en handigheid van den Heer St??venwaren alom bekend en deze eigenschappen, gepaard aan werk-kracht en werklust, maakten hem tot een dierenarts van grootebekwaamheid en groote vermaardheid. Daarbij had hij de gave dezaken op een eenvoudige, doch gezaghebbende wijze toe te lichten,zoodat hij

terecht de â€žpopulaire veearts" werd genoemd. Verder spraken de Heer C. J. van Ledden Hulsebosch ; alscollega, J. A. Klauwers, inspecteur van de Volksgezondheid enden Veeartsenijkundigen dienst en R. H. Veenstra, als voorzittervan den Diergeneeskundigen kring, namens de directie van hetabattoir en als collega-keurmeester. Ook een vriend en neef bracht den overledene in waardeerendewoorden dank voor wat hij voor hen geweest is. Een familielid dankte voor de belangstelling. Beijers.



??? F. B. VENEMA f en R. BOSSCHER. f Veertien dagen na elkaar, 12 en 26 September j.1., betaaldenonze nestors Freerk Bonne Venema en Roelf Bosschee deonverbiddelijke tol der natuur en ook veertien dagen na elkaarwerd hun stoffelijk overschot aan de schoot der aarde toevertrouwd.Daar ook hun beider bestaan zooveel langs paralelle banen liepwensch ik hen in ?Š?Šn memoriam te gedenken. Venema werd te Bedum geboren, 3r Dec. 1840. Zijn wieg stondniet direct in het voorportaal van de toenmalige veeartsenijschool,getuige de nog bestaande korenmolen aan den Molenweg te Bedum,waar de jonge Venema in zijn jeugd als knecht werkzaam is ge-weest, echter niet con amore en zoo wist hij, met behulp van denhoofdonderwijzer, zich in zijn vrijen tijd zoover te bekwamendat hij kans zag het toelatingsexamen voor de veeartsenijschoolmet goed gevolg af te leggen (1860). Trots op zijn succes

wijdde hij zich met volle kracht aan destudie onder leiding van Heckmeijer, Hengeveld en Jennes,doch werd in zijn laatste studiejaar wreedelijk daarin gestoorddoor een ernstige ziekte, die het noodzakelijk maakte dat hij perboot â€” en niet per diligence het toen ter tijde gebruikelijkevervoermiddel â€” van Utrecht naar zijn ouderlijk huis werdvervoerd\' Het herstel kwam langzaam, doch dit verhinderde niet datVenema 7 Juni 1864 het diploma van veearts met lof behaalde.Hij vestigde zich te Middelstum (Gr.) en moest een vinnigenstrijd voeren tegen de empirici, omdat ge??xamineerde dierenartsenin die omgeving nog niet bekend waren en zij hun sporen nogmoesten verdienen. Eerst na verloop van jaren kon hij zich ineen schitterende praktijk verheugen. Toch was de strijd om hetbestaan voor den jongen prakticus niet al te zwaar in zijn onge-trouwden staat ; immers het kostgeld bij den bakker te Middel-stum

ad / 2.â€” per week â€” alles inbegrepen â€” was niet hoog. In Mei 1866 trad Venema in het huwelijk met Mej. Rooda,die na twee jaar overleed hem een dochtertje nalatende. In deeerste huwelijksjaren van den beginnenden prakticus, bracht depraktijk nauwelijks genoeg op om in de gezinsbehoeften te voorzienen kwam de zucht naar het oude bedrijf weer naar boven. Venema



??? kocht een houtzaagmolen, betrok het molenhuis en met behulpvan een meesterknecht werd in dit bedrijf de hoofdbron van zijninkomen gevonden. Voor de 2e keer trad Venema in het huwelijk in 1877 met Mej.Elema, die in f889 overleed, hem nalatende 6 kinderen van 11tot nog geen jaar. Inmiddels had de praktijk zich gaandeweg uitgebreid, hetgeenniet kon verhinderen dat Venema moeilijke tijden beleefde. Ineene verplaatsing naar Bedum (1894) zag hij een voordeel, zoowelwat zijn praktijk betrof als de betere verhoudingen voor de op-voeding der kinderen. De molen werd van de hand gedaan en inplaats daarvan kwam een houderij van melk- en mestvee, numeer uit liefhebberij dan wel ten behoeve van het onderhoud vanhet gezin. De praktijk, te voet begonnen werd voortgezet te paard en latei-per tilbury en in de gesloten koets. Vier paarden waren er voornoodig, voormiddags twee en het andere span

namiddags. Hetwaren dan ook zware tochten die door de niet altijd gebaandewegen moesten worden afgelegd en zeer vroeg in den morgen zagmen de veearts van Beem zijn praktijk beginnen. Onvermoeidwerd dit een reeks van jaren volgehouden, steeds aanwezig opzijn standplaats, geen vacanties, geen overbodige reizen naar destad (Groningen), weinig afleiding, kortom een soberheid vanleven, zooals de tegenwoordige dierenarts zich moeilijk kan den-ken. Toch was Venema niet onverschillig voor het vereenigings-leven ; hij was een trouwe bezoeker der afdeelingsvergaderingenen zijn oordeel werd daar op hoogen prijs gesteld, als van iemandmet een machtig gezag op praktisch gebied. Voor hem aangebodenbestuursfuncties meende de bescheiden prakticus steeds te moetenbedanken. Ook landbouw en veeteelt waren hem lief en in devergaderingen van landbouwvereenigingen hield hij

herhaaldelijkinteressante en praktische voordrachten. Het ijzersterke lichaam van Venema trotseerde allerlei ongeluk-ken en een eeuwige jeugd scheen hem beschoren. In alle opge-wektheid werd door onze afdeeling zijn 40-jarig ambtsjubileumherdacht en ook zijn gouden jubileum werd beleefd, doch nuonder droeve omstandigheden. Getroffen door een beroerte bleefhij gedeeltelijk verlamd en kon onze hulde niet meer in een af-deelingsvergadering in ontvangst nemen.



??? Toch werd hij gehuldigd, doch nu bij een zijner kinderen, waarhem een fraaie oorkonde door twee bestuursleden der afdeelingwerd aangeboden. Meer naar lichaam dan naar geest geknakt,behield hij bijna tot het laatst van zijn leven de noodige belang-stelling voor de hem lief geworden diergeneeskunde en nadat hijsedert Juli van Zeist naar zijn oorspronkelijke woonplaats wasverhuisd en gezeten in zijn schuifwagentje zijn voormalig praktijk-gebied, waaraan zooveel herinneringen waren verbonden, nog eenshad gezien, ging hij rustig en kalm heen in den gezegenden leeftijdvan 88 jaar. Hier past een betuiging van eerbiedige hulde aan de nage-dachtenis van den stoeren werker, den uitnemenden prakticus, deneenvoudigen, waardigen en eerlijken collega. Deels parallel met dat van Venema, was het leven van Bosscher.Ook hij werd geboren in de provincie Groningen, n.1. te Veendam26 Mei 1845 ; ook

hij vestigde zich na het behalen van het diplomain 1865 in zijn geboorteplaas en bleef daar de praktijk uitoefenentot 1920, toen deze werd overgedragen aan collega H. ten Have. Ook Bosscheh heeft in een groote praktijk zijn sporen verdiendals goed prakticus. Ook hij was bedeeld met een sterk lichaamen een onverstoorbare gezondheid. Meer dan Venf.ma heeft hijtot aan den avond van zijn loopbaan van het leven mogen genieten,doordat hij tot op hoogen leeftijd zich mocht verheugen in hetvolle bezit van alle levensvoorwaarden en de lust om tot het laatstdaarvan te genieten. Meer clan Venema heeft Bosscher zich inhet openbaar leven bewogen. Zoo werd hij reeds in September1865 door de regeering naar de Iloeksche Waard gezonden terbestrijding van de runderpest en hij maakte daar ook kennismet een andere besmettelijke veeziekte, n.1. de longziekte. Inde â€žVee- en Vleeschhandel" van 27

Augustus 1920 gaf Bosschernog eens een beschrijving van zijn wedervaren in Z.-Holland. Na afloop van de regeeringsopdracht vestigde Bosscher zichte Veendam en trad daar 1870 in het huwelijk met Mej. Engels-man, die in 1920 overleed hem nalatende twee dochters met wiehij bleef samenwonen tot zijn dood. In 1873 werd Bosscher benoemd tot gemeente-veearts te Veen-dam en een jaar daarna als zoodanig te Leeuwarden, voor welkefunctie hij echter bedankte. Naast zijn praktijk vond hij nog tijd voor het geven van



??? cursussen in paarden- en runderkennis en hij was gedurendeeenigen tijd leeraar aan de Rijkslandbouwwinterschool te Veen-dam, verder lid der voorkeuringscommissie en van de keuring opcornage voor de centrale paardenkeuringen in Groningen, hulp-vorderingscommissaris, enkele malen bestuurslid van het Land-huishoudkundig Congres enz. In 1884 werd hij benoemd tot officieel deskundige voor hetverrichten der inspecties en onderzoekingen krachtens de bepalin-gen der internationale overeenkomst tot wering van de druifluis. Bosscher was toegevoegd aan de keuringscommissie bedoeldbij art. 3 van het K. B. van 2 April 1907, No. 61, aangaande deondersteuning van Rijkswege van de veefokkerij. In 1869 werd hij ie luitenant bij de dienstdoende schutterij,klom op tot majoor en bij de opheffing der schutterij werd hemin 1907 eervol ontslag verleend met den rang van Luitenant-Kolonel, onder

dankbetuiging voor de langdurige diensten, metvergunning de uniform te blijven dragen met de onderscheidings-teekenen daaraan verbonden. In 1913 werden de verdiensten van Bosscher door de regeeringerkend door de toekenning van de ridderorde van Oranje-Nassau. Zoo zien wij in dezen nestor iemand die zich meer dan Venemain het openbaar leven heeft bewogen en in verschillende functiesde diergeneeskunde en aanverwante vakken heeft gediend. Ook in de afdeeling Groningen-Drenthe is Bosscher in ver-schillende functies (secretaris en voorzitter) steeds met ambitiewerkzaam geweest en de notulen getuigen van zijn gewaardeerdeadviezen. Collega Bosscher mocht het zeldzame voorrecht genieten dathij met de afdeeling zijn 40-, 50- en 60-jarig ambtsjubileum konherdenken. Nog vol opgewektheid en humor gaf hij bij het laatstejubileum een schets van het leven in de afdeeling van voorheenen thans

en hij verheugde zich ten zeerste in de enorme vooruit-gang van den diergeneeskundigen stand. Ook aan dezen collega een eeresaluut gewijd bij zijn heengaanop 84-jarigen leeftijd. Kroes.



??? (Uit het Lab. v. Tropische Ziekten. Afd. v. h. Instituut voor Paras, en Infectie-ziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK). OVER DEN INVLOED VAN MILTEXTIRPATIE OP HET INFEC-TIEVERLOOP DER SURRA BIJ HONDEN, DOOR Dr. OTTO NIESCHULZ en Dr. F. K. WAWO-ROENTOE. Do??r verschillende onderzoekingen, in het bijzonder uit denlaatsten tijd, is komen vast te staan, dat het reticulo-endothelialesysteem en vooral de milt een groot en invloed op het infectiever-loop van trypanosomenziekten kan uitoefenen. Met surra zijn hieromtrent, zoover ons bekend, slechts zeerweinig onderzoekingen verricht. Laveran en Thiroux (1907)vonden in proeven met 3 cavia\'s en 2 ratten geen verschil in hetinfectieverloop en den levensduur bij vooraf ontmilte en bij nor-male dieren. Witkamp (1925) vermeldt terloops bij een onderzoekover piroplasmosis, dat een

kampoenghond, wiens bloed negatiefwas, na splenectomie sterk positief werd en 4 dagen na de operatiestierf. De beteekenis van het reticulo-endotheel voor het verloop vaninfecties met andere trvpanosomensoorten werd in de laatstejaren o. a. door Regendanz en Kikuth (1927), Kritschewski enSchwarzmann (1928) en Kikuth en Regendanz (1929) nagegaan. Regendanz en Kikuth vonden, dat infecties met Tryp. lewisi bij ontmilteratten veel zwaarder verliepen dan bij normale. In een zeker percentage was hetverloop zelfs doodelijk. fn proeven met Tryp. gambiense kwamen Kritschewskien Schwarzmann tot de conclusie, dat het reticulo-endotheliale systeem hetorganisme niet of slechts gedeeltelijk tegen infecties beschermt. Hij muizen, waarbijgelijktijdig splenectomie en blokkade werd toegepast, was de levensduur korterdan normaal. Bij miltextirpatie of blokkade alleen was geen verschil met

normalemuizen aanwezig. Bij infecties van muizen met Schizolrypanum cruzi werd in hetgeheel geen verschil gevonden, noch bij splenectomie of blokkade, noch bij gelijk-tijdige splenectomie en blokkade. Volgens Kikuth en Regendanz is daarentegenbij infecties met Tryp. gambiense de levensduur van ontmilte ratten belangrijkkorter dan van normale. In proeven met Tryp. brucei was bij ontmilte muizenin de eerste dagen der infectie het aantal trypanosomen grooter dan bij normaledieren. De levensduur was echter even lang (verloop der infectie te acuut). Bijcavia\'s en konijnen was geen invloed van de splenectomie waar te nemen. Demilt is, volgens hun meening, niet bij alle diersoorten van even groote beteekenisvoor de vorming van de natuurlijke afweerstoffen tegen trypanosomeninfecties.Bij ratten en muizen moet echter aan de milt een specifieke afweerfunctie wordentoegekend. Voor onze

proeven, die voorloopig een orienteerend karakterdroegen, gebruikten wij honden, die ons voor dit doel het meestgeschikt leken. De ziekte duurt bij deze dieren 1â€”3 maanden 1) Bij een voor-onderzoek werd, ter controle van de virulentie van den door onsgebruikten stam, een hond subcutaan en een intraperitoneal ge??nt. De eerste hondstierf na 47, de tweede na 34 dagen.



??? en heeft een eenigszins chronisch karakter, zoodat een invloed ophet ziekteverloop tengevolge van miltextirpatie, als deze bestond,gemakkelijk zou zijn aan te toonen. Met honden werd blijkbaar alleen door Sauerbeek (1906) een proef verrichten wel met Tryp. brucei. Er werd slechts een ontmilte hond gebruikt en hierbijwas de levensduur iets korter dan normaal. Bekend is verder, dat bij andere infectiesâ€” piroplasmosis (Gonder en Roden-wald, Ciuca, Witkamp e. a.) en bij Bartonella canis (Kikuth) â€” de milt derhonden een belangrijke rol speelt. Muizen en ratten zijn voor dergelijke proeven minder geschikt,daar hierbij het infectieverloop ook bij normale dieren acuut ente kort is. Bij cavia\'s is het surraverloop wel meer chronisch, tochkon bij een orienteerend onderzoek geen verschil tusschen normaleen ontmilte dieren worden aangetoond. In het geheel werden voor onze proeven 5 honden

gebruikt.Van 3 werd de milt ge??xtirpeerd, de andere 2 dienden als con-trole. Een van de contr??lehonden was sterk rachitisch, vrij zwak,veel minder krachtig dan de geopereerde honden. Alle hondenverdroegen de operatie goed. Voor de infectie gebruikten wij den surrastam ,,Buitenzorg P4",dien een van ons een jaar geleden (Juni 1928) uit een paard inDongola (West-Java) had ge??soleerd 3). Alle honden werden ge-lijktijdig met een gelijke hoeveelheid bloed van een positieve caviasubcutaan ingespoten. De tijd tusschen operatie en infectie was bij de drie honden ver-schillend lang, bij een hond slechts 1 dag, bij de anderen resp. 8en 22 dagen. Wij wilden bij deze laatste twee honden nagaan, ofhet buiten de milt gelegen gedeelte van het reticulo-endothelialesysteem de functie van de milt geheel of gedeeltelijk zou kunnenovernemen, indien er een langer tijdperk tusschen operatie eninfectie lag. Het

resultaat der proeven is in de bijgaande tabel I samengevat.De eerste trypanosomen werden in de ontmilte honden bij 2 na 7en bij een hond na 8 dagen aangetoond, in de normale honden na8 dagen. De geopereerde honden stierven na 11, 12 en r4 dagen.Van de contr??lehonden stierf 1 (No. 5) 33 dagen na de infectie,



??? â€?de andere (No. 4) werd na 32 dagen voor een andere proef ge-bruikt. Tabel 1. ONTMILTE HONDEN. CONTROLEHONDEN. I (162) 2 (153) 3 (159) 4 (155) 5 (156) 2??-6-\'29io-7"\'29 17-7-\'29 18-7-\'29 splenec-tomie infectie splenec-tomie infectie splenec-tomieinfectie infectie infectie 24-7-\'29 .-i-.ffl â€” â€” â€” â€” 25"7"\'19 â€” â€” â€” 26-7"\'29 27-7-\'29 28-7-\'29 29-7-\'29 T 30-7-\'29 gestorven gestorven 3i_7" 29 I-8-\'29 gestorven 2-8-\'29 3-8-\'29 4-8-\'29 5-8-\'29 4- 6-8-\'29 7-8-\'29 S-8-\'29 9-8-\'29 io-8-\'29 1 i-8-\'29 4- i2-8-\'29 i3-8-\'29 i4"8-\'29 i5-8-\'29 i6-8-\'29 i7-8-\'29 i8-8-\'29 Verloop der surra-infectie bij ontmilte en gezonde honden. ( ) zeer zwak, zwak, 4-4- matig, sterk, zeer sterk positief. Gewicht der honden1â€”5 resp. 5J, 11, 12, 10J en 12 K G.



??? Het infectieverloop was bij de geopereerde honden zeer acuut,het aantal trypanosomen constant toenemend. Kort voor den doodbevatte het bloed ontelbare parasieten. Ook bij de normale hon-den was het infectieverloop vrij sterk, sterker dan gewoonlijk.Niettegenstaande dit, was het verschil tusschen de ontmilte en denormale honden zeer groot. De eerste hond, waarbij tusschen de splenectomie en de infectie22 dagen waren verloopen, bleef iets langer (2â€”3 dagen) leven,dan de beide andere honden. Het is mogelijk, dat hierbij het bui-ten de milt gelegen deel van het reticulo-endotheliale systeem,dat intact gelaten (niet geblokkeerd) was, de functie der milt ge-deeltelijk had overgenomen, doch niet in voldoende mate, om eenbelangrijke verlenging van het leven te kunnen bewerkstelligen.Aan den anderen kant was deze hond verreweg de sterkste vanalle honden, zoodat ook hierdoor het verschil in

levensduur zoukunnen worden verklaard. Tusschen den tweeden hond, waarbijde spelenectomie 8 dagen voor de infectie was verricht en denderden, die 1 dag na de miltoperatie was geinfecteerd, was geenverschil aanwezig. Uit deze proeven kunnen wij de volgende conclusies trekken :De milt oefent bij honden een beslissenden invloed uit op het verloopder surra -infectie. De natuurlijke afweerkrachten van het organisme worden alkenof ten minste voornamelijk door de milt geproduceerd.1) Het buitende milt gelegen gedeelte van het reticulo-endotheliale systeem bezitgeen of althans geen grootcn invloed op het infectieverloop der surra. Waarschijnlijk bezit echter de milt niet bij alle diersoorten zulkeen groote beteekenis bij de vorming der natuurlijke afweerstoffentegen surra-infecties als bij honden, zooals enkele proeven metcavia\'s en katten doen vermoeden. 2)Utrecht, Einde Augustus 1929.

LITERATUUROVERZICHT. 1. Kikuth, \\V. en Regendanz, P. (1929) ; Zeitschr. f. Imnuinitatsforschg. u.exp. Therap. Vol. 61 p. 422â€”432. 2. Kritschewski, J. L. (1927) ; Centralbl. f. Bakt. I. Orig. Vol. 104, Beiheftp. 214-218. 3. Kritschweski, J. L. en Schwarzmann, I- (1928) : Zeitschr. f. Immunitats-forschg. u. exp. Therap. Vol. 56 p. 322â€”329. 4. Laveran, A en Thiroux, A. (1907) : Compt. rend. Acad. d. Sci. Vol. 145p. 14â€”18 en Ann. Inst. Pasteur Vol. 21 p. 592â€”612. 1) Ook de sterke vergrooting der milt bij surra-infecties wijst op een hooge acti-viteit van dit orgaan. 2) Waarschijnlijk is bij katten de beteekenis der milt minder dan bij honden.Een kat, welke 24 dagen na de operatie werd ge??nfecteerd, stierf wel na 10 dagenaan een acute infectie. Een tweede kat echter, die 37 dagen na de splenectomiewerd geinfecteerd, kwam den eersten zeer sterken aanval te boven en stierf eerstna 21 dagen. Misschien

heeft hier het buiten de milt gelegen gedeelte van hetreticulo-endotheel de miltfunctie gedeeltelijk overgenomen.



??? 5. Regendanz, P. en Kikuth, W. (1927) : Centralbl. f. JJakt. I. Orig. Vol. 103p. 271â€”277. 6. Sauerbeck, E. (1906); Zeitschr. f. Hyg. u. Infektionskr. Vol. 52 p. 31â€”86. 7. Witkamp, J. (1925); Nederl. Ind. Bladen v. Diergeneeskd. Vol. 37 p. 385â€”394. ZUSAMMENFASSUNG. Um den Einfluss des retikulo-endothelialen Systems und besonders der Milzauf den Infektionsverlauf bei Surra festzustellen, wurden 5 Hunde infiziert, vondenen drei 1, 8 und 22 Tage vorher entmilzt waren. Die ersten Trypanosomentraten nach 7â€”8 Tagen auf. Die entmilzten Hunde starben nach 11, 12 und 14Tagen und zwar der Hund, bei dem die Splenektomie 22 Tage vor der Infektionerfolgt war, nur 2â€”3 Tage sp?¤ter als die beiden anderen Hunde. Die normalenHunde lebten ??ber 1 Monat. Der Infektionsverlauf war bei den entmilzten Hundensehr akut, die Trypanosomen nahmen an Zahl stets zu (vergl. Tabelle I). Die Milz

??bt also bei Hunden einen entscheidenden Einfluss auf den Verlaufder Surra-infektion aus. Die nat??rlichen Abwehrkr?¤fte werden allein oder beinaheallein in der Milz gebildet, w?¤hrend der ausserhalb der Milz gelegene (in den Ver-suchen nicht blockierte) Teil des Retikulo-Endothels keinen oder nur einen sehrgeringen Einfluss aus??bt. Wahrscheinlich besitzt aber, nach einigen Versuchen mit Meerschweinchenund Katzen zu urteilen, die Milz nicht bei allen Tierarten eine ebenso grosse Be-deutung wie bei den Hunden. R?‰SUM?‰. Pour d?Šterminer l\'influence du syst?¨me r?Šticulo-endoth?Šlial et sp?Šcialement dela rate, sur la course du surra, l\'auteur a infect?Š 5 chiens dont trois avaient subila spl?Šnectomie 1, 8 et 22 jours avant. Les premiers trypanosomes se pr?Šsentaientapr?¨s 7â€”8 jours. Les chiens spl?Šnectomis?Šs moururent apr?¨s 11. 12 et 14 jours etle chien chez lequel la rate avait ?Št?Š

extirp?Še 22 jours avant l\'infection, seulement2- 3 jours plus tard que les autres deux chiens. Les chiens normaux ont v?Šcu plusd\'un mois. Chez les chiens spl?Šnectomis?Šs la course de l\'infection ?Štait tr?¨s aigu??. Il en r?Šsulte que chez les chiens la rate exerce une influence marqu?Še sur lacourse des infections au Trypanosoma evansi. Les substances qui pr?Šsident ?  lar?Šsistance naturelle de l\'organisme (vis ?  vis du surra) se forment exclusivement011 presque exclusivement dans la rate, tandis que la partie du syst?¨me r?Šticulo-endoth?Šlial hors de la rate (qui n\'?Štait pas bloqu?Še dans les experiments) n\'exercepas d\'inlluence ou ne joue qu\'un r?´le peu important. D\'apr?¨s des exp?Šriments avec des cobayes et des chats il est probable que chezd\'autres esp?¨ces animales la rate n\'a pas tant d\'influence que chez les chiens. SUMMARY In order to determine the influence of the reticulo-

endothelial system, especiallyof the spleen, on the course of surra-infection, the author infected 5 dogs, threeof which had their spleen removed 1, 8 and 22 days previously. The firstTrypanosoms made their appearance after 7â€”8 days. The dogs on which splenectomy had been performed died after 11, 12 and 14days and the dog of which the spleen had been removed 22 days prior to infectiondied only 2â€”3 days later than the two other dogs. The normal dogs lived over a month. In the dogs on which splenectomy had beenperformed, infection ran a very acute course and there was a steady increase inthe number of trypanosoms. (comp. Tab. 1). From the results obcained it appears that in dogs the spleen exercises a remar-kable influence 011 the course of the surra-infection. The formation of the naturalpowers of resistance takes exclusively or almost exclusively place in the spleenwhile the part of the

endothelial system outside the spleen (which w:as not blockedin the experiments) has little or no influence. Judging from experiments with guinea-pigs and cats it is probable that thespleen in other species of animals does not play so great a part as in dogs.



??? (Uit het Lab. v. Tropische Ziekten. Afd. v. h. Instituut voor paras, en infectie-ziekten der Rijks-Universiteit te Utrecht. Directeur: Prof. Dr. L. DE BLIECK). DE SUBLIMAAT-REACTIE VOLGENS BENNETT EN KENNYEN DE SURR ADIAGNOSE BIJ RUNDEREN, door Dr. OTTO NIESCHULZ en Dr. F. K. WAWO-ROENTOE. Onlangs beschreven Bennett en Kenny (1928) als â€žmercuridchloride test" (hier sublimaatreactie genoemd) een bijzondereenvoudige serumreactie 1), waarmede zij in Khartoum zeer goederesultaten hadden verkregen bij het onderzoek van kameelen opinfecties met Tryp. soudanense (een tot de evansi-groep behoorendetrypanosomensoort van Noord-Africa) en die hun betere resul-taten gaf dan de z.g. formolgel-test. Deze reactie, in den vorm zooals zij als routine-methode werdaanbevolen, bestaat in het kort in het volgende : Een druppel serum van het te onderzoeken dier werd aan r

ccmsublimaatoplossing van 1 : 20.000 toegevoegd. Positief is de reactie,indien na een kwartier de oplossing opaal wordt, negatief, indiengeen verandering optreedt. Drieentwintig negatieve kameelen gaven geen praecipitaat bij een verdunninghooger dan i : 15.000, terwijl het serum van 4 ge??nfecteerde kameelen nog bij eenverdunning van minstens 1 : 50.000 een reactie vertoonde. Deze methode gaf betrouwbare resultaten ook indien het bloed bij microscopischonderzoek negatief was, zelfs in typisch chronische gevallen waarin bij langdurigecontrole de trypanosomen of alleen zeer sporadisch, of in het geheel niet warenaan te toonen. Bij zes kunstmatig ge??nfecteerde ka meelen werd de reactie binnen de drie wekenna de infectie positief, meestal voor het optreden der trypanosomen in het bloed. Deze methode is zonder twijfel zeer eenvoudig, het resultaatvrij vlug afleesbaar en naar de opgaven der

schrijvers betrouwbaar.Met het oog op de moeilijkheden welke de surradiagnose in Indi??bij runderen en karbouwen vaak oplevert, leek het ons gewenschtna te gaan, of deze reactie ook van diagnostische waarde voorhet onderzoek van runderen op surra zou kunnen zijn. Het is echternatuurlijk niet zonder meer te verwachten, dat de reactie ook hierbruikbaar zou zijn daar Bennett en Kenny met een anderediersoort (kameelen) en een anderen trypanosomenstam (Tryp.soudanense) hebben gewerkt. Om als diagnostische methode naast of in plaats van het gewoonbloedonderzoek in aanmerking te komen moet men van de reactieeischen dat zij bij ge??nfecteerde dieren zoo mogelijk steeds positiefis, bij niet ge??nfecteerde dieren negatief en dat tusschen een posi-tieven en een negatieven uitslag een duidelijk verschil bestaat.



??? Het onderzoek van positieve dieren zou natuurlijk liet best in Indi?? kunnengebeuren, de controle van negatieve dieren echter beter in Holland, daar wijhier gemakkelijker dan in Indi?? over een groot aantal zeker niet ge??nfecteerderunderen kunnen beschikken. Voor ons onderzoek stond ons ter beschikking een met surrage??nfecteerd rund (pink) en een groot aantal gezonde dieren van deslachtplaats te Utrecht Wij onderzochten alleen het bloed vaneen 20 tal gezonde dieren, daar onze resultaten niet van dien aardwaren, om een onderzoek op grootere schaal noodzakelijk te maken. Het rund No. 483 was met den surrastam â€žBuitenzorg P," ge??nfecteerd, dieneen van ons (O. N.) in Juni 1928 uit een surrapaard in Dongola (West-Java) hadge??soleerd. De stam was tot begin November in Buitenzorg van paard op paardovergebracht, werd daarna in cavia\'s naar Utrecht mede genomen en in

cavia\'sverder aangehouden. Den 30-3-1929 werd een rund ge??nfecteerd. Van dit rundwerd den 14-6-1929 ter controle opde virulentie een paard ge??nfecteerd en hiervanden 26-6-1929 rund 483. Het surrarund vertoonde een typisch chronisch verloop derinfectie. Trypanosomen waren zeer zeldzaam microscopisch aante toonen en ten tijde van het onderzoek in het geheel niet. Opden dag van de tweede serumcontr?´le (2o-VII-\'29) werd van hetrund een konijn met 50 ccm bloed intraperitoneal ge??nt. Dit konijnwas den 25-VII positief. De sublimaat-reactie zelf werd precies volgens de voorschriftenvan Bennett en Kenny uitgevoerd. Elk serum werd getest bij eenverdunning van 1 : 5.000, 1 : 10.000, 1 : 15.000, 1 : 20.000, 1 : 30.000i : 40.000, i : 50.000, I : 60.000, 1 : 80.000 en 1 : 100.000. De resu\'taten zijn in de bijgaande tabellen samengevat. Hierbijwerd onder 4- verstaan een sterke, melkachtige, ondoorschij-

nende troebeling, onder 4- een zwakker melkachtige en iets trans-parente maar duidelijke troebeling, onder Â? een nog vrij duidelijkherkenbare, echter zeer zwakke troebeling en onder ? een zeerzwakke troebeling, welke alleen bij vergelijking met controle-buisjes zichtbaar was. Van het ge??nfecteerde rund werd het serum 2 keer gecontroleerd(vergl. tabel I, R. 483). Een duidelijke 4- reactie was slechts tot20.000 aanwezig. Bovendien werd nog gelijktijdig het serum van een ander rundgecontroleerd, dat ruim 31 maand van te voren met surra wasge??nfecteerd, waarbij echter noch microscopische noch door dier-enting (met 150 ccm bloed) trypanosomen waren aan te toonen.Hierbij werd een keer een duidelijke reactie tot 40.000, en bij hettweede onderzoek tot 20.000 waargenomen. Bij de 20 gezonde runderen, welke wij onderzochten, was eenduidelijke 4- reactie 1 keer tot 60.000 aanwezig, 7 keer tot 40.000,



??? 5 keer tot 30.000, 3 maal tot 20.000, 2 maal tot 15.000, 1 maal tot10.000 en i maal tot 5.000 (vergl. tabel I, R. 1â€”20). TABEL I. SUBLIMAATOPLOSSING i op F i i r~ i r i i j 5.000 10.00015.000 20.000 30.000 40.000 50.000 Go.000 80.000 RUNDEREN ??. 483. I6-7-\'29?? 483. 20-7-\'29 Â? 4 \' 4 4- 6-7-19 6-7-\'296-7-\'29 6-7- 29 6-7-\'296-7-\'296-7-\'296-7-\'297-\'297-\'297-\'29 7"\'297" 29 7-\'299-7-\'2920-7-\'2920-7-\'2922-7-\'2922-7-\'2922-7-\'29 4- 4-4- 44-44-44-4 â€”44- 4-4- 4- 4- 4 44 4 4444-4-4-4-4-4-4444- 44-4- 1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11 12 13 14 15 16 17 18 1920. 4-4- 4-4-4-4-4-4-4- 4- 4-4-4-4-4-4- 4-4- 4-4-4-4-4-4-4-4- 4- 4-4-Â? ? 4-4-4-4- Â? Â? 4- 4-4- 4-4- Â? 4- Â? Â?Â?Â? 4- 4 4 Â?Â?Â?Â?Â? 4- Â?Â?Â? 4-4- 4-4-4- 4- 4-4- Â? ? 4-4-4-4-44-4-4-4-4- 4p - 4-4-4-4-4-44 I ? 4 i â€”? , _ Â? Â? 4-4-4-4- 4- Â? 4-Â? 1 Resultaten met het ge??nfecteerde rund R. 483 (het serum van 16-7-1929 was3 dagen in de ijskast

bewaard, van 20-7-1929 slechts 1 dag) en met 20 normale,niet ge??nfecteerde runderen R. 1â€”20. (Serum van rund iâ€”17 was 1 dag oud.van rund 18â€”20, 4 dagen) Wij hebben boven gezien, dat bij ge??nfecteerde runderen dereactie bij een verdunning van meer dan 1 : 20.000 niet meer metzekerheid positief was. Bij 13 van 20 gezonde, zeker niet met surrage??nfecteerde runderen hebben wij echter bij een verdunning vanmeer dan 1 : 20.000 een duidelijke reactie verkregen. De sublimaat-reactie lijkt ons daarom (voor zoover ons materiaaleen oordeel toelaat) voor de diagnose van surra bij runderen weiniggeschikt te zijn, tenminste niet in chronische gevallen, waarbij hetbloed microscopisch negatief is. Ter completeering van het onderzoek hebben wij nog het serumvan enkele cavias onderzocht en wel van 3 met surra ge??nfecteerdeen bij microscopisch onderzoek positieve cavia\'s en van 3

gezondecavia\'s (vergl. tabel II). Bij de 3 ge??nfecteerde cavia\'s was een duide-



??? lijke reactie twee keer tot 30.000 en eenmaal tot 40.000 aan-wezig, bij de gezonde cavia\'s 2 keer tot 20.000 en een keer slechtstot 15.000. TABEL II. CAVIA\'S. SUBLIMAATOPLOSSING 1 op 5.000 10.000 i5.000 20.000 30.000 40.000 50.000 60.000 80.ooo 100.0 CC.C. S5- 114.993- i8-7-\'29i8-7-\'29i8-7-\'29 4-4- 4-4-4-4- 4-4-4-4-4-4- 4-4-4-4- 4-4-4-4-4- 4- 4-4- Â?Â? 4- Â? Â? Â? â€”Â? C a. 19-7-29 4-4- 4- Â? ? } â€” â€” â€” -j C. b. i9-7-\'29 4- Â? ? â€” â€” â€” H C c. i9-7-\'29 4-4- 4- â€” Resultaten met ge??nfecteerde en gezonde cavia\'s. Cavia 85, 114 en 993 ge??n-fecteerd. Bloed tryp. 4- in C. 85, tryp. 4- in C. 114 en 993. Cavia aâ€”c gezondecavia\'s. De resultaten met cavia\'s waren beter dan met runderen. Er waswel een duidelijk verschil aanwezig, echter was dit niet voldoendegroot, om aan de reactie een bijzondere diagnostische waarde toete kennen. Utrecht, Aug. 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Die

Brauchbarkeit der Sublimatreaktion, mit der Bennett und Kenny (1928)sehr gute Resultate bei der Untersuchung von Kamelen auf Infektionen mitTryp. soudanense erhalten hatten, wurde f??r die Surradiagnose bei Rindern unter-sucht an einem mit Surra infizierten Rind und 20 gesunden Kindern des Schlachtho-fes Utrecht. Es wurde kein Unterschied zwischen den gesunden Rindern und dem infiziertenRind gefunden (vergl. Tabelle I). Bei Meerschweinchen waren die Resultate besser, doch waren die Differenzenzwischen infizierten und gesunden Meerschweinchen nicht gross (Tabelle II). SUMMARY. The author examined the value of the mercuric chloride reaction (with whichBennett and Kenny (1928) had obtained excellent results when testing camelsfor infections with Tryp. soudanese) as a diagnostic agent for surra in cattle. The test showed no difference between an infected calf and 20 healthy animals. With

guinea-pigs better results were obtained but the difference between infectedand healthy animals was not important. R?‰SUM?‰. Les r?Šsultats favorables obtenus par Bennett et Kenny (1928) dans leursrecherches sur la pr?Šsence d\'infections ?  Tryp. soudanese chez des chameauxen se servant de la r?Šaction au bichlorure de mercure, ont incit?Š l\'auteur a fairedes recherches pour determiner la valeur de cette r?Šaction comme moyen de diag-nostic de surra chez les bovins. Un veau infect?Š de surra et 20 bovins sains ontservi aux exp?Šriences. Il n\'y avait pas de diff?Šrence entre le veau infect?Š et les bovins sains. L\'auteur a obtenu de meilleurs r?Šsultats avec des cobayes, mais la diff?Šrenceentre les animaux infect?Šs et les animaux sains n\'?Štait pas grande.



??? IS BIJ DE GESLACHTE KEURING VAN VETTE KALVERENSTEEDS EEN NADER ONDERZOEK OP HET VOORKOMENVAN BLAASWORMEN WENSCHELIJK ? door Dr. C. DE GRAAF, Zooals bekend, schrijft art. 31 van het Kon. Besluit van 5 Juni1920, Stbl. 285, voor, dat bij de keuring van runderen de tong,liet hart, en de uit- en inwendige kauwspieren (de laatste door hetmaken van verschillende overlangsche, met de onderkaak even-wijdig loopende insnijdingen) in het bijzonder op blaaswormenmoeten worden onderzocht. Practisch blijkt dit onderzoek zich te beperken tot een snedein het septum van het hart en enkele insnijdingen in de kauw-spieren. De tong wordt in normale omstandigheden in het geheelniet ingesneden, alleen uitwendig bekeken en eventueel gepal-peerd, zoodat dit tongonderzoek, voor wat betreft het opsporenvan blaaswormen, van geen waarde is. Ofschoon dus het onderzoek op

cysticercosis toch al heel opper-vlakkig geschiedt, men verschillende spieren, als middenrif, mid-denrifpijler, ondertongspieren, enz. niet in het onderzoek betrekt,alhoewel meermalen daarin levensvatbare cysticerci zijn aange-troffen, maakt art. 32 van het zelfde Kon. Besluit nog een be-perking van het onderzoek mogelijk, waar het aangeeft, dat hetonderzoek, bedoeld in de artikelen 30, letter /, en 31, met toestem-ming van den keuringsveearts, bij vette en nuchtere kalveren ach-terwege kan blijven. De wetgever is blijkbaar van meening geweest, dat men bijnuchtere kalveren zeker en ook bij vette kalveren, in verbandmet de melkvoeding, welke deze dieren uitsluitend krijgen, geeninfectie met eieren van de taenia saginata kan verwachten,zoodat de noodzakelijke insnijdingen daarvoor bij deze categorievan slachtdieren kunnen worden nagelaten. Voor zoover mij bekend, wordt dan ook heden in vrijwel

allekeuringsdiensten bedoeld onderzoek nagelaten. Den laatsten tijdworden nu echter, niet alleen in het buitenland, maar ook in onsland gevallen medegedeeld van algemeene uitgebreide cysticer-cosis bij vette kalveren. Herinnerd zij hier aan de 2 gevallen, inhet tijdschrift van 1 Sept. j.1. door Collega Holtz beschreven,terwijl ik kort geleden in het jaarverslag over 1928 van het abat-toir te Haarlem vermeld vond, dat aldaar bij een geslacht vet kalfeen levende cysticercus inermis was aangetroffen. Misschienzijn er nog wel meer van dergelijke vondsten geweest, welke menniet gepubliceerd heeft. Als men nu in aanmerking neemt, dat al deze gevallen min of



??? meer toevallige bevindingen zijn die, wellicht door hun uitgebreid-heid niet aan de aandacht zijn ontsnapt, vraagt men zich onwil-lekeurig af, of ons tegenwoordig onderzoek op cysticercosis bij hetvette kalf zoo moet blijven als het nu is, of dat moet worden voor-geschreven, dat bij elk vet kalf de kauwspieren en het hart speciaalop aanwezige blaaswormen moeten worden nagegaan. Men zoukunnen tegenwerpen, dat op het oogenblik toch alreeds bij elk vetkalf het hart wordt ingesneden. Men moet daarbij niet uit hetoog verliezen, dat gewoonlijk linker en rechter kamer wordeningesneden, dus slechts een tweetal insnijdingen (en dan nog zeersmalle) door het spierweefsel worden aangebracht en het toevalniet is uit te sluiten, dat juist op deze sneevlakten geen enkeleblaasworm voorkomt, terwijl er op andere plaatsen in de hart-spier wel eenige aanwezig zijn. Is daarbij tevens een zeer jongeinfectie aanwezig,

zoodat men de blaasjes slechts na een nauw-keurige inspectie kan waarnemen, dan is het m. i. nog zeer goedmogelijk, dat men eenige eventueel op de beide eerst genoemdespierinsnij dingen aanwezige cysticerci niet opmerkt, temeer,daar men tegenwoordig, blijkens de thans geldende voorschriftenin de vleeschkeuringswet, van het standpunt uitgaat, dat cysti-cercosis bij het vette kalf niet kan voorkomen en men dus geenbijzondere aandacht daaraan besteedt. Dat er aan ons tegenwoordig systeem van onderzoek en bestrij-ding der cysticercosis nog wel eenige fouten kleven, blijke welhieruit, dat men in Duitschland nu al sedert ruim 25 jaren regel-matig alle vleesch van slachtdieren met cysticercosis slechts naeen bepaalde bewerking (3 weken afkoeling, zouten, bevriezen ofsteriliseeren) in consumptie geeft en dat desalniettemin het aantalmenschen, behept met taeniasis, niet afneemt. Blijkbaar wordtnog

niet alle vleesch met blaaswormen achterhaald, daarbij aan-nemende, dat de ontwikkelingscyclus menschâ€”rund â€” menschvoor deze parasiet de eenige mogelijke is. Eensdeels kan dit zijn oorzaak hierin vinden, dat het onder-zoek, ook al wordt het geheel volgens de voorschriften uitgevoerd,nooit absolute zekerheid geeft, dat een slachtdier geen drager vanblaaswormen is, anderdeels kan het wellicht een fout zijn, dat nietde vette kalveren steeds aan dit onderzoek zijn onderworpengeworden. Temeer is dit van belang, daar men bij deze slachtdierenbovendien nog met het feit rekening moet houden, dat juist bijdeze dieren het vleesch dikwijls onvoldoende toebereid wordt ge-nuttigd en dus zoodoende eventueel aanwezige niet ontdekte blaas-wormen toch nog hun schadelijke werking kunnen uitoefenen. Hierbij komt nu ook nog het feit, door van Santen waarge-nomen, dat een koeling van 3 weken geenszins

voldoende is om allecysticerci in het vleesch te doen afsterven en juist deze bewer-kingswijze heeft men vrijwel overal toegepast, alvorens het vleesch



??? in consumptie te brengen. Mocht inderdaad uit herhaalde proef-nemingen blijken, dat de waarnemingen van van Santen juistzijn, dan kan men deze foutieve factor in het bestrijdingssysteemgemakkelijk uitschakelen door de koeling langer te nemen, des-gewenscht geheel te verbieden en door een der andere bewer-kingswijzen te vervangen. Zeker staat echter, dat bij vette kalveren cysticerci kunnen voor-komen. Mijns inziens is men daarom niet verantwoord, als men nietnaar het aanwezig zijn van een zoodanige infectie bij deze dierentijdens de geslachte keuring een onderzoek instelt. Een of tweeinsnijdingen door het septum van het hart, alsmede een insnijdingvan de uit- en inwendige kauwspieren zullen zonder twijfel ver-scheidene gevallen aan het licht doen komen. De meerdere arbeid,welke dit van den keuringsambtenaar zou vergen, is zeer gering,terwijl het geslachte vette kalf door dit onderzoek

geen noemens-waardige waardevermindering ondergaat. ZUSAMMENFASSUNG. In letzter Zeit werden in Holland sowie im Ausland F?¤lle von Cysticercosisbei sogenannten fetten K?¤lbern beschrieben. Infolgedessen ist Verfasser der Meinung dass alle fetten K?¤lber, durch die be-kannten Einschneidungen in die Kaumuskeln und das Herz, auf die Anwesenheitvon diesen Parasiten zu untersuchen sind und dass die bestehenden Fleischbe-schau-Vorschriften, nach denen die Untersuchung auf Cysticercosis bei fettenK?¤lbern unterlassen werden kann, dementsprechend ge?¤ndert werden m??ssen. SUMMARY. Lately in Holland as well as in other countries cases of cysticercosis in so-calledfat calves are described. In connection herewith the author thinks it necessary that all fat calves shouldbe examined for the presence of these parasites by means of the well-known incis-ions into the masseter and into the

heart, and that the inspection-instructionsaccording to which fat calves are set free from this examination, should be alteredaccordingly. R?‰SUM?‰. On a rapporto en ces derniers temps en Holiande et ?¤ 1\'?Štranger plusieurs casde Cysticercose chez les veaux gras. L\'auteur en conclut qu\'on devra recherclierces parasites chez tous les veaux gras au moyen d\'incisions dans les masseters etle myocarde et de modifier conform?Šment les prescriptions d\'inspection actuellesd\'apr?¨s lesquelles la recherche chez les veaux gras n\'est pas obligatoire.



??? HET TOEZICHT OP GESTERILISEERDE VLEESCHCONSERVEN, DOOR C. J. A. KERSTENS. Het toezicht op vleeschwaren is in hoofdzaak repressief. Welis-waar kan men tendeele ook preventieven invloed uitoefenen doorcontrole op winkels, werkplaatsen en voorraden, op de fabricagezelf echter is weinig controle, zoodat de beoordeeling van hetproduct grootendeels is overgelaten aan den consument en vooreen klein deel aan den warenkeuringsdienst en den vleeschkeurings-dienst. Terecht breekt van Santen (5) in ons tijdschrift een lans voorde invoerkeuring van vleeschwaren. Daardoor wordt het toezichtmeer preventief, in hoofdzaak echter ten aanzien van de deugde-lijkheid der in te voeren vleeschwaren, en indien een plaatselijkesamenwerking met de warenkeuringsdienst mogelijk is, ook tenaanzien van verschillende eischen van het K.B. van 20 Juni 1924, s. 315- Toch kan men zelfs door

een invoerkeuring niet alle â€žondeug-delijke" vleeschwaren weren. De in bussen geconserveerde vleesch-waren vormen hier een struikelblok. De invoerkeuring zoo te or-ganiseeren, dat men zonder bezwaar de busconserven kan vrij-geven en merken is bij een belangrijken invoer een lastig probleem.Van Santen vermeldt reeds, dat te Nijmegen de busjes leverpasteivoor handverkoop van de keuring zijn vrijgesteld. Toch kan mendeze evenmin vrijlaten als de andere busconserven. Men dientook in het oog te houden, dat deze blikartikelen in meer of minderemate een luxevoedingsmiddel, een delicatesse zijn, en daarnaarbetaald worden, en dat het publiek wat betreft de deugdelijkheid,er een groot vertrouwen in heeft. Toch kan dit vertrouwen maaral te zeer misplaatst zijn. Bij mij werd onlangs een busje leverpastei bezorgd, waarvanwerd medegedeeld, dat bij openen de inhoud tegen het plafondspoot en

een weerzinwekkendcn stank verspreidde. De nog over-gebleven massa deed dit inderdaad. Bij informatie bij den grossier,bleek dat dit busje nog afkomstig was van een partij, waarvanhet restant naar den fabrikant was teruggezonden omdat menreeds verscheidene klachten had gehad. Uit de nog aanwezigepastei werden in het Centraal Laboratorium sporenhoudendebacillen gekweekt. Ter vervanging van de teruggezonden partij had de grossier eennieuwe zending ontvangen. Hiervan hield ik 14 busjes te mijnerbeschikking. Een werd na enkele dagen in de broedstoof te zijngeplaatst geopend. Het was toen aan beide zijden gebombeerden bij het maken van een kleine opening spoot een dunne brijachtige



??? inhoud vermengd met een stinkend gas naar buiten. Een anderbusje werd na een verblijf in de broedstoof en bombage naar hetCentraal laboratorium gestuurd. Ook hieruit werden bacteri??ngekweekt, welke grootendeels ana??roob en sporenhoudend waren. De twaalf overige busjes werden gedurende enkele dagen in debroedstoof geplaatst en geobserveerd. Van die twaalf waren erenkele reeds in geringe mate gebombeerd, andere hadden eenpositieve schudproef : bij schudden hoorde men een min of meersterk klotsend geluid, als was de inhoud vloeibaar. Verschillendewaren uitwendig normaal, deksel en bodem waren behoorlijkconcaaf en bij schudden hoorde men niets. De begintoestandwas dus bij alle busjes niet hetzelfde, zoodat wanneer ze eenigs-zins â€ždeskundig "waren gesorteerd en in 2 partijen werden inge-voerd, de beoordeeling der beide partijen verschillend zou kunnenzijn. Het

eindresultaat na in de broedstoof plaatsen was echtervoor alle busjes hetzelfde, zooals uit onderstaand staatje is te zien. Uit het staatje blijkt dus, dat men uit het niet gebombeerdzijn van het busje niet de gevoltrekking mag maken, dat het beterzou zijn dan het gebombeerde van dezelfde partij. Verder, datmen bij conserven van de consistentie van leverpastei niet zooheel veel aan de schudproef heeft. Het schijnt ook van belangof er kort tevoren ook met het busje is geschud, daarenboven kandoor eenigen tijd verblijf in de broedstoof het vet na afkoeleneen dergelijke positie hebben ingenomen, dat het de schudproefbe??nvloedt. De schudproef uitvoeren bij nog warme busjes heeftgeen waarde. Het bovenstaande toont aan, dat er aan de controle op de be-reiding van vleeschwaren nog wel het een en ander ontbreekt.De moeilijkheid is ook dat men niet zoo gemakkelijk dergelijkeondeugdelijke conserven

kan weren, tenminste als men geeninvoerkeuring van vleeschwaren heeft. Bestaat deze, dan kanmen elke zending enkele dagen vast houden en een aantal bussenin de broedstoof plaatsen. Rationeeler is het, om aan de fabricage en aan de houdbaar-heid van het product bepaalde eischen te stellen. Thans kan menkrachtens de vleeschkeuringswet niet of uiterst lastig de slechteconserven evacueeren. De vleeschkeuringsdienst mag alleen on-deugdelijke vleeschwaren in beslag nemen. Men weet echter nietof ze ondeugdelijk zijn, en monsters nemen om dit na verloop vaneenige dagen eens uit te maken, behoort niet tot de bevoegdhedenvan den vleeschkeuringsdienst. Bovendien zijn ze in het ongunstigegeval na het onderzoek ondeugdelijk geworden en waren ze mis-schien voor het onderzoek slechts â€žniet houdbaar". Ook voor denwinkelier is deze aangelegenheid van belang, want busjes

alsboven beschreven zullen in een winkeletalage al spoedig ondeug-delijk worden.



??? No. 29/8nu.22Â° C. 29/816 u.37Â° C. 30/88A u.37Â° C. 30/816 u.37Â° C. 31/810 u. 37Â° C. 2 Sept. !9 u. 210 C. 1. ietsfluct. schudpr. t daarna gecontroleerd om 16 uur. als voren 2 x bol 2 x bol als voren 4-> 0N<UbÂ?) up 1u 2 x bolvloeibaar â€?0 3 0 23C O)T3 -i->tU"O M 3 1- â€?oc d 013 d JE CJC 2. idem â€?â€? i X bol - 2 x bol schudpr. 3- idem 2 x bol â–  â–  idem 4- normaal 2 x bol idem 5- normaal ietsi x bol 2 x bolvloeibaar 6. ietsfluct.schudpr. 4- -4-Â? oj Cl,0 tu> O 0r^ ??0 tn â€?0 &> 0 ietsi x bol 0)a a 0 tJ 4)6cd W \'S cn0??T Â? Â? 2 x bol schudpr. opnieuw schudden gaven bvloeibaar was. 7- normaal 1t ietsi x bol idem 8. ietsfluct. 2 x bol i> tl 2 x bolvloeibaar 9- iets j x bolschudpr. 4- â€” 0â€?3 C <r>0 Â? 2 x bol d E% Q idem dtu tn V V 3â€?O 10. idem 3 â€?O <D 13 Lh 33 N s 0 â€?â€? 2 x bol â€ž 2 x bol schudpr. Na omkeeren van de 11. idem iets i x bol ,, ,, idem 12. normaal â€?â€? 2 x bol

idem Verklaring van enkele gebruikte uitdrukkingen :iets fluct. : dat bodem of deksel iets meegeeft bij druk en terugveert,t x bol : eenzijdig gebombeerd.2 x bol : bodem en deksel gebombeerd,schudpr. 4- : iets klotsend geluid bij schudden,vloeibaar : sterk klotsend geluid bij schudden. 37Â° C. : beteekent dat de busjes in de broedstoof zijn. De andere tempera- turen duiden op kamertemperatuur. Deuren zij in 24 uur tijdreke-ning opgegeven. Dat enkele dagen in de broedstoof plaatsen geen strenge eischis, blijkt uit de eischen welke in oorlogstijd gesteld werden aande vleeschconserven welke voor de â€žZentral Einkaufgesellschaft"



??? werden vervaardigd, toen het teveel aan varkens tenopzichtevan de voedermiddelen, afslachten noodzakelijk maakte (3).Daar eischte men 36 uur verblijf in de broedruimte voor allebusjes, terwijl het Internationaal Congres voor Hygi??ne en Demo-graphie in 1903 te Brussel reeds eischte, dat na 8 dagen bewarenbij 38Â° C. geen veranderingen optraden (4). Ook Frenkel (i)stelt een dergelijke eisch bij de beoordeeling van blikconserven ;hij raadt aan ze 4 dagen bij 40Â° C. te plaatsen, waarna geen bom-bage mag optreden. Verder blijkt uit de â€žFleischwarenpr??fung"der D. L. G. waarbij de conserven aan een tropische zeereis werdenonderworpen (2), dat de busconserven ook in de practijk een be-trekkelijk hooge temperatuur zonder bezwaar moeten kunnenverdragen. De Duitsche vleeschwarenfabrikanten zien dus ookhet belang in van een goede bewerking en sterilisatie. Dat er hierte lande nog wel

een en ander aan ontbreekt blijkt uit het boven-staande (er zijn echter ook fabricaten welke de proef goed door-staan) en ook uit de beantwoording van een vraag in de â€žVee-en Vleeschhandel", (6) waar het perforeeren en luchtaflaten uitde bussen wordt aangeraden door middel van een spijker. Dittypeert wel de eenigzins primitieve opvattingen in sommigekringen van het conservenbedrijf. Het lijkt mij gewenscht eens onder oogen te zien, in hoeverrein het bestaande wettelijke systeem voorschriften zijn aan tebrengen, die bepaalde eischen zullen stellen aan de fabricage vangesteriliseerde vleeschconserven en garantie zullen geven omtrentde houdbaarheid daarvan. Het kan zijn, dat er voor gemengdeconserven, b.v. met aardappelen en groenten bezwaren aan hoogeof langdurige sterilisatie zijn verbonden ; men zou daaromtrentkunnen informeeren naar de ervaringen van de warenkeurings-diensten en

de groentenconservenfabrieken. Voor vleeschwarenbehoeft dit bezwaar niet te bestaan ; het aangehaalde werk vanKallert & Standfusz (3), dat zeer interessante mededeelingenbevat over de vleeschconservenfabricage, bewijst het. Verderlijkt het mij gewenscht, dat bij de invoerkeuring van vleesch-waren steeds monsters uit een partij busconserven worden ge-nomen ter plaatsing in de broedstoof en dat de beoordeeling vande partij pas zal plaats vinden na afloop van deze proef. literatuur. 1. H. S. Frenkel. Verslag 1926 Veterinaire afdeeling Centraal laboratorium .Verslagen en Mededeelingen betreffende Volksgezondheid. 1927. Pg. 1215. 2. J. H. Hoffmann. Die Fleischdauerwarenpriifung der D. l. G. im Jalire 1925. Deutsche Slachthofzeitung. 1926. Pg. 225, 238 en 350. 3. f. Kallert u. R. Standfusz. ?œber die Verarbeitung von Schweinen zu halt- baren Fleischwaren mit besonderer Beriicksichtigung der

Konservierung in Dosen. Abhandelungen zur Volksernahrung. Heft 4.4 Ostertag, Fleischbeschau 7 u. 8 Aufl. II Band. Pg. 967. 5. v. Santen. Tijdschrift voor Diergeneeskunde. Deel 56. Afl. 1. 6. Vee- en Vleeschhandel, 14e Jaargang, No. 33. Vraagbaak.



??? â€” ii44 ~ HAEMOGLOBINURIE, PIROPLASMOSE EN HALISTERESIS, DOOR B. JONKER. Ziehier nog een arbeidsveld, de moeite waard te bewerken enwaarvoor in de eerste plaats de medewerking wordt gevraagdvan alle dierenartsen zegt Prof. de Blieck in zijn rede : â€žPiro-plasmosen-onderzoek in Nederland en zijne Koloni??n", uitgesprokenop 31 Januari 1916 bij de aanvaarding van zijn ambt. Ik hoop met het onderstaande een klein steentje te kunnenbijdragen in dit onderzoek. Toen ik in den zomer van T920 de praktijk in Borger begon,kreeg ik al gauw te maken met twee ziekten bij runderen, die iktot dien tijd nog niet eerder had gezien, nl. de lekzucht en de,,wee", zooals de veehouders in mijn omgeving piroplasmosenoemen. Vooral in de eerste jaren van mijn praktijk werd ik nog al eensgeroepen bij een pati??nt met z.g. wee en wel speciaal in den zomer.Dergelijke pati??nten waren bij mijn aankomst

vaak naar de boer-derij gebracht, daar ze erg ziek waren. De dieren hadden een hooge temperatuur somtijds, waren vaaksuf en slap, met zeer geringe eetlust, het haarkleed was dor, demelkgift sterk verminderd en een voor den eigenaar erg opvallendsymptoom was bloedwateren, eerst lichtrood, later donkerrood. Bij navraag bleek dan vaak, dat er in dezelfde weide meer dierenwaren met ongeveer dezelfde verschijnselen, die echter niet zoohevig waren en die volgens de eigenaars na verweiden als regelwel weer verdwenen. Bij een dergelijke anamnese wordt in de eerste plaats gedachtaan Piroplasmose, welke meening wordt gesteund door de totop heden bestaande literatuur over haemoglobinurie bij runderen,want dat bloedwateren is wel een van de meest op den voorgrondtredende symptomen. In het Kompendium der Spec. pathologie van E. Fr??hner isover haemoglobinurie van het rund o.a. het volgende te

lezen : ,,Im Gegensatz zum Pferd tritt die Haemoglobinurie beimRinde gew??hnlich als seuchenhafte Haemoglobinurie, mithin alsInfektionskrankheit auf. Ihre Ursachen sind protozoische Blut-parasieten. Die Haemoglobinurie des Rindes ist mithin als Piroplasmosezu bezeichnen en verder : Sp?¤ter (na het ontdekken der Texaskoorts, B. J.) wurde dassog. Blutharnen der Rindern in Europa als Piroplasmose erkannt." Ook bij het naslaan van het werk van Prof. de Jong : niet



??? bacteri??ele parasitaire ziekten, moet men den indruk krijgendat Piroplasmose en runderhaemoglobinurie identiek zijn. Dr. Vrijburg schrijft hier nl. : ,,In Nederland komt de runderhaemoglobinurie (waarmeebedoeld wordt Piroplasmose, B. J.) in verschillende streken voor." Hutyra en Marek zeggen in het hoofdstuk over Blutharnen-Haematuria o. a. : ,,Das sog. Blutharnen oder Weiderot der Rinder ist eine durchPiroplasmen erzeugte Haemoglobinurie, en iets verder : Seuchenhafte Erkrankungen lassen ??brigens schon an und f??rsich Piroplasmose vermuten. Ook in de verslagen van het Veeartsenijkundig Staatstoezichttot 1926 leest men niet anders dan over infectieus bloedwateren. Het is dus geen wonder dat practiseerende dierenartsen eenpati??nt met bovenvermelde verschijnselen, vooral daar er vaakeenige tegelijk zijn, al is het dan ook met minder hevige ver-schijnselen, beschouwen als te zijn lijdende aan

Piroplasmose. Ook ik behandelde ze in de eerste jaren als zoodanig en haddan ook met opstallen, een trypaanblauw-injectie en melkdieet(dit door de veehouders zelf ook graag toegepast) nog al eens suc-ces, hoewel er ook eenige pati??nten, die erg ziek waren, stierven. Zoo langzamerhand begon ik er echter aan te twijfelen of ditbloedwateren bij runderen in mijn praktijk wel Piroplasmose is,daar het aantal sterfgevallen betrekkelijk gering is, de verschijn-selen over het algemeen niet zoo hevig zijn en vooral daar ik nooitteken te zien kreeg. Uit vond ik op den duur een waarneming van groot belang,daar toch Theobald Smith in 1893 zijn bevindingen over Texas-koorts te boek stelde en na enkele jaren van ernstig werken deteek als oorzaak van deze ziekte wist aan te merken, zoodat hijeen afdoende bestrijdingswijze kon aangeven, waardoor dezeziekte in Amerika haar verschrikking verloren heeft. Eenige ervaren

veefokkers hadden v????r hem al beweerd, datde Texas-koorts door niets anders werd veroorzaakt dan dooreen insekt, dat op het vee leefde en zijn bloed opzoog. De dierenartsen wilden hier toen niets van weten, nl. ??f de faeces??f het speeksel brachten de ziekte over. In 1889 werden zeven magere maar volkomen gezonde koeienontscheept van een kleine boot uit Noord-Carolina, het hartjevan de streek waar de Texas-koorts toen woedde en waarheen geenvee uit het Noorden kon worden overgebracht, zonder dat ditbesmet werd. Deze zeven koeien bleken alle vol te zitten met teken, ver-scheiden duizenden van die parasieten, groote en kleine, sommigezoo nietig, dat men een vergrootglas noodig had om ze te zien,maar ook prachtig ontwikkelde wijfjes-teken van meer dan eencentimeter lengte, volgezogen met het bloed van de gastvrouwen.



??? Op deze manier heeft Theobald Smith door verschillendeproeven op eenvoudige wijze bewezen, dat de teek de overbrengervan de parasiet van de Texas-koorts is. Ook Prof. de Blieck zegt in zijn rede o.a. : â€žWest-Java is doorzijn vochtig klimaat het land der teken en vooral om Batavia,wordt men getroffen door het groote aantal magere halfbloedEuropeesche en Australische runderen en het enorme aantalteken, dat zich op die dieren bevindt. Het zijn die dieren, die door de Does ook onderzocht zijn enwaarbij het gelukte na overenting van hun bloed op Australischerunderen B. bigemina, Anaplasma marginale en P. mutans metzekerheid te determineeren." Dr. Vrijburg zegt o.a. in Protozoaire ziekten : â€žHet aantalteken dat op de huid van een rund parasiteert bedraagt dikwijlsvele duizenden. In ons land komen de teken in den regel niet inzoo groot aantal op runderen voor." In het verslag van het

Veeartsenij kundig Staatstoezicht overhet jaar 1917 lees ik over infecteius bloedwateren o. a. : De veearts te Midwolda schrijft het volgende : Piroplasmosekomt in deze omgeving speciaal bij de in het Midwolder boschgeweide runderen voor ; de eigenaren van deze runderen brengende dieren als kalf in het bosch ; de dieren krijgen dan de ziektein lichten graad en zijn later immun. Dezen zomer kregen ook de kalveren weer â€žde wee", maar tenge-volge van de schaarschte van het gras konden de dieren de ziekteniet doorstaan en zijn er een achttal gestorven. De koeien in ditbosch geweid zitten onder de teken (cursiveering van mij). Behalve dat ik bij pati??nten lijdende aan haemoglobinurie inmijn praktijk nooit teken heb gevonden (veehouders heb ik hier-over ook nooit hooren spreken), komt dit bloedwateren bij run-deren vooral voor op de lage weilanden langs den stroom, diekaal zijn, zonder bosschen of

hakhout, terwijl Piroplasmose alleendaar voorkomt waar de teken de noodige bronnen vinden voor hunbestaan, d. i. vooral in niet te droge boschrijke streken, dus vooralop laaggelegen weiden, bij bosschen gelegen of van met hakhoutbegroeide slootkanten voorzien, dus hoofdzakelijk op schralezandgronden. Buitendien viel het bloedonderzoek dat ik een enkele keer ver-richt heb negatief uit, maar daar in het periphere bloed het aantalparasieten vaak niet groot is, heb ik dit voorloopig buiten be-schouwing gelaten. Zoo langzamerhand kwam ik dus tot de conclusie dat het bloed-wateren van runderen, dat ik oorspronkelijk beschouwd had alsPiroplasmose met deze ziekte zeer vermoedelijk niet veel te makenhad en trachtte ik dan uit te maken waarmee we hier dan wel tedoen hebben.



??? Dat bloedwateren heeft hier al zeer langen tijd bestaan. Eenoude boer op Buinerveen deelde mij mede, dat een vroeger daarpraktiseerende veearts (vermoedelijk een empirist) beweerde datliet roodwateren der runderen veel voorkwam op z.g. roodolmigegronden, waarop men veel â€žzeg" aantreft. Toen mij wat hooi getoond werd, bleek mij echter dat hij onder,,zeg" geen Carex verstond, maar een gras dat zeer hard is, slechtte maaien, boven de andere grassen uitsteekt in de weide en veelzaad geeft. Ik kreeg den indruk met Aira-boendergras te doen te hebben. Ook Piroplasmose werd voor de ontdekking der parasieten aanallerlei oorzaken toegeschreven, meestal aan planten, die dooreen prikkelende werking op de nieren de ziekte zouden veroor-zaken. Ook de boeren in mijn omgeving geven meestal als oorzaakvan deze z.g. â€žwee" een vergiftige plant aan, die zij verder nietkennen. Heel vaak heb

ik gezocht naar bizondere planten in deze weiden,die ik echter nooit heb kunnen ontdekken. De opmerking van de veehouders dat deze wee vooral op rood-olmige gronden voorkomt en wel heel vaak op etgroen (naweide)begon op den duur een beteekenis voor mij te krijgen. In het begin heb ik al opgemerkt, dat het mij buitengewoonopviel, dat in mijn praktijk en zooals mij zoo langzamerhandduidelijk werd vooral op veenachtige gronden twee ziekten voor-komen, die ik in de kleistreken nooit waargenomen heb en datzijn lekzucht en bloedwateren. De lekzucht (door de veehouders wel schotelziekte genoemd)lijkt mij zoo langzamerhand wel verklaard, vooral nu in de laatstejaren de beteekenis van de mineralen voor het leven zooveel dui-delijker is geworden. Ik herinner mij nog heel best den eersten indruk, die deze pa-ti??nten op mij maakten : zeer magere dieren met vastliggendehuid en dor baarkleed, traag

in hun bewegingen, liefst aan deslootkant scherpe harde grassen plukkende of heidestruiken, dienog sporadisch in deze weiden voorkwamen, met trage pens-bewegingen zonder verder veel klinische afwijkingen te vertoonen.In het begin wist ik niet waarmee ik te maken had ; al heel gauwbegreep ik, dat ik in deze gevallen tuberculose kon uitsluitenen met lekzucht te doen had. Te genezen waren ze echter in een verstadium moeilijk, daar ze buitengewoon slecht aten. Bekend washet wel, dat als deze dieren niet in een al te ver stadium waren,ze nog konden herstellen op betere weiden, b.v. op klaverweidenin de veenkoloni??n. In Januari 1927 ried ik voor het eerst aan een veehouder aaneens goed klaverhooi aan te schaffen voor een dergelijke pati??nt,die hij als tuberculeus beschouwde.



??? Het dier was erg mager, at en herkauwde heel slecht en gafzeer weinig melk en vertoonde verder de verschijnselen, die bijlekzucht behooren. Het was in den handel niet meer waard dan / 25.-. Er werd klaverhooi gekocht en toen hier eenigen tijd van ge-voerd was, was het dier weer gezond. In de eerste dagen wilde hetdat hooi slecht eten, maar dit werd na een week veel beter en toenbegon het ook weer het eigen voedsel te gebruiken, zoodat hetaan het einde van den staltijd in goede conditie verkocht werdvoor / 220.â€”â– . Daar deze gronden van nature arm zijn, vooral arm aan kalk,ging ik er toe over te adviseeren klaverhooi te voederen, daar ditbekend staat rijk aan kalk te zijn. Daar de andere minerale be-standdeelen in den regel in normale voedermiddelen in voldoendehoeveelheid aanwezig zijn, meen ik te mogen aannemen dat kalkhier een gunstige invloed heeft uitgeoefend, vooral ook daar

granen,stroo van granen, slecht hooi, aardappels en mangels, waarmeede dieren in deze veenstreken op stal veel gevoerd worden, armaan kalk zijn. Hiervoor pleit ook nog dunkt me het volgende : Het valt mijop dat in mijn parktijk de lekzucht in den laatsten tijd veel minderwordt waargenomen dan omstreeks 1920. Bij navraag is mij gebleken, dat over het algemeen \'s wintersmeer krachtvoer wordt gegeven (lijnkoek en sesamkoek) bij dekalkarme voedermiddelen uit deze streken en dat ook \'s zomersgeregelder een stuk koek wordt bijgevoerd. Verder bemest men de laatste jaren de groenlanden meer metslakkenmeel en stikstof (vroeger alleen met kainiet). Zeer merkwaardig vond ik het zoo langzamerhand dat bloed-wateren van het rundvee veel voorkomt in dezelfde buurt waarook nog al vaak lekzucht werd waargenomen, zoodat op den duurde idee bij mij opkwam ook ten opzichte van bloedwateren weleens met

een bodemziekte te doen te kunnen hebben. In verband met de prophylaxe, de therapie en vooral ook uitwetenschappelijk oogpunt is dit van belang. De veehouders vragen er trouwens niet zoo heel vaak dierge-neeskundige hulp voor, daar met op tijd verweiden de zaak vaakweer in orde is. Dit wijst ook niet in de richting van Piroplasmcn. Zoo begon ik op den duur meer gegevens te verzamelen en hoordevan een landbouwer uit Bronneger, dat, zoolang hij daar woont(op het oogenblik ongeveer 12 jaar), hij ieder jaar te maken heeftmet bloedwateren in een stuk land liggende in het z.g. â€žmoeras".Ook andere landbouwers, die daar vee weiden hebben gevallen. Deze veehouder heeft er den geheelen zomer mee te doen, Â?To dagen nadat de dieren van stal komen, maar het meest in denaweide. Een van de eerste verschijnselen is bloedwateren ; eerst



??? lichtrood, later donkerrood. Hij vindt het van groot bdang dedieren voor het einde van deze 10 dagen te verweiden. Hebbenzij de ziekte dan duurt het ongeveer een week voordat de urineop het oog weer normaal is. Zijn meening is, dat, als ze in hetzelfdeweiland blijven loopen, er veel zullen sterven (zij bloeden leeg). Alleen melkkoeien en vooral de goede hebben er last van in ditweiland zegt deze eigenaar. Vaarzen krijgen het niet, evenminals pinken, maar deze willen in dit land niet groeien. Hij heeft er wel eens met den eigenaar, die vroeger op dezelfdeboerderij woonde, over gesproken, maar deze had er nooit hindervan. Toen werden in dat land echter ook geen melkkoeien gebracht,daar deze wel voldoende weiland bij de boerderij hadden ophoogere gronden. Op navraag of er ook ijzeroer in deze weide voorkwam, hoordeik dat hiervan niets bekend was. (Ijzeroer wordt in deze weidennl. nog al eens

aangetroffen en daarom heb ik wel eens aan demogelijkheid gedacht of een groote hoeveelheid ijzerzouten mis-schien een nierontsteking zou kunnen veroorzaken). Zoo kwam ik op den duur tot de overweging of het tekort aankalk van deze gronden, waar de jonge dieren ook onvoldoendegroeien, de oorzaak zou kunnen zijn van de nierafwijking bij bestemelkkoeien, die t. o. v. de kalkstofwisseling toch al in labieletoestand verkeeren. Bij voorjaarsziekte ziet men ook verschillende bloedingen op-treden. Bij sectie van deze pati??nten valt mij nl. vooral op, dater veel bloedingen in de hartspier aanwezig zijn. (Onder het schrijven van dit artikel lees ik juist in dit Tijd-schrift, afl. 16, 56e deel, in een artikel van collega Reisinger, datbij een van het laatst door hem behandelde gevallen van kop-ziekte haemoglobinurie geconstateerd is). In verband met de belangrijke rol die kalk in het organismespeelt, zou ik mij voor kunnen

stellen, dat bij gebrek aan kalkdc nieren bloed of bloedkleurstof door zouden kunnen laten bijmijn haemoglobinurie-pati??nten, daar kalkonttrekking schadelijkop de cellen werkt.. Uit een nader gesprek met eerder bedoelden veehouder bleekmij, dat in zijn wei\'and ook de droogstaande drachtige koeien dewee niet krijgen. Dat weiland is een land voor droge koeien zegt hij. Verder komt dit bloedwateren den geheelen zomer door voor.De toestand is dus zoo : De koeien gaan van de stal naar de weide. Ongeveer 10 dagenlater moeten zij er vandaan, daar zij dan diarrhee krijgen, mindermelk geven en bloed beginnen te wateren. Als zij er 14 dagen loo-pen, wateren alle melkkoeien bloed. Zij worden echter eerderweggehaald, komen 5â€”7 dagen in een ander stuk weiland bij deboederij op hoogere gronden en als de urine weer helder is gaan ze LVI 78



??? weer naar het overige stuk, waar de zaak zich op dezelfdemanier herhaalt. Dit gaat den geheelen zomer door; deze landbouwer moetdus voortdurend met zijn koeien heen en weer trekken om scha-delijke gevolgen te voorkomen. Vooral om deze redenen heeft hijer kort geleden een nieuw stuk weiland bij gekocht. Ook anderen, die weiland in die buurt hebben moeten met hetvee op en neer trekken. Bij navraag blijkt dat het eerste verschijnsel dat het meestopvalt is de diarrhee. De ontlasting is erg dun en wordt a. h. w.uitgespoten. Door het slaan met de staart zien de dieren er zeeronoogelijk uit. Van persen op de ontlasting, koliek of bloed in deontlasting wordt nooit iets bespeurd (in tegenstelling met Piro-plasmose waarbij in den regel van het begin af verstopping wordtwaargenomen en ook ziet men soms koliek verschijnselen en tenes-mus). Tijdens het urineeren staan de dieren veel met kromme rugen

de slijmvliezen van oog en vulva worden erg wit zegt deze vee-houder uit eigen beweging. Om dit bloedwateren nader te bestudeeren zou men de dierener langer kunnen laten loopen om het verloop en alle optredendeafwijkingen te bestudeeren. Bij sterfgevallen zou vooral te letten zijn op lever- en miltaf-wijkingen in vergelijking met Piroplasmose. Verder zou men de nieren aan een nauwkeurig pathol. anato-misch onderzoek kunnen onderwerpen om de juiste aard van hetnierlijden vast te stellen. Natuurlijk wordt het urine-onderzoek en het onderzoek vanhet bloed op het kalkgehalte (ook na het verdwijnen der klinischeverschijnselen) niet vergeten. Dat deze haemoglobinurie der runderen op de lage veenachtigeweiden in mijn praktijk geen Piroplasmose is, waarvoor ik dit inhet begin wel gehouden heb en waarvoor deze pati??nten ook be-handeld werden, is na alles wat ik hiervan vermeld heb, dunktmij

duidelijk en wel vooral daar : iÂ°. de symptomen anders zijn ; 2Â°. de mortaliteit geringer is :30. geen immuniteit optreedt ; 40. telkens recidieve optreedt inhetzelfde weiland ; 50. het vooral voorkomt bij de beste melk-koeien ; 6Â°. het veel voorkomt op naweide, vooral als het flinkgeregend heeft en het gras in deze naweide weelderig is ; 70. hetverweiden herstel geeft (in deze buurt naar hoogere zandgronden). Aan plantenvergiftiging behoeft eigenlijk niet gedacht te worden,daar : a. hoofdzakelijk goede melkkoeien de ziekte krijgen ; b. de ziekte het meest voorkomt op de naweide;



??? c. de telkens optredende recidieve hier ook slecht te verklarenzou zijn ; d. ik op deze weide nooit een plant gevonden heb, die de ziektezou kunnen verklaren. De veehouders hebben betrekkelijk gelijk, als men onder ver-giftig zijn in dit geval niet wil verstaan het aanwezig zijn van spe-ciale giftige bestanddeelen, maar een tekort aan voor het lichaamnoodzakelijke bestanddeelen. Hun inzichten zijn dus ten opzichte van het ontstaan nietzoover bezijden de waarheid evenmin als dat bij de Texas-koortshet geval was. Een bacteri??ele aandoening kan ook wel uitgesloten worden omde redenen sub a, b en c hierboven genoemd. Door kalkgebrek in het weide gras daarentegen lijkt mij dezerunderhaemoglobinurie of wee wel te verklaren. Hierdoor is hstnl. begrijpelijk, waarom : iÂ°. de ziekte vooral bij de beste melkkoeien optreedt ; 2Â°. waarom telkens weer recidieve optreedt in dezelfde weide bij deze dieren

;3Â°. het vooral veel voorkomt op de naweide. Of in het gras van de naweide minder kalk voorkomt clan inhet eerste gras is mij onbekend. Een feit is echter, dat melkkoeienin een weelderige naweide vooral in de eerste dagen in de melk-gift aanwinnen (zij worden weer een dag of vijf â€žnieuwmelk"),waardoor nog al een betrekkelijk groote hoeveelheid kalkzoutenaan het lichaam van deze dieren, met labiele toestand van de kalk-stofwisseling, wordt onttrokken. Om van Piroplasmose te kunnen spreken, hebben wij noodigboschweiden of weiden die met bosch en struikgewas omgevenzijn of wel een weide in duinstreken, verder een teek (in Nederlandtot nu toe alleen de Ixodes reduvius gevonden) en in de derdeplaats de door BAB?¨s in 1888 voor het eerst geziene parasiet. Daar aan deze voorwaarden in mijn praktijk niet voldaan wordt,de klinische symptomen van de hier optredende haemoglobinurieanders

zijn dan bij Piroplasmose, en geen immuniteit optreedt,telkens weer recidieve in hetzelfde weiland, het juist veel op na-weide voorkomt vooral bij veel melk gevende koeien en verweidenherstel geeft, meen ik dus hier te doen te hebben met een bizonderetot nu toe niet ge??dentificeerde haemoglobinurie bij runderen,die vermoedelijk op wel meer plaatsen in Nederland en denkelijkook wel in het buitenland voorkomt. Calciumtherapie en kalkbemesting van deze weilanden zullenkunnen uitmaken of deze inzichten juist zijn en het zou mij nietverwonderen als melkziekte, kopziekte en deze runderhaemoglo-binurie in wezen veel overeenkomst met elkaar hebben.



??? Naast deze haemoglobinurie zal natuurlijk ook piroplasmosekunnen voorkomen. Naschrift. Schapen kunnen op deze veengronden niet worden gehouden.Zij kwijnen langzamerhand weg en sterven. In verhouding tot hetlichaamsgewicht der runderen geven Schapen veel melk.Borger, 1929. ZUSAMMENFASSUNG. Verfasser beobachtet in seiner Praxis viele F?¤lle von H?¤moglobinurie bei Rindern. Die Krankheit kommt nur auf bestimmten Weidegebieten auf unfruchtbarenMoorboden vor und fast ausschliesslich Milchk??he werden von der H?¤moglobinuriebefallen. Nachdem die Tiere ungef?¤hr 10 Tage auf der Weide sind, nimmt dieMilchabsonderung ab und Diarrh??e und H?¤moglobinurie setzen ein. Werden dieTiere auf bessere Weidegebiete verbracht, so erfolgt Heilung ; bringt man siewieder auf die ersten Weiden zur??ck, so tritt Rezidive auf. Junge Tiere erkranken in diesen Weidegebieten nicht

an H?¤moglobinurie, dochwachsen schlecht. Zuerst zog Verfasser eine Piroplasmose in Betracht. Er fand jedoch keine Zeckenund die Blutuntersuchung auf Piroplasmen bei einer der K??he fiel n?Šgatif aus. Verfasser spricht die Vermutung aus, dass der kalkarme Boden vielleicht indirektdie Ursache dieser Erscheinungen sei. SUMMARY. In his practice the author mets with many cases of haemoglobinuria in bovines. The disease only occurs in certain pastures on poor bogland and attacks almostexclusively milk cows. About ten days after being turned on pasture the animalsbecome ill ; the milksecietion diminishes and diarrhoea and haemoglobinuria setin. On removing the animals to better pastures recovery is obtained ; when fedupon the former pastures again, relapse occurs. Young animals do not contracthaemoglobinuria on these pastures but they grow slowly. At first the author suspected piroplasmosis

but the absence of ticks and thebloodexamination of one of the patients (which did not reveal any piroplasms)negatived this. The author presumes that calcium-deficiency of the soil may be the indirectcause of the symptoms. R?‰SUM?‰. L\'auteur observe dans sa client?¨le de nombreux cas de h?Šmoglobinurie chezdes bovins. La maladie se rencontre seulement sur certains p??turages situ?Šs sur un sol tour-beux aride et frappe presque exclusivement les vaches laiti?¨res. Environ 10 joursapr?¨s que les vaches ont ?Št?Š mises au pr?Š, la s?Šcr?Štion lactaire diminue, et ellespr?Šsentent de la diarrh?Še et de la h?Šmoglobinurie. Quand les animaux sont conduit ?  de meilleurs herbages, la gu?Šrison est obtenue ;quand ils p??turent de nouveau dans les premi?¨res prairies, une r?Šcidive se produit. Les animaux jeunes ne contractent pas la h?Šmoglobinurie sur ces p??turages,mais ils sont maigres et ne se

d?Šveloppent mal. D\'abord l\'auteur pensa ?  la piroplasmose, mais l\'absence de tiques et l\'examendu sang n?Šgatif d\'un des patients ne confirma pas ce diagnostique. 11 pr?Šsume que la d?Šficience calcaire du sol est peut-??tre la cause indirecte dessympt?´mes.



??? â€” ii53 â€”BOEKAANKONDIGINGEN. Jahrbuch f??r Schlacht- und Viehh??fe. Bearbeitet van Dr. Med. vet. Otto Fr??hwald. Uitgever Kurt Schmersow, Kirchhain, N.-L., 12 Mark. Dit boek is met Duitsche zin voor cijfers en details bewerkt. Men vindt er ineen eerste lijst voor elke stad, het aantal inwoners, jaar van oprichting van hetslachthuis, voorzitter van de slachthuiscommissie en de â€žwethouder" onder wiensbeheer die inrichting staat, benevens een overzicht van het aantal niet veterinairebeambten. Een tweede lijst brengt inlichtingen omtrent het aantal slachtingen,hoogste aantal per dag geslachte dieren en het aantal slagers ; een derde geeftdetails over het gebezigde koelsysteem, ijsfabricage, wijze ven bedwelming derdieren, inrichting van de varkenshal benevens het onderzoek op trichinen. Zijnmeer algemeene beteekenis ontleent dit werk aan het grondige overzicht overde wettelijke bepalingen

in Duitschland regelende het toezicht op menschelijke voe-dingsmiddelen van dierlijken oorsprong. Het korte theoretische overzicht overdit gebied (geschreven door Gr??ttner) bevat weinig nieuws, terwijl de korteopsomming van enkele onderzoekingsmethoden het boekje brengen op den grensvan een â€žkwakkenbockje". Tal van gegevens over ,,das Fleischbeschaugesetz" en de uitvoeringsbepalingenzijn weer een sieraad van het boekje. Ten slotte vinden wij een lijst van alle collegae,die aan de Duitsche slachthuizen werkzaam zijn, waarin men jaar en vorm hunneraanstelling kan nagaan en bovendien elks salaris is aangeduid. Ik vraag mij afof hiermede de openbaarheid niet te ver is gedreven. Wie belang stelt in het Duitsche slachthuiswezen zal dit boekje met genoegendoorbladeren. C. F. v. O. Proeve van Wet, door J. J. Meier, Breda, met een voorwoord van J. G. vanEeden, lid der commissie van

overleg gevormd door den Ned. Slagershond, enden Nederl. R.K. Hanzebond van slagerspatroons. Dit boekje is een programma en een strijdkreet tegelijk. Men zou het willenlezen, als een der fantastische werken van Shaw of Wells over maatschappelijketoestanden anno 10000 Deze schrijvers maken het zich gemakkelijk door tweeveronderstellingen. Zij nemen aan ie dat al het thans bestaande in een onbeschrij-felijke en dus door hen niet beschreven â€” chaos is ten onder gegaan. 2e. dat daaruit overblijft een menschenras, dat in alle opzichten eenige klassenbeter is dan het bestaande. Ongehinderd door de inertie der materie kunnen zij voor hunne godmenschendan toestanden en ve: houdingen ontwerpen, die den bewoner van deze eeuw-van-verwarring doen watertanden. De heer Meijer stond voor een veel zwaarder taak. Hem ontbreekt de machtal het bestaande uit te wisschen en zijn

medemenschen in hart en geest te beteren.Waar nu Shaw en Wells en t.q., erkende genie??n onder de thans levenden, invelerlei opzicht te kort schieten bij het aannemelijk maken van hun schitterendeplannen, mag men het daar den heer Meijer euvel duiden, dat hij geen kans ge-zien heeft in een 125-tal blz. alles te verwerken wat tot dit onderwerp behoort,ja zelfs geen gelegenheid vond verschillende fundamenteele vraagstukken tot denbodem van zijn weten uit te putten? W:ie zich waagt aan kritiek op een werk,waar feitelijk grooter gaven voor noodig zijn, dan waarover de meest verlichtegeesten onzer eeuw beschikken moge dit driemaal bedenken. Te meer mag men de moed, volharding ja ik ben geneigd te zeggen de brutaliteit(in gunstigen zin) bewonderen waarmede de schrijver dezer vraagstukken, diehem na aan het hart liggen, heeft ter hand genomen. Hij springt met de v?Št?Šrinairewetten om als

een terrier met zijn prooi. Snuivend schudt hij ze dooreen, trekthier een lid los, woelt daar in het meest verborgen ingewand rond en rust niet



??? voor hij alle onderdeelen bloot heeft liggen en een overzicht heeft van de verwoes-ting door kritiek, die hier door een scherpzinnige geest kan worden aangericht. Maar dan wordt de geest vaardig over hem ; hij vergelijkt de onderscheidenstukken en overlegt hoe hij uit al deze heterogeen gevormde elementen, die groeps-gewijze soortgelijk zijn een sluitend geheel zou kunnen maken, dat uitmunt dooreenvoud, doeltreffendheid en efficiency. Het is niet gewenscht bij zulk een werk critiek op onderdeelen voorop te stellen,Men moge bezwaar hebben tegen de redactie van een bepaald artikel, men mogebepaalde maatregelen anders wenschen, zulks doet aan de groote leidende gedachteniet af. Stellen wij deze laatste voorop. Wij kennen in Nederland verschillende wetten, bij welker uitvoering gebruikgemaakt wordt van dierenartsen als ambtenaren. Deze dierenartsen zijn in rijks-of gemeentedienst, zijn

volbeZoldigd ambtenaar of zulks in bijbetrekking. Deheer M. stelt kort en goed voor : Vereenig al deze wetten in ?Š?Šn wet en draag deuitvoering daarvan op aan ?Š?Šn stel rijksambtenaren. Wij mogen de vraag, ofzulks voor de thans in dienst zijnde ambtenaren aanbevelenswaardig is naar eensecundair plan verwijzen. Ik heb wel eens gehoord, dat bezoldiging, rechtszeker-heid enz. der ambtenaren in grootere gemeenten zeer gunstig afsteken bij dieder rijksambtenaren en de lieer Meier geeft hiervan een enkel fijn opgemerktstaaltje. Maar wanneer het algemeen rijksbelang dit offer vraagt, dan hebbendie tot nu toe gelukkigen dat maar te brengen. Zoo eischt de tijdgeest. Dat dediergeneeskundige rijksambtenaren verhoudingen zouden krijgen gelijk aan hunnemeest begunstigde gemeentelijke collegae is niet aan te nemen. Want dan komenx i andere categorie??n van rijksambtenaren betoogen, dat zij

achtergesteldworden en er gebeurt niets of een salarisverlaging over de lieele lijn treedt in.Het blijft dus een open vraag of verwezenlijking dezer plannen den diergenees-kundigen stand ten goede zal komen. Geschiedt dit niet, dan wenden zich eengeringer aantal geschikte jongelui tot deze ambten. Men kan de goede menschenniet meer krijgen en de uitvoering der wetten lijdt over de geheele lijn dooi gebrekaan goede krachten. Het zijn toch niet de papieren artikelen, die het nut der wettenbeheerschen, doch het is het gehalte der levende, met de uitvoering belaste men-schen, dat op den duur den doorslag geeft. Ik ben volmaakt onbevoegd om over de artikelsgewijze behandeling van deVeewet opmerkingen te maken, behalve dan misschien over het gedeelte datover exportkeuring handelt. Hetzelfde geldt voor de wet op de hondsdolheid en depluimveewet. Blijft in hoofdzaak over de bespreking der

reorganisatie der vleesch-keuringswet, waaraan ik echter ook iets over de andere wetten moge vastknoopen. I. De schrijver noemt in de proeve niet de Minister welke met de uitvoeringzou worden belast (blz. 117, art. 3), doch op blz. 14 in een tabel wordt onder ,,1Regeering" genoemd ,,a. bevelen van het Departement van Landbouw". Wie dehouding kent der landbouw-organisatics tegenover maatregelen voortvloeiendeuit de vleeschkeuringswet, en derzelver invloeden in dit departement, huiverteven bij de gedachte, dat dit departement oppermachtig zou worden. Ja in Utopiamet Utopi??rs als agrari??rs en uitvoerders, maar hier. Brr 1 ! Geen nood zegt de heer Meier, â€žvoor ?Š?Šn of meer deelen kan een ander Ministerworden belast met het toezicht op de resultaten". O, hadde ik een juridischeknobbel of liever een inzicht in de grondvesten waarop ons staatsbestel is opge-bouwd nl. de ministerieele

verantwoordelijkheid, bevoegdheid en onafhankelijk-heid, dan kon ik waarde en uitvoerbaarheid van dit voorschrift beoordeelen.Z????veel menschenkennis heb ik wel, dat slechts weinige personen opgeklommentot den rang van Minister, zich voor bepaalde deelen van hun taak een bij de wetaangewezen toeziende voogd zullen laten welgevallen. Dus dan maar geheel onderLandbouw. M. i. absoluut in strijd met doel en strekking van hetgeen met vleesch-keuring wordt beoogd. Zoo ergens, dan behoort dit geheel onder ,,Volksgezond-heid". Men mag dit belang niet opofferen aan een schijnbaar vereenvoudigdeadministratieve opzet.



??? 2. De schrijver trekt op onderscheidene plaatsen te velde tegen het feit dat : a. de Burgemeester bepaalde maatregelen genoemd in de veewet uitvoert. b. gemeentebesturen zijn belast met de uitvoering der vleesclikeuringswet. Waarom dit zoo is geworden onderzoekt hij niet. Wel vermoedt hij, dat de Bur-gemeester is aangewezen voor de Veewet, om dat de districtsveearts, zelfs voor-zien van twee paarden, niet alomtegenwoordig kan zijn. Dat er echter zooietsbestaat als gemeentelijke autonomie, dat in vele gemeenten de vleeschkeuringwerd uitgeoefend op onberispelijke wijze, lang voor er een wet bestond, zijn voorhem geen argumenten. Verhoudingen en toestanden zijn anders te Amsterdamdan in Loon op Zand, toch maar alles centraal regelen, naar ?Š?Šn model . . . En meent men nu werkelijk, dat daarmede de terecht gewraakte ongelijkmatigekeuringsbeslissingen, die ook in verschillende geheel

ambtelijke keuringsdienstenvoorkomen tot het verleden zullen behooren? Het blijven daar toch dezelfdemenschen? Of wil de heer Meier deze maar alle afzetten en door Utopi??rs ver-vangen. Deze verschillen kunnen en zullen overbrugd worden door voortschrijdendonderzoek, voortgezet overleg en voor zoover de jongere generaties betreft alsvrucht van gelijkvormig onderwijs. Doch niet door wetswijziging. En die Burgemeester als uitvoerder van de Veewet! Hoe diep wordt daarbijingegrepen in het eigendom, de bedrijfsvrijheid der ingezetenen. Moet dat alle-maal gaan zonder voorkennis van hun natuurlijke beschermer, handhaver vanrecht en orde de Burgemeester. Ik zou er als staatsburger voor bedanken, mij z????door een technisch ambtenaar aan banden te doen leggen, zonder dat ook eenrecht- en wetshandhaver daarbij een oog in het zeil heeft. Doch de heer Meier heeft een balsem voor deze wonden.

Voor afgemaaktedieren, vernietigde voorwerpen schade aan terreinen en andere bedrijfsschadekuil schadevergoeding gegeven worden. Liever las men hier misschien moei. Wiebeslist of hier de potentie tot realiteit wordt. Maar laten wij een gulle uitleg dezerartikelen veronderstellen. Wie betaalt dan! Hiermede komen wij op een geniale greep in de geheele opzet. Wel de heeledienst wordt opgezet als bedrijf. De keurloonen, voor binnenlandsch slachtvee enexport dito, worden zoo gesteld, dat er wat over schiet. De slager en exporteurin eerste instantie en achter hen de vleescheters in binnen- en buitenland ver-goeden den boer de schade. Nu is de Nederlandsche mildheid bij natuurrampenspreekwoordelijk. Vele besmettelijke ziekten zijn echter bedrijfsrisico\'s, die doorkundig beheer, vlijt en nauwgezetheid tot een minimum beperkt kunnen worden,en volstrekt geen natuurrampen, waartegenover de eenvoudige

landman machte-loos staat. Er wordt hier de deur opengezet voor een premie op ondeskundig be-drijfsbeheer, ten bate van de veehouders, waarvan de consequenties niet teoverzien zijn. ja in Utopia, maar thans en hier! ! Of is dit reeds een eerste vrucht van de overheersching van landbouw overvleeschkeuring. Terecht heerscht er thans reeds ontstemming in de kringen derexporteurs, over het feit dat de Veeartsenijkundige dienst zoo ongeveer als bedrijfwordt beschouwd en men in regeeringskringen bij de beoordeeling der kosten vanbestrijding van besmettelijke veeziekten altijd overweegt, dat er op de export-keurloonen wel wat overschiet, zoodat de dienst als geheel idem zooveel minderkost. Ik moge met het bovenstaande volstaan om aan te toonen waar het tekortin dit werk ligt. De consequenties van het voorgestelde zijn op velerlei puntenniet voldoende doordacht. Het lijkt vaak meer een losweg

neergeschreven reeksvan gedachten, dan werkelijk grondig bestudeerde voorstellen. Is er dan geengoeds van te vermelden. Zeer zeker. Een van de beste stukken is het woord vooraf, waarin wordt omschreven hoeenorm groot ,,de winst" is thans door de gemeenten op de â€žkeuringsdiensten"behaald. Zeker elke dienst heeft recht op behoorlijke reservefondsen, afschrijving enz.enz. Doch dan is de grens bereikt. De keurloonen mogen en kunnen geen bron



??? van belastingheffing zijn. Niet openlijk en niet bedekt door betalingen vanfictieve diensten. Dat hiertegen van Regeeringswege thans niet krachtiger wordtopgetreden, nu de baten niet eens bij Rijksorganen terecht komen, wettigt hetvermoeden, dat bij de door den heer Meier geschetste opzet die lust nog geringerzal zijn. Dan toch komt de winst direkt in een Rijks (-Bedrijfs-) kas. Voorts wordt op tal van plaatsen gewezen op de fouten die thans de Vleesch-keuringswet nog aankleven. Over vele bestaat reeds een algemeene meening, datzij bij de volgende herziening hersteld moeten worden. Ik noem hier de half-ambtelijke keuringsveeartsen, misbruiken bij heffing van invoerkeurloon, verkoopvan vleesch op de vrijbank waarbij hiervoor geen geschikt gebouw is aangewezen,gebrek aan nood-slachtplaatsen enz. enz. Maar is voor een grondig herstel dezerpunten samensmelting dezer w\'et met de Veewet absoluut

noodig of kan hetook anders ? Ik meen van wel. Dit boekje werpt zooveel vragen op, dat er een boek over te schrijven ware.Doch ik moet bij deze aankondiging eindigen. Het is een strijdkreet, waarbij onswordt toegeschreeuwd, dat de wetten waarbij dierenartsen als uitvoerders op-treden nog lang niet volmaakt zijn, dat wij niet mogen inslapen op het bereikte,doch steeds naar verbetering moeten streven. Het is een programma van punten, welke allereerst herziening behoeven, om-dat zij het doel dezer wetten thans niet nader brengen, integendeel een belemmeringzijn voor gezonde ontwikkeling op dit gebied. Een strijdkreet en een programma, zijn echter geen studie-materiaal waaruitdoor alzijdige evenwichtige en beheerschte voorlichting blijkt, waarom een nieuwevoorgestelde regeling z???? en niet anders genomen moet worden. Wanneer echter door samenwerking van velen, mede naar aanleiding van ditboekje,

dergelijke verbeteringen worden verkregen, dan zal ook de heer Meiertevreden zijn en heeft hij de dank zijner medeburgers verdiend. Meer kan men in deze maatschappij niet verlangen, maar in Utopia .... C. F. van Oijen. Geh. Regierungsrat, Prof. Dr. Eugen Fr??hner, Lehrbuch der Arzneimittellehref??r Tieraerzte. 13. v??llig umgearbeitete Auflage. Preis geb. 29 Km., Verlag vonFerdinand Enke, Stuttgart 1929. Met het verschijnen van den 6den druk van het â€žDeutsche Arzneibuch (1926)was een geheele omwerking van het bekende werk van Fr??hner noodig. In het nieuwe â€žDeutsche Arzneibuch" zijn nl. een reeks van nieuwe bepalingenen methoden van onderzoek en verder niet minder dan 104 nieuwe geneesmiddelenopgenomen, terwijl 45 oudere praeparaten daaruit zijn geschrapt. Fr??hner heeft in deze nieuwe editie verschillende hoofdstukken vrij belangrijkingekort en alle recepten en obsolete middelen

weggelaten. Alle middelen metde toevoeging â€žpro usu veterinario" zijn door Fr??hner zeer terecht in zijn werkgeweerd, daar dit epitheton toch een minderwaardig product doet vermoedenen in den regel ook is. De indeeling van het werk is dezelfde gebleven. Van de in den laatsten tijdnogal gebruikte Anthelminthica zijn ook o. a. Tetracliloorkoolstof, Hexachloor-aethan, Tetrachlooraethyleen en Hydrobromas Arecolini besproken. De oraledosis van H. Arecolini voor den hond van 4â€”5 mgr. pro kilo lichaamsgewicht(blz. 159) is echter volgens onze ervaringen veel te hoog. In het algemeen is eendosis van 0.5â€” 1 mgr. pro kilo lichaamsgewicht ruim voldoende. De werking vanhet overdreven sterk aangeprezen Yatren met al zijn verbindingen is objektiefbeoordeeld. Aan de z.g. onspecifieke eiwitstoffen wijdt Fr??hner slechts een kleinepagina. De zeer sterk opgehemelde werking van deze middelen heeft in zeer

velegevallen absoluut gefaald, waarbij nog bij verschillende stoffen b.v. Aolan degevaarlijkheid bij intraveneuze toediening bij paarden is gebleken. Daar het werk van Fr??hner reeds in den i3den druk is verschenen, is een verdereaanbeveling van dit bekende werk niet meer noodig. H. Jakob.



??? Die Chirurgie des Tierarztes. Systematische Anleitung zum selbst?¤ndigen chi-rurgischen Denken und Handeln, von Dr. Paul Henkels, 1928. Verlagsbuch-handlung Paul Parey, Berlin, Preis 22. M. Zooais de schrijver in zijn inleiding opmerkt, is dit boek geschreven voor denpracticus en in het bijzonder voor den â€žchirurgisch t?¤tigen Praktiker". Hij heeft gemeend den jongen dierenarts een dienst te bewijzen door dezeneen boek te geven, waarin aan de hand van praktische voorbeelden het wezen derchirurgische ziekten en het principe der geneesmethoden wordt duidelijk gemaakt ;0111 hem, zooals de schrijver het uitdrukt, â€žein f??r allemal in der Beurteilungjeglichen chirurgischen Einzelfalles schlagfertig, frei und selbst?¤ndig zu machen".Daarom omvat de bewerking der stof dan ook niet een beschrijving van een reekschirurgische ziektegevallen of van operatiemethoden, zooals wij die in de meesteder

bekende hand- en leerboeken aantreffen. Derhalve neemt het werk van Henkels wel een zeer afzonderlijke plaats in.De schrijver begrijpt het belang van het chirurgisch denken en handelen voorden klinischen onderzoeker en zoo zien wij in dit boek bij de beschrijving der ziekte-gevallen een regelmatig opbouwen van een logischen gedachtengang. In het eerste deel, dat â€žChirurgisches Vorstudium" genoemd wordt, vindtmen een reeks algemeene beschouwingen over verschillende weefsels, n.1. : epithe-lium, bindweefsel, spierweefsel, been- en kraakbeen weefsel, zenuwweefsel en totslot die over bloed en lymphe. Daaromtrent wordt een beknopt overzicht gegevenvan de histologische gesteldheid en de physiologische beteekenis, gevolgd dooreen bespreking van de verschillende invloeden, welke deze weefsels in ziekelijkentoestand kunnen brengen. In direct verband hiermede worden de reacties (metinbegrip van

de regeneratie-processen) van elk dier weefsels op deze invloedenvrij uitvoerig behandeld. Het tweede deel, dat als â€žChirurgische Praxis" wordt aangeduid, omvat eenaantal praktische voorbeelden, en is naar de weefselsoorten gegroepeerd. Zoo be-gint dit deel met het hoofdstuk ..Kritik chirurgischer Krankheitsprozesse, andenen vornehmlich Epithel- und Endothelgewebe beteiligt sind". In deze beschou-wing worden een vijftal praktische voorbeelden aangehaald, nl. : 1. Die ausblei-bende Epithelisierung beim Narbenkeloid ; 2. Die ausbleibende Epithelisierunggewisser Hufwunden; 3. Perforierende Bauchwunde, 4. Gelenkwunde; 5. Infi-zierte Sehnenscheidenwunde. In het volgende hoofdstuk van dit tweede deelvinden we de â€žKritik Chirurgischer Krankheitsprozesse, an denen vornehmlichdas Bindegewebe beteiligt ist", waarin als praktisch voorbeeld o. a. het phlegmoonwordt behandeld. Enz. Bij de beschrijving

der voorbeelden, welke terecht als praktische zijn aangeduid,is de schrijver van het begin tot aan het einde trouw gebleven aan zijn voorop-gezette bedoeling, het geven van een logische beredeneering van het ziektegevalom zoo tot een vertrouwde prognose en rationeele therapie te komen. Betreffendedit laatste wordt vaak op een operatieve behandeling gewezen en worden de tech-nische bijzonderheden der operatieve verzorging besproken. fn beide deelen is de tekst hier en daar verduidelijkt met een aantal goed ge-kozen afbeeldingen ; in het geheel zijn er 41. Voorts is een uitgebreide literatuur-opgave toegevoegd. Mijn indruk is, dat Henkels ons een boek heeft gegeven, dat in de rij der nieu-were werken over chirurgie een groote aanwinst is. Voor den praktischen dieren-arts, maar volgens mijn meening vooral ook voor den student in de veeartsenij-kunde, die zijn kennis op zeker terrein zijner studie wil

verbreeden, acht ik hetbezit van dit boek van veel belang. De uitgever heeft het boek keurig verzorgd ; met de opmerkingen, dat de uit-voering inderdaad fraai is en dat de prijs (gezien ook de talrijke afbeeldingen)niet te hoog is, is niets te veel gezegd. Hartog.



??? Die Kastration der mannlichen Haustiere, door Paul Toepper en Fritz Per-kuhn, 1928. Verlagsbuchhandlung Paul Parey, Berlin, Prijs 12 M. Het doel der schrijvers was het geven van een leidraad voor den dierenartsin de praktijk, door wien de castratie onder geheel andere omstandigheiden moetworden verricht dan waaronder die in een chirurgische kliniek plaats vindt. Het boek is ingedeeld in een drietal hoofdstukken, t.w. de castratie van heng-sten, de castratie van andere huisdieren en de cryptorchismus. In het eerste hoofdstuk is een uitvoerige beschrijving gegeven van verschillendealgemeene zaken, zooals anatomie, doel der operatie, voorbereidingen, dwang-middelen en werpmethoden, desinfectie, narcose enz. Hierbij wordt ook de castra-tie bij het staande paard beschreven ten opzichte waarvan voornamelijk de erva-ringen en opvattingen van andere operateurs worden weergegeven. In het

tweedehoofdstuk, de castratie van andere huisdieren, vinden wij o m. de bespreking vanhet capauniseeren ; dit gedeelte is door Erich Jacob verzorgd. Het slot van hetboek wordt gevormd door een zeer uitgebreide literatuur-lijst. Het werk van Toepper-Perkuhn is in hoofdzaak een samenvatting van het-geen omtrent de zoo bij uitstek typische en practische operatie als de castratiewetenswaardig is ; aan al wat nieuw is op dit gebied der operatieve chirurgie isde aandacht gevestigd. De schrijver geeft vele praktische wenken, waarmede deprakticus zijn nut zal kunnen doen. In de beschrijving van de verdooving wordt geen gewag gemaakt van het nutder locale anaesthesie bij de castratie, ook bij die der groote huisdieren. Doorhaar eenvoud in technisch opzicht en door haar zeer bevredigende resultaten bijjuiste toepassing is deze wijze van anaesthesie bij uitstek praktisch en dus voorden dierenarts zoo

bijzonder geschikt. Van het groot aantal goed gekozen en duidelijke afbeeldingen, nl. 102 op 157bladzijden, zijn er vele, die het den lezer gemakkelijk maakt de technische bijzon-derheden te begrijpen. Het boek zij den dierenarts, maar ook den student in dediergeneeskunde aanbevolen . De uitgever Paul Parey in Berlijn heeft voor een keurige uitvoering van hetboek zorg gedragen. Hartog. BLADVULLING. Bacteriegehalte der luchtlagen. Een bacterioloog te Cambridge (Journ. Am Med. Ass., X. T. v. G. 1929 blz. 4^44)onderzocht in een vliegtuig, met behulp van buisjes en schaaltjes met voedings-bodems, het bacteriegehalte van verschillende luchtlagen. Zelfs op een hoogte van3200 Meter waren nog bacteri??n en sporen ; op 1300 Meter zelfs nog tamelijk veel,op 650 Meter hoogte echter veel meer. In de wolken werden meer bacteri??n ge-vonden dan in de lucht daar beneden. \\ R.



??? INGEZONDEN. Vereenvoudigde spelling. Naar aanleiding van de door mij bij schrijven van 16 Jan. 1929 ingezondenregelen voorkomende in aflevering 19 van dit tijdschrift houdt collega A. Vrijburgin genoemde aflevering een pleidooi voor de vereenvoudigde spelling. Het ligt niet op mijn weg om hier op in te gaan. Het gaat er immers niet om,of men al of niet de vereenvoudigde spelling voorstaat, maar wel, dat het m. i.niet gewenscht is verschillende spellingstelsels in ons tijdschrift toe te laten. Ditlaatste leidde tot de door mij ingezonden regelen. Van Capelle. Vereenvoudigde spelling. Geachte Redactie. Hoewel ik nooit vermoed zou hebben, dat ons Tijdschrift, dat zuiver vakkundigis, de plaats zou worden van een strijd op taalkundig gebied, zoo lokt het ingezondenstukje van collega van Capelle, door den heer Vryburg van onderschrift voor-zien, mij uit mijn tent, om ook een en ander over deze kwestie in

het midden tebrengen. Laat ik beginnen met te zeggen, dat ik mij volleedig aan de zijde v,an coll. van C.schaar en eevenzeer als de redactie van het Tijdschrift van Geneeskunde van oordeelben, dat wanneer iedereen vrij zou zijn in het beezigen van een spelling, die hemhet beste voorkomt, een tijdschrift een zonderlinge lappendeeken zou vormen,hetgeen ik hier met de daad aantoon. Wanneer men voor taaivereenvoudiging is,volgt hier toch niet noodwendig uit, dat dan de Kollewijnsche spelling gebruiktmoet worden ? Want het zal voor veelen te bezien staan, of deeze spelling wel degewenschte vereenvoudiging zal geeven, wanneer die tenminste niet alleen zal be-staan in een bespaaring op het aantal letters. Eevenzeer als de Hr. V. ben ik ervanoovertuigd, dat onze taal moeilijk is, ik aarzel niet te zeggen : noodeloos moeilijk.Ter juiste beoordeeling moeten wij ons echter niet als Neederlander

teegenooveronze taal plaatsen, maar als vreemdeling, dus haar met dezelfde oogen bekijkenals het Fransch of Engelscli. En dan zien wij, dat ook de spelling van het Engelschmoeilijk is, zoo niet moeilijker dan die van het Hollandsch, terwijl toch de Engelschetaal de meest verbreide oover de weereld is. Hoeveel te meer kans zou er dus nietzijn, dat er eene actie werd begonnen ter vereenvoudiging van het Engelsch. Echterheb ik daarvan nog nooit gehoord, m i. een bewijs, dat niet de spelling als zoodaanigde taal moeilijk maakt, doch wel de buigingsuitgangen. Hoe gemakkelijk de Duitschetaal voor ons Hollanders ook zijn mooge, wij zullen het met elkander eens zijn,dat de verbuiging voor ons het grootste struikelblok vormt. De Duitscher, die vanjongs af aan geleerd heeft, de verbuigingsreegels te volgen, bemerkt dit niet. Dat de Kollewijnsche spelling dus de buigingsuitgangen laat vallen, is volkoo-men

loogisch, doch de ooverige veranderingen, die voor een Hollander (die vannatuure weet, hoe een woord moet worden uitgesprooken) een vereenvoudigingschijnen, maken voor een vreemdeling de verwarring nog grooter. Doch ook inNeederland loopt men er niet hard mee weg. getuige het feit. dat ze in al de jaarenvan haar bestaan het getal van haar aanhangers niet noemenswaard heeft ziengroeien. Het is nog steeds dezelfde categorie van menschen, die er gebruik vanmaakt, en het wil mij voorkomen, dat een spelling, die werkelijk vereenvoudigingbrengt, voor ontwikkelde menschen aantrekkelijk moet zijn, zoodat zeeker eender groote dagblaaden ze had moeten aanneemen. Geen Ooverheidsbevel, geendrastische maatreegelen zullen baaten, wanneer de aandrang niet uit het Volkopkomt, Meen ik hier dus op histoorische gronden de bestaansreeden van de Kollewijnschespelling te moeten betwijfelen, ik

wil verder gaan en ook daadwerkelijk aantoonen,dat de verwarring in de uitspraak nog grooter wordt, dan zij reeds was. Want me?¨r nog dan de verbuigingâ€” immers deeze is bij een dertig jaar geleeden



??? zeer vereenvoudigdâ€” geeft het leggen van de klemtoon de vreemdeling moeilijk-heden. Onze taal geeft hierin zelf reeds een vingerwijzing tot verbeetering,doordat op een lettergreep met heldere klinker in de reegel de klemtoon valt. Zie bijv. : verdeelen, gelooven, verstooten, verkeeren, betooveren, begoochelenenz. Juist de groote onreegelmaatigheid, die onze taal hier vertoont, maakt het leerenzoo moeilijk, en daarom lag het m.i. voor de hand, alle klinkers van niet-toonloozelettergreepen te verdubbelen. Kollewijn nu maakt alle klinkers enkel en ver-krijgt zoo werkwoorden van verschillende beteekenis, die gelijk worden geschreeven.Ik vraag U, mij het onderscheid aan te geeven tusschen : bedelen en bedeelen, beterenen beteeren, negeren en negeeren ? Hoe kunt l* ooit een vreemdeling duidelijk maaken,dat hij zeggen moet : iegeering en niet reegering, preevelen en niet preveelen,krakeelen en niet

krakelen ? Dat de Hr. V. de enkele e een vanzelfspreekende vereenvoudiging noemt, is eenuitspraak, die niet vrij is van stoutmoedigheid. We gaan verder : isch wordt ies.Waarom ? Deeze uitgang wordt zonder uitzondering als ies uitgesprooken (visch,frisch zijn geen uitgangen) en kan dus de vreemdeling geen moeite geeven. De algemeene reegel eischt, dat een bijvoeglijk naamwoord, voor het zelfstandig-naamwoord staande, een e krijgt en dit gaat hier ook zonder meer op. Vgl. prac-tisch, practische, nieuwmodisch, nieuwmodische. Kollewijn maakt het een beetjemoeilijker, door ise te schrijven. Dan de, door de Hr. Vrijburg niet genoemde, m.i. ongelukkigste vereenvoudiginglijk wordt lik. Afgezien van de onsmaakelijke indruk, die dit achtervoegsel maakt(de Hr. V. zal terecht zeggen, dat dit een kwestie van wennen is), is het onjuist.Immers, men zegt niet leelik, maar leeluk, niet vroolik maar vrooluk. De

uitganglijk wordt steeds als luk uitgesprooken, voor een buitenlander dus weer geen be-zwaar. Wij hebben toch ook geen moeite met de Engelsche uitgang ly hoewel de yop zichzelf een andere uitspraak heeft. Verder gaat Kollewijn woorden van klaarblijkelijk vreemde oorsprong ver-hollandschen : aksie, redaksie, luukse. De uitgang actie komt in de mooderne taaienvrijwel ongewijzigd voor, dus voor een vreemdeling is het behoud een voordeel.Ik zie echter, dat de Hr. V. hieraan niet meedoet, zoodat "blijkt, dat ook reeds inde vereenvoudigde spelling verschillende opvattingen bestaan. De opmerking van den Hr. V. ,dat de schrijftaal door invoering van de alle-daagsche spreektaal naar beneeden zou worden gehaald, baart verwondering.Men zal deeze vormen niet anders vinden dan in romans, waarin de schrijver juisttracht de gewoone spreektaal van zijn persoonen te benaaderen. In het Engelschvindt men

vaak zinnen als: ,.1*11 do that" en geen mensch zal eroover vallen. Dat niet iedereen oover een goede stijl beschikt, is een aangeleegenheid, die tochzeekcr niets met de spelling heeft uit te staan. Dit als antwoord op de opmerkingvan het verwisselen van teegenwoordigen en verleeden tijd. En waarom wij niet ,,ze" moogen schrijven, terwijl het toch zoo uitgesprookenwordt lijkt me een inkonsekwentie, die de genoemde veranderingen van ,,isch"in ,,ies", ,,lijk" in ,,luk" in een maal veroordeelt. Ten slotte wil ik mij volkoomen aansluiten bij het vernietigend oordeel van deHr. V. oover de germanismen en gallicismen. Verscheidene maaien heb ik er mijop vergaaderingen aan ge??rgerd, dat spreekers met blijkbaare voorliefde hunrede doorspekten met vreemde woorden. In weetenschappelijke verhandelingen zal men niet altijd bepaalde kunsttermenkunnen ontbeeren doch in gewoon prooza gebruike men steeds

Hollandsch. Naschrift. Bovenstaand artikel heb ik met opzet geschreven in de spelling, zooals die voor-komt in de werken van Dr. E. v. Eeden. Of de navolging juist is, weet ik niet.Het is mijn bedoeling dan ook niet, een nieuwe spelling te propageeren, ikwensch-te slechts aan te toonen, dat de vrees, die Prof. van Rijnberk toont voor een lap-pendeken allesbehalve denkbeeldig is. Wat ik wel weet, is dit. Ik schreef de spelling van van Eeden nooit tevoren



??? doch kan getuigen, dat na enkele bladzijden schrijven ze mij natuurlijker voor-kwam en beter tot mij sprak dan de opeenvolgende ?Š?Šn-klinker-lettergrepen, diemen vaak bij Kollewijn vindt. Verder laat ik de zaak met gerustheid aan des-kundigen over. Ik wil besluiten met de plechtige belofte, dat dit eerste experiment tevens ookhet laatste is, en ik mij voortaam weer aan de spelling van de Vries en te Winkelhouden zal. Tenzij de Kollewijnisten zich zoo sterk in ons Tijdschrift opdringen,dat een heilzaam tegenwicht noodig is. Holten, 3 October 1929. Reisinger. Naar aanleiding van bovenstaand stukje het volgende : Het feit dat er ook andere talen zijn die moeilijk zijn doet niets ter zake en nietsaf tot de wenselijkheid om onze. taal te vereenvoudigen voor zoover dat, zonderschade aan die taal, kan geschieden. Zoowel voor Nederlanders als voor buiten-landers is dat van belang. Dat nog niet veel tijdschriften

en dagbladen vereenvoudigde spelling toepassenmoet, behalve aan sleur en behoudzucht, worden toegeschreven aan de omstan-digheid dat de Kollewijnsche spelling ook niet ideaal is. Ik ben dat met collegaReisinger volkomen eens ; zelfs kan ik er iets voor voelen de dubbele klinker tegebruiken in de lettergrepen waarop de klemtoon valt ; dit zou bij het aanleerenvan onze taal een groot gemak zijn en die taal niet leelijker maken. Bij slot vanrekening kunnen wij dat punt ook overlaten aan de commissie, die toch te eenigertijd benoemd zal worden, om de vereenvoudigde spelling voor te bereiden. Ookzonder die commissie kunnen wij de overtollige h\'s en ch\'s en de uitgang isch op-ruimen en als velon, ook vooral in tijdschriften en bladen, daaraan medewerken,zal dat zeker slagen; evenals het ons zal gelukken de naam ,.veearts\'\' door,,dierenarts" te doen vervangen. A. Vrijburg Keuringsveearts-

practicus. Zeer onaangenaam werd ik getroffen door het ingezonden stuk ,,Oproep",van collega Sijbesma, in ons tijdschrift van 1 Oct. j.1. Naar aanleiding hiervanhet volgende : De keuringsveearts practicus stond en staat nog steeds aan vele aanvallenbloot. Beweringen dat practijk en keuring onvereenigbaar zijn, tot misstandenaanleiding geven, zijn meermalen geuit, zoowel in slagersvakbladen als in onstijdschrift. Tot dusver zag ik tot mijn spijt van de zijde van de keuringsveearts-practicus geen verweer. Vrij zeker ging het verscheidene collega\'s als mij, dat zijzichzelf niet op wilden werpen als woordvoerder, waar misschien beter versnedenpennen ten dienste stonden. De goede schrijvers zwegen. Laat ik dan het stilzwijgen breken en protesteeren tegen het feit. dat mijnsinziens ten onrechte steeds in schampere bewoordingen wordt gesproken overden keuringsveearts-practicus ; dat er steeds wanneer in

een of andere keurings-dienst wat gebeurt, gegeneraliseerd wordt. Ook in ons eigen tijdschrift I Er zijn gelukkig ook nog wel menschen, die het met de bewering, dat slechtseen zuiver ambtelijke keuringsdienst de hygi??ne kan dienen, absoluut niet eenszijn. Dat er in sommige keuringsdiensten dingen gebeuren, die niet juist zijn, misschienniet door den beugel kunnen, wil ik op gezag gaarne aannemen, doch hoeveelgevallen, die als vaststaand worden verteld, blijken bij navraag slechts praatjeste zijn. Het oordeelen en veroordeelen valt veelal licht. Wanneer collega Sijbesma zegt dat de uitvoering van de vleeschkeuringswetten plattelande grove tekortkomingen vertoont, dan neem ik aan, dat hij diebeweringen kan waar maken. Meent hij het dan tevens zoo goed met die uit-voering als ik uit zijn woorden opmaak, laat hij dan de bevoegde autoriteitenwaarschuwen, te weten Inspecteur en Gemeentebestuur.



??? â€” II?“2 - Het gezegde ,,hij, d. w. z. de Keuringsveearts-practicus ontleent aan zijn ambtbevoegdheden, die hij tegenover naburige collega\'s, geen keuringsveearts zijnde,kan misbruiken", is een verdachtmaking welke ik niet kan laten passeeren. Velen van ons vervullen met ambitie en correct, vaak onder zeer moeilijkeomstandigheden, het hen opgedragen werk, hetwelk door buitenstaanders welwordt gewaardeerd. De veterinaire gemeenschap zal daar meer mede gebaat zijn,dan wanneer uit eigen kamp een groot deel van de collega\'s, mijns inziens tenonrechte, wordt uitgemaakt voor menschen, die hun plicht verzaken, afhankelijken partijdig zijn. Over de toestanden in Friesland kan ik niet oordeelen, misschien komt uit dezeprovincie zelf nog een stem om deze zaak recht te zetten. Piel. Eibergen, 12 Oct. 1929. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE Ondergeteekende heeft nu overgenomen

van Dr. Vermeulen het ,,Bureau voorplaatsvervanging" onzer Maatschappij. Leden, die een vervanger of assistentwenschen (tuberculose-onderzoek!) gelieven mij zulks zoo tijdig mogelijk op tegeven, ook reeds wanneer men den juisten datum nog niet kan opgeven. VanH.H. vervangers verwacht ik, dat zij mij nauwkeurig op de hoogte houden vanhunne verbintenissen en adres evt. telefoonnummer. Aanvragen om sectie-, schade- en ziekteattesten voor de veeverzekerings-maatschappijen zijn thans ook aan ondergeteekende te richten. Het telefoonnummer van het Secretariaat blijft 13749; interlocaal opbellen bijvoorkeur om 8 uur v.m. en 6 uur n.m. Persoonlijk gironummer (verzekerings-formulieren) 80178. De Secretaris, Ten Thije. Lid geworden van de Afd. Gelderlandâ€”Overijssel: A. J. Breukink, Terborg, Lid geworden van de Alg. Afdeeling: Mr. P. A. van Driest, Paardenartsie kl. Arnhem; H. A. de Zeeuw,

de Bilt. Overgegaan van de Afd. Zuid-Holland naar Gelderlandâ€”Overijssel : J. G.Holsheimer, Paardenarts ie kl., Deventer. Secretariaat van de Afd. Friesland overgegaan van J. Zweers op I.. P. deVries te Franeker. Met ingang van 1 Januari 1930 worden de H.B. leden voor de Afd. Frieslanden Limburg, resp. C. Tenhaeff en J. J. W. Urlings (beide niet herkiesbaar)vervangen in het Hoofdbestuur door A. H. Veenbaas en H. J. C. Horbach.



??? - II63 BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Rectificatie. In mijn uittreksel uit het jaarverslag 1928 van het slachthuis te Waalwijk inhet tijdschrift van 1 Oct. j.1. staat aan het slot vermeld een nadeelig saldo van/ 7352-545- Dit is een nadeelig saldo voorkomend op den kapitaaldienst. De exploi-tatie van het slachthuis zelf sluit met een voordeelig saldo van / 1516.21. Jaarverslagen 1928 Rheden. De voornaamste gebeurtenis was wel de opening van het openbaarslachthuis op 27 April 1928. De exploitatie gedurende de 8 maanden van hetjaar leverde een batig slot op van ?’ 98.44Â?. Bad. vleeschonderzoek werd verricht bij 11 runderen, 30 varkens, 6 graskalveren6 vette kalveren, 1 nuchter kalf en 3 paarden. Geen enkel geval was positief. Hoewel tijdens den gedecentraliseerden dienst nauwkeurig acht werd gegevenop het voorkomen van finnen, daar, gezien de cijfers van Arnhem en Nijmegen,een hoog

percentage verwacht kon worden, werden cysticercen toch slechts spo-radisch aangetroffen. Na de in gebruikneming van het slachthuis werd dit geheelanders. In totaal werden bij 33 runderen (3.5 % van het totaal aantal) finnenaangetroffen, waaronder in 3 gevallen levende exemplaren. Collega Reitsma merkt, in verband met dit merkwaardig verschil, op, dat inde veelal slecht verlichte en weinig comfortabele particuliere slachtplaatsen decysticerci vaak over het hoofd zijn gezien. Naar aanleiding van de onderzoekingen van le Coultre worden nadien zoo-veel mogelijk gegevens verzameld over de herkomst der dieren, het aantal gevondenfinnen en de zitplaats. Bovendien is het onderzoek verscherpt ; de in- en uitwendigekauwspieren worden nl. door een paar longitudinale sneden gekliefd en dezevleeschlappen daarna meermalen in scliuinschdwarse richting. Tuberculose kwam voor bij 3.J Â°0 der

runderen, 6.6 % der varkens en 1 paard. Echinococcosis bij 2.8 % der runderen, 20.6 % der paarden en 1.6 % der varkens. Enschede. Bacteriologisch vleeschonderzoek werd verricht bij 65 runderen, 15kalveren, 4 varkens, 17 paarden. Tuberculose kwam voor bij 9.96 % der runderen, 0.1 % der kalveren, 2.6 %der varkens, 0.15 % der paarden en 0.5 % schapen en geiten. Cysticercus inermis werd aangetroffen bij runderen in de kauwspieren 8 maallevend. 6 maal afgestorven, in het hart 9 maal afgestorven en in de tong 1 maalafgestorven. Winst slachthuis bedroeg ?’4128.915, nevenbedrijven / 721.79. Opening van het nieuwe abattoir te Deventer. Op 12 Oct. j.1. is het nieuwe openbare slachthuis te Deventer, in tegenwoordig-heid van vele autoriteiten en genoodigden, officieel geopend. Na een openingsrededoor den burgemeester volgde een rondgang door de inrichting. De slagers hebben, in verband

met de hooge slachttarieven van het openbaarslachthuis, hun winkelprijzen met 2 cent per pond verhoogd. De nieuwe inrichtingzal zich hierdoor wel niet direct in de sympathie van het publiek mogen verheugen. Veroorzaakt de destructor te Winterswijk een hinderlijke stank voor de omgeving. Toen verleden jaar het nieuwe abattoir met daaraan verbonden destructorwerd geopend, heeft het gemeentebestuur van W. zich in het bijzonder beijverd,vooral den destructor rendabel te maken. Het gevolg is geweest, dat eenige ge-meenten in den omtrek zich bij den Winterswijkschen destructor hebben aange-sloten. Nauwelijks echter was de inrichting goed en wel in werking, of er kwamen veleklachten van de omwonenden wegens den stank, dien de destructor verspreidde,en van de slagers, die zelfs beweerden, dat het vleesch in het abattoir door delucht van den destructor bedorven werd. Het gemeentebestuur

moest toegeven,dat verandering noodzakelijk was en de destructor in elk geval niet met het abattoironder ?Š?Šn dak kon blijven.



??? Naar een bericht in de N. R. Ct. mededeelde, hebben leden der slachthuis-commissie en de directeur van het slachthuis daarop een uitgebreid onderzoekin het buitenland ingesteld, met name in Duitschland en Engeland. Hierbij bleek,dat geen der bezochte inrichtingen in Duitschland stankvrij was ; daarentegenwas de Engelsche inrichting absoluut reukeloos. Voorgesteld wordt nu, een nieu-wen destructor uit Engeland te betrekken en deze op een voldoende afstand vande bebouwde kom te doen bouwen. De kosten zullen ongeveer / 45.000 bedragen. De stempeling van het vleesch in Engeland. Met i Oet. 1929 is in Engeland een nieuwe wettelijke regeling voor den verkoopvan vleesch in werking getreden. Het vleesch wordt in 3 kwaliteiten afgeleverd,nl â€žgoed", â€žuitgelezen" en â€žprima". Indien het dier, waarvan het vleesch af-komstig is, in Engeland gemest en geslacht is geworden en door de

inspecteursva 1 de regeering is gekeurd, krijgt het vleesch bovendien nog den nationalen stem-pel. Dezelfde inspecteurs bepalen de hoedanigheid. De Minister van Landbouw heeft verder nog voor de radio een uiteenzettinggegeven van de keurings- en stempelingspolitiek van de regeering. De huisvrouwen behoeven, zoo wordt in de pers opgemerkt, zich nu geen be-vroren vleesch meer voor Engelsch of Welsch in de handen laten stoppen. Het co??peratief slachthuis te Roosendaal. Het besluit van den Raad der gemeente Rosendaal van 11 Juni j.1. ; tot aankoopvan eenige perceelen grond tegen een som van ruim / 25.600.â€” (waarvan eendeel bestemd is voor den bouw van een openbaar slachthuis, op te richten dooi-de co??p. Vereeniging openbaar slachthuis, van de R.K. Slagerspatroonsvereeni-ging, en naar aanleiding waarvan verschillende bezwaarschriften bij Gedep. Statenwerden ingediend) is

thans door Ged. Staten van N.-Brabant goedgekeurd.De bouw van het co??peratief openbaar slachthuis te Roosendaal zal dus weldoorgaan. De heffingsverordening te \'s Hertogenbosch. De door den Raad bij besluit van 27 Juni j.1. vastegstelde verordening tot heffingen invordering van rechten voor het gebruik van het slachthuis, ontmoette bijden Min. van Arbeid, Handel en Nijverheid de volgende bezwaren : 1. Het keurloon van de in de gemeente \'s-H. geslachte schapen, lammeren, bok-ken, geiten en nuchtere kalveren is gesteld op / 1â€”, terwijl het keurloon van dezedieren bij invoer in geslachten toestand is bepaald op / 2.â€”. Deze regeling wordt door den Minister geacht in strijd te zijn met het bepaaldein art. 8, 2de lid, der Vleeschkeuringswet, volgens welke bepaling tot keurloonvan ingevoerd vleesch niet liooger mag zijn dan van hier geslacht vee. Bedoeldkeurloon behoort derhalve in beide gevallen

/ 1.â€” te bedragen. 2. In artikel 2, onder X, is een tarief vastgesteld voor het onderzoek van ge-vogelte of wild. Dit wekt, volgens den Min., den indruk alsof de ambtenaren vanhet gcmeenteslachthuis hebben te beslissen over de deugdelijkheid van deze dieren. Daar, ingevolgde het bepaalde bij de Warenwet, de beslissing in deze in anderehanden is, is, volgens den Min., een verkeerden indruk gewekt, en lijkt het hemaangewezen het tarief voor dit onderzoek uit de heffingsverordening te doen ver-vallen. AIS gevolg van deze bezwaren stellen B. en W. den Raad voor, de bovenbeschre-ven wijzigingen alsnog in de heffingsverordening aan te brengen. Behooren geslachte en geplukte kippen tot vleesch te worden gerekend? Reeds vroeger vermeldde ik, dat in Amsterdam door den keuringsdienst vanwaren proces-verbaal was opgemaakt tegen iemand, die drie in een pakje ver-pakte, geslachte en geplukte en

voor de nhandel bestemde hoenders op een wagenvervoerde, althans ten verkoop in voorraad had, terwijl de hoenders in ondeugde-lijken toestand verkeerden. De kantonrechter sprak vrij en redeneerde daarbijals volgt : dat niet bewezen is, dat de bij dagvaarding bedoelde hoenders niet behoordentot dat vleesch of tot die vleeschwaren, waarvan de keuring niet van scheikun-



??? digen aard is, omdat een geslacht en geplukt hoen zonder twijfel vleesch is, enuit de verklaringen der gehoorde deskundigen blijkt, dat de keuring van zoo-danig hoen, als het in ondeugdelijken toestand verkeert, niet van scheikundigenaard is ; dat daardoor niet vaststaat, dat de hoenders niet behoorden tot het vleesch,dat in art. i van de warenwet van het begrip â€žeetwaren" uitgezonderd is; datdeze niet vaststaande omstandigheid een bestanddeel vormt van de aan den ver-dachte te lastgelegde overtreding. De kantonrechter verklaarde dus â€žkip" tot â€žvleesch", zoodat de keurings-diensten van waren geen toezicht meer zouden kunnen houden op gevogelte, zoo-lang de Warenwet te dien aanzien niet is gewijzigd. De rechtbank te Amsterdam heeft intusschen het vonnis van den kantonrech-ter vernietigd. In het Weekblad van het Recht, No. 12015, is het vonnis van derechtbank opgenomen. Uit de

overwegingen van het vonnis is het volgende ont-leend : De rechtbank is, in tegenstelling met den kantonrechter, van oordeel, dat ge-slachte en geplukte hoenders behooren tot het begrip â€žeetwaren", genoemd inart. i der Warenwet 1919, Stbl. 581, waarnaar art. 1 der keuringsverordeningvoor de gemeente Amsterdam verwijst. Weliswaar worden van dat begrip uitgezonderd vleesch en vleeschwaren, voorzoover de keuring niet is van scheikundigen aard, doch de rechtbank verstaatonder vleesch en vleeschwaren op na te melden gronden hetgeen daaronder wordtverstaan in de Vleeschkeuringswet 1919, waaruit volgt, dat geslachte en gepluktehoenders geen â€žvleesch of vleeschwaren" zijn, daar zij niet behooren tot de slacht-dieren, vermeld in art. 1 der Vleeschkeuringswet. Deze opvatting van art. 1 der Warenwet wordt gerechtvaardigd door de ge-schiedenis van dat artikel (in het kort wordt deze

geschiedenis aangehaald endaaruit de conclusie getrokken, dat Warenwet en Vleeschkeuringswet in zeernauw verband staan) zoodat het ongerijmd zou zijn onder â€žvleesch en vleesch-waren" in art. 1 der Warenwet iets anders te verstaan dan de Vleeschkeuringswetdaaronder verstaat. De koopman werd door de rechtbank veroordeeld tot 3 dagen hechtenis. Intusschen is, naar het â€žWeekblad van het Recht" mededeelt, tegen een vonnisals het bovenstaande, reeds cassatie-beroep aanhangig. Mocht de Hooge Raad het inzicht van den kantonrechter deelen, dan zal deRegeenng ongetwijfeld de Warenwet aanvullen met de bepaling, dat in de Waren-wet onder vleesch en vleeschwaren hetzelfde moet worden verstaan, wat de Vleesch-keuringswet daaronder verstaat. de Graaf. Destructie van vleesch enz. De Zeeuwsche Landb. Mij. heeft aan de afd. Zeeland der Mij. van Diergenees-kunde verzocht 3

leden aan te willen wijzen, teneinde met 3 leden van het Hoofd-bestuur der Z. L. M. een commissie te vormen met het doel te onderzoeken, welksysteem van cadaver- enz. destructie voor Zeeland het meest is aan te bevelen. De collega\'s, die in deze commissie zitting hebben, zijn : P. Kooijman te Zie-rikzee, L. W. de Waardt te Middelburg en J. Lako te Sluis, terwijl P. Stehouwer,Inspecteur van den Volksgezondheid enz. te Dreda een adviseerende stem erinheeft. Het onderzoek zal in hoofdzaak gaan over de kwestie ; aansluiting bij de N. T. F.of navolging systeem Midwoud, Barsingerhorn, Winterswijk. Uitvoer van rundvee naar Belgi??. De Minister van Staat, Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw,brengt ter kennis van belanghebbenden, dat met ingang van 16 October a.s. deverplichte quarantaine van 4 x 24 uren, onmiddellijk voorafgaande aan het tijd-stip van uitvoer van voor Belgi?? bestemd

rundvee, is vervallen. Niettemin blijft het aanbrengen van het gebruikelijke oormerk door de zorgvan den Veeartsenijkundigen dienst verplicht.



??? De overige voor Belgi?? geldende bepalingen ten aanzien van voor uitvoer be-stemd vee blijven van kracht. \' s-Gravenhage, ii October 1929. Pullorum-onderzoek. Hen, die aan pluimveepraktijk doen, zal het interesseeren te vernemen, dat ikop mijn verzoek aan de Pullorum-Commissie om bericht, of certificaten, doormij afgegeven voor onderzoek op het constateeren van pullorum door middelvan de door Prof. Dr. de Blieck verbeterde snelmethode, worden erkend, hetnavolgende schrijven ontving. Aan den WelEdelen Heer J. A. Lenshoek, Nijmegen. WelEdele Heer, Het is mij aangenaam U te kunnen berichten, dat de Pullorum-Commissiegeen bezwaar heeft, Uwe inrichting te erkennen voor het bloedonderzoek Hoogachtend, 24 September 1929. Sannes. Moge het bovenstaande een aansporing zijn om het onderzoek zelfstandig uitte voeren. Nijmegen, 2-10-1929. Lenshoek. Verkort verslag der

vergadering van Directeuren van Gemeentelijke Slachthuizenin Nederland, gehouden op 28 September 1929. Ter sprake kwam het hygi??nisch bezwaar voortvloeiende uit de aanwezigheidvan geslachte runderen met daaraan verbonden staartpluimen in het koelhuis.Hierbij kan toch zeer gemakkelijk bezoedeling van het vleesch ontstaan. Ookbij het vervoer van het hierbedoelde vleesch is dit laatste het geval. Afsnijdendezer pluimen is niet mogelijk, aangezien daaraan het looden schatmerk doorde rijksambtenaren is bevestigd. Besloten werd een schrijven te richten aan denMinister van Financi??n, waarbij de aandacht op bovenbedoeld hygi??nisch bezwaarwordt gevestigd en verzocht wordt maatregelen te willen overwegen, welke aandit bezwaar kunnen tegemoet komen. Als zoodanig werden ter vergadering ge-noemd het na de goedkeuring van het geslachte dier aanbrengen van een anderschatmerk aan

den romp, ter vervanging van dat aan de staartpluim of het be-vestigen van het slachtmerk boven de staartpluim, zoodat deze laatste zonderbezwaar bij de slachting verwijderd kan worden. Door collega W. v. d. Burg, Voorzitter der Commissie in zake het Slachtvraag-stuk uit de Nederlandsche Vereeniging tot bescherming van dieren werd eenlezing gehouden over het onderwerp : â€žElectrische bedwelming van slachtdieren",welke lezing door den inleider ter plaatsing in het Tijdschrift van Diergeneeskundezal worden aangeboden. In beginsel werd besloten medewerking te verleenen bijeventueele proefnemingen met het electrisch bedwelmen. Ter sprake werd gebracht de vraag in hoever het op den weg van den Vleesch-kcuringsdienst ligt om medewerking te verleenen bij het verrichten van sectieen het verstrekken van verslag daarvan ten behoeve der vereenigingen tot be-strijding der tuberculose onder het

rundvee. Hierbij werd o a. gewezen op <lc-omstandigheid, dat het onderzoek bij geslachte dieren ten behoeve van dit doelmeer diepgaand is dan voor de Vleeschkeuring noodzakelijk is. Hiervan kan na-deel voor den eigenaar-slager ontstaan. De wenschelijkheid werd betoogd het daar-heen te leiden, dat de verkoop der bedoelde dieren vanwege de betrokken vereeni-gingen plaats vindt onder uitdrukkelijke voorwaarde, dat het onderzoek der ge-slachte dieren moet geschieden op de wijze als door den met het onderzoek be-lasten ambtenaar noodig wordt geoordeeld. Deze laatste zal dan gevrijwaardzijn voor klachten van de zijde der koopers. De vraag werd voorts gesteld of debetrokken vereenigingen voor het verrichten van bovengenoemd onderzoek geenvergoeding behooren te verleenen. Door een der leden werden eenige belangwekkende mededeelingen gedaan om-trent het.aantreffen in grooten getale

van levensvatbare exemplaren van cysti-



??? cercus inermis in een geslacht vet kalf. Onderzocht zijn 307 finnen, terwijl hetgeheele aantal in dit kalf aanwezig meer dan 500 bedroeg. Met de finnen werdenop uitgebreide schaal proefnemingen gedaan, o. a. werden eeinge exemplarengedurende 2 uren bij een temperatuur van 370 C. gelegd in een oplossing van 1 %pepsine en Â? % H.C1, waarbij eenige 10 % voedingsgelatine. De bedoeling hiervanwas na te bootsen â€” zij het dan ook zeer onvolmaakt â€” hetgeen zich in de maagafspeelt bij de digestie. Vorengenoemd lid betoogde verder de wenschelijkheid om de kauwspieren bijvette kalveren in te snijden, hetgeen het K. B. van 5 Juni 1920, Stbl. No. 520 nietimperatief voorschrijft. De Secretaris der Vereeniging van Directeurenvan Gemeentelijke Slachthuizen in Nederland,J. A. G. Reeser. Anti-beri-beri-vitamine. In de bereidingswijze in het Geneeskundig Laboratorium te Weltevreden, wer-den door

de ontdekkers Prof. Dr. Jansen en Dr. Donath nog verbeteringen aan-gebracht. Het verkoop is in 1929 vrij gesteld ; tot nog toe werd dit vitamine alleenop voorschrift van artsen geleverd. (Geneesk. Tijdschr. v. Ned.-Indi??, 3 Sept. 1929.) Vr. Diergeneeskundig Jaarboekje 1930. Zal ons jaarboekje een betrouwbare vraagbaak zijn en blijven dan is het noodigdat de redactie op de hoogte wordt gehouden van alle bijzonderheden die er inons maatschappelijk bestaan plaats hebben en met alle veranderingen en wijzi-gingen die daarin in den loop van het jaar ontstaan. Als betrouwbaar adresboekmoet tevens elke verandering van woonplaats en werkkring, benevens het aan-vaarden van nieuwe functies, het verkrijgen van titels e:i onderscheidingen inhet jaarboekje worden vermeld. De redactie van het jaarboekje verzoekt u daarom beleefd doch dringend,door het â€” zoo noodig â€” invullen en gefrankeerd

terugzenden van inliggendekaart tot dat doel mede te werken. Voor een tijdig verschijnen van het boekje is eenc spoedige toezending van dekaart gewenscht. Kroes. Aan welke kwaliteiten een slachthuisdirecteur dient te voldoen. Naar aanleiding van de directiewisseling aan het gemeentelijk slachthuis teArnhem verschenen in de Nieuwe Arnhemschc Courant enkele beschouwingenover de vraag ,,aan welke kwaliteiten een slachthuisdirecteur dient te voldoen".Wij meenen de hoofdgedachten hiervan in ons Tijdschrift te mogen vastleggen,omdat men zelden door derden de bedoelde functie zoo goed geschetst vindt.Zeer waardeerende woorden werden in dat artikel gericht tot coll. v. d. Slooten,den scheidenden directeur van het abattoir te Arnhem. ,,De groote, misschien wel de voornaamste eiscli is, dat een slachthuisdirecteuralle goede menschelijke eigenschappen in z???? ruime mate behoort te bezitten,dat

zij, die dagelijks van het slachthuis gebruik maken, als mensch tegen hemopzien; dat zij overtuigd zijn van zijn rechtvaardigheid, zijn eerlijkheid, zijn in-zicht. Zij moeten in hem zien hun leider, niet alleen op het slachthuis, maar ookin tal van vraagstukken, die geheel liggen buiten het kader van zijn vak en waar-voor vaak bij den directeur om raad wordt aangeklopt. Zij moeten overtuigd zijn,dat, als de directeur een maatregel neemt, welke hun persoonlijke belangen raakten misschien schaadt, die maatregel toch juist is, enkel en alleen omdat de directeurzich genoodzaakt heeft gezien dien maatregel te treffen. Een tweede, even noodzakelijke eisch is, dat een slachthuisdirecteur wetenschap-pelijk hoog staat en ook daarvan moeten de slagers absoluut overtuigd zijn. Wanteen .slachthuisdirecteur, in wien het vertrouwen ook maar eenigszins wankel is,zal nimmer dagelijks ongestraft kunnen heerschen over de

eigendommen van de



??? slagers en dagelijks soms tientallen ja soms honderden guldens van hen naar denverbrandingsoven kunnen verwijzen. Indien er geen groot vertrouwen bestaatin de wetenschappelijke â€žstanding" van den directeur en in zijn groote rechtvaar-digheid, zou diens positie onhoudbaar zijn. Als een derde voorname eisch moet worden gesteld, dat een slachthuisdirecteurtucht en orde kan handhaven en de noodige tact bezit om die tucht bijna niet tedoen gevoelen. Dus geen tucht gebaseerd op vrees voor straf, welke tucht in bij-zondere omstandigheden toch steeds faalt en op een slachthuis, met zijn eigen-aardige verhoudingen, practisch niet is door te voeren, maar een orde, voort-vloeiende uit eerbied, uit de wetenschap dat een gedecreteerde ordemaatregelnoodig is, omdat de directeur dien maatregel of het verbod uitvaardigt. Nogmaals dus dat vertrouwen en opzien naar de â€žstanding" van den

directeur.Het gaat er bij den functionnaris om, dat hij als mensch hoog staat, als weten-schappelijk man zonder blaam is en z???? veel respect weet af te dwingen en z????veel tact bezit, dat hij een gezonde orde kan handhaven. Daarnaast dienen nog andere eischen gesteld te worden, welke voor een directeurvan een slachthuis eveneens gebiedende noodzaak zijn. Wij noemen onder meer denoodige kennis van slachthuisbouw, van de werking van diverse soorten koel-machines en van de nieuwste slachttechnische installaties. De directeur moet eengroot organisatorisch talent bezitten, administratief goed onderlegd zijn, de noo-dige slachthuis-ervaring en zooveel laboratorium-ervaring bezitten, dat hij nietalleen in staat is om leiding aan de laboratoriumwerkzaamheden te geven, dochook tot laboratoriumwerk kan inspireeren. Hij moet blijk hebben gegeven een goeden stijl van schrijven te bezitten.

Zijnnaam moet op het gebied der vleeschkeuring een bekenden klank hebben en lastnot least, hij moet de noodige â€žsavoir vivre" bezitten om als hoofdambtenaar zichin alle kringen te kunnen bewegen en daar het persoonlijke respect af te kunnendwingen, dat voor het hooghouden van den naam van het slachthuis en van deGemeente in het algemeen absoluut noodzakelijk is. Aan den Raad der gemeente is de taak om zelf ernstig te zoeken naar een fun-tionnaris, die deze eigenschappen althans het beste in zich vereenigt, met opzij-stelling van politieke en andere belangetjes. C F. v. O. Benoeming. Dr. A. ten Sande, inspecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst, tevensinspecteur van de Volksgezondheid, is met ingang van i Oct. 1929, benoemd totadjunct-directeur van den Veeartsenijkundigen Dienst, tevens inspecteur van deVolksgezondheid. Onze gelukwenschen aan Dr. ten Sande. Professor Dr.

D. A. de Jong-Stichting. Bij besluit van de Alg. Vergadering van de Maatschappij voor Diergeneeskundevan 11 dezer is uit de fondsen dier Mij. een bedrag van / 5000.â€” voor dezestichting beschikbaar gesteld als storting in eens, benevens een jaarlijksche bij-drage van ?Š?Šn gulden per lid. Bovendien zal het batig saldo van het Prof. Dr. D. A. de ]oNG-fonds, bij dieMij. in beheer en op ultimo December a.s. ruim / 1200.â€” bedragende, op diendatum naar de gelijknamige stichting worden overgeschreven. Aan inschrijvingen in eens als bedoeld in de bekende circulaire van het Voor-loopig Comit?Š is tot heden van 101 inschrijvers een bedrag ontvangen / 4253.50,waaronder een schenking van / 1000.â€”, een van / 500.â€”, twee van / 250.â€” enacht van / 100.â€”, terwijl elf jaarlijksche bijdragen zijn toegezegd tot een totaalvan / 93.â€”. De Penningmeester v. h. Voorloopig Comit?Š,W. van der Burg.



??? n??g Nationaal Comit?Š voor het Xle Internat. Veeartsenijkundig Congres Londen 1930. In aansluiting aan het bericht omtrent de voor het Congres te Londen uitge-noodigde Nederlandsche rapporteurs zij alsnog medegedeeld, dat als rapporteurvoor het onderwerp â€žVeterinary Science in relation to public health, with specialreference to production and distribution of meat and milk\'\' is uitgenoodigd Dr.Berger. Voorts is van den Secretaris-Generaal van het Congres de mededeeling ontvangen,dat, wegens de hooge kosten, verbonden aan de voor de leden bestemde drukwerken,de kosten van het lidmaatschap der gewone leden zijn verhoogd van 20 tot 30shilling. Aanmelding voor gewoon lid bij ondergeteekende dient dus vergezeld te gaan,op de reeds aangegeven wijze, van een bedrag van / 18.â€”. Aan de voorzitters van de verschillende afdeelingen der Mij. voor Diergenees-kunde is een

schrijven gericht waarvan hieronder een uittreksel volgt : Geachte Collega, Het Nationaal Comit?Š voor het Xle Internationaal Veeartsenijkundig Congres1930 te Londen veroorlooft zich Uwe medewerking in te roepen, teneinde de deel-neming van de Nederlandsche dierenartsen aan genoemd Congres zooveel mogelijkte bevorderen. Het zal niet noodig zijn U ervan te overtuigen, dat het in de eersteplaats de plicht is der dierenartsen in het algemeen, om, ieder naar zijn vermogen,mede te werken aan het welslagen van deze internationale bijeenkomsten, waar,door bekendmaking der nieuwste inzichten op het gebied der diergeneeskundeen onderlinge gedachtenwisseling daaromtrent, onze wetenschap in zoo belangrijkemate wordt gediend, waarvan, elk op zijn gebied, ten slotte de vruchten kanplukken. Die belangstelling, welke elk dierenarts voor dit congres dient te gevoelen, kanmen niet beter uiten

dan door zich op te geven voor het lidmaatschap en het con-gres persoonlijk te bezoeken. Mogen voor velen ten aanzien van dit laatste over-wegende bezwaren bestaan, de betrekkelijk geringe kosten voor het lidmaatschapbehoeven niemand onzer te weerhouden zich als zoodanig op te geven, vooralook als men in aanmerking neemt, dat de gewone leden het verslag van het congresna alfoop portvrij krijgen toegezonden. Evenwel spreekt het vanzelf, dat vooral persoonlijk bezoek in de eerste plaatsvereischt is om het welslagen van een congres te verzekeren. Het kan bovendienniet anders dan de reputatie der Nederlandsche dierenartsen ten goede komen,als zij in grooten getale van 4â€”9 Augustus 1930 zich naar Londen begeven. Het Nationaal Comit?Š zou het op hoogen prijs stellen, als U als afdeelingsvoor-zitter der Mij. voor Diergeneeskunde in Uwe eerstvolgende afdeelingsvergaderingeen

opwekkend woord tot de leden zoudt willen richten, teneinde hen zooveelmogelijk aan te sporen tot al datgene, wat blijken kan geven van hunne belang-stelling in het congres, met name door zich als lid aan te melden, indien eenigzinsmogelijk het congres persoonlijk te bezoeken en elk in eigen kring voor deelnemingaan het Congres op te wekken. De Secretaris, ten San de. Binnenhof. 19 Postgiro 16363, kantoor \'s-Gravenhage. Alastrim. De in deze kwestie benoemde commissie, Prof. Dr. W. A. Kuenen, Dr. J . Kuiperen Prof. Dr. J. J. van Loghem, heeft in haar rapport als haar meening geuit datde in ons land (Rotterdam) heerschende ziekte niet als alastrim maar als echtepokken (variola vera) moet worden beschouwd. Aan invoering van gedwongen vaccinatie valt, volgens haar, wegens het en-cephalitis-gevaar, niet te denken.



??? Nauwkeurige en geregelde inlichting door de (geneeskundige) Inspectie, om-trent de vastgestelde gevallen (van encephalitis) is noodig om plaatselijk aan degeneeskundigen hun standpunt, ten aanzien van het af- of aanraden van devaccinatie mogelijk te maken. Vr. Leesgezelschap. Met i Januari 1930 zal het Leesgezelschap zijn 5e jaar ingaan. Het bijnaafgeloopen jaar, dat zeer regelmatig is verloopen en dat zich tot heden ken-merkte door een vlugge verzending door nagenoeg alle leden, doet verwachten,dat ook het komende jaar op dezelfde wijze zal kunnen worden geexploiteerd. Wij hebben gemeend te moeten overwegen of het niet gewenscht zou zijn debeide weekbladen Avicultura en Bedrijfspluimveehouder voor iedere groep te latenvervallen en daarvoor in de plaats te nemen een Engelsch veterinair weekbladthe Veterinary Record. Wij zouden bezwaren daartegen gaarne spoedig vernemen.Wij

meenen uit verschillende omstandigheden te hebben opgemerkt, dat diebeide hollandsche bladen niet schijnen te bieden, hetgeen de leden verlangen. Klaarenbeek. Eichholtz. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in September 1929. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan, die op 1 Sept. nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer : bij 22 (8) eigenaars, waarvan in Groningen bij (1) ; Firies-land bij 4 (4) ; Drenthe bij 1 (1) ; Overijsel bij 1 (1) ; Gelderland bij 5 ; Zeelandbij 10 ; Noord-Brabant bij (x> eig. Scabi?¨s : (sarcoptes en dermatocoptes bij paard en schaap : 59 gevallen bij 1 eig.(446 bij 9 eig.), waarvan in Groningen (433 bij 6 eig.) ; Friesland 59 bij 1 eig, (2 biji eig.) ; Drenthe (10 bij 1 eig.) ; Noordholland (1). Rotkreupel bij schapen : 28 gevallen bij 4 eig. (378 bij 36 eig.), waarvan in Fries-land 2 bij i eig. (97 bij 13 eig.) ; Drenthe (18 bij 8 eig.) ; Noordholland 26

bij 3 eig.(148 bij 11 eig.) ; Zuidholland (115 bij 4 eig.). Anthrax : 22 gevallen bij 21 eig. (6 bij 3 eig.), waarvan in Overijsel 2 bij 2 eig. ;Gelderland 6 bij (> eig. ; Utrecht 1 ; Noordholland 2 bij 1 eig. ; Zuidholland 2 bij 1eig. (6 bij 3 eig.) ; Noordbrabant 6, waarbij 1 paard en 1 varken, bij 6 eig. ; Limburg3, waarbij r paard, bij 3 eig. PERSONALIA. Verhuisd : M. P. Swinkels van Willemstr. 8, naar Julianalaan 18, Helmond.



??? â€” nyi REFERATEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Over de differentiatie van bacteri??n met een miltvuurachtige groei en echte mtlt-vuurbacillen. (Zur Differenzierung von Bakterien mit Milzbrand??hnlichem Wac-hs-tum und Milzbrandbazillm in der Praxis der bakleriologischen Fleischuntersuchung;Dr. Friedrich Karetta, Wiener Tierarztl. Monatschrift. Jg. 16, pg. 41 und 85). De differentiatie van bakteri??n met een miltvuurachtige groei (pseudomilt-vuurbacillen en aardbacteri??n) en echte miltvuurbacillen is somtijds zeer moei-lijk, vooral met het oog op het feit, dat juist in deze gevallen eenige haast moetworden betracht. Karetta wijst er op, dat het maken van een microscopisch praeparaat, al ofniet gevolgd door een praecipitatieproef met extract van organen, waaruit mende verdachte bacillen heeft ge??soleerd, lang niet altijd voldoende zekerheid geven.Komen nl. een zeer gering aantal bacillen in lichaam of

organen voor, dan kan,zelfs in gevallen van echt miltvuur, het microscopisch praeparaat geen resultaatopleveren, terwijl men bovendien er nog rekening mede moet houden, dat reeds ineenigszins rottende organen de miltvuurbacillen vernietigd kunnen zijn of reedssporen kunnen hebben gevormd. De dierproef zou dan nog nader uitsluitsel kunnen geven ; gezien echter het feit,dat men meermalen heeft waargenomen, dat witte muizen niet na 2â€”3 dagenmaar pas na 10 dagen (Glage), ii dagen (Reichel) aan miltvuursepticaemiestierven, is een negatieve dierproef b.v. binnen 4 dagen nog geen bewijs dat menniet met miltvuur te doen heeft. Al deze moeilijkheden waren voor Karetta aanleiding een methode van onder-zoek uit te vinden waarbij men, zonder hulp van het dierexperiment, binnen be-trekkelijk korten tijd tot een zekere diagnose zou kunnen komen. Hij ging daar-toe na, in hoeverre de groei op

agarplaten, de morphologische eigenschappen, deeigen beweging, de groei in bouillon en lakmoeswei, de groei op bloedagarplaten ende praecipitatie met kuituurextract voor een differentiatie zouden zijn te gebruiken. In het geheel gebruikte hij een 36 bacteriestammen, uit organen van slacht-dieren ge??soleerd en waarbij de eerste groei op agar deed vermoeden, met echtemiltvuur te cioen te hebben. Aangezien dit vraagstuk voor iedereen, die het bac-teriologisch vleeschondcrzoek praktisch beoefent, van groot belang is, wil ik ietsuitvoerig de resultaten van Karetta hieronder mededeelen. ie. Groei op gewone agarplaat. Karetta vond, dat de bewering van Pfeileren Drescher, dat bij pseudomiltvuurbacillen de haarlokken nooit vrij zoudeneindigen, maar steeds weer naar het centrum der kolonie zouden teruggroeien,niet opgaat. Bij verschillende stammen zag hij, zooals ook uit de bijgevoegdemikrophoto\'s

blijkt, draden vanuit de kolonie gaan, die gewoon vrij eindigden.Een belangrijk verschil in kolonievorm treedt bij vele pseudomiltvuurbacillen op,als men deze steeds blijft overenten op agarplaten. Reeds in de 2de generatie ziet mendan b.v. al geen duidelijk medusahoofd meer, in de 3de generatie is de kolonie-vorm al geheel gekorreld, ontbreekt haarlokvorming geheel. Het aanwezig zijn van een draderige structuur der kolonie, welke men bij hetafenten met de platinaoese bij de echte miltvuurbacillen kan waarnemen, wasmeestal niet op te merken bij de pseudobacillen. Deze hadden een meer zalfach-tige kolonievorm en vertoonden slijmdraden. Als typisch voor de echte miltvuurbacil mag men, volgens Karetta, aannemende volgende eigenschappen : macroscopisch onregelmatig gevormde of iets lang-werpige kolonies, met grauw-witte kleur, dicht centrum en minder dicht gekar-telde randz??ne. Bij het

aflichten met de oese een draderige structuur. Micro-scopisch de haarlokken, die zich aan den rand oplossen in enkele uitloopers endraden. 2e. Morphologische eigenschappen. Daartoe werden volgens Gram gekleurde



??? jitstrijkjes bestudeerd van 18â€”24 uur oude kuituren. De echte miltvuurbacilvormt de bekende kettingen, zoowel in vloeibare als op vaste voedingsbodems.De bacil is niet veel langer dan breed, met rechthoekige einden ; sporenvormingop vaste bodems bij 37Â° C. gewoonlijk na -J- 20 uur ; sporen centraal gelegen ;verder Gram-positief. Sommige stammen zijn asporogeen. Soms ziet men een variatie,waarbij hoogstens 2 bacillen achter elkaar gevonden worden. De centrale sporen-ligging kwam ook bij pseudoanthrax voor. Over het algemeen geven deze morphologische eigenschappen wel een aan-wijzing in zekere richting, zijn echter geen absoluut bewijs als ze ontbreken. 3e. Eigen beweging. Deze eigenschap is van veel belang bij de differentiatie. Demeeste pseudobacillen zijn nl. bewegelijk, alhoewel dit ook alweer niet altijdopgaat, daar men reeds onbewegelijke, pathogene pseudobacillen heeft waar-

genomen. Karetta vond verder, dat deze pseudobacillen, genomen bovenaanvan een vaste agarcultuur, onbewegelijk waren en uit het condenswater van de-zelfde cultuur bewegelijk. Men moet daarom steeds bacteri??n uit het condens-water nemen en de hangende druppel maken met onge??nt condenswater uit eenriet gebruikte voedingsbodem of met bouillon, niet met physiologische NaCl.Men zorge steeds, dat men een absolute reincultuur onderzoekt en moet niet uithet oog vei liezen, dat de bewegelijke bacteri??n bij de sporenvorming hun be-weging verliezen, zoodat men vooral jonge culturen moet onderzoeken. In hetalgemeen twijfelt men tegenwoordig sterk aan de pathogeniteit der pseudomilt-vuurbacillen voor mensch en dier. 4e. Groei in bouillon. De echte miltvuurbacil vormt op den bodem een vlokkigof sluierachtig bodembezinksel, terwijl de bovenstaande vloeistof helder blijft.Geen vorming van een

oppervlaktevlies. Vele pseudobacillen vormen een opper-vlaktevlies, reeds na 16 uur, sommige gaven een geheel troebele bouillon. 5e. Groei in lakmoeswei. Miltvuurbacil is zuurvormer, zoodat de cultuur roodwordt. De pseudobacillen zijn alkalievormers, geven aan de cultuur derhalve eenblauwe verkleuring, terwijl in een groot aantal gevallen dan nog tevens een vlies-vorming optreedt. De kleuromslag geschiedt pas na 48 uur. 6e. Groeiwijze op bloedagarplaat. De pseudobacillen, die liaemolysinen vormen,geven reeds na 16â€”24 uur kweeking een duidelijke, vrij breede (1â€”4 m.M.), ring-vormige en volkomen doorzichtige hof om de kolonies, terwijl miltvuur in den-zelfden tijd hoogstens een zeer zwakke verkleuring geeft van den voedingsbodemonder de kolonie, welke verkleuring niet buiten den rand der kolonie gaat. Vooreen duidelijke reactie moet men een 5â€”10% bloed toevoegen. De bloedagarplaat wordt

zoodanig gemaakt, dat men bij een buisje vloeibaaren op ongeveer 42Â° C. afgekoelde agar versch verkregen, steriel gedefibrineerdrunderbloed tot hoogstens 10% toevoegt, goed doorschudt, en de inhoud in eenpetrischaal uitgiet. De enting geschiedt aldus, dat met een oese van de te onder-zoeken cultuur in 3 c.M3. phvs. NaCi-oplossing verdunt en dan het oppervlak derplaat puntvormig ent. Karetta geeft aan, alleen als haemolysc op te vatten de vorming van eenkleurlooze rand binnen hoogstens 24 uur, daar ook de miltvuurbacil zelf na dezentijd een geringe haemolyse vertoont. Hij vermeldt verder nog het geval van Hal-lermann, die een miltvuurstau , door overenting in alcoholbouillon, een zeer sterkehaemolytische eigenschap kon bezorgen, terwijl hij tevens muispathogeen bleef. 7e. Praecipilatiereactie met cultuurextracten. Deze cultuurextracten werden op de volgende wijze verkregen. Een 24 uur

oudeschuine agarcultuur werd met 5 c.M3. phys. NaCl-oplossing 2 uur bij kamertem-peratuur geschud. Het zoo verkregen extract door asbestfilters gefiltreerd en bovenhet praecipiteerend serum gegoten. Bij 30 van de 36 onderzochte pseudobacillen-stammen was deze reactie negatief ; een zestal vertoonde een positieve uitkomst.Werd bij deze 6 positieve stammen het extract verdund 1 op 5, dan was de reactienegatief. Volgens Ascoli zou men tot op een verdunning van 1 op 50 bij echtmiltvuurextract nog een positief resultaat zien. Vooral bij niet bewegende bacillen



??? is dus de praecipitatie-reactie goed te gebruiken. Bij onbewegelijke bacil metpositieve reactie zou men, volgens Karetta, steeds de dierproef moeten toepassen. 8e. Dierproef. Van alle 36 stammen werden muizen, subcutaan en intraperi-toneaal, ge??nfecteerd met 1 c.M3. 24 uur oude bouilloncultuur. Alle dieren blevenin het leven. Samenvattin g : Na een beoordeeling van de groei der verdachte kolonie op deagarplaat en een Grampraeparaat, wordt de hangende druppel onderzocht. Bijbeweging is alle twijfel opgeheven. Bij onbewegelijke bacil wordt direct weer eenagarplaat (voor de beoordeeling van de 2de generatie), lakmoeswei, een bloed-agarplaat en een schuin agarbuisje ge??nt, om na 24 uur te gebruiken. De schuineagarcultuur dient voor een herhaling van de hangende druppel uit het condens-waterenvoor het maken van een cultuurextract voor de praecipitatiereactie. Tenslotte geeft Karetta het

advies, om vooral na het werken met pseudoanthrax-bacillen al het glaswerk en instrumenten terdege te steriliseeren, daar men heeftwaargenomen, dat zelfs na 15â€”18 uur verblijf in kokend water de sporen dezerbacillen nog levensvatbaar blijven, zoodat men het beste doet, vooraf de instru-menten en glaswerk in formaline te leggen. De nadeelen van het bevriezen van de fundamenten van vrieshuizen. (Die Ge-fahren des Unterfrierens der Gebdudefundamente in den Gefrierraumen ; Raschke.â€” Deutsche Schlachth. Zeitung, Jg. 28, pg. 331). Raschke deelde in een voordracht het een en ander mede over de nadeelen,die het bevriezen van de fundamenten van het vrieshuis op het abattoir te Chem-nitz met zich medebracht. Dit vrieshuis was gedurende den oorlog in 1915 door hetafscheiden van een gedeelte van het oude koelhuis verkregen. De muren van ditvrieshuis werden door 8 c.M. dikke

kurksteenplaten en cementmortel ge??soleerd.Op de betonvloer werd een houten vloer z???? gelegd, dat tusschen de 2 vloeren een8 c.M. dikke turfmolmlaag kon worden gebracht. De bodemisolatie bestond dus,van boven naar onderen gaande, uit een 3 c.M. dikke houtlaag, 8 c.M. kurkmolm-laag, betonvloer en 20 c.M. hooge slakkenlaag. De afkoeling werd verkregen doorde luchtkoeler en directe koeling met pekelbuizen. Na een gebruik van 4 jaar werden de gevolgen van de eerste liggingsveian-deiingen van de vloer aan de muren en de celzuilen opgemerkt. In Maart 1928, dus na J- 13 jaar, zag men op sommige plekken een stijgingvan de vloer van zelfs 30 c.M., terwijl de betonvloer op verschillende plaatsengebarsten was. De verschillende aparte lagen van het fundament waren, naareen onderzoek aan het licht bracht, op verscheidene plaatsen door ijslagen vanc.M.-dikte uit elkaar gewrongen. Men kon

vaststellen, dat de vorst tot zelfs 2,9 M.in den grond was doorgedrongen. Het gebouw werd buiten bedrijf gesteld, de vloeropgebroken en verder liet men alles ontdooien. Raschke raadt aan de ontdooiing te bevorderen door toevoering van kunst-matige warmte. Op het abattoir te Breslau heeft men zoodoende het vrieshuisweer kunnen doen terugkeeren tot de oude toestand. Vergiftiging van varkensvleesch met kwikzilver. (Quecksilbervergiftung vortSchweinefleisch ; Dr. Rittelmann, Mitteilungen des Vereins Badischer Tierarzte,Jg- 27. Pg- 97)- Een veehouder slachtte tezamen met de vrouw van een spoorwegbeambteeen varken. De vrouw pekelde het vleesch in een kuip van den veehouder. Reeds na eenige dagen gaf het vleesch een sterke geur af en had het een afschu-welijke smaak. Deze veranderingen bleven ook als het vleesch gekook\'t was. Toende vrouw met haar beide kinderen, hoewel met tegenzin,

van het vleesch hadgegeten, werden zij allen ziek. Rittelmann stelde nu vast, dat in de kuip kortentijd tevoren zaaigerst was behandeld met â€žuspulun", een sterk ruikend kwik-zilverpraeparaat. Hij liet daarom het vleesch in beslag nemen en vernietigen enliet tevens de vrouw en haar kinderen geneeskundig onderzoeken. De diagnosewas bij alle 3 pati??nten kwikzilververgiftiging ; in de urine kon kwikzilver aange-toond worden.



??? Ziekteverschijnselen waren koliek, diarrhee, terwijl de vrouw nog een exceemin het gezicht kreeg en een stomatitis mercurialis vei toonde. Alle personen genazenvolkomen. Het electrisch bedwelmen van varkens en het bloedgehalte van het vleesch vanop dergelijke wijze gedoode dieren. (Stunnmg of the Pig by Electricity before slaughterâ€” Ducksbury and Anthony â€” The Veterinary Record, 1929, pg. 433). Volgens deze mededee??ng heeft ook in Engeland (Bacon Factory of Messrs.Harris te Calne) een demonstratie plaats gevonden van het electrisch bedwelmenvan varkens. Het apparaat bestond uit een electrische transformator, waaraan2 lange draden verbonden waren, welke aan het einde ieder een electrode hadden,loodrecht op het handvat geconstrueerd. Elke electrode bestond uit een metalenplaat, waarover een in NaCl-oplossing gedrenkt vochtig lapje stof aanwezig was,waardoor een

beter contact met de huid van het varken kon worden verkregen.Behalve deze 2 electroden had men ook nog een zg. abdomenelectrode, bestaandeuit een met stof overtrokken half cirkelvormige metalen band, welke men dus tegende buikwand kon laten aanpassen. Constructie van het toestel is van Ir. Wein-berger uit M??nchen. Allereerst werden 22 baconvarkens en 3 zeugen electrisch bedwelmd, waarbij?Š?Šn electrode op het voorhoofd en ?Š?Šn op de lendenstreek werd geplaatst. Gedu-rende 6â€”10 seconden werd de stroom toegelaten. Onmiddellijk viel het dier neer,terwijl een blijvende spiercontractie optrad. Zoodra de stroom was uitgeschakeld,zag men een algemeene spierverslapping en volgden meer tetanische krampen vande ledematen. Bij de zeugen ging de bedwelming minder goed. Zoo was ?Š?Šn derzeugen na de electrocutie nog in staat zich hevig te verweeren onder veel ge-

schreeuw, terwijl een ander zelfs niet eens neerviel, men eerst nog eens extra metzoutwater het dier moest natmaken om goed contact te krijgen. Bij de geslachte keuring bleek in vele gevallen een fractuur van de ruggewervelsaanwezig te zijn, terwijl vaak ook nog een roode, subpleurale bloeduitstortingwas op te merken. Organen alle zeer bloedrijk ; vooral de lever vertoonde zoo\'nbloedrijkdom dat het geleek of de dieren direct na een ingespannen wandelingwaren geslacht. Verder zag men nog vaatinjectie van de intercostale arteri??n,bloedextravasaten in spieren van buik, hammen, enz. In een aparte reeks proeven ging men het bloedgehalte na van het spierweefselin vergelijking met op gewone wijze geslachte varkens. Men nam daartoe 2 gramfijn verdeeld spierweefsel, liet dit in 20 cc water digereeren, terwijl men tevens,door afwisselende bevriezing en ontdooing, de bloedkleurstof trachtte vrij

temaken. Dan volgde filtratie en werd hiervan 3 c.M3. spectroscopisch onderzochtop de aanwezige absorptiestiepen van het haemoglobine. Men maakte daarnavan deze 3 c.M3. een zoodanige verdunning met water tot men spectroscopischdeze strepen niet meer zag. Ducksbury en Anthony vonden toen dat gemiddeld het haemoglobinegehaltevan de electrisch bedwelmde varkens zich verhield tot dat van op gewone wijzegedoode varkens als 12,3 : 5,5. Dergelijke varkens hadden dus ruim tweemaalzooveel bloed in het spierweefsel. Bij een 2de proefneming werd ?Š?Šn der electroden op de schouder geplaatst.Hierbij zag men toen vooral weer scapulafracturen en ook weer een verhoogdbloedgehalte van de spieren. D. en A. komen dan ook tot de conclusie, dat hetelectrisch bedwelmen voorloopig bij baconvarkens niet kan worden toegelaten,vooral met\'het oog op het groote aantal beenbreuken en het

verhoogde bloed-gehalte van organen en spieren. Is de dierenarts in alle gevallen verantwoordelijk voor het optreden van eenvleeschvergiftiging? (Warum wird der Tierarzt f??r das Auftreten von Fleischver-giftungen verantwortlich gemacht? Prof. Dr. Max Muller â€” Deutsche Schlachth.Zeitung, Jg. 28, pg. 210). M??ller deelt hierin mede, dat, tengevolge van een bepaling in het Duitschekeuringsregulatief, dat de dierenarts bij de vleeschkeuring in die ziektegevallen



??? van het bacteriologisch vleeschonderzoek gebruik moet maken, waarbij het aan-wezig zijn van vleeschvergiftigingsbacillen kan worden vermoed, men in Duitsch-land steeds bij het optreden van een vleeschvergiftiging den dierenarts daarvooraansprakelijk stelt. Daar nu noch het pathologisch-anatomisch, noch het klinischbeeld eenige aanwijzigingen kunnen geven over het aanwezig zijn van een septi-caemie met vleeschvergiftigingsbacillen, zou, naar M??i.ler betoogt, vrijwel inalle vleeschvergiftigingsgevallen de dierenarts beschuldigd kunnen worden vanplichtsverzaking. Het grootste gevaar dreigt dus hierdoor, dat men tot in het onbe-grensde moet vermoeden, dat een vleeschvergiftigingssepticaemie in het spel is,en men dan toch nog niet alle gevallen zal kunnen opsporen. Muller acht het daarom noodzakelijk, dat zoo spoedig mogelijk een wijzigingvan het keuringregulatief in Duitschland zal tot

stand komen, waarbij dan speciaalde paratyphosis der slachtdieren zal worden genoemd en op het latent voorkomenvan deze bacteri??n zal worden gewezen. Hiermede berijdt hij dus weer zijn stok-paardje 1 Weer een theorie over de oorzaak van de multipele spierbloedingen bij slacht-dieren. (Multiple Blutungen im Fleische von Schlachttierm und ihre Ursachen â€”Dr. Meyerâ€” Deutsche Schlachth. Zeitung, Jg. 28, pg. 225). Volgens de meening van Meyer zouden de multipele spierbloedingen bij varkensveelal het gevolg zijn van het, bij het bedwelmen, gebruiken van een varkensvalof ander dwangmiddel om de varkens te fixeeren. Door het heftig reageeren vande dieren bij het wegvallen van den valbodem zouden in verschillende spiergroepenbijzonder sterke contracties optreden (vooral in de hamspieren), waarbij dan fi-brillaire verscheuringen het gevolg zijn. Teneinde deze spierbloedingen

zooveelmogelijk te voorkomen heeft Meyer opliet abattoir te Bayreuth de steekruimtelaten verdeelen in eenige, naast elkaar gelegen, kleine smalle hokken, waarinhoogstens 2â€”4 varkens tegelijk gedreven kunnen worden. Zonder nu de dierenverder te hinderen, worden zij dan alle direct achter elkaar met het Schermer\'scheapparaat bedwelmd. Worden nu nog spierbloedingen opgemerkt, dan betreft het altijd gevallenvan varkens, die per spoor naar Bayreuth waren vervoerd, waardoor de dierendus zeer veel te lijden hebben en gelegenheid te over bestaat voor het ontstaan vanspierverscheuringen. In geen geval staat z. i. het gebruik van het Scherinersche apparaat in eenigoorzakelijk verband met de spierbloedingen. Ook paarden worden bij hem met ditapparaat bedwelmd. Alleen bij die paarden zag hij nu spierbloedingen in de lials-musculatuur, welke men v????r het schieten door middel van een

ketting om dehals aan de vloer van de slachthal moest bevestigen en welke dieren zich dan zeerinspannen door met de hals aan de ketting te trekken. Het gebruik van verschillende zoutoplossingen in koelinrichtingen. (Salzl??sungenin K??hlanlagen â€”Ludwig Sabor â€” Deutsche Schlachth. Zeitung, Jg. 28, pg. 227). Voor het verkrijgen van een bepaalde temperatuur onder nul kan men, behalvehet veel gebruikte NaCl, ook nog CaCl2, en MgCl. gebruiken. Teneinde het min ofmeer oeconomisch gebruik van een dezer zouten te kunnen beoordeelen, moetmen, volgens Sabor, rekening houden met het feit, dat voor het verkrijgen van eenbepaalde temperatuui onder nul elk dezer zouten een andere concentratie van deoplossing behoeft. In een bijgevoegde tabel geeft hij hiervan nadere getallen. Inhet algemeen blijkt, dat MgCl2 en CaCl2 in groote trekken met elkaar overeen-stemmen (?) Zoo bevriest

een : 10% CaCl2. oplossing bij â€”5,9Â° C. ; 10% NaCl op-lossing bij â€”.7Â° C.; 10% MgCU oplossing bij â€”iiÂ°C. ; 20% CaCl2 oplossing bijâ€”11,7Â° C.; 20% NaCl oplossing bij â€”17,8Â° C.; 20% MgCl2 oplossing bij â€” 270 C. Voor het beieiken van ?Š?Šnzelfde koudegraad behoeft dus de MgCl2-oplossinghalf zoo sterk in procenten opgelost te zijn als een opl. van CaCl2 of een derdezwakker dan NaCl. Praktisch is verder gebleken, dat alle deze 3 zouten het ijzer in gelijke mateaantasten.



??? De oorzaak van muffe lucht in koelhuizen. (Mangelhaf te Isolierungen â€” Dr.J??rges und Dr. Reichard â€” Deutsche Schlachth. Zeitung, Jg. 28, pg. 228). Volgens een mededeeling in de D. S. Z. verscheen in ,,Der Gesundheitsingenieur",Heft 19, van den hand van J??rges en Reichard een verhandeling over de oorzaakvan muffe lucht in koelhuizen, waaraan het volgende is ontleend. Men hoort bij koel- of vrieshuizen, meestal eenigen tijd na het in gebruik nemen,nogal eens klachten over een muffe lucht, waardoor soms zelfs de opgeslagenlevensmiddelen ongenietbaar worden. Het bleek nu de schrijvers, dat deze muffelucht vooral veroorzaakt wordt door de kurkplaten van de isolatie. Deze kurk-platen, met pek of teer ge??mpregneerd, zijn bij vochtige lucht, voor schimmelsen rottingsbacteri??n een goede voedingsbodem. Slechts ?Š?Šn soort isoleerings-materiaal, het ,,Expansit", door droge

destillatie uit ruwe kurk gefabriceerd,zou deze bacterieele groei niet toelaten, terwijl het isoleeringsvermogen veelgrooter is dan alle andere uit kurk samengestelde isolatiemiddelen. Misschien kunnen enkele collega\'s met dit feit rekening houden Een nieuw model kuituurschalen. (Neue Kulturschalen â€” H Dold en E. Gilde-meister, Centralbl. f. Bakt., ie Abt. Originale. Bd. 109, pg. 344). Fortner heeft voor eenigen tijd een nieuwe ana??robe kweekmethode mede-gedeeld, welke daarin bestaat, dat de voedingsbodem in een petrischaal door hetuitsnijden van een streep agar in het midden in 2 helften wordt verdeeld. De eenehelft wordt met een a??robe bacterie, de andere met een te kweeken ana??robebacterie ge??nt en daarna wordt de petrischaal met plastilin luchtdicht afgesloten. Dold & Gildemeister achten het nu doelmatiger, op den bodem van de petri-schaal een opstaande glasrand te laten

aanbrengen. Men heeft dan nog bovendienhet voordeel, dat men in de 2 afzonderlijke helften van de schaal een verschillendevoedingsbodem kan gieten, wat voor het kweeken van ana??robe micro??rganismensoms wel gewen^cht is. Ook vonden zij het gebruik van op dezelfde wijze in 4 quadranten verdeeldepetrischalen zeer handig, daar voor vele onderzoekingen slechts een kleine hoeveel-heid of oppervlak voedingsbodem voldoende is. Verder waien dergelijke schalenzeer handig om de groei van ?Š?Šn bacteriesoort op 4 verschillende voedingsmediate demonstreeren. Dergelijke petrischalen zijn te bekomen bij de Firma PaulAltman â– â€” Berlin, N.W. â€” Luisenstrasze. Het bepalen van de hoeveelheid vrije ammoniak in bedorven vleesch. (Eine ein-fache Methode zitr Bestimmung des freieti Ammoniaks in faulendem FleischMuchlinsky â€?â€” Zeits. f. Fleisch- und Milchhygiene, Jg. 39, pg. 189.

Deze methode komt op het volgende neer : Ongeveer 10 gram fijngesneden vleesch worden in een kolf van 300 cc inhoud,met opgeslepen kap, afvoerbuis en dubbelkogelige pipettenkocler, gedaan. Daarbijwordt gevoegd ongeveer 20 maal zooveel tetrachloorkoolstof Hierbij komt dannog ongeveer 25â€”50 c.M3. 1/100 normaal zoutzuur. Nu wordt voorzichtig gedestil-leerd. (De gasvlam bedekt door een asbestdraadnet). Na 1Jâ€”2 uur wordt hetdestillaat, onder voortdurend omroeren, met \'/??oo normaal kali- of natronloogtegen getitreerd, waarbij als indicator methylrood (0,02 : 100) wordt gebruikten het verschil tusschen gebruikt en gebonden zuur bepaald. De aldus verkregenresultaten komen nagenoeg overeen met de getallen, welke men vindt met devacuum destillatiemethode volgens Tillmanns en Otto. Het nadeel, dat menaan de Ebersche ammoniakproef toeschrijft en volgens welke men bij rotting

vanvisch een negatief resultaat zou vinden, is bij bovenstaande werkwijze niet aan-wezig. Een geval van Gartnerinfectie bij het rund. (Ein Fall von Fleischvergiftungs-krankheit beim Rind (Bac. ent. Giirtn.) â€” Katzke, Zeitschr. f. Fleisch- und Milch-hyg\' Jg- 39, 1929, Pg- 191). Katzke geeft een uitvoerige beschrijving van het ontstaan, verloop en patho-logisch-anatomische afwijkingen bij een 5-jarige koe, die in de 8â€”9 maand derdracht geaborteerd had en waarbij bij het bacteriologisch vleeschonderzoek bacillus



??? enteritidis G?¤rtner werd gevonden. Katzke meent, dat men deze zelden voorko-mende bovine vleeschvergiftigingsziekte moet opvatten als een infectieziekte suigeneris, waarover hij later in een brochure uitvoerige mededeelingen zal verstrekken.Een specifieke septicaemische toestand is z. i. niet aanwezig. Met de als septi-caemie aangeduide toestand bij de slachtdieren heeft deze vleeschvergiftigings-ziekte niet in het geringste iets te maken. Juist de septicaemie en deze laatsteziekte zijn a. h. w. antagonisten. Overgangsvormen in de coli-typhusgroep. (Uebergangsslamme aus der Coli-Typhusgruppe, nebst Bemerkungen zur Flieschvergifter-Paratyphus-Frage. Dr. R.Standfuss â€” Deutsche Tier?¤rztl. Woclienschr. Jg. 37. pg. 275). Standfuss acht het van groot belang dat men zoo spoedig mogelijk over debacteriologische soortbepaling van bacteri??n uit de coli-typhusgroep

afdoendeonderzoekingen verricht. Vooral met het oog op het vraagstuk der vleeschver-giftigingen is dit noodzakelijk. Allereerst heeft men de naamkwestie. Algemeen spreekt men bij vleeschver-giftigingen van paratyphusinfecties, ofschoon men deze naam uitsluitend dientte gebruiken voor de paratyphosis van den mensch, veroorzaakt door de bac.paratyphosis Schottm??ller. De vleeschvergiftigingen worden echter veroorzaaktdoor de enteritisbacillen, ni. die van het type G?¤rtner & Breslau. Het zou dusbeter zijn in deze gevallen steeds te spreken van de vleeschvergiftigers of enteritis-bacteri??n. Verder spreekt men van kalverparatyphus, terwijl hierbij juist geenparatyphus-bacteri??n, maar enteritisbacteri??n in het spel zijn. Verder deelt Standfuss zijn opvatting mede over het ontstaan van de vleesch-vergiftigingen, waarover ik reeds vroeger refereerde. Een tweede moeilijkheid vormen de

overgangsvormen. Deze vormen zijn reedsvrij dikwijls waargenomen, als b.-coli mutabile, b.-coli imperfectum, enz. Watbetreft zijn eigen ondervindingen met deze overgangsvormen deelt Standfussmede, dat gewoonlijk deze vormen op de verschillende electiefbodems als Endo-Drigalski, of Gassner, als de vleeschvergiftigers groeien, eveneens vindt mendit in de eerste dagen bij lakmoeswei, Barsikow I en II, Hetsch. Meestal zijn zeniet agglutinabel en worden ze ge??dentificeerd als inagglutinabele paratyphus-soorten. Een ander deel is agglutineerbaar, echter in geringe verdunning, en wordtdan voor echte vleeschvergiftigers gehouden. Pas na enkele dagen schijnen de cultures niet meer rein te zijn, denkt men meteen mengcultuur te doen te hebben van vleeschvergiftigers, coli en nog daartusschenstaande stammen. Deze vormen geven meestal ook gisting in melksuiker, ver-kleuring van Barsiekow II,

enz. Een andere serie van deze overgangsstammen groeien geheel en al als vleesch-vergiftigers, zijn met of gering agglutinabel, maar veranderen weer saccharose(vooral door Janltschke waargenomen) of vormen indol (door Thiesen vermeld)of doen beide. Met behulp van de z.g. bonte rij van Standfuss en Lehr (bestaande uit 6 soortennl. lakmoeswei, Barsikow I en II, Hetsclioplossing, Saccharose-nutroseoplossingen Zipfel\'sche indolvoedingsbodem) is het mogelijk, de overgangsvormen vande echte vleeschvergiftigers te onderscheiden. Met 4 andere bodems, nl. Arabinose-nutroseoplossing, Dulcietnutroseoplossing,Glycerinefuchsine bouillon volgens Stern en rhamnosewei volgens Bitter kanmen onder de echte vleeschvergiftigers de typen differentieeren. De overgangs-vormen komen buitengewoon verspreid in de natuur voor, nl. in faeces vanmensch en dier, vleeschwaren, drinkwater, enz.

Conclusies : Het aantal dubieuze vondsten bij vleeschvergiftigingen zal belangrijk minderworden, als men alle overgangsvormen, met de verzamelnaam ,,intermediusgroep"aangeduid, nauwkeurig op biochemische eigenschappen met de bovengenoemdevoedingsbodems onderzoekt. In de nomenclatuur moet een strengere scheidingin acht genomen worden. In het algemeen moeten aanduidingen, als paratyphus-



??? bacteri??n, achterwege blijven, daar hieruit niet blijkt, of de echte vertegenwoor-digers der paratyphus-enteritisgroep of wel overgangsvormen in het spel zijn.Steeds moet elke onderzoeker nauwkeurig de naam aangeven (Schottm??ller,Gartner, Breslau) en de gebruikte electiefbodems. Men mag slechts dan van een vleeschvergiftiging spreken, als echte bacteri??nder paratyphus-enteritisgroep zijn aangetoond en een verband tusschen de vleesch-waren en het nuttigen daarvan aangetoond is geworden. de Graaf. ZIEKTEN VAN KLEINE HUISDIEREN EN LABORATORIUM-DIER EN. Beckenfrakturen und Verletzungen insbesondere der Beckeneingeweide belm Hunde. O. Ueberreiter, Wien. Tierarztl. Woch. H. 17, 1928. Door Ueberreiter werd het klinisch materiaal te Weenen verwerkt van 1903 â€”1928. Volgens hem komt men voor het stellen van de diagnose en voor de praktischebeoordeeling van

bekkenfrakturen meestal wel met het klinisch onderzoek uit.Het nauwkeurig R??ntgenologisch vaststellen van deze breuken zou in hoofdzaakslechts wetenschappelijke waarde bezitten. In versche gevallen moet zeifs vooreen dergelijk R??ntgenologisch onderzoek worden gewaarschuwd, daar dit (rug-ligging â€” uit elkaar spreiden der beenen) eventueel nadeelige gevolgen kan hebben. In den laatsten tijd komen bekkenfracturen veel meer voor dan vroeger. Ditkomt voornamelijk door het intensiever autoverkeer en ook wel doordat tegen-woordig meer honden worden gehouden. Het grootste deel der fracturen werdgezien bij jongere dieren. Deze zijn onvoorzichtiger. De meeste fracturen werden door U. opgemerkt naast of in de symphysis. Daaropvolgden fracturen van het acetabulum ; al op niet gecompliceerd met heupluxaties. Verder noemt hij subluxaties of luxatiefracturen van het

ileosacraalgewricht.Open bekkenfracturen kwamen zelden voor. Bij het onderzoek, zegt hij, dat bij honden het bekken zoowel van buiten alsrectaal goed of te tasten is en dat laatstgenoemde methode het best bij het liggenddier gedaan kan worden. (Wij prefereeren rectaalonderzoek evenwel bij het staandedier. Ref.). In enkele gevallen was de bekkenfractuur gecompliceerd, o. a. met vaat.ver-wondingen ; kneuzing en ruptuur van urethra, blaas of darmen ; zenuwlaesies. Als therapie geeft hij aan rust en zorg voor goede defaecatie. Bij coxitis werd door hem wel op twee plaatsen om het gewricht ol. thereb.spir. camphor. aa 0.75 gespoten. De daarna optredende aseptische phlegmonenzouden het ziekteproces gunstig be??nvloeden. Klinische Erfahrungen mit einigen Arzneimitteln. Reinhardt, Miinch. Tier-arztl. Woch. No. 10, 1929. Verschillende nieuwere geneesmiddelen worden hierin besproken : 1Â°.

Thiosal. Dit is een zwavelverbinding, welke gemakkelijk door de huidheendringt en waarbij zich dan in het weefsel zwavel in colloidalen toestand zouafscheiden. Aanbevolen wordt het tegen allerlei parasitaire- en niet parasitairehuidaandoeningen. Speciaal zou het een middel tegen demodicosis zijn. Rein-hardt kon hiermede evenwel bij twee honden, die aan laatstgenoemde huidaan-doening lijdende waren, geen resultaat verkrijgen. 2Â°. Odylen. Dit is een mengsel van ,,Mitigal" (80) en ,,Neguvon" (20). Hetbevat o. a. een organische zwavelverbinding en hoogwaardige ketonen. Dagelijksche inwrijvingen ervan veroorzaakten bij den hond geen vergiftigings-verschijnselen. Bij katten evenwel moet men ermede voorzichtig zijn. Het resultaat was bijeczemen van den hond goed ; bij acne onzeker. Aangeraden wordt, het middelbij de behandeling van de kopschurft van de kat te verdunnen met gelijke deelenolie.

Ook bij de behandeling van otitis externa parasitaria zou het goede dienstenbewijzen. 3Â°. Pinal. Het middel wordt als pasta, in tuben in den handel gebracht. Hoofd-



??? zakelijk bestaat het uit oxydum zincicum en ol. therebinthina. Verder komt erin voor een geringe hoeveelheid glycerine ; evenwel geen vaseline. Het wordt aanbevolen tegen allerhande huidaandoeningen. R. vond dat hetop de huid aangewend hyperaemiseerend weikt en zeer goede opdroogende enepitheeliseerende eigenschappen bezit. De pasta laat zich goed uitwrijven en kleeftgoed op de huid. Eventueele secretie komt er snel door tot staan. Bij otitis externa en intertrigowaren de resultaten ermede verkregen zeer goed. 4Â°. Insuline. Bij acne en furunculose van den hond werden door R. naast eenplaatselijke behandeling, subcutane insuline-injecties in de omgeving der huid-veranderingen toegepast. Inderdaad zouden door hem hiermede soms gunstigeresultaten zijn verkregen. Ingespoten werden 0.5 c.c. = 10 E. Bij den mensch is bij hardnekkige acne vaak een geringe hyperglycaemie,evenwel

zonder besliste diabetische symptomen, opgemerkt. Een en ander zouwijzen op een gestoorde stofwisseling, met name koolhydraatstofwisseling. Bijacne van den hond ontbreken hieromtrent echter degelijke, systematische onder-zoekingen. 5Â°. Perlacar. Dit orgaanpraeparaat (een steriel uittreksel uit bepaalde foetaleoiganen) wordt aanbevolen bij huidziekten van allerlei aard, speciaal ook bijscabies en demodicosis. R. wendde het aan tegen scabies, demodicosis en eczema dorsi van den honden meent in \'t algemeen er wel gunstig resultaat mede te hebben verkregen. Echterwerden door hem daarnaast nog locale behandelingen toegepast. 6Â°. Bromostrontiuran. Het is een oplossing van een broomstrontiumureum-verbinding en wordt in ampullen a 10 c.c. afgeleverd. Aangewend wordt het intra-veneus of subcutaan als sedativum, vooral bij huidjeukte. R. vond dat ?Š?Šn enkeleinjectie de jeukprikkel

soms reeds duidelijk deed verminderen. 70. Arecoline. Gunstige resultaten werden hiermede verkregen bij taeniasisvan hond en kat. 8Â°. Carbo medicinalis. Bij maagdarmaandoeningen van hond en kat werdener wel goede resultaten mede bereikt. Een, twee of drie eetlepels ervan werdenmet wat lauwwarm water tot een dunvloeibaar papje vermengd en dan met eensonde ingegeven. Klinische Untersuchungen ??ber die Brauchbarkeit des Dilaudid als Narkotikumbei Hunden und Katzen. Brednow, Tierarztl Rundsch. 1929, No. 30. Nagegaan werd of met Dilaudid, Knoll (= dihydromorphinon) bij hond enkat een zoodanige algemeene anaesthesie te verkrijgen was, dat daarbij zonderbezwaren operaties kunnen worden verricht. Het middel bleek evenwel bij katten onbruikbaar te zijn (optreden excitatiesevenals bij morphine) en gaf bij honden een niet voldoende narcotische werking. Tonsilectomy in the dog.

G. Sutton, The Vet. Journ. 1928, p. 524. Bij een 18 maanden ouden sealyham-terricr, die gedurende de laatste drie maan-den ademhalingsbezwaren had en veel snurkte, werd onder narcose (morphine-atropine) tonsillectomie verricht. Het microscopisch onderzoek wees uit, dat be-staan had een lymphocytaire hyperplasie van de tonsillen (lymphoom). Myosite atrophique progressive des masticateurs. Hebrant et Liegeois, Annde Med. Vet. Oct. 1928. Volgens hen zou bovengenoemde aandoening bij honden van 1â€”5 jaar nietzoo heel zelden worden gezien. Door de sterk verminderde beweeglijkheid van denonderkaak is het kauwen daarbij in meer of mindere mate belemmerd. De ver-anderingen zetelen hoofdzakelijk in de opheffers der onderkaak. Deze spierenzijn sterk atrophisch en er zou bestaan een scleroseerende myositis. De kaak-zenuw zelf zou daarbij geen waarneembare veranderingen

vertoonen. Omtrentde aetiologie taste men in het duister. Verbetering werd verkregen door electro-ionisatie met een 10 % joodkali-oplossing, gedurende eenige maanden dagelijks toegepast.



??? Adsorgan bei Magen-Darmst??rungen bei Hunden und Katzen. Jordanoff,Deutsch. Tier?¤rztl. Woch. No. 28, 1929. Adsorgan is een praeparaat, in den handel gebracht door de firma Heyden,Radebeul, Dresden. Het bevat Silargel (colloid kiezelzuur), zilverkool en verdercacao. Evenals Mikuschka (Der Osterr. Tierarzt. No. 12, 1928) en Kuhn (Tier-?¤rztl. Rundsch. No. 6, J929) schijnt ook Jordanoff er zeer gunstige resultatenmede te hebben gehad bij verschillende maagdarmaandoeningen van hond en kat. Les globes oculaires chez les petits n?Šs de parents ayant subi 1\'enucl?Šation des yeux.Parhon et Marza, Compt. rend. Soc. Biol. 1929. Bij twee vrouwelijke en twee mannelijke cavia\'s werden de oogen ge??xstirpeerden de dieren daarna bij elkaar gebracht. Het experiment werd in drie generatiesvoortgezet. In \'t geheel werd de operatie bij 33 dieren verricht. Het doel ervanwas eventueel te kunnen

vaststellen of hierdoor invloed op de oogen der nakome-lingen kon worden uitgeoefend. Dit bleek niet het geval te zijn. Typhus canum und experimentelle Anaphylaxie des Hundes. M. Hobmaier,Deutsch. Tier?¤rztl. Woch. No. 27, 1928. Onder typhus canum wordt verstaan een bij honden, soms bij vele dieren op-tredende acute ziekte, welke gepaard gaat met een haemorrhagische aandoeningvan maag en darmen en niet zelden vergezeld gaat van necrose van het mondslijm-vlies. Bovendien is opgemerkt dat erbij voorkomt een acute aandoening van denieren. Sommigen veronderstellen dat het is een door een levend virus veroor-zaakte, acute infectieziekte. Zoo worden in den laatsten tijd spirochaeten o. a.wel als oorzaak van het lijden aangegeven. Anderen weer nemen opname van be-dorven vleesch als oorzaak aan. Enkelen zijn erook die meenen dat de aandoeninghet gevolg van een bestaand

nierlijden (uraemie) is. Volgens Hobmayer zou het niet buitengesloten zijn dat ook anaphylaxie hierbijeen rol speelt. Experimenteel kon hij namelijk bij den hond een op anaphylactische basisberustend ziektebeeld opwekken, dat niet van dat van de typhuscanum te onder-scheiden was. Intraveneuze injecties van een 1 Â°/00 methyleenblauwoplossing zou misschiendan bij dit lijden volgens H. kunnen helpen. Foreign bodies in the rectum. Two peculiar cases in dogs. Woolridge andHolmes, The Vet. Ree. No. 7, 1929. Allereerst wordt dcor hen beschreven een geval bij een ruwharigen fox-terrier.Bij dit dier moest driemaal in den loop van enkele maanden een open en verbogenveiligheidsspeld uit het rectum worden verwijderd. De beide laatste keeren konworden nagegaan dat de speld reeds na ^ 24 uur het rectum had bereikt. Verder wordt nog melding gemaakt van een geval bij een hond, waarbij

tweestukjes metaaldraad in den endeldarm werden aangetroffen. Uit den aard der zaakging in beide gevallen de aandoening met defaecatiebezwaren en pijn gepaard. Schwere Sch?¤digungen von Kaninchen durch Vigantol. R. Erischl und B.Epstein, Mediz. Klinik. No. 1, 1929. Opgemerkt werd dat groote hoeveelheden Vigantol ernstige vergiftigingen bijkonijnen kunnen teweegbrengen. Waargenomen werden o. a. eigenaardige lens-troebelingen, afzetting van kalk in verschillende organen o. a. in de lever, alge-meene vermagering en uitputting. Rachitische individuen schenen minder ge-voelig voor het middel te zijn. Veenendaal.



??? BIJEN EN BIJENZIEKTEN, 1) door Dr. A. J. WINKEL. Bakterioloog aan de Rijks-Seruminrichting te Rotterdam. Inleiding. Hoewel men buiten de imkers vele natuurliefhebbers aantreft,die voor de bij en haar leven een bijzondere belangstelling koesteren,is het aantal, dat inderdaad eenige kennis heeft van het bijenleven,niet groot. Als men echter de Pathologie van bij en bijenvolk wil begrijpen,is een goed inzicht, zoowel in de physiologie van de bij, als inde biologische verhoudingen van het volk een onmisbare voor-waarde. Doch een niet onbelangrijke vraag moge vooraf nog wordengesteld. Heeft de bijenteelt- een zoodanige beteekenis in de maat-schappelijke huishouding, dat zij meer dan gewone aandacht ver-dient en met name van den kant der diergeneeskundigen ? Over deze onderwerpen als inleiding tot de Pathologie van bijen bijenvolk en over deze Pathologie zelve zijn door mij voor

destudenten van het Utrechtsche Veterinair Studentencorps en voorgenoodigden van het Bestuur van het Jublileumfonds gedurendeden winter 1927â€”1928 een 4-tal lezingen gehouden, welke hieren daar gewijzigd en aangevuld in dit geschrift zijn samengevat. Zij mogen het bewijs leveren, dat het gebied van ,,de Bij enhare ziekten", niet alleen in algemeen wetenschappelijken zin,doch bovenal uit diergeneeskundig oogpunt een organisch deel uit-maakt van de veterinaire studie. I. Het leven der bijen. â€žLa vie des abeilles", aldus luidt de titel van het U allen bekendeen in de literaire wereld beroemde werk van den Franschen schrij-ver Maurice Maeterlinck. Om U het mysterie van het bijen-volk zoo voor te stellen, dat gij haar op \'t schoonst en aantrek-kelijkst ziet, dient men feitelijk dichter te zijn. Het is echter devraag, of men dan wel een natuurgetrouw beeld te zien zou geven. Maeterlinck was ?¨n

dichter ?¨n imker en op grond hiervanmogen wij aannemen, dat zijn bijenverhaal niet te veel dichter-lijke vrijheden bevat, al kan men als deskundige meermalen op-merken, hoe de natuur ook hier boven de leer uitgaat en hij zichgeweld moet aandoen om zich niet te veel te laten meeslepen doorzijn genie. 1  Naar een reeks voordrachten, waarvan ?Š?Šn werd gehouden voor de Dierge-neeskundige Faculteit van het U. S. C. en de overige op uitnoodiging van het,, Jubileumfonds" van de Faculteit der Veeartsenijkunde, aan de Rijks-Univer-siteit te Utrecht.



??? - II82 â€” Als een wonderlijk natuurverschijnsel kunnen wij het bijenvolknaderen met de meest verschillende bedoelingen. Wij kunnen erin zien het natuurwonder en laten ons dan onderrichten doorMaeterlinck en zijn verwanten ; wij kunnen het zien als eenschoon stuk biologie en dan is het met wetenschappelijke tendentie,dat wij belangstellen in het leven der bijen. En dit laatste in eenigevan haar gebieden te belichten, zal de hoofdschotel zijn van mijnverhaal. Daar elke beschouwing, omtrent welke zaak ook, dient te wor-den ingeleid met iets van haar oorsprong, haar geschiedenis enhaar ontwikkeling, wil ik eerst Uw aandacht vragen voor hetgeende grijze oudheid ons meldt van de bijen en haar teelt, toen menook reeds goed verstond haar zoete gave te winnen. En om de honing ?¨n om het was heeft de bij den listigen menschreeds zeer vroeg aanleiding gegeven van haar te profiteeren. Dochniet minder

heeft zij den denkenden, zoekenden en onderzoekendenmensch tot object gediend de wonderen van haar leven te door-vorschen, terwijl haar, om zoo te zeggen menschelijke eigenschap-pen van vlijt, van moed en trouw, van liefde voor orde, haarnectar en haar goddelijke vettigheid, gelijk men het was betitelde,haar venijn niet minder, door alle eeuwen heen aanleiding zijn ge-weest de bij als zinnebeeld te kiezen voor religieuze en dichterlijkgestemde gemoederen. Zij, die zich bijzonder interesseeren voor een cultuurgeschied-kundige schildering van het bijenvolk kan ik aanbevelen het boekvan den Badenschen geestelijke Glock over ,,Die Symbolik derBienen und ihrer Produkte in Sage, Dichtung, Kultus, Kunstund Brauchen der V??lker". In de oud-Indische Godensagen vindt de bij reeds een belang-rijke plaats. Van Vishnoe den Zonnegod wordt vermeld, dat hetspoor zijner voeten steeds droop van den honing,

en geheimzinnigegeesten den bijen den honing brachten. In de oudste wetgeving is reeds sprake van straf op honing-diefstal en van schadevergoeding aan hen, die werden gestoken. Slechts koningen en priesters mochten honing gebruiken. Bijalle plechtige feestelijkheden vormde hij een hoofdbestanddeelbij de bereiding der gerechten. Het Rijk der Pharao\'s heeft debij gekend en men wist dat ?Š?Šn den scepter voerde in den bijen-staat. Als zinnebeeld der heerschers kan men naast den naamvan den Pharao een afbeelding vinden van een bij. Bij de huwe-lijksovereenkomst verplichtte zich de trouwlustige man zijnvrouw jaarlijk 12 potten honing te schenken. Dat het was een belangrijke rol speelde bij het balsemen weetieder. In de mummiegraven vindt men nog talrijke toovermidde-len uit was, met goud overtrokken.



??? Aristotkles wijdt in het 5de en het 9de boek van zijn dier-kunde zeer veel aandacht aan de bij en haar cultuur. Veel wetens-waardigs kan men er vinden, hetgeen bewijst hoe goed dezegroote geleerde en leeraar van Alexander den Groote wist waarte nemen. V????r de Christelijke jaartelling zijn berichten aangaande debijenhouderij op Germaansch-slavischen bodem weinig talrijk.Dat zij intusschen veel werd beoefend, staat buiten twijfel. Deenorme linden wouden, zooals die in Duitschland voorkwamen,moeten de teelt ook wel zeer begunstigd hebben. Eerst na de invoering van het Christendom is de teelt buiten-gewoon toegenomen. Daar de eeredienst enorme hoeveelhedenwas noodig maakte, moest de bijenhouderij zich daarbij sterkuitbreiden. Talrijke kloosters hadden dan ook zeer groote bijen-standen. Tijdens de regeering van Karel den Groote werdener modelstanden opgericht en was het

bijenhouderswezen naarde ontwikkeling van dien tijd goed geregeld. Dat de kunst der Germaansche voorvaderen om uit honing demede te bereiden niet verwaarloosd werd in de christelijke wereld,leert ons de geschiedenis voldoende. In de 16e eeuw zien wij dan een belangrijken teruggang en hetis de invoering van de hervorming grootendeels, welke de be-hoefte aan was zoo belangrijk heeft doen verminderen, bovendiendoordat andere verlichtingsmiddelen werden uitgevonden. De eigenlijke geschiedenis begint eerst in de 17e eeuw. Dathet lang moest duren, alvorens men wat dieper in het geheimvan het bijenleven kon indringen, lag voor de hand. Stellen wij ons den korf voor met zijn vasten ratenbouw. Daarkon men weliswaar alles uitbreken en zoo een inzicht in velerleizaken krijgen, doch verband te scheppen tusschen deze bleefsteeds speculatief ; betrouwbare gegevens omtrent

biologischeverschijnselen te vinden, bleef vrijwel uitgesloten. Men kon hetleven der bijen in het hart harer woning dus slechts zeer onvol-doende bespieden. Men was dan ook steeds van meening, dat eenkoning stond aan het hoofd van den bijenstaat. Totdat Swammerdam in het begin der 17de eeuw aantoonde,met behulp van de door hem ontdekte microscoop, dat het grootedier, dat geleek op de dar, noch op de werkbij, geen mannelijk,doch een vrouwelijk wezen was en zooals Maeterlinck zegt :â€žVerlichtte het op eens door een onverwachte lichtstraal de ganschestaatkunde van den korf, door die op het moederschap te baseeren". Reaumur onthulde veel van de geheimen door aan het volkeen glazen woning te geven, een recht tegennatuurlijk verblijfvoor dieren, â€ždie hun taak beginnen in het zonnelicht en haar eerstvoltooien in de duisternis". Een hoogst belangwekkende phase in de

ontwikkelingsgeschie-



??? d?Šnis onzer kennis van het bijenleven wordt gevormd door dewerkzaamheid van Fran?§ois Huber, in 1750 te Gen?¨ve geborenen in zijn prille jeugd reeds blind geworden. Deze blinde vatteeen ware hartstocht op voor het onderzoek, terwijl hij zich liethelpen door een trouwen en verstandigen dienaar. Zijn geheeleleven wijdde hij aan de bestudeering der bijen. Maeterlinckschrijft: â€žIn de geschiedboeken van menschelijk leed en overwin-ning is niets zoo treffend en zoo vol nuttige wenken voor ons, alsde geschiedenis van dit geduldig samenwerken, waarbij de een,die slechts onstoffelijk licht opving, door zijnen geest de handenen blikken van den ander leidde, die het werkelijke licht mochtgenieten ; waarbij hij, die naar men verzekert, nooit met eigenoogen een honigraat had aanschouwd, door den sluier dier doodeoogen heen, door welken die andere sluier, waarin de natuur alleshult, dubbel dicht

voor hem werd, de diepste geheimen ontdektevan het genie, dat die onzichtbare honigraat formeerde, als omons te leeren, dat er geen toestand bestaat, waarin wij voor goedbehoeven af te zien van de hoop en van het zoeken naarwaarheid. Een onvergetelijke naam inde bijenwereld heeft zich Dzierszon,pastoor in Carlsmark, Silezi??, verworven, behalve door zijn be-langrijke studie over de voortplanting langs parthenogenetischenweg, door zijn uitvinding van den zg. lossen bouw. Terwijl voorheenden bijen een korf tot woning werd aangeboden, waarin zij hunraten vastbouwden, is Dzierszon voor het eerst op het denkbeeldgekomen, de bijen aan losse latjes te doen bouwen, zoodat mende raten willekeurig uit het nest kon wegnemen. Toen de kasten-bouw kwam, kwamen de ramen in gebruik en nu kan menzeggen, heeft de losse bouw, ook in daarvoor bepaald gemaaktestrookorven, de vaste bouw

verre overvleugeld. Hoe behalve aan het practische bedrijf der honigwinning, dezelosse bouw de gelegenheid bood van het inwendige bijenlevenveel meer te weten te komen, behoeft geen betoog. Dat het nogâ€žgeen opengeslagen boek" is zal ik hen, die wat biologisch kunnendenken niet behoeven te zeggen; het boek met zeven zegelen ishet echter ook niet meer. Hoe anderen, Mehring, de Hruschka, uitvindingen deden,welke het bedrijf zeer ten goede zijn gekomen, doet hier weinigter zake, al moge de ontdekking van Mehring, het maken vankunstraat en de zg. uitgebouwde raat wijzen op een zeer vinding-rijken geest. Nu zullen wij ons afvragen, voor welke problemen ons hetbijenleven stelt. Zien wij die eenvoudige korven daar staan en die vierkantekasten, kisten zeggen de onwetenden oneerbiedig, dan maakteen en ander een vrij onnoozelen indruk.



??? - IX85 â€” En vooral als men er met eenige verwachting tegenover is ko-men te staan, is wat teleurstelling over het weinig bijzondere,dat men in eerste instantie waarneemt, niet te onderdrukken. De eerste indruk verandert reeds, wanneer men een korfb.v. half Mei opneemt, omdraait en het inwendige den toeschouwervoorhoudt. Weinigen, die niet even huiveren bij de aanschouwing van dieduizenden en duizenden zwarte besjes, zooals Maeterlinck zenoemt, ook gelijkend op geroosterde koffieboonen of op krenten. Alseen zwarte, zwartbruine massa zitten ze op de raten, waarvanmen bij \'t sterkste volk niets ziet, tenzij men wat rook op de dier-tjes blaast, waarna ze een goed heenkomen tusschen de ratenzoeken. Rook is onraad voor hen. Is dat nu het wondere bijenvolk? Dat dier met zijn voorbeeldelooze ijver, dat in zich beslotenhoudt een oneindig aantal wijze wetten, een verbazingwekkendesom

van genie, van geheimen, van ervaringen, berekeningen, kun-digheden, verschillende industrie??n, vermoedens, zekerheden, ver-nuftige gebruiken, vreemde gevoelens en deugden? Zoo spreekt de dichter en zeer juist is zijn opmerking, dat menalle werkelijkheid waarin veel diepte is gelegen, moet leeren waar-nemen. Laat ik in de eerste plaats er op wijzen, dat wij, het volk be-schouwend in zijn woning, te doen hebben met een organisme,met een eenheid, organisch bestaande uit talrijke deelen, welkeieder voor zich geen reden van bestaan hebben en ook niet zoudenkunnen bestaan. Wij kunnen spreken van de wetten van de bij en die van hetvolk en wij zullen zien, dat hoe merkwaardig ook de physiologie vande eerste is, de biologische bijzonderheden van het volk ons voorraadselen plaatsen, welke slechts een wijdere kennis, dan van hetexacte kennen alleen, tot gedeeltelijke oplossing kan brengen.



??? Hoe ook hij, die in allen eenvoud bijen teelde, toch wist vandie organische eenheid, moge wel blijken uit den naam van bijen-volk, daar toch het begrip volk in zijn eigenlijke wezen een typi- sche eenheid voorstelt. Doch typischer nog komt dit voor dendag, als wij hooren, hoe de Duitsche imker spreekt van â€žderBien", het geheel als mannelijk wezen aanduidend met dennaam van het vrouwelijk individu. Maar tot die eenheid behooren niet slechts de koningin, eenigehonderden darren en â€žin den hoogtijd" van het bijenleven een 40 â€”60.000 werkbijen, daartoe behoort natuurlijk ook het z.g. broed,ook de ratenbouw, die niets anders is dan de gemeenschappelijkewieg der bijenkinderen.



??? Een woning met beschuttende wanden behoort niet tot de nood-zakelijke attributen van het volk. Het feit, dat een zwerm aaneen willekeurig vlak raten begint te bouwen, ook aan een boom-tak en het aanzijn kan geven aan een goed georganiseerde bijen-staat bewijst dit, al ligt het voor de hand, dat het niet de aan-gewezen weg is van bijenhouden. Doch niet alleen is de raat bestemd tot een warme, beschuttendeplek voor het broed, waar dit zijn verschillende metamorphosen kanondergaan, de raat bevat ook het voedsel in zijn verschillende vormen. Als een krans ligt het eiwitrijke stuifmeel direct om het broedheen, dit weer omgeven door een mantel van honing, die alnaar-mate het tijdstip, smal kan zijn, doch ook breed, zoo breed, datde imker meent, dat het te veel is, en zijn aandeel in de zoetebuit annexeert. Zooals er in anatomischen zin verband is, spreekt zich ditverband evenzeer uit in een

regelmatig zich veranderende functieder bijen van af hun geboorte tot den dood, een tijdperk, dat indrukke dracht ongeveer 10 weken duurt. Tot de eerste werkzaamheden der jonge bij behoort die vanvoedster van koningin en broed. De ontwikkeling der kopklieren, die een sap afscheiden, datmet honing en stuifmeel aangevuld, het voedsel vormt van hetbroed, is in de eerste week van het bijenbestaan het sterkst, omdaarna af te nemen, waarna de bij een nieuwe functie krijgt, nl.die van bouwster. Dan komen de wasklieren, gelegen onder de ringen van hetbuikschild in werking en het was zweeten is dan haar taak. Het iseen wonderlijk phenomeen, hoe zij, hangend in kransen, poot aan



??? poot, trossen vormend, door voor het bloote oog onzichtbarelichaamsbeweging, de temperatuur doen stijgen van het binnenstevan den tros, waarna de vloeibare was, die een smeltpunt heeftvan ruim 6oÂ° C. naar buiten treedt en in zeer dunne en kleine,zilverkleurige plaatjes tusschen de buiksegmenten wordt uitge-perst. Totdat ook deze functie aan een jongere generatie wordt over-gelaten en zij voor \'t eerst in het zonlicht treedt. Wij zien het aanhet voorspelen der jonge bijen, een genoegelijke gebeurtenis voorden imker vooral in het voorjaar. Bij dit voorspel orienteert zichde bij, terwijl zij, eiken dag een steeds grooter gebied bevliegend,na eenige dagen gaat deelnemen aan de voedselverzameling enwordt opgenomen in het leger der vlieg- of haalbijen. Wij treffen dus, zoowel in samenstelling van het geheel als inde verdeeling van den arbeid een in elkaar grijpend organisme,dat in staat is, bij elke

herhaalde beschouwing nieuwe bewonde-ring op te wekken en ik wil het bekennen, dat hoe meer men in-dringt in het innerlijk van het bijenleven, men zich met steedsgrooter liefde aan zijn bijen gaat wijden. Bij mijn beschouwing over de z.g. voedersaptheorie en den groeivan het volk, van het voorjaar naar den zomer kom ik in verbandmet het zwermen op de kwestie der functioneele differentieeringnog terug. Ik wil nu wijzen op den oervorm van een bijenvolk, die van denkogel. Wij zien reeds hierin den drang van den geest van het volk,gebruik te maken van de meest gunstige levensvoorwaarde, watbetreft zich te weren tegen schadelijke warmteuitstraling. In denzwermtoestand zien wij den kogelvorm zeer duidelijk, doch ookin kast of korf is ze bij goede beschouwing waarneembaar. Dezen drang naar doelmatigheid nemen wij niet alleen waar aan



??? den tros bijen, doch ook bij den bouw. Bouwende bijen doen dit inboogvorm, het eierleggen geschiedt kogelvormig, de afzet vanvoedsel gaat volgens kransen. Wanneer wij doorsneden makendoor het volk met alles wat zich daarbinnen bevindt, dan is nietsgemakkelijker om het kogeltype op alle doorsneden te herkennen. Bij met 8 uitgezweete wasschubben. (Naar Leuenberger). Dat er inderdaad een organisch verband ligt tusschcn alle onder-deden wordt ook duidelijk, wanneer wij b.v. deze onderdedenzelfstandig zouden willen laten voortbestaan. O JÂ? Â? â€” o?? c < Wasschubben. (Naar Leuenberger). De koningin, alleen bestemd tot eierleggen â€” zij kan dit doentot 2 a 3000 stuks per dag â€” zoekt zelf haar voedsel niet op, dochheeft daarvoor noodig de voedsterbij, die haar koninklijk, d. w. z.in dit geval, zeer eiwitrijk voedsel aanbiedt.



??? Zonder bijen om zich heen sterft alzoo de koningin. Doch ookzonder koningin gaat het volk verloren, zooals ook de dar eenonafscheidelijk deel vormt van het geheel. Het luie, lawaaimakende,slechst etende mannetje, zooals hij in de imkerwereld weinighoog staat aangeschreven, is wel zoo vast verbonden aan zijnvolk, dat hij in afzondering zeer snel te gronde gaat. En zoo spreekt men wel van ,,der Bien" als van een levendorganisme met de koningin en de darren als geslachtsorganen,de werkbijen als het orgaan van de spijsvertering, honing enstuifmeel als vet en vleesch, terwijl men de bijen, gezeten aanden omtrek van den bijentros, de huidbijen noemt, een vergelij-king, wel niet geheel onaanvechtbaar, doch een kern van juistheidbevattend. Hoewel het voor ons, die natuurwetenschappelijk zijn opgevoed,niet veel moeite zal kosten, te erkennen, dat natuurwetten zichin het wezen van het volk

voltrekken, is het voor vele onderzoekersniet zoo gemakkelijk, dit. toe te geven. De aanhangers van Dzier-zon, dien ik reeds noemde, zien in den staatsvorm, met al zijnwetmatigheid een intelligentie, welke leidt en zorgt. Ook Mae-terlinck, de dichter, kan zich niet neerleggen bij het feit, alszouden slechts geestlooze natuurwetten hier tot gelding komen. Zijn â€žgeest van den bijenkorf" fundeert in de veronderstelling,dat daar krachten zijn, welke menschen nog niet verstaan en inwelker aantooning en verklaring de wetenschap dus te kort schiet.Ik meen, dat het de moeite waard is, eenige oogenblikken stil testaan bij de drijfkrachten, welke â€ždezen geest" bewegen en danwil ik niet den dichter, maar den wetenschappelijken onderzoekerals leidsman nemen. Daartoe wijs ik op een zeer interessant artikel van de hand vanProf. Jordan over de kennistheoretische beteekenis van het instinct bijdieren, vooral bij

gelede dieren en hun verhouding tot menschelijkevermogens, instinct en intu??tie, welke studie voorkomt in â€žde



??? Smidse", maandblad voor moderne religie en humanistische cul-tuur van Jan. 1927. Jordan zegt, dat met instinct het verschijnsel wordt aangeduid,dat dieren zekere ingewikkelde handelingen kunnen verrichten,welke in vast verband staan met hun geheele levenswijze. Op grond van een groot aantal waarnemingen komt hij tot dezedefinitie. Het instinct beteekent een aangeboren verzekerdheidvan den samenhang tusschen factoren der omgeving en bepaaldebewegingen van het eigen lichaam, anders, de eenheid van bepaaldewaarneming en handeling, die met de behoefte van het dier in eenvast verband staat. Of, zij zijn aangeboren, psychische eenheden,die het dier niet in zijn onderdeden kan ontleden en die het nietuit zijn onderdeelen kan beheerschen. Vervolgens wil hij deze definitie door een reeks van stellingenbewijzen, welke ongeveer als volgt luiden : ie. Instincten zijn niet uit individueel denken

ontstaan. 2e. Toch zijn instincten, al zijn zij aangeboren, niet de uitingvan een automatisch vei mogen. 3e. Instincten zijn ook geen erfelijke ervaringen. 4e. Instincten zijn eenheden. Het dier kan ze niet ontleden inhun onderdeelen, noch beheerschen uit deze. Deductief te werk gaande, heb ik getracht eenige verschijnselen,welke wij aan den bijenkorf kunnen waarnemen, te toetsen aandeze stellingen. Ik zou in dit verband op het volgende willen wijzen. Als men weet, dat de ratenbouw voldoet aan de eischen, welkeworden gesteld aan dien bouw, waarbij met het minste materiaalde meest productieve ruimte kan worden geleverd en dat beroemdewiskundigen hebben vastgesteld, dat een dergelijke bouw nietanders kan worden opgetrokken, tenzij de meest ingewikkeldeberekeningen daaraan voorafgaan, daar zal men hier, zonder eenigvoorbehoud, onze bijtjes dit vermogen wel willen ontzeggen. Deverdeeling

van den arbeid, een hoogst belangwekkend phenomeen,waarbij bepaalde groepen voor geheel uiteenloopende werkzaam-heden zich schijnen geroepen te voelen, welke ook wel met hunleeftijd in verband staan, leent er zich niet toe, aan een individueeloverleg en oordeel te denken. Een belangrijk gebied, 0111 eventueel een zelfstandig oordeel tekunnen aannemen, ten minste te verwachten, is dit, waar aan dedieren bijzondere omstandigheden worden aangeboden en die zij dushebben op te lossen. Een instinct als automatisch vermogen zoudaartoe niet in staat zijn. Een machine of een automaat werkt inmachinale volgorde. Doch bij een dier, ook de bij, volgt een tweedehandeling niet automatisch op de eerste, doch op het resultaatvan de eerste en men zou waarlijk willen denken aan een zelfstandigebeoordeeling der nieuwe situatie. Jordan zegt, dat het instinct is aan te zien w?¨l als een aan-



??? geboren handelingsschema, maar dat dit schema buitengewonebestanddeelen zoodanig in zich op kan nemen, dat ?¨n het schema?¨n het buitengewone, samen ?Š?Šn geheel vormen. En dit vermogen,zegt hij, is kenmerkend voor psychische verschijnselen, alzoo ookvoor het instinct. Veel, misschien wel alles, wat valt onder hetvermogen tot aanpassing, kunnen wij hiertoe rekenen. E?Šn ding noem ik ter verduidelijking. Ik heb gewezen op den vorm, welke de zwerm, ook het volk inkast of korf aanneemt en wel die van den kogel. Centraal om hetmaar zoo oppervlakkig mogelijk uit te drukken, wordt alles geregeld.Er treedt nu een stoornis in het centrum op. fk neem b.v. demiddelste raat weg. Nu ligt het in het wezen van de eenheid vanhet volk, in zijn bouw, in zijn organisatie, om dit hiaat zoo spoedigmogelijk weg te werken. Het aangeboren handelingsschema isonderbroken, gewijzigd, zij trachten de situatie

weer meester teworden en dit is mogelijk met middelen, die organisch behoorentot het handelingsschema ; zij bouwen er zoo snel mogelijk weereen raat tusschen ! Ik ben met Jordan van meening, dat hierniet gesproken kan worden van een automatische uiting, noch vaneen oplossing eener moeilijkheid door overleg. Jordan onderzocht ook in hoeverre een dierlijk instinct alserfelijke ervaring zou kunnen worden gekenmerkt, als een complexdus van onderbewust geheugenmateriaal. Hij ontkent de mogelijk-heid en dit m.i. op den zeer goeden grond, dat afzonderlijke er-varingen bij verschillende diersoorten niet overge??rfd kunnenworden. Zoo bv. bij onze bijen. De werksters doen de ervaringenop, zij hebben puzzles op te lossen, doch deze weinig bevoorrechtenplanten zich niet voort ! Aan te nemen, dat zij het de koningin ende darren vertellen, die het in zich opnemen en deze psychischeaanwinst op hun

nakomelingsschap overbrengen, lijkt mij nietwaarschijnlijk. Met den dood der werkbijen gaat de nieuwe ervaringverloren. Hoe interessant deze beschouwingen van Jordan ook zijn, zijmoeten verder buiten bespreking blijven. Slechts op ?Š?Šn enkel puntwil ik nog wijzen, nl. dat vele onderzoekers bij de bestudeeringvan dit hoogst moeilijke probleem te veel den maatstaf van hetmenschelijke aanleggen. Om onzen dichter Maeterlinck te noe-men, die, wel toegevend, dat het verstand in vele deelen anderstot uiting komt dan bij den mensch, dit vermogen toch met verstandbetitelt, niet met instinct, daarmede dan verbindend het vermogentot oordeelen, besluiten etc. I)at is m.i. het groote in de theorie van Jordan, dat hij, nietafwijkend van het begrip der evolutie, dit ook aanlegt ten opzichtevan de psychische ontwikkeling. Het overige van zijn studie, waaropik dus niet verder inga, legt er dan ook den nadruk op, hoe ook

indenmensch veel van het instinct is terug te vinden, dat in zijn wezenbeantwoordt aan de definitie, door Jordan daaraan gegeven.



??? Terwijl ik dus even stilstond bij de geheime krachten, die dengeest van den korf voortdrijven, ga ik nu verder met mijn beschou-wingen, in verband met de ontwikkeling van het volk en wijs er ophoe van af het oogenblik, dat het gezond door den winter gekomen,zijn reinigingsvlucht houdt en, wanneer de weersgesteldheid hettoelaat op zoek gaat, voornamelijk naar het eiwithoudende stuif-meel van els, van crocus, narcis, tulp en wilg. Het kan echterook wel eens niet gezond door den winter zijn gekomen, en hoehet volk er dan aan toe is, komt hierna ter sprake. Wij nemen nu aan, dat het volk na een rust van 3 a 4 maanden,waarin het mogelijk was, dat het niet ?Š?Šnmaal de gelegenheidheeft, het daglicht te aanschouwen, op een dag met 8 a 90 C. inde schaduw zich in het zonlicht weer baden mag en zich kan rei-nigen. Was het overwinteringsvoedsel licht verteerbaar, en dushet gevaar niet aanwezig, dat de

ingewanden overvuld zijn gewordenen dus geen onrust met alle noodlottige gevolgen daaraan ver-bonden, is opgetreden, dan heeft op dezen eersten dag een alge-meene defaecatie plaats, welke den geheelen omtrek van den bijen-stand gelijkmatig met okerkleurige puntjes kleurt. Er is geenbijenboek, dat naar aanleiding hiervan niet spreekt van de huis-vrouwen, wier wasch, die in de voorjaarszon een goede beurt zalhebben, niet tevens goed bedacht wordt van der bijen overlast. Na deze reinigingsvlucht is het volk â€žontwaakt" en bij mogelijkedracht op stuifmeel begint de broedaanzet ; de koningin legthaar eerste eieren. Deze leg heeft, overeenkomstig de wetmatigheid in de organi-satie van het volk, van uit het centrum plaats. Laat ons aannemen,dat op de middenraat een 25-tal eieren zijn gelegd, op de daar-naast hangende een io-tal, terwijl een stuifmeel en honingzone



??? om dit levend centrum is heengevleid. Na 21 dagen heeft langsden weg van made of larve, nymph, en pop, de geboorte plaatsvan de jonge bij. Het broednest zet zich, met de ontwikkelingin de natuur, gaandeweg uit en na 21 dagen komt de koninginwederom in het hart van het nest, waar zij de uitgeloopencellen wederom belegt â€žbestift". Zoo gebeurt het, dat terplaatse, waar jonge bijen juist zijn uitgeloopen, weer nieuw broedtot ontwikkeling komt. Hier zien wij dus weer organisch verbandtusschen de uitwendige omstandigheden, het te voeden broed metde inwendige handeling, het voeden, dat speciaal de taak is van deeenige dagen oude bij. Het zij opgemerkt, dat dit voedsel voor dejongste larven bestaat uit kliersap der jonge bij, later steeds meeraangevuld met honing en stuifmeel. In \'t kort gaat de ontwikkelingzoo: 3 dagen ei, van den 4en tot den I4en dag larve, eerst het rondedaarna het

gestrekte stadium, van den I5en tot den i8en dag vannymph tot pop, terwijl in de 3 laatste dagen de afwerking plaats heeft. De zich wijzigende voeding tijdens het ouder worden, nl. detoenemende voeding met honing tot den gen dag is een factor,welke van beteekenis is voor het ontstaan en uitbreken eenerbroedziekte, de broedpest. Den gen dag is toch in het larvenleveneen gewichtig moment. Zij is dan zoo volgepropt met voedsel,dat zij daarop tot den 21 en dag moet teren. Op dezen dagwordt de wieg gesloten met een wasdekseltje en de inhoud aanzichzelf overgelaten. De formatie van dit wasdekseltje is het eerstewasproduct der jonge bij die haar voedstersambt neerlegt en hier-mede bouwster wordt. Daar het bouwen eveneens periferisch geschiedt â€” in de kerntoch is reeds alles bebouwd â€” gaan de bouwsters naar den buiten-kant van den kogel en het is daar dan ook, dat de ingewijde imkerzijn

kunstraten plaatst om te laten uitbouwen, die hij dan, nauitgebouwd te zijn, in het centrum van het broednest brengt, waai-de koningin ze zoo spoedig mogelijk belegt ; een onderbreking vande organische eenheid van het broednest toch wordt niet geduld. Wanneer men ziet, dat, omstreeks half April, in een sterk volkaan de bouwdrift wordt toegegeven, dan is dit het bewijs, dat hetvolk zich op normale wijze ontwikkelt. Het is nog steeds werkbijenraat, ,,fijne raat", zooals de imkerzegt, hetgeen er wordt gebouwd. Begin Mei, en dit hangt ook vanden aard van het volk veel af, gaan ze â€žgrove raat", dit is darren -raat bouwen. â€”â–  Wij moeten in het oog houden, dat er in dezen tijdsteeds meer jonge bijen uitloopen, en steeds meer â€žminnen" â€žzoo-gende" bijen optreden, wier afscheiding van kliersap tot haareerste levenstaak behoort. Doch bij normaal weer, toenemende warmte en dracht stijgthet

eierleggen en het kan zijn, dat, wanneer half Mei 6 a 8 warmedagen op elkaar volgen, de koningin in dezen tijd een 10-duizend



??? eieren afzet, welke 9 dagen later allen zijn gedekseld. Met het-geen er reeds aan gedekseld broed was en met wat er bijkomt, zaler een phase in de ontwikkeling komen, waarbij een massa jonge,â€žmelkgevende" bijen eenerzijds aanwezig zijn, anderzijds te weinigz.g. openbroed, dat haar â€žmelk" in ontvangst kan nemen ; er treedteen wanverhouding op tusschen productie en afnemen van hetkliersap. Nu kunnen wij ons voorstellen, dat de dikke darrenlarvengoede afnemers zijn van het overtollige kliersap. Wanneer wij nuop den buitenkant van het nest maar steeds gelegenheid geventot het bouwen van darrenraat en dus tot afzet van kliersap, dankunnen wij de harmonie tusschen beide factoren langen tijd be-houden en het conflict, om het zoo maar te noemen, waarvan hetzwermen het uitvloeisel is, ettelijke weken opschorten. Ook hetinbrengen van open broedraat, waaraan dus nog veel voedsel

kanworden afgegeven, heeft dezelfde uitwerking. Of het aan deze voedersapbeweging alleen ligt, hetgeen PfarrerGerstung, die daaromtrent een theorie opbouwde, wil aannemen,??f dat er nog andere factoren een rol spelen, die ten slotte aan-leiding geven tot â€žhet uitstooten" van een zwerm, zou ik nietdurven zeggen. Hoe het zij, de rijpheid van den zwerm wordt ingeluid met hetaanzetten van koninginnecellen, wiegen of moerdoppen, waarinnogmaals een groot deel van het kliersap, â€žde melk" een uitwegkan vinden. De imker spreekt dan van â€žmelk in de doppen" en hijweet, dat het hoogtepunt in de ontwikkeling weldra is bereikt.Een zwerm zal spoedig loskomen. â€žDe geest van het volk, heeftbeslist, dat er een uittocht zal plaats hebben. Voor de instand-houding van de soort, voor de toekomst is gezorgd door aanzet-ting van moerdoppen ; de moerstok kan haar vrucht uitdrijven",minder

symbolisch en meer juist is het, dat de moeder haar vruchtverlaat, want het is toch de oude koningin, die met ongeveer 3/4van de oude en 1/4 van de jonge bijen de woning vaarwel zegtom een onzekere toekomst tegemoet te gaan. De imker, ten minste als hij geen pogingen in het werk heeftgesteld het zwermen te verhinderen, is bij het aanschouwen vandit wonderlijk gebeuren met een eigenaardige vreugde vervuld. Zijn liefde voor â€žden Bien" komt bij het afstooten van een dikkenzwerm wel zeer bijzonder voor den dag. Laat ik er nog aan toe-voegen, dat waar er verscheidene koninginnecellen zijn aangezet,er nog eenige nazwermen kunnen loskomen, hoewel dit zich meestaltot ?Š?Šn a twee beperkt ; bij zwerml listige volken intusschen kentmen het z.g. doodzwermen. Hoe de imker, na invoering van den lossen bouw, het zwermenkan wijzigen, z.g. kunstzwermen kan maken, die evengoed ge-dijen

als de natuurzwermen, wil ik hier niet nader behandelen.



??? Hoe een dak-imker als ik zelf eenige jaren was, aangewezen wasop dergelijke ingrepen, laat zich denken. Daar het ?Š?Šn van de hoofdbedoelingen van den modernenimker is honing te winnen, heeft hij te zorgen bij het intredenvan de hoofddracht een massa haalbijen te hebben. Om de linde,de klaver, boekweit of heidedracht goed te kunnen uitbuiten moethij, daar het leven van ei tot vliegbij rond 6 weken duurt, er voorzorgen, dat hij 6 weken v????r elke hoofddracht een groote broed-aanzet in zijn volk tot stand ziet komen of dit met alle middelenbevorderen. Het is den imker met den lossen bouw mogelijk geworden doortoepassing van verschillende methoden, o. a. de omhang en separa-tiemethode, zeer groote volken te kweeken. Doch wij moeten den-ken, dat geen dier z???? afhankelijk is van de weersgesteldheid alsde bij en zoo kunnen alle verwachtingen, zelfs wanneer men de be-schikking

heeft over sterke volken, wel eens deerlijk worden teleur-gesteld. De laatste jaren is meer teleurstelling dan honing geoogst. Het kiezen van de juiste tijdstippen, het psychologisch momentis in de imkerij intusschen van groote waarde ; dit steeds in toe-passing te brengen is de maatstaf voor de meerdere of minderebekwaamheid van den imker. Wij hebben nu gesproken over broedverzorging, over voedsters,bouwsters en haalsters, over de voedersap-cyclus met als climaxde zwerm. Behalve uit biologisch oopgunt moeten deze onderschei-dene functies ook om andere reden aan den onderzoeker van bijen-ziekten bekend zijn. Want verschillende ziekten houden verband met den leeftijd. De Meiziekte is blijkens de laatste waarneming een ziekte vande jonge voedst erbij en, terwijl men bij de Nosemaziekte hoofdza-kelijk zijn aandacht moet schenken aan de oudste bijen, de stuif-meelhaalsters. Het beeld

van den ausculteerenden imker wijst er op, dat degeluiden, welke het bijenvolk voortbrengt, de moeite van het be-luisteren waard zijn. Als de imker in den wintertros in plaats vande bijna onhoorbare, zachte en gelijkmatige zoemtoon een sterk-en scherp bruisen verneemt, dan kan hij er op rekenen dat er inden bijenstaat groote onrust heerscht, hetzij veroorzaakt doorgebrek aan water of door prikkels van anderen aard, hetzij doorhet verlies der moeder hetgeen een psychischen stoornis van zeerernstige beteekenis ten gevolge heeft. De stethoscoop, bestaande in een simpele gasslang, doet onsdeze onrust ontdekken. Nog zeer veel zou er te verhalen zijn uit het leven der bijen.De physiologie der zintuigen, een gebied, dat de laatste jaren



??? bijzonder interessante ontdekkingen heeft geleverd; de bouw-kunst der bijen en hare voortplanting alsmede de praktijk van hetbijenhouden en zijn genoegens. Ik wil niet stilstaan bij de periode, waarin de bij voor haarmeester de zoete spijs in groote hoeveelheid gaat inzamelen. Nietover de vreugde des imkers, wanneer zij bij goede dracht kast ofkorf dagelijks 5â€”10 pond zwaarder maakt, noch over de oogst zelve, of de liederen van den oogst. Iloe, wanneer deze tijd voorbij is,in September wederom de arbeid komt van het inwinteren, waarbijvan een imker wederom het noodige doorzicht wordt ge??ischt. Zalgeen roerziekte optreden, dan moeten verschillende regelen inacht worden genomen. In enkele trekken ben ik het bijenleven met U doorgegaan. Dehoogstand van het volk, welke er is in Mei en Junimaand, de laag-stand, de rust, doch een levende rust in de wintermaanden ; methun

onderscheidene fasen, welke als schakels van den levensketeneen beeld vormen van bijzondere en aantrekkelijke schoonheid.



??? II. Het nut der bijen. Hoezeer ook het gebied der bij en hare ziekten onze wetenschap-pelijke belangstelling verdient, moet toch de vraag naar de oecono-mische beteekenis van de bijenteelt vooraf haar beantwoordingvinden. Dan noem ik de twee punten, waarmede de bijenteelt haarrecht van bestaan kan bewijzen. Direct door de winning van was en honing. Indirect als middelaarster bij de bestuiving van onze vrucht-boomen en gewassen. Hoewel de wasopbrengst speciaal den korfimker niet onwelkomis, is het toch hoofdzakelijk de honingproductie, welke het bedrijfrendabel moet maken. Naast het gebruik van honing in verschillende bedrijven â€”wij zouden het als constituens ook bezwaarlijk kunnen missen â€”vindt honing als genotmiddel zijn grootsten aftrek en ware hetpubliek goed ingelicht, zoo zou het den honing ook uit hygi??nischoogpunt meer gaan waardeeren. Hoe hij, speciaal uit dit

oogpunt,een stijgende waardeering ondervindt is een kwestie, waarovernog wel het een en ander te zeggen zou zijn. De chemische bouw van dit levende product is zoodanig, dathet op de digestie, maar vooral ook op de bloedsamenstelling eenverrassenden invloed heeft. Vergelijkende proeven, bij anaemischekinderen in Zwitserland genomen hebben aangetoond, dat tegen-over melkdieet, het haemoglobine-gehalte door gebruik van honingbelangrijk sterker toeneemt. Doch van de meeste beteekenis is de bijenteelt geworden, sindswij weten, welke rol de bijen spelen bij de bestuiving en bevruch-ting der planten. Dit moge uit het volgende blijken. Onder de verschillende vormen van bestuiving kennen wij inhoofdzaak die van zelf-, wind- en kruisbestuiving, welke laatstevorm geschiedt door middel van de insecten. Hoewel men sindsvele jaren bekend is met deze rol der insecten heeft wetenschappe-lijk

onderzoek steeds meer aan het licht gebracht, dat de bij hierbijde eerste plaats inneemt. Een enkel woord over deze proeven in ons land en in het buiten-land zal u dit aantoonen, terwijl eenige sprekende plaatjes mijnwoord zullen bevestigen. Wij vinden in de verslagen van de onderzoekingen in 1912 en1913 over bestuiving en vruchtbaarheid van ooftboomen eenonderzoek van Mej. Goethals, nu Mevr. v. Oijen, waarvan o. a.deel uitmaakt het nagaan van de oorzaak der onvruchtbaarheid vanverschillende ooftboomen. In haar samenvatting constateert zij in de eerste plaats, dat



??? â€” ii99 â€” vreemd stuifmeel bij alle waarnemingen werkzamer bleek danhet eigen stuifmeel. De z.g. zelfsteriliteit is bij vele vruchtsoorten zoo belangrijk,dat van vele geen oogst zou zijn te verwachten zonder kruisbe-stuiving. Hoewel het bij de proeven van genoemde onderzoekster alsmedebij die van Sprenger bleek, dat ook de kruisbestuiving bij onder-scheidene soorten van dezelfde vrucht evenmin tot vruchtzettingleidt en dus in de eerste plaats verschillende soorten bij elkaarmoeten worden gebracht, ligt in deze omstandigheid toch tevensreeds besloten, dat Â?reÂ?\'sbestuiving toch een eerste conditie is omtot vruchtzetting te komen. Bij de proeven van Sprenger, die de zelfsteriliteit voor enkelesoorten had vastgesteld en toen een aantal bijenkorven in ver-schillende boomgaarden liet zetten, kwam deze onderzoeker totde conclusie, dat het bijenbezoek een belangrijk giooter oogstten gevolge had

gehad dan daar, waar zij ontbraken. Bijgaande afbeeldingen toonen ons den invloed der bestuivingaan. I)e bloesem der met vrucht rijk beladen takjes is blootgesteldgeweest aan bestuiving. De weinig dragende werden met gaasoverdekt. De kistjes met kersen spreken een duidelijke taal,niet minder de op elkaar gelegde perzikken. Dat het hoofdzakelijk de bij is, welke de kruisbestuiving be-werkstelligt, is op biologische en statistische gronden aangetoond. ie. Het feit, dat zij in sterke volken overwintert en zoodoendevan het vroege voorjaar tot in den herfst een groot aantal bestuif-sters de bloesemweide kan bezoeken, terwijl andere bloesem-bezoeksters m. n. de hommels en wespen, speciaal in het voorjaarnog slechts individueel bestaan, moge een bewijs zijn van de allesoverheerschende rol der bij. Het is uitgemaakt, dat van de bestuivende insecten 75 % uithoningbijen bestaat, 21 % hommels en 4 %

andere insecten zijn. Speciaal bij de ooftboomen bedragen deze cijfers resp. 88 %, 5.5van hommels en 6.5% voor vliegen, wespen, mieren, kevers enandere insecten. Wat deze kunnen presteeren mogen volgende cijfers, welke zijnontleend aan geschriften van Prof. Zander, Directeur der Landes-Anstalt f??r Bienenzucht in Erlangen aantoonen. Als grondslag wil ik daarbij uitgaan van het aantal volken,dat ons land momenteel bezit, d. i. ongeveer 100.000 stuks. Een goed volk bevat in Mei- Juni een aantal van 30 a 40.000bijen, waarvan ongeveer 1/4 het veld ingaat. Zonder overdrijving, zegt Zander, mag men nu deze berekeningmaken.



??? Bessen.



??? E?Šn bij bezoekt per minuut minstens 10 bloemen. Zij heeft voor?Š?Šn vlucht ^ 10 min. noodig, bezoekt dus 100 bloemen per vlucht. Per dag maakt zij gemiddeld 40 vluchten. (Is de weide op kortenafstand van de woning, belangrijk meer). Zij bezoekt alzoo perdag 4000 bloemen. Een volk zendt, zooals gezegd 10.000 veldbijen uit, dus per dagworden er 4000 X 10.000 bloemen, d. i. 40 millioen bloemen be-zocht. 100.000 volken dus 100.000 X 40 mill. = 4 billioen bloemen. Indien bij elke 1000 bezoeken slechts 1 bloesem wordt bevrucht,zouden er in Nederland bij goede drachtver houdingen 4 milliardbloemen met vrucht kunnen worden bestoven. Als tweede voordeel der bijenbestuiving moge gelden, dat de bijhaar honing verzamelt, zittende op de bloem en zich daarbijmet het stuifmeel sterk bepoedert, zoodat veel stuifmeel wordtovergebracht. De meeste andere insecten doen dit al vliegende. Ten

derdeheeft de bijentong een lengte, die haar in staat stelt de meestebloemen te benutten. Ten vierde geldt als belangrijke factor de z.g. bloesemvastheid,d. vv. z. dat de bij bij \'t bezoek aan een bepaalde bloem geen anderebezoekt. Wat dit beteekent bij een hoofddracht, b.v. van de ooft-bloesem, behoeft geen uitleg. Deze hoedanigheden zijn van zoo groote beteekenis, dat Prof.Schiffner te Weenen op grond hiervan tot de misschien wel watgeestdriftige uitspraak komt, dat de bij door deze bestuivings-functie uit economisch oogpunt alle andere nuttige dieren ver over-treft en dat haar teelt in verhouding tot de geheele natuur onwe-derlegbaar de gewichtigste tak van den landbouw is. Want, merkt hij op, zonder de bijen, en voor een klein deel ookhaar verwanten, zou de plantenwereld binnen weinige tientallenjaren er geheel anders uitzien. De kleurrijke bloemen zouden nietalleen uitsterven, doch de meeste der

nu gekweekte groenten-soorten en de kostbaarste tuin- en ooftvruchten zouden slechts bijnaam bekend zijn. Klaver zou niet meer worden geoogst, het raap-zaad slechts een nog kleine opbrengst opleveren, zoo ook deboekweit. Duitschland berekent met een aantal volken van 2.5 millioeneen jaarlijksche totaalopbrengst van 630 millioen goudmark,waarvan alleen voor de ooftteelt 500 millioen is berekend. Vooropgesteld dat 80 % van de bezoekende insecten bijen zijn, wordtalleen door de bijen een bedrag van 400 millioen bij een gestoven. Berner schrijft in een artikel betreffende â€žDie Bienenzucht inihrer Wechselbeziehung zur Gesammtvolkswirtschaft", dat detotaalwaarde der bevruchtingen door insecten voor Europa mag



??? â–  worden begroot op 1.3 en voor de geheele wereld op 5 milliardgoudmark. Daarbij vallen de directe voordeelen van honing en was voorden imker in \'t niet en het zijn dan ook de landbouwers, de ooft-en zaadkweekers, die van het groote nut der bijen profiteeren. Langen tijd is daarvan niets begrepen en op den huidigen dagis men nog niet zoo ver van dit belangrijke feit allerwege te pro-fiteeren. De tabel, samengesteld uit gegevens, vookomende in de ver-slagen van de Directie van den Landbouw, geeft daarvan eenbeeld. OVERZICHT VAN HET GEBRUIK VAN DEN GROND IN 1921. Boek-weit. Kool- enMosterd-zaad. Lu-cerne BlijvendGrasland Ooftbouw.1921 1926 Woestegronden. Aantal :volken. Groningen. . 38 669 57.000 169 211 13.000 8.000 Friesland . â€” 100 â€” 216.000 192 199 18.000 6.000 Drente . . . 225 â€” â€” 69.000 14 17 in .000 15.700 Overijssel . . 912 â€” 18 140.000 714 768

83.000 11.500 Gelderland . 1064 150 290 174.000 8.012 8.907 79.000 19.000 Utrecht . . 244 26 11 76.000 3033 3.126 6.000 3-5Â°o N.-Holland . 67 480 136 126.000 819 975 28.000 2.000 Z.-Holland . â€” 174 445 157.000 2.265 2.386 7.800 i .700 Zeeland . . 26 59 1685 35.000 1.880 2.156 2.800 i .700 N.-Brabant . 1987 258 140 137.000 1839 2.662 95.000 16.000 Limburg . . 628 171 71 32.000 7.8x7 7.929 26.000 8.300 5191 2087 2796 1.219.000 26.754 29 336 469.600 93.400 Wij zien hier in de eerste plaats een overzicht van het gebruik vanden grond over 1921, voorzoover het een beplanting betreft, welkedoor insecten wordt bevlogen. Slechts die aanwijzingen neem iker uit, welke mijn bewering, dat er naar verhouding van de be-hoefte veel te weinig aan bijenteelt wordt gedaan, kunnen staven. Op deze lijst komen 4 gebieden voor, waarop de bijenteelt thuisbehoort. iÂ°. Het gebied, waarop boekweit,

kool- en mosterdzaad en lu-cerne wordt gekweekt beslaat ................. 10.500 H.A. 2Â°. grasland voor .......................... 121.900 ,, 30. ooftteelt voor .......................... 26.750 ,, in 1926 29.330 H.A. 4Â°. woeste gronden ....................... 469.600 ,, Voor alle bestuiving is aanwezig een leger van 93.000 volken. In aanmerking genomen, dat voor de ooftbestuiving gerekend



??? wordt gemiddeld 2 a 3 volken per H.A., zou bijna alleen deooftteelt het aanwezige aantal volken kunnen benutten. Indien het z.g. reizen met de bijen minder finantieele en anderebezwaren met zich bracht, welke des te gemakkelijker overwon-nen zouden worden, indien het bedrijf een meer verzekerde op-brengst afwierp als dit bij ons wisselvallig klimaat nu het gevalis, dan zou voor een groot deel aan de behoefte kunnen wordenvoldaan. Het na elkaar bloeien van ooftboomen, van klaver (boek-weit) en heide, om de voornaamste drachtplanten te noemen, tochschept de mogelijkheid om de op elkaar volgende hoofddrachtente benutten. En vele groot-imkers, vooral in vroeger dagen enook nog wel in den tegenwoordigen tijd, maakten en maken nogvan deze gelegenheid gebruik. De goede oude tijd, dat o. a. de Drentsche imkers met hun bijengingen â€žkleien en heien" herinnert aan dezen

eeuwenouden trek.Zij trokken van de heidevelden naar die van het kool- en mosterd-zaad in het Groningerland. De z.g. langwagens met vele honderdenkorven beladen, behoorden bij het Drentsche landschap. DeBrabanders brachten zoo hun â€žimmen" naar de Betuwe. Menigstukje geschiedenis meldt van deze interessante gewoonten. In Drente en ook in eenige andere provinci??n is met het in cul-tuur brengen van de woeste gronden en den sterken teruggang vanden boekweitverbouw,alsmede van de zaadteelt, deze trek belangrijkafgenomen en de bijenteelt daarmede in niet geringe mate achter-uitgegaan. Daar nu eenerzijds door deze gewijzigde omstandigheden hetaantal hei de-imkers sterk is verminderd en het reizen zeer onvol-doende wordt beoefend, zoodat een groot deel der imkers hundrachtgebieden van klaver en heidelanden niet verlaat, komthet tekort aan bijenteelt daar waar de grootste

behoefte be-staat, in het gebied der ooftbouw, duidelijk aan het licht. De bijenteeltconsulenten, de heeren v. Giersbergen en Min-derhoud wijzen daarop dan ook in hun rapport over Bijenteeltin Nederland over 1921. In eenige streken in Zeeland was het zoo gesteld, dat 4 H.A.oofthout door ?Š?Šn volk bevlogen moest worden. Oud Beijerland en Hoekschewaard telen veel ooft. Daar stondop 80 H.A. i korf. Ik behoef op deze dingen niet dieper in te gaan. De ooftteeltheeft een groot tekort aan bijen, terwijl uit een en ander moge zijngebleken hoe onmisbaar zij zijn voor enorm veel hooger opbreng-sten; voor verschillende vruchten zelfs absoluut noodig, wil ervan een opbrengst sprake zijn. Bevordering van de bijenhouderij is dus een onafwijsbare nood-zakelijkheid uit economisch oogpunt. Temeer, daar, ook blijkens de cijfers, de aanplant van boom-



??? gaarden de laatste 5 jaren belangrijk is toegenomen, hetgeen inde toekomst nog meer het geval zal zijn. Dat men in het buitenland dit groote belang inziet, leeren onsde verschillende wetenschappelijke inrichtingen. Sinds de bijenteelt niet meer het monopolie bleef van den een-voudigen heide-imker, wien het te doen was om eenig gewin te makenuit honing en was, doch deze allengs in handen is gekomen vanhen, die gebruik maakten van de moderne teeltmethoden, is deteelt met haar talrijke problemen ook voorwerp geworden van weten-schappelijk onderzoek, waarvan de gunstige resultaten steeds meererkend worden. Ik wil dit onderwerp besluiten met de aandacht te vestigen opdeze inrichtingen, welke in de verschillende landen zich met debijenteeltkunde, alsmede met de bijenziekten bezig houden. Ik wijs in de eerste plaats op het Instituut van Prof. Zanderte Erlangen in Beieren, dat in 1907 onder

zeer bescheiden verhou-dingen tot stand kwam en in 1927 een eigen voorbeeldige inrichtingheeft gekregen. Aan de Biologische Anstalt f??r Forst- und Landwirtschaft inBerlijn, waar o. a. de bekende bacterioloog, Prof. Maassen ver-schillende bijenziekten heeft bestudeerd, bestaat een afdeeling voorbijenziekten onder den veterinair Prof. Borchert. Vervolgens hebben verschillende Landwirtsc.haftskammer hunbij en af deelingen. In Zwitserland het land van den honing wordt intensief gearbeidaan het Instituut van Prof. Burri in Bern, waar Dr. Morgen-thaler de leiding over bijenziekten is opgedragen. Ook in Oostenrijk wordt, sinds de Nosema en de mijtziektegroote schaden in de bijenhouderij hebben aangericht, grooteaandacht aan de ziekten geschonken. In Rusland zijn verscheidene wetenschappelijke inrichtingen,waar belangrijke bijenteeltkundige onderzoekingen worden ver-richt. Frankrijk kreeg in 1927 zijn

instituut. Amerika, waar in som-mige staten de bijenteelt op zeer groote schaal wordt gedreven,heeft o. a. in Washington een inrichting, waar een 9-tal onderzoe-kers werkzaam is. Ook Californi?? met zijn enorme fruitteelt heefteen belangrijk onderzoekingsinstituut. (Wordt vervolgd).



??? RACHITIS1), OSTEOMALACIE, OSTEOFIBROSE. door Prof. Dr. J. WESTER. Inleiding. Hoewel Christeller (1923) beweert, dat experimenteel bijhonden niemand ooit rachitis of osteomalacie heeft opgewekt,zooals dat bij den mensch bestaat en dit steeds osteofibrose was,en hoewel de veterinair patholoog-anatoom Joest in het voetspoorvan Christeller zoover gaat te beweren, dat er tot nu toe geenechte rachitis en echte osteomalacie bij dieren is geconstateerd enbij dieren dat alles osteofibrose moet heeten, is er m. i. geen aan-leiding meer te veronderstellen, dat de osteomalatische ziektenin wezen anders zijn bij den mensch dan bij de dieren. De nieuwere experimenten en onderzoekingen bij honden, rat-ten, geiten, varkens en katten en vooral ook het feit, dat de experi-menteel verkregen gegevens in vele opzichten op den menschblijken toepasselijk te zijn, hebben den laatsten twijfel aan deidentiteit

met de osteomalatische ziekten van den mensch doenverdwijnen. De verschillen raken niet het wezen der ziekelijke verandering,zijn slechts graadverschillen en kunnen worden verklaard uitverschil in diersoort, maar vooral uit het verschil in leeftijd dervergeleken objecten. Men heeft vroeger bij de beoordeeling vandit vraagstuk veelal vergeten, dat de rachitis van een kind vaneen jaar moet worden vergeleken met de rachitis van een hondvan b.v. maand en met een veulen van 4 maanden en niet meteen veulen van b.v. een jaar of ouder. Bovendien verschillen deoorzaken. Experimenteel en spontaan speelt in de aetiologie vanrachitis bij dieren een laag phosphorgehalte en een laag Ca-gehaltevan het voedsel een grootere rol dan bij kinderen het geval kanzijn. De geschiedenis van het onderzoek dezer ziekten van den menschdie vooral in Duitschland speelt, is ook toepasselijk op de dier-pathologie. Zij

draaide om de vragen : 1. Zijn rachitis en osteomalacie en osteofibrose identisch? 2. Welke rol speelt bij de beenverweeking het onverkalkt ge-bleven been? 3. Speelt been verval en beenresorptie een rol bij de verweeking? 4. Zoo ja, speelt dan kalkresorptie zonder meer (â€žHalisteresis")een rol? 1  Het woord rachitis is een vergriekschte vorm van de Engelsche volks uitdrukking ,,Rickets" onder welken naam de ziekte het eerst werd beschreven(Glisson ; 1850). De oorsprong van het woord Rickets is onbekend. Het woordrachitis heeft dus etymologisch met Rhachis (rug) niets te maken.



??? De strijd was gedoemd een langdurige en wellicht een onvrucht-bare te worden in de handen der patholoog-anatomen, omdat ergeen methode bekend is, die met zekerheid morphologisch nieuwgevormd kalkloos been van oud ontkalkt been kan doen onder-scheiden. V????r Virchow dacht men vrij algemeen, op grond van macro-scopisch pathologisch-anatomisch onderzoek en klinische gegevens(zeer snel verloop soms, poreus licht been, verwijde Haverschekanalen, dunne buigbare spongiosa-balkjes, vergroote mergholte)dat rachitis en osteomalacie (osteofibrose onderscheidde men toennog niet) identisch waren en beide berusten op een verweekings-proces door ontkalking en resorptie, hoewel Gu?Šrin (1838) reedsop den aanbouw van nieuw weefsel wees en rachitis van osteoma-lacie onderscheidde. Virchow publiceerde (1853) op grond van macroscopisch patho-logisch-anatomisch

onderzoek, deze stelling : ,,In der Osteomalaziewird wirklich resorbirt, festes wird weich, aus kalkhaltigen Knochenentsteht gallertes Mark ; in der Rachitis wird wesentlich nichtresorbirt, das weiche wird nicht fest. In der Malacie ist es dereigentlichen Knochen der ver?¤ndert wirt, in der Rachitis derKnorpel und der Periost, die in der Malazie kaum als wesentlichleidende Teile bezeichnet werden d??rfen. In der Osteomalazie istnur Schwund, Atrophie, degenerative, progressive Metamor-phose". Cohnheim (1877) verwierp (op theoretische gronden) de ont-kalkingstheorie ook voor osteomalacie. Hij breidde het begripvan Virchow ook op de osteomalacie uit : â€žGanz algemein ist diekalklos osteomalatische Zone immer nur kalklos gebliebene Sub-stanz". Hij was van meening, dat de beenresorptie ontstond door lacu-naire resorptie in de Howschipsche lacunen. Kassowitz (1881) was van meening, dat bij

rachitis en osteo-malacie beids, zoowel een â€žgesteigerte Einschmelzung" van beenals een â€žgesteigerte Anbau" van onverkalkt been plaats had.Kalkresorptie (Halisteresis) zonder meer speelt echter volgenshem geen rol. Pommer (1885) verklaarde met Cohnheim en Kassowitz rachitisen osteomalacie identisch, beweerde echter dat de afwijkingen bijbeide ziekten uitsluitend op appositie berusten van nieuw onver-kalkt been. Al het zachte beenweefsel zou nieuw gevormd zijn.De verweeking van het been zou het gevolg zijn van de versterktenieuwbouw van zacht, onverkalkt been weef sei. Alleen plaatselijk langs de perforeerende kanalen, (die in grootehoeveelheden ontstaan bij deze ziekte), zou â€žKalkberaubung" van.het been plaats hebben. Het feit, dat de â€žZwischensubstanz" bij microscopisch onder-



??? zoek korrelig en kruimelig kan blijken te zijn (â€žGitterfiguren" vanv. Recklinghausen), vooral in de buurt van kalkloos osteidweefsel, verklaarde hij door aan te nemen, dat dit het gevolg isvan â€žungleichm?¤szige Ablagerung der Erdsalze". Resorptie neemthij ook hierbij niet aan. De leer van Pommer is onder de patholoog-anatomen tot nutoe predomineerend. De regressie werd echter m. i. door Pommerniet voldoende verklaard. Von Recklinghausen (1891 ; 1910) acht eveneens osteomalacicen rachitis identisch en erkent het feit dat nieuwbouw (â€žAnbau")van osteid weefsel vooral bij rachitis (minder bij osteomalacie)een rol speelt ; echter de verweeking van het been verklaart hijniet alleen door nieuwbouw van onverkalkt weefsel, maar ook uitontkalking en oplossing van de organische grondsubstantie,(â€žAbbau"). Hij onderscheidt voor het eerst (1891) de â€žosteofi-brose", die behalve met

versterkte Abbau ook met Umbau ge-paard gaat. Hij acht echter deze ziekte toch identisch met osteoma-lacie. M. B. Schmidt was zijn medestander : â€žOsteomalacie undRachitis sind zwei Glieder einer Krankheitsform bei welchem diezwei Zust?¤nde Kalkm?¤ngel in neugebildeten und Kalkverlust imalten Gewebe vorkommen, aber in verschiedenen Kombinationen". Latere onderzoekers (Schmorl 1901 ; Looser 1908 e. a.) ont-kennen dat resorptie en met name ontkalking een rol zou spelenen verklaren steeds weer de vermeerderde nieuwbouw oorzaakvan de beenverweeking, wat ook zou blijken uit de osteoblasten-laag die de kalklaag bedekt. Niettemin verdedigt von Recklinghausen (igio) in zijn grootwerk over deze beenziekten weer zijn meening, dat de osteomala-tische ziekten mede berusten op â€žAbbau", al kan volgens hembij rachitis het nieuwgevormd osteid â€žvorhersehend" zijn,

terwijldaarentegen bij osteomalacie de â€žAbbau" door resorptie de hoofd-rol speelt. Ontkalking (â€žHalisteresis") komt volgens hem zekervoor, of dit primair is kan hij niet met zekerheid beweren. Osteofibrose acht von Recklinghausen in wezen identischmet rachitis en osteomalacie. Christeller (1927) plaatst zich op het standpunt, dat osteo-malacie en rachitis niet met versterkte Abbau gepaard gaan.Alleen bij osteofibrose zou volgens hem de Abbau zeer sterk zijn,terwijl daarbij nieuwbouw van vezelachtig weefsel aanwezig is.Hij acht daarom osteofibrose een aparte ziekte. De veterinairpatholoog-anatoom Joest sluit zich daarbij aan. Er heerscht dus nog steeds verschil van meening en verwarring;onder de patholoog-anatomen echter meer dan onder de klinici.De klinici hebben zich in dien strijd weinig gemengd. Den klinicus valt echter steeds op, dat de beenverweekingen



??? zoo snel zich kunnen ontwikkelen, wat moeilijk aan versterktenieuwbouw alleen kan worden geweten. De dierenartsen hebben zich steeds meer op een klinisch standpuntgeplaatst bij de beoordeeling dezer ziekten en zijn op grond vanklinische ervaring en inzicht vrijwel steeds van meening geweest,dat alle drie de osteomalatische ziekten in wezen identisch zijnen ook dat beenresorptie bij alle drie de ziekten een groote rolspeelt (snelheid van ontwikkeling). Naar mijn meening zijn alle drie â€žmalatische" beenziekten; alledrie gaan met â€žAbbau" gepaard. Men kan ze beschouwen als drievormen van osteomalacie. Op klinische gronden vooral blijft echter, ten behoeve van eenoverzicht, toch een indeeling wenschelijk. Ik acht de volgende definities de beste : x. Rachitis : Osteomalacia juvenilis. Een bij jonge, nog groei-ende, niet volwassenindividuen voorkomende ziekte van hetgeheele

beenderstelsel (systeemziekte), waarbij naast beenvervaleen ziekelijk gestoorde nieuwbouw van been meestal op denvoorgrond treedt ; het nieuwgevormde been verkalkt niet vol-doende ; de â€žAnbau" is gestoord, de â€žAbbau" is versterkt, (v.Recklinghausen). 2. Osteomalacie, (Osteomalacia adultorum). Rachitis van oudere,volwassen dieren, waarbij op den voorgrond treedt, dat de â€žAb-bau" is versterkt, doordat reeds gevormd been kalkarm wordt. Ook de â€žAnbau" is onvolkomen door onvoldoende verkalkingvan nieuw gevormd beenweefsel (â€žosteid"). 3. Osteofibrose (Osteomalacia metaplastica), een beenderziektedie voorkomt op den grondslag van rachitis of osteomalacie,waarbij de â€žAbbau" zeer sterk is en â€žUmbau" van reeds gevormdbeen tot fibreus weefsel en woekering daarvan op den voorgrondtreedt.



??? Tusschen rachitis en osteomalacie bestaat slechts een leeftijds-verschil. Osteofibrose onderscheidt zich van rachitis en osteoma-lacie door een zeer versterkte â€žUmbau" van been tot bindweefselop bepaalde plaatsen, welke â€žUmbau" principieel echter ook bijrachitis en osteomalacie bestaat. Rachitis = (Engelsche ziekte). Algemeene aetiologie der osteomalatische ziekten. De osteomalatische ziekten kunnen zeer verschillende oorzakenhebben. Van oudsher heeft men gevoeld, dat het optreden vanrachitis en de andere osteomalatische ziekten veelal mede afhanke-lijk is van de voeding, zoowel als van de hygi??nische verhoudingen,zonder dat men nader gepreciseerde gegevens daaromtrent had. Nog is onze kennis daaromtrent zeer onvolmaakt, echter isdoor experimenteel onderzoek bij dieren (honden en ratten) inde laatste 20 jaar meer licht opgegaan dan in de honderden jarendie te

voren na de eerste beschrijving van Glisson (1650) warenverloopen. a. Voeding. x. Kalk. Volgens Levie bevat het been bij osteomalacie (vanden mensch) 18 % kalk minder dan normaal, ook de schijnbaarnormale, harde corticaal substantie van de diaphyse bevat minderkalk. De opvallende kalkarmoede van het been bij rachitis, zoowelals bij osteomalacie en osteofibrose deed natuurlijk denken aankalkarmoede als oorzaak, zelfs als eenige oorzaak. Reeds lang geleden zijn er proeven genomen in deze rich-ting (Roloff, 1866 ; VoiT, 1880). Inderdaad vormt zich onder bepaalde verhoudingen met zeerkalkarm, resp. kalkloos voedsel, door resorptie van kalk, kalkarm,poreus, week en breekbaar been, echter volgens sommige onder-zoekers (G??tting, Stoeltzer) zou dit geen rachitis maar â€žosteo-porose" zijn en bevat het been dan niet het vele osteide weefselhetwelk bij echte rachitis optreedt;

bovendien zou deze expe-rimenteele beenontkalking gepaard gaan met kalkarmoede vanalle weefsels (ook van het bloed) wat bij de echte rachitis niethet geval behoeft te zijn. Het bloed van rachitische dieren kanzelfs meer kalk dan normaal bevatten, hoewel het als regel tochwel iets minder bevat dan normaal. (Stohl en Bennett). Echterer kan zelfs vrij lang een negatieve Calciumbalans bestaan, zonderdat rachitis of osteomalacie optreedt (Steenbock). Bij onvoldoendekalk blijven de jonge dieren in groei achter, wat op zichzelf hetontstaan van rachitische beenveranderingen tegenhoudt. Hetcalciumgehalte van het bloed vormt dus geen maatstaf voor hetmeer of minder rachitisch zijn van een dier. Het calciumgehalte



??? van het been daarentegen wel1), waaruit dus blijkt, dat het ver-mogen het calcium uit het bloed op te nemen is verdwenen resp.verminderd Een rachitis-dieet bij ratten kon soms onfeilbaar tot rachitisleiden, nl. bij laag phosphorgehalte, ofschoon het b.v. 2 maalzooveel kalk bevat als bij normale dieren noodig zou zijn om hetkalkevenwicht in stand te houden, resp. als gewoonlijk in natuur-lijk voedsel voorkomt ("low phosphor high calcium rachitis"). Ook is het voedsel dat rachitische dieren (en kinderen) werdverstrekt lang niet altijd kalkarm (koemelk b.v.) en kan omge-keerd een hoog Ca-gehalte van het voedsel lang niet altijd rachitisvoorkomen. De oorzaak van het kalkarm zijn der beenderen bij de echterachitis is volgens de nieuwere onderzoekingen deze, dat hetorganisme bij rachitis het vermogen mist kalk in voldoende mateaf te zetten in het nieuw gevormde osteide weefsel. Daarbij kan natuurlijk

kalkarm voedsel wel een rol spelen. Bij de oudere experimenten, waarbij men bij honden inderdaadrachitis, resp. â€žosteoporose" kreeg met kalkarm voedsel (Roloff1879, VoiT 1880, G??tttng ; Miwa und Stoeltzner 1898), zal ditresultaat wel voor een groot deel moeten worden toegeschrevenaan het feit, dat het dieet waarmee men experimenteerde (vleesch,olie, vet (of spek), zetmeel of suiker en gedistilleerd water) tegelijkvitaminearm was. De beteekenis van het calcium moet men in verband met deze.nieuwere gegevens echter toch niet gaan onderschatten. Kalk is tenslotte absoluut noodig, en een dieet zonder kalkleidt ook bij aanwezigheid van veel phosphor bij het groeiendeorganisme toch tot rachitis., De voor het organisme noodigehoeveelheid kalk hangt echter af van het vermogen Ca vast tehouden en dit is, behalve van constitutioneele vermogens, weerafhankelijk, voor zoover het de voeding betreft,

van de hoeveel-heid phosphor en de hoeveelheid Vitamine D die ter beschik-king zijn. Er moet blijkbaar een soort evenwicht bestaan tusschenhet kalk-, phosphor en vitaminegehalte van het voedsel. (MacCollum, Simmonds, Schipley and Park) ; zelfs kan een teveelaan kalk tot een abnormale beenvorming leiden door een versterkteuitscheiding van phosphor met de faeces. (Goldblatt) 1  Volgens Mellanby is het onderzoek op kalkgehalte van versch en gedroogdbeen nog altijd een der beste methoden om bij experimenten het al of niet bestaander rachitis te constateeren en geeft dit eerder het bestaan der rachitis aan danhet radiographisch onderzoek der epiphysen.



??? 2. Zuren. De oudste theorie omtrent de aetiologie van rachitiswas de zuurtheorie, die zich opdrong vooral in verband met hetfeit, dat bij rachitische kinderen dikwijls zure faeces werden gezienen bij het rund rachitis en osteomalacie veel voorkomt op zgn.,,zure gronden" terwijl rachitische dieren veel behoefte schijnente hebben aan alkalische stoffen. Bij de humoraal-pathologische beschouwingen van de cliniciuit die dagen speelde een z.g.n. â€žzure kwaadsappigheid" van hetbloed een groote rol; ook Boerhave was van die meening. Nueens werd azijnzuur, dan melkzuur en ook wel phosphorzuur alsâ€žmateria peccans" beschouwd. Het zure bloed zou de kalk aan het reeds gevormd been onttrek-ken. Krijt en kalk gaf men daarom reeds in de achttiende eeuw(sedert Glisson) als geneesmiddelen. Naar sommige dierenartsen ook nu nog beweren, zoub.v. ge??nsil-leerd plantaardig voedsel (melkzuur)

en bietenbladeren (oxaal-zuur) tot rachitis, resp. osteomalacie bij het rund doen praedispo-neeren. Het schijnt wel dat bij ensillage van groenvoer vitaminenkunnen worden vernietigd. Caspari experimenteerde met oxaalzuur in het voedsel en metbietenbladeren bij konijnen. De dieren kregen dikke gewrichtenen een rozenkrans. Zuntz meende met bietenbladeren bij varkensdefecten van de verkalkingszone en vaatrijke metaphysen te hebbenopgewekt. Deze proeven hebben echter geen groote waarde, zij zijn teslordig uitgevoerd, meest zonder contr??ledieren. Door Hofmeister en Siedamgrotzky werd ge??xperimenteerdmet melkzuur bij geiten, waarbij wel eenige vermindering vanphosphorzure kalk in het been was te constateeren, zonder datechter rachitis (of osteomalacie) optrad. Heitzmann gaf aan honden melkzuur en wekte naar hij be-weerde rachitis op. Het dieet was echter tegelijk kalkarm. Con-

troleproeven heeft hij niet verricht. Zijn conclusie dat melkzuurrachitis opwekt was niet goed gefundeerd. Hess gaf in 308 dagen 2286 gram melkzuur aan een hond vanjaar en kon daarmee geen beenziekte opwekken. Injectie van acidum lacticum in de bloedbaan geeft geen rachitis. Er is beweerd dat zure reactie van den darm rachitis bevorderten dat melkdieet, hetwelk tot het ontstaan van rachitis bij hondenpraedisponeert, de faeces zuur doet worden (Mellanby). Nieuwere experimenten hieromtrent spreken elkaar tegen. Men is het nog niet eens geworden over de vraag of een zurereactie van het voedsel praedispositie geeft voor rachitis of niet.De eene groep beweert, dat de reactie van geen invloed is (Mc.Collum, Simmonds, Schipley, Park), een andere groep (Zucker.Johnson, Barnet, Jones) zelfs dat zure reactie het ontstaan



??? van rachitis tegenhoudt, doordat het de resorptie van Ca en Phzou bevorderen, terwijl een alkalische reactie tot de vorming vanonoplosbaar calcium-phosphaat zou leiden. Calcium-chloride zoudaarom als voorbehoedmiddel, resp. als geneesmiddel beter zijndan calcium-carbonaat of calcium-lactaat, terwijl volgens Joneszelfs zoutzuur een goed geneesmiddel zou zijn bij rachitis vankinderen en het vast staat dat karnemelkvoeding kinderen niettot rachitis doet voorbeschikt zijn. De een beweert dat bij experi-menteele rachitis de faeces zuur worden, de ander dat ze alkalischworden en bij herstel weer meer zuur. Uit deze contraversen kan men naar ik meen practisch slechtsdit concludeeren, dat de reactie van het voedsel op zichzelf geenbeteekenis heeft. De oude zuurtheorie is echter daarmee nietvolkomen van de baan. Een vermindering van alkalescentie van het bloed (acidose) isook in den nieuweren tijd

toch wel weer als oorzaak van rachitis enosteomalacie gehouden. Zoo zouden infectieziekten, die dikwijlsmet een vermindering van alkalescentie van het bloed gepaardgaan, mede hierdoor praedispositie scheppen voor rachitis. Echteris het bekend, dat sommige ziekten (diabetes mellitus) met eensterke verzuring van het bloed gepaard gaan, zonder dat zij prae-dispositie scheppen voor beenziekten. Toch komen verschillende nieuwere onderzoekers op deze oudetheorie terug. Freudenberg en Georgy zagen bij rachitis bijkinderen een sterke zuuruitscheiding met de urine. Zij concludeerden dat er bij rachitis een â€žacidotische Stoff-wechselrichtung" bestaat, waarbij echter de vraag is te stellen ofde bestaande acidose de oorzaak is van de rachitische veranderin-gen dan wel het gevolg. Ook bij dieren is wel vermindering van alkaliereserve bij been-ziekten aangetoond, nl. door Scheunert bij osteofibrose

vanpaarden en door Heles bij lekzucht (een voorstadium van osteo-malacie van koeien). Het laatste kon echter door Scheunert enKrzywanek weer niet worden bevestigd. Hierover is dus hetlaatste woord nog niet gesproken. 3. Phosphor. Bij de oudere experimenteele onderzoekingen isniet genoeg aandacht gewijd aan het phosphorgehalte van hetverstrekte voedsel, hoewel men reeds lang wist, dat phosphor eengroote rol moest spelen in de aetiologie van osteomalatischeziekten (Roloff). Door de nieuwere â€” vooral de Amerikaansche â€”experimenten is het groote belang van de phosphor in de voedingin het volle licht gekomen. Bcenkalk is phosphorzure kalk. De sterkste deficientie ligt bijrachitis bij de phosphorus. De phosphorusbalans is veel vakernegatief dan de kalkbalans. Het phosphorgehalte van het bloed



??? is steeds verlaagd, soms tot 1/6 van liet normale. (Hypophospha-taemie, Hoyvland en Kramer) x). Het retentievermogen voor phosphor is sterker gedaald dan datvoor calcium, ook al bevat het voedsel betrekkelijk meer Ph danCa (Strohl en Bennett). Bij elk rachitis-dieet daalt dadelijk sterk het anorganisch phos-phorgehalte van het bloedserum. Een normaal dieet wordt defi-cient door phosphorgemis, een kleine hoeveelheid phosphor kaneen rachitis-dieet veranderen in een anti-rachitisch. Lipsch??tz wekte met een phosphorarm dieet bij jonge hondeneen rachitisachtige ziekte op, die volgens Schmorl gelijkenis ver-toonde met de Barlow\'sche ziekte der kinderen. (Afb. 4). Bij zeer kalkarm voedsel kan phosphor het ontstaan van rachitistegenhouden. Overvloed van phosphor geeft bij zeer kalkarm,resp. kalkloos voedsel aanleiding tot vermeerdering van osteid,hetwelk echter niet verkalkt. Phosphor oefent

een specifieke for-matieve prikkel uit op het osteogenene weefsel. Bij kalkrijk voedsel geeft een overmaat van phosphor aanleidingtot beensclerose, doordat osteid in groote hoeveelheid wordt ge-vormd en snel verkalkt. In plaats van spongiosabalkjes ontstaatdan gescleroseerd been. Aan phosphorzure kalk en aan phosphorolie vooral werd reedslangen tijd genezende, resp. voorbehoedende kracht toegeschrevenbij de beide vormen van rachitis. Echter eerst in de laatste jarenis bekend geworden, dat bij rachitis van jonge dieren, vooral bijfloride rachitis, steeds het phosphorgehalte (anorganische phos-phor ; de hoeveelheid organisch gebonden phosphor zou normaalzijn) van het bloed veel te laag is (Howland <S: Kramer), en dateen voldoende hoeveelheid phosphor in het bloed aanwezig moetzijn om rachitis te voorkomen, zoodat men bij ratten en hondenmet zekerheid rachitis kan opwekken door te weinig

phosphorte verstrekken, terwijl de graad afhankelijk is van de hoeveelheidphosphor in het bloed. Hierdoor verkreeg het ervaringsfeit dat rachitis (en osteomala-cie) bij planteneters voorkomt nadat zij gedurende den winter zijngevoed met phosphorarm hooi (droge jaren, moerassige gronden)zijn wetenschappelijken grondslag," evenals het feit, dat tegen-woordig op de beter bemeste gronden de rachitis en osteomalaciebij het rund in veel minder mate voorkomen. 4. Ervaringen en experimenten met leeuwen, apen enberen in de diergaarde van Londen gaven Bland Sutton (1893) 1  Dit geldt voor experimenteel opgewekte rachitis; of het steeds opgaat ookvoor spontaan optredende rachitis is niet zoo zeker, in ieder geval is het voor-zoover het dieren betreft niet bekend. Vertrouwbare analyses bij zeer vele gezonde en zieke dieren ontbreken tot nutoe helaas.



??? aanleiding tot het uitspreken van de stelling, dat vetgebrek inde voeding tot rachitis (en osteomalacie) leidt. Dit standpunt heeft men in de Engelsch sprekende landen alge-meen aangenomen als juist. Men vergat daarbij echter, dat bij andere proeven (Roloff,Voit, Stoeltzer) rachitis was opgewekt met een dieet waarbijdierlijk of plantaardig vet in overvloed werd verstrekt en dat ookplantenetende dieren, waarbij in de natuurlijke voeding vet eenzeer ondergeschikte rol speelt, rachitis kunnen krijgen. Deze hypothese heeft indirect toch een grooten invloed gehad opde ontwikkeling van onze kennis omtrent de aetiologie van rachtis. 5. Vitaminen. Funk (1914) sprak als eerste de meening uit,dat ook rachitis een deficientie-ziekte zou zijn berustend opgebrek aan vitaminen. Het bleef echter voorloopig een hypothesezonder meer. Mellanby (1919) combineerde de stellingen van Bland Suttonen Funk

en dacht aan de mogelijkheid, dat in vetten een anti-rachtisch vitamine aanwezig zou kunnen zijn. Uitgaande van het standpunt, dat slechts dierproeven in dezenhet noodige licht zouden kunnen brengen, stelde hij een dieetsamen, dat bij jonge honden tot rachitis leidt1). (Afb. 6). Hij stelde experimenteel vast, dat sommige dierlijke vetten(vooral levertraan) een stof bevatten, die sterk anti-rachitischwerkt en uitte de stelling dat deze stof of het sedert 1913 bekende,,fat soluble" Vitamine A (hetwelk de groei sterk be??nvloedt envoor xerophtalmie beschut) moest zijn of iets wat daarnaast invetten aanwezig is. Verder kwam Mellanby toen niet. Even later (vanaf 1920) begonnen Amerikaansche onderzoekersop massale wijze proeven te doen met rachitische dieetenbij jonge ratten (3â€”4 weken oud), die beter geschikt zijn voor dezeproeven dan honden, omdat ze gemakkelijker in voldoende hoe-

veelheid zijn te fokken en ook omdat het resultaat meer constantis (Mac Collum, Pappenheim en. a.)2). Deze onderzoekingen munten uit doordat men zich nauwkeurigrekenschap gaf van de samenstelling van het voedsel en andereomstandigheden (licht) en ook door hun uitgebreidheid. 3) 1  Racliitis-dieet Mellanby : afgeroomde melk ; wittebrood ; citroensap ofgist, lijnzaadolie. 2  Mac COLLUM-dieet; (3142) bevat geen vet, geen vitamine A, geen phosphor :(Tarwe 33%, ma??s 33%, gluten 15%, CaCÂ°3 3%, NaCl 1% Gelutine 15%. pappenheim-dieet : Patentmeel 95%, Calciumlactaat 3%, Keukenzout 2%,IJzercitr. 0,1%, met water tot cake gebakken. steenbock-dieet : (m 2965) : Ma??skorrels (76), Tarwekleber (20), CaCÂ°3 (20),NAC1. i. 3  De kunst was bij het dier alleen rachitis op te wekken en het overigens ge-zond te houden en te doen groeien : bij slecht groeiende dieren is rachitis

moeilijkerop te wekken, terwijl in de snelst groeiende beenderen het eerst de rachitische ver-schijnselen optreden.



??? Bij deze experimenten werd behalve aan kalk en phosphor ookaan vitaminen de noodige aandacht geschonken. Als algemeen resum?Š wat betreft de invloed van Phosphor, Caen vitaminen op het ontstaan van rachitis, kan volgens den tegen-woordigen stand van onze kennis gelden : 1. Rachitis gaat gepaard met vermindering van anorganischephosphor in het bloed (Howland & Kramer). 2. Ca-rijk voedsel kan rachitis niet steeds voorkomen en rachitisgaat niet steeds gepaard met Ca-arm bloed. 3. Met een phosphorarm dieet is rachitis op te wekken. (Afb. 4). 4. Het (fat soluble) Vitamine A kan rachitis niet voorkomen.(Mac Caun, Hess, Pappenheim). Gebrek aan Vitamine A veroorzaakt geen rachitis wanneereen voldoende hoeveelheid phosphor aanwezig is. 5. Chemisch onzuivere cholesterine werkt sterk anti-rachitisch. 6. Rachitis bij kinderen geneest na bestraling met ultra-violetlicht (kunstmatige

hoogtezon) 2) (Huldschinsky). 7. Met ultraviolet licht bestraalde voedingsmiddelen werkenanti-rachitisch (Hess ; Steenbock). 8. Bestraalde cholesterine werkt anti-rachtisch (Rosenheimâ€”Webster 1925 ; Weinstock en Helman (1925). 9. Chemisch reine cholesterine heeft geen anti-rachitische werking. 10. Ergosterine is de anti-rachitische onzuiverheid, welke kleeftaan cholesterine (Windaus). 11. Door bestraling met ultraviolet licht wordt een rachitisdieetveelal anti-rachitisch. 12. Ergosterine, geactiveerd door ultraviolet licht kan in uiterstgeringe kwantiteiten rachitis voorkomen en genezen (Windaus-Pohl). De stralen van 300â€”250 zijn het meest werkzaam. Zoo is tenslotte dus het bestraald ergosterine gebleken eenanti-rachitisch vitamine te zijn (Vitamine D). 3)4) r) Oxydatie gedurende 12â€”20 uur destrueert.Vitamine A, maar maakt eenantirachitisch dieet (levertraan) niet onwerkzaam. Het feit, dat toch

zeer ger ngehoeveelheden levertraan antirachitisch werken gaf aanleiding tot het doelbewustzoeken naar een 4e antirachitisch vitamine. 2) Huldschinsky was met deze ontdekking klinisch reeds bij kinderen voor-gegaan (1918). Eerst later bleek het ook voor experimenteele rachitis op te gaan. 3) Indeeling volgens Mac. Collum : Vitamine a. (fat sol. a) bevordert den groei en beschermt tegen xerophtalmie.Vitamine B. (water sol. a) beschut voor Beri-Beri en polyneuritis.Vitamine c. beschut tegen scorbuut.Vitamine D. beschut tegen rachitis.Vitamine e. beschut tegen onvruchtbaarheid. 4) Het doelbewust zoeken en vinden van een vierde vitamine, Vitamine D iseen schitterend bewijs voor hetgeen het systematisch experimenteel biologischonderzoek vermag; het is het meest tastbare resultaat van het exeprimenteelrachitis-onderzoek tot nu toe.



??? Hiermee is echter niet bewezen, dat spontaan opgetreden rachitisin alle gevallen door gebrek aan dit vitamine in het voedsel wordtveroorzaakt. Dit is zeker geenszins het geval. b. Licht. Men veronderstelde reeds lang, dat hygi??nische verhoudingen(opsluiten in kooien, te weinig beweging, donkere verblijven) eenrol, of zelfs de hoofdrol moesten spelen bij het ontstaan van rachitiszonder dat men echter veel verder kwam dan tot beschouwingen.Ook hier heeft het dierexperiment licht gebracht. Het bleek bij nader onderzoek, dat de invloed der hygi??nischeverhoudingen mede afhankelijk is van de hoeveelheid licht welkein de omgeving aanwezig is. Het was reeds bekend, dat in tropische landen bij den menschgeen rachitis voorkomt en dat in den winter resp. na den wintermeer gevallen voorkomen dan in den zomer. Het dierexperiment en klinisch-therapeutische ervaringen bijkinderen en proefdieren

leerden ons in de laatste jaren : 3. Gebrek aan licht bevordert het optreden van rachitis. 2. Direct zonlicht kan het ontstaan van rachitis voorkomen(Powers, Park, Schipley). 3. Direct zonlicht heeft genezende kracht bij rachitis (Hess).De meest werkzame stralen (van 300â€”250 M. golflengte) zijnhet meest van Juni tot Augustus in het licht aanwezig. 4. Ook het kwik-kwartslamplicht (Hoogtezonx)) doet rachitisgenezen (Huldschinsky). Met ultraviolet licht bestraaldevoedingsmiddelen werken anti-rachitisch. 5. Het directe zonlicht zoowel als het ultraviolette licht werkenanti-rachitisch op een rachitisdieet door activeering van er-gosterine *). 6. Het ergosterine is een ,,pro-vitamine" ; het wordt door be-straling met ultraviolet licht tot het anti-rachitisch VitamineD. (WlNDAUS). Al is ons nu nog lang niet alles daaromtrent bekend en kan mende experimenteel bij laboratoriumdieren verkregen gegevens nietzonder meer

toepasselijk achten op de spontaan optredende ziektebij kinderen en jonge dieren, toch bleek wel, dat voeding en lichtals anti-rachitische factoren een onverbrekelijk geheel vormen ensamen een zeer grooten invloed kunnen uitoefenen op het al ofniet ontstaan van rachitis. 2) Klinische ervaringen en dierproeven hebben echter bewezen, 1) Hoe deze genezende kracht tot stand komt is overigens nog steeds eenraadsel. Wordt het huidsecretum hierdoor geactiveerd? (Reckling). 2) Een Amerikaansche definitie (1926) luidt : Rachitis is een ziekte van hetgroeiende organisme, gekarakteriseerd door een foutief metabolisme van Ca enphosphor, veroorzaakt door gebrek aan Vitamine D of ultraviolet licht.



??? dat ze zeker niet de eenige factoren zijn die invloed uitoefenen indezen zin. Er komen gevallen van rachitis voor, waarbij het nietontbroken heeft aan kalk, phosphor, vitaminen en licht. c. Vergiftigingen. Experimenteele rachitis is niet altijd een deficientie-ziekte alleen.Het voedsel kan ook giftig werken en het ontstaan van rachitisbevorderen. Uit de onderzoekingen van Mellanby is geblekendat overmaat van bepaalde meelsoorten bij honden het optredenvan rachitis kan bevorderen. Voor honden zou het meest schadelijk zijn havermeel, hetwelkjuist de meeste Ca en phosphor bevat. Meel werd reeds tientallenjaren geleden beschouwd als een schadelijk voedingsmiddel bijkinderen met rachitis. Er zijn meststallen waar de koeien vetge-mest worden met veel meel ; daar heerscht soms de osteomalacie,echter steeds slechts bij overmaat van meel. Iets dergelijks zietmen bij molenaarspaarden die

gepraedisponeerd zijn voor hetkrijgen van osteofibrose. In het algemeen kan als regel gelden, clat â€žnatuurlijke" voeding,die in â€ževenwicht" is, rachitis niet doet optreden. Om dat evenwicht te bereiken moet men niet te ver van natuur-lijke verhoudingen zijn verwijderd. Overigens zal naast de weten-schap voorloopig de empirie hier wel een groote rol blijven spelen. Ook anorganische giften spelen zeker een rol soms. Na zwarebemesting met kalium-zouten is wel rachitis opgetreden bij veulens. Auto-intoxicaties in verband met schadelijke stofwisselingspro-ducten uit den darm, bij digestiestoornissen resp. darminfecties-â€” klinische waarnemingen wijzen in die richting â€” spelen waar-schijnlijk nu en dan een groote rol. Nadere gegevens hieromtrentontbreken echter nog. d. Beweging. Opsluiting in kooien en gebrek aan beweging in het algemeenpraedisponeert voor rachitis. Toch is de invloed van

bewegingte dezen opzichte niet zoo groot als men vroeger wel meende,toen de oorzaken van rachitis nog niet zoo goed waren geanaly-seerd. Beweging in de buitenlucht vooral is voor jonge dieren nuttig,echter speelt het zonlicht hierbij ook een groote rol. e. Erfelijke aanleg. Bij het dierexperiment bleek, dat niet bij alle dieren even ge-makkelijk rachitis is\' op te wekken ; b.v. dat jonge ratten van be-paalde moeders zeer gevoelig of zeer ongevoelig konden zijn ;ook bleek, dat met levertraan te geven aan de ouders de jongenenkele generaties onvatbaar konden worden gemaakt voor rachi-tis (van Leersum). Ook klinisch blijkt, dat sommige merries steeds veulens brengenmet neiging tot rachitisme en sommige stieren een erfelijke aanleg



??? voor rachitis kunnen overbrengen, die dan veelal niet is te stuiten,noch door verzorging noch door medicamenten. Sommige snel groeiende vroegrijpe Engelsche varkens zijn erfe-lijk gepraedisponeerd tot rachitische stijfheid. Ook in de hondenfokkerij speelt de erfelijke aanleg voorrachitis een groote rol. Ook met de beste hygi??nische verzorgingen voeding is soms hierdoor rachitis niet te voorkomen in de ken-nels, vooral bij sommige rassen (Spaniels). Blijkbaar is een nietnader gedefinieerde, overerfelijke constitutie-eigenschap mede aan-leiding, dat de calcificatie van het nieuw gevormde been bij hetgroeiende dier meer of minder goed en snel verloopt. De huidkleur d.w.z. meer of minder huidpigment kan wellichthierbij ook van eenige beteekenis zijn. ?’. Endocrine klieren. Successievelijk zijn alle endocrine klieren aangezien als van be-teekenis voor het optreden van rachitis. Afdoende argumenten

heeft men echter nooit kunnen aanvoeren. 1. Thymus. Sommige onderzoekers (Friedleben, Sommer,Ki.ose, Vogt, Matti) zagen na thymus-extirpatie door overvloe-dige kalkuitscheiding een week, licht breekbaar beenderstelselontstaan met verbreeding van de groeilijn in de epiphysen ; anderen(Benton, Robertson, Park, Mc. Clure, Normann, Pappenheim)spreken dit tegen. Nog anderen toonden aan, dat thymus-involutie het ossificatie-proces vertraagt en thymusgroei de ossificatie bevordert. (Fiose,Franchetti). Persoonlijk heb ik wel waargenomen, dat de thymusklier somsatrophischis bij rachitische jonge dieren (hypothymismus) (Afb. 21)en dat thymusweefsel per os gegeven bij rachitis geneeskrachtigewerking kan hebben. Of dit komt door het vetgehalte dan weldoor de andere bestanddeelen van de thymusklier is nietuitgemaakt. Of echter de thymusfunctie in direct verband kan staan met hetal of niet

optreden van rachitis schijnt nog steeds twijfelachtig. 2. Uitschakeling van de gsslachtsklierfunctie (bij castraten)geeft aanleiding tot een excessieven groei van de lange beenderen(eunuchen, ossen) : invloed op den groei der beenderen hebben degeslachtsklieren zeker. Bij vroeg gecastreerde dieren treedt echter niet vaker of ernsti-ger rachitis op dan bij niet gecastreerde. Het is dus wel zeer on-waarschijnlijk, dat gewone rachitis met de functie der geslachts-klieren in verband zou staan. Osteomalacie treedt wel bij voorkeur op bij drachtige en bijmelkgevende dieren, evenals bij zwangere of zoogende vrouwen.Echter is veel meer waarschijnlijk, dat hierbij Ca-onttrekking door



??? - I2ig â€” het foetus en de melk aan het organisme de oorzaak is, dan welde functie der geslachtsklieren. Bij osteomalacie van dieren is de geslachtsfunctie in den regelnormaal. 3. Ook dysfunctie van de bijnier wordt wel aangegeven alsoorzaak van rachitis, mede op grond van de door Bossi empirischgevonden genezende kracht van adrenaline bij osteomalacie vanden mensch. Hiermee is ook wel ge??xperimenteerd bij geiten met osteomala-cie, volgens sommigen nu en dan met succes. Da.t rachitis, resp. osteomalacie het directe gevolg zoude zijnvan een afwijkende functie der bijnieren is echter nooit aange-toond. 4. Ook bij schildklier functie is wel in verband gebracht metde aetiologie van rachitis. Deze kliertjes zouden dan vergroot zijnen histologisch veranderd (pappenheimerâ€”Minor). Hoewel zonder twijfel de gl. parathyroidea invloed hebben op dekalkstofwisseling, is verband met rachitis niet

aangetoond. 5. Extract van de hypophyse (pituitrine) is door sommigenaanbevolen bij rachitis. Bij extirpatie van de hypophyse zou debeengroei achterlijk zijn (Ascher). Direkt verband tusschen de functie van de hypophyse en rachitis(resp. osteomalacie) is echter niet bewezen. Hoewel de mogelijkheid van een polyglandulairen invloed vande hormonen der endocrine klieren op het ontstaan van rachitiszeker niet is weg te cijferen, is tot nu toe niet gebleken, dat dezeinvloed beslissend kan zijn op het ontstaan van het proces. g. Infecties. Sedert het opkomen der bacteriologie is ook aetio-logisch verband gebracht tusschen rachitis (resp. osteomalacie enosteofibrose) en bepaalde infecties (Koch ; Mopurgo). Een feit is, dat circuleerende bacteri??n zich graag verbergenin het beenmerg en vooral ook in de epiphyse. Jos. Koch spoot bij jonge honden streptococcen in de bloedbaanen zag gewrichts- en

beenveranderingen, die veel overeenkomstvertoonden met die welke bij rachitis optreden en klinisch daar-van niet zijn te onderscheiden. (Afb. 7). Mopurgo zag spontaan bij ratten een beenziekte ontstaan,overeenkomende met rachitis (resp. osteomalacie) door de invasievan diplococcen. Door enting van deze diplococcen kon hij bij gezonde rattenrachitis, resp. osteomalacie opwekken. Door de experimenten van deze ervaren onderzoekers is welgebleken, dat ook de invloed van infectie als mogelijke oorzaakvan rachitis of daarop gelijkende processen bij dieren niet is wegte cijferen.



??? Klinisch blijkt dan ook wel, dat jonge dieren na infectieziektenneiging vertoonen tot rachitische afwijkingen. Mijn persoonlijke meening is, dat bij dieren infecties in de aetio-logie van rachitis en de aanverwante osteomalatische ziekten eengroot ere rol spelen dan men, vooral in den laatsten tijd, geneigdis aan te nemen, terwijl deficientie van de voeding in de aetio-logie bij de spontaan optredende rachitis een minder groote rolspeelt dan de Amerikaansche onderzoekingen zouden doen ver-moeden. Er komen gevallen van rachitis voor, waar deficientie van kalk,phosphor of vitaminen in het voedsel geen rol kan spelen. (Afb. 22). De sluier die over de aetiologie en de pathogenese van de spon-tane rachitis ligt is nog volstrekt niet geheel opgelicht. Pathogenese ; Pathologische anatomie. Omtrent de pathogenese der spontaan optredende rachitis isfeitelijk nog weinig bekend. Van de experimenteele rachitis is

weliets meer bekend, echter het wezen van de ziekte is nog zeer onvol-doende verklaard. Rachitis berust op een ziekelijk veranderd metabolisme vancalcium en phosphor waarbij een verminderd constitutioneel ver-mogen om kalk te assimileeren en in het been te fixeeren bestaat.Het bloed bevat daarbij minder anorganische phosphor dannormaal. Niet alleen verkalkt nieuw gevormd been niet of onvolkomen,ook het vermogen om kalk in reeds gevormd been vast te houdenis verminderd. Het kalkarme osteide weefsel kan ontstaan doorversterkte nieuwbouw van been, wat begint met osteidvormingen ook door resorptie van kalk uit reeds gevormd beenweefsel. Reeds gevormd been ondergaat haardsgewijze lacunaire re-sorptie in Howschipsche lacunen en langs perforeerende kanalen,(Ab. ib) die bij rachitis in grooten getale ontstaan en waarlangshet beenmerg kalkloos wordt, maar ook diffuse resorptie

heeft,plaats (von Recklinghausen, M. B. Schmidt). Of kalkresorptie zonder meer (Halisteresis) hierbij een, even-tueel voorbereidende, rol speelt is nog niet uitgemaakt. Zeker isechter dat een osteoporotisch proces niet steeds gepaard gaat metvermeerdering van osteoklasten en verbrokkeling en oplossingvan been zonder lacunaire resorptie kunnen voorkomen. VonRecklinghausen noemt dit â€žThrypsis" (Afb. ia, 1 b). Dat ditmet ontkalking gepaard gaat is zeker ; of deze ontkalkingprimair is durft ook von Recklinghausen niet te beweren. De ,,Abbau" is waarschijnlijk primair (v. R.) waarbij secundaireen versterkte prikkel tot â€žAnbau" optreedt. De versterkte nieuwbouw treedt bij het vorderen van den leef-tijd meer en meer op den achtergrond.



??? De beenderen zijn lichter dan normaal, zij bevatten minderasch, minder kalk, minder phosphor en meer water. Zij latenR??ntgenstralen gemakkelijker door, geven minder schaduw. Zij zijn week, soms zelfs snijdbaar en buigen en breken gemak-kelijk. Het been is poreus door rareficatie en decalcificatie, watvooral blijkt op de doorsnede bij drogen na uitspoelen van dedoorsnede met heet water. Het periost is verdikt en rood, de sub-periostale laag is bloedrijk, de scheiding tusschen periost en beenis niet scherp en bevat vele en groote Howschipsche lacunen. Bij rachitis is het been weefsel meer bloedrijk en daar waar debloedvaten zijn is het kalklooze been aanwezig (epiphysen, spongi-osa, endost, periost, Haversche kanalen, perforeerende kanalen).Het schijnt, dat het been vanuit het bloed met een toxische stofwordt doortrokken, waardoor de kalk verdwijnt, terwijl als re-actie daarop de vorming van

nieuw been ontstaat. De epiphysen zijn bloedrijk en verdikt, vooral de osteide laagonder het periost der epiphysen is bloedrijk. Het kraakbeen isgewoekerd ; de metaphysaire groeilijn vormt geen smalle, scherpgetrokken, rechte, witte lijn, zooals normaliter, maar is verbreeden verloopt onregelmatig (Afb. 4). De samenhang van epiphvse endiaphyse is losser dan normaal. Het beenmerg is rood en vochtigmet haemorrhagi??n doorspekt. De mergholte is door versterkte resorptie vergroot, de spongi-osabalkjes zijn dunner dan normaal en verschillend in dikte. De spieren zijn slap en bevatten te weinig phosphor. Microscopisch blijkt de Verbeeningslijn slechts hier en daarverkalkt en door vaatlussen en osteid weefsel onderbroken. Hetmerg en de epiphyse vertoonen ontstekingachtige verschijnselenzooals hyperaemie, cel vermeerdering, eosonophile cellen, reuzen-cellen (Afb. 3) (Makfan). In een later stadium

hier en daar fibreuzeveranderingen van het mergweefsel (â€žchondromyelitis fibrosa"Marfan *)). Onverkalkt osteid weefsel vindt men onder hetperiost en het endost en rondom de Haversche en de perforeerendekanalen. De spongiosabalkjes zijn met een laagje onverkalktosteid weefsel bedekt : het osteide weefsel van de metaphyse isvermeerderd. De beencellen zijn in den aanvang gezwollen (,,On-kose" â€” v. Recklinghausen (Afb. ra, 1 b) ; de interlamellairgelegen kitsubstantie geraakt verweekt en verbrokkeld envertoont kleine holtes (veervormige â€žGitterfiguren" â€” ,,Trep-penfiguren" â€” v. R.). Het been vertoont verschijnselen vanafbraak en resorptie (,,trvpsis" v. R.). De intensiteit van de pathologische veranderingen kan opverschillende plaatsen van het skelet van een en hetzelfde dierverschillend zijn.



??? Symptomatologie. De symptomen kunnen zeer sterk varieeren naar de intensiteit van de pathologische afwijkingen. Het komt voor, dat slechts zorgvuldig onderzoek rachitis kandoen ontdekken, maar eveneens komt het voor, dat de sterksteafwijkingen van het skelet zich hebben ontwikkeld. Hond. Bij jonge honden treedt, van de huisdieren, de rachitishet heftigst en het meest op, vooral bij de nieuwe cultuurrassen.Als prodromes ziet men gastro-intestinale verschijnselen, lekzucht,krampen, matheid, veel liggen. Echter ook zonder deze inleidende symptomen kan snel rachitiszich ontwikkelen. De infectieuse hondenziekten en darmcatarrhen(eventueel door wormen) praedisponeeren de jonge dieren voorrachitis. De dieren zijn pijnlijk bij gaan en staan en liggen veel, de been-deren zijn pijnlijk bij druk. De epiphysen zijn meer of minder ver-dikt, soms zeer sterk, vooral bij zeer jonge honden; de

kraakbeen-uiteinden der ribben eveneens (â€žRozenkrans"). Door tractie aande zeer pijnlijke bloedrijke osteide laag onder het periost zijn dezeâ€?dieren bij het loopen soms zeer pijnlijk. Bij oudere honden kunnen de gewrichtsverdikkingen meer ofminder achterwege blijven. De lange beenderen der extremiteiten zijnin de ernstige vormen kort en krom (O-en X-beenen). (Afb. 5, 6 en 7). De schedelbeenderen zijn soms zeer dun en gemakkelijk indruk-baar (Craniotabes). Bij doorlichten met R??ntgenstralen geven de gewrichtsuiteindenweinig schaduw en ziet men reeds vroeg een duidelijk napvormigeexcavatie tusschen de gewrichtsuiteinden, zelfs reeds in het sta-dium waarin de overige symptomen nog niet. klinisch waarneem-baar zijn (Afb. 2). De uiteinden der epiphysen van de langebeenderen schijnen bekervormig. Daarnevens zijn r??ntgenologischeen onduidelijke en onregelmatige

endochondrale verkalkings-zone, rareficatie der spongiosa, dun worden der corticalis enonscherpe grenzen tusschen periost en been te zien. Het geheelebeen geeft soms weinig schaduw, en de plaat schijnt dikwijlsgevlekt. Bij herstel wordt de schaduw meer homogeen en dediaphyselijn weer meer recht. De pezen en spieren zijn slap (â€žmyopathie rachitique"â€”Mar-fan), waardoor een beervoetige stand en gang. De lengtegroei der beenderen is gestoord (â€žZwergwuchs"). De thorax is zijdelings ingedrukt, het borstbeen steekt sterkvooruit (kippenborst). Er bestaat een rozenkrans. De buik isuitgezet en slap (â€žFroschbauch"). De wervelkolom vertoontsoms verbuigingen (scoliose, lordose, kyphose), waardoor druk-paralyse kan optreden. Soms ziet men lekzuchtachtige verschijn-selen. De dieren zijn nerveus, dikwijls bijtzuchtig en hebben soms



??? krampen. De tandwisseling is verlaat, de tanden vertoonen email-stoornissen. Wanneer de dieren slechts in lichten graad zijn aangetast ver-raadt zich de ziekte soms slechts door een pijnlijken gang, metmeer of minder sterke verdikking der kogelgewrichten, eventueelg.ringe verkromming der voorbeenen. Varken. Bij varkens ziet men tegenwoordig veel meer rachitisdan vroeger, waarschijnlijk door het fokken van snelgroeiende,vroegrijpe rassen, die vroeg worden opgelegd voor de mesting.Snelgroeiende dieren in het algemeen krijgen gemakkelijk rachitis.Gebrek aan beweging speelt daarbij ook een rol, terwijl de voedingtegenwoordig wel meer gecompliceerd, maar niet beter is danvroeger. Experimenteel hebben Zilva, Golding en Drummond bijbiggen rachitis opgewekt met gerstemeel, meelafval, afgeroomdemelk, Zweedsche rapen en kalk. (Afb. 23). Blijkbaar speelt dedeficientie van vitaminen in dit

dieet een grooter rol dan dedeficientie van minerale stoffen. Rachitische jonge varkens loopen stijf, liggen veel en bewegenzich veel op de knie??n. Zij worden lordotisch. Verkrommingen ofverdikkingen van de beenderen komen niet zooveel voor als bijhonden. De tandwisseling is bij rachitische varkens veelal sterkgestoord. Krampen zijn dikwijls het gevolg van overgevoeligheid doorrachitis, ook bij andere dieren, echter toch vooral bij biggen en welhoofdzakelijk bij het eten. Wellicht ligt hieraan dan een zeer laagCa-gehalte van het bloed ten grondslag. Glottiskramp kan totstikking leiden. De krampen kunnen ook optreden als prodromaalverschijnselen,zonder dat klinisch duidelijk rachitis optreedt. Geiten. Rachitische geitenlammeren zijn veelal mager en kleinen vertoonen vooral beenverkrommingen (O- of X-beenen). Gewrichtsverdikkingen ziet men niet veel. De dieren zijn stijfen loopen veel op de knie??n. Het

beeld is dikwijls ook bij jongegeiten meer dat van osteomalacie. Blijkbaar wordt in die gevallen de calciumbehoefte van hetgroeiende been voldaan door Ca-resorptie van reeds gevormd been. Het komt voor, dat het Ca-gehalte van het been verminderd is,zelfs zonder dat radiographisch afwijkingen aan de epiphyseworden gevonden. De geringe groei bij dergelijke armzalige dierendoet op zichzelf ook de rachitische verschijnselen aan de groei-iijnen der epiphyse minder groot zijn. Sterk groeiende dieren krijgenhet hevigst rachitis ; geringe groei houdt de rachitis tegen. Veulens. De zware rassen vooral hebben aanleg voor rachitis(Belgisch trekpaard). Zij hebben over het algemeen een voos been-derstelsel. Veelal ontstaan bij rachitische veulens een steile stand



??? in de voorbeenen, exostosen, verdikkingen der gewrichten, over-hocven (Afb. ga) spatten en gallen ; zij zijn veelal recidiveerendkreupel of voortdurend stijf (â€žRachitisme"). Bij ernstiger vormen komen ook beenverkrommingen voor (Afb.9b), zelden lordose of kyphose. Peesafscheuringen en loslaten derepiphysen (caput femoris) komen bij rachitische veulens meer voordan bij andere huisdieren, ook de â€žmouw" is een rachitisch symp-toom. Dit alles kan gepaard gaan met een goede, zelfs zeer goedevoedingstoestand. Beenverdikkingen met of zonder recidiveerende kreupelheidkomen dikwijls ook voor bij iets oudere veulens (2 a 3 jaar) (â€žSpiit-rachitis") ; (â€žRachitisme"). Hierbij kan het phosphorzuurgehaltevan het bloedserum zeer laag zijn. Kalveren. Rachitische kalveren en pinken zijn stijf en pijnlijkbij het loopen en hebben een steile stand in de kogels en meerof minder sterke gewrichtszwellingen,

vooral van de kogelge-wrichten en carpaalgewrichten (Afb. 21, 22). Tot zeer sterkeverkromming van de extremiteiten of de wervelkolom komt hetin den regel niet, omdat de dieren meestal eerder voor de slacht-bank worden bestemd. Op den duur ontstaan ze wel (Afb. 20). Bij oudere kalveren zijn de beenen dikwijls erg breekbaar,vooral in het voorjaar na stalvoedering met hooi van slechtegronden. Deze neiging tot fractureeren kan bestaan zonder dat dedieren stijf zijn en zonder deformatie der extremiteiten. De dierenhebben soms krampen. Ook wanneer zij geen krampen vertoonenhebben de rachitische kalveren toch dikwijls een gestrekten standin de achterbeenen, en strekken ze de achterbeenen bij het opstaanexcessief. Wellicht is dit het gevolg van overprikkelingstoestandvan het zenuwstelsel, waarvan de strekkers steeds meer onderden invloed geraken clan de buigers. Op den duur kan hierbijbeenverkorting

ontstaan (Afb. 20). Bij jonge apen in menagerie??n en dierentuinen kwam vooralvroeger, mede door de eenzijdige ondoelmatige voeding rachitiszeer veel voor. Zij uit zich behalve in de gewone rachitische ver-schijnselen vooral ook in paralyse van het achterstel (â€žCage-para-lysis"), door druk op het ruggemerg tengevolge van verkrom-mingen van den ruggegraat en wervelverdikkingen in het rugge-mergskanaal. Wellicht ligt soms ook een zenuwstoornis doorautointoxicatie resp. deficientie hieraan ten grondslag. Verweeking der schedelbeenderen (â€žCraniotabes") komt ookbij apen voor. Bij andere menageriedieren (beren, tijgers, leeuwen) treedt derachitis veelal op iets lateren leeftijd op (Spatrachitis"). Hierbijtreden dikwijls osteofibrotische verdikkingen op den voorgrond. Vogels. De ziekte komt vooral voor bij kippen en duiven, veelminder bij eenden en ganzen. Vooral vroegrijpe dieren van zware



??? rassen zijn gepraedisponeerd. Met eenzijdig dieet bv. alleen graan,zonder groen voedsel is bij kuikens gemakkelijk rachitis op tewekken. Ook speelt licht een groote rol: in het donker worden dekuikens rachitisch, zelfs met een dieet wat hen in het licht gezonddoet blijven (v. d. Plank). Rachitische kuikens zijn anaemischen zitten slecht in de veeren, zij kunnen tenslotte niet meer opstaan,verkrommingen der beenderen treden op. Gewrichtsverdikkingen komen zelden voor. Differentieel-diagnostisch is bij kippen van beteekenis een Beri-Beri-achtige avitaminose (Vitamine B) welke met polyneuritisgepaard gaat. Verloop en prognose. De ziekte verloopt chronisch. Spontaan herstel behoort niettot de zeldzaamheden, vooral bij honden, varkens en veulenskomt het voor dat lichte rachitis spontaan verdwijnt. Merkwaardigerwijze komt dit ook voor bij gelijk blijvend dieet.(Mellanby). De verminderde groei kan daartoe

meehelpen, ookde leeftijd. Volgens Mellanby is bij honden die 3 a 4 maandenoud zijn experimenteel geen rachitis meer op te wekken. Verkrommingen van extremiteiten en ruggegraat genezen nietmeer, ook de gewrichtsverdikkingen verdwijnen meestal niet ge-heel. Rachitische overhoeven bij paarden en steltvoeten blijvenin den regel het geheele leven door te zien. Tijdige doeltreffende behandeling doet veel dieren herstellen,hoewel absoluut volledig herstel betrekkelijk weinig voorkomt,vooral bij die dieren die sterk erfelijk belast zijn met den aanlegvoor rachitis. Er vormt zich bij de genezing een nieuwe verkalkingszone.Calcium zet zich af, het eerst in de zone der preparatieve verkalking,later ook in het osteid hetwelk het dichtst bij de kraakbeenlaagligt. Het overtollige osteide weefsel wordt geresorbeerd. Sterk rachitische jonge honden worden dikwijls op den duurcachectisch en sterven dan aan een

intercurrente ziekte (darm-ontsteking, pneumonie). Diagnostiek. Differentieel diagnostiek. Wanneer het proces zich behoorlijk heeft ontwikkeld is dediagnose niet moeilijk te stellen. In den aanvang kunnen klauw-aandoeningen bij varkens en geiten tot verwarring aanleidinggeven. Bij kippen kan polyneuritis tot vergissingen leiden. Wan-neer, zooals bij oudere dieren, de epiphysaire verdikkingen nietontstaan, kunnen verwisselingen met rheumatische aandoeningenvoorkomen. Bij de experimenteele rachitis van kleine dieren (ratten, honden)blijkt wel, dat de daling van het phosphorgehalte van het bloeden het r??ntgenologisch onderzoek der gewrichten en beenderen



??? reeds duidelijk aanwijzingen voor het bestaan van rachitis gevenals het klinisch beeld nog vaag is. Dit laatste geldt echter slechts voor jonge dieren, bij ouderedieren is een en ander wel eens niet sterk aanwezig. Omgekeerd kan het blijken, dat klinisch de ziekte genezen is,terwijl toch r??ntgenologisch de afwijkingen niet geheel blijkenverdwenen te zijn. Prophylaxis. Niet fokken met dieren die erfelijk belast zijn met rachitisprae-dispositie. Veel licht, beweging in de buitenlucht vooral deswinters, vitaminerijk phosphorrijk kalkrijk voedsel, (beenderen-meel). Bij planteneters en vogels groenvoer Bij jonge hondenrauw vleesch en zachte beentjes, weinig brood. Experimenteel is gebleken, dat het dieet van de moeder bijratten (levertraan) voor een deel de gevoeligheid voor rachitisbij het jong beheerscht : levertraan aan de moeders verstrekt doetde rachitis bij de jongen niet zoo spoedig optreden (van

Leersum).Calcium en phosphor (in groote hoeveelheid) aan de zeug gegevenvoor en na de baring, verhindert (tot zekere hoogte) het optredenvan rachitis bij de biggen. Bestraling der kippen met ultraviolette stralen zou het Vita-mine D in de eieren vermeerderen. Therapie. De therapie moet er op gericht zijn de Ca- en Phosphor-stof-wisseling normaal te doen worden. Veel licht, matige beweging,kalkrijk voedsel en vooral ook phosphorrijk voedsel 1), eventueelmedicamenteuse toevoeging van beendermeel, phosphorzure kalk,calciumcarbonaat of calciumchloride liefst gecombineerd en ingrooter dosis dan men gewoonlijk voorschrijft. Het Ca-gehalte van het bloed kan door orale toediening vankalk worden verhoogd â€” echter slechts gedurende enkele uren ;men geve dus kalk vele keeren per dag, het liefst in den vorm vankalkrijk voedsel. Calciumchloride wordt het snelst geresorbeerd. Kalkzoutcn in groote

overmaat gegeven, kunnen het vermogenCa af te zetten bevorderen. Dit is een klinische ervaring. Theore-tisch zou overigens te veel calcium een deel der beschikbare phos-phor kunnen binden tot het onoplosbare calciumphosphaat endaardoor de genezing kunnen tegenhouden. 1  Veel phosphor bevatten : Seradella, erwtenstroo, spurrie, tarwezemelen,rijstvoedermeel, raapkoek, vleeschmeel, vischmeel. Veel kalk : seradella, lucernehooi, roode klaver, spurrie, goed landhooi, erwten-stroo, boonenstroo, vischmeel. De cijfers die voor plantaardig voedsel worden aangegeven hebben slechts be-trekkelijke waarde, omdat ze afhankelijk zijn niet alleen van de plantensoort,maar ook van de grondsoort en de bemesting. Jonge honden geve men rauw vleesch en zachte beenderen van jonge dieren ;weinig of geen brood.



??? Blijkbaar werkt kalk niet altijd even doeltreffend. Zoo schijntvooral de zgn. meelrachitis bij ratten door Ca weinig te wordenbe??nvloed. Levertraan (veel Vitamine D) of ook gewone traan (bij varkens)is een zeer goed geneesmiddel bij rachitis. De epileptiforme krampenbestrijdt men bij varkens met broomkalium of chloral. Phosphor in olie resp. in levertraan per os prikkelt tot vormingvan osteid, die bij voldoende Ca snel verkalkt. Natriumphosphaat (Na H2 Po4) hetwelk gemakkelijk resorbeertis bij voldoende hoeveelheid Ca een zeer goed geneesmiddel, het-welk spoedig het Ph-gehalte van het bloed doet stijgen. Arsenicum kan tot zekere hoogte phosphor vervangen en isvolgens Belgische en Fransche dierenartsen aan te bevelen boven-phosphor, omdat het minder giftig is en geen leverdegeneratie ver-oorzaakt. V. d. Eeckhout beveelt het middel vooral aan; bij jongepaarden (3 maal 10 dagen 50â€”75 gr.

liq. Fowleri p. d., bij honden2 a 3 druppels tegelijk met kalk en levertraan). Phosphor werktechter sneller en sterker, bij de klinische dosis is van leverdegene-ratie geen sprake. Ook strontium is wel aanbevolen in de plaats van phosphor,het zou gelijksoortig maar nog sterker werken (Stoeltzer). In de veeartsenijkunde ontbreken ervaringen daaromtrent. Herhaalde bestraling met ultraviolet licht (kunstmatige lwogte-zon) werkt evenals bij kinderen ook bij jonge rachitisdieren zeergunstig. Vigantol (Vitamine D) druppelsgewijs volgens voorschrift vanMerck doet snel het phosphorgehalte van het bloed stijgen enstabiliseert het Ca- en phosphormetabolisme. De doseering staatnog niet voldoende vast. Bij honden (2â€”5 druppels) en bij kippen werkt Vigantolook zonder combinatie met phosphor en kalk zeer gunstig. In een maand tijds zijn de zieke honden dikwijls genezen. Bij de overige dieren ziet men van Vigantol

niet zoo\'n frappantresultaat, zelfs laat het wel in den steek en acht ik phosphor (bijveulens en kalveren (10â€”15 mgr.), bij geitjes en biggen (0,250â€”0.5 mgr. per dag in olie) gepaard met calciumzouten in groote doses(vooral calciumchloride) plus Vitamine D-rijk voedsel de bestetherapie. De krampen bstrijdt men met chloral of broomzoutenen calciumchloride. Adrenaline, resp. bijnierextract met of zonder combinatie metphosphor is wel aanbevolen. Het zou calcium in de weefsels fixeeren.Bij paarden 2â€”3 c.c. 1 : 1000 (Carougeau). Bij geiten 10 druppels(K??st, Baillon). Bij koeien 2 maal 20 druppels 1 : 1000 metkalk (Baillon). Bij honden \\ cc. 1 : 1000 1 maal daags subcutaan of 2 druppelsi : 1000 per os (Morel). De medicatie moet echter te lang duren.



??? Bij herstel ziet men eerst, als kleine granules, calciumzouten ineen nieuwe praeparatieve verkalkingszone, die distaal ligt van deoude, optreden ; iets later ook in het osteid van de trabecula derspongiosa. Tegelijk wordt het gewoekerde kraakbeen en het over-bodige osteid geresorbeerd. (Wordt vervolgd). INGEZONDEN. Naar aanleiding van den ,.Oproep" van collega Sybesma in het Tijdschriftvan i October en het artikel ,,Keuringsveearts-practicus" van collega Piel indat van i November, gaarne het volgende: â€žKreeg" bij de inwerkingtreding der Vleeschkeuringswet ieder (of nagenoegieder) toen gevestigde dierenarts een keuring of een stuk ervan, de sedert dienafgestudeerden vissclien voor wel 90 % achter het net. En daar van deze laatsten het aantal elk jaar grooter wordt en zij het onge-twijfeld als een onbillijkheid zullen voelen dat de toevallig v????r 1922 afge-studeerden in den strijd om het

bestaan in een bevoorrechte positie zijn geplaatstwaarvoor die van na 1922 nooit een kans krijgen, kan het niet uitblijven datin de tcekomst meer dan tot nu toe van de zijde der jongeren verzet zalkomen tegen dezen toestand. Want dat de keuringsveearts-practicus in een bevoorrechte positie verkeeitook wat de praktijk betreft zal wel niemand willen ontkennen. Werd tot hedenonder de jongeren alleen nog maar in stilte gemopperd, thans worden de grievenmeer openlijk uitgesproken. Te beginnen met den â€žOproep" van collega S. Welk artikel echter niet is een aanval op een persoon keuringsveearts-practicuszooals collega P. er uit schijnt opgemaakt te hebben doch op het instituutkeuringsveearts-practicus. Ik vooi mij althans geloof niet dat de combinatie keuring-praktijk betervervuld kan worden dan in doorsnee nu geschiedt. Uit welk oogpunt een aanvalop de persoon natuurlijk ongemotiveerd is. Maar

daarmee is genoemde combinatieniet goed! En omdat wij jongeren gehandicapt zijn door deze verkeerde combi-natie zullen wij doorgaan er tegen te protesteeren. En de tekortkomingen enmisstanden die haar aankieven te gelegener tijd en plaatse bekend maken. Ofdit echter bij de â€žbevoegde autoriteiten" van collega P. zal zijn, is nog de vraag. Hengelo, 2 November 1929, L Hofstra. MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Het telefoonnummer van den Voorzitter, Dr. Dhont, is Den Haag No. 73651.



??? I22Q - BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Jaarverslag 1928 Leiden. Het jaar 1028 stond voor het openbaar slachthuis in het teeken der jubilea.Xiet alleen bestond op 1 Mei 1928 de inrichting 25 jaar, echtei ook 2 ambtenarenen 3 werklieden vierden hun 25-jarig ambts- respectievelijk dienstjubileum. Wat betreft de ijsfabricatie wordt medegedeeld, dat van een nieuw opgerichteparticuliere ijsfabriek zooveel concurrentie werd ondervonden, dat het nood-zakelijk bleek de kwaliteit van het ijs te verbeteren. Daartoe werd de vroegere<lestilieerinrichting opnieuw opgesteld en in gebruik genomen, zoodat thans weerhelder ijs kan worden vervaardigd De ijsverkoop daalde toch nog met ruim 700.000KG. Ten einde tegenmoette komen aan de bezwaren, door belanghebbenden geopperdten opzichte van de keuring van in blik geconserveerde vleeschwaren, werd wij-ziging gebracht in de desbetreffende voorschriften.

Als gevolg daarvan is hetthans mogelijk, dat dergelijke blikken alleen uitwendig op gasvorming wordenonderzocht. Kleine blikken met een inhoud van niet meer dan i K.G. zijn van deinvoerkeuring uitgesloten. Tuberculose kwam voor bij stieren 9.03 %, ossen 13.33 %. koeien 42.55 %,vette kalveren 1.02 %, graskalveren 2.88 %, nuchtere kalveren 0.09 %, paardeno >5 %. varkens 4.98 %, geiten 1.88 %. Hij de beoordeeling van het percentageder tuberculose der varkens moet rekening gehouden worden met het feit, datongeveer 3/5 der geslachte varkens afkomstig zijn uit deelen des lands, waar detuberculose veel minder veelvuldig voorkomt dan in Z.-Holland. Hact. vleeschonderzoek werd verricht bij 49 koeien, 2 pinken, 13 paarden, 8vette kalveren, 7 graskalveren, 34 nuchtere kalveren, 42 varkens, 1 varken tot<10 K.G. en 9 schapen. Kiemhoudend bleek het vleesch te zijn in de volgende gevallen : Bij 1 koe

(ge-storven) met ruptuur lebmaag (Gram positieve bacil), 1 koe, noodslachting, metperforatio vaginae (Gram positieve bacil en streptococcen), 1 koe met endocarditisvn\'vjlaris (vermoede\'ijk bacillus pyogenes bovis), 1 varken, bedrijfsslachting,met acute serofibrineuze peritonitis (Gram negatieve bacil en staphylococcen), 1 varken met endocarditis valvularis (vlekziektebacil en staphylococcen), 2 var-kens met idem, (vlekziektebacil), 9 varkens met urticaria {vlekziektebacil), 2varkens met erythcem en miltzwelling (vlekziektebacil), 1 graskalf met pleuro-pneumonie (Gramncgatieve bacil), 1 graskalf met pneumonie (Gramnegatievebacil en bipolaire bacil), 4 nuchtere kalveren met polyarthritis (bacillus coli), 2 nuchtere kalveren met polyarthritis (bipolaire bacil) en 1 nuchter kalf met po-lyarthritis (streptococcen). Cysticercosis kwam voor : levende exemplaren bij 3 koeien in de uitwendigekauwspier en 1 maal 2

exemplaren in het hart van een vetkalf, afgestorven para-sieten, i maal bij een stier, 3 maal bij een koe, 1 maal bij een graskalf en 1 maal] exemplaar in hel hart van een vetkalf. Yoordeelig saldo bedroeg / 55.098.11. Groningen. Bact. vleeschonderzoek had 248 maal plaats. In de volgende gevallen was deuitslag positief : 3 runderen met endocarditis â€”- staphylococcen ; 3 runderen met pyaemie â€”staphylococcen ; 2 runderen met cnteritis â€”- coli ; rund met pyaemie â€” diplo-coccen ; rund met pyaemi â€” streptococcen ; rund met nephritis parenchy matosa â€”menginfectie ; rund met mastitis en metritis â€” coli ; rund met haematoom vande milt â€” staphylococcen ; rund met septicaemie : menginfectie. 8 varkens met vlekziekte : bac. rhusiopathiae suis; varken met vlekziekte :ciplococcen; 2 varkens met icterus: diplococcen; varken met pneumonie: proteus. Ken schaap met peritonitis : coli.



??? 2 nuchtere kalveren met arthritis â€” Streptococcen en staphylococcen ; i nuch-ter kalf met enteritis â€” Gram negatieve, bewegelijke bacil ; i kalf met perito-nitis â€” coli ; i met pneumonie â€” bac. enteritidi? G?¤rtner ; i met nierabscessen â€”bacil. 2 paarden met maagruptuur â€” staphylococcen ; paard met koliek â€” staphy-lococcen ; paard met emphysemateuze vrucht â€” staphylococcen ; paard metperitonitis â€” diplococcen. Tuberculose kwam voor bij 13 % runderen, 8 % varkens, 0.13 % vette kal-veren, 0.66 % graskalveren, 0.026 % nuchter kalf, 0.09 % paard en 0.00S Â°â€žschaap. Echinocoecosis werd geconstateerd bij 3.4 % runderen, 0.43 Â°/o varkens, 0.47 %.schapen en 5 % paarden. Cysticercosis. Levensvatbare finnen werden aangetroffen bij 11 runderen,en wet 7 maal in de uitwendige kauwspieren en 4 maal in de inwendige kauwspier.Gedegenereerd werden ze gevonden bij 30

runderen niet ouder dan 2 jaar, bij69 runderen ouder dan 2 jaar en bij 6 graskalveren. Winstsaldo bedroeg ruim / 73.000.- - Huisslachtingen te Hoogezand niet vrij van keuring. In verband met art. ba der vleeschkeuringswet hebben een achttal landbouw-vereenigingen te Hoogezand en omgeving zich tot de Koningin gewend met hetverzoek om vrijstelling van keuring van de huisslachtingen, aan welk verzoekadhaesic is betuigd door den Veenkolonialen Boerenbond. Dit verzoek is thansdoor den Min. van Arbeid, Handel en Nijverheid afgewezen met de motiveering,dat in de gemeente echinococcosis geregeld voorkomt. (Telegraaf). De abattoirkwestie te Vlaardingen. Eenige maanden geleden is door den gemeenteraad van Vlaardingen besloteneen eigen openbaar slachthuis te stichten en dus niet samen te werken met Schie-dam. Eenige raadsleden gingen tegen dat besluit in beroep bij Gedep. Staten.Op

uitnoodiging van Gedep. Staten heeft toen in den Haag een nadere besprekingplaats gehad, waarbij uit beide gemeenten vertegenwoordigers aanwezig waren.Hierbij bleek, dat Gedep. Staten uit economisch oogpunt een gemeenschappelijkslachthuis voor Vlaardingen en Schiedam het meest wensehelijk achtten. Eenbeslissing werd nog niet genomen. Verzoek om medezeggingschap. Bij den gemeenteraad van Utrecht is ingekomen een verzoek van de Commissievan samenwerking der Utr. Vereen, voor den Vleeschhandel, om een raadscom-missie te willen instellen, welke, in overleg met de organisaties van slagerspatroonsen grossiers in den vleeschhandel, voorkomende aangelegenheden betreffendehet beheer van het slachthuis in georganiseerd overleg tusschen het gemeente-bestuur en de organisaties kan behandelen. de Graaf. Nobelprijs voor geneeskunde. Aan den oud-hoogleeraar Prof. Di. C.

Eijkman te Utrecht is de nobelprijs 1929voor geneeskunde verleend. Vogelpokken-diphtherie. Ondergeteekende verzoekt beleefd in kennis te worden gesteld met gevallenvan vogelpokken-diphtherie. Het ligt in de bedoeling ter plaatse fotographischeopnamen te laten maken, zoodat alleen ernstig zieke toornen in aanmerking komen. Prof. Dr. L. de Blieck. Diergeneeskundige Faculteit U. S. C. Het bestuur van de Diergeneeskundige Faculteit van het Utrechtsch Studenten-Corps is als volgt geconstitueerd : G. J. M. Kortman, Praeses, A. M. Ernst,Ab. actis, L. S. B. J. H. Harmsen, Fiscus, J. S. Reinders, Vice-Ab. actis.



??? Mr. in de rechten. De heer P. A. van Driest, Paardenarts ie kl. te Arnhem, heeft, na studieaan de R.K. Universiteit te Nijmegen, aldaar het doctoraal examen in derechtswetenschappen gedaan en dus den titel , ,Mr. in de rechten" verworven. Nationaal Comit?Š voor het Xle Internat. Veeartsenijkundig Congres Londen 1930. Het onderwerp, dat door Dr. Berger als rapporteur, in samenwerking metDr. Frenkel, op het Xle Internationaal Veeartsenijkundig Congres te Londenzal worden behandeld, is getiteld : "On the principles i^both organisatory and scientific) of a meat-inspection law,also with reference to international conditions.) De Secretaris, TEN SANDE. Internationaal Landbouwinstituut te Rome. Dr. Berger is benoemd tot ,,Lid van het Uitvoerend Bureau van een Com-missie, de â€žCommission pour les Industries Agricoles des Produits des Animaux",welke deel uitmaakt van den Conseil International

Scientifique Agricole". Hijwas reeds lid van dezen wetenschappelijken raad en wel in \'t bijzonder voor debovengenoemde Commissie. De Conseil Scientifique trad regelend op voor allecommissies, m. a. w. een Dagelijksch Bestuur van de Commissies was er als hetware niet. Thans heeft het Comit?Š Permanent van het Internationaal Landbouwinstituutpermanente bureaux voor de verschillende commissies ingesteld, die als het warede permanente adviseurs zijn en als ,.bureau ex?Šcutif" optreden. Van zelf sprekendkan daarvan Dr. Berger nu, veel meer dan voorheen, invloed uitoefenen op dengang. van zaken. Wij vvenschen Dr. Berger geluk met zijn benoeming die voor hem en voorNederland een groote onderscheiding is. Het bureau van de Commissie â€žPour les Industries agricoles des Produits desAnimaux", bestaat thans uit de volgende heeren (in alphabetische volgorde) ;Dr. Berger, (Nederland) ;

Dr. Brebia, Carlos â€” d?Šl?Šgu?Š de l\'Argentine au Comit?ŠPermanent de l\'Institut International d\'Agiiculture ; Prof. Dr. J. Calinescu,Inspecteur G?Šn?Šral Zo??technique au Minist?¨re de l\'Agriculture â€” Bukarest-Roumanie ; Dr. H. Martel, Directeur du Service v?Št?Šrinaire du D?Špartement,de la Seine â€” Paris, France. Jaarverslag van den Burgerlijken Veeartsenijkundigen Dienst in Nederlandsch-Indi?? over 1928. Van de ziekten genoemd in de wet tot bestrijding van besmettelijke ziektenkwamen in den loop van verslagjaar de volgende voor : Anthrax bij alle vee : Op Sumatra kwam miltvuur speciaal onder buffels in uit-gebreide mate voor in den ambtskring Fort de Koek. Enkele gevallen werdenook geconstateerd op de eilanden Roti, Savoe en Timor. Septichaemia haemorrhagica epizootica (piuriformis) bij herkauwende dieren envarkens. Deze ziekte richtte veel schade aan op de meeste groote

eilanden van den Timor-archipel, 170 gevallen op Timor en Flores, op Soemba en Soembawa 218 gevallen. In Zuid-Celebes vielen 1467 buffels, 38 runderen en 200 varkens als slachtoffer.Door preventieve en curatieve seruminspuitingen werd overal met succes uit-breiding der ziekte tegengegaan. Aphthae epizooticae (mond- en klauwzeer) bij herkauwende dieren.In den ambtskring Makassar kwamen 9.584 gevallen bij buffels en 447 bij run-deren voor. Op Java werd deze ziekte in alle ambtskringen waargenomen, echterin veel geringer mate dan vorig jaar. Overal bleek het verloop goedaardig.Malle??s (kwade droes) bij eenhoevige dieren. Behalve Soembawa en Lombok zijn alle kleine Soenda-eilanden thans praktisch



??? -- I2J2 â€” vrij van deze ziekte. In Celebes werd malle??s nog veelvuldig waargenomen enwordt thans veel aandacht gewijd aan het klinisch onderzoek. In Oost- en Midden-Java kwam malle??s in alle ambtskringen voor. Saccharomycose bij eenhoevige dieren. Vooral in de kustplaatsen van Java wordt deze ziekte veel waargenomen. Scabi??s (schurft) bij eenhoevige en herkauwende dieren. Gevallen van scabi??s kwamen in alle ressorten onder alle diersoorten voor. Surra bij alle vee. Surra kwam nog al veel voor onder paarden en buffels inden ambtskring Koepang. In Oost-Java werd deze ziekte in alle ambtskringen waargenomen. Ook inMidden-Java had de veestapel veel van deze ziekte te lijden. De meeste gevallenwerden geconstateerd in Madioen, Bodjonegoro, Kediri en Modjokerto, Jogja-carta, Keboemen, Magelang en Tegal. Op Sumatra bleef eveneens geen enkele ambtskring vrij van deze

ziekte. Voorde bestrijding werd zoowel prophylactisch als curatief veelvuldig gebruik gemaaktvan naganol Dourine (kwaadaardige dekziekte) bij eenhoevige dieren, werd eenmaal gecon-stateerd in den ambtskring Balige (Sumatra). Piroplasmose bij herkauwende dieren, kwam sporadisch voor, uitsluitend bijmelkvee en bij van Soemba ge??mporteerd volbloed Ongole-vee. Tuberculose bij runderen. Ter hoofdplaats Bandjermasin werden onder den melkveestapel 20 gevallendezer ziekte vastgesteld. Op Java werd de bestrijding krachtig voortgezet. Wederom werd met mede-werking van de eigenaars een groot aantal verdachte runderen opgeruimd. Zoo-doende zijn in Oost- en Midden-Java reeds tal van bedrijven vrij van deze ziektegeworden. Totaal werden op Java 40(1 tuberculeuse runderen opgeruimd. Onder het vee van de bevolking werd geen enkele geval waargenomen. Rabits (hondsdolheid) bij alle

vee en bij honden, katten en apen. Op Java werd deze ziekte in vele ambtskringen waargenomen, eveneens opCelebes en Sumatra. (Alleen van een goed georganiseerde bestrijding valt succeste verwachten. Kef.). Lymphangilis infecliosa (farcin du boeuf) bij runderen. Sporadisch werd dezeziekte waargenomen in de ambtskringen Koetaradja en Benkoelen. Peslis suiim (varkenspest) bij varkens, werd veelvuldig geconstateerd in hetressort Balige. Gangraena emphysematosa (boutvuur) bij herkauwende dieren. Uitsluitend in Midden-Java kwam deze ziekte voor; de bestrijding werd metsucces op den bestaanden voet voortgezet. Van de andere veeziekten werden waargenomen tetanus, distomalosis, adenitisinfecliosa en colpitis granulosa. Op het eiland Soemba werd krachtig voortgegaanmet de verdelging van hippoboscidae, waarvan vooral de veulens zooveel te lijdenhebben. Osteomyelitis deed zich

wederom voor in de ambtskringen Padang, Mcdan,Sibolga en Koetaradja. Gevallen van diphtheritis en vogelpokken werden in verschillende ambtskringenwaargenomen. In alle ambtskringen werden veel malle??naties en tuberculinaties verricht. Te Soerakarta werd een proef begonnen om paarden door middel van farasete irnmuniseeren tegen malle??s. Miltvuur- en septichaemieserum werden en als praeventivum en als curativumveelvuldig toegepast. In Midden-Java werden -j- 50.000 runderen met boutvuurfiltraat ingespoten. Bevredigende resultaten werden ook verkregen in de ambtskringen Jogjacarta,Magelang en Kediri met toepassing van distol bij distomatosis. De behandeling tegen infectieuse abortus wordt voortgezet. Naganol al of niet



??? tezamen met atoxyl werd zoowel op Java als in de Buitengewesten op uitgebreideschaal toegepast tegen surra. Hygi??ne. In alle ambtskringen werd voortgegaan met de verbetering der hygi??-nische toestanden in de bestaande melkerijen, slachthuizen en wagenverhuur-derijen. Veeteelt. De algemeene gezondheidstoestand van den veestapel was in alleambtskringen gunstig. Paardenfokkerij. Jn geheel Nederlandsch-Indi?? is de animo van de bevolkingin de paardenfokkerij over het algemeen achteruitgaande. Maatregelen tot ver-betering van den paardenstapel werden op alle eilanden getroffen nl. verstrekkenvan dekhengsten in huurkoop, primeeren van goede hengsten en voor zooverFlores betreft, castratie van minderwaardige hengsten. Runderinkkerij. Het zijn in de Buitengewesten voornamelijk de eilanden Bali,Soemba, Soembawa en Timor, waar de rundveeteelt geleidelijk een meer belang-rijke

plaats begint in te nemen. Op Java zijn het vooral de gewesten Kedoe, Semarang, Banjoemas, Kediri,Madioen en Rembang, die na verloop van jaren hun veestapel zagen verbeterendoor stelselmatige kruising met Zebustieien. De bemoeienis met den buffelstapel bepaalt zich tot heden in hoofdzaak totcontrole op de slacht van vrouwelijke dieren. Te Buitenzorg werd in begin van verslagjaar opgericht een Gouvernements-station voor kleinvee en pluimvee. Tot dit doel werden uit Holland een aantalvarkens, geiten en schapen ge??mporteerd, welke zich uitstekend hebben gehouden.Sterfgevallen zijn er niet onder voorgekomen. Met den afbouw van het station voor pluimveeteelt werd voortgegaan. In demaand November kwamen 74 uit Holland aangevoerde hoenders aan van 4 ver-schillende rassen nl. : Rhode Island Reds, Wit Leghorn, Barnevelder en PatrijsLeghorn. Veeartsenij kundig Instituut. In het

afgeloopen jaar mocht dit instituut zich in voortdurenden bloei ver-heugen ; de werkzaamheden namen in alle afdeelingen toe. Het bereiden en ver-strekken van sera en entstoffen neemt ongetwijfeld hieronder de voornaamsteplaats in. Hierop is reeds meer in bijzonderheden door andere referenten in denloop van het jaar gewezen in vorige afleveringen van dit tijdschrift. \'t Hoen. PERSONALIA. Overleden: J. Breedveld, Amsterdam. BLADVULLING. Vreemd voorwerp in het rumen. Het Journal of the Amer. vet. med Ass. (1929, No. 4) geeft het volgende ver-haal. willie het zoontje van een boer was in een vat met pekel gevallen ; daarnawerd zijn broek vermist en de boerin dacht dat Willie die verstopt had. Intussenwerd de koe van de familie ziek. De dierenarts vond het noodig pens-snede te doenen uit het rumen kwamen de overblijfselen van Willie s broek te voorschijn. VR.
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??? genen Formen. Neubearb. von F. Reichenow. 5te Aufl. Tl. 2, 2te H?¤lfte. Jena.G. Fischer, 1929. Gr. 8Â°. III S., S. 865â€”1262, VIII S. m. 378 Abb. im Text. M. 21.â€”. Tl. 2. Spez. Naturgeschichte der Protozoen. 2te H?¤lfte. Sporozoa, Ciliata undSuctoria. H. Geuer, Praktische Futterkunde f??r den Aquarien- und Terrarienfreund.Stuttgart, J. E. G. Wegner, 1929. W. Zorn, Die Ver??ffentlichungen der Reichsarbeitsgemeinschaft der Tier-zuchtinstitute an deutschen Hochschulen und staatlichen Forschungs-anstaltenin der Nachkriegszeit bis 1929. G??ttingen, Deutsche Gesellschaft f. Z??chtungs-kunde, 1929. Gr. 8Â°. 72 S. M. 2.â€”. Z??chtungskunde. Bd. 4. Sonderh. K. Toldt Jun., Die Bisamratte (Tiber sibethicus L.) mit bes. Ber??cksichtigungihres Auftretens in Oesterreich. Leipzig, A. Heber & Co., 1929.8Â°. M. 14 Abb.u. 3 Ktn. Arbeiten der Reichszentrale f. Pelztier- und Rauchwarenforschung. Nr. 15.

W. Fleischmann, Lehrbuch der Milchwirtschaft. 7te Aufl. Hrsg. von H. Weid-mann. Lief. 1. Berlin, P. Parey, 1929. Gr. 8Â°. 128 S. m. Abb. Etwa 6 Lief. Jede Lief. M. 6.50. Tagesnachrichten oder Miscellen. F??hrer durch die deutsche und tschechischetier?¤rztliche Fachliteratur mit allen Nebengebieten. Prag, Landwirtsch. Buch-handlung A. Neubert, 1929. 8Â°. 72 S. Fronterinnerungen eines Pferdes. Hamburgâ€”Bergedorf, Verlag : Der Fackel-reiter, 1929. M. 1.50. H. Rodatz-Mass, Die wissenschaftliche Tierfolter. Pfullingen, J. Baum, 1929. 8 . B??cher der Weissen Fahne. Nr. 52. R. Fr??hner, Der neue st?¤dtische Schlachthof in Gross-Strehlitz. Oppeln. A.Wilpert, [1929 . Gr. 8Â°. 47 S. m. Taf. M. 1.60. Denkschrift. Allgemeines deutsches Gest??t-Buch f??r Vollblut. Im Anschluss an die bisherersch. 17 Bde hrsg. vom General-Sekretariat des Union-Klubs. Bd. 18. Berlin,General-Sekretariat des Union-Klubs,

1929. 8Â°. LIV 4- 735 S. Chr. Wriedt, Biologische Essays ??ber Pferdezucht und Pferderassen. Berlin,P. Parey, 1929. Gr. 8Â°. 172 S. m. 94 Textabb. M. 10.â€”. Laufende Gewinnstatistik f??r Pr??fungen des Warmblutpferdes. Reichsverbandf. Zucht und Pr??fung deutschen Warmbluts. 1929. Ausg. 1. Berlin, Selbstverlag,1929. 8Â°. 156 S. Ergebnisse der Hygiene, Bakteriologie, Immunit?¤tsforschung und experimentellenTherapie. Hrsg. von W. Weichardt. Bd. 10. Berlin, J. Springer, 1929. 4 . IV 766 S. 111. 17 Abb. M. 80.â€” Ergebnisse der Physiologie. Hrsg. von L. Asher und K. Spiro. Bd. 29. M??nchen,J. F. Bergmann, 1929. 4Â°. IX 663 S. 111. 145 Abb. im Text, 1 Taf. und zahlr[eingedr.] Tab. M. 78.â€” A. F. Kraus, Grundriss der pathologischen Physiologie und experimentellenPatho\'ogie. Freiburg, Speyer & K?¤rner, 1929. 8". VIII -}- 287 S. m. 23 Abb. M. 8.40. Geb. M. 10. . Speyei\'s Kompendien und

Repetitorien. 10. R. HoErPLi, Hsi-Fan Hs??n und H. W. Wu, Hclminthologische Studien aus-Fukien und Chckiang. Leipzig. J. A. Barth, 1929. Gr. 8Â°. 44 S m. 15 Abb imText und 12 Taf. M. 4.40. Archiv f. Schiffs- und Tropenhygiene u.s.w. Beihefte. Bd. 33, Nr. 1. S. Haunold, Die Entwicklung des Molkereiwesens in Oesterreich. Wien, Agrar-verlag, 1929. Gr. 8Â°. 15 S. C. Hanfland, Die amerikanische Fleischindustrie, umfassend Viehzucht,Handel, Schlachthausbetrieb. Verwertung von Fleisch- und NebenproduktenLeipzig, Akad. Buchli. R. M. Lippold, 1929. 40. 614 S. m. Abb. M. 27.50.



??? Deutscher Veterin?¤r-Kalender. Hrsg. in 2 Tin. von R. Schmaltz. Jg. 34. 1930u. 1931. Tl. 1, 2. Berlin, R. Schoetz, 1929. XX -f 400, 231 S. rn. Abb., 128, 128,128, 128, 128, 128 S. M. 7.â€”. Das Fleischbeschaugeset:. Textausgabe mit Anm. vers. von Francke. Berlin,Gesch?¤ftsamt f. Deutsche Fleischbeschauer, 1929. M. 5.â€”. \\V. Pauli und F. Valko, Elektrochemie der Kolloide. Berlin u.s.w., J. Sprin-ger, 1929. Gr. 83. XII -f- 647 S. m. 163 Abb. im Text und 252 Tab. M. 66.â€”. Geb. M. 68.â€” H. Bechhold, Die Kolloide in Biologie und Medizin. 5te Aufl. Dresden u.s.w.,Th. Stein k??pf f, 1929. 8\'. XII 586 S. m. 87 Abb. u. 7 Taf. M. 32.â€” Geb. M. 35.â€”. Th. Kitt, Lehrbuch der allgemeinen Pathologie f??r Tier?¤rzte .... 6te Aufl.Stuttgart, F. Enke, 1929. Gr. 8Â°. XII 570 S. m. 213 Textabb., 4 f?¤rb. Taf.u. 1 Titelbildn. M. 42.â€” Geb. M. 45.â€”. C. Oppenheimer und O. Weiss, Grundriss der Physiologie. 6te Aufl.

Tl. 1.Leipzig, G. Thieme, 1929. Gr. 8Â°. VIII 434 S. m. 8 Abb. M. 19.50. Tl. 1. Biochemie von C. Oppenheimer. H. H. Boysen, Gewinnung und Kontrolle der Trinkmilch. Hildesheim, Mol-kerei-Zeitung, 1929. 8" 78 S. m. Abb. M. 2.â€”. W. Henneberg, Die wichtigsten K?¤sesorten in Wort und Bild. Hildesheim,Molkerei-Zeitung, 1929. (>i 8 . 20 S. m. [f?¤rb.] Abb. M. 3.â€”. W. Lipp, Milchwirtschaftlicher Leitfaden. Unter Mitw. von A. Fischer, H.Butensch??n und W. Niewerth. 2te Aufl. Hildesheim, Molkerei-Zeitung, 1929.8Â°, VI V 167 S. m. Fig. M. 2.50. Jahresbericht der Preussischen Versuchs- und Forschungsanstalt f??r Tierzuchtin Tschnechnitz. Erst, von W Zorn. 5 Vom 1 April 1928 bis 31 M?¤rz 1929. Ber-lin, P. Parey, 1929. 40. 50 S. M. 2.â€”. M. Klopstock und A. Kowarski, Praktikum der klinischen, chemischen,mikroskopischen und bakteriologischen Untersuchungsmethoden. 9te Aufl. Berlin11.s.w., Urban Sc

Schwarzenberg, 1929. 8 . XI 524 S. m. 51 Abb. im Text und25 f?¤rb. Taf. M. 14â€”- R. Goldschmidt, Die Lehre von der Vererbung. 2te Aufl. Berlin, J. Springer,1929. Kl. 8Â°. VI 217 S. m. 50 Abb. M. 4.80. Verst?¤ndliche Wissenschaft. Bd. 2. P. Rona, Praktikum der physiologischen Chemie. Tl. 2. Berlin, J. Springer,1929. 8Â°. NIX -f 764 S. m. 141 Textabb. M 39.60. Tl. 2. Blut, Harn von P. Rona u. H. Kleinmann. I)ei Gefl??gelfarmer. Zeitschrift f??r die gesamten Interessen der Erwerbs- undNutzgefl??gelzucht. Offiz. Organ des Verbandes der Erwerbs- und Nutzgefl??gel-farmer. (Verantvv. M. Matthen). Jg. 1. 1929. (12 Nrn.). Leipzig, Jachner & Fischer,1929. 4 . M. Abb. Viertelj?¤hrl. M. 1.50. A. Hanau, Bestimnmngsgr??nde der Preise f??r Schlachtrinder. Hrsg. vomInstitut f??r Konjunkturforschung Berlin, P. Parey, 1929. 40. M. 6.â€”. Vierteljahrshefte zur Konjunkturforschung. Sonderh. 13. F. Demuth, Praktikum

der Z??chtung von Warmbl??tergewebe in vitro. M??n-chen, R. M??ller & Steinicke, 1929. 8 116 S. m. 49 Abb. M. 6.â€” Geb. M. 7.20. M. Schmey und F. Conradi, Wandtafeln zur Stempelung amtlich untersuchtenFleisches. Berlin, R. Schoetz, 1929. Taf. 1. Uebersicht ??ber die versch. Stempel. Taf. 2. Stempelung beim Rind Taf. 3. Weitere Stempelung beim Rind. Taf. 4. Stempelung beim Kalb. Taf. 5. Stempelung beim Schwein. Taf. 6. Stempelung beim Schaf Fortschritte auf dem Gebiete der Veterin?¤rmedizin, bearb. und f??r den Gebrauch



??? des prakt. Tierarztes Zusammengest, von K. Linde. [3]. 1929. Tilsit, EngelsBuchdr., 1929. Gr. 8Â°. IX 88 S. M. 4.80. Geb. M. 6.80. Jahresbericht Veterin?¤r-Medizin. Hrsg. von K. Neumannn-Kleinpaul und O.Zietzschmann. Jg. 48. (Berichtsjahr 1928). H?¤lfte 1, 2. Berlin, J. Springer, 1929.40. X 688 und VII 813 S. M. 108.â€”. L. L??hner, Die Inzucht. Eine monographische Skizze. Freising, F. P. Datterer,1929. Gr. 8Â°. 146 S. m. 27 Abb. u. 11 Tab. im Texte. M. 9.50. Naturwissenschaft und Landwirtschaft. H. 15. K.J. Demeter, Zur bakteriologischen Pr??fungvon Milchdauerwaren. Kempten,S??ddeutsche Molkerei-Zeitung, 1929. Gr. 8Â°. Souqual, L\'abc?¨s de fixation en th?Šrapeutique v?Št?Šrinaire. Th?¨se de Toulouse.1929. Vergnaud, L\'?Šlevage du porc dans le Confolentais. Th?¨se de Toulouse. 1920.F. Jancke, Thermophile Bakterien in Milch. Inaug.-Diss. Kiel. 1928. 8\'. 50 S.H. H. Lotze, Ueber die

Wirkung aus Rinderleber dargestellter Stoffe aufAnaemieen verschiedener Art bei parenteraler Zufuhr Inaug.-Diss. Greifswald.1928. 8Â°. 23 S. m. 1 Tab. J. UNOER, Die Beeinflussung der motorischen T?¤tigkeit der Magen der Wieder-k?¤uer durch Cognak. Inaug.-Diss. Giessen. 1929. 8Â°. 127 S. m. 33 Pansenbewe-gungskurven u. 39 Tab. E. Knoche, Beitrag zur Degeneration und Regeneration der Volarnerven desPferdes nach der Neurektomie. Inaug.-Diss. Giessen. 1929. 8Â°. 31 S. B. Brantscheff, Untersuchungen ??ber Menge und Dauer der Speicherungvon Jod in Organen des Kaninchens nach peroraler und rectaler Einverleibung.Inaug.-Diss. M??nchen. 1928. 8 . 26 S. J. Gr??nenthal, Bakteriophagen in Tierkot und Tierorganen, Hoch- und Um-z??chtung von Bakteriophagen. Inaug.-Diss. Leipzig 1920. 8 19 S. H. Kochem, Behandlungsversuche bei Streptokokkenmastitis mit Selectan.Inaug.-Diss.

Giessen. 1929. 8Â°. 36 S. F. Breuer, Die physiologische Bedeutung der Jodsalze f??r den tierischen Or-ganismus. Inaug.-Diss. Giessen. 1928. 8Â°. 16 S. G. Weber, Animalische Futtermittel und ihr Ersatz. Inaug.-Diss. G??ttingen.1928. 8Â°. 35 S. W. Scii??nfbld, Die Jugendentwicklung des deutschen Fleischwollschafes.Inaug.-Diss. G??ttingen. 1928. 8 . 19 S. O. B. Noltenius, Ein Beitrag zur Kenntnis der Jugendentwicklung des Olden-burger Pferdes. Inaug.-Diss. G??ttingen. 1928. 8Â°. 40 S. W. Funke, Ausnutzungsversuche an Hammeln unter bes. Ber??cksichtigungder Verdauungsdepression. Inaug.-Diss. G??ttingen. 1928. 8Â°. 28 S. G. Berndt, Blutbasis und Blutaufbau des Hannoverschen Pferdes. Inaug.-Diss. G??ttingen. 1928. 8 . 19 S. K. Gossmann, Mastversuche mit Hildesheimer Weideschweinen. Inaug.-Di>.G??ttingen. 1929. 8Â°. 30 S. R. Reuffurth, Beobachtungen ??ber den Laktationsvcrlauf

hochproduktiverK??he. Inaug.-Diss. G??ttingen. 1929. 8Â°. 40 S. J. Rodewald, Ueber die Milchleistung der Sauen und das Wachstum der Ferkel.Inaug.-Diss. G??ttingen. 1928. 8". 13 S. du Buy.



??? REFERATEN. ZIEKTEN VAN VARKENS. Prohylaxie des Maladies vermineuses du Pore. (Receuil de M?Šd. V?Št. Mai 1929, . A. Henry is van meening, dat de parasitaire ziekten, en hiervan speciaal dewormziekten, van grooter beteekenis zijn, dan vroeger werd verondersteld. Zij zijnvan zooveel beteekenis, dat alle middelen, die dienstbaar kunnen zijn, om dieziekten te keeren, aangewend moeten worden. Daar immunisatie bij wormziektekunstmatig niet mogelijk is, moeten andere bestrijdingsmiddelen worden aan-gewend. Bij het varken zijn het vooral de ascariden in het darmkanaal en de vermineusebronchitis, waartegen moet worden opgetreden. Henry beveelt vooral goed doorgevoerde hygi??nische maatregelen aan en watde prophylaxis betreft wijst hij op de methode, zooals die in Amerika wel wordtgevolgd en waarover vroeger in dit Tijdschrift is geschreven. Ueber Sch?¤digung bei Schweinen nach

Lebertranf??tterung. (Tier?¤rztl. Rund-schau, Nov. 1928). Bolle (Rostock) heeft hierover eene lezing gehouden op de 90e Vergaderingder â€žGesellschaft Deutscher Natuiforscher und Aerzte" te Hamburg. Voedering van levertraan heeft ook in Duitschland door â€žhandig" gebruik temaken van de nieuwe leer der vitaminen in de fokkerij eene zekere vlucht ge-nomen. De vrij uitgebreide literatuur noemt als voordeelen : de gunstige werking bijgroeistoringen van jonge dieren (rachitis, stijfheid ....); verkorting van de mest-periode ; voordeelig bij eiwitarme voeding ; betere eetlust, verhoogde vruchtbaarheiden weerstand tegeti infectieziekten etc. Tot de ervaringen van minder gunstigen aard behooren : vrij hooge prijs bij eengeringe verhooging van productie. Onaangename werking op vleesch, vet, enz. ; stoornissen in de spijsvertering ; somsduidelijke vergiftiging ten gevolge van bedorvenheid der emulsies of door

vermen-ging met minderwaardige traansoorten ; herhaald aantoonen van vergiften in dehandelsproducten. Bolle zelf spreekt van 300 varkens in 2} jaar, welke hieraan zouden zijn ge-storven. De sectie geeft als meest duidelijke verschijnselen : vettige degeneratie van leveren nieren, hart- en lichaamspieren, multipele en capillaire bloedingen onder de serosaeen de slijmvliezen. Het dunne darmslijmvlies geeft soms het beeld als bij paratu-berculose. Maar vooral de veranderingen van de lever treden duidelijk op, debonte kleuring voornamelijk, lichtgrijze, gele en geelgroene lobuli liggen verspreidin de sneevlakte. Het schijnt, dat de industrie nog niet in staat is om, zoogenaamde â€žVeterin?¤r-lebertranemulsionen" te leveren, die een voldoend langen tijd de vereischte goedesamenstelling en hoedanigheid kunnen bewaren. â€žDit feit laat zich misschien verklaren uit de samenstelling van de levertraanzelf, die een

zeer samengestelde â€žvermenging" van organische en anorganischesubstanties vormt (neutrale vetten, vrije vetzuren, aminbasen, galbestanddeclen,zwavelphosphorverbindingen en vele andere nog). Toetreding van zuurstof uit de lucht, hooge temperaturen, lang bewaren, kunnenbederf verwekken en verklaren, dat soms geheele scheepsladingen met sterk ran-zige, zure traan binnenkomen". Nog niet geheel afgesloten proeven hebben reeds aangetoond, dat het klinischeen anatomisch-pathologisch beeld der levertraanvergifitiging door levertraanvoe-dering experimenteel kan worden opgewekt. Het artikel eindigt met de volgende uitlating : â€žWanneer het gebruik van lever-traanemulsie in haar tegenwoordigen vorm als opfok- en mestmiddel wordt afge-raden, dan geschiedt dit. omdat haar gehalte aan vitaminen buitengewoon afwisse-



??? lend is en omdat de belioc/te aan vitaminen bij gezonde varkens zeer gering schijnt tezijn, maar hoofdzakelijk omdat waarnemingen uit praktijk en wetenschap hebbengeleerd, dat zij in vele gevallen op het mesten geen invloed heeft, op de mestproduclennadeelig en op de mestdieren vergiftigend werkt". Immunizing pigs against hog cholera. (Hf.xry Hell, Journ. of the Am. Vet.Med. Ass. Januari 1929). In dit artikel wordt preventieve behandeling van jonge varkens besproken vanpractisch standpunt gezien. Schrijver legt vooral de nadruk op een goede anam-nese, op de huisvesting, voorkomende ziekten, leeftijd der te behandelen varkens,serum, virus enz. Hij beveelt voor leeftijd aan, die van 1 ?¤ 2 weken na het spenen, en is in hetalgeme n voorstander van de simultaanenting : (virus serum). Belangstellendendienen het artikel als zoodanig te lezen, het leent zich slecht voor een uittreksel.Geeft overigens

ook niet erg veel nieuws. In dezelfde aflevering van dit tijdschrift komt voor eene ,,Study of the simultane-ous and serum alone methods in the treatment of cholera-infected hogs", door Mc.Bryde and Niles. Dit artikel begint aldus : Voor behandeling van met pestvirus besmette koppelsbeveelt het Bureau of Animal Industry aan, dat ic de temperatuur van alle dierenmoet worden opgenomen, dat simultaanenting dient te worden toegepast bij alleschijnbaar gezonde varkens en bij diegenen, waarbij de temperatuur niet boven40Â° C. is gestegen en dat de dieren met hooger temperatuur den 40Â° C. alleen serummoeten ontvangen, uitgezonderd die, welke reeds te ziek zijn. Er zijn echter in Amerika dierenartsen, die ook aan varkens met temperaturenboven 40Â° C. nog naast serum eene dosis virus inspuiten. Dit onderscheid in behandeling heeft de vraag doen ontstaan of toedieningvan eene kleine hoeveelheid

virus aan zulke dieren kwaad kon of niet. Ten einde te weten te komen welke de beste weg zou zijn heeft genoemd Bureaunu proeven genomen, l\'it deze proeven zijn de volgende conclusies getrokken :Simultane behandeling van reeds ge??nfecteerde koppels, ook wanneer detemperatuur reeds boven 40 C. is gestegen, is niet gevaarlijk, mits er geene secun-daire infecties of complicaties aanwezig zijn. 2Â°. De curatieve waarde van pestserum schijnt te verminderen met de lengte vande periode van infectie ; wanneer deze langer is dan 4 a 5 dagen, heeft ook inspuitingvan een grootere dosis weinig nut. 30. De curatieve waarde van pestserum is bij intraveneusc injectie niet grooterdan bij subcutane aanwending. Einige F?¤lle von Blutfleckenkrankheit beim Schwein. Dr. Viktor Heller, Wie-ner Tierarzt). Monatschcr, 1 Febr. 1929. Naar aanleiding van een vroeger door Wintersberger gepubliceerd geval(ook in

dit Tijdschrift gerefereerd) heeft Heller in dit artikel eene korte beschrij-ving van vter door hem waargenomen gevallen. Alle vier gevallen waren gekenmerkt door een peracuut verloop en doordat inde nieren ??f geene ??f zeer weinig bloedingen voorkwamen. Bij bekende infectieziekten (vooral pest) zijn vaak de haemorrhagie??n zeertalrijk en ook Gl?¤ssf.r geeft in zijne beschrijving van â€žBlutfleckenkrankheit" aan,dat de nieren zeer talrijke bloedingen vertoonen. Aetiologisch wordt de ziekte in verband gebracht met schadelijk voedsel of metinfectieziekten. Heller is geneigd de oorzaak te zoeken in verkeerd voedsel. Ist zur Erzielung einer Immunit?¤t gegen den Rotlauf der Schweine durch dieSimultanimpfung die â€žUeberschwimmung" des Blutkreislaufs mit Rotlaufbazillennotwendig. Dr. Naujeck, D. T. W., No. 7. 1929. Te Prenzlau (Institut der Landwirtschafkammer u.s.w.) zijn hieromtrentproeven genomen.

Over \'t algemeen wordt aangenomen, (en verschillende onder-zoekers meenen het te hebben bewezen) dat na de simultaanenting bij vlekziekte



??? zoowel bij varkens als bij kleinere proefdieren geen vermeerdering van vlekziekte-bacillen in het bloed plaats vindt en dat toch immuniteit ontstaat. Echter zijn er onderzoekers, die het hiermee niet eens zijn, die andere uitkomstenverkregen. Deze tegenstrijdige resultaten hebben N. aanleiding gegeven tot eene herhalingen controleering der proeven. In \'t geheel werd de proef genomen met 10 varkens en de aanwezigheid van im-muniteitseenheden in het bloed zoowel voor als na de enting werd gecontroleerdop muizen. Alvorens met de eigenlijke proef te beginnen, werd bij 2 schapen aangetoond,dat men door middel van agarculturen in de bloedbaan aanwezige vlekziekte-bacillen kan aantoonen In \'t kort waren de uitkomsten dezer proeven de volgende : iÂ°. Na de siinultaan-euting tegen vlekziekte zijn bij het varken in de bloedbaan van den ien tot denâ€?>5Sten dag geen vlekziektebacillen door middel

van culturen of door dierproevenvast te stellen (aan te toonen). 2Â°. Immuniteit tegen vlekziekte ontstaat zonder dat eene â€žUeberschwemmung"van het bloed met vlekziektebacillen plaats grijpt en zelfs zonder dat deze inhet bloed zijn aan te toonen. 3Â°. Gemiddeld vanaf den i-jden dag na de simultaanenting gelukt het meetbareimmunstoffen aan te toonen. Miltvuur en Pseudomiltvuur bij het varken. (Zeitschr f. Inf. kr. pras. kr. u.Hyg. d. Haustiere, 35 band, 3/4 Heft, 1929). Gedurende de laatste 30 jaar ongeveer trekt miltvuur bij varkens, vooral doorde eigenaardigheid vaak als locale ziektevorm op te treden, de aandacht. Vooraltreden op den voorgrond : Aee/-miltvuur, darm-miltvuur en miltvuurkarbunkelsin de milt, waarover Gl??sser heeft bericht. Met veranderingen in dit laatste orgaan 1111 heeft Gr??ttner van het abattoirte Quedlinburg zich vooral bezig gehouden. Hij heeft hieromtrent een vrij uitge-breid

onderzoek ingesteld Hij komt tot de volgende conclusies: 1Â°. Bij miltvuurvan het varken kunnen de veranderingen in de milt zich bepalen tot enkele deelenvan dit orgaan en weinig in het oog springen. De vorm van de karbunkels is nietaltijd duidelijk omschreven. 2Â°. Wanneer de verandering zich bepaalt tot de punt van de milt behoeft menalleen aan miltvuur te denken, indien het weefsel duidelijk gezwollen is en eenezwarte kleur in \'t oog valt. 3Â°. Soms worden pseudomiltvuurbacillen gevonden, of afzonderlijk of tezamenmet miltvuurbacillen, en waarvan het extract met diagnostisch miltvuurserumprecipitatie kan geven. 4Â°. In een dergelijk geval is de precipitatie niet voldoende voor de diagnosemiltvuur, daarvoor dient het aantoonen van miltvuurbacillen. 50. Uitkomsten van serologisch onderzoek zijn in gevallen van twijfelachtigenaard altijd nog onzeker. Deze onzekerheid wordt geringer wanneer men een

grooteraantal sera aanwendt. CÂ°. De in den handel gebrachte sera moeten nauwkeurig gecontroleerd worden. (Opm. : In dezelfde aflevering komt een artikel voor van Bessubetz over stan-daardiseering van praecipiteerend miltvuurserum, dat zich voor dit tijdschrijftminder voor een referaat leent). Experimenteele rachitis bij het varken. (Ibid). (Otto Kart. Schultz). In den laatsten tijd wordt de rachitis opgevat als eene avitaminose, zij het danals een bijzondere vorm. Ultraviolette Dornostralen (de verwekkers van het anti-rachitische D-vitamine)zijn in staat, wanneer geen vitamine in het voedsel voorkomt, om het lichaamzelf aan te zetten tot vitamine-vorming. D-vitamine werkt veel langzamer dan Cbij scorbuut of B bij beri-beri. De benoodigde tijd is afhankelijk van de hevigheidder ziekte of van den duur van het bestaan der rachitische storing in de stofwis-



??? seling. (Bij den menscli zegt men, dat de genezing zooveel maanden vordert alshet kind jaren oud is). Hess kon met behulp van ultraviolette stralen inactieve substanties (oli??n,cholesterine) activeeren. Windaus toonde aan, dat ergosterine ,,de overgangvormde" tot D-vitamine, misschien zijn er verschillende ,.provitaminen". Latermeende hij te hebben gevonden, dat de vitamine-werking niet gebonden is aaneene bepaalde substantie, maar aan eene speciale, voor het licht gevoelige â€žcon-figuratie in het molecule". Wat de pathogenese van de rachitis betreft wordt door Freudenberg en Gy??rgydeze storing in de stofwisseling aldus verklaard : In het beenweefsel of beter gezegd, in de weefsels, welke aangewezen zijn omte verbeenen, ontstaat een onvoldoende retentie van bemaarden (carbonaten enphosphaten) en daarnaast een woekering van weefsels, welke deze aarden diendenop te nemen. Fr ontstaat

dus een overmaat van osteoid weefsel speciaal aan degroeipunten der pijpbeenderen, d. w. z. de metaphysen. In den regel worden ratten gebruikt voor proeven bij experimenteele rachitis.Nu biedt het onderzoek van de stofwisseling bij ratten bezwaren en dikwijls on-dervindt men de last van te weinig bloed te verkrijgen om bijv. eene bepaling temaken betreffende P. en Ca. Schultz heeft daarom als proefdier het varken gekozen om hierbij eene experi-menteele rachitis op te wekken en dan hierop invloed uit te oefenen door hetD-vitamine. S. heeft deze proeven op eigen kosten genomen en daarom geenonderzoek ingesteld betreffende de stofwisseling. Zijn controle bepaalde zich totklinische beschouwingen, wegen der dieren, pathologiseh-chemische analyses vanhet bloed en secties met histologische onderzoekingen. Na een bepaald dieet, waarbij de dieren inderdaad rachitische verschijnselenbegonnen te

vertoonen, welke reeds na 4 weken goed zichtbaar waren en na 4maanden in erge mate optraden, begon de toediening van â€žanti-rachitisch akti-viertes Knochen??l". Vanaf het toedienen van den vitaminefactor beterden de varkens ; zij werdenweder levendig, begonnen weer te spelen, de gewrichten werden dunner, het hoes-ten verdween, de dieren namen toe in gewicht. Terwijl eerst het D-vitamine werdingespoten werd het later per os toegediend, vermengd met het voeder. Ook hierbij hield de genezing stand ; de dieren groeiden en begonnen steedsbeter te loopen, leken minder vermoeid en kregen weer lust om te spelen. Na deze beschrijving van de proef, welke dus bestond uit drie achtereenvolgendeperioden, nl. : iÂ°. Periode van het opwekken van eene experimenteele rachitis door een be-paalde voedermethode ; 2Â°. Periode van parenterale toediening van het D-vitamine, en 3Â°. Periode van per os

toediening van het D-vitamine volgen de hoofdstukkenvoor de pathologische chemie, pathologische anatomie, en histologie. Hieraan is nogtoegevoegd eene mededeeling over het aandeel, dat het bandapparaat toekwamvan de rachitische beenverkrommingen. Deze laatste hoofdstukken leenen zich niet voor een referaat. Morbus maculosus bij het varken. D. T. \\W. 17 Augs. 1929, No. 33, (Dr. W.Geiger). Aan het instituut te Eystrup deden zich bij 4 varkens verschijnselen van dezeziekte voor. Uit de beschrijving van Geiger moge het volgende worden vermeld,Twintig varkens, die reeds eenige weken immun-serum tegen viruspest haddengeleverd werden nogmaals met 200 cc virushoudend bloed behandeld (intra-musculaire inspuiting). Drie dagen later hadden vier varkens â€žbloedige vlekken".Eetlust normaal, geen koorts; de huid was met multiple, puntvormige tot2 c.M. middellijn groote bloedingen bezet vooral

aan ooren en rug. De eerstvol-gende drie dagen namen deze bloedingen nog toe. Behalve, dat bij een der varkerspijnlijke urineloozing plaats vond, bestonden er overigens geen storingen. Op



??? slijmvlies van mond, neus en oogen ook enkele bloedingen. Bij een der dierenvloeiden de vlekken in elkaar. Op den vierden ziektedag werden alle 20 varkens geslacht. Volgende verschijn-selen werden geconstateerd : Op die plaatsen, waar sterkere bloedingen in de huid werden gevonden, blekendeze ook te bestaan in het subcutane vetweefsel, vooral in het rugspek. De lymphklieren waren over \'t algemeen sterk gezwollen en voorzien van bloedin-gen (ongeveer als bij acute pest). Aan de hartooren fijne subepicardiale bloedingen ;ook in het strottenhoofd. Bij alle vier bloedingen in de wand van de pisblaas,bijzonder erg bij het varken, dat pijn had vertoond bij het urineeren. Bacterio-logisch onderzoek negatief. Dat het hier geen acute viruspest betrof werd afgeleid uit de afwezigheid vankoorts, en het feit dat reeds immune varkens als regel niet reageeren op herhaaldeinspuiting van virus. Bovendien werd het

hier door dierproef uitgemaakt. De eigenlijke reden van het optreden der ziekte is niet opgehelderd, (misschienwas het eene anaphylactische werking). De therapie bij varkenspest. (Nusshac., T. R. No. 22, 2 Juni 192g). Indertijd is ,,virusept" aangeprezen als geneesmiddel bij viruspest. Janek heeftin de T. R., No. 15, nog al, schijnbaar, gunstige mededeelingen gepubliceerd metbetrekking tot dit middel, maar zijne documentaties waren zeer onvolledig. Nusshag waarschuwt nu hiertegen en ontleedt het artikel van Janek. Metritis bij het varken. (T. R., No. 22, 2 Juni 1929, Dr. H. Berger). Berger beschrijft vier gevallen van metritis bij varkens, omdat deze zich (zoo-als hij aangeeft) kenmerken door â€ždie Schwere der Erkrankung" en dat zij â€žge-wisse Schl??sse f??r deren Pathogenese zulassen". Als oorzaak werd aangegeven :gramjjositieve staphylococcen, Staphylococcus pyogenes albus, Bacillus pyogenesen

nog eens B-pyogenes. Beitr?¤ge zur Immunit?¤t und Immuniseerung von Saugferkeln immunen M??ttergegen Virusschweinepest. In het varkenspestinstituut te Eystrup heeft men proeven genomen met betrek-king tot bovenstaand onderwerp. Men is het nog altijd er niet over eens of biggenvan hoogimmune ouders ook onvatbaar zijn voor viruspest. Geiger beschrijftnu in D. T. W. No. 24 (15 Juni 1929) enkele proeven hieromtrent genomen. Zijpaarden in nun instituut varkens, welke dienden voor de productie van immun-serum tegen de viruspest. Van 9 verschillende, serum leverende zeugen, gedektdoor dito beren, werden de biggen gebruikt, zoowel voor natuurlijke als kunst-matige infectie. Hier volgt een kort overzicht : I. Van 4 biggen, uit een toom van 7, stierven 2 na kunstmatige infectie. Con-tactinfectie bleef oogenschijnlijk zonder invloed op alle 7 biggen. Toch bleek geender biggen na het spenen bij

re??nfectie immun. Dus had het virus, dat bij 2 biggenzoo pathogeen was geweest, 2 andere, op dezelfde wijze behandelde biggen, nietimmun gemaakt. II. Acht biggen van een immune zeug boden weerstand aan eene natuurlijke enkunstmatige infectie gedurende een zoogtijd van 8â€”10 weken. Maar na het spenenbleken 2 na een kunstmatige re??nfectie niet immun, terwijl deze 2 diertjes op denleeftijd van 4 weken eene subcutane inspuiting van virus zonder reactie haddenverdragen. Pare>rterale toediening van virus was in 50% niet in staat te immuni-seeren. III. Van 2 biggen bij een immune zeug stierf er een na kunstmatige infectie ;het andere bleef in leven (werd ook niet ziek). IV. Van 6 zuigbiggen bij eene immune zeug werden op een leeftijd van 40 dagen,2 simultaan ge??nt (10 cc serum, 0.5 cc virus) ; 2 werden met 10 cc serum ingespotenen 2 subcutaan ge??nfecteerd met 0.5 cc virus. Op den leeftijd

van 10 weken werdende biggen gespeend, en in een besmet hok gebracht, waarin ze alle 6 gezond bleven.Na 10 dagen werden alle diertjes subcutaan ge??nfecteerd met 0.5 cc virus. Het



??? gevolg hiervan was, dat de beide simultaan ge??nte biggen gezond bleven, maar uitde beide andere groepen van 2 biggen stierf er van elk een. V. Van 3 zuigbiggen bij eene immune zeug werd 1 met 0.5 cc virus behandeld,i met serum ingespoten en 1 simultaan ge??nt. Na het spenen werden de drie diertjes in een besmet hok gebracht en blevendaar gezond. Hierop volgde kunstmatige infectie door inspuiting van 5 c c. virusbij alle 3 biggen, waarna het simultaan ge??nte en het met serum behandelde bigjestierven. Hier was dus het alleen met virus behandelde diertje immun geworden. VI. Van een hoogimmune zeug met 11 biggen stierf op een leeftijd van 5 wekeneen der diertjes onder verschijnselen van acute viruspest. De 10 overblijvendenwerden behandeld met 15 c.c. viruspestserum. Toch stierven er nog 3. De 7 over-blijvende biggen werden, 8 weken oud, gespeend. Op den leeftijd van ongeveer4

maanden werden deze biggen, waarschijnlijk tengevolge eener nieuwe spontaneinfectie, weer ziek aan viruspest en stierven alle op 1 na, die ook later niet meer kunst-matig kon worden ziek gemaakt en alzoo absoluut immun was geworden. VII. Van 4 biggen eener immune zeug stierven drie op een leeftijd van 6 wekenwaarschijnlijk aan viruspest. Het eenige overgebleven diertje werd simultaange??nt op een leeftijd van ongeveer 10 weken. Dit bigje bleek later ongevoelig voorinspuiting van 5 c.c. virus. VIII. Acht biggen van een hoogimmune zeug werden in 4 groepen van 2 inge-deeld. Twee werden met serum, twee simultaan, twee alleen met virus behandeld ;twee dienden voor controle. Alle acht ontvingen eene maand later 10 c.c. virus ;zij bleven alle acht gezond. IX. Drie biggen van eene hoogimmune zeug werden simultaan ge??nt, vierweken later werden ze gespeend en tevens ingespoten met 10 c.c.

virulent virus.Alle drie werden ziek, 2 herstelden, een stierf. Wij zien dus, dat het verloop der proeven zeer onregelmatig was ; de resultatender behandeling loopen zeer uiteen. De samenvatting hiervan luidt ongeveer aldus : 1. Overerving van actieve immuniteit voor viruspest kon bij biggen van hoog-immune zeugen niet geconstateerd worden. 2. Hoogstens bereikt men een passieve immuniteit, waarschijnlijk door middelvan de moedermelk. 3. De immuniteitsverhoudingen zijn bij de biggen van eenzelfde toom niet gelijk 4. In een zelfden toom treft men biggen aan, die zonder behandeling reed-; im-mun zijn en andere, die aan viruspest te gronde gaan. 5. Evenzoo doorstaan sommige diertjes heel goed eene kunstmatige infectieterwijl andere van denzelfden toom daaraan sterven. 6. Simultaanenting van de biggen gaf geen waarborg voor actieve immuniteit 7. Het verdient aanbeveling in chronisch besmette

varkensstallen de zuigbiggenmeermalen te enten met serum en ze na het spenen, op ongeveer den leeftijd van 3maanden, simultaan te enten. De bestrijding der varkenspest. In hetzelfde nummer van hetzelfde tijdschrift vindt men een artikel van Dr.Muller (K??nigsberg) over de bestrijding van de varkenspest in verband met deDuitsche wet (,,Nach Â§ 10, Ziffer 9, V. G. unterliegt die Schweinepest der Anzeige-pflicht"). Muller geeft hieromtrent eenige beschouwingen, waarvan de inhoudgrootendeels op de volgende punten neerkomt : iÂ°. De gevaren, waarmee de varkenspest de varkensfokkerij bedreigt zijn zoogroot, dat energieke bestrijding noodzakelijk is. 2Â°. De tegenwoordige bepalingen van de ,.Veewet" zijn onvoldoende daarvooi 3Â°. Het moet mogelijk zijn, dat besmette koppels worden opgeruimd en hetvleesch hiervan moet zoodanig behandeld worden, dat verspreiding van de ziektehierdoor niet

mogelijk is. De eigenaar moet schadeloo; worden gesteld. 4Â°. Naast afmaken kan in rasfokkerijen de simultaanenting toegestaan worden. 50. Verder studie der ziekte is noodig, en vooral dient men te weten, â€žwanneer



??? houdt vleesch van varkens, die aan viruspest hebben geleden, op infectieus tezijn" 6Â°. De invoer uit het besmette buitenland van varkens en deelen hiervan, voor-zoover zij de varkenspest kunnen verbreiden, moet worden verhinderd. Herpes tonsurans bij het varken. Stockmayer, Zeitschr. f Inf. par. Kr. u. Hyg.d. Haustiere, 36 Band. A Heft. Toegelicht door 4 fraaie teekeningen geeft S. hier een beschrijving en naderonderzoek van waargenomen gevallen van herpes bij varkens. In de huid ontstonden eerst sereuze blaasjes welke door optreden van leucocytentot pustels werden. Dit stadium echter duurde maar kort. Dan kwam het crusteuzestadium, hetwelk typisch was voor de ziekte, die dus hoofdzakelijk verliep onderhet beeld van een crusteus eczeem. Het proces verloopt oppervlakkig, het komtniet tot eene infectie van de haarzakjes ; de haren breken niet en vallen niet uit,en in tegenstelling met de

vaak langdurige en hardnekkige trichophyti??n bij anderehuisdieren en bij den mensch verloopt de ziekte licht en geneest vaak spontaan. B. Het castreeren van varkens in Ravenna. Dr. Baotista Zaffagnini, La Clinica Veterinaria, No. 5, 1929. Het castreeren van zeugen geschiedt ook daar hoofdzakelijk door empiristen,welke daarmede een rijk stuk brood verdienen. Slechts enkele dierenartsen passendeze operatie toe, de meesten vinden het minderwaardig. Velen zullen echter niet de noodige behendigheid hebben om deze eenvoudigeoperatie uit te voeren door gebrek aan oefening ; zij die reeds lange jaren in depraktijk zijn zullen niet gaarne hun reputatie in de waagschaal stellen door eencastratie slecht uit te voeren, daar geen wetten hen dwingen deze operatie te doen.Laat echter de nieuw geslaagden er voor zorgen, dat zij de operatie kennen en debehendigheid behouden door ze steeds uit te voeren.

Schrijver volgt aandachtig den strijd tegen de empirici en de castreerders in hetbijzonder, maar moet wel eens lachen om hen, die draconische wetten en straffeneischen tegen diegenen, welke onwettig onze praktijk uitoefenen. Want indien b.v. morgen alle castreerders verdwenen, zouden de dierenartsendan instaat zijn ze prijzenswaardig en onmiddellijk te vervangen ? Immers neen. Laten alle collega\'s daarom beginnen met systematisch tecastreeren en daardoor onze noodzakelijkheid en onze superioriteit over de cas-treerders bewijzen. Alleen, wanneer allen in staat zullen zijn prijzenswaardig deze taak te vervullen, dan eerst zal het empirismus vervallen en zal ook de waarde van den veestapel en dientengevolge de rijkdom van het land toenemen. Breedveld. VLEESCHHYGI?‹NE. Een onderzoek naar het voorkomen van vleeschvergiftigingsbacteri??n in worsten (Beilrag zur Frage des Vorkommens von

Fleischvergiflungsbakterien in W??rstenDr. Goerttler, Zeitschr. f. Fleisch- und Milchhyg. Jg. 39, pg. 253). Deze onderzoekingen, welke onder leiding van Standfuss in het Staats-Veteri-naire Onderzoekingsinstituut te Potsdam werden verricht, werden ingesteld omeen antwoord op de vraag te krijgen of bacteri??n van de paratyphus-enteritisgroepnormaal in worsten kunnen voorkomen. Volgens Poppe, die in 1913 een samen-vatting van alle bekende onderzoekingen op dat gebied heeft gepubliceerd, zoudenin 9.4 % van de onderzochte worstsoorten vleeschvergiftigers zijn gevonden. Daar de bij deze onderzoekingen toegepaste techniek, volgens onze tegenwoor-dige begrippen, niet geheel is te vertrouwen, heeft Goerttler opnieuw bij een100 worstsoorten naar deze bacteri??n gezocht en tevens de gevonden bacteri??ngedifferentieerd. Het resultaat was, dat het bij deze 100 monsters niet gelukte,echte,

agglutinabele bacteri??n van de paratyphus-enteritisgroep te isoleeren.Wel werden eenige inagglutinabele soorten gevonden. Goerttler twijfelt er aan, of deze gevonden bact. voor den mensch pathogeen



??? zullen zijn. Over ziekteverschijnselen na het gebruik van de worsten, waarin mendeze micro??rganismen had aangetroffen, is niets bekend geworden. Naar aanleiding van deze gevallen meent Goerttler het te moeten betwijfelen,of er werkelijk in 9.4 % der gevallen paratyphusbacillen in worst zouden voor-komen. Waarschijnlijk betreffen het bij deze vroegere gevallen slechts bacteri??n,die eenigszins verwant waren met de vertegenwoordigers uit de parat.-ent eritis-groep en welke men met de toen ten dienste staande hulpmiddelen niet verderheeft kunnen identificeeren. Een geval van finnigheid bij den hond. (A propos d\'un cas de ladrerie canine.P. Bergeon, Bulletin de la Soci?Št?Š des Sciences v?Št?Šrinaires de Lyon, 1928, pg. 43). Bergeon deelt het een en ander mede over een geval van cysticercosis bij eenio-jarige hond in Hanoi, (Tonkin). In 1919 constateerde hij nl. voor de eerstekeer

cysticercosis bij een hondencadaver, welke hond tijdens het leven verschijn-selen van hondsdolheid had vertoond. Toen men dit eenmaal had waargenomen, zocht men systematisch bij alleter sectie komende honden naar finnen, met dit resultaat, dat men tusschen 1919â€”1924 een 138 gevallen kon waarnemen. Terecht zegt dan ook Bergeon dat dit wel een bewijs is in hoe sterke matedeze parasitaire aandoening onder de hondon te Tonkin kan voorkqmen ; hetgeentrouwens niet te verwonderen valt als men in aanmerking neemt de frequentievan taeniasis bij de inboorlingen. Alle honden hadden Cysticercus cellulosae, terwijlCysticercus inermis niet werd gevonden, ofschoon de taenia saginata eveneenssterk verspreid onder de inlandsche bevolking voorkomt. Natuurlijk zal zeer zeker de mensch zich herhaaldelijk met cyst. cellulosaebesmetten, gezien het feit, dat de inboorlingen vrijwel rauw het vleesch

van hon-den opeten. Na de ingewanden uit de honden te hebben verwijderd, wordt hetdier door middel van een stroovuur afgebrand en daarmee is de toebereidingafgeloopen. De conclusie van don schrijver is dan ook, dat ,,1\'inspecteur de bou-cherie" systematisch naar cysticercosis bij honden een onderzoek behoort in testellen. Over de betrouwbaarheid en de praktische waarde van het Federgetal. (Ueber dieZuverl?¤ssigkeit und den praktischen Wert der sog. Federschen Zahl. Prof. Bongertund Dr. Muchlinsky, Arch. f. wissenschaftl. und prakt. Tierheilkunde, Bd. 57,4de Heft). Ofschoon er reeds door verschillende onderzoekers op gewezen is, dat de be-paling, dat het Federgetal bij vleeschwaren niet boven 4 mag komen, geheel on-juist is en men herhaaldelijk vleeschwaren kan aantreffen, die van geheel normaalvleesch zijn gefabriceerd on toch nog een hooger Federgetal hebben, hebben Bon-gert en

Muchlinsky nog eens een uitvoerige studie over dit onderwerp verricht,naar aanleiding van een veroordeeling, berustende op een te hoog Federgetalvan gehakt. Zij constateerden daarbij, dat de verhouding tusschen het organisch niet-vetge-halte en het watergehalte in vleesch niet constant is, zooals altijd wordt beweerd,maar van verschillende factoren, als ouderdom, geslacht, diersoort en spiergroep,afhankelijk is. De meening van Feder, dat het watergehalte van het vetweefsel in het vleeschzeer minimaal is, dat dus het water hoofdzakelijk gebonden is aan het spie. weefselzelf, is niet juist. De ademhalingsspieren bij de volwassen slachtdieren, en verdervooral het vleesch van kalveren en varkens en het vetweefsel van verschillendediersoorten heeft dikwijls een Federgetal hooger dan 4. Het Federgetal berustdus niet op een voldoend wetenschappelijk vaststaande basis. Door het rooken wordt verder het

watergehalte in worsten ongeveer 10 %minder, terwijl bovendien nog een verschil wordt opgemerkt, tengevolge van eenverandering in de verdamping, tusschen de onder in de rookkast, vlak boven dewarmtebron hangende worsten en de heel hoog hangende vleeschwaren. De onderinhangende worsten hebben nl. een aanzienlijk grooter water ver lies.



??? Ofschoon iedere deskundige het er mee eens is. dat een toevoeging van wateraan vleeschwaren zeer is af te keuren en als een vervalsching is te beschouwen,geeft een beoordeeling door middel van liet Federgetal geen voldoende waarborgdaarvoor. Eenigszins te gebruiken is deze methode, en dan nog slechts bij een herhaaldonderzoek, bij rundergehakt. Bij gehakt, waarin varkensvleesch is verwerkt,is de methode absoluut af te keuren, daar het vleesch van volkomen gezonde,normale varkens dikwijls zelfs een Federgetal van 5 kan hebben. Over de toevoeging van nitraten en nitriten aan vleeschwaren. (Der Nitrat- undNitritzusatz zu Fleischwaren. Kolbe. Zeits. f. Fleisch- und Milchhyg. Jg. 39 pg,.173)- Terwijl bij toevoeging van gewone salpeter (kaliumnitraat) aan vleesch, datlater op normale wijze gepekeld wordt, het nitraat in ongeveer 3 weken wordtomgezet in nitriet, heeft deze reductie veel sneller

plaats bij inwerking van warmte,terwijl dan tevens onder invloed van bacteriegroei een veel grootere hoeveelheidnitriet kan worden gevormd. Vooral zou dit het geval zijn bij gehakt en worst-materiaal. In dit verband is daarom een onbeperkte toevoeging van gewone sal-peter aan vleesch bij de bereiding van vleeschwaren niet zonder meer als ongevaar-lijk te beschouwen. Naar de meening van Kolbe is daarom een nadere bestudeering van dit vraag-stuk ten zeerste aangewezen. Reeds deed hij in deze richting enkele nog niet geheelafgesloten proefnemingen op het laboratorium van het slachthuis te I.eipzig.Hij vond o. a. dat jonge katten ernstig ziek werden bij toediening van 0.1 gramsalpeter. Een kat stierf zelfs na per os 60 mgr. te hebben gekregen. Kolbe merkthierbij op, dat het bekend is, dat bij jonge individuen de maag zeer gevoelig isvoor salpeter. G?¤rtnerinfecties bij het rund. (Geh?¤uftes Vorkommen

von G?¤rtnerinjektionen.Haffner, Zeitsch. f. Fleisch- und Milchhyg., Jg. 39, pg. 193). In D??ren en omgeving werden van 1 Jan.â€”einde October 1928 door Haffnerbij een 15-tal kalveren en 1 koe G?¤rtnerinfecties waargenomen en nader uitgewerkt.Slechts in ?Š?Šn dezer gevallen, waarbij vermoedelijk het zieke dier reeds grooten-deels hersteld was, werden geen G?¤rtnerbacillen gevonden, fn alle andere gevallenvond hij een algemeene septicaemie. Van dc verschillende organen bleken de milten nieren in 100 % bacillen te bevatten, het beenmerg van het opperarmbeenin 77 %â€? vleeschlymphklieren in 92 % en het spierweefsel zelf in 46 %. In twee gevallen konden in den darminhoud G?¤rtnerbacillen aangetoond worden,zoodat deze dieren de infectie op andere dieren hebben kunnen overbrengen.In de musculatuur waren de bacillen meestal pas na het ,,Anreicherungsver-fahren" van CoNRADi aan te

toonen. De meeste gevallen waren vrij acute gevallen,waarin de kalveren wegens ziekteverschijnselen in nood moesten worden geslacht. Wat betreft de beoordeeling van de G?¤rtnerinfecties bij kalveren (de z.g. para-typhosis) meent Haffner, dat mon in de gevallen, waarbij de z.g. miliaire orgaan-necrose aanwezig is, een mildere beoordeeling moet aannemen. (Gewoonlijk vindtmen in deze gevallen bij het bact. vleeschonderzoek wel G?¤rtnerbacillen in deorganen, echter bij uitzondering in de musculatuur. deG.) Het vleesch van derge-lijke dieren mag men z. i. slechts dan geheel afkeuren, als men in het spierweefselzonder eenige â€žAnreicherung" G?¤rtnerbacillen kan aantoonen. Naar de meening van Haffner zou men vooral bij de vleeschkeuring meeraandacht aan de orgaanafwijkingen moeten besteden en zou in vele gevallen hetgebruiken van een loupe, om eventueel aanwezige necrotische

leverhaardjes teontdekken (voorgeslagen door Bourmer en Doetsch), zijn aan te raden. (Men moet m. i. hierbij niet uit het oog verliezen, dat in vele gevallen dezenecrotische haardjes niet aanwezig behoeven te zijn en dan slechts een sterk ge-zwollen milt en nieren eenig vermoeden op het aanwezig zijn van een G?¤rtner-infectie kunnen opwekken, de G.). Vooral zou men, volgens Haffner, nauwkeurig moeten letten op afwijkingen



??? in de longen. Hij vond nl. hierin steeds gehepatiseerde, scherp begrensde pneu-monische haardjes, alsmede talrijke min of meer kleine bloedingen en een sterkeinjectie van de interlobulaire bloedvaten. Vindt men, naast deze longveranderingen,ook nog een gezwollen lever of milt of bloedingen in de lever, dan is het nood-zakelijk een nader bakteriologisch onderzoek van organen en vleesch te verrichten. Bij kalveren, die tijdens het leven reeds ziekteverschijnselen vertoonen, moetmen vooral aan de lever alle aandacht schenken. Wat betreft de oorzaak van dit groot aantal positieve gevallen in de omgevingvan Diiren meent Haffner, dat dit in verband staat met het uitleggen van ratin-culturen, ter bestrijding van ongedierte, welke ratinculturen zeer dikwijls in Diirenc. a. worden gebruikt. Een positief bewijs voor dit vermoeden kon hij niet geven. Uit de praktijk der paratyphusbestrijding. (Aus der Praxis der

Paratyphusbe-kampfung. Rimpau, Zeitsch. f. Hygiene, 1929, pg. 44). Onder mededeeling van een groot aantal persoonlijke waarnemingen wijstRimpau op de moeilijkheden, welke men ontmoet bij de bestrijding van de para-typhus van den mensch. Deze moeilijkheden zijn z. i. grootendeels hiervan hetgevolg, dat de paratyphus-bacillen, behalve bij den mensch, ook bij slachtdierenen bij andere in nauw contact met den monsch levende knaagdieren (als rattenen muizen) voorkomen. Dientengevolge bevat het gewone vleesch en vleeschwarenmenigmaal op onverklaarbare wijze paratyphusbacillen en is ook de omgeving vanden mensch niet zelden met deze bacillen verontreinigd. Dergelijke gevallenvormen dan infectiebronnen voor den mensch, welke dikwijls slechts met moeitezijn te ontdekken. Verder bespreekt Rimpau het vraagstuk van de bacillendragers, waarbij menz.g. â€žKurzausscheider" (of

alimentaire Ausscheider) moet onderscheiden, welkepersonen slechts zeer kort een gering aantal bacillen met faeces uitscheiden endus lang niet zoo gevaarlijk zijn als de z.g. â€žDauerausscheider". Aan den hand van een vleeschvergiftigingsgeval toont Rimpau aan, dat bijde paratyphus van den mensch vooral het aantal opgenomen ziektekiemen voorhet optreden der ziekte van groote betoekenis is. Ook bespreekt hij hot voorkomenvan paratyphusbacillen bij gezonde koeien en een geval van paratyphus-B.-infectie bij een rund, door Hopfengartner nader beschreven in de Miinch. Tierarztl. Wochensch. (1929, pg. 185). Een samenwerking iusschen veterinaire en medische autoriteiten is op dit gebiedderhalve b slist noodzakelijk. Ook acht Rimpau het niet onmogelijk, dat van uit een varkensstal paratyphus-bacillen kunnen komen in kaas of melk. Verder ijvert hij voor strenge reinheidin gelatinefabrieken, daar

paratyphusbacillen in opgedroogdon toestand minstens3 maanden lang op gelatine levensvatbaar blijven, zoodat, bij gebruik van besmettegelatine bij de voedselbereiding voor den mensch, op dergelijke wijze geconser-veerde bacillen zeer gemakkelijk weer kunnen uitgroeien en zich vermeerderen. Een mosselvergiftiging in Californi??. (Ueber Muschelvergiftungen in Kalifornien.Meijer, Zeits. f. Fleisch- und Milchhyg., Jg. 39, pg. 210). In de omgeving van San Francisco trad plotseling in Juli 1927 een massaver-giftiging op bij meer dan 100 personen na het nuttigen van op de zeekust ver-zamelde mossels (Mytilus Californianus). Vele van deze personen stierven. Dezegiftige mossels waren uitwendig op geenerlei wijze te onderscheiden van nietgiftige exemplaren ; na het openen kwam echter een onaangename, aan bedorvenvleeschnat herinnerende lucht te voorschijn. De z.g. ,.lever" of verteringsklierwas bij

deze mossels steeds vergroot, groen gekleurd en murw van consistentie.Niettegenstaande men talrijke, zoowel giftige als niet giftige mossels langs dengeheelen kustlijn over een 200 K.M. lengte heeft onderzocht, gelukte het niet,de oorzaak van deze giftigheid te vinden. Daar de paralytische vorm van mosselvergifitiging altijd uitsluitend in den zo-mer, echter nooit in de wintermaanden wordt waargenomen, krijgt men, volgensMeijer, den indruk, dat deze giftigheid misschien in verband zou staan met den



??? paaitijd en dat er in het onderhavige geval een stofwisselingsstoornis zou aanwezigzijn. De giftige mossels waren met geslachtsproducten overvuld. Daarbij moetz. i. worden aangenomen, dat bepaalde, echter overigens nog onbekende voedings-diertjes (Dinoflagellaten) de stofwisseling verder hebben beinvloed en tot hetgiftig worden hebben aanleiding gegeven. Twee voedingsbodems voor differentiatie van bacteri??n der coli-typhusgroep.(Ueber Ammonchlorid-Zitrat- und Ammonchlorid-Rhamnose-Nahrb??den zur Diffe-renzierung der Bakterien der Typhus-Coli Gruppe. Knoth, Deutsche Tierarztl.Wochensch., Jg. 37, pg. 337). Ammoniumchloridecitraatagar en Ammoniumchloriderhamnoseagar, door Pesch& Maschke aangegeven als zeer geschikte differentiatievoedingsbodems voorbacteri??n van de coli typhusgroep, werden door Knoth gebruikt bij een reeksproefnemingen met 249 bacteriestammen. De

beide voedingsbodems zoudenreeds na 24 uur een differentiatie mogelijk maken tusschen Schottm??ller, Bres-lau, Gartner en Colibacteri??n. Breslaustammen (22 stammen) vertoonden opbeide bodems een goede groei, Gartnerbacteri??n (129 stammen) een zeer minimalegroei, Schottm??llerbacteri??n (25 stammen) groeiden op citraatagar als Breslau,op rhamnoseagar als Gartnerbacteri??n. Colibacteri??n (14 stammen) en 10 stammen van de groep B.coli intermediumgroeiden op citraatagar zeer minimaal, op rhamnoseagar zeer overvloedig. Bijafwijkende resultaten bestond overeenstemming tusschen de groei op de beidebovengenoemde voedingsbodems en de kleuromslag in rhamnosemelk. Zelfs bijzwak agglutinabele stammen kon dit worden waargenomen. Voor degene, die van het onderwerp een speciale studie maakt, is een bestu-deering van het oorspronkelijke artikel aangewezen. Over de

verspreiding van paratyphusbacillen door het lichaam bij witte muizen.(Studi??n ??ber den Infektionsmechanismus bei verschiedenen Paratyphus hijektionenan weiszen Mausen. Orskov und Moltke, Zeits. f. Immunitatsf. Bd. 59, pg. 357). De door een orale infectie in het darmkanaal terecht gekomen Breslaubacteri??npasseeren eerst de darmmucosa en kunnen in de mesenteiiale lymphklieren heteerst worden teruggevonden. Zelfs bij gebruik van zeer virulente stammen zagenOrskov & Moltke noch bij geheel volwassen muizen, noch bij jonge muizen,een directe overgang vanuit het darmlumen in het bloed. Korten of langeren tijd na de infectie van de regionaire darmlymphklierenwerden de bacteri??n in lever en milt aangetroffen. Steeds waren dan echter ookal de periphere lymphklieren ge??nfecteerd, wat er op zou wijzen, dat de infectiezich vanuit de regionaire darmlymphklieren langs haematogenen weg

verderzou hebben voortgeplant. Daar de bacteri??n reeds zeer spoedig uit het bloed ver-dwijnen, kan men niet op elk tijdstip van de infectie ze in het bloed terugvinden. Heeft een orale infectie van het darmlumen plaats gehad, dan verdwijnen debacteri??n reeds spoedig uit dit lumen en worden dan pas weer, in den regel geruimentijd nadat de bacteri??n in de lever zijn aangekomen, opnieuw in het lumen terug-gevonden. Een entcrotropismus was dus blijkbaar bij deze bacteri??n niet aan-wezig. Paratyphus B.bacillen verdwijnen insgelijks zeer snel uit den darm, dringen echtergewoonlijk hoogstens tot in de regionaire mesenteriale lymphklieren door, alwaarzij maanden lang virulent kunnen blijven, alvorens zij langs haematogenen wegzich door het geheele lichaam verspreiden. Tot een algemeene infectie komt het,althans bij de witte muizen, echter meestal niet. Een overwonnen infectie geeft tegenover een

nieuwe infectie slechts een relatieveimmuniteit. De regionaire lymphklieren van het darmkanaal worden bij dergelijkedieren weliswaar weer even spoedig opnieuw besmet ; de bacteri??n worden danechter relatief snel vernietigd. Uit de proeven bleek niet, dat, zooals Besredkaaangeeft, een locale darmmucosa-immuniteit zou aanwezig zijn.



??? De beoordeeling van het vleesch van dieren met sterke vermagering. (Ueber dieBeurteilung des Fleisches bei ,,hoehgradiger Magerkeit". Fr. Kornherr, Der ?–ster-reicli. Tierarzt., Jg. 2, pg. 65). In Oostenrijk bestaat, volgens Kornherr, het volgende voorschrift bij hetaanwezig zijn van sterke vermagering van een slachtdier : ,,Als minderwertig istdas Fleisch jener Tiere anzuschen, bei welchen hochgradige Magerkeit, die nichtdurch eine Krankheit bedingt ist, sichergestellt wird". Ingevolge deze bepaling moet het vleesch van sterk vermagerde dieren op denvrijbank verkocht worden. Kornherr meent, dat deze beslissing niet juist is.Immers in de bekende handboeken vindt men vermeldt, dat het magere vleeschvoor iedereen zonder meer kenbaar is, zoodat het niet apart door den keurings-dienst als zoodanig behoeft te worden aangemerkt. Verder is mager vleesch goedte gebruiken voor de worstfabricatie. Het

eenige nadeel zou zijn, dat het in ge-kookte of gebraden vorm zeer sterk ineenschrompelt, taai wordt en een droge,draderige smaak heeft. Om te voorkomen dat de slager het magere, goedkoopere vleesch te veel in zijnworst zou verwerken en dientengevolge te veel daarmee zou verdienen, heeft mennu, volgens Kornherr, bovenstaande bepaling gemaakt. Deze vrijbankverkoopbrengt echter mede, dat het door de menschen, die het vleesch koopen, wel ingekookten of gebraden toestand wordt genuttigd, wat z. i. niet goed is te keuren. De eenige goede bestemming voor dergelijke vleesch is, het te verwerken totworst. Kornherr slaat daarom voor, het vrijbankinstituut te voorzien van eenworstfabricatieafdeeling, waarvoor dan uitsluitend de zeer magere koeien mogenworden gebruikt. Een vleeschvergiftiging in Schwerin in December 1928. (Die Fleischvergiftungin Schwerin im Dezember 1927. Knoth, Zeitsch. f.

Infekt. Krankh. der Haustiere,1928, pg. 192). Al is bovengenoemde vleeschvergiftiging niet in ons land voorgekomen, uit elkebeschrijving van zoo\'n geval isiets te leeren, weshalve ik ze hierin het kort refereer. Een groot aantal personen (30 pati??nten) werden ziek na gebruik van rauwgehakt. Na het nuttigen van gebraden gehakt kwamen geen ziektegevallen voor.Kontaktinfecties van mensch op mensch werden niet waargenomen. De ziekteverschijnselen bestonden uit koorts, rillingen, braken en diarrhee;miltvergrooting en roseolae kwamen niet voor. Bijna alle pati??nten werden na3â€”7 dagen beter. Bij het bact. onderzoek van het, in de slagerij, in beslag genomen vleesch van3 runderen kwamen in het vleesch van ?Š?Šn rund Gartnerbacillen voor. Deze koe,die 2 dagen van te voren op het slachthuis te Schwerin geslacht was, zou aanchronische digestiestoornissen geleden hebben. Bij de levende keuring

was nietsbijzonders opgemerkt ; bij de geslachte keuring werden sarcomateuze tumorenaangetroffen in de hartmusculatuur, bronchiale en nierlymphklieren, lever enwand van de lebmaag, vooral uitgebreid tot in de pylorusstreek. Deze veranderin-gen in het pylorusgedeelte werden door den onderzoekenden dierenarts als eenmechanische hindernis beschouwd en als oorzaak van de verteringsstoornissenaangezien. Het vleesch werd daarom zonder eenige beperking in consumptietoegelaten. Het serum van 2 pati??nten agglutineerde de uit de faeces der pati??nten, uithet gehakt en uit het rundvleesch gekweekte bacteri??n. Om de infectiebron op te sporen werd een onderzoek ingesteld naar den gezond-heidstoestand en de stalhygi??ne bij den betrokken veehouder, waarvan de besmettekoe afkomstig was. Van een 50 runderen en eenige kalveren werden bloedmonstersgenomen en onderzocht op

agglutininen. Verder werden 43 faecesmonsters vanhet vee en 2 monsters faeces van personen, die altijd met het vee omgingen, nognader onderzocht. Geen enkele aanwijzing werd echter verkregen. Het was der-halve onbeslist, of een intravitale infectie van het bewuste rund of een z.g. infectieintra-mortem aanwezig is geweest. Een postmortale besmetting was met allezekerheid uit te sluiten. de Graaf.



??? ZIEKTEN VAN KLEINE HUISDIEREN EN LABORATORIUM-DIE REN. The survival of the ova of toxocaracanis (belascaris marginata) under field con-ditions. W. B. Owen, Journ. Am. Vet. Med. Ass. 1928, No. 1. Nagegaan werd het weerstandsvermogen van spoelwormeieren t. o. v. lagetemperaturen. Gedurende een geheelen winter, werden spoelwormeieren met aardevermengd en in bloempotten gedaan, in den grond buiten bewaard. Na afloophiervan kon worden aangetoond dat 74â€”80 % der eieren den winter overleefdhadden, zich weer tot larven konden ontwikkelen en in staat waren daarvoorgeschikte dieren te besmetten. De laagste temperatuur in den grond was â€”14.31Â°C. geweest. Volgens Owen is het dan ook niet juist te meenen dat kennels waaringedurende een geheelen winter geen dieren (b.v. vossen) verblijf hadden gehouden,geen gevaar voor worminfectie meer zouden opleveren.

Ein Fall von Milzbrand bei einem Hunde. Trepel, Berl. Tier?¤rztl. Woch. No. 22,1928. Miltvuur komt zelden bij den hond voor ; de hond is weinig vatbaar voor dezeinfectie. Tepel doet daarom mededeeling van een door hem waargenomen geval. Twee honden hadden bloed van een aan miltvuur lijdende, uit nood geslachtekoe, opgelikt. E?Šn der honden werd 4 dagen daarna ziek en stierf reeds denzelfdendag. Het dier had geen eetlust en had zwellingen in de keel- en onderhalsstreek Microscopisch werden miltvuurbacillen aangetoond. De andere hond, die eveneens ziek werd, kreeg 1 eetlepel van een 2 % creoline-oplossing per os toegediend en was een dag later weer gezond. Trepel is over-tuigd dat ook in het laatstgenoemde geval, wel miltvuur in het spel zal zijn ge-weest. Alenkaemische Hyperplasie der Lymphfollikel im Mastdarm eines Hundes. Claus-sen, Berl. Tier?¤rztl. Woch. No. 14, 1929. Bij een

twee jaar ouden dog, bleek het endeldarmslijmvlies bedekt te zijn metspeldenknop- tot lensgroote follikels. De knobbeltjes bevonden zich onder demucosa en bestonden uit een ophooping van leucocyten ; voornamelijk lympho-cyten en lymphoblasten. De bloedbevindingen waren normaal. Als diagnose werd gesteld, aleucaemischehyperplasie der lymphfollikels. Urobilinnachweis im Harn bei gesunden und kranken Hunden. W. D??rge, Diss.Leipzig, 1929, Ref. Deutsch. Tier?¤rztliche Woche. 1929, S. 296. Toegepast werd voor de quantitatieve urobilinebepaling de methode van Adler. Hierbij wordt het urobilinogeen in urobiline omgezet De gemiddelde dagelijkscheurobilineuitscheiding bleek bij een gezonden hond 7.75â€”97.29 m.gr. te bedragen. Bij levercirrhose bedroeg de uitscheiding wel 1.5 gr. Ook bij ascites, als gevolgvan leverlijden ontstaan, bleek deze verhoogd te zijn. Bovendien werd een ver-

meerderde uitscheiding gevonden in gevallen van gastro-enteritis, chronischenephritis, tuberculose, purulente metritis en hondenziekte. Ueber den prognostischen Wert des Indikans im Blutserum bei Nierenentz??n-dungen. Krokiewicz, Virch. Arch. 1927. Krokiewicz heeft bij een 75-tal nierpati??nten, rest N.- en indicanbepalingenvan het bloedserum gedaan. Hij meent gevonden te hebben, dat de uraemie opeen vermeerdering van phenolachtige stoffen in het bloed terug te voeren is enniet berust op een verhooging daarin van de reststikstof. Volgens hem heeft deindicanbepaling groote prognostische waarde bij alle vormen van nierlijden. Ver-meerdering van de reststikstof in het bloedserum kwam daarbij niet steeds voor.De bepaling ervan zou dan ook noch diagnostisch, noch prognostisch veel waardebezitten. Munnik, die indertijd het indicangehalte bepaalde in het bloed van den hond,kwam daarbij tot de

conclusie, dat voor de diagnose en prognose van nephropathieen uraemie bij den hond, de bepaling van het indican in het bloed of serum geengroote waarde heeft. Ref.).



??? Verkalkungen und Nekrosen in den Nebennieren von Katzen unter einem halbenJahr. W. B?¤gli, Schweiz. Arch. f. Tierh. Bd. 70, 1928, H. 7â€”8. Door B?¤gli kon worden aangetoond dat kalkafzettingen in de bijnieren vankatjes beneden het halve jaar voorkwamen. Ten deele berustte zulks op kalk-afzettingen in thrombi. Necrose kwam voornamelijk als colliquatienecrose voor.Veelvuldig waren abnormale kernvormen. Het bleek dat de bloedverzorging derbijnieren bij de jonge katjes een zeer gebrekkige was. De duidelijke vervettingder epitheli??n was eensdeels een gevolg van de minder goede bloedvoorziening,anderdeels ook daarvan dat deze nog slechter werd. Welk primair lijden de oor-zaak van de bijnierveranderingen was kon niet worden aangegeven. Die interferometrische Methode ein Hilfsmittel zur Erkennung von Lebererkran-kungen unserer Haustiere. R. Stetter, M??nch. Tier?¤rztl. Woch. No.

23, 1928. Bij honden werd bovenvermelde methode van onderzoek voor het onderkennenvan leveraandoeningen niet bruikbaar bevonden. Die Methode der Blaus?¤urevertilgung und deren Gef?¤hrlichkeit f??r den Aus-f??hrenden Tierarzt. G. Mikuschka, Wien. Tier?¤rztl. Woch. H. 16, 1928, S. 703. Allereerst zij opgemerkt dat in Oostenrijk het woord â€žVertilgung" ook wordtgebruikt in de beteekenis van het dooden (afmaken) van dieren. Aanvankelijkwerd door Mikuschka hiervoor bij den hond gebruik gemaakt van een 2 % wa-terige oplossing van blauwzuur. Het watervrije blauwzuur is zeer giftig ; 0.05 gr. daarvan is reeds doodelijkvoor een grooten hond. M. vermeldt dat bij intrathoracale injectie van de 2 %oplossing de dood reeds na 5â€”25 seconden volgt ; daarbij werden tetanischekrampen gezien. Later werd door M. een 10 % blauwzuuroplossing aangewend ; hiermede werdeen snellere dood

verkregen. Honden van 40â€”50 K.G. stierven na injectie van2â€”3 c.c. binnen de 2â€”5 seconden. Op zekeren keer evenwel had M. een ongelukmet het fleschje waarin zich deze sterkere oplossing bevond. Door inademingvan de blauwzuurdampen werd hij bijna het slachtoffer. Dit was de reden tot hetschrijven van het artikel en te waarschuwen tegen het gebruik van sterke blauw-zuuroplossingen. Sedert deze gebeurtenis wordt nog slechts de 2 % blauwzuur-oplossing voor het dooden van honden door hem aangewend. Etude de 1\'ob?Šsit?Š chez le chien ; son traitement par les extraits opotherapiquespluriglandul?¤res. M. R. Mannaut, Ree. de M?Šd. V?Št. T. CIV, 1928. Mannaut wijst erop dat het lichaamsvet niet alleen ontstaat uit het toegevoerdevet, maar dat bovendien de opgenomen koolhydraten en misschien ook nog deopgenomen eiwitten als bronnen hiervan dienen te worden beschouwd. Bij

dealgemeene stofwisseling speelt de gl. thyreoidea een groote rol. Bij drie door hemonderzochte vette honden kon evenwel geen hypothyreoidie, m. a. w. geen stoornisin de stofwisseling als gevolg van een verminderde functie der schildklier wordenaangetoond. Hij denkt veeleer bij een verminderd basaalmetabolisme van denhond aan een onvoldoende werkzaamheid van de geslachtsorganen en gelooft datin die gevallen het gebruik van pluriglandul?¤re extracten en wel voornamelijkook die van de geslachtsklieren, verbetering kan brengen. Vetzucht wordt veel-vuldig bij den hond, vooial de kleinere rassen, gezien en wel voornamelijk bij diedieren die veel eten â€” niet alleen vet, maar ook koolhydraten en suiker â€” enweinig beweging hebben. Met toediening van ovarothyreoidine of orchidothy-reoidine, in kleine hoeveelheden meent hij succes te hebben gehad. Hierdoorwordt de verbranding benevens de

long- en periphere bloedcirculatie bevorderd. Veenendaal.



??? I. BREEDVELD. f Na een kort en smartelijk lijden overleed op 4 November jl. teAmsterdam de heer I. Breedveld, in den ouderdom van 56 jaar. Izaak Breedveld werd den 2isten Juni 1873 te \'s-Gravendeelgeboren, alwaar zijn vader langen tijd als Hoofd der School werk-zaam was. Begaafd met een helder verstand, volgde hij met succesvan 1891â€”1895 de lessen aan de toenmalige Rijks veeartsenij schoolen behaalde in den kortst mogelijken tijd het diploma van veeartsen wel op 19 Juli 1895. Vanaf r October 1895 tot 1 October 1896was Breedveld werkzaam als assistent bij wijlen den heer W. C.Schimmel, toenmaals Leeraar aan de Rijksveeartsenijschool.Maar reeds einde October 1896 vertrok hij naar Bindjei, OostkustSumatra nadat hij de practijk aldaar had overgenomen van wijlencollega E. Kortman. Terstond brak er voor Breedveld een tijdvan hard werken aan in een voor hem geheel nieuwe en

vreemdeomgeving; maar jong, energiek en bekwaam als hij was, wist hijal spoedig aldaar het vertrouwen te winnen van de planters, wierveestapels op de talrijke ondernemingen aan zijne hoede warentoevertrouwd. Geheel onverwachts trad in de laatste jaren van devorige eeuw een ernstige malaise in de cultures in, waardoorook de inkomsten van Breedveld werden bedreigd. Een aanbodom gouvernementsveearts te worden meende hij toenmaals temoeten aannemen en zoo trad hij in het jaar 1900 in dienst van hetGouvernement als gouvernementsveearts, echter om deze betrek-king reeds een jaar later, na gevraagd en verkregen eervol ontslag,te verlaten. Zijn hart trok hem weder terug tot de practijk, welkehij zeer liefhad. Na het jaar 1900 brak er voor Breedveld een ge-lukkige tijd aan. Zijn inkomsten vermeerderden jaarlijks belang-rijk en hoewel er zeer hard moest worden gewerkt, bleef er tochtijd over

voor gepast vermaak in een omgeving, alwaar uit denaard der zaak vlot werd geleefd. Eerst in 1908 keerde hij vooreenigen tijd naar Nederland terug en van af dat jaar dateert mijneintieme kennismaking met dezen collega, dien ik zeer heb leerenhoogachten en waardeeren. Tijdens zijn verlof vestigde hij zichmet zijn gezin in Utrecht en verzocht hij mij om dagelijks de vee-en vleeschkeuring op het abattoir te Utrecht te mogen volgen, LVI 85



??? hetwelk ik gaarne toestond. Na een jaar keerde hij opgefrischt enmonter naar Indi?? terug en begon opnieuw zijn drukke practijk,die zich steeds uitbreidde. Ongeveer in het midden van het jaar 1917 schreef hij mij uit-voerig en verzocht mij zoo spoedig mogelijk een jong collega naarIndi?? uit te zenden, teneinde hem te vervangen en zoo mogelijk,zijn practijk over te nemen. Hij meldde mij, dat zijn zenuwgestelernstig had geleden en hij zeer naar rust verlangde. Maar wijleefden alhier in den tijd van de mobilisatie ; vele jonge en flinkecollega\'s, uit welke ik zoo gaarne een keuze had gedaan voor uit-zending naar Indi??, waren als reserve-paardenarts gemobiliseerden konden geen verlof krijgen om buitenlandsch te gaan. Telegram op telegram werd gewisseld en uit een zeer beperktaantal kon ik ten slotte een collega kiezen, die bereid was zocspoedig mogelijk naar Indi?? te vertrekken. Daarna keerde

Breed-veld terug met zijn drie kinderen. Hij is later uit een zakelijk oogpunt nog twee malen naar Bindjeivoor eenige maanden heen en terug gereisd. Merkwaardig genoegdeelde hij mij mede, toen hij van zijn laatste reis terugkeerde,niet meer tegen het klimaat bestand te zijn. Voor een werkzaamman als Breedvf.ld was het nu de vraag â€” een vraag, die voorzooveel personen, welke lang in de tropen hebben gewerkt en opruim middelbaren leeftijd terugkeeren dikwijls een puzzlc is, eennieuw arbeidsveld in Nederland te vinden. Wederom had ik het voorrecht hem hierin van advies te kunnendienen en adviseerde hem onmiddellijk zich in verbinding te stellenmet den Directeur van het abattoir te Amsterdam, teneinde dezente vragen of hij niet kon worden opgenomen onder het corps tij-delijke ambtenaren, die gedurende minstens een tweetal dagenper week bij de keuring van het slachtvee assisteeren. Het

gevolghiervan was al spoedig een tijdelijke aanstelling als veearts aan ge-noemde inrichting en deze betrekking heeft Breedveld bekleedtot Dinsdag 29 October jl. toen het noodlot wilde, dat hij zich bijde keuring met het mes verwondde en spoedig daarna aan bloed-vergiftiging in het Burger-Ziekenhuis overleed. Op Donderdag 7 November, een schitterenden herfstdag, wareneen groot aantal collega\'s en vele vrienden van den overledeneop de Oosterbegraafplaats te Amsterdam samengekomen, ten eindeBreedveld de laatste eer te bewijzen.



??? Aan het graf sprak allereerst collega Reeser, die op sympathiekeen zeer gevoelvolle wijze de verdiensten van Breedveld ?¨n alsambtenaar ?¨n als mensch naar voren bracht. Daarna collegaVrijburg, die eenige jaren gelijktijdig met Breedveld op Su-matra\'s Oostkust de practijk uitoefende en hem steeds heeft leerenkennen als een loyaal en prettig collega. Vervolgens sprak onder-geteekende als speciale vriend en ten slotte de heer Veexstra. Diepbewogen, met een stem door tranen verstikt, dankte deoudste zoon, student aan de Hoogeschool te Delft, ook namenszijn zuster en broer, benevens uit naam der overige familie, onsallen voor onze aanwezigheid bij het graf van zijn onvergetelijkenvader. Hoefnagel. Ook ik wensch op deze plaats collega Breedveld met een enkelwoord te gedenken. Met diep leedwezen las ik het bericht van zijnplotseling overlijden. Wij waren vele jaren samen in Deli de eenige

particuliere dieren-artsen, en ofschoon concurrenten werden wij goede vrienden enzijn dat gebleven. Hier in Holland was hij de laatste jaren referent van ons tijd-schrift ; behalve uit de Indische Bladen gaf hij uittreksels uit deitaliaansche en spaansche tijdschriften en hij leerde zelfs ru-meensch, om ook het rumeensche tijdschrift te kunnen refcreeren.De redactie verliest in hem een ijverig, bekwaam, en moeilijk tevervangen medewerker. Zij die het voorrecht hadden Breedveldnader te leeren kennen, zullen hem niet vergeten en nog dikwijlsaan hem denken. Hij was een nobel mensch, een trouwe vrienden een collegiale collega. A. Vrijburg.



??? RACHITIS, OSTEOMALACIE, OSTEOFIBROSE, door Prof. Dr. J. WESTER. Vervolg van bladz. 1228 Osteomalacie, (Osteomalacia Adultorum, Osteoporose 1), Osteo-malacici fraeturosa ; Beenbreekziekte). Dat osteomalacie bij volwassen dieren in wezen identisch is metde rachitis bij jongere dieren betwist niemand meer. Het verschil berust op het al of niet volwassen zijn der aange-taste dieren: in verband daarmede zijn bij osteomalacie de epiphyse-grenzen normaal, bij rachitis niet. Dit blijkt wel het meest over-tuigend uit het feit, dat experimenteel met rachitis-dieet bij ouderedieren (wanneer een osteomalatisch proces ??berhaupt optreedt)de osteomalacie resp. de z.g.n. â€žOsteoporose" is op te wekken.Deze osteomalacie komt het meest, soms enzo??tisch, voor bij koeien,maar ook bij geiten en varkens vooral v????r en na de baring 2).Bij paarden ziet men de ziekte zelden of nooit ; bij schapen

nooit,wellicht in verband met het feit, dat de schapen vrijwel steedsbuiten op de weide leven. Ook bij honden komt de ziekte zelden voor. Pathologische anatomie. Bij osteomalacie geen endochondrale epiphysaire veranderingenzooals bij rachitis ; ook de subperiostale veranderingen tredenop den achtergrond. Verdikkingen der gewrichten ziet men dien-tengevolge weinig of niet. Bij niet volkomen volwassen dieren zietmen overgangen tot de gewone rachitis (â€žSpatrachitis"). De resorptievan reeds gevormd been (lacunair en diffuus) treedt op den voor-grond. Zoo ergens dan speelt hier halisteresis een rol. Het procesbegint in de spongiosa, later ook in de corticalis. Het been wordtphosphor- en kalkarm en breekt gemakkelijk bij haardsgewijzeverbreiding (â€žKnochenbr??chigkeit") ; bij heftig, snel verloop endiffuse verbreiding is het been meer buigbaar en snijdbaar. DeHaversche kanalen zijn verwijd, soms

zeer wijd ; pleksgewijzebestaat hyperaemie van het merg. De mergholte wordt doorresorptie der spongiosa en der corticalis grooter. Het merg schijnteen resorbeerend vermogen te hebben gekregen. De spongiosa-balkjes rareficeeren en worden plaatselijk zeer dun. De spongiosa wordt haardsgewijze vezelig en fibreus, de cortis-calis wordt soms zeer dun en pleksgewijze doorzichtig, op de grens 1 \') Zie over het begrip ,.osteoporose\'\' de noot op blz. 1208. 2  Bij gravide vrouwen zou volgens sommigen een â€žphysiologische osteoma-lacie bestaan (Hanau).



??? van het merg en corticalis meer vezelig. De sterkste afwijkingenvindt men in de wervels, de ribben, de femurs en de humeri. Aetiologie. Eenzijdige, slechte, vitamine-, kalk- en phosphorarme voeding,op stal staan, gebrek aan licht en beweging, zijn de oorzaken ; dedrachtigheid en de lactatie bevorderen in sterke mate de ziektedcor kalkonttrekkir.g aan de beenderen. Experimenteel kan men de ziekte bij oude ratten opwekkendoor phosphorarm voedsel, waarbij het Ca-gehalte veel mindirgroote rol speelt, dit kan zelfs daarbij hoog zijn. (Pappenheimer,Hess, Mac Kaun). Ca-arm dieet met voldoende phosphor geeft bij jonge rattenzgn. â€žosteoporose", d. w. z. de trabeculae zijn gerareficeerd, hetbeen is breekbaar, maar de kraakbeenafwijkingen van de gewonerachitis ontbreken of zijn veel minder sterk ontwikkeld. Steenbock en Hart gaven aan een volwassen geit gedurende3 maanden zeer weinig kalk met het

voedsel, waarbij al dien tijdde calciurnbalans negatief was. Toch ontstond in die 3 maandengeen osteomalacie. Het dier werd alleen mager, kreeg hardeontlasting en at tenslotte slecht. Met versch gras herstelde hetdier in weerwil van het lage calciumgehalte van het voedsel inkorten tijd, waarbij de calciurnbalans positief werd. Honden verdragen zonder bezwaar kalkarm voedsel (vleesch). Klinische ervaringen hebben bewezen, dat vooral na zeer drogejaren rachitis en osteomalacie veelvuldig voorkomen bij runderen. Hethooi is dan phosphor- en vitamine-arm. Op slechte gronden is dan deziekte endemisch en kan in sommige jaren massa\'s slachtoffers eischen.Veel op stal staan, wat bij slechte hooioogst door droogte hier endaar het geval is, praedisponecrt sterk. Bij koeien kan ook ge-ensileerd voedsel, wellicht mede door vernietiging van vitaminen,een rel spelen. Vooral ge??nsileerde bietenbladeren staan in

eenslechte reuk hier en daar. Vitaminen spelen waarschijnlijk eengrooter rol bij dezen vorm van osteomalacie dan bij rachitis vanzeer jonge dieren. Drachtigheid en lactatie onttrekken veel kalken phosphor aan het organisme. Door een en ander komt de been-breekziekte vooral in het voorjaar tot uiting bij drachtige dieren.Hoewel door het enzo??tisch, soms zelfs epizo??tisch zijn van de ziekte,de schijn kan ontstaan, dat infectie hieraan ten grondslag ligt,heeft men nooit door overenting van bloed de ziekte kunnen over-brengen (Reisinger). Symptomen. De ziekte speelt zich af in den winter en het voorjaar vooralbij stalstaande dieren. Het verloop is sleepend. Het belikkenvan kalk- en zouthoudende voorwerpen (lekzucht1)), digestie- 1  Lekzucht kan ook zonder osteomalacie voorkomen en bij osteomalacie welontbreken.



??? stoornissen, speekselen, nervositeit (schrikachtigheid, krampen)zijn dikwijls prodromische verschijnselen bij het rund, maar vooralbij het varken. Het kan zijn dat de ziekte abortief verloopt en hethierbij blijft, zonder dat duidelijke verschijnselen van osteomalacieoptreden. In een later stadium loopen de dieren pijnlijk (tegen hetvoorjaar), liggen veel, staan met stijve kromme rug en krommebeenen ; (Afb. 14) de lange beenderen en vooral de ribben zijnpijnlijk bijdruk. De dwarsuitsteeksels der lendenwervels zijn somsindrukbaar. De dieren zijn dikwijls kreupel en breken soms schijn-baar zonder aanwijsbare oorzaak (maar vooral bij transport en bijde baring) een achterbeen of het bekken en schijnen dan verlamd. De breuken zijn weinig pijnlijk, neiging tot callusvorming be-staat dan haast niet (Afb. 15). De gewrichten zijn niet gezwollen. Diffuse beenverdikkingen komen bij deze osteomalacie nietvoor. Het bloedbeeld,

pols en temperatuur zijn normaal. Het verloopis koortsloos. De dieren zijn niet steeds mager (meestal toch wel). Sommige verkeeren in goeden voedingstoestand. Abortus treedt niet op, de pasgeboren dieren zijn meestal nor-maal1). Bij paarden komt een aangeboren beenzwakte voor, die vroegof laat leidt tot de vorming vanexostosen (spat, overhoef, schuifel)verbeening van de hoef kraakbeenderen, oste??tis van het hoef-been (â€žosteitisme"). Dit gaat dikwijls gepaard met een laag phos-phor- en calciumgehalte van het bloed en is als een lichte vormvan osteomalacie (resp. â€žSpatrachitis") op te vatten. Prognose. Hoewel het regeneratievermogen van het been bij oudere dierenuit den aard der zaak niet meer zoo groot is als in de jeugd, is deprognose daarom niet zooveel ongunstiger te stellen, aangezienaan de oorzaken gemakkelijker is tegemoet te komen. Wanneer de dieren niet al te ziek zijn voor ze in de

weide komenis herstel steeds mogelijk. P rophylaxis. Betere hygi??nische verzorging, veel buiten in de weide en lichteruime stallen, zal ook deze ziekte meer en meer kunnen doen ver-dwijnen. Daarnevens is noodig betere cultiveering van den bodem(bemesting met kalk en phosphorzuur). In sommige streken ishierdoor de osteomalacie bij het rund verdwenen. Toch leidt niet steeds sterke bemesting van den bodem tot ditresultaat. Men geve vooral drachtige dieren gevarieerd kalkrijk, phos- 1  Aangeboren rachitis komt niet voor. De aangeboren beenverkrommingenen gewrichtsverdikkingen die bij kalveren wel worden gezien, berusten niet oprachitische afwijkingen. (Siegfried ; Steinert).



??? â€” 12.59 â€” phorrijk en vitaminerijk voedsel. Het geven van phosphorzurekalk verdient steeds aanbeveling. Aan drachtige koeien moeteen behoorlijken tijd, b.v. 2 maanden worden gegund, tusschentwee opvolgende lactaties, om telkens weer een kalkdep??t tekunnen vormen. Therapie. Men verstrekke kalk- phosphor- en vitaminerijke voedings-middelen (beendermeel, vischmeel, groenvoer). Aan de kalkwordt wel eens met succes zoutzuur toegevoegd. Phosphor isechter nog steeds het beste geneesmiddel, wanneer kalk en vita-minen in voldoende hoeveelheid kunnen worden opgenomen.Ook levertraan werkt zeer gunstig. Gras voeder in het voorjaar doet wonderen. Melasse is als voor-behoedmiddel en ook als geneesmiddel niet geheel onwerkzaam. De adrenaline-therapie schijnt ook bij osteomalacie bevredi-gende resultaten te geven (Oppermann, Carougeau). Overigenszie de therapie bij rachitis.

Osteofibrose : (Osteodystrophia fibrosa en deformans ; cachexieosseuse ; Pseudorachitis ; Kleienkrankheit ; Kruschkrankheit ;Maladie du son; Big head ; Schadelrachitis; Kieferrachitis ;Schn??ffelkrankheit). Deze ziekte is evenals de rachitis en osteomalacie een systeem-ziekte van het beenderstelsel, waarbij echter als karakteristiekverschijnsel plaatselijke beenverdikkingen optreden. Zij komt bij de meeste huisdieren voor (inclusief de apen) ; hetmeest karakteristiek bij paarden, geiten en varkens. Bij schapenis ze tot nu toe nog niet beschreven en zeer waarschijnlijk ooknooit waargenomen. De ziekte komt bij jonge dieren zoowel alsbij oudere voor. Algemeene symptomatologie. De dieren vertoonen dikwijls vooraf de gewone verschijnselen,zooals bij rachitis en osteomalacie optreden, (stijfheid, gewrichts-verdikkingen) ; soms echter is te voren van pijn bij het staan engaan niets te bespeuren. Het eerste verschijnsel

is dan het optredenvan een pijnlijke zwelling van de boven- en onderkaak, die grooteren grooter wordt (Afb. 9c). Hierdoor kunnen de dieren op denduur slecht kauwen en laten het voedsel weer vallen. De zwellingder kaken is indrukbaar en pijnlijk bij druk. De tanden raken los,de mond kan niet meer worden gesloten, de kin is verdikt. Deonderkaak wordt op den duur buigbaar ; kaakfracturen tredenveelvuldig op. Op den duur kunnen de dieren geen vast voedsel meer tot zichnemen. Zij worden mager en sterven tenslotte cachectisch. Doordat de neusgangen tengevolge van weefselwoekering dichtworden gedrukt snuiven deze dieren soms door den neus, en kan



??? sterke dyspnoe, soms zelfs asphyxie optreden. Dit komt vooralbij varkens voor â€žSchn??ffelkrankheit". Klinisch kan men in een groot aantal der gevallen van osteo-fibrose ook de gewone verschijnselen van rachitis en osteomalaciewaarnemen. De gewrichten zijn ook bij oudere dieren soms verdikt. Het komt echter toch vrij veelvuldig voor dat er overigensgeen klinische symptomen van rachitis, resp. osteomalacie, zoo-als gewrichtsverdikkingen en pijnlijke gang, zijn waar te nemen. Pathologische anatomie. De ostitis fibrosa der dieren is een systeemziekte en niet eenplaatstelijk proces, al schijnt dit wel eens zoo. Naar mijn ervaringtot nu toe blijken bij sectie alle beenderen te zijn aangetast, zij hetdat de intensiteit der veranderingen op verschillende plaatsen ver-schillend is en het meest frappante hierbij de plaatselijke verdik-kingen zijn. Dit geeft recht de osteofibrose in ?Š?Šn groep te brengen metrachitis en

osteomalacie (von Recklinghausen), hoewel daar-tegen pleit het afwijkend klinisch en pathologisch anatomischbeeld en ook veelal de aetiologie. Door sommige onderzoekers wordt dan ook deze ziekte afzon-derlijk geplaatst (Christellfr). Bij varkens en geiten en paarden zijn vooral de kaken aange-tast. De bovenkaken zijn tumorachtig verdikt : steeds bilateraalechter niet steeds even erg links c-n rechts, waardoor wel eensschijnbaar unilateraal. Het periost is meestal niet aangetast. Van het been der bovenkaken is in de extreme vorm slechtseen zeer dunne indrukbare laag overgebleven en zelfs dit dunnelaagje kan op den duur verdwijnen. Deze laag dekt een tumor-achtige zwelling van osteid weefsel, hetwelk gemakkelijk snijd-baar is en macroscopisch gezien soms niets met beenweefsel ge-meen heeft. Op frontale doorsnede blijkt, dat een sarcoomachtigezwelling zich rondom de kiesrijen heeft gevormd en de

kaak-boezems opvult en al woekerende de neusgangen vrijwel dicht-drukt. Bij honden en paarden hebben deze woekeringen neigingtot cystevorming. (Afb. 13). (Afb. 17). Microscopisch blijkt deze tumorachtige woekering te bestaanuit bindweefsel met vele spoelvormige kernen. Osteoblasten, reu-zencellen en kleine beensplinters liggen in het bindweefsel ver-spreid. Deze laatste zijn veelal met een osteide laag bedekt,terwijl aan de oppervlakte osteoklasten en reuzencellen te vindenzijn. Deze tumorachtige verdikkingen gelijken op doorsnede veelop sarcomen en werden daarvoor ook wel aangezien (Virchow). Ook de onderkaken zijn veelal knobbelig verdikt en vertoonendan dezelfde pathologisch-anatomische afwijkingen als de boven-kaken (Afb. 11). De overige schedelbeenderen en ook de andere



??? deelen van het skelet hebben veelal de afwijkingen van rachitis,resp. osteomalacie (Afb. 12 en 18). De skeletbeenderen vertoonenechter niet alle macroscopische afwijkingen. Zij kunnen in vorm,lengte en dikte dikwijls normaal zijn. Ook kan de beensubstantiein een deel van het skelet normaal schijnen van hardheid, terwijlandere beenderen verweekt zijn. Microscopisch echter blijkt dat ook de normaal schijnendebeenderen toch reeds afwijkingen vertoonen. De beenbalkjesder spongiosa blijken verdund en bedekt met een fibreus vlecht-werk van osteid weefsel. De Haversche kanalen kunnen in eenmacroscopisch normaal schijnende diaphyse toch vergroot zijn enmet granulatieweefsel gevuld. Kleine holtes gevuld met osteo-klasten vindt men hier en daar verspreid (J??st). Principieel is er echter feitelijk geen verschil tusschen de afwij-kingen bij rachitis resp. osteomalacie en de osteofibrose. Slechtskan worden

gezegd, dat bij osteofibrose behalve van de kaken,overal het been en het beenmerg meer neiging hebben tot fi-breus osteid weefsel te worden dan bij de gewone rachitis en osteo-malacie meestal het geval is, hoewel het ook bij de rachitis vanjonge dieren en ook bij de osteomalacie van oudere dieren volstrektniet zeldzaam is, dat men fibreuse haarden in de spongiosa vindten het merg in de peripherie vezelig is geworden. Dit is dus geen principieel verschil. Toch gronden daarop alleenvele patholoog-anatomen hun onderscheiding van de osteofibrosemet de rachitis en osteomalacie. Wat klinisch en ook macroscopisch en pathologisch-anatomischrachitis kan schijnen is volgens sommige patholoog-anatomenmicroscopisch soms toch osteofibrose (Christeller). Na macereeren en drogen blijken de beenderen uitermate lichten poreus (â€žosteoporose"). De gewrichtsvlakten vertoonen bijosteofibrose dikwijls

geusureerde plekken met granulatieweefselgevuld. A etiologie. Bij geen der twee andere osteomalatische ziekten dringt zichaetiologisch zoo de waarschijnlijkheid van infectie met een lagerorganisme op als bij de osteofibrose ; hetzij dat de ziektekiemencirculeeren in het bloed of bij de aanwezigheid in de darmen doorhet doen circuleeren van hun toxische levensproducten het orga-nisme door auto-intoxicatie vergiftigen. Het voedsel speelt aetio-logisch geen rol ; met rachitis-dieet kan men de beenverdikkingenniet opwekken. Bij paarden is gebleken, dat meestal vrijwel al de andere moge-lijkheden dan een infectie zijn uit te sluiten. De ziekte komt bij paarden slechts in bepaalde stallen of strekenvoor. Sche??nert heeft trouwens als oorzaak in een bepaald gevaleen stalinfectie met coccen aangetoond.



??? Ook bij koeien ziet men veelal in bepaalde stallen of strekende ziekte optreden (Klimmer, Weber, Lienaux). Experimenteel is het skelet van honden osteofibrotisch gewor-den door injectie van streptococcen in de bloedbaan (J. S. Koch).(Afb. 7). Bij varkens treedt de ziekte soms enzootisch op en verbreidtzich als een infectieziekte. In sommige toch zeer vruchtbare phos-phorrijke streken in het zuiden van Frankrijk (Auvergne) is deopfok van paarden, koeien en varkens vrijwel onmogelijk, doordatalle jonge dieren worden aangetast. Ingevoerde dieren wordendaar ziek. Dieren uit deze omgeving brengen de ziekte naar anderestreken over. In sommige jaren treedt de ziekte veel heviger op dan in andere. Moussu heeft experimenteel aangetoond, dat bij varkens deziekte in een bepaald (vroeg) stadium door injectie van materiaaluit de aangetaste kaak op andere dieren is over te brengen. Ver-schillende

onderzoekers hebben opgemerkt, dat bij varkens deziekte door contact kan overgaan. (Lienaux, Moussu). Bij geiten kunnen de osteofibrotische kaakverdikkingen voor-komen bij dieren, die te voren leden aan de gewone vorm vanrachitis of osteomalacie, waarbij gebrek aan beweging en lichten ondoelmatige, nl. kalkarm, phosphorarm, vitaminearm voedselals oorzaak is aan te merken. Ook hierbij is echter een infectie even-tueel ge??nt op een rachitische, resp. osteomalatische bodem nietuit te sluiten. Een feit is in ieder geval, dat osteofibrose in sommige jarenonder overigens dezelfde omstandigheden, bij geiten veel meervoorkomt dan in andere jaren. Ook het feit, dat de ziekte somsvoorkomt bij zeer jonge geitjes (6â€”8 weken) zelfs wanneer zeonder uitmuntende hygi??nische verhoudingen hebben geleefd,wijst in de richting van infectie. Paihogenese. Welke prikkel leidt tot de beenverdikkingen bij

osteofibroseis totaal onbekend. Berust het op een plaatselijke infectie vanuitde tandkassen ? Men zou kunnen denken dat de kaakverdikkingenontstonden door den voortdurenden prikkel van het kauwen,echter met deze hypothese blijft toch vrijwel alles onverklaard,in de eerste plaats het feit, dat bij het eene rachitische, resp. osteo-malatische dier kaakverdikkingen optreden en bij het andere niet. Prophylaxis. De osteofibrose rust op een gelijksoortigen grondslag als rachitisen osteomalacie. Prophylactisch trachtte men dus in dezelfderichting iets te bereiken. Echter blijkt het, dat bij osteofibrosedikwijls niet alleen elke therapie, maar ook elke prophylaxisfaalt, wat mede wijst op een nog onbekende oorzaak, m.i. waar-



??? schijnlijk een infectiestof. Verplaatsing der dieren uit de besmettestreek blijkt het beste voorbehoedmiddel te zijn. Therapie. De kaakverdikkingen zijn met geen enkel geneesmiddel te ge-nezen. Met phosphor en vigantol kan men op den langen duurbij geiten wel eenige verharding van de tumorachtige verdikkingverkrijgen waardoor ook minder pijn bij het kauwen ontstaatmaar geen volledig herstel. De gewone verschijnselen van osteo-malacie resp. rachitis, die eventueel tegelijk met de kaakverdikkingaanwezig zijn, zooals stijfheid, gewrichtsverdikkingen daarentegengenezen met deze behandeling wel. Levertraan kan bij varkens nog in een vrij laat stadium succesgeven. De aetiologie, pathologische anatomie en de symptomatologievan osteofibrose kan bij verschillende diersoorten nog wel ietsverschillen, weshalve het mij gewenscht voorkomt deze ziekte,zooals ze zich bij de verschillende huisdieren voordoet

nog evenin \'t kort te bespreken. Geit. De osteofibrose komt bij geiten vooral voor bij stalstaandedieren. In sommige jaren meer dan in andere. Veelal gaan de kaak-verdikkingen gepaard met pijnlijkheid bij het gaan en staan.Volgens mijn statistiek omtrent 115 geiten met osteomalatischeziekten (rachitis, osteomalacie en osteofibrose) kwam bij 50%pijnlijkheid in de been en tegelijk voor met verdikking der kaken,bij 30% was klinisch alleen stijfheid aanwezig en bij 20% klinischalleen kaakverdikking. Van deze laatste bleek mij echter veelal bijsectie, dat ook de overige beenderen aangetast waren (Afb. 18). De kaakverdikkingen komen voor bij geiten van allerlei soort,zoowel bij jonge als bij oude, bij mannelijke en bij vrouwelijkedieren, bij niet drachtige en bij drachtige, bij magere en bij vette,bij goede hygi??nische verhoudingen, goede voeding en goed lichten bij slechte hygi??nische verhoudingen, slechte, eenzijdige

voedingen slecht licht. Het meest ziet men echter toch de ziekte bij geiten in de steden,die onder slechte hygi??nische verhoudingen leven, steeds op stalstaan en onhygi??nisch worden gevoed. Drachtigheid heeft geen merkbaren praedisponeerenden invloedwaar het betreft de kaakverdikkingen. Het komt voor, dat in eenstal een niet drachtige geit is aangetast en een drachtige gezondblijft. De ziekte komt in sommige jaren meer voor dan in andere. Somstreedt ze in groote fokkerijen vrij plotseling op, zonder naspeur-bare oorzaak. Het komt voor, dat alle dieren in een stal aangetast zijn; het eenelijdt dan wellicht aan osteomalacie met pijnlijkheid bij het gaan



??? en staan en vertoont tegelijk dikke kaken, terwijl het andere alleenstijf is (rachitisch of osteomalatisch) en geen dikke kaken heeft.Het komt ook voor, dat de stijfheid het eerst optreedt en weerverbetert, terwijl daarna de dikke kaken ontstaan en ook, dat eerstde dikke kaken de aandacht trekken en later meer de stijfheid. Ik zag, dat een geit osteomalacie kreeg in de laatste periode vande dracht, daarvan genas en bij de volgende dracht weer osteo-malatische verschijnselen vertoonde (stijfheid) maar nu daarnaastdikke kaken kreeg. De dikke kaken kunnen verrassend snel ontstaan. Bij een goedgevoed en sterk gebouwd jong geitje van 3 maanden, dat nog steedsde moedermelk kreeg, werden in een paar weken tijds de kaken ergdik, zonder dat overigens klinisch iets van rachitis was te be-speuren. Het skelet werd niet onderzocht. De kaakverdikking brengt ernstige klinische verschijnselen mee.Het eerste

verschijnsel der kaakaandoening bestaat in moeilijk-eten en het laten vallen van hard voedsel. De kaken kunnen bijdruk reeds pijnlijk zijn, terwijl uiterlijk nog geen verdikkirg,noch indrukbaarheid is te bespeuren. Iets later sluit zich dan de mond niet meer geheel, de kin raaktiets verdikt en is hyperaemisch. In een nog later stadium zijn dekaken sterk verdikt, indrukbaar, pijnlijk bij druk. De onderkaakwordt flexibel en breekbaar. (Afb. 16). De dieren eten dan vrijwel niets meer en laten de tong somshangen. De kiezen staan dan los en onregelmatig. Soms snuift het dier bij de ademhaling, echter komt dit bij geitenniet zoo dikwijls voor als bij varkens en paarden. Het bloedbeeldis wisselend: soms hyperleucocytose, soms leucopenie, soms eennormaal bloedbeeld. De temperatuur is soms verhoogd of schom-melt om de normale curve, de pols is dikwijls frequent. De urine heeft soms een laag s.g. en bevat soms eiwit.

Dereactie is soms zuur. Therapeutisch blijkt het, dat met zeer veel phosphor (2 mgr.p.d.) de kaakverdikkingen meer compact, harder en minder pijn-lijk worden, zoodat het kauwen weer zonder pijn kan geschieden. Echter de verdikking verdwijnt niet. Ook met groote dosesVigantol kan men wellicht nog sneller en beter, ditzelfde resul-taat bereiken (Afb. 19). Diffuse beenverdikkingen heb ik bij eenhond na groote doses arsenicum langzaam zien verdwijnen. Paard. De osteofibrose bij paarden gelijkt in alle opzichten zeer op dieder geiten. Varnell gaf in 1860 in â€žthe Veterinarian" (p. 493) deeerste goede beschrijving der ziekte vanuit Engeland. De ziektekomt echter vooral voor in tropische en subtropische streken ;Zuid-Afrika (dikkopziekte) ; Madagascar, Cochin China; Ned.-



??? Indi?? ; Hawa??; Engelsch-Indi?? ; China ; Amerika (big head). InEuropa verschijnt ze meer sporadisch. In Nederland ziet men de ziekte bij paarden zelden en danvrijwel uitsluitend op zandgronden. Aetiologisch blijkt het, heelspeciaal bij paarden, niet te zijn een deficientieziekte. Eigenaardigis wel, dat een eenzijdig dieet met zeer veel zemelen bij paarden(molenaarspaarden) praedispositie schijnt te scheppen (Kleien-krankheit, Kruschkrankheit, maladie du son). Onder allerlei omstandigheden komt echter de ziekte voor, ookbij zeer goede hygi??nische verzorging. Meer nog dan bij geiten schijntbij paarden de ziekte op infectie te berusten. Door import van aangetaste dieren werd de ziekte in bepaaldestreken stationnair (Madagascar, Kaapkolonie). Contactinfectie schijnt voor te komen ; verplaatsing uit de be-smette streken geeft verbetering. Bepaalde stallen en weiden zijnberucht in dezen zin. De

infectiestof is echter nog niet gevonden, entingen gavensteeds negatief resultaat. Echter is door Scheunert in de stallenvan een Saksisch Ulanenregiment, waar de ziekte veel voorkwam,een abnorme bacteri??nflora gevonden in den darm (coccen). Ikvermoed dat hiermee de weg is gewezen naar de waarheid. De ziekte komt bij paarden van eiken leeftijd voor. De dieren worden meestal eerst stijf en pijnlijk bij het gaan metverspringende kreupelheid en neiging tot fracturen. Veelal tredeneerst later klinisch duidelijke kaakverschijnselen op. Het komtechter ook omgekeerd voor, nl. dat de kaakverdikking reeds be-staat en er van stijfheid nog niets blijkt. Het kan dan schijnen,dat het proces nog locaal is. Dergelijke dieren hebben dan echtertoch reeds neiging tot het verkrijgen van fracturen (Afb. 9c en 12). Bij nader pathologisch-anatomisch onderzoek blijkt het tochechter steeds, dat alle beenderen â€” ook bij een

schijnbaar locaalproces â€” in meerdere of mindere mate osteomalatisch zijn ver-anderd, al heeft dit (voorloopig) nog niet tot uitingen van pijngeleid. x) De gewrichtsvlakten vertoonen veelal usuren en erosies. De zwelling der kaken vooral in \'de breedte maakt de kop somserg dik (â€žbig head" ; â€ždikkopziekte"). Soms echter zijn de kakenniet noemenswaard verdikt, maar blijkt toch na maceratie endrogen, dat de schedelbeenderen â€” niet alleen de kaken â€” zeerporeus en licht zijn en gemakkelijk stuk te wrijven. 1) Waardoor het komt dat vrij sterke osteomalatische beenveranderingen insommige gevallen niet, in andere wel tot pijnuitingen (kreupelheid) aanleidinggeven, is niet verklaard ; wellicht spelen usuren van de gewrichtsvlakten daarbijeen rol. Het komt voor, dat ook bij koeien en varkens toevallig na de slachting,het beenderstelse\'. week blijkt te zijn, zonder dat ooit aan de dieren ziekteverschijn-

selen zijn opgemerkt.



??? Dit geldt trouwens niet alleen voor de schedelbeenderen. Ca-rougeau bericht, dat een paardenskelet van gemiddelde grootte(1.47 M.) nog slechts 7 K.G. woog (zonder de tanden). De tanden alleen wogen 1330 gram. Een paardenkop zondertanden woog 400 gr. (Marcone) een tibia 250 gr. Afscheuren van pezen van de beenuiteinden komt veelvuldigvoor (Achillespees). De dieren liggen veel, kunnen moeilijk opstaan, zijn spoedigmoe ; de wervelkolom wordt pijnlijk, de dieren kunnen den ruiterniet meer dragen; soms lordose en kyphose. De dieren hebben niet bepaald koorts, toch schommelt de tem-peratuur dikwijls te veel. De voedingstoestand is eerst nog goed, later treedt sterke ver-magering op, mede door het slechte kauwen en gebrek aan eetlust ;tenslotte kunnen de dieren niet meer staan, liggen zich door engaan cachectisch te gronde, wanneer ze niet te voren worden af-gemaakt. Chemisch

bloedonderzoek heeft tot nu toe geen afdoende resul-taten opgeleverd. Prophylactisch kan men de ziekte veelal keeren door de dierenuit de besmette streek te brengen. Therapeutisch is dat in den aanvang der ziekte ook het eenigemiddel wat tot nu toe resultaat heeft gegeven. Ernstig aangetaste dieren zijn ongeneeselijk. Varken. Bij varkens zijn de kaken soms enorm gezwollen. Ook hier ishet dikwijls heel duidelijk dat de ziekte infectieus is. Contactinfecties en stalinfecties zijn dikwijls gezien (MOUSSU,Li?Šnaux). In sommige streken is de ziekte inheemsch en treedtendemisch op. Moussu bracht de ziekte van het eene dier op hetandere over door subcutane injectie van een brij van het aange-taste been. De voeding speelt ook hier geen beslissende rol, hoe-wel toch de ziekte het meest voorkomt in arme streken (Moussu). Zoo ergens, dan zou bij varkens gerechtvaardigd kunnen zijn temeenen, dat de soms

zeer snel optredende kaakverdikking opgezwelvorming berust. Het osfeide weefsel, hetwelk de boezemsen zelfs de zeef beencellen kan vullen en de neusgaten dichtdrukt(Schn??ffelkrankheit) gelijkt op doorsnede veel op een â€žsarcoma-teuse" woekering. Echter het groeit niet infiltreerend en vormt nooit metastasen.Het slijmvlies blijft steeds normaal (Hixtze). Ook bij het varken blijkt bij nauwkeurig pathologisch onder-zoek, dat ook het overige skelet osteomalatisch is aangetast enoveral neiging tot vorming van fibreus weefsel vertoont (Wirth). Hond. Veel ziektegevallen bij honden, die als rachitis zijn beschreven,



??? behooren eigenlijk op grond van microscopisch en pathologisch-anatomisch onderzoek bij osteofibrose te worden ondergebrachten zijn volgens Christeller als pseudo-rachitis op te vatten.Hierbij kan de kaakverdikking afwezig zijn, terwijl bv. de scapulae,het bekken en de extremiteiten sterk gedifformeerd kunnen zijn. Kaakverdikkingen komen echter ook voor. De beenverdik-kingen kunnen door sterke woekering van het periost zeer sneloptreden. De ziekte kan met koorts gepaard gaan en kan primaireen periostitis schijnen (Wester) (Afb. 8). Jos. Koch bracht het bewijs, dat experimenteel streptococcen-injectie bij honden tot deze ziekte aanleiding kan geven. Kochzelf noemt de door hem hiermede opgewekte ziekte rachitis. Klinisch en experimenteel blijkt bij honden wel het meest, dater van een scheiding tusschen rachitis, osteomalacie en osteofi-brose eigenlijk geen sprake kan zijn, ook niet door

histologischonderzoek van de beenderen. Klinisch werden bij de schedelverdikkingen wel verlammingen vande N. opticus en de N. trigemus waargenomen (Jakob), die waar-schijnlijk aan drukatrophie moeten worden toegeschreven. Rund. Kaakverdikkingen op de basis van een osteomalatische ziektekomen bij het rund niet voor ; ook overigens ziet men aan debeenderen bij koeien klinisch en pathologisch-anatomisch zeerzelden de voor osteofibrose typische been verdikkingen. Klimmer beschrijft onder den naam â€žHalisteresis ossis" eenziekte van het beenderstelsel bij het rund, die ,,seuchenartig"optrad in de omgeving van Dresden, waarbij het been week enindrukbaar werd en verdikte plaatsen op de ribben werden waar-genomen. Deze ziekte berustte blijkbaar ook op infectie en zalwellicht osteofibrose zijn geweest. VVeber beschrijft iets dergelijksuit de jaren 1916â€”1920. Ook in Belgi?? en Frankrijk zijn

dergelijkegevallen waargenomen, soms tegelijk met osteofibrose van devarkens van dezelfde boerderij. Hier werd waargenomen, dat demediale vlakte van de radius soms het eerst verdikkingen vertoont(Lienaux). De ziekte kan bij goed gevoede, zelfs bij vette koeienoptreden in goed ingerichte stallen. Aap. Onderzoekingen van Christeller hebben doen zien, dat derachitis van apen zich meestal uit in den vorm van osteofibrosemet â€žhyperostotische-porotische" veranderingen, vooral van deschedel, waarbij histologisch blijkt, dat de meer of minder ver-woeste beenbalkjes der spongiosa in een fibreus vezelachtig merggebed liggen. De corticalis is sterk poreus. Knaagdieren. Bij de experimenteele rachitis, door deficientie van het voedsel,



??? van ratten vertoonen de beenderen niet de verdikkingen en ver-weekingen van de osteofibrose. De infectieuse vorm van osteomalacie welke Mopurgo waar-nam als spontaan optredende ziekte en die hij experimenteel konâ€?opwekken door injectie van de diplococcen, die in het ruggemergvan de zieke dieren werden gevonden, vertoont wel de kenmerkendie beschreven zijn als eigen aan osteofibrose. Bij het konijn werd experimenteel door Moussu en Charrineen osteomalatische ziekte opgewekt die â€” macroscopisch ten-minste â€” veel op de osteofibrose gelijkt. Ook hier dus een infectie als oorzaak van de osteofibrotischevorm der osteomalatische ziekten. Vogels. Von Ratz beschreef een geval van sterke beenverweeking metongelijkmatige verdikking der ossa sterno costalia en der ribbenen verdikte gewrichten bij een kip. Hij noemde dat rachitis. Tegen-woordig zou dat osteofibrose moeten worden
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??? Afbeelding ia.Onkosis en thrypsis van been bij Rachitis (v. R.). Afbeelding \\b.Dwarse doorsnede rachitisch been. Thrypsis en onkosisrondom een vat (v. R.).



??? Afbeelding 2.Rat. Rachitis. Normaal rood beenmerg (Marfan). Hersteld. * - o. .. r. a Afbeelding 3. Rood beenmerg bij beginnende rachitis!picnotisch; eosinophile myelocyten; groojmoblasten met gelobde kernen. (Marfan)



??? Afbeelding 4a. Normale ribbond. Phosphorrijk voedsel : suiker, palmolie, cas??ine. (Lippsch??tz). r Afbeelding 4b. Rachitische rib hond. Phosphorarm voedsel : rijst, eiwit,suiker, palmolie. (Lippsch??tz).



??? Afbeelding 5.Spontaan opgetreden Rachitis (foto Wirth). Afbeelding 6. Exp. Rachitis (Mellanby). Brood ad lib.;afgeroomde melk, gist, citroensap, keuken-zout, palmpitolie.



??? Afbeelding 7. Exp. rachitis Koch : strep- Exp. rachitis Koch : Streptococcen infectie 8 mnd. tococcen infectie 5 mnd. ua de injectie, de injectie. Afbeelding 8.Acute osteofibrose.



??? r AJ . JBl - WK^F * / W \' 1 BkHLâ– V R^HP Afbeelding 9. Osteofibrose van de boven kaak (FeddesI.(links tumor: rechts cyste).2 Juni Mei. 3 Augustus.



???



??? Afbeelding 10.Osteofibrose. Verdikking van de kaken ;â€žpruimen", stijf ; kreupel.



??? Afbeelding 12.Osteofibrose, veulen (Feddes) i ^ jaar.Rechts osteofibrose: corticalis poreus, mergruimte grooter, corticalis dunner,spongiosa wijdmazig, dunne beenplaatjes. (Niet stijf, niet kreupel). Ter vergelijking links normaal been van een veulen van denzelfden leeftijd. Afbeelding 13.Osteofibrose, veulen (Feddes) jaar.Links bij T week tumorweefsel, bij O spongiosa. Rechts bij C cysten. I>e onder-kaak was normaal.



??? Afbeelding 14.Osteomalalische melkgeit. Afbeelding 16.Ostitis fibrosa, kaakfractuur. Afbeelding 15. Osteomalacie geit. Beenfrac-tuur, zeer dunne corticalis.



??? Afbeelding 17. Frontale doorsnede van den kop van een geit met osteofibroseSarcoomachtige woekeringen in boven- en onderkaak. (Christeller). Afbeelding 18. I. 3-jarige geit, osteofibrose van de kaken, ronder stijfheid:mergholte groot, corticalis dun. II. 3-jarij;e geit normaal.



??? Afbeelding ig,Geit osteofibrose.Gelatineuse, cysteuse regressie na veel Vigantol.



??? Afbeelding 21. Yetverharding en rachitis. Atrophische thymus (28 gr.).



??? Afbeelding 22. Subacute rachitis, spontaan opgetreden in de weide (Juli). Afbeelding 25.Exp. Rachitis.Vitamine-arm dieet (Zilvaâ€”Goldingâ€”Drummond).



??? â€” I285 - (Uit het Zo??technisch Instituut der Rijks-Universiteit te Utrecht.Directeur: Prof. Dr. H. M. KROON). DE INVLOED VAN ULTRAVIOLETTE STRALEN OP DE MELK-PRODUCTIE BIJ GEITEN, door Prof. Dr. H. M. KROON. In aansluiting met mijne medeelingen betreffende den invloedvan ultraviolette stralen op de melkproductie bij runderen, inAfl. 18 Deel 56 van dit tijdschrift, volgen hier enkele waarnemingenbij geiten. De bestraling van den uier had plaats bij twee geiten; bij eendriejarige bonte geit (gewicht 28 K.G.) die nog in de eerste helftder lactatieperiode was en bij een veel oudere witte geit (gewicht44 K.G.) in de tweede helft der lactatieperiode. De geiten werdenop een tafel gelegd, zoodat de bestraling van beide kwartieren vanden uier in eens kon plaats hebben. Bestraald werd met de lamp volgens Prof. Pirquet met eenbrander van 1000 kaarsen en wel op een afstand van 60 c.M. Watde tijd

van bestraling betreft werd bij beide geiten begonnen meteen tijdsduur van 10 minuten, vervolgens eiken dag 5 minutenlanger, tot men gekomen was tot 30 minuten. Nu werd nog ge-durende 8 dagen de bestraling gedurende een half uur volgehouden. De eerste week werd niet bestraald, doch wel de melkproductiegecontroleerd; de tweede en derde week had de bestraling plaatsen werd de melkproductie nauwkeurig nagegaan, terwijl ook devierde week toen niet meer bestraald werd de verkregen melkhoe-veelheid werd bepaald. In nevengaande tabel wordt een overzicht van de verkregencijfers gegeven. Duidelijk blijkt, dat de bestraling niet alleen geenvermeerdering der productie veroorzaakte, doch een daling van demelkhoeveelheid ten gevolge had. Bij beide geiten, het sterkstbij de witte, had een vermindering der melkproductie plaats vanden dag af dat de bestraling begon, terwijl weer vermeerderingplaats had

als niet meer bestraald werd. Het vetgehalte dermelk werd herhaaldelijk bepaald, een invloed van de bestralingwas niet waar te nemen. liv 87



??? Bestraling van den uier bij de geit. Dagen : GEIT I. De bonte. GEIT II. De witte. isteweek 4deweek Berekendegemiddelde 2deweek 3deweek Berekendegemiddelde isteweek 4deweek Berekendegemiddelde 2deweek 3deweek Berekendegemiddelde niet be-straald niet be-straald niet be-straald bestraald bestraald bestraald niet be-straald niet be-straald niet be-straald bestraald bestraald bestraald Maandag..... gram780 gr- 470 gr-625 gr- 640 gr- 400 gr-520 gram400 gr- 85 gr- 242.5 gr- 430 gr-145 gr- 287,5 Dinsdag ..... 770 510 640 45Â° 45Â° 450 390 130 260 280 120 200 Woensdag .... 750 490 620 500 43Â° 465 405 165 285 100 85 92.5 Donderdag .... 680 480 580 470 410 440 410 165 287.5 100 80 90 Vrijdag...... 680 440 560 480 400 440 43Â° 160 295 110 80 95 Zaterdag..... 680 380 530 460 390 425 43Â° 130 280 "5 75 95 Totaal ..... 434Â° 2770 3555 3000 2480 2740 2465 835 1650 "35 585 860 Wij

zien dus bij geit I een vermindering van bijna 23%en bij geit II een vermindering van bijna 50%.



??? BIJEN EN BIJENZIEKTEN, door Dr. A. J. WINKEL. Bacterioloog aan de Rijks-Seruminrichting te Rotterdam. (Vervolg van blz. 1204). III. Broedziekten. Om een inzicht te hebben in het wezen der broedziekten, inhaar oorzaken en biologie, in haar verloop en haar bestrijding,is kennis van het bijenvolk als zoodanig onontbeerlijk. Met het kennen toch van het individu alleen zal men de ziekteniet doorgronden en voor tal van raadselen blijven staan. Dochook omgekeerd en zoo levert de bestudeering der bijenziekten onstevens een goed bewijs voor het feit, dat het bijenvolk als zoodanigeen eenheid vormt, waarvan alle deelen zijn als de onmisbareorganen van een goed ontwikkeld organisme. Enkele voorbeelden mogen dit verband duidelijk maken. De kwestie van een al of niet vruchtbare koningin, dus vaneen sterk functioneerend geslachtsapparaat kan in een door ziekteaangetast volk een zaak worden van

zijn of niet-zijn. Wat eenvruchtbare koningin in een volk beteekent, leert men pas alservaren imker. De betrekkelijk korte levensduur van de bij kan, in verbandmet een eventueele zelfreiniging eener ziekte van de grootste be-teekenis zijn voor het behoud van een volk. Het verband tusschen levensduur en uitwendige omstandigheden,doorziet pas de imker die vertrouwd is met de geheimen van denbijenkorf. Wij weten verder, dat een goed begrip eener infectieziekte nietalleen vereischt kennis van de wisselwerking tusschen het lagerorganisme en het aangetaste individu, doch ook van het epidemio-logische karakter der ziekte en hoe dit beheerscht kan wordendoor het bewuste ingrijpen van den mensch. Succesvolle bestrij-ding en uitroeiing van tal van besmettelijke ziekten zijn daarvaneen schitterend bewijs. En bij onze kleine bij kennen wij iets dergelijks. Zij het dan in onbewusten staat, het zijn toch

psychische eigen-schappen, welke het volk in staat stellen het verloop eener be-smettelijke ziekte te beheerschen. Ik noem hier slechts den zinvoor reinheid, welke het eene ras in sterker mate bezit dan het



??? andere en die bij de zelfreiniging eener ziekte een zeer groote rolspeelt. Op deze dingen kom ik terug, ik noem ze slechts hier alsaanwijzing, hoe men met kennis van de bij alleen niet ver komt,doch ook het volk als eenheid heeft te bestudeeren. Over de ontwikkeling van het volk is in het eerste hoofdstukreeds zooveel gezegd, dat de anatomische en biologische bij-zonderheden hier vermeld, als grondslag kunnen dienen voor eenbegrip van het wezen der broedziekten. Het komt er vooral opaan, het verband der broedontwikkeling te kennen en de verdeelingder werkzaamheden onder de volwassen bij. Schenken wij nu onze aandacht aan de ziekten van het broed,dan wijs ik in de eerste plaats op het feit, dat reeds gedurendede jaren 1903â€”1906 deze voor een deel aetiologisch bepaaldwerden. Tot dien tijd had men nog weinig kijk op het feit, dattwee op zichzelf staande ziekten van het broed het

bijenvolkkon aantasten. De litteratuur geeft daarvan voldoende blijk,terwijl het geen betoog behoeft, dat er met de vaststelling van despecifieke oorzaken eerst volle klaarheid komt. Toch waren er kenmerken aan bepaalde vormen van de broed-ziekten, welke er op wezen, dat men verschil zag. De talrijkenamen aan een z.g. zelfde ziekte gegeven, drukken dit voldoendeuit. Boosaardig en goedaardig vuilbroed, stinkend en zuurbroed ;Amerikaansch en Europeesch vuilbroed ; vuilbroed van het ge-dekselde of nymphenbroed en van het ongedekselde of larven-broed, ziehier een reeks namen in den loop der tijden aan ver-schillende vormen gegeven. Wij kennen de volgende broedziekten : a. Boosaardig vuilbroed; b. Goedaardig vuilbroed ; c. Zakbroed ;d. Kalkbroed ; e. Steenbroed. De laatste drie zijn van weinig beteekenis. a. Het Boosaardig Vuilbroed. Van deze ziekte kan worden gezegd, dat zij wel een

typischvoorbeeld eener echte infectieziekte is. Hier is toch de aanwezig-heid van het lager organisme hoofdzaak. Geen bijenras is onvatbaar ; geen kans op herstel van een volkis mogelijk, zoolang de smetstof niet volkomen is vernietigd. Vaneen overleving van het broed is geen sprake, alle aangetaste broedis ten doode gedoemd. Deze ziekte is zoo oud als de bijenteelt oud is. Aristotelesvermeldt ze reeds in zijn Boeken over Dierkunde. De ziekte is een darmziekte en ontstaat door opneming van met



??? sporen besmet voedsel. Zij wordt veroorzaakt door den Bac.larvae, in Amerika door White, in Zwitserland door Burri, inDukschland door Maassen vrijwel tegelijkertijd aangetoond. Debacil is 2.5â€”5 ju lang en Â? 0.5 11 breed; Gram positief, spoor-vormend, terwijl hij een sterk zweepdraadverband bezit. Hij is dusbewegelijk. Deze verbanden hebben een spirochaetvormig karakteren zijn uit een diagnostisch oogpunt van beteekenis. Zij hebbenMaassen verleid aan een spirochaetentype te denken, die hij alszoodanig Spirochaeta apis noemde. Hij groeit niet op de gewone voedingsbodems. Hersenagar ofagar met broedextract is de aangewezen bodem. Het feit, dat de jonge larve na het uittreden uit het ei sterkwordt gevoerd door de z.g. voedsters, in de eerste dagen met eigenkliersap, daarna steeds meer met stuifmeel en honing, is aanleiding,dat de infectie, bij aanwezigheid van de smetstof, zeer sterkkan

zijn. Er zij op gewezen, dat het stadium van het open broed vanafden 4den tot den 8en en gen dag duurt, waarna het wordt gedekseld.In deze 5 a 6 dagen krijgt dus de larve al haar voedsel, noodigom gedurende haar cellulair leven tot volkomen ontwikkelde bijuit te groeien. Dit vuilbroed wordt ook wel genoemd de ziekte van het gedekseldebroed of Nymphenseuche (Zander). Wij moeten hierbij bedenkendat de larve zich na den 8sten dag gaat oprichten in de cel; vanden ronden gaat ze over tot den gestrekten toestand. Dit te wetenis van het grootste belang omdat bij het opdrogen er zeer weinig



??? van het lichaam overblijft en men de donkergekleurde resten inde kleine donkere cellen slechts zeer bezwaarlijk of niet zoukunnen onderscheiden. De verklaring, waarom niet reeds op den 2den, 3den dag na deinfectie â€” het incubatietijdperk van de Bac. larvae bedraagt vaniâ€”2 dagen â€” de larven ziek worden, is door Sturtevant gegevenen hoogst interessant. Het leven van den bacil is toch afhankelijkvan biochemische factoren in het larvenlichaam, die op het vol-gende neerkomen. Gedurende het stadium der voeding bevat hetlarvenweefsel een zeer hoog percentage aan reduceerbare suikers,welke eiken dag sterk afnemen totdat reeds 3 dagen na deverzegeling van de cel, dus reeds op den nden dag, geen spoorvan suiker meer in het weefsel aanwezig is. Sturtevant consta-teerde dat bij 3 a 4 % suiker bijna geen groei van den bacil plaatshad, doch deze beneden 2 % levendiger wordt. Is nu de larvegedekseld

en zijn de suikers uit het lichaam verdwenen, dan krijgthet organisme zijn waren voedingsbodem. Of deze omstandigheid alleen voldoende is om aan den bacilde gelegenheid te geven, zijn vernietigend werk te beginnen ofdat de kwestie der metamorphose bovendien een rol speelt, is nogniet vastgesteld. Zooals bij alle insecten toch ondergaat de larve vande bij eenige vervellingen. Bij de 4de tot de 5de metamorphosevervalt de oude naar achter blindgesloten darm, het weefsel ver-teert en op dit tijdstip van de histolyse begint de bacil zich teontwikkelen. Daar de verzegeling van de cel samenvalt metdeze 5de vervelling, is het niet uitgesloten, dat beide factorensamenwerken. Het ligt voor de hand, dat, waar het eigenlijke ziekteprocesin de duisternis der cel, onder het dekseltje, verloopt, eerst post-mortale veranderingen aanleiding kunnen worden tot verdenking.Het zijn speciaal typische celverschijnselen als wel een

afwijkingin den broedstand over de geheele raat, welke het eerst de aandachttrekken. Door wegneming van het dekseltje kan men zich echter meerlicht verschaffen omtrent het verloop van het proces, dat dusfeitelijk alleen lijkverschijnselen betreft. Van het ziekteverloop istoch, daar dit zeer kort duurt, nog geen nota genomen. Vanaf het oogenblik, waarop het lichaam van uit den darm alsoverstroomd wordt met het lager organisme, verloopen eenigedagen, waarna alle weefsel tot een detritusmassa is vervallen. Men spreekt in Duitschland van de â€žFaulbrutmasse" die be-halve door haar gemis aan vorm, een gele tot chocoladebruinekleur krijgt, al naarmate den ouderdom van het proces en dan gaatopdrogen tot een taaie korst de â€žFaulbrutschorf". Een zeer karakteristiek verschijnsel van deze detritus is hetkleverige, het dradentrekkende, een verschijnsel, dat zelden in



??? zoo sterke mate wordt opgemerkt als juist bij dit lager organisme.De massa bestaat ten slotte vrijwel geheel uit sporenmateriaal dervervallen bacillen, waarbij echter ook de zweepdraadverbanden nogintact zijn gebleven, welke dan ook het dradentrekkende karakterveroorzaken. Dit verschijnsel is ook voor den leek een der meestsprekende van het beeld der boosaardige broedziekte. De reeds genoemde â€žSchorf" krijgt ten slotte een bruinzwartekleur en is ruw van oppervlakte in tegenstelling met de gladdekorst bij het goedaardig vuilbroed. Echter is ook aan de cel, zooals reeds werd opgemerkt, een enander op te merken. Kort na den dood der larven is aan het deksel niets bijzonderste zien. Honderden kunnen er dood naast elkaar in de raat zitten,zonder dat, speciaal in den sterksten ontwikkelingstijd van hetvolk, wanneer de koningin nog druk aan den leg is en het volkniet te veel verzwakt, er iets

opvallends is waar te nemen. Dochals de larve reeds eenigen tijd dood is en de massa gaat indrogen,wordt het dekseltje door het zich samentrekkende spinsel derlarve steeds meer naar binnen getrokken, soms tot halverwegede celdiepte. Dan trachten de bijen deze cellen te openen om ze te reinigenhetgeen haar slechts gedeeltelijk gelukt, want als tweede kenmerkendverschijnsel merken wij dan als gevolg van deze pogingen on-regelmatig gevormde gaatjes in de deksels. Ook aan de raat zelve zien wij iets bijzonders. Reeds in den zomer,maar meer hog in den herfst, als het eierleggen heeft opgehouden,



??? zal onze aandacht worden getrokken door den onregelmatigenstand van het broed, dat in dit geval dan de afgestorven larvenbetreft, die in hun gedekselde cellen zijn achtergebleven, terwijlhet gezonde broed is uitgeloopen. Ten slotte geeft ook het volk als zoodanig ondubbelzinnige ken-teekenen van ziekte. Daar toch de levensduur der bij in den zomerligt tusschen 6 en 8 weken, zal onder normale omstandighedende volkssterkte door de enorme broedaanzet in Mei zeer groot zijn.Als echter een groot deel van het broed regelmatig afsterft, bij eenernstig geval het grootste deel, treden er wanverhoudingen op,welke het leven van het volk met ondergang bedreigen. Alsgeen aanvulling plaats heeft van uit de jongere gelederen derhuisbijen, zal de voeding gebrekkig worden, de bebroeding onvol-doende; naast het zieke broed sterft ook het gezonde broed doordeze omstandigheden af. Deze vorm van

vuilbroed geeft dan ookbij eenig ernstig heerschen aanleiding tot uitsterving van heelestanden. Hoewel voor den ervaren en deskundigen imker het beschrevenbeeld meestal voldoende is om de diagnose te stellen, kan hetvoorkomen, dat in beginnende gevallen deze microscopisch moetworden gesteld. Anders kan vergissing met het goedaardig vuil-broed dan nog plaats hebben. Voor ik wijs op de eigenaardige behandelingswijze dezer broed-ziekte, wil ik nog nagaan, hoe de ziekte het meest wordtverspreid. Uitgemaakt is, dat contact het voornaamste middel isvan verspreiding. Sinds de moderne bijenteelt de losse bouw heeft ingevoerd, dusde gelegenheid bestaat het heele broednest uit elkaar te nemen,ramen te verhangen van kast in kast, is natuurlijk een idealemanier van overbrengen geschapen, welke vroeger met den vastenkorvenbouw niet bestond. Als men weet dat het een algemeen gebruik is bijen

met honingbij te voeren, hetzij voor de doorwintering hetzij tot prikkelingom aanzet van meer broed te krijgen, dan ligt het voor de hand,dat honing uit besmette volken in verband met de taaiheid dersporen een uitstekende weg vormt tot verspreiding. Een eigen-aardig verschijnsel in de bijenwereld is het rooven, dat sterke volkendoen op zwakke. Een door ziekte verzwakt volk wordt de prooivan gezonde, sterke ; de smetstof wordt met het zoet in huis ge-bracht. Dat besmet materiaal, korven, ramen enz., een rol kunnenspelen, behoeft geen naderen uitleg. Een wonderlijke omstandigheid is het feit, dat de bijen de smet-stof dezer ziekte zoo spoedig aan en uit hun lichaam verliezen.De Bac. larvae kan toch in het darmstelsel der volwassen bij geen



??? vasten voet krijgen. Hij wordt snel weer uitgescheiden. Ook van hethaarkleed, dat toch zeer sterk is ontwikkeld, is hij blijkbaar zeerspoedig ??f door reiniging ??f door andere onbekende factoren ver-wijderd. Want de practijk heeft toch geleerd, ondanks alle theore-tische bedenkingen, gebaseerd op de eigenaardige eigenschappenvan de bacterie wat betreft spoorvorming en het dradentrekkendkarakter van het zweepdraadverband, dat men de ziekte kandoen verdwijnen door het zieke volk in z.g. zwermtoestand tebrengen. Veegt men een volk van de zieke raten, brengt het ineen frissche woning, dan zal het gaan bouwen en zich ontwik-kelen, zonder dat het broed verder eenig spoor van ziekte gaatvertoonen. Merkwaardig verschijnsel, hoe dus een volk wiens ledentoch de verspreiders zijn van de smetstof, zich kan ontdoen vaneen pathogeen organisme in een tijdsverloop van 6 a 8 dagen,waarin een

dergelijk z.g. kaal volk wederom broedt, dus weer eenmedium van besmetting bezit. Voor een bestrijding in het groot, daar waar de ziekte ernstigheerscht, worden echter andere wegen gevolgd. In Amerika, Zwitserland en de andere landen, waar broedziekevolken worden aangetroffen, maakt men korte metten met ,,debroedpest". In beide genoemde landen bestaat een corps van Bieneninspectoren (Zwitserland) dat met de uitvoering is belast. Verbranding van de woning met bewoners acht men nog steedsde meest afdoende maatregel. b. Het Goedaardig Vuilbroed. Over de oorzaak van dit vuilbroed is men het nog niet eens. Reeds in 1885 hadden Cheshire en Cheyne, de zg. Bac.alvei ge-isoleerd uit vuilbroedige raat. Het was een bewegende, spooi-houdende bacil, groeiend op alle bekende voedingsbodems. Deziekte kon men er echter niet mede opwekken. Het bleek bovendien in den loop van verder

onderzoek, dat ereen vrij groot aantal bacteri??n in den darm der zieke larven, lijdendeaan dezen vorm van vuilbroed, kon worden aangetroffen. Nadat White in Amerika had aangetoond, dat de gezondelarvendarm vrij is van bacteri??n, vond hij in den zieken darm ?Š?Šnlager organisme, welke hij als de oorzaak der ziekte aanzag enwelken hij den naam van Bac. pluton gaf. Alle overige door hem en andere onderzoekers ge??soleerde bac-teri??n bleken apathogeen. Hoewel noch de Bac. alvei of de Strep-tococcus apis, noch de Bac. lanceolatus en de Bac. mesentericusvulgaris uit aetiologisch oogpunt een rol spelen, hebben de beideeerste echter voor het verloop der ziekte hun diagnostische waardebehouden. Omtrent het door White aangewezen lager organisme dient het



??? volgende opgemerkt. Hij onderzocht de larven histologisch inverschillende ziektestadia. In het eerste stadium vond hij de Bac.pluton vrijwel in reincultuur, welke voorkwam in een bepaaldezone van den larvendarm. Weldra zetten de secundaire infecties in, waarvan dan de Bac.alvei en de Streptococcus apis de hoofdvertegenwoordigers zijn. Microscopisch-histologisch zag hij dus in de Bac. pluton de oor- Bac. pluton White. zaak. Hij kon deze bacil, die zeer veelvormig was, en de geringe groot-te van 1-05 li had, echter niet kweeken. Daar filtratie door Berken-feldfilters en voedering van het fikraat geen ziekte tengevolge had,werd White in de meening versterkt, dat de Bac. pluton deoorzaak moest zijn. Terwijl Morgenthaler in Zwitserland en Prof. Zander inErlangen blijkens hun laatste uiteenzettingen omtrent het goed-aardig vuilbroed zich kunnen vereenigen met het standpunt vanWhite, denkt Prof. BoRCHERTin

Berlijn-Dahlem nog aan de moge-lijkheid van een filtreerbaar virus en meent zelfs, clat de Bac. alveinog wel degelijk een primaire rol kan spelen. De apathogeniteit toch van een specifieken verwekker in cultuuris een meer voorkomend verschijnsel. Hij wijst o.a. op goedaardigedroes en de longziekte bij het rund. Intusschen is er wel klaarheid omtrent de rol, welke de secun-daire infecties spelen en het verloop speciaal postmortaal beheer-schen. De Streptococcus apis, gevonden door Burri, veroorzaakt danhet zuurbroed, hoofdzakelijk voorkomend bij het jonge, ongedek-selde broed, Bac. alvei het zg. stinkende broed, dat hoofdzakelijkook bij open, doch ook bij gesloten broed wordt aangetroffen. Als veel voorkomend ?¨n in Amerika ?¨n in Europa erkend ver-schijnsel van het wezen dezer ziekte is, dat zij voornamelijk voor-komt bij zwakke volken, waar dus de physiologische verrichtingen



??? min of meer zijn verslapt, d.w.z. de broedaanzetting, de warmte-ontwikkeling, de verpleging, de bouw- en de reinigingsdrift. Evenals het boosaardig vuilbroed ontstaat deze ziekte door devoeding, het is een echte darmziekte. Bij het zuurbroed zien wij. datde darm zeer sterk wordt uitgezet door de ontstekingsproductendoch de ontsteking blijft beperkt tot den darm. Het lichaam blijftdus intact. Bij de Bac. alvei-infectie vervalt het larvenlichaamechter ook geheel door histolyse. Als cardinaal verschil t.o.v. het boosaardig vuilbroed kennenwij het feit, dat de ziekte zich in hoofdzaak voordoet bij het onge-dekselde, het open broed, verkeerend dus in het ronde stadium. Nadat de larve een paar dagen oud is, en wordt gevoerd met besmetvoedsel, treden na een incubatie van Â? 2 dagen de eerste ziekte-verschijnselen op en binnen 2 dagen volgt de dood. Daar, zooalsbekend is, het openlarvenstadium 6 dagen duurt,

is dus voor hettijdstip der eventueele verzegeling de dood reeds ingetreden. Hetkomt voor, dat, waarschijnlijk als een gevolg van late infectie,de verzegeling nog v????r het afsterven plaats heeft. Hoewel hetweinig wordt waargenomen, ziet men dit speciaal bij het stinkendvuilbroed. Daar het dus een ziekte van het open broed betreft, vallen deverschijnselen spoedig op. Als men de gezonde larve goed heeftwaargenomen, haar paarlmoerachtige glans, haar gevuldheid, haarduidelijke segmenteering goed kent, dan frappeert bij het zieke of



??? reeds afgestorven broed de glanslooze gele kleur, terwijl de regel-matig ronde vorm verloren gaat, hetgeen duidelijk zichtbaar isaan de inniger aansluiting van het lichaam aan den zeskantigencelwand. Tevens gaat de scherpe segmenteering verloren. De darm inhoud, bij het gezonde lichaam als een streep doorde huid te zien, vervaagt, de darm zet uit en de inhoud wordt waterig.De gele kleur wordt, al naarmate het cadaver ouder wordt, bruin,ten slotte donkerbruin. De inhoud droogt op, de massa trekt in elkaar en vormt op denonderkant van den celwand resp. op den bodem van de cel eenonregelmatig gevormde en gladde korst, welke een spiraalvormigegedaante aanneemt (bij het zuurbroed).



??? Dit overblijfsel is niet, zooals bij het Boosaardig Vuilbroed, vastverkleefd aan den celwand. Zoodoende is het den bijen mogelijk, dezeingedroogde rest te verwijderen; een belangrijke kwestie in ver-band met de zelfreiniging van de ziekte. Daar het hoofdzakelijk is een ziekte van zwakke volken ligthierin reeds opgesloten, dat zij niet zoo kwaadaardig kan zijn alsde boosaardige vorm en wij vinden ook, dat het verloop een geheelander is dan bij deze. Uit de genoemde verschijnselen is de vast-stelling der diagnose voor de meeste gevallen niet lastig. Andersheeft microscopisch onderzoek den doorslag te geven. Uit het ziektebeeld is reeds voor een deel de aard der behandelingte bepalen. Laat ik er nogmaals op wijzen, hoe speciaal een sterk volk totveel meer in staat is dan een zwak. Een sterk volk heeft een sterke,zeer vruchtbare koningin, in staat om 2 a 3000 eieren per dag teleggen. Voor deze eierleg is

plaats noodig, een leger dus van rei-nigende bijen, die de wiegen der larven in gereedheid brengen. Nu heeft men in Amerika en ook in Zwitserland opgemerkt, datbij de verschillende rassen het goedaardig vuilbroed verschillendvoorkomt. Men sprak van een dispositie voor de ziekte. Het blijkt echter,dat het niet is een zwak van een bepaald ras, een grootere ge-voeligheid, doch dat het in de sterkere reinigingszin ligt van eenras, dat de bijen de zieke resten uit de cel snel en volledig wetente verwijderen, waardoor de ziekte dus feitelijk niet tot uitbreiding,zelfs niet aan het licht komt. Men heeft wel zieke raten in der-gelijke zg. immune rasvolken gehangen en ze laten reinigenHoewel daarmee de smetstof toch was ge??mporteerd, ligt hetklaarblijkelijk aan het zeer groot aantal voedsterbijen en de snelop elkaar volgende wisseling in de bezigheden der bijen van voed-ster tot bouwster, dat de smetstof toch geen

vasten voet kreeg. Men volgt dan ook bij de reiniging der zieke volken een anderenweg dan bij het boosaardig vuilbroed. Terwijl het hier noodig is, dat men het volk totaal scheidt vanhet besmette broed, kan men bij den goedaardigen vorm volstaanmet de broedaanzet tijdelijk te beletten. Men kan zeggen, dat degenezing der ziekte in de hand wordt gewerkt door verschillendeomstandigheden, welke ??f snelle reiniging der cellen noodig maken??f de broedaanzet vertragen of deze geheel stopzetten. Bij sterke dracht, waar veel plaats noodig is voor honing, waartoeschoone cellen een eerste vereischte zijn, en er een soort strijdbestaat tusschen de honingverzamelaarsters en de koningin, diede cellen wil beleggen, hangt het er van af of de bijen het winnenvan de koningin, en dus de ziekte wordt beperkt of geheel wordtuitgeroeid. Bekend is dan ook, dat sterke dracht een zeer gunstigeomstandigheid is voor het

herstel van zieke volken.



??? Kunstmatig kan men dezen toestand in het leven roepen, doorbv. in tijden van weinig dracht sterk te voeren met honing ofsuiker; dezelfde opeenvolgende handelingen hebben dan plaats,reiniging der cellen en vulling met honing en suiker, dus broed-beperking. Doch ook door de koningin het eierleggen te beletten !Dit is een van de meest gangbare behandelingsmethoden. Terwijlde koningin 2 a 3 weken vastzit loopt alle broed uit of wordt ge-dekseld, het zieke broed wordt uitgetrokken, terwijl een sterkevoedering de legruimte beperkt. Hoe daarbij een volk met sterkereinigingsdrift, dat een groot leger bijen heeft, daarbij de bestekansen voor herstel heeft, ligt voor de hand. In Amerika ver-wisselt men dan ook de inheemsche koningin voor een Italiaansche,die bekend staat ais een met grooten ijver en zin voor reiniging. In zooverre blijkt bij het goedaardig vuilbroed het goedaardigekarakter dus wel hieruit, dat het niet,

zooals bij het boosaardigvuilbroed noodzakelijk is, het volk absoluut allen ratenbouw enbroed te ontnemen, doch alleen door een tijdelijke stagnatie inden broedaanzet en zelfreiniging van het volk de ziekte teeli mineeren. c. Zakbroed. Deze afwijking was oorspronkelijk alleen in Amerika bekend.Al naarmate het wetenschappelijk onderzoek zich uitbreidde kwamhet ook in andere landen aan het licht. Zoo kennen wij het nuook Zwitserland en Duitschland. Het wordt veroorzaakt door een ultravisible smetstof, filtraatvan ziektemateriaal doet het zakbroed weer ontstaan. Het is een ziekte van het gedekseld broed, de larven verkeerendus in het gestrekte stadium. Wanneer de deksel van de cel wordtweggenomen, ligt de larve als een zak in de cel, de chitinehuid tochwordt niet aangetast. Zij is de minst schadelijke van alle bloedziekten en is door sterkhouden van de volken blijkbaar te herstellen. d. Schimmelziekten. Tot de

levende wezens van verschillenden oorsprong, welke veel-vuldig in de bijenwoning worden aangetroffen, behooren ook deschimmels, die bij de hooge temperatuur, de koolhydraten en ei-witrijke voedsels als honing, stuifmeel, in doode bijen en dood broedzich soms belangrijk kunnen uitbreiden. Wij zien raten in een vochtige omgeving al spoedig met een schim-mellaag overdekt. Wij kennen echter ook specifieke ziekteverwekkers. Er zijn ver-scheidene mycosen, welke bij insecten massasterfte veroorzakenen aldus bij groote schaden door insecten reddend zijn opgetreden. Bij het broed der bijen komen twee pathogene soorten voor.



??? Annie D. Betss beschrijft 72 soorten schimmels. Van deze zijnde Pericystis apis en de Aspergillus flavus pathogeen, de eerste eenbroed-, de tweede een broed- en een bijenschimmel.



??? i. Dc Pericystismycose of kalkbroed. Het eerst werd deze schimmel door Priesz waargenomen. Hijis ondergebracht bij de algschimmels (Phycomyceten), welke be-hooren tot de familie der Entomophthoree??n. Zij groeit gemakkelijk bij 22â€”50Â° C. en vormt een wit myceliummet donkergroene tot grauwzwarte cysten, waarvan de inhoud inkogelvormige lichamen uiteenvalt. In deze vormen zich de kleineglanzende sporen. Alleen het broed en wel in hoofdzaak darrenbroed wordt doorde Pericystis aangetast. In frisschen toestand zijn de cellen met een witte schimmellaagovertrokken, waaruit alleen de larvenkop uitsteekt. Later treedtuitdroging in, zoodat de larven vaak los in de cel liggen. Zij hebbeneen vuilwitte, kalkachtige kleur, met zwarte plekken op den achter-kant. De ziekte is niet gevaarlijk en verdwijnt meestal van zelf. 2. Aspergillus-mycose of Stcenbrocd. De Aspergillussoorten zijn in de natuur

zeer verbreid. Vele zijnziekteverwekkers. Als zoodanig zijn de Asp. fumigatus, glaucusen niger welbekend, welke resp. in staat zijn pneumonie??n, oor-en oogontstekingen te veroorzaken. Epidemisch komen deze ziektenvoor bij vogels. De schimmel behoort tot de Perisporiaceae, als onderafdeelingder Ascomyceten. De vruchtdragers eindigen kolfvormig. Deze zijn in het begingoudgeel en worden later groengeel. De sterigmata dragen degroote, kogelvormige sporen of coccidi??n.



??? Het steenbroed is karakteristiek en is van het kalkbroed ge-makkelijk te onderscheiden. De mummi??n der larven worden aan het vrije uiteinde, dus aanden kop van de larven, met een geel-groen beslag van schimmel-draden met hun vruchtdragers overdekt. De bijen knagen ditbeslag vaak weg zoodat de larven als geelwitte proppen in de cellensteken. Ook deze ziekte is tot heden weinig waargenomen. ?‰?Šnmaal hebik een prachtig geval van steenbroed van een medicus-imker uitGroningen onder oogen gekregen. Hierbij was alle broed over ruim4 ramen in ?Š?Šn steenbroedmassa overgegaan. In zooverre maakt deze schimmelziekte verschil met de Peri-cystis, dat zij niet alleen bij de larven, doch ook bij de volwassenbij werd waargenomen. Interessant is de mededeeling dat volgens Maassen deze schimmelook op de mensch kan worden overgedragen en ernstige slijm-vliesontstekingen kan

opwekken. Ten slotte nog een enkel woord over de bestrijdingsmaatregelen. Wij hoorden reeds, dat elkeziektc haar eigen behandeling vereischt. Toch kwamen in sommige landen de ziekten, speciaal het boos-aardig vuilbroed in zoodanigen graad voor, dat wettelijke regelingder bestrijding noodig bleek. Zoo heeft Mecklenburg de eerste verlichte daad volbracht terbescherming van de bijenteelt door reeds in 1897 bepalingen voortefschrijven betreffend aangifte en vernietiging van zieke volken.lvi 88



??? Zwitserland, waar de bijenteelt steeds op een hoogen t/ap vanontwikkeling heeft gestaan en deze ook zeer goed was georgani-seerd, heeft in het begin van deze eeuw gestreefd om de broed-ziekten in de wet opgenomen te krijgen. Het feit, dat men machteloos stond tegenover handelwijzenzooals Morgenthaler schildert, deed de Zwitsersche organisatievolhouden. Toen het nl. gebeurde, dat imkers de raten van hun uitgestorvenvolken op de tuinheggen hingen met het opschrift ,,lk heb debroedpest gehad, andere kunnen ze ook krijgen", met het gevolg,dat geheele buurtschappen ontvolkten, duurde het niet lang dater een verzekering tegen ziekten werd opgericht, welke binneneenige jaren reeds zeer heilzame uitwerking bleek te hebben. Nadat deze verzekering de noodzakelijkheid van bestrijdingduidelijk aan het licht had gesteld, gelukte het aan de voormannender bijenteelt de bestrijding wettelijk geregeld te krijgen.

Zoowelhet Volkswirtschaftliche Departement als het EidgenossischeVeterinaramt sprak zich uit voor opneming in de veewet, zoodatvanaf 1907 deze bepalingen van kracht zijn, waarbij dank zij dewerkzaamheden van een aantal Bieneninspectoren het percentagevuilbroed belangrijk is verminderd. Tot deze voormannen behoort Leuenberger, de oprichter derverzekering. Dat hij zich wel bijzonder verdienstelijk maakte opdit gebied moge blijken uit het feit, dat hij in 1927 door de Vete-rinaire Faculteit in Z??rich met den Doctorsgraad werd begiftigd. Voor en na zijn verschillende landen gevolgd en zoo hebbenOostenrijk, Duitschland en Amerika alle hun wettelijke bepalingenomtrent broedziektebestrijding. Of wij in Nederland in het gunstige geval verkeeren deze ziektenniet te hebben ??f dat wij ze niet kennen bij gebrek aan krachtigeorganisatie, zal de toekomst leeren. Ik vrees, de houding van vele eenvoudige imkers in

aanmerkingnemende, dat er heel wat op den bijenstand kan voorkomen,zonder dat er iets van aan het licht treedt. (Wordt vervolgd).



??? ONTWERP VAN EEN NIEUW KEURINGSREGULATIEF, DOOR R. H. VEENSTRAvan het abattoir Amsterdam. Voorwoord : Toen het Keuringsregulatief eenigen tijd in werking was, blekenmij, en naar ik weet meerdere andere collega\'s, die er naar streefdener zich loyaal aan te houden, leemten en minder gewenschte be-palingen daarin voor te komen, viel er o. i. aan het gevolgde sy-steem te verbeteren, en diende het op vele punten duidelijker enscherper omschreven te worden. Reeds in \'24 stelde ik daarom een gewijzigd regulatief op, enverzocht coll. Rinses (Zaandam) daarover zijn meening te willengeven, daar deze door zijn werkzaamheid in een gedecentraliseerdeen meer landelijke keuringsdienst ervaring had opgedaan omtrentafwijkingen die in een stedelijk abattoir minder dikwijls ter be-oordeeling komen. Dat ontwerp liet ik rusten tot heden, omdat mij bleek hoemoeilijk het is bepalingen vast te

stellen die onszelf en anderenop den duur geheel bevredigen. Nadat later nog bij verschillendepunten wijzigingen waren aangebracht gaven hun oordeel overhet thans gepubliceerde ontwerp de collega\'s aan het abattoiralhier. In het algemeen kan dit ontwerp dan ook de afspiegelingvan de bij de keuring te Amsterdam gehuldigde opvattingen worden geacht. Ik vlei me niet met de hoop dit ontwerp in zijn geheel of grooten-deels onveranderd overgenomen te zien. Ik hoop alleen dat hetden stoot zal geven tot een ernstige en grondige beschouwing vanhet bestaande regulatief en tot een vruchtbare, opbouwende kri-tiek daarop en op dit ontwerp, en dat verschillende wijzigingengeheel of gedeeltelijk instemming zullen vinden. Ik betuig hier mijn dank aan bovengenoemde collega\'s voorhun adviezen. Inleiding : Ongetwijfeld is het bestaan van een zoo nauwkeurig mogelijkomschreven Keuringsregulatief voor

keuringsambtenaren drin-gend noodzakelijk, zoowel ten behoeve van de minder ervarenenonder hen als tot steun tegenover belanghebbenden (slagers) entegen de eigenaardige opvattingen van sommige gemeentelijkebestuurderen ten aanzien der uitvoering van de Vleeschkeurings-wet. Een zoover mogelijk doorgevoerde eenheid in de uitvoering derkeuring is verder noodzakelijk : ie. ten behoeve van den onbelemmerenden, ouderlingen invoervan vleesch in de gemeenten ;



??? 2e. omdat de eigenaars van slachtdieren en de koopers daarvanop de markten, welke koopers afkomstig zijn uit verschillendekeuringsgebieden, in re??ele concurrentie tegenover elkander be-hooren te staan ; 3e. ten einde het respect voor en de doelmatigheid van de keu-ring hoog te houden. Indien het principe van bovenbedoelde eenheid wordt aanvaard,dan is daarmede inhaerent het scheppen van zoo scherp mogelijkgeformuleerde en tot in bijzonderheden afdalende voorschriften. Het is bekend, dat tegenstanders van dit stelsel daartegen voor-namelijk slechts ?Š?Šn argument aanvoeren, nl. dat daardoor dewetenschappelijke vrijheid en zelfstandigheid in het gedrangzouden komen. Dit argument is 0. i. niet juist (vergelijk voorschriften ter uit-voering der Warenwet !). Doch al ware het tegendeel het geval,dan zou dit nog geen beletsel mogen vormen voor de aanvaardingvan het aanbevolen stelsel. In

de eerste plaats zijn de wet en dekeuring er niet om de ambtenaren wat hun zelfstandigheid betreftte beschermen, doch ten tweede zijn de bezwaren van een minderin bijzonderheden afdalend Keuringsregulatief uit een oogpunt vanalgemeen belang zeer groot. Niet uit het oog verloren moet worden, dat het onderzoek, hetstellen der diagnose en last not least de interpretatie der afwijkin-gen steeds wetenschappelijke eischen blijven stellen en scherpeformuleering van techniek van het onderzoek en de beoordeelingin de verschillende gevallen doen aan die wetenschappelijke eischenvolstrekt geen afbreuk. Bovendien komt de wetenschappelijkeonderlegdheid van den keuringsambtenaar bij het nemen der be-slissing nog voldoende tot haar recht (b.v. bij de beoordeeling vant.b.c.) Om tot meer eenheid te geraken in de uitvoering der keuringdient te worden uitgegaan van algemeene beginselen, welke o. i.in het

bestaande Keuringsregulatief op onvoldoende wijze totuiting komen. Het hoofdbeginsel volgens hetwelk het K. R. o. i. moet wordenopgebouwd, is, dat vleesch, in den ruimsten zin, slechts onvoor-waardelijk mag worden goegekeurd, indien : ie. het normaal is ten aanzien van organoleptisch-makroscopischwaarneembare eigenschappen ; 2e. het geen levende smetstoffen bevat (smetstoffen dan in denruimsten zijn, dus zoowel van phyto- als van zo??parasitairen aard ;tot de eerste ook te rekenen de ultravisible en de filtreerbare). Uitgegaan wordt verder van het, ook door vele anderen inge-nomen standpunt, dat nog twee andere voorwaarden gesteld moe-ten worden en vleesch ook niet onvoorwaardelijk moet wordengoedgekeurd :



??? ie. bij heftige verschijnselen van septicaemie of toxinaemie, alkan de aanwezigheid van levende smetstof in den grooten bloeds-omloop worden uitgesloten ; 2e. indien het dier bij het leven duidelijke, algemeene ziekte-verschijnselen vertoonde. De argumenten voor het laatstbedoelde standpunt zijn in hoofd-zaak de volgende : a. dat niet uitgesloten is de mogelijkheid van het ontstaanvan nadeel tengevolge van de aanwezigheid van vele en heftigetoxinen, hoewel daaromtrent wetenschappelijk geen zekerheid be-staat ; b. dat het vleesch minderwaardig is te achten wat de houdbaar-heid betreft ; c. dat het vleesch eveneens in economischen zin minderwaardigis te achten ; d. dat het vleesch geacht wordt zich in grootere mate te leenenals voedingsbodem voor postmortale infecties. Er moet, zoowel uit een hygi??nisch als economisch oogpunt, bijde vleeschkeuring ook worden gestreefd naar een zekere matevan

evenwicht en overeenstemming met de eischen krachtens deWarenwet aan de andere levens- en genotmiddelen gesteld. Zoo verplicht de Warenwet b.v. bij wellicht in onze oogen vrijonbeteekenende verschillen in samenstelling van genotmiddelen,tot verkoop onder bepaalde benamingen (saccharine in plaats vansuiker in jams en al of niet bevatten van zetmeel of meelgehaltevan worst). Dit berust uitsluitend op economische en geen hygi??-nische overwegingen : eerlijkheid in den handel, de zekerheid, datde kooper datgene ontvangt, wat hij vraagt. De hier bedoelde over-wegingen onderschrijft ook v. Ostertag bij het bespreken vaneen der drie hoofd-motieven voor de vleeschkeuring. Hij wijster op, dat de consument er op moet kunnen rekenen, dat in denvrijen handel uitsluitend verkrijgbaar is vleesch van â€žgezonde"(d. z. o. i. in hun algemeenen gezondheidstoestand niet belangrijkgeschade, dus niet wegens

ziekte opgeruimde) dieren. Kwaliteitsverschil binnen de grenzen van het normale laat hijterecht buiten beschouwing, aangezien dit zeer moeilijk voorregeling vatbaar is. Vleesch van algemeen zieke en deswege opgeruimde dierenverdient volgens v. Ostkrtag echter niet voor den normalenprijs te worden verkocht, en aan het publiek als zoodanig te wor-den aangeboden. Nadere beschouwing over hel hiervoren aangeduide hoofdbeginsel: ad. i. normaal ten aanzien van organoleptisch-makroscopischwaarneembare eigenschappen. Deze eisch komt in het bestaande Keuringsregulatief reeds vrij



??? duidelijk tot zijn recht. Bepaald is toch, dat ziekelijk veranderdeorganen en deelen worden afgekeurd evenals die, welke in reuk,kleur of smaak afwijken, of wel de aangetaste deelen der organengrondig verwijderd. Ook moet een in reuk, smaak of consistentieafwijkend dier worden afgekeurd, hetgeen in zijn algemeenheid onszelfs te ver gaat en om gradueele regeling vraagt. Gedacht wordthier aan lichte reuk- of smaakafwijkingen, matige afwijking inbloedgehalte en geringe afwijking in vochtigheidstoestand. Afkeuring van alle ziekelijk veranderde organen of deelen gaatniet te ver en aan dezen stelregel behoorde iedere keuringsdienstzich te houden, ongeacht den aard en de oorzaak, de al of nietschadelijkheid der afwijkingen. ad. 2. vrij van levende smetstof. Iedere keuringsambtenaar dient zich de volgende vraag te stel-len : is het tegenover den consument openlijk te verantwoordenom vleesch van zieke dieren,

waarvan men weet of moet aannemen,dat het levende, dier-pathogene smetstof bevat, onvoorwaardelijkgoed te keuren, in den vrijen handel te doen gaan en het dus vol-komen gelijk te stellen met vleesch van gezonde dieren ? Tegen bevestigend beantwoorden dezer vraag zijn zoowel (a)hygi??nische als (b) economische bezwaren aan te voeren. a. Voorzichtigheid is hier geboden. Er valt met zekerheid geenscheiding te maken tusschen menschpathogene en niet-pathogenesmetstoffen. Het is hier slechts een kwestie van meer of minderschadelijk, of ,,voor zoover bekend" onschadelijk zijn. Men denkehierbij aan abortus-bovis-infecties, vlekziekte-infecties, bacillairepestinfecties bij den mensch van den laatsten tijd. Miltvuur isover het algemeen per os ook minder gevaarlijk ; tuberculose kan,naar men aanneemt, door vleesch in engeren zin per os nooitschade doen, maar in bepaalde gevallen van tuberculose wordttoch

gesteriliseerd. b. Economisch verdient dit vleesch niet den vollen prijs temaken en behoeft dit ook niet, althans niet van het standpunt derconsumenten bezien. Het agrarisch standpunt is uiteraard tegen-overgesteld, doch in deze behooren de belangen der consumenten,zijnde van veel meer algemeenen aard, den voorrang te krijgen. Welke vorm van niet-goedkeuring (voorwaardelijke goedkeuringof afkeuring) moet worden toegepast komt in de tweede plaats enis afhankelijk van den aard der smetstof. Als uiterste goedaardige smetstof in vleesch is aan te nemen hetmond- en klauwzeer-virus. 1) Om bovengenoemde, doch eveneens om andere redenen moethet bacteriologische gezichtspunt veel meer dan tot nu toe den alge- 1  In dit ontwerp is dit standpunt nog niet doorgevoerd voor mond enklauwzeer en influenza, in afwachting van nadere beschouwingen hieromtrent.



??? meenen grondslag vormen voor de beslissing, en niet het uitsluitendâ– pathologisch-anatomische ! In dit opzicht kon echter bij de opstelling van het tegenwoordigeKeuringsregulatief moeilijk anders gehandeld worden dan geschiedis. Bezien in het licht van den tijd was het reeds als vergaande tebeschouwen, dat bij alle noodslachtingen wegens ziekte bacteriolo-gisch onderzoek was voorgeschreven. Thans hebben vrijwel alle keuringsdiensten ervaring in eenvoudigbacteriologisch onderzoek, zoodat er uit dien hoofde geen bezwaarbestaat het terrein van dit onderzoek uit te breiden. In deze hebben wij in de Duitsche voorschriften geen verderensteun meer, daar wij in dit opzicht Duitschland ver vooruit zijn,aangezien in dit land in tal van keuringsdiensten bacteriologischonderzoek bij noodslachtingen nog achterwege blijft. Uit den aard der zaak ligt aan vele voorschriften van het be-staande Keuringsregulatief wel

de smetstofgedachte ten grond-slag : steriliseeren of vernietigen op grond der pathologisch-ana-tomische orgaan-afwijkingen ,,an und f??r sich" zou zinloos zijn.In de praktijk is thans evenwel genoegzaam gebleken, dat hevigheidder orgaan-afwijkingen en kans op smetstof-verspreiding inet dengrooten bloedsomloop absoluut niet steeds parallel gaan, evenminals bij zeer geringe orgaan-afwijkingen die kans gering zou zijn. Hieronder volgen eenige voorbeelden : a. Hevig ziek bij het leven, weinig of geen veranderingen naden dood, toch bacteriaemie aanwezig. b. Vlekziekte, dikwijls bacteriaemie en slechts geringe orgaan-afwijkingen. c Borstziekte, lokaal gelijkende pleuro-pneumonie en tochbacteriaemie d. Toxinaemie??n (sapraemie??n) met heftige orgaanafwijkingenveelal steriel. Op grond van het hiervoren vermelde zou men het volgendeschema op vrijwel alle voorkomende ziekten kunnen toepassen.Om

praktische redenen verdient het evenwel aanbeveling de meerbijzondere ziekten afzonderlijk te behandelen. A. Vernietigen, indien ie. gevaarlijke, of niet volkomen bekende smetstoffen in dengrooten bloedsomloop aanwezig zijn ; 2e. het vleesch van den romp algemeene, duidelijke afwijkingenvertoont, andere dan lichte afwijkingen in kleur, reuk of smaak,of wel in bloed- of vochtgehalte. B. Steriliseeren : ie. indien bekende, minder gevaarlijke smetstoffen in den groo-ten bloedsomloop aanwezig zijn ; 2e. bij heftige toxinaemie??n, waarbij geen smetstof in den groo-ten bloedsomloop aanwezig is.



??? C. Vrijbank, indien ie. het vleesch (de sub. A, 2e uitgezonderde) lichte afwijkingenvertoont ; 2e. het dier bij het leven duidelijk algemeen ziek was of zulksmoet worden aangenomen het geval geweest te zijn op grond vannoodslachting. Ontwerp. Art. 1. Het geheele dier wordt afgekeurd in alle gevallen van :miltvuur, boutvuur, ziekten, waarbij micro-organismen van decoli-typhusgroep in den grooten bloedsomloop worden aangetroffen,veepest, malleus, trichinose, schaapspokken, hondsdolheid, alge-meene ontbinding of degeneratie. Ziekten, waarbij micro-organismen van de coli-typhusgroep in het vleesch wordenaangetroffen. Het verdient aanbeveling de woorden ,,in het vleesch" te vervangen door â€žinde (groote) circulatie (of bloedsomloop)", ten einde tot uitdrukking te doen komen,dat bacteriologisch onderzoek, alleen van het vleesch in engeren zin .verouderd is. Algemeene actinomycose of

botriomycose. Deze gevallen komen zeer weinig voor ; zie verder toelichting bij die ziekten Ontbinding. Het verdient aanbeveling deze benaming te wijzigen in â€žalgemeene ontbinding"en hieraan toe te voegen â€žen algemeene degeneratie". Plaatselijke ontbindingtoch kan milder beoordeeld worden. De gevallen van afkeuring van het geheele dier wegens ontbinding, doch vooralwegens uitgebreide bezoedeling zijn ver in de minderheid tegenover de z?Š?Šr veel-vuldig voorkomende gevallen van plaatselijke ontbinding of bezoedeling. Voordeze laatste zijn uniforme maatregelen zeer gevvenscht, daar thans te dien aanzienzeer verschillend gehandeld wordt. Algemeene opmerkingen bij art. 2. De uitdrukking : ,,indien belangrijke veranderingen worden aangetroffen" is zeervaag. Er bestaat zelfs verschil in uitleg of deze veranderingen in de organen danwel in het vleesch aanw?¨zig moeten zijn om tot afkeuring

te kunnen overgaan.Belangrijke orgaan-veranderingen behoeven op zich zelve niet tot afkeuring teleiden. Indien vleesch steriel is en geen afwijkingen vertoont, dan is meestalsterilisatie voldoende te achten. Het verschil tusschen een noodslachting en een ander ziek dier behoeft niettot zoo sterk uiteenloopende beoordeeling te leiden, dat alle noodslachtingenmoeten worden vernietigd of gesteriliseerd, zooals bij kalverdiphterie. Dit isvooral ook bij voor den mensch minder ernstige ziekten als tuberculose, varkens-pest en varkensborstziekte niet noodzakelijk. Negatief resultaat bij bacteriologischonderzoek en de afwezigheid van vleeschveranderingen maken vernietiging vannoodslachtingen onnoodig streng. De invloed van de ????rzaak van den dood op de deugdelijkheid van het vleeschis een wel wat te vaag begrip. De eiscli van de onmiddellijke verwijdering der buikingewanden is onnoodigstreng.



??? Art. 2. In de volgende gevallen worden beslissingen genomen,zooals daarbij is aangegeven. Indien afwijkingen onder verschillende der hierondergenoemdegevallen kunnen worden gerangschikt, wordt de ongunstigste be-slissing genomen. De tot het dier behoorende organen en losse deelen worden nietgunstiger beoordeeld dan de romp. Abnormale reuk of smaak van het vleesch, ook indien dezealleen door de kook- of de braadproef worden ontdekt. afgekeurd : indien de afwijkingen zeer duidelijk waarneembaar zijn. gesteriliseerd of goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop inhet klein onder toezicht naar omstandigheden : in lichtere gevallen. Uraemie valt onder : abnormalen reuk, smaak of consistentie. Imperatieveafkeuring is niet steeds noodig en dus te rigoreus. Belangrijke algemeene vermagering. Afgekeurd : a. indien een duidelijke, gelatineuze uittering van het aange-groeide vet is opgetreden

(cachexie) ; b. indien de vermagering gepaard gaat met sterk abnormaal-vochtigen toestand van het bindweefsel, het aangegroeide vet ofde spieren (waterzucht) ; c. indien het vleesch op andere wijze te zeer afwijkt. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toezicht : a. indien bovengenoemde afwijkingen niet aanwezig zijn, dochde vermagering zeer heftig is. b. indien de bovengenoemde abnormale vochtigheidstoestandin geringeren graad aanwezig is. Opmerking. In den regel kan een juiste beoordeeling eerst 24 uurna de slachting geschieden, en na losmaken van schouder en bil. Waterzucht. Afgekeurd : indien ook de spieren in sterke mate vochtig zijn. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toezicht in alle overige duidelijke gevallen van algemeenen abnormalenvochtigheidstoestand van het bindweefsel, het aangegroeide vetof de spieren. Opmerking : re.

Belangrijke algemeene vermagering moet als een aanwijzinggelden voor een bijzonder onderzoek naar den vochtigheidstoe-stand ; 2e. bij zeer plaatselijke waterzucht worden slechts de aangetastedeelen afgekeurd.



??? 3e. in den regel kan een juiste beoordeeling eerst 24 uur na deslachting geschieden, en na losmaken van schouder en bil. Sterke algemeene vermagering en waterzucht. Ook hier kan meermalen een mildere beoordeeling plaats vinden, terwijl iederdezer afwijkingen afzonderlijk om nadere regeling vraagt. Bezoedeling met smetstof of andere onreinheden : oppervlakkigbederf. De betreffende deelen worden na verwijdering der bezoedeldeof oppervlakkig bedorven gedeelten als volgt beoordeeld : Afgekeurd : indien na noodig geacht bacteriologisch onderzoekhet vleesch inwendig niet steriel wordt bevonden. Steriliseeren : indien op grond van den aard der bezoedelende smetstof of on-reinheid en van den duur, de heftigheid of de plaats der bezoede-ling, verkoop in verschen toestand niet raadzaam is te achten. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht : bij oppervlakkig bederf,

indien aangenomen moet worden, dathet na verwijdering der bedorven gedeelten overblijvende vleeschzoodanig in houdbaarheid is verminderd, dat het binnen kortentijd geheel dient te zijn verbruikt. Opmerking. De verwijdering der bezoedelde of bedorven gedeelten geschiedtvolgens onderstaande regelen : a. met verwijderen van borst- en buikvliezen mag slechts wor-den volstaan in die gevallen, waarin de bezoedeling spoedig na hetoptreden wordt geconstateerd, en voor zoover deze vliezen gemak-kelijk door middel van trekken van de onderlaag loslaten ; b. in de overige gevallen en op alle overige plaatsen wordt eenlaag van ten minste 1 c.M. dikte van het bezoedelde vleesch (ookbeen) verwijderd, behoudens dat met verwijdering der fascie kanworden volstaan ter plaatse waar deze duidelijk ontwikkeld is. Bij kwalijk riekende bezoedeling en bij bederf worden de opper-vlakkige deelen z???? diep

weggesneden, dat bij nauwkeurig ouden-zoek geen afwijkingen in reuk en consistentie zijn waar te nemen,zoo noodig na toepassing der kook- en braadproef. Bezoedeling : als boven. (Ons voorstel zal gedeeltelijke wijziging behoeven alsde vanuit Groningen gepropageerde flambeer-niethode ingang vindt). Het uitsluitend afwasschen of afkrabben van bezoedeld vleesch is niet teverdedigen. Onvoldoende uitbloeding. Steriliseeren : indien te verwachten is, dat het vleesch spoedig tot bederf zalovergaan. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht :



??? indien het vleesch in houdbaarheid is verminderd of belangrijkin kleur afwijkt. Opmerking. Onvoldoende uitbloeding wordt niet geacht te behooren tot debij verschillende ziekten genoemde veranderingen in het vleesch,welke afkeuring noodig maken. Gestorven dieren. Afgekeurd : in alle gevallen, waarin voorwaardelijke goedkeuring niet toe-passelijk is. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht : in geval van vrij plotselingen dood â€” niet door ziekte veroor-zaakt of tenzij een ziekelijke afwijking uitsluitend op mechanischewijze tot den dood heeft gevoerd, â€” waarbij het vleesch : a. niet anders afwijkt dan in bloedgehalte en dit sterilisatieniet noodig maakt en bovendien : b. bij het bacteriologisch cultuuronderzoek kiemvrij is bevon-den en de kook- en braadproef negatief uitvallen ; en waarbij aan de buikingewanden en den buikwand geen rot-tingsverschijnselen worden

aangetroffen. Opmerking. Voor een juiste beoordeeling van gestorven dieren is het onder-zoek van het vleesch noodzakelijk. Dit behoort te geschieden door losmaken en dwars op de vezelsdoorsnijden der spieren van de bovenbillen en de schouders. Indien maag en darmen niet spoedig na het sterven uit de buik-holte zijn verwijderd, worden de buikwand, het middenrif, deniervetten en het retroperitoneale vet, de reuzeis en het lossebuikvet afgekeurd, ook al worden daaraan geen afwijkingen waar-genomen. Afwijkingen van het vleesch worden naar onze ervaring het best onderkendindien de spieren dwars op de vezel worden ingesneden. Herhaaldelijk wordt darmlucht waargenomen aan de aan de buikingewandengrenzende deelen, zonder dat deze groen verkleurd zijn. 1. Door ziekte in onmiddellijk dreigend levensgevaar verkee-rende en deswege uit nood gedoode, of deswege ter onmiddellijkeslachting

aangeboden dieren : 2. met koorts verhopende processen, in het bijzonder, die welkeaansluiten aan verwonding en ontsteking van den uier, de baar-moeder, de gewrichten, de peesscheeden, hoeven en klauwen, denavel, de longen, de wei vliezen, de maag en de darmen, en ook de bij het leven fcbriciteerende dieren, waarbij na de slach-ting geen afwijkingen worden gevonden, doch een infectieuzeoorzaak van de koorts niet met zekerheid kan worden uitgesloten.



??? 3- Slachtdieren, waarvan de geringe afwijkingen na de slachtingniet in overstemming zijn met de hevige ziekteverschijnselen bij hetleven waargenomen. 4. Ziektebeelden met verschijnselen eener scpticaemie (ook toxi-nacmie) of pyaemie ; 5. alle ontstekingstoestanden, indien : a. twijfel bestaat of verspreiding van smetstof met den grootenbloedsomloop kan hebben plaats gevonden ; b. het dier bij het leven den indruk maakte in zijn algemeenengezondheidstoestand gestoord te zijn ; c. deze voorkomen bij jonge dieren : d. deze acuut voorkomen in de darmen, den uterus of over eengrooter gedeelte van een der sereuze vliezen ; 6. niet volkomen afgekapsclde gangrencuze of ichoreuzc processen ; 7. ziektebeelden, welke met den naam van koliek worden aangeduid\', 8. retentio-secundinarum, tetanus, goedaardige droes, influenza,kalverdiphtcrie, boosaardige kopziekte of catarrhalc koorts, mond-en

klauwzeer, kalf- of melkzickte, kopziekte, traumatische pcricarditis. Opmerking. De hieronder voorgeschreven beslissingen voor deonder 2 t/m 7 opgesomde ziektegevallen gelden slechts voor zooverten aanzien van bepaalde hieronder vallende ziekten later nietanders wordt voorgeschreven. Afgekeurd : ie. indien de aanwezigheid van smetstof in den grooten bloeds-omloop door een bacteriologisch cultuuronderzoek is aangetoond,(zie slotopmerking van art. 2). In de gewone gevallen van kalf-ziekte, kopziekte, mond- en klauwzeer, tetanus en kalverdiphteriezonder complicaties en de lichtere gevallen van traumatischepericarditis zonder toxaemische verschijnselen, behoeft geenbacteriologisch cultuuronderzoek te worden ingesteld ; 2e. indien het vleesch van den romp duidelijke veranderingenvertoont, andere dan bloedrijkdom of geringe abnormale vochtig-heid, welke veranderingen niet zeer plaatselijk zijn

gebleven endus niet gemakkelijk verwijderd kunnen worden ; 3e. alle zeer jonge dieren, waarbij aan of in den romp ontste-kingstoestanden van eenige beteekenis worden aangetroffen. Steriliseeren : bij hevige gevallen van septicaemie (toxinaemie) of pyaemie. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toezicht: ie. in alle niet voor afkeuring of sterilisatie in aanmerking ko-mende, onder x genoemde gevallen ; 2e. indien bij het leven zeer belangrijke algemeene ziektever-schijnselen werden waargenomen ; 3e. indien na de slachting dusdanig heftige acute ziektever-schijnselen worden aangetroffen dat het vleesch in deugdelijkheidverminderd moet worden geacht.



??? I3I3 â€” Opmerking. i. Voor een juiste beoordeeling van uit nood geslachte dierenis een bijzonder onderzoek van het vleesch en de vleeschlymph-klieren noodzakelijk : het eerste door losmaken en dwars op devezels doorsnijden der spieren van de bovenbillen en de schoudersen-door de kook- en de braadproef, en verder door onderzoek daar-ter plaatse waar aan bepaalde vleeschlymphklieren gevonden af-wijkingen dat wenschehjk maken. Indien maag en darmen niet spoedig na den dood uit de buik-holte zijn verwijderd, worden de buikwand, het middenrif, deniervetten en het retroperitoneale vet, de reuzeis en het losse buik-vet afgekeurd, ook al worden hieraan geen afwijkingen waarge-nomen. 2e. Als verschijnselen van toxinaemie enz. moeten o. a. be-schouwd worden : zwelling, degeneratie of ontsteking van meer daneen parenchymateus orgaan, petechi??n of ecchymosen, voorzoover deze niet

op voor de hand liggende wijze door andere oor-zaken kunnen worden verklaard. 3e. Bij met stank gepaard gaande ziekte-processen wordt niettot voorwaardelijke of onvoorwaardelijke goedkeuring overge-gaan, alvorens door de kook- en de braadproef is gebleken, dathet vleesch noch plaatselijke, noch algemeene afwijkingen in reukof smaak vertoont. Ia alle deze gevallen, dus niet uitsluitend bij noodslaehtingen, is bacteriologischonderzoek noodzakelijk te achten. Ook hier is de uitdrukking â€žbelangrijke ver-anderingen " te vaag. Ten aanzien van de hierbedoelde ziekten is het bezwaar tegen het oude Keu-ringsregulatief, dat de betrokken dieren nimmer onvoorwaardelijk mogen wordengoedgekeurd. In de praktijk wordt dit voorschrift wellicht nog al eens ter zijdegeschoven. In verband met een en ander wordt voorgesteld uitsluitend de duide-lijk, algemeen zieke dieren, waarvan zulks v????r of na de

slachting blijkt, naarde vrij bank te verwijzen. In de praktijk is de behoefte gevoeld aan sterilisatie voor gevallen van steriliteitbij heftige toxinaemieen (vooral sapraemie??n). tn de onderwerpelijke verzamelgroep zijn zooveel mogelijk alle daarvoor inaanmerking komende ziekten ondergebracht, de beoordeeling voor deze groepkomt overeen met het grondschema, dat voor alle ziekten zou kunnen gelden Daarvan uitgezonderd zijn hier alleen die infectieziekten, welke een te afwijkendbeeld geven. Deze laatste zijn, hoewel naar denzelfden grondslag, afzonderlijkgeregeld. Daar de groep ,,longgangreen enz." van het bestaande K. Regulatief ten aanzienvan het bacteriologisch onderzoek als de meest belangrijke is aan te merken,is een poging alleszins op haar plaats om in deze groep zooveel mogelijk alle ge-vallen, waarbij imperatief bacteriologisch onderzoek behoort te worden voor-geschreven, onder te

brengen. (Venvezen zij in dit verband naar punt 5 en deformuleering onder : afgekeurd ie, alsmede naar de slotopmerking van art. 2). Verder is het gewenscht, dat de keuringsveearts aan een centrale slachtplaats,alwaar de levende keuring veelal eerst onmiddellijk v????r de slachting plaats vindt,het recht heeft ook als noodslachting te bestempelen een dier, dat, hoewel levend,wegens ziekte ter onmiddellijke slachting wordt aangevoerd (zie onder 1).



??? Wel is waar verliest de hiergenoemde definitie veel van haar waarde, indien ookde niet uit nood gedoode zieke dieren bacteriologisch moeten worden onderzochten ook deze, indien zij algemeen ziek zijn naar de vrijbank worden verwezen,doch niettemin is de aanvulling van het begrip â€žnoodslachting" gewenscht. Tevens kan de noodslachtingengroep in haar geheel in de onderwerpelijkegroep worden ondergebracht. De uitdrukking â€žbacteriologisch cwWuHr-onderzoek" sluit het instellen vanslechts een bacteriologisch-praeparaat-onderzoek uit, daar dit laatste als geheelonvoldoende is te beschouwen. Onder 2 is de aanvulling wenschelijk met die dieren, waarbij tijdens het levenkoorts is waargenomen zonder dat na de slachting ontstekingsprocessen wordenaangetroffen ; hier behoort ook een bacteriologisch onderzoek te geschieden. Onder 4 is het gewenscht de toxinaemie met name te noemen,

daar dikwijlseerst bij meer heftige, algemeene verschijnselen van septicaemie wordt gesproken(hoewel dit wetenschappelijk ongemotiveerd is). Ook door de omschrijving inde opmerking ad 2e van hetgeen onder toxinaemie moet worden verstaan, wordttoepassing dezer verkeerde opvatting voorkomen. Onder 5 wordt gepoogd alle overblijvende gevallen van mogelijke algemeeneinfectie samen te vatten. Deze groep zal steeds min of meer globaal moeten zijn.Op de in de inleiding ontwikkelde gronden is het echter hoogst noodzakelijk eenomschrijving te geven, zoover dat uitvoerbaar is. In 5 ad. c. is vastgelegd, dat bij het aantreffen van iedere ontstekingshaardbij zeer jonge dieren bacteriologisch cultuuronderzoek moet worden verricht,omdat in deze gevallen zeer spoedig bacteriaemie optreedt. In zijn de gevallen genoemd, welke meermalen tot vleeschvergiftiging aan-leiding heeten te hebben gegeven. Deze

opsomming is uiteraard voor uitbreidingvatbaar. Onder 6 zijn alle gangreneuse-, alsook de ichoreuze processen samengevat. Onder 8 zijn ziekten gerangschikt, welke in het bestaande Keuringsregulatiefafzonderlijk beoordeeling vinden, doch waarvoor thans, mede op grond van dedoorvoering van het bacteriologisch onderzoek geen reden meer is. Ook dezegroep is voor uitbreiding vatbaar. Haemoglobinurie is ondergebracht in een afzonderlijke groep, waarin icterus,niet infectieuze bloedziekten en abnormale pigmentatie eveneens een plaats vin-den en waar het o. i. meer thuis hoort. Onder ,,afgekeurd 3e" is tegemoet gekomen aan de door.velen gehuldigde op-vatting, dat ten aanzien van zeer jonge dieren (hoofdzakelijk nuchtere kalverendus) bij aanwezigheid van ontstekingsverschijnselen van eenige beteekenis aanden romp (polyarthritis, pleuritis, peritonitis) tot afkeuring dient te worden over-gegaan en

derhalve niet behoort te worden goedgekeurd onder voorwaarde vanverkoop in het klein onder toezicht na verwijdering der ontstoken deelen. Steri-liseeren dezer zeer jonge dieren heeft praktisch geen zin. Onder â€žopmerking ie" wordt den keuringsambtenaren, die wat de uitvoeringder keuring betreft met in- en externe moeilijkheden te kampen hebben, steungegeven in den vorm van imperatieve voorschriften. Het hier bedoelde onderzoekis bij elke noodslachting gewenscht en economisch volkomen te verdedigen. Watden inhoud der 2e alinea der bovengenoemde opmerking betreft, zij aangestipt,dat de genoemde deelen bij verwarming soms een onaangename darmlucht af-geven, zonder dat er iets abnormaals aan te zien of in kouden toestand iets aante ruiken is, terwijl de vorengenoemde reuk soms slechts op bepaalde plaatsenvoorkomt. Om deze reden is dit imperatieve voorschrift praktisch

wenschelijk.Zie ook bij gestorven dieren. (Wordt vervolgd).



??? ELECTRISCHE BEDWELMING VAN SLACHTVEE, DOOR J. ROOS. In het 15-Octobernummer van dit Tijdschrift geeft de Heer W.van der Burg onder bovenstaanden titel zijn indrukken weer,opgedaan bij een demonstratie aan het Stedelijk Slachthuis teKeulen waarbij bedoeld werd slachtdieren, runderen en varkens,door een electrischen stroom bewusteloos te maken alsvorens hendoor verbloeding te dooden. Prof. van Oijen was behalve te Keulente Miinchen in de gelegenheid een soortgelijke demonstratie bij tewonen en geeft in een naschrift zijn ervaringen weer, die de be-vindingen van den Heer van der Burg onderstrepen en aanvullen. Beide Schrijvers zijn zeer ingenomen met hetgeen zij zagen opgrond van verschillende overwegingen, waaronder er een is, waar-over ik een enkele opmerking wil maken : de bedwelming van hetdier. Er is wel geen twijfel aan. dat de gedragingen van de dierentijdens

en na het behandelen met den electrischen stroom, voorzoover deze met het oog te volgen zijn, door beide waarnemersjuist zijn weergegeven en wij willen dan ook uitsluitend deze waar-genomen verschijnselen tot het punt van uitgang van onze be-spreking maken. In hoofdzaak zijn deze de volgende : tonische spierkrampen,die bij het varken korter, bij het rund langer duurden, en ophoudenvan de adembewegingen. Zoowel gedurende het electrisch door-stroomen van het lichaam als daarna bij het uitbloeden, (het elec-trische doorstroomen duurde bij het rund | minuut of langer, bijhet varken korter), stond de adembeweging stil. Verder gaf hetvarken geen geluid en bood geen tegenstand, terwijl het rundzich even rustig gedroeg. Het maakte geen beweging met de lede-maten, zoodat ter bevordering van het uitbloeden de onderbrokenstroom even werd ingeschakeld ; dan traden weer eenige spier-contracties

op. Overigens lag het dier volmaakt rustig, en hetreageerde niet het minst op de halssnede. Beide Schrijvers meenen in deze gedragingen het bewijs voor debedwelming te moeten zien. Met name uit het niet reageeren opde halssnede werd afgeleid, dat het dier op dat oogenblik volkomengevoelloos en bewusteloos was. Deze conclusies lijken mij niet gemotiveerd. De medegedeeldeverschijnselen wijzen in een geheel andere richting. Zij zijn alletoe te schrijven aan prikkeling van motorische centra, waaronderhet ademhalingscentrum. De tonische spiercontracties zijn daarvanhet gevolg. En hebben de sterke prikkels een zekeren tijd ingewerkt,dan wordt de prikkelingstoestand gevolgd door verlamming vangenoemde centra. Vandaar dat bij het inschakelen van den stroom



??? spierkrampen optraden, bij het varken aanvankelijk zoo sterk,dat fractuur van rugvvervels er somwijlen het gevolg van was.Vandaar dat na het wijzigen van de electroden het varken eerstzijn hals strekte, maar na enkele secunden het hoofd liet zakkenen de oogen zich sloten. Vandaar dat bijna onmiddellijk na hetsluiten van den stroom het rund neerviel, of bij langzaam inschake-len ging liggen. Vandaar dat de adembewegingen zeer sterk werdenbemoeilijkt en als regel werden stopgezet. Vandaar dat de dieren,zelfs als er van bedwelming of verdoving van pijn of bewustzijnniet in het minst sprake zou zijn, niet bij machte zouden zijn ge-weest een schreeuw te geven, een afweerbeweging te maken ;het rund zelfs niet reflectorisch reageeren kon op het bloedleegworden, na het toebrengen van de halssnede. De door de Schrijvers vermelde verschijnselen die zich voor-deden, toen Leduc zich in eigen

persoon voor een proef beschikbaarstelde, zijn hiermede in overeenstemming. Natuurlijk werd depoging tot bedwelming hier minder intensief aangewend, zoodatde proefpersoon nog gesprekken hoorde en dus niet volledig â€žbe-wusteloos" was ; maar ondanks het feit, dat de prikkels relatiefzwak waren traden lichte contracties op van verschillende spieren,werd de ademhaling iets bemoeilijkt, werd het spreken belemmerd,en werd elke reactie op pijn verwekkende prikkels onmogelijk. De verschijnselen in genoemd opstel neergelegd lijken mij, phy-siologisch beschouwd, moeilijk als gevolgen van bedwelming teduiden. Zij kunnen bezwaarlijk anders worden verstaan dan indezen zin, dat de toegepaste electrische stroom het dier in een toe-stand van volmaakte machteloosheid bracht waarbij verstikkingten slotte aan het leven een einde zou hebben gemaakt, indienniet door de verbloeding het intreden van

den dood was bespoedigd. BLADVULLING. Hongerdood van een paard. In de Alpen in Tirol vonden boeren in een kleine kapel op een bergweideeen paard, dat klaarblijkelijk daar van honger gestorven was. Het hout vande bidstoel was afgeknaagd. Het dier had waarschijnlijk daar beschuttinggezocht tegen een onweer en kon, zeer zeker door het toevallig dichtslaan vande deur, niet meer naar buiten. (Tier-Rundschau 1929 blz. 824). Vr. Saccharomyces in Pharao-graven. Prof. Gr??sz (Forsch. u. Fortschritte, 1929, No. 30) vond in het afschraapselvan de binnenkant van drinkbekers, gevonden in Egyptiese Koningsgraven (5000â€”1000 v, C.), saccharomyces ; ?Š?Šn soort kwam bijna in reincultuur voor ; hij noemdedie Saccharomyces Winlocki. Vr.



??? â€” i3i7 â€” INGEZONDEN. Waar blijft onze serumwet ? Wanneer wij de tijden er goed op aanzien dan wordt de toekomst voor den prak-tiseerenden dierenarts steeds donkerder Zeer vele factoren wijzen er op dat destrijd om het bestaan gaandeweg feller wordt. Was voor een zevental jaren doorde invoering van de vleeschkeuringswet voor velen een nieuw arbeidsterreinopengekomen en daardoor de finantieele zijde van ons ,,vak" danig verbeterd,thans begint men van de zijde van den praktiseerenden dierenarts al reeds een cam-pagne om een scheiding te bewerkstelligen tusschen ambtenaar en praktiseerenddierenarts. Op zich zelf is dit in theorie mogelijk we! juist, doch men vergete nietdat velen onder ons nu juist door deze bijeenvoeging een menschwaardig bestaanhebben. Aan den anderen kant kan ik natuurlijk goed inzien dat de uitsluitend prak-tiseerende dierenarts de laatste jaren geducht in

de knel begint te komen. Zelf onder-vind ik hier ook de treurige toeneming der kwakzalverij. Te pas en te onpas wordenallerlei geneesmiddelen vanasda. Dennenboom en dergelijke fabrieken, ingegeven.Boekjes met beschrijving van talrijke veeziekten, met geneesmiddelen daartegen,worden gratis overal rondgebracht De veehouders maken op hun manier de diag-nose en halen bij den drogist poeders of drank No zooveel en niet anders dan bijeen dreigend letaal verloop wordt een enkele maal onze hulp ingeroepen. Hettoppunt wordt evenwel de laatste jaren bereikt door het openlijk geadverteer enventen met allerlei vaccins en sera tegen de meest voorkomende ziekten, zooals vlek-ziekte, borstziekte, pest der varkens, mond- en klauwzeer, diphtherie en pokkender kippen Wat is hiervan nu voor ons dierenartsen, doch ook voor de veehoudershet resultaat. Laat mij stilstaan bij het inenten tegen diphtherie

en pokken bij hetpluimvee, aangezien ik hierover voor deze streek het beste kan meepraten (pre-ventieve vlekziekte entingen worden hier niet verricht). Vast staat dat de entingmet antidiphtherin in 99 % goede preventieve resultaten geeft. Langzaam aan,de Veluwsche boer kijkt gaarne de kat uit de boom, heeft men ingezien dat metdeze enting de pluimveestapel in den herfst en \'s winters tegen een geduchtengeesel werd behoed en voor eenige jaren nam dan ook deze enting tamelijk toe.Totdat door het een of ander bureau (ik meen de aesculaap te Hillegersbcrg) eenentstof tegen diphtherie in den handel werd gebracht en door hun reizigers aan deveeverloskundigen werd verstrekt. Wat hoort men nu wanneer men zijn oor onderde landbouwers te luisteren legt : de veeverloskundige vertelt den goedgeloovigenboer (goedgeloovig omdat de verloskundige zorgt goedkooper dan de dierenartste zijn, meestal

1 cent per stuk), dat hij deze entstof betrekt van een rustend veeartsen dat deze dus precies dezelfde is als van de dierenartsen. Nu weten wij uit perti-nente verklaringen van Prof. de Blieck, dat het onmogelijk is dat zijn vaccin,de antidiphtherin, in handen van niet-dierenartsen komt, ook niet langs een omweg.Bovendien heb ik mij eenige malen kunnen overtuigen dat van eenige reactie diena circa 7 dagen op de kunstbewerking bij de kip moet te voorschijn komen, geensprake is. Ook weet ik dat de veeverloskundigen in deze streken er nooit op wijzendat er een reactie moet komen. Wat is nu het gevolg van dit gebeunhaas op ons terrein ? Dat het vertrouwenin de enting, die gebleken heeft de toets der kritiek te kunnen doorstaan, duchtigaan het kwijnen is. Maar al te vaak hoor ik : ,,die en die" heeft zijn kippen latenenten en heeft nog nooit zoo n sterfte aan diphtherie gehad. Wie de dieren daninge??nt had

wordt er niet bijgezegd, doch er wordt gegeneraliseerd dat ,,het lieeleinenten niks weerd is". En het is nu eenmaal een typeerend verschijnsel dat ?Š?Šnslecht resultaat veel meer inslaat dan tien prachtdito\'s. Zoo werkt het geknoeidoor de heeren kwakzalvers het in de hand dat de pluimveehouders niet meer latenenten (natuurlijk is er gelukkig nog een contingent dat zijn verstand gebruikt enzicli aan de goede resultaten, vroeger verkregen, houdt) en ziet men momenteel



??? â€” I3i8 â€” dat het diphtherievirus geducht weder onder de pluimveestapels huishoudt, endaardoor dus weer zeer veel kapitaal noodeloos vernietigd wordt. Zoo is ook hetdoor mij dit jaar verrichte aantal entingen nog niet de helft van voor eenige jaren. Nu kom ik tot den aanhef van dit artikeltje. Waar blijft onze serumwet? Wantalleen door goede wettelijke bepalingen is er iets te bereiken. Niet alles natuurlijkmaar toch wel zoodanig dat de behandeling van onze veestapel met sera en vaccinsons weder een beter contact geeft met den landbouwer-veehouder en deze dusook weder vertrouwen gaat krijgen in de preventieve en curatieve entingen, watdan weder direct aan onze geheele vee- en pluimveestapel ten goede komt. Rarneveld, November 1929. M. H. Hoogland. De ontwerp-serumwet, door inzender bedoeld, is reeds geruimen tijd geleden bijde Regeering ingediend en zal dus te zijner tijd bij de

Tweede Kamer in behande-ling komen. Wanneer precies kunnen wij niet zeggen. Als de wet door de Regeeringis ingediend wordt zij in de Kamer behandeld ; een wetsontwerp dat door eencommissie bij de Regeering is ingediend behoeft echter niet bij de S. G. ingediendte worden, doch kan jarenlang blijven liggen. Een indiening door de commissieis dus geen waarborg dat het ontwerp als wetsvoorstel bij de S. G. zal komen. Red. BERICHTEN. Studenten-abonnementen. De Redactie brengt in herinnering, dat voor studenten in de Faculteit der Vee-artsenijkunde de abonnementsprijs van het Tijdschrift voor Diergeneeskundebedraagt / 10.â€” Het is echter noodig gebleken de wijze waarop deze abonnementen wordentoegestaan te herzien. Aan studenten die 11a 1 Jan. 1930 het Tijdschrift wenschen teontvangen, - ook zij die thans reeds een studenten-abonnement hebben â€”, wordtverzocht zich aan te

melden door storting van / 10 op de Postgirorekeningder Firma van Boekhoven, No. 64404, met vermelding op het girobiljet van dewoorden â€žvoor studenten-abonnement Tijdschrift voor Diergeneeskunde" enduidelijke opgave van naam en woonplaats. De Firma van Boekhoven zal deze aanmeldingen aan de Redactie ter goed-keuring voorleggen, waarna geregelde toezending volgt. Uitdrukkelijk wordt vermeld, dat via den boekhandel geen studentenabon-nementen meer kunnen worden afgesloten. Redactie. De Minister van Staat,Minister van Binnenlandsche Zaken en Landbouw. Heeft goedgevondente ontbinden de bij beschikking van zijn ambtsvoorganger van 22 Februari 1926,Directie van den Landbouw No. 195 3e afdeeling, ingestelde Commissie, aanwelke was opgedragen de oplossing van verschillende vraagstukken ten aanzienvan sera en entstoffen in de Diergeneeskunde, met dankbetuiging

voor de doorhaar bewezen diensten. \'s-Gravenhage, 21 November 1929. Overeenkomstig de geparafeerde minuut,De Secretaris-Generaal,SWA ING.



??? VLEESCHHYGI?‹NE. Jaarverslag over 1928 van het Centraal Laboratorium der Volksgezondheid. Over de in de Veterinaire af deeling, verrichte onderzoekingen wordt het volgendemedegedeeld : In het geheel werden een 503 monsters vleesch, meestal met organen,ter onderzoek op steriliteit ingezonden. Verdeeld over de verschillende diersoorten,waren deze monsters afkomstig van 39 paarden (23 noodslachtingen en 16 gestor-ven dieren), 312 runderen (275 noodsl., 33 gestorven dieren en 4 normale slach-tingen), 80 varkens (66 noodsl., 11 gestorven dieren en 3 normale slachtingen),65 kalveren (60 noodsl., 5 gestorven dieren) en 7 schapen (5 noodsl., en 2 gestor-ven dieren). Positieve bevindingen kwamen voor bij paarden 3, runderen 19, varkens u,en kalveren 10 maal. Wat betreft de gevonden bacteri??n, werden bij het paard gevonden 1 maalsaprophytische bacteri??n, 1 maal Streptococcen en 1

maal ana??robe rottingsbac-teri??n ; bij het rund 10 maal saprophyten, 1 maal Streptococcen, 6 maal ana??roberottingsbacteri??n, 2 maal colibacillen en 1 maal boutvuurbacillen ; bij het varken3 maal saprophyten, 1 maal Streptococcen, 3 maal vlekziektebacillen en 1 maal devarkenspestbacil ; bij het kalf 4 maal saprophyten, 1 maal ana??robe rottingsbac-teri??n, 2 maal colibacillen, 2 maal bac. enteritidis G?¤rtner en 1 maal bac. bipolarissepticus. Een onderzoek van voedingsmiddelen op voor den mensch schadelijke micro??r-ganismen had in 91 gevallen plaats, waarvan er 46 betrekking hadden op worst,23 op toebereid vleesch, 2 op rookvleesch, 3 op gezouten vleesch, 2 op ham, 4 opafkrabsel van een hakblok, 1 op runderlever, 8 op vleeschconserven in blik, 1 opkaas en 1 op darmen voor worstbereiding. In een 21 gevallen werd uit het ma-teriaal een micro??rganisme gekweekt, behoorende tot de

paratyphus B-enteri-tidis groep. Een 27 bacterieculturen werden ter nadere differentiatie opgestuurd, terwijlbovendien nog een zeer groot aantal andere onderzoekingen werden verricht, zoo-als onderzoek van se- en excreta (faeces, uiersecretum, melk), van geheele cadavers,(voornamelijk kleine dieren, echter ook van een giraffe en een ijsbeer), terwijl ooknog talrijke pathologisch-anatomische onderzoekingen plaats vonden. Ofschoon uit den aard der zaak de veterinairen het meeste belang zullen stellenin de Veterinaire afdeeling, vond ik ook onder de verrichte onderzoekingen in deBacteriologisch-Biologische afdeeling enkele gegevens, die wellicht velen zulleninteresseeren. Allereerst wordt medegedeeld, dat bij het onderzoek op tuberkelbacillen een ge-regeld gebruik werd gemaakt van de kweekmethode in de vloeibare eigeelvoedings-bodem volgens Besredka. In een bijgevoegd artikel van de hand van Dr.

Korthof,ie bacterioloog aan die afdeeling, kan men nadere gegevens over deze methodevinden. Volgens deze methode zijn onderzocht 844 sputa, 52 urines en 11 punctievloei-stoffen. Van de sputa waren 115 in het Ziehl- of antiforminepreparaat positief.Hiervan waren slechts 7 bij de kweekproef negatief ; 45 sputa waren bij de kweek-proef positief, echter in het Ziehl- of antiforminepreparaat negatief. 2 urines warenzoowel in het directe preparaat als bij de kweekproef positief, 2 alleen bij de kweek-proef. Van de punctievloeistoffen was 1 alleen bij de kweekproef positief. Hieruit blijkt wel, dat deze kweekmethode als een aanwinst voor de bacterio-logische diagnostiek is te beschouwen. Dat naast de typhusbacil van Eberth-Gaffky ook de paratyphusbacil zeeralgemeen in ons land voorkomt, blijkt uit de gegevens, welke hierover worden mede-gedeeld. Van de 6190 agglutinatieproeven, die in de laatste 6 jaren

verricht werden,waren 2815 positief. Hiervan wezen 64,83 % op een typhus- en 35,1 % op eenparatyphusinfectie.



??? ln de jaren 1925 t/m 1928 werd 8426 maal facces op typhusbacillen onderzocht.Het onderzoek viel 901 maal positief uit en wel 345 maal t.o.v. typhus en 556 maalt.o.v. paratyphus. 5061 urine-onderzoekingen vielen 167 maal positief uit, verdeeld over 81 typhusen 86 paratyphus. Uit deze getallen blijkt dus overtuigend, dat het paratyphusvraagstuk hier telande van groote beteekenis is. Het overgroote deel der paratyphus-infecties bleekbij nadere differentiatie te zijn veroorzaakt door den B. paratyphus B Schott-m??ller. In zijn jaarverslagboek over 1927 wijst de Hoofdinspecteur van de Volks-gezondheid, Dr. Terburgh, op het betrekkelijk veelvuldig voorkomen van para-typhus in slagersgezinnen en hij acht het niet uitgesloten, dat runderen een rolspelen in de epidemiologie dezer ziekte. Hiervoor zou o.a. een paratyphusepidemiete Haarlem spreken, door collega van der Hoeven nader beschreven en door

mijreeds gerefereerd. Jaarverslag 1928 van den Keuringsdienst Kring Veghel. In het algemeen overzicht wordt medegedeeld, dat 1928 zich heeft gekenmerktdoor twee belangrijke gebeurtenissen op keuringsgebied. ie. de uitbreiding van het aantal noodslachtplaatsen in den kring met eenete Schijndel, aldaar opgericht door de afdeeling van den Noord-BrabantschenChristelijken Boerenbond aldaar. 2e. de openstelling van het gemeentelijk slachthuis te Veghel. Hieromtrentvermeldt het verslag, dat aan deze gebeurtenis een voorgeschiedenis is verbondenen consequent daarmede een vervolg, welke een vreemdsoortig licht werpen op dehouding van het gemeentebestuur van Veghel tegenover den vleeschkeuringsdienst. Uitgaande van de praemisse, dat het slachthuis eene zuivere gemeentelijke instellingbetreft, welke geheel los staat van den vleeschkeuringsdienst, c.q. daarmede geen anderverband noodig of

wenschelijk is dan zich strikt beperken tot het verrichten vankeuringswerkzaamheden daar ter plaatse, heeft het gemeentebestuur gemeendzich in deze van voorlichting door het Hoofd van dezen dienst te moeten onthoudenen heeft het zich dientengevolge om advies gewend tot een collega uit een nabu-rigen kring. Uit dien hoofde is collega Fischer als directeur van den vleesch-keuringsdienst door het gemeentebestuur geheel onkundig gelaten van de bouw-,installatie-e.a. plannen en is alles, in betrekking tot dit slachthuis, buiten hem om-gegaan In aansluiting daarmede en in zijn volle consequentie boven aangegevenstandpunt aanvaardende, heeft de gemeenteraad de leiding i.z. dit slachthuis opge-dragen aan een op keuringsgebied totaal ondeskundig persoon. (Zeer zeker een zonder-linge, buitengewoon onaangename verhouding tusschen Hoofd van den Keurings-dienst en het gemeentebestuur. l)e

vleeschkeuringswet bevat geen enkele bepalingdat aan het hoofd van een slachthuis pers?Š een dierenarts moet staan. Alhoewelwij uit hoofde van onze opleiding de meest aangewezen personen zijn voor hetbeheeren van een slachthuis, een niet-dierenarts-directeur zich uitsluitend tot deleiding in het algemeen, en absoluut niet met de vleeschkeuring in eigenlijken zinzal mogen bemoeien en een dergelijke situatie min of meer overeenkomt met 2kapiteins op ?Š?Šn schip en dan ook zeer zeker tot allerlei moeilijkheden aanleidingzal kunnen geven, daar beide diensten, de administratief-technische en de vete-rinair-hygi??nische, als het ware in nauw verband met elkaar staan, is een derge-lijke toestand, als nu te Veghel voorkomt, moeilijk te voorkomen. Is het slacht-huis geen gemeentelijke instelling, dan wordt de zaak natuurlijk geheel andeis). In den kring Veghel heeft het uitponden een groote vlucht genomen

(248 stuksslachtdieren), waardoor klachten van slagers en vleeschverkoopers niet uitbleven. De winst, welke aan de kringgemeenten kon worden uitgekeerd, bedroeg ?’ 5377.â€” Het bact. vleeschonderzoek werd verricht bij runderen 54 maal (12 maal po-sitief), bij 6 paarden (1 positief), 2 varkens (1 positief), 4 kalveren, en 1 nuchterkalf (positief). Tuberculose kwam voor bij 15,8 % der runderen en 3,7 % der varkens, echino-coccosis bij 2,7 % der runderen, 3,8 % der paarden en 1,3 % der varkens.



??? Opening van het slachthuis te Oosterbeek. Donderdag 31 Oct. j.1. is, in tegenwoordigheid van autoriteiten en belangstel-lenden, het nieuwe abattoir der gemeente Oosterbeek officieel geopend. Het geheelis een keurige inrichting geworden, geheel in modernen stijl opgetrokken. Menheeft getracht het geheel zooveel mogelijk te doen aanpassen bij de schitterende,boschrijke omgeving Verschillende gebouwen heeft men nl. voorzien van een rietenbekapping, waardoor het landelijke karakter behouden bleef. Wat de groepeeringder verschillende afdeelingen betreft, wordt het hoofdgebouw door de hangruimtein 2 deelen verdeeld. Rechts van deze hangruimte vindt men de slachthal van groot-vee, daarachter de varkensslachthal, met steekplaats en stallen, terwijl tusschendeze beide slachthallen de darmwasscherij is geplaatst. Links van de hangruimte vindt men het voorkoelhuis, daarop volgt het koelhuisen tenslotte

de machinekamer. In het verlengde der hangruimte bevinden zichverder nog wasch- en toiletgelegenheden. De noodslachtplaats, rundveestallen,alsmede liet bureau van den directeur en de woning van den machinist zijn geheelafzonderlijk gebouwd en van rieten daken voorzien. Het geheel maakt een voor-treffelijken indruk en is ten zeerste een bezoek waard. Het uitpondvraagstuk. Blijkens een bericht in de â€žSlagerscourant" heeft de gemeenteraad te Aaltenin zijn laatste vergadering besloten dat al het vee voor menschelijk gebruik in hetopenbaar slachthuis moet worden geslacht en gekeurd. In bijzondere gevallenkunnen B. en W. ontheffing verleenen. Dit naar aanleiding van klachten der slagersbij den gemeenteraad, dat de landbouwers hun vee voor eigen gebruik lieten slach-ten, doch het vleesch gingen uit ponden voor zeer lage prijzen Een onderzoek hadaangetoond, dat de landbouwers in het laatste jaar

een 400 runderen hadden ge-slacht, terwijl slechts 50 daarvan voor eigen gebruik bleken bestemd te zijn. Het beschikkingsrecht over in een destructor behandeld vleesch. In de ,,Vee- en Vleeschhandel" van 8 Nov. j.1. vind ik een beschouwing overbovengenoemde kwestie, dit in verband met een artikel in het Weekblad van denNed. Bond van Gemeente-ambtenaren, van de hand van Mr. v Woensel teBreda, waarin de kwestie behandeld wordt van het eigendomsrecht van gedes-trueerd vleesch. De schrijver acht het niet twijfelachtig, dat na de destructie het vleesch weerkan worden opgevorderd door den oorspronkelijker! eigenaar. Het vernietigen(dus destrueeren) is slechts een politiemaatregel en geen onteigening, m.a.w. degemeente of haar contractante, de N. \'1\'. F., wordt niet de eigenaresse van hetvernietigde vleesch. De schrijver oppert echter de mogelijkheid, dat art. 661 van het B, \\Y. toelaat,dat de N. T. F.

eigenaresse van het vleesch kan worden. Dit artikel zegt dat hij,die van een niet aan hem toebehoorende stof een voorwerp van een nieuwe soortmaakt, eigenaar wordt van dat voorwerp, mits hij den prijs betale der stof. Het isdus de vraag, of door de destructie al of niet een voorwerp van een nieuwe soortontstaat. In het artikel wordt verder betoogd, dat men de eigenaren van afgekeurd vleesch(dit zijn dus veehouders, slagers en veeverzekeringsfondsen) niet in de gelegenheidgesteld heeft, zich er over uit te spreken, of deze de destructie zelf ter hand wenschente nemen. De gemeenten hebben zich zonder meer verbonden met de N. T. F. Zooals ik reeds vroeger heb medegedeeld, overweegt de N. B. Christelijke Boeren-bond de destructie voor de 3 zuidelijke provincies zelf ter hand te nemen, en zalden betreffenden gemeenten worden verzocht, met dezen bond een gelijksoortigcontract aan te gaan, als met de N.

T. F. kan worden afgesloten. De schrijver isvan oordeel, dat, indien de gemeenten de destructie uit handen geven, dan van degegadigden de meest belanghebbenden (dus de eigenaars van het afgekeurde vleesch)het eerst aan bod behooren te zijn. De ,,Vee en Vleeschhandel" teekent hierbij aan, dat uit den inhoud van ditartikel blijkt, dat er kans bestaat, dat een ander lichaam dan de N. T. F. de des-



??? tructie van vleesch in handen tracht te krijgen. Uit een zuiver zakelijk oogpuntbeschouwd rijst alsdan de vraag, indien de nieuwe gegadigden werkelijk van mee-ning zijn, dat de vernietiging van vleesch een zekeren winst kan opleveren, of hetgeen aanbeveling zou verdienen, dat de nieuwe gegadigden door kapitaal-deel-neming medezeggenschap in de N. T. F. trachten te krijgen, in plaats van eeneigen fabriek te bouwen. Als vaststaande kan toch wel worden aangenomen, dateen sterk gecentraliseerde destructie het meest economisch is. Verder merkt men op. dat, wanneer inderdaad, bv. door een rechterlijke uit-spraak, zou blijken, dat de eigenaars van afgekeurd vleesch na de destructie weerin het beschikkingsrecht daarover kunnen treden, het toch mogelijk is, aan ditrecht de practische beteekenis te ontnemen. De gemeente zou nl. een retributiekunnen heffen voor het vernietigen van het vleesch.

De kring Schoonhoven. Gedeputeerde staten van Z.-Holland hebben vastgesteld een gemeenschap-pelijke regeling ingevolge art. 23a der Vleeschkeuringswet, bij welke regeling degemeenten Schoonhoven, Ammerstol, Bergambacht, Stolwijk, Vlist, Niemvpoorten Langerak een keuringskring zullen vormen, onder den naam keuringskringSchoonhoven. Abattoirs in Bulgarije. De gemeenteraad van Philippopel (100.000 inwoners) besloot kort geleden totden bouw van een modern slachthuis, met verschillende industriegebouwen voorworstfabricatie en verwerking der nevenproducten bij de slachting ; het geheelvolgens een project van den architect Hennigs te Stiittgart. Dit project werd eenigejaren geleden bij een internationale prijsvraag bekroond. Met den bouw zal dezenherfst reeds begonnen worden. (Zeitsch. f. Fl. Milchhyg.). Aanbesteed zal worden de bouw en installatie van een nieuw gemeentelijk

slacht-huis te Sofia. De voorwaarden in de specificatie dezer aanbesteding zullen binnenenkele weken worden gepubliceerd, terwijl de inschrijving waarschijnlijk 2 maandenlater zal plaats hebben. De bouw van dit slachthuis zal ongeveer 100 millioen lewa(ongeveer 1,8 millioen gulden) kosten. (Vee en Vleeschhandel). de Graaf. Dertig jaar Gemeentelijke koelhuizen. 18 December 1929 zal het 30 jaar geleden zijn, dat het Slacht en Koelhuis te Roer-mond, gebouwd volgens de adviezen van G. Osthoff, werd geopend en daarmedehet eerste Gemeentelijke slachthuis in Nederland, waaraan een koelhuis was ver-bonden. Naast anderen o.a. den nog in leven zijnden oud-burgemeester Raupp en degezondheidscommissie, komt vooral voor het koelhuis voor een belangrijk gedeeltede eer van het initiatief toe aan de toenmaligen districtsveearts L. J. T. Jann?Šte Roermond. Nu in verschillende gemeenten de

producenten en consumentenhaast als vanzelfsprekend de gemakken en voordeelen van een koelhuis genieten,mag hier thans wel even worden gememoreerd, dat het eerste gemeentelijke koel-huis in Nederland tot stand kwam door den pioniersarbeid van een dierenarts. Kerstens. Diergeneeskundige kring Amsterdam. De serie kringavonden is weder geopend met twee goed bezochte bijeenkomsten.Den i/en October en den 7en Novenber j.l. werden respectievelijk de zevende enachtste kringavond gehouden. Dr. R. H. van Gelder, Directeur van het Melk-contr??lestation Amsterdam, hield een melkcursus, waarvan de ie avond aan theoriemet interessante lichtbeelden, en de 2e avond uitsluitend aan practische melk-keuring werd besteed. Aangezien collega van Gelder veel werk had gemaakt vanzijn voordracht moet het hem een voldoening zijn geweest, dat dit beloond werddoor een goede opkomst

der kringleden. Hiermede heeft de kring zijn eerste levensjaar achter den rug en moet geconsta-teerd worden een succesvol jaar. Jammer dat wij dit jaar twee leden door overlijdenmoesten verliezen, nl. collega\'s St??ven en Breedveld, waarvan ons de nage-



??? dachtenis nog versch in het geheugen ligt. Beide kenmerkten zich door getrouwbezoek aan alle avonden en beide stonden reeds op het program om de eerstvol-gende avonden zich te doen hooren en mededeelingen te verschaffen uit hun prak-tijkleven zoo rijk aan ervaring. Het heeft echter niet zoo mogen zijn. Verder verliet ons collega Stehouwer, door herbenoeming in zijn vroegerefunctie, zoodat het aantal leden bij den ingang van het tweede jaar 24 bedraagt. Tenslotte kunnen wij met genoegen vaststellen dat de kring, althans dit eerstejaar, volkomen aan zijn doel beantwoord heeft. Het tweede levensjaar zal worden ingeluid met een beschouwing over ,,Tula-raemie", in te leiden door collega Postma, Donderdag den i2en Dec. Eichholtz. Rijksbegrooting 1930. Voorloopig Verslag. Tweede Kamer. Mond- en klauwzeerinstituut. De oprichting van een mond- en klauwzeerinstituut werd zeer

toegejuicht.Men sprak de hoop uit, dat met de werking van het instituut heilzame resultatenzullen worden bereikt. Sommige leden meenden op grootere activiteit bij de bestrij-ding van het mond- en klauwzeer te moeten aandringen. Memorie van Antwoord. Het verheugt den Minister dat de oprichting van een Mond- en Klauwzeer-instituut algemeene instemming vindt ; hij hoopt dat hierdoor de oplossing vanhet mond- en klauwzeer vraagstuk, waaraan door bemiddeling van het Internatio-naal Veeziektenbureau door verschillende landen wordt gewerkt, zal worden be-vorderd. Dat bureau sprak de wenschelijkheid uit om in alle landen zoodanigeinstituten (voor zoover niet reeds aanwezig) op te richten, om bij optredendeepizo??ti??n, het karakter, de stammen en mogelijke mutaties van de smetstof nate gaan. Men mag echter niet de gevolgtrekking maken dat met de oprichting van zoo\'ninstituut de-ziekte

terstond op afdoende wijze kan bestreden worden. De Minister wijst met de meeste beslistheid het verwijt af, nopens te geringeactiviteit in zake de bestrijding ; dergelijke ongemotiveerde critiek moet ook inhet buitenland een zeer ongewenschten indruk maken Tuberculose onder het vee. De Regeering is van meening dat het door haar toegepaste systeem van be-strijding van de tuberculose onder het rundvee, onder de gegeven omstandig-heden het meest aangewezen is. Uit de vrijwillige deelneming der veehoudersreeds in het eerste jaar van de toepassing moge blijken, dat zij de werkwijze derRegeering waardeeren. Vooral in Noordbrabant, Limburg, Noord- en Zuidhol-land is dit het geval en ook in de andere provincies gaan steeds meer stemmenop om de bestrijding te voeren volgens de Rijksvoorschriften. Of de Regeering de,.consumptie melkers" in haar systeem zal betrekken is nog niet te zeggen.

Eerstzal moeten worden afgewacht, de verdere ontwikkeling van de Regeeringsbemoei-ingen ten aanzien van de fokkers. Vr. Verslagen en Mededeelingen van de Directie van den Landbouw. No. 2. Verslag over den Landbouw in Nederland over 1928. (den Haag, AlgemeeneLandsdrukkerij. Prijs f 1.â€”). Algemeen overzicht. Akkerbouw. De opbrengst van de meeste gewassen was uitstekend, de prijzenwaren echter veelal laag. Veehouderij. Runderen. Het mond- en klauwzeer verliep in het algemeen goed-aardig. Limburg bleef, dank zij belemmerende in voer bepalingen, zoo goed als vrijvan de ziekte. Besmettelijk verwerpen kwam veel voor. In Zeeland longwormziekte, in Drenthetamelijk veel leverbotziekte. Runderhorzelbestrijding werd met succes voortgezet.



??? Door nachtvorst in het voorjaar en droogte in den zomer liet de gras-(hooi)opbrengst op vele plaatsen te wensen over. De uitvoer van rund- en kalfsvlees was geringer dan in 1927 : (12.682.000K.G. vers en 8700 K.G. gezouten) ; ingevoerd werd 142.000 K.G. vers, 10.661.000K G. bevroren 85.000 K.G. gezouten. Van levend slachtvee werd meer uitgevoerd dan in 1927: 9604 stuks; daarentegenbedroeg de uitvoer van melk- en fokvee slechts ruim \'/3 van die van het vorig jaar :10.169 stuks. Stamboekvee werd uitgevoerd naar Argentini??. Brazili??, Chili, Mexicoen in beperkt aantal naar verschillende europeese landen en Zuid-Afrika. Het vereenigingsleven in zake rundveefokkerij en melkcontr??le was over hetgeheel vooruitgaande. Paarden : Er was weinig vraag naar paarden : uitgevoerd werden : 22 dekhengsten,4903 stuks 3-jarige en oudere paarden, 3109 beneden de 3 jaar, 88 slachtpaardenen 658 hitten. De

fokkerij van warmbloedpaarden is sterk achteruit gegaan, maar de beperkingheeft vermoedelijk nu haar toppunt bereikt. Fokkerij van kruislingen overvoertde markt en is niet loonend. Zoowel tuigpaard als koudbloed hebben steeds meer hetveld moeten ruimen voor motor-trekkracht. Het einde zal zijn dat het paard inhoofdzaak nog voor landbouwdoeleinden zal worden gebruikt. Het Departement van Defensie gaf evenals vorige jaren / 6000.â€” voor hetdoen houden van verrichtingsproeven voor mannelijk en vrouwelijk warmbloed-fokmateriaal. De remontecommissie kocht in 1928 in het binnenland 210 paarden, voor ge-middeld / 557 â€” per stuk. Schapen en geiten : Uitgevoerd werd 6471 ton schapenvlees : 5S05 schapen ;de uitvoer van lammeren was zeer gering. De schapenfokkerij was loonend, alsmen van leverbotziekte verschoond bleef. De geiten fokkerij scheen in enkele streken iets op te leveren, in andere

streken(fabriekscentra) is echter het houden van geiten vrijwel onmogelijk geworden. Varkens : De varkensstapel maakte het over \'t geheel in 1928 goed ; de finan-cieele uitkomsten waren de eerste maanden onbevredigend, werden echter laterbeter ; die aanvankelijk slechte resultaten hadden een inkrimping van den var-kensstapel tengevolge: in Dec. 1928 waren er 4215 beeren die tezamen 200.766zeugen dekten. De uitvoer van levende varkens was echter hooger dan in 1927 :99.525 stuks (89.395 in 1927) ; de uitvoer van varkensvlees was geringer danin 1927 : 94.688.000 K.G. (vers, bacon, gezouten of geiookt) ; de invoer bedroeg465.000 K.G. De belangstelling in de varkensfokkerij is, door de ongunstige uitkomsten derlaatste jaren, in verschillende provincies verminderd. Gefokt wordt in hoofdzaakhet veredelde Duitse landvarken, verder ook het Groot-Yorkshire varken. Pluimvee : De pluimveeteelt nam in alle

provincies toe ; de Witte Leghornszijn van de bedrijfsrassen verreweg het talrijkst, daarna komen de Barnevelders,de Rhode lslands Reds, de Welsumers, de Noordhollandse Blauwen, de TwentseGrijzen en de Witte Wyandottes. De Noordh. Blauwen worden hoofdzakelijkvoor de vleeschproductie (piepkuikenfokkerij) gehouden. De eierproductie in 1928 was 1700 a 1800 millioen stuks (110 a 125 per kip).Wat de voeding betrett, wordt steeds weer gebruik gemaakt van samengesteldvoer (ochtendvoer), vooral van het onder controle van de Ned. Federatie vanVereen, v. Bedrijfspluimveehouders (N. P. F.) staande ,,Standaardvoer". Kuikensterfte door Pullorum en Coccidiosis kwam nogal voor. Verkoop van slachtkippen geschiedt nog hoofdzakelijk op markten of aan huis ;de co??peratieve afzet had op de meeste plaatsen nog weinig succes. De uitvoer van slachthoenders nam toe: 3.515.000 stuks in hoofdzaak

naarDuitschland. De uitvoer van eieren voornamelijk naar Duitsland en Engeland, was zeerbelangrijk : 66.762.000 K.G. (waarde / 54.217.000) verse eieren, 6.032.000 K.G.



??? koelhuiseieren en 2.829.000 K.G. geconserveerde eieren. De prijzen waren ietshooger dan in 1927. De pluimveehouderij was daardoor zeer loonend. Eendenfokkerij wordt als bedrijf hoofdzakelijk uitgeoefend in Noordhollandbenoorden het IJ, verder in enkele plaatsen in Overijsel en Gelderland. De uit-komsten in Noordholland waren minder goed ; in Overijsel en Gelderland uitstekend.De prijs voor eende-eieren is echter laag, De Bijenteelt leed in de winter groote schade door â€žNosema", waardoor vele vol-ken uitstierven Het gewin was in 1928 ook gering. De bijenhouderij breidt zichechter uit ; het nut der honigbijen als bestuivers wordt hoe langer hoe meer ingezien. Zuivelbereiding : De boterproductie bedroeg 85 millioen K.G. ; de kaasproductie132 millioen K.G. Uitgevoerd werd 46.941 ton boter (t ton = 1000 K.G.) ; 92.080ton kaas; 39.519 ton gecondenseerde volle melk, 121.025 ton gecond.

ondermelk,15.223 ton melkpoeder, 4876 ton gesteriliseerde room. De prijzen waren hoogerdan het vorig jaar. Tuinbouw : De uitvoer van tuinbouwproducten en de uitvoerwaarde waren inhet algemeen zeer gunstig. De groentekweekers maakten goede zaken. Dienten-gevolge heeft de groenteteelt, vooral die onder glas, in vrijwel alle deelen des landseen sterke uitbreiding ondergaan De teelt van aardappels en boonen was nietloonend. De fruitteelt was over het geheel gunstig, evenals de boomkweekerij en de bloe-misterij. Deze laatste breidt zich sterk uit hetgeen ook in de omzetcijfers tot uitingkomt. Alleen op de beide Aalsmeerse veilingen werd in 1928 voor / 6,1 millioengulden verhandeld. De bloembollenteelt gaf ook weer gunstige resultaten en wordt steeds uitge-breid ; uitgevoerd werden 42,6 millioen K.G. voor een waarde van / 42.7 millioen Het vereenigingsleven in land- en tuinbouw en op het gebied

van vee-, pluimvee-en bijenteelt was zeer opgewekt en vooruitgaande. De economiese toestand van den landbouw was over het geheel nog niet roos-kleurig. De bedrijfsresultaten op de zeekleigronden in het noorden des lands warennog slechter dan in 1927. Op de zandgronden en weidestreken waren zij iets minderongunstig dan in het vorige jaar. Besmettelijke Veeziekten in Nederland in October 1929. (De cijfers tusschen haakjes duiden het aantal vroeger waargenomen gevallenaan, die op 1 Oct. nog niet waren ge??indigd). Mond- en klauwzeer: bij 8 (13) eigenaars, waarvan in Groningen bij (1) ;Drenthe bij 2; Gelderland bi j 3 (1); Utrecht bij 1; Zuidholland bij 1 (1);Zeeland bij 1 (io) eig. Scabi??s (sarcoptes en dermatocoptes bij paard en schaap) : 29 gevallen bij2 eig. (482 bij 7 eig,), waarvan in Groningen (410 bij 3 eig.); Friesland 28 biji eig. (61 bij 2 eig.); Drenthe (10 bij 1 eig.); Zuidholland 1 (paard), (1).

Rotkreupel: bij schapen: (258 gevallen bij 28 eig.), waarvan in Friesland(91 bij 11 eig); Drenthe (17 bij 7 eig.); Overijsel (1); Noordholland (143 bij8 eig.) ; Zuidholland (6 bij I eig ). Anthrax: 27 gevallen bij 25 eig (8 bij 8 eig.); waarvan in Friesland 1; Over-ijsel 4, waarbij 1 varken, bij 3 eig. (1) ; Gelderland 7 bij 7 eig. (4 bij 4 eig.);Utrecht 1 ; Zuidholtand 4 bij 4 eig. (2 bij 2 eig.) ; Zeeland 1; Noordbrabant 8bij 7 eig.; Limburg 1, (1).



??? Besmettelijke veeziekten in Nederland 1928. (Maladies contagieuses des animaux). Kwadedroesen huidwormbij eenhoe-vige dieren.(Morve etfarcin). ? Â? f?? c?? Z Schurft (Gale) (scabies). Rotkreupelbij schapen, (Pi?Štin). Bij schapen.(Moutons). Bij eenhoevigedieren. (Chevaux)et ??nes). Aantal dieren. (N\'ombre). - jz Z Â? Cm SUâ€?n Â?II*. Â? ?? sei s Z< Groningen.Friesland .Drenthe . .Overijssel .GelderlandUtrecht . .NoordhollandZuidholland .Zeeland ....NoordbrabantLimburg . . . 9 27 1233 49 26 320 17 4 2 7423740 4 22l8 473420 19 269164 23 7556 301171 174 567I 2726 1933 75810166242 Nederl 1928. ig 99o i 288 131 56 M 515 REFERATEN Nederlandsch-Indische Bladen voor Diergeneeskunde. Deel XLI, all. 1. Enkele maten bij het Timor-Bali vee, door M. Soetisno. Soetisno mat verscheidene Balineesche runderen op Timor nl. schoft, rug,kruis, staartwortelhoogte, rompbekkenlengte, voorborst-,

ribborst-, heup-, bekken-,zitbeen- borstbreedte, borst- en pijpomvang en trekt daaruit enkele gegevens Bijzonderheden omtrent een Malleus enzo??tie te Semarang in 1927, door DrW. Treffers. De toestand in het ressort Semarang was altijd over het algemeen gunstig.Sinds 1919 bedroeg het aantal malle??sgevallen jaarlijks 33, 29, 43, 74, 64, 31, 12,8 stuks. Over 1927 opeens weer 58 stuks. Deze enzo??tie brak plotseling uitbegin 1927. Bij het onderzoek van de verschillende stallen bleek, dat nog aleens herhaling van de malle??natie en van de complementbindingproef nood-zakelijk waren. Het gebeurde zelfs wel, dat bij een juist clinisch beeld beidereacties negatief waren. Bij de secties vond men dikwijls rondom oude haardenacute verschijnselen : haemorrhagische z??nen, hetgeen op een nieuwe infectiezou wijzen. Het bleek duidelijk, dat men verdachte paarden op grond van ?Š?Šn onderzoekniet als vrij kan

beschouwen, doch dit na eenige weken herhalen moet.



??? Waarde en Resultaten van het Kwantitatief Bacteriologisch Melkonderzoekin Ned.-Indi??. (Lezing gehouden op het 5de Natuurwetenschappelijk Congres,192S te Soerabaya) door J. P. Fooy, Gemeenteveearts te Soerabaya. Vooral van Engelsch-Anierikaansche zijde wordt de aandacht gevestigd ophygi??nische melkwinning en quantitatief bacteriologisch onderzoek aangeraden. Als bronnen van infectie zijn bekend : de koe zelf en de stallucht, verder hetvaatwerk. Dr. Stenhouse Williams wees vooral op liet laatste en gaf praktischemethoden aan ter sterilisatie. Wijlen collega Stapensea had reeds in Semarang eenige stallen volgens ditsysteem, hetwelk zeer voldeed. Nu heeft Treffers in zijn proefschrift aangetoond, dat in melk bij 27Â° C. be-waard de eerste 6 uren een daling in het aantal bacteri??n intreedt en daarna passtijging. Ook Koning in Holland toonde aan, dat in de eerste uren geen vermeer-dering

plaats vindt : men spreekt van incubatietijdperk of bactericide phase. In Indi?? nu is de temperatuur 27 , dus de voorwaarden voor verstrekking dermelk in het incubatietijdperk zijn gunstig. De onderzoekingen van Fooy bevestigden het bestaan van de bactericide phase,welke zelfs door het aanwenden van koeling langer duurde. (Hij gaat echter bij de beoordeeling niet alleen af op den bacteri??ngroei, maarbeoordeelt ook den zuurgraad, het katalasecijfer, de alkoholproef en het sediment-onderzoek). Ook bleek hem nog, hoe het transport gedurende de warme uren van den dagde hoeveelheid bacteri??n aanzienlijk doet toenemen, niettegenstaande hygi??nischewinning. De beste methode van quantitatief bacteriologisch onderzoek noemt Fooyde plaatmethode van Frost, door Clarenburg in Holland ge??ntroduceerd; dereductasemethode (dat is de methode, gebaseerd op tien tijd, welke methyleen-blauwoplossing

noodig heeft een bepaalde hoeveelheid melk te ontkleuren) wordtniet toegepast daar ze niet volkomen betrouwbaar is. De conclusies van l\'oov zijn de volgende : 1. Het quantitatief bacteriologisch onderzoek van marktmelk is van grootewaarde voor de bepaling van de deugdelijkheid van de melk, als zij bij den consu-ment aankomt. 2. Een te groot kiemgehalte wijst op onvoldoende reinheid bij de behandelingof op te lang transport bij de heerschende temperatuur. 3. Het is gebleken, dat melk van dichtbijgelegen melkerijen nog in het incu-batietijdperk verkeert, als zij den consument bereikt. 4. Aangenomen, dat 500.000 kiemen per c.c niet te hoog is, dan voldoen 55 %der melkerijen rond Soerabaya aan dien eisch, van verder gelegene slechts 14 %,terwijl van de laatste ruim 30 % der monsters meer dan tienmillioen kiemen be-vatten. 5. Aanbeveling verdient dus melk uit de buurtte nemen, tenzij het transporter op

ingericht is (koeltransport) dat de melk nog in het incubatietijdperk totden cosument komt. Volvulus nodosus, Torsio et Invaginatio intestini (jejuni) bij het Rund, door J. P. Fooy. Het geval kenmerkte zich door een gebrek aan duidelijke verschijnselen. De doodtrad plotseling \'s nachts op en de sectie gaf het beeld te zien in den titel genoemd(zie ook de begeleidende photo). In Ned.-Indi?? voorkomende Pluimveeziekten, door Dr. W. K. Picard (Uit deAfd. Pluimveeziekten in het Veeartsenij kundig Instituut te Buitenzorg, Dir.Dr. C. Bubberman). Vermineuze conjunctivitis bij kuikens. Bubberman vond voor het eerst in den conjunctivaalzak van een volwassenkip een aantal filaria\'s, welke door Smit beschreven werden in Deel 30, blz. 196,N.-I. Bladen van Diergeneeskunde 1918. Het waren haarfijne, blauwachtige



??? transparante wormpjes, welke onder de membrana nictitans leven en bij drukof bij het wasschen met vloeistof daaruit te voorschijn kwamen en zich snel overhet oog bewogen. Smit beschreef ze als Filaria Mansoni. Picard vond ze veel bij kuikens. Alhoewel aangenomen wordt, dat zij veelalonschadelijk zijn, is dit niet immer het geval en kunnen ze aanleiding geven toternstige oogontstekingen met korstvorming en kaasachtige massa\'s in het oogMen vindt tot over 50 exemplaren in een oog. D. A. Sanders, Febr. 1928, Journal of the American Yeterinary Medical Asso-ciation beschreef hoe de filarialarven gevonden worden in cysten gelegen in hetvetweefsel en langs den digestietractus van een soort kakkerlakken, die in de kip-penhokken leefden. Daarop verlieten de larven de cysten en bewogen zich vrij doorde lichaamsholte en de dijsegmenten. Kippen en kuikens met deze kakkerlakkengevoerd,

kregen de filaria nu in het oog. In een korten tijd begaven zich deze vanuit de mondholte via de gehemeltespleet naar den traanzak. De naam van den kakkerlak = Pyenoxelus (Leucophaea) Surinamensis Linn.Hij komt in alle tropenstreken en vele subtropische gebieden voor ; hij is ook deverwekker van dezelfde ziekte in Australi??. De geslachtsrijpe filariae leggen haar eieren in den traanzak, deze vloeien methet traanvocht in den pharynx, worden ingeslikt en gaan met de faeces naar bui-ten. Hoe de embryonen dan in den kakkerlak komen, is nog niet bekend. Sanders druppelt 5 % butyne-oplossing in ter anaesthetiseering Met een pin-cetje wordt het wenkvlies opgelicht en daaronder een 5 % creoline-oplossing ge-instilleerd. De wormen sterven dan onmiddellijk. Daarna wordt met schoon waternagespoeld. De kippen houden de oogen nog 48â€”60 uur gesloten, maar dan treedtbeterschap op. De

bestrijding van den kakkerlak is lastiger. Het best is te zorgen voor hetwegnemen van alle losse houtdeelen en te bouwen op een gemetselden steenenondergrond. Picard behandelde de oogen met 1 % oplossing van nitras-argenti gevolgddoor naspoelen met slappe keukenzoutsolutie. Globocephalus Am??cronatus (Smit en Xotosoediro), door H J. Smit, Buiten-zorg en J. E. M. Ihle, Amsterdam. Prof. Ihle hield een nadere beschouwing in het Centralblatt f??r Bakteriologie,Parasitenkunde und Infectionskrankheiten, Bd. 75, Ile Abt., omtrent de in Deel39, N.-I. Bladen voor Diergeneeskunde beschreven Globocephalus amucronatusen doet duidelijk uitkomen, dat hier inderdaad sprake is van een nieuwen vorm. Een economische beschouwing over de Besmettelijke Veeziekten in Siam. l\'itâ€žthe Record ". The organ of the Board of Commercial development, Januari 1928,door Dr. Preuss. Het aantal veeziekten

in Siam is buitengewoon groot en veroorzaakt ontzettendeverliezen. Vandaar dat de landbouwer arm blijft. Gelukkig wordt thans een weten-schappelijke bestrijding ingeleid, voorloopig met succes. De ergste plagen zijn : runderpest en septichaemia haemorrhagica, maar tuber-culose, mond- en klauwzeer malleus, rabies, parasitaire infecties, lymphangitisenzo??tica, surra, varkenspest, vlekziekte enz. eischen ook nog voldoende slacht-offers. (Ik vind hel wel belangrijk voor collega\'s en toekomstige collega\'s te bedenken ofSiam niet een goed bestaan zou kunnen opleveren. Siam is nooit ajkeerig geweest Euro-peesche krachten te gebruiken, dikwijls Denen. Er is geen enkele reden, waarom deHollander daar niet zou kunnen slagen, te meer daar hij 1 stens hier goed onderrichtin tropische ziekten ontvangt, 2dens misschien een korte leerschool in ons Indi?Š zoukunnen doormaken om daarna zijn volle

krachten te wijden aan de ziektebestrijding inSiam. Misschien is het wel iets voor de ,.Maatschappij\'\' hier inlichtingen in te winnenbij het Siameesche gezantschap. Ref.) Extracten uit de Maand- en Jaarverslagen der Gouvernementsveeartsen, No. 50.



??? De behandeling van leverbot met Distol in den veeartsenijkundigen ambtskringKediri, S. Bakker. Een 5-tal aan distomatosis lijdende stieren werd behandeld. Van drie dierennam liet gewicht daarna toe met 31, 45, 104 K.G. ; bij de 2 andere bleef het onge-veer stationnair. Een tweede behandeling was niet noodig, daar de dieren goedgebleven zijn. E?Šn dier werd zeker van den dood gered. Aanbeveling verdient het dieren aan distomatosis lijdende in behandeling tenemen. Verdere bijzonderheden omtrent toediening, symptomen enz. vindtmen in de aan het artikel toegevoegde staten. No 52. Enkele mededeelingen omtrent de rundveefokkerij in Zuid-Celebes. Dr.Klasen. Oorspronkelijk is het rund in Zuid-Celebes onbekend en spreekt men nog welvan ,,Kerbo blanda" â€žkarbouw van de Hollanders". In 1S90 werd door den radja van Goa voor het eerst Balivee ingevoerd ; doorinteelt degenereerden deze

dieren en verwilderden. Later werden nog anderege??mporteerd, deze werden gekruist met Javaansch en Madoereesch vee, ook nogBengaalsch en Hollandsch vee. In rgi2 had nieuwe import plaats van Balivee.Alle pogingen in de volgende jaren door Zijp, Bromberg, Valois en anderenin het werk gesteld om een doelmatige teelt uit te oefenen, o. a. door kralen aanhet vee, faalden. De eigenaars lieten de dieren meestal in het wild rondloopen. Bij de Toradjas gedijt het vee ook niet, schreef Doeve, misschien tengevolgevan het klimaat, zeker ook wel, omdat de Toradja rood vee niet lijden mag, hetis â€žpemali". Sommigen, zooals Schiphorst betwijfelden het nut van rundvee. De vraag naarrundvleesch was onbeduidend en de bevolking had uitstekende buffels. Kaligis betreurde het, dat er niet meer gefokt werd. Er waren toch uitstekendeweidegronden. Hij voerde een aantal koeien en stieren in, die over het

algemeengoed gedijden, de kalversterfte was gering. Echter stierven kort na den import een aantal stieren aan de Balineesche ziekte.Hij achtte rundvee te verkiezen, omdat het minder vatbaar is dan buffels voorhaemorrhagische septicaemie. Toch zijn er reeds heel wat aan bezweken, zoodatde koppels thans praeventief met serum en vaccin behandeld worden. In 1925, 1926 en 1927 werden opnieuw koeien en stierven ingevoerd, in 1926kwam de administratie geheel in handen van den gouvernementsveearts. UltimoOctober 1928 waren in Zuid-West-Celebes 116 stieren, 1097 koeien en 1500 kal-veren, verdeeld over 116 koppels. Beschouwingen : Celebes heeft plaats genoeg voor veeteelt. Er is gras en watervoldoende, zelfs in den drogen tijd De kwaliteit van het gefokte vee is goed. De eigenaren gebruiken de runderen echter niet voor landbouwdoeleinden.Ploegdemonstraties werden gegeven, die wel

aardig gevonden werden, doch geendirect voordeel opleverden ; immers het vee behoort tot nu toe slechts aan enkelen,voornamelijk aan hoofden, en het is niet verdeeld onder de bevolking, de eigen-lijke landbouwers. De hoofden beschouwen het bezit van dit vee meer als eenbewijs van â€žstand". Zagen de Makassaren zeil echter in, dat werken met run-deren meer economisch is dan met karbouwen, dat runderen minder onderhevigzijn aan besmettelijke ziekten of deze beter verdragen, dan zouden zij zeker welde voorkeur geven aan rundvee. De landbouwvoorlichtingsdienst geeft het goede voorbeeld door voor de proef-tuinen runderen als grondbewerkers te gebruiken. (Het resultaat is dus tot nog toe niet erg bemoedigend en gezien het conser-vatisme van den Makassaar is het nog zeer de vraag of er resultaat zal komen. Mij dunkt, dat mag toch wel eens goed overwogen worden, daar er tot nu toetoch

reeds aanzienlijke bedragen zijn uitgegeven, zonder dat deze zichtbare rentehebben afgeworpen. Een andere vraag is, waarom juist het Balirund werd uitgekozen. Heeft ditzooveel voor bij andere rassen? Voor praktisch werk zouden velen misschiennog wel aan ander vee de voorkeur geven. Ref.)



??? Ned. Indische Vereeniging voor Diergeneeskunde. Agenda voor de jaarlijkscheAlgemeene Vergadering, op Vrijdag 22 Maart 1929 te Bandoeng, 8â€”12. Huis-houdelijk gedeelte ; \'s middags Wetenschappelijk gedeelte. Excerpten van de te houden lezingen (met uitzondering van die van Dr. C. P.A. Dieben over malle??ne-reactoren). De bestrijding der liangsche ziekte ; Inleider : Dr. B. Vrijburg. Vorig jaar hield Vrijburg een lezing ; hij wilde toen Bangsche ziekte op ?Š?Šnlijn geplaatst zien met tuberculose, haar doen opnemen onder de bij de wet erkendebesmettelijke ziekten en dus een verplicht onderzoek doen instellen naar het voor-komen, maatregelen doen beramen om vrije stallen vrij te houden en om be-smette stallen vrij te maken. Op een vergadering van het Hoofd van de B. V. D. met de Inspecteurs, welketijdens de congres-dagen gehouden werd, werd het niet raadzaam geacht de ziektein de wet

op te nemen. Vrijburg blijjt echter het belang daarvan bepleiten. Mededeelingen omtrent het voorkomen van de Distomatosis en zijn behandelingmet Distol. Inleider S. Bakker. Deze ziekte komt voor bij alle herkauwende huisdieren. Vooral ziet men denadeelen bij Onggole fokvee, Europeesch vee. De economische nadeelen zijnveel grooter dan die van menige besmettelijke ziekte. Als clinische verschijnselen zal men voornamelijk anaemie en verschijnselendie op bloedziekten gelijken, waarnemen. Door microscopisch bloedonderzoek,dierentingen, mestonderzoek. moet men de differentieel diagnose maken metsurra ; door bloed- en mestonderzoek met piroplasmosis, door mestonderzoekmet andere wormziekten. Coccidiosis verloopt heftiger en mestonderzoek is van belang. Tuberculosis kan aanleiding geven tot verwarring door verschijnselen als dorin het haar, mager, hoesten. Het mestonderzoek is van

belang. Een serie van 10 proeven wordt bij elk onder-zoek genomen. Het aantal eieren is geen bewijs voor een evenredig aantal lever-botten, niet geslachtsrijpe leverbotten zullen geen eieren produceeren. De sectie geeft een sterk vermagerd cadaver, bleeke slijmvliezen, bleeke organen,opgezwollen, waterige lympliklieren, dikwijls vergrootte lever. Bij lichte gevallenis de prognose gunstig, bij inheemsch vee gunstiger dan bij ingevoerd. Volgens de Blieck en Baudet zou in Europa de ziekte uit te roeien zijn, doorin het begin van den staltijd r of 2 distolkuren toe te passen, en dit gedurendeeenige jaren vol te houden. Hierdoor wordt de ontwikkelingscyclus gebroken.Dit is in Indi?? onmogelijk toe te passen. Therapie : Marek experimenteerde eerst met kamala bevattende praeparaten :parasitin en calbazan, zij hielpen echter niet afdoende. Extractum filicis mariswerkte bij schapen. De olieachtige verbinding stond

echter de resorptie in den weg,eerst in de dikke darmen, dus te laat, werd het werkzame bestanddeel opgenomen.Marek wilde de werkzame deelen direct uit den wortelstok fabriceeren. Door alkali bijvoeging vormden zich alkalizouten. welke in water opgelost,zich van de vetbestanddeelen afscheidden. Die filicisstoffen werden met zuurneergeslagen en het neerslag werd gedroogd en subcutaan ingespoten. Hierdoor ontstond echter vaak necrose. Intraveneus werd ook niet een goedresultaat bereikt. Toen werden de filicisstoffen opgelost in lipoiden oplossende mid-delen, die dan in gelatine capsules werden toegediend. Dit is distol : het veroor-zaakt diarrhee, minder eetlust en minder herkauwen als bijverschijnselen. Bij proeven van de Blieck en Baudet bleken de resultaten uitstekend te zijn.Bij secties (9 dagen later) werden bijna geen levende botten meer gevonden. De proeven van Kraneveld in Indi??

bewezen hetzelfde ; de proeven van Bak-ker zelf gaven ook aan, dat deze kuur zeer nuttig kan zijn. Het bleek hem echter,dat nieuwe infecties weer kunnen optreden, zoodat een nieuwe kuur noodzakelijk



??? kan zijn. Het lijkt hem daarom het beste de dieren 2 kuren te doen ondergaan,?Š?Šn aan het begin en ?Š?Šn aan het eind van den Westmoesson. Ontwikkeling van de Leverbot enz. Inleider : Dr. H. J. Smit. Een beknopt overzicht van de ontwikkeling van de leverbot, de wijze van infec-tie de pathologisch-anatomische veranderingen, welke deze parasiet in den leverkan veroorzaken, de gevolgen dier infectie en de schade door de parasiet veroor-zaakt. Overgenomen uit het : Report by the Right Honorable W. G. H. Orsby Gore(Parliamentary Undersecretary of State for the Colonies) on bis visit to Malaya,Ceylon and Java during the year 1928. London, December 1928. Gore geeft een overzicht van de Veeartsenijkundige School ; het Veeartsenij-kundig Instituut, den veestapel op Java, het werk gedaan ter bestrijding en ge-nezing van ziekte. Hij eindigt als volgt : Het groote belang veeartsenijkundigediensten

te ontwikkelen in verband met de behoeften van tropische landbouwen volksgezondheid wordt op Java op de juiste waarde geschat en de politiekvan het Gouvernement is speciaal er op gericht te voorzien in de behoeften ende uitbreiding van de veeartsenijkundige afdeeling. Breedveld. BESMETTELIJKE BIJENZIEKTEN. v. Ostertag B. T. W. 13 Sept. 1929. In sommige landen van Duitschland tracht men reeds officieel besmettelijkebijenziekten te bestrijden door afzonderlijke bepalingen. In Wiirttemberg echterheeft men de bestrijding van ,,der b??sartigen Faulbrut" der bijen ter hand genomenop â€žGrund des Viehseuchengesetzes". Men heeft nl. de bijen opgenomen onder de..nutzbare Haustiere" in den zin van de bepalingen van het â€žViehseuchengesetz".Daardoor kunnen sommige bezwaren bij de bestrijding van besmettelijke bijen-ziekten beter worden opgelost. Van gevallen van ,,b??sartige Faulbrut"

moet nu in Wiirttemberg aangifte wordengedaan. De uitvoering van de bepalingen is opgedragen (onder een â€žAmtstierarzt)aan ,,beamtete Tieriirzte" en ..Bienensachverstandige". Schadevergoeding wordtuitbetaald, wanneer ter voorkoming van verdere besmetting, bijenvolken moetenworden gedood. Prof. v. Ostertag wijdt een lang artikel aan bovengenoemd onderwerp. Het schijnt in de bedoeling te liggen later een afzonderlijk â€žReichsbienen-seuchengesetz" in het leven te roepem. B. CHIRURGIE. Behandeling van intraperitoneale bloedingen. (Zeitschr. f. Geb. u. Gyn., ref. Driessen in N. T. v. G. 1929. I, blz. 2650). Prof. N??rnberger kreeg in de vrouwencliniek te Halle den indruk dat de ziekenbij wie hij bloedstolsels en bloed in de buikholte niet had verwijderd, voorspoedigergenazen en op krachten kwamen dan de geopereerden bij wie hij nauwkeurig debuikholte van alle bloedstolsels had bevrijd. Om

nu uit te maken hoe de chirurg bij een acute intraperitoneale bloedingmoet handelen deed Kok proeven bij konijnen ; deze proeven bevestigden de cli-niese waarnemingen van N??rnberger. De konijnen ondervonden geen nadeeligeinvloed van het inbrengen van eigen bloed in de buikholte ; er ontstonden geenvergroeiingen. Wel kwamen die na mechaniese prikkels b.v. na het afwissen vanhet buikvlies met droge deppers. Brengt men aderlijk bloed in de buikholte dan wordt het zeer wel geresorbeerd,ook de stolsels verdwijnen spoedig. Het proefdier herstelt zich spoedig ; de speci-fieke bloedelementen werken, doordat zij geresorbeerd worden, gunstig op hetherstel. Kok geeft daarom den raad bij zieken die door sterk intraperitoneaal bloedver-lies den dood nabij zijn, zich tevreden te stellen met de onderbinding van hetvat ; en bloed en bloedstolsels rustig in den buik te laten.



??? Narcotiseeren met avertine. Avertine is voor den pati??nt een aangenaam narcoticum ; bij rectale toedieningis echter de werking soms onzeker, door langzame resorptie. Prof. Kirschner(Der Chirurg, ref. Kummer in N. T. v. g. 1929, No. 31, blz. 3596) paste het metsucces intraveneus toe. De pati??nt slaapt dan in enkele minuten rustig zonderexcitatiestadium. De werking is echter kort. Bij groote operaties brengt K. de pati??nt in slaap met avertine en vervolgtdan met narcose-aether. Hij gebruikt een 3 % oplossing ; meestal zijn evenveelc.M.3 noodig als de pati??nt K G. weegt. De inspuiting geschiedt langzaam (inongeveer 45 sec.). Behandeling van brandwonden. In den laatsten tijd worden meer en meer verbrandingen der huid behandeldmet verse looizuur-oplossing. (Zie vroegere referaten in dit tijdschrift). Rogers(Archiv. of Surgery, ref. Geneesk. Gids, 16 Aug. 1929), merkt op dat zich soms,onder de door het

looizuur verwekte membranen, infecties kunnen ontwikkelen.De pati??nt krijgt verhoogde temperatuur en in vele gevallen gastro-intestinaleverschijnselen, (braken, diairhee). De membranen moeten dan boven de ge??nfec-teerde plaatsen worden weggesneden ; de wond wordt behandeld ; R. raadt daar-voor aan verbanden gedrenkt met een 1 : 5000-oplossing van acriflavine. Afnemen van gipsverbanden. Esude en Christ (Der Chirurg, ref. Geneesk. Gids 1929, afl. 40) geven eenmethode aan om gipsverbanden snel te verweeken, die beter zou zijn dan op-weeken met azijnzuur of geconcentreerde keukenzoutoplossing, en berust opomzetting van het calciumsulfaat in bariumsulfaat. Een verzadigde oplossing van chloorbarium (1 op 5 water) in een fles (metdubbel glazen buisje door de stop ; om te druppelen) wordt v????r het gebruikin warm water tot 40Â° a ??oÂ° C. verwarmd ; op de plaats waar het

gipsverbandmoet worden doorgesneden legt men een reepje watten, dit wordt met de oplossinggedrenkt en aangedrukt. Na 10 minuten kan men met een mes een gleuf in hetgips snijden ; hierin wordt oplossing gegoten zooveel het gips kan opslorpen,enz. De gevormde chemiese stoffen zijn onschadelijk voor de huid, moeten echterniet met open wonden in aanraking komen. Dijozol in plaats van jodiumtinctuur. Eilers (Miinch. Med. Wochenschr. 1929, blz. 996) gebruikt in het chirurg.poliklin.-Institut der Universiteit Leipzig sedert jaar voor penseeling derhuid, v????r operaties (en ook van verontreinigde wondvlakten) dijozol, dat voorde pati??nt aangenamer en pijnloozer is dan joodtinctuur. Het operatieveld wordtmet aether en daarna met alkohol gewassen, vervolgens tweemaal met dijozolbestreken. Na de operatie wordt de gehechte wond nog eens met dijozol gepenseelden daarna verbonden. Zink (Diss. Univ.

Erlangen) deed proeven met verschillende uitwendige mid-delen die hij 24 uren, onder een impermeabel verband, met de gezonde huid inaanraking liet. Joodtinctuur bleek de huid het sterkst te prikkelen ; verschil-lende andere jodiumpreparaten waren minder prikkelend, alleen dijozol wasvolkomen prikkelloos. Dr??gg (der Chirurg 1929 No. 23) gebruikt bij alle operaties, oin het opera-tieveld te desinfecteeren in plaats van joodtinctuur dijozol dat volgens hem eenvertrouwbaar ontsmettend middel is, niet prikkelt en goedkooper is dan jood-tinctuur. Vrijburg.



??? INSPUITEN VAN CHLOORCALCIUM-OPLOSSING, DOOR Dr. A. J. S. VAN ALPHEN. Het is bekend dat bij de behandeling van runderen tegen kalf-ziekte en kopziekte met inspuiting van Chloorcalcium-oplossinghet kan voorkomen dat een deel der oplossing komt buiten deVena jugularis of buiten de meikader. Als gevolg daarvan treedt versterf op van het weefsel, waarinde vloeistof terecht is gekomen, eene onaangename complicatie,welke men op allerlei vernuftige manieren tracht te ondervangen. Bij de immunisatie van runderen en paarden met culturen vanlevende streptococcen, alsmede bij de immunisatie van runderentegen mond- en klauwzeer, doet zich iets dergelijks voor. Komtook maar iets van de streptococcen-cultuur in het weefsel rondomde ader dan ontstaat een pijnlijke periphlebitis, welke de aderminstens voor eenigen tijd buiten gebruik stelt, veelal ook voorgoed doet verloren gaan. Bij

het inspuiten met het mond- en klauwzeer-virus spuit menmet het virus ook andere bacteri??n in, o. a. de bacillus pyogenes,welke laatste de onaangenaamheid heeft in het perivasculaireweefsel harde verdikkingen te vormen, welke niet meer tot resorb-tie komen, zoodat men later moeite heeft nog een voor spuiten ofbloedtappen geschikt stuk ader te vinden. Om hieraan tegemoet te komen, wordt gebruik gemaakt van eenzg. dubbele canule. Wanneer iemand het niet noodig vindt, gebruik te maken vandit instrument, maar met de enkelvoudige canule het meent tekunnen doen, dan leert de ervaring hem al gauw dat hij terugmoet komen op het gebruik van deze dubbele canule. Wanneermen dit instrument gebruikt bij inspuiting van culturen voorwelke het weefsel om de ader moet beschut blijven, dan werkt menveilig en heeft geen onaangenaamheid meer te verwachten. Waarschijnlijk kan dit eenvoudige

instrument ook gebruiktworden ter voorkoming van het spuiten van chloorcalcium-oplos-sing in het weefsel rondom de ader waarin men zal inspuiten. Het instrument is z???? eenvoudig dat uit de teekening al haastvoldoende de werking blijkt. De scherpe canule A wordt in deader gestoken, nadat men deze met de hand of met een kattouwtjeheeft laten oploopen. Het laattouwtj?? is niets anders dan eentouwtje met lus aan de eenen kant. Deze lus gaat over de halsrug,onder de hals van het liggende dier door, komt aan de voorzijdevan de hals weer te voorschijn ; men haalt dan het andere eindevan het laattouwtj?? door de lus en nu trekt men aan tot de aderbehoorlijk oploopt en legt er dan een zeemansknoop in, welke LVI 90



??? juist op de ader moet komen te liggen, waardoor deze opgedruktblijft. Het gebruik maken van een laattouwtje heeft dit voor datmen beide handen vrij heeft, terwijl met ?Š?Šn ruk aan het vrije eindevan het touwtje dit weer los is. Bij het liggende dier verdient het wellicht aanbeveling onderde hals een stroobos te steken, waardoor de ader meer omhoogkomt en zoo beter bereikbaar wordt. Aangezien de scherpe canuleA dikker is dan de gewoonlijk gebruikte canules, is het niet slechteerst met een scalpel een kleine huidsnede te maken. Men behoeftdan voor het inbrengen van de canule A niet zoo\'n kracht te zet-ten en loopt dan minder kans dat de ader wegschiet onder de ca-nule en men juist naast de ader terecht komt. Bij runderen ligt de ader toch al in tamelijk los weefsel, steektmen een keer of wat naast de ader, dan komt deze steeds losser teliggen. Zit nu de scherpe canule A in de ader dan komt een

flinkebloedstroom te voorschijn. Nu schuift men de tweede canule Bin de canule A. Wanneer men het instrumentarium vrij van roesthoudt en zorgt dat canule B geen afwijking van de rechte lijn gaatkrijgen, clan gaat het inbrengen van B in A heel soepel. Zooals uit de teekening blijkt,steekt de stompeindigende canuleB een eind buiten de punt vancanule Auit. Ondervindt men bijhet inbrengen toch weerstand,dan is dat een teeken dat canuleA niet goed zit en moet dit eersthersteld worden. Op de tweedecanule B past de injectie-spuit(Reinersche spuit). Nu trektmen het laattouwtje los of neemtde hand van de ader af en spuitvervolgens de vloeistof in. Des-gewenscht zou men nog kunnennaspuiten met physiologische keu-kenzoutoplossing of anders nogeven de ader kunnen laten op-loopen, zoodat een uitstroomendebloedstroom de canule afspoelt.Noodig is dit bij de dubbele ca-nule evenwel niet, want

wanneermen na de inspuiting er om denkt dat eerst de canule B uitgetrokken moet worden en pasdaarna canule A, dan zal het ieder duidelijk zijn, dat op dezewijze tewerk gaande, geen druppel van de ingespoten vloeistofkomen kan in het perivasculaire weefsel, waarmede men dan alle



??? onaangename gevolgen ontloopt. Wil men bij ge??xciteerde dieren,zooals bij kopziekte voorkomt, de kans ontloopen dat de spuitzou kunnen breken, dan is het veiliger de injectie te verrichtenmet een irrigator. Men gebruikt dan behalve de twee beschrevencanules een olive, welke uitloopt in een conus, passend op de stompecanule B. De gummi irrigatorslang gaat over de olive C en nu heeftmen, na de beide canules A en B in de ader gebracht te hebben,slechts inplaats van de injectiespuit de conus van C in de canuleB te zetten en de irrigator kan zijn werk doen. Dit heeft voor datmen dan bij ge??xciteerde dieren een elastische verbinding heefttusschen de in de ader zittende canules en de in te spuiten vloei-stof. Voor hen die een dergelijk instrument zouden willen aanschaffen, diene datdit besteld kan worden onder den naam ,,dubbele canule" bij den Heer A. Faber,Kruiskade 122, Rotterdam, tegen

den prijs van / 6.â€” franco. ZUSAMMENFASSUNG. Zur Hintanhaltung dass bei intraven??sen Einspritzungen von Bakterienkul-turen oder Arzneimitteln die Fl??ssigkeit in das umliegende Gewebe dringt, bedientVerfasser sich zweier Kan??len, a und b. die genau ineinander passen. Kan??le a wird in die Jugularvene gestochen und dann wird Kan??le b eingef??hrtund die Fl??ssigkeit eingespritzt. Darauf wird Kan??le b entfernt und dann erstKan??le a. Bei Anwendung eines Irrigators anstatt einer Spritze wird auf die Kan??le b eineOlive c angebracht. SUMMARY. In order to prevent the fluid from passing into the surrounding tissue whengiving intravenous injections of cultures of bacteria or medicaments, the authormakes use of two canulae, a and b, fitting into each other. Canula a having been inserted into the jugular, canula b is introduced and thefluid is expelled ; firstly canula b is removed and afterwards

canula a. When using an irrigator instead of the syringe an olive c is placed on canula b. R?‰SUM?‰. Afin d\'?Šviter que le liquide s\'?Šcoule dans le tissu environnant l\'auteur pratiqueles injections intraveineuses de cultures de bact?Šries ou de m?Šdicaments ?  l\'aidede deux canules, a et b, qui s\'ajustent parfaitement. La canule a est enfonc?Še dans la jugulaire et ensuite la canule b est introduiteet on injecte le liquide. Puis on retire la canule a, apr?¨s avoir enlev?Š d\'abord la canule b. Quand on se sert d\'un irrigateur au lieu d\'une s?Šringue il faut placer une olivec sur la canule b.



??? ONTWERP VAN EEN NIEUW KEURINGSREGULATIEF, DOOR R. H. VEENSTRAvan het Abattoir Amsterdam. Vervolg van bladz. 1314. Haemorrhagische septicaemie (behalve borstziekte bij varkens),petechiaaltyphus, maligne oedeem. Afgekeurd : ie. indien de aanwezigheid van smetstof in den grooten bloeds-omloop door een bacteriologisch cultuuronderzoek is aangetoond. 2e. indien het vleesch van den romp duidelijke veranderingenvertoont, andere dan bloedrijkdom of geringe abnormale vochtig-heid, welke veranderingen niet zeer plaatselijk zijn gebleven en dusniet gemakkelijk verwijderd kunnen worden ; 3e. alle zeer jonge dieren, waarbij aan of in den romp ont-stekingstoestanden van eenige beteekenis worden aangetroffen. Steriliseeren : in alle niet voor afkeuring in aanmerking komende gevallen. Hier is bacteriologisch onderzoek noodig, ten einde bij positief resultaat totafkeuring over te

gaan. Varkens met verschijnselen van : Vlekziekte, borstziekte of pest. Afgekeurd : ie. indien het vleesch van den romp duidelijke veranderingen,andere dan bloedrijkdom of geringe abnormale vochtigheid, ver-toont, welke niet zeer plaatselijk zijn gebleven en dus niet gemak-kelijk volkomen verwijderd kunnen worden ; 2e. indien de aanwezigheid van suipestifer-bacteri??n in dengrooten bloedsomloop door een bacteriologisch cultuuronderzoekis aangetoond. 3e. alle zeer jonge dieren, enz. (zie alin. 2 van boven). Steriliseeren : ie. in de gevallen van viruspest, waarbij duidelijke algemeeneafwijkingen voor of na de slachting worden aangetroffen ; 2e. bij heftige algemeene, acute verschijnselen van vlek- ofborstziekte, ook bij afwezigheid van smetstof in den grooten bloeds-omloop ; 3e. in alle gevallen, waarin de aanwezigheid van vlekziekte-of borstziekte-bacteri??n in den grooten bloedsomloop door

eenbacteriologisch cultuuronderzoek is aangetoond. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht : xe. indien het vleesch van den romp zeer lichte afwijkingenvertoont ;



??? 2e. indien, behalve bij viruspest, voor of na de slachting duide-lijke algemeene ziekteverschijnselen worden aangetroffen, dochhet bacteriologisch cultuur-onderzoek negatief is verloopen. Opmerkingen. ie. Ook in de gevallen, welke zich uitsluitend bepalen tot urti-caria (netelroos) of endocarditis ; zwelling, degeneratie of acuteontsteking van een of meer der parenchymateuze organen, derdarmen, der sereuze vliezen of van meerdere lymphklieren, welkelaatste niet door traumatische oorzaken kunnen worden verklaard,en petechi??n of ecchymosen, moet steeds een bacteriologisch cul-tuuronderzoek worden ingesteld. 2e. Hieronder behooren niet de gevallen, waarbij slechts oude,plaatselijke overblijfselen van een vroegere infectie zonder merk-bare ontstekingsverschijnselen worden aangetroffen en de kansop een algemeene infectie uitgesloten moet worden geacht (ad-haesies in borst- en buikholte,

oude pestzweeren). In het bestaande keuringsregulatief wordt bij vlekziekte als reden van afkeuringgenoemd : uitgebreide veranderingen in huid-, spier- en vetweefsel. Dit behoortevenzeer te gelden voor de beide andere varkensziekten. Bacteriologisch onderzoekbehoort steeds bij alle drie varkensziekten te geschieden. Vooral bij deze ziektenkomt men voor verrassingen te staan wat de kans op bacteriaemie betreft bij somszeer geringe klinische en pathologisch-anatomische afwijkingen. Het sterkst treedtdit op bij vlekziekte : bij geringe miltzwelling, nierpetechi??n, lichte gastritis- ofenteritis verschijnselen kan meermalen duidelijke bacteriaemie worden aange-toond. Bij de krachtens het bestaande Keuringsregulatief toegepaste beoordeelingvan borstziekte doet zich wel zeer sterk het gemis van bacteriologisch onderzoekgevoelen, en wel waar sterilisatie is voorgeschreven wanneer de deugdelijkheidvan het

vleesch is verminderd ! Aantoonen of uitsluiten van bacteriaemie biedthier toch veel beter waarborg, is redelijker en exactex . Het bestaande voorschrift bij borstziekte en varkenspest : afkeuren indien hetdier in nood is gedood, is onnoodig streng, indien het vleesch geen afwijkingenvertoont. Dc beslissing in geval van sterke vermagering moet meer algemeen onder hetoog worden gezien en geregeld en niet accidenteel bij enkele infectiezieketn. Opdeze kwestie wordt hieronder nog nader teruggekomen. Bij suipestifer-bacteriaemie moet worden afgekeurd, daar het hier betreft bac-teri??n uit de colityphusgroep. Ten gevolge van de formuleering onder : afgekeurd2e alinea wordt bacteriologisch onderzoek hier imperatief voorgeschreven, evenalsonder â€žsteriliseeren" 3e alinea, V.G.T. 2Â°, Opmerking 1 en Slotopmerking van art 2. Het pestvirus kan niet onmiddellijk worden aangetoond. Op grond

daarvanmoet een minder exacte beslissing worden voorgeschreven, gegrond op den aarden hevigheid van de pathologisch-anatomische afwijkingen, zulks in analogie bijtuberculose. Tuberculose. Afgekeurd : indien tuberculeuze veranderingen in het vleesch worden aange-troffen en deze niet zeer plaatselijk zijn gebleven, zoodat er twijfelblijft bestaan of het overige vleesch wel geheel vrij van tuber-culose is.



??? Steriliseeren. : A. het gehcele dier : ie. indien verschijnselen eener versche bloedinfectie wordenaangetroffen of het proces zeer heftige, acute, floride verschijnselenvertoont, zoodat de kans op versche bloedinfectie zeer groot moetworden geacht ; 2e. indien niet volkomen afgekapselde, weeke haarden wordenaangetroffen, waarvan moet worden aangenomen, dat zij slechtsdoor middel van den grooten bloedsomloop kunnen zijn ontstaan. B. het betrokken vlecseh-(vieren)deel: indien een of meer der regionaire Ivmphklieren, welke haarlymphe geheel of gedeeltelijk uit dit deel ontvangen (dus behalvede zgn. â€žechte" vleeschlymphklieren, ook de andere orgaan-vleesch-lymphklieren) tuberculeus veranderd zijn, waarbij de infectie dergenoemde klieren niet voor de hand liggend kan worden verklaardals te zijn ontstaan vanuit tuberculeuze processen in naburigeorganen of sereuze vliezen, en deze kliertuberculose

: a. niet droog verkaasd, verkalkt of volkomen afgekapseld is ; b. ongeacht haar aard, gepaard gaat met een of meer daarmedecorrespondeerende tuberculeuze haarden in het betrokken vleesch-deel. Opmerking. ie. In geval van beentuberculose worden alle beenderen, ge-wrichten, peesscheeden en slijmbeurzen van het onvoorwaardelijkgoed te keuren gedeelte uitgesneden en afgekeurd. 2e. Indien in de onder B genoemde omstandigheden de klier(en)droog verkaasd, verkalkt of volkomen afgekapseld is (zijn), moetenalle beenderen, gewrichten, peesscheeden en slijmbeurzen uit hetregionaire gebied volledig worden verwijderd en na verkleinenworden onderzocht op de aanwezigheid van tuberculeuze haarden.Bij positieve bevinding vindt alsnog opmerking ic toepassing. 3e. Bij elk geval van tuberculose mag slechts tot onvoorwaar-delijke goedkeuring van het dier worden overgegaan, nadat doorblootleggen en

insnijden van alle daarvoor in aanmerking komendeklieren is vastgesteld, dat zich aan de goed te keuren deelen, metname aan kop, hals en borstingang, alsmede in de omgeving vanborst-, buik- en bekkenholte geen tuberculeuze lymphklieren meerbevinden. 4e. Aanwezigheid van voortwoekerende (floride), weeke ofhevige processen en van straalsgewijze verkazing, moet als eenaanwijzing gelden voor het instellen van een bijzonder onderzoeknaar het aanwezig zijn van verschijnselen van versche bloedinfectie 5e Als verschijnselen van versche bloedinfectie moeten wordenaangenomen : a. aanwezigheid van acuut-miliaire haardjes in parenchymateuzeorganen of vleeschlymphklieren, voor zoover deze geacht moeten



??? worden te zijn ontstaan door rechtstreeksche verspreiding door dengrooten bloedsomloop : b. zwelling der milt en van het meerendeel der vleeschlymph-klieren, welke door geen andere oorzaak kan worden verklaard ofwelke gepaard gaat met aanwezigheid van tuberkel-bacillen daarin. 6e. Onder vleeschlymphklieren zijn te verstaan alle lymph-klieren, welke geheel of gedeeltelijk haar lymphe ontvangen uit denromp, dus de zoogenaamde â€žechte" â€” en de huidorgaan â€” vleesch-lymphklieren. je. Onderzoek der vleeschlymphklieren moet geschieden in allegevallen van : a. hevige tuberculose, ongeacht den ouderdom en aard van hetproces en ook al is dit tot ?Š?Šn orgaan beperkt ; b. aanwezigheid van jonge, floride of weeke processen of vanstraalsgewijze verkazing, welke niet van zeer geringen omvang zijngebleven, ook al zijn deze tot ?Š?Šn orgaan beperkt ; c. tuberculose van sereuze vliezen, voor

zoov?Šr deze niet zeerplaatselijk en van geringen omvang is gebleven. Imperatieve afkeuring bij noodslachting is niet noodzakelijk. Noodslachtingten gevolge van tuberculose komt overigens zeer zelden voor (gevallen van drukop hersenen, verlengde merg of slokdarm daaronder niet gerekend). De beslissing in geval van vermagering door ziekte behoort ook voor tuberculosebij de algem?Š?Šne regelen voor vermagering te worden behandeld. Tuberculose in (van?) het vleesch wordt nog wel eens bij varkens aangetroffenen dient tot plaatselijke of algeheele afkeuring te leiden. De bestaande voorschriften omtrent sterilisatie zijn te streng. Zelfs bij heftigeprocessen bevat het vleesch, blijkens de literatuur, slechts betrekkelijk weinigen dikwijls zelfs in het geheel geen tuberkelbacillen. Uitgaande verder van het algemeen aangenomen standpunt, dat overbrengenvan tuberculose op den mensch ten gevolge van het

eten van vleesch afkomstigvan den romp van tuberculeuze dieren uitgesloten is te achten, behoort niet tespoedig tot sterilisatie te worden overgegaan. Volgens de nieuwste Duitsche voorschriften wordt alleen dan het geheele diergesteriliseerd indien er inderdaad verschijnselen van versche bloedinfectie aan-wezig zijn. Dit gaat veel minder ver dan het bestaande keuringsregulatief bij ons. In verband met het voorgaande is de uitdrukking ,,verweekingshaarden" scher-per geformuleerd, en absolute uitsluiting van versche bloedinfectie niet als voor-waarde gesteld. Terloops zij opgemerkt, dat deze laatste bij de meeste tubercu-leuze processen niet met zekerheid uit te sluiten is. Gesteriliseerd behoort o.i.alleen te worden indien de kans van versche bloedinfectie zeer groot moet wordengeacht. Steriliseeren van deelen van vleesch (vierendeelen of kleinere deelen) â€”â€?bedoeld worden de gevallen, waarin

bloedinfectie niet aanwezig wordt geacht â€”is gewenscht bij floride processen in het regionaire lymphgebied, dus bij vleesch-klier-tuberculose van jongen of weeken aard. Tevens behoort sterilisatie vandeelen te geschieden bij oudere vormen van t.b.c. in vleeschlymphklieren, indiendeze correspondeeren met been- of gewrichtshaarden. Deze meening is gegrondop de overweging, dat het lymphstelsel, hetwelk toch ook tot het vleesch behoort,ten minste evenveel, zoo niet meer kans heeft sterk besmet te zijn dan het vleeschvia het bloedvaatstelsel bij verschijnselen van versche bloedinfectie. Tegenoverdeze eendeels strengere beoordeeling staat de mildere, nl. dat bij deze gevallen



??? dikwijls in plaats van het geheele dier (op grond van aangedane vleeschlymphklie-ren) zooals tot dusver, slechts het betrokken deel wordt gesteriliseerd. De verplichting tot onderzoek en verwijdering van alle voor tuberculeuze pro-cesse vatbare deelen (beenderen, gewrichten, peesscheeden) uit (vieren) deelen,waarvan de regionaire klieren tuberculeus zijn, alvorens bij negatieve bevindingin die deelen tot onvoorwaardelijke goedkeuring over te gaan, is door de in Duit-schland en de laatste jaren ook te Amsterdam opgedane ervaring absoluut nood-zakelijk gebleken. Aan grondig onderzoek en verwijderen van alle mogelijk aanwezige tubercu-leuze klieren wordt nog wel eens te weinig aandacht besteed en deze verwijderingis toch ten minste even belangrijk als b.v. het steriliseeren van het dier op grondvan mogelijke bacteriaemie. Daarom is het in hooge mate gewenscht op deze aan-gelegenheid in

de â€žopmerkingen" de aandacht te vestigen. Het aantoonen van tuberkel-bacillen in gezwollen of ontstoken lymphklierengelukt dikwijls niet gemakkelijk en zeker niet bacterioscopisch, terwijl dan tochde caviaproef positief resultaat oplevert. In verband hiermede kan de eisch vanhet aantoonen van tuberkel-bacillen vervallen, evenals dit in Duitschland hetgeval is. De definitie â€žacuut miliaire haarden" is juister dan alleen â€žmiliaire haarden",daar chronisch miliaire haarden minder beteekenis hebben. (In Duitschland ook :â€ždurchscheinende, nicht i\'iber Hirsekorngrosse Tuberkel"). De beperking, dat zijrechtstreeks door den grooten bloedsomloop moeten zijn ontstaan, is gewenscht.Miliaire tuberkels in vleeschlymphklieren, welke verband houden met een tuber-culeuze beenhaard, of aanwezig in organen (longen, nieren) waarin zij regionairvan oudere haarden uit kunnen zijn ontstaan, zijn geen

indicateurs voor een ver-sche bloedinfecteie. Het is gewenscht, in tegenstelling met het bestaande Keuringsregulatief datspreekt van â€žo.m.", zooveel mogelijk alle gevallen te noemen waarin de aanwezig-heid van versche bloedinfectie moet worden aangenomen. Een opsomming der gevallen, waarin de â€žechte" vleeschlymphklieren moetenworden onderzocht, moet, indien eenigszins mogelijk, in het Keuringsregulatiefworden ondergebracht. Deze gevallen zijn als geheel andere te beschouwen dande in art. 30 van het K B. van 5 Juni 1920 Stbl. 285 genoemde, betreffende uit-breiding tot meer dan een orgaan. Zeer streng genomen zou men de vleeschlymphklieren in elk geval van tubercu-lose moeten onderzoeken, daar er geen infectie bestaat, welke zich grilliger doorhet lichaam beweegt dan de tuberculose. Dit laatste is praktisch echter wel on-mogelijk te noemen in ons land. Verder vragen de

volgende veelvuldig voorkomende punten nog om regeling : ie hoe te handelen, bij goedkeuring van het dier, bij tuberculose van pleura ofperitoneum In Amsterdam wordt in de meeste gevallen tot verwijdering van degeheele ribwand met intercostaalspieren, en van de buikwand overgegaan. Het ismogelijk dat hierbij in de toekomst conservatiever zal kunnen worden gehandeld,als de vanuit Groningen gepropageerde methode van afschroeien of flambeerender bezoedelde vleeschkanten ingang vindt ; 2e met den beenigen varkenskop, bij t.b.c. der regionaire lymphklieren ; o.i.behoort deze te worden afgekeurd, daar hij wordt geconsumeerd met de slijm-vliezen. 3e bij t.b.c. der scheilklieren, met de maag en darmen en met het vet. In Amster-dam worden bij geringe en matige oudere t.b.c. dezer klieren de maag- en darmengoedgekeurd. Het verwijderen dezer klieren uit het vet is moeilijk geheel vollediguit te

voeren, terwijl de tusschen de darmen en de klieren en de tusschen de klierenonderling verloopende lymphbanen als geinfecteerd zijn te beschouwen: geheeleof gedeeltelijke afkeuring van het scheilvet lijkt daarom steeds gewenscht.



??? Icterus, anaemie, haemoglobinaemie en andere waarneembarebloedveranderingen ; abnormale pigmentatie. Afgekeurd : indien de in het vleesch aangetroffen veranderingen in kleur ofconsistentie dermate hevig zijn, dat niet tot voorwaardelijke goed-keuring kan worden overgegaan. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht : indien er afwijking in kleur of consistentie van het vleesch iswaar te nemen. Opmerking. ie. Indien de afwijkingen in het vleesch zeer plaatselijk zijngebleven, worden slechts de veranderde deelen afgekeurd. 2e. Bij iderus moet de kook- en braadproef geschieden, alvorenshet vleesch in consumptie wordt gegeven. De beslissing bij vermagering dient ook hier algemeen geregeld te worden. Het is gewenscht de haemoglobinurie hier onder te brengen met andere waar-neembare niet-infectieuze bloedveranderingrn. Ook vette kalveren met

haemoglobinaemie ten gevolge van veel drinken, waarbijhet vleesch een geelbruine kleur heeft, behooren niet voor onvoorwaardelijkegoedkeuring in aanmerking te komen. Indien het wetenschappelijk niet onjuist is te achten, dan verdient de benaminghaemoglobinaemie de voorkeur boven haemoglobinurie. De lichte gevallen, waarin bij kalveren bruin gekleurde urine wordt aangetrof-fen, doch geen algemeene afwijkingen aanwezig zijn, kunnen zondei bezwaar on-voorwaardelijk goedgekeurd worden. Abnormale pigmentatie staat wel op de grens tusschen ziekte en variatie, dochgeeft een zoodanig afwijkend beeld aan het vleesch, dat onvoorwaardelijke goed-keuring hier misplaatst zou zijn. Leucaemie en pseudo-leucaemie ; Piroplasmose en andere doorbloedparasieten veroorzaakte ziekten. Afgekeurd : ie. indien met deze ziekten verband houdende veranderingenin kleur of consistentie van het vleesch

worden aangetroffen ; 2e. indien de lymphklieren van den romp belangrijk zijn ver-anderd. Steriliseeren : in alle overige gevallen. Leucaemie. Op grond van de onbekendheid met de oorzaak deze ernstige ziekte en van hetfeit, dat deze ook bij den mensch optreedt behooren de door deze ziekte aange-taste dieren nimmer in verschen staat in consumptie te komen en moet sterilisatiede meest gunstige beslissing zijn. De mogelijkheid om onvoorwaardelijk goed tekeuren, welke het bestaande Keuringsregulatief biedt, behoort te verdwijnen. Piroplasmose. Op grond van het principe omtrent de aanwezigheid van levende, dier-pathogenesmetstoffen behoort het vleesch van tengevolge van piroplasmose zieke dierennimmer te worden goedgekeurd in verschen staat, doch te worden gesteriliseerd.



??? Tumoren. Afgekeurd : het geheele dier of de in aanmerking komende deelen : ie. indien de tumoren daarin dermate zijn verspreid, dat gron-dige verwijdering ondoenlijk is. 2e. indien de lymphklieren van den romp dientengevolge opmeerdere plaatsen zijn veranderd. Sleriliseeren : indien de tumoren van kwaadaardigen aard zijn en er aanwijzin-gen zijn, dat metastase met den grooten bloedsomloop kan hebbenplaats gehad. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht : indien, na verwijdering der aangetaste gedeelten, twijfel blijftbestaan of er zich in het vleesch nog tumoren bevinden. In de praktijk is de wenschelijkheid tot uiting gekomen om scheiding te makentusschen goedaardige â€” en kwaadaardige tumoren. Evenals bij leucaemie is deoorzaak der kwaadaardige tumoren nog onbekend en komen deze ook bij denmensch voor. Daarom wordt bij deze soort tumoren

sterilisatie noodzakelijk ge-acht, indien verspreiding met den grooten bloedsomloop op grond der geconsta-teerde verschijnselen mogelijk moet worden geacht. Verder is het gewenscht spoediger tot afkeuring van het geheele dier of deelendaarvan over te gaan dan bij het bestaande Keuringsregulatief mogelijk is, nl. ingeval, dat de aangetaste deelen, met het oog op het verspreid zijn, niet grondigverwijderd kunnen worden. Bestemming voor de vrijbank behoort uitsluitend tegeschieden indien de mogelijkheid bestaat, dat nog tumoren aanwezig zijn. Sarcosporidiosis. Afgekeurd : indien het vleesch zichtbare veranderingen vertoont, welke nietvan plaatselijken aard zijn en niet gemakkelijk verwijderd kunnenworden. Goedgekeurd onder voorwaarde van verkoop in het klein onder toe-zicht : indien het vorenbedoelde wel het geval is en dan na uitsnijdingder veranderde gedeelten. Ten opzichte der hier voorgestelde

wijziging gelden dergelijke overwegingenals genoemd bij tumoren. Cysticercosis. Voorloopig ongewijzigd. Uitslag der nadere onderzoekingen dientte worden afgewacht. Actinomycose en Botriomycose. Afgekeurd : A. het geheele dier ; bij heftige aantasting van die organen ofdeelen, waarvan de infectie moet worden aangenomen met dengrooten bloedsomloop te zijn geschied. B. Vierendeclen of kleinere deelen ; bij aantasting van vleesch-



??? lymphklieren : de tot het stroomgebied van de betreffende lymhp-klieren behoorende vleeschdeelen. Opmerking ad B. Indien in den kop uitsluitend actinomycose ineen of meerdere lymphklieren wordt aangetroffen, kan de tongworden goedgekeurd, mits hierin bij nauwkeurig onderzoek geenhaarden worden aangetroffen. Steriliseer en. De andere dan de sub. B genoemde deelen van het dier, indienaangenomen moet worden, dat de ziekte met den groot en bloeds-omloop is verspreid, doch indien het bepaalde onder â€žafgekeurdsub. A." niet toepasselijk is. Opmerking. Indien het lymphstelsel niet aangetast blijkt te zijn,wordt volstaan met ruime verwijdering der aangetaste deelen. Tot onvoorwaardelijke goedkeuring van de omgevende deelenmag slechts worden overgegaan, indien met zekerheid is gebleken,dat zich daarin geen haarden meer bevinden. Afkeuring van liet geheeie dier kan beperkt

blijven tot gevallen van heftigeaantasting van die organen, waarvan de infectie moet worden aangenomen metden grooten bloedsomloop te zijn geschied. Volstaan kan overigens bij generalisatieworden met afkeuring van een eventueel betroffen voet (of deel) en sterilisatievan de overige voeten. Afkeuring van het door actinomycose aangetaste (vieren)deel is gewenscht als het lymphstelsel daarvan is aangedaan, daar bij genoemdeziekte langs de lymphbanen, zulks in tegenstelling met tuberculose, veelvuldigabscessen worden gevormd. Daarom is het ook noodzakelijk bij lymphklier-actinomycose den kop af te keuren, hetgeen bij klier-tuberculose bij het rund niethet geval is. Slachtdieren of gedeelten daarvan, door onvolledigheid der keuringwegens het ontbreken van organen of deelen of wegens het verwij-deren van ziekelijke veranderingen, of waarbij gehandeld is in strijdmet de artikelen 19, 20, 21 en

22 van het Kon. Besluit van den 5denJuni 1920, Stbl. 285. Afgekeurd : ie. indien zoodanige veranderingen aanwezig zijn, dat geentwijfel bestaat of het dier of het gedeelte moest worden afgekeurd : 2e. indien twijfel bestaat of bij het volledig zijn van het onder-zoek het dier of gedeelte al dan niet zou worden afgekeurd ; 3e. indien geen veranderingen worden aangetroffen, doch hetonderzoek zoodanig onvolledig is, dat een beoordeeling van het dierof gedeelte ten eenenmale onmogelijk is. Steriliseeren : indien geen veranderingen worden aangetroffen, doch het onder-zoek zoodanig onvolledig is, dat de mogelijkheid bestaat, dat bijhet volledig onderzoek tot sterilisatie had moeten worden besloten. De betrokken bepalingen dienen ook toepasselijk te zijn op deelen en organen.De beslissing â€žvrijbank" dient hier te vervallen. Deze bestemming is thans zuivereen strafbepaling en daarvoor behoort het

Keuringsregulatief geen plaats te bieden,



??? doch andere middelen behooren daarvoor te worden aangewend. Aan steriliseerenen vernietigen ligt een hygi??nisch motief ten grondslag, doch voor vrijbank is ditin de in dit artikel bedoelde omstandigheden niet het geval. Indien een beoordeeling van het vleesch te eenenmale onmogelijk is behoort ditvernietigd en niet gesteriliseerd te worden, zooals het Keuringsregulatief thansvoorschrijft (zie 3e onder â€žafgekeurd" ) Slotopmerking. Indien in bovenstaande voorschriften gesprokenwordt over het aantoonen van de aanwezigheid van smetstof inden grooten bloedsomloop door middel van bacteriologisch onder-zoek, is het instellen van dit laatste onderzoek verplichtend. Artikel 3. Organen en deelen worden Afgekeurd : indien ie. zij ziekelijk veranderd zijn ; 2e. organen, indien zij met smetstof bezoedeld of op anderewijze verontreinigd zijn ; 3e. zij afwijkingen in consistentie, reuk, smaak of kleur ver-

toonen ; 4e. zij om andere dan bovenvermelde redenen ondeugdelijkmoeten worden geacht ; 5e. de regionaire lymphklieren door schuld of nalatigheid bijhet slachten geheel of gedeeltelijk ontbreken : 6e. zij behooren te worden vernietigd krachtens wettelijkebepalingen. Opmerking. ie. Bij gelocaliseerde aandoeningen van parasitairen of anderenaard, worden de aangetaste organen en deelen afgekeurd, indien deparasieten en de ziekelijk veranderde gedeelten niet door uitsnijdennauwkeurig kunnen worden verwijderd. 2e. Cirrhotische veranderingen en litteekenvorming wordenbeschouwd als afwijkingen of veranderingen als bovenbedoeld. 3e. Bij alle levers van herkauwers, met uitzondering van dievan nuchtere kalveren, moeten de voornaamste galgangen wordendoorgesneden voor het onderzoek op distomatose. Bij runderleversmoeten deze insnijdingen met name geschieden dwars door de in dedunne

helft verloopende galgangen, en door de in de Spiegelschekwab verloopende galgang. Zie verder het bestaande K. Regulatief. Organen en deelen. De in het bestaande Keuringsregulatief gemaakte uitzondering van het lit-teekenweefsel heeft weinig praktische beteekenis en kan veelvuldig misbruiktworden voor het goedkeuren van organen met cirrhotische en chronische ont-st ek ingsverschij n selen. Het komt meermalen voor, dat belanghebbenden ziekelijk veranderde klierenvan de organen (lever, ) opzettelijk verwijderen, v????rdat de keuring heeft plaatsgehad. Het is voor den keuringsambtenaar een steun, indien in die gevallen af-keuring van het na die bewerking veelal normaal lijkend orgaan (klier t.b.c.) krach-tens wettelijk voorschrift verplicht is. Deze afkeuring is geen straf doch vindt,steun in hygienische overwegingen.



??? Slotopmerkingen. I. Onderzoek klieren bij t.b.c. Indien de voorschriften betreffende onderzoek der vleeschlymphklieren bijtuberculose niet in het Keuringsregulatief kunnen worden ondergebracht, zulksom juridische redenen, dan zal dit moeten geschieden bij art. 30 van het K.B. van5 Juni 1920 Stbl. 285. II. Insnijden galgangen levers. In laatstbedoeld K.B. behoort ook voorgeschreven te worden de insnijding vangalgangen bij alle levers, dus ook de op het oog normale, evenals dit in Pruisenhet geval is. Beter is het nog indien deze voorschriften in art. 3 van het Keurings-Reg. kunnen worden geplaatst. III. I\'leesch van de zeer sterk vermagerde dieren. In de Duitsche voorschriften wordt verschil gemaakt tusschen de sterke ver-magering ten gevolge van ziekte en die door andere oorzaken. In de praktijk blijktde vermagering nagenoeg steeds door ziekte te zijn veroorzaakt. Er bestaat geen voldoende

reden 0111 sterke vermagering ten gevolge van infec-tieziekte anders te beoordeelen dan die veroorzaakt door niet infectieuze ziekten,vooropgesteld dan, dat de aanwezigheid van smetstof in den bloedsomloop enheftige toxinaemie zijn uitgesloten. Evenmin bestaat er reden om sterke verma-gering bij de eene infectie-ziekte w?Šl en bij een andere niet in aanmerking te doenkomen bij de beoordeeling, zooals bij het bestaande Keuringsregulatief het gevalis, o.a. ten aanzien der varkensziekten. Er rest dan nog de vraag of sterk vermagerde dieren, waarvan het vleesch noggeen afwijkingen vertoont, onvoorwaardelijk of voorwaardelijk goedgekeurddienen te worden. Tot op zekere hoogte kan de consument het vleesch van vermagerde dierenaan aspect en smakelijkheid onderkennen, daar het een verschil in kwaliteit, voe-dingstoestand, vetgraad en malschheid is. Naar deze factoren regelt zich ook deprijs

Onvoorwaardelijke goedkeuring lijkt ook om deze redenen de meest aange-wezen weg. Pas als naast de sterke vermagering andere afwijkingen aan het vleeschoptreden, wordt voorwaardelijk goedgekeurd of afgekeurd. Daai de vermagering in zoovele nuances voorkomt is hiernaar op redelijkegronden geen verschil in beoordeeling aan te wenden. Met het oog hierop is de ru-briek ,.sterke vermagering" bij de verschillende groepen weggelaten. IV. Vrijbank. Het blijft m.i. een feit. hoe men deze aangelegenheid ook beziet, dat een zekerehoeveelheid vleesch, en wel het licht afwijkende voornamelijk, dat zonder over-wegend bezwaar in verschen toestand kan worden verkocht, nochtans niet on-voorwaardelijk behoort te worden goedgekeurd. Ten platten lande is de vrijbank deels een mislukking : in de grootere stedenmet volksbuurten wordt hij dikwijls als overbodig beschouwd. Het ten platten lande niet te

plaatsen vrijbank â€” vleesch behoort naar mijnpersoonlijke meening in de grootere bevolkingscentra te worden verkocht. Bezwa-ren der stedelijke slagers behooren m.i. niet den doorslag te geven, de belangender consumenten, en van het in dit vleesch belichaamde kapitaal, wegen zwaarder.De mogelijkheid van vervoer van dit vleesch naar de steden dient wettelijk ge-regeld te worden. Mogelijk is ook het vrijlaten der prijsstelling een der oorzaken voor het onvol-doende succes der vrijbank ; in Duitschland geschiedt dat wel. Bij afschaffing der vrijbank zou zouten, steriliseeren of in sommige gevallenook verwerking tot worstvleesch in de plaats kunnen treden. Z?Šker zou niet alletot dusver naar de vrijbank verwezen vleesch onvoorwaardelijk goedgekeurd mo-gen worden.



??? BIJENZIEKTEN, DOOR Dr. A. 1. WINKEL. Bacterioloog aan de Rijks-Seruminrichting te Rotterdam.(Vervolg van blz. 1302). Behalve de ziekten van het broed, kennen wij er eenige van devolwassen bij, welke zich bepalen tot het gebied van het digestie-apparaat, van de urine- en luchtwegen. IV. Nosema. De oudst bekende, sinds een 20-tal jaren aetiologisch goed be-paalde ziekte, is de Nosema, een aandoening van de verteringsor-ganen. Het woord Nosema, Grieksch ,,ziekte," is niet voor het eerstbij deze bijenziekte in gebruik gekomen. Bij talrijke insecten zijn Nosema-vormen vastgesteld. Van hetpathogeen karakter der meeste is echter niets bekend. E?Šn exem-plaar, de Nosema bombycis Nagelt, de verwekker van de zijderups-ziekte, de P?Šbrine, maakt een uitzondering. Groote ruchtbaar-heid heeft deze gekregen door de enorme schade, een 40 a 50jaren geleden, vooral in de Europeesche

landen, m.n. Frankrijk,aangericht. In de geschiedenis der .bestrijding dezer ziekte is de naam vanden onsterfelijken Pasteur met groote eer genoemd. Een industrie,welke dreigde te gronde te gaan, is door zijn wetenschappelijkgenie mede behouden gebleven. Geschiedenis. Donh??ff sprak in 1857 reeds van ovale, sterkglanzende lichaampjes, voorkomend in den darm van bijen. In1860 vergeleek Leuckart ze met de sporen bij de zijderupspestwaargenomen. De Protozo??logie was echter nog te zeer in haarbegin dan dat men verwantschap kon vaststellen. Tot 1909 werd er geen notitie meer van genomen, toen Prof. Zanderin Erlangen de parasiet bij gestorven bijen wederom aantoondeen ze bracht tot de orde der Microsporidi??n ; hij gaf er den naamaan van Nosema apis. Als men weet; dat de kennis der bijenziekten nog weinigbeteekende, slechts een der broedziekten was nader bepaald, datmen sprak

van roerziekte en Mei-ziekte, populaire namen voorgrof waarneembare of periodisch optredende ziekteverschijnselen,waarvan men overigens niets wist, dan laat het zich begrijpen,dat de parasiet met ?Š?Šn slag als de oorzaak van alle bijenkwalenwerd gesignaleerd. Het lag voor de hand, dat in alle landen, waarbijensterfte werd waargenomen ijverig naar Nosema werd gezocht.Amerika, Duitschland, Oostenrijk maar vooral Zwitserland, het



??? land, waar vanaf den begintijd der organiseering op bijengebiedook intensief is gezocht naar het wezen der verschillende ziek-ten, brengen ons interessante studi??n. Voorkomen. Reeds in 1910 werden door verschillende weten-schappelijke onderzoekers in Zwitserland voordrachten gehoudenover de Nosema. In 1912 en 1913 kwamen ook bekende, geschooldeimkers hun ervaringen mededeelen en men kwam, tegen de meeningvan Prof. Zander in, tot de conclusie.dat er voorloopig geenreden tot ongerustheid was; de parasiet kwam te algemeen voorzonder schade te berokkenen. Men meende, dat voeding en ver-pleging van grooten invloed waren op het uitbreken der ziekte.In 1924 werd het anders. In de Zwitsersche bladen werd van gewel-dige schade gesproken terwijl 1925 als een Nosema-jaar werdgebrandmerkt. Doch hoe dan het zoo verschillend verloop te verklaren, waarbijperioden van

sterfte afwisselden met een schijnbaar gezondenstaat van het volk? Want er komen toch, en nu leerde men doorsystematisch onderzoek dit verschijnsel nog beter kennen, periodenvoor, waarin de parasiet in het volk aanwezig is, zonder schijnbaarschade aan te richten. Wij nemen dit vooral in den zomer waar,wanneer een sterke broedaanzet een groot leger van bijen hetaanzijn schenkt. Dat gaf speciaal na de voorafgaande schadelijke jaren aanlei-ding tot eigenaardige ervaringen. Morgexthaler deelt mede, dat in 1926 in Zwitserland deziekte in sterke graad werd waargenomen zonder merkbare schade,zelfs het sterkst bij de beste volken, hetgeen de imkers medelij-dend deed opmerken : ,,De arme kerel heeft niet eens Nosema opzijn stand, wat zal hij er ellendige volkjes op na houden." E?Šn ver-eeniging was zelfs onwillig met het onderzoek opgehouden. Voorloopig heeft men in Zwitserland de hoop

opgegeven temogen spreken van Nosema-vrije streken, welke meening menook in Duitschland is toegedaan. Bijna alle stallen, zij het ook in geringe mate, zouden be-smet zijn. Zander, Armbruster en Borchert zijn doorsystematische onderzoekingen tot deze conclusie gekomen. Prof.Borchert schrijft in een artikel over de â€žBeitr?¤ge zur Kenntnisdes Bienenparasiten Nosema-apis," dat door statistische onder-zoekingen een zoo sterke verbreiding is aangetoond, dat menverwachten mag dat bij een voldoend uitgebreid onderzoek deparasiet, zij het niet in elk volk, tenminste toch op eiken standte zullen aantreffen. Ook in ons land komt de ziekte voor. De bijenteeltconsulenten hebben haar reeds sinds jaren hier endaar opgemerkt, doch van schadelijke gevolgen vernamen zij niet. In 1927 werd ook mijn aandacht op deze ziekte gevestigd. In



??? eenige ingezonden monsters uit verschillende deelen van ons landtrof ik tweemaal de parasieten aan. Daarna onderzocht ik twee standen, een van 147, een anderevan 48 volken. Van de eerste was de grootste helft, van de tweedeeen 40-tal besmet. V????r ik iets van den laatsten stand afwist, hadik twee zwermen van den eigenaar gekocht, die ik, na aankoopop Nosema onderzoekend, evenzeer besmet vond met de parasiet.Toch leden deze volken schijnbaar niet aan de ziekte. In denwinter van 1927â€”1928 en het hierop volgend voorjaar heeft menechter ook in Nederland den boosaardigen vorm der ziekte leerenkennen op een wijze, zooals in de geschiedenis van onze bijenteeltonbekend was. De ernstige schade, welke talrijke imkers geleden hebben, som-mige verloren vrijwel hun geheelen stand van 100 volken en meer,hebben mij de overtuiging gegeven, dat het parasitisme zeer kwaad-aardig

kan optreden. Het is niet misplaatst hier eenig denkbeeld te geven van deverschillende factoren, welke van invloed kunnen zijn op het goed-en kwaadaardig verloop der ziekte, al geven zij ook geen volledigeverklaring van het uiteenloopende karakter. Reeds wees ik er op, hoe men in Zwitserland, omstreeks 1913en 1914 tot de meening kwam, dat voeding en verpleging vangrooten invloed zijn op het verloop der ziekte. Daar de ziekte haar grootste schade aanricht in het voorjaar,wanneer het volk gedurende een 3 a 4-tal maanden dicht opeen-gehoopt in de woning vrijwel roerloos heeft doorgebracht, lag hetvoor de hand aan te nemen dat deze gedwongen rust als zoodanigeen funeste uitwerking op het verloop der ziekte kan krijgen. Omeen juiste kijk te hebben op dit verloop en wat zich daarbij kanafspelen, wil ik hier de opvattingen van Phillips, entomoloogaan het Bureau of Entomology in Washington,

gezaghebbendonderzoeker op bijengebied, weergeven. Volgens hem zijn ziekteen sterfte minder het gevolg van het parasitaire lijden dan welaan slechte imkerpraxis te wijten. Hij schrijft in het Archiv fiir Bienenkunde over: ,,Eine Fehler-quelle beim Studium der Bienenseuchen," dat 100 bijenvolkenzouden sterven aan de gevolgen van onoordeelkundige behan-deling tegenover ?Š?Šn aan Nosema. Om dit te verstaan, zij het ook niet geheel te onderschrijven,moet men nog iets meer van het bijenleven kennen. Zeer dikwijls ,hetzij als gevolg van slechte behandeling hetzijals gevolg van de langdurige rust, treedt in het voorjaar de zg.roerziekte op. Deze ziekte, aan eiken imker bekend en zeer gevreesd, openbaartzich in diarrhee, waarvan de sporen, alnaarmate de graad van het



??? lijden, in de geheele woning zichtbaar zijn. Specifieke oorzakenzijn tot heden niet aangetoond. Dit darmlijden heeft ten gevolge groote bijensterfte gedurendeden winter, zwakke volken in het voorjaar, chronisch zwak blijventijdens den zomer. Doch v????r het typische teeken van de roer zichtbaar wordt, iser reeds veel aan voorafgegaan. OVERWINTERING-ROERZIEKTE. broed Warmteproductie---* Voedselopname 1 Darmovervulling [slecht wintervoer].tI Nosema.i Koude *--Onrust [ook door slechte verpakking (loslaten van den tros)., of volkszwakte.] ook door uitwendige stoornissen (door mensch of dier) ofmoerloosheid. De bovenstaande cyclus geeft een overzicht te zien van hetproces gedurende den winter. In winterrust vormt een bijenvolk een aaneengesloten tros.In het centrum de koningin, omgeven door de jonge bijen, aan deperiferie de oude z.g. huidbijen. Slechts bij zeer nauwkeurige waar-

neming zou men bij de laatste eenige, geringe beweging kunnenwaarnemen. Zoo gezien, met geen enkele bij los van den tros mag men rustigaannemen, dat het volk bezig is goed door te winteren. Daar gedurende de wintermaanden geen broed wordt aangezeten dus alleen voedsel wordt opgenomen voor zelfonderhoud enproductie zoowel der eigenwarmte als die van den tros, zijn daar-toe hoofdzakelijk koolhydraten voldoende. Dus honing of suiker. Nu zijn er honingsoorten, welke veel onverteerbare bestand-deelen bevatten, men meent dextrine-houdende stoffen. Als de winterrust gedwongen lang duurt, kan er gemak-kelijk darmovervulling ontstaan. Onrust zal er het gevolg vanzijn. De tros blijft minder aaneengesloten, vele bijen verlaten hemen reeds op een afstand van slechts enkele centimeters verkleumenzij, wanneer de temperatuur buiten het gebied van den tros 90 C.of lager is. (In het hart van den

tros bedraagtdeze Â? 250 C.(, An-dere oorzake o. a., stoornissen en moerloosheid kunnen evenzeeronrust ten geoge hebben. Doch door het min of meer oplossen van den tros gaat zeer veelwarmte verloren. Het verlies der warmte moet door meer spier-



??? arbeid worden hersteld. Deze arbeid kost energie, meer voedsel-opname is voor deze productie noodig en de vicieuze cirkel isgesloten. Als gevolg van de verhoogde warmteproductie begint dekoningin eieren te leggen. Zoodat een volk, waar de gevolgen van?Š?Šn fout telkens weer oorzaak worden van nieuwe stoornissen, inmeer of mindere mate gedesorganiseerd kan worden, van welkproces de roerziekte dan een der verschijnselen wordt. Nu reageert een volk snel op deze onderscheidene prikkels enhet is zoo, dat een imker, die van deze gevoeligheid weinig of nietop de hoogte is, zeer vaak met de roerziekte te doen krijgt. In hetin-, door- en uitwinteringsproces van het bijenvolk kan zich dusveel afspelen, zonder dat er sprake is van specifieke ziekte-oor-zaken. Binnen de grenzen van het physiologische of juist op de grenzentreden deze fatale prikkels op, welke het bijenvolk het leven

kankosten. Het behoort tot de natuur van den bijenstaat een winterrustdoor te maken, zooals voor verschillende andere diersoorten eenwinterslaap ; wordt deze echter gestoord, dan kan het leven ermee gemoeid zijn. Als Phillips dus aan deze physiologische stoornissen alleen grootesterfte wijt, kan hij tot op zekere hoogte gelijk hebben, misschienmeer dan vermoed wordt. Doch voorwaarde zijn ze niet, want het bleek, dat Nosema enroerziekte niet steeds gepaard gaan, daar men Nosema ook zeerdikwijls aantreft zonder dat er van roerziekte sprake is. Maar waar wel beide samengaan en de weersgesteldheid het volkdwingt thuis te blijven kan tengevolge van de overbelasting derdarm en de verhoogde activiteit een dusdanige verspreiding vansmetstof plaats hebben en een daarmede gepaard gaande hevigebesmetting, dat een volledige doorzieking van het volk binneneenige weken tot stand kan

komen en een sterk, zwak besmet volkin April en Mei totaal is uitgestorven. Tijdstip en weersgesteldheid zijn factoren, welke op het verloopvan zeer grooten invloed zijn, hetgeen het paradoxale verschijnselvan sterke infectie gedurende den zomer, wanneer de broedaanzeten dus den bijenaanwas zeer groot is eenerzijds en geen opvallendesterfte anderzijds, eenigszins verklaart. Oorzaak. Wanneer wij nu onze aandacht schenken aan de pa-rasiet zelve, dan hebben we haar te beschouwen als een echtedarmcelbewoner met een vrij gecompliceerd ontwikkelingsproces. Gaan we uit van den vorm, welke wij reeds bij oppervlakkigebeschouwing van een strijkpreparaat van den bijendarm waar-nemen, van den cysten vorm of de spoor, welke Â? 6 fi lang en3 fx breed is, dan zien wij hierin het eindstadium der ontwikke-ling, welke zich reeds in den tijd van 4 dagen kan afspelen.



??? â€” i35i â€” Als de sporen, die in mateloos aantal den darmwand en na af-stooting der darmcellen, het lumen van den darm vullen, rijp zijn,kunnen zij onmiddellijk na uitscheiding wederom door een bijworden opgenomen en daar zich gaan ontwikkelen. De schaal der spoor is van een zekere taaiheid en kan niet wordenaangetast door darmsappen.



??? De kiem (fig. 3) echter slingert door de micropyle van de schaaleen draad uit, een pooldraad, waarvan men aanneemt dat zij dienttot vasthechting aan den darmwand. Uit de opening in de schaaltreedt daarna de amoeboidkiem, die in vrijen toestand, wandelcelof filanon (fig. 4a en b) wordt genoemd en bestaat uit een vrijdicht protoplasma, waarin twee groote, homogene kernen voor-komen.



??? men, die zich tusschen de plooien van den darmwand ophouden.Zij gaan door amoeboide beweging in de richting der intima endringen door de staafjeszoom (rhabdorium) in de epitheelcellen.Hun afmetingen zijn van 0.8-2.9 /\'â–  Met de intrede in de cel worden de planonten meronten (fig. 6a).Zij groeien snel, het plasma is minder dicht, ook de kernen wor-den losser van bouw. In de epitheelcellen begint een sterke vegetatieve vermeerderingder meronten, zoo sterk, dat de plasmadeelingen de kerndeelingen



??? niet kunnen volgen, speciaal daar, waar door het groote aantalweinig plaats overblijft (fig. 6b en c, en ja). Heeft tweedeeling plaats,dan ontstaan meronten van 3.5â€”7.5 fi. lang met ?Š?Šn of tweekernen. Waar weinig plaats is, ontstaan echter meronten met4 ?¤ 5 kernen, en zien deze er uit als paarlsnoervormige ketens.Bij nog sterker deeling blijft de plasmadeeling vrijwel geheel ach-terwege, en ontstaan reuzenvormen, Plasmodien (fig. 7b) genoemd.Deze zijn 20 lang en 17 breed. Wanneer dit 2de stadiumdomineert worden weldra de voedingsvoorwaarden voor de para-siet ongunstig en de meront verandert in den spoorvorm. Echter niet onmiddellijk, doch langs den tusschenvorm vansporont en sporoblast. (fig. 9). De ?Š?Šn- tot vierkernige sporonten ontstaan uit meronten. De eenkernige sporont strekt zich sterk. Er treedt dus wederomvormverandering op. Het wordt een langgestrekt, min of

meerbuisvormig lichaam. Dan heeft er kerndeeling plaats, eerstziet men 2, dan 4 kernen, die zich paarsgewijze naar de eindender sporonten begeven. Deze lichamen deelen zich dan weer en tweetweekernige sporoblasten zijn ontstaan, welke zich tot sporen(fig. 10) ontwikkelen. Behalve door den vorm en de grootte, onderscheiden zich dezeverschillende overgangsvormen door de verschillende kleurbaar-heid van kernen en plasma, alsmede door het voortplantingsproces.Reeds noemde ik d?Š drie voornaamste onderdeelen van de spoor,



??? de schaal, de pooldraad en de amoeboidkiem, waarvan de ont-wikkeling vrij gecompliceerd is en nadere uiteenzetting hier ach-terwege zal blijven. De infectie met de sporen der Nosema apis heeft plaats door demondwerktuigen. Het behoort tot het wez^n der bij steeds te lik-ken en te poetsen en waar slechts een spoor van zoet aanwezig is,gebruikt zij haar merkwaardig gebouwde tong. Bovendien brengthaar zin voor reinheid een voortdurend gebruik van tong enkaken mede. De reiniging der woning in het voorjaar geeft hier-van een verrassend bewijs. Alle geslachten, koningin, dar en bij kunnen door de parasietworden aangetast. De beide eerste echter eerst dan, wanneer hetgeheele volk besmet is. Ik vond op een sterk besmette stand van 140 volken, van 13koninginnen er vier ziek. Borchert heeft bij zijn onderzoek 9%koninginnen Nosema-ziek bevonden. Darren zijn door mij weinig onderzocht.

?‰?Šnmaal trof ik er vaneen io-tal 2 stuks ziek aan. Borchert nam bij 8.7% de ziektewaar. Van het broed onderzocht ik een 100-tal uitkomende bijen.Geen van deze was besmet. Ook Borchert verklaart het broedparasietenvrij ; zoodra de bij geboren is, staat zij echter bloot aaninfectie en is in een sterk besmet volk dan ook zeer spoedig ziek. Want in een ernstig ziek volk en speciaal in het voorjaar is degelegenheid tot opname van de parasiet zeer groot.\' Daar meestalde roer in meer of minder ernstigen graad heerscht heeft een alge-heele besmetting plaats van den binnenkant der woning, van hetratenhout, en van de raten zelve. Het kan zoo ernstig worden, datbij elke opname van voedsel een onnoemelijk aantal sporen wordtopgenomen. Ik onderzocht talrijke malen de z.g. roervlekken, vochtig endroog, op verschillende plaatsen van kast en raat. De faeceszagen er onder het microscoop uit als een

reincultuur van deparasiet. Voor een begrip van de pathogenese der ziekte is het noodigeenige opmerkingen te maken over de anatomie en de histologievan het digestieapparaat, alsmede enkele physiologische bijzonder-heden te vermelden. Wij kennen, behalve tong en pharynx en oesophagus, de honing-maag met tusschendarm, de middendarm, de dunne darm en hetrectum. De honingmaag is een dunwandige blaas met een ?Š?Šnlagig epi-thelium, een musculatuur bestaande uit lengte- en dwars (ring)spieren. Zij dient slechts tot berging van honing. Moet er toch voedsel in den vorm van honing of stuifmeel vooreigen onderhoud den midden- of chylmaag bereiken, dan trekt



??? de honingmaag zich als een kanaal samen en vormt met de tus-schenmaag een direct geleidingskanaal voor het voedsel. Deze tusschenmaag is een zeer interessant onderdeel van hetdigestieapparaat. Zij bestaat uit de z.g. ventielkop, de vcntielhalsen de ventielbuis. â€? De ventielkop, 0.7 m.M. lang, is op te vatten als een instulpingvan de honingmaag en bestaat uit 4 lippen, waartusschen een kruis-vormige spleet. Fig. 12. Doorsnede door honingmaag, tusschen- en middendarm. De lippen zijn bedekt met een sterke chitinelaag en chitine-kammen, en zijn zeer bewegelijk tengevolge van sterke lengte-,dwars- en transversale spiervezelen, welke in den wand der maagverloopen. De kop zet zich voort in de sterk gespierde 0.3 m.M. lange halsom over te gaan in de ventielbuis, bestaande uit een dubbele laag



??? epithelium, verbonden door bindweefsel-en spiervezelen entrache??enen uitloopend in de chitinetrechter. Wanneer nu het voedsel moet passeeren, wordt dit door hetgeleidingskanaal, gevormd door de samengetrokken honing- en tus-schenmaag in de chylmaag gezogen, terwijl de ventielinrichtingterugvoer belet; nog ondersteund in deze functie door de trechter,welke als een slappe dichtgeslagen buis in het lumen van de chyl-maag is gelegen. Deze merkwaardige ventielinrichting gedoogt dus in de eersteplaats een zuiver verzamelen van den honing, terwijl ze een ver-klaring geeft, waarom in de honingmaag zelve de parasiet nimmerwordt aangetroffen. De werking van deze inrichting te begrijpen is verder noodigin verband met de vroeger aangenomen meening, dat de voedingvan het broed plaats had met inhoud uit de verteringsmaag. Behalve dat anatomisch en physiologisch onderzoek heeft aan-

getoond, dat deze meening onjuist is, is ook het feit, dat het broedingeval de ziekte in het volk aanwezig is nooit besmet blijkt, hiervooreen bewijs. Een ander bewijs, dat de inhoud van de chylmaag niet kanovergaan in de honingmaag, vinden we in de omstandigheid, datde honing van zieke volken, waar geen roerziekte heerscht en dusgeen verspreiding door uitwerpselen kan plaats vinden, steedsvrij is van Nosema.



??? Bovendien is deze maagafdeeling van ectodermalen oorsprongen het epithelium belangrijk resistenter dan dat van de eigenlijkemaag. Deze, de secreteerende, ook de middendarm genoemd, het eigen-lijke orgaan, waar de parasiet vegeteert, is nâ€”12 m.M. lang en1.5â€”2 m.M. op doorsnede, is eenigszins gebogen en vertoont eenduidelijke segmenteering. (fig. 11, 12 en 13). Het slijmvlies bestaat uit een ?Š?Šnlagig epithelium, de muscu-latuur uit een net wand van lengte- en dwarsspiervezelen. Dit epi-thelium is zeer verschillend van vorm en grootte, alnaarmate decel in secretie is of niet. Niet gedifferentieerde regeneratiecellenbevinden zich op den bodem van de tunica propria. Het epitheliumproduceert een fijn gegranuleerd secreet, dat hoofdzakelijk inhet vrije gedeelte der cellen is gelegen en een sterke vergrootingvan de cel veroorzaakt. Zij worden van 10â€”30 /<. zelfs tot 80 /<. lang.Deze

secretiecellen treden geheel uit het verband en een deel snoertzich af. Wij kennen verder bij de cellen in rusttoestand een z.g. rhab-dorium of staafjeszoom, welke door een membraan, de grensmem-braan, bijeengehouden wordt. In secretie zijnde cellen doorbreken dit rhabdorium. Dan spelende z.g. peritrofische membranen alsnog een heel bijzonderen rol.Zij zijn als een omvorming van het rhabdorium te beschouwen,welke op de volgende wijze plaats heeft. Door uittreding van ge-



??? ringe hoeveelheden vloeistof worden de staafjes uit elkaar gedrukt.Het grensmembraan wordt opgelicht ; daar de staafjes zeer rek-baar zijn, gaan zij tijdelijk nog mee, doch breken ten slotte af enstaan dan als franjes op de cellen. Dan ligt de membraan los in het lumen van den darm. Dit proces herhaalt zich. Er ontstaan,daar de afstooting over het geheele slijmvlies plaats heeft, buizen,waarin het voedsel besloten is, vandaar den naam â€žperitrofischemembraan." Het oplichten der membraan beschouwt men als eenbegin der secretie ; na de vorming van 6 tot 8 membranen tredende secretiecellen met hun secretieblazen buiten het celverband.Deze membranen zouden dienen ter bescherming der cellen tegeninwerking, eventueel verwonding door de scherpe stuifmeelkorrels.Men zou kunnen meenen, dat zij ook voldoende beschermingbicden aan de invasie van de Nosemaparasieten. Dit is niet hetgeval.

Zij doordringen deze, waarschijnlijk door middel van amoe-boide bewegingen en men vermoedt, dat de geleiachtige hoedanig-heid van de vliezen dit mogelijk maakt. Terecht komend als planont in de darmcel heeft daar de hier-voor beschreven ontwikkeling plaats. De parasiet bevindt zich in het begin der infectie slechts in hetapicale deel der cel; binnen eenige dagen is de cel tot op den bodemmet parasieten doorgroeid. Alle parasieten vertoonen hetzelfde ontwikkelingsstadium, waar-schijnlijk ten gevolge van hun oorspronkelijke afkomst van enkelemoeder parasiet en, waarna ze zich gelijktijdig verder ontwikkelen.



??? De pathologisch-anatomische afwijkingen van den darm bestaanin de eerste plaats in een kleursverandering. Hoewel zieke bijeneen nog normaal gekleurden darmwand kunnen hebben, ver-andert deze bruingele kleur gaandeweg en wordt tenslotte krijtwit.De wand is uiterst fragiel, zoodat hij scheurt bij de minste trek-king. Door de vaak zeer omvangrijke inhoud en het verlies van derigiditeit van den darmwand zet de darm sterk uit. Histologisch neemt men waar, dat bij toenemende opvullingder darmcellen de eigenlijke structuur steeds meer op den ach-tergrond treedt, zelfs de kernen worden aangetast en de gcheeledarmwand wordt reeds na verloop van eenige dagen ?Š?Šn reincul-tuur van parasieten. Deze invasie blijft beperkt tot het terrein van den darmwand,hoewel ook sporadisch de parasiet is waargenomen in den celwandder Malphigische kanalen. In twee gevallen heb ik deze uitbreidingkunnen

vaststellen. Bovendien is het darmlumen, zoowel van midden- en dunnen darmals van het rectum met een mateloos aantal sporen gevuld,afkomstig uit de tallooze afgestooten met parasieten volgeproptesecretiecellen, die zich voordoen als conglomeraten van sporen,bijeengehouden door een onzichtbaren celwand. In tegenstelling met de Nosema-infectie der bij wordt bij die derzijderupsen, de P?Šbrine, het geheele rupsenlichaam van uit den



??? zieken darm met de parasiet overstroomd en alle organen wordendus in het lijden betrokken. De verschijnselen zijn in tegenstelling met die bij de broedziektenniet specifiek. Zij komen overeen met die bij de roerziekte, de mijt-ziekte en de Mei-ziekte. De bijen kunnen reeds sterk lijdende zijn, terwijl zij nog ijverig opgewin uitgaan. Ik heb bijen lijdende bevonden, welke kwamenaanvliegen, zwaarbeladen met stuifmeel. Toen ik de genoemdezwermen pas in mijn bezit had en dagelijks een io-tal nijvere bijenwegving, was steeds de grootste helft ziek. De wisselwerking tus-schen hospes en parasiet is er dus wel een van merkwaardig ka-rakter, want vaak is de darm van deze dieren in hevige mate ziek.Vergelijkt men een dergelijk darmlijden met darmaandoeningenbij hoogere diersoorten, dan zou men geneigd zijn te meenen, datde processen in het insectenlichaam toch een ander verloop kunnennemen dan bij

hoogere dieren. Er schijnt een grootere onafhanke-lijkheid te bestaan tusschen de organen als zoodanig en het geheeleorganisme. Of het feit van de snelle regeneratie der cellen, hetgeenonder normale omstandigheden plaats vindt, en welke cellen bij desecretie geheel of gedeeltelijk worden afgestooten, een rol speelt,is niet onwaarschijnlijk. Want deze afstooting schijnt bij de ziekedarm nog belangrijk toe te nemen. Men kan het darmlumen zoo-als ik opmerkte overvuld vinden met de ronde, propvol geladensecretiecellen (fig. 1). Toch wordt de levensduur van de bij belangrijk bekort. En opdeze levensduur zijn waarschijnlijk ook de uitwendige omstandig-heden van invloed. Als in Februari of Maart de bijen hun eerste reinigingsvluchthebben gehouden, terwijl het volk sterk besmet is, zien wij eendergelijk volk snel uitsterven. Van 14 dagen tot 3 weken is eensterk volk gedecimeerd tot een handjevol. De

overgang van rusttot groote activiteit zal een noodlottige uitwerking hebben, temeerdaar in het voorjaar alleen oude bijen in het volk aanwezig zijnd. w. z. bijen in Augustusâ€”September geboren. Daar in deze maan-den soms al broed aanwezig kan zijn, doch nog niet of slechtszeer gering aan het uitloopen is, kan het groote verlies niet ver-vangen worden. Anders is dit des zomers, wanneer het proces inde eerste plaats chronischer verloopt, waarbij wellicht de hoogeretemperatuur van de lucht een behoudende factor is, doch vooralde dagelijksche geboorte van duizenden jonge bijen de verliezensnel aanvult. Een opmerkelijk verschijnsel bij de zieke volken is het sterkehongergevoel. Merken wij bij de voorjaarsinspectie op, dat grootehoeveelheden voedsel zijn opgenomen, dan voorspelt dit eennoodlottig verloop. Reeds merkte ik op, dat in den begintijd na de ontdekking van



??? de parasiet ook de roerziekte als een symptoom der Nosema werdbeschouwd. Hiervan is men teruggekomen en men is deze ziekte alleen alseen zeer ernstig, een fataal begeleidingsverschijnsel gaan aanzien.Dit heeft de ervaring ook mij geleerd. Van veel grooter invloed op het verloop der ziekte moet het sa-mengaan met de Malphigamoeba mellifica zijn, waarvan alsnogeen kort overzicht zal volgen. Men heeft wel aangenomen, dat bijen met lichte infectie zoudenkunnen genezen. Deze mededeelingen missen echter eiken grond. Een belangrijke kant aan deze bijenziekte is het verloop. Reeds bij de beschouwing over den levensduur van bij en volk,wees ik op den invloed van de uitwendige omstandigheden. Leeftijd der bijen (najaar of lentebijen), voedselvoorraad en kwa-liteit, duur van den winter, verloop van den uitwinteringstijd, alof niet optreden van de roerziekte, zijn verschillende factoren,welke hun

beteekenis hebben op het verloop der ziekte. Als inMaartâ€”April 80â€”100% der bijen lijdende blijkt te zijn, dan zijnde meeste der volken ten doode gedoemd. Toch kunnen ze, hoe zwak den winter uitkomend, den zomer noghalen, ingeval gunstige weersomstandigheden den broedaanzetbevorderen. Het gewone verloop is, dat een volk, dat in leven blijft, zichlangzamerhand, in den loop van 2 a 3 maanden geheel kan rei-nigen van de parasiet. De besmette diertjes gaan dood en nieuweinfecties hebben blijkbaar slechts in geringe mate plaats. Hoewelmijn onderzoekingen der laatste jaren er op wijzen, dat hoe sterkereen volk is besmet des te meer kans er is dat het in geringe mate be-smet blijft en met deze besmetting den winter ingaat, kunnen tochde volken die 70â€”80% of minder zieken hebben, in Augustusgeheel parasietenvrij zijn. Een stand bijen van 16 volken door de Rijksseruminrichting aange-kocht

en lijdende aan de ziekte in een verhouding van 50â€”80%,was in de nazomer geheel rein en bleek dit in het daarop volgendvoorjaar nog te zijn. Toch zijn er volken, die zich niet alleen nietreinigen, maar in Juni, soms in Juli nog een recidieve der ziektekrijgen, die wederom aanleiding wordt tot groote sterfte, waarbijlangeren tijd slecht weer waarschijnlijk ook hier de noodlottigerol speelt. Hoewel het verloop, in zooverre men bij het meerendeel een regel-matige afname waarneemt, een richtsnoer kan worden geachtvoor de wijze van bestrijding, is het toch verre van gemakkelijk deziekte kwijt te raken, indien op een grooten stand de ziekte in hetvoorjaar zeer ernstig heerscht. Verschillende standen, die in 1928 zeer sterk gedecimeerd



??? waren, bleven besmet en verloren in het voorjaar van 1929 wederomeen groot deel van hun volken. Alzoo het ,,er op aan laten komen" is allerminst raadzaam. Ik heb eenige imkers aangeraden hun volken geregeld te doenonderzoeken en ingeval er volken bij zijn, welke in het najaarparasietenvrij waren, deze naar een andere plaats te brengen. Hoewel een betrekkelijk eenvoudige handeling, vereischt heteen getrouw nagaan van de volken, hetgeen op een stand van60â€”-100 volken of meer vrij tijdroovend wordt. Toch ben ik van meening, dat er op de duur niets anders opzit. Want geneesmiddelen hebben tot nu toe nog geen definitieveresultaten opgeleverd. Er zijn enkele preparaten of middelen waaraan men hardnekkigblijft gelooven en tot deze behoorden o. a. het keukenzout en hetglauberzout. Deze gevoegd bij het winter- of in het voorjaarsvoerzouden de ziekte snel doen afnemen. Prof. Borchert

heeft deze behandelingswijze uitvoerig onder-zocht en komt tot het besluit, dat keukenzout alle waarde moetworden ontzegd. In Zwitserland zijn er ervaren en ontwikkelde imkers die meenenbaat gevonden te hebben bij de toediening van gentiaanwortel-extract in sterke verdunning. Ook in ons land wordt dit middeldoor enkele imkers in toepassing gebracht en zal er afgewachtmoeten worden of inderdaad dit eenvoudige middel eenig effectkan opleveren. Ook wettelijke bestrijdingsmiddelen worden in sommige landenaangewend. In 1924 is in Oostenrijk een wettelijk besluit uit-gevaardigd, waarin werd voorgeschreven, dat volken welke in eenzekere graad lijdende zijn aan de ziekte, onteigend en vernietigdmoeten worden. Itali?? is in 1928 gevolgd. In Zwitserland waar men dank zij de krachtige organisatiesteeds beter op den hoogte komt van het voorkomen der ziekte,ziet men voorloopig geen heil in wettelijke

voorschriften. Wan-neer verzekering de schade zou moeten dekken, zouden de pre-mi??n bovendien zeer hoog moeten worden gesteld. Steeds is men er bezig, het onderzoek op het voorkomen te ver-scherpen en zoodoende uit de gegevens, welke men verzamelt,een richtlijn te krijgen voor eventueel te nemen maatregelen. Daarnaast wordt door Dr. Morgenthaler aan het Instituutvan Prof. Burri wetenschappelijk aan de ziekte gewerkt. In Nederland is men nog in den aanvang. Aan de Rijks-seruminrichting zijn reeds een groot aantal ingezondenbijenmonsters onderzocht, waarvan het grootste deel parasietenbleek te bevatten. Ingeval de ziekte blijft heerschen is de eerste goede maatregel



??? een uitgebreid onderzoek in te stellen omtrent het voorkomen. Waarschijnlijk zijn er streken, waar de ziekte niet heerscht.Deze op te sporen en als centra van gezonde bijenvolken bekend temaken is een der uitvoerbare en eenvoudigste maatregelen, welkede belanghebbenden, wellicht gesteund door het Rijk, zoudenkunnen toepassen. V. Amoebenziekte. Reeds in 1916 publiceerde Maassen een door hem verrichtewaarneming bij bijensterfte, welke volgens hem werd veroorzaaktdoor een parasiet, voorkomend in dc Malphigische kanalen van debij, de organen, welke de urine afscheiden en wier uitmondingenin een krans rondom de overgangsplaats van middendarm en dunnendarm zijn geplaatst, (zie fig. 11 Nosema). De parasiet komt voor in het lumen dezer kanalen, dus extra-cellulair en wordt hoofdzakelijk waargenomen in cystevorm, dusin het ruststadium. Hun aantal kan zeer groot zijn; zij kunnen

dekanalen sterk opvullen en uitzetten. Door hun dik en glanzenduiterlijk vallen zij bij zwakke vergrooting reeds op. De cysten zijn kogelvormig, 5-7 /< groot, sterklichtbrekend, even-als de Nosemasporen. Zij hebben een schaal, een blaasvormige cel-



??? kern met een nucleolus, het eytoplasma bevat talrijke granula envacuolen. Behalve de cysten heeft Maassen later ook de Amoebe zelfkunnen waarnemen evenals Prell, die hierover in het Archiv.f??r Bienenkunde van 1925 schrijft. Deze amoeben hebben zeer fijne pseudopodi??n, die zij zendenin de staafjeszoom van het ?Š?Šncellig epitheel der kanalen. Ookzitten zij op den wand der cellen, welke degeneeren, hetzij doorvoedselonttrekking, hetzij door afscheidingsproducten der para-siet. Prell wijst er op, hoe ook door de massa cysten tengevolgevan druk het celweefsel beschadigd kan worden, terwijl hij in deverhinderde afvloeiing der afscheidings- en ziekteproducten nogeen andere, mechanische oorzaak ziet voor het degeneratiever-schijnsel. Meer is van het parasitaire leven tot heden niet bekend. Prellbrengt deze amoebe tot de Rhizopodae, orde Amoeben en heefthaar gedoopt Malphigamoeba

mellifica. Volgens Maassen kandeze amoebe aanleiding geven tot uitsterven van het bijenvolk.Doch slechts in de Meimaand schijnt zij hoofdzakelijk een boos-aardig karakter te hebben. In Juni toch zijn alle parasietenmeestal verdwenen. Deze parasiet, die de laatste paar jaren de aandacht gaat trekken,wordt uitsluitend waargenomen in symbiose met de Nosemaver-wekker. Hoe nauwkeuriger wordt onderzocht, des te meer wordtze aangetroffen. In Zwitserland nam men ze in 1925 in 20% vanalle Nosemagevallen waar, in 1926 slechts in 8%. Terwijl 1925 eenecht en berucht Nosemajaar werd, was de ziekte in 1926 goed-aardig. Morgenthaler heeft de vraag geopperd of dit gunstigeverloop wellicht aan de geringe aanwezigheid der amoebe was tedanken. De juiste rol, welke deze parasiet in het bijenvolk speelt, kennenwij nog onvoldoende ; de hypothese heeft nog ruim baan en even-als bij de Nosema zal nog

langdurig onderzoek noodig zijn om hetware verband aan te toonen. VI. De Mijtziekte. Terwijl men van de Nosema kan zeggen, dat ze in alle landenvoorkomt, afwisselend met meer of minder ernstig karakter, isdit niet het geval met de ,,Isle of Wight disease", welke wordt ver-oorzaakt door de Aearapis Woodii, een mijtsoort, voorkomendein de luchtbuizen der volwassen bij. Deze ziekte, welke haar bakermat heeft op het eiland Wight,waar ze in 1904 voor het eerst werd waargenomen, vernietigdealdaar vrijwel de geheele bijenstapel. Zij sloeg over naar Engeland enlvi â€? 92



??? Schotland en woedde ook daar in sterke mate. Gedurende 20 jaarheeft het verlies ongeveer 200.000 volken bedragen. Toen werd zij in Frankrijk geconstateerd en in 1922 kwamende eerste gevallen in Zwitserland voor. Blijkens de verslagen vande Milchw. und bakt. Anstalt in Bern, zijn er in de jaren 1925en 1926 resp. 63 a 157 gevallen waargenomen en heeft zich deziekte nog uitgebreid gedurende de laatste jaren. In Zwitserland heeft men het onderzoek systematisch vervolgd.Men sprak ervan, dat men overal daar de ziekte ontdekte, waarmen naar haar ging zoeken. Maar het merkwaardige verschijnseldeed zich voor, dat men in Fransch Zwitserland telkens weerhet voorkomen der mijtziekte kon constateeren, doch hoe men ookin Duitsch en Italiaansch Zwitserland zocht, haar hier slechts openkele plaatsen, grenzende aan de fransche Kantons, vermochtte vinden. De waarde van het systematisch

onderzoek is op dezewijze wel heel sterk aan het licht getreden. Sinds het voorjaar van 1924 is zij ook in Oostenrijk bekend ge-worden. Op zeer hevige wijze heeft zij zich op verschillende plaat-sen doen gevoelen. In de streek, waarvan Zeil am See ongeveer hetmiddelpunt vormt, heeft de mijtziekte bij tal van kleinere imkersden geheelen stand gedecimeerd en bij zeer vele den stand van50â€”60 stokken tot op de helft teruggebracht. Verscheidene, diehun volken verloren, zagen het daaropvolgend jaar hun volkenwederom uitsterven. In Saksen kwam in 1927 het eerste geval voor. Zoo gaat de som-bere voorspelling van Pointer, een Oostenrijksch onderzoeker,wellicht in vervulling, die zegt, dat de ziekte zich in den loop dertijden in alle landen, die nu nog z.g. mijtvrij zijn, zal gaan ver-toonen, ook al behoeden zij hun grenzen nog zoo angstvallig voorden invoer van vreemde bijen. Oorzaak. Het heeft tot 1920,

dus 16 jaar geduurd, alvorensmen de ware oorzaak ontdekte. Het laat zich goed begrijpen, datv????r dien tijd tal van meeningen werden uitgesproken waarbij ookbacteri??n een rol speelden, tot in 1909 de Nosemaparasiet werdontdekt en deze m. n. in Engeland als de verwekker der kwaad-aardige ziekte werd aangezien. Fantham en Porter en nog eenige mede-onderzoekers deeldenin 1912 mede, dat de Nosemaparasiet als de oorzaak van de Isleof Wight disease moest worden beschouwd. Totdat in 1920 Harvey en Rennie in Schotland een parasietvonden, die huisde in de luchtbuizen van het borststuk der bij,welke parasiet het leven van de waardin niet alleen bekortte, maarhet ook in vele gevallen te gronde richtte. De mooiste studie van de mijt en haar leven in het bijenvolkvinden wij bij Rennie, Lecturer in Agricultur Zoology in Aberdeen.



??? De Duitschers hebben de noodige aanvullingen verschaft enzoo zijn wij van den bouw en van de plaats in het systeem goed opde hoogte, weten ook iets van haar leven, hoewel er nog tal vanduistere punten overblijven. Een van deze, dat tevens een hoogst interessant vraagpunt is,is dat van het voorkomen eener in het bijenvolk parasitair en vaneen slechts commensalistisch levende Acarapisvorm. Morgenthaler deelde in 1924 mede, dat hij door het spoelenvan bijen in een mengsel van alcohol, azijnzuur en glycerine, in hetspoelmiddel een aantal mijten had kunnen aantoon en, welke mor-phologisch niet van den pathogenen vorm waren te onderscheiden. De bekende entomoloog Vitzthum kwam tot de uitspraak, datde Acarapis een vrij onschuldige medebewoner is van de bij speciaalwat betreft het Duitsche Rijk. Dat hij echter en dit is evenzeermerkwaardig, pathogeen over een landstrook voorkomt van

Enge-land, door Frankrijk over de Alpen, in de richting van Weenen,ook in Tschecho-Slowakije en in Europeesch Rusland. De Acarapis Woodii externa is daarna het voorwerp gewordenvan talrijke onderzoekingen. Verschillende vragen wierpen zich toch na deze ontdekking op.Bestaat de mogelijkheid, dat twee typen van ?Š?Šn soort morpholo-gisch volkomen overeenstemmen, terwijl zij biologisch verschillen? Vitzthum wijst er op, dat men dit verschijnsel bij andere dier-



??? soorten kan waarnemen, dus dat theoretisch dit bij de mijt der bijenzich ook zou kunnen voordoen. Men zou dan van twee biologischerassen moeten spreken. Bij de mijten gaat echter reeds een geringewijziging in levenswijze gepaard met het optreden van duidelijkemorphologische veranderingen. Onder de Acarapissoorten zijndaarvan verschillende voorbeelden. Daarom noemt Vitzthum het onwaarschijnlijk, dat de ?Š?Šnesoort Acarapis zich zou splitsen in twee rassen, zonder dat morpholo-gische veranderingen er het gevolg van zouden zijn. Vitzthumheeft daarom nog verwacht morphologische verschillen te zullenvinden en heeft uitgebreide vergelijkende onderzoekingen verricht,waarbij hij zelfs rekening hield met de houding der ledematen,welke in de natuurlijke ruststelling door de mijt wordt ingenomen.Doch noch onder de mannelijke, noch onder de vrouwelijke waseenig verschil in bouw waar te nemen.

De geringe afwijkingen doorMorgenthaler in 1927 aan het achterste paar pooten opgemerkt,kan Vitzthum niet bevestigen. Ook deze vraag legde Vitzthum zich voor. Leeft de externe mijtop de bij of van deze gescheiden, dus in de woning op de raten ofaan de binnenwanden der woning; een vraag van beteekenis inverband met de levenswijze en de voeding van de mijt. Zal dezedus leven van stuifmeel, honing of was of is de bij de draagster enook de voedster, zoodat een overgang tot het interne bestaan alseen niet ondenkbare verandering in levenswijze is op te vatten? Hij vond de mijt sporadisch op de huisbij, op de vliegbijen inhetgeheel niet; de eerste vondst schoof hij op rekening van het toeval.Op de vliegbij kan zich geen mijt behoorlijk vasthechten, daar \'t haaraan de noodige hechtorganen aan de pooten ontbreekt. Nog minderis dit het geval met de larven en eieren. Ook op het raatwerk kon hijde mijten

niet aantoonen, zoodat hij besluit, dat zij op de binnen-wanden der woning nestelen. Deze. twee bevindingen : iÂ°. de vol-komen overeenstemming in morphologischen zin, 2Â°. het grooteverschil in biologisch karakter, hebben het merkwaardige ver-schijnsel dus niet nader tot zijn oplossing gebracht. De laatste vraag betreffende de levenswijze heeft ook Borchertbeziggehouden en zeer uitgebreide onderzoekingen zijn door hemingesteld. Gedurende twee winters heeft hij van 20 volken niet minderdan 43.868 bijen onderzocht. Eerst door de spoelmethode op uit-wendig levende mijten en daarna op den inwendigen vorm. Hijvond 54 mannetjes, 220 wijfjes, 50 larven en 6 eieren, van deAcarapis externus, doch in de trachee??n geen enkele mijt, noch eenigeaanwijzing, dat zij zich daar hadden opgehouden. Ook in 5 sterk metde uitwendige mijt besmette volken, waarin hij koninginnen brachtuit gezonde volken een

er streek waar de mijtziekte in sterke mateheerschte, kon hij na verloop van eenigen tijd geen overgangvan externus tot internus waarnemen. De koninginnen hebben het



??? vermoeden, dat er in een volk een zekere geschiktheid tot opnamevan mijten kon bestaan, hetgeen clan in de nakomelingschap dezermoeders kon uitkomen, niet bevestigd. Borchert deelt o. m. nog mede, dat op de binnenwanden derwoningen van twee volken, die de uitwendige mijt herbergden,geen mijten te vinden waren. Het vermogen tot vasthechting vaneieren, larven en volwassen mijten aan het bijenlichaam schijntgrooter te zijn dan men tot nu toe aannam. Deze onderzoekingen hebben dus in zooverre het verband tus-schen bij en mijt iets inniger gemaakt dan het onderzoek vanVitzthum voorspelde. Er zal echter, zooals Borchert zegt, bij de causa externa zichalsnog een causa interna moeten voegen, wil het parasitisme totstand komen. In dezen zin maakt Rennie de volgende opmerkingen. Bestaat er een zekere onvatbaarheid bij bepaalde bijenrassen,waarvan wellicht de openingen der

luchtbuizen kleiner zijn danbij de vatbare? Of kan de mijt w?¨l binnendringen, is echter de constitutie vande onvatbare bij zoodanig, dat de voedselopname en dus het levener niet mogelijk is ??f kan de mijt in de luchtbuizen broeden, zonderdat een werkelijke ziekte ontstaat? De onderzoekingen van Borchert geven geen steun aan delaatste veronderstellingen. Ten slotte wil ik nog wijzen op de bewering van Engelschezijde geuit, dat, daar men pas voor 20 jaar het parasitisme heeftleeren kennen dit een aanwijzing moet worden geacht, dat toen decommensalistische levenswijze in een parasitaire is overgegaan.Indien dit vermoeden juist zou zijn, wordt epidemiologisch veelverklaard, doch het probleem van het â€žwaardoor" blijft even on-opgehelderd. En in dit geval dreigt in alle landen het gevaar. Ook in ons land heb ik bij herhaalde wasschingen mijten gevon-den, nimmer echter, uit welken hoek van ons land

ook afkomstig,tracheale mijten. De pathogene mijt, waarmede wij ons nu verder zullen bezighouden is uit den aard van haar woonplaats van zeer geringe af-metingen ; zij heeft een lengte ongeveer van 0.15 m.M. en is dusmet het bloote oog niet zichtbaar. Het wezen. Beschouwen wij het ademhalingsapparaat van de bijdan zien we, dat een trache??nsysteem de longen vervangt. De buizen, die beginnen met de stigmata, een 1 o-tal paren ope-ningen aan den voorrand der segmenten gelegen, loopen vlak langshet chitine-pantser, vertakken zich in de richting van het hoofden van het abdomen om in de luchtzakken, welke bij geen anderediersoort zoo sterk ontwikkeld zijn als bij de bij, uit te monden.



??? Het buizensysteem, dat weer uit de zakken ontspringt, legt zichvervolgens als een netwerk om de verschillende organen ; vooralbij de middendarm en de geslachtsorganen is dit netwerk zeer uit-gebreid aanwezig. Deze â€žluchtaderen" bereiken tenslotte eendoorsnede van o.ooi m.M. Het geraamte der trachee??n bestaat uit een doorloopencespiraaldraad van chitine, waardoor de buizen hun vormbewaren. Van de in de thorax aanwezige drie paar stigmata is het eerste paj.rslechts uitverkoren tot verblijf der mijten. Wat aan dit hoogstinteressante verschijnsel ten grondslag ligt, kan slechts wordenvermoed. Beschouwt men het sluitapparaat der stigmata, dan blijkt diteen samengesteld mechanisme te zijn en men heeft zich afgevraagdof het eerste paar een iets minder solide afsluiting heeft dan de an-dere, of dat de meerdere wijdte hen alleen toegang verschaft, hei-



??? geen het meest aannemelijke is, of dat dit trachee??npaar eenbijzondere reuk verspreidt, welke de mijten zou aantrekken. Nadat een vrouwelijke mijt is binnengedrongen, legt zij haar ei.Zij is dus bij haar entre?Š reeds elders bevrucht. Uit het ei komt dezespootige larve. Hoe groot de progenituur van een mijt



??? is, is nog niet bekend. Een feit is het, dat een bij in het trachee??n-systeem een aantal van 18â€”49 stuks in alle stadia kan herbergen. In de door Rennie onderzochte gevallen was het aantal vol-wassen wijfjes nooit grooter dan vier, nooit minder dan drie. Menzou dus kunnen veronderstellen, dat elke individu 5â€”10 eierenkan leggen. Het eerste gedeelte van de trachee??n kan soms letterlijkvolgepropt zitten met mijten, larven en eieren. Terwijl Renniewaarnam, dat de mijt zich beperkte tot het gebied der trachee??nheeft Prell de larven ook in de luchtzakken kunnenaantoonen, hetgeen zoowel biologisch interessant als uit diag-nostisch oogpunt van belang zou kunnen worden geacht, daareventueel de mijtin het object van onderzoek, d. z. de trachee??nniet wordt gevonden. Deze waarneming wijst dus tevens op hetvermogen en de neiging tot verplaatsing, een omstandigheid, dieniet onbelangrijk is in verband met

de kwestie der externe mijtHerhaald onderzoek zal de juistheid van deze bevinding nofmoeten bevestigen. Natuurlijke infectie. Terwijl de pathogenese kan gekend wordenwanneer men de bij als individu beschouwt, is dit niet voldoendewanneer wij een goed begrip willen krijgen van de natuurlijke in-fectie en het verloop der ziekte zonder kennis te hebben van helbijenvolk en het leven der bijen in korf of kast.



??? Daarom wil ik nogmaals wijzen op de eigenschap van het volksteeds een aaneengesloten tros te vormen, die des winters het dichtstis en naarmate de temperatuur stijgt en het voorjaar nadert, zichmin of meer gaat oplossen, doch steeds een verbonden eenheidblijft, verbonden met broed en voedsel. Dit nu samengedrongen leven stelt de ontwikkelde bevruchtewijfjesmijten in de gelegenheid de trachee??n van de gastvrouwgaandeweg te verlaten en, zich aan het haarkleed der bijen vast-hechtende, bij andere bijen de trachee??n binnen te dringen. Datdeze besmetting dus gedurende den winter het sterkst is, ligt voorde hand, hetgeen nog niet zeggen wil, dat in den winter de groot-ste sterfte plaats vindt. Doch ook in den zomer, wanneer de weersgesteldheid slecht isen de woning een groote bevolking bevat, vaak 60â€”80.000 exem-plaren en dus innig contact bestaat, kan er een sterke verbreidingvan de

parasieten plaats hebben. Interessant is de opmerking vanPrell, dat Engeland met zijn vele mistige dagen, waarop nietgevlogen kan worden, een gunstig terrein is voor de ontwikkelingder mijtziekte. Hij zelf nam haar waar in Saksen, voor het eerst in1926, na een natte zomer. Het klimaat en de wisselende weersgesteldheid zijn dus belang-rijke factoren bij de natuurlijke infectie, evenals blijkbaar in hetverloop der Nosema. Hoe een mijtzieke koningin een voortdurende en langdurendebron voor verspreiding temidden van haar volk kan zijn, laatzich denken. Het gebruik is een koningin 2 a 3 jaar bij haar volkte laten en haar dan te vervangen door een jonge. Daar zij steedsin het midden van haar volk leeft, zal zij in staat zijn, steeds weerversche bijen, generatie na generatie, te besmetten. Dat indirecteen zieke koningin haar volk dus tot ondergang kan leiden, ligtvoor de hand. Zij is minder bekwaam voor haar taak, de

eierlegvermindert, het volk moet verzwakken en uitsterven, behalvedus door sterfte der oude en besmette bijen ook ten gevolge vangebrek aan jonge bijen. Bij de verspreiding der ziekte van volk tot volk speelt de bij zelfde belangrijkste rol. Men veronderstelde wel, dat ge??nfecteerde bijen op de bloesem,die zij bevliegen, mijten kunnen achterlaten, die, zich vastklemmendaan nieuwe bezoeksters, bij andere volken kunnen worden inge-dragen. Deze kans is echter klein. Algemeen stelt men zich op het standpunt, dat roovende bijenuit een sterk volk van een door mijtziekte zwak geworden volkjede mijten overbrengen. Wanneer men zich rekenschap geeft vanzulk een roofgeschiedenis, dan zijn daartegen ook weer beden-kingen aan te voeren en wel op grond van de volgende omstandig-heid.



??? Roovenden bijen is het natuurlijk te doen om de honing, die zijniet in het drukke gewoel van het centrum vinden maar wel opde grenzen van het broednest, waar hoofdzakelijk de honingwordt geborgen en waar speciaal in een zwak volk de bevolkinghet dunst aanwezig is. Een andere en veel gevaarlijker omstandigheid bij de versprei-ding is het bezoek van bijen. Van verzwakte volken, het z.g.inbedelen in sterke ; het medetrekken zelfs van scharen bijenuit zulke zwakke volken met de roovers uit de sterke volken. De darren spelen evenzeer een belangrijke rol uit epidemiologischoogpunt. Deze heeren van den bijenstaat hebben het privilege overalte worden toegelaten, hetgeen allerminst het geval is met de bijen vanoverigens normale en sterke volken, welke elkaar steeds afsteken.Het feit, dat zij ongehinderd overal binnenkomen, zich overal tus-schendringen en thuisgevoelen, levert dus een belangrijke

bronvoor besmetting. Bovendien vliegen zij over groote afstanden enkunnen dus ook speciaal in de paringstijd volken op groote afstan-den besmetten. De imker laat zich evenzeer niet onbetuigd bij de verspreiding. Bij het vereenigen van volken, waarbij ganzeveeren en bij en-vegers moeten helpen, is een overbrenging der mijten natuurlijkzeer gemakkelijk. Het gebruik van oude kasten als woning voor zwermen, levertgeen gevaar op voor de nieuwe bewoners. De mijten leven nietlanger dan 5 dagen buiten haar gastheer of gastvrouw. Oude kas-ten kunnen dus hoogstens doode exemplaren bevatten. Het ligt voor de hand, dat het verloof, evenals bij elke andereparasitaire of infectieziekte, bij dit lijden niet steeds hetzelfde is. Het hangt hier af : van de graad van besmetting, van hettijdstip van het jaar, zooals reeds gezegd van de weersgesteld-heid, van de sterkte van het volk en van den ouderdom derkoningin en

haar vruchtbaarheid, alle factoren, die in hun wissel-werking tot het parasitisme een rol kunnen spelen. Hoewel blijkens proeven door Samman in Schotland genomen,de besmetting van de bij zeer snel in haar werk kan gaan â€” hijzag toch dat een dar van 2 dagen reeds ?Š?Šn mijt en 2 eieren in zijntrache??n herbergde, een ?Š?Šndaagsche reeds ?Š?Šn mijt â€”, toch moetde ziekte onder zulke omstandigheden hevig in een volk heerschen. Want proeven verricht om gezonde volken te besmetten door b.v.zieke bijen in het volk te brengen, leverden zeer dikwijls niets op ;dergelijke zieke, meestal oude bijen, zullen weldra uit een volkverdwijnen. Een volk moet in een bepaalde conditie zijn en wel in dichtentros opeengehoopt zitten, daar anders de besmetting, uit den aardvan het parasitisme, slechts langzaam voortschrijdt. Als men rekent, dat het meestal een jaar kan duren, alvorens



??? een besmet volk uiterlijke teekenen van ziekte vertoont, is hette begrijpen, dat de besmetting inderdaad langzaam moet plaatshebben. Pathologisch-anatomisch zijn er enkele interessante punten tevermelden. Wanneer men de preparaten van trachee??n beschouwt, waarinde mijt zich heeft genesteld dan zijn daar enkele dingen, die devolgende vragen opwerpen :iÂ°. Waarvan leeft de parasiet?2Â°. Hoe verschaft hij\'zich zijn voedsel ? 3Â°. Hoe ontstaat de zwarte verkleuring van den trachee??nwand?4Â°. Waardoor werkt de parasiet schadelijk op zijn gastheer? Wij hebben dan te weten, dat de mijt beschikt over kaken,deze zijn echter zeer dun, scherp en bovendien hol. Zij kan daarmeeden wand der trachee??n aansteken en tevens bloed zuigen. Door??anboring van den wand verschaft zij zich dus haar voedsel. De zwarte verkleuring, welk men opmerkt, bracht men eerstterug tot excrementen van de

mijt. Daar zij echter een blinde darmheeft, is dit uitgesloten en nu weten wij, dat deze zwarte kleurwordt veroorzaakt door gestold bloed, hetgeen ook chemisch is??angetoond. Dat het bloedverlies de bij verzwakt is verondersteld, doch inwelke mate dit bijdraagt tot haar dood, weet men niet.



??? Men heeft, zonder eenig bewijs, en slechts naar analogie met andereparasieten, aan de vorming van een gift gedacht. Ook vermoedde men, dat door aanvreting der cellen, die danhaar functie zouden verliezen, het bijenlichaam zou worden ge-schaad. Voor de hand ligt de mechanische stoornis. Indien men de tra-chee??n volgepropt met mijten,larven, eieren en exsudaat beschouwt,is de veronderstelling, dat de ademhaling hieronder moet lijdenniet overdreven, daar het trachee??npaar de vliegspieren van zuur-stof voorziet, en deze functie dus belangrijk zal worden onder-drukt. Tracliee??n met mijton en exsudaat (naar I.euenberger). Degeneratie der spieren is niet waargenomen. Beschouwt menechter de zilverachtige buisjes, die in staat zijn ,alle bewegingenvan de omliggende spieren mede te maken, dan is het vermoedenniet misplaatst, dat door de verstijving tengevolge van den abnor-malen inhoud,

deze bewegingen sterk beperkt moeten worden.Zij moeten een druk op de spiermassa\'s uitoefenen en de werkingder spieren belemmeren. Talrijke veronderstellingen dus, waarvan het bezwaarlijk is,de juiste met zekerheid vast te stellen.



??? V erschijnselen. De verschijnselen, waar te nemen bij de enkelebij en bij het volk, zijn alleen, wat het laatste betreft, vrij karak-teristiek, al leiden zij niet tot een absolute diagnose. Bij alle ziekten, Nosema, Mei-ziekte, Roer, en ook bij deAcariosis treft men een onvermogen tot vliegen aan. Voor het vliegen is noodig, dat de luchtzakken zich vullen.Elke belemmering hiervan belet het vliegen. Zij het, dat darm en rectum, speciaal het laatste sterk gevuldzijn, hetzij door faeces of door Nosemasporen en door druk vandeze de luchtzakken zich niet kunnen uitzetten, zij het, dat de borst-spieren, mechanisch door verstopte en verstijfde trachee??n in hunfunctie belemmerd zijn â€” het gevolg is onder deze verschillendeoorzaken gelijk, want de bij is niet in staat te vliegen. Zij wipteven van den grond op, valt weer neer en in groote onrust beweegtzij zich snel langs den grond. Zij heeft daaraan den typischen

naamvan krabbelaar te danken, de ziekte van krabbelziekte : Crawlerdisease. Of bij de enkele bij nog andere dan deze verlammingsverschijn-selen voorkomen, is nog niet uitgemaakt. Sommige zagen een afwijkende vleugelstelling. Het is een merkwaardig verschijnsel, eveneens bij ernstige Nosemawaargenomen, dat de dieren ondanks een hevig trachee??nlijden,nog op gewin kunnen uitvliegen. Het belangrijkste symptoom iswel het plotseling optreden van sterfte op groote schaal, welkewordt ingeleid met het krabbelen. Nadat in den winter of na lang-durige slechte weersgesteldheid een sterke infectie plaats heeftgehad,kunnen op een warmen dag bij sterke vlucht binnen korten tijdeen massa bijen het vlieggat uitkomen, die voor en na sterven,deels aan de directe gevolgen van de ziekte, deels door ziekte enverkleuming, daar zij niet meer in staat zijn de woning te bereiken. Dergelijke aderlatingen

hebben voor de achterblijvers de meestfuneste gevolgen. Als het volk veel broed heeft, dat moetworden gevoerd en verwarmd, komt daarin met ?Š?Šn slag een grootestoornis. Veel broed gaat dan ook te gronde. Diagnose. Daar de ziekte inheemsch is en de imker dus ver-trouwd geraakt met het verschijnsel der massa-sterfte, zal de diag-nose niet moeilijk te stellen zijn. Al is vergissing met de Meiziektemogelijk, zoo zal microscopisch onderzoek den waren aard derziekte spoedig aantoonen. Het was in de bijenwereld een verrassende tijding, toen bleek,dat er in het volk een mijt kan voorkomen, niet te onderscheidenvan de Acarapis Woodii, en niet levend in de trachee??n der bij. Behalve uit biologisch oogpunt was dit feit uit differentieel-diagnostisch oogpunt van belang. De waschmethode kan niet als technisch hulpmiddel dienen bijhet onderzoek naar mijten.



??? Doch ook de gewoon gangbare methode is uit een oogpunt vansnelle en zekere diagnose-stelling onvolledig. Deze is de volgende :na wegneming van den kop wordt met een scherp mes een stuk vanhet borststuk afgesneden, de prothorax, waaraan het eerste paarpooten zich bevindt, vervolgens een schijfje loodrecht op delichaamsas waarbinnen de trache??n verloopen, temidden van desterke spieren voor beweging van pooten en vleugels bestemd. Hetprepareeren van de trache??n vordert eenigen tijd en zoo is een onder-zoek van een eenigszins groot aantal bijen langs dezen wegbijna niet practisch door te voeren. Op verschillende manieren isgetracht hierin een verandering te brengen. Prof. Borchert brengt de bijen in diaphanol (Chloordioxyd-azijnzuur gedurende eenige dagen tengevolge waarvan het chitine-pantser doorzichtig wordt. Dan wordt op bovenomschreven wijzehet borstschijfje genomen

en tusschen de platen van een trichinen-compressorium platgedrukt. De trachee??n worden door het pantserheen doorzichtig en wanneer mijten en zwarte verkleuringen vanden trachee??nwand aanwezig zijn, treden deze dus eveneens aanhet licht. Op deze wijze kunnen per uur 150 bijen worden onderzocht,zoodat er voor diagnostische doeleinden nu geen belemmeringenmeer bestaan. Ten slotte de behandeling van zieke volken. Het beginsel, waarop een bestrijding der ziekte in een volk moetberusten is de toepassing van een middel, dat selectief werkt, demijt dus doodt en de bij niet schaadt. Gezien de woonplaats der mijten kan dit middel niet anders dangasvormig zijn, doch dit heeft het nadeel dat alle dieren, gezonden besmet, aan denzelfden invloed worden blootgesteld. In zooverre zou dit van minder beteekenis zijn, als slechts dezieke bijen mede het slachtoffer werden of als de ongunstige wer-king

op de gezonde bijen en het broed van voorbijgaanden aardwas. Bovendien is het een ongunstige omstandigheid, wat betrefteen langdurige inwerking van het gas, dat de bijen trachten allevreemde geuren door een uitgebreide en krachtige ventilatie,welke zij door gebruikmaking van de vleugels tot stand brengen,zoo spoedig mogelijk uit de woning te verwijderen. Verschillende middelen zijn toegepast geworden. Zwaveldampen in geringe concentratie, zwavel en salpeter, eneen preparaat bestaande uit chloropicrine, campher, salicyl-methylicus, hadden alle ten doel de mijt in en buiten de trachee??nte dooden. Rennie heeft er ook aan gedacht de mijten, welke de trachee??nverlaten hebben en een nieuwe hospes opzoeken, op haren weghierheen te doen â€žverdwalen." Hij stelt zich op het standpunt,



??? dat daar de mijten in betrekkelijk klein aantal voorkomen, enbovendien geen groote progenituur hebben, er een bijzonder mid-del moet zijn, waardoor zij telkens weer die kleine verborgen ope-ningen onder het pelskleed kunnen vinden. Hij neemt daartoe aande mogelijkheid, dat het eerste paar trachee??n een geur afscheidt,die de mijten aantrekt en den weg wijst. Nu dacht Rennie dat,wanneer hij den geur kon wegnemen, de mijten hun wegwijzerskwijt zouden zijn en omkomen bij gebrek aan voedsel en geschiktewoonplaats. Met het wegnemen van de trachee??ngeur door eenandere reukstof achtte hij het doel te kunnen bereiken. Hij raaddewintergroenolie aan. Resultaten van deze overigens zeer bijzonder uitgedachte be-handelingsmethode zijn niet bekend geworden. De laatste twee jaren hebben andere onderzoekers eveneens insamenwerking met Rennie een nieuw middel toegepast, datblijkens

mededeeling ook van anderen kant, aan de verwach-tingen voldoet. Reeds in 1928 hield Mr. Illingworth van Foxton-Royston inGen?¨ve ter gelegenheid van de vergaderingen der Apis-Club aldaareen demonstratie van deze nieuwe bestrijdingsmethode. Hij gebruikte, zooals Col. Howorth in de Brit. Bee Journalmededeelt, nitrobenzine en petroleum 2 deelen, safrol 1 deel, ineen hoeveelheid van 2 gram verspreid op een mat op den bodem vande kast, waarvan de dampen binnen de woning moesten wordengehouden door deze, uitgezonderd de vliegopening, totaal af tesluiten. Met dit middel zijn talrijke proeven genomen en de resul-taten heeten zeer gunstig. Op een later tijdstip wil ik op deze behandelingswijze, waaroverin de Engelsche bijenbladen interessante mededeelingen staanvermeld, terugkomen. Hier wil ik besluiten met te wijzen op den aard van deze zeerbijzondere bestrijdingsmethode, waarbij

een gasvormige stof,waarmede de parasiet en de hospes beide even sterk in aanrakingkomen, zoodanig kan worden uitgemeten, dat zij voor de eerstedoodend werkt, zonder de laatste te schaden.



??? BOEKAANKONDIGINGEN. Handbuch der Gefl??gelkrankheiten und der Geflugelzucht. Herausgegeben von Dr. T. van Heelsbergen. 1929. Verlag Ferdinand Enke,Stuttgart. Prijs ingenaaid 45 M. gebonden 48 M. Dit boek is de vrucht van samenwerking. Het is een zeer verblijdend verschijn-sel, dat een groep Nederlandsche dierenartsen de handen in een geslagen heeftom een overzicht te geven over kiekten van vogels en over gevogelte-teelt voor-namelijk voor zoover deze van belang zijn voor den dierenarts, die de nieuwen;ontdekkingen ook in de grensgebieden van zijn vak wil bijhouden. De diergenees-kundige medewerkers, te weten de heeren van Heelsbergen, Baudei, te Hen-nepe, Hoogland, van der Plank, Veenendaal en Vermeulen beschikken,elk op zijn gebied over een rijpe ervaring en waren in de gelegenheid hun denk-beelden in de practijk te toetsen. Ook de litteratuur is door hen ter dege

bewerkten vermeld, doch zonder dat het boek onhandelbaar van omvang is geworden.De bijdrage van Dr. B. J Krijgsman over door Protozoen opgewekte ziektenverraadt in den schrijver naast den bioloog de groote belangstelling voor klinischewaarnemingen en therapie. Doch dit boek is ook de vrucht van samenwerkingin anderen zin. Sedert de verheffing van de Rijks-veeartsenijschool tot Veeartsenij-kundige Hoogeschool is in stilte gearbeid aan verdere uitbouw van materieelc enandere hulpmiddelen voor de wetenschappelijke beoefening der Veeartsenijkunde.Vaak onder zeer moeilijke omstandigheiden is behouden wat verkregen was enverbeterd wat nog onvolkomen genoemd kon worden. De meeste schrijvers vandit boek vonden hun arbeidsveld binnen de spheer van deze onderwijsinstelling.Het is dan ook voor een belangrijk deel te beschouwen als een synthese, van degeestelijke krachten die te Utrecht

zich in dienst stellen der diergeneeskundigeWetenschap. Een critische bespreking van dit boek is ondoenlijk. Er zal wel geen deskun-dige zijn, die al deze onderdeelen zoodanig beheeischt, dat hij een eindoordeelover elk hoofdstuk zou kunnen uitspreken. Zulk een bespreking is ook niet noodig.De Nederlandsche dierenartsen kennen de schrijvers als betrouwbare voorlichtersop dit gebied ; de practijk van het leven zal spoedig leeren of het werk zijn wegvindt over de wereld en geraadpleegd wordt, dan wel of het wordt bijgezet in eenbibliotheekkast. En hiermede raak ik een derde belangrijk punt. Het is een zeerverblijdend verschijnsel dat een groep Nederlandsche dierenartsen op deze wijzezijn intrede doet in de wereldlitteratuur. De werken van Prof. Jakob dienentot de Duitsche litteratuur gerekend te worden ; daarnaast kennen wij slechtsenkele werken van Nederlandsche dierenartsen die buiten de grenzen van

onsvaderland verbreiding vonden (o.a. d?? Bruin, Wesier, Kroon). Het uitkomenvan dit boek is een feit, dat in de geschiedenis der Nederlandsche Veeartsenij-kunde moet worden vastgelegd. Mogen wij ten slotte nog eens wijzen op de beteckenis van dit boek voor de Neder-landsche dierenartsen. Men heeft met opoffering van vec.1 moeite getracht de kennisder pluimveeziekten tot de dierenartsen te brengen door middel van cursussen.De belangstelling daarbij bewees, dat dit onderwerp urgent is. Doch hoeveelbeter zal het gesproken woord beklijven indien een en ander voor of na den cursuskan worden nagelezen. Bovendien, men ontdoet zich bij het doorbladeren vandit boek al zeer spoedig van het onbehaaglijke gevoel, dat de kennis van de ziektender vogels een onmetelijk gebied zou zijn, waarin men zich toch zou verliezen.Het terrein blijkt wel groot, doch met deze gidsen is een tocht er door zeer leei-

zaam. Uit het bovenstaande blijkt, dat wij de schrijvers en in de eerste plaats Dr.van Heelsbergen van harte gelukwenschen bij de geboorte van dit geesteskinden dat wij het een zeer voorspoedige toekomst toewensclien. Men zegge niet dat de prijs daarvoor een onoverkomelijk beletsel is. Wantwaarom zou men de samenwerking niet zoover uitstrekken, dat men aanvankelijk



??? per afdeeling der Mij. eenige exemplaren\' ter lezing onder de leden aanschaft,voor zoover aankoop voor elk afzonderlijk eenige moeilijkheid zou opleveren. Iktwijfel niet of wie er eens mede heeft kennis hemaakt, zal wel zorgen een eigenexemplaar te verwerven. C. F. v. O. Prof. Nils Hansson, F??tterung der Haustiere; ihre theoretischen Grundlageund ihre wirthschaftliche Durchf??hrung. Deutsch von Dr. Franz von Meissner.??berarbeitet und mit ein Vorwort versehen von Dr. Georg Wiegner, mit 8Abbildungen und zahlreichen Tabellen, 2te umgearbeitete und erweiterte Auflage.Dresden und Leipzig, Verlag von Theodor Steinkopff, 1929. Prijs M. 10,â€” ge-boden M. 12.â€”. De eerste in 1925 versehenen druk van dit werk heb ik besproken in Jaarg.1926 pag. 365 van dit Tijdschrift. Ik kan daarnaar verwijzen en mij bepalentot de veranderingen en verbeteringen door den schrijver aangebracht. De be-

grippen â€žvoedereenheid" en â€žmelkproductiewaarde" in dit werk het eerstuiteengezet, eenheden, die in Zweden algemeen gebezigd worden en wel logischzijn, werden toch bij ons weinig ingevoerd, daar wij ons het meest blijvenhouden aan Kellners â€žzetmeelwaarde". Het verschil tusschen de berekening vanâ€žmelkproductiewaarde" en â€žzetmeelwaarde" bestaat dan ook in hoofdzaakhierin, dat bij de berekening der laatste als reductiegetal voor eiwit 0.94 en bij<lie der eerste waarde 1.43 moet worden genomen, terwijl de waardeverhouding(Wertigkeit) nog al eens uiteenloopt. In den nieuwen druk is getracht het werk geheel op de hoogte van den tijdte brengen, wat niet zoo gemakkelijk is, daar op het gebied der voedingsleerveel en in Amerika zelfs zeer veel gewerkt wordt. Aan het eerste gedeelte, waarin de samenstelling en de verteerbaarheid dervoedermiddelen worden behandeld, isterecht een

hoofdstuk over hun biologischewaarde toegevoegd, waarin vooreerst het verschil in biologische waarde dereiwitstoffen, in hun verschillende samenstelling (de eiwitstoffen uit vleesch enmelk zijn uit 19 verschillende aminozuren opgebouwd), wordt behandeld. Hans-son komt hier tot de volgende, practische consequenties: 1. De dierlijke voedermiddelen bevatten zeer verschillend samengesteldeeiwitten en hebben daarom de hoogste biologische waarde. Dat is de redenwaarom melk en afvalproducten der zuivelfabricage zoo moeilijk te vervangenzijn. Om dezelfde reden komt men bij het zoeken naar vocdermiddelen ter ver-vanging van melk en wei tot andere dierlijke producten, als vleeschmeei, dier-meel, vischmeel, haringmeel e.a. 2. Voedermiddelen, die uit de geheele planten bestaan, hebben alzijdigersamengesteld voedereiwit dan die welke slechts uit zaden of afvalproductenvan planten verkregen

worden. Weide, groenvoeder, hooi en persvoeder moetenuit dit oogpunt biologisch meer volkomen samengestelde eiwitten bevatten dangraan, wortel- en knolgewassen en afvalproducten als zemelen en voederkoeken. 3. Hieruitvolgt.dat wij al onze huisdieren een gemengd rantsoen moeten trachtente geven. Hooi vormt daarom steeds een belangrijk bestanddeel van het voederder herkauwers en in het voeder der melkkoeien moeten wij de verschillendekrachtvoedermiddelen gemengd geven. Het is een goede practische regel inkrachtvoedermengsels minstens drie verschillende soorten van oliekoeken tegebruiken. Deze voor de praktijk zoo belangrijke uitspraken neem ik hier over. Behalvede waarde der verschillende eiwitten wordt ook gewezen op de verschillen inde productiewaarde der vetten, vooral bij de voeding der jonge dieren, waarbijhet melkvet veel hoogere waarde heeft dan andere vetsoorten

en op de ver-schillende biologische waarde der onderscheidene koolhydraten. Bij de behandeling der minerale stoffen wordt erep gewezen, dat het noodigis de voedermengsels zoo te regelen, dat de asch een duidelijk alkalische reactieheeft; een zure reactie der gezamenlijke minerale stoffen is nadeelig. Hierover LIV 93



??? wordt verder uitgeweid. Ook aan de vitaminen is natuurlijk de volle aandachteschonken. Nieuw is een hoofdstuk over de concentratie der voedende bestanddeelen invoedermengsels. De concentratie, welke de dieren noodig hebben, hangt vanden bouw van het digestiekanaal en van den aard der productie af. Varkenshebben het meest geconcentreerde voedsel noodig; voor de melkkoe en hetwerkpaard hangt de concentratiegraad van het voeder af van de grootte dermelkproductie resp. den aard van den arbeid. Uitvoerig wordt stilgestaan bij de voeding in de periode van droogstaan dermelkkoeien. Deze periode moet beschouwd worden als een, waarin weer hetevenwicht hersteld moet worden, als door de voorafgegane rijkelijke melkpro-ductie de normale voorraad aan reservevoedsel in het lichaam is aangetast ofuitgeput. Het vermogen van het dierlijk lichaam om voedingstoffen, welkevoor komende tijden

noodig zijn, te reserveeren is grooter dan men gewoonlijkmeent. De vermagerde .droogstaande koe moet vet en eiwit opleggen en vooralook minerale stoffen, speciaal kalk en phosphorzuur. Ook vitaminen kunnenals reserve opgelegd worden, waarbij ook bij de voeding in den tijd van droog-staan rekening moet worden gehouden. Verschillende sedert den isten druk van het boek ingevoerde voedermiddelenworden kort besproken, terwijl in de hoofdstukken over de voeding van melkvee,jonge paarden en varkens veranderingen zijn aangebracht in verband met deresultaten der nieuwere onderzoekingen, waarbij ook met de behoefte aan mineralestoffen rekening is gehouden. Zooals ik in de bespreking van den isten druk reeds opmerkte, is Hansson\'sboek nuttig voor ieder, die zich met de vorde.ingen der voedingsleer op dehoogte wil houden. Kroon. INGEZONDEN. Electrische bedwelming van slachtvee. In zijn

artikel, onder gelijkluidend hoofd als deze regelen, spreekt Prof. Dr.J. Koos de meening uit, dat het niet reageeren op de halssnede of het steken vanonder den invloed van den Leduc\'schen stroom verkeerende slachtdieren, nietmag worden beschouwd als een gevolg van bedwelming, maar moet worden ver-klamd door den toestand van machteloosheid, waarin die dieren door den elec-trischen stroom zijn gebracht en die tot verstikking zou hebben geleid, indien nietdoor verbloeding het intreden van den dood ware bespoedigd. Zeer zeker zou bij voortgezette aanwending van den stroom de verstikkings-dood zijn gevolgd. Aan het slot van mijn artikel in de 15-October aflevering, weesik er dan ook op, dat de ademhaling blijft stilstaan, al was dat dan ook bij de Keul-sche runderen in verband met eene waarschijnlijk te lichte bedwelming niet be-paald het geval. Er kan dus slechts verschil van meening bestaan over

de vraag of bij de slacht-dieren tegelijkertijd met de volledige ontwikkeling van den tonischen kramp-toestand van het spierstelsel, als gevolg van de prikkeling der motorische centra,ook bewusteloosheid optreedt, zooals wij dit zien samengaan bij den echten epi-liptischen aanval bij den mensch. Het is nl. op de zeer groote overeenkomst vansymptomen bij het electrisch bedwelmde dier en bij dien aanval dat Prof. M??llerzich beroept voor de rechtvaardiging van zijn conclusie, dat het electrisch bedwelm-de dier inderdaad bewusteloos is Tot mijn leedwezen laat Prof. Roos deze argu-mentatie onbesproken en dus onweerlegd. In verband hiermede en met de plannen, die bestaan om ook hier te lande proevente nemen op het gebied van electrische bedwelming van slachtvee, zou ik hem willenvragen, hoe hij over deze argumentatie van zijn collega te Miinchen denkt en ten



??? slotte nog of hij het mogelijk acht om bij die proeven positief uit te maken of deLeduc\'sche stroom bij dieren al dan niet tot bewusteloosheid voert. Immers, hetzij hier nog eens herhaald, daarmede staat of valt van het standpunt der dieren-bescherming de waarde van deze van Duitsche zijde zoo sterk gepropageerde wijzevan bedwelming van slachtvee. Voor de beantwoording van deze twee vragen, zal de Nederlandsche Dieren-bescherming, die om helder licht in deze materie vraagt, Prof. Roos niet dandankbaar zijn. io November 192g. W. van der Burg. Nergens heb ik geschreven, dat de waargenomen verschijnselen een gevolgwaren van een primair optredende bewusteloosheid. Ik heb juist in de laatstezinsnede uitdrukkelijk verzocht een nader onder zoek in te stellen,hierbij vooraldenkende aan de vraag of onder invloed van den electrischen stroom naast de ver-lamming van de motorische functies, ook

een buiten werking stellen van de psy-chische optreedt, zoodat wij dan van â€žbewusteloosheid" in werkelijken zin kunnenspreken. Wordt dit bewezen dan moet om verschillende technische redenen aande electrische bedwelming, vooral bij varkens, de voorkeur gegeven worden bovende thans gebruikelijke. C. F. van Oijen. Het â€žDiphterie-middel" Endiphthocid. Daar er in den laatsten tijd in pluimveehouderskringen veel reclame gemaaktwordt voor Endiphthocjd tegen snot en diphtherie, welke ziekten er op â€žeenvlugge en eenvoudige manier" mede te genezen heeten te worden, vermeld ikeven het volgende : Op het oogenblik zijn proeven met dit middel loopende te Barneveld onderleiding van collega Hoogland. Spoedig zal dus wel blijken of dit middel werkelijkaan de hoog gespannen verwachtingen voldoet. De â€žMitteilungen der Tier?¤rztlichen Gesellschaft zur Bek?¤mpfung des Kur-pfuschertums"

vermelden in het l.j. versehenen Octobernummer daaromtrenthet volgende : Dr. Konrad Wolfs Endiphthocid I und II. Hersteller : Paul Heerliijg, Leipzig, K??nigstr. 6. Beschreibung der Packung : Endiphthocid heilt Diphtherie und Schnupfen beiH??hnern. Chemische Untersuchung. De doos met Endiphthocid I bevat : 100 gram vaneeu wit, adstringeerend smakend, reukeloos poeder. Reactie : sterk alkalisch.Deze reactie berust op een gehalte aan vrij Calcium-hydroxyd. Verder komen voor: keukenzout en calciumverbindingen benevens kleine hoe-veelheden kleiaarde. Tevens rietsuiker, waarvan een deel als Calcium saccharaataanwezig is. Endiphthocid II bevindt zich in een glazen buisje en weegt, ongeveer 10 gram.Dit geheimmiddel is zuiver Brenzkatechin monomethylaether (Guajacol). Daar guajacol in water slecht oplosbaar is, moet om het in water opgelost tekrijgen, de suikerkalk toegevoegd worden, die het

phenol in den vorm van guaja-colaat in oplossing brengt. Beoordeeling : Beide middelen mogen alleen door apothekers verkocht worden, Dr. te Hennepe.



??? MAATSCHAPPIJ VOOR DIERGENEESKUNDE. Notulen van de 74ste Algemeene Vergadering gehouden opVrijdag 11 en Zaterdag 12 October 1929 in de groote zaal vanhet Jaarbeursgebouw te Utrecht. Toen de Voorzitter des Vrijdagmiddags om 2 uur de vergadering opendebleek het Hoofdbestuur voltallig aanwezig met uitzondering van het lid Tenhaeff,dat bericht van verhindering had gezonden ; alle afgevaardigden der bijzondereafdeelingen waren aanwezig, alsmede een groot aantal leden, waaronder een 26-talindividueel stemmenden. In den loop van den middag steeg het aantal aanwezigentot 64. Afgevaardigden der verschillende afdeelingen waren de navolgende leden,achter wier namen het aantal der door hen uitgebrachte stemmen staat vermeld : Groningenâ€”Drenthe, Dr. C. J. G. v. d. Kamp, 14 st. Friesland : S. Kingma,23 st. Gelderlandâ€”Overijssel : Dr. K. Reitsma, 28 st. Utrecht : Dr. C. de

Graaf,19 st. Noord-Holland : C. Sieswerda, 28 st. Zuid-Holland : M. Slager (Hillegers-berg) 19 st. Zeeland : W. J. L. de Groof, 13 st. Noord-Brabant : G. v. d. Werf,14 st. Limburg : K. Bloemen (Geleen) 20 st. Na een kort woord van welkom werd met de behandeling der agenda een begin ge-maakt. Behalve de volmachten der afgevaardigden was ingekomen een uitnoodigingvan de Diergeneeskundige Faculteit van het Utrechtsch Studentencorps tot eenre??nie met de studenten na afloop van den maaltijd in Hotel des Pays Bas. Dezeuitnoodiging was onder dankzegging aanvaard. Van de afdeelingen Friesland en Limburg was bericht ingekomen, dat door henmet ingang van 1 Januari 1930 in het Hoofdbestuur resp. zijn afgevaardigd ter ver-vanging van de H. H. Tenhaeff en Urlings, die niet herkiesbaar waren, de H.H.A. H. Veenbaas en H. J. C. Horbach. Aan de orde was thans punt 4 der agenda : verkiezing van een

ondervoorzitter-penningmeester. wegens periodieke aftreding van den functionaris en van een se-cretaris, wegens het bedanken om gezondheidsredenen van l)r. H. A. Vermeulen.Alvorens tot de stemming werd overgegaan herdacht de voorzitter den afgetredensecretaris, die gedurende een lange reeks van jaren met een onverflauwde belang-stelling en toewijding de zaken onzer Maatschappij heeft gediend. Te betreurenis het dat gezondheidsredenea collega Vermeulen hebben genoopt zijn werkzaam-heden als secretaris neer te leggen. Wij hopen Dr. Vermeulen nog vele jaren, zijhet niet meer als secretaris, dan toch als belangstellend medelid in ons middenaanwezig te zien. Tot in lengte van dagen kan hij zich verzekerd weten van onzegroote waardeering voor het zeer vele, dat door hem voor onze Maatschappij isverricht. De voorzitter verzocht deH.H.Dr. A.Overbeek en J. Kranenburg om zich tewillen belasten met

het opnemen der stemmen. Dr v. d. Kamp deelde mede, dat doorzijn afdeeling een wijziging der concept-statuten zal worden voorgesteld, ten doelhebbende de mogelijkheid te openen, dat eventueel ook een niet-lid der maat-schappij tot secretaris kan worden benoemd, aangezien het in de toekomst mis-schien gewenscht kan blijken een jurist te benoemen tot secretaris onzer Maat-schappij. Men ziet in de laatste jaren meer en meer, dat grootere vakorganisatieseen jurist kiezen als secretaris, wiens rechtskennis bij de behandeling van overeen-komsten en geschillen van groot nut is. De Voorzitter deelde mede, dat dit voorstel geen weerklank gevonden heeft bijhet Hoofdbestuur. De Secretaris moet de eigenlijke stuwkracht zijn naar zeerverschillende richtingen in onze Maatschappij ; daarvoor is in de eerste plaatsnoodig, dat deze functionaris in het veterinaire milieu is opgegroeid. Behoefte aanjuridische voorlichting is

bij het Hoofdbestuur slechts zeer sporadisch voorge-komen ; blijkt die behoefte zich in de toekomst eenigermate uit te breiden, dankan de Maatschappij altijd nog een vast jurist aan zich verbinden. Daar het



??? voorstel der afd. Groningenâ€”Drenthe geen steun uit de vergadering bleek teontvangen, werd het niet verder in bespreking gebracht. Prof. van Oijen deed een beroep op de aanwezige stemgerechtigde leden omvoor de functie van Secretaris op ten Thije te stemmen. Nadat de stemmen geteld waren, deelde Dr. Overbeek mede, dat voor beide func-ties zijn uitgebracht 190 stemmen ; voor die van Ondervoorzitter-Penningmeester190 op den heer van den Burg (aftr.) en voor die van Secretaris resp. 115 en 75stemmen op de H. H. ten Thije en Dr. Beijers, zoodat eerstgenoemde herkozenis en ten Thije tot Secretaris is verkozen. Beide verkozenen verklaarden hunnebenoeming te aanvaarden en zegden dank voor het vertrouwen aan hen. die tothunne benoeming hadden meegewerkt. De nieuw benoemde Secretaris memoreerdenog in het bijzonder, dat hij het als een groote onderscheiding gevoelt op

zoojeugdigen leeftijd tot het gewichtig ambt van secretaris te worden geroepen. Hetzal voor hem niet voldoende zijn ,,de voetstappen van zijn voorganger te drukken,"zooals de geijkte term luidt, aangezien de reorganisatie der Maatschappij in deeerstkomende jaren een niet onbelangrijke verandering van de werkzaamhedenvan het Secretariaat ten gevolge zal hebben. Hij doet dan ook een beroep op demedewerking van allen, die hem in de uitoefening van zijn functie kunnen steunen. Als lid van de Notulen-Commissie werd jarenlang de heer Hoogkamer gekozenDeze heeft thans om gezondheidsredenen moeten bedanken voor zijne functiesin de Maatschappij, wat betreurd werd. Het Hoofdbestuur stelde voor als zijn op-volger in de Notulen-Commissie te benoemen de heer van der Burg, met welkvoorstel de vergadering bij acclamatie haar instemming betuigde. De in het Tijdschrift gepubliceerde verslagen

over de geldmiddelen der Maat-schappij en van die van haar verschillende fondsen gaven geen aanleiding toteenige opmerking, zoodat de Penningmeester aller waardeering verwierf voor zijnnauwgezet beheei. Als volgende punt vermeldde de agenda de begrooting voor het jaar 1930. Namens de afdeeling Zeeland vroeg de Groof nadere inlichtingen over de voor-gestelde contiibutieverhooging van / 15. - op / 1S. voor de buitenlandsche ledender Algemeene Afdeeling. Wanneer men het bedrag van de subsidie voor het Tijd-schrift ad / 9000.â€” deelt door het ledental komt men niet tot de som van / 18. -.De penningmeester zeide in antwoord daarop, dat men eenerzijds niet de subsidieaan het Tijdschrift moest beschouwen als de kosten daarvan, maar het totaal bedragder inkomsten, waarbij o. a. ook de opbrengst van advertenti??n, abonnementenen verkoop van oude jaargangen en afleveringen behooren.

Volgens de begrootingvoor het jaar 1930 is dit in totaal bijna / 13.000. â€” Anderzijds moest men niet deelendoor het aantal leden der Maatschappij, doch door het aantal betalende lezers vanhet Tijdschrift en komt dan op een bedrag van bijna / 17. Wanneer men dannog in aanmerking neemt de niet onbelangrijke incassokosten voor de Indischeen verdere buitenlandsche leden, dan is de contributie dier leden van / 18.â€” aller-minst te hoog te achten. Peitelijk ontvangen zij het Jaarboekje, dat ongeveer?’ 1.40 per lid kost, dan nog bijna gratis. De Groof was met deze toelichting voldaan. Bloemen merkte op, dat de afdeeling Limburg liet vragen of het salaris van densecretaris ook verhoogd moest worden. De afdeeling sprak zich niet uit voor eenbepaald bedrag, maar verzocht voor het vaststellen eener volgende begrootingdeze vraag nader onder oogen te willen zien. De Voorzitter nam namens het Hoofdbestuur

van dit verzoek nota. De afdeeling Zuid-Holland diende een amendement op de begrooting in om even-als voor den Secretaris ook voor den Voorzitter de kosten voor een telefonischeaansluiting door de Maatschappij te laten dragen. Gelderlandâ€”Overijssel en NoordBrabant steunden dit amendement. De Voorzitter deelde mede, dat op een vorigeHoofdbestuursvergadering hiertoe reeds besloten was. Er volgde nog eenige dis-cussie over de vraag uit welke pest van de begrooting dit jaar genoemd telefoon-abonnement moest worden bekostigd. Mede met het oog op de aanstaande ver-laging der abonnementskosten liet men dit ten slotte aan den Penningmeester



??? over, zoodat het ingediende amendement van Zuid-Holland zonder eenige tegen-werping werd aangenomen. Dr. Reitsma verzocht namens de afd. Gelderland Overijssel om in de toe-komst de begrooting dusdanig in te dienen, dat achter ieder hoofdstuk der begroo-ting achtereenvolgens in naast elkaar staande kolommen worden vermeld hetverantwoordingscijfer van het vorige jaar, het begrootingscijfer van het loopendeboekjaar en het begrootingscijfer van het komende jaar. De Penningmeester zegdetoe aan dit verzoek te zullen voldoen, waarna de begrooting voor 1930 met alge-meene stemmen werd aangenomen. Aan de orde was thans het voorstel van het Hoofdbestuur om metingangvan 1930per lid jaarlijks de som van f 1.â€” (een gulden) te heffen ten behoeve der Prof. Dr.D. A. de jong-stichting. In de meeste afdeelingen ging men hiermee accoord.Dr. v. d. Kamp (Gron.â€”Dr.)

memoreerde, dat verschillende leden in zijn afdeelingwaarschuwden tegen opvoeren der contributie, hoewel niemand tegen het onder-havige voorstel had gestemd; Dr. Reitsma amendeerde het voorstel namens deafd. Geld.â€”Ov. met de bepaling, dat een gedeelte dezer jaarlijksche bijdragenmoest dienen tot kapitaalvorming voor de stichting. Dr. df Graaf vertolkte demeening van de afdeelingsvergadering der afd. Utrecht, die liever een contributie-verhooging zag ingevoerd dan bijzondere beffingen ten behoeve van bijzonderefondsen. De Voorzitter antwoordde Dr. Reitsma met de opmerking, dat de Prof. Dr. I). A.de JoNG-Stichting niet alleen over een behoorlijk stamkapitaal, maar ook overbehoorlijk vloeiende jaarlijksche inkomsten de beschikking moet hebben, wil hetde werking ontplooien, die men er van hoopt. Worden de jaarlijksche bijdragenniet geheel verbruikt, dan wordt het overschot natuurlijk

bij het kapitaal gevoegd. Prof. van Oijen voegde hieraan nog toe, dat de Statuten der de Jong-Stiehtingin extenso in ons Tijdschrift zijn afgedrukt, zoodat de leden in de gelegenheidwaren er kennis van te nemen. Aangezien niemand zich tegen het voorstel heeft verklaard en geen stemmingwerd verlangd, zag het Hoofdbestuur zijn voorstel met algemeene stemmen aan-genomen. In behandeling kwam thans het aanvullende voorstel op de agenda, n.1. om/ 2800. - uit de middelen der Maatschappij te schenken ten behoeve van het kapi-taal der de jong-Stichting. De Voorzitter zette nog even in het kort uiteen de wijzevan ontstaan van dit voorstel en hoe het de bedoeling was van het Hoofdbestuurom een bedrag van / 5000.â€” te vinden, eensdeels uit beschikbare rente van het vanEsvELD-fonds ten bedrage van / 2200.â€” en andersdeels uit een schenking van/ 2800â€” uit de middelen der

Maatschappij. Bij de discussie bleek al spoedig, dat debestemming van de gelden van het van EsvELD-fonds een teere zaak is, dieverschillende leden het liefst wilden laten rusten tot in 1933 de tijd gekomen zalzijn, tot het doen van voorstellen tot wijziging van het reglement van het vanEsvELD-fonds. Di. v. d. Kamp kreeg van zijn afdeeling vrij mandaat mee en wilde dus eerst debesprekingen afwachten voor hij zijn meening kenbaar maakt. De overige afgevaardigden uitgezonderd die van Geld.â€”Overijssel deelden mede,dat hunne afdeelingen konden meegaan met het Hoofdbestuursvoorstel. Dr.Reitsma (Geld.â€”Ov.) amendeerde het voorstel door niet slechts / 2800.â€”, dochde volle ?’ 5000.â€” uit de middelen der Maatschappij te schenken. Zijn afdeelingvoelde niets voor de storting der rente van het van EsvELD-fonds in het kapitaalder de jong-Stichting en hij hoopte, dat bij

eventueeleaanneming van het amende-ment het Hoofdbestuur terugkomen zou van zijn bedoeling en de rente van hetvan EsvELD-fonds bij het kapitaal van dat fonds zou voegen. Mocht de vergaderingniet meegaan met het amendement dan zou hij wenschen het Hoofdbestuursvoor-stel van de agenda te doen afvoeren, aangezien niet voldaan is aan art. 27 van hetHuishoudelijk Reglement (minstens 2 maanden voor de vergadering moet hetprogramma aan de leden worden toegezonden).



??? De voorzitter merkte op, dat hij, indien het beroep van den afgevaardigde van<Gelderlandâ€”Overijssel steun mocht ondervinden van andere aanwezigen, directden steun van 2 afdeelingen zou zoeken om hetzelfde voorstel ongewijzigd opnieuwin behandeling te brengen. Prof. Bakker merkte op, dat het alsdan een nieuw voor-stel is, waarbij de afgevaardigden niet langer gebonden zullen zijn door hun man-daat. Intusschen bleek het beroep van Gelderlandâ€”Overijssel door geen enkeleafdeeling gesteund te worden, integendeel verklaarden de afgevaardigden vanNoordBrabant en Groningen Drenthe prijs testellen op voortzetting der behan-deling van het Hoofdbestuursvoorstel. Verschillende leden, Prof. de Blieck, Prof Bakker, Prof. Krediet, Prof.Wester, Pi of Roos waren er tegen om van het ?Š?Šne fonds gelden over te gaanhevelen naar het andere. Het bleken bovenal kwesties van pieteitsgevoel te

zijr.tegenover de nagedachtenis van van Esfeld en de Jong, die hen er toe leidden zichhiertegen te verzetten. Prof. de Blifck memoreerde nog eens het Jubileumfonds,<lat een zuiver veterinairfonds is en hij zou gaarne de helft van de gevraagde/ 2800. alsmede van de jaailijksche bijdragen zien gereserveerd ten behoevevan het Jubileumfonds. De Voorzitter beantwoordde de verschillende sprekers ; over verschillen in pie-teitsgevoel zal men het niet makkelijk eens worden. Zijns inziens doet men aan hetpieteitsgevoel voor de nagedachtenis van van Esveld niet in het minst te kort,door een bestemming te geven aan de rente, als het Hoofdbestuur beoogde, welkebestemming bovendien geheel in de lijn ligt van het reglement van het van Es-veldfonds nl. het steunen van wetenschappelijken arbeid, ,,op het gebied van degeneeskunde en de biologie, al dan niet in samenwerking met andere stichtingen,die een gelijk

doel hebben" (art. 3, b, van het regelement van het van Esveldfonds). Alvorens over het Hoofdbestuursvoorstel gestemd werd, verklaarde Dr. v. d.Kamp nog naar aanleiding der discussi??n de 14 stemmen zijner afdeeling tegen hetvoorstel te zullen uitbrengen. De uitslag der stemming was dat het Hoofdbestuuis-voorstel werd aangenomen met 96 stemmen voor, 74 tegen en 2 blanco ; Noord-Holland onthield zich van stemming. De Voorzitter deed daarop mededeeling dat op verzoek van Mevr de Wed. Prof.Dr. D. A. de Jong het legaat van wijlen haar echtgenoot (Prof. Dr. D. A. deJONG-fonds) alsmede de verschenen renten zullen worden gestort bij het kapitaalâ€?der Prof. Dr. 1). A. de JoNG-Stichting. Als volgende punt der agenda kwam in behandeling de voorgestelde statuten-wijziging. Allereerst verkreeg Dr. Overkeek als voorzitter der commissie tot voor-bereiding der nieuwe Statuten en Huishoudelijk

Reglement het woord. In hetkort releveerde spreker de historische ontwikkeling onzer Maatschappij en het totstand komen van het Hoofdbestuur in zijn huidigen vorm. Voor zoovel het betreftde bespreking der concept-statuten bracht Dr. Overbeek den sprekers in herin-nering de algemeene juridische opvatting 0111 zoo min mogelijk statuair vast teleggen. Het nieuwe ontworpen Huishoudelijk Reglement zal dan ook nog veelmeer dan de Statuten onze aandacht vragen. Het voornaamste nieuwe in de voor-gestelde Statuten is het bindend besluit. De Maatschappij voor Creneeskunst kentdit al jaren. Ons w-erk leent zich daartoe nog meer dan dat van den medicus, omdatwij vaker met massaal werk hebben te doen, b.v. bij de tuberculosebestrijding.Spreker beval daarom met nadruk aan de bepalingen omtrent de bindende be-sluiten aan te nemen. De Voorzitter ging er vervolgens toe over om de conceptstatuten

hoofdstuks-gewijs in behandeling te brengen. Van der Werf (afgev. Noord-Brabant) wilde aan de bindende besluiten een zoogroot mogelijke uitbreiding geven door ze in bepaalde gevallen ook te doen geldenvoor eventueele niet-leden onzer Maatschappij. Een middel daartoe is het collec-tieve arbeidscontract. De afd. Nd.-Brabant wilde de Maatschappij de bevoegdheidgeven collectieve arbeidsovereenkomsten af te sluiten.



??? Kirch voegde hier nader aan toe, dat het woord ,,collectief arbeidscontract"ook in medische kringen vele menschen heeft afgeschrikt. Toch is het bij nadereoverweging zeker aan te bevelen, dat wij b.v. met groote organisaties op landbouw-of veeverzekeringsgebied collectieve arbeidsovereenkomsten kunnen aangaan,waarbij deze gehouden zijn bepaalde werkzaamheden niet beneden een overeen-gekomen belooning te doen verrichten. Intusschen eischt de wet op het arbeids-contract, dat de vereeniging met rechtsgeldigheid, die collectieve arbeidsovereen-komsten wenscht af te sluiten, zulks in hare Statuten vastlegt. Ten einde nu in detoekomsteen statutenwijziging te voorkomen wilde de afd. Nd.-Brabant zulks thansreeds statuair opnemen. Kingma (afgev. Friesland) deelde mede, dat in zijn afdeeling dezelfde opmer-kingen zijn gemaakt, ook al met het motief daarmee het ,,nihilisme" onder dedierenartsen te

helpen bestrijden. Dr. Reitsma was het met de strekking van het voorgestelde eens, doch zou hetin Hoofdstuk VIII (van de Bindende Besluiten) willen opnemen. Dr. Overbeek zei, dat deze kwestie ook reeds in de commissie was besprokenen dat zijde meening der afd. Nd.-Brabant deelde. Zuinigheidshalve heeft de com-missie geen jurist aan zich verbonden ; door juridisch overleg zal moeten wordenuitgemaakt of het voorstel der afd. Nd.-Brabant in Hoofdstuk I dan wel in Hoofd-stuk VIII zal moeten worden ondergebracht. Aangezien geen der aanwezigen zich tegen het voorstel van Nd.-Brabant verzette,werd dit aangenomen en zal dus onze Maatschappij in de toekomst collectievearbeiscontracten kunnen afsluiten. Over Hoofdstuk I, Art. 2 sub d ontspon zich nog eenige discussie over devraag of men de uitgifte van het Jaarboekje ook in de Statuten moest vastleggen.Tenslotte bleek ieder te kunnen meegaan met

een toevoeging van : â€ževentueelandere periodieke geschriften" aan art. 2 sub. d. Kroes zou bij de omschrijving van het doel der Maatschappij ook willen op-nemen de bevordering van de wetenschappelijke en maatschappelijke vormingder dierenartsen. De commissie had dit punt ook overwogen, doch meende hetniet in de Statuten te moeten opnemen. Aangezien het voorstel geen steun kreeg,werd het niet aan stemming onderworpen. Bij de behandeling van Hoofdstuk III (Van de Leden) ontstond er een gedachten-wisseling over de vraag of de instelling van het candidaat-lidmaatschap in deStatuten thuis hoort, alsmede over de rechten en verplichtingen der candidaat-leden. Over de juridische mogelijkheid van een candidaat-lidmaatschap bleekmen over tegenstrijdige juridische adviezen te beschikken. Prof. van oljen vroeg of de commissie overleg heeft gepleegd met de studen-tenorganisaties over dit punt. Bij de

pharmaceuten kent men ook een dergelijkcandidaat-lidmaatschap en deze instelling zou maken, dat zich minder studentenaansluiten bij de studentenorganisaties, wat zeer te betreuren is. Dr. Van der Kamp merkte op, dat in de afd. Gron. Drenthe ook een lid tegen deinstelling van het candidaat-lidmaatschap pleitte op overwegingen als door Prof.van Oijen aangestipt. Prof. Wester deelde mede, dat het moeilijk is de meening van alle studenten tekennen, aangezien men geen algemeen vertegenwoordigend lichaam kent. Decommissie heeft wel de meening van de diergeneeskundige studenten van hetU.S.C. gepolst ; aangezien deze slechts die van een klein aantal studenten was,heeft men ze niet durven generaliseeren. Kroes zou de candidaat-leden slechts op het wetenschappelijk deel onzer ver-gaderingen willen toelaten. De gehouden stemming wees ten slotte uit, dat de candidaat-leden in onze Sta-tuten blijven

gehandhaafd met slechts 2 stemmen tegen (uit de afd. Gron.-â€”Drenthe). Met betrekking tot art. 6 merkte Dr. de Graai- (afd. Utrecht) op of het woordâ€ždiergeneeskunst" in overeenstemming is met onze uitoefeningswet. De Voor-



??? zitter nam hiervan nota ; bij de juridische correctie der statuten zal hierop gewezen worden. De afd. Friesland zou in Hoofdstuk III willen opgenomen zien, dat dierenartsenslechts van de afdeeling hunner provincie lid kunnen worden. Hiervoor werdniet gevoeld, aangezien de geographische grenzen eener provincie soms zoodanigzijn, dat sommige dierenartsen veel meer aangewezen zijn op de afdeeling eenerandere provincie, dan waarin zij wonen. Zoo telt de afd. Utrecht b.v. een niet onbe-langrijk deel harer getrouw de vergaderingen bezoekende leden in Zd.-Holland,Nd.-Holland, Gelderland en zelfs een in Overijssel. Bij de behandeling van Hoofdstuk IV (Van de Afdeelingen) stelde Slager (Zd.-Jlolland) voor in art. 12 achter ,,verplichtingen" toe te voegen ,,zoo mede haarwerkgebied." De Voorzitter antwoordde, dat dit practisch alleen doel treft voor debindende besluiten en daarin wordt in art. 24 reeds

voorzien. Juist omdat menbij het uitvaardigen van bindende besluiten niet aan geographische grenzen ge-bonden wil zijn, ontried hij de aanneming van de voorgestelde toevoeging. Prof. van Oijen stelde de vraag of men lid is van de Maatschappij voor Dier-geneeskunde. dan wel eener bepaalde afdeeling dier Maatschappij. Daaraan knooptezich een discussie vast over de vraag of iemand gedeballoteerd kan worden voorde eene afdeeling en in een andere kan worden toegelaten. Een en ander zal nadergeregeld dienen te werden in het nieuwe Huishoudelijk Reglement. Met betrekking tot Hoofdstuk V (Van het Hoofdbestuur) art. 14 werd in de afd.Zeeland de juiste opmerking gemaakt, dat niet iedere afdeeling, maar iedere bij-zondere afdeeling ?Š?Šn lid naar het Hoofdbestuur afvaardigt. Zooals het hier staatzou de algenieene afdeeling ook een afgevaardigde in het Hoofdbestuur moetenhebben. Dr. v. d.

Kamp kwam hier terug op de door de afd. Gron.â€”Drenthe gcwcnschtemogelijkheid eventueel een jurist te verkiezen tot secretaris. Op grond van over-wegingen, als reeds bij de behandeling van punt 4 der agenda werden gememo-reerd, bleek de vergadering hier algemeen tegen. Hoofdstuk VI (Van den Centralen Raad) werd door de Afd. Nd.-Brabant (v. D.Werf) te kort geacht. Voorgesteld werd aan de drie regels toe te voegen : ,,welkeregelt het intercollegiaal toezicht en de onderlinge rechtspraak." Dr. Overbeekontried de aanneming hiervan ; in onze Maatschappij mogen geen twee machtennaast elkaar komen te staan. De Centrale Raad moet adviseerend lichaam blijven.Overigens verwees hij naar zijn woorden bij de inleiding gesproken om n.1 zooveelmogelijk ter uitwerking over te laten aan het Huishoudelijk Reglement. Hetvoorstel van Nd.-Brabant vond dan ook geen verdere steun in de vergadering.

De volgende door de afd. Nd.-Brabant voorgestelde wijziging werd echter aan-vaard nl. om in Hoofdstuk VIII (Van de Verdaderingen) in art. 18 de mogelijkheidte scheppen, dat meer dan ?Š?Šn algemeene vergadering per jaar kan worden uitge-schreven. In art. 19 stelde Dr. Overbeek voor â€žberaadslagingen en" te laten vervallen.Wanneer men de candidaat-leden in de Maatschappij aanvaardt, moet men hunook gelegenheid geven zich op de vergaderingen te uiten, ware het alleen maarom hun eigen belangen te kunnen bespreken. Aan de stemmingen dienen zij echterniet deel te nemen. Men was het hier algemeen mee eens. Het onderwerp van Hoofdstuk VIII (Van de Bindende Besluiten) leidde tot eengeanimeerde discussie. Dr. de Graaf wilde het in art. 23 bedoelde referendum binnen een bepaalden tijdna de aanneming op de Algemeene Vergadering houden. Dr. Overbeek waar-schuwde er voor zulks

in de Statuten vast te leggen. Het Hoofdbestuur zal uit denaard der zaak wel zorgen, dat het referendum, zoo spoedig als is vereischt, wordtgehouden. De Groof zei dat de afd. Zeeland zich na breedvoerige discussie tegen het ge-heele Hoofdstuk Vil I heeft verklaard. Men verwachtte er geen practisch effect van,zoo lang we geen Tuchtwet hebben en tot dien tijd wil men de georganiseerde die-



??? renarts de uitoefening van zijn beroep niet bemoeilijken, omdat sommige collega\'sniet aangesloten zijn bij onze Maatschappij. Ook de afd. Zuid-Holland (Slager) was pessimistisch gestemd ten opzichte van dete verwachten practische resultaten, die zullen worden bereikt bij aannemingvan dit hoofdstuk. Nochtans zou zij er niet tegen stemmen, maar zij drong aan omzoo spoedig mogelijk te trachten een Tuchtwet te verkrijgen en het ,,te zijner tijd"uit de toelichting op te vatten als : zoo spoedig mogelijk. Is die Tuchtwet er eenmaal,dan zal de waarde van de bindende besluiten sterk toenemen. Overigens stelde hij namens zijn afdeeling voor dat een bindend besluit, dooreen afdeeling voor haar werkgebied of een deel er van genomen, ook moet wordenopgevolgd door alle leden van andere afdeelingen, die werkzaam zijn op het voor-noemde werkgebied. Friesland steunde dit voorstel. Het lokte geen nadere

discussieuit, zoodat het is aangenomen. Het voorstel der afd. Zeeland om de bindende besluiten (Hoofdstuk VIII) telaten vervallen kwam nog in stemming, doch werd met overgroote meerderheidverworpen. Over de laatste Hoofdstukken der concept-Statuten, waaronder die van hetOndersteuningsfonds, werd door niemand het woord verlangd. De geheele concept-Statuten kwamen nu in stemming en werden niet algemeenestemmen aangenomen, waarbij het Hoofdbestuur werd gemachtigd om de doorhet Departement van Justitie gewenschte veranderingen, ook van redactio-neelen aard, aan te brengen. Rij de rondvraag vroeg Dr. v. n. Kamp om tijdige toezending van het conceptHuishoudelijk Reglement, opdat de afdeelingen ruimschoots den tijd zullen hebbendit te behandelen. Dr. de Graaf zei namens de afdeeling Utrecht, dat zij ook gaarne wat wil doenom de vergadering te ontvangen na het diner, doch dat zij

tinancieel niet in staatis telken jare met iets bijzonders voorden dag te komen. De Voorzitter antwoordde,dat zulks op dit oogenblik niet urgent is, aangezien de volgende Algemeene Ver-gadering de 75ste zal zijn en waarschijnlijk wel op eenigszins bijzondere wijze zalworden gevierd. Dr. Reitsma sprak nog een woord van waardeering voor het vele werk, datdoor de commissie van voorbereiding der concept-Statuten en HuishoudelijkReglement is verricht. Ten slotte wekte de Penningmeester diegenen, dicnoggecn gaven schonken voorde Pro?. Dr. D. A. de JoNG-Stichting, op om zulks alsnog te doen. Het getal van60 individueele veterinaire inschrijvingen is nog veel te gering Onder dankzegging voor de opkomst sloot de Voorzitter omstieeks zes uur devergadering. De gemeenschappelijke maaltijd is dit jaar bij wijze van proef gehouden in hetgeheel nieuw ingerichte Hotel des Pays Bas en deze proef mag als zeer

geslaagdworden beschouwd. Terwijl de organisators eenigszins sceptisch waren gestemdten opzichte van het aantal deelnemers, vergeleken bij vorige jaren, toen de maaltijd\'s Zaterdagsavonds werd gehouden, overtrof dit aantal verre de verwachtingen.Niet minder dan 63 deelnemers zaten aan den weiverzorgden disch aan. De sprekersvan de wetenschappelijke vergadering hadden alle aan de uitnoodiging om als gastmee aan te zitten gevolg gegeven. Dr. B. Vrijburg bracht den groet over der In-dische collegae, van wien nog Dr. van den Akker, Koiter en van Waveren tervergadering aanwezig waren. Tijdens de maaltijd werd namens alle aanwezigeneen telegram aan den oud-Secretaris Dr. Vermeulen gezonden met de beste wer-schen voor zijn gezondheid. Na afloop van den maaltijd waren de deelnemers de gasten van de Diergenees-kundige Faculteit van het U.S.C. Tijdens dat gezellig samenzijn werd van

ver-schillende zijden o m. de hoop uitgesproken op een grootere belangstelling van destudenten voor hunne organisaties, zoo mogelijk voor een enkele, alle studenten



??? omvattende organisatie. Dit vraagstuk is evenwel te moeilijk dan dat het in eenafter-dinner bijeenkomst tot oplossing kon worden gebracht. De wetenschappelijke vergadering op Zaterdag, 12 October, beginnend om iouur v.m., is door ongeveer 160 collegae bezocht, benevens een aantal studentender hoogste studiejaren. De Voorzitter, Dr. Dhont hield de volgende rede : M. H. Bij den aanvang van het 2e gedeelte onzer jaarlijksche bijeen-komst wil ik, alvorens den sprekers de gelegenheid te geven tothet houden der aangekondigde voordrachten, met een enkel woorddeze vergadering openen. Ik heet U allen, die gelukkig in ruime getale tot deze samen-komst zijt opgekomen hartelijk welkom, in het bizonder Dr. B.J. L. Baron de Geer van Jutphaas, Secretaris van het Collegevan Curatoren, en Dr. Berger, Directeur van den Veeartsenij-kundigen Dienst, wier aanwezigheid wij zeer op prijs stellen. Ons

vereenigingsjaar leverde, evenals zijn voorgangers, redentot blijdschap maar ook tot leed en tot dit laatste reken ik vooralhet verlies door den dood van enkele onzer collega\'s, onder welkede rustende dierenartsen Freerk Bonne Venema te Middelstumen Roelf Bosscher te Veendam, die kort na elkaar, in hoogenouderdom, in de maand September zijn overleden; verder onzezeer bekende en hooggeachte collega W. S. St??ven te Amsterdam,waarin een zeer intelligent en ijverig medewerker aan onze weten-schap verloren ging ; in het bizonder wil ik dan nog herinnerenaan den ons plotseling ontvallen vriend Remmelts, den vroegerenDirecteur van den Veeartsenijkundigen Dienst, die lang een trouwbezoeker onzer bijeenkomsten was, tot op het oogenblik dat zijngezondheid dit hem belette. Zijn heengaan wordt door ons be-treurd, maar de goedhartige nobele kameraad, de humane Chefzal in onze herinnering blijven

voortleven en diegenen onder ons,die hem van nabij hebben gekend zullen dankbaar zijn HeimeRemmelts in hun leven te hebben ontmoet en met hem te mogenhebben samenwerken. Ik verzoek de vergadering door van Uwe plaatsen op te staande nagedachtenis van deze collega\'s te eeren ! Een leed van anderen aard trof onze Maatschappij door hetverlies van haren Secretaris, Dr. Vermeulen, die zoo lange jarenhet Secretariaat met bizonderen ijver, naar zijn beste krachten envol liefde heeft waargenomen, is om gezondheidsredenen verplichtgeworden zijn functie neer te leggen. De meesten Uwer zullenweten wat dit hem zal hebben gekost, temeer waar deze noodzaakzoo snel over hem gekomen is. Wij moeten in zijn besluit berusten,maar ik ben er van verzekerd in Uw aller geest te handelen wan-neer ik hem van deze plaats dankzeg voor het vele, dat hij in denloop der jaren voor de Maatschappij heeft

verricht en de hoop



??? uitspreek, dat hij nog langen tijd onder het genot van herstellendegezondheid, met de wederwaardigheden onzer Vereeniging zalkunnen mede leven. Aan belangstelling zijnerzijds zal het zekerniet ontbreken. In het afgeloopen vereenigingsjaar werden belangrijke zakenonderhanden genomen, zoowel binnen onze Maatschappij als daarbuiten. De Commissie, die in opdracht van de vorige algemeene ver-gadering door het Hoofdbestuur werd aangewezen, om de wenschendier vergadering, door wijziging van Statuten en Reglement totuitvoering te brengen, kwam met haren arbeid gereed en in de huis-houdelijke vergadering van gisteren avond werden de door dezeCommissie voorgestelde veranderingen, met instemming vanhet Hoofdbestuur, door de vergadering aangenomen, althans watde Statuten betreft ; het Huishoudelijk Reglement zal eerst in de\'volgende Algemeene Vergadering behandeld worden.

Zondertwijfel verdient de Commissie den dank der Vergadering voor denauwgezette en spoedige wijze waarop zij zich van hare verplich-tingen kweet ! Zoodra deze Statuten kracht zullen hebben ver-kregen zal een groote verandering in de betrekkingen der ledentot hunne Organisatie kunnen intreden. De moreele verplichtingenvan het lidmaatschap worden dan gewichtiger en zwaarder, maar deonderlinge band ook inniger en hiervan worden goede resultatenverwacht. De gewijzigde verhouding kan niet dadelijk resultatendoen zien, maar op den duur zal dit zeker wel geschieden ; de saam-hoorigheid en de collegialiteit, die zoo vele malen met enthousiasmeop onze gezellige samenkomsten, als gemeenschappelijke maaltijd,en anderszins werden en worden verheerlijkt zullen de gelegenheidkrijgen zich in daden te uiten en daardoor ons aanzien naar buitenversterken, met andere woorden ons maatschappelijk op

hoogerentrap brengen. Op dezen voornamen factor wil ik speciaal nog eenswijzen omdat onze maatschappelijke positie niet steeds door allenen te allen tijde bevorderd wordt. Men mag zich niet tevredenstellen met het verzamelen van de vereischte kennis, ten einde eengoed wetenschappelijk vertegenwoordiger der Diergeneeskundete zijn, er wordt nog iets anders verlangd en dat is behalve als vak-man, ook in sociaal opzicht de plaats in te nemen, die ons, als in-tellectueelen, toekomt. Dit moet reeds door den student wordengevoeld en erkend ; staat hij in zijn studietijd tegenover dit vraag-stuk onverschillig dan zal hij ?Š?Šnmaal in de maatschappij getreden,daarvoor moeten boeten. Daar, vooral ook in de laatste jaren,dit feit onder de studenten niet de noodige belangstelling genietwerd in onze vergaderingen van het Hoofdbestuur meerderemalen de vraag besproken : door welke middelen en op welke

wijzekunnen onze studenten in de goede richting worden geleid? DeCommissie heeft, zooals gebleken is, deze zaak eveneens in hare



??? besprekingen betrokken en kwam daardoor tot een uitbreidingvan het ledental, met candidaat-leden. Zonder twijfel zal ditals een stap in de goede richting worden toegejuicht; resultaatzal echter slechts bereikt worden, wanneer van den kant van hen,voor wien de maatregel genomen wordt belangstelling wordt ge-toond. Natuurlijk verwachten wij dit, maar de zekerheid kunnen weeerst later verkrijgen. Het vraagstuk van de opvoeding onzer studenten is van hetallergrootste belang voor onze sociale positie in de toekomst entoch wordt daar en vooral ook van de zijde der belanghebbendengeen voldoende aandacht aan geschonken. Ik vraag mij veelal ai,of van de zijde onzer Hoogleeraren dit vraagstuk wel de noodzake-lijke belangstelling geniet en durf met vrijmoedige bescheidenheidhiervoor dringend hunne aandacht vragen. Konden wij door ernstig willen het aangegeven doel bereikendan zouden wij een

schoone taak hebben volbracht, want weten-schappelijk komen wij hoe langer hoe beter naar voren. Onze wetenschap wordt hoe langer hoe meer, ook door onzezusterwetenschap gewaardeerd en ten getuige hiervan, wijs ik metgroot genoegen op de rede, uitgesproken door den Voorzitter vanhet dezen zomer te Middelburg gehouden 34ste Gezondheidscongres,Dr. N. M. Josephus Jitta, die als Voorzitter van den Gezond-heidsraad en ook uit anderen hoofde, U allen bekend is. Veroorloof mij uit deze rede een en ander te citeeren, dat onge-twijfeld Uwe belangstelling heeft. Na een woord van begroeting ving bedoelde rede aan met dezewoorden : â€žNaast de bacteriologie toont vooral de serologie ons het,,groote belang, dat er bestaat voor innig contact en goedeâ€žsamenwerking tusschen menschen- en dierenartsen. Beide doen,,ons middelen aan de hand om besmettelijke ziekten te bestrij-,,den en te

voorkomen. Vele aandoeningen vertoonen zich opâ€žovereenkomstige wijze, zoowel bij den mensch als bij het dier,â€žterwijl ook vele ziekten van dier op mensch kunnen worden,, overgebracht." Als voorbeelden der bedoelde ziekten noemde de spreker : deinfectie met tuberkel-bacillen, het mond- en klauwzeer, de trichi-nose, miltvuur en paratyphus. Ook bracht hij daarbij het rheuma-vraagstuk ter sprake, er op wijzende, dat dit door samenwerkingvan mensch- en diergeneeskundige nader tot de oplossing kanworden gebracht. Bij runderen en varkens zijn reeds onderzoe-kingen verricht en aangevuld met een zeer waardevol sectie-materiaal, dat uiteraard door het chronisch verloop der ziektebij den mensch schaars is. Verder vermeldde spreker de golvende koorts (febris undulans)â– een voor mensch en dier gemeenschappelijke ziekte, die in het



??? volle punt der belangstelling staat en waaromtrent onze collegavan der Hoeden interessante onderzoekingen heeft verricht enstaande deze vergadering verdere mededeelingen zal doen. â€žAls ander duidelijk voorbeeld van de noodzakelijkheid, dieâ€žvaak bestaat om de ervaringen bij de diergeneeskunde opge-â€ždaan te vergelijken met hetgeen bij den mensch wordt waarge-nomen, moet ook op het onderzoek over de treurige en hoe, langer hoe meer raadselachtige verschijnselen die zich na vac-cinatie tegen de pokken kunnen voordoen, gewezen wordenâ€žHet komt mij voor, dat de band tusschen menschen- en dieren-â€žarts inniger moet worden dan tot nog toe bij ons het geval is. â€žDaarom moet het initiatief toegejuicht worden van hen,â€ždie ter nagedachtenis van Prof. D. A. de Jong het denkbeeldâ€žhebben ontwikkeld om een stichting op te richten met hetâ€ždoel, de studie der

vergelijkende pathologie te bevorderen,â€žwaaronder de leer der bij mensch en dier gemeenschappelijkâ€žvoorkomende ziekten wordt verstaan. â€žKomt zulk een instituut tot stand, waartoe de Maatschappijâ€žvoor Diergeneeskunde den eersten stoot gegeven heeft enâ€žde Nederlandsche Maatschappij tot Bevordering der Genees-kunst hare medewerking zal verleenen, dan zal ongetwijfeldâ€žin een behoefte worden voorzien." M. H. Het zal wel onnoodig zijn U te zeggen, dat ik met de groot-ste belangstelling deze rede heb gehoord, omdat er eens te meerdoor werd aangetoond, dat er maar ?Š?Šne geneeskunde bestaat,al is de uitoefening er van, de geneeskunst, voor mensch en dierzeer verschillend. Beide takken van wetenschap zijn op hetzelfdefundament gebouwd en kunnen gezamenlijk bereiken wat voor elkafzonderlijk onmogelijk is. De aan de Utrechtsche Universiteitwelbekende

Hoogleeraar Ziehen wees, bij de in het vorige jaar ge-vierde herdenking van het 150-jarig bestaan der DiergeneeskundigeHoogeschool te Hannover in sympathieke bewoordingen eveneensop dit feit en onze Regeering erkende, door de aanwijzing eenermedisch veterinaire commissie ter bestudeering van de verwant-schap tusschen abortus infectiosus bij dieren en febris undulansbij den mensch, de nauwe verwantschap tusschen de geneeskundevan den mensch en die van de dieren. Welnu M. H. vergeet nimmer dat onze wetenschap door het grootepubliek en inzonderheid ook door de intellectuelen eerst ge??erdzal worden op het oogenblik, dat hare nuttigheid en noodzakelijk-heid voor de volksgezondheid is gebleken. Laat dit feit daaromvoor U een reden zijn om de in het leven geroepen Stichting, onzeStichting, met al Uw krachten, ook finantieel, te steunen. In de morgenvergadering werd na de

gebruikelijke openingsrede van den Voor-zitter het woord verleend aan Prof. Dr. B. Sjollema, die een voordracht hieldover zijn onderzoekingen over kopziekte. Vervolgens besprak Dr. j. van der



??? Hoeden de resultaten van zijn onderzoekingen over infectie bij paarden met debacil van de besmettelijke abortus van het rund (Brucella Bang). Bij het begin der middagvergadering, om 2 uur, richtte de Voorzitter zich met eenbijzonder woord van welkom tot burgemeester Dr. J. P. Fockema Andreae, diein zijn nieuwe functie van President-Curator onzer Universiteit voor de eerstemaal onze vergadering met zijn aanwezigheid vereerde. Aan de hand van een aantal lichtbeelden behandelde Prof. Dr. G. Krediet deninvloed van geslachtshormonen op de ontwikkeling van de baarmoeder bij inter-sexen. Prof. Dr. J. J. Wester deelde, eveneens opgeluisterd door een aantal licht-beelden, de resultaten mee zijner nieuwste onderzoekingen over de werking dervoormagen bij het rund. Al deze voordrachten zullen t z t. in extensoin ons Tijd-schrift worden gepubliceerd. Na afloop van zijn voordracht heeft Prof. Wester nog een

woord van opwekkingtot deelneming aan het Congres te Londen in 1930 gesproken, als Voorzitter vanhet Comit?Š ter behartiging van de belangen der Nederlandsche deelnemers aandit Congres. Nadat de Voorzitter met een kort woord de vergadering voor gesloten verklaardhad, bleven vele collega\'s nog eenigen tijd in het Jaarbeursrestaurant bijeen al-vorens de thuisreis aan te vangen. Onze Maatschappij kan op een zeer welgeslaagde 74ste Algemeene Vergaderingterugzien. De nieuwe indeeling der vergadering heeft goed voldaan. De Zaterdag-vergadering was in vergelijking met vorige jaren door een ietwat geringer aantalleden bezocht, maar de belangstelling vooi de Huishoudelijke Vergadering en voorden gezamenlijken maaltijd is aanmerkelijk hooger gebleken dan werd verwacht. De Notulen-Commissie :W. van der Burg,J. H. ten Thije. Kort verslag van het verhandelde in de vergadering van het

Hoofdbestuur opVrijdag, 11 October 1929. Bij de opening richtte de Voorzitter een bijzonder woord van welkom tot collegaSchuytemaker, om dezen na zijn afwezigheid, ten gevolge van het hem over-komen ongeval, geluk te wenschen met zijn hei stel. Van de ingekomen stukken verdient vermelding een kennisgeving der afdeelingGroningenâ€”Drenthe om aan de Algemeene Vergadering voor te stellen art. 14van de concept-Statuten zoodanig te redigeeren, dat voor functie van secretarisonzer Maatschappij ook een niet-lid der Maatschappij kan worden gekozen. Collegaten Hoopen voegde hieraan toe, dat men de mogelijkheid heeft willen open latenom, als daaraan behoefte mocht blijken, een jurist te benoemen als secretaris.Nu in het bijzonder de Maatschappij bezig is zich te reorganiseeren in maatschap-pelijke richting heeft de afd. Groningenâ€”Drenthe voor oogen het voorbeeld vanzoovele vakvereenigingen,

die zich een jurist tot secretaris kiezen. De voorzitter vertolkte het gevoelen der overige H.B. leden door als zijn meeningte kennen te geven dat het dien kant niet uit moet. Het voorbeeld van een juristals secretaris eener vakvereeniging geldt meer voor die organisaties, waar kwestiesbetreffende den socialen strijd tusschen werkgever en werknemer een voornaamdeel der bestuursbemoeiingen betreffen De secretaris onzer Maatschappij moetnaar alle zijden in onze veterinaire wereld geori??nteerd zijn, door voortdurend inaanraking te komen met collega\'s uit de verschillende richtingen waarin ons beroepwordt uitgeoefend, over aangelegenheden die geen directe betrekking hebben opde bestuursbemoeiingen in engeren zin. Daaruit pas kan het initiatief geborenworden, dat een jurist zich niet spoedig eigen zou maken. Bovendien heeft onzeMaatschappij in het verleden al bijzonder spaarzaam juridische voorlichting

noodiggehad. Indien die behoefte zich in de toekomst belangrijk vaker mocht voordoen,kan men altijd nog een vasten juridisch-adviseur aan onze Maatschappij verbinden. Van de Redactie van ons Tijdschrift ontving het H.B. een uitvoerig met redenen



??? â– omkleed verzoek om een extra-toelage over 1929 van / 500. â€” ten einde een aan-tal grootere artikelen te kunnen publiceeren. I)e medewerking aan ons Tijd-schrift is dermate toegenomen, dat er bij den huidigen omvang een voortdurendeophooping van kopij aanwezig is. Prof. van Oijen, namens de Redactie ter ver-gadering aanwezig, lichtte een en ander toe. Geconstateerd werd dat door hettoestaan van deze / 500. de Redactie wel voor het oogenblik, maar nog nietblijvend geholpen is. De penningmeester verklaarde desgevraagd, dat de kasdeze extra-uitgave wel kan dragen. Toch was het H.B. na gehouden discussie niettereid de gevraagde / 500. buiten de begrooting 0111 toe te staan. Principieeleoverwegingen houden het hiervan terug. Indien het voorstel enkele maandeneerder was ingekomen, dan had het in de afdeelingen kunnen worden behandelden de Algemeene Vergadering, die het vorige

jaar de nu geldende begrooting aan-nam, had thans kunnen beslissen over deze extra toelage. Practisch wordt het ooklastig om in de enkele maanden, die ons nog van het einde des jaars scheiden, degeheele achterstand van kopij in ons Tijdschrift te verwerken. Ten einde de Re-dactie echter zooveel mogelijk te steunen in hare goede bedoelingen zal het H.Been welwillende houding aannemen ten opzichte van een verhooging der toelageaan het Tijdschrift op de eerstvolgende begrooting d. i. voor 1931. Daarna werd overgegaan tot de behandeling van het rapport, dat uitgebrachtwas door prof. van Oijen over diens studiereis naar Duitschland, ten eincle daarte lande de vischkeuring te bestudeeren. Achtereenvolgens werden de verschillendeonderdeelen van het rapport besproken, zooals de mogelijkheid eener vischkeuringbier te lande binnen het kader der Warenwet, het onderwijs in vischkunde en visch-

keuring, waarbij terloops aangeraakt werd het groote vraagstuk van het post-universitaire onderwijs in zijn geheelen omvang enz. Besloten werd allereerst eenconferentie te beleggen met dierenartsen, aan warenkeuringsdiensten verbonden,ten einde na te gaan wat met de medewerking van deze collega\'s hier te lande be-reikt kan worden. Van de afd. Zuid-Holland ontving het H.B. een verzoek te willen bevorderenhet tot stand komen eener uniforme regeling voor het veterinair toezicht op dewinning van modelmelk. Op een daartoe gedaan verzoek ontwierp Prof. vanOijen een schema, volgens hetwelk genoemd onderzoek zou kunnen geschieden.Na eenige discussie werd besloten ook hierover een bespreking te beleggen metcollega\'s, van wie verwacht wordt dat zij uit hoofde van hun werkkring bijzonderebelangstelling voor dit onderwerp zullen bezitten. Bij de rondvraag kondigden verschillende leden aan, dat

de afgevaardigden hun-ner afdeeling ter Algemeene Vergadering voorstellen tot wijziging zullen doenvan bepaalde artikelen der concept-Statuten. Hiervoor zij verwezen naar de no-tulen der Algemeene Vergadering. De Secretaris,ten Thije. BLADVULLING. Gecastreerde apen. De dierentuin te Sch??nbrunn kreeg eenige bavianen cadeau die ten behoevevan verjongingskuren gecastreerd waren. De dieren behielden nog verscheidene weken na de operatie hun geslachtsdrift.Langzamerhand verdwenen de mannelijke eigenschappen en de secundaire geslachts-kenmerken en ook de kleur veranderde, zoodat de dieren na een jaar oppervlakkiggeleken op wijfjes met abnormaal groote koppen. (Der zoolog. Garten, I929- - 4,\'â€?>). Vr.



??? BERICHTEN. VLEESCHHYGI?‹NE. Een belangrijke beslissing van het kantongerecht te Hoorn. In de N. li. Ct. van 29 Nov. j.1. vond ik onderstaand bericht. Voor liet kantongerecht te Hoorn stond terecht een f)4-jarig landbouwer, uitOterleek (Schermer), die bestuurslid is van het Schermer Veefonds ; bij dat fondswas verzekerd de landbouwer Groot uit Ursem, van wien een rund is gestorven.Doordat het cadaver overgaat aan het veefonds en de verzekerde het waaiborg-bedrag ontvangt, was de veehouder van oordeel, dat de aangifte van het â€žover-lijden" moet worden gedaan door het veefoncls, terwijl de bestuurder daarentegenoordeelde, dat het vee stierf als eigendom van den verzekerde en die de aangiftenog moet doen. De ambtenaar van het O. M. stelde zich op het standpunt van den verzekerdeen vroeg veroordeeling tot ?’ 40.â€” boete of 40 dagen hechtenis, wijl hij een strengeuitvoering der

vleeschkeuringswet wenschte door te voeren ; de waarnemend kan-tonrechter veroordeelde den veefondsbestuurder tot / 30.â€” boete of 30 dagenhechtenis. (Blijkens deze uitspraak moet van alle gestorven dieren, die verzekerd zijnin een veefonds, de aangifte geschieden door het veefonds, wat geenszins bevorder-lijk zal zijn voor een vlugge afwerking. Immers, de veehouder moet nu eerst hetveefonds waarschuwen ; dit zal zich moeten komen overtuigen dat het gestorvendier werkelijk door het fonds verzekerd is geweest, terwijl daarna aangifte op desecretarie kan geschieden. Vooral bij veehouders, die afgelegen wonen, zal eendergelijke handelwijze tijd vorderen). De Haarlemsche Slagersvereenigingen vragen verlaging der slachttarieven. De slagersvereenigingen te Haarlem hebben een adres aan den Raad gericht,waarin zij berekenen, dat het Openbaar Slachthuis in 1928 een winst heeft gemaaktvan

meer dan 30 % der slaehthuisbegrocting. Zij vragen nu verlaging der slacht-gelden met minstens 20 %. De eerste trichinebesmetting bij varkens in Ned.-Indi??. .in het gemeentelijk slachthuis te Medan is, aldus een bericht van Aneta 28 Nov.,trichinebesmetting bij varkens geconstateerd, wat in Indic nog niet was voorge-komen. De vleeschkeuringsdienst en de dienst der Volksgezondheid troffen maat-regelen tegen de consumptie van het besmette vleesch. De varkens waren afkom-stig van de Bataksche hoogvlakte. De verdelging van ratten en muizen. In de â€žNachrichten ??ber Sch?¤dlingsbek?¤mpfung" komt een artikel voor overeen methode van ratten- en muizenverdelging, welke werdt toegepast in West-phalen en welke ik hier vermeld, daar deze werkwijze misschien ook is te gebruikenop verschillende abattoirs. Het giftmiddel, dat wordt gebruikt, is zeliopasta. Daar er rekening mede moetworden

gehouden, dat ook honden, katten, eenden, ganzen, enz, het vergiftigdevoedsel zouden kunnen gebruiken, worden kisten gemaakt van 40 bij 80 bij 30c.M., waarin een kleine opening in de beide zijwanden, waardoor de ratten en mui-zen gemakkelijk in en uit kunnen loopen. Het deksel wordt met een slot dicht-gemaakt. De kisten kunnen zoodoende zonder gevaar voor andere dieren wordenopgesteld op elk gedeelte van het terrein. in de kisten werden 2 schotels geplaatst, ?Š?Šn met aardappelbrij zonder- en ?Š?Šnmet brij, waarin wel zeliopasta was gemengd Na een paar uren werd, nadat waswaargenomen, dat er door ratten of muizen druk bezoek was gebracht aan de kis-ten, het deksel geopend en toen bleek, dat de brij met zeliopasta was opgegetenen die zonder het vergift onaangeroerd was. De zeliopasta die, naar beweerd wordt, reuk- en smakeloos is, bleek dus voorratten en muizen groote

aantrekkelijkheid te bezitten. Na 3â€”4 dagen bleef do 94 LV1



??? aardappelbrij onaangeroerd staan en bleek liet aantal ratten verrassend snelaf te nemen. Het is natuurlijk aan te raden, niet met de vergiftigingscampagne op te houden,daar een enkel paar overgebleven ratten of van elders overgekomen ratten inongelooflijk korten tijd een groote nakomelingschap kunnen voortbrengen, waar-door dan zeer spoedig de plaag zich zal kunnen herhalen. In Maagdenburg heeft men 3 soorten vergift tegelijkertijd toegepast, omdatwel is gebleken, dat er ratten schijnen te zijn, die voor een of ander vergift immuunzijn of die een te geringe dosis ervan innemen om er aan ten onder te gaan. Eenige opmerkingen nopens de Verordening, enz. der gemeente Soest betreffendehet openbaar Slachthuis aldaar. Zooals men weet, is de gemeente\'Soest de eenige gemeente, alwaar een aaneen N.V. toebehcorend slachthuis aangewezen is als ,.openbare" slachtplaats.De meest

belangrijke strekking dezer overeenkomst is, dat het verboden is, eldersin de gemeente te slachten. Een medewerker van de ,,Vee- en Vleeschliandel"bekijkt deze kwestie e??ns door een juridischen bril, welke beschouwing ik hier-onder weergeef. De gemeente Soest heeft een overeenkomst aangegaan met de N.V., waarinzij o. m. op zich genomen heeft, er voor te zorgen, dat een plaatselijke verordeningwordt vastgesteld, waarbij het ingevolge art. 4, sub 3 der Hinderwet, verbodenis, 111 de gemeente, elders dan op het terrein der N.V., een slachterij op te richten,te hebben o[ te gebruiken. Verder heeft de gemeente zich verbonden, noch doorliet vaststellen van verordeningen, noch door wijzigingen van verordeningen,het oprichten van slachterijen mogelijk te maken. Het eigenaardige geval doet zich hier dus voor, dat de gemeenteraad van Soestzich bij een privaatrechtelijke overeenkomst verbonden

heeft tot <le uitoefeningvan haar publiekrechtelijke taak - nl het vaststellen eener verordening in eenbepaalde richting Nog sterker, zij heeft de wetgevende taak der gemeente ookin de toekomst a. h. w. verpand. Het wil ons toeschijnen, dat het moeilijk kanstrooken met de publiekrechtelijke taak der gemeente om zich ten aanzien deruitoefening dier taak te binden door het aangaan eener overeenkomst met eenN.V. De vraag rijst dan ook, of een dergelijke overeenkomst niet in strijd is metde gemeentewet. Deze toch geeft den Raad de bevoegdheid, verordeningen temaken en dit recht kan niet beperkt worden door een overeenkomst. De gemeente Soest heeft een verordening vastgesteld als bedoeld in art. 4,sub 30 der Hinderwet, waarvan de eerste 2 artikelen luiden als volgt : Art. 1. Voor het oprichten, hebben of gebruiken van slachterijen of vilderijenvan vee, penserijen en inrichtingen, bestemd tot

bewaring of bewerking van bloedof dierlijken afval, wordt aangewezen het terrein, Kadastraal bekend als SectieA, No. 1702, waarop zal worden gevestigd het openbaar slachthuis, in eigendomloebehoorende aan de N.V. Centrale Slachtplaats voor de gemeente Soest. Art. 2. Het is verboden elders dan op het in art. 1 genoemde terrein ?Š?Šn deiin art. 1 bedoelde inrichtingen op te richten, te hebben of te gebruiken. Het komt ons voor, aldus de â€žVee- en Vleeschliandel", dat art. 1 dier verorde-ning geen zin heeft. I11 dit artikel wordt het terrein der N.V. aangewezen als plaatsvoor het oplichten van slachterijen, enz. Op welk punt van art. 4 der Hinderwet,zouden wij willen vragen, is dit artikel 1 der verordening gebaseerd? Het warevoldoende geweest, indien in artikel 2 der verordening verboden werd een slachterijop te richten, te hebben of te gebruiken, elders dan op het terrein der N.V. Reeds vroeger

wezen wij er op, dat de gemeenteraad slechts dan een verorde-ning als bedoeld in art. 4, sub 3Â°, der Hinderwet kan vaststellen, indien in de ge-meente een inrichting (slachthuis) aanwezig is, alwaar belanghebbenden onderbij verordening vast te stellen voorwaarden hun bedrijf kunnen uitoefenen. Te Soest zijn nu de voorwaarden tot gebruikmaking van het slachthuis vast-gesteld door de NA". Weliswaar zijn deze goedgekeurd door den Raad, maar ditis heel iets anders dan een door den Raad krachtens liaar wetgevende bevoegdheid



??? vastgestelde verordening. Hieraan doet niets af liet feit, dat wijziging der voor-waarden tot slachting niet kan plaats vinden dan met goedkeuring van den Raad. Het viel voorts op, dat in de voorwaarden tot slachting gesproken wordt vanâ€žslachtrechten". Het vaststellen van ..rechten" kan n.1. uitsluitend door denRaad plaats vinden door middel van een verordening en wel in den vorm eenerbelastingvcrordening, waarbij dan tevens de wijze van invordering wordt vastge-steld. De moeilijkheid in deze was om de aan de N.V. toebehoorende slachtplaatste bestemmen tot een openbare inrichting m. a. w. op een particuliere instellingpubliekrechtelijke bepalingen van kracht te doen zijn. Wanneer bovenstaande zienswijzen juist zijn, zou de gemeente Soest ten on-rechte haar verordenende bevoegdheid verpand hebben. Verder zou de verorde-ning, waarbij verboden wordt buiten de slachtplaats te

slachten, niet in overeen-stemming zijn met het voorschrift, vervat in art. 4, sub 3 , der Hinderwet, daarer geen\'verordening bestaat, regelende de voorwaarden tot gebruikmaking vanhet slachthuis. Jaarverslag Tilburg 1928. Onder de rubriek â€žgebouwen en inventaris" vond ik vermeld, dat men, in ver-band met het keuren van de stoomketel, deze een geheele week buiten bedrijfmoest stellen en men gedurende dien tijd het gasapparaat voor de bereiding vanhet warme water moest gebruiken. Uit de rapporten van den chef-machinistbleek, dat bij het gebruik van de gasapparaten voor het verkrijgen van warmwater ongeveer 2000 M3. gas per week noodig was, terwijl voor hetzelfde doelde stoomketel per weck verbruikt 2100 K G. steenkolen. Rekent men voorrente en afschrijving en jaarlijksch onderhoud voor beide installaties hetzelfde,dan is dus ongeveer 1 K G. steenkool voor verhitting in

waarde gelijk te achtenaan 1 M . gas hetgeen dus wil zeggen, dat met ^j- / 1.50 aan steenkolen voor hetbedrijf hetzelfde is te bereiken als met /5.50 aan gas. (Is bij deze redeneering welrekening gehouden met het arbeidsloon voor het stoken?) Tuberculose kwam voor bij 13.41 % der runderen, 1.82 % der kalveren en1.98 % der varkens. Cysticercosis werd waargenomen, levende exemplaren 3 maal in de uitwendigekauwspier en 1 maal in de inwendige kauwspier, afgestorven exemplaren 22 maaluitw. kauwsp., 14 maal inw, kauwsp. en 36 maal in de hartspier. Hij de afkeuringen wegens abnormale reuk, smaak of consistentie wordt extravermeld : ie. een stier, waarvan het vleesch direct na de slachting een zeer abnor-male lucht verspreidde, veel overeenkomende met de lucht van carbid. Na ver-scheidene dagen bleef deze intensieve lucht nog onveranderd, zoodat tot afkeuringmoest worden

overgegaan. Ziekelijke afwijkingen waren niet aanwezig. 2e. drie varkens bleken bij slachting een geelbruine kleur te hebben, terwijl speken reuzeis abnormaal week van consistentie waren. Bij de kook- en braadproettrad een duidelijke vischlucht op. Bacteriologisch vleeschonderzoek werd verricht in 119 gevallen, nl. 71 maalbij runderen (9 maal staphylococcen, 1 maal streptococcen, 5 maal colibacillenen 4 maal cadaverbacillen), 12 maal bij kalveren, 23 maal bij varkens (6 maalstaphylococcen, 1 maal streptococcen), en 13 maal bij paarden (1 maal staphylo-coccen, 2 maal cadaverbacillen). Winst ?’45.226.365. De accijns op het geslacht. De Ncderl. Slagershond, de R.K. Hanzebond van Slagerspatroons en de Nederl.Grossiersbond voor den Vleeschliandel verzoeken in een uitvoerig gemotiveerdadres aan den Minister van Financi??n, zoo spoedig mogelijk die stappen te willendoen, welke noodig

zijn om te komen tot algeheele afschaffing van den accijnsop het geslacht in Nederland. Abattoirs, enz. In de memorie van antwoord op het algemeen verslag van het verhandeldein de afdeelingen van den gemeenteraad van Deljt deelen B. en W. mede, dat



??? de plannen tot stichting van een abattoir in een vergevorderd stadium van voor-bereiding verkeeren. Ged. Staten van Groningen hebben niet goedgekeurd liet Raadsbesluit van dengemeenteraad van Appingedam tot oprichting van een openbaar slachthuis. Dekosten waren geraamd op / 76.000. â€”. Met ingang van 15 Nov. is de keuringskring â€žWestland" omgezet in een ambte-lijken kring. De gemeenten Apeldoorn en Zwijndrecht besloten tot een overeenkomst metde Ned. Thermochemische Fabrieken. de Graaf. Internationaal Veeartsenijkundig Congres Londen 1930. Als Rapporteur voor dit Congres is alsnog uitgenoodigd Prof. C. F. van Oijen,die zal spreken over â€žReinheid van melk in bacteriologischen zin". (Bacteriologicalcleanliness of milk). Leesgezelschap. Aan alle leden werd per 1 December een postkwitantie toegezonden van / 10voor contributie over 1930. Geen nieuwe abonnementen

kunnen worden genomen;dan voor volledige groepen lezers ; groepindeeling en bestelling van abonnementenzal worden gebaseerd op de gelden, die voor 20 December binnen gekomen zijn.Leden die na dien datum hun contributie voldoen, kunnen niet zeker zijn van een plaats. Er bestaat ook voor nieuwe lezers gelegenheid tot deelneming. Opgaven kunnenworden gericht aan Eichhoi.tz, Weteringschans 145, Amsterdam of aan Klaren-beek, C. Houtmanstr. 18, Utrecht. De groepen lezen alle de volgende bladen :D. t. W. ; B. t. W.; T. R.schau ; Rev. G?Šn. ; Rev. V?Št?Šr. ; Vet. J. ; Vet. Ree. ; J.Amer. Assoc. (4 week- en 4 maandbladen) Klakenbeek,Eichhoi.tz. Rijks Universiteit te Utrecht. In de senaat van Unitas Studiosorum Rheno-Trajectina heeft zitting genomenj. van der Grift, veterinair candidaat Het faculteitsbestuur van de veterinaire faculteit van l . S. R. is samengesteldals volgt : A. M. Frens, Praesis.b.

Hoedemaker, Ab-actis, H. H. J. 1-rede-riks, Fiscus. Examen Hoefkunde. De Minister van Binnenl. Z. on L. heeft benoemd in de Commissie, belastmet het toezicht op het afnemen van het examen in theoretische en practischchoefkunde van de deelnemers aan den in 1929 gehouden cursus voor opleidingvan onderwijzers in practisch hoefbeslag te Utrecht : a. tot lid en voorzitter: J. de Vries te \'s Gravcnhage; b. tot lid en secretaris: Joh. Pi.et te Heerenveen; c. tot lid: P. H. van Kempen te Echt; d. tot plaatsvervangende leden : 1. M. ten Broek te Tiel. 2. Dr. J. Staal te Assen. PERSONALIA. Verhuisd : E. A. Galesloot, Amersfoort, naar Wijerstraat 15. Tel. 175.Dr. A. A. Overbeek, Insp. Veearts. Dienst en Volksgez. District: ZuidelijkZuidholland, van Breda naar Rotterdam. Graaf Florisstraat 19b, telef. 30856. Dr. A. ten Sande, adj. Directeur Veeartsenijk. Dienst, Inspecteur v. d.Volksgezondheid den Haag, naar

Benoordenhoutscheweg 96, telef. 74567 (huis). S. Simons, dierenarts b. d, Keuringsdienst van Waren, Ensched?Š naarHoogelandsingel 168. Dr. J. G. C. van Vloten Ede, naar Huize â€žDorpzicht" Grootestraat 29.
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Pathologie und The-rapie der inneren Krankheiten. 28ste Aufl. von C. Seyfarth. Bd. 2. Leipzig, F.C. W. Vogel, 1929. Gr. 8Â°. XII 991 S. m. 215 Abb. im Text und 6 [z. T.] f?¤rb.Taf. M. 25.â€”. Geb. ,, 29.â€”. J. Krill, Der Heraklith-Universal-Gr??nfutter-Silo. Troppau, O. Gollmann,1929. 40. 47 S. m. Abb. M. 1.90. O. Ungnade, Der Walzentrockner in der Milch-industrie. Fortschritte in derMilchtrocknung. Kempten, S??ddeutsche Molkerei-Zeitung, 1929. Gr. 8Â°. 19 S. m.Abb. Aus : S??ddeutsche Molkerei-Zeitung. Jg. 1929. nr. 32, 35.



??? Jahrbuch f??r Schlacht- und. Viehh??fe. Bearl>. von O. Fr??hwald. Jg. 1. 1929.Kirchhain, Br??cke-Verlag K. Schmersow, 1929. 8Â°. 434 S. M. 12.â€”. 1Milchwirtschaftliches Taschenbuch. Begr. von B. Martiny. Hrsg. von W. vonAltrock. Tl. 1. 2 Jg. 52 [53]. 1930. Berlin, P. Parey, 1930. Kl. 8Â°. 192 S. und IV 244 20 S. M. 6.â€”. E. Bass, Der praktische Tierarzt. Taschenbuch f??r die tier?¤rztliche Praxis.Berlin u. s. w., Urban & Schwarzenberg, 1930. 8Â°. M. 10.â€”. Schlipfs praktisches Handbuch der Landwirtschaft. 25ste Aufl. Neubearb. undhrsg. von Th. W??lfer. Berlin, P. Parey, 1929. Gr. 8Â°. 561 S. m. 788 Textabb.,4 schwarzen Taf. und 17 Farbendrucktaf. M. 10.â€”. G. Lichter und H. Kobligk, Neue Wege in der Gefl??gelzucht und Eierver-wertung. Berlin, P. Parey, 1929. M. 27 Textabb. M. 2.50. Sonderabdr. aus â€žBerichte ??ber Landwirtschaft." G. Wundram und F. Sch??nberg, Tier?¤rztliche

Lebensmittelkontrolle. EinPraktikum. Berlin, R. Schoetz, 1929. M. 87 Abb. M. 11.80. G. G??tze, Die Bienenzucht als landwirtschaftlicher Nebenbetrieb. Grundris?einer bienenwirtschaftlichen Betriebslehre. Stuttgart, E. Ulmer, 1929. Gegenbaurs Morphologisches Jahrbuch. Hrsg. von E. G??ppert. Bd. 62. Leipzig,Akad. Yerlagsgesellschaft, 1929. Gr. 8Â°. IV f 573 S. m. 253 Abb. im Text. M. 85 Jahrbuch f??r Morphologie und mikrosk. Anatomie. Abt. 1. A w. Trumpf, Einrichtung und Gesch?¤ftsbetrieb des genossenschaftlichenSchlachtviehabsatzes im Aufgabenbereich der Centraigenossenschaft f??r Vieh-verwertung. Hannover, Centraigenossenschaft f. Viehverwertung, 1929. Gr. 8\\ 74 S. G. Gustine, Sachgem?¤sser Hufbeschlag. Ponta Grossa, Liga dos AgriculturesAllemao no Brasil, 1929. 40. 9 S. m. Abb. Reis 900.â€”. Schriften f??r deutschsprechende Landwirte in S??damerika. H. 1. G. Gustine,

Tierseuchen und Tierkrankheiten in S??dbrasilien und in den La-Platastaaten. Ponta Grossa, Liga dos Agricultures Allemao no Brasil, 1929. Kl.8Â°. 46 S. Schriften f. deutschsprechende Landwirte. H. 2. A. Lochner, Luzerne, unsere kalk- und eiweissreichste Futterpflanze. Merlin,Kalkverlag, 1929. 8Â°. 34 S. m. Abb. M. 1.20. K. Padberg, Viehbestand und Viehumsatz in typischen Betriebsformen derdeutschen Landwirtschaft. Berlin, Deutscher Schriftenverlag, 1929. Gr. 8Â°. 68 S. M. 2.20. Deutsche Landwirtschaftsrat. Ver??ffentlichungen. H. 15. J. Becker, Handbuch des H??lsenfruchterbaues und Futterbaues. Auf prakt.-wissensch. Grundlage unter bes. Ber??cksichtigung der Pflanzenz??chtung. Berlin,1\'. Parey, 1929. Gr. 8Â°. 689 S. m. 233 Textabb. u. 1 Taf. M. 34. Handbuch des gesamten Pflanzenbaues einschl. der Pflanzenz??chtung. Bd. 3. K. 11 Klose, Haferersatz durch Trockenschnitzel bei der

F??tterung von Ar-beitspferden. Inaug.-Diss. Breslau. 1929. W. Prassler, Die Zweckm?¤ssigkeit der Futtergaben an Jungrinder in land-wirtschaftlichen Klein-, Mittel- und Grossbetrieben unter bes. Ber??cksichtigungder Weideaufzucht. Inaug.-Diss. Breslau. 1929. du Buy.



??? REFERATEN. NIEUWERE GENEESMIDDELEN. Acedicon is acetyl-dimethylodihydro-thebainc, een isomeer van acetilzurecode??ne, onoplosbaar in water, de zouten er van zijn oplosbaar. Het heeft pijn-stillende en hoestbedarende werking ; de hoest bedarende werking is viemaalzoo sterk als die van code??ne en duurt langer dan die van morfine. De slaapwek-kende werking is maar half zoo sterk als die van morfine, en inwendig geromenwerkt het in gewone dosis niet slaapwekkend. Als pijnstillend en hoestbedirendmiddel aanbevolen (10 m g. onderhuids, 10â€”20 m g. inwendig, per keer; 3cm.g.onderhuids en 50 m.g. inwendig, maximaal per dag). Meestal zonder schacblijkenevenwerking ; alleen in 2 gevallen voorbijgaande doch ernstige collapsaihtigetoestand. (Deut. Med. Woch., N. T. v. G. 1929, I, blz. 1944). Hosal (Chem. pharm. A. G. te Bad Homburg) is een complex zout waarvin

dekationen uit natrium-calcium en de anionen uit aminozuren bestaan voornanelijkmierezuur enn glutamine zuur Het bevat geen halogenen en het natriumgthalteis.geringer dan dat van keukenzout. Het is geelachtig wit, hygroscopisch en heefteen aangenaam specerijachtige smaak. Volgens Prof. Hess (Bautzen) kan het bijhet eten het keukenzout vervangen ; aan pati??nten kon zonder nadeel mee- dan5 gram per dag gegeven worden. (N. T. v. G. 1929, I, blz. 2197). Ferrisol. (firma Lansberg & Zoon, Rotterdam) bevat 5% ijzer, en heef; eenaangename smaak. Arseen/errisol bevat J m.g. acid. arsenicosum per eetlepel. Dosis 2â€”3 maaldaags een paplepel. Jozo, is jodium houdend keukenzout en wordt door de Kon. Ned. Zoutindistrieafgeleverd in pakken van 500 gram, als middel tegen struma. Prolan (I. G. Farbenindustrie) is het hormoon van de voorkwab der htrsen-hypophyse ; het wordt op

ratteneenheden (R. E.) gestandaardiseerd. Scarla Streptoserinc (I. G. Farbenindustrie) bestaat uit antitoxinen der rood^onk-streptocokken, gebruikt tegen roodvonk en complicaties. Atophanyl (Schering en Kahlbaum) is de vloeibare vorm van athopaan, voorintraveneuze of intramusculaire inspuiting ; het is een oplossing van atoplnnyl-natrium (dus van het natriumzout van phenylcinehoninezuur) met salicylas na-tricus. Carbozon (Dr. Noll & Co., Unterschwarzbach) is natrium percarbonaat datongeveer 14â€”15% actieve zuurstof bevat en dus met 30% waterstofpercxydeovereenkomt Het lost gemakkelijk in water op en komt in den handel als tabbtten(neus-, keel-, vaginaaltabletten). Neostibiosan (I. G. Farbenfabrike) is een in water oplosbaar poeder (p-aminophcnylstibinezuur-diaethylamine) en bevat 42 â€” 43% stibium. Aanbcolentegen tropiese ziekten, o.a. kala azar. Miiigal, (I. G.

Farbenindustrie) is dimcthyldiphenyleendisulfide, een organsehezwavelverbinding die antiparasitair en jeukstillend werkt. Te gebruiken bij ver-schillende huidziekten. Alkorcine, (Dr. Ernst Silten, Berlin), is een hexyl-resorcine-preparaat rver-eenkomende met Caprokol ; het is sterk bactericide en wordt gebruikt als anti-septicum voor de urinewegen (afg leverd in capsules van 0.15 giam inhoud). Avertine-amyleen-hydraad-oplossing, bevat per c.c. 1 gram avertine en 9.5 <ramamyleen-hydraat, wordt gebruikt voor rectaal narcose. De verlamnendewerking van avertine op het ademhalingscentrum wordt door amyleen hyiraattegengegaan. Dosis voor volwassenen 0,125â€”o.1^ gram avertine. Carba??ne, is koolzure novoca??ne en werkt 8 maal meer pijnstillend op :lijm-vliezen, is weinig giftig en wordt in oplossing niet ontleed. Perca??ne, (A. G. Ciba, Basel) is het zoutzure zout van u-butyl-

oxycinchcninerzuur-diacthyl aethyleendiamide, in water en spiritus oplosbaar ; de oplossing kanbij 100" gesteriliseerd worden. In 0,5â€”1% oplossing gebruikt ais lokaal-ameste-ticum, gemengd met adrenaline. Vrijbuig.
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